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INLEIDING 

n dit vijfde deel van haar verslag biedt de commissie de resultaten aan van haar onderzoek 
inzake de onderwerpen, genoemd in de punten j en o van het Enquêtebesluit van de Tweede 

Kamer van 6 November 1947. Deze punten luiden: 

j, de voorbereiding van de organisatie van het bestuur na de bevrijding, o.a. het militair 
gezag en de uitvoering daarvan; 

o. de moeilijkheden, welke zich in deze Kabinetten hebben voorgedaan, voorzover van in- 
vloed op de Regeringspolitiek, in het bijzonder de aan leden van die Kabinetten verleende 
ontslagen. 
De commissie heeft in de ,,Algemene Inleiding", welke zij aan het eerste deel van haar 

verslag heeft laten voorafgaan, een aantal aspecten van haar werk belicht. Daarbij heeft zij 
ook ter sprake gebracht het feit, dat haar onderzoek zich alleen uitstrekt tot de politieke ver- 
antwoordelijkheid van de Kabinetten, die in de jaren 1940-1 945 het bewind gevoerd hebben, 
en van hun leden, waaraan zij enige beschouwingen heeft toegevoegd over de betekenis in dit 
verband van artikel 55 der Grondwet. Aangezien deze beschouwiilgen in het bijzonder voor 
het thans aangeboden deel van haar verslag van belang zijn, laat de commissie de desbetref- 
fende passages hier nog eens volgen. 

,,Dat liet onderzoek alleen gericht is op de politieke verantwoordelijkheid houdt 
ook nog een andere beperking in. De taak der commissie is vast te stellen, welk beleid 
gevoerd is, of dit een juist of een onjuist beleid was en wie daarvoor de verantwoordelijk- 
heid draagt. Nu bedenke men hierbij, dat ingevolge artikel 55 der Grondwet de Koning 
onschendbaar is en de Ministers verantwoordelijk zijn. Dit heeft voor het onderzoek be- 
langrijke gevolgen. Handelingen van het Staatshoofd kan en mag de commissie niet 
onderzoeken. Het is waar, dat de verhouding tussen het Staatshoofd en de Ministers in 
de Londense periode in feite anders was dan in normale tijden, omdat de Staten-Generaal 
geen verantwoording konden eisen en dientengevolge in het overleg tussen het Staatshoofd 
en de Ministers het zwaartepunt meer naar de zijde van het Staatshoofd verplaatst kon 
worden. Dit neemt echter niet weg. dat de ministeriële verantwoordelijkheid niet was op- 
geheven en dat de Ministers alle genomen besluiten met hun verantwoordelijkheid hebben 
gedekt. Er zal bij de behandeling van verschillende punten nog ruimschoots gelegenheid 
zijn nader op deze kwestie in te gaan. 

Op grond van artikel 55 der Grondwet beeft de commissie bij de verhoreli zoveel 
mogelijk getracht tegen te gaan, dat getuigen de persoon van H.M. Koningin Wilhelmina 
in het geding brachten. Voor zover zij dit niet kon voorkomen, heeft zij de hierop betrek- 
king hebbende uitlatingen waar nodig uit de stenogrammen geschrapt. Naar haar oordeel 
dwingt de Grondwet hiertoe. Dat dientengevolge haar onderzoek niet mogelijk zal maken 
het persoonlijke aandeel van N.M. Koningin Wilhelmina in het gevoerde beleid vast te 
stellen en het aldus verkregen beeld dientengevolge historisch niet geheel zuiver zal zijn, 



acht zij i.v.m. het doel van haar onderzoek, dat immers uitsliiitend gericht is op het vast- 
stellen van de politieke verantwoordelijkheid, geen bezwaar. Het persoonlijke aandeel van 
Hare Majesteit in het gevoerde beleid zal eerst veel later door historici kunnen worden 
vastgesteld, indien dan althans de daarvoor nodige gegevens nog verkrijgbaar zijn." 
De commissie heeft zich ook thans bij haar onderzoek door de hier weergegeven opvatting 

laten leiden. Zij meent daarmede niet in strijd te komen, wanneer zij in deze Inleiding toch 
enige woorden wijdt aan Koningin Wilhelmina als Staatshoofd. In de hierna volgende hoofd- 
stukken van het verslag komt een zich over een aantal jaren uitstrekkend Regeringsbeleid aan 
de orde, dat de resultante is van talloze beslissingen, waarin ook de Koningin Haar aandeel 
heeft gehad. Alleen blijkt niet wat dit aandeel is geweest: de Ministers zijn verantwoordelijk. 
Dit is een juist systeem; het is een der pijlers van ons constitutionele bestel. Zonder daaraan 
ook maar in een enkel opzicht afbreuk te doen, meent de con~missie evenwel gerechtigd te 
zijn op één aspect van het optreden van Koningin Wilhelmina in de oorlogsjaren te wijzen. 
Het is haar toch door het diepgaande onderzoek, dat zij heeft ingesteld, en uit het omvang- 
rijke materiaal, dat te harer kennis is gebracht, vele malen gebleken, hoe de Koningin in die 
jaren in den vreemde de personificatie is geweest van het geknechte en strijdende Nederland, 
hoe de eerbied voor Haar persoonlijkheid, die Zij wist op te wekken, ons land ten goede is 
gekomen en hoe Zij door Haar onversaagdheid en onverzettelijkheid de krachtsinspanning 
van de landgenoten in en buiten bezet gebied telkenmale heeft weten op te voeren tot het peil, 
dat nodig was otn de overwinning te behalen. Zij heeft daarmede het Nederlandse volk on- 
schatbare diensten bewezen. 

In verband met de bijzondere aard der in dit verslag behandelde materie wil de commissie 
nog een passage citeren uit haar ,,Algemene Inleiding". Deze passage, welke de commissie nog 
steeds onderschrijft, heeft betrekking op de in 1948 in de Enquêtewet opgenomen bepalingen 
inzake de beraadslagingen in de Ministerraad. Zij luidt: 

,,Opmerking verdient, dat de nieuwe bepalingen niet toelaten, dat de commissie een 
oud-Minister ondervraagt over de beraadslagingen in de Ministerraad, doch wel, dat zij 
kennis neemt van uit eigen beweging afgelegde verklaringen hieromtrent. De billijkheid 
gebiedt trouwens, dat de commissie aan bepaalde getuigen mededeling doet - zonder 
daarbij vragen te stellen - van wat andere getuigen haar hebben verklaard, hetgeen voor 
de eerstbedoelden aanleiding kan zijn om uit zich zelf eveneens verklaringen af te leggen. 
Ook belet de wet haar niet gebruik te maken van op een of andere wijze te harer kennis 
gekomen stukken, waaruit van beraadslagingen in de Ministerraad blijkt. 

Dit stelsel heeft ten gevolge, dat de commissie tot op zekere hoogte een beeld krijgt 
van hetgeen in de Ministerraad is besproken, zonder dat zij in de gelegenheid is de al dan 
niet juistheid van dit beeld afdoende te toetsen aan de verklaringen van anderen. Hoewel 
aan de nieuwe bepalingen zeker bezwaren verbonden zijn, is zij bij haar onderzoek tot 
dusverre nog niet op onoverkomelijke moeilijkheden uit dezen hoofde gestuit. " 
Een moeilijkheid, waarvoor de commissie zich ook ditmaal in sterke mate gesteld zag, 

was de omvangrijkheid van de te verwerken stof. Zij heeft uit de veelheid van onderwerpen, 
welke onder de punten j en o van het Enquêtebesluit gebracht konden worden, een keuze 
moeten doen, die uiteraard, gelijk elke keuze, een zeker subjectiefelement bevat. In het bijzonder 



kwamen evenwel voor behandeling in aanmerking die onderwerpen, waarbij zich kwesties, en 
met name kwesties van meer algemene aard, hebben voorgedaan. Dit zou bij oppervlakkige 
kennisneming ten onrechte de indruk kunnen wekken, dat er bij het door de Nederlandse 
Regering in de oorlogsjaren verrichte alleen maar moeilijkheden en tot critiek aanleiding 
gevend beleid zijn geweest. De commissie meent tegen het vestigen van zulk een indruk met de 
meeste klem te moeten waarschuwen. Er is ook zeer veel verricht, dat tot geen enkele critiek 
aanleiding geeft, doch dat daardoor ook minder in aanmerking kwam om door de commissie 
in den brede behandeld te worden. Dat de commissie de hier vermelde gedragslijn gevolgd 
heeft, behoeft ook daarom niet te verwonderen, omdat de normale parlementaire contrôle zich 
eveneens in veel sterkere mate bezighoudt met datgene, wat afwijkt van de gewone gang van 
zaken dan met datgene, wat normaal verloopt. Bovendien kan een analyse van de in bepaalde 
situaties ontstane problemen in vele gevallen rijke lering voor de toekomst opleveren. 

Met name is dat naar haar mening het geval met de resultaten van haar onderzoek over 
de terugkeermaatregelen, waarbij zij het probleem van de vertegenwoordigende lichamen 
alsmede de figuur en het optreden van het Militair Gezag aan een uitvoerige beschouwing 
heeft onderworpen. 

Ten aanzien van het vraagstuk van de vertegenwoordigende lichamen, zoals dat te Londen 
zo intensief aan de orde is geweest, is de commissie er vrijwel in geslaagd de hoofdlijnen geheel 
te reconstrueren, al wil daarmede niet gezegd zijn, dat er hier en daar in de onderdelen 
geen onvolkomenheden in het werk der commissie te ontdekken zullen zijn. Een handicap bij 
dit gedeelte van haar onderzoek was, dat zij niet de beschikking heeft kunnen krijgen over 
een volledig geordend archief, zodat de inhoud van het desbetreffende hoofdstuk met de vele 
daarbij behorende stukken het resultaat is van een zo goed mogelijk bij elkaar passen van 
hetgeen van verschillende zijden te harer kennis is gekomen. Intussen meent zij, dat er vol- 
doende aanknopingspunten in te vinden zijn voor een verdere verdieping van het inzicht in 
de functie en de betekenis van onze vertegenwoordigende lichamen en van ons constitutionele 
bestel. 

Op het Militair Gezag heeft de commissie veel critiek moeten uiten, zowel op het instituut 
als op de functionnering ervan. Wellicht dat deze critiek aanleiding zal zijn zich op de hiermede 
verband houdende wetgeving nader te bezinnen. Echter ook ten aanzien van het Militair Gezag 
geldt het hierboven opgemerkte, dat er ook veel verricht is, dat tot geen critiek aanleiding 
geeft. Op verschillende terreinen heeft het instituut inderdaad nuttig werk gedaan. 

Aangezien het bij de lezing van dit deel van het verslag nuttig kan zijn te beschikken over 
de gegevens betreffende de samenstelling van de Kabinetten gedurende de oorlogsjaren, laat 
de commissie een overzicht, ontleend aan ,,Parlement en Kiezer", daarvan hier volgen. 

T W E E D E  M I N I S T E R I E  D E  G E E R  10  A U G U S T U S  1939- 3 S E P T E M B E R  1 9 4 0  

Algemene Zaken Jhr. mr. D. J. de Geer a.i. 10 Aug. '39- 3 Sept. '40 
Buitenlandse Zaken Mr. E. N. van Kleffens l0  Aug. '39- 3 Sept. '40 
Justitie Prof. mr. P. S. Gerbrandy 10 Aug. '39- 3 Sept. '40 
Binnenlandse Zaken H. van Boeyen 10 Aug. '39- 3 Sept. '40 



Onderwijs, Kunsten en 
Wetenschappen 

Financiën 
Defensie 
Waterstaat 
Economische Zaken l )  

Landbouw en Visserij 2, 

Sociale Zaken 
Koloniën 

G. Bolkestein 

Jhr. mr. D. J. de Geer 
A.  Q. H. Dijxhoorn 
Ir. J. W. Albarda 
Mr. M. P. L. Steenberghe 
hlr. dr. A.  A. van Rhijn 
Dr. J. van den Tempel 
Ch. J. I. M. Welter 

10 Aug. '39- 3 Sept. '40 

10 Aug. '39- 3 Sept. '40 
10 Aug. '39- 3 Sept. '40 
10 Aug. '39- 3 Sept. '40 
10 Aug. '39- 3 Sept. '40 
9 Mei '40- 3 Sept. '40 

10 Aug. '39- 3 Sept. '40 
10 Aug. '39- 3 Sept. '40 

l) Naam van het Departement gewijzigd in Handel, Nijverheid en Scheepvaart bij besluit van 8 Mei 1940, Staatsblad No. 140 
Departement ingesteld bij besluit van 8 Mei 194'3, Staatsblad No. 140. 
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Algemene Oorlogvoering 
Buitenlandse Zaken 
Justitie 

Binnenlandse Zaken 

Onderwijs, Kunsten en 
Wetenschappen 

Financiën 

Defensie 

Oorlog 

Marine 
Waterstaat 
Handel, Nijverheid en 

Scheepvaart 2, 

H. van Boeyen a.i. 
H. van Boeyen 
Prof. mr. P. S. Gerbrandy 
Mr. E. N. van Kleffens 
Prof. mr. P. S. Gerbrandy 
Mr. J. R.  M. van Angeren 
Dr. G. J. van Heuven Goedhavt 
H. van Boeyen 
Mr. J. A .  W .  Burger 
H. van Boeyen a.i. 
G. Bolkestein 

Ch. J. I. M. Welter a.i. 
Mr. M. P. L. Steenberghe a.i. 
Ir. J. W. Albarda a.i. 
Ir. J. van den Broek 
A. Q.  H. Dijxhoorn 
H. van Boeyen a.i. 
H. van Boeyen a.i. 
Jhr. ir. O. C. A. van Lidth de 

Jeude 
J. Th. Furstner 
Ir. J. W .  Albarda 
Mr. M. P. L. Steenberghe 
Dr. J. van den Tempel a.i. 
P. A. Kerstens 

3 Sept. '40-31 Mei '44 
31 Mei '44-23 Febr. '45 
21 Mei '42-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-21 Febr. '42 

21 Febr. '42-1 1 Juli '44 
11 Juli '44-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-31 Mei '44 

31 Mei '44-27 Jan. '45 
27 Jan. '45-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-23 Febr. '45 

3 Sept. '40-27 Juli '41 
27 Juli '41-17 Nov. '41 
17 Nov. '41- Dec. '42 

Dec. '42-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-12 Juni '41 

12 Juni '41-27 Juli '41 
27 Juli '41-15 Sept. '42 
15 Sept. '42-23 Febr. '45 

27 Juli '41-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-17 Nov. '41 

17 Nov. '41- 8 Jan. '42 
8 Jan. '42-31 Mei '44 

l) Departement opgeheven bij besluit van 23 Februari 1945, Staatsblad No. F 11. 
Naam van het Departement gewijzigd in Handel, Nijverheid en Landbouw, bij besluit van 31 Mei 1944, Staatsblad 
No. E 35. 



Handel Nijverheid en Ir. J. van den Broek a.i. 
Landbouw l) 

Landbouw en Visserij 2, Mr. dr. A. A. van Rh@ 
Mr. M. P. L. Steerzberghe a.i. 
Dr. J. van den Tempel a.i. 
P. A. Kerstens 

Scheepvaart en Visserij 3, J. M. de Booy 
Sociale Zaken Dr. J. van den Tempel 
Koloniën 4, Ch. J. I. M.  Welter 

Prof. mr. P. S. Gerbrarzdy a.i. 
Prof. mr. P. S. Gerbrandy 
Dr. H. J. van Mook 
Jhr. mr. E. F. M. J. Michiels 

van Verduynen 
Raden Adipati Ario Soejono 
Mr. J. A. W .  Burger 

Zonder Portefeuille 

3 1 Mei '44-23 Febr. '45 

3 Sept. '40- 1 Mei '41 
1 Mei '41-17 Nov. '41 

17 Nov. '41- 8 Jan. '42 
8 Jan. '42-31 Mei '44 

31 Mei '44-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-23 Febr. '45 
3 Sept. '40-17 Nov. '41 

17 Nov. '41-21 Febr. '42 
2 1 Febr.'42-21 Mei '42 
21 Mei '42-23 Febr. '45 
31 Dec. '41-23 Febr. '45 

9 Juni '42- 5 Jan. '43 
1 1 Aug. '43-3 1 Mei '44 

l) Departement ingesteld bij besluit van 31 Mei 1944, Staatsblad No. E 35. 
Departement opgeheven bij besluit van 31 Mei 1944, Staatsblad No. E 35. 
Departement ingesteld bij besluit van 31 Mei 1944, Staatsblad No. E 35. 

) Naam van het Departement gewijzigd in Overzeese Gebiedsdelen bij besluit van 23 Februari 1945, StaatsbladNo. F 12 

T W E E D E  M I N I S T E R I E  G E R B R A N D Y  2 3  F E B R U A R I- 2 4  J U N I  1 9 4 5  

Algemene Oorlogvoering 
Buitenlandse Zaken 
Justitie 
Binnenlandse Zaken 
Onderwijs, Kunsten en 

Wetenschappen 
Financj ën 
Oorlog 

Marine 
Waterstaat 

Handel, Nijverheid en 
Landbouw 

Scheepvaart en Visserij 
Sociale Zaken 
Overzeese Gebiedsdelen 

Zonder Portefeuille 

Prof. mr. P. S. Gerbrandy 
Mr. E. N.  van Kleffens 
Prof. mr. P. S. Gerbrandy a.i. 
Dr. L. J. M. Beel 

I 

Dr. G. W. M. Huysn~ans 
J. M. de Booy a.i. 
Prof. dr. J. E. de Quay 
J. M.  de Booy 
Ir. F. C. M. Wzjjffels a.i. 
Ir. Th. Ph. Tromp 
Drs. J. H. Gispen 

J. M.  de Booy 
Ir. F. C. M. Wijffels 
Prof. dr. ir. J. I. J. M. 

Schmutzer 
Jhr. mr. E. F. M. J. Michiels 

van Verduynen 

23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45-24 Juni '45 

23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45- 4 April '45 

4 Apri1'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45- 4 April '45 
4 Apri1'45-24 Juni '45 

23 Febr.'45-24 Juni '45 

23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45-24 Juni '45 
23 Febr.'45-24 Juni '45 

23 Febr.'45-24 Juni '45 



M I N I S T E R I E  S C H E R M E R H O R N- D R E E S  2 4  J U N I  1945- 3 J U L I  1 9 4 6  

_Minister-President 
Algemene Oorlogvoering 
Buitenlandse Zaken 

Justitie 
Binnenlandse Zaken 
Onderwijs, Kunsten en 

Wetenschappen 
Financiën 
Oorlog 
Marine 
Verkeer en Energie l) 

Openbare Werken ') 
Scheepvaart 3, 

Handel en Nijverheid 4, 

Voedselvoorziening, Land- 
bouw en Visserij ') 

Sociale Zaken 
Overzeese Gebiedsdelen 
Zonder Portefeuille 

Prof. ir. W. Scheruvzerhorn 
Prof. ir. W. Schermerhorn 
Mr. E. N. van Kleffens 
Dr. J. H. van Roven 
Mr. H. A. M. T. Kolfschoten 
Dr. L. J. M. Beel 
Prof. dr. G. van der Leeuw 

Prof. mr. P. Lieftinck 
Mr. J. Meynen 
J. M. de Booy 
Ir. Th. S. G. J. M. van Schaik 
Dr. ir. J. A. Ringers 
J. M. de Booy a.i. 
Ir. H. Vos 
S. L. Mansholt 

W. Drees 
Prof. dr. J. H. A. Logemann 
Dr. J. H. van Roijen 
Mr. E. N. van Kleffens 

24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 1 Mrt '46 
1 Mrt. '46- 3 Juli '46 

24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 

24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 

24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 3 Juli '46 
24 Juni '45- 1 Mrt '46 
1 Mrt. '46- 3 Juli '46 

l) Departement ingesteld bij besluit van 23 Juni 1945, Staatsblad No. F 113. 
Departement ingesteld bij besluit van 23 Juni 1945, Staatsblad No. F 113. 
Naam gewijzigd in Openbare Werken en Wederop bouw bij besluit van 16 Augustus 1945, Staatsblad No. F 151. 
Departement ingesteld bij besluit van 23 Juni 1945, Staatsblad No. F 113. 

4, Departement ingesteld bij besluit van 23 Juni 1945, Staatsblad No. F 113. 

5, Departement ingesteld bij besluit van 23 Juni 1945, Staatsblad No. F 113. 
Naarn gewijzigd in Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening bij besluit van 6 October 1945, Staatsblad No. F 218. 



I. De positie van de Nederlandse Regering te Londen 
en het optreden van de heer Gerbrandy als Minister-president 

l) Vgl. Verslag der commissie, deel 2 A, blz. 262. 

31444 (van den Tempel) 

In de slotbeschouwing van het tweede deel van haar verslag heeft 
de commissie gewezen op het eminente historische en politieke be- 
lang van het door het Kabinet-de Geer genomen besluit de zetel der 
Regering naar Engeland te verplaatsen. Hierdoor werd de invloed 
van Nederland in de bondgenootschappelijke beraadslagingen ver- 
zekerd en werd de organisatie van de activiteit van marine en koop- 
vaardij in de strijd ter zee mogelijk gemaakt. Het internationale pres- 
tige van Nederland werd hierdoor hoog gehouden en aan het verzet 
in het bezette gebied kon een morele en daadwerkelijke steun worden 
verleend. Tenslotte was het de Regering te Londen mogelijk zich op 
effectieve wijze bezig te houden met de voorbereiding van de be- 
vrijding en het herstel van Nederland. l) 

Deze belangrijke taak heeft de Nederlandse Regering te Londen 
onder de moeilijkste omstandigheden ten uitvoer moeten leggen. 
Eensdeels waren er moeilijkheden van materiële en administratieve 
aard, zoals het aanvankelijke gebrek aan huisvesting en het voort- 
durende tekort aan geschoolde ambtenaren, anderdeels waren er be- 
lemmeringen van politiek karakter, welke rechtstreeks voortvloeiden 
uit de fundamentele wijziging van de positie van de Regering te 
Londen. Immers, niet slechts de verplaatsing van de zetel der Rege- 
ring buiten het Rijk was ongrondwettig, maar ook de taak, welke de 
Regering te verrichten kreeg, overschreed verre de aan haar bevoegd- 
heid in de Grondwet gestelde grenzen. De harmonie tussen de be- 
voegdhederi van Kroon, Kabinet en Volksvertegenwoordiging, zoals 
deze zo evenwichtig is uitgebalanceerd in ons staatsrecht, was geheel 
en al verbroken. De rechtstreekse invloed van het volk op het beleid 
van de Regering kwam te vervallen; tegelijkertijd ontviel hierdoor 
aan de ministeriële verantwoordelijkheid haar directe grond- 
slag. Had het volk geen orgaan ineer om zijn invlced op het staats- 
bestuur tot gelding te brengen, de Ministers misten node datzelfde 
orgaan tot verantwoording van hun beleid. Bovendien ontbrak nog 
een andere belangrijke pohtiek vormgevende kracht: de openbare 
mening. Voorts kon onder de omstandigheden, waarin de Regering 
te Londen verkeerde, de wetgevende taak niet uitgeoefend worden 
in gemeen overleg met de Staten-Generaal; de periode van door de 
Regering uitgevaardigde wetsbesluiten deed haar intrede. Inconsti- 
tutioneel was dit alles, doch als noodrecht in deze abnormale situatie 
ten volle gewettigd. 

De verantwoordelijkheid van de Ministers met betrekking tot het 
nog zoveel mogelijk handhaven van de constitutie was onder deze 
omstandigheden ongetwijfeld zwaar. De heer van den Tempel heeft 
in dit verband opgemerkt, dat men niet precies de legale weg kon 
volgen, maar het wel zo kon doen, dat een ieder zou moeten er- 
kennen: er is zoveel mogelijk de legale weg gevolgd in overeenstem- 
ming met de constitutie en het verlangen varl het volk. 

De vorengeschetste moeilijkheden hebben alle betrekking op de 
positie van de Regering, bezien van uit het Nederlandse cocstitutio- 
nele bestel. Ten opzichte van de buitenwereld, in het bijzonder ten 
aanzien van de bondgenoten, verkeerde de Regering te Londen in be- 
trekkelijk gunstige omstandigheden; zij was daar in ieder geval in haar 
geheel als de grondwettelijke Regering van Nederland aanwezig. Een 
situatie, die zij temidden van de naar Engeland geëmigreerde Rege- 
ringen slechts met de Noorse Regering gemeen had. Indien men 
hiermede de positie van de Belgische Regering, die zonder de Koning 
en met slechts enkele Ministers te Londen vertegenwoordigd was, en 
die van de Franse Regering, die eerst later in de vorm van een 
comité voorlopig geformeerd werd. vergelijkt, blijkt duidelijk de grote 
voorsprong. Aan de wettigheid der door de Nederlandse Regering ver- 
richte en te verrichten daden heeft dan ook voor de buitenwereld 
geen twijfel bestaan. 

Hoe gelukkig en ondubbelzinnig de positie van de Regering naar 
buiten ook was, naar binnen waren de moeilijkheden door de hier- 
boven geschetste omstandigheden niet slechts groot maar ook nood- 
zakelijk van blijvende aard. Deze moeilijkheden hebben in bijzondere 
mate op de leden van het Kabinet gedrukt op ieder moment, dat er 



31510 (Burger) 

35346 (Bolkestein) 

') Vgl. Verslag der commissie, deel 2 A, blz. 77 

7219 (van den Ternpel) 

8588 (van den Tempel) 

spanningen optraden omtrent het te voeren beleid. Waar te Londen 
toetsing zijner opvattingen aai1 die der Volksvertegenwoordiging 
líwam te vervallen, was een Minister bij de beantwoording van de 
vraag van zijn mede-aanvaarding der verantwoordelijkheid voor het 
gevoerde beleid op eigen inzicht aangewezen. Uit de verhoren is de 
commissie gebleken. dat deze verantwoordelijkheid zwaar gedrukt 
heeft op alle leden van de opeenvolgende Londense Kabinetten; te 
meer woog d e ~ e  verantwoordelijkheid, waar het bij voorkomende 
conflicten niet gemakkelijk was te Londen een scheidend Minister te 
vervangen door een eveneens bekwame kracht, van wie bovendien 
moeilijk te zeggen zou zijn, of hij in dezelfde mate het vertrouwen 
van het Nederlandse volk zou bezitten als de Ministers van vó6r 
10 Mei 1940. 

Dit bracht de heer Burger tot de formulering: ,,als er geen parle- 
inent is, als er geen instantie van de bevolking is, waar men zijn 
politiek kan voordragen en voorleggen ter beoordeling, kan men niet 
weggaan of het moet volstrekt onhoudbaar zijn geworden". 

Een geheel eigen opvatting over de positie van de Regering en van 
de Ministers te Londen vertolkte de heer Bolkestein met de volgende 
woorden: .,Voor mij stond het van het begin af aan vast, dat het 
onmogelijk was om hier de zuiver constitutionele praktijk, die in 
Nederland bestond, toe te passen. Dat het dus niet mogelijk was om 
zich telkens op de strikte bedoelingen van de Grondwet te beroepen, 
inaar dat men ieder ogenblik moest afwegen, wat voor het Neder- 
landse volk, waarvoor de strijd gevoerd werd, het beste was. Vandaar 
dat ik mij ook altijd heb kunnen schikken in de opvatting, die de 
Koningin had, dat bij het wegvallen van de Staten-Generaal Hare 
Majesteit optrad als de Vertegenwoordigster van het Nederlandse 
Volk, aan wie de Ministerraad of de Ministers afzonderlijk verant- 
woording hadden af te leggen. Dat is natuurlijk, zuiver Nederlands 
genomen, inconstitutioneel, maar dat was in die dagen en op die 
plaats, naar mijn opvatting, niet onredelijk". 

De verstoring van het evenwicht in de staatsrechtelijke verhoudingen 
gedurende de oorlogsjaren was een noodzakelijk gevolg van de ge- 
heel uitzonderlijke positie van de Regering te Londen. Een deel der 
moeilijkheden zou wellicht opgevangen zijn, indien men van tevoren 
een regeling zou hebben getroffen, waarbij een door de Volksver- 
tegenwoordiging daartoe gevolmachtigd deel van de Staten-Generaal 
mede naar Engeland was overgestoken. Praktisch zouden er ook dan 
bezwaren zijn blijven bestaan, al was het alleen maar omdat de volle 
openbaarheid tengevolge van de oorlogsomstandigheden onmogelijk 
zou zijn geweest. Doch in ieder geval zou dan de Regering voor haar 
beleid - en de commissie denkt hierbij niet in de laatste plaats aan 
het beleid met betrekking tot de vertegenwoordigende lichamen - 
verantwoordelijk geweest zijn aan en steun hebben kunnen ontvangen 
van een vertegenwoordiging van het Nederlandse volk, in welke het 
inzicht in de waarde van ons constitutionele bestel hecht verankerd 
was. l) 

Het is voorts volkomen duidelijk, dat te Londen in feite ook de 
verhouding van het Staatshoofd tot de Ministers een verandering 
moest ondergaan. In normale omstandigheden wordt deze verhou- 
ding mede bepaald door de ,,balance of powers", die uit ons constitu- 
tionele bestel voortvloeit. De Ministers hebben enerzijds met het 
Staatshoofd de wilsovereenstemming in de Regering tot stand te 
brengen, anderzijds zijn ze voor hun gehele beleid verantwoording 
schuldig aan de Staten-Generaal. Te Londen kon deze verantwoor- 
dingsplicht niet g&ffectueerd worden. Dit moest, althans kon leiden 
tot bepaalde verschuivingen van accent. De commissie heeft zich ten 
deze evenwel o p  het standpunt gesteld, dat ook voor de Londense 
tijd vastgehouden moet worden aan de constitutionele regel, dat het 
overleg tussen het Staatshoofd en de Ministers zich aan de openbaar- 
heid onttrekt en dat ook onder de bijzondere omstandigheden van 
die periode voor alle regeringshandelingen de Ministers verantwoor- 
delijk blijven, ook al kon de verantwoordelijkheid niet terstond in de 
Volksvertegenwoordiging gerealiseerd worden. 

Volgens de heer van den Tempel is het, indien men uitgaat van de 
fictie, dat het parlement nog functionneerde, juist, dat hetgeen te 
1,onden is geschied tenslotte voor de verantwoordelijkheid is van de 
betrokken bewindslieden, ongeacht de invloeden, die daarop hebben 
ingewerkt. Als men deze fictie echter los laat, is het niet meer juist. 
Toen men onder die omstandigheden had te handelen, terwijl het 
parlement was uitgeschakeld, kon men niet over het hoofd zien, dat 
men verplichtingen had jegens het Nederlandse volk en in het bij- 
zonder nog jegens een speciaal deel daarvan. Men zat daar als Minis- 
ter in een Regering, bevestigd door het parlement. Weggaan bete- 
kende de zaak, die men moest verdedigen, in de steek laten. 

Het lijkt de heer van den Tenzpel dan ook voor een juiste beoor- 
deling van de gebeurtenissen te Londen niet bevorderlijk ervan uit te 
gaan alsof het parlement wel functionneerde, terwijl er in werkelijk- 



') Vgl. Verslag der commissiet deel 2 A, blz. 210-213. 

Vgl. bijlage 1 B. 

heid geen volksvertegenwoordiging was. In Nederland kon, als men 
de verantwoordelijkheid niet wilde aanvaarden. worden gezegd: 
treed dan af. Men behoefde niet aan te blijven tegen zijn zin. Maar 
zo stond het te Londen niet. De Ministers zaten daar niet alleen als 
leden van een Regering, die het vertrouwen had gekregen van het 
Nederlandse parlement; zij vertegenwoordigden daar mede een be- 
paald deel van het volk. De verantwoordelijkheid in die zin op- 
vatten als in Nederland van pas was, waar in laatste instantie het 
parlement oordeelde en aldus de volkswil tot uiting kwam, was niet 
mogelijk. Wanneer men zich derhalve te Londen op een gegeven 
ogenblik aan de verantwoordelijkheid onttrok, betekende dat, dat 
men waarschijnlijk tegen de volkswil in de zaken van het land over- 
liet aan anderen en zijn beginselen niet meer op dia voet kon doen 
gelden. Indien men bij het beoordelen van de daden van de Londense 
Regering en van de gevolgen daarvan geen rekening houdt met het 
feit, dat er in het onderzoek elementen bedekt blijven en men er zich 
geen rekenschap van geeft ten dele uit te gaan van een fictie, loopt 
men gevaar de waarheid tekort te doen en wordt het moeilijker tot 
juiste conclusies te komen. 

De commissie heeft de bezwaren van de heer van den Tempel niet 
onvermeld willen laten. Zij tekent er echter bij aan, dat het in de 
eerste plaats de taak der con~missie, aan welke een onderzoek naar 
Regeringsbeleid is opgedragen, is om politieke verantwoordelijkheden 
vast te stellen. Voorzover de commissie daarbij historische gebeurte- 
nissen beschrijft, doet zij dit om een onontbeerlijke achtergrond te 
hebben, waartegen de politieke daden en handelingen van de ver- 
antwoordelijke bewindslieden op haar juiste waarde geschat kunnen 
worden. Het onderlinge overleg tussen bewindslieden en Staatshoofd 
komt bij het vaststellen van politieke verantwoordelijkheden niet aan 
de orde. Dit blijft voorbehouden aan de geschiedschrijving van later 
tijd. 

De commissie heeft de bijzondere positie van de Regering te Londen 
bij de aanvang van dit deel van haar verslag in het licht willen stellen, 
omdat vele bezwaren, naderhand tegen de Regering ingebracht, te 
herleiden zijn tot, uit de hierboven behandelde moeilijkheden voortge- 
sproten, scheef getrokken verhoudingen. Hoezeer ook scheef getrok- 
ken, vormen deze verhoudingen niettemin de reële achtergrond, 
waartegen de commissie het beleid van de Nederlandse Regering te 
Londen zal moeten beoordelen. 

Was de verplaatsing van de zetel van de Regering in Mei 1940 een 
feit van grote betekenis, een gebeurtenis, eveneens van groot belang, 
had te Londen enkele maanden nadien plaats, nl. het optreden 
van de heer Gerbrandy als formateur van het nieuwe Kabinet en 
daarna als Voorzitter van de Raad van Ministers. Uit het tweede 
deel van het verslag van de commissie is gebleken, dat het optreden 
van het Kabinet-de Geer te Londen niet zonder moeilijkheden ge- 
paard gegaan is. Weliswaar speelden de zwaarste conflicten met de 
heer de Geer als Voorzitter van de Raad van Ministers zich door- 
gaans binnenskamers af, waardoor zij zich gedeeltelijk nog konden 
onttrekken aan het oog van buitenstaanders, doch de geallieerde Re- 
geringen waren te goed op de hoogte van de opvattingen, door de 
heer de Geer voorgestaan, om een onbeperkt vertrouwen in het 
door hem geleide Kabinet te kunnen stellen. Het mag als een vast- 
staand feit worden beschouwd, dat het Kabinet-de Geer er tegen het 
einde van de zomer van 1940 niet in geslaagd was het volle ver- 
trouwen van de bondgenoten - onmisbare voorwaarde in de bond- 
genootschappelijke strijd tegen de Duitsers - te winnen. 

Het zal de grote verdienste zijn van het eerste Kabinet-Gerbrandy, 
dat het binnen enkele maanden de terughoudendheid, welke bij de 
geallieerden bestond, volledig heeft overwonnen. 

Voor een aanzienlijk deel is dit te danken geweest aan de per- 
soonlijkheid van de nieuwe leider van het Kabinet, prof. mr P. S. 
Gerbraizdy. Door zijn onverzettelijkheid ten aanzien van de doel- 
stelling van de oorlog, welke zowel in als buiten de Nederlandse 
kring te Londen in hoge mate werd gewaardeerd, is hij gebleken de 
juiste man te zijn geweest om op dat critieke ogenblik in ons volks- 
bestaan de leidende plaats in te nemen. 

Uit het tweede deel van het verslag l) der commissie is gebleken, 
dat de opdracht tot formatie van een Kabinet voor de heer Ger- 
brandy volkomen onverwacht kwam en dat hij vele innerlijke aarze- 
lingen heeft moeten overwinnen om het ernstige besluit tot aan- 
vaarding der opdracht, waartoe hij overigens door verscheidenen zijner 
collega's werd aangemoedigd, te nemen. In de diepe overtuiging hier 
geroepen te worden door een andere macht dan die van persoonlijke 
begeerte, zoals de heer Gerbrandy het zelf uitdrukt in een brief ') 
van 18 Juli 1941, heeft hij zijn zware en verantwoordelijke taak op- 
gevat als een roeping. Voor het feit, dat de hees Gerbrandy in die 
moeilijke omstandigheden deze zware opdracht heeft willen aan- 



vaarden en dat hij en met hem het gehele Kabinet er in slaagde bin- 
nen enkele maanden Nederlands reputatie in de ogen onzer gealli- 
eerde vrienden ten volle te herstellen, heeft de commissie zeer grote 
waardering Zij wil dan ook aan het begin van dit deel van haar 
verslag, waarin de vele moeilijkheden van de beide Kabinetten- 
Gerbraiidy uitvoerig zullen worden behandeld, de leider van deze 
Kabinetten, prof. mr. P. S. Gerbrandy, de hem toekomende lof bren- 
gen door thans reeds uitdrukkelijk vast te stellen, dat het optreden 
van de heer Geubrandy als Minister-President in September 1940 van 
grote betekenis is geweest voor het vormen en verwezenlijken van 
de doelstelling, waardoor de Nederlandse Regering zich verder bij 
de oorlogvoering heeft laten leiden: geen compromissen, maar strijd 
totdat het Koninkrijk geheel zou zijn bevrijd. 



11. Tweeërlei soort Ministers bij de Kabinetsformatie 
van September 1940? 

'1 Vgl. Verslag der commissie, deel 2 A, blz. 211. 

28695 (Dijxhoornj 

Bij de Kabinetsformatie van September 1940 trad de politiek van 
de Regering ten aanzien van de voortzetting van de oorlog op on- 
dubbelzinnige wijze aan de dag door het definitief verdwijnen van 
de heer de Geer uit het Kabinet en door het optreden van de heer 
Gerbrandy als Minister-President, van wie algemeen bekend was, dat 
hij met zijn gehele persoonlijkheid ijverde voor de onverkorte aan- 
vaarding van de formule ,,doorvechten tot het bittere einde". 

In het tweede deel van het verslag l )  der commissie is reeds een 
door de heer van den Tempel overgelegd stuk ter sprake gekomen, 
dat genoemd ZOU kunnen worden een concept-program voor het eerste 
Kabinet-Gerbrandy. Het tweede punt hiervan luidde: ,,Beschikbaar- 
stelling, met inachtneming van de belangen van het onbezette deel des 
Koninkrijks, van alle middelen en krachten tot het voortzetten van 
den oorlog ter herwinning van de volstrekte vrijbeid en onafhanke- 
lijkheid des lands en ter bereiking van de best mogelijke resultaten 
bij den vrede, zulks met behulp van de bondgenoten, met name van 
Engeland". 

De doelstelling van de politiek van het Kabinet ten opzichte van 
de oorlog is hier duidelijk geformuleerd. Van geen reserve is hier 
sprake. Reserve meende de commissie echter wel te mogen lezen in 
de woorden, die de Kabinetsformateur van September 1940 met 

Prof. mr P. S. Gerbrandy: ,,Eenige hoofdpunten van het Regee- betrekking tot deze formatie na de oorlog in zijn memorandum 
ringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren 1940-1945", neerschreef: ,,Bij de formatie van het Kabinet in September 1940 
blz. 39. zat de gedachte voor zooveel mogelijk het Kabinet van 10 Au- 

gustus 1939 tot het einde toe voort te zetten. Wel is in het over- 
leg omstreeks dien tijd de gedachte van de fomatie van een oorlogs- 
kabinet, waarin alleen zij zouden zijn opgenomen, die volkomen de 
idee ,,geen compromis ooit met Duitschland" aanhingen, een oogenblik 
ter sprake geweest, maar de weg waarlangs het tot de Kabinetsop- 
dracht kwam, maakte de realiseering van zulk een gedachte niet raad- 
zaam". 

De woorden: ,,een oorlogskabinet, waarin alleen zij zouden zijn 
opgenomen, die volkomen de idee ,,geen compromis ooit met Duitsch- 
land" aanhingen," hebben de aandacht van de commissie getrokken. 
Moest hieruit worden opgemaakt, dat er op dat moment sprake 
was van twee soorten Ministers? Ministers namelijk, die volkomen de 
idee ..geen compromis ooit met Duitschland" aanhingen en andere 
Ministers? Een vraag, die zich te meer opdrong bij lezing van de 
passage op bladzijde 43 van het memorandum, waar de reconstructie 
van het Kabinet in Juli 1941 besproken wordt. Daar leest men nl.: 
,,Wat de algemeene politiek van het Kabinet betreft, zijn wij gerech- 
tigd o.a. het volgende te zeggen: Onvoorwaardelijk staat vast, dat elk 
overleg met het Nazi-regiem is en blijft buitengesloten. Geen be- 
spreking, geen onderhandelingen met Hitler en zijn medeplichtigen 
is het beslist parool. Alle medewerking, waartoe het Koninkrijk in 
staat is, wordt verleend om het tegenwoordige Nazi-Duitschland ten 
onder te helpen brengen". 

In deze passage wordt geconstateerd, dat bij de reconstructie van 
het Kabinet in Juli 1941 alle Ministers op het hier omschreven stand- 
punt stonden, een standpunt, dat behelsde, dat allen van oordeel 
waren: ,,geen compromis ooit met Duitschland". Merkwaardig is nu, 
dat de Ministers, die in dat gereconstrueerde Kabinet zitting namen, 
dezelfden waren als degenen, die deel uitmaakten van het in Septem- 
ber 1940 geformeerde Kabinet, met uitzondering van de heer Dijx- 
hoorn, die was afgetreden en de heer Furstner, die er bij was ge- 
komen. 

De twee passages in het memorandum, in onderling verband be- 
schouwd, rechtvaardigen de hierboven gestelde vraag, of er in Sep- 
tember 1940 gedacht werd aan een zekere discriminatie, of, om het 
nog sterker ~ i t  te drukken, er gedacht werd aan een nog verder gaan- 
de ,,zuiveringw van het Kabinet dan door het uittreden van de heer 
de Geer had plaats gevonden. 

De heer Dijxhoorn, naar zijn mening gevraagd over de uit het 
memorandum blijkende discriminatie tussen Ministers van eenzelfde 
Kabinet, verklaart, dat hij nooit heeft horen spreken over tweespalt 
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tussen de heren, die van geen compromis wilden weten en anderen, 
die daarvan wèl wilden weten. Dat is nooit ter sprake geweest. De 
heer Gerbrandy kan dat wel in zijn witboek schrijven, maar voor- 
zover de heer Dijxhoorn zich herinnert, heeft dat nooit gespeeld. 

De heer Sieenberghe wijst elke verantwoordelijkheid voor de 
inhoud van het memorandum af. Dat er in September 1940 twee 
soorten Ministers zouden zijn geweest, die op een verschillend 
standpunt stonden ten aanzien van een eventueel compromis 
met Duitsland, is, voorzover hem bekend, in 1940 nooit met 
hem besproken. Het is bij de formatie van 1940 geen vraagstuk 
geweest. Als er op dat ogenblik werkelijk een tegenstelling bestond, 
zou er over gesproken moeten zijn. Tussen het ene uiterste standpunt 
van de heer Gerbrandy en het andere uiterste van de heer de Geer was 
ecn hele serie mogelijkheden. Dat degenen, die de gedachte hebben 
gehad, als in het memorandum bedoeld, een verder gaande ,.zuive- 
vering" van het Kabinet voor ogen heeft gestaan, dan alleen door het 
aftreden van de heer de Geer, ontkent de heer Steenberghe ten 
enenmale. Want van de eerste dag van het aftreden van de heer de 
Geer af heeft de heer Gevbtandy hen allen gesmeekt met hem in het 
Kabinet te blijven. 

De heer Welter kan met betrekking tot de mededelingen op blz. 39 
van het memorandum van de heer Gerbrandy niets zeggen. Hij vindt 
het vrij eigenaardig en heeft er nooit van gehoord, dat dergelijke 
plannen bestonden. 

Voor de heer van den Tempel is het zeer de vraag in welke kring 
die gedachte is opgekomen. Over die speciale passage in het memo- 
randum kan hij niets verklaren. Hij denkt, dat er wel met anderen, 
doch niet in de kring van de Ministers over gesproken is. 

De heer Albarda wijst er in het algemeen op, dat er in het memo- 
randum op verschillende plaatsen dingen voorkomen, die de instem- 
ming van één of meer oud-Ministers ontberen. Zo kan hij zich ook 
niet verenigen met het onderhavige gedeelte. Dat bij de formatie van 
het eerste Kabinet-Gerbrandy de bedoeling is geweest om een onder- 
scheid te maken tussen de Ministers naar hun vastbeslotenheid tot 
voortzetting van de oorlog, is hem niet gebleken en herinnert hij zich 
niet. 

De in deze passage bedoelde opvattingen voorts besprekend in ver- 
band met de plannen om in die dagen tot een war cabinet te komen, 
merkt de heer Albarda nog op, dat hij zich niet herinnert, dat ooit 
gebleken is, dat er een discriminatie gemaakt moest worden tussen de 
Ministers naar hun gezindheid met betrekking tot de oorlogvoering. 
Indien het zo was, dan zou - voorzover er in die dagen zekere 
nuances in de samenstelling van het Kabinet waren - de samenstel- 
ling van het war cabinet, zoals Minister Gerbrandy zich het voorstelde, 
daarmede ook niet hebben overeengestemd. 

Voorzover de heer Bolkestein bekend, is in September 1940 geen 
sprake geweest, althans niet in zijn bijzijn, van tweeërlei soort 
Ministers. 

De woorden .,een oorlogskabinet, waarin alleen zij zouden zijn op- 
genomen, die volkomen de idee ,,geen compromis ooit met Duitsch- 
land" aanhingen," wekken volgens de heer van Klefferzs de indruk 
alsof er een heel stelletje was, dat dit compromis wel wilde. Hij vindt 
dat volkomen onjuist gesteld; dat heeft waarlijk geen rol gespeeld; 
wel de idee: zou het ook good zijn, zoals sommige andere landen 
het hadden, een oorlogskabinet te hebben? Dit speelde in Juli 1941; 
het zou een Kabinet in het Kabinet zijn en de heer van Klcfferzs 
was bestemd ,,in zo'n ding", als het ooit tot stand zou komen, zitting 
te nemen. Dat was meer een soort van opportuniteitsdenkbeeld, 
maar de scheidslijn heeft werkelijk niet zo gelopen, dat zij, die in het 
oorlogskabinet zitting zouden hebben, toevallig goed waren en dat de 
rest niet goed was. De heer van Kleffcr~s zet hier dus een vraagteken 
bij. Niet bij het feit dat men gedacht heeft aan een oorlogskabinet, 
maar wel bij het feit, dat dit toevallig zo samenliep, dat al degenen, 
die in dit oorlogskabinet zouden zitten, onverzoenlijk zouden zijn en 
de rest verzoenlijk. Zo is het niet geweest. Over een z.g. verder gaande 
zuivering is met de heer van Kleffens niet gesproken. Daartoe was 
ook gem aanleiding. 

De heer Gerbrandy licht de geconstdteerde tegenstrijdigheid toe 
door te wijzen op de tamelijke mate van autoriteit, die de heer de 
Geer bezat, waardoor hij zijn stempel op het geheel drukte. Zijn 
geest liet niet na - aldus de heer Gerbrandy -- te infecteren. Dat 
was merkbaar. In de maanden, voorafgegaan aan de val van de heer 
de Geer, is er ook gesteld: Er zitten toch ook figuren in het Kabinet, 
die bijna net zo zwak zijn als de heer de Geer. De heer Gerbrandy 
voegt daaraan nog toe, dat dit te sterk uitgedrukt is, maar dat, 
wanneer men een gezelschap van 11 mensen heeft met een bepaalde 
topfiguur, dat infecterecd werkt. Toen kwam de gedachte op - niet 
speciaal een gedachte van de heer Gerl>randy -, of men dan niet 
alleen een Kabinet van ,,diehardsv moest hebben. Mij wil zijn collega's 
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niet discrimineren, zij waren voortreffelijke mensen. Hij beschouwt 
dit als e x  zuiver menselijke factor, doordat persoonlijke invloeden 
werkten. Toen de reconstructie van 1941 plaats vond, was bij de 
Ministers, die de heer Gerbrandy op het oog had, de infectie over- 
wonnen. 

De heer Gerbranrly wijst er verder op, dat voorbesprekingen hebben 
plaats gehad met drie Ministers, waaronder de heren van Boeyerz ei1 
van Klefferzs, op een ogenblik, toen de  aanwijzing van de formateur 
nog niet had plaats gehad. Zijn opvatting, dat andere Ministers min- 
der onverzoenlijk waren gestemd tcn aanzien van de voortzetting van 
de strijd tegen Duitsland, was gebaseerd op concrete feiten. Hoewel 
de heer Gerbrandy van mening is, dat de heer de Geer bij zijii 
pogingen met de  Duitsers contact te krijgen, niet direct van alle 
Ministers een radicale afwijzing heeft ondervonden, weet hij niet, of 
door deze Ministers buiten de discussies in de Ministerraad hande- 
lingen zijn verricht of opmerkingen gemaakt, die het prestige van 
Nederland niet ten goede zouden zijn gekomen. De besprekingen, die 
de heer Gerbrandy met de heren van Boeyen, van Kleffens en Bee- 
laerts van Blokland heeft gehad, hebben haar oorzaak dan ook niet 
gevonden in externe handelingen van deze Ministers, doch hebben 
berust op mededelingen van de heer Pelt, welke deze op zijn beurt 
weer van Engelse zijde had ontvangen. De heer Gerbrandy zegt in 
dit verband nog, dat men van bepaalde Nederlandse zijde overwogen 
heeft om stappen te doen bij H.M. de Koningin tegen het gehele 
Kabinet-de Geer, omdat men de heer de Geer en ook andere Minis- 
ters in dil opzicht geen volkomen vertrouwen schonk en omdat 
dit ook bij de Engelsen leefde. Voor het overige wenst de heer 
Gerbrandy hier niet op in te gaan, daar het te veel ,,histoire interne" 
is en deze handelingen tenslotte geen politiek effect hebben gesor- 
teerd. Met betrekking tot de laatste zinsnede van het aangehaalde van 
blz. 39 van het memorandum ,,maar de weg, waarlangs het tot de 
Kabinetsopdracht kwam, maakte de realiseering van zulk een gedachte 
met raadzaam", verklaart de heer Gerbrandy nog, dat naar zijn 
mening de opdracht door het verloop van zaken een zuivere ver- 
vanging van de heer de Geer geworden is. Wanneer de opdracht om 
de heer de Geer te laten verdwijnen e:n maand eerder was uitge- 
voerd, zou het ,,oorlogskabinet" zeker tot stand zijn gekomen. 
Tot een nadere verklaring hiervan acht de heer Gerbrandy zich ove- 
rigens niet bevoegd; hij wil slechts wijzen op de ernstige kritiek, die 
bij de Engelsen beitond op het Kabinet, dat in 1940 te Londen was 
gekomen. 

De coinmissie heeft jhr. mr. F. Beelaerís van B!oktand met het oog 
op dit en andere punten, welke betrekking hebben op de verschillende 
Ministers- en Kabinetscrises, de vraag voorgelegd, of er buiten het 
terrein van de adviezen, welke de heer Beelaerls van Blokland als 
adviseur van H.M. de Koningin heeft gegeven, nog een gebied is, dat 
door de commissie kan worden betreden. De heer Beelaerts van Blok- 
land is van oordeel, dat dit niet het geval is Uiteraard heeft de heer 
Beelaerts van Blokland wel besprekingen gevoerd met de heer Ger- 
brandy en ook met andere Ministers. Deze besprekingen zijn formeel 
weliswaar van andere aard dan die, welke hij met H.M. heeft gevoerd, 
doch daartegenover staat, dat die zaken zo verstrengeld zijn, dat zij 
niet gemakkelijk iiit elkaar zijn te halen. Hij is dan ook van mening, 
dat et.n verder ingaan op deze vraagstukken voor hem niet mogelijk 
is omdat men dan zeer spoedig zou komen op een terrein, dat op het 
ogenblik beter niet betreden kan worden. 

Het geheel der verklaringen overziende, is de commissie van oor- 
deel, dat voornamelijk door de uiteenzetting van de heer Gerbrandy 
de bedoeling van de passage op blz. 39 van het memorandum 
wel duidelijker is geworden. Naar haar mening mag er niet uit ge- 
lezen worden, dat er in de kring van de Ministers een discussie gaande 
is geweest over de vraag of het wznselijk zou zijn, dat enige leden 
van het Kabinet-de Geer, die een minder vastberaden houding zouden 
hebben aangenomen ten aanzien van de voortzetting van de oorlog, 
deel zouden uitmaken van heil eerste Kabinet-Gerbrandy. Wel is er, 
volgens de heer Gerbrandy, enige tijd voor het aftreden van de heer 
de Geer in een intieme kring, te weten de heren Beelaerb van Blok- 
land. van k l e f f en s  -- die dit feit overigens ontkent -- van Boeyen en 
Gerbrandy, enige aarzeling geweest ten opzicht van enige Ministers, 
die men min of meer als door de opvattingen van de heer de Geer 
geïnfecteerd beschouwde. Overigens heeft, volgens de heer Gerbrandy, 
deze gedachtenwisseling in intieme kring geen consequenties gehad. 

Alle Ministers, die hiernaar gevraagd zijn, blijken er dan ook niets 
van te weten. Het ware derhalve naar de mening van de commissie 
voorzichtiger geweest, indien de auteur van het memorandum de 
onderhavige op het eerste gezicht raadselachtige passage in de pen 
had gehouden. 
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?) De commissie tekent hierbij aan. dat de heer Albarda in het hierna 
volgende gedeelte van zijn verklaring kennelijk op het oog heeft 
hetgeen bij de reconstructie van het Kabinet-Gerbrandy in Juli 
1941 is besproken. 

De in het vorige hoofdstuk behandelde passage op blz. 39 van het 
memorandum van de heer Gerbrandy vermeldt, dat reeds bij de 
formatie van September 1940 de gedachte van een oorlogskabinet een 
ogenblik ter sprake is geweest. Op een andere plaats in zijn memoran- 
dum l) nl. bij de bespreking van de reconstructie van het Kabinet in 
Juli 1941 zegt de heer Gerbrandy: ,,De oorspronkelijke opzet om, 
waar het nut van de instandhouding van enkele Departementen, wier 
eigenlijke taak, op het terrein van binnenlandsche zorg gelegen, door 
het verblijf te Londen bezwaarlijk kon worden volgehouden, over te 
gaan tot het samenvoegen van Departementen en het hebben van 
Ministers zonder Portefeuille, werd door mij in het genoemde overleg 
losgelaten." 

De heer Dijxhoorn, wiens aftreden op 12 Juni 1941 de aan- 
leiding werd tot de reeds meermalen genoemde reconstructie van het 
Kabinet in Juli 1941, verklaart, dat de zaken, voordat men alle 
Ministers bij elkaar had om een beslissing te nemen, wel eens stroef 
liepen. Er is daarom wel eens over gesproken, of men niet beter zou 
werken met vijf Ministers. Men zou dan .,en petit comité" beslis- 
singen kunnen nemen, die rechtstreeks betrekking hadden op de oor- 
logvoering. Het is echter niet gelukt. zoals wel vanzelf spreekt, omdat 
iedere Minister als regeringsman voor zijn volle verantwoordelijkheid 
opkwam. 

Er zijn twee mogelijkheden ter sprake gekomen, nl. die om alleen 
met vijf ministers te werken en de mogelijkheid van een kabinet, 
bestaande uit vijf Ministers, die departementshoofden zouden zijn en 
een paar Ministers zonder Portefeuille. Alle Ministers, die er waren, 
wilden echter de volle verantwoordelijkheid dragen en dus een stem 
in het kapittel hebben. 

In 1940 gold het meer besprekingen onder elkaar. Het waren geen 
officiële bijeenkomsten onder leiding van de Kabinetsformateur, doch 
met elkaar sprekende over hetgeen het beste was te doen, kwam 
deze gedachte van een werkkabinet van vijf Ministers naar voren. 

De heer Steenberghe zegt, dat er natuurlijk in 1940 met andere 
personen over een oorlogskabinet gesproken kan zijn, maar hij heeft 
altijd gehoord, ook van zijn collega's, dat er in 1941 bij de oplossing 
van de crisis-Dijxhoorn voor het eerst over gesproken is. In 1941 is 
er over gesproken om drie Ministers, nl. de heren Albarda, Bolke- 
stein en van den Ternpel niet hoofd van een departement te maken, 
maar hen als Ministers zonder Portefeuille in het Kabinet op te 
nemen. 

Met betrekking tot de poging van de heer Gerbrandy om een klei- 
ner Kabinet te vormen deelt de heer van den Teinpel mede, dat hij 
op 10 Juli 1941 een brief ontving van de Minister-President, waarin 
voorgesteld werd de lieren Albarda, Bolkestein en van den Tempel 
van hun portefeuille te ontlasten en te benoemen tot Minister zonder 
Portefeuille. Dit voorstel heeft hen wel bijzonder onaangenaam ge- 
troffen; de duidelijke strekking was, volgens hen;, een verzwakking 
te bewerkstelligen van het sociaal-democratische element in de Re- 
gering. 

Natuurlijk stond de heer van den Tempel daar volmaakt afwijzend 
tegenover. De Minister-President heeft toen een nieuw voorstel ge- 
daan, waarbij de heren Albarda en Bolkestein Minister zonder Porte- 
feuille zouden worden en de taak van de heer van den Tempel zou 
worden uitgebreid. Doch deze laatste had geen ogenblik de gedachte 
daarop in te gaan. Toen is het verder zo gebleven. 

Dit voorstel van de heer Gerbrandy was naar de mening van de 
heer van den Ternpel een zeer betreurenswaardig intermezzo, want 
het heeft ongetwijfeld de samenhang in het Ministerie verzwakt; men 
kreeg het gevoel, dat men op zijn hoede moest zijn, hetgeen in het 
begin niet het geval was geweest. 

Met de passage op blz. 39 van het memorandum kan de heer 
Albarda zich verenigen voor wat betreft de mededeling, dat er bij 
de formatie 9 van het eerste Kabinet-Gerbrandy sprake van is geweest 
een z.g. oorlogskabinet te maken, een kern uit het gehele Kabinet, 
die eigenlijk grotendeels de taak van de Ministerraad zou vervullen. 
De heer Albarda gelooft, dat de heer Gerbrandy meer een navolging 
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zag van een - in zijn ogen aantrekkelijk - voorbeeld, dat het 
Engelse Kabinet had gegeven door een ,,war cabinet" in te stellen. 
De heer Albarda herinnert zich, dat hij er zich direct tegen heeft 
verzet; in Engeland toch zijn er veel Ministers en van verschil- 
lende rang. Toen opperde de heer Gerbrandy het denkbeeld, dat 
enigen van de Ministers, Minister zonder Portefeuille zouden wor- 
den. De heer van den Tempel en de heer Albarda hebben zich daar- 
tegen verzet, omdat hun werkzaamheden dan op anderen zouden 
worden overgebracht en zij niet wensten als Ministers van de tweede 
rang mee te marcheren. Op het verzet van hen en nog anderen is de 
verwezenlijking van het denkbeeld van de heer Gerbrandy afgestuit. 
Naar het gevoelen van de heer Albarda heeft de heer Gerbrandy langs 
andere weg steeds getracht dit denkbeeld in een andere vorm te ver- 
wezenlijken, nl. door de instelling van de vele commissies, die het 
Kabinet naderhand heeft gehad en die over de belangrijkste aan- 
gelegenheden der Regering hadden te beraadslagen, somtijds op een 
vertrouwelijke manier en zonder daarvan steeds volledig verslag uit 
tz brengen aan het gehele Kabinet. Het heeft zelfs moeite gekost het 
beginsel te handhaven, dat door die commissies geen besluiten moch- 
ten worden genomen. 

De heer Bolkestein kan alleen zeggen, dat van hetgeen er op blz. J9 
van het memorandum staat inzake de formatie van een oorlogs- 
kabinet in zijn herinnering niets leeft. 

Ook de heer Welter kan met betrekking tot deze mededeling op 
blz. 39 van het memorandum niets zeggen; hij weet daar niets 
van. 

De idee, dat het goed zou zijn, zoals sommige andere landen het 
hadden, een oorlogskabinet, een Kabinet in het Kabinet te hebben, 
heeft volgens de heer van Kleffens wel een rol gespeeld. Daar was, 
constitutioneel Nederlands gedacht, natuurlijk nog wel wat tegen in 
te brengen. De gedachte was: laten de Ministers, die het naast t i j  
de oorlogvoering zijn betrokken, dus wel Oorlog, niet Onderwijs, 
wel Buitenlandse Zaken en niet Binnenlandse Zaken of Waterstaat, 
daarin zijn en laten die elke dag het werk doen. De heer van Kleffens 
was bestemd om in een oorlogskabinet, als het ooit tot stand was 
gekomen, zitting te nemen. Dat was meer een soort van oppor- 
tuniteitsdenkbeeld. Het Kabinet heeit wel overwogen een oorlogs- 
kaoinet te vormen. 

De heer Gerbrandy verklaart, dat bij de reconstructie van 1941 
de gedachte van een oorlogskabinet positief aan de orde is geweest. 
Deze gedachte verschilue met die van Septem~er 1940, toen met eeii 
oorlogskabinet bedoeld werd een Kabinet, dat de oorlog tot een 
goed einde had te brengen zonder onderscheid in Ministers met eii 
zonder Porteieuille. In Juli 1941 werd echter gedacht en werd ge- 
sproken over een Kaoinet, dat zou bestaan uit Ministers met een 
departement en Ministers zonder een departement. De oorspronkelijke 
vraag van de heer Gerbrandy was, of het niet het beste was om 
de consequentie te trekken uit de situatie. Er was nl. een aantal depar- 
tementen, welker betekenis in oorlogstijd geringer was geworden, 
zoals Waterstaat, Sociale Zaken en Onderwijs. Er waren andere 
departementen, zoals Koloniën, Buitenlandse Zaken, Oorlog, Marine 
en voor een belangrijk deel Justitie, die hun betekenis behielden. 

De heer Gerbrandy was voornemens daarvan de eerlijke conse- 
quentie te trekken en de betrokken bewindslieden als Ministers zonder 
Portefeuille te handhaven met een behoorlijke opdracht. Zij zouden 
lid van de Ministerraad blijven, maar men liet dat stuk van het 
Kabinet, dat vooral extern werkte, dat waren Koloniën, Justitie, 
Buitenlandse Zaken, Oorlog en Marine, intact als inner circle. Dit 
was voor de Minister-President de overweging om dit plan ter tafel 
te brengen. Door een enkele Minister, die in dit verband Minister 
zonder Portefeuille zou worden, werd dit opgevat als een ,,capitis 
diminutio"; daarom heeft de heer Gerbrandy er van afgezien. 

Dat de heer Gerbrandy, zoals de heer van den Tempel had ver- 
klaard, met deze voorstellen op het oog had het sociaal-democra- 
tische element in de Regering te verzwakken, ontkent de heer Ger- 
brandy ten stelligste, daarbij twee opmerkingen makende: in de eerste 
plaats, dat hij bij de Kabinetsformatie-de Geer reeds als zijn mening 
te kennen had gegeven, dat hij het altijd een ongezonde toestand in 
Nederland had gevonden, dat een groep, die 25 pct. van het Neder- 
landse volk vertegenwoordigde, nooit is opgenomen geweest in de for- 
matie van een Kabinet en vervolgens, dat in de jaren 1940 en 1941 
geen sterveling in Engeland dacht in termen van politieke fracties. Het 
ging er over mensen te hebben, die bereid waren om tot het bittere 
einde toe de strijd te voeren; of zij rood, geel, zwart of groen 
waren, kon hem niets en niets schelen. 

Ten aanzien van de opmerking van de heer Albarda, dat de heer 
Gerbrandy in deze voorstellen min of meer geleid zou zijn door de 
figuur, die men in de Engelse Regering had, erkent laatstgenoemde, 
dat dit misschien wel enigszins door zijn geest speelde, maar hij werd 



bovenal geleid door de gedachte: wees reëel. Zijn idee was, dat er 
Ministers waren aan het hoofd van een departement, die tot over hun 
oren in het werk zaten en dat er Ministers waren, die eigenlijk alleen 
de Ministerraad bijwoonden, omdat hun departement was weggevallen. 
Voor deze ongezonde verhouding zocht de heer Gerbrandy dus naar 
een betere oplossing. 

De zienswijze van de heer Alharda, nl. dat de heer Gerbrandy 
toch langs andere weg steeds getracht heeft dit denkbeeld in een andere 
vorm te verwezenlijken door de instelling van de vele commissies, die 
het Kabinet naderhand heeft gehad en die over de belangrijkste aan- 
gelegenheden van de Regering hadden te beraadslagen, somtijds op 
ean vertrouwelijke manier en zonder daarvan steeds volledig verslag 
uit te brengen aan het gehele Kabinet, verwerpt de heer Gerbrandy 
niet geheel. Bewust heeft hij dat zeker niet gedaan; het zou dan on- 
bewust geweest moeten zijn, het is bij wijze van spreken zo gegroeid. 
Men kan echter niet zeggen, dat het plan om tot een Kabinet met 
Ministers met departementen en Ministers zonder Portefeuille te ko- 
men en de latere uitvoering van de gedachte om een aantal zaken in 
ministeriële commissies voor te bereiden, dezelfde grondslag hadden. 

De commissie is van mening, dat in het memorandum van de 
heer Gerbrandy op blz. 39 en in zijn verklaring, voorzover die is 
behandeld in het vorige hoofdstuk, met de uitdrukking ,,oorlogs- 
kabinet" iets geheel anders is bedoeld dan met een ,,oorlogskabinet", 
als waarvan in dit hoofdstuk van het verslag sprake is. In de zomer 
van 1940 was slechts in intieme kring de vraag ter sprake gekomen, 
of alle leden van het Kabinet-de Geer wel gehandhaafd zouden 
kunnen worden in een Kabinet, dat de oorlog tot een goed einde 
had te brengen. 

Bij de reconstructie van het Kabinet-Gerbrandy in Juli 1941 
heeft evenwel de Minister-President de gedachte geopperd binnen het 
Kabinet een inner circle te vormen van Ministers, hoofden van die 
departementen, die zich met externe aangelegenheden bezig hielden, 
naast een aantal Ministers zonder Portefeuille met ezn bepaalde op- 
dracht. Op deze constructie is het woord ,,oorlog,skabinet" zonder 
enige twijfel meer toepasselijk dan op hetgeen men in de zomer 
van 1940 in intieme kring op het oog had. Het door de Minister- 
President in Juli 1941 geopperde plan is binnen de toenmalige kring 
der Ministers uitvoerig besproken, doch kon niet worden geseali- 
seerd tengevolge van de grote bezwaren, welke door enige leden 
van het Kabinet hiertegen werden ingebracht. 

Het is begrijpelijk, dat het Engelse voorbeeld van een war cabinet 
hier invloed heeft uitgeoefend op de opvattingen van de toenmalige 
Minister-President. Dz commissie is echter van oordeel, dat de 
verhoudingen in het Nederlandse Kabinet te Londen toch wel heel 
anders lagen dan in het Engelse Kabinet. Dit laatste was immers 
ver1 omvangrijker, terwijl de Engelse Regering een zeer veel uit- 
gebreidere taak op het gebied van de oorlogvoering had te vervullen 
dan de Nederlandse. Zakelijk was er dus voor het copiëren van het 
Engelse systeem weinig of niets te zeggen. Waar anderzijds de Neder- 
landse Regering gedurende de oorlogsjaren de enige officiële ver- 
tegenwoordigster van het Nederlandse volk was, moest het maken 
van verschil tussen tot die Regering behorende Ministers noodwendig 
tot interne moeilijkheden leiden. De  commissie acht dan ook het plan 
van de heer Gerbrandy in deze weinig gelukkig. 



IV. Het ontslag van Minister Dijxhoorn 

Bij de bespreking van de verschillende Ministers- en Kabinetscrises, 
welke er te Londen zijn geweest, moet vooropgesteld worden, dat 
evenals bij alle andere Regeringsdadcn voor het ontslag en de be- 
noeming van een Minister, de Minister, die het betreffende beslriit 
gecontrasigneerd heeft, de verantwoordelijkheid draagt, zodat het 
onderzoek der commissie zich vrijelijk tot deze crises kan uitstrekken 
en zij daarover haar oordeel kan geven. 

Aangezien bedoelde crises in de meeste gevallen een onderwerp 
van bespreking in de Ministerraad hebben uitgemaakt, is de com- 
missie bij haar onderzoek wel eens gestuit op de moeilijkheid, dat 
zij volgens de bepalingen der Enquetewet slechts vragen kan stellen 
over de in de Ministerraad genomen besluiten en de gronden, waar- 
op deze berustten, doch niet naar de daar gehouden besprekingen. 
Zoals bekend, bindt dit voorschrift alleen de commissie; niet de oud- 
Minister, die als getuige voor haar verschijnt. De ervaring heeft ge- 
leerd, dat in een aantal gevallen oud-Ministers in verband met de 
Ministers- en Kabinetscrises wel de behoefte hebben gevoeld mede- 
delingen te doen van in de Ministerraad dienaangaande gevoerde be- 
sprekingen. Niet on t~end  kan echter worden, dat de oud-Minister, 
die in deze het meest scrupuleus is, daardoor in een nadeliger positie 
kan komen te verkeren dan zijn collega, die zich groter vrijheid toe- 
meet mededelingen over de besprekingen in de Ministerraad te doen. 

Tenslotte moet nog worden opgemerkt, dat zich hier de  eigen- 
aardigheid voordoet, dat in het algemeen gesproken afgetreden 
Ministers in normale verhoudingen, wanneer het parlement func- 
tionneeït, niet de gelegenheid hebben om in de Volksvertegenwoor- 
diging opening van zaken te geven. De Londense Ministers komen 
door het onderzoek der commissie in een, als men het zo mag 
uitdrukken, gunstiger positie te verkeren, doordat zij de gelegenheid 
krijgen verantwoording af te leggen van de motieven, welke hei1 
bij de beleidsvragen, met hun ontslag verband houdende, hebben 
geleid. 
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Op 11 Juni 1941 vroeg de heer Dijxhoorn ontslag als Minister van 
Defensie. Bij K.B. van i 2  Juni 1941 werd dit verzoek ingewilligd. 

Met betrekking tot zijn ontslag en de redenen, die daartoe geleid 
hebben, heeft de heer Dijxhoorn voor de commissie de volgende uit- 
eenzetting gegeven: 

,,Duistere machten vonden handlangers om mij het werk als 
Minister in Londen moeilijk te maken. Ik heb het Kabinet hiervan 
herhaaldelijk op de hoogte gebracht en sinds Januari 1941 regelmatig 
van mijn moeilijkheden op de hoogte gehouden. Zeer speciaal her- 
inner ik mij hetgeen ik daaromtrent gezegd heb in de vergaderingen van 
het Kabinet op Vrijdag 4 en Dinsdag 8 April 1941, omdat ik de aan- 
tekeningen bewaard heb, aan de hand waarvan ik in die vergaderingen 
heb gesproken. Een en ander zal ook wel in de notulen van de 
Ministerraad, zij het zeer summier, zijn opgenomen. De Minister- 
President wist dus van alles af. Deze is, in het bijzonder, omdat hij 
het K.B. van 12 Juni 1941 No 10, houdende mijn ontslag, heeft ge- 
contrasigneerd, voor dat ontslag, maar ook voor een groot deel voor 
alles, wat daartoe aanleiding is geweest, zoals ik nader zal aantonen, 
verantwoordelijk. 

In mijn ontslagaanvrage aan H.M. de Koningin, welke ik u in af- 
schrift hierbij overleg, heb ik als eerste reden het volgende ver- 
meld: .,dat door de ontwikkeling der interne verhoudingen ten op- 
zichte van hem, als Minister van Defensie, hij de overtuiging heeft 
gekregen, dat hij 's lands belang niet langer kan dienen op de wijze, 
zoals hij zulks in verband met dit belang noodzakelijk acht". 

Ik zie mij dus verplicht u enige voorbeelden te geven, hoe deze 
interne verhoudingen zich hebben ontwikkeld, in het bijzonder hoe 
deze scheef werden getrokken. Ik moge dit heel in het kort doen en 
volstaan met het doen van een greep uit talloze voorbeelden. 

1. De gevallen-,,Zegers" en ,,van Buuren" ga ik thans voorbij. Ik 
mocht u de desbetreffende dossiers in extenso overleggen, zodat ik 

l)  De commissie tekent hierbij aan, dat zij de internering van de mij vlei met de hoop, dat u daaruit een beeld hebt gekregen, hoe in 
heren Zegers en van Buuren uitvoerig behandeld heeft in deze gevallen door de Minister-President is gemanoeuvreerd zeer ten 
deel 4 A van haar verslag, blz. 33 e.v. nadele van mijn prestige. l) 



2. Br; 5cliaut bij iiacht baron L& Va8 van _Str*r*swijk kwam mij OP 
zckere dag mcdcdelcn, dat hij acht geheime opdrachtcn had. Op mÏjn 
vraag: ,,welke?" mocht hij geen antwoord geven. Dat was geheim. 

Terloops zij opgemerkt, dat genoemde schout bij nacht mijnent- 
wege alle lof verdient voor de wijze, waarop hij jegens mij zijn 
delicate opdracht steeds heeft uitgevoerd en dat hij tegenover mij dat 
geheim nimmer heeft geschonden. 

3. Hr. Ms. ,,SumatraB en ,,HeemskerckU, omtrent welke oqrlogs- 
bodems ik aan de bevelhebber der zeestrijdkrachten, vice-admiraal 
Furstner, opdracht had gegeven, dat zij niet meer mochten varen al- 
vorens zij hersteld, onderscheidenlijk afgebouwd waren, bleken op 
een gegeven moment door de bevelhebber der zeestrijdkrachten buiten 
mijn rnedeweterz te zijn gezonden naar Canada voor het naar dat 
land overbrengen van H.K.H. Prinses Juliana en haar dochters. Toen 
ik daar toevallig achter kwam - omdat ik mededeling kreeg, dat de 
schepen op een werf konden worden opgenomen, dan wel, dat ik 
informeerde hoe het met de zaken stond -, wenste de vice-admiraal 
Furstner op mijn vraag, waar deze schepen waren, aanvankelijk geen 
antwoord te geven, omdat zulks strikt geheim was. 

Eerst toen ik hem bij mij had ontboden en hem er op had gewezen, 
dat de Minister van Defensie, die voor deze schepen verantwoorde- 
lijkheid droeg, toch wel mocht weten, waar de schepen waren, heeft 
de admiraal mij ingelicht. 

4. Bij de indienststelling van Hr. Ms. ,,Heemskerck" door H.M. 
de Koningin werd de Minister van Defensie door de heer Gerbrandy 
medegedeeld, dat hij (Minister van Defensie) daarbij niet werd ver- 
wacht, omdat hij, Gerbrandy, daarbij tegenwoordig zou zijn. 

Bij deze indienststelling zou aan het comité ,,Neerlands Vrijheids- 
dag" gelegenheid worden gegeven aan H.M. de Koningin een oor- 
konde aan te bieden, terwijl een reportage van de plechtigheid zou 
worden gegeven door Radio Oranje, photo's zouden worden gemaakt 
en artikelen in de pers zouden verschijnen. 

Ik kreeg van deze plannen de lucht tijdens een lunch in Brown's 
Hotel, georganiseerd door de Minister-President. Aan die lunch zaten 
mede aan Minister Welter, vice-admiraal Furstner, de secretaris-gene- 
raal van Justitie, de heer van Angeren, en de heer de Booy van de KO- 
ninklijke. Ik heb toen gezegd, dat ik in de plannen wenste te worden 
gekend, omdat deze zaak niet buiten mij om kon worden geregeld. 
Er ontstond een vrij scherp dispuut, waarbij vice-admiraal Furstner 
betoogde, dat ik er niets mede te maken had. De heer Gerbrandy 
was het met de heer Furstner eens. Het gesprek nam zo'n verkeerde 
wending, dat de heren Welter en van Angeren zich geroepen ge- 
voelden mijn partij te kiezen, omdat zij niet konden aanzien, dat de 
Minister van Defensie op een dergelijke wijze ter zijde werd gesteld. 

Van mijn waarschuwing heeft niemand zich verder iets aangetrok- 
ken. Toen de dag van de plechtigheid (dus buiten mij om) was be- 
paald en de regeling (eveneens buiten mij om) was getroffen, heeft 
admiraal Furstner ,,beleekdheidshalve" mij wel nog medegedeeld, dat 
het hem zeer speet, dat ik bij de plechtigheid niet tegenwoordig kon 
zijn, ,,omdat er dan in de longroom bij het gebruik van verversingen 
een plaats te weinig was". 

hlijn protest bij de Minister-President had geen succes. 
5 .  De bevelhebber der zeestrijdkrachten, vice-admiraal Fur~ fner ,  

deed rechtstreeks mededeling aan de Kroon. Er was zelfs een ver- 
bindingsofficier aangcwrzen om I-izt contact te onderhouden. Zo bij 
voorbeeld ging een mededeling over het verlies van de O 13 en van 
de O 22 rechtstreeks naar de Kroon, hetgeen nog tot daar aan toe is, 
maar van hei laatste ver!les kreeg de Regering door tussenkomst van 
de Minister van Defensie zelfs helemaal geen bericht, totdat ik er 
naar vroeg. 

6. In de zomer van 1940 namcn enige Nederlanders, waaronder 
o.m. de vice-admiraal Furstner en de heer de Booy, het initiatief tot 
oprichting van het Prins Bernhnrd-fonds. De gelden waren bestemd 
voor uitbreiding van het inaterieel van de weermacht. In de oprich- 
ting ben ik niet gekend; ik nam daarvan kennis bij lezing van een 
artikel in ,,Vrij Nederland". Nimmer heeft men mij over de beste- 
ding der gelden geraadpleegd. Tweemaal ontving ik een cheque van 
de afdeling Comptabiliteit van het Departement van Defensie, met 
het verzoek ,,of ik deze maar wilde aftekenen"; de eerste maal met 
de mededeling, dat het voor vliegtuigen was, terwijl er een post voor 
vliegtuigen op mijn begroting stond. In Maart 1941 volgde een mede- 
deling, dat in het Prins Bernhard-fonds besloten was over te gaan tot 
de aanschaffing van bommenwerpers. 

Klachten en protesten mijnerzijds tot diverse heren, die met het 
fonds bemoeienis hadden, gericht, hadden geen of althans onvol- 
doende resultaat. 

Ik heb nog, toen ik met een van de heren mijn bezwaren over de 
gang van zaken besprak en ten bewijze, dat ik het fonds geen kwaad 
hart toedroeg, de suggestie ge'daan de gelden liever te besteden voor 



motortorpedoboten en ik verklaarde mij bereid daaromtrent met het 
fonds te spreken. Zover is het nooit gekomen. Men deed alles buiten 
mij om. 

7. Zonder mij vooraf te raadplegen, bespreekt de Minister-Presi- 
dent met de Kroon, de ambassadeur in Londen en vice-admiraal 
Furstner een plan tot splitsing van het Departement van Defensie in 
een Departement van Oorlog en een Departement van Marine en doet 
dat voorstel in de Ministerraad. 

8. Zonder mij, als verantwoordelijk Minister, daarin te kennen, 
zegt de Minister-President in een nota aan de Kroon dd. 27 Maart 
1941, no. 762, dat hij grote bezwaren heeft tegen de werkzaamstelling 
van een onder mij ressorterende kolonel van de generale staf bij het 
Bureau Bijzondere Aangelegenheden van mijn Departement. Op 
Woensdag 2 April deelde de Minister-President mij mede, dat het nizt 
welgevallig was, dat bedoelde kolonel aan dat bureau verbonden is. 

3. hflen bemoeide zich op  ontoelaatbare wijze met het personeel, 
op mijn Departement te werk gesteld, voor welk karretje de heer 
Gerbrandy zich maar al te veel heeft la'en spannen. 

Als voorbeeld moge ik noemen: 
1. het geval betreffende de hiervoren bedoelde kolonel; in feite 

werd van mij geëist, dat ik hem - zonder enige deugdelijke grond, 
derhalve op voor hem grievende wijze - van zijn functie zou ont- 
heffen; 

2.  bij herhaling heeft de heer Gerbïmzdy mij gezegd, dat o.a. d: 
heren generaal-majoor van Oorschot, mijn kapitein-adjudant Kruls, 
mijn adjudant-luitenant-ter-zee lste klasse Post Uiterweer en de 
luitenant-kolonel van de Plassche niet deugden en dat ik die uit mijn 
omgeving moest verwijderen. Hij ging zover, dat hij deze heren be- 
schuldigde van het zwart maken van de heer van ' t  Sant. In mijn 
brief van 20 Maart 1941, no. 76 P, schreef ik de heer Gerbrandy: 

,,Ik moge de aandacht van Uwe Excellentie vragen voor de 
twee volgende aangelegenheden. 

I. Het zal thans ongeveer 6 weken geleden zijn, dat u zich 
bij mij beklaagdet, dat enkele officieren uit mijn omgeving den 
heer van ' t  Sant naar buiten zwart maakten. Ik heb u verzocht 
mij de feiten te noemen, waarvan bedoelde personen dan be- 
schuldigd werden. U zeidet mij een terzake dienende opgave toe. 
Tot mijn leedwezen echter mocht ik deze tot nu toe niet ont- 
vangen, weshalve ik alsnog op toezending moge aandringen." 
enz. 

Op deze brief heb ik nooit antwoord gekregen, niettegenstaande 
ik herhaaldelijk om antwoord heb gevraagd. 

Prompt na mijn aftreden was generaal-majoor van Oorschot ge- 
pensionneerd, kapitein Kruls werd ontslagen als adjudant en krezg 
een andere functie, de heer Post Uiterweer werd ontslagen als adju- 
dant en kreeg een andere functie en luitenant-kolonel van de Plassclze 
werd op nonactiviteit gesteld. De heer van Boeyen, Minister van 
Defensie a.i., was zo openhartig tegen de heer van de Plassche te zeg- 
gen, dat de omgeving van Dijxhoorn moest worden opgeruimd. Ont- 
daan is de overste mij dit komen vertellen. Opmerkelijk is, dat 
generaal van Oorschot later weer is teruggekomen, omdat men hem 
blijkbaar nodig had voor de inlichtingetidienst. Kapitein Kruls maakte 
promoties met sprongen, werd belast met het Militair Gezag en is 
thans chef van de generale staf. Luitenant-ter-zee lste klasse Post 
Uiterweer werd bevorderd tot kapitein-luitenant-ter-zee en kapitein- 
ter-zee en werd later bevelhebber der zeestrijdkrachten in Engeland. 
Hij bekleedt thans een vooraanstaande positie aan het Departement 
van Marine. Luitenant-kolonel van de Plassche bracht het tot gene- 
raal-majoor en werd militair attaché in Praag. Kolonel van Vo0r.s.r 
Evekink werd bevorderd tot generaal-majoor en benoemd tot com- 
mandant van de Nederlandse troepen in Engeland. Later werd hij 
militair attaché in Engeland. Blijkbaar had ik mij dus niet zo ten 
onrechte verzet tegen verwijdering van die personen uit mijn om- 
geving! 

10. Voorts strekten de bemoeienissen van de Minister-President 
zich mede uit tot de militaire missie, welke hij wilde opheffen. In mijn 
mémoires lees ik daaromtrent het volgende: 

,,In het voorjaar 1941, lang voor het uitbreken van de crisis 
aan Defensie, bereikten mij berichten, dat in Londen geruchten 
de ronde deden, dat op Chestersquare een plan was ontworpen 
tot reorganisatie van het Departement van Defensie en dat dit 
plan o.m. inhield de opheffing van de Koninklijke Neder- 
landsche militaire missie, aan wier hoofd stond generaal-majoor 
van Oorschot. Waar Chestersquare, de plaats, waar de heer van 
' t  Sant en kapitein Derkserna hun bureau hadden, zich al niet 
mee bemoeide! Ik wist echter, dat met name de heer van 't Sant 
gloeiend het land had aan generaal-majoor van Oorschot, 
luitenant-kolonel van de Plassche en mijn beide adjudanten. De 



heer van ' t  Sa!tr had mij dit zelf gezegd en de heer Grrbrandy 
had mij herliaaldelijk verzekerd, dat er bezwaren tegen mijn om- 
geving bestonden. Door het te mijner kennis gekomen gerucht 
was ik dus gewaarschuwd, dat er weer iets op komst was en 
inderdaad, kort daarop had ik een onderhoud met de heer Ger- 
hrarzdy, die mij mededeelde, dat hij gaarne zag, dat ik de mili- 
taire missie zou opheffen. Deze missie, zo zei hij, was naar 
zijn oordeel volkomen overbodig. Waar een Minister van Jus- 
titie al geen verstand van heeft! 

Ik heb de heer Gerbrandy uiteengezet, waarom ik er niet aan 
dacht de militaire missie op te heffen. De missie werkte goed. 
Zij was het point de contact in het overleg tussen mijn Departe- 
ment en het War Office en het was bekend, dat de Engelsen 
gaarne met de missie werkten. De  generaal vun Oorschot was 
zeer goed bij het War Office geïntroduceerd en aldaar zeer ge- 
zien. En tenslotte wenste ik de missie niet op te heffen, omdat 
alles best liep en ik er veel gemak van had." 

Prompt na mijn aftreden werd de militaire missie niet opgeheven, 
inzar gereorganiseerd en de generaal-majoor van Oorschot gepension- 
necrd. De aan generaal-majoor van Oorschot door de heer van 
Botvyen opgegeven reden luidde: Er moet in de hogere rangen door- 
stroming zijn. 

Over de roddelarijen en kuiperijen in Londen zou ik nog frappante 
staaltjes kunnen geven, maar ik zie het nut daarvan niet in. Ik ben 
in ernstige mate de dupe daarvan geworden, mede omdat maar al te 
vaak bleek, dat de Minister-President, de heer Gerbrandy, deze rod- 
delpartijen voor ernst nam, er vaak op inging, althans ze niet de 
kop indrukte. 

Ik kom nu dus aan de directe aanleiding tot mijn ontslagaanvrage. 
Deze deed zich voor, toen ik op 10 Juni 1941 te 15.15 uur was ont- 
boden bij H.hl. de Koningin. Tegenwoordig was de hlinister-President, 
de heer Gerbrandy. 

Bij die gelegenheid deden zich de volgende feiten voor: 
a. De Minister-President lichtte de Kroon onjuist in door !te zeg- 

gen, dat een vragenlijst, gezonden door het War Office en bij het 
Departement van Justitie in behandeling, reeds was doorgezonden 
naar het Departement van Defensie en bij dit Departement lag. Ik 
ontkende dit. De Minister-President hield bij hoog en bij laag vol, dat 
zijn mededeling juist was en dat de Minister van Defensie niet wist, 
wat er bij zijn Departement omging. 

Bij onderzoek bleek, dat de vragenlijst. die bij het Departement van 
Justitie door de heer van 'r Sant was behandeld, eerst 13 Juni (dus 
drie dagen na de datum, waarop dat onderhoud plaats had, en twee 
dagen na mijn aftreden) bij het Departement van Defensie werd 
ontvangen. 

b. Het bleek, dat de Minister-President tijdens een lunch, waaraan 
ook de Prime Minister Churchill aanzat, tegen de Kroon had gezegd, 
dat ik de zoëven genoemde kolonel van Voorst Evekink binnen een 
maand van het departement zou wegzenden. Deze mededeling aan de 
Kroon was pertinent onjuist. In werkelijkheid had ik in de vergade- 
ring van de Ministerraad van 17 April 1941 gezegd: 

,,Het is niet uitgesloten, dat in de naaste toekomst door ver- 
schillende omstandigheden mutaties in de hoofdofficiersfiincties 
zullen moeten plaats vinden. Alsdan en onder beding: 

1. dat kolonel van Voorst Evekink een hem passende functie 
kan worden gegeven en hij voor de weermacht behouden blijft, en 

2. dat ik een geschikt officier heb, die het werk van kolonel 
van Voorst Evekink op het Bureau Bijzondere Aangelegenheden 
kan voortzetten, 

ben ik bereid en kan ik ook op niijn verantwoording 
nemen de hangende kwestie in de aangeduide zin op te lossen," 

Het lag in mijn voornemen om Hr. Ms. adjudant, kolonel Phnff, 
alsdan van het commando over de Nederlandse brigade te ontheffen 
en kolonel van Voorst Evekink met dat commando te belasten. 

De hierboven aangehaalde verklaring is in de notulen van de 
hlinisterraad geplakt. 

c. Tenslotte zeide de heer Gerbrandy, dat hij miin houding ten 
aanzien van deze kolonel niet juist en onbegrijpelijk achtte en mijn 
beleid in7ake deze kolonel afkeurde. 

Hierop aansluitende werd mij medegedeeld, dat i r i  mijn beleid geen 
vertrouwen werd gesteld. 

Ik had dit voorlopig voor kennisgeving kunnen aannemen en af- 
wachten, totdat de zaak iii de Ministerraad was besproke~i. Aan- 
gezicii ecliter mijn vertrouwen in het beleid van de Minister-President, 
dat toch al niet groot was, door deze gang van zaken volledig was 
verdwenen en ik geen kans zag 's lands belang verder te dienen op de 
wijze. waarop ik zulks nodig achtte en waarvoor ik de verantwoorde- 
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lijkheid zou kunnen dragen, bood il\ o p  staande voet aan H.M. mijn 
ontslag aan. 

Resumerende, moet ik dus verklaren, dat  de volgende bezwaren 
tegen het beleid van de Minister-President tot mijn ontslagaanvrage 
hebben geleid - het lijkt mij goed deze bezwaren hier vast t e  leggen, 
opdat elk misverstand uitgesloten zij -. 

1. Ontoelaatbare vertraging in het verhoren van geïnterneerden 
(de zaak-Zegers). 

2. O~ijuist inzicht in zaken betreffende de Inlichtingendienst. 
3. Het  toelaten, dat de chef van de  Geheime Dienst inlichtingen 

inwon omtrent de betrouwbaarheid van Ministers en hoge ambtenaren. 
3. Geen afwerend standpunt ingenomen tegen verdachtmakingen 

enz., welke in Londen heersten, zelf daaraan meegedaan door ambte- 
naren zwart te  maken en o p  hun verwijdering aan te dringen en 
voortb door o p  iichtvaardige wijze een kolonel te bekladden en o p  
ciiens vervanging o p  een bepaald bureau aan te dringen. 

5. Toegelaten, dat de  regeerkracht van mij als constitutioneel 
verantwoordelijk Minister werd aangstast door de  aanraking van d e  
Kroon met de Minister van Defensie tot hem - Gerhrandy - te  
monopoliseren, althans in velz gevallen langs hem te vorren. 

h. Al te geneigd om bemoeiingen van anderen niet het personeel, 
werkzaam o p  het Departement van Defensie, toe te laten en aan mij 
o p  te dringen. 

7. Berust in de handhaving van de  heer van 't Sant, ook toen 
gebleken was, dat deze tegeriover de Minister vaa Defensie onwaar- 
heid had gesproken. 

8. Buiten het Kabinet om en zonder diens voorkennis afvallen van 
de Minister van Defensie bij de Kroon (onderhoud van 10 Juni 1941) 

9. Het, zonder dat deze met mij besproken waren, bespreken van 
~ndertverpen, welke inij regardeerden, met anderen buiten mijn voor- 
kennis en hrt ter sorake brcng-n hiervan in de Ministerraad (splitsing 
Departement van Defensie). 

10. Het geven van onjuiste inlichtingen aan de  Kroon (verklaring- 
Dijxlzoorn omtrent overplaatsing kolonel van Voorst Evekink en 
vragenlijst-van ' t  Sant.)" 

N a  deze uiteenzetting heeft de  heer Dijxhoorn zonder commentaar 
afschrift van een brief overgelegd, die hij na zijn aftreden van Minis- 
ter Gerhrand~l ontving, mitsgaders pfschrift van een brief, die hij 
na zijn aftrecicn van zijn Engelse collega, de Engelse Minister van 
Oorlog, David Marges~on.  gekregen heeft. In  de brief van de heer 
Gerhrczndv wordt gesproken van vriendschap en dank voor de  arbeid 
van de  heer Dijxhoorn als Minister: in die van de heer Margesson 
wordt eveneens uiting gegeven aan waardering voor hel werk van d e  
heer Dijxhoorn. 

Het was cle commissie gebleken. dat  de redenen, welke de heer 
Gerhrilndy o p  blz. 39 van zijn memorandum heeft opgegeven voor 
het ontslag van de  heer Dijxhoorn, anders geformuleerd waren dan 
die, welke de heer Diixhoorv in zijn tot I-I.M. de  Koningin gericht 
verzoek om ontslag had vermeld. In het memorandum luidt de 
desbetreffende passus: 

,.Door de ontwikkeling van de interne verhoudingen in het 
door hem beheerde Departement - waarmede hij zich niet kon 
vereenigen - en als gevolg daarvan door de pressie, welke bij 
herhaling o p  hem werd uitgeoefend met betrekking tot het 
door hem te voeren beleid, kreeg de  Heer Dijxhooriz de over- 
tuiging, dat hij 's lands belang niet langer kon dienen OD de wijze, 
zoals hij zulks in verband met dit belang noodzake!ijk achtte" 

In de oritslagaanvrage van de heer D i j x h o o r ~ ~  staat daarentegen: 
,,dat door de ontwikkeling der interne verhoudingen ten opzichte van 
hem. als Minister van Defensie, hij d e  overtuiging heeft gekregen, 
dat  hij 's lands belang niet langer kan dienen o p  de wijze, zoals hij 
zulks in verband met dit belang noodzakelijk acht". 

Naar  zijn mening over de door de  heer Gerbrandy gegeven iorinii- 
lering gevraagd, verklaart de  heer Dijxlzoorn, dat  deze voorstelling van 
zaken vals is. Toen de heer Gerbrandy zijn ontwerp-witboek had gr- 
maakt, heeft de heer Dijxhoorn hem daarop gewezen en een formu- 
lering gegeven, waarmede hij genoegen nam, welke de  heer G e r b r a n d ~ ~  
echter niet wilde overnemen. D e  heer Gerbrandy heeft het iets ver- 
anderd, maar het geeft niettemin nog een volkomen verkeerd beeld 
van de situatie, want het ging niet om d e  interne verhoudingen in 
rijn departement. D e  bijvoeging van de heer Gerbrandy ,,in het door  
hem beheerde Departement", wekt de indruk, alsof de heer Dijxhoorn 
moeilijkheden had met de ambtenaren t a n  zijn departement dan  wel, 
alsof hij die ambtenaren niet aan kor] Met betrekking tot  de tweede 
toevoeging van de  heer Gerbrandy: ,,er1 als gevolg daarvan door d e  
pressie, welke bij herhaling o p  hem werd uitgeoefend met betrekking 
tot het door hein te voeren beleid", merkt de heer Dijxhoorn op, 
dat dit in de constructie van de  heer Gerbrartdy slaat o p  de  interne 
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verhoudingen op zijn departement. Als men het zo leest, is het net 
alsof het personeel van zijn departement pressie op hem uitoefende, 
maar dat is helemaal niet waar; die pressie kwam van buiten. Wat 
daar staat, is, volgens de heer Dijxhoorn, tout court een scheve voor- 
stelling van zaken. 

Op de vraag van de commissie, of hij, nu het blijkbaar een ont- 
wikkeling van enige maanden geweest is, deze ondragelijkheden niet 
eerder in de Ministerraad heeft gebracht en eventueel daarbij de 
portefeuillekw~stie heeft gesteld, antwoordt de heer Dijxhoorn, dat 
hij dat meermalen gedaan heeft. Sinds begin 1941 heeft hij zijn 
moeilijkheden regelmatig in het Kabinet ter sprake gebracht; bij een 
van de eerste moeilijkheden heeft hij de Minister-President al gezegd, 
dat hij overwoog ontslag aan te vragen. 

Met betrekking tot het verslag van de gang van zaken, zoals deze 
op blz. 40 van het memorandum van de heer Gerbrandy voorkomt, 
merkt de heer Dijxhoorn nog op, dat, toen hij in de vergadering 
van de Raad van Ministers van 11 Juni 1941 verslag had uitgebracht 
van het voorgevallene, geen der aanwezige collega's aanmerkingen 
had op zijn beleid als Minister van Defensie en men algemeen 
betreurde, dat de zaken zo gelopen waren. Behalve de heer Steen- 
bergke was echter niemand van plan enige consequenties aan het 
ontslag van de Minister vaIz Defensie te verbinden. De heer Steen- 
berghe verklaarde ontslag te zullen aanvragen, indien niet alle 
Ministers hun portefeuille ter beschikking van H.M. de Koningin 
stelden. Hij wenste geen enkele verantwoordelijkheid te dragen voor 
dit ontslag en zich volledige vrijheid voor te behouden bij de op- 
lossing van de ontstane crisis. Door deze houding van de heer 
Steeriberghe was de heer Gerbrandy wel gedwongen ook zijn porte- 
feuille en mede die van de overige leden van het Kabinet ter 
beschikking te stellen. 

De heer Steenberghe verklaart, dat de weergave in het memoran- 
dum van hetgeen er gebeurd is na het ontslag van de heer Dijx- 
hoorn juist, doch niet volledig is. Om de individuele ontslagaanvrage 
van de heer Stee~,berghe te ontgaan, is de heer Gerbrandy er mede 
accoord gegaan, dat de portefeuilles ter beschikking zouden worden 
gesteld. De heer Steenberghe wenste niet, dat hij zonder meer ver- 
antwoordelijk zou zijn voor het ontslag van de heer Dijxhoorn. 
Dat is evengoed een ministeriële verantwoordelijkheid. Dat is ten- 
slotte het motief geweest voor het ter beschikking stellen van de 
portefeuilles. 

Voorts bevestigt de heer Steenberghe, dat de heer Dijxhoorn de 
moeilijkheden, die hij had, niet heeft laten voortwoekeren tot de uit- 
eindelijke crisis, maar dat hij wel degelijk tevoren zijn bezwaren heeft 
kenbaar gemaakt. 

Ten aanzien van de herhaalde wisselingen in de Regeringspersonen 
maakt de heer van den Tempel allereerst de algemene opmzrking, 
dat deze wisselingen door vele leden van het Kabinet en door hem 
in het bijzonder zijn betreurd, omdat zij volgens hem de constitu- 
tionele basis van het Kabinet voortdurend moesten verzwakken en 
hebben verzwakt. De Ministers gevoelden zich in de eerste tijd nog 
volstrekt de gemandateerde vertegenwoordigers van het gehele Neder- 
landse volk, die het vertrouwen hadden en die bereid moesten zijn 
om op elk ogenblik, wanneer het kon, voor hun beleid verantwoording 
af te leggen aan de Staten-Generaal. Geleidelijk, mede onder invloed 
van de schokken in de Regering, is bij sommigen een andere instelling 
ontstaan en is de juiste lijn, dat tenslotte de Ministers voor hun 
beleid verantwoording moesten kunnen afleggen aan de Staten- 
Generaal, verbleekt. 

Sprekende over het aftreden van de heer Dijxhoorn, merkt de heer 
van den Tempel op, dat dit aftreden door alle Ministers is betreurd, 
hetgeen natuurlijk iets betekent. Met betrekking tot de tweede toevoe- 
ging in het memorandum aan de passage over het ontslag van de heer 
Dijxhoorn, luidende: ,,en als gevolg daarvan door de pressie, welke 
bij herhaling op hem werd uitgeoefend met betrekking tot het door 
hem te voeren beleid" verklaart de heer van den Tempel, dat die 
pressie niet uitging van het Kabinet. De toevoeging: ,,in het door hein 
beheerde Departement" wekt volgens de heer van den Tempel even- 
eens de indruk, alsof de moeilijkheden waren gelegen in de wijze, 
waarop de heer Dijxhoorn het departement beheerde. Het ging echter 
niet om de organisatie van het departement, maar om zijn algemeen 
beleid en zijn algemene opvattingen. 

De heer .4Ebarda kan de voorstelling van zaken, door de heer 
Dijxhoorn over zijn aftreden gegeven, beamen. Ook hij gelooft, dat 
in het memorandum van de heer Gerbrandy op blz. 39 ten onrechte 
staat: ,,door de ontwikkeling van de interne verhoudingen in het door 
hem beheerde Departement". Van enige moeilijkheden van de heer 
Dijxhoorn in en met zijn departement is hem nooit iets gebleken. 
Vervolgens wijst de heer Albarda er op, dat de passage op blz 40 van 
het memorandum: ,,Het terstond ,,laten schieten" van den Heer Dijx- 
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hoorn vond geen instemming bij al de leden van het Kabinet, met 
name niet bij den Heer Steenberghe", de indruk zou kunnen maken, 
dat de heer Steenberghe de enige was, die er bezwaar tegen had. Dat 
is niet waar; ook de heer Albarda heeft daartegen zeer ernstig be- 
zwaar gehad en hij heeft zijn best gedaan het ontslag van de heer 
Dijxhoorn te voorkomen; hij heeft er verschillende stappen voor ge- 
daan, doch zonder succes. Volledigheidshalve voegt de heer Albartku 
hier nog aan toe, dat de moeilijkheden, die tot het ontslag van de 
heer Dijxhoorn hebben geleid, reeds geruime tijd bestonden; het was 
een ontwikkeling, die door de meeste leden van het Kabinet met lede 
ogen werd aangezien. 

Ook volgens de heer Bolkesfein is het aftreden van de heer Dijx- 
hoorn niet een plotseling feit geweest, maar het gevolg van een ont- 
wikkeling van een aantal gebeurtenissen, waaraan toen op die datum 
een einde is gekomen. De heer Gerbrandy heeft over de crisis-Dijx- 
hoorn destijds een nota samengesteld, welke de heer Bolkestein in 
zijn bezit heeft, doch die hij meent niet te kunnen overleggen zonder 
toestemming van de heer Gerbrandy. De passage uit diens memo- 
randum beginnend met: ,,Het terstond ,,laten schieten" van den Heer 
Dijxhoorn" bevestigt de heer Bolkestein als juist met de toevoeging, 
dat de heer Steenberghe onmiddellijk geopponeerd heeft tegen dit in- 
cidentele ontslag van de heer Dijxhoorn, omdat hij er het begin in zag 
van een constitutioneel conflict. Mede door zijn optreden is toen ge- 
beurd, dat het gehele Kabinet de portefeuilles ter beschikking heeft 
gesteld. Het is juist, dat de heer Steenberghe als eerste die bezwaren 
heeft geopperd en dat het Kabinet onmiddellijk daarmede heeft inge- 
stemd, doch de heer Bolkestein vindt het moeilijk te zeggen, wat er 
zou gebeurd zijn, indien de heer Steenberghe dat niet gedaan had. 
Volgens hem is dit dan ook het begin van het constitutionele conflict, 
dat drie of vier maanden later aanleiding heeft gegeven tot de ont- 
slagaanvrage van de heren Steenberghe en Welter. 

Sprekende over het bureau, dat in de loop van 1940 binnen het 
raam van het Departement van Defensie was gesticht met o.m. de taak 
de militaire voorbereiding van de terugkeer naar Nederland te behar- 
tigen, deelt de heer Kruls mede, dat dit bureau zijn werkzaamheden 
beëindigd heeft met het aftreden van Minister Dijxhoorn, aangezien 
dit bureau mede een van de stenen des aanstoots i$ geweest en 
wellicht een van de oorzaken, waardoor Minister Dijxhoorn ver- 
dwenen is. 

Op het ogenblik van het ontslag van de heer Dijxhoorn was de heer 
van Kleffens met de heer Welter in Nederlandsch-Indië. Na terugkeer 
te Londen heeft hij gehoord, dat dit ontslag het eindpunt is geweest 
van een langdurig proces en dat in het algemeen de leden van het 
Kabinet het aftreden van de heer Dijxhoorn betreurd hebben. 

Eerst op 22 Juni 1941 heeft de heer van Kleffens een vrij zuivere 
reconstructie van dit ontslag gehoord. De reactie van de heer van 
Kleffens hierop was, dat hij het verschrikkelijk jammer vbnd, dat de 
heer Dijxhoorn er uit was gegaan. Hij achtte het zeer te betreuren, 
wanneer zonder volstrekte noodzaak, waarvoor alles moest wijken, er 
wijzigingen in het Kabinet kwamen. De heer van Kleffens vond het 
bovendien jammer om de persoon van de heer Dijxhoorn zelf, die hij 
heeft leren waarderen in de tijd voordat de oorlog uitbrak, in de daar- 
op aansluitende neutraliteitsperiode en ook in de periode, nadat zij in 
Engeland waren aangekomen. 

In het algemeen heeft de heer van Kleffens altijd de lijn gevolgd, 
dat, als het enigszins kon, mits niet ten koste van essentialia, het Kabi- 
net zoveel mogelijk ongewijzigd moest blijven. Het kwam onze positie 
in de geallieerde samenhang niet ten goede, wanneer voortdurend 
Ministerswisselingen plaats hadden, die aldaar werden uitgelegd als 
bewijs van even zovele onenigheden en dus van zwakheid. 

De heer van Kleffens had er gern bezwaar tegen, dat het gehele 
Kabinet de portefeuilles ter beschikking stelde, omdat het hier betrof 
de verhouding tussen de Ministers en de Koningin. Hier kwam gean 
ruchtbaarheid over. Waar het op aankwam was, dat het Kabinet naar 
buiten niet de indruk maakte van een in zichzelf verdeeld en daardoor 
zwak gezelschap, waarvan men eigenlijk niet wist, hoe lang wie dan 
ook deel van het Kabinet zou uitmaken, met het gevolg, dat men zich 
daarnaar richtte in zijn besprekingen en in zijn gehele verhouding tot 
ons. De heer van Kleffens had daar misschien meer oog voor dan de 
anderen, omdat hij altijd met die buitenlanders moest optrekken. 

De heer van Kleffeizs is dan ook zeer bepaald van mening, dat er 
in de Londense periode meer Ministerscrises en Kabinetscrises zijn ge- 
weest dan hem lief was. Tegelijkertijd vleit hij zich met de hoop, 
dat hij door hier altijd op te hameren wel eens iets er toe heeft kunnen 
bijdragen om althans tijdelijk het gezelschap bij elkaar te houden. Er 
hadden nog meer crises kunnen zijn. De heer van Kleffens kan er 
zich echter niet op beroemen, dat hij ooit een Minister, die ontslag 
wilde nemen, daarvan op de duur heeft afgebracht. 

In verband met de verschillende plaats gehad hebbende crises is 
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het niet voorgekoiiien, dat Engelse officiële instanties uf de Engelse 
pers de opmerking maakten: in het Nederlandse Kabinet verdwijnt 
de ene Minister na de andere. Men ging onzr Regering absoluut niet 
zien als een soort Zuid-Amerikaanse regering. De Oost-Europese 
regeringen, die in Londen waren, stonden op veel lossere schroeven. 

Op de vraag, of men zich bij de verschillende crises niet heeft afge- 
vraagd, welke indruk dat in bezet Nederland zou maken, antwoordt 
de heer van Kleffens, dat hij daarop wel degelijk gelet heeft. Ieder- 
een moest het een treurige vertoning vinden, wanneer men te Lon- 
den telkens mensen zag verdwijnen, die men gedeeltelijk ook onbe- 
kende iiguren vond in de Nederlandse samenleving, omdat zij bij- 
voorbeeld uit Indië kwanzen. Dat aspect naar Nederland toe is wel 
degelijk herhaaldelijk genoemd en de heer van Kleffens gelooft ook 
door hem zelf. 

De heer van Kleffens kan zich goed voorstellen, dat verschillende 
mensen in Nederland vonden, dat de grens was overschreden in het 
aantal crises. Hij vond deze dingen hoogst betreurenswaardig. Van 
internationale kant echter heeft de heer van Kleffens dat bepaald 
niet kunnen constateren. Het zal ongetwijfeld, absoluut gesproken, 
wel juist zijn, maar, relatief gesproken. viel het de heer van Kleffens 
niet als ongunstig op. 

Met betrekking tot de formulering var, de redenen tot het ontslag 
van de heer Dijxhoorrz in het memorandum van de heer Gerbrarzdy, 
waarin melding wordt gemaakt van de ontwikkeling van de interne 
verhoudingen in het door de heer Dijxhoorn beheerde departement 
- van welke formulering de juistheid door de heer Dijxhoorn wordt 
aangevochten - legt de heer van Kleffens een grote reserve aan de 
dag. Hij verklaart hier op een punt te komen, waarop hij het stilzwij- 
gen moet bewaren. Overigens vindt de heer van Kleffens deze for- 
mulering orakelachtige taai. Men kan dat aldus interpreteren, dat het 
wel juist geacht kan worden. Meer kan de heer van Kleffens in die 
richting niet zeggen. Men kan het ook, en even legitiem, beschouwen 
als onjuist. Dat is maar een kwestie van uitlegging. Dit is echter een 
speciaal geval. De heer Gerbrandy placht zo iets een ,,tere juffer" 
te noemen. 

Tenslotte heeft de commissie het aftreden van de heer Di9hoortz 
tiitvoerig besproken met de toenmalige Minister-President, de heer 
Cerbrondy. De door de heer Dijxlzoorn gegeven voorbeelden van 
het scheeftrekken der interne verhoudingen werden met de heer 
Gerbrandy besproken. 

l". De gevallen-Zegers en van Buuren. Deze gevallen zijn door 
de con~missie reeds behandeld in het vierde deel van haar verslag, 
handelende over punt f van het Enquêtebesluit l). Daar is gewag ge- 
maakt van de door de heer Albardn gemaakte opmerking, dat men 
in de Ministerraad heel veel gemerkt heeft van de controverse tus- 
sen de heren Gerbrandy en Dijxhoorn omtrent de persoon van de  
heer van ' t  Sant. Er was nl. bij de Ministers Dijxhoorn, Steenberglze 
en Welfer een grote weerzin tegen de heer van 'f Sanr, juist in ver- 
band met zi,in gestie op het gebied van inlichtingen en veiligheid. Iii 
het geval-van Buurcrz stond de heer Gerbrandy sterk tegenover de 
drie zojuist genoemde Ministers. De heer Albarda heeft altijd het 
gevoel gehad, dat de kwestie-van Buurerz - waarmede hij niet be- 
doelt de daadwerkelijke invloed van de heer van Buureiz - in Rege- 
ringskringen in Engeland het middelpunt is geweest van zeer scherpe 
controversen, die zich dan uitbreidden over andere onderwerpen. 
Dit geval heeft geleid tot verscherping vati de onderlinge verhoii- 
dingen en tot wederzijds wantrouwen. 

De heer Gerbrandy, op de hoogte gebracht van deze visie van de 
heer Albarda, verklaart, dat het hem nogal zonderling lijkt, dat naar 
aanleiding van de gevallen-Zegers en van B ~ ~ ~ i r e n  iets is blijven hangen 
van de scherpe tegenstellingen. Het komt natuurlijk in elk Kabinet 
voor, dat men scherp verschil van mening heeft. Het geval-van Buuren 
is geëindigd, doordat de heer Gerbrandy opdracht aan de heer van 
' t  Sant gegeven heeft van Buuren de vrijheid te geven, omdat de heer 
Dijxhoorn, die hij als eeti door en door rechtschapen man beschouwde, 
absoluut voor van Bltureri wilde instaan. Bij wijze van spreken is er , 

dan de spons over. 
2'. Met betrekking tot de geheime opdrachten, die aan de schout 

bi; nacht baron de Vos van Steenwijk waren gegeven, verklaart de heer 
Gerbrandy, dat hij geen opdracht gegeven heeft en dat hij niet kan 
zeggen van wie de heer de Vos van Steenwijk die opdrachten had. 
Hij kan slechts zeggen, hetgken hij ook tegen de heer Dijxhoorn 
heeft gezegd, n.l.: ,,Wanneer u zo iets overkomt, neem maatregelen, 
laat u gelden, u moet niet bij mij komen met de grief, dat iemand 
geheime opdrachten buiten u om heeft.,Zorg er maar voor, dat het 
niet gebeurt; daar hebt u alle middelen voor in de hand". Het zou 
de heer Gerbrandy als Minister waarachtig niet overkomen, dat een 
ondergeschikte geheime opdrachten van iemand anders krijgt; daar 
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[nag een Minister niet overkomen, dat  is zijn eigen schuld. 

3". D e  kwestie van Hr.  Ms. ,,Sumatrav en ,,Heemskerck". Het  
verhaal zal volgens de  heer Cerhrar?dy wel juist zijn, maar hij heeft 
hierop maar één antwoord: ,,zoiets zou l-ieii? niet overkomen". 

4". D e  indienststelling van Hr.  MS ,.Heemskerckfl. D e  heer Ger- 
brandy weet niet, of het zo  gegaan is: bij wijst er echter op, dat  
de practijk volkoinen klopte met de  vorm, welke altijd in Nederland 
gebruikelijk was. Hij wil niex zeggen, dat  in Nederland de  Minister\ 
van Marine en Oorlog niet tegenwoordig plegen te  zijn bij het 
indienststellen van kruisers, maar er werd wel gevraagd o p  d e  tegeri- 
woordigheid van welke Ministers de  Koning prijs zou stellen. Dit 
wordt altijd toegepast, naar hem is medegedeeld. Naar  de  mening 
van de heer Gerhrandv behoefde de heer Dijxhoorn zich dit niet ,,op 
zijn fatsoen te trekksn". 

3". D e  mededelingen door de  heer Furstne~ rechtstreeks aan  de  
Kroon gedaan. 

D e  heer Gerbrandy herinnert rich dit niet. 
6".  D e  oprichting van het Prins Bernhard-fonds. 
Over het conflict en over de tegenstellingen, door de  heer L)tlx- 

hoorn genoemd, weet de  heer Gerhrandy niets. 
7". Bespreking tot splitsing van het Departement van Defensie 

buiten de Minister van Defensie om. 
D e  heer Gerbrandy stelt hiertegenover, dat  iedereen van hem wist, 

dat  hij een absoluut vooritander was van het hebben van twee 
departementen. Van een bespreking met de  Kroon, de  ambassadeur 
te Londen en vice-admiraal Furstner weet hij niets. Op  een gegeven 
moment heeft hij het in de  Ministerraad gebracht. Hij vond het beter 
voor de gang van raken, dat  er een afzonderlijk Departement van 
Marine zou zijn en misschiei* heeft hij dat  wel eens tegen de  heer 
Furstner gezegd. Van formele besprekingen wcet de heer Gerhrandy 
niets af,  maar het was de  heer Dijxlioor~ voor honderd procent 
bekend, hoe hij er over dacht. Overigens heeft volgens de  heer 
Gerhrandy geen van deze punten iets met het ontslag van d e  heer 
Dijxhoorn te maken. 

S". De nota aan de Kroon van de Minister-President dd. 27 
Maart 1941. 

D e  kwestie-van Voorst Evekink is volgens de heer Gerbrandy 
in de Ministerraad geweest. Welke de  bezwaren waren tegen de  werk- 
zaamheid van deze kolonel o p  het Departement van Defensie, weet 
de heer Gerbrandy niet precies ineer; men komt hier bovendien o p  
aangelegenheden, die hij liever niet zegt. Op  de vraag, of er voor het in- 
grijpen door de Minister-President in de personeelsformatie van een 
Minister dringendc ïedeneii van algemeen beleid zijn geweest, ant- 
woordt de heer Gerhraiidy, dat het niet geheel juist is, dat  is in- 
gegrepen in de  personeelsformatie van e in  Minister. E r  is lang en 
breed over de  heer van Voorst Evekiiik gesproken; daar wist de heer 
Dijxhoorn alles van. D a t  moet niet gezien worden als ingrijpen, maar  
als mededelen van bepaalde bezwaren. Collega's hebben ook wel eens 
van hun kant bezwaren tegen een ambteriaar van d e  heer Gerbran. 
naar voren gebracht. D a t  is niets ongewoons. Hoewel er geen vrees kon 
worden uitgesproken, dat  deze kolonel niet trouw aan het vaderland 
zou zijn e n  hij bekwaam was, heeft d e  Minister-President toch tot 
de  Minister van Defensie gezegd, dat het niet welgevallig was, dat  
deze kolonel aan het Departement van Defensie werkzaam was om 
de geest, die hij verwekte. Die geest was verkeerd. D a t  kon te Londen 
de heer Gerbrandy alles schelen. Daar  had hij mee te maken. D e  
Ministers moesten zelf weten wie zij wilden aanstellen. Wanneer een 
Minister vindt, dat  de  Minister-President of een andere collega in- 
grijpt in d e  sfeer van een departement, kan hij er een casus belli van 
maken. Er is een middel, waardoor een Minister zich altijd kan doen 
gelden: .,Ik neem het niet; afgelopen", 

9 " .  D s  bemoeiingeli met het personeel van het Departement van 
Defensie. 

Ten aanzien van de door de heer Dij.xhoorn gevolgde redenering met 
betrekking tot de  bemocimgen van de heer Gerhrandy met de  heren 
van Voorst Evekirzk, van Oorschot, Kruls, Post Uiterweer en van de 
Plassctle, repliceert de heer Gerbrandy, dat  men deze redenering net 
zo goed kan omkeren. Toen d e  heer Dijxhoorn wegging, werd het 
ineens veel beter. Da t  deze heren eerst verplaatst of o p  non-actief 
werden gesteld, weet de heer Gerhrnndy niet. D e  sfeer werd aanmer- 
kelijk beter, toen de heer Dijxhoorn weg was. D e  heer Gerbrandy 
heeft zich alleen in d e  personeelszaken van Defensie gemengd in het 
geval van de  heer van Voorst Evekink. Van d e  heren van Oorschot 
en Post Uiterweer wil de heer Gerbrandy niets zeggen, maar van de  
heren Kruis en van de Plassche wil hij al!een dit zeggen, dat  men 
begrijpen moet, dat  in  zo'n betrekkelijk kleine kring in Londen men 
kwaad kan doen, ook al is men om zo te  zeggen een pienter militair. 
Ter verduidelijking van de laatste opmerking geeft de heer Gerhrarz:by 
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als voorbeeld, dat  de  heren Kruls, van de Plassche en Dijxhoorn grote 
bezwaren tegen de heer van ' t  Sant hadden. D e  heer van ' t  Sant was 
een van de ondergeschikten van de  heer Gerbrandy. Op zijn kamer 
heeft de  heer Gerbrandy toen een samenkomst georganiseerd, waar 
aanwezig waren: de heer van ' t  Sant, de  heer Gerbrandy zelf, zijn 
secretaris dr. Kasteel en de heren Kruls, van de Plassche en Dijxhoorn. 
Hier moesten zij hun bezwaren tegen de heer van ' t  Sant persoonlijk 
~i:ten, zodat deze zich verdedigen kon. Het is een soort ,,sifent meeting" 
geworden, want niemand zei wat. Da t  was een poging om althans 
tot klaarheid te komen. Toen was het afgelopen en meer kon de  
heer Gerbrandy daar niet aan doen. 

10". D e  poging tot opheffing van de militaire missie. Deze 
zaak heeft volgens d e  heer Gerbrandy helemaal niets te maken 
met het aftreden van de heer Dijxhoorn. Men kan hoogstens zeggen, 
dat de kwestie-van Voorst Evekink er een zeker verband mee 
hield. Bij al deze aangelegenheden bestaat de heel normale bevoegd- 
heid voor de  Minister om te zeggen, dat hij iets niet goed vindt. Dan  
kan hij zeggen: ,,als het zó niet gebeurt, dan kan ik met u niet samen- 
werken". Tot  de dag van zijn ontslagaanvrage hebben wij echter, zo 
verklaart de heer Gerbrandy, dat  nooit of te nimmer gehad. 

D e  lezing van de  heer Dijxhoorn en van een aantal andere Minis- 
ters, dat zijn ontslag niet tot stand is gekomen naar aanieiding van een 
concreet feit, dat zich o p  een zeker moment voordeed, maar dat het 
een gevolg was van een proces, dat  maanden en maanden had ge- 
diiurd, wordt door de  heer Gerbrandy in dier voege bevestigd, dat  
hij zegt, dat  de heer Dijxhoorn inderdaad maanden lang met jammer- 
klachten gelopen heeft. Daarbij stelt de  heer Gerbratzdy de  vraag, of 
dat nu een houding voor een Minister is. De heer Dijxhoorn heeft 
al die tijd van de heer Gerbrandy de  grootst mogelijke steun gehad; 
het enige geval, dat de  heer Gerbrandy zich als tegenstelling her- 
innert, is het geval-van Voorst Evekink. D e  heer Gerbrandy vond de  
heer Dijxhoorn een allercharmantste man, maar hij had flinker moeten 
zijn in deze aangelegenheden. Hij had inoeten dreigen met heengaan, 
de  verantwoordelijkheid moeten stellen, hetgeen de  heer Gerbrandy 
hem persoonlijk ook heeft gezegd. D e  veronderstelling van d e  heer 
Kruls, dat  het bureau onder generaal van de Vijver en d e  toenmalige 
overste van Voorst Evekink een van de oorzaken is geweest, waar- 
door minister Dijxhoorn is verdwenen, wijst de heer Gerbrandy van 
de hand; de heer Kruls weet er natuurlijk niets van af. Men kan wèl 
zeggen, dat  de  kwestie-van Voorst Evekink indirect invloed heeft uit- 
geoefend. 

Omtrent het verschil in redactie tussen hetgeen in zijn memoran- 
dum staat over het aftreden van de heer Dijxhoorn en hetgeen de  heer 
Dijxhoorn zelf in  zijn ontslagbrief heeft omschreven, zegt de  heer 
Gerbrandy, dat  bij letterlijk heeft overgenomen wat de  heer Dijxhoorn 
hem gegeven heeft. 

D e  heer Gerbrandy weet absoluut niet beter dan  dat  hij precies 
heeft geschreven wat de heer Dijxhoorn heeft gezegd. Hij 
heeft de  heer Dijxhoorn later meer dan  eans gesproken en 
dan  zou deze hem toch hebben moeten zeggen: ,,Wat hebt 
11 daar raar gedaan, want nu hebt u toch wat anders gezet". Tegen- 
over de mededeling van de heer Dijxhoorn, dat  hij de heer Gerbrandy 
gezegd heeft: ,,als u het niet opneemt overeenkomstig de formulering, 
welke ik u nu aanbied, behoud ik mij het recht voor o m  alles te 
piibliceren", stelt laatstgenoemde, dat  er in het geheel niet met publi- 
catie gedreigd is. D e  heer Gerbrandy heeft tegen de andere Ministers 
ook steeds gezegd, dat  hij alles zou neerschrijven, zoals zij het zeiden. 
Hij begrijpt hier dus totaal niets van. Over de  tweede toevoeging 
in het memorandum, nl. over de pressie, welke bij herhaling o p  
de  heer Dijxhoorn werd uitgeoefend, zegt de  heer Gerbrandy, dat  
hij dit zo heeft overgenomen. Niet omdat hij het juist vond, maar 
omdat hij billijk vond, dat  degene, die het ontslag neemt, het recht 
heeft o m  het laatste woord te zeggen over de   rede^. van het ontslag. 

Aan  een door hein zelf gemaakte nota over de ministercrisis-Dijx- 
hoorn, waarvan de  heer Bolkesteirz melding heeft gemaakt, heeft de  
heer Gerbrandy geen herinnering; wel staat hem voor de geest, dat, 
toen de zaak moest worden opgenomen in de  notulen van de  Minister- 
raad, de  heer Bolkestein hem gevraagd heeft o m  het zelf o p  papier 
te zetten. 

Met betrekking tot de bovenvermelde tien punten, waarin de heer 
Dijxhoorrz zijn bezwaren tegen het beleid van de Minister-President 
heeft geformuleerd, kan de heer Gerbrandy slechts zeggen, dat  hij, 
als hij mocht spreken, het gehele ontslag van de heer Dijxhoorn 
in vijf minuten zo klaar kon maken als een klontje. Hij mag het niet. 
D e  opson~ming van de  heer Dijxhoorn geeft hem aanleiding tot  
een algeinene opmerking en wel deze, dat  hij als Minister-President 
o p  het verzoek tot ontslag van de  heer Dijxhoorn heeft geadviseerd 
in de zin, dat  het gegeven moest worden en dat  hij dus met volle 
overtuiging, gezien de  verhoudingen, zoals die geworden waren, zijn 



contraseign bekoorde te plaatsen onder het desbetreffende Konink- 
lijke Besluit. Over alle mededelingen van de heer Dijxlzoorn heeft de  
heer Gerbrandy in het algemeen een andere opvatting; geen der ge- 
noemde feiten heeft in wezen het ontslag veroorzaakt, behalve dan  
J a t  de kwestie van de posltie van de  heer van Voorst Evekiilk er 
indirect verband mede hield, Het  stond aldus, dat de President 
van de  Ministerraad meande, dat  de toestand zodanig geworden was, 
dat hij de neer Dijxhoorrz moest laten ,,schietenv. In de  Ministerraad 
was een enkele Minister van oordeel, dat de heer Gerbrandy meer 
tijd had moeten nemen voor het advies tot ontslag van de  heer 
i)ijxhoorrz. die eigener beweging zijn verzoek had ingediend. 
Dat  was niet name de heer Steenberghe en deze was van oor- 
deel, dat  hij eigenlijk verplicht was daaraan een ontslag zijnerzijds te 
verbinden. Toen heeft de heer G ~ r b r n n d y  geregd: ,,laten wij dan om 
de zaak zuiver te stellen allemaal ontslag nemen". Daaruit is ge- 
volgd een nieuwe opdracht aan  de heer Geubrav2dy tot formatie van 
een Kabinet, waarin alle Minsters, behalve de heer Dijxhoorn, die 
uiteraard niet door hem werd gevraagd, hebben zitting genomen e n  
ook de  heer Furstner. 

Met betrekking tot het ontslag van de heer Dijxhoorn als Minister 
van Defensie komt de  commissie tot de  volgsnde conclusies. 

D e  heer Dijxhoorn heeft in zijn verzoek o m  oiits!ag gezegd, ,,dat 
door de  ontwikkeling der interne verhoudingen ten opzichte van hem, 
als Minister van Defensie, hij de  overtuiging heeft gekregen, dat hij 
's lands belang niet langer kan dienen o p  de  wijze, zoals hij zulks in 
verband met dit belang noodzakelijk acht." In zijn voor de  commissie 
afgelegde verklaring heeft hij uitvoerig uiteengezet, welke feite! naar  
zijn oordeel deze ontwikkeling der interne verhoudingen ten opzichte 
van hem, als Minister van Defensie, veroorzaakt en bepaald hebben. 
Hij somt een groot aantal van deze feit-n op, welke, indien deze zijn, 
zoals de  heer Dijxhooriz het stelt, inderdaad voor ean verantwoor- 
delijk Minister moeilijk te verdragen waren en op de duur zijn positie 
volkomen moesten ondermijnen. Van een geschil over het door de  
Minister van Defensie gevoerde beleid was hierbij geen sprake. Het  
ging hier in het algemeen o m  ingrijpen door anderen in zaken, die tot 
de  competentie van de  verantwoordelijke Minister behoorden, o m  
inbreuken op diens bevoegdheden. D e  heer Dijxhoorn stelt voor deze 
feiten en voor de ontwikkeling der interne verhoudingen, die daarvan 
het gevolg was, over de  gehele lijn de  Minister-President, de heer 
Gerbrarzdy, verantwoordelijk, hetgevn de comiilissie, gezien de aard 
van de door de  oud-Minister van Defensie opgesomde feiten, juist 
voorkomt. 

De commissie meent allc aanleiding te hebben om aan te nemen, 
dat de aldus door de  heer Dijxhoorn geschetste ontwikkeling inder- 
daad geweest is, gelijk hij gesteld heeft. Niet alleen hebb.en een aantal 
oud-Ministers verklaard, dat de  heer Dijxhoorn een waarheidsge- 
trouw beeld daarvan heeft gegeven, doch OOK de verklaring van de  
heer Gerbrancly, voorzover zij a i  een poging tot verweer inhield, heeft 
zakelijk geen afdoende weerlegging opgeleverd. Uit de verklaringen 
van bedoelde oud-Ministers is bovendien gebleken, dat de leden van 
het Kabinet over het algemeen de ontwikkeling van de gang van 
zaken tegenover de  heer Dijxhoorr? betreurd hebben. 

O p  grond van dit alles valt naar het oordeel van de  commissie de  
volle verantwoordelijkheid voor het ontslag van de heer Dijxhoorrz 
als Minister van Defensie en voor de oorzaken daarvan op de 
hlinister-President, de  heer Gerbrnridy, die ook het ontslagbesluit ge- 
contrasigneerd heeft. Hieraan doei, naar de mening van de  com- 
missie, het feit, dat  d r  heer Dijxhooriz op ein gegeven ogenblik uit 
eigen beweging zijn ontslag aan H.M. de  Koningin heeft aangeboden, 
niets af. Hoogstens kan zij eci-i dergelijke ontslagaanvrage als een te 
spontane daad zien, vooral, omdat de  heer Dijxhoorn blijkbaar in 
niet geringe mate de steun van de meesten zijner collega's had. Voor 
een algehele beoordeling van het al of niet juist zijn van het ontslag 
behoort men evenwel de  gehele geschiedenis van het groeiende con- 
flict, de  aard en de omvang van de ilioeilijkheden, welke de Minister 
van Defensie op zijn weg oritnioeite en de òctekznis van het ontslag 
in ogenschouw te nemen. Ook dit laatste element is de commissie 
geneigd niet te licht o p  te vatten. Het ontslag van de heer de Geer 
was een noodzakelijk iets geweest, waardoor de  Regering slechts ver- 
sterkt werd; het ontslag van de heer Dijxhoorr~ evenwel was 
de  eerste van een reeks crises, die de positie van net eerst! 
Kabinet-Gerbraridy in het buitenland en in het bezette Nederlandse 
gebied geen goed hebbcn gedaan. Het  principiis obsta had ook hier 
overwogen moeten worden: de coinmissie gelooft niet ver bezijden 
de waarheid te zijn, als zij zegt van oordeei te zijn, dat de al spoedig 
gevolgde tweede crisis in Ociob,er 1941 mede beïnvloed is door het- 
geen zich o m  het ontslag van de heer Dijxhoorn heeft afgespeeld. In 
het bijzonder heeft zich in Juni 1941 naar de rneniiig der commissie 
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reeds geopenbaard, dat de heer Gerbrundy als Minister-Resident 
niet altijd voldoende oog heeft gehad voor hetge-n de eigen verant- 
woordelijkheid van zijn Micisters met zich bracht, voor de steun, die 
zij in bepaalde omstandigheden van hun premier behoefden en voor 
de noodzaak om onder de oorlogsomstandigheden tot het uiterste d e  
solidariteit van de Ministers na te streven. 

De commissie is dan ook van oordeel, dat het ontslag van de heer 
D~jxhoorn zeer wel had kunnen worden voorkomen. De voornaamste 
schuld in deze treft naar haar oordeel op de hierboven ontwikkelde 
gronden de Minister-President. Iets meer beslistheid en volharding in 
deze moeilijkheden van de Minister van Defensie, alsmede een con- 
creter tot uiting gekomen solidariteit van de andere leden van het 
Kabinet hadden het evenwel misschien nog kunnen voorkomen. 

Onjuist acht de commissie het, dat de heer Gerbrandy op blz. 39 
van zijn memorandum bij de beschrijving van de redenen van 
het ontslag van de heer Dijxhoorn, terwijl hij daarbij gebruik maakt 
van de terminologie, door de heer Dijxhoorn in zijn ontslagaanvrage 
gebezigd, de woorden: ,,door de ontwikkeling der interne verhou- 
dingen" heeft vervangen door de woorden: ,,door de ontwikkeling 
der interne verhoudingen in het door hem beheerde Departement." 
Daarmede is door de heer Gerbrundy een reden voor het ontslag van 
de heer Dijxhoorn gegeven, die in strijd met de feiten is. 
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V .  De crisis van Juni 1941 en de positie van de Minister-President 

, Na de vergadering van de Ministerraad op 11 Juni 1941, waarin 
besloten was, dat alle Ministers hun portefeuilles ter beschikking 
zouden stellen teneinde aan H.M. de Koningin de gelegenheid te 
geven vrijelijk over reconstructie, casu quo nieuwe formatie, te 
beslissen, ontving de heer Gerbrandy de opdracht tot reconstructie 
van het Kabinet. De opdracht luidde: ,,het Kabinet te reconstrueren, 
opdat de samenwerking tot het eene groote doel, het bevrijden van 
het moederland, tot de grootste hoogte worde opgevoerd". Bij de ge- 
voerde besprekingen is, zoals hierboven reeds werd uiteengezet, de 
gedachte aan een oorlogskabinet ter sprake gekomen. De reconstructie 
heeft Ineer tijd in beslag genomen dan de formatie in September 1940, 
niet slechts, omdat de terugkeer van de heren Welter en van K1effcn.s 
tilt Nederlandsch-Indië moest worden afgewacht, maar tevens omdat 
er bij de formatie uitvoerige besprekingen geweest zijn over het vraag- 
stuk, welke de positie van de Minister-president zou zijn. 

Volgens de heer Dijxhoorn deed zich in verband met de afwezigheid 
van beide genoemde Ministers de vraag voor, of het niet beter was 
het ontslag van de Minister van Defensie eerst te verlenen, als een 
oplossing van de crisis gevonden was. Dan konden crisis en op- 
lossing tegelijkertijd worden gepubliceerd. In hoofdzaak was dat 
een kwestie van beleid van de Minister-president. Beantwoordde deze 
de gestelde vraag bevestigend, dan had de heer Gerbrandy echter 
zijn bereidverklaring nodig om nog enige tijd het beheer van het 
Departement van Defensie te blijven voeren. Desgevraagd ver- 
klaarde de heer Dijxhoorn zich bereid net zo lang te blijven, als door 
de heer GerbranrtJ: zou worden nodig geoordeeld. Doch zo voegt de 
heer Dijxhoorn er aan toe: ,,Mijn verzoek om ontslag dien ik in en 
het is aan de heer Gerbrandy om de Kroon te adviseren dat ontslag 
al of niet terstond te verlenen." In de namiddag van de l lde  Juni 
diende de heer Dijxhoorn zijn ontslagaanvrage bij de heer Gerbrandy 
in. Deze heeft het niet nodig geoordeeld lang te denken of zijn 
collega's nader te raadplegen, want hij heeft de ontslagaanvrage van 
heer Dijxhoorn, in de namiddag van 11 Juni ingediend, ijlings 
aan H.M. de Koningin doorgezonden en op 12 Juni heeft H.M. het 
ontslag verle-nd. De heer Dilxhoorn vervolgt: ,,Het was zo, dat toen 
ik in die vergadering van de Ministerraad op 12 Juni kwam om deel 
te nenen aan de verdere discussie over hetgeen gedaan moest worden, 
de heer Gerbra~zdy na de opening der vergadering mededeelde: 
,,Heren het hoeft niet. Ik heb hier het ontslagbesluit. H.M. de 
Koningin heeft het getekend en ik heb gecontrasigneerd." Onbeleefder 
kon moeilijk, zo verklaart de heer Rij.xhoorn. Hierop heeft hij de 
vergadering verlaten. 

De heer Sfeertberghe meent, dat in die zelfde vergadering ook is 
uitgesproken, hoewel hij na 7 jaar dat niet met volle zekerheid 
durft te zeggen - het is in ieder geval een van zijn motieven ge- 
weest --, dat bij e:n reconstructie van het Kabinet - want dat zou 
het bij het ontslag van het Kabinet in ieder geval worden - degenen, 
die in het Kabinet zouden terugkomen, de gelegenheid zouden hebben 
in de vorm van een program een afspraak of wat dan ook er voor 
te zorgen, dat dergelijke dingen niet meer zouden voorkomen. Met 
name is toen ook aan de orde geweest de vraag van de wenselijkheid 
of van de noodzaak, dat de hlinisters geen ontslag zouden nemen, 
dan nadat deze zaak in het Kabinet besproken was. Het besluit om 
peen ontslag te nemen dan wanneer de zaak eerst in de Ministerraad 
was besproken, dus alvorens het ontslag aan de Kroon werd aan- 
gevraagd, had dan ook - de heer Steenberghe doelt hier kennelijk 
op de wijze, waarop het ontslag van de heer Dijxhoorrz is tot stand 
gekomen - een concrete grond. 

Een van de redenen, waardoor volgens de heer Steenberghe de 
crisis na het ontslag van de heer Dijxhoorn zo lang geduurd heeft, is 
het voortdurend pogen van de Minister-president om zich zelf een 
functie toe te kennen en dat nog wel in oorlogstijd. buiten Nederlands 
territoir en zonder het parlement, wzlke functie tenminste volgens 
onze constitutionele gewoonten niet aan de Minister-President t o e  
kwam. Degenen, die zich hiertegen het meest gekant hebben, waren 
de heren van den Tempel, Welter en de heer Steenberghe zelf. Bij de 
heer Steenberghe woog het zo juist genoemd? motief, nl. dat men dit 



Vgl. bijlage 1 C. 

3, Bijlage 1 A. 

28732 (Steenberghe) 

28737 (Steenberghe) 

28743 (Steenberghe) 

zeker niet mocht veranderen onder dergelijke omstandigheden, wan- 
neer daarvoor niet een dringende noodzaak was, in tegenstelling tot 
andere zaken, waar het landsbelang ingrijpen eiste, terwijl men het 
toch liever niet zonder het parlement zou gedaan hebben. De gehele 
wetgeving bij Koninklijk besluit is daarvan een voorbeeld. Bij de heer 
Steeizherghe persoonlijk heeft echter ook een rol gespeeld de over- 
weging, dat, wanneer men onder een systeem zou leven, waarbij 
aan de Minister-President een dergelijke grote macht gegev- ~n zou 
worden, hij nooit de persoonlijke verantwoordeliikheid zou willen 
dragen, dat die macht aan de heer Gerbraizdy gegeven zou zijn. De 
heer Gerbrandy heeft tenslotte niets van zijn voornemens in deze 

l )  Vgl. Prof. mr P. S. Gerbrandy, ,,Eenige hoofdpunten van het richting weten door te zetten. Naar aanleiding van een passage l) uit 
Regeeringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjarzn 1940- dr Kabinetsverklaring van Juli 1941, door de Regeringsvoorlichtings- 
1945", blz. 41. dienst namens de Regering bekend gemaakt, waarin het volgende 

voorkomt: 
,,De leiding in het Kabinet is versterkt in dier voege, dat de 

coördineerende bevoegdheid van den Minister-President is vast- 
gelegd. Hij heeft de bevoegdheid zaken, die verscheidene maar 
niet alle Ministers raken, ter voorbereiding der beslissing In be- 
handeling te doen nemen, hetzij onder zijn leiding of onder 
leiding van den door hem aangewezen Minister. Teneinde zijn 
taak te vergemakkelijken is een deel van het Departement van 
Justitie tijdelijk bij Algemeene Zaken gevoegd." 

inerkt de heer Steenberghe op, dat deze bepalingen niets meer 
inhouden dan wat reeds in Nederland vóór de oorlog tot de be- 
voegdheden van de tijdelijke voorzitter en later de voorzitter van de 
Raad van Ministers behoorde. Deze had niet alleen ecn coördi- 
nerende bevoegdheid, maar wel degelijk een coördinerende taak en 
verplichting. Als dit nauwkeurig gelezen wordt en dat heeft men in 
Londen schrrp nagegaan, zit hierin geen enkele nieuwe bevoegdheid. 

Inzake de splitsing van het Departement van Defensie bij de recon- 
structie in Juli 1941 verklaart de heer Steenberghe, dat deze tenslotte 
geen moeilijkheden opgeleverd heeft, maar dat er wel degelijk bezwaar 
tegen gemaakt is. Naar zijn mening was de tijd daarvoor absoluut niet 
rijp. De heer Steenberghe behoort tot degenen, die deze splitsing over- 
dreven vonden. Het motief van de heer Gerbrarzdy om deze splitsing 
te wensen, was volgens hem gelegen in de belangrijkheid van de 
marine. Als gevolg van het verschil van mening over de splitsing van 
Defensie is er een Minister van Oorlog ad interim benoemd. De heer 
Sternberghe deelt mede, dat de mening, die hij over deze aangclegen- 
heid toentertijd heeft geuit, de volgende was: 

,,Defensie wordt gesplitst zonder dat dit zakelijk verantwoord 
is. In Nederland zou de Minister van Marine bemoeienis hebben 
met het in Nederland varende gedeelte van de vloot. Dat ge- 
deelte is nu veel geringer, terwijl bovendien de leiding van de 
operaties bij de Engelsen berust. Deze taak is hier niet meer dan 
die van een grote reder. In Nederland zou de Minister van 
Marine zich moeten bemoeien met de aanbouw van materieel. 
Hier is die aanbouw veel geringer, terwijl het overgrote gedeelte 
in Indië wordt uitgevoerd. In Nederland zou de Minister van 
Marine zich moeten bezighouden met de personeelsopleiding, 
welke thans, met uitzondering van enkele tientallen, in Indië 
plaats heeft. De taak van de Minister van Oorlog beperkt zich 
tot de zorg voor een paar duizend man. Is dus splitsing zakelijk 
niet verantwoord, zo zijn er bovendien belangrijke bezwaren aan 
verbonden. De terugkeer in Nederland is in hoofdzaak een kwes- 
tie van het leger. Bij terugkeer is de toch al moeilijke positie van 
de opperbevelhebber nog lastiger, wanneer hij met twee Ministers 
te maken heeft. Ik spreek nog niet van de moeilijkheid, als een 
van de Ministers tevens opperbevelhebber zou zijn, dan in de 
Regering zou zijn en onder de Regering zou staan. De oplossing 
aan Defensie ruimt geen enkel bezwaar op, zal niet serieus ge- 
nomen worden en bergt in zich de kiem van nieuwe conflicten." ") 

Met betrekking tot de door de Minister-President nagestreefde ver- 
sterking van de coördinerende taak van de Voorzitter van de Raad 
van Ministers geeft de heer Steetzherghe commentaar op de nota 3 ì ,  
welke de heer Gerbrandy op 10 Juli 1941 heeft gezonden aan de 
heren, die hij had uitgenodigd om in het gereconstrueerde Kabinet 
zitting te nemen. In  de begeleidende brief zegt de heer Gerbrandy: 

,,De hierbij aangeboden hervorming nadert derhalve de for- 
matie van een nieuw Kabinet, hoewel ik liefst de zaak zie in 
het licht van reconstructie. In elk geval is door de ter beschik- 
kingstelling der portefeuilles ieder uwer geheel vrij om te be- 
oordeelen of aan de bezwaren, welke tot de ter beschikking- 
stelling der portefeuilles hebben geleid, is tegemoetgekomen. 
Bezwaren, welke bij de voorbespreking werden geopperd, heb ik 
getracht, voor zooveel de conceptie toeliet, te ondervangen." 

28741 (Steenberghe) 
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3, Bijlage 1 D. 

In de bij deze brief gevoegde nota, welke een uiteenzetting inhield 
omtrent de door de heer Gerbrandy geprojecteerde hervorming van 
het Kabinet, schrijft hij in bijlage VI: 

,,De Minister-President is bevoegd voor bepaalde algemerne 
aangelegenheden, die meer dan één Departement betreffen, de be- 
trokken Ministers bijeen te roepm teneinde de noodige e-nheid 
en samenwerking te verkrijgen. 

Hij is gerechtigd om, na gepleegd overleg, de taakverdeling of 
de wijle van samenwerking vast te stellen. 

In alle zaken, die het opperbevel raken, is de Minister-presi- 
dent de eerstaangewezene tot het plegen van het overleg met 
Hare Majesteit de Koningin." 

Het belangrijke verschil van opvatting is volgens de heer Steen- 
berghe tot uitdrukking gekomen met betrekking tot de in het memo- 

l )  Vgl. prof. mr P. S. Gerbrandy, ,,Eenige hoofdpunten van het randum l) van de heer Gerbrandy voorkomende passage van de 
Regeeringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren 1940- I<abinetsverklaring van Juli 1941, waarin gezegd wordt: 
1945, blz. 41. ,,Hij (de Minister-president) heeft' de bevoegdheid zaken, die 

verscheidene maar niet alle Ministers raken, ter voorbereiding 
der beslissing in behandeling te doen nemen, hetzij onder zijn 
leiding of onder leiding van den door hem aangewezen Minister." 

28742 (Steenberghe) Oorspronkelijk stonden, aldus de heer Steenherglle, de woorden 
,,ter voorbereiding der beslissing" er niet in. Dit betekent dus, dat 
de coördinerende taak zich beperkt tot de voorbereiding van de be- 
slissingen. De beslissing wordt dan gelaten aan de Ministerraad of 
aan de betrokken Minister. Dat is het verschil met hetgeen de heer 
Gerhrandy, die persoonlijk veel verder wilde gaan, oorspronkelijk be- 
doelde. 

Op 18 Juli 1941 heeft de heer Gerbrandy opnieuw een brief je. 
richt aan de heren, die hij had aangezocht om tot zijn Kabinet toe te 
treden. Daarin zegt de heer Gerhrandy o.m. het volgende: 

,,Versterkt ben ik èn door de gedachtenwisseling èn door mijn 
nader beraad in de opvatting, dat het gewenscht blijft de leiding 
in het Kabinet te versterken in dier voege, dat de coördineerende 
positie van den voorzitter wordt vergroot als door mij voorge- 
dragen. Bij het opperen van bezwaren hebben misschien twee 
zaken te weinig geteld: ten eerste, de geest van eerbiediging van 
anderer verantwoordelijkheid, die hierin bij mij voorzit, ten 
tweede, het feit, dat wij in een abnormalen toestand leven, die 
soms gen~eenschappelijke verantwoordelijkheid schept, waar vroe- 
ger allereerst individueele bestond. Ik ben ook overtuigd, dat 
zaken, die per se verricht moeten worden, ongedaan zouden blij- 
ven, als mijn desideratum werd verzwakt. Een erkend initiatief, 
dat zorgt draagt, dat al of niet in samenwerking zaken worden ter 
hand genomen, is in dezen tijd onmisbaar. Ik spreek de hoop uit, 
dat U allen bereid zijt op den door mij voorgedragen grondslag 
opnieuw Uw krachten aan de zaak des lands te geven, waartoe wij 
geroepen werden door een andere macht dan die van onze per- 
soonlijke begeerte. Mag ik Uw antwoord ontvangen uiterlijk 
Maandag 21 Juli a.s., vóór 12 uur?" 

De heer Steenberghe verklaart, dat na deze brief van de heer 
Gerbrandy, waarin deze zegt, dat hij versterkt is in de overtuiging, 
dat hij die grotere taak moet hebben, de heer Welter naar aanleiding 
daarvan op 22 Juli 1941 een schrijven 3, tot de Voorzitter van de 
Ministerraad heeft gericht, waarin hij o.m. zegt: 

,,Geen bezwaar heb ik uiteraard tegen een coördineerende func- 
tie van den Voorzitter van den Ministerraad noch tegen het ini- 
tiatief nemen zijnerzijds tot maatregelen en voorstellen, welke 
door hem in het landsbelang noodig worden geacht. Ik erken 
verder, dat onder de huidige omstandigheden deze tweeledige 
taak van den Voorzitter van den Ministerraad meer op den voor- 
grond kan en moet treden dan in vredestijd het geval was. Mij- 
nerzijds zou daarbij op de meest loyale medewerking kunnen wor- 
den gerekend. 

Uit het onderhoud, dat ik gisteren met U mocht hebben, is mij 
gebleken, dat het niet Uwe bedoeling is principieele wijziging te 
brengen in de positie van den Minister-president. noch in die 
van den Ministerraad. U drukte dit tegenover mij aldus uit, dat U 
alleen wil hebben ,,dat er een motor is, die zaken voorbereidt 
voor den Ministerraad" en U verduidelijkte Uwe bedoeling van 
deze woorden in dien zin, dat U alleen beoogt ,,de bevoegdheid 
te hebben om ministeriede commissies in te stellen", aan welke 
commissies de voorbehandeling van bepaalde zaken zou worden 
opgedragen ter voorbereiding van de behandeling in den Minister- 
raad. 

Als ik de bij Uw schrijven van 10 dezer gevoegde uiteenzetting 
omtrent de versterking van de positie van den Minister-president 
in den zooeven aangegeven zin mag interpreteeren, bestaat daar- 
tegen mijnerzijds natuurlijk geen bezwaar." 
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In een brief l) van 21 Juli 1941 aan de Minister-President had de 
heer Steenberghe reeds zijn bezwaren van constitutionele aard tegen 
de wijziging van de positie van de Minister-President, zoals deze in 
diens nota van 10 Juli tot uitdrukking kwam, geuit. In een brief 
van 24 Juli 1941 zegt de heer Steenberghe, dat de in zijn schrijven 
van 21 Juli vermelde bezwaren na de nadere verklaringen van de 
Minister-President geheel vervallen zijn. De nadere verklaring van 
de zijde van de heer Gerbrandy over de positie van de Minister- 
President, zoals omschreven in de vierde, vijfde en zesde alinea van 
de brief van de heer Welter van 22 Juli, geeft hem algehele be- 
vrediging. 

Tenslotte heeft de heer Sfeenberghe aan de commissie verklaard, 
dat het bij de besprekingen over de bevoegdheden van de Minister- 
President vooral ging over de tweede alinea van bijlage V1 van de  
nota van de heer Gerbrandy van 10 Juli 1941, waarin stond: 

,,Hij (de Minister-President) is gerechtigd om na gepleegd over- 
leg de taakverdeeling of de wijze van samenwerking vast te 
stellen." 3, 

Deze alinea is verdwenen en komt niet meer voor in het program, 
zoals het tenslotte is vastgesteld. Hoewel het enigszins mystieke 
woorden waren, werd hierdoor toch argwaan gewekt. 

In verband met het streven van de heer Gerbra~idy tijdens de Ka- 
binetscrisis van de zomer van 1941 om de positie van de Minister- 
President te versterken, verklaart de heer van den Tempel, dat uit de  
gevoerde correspondentie blijkt, dat er toen reeds een duidelijke 
fronde was onder de Ministers tegen het streven om de positie 
van het Kabinet en van de Ministers als verantwoordelijke bewinds- 
lieden te verzwakken. De heer van den Tempel heeft gepoogd moei- 
lijkheden uit de weg te ruimen door nadrukkelijk op de voorgrond 
te stellen, dat niet de Minister-President in deze kwaliteit, maar dat 
het Kabinet en de afzonderlijke Ministers verantwoordelijk waren. I n  
dit kader maakt de heer van den Tempel ook melding van de, in een 
vorig hoofdstuk vermelde, pogingen van de heer Gerbrandy om een 
drietal Ministers van hun portefeuilles te ontlasten en te benoemen 
tot Minister zonder Portefeuille. 

Volgens de heer van den Tempel zat inderdaad in de tweede alinea 
van Bijlage V1 van de nota van 10 Juli 1941, dat deze wijze van 
taakverdeling of van samenwerking niet de sanctie had van de Minis- 
terraad, terwijl dat de wens was. Doch de bezwaren van de heer van 
den Teritpel waren vooral gericht tegen enkele andere punten in de 
nota van de heer Gerbrandy van 10 Juli 1941. In het bijzonder tegen 
de zin, luidende: 

,,Teneinde deze eenheid van beleid en de beste samenwerking 
te verzekeren, dient de Minister-President de bevoegdheid te heb- 
ben zaken, meerdere maar niet alle Ministers rakende, in be- 
handeling te doen nemen, hetzij onder zijn leiding of onder lei- 
ding van den door hem aangewezen naast betrokken Minister." 4, 

Het was de wens van de heer van den Tempel en zijn collega's, dat 
al deze besluiten bekrachtigd zouden moeten worden door de Minis- 
terraad; de hele teneur van het schrijven bracht hen tot de  opvatting, 
dat dit niet ZOU gebeuren. 

De heer van den Tempel onderschrijft de opvatting, dat de vrees 
eigenlijk meer werd gewekt door een verondersteld streven bij de  
Minister-President dan door de concrete formuIering. Tenslotte citeert 
de heer van den Tempel nog zijn brief van 75 Juli 1941 aan de heer 
Gerbrandy, luidende: 

,,Betreffende het concept-communiqué, dat ik zoocven van U 
mocht ontvangen, zou ik mij willen beperken tot het voordragen 
van eene wijziging. Het komt mij voor, dat de slotsom van de ge- 
houden besprekingen beter wordt weergegeven, wanneer op blz. ? 
onder Ten eerste na de woorden: ,,die verscheidene maar niet alle 
Ministers raken" worden ingevoegd de woorden: ,,ter voorberei- 
ding van de beslissing in den Ministerraad". 

Ik moge U deze aanvulling in overweging geven." 

De Ministers waren, zo besluit de heer vara den Tempel, gaarne 
bereid de Minister-President de nodige vrije armslag en een zeer 
ruime mogelijkheid van initiatief te geven, zoals hij dat nodig had, 
doch onder één beding nl. dat de beslissing in laatste instantie steeds 
bleef bij de Ministerraad. 

Over het vraagstuk van de positie en de bevoegdheden van de Mi- 
nister-president, zoals dat ter sprake kwam bij de reconstructie van het 
Kabinet in de zomer van 1941, heeft de heer Albarda niet veel ge- 
gevens in de stukken gevonden. Op zijn geheugen afgaande, meent hij 
wel, dat er toen het denkbeeld is geweest om de Minister-President 
een soortgelijke positie te geven als de Prime Minister in Engeland 
heeft. Verschillende Ministers voelden daarvoor heel weinig. Zij acht- 
ten het noch noodzakelijk noch wenselijk. De heer Albarda onder- 
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schrijft de opvatting, dat tegen hef streven van de heer Gerbrandy om 
de positie van de Minister-President met eigen bevoegdheden naar 
voren te schuiven enerzijds bezwaren bestonden uit constitutionele 
overwegingen en anderzijds - bij sommigen - omdat zij de heer 
Gerbrandy voor zulk een positie niet de geschikte man vonden. 

De heer Albarda heeft in een later verhoor verklaard, dat hij, 
toen hij zijn eerste verklaring voor de commissie aflegde, haar niet 
volledig heeft kunnen inlichten, aangezien hem de geschiedenis van 
de Kabinetsformatie van Juli 1941 niet geheel meer voor de geest 
stond. De heer Albarda heeft twee brieven van die dagen van hern- 
zelf aan de heer Gerbrandy gevonden. Op 10 Juli 1941 heeft de 
heer Gerbrandy zijn eerste brief rondgezonden aan degenen, die hij 
wilde uitnodigen om tot zijn hervormd Kabinet toe te treden en 
daarin gaf hij zijn plan tot een nieuwe organisatie van het Kabinet, 
o.a. door de instelling van een War Cabinet en de aanwiizing van 
enkele Ministers zonder Portefeuille. Er zou een grote bevoegdheid 
voor de Minister-president, bijna een kanseliersbevoegdheid, zijn. 
Daarover heeft men vergaderd op 17 Juli 1941, zoals blijkt uit een 
brief van diezelfde datum van de heer Albarda aan de heer Gcr- 
brandy, waarin hij zegt: ,,Gaarne wil ik medewerken om de moeilijk- 
heden, die Gij ontmoet, te helpen overwinnen. De vergadering van 
hedenmorgen heeft bij mij de meening versterkt, dat die moeilijk- 
heden te overwinnen zijn. Dit is in de eerste plaats te danken aan 
Uw wil om tot het uiterste de ,,equippe"bijeen te houden en vir- 
volgens aan Uw tegemoetkomendheid, in het bijzonder betreffende 
de ministerschappen zonder portefeuille". 

De heer Albarda attendeerde er verder in die brief op, dat die 
tegemoetkomingen, naar zijn mening, nog niet voldoende waren, 
maar dat er nog andere tegemoetkomingen door de heer Gerbrandy 
zouden moeten worden gedaan. Maar dat is geheel als een positieve 
critiek op te vatten, want hij stelde zich bij die Kabinetscrisis op het 
standpunt - en dat ma2 hij wel mededelen: van dat standpunt heeft 
hij ook getuigd bij ern bezoek, dat hij op 20 Juli 1941 aan H.M. de  
Koningin heeft mogen brengen naar aanleiding van de kabinets- 
moeilijkheden - dat men voor de eenheid en voor het vertrouwen 
van het Nederlandse volk zoveel mogelijk er naar moest streven om, 
wat hij hier noemde de ,,equippeW, die uit Nederland was gekomen, 
bij elkaar te houden, omdat een uiteen gaan van die ploeg niet zou 
worden begrepen in Nederland en dat tot moeiliikheden of verwar- 
ring tussen de daar samenwerkende partijen, die achter die ploeg 
hadden gestaan, aanleiding zou kunnen geven. Hij achtte dat van 
groot moreel belang, dus was hij a priori geneigd niet om de heer 
Gerbrandy het welslagen onmogelijk te maken. maar om hetn bij het 
bereiken van welslagen zoveel mogelijk te helpen. De heer Albarda 
heeft dus steeds opbouwende critiek geleverd. Toen heeft op I S  Juli 
de heer Gerbrandy een nieuwe brief rondgezonden en daarop heeft 
de heer Albarda 21 Juli schriftelijk geantwoord. Het bestaan van dit 
stuk was hem bij het vorige verhoor ontschoten, maar hij heaft het 
nadien teruggevonden. 

De heer Albarda heeft toen in die brief echter nog gestipuleerd: 
,,Ik neem aan, dat het op blz. 2 van Uw brief. in het midden, ge- 
stelde betekent, dat de individueele verantwoordelijkheid voor ieder 
der Ministers voor de zaken van zijn Departement intact blijft." 

Dit ging dus in tegen de tendens, die uit de brief (van 18 Juli 
1941) van de heer Gerbrandy was gebleken. Voorts zeide de heer 
Albarda: ,,dat besluiten betreffende het algemeene Regeeringsbeleid 
niet in commissies, maar in den Raad van Ministers zullen worden 
genomen. Commissies zullen een voorbereidende taak hebben en 
alleen dan besluiten nemen, wanneer zij door den Raad daartoe uit- 
drukkelijk zijn gemachtigd." 

Vervolgens heeft de heer Albarda over de militaire departementen 
nog een opmerking gemaakt. Hij achtte het minder gelukkig, dat het 
Departement van Oorlog aan een burgerminister werd toevertrouwd, 
hoeveel respect hij ook voor de heer van Boeyen had. Hij meende, 
dat in tijd van oorlog een militair daar beter op zijn plaats was en 
hij achtte het gewenst, toen de heer Fzlrstner als Minister van 
Marine zou worden opgenomen, dat een De~artement van Defensie 
zou worden gevormd van Oorlog en van Marine samen. De heer 
Furstner was daartoe toen niet bereid. 

De heer Albarda vond de splitsing van het Departement van 
Defensie niet nodig en had het liever niet gezien. Wanneer men in 
Lonáen had beschikt over een militair van de landmacht. aan wie 
men met vertrouwen het Ministerschap kon opdragen, dan had hij 
het misschien wel anders gezien, maar een dergelijke figuur zag geen 
van de Ministers. Geen van Iien zou hebben betoogd, dat men aan 
de heer van Boeyen het Ministerschap moest opdragen, als een goed 
generaal beschikbaar was geweest. Zeker ook de heer van Boeyen 
zelf niet. 

Volgens da heer Bolkestein was het zakeIijke motief, dat bij de 
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reconstructie van Juli 1941 geleid heeft tot de  splitsing van het 
Departement van Defensie, de verhoudingsgewijze groter geworden 
betekenis van de marine. Daarbij kwam echter ook onmiddellijk ter 
sprake, dat  deze splitsing van het departeinent o p  dat ogenblik niet 
prejudicieerde o p  latere regelingen na afloop van de oorlog. 

D e  heer Bolkestein bevestigt, dat de heer Gerbrandy in die tijd 
heel sterk de wens kocsterde, dat de positie van de Minister-president 
een andere, met name belangrijkere, moest worden. Eveneens her- 
innert de heer Bolkestein zich, dat er na 18 Juli 1941 door de heren 
van den Tempel, Steenberghe en Welter brieven geschreven zijn aan 
de heer Gerbrandy, die hierop neerkwamen, dat zij wel bereid waren 
om deel uit te maken van het Kabinet, maar dat dan zeer duidelijk 
vast moest komen te staan, dat de Minister-President van zijn voor- 
nemens o p  het punt van de vergroting zijner bevoegdheden terug- 
kwam. D e  reden, waarom er niet anderen dan de  heren Steerzberghe, 
van den Tempel en Welter meenden in oppositie te morten gdan, was, 
zo verklaart de heer Bolkestein, dat de bewoordingen, waarin dit  
streven werd kenbaar gemaakt, niet verontrustend waren. D e  heer 
Bolkestein weet, dat de heer Albarda hier speciaal geaarzeld heeft, 
maar er zich tenslotte toch bij heeft neergelegd. Hij herinnert zich 
ook, dat de  heer Albarda dit nog met de heer van Kleffens besproken 
had en dat men tot de conclusie kwam, dat, zoals de  heer Gerbrandy 
het hier voorstelde, er geen reden was tot verzet. D e  indruk bestond 
bij de  heer Bolkestein wel, dat de heer Gerbrandy hier veel verder 
wenste te gaan, maar dit kon afgewacht worden. 

Naar  het inzicht van de heer Bolkestein was er toen een boven- 
drijvende groep in de Londense samenleving, die daartoe dreef. Er  
waren echter geen aanstaande leden van het Kabinet, die hiervan iets 
moesten h e ~ b e n .  D e  bewoordingen zelf waren niet verontrustend, wel 
natuurlijk het streven, dat  zich toen in de hoogste kringen openbaarde. 

D a t  er behalve de constitutionele bezwaren bij de  heren Welter 
en Steenberghe nog bezwaren bestonden, omdat zij deze Minis- 
ter-president daarvoor niet capabel genoeg achtten, was een persoon- 
lijke opvatting van de heer Steerzberghe omtrent de persoonlijke 
,,Eerste.Ministers-capaciteiten" van de heer Gerbrandj>. Overigens be- 
stond het streven o m  de positie van de Minister-president te ver- 
sterken in de gehele Londense sfeer. D e  heer Gerbrandy had in die 
tijd al een drukke omgang met d e  heer Churchill, in wie hij het voor- 
beeld vond van een echte Minister-President, die in  the House of 
Commons de  afgevaardigden met zijn gebruikelijke strijkages behan- 
delde, maar die niettemin zijn eigen autoritaire wil deed. D e  heer 
Steenberghe heeft de heer Gerbrandy steeds voorgehouden, dat  de  
positie van d e  Britse Minister-President een heel andere is dan die 
van de  Nederlandse, maar, zo voegt de heer Bolkestein daar aan  toe, 
behalve staatsrechtelijke invloed zijn er dikwijls andere invloeden, die 
iets veroorzaken. 

Volgens de heer van Kleffens is er bij d e  reconstructie van 1941 
in het overleg veel te  doen geweest over de  positie van de  Minister- 
President. D e  heer van Kleffens gelooft, dat  dit al in  1940 het geval 
was. De heer Gerbrandy wilde toen al meer President zijn, waarvoor 
ook veel te  zeggen was. D e  heer van Kleffens meende, dat  een iets 
meer leiding gevende positie van de Minister-President wel reden van 
bestaan had in die tijd. Dat  was geen machtsusurpatie, maar dat was 
iets meer toezicht houden dan in normale omstandigheden en op d e  
basis van de  Nederlandse grondwet en van het constitutionele gebruik 
o p  wat allerlei departementen deden. Het  woord Minister-president is 
een groot woord, dat  niet te zwaar moet worden opgevat. De heer van 
Kleffens heeft nooit een poging tot inmenging of een overgrijpen 
door de Minister-President o p  zijn terrein gemerkt. Het enige, dat  
aanleiding gaf tot moeilijkheden met sominigen, was, dat  de heer 
Gerbrandy wel eens een radiorede hield, waarin hij niet iedereen 
zo veel heeft betrokken als iedereen wel nodig en juist vond. 

D e  heer van Kleffens herinnert zich in het geheel niet, dat  van 
het begin af zo scherp gesteld is, dat de heren Weiter en Steenberghe 
ernstige bezwaren hadden tegen het streven van de Minister-Presi- 
dent o m  Prime Minister te worden in de niet-Nederlandse zin. E r  
was een zekere consensus o m  samcn te werken, maar er waren ook 
zekere spanningen. Hij heeft niet de herinnering, dat die spanningen 
hieruit voortkwamen. D e  diepe achtergrond was een zekere ,,incom- 
patibilité d'humeur" en dan is het natuurlijk gemakkelijk hierin stof 
tot onenigheid te vinden. 

Met betrekking tot de  moeilijkheden bij de  reconstructie van Juli 
1941 herinnert de  heer Weber zich, dat  in een program, door de  heer 
Gerbrandy opgesteld bij het formeren van het Kabinet (Juli 1941), 
de positie van de Minister-President veel te veel o p  de voorgrond was 
gesteld en dat  daarin eigenlijk de gedachte schuil ging van de instel- 
ling van een Prime Minister naar Engels model. Hij had daar 
overwegend bezwaar tegen. D e  heer Gerbrandy heeft toegegeven 
aan  de bezwaren, die voornamelijk kwamen van de kant  van de  heren 
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van den Tempel, Steenberghe en hemzelf. Of dit geschied is o p  schrif- 
telijke wijze of in een bespreking, weet de heer Welter niet. In ieder 
geval is vastgelegd, dat de taak van de  Minister-President niet princi- 
pieel zou veranderen. D e  heer Welter zou niet toegetreden zijn tot 
het Kabií-iet, als niet had vastgestaan, dat de  heer Gerbrandy van zijn 
voornemens dienaangaande had afgezien. 

Wet constitutionele bezwaar van de heer Welter was, dat bij de  
grondwetsherziening in 1938 het parlement zeer beslist de  instelling 
van het Minister-Presidentschap heelt verworpen. D e  ervaring, die hij 
in Nederland heeft opgedaan, vooral in zijn tweede ministerschap, be- 
wees, dat  dit zeer juist was. De heer Welfer meent, dat het constitutio- 
nele stelsel, zoals wij dat kennen, niet kan werken, als men niet heeft 
Ministers, die ie3er persoonlijk verantwoordelijk zijn aan het parle- 
ment voor de  tak van staatszorg, die hun is toebedeeld. Als men het 
Engelse systeem volgt in het Nederlandse parlementaire stelsel, komt 
men tot eun voikon~zn verwrikking van het parlementaire stelsel. Het 
Engelse is gans anders dan het onze. Het kabinet is daar een ver- 
lengstuk van het parlement. Bij ons staat het kabinet buiten het 
parlement, maar onder voiledige contrôie van het parlement. Het  
kan alleen werken als elke ressortininister voor zijn ressort vol- 
komen verantwoordelijk is tegenover het parlement. D e  heer Ger- 
hraizdy ging inderdaad zover, dat hij niet alleen datgene wilde, 
wat na de oorlog in Nederland de  positie van de Minister-President 
is geworden, maar dat  hij wilde gaan in de  richting van d0 positie 
van de  Engelse Prime h4inister. 

D e  gedachten van de heer Gevhr~zncly gingen naar het gevoelen van 
de heer Welter in  die richting en de praktijk ook. D e  heer Welter 
acht de  wijziging na de oorlog in de positie van de Minister-President 
een verwording van het parlementaire stelsel en meent, dat de heer 
Gerbrandy ook in deze richting ging. D e  verantwoordelijkheid kan 
hierin niet meer zuiver wordel; gedetermineerd. Er  was in Londen een 
tendenz in die richting: niet in regeringskringen, maar ,,daar beneden" 
werkte ongetwijfeld een fascistische teridenz, hetgern gepaard ging 
inet grote minachting voor het parlement en onze parlementaire in- 
stellingen. 

Die stemming heerste zeer bepaald in Nederlandse kringen te Lon- 
den, waaraan vastzat een geringe waardering voor de individuele Mi- 
nisters. In die hele sfeer moet men de  versterking zien van het centrum. 
Daarbij komt, dat men voor zijn ogen zag een voorbeeld van een 
buitengewoon sterke centralisatie in de persoon van de Engelse Eerste 
Minister, de heer Churchill, onder wie de Ministers inderdaad niet 
ineer waren dan uitvoerders van zijn bevelen. 

Met betrekking tot het voornemen van de Minister-President het 
Departeinent van Defensie te laten uiteenvallen in een Departement 
van Corlog en een Departement van Marine meent de heer Welter, 
dat de overweging was, dat de Marine een veel belangrijker aandeel 
in de gezamenlijke oorlogsactie had dan het leger. Het accent van 
onze ,,war effort" lag van onze kant zeker o p  de  Marine. Hij kon 
zich persoonlijk bij die overweging wel neerleggen. 

In  zijn hiervoor vermelde brief van 22 Juli 1941 heeft de heer 
R'elter aan de  lieer Gerbrnizdy zijn bezwaren uitezngezet tegen d e  
versterking van de positie van de Minister-President, Uit deze brief 
blijkt echter, dat de heer Welter - in tegenstelling tot hetgeen hij bij 
zijn verhoor heeft verklaard - daarin ook o p  zeer uitvoerige wijze 
verzet heeft aangetekend tegen de splitsing van het Departement van 
Defensie. Hij zegt in deze brief, dat deze splitsing hem een organisa- 
torische fout toeschijnt, die allerlei hoogst ongewenste complicaties 
ten gevolge moet hebben. Onder de huidige omstandigheden acht hij 
dit niet in 's lands belang en hij zal daarvoor bezwaarlijk mede ver- 
antwoordelijkheid kunnen aanvaarden. De brief eindigt met de mede- 
deling, dat de heer Welter de uitnodiging tot toetreding tot het nieuwe 
Kabinet op de door de heer Gerbrandy gedachte grondslag niet kan 
aanvaarden, tenzij deze alsnog een weg vindt om aan  zijn bezwaren 
tegemoet te komen. 

Blijkens een brief van 24 Juli 1941, eveneens van de heer Welter 
aan de  Voorzitter van de  Ministerraad, heeft er o p  de 23ste Juli een 
bespreking tussen de heren Weiter en Gerbrandy plaats gehad, waarin 
rnet betrekking tot de splitsing van het Departement van Defensie 
een oplossing is gevonden, weike de  heer Welter beschouwt als een 
tegemoetkoming aan de in zijn brief van 22 Juli geopperde bezwaren. 
Deze tegemoetkoming bestaat hierin, dat het nieuw te creëren Depar- 
tement van Oorlog voorshands ad interim zal worden beheerd door 
tie heer van Boeyeri, zodat gelegenheid bestaat t.z.t. eventueel nader 
te overwegen, of de splitsing al dan niet zal zijn te handhaven. Op 
grond van een en ander verklaart de heer Welter zich thans bereid 
toe te treden tot het door de heer Gerbrandy te hervormen Kabinet. 

Inzake de splitsing van het Departement van Defensie, welke bij 
de reconstructie van het Kabinet in Juli 1941 aan de orde is ge- 
komen, verklaart de heer Furstner, dat met hem besprekingen daar- 
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over hebben plaats gehad. De  overwegende reden daartoe is wel ge- 
weest: het doeltreffend inzetten van alle krachten ten bate van de oor- 
logvoering. Ook tegenover de Engelsen moest vooral na het geval-de 
Geer duidelijk gemaakt worden, dat de Regering vast besloten was 
om door te zetten en niet maar zo half mede te doen. De marine 
was in zekere zin het enige wapen, dat ons in de oorlog mede deed 
helpen en militaire waarde had. De overweging, dat de marine in de 
omstandigheden van dat ogenblik naar evenredigheid een grotere 
betekenis had dan de landmacht, had niet per se tot een splitsing 
behoeven te leiden, want men zou de landmacht onder de marine 
kunnen schikken, door een marineman aan het hoofd van het Depar- 
tement van Defensie te plaatsen, maar daartoe zou de heer Furstner 
zich niet geleend hebben. Men vond blijkbaar, dat in de positie, 
waarin wij toen waren, er inderdaad door hem veel meer gedaan werd 
dan eigenlijk alleen des bevelhebbers was: bijvoorbeeld onderhande- 
lingen met de Admiralty. Daar is een Koninklijk besluit over, dat de 
heer Furstner machtiging gaf om alle maatregelen te nemen, die 
nodig waren om zo goed mogelijk in samenwerking met de Britten 
de oorlog door te voeren of iets van die strekking. Waarom het 
precies zo gelopen is met die splitsing, weet de heer Furstner eigenlijk 
niet, want hij is er pas op het laatste moment ingekomen, toen de 
Kabinetsformateur zeide: ,,Wilt u op deze voet meedoen?". 

De heer Furstner heeft de indruk, dat de heer Gerbrandy, die 
belast was met de reconstructie van het Kabinet, op dat moment 
elgenlijk reeds tot een beslissing over de splitsing was gekomen en 
dat hij dit de beste oplossing vond. 

Met betrekking tot het vraagstuk, hoe de positie van de Minister- 
President moest worden, verklaart de heer Furstner, dat er toen 
een sterkere positie van de Minister-President zo ongeveer à la Minis- 
ter Churchill in de bedoeling lag. De heer Furstner heeft niet mee- 
gemaakt, dat er vrij veel bezwaren door een aantal Ministers hier- 
tegen werden geopperd. 

De heer Gerbrandy wenste de constitutionele verantwoordelijkheid 
van de Minister, zo verklaart de heer Michiels van Verduynen, niet 
in normale tijd aan te tasten, maar de heer Gerbranh kon zich be- 
slissingen voorstellen, welke genomen moesten worden, waarbij de 
Minister-President tenslotte een grotere macht moest hebben dan de 
Ministers, omdat alles abnormaal was. Als voorbeeld geeft de  heer 
Michiels van Verduynen de oorlogsverklaring aan Japan; liet besluit 
daartoe is in aanwezigheid van slechts vier Ministers genomen. De heer 
Michiels van Verduynen gelooft niet, dat het normaal is, dat men een 
oorlogsverklaring van een constitutioneel Kabinet de wereld inzendt, 
zonder dat tenslotte elke Minister in de gelegenheid geweest is zich 
daarover uit te spreken. Het gebeurde lag echter ook zo voor de hand 
en verschillende Ministers waren er niet. De enigen, die er waren, 
waren de Minister-President, admiraal Fursfner, de heer van Kleffens, 
de heer Michiels van Verduynen zelf en naar deze meent ook de heer 
Albarda of de heer van den Tenzpel. 

Omtrent de poging van de heer Gerbrandy om na het ontslag van 
de heer Dijxhoorn de bevoegdheid van de Minister-President ten 
aanzien van de andere Ministers min of meer vast te leggen, verklaart 
de heer Kersterzs, dat, voorzover hem bekend, er bij die formatie 
een stuk geweest moet zijn, waarin was vastgelegd, dat de heer Ger- 
brandy als Minister-President het recht had tot het nemen van initia- 
tief op verschillende gebieden, dat hij dus ook ten aanzien van zaken, 
die op het terrein van andere Ministers lagen, het initiatief kon 
nemen, dus zelf de zaak aan de orde kon stellen resp. kon aansporen 
tot het nemen van een bepaald initiatief. Voorts kon hij maatregelen 
nemen tot het coördineren van verschillende initiatieven. Het 
bewuste stuk heeft de heer Kerstens nooit gezien. Hij heeft 
er nooit naar gevraagd en heeft persoonlijk nooit te klagen ge- 
had over ingrijpen van de  heer Gerbrandy op zijn terrein. Het zat 
hem in de persoon van de heer Gerbrandy, waarop men, eerlijk ge- 
zegd, niet aan kon, hetgeen de heer Kerstens eerst later is gebleken. 
Men kreeg steeds sterker het gevoel, dat hetgeen hij zeide gedaan te 
hebben daarom ook niet altijd inderdaad was gedaan. Het vertrou- 
wen in de heer Gerbrandy ging daardoor geleidelijk verloren. 

Gelijk in het vorige hoofdstuk reeds is vermeld, heeft de heer Ger- 
brandy met betrekking tot de splitsing van het Departement van De- 
fensie verklaard, dat het van hem volkon~en bekend was, dat hij er 
een absolute voorstander van was, dat er een afzonderlijk Departe- 
ment van Marine moest zijn. Hij vond dat beter voor de gang van 
zaken. 

De heer Gerbrandy deelt mede, dat hij als reactie op de grief van 
de heer Steenberghe, dat hij nogal gemakkelijk zijn medewerking aan 
het ontslag van de heer Dijxhoorn had verleend, aan zijn collega's 
voorgesteld heeft voortaan elk ontslag, als het kon, in de Ministerraad 
te brengen. Er zou door de Minister-President geen advies uitgebracht 
worden, voordat het in de Ministerraad was besproken. Dat is in het 
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program opgenomen. De heer Gerhrnxcly verklaart in dit verband 
nog, dat dit i11 de praktijk ook altijd zonder uitzondering is uitge- 
voerd. Dit is volkomen in alle goede trouw bij elk ontslag toegepast. 
E r  is é6n geval, dat schijnbaar iets anders ligt; dat  is het geval-Burger. 

D e  heer Gerbrandy verklaart, dat  hetgeen in zijn nota van 10 Juli 
1941 met betrekking tot de positie van de  Minister-president vermeld 
staat een beginredactie is. Tenslotte is er een eindredactie gekomen, 
waarmee allen S c h  hebnen verenigd. Deze eindredactie is in overeen- 
sternrning met hetgeen over dit punt op blz. 41 van zijn memoranduin 
voorkonlt. Wat betreît de vrres, die verschillende Ministers koester- 
den, dat de heer Gerbrnndy te sterk zou kijken naar de positie van de 
Engelse Pr in~e  Minister, verklaart de heer Gerbrandy, dat zijn be- 
doe!ing was, dat de ernheid in het Kabinet en de ernheid in de gang 
van de v~erkzaamheden verzekerd zouden worden. Als hij van oordeel 
was, dat er een bepaalde commissie moest komen, dan  kon hij ook 
aan  een van de Ministers zeggen de leiding te nemen, aangezien dir 
werkzaamheden morsten woraen verricht. Men leefde daar onder 
omstandigheden, dat  mer, het niet vooruit kon zien. Hij had daarin 
de steun van verreweg de meeste Ministers. D e  heer Gerbraizdy ont- 
kect de bezwaren, door verschillzride Ministers o p  dit punt ter ge- 
legenheid van de reconstructie van 1941 geuit, niet. Met name niet die 
van de heer Sîeciiberghe in ecn briet van 21 Juli 1941 aan de 
Minister-President gericht, waarin het heet: 

,,Het is niet de bedoeling de positie van den Minister-President 
te wijzigen; nadruk is slechts gelegd o p  de ook in Nederland 
reeds bestaande, co6rdineereiide funciie van den President. Be- 
slissingen blijven aan den betrokken bewindsman of aan den 
Ministerraad voorbehouden. Tot  mijn leed,~ezen ontwaar ik 
echter in Uw schrijven van 18 Juli, dat U o p  een wijz.ging van de 
positie van den Minister-president terugkomt en wel - ik kan 
de betrokken passage niet anders interpreteeren - o p  basis van 
Uw nota van I 0  Juli. Zou ik in Nederland hiertegen reeds be- 
zwaar hebben, deze bezwaren zijn onder de  huidige omstandig- 
heden onoverkomelijk. D e  verantwoordelijkheid voor het Regee- 
ringsbeleid, afgescheiden van de bijzondere taak van elken be- 
windsman, is thans en door de  bijrondere omstandigheden en 
door de afwezigheid van het Parlemznt, veel grooter dan in 
Yederland. Tegen de door U bedoelde taak van initiatief en 
coördinatie heb ik geen bezwaar; deze bestond reeds in  Neder- 
land. D e  taak van beslissingen berust, nu meer dan ooit, bij den 
?vIinnisterrad, hetgeen ook volgt uit Uw eigen omschrijving van 
de grootere ,,geineenschappelijke verantwoordelijkheid". Geineen- 
schappelijke verantwoordelijkheid moet gemeenschappelijk ge- 
dragen worden en niet individueel door den President." l) 

Ook ontkent de heer Gerbrandy de bezwaren van de  heer van den 
Tenlpei niet, die in zijn brief ') van 22 Juli 1941 te kennen geeit: 

,,Ik zou het zeer waardeeren, wanneer alsnog door een nadere 
verklaring Uwerzijds terzake elk misverstand ten deze werd 
buitengesloten." 

Evenmin ontkent de  heer Gerbrandy de bezwaren van de heer 
Welter. die in zijn brief van 22 Juli 1911 schrijit: 

,,Als ik de bij uw schrijven van 10 dezer gevoegde uiteenzetting 
omtrent de versterking van de positie van den Minister-President 
in den zooeven aangegeven zin nlag interpreteeren," - de heer 
Welter had nl. in de voorafgaande alinea een gesprek weerge- 
geven. dat hij de dag tevoren met de Minister-president had 
gehad -- ,,bestaat daartegen mijnerzijds natuurlijk geen bezwaar. 
H e t  zou mij intusschen gewenscht voorkonien~ dat  deze interpre- 
tatie Uwerzijds op de een of andere wijze ook aan onze amot- 
genooten werd medegedeeld, opdat het door d e  uiteenzetting bij 
velen onzer ontstane misverstand worde weggenomen en e rn  
ieder wete. waaraan hij zich met betrekking tot dit zeer belang- 
rijk'e punt heeft te houden." 

In  verband met a e  uiteindelijk in  de  Kabinetsverklaring over dezr 
zangelegenheden opgenomen passage, waarin uitdrukkelijk staat: ,,De 
!e:ding in het Kabinel is versterkt in dier voege, dat  de coördi- 
neerende bevoegdheid van den Minister-president is vastgelegd. Hij 
heeft de bevoegdheid zakeil, die verscheidene maar niet alle Ministers 
raken, ter voorbereiding der beslissing in behandeling te doen nemen, 
hetzij onder zijn leiding of onder Ieiuing van den door hem aange- 
wezen Minister", welke redactie belangrijk verschilt van de  eerste 
iormiilering in de nota van 10 Juli 1941 en stellig ook afwijkt van 
de gedachte, die spreekt uit de brief van de  Minister-president van 
18 Juli 1941, verklaart de heer Gevbraizdy, dat  het hem er voorname- 
lijk om ging te kunnen zorgen, dat  de zaken gebeurden. Als men als 
Voorzitter van de  Ministerraad ziet, dat  er iets braak ligt, dan moet 
men dat kunnen verzorgen. In  oorlogstijd komen er een aantal zaken 
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voor, waarvan het de vraag is tot welk departement zij behoren. Dan 
moet er iemand zijn, die de koe bij de horens pakt en zegt: hier is 
een lacune, hier moct wat gebeuren. Het ging ook hierom: een 
Minister-President moest wel eens een beslissing nenieii, waar- 
voor hij strikt genomen eigenlijk de Ministerraad bij elkaar moest 
roepen. Dat kon echter niet altijd. Zoals de heer Bolkestein het had 
uitgedrukt nl, dat de heer Gerbraizdy in de heer Churchill een voor- 
beeld vond van een echte Minister-President, zo ziet de heer Ger- 
brandy het niet, want een van diens collega's, lord Reith, las 's mor- 
gens zijn ontslag in de krant. 

Voor het overige heeft de heer Gerbrandy de neiging om te 
zeggen, dat het wel juist kan zijn, dat de drie genoemde Ministers be- 
zwaren hebben geuit tegen een vergroting van de bevoegdheden van 
de Minister-Presideiit, voorzover deze de coördinerende taak zou 
overschrijden. Of het helemaal juist is, weet hij niet. Er is een slot- 
program geweest, waarop allen zich verenigd hebben. Drie Ministers 
hadden bezwaren, maar vele anderen stimuleerden de heer Ger- 
brandy in de richting, die hij zelf wenste. 

In een later verhoor zegt de heer Gerbrandy, dat hij zich van 
de reden, waarom de heer van Boeyen Minister van Oorlog ad inte- 
rim werd, herinnert, dat de opzet is geweest: zoek zo gauw mogelijk 
e'en echte Minister van Oorlog. Men heeft in Nederland de heer 
Deckers gehad. Hij zou niet willen zeggen, dat het per se een inili- 
tair moest zijn. Een speciale h3inister van Oorlog, niet ad interim! 
Men heeft in die tijd onder anderen zeker speciaal aan een militair 
gedacht. 

Op de vraag, waarom in het feit, dat de heer van Boeyen Minis- 
ter van Oorlog a.i. werd, een tegemoetkoming aan de bezwaren van 
de heer Welter was te vinden, deelt de heer Gerbrandy mede zich 
niet gedetailleerd de correspondentie over het overleg met de heer 
Welter te herinneren. Daar zou hij zich weer even in moeten ver- 
diepen. Hij durft daarop verder zonder meer geen antwoord te geven. 
Naar aanleiding van de opmerking, dat, wanneer de heer van Boeyen 
vervangen werd door, zoals de heer Gerbrandy het noemt, een echte 
Minister van Oorlog, de splitsing toch een feit zou blijven en daar- 
tegen het bezwaar van de heer Welter ging, zodat het de indruk 
wekt, alsof dit in de besprekingen is gevonden als een way out, 
verklaart de heer Gerbrandy, dat dit natuurlijk in de verhoudingen 
zit, die men niet zo precies kan aangeven, die politiek tenslotte geen 
zin hebben, maar die de situatie verklaren. 

Uit de hierboven weergegeven verklaringen en de desbetreffende 
schriftelijke stukken is de commissie gebleken, dat er bij de recon- 
structie van het Kabinet in Juli 1941 o.m. een drietal vraagstukken 
van grotere importantie aan de orde is gekomen, als gevolg waar- 
van - afgezien van het feit, dat ook nog op de terugkeer van de 
heren van Kle f fcas  en Welter uit Nederlandsch-Indië gewacht moest 
worden - de besprekingen over de reconstructie vrij geruime tijd 
hebben geduurd. 

In de eerste plaats heift tie wijze, waarop aan de heer Dijxhoorn 
ontslag is verleend, tot bezware~i bij de andere Ministers geleid. Aan 
de heer Dijxhoorn, die in de namiddag van 11 Juni 1941 zijn ontslag- 
aanvrage had ingediend, doch zich bereid had verklaard aan te blijven 
totdat een oplossing voor de crisis was gevonden, was niettemin reeds 
oi-itslag verleend, voordat op 12 Juni de Ministerraad bijeenkwam 
oni te beraadslagen over de ontstane situatie. Een en ander heeft er 
toe geleid, dat de afspraak werd gemaakt - de heer Gerbrandy zegt, 
dat dit in het program is opgenomen -, dat voortaan elk ontslag, 
indien mogelijk, eerst in de Ministerraad zou worden gebracht. Er 
zou door de Minister-President geen advies over zulk een ontslag 
worden uitgebracht, voordat het in de Raad van Ministers zou zijn 
besproken. Volgens de heer Gerbrandy is deze afspraak in de prac- 
tijk bij elk ontslag toegepast. Nleen bij het ontslag van de heer Bur- 
ger ligt het volgens hem schijnbaar iets anders. 

De con~missie acht de in deze getroffen regeling juist en kan het 
alleen maar betreuren, dat er een speciale aanleiding nodig was om 
tot zulk een regeling te komen. 

In de tweede plaats was er het vraagstuk van de splitsing van het 
Departement van Defensie. Inderdaad was de positie van de marine 
ten opzichte van die van het leger een andere geworden. In die tijd 
was het zwaartepunt meer bij de marine komen te liggen. Toch is het 
voor de commissie zeer de vraag, of daarin voldoende aanleiding 
was te vinden om - gelijk de heer Gerbrarzdy heeft gedaan - tegen 
de wil van de met het Kabinet uit Nederland gekomen Minister van 
Defensie voor te stellen het door deze beheerde departement te 
splitsen en daardox ein hlinisterscrisis te riskeren. Te  meer daar. 
gelijk uit de door de heren Steenberghe en Welter tegen de splitsing 
geformuleerde bezwaren blijken kan, deze zaak niet zo eenvoudig 
lag, als de heer Gerbrntidy haar zag. 



'Toen eenmaal de heer Dijxhoorn afgetreden was en men dus deze 
aangelegenheid vrijer kon bezien, is het inderdaad tot de splitsing van 
het Departement van Defensie gekomen. Toch waren de bezwaren 
blijkbaar nog van die aard, dat de nieuwe regeling niet o p  een 
dusdanige wijze tot stand kon komen, dat  het mogelijk was zonder 
meer een Minister van Marine en een van Oorlog te benoemen. 
D e  heer van Boeyen toch werd Minister van Oorlog a.i. en in de 
Kabinetsverklaring van Juli 1941 wordt in dit verband uitdrukkelijk 
gezegd: ,,De splitsing van het Departement van Defensie als thans 
geschiedt, laat toekomstige andere oplossingen vrij". 

Opmerkelijk is het, dat  d e  nieuw opgetreden Minister van Marine 
de  functie van bevelhebber der zeestrijdkrachten Sleef vervullen. Wat 
er ook zij van de wenselijkheid o m  te komen tot een afzonderlijk De- 
partement van Marine, deze combinatie van functies acht de com- 
missie onjuist. Daardoor kwam de verantwoordelijkheid van de be- 
velhebber der zeestrijdkrachten aan de Minister van Marine in de 
lucht te hangen. 

Verreweg het belangrijkste bij de reconstructie van het Kabinet 
is wel geweest de  gedachtenwisseling over de positie van de Minister- 
President. Daarbij, toch kwam rechtstreeks de  ministeriële verant- 
woordelijkheid in het geding. 

D e  heer Gerbrandy beeft in zijn nota van 10 Juli 1941, gericht 
tot degenen, die door hem uitgenodigd waren om zitting te nemen 
in het gereconstrueerde Kabinet, een omschrijving gegeven van de 
coördiilerende taak van de  Minister-President, welke al aanstonds 
bij velen zijner collega's bezwaren en zelfs wantrouwen opriep. Dit 
werd er niet beter op, toen de heer Gerbrandy in een schrijven van 
18 Juli zijn wensen o p  dit punt nog eens onderstreepte. Eerst toin 
de heer Gerbrandy in besprekingen verklaard had van zijn voor- 
nemens af te zien, was het mogelijk d e  reconstructie van het Kabinet 
tot stand te brengen. 

D e  passage in de nota van de  Minister-president van 10 Juli 1911, 
luidende: ,,Hij (de Minister-President) is gerechtigd o m  na gepleegd 
overleg de  taakverdeeling of de  wijze van samenwerking vast te stei- 
l e ~ ~ " ,  heeft blijkens de voor de  commissie afgelegde verklaringen wel 
het meeste bezwaar ontmoet. Maar  bovenal had men bezwaar tegen 
de  geest, die uit de  verlangens ten deze van de  Minister-President 
sprak. Daartegen had men ernstige constitutionele bedenkingen. Men 
zag daarin een verzwakking van d e  positie van het Kabinet en van 
die der Ministers als verantwoordelijke bewindslieden. Een dergelijke 
ingrijpende verandering achtte men niet alleen ongewenst, doch ook 
staatsrechtelijk ongeoorloofd in een tijd, waarin het parlement niet 
functionneerde. Men had het gevoel, dat de heer Gerbrandy onder 
de  bekoring was gekomen van de positie van de  Engelse Prime Mi- 
nister en dat hij een soortgelijke positie voor zichzelf nastreefde. 
Bovendien waren er kennelijk ook Ministers, die van oordeel waren, 
dat in het bijzonder de heer Gerbrandy niet de  capaciteiten had voor 
een taak, als hij zich zelf wilde doen toebedelen. Indien inen tenslotte 
nog bedenkt, dat de heer Gerbrandy bij deze besprekingen over de  
reconstructie van het Kabinet nog gepoogd heeft een drietal Minis- 
ters tot Ministers zonder Portefeiiille te niaken, is de sfeer, die was 
cntstaan, voldoende aangegeven. 

Het  is de  commissie niet duidelijk geworden, of alle Ministers de 
hier geschetste constitutionele bezwaren evzn ernstig hebben aange- 
voeld. In ieder geval echter was de  tegenstand tegen de  verlangens 
van de heer Gerbrandy zo sterk, dat hij deze heeft moeten laten 
varen. De heer van den Tenzpel heeft nog bewerkt, dat  in de Kabi- 
netsverklaring, in  het concept waarvan aanvankelijk stond: ,,Hij (de 
Minister-President) heeft de  bevoegdheid zaken, die verscheidene 
maar niet alle Ministers raken, in behandeling te doen nemen, hetzij 
onder zijn leiding of onder leiding van den door hem aangewezen 
Minister" de woorden: ,,in behandeling te doen nemen" werden ver- 
vangen door: ,,ter voorbereiding der beslissing in behandeling te 
doen nemen", waariilede alle duidelijkheid verkregen was, die maar 
niogelijk was. 

D e  commissie acht dit een gelukkig verloop van zaken. Ook zij 
zou er ernstige bezwaren tegen hebben gehad, indien een veranderde 
positie van de  Minister-President, als door de heer Gerbrnridy ge- 
wenst, was tot stand gekomen. D e  constitutionele bezwaren, hierboven 
geschetst, onderschrijft zij ten volle. Vooral in de  situatie, zoals die 
te Londen was, waar het parlement in ,$he balance of powers" was 
uitgevallen, zou een ontwikkeling, gelijk de heer Gerbuandy zich voor- 
stelde, tot ernstige consequenties hebben kunnen leiden. Het  zoti 
hebben geleid tot ondermijning van de individuele ministeriële 
verantwoordelijkheid. D e  vergelijking met de  positie van de Britse 
Prime Minister gaat naar het oordeel der commissie geenszins op, 
aangezien diens positie, zowel staatsrechtelijk als de facto een ge- 
heel andere is dan die van de  Nederlandse Minister-president. Boven- 
dien was naar de mening der coinmissie een versterking van d e  po- 



sitie van de Minister-President in de Londense verhoudingen in het 
geheel niet nodig. D e  heer Gerbrandy hreft volgens zijn verklaring 
voor de commissie in deze o.m. gedacht aan het ter hand nemen van 
zaken, waarvan het de vraag was tot welk departement zij behoorden. 
Inderdaad zou het een ernstige lacune zijn geweest, indien daarin niet 
werd voorzien. E r  was echter te Londen veel meer gelegenheid tot 
oïerleg in de Ministerraad dan in normale tijden in Nederland, waar 
iedere Minister met de  zorg voor eeii o p  volle toeren werkend departe- 
ment is belast, hetgeen vrijwel zijn gehele arbeidskracht opeist. T e  
Londen was dat anders; de  werkzaainheden vzn de meeste departe- 
menten waren in belangrijke ixate gereduceerd. Tot  gerneenschappe- 
lijk overleg in de Ministerraad was er dus veel meer mogelijkheid. 
Slechts in de  winter 1944-1945, toen de Ministers vaak ver van 
elkaar waren, lag de zaak enigszins anders. In  1941 kon evenwel 
riiemand die situatie voorzien en bovendien waren er in d e  laatste 
oorlogswinter ook wel andere middelen geweest o m  aan  de gerezen 
moeilijkheden het hoofd te bieden. 

D e  con~missie heeft niet de indruk, dat de heer Gerhrandy zich 
altijd geheel heeft grhouden aan de geest van de in Juli 1941 gevallei1 
beslissing. Hij heeft herhaaldelijk blijk gegeven van te weinig inge- 
steld te zijn op ,,team work", waardoor de ministeriële verantwoorde- 
lijkheid, bezien van de gezichtshoek van de andere Ministers uit, wel 
eens in het gedrang ku~an?. Als voorbeelden hiervan noemt de com- 
missie het meerma:en voorgekomen overleg in  kleine kring over 
zaken, die in de Ministerraad behandeld behoorden te worden en het 
beleid inzake de  verbindingen ]net het bezette gebied, waar het Kabi- 
net te veel b~!iten de hoofdzaken is gehouden. Toegegeven kan wor- 
den, dat  de  oinstandigheden van het Londense milieu daartoe in zekere 
mate leidden. Juist daarom echter is het naar het oordeel van de coin- 
missie van groot belang geweest, dat  de in dit hoofdstiik behandelde 
gedachtenwisseling over de positie van de Minister-president heeft 
plaats gehad en is geëindigd met bovenverinelde negatieve beslissing. 



VH. Met aftreden van de Ministers Steenberghe en Welter 

Op 14 October 1941 vroegen de Ministers Steenberghe en Welter 
aan H.M. de Koningin ontheffing uit hun ambt. 

Op 20 November 1941 werd aan de beide Ministers eervol ontslag 
verleend. 

l) Prof. mr P. S. Gerbrandy: ,,Eenige hoofdpunten van het Regee- In het memorandum l) van de heer Gerbrandy wordt het aftreden 
ringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren 1940-1945", van de heren Stecnberghe en Welter uitvoerig behandeld. De voor- 
blz. 43 e.v. malige Minister-president geeft daarin te kennen, dat hij destijds ten 

zeerste verbaasd was, dat d e ~ e  twee Ministers naar aanleiding van 
een incident besloten heen te gaan. 

Het memorandum vermeldt evenwel uitdrukkelijk, dat de beide 
Ministers het geschil, dat toen ontstaan is, nog gesteld hebben tegen 
de achtergrond van de positie van de Minister-President, foals deze 
was neergelegd in de Regeringsverklaring, die na het ontslag-Dijx- 
hoorn is afgegeven, over welke positie toen schriftelijk overleg was 
gepleegd. 

De tussen de Minister-President en de beide scheidende Ministers 
gevoerde correspondentie mitsgaders de radiorede van 9 October 
1941, welke de concrete aanleiding tot dit ontslag vormde, zijn in 
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het memorandum van de heer Gerbrandy opgenomen. 
Omtrent de totstandkoming van dit gedeelte van het memoran- 

dum verklaart de heer Steenberghe, dat de  heer Gerbrandy hem op 
20 Maart 1946 een brief heeft gezoncten, waarin hij schreef, dat hij 
de heer Sfeenberghe deed toekomen een gedeelte van het memoran- 
dum, gewijd aan het door hem gevoerde beleid en het daarop ge- 
volgde aftreden, met het verzoek de heer Gerbrandy zo spoedig 
mogelijk mede te delen, of er nog opmerkingen zijnerzijds waren. 
Het toegezondene was echter onvolledig, zo verklaart de heer Steen. 
berghe, want er bevond zich niets in over zijn beleid, niets over de 
crisis-Dijxhoorn, maar alleen het gedeelte betreffende zijn aftreden. 

Op 27 Maart 1946 heeft de heer Steenherghe deze brief te Was- 
hington ontvangen en op 28 Maart d.a.v. heeft hij deze beant- 
woord. 3, 

Na veel rappeleren heeft hij op 3 Juni 1946 van de heer Ger- 
brandy een brief ontvangen, waarin deze schreef: 

,,Toen ik Uw verzoek kreeg om alsnog het andere gedeelte 
toe te zenden, had ik geen tijd meer in verband met het op 
handen zijnde afdrukken van het stuk aan Uw verzoek te 
voldoen." 

De heer Steenberghe is echter gebleken, dat andere leden van het 
Kabinet, die in Nederland waren, het bedoelde stuk al hadden ont- 
vangen, lang voor het hem werd toegezonden. Voor dat stuk wenst 
de heer Steenberghe daarom geen verantwoordelijkheid te aanvaar- 
den. De heer Steenberghe wraakt uit de brief van 3 Juni 1946 van 
de heer Gerbrandy ook de passage: ,,Ik heb gebruik gemaakt van 
de gegevens van Uw eigen ambtenaren, met name den Heer Speeken- 
brink, hem het betreffende stuk, door mij opgesteld, toegestuurd 
en geen aanmerkingen gehad," en wel met de woorden: ,,Met een 
ervaring van vijf jaar als Minister-President acht hij de ministeriële 
verantwoordelijkheid voldoende gedekt, wanneer het stuk door een 
ambtenaar wordt goedgekeurd." 

Met betrekking. tot zijn ontslag verklaart de heer Steenberghe, 
dat in October 1941 de moeilijkheden ontstaan zijn door de voor- 
afgegane daden van de Minister-President. De radiorede over even- 
tuele bombardementen van Rotterdam was niet de eerste daad van 
de Minister-President sedert Juli 1941, waartegen de heer Steen- 
berghe meende bezwaar te moeten maken. Het kwam geregeld voor, 
zij het op een kleiner terrein, dat er zaken bedisseld en beslist werden 
buiten hen om. Het geval van deze radiorede was om twee redenen 
ireer bijzonder. In andere gevallen kon onder de omstandigheden, 
waarin de Ministers te Londen waren, nog wel eens gezegd worden: 
,.Ik kon zou gauw het Kabinet niet bij elkaar krijgen". In dit geval 
kon dit niet worden gezegd, omdat zij diezelfde dag twee uren bij 
elkaar waren geweest aan een lunch, die ter gelegenheid van de 70stz 
verjaardag van de heer Bolkestein door de Minister-President werd 
gegeven. De tweede reden was de ernst van de mededeling, die in de 
bewuste radiorede werd gedaan, De heer Welter en hij konden zich 



28752 (Steenberghe) 

7 Bijlage 2 D 

Vgl. bijlage 2 E. 

28754 (Steenberghe) 

niet verenigen met het advies, dat daarin werd gegeven, waarbij het 
riiet over futiliteiten riiaar over het leven van een belangrijk aantal 
Nederlanders ging. 

') Vgl. prof mr. P. S. Gerbrandy: ,,Elenige hoofdpunten van het Re- Het  advies, dat in deze rede l) van 9 October 1941 gegeven werd, 
geeringsbeleid in Londen gedurende de  oorlogsjaren 1940-1945". was naar de mening van d e  heer Steenberghe niet o p  te volgen, 
blz. 60. terwijl de Nederlandse Regering bovendien door deze verklaring te 

geven haar positie bij de Engelsen ten aanzien van de bombarde- 
menten uitermate verzwakte; dit was voor hen het allerbelangrijkste. 
l o t  dat  tijdstip was altijd het standpunt geweest, dat  de Engelsen 
doelen, die in dichtbewoonde centra lagen, niet zouden bombar- 
deren. N a  zijn aftreden is de  heer Steenberghe dan  ook gebleken, 
dat  de  Nederlandse gezant te Londen, d e  heer Michieis van Ver- 
d~lynen,  uit eigen beweging naar aanleiding van dat  bombardement 
stappen heeft gedaan bij de  Engelse Regering, waarbij hij er de  aan- 
dacht op heeft gevestigd, dat  dit in strijd was met de gemaakte af- 
spraak, niet wetendc, dat  op dezelfde of o p  de vorige avond door d e  
Nederlandse Regering dat communiqué zou uitgegeven worden of 
uitgegeven was, waarbij dit gesanctionneerd was. 

Dat  de bezwaren van de heer Steerzberghe wel dieper zaten d a n  
hetgeen hij als de onmiddellijke aanleiding tot het conflict aangeeft, 
blijkt ook uit e-n artikel, dat  in de ,,Knickerbocker Weekly" van 7 
Augustus 1944 van de hand van de heer Steenberghe is verschenen. 
Dit artikel werd door hem geschreven naar aanleiding van een pu- 
blicatie ') in hetzelf'de weekblad van 17 Juli 1944. 

I n  het laatste artikel, dat  tot titel droeg: ,,Gerbrandy. Een histo- 
rische figuur", was met betrekking tot de  Ministerscrisis van October 
1941 gesteld, dat de heer Gerbrandy o p  een dag, waarop een beslis- 
sing moest worden genomen over een kwestie van beleid in een zaak 
van groot belang voor het Nederlandse volk en er geen tijd was het 
Kabinet te raadplegen, zelf na rijp beraad het besluit had genomen. 
Toen daarop twee leden van het Kabinet hiertegen protesteerden, 
poneerde Gerhraildy - aldus wordt in het artikel gezegd - dat  er 
geen tijd was geweest o m  hen te raadplegen en dat  in  zulk een geval 
de Minister-President niet slechts moest optreden als Voorzitter van 
de Raad van Ministers, maar ook als eerste Minister, de  Minister, 
die gelijk de Engelse Prime Minister een spcciale taak heeft met 
s~ec ia le  bevoegdheden, groter dan  die van zijn collega's. D e  beide 
collega's, die hiertegen protesteerden, namin  hun ontslag en hebben 
dat sedertdien gemotiveerd als een gebrek aan vertrouwen in G e r  
/>randy's beleid. Maar  dat  verhindert niet - zo wordt in het artikel 
geconcludeerd - dat  de nieuwe opvatting van het premierschap tot 
dusver gehandhaafd is gebleven en - naar het er uitziet - ook wel 
zzi blijven. 

D e  heer Sternberghe heeft daarop in de ,,Knickerbocker Weekly" 
van 7 Augustus l944 de  volgende verklaring afgelegd: 

,,l. Het is onjuist ,,dat er geen tijd was, het kabinet te  raad- 
plegen" over een belangrijke oeieidskwestie. Het  gehele kabinet 
was bijeen op die dag, dat d e  beslissing door de Minister-presi- 
dent genomen werd; 

Z. Oud-Minister Welter en ik hebben niet ,,sedert dien" ons 
octslag gemotiveerd als een gebrek aan  vertrouwen in Ger- 
brandy's beleid. Reeds aanstonds zijn in het Regeringscommu- 
niqué opgenomen zowel ons standpunt ten opzichte van de 
constitutionele positie van de Voorzitter van de Raad van Mi- 
iiisters en de verantwoordelijltheid der andere Ministers als ons 
gebrek aan vertrouwen in d ims  persoon voor deze qualiteit." '1 

Met betrekking tot de vraag, of de kwestie van het ontslag niet, 
zoals na de crisis-Dijshoorn was afgesproken, zou zijn besproken in 
de  Ministerraad, heeft de heer S~eenberghe verklaard, dat  de  heer 
Gerbrandy een verwijt iri deze richting hierop heeft gebaseerd, dat  
hij d r  heer Steenberghe 's Maandagsmiddags, d e  dag vóór de  Minis- 
terraad, zou hebben opgebeld en zou hebben gevraagd, of d e  ont- 
slagzanvrage onhersoepelijk was, waarop de heer Sleenberghe ge- 
antwoord had, dat di$ besluit inderdaad onherroepelijk was en dat  hij 
geen herroepelijke besluiten kende. D e  heer Steerzberghe had daaraan 
echter toegevoegd, dat de  ontslagaarivrage nog niet verzonden was, 
omdat de zaak de  volgende dag nog in de  Ministerraad besproken 
moest worden. 

I n  verband met de daarna gehouden Ministerraad heeft d e  aan- 
dacht van de comn~issie getrokken de  passus uit de  brief van 16 
October 1941 van de  heren Steerzberghe en Welter aan de  Voorzitter 
van de Raad van Ministers, voorkomende o p  blz. 50 van het memo- 
randum van de heer Gerbrarzdy, waarin te lezen staat: 

,,Een bespreking van die ontslagaanvrage - waartoe wij als 
gezegd, gehoude11 waren - is echter in den Ministerraad on- 
t.nogeiijk gemaakt door het incident, dat  U daar heeft verwekt 
en dat  het ons onrilogelijk maakte de vergadering van den Raad 
langer bij te wonen." 
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Uit de brief l) van 28 Maart 1946 van de heer Steenberghe aan de 
heer Gerbrandy blijkt, dat eerstgenoemde tegen de voorstelling van 
zaken, zoals die in het memorandum voorkomt, tevergeefs bezwaar 
heeft aangetekend. Volgens onmiddellijk na zijn ontslag gemaakte 
aantekeningen, is de gang van zaken, aldus citeert de heer Steerz- 
berghe, als volgt geweest: ,,Maandagmiddag, 13 October 1941 belde 
Minister GerbrancEy mij op en vroeg mij, of het oiitslagaanvragebe- 
sluit onherroepelijk was. Ik antwoordde, dat dit besluit uiteraard 
onherroepelijk was en dat ik geen herroepelijke besluiten kende." 
hlinister Gerbrandy zeide: ,,Dus de ontslagaanvrage is al verzonden?" 
Ik antwoordde hem: ,,Neen, natuurlijk niet, want de zaak moet 
morgen nog in den Ministerraad worden besproken". 

Uit hetzelfde schrijven blijkt, dat Minister Albarda zich op Dins- 
dagmiddag, 14 October. niet de heren Welrer en Steerzberglze in ver- 
binding heeft gesteld om te vragen, of die middag nog een bespre- 
king over de ontslagaanvrage met het Kabmet kon wordrn gehou- 
den. De heren Steenberghe en Welter hebbcn zich hiertoe bereid 
verklaard, indien de Minister-President zijn in de ochtendvergade- 
ring geuite beledigingen zou terugnemen. 

De heer Albarda heeft daarop medegedeeld, dat de Minister- 
President die middag om half vijf bij de Koningin moest zijn om 
de reeds de dag tevoren aan H.M. gerzpporteerde ontslagaanvrage 
te bespreken. 

,,Waar de bedoelde beledigingen", zo schrijft de heer Steenberghe 
aan de heer Gerbra~ídy, ,,niet werden teruggenomen en de zaak 
klaarblijkelijk reeds door U met de Koningin was besproken, hebben 
de heer Welter en ik daaruit de conclusie getrokken en de ontslag- 
aanvrage dien middag ingediend. Er is dus geen sprake van, dat de 
heer Welter en ik niet tot overleg bereid geweest zouden zijn." 

Inzake het ontslag van de heer Steerzberghe en hemzelf zet de heer 
Welter uiteen, dat het bombardement van 3 October 1941 op Rotter- 
dam en de daarop volgende rede voor Radio Oranje op 9 October, 
buiten voorkennis van het Kabinet, de onmiddellijke aacleiding tot 
dit ontslag geweest zijn. De teneur van deze rede was volgens de heer 
Welter: ,,Mensen, het is erg droevig, maar het zal nog wel meer ge- 
beuren, daarom raden wij jullie aan de steden aan de oevers van de 
Maas te ontruimen." Dat was een ver strekkend advies, waarbij het 
ging om 600 000 mensen, die verplaatst zouden moeten worden. 
Tegen deze radiorede hadden de heren Steerzbergh~ en Welter over- 
wegend bezwaar. Het standpunt, dat ten aanzien van bombarde- 
menten, na herhaald overleg in de Ministerraad en na dikwijls diep- 
gaand overleg met de Engelsen, was ingenomen, luidde: geen bombar- 
áementcn op industriële of transportdoelen, wanneer deze gelegen zijn 
in bevolking$-conglomeraties. De Engelsen waren in die tijd al wat 
generaal Fzlller in zijn pas verschenen boek ,,The Second Worldwar" 
noemt: ,,bombcrazy." Zij wilden alles bombarderen. De heer Welter 
meent, dat het aan de verbeten houding in de Ministerraad tegen dit 
streven te danken is, dat heel veel onheil in Nederland is vermeden. 
Hij herinnert zich, dat er sprake van is geweest om de gemalen te 
bombarderen; toen he5ben zij gezegd: dan verdrinkt men in Noord- 
en Zuid-Holland. Oh ia, daaraan hadden zij niet zo gedacht. Zij wilden 
andere, industriële objecten bombarderen. De Regering heeft gezegd: 
als u dat doet, doodt u dui~enden miinsen, die er niets mee te maken 
hebben. Toen is ook ingesteld een voortdurend overleg van het ,,bom- 
ber command" met ons. Dat vond de heer Welter gelukkig ern ver- 
andering. Het was inderdaad zeer nodig, dat er van onze kant voort- 
durend met de meeste aandacht werd gelet op de belangen van ons 
Land en volk, die bij het ,,boinber corninand" stellig niet veilig waren. 
De heer Welter aarzelt niet dat te zeggen. Het ligt misschien in de aard 
van de oorlogvoering; hij kan er niet verder over oordelen. Hij heeft 
ook geen oordeel over hetgeen de Engelsen in Duitsland wilden doen. 
Dat ging ons niet aan. Wat ons wel aanging, was het bombarderen 
van Nederland. Verschillende Ministers - hij zelf ook - zijn er ook 
altijd buitengewoon fel op geweest, dat het of niet zou gebeuren of 
niet de grootste voorzichtigheid. Zij meenden, dat op geallieerd ge- 
bied alleen geoorloofd warzn z.g. precisiebombardementen, waarbij 
men met bijna volkomen zekerheid kan zeggen, dat het doel, dat men 
wil bombarderen, wordt getroffen met practisch gern schade voor de 
bevolking, die met dat doel eigenlijk niets heeft te maken. Dat was de 
cteinming - hij mag dat wel gerust zeggen - in de Ministerraad, 
toen plotseling deze rede kwam, die op hen beiden een erg pijnlijke 
indruk maakte, te meer, omdat zij hoorden, dat de gezant, de heer 
Michiel~ van Verduyi:crz, na dat bombardement van 3 October op 
eigen initiatief naar het Foreign Office was gegaan en gezegd had: 
,,Wat doen jullie nu? Wat jullie doen is vreselijk!", waarop allerlei 
excuses van bet Foreign Office kwamen. Men zei: het spijt ons heel 
erg, het is ongelukkig. Toen 9 October de rede ban de Nerlerlandsc 
Minister-Presidrnt kwam, betekende dit een désaveu van de Neder- 
landse ge7ant en van zijn démarche met als gevolg een zeer onaange- 
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name indruk in de Engelse pers. Deze construeerde het aldus: ,,Tbc 
Dutch Government" heeft vrijheid gegeven tot het bombarderen van 
Nederland. 

Dit was de reden, waarom de heer Steenberghe en hij voelden: 
dit kan zo niet doorgaan; als het mogelijk is, dat in een dergelijke 
voor de belmgen van ons land en volk zo vitale zaak als het bom- 
bardoren dit kon gebeuren zonder dat wij er in gekend worden, hapert 
er iets aan de leiding. Dat is dan een leiding, waarvan zij voelden, 
dat zij niet adequaat was aan de omstandigheden. Zij voelden zich 
dus op die gronden verplicht om de Koningin ontheffing uit hun 
ambt te vragen. 

Indien er aan de bewuste radiorede besprekingen met de Engdse 
instanties ten grondslag hebben gelegen, die tot verandering van de 
tactiek van de Nederlandse Regering moesten nopen, was er naar 
het oordeel van de heer Welter a fortiori reden deze in de Minister- 
raad te bespreken. Hij gelooft echter niet, dat zulk een bespreking 
tussen 3 en 9 October heeft plaats gehad. 

Indien hier van een ommezwaai van de heer Gerbrandy sprake is, 
meent de heer Welter, dat dit mischien is geschied onder suggestie 
van ambtenaren daar beneden, die ,,diehardsv waren en die meen- 
den: ,,de Hollanders moeten het maar ondervinden". Hij kan niet 
beoordelen, of het zo is, maar vermoedt, dat zulke invloeden daarop 
hebben gewerkt. 

Dit was overigens niet het eerste geval na de reconstructie van 
Juli 1941, waaruit bleek, dat de Minister-President meer op de voor- 
grond ging treden. En zijn meer van die gebeurtenissen geweest; dit 
was eigenlijk een culminatiepunt van een reeks voorvallen. Met be- 
trekking tot de nog al scherp gestelde verklaring in de ,,Knickerbocker 
Weekly" van 7 Augustus 1944 van de heer Steenberghe, waarin deze 
ook spreekt namens de heer Welter, verklaart de laatste, dat de heer 
Steenberghe dit terecht heeft gedaan. De heer Welter stelt er echter 
prijs op er bij te voegen: dit geldt uitsluitend de leider van de Minister- 
raad, niet de functie van de Minister van Justitie, hetgeen niet zeggen 

v van wil, dat de heer Welter tegenover een meerdere concentrati- 
bevoegdheden in de Minister-President op zich zelf niet zulke grote 
bezwaren zou hebben gehad. Wanneer er een andere Minister-Presi- 
dent was geweest, zou hij zeer bepaald dezelfde constitutionele be- 
zwaren hebben gehad. Het feit, dat hij deze Minister-President er niet 
capabel toe achtte, kwam er ten overvloede bij. 

Het is de heer Welter opgevallen, dat de Ministers, die bij de 
reconstructie van het Kabinet in Juli 1941 nog in vrij groten getale 
hadden geopponeerd tegen de versterking van de positie van de 
Minister-President, bij het aftreden van de heer Steenberghe en hem, 
toen de zaak op dit punt scherp werd gesteld, zich elr bij neergelegd 
hebben; hetgeen in feite betekent een overwinning van het standpunt 
van de heer Gerbrandy. Indien de heer Welter daarvan een verklaring 
zou willen geven, zou hij moeten treden in het geheim van de Minis- 
terraad, waar hij zich liever buiten wil houden. 

Ten aanrien van het verwijt, dat de heren Steenberghe en Welter 
niet zouden hebben gehandeld in overeenstemming met de be- 
staande regel, dat men alvorens ontslag in te dienen de zaak in de 
Ministerraad ter sprake behoorde te brengen, onderschrijft de heer 
Welter de hiervoor vermelde notitie van de heer Steenberghe over 
hetgeen op Maandagmiddag 13 October 1941 is gebeurd. 

De heer Welter heeft de indruk, dat, als de heer van den Tempel te 
Londen was geweest, de zaak anders zou zijn gelopen. Hij kan zich 
niet meer herinneren, waartoe de bespreking op Dinsdag 14 October 
met de heer Albardn heeft geleid. 

De geestesstemming, waarin de heer Steenberghe besloten heeft 
zijn portefeuille neer te leggen, kwam volgens de heer van den 
Tenzpel voort uit zijn overtuiging, dat men zoveel mogelijk het 
constitutionele Kabinet uit Nederland intact moest houden. De opinie 
van de heer Steenberghe omtrent de poging om een aantal Ministers 
hun portefeuille afhandig te maken en het feit, dat een en ander 
buiten hen om en met andere collega's was behandeld, hebben zijn 
stemming niet verbeterd en zeker tot de geestesstemming, waarin de 
heer Steenberghe nadien besloten heeft zijn portefeuille neer te leg- 
gen, bijgedragen. 

Onder de voornaamste oorzaken van de gedragslijn van de rooms- 
katholieke Ministers bij hun heengaan in October 1941 noemt de 
heer van den Tempel in de eerste plaats de nawerking van het ontslag 
van de heer Dijxhoorn. De gang van zaken bij dit ontslag heeft 
vooral de heer Steenberghe zeer betreurd en het heeft hem zeker 
meer argwanend gemaakt omtrent de gevaren, welke de constitutio- 
nele positie van de Ministers bedreigden. Ook heeft speciaal bij hen1 
de poging van de Minister-President om drie Ministers uit het oude 
Kabinet tot Minister zonder Portefeuilje te transformeren, zekere 
mentaliteit versterkt. 

,41s tweede punt zou de heer van den TernpeI willen noemen, dat 
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de heer Steenberghe - naar hij aanneemt - allerminst geestdriftig 
was over het optreden van prof. Gerbrandy als leider van de Re- 
gering; het hoofdpunt was wel, dat zowel de heer Sfeenbergke als 
de heer Welter vrees koesterden voor een geleidelijke verzwakking 
van de constitutionele positie van het Kabinet. In dat verband moet 
men ook het feit zien, dat er naar hun iiirning in October 1941 
aanleiding was voor het doen van een zo vèrgaande stap. 

De heer van den Tenzpei was persoonlijk in zekere zin nauw bij 
het verloop van zaken betrokken geweest. Zijn houding ten aanzien 
van de constitutionele positie van het Kabinet en de verantwoorde- 
lijkheid van de Ministers kenden de heren1 Steenberghe en WeIter en 
dat zal mede aanleiding geweest zijn, dat zij hem, Maandag 13 Octo- 
ber 1941, een dag voor zijn vertrek naar New York ter bijwoning 
van de Internationale Arbeidsconferentie, een bezoek hebbrn ge- 
bracht en hun plannen en bezwaren nader hebben uteengezet. De 
heer van den Tempel was het niet met hen eens, wat betreft de bete- 
kenis van het incident, waardoor zij zich lieten leiden, ofschoon hij 
wel met hun algemene opvatting instemde. De heer van den Tempel 
heeft er bij hen op aangedrongen, Jat  zij, alvorens een beslissende 
stap te doen, een onderhoud met de Minister-President zouden vra- 
gen. Dit onderhoud heeft plaats gehad en daarna zijn zij bij de heer 
van den Tzmpei teruggeweest met de mededeling, dat dit gesprek 
met de Minister-President hen had versterkt in hun opinie en hun 
voornemen om hun portefeuille ter beschikking te stellen. De heer 
van den Tempel heeft hun gezegd, dat hij hun zienswijze toch niet 
kon delen en dat de aanleiding, die zij meenden te hebben, niet 
voldoende was voor een1 zo vèrgaande stap. De heer van den Tempel 
heeft hun aandacht er op  gevestigd, dat hij de volgende dag zou 
vertrekken en dat het hem zeer zou spijten, wanneer de crisis zou 
intreden buiten zijn aanwezigheid. De heren Steenberghe en Welter 
hebben daarop in uitzicht gesteld, dat de crisis slepende ZOU blijven 
tot de terugkeer van de heer van den Tempel uit de Verenigde 
Staten, ongeveer vijf weken later. 

Omtrent de positie van de Minister-President, die in deze crisis 
een rol speelde, verklaart de heer van den Tenzpel, dat men in zekere 
zin kan zeggen, dat het geval van de radiorede over het bombarderen 
van Rotterdam niet ineens kwam, maar dat er in de voorafgaande 
periode herhaaldelijk dergelijke dingen waren geweest. Het was 
duidelijk, dat het het streven van de Minister-President was om de 
rol van Prime Minister te spelen. 

Op de vraag, waarom het bij het geschil met de heren Sfeerz- 
herghe en Welter niet gekomen is tot een terbeschikkingstelling van 
de portefeuilles door alle Ministers, zoals clat bij de ontslagaan- 
vrage van de heer Dijxhoorn het geval was geweest, geeft de heer 
van den Tcinpel als zijn opvatting, dat hier in de eerste plaats 
speelde het sterk persoonlijke karakter van het optreden van de 
beide heren. Er bestond bepaald een zekere wrok - het is een 
sterk woord - bij de heer Sreenberghe over de gang van zaken ten 
aanzien van de heer Dijxhoorn, die de andere Ministers niet ZO 
voelden. De toezegging van de heren de zaak slepende te houden, 
hebben zij niet kunnen houden. Na het vertrek van de heer vnrz 
den Tenzpel is nog een poging tot verzoening gedaan. Doch dc 
ontslagaanvrage bleek al te zijn ingezonden en degenen, die daar- 
over te beslissen hadden, wilden niet meer terug. Daar bestonden 
wellicht bepaalde voorstellingen omtrent de algemenei opvattingen 
van de heren Steenberghe en Welter, in het bijzonder wat betreft 
laatstgenoemde. Dat de heer Steenberghe in dit geval min of meer 
zou zijn meegesleept met, althans het slachtoffer is geworden van 
de heer Welter, omdat er tegen de heer Welter nogal veel be- 
zwaren waren, zoals de heer van Blankenstein voor de commissie 
heeft uiteengezet, aanvaardt de heer van den Teinpel niet in die 
zin, dat van de heer Welter het initiatief zou zijn uitgegaan. Er was 
in de Ministerraad geen sterke aandrang de heer Welter kwijt te raken. 
Niemand betwijfelde toen nog. dat het voor Duitsland zou inislopen. 
In elk geval beseften de heren Albardu en van den Ternpel trn volle 
de ernstige consequenties van het aftreden van deze twee heren, die 
vertegenwoordigers van de grootste politieke partij in Nederland 
waren. Zij betreurden ten zeerste de ernstige consequenties daarvan 
voor de positie van het Kabinet. De constitutionele basis van het 
Kabinet, speciaal de kracht, ontleend aan het vertrouwen tevoren ge- 
schonken door de Volksvertegenwoordiging, was vei-der verzwakt. 

De heer Albarda herinnert zich over het ontslag: van de heren 
Steenberghe en Welter geen bepaalde ernstige feiten, maar dat het 
herhaaldeliik tot wriivinp en moeiliikheden tussen de Minister-Presi- 
dent en inionderheid de-heren stekberghe en Welter kwam, is on- 
getwijfeld juist. Reeds in de weken voorafgegaan aan de crisis- 
Dijxhoorn bestond tusseii de heren Steenberghe en Weiter enerzijds 
en de Minister-President anderzijds geen harmonie. De heer Albarda 
meent geen overzicht te mogen geven van de beraadslagingen in het 
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Kabinet naar aanleiding van de  moeilijkheden met de heren Steen- 
berghe en Welter. Dat echter de  heren Steerzberghe en Welter in 
allen dele alleen hebben gestaan met hun critiek, is niet juist; dat  zij 
alleen hebben gestaan met hun besluit om de portefeuilles neer t e  
leggen, is wel juist. E r  is bij die gelegenheid geen Kabinetsbesluit 
gevallen om al of niet ontslag in te dienen. 

D e  heer Furstner vond de reden, die opgegeven werd voor het heen- 
gaan van de  heren Steerzberghe en Welter. een volkomen onvoldoende 
reden, tenminste o p  dat moment. In de gehele periode, dat  de Neder- 
landse Regering te  Londen verbleef, was het altijd weer een argument 
van de  heren van Klefferzs en Michiels van Verdzi~neri - wat de heer 
Furstner zeer juist vond - dat  het ten opzichte van de Engelsen nood- 
zakelijk was, dat er een zoveel mogelijk stabiel Nederlands Kabinet 
bleef bestaan. D e  heer Furstner gelooft niet, voorzover hij het zich 
herinnert, dat  de radiorede van de  Minister-President o p  9 October 
1941 het gangbare standpunt losliet. D e  heer Furstner gelooft ook 
niet, dat wij maar enigszins behoefden te verwachten, dat  wij door 
al of niet te protesteren tegen het bombarderen van werkelijk mili- 
taire doelen, die b.v. in Rotterdam in dichtbevolkte wijken konden 
zijn gelegen, als de havenwerken zelf, een belangrijke invloed o p  de 
keuze van het ,,bonlber coinmand" zouden kunnen uitoefenen. D e  
militaire oorlogsleiding kon toch niet de werf van Piet S ~ n i t  b.v. kalm 
laten doorwerken aan alle mogelijke vaartuigen voor de Duitse 
marine zonder die werf kapot te gooien, ais het militair mogelijk 
was. Het  was dan ook geen kwestie van een uitspraak: de  Engelsen 
mogen of zij mogen niet. Waar het o m  ging, was alleen o m  de bevol- 
king te  zeggen: mensen wees toch voorzichtig; als u er. niet bepaald 
behoeft te  zijn, zorg, dat  je weg bent en wanneer je evacueren kunt, 
evacueer dan. Dat  was de  gehele teneur van de  speech van d e  heer 
Gerbrancfy, voorzover de  heer Fur~tner zich herinnert. Natuurlijk 
was een totale evacuatie niet n~ogelijk, maar er is zoveel schijnbaar 
oninogelijks gebeurd in deze oorlog, speciaal o p  dat gebied, Naar  zijn 
gevoelen had dit niets ie maken met het al of niet goedkeuren van 
Britse aanvallen o p  werkelijk militaire doelen. D e  heer Furstner had 
de indruk, dat  het de heren Steenberghe en Welter te doen was 
om een stok te  vinden o m  een hond te slaan, maar precies weet hij 
het niet. Op  de vraag, of er tevoren reeds wrijving was tussen d e  
heren Steenberghe en Welter enerzijds en de heer Gerbrandy ander- 
zijds, antwoordt de heer Furstner, dat hij altijd heel weinig contact 
heeft gehad buiten de Ministerraad en de ministeriele commissies, 
die toch al veel tijd in beslag namen. Hij heeft hieromtrent geen in- 
druk, die voldoende is gemotiveerd. 

D e  heer Bolkestein verklaart, dat het meningsverschil over d e  
positie van de  Minister-President tussen d e  heren Steenberghe en 
Welter enerzijds en de  heer Gerbrandy anderzijds ten principale 
werd opgelost in Juli 1941, doch dat de heren Steenberghe en Welter 
bezwaren hielden tegen de persoonlijke capaciteiten van de Minister- 
President. Dit was voor d e  heer Bolkestein aanleiding in zijn 
agenda te noteren: ,,dit duurt geen drie maanden". Toen d e  
heer Bolkestein de heer G~rbrandy  vertelde. dat  hii dit zo losweg 
had opgeschreven', heeft de  laatste deze opmerking te bevoegder 
vlaatse doorgeeeven. Het  was reden. waarom de heer Bolkesteiiz 
ioen ook in he t  bijzonder bij de  bespreking met Hare  Majesteit over 
het ontslag van de  heren Steenberghe en Welter is betrokken ge- 
weest. D e  heer Bolkestein had dit opgemerkt, omdat inderdaad naar 
zijn mening de persoon van de heer Gerbraiidy en de  persoon van 
de heer Ste~izberghe geen samenwerking konden waarborgen. D e  
heer Bolkestein herinnert zich niet, of er in de tussentijd van Juli tot 
October 1941 meer van die wrijvingen waren geweest. Hij spreekt 
uitdrukkelijk over het conflict met de heer Steenberghe zonder in dit  
verband de  naam Welter te noemen, omdat hij vindt, dat d e  heer 
Steenberghe hier degene was, die de zaken deed en meteen o p  kwam 
tegen wat eigenlijk een miskenning van de heer Welter betekende. 
Op de verduidelijking van dit laatste kan de  heer Bolkestein niet 
nader ingaan; hij kan slechts dit  zeggen, dat  de tocht, die de heer 
Welter met de  heer van Klef fens in het voorjaar van 1941 naar Indië 
had gemaakt, speciaal wat de  heer Welter betrof, nogal tot rnoeilijk- 
heden aanleiding had gegeven in Indië en later ook te konden. Het  
s ~ r e k t  zijns inziens dan ook altijd de  heer Steeizberghe tot eer, dat  
hij toen zijn collega Welter - en als katholiek, zijn katholieke collega 
Welter -- tot steun heeft willen zijn in de  moeilijke positie, waarin 
deze zich bevond, hetgeen natuurlijk door de  heer Steenberghe niet 
anders kon geweten worden dan aan de heer Gerbrandy, omdat hij 
zelf natuurlijk tegenover anderen niet kon optreden. Er  was in die 
maanden tussen Juni en October 1941 een sfeer geschapen, die ge- 
makkelijk tot een conflict kon leiden. Dit is dan uiteindelijk uitge- 
barsten in October 1941 door de radiorede van de heer Ger.brandy 
in verband met het bombardement van Rotterdam, maar dit was 
een conflict, dat  de heer Rn!kestein onmiddeilij?í voorzien had, omdat 
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deze heren zeer moeilijk met elkaar konden samenwerken. Volgens 
de heer Bolkestein zou het niet voor de hand hebben gelegen, dat 
het gehele Kabinet bij de moeilijkheden van October 1541 aan de 
Minister-President kenbaar had gemaakt, dat het, evenals bij het ont- 
slag van de heer Dijxhoorn, de consequenties daaruit wilde trekken. 
Het incident van October 1941 was niet van die omvang, dat er naar 
de mening van de anderen een reden kon zijn om een conflict op 
te roepen. De heer Bolkesiein heeft altijd een van de allereerste plich- 
ten van het Kabinet te Londen geacht bij conflicten als deze het oog 
op Nederland te houden. Een van de dingen, waarbij zij wisten, dat 
het de Nederlandse bevolking moest verontrusten zo niet ergeren, 
was het feit der herhaalde Ministersconflicten te Londen. Er moest 
daarom tot het alleruiterste getracht worden geen conflict te doen 
ontstaan en zelfs als het nodig was daarvoor zeer pijnlijke dingen 
te verdragen, Vandaar dat hij juist bij dit conflict in October 1941 
als zijn mening heeft uitgesproken, dat er een beroep gedaan moest 
worden op de beide heren om de ontslagaanvrage in te trekken. De 
andere heren vonden dit conflictpunt, afgezien van het probleem van 
de positie van de Minister-President in het algemeen, niet van vol- 
doende belang om daar een conflict over te forceren. Hoewel de heer 
Bolkestein de juistheid van de lezing van de heren Steenberghe en 
Welier omtrent de van het gebruikelijke standpunt afwijkende radio- 
rede van de Miniser-President erkent, was hij het niet eens met hen, 
dat het afkeuren van deze rede weer een crisis moest veroorzaken. 
Hij heeft dit ontslag evenals het ontslag van de heer Dijxhoorn be- 
treurd, omdat bij hem altijd het zwaarste gewogen heeft tot het laatste 
toe te verhinderen, dat er weer een crisis kwam. 

De heer Michiels van Verduynen, de toenmalige gezant te Londen, 
verklaart omtrent de stappen, die hij gedaan heeft bij de Engelse 
Regering na het bombardement op Rotterdam van 3 October 1941, 
dat men deze zaak niet al te scherp moet stellen. Wij hebben natuur- 
lijk niet gestreefd om Nederland geheel buiten de militaire actie te 
houden, maar waar Nederland in algemeen oorlogsverband aangeval- 
len moest worden, omdat het in de algemene oorlogvoering een nood- 
zaak was, wilden wij ons daar niet tegen verzetten, maar wat wij wel 
hoopten, aldus de heer Michiels van Verduynen, was, indien dit on- 
verhoopt een aanval mee mocht brengen, zoals wij in Rotterdam 
gehad hebben, men daar de grootste voorzorgen zou nemen. Men 
kan deze zaak niet heel scherp stellen en zeggen, dat de ene partij 
Nederland wenste te zien als militair gebied en begreep, dat dit een 
noodzakelijkheid was, terwijl er een andere partij was, die zei, dat 
Nederland geen militair oorlogsterrein was. Men stelt dan de zaak 
veikeerd, omdat Nederland als geallieerde wist, dat het Nederlandse 
terrein op zeker moment gebruikt moest worden voor aanvallen op 
de vijand. De heer Michiels van Verduynen heeft hierom niet be- 
grepen, waarom de heren Steenberghe en Welter uit het Kabinet 
moesten treden. Hij vond, dat zij deze zaak niet met ,,common sense" 
bekeken. De door hen aangevoerde concrete aanleiding vindt hij 
onjuist gesteld. De heer Michiels van Verduynen heeft zich na zijn 
protest op 3 October 1941 bij de Engelsen niet in het minst gedesa- 
voueerd gevoeld door de rede van 5 October, want dat dit zou moeten 
gebeuren lag in het wezen van de dingen. Er was evenwel tussen 
de heren Steenberghe en Welter enerzijds en de heer Gerbrandy 
anderzijds een zeer persoonlijke ,,incompatibilité d'humeur", waarbij 
zij de heer Gerbrarzdy zijns inziens beslist te kort gedaan hebben. 
De heer Gerbrandy was op dat ogenblik een zeer uitzonderlijke figuur 
en in dit geval stelt de heer Michiels van Verduy~zen zich volkomen 
aan diens zijde. 

Ook de heer van Kleffens is van mening, dat de diepe achtergrond 
van het ontslag van de heren Steenberghe en Welter een zekere ,,in- 
compatibilité d'humeur" was. Er waren ook zekere spanningen in 
verband met het streven van de Minister-President om zijn persoon- 
lijke bevoegdheden te vergroten, doch de heer van Kleffens herinnert 
zich in het geheel niet, dat dit van het begin af aan zo scherp gesteld 
is. Hij heeft bepaald niet de herinnering, dat die spanningen hieruit 
voortkwan~en. Met betrekking tot het feit, dat in October 1941 de 
acdere Ministers niet deden wat zij in Juni 1941 wel hebben gedaan, 
nl. hun portefeuille ter beschikking stellen, verklaart de heer van 
Kleffens, dat dit een kwestie was van waardering van de ernst van 
datgeen wat de heren Welter en Steenberghe bewoog heen te gaan. 
Hij zelf vond het niet zo erg en ook de anderen niet; het werd lang- 
zamerhand enigszins dwaas om telkens portefeuilles ter beschikking te 
stellen. De heer van Kleffens heeft zich op het standpunt gesteld: laat 
de heer Gerbrandy inaar wat leiding geven, als hij dat kan en laten wij 
hem daarbij helpen, laten wij hem in vrede en vriendschap daarbij be- 
naderen en als hij niet beschikt over de leidersgaven, die optimaal 
wenselijk zijn, welnu laten wij hem dan tegemoet komen, wij moeten 
proberen dat karretje samen verder te trekken; het land is niet gediend 
met die crises. Het was naar de mening van de heer van Kleffens wel 
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beter geweest, wanneer de heer Gerbrarzdy vóór die radiorede alles 
in het werk had gesteld en had getracht het Kabinet, aithans een zo 
groot mogelijk aantal Ministers, bij elkaar te kriigen. De houding 
van de heer Gerbrandy was echter niet onverzoenlijk in die zin, dat 
hij, wanneer het weer eens voorkwam, het Kabinet er buiten zou 
laten. De heer varz Klefferzs zag het in het geheel niet als een voor- 
beeld van steeds doorgaande en van steeds duidelijker bevoegdheids- 
en machtsaccaparatie. 

Omtrent de gang van zaken bij het ontslag van de heren Steen- 
berghe en Welter zegt de heer Gerbrarzdy, dat alle andere Ministers 
op zijn standpunt stonden. De verklaring, door Radio Oranje uitge- 
zonden, lag naar hun overtuiging volkomen in de lijn van hetgeen in 
het Kabinet was besproken. Met betrekking tot de bijeenkomst, welke 
er die dag was ter gelegenheid van de 70ste verjaardag van de heer 
Bolkestein, merkt de heer Gerbrandy op, dat hij deze bijeenkomst 
krachtens uitdrukkelijke mededeling zijnerzijds eerder heeft verlaten 
met de heer Furstner, omdat zij - zoals hij mededeelde - deze 
regeringsverklaring nog moesten bespreken. Hij had 's morgens zijn 
secretaris, de Iieer Kasteel, gezegd, dat hij met de heer Pelt moest 
overleggen en een stuk opstellen, dat aan alle Ministers moest ge- 
zonden worden, zodat zij het konden nagaan. Dit stuk was 's middags 
bij het eenvoudige festijn van de heer Bolkestein nog niet klaar. 
Ongeveer kwart voor drie is de heer Gerbrarzdy weggegaan en hij is 
toen begonnen de tekst met de heren Furstner, Pelt en Kasteel te 
bespreken. Hij had op dat ogenblik geen tijd hun tekst verder te be- 
kijken, daar hij een bespreking had in de stad met de B.B.C. In 
zijn gedachten was geen enkel element van: nu wil ik eens iets doen 
buiten de andere Ministers om. Hij verwachtte niet anders dan dat 
hij aanstonds de verklaring zou vinden en dan was het in orde. 
De heer Pelt is toen later met een andere tekst gekomen, die de  heer 
Gerbrandy niet zo goed vond, maar waarvan de heer Pelt zeide, dat 
deze was goedgekeurd en aan alle Ministers was toegezonaen. De 
beer Gerbrandy heeft er toen een paar zinnen in veranderd, doch 
vond de rede niet geschikt om door hemzelf uitgesproken te worden. 
Daar de uitzending niet kon worden uitgesteld, is de rede aldus uit- 
gezonden. Na enige dagen kreeg de heer Gerbrandy plotseling de 
mededeling, dat de tekst niet goed was. De heer Gerbrarzdy heeft deze 
rede niet laten uitspreken met de bedoeling nu eens op zijn eentje iets 
te zeggen. Het bleek toen, dat de tekst zo laat gerecd was gekomen, dat 
hij zeker niet alle Ministers heeft bereikt; dezen hadden hun departe- 
menten verlaten, zodat zij de tekst waarschijnlijk pas de volgende 
dag hebben gezien. Toen de heren Steenberghe en Welter het 
's Maandagsmorgens in een onderhoud deden voorkomen, alsof hij 
iets had uitgehaald op zijn eentje buiten het Kabinet om, heeft hij 
daarop dadelijk gereageerd door te zeggen, dat zij er mede moesten 
ophouden. Toen is nog eens besproken, of deze tekst in overeen- 
stemming was met de politiek, die in hei Kabinet was vastgesteld en 
de andere Ministers hebben dat bevestigd. De heer van Kleffenu zei, 
dat er misschien aanmerkingen op konden worden gemaakt. 

Het mag niet zo gesteld worden, alsof de Minister-President in een 
verklaring, uitgegaan van de Regering, kwam met een standpunt, dat 
niet in overeenstemming was met het protest, dat de gezant vlak te- 
voren bij de Engelse Regering had uitgebracht. Het was een mede- 
deling aan de bevolking om deze te doen begrijpen, in welke moei- 
lijkheden men verkeerde aan de zijde van de geallieerden met hel 
uitvoeren van de bombardementen. Het was een psychologische 
waarschuwing, niet politiek; daar was men het over eens. De tegen- 
stelling, door de heren Steenberghe en Welter geconstrueerd, tussen 
enerzijds het protest namens de Nederlandse Regering bij de Engelsen 
en anderzijds de Regeringsverklaring van 9 October 1941, was volgens 
de heer Gerbrandy eigenlijk geen tegenstelling. Irislien er na aie radio- 
redevoering een bombardement op een bevolkingscentrum zou 
hebben plaats gehad, zou van Nederlandse zijde toch geprotesteerd 
zijn. Men waarschuwde de bevolking slechts voor het geval het toch 
eens zou gebeuren. De heer Gerbrarzdy is van mening, dat deze 
radiorede geen schade heeft toegebracht aan de practijk, dat de 
Nederlandse Regering trachtte bombardematen in bevolkingscentra 
zoveei mogelijk te voorkomen en dat de Engelsen goed hebben be- 
grepen wat de bedoeling was van deze redevoering nl. een waar- 
schuwing aan de Nederlandse bevolking voor het geval er iets ge- 
beuren zou; dit was geen afwijking van de gevolgde Regeringspolitiek. 

De heer Gerbrandy heeft gedurende de gehele crisis de overtuiging 
gehad, dat het enkel om dit feit was, dat de heren Steenberghe en 
Welter het in October 1941 zo hoog hebben opgenomen. Later is 
wel tegen de heer Gerbrandy gezegd, dat er iets anders achter 
moest zitten, omdat het onbegrijpelijk was, dat twee prominente 
Ministers, op wier aanblijven hij de grootst mogelijke prijs stelde, 
heengingen. 

Dit geval is volgens de heer Gerbrarzdy onmogelijk uit te leggen 
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als iets, dat enig verband hield met de positie van de Minister- 
President. Dit acht de heer Gerbrundy volmaakt uitgesloten. Ter 
gelegenheid van de herdenking van de 70ste verjaardag van de heer 
Bolkesfein heeft de heer Weiter o.a. in een rede een woord van 
hulde gebracht aan de leiding van het Kabinet. Dit geval kwam dan 
ook later zowel voor hem zelf als voor de andere Ministers als een 
donderslag bij heldere hemel. Tegenover het feit, dat het toch ald~ïs 
gesteld is in het communiqué. ') dat op 20 November 1941 door 
Radio Oranje is uitgezonden. maarin een passage voorkomt, die als 
volgt luidt: 

,.De aftredende Ministers zagen in de afdoening builen hen 
om van een huns inziens belangrijke zaak. nl. het vaststellen en 
doen uitgaan van een ~fficieele regeeringsmededeeling, een te-  
wij? vdn een leiding, waarvoor zij persoonlijk de medeverant- 
woordelijkheid niet langer meenden te kunnen dragen." 

stelt de heer Gerbrandy, dat dit in de onderlinge besprekingen niet 
zo scherp is gesteld. Toen het communiqué moest koinen, had de 
heer Gerbrandy de neiging om dit nu eens duidelijk aan het Neder- 
landse volk te vertellen. Hij stond echter voor het feit, dat het con- 
ventie is, dat, wanneer een Minister aftreedt, hem zoveel mogelijk 
genoegdoening wordt gegeven in de wijze, waarop het aan het publiek 
uordt bekend gemaakt. Op advies van de heren van Klefjens en 
Michiels van Verduynen heeft de heer Gerbrandy toegestemd in de 
wens van de heer Steerzberglze, dat deze zaak in het communiqué zou 
worden opgenomen, zoals hij het stelde. Minister Steenberghe heeft 
de heer Gerbrandy na afloop opgebeld om hem mede te delen, dat 
de wijze, waarop de formulering aan het Nederlandse volk was ge- 
geven. zijn volkomen instemming had en dat hij het zeer loyaal vond. 

Op het moment van het conflict was de heer Gerbrandy zich niet 
bewust van ern ,,incompatibilité d'humeur" met de heer Steenberghe. 
Wanneer men achteraf tegen hem zegt, dat de persoonlijke verhou- 
ding tussen hem en de heer Steenberghe, afgezien van het wederkerige 
respect, te wensen overliet, kan de heer Gerbrandy zeggen, dat het 
zo 1s. Omtrent de moeilijkheden, die de heer Welter tildeiis en na 
zijn reis naar Indië heeft gehad, verklaart de heer Gerbra-arzdy, dat de  
moeilijkheden in Indië een gevolg waren van het feit, dat men vond, 
dat de heer Welter te veel afging op oude contacten, die hij in Indie 
had. Doch deze moeilijkheden hebben op dit conflict geen invloed 
gehad. Het is ook voor de heer Gerbrandy nog sleeds de  vraag, 
waarom deze beide heren de kwestie zo hoog hebben opgenomen. 
Dat de heer Steenberghe in deze aangelegenheid door de heer Welter 
zou zijn meegesleept, acht de heer Gerbrandy uitgesloten, maar hij 
heeft wel de indruk, dat de heer Welter is meegesleept door de heer 
Steenberghe. Het was in ieder geval een lastige situatie, dat juist de 
twee katholieke Ministers uit het Kabinet verdwenen. 

Het is naar de mening van de commissie zeer te betreuren, dat 
reeds in October 1941, enkele maanden na de reconstructie van het 
Kabinet, een nieuwe crisis ontstond, die tot het uittreden van de 
heren Steenberghe en Welter, de twee katholieke Ministers, leidde. 

De onmiddellijke aanleiding tot deze crisis was de radiorede, welke 
de Minister-President, zonder overleg met het Kabinet, door de 
Regeringsvoorlichtingsdienst op 9 October 1941 heeft doen uitspreken 
naar aanleiding van het bombardement op Rotterdam in de nacht 
van 3 op 4 October en waarin de bevolking werd aangeraden zoveel 
mogelijk de omgeving der havens langs de Nieuwe Waterweg te 
ontruimen. De heren Steeizherghe en Welter zagen in het in deze 
radiorede vermelde een afwijking van de tot dusverre gevolgde 
Regeringspolitiek, die er op  gericht was bij voortduring bij de 
Engelsen te bepleiten, dat geen bombardementen op industriële of 
transportdoelen zouden plaatsvinden, wanneer deze gelegen waren in 
bevokii~gscong1omerati&. Met zulk een afwijking van dé Regerings- 
politiek meenden zii zich niet te kunnen verenigen. Later vernamen 
;ij nog, ddt de ambássadeur, de heer Michi~ls van Verduyrzeiz, bij d s  
Engeisen iegen het bombardement van 3 op 4 October op Rotter- 
dam geprotesteerd had, weshalve zij van oordeel waren, dat ook dz 
ambassadeur door de heer Gerbïandy gedesavoueerd was. Er  was 
volgens hen bovendien voor de heer Gerbrandy alle gelegenheid 
geweest om het Kabinet over deze rede te raadplegen, aangezien de 
Ministers op 9 October enige uren bijeen waren geweest aan een 
luilch ter ere van de 70sie verjaardag van Minister Bolkestein. De 
heren Steenberghe en Welter meenden in een en ander wederom 
een uiting te zien van het streven van de  heer Gerbrandy om de 
functie van de Minister-President tot een meer zelfstandige te maken, 
zulks ondanks hetgeen in Juli 1941 daarover besproken was. 

Uit de verhoren is gebleken, dat de andere Ministers, ook zij, die 
in Juli 1941 grote bezwaren hadden tegen het meergemelde streven 
van de heer Gerbrandy, over het algemeen in de radiorede van 



9 October 1941 niet een afwijking van de  tot dusverre gevolgde 
Regeringspolitiek hebben geconstateerd. Ook in het aan d e  bevolking 
gegeven advies hebben zij die niet gezien. Het  was meer bedoeld als 
een waarschuwing aan de  bevolking, dat er mogelijk wel eens ernstige 
dingen zouden kunnen gebeuren. Het streven van de Regering o m  
bombardementen o p  bevoll<ingsconglomeraties tegen te gaan, bleef 
daardoor onverlet. Hoewel er volgens de  heer Albarda wel enige 
instemming was met de critiek van de heren Steenberghe en Welter, 
zijn dezen toch alleen blijven staan met hun besluit om de portefeuilles 
ter beschikking te stellen. D e  heer Michiels van Verduynen heeft 
voorts verklaard, dat  hij zich na zijn protest bij de Engelsen niet in 
het minst gedesavoueerd heeft gevoeld door de rede van 9 October; 
het Iag in  het wezen van de  dingen, dat  iets van die aard moest 
gebeuren. 

Met betrekking tot het verwijt, als zoude hij de bewuste radiorede 
hebben doen uitzenden zonder eerst daarin de andere Ministers te  
kennen, heeft de heer Gerbrandy een uitvoerige uiteenzetting ge- 
geven van het verloop van zaken in deze. Deze uiteenzetting komt 
hierop neer, dat  het zijn bedoeling is geweest, dat de tekst van deze 
rede tevoren aan de  leden van het Kabinet zou worden toegezonden, 
maar dat dit door een samenloop van omstandigheden niet is gelukt. 
Toen de tekst aan hen werd gezonden, hadden d e  Ministers hun 
departementen reeds verlaten, zodat zij de tekst waarschijnlijk eerst 
de volgende dag hebben gezien. In  ieder geval heeft de  heer Ger- 
brandy, naar hij verklaart, deze rede niet laten uitspreken met de 
bedoeling nu eens op zijn eentje iets te  zeggen. 

Een bijkomstige kwestie in deze crisis is nog de  vraag, of de heren 
Steenberghe en Welter zich wel gehouden hebben aan de bij de 
reconstructie van Juli 1941 gemaakte afspraak, dat  een ontslagaan- 
vrage tevoren in de Ministerraad zou worden besproken. Op Maan- 
dag 13 October 1941 heeft de heer Steenberghe aan de Minister- 
President mededeling gedaan van het besluit van de heer WeEter en 
hem o m  hun ontslag in te dienen onder toevoeging, dat  dit besluit 
onherroepelijk was. Vast staat echter, dat  genoemde heren de ontslag- 
aanvrage niet hebben ingediend vóór de bespreking, die daarover 
de volgende dag nog in de Ministerraad zou worden gehouden. Uit 
de gevoerde correspondentie blijkt nog, dat  het volgens de  heren 
Steetzherghe en Welter in de Ministerraad niet tot een bespreking van 
de ontslagaanvrage is kunnen komen door een incident, dat de  heer 
Gerbrandy zou hebben verwekt, alsmede dat de  heer Albarda in de  
middag van die dag nog gepoogd heeft o m  alsnog een bespreking 
in het Kabinet tot stand te brengen. D e  heren Steenberghe en WeEter 
zouden zich hiertoe bereid hebben verklaard, indien de  Minister- 
President zijn in d e  ochtendvergadering geuite beledigingen zou 
terugnemen. 

Het  is de commissie niet mogelijk geweest deze laatste kwestie o p  
te helderen, aangezien zij niet de bevoegdheid heeft vragen te stellen 
over beraadslagingen in de  Ministerraad en de door haar gehoorde 
getuigen o p  dit punt geen nadere verklaringen hebben afgelegd. 

Wat  de  hoofdzaak betreft is de commissie van oordeel, dat  de  
rede, welke d e  heer Gerbrandy door de  Regeringsvoorlichtingsdienst 
op 9 October 1941 heeft laten uitspreken o p  één punt inderdaad zeer 
ver ging n.l. waar gezegd wordt: ,,wilt gij dit soort gevaar vermijden, 
verlaat dan zooveel mogelijk de omgeving der havens langs den 
Nieuwen Waterweg en die der rangeerterreinen van Rotterdam." Dit  
advies is in de  praktijk niet uitvoerbaar gebleken en dan ook door 
de bevolking in het algemeen niet opgevolgd. Nochtans meent de  
commissie op grond van de voor haar afgelegde verklaringen te 
moeten vaststellen, dat met deze radiorede geen wijziging beoogd is 
van de  tot dat ogenblik gevoerde Regeringspolitiek om bij de Engelsen 
zoveel mogelijk te bewerkstelligen, da t  geen bombardementen o p  
industriëie en transportdoelen, wanneer deze gelegen waren in be- 
volkings-conglomeraties, zouden plaats vinden. En tegen zulk een 
afwijking richtte zich het bezwaar van de  heren Steenberghe e n  
Welter. Volgens d e  afgelegde verklaringen zou d e  Regering deze 
politiek onverzwakt blijven handhaven. D e  radiorede had slechts 
de bedoeling de bevolking er o p  te wijzen, dat er desondanlcs grote 
gevaren bleven bestaan en haar o p  het hart te drukken daartegen 
alle maatregelen te nemen, die maar  mogelijk waren, ook de radi- 
cale van verhuizing o p  grote schaal. 

Voorts meent de comniissie, mede omdat de  andere Ministers 
de grief van de heren Steenberghe en Welter in deze niet onder- 
schrijven, de  verklaring van de heer Gerbrandy te moeten aanvaar- 
den, dat hij niet de bedoeling heeft gehad om in deze zaak o p  eigen 
gelegenheid politiek te voeren en dat  hij getracht heeft de tekst van 
de rede tijdig aan de Ministers te doen toekomen. 

D e  commissie is dan ook van oordeel, dat ,,oud zeer" niet zonder 
invloed is geweest o p  het besluit van de heren Steenberghe en Welter. 
Zij hebben vermoedelijk de zaak sterk gezien in het licht van het 



tevoren tot uiting gekomen streven van de Minister-President om 
een verandering in zijn positie te verkrijgen en waarschijnlijk hebben 
zij de ongetwijfeld wel ver gaande rede alsmede het feit, dat deze 
niet vóór het uitspreken ervan ter kennis van de Ministers is ge- 
bracht, beschouwd als symptomen van het voortgezette streven van 
de Minister-President. In hoeverre in het bijzonder de verhouding 
tussen de heren Steenberghe en Gerbrandy ook nog beïnvloed is 
door de gebeurtenissen bij het ontslag van de heer Dijxhoorn en 
misschien nog wel - gelijk de heer Albarda oppert - door de 
in 1940 gespeeld hebbende ,,zaak van Buuren", vermag de com- 
missie niet vast te stellen. In ieder geval is het wel duidelijk - 
verschillende getuigen maken er gewag van - dat er tussen de heren 
Sleenberghe en Gerbrandy een ,,incompatibilité d'humeur" bestond 
en dat de heren Steenberghe en Welter van oordeel waren, dat de 
heer Gerbrandy de capaciteiten voor het ambt van Minister-Presi- 
dent - zeker met de door hem nodig geoordeelde bevoegdheder? - 
misle. 

De commissie betreurt de gang van zaken bij het ontslag van de 
heren Steenberghe en Welter ten zeerste; daardoor hebben de twee 
katholieke Ministers het Kabinet verlaten. Nog afgezien van het 
feit, dat de kort op elkaar volgende crises veel afbreuk deden aan 
het prestige van de Regering, betekende het aftreden van de twee 
katholieke Ministers een verzwakking van de constitutionele basis 
van het Kabinet en werd daardoor de kracht, die het ontleende aan 
het vertrouwen van het parlement, waaraan het in 1939 zijn ont- 
staan te danken had, ondermijnd. De commissie is van mening, dat 
de heren Steenberghe en Welter, toen bleek, dat de andere Ministers 
een ander oordeel hadden over de radiorede van 9 October 1941 
en daarin geen aanleiding zagen hun portefeuilles ter beschikking te 
stellen, de zaak opnieuw in overweging hadden moeten nemen met 
inachtneming van de zo juist geschetste nadelen, welke aan hun 
aftreden verbonden waren. 



VII. De crisis-Kerstens 

'> Vgl. Verslag der cominissie, deel 3 A, blz. 223 a?. 
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Na het aftreden van de heren Steenberghe en Welter stond de 
A4inister-President voor de vraag op welke wijze in de daardoor 
ontstane vacatures in het Kabinet moest worden voorzien. De heren 
Kerstens en van Mook zijn daarvoor aangezocht Toen de oorlog 
in Indië uitbrak, heeft dr. van Mook in overleg met de heer Tjarda van 
Starkenborgh Stachouwer ontslag van zijn reeds in November 1941 
gedane toezegging gevraagd. De heer Kerstens is overgekomen en is 
de heer Steenberghe opgevolgd. In Maart 1942 is de heer van Mook 
uit Indië weggegaan naar Australië als luitenant-Gouverneur-Generaal. 
Nadat hij in Australië orde op zaken had gesteld, is hij naar Londen 
gereisd, waar hij het Ministerschap aanvaard heeft 

De moeilijkheden, die de heer Kerstens heeft ondervonden bij de 
behartiging van de belangen van de Scheepvaart, zijn in het derde 
deel l )  van het verslag der commissie in de hoofdstukken XV en 
volgende uitvoerig besproken. Voor de moeilijkheden, die zich hebben 
voorgedaan over het aankoopbeleid van de Regering, waarbij de heer 
Kerstens ten nau\vste betrokken was, verwijst de commissie naar de 
hoofdstukken XXIII en XXáV van hetzelfde deel van haar verslag. 

Alvorens op 31 Mei 1934 het ontslag van Minister Kerstens tot 
stand kwam, hebben zich in liet Kabinet ook ten aanzien van enkele 
andere Ministers moeilijkheden voorgedaan, die, zo zij al van geen 
overwegende betekenis voor dit ontslag zijn geweest, toch ook invloed 
hebben gehad op het verloop van dit conflict. 

Deze moeilijkheden hebben geleid tot het aftreden van de heer 
van Angereri als Minister van Justitie en tot de vervanging van de heer 
van Boeyen aan Binnenlandse Zaken door de heer Burger en het 
gelijktijdig optreden van de heer van Boeyen als Minister van Alge- 
mene Zaken, welk departement hij sinds het aftreden van de heer 
de Geer ad interim beheerd had. 

De commissie zal eerst de op het ontslag van de heer Kerstens be- 
trekking hebbende stukken aan een korte bespreking onderwerpen, 
voordat zij de verklaringen van de leden van het toenmalige Kabinet 
weergeeft. 

Op 15 April 1934 schrijft de heer CerBrnrzdy als voorzitter van 
de Raad van Ministers een uitvoerige brief aart de heer Kerstens, 
waarin deze in gebreke nordt gesteld met betrekking tot de navolgen- 
de aangelegenheden: 

1. De instelling van het Scheepvaartfonds. 
2. Het exploitatieverlies op de Nederlandse koopvaardijvloot. 
3. De trage behandeling van klachten van de ,,Coastal Vesselc 

Management Ltd". 
4. Het niet in de hand hebben van de administratie. 
5. De slechte verhouding tot het ,,Shipping Committee". 
Daarnaast oefent de heer G'erbrandy in gemeld schrijven critiek op 

het beleid van de heer Kerstens inzake de ravitaillering van Neder- 
land, op zijn in het openbaar gedane uitlating omtrcnt de betalings- 
capaciteit van ons land, alsmede op de gang van zaken bij de aankoop 
van goederen voor relief en reconstructie door de Regering. 

De  brief eindigt met de passage: 
,,Daarom is bij mij het plan gerezen aan den Ministerraad 

voor te stellen het Departement van Handel, Nijverheid en 
Scheepvaart te splitsen en als de  Ministerraad deze splitsing 
goedkeurt, die voor te dragen aan Hare Majesteit de Koningin. 

Ik zoude er gern bezwaar tegen hebben, dat U behoudt alle 
zaken behoudens de Scheepvaart (waarvoor een afzonderlijke 
Minister benoemd wordt), mits er dan op de hoogeraangevoerde 
gronden voor alle aankoopen voor na den oorlog een ingrijpende 
maatregel wordt genomen, waardoor eer1 doortastende deskun- 
dige verzorging van die taak is gewaarborgd. Ik zoude willen 
voorstellen daartoe een sterke persoonlijkheid aan te wijzen, 
die, voeling houdend met de betrokken Ministers, groote be- 
voegdheden verkiijgt. Ik heb daarbij gedacht aan Mr. Steen- 
berghe. 

Ik zoude het op prijs stellen Uw oordeel over mijn plan te 
hooren alvorens deze zaak in den Ministerraad aanhangig te 
maken." 
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Op 27 April 1944 deelt de heer Gerbratzúy in een brief l) aan 
de heer Kerstens mede, dat  hij van oordeel blijft, dat  de  splitsing 
van het departement behoort te worden doorgezet en dat  het in  
zijn bedoeling ligt deze zaak o p  die dag met Hare Majesteit d e  
Koningin te bespreken. Voor de goede orde vraagt hij de heer 
Kersterzs, of bij hem nadere overweging heeft plaats gebonden. I n  zijn 
brief ') van 28 April 1944 antwoordt de heer Kerstens, dat  er geen 
wijziging is gekomen in zijn besluit tot aftreden, indien de  afsplitsmg 
van het Departement van Scheepvaart doorgaat. 

Op 29 April 1944 schrijft "'l d e  Minister-President aan de  heer 
Kerstens. dat  Hare  Majesteit de Koningin er H-ire goedkeuring aan 
heeft gehecht het Departement van Handel, Nijverheid en Scheep- 
vaar te splitstri met dien verstande, ddt er 2x1 afzonderlijke Minis- 
ter van Scheepvaart zal worden benoemd. Hii verzoekt thans d e  
heer Ker~terzs zo  spoedig mogelijk zijn officiéle ontslagaanvrage in 
te dienen. 

I n  een uitvoerige brief "1 a a n  de  Minister-President dd. 7 Mei 
1944 geeft de heer Albarda uiting aan zijn bezorgdheid over 
de mutaties in het Kabinet. Opvolging val: e in in de  zaken inge- 
werkte klinister aan hel Deliarteinent van Handel. Nijverheid en 
Scheepvaart zou een vertraging brei-gen. welke thans minder dan  
ooit kan worden verantwoord. Ook aen het Departement van Bin- 
nenlandse Zakrn, waar de crisis al meer dan twee maanden o p  ern 
oplossing wacht, dreigt een grote vertraging te ontstaan in spoed- 
eisend cn belangrijk werk. Daarnevens dureri de grote moeiliikheden 
voor de Minister van Justitie voort en, als ook die tot aftreden 
leiden, treedt stagnztie in in werk van de  grootste urgentie en het 
grootste gewicht. D e  heer Alhurda acht zich verplichr met grote na- 
druk te waarschuwen o.m. o o  grond van de volgende overwegingen: 
Bij intrede van de heer de Boop in het Kabinet zullen de  grot:: on -  
dernemingen daarin ein ruimere plaats innemen dan haar  in d e  
laatste kwart eeuw in Nederland ooit is gegeven. De beide katho- 
lieke Ministers, vertegenwoordigers van de grootste volksgroep in 
Nederland, zullen misschien uittreden. Indien dit gebeurt, mag de  
vraag gesteld worden, hoe dan de positie wordt van de social~stische 
Ministers, vertepenwoordigers van de o~ één na prootste groep van 
het Nederlandse volk, o p  een osenblik, dat  er in 'Vederland tirssen ka- 
tholieken en sociaal-democraten reeds een in overleg tot stand gekomen 
contact is. Bovendien kan het uittreden der katholieken een cta?t- 
kundige tegenstelling tussen de Zuideliike en de  Noordelijke pro- 
vincies te  voorschijn roepen. D e  heer Albarda spreekt tendotte de 
hoop uit, dat  het mogelijk zal ziin ecn verkeerde gang van zaken 
te voorkomrn en gceft als zijn mening te kennen, dat het nog niet te 
laat is om de samenhang van l.iet Kabinet en zijn werkkracht te ver- 
sterken in plaats van het Kabinet uiteen te  doen vaIlrn of het uit- 
een te  laten vallen. 

In een brief van 17 Mei 1944 aan de  Minister-President stelt d e  
Minister zonder Portdeuille, de heer Burpr ,  de zaak aldus: 

,,Uw rnededeeling in den Ministerraad van Dinsdag j.1. aan d e  
heeren Kerstcns en van A ~ g e r e n ,  dat  ,,in prrncipe" een oplossing 
was gevonden voor de  kwestie van Binnenlandsche Zalten, week 
in zooverre af van de afspraak, dat  clechts zori worden medege- 
deeld, dat  er een vorm was gevonden om den heer var! Boeyeíz 
te contenteeren. 

I n  dit verband moge ik herinneren aan het standpunt van den 
heer AlDarda en mij in den Ministerraad ingenomen, dat  wij niet 
bereid zouden zijn ledere oplossing mede te n1:iken. D e  wijze van 
oplossing hangt dus wel terdege snmcn roet het conflict van 
Angeren, Kersterzs. 

Onder die ornsta~idighedrn kan het zij17 nut hebben uitdrukke- 
lijk de  aandacht er o p  te vestigen, dat het algemeene standpunt 
werd gehuldigd, dat  getncrlei publicatie van het confl:ct zou 
plaatsvinden, indien niet een algeheele oplossing rou  zijn be- 
reikt.'' 

Op dezelfde dag rond d e  heer Buryer dan de  heer Aihardu over 
deze kwestie een uitvoerige brief, waaruit blijkt. dat  cie he-r van 
Boeyeiz gecontenteerd was door in zijn plaats als semi-Minster te  
schuiven de heer Linthorst Hornan, die de heer va? Boeyen bij H.M. 
de Koningin zou vertegenwoordigen. Deze door d e  M~nister-Presidri.,t 
voorgestelde oplossing alsmede die, welke werd voorgesteld voor 
de  vervanging van d e  heer va,? At;grrt.r~, kwaliticeert de heer Burger 
als eeil ongekende conservatieve verschuiving. Oni d t r e  te camou- 
fleren zou de  heer Burger in plaats van Minister zonder Portefeuil!e 
Minister van Algemene Zaken i ~ ~ o e t c n  wordcn, N a  nog enkele andere 
bezwaren, betrekking hebbende o p  het voorstel in  de  Minister- 

-rllcnz raad gedaan o m  hem te belasten met de portefeuille vdn Alg- 
Zaken, in deze brief besproken te hebben, vervolgt d e  heer Burger. 
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,,Als ik aldus voor de vraag kom, of het dan verantwoord is 
het aanbod te weigeren, hetgeen, gezien de wijze, waarop het is 
geïntroduceerd en de voorgeschiedenis, zal beteekenen tevens het 
Kabinet te verlaten, dan is het mij, meer dan anderen, pijnlijk 
aldus een pion te moeten zijn in datgene, wat men in verwijtenden 
zin in Nederland thans politiek noemt en waarvoor men terecht 
meent, dat in dezen tijd van gezamenlijken nood geen plaats is. 
Indien echter onder dit motisi de pohtiek van reactionnaire en 
anti-democrdtische elementen zoodanig wordt gevoerd, dat voor- 
uitstrevend en democratisch Nederland schaakmat wordt gezet, 
dan vraag ik mij af, of, gezien de leiding die in dezen wordt ge. 
geven en de geest die hier heerscht, een andere consequentie 
mogelijk is." 

Uit een brief l )  van de heer van Boeyen aan de Minister-President 
dd. 22 Mei 1944 blijkt, dat de heer Burger zich niet bereid heeft ver- 
klaard de Portefeuille van Algemene Zaken te aanvaarden. De  heer 
van Boeyen besluit deze brief als volgt: 

,,Nu de heer Burger niet bereid is Algemeene Zaken te aan- 
vaarden en U opnieuw een uitweg moet zoeken ei1 lettende op 
Uw suggestie van j.1. Donderdag kan ik opnieuw voor eene be- 
slissing worden geplaatst, of ik al dan niet de verantwoordelijk- 
heid om lid van Uw Kabinet te blijven, op mij moet nemen. Ten- 
einde het U en mij gemakkelijker te maken, neem ik daarom de 
vrijheid een dringend beroep op U te doen de oplossing zoo te 
leiden, dat ik niet meer een plaats in het Kabinet behoef te blijven 
innemen." 

Tenslotte is de commissie in het bezit van een afschrift van de 
brief van de heer Kersfens dd. 25 Mei 1944 aan de Minister- 
President in antwoord op diens schrijven van 15 April 1944, dat 
de heer Kerstens in de namiddag van 19 April blijkt ontvangen te 
hebben. In deze zeer uitvoerige brief citeert de heer Kerslens met 
instemming de kwalificatie door een zijner ambtgenoten van de brief 
van de heer Gerbrandy van 15 April als een ,,deurwaardersexploit". 
Voorts wraakt de heer Kerstens de volgende feitelijkheden. Op 
19 April 1944 deelde de Minister-President de heer Kersrens tele- 
fonisch mede, dat hij op het punt stond naar het station te gaan 
voor een korte vacantiereis naar Schotland. Daar de hecr Gerbrandv 
hem een gewichtige brief niet meer persoonlijk kon overhandigen, 
vroeg hij de heer Kerstrns of het goed was, dat zijn secretaris hem de 
brief bracht. De heer Kersteris antwoordde daarop, dat hij zo- 
juist een brief ontvangen had tot zijn ingebrekestelling als Minis- 
ter. Dit bleek de aangekondigde brief te zijn, die de datum van 
15 April 1944 droeg. Voor het overige was de brief gewaarmerkt 
met het opschrift ,,Persoonlijk en Zeer Geheim", maar hij bleek ge- 
stencild te zijn. Bovendien was deze zo gewichtige aangelegenheid 
niet eerst besproken. Het allermerkwaardigste op de achtergrond van 
deze zaak noemt de hezr Kersteízs het feit, dat hij in de Ministerraad 
van 22 Februari 1944 had medegedeeld het besluit tot aftreden te 
hebben genomen, waarop de heer Gerbrnncly in deze zelfde Minister- 
raad en in verscheidene volgende Kabinetsvergaderingen alle kracht en 
overreding heeft aangewend om hem op dit aftredingsbesluit te doen 
terugkomen. Voor de aangevoerde overwegingen is de heer Kerstzns 
tenslotte gezwicht en per brief van 16 Maart 1944 heeft hij aan 
H.M. de Koningin medegedeeld, dat en in welke gedachtengang hij 
op zijn besluit tot aftreden was teruggekomen. 

De verdere gang van zaken schetst de heer Kersterzs aldus. Op 
19 April 1944 overvalt de heer Gerbrandy hem met een brief, geda- 
teerd 15 April 1944, die voor geen ordentelijk man iets anders dan zijn 
aftreden kan betekenen. Op 25 Apr11 1944 heeft er een eerste - vrij 
kort - onderhoud plaats over het plan van de Minister-President. Op 
26 April wordt het in de Ministerraad besproken. Op 27 April legt de 
heer Gerbrandy het vonnis over de heer Kerstens aan de Koningin 
voor, die het bekrachtigt, Op 28 April nodigt de heer Gerbrandy de 
heer Kerstens uit de splitsing van zijn departement te aanvaar- 
den, hetgeen deze dezelfde dag van de hand wijst en de volgende dag, 
de 29ste April, bereikt de heer Kerstens ,,met zeer veel spoed" en 
per speciale bode de aandrang van de Minister-President om zo 
spoedig mogelijk ontslag te nemen. In het vervolg van zijn brief 
gaat de heer Kerstens in op de punten, in de brief van de Minister- 
President gesteld. 

De redenen, die geleid hebben tot zijn ontslag worden door de 
heer Kerstens tijdens zijn verhoor aldus uiteengezet: 

,,Ik geloof, dat ik het best doe met beginnen te zeggen, dat er 
voor mijn aftreden waren algemene redenen en meer directe redenen, 
welke laatste dus de aanleiding zouden kunnen worden genoemd. 

Ik ben namelijk ten minste een jaar, voordat ik werkelijk aftrad, 
meer dan eens van plan geweest af te treden. In dat voornemen stond 
ik overigens helemaal niet alleen, dat kwam in het Kabinet vaak voor. 
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De hoofdreden daarvoor was een gevoel van groot onbehagen 
wegens de algemene gang van zaken. 

Daarvan was het hoofdelement dit, dat verscheidene Ministers 
niet de overtuiging hadden, dat de Minister-President. de heer Ger- 
hrandy, voldoende waakte, ik zou haast willen zeggen: niet alleen 
voor de plicht, maar voor hct recht van de Minister op zijn verant- 
woordelijkheid. Het was een zeer moeilijke zaak: ik gun niemand 
van de aanwezigen een Ministerschap in ballingschap, als het ten 
minste er uitziet in het algemeen als wij het hebben meegemaakt. 
U moet dat ondervonden hebben om het te kunnen begrijpen, maar 
misschien is het aan te duiden op deze wijze, dat de Ministers, die 
eigenlijk op twee plaatsen vast moeten zitten - naar boven aan 
hun verantwoordelijkheid aan de Kroon en naar beneden aan hun 
verantwoordelijkheid aan de Volksvertegenv~oordiging -, dat tweede 
punt misten, waardoor zij, om het huiselijk uit te drukken, enigszins 
in de lucht bengelden. Het ergste gemis voor mij is geweest, omdat 
ik een langere parlementaire ervaring had, in Indië in de Volksraad, 
het ontbreken van een Volksvertegenwoordiging, waardoor ontbrak 
o.a. het legaal rekenschap afleggen en tot een besluit geraken, of dit 
nu positief dan wel negatief uitviel, maar waardoor er in elk geval 
iets gebeurde, &waartegen niet iedere keer en van alle kanten - nu 
weer intrigerend, dan weer complotterend - kon worden ingegaan. 
En dat gebeurde geregeld. Wanneer men dan een Minister-President 
heeft, die niet heel secuur vasthoudt aan de rechten en de plichten, 
maar ook aan de rechten van de Ministers, dan wordt het zeer 
moeilijk. Dat is nu eenmaal de aard van de heer Gerbrandy, wiens 
typische uitdrukking dan ook was: daar baggeren we wel doorheen. 
Dat was een woord, dat hij welhaast dagelijks gebruikte. Dat maakte 
het zeer moeilijk; daardoor ontstonden telkens spanningen." 

,,Het zat hem in de persoon van Gerbrandy, waarop men, eerlijk 
gezegd, niet aan kon, hetgevn mij eerst later is gebleken. Men kreeg 
steeds sterker het gevoel, dat hetgeen hij zeide gedaan te hebben, 
daarom ook niet altijd inderdaad was gedaan. Het vertrouwen in 
hem ging daardoor geleidelijk verloren. In het begin was het om- 
gekeerd, toen ben ik bepaald te goedgelovig geweest." 

,,Ik schrijf het meer toe aan de wil om zich te redden uit bepaalde 
situaties en zich op zijn plaats te handhaven. Het kwam zeker niet 
voort uit de gewone boosaardige lust tot liegen, maar de zucht om 
zich op zijn plaats te handhaven deed hem herhaaldelijk een voor- 
stelling van zaken geven en dat gebeurde dan met veel nadruk, die 
niet overeenkomstig de werkelijkheid was. Indien dit nu de vraag be- 
trof, of hij je ten aanzien van de ministeriële verantwoordelijkheid 
voldoende beschermde, dan droeg dit altijd een ernstig karakter. 
Daardoor ontstond dat gevoel van onbehagen, dat wij bijna allemaal 
op de duur kregen. 

Er zijn toen ecn paar dingen gebeurd, die dat gevoel van onbe- 
hagen bij mij als het ware deden kristalliseren in een besluit. De 
eerste grote aanleiding was een conflict met de reders. Zoals U waar- 
schijnlijk wel zult weten, heb ik indertijd het moeilijke besluit moeten 
nemen tot het vorderen van de koopvaardijvloot met het daarmede 
gepaard gaande besluit van het instellen van de Vaarplicht. Neen, ik 
moet het omgekeerd zeggen. de instelling van de Vaarplicht was voor 
de oorlogvoering absoluut noodzakelijk en in verband daarmede 
was de vordering van de koopvaard~jvloot evenzeer noodzakelijk. Dat 
besluit was voor de reders natuurlijk niet prettig. Zij hebben mij dit 
op dat moment zeer kwalijk geilomen en zij hebben er altijd op ge- 
loerd mij ministerieel ten val te brengen. omdat ik hun dit, naar hun 
mening, had aangedaan. Kaar hun mening was die vordering van 
de vloot niet nodig. Ik heb het echter wel gedaan en heb daar, ook nu 
nog, nooit een seconde spijt van gehad. Indertijd was een van de 
voornaamste en noodzakelijkste taken van een Minister van Scheep- 
vaart er voor te zorgen, dat de sociale voorzieningen van de zee- 
varenden werden verbeterd; dat was absoluut nodig. Ik wilde echter 
niet, door een snelle en aanzienlijke verbetering van de basisgages 
der zeevarenden, het gevaar oproepen van een ontwrichte algemene 
loonstructuur in na-oorlogs Nederland. 

Dat was het grote gevaar, waarmee Amerika ons uit een oogpunt 
van handelspolitiek en scheepvaartconcurrentie, voor na de oorlog, 
bedreigde, door ons te pressen de lonen zo hoog op te voeren, dat 
het na de oorlog niet bij ons achterlag en het zich zou kunnen hand- 
haven in de scheepvaartstrijd, doordat zijn lonen dan niet zo hoog 
boven de onze lagen. 

Dat wilde ik niet. Het zou totaal ontwrichtend ten aanzien van 
de gehele loonpositie hebben gewerkt, als de lonen te snel werden 
verhoogd. 

Men kon grote tevredenheid krijgen door verbetering van de 
rechtspositie van het personeel en daaraan heb ik gestadig gewerkt. 
Het zal niet uw bedoeling zijn, dat ik dit alles gedetailleerd uiteenzet. 
Maar er komt een ding bij: dat ik op zekere dag besloot, dat de 
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adviserende initantie, maar zij hadden het recht van tevoren gehoord 
te worden, terwijl zij tot dan toe alleen, als de maatregel was ge- 
nomen, er met de werkgevers over konden gaan bakkeleien. Hinc 
illae lacrimae! Toen schreven de heren werkgevers mij een brief, 
die alle perken te buiten ging. Zo iets had ik nog nooit beleefd of 
voor mogelijk gehouden. Bovendien staakten zij het werk. 

Zij schreven, dat zij de verantwoordelijkheid voor het beheer van 
de koopvaardijvloot niet konden dragen, als ik dergelijke revolution- 
naire dingen deed, als de arbeiders mochten meespreken in het vóór- 
overleg bij de vaststelling van de arbeidsvoorwaarden. 

Ik kon de brief niet accepteren van een orgaan, dat aan mij 
verantwoordelijk was voor de bewindvoering van de koopvaardij- 
vloot. 

Ik bracht de zaak in de Ministerraad; de Ministers waren het 
toen met mij eens. De verontwaardiging in de Ministerraad was 
algemeen en werd het meest luidkeels uitgesproken door de heer 
Gerbrandy. Dat mocht onder geen voorwaarden worden geduld en 
hiertegen moesten maatregelen worden genomen en mij werd ge- 
vraagd, of ik maatregelen had te nemen. Ik zei: ja, ik heb een maat- 
regel, die afdoende is in de toekomst; ik zal het Vaarplichtbesluit 
van de zeevarenden zo wijzigen, dat ook de bewindvoerders onder 
het besluit vallen. Als de opvarenden van de koopvaardijvloot ter 
wille van het hoge goed van deze oorlog en het oorlog voeren van 
ons land moeten worden verplicht te varen, hoeveel te mrer hebben 
dan niet de reders, die een hogere verantwoordelijkheid dragen, 
hogere plichten. Daarover waren allen het in de Ministerraad met 
mij eens, maar toen het op de uitvoering aankwam, is er niets van 
terechtgekomen; toen liet de Ministerraad mij in de steek: zij wilden 
geen van allen hiin vingers branden aan die zaak; het was tenslotte 
mijn zaak en ik moest maar zien er uit te komen, wat niet kon, 
omdat het niet bij een ministerieel besluit kon: de wijziging moest 
bij Koninklijk besluit tot stand komen. 

De heer Gerbrandy en ik zijn samen met de reders in een ver- 
gadering bijeen geweest, waar de heer Gerbrandy zich, laat ik zeg- 
gen, flink gehouden heeft en de heren geducht de les heeft gelezen. 
Toen het tot trekken van conclusies k ~ a m ,  gebeurde er niets; 
ik moest het over een andere boeg wenden. Het is in zoverre be- 
vredigend geweest, dat de reders de brief hebben ingetrokken (maar 
niet heel royaal) en dat zij zijn blijven doorwerken. Enfin, wij zijn er 
met een compromis uitgekomen; een compromis op basis van mis- 
verstanden: zij hadden niet begrepen, dat ik had bedoeld het geven 
van advies in het vóóroverleg en haciden gedacht, dat ik de arbeiders- 
afgevaardigden te zamen met de reders in de commissie als leden 
had willen doen plaats nemen, wat niet waar was. Het stond duide- 
lijk in de stukken. Waarop het aankwam, was, dat ik door de gehele 
Ministerraad in de steek werd gelaten, maar door de heer Gerbrandq? 
het meest, zoals later is gebleken. 

Hier had de heer Gerbrandy heel wat anders tot s.tand kunnen 
brengen, als hij niet zelf het meest van de zaak af gewild had. 
Dat wisten de anderen ook. U moet u de gehele Nederlandse kolonie 
in Londen voorstellen: er werd eindeloos geïntrigeerd, er waren 
côterieën en groepen, en daar speelden die reders een zeer belang- 
rijke rol. Dat waren de oude scheepvaartbaronnen, zoals zij ook in 
dat millieu genoemd werden. Ieder had zijn vrienden en zijn machtige 
vriendjes en dat werkte allemaal samen om complotten op te zetten. 
De reders grepen die kans aan. 

De tweede aanleiding was de ervaring, door mij opgedaan bij 
mijn terugkomst uit Amerika, waar ik als hoofd van de Nederlandse 
delegatie naar de U.N.R.R.A. (United Nations Rehef and Rehabili- 
tation Administration) was opgetreden. Wanneer men de couranten- 
verslagen daarover leest, zal men zien, dat de Nederlandse delegatie 
daar een zeer goed figuur geslagen heeft. Ik heb daarvan natuurlijk 
een verslag laten maken; ik ben in Londen teruggekomen in Januari 
1944 en ik heb tot de directeur vdn het Kabinet der Koningin gezegd: 
Wil aan Hare Majesteit de Koningin laten weten, dat ik terug ben 
en dat ik gelegenheid verzoek aan H.M. verslag van onze werkzaam- 
heden aan te bieden. Ik heb toen drie, vier dagen gewacht; ik hoorde 
niets. Toen heb ik tot de heer Gerbrandy gezegd: Ik hoor niets op  
mijn verzoek, wil je nog eens aan de Koningin vragen, of ik gelegen- 
heid mag hebben mij terug te melden en mijn rapport aan te bieden? 
Ja, dat moet inderdaad gebeuren, zeide de heer Gerbrarzdy en toen 
kwam hij één of anderhalve dag daarna terug met de mededeling: 
Hij had het aan de Koningin gezegd en1 de Koningin vraagt, of je 
een verslag wilt maken. Ik zeg: Dat verslag heb ik al. Toen zeide hij: 
De Koningin zal je ontvangen. Dat gebeurde niet. Ik heb toen 14 
dagen later mijn verslag maar ingezonden. Kort daarna kwam de 
heer Steenberghe terug uit Amerika en toen werd de heer Steen- 
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berghe uitgenodigd aan de Koningin verslag ~ i i t  te brengen over 
de gang van zaken in Atlantic City, waar de U.N.R.R.A. had ver- 
gaderd. Toen heeft de heer Steenberghe, die een ervaren man is, 
gezegd: Dat wil ik wel doen, maar dan zal ik een afschrift aan de 
Minister geven, want dat behoort de Mi~ister  te weten; die is mijn 
chef. Zo is het ook gebeurd. Toen heb ik aan de heer Gerbra~tdy 
medegedeeld, dat ik ontslag zou nemen als Minister, omdat mij dit 
niet juist leek, waar ik mij de eerst geroepene achtte, vooral, omdat 
ik het gevraagd had, dat rapport uit te brengen. Ik had er niet het 
minste bezwaar tegen, dat H.M. de Koningin de heer Steenberghe, 
of wie ook, over deze zaak hoorde, maar ik kon niet acceptepcn, 
dat ik op deze wijze, niet alleen als hoofd van de delegatie, maar 
tevens als Minister van Economische Zaken, als hoedanig ik hoofd 
van de delegatie geworden was, gepasseerd werd. Let wei: U moet 
dit allereerst zien in dit algemene kader, dat de toestand voort- 
durend onbevredigend was. Nu kwam het tot een crisis! Ik heb 
gezegd: het is mooi geweest en ik accepteer dat niet. Toen is er ein 
ontzaglijke deining ontstaan, dat ik om deze reden er uit zou gaan; 
toen hadden in Nederland juist de eerste onderwaierzeitingen plaats; 
die moeten in die tijd gevallen zijn, nl. Februari 1944. De heer 
Gerbrandy heeft dat toen aangegrepen om op mij een beroep te 
doen om het Nederlandse volk toch niet aan te doen, dat er weer 
een scheur in dit Kabinet kwam, dat er weer narigheid was; zij 
hadden al zoveel te verduwen; de heer van Tets. de directeur van 
het Kabinet der Koningin, zeide: dat moest ik toch niet doen. Ik 
heb mij laten bepraten en ik heb gezegd: goed, maar ik leg schrifte- 
lijk vast, dat ik dit geen tweede keer zal verdragen. 

Dat heb ik ook gedaan, nadat Cerbrundy het alleruiterste hacl 
gedaan om mij er van af te houden. Dat werkte ook niet ten gunste 
van onze verstandhouding, want hij wilde dit tot iedere prijs ver- 
hinderen. Ik heb het echter doorgedreven. 

Er was voorts nog een andere zaak, die omstreeks die zelfde 
tijd speelde. Ik was ongeveer 5-  maand in Amerika geweest en toen 
ik terugkwam, had men als het ware het drinkwater tegen 
mij vergiftigd. O.a. wijlen de heer van disrz Broek, de Minister van 
Financiën, had dit gedaan; ik zou op zijn terrein gekomen zijn, 
hetgeen niet eens waar was, al had ik een geïncrimineerde passage 
wel willen uitspreken. In een radiorede, die ik voor de Columbia 
Broadcasting Company moest houden, stond nl. een bepaald zinnetje. 
Ik kwam echter in tijdnood en had daardoor geen gelegmheid 
meer om dat zinnetje uit te spreken. Ik  had die mededeling in het 
openbaar dus niet gedaan, maar het feit, dat ik het had willen doen, 
was een casus belli, nl. een stok om de hond te slaan. 

Dat had ik niet gedaan, maar ik had ook het voornemen daar- 
toe niet mogen hebben, terwijl toch bleek, toen wij in Amerika 
aankwamen, dat de publieke opinie in Amerika zeer ontstemd was 
over het voornemen der Regering om aan het Congres zoveel 
millioenen te vragen voor de U.N.K.R.A.; men zou het daar met 
name nooit hebben verdragen, dat landen. waarvan men zei, dat 
ze tot de verdienende landen behoorden, landen, die een koopvaardij- 
vloot hadden, zoals Nederland, en die een vordering hadden op 
Amerika, dit alles cadeau zouden krijgen; daarvan was g-en sprake. 
Wij zouden wel hulp kunnen krijgen, maar daarvoor zocden wij 
gedebiteerd worden. Dat was z0 evident, dat ik met Spaak en Tileuni,~ 
tot de conclusie kwam, dat wij de zaak van de U.N.R.R.A. konden 
dienen door te zeggen, dat wij geen gratis hulp veriangden. Het was 
dus een kwestie van taktiek, indien wij zeiden, dat wij geen gratis 
hulp verlangden. Dat had ik echter niet mogen doeri, want dat 
was een zaak van de Minister van Financiën." 

In de hiervoor reeds vermelde brief l) van 25 Mei 1944 aan de heer 
Gerbrandy had de heer Kerstens over de kwestie van het betalen voor 
de te verlenen hulp het volgende geschreven: 

,,Ik verwijs daarnaar, maar wil hier nog even stil staan bij wat 
Gij noemt mijn ,,in het openbaar gedane uitlating omtrent de be- 
talingscapaciteit van Nederland". Ik kan hierover wederom 
slechts mijn verbluffing uitspreken. Gij weet, dat ik die 
zogenaamd in het openbaar gedane uitlating in hct geheel niet 
gedaan heb! De gramofoonplaat, die van de becioeide radio- 
rede gemaakt werd, zal het u kunnen bewijzen. Andere uit- 
latingen heb ik niet alleen niet gedaan, maar ik heb in meer dan 
één bespreking met de Belgische en Franse gedelegeerden naar 
Atlantic City geweigerd mij aan te sluiten bij hun beleid, dat er 
op gericht was hun positie sterk te maken door bij voorbaat te 
verklaren, dat zij liever voor alie relief en ~ehabilitatie wilden 
betalen." 

Op de tegenstrijdigheid tussen hetgeen de heer Kersteirs in zijn 
verhoor uiteenzet en hetgeen aan het slot van de zojuist geciteerde 
passage in zijn brief van 25 Mei 1944 voorkwam, heeft hij voor dc  
commissie de volgende nadere toelichting gegeven. 
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Dit is schijnbaar met elkaar in  tegenspraak. Het  ging bij de  heren 
o m  een zeer positieve actie, o m  een stap te doen bij het State Depart- 
rilent en daar te vertellen: wij willen wel liever betalen. D a t  heeft d e  
heer Kersteizs niet gedaan. Hij wilde niet naar het State Department 
gaan om daar te vertellen, dat wij liever wilden betalen; dat  ging 
hem te ver. Hij had in zijn radiorede zoiets staan als: er zijn landen, 
clie bereid zijn te betalen, en dan  er nog bij: als dat  verlangd wordt. 
Hij had dat  met andere v~oorden zwakker gezegd dan  zij en zij zijn 
er bovendien mee naar het State Departement gegaan. D a t  was zijli 
taak niet; dat  hadden de  ambassadeur en de Minister van Financiën 
rnoeten doen. 

In  zijn rede stond maar één zinnetje: dat  uiteraard landen, die be- 
talen konden, tot betalen bereid zouden zijn, als net werd gevraagd. 
Dat  is niet uitgesproken. Toch werd daarvan ecn casus belli gemaakt: 
de heer Kersterzs had zich op het terrein van de  Minister van Finan- 
ciën bewogen; hij had de  gebraden haan uitgehangen, alsof wij zo rijk 
waren, dat  wij het geld zo o p  tafel wilden leggen. D e  betreffende pas- 
sage voor de radio heeft hij niet uitgesproken wegens tijdnood. Hij 
wilde met de Belgen ventileren, dat, als betaling werd gevraagd, d e  
landen, die betalen konden, hiertoe bereid zouden zijn, maar hij wilde 
niet zo ver gaan als zij, die als het ware tegen het State Department 
zeiden: geef ons de rekening er bij. D e  heer Kerstens zei: dat is ook 
niet verstandig; hoe minder wij behoeven te  betalen, hoe liever het 
mij is. D a t  was het verschil. Zakelijk had het niets o m  het lijf, maar 
er werd een wapen van gesmeed o m  zijn positie te wijzigen, die ook 
vele heren te sterk was. 

D e  heer Kerstens komt vervolgens tot een ander punt, waarvan hij 
zegt: 

,,Ik was in Amerika bijna dagelijks o p  het Ministerie van Oorlog 
in aanraking geweest met generaal Jolzn Hildriilg, die de  hoogste 
intendance-autoriteit in Amerika was en die o.m. de zorg had, mede 
voor de Europese landen na hun bevrijding, voor de ravitaillering. 
Hij zei mij, toen ik de heer Steeizberghe uitgenodigd had mij te ver- 
gezellen en wie ik heb verzocht er een notitie te maken: Mr. Kerstens, 
you need not worry, not a minute. Als jullie land 's morgens wordt 
bevrijd, is er tegen de middag een lunch voor jullie: you wil1 have a 
lunch a t  lunch-time, you may he sure. Ik zei tot de heer Steenberghe: 
je moet dit opschrijven; dat is een heel beiangrijke verklaring. Er  is 
een kopie naar generaal Hildring gestuurd, die het nooit gerepug- 
neerd heeft. Hij zei: Je  moet niet denken ,,vou wil1 screen US"; da t  
doen wij niet om jullie ter wille te zijn, maar voor onze eigen troepen, 
voor onze eigen positie; wij kunnen in onze rug (Nederland zou dan 
immers étappe-gebied naar Duitsland worden) geen onrustige en 
hongerige bevolking hebben, het is ons eigen belang en jullie zult te  
eten krijgen. 

Dat  moet U goed voor ogen houden bij het volgende punt. 
'Toen ik in Londen terugkwam, bleek mij, dat allerlei instanties, 

van wie sommige er ook persoonlijk belang bij hadden, aan het in- 
kopen waren geslagen, wat zij niet mochter,; dat  was mijn terrein. 
Maar  dat  niet alleen: zij waren zelfs dingen aan het inkopen, die zij 
niet mochten kopen, want wij waren bij contract als Regering ver- 
plicht niets in te kopen van een bepaalde categorie goederen. D a t  
was so wie so verboden. Asdere goederen waren geheel vrij, maar  
daarvan was niets te koop, behalve bijv. sardines in Portugal. D a t  
hebben anderen dan ik, die verantwoordelijk was, wel gedaan, ap 
grote schaal en peperduur, kisten vol, waardoor ons volk wel sardines, 
maar niet van het andere kreeg en nog niet genorg en heel duur 
......... enfin! Er  waren goederen, die je misschien mocht kopen, 
maar dan  moest je daaromtrent in  overleg treden met de  Combined 
Food Board. Dat  moest men wel doen. Als iedereen wild op de  markt 
kwam, gingen de prijzen omhoog en in Zuid-Amerika zaten ze met 
veel klaar cjin heel rijk te worden  oor deze oorlog. O m  die reden 
hadden wij ons bij contract verbonden geen inkopen te  doen dan na 
verkregen instemming van de Combined Food Board; die kon ons 
een allocatie geven o m  de markt in evenwicht te  houden. Wat nu die 
ongeoorloofde aanltopen betreft: wij hebben ons moeten verontschul- 
digen en ze ongiüaan moeten maken. Ik had tegen die hele gang van 
zaken natuurlijk ernstig bezwaar. D a t  nam men mij kwalijk. Er 
gingen velen op reis, hierheen of daarheen; zij gingen o p  last van het 
Militair Gezag van alles kopen en toen werd gezegd, dat ik dat  toe- 
gestaan zou hebben aan  de  heer van Lidth de Jeud'c, wat ik mij tot  
vandaag niet herinner en ook niet geloven kan. 

Wat wij dan ongehinderd konden kopen, was van weinig betekenis 
naar de hoeveelheid, maar zeer duur, terwijl onze ponden en dollars 
zeer schaars waren en wij er na de bevrijding de grootste behoefte 
aan zouden hebben. E n  bovendien: wat we nog konden kopen, zou 
ergens moeten worden opgeslagen, in  Noord-Amerikaanse, Zuid- 
Amerikaanse of Canadese havens, waar men het ook kocht, maar ik 
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wist, als Minister van Scheepvaart, bijna zeker - dat is ook uitge- 
komen -, dat men het niet zou kunnen vervoeren, al had men het; 
men kreeg geSn scheepsgelegenheid; dat  is ook te zeer ,geb!eken; d e  
scheepvaart werd in militaire handen gehouden; de militaire autori- 
teiten bepaalden de prioriteit. Toen heb ik, op grond van de  voren- 
staande overwegingen en met generaal Hildring's stellige beloîte voor 
ogen, het moeilijke besluit genomen: van dit ogenblik af wordt e r  
niets meer gekocht; wij krijgen het van de Amerikanen cadeau; daar- 
in geloofde ik. Maar bovendien: wij hadden zo weinig ponden en 
dollars, dat wij die beter konden reserveren dan ze nu o p  ern hoge 
niarkt uitgeven voor goederen, die wij wie weet hoe lang zouden 
riioeten laten liggen en die wij bijna zeker niet zouden kunnen ver- 
schepen. Dat  laatste wist ik zeker en de heer Michiels van Verduyne~z 
was dat volkomen met mij eens. Er  ontstond echter een ontzaglij1t.r 
áeining in de Londense kolonie; dat was wat: deze Minister had 
geen gevoel voor zijn volk; het was ongehoord die aankopen stop 
tt: zettrn; dat leek naar niets. Er volgde een nieuwe hetze. vooral ook 
ean de rederskant natuurlijk; die dachtzn: wij spelen zowel over de 
korte als over de lange band, als wij maar caramboleren. En torn 
kwam de heer Gerbrandy o p  de wijze als in die brief door mij 52- 
schreven, met de reorganisatieplannen en daarbij nog wei met als 
Minister van Scheepvaart de heer de Bnoy, of al1 peonle. Dat was 
voor mij onaanvaardbaar. D e  heer de Booy was niet alleen directeur 
van de  Koninklijke, maar ook een van de reders, die het hardst merie- 
gewerkt hadden aan dat relletje tegen mij kort tevoren. Ik wist allang, 
dat deze met de heer Gerbratzdy onder één hoedje speelde en torn 
heeft deze mij gevraagd aan te blijven als Minister van Handel en 
Nijverheid, dan moest ik Scheepvaart afstaan. Ik weet echter met 
zekerheid, dat men eerst Handel en Nijverheid van mij wilde af- 
nemen, maar dat  men daarvoor zelfs niet voldoende schijn-motievrn 
kon vinden. Toen moest het dan maar Scheepvaart zijn. U begrijpt 
wel, dat ik toen heb gezegd: het is nu werkelijk afgeloprn en ik ga 
er uit. Later heeft Gerbrat~dy mij nog de  portefeuille van Koloniën 
aangeboden. Ik kon dit echter niet doen en ik heb tegen hem gezegd: 
onder u zal ik nooit meer een portefeuille aanvaarden. 

Dit zijn wel de hoofdoorzaken." 
D e  merkwaardige wijze, waarop de  heer Kerstens de  ,,persoon- 

lijke" doch gestencilde brief van de  heer Gerbrandy ontving, on- 
middellijk, voordat deze met vacantie naar Schotland ging, ver- 
klaart de heer Kerstetzs als een streven van de Minister-Presiderit 
hem e-nvoudig ezn tijdje uit de weg te willen blijven. D e  labiele 
toestand, waarin het Kabinet in het voorjaar van 1944 verkeerae, 
wordt door de heer Kerstetis geschetst met de woorden: er stonden 
drie lijken boven aarde. Er  waren toen kwesties met de heer van 
Boeyen, de  heer van Angeren en de heer Kcrstens. Het feit, dat  bij 
ileze crisis voor de tweede maal de katholieke Ministers aftraden, 
n a s  politiek gezien van zeer ernstige aard. 

Dat  dit niet slechts in het bezette gebied, maar ook te Londen hoog 
werd opgenomen, kan blijken uit de ,,Open brief" l) aan de Raad van 
Ministers dd. 7 Juni 1944 van d r  vier katholieke leden van de Buiten- 
gewone Raad van Advies. In deze brief wordt de verbazing uitgedrukt 
over het ,,in gijzeling" houden van de Minister van Justitie en wordt 
er o p  gewezzil, dat het ondermijnen van de miilisteriele verantwoorde- 
lijkheid, ezn der grondpijlers van ons staatsrechteiijk levin, onze ge- 
hele constitutie in gevaar brengt. Tevens wordt gewezen o p  de beden- 
kelijke gevolgen van de ondernomen ,,oplossingn van de  huidige Kabi- 
netscrisis uit een oogpunt van principiële en practische politiek. D e  
ondertekrnaars van deze brief vragen zich af, welke indruk dit ver- 
dwijnen van het toch al zwak vertegenwoordigde katholieke element 
in het Kabinet moet maken o p  het katholieke volksdeel, dat niet 
alleen ongeveer 40 % van de bevolking uitmaakt, doch wat meer is, 
mede bovenaan staat in de  algemene waardering voor zijn onwan- 
kelbare, principiële houding van verzet tegen de bezetter. Zij vragen 
zich tevens mei bezorgdheid af, of de gebeurtenissen rondom de 
reeds zo  lange tijd latente jongste Kabinetscrisis geen aanleiding 
zullen geven tot het remmen van het streven in b e ~ e t  Nederland 
naar nauwere samrnwerking o p  nationale gioiidslag van de ver- 
schillei~de politieke groeperingen, welke voor 10 Mei 1940 veela! 
scherp van elkaar afgescheiden en soms zelfs zeer scherp tegenover 
elkaar stonden. Tenslotte geeft de brief uiting aan de verontwaar- 
diging, die er heerst onder de in onbezet en stellig niet minder in 
bezet gebied verblijvende katholieke Nederlanders over de  wijze, 
waarop deze Kabinetscrisis is ,,opgelost" en de geringschattende wijze, 

"oaan. waarop met de positie van het katholieke voiiísaerl is omg,, 
Blijkens een brief dd. 15 Juni 1944 aan de Ministers van dezeiide 

vier katholieke leden van de Buitengewone Raad van Advies heeft 
de  Minister-President aan deze heren oprning van zaken willen 
geven, mits zij bereid waren het openbare karakter aan de ,,Open 
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Brief" te ontiieilieii. Tocii de oiide~ tekendren hierop niet in kondeli 
gaan, bracht de Minister-President de zaak in de Ministerraad als 
gevolg waarvan opnieuw een onderhoud plaatsvond, waarbij de heer 
Gerbranciy zich bereid verklaarde onder geheimhouding nadere in- 
iichtingeii te verstrekken. Hierop werd wederom geen prijs gesteld. 
Tenslotte vermeldden de ondertekenaren van deze brief, dat bij een 
onderhoud, dat zij later met de Minister van Justitie hadden, deze 
hun inededeelae, dat geen der Ministers aan de Minister-president 
gezegd heeft, ddt de mededelingen aan de vier katholieke leden van 
de Buitengewone Raad van Advies slechts onder geheimhouding zou- 
den kunnen worden gedaan. 

Bij het ter sprake brengen van deze brieven verklaart de heer 
Kersteris op de vraag, hoe de heer Gerbrapzdy dat soort van dingen 
zag en tegen elkaar afwoog, dat de Minister-President graag had 
vermeden, dat die katholieke Ministers er weer uitliepen, maar 
hij vermeed ezn ding nog liever: de bedreiging van zijn eigen positie. 
Toen hij kiezen moest, moest hij van de twee kwaden het beste 
kiezen eri w2s het beste, dat zij gingen en niet hij. 

Er werd volgens de heer I<ersteris tegen hem in de hoogste kringen 
en met succes geiiitrigeerd: hij was te rood. Hij was in de ogen van de 
reders een gevaarlijke vent, maar aan die kant moest de heer Ger- 
hranclj de vrienden houden. 

Dat door de reders druk is uitgeoefend op de Ministers kan de 
heer Kerstens natuurlijk nooit werkelijk bewijzen, maar er werd 
door de reders druk uitgeoefznd in alle richtingen. De reders ageer- 
den overal. ook in Amerika en tenslotte is het zover gekomen, dat 
de heer de Booy als Minister van Scheepvaart uit de bus kwam. 
De reders kregen daardoor esn ongehoorde versterking van hun 
positie. Die reders hadden ondisciplinair gehandeld; die moesten 
gestraft worden. Het Jvas toch iets ongehoords de bewindvoering 
van de koopvaardij in de steek te laten om zo iets. Dat had een 
Kabinet, dat zich bleef respecteren, naar de overtuiging van de heer 
Ker~tcns  nooit mogen verdragen; dat deed het echter wel. 

In verband met de mogelijkheid. dat ook de sociaal-democra- 
tische Ministers zouden aftreden, wclke mogelijkheid door de heer 
Albarda in de hierboven vermelde brief l) van 7 Mei 1944 werd ge- 
opperd, verklaart de heer Kerstens, dat hij niet geloofd heeft, dat de 
heren Albarda en van den Ternpel zouden weggaan; dat mocht de 
heer Cerhrandy riskeren volgzns hem. Het was een atmoszeer ge- 
worden in Londen; die was niet meer te harden; het was een maat- 
schappij in ontbinding door roddelen, complotteren en intrigeren. 
De reders namen zeer belangrijke plaarsen in, omdat zij geestver- 
wanten hadden in zovele andere groepen; de olie zat daar b.v. met 
een belangrijk man; de Unilever ook. Het was een zeer eenzijdig 
samengestelde maatschappij. D r  invloed van de belanghebbenden 
vond geen correctie in de normale factoren: publieke opinie en pers. 
De correctie ontbrak en daardoor kon die invloed ongehinderd tot 
uiting komen. Tot zover de lezing van de heer Kerstens. 

Met betrekking tot het ontslag van de heer Kerstens verklaart de 
heer van Angeren, dat de wijze, waarop de heer Keustens tot dit 
ontslag werd gedwongen, een zeer belangrijke reden geweest is tot 
zijn eigen ontslag. De heer Kerstens was te New York geweest, 
had daar tal van belangrijke zaken besproken, was teruggekomen 
en had toen moeilijkheden gekregen, die op het terrein liggzn, 
waarvan terecht wordt gezegd: daarover spreken wij niet. Hij 
vond in die moeilijkheden aanleiding zijn ontslag te vragen. De 
heer Kersfens was vreselijk kwaad en ontdaan en toen heeft de 
Minister-President, de heer Gerhrandy, in de meest vleiende bewoor- 
dingen een toespraak gehouden en er bij hem op aangedrongen toch 
vooral te blijven. Hij was een Minister, die men niet kon missen. De 
heer Kerst~nr was heel kwaad, maar hij moest à tort et à travers 
blijven. Men kan er over denken hoe men wil - het is misschien een 
beetje overdreven -, maar tenslotte vonden zij het prettig niet uit 
elkaar te gaan. 

Enige weken daarna, toen de heer Kerstens druk bezig was 
onderhandelingen te voeren met de Engelsen over de beschikking 
over de schepen in verband met de invasie, dus een zeer belang- 
rijke en moeilijke affaire, werd achter zijn rug de afscheiding van 
de scheepvaart van zijn Ministerie voorbereid. Er was zelfs al, 
zoals later bleek, een nieuwe Minister, de heer de Booy, gepolst. De 
heer van Angereiz heeft tegen de heer de Booy persoonlijk geen enkel 
bezwaar - hij is een fatsosnlijk en integer man -, maar hij was 
to~valligerwijze een figuur, die, naar zijn mening, moeilijk paste in 
het geheel van het Kabinet. In de eerste plaats omdat er al heel wat 
grootkapitaal in het Kabinet vertegenwoordigd was; daar behoefde 
niet nog wat bij. Hij was directeur van de ,,Koninklijkem. Zij hadden 
al een directeur van de ,,Billitonw. Voorzover de heer vart Angeren 
kon nagaan, was men in dit opzicht in Nederland nogal critisch. Zij 
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hadden zo geleidelijk aan de di~ecteurzri v d i ~  de yiote iilaa~schappijeri 
in het Ministerie zitten. Dat was een, zij het niet overwegend, be- 
zwaar van de heer valt Angerev. Het tweede bezwaar was, dat de 
heer de Booy niet zo heel lang vóór die tijd een adres van de ,,Ko- 
ninklijke" had getekend, waarbij practirch de Regering e:n proces 
werd aangezegd wegens haar optreden in verband met de scheprn- 
vordering. Men had beloofd, dat men de Regering wel zou krijgen 
:net de vordering van die schepzn. De heer var7 Angercrz vond het 
heel vreemd een van de ondertekenaren - en dat achter de rug van de  
heer Kersteils om - te belasten met de zorg voor de scheepvaart. 
Die onmisbare en geprezen persoon, de heer Ker~tens,  kreeg voorts 
ezn lange brief van de heer Gerbrandy met ernstige bezwaren tegen 
zijn beleid, terwijl hij hem vroeger ezn van zijn beste mensen had 
genoemd, misschien onze toekomstige Eerste Minister. De heer van 
Angeretz heeft dit gekwalificeerd als een deurwaardersexploit, dat de 
heer Kerstrns thuiskreeg. Hij kan zich niet aan de indruk onttrekken, 
Jat d e ~ e  bezwaren werden aangevoerd om hem als het ware te 
dwingen die afscheiding van zijn dzpartement te accepteren. De heer 
Kerstens kon het niet nemen en hij vroeg zijn ontslag. De heer valt 
Angcren moet eerlijk zeggen, dat hij het zo ernstig vond, dat hij, als 
hij in zijn plaats was geweest, ook zijn ontslag zou hebben aange- 
vraagd. Hij heeft het als zeer gevaarlijk voor de andere Ministers 
gevoe!d, dat men achter de rug van een van de Ministers om een 
nieuwe aanstelde voor een stuk van zijn departement en zeide: ik 
heb zoveel bezwaren, dat, al ben je een beste kerel geweest, het 
beter is. dat je er uit gaat. Daarop kwam het neer. De heer varz 
Angercrz vond dit niet de wijze, waarop inen inet Ministers placht 
om te gaan, en meende als Mlnister van Justitie daartegen ernstig 
bezwaar te moeten maker. 

Dc heer van den Teinpel leidt zijn beschouuing over het ontslag 
van de heer Kersfens in met de verwijzing naar de data van het op- 
treden van de heer Kerstenr op 20 November 1941 en het optreden 
van de heer van deli Broek als Minister van Financiën op 9 Decem- 
ber 1942, omdat deze data met elkaar verband houden. 

De aailleiding tot het aftreden van Minister Kersterzs, zoals hij het 
riet, kan in vier plinten samengevat worden. Het eerste was het 
bezwaar van de Minister van Financiën van den Broek en van andere 
Ministers. dat er niet bij benadering door de Minister van Scheep- 
vaart een w~nst-en-verl~esrekening van de Nederlandse koopvaardij- 
vloot kon worden geproduceerd. Vaiz den Broek vond de financiën 
niet in zo'n schitterende staat: op menig gebied werden de koorden 
aangetrokken; een voorname verliespost leverde vermoedelijk de 
koopvaardijvloot op. De Noorse vloot boerde blijkbaar beter dan de 
onze. Men wilde weten, waar men aan toe was. De Minister van 
Scheepvaart voerde voortdurend ezn reeks van moeilijkheden aan, 
moeilijkheden, die er ongetwijfeld waren, die hem beletten op rede- 
lijke termijn een winst-en-verliesrekening te produceren. Men bleef 
dus ten dezc ir, het duister rondtasten. 

Het tweede bezwaar tegen de heer Kersterzs betrof zijn onbeperkt opti- 
misme in verbanc! met zijn ervaringen op de conferentie van de 
U.N.R.R.A. te Atlantic City van 10 November-l December 1943; 
hij was daar als Minister van Handel, Nijverheid en Scheepvaart 
hoofd van de Nederlandse delegatie. Op deze conferentie was ook 
de positie van de U.N.R.R.A. bij haar toekomstige veelzijdige be- 
moeiingen, bovenal ook tegenover het Amerikaanse oppercommando, 
in geding. De heer Kersteizs kwam in een zeer uitzonderlijke positie 
te staan. Op een gegeven ogenblik werd hij in vertrouwen genomen 
door de vertegenwoordiger van het Amerikaanse opperbevel over de 
voorzieningen, die men van die zijde direct na de bevrijding voor 
bevrijd Nederland zou treffen. De heer Kersterzs trok zijn conclusies 
daaruit; hij vond die toezeggingen voor Nederland zo goed, dat hij over- 
tuigd was, dat de moeilijkheden van de lucht waren. Het leidde hem 
er zelfs toe een telegram te 9tiireii naar zijn departement, dat men de 
aankopen kon stop zetten. Dai deed hij zonder overleg met de andere 
departeinenten. Om een voorbeeld te geven: terwijl men reeds lange 
tijd bezig was om te pogen geneesmiddelen aan te kopen voor Ne- 
derland na de bevrijding - die aankopen rnoest het Departement 
van Sociale Zaken effectiierzn -: kwam dat telegram: de aankopen 
stop zetten. De heer van den Tentpel moet zeggen: die toezeggingen 
aan de heer Kersten$ zijn achteraf volstrekt niet onwezenlijk gebleken. 
Het was ook een vooraanstaand mail, die hem de mededelingen deed. 
Hij had de zaak echter zo niet nroeten behandelen met het oog op 
de belangen vali de andere departementen te Londen en ook met het 
oog op het feit, dat het inondeliiige en vertrouwelijke mededelingen 
waren. 

Het derde punt was het verlies van vertrouwen in het beleid van de 
heer Kersteiw bij de heer Gerhriintly en bij de hoogste instantie. Aan- 
vankelijk was dat vertrouwen mateloos. Zo ging het herhaaldelijk. Bij 
liet optreden van een nieiiwe Atinister wac er steeds e:n zeer geprcl- 
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nonceerd vertrouwen bij de  Minister-President, dat  vaak na korte tijd 
al verloren ging. 

Tenslotte werden de moeilijkheden acuut, toen de heer Gerhrandy 
met het voorstel kwam het departement van de  heer Kersteris te  
splitsen en een apart Departement van Scheepvaart te  vormen, welk 
departement dan vanzelf de kwestie van de financiële resultaten van de  
koopvaardijvloot te behandelen zou krijgen. Daarop is de heer Kers- 
terzs niet ingegaan; hij trad af. D e  heer va!? den Tempel moet er in dit 
verband o p  wijzen, dat, toen de  crisis ten aanzien van de heren 
Steenberghe en Welter zich voltrok, hij in Amerika was. Toen hij 
terugkwam, was de crisis een voldongen feit. N u  deed zich weer 
hetzelfde geval voor. Toen de kwestie-Kerstens haar beslag kreeg, 
vertoefde hij wetr in Amerika, te  Philadelphia. Het  standpunt van 
de Minister-President enerzijds en van de heer Kerstens anderzijds 
is neergelegd in de correspondentie, door hen gevoerd bij het af- 
treden van de  heer Kerstens. 

D e  heer van den Ternpel vond het jammer, dat, toen hij terugkwam, 
de  zaken deze loop genomen hadden. Ondanks bedenkingen tegen het 
beleid van de  heer Kersteiu was er, naar zijn mening, voor deze gang 
van zaken o p  dat ogenblik ge:n afdoende reden. 

Het algemene kader, waarin de  heer Burger zijn visie o p  het ont- 
slag van de heer Kerstens wil plaatsen, wordt door hem als volgt ge- 
schetst. D e  heer Gerbrandy creëerde altijd een sfeer in onrustige be- 
weeglijkheid, belemmerend voor constructieve arbeid. Er  was altijd 
onzekerheid; men wist nooit, waar men aan toe was. E r  was altijd o p  
een of andere wijze rumoer over de  een of ander. E r  was altijd wel 
iemand, die met de bedoeling tot ontslag rondliep of daarmede dreigde 
of voorlopig zei, dat hij het zou doen. D e  heer Burger heeft zich daar- 
van in het begin niet al te veel aangetrokken; pas later heeft hij be- 
grepen, dat  dit labiele evenwicht blijkbaar de eigenlijke grondslag was, 
waarop de heer Gerbrandy zich in het Kabinet wist te handhaven. 

D e  gang van zaken zelf bij het ontslag van de heer Kerstens ziet de  
heer Burger als volgt. Hij herinnert er aan, dat  de heer Kerstens was 
afgevaardigd naar de U.N.R.R.A.; hij was naar Amerika geweest en 
had daar allerlei besprekingen gevoerd omtrent de  voedselvoorziening 
van Nederland oilmiddellijk na de oorlog. D e  heer Kerstens was en- 
thousiast over de  door hem bereikte resultaten. Hij had het gevoel tot 
de  allerhoogste en meest gezaghebbende kringen t e  zijn doorge- 
drongen; hij had voor zich zelf de zekerheid, dat onmiddellijk na de 
bevrijding een zekere hoeveelheid voedsel ter beschikking zou komen 
op maximaal snelle wijze, nl. door toedoen van Amerikaanse mili- 
taire zijde, zodat men zeker wist, dat  het apparaat voorhanden was 
om te zorgen, dat Nederland het ook inderdaad spoedig zou krijgen. 

Het is de heer Burger trouwens bij zijn latere U.N.0.-reizen naar 
Amerika wel gebleken, dat de heer Kerstens aldaar niet onopgemerkt 
is gebleven. 

Hij gelooft trouwens, dat  het idee, waarmede de  heer Kerstens 
terugkwam, later ook zo is uitgevoerd door de Amerikaanse militairen. 
D e  heer Burger heeft dus het gevoel, dat  de heer Kerstens terecht da t  
optimisme had. Deze heeft daar toen een radiorede over gehouden 
in het gelukkige gevoel, dat  hij werkelijk iets voor Nederland had 
kunnen bereiken en hem is toen verweten, dat  hij zich daarin veel te 
optimistisch had uitgelaten. Trouwens reeds voordat de heer Kersterts 
uit Amerika terug was, kwamen er uit Amerika al redevoeringen 
over, die hij daar had gehouden. Allerlei persuittreksels, waaruit de  
heer Gerbrandy concludeerde, dat de heer Kerstens zich onjuist had 
uitge1:iten. Overigens zegt dat niet veel, want de  heer van Mook zei 
het volgens de heer Cerbrandy ook altijd verkeerd en ieder van hen, 
die ergens sprak. Nu laat de heer Burger nog daar, of die persuittrek- 
sels juist weergaven wat er gezegd was. Dat  was vooral in Amerika 
een onzekere factor, maar toch ook in Engeland. 

Er  was dus allerlei critiek o p  d e  heer Kerstens. Hij had trouwens 
ook allerlei andere grond voor critiek gegeven. Aan hem toch zou de  
regeling te wijten zijn, waarbij de  exploitatie van de koopvaardij- 
schepen onder het beheer van de  Staat kwam. Tevoren was er een 
burgerlijke dienstplicht voor de schepelingen ingevoerd bij het Vaar- 
plichtbesluit en als natuurlijke tegenpool daarvan kwam toen het 
brengen van de exploitatie van de schepen in handen van de Rege- 
ring. Dat  heeft men in rederskringen de heer Ker~tens kwalijk ge- 
nomen. Voorts werd gesuggereerd, dat  Nederland in de geallieerde 
scheepvaartpool aan het kortste eind trok, omdat de  heer Kerstens 
niet opgewassen zou zijn tegen zijn Engelse tegenspeler lord Leathers. 
Of dit waar is, kan de heer Burger niet beoordelen, maar hij herin- 
nert zich niet, dat de heer de Booy - die als scheepvaartdeskundige 
dan wel tegen lord Leathers opgewassen zou zijn - met daverende 
successen is thuisgekomen. 

Er  was dus hier en daar  nogal critiek o p  de heer Kerstens. Toen 
kwam de geschiedenis van de Amerikaanse hulpverlening Nadat de  
heer Kerstens was teruggekeerd, heeft hij daarover een uitvoerig relaas 
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in de Ministerraad gegeven. E r  zijn drie vergaderingen van de  Minis- 
terraad aan besteed. D e  heer Burger vond in het algemeen de heer 
Kersterls eaii nuttige kracht, met name ook omdat hij - wat de heer 
Burger erg belangrijk vond ;n Londen - aan  de democratjsche kant 
stond. 

De heer Kersterzs gaf derhalve, aldus de heer Burger, een zeer uit- 
voerige en welsprekende uiteanzetting over de gang van zaken in 
Amerika. De heer Burger herinnert zich in zoverre teleurgesteld te  
zijn geweest, dat hij niet tot een volkomen duidelijke conclusie kwam 
ten aanzien van het geheel. Dat  zal misschien ook met andere heren 
het geval zijn geweest, maar zij hebben dat  wellicht verwerkt in hun 
critiek o p  de heer Kevsterrs, die hij niet had. Toen gebeurde het, dat  
aan de heer Steerlherg4e een rapport is gevraagd omtrent de gang 
van zaken in Amerika. De heer Stee~berghe was toen ge'en Minister 
meer. Het had voor de hand gelegen, dat aan de  heer Kerstozs ge- 
vraagd was daarover raoport uit te brengen aan de Koningin. 

Dat  dit niet geschiedde, heeft de heer Kerstens beschouwd als een 
bewijs van wantroiiwen. O p  die grond heeft hij in elk geval ontslag 
gevraagd. De heer Burger vond het argument van de  heer Kerstens 
niet zo heel st-rk. Hzt is voor de hand iiggend, dat in een situatie, waar- 
in van de drie factoren: Koningin, Kabinet en Kamers, het parlement 
komt te ontbreken, de onderlinge verhouding van het overblijvende 
niet precies dezelfde is als zij zou zijn, wanneer het parlement er nog 
wel was. Hij laat in het midden, in hoeverre door het wegvallen van 
een dezer factoren, i.c. het parlement, de onderlinge verholiding van 
Koningin en Kabinet moet worden beYnvloed. Het zou echter abnor- 
maal zijn, als nadzre nuancering zou ontbreken, al is het moei lij^ de  
nieuwe onderlinge verhouding nauwkeurig te bepalen. Het leek hem 
gekunsteld om de situatie, waarin wij staatsrechtelijk verkezrden, al te 
dogmatisch te benaderen, alsof het ontbreken van het parlement geen 
factor was, die ook de overige gezagsverhoudiilgen zou beïnvloeden. 
D e  heer Burger vond dan ook, dat de hezr Kerstens zijn staatsrechte- 
lijke principes wat ver doorvoerde. Hij heeft o p  een gegcven ogenblik 
in een speech te kennen gegeven - dat staat in de notulen van de  
Ministerraad -, dat hij ingehaald was als Minister en vorstengunst 
had genoten, terwijl hij nu zo weinig telde. D e  heer Albarda ant- 
woordde, dat de kwestie of zulks al of niet aangenaam was o p  het 
plan van persoonlijke gevoeligheid lag en dat noch het vorsteng~inst 
genieten, noch het ontbreken van zodanige gunst een factor in het 
geding was. D e  heer Albarda had in zijn pogingen om de heer Kersterzs 
als Minister te behouden verder het argument, dat de heer Kerstens de  
plicht had om, toen hij van een zo belangrijke conferentie als in  
Amerika had plaats gehad, was teruggekeerd, daarover eigener bewe- 
ging een rapport aan de Koningin te overhandigen; H.M. zou dan  
aanleiding hebben kunnen vinden hem om nadere toelichting te ver- 
zoeken en dan zou de ontmoeting van H.M. met de heer Szeenberghe 
- welke ontmoeting, naar werd gezegd, niet tot het verkrijgen van 
bedoeld rapport was gearrangeerd - de gegeven moeilijkheden niet 
hebben opgeleverd. 

Het was blijkbaar niet de bedoeling van de heer Cerbrandy de  
heer Kersterzs terstond geheel weg te werken; voorlopig zou hem 
alleen Scheepvaart worden ontnomen. Het  Departement van Han- 
del, Nijverheid en Scheepvaart moest worden gesplitst; Scheepvaart 
moast nl. van Handel en Nijverheid worden gescheiden. Voor wat 
betreft het Departement van Scheepvaart zou dan de heer de Booy 
in de plaats komen van de heer Kerstens. Nu waren zij daarover 
niet gelukkig, omdat zij van de heer de Booy, die zich als een 
zeer respectabel persoon ontpopte, niet wisten, wat hij o p  politiek 
terrein betekende; zij wisten alleen, dat hij directeur van de 
Koninklijke was. Als men in die situatie de heer Kevstetzs - die 
de  critiek had van de  reders o m  de  redenen, welke zo juist zijn ge- 
noemd - wegnam van het departement en verving door de  heer 
de Booy, moest een buitenstaander wel zeggen: dit is ean over- 
winning van het standpunt van de reders o p  dat van de  heer Kersterzs. 
Dit leek, politiek gezien, de heer Burger niet gelukkig. De heer de 
Booy .is in het Kabinet gekomen; de heer Burger heeft er, ook wat zijn 
objectiviteit betreft, de meest prettige herinneringen aan behouden. D e  
vervanging van de  heer Kerstens door de heer de Booy kon, gegrven 
de verhouding van de heer Kerstens tot de reders, ook door de  schepe- 
lingen - en dat was zeer belangrijk - niet anders worden gezien dan  
als een overwinning van de reders ten koste van de schepelingen, in 
wier kringen de heer Kerstens sterk gevoeld werd ais de man, die voor 
hen o p  de bres stond, hetgeen psychologisch zeer belangrijk was in de  
tijd, waarin zij in d:: grootste gevarcn verkezrden. D e  heer Burger 
vond het dus een hachelijke onderneming van d e  heer Gerbrandy, 
maar hij vond het ook e;n zeer bedenkelijk iets, da t  de  heer Kerstcrzs 
zijn gegriefdheid zo o p  de spits dreef. 

Met betrekking tot de vraag, of in gevallen, waarin er een andere 
Minister inoesí komen, overleg werd gepleegd over d e  nieuwe candi- 
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daat iri de Ministerraad, verklaart de heer Burger, dat dit wel voor- 
k a m .  In ieder geval weet h j ,  dat bijvoo;beeld over hem in de Minis- 
terraad overleg gepleegd is, toen hij Minister zou worden. Of een 
voorgenonxn mutatie altijd systen~atisch aan de orde gesteld werd, is 
een andere zaak. Dat de heer Kerstens wel rapport heeft willen uit- 
brengen, maar dat hij daarvoor niet de gelegi-nheid heeft gehad, is de 
heer Brcrger niet bekend. 

Alles bij elkaar wilde de heer Ker~teiis,  aldus de heer Burger, 
zijn gevoelens uiten door e-n formele kwestie scherp te stellen. 
Hoe sympathiek de heer Burger ook tegenover hem stond, hij 
meende. dat de heer Kerstens ook andere belangen moest laten 
gelden. Men kon in die tijd -- gegeven de wijze van doen van 
de heer Gerbrarzh -- eigenlijk wel iedere dag om gegronde rede- 
nen weggaan. maar voor de heer Kerstelis betekende weggaan: 
plaats maken voor de heer de Booy, die zij toen op een andere 
inanier zagen dan rij hem later zijn gaan zien. Zij wisten, dat zij daar 
een flguur zouden krijgen, van wie zij niet de zekerheid hadden, hoe hij 
stond ten aanzien vali de democratie en van de wijze, waarop die 
straks in Nederland voorbereid of geregeld zou worden. Men maakte 
de stoel vrij en kon in het beste geval iemand van dezelfde democra- 
tische opvatting krijgen. maar een verbetering was uit de Londense 
sfeer zeker niet te verwachten. De heer Burger heeft het altijd aldus 
bekeken: nu er geen parlement is, nu er geen instantie van de bevol- 
king is, waar men zijn politiek Kan voordragen en voorleggen ter be- 
oordeling, kan men niet weggaan, of net moet volstrekt onhoudbaar 
zijn geworden. 

Het heengaan vali de heer K e r ~ t ~ r i s  was spelen in de kaart van de 
heer G~rbrcindy. Dat een man als de heer Kersfens wegging - men 
denlte daarbij ook aan de krachten, die daar verder achter stonden -, 
maakte, dat er een plaats vrijkwam voor een man, die op dat ogenblik 
voor de doeleinden van de heer Gerbrnndy meer bruikbaar scheen. 
Daaroin was er voor de heer Burger geen sprake van weggaan, tenzij 
de val van het Kabinet voorzienbaar ware alsmede een nieuwe for- 
inatem. De heer Kerstelis had z.i. onvoldoend sterke argumenten. 
Deze kwestie is gekoppeld geweest aan de gang van zaken met de 
heer van Angeren, die vreselijk zat met zijn Politiebesluit, dat niet 
werd getekend. Wij vond. dat hij daarom met de heer Kerstens heen 
moest gaan. De Ministers vonden dät te meer onaangenaam. omdat 
liet de twee katholieke leden van het Kabinet gold. Daardoor ontstond 
de indruk, dat er in het Kabinet een kwestie met de katholieken als zo- 
danig was en daarvan was naar zijn gevoel gem sprake. Maar aan de 
andere kant was het in zekere zin wel begrijpelijk, dat, toen één ka- 
tholiek wegzing, de ander, toch al in een onbehaaglijke positie, niet 
veel zin had om te blijven. In een soortgelijke situatie hebben de 
heren Albarda en van de17 Ternpel ook wel verkeerd. Toen de heer 
van derl Tempel de eerite inaal ontslag vroeg - dat was naar de 
heer Bi~rger meent in 1944 -, zei de heer Albarda: Ik ben het 
met die ontslagaanvrage niet voor 100 pct. eens. maar ik wil ook 
niet hebben, dat in Nederland het gevoel ontstaat, dat te Londen 
de twee enige sociaal-democratische Ministers uit elkaar gevallen 
zijn. Dat element zal ongetwijfeld voor de heer van Angercn ook 
een rol hebben gespeeld. 

Omtrent de grote moeilijkheden, waarin het Kabinet in het begin 
van 1944 verkeerde, verklaart de heer Albarda, dat de drie gevallen nl. 
het aftreden van de heren Kersteris en van Angcren en de verandering 
van departement van de heer vcin Bocyc~n op zich zelf staande ge- 
vallen waren. Zo is de crisis met de heer Kersttrls een geval op 
zich zelf. Het bediiit vdn de Minister-President om het Departe- 
inent van Handel, Nijverheid en Scheepvaart te splitsen en van 
Scheepvaart een afzonderlijk departement te maken en het besluit 
ban de Minister-President otn daarvoor de heer de Booy te benoemen 
- dat reeds vaststond --, was voor de heer Ker5t(ws aanleiding oin 
zijn ontslag te nemen. De heer Kerstcrlzs kon ~ i c h  niet verenigen met 
die splitsing; hij wilde in het bijzonder Scheepvaart niet verlaten. Er 
scheen niet op te kunnen worden teruggekomen, omdat de bespre- 
kingen met de heer de Booy te ver waren. Dit is de reden geweest 
voor de ontslagaanvrage van de heer Ker~rP11.5. 

Daarop is toen de deniibsie van de beer vczn Arzgeren gevolgd; de 
leden daartoe was een andeie. Het waren moeilijkheden van een 
geheel andere materie, die de iieer van Anger~11 had: het had niets 
te maken met de Scheepvaart-kwestie. 

Velen hebben toen evenwel gemeend, dat het uittreden van de heren 
i~axz A~igerelz en Kerst:,lis kort na elkaar te beschouwen zou zijn als 
een breuk met de katholiekrn. Dit is ook in verschillende bladen o.a. 
de ,.Knickerbocker". gesuggereerd: dit  blad vervulde te 1,onden enigs- 
zin5 de rol, die de Indische pers vioeger in Nederland vervulde, daor 
allerlei dingen te zeggen, die ter plaatse verzwegen werden. De 
heer Alhurda heeft daarop tiog in de ,,Knickerbocher" geantwoord 
inet een v ti ik re. waarin hij ver~ekerde, dat driar geen sprake van 
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was en dat het integendeel door dlle leden van de Min~sterrdad werd 
betreurd, dat nu juist de twee katholieken verdwenen, omdat zij er 
juist zeer op gesteld waren katholieken in het Kabinet te behouden. 
E!r zijn toen nog pogingen gedaan om ezii zeer bekwaam katholiek 
te bewegen een plaats in het Ministerie in te nemen. maar deze wilde 
zich niet beschikbaar stellrn. D s  voorstelling, alsof hier een anti- 
katholieke handeling was bedreven, is volkomen onjuist. 

Het geval van de heer van Boeyen staat daar weer helemaal buiten. 
Op de vraag, of hij gegronde redenen aanwezig achtte om Scheep- 

vaart aan de heer K E ~ S ~ P M S  te onttrekken, gezft de heer Albarda als zijn 
opvatting te kennen, dat er gern algemene tevredenheid was over het 
beleid, dat de heer Kersfcius op dat punt had geloerd. In hoeverre die 
ontevredenheid gegrond was, laat hij er buiten, maar er was critiek op 
de wijze, waarop de he-r Kerslens het had gevoerd. Dit leidde er toe, 
dat het departement werd gesplitst en in andere handen gegeven werd 
Het was dan ook juist van de heer Kerseerzs, als hij 111 die splitsing 
critiek zag op zijn eigen be!eid. 

Volgens de heer van Lidth de Jeude is de aanleiding tot het ont- 
slag van de heer Kerstcris ten eerste geweest enige meningsverschil- 
len over redevoeringen, welke hij had gehouden over voedselvoor- 
ziening, de U.N.R.R.A. e.d. De Regering meende, dat dz heer Kers- 
fens ean veel te optimistisch geluid liet horen. Ten tweede: enige 
moeilijkheden over de Scheepvaart. De Minister-President had tozn 
het plan opgevat Handel, Nijverheid en Scheepvaart te splitsen en de 
heer Kerstens het Departement van Handel en Nijverheid toe te ver- 
trouwen, terwijl hij e:n andere Minister voor Scheepvaart wenste. 
Daarmede kon d(: heer Kersteris zich niet verenigrn. De correspon- 
dentie, die hierovcr gevoerd is tussen de Minister-Pi esident en de heer 
Kerstcns, kent de heer van L,idth de Jeude niet. Wat hij hiervan weet, 
heeft hij voornamelijk aan de besprekingen in de Ministerraad ont- 
leend. 

De heer Furstrzer weet niet in hoeverre de politieke verhoudingen door 
het geschil, dat met de heer Kersteris ontstaan is, zijn beïnvloed ge- 
worden, maar hij vond het gehele beheer van de koopvaardij en de 
wijze, waarop toegegeven werd aan allerlei eisen en waaraan, naar hij 
meende, niet toegegeven behoefde te worden, ja, in oorlogstijd niet 
mocht toegegeven worden, niet fraai. Kort gezegd: hij heeft het be- 
heer over de scheepvaart van de heer Ker~tcns helemaal niet gewaar- 
deerd. Op de van de zijde der commissie gemaakte opmerking, dat 
de heer Furstner uiteindelijk daarvoor ook de verantwoordelijkheid 
heeft gedragen, reageert deze met de vragen: ,,Waarom? A19 Minis- 
ter? In de oorlogstijd was het zo, dat leder departement zijn eigen 
boontjes moest doppen. Alleen kwam deze zaak in de Ministerraad 
ter sprake, als wij als Minister enorme verliezen in het Scheepvaart- 
fonds kregen te accepteren." De  heer Furstner heeft in die tijd de 
indruk. gekregen, dat men bij ,,Scheepvaartm veel te veel toegegeven 
heeft aan de %rees voor stakingen, waarmede volgens de heer Kerstens 
gedreigd werd. Er was o.a. een soort van tuchtregleinent uitgedokterd, 
waarbij mei1 zelfs zo ver ging, dat, als een schip op een gegeven 
moment in een buitenlandse haven lag cn een stuurman moest wor- 
den overgeplaatst, dat voornemen aan de contactcomn~issie, zijnde 
een comn~issie aan boord van de personeelsbonden, moest worden 
voorgelegd alvorens het kon worden uitgevoerd. Naar zijn gevoel ging 
dat in tegen goede verhoudingen aan boord, die heel anders liggen dan 
de verhouding werkgever-werknemer in een fabriek. Nu heeft de 
heer Kerstcrzs later wel de indruk trachten te vestigen, dat hij het 
op dit punt gewonnen had, maar uit de bus is gekomen een com- 
missie, waarin ook de werkgevers en een Regeringsvertegenwoordiger 
zat-,n en waarin van het vooraf voorleggen van plaatsingen geen 
sprake meer was. De heer Furstner heeft de heer Kersfens als leider 
van onze koopvaardij niet erg kunnen waarderen. De  heer Furstner 
weet wel, dat de reders ook ernstige bezwaren hadden. Overigens 
herinnert hij zich vaag iets van een geschil met die reders. 

I le heer Fursrrier verklaart verder, dat hij in 1911 -hij heeft er een 
aantekening van 26 April 1944 van --aan de heer Grrbrundy heeft 
voorgesteld, of het niet in 's land belang ~ o u  zijn bij het oplossen van 
de moeilijkheden, die er toen ten opzichte van de heer Kersterzs als 
leider van onze koopvaardij waren, om Shipping en Marine in één 
hand te brengen. Dit zou uit militair oogpunt natuurlijk zeer veel 
voordelen bieden. De heer Furstner deed daarbij de suggestie om 
de heer de Booy, die toen directeur van de Koninklijke was zn 
oud-zee-officier, aan te zoeken voor Minister van Marine en Koop- 
vaardij. Daar wilde de heer Gerbrarzdy toen niets van weten, d.w.z. 
hij heeft zoiets gezegd, dat hij wel zag, dat er enige voordelen aan 
verbonde11 waren. maar aan de andere kant kwam het toen blijkbaar 
niet gelegen. 

Met betrekking tot het conflict met de heer Kcr.~leiis li, de heei- 
Bolkestein van mening, dat het Kabinet in 1944 wel een labiele zaak 
geworden was en dat de heer Kersfens in een moeilijke positie was 
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geraakt. Het  ging over zijn scheepvaartbeleid en over de  komcnde 
ondersteuning van U.N.R.R.A. Omtrent deze laatste had de heer 
Kerstens zich lelijk vergist, zodat begrijpelijk was, dat  er tegen zijn 
beleid bezwaren geopperd werden. 

D e  heer Bolkesrein heeft later gehoord, maar  in die dagen was 
het hem niet bekend, dat de heer Gerbrandy reeds met anderen be- 
sprekingen over deze zaak had gehad en met name tevoren reeds 
iemand anders had gepolst voor de vervanging van de heer Kers- 
fens alvorens er met deze over te spreken. D e  eigenlijke moeilijk- 
heden heeft de  heer Bolkestein niet meegemaakt, daar hij van Maart 
1944 tot einde Juni 1944 in Amerika is geweest. D e  voorstelling, die 
de Ministers van de  heer Gerbrandy kregen, was deze, dat  het bij 
Scheepvaart in de war gelopen was en dat de voortdurende tekorten, 
ciie er waren, de aanleiding waren om tegen de heer Kerstens op te 
treden. Dit was inderdaad een zakelijke grond. De heer Bolkestein 
wil er vooral bijvoegen, dat de persoonlijke verhouding tussen beide 
heren altijd zeer goed is geweest en zelfs gebleven. 

Dat  Marine en Koopvaardij eigenlijk bij elkaar horen, heeft de  
heer Bolkestein nooit gehoord; wel dat er een slechte verhouding 
bestond tussen de heer Kerstens en het ,$hipping Committee". 

In tegenstelling tot de  opvatting van de heer Albarda, dat  de  drie 
gevallen, die in het voorjaar van 1944 aanleiding gaven tot een 
crisis in het Kabinet, elk o p  zichzelf staan, is de heer Micltiels 
va71 Verduynen de  opvatting toegedaan, dat  de crises-Kersterrs en 
van Angererl samen genomen moeten worden. 

Wat de  crisis van de heer Kerstens betrof, is d e  opvatting van 
de heer van Kleffens, dat hier de  moeilijkheid vooral lag in het 
scherpvaartbeleid, waartegen bij ern aantal Ministers bepaalde 
bezwaren bestonden. O p  de bezwaren van de  zijde van de reders 
heeft de heer van Kleffcns altijd een zeker disconto toegepast; de  
reders waren in zekere zin partij. Het was altijd de Regering tegen- 
over de reders; o p  de  bezwaren van dis zijde moest altijd een 
zekere correctie toegepast worden. D e  heer van Kleffens heeft 
altijd getracht een oordeel te vormen, zich daarbij baserend o p  de  
stukken en de  uiteenzettingen in de Ministerraad. En dan waren er 
toen inderdaad bezwaren. De drie crisisgevallen binnen het Kabinet 
waren soortelijk alle drie verschillend. 

O p  d e  vraag, of de  heer Gerbrandy achter d e  rug van de heer 
Ktarstens reeds besprekingen heeft gehad over de afsplitsing van 
Scheepvaart van diens departement, geeft de heer van Klef fens als 
zijn mening, dat  hij niet weet, hoe de heer Gerbrandy dat precies op 
toiiw heeft gezet, maar het is inderdaad met pijnen gepaard gegaan. 
Het was een moeilijke situatie. D e  heer van Kleffens wil geen dingen, 
die gebeurd zijn en minder juist zijn, proberen goed te praten, maar 
aan de andere kant moet men natuurlijk in het oog houden, dat  de  
heer Gerbrandy, ziende, dat dit iets was, dat aanleiding kon geven 
tot een crisis, moest zorgen voor een goede loop van zaken en voor 
continuïteit. 

Inzake het optreden van de  heer Kerstens in Amerika herinnert 
de heer van Klef fens zich heel gozd, dat  d e  heer Kerstens zich toen 
heeft uitgelaten o p  een manier, welke d e  Regering onvoorzichtig 
leek, veel te optimistisch met betrekking tot het geld, dat  wij hadden. 
Met name de heer van den Broek had daartegen bezwaar. 

Met betrekking tot de  besprekingen, die de heer Kersterzs in Ame- 
rika gevoerd heeft over de  hulp aan Nederland na de  oorlog, ver- 
klaart de  heer van Kleffens, dat  het gehele gezelschap Ministers 
stuk voor stuk ieder naar zijn aard en gaven zijn best gedaan heeft 
de  zaken van liet land zo goed mogelijk te laten lopen. Zo is het 
ongetwijfeld met de  heer Kerstens geweest. Hij heeft ook zeer juiste 
dingen gedaan. 

Op de vraag, of het ontslag van de heer Kerstens in wezen een 
gevolg is van de wrok, welke de  reders tengevolge van het con- 
flict in Mei 1943 tegen hem zouden zijn blijven koesteren en waar- 
door zij steeds tegen de heer Kerstens zouden hebben geageerd om 
zijn positie te ondermijnen, antwoordt de heer Beelaerts van Blok- 
land, dat het hem in elk geval te sterk lijkt uitgedrukt. Hij wil niet 
zeggen, dat  het na het conflict met de reders goed marcheerde met 
de heer Kerstens, maar dat  de  reders voortdurend tegen hein zouden 
gea,geerd hebben, gelooft hij niet. Ook gelooft hij niet. dat er een 
actie is geweest om de heer Kerstens als Minister te doen aftreden. 
E r  bestond natuurlijk van het begin af aan die wens. Een Minister, 
die dingen doet, welke niet bevallen ......... 

In  de open brief van de katholieke leden van de  Buitengewone 
Raad van Advies aan de Raad van Ministers zeggen deze leden 
dan ook, dat  de diepere gronden van de  ontslagaanvrage van de 
heer Kerstens, welke tenslotte tot het heengaan van de Minister 
hebben geleid, voor een niet gering gedeelte van staatsrechtelijke aard 
zijn en ten nauwste verband houden rnet een der grondpeilers van 
onze Nederlandse constitutie, de ministeriële verantwoordelijkheid. 
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Die brief komt voor de verantwoordelijkheid van de vier katholieke 
leden. 

E r  zijn de heer Beelaerts van Blokland geen feiten ter kennis 
gekomen, waaruit hij zou kunnen constateren, dat  er na dit con- 
flict een actie van de zijde van de reders gaande is gebleven om de  
positie van de heer Kerstens te ondergraven en hem eventueel ten 
val te brengen. D e  heer Beelaerts van Blokland begrijpt levendig, dat  
de reders die wens koesterden, maar van een voortdurende actie 
tegen de heer Kerstens is hem nooit gebleken. 

Met betrekking tot de crisis-Kerstens doet Ir. J. B. G .  M.  ridder 
de van der Schueren mededeling van een korte notitie van de heer 
Steenberghe uit die tijd, welke deze aan de katholieke leden van de  
Buitengewone Raad van Advies heeft gegeven, voordat hij naar 
Amerika ging en waarin hij een uiteenzetting van zijn standpunt ten 
aanzien van deze crisis gaf en met name mededeelde, waarom hij in 
zijn eigen functie bleef. Daartoe was te meer aanleiding, omdat de  
heer Steenberghe bij een vorige crisis tezamen met de heer Welter 
het slachtoffer was geweest. 

D e  heer Steenberghe zegt in die notitie, dat hij in verband met de 
laatste Ministercrisis even o p  papier wil zetten, waarom hij zijn 
functie van chef van de Economische-, Financiële- en Scheepvaart- 
missie te Washington blijft vervullen, nl. omdat dit een positie 
is zonder enige verantwoordelijkheid o p  het terrein van het Regerings- 
beleid. D e  heer Steenberghe zet dan uiteen, dat  hij een andere 
houding zou aannemen, wanneer aan die functie ook maar enige 
dergelijke verantwoordelijkheid zou zijn verbonden, omdat hij eigen- 
lijk nog steeds geen vertrouwen heeft in het beleid van het Kabinet 
en met name niet in dat  van de Minister-President. Waar het een 
zuiver ambtelijke functie betreft, heeft de heer Steenberghe geen 
bezwaar die te blijven vervullen; $,wordt mij iets opgedragen", zo 
zegt hij, ,,waarbij ik beleidsverantwoordelijkheid draag, dan ga ik 
weg, maar omdat het een uitvoerende functie is, blijf ik deze ver- 
vullen". 

Nadat de commissie had kennis genomen van de  opvattingen van 
de heer Kersterzs en de andere leden van het tornmalige Kabinet 
over het aftreden van de  heer Kersferzs in het voorjaar van 1944, 
heeft de toenma!ige Minister-president, de  heer Gerbrandy, de vol- 
gende verklaringen afgelegd. D e  bespreking met de heer de Booy 
heeft niet plaats gehad, voordat de tegenstelling tussen de  heer Ker- 
sirils en hemzelf openbaar werd, maar daarna. De heer Gerbrandy 
herinnert het zich daarom zo goed, omdat de  grief van de heer Ker- 
 PII IS. dat dit zou zijn gebeurd -- hij kan de dingen met zoveel 
aplomb uitspreken -- zoveel indruk had gemaakt o p  de  heer van 
Kleffeils, dat  deze de heer Gerbrandy o p  een gegeven ogenblik zei, 
dat het verkeerd van hem was de  heer de Booy al te potsrn, terwijl 
de heer Kerstens er  nog was. D e  heer Gerbrandy heeft de  heer 
van Klef fens toen gezegd, dat er geen kwestie van was, en dat het 
helemaal niet gebeurd was. Als hij het dacht, wilde de  heer Ger- 
brandy het direct tegenspreken. 

In de  door de heer vaz A ~ g e r e n  gemaakte opmerking van de- 
zelfde strekking zit volgcns de  heer Gerbrandy precies dezelfde fout 
als die, welke de heer van Klef fens toen maakte en dat  komt, door- 
dat het cesuggereerd wordt. D e  heer Gerbrandy kan het uit de eerste 
hand tegenspreken. Hij heeft absoluut niets met de heer de Booy te  
makcn gehad of hem gepolst, voordat deze kwestie acuut was ge- 
worden. Dat  is scn vollomen vergissing. Blijkbaar heeft de heer 
Kerseens het zo gezegd, zodat de heer van Angererz het werkelijk 
gelooft, maar het is zo niet. 

Overigens meint  de  heer Gerbrandy, dat het heel goed mogelijk 
is, dat de heer Ftirstner in een bespreking met hem o p  26 April 1944 
heeft gesuggereera Shipping en Marine in é i n  hand te brengen 
en de  heer rle Booy aan te  zoeken voor Minister van Marine en 
Koopvaardij. De heer Gerbraridy ontkent echter ten stelligste be- 
sprekingen met de heer de Booy te hebben gehad, voordat hij zijn 
critiek, resulterende in het splitsingsplan, aan  de  heer Kerstens heeft 
medegedeeld. 

De bezwaren tegen het beleid van de heer Kerstens kwamen in 
hoofdzaak neer o p  het scheepvaartbeleid en de besprekingen in 
Amerika. Vooral o p  deze laatste. E r  zijn drie Ministerraden aan 
gewijd om het rapport van de heer Kerstens te  krijgen en in arren 
moede heeft de heer Michiels van Verduynen o p  een gegeven mo- 
ment uitgeroepen: laten wij maar ophouden, want wij horen niets. 
Da t  was het bezwaar. D e  heer Gerbrandy kan ook zeggen, dat  hij 
de heer Kerstens niet kon handhaven, want de andere Ministers zei- 
den hem, dat, als hij hein niet liet gaan, zij gingen. Hij heeft toen 
deze oplossing nagestreefd om de kool en de geit te sparen, want het 
is gemakkelijk d e  Minister-president te zeggen, dat  hij maar een van 
zijn Ministers moet ,,killenu, maar ,,het hinkende paard komt achter- 
na." D e  heer van den Broek was een van de  voornaamsten, die be- 
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zwaar had tegen een van de redevoeringen, door de heer Kerstens in 
Amerika gehouden. Hij vond, dat de heer Kerstens wat te royaal was 
geweest en te veel de indruk had gevestigd, dat wij een rijk land 
waren. 

De heer Gerbrandy besprak natuurlijk de positie en de houding 
van de heer Kerstens met de collega's. Van drie Ministers kreeg 
hij de positieve mededeling, dat hij moest kiezen. Als hij de heer 
Kerstens liiet liet gaan, dan gingen zij. Hij heeft ook een gesprek 
gevoerd met de heer va12 Angererz, die ook van oordeel was, dat 
hij de heer Kerstens niet kon handhaven. To,en is de kogel door 
de kerk gestuurd en heeft de heer van Angeren be~waar  gemaakt, 
wat zijn goed recht was. De heer Gerhrai~dy heeft hem torn gezegd, 
dat hij er niets van begreep, omdat hij eerst wat anders had gezegd. 
De heer varr Angerciz heeft hierop gereageerd met de mededeling, dat 
hij dat nooit had gedaan. Dit is iets, dat zich tassen twee personen 
afspeelt. De laatste stoot tot zijn overweging, dat hij het nu moest 
doen, is gegeven, doordat een katholieke collega hem zei, dat hij 
vond, dat hij de heer Kersterzs niet kori handhaven. Nu zegt de heer 
va;z Angeretz, dat hij het nooit heeft gezegd, maar de heer Gerbrandy 
kan niets bewijzen. 

Dat er, zoals de heer Kersterzs heeft gezegd, een crisis met hem 
was, een crisis met de heer van Angereiz en een met de heer van 
Boeyen, mag, volgens de heer Gerbrandy, niet zo gezegd worden. De 
hele kwestie is deze. De heer van Angeren moest beslissen, of 
hij zijn katholieke collega in de steek zou laten. Hij was er volkomen 
van overtuigd, dat deze een slecht Minister was. Toen de heer 
Gerbrandy dit bemerkte, heeft hij de drie andere Ministers gezegd, 
dat hij de heer van Angerea een voortreffelijk Minister vond en dat 
het ook een zeer groot bezwaar was, dat nu weer twee roomse 
Ministers het Kabinet zouden verlaten. Hij heeft gevraagd, of men er 
het beste niet van kon maken en de heer Kerstcns in het Kabinet 
houden. De heer Gerbrandy heeft er alles voor gedaan om het 
Kabinet niet te doen breken. De drie Ministers bleven echter op het 
standpunt staan: hij of wij. De heer Gerbrandy moest kiezen of delen. 

Of de heer Kerstens een slecht Minister was, was voor de heer 
Gerbrandy ook buitengewoon moeilijk beoordeelbaar. Doch het was 
het oordeel van vrijwel alle Ministers ei1 de heer Gerbrandy zat met 
de consequenties. De heer Kerstens is een bekwaam man. Het is 
echter moeilijk te beoordelen, hoe goed en hoe slecht hij is; er was 
evenwel een aantal gegevens, die de heer Gerbrandy huiverig 
maakten. 

Op de vragen, of in verband met het conflict met de reders er 
misschieil van rederskingen uit invloed is uitgeoefend op leden van 
de Regering en of dit misschien geleid heeft tot het verzwakken van 
de houding, die de Regering aanvankelijk tegen de reders heeft inge- 
noinen en of op die manier misschien een agitatie ontstaan is tegen 
de heer Kerstens, waardoor de Minister-President tenslotte ook van 
oordeel was, dat de heer Kerstens een slecht scheepvaartoeleid voerde, 
antwoordt de heer Gerbrandy: Helemaal niet, want eigenlijk lag de 
grote grief in wezen veel meer bij het economische gedeelte. De heer 
Kerstens had dat conflict met de reders en daarin had hij, naar de 
mening van de heer Gerbrandy, gelijk. De heer Kerstens heeít hem 
gevraagd om met hem de vergadering van 31 Mei 1943. waarin van 
Regeringswege de reders gewezen zou worden op het onbehoorlijke 
van hun dreigement met staking, bij te wonen. De heer Gerbrandy 
heeft hierin toegestemd; hij zou niets zeggen, mzar er bij zijn ten 
teken, dat hij de heer Kersrerzs steunde. Hij is echter van die vergade- 
ring teruggekomen met het gevoel, dat de heer Kerstens zake lij^ ge- 
lijk moctlt hebben, maar als hij op die manier met de mensen te 
werk ging, zou hij het nooit bolwerken, want hij joeg ze in het harnas. 
Wel waren de reders op dat moment al in opstand, maar de heer 
Gerbrandy begon toen te begrijpen, hoe het zover was gekomen, 
want op die manier kon men niet tot samenwerking komen. De 
heer Kersterts trad niet tactvoi op. In dit conllict tiissen de Minister 
er1 de reders stond het Kabinet geheel aan de zijde van de heer Kers- 
ter~s, maar hierbij speelt het element van de modus quo ook een rol. 
De heer Gerbrandy begon te begrijpen, hoe de zaak tot zo grote 
frictie was gekomen. 

De gezagskwestie is in deze nooit los gelaten. Wel zijn bij de 
nadere besprekingen met de reders ter sprake gekomen de moeilijk- 
heden, die de heer Kerstens veroorzaakte door de modus quo en in 
deze heeft hij de grootst mogelijke steun, die een Minister-President 
kan geven, gehad. Het is niet juist, dat de Minister-President, die in 
het begin volkomen achter de heer Kerstens stond, in latere bespre- 
kingen met de ondisciplinair optredende tegenpartij zich min of meer 
van de heer Kerstelzs distancieerde. 

Er is de heer Gerhrarzdy niets van bekend, dat de heer de Booy 
- zoals de heer van Angeren gezegd heeft - ondertekenaar was van 
een adres van de ,,KoninklijkeM, waarbij de Regering practisch een 
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proces werd aangedaan in verband met de schepinvordering. D e  heer 
Gerbrandy k- r t  de heer de Booy als een door en door loyaa! vader- 
derlander, die, toen hij later Minister is geworden, spontaan heeft ge- 
zegd, dat hij, ook voor de toekomst, alle relaties met de ,,Konink- 
lijke" afbrak. Het  verdwijnen van de heer Kerstens is, zo verklaart 
de heer Gerhrandy, een zuiver interne Kabinetskwestie. Het stand- 
punt van de reders heeft bij zijn ontslag geen rol gespeeld. 

E r  is volgens de heer Gerbrandy geen kwestie van, dat  door 
buitenstaanders zou bereikt zijn, dat  een aantal Ministers werd over- 
tuigd, dat  de heer Kerstefis een slecht Minister was. H o e  de Minis- 
ters het dan wel wisten, als zij het niet van buiten hoorden, verkiaart 
de  heer Gerbrandy door er op te wijzen, dat  de  hlinisters er mee te 
niaken hadden en dat de dingen in het Kabinet kwamen. Met be- 
trekking tot het feit, dat de heer Kerstens in zijn brief l) van 25 Mei 
1944 aan de Minister-President gevraagd heeft, waarom deze nooit 
een punt van formateursbezwaar met Kabinetsreorganisatie gemaakt 
heeft van het vluchtelingenbeleid in die dagen, waarop in intieme kring 
ook nogal kritiek werd geoefend, zegt de  heer Gerbrandy, dat hij 
aanneemt, dat elke Minister en hij in  de eerste plaats een aantal 
dingen niet goed heeft gedaan. Hier ging het echter oni e-n politieke 
kwestie, waarbij het er voor de heer Gerbrandy op neer kwam, dat  
drie bekwame Ministers zeiden: hij of wij. D e  herr Gerbrandy vindt 
het te delicaat o m  te zeggen wie deze drie Ministers waren. D e  heer 
van den Broek herft het duidelijk uitgesproken ten aanhore van een 
elk en een iegelijk, 

D e  voorstelling van zaken van d e  heer Kerstens inzake de on- 
mogelijkheid om rapport uit te brengen over de gang van zaken te  
Atlantic City, noemt de heer Gerbraiidy niet juist. Tegenover het feit, 
dat  er ean uitvoerige nota van Februari 1944 van de  hand van dz 
heer K e r s t ~ n s  is, houdende verslag van zijn werkzaaaheden in de  
Verenigde Staten in verband met de Anglo-Amerikaanse militaire hulp 
en herstelvoorzieningen ten behoeve van Nederland gedurende onge- 
veer zes maanden na  de bevrijding, en tegenover het feit, dat  in het 
zogenaamde ,,deurwaardersexploit" van 15 April 1944 door de  heer 
Gerbrandy niet wordt geklaagd over het achterwege biijven van een 
rapport, stelt laatstgenoemde, dat  de grote bezwaren eigenlijk op 
ander gebied lagen. D e  heer Gerbrandy kon dit ook niet voldornde 
beoordelen. D e  heer Gerbrarzdy is besprongen door mensen van het 
departement van de  heer Xerstens, die ontslag namen uit de  Neder- 
landse dienst en zeiden, dat  zij er niet langer konden werken, omdat 
het verkeerd ging. D e  eigenlijke reden, waarom tznslotte het ontslag 
is gekomen, ligt formeel o p  heel ander gebied en is materieel toe te 
schrijven aan  het feit, dat  collega's op het standpunt stonden: kiezen 
of delen. 

Toen d e  bezwaren o p  dit gebied rezen en de  heer van Mook  zou 
weggaan, heeft de heer Gerbrandy gedacht, dat het misschien 
een oplossing zou zijn, als hij de  heer Kerstc~ls Minister van Kolo- 
niën maakte. Dit zou hem een crisis besparen. D e  heer Gerbrandy 
heeft hiermede eigenlijk enigszins tegzn zijn e i g a  overtuiging in 
gedacht, maar het heel houden van het Kabinet woog het zwaarst. D e  
heer Gerbrandy heeit in het conflict, dat  bestond tussrn de drie 
Ministers en de heer Kerstens, partij gekozen voor de drie Ministers 
op grond van de  overweging, dat  hij de heer van detz Broek niet 
kon miss:n en dat  hij te allen tijde voor de  inocilijkheid stond, dat  
er geen metisen beschikbaar waren. 

Met  betrekking tot de ernstige waarschuwing, die de  heer Albarda 
in zijn briel" van 7 Mei 1944 tot uiting heeit gebracht en waarbij 
deze de vraag stelt, welke gevolgen het zal heboen als twee katho- 
lieke Ministers het Kabinet verlaten, en welke, als de drie sociaal- 
democratische Ministers hun voorbeeld volgzn, verklaart de heer 
Gcrbrandy, dat dit ook zijn overwegingen waren. Toen de mede- 
deling aan  de  heer Kerstem werd gedaan, kwam natuurliik - het 
is besproken in d e  Ministerraad - de reactie van de Ministers. Na-  
tuurlijk heeft de  heer Gerbrandy daaraan de grootste aandacht ge- 
schonken. Hij heeLt degenec, die het beleid van de  heer Kerstens zo 
fel veroordeelden, ook gezegd, dat dit de consequenties waren en i n  
dit opzicht is hij het met de heer Albarda tot o p  zekere hoogte eens. 

Het  is niet helemaal juist, wanneer de heer Furstner zegt, dat  liij 
op 26 April 1944 aan d e  heer Gerbrandy zou hebben voorgesteld de 
moeilijkheden, die er o p  dat  moment waren met de heer Kerstens, 
op te lossen door Shipping en Marine in handan te leggen van de 
heer de Booy, terwijl de  heer Furstner dan zou aftreden als Minister 
van Marine. D e  heer Gerbrandy verklaart, dat  hij rondliep met het 
idee de  heer de Booy te vragen. D e  heer Furstner heift daarop i n  ezn 
onderhoud gereageerd door te zeggen: ,,Geef hem dan Marine cn 
Shipping". Dit zou de suggestie wekken, alsof de heer de Booy door 
de hecr Furstner is uitgevonden. Dat  is niet het geval geweest. 

D e  heer G e r b r a ~ ~ d y  heeft aan  het ctznogram van zijn verhoor vali 
22 November 1949 een nota toegevcegd met enkele aanvulliilgen. In 



deze nota maakt de heer Gerbrandy de algeinzne opmerking, dat hij 
indertijd zijn memorandum opgemaakt heeft na met collega's over- 
leg te hebben gepleegd. Dit over!eg betrof ook de crises in het Kabi- 
net. Het is volgens de heer Gerbrandy oninogelijk een crisis ten 
voeten uit te schilderen, omdat er een gedeelte valt daar, waar geen 
mededelingen te pas komen. De heer Gerbrandy had zich dus bij 
zijn verhoor geheel aan zijn memorandum willen houden, hoewel hij 
toegeeft, dat dit, hoewel zakelijk juist, onvolledig was, hetgeen on- 
vermijdelijk is geweest. Nu echter ambtgenoten iets meer hebben ge- 
zegd, is het volgens de heer Gerbrandy toch wel gewenst althans een 
algemeen beeld te trachten te geven, waarbij waarderingsoordelen 
niet geheel te vermijden zijn. 

De heer Gerbrandy maakt nog een andere vooropmerking. Men 
kan e-n Ministerscrisis te Londen nooit begrijpen, als inen die ziet in 
het licht van een crisis in vredestijd. Er was geen parlement, er 
waren slechts zeer weinig ministeriabele personen. De Kabinetsior- 
iilateur stond voor oneindig grotere moeilijkheden dan in gewone 
omstandigheden. Niet steeds hebb.:; ambtgenoten deze moeilijk- 
heden in die mate gevoeld en ook niet steeds recht docn wedervaren, 
daar een zekere opvatting - gelukkig niet bij allen - prevaleerde, 
dat de formateur maar te zorgen had, dat alles terecht kwam. Dit 
geldt ook min of meer van de crisis inzake Minister Kerstens. 

De heer Gerbraizdy wil de crisis, waarbij de Ministers Kerstcns en 
van Aizgeren heengingen, in één beeld schetsen. Hij doet dit met de 
volgende woorden: 

,;De heer Kerstens was na overleg met de heer Tjarda van Starkcn- 
bo,ygh Stachouwer Minister van Handel, Nijverheid en Scheepvaart 
geworden. Hij was van huis uit noch econooni, noch scheepvaart- 
man, maar had zeker bekwaamheden. Mijn persoonlijke verhouding 
tot hem is steeds goed geweest. Hij steunde mij terstond in een 
bepaalde moeilijkheid, toen de verhouding der Nederlandse tot de 
Britse Regering op het hoogste niveau aan de orde was. Zijn sociale 
maatregelen t.b.v. de schepelingen, zijn Vaarplichtbesluit, zijn vorde- 
ring van de schepen hadden mijn instemming en waren tevoren 
met mij overlegd. 

De eerste moeilijkheid rees, toen het conflict met de reders 
kwam. Daarin stond ik met de Ministerraad principieel aan zijn 
zijde. Ik verklaarde mij tegenover hein bereid d? conferentie, waarin 
hij de zaak principieel zou stellen, bij te wonen. Ik heb dit gedaan 
en zelf daarbij niets gezegd. Wel kreeg ik daarbij de indruk, dat 
hij tegenover deze reders nogal hautain optrad. Ik heb hem dit na 
afloop gezegd en mijzelf afgevraagd, of deze houding misschien 
niet het canflict kon hebben bevorderd. Min kan gelijk hebbzn, 
maar rnein kan na eenmaal ook soms de andere partij in esn houding 
brengen, die ze meer aannemen uit reactie tegenover de wijze, 
waarop opgetreden wordt, dan uit innerlijke overtuiging. 

Veel ernstiger was naar mijn oordeel, dat de heer Kerstens, hoewel 
hij gelijk had in het conflict zelf, niets had voorbereid voor de 
oplossing: het gereed hebben van een meer ambtelijke instantie. 
De Ministerraad voeide zich daardoor, hoezeer de collega in be- 
ginsel bijvalled, in een slop gevoerd. In overleg met de heer 
Kersterzs en de Ministerraad viel mij de taak te beurt te bevorderzn, 
dat wij met eer en fatsoen daaruit geraakten, zonder iets van ons 
standpunt prijs te geven. Dit heb ik getracht in overleg met de heer 
Kersterzs uit te voeren door samensprekingen met de reders, met 
name met de secretaris, de heer Dijicstra. De uitvoering van deze 
opdracht was uiterst delicaat. De tegenste!ling diende verzacht, 
rnaar ons principiële standp~nt diende tevens gehandhaafd te wor- 
den. Ik heb mijn best gedaan. Het resultaat is in elk geval geworden, 
dat de heer Kersteiis evn oplossing in de zin van het scheppen van 
een ambtelijke instantie heeft kunnen voorbereiden en dat zijn op- 
volger, de heer de Booy, een der opposanten, die heeft ingevoerd. 
IK wil daarmee allerminst zeggen, dat deze go'ede oplossing aan 
mij te danken is geweest. De te losse wijz *, waarop de heer Kerstt,izs 
dit conflict had getracteerd, verzwakte zijn positie tegenover de 
ambtgenoten. 

Enige tijd later viel de conferentie in zake de U.N.R.R.A. in 
Amerika. Ik heb er bij de heer Kerstein ernstig op aangedrongen 
niet zelf te gaan, maar d'e leiding te laten aan de bekwame oud- 
Minister Stecizberghe, di'e toch in Amerika aanwezig was. Hij 
wsnste echter zelf te gaan. Ik meinde er geer, casus belli van te 
inogen maken. Toch achtte ik zijn brslissing niet juist. De heer 
Kerstiziïs beloofde kort weg te blijven. Hij is tot het einde toe weg- 
gebleven. Natuurlijk had deze langdurige afwezigheid een slechte 
invloed op de werking van zijn departement. 

Toen de heer Kersteizs terugkeerde, wenste de Ministerraad vooral 
ingelicht te worclen over deze nijpende vraag: is er zekerheid, dat de 
Nederlandse bevolking, wat de proviandering betreft, verzorgd zal zijn, 
als straks de bevrijding wordt uitgevoerd? Het was nl. duidelijk, dat 



de toestand in bezet Nederland zich zeer ongunstig ontwikkelde. Het  
ellendige is geweest, dat de heer Kerstrns o p  deze vraag nooit enig 
zakelijk antwoord heeft kunnen geven. E r  zijn meerdere vergaderingi- 
van de Ministerraad aun deze zaak gewijd, maar wij kregen tenslotte 
eigenlijk als antwoord slechts de  mondelinge mededeling van Dean 
Acheson, omkranst met interessante voorstellingen, maar zakelijk 
niets inhoudend. Deze gang van zakcn verzwakte de  positie van de  
heer Kersierls opnieuw. Dseze verzwakking werd bevorderd, doordat 
de heer Kerstcizs, ondanks zijn geringe oogst, zeer optimistische ge- 
l ~ i d e n  in het openbaar deed horer!. 

Daarbij moeten gevoegd worden de  moeilijkhedzn, waaraan ik later 
uitdrukki? gaf in  mijn bekende brief, welke eindigde met een poging 
tot oplossing in de zin van een verdeling van het departement. D a t  
ik daarbij koos voor e-ri Departement van Economische Zaken voor 
de heer Kerstcns, werd mede ingegsven door de  gedachte, dat hij dan  
als het ware gedwongen werd waar te maken, dat  het met de  bevoor- 
rading van Nederland goed zou komen. 

Reeds tevoren ei1 ook gedurende deze gang van zaken was er ezri 
sterke tegenstelling tussen de  Minister van Financiën, de heer van den 
Broek, en de heer Kerste~zs, welke o.a. betrekking had o p  de  begrotings- 
aangelegenheden en op de zaak van het Scheepvaartfonds. Dit alles 
leidde er toe, dat bij veel Ministers de  vraag rees, of de heer Kcrïzrerls 
wel kon worden gehandhaafd. Ik had er bezwaar tegen hem te laten 
vallei?, daar ik h e n  indertijd zelf uit Batavia had gehaald en ik 
consequenties verwachtte. Toan o p  een kwestie van het ontvangen 
van de  heer Steenberghe door H.M. de Koningin de heer Kerstcns 
ontslag dreigde te nemen, heb ik o p  grond, dat  hier de  reden zakelijk 
geheel onjuist was, hem zelf bewogen geen ontslag te vragen. 

Toen echter vervolgens met name de heer van den Broek zijn be- 
zwaren staande hield e n  dreigde heen te gaan (bij de heer van den 
Broek betekende zulk een dreiging zeker niet loos alarm), heb ik 
naar de oplossing gezocht, neergelegd in mijn reeds vermelde brief, 
waaraan uiteraard de mogelijkheid van een crisis vastzat. D e  heer 
Kerstens wenste o p  deze brief niet te antwoorden. Hij bleek alleen 
genegen over een aparte aankoopman te praten. Ik bracht toen deze 
zaak in de Ministerraad. Hei  gevolg was, dat de  heer Kersfens ontslag 
aanzegde. D e  Ministerraad ging met het heengaan van d e  heer 
Kersteizs akkoord. Deze bracht dit evenwel niet ten uitvoer, maar 
toonde in woord en houding te willen aanblijven. Daardoor trad een 
latente crisis in. 

Uit overweging, dat  vanwege consequenties een algemene crisis, 
indien mogelijk, vermeden behoorde te worden, heb ik naar een 
andere oplossing gezocht. Ik stelde in een desbetreffend onderhoud 
die collega's, die zeer ernstig bezwaar hadden tegen het aanblijven 
van de heer Kerstens, voor de heer Kerstens, nu  het heengaan van 
van Mook, wiens aftreden in verband met het herstel van een effectief 
Luitznant-Gouverneur-Generaalschap binnen betrekkelijk korte tijd 
verwacht kon worden, voor te dragen als Minister van Koloniën. Mijn 
overwegingen waren de volgende. 

D e  heer Kevstens is oorspronkelijk in 1941 gedacht als Minister 
van Koloniën. Dat  is toen niet doorgegzan. hlisschien is het mede 
de schuld van de formateur, dat het misloopt, daar de heer Kerstens 
leider is gewzrdec van een departern=nt, dat hern minder goed ligt. 
Is hij, zo was de gedachte, juist niet beter o p  zijn plaats als Minister 
va9 Koloniën, straks na het hetngaan van de  heer van Mook? Hij 
was leider geweest van de  I.K.P., lid van de Volksraad en had begrip 
voor de verhoudingen in Indië. Laat hem diis straks de portefeuille 
van Koloniën verkrijg-n. D a n  zullen de klachten, die nu rijzen van 
de zijde van collega's, van de zijde van zijn eigen ambtenaren en 
van andere autoriteiten, misschien verdwijnen. Ik vond echter geen 
instenin-~i~lg, wel bij de heer Kerstens, die ik omzichtig polste, maar 
niet bij de collega's. H u n  bezwaar was: Dit is gevaarlijk, want een 
der grieven tegei? de heer Kerstens is, dat  hij zich te gemakkelijk in 
het openbaar uitlaat. D a t  was o.a. geschied tweemaal bij zijn terug- 
keer uit Amerika, in een radiorede en in een voordracht in Londen. 
Het  verloop van zaken bracht mee, dat  de heer van den Broek nu 
definitief uitsprak: Als deze Minister niet heengaat, ga ik. Ik  wist, 
dat  de heer van den Broek dit besluit absoluut zou uitvoeren en heb 
in die zin H.M. de Koningin gemeend te moeten inlichtzn. 

Terwijl de meer Qan latente crisis aldus werkte, kwam het conflict 
met de  heer van Angeren over het Politiebesluit. D e  beer Kerstens 
koos hier de zijde van de heer van Angercn en beiden vroegen nu  
officieel ontslag. Naar  mijn oordeel - en dat  oordeel werd door 
bijna alle collega's gedeeld - betekende dit, dat  de  heer Kerstens 
de gelegenheid aangreep om hezn te gaan, nu hij een ambtgenoot 
meekreeg, wiens aanblijven door allen werd begeerd, wiens reden 
tot ontslag niemand begreep en niemand billijkte, van welke laatste 
opvatting ik de  heer van Angeren in  een schrijven, dat  ik niet ineer 
kan terugvinden. gemotiveerd mededeling heb gedaan." 
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Na deze uitemzetting maakt de heer Gerbrandy nog de  slot- 
opmerking, dat  de heer Kerstezs nimmer heeft willen antwoorden o p  
zijn aan hem gerichte brief, waarin hij gemotiveerd de  verdeling van 
het departement als oplossing suggereerde. Toen de beer Kersfens 
ontslag genomen had, dus o p  een ogenblik, toen repliceren geen zin 
had, heeft hij een zogenaamd antwoord ingestuurd, dat insinuaties 
bevatte en waarvan er11 der ambtgenoten, die het vlak voor de daarop 
volgende vergadering gelezen had, tegen de heer Gerbrandy zei: je 
zult een brief van de  heer Kerstens bij de $tukken aantreffen, wijd 
er geen woord aan in de Ministerraad, want dit stuk is van een g-nre, 
dat bespreking niet toelaat. Het doet de heer Gerbrandy inderdaad 
leed, dat  een afgetredm collega o p  deze wijze uiting heeft gegeven 
aan een gevoelen, dat  tegenover hem toch niet verantwoord was. D e  
heer Gerhrandy heeft alleen pour acquit de conscience e in  repliek 
gereed gemaakt, welke hij opzettelijk niet heeft doen uitgaan. Het  
streven van de  heer Gerbrandy is steeds geweest het Kabinet, indien 
enigszins mogelijk, intact te laten. Met name van de heer van Kle f fens  
heeft hij daarbij steeds grote steun ondervonden. Alleen in het geval- 
Burger heeft hij gemeend een beslissing in andere geest te moeten 
bevorderen. 

D e  heer van Angeren geeft in een later verhoor, nadat hem mede- 
gedeeld was hetgeen de heer Gerbraudy verklaard had over het 
oordeel van de heer van Avigeren, dat  de heer Kerstens niet te hand- 
haven was en zijn latere ontkenning dit gezegd te hebben, hierover 
als zijn mening te kennen, dat dit een zeer merkwaardige geschiedenis 
is. Hij moet tot zijn leedwezen zeggen, dat de heer Gerbrandy zich 
daarin ernstig vergist. Een van de redenen van het ontslag van de  heer 
van Angeren is het ontslag van de  heer Kerstens. Toen de heer 
Kerstens naar Amerika was gegaan. zijn er in de  Ministerraad enige 
bezwaren gerezen ten aanzien van zijn beleid daar, althans ten 
aanzien van zijn uitlatingen. Hij is terusgekomen en heeft zich daar- 
over in de Ministerraad verantwoord. Hij heeft moeten spreken over 
zijn radio-söeech, waar enkelen bezwaar tegen hadden. D e  heer van 
Angererz had ten opzichte van de heer Kersfens ook enkele dingen, 
die hem niet geheel bevielen. Misschien doelt de heer Gerbrnndy 
daarov, wanneer hij zegt: de heer van Angeren was het ook niet in 
alle opzichten met het beleid van de heer Kersfens eens. Dat  wil 
echter niet zegqen, dat de heer van Angeren meende, dat  de  heer 
Kerstens moest heengaan. 

Hierbij komt dan, dat  de  heer Gerbrandy het standount heeft in- 
genomen, dat  het niet de bedoeling was, dat  d e  heer Kersfens zou 
heengaan, alleen, dat  een deel van zijn departement zoc worden af- 
gesolitst. D e  heer Kersterzs heeft daaruit zijn conclusies getrokken, 
redenerend aldus: ,,Het lijkt, alsof er een stuk van mijn deoartement 
wordt afoesiieden, maar in werkelijkheid bedoelt U,  dat  ik moet 
heeneaan". Het  is niet zo ge~veest, dat  de heer Gerhrandy in de  
Ministerraad heeft ee7eod. ,,Wij hebben de  koopen bij elkaar ge- 
stoken: U moet gaan". D e  heer Kersfens heeft een voorstel gekregen, 
waarbij hein de scheewaart ZOU worden ontnomen. D e  heer Kersrens 
heeft toen ge7eed: ik ben in onderhandeling met de Engelsen en 
Amerikanen. dit hangt samen met de invasie; o p  dit moment kan ik 
dat niet oDgeven. 

D e  heer Gerbrandy doet het kennelijk voorkomen, alsof de heer 
van Angeren en de andere Ministers er over gesoroken zouden 
hebben. dat de heer Kerstcrls moest verdwijnen. D e  heer Gerl~randy 
heeft integendeel de voorstel!ing gegeven, dat de heer Kerstens met 
een ingekrompen denartement tevreden moest zijn, al heeft hij dan  
misschien in zijn hart gedacht, dat de heer Kerstens dit niet zou 
acceoteren. D e  heer Kersfens heeft eerder zijn ontslag aangezegd. 
Na lange redeneringen van de heer Gerbrandy, onder het toezwaaien 
van zeer veel lof en nadat ecn verklaring, die hem kon bevredigen, 
was afgelegd, heeft hij zich toen laten verbidden dit ontslag terug 
te nemen. 

Vijf weken, nadat de heer Kerstens was teruggekeerd uit Atlantic 
City, begin 1944, heeft hij een nota gekregen, een deurwaarders- 
exoloit, en vervolg-,ns heeft de heer Gerbrarzdy o p  25 April 1944 de 
scheiding tot stand gebracht tussen Handel en Scheepvaart. Uit zijn 
aantekeningen van de Ministerraad leest de heer van Angeren, dat  
de oresident de  positie van het Kabinet overwoog enz. en een Minster  
of Shipping wilde benoemen. O p  25 April 1944 is gezegd, dat de heer 
Gerbrandy een deskundige uit de shipping wilde benoemen. D e  heer 
van Angeren leest in zijn aantekeningen, dat de president advies moest 
uitbrengen aan H.M. de Koningin. Er  wordt in het algemeen gesproken 
van iemand uit de shipping. D e  deskundige is iemand, die in zaken 
moet zitten. D e  Engelsen en Amerikanen nemen ook hun toevlucht 
tot mensen, die geacht worden uit de business te zijn. Kerstens zei- 
Rij de Belgen en de Noren is dat niet zo. 

O p  de opmerking, dat  de  heer Gerbrandy verklaard heeft, dat  de 
bespreking met de heer de Booy niet heeft plaats gehad, voordat de  
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tegenstellingen tussen de heer Kersteiis en hem openbaar v~erden, 
maar daarna, zegt de heer van Angererz, dat dit zeer vaag is uit- 
gedrukt: ,,openbaar werden". Voor hem was het van belang, of het 
gebeurde, voordat de heer Kerstens zich beraden had over zijn ontslag, 

Blijkens de notities van de  heer van Angere~z heeft d e  heer Ger- 
brandy in de  vergadering van 2 Mei 1944 de  mededeling gedaan, dat 
hij zich beraden heeft tot de conclusie, dat  de  voorgestelde maatregel 
(nl. de splitsing van het departement van d e  heer Kersfetz~)  doorgang 
moet hebben. Dit was dus een zaak van de  formateur en van de 
Koningin. Voorts deelde de heer Gerbrandy mede, dat hij de  heer 
Kerstcrzs deze beslissing had medegedeeld. Dit is blijkbaar schriftelijk 
gebeurd. E r  staat in de  aantekeningen van de heer varz Angeren: 
Alvorens naar Hare Majesteit de  Koningin te gaan, heeft hij (d.i. de 
heer Gerbrandy) zich in verbinding gesteld met de  heer de Booy, die 
zich bereid verklaarde. De heer van Angereri leest dit uit zijn aan- 
tekeningen; hij moet hieruit afleiden, dat  de heer Gerbrandy dat 
heeft gezegd. De heer Kerste~zs zegt volgens deze aantekeningen, dat  
hij blijft bij zijn besluit het niet te aanvaarden en van plan is zijn 
verzoek o m  ontslag officieel in te dienen. 

Het heeft nog een maand geduurd, omdat er nog meer gevallen 
liepen. Het was niet één crisis, er waren er drie. Er waren de  moeilijk- 
heden met de heer van Boeyeri. Men was van plan liet alles ineens 
af te  doen. Ten aanzien van de  heer van Atigerc~rz werd beslist. dat  
hij zou blijven. 

D e  heer van Angeren verzekert, dat hij zeker niet heeft g e ~ e g d ,  dat  
de heer Kersferis moest verdwijnen. Hij maakte in de Ministerraad 
bezwaar tegen de  splitsing en tegen het heengaan van de  heer Ker- 
stens, omdat hij het geen methode vond o m  iemand, die vier weken 
tevoren zijn ontslag had aangevraagd, waarop men alles o p  alles 
zette om hem te behouden, vier weken daarna te plaatsen voor een 
verandering van zijn departement, waardoor practisch zijn ontslag 
moest volgen. De heer van Angeren heeft juist altijd bezwaar gemaakt 
tegen het feit, dat het in dit tijdsgewricht moest gebeuren, terwijl d e  
heer Kerstens met de  Engelsen bezig was over de  scheepvaart en met 
alle mogelijke andere dingen, die samenhingen met de invasie. D e  
heer van Angeren vond het onjuist om nu ineens iemand naar d e  
Engelsen te  sturen, die zij onvoldoende kenden. Het  spijt hem. dat  hij 
de  heer Gerbrandy moet tegenspreken, maar hij kan dit niet aan- 
vaarden. Dit moet ecn misverstand zijn. D I  heer Gerbrandy kan niet 
zeggen, dat  de  heer van Angeren hierop later is teruggekomen. Hij 
had ook wel bezwaren tegen de  heer K~rsrens.  omdat deze te opti- 
mistisch in zijn uitlatingen was. Uitgesuroken tégen hern was de heer 
van d f n  Broek. Van de  andere Ministers weet de heer van Avigeren 
het niet; daarvan is hij niet zeker geweest. Hij heeft wel enig ver- 
moeden. maar hij kan het niet met zekerheid zeggen. 

D e  heer van Angeren heeft hei altijd zo gezien. dat het de heer 
Gerbrancfy, die veel met de  heer Kerstens o p  had, zeer veel lerd derd, 
dat hij de  heer Kerstens moest laten gaan met dit deurwaardersex- 
ploit en dat de heer Gerbrandy gaarne zou hebben gezien, dat d e  
heer Kerstens voor het Kabinet behouden bleef. Dit blijkt uit ver- 
scheidene dingen, die in die nota staan; ook de toon, waarop dit 
gezegd werd en het feit, dat men Koloniën aangeboden krijgt, wijzen 
in die richting. Het  was nogal een verandering van decor. D e  heer 
van Angercïz heeft altijd gedacht, dat  de heer Gerhraqdy het zelf 
ook beroerd vond, maar dat hij, nu daarvoor nanr zijn oordeel 
feitelijke gronden aanwezig waren, aan de o p  hem uitgeo,-fende 
drang heeft moeten toegeven. Het  is echter onjuist, wanneer de  heer 
Gerbrandy zegt, dat d e  heer van Angererz ook zich o p  het standpunt 
zou hebben gesteld, dat de  heer Kersrcns zou moeten aftreden. Het  
is dus onjuist, wanneer de  heer Gerbrandy zegt: ook een rooins- 
katholiek Minister als de  heer van Angeren vond, dat  d e  heer Ker- 
stens weg moest; nog daargelaten, dat het een vreemde indruk zou 
kunnen maken in Nederland, wanneer de vier rooms-katholieke 
Ministers er achtereenvolgens uit zouden gaan. had de  heer van 
Angereiz bezwaren tegen de wijze, waarop deze zaak behandeld 
zou worden en dat  e-n nieuwe Minister uit de  shipping gevraagd 
LOU worden, terwijl de oude Minister zijn ontslag nog niet had. Hij 
heeft daarop in de Ministerraad gewezen. Hij heeft gevraagd: heeft 
de heer Kersterrs ontslag gevraagd? Dat  had hij blijkbaar niet ge- 
daan, anders zou d e  heer van Angercn dat  niet gezegd hebben. 
Voorts leest hij in zijn aantekeningen, dat men tocn de  nieuwe Mi- 
nister al gevraagd had. Dit is voornamelijk ook geschied uit zake- 
lijke overwegingen. N u  weet d e  heer van Angererz nist wat de  heer 
Gerbrandy bedoelt met te zeggen, dat  d e  heer Kersfens Minister 
zou willen blijven. D e  heer Kerstens vroeg wel, hoe het nu aan  
moest met verscheidene problemen; hij zeide, dat  hij o p  dat  ogen- 
blik met de  Engelsen over verscheidene zaken bezig was, en vroeg, 
hoe het nu  verder ZOU moeten gaan, indien men nu ezn Minister 
uit het andere kamp kreeg e n  of hij die zaken moest doorzetten, ja 
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of ne-n. Ook vroeg de heer Kersterzs, of dat lopende zaken waren 
in verband met zijn demissionair zijn. Of de  heer Gerbrandy dit 
heeft gezien als een wens om te blijven zitten, weet de heer van 
Arzgeren niet. Hij weet ook niet precies, wanneer de heer Kerstens 
tenslotte zijn ontslag gevraagd heeft; dat  heeft hij niet kunnen 
vin6en. 

D e  heer van Angererz zou niet kunnen zeggen, of er een verband 
b:staat tussen het aftreden van de heer Kerstcns en de wrok, die 
de  reders tegen hem koesterden. Het  was zo, dat  er een scherpe 
tegenstelling was. Bepaalde mensen uit d e  shipping waren zeer s td -  
lig tegen de  heer Keistelzs. D e  heer van Angeren weet niet, of vanuit 
die richting concrete invloeden, gericht op het aftreden van d e  heer 
Alerstens, zijn uitgeoefend. 

D e  heer Alborda heeft nader verklaard zeer positief te  weten, dat  
de heer Gerhrandy de heer de Booy al heeft gevraagd of gepolst, 
voordat de heer Gerbrandy zijn plan o m  het departement van d e  
heer Kerst~rls  te splitsen definitief aan deze heeft kenbaar gemaakt. 
Bij de stukken, welke verbznd houden met de crisis-Kersterzs, is een 
brief, waarin de heer Albarda de heer Gerbrandy heeft verzocht als- 
nog zijn voornemens te herzien. Daarin hield de  heer Albarda reke- 
ning met de moeilijkheid voor d e  heer Gerbrandy, dat  hij de heer 
de Booy reeds had gevraagd en dat deze zich in beginsel bereid had 
verklaard, maar dat  deze moeilijkheid, naar de mening van de heer 
Albarda, in 's lands belang wel te overwinnen was. Dit is een brief 
van 7 Mei 1944, waarin o.m. staat: ,,In d e  vergadering van den  
Miiiisterraad hebt Gij gezegd, dat Gij U gebonden gevoeldet wegens 
het stadium, waarin zich de splitsing en de  aanwijzing van den heer 
de  Booy bevinden. Ik gevoel Uw moeilijkheid, maar beschouw haar 
niet als onoverkomelijk. Wanneer 's lands belang, nader overwogen, 
gebiedt, dat  van een voornemen en van een toezegging wordt af- 
gezien, dan  moe; 's lands belang den doorslag geven." 

D e  heer Alharda kan niet allemaal meer controleren, of de stappen, 
die de heer Gerbraidy einde April 1944 heeft gedaan, de bespreking 
met de  Koningin inbegrepen, een zelfstandig opereren van de  heer 
Gerhrandy hebbzr gevormd, maar toen o o  26 April 1944 over de  
snlitsing van het departement in de Ministerraad is gesproken, was de  
heer de Booy reeds gevraagd of geoolst. Hierdoor gevoelde de  heer 
Gerhrandv zich tegeriover de beer de Booy gebonden en meende hij. 
d3t hij niet z e e r  terug kon. De heer Alharda zegt, dat uit zijn aan- 
tekeningen met stelligheid blijkt, dat de beqnreking in de  Ministerraad 
oo 26 Asril 1944 heeft nlaats sevonden. Hij kan niet aannemen, dat, 
als het onjuist is geweest wat hij schreef in die brief van 7 Mei 1944, 
de heer Gerbrandy dan niet terug geschreven zou hebben: dat  is 
onjuist. D e  heer Gerbrandy zou dan toch hebben geantwoord: daar- 
in vergis je je! 

Voorzover do heer Alharda bekend is, is er geen antwoord, waarin 
iets dergelijks staat. Ult die brief blijkt, om welke reden hij bezwaar 
h ~ d  teeen e-n beroeming tot Minister van de heer de Booy. D e  heer 
Alharda hecht er waarde aan te verklaren, dat hij daarna gedurende 
een aantal maanden o o  de allerprettigste manier met de heer de 
Boov heeft samengewerkt en de meeste achting heeft opgevat voor 
de zelfstandige manier, waarop de  heer de Booy zijn oordeel be- 
paalde. Wet bezwaar van de heer Alharda was echter toen, dat  er in  
het Kabinet al veel vertegenwoordigers van grote ondernemingen 
zaten en dat nu noe iemand 7ou worden geroeperi uit rederskringen. 
Als directeur van de Royal Shell, van de Koninklijke, was de heer 
de BOOV tevens reder van een tankvloot en zat als zodanig reeds in 
de Scheepvaart- en Handelscommissie. Met  die commissie had de 
heer K,orst-*?s juist altijd moeilijkheden gehad en de Ministers hadden 
de heer Kerslens tegenover de reders gesteund. D e  heer Alharda 
vond het verkeerd. dat de heer Kersfens het veld moest ruimen o p  
het sch~envaartdeoarteme~~t  en dat  er dan iemand van de tegeninartij, 
een exponent van de  reders, voor in d e  plaats zou komen. Het  leek 
de heer Alharda ook niet gelukkig, dat  de  directeur van de  Konink- 
lijke ein plaats in het Kabinet zou krijgen. Dat  leek hem inzonder- 
heid tegenover Indonesië niet gelukkig, terwijl de  plaats van de 
overleden heer Soeiono door d e  heer Gerbrandy onbezet was ge- 
laten. Dat  vond de  heer Albarda verkeerd; maar  hij heeft hoog- 
achting voor de nersoon van de heer de Booy, want deze was vol- 
komen onafhankelijk in zijn oordeelbepaling. 

Met  betrekking tot de  verklaring van de  heer Gerbrandy, dat  de 
bespreking niet de heer de Booy niet heeft plaats gehad, voordat de  
tegerstelling tussen hem en de heer Kerstens openbaar werd, maar 
daarna en dat er met de  heer de Booy geen bespreking heeft plaats 
gevond-n of dat deze gepolst is, voordat de  kwestie acuut is ge- 
worden, zegt d i  heer Albarcia, dat het moeilijk is de volgorde te be- 
palen, als men niet toevallig wat o p  papier heeft staan. Daaraan heeft 
inen alleen houvast. 

Naar  aanleiding van de  nadere verklaring van de  heer van Angererl, 
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dat volgzns de aantekeningen, welke deze heeft van de vergaderingen 
van de Ministerraad, de heer Gerbraizriy op 2 Mei 1944 in de vergade- 
ring van de Ministerraad heeft medegedeeld, dat hij de heer de Booy 
had gepolst, voordat hij naar de Koningin ging. zegt de heer Ger- 
bi-andy, dat dit een vergissing is. Hij herinnert zich. dat een keer - 
waarschijnlijk heefl de heer van Angeren zich zo uitgelaten tegen de 
heer van Kleffens; de heer Gerbrandy leidt dit af uit het feit, dat 
deze soortgelijke opmerkingen maakte, -- de heer van Klefferzs zich 
ongeveer aldus tegenover hein heeft uitgelaten: ,,Maar, Gerbrandy, 
dat heb je wel zeer snel" - de heer Gerbrandy weet niet meer pre- 
cies, hoe de heer van Kleffens het zei - ,,behandeldu. De heer Ger- 
Dra~idy zei: ,,Wat bedoel je? Heb ik naar je mening te vroeg met de 
heer de Booy gesproken? Ik kan verklaren, dat dat niet zo is." Blijk- 
baar heeft dus bij de heer van Angeren en misschien ook een ogenblik 
bij de heer van Kleffcrzs die opvatting bestaan; maar dat is een ver- 
gissing. Toen de heer Gerbrandy de uitdrukkelijke mededeling had 
van de heer Kerslens: Ik ga heen, is hij ogenblikkelijk naar de 
Koningin gegaan. 

Wat de heer van Angeren zegt, nl. dat de heer Gerbrandy het in 
de Ministerraad heeft gezegd, is dus aezelfde kwestie als wat de heer 
t3an Kleffcns tegen de heer Gerbrandy zei. Toen heeft de heer Ger- 
brandy gezegd: ,,Zo is het gegaan" en toen heeft de heer van Kleffens 
gezegd: ,,Maar dan is het in orde." De heer Gerbrandy kan het uit de 
eerste hand verzekeren. Er is er maar één, die het kan weten. 

Op de opmerking, dat hij eerder voor de coinmissie verklaard 
heeft: :,Mijn moeilijkheid was, dat ik de heer Kerstens niet kon 
handhaven, want anders raakte ik drie andere Ministers kwijt", zegt 
de heer Cerbrandy thans, dat ,,drie andere Ministers kwijt", iets 
te sterk is gezegd. Hij raakte er absoluut één kwijt. Die heeft in tegen- 
woordigheid van de drie anderen, dus in een conferentie van vijf uit- 
drukkelijk gesteld: ,,Gerbrandy, als jij hem handhaaft, ga ik heen". 
Of dit vóór het plan tot splitsing van het departement heeft gespeeld 
of daarna, weet de heer Gerbrandy op het ogenblik niet precies. Men 
heeft als concessie goed gevonden, dat de heer Kerstens alleen aan 
Handel en Nijverheid bleef. De heer Gerbrandy herinnert zich, dat hij 
torn van buiten de mededeling kreeg: ,,Gij vindt het goed. dat de heer 
Kerstens aan Economische Zaken blijft, maar gij hadt het moeten 
omkeren en zeggen: Laat de heer Kerstens maar liever aan Scheep- 
vaart blijven: want de grieven op het gebied van Econon~ische Zaken 
zijn veel ernstiger". De heer Gerbrandy herinnert zich, dat dit van 
een zeer bevoegde zijde kwam. 

Op de opmerkiilg, dat hier een zekere tegenstrijdigheid aanwezig 
is? aangezien de heer Kerstens op 28 April 1944 toch had gezegd: 
,,Nu de splitsing doorgaat, ga ik weg" en derhalve een ultimatum toen 
niet meer nodig was, zegt de heer Gerbrandy. dat dit niet geheel juist 
is, dat het niet klopt op de realiteit, zoals die toen was. Dat kan men 
nagaan, als men het verdere verloop ziet. Daarna zijn er nog po- 
gingen gedaan de heer Kerslens eventueel aan Koloniën te krijgen, 
doch ook dit is op overwegende bezwaren gestuit. Vermoedelijk zit de 
zaak zo, dat op of omstreeks 28 April die Ministers dat gezegd heb- 
ben en dat de heer Gerhrandy toen gezegd heeft: ,,Dan breng ik de 
splitsing van het departement in de Ministerraad". Nlet stelligheid 
durft de heer Gerbrandy dit echter niet te zeggen. Wanneer de heer 
Gerbrandy de brief van 27 April 1944 aan de heer Kerstens en het 
antwoord van de heer Kersfens van 28 April 1944 zo ziet, maakt het 
op hem wel de indruk, dat de daarop volgende brief van 29 April in 
verband staat met het onderhoud van die 5 Ministers. In die brief 
van 29 April deelt de heer Gerbrandy aan de heer Kerstens mede, dat 
cle Koningin Haar goedkeuring aan de splitsing heeft gehecht, met 
dien verstande, dat er een afzonderlijke Minister van Scheepvaart zou 
worden benoemd en daarin vraagt de heer Gerbrandy aan de heer 
Icerstens zo spoedig mogelijk zijn officiële ontslagaanvrage in te 
dienen. Daaruit kan men de conclusie trekken, dat. waar de Koningin 
Haar goedkeuring aan de splitsing van het departement heeft gehecht, 
Zii aan de heer Gerbrandy natuurlijk gevraagd zal hebben: ,,Wie hebt 
LI dan op het oog?" Dat is duidelijk. De heer Gerbrandy kon dus op 
I Mei 1944 in de Ministerraad mededelen, dat hij aan die en die ge- 
dacht had. 

De heer Gerbrnildy me-nt, dat het dilenma, w-aarvuor hij werd 
gesteld: drie Ministers weg of één weg, zich heeft voorgedaan tijdens 
die correspondentie. Maar men vergete vooral niet, dat het hier een 
bezwaar gold en een door de betrokken Ministers geuite mededeling, 
die, om het zo uit te drukken, permanznt waren en steeds werden 
volgehouden. 

Volgens de heer Gerbrandy kwam het er dus op neer, zoals hij 
hrt ook in zijn nota heeft geschreven, dat hij bij de crisis-Kersteris 
door het feit van de divergentie, die tussen de verschillende Ministers 
was ontstaan, voor de moeilijkheid zat: ,,Wat moet ik doen om het 
Kabinet met zo wrinig mogelijk brokken er doorheen te krijgen". 



82888 (Gerbrandy) 

85434 (de Booy) 

85436 (de Booy) 

De tegenstelling lag nog iets moeilijker. Er waren niet alleen drie 
Ministers, die zeiden: Wij kunnen niet verder met de heer Kersterzs 
werken, maar er waren andere Ministers, die zeiden: Wij zouden 
het ten zeerste betreuren, wanneer de heer Kerstens aftrad. Men 
kan het best zeggen, dat het een kwestie van 5 : 2 was. Het lag nog 
iets gecompliceerder, wanneer men denkt aan de brief, welke de 
heer Aibarda aan de heer Gerbrandy in verband hiermede heeft 
geschreven. De heer Gerbrandy moest op een gegeven ogenblik in 
de ene of in de andere zin de knoop doorhakken; hij heeft gedaan, 
wat hij kon 0111 de minste brokken te maken. Hij heeft het zo op- 
gelost, omdat naar zijn oordeel de bezwaren van de laatste tijd tegen 
bet beleid van de heer Kersferls niet ontkend konden worden. Dat 
speelde natuurlijk de hoofdrol. In dat opzicht was er onder de 
Ministers feitelijk geen verschil van mening. 

De heer de Booy verklaart zich te herinneren, dat hij in Maart en 
April 1944 een reis naar de Middellandse Zee heeft gemaakt en dat 
hij, toen hij te Londen terug kwam, de boodschap vond, of hij ZO 

gauw mogelijk contact met de heer Gerbrandy wilde opnemen. Er 
werd niet bij gezegd, waarover het ging. Toen is de heer de Booy 
zo gauw mogelijk naar de heer Gerbrandy gegaan en deze heeft 
hem gevraagd, of hij Minister van Scheepvaart wilde worden. Welke 
datum dat is geweest, herinnert de heer de Booy zich niet. Hij kan 
dat wel nazien in zijn dagboek. 

De eerste keer, dat de heer de Booy na zijn reis de heer Gerbrandy 
heeft gezien, heeft dat gesprek plaats gevonden, De heer de Booy 
heeft gezegd, dat hij bereid was Minister van Scheepvaart te worden, 
als het inoest. Hij heeft daarover o.a. nog met de heer van Klefferzs 
gesproken en niet direct ja gezegd. Maar dat is een kwestie van een 
paar dagen geweest en hij jelooft, dat die datum van terugkeer wel 
het antwoord op de gestelde vraag zal geven. 

Bij brief van 28 September 1950 heeft de  heer de Booy aan de 
commissie medegedeeld, dat hij heeft nagezien, op welke datum het 
bewuste gesprek met de heer Gerbrandy heeft plaats gevonden. Het 
is hem gebleken, dat hij ongeveer 4 April 1944 van zijn reis naar de 
Middellandse Zee is teruggekeerd en dat, zoals hij reeds bij zijn 
verhoor mededeelde, zeer kort daarna het bewuste gesprek met de 
heer Cerl~randy moet hebben plaats gevonden. Het is hem evenwel 
niet mogelijk de juiste datum, waarop dit gesprek heeft plaats ge- 
vonden, met stelligheid vast te stellen. Hij heeft de heer Gerbrandy 
niet onmiddellijk medegedeeld, dat hij bereid zou zijn een eventuele 
benoeming tot Minister van Scheepvaart te aanvaarden. 

Rij het onderzoek naar de redenen, welke geleid hebben tot het 
aftreden van de heer Kersterzs, is de commissie gebleken, dat door 
een drietal Ministers. waarvan alleen met name genoemd is de in- 
middels overleden Minister van Financiën, de heer van den Broek, 
bezwaar is gemaakt tegen het beleid, door de heer Kerstens gevoerd. 
Volgens de heer Gerbrandy hadden die bezwaren in hoofdzaak 
betrekking op het scheepvaartbeleid en op de door de heer Kerstetzs 
tijdens zijn verblijf in Amerika gevoerde besorekingen inzake de 
voorziening van Nederland na de bevrijding. Hoewel de heer Ger- 
brandy in zijn, door de heer var1 Angeren als ,,deurwaardersexploit" 
betitelde brief aan de heer Kersterzs van 15 April 1944, deze op uit- 
voerige wijze in gebreke heeft gesteld, verklaarde de heer Gerbrandy 
bij zijn verhoor, dat het voor hemzelf buitengewoon moeilijk te be- 
cordelen was, of de heer Kersterzs een slecht Minister was. De heer 
Gerbrandy zat echter met d r  moeilijkheid, dat drie bekwame Minis- 
ters hem zeiden: hij of wij. 

De commissie moge in herinnering brengen, dat zij blijkens het 
derde deel van haar verslag, waarin het financiële en econornischz 
beleid der Regering te Londen behandeld wordt, een zeer uitvoerig 
onderzoek heeft ingesteld, zowel naar het scheepvaartbeleid van de 
heer Kersterzs als naar het door hem ter gelegenheid van de 
U.N.R.R.A.-conferentie en bij zijn verdere besprekingen in Amerika 
gevoerde beleid. Met betrekking tot de voornaamste onderdelen van 
het scheepvaartbeleid zij vermeld, dat de conclusies der commissie 
inzake de bezitcvordering der Nederlandse koopvaardijvloot te vin- 
den zijn op biz. 232 en 233 van genoemd deel vaii haar verslag, die 
over de vaarplicht der Nederlandse zeelieden op blz. 245 en 246, die 
met betrekking tot de behartiging van de belangen der Nederlandse 
zeevarenden (waarbij het conflict met de reders is behandeld), op 
blz. 257 en 258, en die inzake de arbeidsvoorwaarden en de sociale 
voorzieningen voor de Nederlaildse zeelieden op blz. 264, terwijl de 
conclusies der commissie over de U.N.R.R.A. en wat daarmede 
samenhangt op blz. 315 van meergenoemd deel van haar verslag 
zijn vermeld, 

De commissie is bij haar beoordeling van het door de heer Ker- 
stens gevoerde beleld zeker niet tot de conclusie gekomen. dat deze 



een slecht Minister was. De critiek vali de commissie, bij de bespre- 
king van diens scheepvaartbeleid geuit, beperkte zich hiertoe, dat zij 
van oordeel was, dat het conflict met de reders in aanzienlijke mate 
zijn oorzaak heeft gevonden in een tussen de heer Kerstetzs en d r  
reders bestaande incompatibilité d'humeur, welke reeds spoedig na 
het optreden van de heer Kerstens als Minister te constateren viel, 
dat van zijn zijde tegenover de N.S.H.C. in liet algemeen meer tact 
had moeten worden betoond en dat hij ook meer begrip had moe- 
ten hebben voor het feit, dat de Regering een commissie van des- 
kundigen voor een goede gang van zaken absoluut nodig had. Dit 
nam echter niet weg, dat de cominissie de houding van de reders 
tegsnover de Regering, daargelaten of deze houding als een bedrei- 
ging met staking kan worden gekwalificeerd, in geen geval kon goed- 
keuren. Ook het verlangen van de Minister, dat de aanleiding tot het 
conflict was, nl. dat er een vorm van vooroverleg tussen de ver- 
tegenwoordigers der werknemers en de werkgeefster kwam over za- 
ken, die niet in de collectieve arbeidsovereenkomst geregeld waren, 
doch niettemin op de arbeidsverhouding betrekking hadden, achtte 
de conimissie gerechtvaardigd. Met betrekking tot het door de heer 
Kerstens ter U.N.R.R.A-conferentie gevoerde beleid, heeft de com- 
missie uitgesproken, dat zij het aanvaardbaar achtte, dat de heer 
Kerstens in Amerika in het openbaar te kennen heeft gegeven, dat 
Nederland, indien dit verwacht werd, bereid zou zijn te betalen voor 
de door de U.N.R.R.A. te verlenen hulp. De commissie was daaren- 
tegen wel van oordeel, dat de Regering destijds terecht het door de 
heer Kersterls uitgebrachte advies om de aankopen althans voorlopig 
te staken, niet heeft opgevolgd. De commissie grondde die mening 
op het feit, dat aan de toezeggingen, die de heer Kerstens o.m. van . generaal Hildring had verkregen, een aantal voorbehouden verbon- 
den was, dat het op zijn minst genomen zeer onzeker maakte. of zij 
voor Nederland in de toekomst voldoende uitkomst zouden brengen. 

Dit oordeel over het beleid van de heer Kersterrs, dat de commissie 
na een zeer ampel onderzoek heeft uitgesproken, maakt, dat zij de te 
Londen in het voorjaar van 1944 tegen de heer Kersiens gevoerde 
a.gitatie, die er op zericht was aan te tonen, dat hij een slecht 
Minister was, niet juist kan achten. Blijkzns de verk!aring van de 
heer Gerbrandy stond een drietal Ministers achter de7e afkeuring 
van het beleid van de heer Kerstcrzs. De Minister van Financiën, de 
heer van den Broek, was een van hen. Aangezien de bepalingen der 
Enquêtewet de commissie beletten vragen te stellen over de beraad- 
slagingen in de Ministerraad, heeft zij niet k u n n a  vaststellen, wie de 
twee andere Ministers waren, die evenals de heer van den Broek 
van mening waren, dat de heer Kersteris als Minister niet gehand- 
haafd kon worden. 

De heer Gerbrandy stelt, dat de crisis-Kersterzs voor hem in laatste 
instantie een politieke zactk was. Het ging voor hem om het verlies 
van drie bekwame Ministers of van de heer Kersterzs. Van die drie 
Ministers kon hij met name de heer van driz Broek niet missen. De 
commissie begrij~t, dat dit voor de heer Gerbrandy een moeilijk 
dilemma was. Zij ineent echter, dat de zaak wel iets gecompliceerder 
was dan de heer Gerbrandy het hier stelt. Immers, ook de heer 
van Angeren maakte - daargelaten, of hij in een eerder stadium, 
zoals de heer Gerbrnndy zegt, daar anders over gedacht heeft - 
bezwaren tegen het ontslag van de heer Kersiens, terwijl de heer 
Albarda in een uitvoerig schrijven van 7 Mei 1944 aan de Minister- 
President uiting gaf aan zijn bezorgdheid over de gang van zaken. 
Een vervanging van de heer Kerstcns door de heer de Boov achtte 
de heer Alhar& ongewenst; hij vestigde de aandacht van de Minister- 
President op de repercussies van e-n uittreden der beide katholieke 
Ministers en wees er zelfs op, dat dan ook de socialistische Ministers 
hun positie nader in overweging zouden moeten nemen. 

Dit alles overziende, is het voor de con~missie de vraag, of de heer 
Gerbrandy het dilemma wel geheel juist gesteld heeft en of hij de 
knoop op de juiste wijze heeft doorgehakt. Zij ziet in de crisis- 
Kersfens rìog veel, wat niet duidelijk is. De heer Gerbrandy heeft in 
zijn verhoor gezegd, dat de bezwaren tegen het be!eid van de heer 
Kerstens in hoofdzaak neerkwamen op het scheepvaartbeleid en de 
besprekingen in Amerika. doch vooral op deze laatste. Nochtans 
schrijft hij in zijn ,,deurwaardersexploit" van 15 April 1944 aan de 
heer Kerstrns, dat hij er geen bezwaren tegen zou hebben, dat deze 
alle zaken behoudt, behalve de Scheepvaart, waarvoor een afzon- 
derlijke Minister benoemd zou wordzn. De heer Gerbrandy ontkent 
voorts met klem besprekingen met de heer de Booy te hebben gehad, 
voordat hij zijn critiek, resulterende in het splitsingsplan, aan de heer 
Kerstens heeft medegedeeld. Niettemin hebben verscheidene Ministers 
te kennen gegeven, dat de heer de Booy, die zich scherp tegen het 
scheepvaartbeleid van de heer Kersfens had gekeerd, reeds eerder is 
gepolst. Uit de door de heer de Booy met betrekking tot dit punt afge- 
legde verklaring, aangevuld door zijn brief van 28 September 1950 



aan de comniissie, blijkt, dat de opvatting van deze Ministers juist is. 
Merkwaardig is ook, dat  de  heer Gerbrnndy, hangende de crisis, aan 
de heer Kerstcns nog de portefeuille van Koloniën heeft aangebodvn, 
terwijl hij bovendiei? slechts enkele i n a a n d ~ n  vóór het aftreden vaii 
de heer Kerstcizs, toen deze moeilijkhedzn had inzake het uitbrengen 
van zijn verslag over zijn Amerikaanse reis aar1 H.M. de Koningin, 
hem bewogen schijnt te hebben toch als Minister aan te blijven. 

D e  commissie acht het resultaat van haar onderzoek naar de oor- 
zaken van het aftreden van de herr Kersterzs niet in alle opzichten 
bevredigend. D e  heer Kersterzs ziet blijkbaar een verband tussen zijn 
aftreden en de wrok, die de  reders tegen hem koesterden. D e  heer 
Gerbrandy verklaart echter, dat  het standpunt van de  reders daarbij 
geen rol heeft gespeeld. Hij zegt, dat  het heengaan van d e  heer 
Kerstelis een zuiver interne Kabinetskwestie was. Voorzover dit juist 
is, stuit de comn~icsie echter op de vertrouwelijkheid van de  beraad- 
slagingen in de  Ministerraad, nu  blijkbaar bij een aantal Ministers 
een zekere terughoudendheid bestaat o m  eigener beweging over deze 
aangelegenheid nadere verklaringen af te leggen. 
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Op 2 Juni 1944 werd door de Regeringsvoorlichtingsdienst het 
aftreden van de heer Kersterzs bekendgemaakt. In hetzelfde com- 
muniqué l )  werd medegedeeld, dat ook de Minister van Justitie, de 
heer van Angeren, ontslag had aangevraagd, doch dat Hare Maje- 
steit de Koningin dit verzoek om ontslag in nadere overweging had 
gehouden. Blijkens het Koninklijk besluit van 12 Juni 1944 had 
de heer vat1 Ar;grreiz dit ontslag reeds op 17 Mei 1944 aangevraagd. 
Volgens dit Koninklijk besluit werd evenwel de ontslagaanvrage niet 
ingewilligd en de heer van Angeren belast met het voortgezet beheer 
van net Departement van Justitie. Op 16 Juni 1944 deelde Radio 
Oranje 7 mede, dat ,,deze in de  practijk onzer constitutie ongewone 
beslissing door noodzaak welrd ingegeven". Uit het Koninklijk be- 
siuit 7 van 11 Juli 1944 waarbij de heer van Angeren ontslag werd 
verleend als Minister van Justitie, blijkt, dat deze in een brief van 
30 Juni 1944 opnieuw had verzocht eervol ontslagen te worden. 

Alvorens bij zijn verhoor een uiteenzetting te geven van de rede- 
nen, welke tot zijn aftreden hebben geleid, drukt de heer van An- 
geren de vrees uit, dat zijn uiteenzetting niet geheel bevredigend zal 
zijn en dat deze misschien, omdat over bepaalde dingen niet ge- 
sproken kan worden, de indruk zal wekken, dat hij op  losse gronden, 
althans op onvoldoende gronden zou zijn heengegaan. Hij moet dit 
risico nemen. 

Het ontslag, dat door hem werd ingediend, had twee redenen: in 
de eerste plaats de onmogelijkheid om datgene, waarvan hij meende, 
dat het voor Weclerland niet kon worden gemist, geheel tot stand te 
brengen en in. de tweede plaats de wijze, waarop de heer Kerstens tot 
het vragen van ontslag werd gedwongen. 

Plet eerste, een zakelijk punt, was voor de heer van Angeren veel 
moeilijker. Het betrof namelijk het tot stand brengen van een van de  
terugkeerbesluiten. Hierover verklaart de heer van Angeren als volgt: 

,,U weet, dat wij e x  cyclus van besluiten hebben ontworpen: de 
buitengewone rechtsplegii~g, de organisatie van de buitengewone 
rechtspleging, de strafbepalingen ten aanzien van de politieke delin- 
quenten, het Bijzond,er Gratiebesluit en het Buitengewoon Politie- 
besluit. Dat waren de onderwerpen. Zij hoorden bij elkaar en hadden 
practicch betrekking op hetzelfde terrein. Het Buitengewoon Politie- 
besluit ging iets verder, omdat het ook de  aangelegenheden van de  
politie ei? meer de terugkeer raakte. Het bestond uit twee onderdelen. 
Het eerste artikel zei - om het populair uit te drukken -: wij vinden 
daar een chaos en hebben alle kans, dat de gendarmerie, zoals de  
Duitsers het noerinden, de Rijkspolitie, weer uit elkaar valt en de 
Rijksveldwachters weer het uniform van de Rijksveldwacht, de mare- 
chaussees het uniform van de marechaussee en de  agenten van 
politie hun eigen uniform aantrekken; laten wij die voorlopig als 
een eenheid beschouwen en geef aan de Minister van Justitie; op- 
dracht die eenheid te bewaren. De Minister van Justitie kreeg o p  
grond van dat Buitengewoon Politiebesluit, waarbij hij was aange- 
wezen als de man voor de Rijkspolitie, de opdracht hiervoor te 
zorgen. Dit was niets bijzonders. Het ging alleen over de bepaling om 
voorlopig meer eenheid te brengen. Volgens deze betrekkelijk een- 
voudige bepaling mocht de Minister van Justitie deze politie tijdelijk 
als een eenheid beschouwen en daaraan min of meer proberen leiding 
te geven. 

Het tweede artikel, waarbij aan de Minister bijzondere bevoegd- 
heden werden toegekend, was veel belangrijker. De  Minister van 
Justitie kreeg enige bevoegdheden, die ook zouden moeten worden 
toegekend aan de Regering, wanneer wij kwamen tot de  civiele staat 
van beleg, iets, dat op het ogenblik in verband met de wijziging van 
de Grondwet de bijzondere belangsteiling heeft gekregen. Men ziet, 
dal l-iet niet zo gek was om met die gedachte rond te lopen, aangezien 
men dit punt tot een van de onderwerpen van de Grondwetswijzi- 
ging heeft gemaakt. 

Wat was de bedoeling van het hebben van die bevoegdheden? Zag 
de hlinister alles zo zwart in Nederland of had hij er bepaalde be- 
doelingen mee? Was het noodzakelijk, urgent? Dat noodzakelijke, dat 
urgente, wil ik gaarne naar voren brengen in deze commissie. Ik was 
- en, naar ik geloof, u met mij - geen groot voorstander van het 



Militair Gezag. Ik wil de militairen niets te  kort doen. Tegen dat  
Militair Gezag, dat bestond uit snel tot militairen gemaakte heren, 
dis: tenslotte in Nederland hrin gelederen o p  korte termijn moesten 
amvullen, bestonden enige bezwaren bij het Kabinet en misschien 
ook bij de bevolking, en hoe eerder het ophield, hoe e-rder althans 
dat Militair Gezag tot zo klein mogelijke proporties werd terug- 
gebracht, hoe beter het was. Men had door de  radio aan Nederland 
beloofd: jullie krijgen een Militair Gezag, wij kunnen dat niet anders 
doen. Dat  zou natuurlijk nog een punt van apart onderzoek moeten 
zijn, maar wij waren toenmaals van oordeel, dat  bet nodig was die 
bijzondere staat van beleg hoe eerder hoe liever o p  te heffen. Een 
van de punten van die staat van beleg was, dat deze het Militair Ce-  
zag in staat zou ste!lrn om politieke deliilque~?tin, merse??, tegen wie 
verdenking bestond, politiek verdachten, zonder telastelegging in te 
sluiten en ingesloten te houden. Het  was in Nederland in ieder geval 
zaak zo spoedig mogelijk die mensen af te zonderen, die verdacht 
waren, en dat  is ook gebeurd, en die merisen gevangen te houden. 
Zo spoedig mogelijk zou d a n  een onderzoek moeten worden ingesteld, 
of men terecht met een verdachte te doen had of niet. N u  was de 
gedachte, en ik geloof o p  het ogenblik nog, dat  die juist was, oin zo 
spoedig mogelijk Justitie die zaak in handen te doen nemen, haar zo  
spoedig mogelijk bij de normale politie te brengen en Justitie daar- 
over te laten gaan. Dus niet verder: de ene burger arresteert de  andere 
burger en houdt die gevangen. D e  strekking was dus ten aanzien van 
dit punt de bevoegdheid van het Militair Gezag onder de staat van 
beleg zo spordig doenlijk te d o i n  overgaan op de Mipister van Jus- 
titie. Werc! die bevoegciheid aan de Minister van Justitie giet ver lexd  
en werd de staat van beleg opgeheven, dan moesten al die mensen 
worden vrijgelaten, want o p  grond van Strafvordering kon geen van 
die mensen word211 vastgehouden. Practisch gesproken waren al die 
mensen aangehouden o p  last van het Militair Gezag en zodra het 
Militair Gezag wegging, omdat de staat van beleg werd opgeheven 
of maar gedeeltelijk werd opgeheven, moesten zij worden losge!aten. 
Bleef dus over: geef die bevoegdheid aan  de verantwoordelijke Mi- 
nister van Justitie. Hier ziet u in  hoofdzaak, hoe Ik die urgentie 
voelde: ne-m het zo spoedig mogelijk over; het is niet juist, dat  die 
staat van beleg daar zo lang blijft. Laat Justitie het zo spoedig moge- 
lijk overnemen; laat de  Minister van Justitie werken met een groep 
politie, die hij inet behulp van de procureur-generaal Yiieenbrengt o m  
die verschillende groepen in Nederland, die gearresteerd zijn - de  
ene grorp arresteert de andere en mensen worden ingesloten onder 
het motto: je bent N.S.B.-er of je voelt voor de Duitsers -, zo gauw 
mogelijk uit te kammen. D a t  ltoii niet. zolang d- Minister van Jus- 
titie niet de  bevoegdheid daartoe had. Tegelijk werden t-n aanzie2 
van de openbare orde a s n  hem zekere bevoegdheden toegekend, 
ci!thans o m  die geleidelijk van het Militair Gezag over te nemen. Als 
de staat van beleg werd opgeheven, moesten deze bevoegdheden niet 
verdwijnen, maar zij moesten zo gauw mogelijk worden gebracht bij 
het civiel gezag en dit kon alleen, wanneer wettelijk de  gelegenheid 
daartor werd geopend. Ik blijf dit nog zien als een van de nood- 
zakelijkste dingen, wilde men de zaak goed tot uitvoering krijgen. 
Ik kon ook niet te lang wachten, omdat een en ander voorberei;d 
nioest worden. D e  tijdelijke organisatie vaii de politie moest voor- 
bereid worden en ook datgene, wat noodzakelijk was in  Nederland 
te  doen. Er  moest contact met Nederland opgenomen worden over 
de wijze, waarop de  voorbereiding op korte termijn moest geschieden 
en ook het Miiitair Gezag moest worden geïnstrueerd, opdat het 
overleg zo gauw mogelijk kon worden opgenolnan. 

Ik heb bij de  samenstelling van dit ontwerp nooit enige moeilijk- 
heden gehad in de Commissie-Terugkeer. Men heeft dit redelijk e n  
juist gevonden, een onderdeel van d e  cyclus over politieke delin- 
quenten en wat daarbij behoorde a a n  herstel van orde en rust in  
Nederland. Ik heb evenmin in de Ministerraad één stem daartegen 
gehoord. 

Alle Ministers stonden achter mij en het ontwerp is ook door alle 
Ministers getekend. D e  eerste kleine moeilijkheid ontstond in de z.g. 
Raad van Advies. Door enkelen werd daar actie tegen mijn ontwerp 
gevoerd. D a t  lieten zij erg dilidelijk blijken, want de Minister werd, 
terwijl bij over andere ontwerpen zeer uitvoerig gehoord was, over 
dit ontwerp niet gehoord. Slechts ila de grootste moeite ben ik door 
een subcommissie van de Raad van Advies gehoord. Ik heb die sub- 
con~missie de zaak uitgelegd ei1 heb gevraagd: Als u bezwarcn hebt, 
wilt u het dan zeggen? Niemand had bezwaren en dus verwachtte ik 
een gunstig advies, maar toen kw2m de  mededeling, dat het kon 
blijven liggen tot na de  terugkeer in Nederland. Maar het kon niet 
blijven liggen, tenzij men een ander standpunt ging innemen dan het- 
geen ik toen volgde. Ik achtte dit zo urgent, dat  ik merilde het niet 
te kunnen missen. Ik meende, dat  ik niet in Nederland kon terug- 
keren, zonder dat  deze regeling was tot stand gekomzn. D e  Minister- 
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raad was het gloeiend met mij eens. Men vond het rapport, dat ver. 
der gerii gronden bevatte dan alleen de mededeling: Wij adviseren 
bet te laten liggen tot na de terugkeer in Nederland, ongegrond. 
Met een gemerilschappelijke voordracht is het ontwerp op 2 Novem- 
1943 bij H.M. de Koningin ingediend. 

Nu komt er een stilstand in de besprekingen, die ik hier voer. Ik 
moet nu zwijgen. Ik kan alleen zeggen, dat bij alle drukke werk- 
zaamheden en moeiiijkheden, die ik had, deze zaak ontzettend veel 
van mijn zenuwen heeit gevraagd en veel aan mijn gezondheid heeft 
gekost. Ik heb mij dit ontzettend aangetrokken. Er is heel veel ge- 
beurd, dat ik hier niet kan vertellen. Het ontwerp, dat ik in verband 
met de verwante regelingen urgent achtte, diende ik op 2 November 
1943 met de andere Ministers in en in Mei 1944 was het nog niet 
bekrachtigd. De behandeling van het Tribunaalbesluit, dat er mee 
samenhing, bleef liggen en ook andere besluiten bieven liggen. Ik 
zat te wachten en kon niet verder. Op 17 Mei - ik heb al verteld 
van het geval-Kers'tetfs, dat zich in die zelfde tijd voordeed - heb 
ik mijn verzoek om ontslag ingediend. Op 2 Juni, dus meer dan veer- 
tien dagen later, werd mij medegedeeld, dat mijn verzoek in beraad 
werd gehouden, en werd mij verzocht mij met het beheer van het 
departement te blijven belasten. Inmiddels was aan de heer Xerstetzs 
ontslag verleend, was de afscheiding van Scheepvaart en de benoe- 
ming van de heer de Booy tot stand gekomen en was de heer Burger 
tot Minister van Binnenlandse Zaken benoemd, terwijl was atge- 
sproken, dat de kwesties van de verschillende Ministers over de 
volle breedte zouden worden beslist en de moeilijkheden met de 
heer van Boeyell zouden worden afgehandeld. Na al dat wachten en 
vragen, wat er gebeuren zou, kwam op 12 Juni het Koninklijk besluit 
af, waarbij werd goedgevonden te beslissen de aanvrage van mr. 
van Angeren niet in te willigen. B e  heer Gerbrandy heeit dat besluit 
gecontrasigneerd en hij draagt daarvoor de verantwoordelijkheid. Ik 
herinner mij niet, dat ooit eiin dergelijk besluit is genomen, oehalve 
voor Ministers, die in een nieuw Kabinet overgaan. Wanneer er een 
nieuw Kabinet komt, wordt ten aanzien van deze Ministers we! ge- 
zegd, dat h ~ i n  verzoek om ontslag niet wordt ingewilligd, en dan 
blijven zij zitten. Maar hier komt voor een Minister, die zijn ontslag 
vraagt, die bezwaar heeft om langer de verantwoordelijkheid te 
dragen, een Koninklijk besluit tot stand om mede te delen, dat zijn 
verzoek niet wordt ingewilligd. Nu kreeg men de merkwaardige toe- 
stand, dat er een Minister in de Ministerraad zat, die ook van zijn 
collega's alles had te accepteren, want hij kon niet weg. Als ik zei: 
Ik kan mij met dit voorstel - b.v. van de heer Furstner of van de 
heer Albarda - niet verenigen, want ik kan de verantwoordelijkheid 
niet dragen, werd ik hartelijk uitgelachen, Ik moest een verantwoorde- 
lijkheid dragen, welke ik niet wenste te dragen. Ilc bleef zitten. Voor dit 
stuk draagt de Minister-President - misschien had hij de beste be- 
doelingen - de verantwoordelijkheid. Ik wii er niet de minste critiek 
op heoben, doch wil alleen aantonen in welk e211 dwangpositie ik ver- 
keerde. lk  ben jaren secretaris-generaal geweest en heo heel wat ge- 
zien, maar dit had ik nog niet gezien. Ik behoef u niet te schilderen, 
welke moeilijkheden dit meebracht. ïk geloof, dat de commissie, 
vooral de oud-Minister, die er bij zit, wel kan begrijpen op welke 
wijze inen in zo'n Ministerraad zit, als er gern parlement is en men 
op de Ministerraad is aangewezen. Mijn herhaald, mijn steeds terug- 
kerend verzoek om ontslag ben ik blijven vasthouden; ik kon het niet 
meer uithouden. Ik ben in die tijd een familielid in Manchester gaan 
opzoeken. Nauwelijks was ik weg of iK kreeg bericht, dat ik mijn ont- 
slag had en dat de heer van Heuverz Coedhart tot Minister was be- 
noemd. Bij het aanvaarden van het Ministersaníot heb ik de voor- 
waarde gesteld, dat ik bij ontslag in mijn vroegere ambt zou terug- 
keren en ik ben dan ook in het ambt van secretaris-generaal terug- 
gekeerd. Ik heb dat ambt dus direct overgenomen. Ik kan er nog bij 
vertellen, dat ik gedurende die periode, waarin ik ontslag vroeg, altijd 
tegen de heer Gerbrandy heb aangevoerd, dat ik het schip niet ver- 
liet. Een van de argumenten was altijd, dat men het schip verliet. Ik 
heb gezegd: Ondergetekende verlaat bet schip niet, maar blijft rustig 
doorwerken als secretaris-generaal. Dat heb ik de eerste jaren in En- 
geland gedaan, dat doe ik nog. Dus van mij kan niet gezegd worden, 
dat ik de boel in de steek heb gelaten." 

Met betre~king tot de vraag, of bij de moeilijkheden met ae 
totstandkoming van het Buitengewoon Politiebesluit de creatie van 
de functie van directeur-generaal van politie nog een rol heeft ge- 
speeld en met name oi  de heer vat? 't Sant voor deze functie bestemd 
was l), geeft d'e heer van Aizgeren als zijn opvatting te kennen, dat de 
benoeming van de heer van ' t  Sant in deze functie bij de terugkeer 
naar Nederland niet door een Minister werd geëist. Naar aanleiding 
hiervan verwijst de heer varz Angereti naar een van de vele voor- 
drachten ten aanzien van het Buitengewoon Politiebesluit, nl. die 
van 5 April 1944. In deze voordracht worden de motieven opge- 
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somd, waarom het niet juist zou zijn in Nederland een directeur- 
generaal van politie aan te stellen. Eveneens ligt hierin de motivering, 
waarom het zo noodzakelijk was dat Politiebesluit te hebben. 

Het Buitengewoon Politiebesluit is geworden het Koninklijk be- 
sluit van 27 September 1944, E 123. Dit besluit komt in de tekst 
overeen met het destijds door de heer van Angererz ingediende ont- 
werp, behalve dat de invoering afhankelijk was gesteld van een 
Koninklijk besluit (artikel 2). Hierin leest men thans: 

,,Van a i  een nader door Ons te bepalen tijdstip ltomen aan 
Onzen Minister van Justitie tijdelijk de in de volgende artikelen 
omschreven bijzondere bevoegdheden toe." 

Terwijl er aanvankelijk stond: 
.,Van af een tijdstip door Onzen Minister, Voorzitter van den 

Raad van Ministers in overeenstemming met Onze Ministers 
van Justitie en van Oorlog na overleg met het Militair Gezag 
als bedoeld in Ons besluit op den bijzonderen staat van beleg 
vast te steller., komen aan Onzen Minister van Jiistitie tijdelijk 
de in de volgende bepalingen omschreven bevoegdheden toe.". 

In deze laatste bepaling was de toekenning van bijzondere bevoegd- 
heden niet afhankelijk van een Koninklijk besluit, maar van over- 
leg van Ministers. 

De heer van Angeren had zich langs een weg, die hij niet kan 
bespreken, vergewist, of hij het Buitingewoon Politiebesluit had 
kunneti krijgen met de bepaling in artikel 2, zoals die uiteindelijk 
geworden is, hetgeen ontkennend werd beaiitwoord. Er werd gezegd: 
het wordt niet getekend. Omdat het officiële standpunt was, dat het 
Militair Gezag een kwestie van enkele weken zou zijn, vroeg de heer 
van Angeren zich af, of hij daarvoor een Koninklijk besluit moest 
hebben. In Londen was de gedachte: de legers zullen binnenvallen 
- men wist niet precies, hoe de invasie zou komen -, Nederland 
wordt het terrein achter de geallieerden, die proberen in Duitsland 
te komen. Wij zouden het aanvoerterrein zijn. De Engelsen en de 
Canadezen wilden daar geen Nederlandse autoriteiten hebben en zij 
wilden dat gebied onder het Militair Gezag hebben, terwijl de heer 
i:atz Angeren altijd heeft gesteld, dat, zodra de Ministers terug- 
kwamen - zij kwamen in hun eigen souvereine gebied -, zij deze 
zaak in handen zouden nemen. Omdat de in Duitsland te vovren 
strijd lang zou kunnen duren - Inen wist niet, dat Duitsland zou 
capituleren kort nadat de gealIieerden er waren bitlnengevallen -, 
zou het misschien niet mogelijk zijn, dat de Koningin hier zelf aan- 
wezig was. De Ministers moesten onder elkaar uitmaken, dat het ge- 
zag zo spoedig mogelijk in hun handen zou overgaan. Er mocht geen 
ogenblik van twijfel tussen zitten. Aangezien het heeft geduurd van 
2 November 1943 tot Mei 1944 en de heer van Angererz de hoofdzaak 
nog niet kon tot stand brengen, was het beter, dat er ern andere 
Minister zou komen. Als hij de zekerheid had gekregen, dat hij zou 
bereiken wat later is tot stand gekomen, zou hij waarschijnlijk -- 

afgezien van de kwestie-Kersterzs, die hij opnieuw zou hebben moetzn 
bekijken -- daarmee genoegen hebbzn genomen. De heer van Angerctl 
echter had de zekerheid, dat het besluit niet getekend zou worden. Hij 
kan hierop niet diep ingaan. Hij kan alleen zeggen: het is duidelijk, 
dat deze Minister een beletsel was voor een bepaalde zeggenschap. 
Men kon het deze Minister niet geven; de volgende Minister van 
Justitie is gekomen en die heeft het onmiddellijk gekregen. 

Ten aanzien van de behandeling in de Buitengewone Raad van 
Advies wijst de heer van Angeren er op, dat hij over andere ont- 
werpen uitvoerig door de Raad is gehoord, doch dat het hem op- 
viel, dat hij, wat het Politiebesluit betreft, zichzelf moest aanbiedzn 
teneinde daarover te worden gehoord, omdat hij het een ontwerp 
vond, dat niet zo kon worden afgedaan. Hij wilde een uiteenzetting 
geven in verband met de n~oeilijkheden en de urgentie. De heer 
van Xngcren heeft tenslotte gedaan gekregen, dat hij door een sub- 
commissie gehoord is. De gehele Raad heeft hem daarover nooit 
gehoord, wat met anderen weer wel gebeurde. In die sub-commissie 
gaven ze de heer van Angereíz gelijk, maar de volle Raad bracht een 
afwijzend advies uit. De heer van Angeren kreeg de mededeling, dat 
het kon blijven liggen tot na de terugkeer in Nederland. 

Uit het advies l )  dd. 24 April 1943 No. 45 van de Buitengewone 
Raad van Advies, dat evenals de andere door dit college uitgeorachte 
adviezen in het bezit is van de commissie, blijkt, dat de motivering 
voor de afwijzing, welke van toepassing is op een complex van maat- 
regelen, op de bevrijding en de reconstructie van het Rijk in Europa 
betrekking hebben, aldus geformuleerd is: 

,,Daarom is, caar 's Raads stellige overtuiging, iedere bindende 
maatregel af te keuren, die verder zou gaan dan het treffen van 
voorzieningen, welke reeds moeter, gelden bij den aanvang der be- 
vrijding, dus iri een (kort'e) overgangsperiode, waarin het volk en zijn 
leiders nog niet gehoord kunnen worden." 
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D4 Raad toch wil de  ontwerpen van besluiten betreffende de te- 
rugkeer, die bij hem zijn ingediend (invoering van een Bijzondere 
Staat van Beleg, Zuivering, Eerste Bestuursvoorziening, Politiebesluit, 
Tweede B~stuursvoorrienine. Biizondere Militaire Gerechtshoven. Be- 

u >  , 
rechting van landverraders, Buitengewone Militaire Rechtspleging, 
Bijzondere Gratie-Adviesbesluit en Dispensatiebesluit), in twee groepen 
verdelen: 

1. ontwerpen, die te Londen voorbereid, door Hare Majesteit de  
Koningin getekend cn door een o i  meer Ministers gecontrasigneerd 
worden, en 

2. ontwerpen, welke te  Londen worden voorbereid, doch niet dan 
na overleg met het bevrijde gebied mogen worden vastgesteld. 

D e  tot laatstgenoemde groep behorende ontwerpen zouden der- 
halve ontwerpen moeten blijven. 

Als criterium voor de indeling der ontwerpen in bedoelde groepen 
heeft d e  Raad de stelling aanvaard, dat  - waar zulks ook maar even 
uitvoerbaar zou zijn - het Nederlandse volk, hetzij door middel van 
de daartoe te scheppen organen, hetzij, indien dit laatste onmogelijk 
is, door incidenteel overleg met deskundigen en leidende persoonlijk- 
heden, moet worden geraadpleegd. In de gevallen, waarin het vast 
staat, dat o p  een zodanig overleg niet kan worden gewacht, worden 
de ontwerpen in de eerste, en in alle andere gevallen in  de tweede 
groep ingedeeld. 

Met deze algemene regel voor ogen kwam de  Raad tot de  volgende 
opstelling. Alle thans opgemaakte ontwerpen moeten gereed gemaakt 
worden tot en met het door de Raad daarover uit te brengen advies 
en het aanbrengen van de  o p  grond van dit advies nodig gebleken 
wijzigingen. Daarna kan: 

1. aan Mare Majesteit de  Koningin ter ondertekening worden aan- 
geboden het ontwerp o p  de Bijzondere Staat van Beleg, het ontwerp 
op de zuivering van ambtelijke organen, het ontwerp o p  d e  Eerste 
(nood-) Bestuursvoorziening en eventueel de ontwerpen o p  de  in- 
stelling van Bijzondere Militaire Gerechtshoven, de Buitengewone 
Ptlilitaire Rechtspleging en het Gratiebesluit (het Dispensatiebesluit 
zal, gelijk de Raad nog nader zal betogen, geheel dienen te  vervallen); 

2. tot nader overleg in het bevrijde gebied. in  de  hierboven om- 
schreven zin, worden aangehouden (en behoren dus niet aan Hare 
Majesteit de Koningin ter ondertekening te worden aangeboden) het 
ontwerp Poiitiebesluit, het ontwerp o p  de  Tweede Bestuursvoor- 
ziening en het ontwerp o p  buitengewone bepalingen van Militair Straf- 
recht. 

D e  heer van den Tenzpel verklaart bij het aftreden van de  heer 
van Angeren geen rol te hebben gespeeld. Zijns inziens is dit aftreden 
voor het algemene Regeringsbeleid niet van bijzondere betekenis ge- 
weest. De heer van den Tempel heeft de indruk, dat  de  heer van 
Angeren zeer gedesillusionneerd was, ook door de  ervaringen, die hij 
had opgedaan in zijn ambt, ook in kringen, die hij bijzonder eer- 
biedigde. 

Dat  er te zelfder tijd wederom twee katholieke Ministers uit het 
Kabinet verdwenen, zou de heer van den Tempel meer als een toe- 
valligheid willen beschouwen. D e  eerste keer had het een heel andere 
politieke betekenis: toen betrof het functronarissen, verbonden aan 
het Nederlandse partijwezen en aan het Nederlandse parlement. 

Inzake het feit, dat zich bij het ontslag van de  heer van Angeren 
de singuliere staatsrechtelijke figuur heeft voorgedaan, dat de ontslag- 
aanvrage niet is ingewilligd, verklaart de heer Albarda, dat  dit wel 
eens voorgekomen is in onze parlementaire geschiedenis. In  ieder 
geval vindt hij het ecn exceptie. 

Met betrekking tot het vermemde streven van de  heer van ' t  Sant 
zich te rehabiliteren door een benoeming als directeur-generaal van 
politie, zegt de heer Albarda, dat  hij dit verlangen van de heer 
van ' t  Sant volkomen begrijpelijk vindt. Da t  de heer van ' t  Sant moei- 
lijkheden heeft veroorzaakt bij de  behandeling van het Politiebesluit, 
waar de heer van A~geren  mee te maken had, is - naar de heer 
Albarda meent - een veronderstelling zonder bewijs; in ieder geval 
zijn er geen bewijzen getoond. 

D e  hoofdreden van de ontslagaanvrage van de heer van Angere~z 
was volgens de  heer van Lidth de Jeude voornamelijk de kwestie van 
het Politiebesluit. D e  heer van Angeren had een ontwerp-besluit ge- 
maakt, waarbij de R4inistcr van Justitie, na hei verdwijnen van het 
h9ilitair Gezag, grote bevoegdheden zou krijgen. Voor enige beper- 
king van die bevoegdheden was de heer van Angeren niet te vinden, 
terwijl het van belang werd geacht de aard van die bevoegdheden 
enigszins nader te omschrijven. 

Bi] het ontslag van de heer van Angeren ging het naar de opvatting 
van de heer Bolkesteiiz voornamelijk over het politiebeleid in bevrijd 
Nederland. D e  heer Bolkestein kan zich voorstellen, dat  de  heer van 
Angeren er een aanleiding in vond, toen dit o p  bepaalde tegenstand 
stuitte, zijn ontslagaanvrage in te dienen. 
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Ten aanzien van het aftreden van de heer run Angeretz zat het, zo 
verklaart de heer van Kleff-ens, vooral in het Politiebesluit. Dat liep 
vast; daarvan kan de heer van Kleffens ook niet veel meer zeggen. 
Hij herinnert zich, dat bij de moeilijkheden ten aanzien van de heer 
van Angeren naast het Politiebesluit ook een rol heeft gespeeld de 
positie van de heer van ' t  Sant, maar dat dit een determinerende 
factor is geweest, weet hij niet. De moeilijkheid betrof de gehele 
structuur van het Politiebesluit en de wijze van invoering daarvan. 

Met betrekking tot de vraag, of het verschil tussen hetgeen de 
heer van Angeren wenste in het Politiebesluit, nl. invoering bij minis- 
teriële beschikking, en hetgeen in het definitieve Politiebesluit ten- 
slotte is opgenomen. nl. invoering bij Koninklijk besluit, wel belang- 
rijk genoeg was om de moeilijkheid voor de heer van Angeren on- 
overkomelijk te maken, geeft de heer vatz Kleffens als zijn mening, 
dat men door het zo te stellen de achtergrond ter zijde laat. Deze 
achtergrond was juist van het grootste belang. Een inzicht, dat op een 
gegeven ogenblik ten gevolge had, dat men een bepaalde vorm niet 
wilde, wijzigt zich soms en met name wijzigt zich dat, wanneer b.v. 
enigszins terzake kundigen of tot oordelen bekwame mensen uit 
Nederland kwamen, die zeiden: dat zou daar nooit goed vallen. Der- 
gelijke dingen zijn voorgekomen. De heer van Kleffens zegt niet, dat 
het zo geweest is bij het Politiebesluit. Er was geen statische achter- 
grond; al deze zaken waren aan wisselingen onderhevig - alles met 
de beste bedoelingen - om zoveel mogelijk nl. in het gareel te blijven 
bij wat men in Nederland dacht. In het algemeen sprekend, zegt de  
heer van Kleffens, dat men ten eerste de achtergrond geducht moet 
mee laten tellen. In de tweede plaats zijn hier natuurlijk ook persoon- 
lijke factoren, waarvan hij niet veel kan zeggen. Dit is ecn mengsel 
van al die dingen. Het is een zeer gecompliceerd samenstel van 
beweegredenen en krachten geweest, dat hier een rol heeft gespeeld. 

De heer Burger verklaart, dat de heer van Angeren vreselijk zat 
met zijn Politiebesluit, dat niet werd getekend. De heer Burger heeft 
het gevoel, dat de heer Gerbrandy zijn uiterste best heeft gedaan 
om dat in orde te krijgen, maar het is onbevredigend verlopen en de 
heer van Angeren had het gevoel, dat onvoldoende vertrouwen in hem 
bestond. Hij vond, dat hij daarom met de heer Kersterzs heen moest 
gaan. 

Met betrekking tot het niet inwilligen van het verzoek om ontslag 
van de heer van Angererz - een nogal merkwaardige staatsrechtelijke 
figuur - verklaart de heer Gerbrundy, die door zijn medeonderteke- 
ning voor dit Koninklijk besluit de verantwoordelijkheid draagt, dat 
dit een noodoplossing was, die met de heer van Angeren is bespro- 
ken. De heer Gerbrandy zegt, dat hij tot deze noodsprong, welke van 
hemzelf is uitgegaan, is gekomen: ,,Omdat er geen Minister van Jus- 
titie beschikbaar was en het ontslag dus kon volgen, zodra er wel 
iemand was. Moet men de ministeriële verantwoordeliikheid zo ver 
drijven, dat, wanneer ik b.v. 3 Juli ontslag vraag, ik het bij wijze van 
spreken uiterlijk 10 Juli in mijn bezit heb? Of mag men in een bepaald 
geval temporiseren, omdat de nood dit oplegt en zeggen, dat men er 
wel uit mag gaan, maar er even mee moet wachten." Toen is de heer 
van Heuven Goedhart gekomen en heeft de heer van Angeren de 
heer Gerbrandy gezegd, dat zijn overweging, dar er niemand was, niet 
meer gold en dat hij de heer van Heuven Goedhari Minister van 
Justitie moest maken. De heer Gerbrandy heeft de heer van Angercn 
toen gezegd, dat zij altijd uitnemend hebben kunnen samenwerken en 
daar de heer van Angeren wist, hoe de heer Gerbrandy over zijn 
ontslagaanvrage dacht, heeft hij hem gevraagd er alsnog op terug te 
komen. De heer van Angeren heeft positief neen gezegd, waarop de 
heer Gerbrandy heeft gezegd, dat toen het ogenblik daar was om het 
verzoek in te willigen. De heer Gerbrandy erkent, dal het inisschien 
niet per se nodig geweest was het merkwaardige besluit tot niet-inwilli- 
ging te doen afkondigen en dat men eenvoudig het verzoek om ontslag 
onafgedaan had kunnen laten. De heer Gerbrundy weet niet meer, oC 
er een bepaalde reden geweest is, waardoor men tot deze constructie 
is gekomen. Waarschijnlijk heeft gewogen, dat allz Ministers de reden, 
waarom de heer van Aiqeren ontslag vroeg, in wezen hoogs' on. 
belangrijk vonden. 

Omtrent de moeilijkheden, die de heer van Angererz heeft gehad 
met zijn Buitengewoon Politiebesluit, deelt de heer Gerbrandy mede, 
dat de Ministerraad, uitgezonderd de heren van A~igeren en Kersteris, 
op het volgende standpunt stond. Bij het Politiebe~luit moest de moge- 
lijkheid bestaan, dat de periode tussen het Militair Gezag en het vol- 
ledige herstel van het normale bestuur moest worden opgevangen 
door een toestand, waarin de Minister van Justitie - een burgerlijk 
man en geen militair --  de beslissing in handen had. Dit was de op- 
vatting, waarvoor de heer Gerbraizdy in 1940, in omgekeerde zin, zeer 
sterk geporteerd was. De oplossing van de hlinisterraad was, dat dit 
moest gebeuren bij Koninklijk besluit of bij algerilene maatregd 
van bestuur: dat weet hij niet precies meer. Het kon dus niet b11 
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ministerieel besluit gebeuren. De heer Albarda heeft dit lilet name 
verdedigd en gezegd, dat dit de zuivere oplossing was. De heer van 
Angeren wenste de beslissing aan de Ministers te houden, omdat deze 
noodzaak zich tamelijk onverwacht zou kunnen voordoen. Bij de 
voordracht aan de Koningin van 2 November 1913 inzake het Buiten- 
gewoon Politiebesluit heeft niemand er op gelet. of het bij Konink- 
lijk besluit moest gebeuren of bij ministeriële beschikking. Het was 
geen geschilpunt. Het geschilpunt is daarna gerezen. 

De heer Gerbrandy acht het mogelijk, dat bij de behandeling van 
het Buitengewoon Politiebesluit in de Buitengewone Raad van Advies 
gezegd is, dat de zaak wel kon blijven liggen tot na de terugkeer in 
Nederland. In die tijd kwain een voorstel eerst bij de Buitengewone 
Raad van Advies. Deze Buitengewone Raad van Advies was goed be- 
doeld, maar had practisch ten gevolge, dat bij de Kroon voordrachten 
van Ministers kwamen met kennisneniing van advies. Daardoor kon 
de zaak stagneren bij de draagster van de Kroon, omdat deze zich 
nïoest afvragen, wie gelijk had. Er was geen parlement, noch een 
publieke opinie, dus het tekenen van de stukken duurde langer. Toen 
de heer Gerbtandy deze moeilijkheden bemerkte, heeft hij zelf voor- 
gesteld deze zaken ter hand te nemen en allen vonden dit goed, ook 
de heer van Angeren. De heer Gerbr-nndy heeft toen gezegd, dat deze 
zaak gemakkelijk in orde kon komen en suggereerde de oplossing van 
invoering bij Koninklijk bcslu!t. Toen is het gewoon in de Minister- 
raad gebracht en hebben alle Ministers gezegd, dat het zo beter was 
dan hun oorspronkelijke besluit. De heer vati Atlgeren persisteerde 
echter bij zijn oorspronkelijke opvatting en zei -- naar de mening van 
de heer Gerbrandy ten onrechte -, dat zij het eerst hadden goedge- 
vonden, zoals hij het wilde. Formeel is dat volkomen juist, maar 
venneer een zaak niet een punt van discussie is geweest, is dit niet vol 
te houden. Zodra het acuut wordt, moet men een beslissing nemen. 

Het was de mening van alle Ministers, dat de heer van Angererz 
dit niet op de spits had behoeven te drijven. Dit heeft ook een rol 
gespeeld bij het doorslag geven voor de vreemde beslissing, dat hij 
Vinister moest blijven. Elk lid van het Kabinet was van mening, dat 
de heer van Anpercrz moreei niet gerechtigd was af te treden. 

Op de vraag, of de crisis-Kersteizs ook een rol gespeeld heeft bij 
het besluit van de heer van Angeren, antwoordt de heer Gerbrundy, 
dat men nu weer komt op het gebied van vermoedens. De heer van 
Angeren is altijd zeer correct en hij is een hoogst bekwaam man; hij 
heeft wel duidelijk laten doorschemeren, dat hetgeen met de heer 
Kerstens gaande was, consequenties voor zijn aanblijven inhield, maar 
op dat ogenblik speelde het geen rol. Men heeft toen de rollen ornge- 
keerd, want de heer Kersiens heeft gezegd, dat hij het met de opvat- 
ting van de heer van Angeren eens was en daarom vroeg hij op die 
grond ontslag. Dit is echter noch de formele grond van de ontslag- 
aanvrage van de heer Kersfens, noch de motivering voor het ontslag 
van de heer Kersteizs geweest, maar bet is het eind-conflict-Kerstens 
geweest. De heer Gerbrarzdy wil de heer i7u1z Angeren er geen verwijt 
van inaken; deze is een zeer rechtschapen en correct man, die naar 
beste weten heeft gehandeld. De heer Cerhrc~ndv begreep er echter 
niets van. 

Het Militair Gezag heeft geen invloed uitgeoefend bij dc vraag: 
Koninklijk besluit of ministeriële beschikking. Deze oplossing is van 
de heer Gerhrantiy uitgegaan om de zaak voor elkaar te krijgen. Het 
is volkoineri onjuist van de heer van Anperen er aan te twijfelen, of 
hij het Buitengewoori Politiebesluit zou hebben gekregen. indien hii 
accoord ging !net de wijziging van artikel 3. De heer Gerbrundy weet 
wel, dat de heer van Aizgerctr dit depkt, maar hij kan uit de beste 
bron verzekeren, dat deze zich daarin vergist. De interpretatie van 
de heer van Angeren, dat hem die buitengewone bevoegdheden niet 
werden toevertrouwd, is volgens de heer Gerbrandy volnïaakt onjuist. 
Later is hem dit ook geschreven, waarbij deze hele zaak door de heer 
Gerbrandy duidelijk aan hem is uiteengezet. Hij was echter niet te 
overtuigen en de heer Gerbrmzdy heeft hem met grote be~waardheid 
en ook bitterheid zien heengaan. 

Er is ook geen sprake van. zegt de heer Gerbmtzdy, dat de heer van 
Alggeren, zoals de zalten toen stonden, de heer van ' t  Sant naar Neder- 
land zou hebben nioeten meenemen als directeur-generaal van politie; 
dat verbeeldt hij zich, Het was hem niet uit zijn hoofd te praten. De 
heer var; Angererz moest toch zelf zo'n man directeur-generaal van 
politie maken. Wel is waar, dat de heer vim ' t  Sant te Londen directeur 
van poIitie geworden is en dat daarbij werd gedacht aan een taak, waar- 
bij hij een aantal mensen zou opleiden om met hen naar Nederland 
te gaan als directeur-generaal van politie. In Nederland zou hij met de 
mensen, die hij had opgeleid, de politie in Nederland, waarvan werd 
veroiidersteld, dat die deerlijk jehdvzlid was. weer op de bevn brengerl. 
Dit plan wds volgeris de heer Gerbrandy al lang van de baan. Men 
mag het niet groter maken dan het is. Het was een titel met een 
mogelijkheid van een latere functie. De heer i7cín 'f Sant was ten 
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onrechte van zijn functie ontheven en men wilde hem daarvoor een 
zekere mate van waardering in zijn positie geven. Er  is echter uit- 
drukkelijk gesteld, dat dit administratief was en het betekende niet, 
dat hij directeur-generaal van politie werd, want men kende deze 
functie niet eens in Nederland. Vóór het uitbreken van de oorlog in 
1940 heeft de heer Gerbrandy ernstig overwogen het directoraat- 
generaal van politie in te stellen en hij is zelfs zo ver gegaan er de 
heer van Angeren, die o p  dat gebied expert was, over te spreken. 
Het  idee was er dus wel, maar in 1944 was er niet de minste sprake 
van, dat  de  heer van ' t  Sant voor die functie zou worden bestemd. 
Misschien is die gedachte e r  tussen 1940 en 1944 bij enkele mensen 
wel gaweest. D e  heer Gerbrandy spreekt tegen - het tegendeel is eer 
waar - dat in de laatste maanden, toen de heer van Angeren Minister 
was, moeilijkheden zijn veroorzaakt, doordat hein te kennen is 
gegeven, dat  bij een eventuele bevrijding van Nederland de toe- 
zegging, dat  de heer van ' t  Sant directeur-generaal van politie in 
Nederland zou worden, zou moeten worden gestand gedaan. D e  heer 
van An~ererz heeft op een gegeven moment, menende, dat  de  kwestie 
van het directoraat-generaal zo'n belangrijke rol speelde, voorgesteld 
het in het besluit op te nemen. D e  Ministers en de  heer Gerbrandy 
met name hebben hem toen gevraagd waarom hij daarmede wilde 
beginnen, omdat het geen zin had. D e  heer Gerhrandv geeft echter 
toe, dat de heer van Angerea het zo zag. Hij kan uit de eerste hand 
verzekeren, dat  de  heer van Angeren volkomen mis was, maar hij 
kon het hem niet uit zijn hoofd praten. 

Wanneer men het verband met de crisis-Kerstens buiten beschou- 
wing laat, is naar de mening van de commissie de reden van de ont- 
slagaanvrage van de  heer van Angeven gelegen in de visie, die hij had 
o p  de moeilijkheden, die bij de totstandkoming van het Buitenge- 
woon Politiebesluit, waarvan de  voordracht o p  2 November 1943 
aan H.M. de  Koningin was toegezonden, waren gerezen. 

D e  heer van dr~geren verkeerde in de veronderstelling, dat het 
niet tot stand komen van genoemd besluit ecn gevolg was van het 
feit. dat aan hem de  uitoefening van de in het besluit omschreven 
buitengewone bevoegdheden niet werd toevertrouwd. Daarnaast 
schijnt hij bevreesd te zijn geweest, dat  bij een eventuele bevrijding 
van Nederland de vroeger aan de  heer van ' t  Sant in een of andere 
vorm gedane toezegging, dat  deze directeur-generaal van politie zou 
worden, gestand zou moeten worden gedaan. 

D e  heer Gerbrancty heeft verklaard, dat  de  visie van de  heer van 
Angeren met betrekking tot beide aangelegenheden onjuist was, doch 
dat  de heer van Angeren daarvan niet te overtuigen was. 

D e  commissie is van oordeel, dat in deze het gelijk in wezen meer 
aan de zijde van de heer Cerbrandy dan aan die van de  heer van 
Angeren is. 

Wat betreft een eventuele benoeming van de heer van ' t  Sanr tot 
directeur-generaal van politie, is het naar haar mening duidelijk, dat  
daartoe, zoals de zaken zich in de loop der latere jaren te Londen 
ten opzichte van de heer van ' t  Sant ontwikkeld hadden, practisch 
geen mogelijkheid meer bestond. In Augustus 1941 had de heer van 
'I Sant reeds ontslag moeten vragen als hoofd van de C.I.D. in ver- 
band met de  over hem in omloop zijnde geruchten, waardoor de 
heer Gerbrandy het, ook al was er van deze geruchten niets waar, als 
onmogelijk beschouwde, dat hij zulk een functie bleef bekleden. l )  

Daarna was in de tweede helft van 1942 en in het begin van 1943 
het onderzoek van de heer Warners naar de persoon van de  heer 
van ' t  Sant gevolgd, resulterende in het rapport van de heer Warners 
van April 1943, hetgeen de  opvatting, welke de heer Gerbrandy 
reeds in Augustus 1941 had, vermoedelijk heeft versterkt. D e  inhoud 
van dit rapport was echter waarschijnlijk de heer van Angeren niet 
bekend. 

Met betrekking tot het niet tot stand komen van het Buitengewoon 
Politiebesluit is de  commissie van oordeel, dat de heer van Angeren 
te weinig gewicht toekent aan het mede daarover door de Buiten- 
gewone Raad van Advies uitgebrachte rapport. Het  is niet zo, dat  
deze Raad speciaal met betrekking tot het Buitengewoon Politie- 
besluit geadviseerd had dit aan  te houden tol na de terugkeer in 
Nederland. Het  advies van 24 April 1943 No. 46 van de Raad toch 
had betrekking o p  een complex van terugkeerbesluiten. D e  Raad 
was van oordeel, dat  voor vaststelling te Londen alleen in aanmer- 
king kwamen die voorzieningen, welke reeds moesten gelden bij d e  
aanvang der bevrijding, dus in een (korte) overgangsperiode, waarin 
het volk en zijn leiders nog niet gehoord konden worden. Daartoe 
behoorde naar de  mening van de Raad het Buitengewoon Politie- 
besluit niet; hetzelfde gold echter b.v. ook voor het ontwerp Tweede 
Bestuursvoorziening. Het  Kabinet oordeelde hierover anders, zodat 
het ontwerp-Buitengewoon Politiebesluit toch ter goedkeuring aan de 
Koningin werd voorgedragen. Gezien evenwel het advies van de 



Buitengewone Raad van Advies is het duidelijk, dat deze zaak niet 
ZO eenvoudig lag en nader overleg, dat tijd vorderde, nodig was. In 
ieder geval blijkt hieruit naar het oordeel der commissie, dat geheel 
andere overwegingen dan die van subjectieve aard, welke de heer van 
Angeretz aanwezig achtte, kunnen hebben meegewerkt tot de niet 
spoedige totstandkoming van het Buitengewoon Politiebesluit. 

Blijkens de verklaring van de heer Gerbrandy was in het op 2 No- 
vember 1943 aan de Koningin toegezonden ontwerp de invoering 
afhankelijk gesteld van een ministeriële beschikking. Dit was op dat 
moment geen kwestie. Nadere overweging heeft het Kabinet even- 
wel geleid tot de opvatting, dat de invoering beter kon geschieden 
bij K.B. Slechts de heren van Angeren en Kersterts bleven bij het 
eerder door het Kabinet ingenomen standpunt, dat de invoering bij 
rninisteriële beschikking moest geschieden. Volgens de heer Ger- 
brandy zou de heer van Angeren evenzeer als later zijn opvolger, de 
heer van Heuven Goedhart, het Buitengewoon Politiebesluit tot stand 
hebben zien komen, indien hij met de hierbedoelde wijziging accoord 
was gegaan en niet ontijdig zijn ontslag had ingediend. 

De commissie is tenslotte van mening, dat het K.B. van 12 Juni 
1944, waarbij de ontslagaanvrage van de heer van Angeren niet werd 
ingewilligd en hij belast werd met het voortgezette beheer van het 
Departement van Justitie, inderdaad een wonderlijke figuur schiep. 
In aanmerking nemende, dat er niet direct een opvolger voor de heer 
van Angeren beschikbaar was, had men evengoed het verzoek om 
ontslag gedurende de tijd, die nodig was om een opvolger te vinden, 
onafgedaan kunnen laten. 
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31417 (vaiz den Tempel) 

3 15 1 1 (Burger) 
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De in de beide vorige hoofdstukken behandelde crises hebben ge- 
leid tot het aftreden van de heren Kerster~s en van Angeren. De 
moeilijkheden, die omstreeks die zelfde tijd zijn ontstaan met Minis- 
ter van Boeyen, hebben niet geleid tot diens aftreden, maar resul- 
teerden in een vervanging van de heer van Boeyelz als Minister 
van Binnenlandse Zaken door de  heer Burger. De heer van Boeyea 
bleef voor het Kabinet behouden en werd belast met het beheer van 
het Departement van Algemene Zaken, dat hij vanaf het aftreden 
van de heer de Geer ad interim geleid had. 

Daar de heer van Boeyen niet meer in leven is, heeft de commissie 
zich tot zijn toenmalige ambtgenoten moeten wenden teneinde zich 
een beeld te vormen van de vraagstukken, die terzake gerezen zijn. 

De heer van derz Tempel laat aan zijn lezing over de moeilijkheden, 
welke indertijd met de heer van Boeyen gerezen zijn, de algemene 
opmerking voorafgaan, dat het natuurlijk niet prettig is over moei- 
lijkheden onder collega's te spreken. Hij heeft er zelf geen behoefte 
aan, vooral niet na wat hij geschreven heeft in zijn boek ,,Nederland 
irì Londen". Op zichzelf geeft het een onaangenaam gevoel. Doch nu 
komt hij bovendien op ern terrein, waar het persoonlijke appreciatie 
geldt. 

In die tijd had de heer van Boeycn nogal te kampen met slechte 
gezondheid. Do heer van Boeyen was ook een dergenen geweest, die 
een tijdlang het zeer bijzondere vertrouwen hadden genoten, zeker 
van de Minister-President. Toen de Minister-President drie Ministers 
tot Minister zonder Portefeuille wilde transformeren, ging dat ge- 
paard met het voorstel de heer van Boejeit een taak op te dragen 
buiten elke proportie tot zijn werkelijke positie. De heer van den 
Ternpel wil niets te kort doen aan diens grote vaderlandsliefde en 
kunde, doch de verdiensten van de heer van Boeyeri lagen in een 
bepaalde richting. Hij is o.a. tot Minister van Oorlog benoemd nevens 
zijn andere functies. Dat was alleen mogelijk onder de persoonlijke 
verhoudingen van toen. Als het parlement ingeschakeld ware ge- 
weest, zou niemand aan een zodanige oplossing hebben gedacht. 

Een en ander doet niets af aan de waardering van de heer van den 
Tempel voor de heer van Boeyen. Hij had op zijn gebied zeer bij- 
zondere qualiteiten. Toen hem de portefeuille van Oorlog werd toe. 
vertrouwd, stond hij nog in de volle gunst. Dat taande en daartegen 
kon hij zich moeilijk verzetten; hij leed daar zwaar onder. Zijn ge- 
zondheid was slecht. zodat er vanzelf moeilijkheden om hem rezen. 
Die moeilijkheden vloeiden niet voort - daarom heeft de heer van 
den Tempel er geen melding van gemaakt; zij hadden voor het 
werkelijke Regeringsbeleid geen essentiële betekenis - uit principiële 
verschillen omtrent het Regeringsbeleid. Het waren eerder moeilijk- 
heden van persoonlijke aard. Het was een beetje een eigenaardig 
verloop van zaken; de heer van Boeyen voelde zich nu zeker niet in 
een aangename positie. De heer Burger, omtrent wie toenmaals in 
allerhoogste kring blijkbaar zeer hoge verwachtingeti werden ge- 
koesterd, is daarop Minister van Binnenlandse Zaken geworden. Dat 
kon waarschijnlijk gemakkelijker gebeuren, omdat de heer van 
Boeyert herhaaldelijk ziek was en deze toch de portefeuille van Aige- 
mene Zaken behield. 

Voor de heer Burger, die op 11 Augustus 1943 Minister zonder 
Portefeuille was geworden, zijn de moeilijkheden uit die tijd met de 
heer van Boeyel? altijd zeer onbegrijpelijk geweest. In dit verband 
verwijst de heer Burger naar de brief l), waarin de heer van Boeyen 
ontslag heeft gevraagd. Dat is een brief van 28 Februari 1944 en op 
31 Mei 1944 is de heer Burger Minister van Binnenlandse Zaken 
geworden. Zo lang heeft deze geschiedenis dus gehangen. Wekenlang 
wist niemand, dat de heer van Boeyerz een ontslagaanvrage had lopen. 

Het was zo, dat de heer Gerlvandy vond, dat bij de terugkeer 
naar Nederland een aantal Ministers vooruit moest gaan, de 
Ministers-kwartiermakers, en dat tot die kwartiermakers moesten 
behoren: de Minister-president. de Minister van Oorlog, de Minister 
van Financiën en de Minister van Binnenlandse Zaken. Nu be- 
weerde de heer Gerbrandy, dat de gezondheidstoestand van de heer 
van Boeyen dit niet toeliet. De heer van B O E ~ ~ I I  vond ook, zoals 
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uit rijn briel blijkt, dat de Miruster van Sinneiilundse Laken, als ver- 
tegenwoordiger en verdediger van de locale autonomie en van het 
burgerlijk bewind, moest behoreri tot de eerste Ministers, die in 
Nederland qualitate qua zouden arriveren. Nu was het standpunt 
van de heer van Boeyen: wanneer mijn gezondheidstoestand dit naar 
het oordeel van de heer Gerbrandy niet toelaat, deug ik niet meer ais 
Minister van Binnenlandse Zaken en moet ik vervangen worden. 
Van hetgeen er verder nog bij hem heeft gespeeld, weet de heer 
Burger heel weinig, maar dit is het formele standpunt, zoals het 
door de heer van Boeyen naar voren is gebracht. Het b al ongetwijfeld 
een belangrijk argument voor hem geweest zijn. anders zou hij het in 
zijn brief van 28 Februari 1944 niet zo uitvoerig naar voren hebben 
gebracht. 

Welke factoren daarbij nog meer gespeeld hebben, weet de heer 
Burger niet. Hij heeft wel eens gehoord, dat de heer van Boeyen in 
het Kabinet, voordat de heer Brdrger daarin zitting had, een zeer 
grote rol heeft gespeeld en bij de hezr Gerbrandy een vrij grote in- 
vloed had. De heer Burger acht dat niet onwaarschijnlijk. Het was zo, 
dat de heer Gerbrandy periodiek met iemand vreselijk dik was. 
Hij is dat een zekere periode geweest met de heer Kerstens, inlet de 
heer van Boeyen en ook met de heer van Heuveri Goedhart. En dan 
kwam een periode van ongenade. De heer Burger heeft de periode 
van de bijzondere gunsten nooit meegemaakt, waarin één woord vol- 
doende was om ander stuur aan een zaak te geven. De heer Ger- 
brandy had periodiek iemand, die de man was, die het te zeggen 
had. Als deze tegen de heer Gerhrandy zei: ,,zo moet het gebeuren", 
was het volgens de heer Cerbrandy een uitgemaakte zaak. Zo schijnt 
het ook bij de heer van Boeyerz het geval geweest te zijn. De heer 
Burger heeft er nooit veel van gemerkt. 

De ontslagaanvrage-van Boeyrn heeft heel lang gehangen; er 
kwam elk ogenblik een ander aspect aan de zaak. De  heer Burger 
herinnert zich b.v., dat de heer Gerbrandy in een vergadering van de 
Ministerraad plompverloren deze stokoude ontslagaanvrage aan de 
orde stelde. Dit speelde tegelijk met de kwesties van de heren 
Kerstens en van Angererz. De heer Gerhrandy vond het vervelend 
om met iedereen tegelijk moeilijkheden te hebben, want het was zijn 
tactiek de ene groep tegen de andere uit te spelen. De heer Gerbrandy 
~ o n d  daarom, dat de heer Burger Minister van Algemene Zaken moest 
worden ei1 de heer van Boeyen eigenlijk maar Binnenlandse Zaken 
.noest houden. De bedoeling was, naar de heer B ~ ~ r g e r  veronderstelt, om 
zowel de heer van Boeyen alsook de heren van den Tempel, Aibarda 
en hem te bevredigen, opdat allen wat soepeler zouden zijn en steun 
geven in zijn kwestie tegen de heer Kerstens. Het was de tactiek van de 
heer Gerhrandy met één been op een bepaalde groep te staan en met 
het andere been op een andere groep over te springen; het was altijd 
een gebalanceer. De heer Burger heeft het aanbod van de portefeuille 
van Algemene Zaken in die zelfde vergadering van de Ministerraad, 
even plomp als het werd aangeboden, afgewezen. Het was voor hem 
een zinloze aangelegenheid om Minister van Algemene Zaken te wor- 
den; als er een vacature kwam, moest hij, wilde zijn Ministerschap enige 
zin kunnen hebben, Minister van Binnenlandse Zaken worden. Om- 
dat de ontslagaanvrage-van Boeyen sinds Februari lopende was, wilde 
de heer Burger nog afwachten, hoe de kwestie zich zou ontwikkelen. 
Werd de heer Burger benoemd tot Minister van Binnenlandse Zaken, 
dan had hij een uitvoerende mogelijkheid en, als men hem zou pas- 
seren, diende er een andere bruikbare oplossing gevonden te worden. 
Toen men de tussenweg wilde kiezen om hem Minister van Algemene 
Zaken te maken - het was nog een open vraag wat tot dit Minis- 
terie zou behoren -, heeft de heer Burger dat afgewezen. Vervol- 
gens is de oplossing gekomen, dat hij Minister van Binnenlandse 
Zaken is geworden en de heer van Boeyetz Minister van Algemene 
Zaken, hetgeen z.i. een betere oplossing was. Wat er zich verder heeft 
afgespeeld, behalve het argument, dat de heer varz Boeycn als ont- 
slaggrond noemde, is de heer Burger niet bekend. Er werd altijd ge- 
praat in Londen, maar men kon er niet veel waarde aan hechten. 

Er zijn wel enkels onderwerpen, die tot dat moment bij Binnen- 
landse Zaken werden behandeld, overgeheveld naar Algemene Zaken. 
Dat is met de volledige instemming van de heer Burger overgedaan. 

Een belangrijk vraagstuk, dat daarbij behoorde, was de hulpver- 
lening aan de oorlogsslachtoffers. waarvoor de heer van Boeyen 
van nature een grote belangstelling had. De heer Burger had het ge- 
voel, dat dit werk, omdat de heer van Boeyen zich daartoe persoon- 
lijk sterk voelde aangetrokken, bij hem in Lorgzame handen was. De 
heer Burger overwoog, dat de heer van Boeyen ook in Nederland 
actief was voor diverse instellingen van hulpverlenende aard en dit 
was ook te Londen het geval. Zo was b.v. de enige plaats, waar men, 
uit Nederland komende, behoorlijk ontvangen werd: ,,Huize Floris": 
dit ressorteerde onder de heer van Boeyen. De Engelandvaarder liep 
te Londen met de officiële Biiitenlandse-Zaken-titel van .,vluchteling" 
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rond van het ene ambtelijke apparaat naar het andere; maar ,,Huii;<j 
Floris" vormde een uitzondering en de  heer Burger had het gevoel, 
dat  het voor de  zaak zelf verkeerd zou zijn dit van de heer van Boeyen 
af te nemen. 

Wanneer men in Engeland aankwam, kwam men voor security- 
onderzork trrecht in de Patriotic School, men noemde deze de Sing 
Sing -- hoe zij in werkelijkheid heette, weet de heer Burger niet -; 
daar verdeed men zijn tijd; er was een cantine en je kon er iets 
kopen, als je geld had, maar dat had je natuurlijk niet, het was een 
allervervelendste situatie. Voor de Nederlanders was voor niets ge- 
zorgd. Als je daar korter of langer tijd was geweest - hij is er met 
veel moeite vlug uitgekomen -, werd men, indien zuiver bevonden, 
aan de Nederlandse autoriteiten overgedragcn. D a n  werd men 
gebracht naar ,,Huize Floris". Dit ressorteerde onder de heer 
vati Boeyen. Toen de  heer Burger er kwam, woonde daar een koop- 
vaardijkapitein; diens schip was door een torpedo getroffen, hij had 
wekenlang in een open boot gevaren. Hij had een shock opgedaan en 
was niet in staat direct weer te gaan varen als kapitein o p  een schip, 
met grote verantwoordelijkheid. Die man had de leiding van ,,Huize 
Floris" gekregen; de  jongens kwamen daar aan en verbleven daar 
enige tijd, totdat ze elders onderdak kreg~sn. Het  was er prettig in- 
gericht, met voortreffeiijk eten en er was e tn  behoorlijke tuin bij. 
E r  was een zeer prettige sfeer. Weliswaar was m-n in zekere zin 
van de wereld afgesloten, Inen ging onder grleide van ezn marechaus- 
see naar het bureau van majoor Derksenza voor verder verhoor, 
maar aan  de  andere kant was het niet uitgesloteri, dat  bepaalde 
mensen je konden opzoeken. D e  heer van Boeyen is de heer Burger 
daar o p  een Zondag komen opzoeken o m  e2n praatje te maken. 
,,Huize Fioris" was in die sfeer van ambcelijkheid werkelijk even een 
verademing. Want de jongens begrepen van Londen niet veel. Zij 
werden o p  diverse burea~ix uitgenodigd o m  maar van Nederland te 
vertellen. 's Middags ging iedereen lunchen. D e  jongens stonden d a n  
o p  straat en hadden geen of nauwelijks geld. Als je in Londen o p  een 
of ander bureau moest komen, liad je een zeker bedrag nodig om met 
de ondergrondse te gaan, enz. D e  jongens liepen daar hulpeloos rond. 
Het  aantal malen, dat ze het geluk hadden mensen te  ontmoeten, die 
iets van hun psychologische situatie begreprn, was zeer gering. D e  
psychologische gaven van de  Londense bureau-officieren waren 
goeddeels beperkt tot commando's o m  in de houding te gaan staan. 
D e  heer Burger spreekt uit persoonlijke ervaring. In die toestand was 
Oranjehaven een uitkomst, maar voordat men naar Oranjehaven 
mocht, was ,,Huize Floris" op dit gebied een verdienstelijke instel- 
ling en in  ieder geval de eerste niet onaangename ervaring o p  Engelse 
grond. D e  heer Burger vond het logisch, da l  de  heer van Boeyerz dit 
soort zorgen o p  zich bleef nemen. 

D e  moeilijkheden, die er geweest zijn mei de heer van Boeyetz, 
staan volgens de heer Albarda helemaal buiten de gelijktijdige moei- 
lijkheden met de hercn Krrsterzs en var? Angcren. Zij stonden in 
verband met de  gezondheidstoestand van de heer van Boeyen, van 
wie men zeer geapprecieerd heeft, dat  hij heeft medegewerkt de heer 
Burger aan  Binnenlandse Zaken te doen benoemen, ondanks het feit, 
dat het de heer van Boeyeiz zeer aan het hart ging Binnenlandse 
Zaken te verlaten. 

Ook de  heer van Lidth de Jeude verklaart, dat  de  crisis met de  
heer van Boeycrz was toe te schrijven aan  het feit, dat  de heer van 
Boeyetz nogal ziek was. 

E r  waren moeilijkheden geïezen over de terugkeer van de  verschil- 
lende Ministers. Men had er toen e-n oplossing voor gevonden door 
enkele Ministers, drie of vier, als kwartiermakers vooruit te zenden. 
Voorzover de heer van Lidth de Jeude dat  nog,, bijstaat, was nu 
een van de grieven van de heer var? Boeyerz, dat hij als Minister van 
Binnenlandse Zaken niet tot de Ministers-kwartiermakers behoorde. 
Dat  m-as voor de heer van Boeycrz onaannemelijk. 

D e  heer Bolkestein is eveneens van mening, dat  d e  moeilijk- 
heden met de heser van Boeyen verband hielden met zijn persoon, 
in die zin, dat de kwestie van zijn gezondheid ook een rol speelde. 
D e  heer vmz Bncyeìz was Minister van Binnenlandse Zaken en had 
aanvankelijk mee gewild met de  Ministers-kwartierinakers in het 
Zuidcn. Het tragische was, dat  zijn gezondheidstoestand niet de  
koers toeliet, waartoe hij zich wilde zetten; zijn wil was sterker dan  
zijn gezondheid; daar kwam bovendien bij, dat zijn doofheid in die 
tijden zo was toegenori~en, dat  het wel heel iiloeilijk werd geregeld 
werk met hen1 te d o m ,  zodat de heer Bolkestein zich kan voorstellzn, 
dat  de  heer Gerbraridy bezwaar maakte de heer van Boeyen als een 
van de eerste Ministers naar Nederland te doen gaan. Nadat de  heer 
Burger de  plaats van de  heer van Boeyctl aan Binnenlandse Zaken 
had ingenomen en de heer van Boeyen Minister van Algeinene Zaken 
was geworden, heeft zijn werk niet veel meer betekend. 

Wat  betreft de moeilijkheden van de heer van Boeyen, verklaart de 
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heer van Klef fe~zs,  dat  diens gezondheid sterk in de neergaande lijn 
was. Zijn doofheid was reeds een bezwaar, maar hij was zichtbaar 
niet in goede conditie; dat  gaf natuurlijk zijn weerslag ook in zijn 
werk en ook in zijn gehele oordeel over de dingen. Hij is lange tijd 
bedlegerig geweest en nam aan  de  werkzaamheden eigenlijk geen 
deel. Ter ere van zijn nagedachtrnis wil de heer van Klef fens regis- 
treren, dat de heer van Boeyc~n zich niet gespaard heeft. D e  heer 
van Boeye~z is nog eens riaar Portugal gegaan. Hij zou zelfs door- 
gegaan zijn naar Spanje, als Spanje hem niet geweigerd had. D e  heer 
van Boeyeri had het nodige vuur o m  al die dingen te doen en hij 
heeft veel van zichzelf gevergd. Dat  zal ook wel tot die noodlottige 
ontwikkeling heooen bijgenraperi, al lijkt het de heer van Kleffeìis, 
dat  die te voorzien was. blaar daar gingen weer drie Ministers! 

D e  heer Liilthorst Homaiz, die op 16 Decemoer 1943 in Engeland 
is aangekomen, werd als officier door de Minister van Oorlog ge- 
detacheerd o p  het Ministerie van Binnenlandse Zaken om te helpen 
bij de voorbereiding van hetgeen later het Militair Gezag werd. 

Met betrekking tot de moeilijkheden, welke zich in de maanden 
van Februari tot Mei 1944 heooen voorgenaan met en voor de heer 
van Boeyrrz, verklaart de heer Lirzthor~t Hornaiz, dat het hem n.et 
bekend is, dat  in een bepaald verband daarbij ook zijn naam genoemd 
is. Men hoorde o p  het departement natuurlijk wel van die dingen. E r  
werd echter mei de aniotenaren gem overleg gepleegd over dergelijke 
zaken, wel werd privé soms hun mening gevraagd. D e  heer Linthorst 
Homan had waardering voor de grote ijver en het harde werken van 
de heer varz Boeyerz. Hij vindt het pret t~g dit hier te kunnen zeggen, 
want hij gelooft, dat de algemene opinie wel eens anders was en 
misschien nog is. Een aantal mensen te Londen zag echter in hem, 
naar de mening van de hecr Lifilhorst Hoi?zan ten onrechte, typisch 
de oude man, van w:e men zou schrikken, wanneer de Regering uit 
Londen in bevrijd gesied zou terugkomen; daar zou dan ,,die oude 
van Boeyen" nog bij zijn. D e  hezr Lii~thorsi Hoinan persoonlijk heeft 
dat altijd een zwak argument gevonden. De lichan~elijke gesteldheid 
van de heer van Boeyen was inderdaad niet zo goed; hij was zeer 
doof, maar hij maakte er toch wel iets goeds van. De heer Linthorst 
Hornan kan er echter wel in komen: die doofheid was inderdaad wel 
lastig en een handicap. Maar die reserve, die gemaakt werd ten 
aanzien van de algemene indruk, die de heer van Boeyerz zou maken 
bij zijn terugkeer in Nederland, was, gelooft de  heer Linthorst H:)man, 
de hoofdreden. Hij persoonlijk is bij die beslissing echter niet be- 
trokken geweest. Toen is de heer Bvrger als hlinister van Binnen- 
landse Zaken opgetreden. D e  heer Linthorst Homan heeft toin de- 
zelfde functie on Binnenlandse Zaken gehouden als hij vóór die tijd 
had, maar hij heelt toen ook nog moeten medewerken aan de zaken, 
die de heer vun Boeyen meenam naar zijn Ministerie van Algexene 
Zaken, voornamelijk kwesties van Posterijen, Telegrafie en Telefonie, 
voorbereiding van verzorging van oorlogsslachtoffers, volkshuisves- 
ting, later liquidatie N.A.D. etc. Men was toen zeer aan het dokteren 
aan ern financiële regeling voor de hulp aan oorlogsslachtoffers. Deze 
materie is toen nl. overgegaan naar Algemene Zaken. 

Dat  de besprekingen over de positie van de heer van Boeyerz, die 
er tenslotte +oe henoen geleid, dat hij van Binnrnlandse Zaken is 
overgegaan naar Algemene Zaken, in dezelfde tijd speclden als de  
moeilijkheden met de heren Kersfens en van Angerrtz, is, zo ver- 
klaart de heer Gerhrandy. pure coïncidentie. Het ging er lo-n om, 
dat  moest worden vastgesteld, welke Ministers ais kwartiermakers naar 
Nederland zouden gaan. D e  heer Gerhraìzdy vond de heer van 
Boeyen er niet zo geschikt voor met het oog. o p  zijn gezondheid. 
Hij had twee zware operaties ondergaan en hij was zeer doof, wat 
al eens buitengewoon grote inoiilijkheden had opgeleverd. DI  per- 
soonlijke opvatting van de heer Gerhrandy was, dat het veel beter 
was, als de  heer Buuger ging. Het was geen kleinigheid weer naar 
Nederland te gaan. De heer van Boeyetz heeft zich dit buitengewoon 
aangetrokken. D e  delicate kwestie was, hoe men het hem duidelijk 
moest maken, want iedereen was het er mee eens. D e  pil werd, als 
men het zo mag zeggen, op be!ee:'de wijze verguld en dat maakte 
het moeilijk. Dit heeit er toe geleid, dat de heer van Boeyen een tijd 
lang het plan had heen te gaan. 

De heer Gerbrarzdy had er bezwaar tegen, dat de heer Burger 
hlinister van Binnenlandse Zaken zou worden. Hij wilde hem aan- 
vankelijk Minister van Algemene Zaken maken en de heer van Boeyen 
Minister van Binnenlandse Zaken laten, terwijl dan door een ver- 
schuiving van werkzaamheden de m~eilijkheid 01-11 de heer var1 
Ijoeyen naar het Zuiden te laten gaan, zou woraen ondervangen. 
Deze oplossing kon, voorzover de  heer Gerbrandy zich herinnert, 
niet bereikt worden, omdat de heer B ~ ~ r g e r  er ernstig bezwaar tegen 
had en de heer van Boeyen, oorspronkelijk de opvatting van de heer 
Gerhrandy delende, later heeft gezegd, dat hij het met de heer 
Burger eens was. 

7 
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Op de br-iag, ui toen nog de gedachte gespeeld heeft de heer var1 
Boeyen te laten assisteren door de heer Linthorst Homan, ant- 
woordt de heer Gerbrandy: ,,Er is wel eens iets in die geest geweest." 

Uit een brief l) aan de Minister-President van de heer van Boeyen 
van 22 Mei 1944 naar aanleiding van besprekingen, die hadden 
plaats gevonden, blijkt, dat de heer Burger niet bereid was de porte- 
feuillo van Algemene Zaken te aanvaarden. De  heer van Boeycn 
zegt in deze brief, dat hij de vrijheid neemt een dringend beroep op 
de Minister-President te doen de oplossing zo te leiden, dat hij geen 
plaats meer iil het Kabinet behoeft te blijven innemen. De heer van 
Boeyerz stoild toen blijkbaar op het standpunt, dat hij zou weggaan. 
In een later stadium is hij dus bereid gevonden Algemene Zaken 
te aanvaarden. Deze lezing van de gang van zaken bevestigt de 
heer Gerhrunrly. Het feit, dat, toen de heer van Boeyen Algemene 
Zaken kreeg, er nog enige werkzaamheden uit Binnenlandse Zaken 
zijn gelicht, waarvoor de heer van Boeyen speciaal belangstelling 
had. was, naar de heer Gerbrandy bevestigt, een zaak, die vrijwel 
iiiet op politiek niveaii lag en eigenlijk meer voortvloeide uit de 
physieke moeilijkheden van de heer van Boeyen. 

Tenslotte is de commissie in het bezit van twee brieven met 
betrekking tot deze moeilijkheden, die nog enig licht op deze zaak 
werpen. 

De ene brief ') is van de heer Aibarda van 7 Maart 1944 aan de 
heer van Boeyen, waarin de heer Albarda hem in verband met zijn 
ontslagaanvrage adviseert hierop terug te komen. De heer Gerbrandy 
had, zoals uit deze brief blijkt, wel aan Hare Majesteit mondeling 
mededeling gedaan van de ontslagaanvrage, maar het officiële stuk 
nog niet doorgegeven. 

Uit de andere brief ') dd. 6 April 1944 van de heer van Boeyen 
aan de heer Gerbrandy blijkt, dat de heer van Boeyetz reeds toen 
heeft voorgesteld een nieuwe Minister van Binnenlandse Zaken ie doen 
benoemen, terwijl hij zelf dan Minister van Algemene Zaken ZOU 

worden. De latere moeilijkheden, welke tot uiting komen in de brief 
dd. 22 Mei 1944 van de heer van Boeyen aan de Minister-President. 
zijn dus blijkbaar veroorzaakt, doordat de heer Gerbrandy er be- 
zwaar tegen had, dat de heer Burger Minister van Binnenlandse 
Zaken zou worden, terwijl laatstgenoemde evenals de heer van 
Roeyen daarover een andere mening had. 

Uit het Koninklijk besluit van 3 Juni 1944, E 41, houdende over- 
brenging van verschillende bevoegdheden van het Departement van 
Binnenlandse Zaken naar het Departement van Algemene Zaken 
blijkt tenslotte, dat van het hoofd van het Departement van Binnen- 
landse Zaken naar het hoofd van het Departement van Algemene 
Zaken wordt overgedragen de zorg betreffende: 

de volkshuisvesting en de binnenlandse evacuatie; 
de uitgewekenen: 
het staatsbedrijf der Posterijen, Telegrafie, en Telefonie en de 

Postcheque- en Girodienst; 
de Rijkspostspaarbank en de Rijksspaardienst; 
de materiële rechtspositie van de burgerlijke ambtenaren en het 

personeel in overheidsdienst op arbeidsovereenkomst naar burgerlijk 
recht; 

de regeling van de salarissen der burgerlijke Rijksambtenaren; 
de wachtgeldregeling van de burgerlijke Rijksambtenaren, her- 

plaatsing van op wachtgeld en op wachtgeldpensioen gestelde burger- 
lijke Rijksambtenaren en contrôle op de inkomsten van de wacht- 
gelders. 

Uit de afgelegde verklaringen is gebleken, dat, hoewel er in de 
eerste helft van 1943 cirie Ministers-crises tegelijk aan de orde waren, 
er tussen de moeilijkheden met de heer van Boeyen en de twee andere 
crises geen enkel verband bestond. Aan de crisis-van Boeyen lag 
bovendien ook geen principieel verschil van inzicht omtrent het 
Regeringsbeleid ten grondslag. 

In Februari 1944 is ter sprake gekomen, dat bij de terugkeer naar 
Nederland een aantal Ministers, de z.g. Ministers-kwartiermakers, 
vooruit moesten gaan. Tot hen zou in verband met de aard van 
zijn functie de Minister van Binnenlandse Zaken behoren. De ge- 
zondheidstoestand van de heer van Boeyen leverde hiertegen echter 
bezwaar op. Gevolg hiervan was, dat de heer van Boeyen op 28 Fe- 
bruari 1944 ontslag vroeg als Minister van Binnenlandse Zaken. 

De oplossing van deze crisis heeft nog al enige moeilijkheden 
opgeleverd, zodat zij tot 31 Mei 1944 slepende is gebleven. 

De heer van Boeyen heeft bij brief van 6 April 1944 aan de 
Minister zonder Portefeuille was, aan het hoofd van het Departe- 
landse Zaken zou worden benoemd en dat hij zelf Minister van 
Algemene Zaken zou worden. De heer Gerbrandy had er blijkbaar 
bezwaar tegen, dat de heer Burger, die sedert 11 Augustus 1943 



Minister zonder Portefeuille was, aan het hoofd van het Departe- 
ment van Binnenlandse Zaken zou komen te staan en wilde daarom 
de oplossing liever zoeken in deze richting, dat de heer Burger 
Minister van Algemene Zaken zou worden en dat door een verschui- 
ving van werkzaamheden de moeilijkheid om de heer van Boeyen 
naar het bevrijde Nederland te laten gaan zou worden ondervangen. 
Dit stuitte evenwel af op de weigering van de heer Burger, aan wiens 
zijde de heer van Boeyen zich ook schaarde. Nadat de heer van 
Boeyen op 22 Mei 1944 nog eens een beroep op de Minister-President 
had gedaan het daarheen te leiden, dat hij geen plaats meer in het 
kabinet behoefde te blijven innemen, is tenslotte op 31 Mei 1944 
toch de heer Burger Minister van Binnenlandse Zaken geworden. 
De heer van Boeyen kreeg het Departement van Algemene Zaken, 
terwijl de zorg betreffende een aantal onderwerpen, waarvoor de heer 
van Boeyen bijzondere belangstelling had en op welker gebied hij 
een grote bekwaamheid bezat, van Binnenlandse Zaken naar Alge- 
rilene Zaken werd overgebracht. 

De commissie volstaat met de  bovenstaande weergave van het 
verloop van de crisis-van Boeyen. De uiteindelijk tot stand gekomen 
oplossing werd min of meer door de feiten voorgeschreven. 



X. De Bisitengewone Raad van Advies 

') Bijlage 4 A. 

7 Bijlage 6 B. 

Bij Koninklijk besluit van 21 Maart 1942, C 2 6 ,  werd te Londen 
een Buitengewone Raad van Advies tot bijstand van de Regering 
ingesteld. Deze Raad was samengesteld uit ern voorzitter, tevrns lid, 
en tenminste dertien leden, die door de Kroon, o p  voordracht van 
de Raad van Mknisters, werden benoemd en ontslagen. D e  Raad had 
tot taak te adviseren over ontwerp-Koninklijke besluiten, voorzover 
niet van militaire aard, welke algemeen bindende regelingen inhielden. 
Tevens kon de Raad omtrent andere onderwerpen o m  advies ge- 
vraagd worden door de Kroon of door de Ministers, terwijl hij 
bevoegd was deze laatsten in overleg met hen adviezen te verstrek- 
ken nop-ns onderwerpen, welke wederkerig van belang werden 
geacht. D e  adv ezen over de bovenbedoelde ontwerpbesluiten als- 
mede die, welke op verzoek van de Kroon werden uitgebracht, 
moesten door tussenkomst van de betrokken Ministers aan de  Kroon 
worden toegezonden. 

Dat de Regering het ontbreken van e-n dergelijk orgaan als een 
gemis beschouwde blijkt uit een nota l )  van Minister Welter van 
16 Sqtember  1941, waarin deze enige beschouwingen heeft neerge- 
legd over de instelling van ecn ,,Bijzondere Raad van State". 

D e  heer Welter releveert het feit: 
,,hoe telkens weer van verschillende zijden, zoowel uitgaande 

van de Regeering als van Nederlanders hier en elders, denk- 
beelden werden geopperd met betrekking tot de  schepping in de 
plaats van de  volksvertegenwoordiging van een of ander advi- 
seerend college, zoo goed mogelijk representatief samen te stel- 
len, waarmede de Regeering bij de vorming van Haar  beleid te 
rade zou kunncn gaan." 

D e  heer Welter heeft gegronde redenen om te menen, dat het pro- 
bleem niet verder voor onbepaalde tijd onaangeroerd kan blijvzn 
liggen. Die redenen zijn voor hem gelegen in de politieke verhou- 
dingen in onze overzeese gebiedsdelen. Na  o p  de grote gevaren ten- 
gevolge van de oorlogsomstandigheden ten aanzien van een har- 
monische ontwikkeling van de verhouding tussen moederland en 
overzeese gebiedsdelen gewezen te hebben, citeert de heer Welter 
met instemming de op 1 Juni 1941 gehouden rede van de  voorzitter 
der Indische Katholieke Partij, de heer P. Kerstens, waarin deze zegt: 

,,Mijn conclusie kan geen andere zijn dan  dat  er dringend 
behoefte is aan een constructie, die, zonder dat  aan  de Grondwet 
geraakt wordt, toch eenigermate in het gemis van het Parlement 
voorziet. Ik denk mij het toevoegen aan het Kabinet van een 
Raad, samengesteld uit enkele Nederlanders te  Londen, enkele 
uit de  West en het grootste deel uit Nederlandsch-Indië. Deze 
Raad zou - juist om niet aan de  Grondwet te raken - slechts 
adviserrende bevoegdheid mogen hebben. Maar ook deze zou, 
als hij gesteund werd door medeberaadslaging, toch zeer waarde- 
vol kunnen zijn en de in de  lucht hangende positie van het 
Kabinet loch heel wat ineer vastigheid geven." 

D e  oplossing is dan, zo zegt de heer Welter in zijn nota: 
,,dat wij de ,,meerderjarig

q

' wordende overzeesche gebieds- 
deeien als zoodanig mede invloed en zeggenschap toekennen in 
de beslissing omtrent d e  zaken van het Koninkrijk." 

D a t  men thans niet kan komen tot een imperiale- of Rijksraad, 
omdat Nederland daaraan niet kan participeren, mag de Repe- 
ring er niet van doen afzien andere mogelijkheden te zoeken. Tot  nu 
toe heeft men een verkeerd uitgangspunt gzkozen door iets te willen 
stellen in de  plaats der Staten-Generaal, hetgeen niet mogelijk is. 

D e  heer Welter wil de  aandacht vestigen o p  de mogelijkheid van 
een adviserend bestuursorgaan en niet o p  dat  van een onvervang- 
baar politiek orgaan. Hij heeft daarbij het oog o p  de  Raad van 
State. Bij de samenstelling van zulk een nieuw in te stellen lichaam 
moet o p  onbekrompen wijze rekening gehouden worden met de  
positie van ons Rijk overzee. D e  heer Welter adviseert tenslotte deze 
overwegingen en dit denkbreld nader te bestuderen. 

Ruim een maand na deze nota van de  heer Welter ontving de 
Raad van Ministers een adres dd. 30 October 1941. getekend 



') Vgl. bijlage 6 C. 

door de heren J. M. de Booy, J .  B. A. Kessier, J .  L. Polak, P. Rijkerzs, 
P. J .  C. Jfos en S. van Zwanerzburg. 

D e  ondertekenaren van dit adres achten het hun plicht zich tc t  
de Raad van Ministers te wenden, zulks naar aanleiding van de geest 
van vervreemding en verwijdering tussen de  Regering en de landge- 
noten. Na deze geesteshouding te hebbrn geke~ischetst, constateert 
dit adres, dat de Regering het contact met de vrije, landgenoten in 
Londen zorgvuldig heeft vermeden en zich van de aanvang af in de 
afzondering van haar bureaux heeft teruggetrokken. D e  onderteke- 
naren pleiten niet voor de  instelling van een noodparlement; daar- 
van kan geen sprake zijn. 

,,Maar de taak van het parlement en de plaats, die het iil 
ons staatswezen inneemt, omvat meer dan de  uitoefening dezer 
bij uitstek staatsrechtelijke bevoegdheden. En het zijn juist deze 
neven-functies, die in dezen tijd van spanning dringend om ver- 
vulling vragen en die, zonder aan onze constitutie en aan het 
gezag en de verantwoordelijkheid van de Regeering te kort te 
doin,  zeer wel zouden kunnen worden vervuld door e-n door 
haar in te stellen orgaan of college. Wij denken hierbij voor- 
namelijk aan d i  verbinding tusschen Regeering en volk, welke 
de volksverteger,woordiging en als college en door tusschen- 
komst van haar leden individueel placht te onderhouden. Een 
dergelijk verbindingsorgaan, dat  meer binnen het bereik der 
landgenooten ligt en gemakkelijker voor hen toegankelijk is dan  
de Regeering, kan in de huidige omstandigheden niet worden ye- 
mist. Bedenkingen, grieven en suggesties zouden door zulk een 
orgaan kunnen worden onderzccht en, zoo noodig, ter kennis van 
de Regeering kunnen wordrn gebracht. En de Regeering zscr 
zich van een dergelijk orgaan kunnen bedienen voor de uitwisse- 
ling van denkbeelden, voor het geven van voorlichting, voor het 
inwinnen van raad en prae-advies, en zelfs als ,,platform", wan- 
neer zij behoefte zou gevoelen zich rechtstreeks tot de landge- 
nootcn te wenden." 

Tenslotte geven de onzertekenaren van dit adres de Raad van 
Ministers in overweging hun denkbeelden te bestuderen. Zij zijn 
overtuigd, dat de instelling van een orgaan, als door hen bedoeld, 
het gezag der Regering en het vertrouwen in haar leiding in de  
strijd voor de herwinning onzer vrijheid zowel in als buiten het 
vaderland zal versterken. 

O p  12 Juni 1942 kondigde Radio Oranje l )  de benoeming aan van 
de voorzitter en de leden van de Buitengewone Raad van Advies. Tot  
voorzitter werd benoemd jhr. mr. F. Beelaerts van Blokland, Minister 
van Staat, vice-presiderit van de  Raad van State. In  de Raad hebben 
zitting vier leden uit Nederlandsch Oost-Indië, die o p  aanwijzing 
van de Gouverneur-Generaal Indië kort voor de capitulatie van 
Bandoeng hadden verlaten. Het zijn mr N. S. Blom, sinds 1941 
directeur van het Departement van Justitie te Batavia, Raden Loek- 
man Djajarliningrat, directeur van het Departement van Onderwijs 
en Eredienst te Batavia. Ch. 0. van der Plas, lid van de Raad van 
Indië, Raden Adipati Ario Soejono, lid van de Raad van Indië. 

Curaçao werd in de Raad vertegenwoordigd door: 
Dr. M .  F. da Costa Cornez, griffier van het Hof van Justitie in 

Curaçao, voorzitter van de katholieke fractie in de  Staten van 
Curaçao. 

Suriname werd in de Raad van Advies vertegenwoordigd door 
F. E. Bruyning, hoofd van het departement van Financiën van 
Suriname. 

D e  overige leden van de Raad waren Nederlanders, van wie 
sommigen reeds lange of korte tijd in Engeland werkzaam waren, 
anderen vó6r of na 10 Mei 1940 uit Nederland waren overgekomen. 
Bij hun keuze is met name rekening gehouden met een goede ver- 
tegenwoordiging van deskundigen o p  het gebied der koopvaardij, 
terwijl tevens gedacht is aan vertegenwoordigers van sociale en 
economische groepen uit het bedrijfsleven. Het waren: J. M. de Booy, 
directeur van de Bataafsche Petroleum Mij, jhr. ir. O. C. A. 
van Lidtlz de Jeude, oud-Minister van Waterstaat, liberaal oud-lid 
der Tweede Kamer, Regeringscommissaris voor het Rode Kruis, 
C. Moret, machinist ter koopvaardij, districtsvertegenwoordiger van 
de organiscrtie der officieren ter koopvaardij te Liverpool, J. H. 
Oldenhroek, algemeen secretaris van de Internationale Transport- 
arbeidersfederatie, P. Rijkerzs, directeur Unilever, ir. J. B. ridder de vmz 
der Schuererz, technisch directeur van de  British Enka, M. Sluyser, 
sociaal-democratisch journalist, lid van het hoofdbestuur van de  
Vara, Chr. de Wit, ouderling der Gereformeerde Kerk te  Londen. 
Tenslotte maakten van de Buiteagewone Raad van Advies deel 
uit twee Nederlanders, een leraar Middelbaar Onderwijs en een 
ingenieur, die tijdens de bezetting uit Nederland waren ontsnapt. 
H u n  namen konden om begrijpeiijke redenen niet worden mee- 
gedeeld. Aldus het communiqué van Radio-Oranje. 
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Bijlage 6 F. 

83009 (Beelaerts van Blokland) 

Op 15 Juli 1942 deelde Radio Oranje l), verslag doende van de op 
die dag plaatsgevonden hebber.de installatie van de Buitengewone 
Raad van Advies, mede, dat door de Regering in de afgelopen weken 
twee Raden van bijstand of advies waren ingesteld. In de eerste 
plaats een bijzondere Raad van bijstand voor Nederlandsch-Indische 
zaken, wiens taak het zou zijn aan de Minister van Koloniën, dr. van 
Mooh, advies uit te brengen. In de tweede plaats een algemene 
Raad, die tot bijstand diende van de gehele Regering. 

Bij gelegenheid van de openingszitting van deze laatste Raad, 
de Buitengewone Raad van Advies, hield de heer Gerbrandy een 
toespraak, waarin hij er op wees, dat de instelling van deze Raad 
niet bedoelde de Raad van State, de Staten-Generaal, de Raad van 
Nederlandsch-Indië of de Volksraad te vervangen. 

,,Deze Raad is een buitengewoon lichaam; ingesteld met het 
oog op de bijzondere omstandigheden, waarin de Regeering ver- 
keert, bestemd om te eindigen, wanneer die omstandigheden niet 
langer bestaan. Een instituut sui generis. 

Onder de bijzondere omstandigheden. waarin de Regeering 
verkeert, vestig ik", zo vervolgt de heer Gerbra~idy, ,,heden met 
name op één zaak de aandacht; dat is haar positie van te zijn, 
wat ik zou willen noemen: ongebonden, beter zou ik kunnen 
zeggen ,.los". Ik bedoel daarmee, dat Koningin en Kabinet die 
natuurlijke bindingen missen, die niet alleen langs den weg der 
officiëele staatslichamen maar ook door de duidelijk waarneem- 
bare volksgevoelens tot dat heroverwegen nopen, welke op de 
staatkunde als een heilzame prikkel werkt. 

Op bescheiden wijze deze nuttige prikkels in de uiterst moei- 
lijke omstandigheden, waarin wij leven, in het aanzijn te roepen, 
is mede de bedoeling van den Raad, die heden wordt ge- 
installeerd." 

In de toespraak, die daarna werd gehouden door de heer Beelaerfs 
van Blokland, werd door deze naar voren gebracht, dat het: 

,,tenslotte niet geschreven regelen zijn, welke menigmaal voor ver- 
schillende opvatting vatbaar zijn, maar het is de geest van 
wederzijdsch vertrouwen, waaruit een vruchtbare samenwerking 
wordt geboren." 

Dat over de taak en de bevoegdheid van de Buitengewone Raad 
van Advies nog wel eens meningsverschil bestaan heeft, kan blijken 
uit de brief van 7 Juli 1943 van de secretaris van de Minister voor 
Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk aan de Minister van 
Oorlog. in welke brief een ontwerp voor een schrijven van de 
Minister-President aan de voorzitter van de Buitengewone Raad van 
Advies wordt aangeboden. In dat ontwerp heet het: 

,,In overleg met mijn betrokken Ambtgenooten moet ik Uwer 
Excellentie echter mededeelen, dat het der Regeering principieel 
en staatsrechtelijk onjuist schijnt verder te gaan en nader met 
den Raad overleg te blijven plegen omtrent de door Haar naar 
aanleiding van 's Raads adviezen te nemen beslissingen. Het tref- 
fen van deze beslissingen is een aangelegenheid, welke tot de 
uitsluitende bevoegdheid van de Regeering behoort, en het zoude 
derhalve een bedenkelijke verwatering beteekenen van de grens 
t~isschen de uitvoerende en de adviseerende macht om hierom- 
trent met den Raad overleg te blijven plegen nadat deze zijn 
oordeel terzake kenbaar gemaakt heeft. Uiteraard zal de Raad 
OD grond van art. 14, lid 1 van het K.B. van 21 Maart 1942 
(Sfac~tsblad No. C. 26) ingelicht worden omtrent de strekking 
van de door de Regeering te treffen beslissingen." 

Het bovenvermelde ontwerp-schrijven van de Minister-President 
aan de Voorzitter van de Buitengewone Raad van Advies is kenne- 
lijk belichaamd in een brief van 13 Juli 1943, hetgeen blijkt uit het 
daarop gegeven antwoord3) van de Voorzitter van de Raad van Ad- 
vies aan de Minister-President van 13 Augustus 1943. 

In dit antwoord wordt stelling genomen tegen het in de brief van 
13 Juli 1943 vermelde en wordt gezegd, dat de Raad er zich zeer wel 
van bewust is, dat hij een adviesorgaan is en dat de volle verant- 
woordelijkheid voor door de Regering te nemen beslissingen hij 
laatstgenoemde berust. Als orgaan, gecreëerd tot bijstand van de Re- 
gering, heeft de Raad steeds de hoop gekoesterd, dat een sfeer zou 
kunnen worden geschapen, waarin vertrouwelijk overleg tussen hern 
en de Regering mogelijlc zou zijn. Overleg, zo meent de Raad, be- 
tekent niet een eenzijdig kenbaar maken van zijn oordeel, doch een 
uitwisseling van gedachten, waarna de beslissing en de  verantwoor- 
delijkheid bij de Regering blijven berusten. De Raad heeft in het ver- 
leden met voldoening vastgesteld, dat een werkeliik overleg in de 
door hem bedoelde zin enkele rnalen mogeIijk is gebleken ei? hij be- 
schouwt ket als een stap terug, indien het standpunt, in het schrijven 
van de Minister-President ingenomen, zou worden gevolgd. De Raad 
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erkent, dat het standpunt van de Regering formeel juist is, doch zou 
gaarne zien, dat de Regering met betrekking tot de terugkeeront- 
werpen, welke de hoogste belangen des lands raken, de formele juisi- 
heid van haar standpunt zou paren aan een practische geest in de be- 
handeling der onderhavige ontwerpen, in de zin van de reeds mezr- 
malen bepleite vertrouwelijke samenwerking tussen Regering en 
Raad. 

Het schrijven besluit met d r  Regering te verzoeken haar standpiint 
in hernieuwde overweging te nernen en dit zo mogelijk te herzien in 
de door de Raad aanbevolen zin. 

Enige niet bijster waarderende opmerkingen ten aanzien van de 
Buitengewone Raad van Advies worden gemaakt door ,,Vader- 
lander" in het Londense Vrij Nederland van 23 Juli 1943. Deze 
,,Vaderlanderv schrijft: 

,,Lang heeft het geduurd voor een Raad van Advies werd in- 
gesteld, nadat de wenschelijkheid ervan was bepleit. Toen het 
statuut van den Buitengewonen Raad ter wereld kwam, bleek 
dat de Regeering dezen volkomen in de hand wilde houden. 
(Zie in het bijzonder art. 9 van het K.B.). 

Hoevelen onzer herinneren zich nog, dat deze Raad bestaat? 
Zelfs het feit, dat hij een vergadering heeft gehouden, wordt 
stil gehouden als het diepste militaire geheim. Ware een bericht 
van de bijeenkomst, misschien zelfs met vermelding van onder- 
werp, te veel verlangd? Moet het bestaan van den Raad, als van 
een, in schande geboren kind, verzwegen worden? Sommige 
buitenstaanders zien wel eens leden met zware tasschen zeulzn. 
Er wordt blijkbaar hard gewerkt, maar in het verborgene. 

De afgeslotenheid van de Regeering is een psychologische 
fout." 

In dit verband wil de commissie nog wijzen op een tot haar ge- 
richte brief l) dd. 2 Januari 1948 van het oud-lid van de Eerste Ka- 
mer der Staten-Generaal, prof. dr. D. van Embden, die bij het begin 
van de oorlog naar Engeland was uitgeweken. De  heer van Embderz 
maakt in deze brief de volgende opmerking over de Londense Bui- 
tengewone Raad van Advies: 

,,Toen aan de instelling van zulk een college kwalijk meer te 
ontkomen viel, is het streven der Regering geweest dit lichaam 
zo veel mogelijk machteloos en obscuur te houden. Het bijgaand 
artikel, getekend Vaderlander (niet van mijn hand), geeft er 
een beeld van. Het zal Uwe commissie bekend zijn, dat het 
daarin genoemde artikel 9 van het betrokken K.B. inhoudt, 
dat het de Buitengewone Raad verboden was op eigen initiatief 
de Regering van advies te dienen. Dit verbod was op zijn minst 
reeds een schending van het grondwettelijk recht van petitie, 
schending door geen staatsnoodrecht geboden of geoorloofd." 

Blijkens een brief dd. 14 Februari 1944 van de Minister van 
Oorlog aan de Minister-President is bij de Raad van Ministers ezn 
verzoek ingekomen van de Buitengewone Raad van Advies. De 
Minister van Oorlog zou bet ten zeerste betreuren, indien dit verzoek 
zonder meer zou worden afgewezen. Dit standpunt wordt als volgt 
gemotiveerd: 

,,Het is mij bij herhaling gebleken, dat d s  Regeering den 
Buitengewonen Raad van Advies beschouwt als een college, 
wiens bemoeiingen met de regeeringstaak tot een minimum be- 
hooren te blijven beperkt. Ik acht dit niet geheel in overeen- 
stemming met de beweegredenen. die tot de instelling van dezen 
Raad hebben geleid. 

Het komt mij voor, dat de beteekenis van den Kaad behoort 
te zijn, dat bij de uitermate moeilijke en verantwoordelijke be- 
slissingen, waarvoor de Regeering zich bij voortduring geplaatst 
ziet, ook de kritische stem uit Nederlandschen kring hier te 
lande vernomen wordt en zulks in zoo ruim mogelijke mate, zij 
het dat het college slechts adviseerende bevoegdheid heeft. 

Daardoor zal de Regeering, na terugkeer in Nederland, in 
velerlei aangelegenheden mogen rekenen op een juiste belichting 
van het door haar gevoerde beleid, door vertegenwoordigers van 
de openbare ineening hier te lande, al is deze vertegenwoordiging 
in den Raad uiteraard slechts onvolkomen. Indien daarentegen 
dit college ,,en bagatelle" wordt beschouwd en zijn medespreken 
zooveel mogelijk beknot wordt, dan wordt daardoor meer tegeii- 
stand dan medewerking geschapen." 

Bij Koninklijk besluit van 21 September 1944, E 139, dat op 
17 November 1944 is afgekondigd, werd de Buitengewone Raad van 
Advies opgeheven. Gerekend van 1 September 1944 verviel reeds 
de verplichting de Buitengewone Raad van Advies over oiltwerp- 
besluiten, houdende algemeen bindende regelingen, te horen. In  de 
considerans van het besluit qtaat als reden van de opheffing verrneld. 
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15260 (van Embden) 

15267 (van Embden) 

56285 (Vos)  

,,Overwegende, dat  te verwachten is, dat  de Regeering zeer 
binnenkort naar Nederland zal terugkeeren en dat  de huidige 
voortgang der krijgsverrichtingen geen vertraging in de totstand- 
koming van de enkele nog vast te stellzn besluitzn gedoogt". 

Op 30 November 1944 deelt Radio Oranje l) mede, dat de Buiten- 
gewone Raad van Advies is opgeheven. Een motivering van het daar- 
toe strekkende Koninklijk Besluit wordt nier gegeven. Merkwaardiger 
wijze wordt in dit kortz bericht wel een motief gegeven voor de  op- 
richting van deze Raad en wel in deze woorden: 

,,Dit lichaam werd in den zomer van 1942 opgericht, teneinde 
de Nederlandsche Regeering van advies te dienen tijdens om- 
standigheden, die het onmogelijk maakten de bij de wet inge- 
stelde vertegenwoordigende lichamen te dozn functionneeren." 

D e  activiteit van de Buit-ngewone Raad van Advies moge blijken 
uit de lijst2) van adviezen, welke door dit college zijn uitgebracht. 

Met betrekking tot de instelling van de  Buitengewone Raad van 
Advies verklaart de heer van Ernbden, dat  naar zijn mening de Rege- 
ring van ineet af aan ean soort ouitrngewoon parlement met advi- 
serende bevoegdheid had nloetrn instellen, samengesteld uit Nederlan- 
ders, die er waren en kwamen. Toen uit de  feiten en symptomen bleek, 
dat men onwillig was dit te doen, heeft de  heer van E~nbden  om te 
beginnen een artikel geschreven in Vrij Nederland, waarin hij 
zijn inzicht bepleitte. D e  heer van Einbden vond de Buitengewone 
Raad van Advies beter dan helemaal niets, maar toch zeer pover. 
Het feit, dat bij die Raad alles in het geheim ging, dat  zelfs de onder- 
werpen nimmer bekend werden gemaakt en dat hij aan de  Regering 
gern ongevraagd advies mocht geven, vond de  heer van Ernbden heel 
bar en het laatste zelis positief ongrondwettig, immers in strijd met 
het recht van petitie, en dit volkomen nodeloos. 

D e  Regering heeft hem niet uitgenodigd lid te worden. D e  heer 
vat1 Einbden heeft niet de indruk, dat  de slechte staat van zijn ogen 
de reden was, waarom men hem niet uitgenodigd heeft voor dit 
College. Waarschijnlijk had de Regering daartoe gern ambitie, om- 
dat hij ietwat critisch pleegt te zijn. 

D e  Raad schijnt overigens een obscuur lichaam te zijn geworden 
zonder veel belang en zonder belangstelling te trekken. Omtrent het 
karakter van de Buitengewone Raad van Advies is de heer vaiz Eiiidr:z 
de opvatting toegedaan, dat deze Raad een soort mengvorm was 
tussen een Raad van State en een soort vertegenwoordigend lichaam 
met het accent op de  Raad van State. Hij acht het heel goed mogelijk, 
áa t  er in de Londense verhoudingen geen bevredigende samenstelling 
t~ vinden zou zijn gewees't, doordat niet de nodige geschikte personen 
voor het lidmaatschap beschikbaar waren. D e  beperking van de  be- 
voegdheden, het niet ongevraagd zelf advies kunnen geven en ds 
sterke geheimhouding waren dingen, die anders hadden kunnen zijn. 

Ir. P. J. Ch. Vos ,  die van ongeveer September 1943 deel heeft uit- 
gemaakt van de Buitengewone Raad van Advies, verklaart over één 
ding lof aan de Nederlandse Regering te Londen te moeten toezwaaien 
en dat  is: wat er ook gebeurde of wat hij vond, dat  ze fout deden, of 
wat zij aan  onderlinge ruzies hadden, d e  Nederlanders zijn met de 
Noren de naties geweest, die hun vuile was binnenshuis wasten. Er 
zijn Poolse schandalen, er zijn Franse schandalen en Tsjechische 
schandalen geweest. Dat  hebben de Nederlanders geheel en al niet 
gehad. Dus onze Ministers hebben, wat dat betreft: naar de mening 
van de heer V o s  goed gehandeld. Wat schandaaltjes betreft, ze 
kwamen minder voor dan bij andere naties en als er wat was, dan  ge- 
beurde het achter gesloten deuren. 

E r  is echter een tijdlang - voordat de Raad van Advies werd op- 
gericht - nogal erg veel critiek o p  de Regering geweest, dat ze niet 
alleen die gesloten deuren naar de  buitenwereld had, maar ook voor 
de eigen kolonie. Men wist geheel en al niet, wat de  Regering deed of 
waarom en hoe; er was security, ze konden dus niet veel zeggen en z= 
konden weinig publiceren; er was geen Kamer. Er  was helemaal niets. 
Er was geen gelegenheid tot critiek; zeker geen Enquêtecommissie! 
Wet parlementaire stelsel werkte niet, zodat men erg het idee had: ,,het 
is volkomen fascisme zonder het voordeel van het fascisme, dat ei. 
snel besluiten vallen". 

Dus dat was, heel kort gezegd, de critiek, die er toen was en deze is 
toen tot uiting gekomen in een studiegroep: die was opgericht o p  
initiatief van d e  heer Rijkens. Aan die studiegroep heeft de heer V o s  
toen eens een nota geschreven, waarin hij vroeg: Waarom is er geen 
Raad van Advies? 

Iemand anders had deze al voorgesteld; dat  had de heer V o s  ergens 
gelezen, doch het was weer in het vergeetboek geraakt. Toen werd e r  
besloten, dat het ontwerp niet in de studiegroep thuis hoorde, maar dat  
voorstanders zich bij de heer Vos  konden melden na de vergadering. 
Toen bleek, dat daar b.v. de heer Kessler bij was en allemaal veel 
oudere mensen dan hij, had het weinig zin om voorzitter te worden 
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ban een tafel, waaraan allemaal mensen zaten, die zijn vader konden 
zijn. Een paar maal zijn ze bijeengekomen en hebben toen een adres 
aan de Regering gericht en gezegd: ,,Wij vinden, dal U zich opsluit in 
Uw Regeringskamers, dat er nooit iets van Uw daden naar buiten 
dringt en dat zulks de stemming in de kolonie niet bevordert". Na 
enig beraad is toen de Raad van Advies gekomen. Maar er was weer 
geheimhouding opgelegd aan de twaalf ingewijden. Degene, die onder 
de jongeren verkeerde, kon nog wel eens wat zeggen, zoals: ,,Ne:n, 
daar denken ze heus wel aan" en ,,Ik hoor het nu allemaal", en dat 
werkte een beetje - de heer Vos  zal maar zeggen - ,,sussendm, maar 
niet geheel en al bevredigend, wat ook eigenlijk in oorlogstijd moeilijk 
kon. Toch gelooft de heer Vos, dat die Raad van Advies goed werk 
heeft gedaan, al was het alleen maar door het feit, dat men wist, dat 
de Raad er was; dat er 12 mensen rondliepen, die het behalve de Mi- 
nisters ,,ook wisten". Dat gaf tenminste een geruststelling. 

De heer de Bnoy heeft van d'e aanvang af grote belangstelling 
gehad voor de B.R.A., hetgeen ook blijkt uit ern schrijven, dat 
hij met de heren Kessler, Polak, Rijkerzs, V o s  en van Zwanen- 
burg dd. 30 October 1941 aan de Raad van Ministers heeft ge- 
richt, waarin op de noodzaak van zulk een imtituut gewezen 
wordt. Er was volgens hem ecii vrij algemern gevoelen te Londen, 
dat het Kabinet een te afgezonderde positie had en dat de mogelijk- 
heid bestond meer gebruik te maken van de in Engeland aanwezige 
Nederlanders, niet uitsluitend om de Regering van advies te dienen, 
maar ook om de Regering meer te laten weten, welke gedachten er 
onder de Nederlanders te Londen leefden over de positie van Neder- 
land in oorlogvoering. Hem is bijgebleven, dat in het bijzonder 
Minister Gerbrandy er wel voor voelde. Hij gelooft, dat er andere 
Ministers waren - maar dat wist men niet zo precies - die er be- 
langrijk minder voor voelden. De B.R.A. had volgens de heer de 
Booy geen enkel recht. Ook elk element van openbaarheid ontbrak 
er aan. Het is z.i. juist om te zeggen, dat men over het geheel niet 
verrukt was van de opzet van de B.R.A., maar dat het gebrek aan 
openbaarheid niet algemeen als een bezwaar werd gevoeld. In het 
algemecn was men van gevoelen, dat de Nederlanders te Londen te 
weinig representatief waren voor het Nederlandse volk. 

Een van de onderwerpen in verband met de instelling van de 
Buitengewone Raad van Advies, waarover de commissie iets meer 
klaarheid wilde verkrijgen, was de betekenis van artikel 15 van het 
instellingsbesluit, zoals dit na de wijziging daarvan bij het Konink- 
lijk besluit van 11 Juni 1942, C 49, luidde: 

,,De Raad, de leden van den Raad, 's Raads Secretaris, het 
personeel van den Raad en allen, die krachtens artikel 11 bij de 
werkzaamheden van den Raad zijn betrokken, zijn tot geheim- 
houding verplicht nopens al hetgecn hun als zoodanig ter kennis 
komt en ook overigens, tenzij tegenover den Voorzitter van den 
Raad van Ministers, de betrokken Hoofden van Departementen 
of hun gemachtigden, omtrent al hetgeen door of vanwege den 
Raad wordt besproken, beslist of aanbevolen." 

Deze formulering is stringe~ter dan die, welke voorkomt in de wet 
van de 2lste December 1861, S. 129, houdende regeling der samen- 
stelling en de bevoegdheid van de Raad van State. Artikel 44 van 
deze wet immers luidt: 

,,Zij, die aan de beraadslaging van den Raad of van zijne af- 
deelingen deel nemen of daarbij tegenwoordig zijn, nemen de ge- 
heiinho~~ding in acht, door Ons opgelegd, of door de hoofden 
der ministeriële Departementen, wie de zaak aangaat, aanbe- 
volen. 

Geheimhouding wordt ook in acht genomen wanneer de 
meerderheid van hen, die aan de beraadslaging deel nemen, 
daartoe besluit." 

De heer de Booy geeft als zijn mening over deze geheimhouding te 
kennen, dat het voordeel van strikte geheimhouding was, dat men 
in tijd van oorlog kans had meer van de werkelijk essentiële dingen te 
horen dan wanneer men niet die plicht tot geheimhouding had gehad. 

De ontbinding van de Buitengewone Raad van Advies was, zo 
verklaart de heer Veraart, een gevolg van het afwijzen van het 
Regeringsvoorstel nopens de bestuursvoorzieningen na de bevrijding. 
Hij weet niet, welke de officiële motivering van deze ontbinding 
geweest is. ledereen in Londen had de indruk, dat het de straf was 
voor een ondeugrnde daad. 

De heer vau! depf Tempel verklaart, dat er te Londen sterk het 
geais werd gevoeld van ern vertegenwoordigend lichaam. Alle 
Regeringen hebben op de een of andere wijze ezn voorziening 
getroffen. Ook bij de Nederlandse Regering kwam naar voren, 
dat het niet juist was, dat zij gern officiële verbinding had met 
de groepen van Nederlanders, die op vrije grond verkeerden. 
Het was wel degelijk om voeling te houden met de opvattingen 
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en de stemmingen van de representatieve Nederlanders op vrije 
grond, Qat de Buitengewone Raad van Advie,s werd ingesteld. 
Bij die samenstelling is in ruime mate rekening gehouden met ver- 
scnilleilde stromingen. Voorzover de heer van den Tenzpei kan na- 
gaan, waren de verschillende opvattingen en groepen in de Buiten- 
gewone Raad van Advies vertegeriwoordigd. In de loop vail de tijd, 
heelt zich een grote moeilijkheid voorgeaaan, welke het niit van de 
B.R.A. in niet gunstige zin heeft beïnvloed. Door gebrek aan krach- 
ten geoeurue het, aat arnotenaren in ae B.R.A. zittmg haaden, die 
op de geste van de hlintster, onder wie zij werkzaam waren of op 
anaere uepartemcnten, met welke zij amoteiijk reiatie hadaen, critiek 
konaen oeienen. Dat gaf. dus om zo te zeggen een onjuiste ver- 
meilging tussea uitvoerznd en vertegenwooraigend gezag. Dat deed 
aibreuk aan de positie van de B.R.A. Omtrent de werkwijze van de 
Raad verklaart ae  heer van den Tenzpel, dat de Regering ontwerp- 
besluiten en aaaere zaken in ruime mate bij de B.R.A. bracht, maar 
ae  één vatte het wat ruimer op dan de anuer. Sommige ontwerp-uc- 
sluiten van sommige departementen onaergingzn een uitvoerige 
schriîtelijke gedachtenwisseling. Met andere was dit weer niet het 
gevai. Ue heer van dei1 Teinpel vond het overleg nuttig, al leiaae aat  
tot meer werk, wat in de gegeven omstandigheden bezwaarlijk was. 
Het oordeel van de leden van de B.R.A. haa zeker waarde. Het op- 
nemen van amotenarzn in de Raad aeed scnaae aan de verdere 0nt- 
wikkeiing. De heer ~osthurizus Meyjes was secretaris van de Raad en 
tegeiijii ue tweeiie man van het Militair Gezag. De voornaamste - 
en naar het oorueel van de heer van de11 l'ernpel d e  nuttigste - be- 
moeiingen van de B.R.A. betroiten de ontwerpen betreftende de be- 
stuursvoorzieningen na de bevrijding. Ook Oost- en West-lndië waren 
vertegenwoordigd in de Raad. 

Toen Holland dichtertij kwam, nam de betekenis van de Raad 
vanzelf af. Hij is tenslotte op weinig elegante wijze aan de dijk gezet. 

Nopens de vraag, of. het besluit tot opheiting van de Raad veroand 
hield met de aanstaande bevrijding van Nederland dan wel, zoals de 
heer Veraart had verklaard, moest gezien worden als een strafmaat- 
regel, verklaart de heer van den Tempel: ,,Om het ondeugend te 
zeggen: de waarheid kan misschien in het midden liggen." Hij kan 
de suppositie van de heer Veraart niet tot de zijne maken, maar dat 
sommigen door dat resolute advies onaangenaam getroffen zijn, kan 
hij wel aannemen. Het was in elk geval een sterk aavies. Dat iemand 
als prof. Veraart, die zich in het algemeen nogal terzijde gesteld 
voelae, dat verband zo sterk legt, kan de heer van den l'ernpel zich 
voorstellen. Hij kan de lezing van de heer Veraart in die vorm echter 
fiiet aanvaarden. Er zijn verschillende opvattingen mogelijk. 

Het karakter van de B.R.A. lag misschien tussen een Raad van 
State en een vertegenwoordigend lichaam in. Die gang van zaken vindt 
de heer van den Seinpel niet onjuist. Men was in oorlogstijd in een 
vreemd land, men heett dus naar een tussenvorm gezocht. Er was 
een college samengesteld uit personen, die de publieke opinie te 
Londen tot uitdrukking konden brengen. Op die wijze werd er althans 
nog enig ofticieel contact tot stand gebracht met de verschillende 
stromingen in de Nederlandse kolonie. De omstandigheden maakten 
het moeilijk om verder te gaan. 

De heer Albarda zet zijn visie op de Buitengewone Raad van 
Advies als volgt uiteen. &n vertegenwoordigend lichaam was de 
B.R.A. niet en kon hij ook niet zijn. Een wetgevende vergadering Iton 
en mocht hij niet zijn; dit zou volkomen inconstitutioneel zijn geweest. 
Er was aan de Raad van Advies in feite geen enkel representatief 
karakter toe te kennen. De leden werden benoemd uit een gemeen- 
schap, die op zich zelf niet representatief was voor het Nederlandse 
volk, en de keuze moest worden gedaan uit een betrekkelijk zeer 
klein aantal mensen, die in aanmerking konden komen voor het lid- 
maatschap van zo'n commissie. Het was dus helemaal geen repre- 
sentatie van het Nederlandse volk en men kon dit lichaam in geen 
enkel opzicht in de plaats doen treden van het parlement. Dit zou 
zeker een constitutioneel ongeoorloofde daad zijn geweest; er kon 
dus niets anders van worden gemaakt dan een adviescollege. 

In dat opzicht leek de B.R.A. op de Raad van State, maar in zoverre 
is er weer een verschil, dat de adviezen van de Raad van State 
worden uitgebracht aan de Koningin, nadat Zij die adviezeil aan de 
Raad van State heeft gevraagd. De Ministers zenden hun wets- 
ontwerpen en wetsbesluiten aan de Koningin en Zij zendt ze dan 
aan de Raad van State, dus de Koningin kan er eerst kennis van 
dragen. Dit was te Londen niet het geval. De regeling bij de Buiten- 
gewone Raad van Advies was zo, dat de Ministers het advies van 
de Raad inwonnen, en zij traden dan ook menigmaal met die Raad 
van Advies in overleg. Het is een hoge uitzondering, als in de Raad 
van State een Minister verschijnt; dat kan een enkele keer gebeuren. 
In het reglement van de Buitengewone Raad van Advies was voorzien 
in het overleg tussen de Ministers en de Raad van Advies. In zoverre 
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had de  B.R.A. dus iets gemeen met een volksvertegenwoordiging. 
Er was wederzijdse behoeïte aan contact. In  die kleine gememschap, 
waarin geen o p a b a a r  politiek leven was en waar geen uitgeoreice 
pers van betekenis bestond en waar geen politieke partijen bestonden, 
was behoette aan contact. Ook eeiï oehoeite aan critiek, een critiek, 
die op behoorlijk weioverwogen wijre werd te berde gebracht. Deze 
behoefte trachtte men in de Buitecgewone Raad van Advies te be- 
vredigen. Aanvankelijk hebben velen van de Ministers zich van deze 
Raad niet veel voorgesteld, maar in de loop van die weinige jaren 
hesoen zij wei waarcering gekregen voor de wijze, waarop de B.R.A. 
in het algemeen zijn taak heeit opgevat en volmacht. Het lag i e t  
aan het Kabinet welke zaken men in de Buitengewone Raad van 
Advies wilde brengen. In  het Koninklijk besluit stond, welke zaken 
er georacht moesten worden. 

Dat  er bij het Kabinet de neiging bestond dit ruim o p  te vatten, 
kan de heer Albarda o.m. hiermede aantonen. Uit artikel 7 e.v. 
van het besluit volgde niet, dat  ook concept-begrotingen aan  de  Raad 
van Advies nloest2n worden gezonden. D e  heer Albarda herinnert 
zich dit toevallig heel goed, omdat hij gedurende enige maanaen 
Minister van Financiën a.i. is geweest. In de Ministerraad is toen 
besloten ook alle concept-begrotingen voor advies te zenden naar 
de Raad van Advies. D e  Ministers hebben de verhouding dus vol- 
strekt niet eng opgevat, integendeel ruim. 

Brhandeling van vragen van beleid ging natuurlijk heel moeilijk. 
Deze warzn in de oorlogstijd meestal van zo'n grheime aard, dat  men 
die buiten het vertrek van de Ministerraad nauwelijks durfde normen. 
H r t  zal wel erris voorgekomen zijn, maar het algemene Regerings- 
beleid kwam, behoudens uitzonderingeil, daar niet in behandeling. 

Inzake het verschil in geheimhoudingsplicht tussen de  leden van de  
Raad van State en de leden van de B.R.A. wijst de  heer Albarda er 
op, dat in de  practijk ook de  leden van de  Raad van State volstrekte 
geheimhouding betrachten. Zij geven zich er rekenschap van, dat  deze 
wordt geboden door e2n juiste opvatting van artikel 55 der Grondwet. 
immers het advies van a e  Raad van State nerini ern plaats in in het 
overleg tussen de Koningin en Ministers. Van dit overleg mag niets 
naar buitzn blijken, omdat anders iets bekend zou kunnen worden of 
iets te vermoeden zou worden gegeven aangaande het persoonlijke oor- 
deel van de Koningin. Soortgelijke overwegingen moesten gelden 
met betrekking tot de adviezen van de Buitengeivone Raad van 
Advies, al was de figuur niet in alle onderdelen dezelide. 

D e  mogelijkheid de samenstelling van de Raad van Advies te Lon- 
den te doen beantwoorden aan de verschillende bevolkingsgroepen 
die er waren, leverde volgens de heer Albarda, grote moe.lijkheien op. 
E r  is wel naar gestreefd. In  de  Raad van Advies moesten worden op- 
genomen vertegenwoordigers van de overzeese gebiedsdelen; het be- 
gon dus al met Curaçao en Suriname en Nederlandsch-Indië. Het  
moest geen groot lichaam worden, dus er bleef nog maar betrekkelijk 
weinig plaats voor de Londense Nederlanders over. Deze Nederlanders 
waren moeilijk te zoeken, omdat men dan  uit de  aard der zaak meestal 
in de sfeer van de concerns kwam. DI  meeste Nederlanders van aan- 
zien en bekwaamheid, die te Londen verbleven, waren verbonden aan 
de concerns, die zich te Londen hadden gevestigd, en men wilde er 
toch niet een uitgebreide commissarisvergadering van verschillende 
concerns van maken. E r  moesten dus ook anderen gezocht worden; 
dit was heel moeilijk. 

Dat  de  Raad van Advies, zoals de heer Veraart beweert, zou zijn op- 
geheven tengevolge van een ontstemming, die het advies van de Raad 
zou hebben teweeggebracht, is naar de mening van de heer AIDarda 
absoluut onjuist; daar is geen sprake van. Hij herinnert zich ook niet, 
dat  een gevoel van wrevel heeft bestaan tegen de Raad van Advies 
wegzns e i n  advies, dat  de Raad over een ontwerp-Brstu~irsvoorziening 
heeft uitgebracht. Hij denkt, dat  d e  heer Veraart twee dingen met 
elkaar verwart, die moeten worden onderscheiden. Er  is - op welke 
wijze is nooit opgehelderd - o p  ongeoorloofde en onbehoorlijke wijze 
mededeling gedaan aan buitenstaanders over stukken, door de Rege- 
ring bij de Raad van Advies ingediend, en over adviezen en beraad- 
slagingen, door de  Raad over die stukken gevoerd. Deze mededelingen 
en stukken zijn gekomen bij een groep personen, die daarvan ern 
schandelijk misbruik hebben gemaakt. 

D e  Buitengewone Raad van Advies is in Septeinber 1944 opgeheven, 
omdat de Regering de bevrijding zeer nabij achtte en toen gevoelde, 
dat  er wel zeer snel ingrijpende besluiten moesten worden genomen en 
dat die bes1~i;ten niet snel genomen konden worden, wanneer eerst de  
ontwerpen daarvoor moesten worden gezonden naar de  Buitengewone 
Raad van Advies, die er over moest vergaderen en adviseren. D e  
Ministers moesten daarvan de rapporten weer afwachten en dan daar- 
over weer rapporterzn aan de Koningin. Omdat zij toen meenden, dat  
de bevrijding snel komrn zou, was dit tempo volslagen onmogelijk en 
dit is de enige en ware reden geweest, dat zij hebben gemeend, dat  in 
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die omstandigheden niet meer kon worden gewerkt met de Raad van 
Advies. Niemand hier en te Londen kon verwachten, dat het na 
de invasie in Frankrijk nog zo lang zou duren, voordat Nederland 
in zijn geheel zou zijn bevrijd. Had men dit kunnen voorzien, dan zou 
waarschijnlijk het besluit tot opheffing van de Raad van Advies niet 
zijn genomen. In die dagen werd dit niet voorzim, de totale bevrij- 
ding werd toen beschouwd als een kwestie van enkele weken of dagen 
er, het Kabinet bereidde zich daarop in elk opzicht voor. 

De grondslag voor de totstandkoming van de B.R.A. is volgens 
de heer van Angeren verruining van de hoeveelheid adviseurs van 
de Regering en etn poging tot kanalisering van de stromingen in 
L~nden .  Bij haar optreden ondervond de Regering nl. e:n reactie, 
die hierop neer kwam, dat men zeide: de Regering regeert hier maar 
en het is toch wel goed, dat wij ook eens een woord gaan meespreken. 
Het aantal Nederlanders was groter dan men wellicht vermoedt. 
De Raad van Advies had een merkwaardige saminstelling. De heer 
van A:zgeren hetft altijd de indruk gekregen, dat de heer Gevbrarz& 
nogal moeilijkheden had met het vinden van de voor het lidmaat,- 
schap geschikte personen. Het moeilijke was, dat er ook hoofdambte- 
naren in kwamen. Aan de bedoeling van deze mensen wil de heer 
van Angererz niets te kort doen, maar hun aanwezigheid had haar 
eigenaardige gevolgen. Zo kon het gebeuren, dat men bijvoorbeeld 
in een inter-ministerieel overleg een tegengestelde mening van de 
zijde van een bepaald Ministerie of van ern bepaalde hoofdambte- 
naar van dat Ministerie ten aanzien van een bepaalde zaak had te 
overwinnen. Wanneer men dan later in de Raad van Advies ver- 
scheen, kwam die hoofdambtenaar met dezelfde moeilijkheden naar 
voren, want dan was hij niet meer de onderdanige dienaar van de 
Minister. Hij kwam dan met die zelfde argumenten en veroorzaakte 
moeilijkheden. Men was dan in ecn inter-ministerieel overleg tot een 
resultaat gekomen - waarschijnlijk was hij door zijn Minister daar- 
toe gedwongen geworden -, doch die zelfde hoofdambtenaar kwam 
dan daar nog eens los. Voor de goede verhoudingen was dit niet 
bevorderlijk. Er zaten verschillende hoofdambtenaren in, er warm 
mensen van de pers, bijvoorbeeld van de Voorlichtingsdienst, mensen, 
die dus ook min of meer in een ambtelijke verhouding tot enige 
Ministers stonden. Aan de ene kant kon men deze heren vrij laten 
oordelen, maar aan de andere kant maakte dit de heren wel eens tè 
vrij en was het voor de ambtelijke verhouding niet juist. De heer 
van Angeren vond het altijd een tamelijk moeilijk punt. Overigens ge- 
looft hij echter, dat er door de Raad van Adives toch ook wel 
zeer nuttig werk is gedaan. 

Van de zijde van de Regering werd niet op een loyale en ruime 
wijze van de Raad gebruik gemaakt. Er waren te weinig deskundigen 
in, waardoor men dan ook tot de benoeming van verschillende hoofd- 
ambtenaren kwam, teneinde nog enige juridische en andere voor- 
lichting te verkrijgen. De president van de Nederlandse rechtbank te 
Londen zat er ook in. De bepaling in het Besluit C 26, welke een 
rigoureuze geheimhouding aan de leden oplegde, die verder gaat dan 
in de wet op de Raad van State, vloeide voort uit de oorlogsomstan- 
digheden. In 1944 is men nog eens op deze kwestie teruggekomen in 
verband met de actie ten aanzien van de bestuursvoorziening. Er zijn 
toen stukken in verkeerde handen gekomen. Enige heren hebben aan- 
leiding gevonden om een adres aan de Koningin te zenden en daar is 
natuurlijk druk over geschreven. Men beschikte toen over de stukken 
en het grote gevaar bestond, dat het ook naar buiten kon uitlekken. 
Er staat de heer van Angercn iets voor, dat het zelfs zó was, dat het 
reeds de Duitse radio had bereikt. Men ziet hieruit, hoe gevaarlijk het 
is om een dergelijk adres met al die volkomen ongepaste aantijgingen. 
welke volkomen onjuist waren en onder aanhaling uit stukken, die niet 
gelezen werden, zoals ze gelezen behoorden te worden, openlijk te 
behandelen. Op de vraag, of door een zo sterke geheimhoudingsplicht 
het vertegenwoordigend karakter van de Btiit-ngewone Raad van 
Advies, indien men hem al dit karakter enigermate heeft willen 
geven, niet veel geringer werd, antwoordt de heer van Angeren, dat 
dit nooit de bedoeling is geweest en dat kon ook niet. Men zou de 
Raad van Advies in zeker opzicht enigszins met de Raad van State 
kunnen vergelijken, alhoewel het natuurlijk een insteiling was, die 
men normaal mvt geen e!ikele instelling hier kan vergelijken. Daar 
waren de omstandigheden niet naar en daar waren ook de mensen, 
waarop men de keuze had laten vallen - alle goede bedoelingen en 
de kwaliteit van die mensen overigens niet te na gesproken - niet 
naar. 

Inzake de motieven, die geleid hebben tot ontbinding van de B.R.A., 
verklaart de heer Burger, dat hij niet gelooft, dat de suggestie van 
de heer Veraart juist is. De invasie vorderde en het was wel aan 
te nemen, dat dit e - i  motief was, dat geleid herft tot het zo spoedig 
opheffen van de Buitengewone Raad van Advies. De Ministers waren 
wel optimistisch. Waarom echter plotseling deze regeling moest wor- 
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de11 voorgesteld in de Ministerraad en wat de heer Gerbrmdy daar 
speciaal bij heeft bewogen, weet de heer Burger niet; hij weet wel, dat 
de Ministerraad het heeft geaccepteerd in do overweging: het is voor- 
bij. Er waren allerlei besluiten, die niorsten worden genomen, maar 
eenvoudig niet lileer naar de Buitengewone Raad van Advies kwanlen. 
Dat kon niet rneer. Er is een conflict over geweest. De Buiten- 
gewone Raad van Advies hecí't er zijn afkeurende gcvae1:ns over te 
kennen gegeven; hij wenste alle besluiten te zien, voordat deze door de 
Koningin werden getekend. Dat was echter iliet meer mogelijk. De 
Regering werd toen gedwongen een regeling te treife3 ten aanzien van 
de provinciën en gemeenten; er moesten bijvoorbeeld burgemeesters 
zijn. Deze regeling moest niettegenstaande alle voorbereiding in a 
hurry aan de Koningin worden voorgelegd. Door Militair Gezag 
werd terecht verlangd, dat het wilde weten, waaraan het toe was en 
wie er in functie moesten komen. Het vormde e-n grot: moeilijkheid 
om zodanige regelingzn nog aan de Buitzngewone Raad van Advies 
te laten zien. De heer Burger gelooft, dat de heer Gerbrandy van de 
nood ern deugd heeft gexaakt en eenvoudig de Raad heeft opge- 
heven. Maar dat had naar het gevoelen van de heer Burger niets te 
maken met enig advies, in welke richting ook. De heer Gerbrandy 
was altijd actief, als er iets af te breken was. 

Op de vraag, of de Regering in vrij ruime mate gebruik maakte van 
de B.R.A., antwoordt de heer Burger, dat de wetsontwerpen naar de 
Buitengewone Raad van Advies gingen. De Raad bracht dan zijn 
advies uit en daarmede werd zo veel mogelijk rekening gehouden. 

Onderdelen van Regeringsbeleid werden niet besproken; alleen de 
wetsontwerpen werden toegelicht. De Buitengewone Raad van Advies 
functionneerde bevredigend. Het had natuurlijk het onbevredigende 
van het willekeurige. Als er weer eens iemand beschikbaar was, werd 
hij er in gezet. Er zaten mensen in, die er inderdaad nogal wat werk 
van maakten. Er zaten ook allerlei militairen in. Het Militair Gezag 
was er ruimschoots in vertegenwoordigd. Deze Raad van Advies had 
het gebrekkige, áat  nu eenmaal al die Londense dingen hadden. Het 
had wel een zeker nut. Het was zeker niet zonder belang, dat in iets 
ruitnere kring dan de Ministerraad de zaken werden bekeken. Het was 
natuurlijk ook zo, dat men ten opzichte van een aantal dingen altijd 
nog de grootst mogelijke zorg en geheimhouding mocst betracht-n. 
Het was ten aanzien van allerlei dingen haast niet doenlijk ze meer 
openbaar te bespreken. Dat men een iets grotere klankboderil had, 
althans een advies kreeg over zo'n wetje, was wel van een zekere be- 
tekenis. 

Aan de adviezen van de Raad werd een zekere zorg besteed. Het 
was werkelijk een punt van betekenis, dat uitgerekend de Raad van 
Advies zei: er moeten normale Staten-Generaal komen. De ministe- 
riële oppositie kreeg het gevoel: nu wordt het toch langzamerhand 
moeilijk om niet die kant uit te gaan. Wat het karakter van de 
S.R.A. betreft, zat er minder een element in van een surrogaat-ver- 
tegenwoordigend lichaam dan dat het een soort Raad van State was. 

Over de strenge geheimhoudingsplicht lieten de leden zich soms 
raillerend uit: de Ministers konden maar raak kletsen en de leden 
van de B.R.A. moesten over allerlei verkeerde toestanden en verhou- 
dingen, die zij kenden, steevast hun mond houden. Dat lag natuurlijk 
aan de oorlogsomstandigheden. Als geheel zal men de B.R.A. toch 
moeten zien als een poging om iets ais een vertegenwoordiging - - 

,,volksvertegenwoordiging" kan men in dit verband haast niet zeg- 
gen - tot stand te brengen. 

Het is moeilijk te zeggen, of de samenstelling voldoende gevarieerd 
was. Kwam er iemand over en was het een man van zekere, redelijke 
opvattingen met een enigszins behoorlijke ontwikkeling en een eigeïi 
mening, dan kwam hij er voor in aanmerking. Wilde het toeval, dat hij 
een duidelijke politieke overtuiging had, b.v. sociaal-democraat of 
katholiek, des te beter, maar dat was niet zozeer het element, waar het 
om ging. Het was er meer om te doen er behoorlijke mensen in te heb- 
ben, aan wier oordeel een zekere waarde kon worden toegekend. 
Maar als er op een gegeven ogenblik b.v. geen enkele katholiek in 
zou zitten, zou men zich, naar het de heer Burger toeschijnt, beijverd 
hebben er een katholiek in te krijgen. h4aar men was beperkt in zijn 
keus. Het is een gebrekkig middel geweest, maar de heer Burger ge- 
looft, dat men niet te veel over de tekorten kan zeggen, omdat min 
hier de omstandigheden ten volle moet laten gelden. Dit geldt voor 
alles, wat te Londen was, en stellig ook voor de Buitengeivo~le Raad 
van Advies. 

Inzake de vraag, of het inderdaad gebruikelijk was, dat alle be- 
langrijke ontwerp-besluiten aan de Buitengewone Raad van Advies 
werden voorgelegd, verklaart de heer ICerstens, dat de practijk was, 
dat de Regering dit in het algemeen deed. Het merkwaardige was 
wel, dat de heer van Angererz en hij zelf hebben moeten vra- 
gen om een verdediging van hun beleid in de Raad te mogen geven. 
Zij hebben daar niet een toelichting gegeven op een be.sluit, maar 
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hun beleid verdedigd. De Ministers gaven in de Buitengewone Raad 
van Advies ook wel eens een toelichting op  hun beleid, hetgeen ging 
in de richting van parlementaire werkzaamheid. Dit wordt door de 
heer Kerster~s gelllustrecrd met de mededeling, dat hij, toen hij uit 
Amerika terugkwam, in de Raad van Advies is geweest, daar hij ver- 
nomen had, dat men hem eens flink aan de tand wilde voelen. Hij 
heeit dit toen gedaan en de zaak is een beetje anders uitgepakt. 
Van deze vergadering zijn notulen opgemaakt, die naar zijn vaste 
overtuiging vervalst waren; opzettelijk was alles wat hij gezegd had, 
verdraaid en verkeerd weergegeven. Hij heeft uren werk gehad om 
die notulen te corrigeren. 

De samenstelling van de B.R.A. vond de heer Kerslerzs nogal 
eenzijdig, doch de keuze was beperkt. De leden konden te allen tijd; 
door de Regering ontslagen worden, maar er was heel wat door- 
stroming. Gezien de samenstelling van het Londense milieu, was een 
bevredigende samenstelling onmogelijk. 

Inzake de gehein~houdingsplicht is de heer Kersferzs de opvatting 
toegedaan, dat het beter geweest zou zijn, wanneer men een systeem 
had gevolgd, waarin de Regering in bepaalde gevallen de eis van 
geheimhouding kon stellen. Doch dit alles was vrijwel geregeld, toen 
de heer Kersierzs in Londen aankwam. 

De heer Rijkens is medeondertekenaar geweest van het bovenver- 
melde schrijven, dat op 30 October 1941 aan de Ministerraad werd ge- 
zonden en waarin de gedachte van een advieslichaam werd bepleit. Het 
ontstaan van dit adres nader toelichtend, verklaart de heer Rijkcrzs, 
dat dit idee geboren is uit een zekere ontevredenheid, terecht of 
ten onrechte, over het feit, dat het Regeringsapparaat zo stroef en 
langzaam werkte. Een paar heren, die daarover spraken - het kan vol- 
maakt verkeerd zijn - mecnden, dat er verbetering in gebracht kon 
worden, wanneer er een lichaam bestond, dat de Regering zo nu en 
dan eens een klein beetje kon aanzetten. De directe aanleiding is, naar 
hij meent, geweest - daar is hij echter niet zeker van -, dat de  
Regering aarzelde bij de benoeming van een gerant voor Rusland. 
Men meende, Jat  er iets moest gebeuren en dat het onjuist was, dat 
wij daar niet vertegenwoordigd waren. Dat is de directe aanleiding 
geweest, want toen zei men: wanneer er nu een lichaam was, dat 
adviserend kon optreden, zou mcn meer dingen officieel ter kennis 
van de Rezering kunnen brengen dan nu misschien geschiedt door 
een particulier persoon. Er is toen een memorandum opgesteld 
waarin dit idee aan de Regering is voorge'egd. Het was zijn colleqa 
mr. J. L. Polak, die de Raad van Advies heeft opgezet destijds. Hij 
was een zeer vooraanstaand jurist, die in Nederland, voordat hij 
naar Engeland ging, lid van de commissie-Limburg was en hij 
genoot het vertrouwen van ieder in en buiten de Regering. De herrn, 
die dit plan onderschreven, mecnden, dat de heer Polak de aange- 
wezen man was om dit idee een wat concreter vorm te geven en dit 
met de heer Gerbra~lrly te gaan bespreken. Zo is het gebeurd. Bij 
het eerste gesprek herft de heer Gerbrarzdy er volmaakt mee inge- 
stemd en dit plan toegejuicht. 

De Minister-President was direct enthousiast. Doch de heer Rijkerqs 
moet zeggrn, dat daarbij ook weer hetzelfde gebeurde, nl. dat de heer 
Gerbrandy, nadat hij er in de Ministerraad over gesproken had, zich 
er een beetje van teruggetrokken heeft. Hij heeft in de opzet, die uit- 
gewerkt was en waaraan hij ai zijn persoonlijke goedkeuring had ge- 
hecht, nadat hij er crit:ek op had uitgeoefend en het tenslotte in ecn 
vorm was vastgesteld, waarvan hij zei: ,,Ik, Gerbrandy, ben bereid het 
in deze vorm aan de Ministerraad voor te leggen" enige zeer drastische 
veranderingen aangebracht, waardoor de Raad van Advies inderdaad 
veel minder mogelijkheden kreeg dan in de oorspronkelijke opzet het 
geval geweest was. De heer Rijkens herinnert zich deze zaak niet goed 
genoeg om dat verschil met een voorbeeld te illustreren. Men is in 
ieder geval nooit zo ver gegaan bij de oorspronkelijke opzet om te 
denken, dat het een soort vertegenwoordigend lichaam moest zijn. 
Men had wel gedacht, dat de Regering omtrent haar politiek in het 
algemeen advics zou inwinnen daar, waar rij het nodig zou vinden, 
terwijl het in wezen beperkt is gebleven tot alle Koninklijke besluiten, 
die, zoals bij de Raad van State, door de Regering eerst bij de Buiten- 
gewone Raad van Advies werden ingediend en dan met het advies 
van deze Raad doorgingen naar de Koningin. Het is ook wel gebeurd, 
dat Ministers in de Raad van Advies kwamen om mededelingen te 
doen over hun beleid, o.a. met de heer van Kleffens is dit het geval 
geweest. Dat was een gevolg van het feit, dat een soort protest van 
de Raad van Advies was doorgedrongen tot de Ministers. Men zei: 
Wij kunnen meer helpen. Als jullie ons meer lieten weten en meer in 
vertrouwen namen, konden wij helpen. Toen zijn er, twee of drie- 
maal, Ministers bij de Raad gekomen om een algemeen exposé te 
geven. Ook de heer Kerstefis is na zijn reis in Amerika bij de Raad 
van Advies geweest voor een bespreking van zijn beleid. Het is 
betrekkelijk weinig voorgekomen. 
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Het  contact met de Raad was in hoofdzaak beperkt tot de behande- 
ling van voorstellen. Het overleg geschiedde grondig, want dat  was 
bij wettelijk voorschrift vastgesteld. Men zond niet alleen een ont- 
werp-besluit naar de Buitengewone Raad van Advies om een schrifte- 
lijk advies te oritvangen, maar het kwam ook voor, dat  de  verschil- 
lende Ministers hun voordrachten kwamen bespreken. In  het latere 
stadium kwam het bespreken van ontwerpen vrij veel voor, met name, 
toen het Militair Gezag en de  z.g. Terugkeer-ontwerpen aan de  orde 
kwamen. In  die tijd zijn er twee of drie Ministers geweest, o.a. de  heer 
AlDarda, die een uitstekend exposé hebben gegeven. Toen is e r  werke- 
lijk sprake geweest van een gedachtenwisseling. Men kreeg toen het 
gevoel: nu  wordt nuttig werk gedaan, doordat b.v. de ene keer de  
Ministers hun standpunt wijzigden en een andere keer de  Raad 
overtuigd werd. 

E r  werd vrij regelmatig twee dagen in de week vergaderd; ook de  
begrotingen werden besproken. Men had de  Raad verdeeld in com- 
missies. D e  heer Rijkeizs had drie commissies, waarbij ook de com- 
missie voor de Terugkeer-besluiten. Het kwam nogal eens voor, dat  
men in herhalingen trad. wanneer een geval b.v. door de  commissie 
was behandeld en later in de volle vergadering kwam, omdat er d a n  
andere leden waren, die de  argumenten niet gehoord hadden. D e  com- 
missie gaf prae-advies en dan kwam het in de plenaire Raad. Met 
betrekking tot de strikte geheimhouding, welke in artikel 15 aan de  
leden was opgelegd, verklaart de heer Rijkens, dat niemand zich e r  
ooit tegen heeft verzet; dat werd als een noodzakelijkheid gezien. 

Het  i3 voor de heer Rijkens moeilijk te zeggen, of het werk nuttig 
was of niet, ook omdat men veelal geen resultaten rag. Men gaf de  
adviezen en verder merkte men er niets meer van. Die heel lange 
besprekingen, welke e r  gehouden zijn over de  begrotingen, leidden 
tot rapporten, die naar de Regering gingen, waarvan men verder 
dan niet veel meer vernam. D a t  was in zekere zin onbevredigend. 

Toen d e  bevrijding in zicht kwam, deed zich evenals elders een 
belangrijke verandering voor in d e  houding van de  verschillende 
groepen in de Raad ten opzichte van elkaar. 

D e  Raad was niet politiek gedacht en de  beraadslagingen 
waren eigenlijk altijd buitengewoon prettig. Iedereen kon zijn opinie 
zeer duidelijk en openlijk weergeven, zonder dat  dit aanleiding gaf 
tot conflictrn. Na het aftreden van de  heren Kerstcns en van An- 
gcren echter begonnen de  katholieke leden van de Raad sterk te 
veranderen en een veel meer katholiek-politiek standpunt in te 
nemen. Toen kreeg men daartegenover, dat  de  sociaal-democratische 
leden ook een scherper houding gingen aannznien, zodat het karak- 
ter van de Raad de laatste tijd helemaal veranderde en men poli- 
tieke drbattcn ging houden en men fractie-vorming kreeg. D e  eerste 
jaren was dat helemaal niet voorgekomen. Toen had men samen- 
gewerkt, omdat men o p  deze wijze de beste resultaten kon bereiken. 

Hoewel de  bezetting van de Raad nogal aan  wisselingen onder- 
hevig was, belemmerde dat  de  werkzaamheden niet, omdat de  kern 
toch vrijwe! volledig bleef. 

Bij zijn tweede verhoor deelt de heer Veraart mede, dat  het zeer 
de  aandacht trok, dat hij van de  Buitengewone Raad van Advies 
geen deel uitmaakte. Naar  de mening van anderen hoorde iemand, 
die o p  staatkundig gebied nogal het een en ander had gedaan 
en die bovendien lid van de Tweede Kamer was geweeit. wel in een 
dergelijk college. D e  heer van Angerer? heeft de  heer Veuaart duide- 
lijk gemaakt, dat  men hem niet begeerde. 

Met betrekking tot zijn wetenschap van de door hem in zijn vorige 
verhoor vermelde motieven voor de  ontbinding van de B.R.A., ver- 
klaart de heer Veraart thans. dat  hij zich zelf moet uitschakelen e n  
moet wijzen o p  het artikel. dat  de heer van Blarzkerzstein over deze 
zaak in Vrij Nederland heeft geschreven en waarin deze zijn ernstige 
ontstemming over de  gang van zaken heeft uitgesproken e n  het 
verband wel legt. 

Ten aanzien van d e  instelling van de B.R.A. verklaart de  heer L. de  
Jong, dat  het hem persoonlijk en ook vele anderen te Londen des- 
tijds buitengewoon heeft geërgerd, dat  de instelling en de werkzaam- 
heid van de Buitengewone Raad van Advies met een ondoordring- 
baar waas van geheimzinnigheid waren omgeven. D a t  de zittingen 
van de Raad niet alle publiek waren, is in de toenmalige 
oorlogsomstandigheden natuurlijk vanzelfsprekend te achten; maar  
dat  er zelfs geen verslag werd opgemaakt of althans werd opgegeven 
welke onderwerpen in discussie waren geweest, vindt de heer de Jong 
een punt, waarop het Kabinet-Gerbrandy bepaaldelijk in gebreke is 
gebleven, daar het op deze wijze het beslist zo moeilijk mogelijk heeft 
gemaakt o m  het beetje democratie, dat  te Londen onder de gegeven 
omstandigheden nog mogelijk was, te stimuleren. D e  heer de Jong 
is van mening, dat  de opvatting: alles moet zo geheim mogelijk worden 
gehouden, schadelijk was voor 's lands belang. D e  Raad van Advies 
met ineer openbaarheid zou een steun voor de  Regering zijn geweest. 
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Bij de  installatie van de Raad van Advies is een toespraak ge- 
houden door prof. Cerbrandy en ook een met bedekte critiek door 
de Voorzitter van de Raad. Het was duidelijk, dat de heer Beeiaerts 
van Blokland het niet eens was met de beperkte bevoegdheden van 
de Raad. 

b?et betrekking tot de overwegingen, die gegolden hebben om tot 
de oprichting van de Buitengewone Raad van Advies te komen, ver- 
klaart de heer Gerhrandy, dat voorzover hij zich herinnert, daar 
telkens over gesproken is: in 1940 al. Er waren om zo te zeggen 
twee stromingen. De ene was: wij moeten toch iets hebben, waar- 
door onze plannen nog eens door een soort van zeef gaan; wij kuil- 
nen natuurlijk geen parlement creëren, maar er is toch wel iets te 
vinden, dat herinnert aan wat de Raad van State is en dat ook nog 
enigszins contact houdt met de publieke opinie, die hier openbaar 
7ou kunnen worden. De andere stroming was: begin daar niet mee, 
want dan krijgt men het gevaar van e-n tegenstelling misschien, 
waarvan het Kabinet alleen maar last kan krijgen. Dat is herhaalde- 
lijk besproken en tenslotte hebben de eerste overwegingen, voorzover 
de heer Gerbrandy het kan nagaan, de doorslag gegeven en heeft 
men naar beste weten een orgaan gecreëerd, dat dienstig zou kunnen 
zijn voor, zoals men het noemen kan, een behoorlijke tweede lezing 
van de dingen. 

De heer Gerbrtlizdy bevestigt, dat de gedac

h

ten tot de instelling 
van een dergelijk instituut ook van buiter? het Kabinet gekomen 
zijn. Een vertegenwoordi~~nd lichaam was het niet, dat was on- 
mogelijk. Later, toen het instituut was geschapen, is naar voren 
gekomen, of men niet iets, dat ook vertegenwoordiging was, zou kun- 
nen krijgen. Er waren mensen, die dachtrn, dat dat kon. De heer 
G e r b r a n b  heeft torn op een gegeven ogecblik tegen iemand, die 
zeer sterk die gedachte propageerde, gezegd: ,,Naar mijn mening kan 
het niet, maar ik geef u plein pouvoir om mij eens voor te leggen 
een vorm, waarin u meent, dat het wel tot uitdrukking kan worden 
gebracht.". 

De  B.R.A. leek meer op een Raad van State, ook weer niet geheel. 
Die andere gedachte ging er dan van uit: ge kunt er best bij 
nemen nog enkele groepen mensrn uit Nederlandsch-Indië, mensen, 
die uit Nederland zijn gekomen, mrnssn, die in Engeland zrtten, ge 
kunt er ineer een representatief karakter aan geven. De bedoelde 
persoon heeft die opdracht var, de hecr Gerbruvldy aanvaard, maar 
heeft een paar maanden later gezegd: ,,Ik ben tot de conclusie ge- 
komen, dat het niet op te zetten is", en toen heeft de Regering zich 
b1ijver.d bepaald tot dit lichaam. 

De oorlog leiclde tot de sterke geheimhoudingsplicht. 
Dat de B.R A. nogal sterk ambtelijk bezet was, heeft, naar de heer 

G e r h r a ~ d y  geneigd is te zeggen, nooit tot moeilijkheden geleid. Tot 
naar zijn mening niet gewenste reacties misschien wel eens. Het geval 
heeft zich voorgedaan, dut een overigens bekwaam ambtrnaar ern- 
stige bezwaren had tegen een bepaalde wettelijke regeling van de 
eigen Minister; dit leidde er toe, dat de Ministerraad een advies 
kreeg, dat in sterke mate riekte naar het volledige standpunt -jan de 
betrokken ambtenaar, die niet de eerste de beste was. De heer Gei-  
braiidy wist natuur!ijk niet en kon niet vaststellen, dat het precies 
die en die persoonlijkheid was, die deze invloed had uitgeozfend. 
maar hij was overtuigd, dat het zo stond. Dat is pas in de laatste 
periode geweest. Mei1 moest dit op do koop toe nemen. 

Het was in elk geval een voordeel, dat men gedwongen werd 
- al wil de heer Gerbrandy aan de uitgebrachte adviezen niet ge- 
lijke waarde toekennen - bepaalde dingen nog eens k tête reposée 
te bekijken. Dat de B.R.A. geen advies mocht uitbrengen uit eigm 
beweging was wel een sterke beperking, maar dit was noodzakel~jk. In 
Londen waren een aantal mensm, die zich wel eens met de Re- 
geringszaken wilden bemoeien. 

Naar aanleiding vaii de door prof. van Enthden geformuleerde 
bezwaren tegen de wijze, waarop de B.R.A. was samengesteld en 
werkte, en met name tegen artikel 9, inhoudende, dat de Buiten- 
gewone Raad van Advies op eigeil initiatief geen advies mocht 
uitbrengen, hetgeen prof. van Embderz op zijn m~nst  reeds een 
schending van het grondwettelijke recht van petitie, door geen 
Staatmoodrecht geboden of geoorloofd, noemt, merkt de heer C m -  
brandy op, dat mer op zo'n lichaam, dat onze Grondwet niet kent 
en dat een improvisatie uit de oorlog is, allerlei aanmerkingen kan 
hebben. Eén ding kan de heer Gerbrandy verzekeren: het is met de 
grootste ernst opgezet sn de personen, die er lid van werden, zijn, 
om zo te zeggen, stuk voor stuk door de spitsroeden gegaan, omdat 
men vond: op die wijze vinden wij de beste samenstelling. Hij wil 
ntet zeggen, dat mcn daarin ten volle is geslaagd - dat is zeer moei- 
lijk te beoordelen -, maar stellig werd naar de beste samenstelling 
gezocht. Men heeft volstrekt de lastige mensen niet geschroomd. Het 
is helemaal iiiet de bedoeling geweest om een tam ding te maken. 
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Voor prof. Veraart in zulk een college zou cle heer Gerbraizcly niet 
zijn. Hij wil daar niet op ingaan, omdat het misschien enigszins van 
persoonlijke aard is. Maar, zo voegt de heer Gerbrandy er aan toe, 
de heer Veraart is ook door niemand voorgedragen. 

In de Ministerraa.' werd gelegenheid gegeven om personen voor te 
dragen; de heer Gerbraizdy meent, dat er een groslijst was en dat 
mei] zei: die en die richting mo'et ook vertegenwoordigd zijn. Zo is 
men eindelijk tot een sameristelling gekomen. 

Inzake de heren van Embden en Veraart, beiden oud-parlements- 
leden, herinnert de heer Gerbrandy zich niet, hoe dat gegaan is. 
Tegen prof. van Einbderz zou hij zeker geen bezwaar hebben ge- 
inaak:. Maar misschien is de heer van Ernhdc~z wat uit de gezichts- 
kring verdwenen. Hij woonde niet te Londen. 

Van de ziide van de commissie wordt dan gewezen op de brief 
van 21 September 1943 van de heer van Ernbden aan de Raad van 
Ministers l), die als bewijs mag gelden, dat hij toch niet or,verschillig 
stond tegenover de dingen, die er gebeurden, zodat men niet kan 
zeggen, dat hij iemand was, die zich van alles teruggetrokken had. 
De heer Gerhrav& erkent dit daarop als jiiist. Het was echter voor 
de Ministerraad vrijwel uitgesloten op deze brief antwoord te geven, 
terwijl men bij onderling verschil van gevoelen bezig was deze zaak 
te behandelen. 

In verband met de taak van de Raad verklaart de heer Ger- 
brandy, dat het niet de opzet is geweest vragen van beleid te be- 
handelen, maar, naar hij zich meent te herinneren, was er een zekere 
neiging om een toepassing te krijgen, waarbij Ministers omtrent sen 
bepaald punt in de Raad hun standpunt zouden kunnen verdedigen 
en bij wijze van spreken ook aan hen vragen zouden kunnen worden, 
gesteld en de leden een zekere critiek zouden oefenen. Men heeft 
het zo nu en dan toegepast in de zin, dat een Minister in de Raad 
verscheen om daar zijn standpunt uiteen te zetten. Persoonlijk is de 
heer Gerhrandy er ook geweest, naar hij mexnt eenmaal, voor een 
beleidskwestie. 

In dit verband komt het hierboven vermelde ontwerp-schrijven ') 
van Juli 191.3 van de Minister voor Algemene Oorlogvoering van het 
Koninkrijk aan de Voorzitter van de Buitengewone Raad van Advies 
ter sprake, in welk ontwerp-schrijven het gaat over de adviezen, 
welke door de B.R.A. zijn uitgebracht over de ontwerpen van K.B., 
betrekking hebbende op de terugkeer. 

De heer Gerbrandy herinnert zich, dat er tori1 een gedachtenwisse- 
ling geweest is tussen de voorzitter van de Buitengewone Raad van 
Advies en de Minister voor Algexene Oorlogvoering van het Konink- 
rijk over de vraag, of de taak van de Raad niet verder kon worden 
uitgebreid. Deze vraag is door de heer Gerbrandy in de Ministerraad 
gebracht. Dit sluit niet uit, dat, wanneer een zaak in behandeling is 
geweest bij de B.R.A., de betrokken Minister dan overleg pleegt met 
de Buitingewone Raad van Advies. Het standpunt van deze brief is 
echter: is ernmaal het advies uitgebracht, dan is het fini. 

Met betrekking tot de vermoed ei;^ van de heer Vernart, dat cle 
Buitengewone Raad van Advies in September 1944 zou zijn opge- 
heven - hoewel de formele daarvoor in het besluit genoemde grond 
een andere was - wegens de adviezen, die uitgebracht waren op 
19 Juni 1944 over de kwestie van het parlement, verklaart de heer 
Gerhrandy, dat die vermoedens volkomen onjuist zijn. Het is in 
niemands hoofd opgekomen. De in het opheffingsbesluit genoemde 
grond, nl. de spoedige terugkeer van de Regering naar Nederland, is 
inderdaad de juiste grond. Aldus is het besprolten en overlegd met 
de voorzitter van de Buitengewone Raad van Advies. 

Inzake de kwestie, die er in  1'314 noc gew2ect is van het waarschijn- 
lijk naar buiten bekendmaken van gegevens, betrekking hebbende op 
zaken, die in de Buitengewone Raad van Advies behandeld waren, 
merkt de heer Gerbrarrdy nog op, dat er vastgesteld is, dat er een 
lek was, maar waar dat zat, kan hij niet zeggen. 

hlet betrekking tot de in de radio-uitzending 7 van 15 Juli 1942 
eveneens vermelde Raad van Bijstand voor Nederlandsch-Indische 
zaken, welke is ingesteld bij K.B. van 5 Juni 1942, C 44, zegt de heer 
Cerbrandy, dat deze Raad de gehele tijd te Londen gefunctionneerd 
heeft. Deze Raad was in zijn activiteit beperkt tot het Departement 
van Koloniën. 

Om het ontstaan van de Buitengewone Raad van Advies te schet- 
sen moet de heer Sluyser allereerst een beeld geven van de in Londen 
destijds heersende algemene atmosfeer, waaruit deze gedachte eigen- 
lijk is geboren. Er is nogal wat aan voorafgegaan, dat waarschijnlijk 
in de stukken niet te vinden is, maar tot het vormen van een goed 
begrip toch wel nuttig kan zijn. 

Er was een groep te Londen, door de heer Sluyser het ,,bedrijfs- 
leven" genoemd, die precies wist wat zij wilde. Hieronder verstaat 
hij: olie, margarine, scheepvaart en Philips. Men kan met hen in 
politiek opzicht van mening verschillen - dat doet niets ter zake -, 
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maar ongetwijfeld hadden deze mensen, die het bedrijfsleven en 
daarmee zeer zakelijke Nederlandse belangen van de eerste orde ver- 
tegenwoordigden, volkomen gelijk, wanneer zij vroegen rekening te 
houden niet de belangen, waarvan zij de exponenten waren en die 
ook een deel zijn van de volksbelangen. Waarschijnlijk hadden zij 
ook gelijk, wanneer zij zich in de eerste maanden nu en dan ongerust 
betoonden over de wijze, waarop de Regering - in het kader van de 
oorlogvoering gezien - die belangen behartigen of niet behartigen 
zou. Het was niet alleen de behoefte van deze mensen om zich te 
bemoeien met regerings-aangelegenheden; het was, van hun kant ge- 
zien en gelet op de zakelijke groep, waarvan zij de exponenten waren, 
een zeer Nederlands belang, dat zij met enige zorg, vaak met critiek, 
de handelingen van de Nederlandse Regering en van het Kabinet in 
het bijzonder bekeken. 

Deze mensen hebben verschillende keren vergaderd. Zij hebben een 
stuk de wereld ingestuurd, dat gedateerd is 30 October 1941 en dat 
bekend is geworden onder de naam van ,,cri de coeur" 7). Dit stuk 
hinkt op twee gedachten. Enerzijds zegt men: ,,wij willen in geen geval 
zijn een parlement of daarmede vergeleken worden", maar anderzijds 
vraagt men voor een eventueel in te stellen college bevoegdheden, 
welke bedenkelijk veel op parlementaire bevoegdheden lijken. Daar- 
bij doet men de suggestie een soort van college in te stellen, dat tus- 
sen Regering en volk staat. 

Dat laatste is naar het oordeel van de heer Sluyser volkoinen 
onjuist, want de Regering spreekt òf tot de  volksvertegenwoor- 
diging òf tot het volk. Eén van tweeen. Het willen gebruiken 
van een college, dat niets is dan ,,platformw, lijkt de heer Sluyser 
bedenkelijk te gaan in de richting van ,,toch maar iets te Londen 
te hebben, dat het parlement moet vervangen". Tenslotte heeft 
de Regering niet kunnen nalaten - geen enkele emigranten- 
regering te Londen heeft dat kunnen doen - een college in 
het leven te roepen, dat die wonderlijke functie moest vervullen van 
niets te zijn en alles te pretenderen. Zo is de Buitengewone Raad van 
Advies in het leven geroepen. 

Dit was mede een gevolg van die cri de coeur. De heer Sluyser, en 
anderen met hem, hebben vrij spoedig ingezien, dat de gang van 
zaken te Londen mogelijkerwijze invloed zou kunnen uitoefenen op 
hetgeen er zou gebeuren na de bevrijding en dat dus een college als 
de Raad mogelijkerwijs een langer leven beschoren zou zijn dan 
hun verblijf te Londen zou duren, maar hij moet zeggen, dat de 
bepalingen van de twee Koninklijke besluiten, die de Buitengewone 
Ráad van Advies in het leven hebben geroepen - het besluit C 26 en 
het besluit C 51, dat een nadere uitwerking bevatte - hem in dit op- 
zicht gerust gesteld hebben. De heer Sluyser heeft van de eerste dag 
af, toen de Raad werd ingesteld, tot aan de laatste dag, toen het 
college werd opgeheven, daarin zitting gehad. Hij neemt althans aan, 
dat de Raad opgeheven werd. De heer Gerbrandy is op  een zeker 
ogenblik in de Raad gekomen om te zeggen, dat het uit was, maar 
geen van de heren heeft ooit bericht gekregen, dat hij bedankt werd. 
Er zal wel een K.B. van geweest zijn, maar de leden hebben hiervan 
geen afschrift gehad. 

Er is de moeilijkheid geweest, dat ambtenaren in dit college zaten, 
die soms in de omstandigheden kwamen te verkeren hun mening en 
eventueel hun critiek te moeten geven op voorstellen, afkomstig van 
hun eigen Ministers. Deze moeilijkheid is echter verminderd, doordat 
men de goede gedachte heeft gehad de leden van de Buitengewone 
Raad van Advies geen enkele vergoeding te geven. Het is de heer 
Sluyser nooit gebleken, dat enig lid van de B.R.A., voorzover hij een 
ambtelijke functie bekleedde, zich liet weerhouden door de gedachte: 
,,ik sta in dienst van de Regering, laat ik in deze dingen voorzichtig 
zijn". Eerder het tegendeel is hem gebleken. Hem is ook niet gebleken, 
dat, wanneer ambtelijke leden vrijelijk hun mening gaven over voor- 
stellen eventueel van hun eigen Minister, zij later moeilijkheden heb- 
ben ondervonden. De heer Sluyser illustreert dit met een persoonlijke 
ervaring. Inzake de behandeling van de vluchtelingenkwestie door 
Buitenlandse Zaken in de B.R.A. heeft hij een zeer scherp standpunt 
ingenoinen en op een ogenblik geweigerd aan de discussie over de be- 
groting van Buitenlandse Zaken deel te nemen, tenzij de heer van 
Kleffelis zou verschijnen om inlichtingen over dit punt te geven. 
Hij heeft nooit bemerkt, dat men hem dit op enige wijze heeft 
nagehouden. Hij moet er bij zeggen, dat de notulen van de B.R.A. 
onpersoonlijk zijn. Er staat: .,een lid merkte op . .....", of ,,meerdere 
leden merktzn op . .....". Dat heeft er ook toe bijgedragen, dat men 
nooit iemand kon aanwijzen, die dit of dat had gezegd. 

De Ministers-crises als zodanig zijn nooit in de B.R.A. behandeld. 
Dat kon niet. De Regering zou volkomen gelijk hebben gehad, 
indien zij weigerde die daar te brengen. De B.R.A. was geen college, 
waaraan Ministers verantwoordelijk waren. 

Mr. dr. M. F. da Costa Gonzez, die in 1942 op voordracht van de 



Staten van Curaçao als vertegenwoordlger van dit gebiedsdeel lid is 
geworden van de Buitengewone Raad van Advies, kan  zeggen, dat 
hij de overtuiging heeft, dat de Raad o m  verschillende redenen buiten- 
gewoon goed werk heeft gedaan. In de  eerste plaats was de  Buiten- 
gewone Raad van Advies voor de  overzeese gebiedsdelen een duidelijk 
zichtbaar teken van vernieuwing. I n  d e  tweede plaats behandelde de  
Buitengewone Raad van Advies d e  begroting, weliswaar in gebrekkige 
vorm, maar de  begroting werd toch behandeld. D e  Ministers werden 
ter verantwoording geroepen. Zij moesten rekenschap geven van hun 
beleid. D e  heer cla Costa Goinez denkt hier aan  de kwestie van de  
réfugiés e n  het beroemde Politiebesluit. Da t  waren allemaal maat- 
regelen, die ernstig werden bekeken in de Buitengewone Raad van 
Advies. D e  Ministers moesten wel degelijk rekenschap geven van hun 
opvattingen, zo b.v. ten aanzien van de instelling van het Militair 
Gezag, waaromtrent in de  Buitengewone Raad van Advies veel te 
doen is geweest. D e  Raad was geen parlement intérieur. Hij was niet 
geschraagd door de wil van de bevolking, inaar hij wa5 - dat wil de  
heer da Costa Gornez uitdrukkelijk zeggen - een correctief. Boven- 
dien gaf de samenstelling aan de  overzeese volken aan, dat  er een 
vernieuwing op til was. 

D e  samenstelling van de  Raad was vrij goed doordacht, een ietsje 
te veel aan de  kant van het groot-kapitaal misschien, maar men had 
ook niet veel anders in het buitenland. D e  arbeiders waren niet ge- 
vlucht. D e  grote ondernemingen zaten nu eenmaal in het buitenland. 
Maar men had toch beslag gelegd o p  iemand als d e  heer Olderzbroek, 
een zeer ernstig en hardwerkend man. D e  antirevolutionnairen waren 
wel iets zwak verteginwoordigd, wanneer men de Raad qua religie 
gaat bekijken. D e  heer dn Costa Conzei. meent, dat  e r  maar  twee 
antirevolutionnairen waren, de heer de Wit en nog iemand. 

82664 (de van der Schueren) Tr. J. B. G. M. ridder de van der Sthueren is lid geworden van de  
Buitengewone Raad van Advies, die in 1942 ongericht is. Hij bevestigt 
in het algemeen de zienswijze van de  heer Sluyser, die zegt: d e  ge- 
beurtenissen rond het aftreden van de heer Kersfens zijn van invloed 
geweest o p  de  houding van de katholieke leden van de Raad bij het 
uitbrengen van het belangrijke advies van 19 Juni 1944, omdat het 
ontreden van de Minister-President tegen de heren Kersierzs en van 
Angereiz hun in sterkere mate dan vroeger de  overtuiging heeft bij- 
gebracht, dat de  Regering met het vraagstuk van de bestuursvoorzie- 
ning een verkeerde kant uitginp. Er  is in de Raad van Advies van het 
begin af door verschillende leden, o.a. de heren Sluyser, Oldenbroek 
en Moret. wel gezegd: jullie moeten ook wat meer bij elkaar groeoeren 
en een soort van uniform geluid laten horen. Zij hebben als katho- 
lieken gezegd: hiervoor is niet de Buitengewone Raad van Advies; 
hiervoor cevoelen wij niets. Zij zijn we! eens een keer als katholieke 
leden bij elkaar geweest om over iets te beraadslagen. Ieder zei over 
een zaak het zijne. Bij de  Ministerontslaqen van de heren Kerstens e n  
van Angereri zijn zij collectief o~getreden.  Naderhand zijn zij, naar 
de mening van de  heer de van der Schuerrn, niet meer groepsgewijs 
ongetreden. Hij celooft, dat hij na Juli 1944 niet meer aan de beraad- 
$lagingen van de Buitengewone Raad van Advies heeft deelgenomen, 

82667 (de vvai7 der Schuersa) omdat hij, militair ziinde, naar Nederland zou gaan. D e  katholieke 
leden hebben natuurlijk iets kritischer gestaan tegenover de  besluiten, 
die door de  Regering naar voren werden gebracht, omdat naar hun 
mening daaraan geen Minister meer deel nam, die geacht kon worden 
de visie o p  het bestuursbeleid, zoals het katholieke volksdeel dat  ver- 
wachtte, tot uitdrukking te brengen. 

D e  heer de vaii der Schueren vond in het algeineen het werk in en 
van de  Buitengewone Raad van Advies nuttig en het heeft ook zijn 
effect ongeleverd. Men zou uit de  notulen kunnen lezen, dat  de 
Buitengewone Raad van Advies - in de sluitingszitting heeft de  
voorzitter daarop gewezen - hartgrondig met d e  Minister-President 
van gedachten heeft gewisseld. D e  heer de van cter Schuererz gelooft 
niet, dat zij als Raad zich in de sympathie van de Mtnisterraad e n  van 
de  Minister-President konden verherigen. Men vond hen een hinderlijk 
artikel. 

Het wetsbesluit was door d e  Regering in ruime termen samen- 
gesteld. Zij hebben ook enige malen diepgaand inei de R/Iinister- 
President van gedachten gewisseld over het feit, da t  zij, naar hun 
mening, iets meer van het Regeringsbeleid inoesten vernemen e n  
meer moesten worden beschouwd als een orgaan, dat  het vertrouwen 
van de  Reger~ng had en da t  als klankbord kon  dienen. Zij konden 
alleen maar  stukken beoordelen en dan zeggen, hoe hun mening was. 
Een enkele maal is het gebeurd, dat  een Minister inlichtingen over 
het beleid heeft gegeven, maar slechts schoorvoetend, nadat d e  Raad 
herhaalde malen daarop had aangedrongen. Toelichting o p  ontwerpen 
van wetsbesluiten kwam meer voor; de  heer de van der Schueren 
herinnert zich, dat de  Raad de heer van Angererz enige malen bij zich 
heeft gehad, evenals de  heer Albarda. Hij gelooft ook d e  heer Ker- 
stcils. Ook d e  ontwerp-begrotingen, die niet in  het instellingsbesluit 

82669 (de van der Schuerc~a) 
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werden genoemd, werden toch aan de Buitengewone Raad van Advies 
gestuurd. De Raad heeft naar aanleiding van verschillende begrotingen 
opmerkingen gemaakt. 

De heer de van der Schueren geeft volkomen toe, dat het feit. 
dat de Buitengewone Raad van Advies er geweest is, niet zonder 
belang was. De Kaad heeft inderdaad zeer nuttig werk verricht. Er 
is nooit naar voren gebracht, dat de leden zouden willen, dat de 
Raad een soort parlement was. Wel gevoelden zij echter, dat zij 
toch niet de volledige sympathie en het volledige vertrouwen hadden. 
In het wettelijke kader had het toch wel iets soepeler kunnen func- 
tionneren om zodoende bepaalde ontwerpen ook iets gemakkelijker 
te kunnen beoordelen. 

De heer Beelaerts van Blokland, die voorzitter van de Buitenge- 
wone Raad van Advies is geweest, deelt over het ontstaan en de  werk- 
zaamheden van het college het volgende mede. Het college is in 1942 
ingesteld. De heer Welter heeft indertijd - als de heer Beelaerfs van 
Blokland het zich goed herinnert -, toen hij nog Minister was, een 
nota gericht tot zijn ambtgenoten om in overweging te geven, of het 
niet zaak zou zijn een Buitengewone Raad van State in te stellen. 
Daaraan is geen gevolg gegeven. Dat is echter, voorzover de heer 
Bee~aerw van Bloklarzd zich herinneren kan, officieel het eerste feit, 
dat van invloed was op de instelling van de Buitengewone Raad van 
Advies. In zijn antwoord aan de Minister-President bij de installatie 
van dit college, heeft de heer BeeEaerts van Blokland gezegd, dat het 
tenslotte niet de geschreven regelen zijn, welke menigmaal voor ver- 
schillende opvattingen vatbaar zijn, maar dat het de geest is van 
wederzijds vertrouwen, waaruit eer, vruchtbare samenwerking wordt 
geboren. Hieruit blijkt zijn mening, dat de Raad van Advies zijn weg 
nog zou moeten vinden. Er bestond daaromtrent dikwijls verschil van 
mening bij de diverse leden van de Raad. 

Bij sommige leden bestond altijd de neiging om er zoveel mogelijk 
een volksvertegenwoordiging van te maken, terwijl bij aderen,  onder 
wie de heer Beelaerfs van Blokland zelf, het idee bestond dichter 
te blijven bij het instituut van Raad van State, van Raad van Advies. 
Zo lag de verhouding. Wanneer een dergelijke nota werd uitgestuurd, 
hield dit niet in, dat alle leden van de Raad het daarover eens waren, 
maar dit geschiedde meer om de zaak ter sprake te brengen. 

Herhaaldelijk zijn er Ministers in de Raad geweest om de zaak eens 
uit te leggen en nader te bespreken. De Ministers kwamin hun beleid 
wel eens in de Raad uiteenzetten, doch zij waren in het algemecn 
daarmede niet zo vlot; er moest toch wel ean speciale reden zijn om 
daarover te spreken. De  heer Beeiaerts van Blokland moet zeggen: 
de Ministers waren bepaald niet onwillig. Het Kabinet heeft wel 
altijd de ontwerp-begrotingen aan de Raad voorgelegd. Dat was niet 
voorgeschreven en is wel een bewijs, dat men de taak van het college 
niet al te eng wilde opvatten. 

De ,,terugkeer"-ontwerpen hebben materieel gesproken de hoofd- 
schotel gevormd van het werk van de Raad. In de gevallrn, waarin 
Ministers in de Raad van Advies het beleid van de Regering hebben 
besproken, is dat in hoofdzaak op initiatief van de Raad van Advies 
geschied. 

Veelal sprak de heer Beelaerts van Bloklalnd met zo 'n Minister 
en zei hij, dat het wel wenselijk zou zijn dit of dat erns te bespreken 
in de Raad. Het kan ook wel eens een keer zijn voorgekomen, dat een 
Minister zei: dit wil ik met de Raad overleggen. Maar als regel ging 
toch, naar de heer Beelaerfs van Blokland meent, dat verzoek van de 
Raad uit. De behoefte haar toekomstige beleid of haar beleid over 
bepaalde punten met de Raad van Advies te komen bespreken mag 
misschien bij de Regering bestaan hebben. maar ze is niet altijd tot 
uiting gekomen. 

Op de opmerking, dat in het advies No. 91, dat vergezeld was van 
een aantal bijlagen, t.w. twee miilderheidsrapporten met weer af- 
zonderlijke nota's op het ene minderheidsrapport, de Buitengewone 
Raad van Advies dc allures van het parleînevt zeer dicht heeft be- 
naderd, zegt de heer Beelaerts van Bloklancl, dat er over zo 'n advies 
altijd wel verschil in opvatting bestond. Op het ene punt gaf de  cen 
toe, op het andere punt de ander. Men ging wel eens iets verder dan 
de heer Beelaerts van Blokland wenselijk voorkwam en aan de andere 
kant waren er ook weer dingen, die achterwege bleven. Het is een feit, 
dat de Buitengewone Raad van Advies in de ontwikkeling van het 
vraagstuk van de bestuursvoorziening een zeer belangrijke rol heeft 
gespeeld. Het advies van 19 Juni 1944 van de Raad heeft grote ge- 
volgen gehad. Er werd ook wel naar de Raad geluisterd. Er bestond 
ook geen onplezierige verhouding tussen de Reger~ng en de Raad. 
Er was natuurlijk wel, zoals altijd, een aantal leden, die verder wilden 
gaan en de ene Minister hechtte er meer waarde aan dan de andere. 

Op de mededeling, dat de heer Veraart heeft verteld, dat hij de 
indruk had, dat de opheffing van de Buitengewone Raad van Advies 
eigenlijk de straf was van de zijde der Regering voor het feit, dat de 



Raad het had aangedurfd om dat advies van 19 Juni 1944 over de 
bestuursvoorziening uit te brengen, in de zin, waarin de Raad dat 
heeft gedaan, en dat de heer Gerhrandy naar aanleiding hiervan heeft 
verklaard, dat er geen sprake van is, dat dit oorzakelijk verband zou 
hebbcn bestaan en dat de motivering in de considerans van het 
opheffingsbesliiit de juiste is, zegt de heer Beelaerts vaiz Blokland, 
dat hij het volkomen eens is met de heer Cerbratzdy. Er is nooit iets 
gebleken van verontwaardiging over dat advies van de Raad. Door 
de goede relaties, welke de heer Beelaerts van Blokland met de Minis- 
ters onderhield, zou hij dat zeker hebben gemerkt. Dat was positief 
niet het geval. Er was trouwens op zichzelf voldoende reden voor de 
opheffing van de Raad. Niemand kon na Dolle Dinsdag verwachten, 
dat de bevrijding zo lang zou uitblijven. 

Het is de commissie gebleken, dat te Londen na enige tijd, zowel 
in het Kabinet als onder de te Londen verblijvende Nederlanders, 
gezonnen werd op middelen om althans enigermate te voorzien in 
het geinis aan de organen, zoals het parlement en de  Raad van State, 
die in normale tijden in Nederland aan de wetgeving medewerken. 

Een en ander heeft er toe geleid, dat bij Koninklijk besluit van 
31 Maart 1942, CZS, de Buitengewone Raad van Advies tot bij- 
stand van de Regering werd ingesteld. 

Nadat bij het Koninklijk besluit van 11 Juni 1942, C 49, in eerst- 
genoemd besluit nog enige wijzigingen waren aangebracht - met 
name artikel 15, dat betrekking had op de geheimhoudingsplicht, 
kreeg een stringenter vorm - werd op 12 Juni 1942 de samenstelling 
van de Raad medegedeeld. 

De heer Gerbrandy noemde in zijn installatierede de Raad een 
instantie sui generis. De commissie is het hiermede eens. De Raad 
was immers geen vertegenwoordigend lichaam en kon dat ook niet 
zijn, al was het alleen maar, omdat de buiten Nederland vertoevende 
Nederlanders te weinig representatief waren om het gehele Neder- 
landse volk te vertegenwoordigen. Bovendien waren de zittingen 
van de Raad niet openbaar en gold voor de leden een stringente 
geheimlioudingsplicht. De Raad had bovendien slechts een advi- 
serende bevoegdheid, die nog beperkt was in die zin, dat hij niet 
uit eigen beweging advies kon uitbrengen (vgl. in het bijzonder 
artikel 9). 

Wanneer men de Raad zou willen vergelijken met de in ons 
staatsbestel bestaande lichamen, dan had hij nog het meeste weg van 
de Raad van State. In tegenstelling echter met de regeling op dit 
punt bij het laatstgenoemde college, volgens welke de adviezen ge- 
vraagd worden door de Kroon en ook aan de Kroon worden 
uitgebracht, was de regeling bij de Buitengewone Raad van Advies 
aldus, dat de Ministers het advies van de Raad inwonnen en ook 
menigmaal met hem in overleg traden, terwijl de uitgebrachte ad- 
viezen door tussenkomst van de bij de ontwerp-besluiten betrokken 
Ministers tegelijk met die ontwerp-besluiten aan de Kroon werden 
voorgelegd. 

Volgens artikel l 5  van het besluit C 26, zoals dat door het besluit 
C 49 gewijzigd is, gold voor de leden en het personeel van de Raad 
een absolute geheimhoudingsplicht. Blijkens de afgelegde verklarin- 
gen vond deze bepaling haar oorzaak in de oorlogsomstandigheden, 
hetgeen de coinmissie een afdoende motivering daarvoor acht. 

De commissie heeft de indruk, dat de Regering er wel naar ge- 
streefd heeft de samenstelling van de Raad zo veelzijdig mogelijk 
te doen zijn en rekening te houden met de verschillende stromingen. 
Dit neemt echter niet weg, dat het haar ten zeerste verwonderd heeft, 
dat de Regering er niet toe overgegaan is oud-parlementsleden, gelijk 
de heren van Enzhden en Veraart, in de Raad te benoemen. Een lid 
betreurt het bovendien, dat men in de Raad niet ook een figuur als 
mr. H. P. L. Wiessing heeft opgenomen, die beschouwd had kunnen 
worden als vertegenwoordigende de uiterst linkse groeperingen. 

Door de beperkte keuze, welke de Regering had, zijn ook vaak 
ambtenaren tot lid van de Buitengewone Raad van Advies benoemd. 
Zonder enige twijfel had dit zijn bezwaren, hoewel de door de 
conunissie gehoorde getuigen niet allen die bezwaren even hoog aan- 
slaail. De instelling van het Militair Gezag, dat vele vooraanstaande 
Nederlanders tot zich trok, leidde er natuurlijk ook toe, dat een 
aantal leden van de Raad tot dit instituut ging behoren. 

De coinmissie is van mening, dat de Regering op vrij ruime wijze 
de Buitengewone Raad van Advies geraadpleegd heeft. Zij is er, 
hoewel de tekst van artikel 7 van het besluit C 26 van beperkter aard 
was, toe overgegaan ook over de concept-begrotingen advies van de 
Raad te vragen. Voorts is het ook wel voorgekomen, dat Ministers 
in de vergadering van de Raad zijn geweest om een toelichting op 
hun beleid te geven. 

Aan de andere kant blijkt de Regering zich verzet te hebben tegen 
drang uit de Raad tot nog verder gaande bevoegdheden. Bij de hier- 



over plaats gehad hebbende gedachtenwisseling tussen de Regering 
en de voorzitter van de  Buitengewone Raad van Advies heeft d e  
Regering het standpunt ingenomen, dat het haar principieel en staats- 
rechtelijk oiljuist leek nader met de Raad overleg te blijven plegen 
omtrent d e  door haar naar aanleiding van 's Raads adviezen te  
nemen beslissingen. 

D e  con~missie is van oordeel, dat  de  Buitengewone Raad van 
Advies te Londen een belangrijke functie heeft vervuld. Zijn werk- 
zaamheden waren omvangrijk. Hij heeft een groot aantal adv' lezen 
uitgebracht en onder die adviezen zijn er, die een zeer belangrijke 
invloed hebben uitgeoefend. D e  cominissie noemt in  dit verband de  
adviezen nos. 46 en 91, resp. van 1943 en 1944. inzake de  terugkeer- 
wetgeving. Vooral het advies no. 91 van 19 Juni 1944 is van zeer 
groot belang geweest. D e  Raad heeft er, gelijk in hoofdstuk X1 nog 
nader zal worden behandeld, in belangrijke mate toe medegewerkt, 
dat de  gedurende enige jaren in de Ministerraad gevoerde discussies 
over de positie van de vertegenwoord-igende lichamen werden afge- 
sloten en dat met betrekking tot dit onderwerp tenslotte een oplossing 
werd gevonden, die merr in overeenstem~ning was met onze consti- 
tiitie dan  vele voorafgaande ontwerpen. 

D e  commissie acht het vermoeden van de  heer Veraart, dat  de  
Raad als gevolg van het advies van 19 Juni 1944 spoedig door de 
Regering is opgeheven, onjuist. Uit het Koninklijk besluit van 21 
September 1944, E 139, blijkt, dat  de reden voor de  opheffing ge- 
legen was in de  verwachting, dat de Regering zeer binnenkort naar 
Nederland zou terugkeren en in het feit, dat  de voortgang der krijgs- 
verrichtingen geen vertraging in de totstandkoming van de enkele 
nog vast te stellen besluiten gedoogde. D e  o p  dit punt afgelegde 
verklaringen zijn niet van die aard, dat de commissie reden heeft 
er aan te twijfelen, dat met de in dit Koninklijk besluit vermelde over- 
wegingen inderdaad de juiste rzrienen van de opheffing z i j ~  weerge- 
geven. 



XI. De bestuursvoorziening. 

5 I .  Het Lorzclense milicu. 

l) Bijlage 7. 

') Bijlage 8. 

9 Bijlage 9. 

Met betrekking tot de terugkeervraagstukiien zijn in het bezit van 
de commissie enige stukken, u7aaruit duidelijk blijkt, hoezeer te 
Londen de meningen uiteen liepen over hetgeen onmiddellijk ria de 
bevrijding van Nederland inzake bestuursaangelegenheden en de 
vertegei~woordigende lichamen moest geschieden. De meningsverschil- 
len hierover liepen soms zover uiteen, dat men ter kenschetsing 
van de meest extreme autoritaire opvatting zijn toevlucht nam tot 
de kwalificaties van: semi-fascisme, neo-fascisme en oranje-fascisme. 

Op 14 November 1942 verschijnt in het Londense Vrij Nederland 
een beschouwing l) van het lid van de Buitengewone Raad van 
Advies, de heer M. Sluyser, getiteld ,,Koningschap, parlementaire 
democratie en terugkeer" naar aanleiding van een door prof. Veraart 
gehouden rede. In dit artikel betoogt de heer CiZ~ryser, dat het 
zwaartepunt van de oorlogvoering in Nederland zelf ligt en clat 
deze omstandigheid overwegende invloed uitoifent op de moge- 
lijkheid van verwezenlijking later, van plannen, die thans hier en 
daar worden ontworpen. Plannen, die thans geinaakt worden met 
als uitgangspunt de gedachte, dat die straks aan Nederland met 
min of meer sterke hand kunnen worden opgelegd, miskennen de 
geestelijke spankracht van ons volk. Immers er zijn velerlei red.enen 
om aan te nemzn, dat de bezinning op de diepere zedelijke waarde 
der democratie in Nederland belangrijk verder gevorderd is dan 
onder verschillende Nederlanders buiten Nederland. 

Bij een beschouwing van maatregelen voor de overgangsperiode 
wil de heer Sluyser zich stellen op de basis van de Grondwet. De 
staat van oorlog en beleg steunt op die Grondwet en vindt in die 
Grondwet tegelijkertijd zijn begrenzingen. Ook de positie van de 
volksvertegenwoordiging is in die Grondwet geregeld. Behalve ten 
aanzien van de volksvertegenwoordiging in de overgangsperiode 
(gevolg van zuiver technische moeilijkheden) vermag de heer Sluyser 
niet in te zien, welke artikelen van de Grondwet gedurende de over- 
gangsperiode niet onmiddellijk in werking zouden kunnen worden 
gesteld. Blijft dus over, zo zegt de schrijver, de volksvertegenwoor- 
diging. Een lichaam, dat de volksvertegenwoordinging in rechten 
en plichten zo veel mogelijk nabij komt, acht de heer Sluyser in de 
overgangsperiode zo onontbeerlijk, dat hij beducht is voor zeer ern. 
stige gebeurtenissen, wanneer, met welke bedoelingen ook, zulk een 
lichaam aan Nederland gedurende korte of lange tijd zou worden 
onthouden. Als de voornaamste kenmerken van deze ,,nood-volks- 
vertegenwoordiging" somt hij op: 

ten eerste: alle belangrijke geestesstromingen dienen er naar bil. 
liikheid in te zijn vertegenwoordigd; 

ten tweede: de ministeriële verantwoordelijkheid tegenover dit 
lichaam dient buiten twijfel te staan; 

ten derde: zij vergadert als regel in het openbaar en heeft verder 
alle rechten der Kamers; 

ten vierde: zij wordt zo spoedig mogelijk vervangen door een 
volksvertegenwoordiging, die overeenkon~stig Grondwet en Kieswet 
wordt samengesteld. 

In een artikel2) van de heer Chr. de Wit, evznerns lid van de  
Buitengewone Raad van Advies, in het Londense Vrij hTederland van 
5 Deccmber 1942 over hetzelfde onderwerp geeft deze o.m. als zijn 
lilening te kennen, dat de Staten-Generaal moeten worden bijeen 
geroepen na de zuivering van de ,,ongure elementen". De ontbre- 
kende leden zouden kunnen worden aangevuld door Nederlanders, 
aan te wijzen door het inoderamen of het bestuur der politieke 
partijen. 

Uit een brief 9 van 28 Juli 1943 van de heer Burger aan de heer 
Sorner, hoofd van het B.I., blijkt, dat de rapporten, die door dit 
bureau aan de Londense autoriteiten werden rondgestuurd, door dit 
bureau werden geclassificeerd. De heer Burger tekent protest aan 
tegen de kwalificatie ,,zeer betrouwbaar" van het rapport GB12392j 
43 en tegen de aanduiding bij het rapport GB/2066/43, dat het van 
een belangrijke organisatie zou zijn gekomen. Het aanbrengen van 



deze kwalificaties maakt het voor de heer Burger verklaarbaar, 
waarom te Londen zoveel verwarringen heersten. 

Hoezeer voorzichtigheid geboden was met uit Nederland afkom- 
stige rapporten en hoezeer deze het gevaar opleverden van te Londen 
verkeerde opvattingen over de in bezet Nederland heersende stro- 
mingen te doen ontstaan, kan bijvoorbeeld blijken uit zulk een 

') Bijlage 10. rapport l), dat de heer van den Tempel in zijn boek ,,Nederland in 
Londen" beschrijft '). In dit rapport, dat, naar de commissie ge- 

') Vgl. J. vun deli Ternpel, ,,Nederland in Londen", blz. 108 e.v. bleken is, van de hand is van mr. O. W. S. Jose-phus Jitta, wordt 
o.m. betoogd, dat er na de bevrijding geen heroprichting van poli- 
tieke partijen moet plaats vinden, voordat, waar nodig onder leiding 
van de Regering, is vastgesteld, welke mogelijkheden tot samengaan 
van oude groepen bereikbaar zijn. 

Met. betrekking tot het door de steller van het rapport gedurende 
de eerste tijd na de bevrijding noodzakelijk geachte niilitair bestuur 
wordt de gedachte geopperd, dat het te voeren beleid niet, zoals bij 
de eigenlijke staat van beleg het geval is, door de militaire noodzaak 
alleen zal worden bepaald, maar vrijwel van de aanvang af op de 
staatsrechtelijk-publieke opbouw gericht zal moeten zijn. De drager 
van het hoogste militaire gezag zal dan ook, meer nog dan over 
militair-technische capaciteiten, over zeer grote staatsmansgaven moz- 
ten beschikken. Admiraal Furstner zou wellicht de man zijn, die 
aan alle eisen beantwoorden kan. De opperbevelhebber, die met 
deze buitengewoon zware taak belast wordt, zal hier dus niet moetzn 
staan als gemachtigde van een boven hem staand burgerlijk, en dus 
waarschijnlijk politiek gouvern-ment, inaar zijn positie zal er  voor- 
lopig een moeten zijn ,,uit eigen hoofde", beter gezegd: hij zal zijli 
gezag moeten ontlenen aan het vertrouwen, dat door de Koningin 
zelf, rechtstreeks in zijn persoon wordt gesteld; hij za1 ook direct 
aan Haar verantwoordelijk zijn. Ongetwijfeld wordt daarmede de 
persoon van de Koningin ook in de regeringsverantwoordelijkheid 
jegens het Nederlandse volk betrokken, maar dit zal in de toekomst, 
ook voor normale verhoudingen, nooit meer geheel zijn te ontgaan. 

Voor het onderhouden van de verbinding tussen Koningin en 
opperbevelhebber zou, zolang de Koningin nog aan de overzijde 
zou vertoeven, een belangrijke taak voor de Prins kunnen zijn weg- 
gelegd. 

Tevens wordt in dit rapport gewaarschuwd, dat de terugkeer van 
Ministers uit Londen, die uit de oude partijstrijd zijn voortgekomen, 
en het bijeenroepen van een vertegenwoordiging, waarvan de kern 
uit politici van vóór de oorlog zou bestaan, e x  gevaarlijke stimu- 
lans zouden geven aan de nog bestaande separatistische krachten, die 
voorlopig moeten worden beheerst en waaraan pas, als zij op de 
grootst bereikbare mate van samenwerking en fusie gericht zijn, 
vrij spel kan worden gegeven. 

Het is van belang, dat er van de aanvang af een of andere vorm 
van parlemeiitair overleg zal zijn. Daarvoor geeft het rapport als 
aangewezen middel persconferenties en direct contact met de kerk- 
genootschappen aan. Daarnaast echter, aldus de schrijver van dit 
rapport, zal er zo spoedig mogelijk ook e:n officieel orgaan voor 
parlementair overleg moeten komen, waarvan echter alle lederz door 
de Kroon of de opperbevelhebber zouden moeten worden benoemd. 
Zeker zullen vele leden van het oude parlement voor benoeming in 
de nieuwe, tijdelijke vertegenwoordiging in aanmerking komen, maar 
zij zullen daarin uitdrukkelijk moeten worden benoemd en zonder 
dat er sprake van kan zijn, dat hun oude kamerlidmaatschap hun 
ook rechtens aanspraak verleent in de nieuwe vertegenwoordiging 
te wordeïi opgenomen. Want dit laatste zou gedachten wekken aan 
ecn continuïteit met het verleden, die ten koste van alles moet worden 
ontgaan. Te gelegener tijd zal deze benoemde volksvertegenwoorcli- 
ging door ezn gekozen parlement moeten worden vervangen, doch 
de verkiezingen daarvoor zullen eerst plaats vinden, wanneer over de 
toekomstige staatsrechtelijk-politieke opbouw cn de politieke orga- 
nisatie der openbare mening in grote lijnen overeenstemming is 
bereikt. 

Onder de weinige publicaties te Londen over de toekomstige 
staatsrechtelijke en politieke verhoudingen in Nederland verdient 
vermelding het boek van Boisot (mr. J. G. de Beus). 3, 

Ook in dit werk, dat te Londen in Januari 1943 verschenen is 
en dat in Juli 1943 in bezet Nederland in een gestencilde oplage, en 
later in druk, in ruime mate werd verspreid, wordt sterk afstand 
genomen van de voor-oorlogse toestand. Het geschrift, aldus de 
schrijver in zijn voorwoord, wil niet meer zijn dan een poging om 
vorm te geven aan dat, wat in velen van de nieuwe generatie leeft 
ten aanzien van de toekomst van ons Rijk. Een zoeken naar wat ons 
volk kan samenbinden in de strijd en daarna. 

In hoofdstuk I: ,,Ons erfdeel", geeft de schrijver 7 grondslagen, 
waarop dit erfdeel berust, te weten ,,VrijheidM, ,,Oranjev, ,,Christen- 

3, Boisot, ,,De wedergeboorte van het Koninkrijk". 



dom", ,,Het wezen der democratie", ,,Sociale rechtvaardigheid", ,,Ons 
overzeesche Rijk", ,,Internationale oriënteering". 

In  hoofdstuk 11: ,,Geen terugkeer tot 9 Mei 1940M, somt de schrij- 
ver onder a. (,,Geen herstel van alle democratische vormen van 
1939") de voornaamste gebreken op, waartegen de  bezwaren zich 
richtten: 

1. de  verbrokkeling van de  politieke partijen e n  daardoor ver- 
snippering van Regeerkracht; 

2. invloed der politieke partijen buiten het haar toekomend 
terrein; 

3. de  soms voorkomende neiging o m  het partijbelang boven het 
algemeen belang te stellen; 

4. verzwakking van het Regeringsgezag; 
5. neiging van het parlement tot mee-regeren: 
6 .  overkropping van het parlement met wetgevingsarbeid, daar- 

door soms trage, soms slordige wetgeving; 
7 .  in het algemeen te veel woorden, te trage daden. 
Deze bezwaren hadden een zodanige omvang aangenomen, dat  zij 

dreigden de voordelen te overschaduwen en de gehele democratische 
Regeringsvormen in discrediet te brengen. Al deze en andere fouten, 
waartegen de bezwaren zich richtten, betroffen slechts bijkomstig- 
heden van de  democratie, nimmer de  essentialia. Zij raakten slechts 
vormen, methoden, uitingen en niet het wezen. Het k t a a n  van de  
meer dan 50 politieke partijen in Nederland, die elkaar bij de stem- 
bus bestreden, was werkelijk een fout in onze binnenlandse politiek. 
D e  in het volk aanwezige politieke kracht wordt versnipperd, de be- 
langstelling verbrokkeld en verflauwd en een krachtige Regering 
des lands belemmerd. Van de tien Kabinetten, die ons land tussen 
1918 en Mei 1940 heeft gehad, waren er slechts drie zuiver parle- 
mentaire Kabinetten met een gezamenlijke levensduur van acht jaar. 
Ons land heeft zich, sinds de  wereldoorlo~,  moeten behelven met 
extra-varlementaire Kabinetten, welke weliswaar in de vractijk vaak 
de steun van enkele partijen, die tezamen een meerderheid onlever- 
den, ontvingen. maar bij haar totstandkoming was de  Volksver- 
tegenwoordiging niet in staat gebleken een ,,werking majority" o p  
te leveren, als zuiver narlementaire basis voor een Regering. Dit is 
een ernstig verschijnsel, want daarmede vervallen twee grondvoor- 
waarden voor een gezonde werking van het parlementaire stelsel: 

de  eerste is, dat het n a r l e w e ~ t  een meerderheid oplevert voor 
principiële politiek, terwijl de  Kabinetten, gedurende het grootste 
deel van deze 22 jaren. alleen al uit hoofde van hun oorstxong en 
karakter, geen principieel beleid, geen politiek van grote stijl konden 
voeren: 

de  tweede is, dat  tegenover de Reqering een oppositie staat, die in  
staat en bereid is de verantwoordelijkheid over te nemen, wanneer 
de Regering het vertrouwen van de meerderheid verloren heeft. 

Ons staatsbestel was niet verrot: zulks te beweren is een perti- 
nente onwaarheid. Maar  het was wel o p  bepaalde vunten verdord. 

In hoofdstuk 111 ,,Vernieuwingw, geeft de  schrijver 7 door hem 
noodzakelijk geachte vernisuwingen aan, t w.: ,,Vernieuwing van de 
nationale geeit", ,,Versterking van het Overheidsgezag", ,,Hervor- 
ming van de Staten-Generaal", ,,Herstel van zuivere werking van het 
partijstelsel", ,,Economische ordening", ,.Een nieuwe conceptie van 
het Rijk" en ,,Een hechtere internationale rechtsorde". 

Onder het ovschrift ,,Versterking van het Overheidsge7ag" geeft d!: 
schrijver o.a. de volgende vegen aan, waaroo, binnen het democra- 
tische karakter, voorzien kan worden in de behoefte aan  een krach- 
tiger Overheid. 

a. Verschuiving van bevoegdheden van de  Staten-Generaal naar 
de  Regering. Het parlement za! zich moeten gaan beperken tot het 
aangeven van de algemene principiële richtlijnen. Het  parlement ver- 
liest daarmede allerminst het karakter van een ware vo1ksvertegei1- 
woordiging. Gedurende de  Iúdtste jaren waren de wetten niet zeld- 
zaam, waarbij de wetgever aan de Krooil d e  opdracht of de  bevoegd- 
beid verleende bepaalde onderwerpen verder alleen, d.w.z. bij Ko- 
ninklijk besluit, te regeleri, al dan niet met contrôle achteraf door 
de Staten-Generaal. Deze algemene maatregelen van bestuur hadden 
in vele gevallen onmiskenbaar het karakter van wetgeving. Dit pro- 
ces van verschuiving van wetgevende bevoegdheid zal krachtig voort- 
gezet moeten woideri. Behalve door  de  loekei~ning van ruimere wet- 
gevende bevoegdheid, kan de  macht van de Regering tegenover hei 
parlement ook versterkt worden door een hervorming van laatst- 
genoemd lichaam en door het voorkomen van een onjuiste invloed 
van de politieke partijen. 

b. Beperking van het aantal Ministers. 
De schrijver acht voor het volgen van een doelbewuste politiek e n  

het uitoefenen van de  dagelijkse leiding der administratie een col- 
lege van circa 7 of 8 het meest doeltreffend. Het  aantal van onze 
laatste Kabi~~e t ten ,  van 11 tot 14. schijnt nog te  groot. Dit  zou t e  



bereiken zijn, indien de Ministers van Buitenlandse Zaken en van 
Defensie slechts nog van een Rijkskabinet deel zouden uitmaken, 
terwijl een of twee in het verleden doorgevoerde splitsingen van 
departementen ongedaan gemaakt werden. 

c. Tijdelijke onafzetbaarheid van het Kabinet. 
De onafzetbaarheid van een Kabinet dreigt het Koningschap of 

van elke werkelijke invloed op de samenstelling van een Kabinet te 
beroven (indien de Minister-President door verkiezing wordt aange- 
wezen) Òf absoluut te maken (indien de formateur door de Koning 
wordt aangewezen). Zowel het een als het ander zou ingaan tegen 
de wensen van het Nederlandse volk. Een tussenvorm zou te verwer- 
kelijken zijn door een regeling te maken, krachtens welke het parle- 
ment zich b.v. slechts één keer per jaar principieel kan uitspreken 
over het beleid van de Regering of van een bepaalde Minister. Dit 
zou dienen te geschieden bij de algemene begrotingsdebatten. Zulk 
een gebruik zou de positie van het Kabinet ten opzichte van het 
parlement versterken, zonder deze onaantastbaar, d.i. dictatoriaal, ie  
maken, hetgeen bij onafzetbaarheid gedurende een gehele wetgevings- 
periode feitelijk het geval zou zijn. 

d. Verhoogde efficiëntie van ons ambtelijk apparaat. 
Dit zou te bereiken zijn door gemakkelijker ontslag, een meer, 

naar bekwaamheid geregelde, en betere salariëring, zodat 
het Overheidsa~paraat tot de uiterste efficiëntie kan worden opge- 
voerd. v oven di én kan veel bereikt worden door rationalisatie vande  
Overheidsdienst. Indien men een onderzoek zou doen instellen naar 
de hoeveelheid arbeid, personeel, materiaal en tijd, welke in het 
Nederlandse overheidsmechanisme bespaard zou kunnen word211 
door de toepassing van beproefde en wetenschappelijke methoden 
van organisatie zou men tot een verbijsterend resultaat komen. 

e. Meer éénhoofdige leiding. 
Collegiale beslissingen hebben veel vóór, doch in de practijk is 

helaas gebleken, dat objectiviteit tot kleurloosheid, brede overweging 
tot eindeloos gepraat en collectieve verantwoordelijkheid tot gebrek 
aan persoonlijke verantwoordelijkheid leiden. De moderne Staat eist 
voor een goede werking efficiëntie en besluitvaardigheid. Een één- 
hoofdige leiding in een democratische Staat betekent geenszins het 
binnenhalen van het leiders-beginsel, doch hoe groot de macht ook 
op één man geconcentreerd wordt, altijd blijft hij uiteindelijk, hetzij 
direct, hetzij indirect, verantwoording schuldig aan het volk en zijn 
vertegenwoordiging. Alle machtsuitoefening staat voortdurend, in 
fundamentele tegenstelling tot het leidersbeginsel, onder de contrôle 
en de critiek van de Volksvertegenwoordiging en de openbare 
mening. 

f. Machtsversterking voor de Minister-President. 
De Minister-President dient niet aan het hoofd te staan van een 

gewoon departement, doch hij dient zijn denk- en werkkracht vooral 
te wijden aan het algemeen Regeringsbeleid. Indien de Minister- 
President niet slechts ambtgenoot, doch tevens leider wordt, dan is 
de kans, dat de conflicten tussen twee of meer Ministers spoedig 
uit de wereld geholpen kunnen worden, veel groter; enerzijds kunnen 
de betrokkenen zijn oordeel inroepen, anderzijds kan hij uit zich zelf 
tussenbeide komen uit hoofde van zijn algemene verantwoordelijk- 
heid. Ook historisch zou dit, gezien onze geschiedenis, niets onbe- 
kends zijn. Telkens wanneer de Republiek donkere ogenbikken be- 
leefde, greep men naa

r 

hetzelfde redmiddel: schepping van een 
krachtig gezag door het leggen van welhaast dictatoriale nood- 
volmachten in handen van Oranje. Zo was het in 1572, in 1618, in 
1650, in 1672, in 1747. De vorm, welke zich zou aanpassen bij ons 
volkskarakter, is die van een college, waarvan elk lid zijn eigen 
verantwoordelijkheid en tevens zijn aandeel in de collectieve verant- 
woordelijkheid draagt, doch waarbinnen aan de Minister.president 
uitdrukkelijk meer zeggenschap is toegekend dan aan de anderen. 
Hoe, in welke vormen, men dit zou verwezenlijken, is van secun- 
dair belang. Waar het op aan komt is, dat 's lands hoogste Regeer- 
college tot een orgaan word:, waarvan de daadkracht niet verlamd 
kan worden door interne tegenstellingen cn waarvan de besluit- 
vaardigheid niet lijdt onder een overmaat van afzonderlijke meningen. 
Voortaan drage de eerste Minister mede de verantwoordelijkheid, 
indien op een belangrijk onderdeel van het Regeringsbeleid niets 
geschiedt. 

g. Betere voorlichting. 
Het middel der propaganda zal gehandhaafd worden, doch daar- 

aan dient onmiddellijk te worden toegevoegd, dat de grondslagen, 
waarop het gebaseerd wordt en het gebruik, hetwelk er van 6:- 
maakt wordt, in Nederland fundamenteel anders zal moeten zijn 
dan in de totalitaire staten. Pascul heeft de waarheid geformuleerd: 
.,Het is niet voldoende gelijk te hebben, men moet anderen daarvan 
weten te overtuigen." In deze zin ligt de noodzaak eii tevens het 
doel van progaganda besloten. Hitler heeft de zaak omgedraaid en 



als richtlijn aanvaard: ,,Het doet er niet toe, of men gelijk heeft, 
mits men anderen er van weet te overtuigen, dat men gelijk heeft." 

Onder het opschrift ,,Hervorming van de Staten-Generaal" zegt 
de schrijver, dat als eerste middel om dit doel te bereiken reeds is 
vermeld een beperking van de taak van het parlement door uit- 
breiding van de bevoegdheden van de Regering. Het parlement zal 
zich moeten concentreren op twee belangrijke functies: enerzijds het 
trekken van de grote lijnen voor de wetgeving, anderzijds het con- 
troleren van de uitvoerende macht, waaronder de begrotingscontrôle. 

Van de beide Kamers van de Staten-Generaal komt de Eerste 
Kamer voor de hervorming het meest in aanmerking. Da redenen 
claarvoor zijn, dat de Provinciale Staten oorspronkelijk niet gedacht 
zijn als kies-college, zodat zij voor deze rol niet bij uitstek geschikt 
zijn; voorts, dat de rechtstreekse verkiezing van de Tweede Kamer, 
evenals het karaker vali overeenkomstige lichamen ;n het algemeen, 
dit college het meest geschikt maken voor rechtstreekse vertegen- 
woordiging van de bevolking langs politieke lijnen. 

Een corporatieve Kamer acht de schrijver om principiële redenen 
als orgaan voor de algemene wetgeving des lands verwerpelijk. Een 
waar parlement moet beginselvertegenwoordiging en geen belangen- 
vertegenwoordiging zijn. Het lijkt hem niet waarschijnlijk, dat een 
corporatieve Kamer de rol van de Eerste Kamer als wetgevend en 
controlerend lichaam in een democratische staat zal kunnen over- 
nemen. Een andere mogelijkheid is e-n Kamer van verdienste, aan- 
gewezen door de Regering. Men krijgt dan een Kamer, samengesteld 
uit de bekleders van bepaalde belangrijke functies. Ook dit denk- 
beeld acht de schrijver niet in overeenstemming met de geest van 
het verjongde Nederland. 

Het denkbeeld van een Rijkskamer is om vele redenen aantrek- 
kelijk. In de eerste plaats zou de Eerste Kamer aldiis voorzien in 
de behoefte van een Rijksvertegenwoordiging. Deze hervorming zou 
het bezwaar ondervangen tegen de huidige samenctellingswiize van 
de Eerste Kamer, t.w. doublering van de Tweede Kamer. In de derde 
plaats zou zij kunnen voorzien in de behoeften aan tempering van 
de partij-invloed en versterking van het Overheidsgezag. De wet- 
gevingsarbeid van een Rijkskamer zou zich niet slechts bezig houden 
met het beslissen over ontwerp-Rijkswetten maar ook over ,,lande- 
lijke" wetten van alle Rijksdelen, voorzover zij Rijksbelangen raken. 
Aangezien dit wel voornamelijk met belangrijke landelijke wetten het 
geval zal zijn, betekent dit systeem in de practijk, voorzover het het 
moederland betreft, dat slechts één Kamer (de Tweede) zal behoeven 
te oordelen over de meerderheid der zuiver Nederlandse wetsontwer- 
pen, doch dat alle ontwerpen van meer dan zuiver Jandelijk", Neder- 
lands belang, onderworpen zullen zijn aan de goedkeuring van twee 
Kamers. Waar het op aan komt is, dat er naast de Tweede Kamer een 
lichaam gesteld wordt, hetwelk een zelfstandige functie te vervullen 
heeft, geen doublure van de Tweede Kamer vormt en hetwelk voor- 
ziet in de behoeften van Ons Rijk in deze tijd: gezagsversterking, be- 
perkter invloed van de politieke partijen, medezeggenschap van de 
overzeese gebiedsdelen en een levender band tussen de Rijksdelen. 

Onder het opschrift ,,Herstel van zuivere werking van het partij- 
stelsel" noemt de schrijver de uolitieke partijen de trechter van volk 
tot volksvertegenwoordiging. Hun doel en taak is programma's en 
personen op te leveren voor de behartiging van de staatszaken, voor 
het bestuur van de gemeenschap. Hiermede zijn tegelijk gesteld de 
grenzen, waarbinnen de partijen zich te houden hebben en de eisen, 
waaraan het partij-wezen moet voldoen om aan zijn doel te beant- 
woorden. Velerlei begrenzing vloeit voort uit de gegeven doelstelling. 
Een partij dient te zijn een beginsel - en geen belangenvertegenwoor- 
diging. Een staatkundige partij behoort te streven naar de verwezen- 
lijking van bepaalde beginselen van bestuur voor de gemeenschap als 
geheel. Door het nastreven van partijbelangen verheft zij zich van 
middel tot doel en denatureert aldus een instelling van de democra- 
tische staat. De partij is middel tot het verkrijgen van een volksver- 
tegenwoordiging. De partijen mogen niet trachten anders dan in het 
openbaar invloed uit te oefenen op de daden van de uitvoerende 
macht. Een levensvoorwaarde voor het democratische stekel is immers, 
dat bevoegdheid en verantwoordelijkheid onverbrekelijk verbonden 
zijn. Indien partij-instanties, die niet in het openbaar ter verantwoor- 
ding kunnen worden geroepen, trachten achter de schermen op de 
daden of beslissingen van de Regering invloed uit te oefenen, wordt 
daarmede een levensvoorwaarde van de democratie ondermijnd. De 
partijen mogen zich niet buiten de vertegenwoordigende lichamen om 
mengen in benoemingen in de organen van de uitvoerende macht. Het 
aantal partijen dient beperkt te worden. Een nieuwe partij-indeling 
dient tot stand te worden gebracht. 

Voorts dient het aantal verkiezingen beperkt te worden, hetgeen 
bereikt kan worden enerzijds door verlenging van het mandaat der 
gekozenen, anderzijds door het laten samenvallen van bepaalde cate- 
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gorieën verkiezingen, b.v. die voor gemeenteraden en Provinciale 
Staten. 

In overweging dient te worden genomen, of men niet, wil men d e  
democratie weer krachtiger maken, van de ev-nredige vertegenwoor- 
diging moet afstappen en terugkeren tot het districten-stelsel. 

In een artikel van ir. J. W. Albarda in het Londense Vrij Neder- 
land van 1 Januari 1944 ') kan men lezen, dat de  heer Albarda het 
van belang vindt zijn stem te laten horen temidden van de vele voor- 
spellingen en veronderstellingen, welke te Londen met betrekking tot 
de staatkundige toestand na de overgangstijd worden gehoord. De 
heer Albarda wil zelf van drie veronderstellingen uitgaan. D e  eerste 
daarvan is deze, dat het land zijn vrijheid volledig zal herwinnen. 
Een tweede is, dat tegelijk met of zeer spoedig na zijn bevrijding 
de oorlog in geheel Europa zal eindigen. Een derde, dat in Europa 
geen grote revolutionnaire beyegingen zullen losbreken. O p  de grond- 
slag van deze veronderstellingen kunnen wij, zo schrijft de  heer 
Albarda, voor Nederland één ding als zekerheid aannemen: strijd 
over de staatsvorm zal in ons land niet ontbranden. 

Het  is wenselijk, aldus vervolgt de heer Albarda, dat gedurende de 
eerste tijd politieke partijen zo weinig mogelijk tot politieke actie be- 
hoeven te worden geroepen. Zij hebben een tijd van bezinning, nieuwe 
oriëntering en nieuwe groepering nodig. 

Op de  vraag, of de partijen in het nieuwe Nederland slechts d e  
voortzetting zijn van de  partijm van vóór de oorlog, antwoordt de  
heer Albarda, dat er wel belanerijke veranderingen kunnen komen. 
Stemmen uit Nederland en geluiden van Nederlanders in Engzlsnd 
vernomen, doen vermoeden, dat de  behoefte wordt gevoeld aan nieuw? 
richtlijnen voor partijvorming en groepering. Veelvuldiger dan v6Ór 
de oorlog horen wij de wens uitspreken, dat de burgers zich staatkun- 
dig zullen verenigen op de  basis van overeenstemming in staatkundi= 
en maatschappelijke verlangens. Wij hebben elkaar, zo klinkt het 
menigmaal, in de nood van het heden genoeg leren kennen en 
waarderen o m  samen te werken in hetzelfde verband, ook als wij tot 
verschille~de kerkgenootschappen behoren of van geen kerkgenoot- 
schap deel uitmaken. 

Waarschijnlijk van Mei 1944 is de beginselverklaring van het 
comité tegen het neo-fascisme. Dit comité is van oordeel, dat in 
bepaalde kringcn in de Nederlandse gemeenschap te Londen fas- 
cistische, nationaal-socialistische of absolutistische opvattingen wor- 
den gehuldigd of methoden worden gevolgd, die, indien zij naar 
Nederland worden overgeplant, schade zouden kunnen toebrengcn. 
Bij deze beginselverklaring is een resolutie gevoegd, waarin wordt 
gezegd, dat  het cornité het ten zeerste betreurt, dat, terwijl de Re- 
geringen van andere bezette landen, gelijk Frankrijk en Tsjecho-Slu- 
wakije, hun bestuursvoorziening in overgangstijd in een atmosfeer van 
vanzelfsprekeiide openbaarheid behandelen, de Nederlandse Regerins 
zich daarentegen geroepen acht bij de voorbereiding van deze voor 
iedere Nederlander zo belangrijke materie zich met een schier on- 
doordringbare duisternis te omgeven Het comité dringt er daarom 
bij de  Nederlandse Regering o p  aan, dat  zij haar Ontwerp-Besluit 
en Uitvoeringsbesluit Tijdelijke Besiiu~~rsvoorziening zo spoedig mo- 
gelijk terugneemt en een besluit maakt, dat zich zo nauw mogelijk 
aansluit bij de  bestaande wetgeving, bij het ,,Souvereh Noodbesluit", 
voorzover dit de bestuursvoorziening in overgangstijd behandelt, en 
bij de geest van de democratische opvattingen, gelijk ciic in Nederland 
ondergronds tot uitdrukking zijn gekomen. D e  beide stukken zijn 
getekend door A. den Doolaard, J .  Gans, H.  A. Gomperts, L. de Jong, 
prof. jhr. J .  de rituvlev, mr H. P. L. Wiessing en L. Tas. 

Met betrekking tot het ,,Souverein Noodbesluit" kan hier worden 
medegedeeld, dat het Bureau Inlichtingen te Londen in Maart  1944 
uit bezet Nederland een uitvoerige nota ontving, samengesteld door 
mr. M. H. de Boer, dr. J .  A. H. J .  S. Bruins Slot, prof. mr. M.  G. 
Levenbach, wijlen prof. mr. J. H. van Me~lrs en prof. dr. J. H. W. 
Verzijl. In deze nota werden voorstellen gedaan, in beginsel uitslui- 
tend die maatregelen betreffende, welke - in verband met de  grote 
massa van maatregelen o p  wetgevend gebied, besluiten van open- 
baar bestiiur en rechterlijke uitspraken, die zijn vastgesteld door, 
namens of onder invloed van de bezetter - terstond na de bevrijding 
getroffen zouden moeten worden voor de  allereerste tijd na de 
bevrijding. 

O m  het complex van zeer uiteenlopende, terstond noodzakelijke, 
maatregelen zo overzichtelijk mogelijk te ordenen is de vorm ge- 
kozen van een, in  beginsel alle regelingen omvattend, besluit, dat  
moet worden geacht met wetskracht bekleed te zijn. D e  ontwerpers 
hebben voor dit besluit de benaming ,,Souverein Noodbesluit" ge- 
kozen; in die benaming wordt gediiid o p  het zeer bijzondere karak- 
ter van de  omstandigheden, dat  een rechtvaardiging geeft voor de  
Kroon om, boven de  normale grondwettelijke bevoegdheden uit, als 
Souvereine het staatsgezag uit te oefenen. Wet hoofdbestanddeel van 
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het ,,Souverein Noodbesluit" behandelt de door of vanwege de be- 
zetter gemaakte regelingen. Het besluit gaat van de gedachte uit, dat 
de ver-uit grootste categorie door de bezetter getroffen regelingen 
onrechtmatig, althans onregelmatig, moet worden geacht in het licht 
van het Landoorlogreglement of andere volkenrechtelijke normen. 

In het ontwerp ,,Souvereh Noodbesluit" wordt in titel 111, ,,Van 
provincies, gemeeilten en andere openbare lichamen", met betrek- 
king tot de Provinciale Staten en gemeenteraden bepaald, dat de 
bij het begin der bezetting bestaande staten en raden hun werk- 
zaamheden in hun tegenwoordige samenstelling hervatten en zo spoe- 
dig mogelijk in vergadering bijeenkomen. 

Over de zuivering van de leden hebben de Commissaris en de 
burgemeester in de eerste plaats te oordelen, maar uiteindelijk ligt de 
beslissing bij de lichamen zelve. De vacatures in de staten en raden 
zullen op de gewone wijze worden vervuld. 

Het weder op gang brengen van de Staten-Generaal achten de 
ontwerpers een zo belangrijk onderwerp, dat dit onmiddellijke samen- 
werking tussen Kroon en Volksvertegenwoordiging vordert. Regulari- 
satie op dit gebied - zelfs aanvankelijk - uitsluitend aan de Kroon 
over te laten, scheen de ontwerpers minder aangewezen. Daarom 
hebben zij voor het herstel van de Staten-Generaak in hun grond- 
wettelijke functies de vorm gekozen van een gemeenschappelijk door 
Koning en Staten-Generaal vast te stellen verklaring ter interpreta- 
tie van de beginselen van de Grondwet onder de exceptionele omstan- 
digheden, waaronder ons land zich bij de bevrijding bevindt. Aan- 
gezien het practisch uitgesloten is, dat, terstond na de bevrijding, 
nieuwe verkiezingen kunnen worden gehouden, is het enig moge- 
lijke de laatst gekozen Staten-Generaal voorlopig als grondwettelijke 
volksvertegenwoordiging te bestindigen. Dat kan het k s t  geschieden 
door de aanvaarding van de constructie, dat de zittingsduur van het 
laatste parlement tijdens de bezetting is' geschorst rgeweest. Aldus is 
op zo constitutioneel mogelijke wijze aansluiting gezocht bij onze 
nationale rechtsorde. 

Aan de toelichting op het Souverein Noodbesluit hebben de ont- 
werpers een Bijlage A l) toegevoegd, welke een ontwerp-voorstel aan 
de Staten-Generaal bevat. Dit voorstel houdt in een gemeenschappe- 
lijke verklaring van Kroon en Staten-Generaal, waarbij op twee 
punten een interpretatie van grondwettelijke bepalingen wordt ge- 
geven. 

In de toelichting tot dit ontwerp-voorstel aan de Staten-Generaal 
staat o.m., dat de terugkeer van de Staten-Generaal - al zijn zij in 
hun samenstelling van 10 Mei 1940 zeker niet meer een getrouwe 
afspiegeling van de verschillende stromingen des volks - in het staat- 
kundige leven, bij de onmogelijkheid 0111 op zeer korte termijn tot 
nieuwe verkiezingen te komen, volstrekt onontbeerlijk is om de poli- 
tieke idealen, tot verwezenlijking waarvan de oorlog is gevoerd, 
althans zoveel mogelijk tot huil recht te doen komen. Verwacht mag 
worden, dat zij het besef van de onvolkomenheid hunner samen- 
stelling tot uiting zullen brengen in de wijze, waarop zij in de 
naaste toekomst hun taak zullen uitoefenen. De vraag, of de nor- 
male vervulling van vacatures voortgang moet vinden, dan wel 
of het beter is het bestaande parlement eenvoudig als rompparlement 
te bestendigen, wordt in de toelichting nog in beraad gehouden. Deze 
vraag behoort niet tot die, welke terstond een antwoord eisen. Ten- 
einde aan de moeilijkheid, dat het aantal aanwezige leden zal blijken 
min of meer aanmerkelijk beneden het normale aarltal gedaald te 
zijn, te ontkomen, wordt een daartoe strekkende interpretatie van 
artikel 108 der Grondwet voorgesteld. 

Tenslotte wordt aan de Staten-Generaal voorgesteld, dat zij hun 
instemming zullen betuigen met de volgende gemeenschappelijke 
verklaring van Kroon en Staten-Generaal: 

,,Wij, Wilhelmina, enz. 
Overwegende, dat onder de buitengewone omstandigheden van 

het oogenblik eene uitlegging van de bepalingen der Grondwet 
betreffende de volksvertegenwoordiging noodzakelijk is; 

Gezien de artikelen 88, 94, 84, 85, 193, 108 en 111 der Grond- 
wet; 

Verklaren in gemeen overleg met de beide Kamers der Staten- 
Generaal, in vereenigde vergadering bijeen: 

I. De loop der termijnen, door Grondwet en wet voor het 
lidmaatschap der Staten-Generaal bepaald, wordt geacht ge- 
rekend met ingang van 22 Juni 1940 door de vijandelijke bezet- 
ting voor den verderen duur daarvan geschorst te zijn. Dien- 
overeenkomstig behouden de leden der Tweede Kamer nog zit- 
ting tot .................. en die der Eerste Kamer tot .................., 
resp. .................. 

11. Onder ,,de helft der leden" in artikel 108 der Grondwet 
wordt voor den resteerenden zittingsduur van de tegenwoordige 
Staten-Generaal verstaan de helft der thans nog zitting heb- 
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bende leden, voorzoover die, naar het oordeel van de meerder- 
heid der aanwezige leden, niet als gevolg van de buitengewone 
omstandigheden in de onmogelijkheid verkeeren tegenwoordig 
te zijn. 

Deze verklaring zal in het Staatsblad worden geplaatst." 
Op 1 Juni 1944 ontvangt de Raad van Ministers een request l) van 

een aantal te Londen verblijfhoudende personen betreffende de 
wederinstelling van het parlementaire stelsel in Nederland, vergezeld 
van een alphabetische lijst van de ondertekenaars. Dezen verzoekeri 
de Raad van Ministers de nodige maatregelen te willen voorbereiden, 
waardoor het parlementaire stelsel aanstonds behoorlijk kan function- 
neren en aan die maatregelen openbaarheid te geven. Tot de onder- 
tekenaars behoren o.a. A. den Doolaard, dr  Th. Joekes, J. W .  Lebon, 
dr A. M. Meerloo, mr C. W.  A. Sch~ürrnann, prof. dr J. A. Veraart 
en Ch. I. J. M.  Welter. 

Op 1 Juli 1944 schrijft de heer J. Gans een scherpe open brief *) 
aan de Minister van Oorlog, waarin hij o.m. zegt, dat er in Regerings- 
kringen een welig tierend neo-fascistisch streven is. 

Op 22 Juli 1944 stuurt de heer Albarda een memorandum aan de 
leden van de Raad van Ministers inzake de actie van het comité tegen 
het z.g. neo-fascisme. Dit memorandum is blijkbaar geschreven in een 
historisch perspectief. De eerste zin immers luidt: ,,Wanneer historici 
na den oorlog de geschiedenis schrijven van de bezettingsjaren en 
daarbij het beleid van de Nederlandsche Regeering te Londen beoor- 
deelen, zullen zij vele min of meer belangrijke documenten te hunner 
beschikking hebben. De  verzameling, waaruit zij kunnen putten, zal 
echter - vooral waar het het Regeringsbeleid betreft - zeer onvol- 
ledig zijn." De heer Albarda keert zich tegen de beginselverklaring 
van het comité tegen het neo-fascisme met de daaraan gehechte re- 
solutie en de open brief van de heer J. Gans dd. 1 Juli 1944. Op 
details wil de heer Albarda niet ingaan. Hij beperkt zich tot de hoofd- 
zaken. Er is bij voormelde publicaties een ongeoorloofd gebruik ge- 
maakt van documenten, die zelfs niet in handen van de ondertekenaren 
hadden mogen komen. Na een uiteenzetting over de noodzaak van de 
geheimhouding inzake ontwerpen en adviezen, tussen de Ministerraad 
en de Buitengewone Raad van Advies gewisseld, bespreekt de heer 
Albarda het neo-fascisme. Er is een tijd geweest, zo schrijft hij, dat bij 
een niet gering aantal Nederlanders te Londen opvattingen en stein- 
iningen bestonden, die fascistisch, half-fascistisch of neo-fascistisch 
konden worden genoemd, n.l. in de eerste jaren van het verblijf in 
Engeland. Men kon die opvattingen en stemmingen ontmoeten i11 de 
Nederlandse kolonie, van het Nederlandse staatkundige leven groten- 
deels vervreemd, en ook bij uit Nederland overgekomen landgenoteli, 
~ o o r a l  in officiers-kringen. Ilet was in die tijd, dat velen, profetische 
houdingen aannemende, gaarne verzekerden, dat Nederland na de oor- 
log niet zou gelijken op Nederland van Mei 1940. Vroeg men hun, 
waarin de veranderingen, waarop zij hoopten of rekenden, zouden 
bestaan, dan kreeg men een verscheidenheid van antwoorden. De 
Koningin zou persoonlijk het regeringsbeleid moeten bepalen, bij- 
gestaan door enkele ministers, door Haar in letterlijke (in feite on- 
grondwettige) zin ,,naar welgevallen" te benoemen en te ontslaan. De 
Ministers zouden slechts aan de Koningin en niet aan een parlement 
verantwoordelijk moeten zijn. Voorzover een volksvertegenwoordiging 
niet kon worden ontbeerd, moest zij niet veel meer dan raadgevende 
bevoegdheid bezitten, maar schoner was nog gedurende een zo lang 
mogelijke tijd een parlementair vacuum. Het kiesrecht moest in- 
grijpend worden herzien. Natuurlijk moesten ook politieke partijen 
ophouden te bestaan. Zulke en nog andere ingrijpende veranderingen, 
waardoor een einde ZOU worden gemaakt aan de democratie in de 
staatsinrichting, zouden eenvoudig dienen te worden gedecreteerd. 
De door de Grondwet voorgeschreven weg voor herziening der con- 
stitutie zou men niet willen volgen. 

Het is merkwaardig, zo betoogt de heer Albardu, dat geen van de 
heren, die thans het comité hebben gevormd, toen zulk een Gideons- 
bende heeft gesticht. De grond, waarop de aanklacht tegen de Minis- 
ters in 1944 staat, is geen andere dan een van onverstand en verbeel- 
ding. Hierna weerlegt de heer Albarda uitvoerig de aanklacht, in de 
resolutie van het comité tegen de Regering gericht, dat deze zich 
schuldig maakt aan ,,een doelbewuste ondermijning van de grondslag 
onzer volksvrijheden". 

Tegenover de opvatting van het comité, dat de Regering ten aan- 
zien van de bestuursvoorziening zich slechts had moeten richten 
naar de ,,vrijwel gelijkluidende meeningen van verschillende groe- 
peeringen van het Nederlandsche volk" - hiermede worden bedoeld 
het geschrift van een commissie van juristen in bezet Nederland, 
met de naam ,,Souverein Noodbesluit" betiteld, de ,,duidelijk ge- 
formuleerde verwachtirigen van de verschillende politieke partijen in 
Nederland" alsmede ,,artikelen van de ondergrondsche pers van ver- 
schillende politieke schakeeringen" - stelt de heer Afhar&, dat de 
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Regering in die stukken vele uiteenlopcnde en zelfs tegenstrijdige en 
ineer dan eens veranderende meningen vond, zodat het te Londen 
onmogelijk was uit te maken, wat in Nederland ten aanzien van de 
vertegenwoordigende lichamen precies werd gewenst of verwacht. 

Met betrekking tot de ininisteriële verantwoordelijkheid, waarvan 
geen sprake is, dat de Regering daarover enige onzekerheid herit 
gekend, wijst de heer Albarda nog op een stuk, dat in Maart 1942, 
schijnbaar afkomstig van de ministeriële ,,Commissie Terug- 
keer", aan alle leden van de Ministerraad is toegezonden. In dat s t ik  
scheen, althans voor de overgangstijd, in de plaats van de verant- 
woordelijkheid der Ministers tegenover een volksvertegenwoordiging, 
te worden aanbevolen verantwoordelijkheid der Ministers uitsluitend 
aan de Koningin. Om de geschiedschrijver voor een dwaling te be- 
hoeden, kan het nuttig zijn, zo schrijft de heer Albarda, hier mede te 
delen, dat in de vergadering van de Ministerraad, gehouden op 
10 April 1942, die opvatting door alle leden van de Raad werd ver- 
worpen en dat ook geen van de Ministers, behorende tot de Com- 
missie Terugkeer, voor die suggestie van dat stuk enige verantwoor- 
delijkheid wilde aanvaarden. 

Na dergelijk geschrijf als laster gekwalificeerd te hebben, ver- 
ineldî de heer Albarda nog, dat de heer J. Gans, lid van het 
comité en schrijver van de schandelijke open brief, relaties onder- 
houdt met buitenlandse instanties, welke \?oor politieke inlichtingen 
bijzondere belangstelling bezitten. Op de laatste pagina van zijn 
open brief laat hij duidelijk uitkomen, dat hij zich geroepen gevoelt 
ook bij ,,de Engelsen" de Nederlandse Ministers als een gezeischap 
neo-fascisten af te schilderen. Gezn wonder, dat onlangs in meer 
dan een geallieerd land verontrustende geruchten liepen over fascis- 
tische gezindheid van de Nederlandse Regering, welke geruchten ge- 
lukkig konden worden achterhaald. Zelts heeft reeds een Duitse 
radio, in een \oor Nederlanders bestemde uitzending, de fraaie voor- 
stellingen van de Londense wroeters kunnen weergeven. 

Vervolgens wraakt de heer Albarda de notulen van de Buiten- 
gewone Raad van Advies, welke een onjuiste weergave bevatten van 
hetgeen hij daar op 17 en 31 Maart 1944 betoogd heeft. Ook een 
exemplaar van deze notulen is wederrechtelijk in handen van het 
comité gekomen. Terstond na het verschijnen van deze notulen heeft 
de heer Albarda aan de voorzitter van deze Raad een brief geschreven, 
waarin hij zeide de samenvatting van het door hem ter vergadering 
aangevoerde niet voor zijn verantwoording te kunnen nemen. Ook 
Minister Burger had volgens de heer Albarda bezwaren tegen de 
notulen gemaakt. 

Tenslotte reieveert de heer Albarda de nota's, die hij reeds eerder 
geschreven had over de kwestie van het parlement en maakt hij 
melding van zijn redevoering voor de vereniging ,,Pro Patria" op 
20 Augustus 1942. Dat hij daarvoor uitgenodigd werd, was op zich- 
zelf beschouwd een symptoom van beginnende kentering in die 
kring. De vereniging ,,Pro Patria" toch stond toen bekend als een 
haard van Oranje-fascisme. 

In  een artikel l) van een correspondent dd. 12 Augustus 1944 in 
The New Statesman and Nation onder de titel ,,Wil1 Holland be 
liberated?" wordt het feit vermeld van bet ontslag van de heer 
Wiessing uit de redactie van Vrij Nederland. Iedereen is van mening, 
zo wordt in het artikel gezegd, dat de werkelijke reden is, dat hij een 
manifest ondertekend had tegen de neo-fascistische tendenzen in Ne- 
derlandse regeringskringen. In  hetzelfde artikel wordt de invloed van 
de grote ondernemingen te Londen op de Nederlandse Regering ge- 
hekeld. 

Tegen dit artikel protesteert de heer van H ~ U V ~ P Z  Goedharr op 
19 Augustus 1944 in hetzelfde blad. ') 

Ook in de Tribune van 25 Augustus 1944 is het manifest van 
het comité van actie gepubliceerd, waartegen wederom de Minister 
van Justitie geprotesteerd heeft in hetzelfde blad. 

In het Londense Vrij Nederland van 26 Augustus 1944 heeft prof. 
dr. J. A. Veraart in een artikel, getiteld ,,Het Constitutioneele Vraag- 
stuk" ") naar aanleiding van de publicatie van het z.g. ,,Mantelbesluitfl 
(Nr. E 60) gefulmineerd tegen de ,,Dutch correspondent" van The 
Times en over deze heen tegen de Nederlandse Regering, die dit wets- 
besluit had uitgelokt. 

De heer Veraart verklaart, dat hij, kort nadat hij dit artikel had ge- 
schreven, bij de heer Gerbrandy werd geroepen. De heer Veraart had 
zijn kamer beneden die van de heer Gerbrarzdy. Hij ging naar boven 
De heer Gerbrandy zat daar temidden \~an een menigte koffers en 
zat de heer Veraart aan te staren van achter zijn bureau en begon 
hem eindelijk toe te spreken. Men moet weten, dat de heer Gerbrandy 
hem altijd ,,hoogleraarn noemde; waarom, weet de heer Veraart niet: 
zij hadden elkaar in Nederland altijd getutoyeerd, de korte tijd, dat 
de heer Veraart de heer Gerbrandy in Den Haag als Minister van 
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Justitie had gekeild. Maar  de verhouding was dan geworden ExceI- 
lentie-hoogleraar. 

D e  heer Gerbrandy zei toen - de woorden zijn de heer Veraart 
nauwkeurig bijgebleven -: ,,U, hoogleraar, heeft hier in Londen het 
genadebrood gegeten van de Nederlandse Regering; U heeft dat  be- 
loond met ons voortdurend in de benzn te bijten. Telkens als wij iets 
voorhadden, dan hebt u het altijd beter geweten en LI hebt op die 
manier onze positie beschadigd. U hebt nu weer geschreven dit artikel: 
,,Het Constitutioneele Vraagstuk". Dat  artikel raakt eenvoudig kant 
noch wal en omdat u op deze wijze maar door blijft gaan, ontsla ik 
11 o p  staande voet." 

D e  heer Veraart had in dit artikel voor de zoveelste keer betoogd, 
dat het een schandaal zou zijn, indien in Nederland niet onverwijld 
werd teruggegrepen naar onze aloude democrat,e 

D e  heer Veraart hecft op deze zinnen van de heer Gerbrandy niets 
gezegd. Hij moet wel zeggen, dat hij een ogenblik de  zeer boosaardige 
neiging heeft gehad, nu wel niet om tot manslag over te gaan, maar 
toch in ieder geval tot het toedienen van ern ernstige tuchtiging. D e  
heert Veraart heeft dat  niet gedaan. Hij heeft dit feit aan de vader- 
landse geschiedenis onthouden. Hij wil wel zeggen, dat, toen hij naar 
beneden ging, hij zich niet lekker voeide. 

D e  heer Gerbrandy voegde er nog bij - de heer Veraart moet dat  
noodzakelijk nog zeggen - ,,En als wij nu naar Nederland teruggaan, 
hebt U op geen enkele faciliteit van onze kant te rekenen, geen enkele 
faciliteit, denkt U daar wel om; wii zullen niet in  het minst mee- 
werken, dat  U weer naar Nederland terugkeert". 

D e  heer Veraart kwam de Vrijdag daarop bij de betaalmeester, de  
heer Bonthuis, en die zei: ,,U staat er niet op". D e  heer Veraart zei: 
,,Dat zal e-n misverstand zijn iilformerrt U eens". D e  heer Veraart 
kon tegenover deze man gezn scène maken; hij wist natuurlijk wel 
anders. 

D e  heer Veraart heeft zich in de maanden, die verlopen zijn van 
September 1944 tot Juni 1945, financieel gered met schrijven en pu- 
bliceren, allereerst in Vrij Nederland. Verder kreeg hij na enige tijd 
ondersteuning van de  consul-generaal als oorlogsslachtoffer of als 
armlastige Nederlander. Dit geld kreeg hij 9& maand op schuldbeken- 
tenis. Hij is daar wel smadelijk behandeld. D e  heer Veraart is ont- 
slagen naar aanleiding van dat artikel van 26 Augustus 1944. Dat  is 
duidelijk gezegd. Een ontslagbesluit heeft hij niet gekregen. Zijn rech- 
terlijke functies is hij trouw blijven vervullen, doch daar heeft hij 
geen vergoeding voor gekregen. Hij is, zelfs na dit ontslag, door de 
heer van den T E I I I P B ~  herbenoemd als voorzitter van het scheidsgerecht 
voor de Zee-Ongevallenwet. 

D e  heer Veraart is alleen ontslagen uit de functie van economisch 
aclviseur van het Departement voor Algeinene Oorlogvoering, zonder 
enige schriftelijke bevestiging. Hij heeft zich verschillende malen tot 
deze en gene gewend er. heeft nog de  heer da Costa Goinez in de a r m  
genomen. Nadat deze stappen voor hem had gedaan, bracht hij ver- 
slag uit bij de heer Veraart en zei: ,:Man, houd je zo stil mogelijk. Zij 
zijn tot alles in staat! Wees dodelijk voorzichtig, pas o p  met wat je 
doet". D e  heer Veraart dacht aan Militair Gezag en dergelijke arbi- 
traire dingen meer. Hij is evenwel blijven publiceren. 

D e  bovenvermelde activiteit van de heer van Heuven Goedhart had 
wederom een op-i1 brief l )  dd. 3 Septemoer 1944 van de  heer Gans 
tengevolge, ditmaal aan de I\/linister van Justitie. 

Op 25 April 1945 heeft de heer Gans ook nog een open brief, ') 
eveneens het verwijt van neo-fascisme inhoudende, gericht tot de 
Minister-President, de heer Gerbrandy. 

Ook bij de door de  coinrnissie gehouden verhoren zijn de  ver- 
schillende stromingen en gedachten te Londen, welke somtijds met 
de  naam van neo-fascisme bestempeld werden, herhaaldelijk ter 
sprake gekomen. D e  hoofdzaken hiervan mogen thans volgen. 

D e  heer van B!arlkei:stein verklaart, dat er te Londen een sfeer was 
ontstaan, waarin de  Nederlandse traditie eigenlijk vergeten was. Er  zijn 
o p  staatsrechtelijl< gebied veel wonderlijke theoriën verkondigd. Het  is 
een soort roes geweest. D a t  uitte zich hierin, dat de Koningin b.v. al 
de Engelandvaarders ontving. Het  waren allemachtig aardige jongens, 
maar die tien jaar tevoren, als zij droog achter de oren waren geweest, 
achter Nussert zouden hebben aangelopen, omdat zij dynamisch van 
aard en simplistisch van ge3oed waren. Deze Engelandvaarders ver- 
telden over de stemming thuis: ,,Zij willen hei parlement niet meer en 
de partijen vooral willen ze niet meer. Z e  willen alleen de Koningin 
terug hebben enz." Zolang men niets ernstigers te doen had, politiek 
tenmiriste niets ernstigers, fantaseerde inen. Het  was toen in Londen 
een gevaarlijke sfeer. Die sfeer was fantastisch en werd steeds fan- 
tastischer. 

In verband met de oprichting van een katholieke staatkundige groep 
ter verdediging van de  parlementaire democratie vertelt d e  heer 
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Veraa~ t ,  dat  deze oprichting te  Londen een storm van verontwaardi- 
ging heeft gewekt. Dat  inen waagde het woord democratie nog te 
gaan uitspreken te Londen! Vrij Nederland heeft vol gestaan over 
de mensen, die dachten, dat  men i n  Nederland dat  spelletje weer 
terugkreeg van partijen en dergelijke dingen meer. D e  heer Veraart 
heeft daarop gereageerd niet zijn rede .,Koningschap en parlemen- 
taire democratie". Het  Londense Vrij Nederland heeft in het begin 
de  beide meningen toegelaten. Dit was wel enigszins begrijpelijk, 
omdat het blad juist van de  kringen, waarin men fel anti-democraat 
was, afhankelijk was. 

Gebrek aan democratisch besef heeft zich, volgens de  heer de Jong, 
voorgedaan bij d e  zeer trage voorbereiding van de  na-oorlogse ver- 
kiezingen. Het  spreekt vanzelf, dat het een moeilijk te beoordelen 
punt was, of men na de oorlog de oude vertegenwoordigende lichamen 
moest laten terugkomen of niet. Was er o p  dit voorname chapiter 
in Nederland, in de ondergrondse organen van publieke opinie, één 
bepaalde opinie naar voren gekomen, dan had de Regering zich daarbij 
kunnen aansluiten. Dit zou zij ook wel hebben gedaan. Maar het is 
bekend, dat ook in Nederland door ondergronds levende 
en werkende figuren o p  dit punt verschillend gedacht werd, zodat het 
voor de Regering te Londen niet gemakkelijk was een vaste lijn te 
volgen. Intussen heeft het in 1943 en vooral in 1944 verschillende 
personen te  Londen buitengewoon verbaasd, dat door de  Regering o p  
dit vitale punt zo weinig concrete maatregelen van tevoren werden 
aangekondigd. Die ontevredenheid nam toe en leidde er zelfs toe, dat 
er een soort min of meer georganiseerde oppositie ontstond. D e  heer 
de Jong heeft er zelf aanvankelijk een werkzaam aandeel in gehad, 
in die vorm, dat hij het initiatief heeft genomen tot een bije-nkomst, 
waarop vrij veel figuren aanwezig zijn geweest, o.a. de heren Veraart 
en van Blarzkenstein. Op deze bijeenkomst hebben zij zich gemeen- 
schappelijk beraden, welke stappen men moest nemen o m  de Regering 
door zachte aandrang te nopen tot een duidelijker bepalen van eigen 
positie in  deze materie. 

Dit zal geweest zijn in April of in Mei 1944. Die poging liep o p  
niets uit, want de verdeeldheid, die zich te Londen voordeed, brak 
ook in de boezem van het comité uit. 

D e  jongere en meer linkse figuren wilden met verscheidene 
ouderen niet in zee gaan; die werden door sommigen als te oud 
beschouwd, zodat zich toen een splitsing voordeed en een soort 
rompcomité overbleef, waarvan o.a. deel uitmaakten de artist Jacques 
Gans, de heer H .  A. Gomperts, die werkzaam was op het hfinisterie 
van Koloniën, de heer den Doolaard en de heer Tas, dan prof. de 
Sturler en de heer Wiessing. O p  een zeker ogenblik is door de  heer 
Gans een zeer scherp manifest opgesteld, waarin de Regering van 
verraad aan de democratie werd beschuldigd. Bij de samenstelling 
daarvan is de heer de Jong niet betrokken geweest. E r  werd hem 
o p  een bepaalde dag, een half uur voordat hij met vacantie ging, 
gevraagd het te ondertekenen. Hij weet niet meer, of hij het geheel 
gelezen heeft; hij was het zozeer eens met de gehele strekking, dat  
hij gezegd heeft: ,,Zet mijn naam er maar onder." D e  bedoeling was, 
dat er naar buiten g e m  ruchtbaarheid aan  gegeven zou worden, 
omdat het niet hun bedoeling was de zaak van de  Nederlandse 
Regering bij de geallieerde opinie te schaden. Toen de heer de Jong 
terugkwam, bleek hem echter, dat  dit manifest o p  vrij ruime schaal 
toch publiek was gemaakt. Dit heeft tot grote verontwaardiging bij de  
Regering aanleiding gegeven. D e  heer de Jong is toen met nog twee 
andere initiatiefnemers bij de Minister-President geroepen, die hun 
uiteenzette, hoe onjuist hij het achtte, hoe schadelijk voor Nederland 
e7 voor de Nederlandse naam, te ineer omdat hij enkele dagen vóór 
de uitgave had bekendgemaakt, dat  natuurlijk zo spoedig mogelijk 
na de  bevrijding de openbare lichamen zouden terugkeren, hoe ook 
samengesteld. Prof. Gerbrandy zou het eigenlijk billijk hebben ge- 
vonden, wanneer de  auteurs van dat manifest ter plaatse gefusilleerd 
werden. Weliswaar in  scherts bedoeld, duidde dit toch de graad 
van zijn verontwaardiging aan. 

Aan het manifest, dat een beginselverklaring van het comité tegen 
het neo-fascisme i ~ h i e l d ,  was een resolutie verbonden. Daarop is 
begin Juli 1944 een ,,op.en brief" van de hecr Gans gevolgd. Deze 
brief is in het begin van Juli 1944 rondgegeven bij vrienden, bekenden 
ei: ook vijanden. 

D e  onuitgesproken bedoeling van de  ondertekenaren van het 
manifest was - de ondertekenaren zijn, als de heer de Jong het zich 
goed herinnert, niet één keer bijeen geweest of misschien wel één 
keer, terwijl hij zelf verhinderd was, dat weet hij niet precies - 
dit stuk op te stellen en toe te sturen aan de leden van de Regering, 
aan de redactie van Vrij Nederland en aan de voorzitter en de leden 
van de Buitengewone Raad van Advies. E r  deed zich toen plotseling 
een situatie voor, waarin het stuk opeens werd gestencild en er door 
de  heer Gans o p  aanzienlijke schaal te Londen mede werd gecol- 
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porteerd, omáát hij dit verantwoord achtte. Ret kwam toen o.a. 
in handen van een vertegenwoordiger vali de Orfice Strdtegic Ser- 
vices, de O.S.S., de meest ~ekencic Amerikaanse informatie- en spion- 
nagedienst in de oorlogsjaren. De heer de Jong heeft de mededeling 
van Minister van Kleffens gekregen, dat de Nederlandse gezant te 
Washington, de heer Loudon, op het State Department werd ge- 
roepen en met dit stuk werd geconfronteerd, terwijl er tegen hem 
werd gezegd: ,,Hier hebt u een stuk, waarin staat, dat de Nederlandse 
Regering in Londen een aanslag op de democratie in de zin heeft". 
Men kan zich wel voorstellen, dat de heer de Jong dit hiermede niet 
had bedoeld. Mij vond bepaalde passages, waarvoor hij, omdat zijn 
naam onder het stuk stond, moest boeteli, dermate ondoordacht, dat 
hij verplicht meende te moeten zijn zich daarvan los te makeil. Hij 
heeft dit dan ook gedaan. Op verzoek van de Minister-President en 
de heer van Hec~ven Goedhart, die toen Minister van Justitie was, 
heeft hij geprobeerd zijn mede-ondertekenaren te bewegen tot het 
intrekken van de meest beledigende uitlatingen, in het stuk gesteld. 
Hij vond dit verre van aangenaam, omdat hij tegenover de personen, 
met wie hij aanvankelijk met zoveel vuur de strijd had aangebonden, 
zacht gezzgd, nu niet bepaald een erg verheffend figuur sloeg. Hij 
was echter van mening dit te moeten doen, omdat hij toen een 
ander oordeel had over deze zaalc. Zij hebben hem niet gevolgd. 
Hij heeft zich alleen uit de groep losgemaakt, een groep, die verder 
niets heeft gepresteerd, ook niet in het opabaa r  is opgetreden. Hij 
heeft toen geprobeerd door een objectief, zij het critisch gesteld 
artikel, in The Times de achtergrond van deze geschiedenis te 
schetsen. Het is altijd zijn overtuiging geweest, dat, wanneer dit 
gemernschappelijke stuk met meer beleid was opgesteld, men een 
gunstiger resultaat had kunnen bereiken dan er bereikt is, omdat 
men nu de Regering, doordat zij haar aanvallen kon richten op 
bepaalde passages in dit stuk, die bepaald onverantwoord en onrede- 
lijk waren, de gelegenheid gaf, de juiste critiek en de juiste bedoe- 
lingen, die aan dit stuk ten grondslag lagen, naast zich neer te leggen. 

Voor de opstelling van het gemernschappelijke stuk was gebruik 
gemaakt van geheime, althans vertro~iwelijke stukken, die door een 
van de ondertekenaars waren bemachtigd. Die geheime en vertrouwe- 
lijke stukken, waarbij zich bevonden verslagen van gesprekken in de 
Ministerraad en hij meent ook verslagen van de Buitengewone Raad 
van Advies, waren op gelijke wijze gestencild en in een niet onaaa- 
zienlijke oplage verspreid. Er kwamen veel bedenkelijke uitlatingen 
in voor van verschillende Ministers, waarvan men echter niet zeker 
was, dat zij op behoorlijke wijze in het verslag waren weergegeven, 
zodat dit uiteraard een van de punten was, waarover de Regering in 
het algemeen, en de heer Gerbrandy in het bijzonder, zeer ontstemd 
was. Dit geheel ligt natuurlijk in een verkeerde sfeer, maar het komt 
de heer de Jong voor, dat de Regering niet van schuld is vrij te 
pleiten in deze zaak, omdat, wanneir zij in 1942 en 1943 gelegenheid 
had gegeven, dergelijke problemen en tegenstellingen zo goed moge- 
lijk door vervangende, surrogaatorganen te laten bespreken, zich 
dergelijke acties, die met een waas van ondergrondse romantiek waren 
omgeven, niet hadden voorgedaan. 

Tenslotte, zo vervolgt de heer de Jong, was het ook bekend, dat 
in Nederland in bepaalde kringen gecoquetteerd werd met de ge- 
dachte van een semi-militaire dictatuur na de bevrijding, al dan niet 
mei steun van het Oranjehuis. Dat in die richting gedacht werd, was 
volkomen duidelijk geworden uit verschillende rapporten en uit 
tonen, die sommigen in de ondergrondse pers lieten horen, zoals: 
.,geen 54 partijen meer bij de verkiezingen." 

Het was hun bekend, dat er in de Nederlandse kringen te Londen 
figuren aanwezig waren, ook op gezaghebbende posten, die er net 
zo over dachten. De heer de Jong iloemt het Bureau Inlichtingen. 
Door verschillende personen en ook door hem werd de vrees Se- 
koesterd, dat dergelijke figuren vaak al te veel invloed uitoefenden 
op de persoon van de toenmalige bevelhebber der Nederlandse 
Binnenlandse Strijdkrachten. Feiten hieromtrent zijn de heer de 
Joizg niet bekend; het is meer een indruk. 

De heer de Beus ontkent zeer bepaald, dat men in de laatste 
Londense periode wat erg ver afgedreven was van de wijze, waarop 
het Nederlandse volk zijn democratische instellingen hersteld heeft 
willen zien. 

Hij gelooft, dat door alle Ministers, die hij kende, welke richting zij 
ook toegedaan waren, altijd zeer sterk het democratische beginsei op 
de voorgrond is gesteld. Het enige, dat men zou kunnen zeggen, is: in 
de Regeringsperiode in Londen zelf werd natuurlijk autoritair ge- 
regeerd, omdat er geen parlement was; dat kon natuurlijk nlet anders 
en daardoor zag men eigenlijk eerst recht, hoe enorm veel waarde 
een parlement heeft, omdat men nu zag, hoe moeilijk het is te regeren 
zonder parlement en hoe daardoor scheve verhoudingen kunnen ont- 
staan. Er was een felie strijd te Londen over de wijze, waarop men 
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zich de  overgangswetgeving had gedac5t, maar altijd op het beginsel: 
hoe !can men de gevor1:ns van het Nederlandse vo!k het beste vorm 
geven. Daar waren twec verschilier.de meningen over. Naar beste 
weten hebbzn beide stroiningen gepro~eerd ,  hoe Kien J-iet beste de  
gevoelens van het volk als geheel kon weergeven, en daarover ltwa- 
men zeer teg-nstrijiige berichten binnen via de kanalen van de ver- 
zetsbeweging, naarmate men het ene of bet andere kanaal beluisterde. 
Het  was inderdaad bijzonder moeilijk o m  daar een beslissing te 
nemen. D e  herr de Bcus vindt niet, dat men kan ze$gen, dat de 
Regering te kort geschoten is, zelis al zou zij uiteinuelijk de ver- 
keerde oplossing gekozen hebben. Twee zijden hebben elkaar lang 
bestreden en hielden elkaar ongeveer in evenwicht, maar beide toch 
op een zuiver democratische grondslag. 

Er  was te Londen, zo verklaart de heer Welter,  een tenctenz. die 
hij met bezorgdheia gadesloeg. Deze tendenz wilde in de  richting 
van versterking van het ceatrum. Niet in regeringskringen, inaar craei. 
beneden werkte ongetwijield ern fascistische tendenz, hetgee~i g:- 
paard ging met grote minachting voor het parle.nent en onze parie- 
mentaire instellingen. Mrn  zei: die zijn overleeid, dit is voorsij; wij 
moeten het anders boen na de  oorlog. Die ste.nmirig i~errste teer 
bepaald in Nederlandse kringen te Londen, waaraan een geringe 
waardering voor Qe individue!e Ministers vast zat. 

D e  ontwikkeling van de gedachte over ein crntraal c~ntrc~lere.id- 
adviserend lichaam voor de overgangstijd, waarvan a e  leden zoi!d21-1 
worden benoemd, stelt de heer van deti I'enzpel t e g a  de ac:ltergrond 
van de toentertijd te Londen heersende sfeer, die hij als volgt schildert. 
Er  ontstond te Londen ezn opvatting, die wel geïnfiltreerd werd uit 
Nederlaild, alsof de Nederlandse S.D.A.P. voor goed zou hebben af- 
gedaan. Ook onder de goede vaderlanders waren in het ~ o ~ l d - i i s e  
milieu vele politiek zeer behoudende elementen. Er  was een zeer 
sterke stroming, die gericht was tegen het partijwe,en als zodanig, 
maar vooral tegen het oude partijwezen. Al die elem-nten hadden 
ongetwijfeld grote invloed o p  de geestesrichting in bepaalde hoge 
kringen. 

Al  drze toenmaals te Londen heersende opvattingen on t ren t  het 
partijwezen in Iiet algemeen in Nederland, omtrent de positie en de  
toekomst van de arbeidersbeweging van alle richtingen in ons land, 
de stemming tegen de  oude Staten-Geriaaal, het streven o m  verande- 
ring te  brengen in de positie van de  Kroon bepaalden de sfeer, waar- 
in gewerkt moest worden. Het  werd er niet bijgehaald, maar dat 
alles was zeer zeker geweven o m  die voorstellen inzake een centraal 
controlerend-adviserend lichaam voor de overgangstijd. 

D e  moeilijkheden, die later, vooral tegrn het einae van de oorlog, 
in het Kabinet zijn ontstaan met betrekking tot het Militair Gezag, 
houden volgens de  heer van detz Terrzpel verband met de mentaliteit, 
die in bepaalde kringen heerste en met de bedoelingen, bewust of 
onbewust, die voorzaten. D e  heer van den Tempel  verwijst hier- 
voor naar hetgeen hij ree& gezegd heeft omtrent de omstandig- 
kedeïi, die tozn de meningen en de opvattingen in brede kringen te 
Londen en in Nederland, vooral ook in het bevrijde gebied, be- 
heersten en waarvan sommige heren bepaald d e  exponent waren. 

Toen de Kaoinetscricis acuut werd, was de heer va;? de11 Tempel 
van mening, dat de  hecr Gerbralzdy niet meer als Kabinetsformateur 
kon optreden. Daar  zat eigenlijk alles in. W-et optreden trg-n deze 
uitwas (het Militair Gezag), die zijns inziens zeer rampzalige gevolgen 
voor ons land heeft gehad, eiste absoluut een sterke hand, want er 
was veel tegenstand te overwinnen te Londen en in Nederland. T e  
Londen had men te maken met het Militair Gezag, dat zich, omdat 
het voor velen zo aanlokkelijk was, de steun, de medewerking had 
verzekerd van een belangrijke groep intellectuelen of zakenmensen 
uit Engeland, waarvan velen er een positie in hadden, die zich als de  
redders van het vaderland gevoelden en wilden tonen het te zijn. 

Daarnaast stond alles, wat militair was, o p  zezr enkele uitronde- 
ringen na. Men had bovzndien rekening te houden met de Prins en 
zijn oingeving. 

Wat Nezeriand hetrelt, had men re!íening te houdzri met de over- 
wegende i n v l o e ~  van zecr heterogerîe e:e.n,:r;ten, die Bet o p  één punt 
e ics  wars: vernieuwing; al wilSe de ern vernieuwing in radicale zin, 
cie ander in reactzonnatre zin. 

In Braoant lag het zerr strrke c.iiìtru:n va,i die stroiningen in Eind- 
hoven. D e  heer v a .  dil. I'e.npei ber.t het in zijn oori; uitvorriger 
uitexgezet. Hij herinnert aan de be-oeken met politieke strekking 
aan de Kroon buiten d r  gehrle Regering om. In elk geval: daar was 
een milieu geszhapen, waarin alles kon gebeuren, wat minder aan- 
genaam was uit het oogpiint van het welzijn van het land en de be- 
ve,stiging van het constitutionele bestel. 

O p  de vraag, of de heer van den 1 e/?z;?el wel eens in besprekingen 
met verantwoord-lijke personen in Engeland en Amrrika grconsta- 
teerd b i t ,  c.at iiieri oaar o:;geïi?st was over calgene, wat in de  b o e ~ e m  
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van de Nederlandse Regering gaande was met het oog o p  het parle- 
ment en alles, wat daarmede samrnhing, verklaart hij, dat hij zelf 
over deze aangelegei~heid opzettelijk niet met buitenlanders heeft ge- 
sproken. Hij heeft echter ongetwijfeld een ervaring gehad, die voor 
hem zeer kenschetsecd was, maar hij aarzelt, of hij dit naar voren 
kan brengen. Hij wil een aanduiding geven en het daarbij laten. 
Hij heeft ezn uitlating gehoord van de Minister van Buitenlandse 
Zaken in de  Ministerraad, die daarop weis, maar  hij vindt geen vrij- 
heid, die woorden te l-ierl?alen. In verband met opmerking ei^ van die 
aard in de Engelse pers wijst de hezr var7 clei: Teinpel o p  één voor- 
beeld. E r  staat in ,,News Review" ern stuk over de  Koningin. Hij 
weet niet, wie men verantwoordelijk mort strllen voor dat  artikel, 
maar het tijdschrift werd in e!k geval in  brede kringcn gelezen en het 
artikel was blijkbaar uit Hollandse bron. Het  was een uitsluitend Ne- 
derlandse geste, een ondergraving van bet aanzien der Ministers uit- 
sluitend van Nederlandse zijde, want de  positie van de Ministers pir- 
soonlijk in Engelse en Anxrikaanse kringen was uitnemend. 

Met  betrekking tot de verklaring, door Radio Oranje uitgezonden 
naar aanleiding van het besluit van 31 Juli 1944 E 60, zegt de heer 
Burger, dat niet alleen voor bezet Nederland enige verklaring van 
betekenis was, maar ook voor het buitenland, want de  geruchten 
over het neo-fascisme waren, zoals de heer van Klef fens rapporteerde, 
reeds in Amerika doorgedrongen, alwaar het niet aan  belangstelliiig 
terzake ontbrak. 

Uit de  gesprekken, die de heer van Heuven Goedhart na  zijn aan- 
komst te Londen met verschillende mensen gehad heeft, b!eek hcm, 
dat  er een volslagen andere sfeer in Londen lag dan  hij uit bezet 
gebied had meegebracht. Men was van zerr goeden wille en :vilde 
het graag begrijpen, maar - dit lijkt de heer van Neuven Goedhart 
o p  zich zelf gemakkelijk te verstaan - veel kon men niet be- 
grijpen. Men kon niet begrijpen wat nu eigenlijk leven onder de 
Duitse bezetting was, want men had het zelf nooit gedaan. O p  vvr- 
zoek van de heer Cerhrandy heeft de heer van Heuve~z Goet-lhurt 
tweemaal voor een uitgebreide groep Nederlandse ambtenaren een 
lang verhaal over de situatie in Nederland gehouden. 

Naar  aanleiding van liet feit, dat  een aantal mededelingen en 
stukken van de Buitengewone Raad van Advies o p  ongeoorloofde 
en onbehoorlijke wijze te Londen naar buiten zijn gekomen, wijst de 
heer Albarda er op, dat  er tozn een actie geweest is van e tn  zekere 
mijnheer Gans. Daaraan is deelgenomen door de  heren Wiessing, 
de11 Doolaard en nog enkele anderen, die tegen het Kabinet een actie 
hebben opgezet en het Kabinet habben beschuldigd van neo-fascisme, 
met citaten uit geheime st:ikken en mededelingen over geheime be- 
raadslaginzen. Daarover is verontwaardiging geweest; maar het is 
niet aan de Raad van Advies als zodanig verweten, want daar kan 
niet ezn Raad voor aansprakelijk worden gesteld, wanneer iemand 
- wie weet wie - zijn belofte van geheimhouding schendt. D e  heer 
Albarda heeft naar aanleiding van die publicstie in  Juli 1944 een 
memorandum geschreven over het z.g. neo-fascisme, waarin hij ??et 
Kabinet verdedigd heeft tegen de beschuldigingen en de aanvallen, 
die van de  kant van dat  comité zijn gekomen. In dit stuk is de ge- 
hele geschiedenis te vinden. Het  is behalve aan de Ministers en aan 
de leden van de Buitengewone Raad van Advies aan  een aantal be- 
trouwbare Nederlanders toegezonden. 

D e  denkbeelden van de heer Albnrda inzake de  bestuursvoorziening 
ondervonden nogal bestrijding; hij hechtte daar nogal veel gewicht 
aan, omdat het was waar te nemen, dat  te Londen - niet in de Mi- 
nisterraad, maar in  de Londense gemeenschap - een vrij sterke semi- 
fascistische geest bestond. Niet in  die zin, dat men er vriendsc1,iap 
voor Duitsland of Italië gevoelde; maar in deze zin, dat  men een 
toenemende afkeer van de pzrlemectaire democratie aan de dag legde. 
Men sprak over de vernieuwing, die moest plaats hebben, en ver- 
kondigde, dat, wanneer zij in Nederland zouden terugkeren, alles 
cnders zou zijn. Er  moest een opruiming worden gehouden; politielte 
partijen waren uit den boze en niet meer nodig; debatten in de 
Kamer en interpellaties en schriftelijke vragen morsten afgeschaft 
worden; het parlement moest niet meer dan  een adviserende bevoegd- 
heid krijgen en geen beslissende, enz. Niet dat al deze denkbeelden 
nu bij allen gelijkelijk bestonden, maar ze bestonden in verschillenc!e 
schakeringen. Dit maakte de heer Alharda nogal ongerust; anderen 
namen dit ,,en bagdtelle" er: me-nden, dat hij zich nodeloos ongerust 
maakte. Hij is echter op dit punt niet nodeloos ongerust geweest; hij 
is overtuigd. dat het een ernstig verschijnsel was, waarvan de invloed 
later duidelijk is gebleken. Later kwamen er uit Nederland vele 
van deze theorieën en vele berichtgevers sleidei1 liet voor, alsof het 
Nederlandse volk niet veel meer van de democratie moest hebbrn. Dit 
suggereerde men aan de  Londense gemeenschap. Dit was een zeer 
ernstig gevaar. In  die dagen, omtrent 1941, was er nog niet zoveel 
bekend omtrent de  stemming in Nederland. In  1942 kwamen er al van 
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deze berichten. In 1941 dreigde er uit Nederland nog niet zoveel 
gevaar, maar in Londen bestond het gevaar der anti-parlementaire 
suggesties wel. 

De heer van Angeren verklaart, dat er nooit ezn Minister geweest 
is, die geprobeerd zou hebben uit eigen overweging de gedachte te 
ontwikkelen van een neo-fascisme, zoals dit wel eens in de critiek 
naar voren kwam. We! werden &n in Londen èn vanuit het bezette 
gebied dergelijke gedachten, die gingtil in de richting van een meer 
autoritair systeem, naar voren gebracht. 

Met betrekking tot de bewering, dat de gedachte uit een vroegere 
fase, dat er een volmaakt nieuw benoemd parlement moest komen, 
zeer sterk voedsel vond in bepaalde, zoals men dat dan uitdrukt, 
senli-fascistische tendenzen, die in de Londense gemeenschap be- 
stonden, verklaart de heer Bolkestein, dat die tendenzen inderdaad 
bestonden. Deze deden hun invloed ook wel esns gelden op plaatsen, 
waar men dat liever niet had gezien. De oprnbare mening te Londen, 
zoals deze lot uiting kwam in Vrij Nederland, kan men niet beschul- 
digen van een semi-fascistische geest. 

Wel was er te Londen ecn genootschap, ,,Pro Patria", waar zulke 
tendenzen nogal eens tot uiting kwamen. De heer Bolkesteirz her- 
innert zich bijvoorbeeld persoonlijk met leden daarvan gesproken 
te hebben - dat was nu op zijn eigen terrein -, die, over Neder- 
land sprekende, meningen uitten, als bijvoorbeeld dat er nu ren 
einde gemaakt moest worden aan al die sektenscholen; dat moest nu 
maar eens voorgoed uit zijn. Hij kon allecn maar antwoorden, dat, 
zolang Nederland bestaan zou, dit een onmogelijke wcns van die 
heren zou blijven. Sektenscholen is ecn minder welwillende uitdriik- 
king, die gebruikt werd voor het bijzonder onderwijs. 

Er waren geen bepaalde propagandister? voor deze ideeën, maar 
het was e-n beetje gebruik te smalen op het parlement en oin te 
propageren, dat er een sterk gezag moest komen en dat de boel ver- 
anderen moest. Hoewel ,,in de mode" misschien ezn mat al te deni- 
grerend woord is, was het toch wel de mening van sommige leidentie 
kringen. De algemene tendenz van die tijd was van die aard. Die uitte 
zich in ,,Pro Patria" en in andere bijeenkomsten. 

De Ministers kwamcri te Londen aan in een Nederlandse gemeen- 
schap, die daar sinds jaren al bestond, waarin twee grote concerns, 
te weten de Shell en de Unilever, van grote invloed waren door 
middel van hun talrijke ambtenaren. In die kringrr, werden deze ge- 
dachten bij soinmigen aangetroffen. Die ontstonden niet door de 
komst van de Regering; die waren blijkbaar al daarvóór aanwezig. 

De samenstelling van de Londense gemeenschap was derhalve vrij 
eenzijdig, zodat de norinale correcties, die in het Nederlandse volk 
tegen dergelijke opinies wel naar voren komen, hier minder krachtig 
aan de dag traden. 

Boveridieil was er vóór de oorlog op dit terrein blijkbaar gecn ge- 
regeld geestelijk contact met Nederland geweest. Maar dit kwam toch 
ook weer niet zo tot uiting, dat er in het oprnbaar propaganda voor 
werd geinaakt. Als voorbeeld kan dienen, dat er te Londen de zo- 
genaamde Nederlandse Kring bestond, waarvan de heer Bolkestein 
voorzitter was. Deze kwam eens in de maand of in de zes weken bij 
elkaar; er werden allerlei onderwerpen van intellectue!e aard en van 
de meest verschillende soort behandeld. Er was als conditie gesteld, dat 
iedereen zich daar vrij kon uiten en niets gepubliceerd wrrd. ieder- 
een was vrij daar zijn mening te zeggen. De heer Bolkesteir? heeft al 
die bijeenkomsten persoonlijk geleid; Er zijn in de vier jaren. dat de 
Nederlandse Kring bestoild, ongeveer 40 vergaderingen geweest, liiaar 
daarin is nooit iets gebleken van bepaald fascistische neigingen. 

Als de heer Bolkestein eeri vergeiijking moest trekken tiissen ds 
mentaliteit in de Londense gemexschap op dit punt en de gedachten 
- bijvoorbeeld ten aanzien van het probleern van het parlement -- 

daarover bij het Kabinet zelf, dan constateert hij heel beslist, dat de 
doorsnede van het Kabinet er heel a:iders uitzag dan de doorsnede 
van de Londei~se gemeenschap. 

Hij kan de verzekering geven, dat er bij het Kabinet nooit sprake 
is geweest van fascistische neigingen. Het enige verschil, dat oor- 
spronkelijk bestond, ging over de waardering of de waardebepaling 
van de in Nederland achtergebleven Staten-Generaal, waaromtreiit 
zich tweeërlei mening voordeed. De ene mening zei: het zijn er1 
blijven de Staten-Generaa! en het is een iormaliteit om op grond van 
de Grondwet te bepalen die Staten-Generaal voor ontbonden te be- 
schouwen na een zeker aantal jaren, <n de andere n-iening was: 
neen, die Staten-Generaal zijn onder zulke geheel andere onistandig- 
heden gekozen, dat zij niet meer kunnen gelden als verteg~riwoordiger 
van de Nederlandse samenleving na de bevrijding. Men zal moetri; 
toegeven, dat dit twee beschouwingen zijn, die tegenover elkaar 
kunnen staan, maar die buiten fascisme kiirinen omgaan. 

De heer Vrraart verwijst naar aanleiding van de vragen, of de 
stromingen te I,onden, die men betitelt met het woord ,,semi-fascisme", 
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de mentaliteit uitdrukten, die men ook vóór de oorlog in Nederland 
wel aantrof en vooral ook in de oorlogsjaren in Nederland zelf, de  
stemming van: ach, dat  parlement, al dat gepraat, er moet een sterke 
Regering zijn, enz. en of er te Londen bepaalde propagandisten waren 
voor een omwenteling in onze Staatsinrichting, naar het boekje van de  
heer de Reus.') Dat  way de geprezen man. D a t  was nu de man, die 
precies aangaf, in welke richting het gaan inoest. Da t  is naar de 
mening van de heer Veraart volkoarn  fascisme. D a t  is dan ook, 
gelooft hij, het enige geschrift, dat er geweest is. Want aan vorm- 
geving deden die Londense mensen verschrikkelijk we~nig. Het  was 
maar een murmureren, een praten, zoals men dat  in bezet gebied 
ook wel aantrof. E r  waren maar weinig niersen, die positief aan  
deze gedachten vorm gaven. 

D e  heer de Beur deed het wel. D e  heer Veraarf herinnert zich 
de  oovattingen, die werdrn uitgesproken door die mijnheer: wat  
Tweede Kamer voor Indië? d e  Volksraad voor Nederland! D a t  
waren de uitingen van de hoge ambtenaren, die men strijk en zet 
tegenkwam. 

Naar  aanleiding van het feit, dat  dit boekje in bezettingstijd ook in 
politieke kringen niet ongunstig beoordeeld werd en dat prof. Rutgers 
eeri tweede druk heeft voorzien van aantekeningen, die wel critiek in- 
hielden, doch niet van fundamentele aard, merkt de heer Veraart op, 
dat die politieke kringen dan misschien wel zwaar geïnfecteerd waren. 
Hij ziet tot zijn d ~ e p  lerdwezen, dat  zelfs nu de opvattingen, die hij 
altijd heeft verdedigd, nog altijd critiek ontmoeten. Men wil niet 
als constitutioneel recht erkennen het overwicht van het parlement; 
wij moeten volgens deze critici naar een ,,evenwichtstoestand" gaan 
streven! Dat  beschouwt de  heer Veraart inderdaad als levens- 
gevaarlijk voor onze democratie. Als men de historie van het 
Nederlandse staatsrecht behoorlijk kent, ziet men, dat  in de  jaren 
1848 tot 1918 het overwicht volkomen bereikt is, maar dat  toen 
een zeer troebele periode tussen de twee wereldoorlogen is aan- 
gebroken, waarin men aan dit schone rechtsgoed is gaan twijfe- 
felen, zonder er iets tegenover te kunnen stellen dan wat gevaarlijk 
was voor de democratie. E r  is nu een zeer concreet ding geweest, 
dat boekje van de heer de Beus, en dat beschouwt de heer Veranrt 
als een aanslag o p  de Nederlandse constitutie. Hij beccho~~\vt het 
als een van de  gevaïrlijkste dingcri, die er o p  het ogenblik be- 
staan, dat  men op deze wijze probeert het overwicht van het 
parlement weer ongedaan te maken door machten in te schakelen, 
die niet het reciitseisu~ie van Nederland zijn. Er  bestonden ook des- 
tijds iri de Nelerlanclse Unie, die rn3n in bwet g-bie; grhad hzeft, 
dercelijke denkbeelde.i. 1x1 de brochure van Colijn hebb-n dergelijke 
dingen gestaan en dat vindt hij juist het erge: dat wij de  invloed 
van het Oosten ernstig hebben ondergaan. Het prachtige. dat hij 
in Engeland heeft gevonden, is in Nederland en in de Londense 
kringen, de Regeringskringen, het eerst zwaar aangetast. D a t  daar  
eenvoudig de gedachte heerst: the Law is in the House of Com- 
mons! Dat  weet in Engeland iedereen. Wij zitten daartegenover 
in Nederland nog altijd met machten, die wat niet tot het wezen- 
lijk Nederlandse behoort in Nederland ingang willen doen vinden. 

Tn ee.i nota van 15 Juni 1948 aan de commissie, welke nota han- 
delt over de strijd te  Londen in de  jaren 1942-1945 voor handhaving 
van de oarlementaire democratie in Neclerland, had de heer Veraart 
geschreven, dat in het voorjaar van 1943 - vooral na het binnen- 
dringen van een groot aantal Indische ambtenaren in het Londense 
Regeringsanparaat - steeds duidelijker werd, dat de7e ariti-constitu- 
tionele mentaliteit zich meer en meer verspreidde. Tijdens zijn ver- 
hoor verklaart de heer Veraart nader. dat  de Indische ambtenaren, 
die toen naar Londen zijn gekomen, in het algemeen tegenstanders 
waren van de  bevoegdheden van het parlement. D a t  was werkelijk 
anti-parlementarisme tot en met, om die lelijke uitdrukking te  ge- 
bruiken. Men had daar werkelijk de  ongelooflijke opvatting, dat, 
wat Mussert ons volk had willen brengen, in wezcn nop niet zo gek 
was en dat  de  sterke man en de sterke Regering eigenlijk wel heel 
belangrijke en mooie ding217 waren. Als de heer Veraart ~ i c h  niet 
vergist, maar dat zou gemakkelijk even na te kijken zijn, was de 
N.S.B. in Nederland reeds een verboden vereniging, toen Musrert 
nog met alle mogelijke luister in Indië is ontvangen. Aldus d e  
mentaliteit, die men daar had ten opzichte van de parlementaire 
democratie. Hij, die zich niet houdt aan de parlementaire demo- 
cratie, waarin rechtens het overwicht bij de Staten-Generaal be- 
hoort, is, naar de  mening van de  heer Veraart, o p  de  gevaarlijke 
half-fascistische weg, welke machten erkzct als grondmachten in ons 
bestel, die niet controleerbaar zijn en die niet komen uit en door 
het volk. 

37320 (Michiels van Verduynen) D e  heer Michiels van Verdcryner~ ontkent, dat  er in 1944, zoals de  
buitenwereld te Londen beweerde, semi-fascistische tendenzen in het 
Kabinet ern rol hebben gespeeld bij hei probleem van de bestuurs- 
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voorziening. De heer Miclziels van Verduyrzen verklaart, dat dit het 
laatste is geweest, dat ooit ten grondqlag heeft gelegen aan hun be- 
schouwingen. Van die fascistische neigingen heeft hij zelden gehoord. 
Hij weet niet, bij wie ze bestonden, doch van buitenaf heeft hij het 
we! vernomen. 

Dat de opvattingen, die gekwalificeerd werden als semi-fascis- 
tische opvattingen, bevorderd werden door het feit, dat men in de 
Londense gemeenschap twee grote concerns had, nl. de Shell en de 
Unilever, is volgens de heer Rijkens volkomen onjuist. Hij weet niet, 
welke bewijzen hij daarvoor kan aanvoeren, maar hij wil alleen 
even noemen de heer Polak, die zijn mede-directeur was en die een 
sociaal-democraat was. Hij kan zeggen, dat de heer Polak zeker niets 
voelde voor iets anders dan e2n democratische instelling en dat hij 
nooit zijn medewerking zou hebben verleend aan iets, dat aan een 
democratisch begrip afbreuk zou hebben gedaan. Hij zou kunnen 
verwijzen, de heer Rijkeizs meent misschien niet helemaal te onpas, 
naar de rapporten, welke uitgebracht zijn door de Londense studie- 
groep voor reconstructieproblemen, welke in de oorlog zijn geschre- 
ven en waarop hij als voorzitter natuurlijk invloed heeft uitgeoefend, 
evenals andere mensen, onder wie verschillende collega's, zowel van 
de Shell als van de Unilever. De heer Rijkerzs gelooft, dat er bij die 
rapporten wel enige zijn, waarvan zij het verwijt te horen kregen, dat 
ze te linkse opvattingen vertoonden. Hij gelooft echter, dat er heeI 
weinig uitlatingen in te vinden zijn, welke van een minder demo- 
cratische opvatting, zouden getuigen. Voorzover daar Unilever- en 
Shell-menssn in vrij sterke mate aan hebben meegewerkt, gelooft hij, 
dat het een begin van een bewijs van het tegendeel kan vormen. 

Met betrekking tot de beschuldiging, door buitenstaanders te 
Londen geuit, dat het Kabinet met deze materie in semi-fascistisch 
vtiarwater zou zijn geraakt, heeft de heer van Kleffens wel de 
term neo-fascistisch gehoord. Hij herinnert zich wel iets van pu- 
blicaties in die tijd en niet uitsluitend in Nederlandse kring, maar 
ook wel eens in Eneelse organen en zelfs wel eens in Ameri- 
kaanse couranten, waarin van een zekere ongerustheid over de ont- 
wikkeling op dit punt bleek. Het was de beschuldiging van neo- 
fascisme. die ontsproten is aan een naar breinen, die enige vertak- 
kingen hadden in de Engelse pers. Hij gelooft niet. dat dit suontane 
p~iblicaties van de Engelse pers zijn geweest. De gehele bewering wds 
absurd. Niemand in de kring van het Kabinet gevoelde bij zijn weten 
iets voor het fascisme, neo-fascisme of wat voor fascisme ook. Mis- 
schien waren er daarbuiten enkelen, die zoiets niet onaardig zouden 
vinden, maar daarvoor was het ook een brede samenleving met al 
haar schakeringen en uitersten. 

Ten aanzien van de ongerustheid in buitenlandss kringen over het 
streven met betrekking tot het parlement, waarover de heer Burger 
bij zijn verhoor het volgende had verklaard: ,,Trouwens, niet alleen 
voor bezet Nederland was althans enige verklaring van betekenis, 
want de geruchten over ons neo-fascisme waren, zoals de heer van 
Kleffens ramorteerde, reeds in Amerika doorgedrongen, alwaar het 
niet aan belangstelling terzake ontbrak," deelt de heer van Kleffees 
mede, dat hij dat ongetwijfeld zal kunnen verifiëren te Washington; 
in die tijd was hij niet in Amerika. De heer van Kleffens is daar ge- 
weest in de zomer van 1943, toen dit nog niet speelde. Hij zou het 
gerapporteerd kunnen hebben op grond van waarnemingen, maar aan 
zal het er wel gekomen zijn; lanes welke weg weet hij niet. Hij ineent 
ook, maar daarvoor durft hij zijn hand niet in het vuur stekvi, dat 
in .,The New Statesman and Nation" eens zoiets gestaan heeft; hij 
heeft altijd het gevoel gehad, dat dat van Nederlandse zijde kwam, 
dat daar een lijntje liep. Men wist trouwens in Engeland niets van 
die Provinciale Staten en van die gemeentebesturen; in Amerika nog 
veel minder. Maar de centrale vraag: wat is de Nederlandse Rege- 
ring van plan met het parlement, is natuurlijk geen detailvraag meer; 
dat is een vraag, die wel de aandacht kon trekken. 

Aan de heer Gerbrandy wordt de zienswijze van de heer Veraart 
over zijn ontslag voorgehouden, waarop de heer Gerbrandy zegt, 
dat de strekking van de woorden, door de heer Veraarr geciteerd als 
door de heer Gerbrandy gebezigd, juist is, doch dat de vorm der 
mededelingen niet juist is. De heer Gerbrandy werd door ambtge- 
noten herinnerd aan een ander geval, waarin de heer Veraart zich 
ook misdragen had. Toen heeft de heer GerbranrZy in dit geval ge- 
zegd: nu is het ook voor mij uit. Maar de heer Gerbrandy wil niet te 
veel van de heer Vernart zeggen. 

De heer Veraart is wegens het schrijven van zijn artikel ,,'Het 
Constitutioneele Vraagstuk" ontslagen, doch men bedenke, dat het 
de druppel was, die de emmer deed overlopen. In  die tijd werd de 
Nederlandse Regering steeds aangevallen in de uiterst linkse pers 
iil Engeland. Daarover zijn persconferenties geweest; in dat opzicht 
hau de Regering het in die tijd moeilijk. Het is, naar de mening van 
de heer Gerbrandy, niet duldbaar, dat op hetzelfde ogenblik die be- 
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schuldigingen in andere vorm door een ambtenaar de eigen Rege- 
ring naar het hoofd werden geslingerd. 

De heer Gerbrandy verklaart, dat naar zijn mening door de sfeer 
en de stromingen te Londen, die er toe neigden wellicht de volks- 
invloed enigszins te temperen, gern invloed is uitgeoefend op de 
discussies in de Ministerraad. De heer Gerbrandy wil dat zo kras 
mogelijk zeggen: helemaal niet. 

Dat er toch iets zou geweest zijn, omdat er persuitingen in die 
richting waren, kan de heer Gcrbrandy moeilijk beoordelen, want hij 
heeft zich te Londen streng op het standpunt gesteld: ik wens met 
buitenstaanders, wat betreft Regerings~aken en politiek, niets te maken 
te hebben. Hij moest als Minister-president telkens naar de Koningin, 
hij kwam in de Ministerraad; had te maken met de heer Beelaerts 
van Blokland, de vice-voorzitter van de Raad van State, later inet i e  
Buitengewone Raad van Advies, maar niet met andere mensen, om- 
dat dit verkeerde gevolgen zou kunnen hebben. Dat heeft hij tegen 
buitenstaanders op een gegeven ogenblik zeer kras gezegd, omdat 
men in zo'n kleine gemeenschap anders inderdaad de kans krijgt 
voor wat hij noemen wil: infectie. Daar lagen te Londen heus wel 
mensen op de loer, die wat in hun hoofd hadden. Zijn standpunt 
was: houd je er onverbiddelijk buiten. 

Natuurlijk drong er wel erns iets tot de Ministers door. De heer 
Gerbrandy heeft wel ezns een vergadering bijgewoond, waarvan hij 
dacht: dat vind ik nu niet het prettigst om te horen. Daar zat ongetwij- 
feld wel iets, maar daar weet hij te weinig van. Zonder dit standpunt 
van onthouding zou de heer Gerbrandy het nooit hebben uitgehouden. 
Om dit te begrijpen, moet men weten, hoe men daar leefde en hoe 
áaar invloeden trachtten te komen. 

Er waren mensen, die door kennissen van de heer Gerbrandy 
werden betiteld met ,,Oranje-fascisten". Wat dat precies inhoudt, kan 
hij niet vertellen, maar er waren dus wel niet-politiek geschoolde 
figuren, die ongetwijfeld gekke dingen dachten en zeiden. De heer 
Gerbrandy bevestigt, dat dezen streefden naar een sterk gezag door 
verandering van het constitutionele bestel. 

De heer Cerbrarzdy is daar ook wel ezns officieel tegenaan gelopen. 
Hetzelfde gold ten aanzien van Frankrijk. Op een gegeven ogenblik 
- de heer Gerbrandy was zeer goed met de groep-de Gaulle; hij 
kende generaal de Gaulle persoonlijk en de verhouding was best; deze 
werkte met hen samen - kreeg hij een uitnodiging van een bepaalde 
groep Fransen, die hij niet kon afwijzen. De heer Gerbrandy dacht, 
dat de uitnodiging van de Gaullistische kant kwam, doch het bleken 
meer Pétainisten te zijn. Daar kwamen besprekingen en daar werd 
hij, nog wel omdat hij calvinist was, zo binnen die kring gehaald. 
Zij verdedigden, dat men naar de kant van een zeer autoritair getinte 
Regering toe moest. Toen dacht de heer Gerbrandy: nu wordt het tijd 
om mij even van dit gezelschap te distanciëren. Hij heeft scherp 
stelling genomen met de woorden: als u denkt, dat u in deze richting 
mi:t mij kunt praten, bent u mis; ik vind het heel gezellig met u te 
souperen en eens een gesprek te hebben, maar - ik ben inderdaad 
calvinist - dan denk ik over deze dingen heel anders dan u voor- 
draagt, laten wij dat even goed weten. Het zat ook - bij grote uit- 
zondering overigens - in Engelse kringen hier en daar. Daar is de 
heer Gerbrandy wel eens tegenaan gelopen, maar hij heeft zich er 
buiten willen houden. 

Voorzover de heer Gerbrandy is gerapporteerd, is de mededeling, 
die in de bladen heeft gestaan, dat het boekje van de heer de Beus, 
,,De Wedergeboorte van het Koninkrijk" op kosten van de Regering 
door de Regeringsvoorlichtingsdie~st zou zijn verspreid, niet juist. 
De heer Gerbrandy weet dit echter niet zeker, maar hij gelooft het 
niet. Ket kan niet, zo vervolgt de heer Gerbrandy, want hij was 
politiek verantwoordelijk voor de Regeringsvoorlichtingsdienst, ter- 
wijl de heer van Kle f f e i~s  administratief verantwoordelijk was. De 
heer Gerbrandy had ook met Radio-Oranje c.a. te maken. De heer 
de Beus heeft dit boekje geschreven en het oordeel van de heer 
Gerbrandy daarover gevraagd. Deze heeft er zeer ernstige critiek op 
geoefend en de heer de Beur gezegd, dat hij zijn reputatie niet 
moest verspelen door dit boekje te publiceren. De heer de Beus heeft 
dit ook niet gedaan en heeft wijzigingen aangebracht en hem het 
boekje in gewijzigde vorm toegestuurd. De heer Gerbrandy vond 
het toen veel beter, maar er kwamen nog dingen in voor, die hij niet 
voor zijn rekening wilde ne.men. Onder deze omstandigheden is het 
dus naar het inzicht van de heer Gerbrandy practisch ondenkbaar, 
dat het op kosten van de voorlichtingsdienst zou zijn verspreid, terwijl 
de verantwoordelijke Minister er bezwaren tegen had, hoewel hij de 
heer de Beus overigens vrij liet om het te schrijven. De heer Ger- 
brandy was er niet enthousiast over. Er stonden wel enkele frisse 
dingen in. Uit wetenschappelijk oogpunt was het niet sterk. Er 
stonden bijvoorberld enige dingen in o.a. van het verse broodje en 
dergelijke, die al te oppervlakkig waren. 



76593 (Sluyser) 

81878 (da Costa Goiizez) 

Volgens de  heer Sluyser liep er te  Londen ecn aantal mensen 
rond, aan wier goede bedoelingen geen ogenblik mocht worden ge- 
twijfeld, maar die van de  politieke geschiedenis van Nederland, laat 
staan van de politieke verhoudingen, van politieke stromingen, van 
de waarde van deze stromingen, van de geestelijke bronnen, waaruit 
de  verschillende politieke stromingen in Nederland hun kracht hebben 
geput, eenvoudig niets wisten. E r  was ook geen gelegenheid om het 
na te kijken. Er  was te Londen slechts één exemplaar van de Grond- 
wet, maar verschillende mensen hadden daarmede te maken. Men 
heeft de  Grondwet moeten stencillen en in  die vorm in gebruik 
moeten geven. 

Met betrekking tot het boekje van de  heer de Beus verklaart de  
heer Sluyser, dat, als de heer de Beus dat  boekje nog eens naleest, hij 
om elke bladzijde zal moeten glimlachen, omdat de zaken wat anders 
zijn gelopen dan hij zich had voorgesteld. Er staan toch dingen in, 
waarvan men zegt: iedereen kan er geen verstand van hebben, maar 
wanneer een Nederlands Kabinet met staatsgeld een paar duizend 
exemplaren van dat  boekje onder de Nederlanders in de wereld laat 
verspreiden.. .. . . . . . D e  Regeringsvoorlichtingsdienst heeft nl. bij de 
Netherlands Publishing Company ein aantal exemplaren van dat 
boekje gekocht en deze zijn naar de  verschillende posten in het 
buitenland gestuurd ter verspreiding onder de Nederlanders. D e  
heer Sluyser heeft zelf de pakken o p  de afdeling zien staan. 

D e  heer de Beus heeft het geschreven, toen hij nog aan Buiten- 
landse Zaken zat en hij heeft de  Minister-President gevraagd er ern 
voorwoord bij te schrijven. Deze had het gestuurd aan  dr. Piet 
Kasteel, die toen zijn secretaris was, met het verzoek advies uit 
te brengen. D e  heer Kasteel had geadviseerd dat in geen geval 
te doen, omdat hij het boekje staatsrechtelijk en wat de gehele 
visie o p  de na-oorlogse politiek betrof onjuist vond. O p  dat  
ogenblik is het dus niet geueurd. Tenslotte is na een jaar het boekje 
gewijzigd en te  Londen verschenen. Het werd ook naar het buiten- 
land gezonden. 

D e  invloed van de Engelandvaarders o p  het Londense milieu be- 
sprekend, zegt de heer Sluyser, dat  dezen ein geromantiseerd gedeelte 
vormden van de Londense kolonie. Ongetwijfeld flinke jongelui, die in 
vele gevallen zeer veel voor de goede zaak hebben over gehad. Zij 
werden geroepen o m  een oordecl te geven over politieke vraag- 
stukken. Hier zou op zich zelf niets tegen zijn, als men daarbij 
rekening hield met de betekenis van degenen, die het advies uit- 
brachten. Maar de Regering was, zei men - de heer Sluyser gelooft, 
dat het niet waar was - verstoken van behoorlijk contact met Neder- 
land en dus aangewezen o p  het oordeel van deze Engelandvaarders. 
Dezen zongen allemaal hetzelfde lied: Nederland is zat van de poli- 
tieke partijen, de  Kamerleden zijn een stelletje slappelingen gebleken, 
aan hen hebben wij niets en van hen wil het Nederlandse volk niets 
meer weten; de  Ministers, die te Londen zitten, hebben geen gezag 
meer; men wil een Koninklijk Kabinet; de onbezwekeil liefde voor 
het Huis van Oranje zet zich om in een behoefte o m  door het Huis 
van Oranje persoonlijk geregeerd te worden, enfin, de  bekende ge- 
dachtengang. 

D e  heer Sluyser had aanvankelijk de opvatting, dat  een dergelijke 
eenstemmigheid bij het geven van het oordeel over de situatie in 
Nederland een gevolg was van een bepaalde psychologische ge- 
steldheid van de groep, waaruit de Engelandvaarders het eerst te 
voorschijn waren gekomen. Er  is een zekere psychologische aan- 
leg voor nodig om de  stap te doen naar Engeiand te gaan. Maar 
het is de  heer Sluyser later bekend geworden, dat  in het midden 
van 1943 het Kabinet een brief heeft geschreven, waarin het er de  
aandacht o p  vestigde, dat de heer van ' t  Sant de Engelandvaarders 
coachte, dus souffleerde, voordat zij door het hoogste gezag werden 
gehoord over hetgeen in Nederland aan politieke opvattingen leefde. 
Die brief moet er zijn. Dit heeft tot gevolg gehad, dat  de heer vun 
' t  Sant drie inaanden met ziekteverlof is gegaan. Hij heeft zijn functie 
ter beschikking gesteld. Dit werpt een licht o p  de politieke ver- 
dwazing, die er te Londen begon te heersen. Het was heel moeilijk 
zich te onttrekken aan de  suggestie, die er van de Engelandvaarders 
uitging. 

D e  heer Sluyser wil er slechts o p  wijzen, hoe de  stemming werd 
voorbereid, waaruit o p  een gegeven ogenblik het denkbeeld te voor- 
schijn zou komen: ,,dit leggen wij straks aan Nederland op." 

D e  heer du Costa Gotizez verklaart. dat, toen hij van Curaçao te 
Londen kwam, de  Nederlands-Londense gemeenschap verdeeld was 
in een kleine groep, die streefde naar herstel van het parlement in 
Nederland en een grote groep, die daartegen bezwaren had. D e  
kleine groep bestond uit prof. Veraart en enkele socialisten, ern 
man, die in de arbeidersbeweging heeft gestaan, de hecr Oldcnbroek, 
en de heer Meyer Sluyser, een van de eerste kemphanen. Deze kleine 
proep streefde bewust naar volledig herstel van het parlement. Daar- 
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tegenover stonden lieden, die meenden, dat het parlement een ver- 
ouderde instelling was en dat het moest worden vernieuwd. Een van 
de mensen, die de heer da Costa Gonzez vreselijk hebben teleurge- 
steld in die tijd, was Minister Albarda. Deze meende, dat het herstel 
van het parlement niet zo direct plaats moest hebben. Hij zocht 
naar een con~pron~is. In verschillende clubs te Londcn. o.a. in Hol- 
land House, werden besprekingen gevoerd en werd gedebatteerd. Men 
sprak in die kleine groep van een soort neo-fascisme. Als de Cura- 
çaoënaar stond de heer da Costa Gomez daar in zekere zin buiten. 
Hij vond het echter verschrikkelijk, dat het Nederlandse parlement 
niet in zijn volle glorie zou worden hersteld. Tegenover de groep 
van prof. Veraart stonden alle mogelijke richtingen. 

Bij het ontslag van de heren van Angeren en Kerstens heeft de 
heer da Costa Go~nez met anderen publiekrechtelijk getuigd van 
zijn opvattingen. Op een gegeven ogenblik ontstond er verschil van 
mening in het Kabinet. De heren van Angeren en Kerstens hebben 
toen besloten uit het Kabinet te treden. Zij kregen hun ontslag, 
zonder dat voldoende motivering hiervoor naar buiten was gebleken. 
De heer Cerbrandy heeft toen gemeend aan de katholieke leden 
van de Buitengewone Raad van Advies uitsluitsel te moeten geven 
en bekend te moeten maken, welke de redenen voor het ontslag 
waren. Hij heeft toen de heren de van der Schueren, van Haastert, da 
Costa Gomez en pater Moncherz uitgenodigd bij hem te komen om 
hun uitsluitsel te geven. Zij hebben toen gezegd: als het Nederlandse 
volk niet mag weten, waarom deze heren hun ontslag hebben ge- 
kregen, dan stellen wij het ook niet op prijs om dat te vernemen; 
in Nederland geeft het ontslag van twee katholieke Ministers een 
slechte indruk; wat wij te horen krijgen, moet het Nederlandse volk 
ook te horen krijgen; het zal sterk genoeg zijn om het te kunnen 
verdragen; wanneer wij het alleen maar te horen krijgen, heeft dat 
volstrekt niet de minste waarde. De katholieke leden van de Raad 
van Advies hebben dus geweigerd te luisteren naar de motieven, die 
aanleiding waren tot het ontslag. De heer da Costa Gornez heeft 
toen met de heer van Haasfert een open brief opgesteld, omdat hij 
meende, dat eindelijk nu eens verzet moest worden aangetekend 
tegen al te autocratische besluiten van de Regering te Londen. 

Toen zij dat stuk in Vrij Nederland plaatsten, werd de heer van 
Blankenstein opgebeld door prof. Gerbrandy, waarbij te kennen 
werd gegeven door de heer Gerbrandy, dat dit stuk niet moest 
worden geplaatst. De heer van Blankenstein heeft toen de heer da 
Costa Gomez opgebeld en gezegd, dat, wanneer hij dat stuk zou 
plaatsen, hij zich de onmin op de hals zou halen van de Regering. 
De ondertekenaars van de open brief hebben gezegd: U doet het of 
u doet het niet; wanneer u het niet doet, dan zullen wij op een 
andere manier bekend maken, dat u bent gezwicht voor bepaalde 
bedreigingen. Tenslotte is dat stuk toch in Vrij Nederland geplaatst 
als protest tegen het autocratisch optreden van de Regering, zonder 
voldoende voorlichting te geven aan het gehele Nederlandse volk, 
in West zowel als in Oost. De heer da Costa Gomez c.s. meenden, 
dat het Nederlandse volk in Nederland behoorde te weten, wat er was 
voorgevallen, of dat nu slecht of goed was, omdat er toch een groot 
aantal katholieken in het land was, dat raar zou opkijken, wanneer 
er twee katholieke Ministers 2 bout portant ontslag kregen zonder 
opgave van redenen. 

De opvatting van de heer Sluyser, dat het protest inzake het ont- 
slag van de heren Kerstens en van Angeren de vier katholieke leden 
eigenlijk één front heeft doen maken met betrekking tot het advies 
van de Buitengewone Raad van Advies inzake de vertegenwoordi- 
gende lichamen en dat daardoor in dit college de meerderheid is ge- 
haald, kan de heer dn Costa Gomez endosseren. 

Of de stromingen te Londen, die een andere kant uit wilden, meer 
voorbijgaande opvattingen waren, die uit de  bewogenheid van de tijd 
voortvloeiden, daarover is de heer da Costa Gomez nog altijd niet 
gerust. Deze mensen vormden nu eenmaal een groepering, die, als 
zij de kans kregen, in elk bestel hun slag zouden slaan. De kwestie 
is, dat mensen van dergelijke aard niet de gelegenheid krijgen om 
de totalitaire gezindheid tot ontwikkeling te brengen. Er waren dwa- 
zen, die daarover schreven, zoals b.v. de heer Gans. Rustige burgers 
en de gemeenschap in de ware zin van het woord beschermden zich- 
zelf tegen deze uitwas. Een heel kleine gemeenschap komt er dan 
aanzetten, waarvan de mensen zelf het vrij goed hadden. De Neder- 
landse gemeenschap in Londen h8d het goed. Er waren secretaressen 
van de Ministers en typisten, die in Claridge gingen lunchen. Dat 
was de gewoonste zaak van de wereld. Zij hadden het buitengewcion 
goed. Deze jongelui kregen de kans om zo nu en dan eens een grote 
borst op te zetten, vooral als er Engelandvaarders kwamen, die on- 
middellijk tot held werden gepromoveerd. Men moest dan wel de- 
gelijk oppassen, dat zij niet in een kring terechtkwamen, die een 
verkeerde asem uitwasemde. Op zichzelf beschouwd, was dat niet 
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zo erg, want het Nederlandse volk zou daar toch wel een remedie 
op weten te vinden, maar als symptoom was het toch wel zeer 
vreemd; onmiddellijk na de verbanning, onmiddellijk na al dat leed, 
na het gevoel te hebben gehad van onderdrukking, een gevoel van 
neo-fascisine met zich mee te dragen. Dat kwam, gelooft de heer 
da Costa Gonzez wel, doordat een hoop mensen plotseling op veel 
grotere voet zijn gaan leven. Dat kan op verschillende manieren 
gebeuren. Een eenvoudige jongen, die een Duitse soldaat in de gracht 
heeft gesmeten, kwam daar aan en werd daar ontvangen met alle 
mogelijke eerbewijzen. Plotseling weken bij die man alle grenzen en 
het begon die mail te broeien. Hij kwam dan in Oranjehaven; dat 
was een soort van zelfaanbidding daar. Die geesi groeide dus van 
nature, zonder dat de democratische remmen daar tegen konden 
ingaan. Gevaarlijk was dat niet. vindt de heer da C ~ o a  Goriiez. Hij 
vond het een stel grote jongens. 

De heer da Costn Gon~ez had niet het idee, dat inen een gewijzigd 
parlementair stelsel wilde. Men wilde van het parlement af zijn. 
Het was maar een heel kleine groep. Men moet dat ook niet over- 
drijven. Het was een klein aantal mensen, dat plotseling op een veel 
grotere voet kwam te leven. Zij vonden het wel iets om van kor- 
poraal tot kapitein te worden gebombardeerd. Dat is niet meer nor- 
maal. In de gemeenschap in New York, waarmee de heer & Costa 
Gonzez ook bekend was, vertoonde zich deze geest niet. De ge- 
meenschap in de West vertoonde die gecst ook niet. Men kan ook 
weer niet zeggen, dat zich in de Nederlandse cultuurgeschiedenis op 
een gegeven ogenblik plotseling een richting: neo-fascisme, ver- 
toonde. Het vertrouwen van de heer da Costa Gomez was toen ook 
ongeschokt in de democratische instelling van het gevoel van het 
volk. 

.i 2. De Comn7issie Terugkeer 

De vraagstukken, waarvoor de Regering geplaatst zou kunnen 
worden op het ogenblik van de bevrijding van Nederland, dienden 
zich te Londen al vrij spocdig aan. Teneinde deze problemen, die in 
het bijzonder betrekking hadden op de voorbereiding van de wet- 
geving voor het herstel na de bevrijding, zo nauwgezet mogelijk te 
bestuderen, werd in de vergadering van de Raad van Ministers van 
27 Mei 1941 voor de eerste maal het vraagstuk besproken, of hier- 
voor een afzonderlijke ministeriële commissie moest worden inge- 
steld. De notulen van de Ministerraad vermelden geen besluit betref- 
fende de instelling van een ministeriële commissie, de z.g. ,,Commissie 
Terugkeer". Op 25 Augustus 1941 vond evenwel de eerste vergadering 
van deze coinmissie plaats. l) 

In een nota - waarvan het ontwerp dd. 13 Maart 1941 met een 
aantal opmerkingen daarop van de hand van de Minister-President 
of de heer van Boeyeri in het bezit van de commissie is - had 
Minister Dijxhoorn reeds daarvóór enkele fundamentele richtlijnen 
voor de Koningin opgesteld, welke de grondslag zouden kunnen vor- 
men voor de verdere studie en voorbereiding van die maatregelen, 
welke bij de bevrijding met betrekking tot een veilige terugkeer van 
de Regering zouden moeten worden genomen. Een aan het Depar- 
tement van Defensie verbonden .,Bureau voor Bijzondere Aange- 
legenheden" hield zich reeds bezig met de bestudering en voorbe- 
reiding van de militaire maatregelen met betrekking tot de terugkeer 
naar Nederland. 

Van 15 Maart 1941 is een nota van de heer van Boeyen inzake 
de terugkeer naar Nederland en de taak van Z.K.H. Prins Bernhard. 
In deze nota wordt de mogelijkheid Prins Bernhard met een taak te 
belasten. hetzij bij het herstel van de orde. hetzij op bestuurlijk terrein, 
verworpen. Wel wordt als uitvoerbaar gezien een functie van de 
Prins op algemeen n~aatschappelijk gebied, in het bijzonder met be- 
trekking tot leniging van de nood van het volk na de bevrijding. 

Uit de nota 9 dd. 27 Maart 1941 van de Voorzitter van de Raad 
van Ministers aan de Koningin blijkt, dat de beide hierboven bespro- 
ken nota's aan Haar zijn overgelegd. In eerste aanleg hadden de Mi- 
nisters van Justitie, van Binnenlandse Zaken en van Defensie, na 
overleg, besloten een gemeenschappelijke nota op te maken, doch de 
Minister van Defensie had een zelfstandige nota gemaakt, waartegen 
de heren Gerbrandy en van Boeyen bezwaar hadden. De nota van de 
heer van Boeyen is een uitvloeisel van het feit. dat de positie van Prins 
Bernhard wel is besproken, maar niet in de nota-Dijxhoorn is ver- 
werkt. Met betrekking tot dit laatste punt adviseert de heer Ger- 
brandy Z.K.H. Prins Rernhurd aan te wijzen als commissaris-generaal 
van Herstel. Dit gaat, daar in dit herstel zowel het militaire als het 
economische begrepen is, verder dan de nota-van Boeyen. Voorts 
heeft de heer Gerbrandy bezwaar tegen de te sterke militarisering 
van de terugkeer, zoals deze in de nota-Dijxhoorn wordt voorgesteld. 

Met betrekking tot de Commissie Terugkeer verklaart mr. J. G. de 
Reus, die van het begin af aan secretaris van deze comnlissie is ge- 
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weest, dat de Ministerraad, om niet te veel hooi op zijn vork te 
nemen in de volledige Raad, bepaalde onderwerpen heeft overge- 
dragen aan ministeriële commissies. De Ministerraad heeft zich niet 
gesplitst, want er waren iedere Dinsdagochtend geregeld Minister- 
raad-zittingen. Er waren aanvankelijk twee commissies uit en door de 
Ministerraad samengesteld. De ene, de zg. Commissie Oorlogvoering, 
bestaande uit de Minister-President, de Minister van Oorlog, de 
Minister van Marine, de Minister \7an Buitenlandse Zaken, de heer 
Michiels van Verduynerz en, naar de heer de Beus meent, ook Prins 
Bernhard. Waarschijnlijk was daar ook nog bij de Minister van 
Koloniën. 

De andere commissie was de zogenaamde Commissie Terugkeer, 
uit zeven leden bestaande, namelijk de heer Gerbrandy, voorzitter, 
de heren Albarda, van Angeren, van den Tempel, van Heuven Goed- 
hart (die de heer van Angeren als Minister van Justitie is opgevolgd), 
Furstner, van Lidth de Jeude en later ook de heer Burger. Prins 
Bernhard kwam er regelmatig bij. Naar de mening van de heer de 
Beus had Prins Bernhard een adviserende stem. De Commissie Terug- 
keer vergaderde eenmaal in de week. 

Indien een stuk wetgeving was voorbereid en de commissie met 
een ontwerp gereed was, bracht zij dit in de Ministerraad, die er 
dan zijn fiat aan gaf. 

De heer van Angeren verklaart in de commissie te hebben gezeten, 
vooral als technicus, teneinde van de voorhanden stof een wet te 
maken. 

Omtrent de samenstelling van de commissie deelt de heer van 
Angeren mede, dat ook de heer van Boeyen er lid van was en dat de 
heer Albarda er betrekkelijk snel is bijgekomen. De heer van Angeren 
heeft begrepen, dat de heer Albarda misschien niet door de Minister- 
raad daarvoor aangewezen is, maar zich daarvoor aangewezen ge- 
voeld heeft. De andere Ministers zaten er qualitate qua in, de heer 
Albarda zat er meer voor zijn persoon. 

De heer Kerstens is practisch van zijn optreden af tot het einde toe 
lid geweest van de ministeriële Commissie Terugkeer, maar er kwa- 
men gern wetten en besluiten uit deze commissie. Het waren als- 
maar gedachtenwisselingen. Het Besluit op de Bijzondere Staat van 
Beleg is tijdens de ambtsperiode van de heer Kerstens tot stand 
gekomen. 

De heer van den Tempel herinnert zich niet, dat de Commissie 
Terugkeer is ingesteld door de Ministerraad. Hij gelooft, dat dit ge- 
beurd is door de Minister-President. Toen zij van de instelling van die 
commissie hoorden en er naar informeerden, werd de voorstelling 
gegeven, dat zij was ingesteld om zich bezig te houden met militaire, 
administratief-technische en politionele vraagstukken, die verband 
hielden met de terugkeer, dus in het algemeen met technische vraag- 
stukken, de terugkeer betreffende. 

De commissie had gern officiële status. Zoals het aanvankelijk 
werd voorgesteld, beyof het uitsluitend de voorbereiding van admi- 
nistratieve maatregelen en had de commissie generlei bevoegdheid. 
Toen de Ministerraad met de bemoeiingen der commissie in aan- 
raking kwam, is er van hun kant (er zaten geen sociaal-democra- 
tische Ministers in de commissie) op gewezen, dat zij veronderstelden, 
dat elk besluit, elke maatregel van de commissie zou moeten worden 
bekrachtigd in de Ministerraad, en dat is toegezegd. Voorzover de 
heer van den Ternpel weet, is dit ook in de practijk doorgevoerd, 
zeker ten aanzien van maatregelen van wetgevende aard. Men kon 
er trouwens niet buiten. 

De commissie begon reeds vroeg zonder opdracht van de Minister- 
raad met de behandeling van staatkundige vraagstukken. Toen dat 
bekend werd, is nadrukkelijk vastgesteld, dat de gehele materie de 
Ministerraad zou moeten passeren. In de commissie zaten de Minis- 
ters van Binnenlandse Zaken en van Justitie, de heer van Boeyen en, 
toen deze eenmaal zls Minister optrad, de heer van Angeren. De 
aard der materie bracht mee, dat een belangrijk deel van de voor- 
bereiding van de terugkeer in handen van deze twee Ministers kwam 
door de departementen, die zij beheerden en in zekere zin door 
hun kwaliteiten, tenminste door hun kennis. De heer van Boeyen 
was een administratief zeer onderlegd man en de heer van Angerdii 
had zijn reputatie als een zeer bekwame jurist. 

De heer van den Tempel heeft deze gang van zaken, die buiten hen 
om begonnen is, altijd betreurd. In technische zin waren beide laatst- 
genoemde collega's ongetwijfeld hoogst bekwame mannen, maar zij 
waren geen politici in die zin, dat zij door hun werkkring en aard 
voorbeschikt waren gestalte te geven aan politieke aspiraties van het 
volk; dat stond buiten hun persoonlijkheid. Het resultaat is geweest, 
dat, toen de eerste voorstellen betreffende voorziening op staatkundig 
gebied aan de Ministerraad werden voorgelegd, dadelijk een enorme 
afwijking moest worden geconstateerd voor de overgangstijd, ver- 
geleken bij de normale constitutionele toestand. 
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De heer Albarda verklaart, dat de vele commissies, die het Ka- 
binet naderhand hecft gehad en die over de belangrijkste aangelegen- 
heden der Regering hadden te beraadslagen, somtijds op een ver- 
trouwelijke manier en zonder daarvan steeds volledig verslag uit te 
brengen aan het gehele Kabinet, door de heer Gerbrandy ingesteld 
werden. Het heeft zelfs moeite gekost het beginsel te handhaven, dat 
door die commissies geen besluiten mochten worden genomen. De 
conclusies van die commissies mochten geen ander karakter hebben 
dan een advies aan de Ministerraad te zijn. De eerste van deze 
ministeriële commissies was de Commissie Terugkeer. De Commissie 
Terugkeer was ingesteld - de heer Albarda kan het alleen maar uit 
zijn geheugen mededelen, maar hij gelooft dat hij dit wel vrij zeker 
weet -, toen de heer Dijxhoorn nog Minister was en zij had aan- 
vankelijk de bedoeling enige technische aangelegenheden van de 
terugkeer te regelen, vervoergelegenheid, militaire voorzorgen en 
verrichtingen, die er bij te pas kwamen, enz. Haar werk droeg aan- 
vankelijk een min of meer technisch karakter. Dit was in '401'41, 
toen men de illusie koesterde, dat de terugkeer niet ver af zou 
zijn en mernde daarvoor zekere voorbereidingen te moeten treffen. 
Gaandeweg heeft die Commissie Terugkeer het als haar taak be- 
schouwd zich in het bijzonder te bemoeien met de voorbereiding van 
de bestuursorganisatie. De behandeling dus van de vraag, of en op 
welke wijze het parlementaire stelsel moest worden hersteld en op 
welke wijze moest worden voorzien in het bestuur van provincies en 
gemeenten. In de latere jaren heeft de Commissie Terugkeer zich daar 
onophoudelijk mee bezig gehouden, maar aanvankelijk was het - 
naar de voorstelling van de heer Albarda - uitsluitend de regeling 
van enkele technische aangelegenheden. Later heeft de heer Albarda 
in een Ministerraad - zelfs zwart op wit - zijn verwondering er 
over uitgesproken, dat de Commissie Terugkeer een heel andere taak 
had gekregen dan aanvankelijk in de Ministerraad was voorzien. Prins 
Bernhard heeft de vergaderingen van die commissie geregeld bij- 
gewoond als gast. 

Deze commissies werden helemaal niet bij formele benoemings- 
besluiten vastgesteld, maar bij afspraak. Het was een comn~issie van 
Ministers, die niet onder het reglement van orde van de Ministerraad 
stond. 

Wat de werkwijze van de Commissie Terugkeer betreft, wijst de 
heer Michiels van Veiduynen er op, dat de debatten, welke in deze 
commissie gehouden werden, niet bepaald grote indruk o p  hem 
maakten. De heer Michiels van Verduynen spreekt hier met name 
over de debatten, die gevoerd zijn met betrekking tot het probleem 
van het parlement. Daarover ontstonden ellenlange beschouwingen, 
zonder dat men eigenlijk tot de een of andere reële beslissing kwam. 
De heer Michiels van Verduynerz vermeldt eerlijkheidshalve, dat hij 
dikwijls uit de comrnissie is weggelopen. 

Behalve de Commissie Terugkeer bestond er volgens de heer 
Gerbran-y ook nog de Commissie voor de Algemene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk en een commissie voor de bombardementen. Van 
de Commissie voor de Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk 
maakten deel uit: de beide Oorlogsministers, de Minister van Kolo- 
niën, de ambassadeur, Minister zonder Portefeuille, de heer Michiels 
van Verduyne~z, die met de heer Gerbrandy lid was van de Londense 
Pacific War Council, en de Minister van Buitenlandse Zaken. Prins 
Bernhard woonde de vergaderingen van de Commissie Terugkeer bij 
als hospitant, als buitengewoon lid. Van de Commissie voor de Alge- 
mene Oorlogvoering maakte Prins Bernhard, naar de heer Gerbrandy 
gelooft, geen deel uit. Later is er nog een commissie voor de voedsel- 
voorziening en aankopen gekomen onder voorzitterschap van Minister 
Albarda. De taak van deze commissie is evenwel later overgedragen 
aan de Minister van Handel, Nijverheid en Landbouw, de heer 
Gispen. 

Omtrent de bevoegdheid van deze commissies verklaart de heer 
Gerbrandy, dat men zich hield aan het beginsel, dat in die ministeriële 
commissies geen beslissingen vielen, maar dat er alleen zaken werden 
voorbereid en dat de beslissingen in de Ministerraad behoorden te 
vallen. Zo kwamen alle ontwerpen van wet in de Ministerraad en, 
wanneer er andere, in dezelfde lijn liggende principiële beslissingen 
waren, kwamen die per se in de Ministerraad, zonder uitzondering. 

In verband met de mededeling van de heer Albarda, dat hij, als 
hij het zich goed herinnert, bijv. van de instelling van het College 
van Vertrouwensmannen te Londen geen kennis heeft gedragen, ver- 
klaart de heer Gerbrandy, dat dit zuiver persoonlijk ministerieel 
behandeld is tussen de heer van Heuven Goedhart en hemzelf. Niet- 
temin is het besluit tot de instelling van het College van Vertrouwens- 
mannen op een bepaald ogenblik - en wel omstreeks die tijd - 
in de Ministerraad gebracht; dat kan de heer Gerbrandy verzekeren. 
Bij die gelegenheid zijn in de Ministerraad ook de namen genoemd. 
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De  ministeriële conimissies werden ingesteld door de  Minister- 
President, maar practisch na overleg. 

Met betrekking tot de  samenstelling van de Commissie Terugkeer 
deelt de heer Gerbraizdy mede, dat deze zeer verschillend geweest is; 
het heeft erg gewisseld. Voorzover hij zich herinnert, is het eerste ge- 
weest, dat enkele Ministers eens bij elkaar stapten en zeiden: daar 
inoeten wij eens over praten, terwijl pas in later tijd de commissie for- 
meel is samengesteld, De  eerste vergaderingen werden, voorzover de 
heer Gerhrandy zich herinnert, in zijn kamer in Brown's Hotel ge- 
houden en de san~enstelling op dat ogenblik was beslist anders dan 
bij wijze van spreken anderhalf jaar later. 

Uit een door de commissie ontvangen schrijven van de Minister- 
President dd. 17 Maart 1950 blijkt, dat volgens de notulen van de 
Commissie Terugkeer de vergaderingen van deze commissie werden 
bijgewoond door de Minister-President, de Ministers van Binnenlandse 
Zaken, van Justitie, van Oorlog, van Marine en van Handel, Nijver- 
heid en Scheepvaart, terwijl daar van September 1943 af nog bijkwam 
de Minister zonder Portefeuille, de heer Burger. Gelijk boven reeds 
werd medegedeeld woonde ook Z.K.H. Prins Bernhard meermalen 
dz vergaderingen bij. 

De heer Alharda heeft nader nog voor de commissie verklaard, 
dat de Commissie Terugkeer eigenlijk is ontstaan in 1941 en aan- 
vankelijk vier leden heeft gehad. Bij de  ,,Kabinetshervorming" - zo- 
als prof. Gerhrandy het noemde - is de Commissie genoemd in de 
rondzendbrief van l0  Juli 1941, welke de heer Gerhrandy aan alle 
candidaat-Ministers zond. De Commissie - die toen nog niet Com- 
missie Terugkeer heette, maar Commissie Vrijmaking van het Moeder- 
land werd genoemd - bestond toen uit vier leden. Oorspronkelijk 
was de Commissie bedoeld voor de technische aangelegenheden bij 
de terugkeer, terwijl aanvankelijk minder was gedacht aan de staat- 
kundige problemen. Gaandeweg heeft de Commissie zich hiermede 
echter bezig gehouden en toen is in het Kabinet de wens uitgesproken, 
dat de heer Albardn daarin zou worden opgenomen, omdat hij zich 
in het bijzonder voor de staatkundige problemen had geïnteresseerd 
en daarvoor ook initiatieven had genomen. Aanvankelijk scheen de 
heer Gerbrandy daarin niet erg veel zin te hebbeil, maar toen is de 
heer Albardn op voorstel van de heer van Boeyen uitgenodigd de 
vergaderingen bij te wonen teneinde aan de beraadslagingen deel 
te nemen. 

Dat  heeft enige tijd geduurd en toen heeft de heer Albarda in de 
Commissie gevraagd om aan die gast-positie een einde te maken. 
omdat hij dat niet plezierig vond. Hij zei: ,,Ik wil hier niet zitten 
als een soort van intruder, maar als lid van de Commissie". 

Toen is besloten, dat hij zou worden opgenomen onder de leden 
van de Commissie. Dat is, meent de heer Albnrda, geweest in 1943 of 
1944. Zo is de gang van zaken geweest. Toen heeft hij altijd die 
vergaderingen bijgewoond. Die vergaderingen werden toen, al voor- 
dat hij er regelmatig aan deelnam, bijgewoond door de  Prins, die 
altijd prompt aanwezig was. 

Nadat aan de heer Alhar& een gedeelte van zijn nota van 24 Juli 
1943, waarin hij over de taak en de bevoegdheden van de Commissie 
Terugkeer schrijft en waarin hij opmerkt. dat, als hij het zich wel 
herinnert, aan de Commissie aanvankelijk de heer van ' t  Sant als 
adviserend lid was toe=evoegd, is voorgelezen, zegt de heer Albarcla. 
dat hij in deze nota heeft gezegd: ,,Als ik het mij wel herinner", zodat 
dwaling dus niet uitgesloten was. De heer Albarda maakte daarvan 
toen geen deel uit. maar de taak van de Commissie voor de Terug- 
keer, zoals zij later is gaan heten, was in het begin de voorbereiding 
van de terugkeer in technische zin, dus ook de zore, voor de veiligheid 
van H.M. de Koningin en voor de veiligheid in Nederland. Met het 
oog daarop werd de heer van ' I  Sant ingeschakeld. 

5 3. Voorbereiding fot 24 April 1943 
Met betrekking tot de voorbereiding van de  terugkeerwetgeving 

is de commissie in het bezit van een groot aantal stukken. Ten aan- 
zien daarvan is het goed een enkele opmerking vooraf te laten gaan. 
Nadat de commissie gebleken was, dat er geen geordend archief 
van de Commissie Terugkeer bestond, heeft zij geprobeerd zich op  
andere wijze te documenteren. Dank zij de medewerking van enkele 
oud-Ministers en van enkele departementen is de commissie er in 
geslaagd ern omvangrijke hoeveelheid materiaal bijeen te brengen. 
~ o e w - I  dit stellig niet volledig mag worden genoemd, meent zij toch 
daarmede een redelijk overzicht van de materie te hebben verkregen. 

Uit de in het bezit van de commissie zijnde stukken blijkt, dat 
reeds in het begin van het jaar 1941 de Regering zich bezighield met 
het vraagstuk van de bestuursvoorziening na de bevrijding. Het eerste 
in het besit der commissie zijnde stuk daarover is een nota l )  van de  
hand van de Minister van Binnenlandse Zaken over de ,,Reorganisatie 
van den staatkundigen opbouw". De brief, waarbij dit stuk aan de 



heer Gerbrundy werd aangeboden, is van 26 Maart 1941. De heer van 
Boeyen noemt het in deze nota vervatte: ,,enkele beschouwingen over 
de staatkundige hervormingen, die naar mijn opvatting bij een terug- 
keer naar Nederland noodig zijn c.q. zouden kunnun worden over- 
wogen". In de inleidende opmerkingen wordt de vraag gesteld, wie er, 
gelet op de geschiedenis, het jongste wereldgebeuren, en hetgeen zich 
in Nederland onder ons volk openbaarde, nog aan twijfelen kan, dat 
hei bij een terugkeer naar Nederland niet dringend gewenst is spoedig 
betekenende staatkundige hervormingen aan de orde te stellen. De 
projectie van de hoofdlijnen schijnt reeds thans mogelijk; het detail- 
leren cn verwerken van de beginselen in ontwerpen van wet tot wij- 
ziging van de Grondwet, de kieswet, de provinciale wet, de ge- 
meentewet en mogelijk van de wet op de Raad van State zou ter 
hand genomen moeten worden. Ilet is eveneens waarschijnlijk, dat 
ook de administratieve wetgeving voor een groot deel zal moeten 
worden doorgenomen om deze wetten aan te passen aan de; nieuw 
geformuleerde beginselen. De nota somt daarna zes hoofdfouten 
op, die ons staatkundig leven kenmerkten, welke hoofdfouten oor- 
zaak zijn geweest, dat de Regering niet voldoende kracht heeft ge- 
toond. Deze fouten komen in het kort hierop neer: 

1. De cultivering van het partijwezen heeft ons volk onnodig 
in veel stukken geslagen. Zij heeft veroorzaakt, dat niet het beleden 
beginsel en het algemeen belang richtsnoer voor het staatkundig 
handelen werden, doch veel meer het partijbelang. 

2. Tegen de systen~atische gezagsondermijning - met name ook 
in de volksvertegenwoordiging en in Staten en raden - is volstrekt 
onvoldornde opgetreden. 

3. Bewust is getracht een verschuiving van bevoegdheid van Kroon 
en Regering naar volksvertegenwoordiging te verkrijgen. 

4. Ook tengevolge van de onder 1 t;m 3 genoemde oorzaken heeft 
de Regering helaas herhaaldelijk blijk gegeven niet over voldoende 
Regeerkracht te beschikken. 

5. In het stelsel van decentralisatie is in ons land te veel voorbij- 
gezien, dat alleen een goede beheersing van de onderliggende organen 
en een sterk gezag mogelijk zijn bij een streng doorgevoerde verticale 
staatkundige oubouw. 

6. De outillage van het Regeringsauparaat was voor de steeds 
toenemende en altijd weer dieper ingrijpende overheidszorg onvol- 
doende Dit gebrek werd aangevuld door voorbereidende arbeid aan 
allerlsi niet verantwoordelijke commissies op te dragen, waardoor 
het kiezen van een eigen weg bij voorbaat afgesneden werd. 

De constatering van deze bezwaren leidt tot het stellen van de 
volgende vragen: 

1. Hoe is de breiik van ons volk, dat politiek in tientallen stukken 
uiteengevallen is, met inachtneming van de erkenning van de wense- 
lijkheid van een gezonde differentiatie te herstellen? 

2. Zijn middelen te vinden, waardoor het besef terugkeert, dat 
Reqering en Volksvertegenwoordiging ieder een geheel gescheiden 
taak en een eigen verantwoordelijkheid hebben? 

3. Wat dient overigens door de overheid gedaan te worden om 
de eerbied voor het gezag te versterken? 

Deze vragen worden uitvoerig toegelicht. Ten aanzien van de eerste 
vraag komt de heer van Boevei? tot de conclusie, dat met het stelsel van 
evenredige vertegenwoordiging principiëel gebroken dient te worden. 
Ten opzichte van het tweede punt wordt, hoewel aarzelend, de ge- 
dachte in overweging gegeven het recht van amendement af te schaf- 
fen. Tevens wordt hier gedacht aan een door de Regering benoemde 
onafhankelijke voorzitter, bekleed met ruime bevoegdheden, zowel 
voor de Eerste als voor de Tweede Kamer, die geen lid is van de 
Kamer, die hij voorzit. Met betrekking tot her derde punt  de verster- 
king van het geiag, wordt een zeer gedetailleerd brtoog geleverd over 
de staatsrechtelijke opbouw van onze publiekrechtelijke organisaties. 

Hierop volgt een beschouwing ter behandeling van de vraag, of de 
Regering bij hervormingen, als boven bedoeld, op voldoende vertrou- 
wen van het volk zal kunnen rekenen. Dit vertrouwen is niet doorslag- 
gevend; het is wel van grote betekenis. Veel hangt af. of het gelukken 
zal: 

1. het volk voor een nieuwe opgaaf, een nieuwe taak te stellen; 
2. in verband met de nood van de tijden of ter inhaling van 

achterstand nieuwe publiekrechtelijke vormen aan de orde te stellen, 
waardoor doeltreffender en snellere verzorging van belangen wordt 
verkregen; 

3. de verstarrende werking op de Departementen van Algemeen 
Bestuur te breken. 

De nota wordt besloten met een korte bespreking over de leden van 
het Kabinet en hun positie. Na een recapitulatie wordt de moeilijkste 
vraag gesteld, wie bij een terugkeer in Nederland aanvankelijk wet- 
gever zal zijn en welk overgangsrecht nodig is. Ter beantwoording 
hiervan wordt vooropgesteld. dat, voorzover legale wegen te bewan- 
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delen zijn, er niet mag gehandeld worden in strijd met de Grondwet 
en dat de wetgevende macht op het ogrnblik van de terugkeer in Ne- 
derland heeft opgehoiiden te bestaan. Vervolgens komt de heer van 
Boeyen in zijn nota tot de conclusie, dat het goed zou zijn in de 
eerste tot het volk te richten Koninklijke proclamatie vast te stellen: 

a. Er is ge-n grondwettelijk voorgeschreven volksvertegenwoor- 
diging meer. 

b. Bij wijze van noodrecht zullen in de Kieswet die veranderingen 
worden aangebracht, welke nodig zijn om de volksvertegenwoor- 
diging zo spoedig mogelijk weer te laten samensteilen en te kunnen 
laten functionneren. 

c. In afwachting van het opnieuw in het leven roepen van de 
volksvertegenwoordiging vordert 's lands belang, dat wettelijke maat- 
regelen worden genomen, hetgeen bij wet, door K.B., de Raad van 
State gehoord, zal geschieden. 

Uit ezn brief l) van de Minister van Buitenlandse Zaken aan de 
voorzitter van de Ministerraad dd. 14 Mei 1941 blijkt, dat zowel de 
Noorse als de Belgische Regering commissies hebben gevormd, 
welke bot opdracht hebben de na-oorlogse problemen te bestuderen. 

Van Noorse zijde is bij de Regering e2n verzoek binnen gekomen 
de voorbereidende maatregelen, door de Nederlandse Regering op dit 
punt genomen, te mogen Ieren kennen. Uit het antwoord van de 
Minister van Justitie blijkt, dat deze er de voorkeur aan heeft gegeven 
de aangelegenheid mondeling te behandelen. 

Van het najaar 1941 is een nota ') (ongetekend, doch waarschijnlijk 
van de hand van de hrer van Boeyen) over de toestand in Nederland 
ten aanzien van vervulling van bestuursfuncties. In deze nota worden 
de veranlderingen behandeld, welke hebben plaats gevonden onder 
de personen, die het ambt van Comm~ssaris der Koningin of van 
burgemeester per Mei 1940 bekleedden. Bij de terugkeer moet volgens 
deze nota onn~iddellijk fors worden ingegrepen: 

1. op psychologische gronden; 
2. om verletshaarden op te ruimen en sabotage te voorkomen; 
3. teneinde te voorkomen, dat anderen ingrijoen (er zijn duide- 

lijke aanwijzingen, dat de geheime organisaties menen met het vraag- 
stuk bemoeienis te zullen krijgen.); 

4. om het constructieve werk aanstonds aan te laten vatten. 
In een nota 4, voor de Ministers van 20 Seotember 1941 betoogt 

de heer Albarda. dat er na de terugkomst van de Regering in Neder- 
land gem ogenblik een parlementair vacuum zal behoeven te ont- 
staan. Zijns inziens is de zittingsduur van de Kamers der Staten- 
Generaal nier afgelopen door het verstrijken van de in de Grond- 
wet daarvoor gestelde termijnen. Die termijnen zijn op de dag, dat 
de Duitse overheid het gezag in Nederland in handen nam, zeg op 
15 Mei 1940, afgebroken en zij worden voortgezet met ingang van de 
dag, waarop liet wettige gezag in Nederland wordt hersteld. Aan- 
vulling der vacatures kan geschieden oo de wijze, als benaald in de 
kieswet. Zo nodig kan bij decreet benaald worden, dat NSB.-ers van 
het lidmaatschap zijn vervallen en dat gern N S B.-leden e.d. verkies- 
baar zijn. Ten aanzien van de Provinciale Staten en gemeenteraden 
kan op vrijwel overeenkomstige wijze worden gehandeld. 

Op de nota van de heer AEbavda van 20 Seotember 1941 is op 
2 October ci.a.v. een nieuwe nota gevolgd. Op 9 December 1941 
heeft de Com~iissie Terugkeer naar aanleiding van ds  eerste nota 
een prae-advies *) uitgebracht. Dit prae-advies verwernt de fictie-Al- 
barda op de volgende gronden. Ten eerste stelt deze fictie niet een of 
andere staatsrechtelijke reqel maar de Grondwet zelf ter zijde. Ten 
tweede schept de fictie-Alharda een in wezen zeer kunstmatige on- 
reële toestand. De fictie wil in wezen doen, alsof er in Nederland 
niets is gebeurd. De fictie wil restauratie, hetgeen niet democratisch, 
zelfs niet eens gezond conservatief is. Een derde motief wordt ont- 
leend aan het toenemen van het aantal kiezers, waaronder vooral de 
jongeren, en als laatste argument wordt aangevoerd, dat het minder 
begrijpelijk is een parlement, dat het levende contact met het volks- 
leven heeft verloren, te continueren. 

Op 10 December 1941 heeft de heer Albardn e-n derde nota T) 
over deze materie geschreven. 

In deze derde nota, geschreven naar aanleiding van het prae- 
advies van de Commissie Terugkeer, betoogt de heer Albarda nog- 
maals, dat het intreden van een parlementloos tijdperk na de terug- 
komst van de Regering in Nederland moei worden voorkomen. Het 
oordeel van de Commissie Terugkeer, dat gedurende een tijdperk van 
ten minste twaalf maanden zonder Staten-Generaal moet worden ge- 
regeerd, bestrijdt de heer Albarda. Het is hem niet onbekend, zo 
schrijft hij, dat zich thans in Engeland Nederlailders bevinden, die 
dit zouden toejuichen, maar naar zijn vaste overtiliging geeft dit niet 
de opvattingen en de verlangens van de grote massa van het Neder- 
landse volk weer. 

Met betrekking tot het nieuwe denkbeeld, dat in het prae-advies 
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van de Commissie Terugkeer als een alternatief schijnt te zijn bedoeld, 
volgens wek  denkbeeld kan worden gezocht naar ,,een zekere vorm 
Jan een publiek forum, dat het volk inzicht geeft in wat het Kabinet 
doet en hoe het dat doet", schrijft de heer Albarda, dat hij zich voors- 
hands niet kan voorstellen, hoe de uitwerking en de uitvoering van 
dat denkbeeld kunnen leiden tot een toestand, die niet met het wezen 
van onze Grondwet in strijd is. Hij wil echter zijn oordeel opschorten 
tot de Commissie Terugkeer een uitwerking van dat denkbeeld aan 
de Ministerraad voorlegt. 

Naar aanleiding van deze nota heeft de Commissie Terugkeer een 
antwoordnota l) ontworpen. Deze is van 1942 en ongedateerd. Zij 
is echter verinoedelijk van 31 Maart i 942. 

In dit antwoord deelt de Comnlissie Terugkeer het oordeel van 
Minister Albarda, uitgesproken in zijn nota's van 20 September, 2 Oc- 
tober en 10 December 1941, dat een besluiten-Regering zonder enige 
contrôle gevaarlijk is en zelfs fataal kan worden. Een Regering, niet 
iri gemeen overleg met vrij gekozen Staten-Generaal willende han- 
delen, is in Nederland uitgesloten. De nota constateert, dat verschil 
van mening pas ontstaat bij de beantwoording van de vraag, in welke 
vorm de contrôle moet worden uitgeoefend en wanneer het gewone 
gemeen overleg hersteld kan zijn. Hierover wordt in de nota het vol- 
gende gezegd: 

,,Er moet van den aanvang af ook directe en voortdureild gel- 
dende ministeriëele verantwoordelijkheid zijn, alsmede een voor 
het rechtsbewustzijn van het volk evidente contrôle op en 
- voorzoover mogelijk - tevens in een of anderen vorm mede- 
werking aan het landsbestuur. Er is in de eerste plaats de 
Koningin, die als speciaal orgaan hierbij onmiddellijk na den 
terugkeer helpen kan. De Koningin kan, voorzoover de omstan- 
digheden dit toelaten, een zoo zuiver mogelijke werking van deii 
volksinvloed bevorderen, óók in een parlementloos tijdperk. Zij 
immers kan ministers ter verantwoording roepen en de uitslag 
daarvan kan blijken uit aanstelling en ontslag. Zij kan aldus 
door het gezag van eigen persoon en waardigheid een controlee- 
renden en tegelijk stabiliseerenden invloed uitoefenen op het 
landsbestuur." 

Minister Albarda bepleit bijeenroeping van de uude Kamers. Op- 
volging van dit voorstel acht de Commissie Terugkeer restauratie in 
de puurste, in de oud-contra-revolutionnaire zin van het woord. 
De Commissie Terugkeer verwerpt dit voorstel dan ook op grond 
van wettelijke en feitelijke bezwaren, welke in de nota verder uitvoe- 
rig worden uitgewerkt. Voorts stelt zij voor, dat de Regering uit alle 
provinciën een aantal mannen en vrouwen zal oproepen, die on- 
twijfelbaar aanzien en gezag genieten en die e x  forum publicum 
ad hoc zullen vormen, waarin de gewichtigste zaken van publiek- 
rechtelijke aard in het openbaar zullen worden besproken. Dit voor- 
stel wordt verder nog in details uitgewerkt. 

Blijkens een nota ') van de heer Albarda x7an 24 Juli 1942 heeft 
de Ministerraad in zijn vergadering van 10 April 1942 de nota's van 
de heer Albarda van 20 September, 2 October en 10 December 1941 
alsmede de beide hierboven vermelde prae-adviczen van de Com- 
rnissie Terugkeer behandeld. Het door de heer Albarda aanbevolen 
denkbeeld om de oude Staten-Generaal en de oude provinciale en 
gemeentelijke besturen, zij het met de nodige correcties, tijdelijk te 
doen herleven, werd afgewezen. Niemand der aanwezige Ministers 
wilde overigens geacht worden in te stemmen met enige der beschou- 
wingen, in de laatste nota der Con~missie Terugkeer vervat. 

In een brief van de voorzitter van de Raad van Ministers aan 
H.M. de Koningin van 6 Juni 1942 wordt het raadzaam geacht een 
certraal punt te scheppen, van waaruit plannen voor het nemen van 
maatregelen uitgaan en de verschillende voorstellen worden verzameld, 
bestudeerd en gecoördineerd. Hei ligt in de bedoeling Z.K H. Prins 
Bernhard als hoofd van deze dienst voor te dragen; hij zal deze 
functie vervullen onder de ministeriële verantwoordelijkheid van de 
Minister voor Algemene Oorlogvoering. 

In zijn nota 3 ,  van 24 Juli 1942 bespreekt de heer Albarda de door 
de Commissie Terugkeer uitgebrachte prae-adviezen van 9 December 
1941 en van een niet vermelde datum in 1942, alsmede de bespre- 
kingen, aan deze stukken en aan zijn drie voorafgaande nota's in de 
vergadering van de Ministerraad van 10 April 1942 gewijd. Deze 
besprekingen leverden volgens de heer Albarda dechts negatief resul- 
taat op. De heer Albarda verzoekt e-n nieuwe behandeling in de 
Ministerraad. Alvorens net vraagstuk zelf te bespreken, onderwerpt 
hij de taak en de bevoegdheden van de Commissie Terugkeer aan een 
beschouwing. Als de heer Albarda zich wel herinnert, bestond de 
Commissie, toen ze pas was ingesteld, uit de Minister-President, de 
Minister van Binnenlandse Zaken en de Minister van Defensie, 
terwijl daaraan de heer van ' t  Sant als adviserend lid was toege- 
voegd en dr. Kasteel als secretaris fungeerde. Na de splitsing van 
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het Departement van Defensie heeft uiteraard de Minister van Ma- 
rine in de Commissie zitting genomen en later ook de Ministers van 
Handel, Nijverheid en Scheepvaart en van Justitie. Voorzover de 
heer Albarda zich herinnert, is daarvan aan de Ministerraad geen 
formele mededeling gedaan. De heer Albardu bemerkte voor het 
eerst, dat de Commissie zich behalve met militaire, administratief- 
technische en politiële vraagstukken in verband met de terugkeer ook 
met de behandeling van voorname staatkundige vraagstukken bezig 
hield, toen zijn nota's aan haar werden gezonden om prae-advies. De 
heer Albarda wil niet verzwijgen de indruk te hebben verkregen, dat 
de Commissie Terugkeer aan deze laatste vraagstukken niet even 
ernstig haar aandacht schenkt als ongetwijfeld aan andere, haar toe- 
vertrouwde belangen. Hoe is het anders te verklaren, zo schrijft de 
heer Albarda, dat het tweede door de Commissie ingediende prae- 
advies door ieder der Ministers, die toen van de Commissie deel uit- 
maakten, is gedesavoueerd; ook, zoals hem is gebleken, door het lid, 
dat in de vergadering van 10 April 1942 van de Raad niet aanwezig 
was en dat toen voor de auctor intellectualis van dat stuk moest wor- 
den gehouden. Het vaderschap van dat document zal wellicht altijd 
een raadsel blijven. 

Na deze inleiding schrijft de heer Albarda, dat hij de menin, e van 
enkele Ministers, dat de beantwoording van de vraag, welk staat- 
kundig bestel na de terugkeer in het leven zal worden geroepen, 
aan de loop der gebeurtenissen of aan het volk in Nederland kan 
worden overgelaten, niet kan delen. De Regering dient hier leiding te 
geven. Temeer, omdat er zelfs in sommige kringen van Nederlanders 
in het vaderland en in Engeland denkbeelden gevormd en stemmingen 
gekweekt worden, die, als zij nog verder veld winnen, grote gevaren 
kunnen opleveren voor de toekomst van ons volk. Indien de Regering 
hier geen eigen koers volgt, dan is het verlaten van het schip het 
enige, wat de heer Albarda de vrijheid en het recht kan geven nu en 
later te doen, wat hij zijn plicht acht. 

In het kort de stemming schetsend van deze kringen, komt de heer 
Albarda tot de conclusie, dat de gedachten en gevoelens van deze 
mensen, hoe weinig positief en concreet zij ook in menig opzicht zijn, 
zich naar één doel richten: een min of meer absolute monarchie. 
Het bestaan van deze stroming bewoog de heer Albardg zijn nota 
van 20 September 1911 te schrijven. Het voortbestaan van deze stro- 
ming noopt hem tot het schrijven van deze nieuwe nota. 

De ongerustheid van de heer Alharda is nog vergroot door de 
passage in het prae-advies van de Commissie Terugkeer, waarin een 
ministeriële verantwoordelijkheid werd aanbevolen, die alleen tegen- 
over de Koningin zou bestaan. 

Met betrekking tot de terugkeer van de Staten-Generaal achtte 
de heer Alharda het denkbeeld, daarover in zijn eerste nota neer- 
gelegd, thans te bezwaarlijk geworden. Dit betekent voor hem, dat  
naar een andere voorlopiee voorziening moet worden gezocht, die 
beantwoordt aan de behoefte, dat er een volksvertegenwoordiging zal 
zijn en dat de medewerking der burgers ook in het bestuur van 
provinciën en gemeenten terstond zij geregeld. In  dit verband acht 
hij het een dringend belanq, dat het denkbeeld van de Commissie 
Terugkeer om in Nederland een forum in het leven te roepen, dat 
voorlopig min of meer de plaats van het parlement zou kunnen 
innemen, met de grootste voortvarendheid zal worden bestudeerd. 
Allereerst is echter nodig, dat in de Raad van Ministers een prin- 
cipiële beslissing wordt genomen over de vraag., of terstond na de 
terugkomst der Regering in Nederland een toestand in het leven za1 
worden Peroeoen, die zoveel als de omstandisheden zullen toelaten, 
zal gelijken OU die van onze oude parlementaire democratie dan 
wel, of in Nederland dan een min of meer ,.verlichtew reeerines- 
dictatuur zal worden gevestigd. Het beginsel dier beilissinp, moet 
openbaar worden gemaakt. De heer .Alharda verwijst hier naar het- 
geen hierover bekend gemaakt is door de Engelse, Amerikaanse en 
Tsiechische regeringen en wijqt oo het voornemen van de Bel-en 
terstond een volksverteeenwoordiging. in het leven te roeuen. De 
heer Albarda acht een duidelijke uitsoraak van de Regering boven- 
dien van grote waarde. omdat daardoor leiding kan worden peeeven 
aan het denken. De kwade half-fascistische denkbeelden, die hier en 
daar leven in Nederlandse kringen, mag men niet laten voortwoeke- 
ren. Tot zover de nota. 

Deze nota van de heer Albarda is ter discussie in de Ministerrsad 
gebracht. Voor deze discussir is een leidraad I)  opgesteld, uit acht 
punten en een slotopmerking; bestaande. In deze leidraad wordt 
betoogd, dat de Commissie Terugkeer zich alleen bezig houdt met 
de vraag, hoe orde op zaken gesteld zal worden gedurende de eerste 
maanden na de terugkeer, E r  is dan geen parlement a. omdat het 
bestaande parlement rechtens niet meer aanwezig is en het pure 
willekeur zou zijn het vroeger bestaan hebbende lichaam, thans lijk, 
kunstmatig te doen herleven; h. omdat er niet terstond een parle- 
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ment gecreëer6 kan worden, wijl de feitelijke en juridische grond- 
slagen door de bezetting vernield zijn. Niemand twijfelt er aan, dat 
na de overgangstijd Nederland weer een normale constitutionele 
Regering zal hebben. Andere opvattingen van mensen te Londen kan 
men gerust verwaarlozen. Een eventueel in de Commissie Terugkeer 
aangenomen project ter regeling van de overgangstoestand zal het 
karakter hebben van een aanbeveling. Een vraag, die misschien onder 
de ogen gezien kan worden. is deze: moet er op aangestuurd worden, 
dat de overgangstoestand eindigt door verkiezingen op de thans be- 
staande grondwettelijke en wettelijke grondslag of moet de gelegen- 
heid geopend worden, dat de overgangstoestand wordt afgesloten met 
een hervormde constitutie, die reeds aanstonds verversingen aan- 
brengt, waaraan het volk behoefte gevoelt? Deze vraag stellen is ver- 
dedigbaar om tweeërlei reden: a. aangekondigd is een grondwets- 
commissie, zowel met het oog op Nederland in Europa als met het 
oog op de overzeese delen van het Koninkrijk; b. er leeft een tamelijk 
algemeen besef, dat het voor 10 Mei 1940 vigerende stelsel 2ebr:ki.n 
had, welke het de moeite loont weg te nemen. De conclusie, waartoe 
deze leidraad, blijkens een aantekening in overleg mzt de Minister- 
President opgesteld, voert, is, dat de Ministerraad het beste doet het 
project der Commissie Terugkeer af te wachten en zodra dat is in- 
gekomen, tevens de bovenvermelde vraag als mogelijk probleem te 
toetsen, d.w.z. uit te maken, of het gewenst is dit als probleem te 
stellen dan wel zonder meer aan te sturen op snelle herinvoering 
van de oude constitutie met haar welbekende herzieningsstelsel. 
Ds nota l) van de heer Albarda van 5 Augustiis 1942 is een iiit- 

voerige weerlegging van de slotopmerking, die aan vorenstaande lei- 
draad was toegevoegd. In deze slotopmerking meent de opsteller 
van de leidraad te moeten opkomen tegen de in de nota van de heer 
Albarda van 24 Juli 1942 geleverde beschouwing over de monarchie, 
waarin volgens deze leidraad de monarchie in gedachten even pio- 
blematiek wordt gesteld. Of de socialisten er vóór of tegen zijn, doet 
niets terzake, zo wordt in de leidraad gezegd, we hebben de n ~ o -  
narchie met het Oranje-huis, ze zal er niet zijn, ze is er, ze is bestaq1d- 
deel van de Grondwet, waarop de leden van het Kabinet de eed 
hebben afgelegd. 

Voor deze berispende opmerking, zo zegt de heer Albarda in zijn 
nota van 5 Augustus 1932, bestaat ook maar niet de geringste grond. 
Dat het niets ter zake zou doen of de socialisten er voor of tegen zijn, 
aanvaardt de heer Albarda niet. Het is naar zijn gevoelen van zeer 
grote betekenis. dat omtrent het voortbestaan van de monarchie vol- 
ledige overeenstemming bestaat tussen alle grote volksgroepen, met 
inbegrip van het sociaal-democratische volksdeel, dat bijna een kwart 
van het volk telt. De passage in de leidraad: ,,de monarchie is er, 
ze is bestanddeel van de Grondwet, waarop de leden van het Kabinet 
den eed hebben afgelegd" wordt door de heer Albarda aangevuld met: 
,,maar ook de beginselen van de volksvertegenwoordiging, van de 
ministerjeeie verantwoordelijkheid en van het zelfbestuur van provin- 
ciën en gemeenten zijn bestanddelen van de Grondwet, waarop nog 
zeer velen meer dan de ministers den eed hebben afgelegd". 

Op 14 Seutember 1942 heeft de heer Alharda een nota ont- 
woruen, getiteld: ,,Staatkundige toestand gedurende de overganss- 
tijd". Hierin betoogt de heer Albarda, dat, wegens de lange tijd, 
verlopen sedert de laatste keer voor de oorlog Staten-Generaal, 
Provinciale Staten en gemeenteraden zijn gekozen. die colleges niet 
meer in hun oude samenstelling in het leven kunnen worden terug- 
geroepen. Ook zouden verscheidenen der destijds verkozen ledm nu 
in die colleges niet meer op hun pplaats zijn. Het is onmogelijk ter- 
stond na de terugkeer verkiezingen te houden, aangezien geruime 
tijd gemoeid is met de samenstelling van de daarvoor vereiste 
kiezerslijsten. Vandaar: onvermijdelijkheid van een overgangstoe- 
stand. De duur van de overgangstoestand, een ongroridwettige toe- 
stand, mag geen dag langer duren dan volstrekt noodzakelijk is. 
Gedurende de overgangsijd mag niet verder van de Grondwet en de 
wet worden afgeweken dan strikt noodzakelijk is. Duurzame ver- 
anderingen mogen in de overgangstijd niet tot stand worden ge- 
bracht. Een college, waarmede de Regering, bij gebreke aan Staten- 
Generaal, overleg kan plegen, worde in het leven geroeoen. nl. cen 
,,Tijdelijke Raad", bestaande uit 40 tot 50 leden, door de Regering 
te benoemen. De wetgevende macht worde, gedurende de overgangs- 
tijd, gezamenlijk door de Koningin en de ,,Tijdelijke Raad" uitee- 
oefend. Voor provinciën en gemeenten worde ingesteld een tijde- 
lijke urovinciale raad en een tijdelijke gemeenteraad. De leden van 
de tijdeliike provinciale raad worden door de Kroon benoemd, na 
raadpleging van de Commissaris, die bij zijn advies rekenir~e houdt 
met de politieke verhoudingen in de provincie. De tijdelijke pro- 
vinciale raad kiest uit zijn midden gedeuuteerden. De leden van de 
tijdelijke gemeenteraad zullen, voorzover het gemeenten betreft boven 
de  100000 inwoners, benoemd worden door de Kroon en voor 
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de overige gemeenten door de Commissaris der Koningin, waarbij 
rekening wordt gehouden met de politieke verhoudingen in de ge- 
meente. De tijdelijke gemeenteraad kiest uit zijn midden de wet- 
houders. 

In de overgangstijd zal de Regering in de eerste plaats moeten 
zorgen, dat met de grootste voortvarendheid nieuwe kiezerslijsten 
worden samengesteld. Van het tempo, waarmede dit geschiedt, hangt 
de duur van de overgangstijd af, welke zo kort mogelijk moet zijn. 
Eveneens moet met de grootste voortvarendheid worden overgegaan 
tot de instelling van twee zeer belangrijke commissies: een commissie 
tot voorbereiding van een Grondwetsherziening, een commissie tot 
voorbereiding van een herziening der verhouding tussen de verschil- 
lende delen van het Koninkrijk (Rijksconferentie). Behalve de samen- 
stelling van de kiezerslijsten, moet ook terstond al het andere ter 
hand worden genomen, wat nodig is ter voorbereiding van ver- 
kiezingen. Als een van de wettelijke maatregelen, waardoor de demo- 
cratie kan worden beschermd tegen hen, die de democratische rech- 
ten en vrijheden zullen gebruiken om deze te vernietigen, zou kunnen 
dienen een wettelijke regeling betreffende de staatkundige vereni- 
gingen. Het uitlokken van een volksuitspraak, door middel van een 
referendum, met ja of neen te beantwoorden, moet uitgesloten zijn. 

Van de hand van de heer Albarda zijn een brief dd. 16 December 
1942 aan de Minister van Justitie l) benevens een tweetal nota's, ge- 
dateerd respectievelijk 18 en 22 December 1942 betreffende een 
ontwerp-besluit ,,Eerste Bestuursvoorziening", dat de Ministers van 
Binnenlandse Zaken en van Justitie op 11 December 1942 aan de 
Voorzitter van de Raad van Ministers hebben doen toekomen. In 
deze nota's tekent de heer Albarda bezwaar aan tegen deze regeling, 
daar zij slechts bedoeld is voor het begin van de overgangstijd. Het 
ontwerp zou naar zijn gevoelen anders moeten worden opgezet. 
Het zou de regeling moeten inhouden voor het tweede gedeelte 
van de overgangstijd. In slotbepalingen zou het de regeling voor 
het eerste tijdperk moeten geven. Zodra de regeling, waartegen de 
critiek van de heer Albarda is gericht, zich over meer dan een zeer 
korte tijd gaat uitstrekken, is zij geheel onbevredigend, omdat zij voor 
provinciën en gemeenten slechts eenmans-besturen instelt en op geen 
enkele wijze de burgerij roept om aan het bestuur van provinciën en 
gemeenten deel te nemen. De heer Albarda geeft als zijn mening, dat 
de regelingen voor de beide perioden in een en hetzelfde besluit tot 
een geheel moeten zijn verenigd. Tevens werpt hij de vraag op, of 
het niet goed zou zijn de regeling van het bestuur van provinciën en 
gemeenten op te nemen in een zelfde besluit met een regeling van het 
staatsbestuur. Hij is geneigd die vraag bevestigend te beantwoorden 
en dus aan een allesomvattende regeling de voorkeur te geven boven 
afzonderlijke besluiten voor het centrale en voor het locale bestuur. 
Er zal, zo schrijft hij, misschien voor zeer korte tijd een voorlopig 
bewind moeten optreden. Wat hij onder zulk een voorlopig bewind 
verstaat wordt verduidelijkt in de nota van 22 December 1942, 
te weten een college, dat zeer tijdelijk in Nederland als centraal 
bestuur zal fungeren en niet de plaats inneemt van de wettige Rege- 
ring. Het is evenmin een neven-regering; het kan slechts zijn een 
a g e ~ t s c h a ~  van de wettige Regering. 

Op 11 Maart 1943 zijn door de Voorzitter van de Raad van Minis- 
ters aan de Buitengewone Raad van Advies de volgende ontwerp- 
besluiten 3, aangeboden. 

a. Besluit op de Bijzondere Staat van Beleg. 
b. Zuiveringsbesluit. 
c. Besluit Eerste Bestuursvoorziening. 
d. Buitengewoon Politiebesluit. 
e. Besluit Tweede Bestuursvoorziening. 
De ontwerpen zijn vergezeld van een inleidende nota en van de 

daarbij behorende Memories van Toelichting. In de inleidende nota 
wordt gezegd, dat deze ontweroen een samenhangend geheel vormen 
van voorlo~ige maatreeelen, welke het Kabinet voor de verschillende 
stadia van het geleidelijk herstel der normale verhoudingen op wet- 
gevend en bestuurlijk gebied in Nederland nodig acht. 

Er is daarbij uitgegaan van twee stadia. Het eerste stadium on- 
middellijk na de Duitse bezetting heeft een militair karakter. Bij 
ontruiming van Nederland door de vijand zullen in elk geval gealli- 
eerde strijdkrachten het eerst aanwezig zijn. Het is echter onaaii- 
vaardbaar het nemen van administratieve en andere maatregelen ge- 
heel aan de Britse en Amerikaanse autoriteiten over te laten. Het 
daarnaast optredende Nederlandse Militair Gezag komt voor grote 
moeilijkheden te staan. De wet op de Staat van Oorlog en Beleg gaat 
er van uit, dat het Militair Gezag kan beschikken over een betrouw- 
baar, goed functionnerend en geoutilleerd apparaat van overheids- 
zorg over de volle breedte. Dat zal bij de terugkeer grotendeels niet 
het geval zijn. Vandaar de machtsmiddelen, die het Militair Gezag 
zijn toegedacht in het ontwerp-besluit op de bijzondere staat van be- 



leg. In het eerste stadium moet terstond worden aangevangen met 
de zuivering der ambtelijke organen en moet vaststaan wie zeer 
voorlopig in de provinciën, genleentSn, waterschappen, veenscliappen 
en veenpolders de leiding zullen hebben en met de daartoe nodige 
bevoegdheden zullen zijn bekleed. De regeling van de zuivering is 
vervat in net ontwerp tot het zgn. Zuiveringsbesluit. De eerste rege- 
ling vali het bestuur in de provinciën, gemeenten en waterschappen 
is neergelegd in het ontwerp-Eerste Bestuursvoorziening. Het ont- 
werp-Buitengewoon Politiebesluit geeft de regeling volgens welke de 
Minister van Justitie, gelijk in het ontwerp-besluit nopens de bijzon- 
dere staat van beleg is voorzien, de leiding over de preventieve en 
repressieve politie, zodra de tijd daarvoor gekomen is, overneemt 
en hein de nodige bevoegdheid geeft desnoods met krachtige hand te 
kunnen optr-d c en. 

H.ct tweede stadium treedt in, zodra het wettig burgerlijk gezag in 
Nederland weer de leiding in handen gaat nemen. Waar parlement, 
Provinciale Staten en raden der gemeenten ontbreken, terwijl het niet 
mogelijk is op korte termijn verkiezingen te houden, zal voorlopig 
binnen de sfeer van het staatsnoodrecht moeten worden voortgegaan. 
Een met de democratische gevoelens van het volk rekening houdende 
regeling voor dit tweede stadium geeft het ontwerp-besluit Tweede 
Bestuursvoorziening, dat bij het ontwerp-besluit Eerste Bestuursvoor- 
ziening aansluit. 

Het ontwerp-besluit Eerste Bestuursvoorziening gaat blijkens de 
considerans uit van de overweging, dat het noodzakelijk is om bij het 
intreden van de bijzondere staat van beleg voorzieningen te treffen 
teneinde voorlopig in het hoogst noodzakelijke bestuur van provin- 
ciën, gemeenten, waterschappen, veenschappen en veenpolders te 
voorzien. 

In de Memorie van Toelichting wordt voorts o.m. het volgende 
gezegd: 

,,De organcn, die bij de bezetting van Nederland met het 
provinciaal, het gemeente- en waterschapsbestuur waren belast, 
zijn intusschen goeddeels docr den bezetter vernietigd of der- 
mate vervormd, dat zij volstrekt onbruikbaar zijn geworden. 
Het is uiteraard onmogelijk maatregelen te nemen, waardoor de 
vertegenwoordigende cn bestuurslichamen onmiddellijk opnieuw 
kunnen worden samengesteld. Deze omstandigheid, bezien in het 
licht van de noodzaak, dat de taakuitoefening in de provincies, 
de gemernten en de waterschappen zoo spoedig mogelijk door 
het burgerlijk gezag ten volle dient te worden vervuld, dwingt 
er toe die vervulling bij den terugkeer van de Regeering in Neder- 
land voor een korten tijd vol!edig op te dragcn respectievelijk 
aan de Commissarissen der Koningin, de burgemeesters en de 
voorzitters van de waterschapsbesturen. Zulk een opdracht zal 
bovendien bevorderen, dat de noodzakelijke beslissingen snel 
kunnen worden genomen en de verantwoordelijkheid voor een 
juiste taak-volvoering duidelijk blijkt." 

De taak en de bevoegdheden van Provinciale Staten, Gedeputeerde 
Staten en provinciale comllissies alsmede van de Commissarissen der 
Koningin, worden volgens het ontwerp vervuld en uitgeoefend door 
de personen, die op 10 Mei 1940 het ambt van Commissaris der 
Koningin uitoefenden. Op gelijke wijze geschiedt de vervulling en de 
uitoefening van de taak en de bevoegdheden van de raden der ge- 
me'enten, van de colleges van burgemeesters en wethouders alsmede 
van de gemeentelijke commissies en van de burgemeesters, door de 
personen, die op 10 Mei 1940 het a n b t  van burgemeester uitoefenden. 
De personen, die na 14 Mei 1940 door of vanwege de bezetter in een 
andere openbare functie zijn benoemd, worden daarbij uitgesloten. 

Indien een Commissaris of burgemeester ingevolge de bepalingen 
van het Zuiveringsbesluit is ontslagen, geschorst of gestaakt, of ingeval 
van ongesteldheid, afwezigheid of ontstentenis van een Commissaris 
of burgemeester, treedt op het jongste lid in leeftijd uit de Gedepu- 
teerde Staten of uit de wethouders, beoordeeld naar de samenstelling 
van het betreffende college op  10 Mei 1940. 

Het ontwerp-besluit Tweede Bestuursvoorziening gaat blijkens de 
considerans uit van de overweging, dat het bij de terugkeer niet 
mogelijk zal zijn terstond de bij Grondwet en wet ingestelde ver- 
tegenwoordigende lichamen en bestuursorganen overeenkomstig de 
wettelijke bepalingen opnieuw sainen te stellen en dat het derhalve 
noodzakelijk is tijdelijke regelingen te treffen met betrekking tot de 
wetgeving en het voorlopig bestuur, zowel voor het Rijk als voor de 
provinciën, de gemeeriten en de waterschappen. 

In de Memorie van Toelichting wordt in dit verband opgemerkt: 
,,De ondergeteekenden verwachten dan ook, dat het zeer ge- 

ruimen tijd zal duren, aleer de Regeering in de feitelijke mogelijk- 
heid verkeert maatregelen te nemen om tot de samenstelling van 
de volksvertegenwoordiging en de andere vertegenwoordigende 



lichamen te geraken. Zij zijn daarnaast van oordeel, dat 's lands 
belang eischt niet zonder meer in deze omstandigheid te berusten 
en hebben mitsdien overwogen, op welke wijze eene voorziening 
kan worden getroffen, die waarborgen geeft, dat het bestuur die 
voorlichting ontvangt, welke het niet kan niissen. Daardoor kan 
ook worden verkregen, dat het gevoerde beleid der Regeering en 
van andere organen in het openbaar kan worden besproken en 
dat voorts aan de Commissarissen der Koningin, aan de burge- 
meesters en aan de voorzitters van de waterschappen mede- 
werkers worden toegevoegd, waardoor desnoudig een taakver- 
derling mogelijk wordt gemaakt. 

Aan de hiernevens aangeboden ontwerpregeling ligt een be- 
ginsel ten grondslag, dat een afzonderlijke toelichting wenschelijk 
maakt. 

Ondergeteekenden zijn van oordeel, dat allen, die voorheen 
aan wetgeving en bestuur hadden mede te arbeiden en die deze 
taak na de vrijmaking van Nederland kunnen volvoeren, geroe- 
pen zijn die taak te blijven vervullen. Zij zullen ook, indien vóór 
10 Mei 1940 deze arbeid in samenwerking met anderen werd ver- 
richt, waartoe na den terugkeer niet onmiddellijk de gelegenheid 
bestaat, die taak voorloopig alleen hebben te volvoeren en daar- 
voor zelfstandig de verantwoordeliikheid dienen te dragen. Der- 
halve is niet gepoogd een surrogait-volk~vertegenwoo~di~in~ te 
vinden. noch getracht cle andere verte~enwoordinende lichamen 
of bestuurs-coGeges tijdelijk door nieuwe instituten te vervangen. 
De Regeering, de Commissarissen der Koningin, de burgemees- 
ters en de voorzitters der waterschapsbesturen blijven krachtens 
het ontwerp derhalve met uitsluitii~g van ieder ander ten volle 
verantwoordelijk voor de wetgeving en het b- CS t uur. 

Dit beginsel heeft voorts logisch tengevolge, dat, voorzoover 
het volk wordt opgeroepen door middel van zijn vertegenwoor- 
digers van voorlichting te dienen of zijn oordeel over voorgeno- 
men maatregelen kenbaar te maken dan wel critiek uit te oefe- 
nen, zijn taak beperkt blijft tot bijstand en advies. Het staat ech- 
ter de openbaarheid, waaraan in veelbewogei~ tijden juist de 
meeste behoefte bestaat, allerminst in deli weg." 

Volgens de regeling van dit ontwerp Tweede Bestuursvoorziening 
geschiedt, in afwachting van het weder samenstellen en het bijeen- 
roepen van de Staten-Generaal, het uitvaardigen van wetten door de 
Kroon, de Raad van State gehoord. Zodra mogelijk wordt echter door 
de Kroon geen wet uitgevaardigd dan nadat het ontwerp daartoe 
een voorwerp van beraadslaging en advies heeft uitgemaakt van het 
Centraal College van Bijstand en Advies. De Kroon wijkt van het 
advies van het College niet af zonder nogmaals de Raad van State 
te hebben gehoord. 

Het Centraal College van Bijstand en Advies bestaat uit 60 leden, 
waarvan er 20 door de Kroon, op voordracht van de Raad van 
Ministers, worden aangewezen, waarbij er naar wordt gestreefd per- 
sonen uit verschillende groepen en stromingen van het Nederlandse 
volk op te nemen. Op voordracht van deze leden wordt een van hen 
door de Kroon tot Voorzitter en een ander lid tot tweede Voorzitter 
van het College benoemd, 

De overige 40 leden worden op de door de Kroon te bepalen wijze 
verkozen door de leden van de in artikel 4 van liet besliiit bedoelde 
provinciale Colleges van Bijstand en Advies, en wel door die van 
het College van de provincie: 

Noord-Brabant 4 Friesland 3 
Gelderland 3 Overijssel 4 
Zuid-Holland 6 Groningen J 
Noord-Holland 5 Drenthe 2 
Zeeland 2 en Limburg 4 
Utrecht 3 

Voor iedere provincie wordt samengesteld een Provinciaal College 
van Bijstand en Advies, bestaande uit tenminste ?O en ten hoogste 
35 leden, die door de Kroon, nadat daaromtrent is ingewonnen het 
advies van de door de Kroon benoemde leden van het Centraal Col- 
lege van Bijstand en Advies, worden aangewezen. Ook hierbij wordt 
er naar gestreefd in dit College personen uit verschillende groepen 
en stromingen van de ingezetenen der betrokken provincie op te 
nemen. De Commissaris der Koningin, of hij, die hem vervangt, is 
ambtshalve voorzitter van het College. 

De Commissaris der Koningin, die zijn taak, omschreven in het 
besluit Eerste Restuursvooi-zieiling, hlijlt riitori'eri~n, of hij, die hem 
vervangt: wint omtrent alie door heir, tc nemen beslissingen, welke 
dc regeling en het uestuur van het provinciale b:iishouden bzirefïen, 
zoveel doenlijk het advies van het Provinciaal College van Bijstand 
en Advies in. 
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De Commissaris der Koningin wordt niet betrekking tot dat deel 
van zijn taak, dat overeenstemt met die van Gedeputeerde Staten, 
voor zoveel mogelijk op de door hem te bepalen wijre bijgestaan door 
tijdelijke gedeputeerden, die tot een gelijk aantal als dat, genoemd in 
artikel 45 van de Provinciale Wet, door het Provinciaal College van 
Bijstand en Advies uit zijn midden worden gekozen. 

Door de Coinn~issarissen der Koningin wordt voor iedere gemeente 
ingesteld een Gemeentelijk College van Bijstand en Advies, bestaande 
uit tenminste 6 en ten hoogste 18 leden, die door de Comr~~issaris der 
Koningin in de betrokken provincie worden aangewezen. 

De Commissaris streeft ernaar in dit College personen uit ver- 
schiliencte groepen en stroiningen van de ingezrtencn der betro!;ken 
gemecnte op te nemen. De burgenieestei, of hij, clie hem vervangt, 
is anibtshalve voorzitter van het college. 

De bevoegdheden van het Gemeentelijk College van Bijstand en 
Advies zijn eveneens van adviserende aard. 

De burgemeester wordt op gelijke wijze, als hierboven voor de 
Commissaris der Koningin is omschreven, bijgestaan door tijdelijke 
wethouders, tot een geiijk aantal als dat van de wet bond er^, die op 
10 Mei 1940 in functie waren of in functie moesten zijn. Zij worden 
door het Gemeentelijk College van Bijstand en Advies uit zijn midden 
gekozen. 

In de Memorie van Toelichting op het ontwerp Buitengewoon 
Politiebesluit wordt medegedeeld, dat di: besluit betekent het openen 
van de mogelijkheid van een krachtig herstel der civiele macht in 
Nederland. Het handhaven van de bijzondere staat van beleg gedu- 
rende een tamrlijk lange periode achten de ondertekenaars minder 
gewenst. 

In artikel 1, lid 2, van her ontwerp wordt daarom bepaald, dat 
vanaf een tijdstip door de Voorzitter van de Ministerraad, in over- 
eenstemming met de Ministers van Justitie en van Oorlog, na overleg 
met het Militair Gezag, vast te stellen, aan de Minister van Justitie 
de in de volgende bepalingen van het ontwerp omschreven bijzondere 
bevoegdheden toekomen. 

In  de inleidende nota, welke de vijf ontwerpbesluiten vergezelt, 
wordt nog gezegd: 

,,Alle bovenbedoelde regelingen zijn voor~ooopig, d.w.z. in de 
eerste plaats, dat zij aan de hand van hetgcen in Nederland zal 
blijken nog wijziging of aanvulling zullen ki~nnen ondergaan, en 
in de tweede plaats, dat zij, naar verwacht mag worden, slechts 
voor een zeer.korte periode zullen gelden. Aileen het Íaatstge- 
noemde besluit (Tweede Bestuursvoorzieilins) moet worden ge- 
acht voor langeren tijdsduur van toepassing te zijn, omdat het 
niet mogelijk schijnt vóór het verioop van geruirnen tijd, b.v. 
een jaar, tot het uitschrijven van verkiezingen over te gaan. In- 
tusschen is het wellicht van belang er hier met nadruk op te 
wijzen, dat het Kabinet met dit besiuit niets meer wil doen dan 
een aanvaardbare regeling voor die periode voor te stellen en 
geenszins de bedoeling heett met de regeling eeaig precedent 
voor een nieuw staats-, provinciaai of gemeenteiijk bestel te 
scheppen. Een nieuw optredende Regerring zal bovendien de 
bevoegdheid hebben in de voorgestelde regeling die wijzigingen 
aan te brengen, welke de omstandigheden vereischcn. Gedurende 
de periode, waarover de Twrede Bestuursvoorziening geldt, zal 
niet alleen gestreefd moeten worden naar spoedige voorbereiding 
tot het houden van verkiezingen doch tevens moeten worden 
gearbeid aan het ontwerpen vart. de noodige grondwetswijzi- 
gingen, waarbij de regeling van de verhouuing der gebiecien 
overzee tot Nederland ecn bijzonder beiangiijke plaats inneemt. 

Tenslotte worde nog aangeteekend, dat -. beliaive nog ver- 
schillende uitvoeringsvoorschrifteii -- voor de boveii aange- 
geven stadia noodig zijn de bijzondere voorzieningen met bearek- 
king tot de berechting en strenge bestralfiiig van lanclverraad 
en andere zeer ernstige leiten, in bezet en vijandel'jk gebied ge- 
pleegd. Het project tot de desbetreffende ïe,eling, welke in 
verren staat van voorbereiding is, zal afzond.,.rlijk worden aan- 
geboden.'" 

Op 23 April 1943 raakt de Minister van Oorlog in een brief l) 

aan de Minister-President het vraagstuk aan, of de terugkeer van 
de Koningin zal worden voorafgegaan door de overtocht van 
enkele gevolmachtigde Ministers uit het zittende Kabinet. 

Onder dagtekening van 24 April 1943 brengt de Buitengewone 
Raad van Advies het advies no. 45 ') uit, waarin de Raad zijn oordeel 
formuleert over het complex van maatregelen, op de bevrijding en 
de reconstructie van het Rijk in Europa betrekking hebbende, die 
bij hem zijn ingediend, alsmede over een aantal zeer principiële 
onderwerpen, die bij de overweging van het geheel zijn aandacht 
vroegen. 



I n  dit  advies zijn de  o p  het gehele complex betrekking hebbende 
algemene beschouwingen opgenomen. D e  opmerkingen, welke d e  
Raad meent te moeten maken omtrent ieder der afzonderlijke ont- 
werpcn, zijn vervat in de  later uitgebrachtv adviezen nos. 4SA-4SE. 
Deze methode is gevolga om duidelijk te doen uitkomen, dat  alle 
door de  Raad over de terugkeer-ontwerpen uitgebrachte adviezen in 
onderling verband beschouw'd moeten worden. 

D e  Raad stelt zich o p  het standpcint, dat  enerzijds d e  Regering 
des lands dient te beschikken over wettelijke middelen, die een door- 
tastend beleid mogelijk maken, anderzijds moet het den volke duimde- 
lijk zijn, dat  gestreefd wordt naar een zo spoedig mogelijke terugkeer 
tot een staatsregeling. welke de beginselen omvat, die men ,,demo- 
cratisch" pleegt te noemen. 

'sRaads opvatting brengt mede, dat  het, naar zijn oordeel, 
volstrekt onjuist zou zijn, indien de huidige Regering in Enge- 
land wetten zou afkondigen, welke de  vrijheid van het Nederlandse 
volk o m  over eigen lot en toekoílist naar eigen inzichten te beschik- 
ken, aan banden zou leggen. Daarom is, naar 's Raads stellige over- 
tuiging, iedere bindende maatregel af te keuren, die verder zou gaan 
dan het treff,zn van voorzieningen, welke reeds moeten gelden bij de  
aanvang der bevrijding, dus in een (korte) overgangsperiode, waarin 
het volk en zijn leiders nog niet gehoord kunnen worden. Daar  staat 
echter tegenover, a a t  die maatregelen, welke getroffen rrzoetrn wor- 
den o m  in de  overgailgsperiode een krachtig beleid en een krachtige 
gezagshandhaving te verzekeren, daartoe ook de  volledige bevoegd- 
heid moeten geven. Als beginsel moet daarbij, zo meent de  Raad, 
worden aangenomen, dat  d e  te treffen voorzieningen gebaseerd be- 
horen te zijn o p  de Grondwet; slechts dan is afwijking van de con- 
stitutie aanvaardbaar, wanneer zulks voor de  bereiking van het ge- 
stelde doel volstrekt onontkoombaar is. 

O m  verwarring na de bevrijding te voorkomen is het de  taak der 
Regering zoveel mogelijk concreet voor te bereiden en van die voor- 
bereiding van den beginne af openlijk te doen blijken. Zij dient aan t e  
kondigen, dat  zij het vraagstuk van de terugkeer tot normale verhou- 
dingen volledig heeft overwogen, dat daartoe nodig is een geleidelijke 
en stelselmatige wederopbouw van het bestuursapparaat, dat  zij een 
samenstel van wettelijke voorzieningen heeft ontworpen, welke tot 
zulke wederopbouw kunnen dienen, van welke voorzieningen even- 
tueel ook globaal of tot in bijzonderheden mededeling kan worden 
gedaan, dat  zij echter gemeend heeft met de afkondiging en invoe- 
ring daarvan niet veraer te mogen gaan dan voor de eerste tijd 
nodig is, omdat naar haar inzicht voor verdergaande voorzieningen 
raadpleging van leidsmannen van het volk essentieel is, hoe onvol- 
komen deze raadpleging ook zal moeten zijn, zolang geen constitu- 
tionele volksvertegenwoordiging verkozen is. 

Met betrekking tot het de  Raad voorgelegde complex van ont- 
werpen maakt hij een onderscheid tussen noodmaatregelen voor een 
overgangsperiode en andere maatregelen. 

D e  Raad zou de  bij hem ingediende e n  eventueel nog in te dieoen 
ontwerpen van Koninklijk besluit betreffende de terugkeer in twee 
groepen willen verdelen: 1. ontwerpen, die te  Londen voorbereid, 
aoor  Hare Majesteit de Koningin getekend en door een of meer 
Ministers gecontrasigneerd worden; en 2. ontwerpen, welke te Lon- 
den worden voorbereid, doch niet dan na overleg met het bevrijde 
gebied mogen worden vastgesteld. D e  tot laatstgenoemde groep be- 
horende ontwerpen zouden derhalve ontwerpen moeten bl:jven. Als 
criterium voor de indeling der ontwerpen in bedoelde groepen heeft 
de  Raad de stelling aanvaard, dat  - waar zulks ook maar even 
uitvoerbaar zou zijn - het Nederlandse volk, hetzij door middel van 
de  daartoe te scheppen organen, hetzij. indien dit laatste onmogelijk 
is, door incidenteel overleg met deskundigen en leidende persoon- 
lijkheaen, moet worden geraadpleegd. In  de  gevallen, waarin het vast 
staat, dat  o p  een zodanig overleg niet kan word-n gewacht, worden 
de ontwerpen in de  eerste en in alle andere gevallen in  de  tweede 
groep ingedeeld. 

Met  deze algemene regel voor ogen kwam de Raad tot d e  vol- 
gende opstelling. Alle thans opgemaakte ontwerpen moeten gereed 
gemaakt worden tot en met het door  de  Raad daarover uit te bren- 
gen advies en het aanbrengen van de op grond van dit advies nodig 
gebleken wijzigingen. Daarna kan: 

1. aan Hare Majesteit de  Koningin ter ondertekening worden 
aangeboden het ontwerp o p  de Bijzondere Staat van Beleg, het 
ontwerp o p  de Zuivering van ambtelijke organen, het ontwerp op de  
Eerste (nood-)Bestuursvoorziening en eventueel de ontwerpen op de 
instelling van Bijzondere Militaire Gerechtshoven, de Buitengewone 
Militaire Rechtspleging, en het Gratiebesluit (het Dispensatiebesluit 
zal, gelijk de Waad nog nader zal betogen, geheel dienen te vervallen); 

2.  tot nader overleg in  het bevrijde gebied, in de  hierboven om- 
schreven zin, worden aangehouden (en behoren dus niet aan  Hare 
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Majesteit de Koningin ter ondertekening te worden aangebod'cn) het 
ontwerp-Politiebesluit, het ontwerp o p  de  Tweede Bestuursvoorziening 
en het ontwerp o p  buitengewone bepalingen van Militair Strafrecht. 

D e  aan de Raad voorgelegde ontwerpen eerste en tweede bestuurs- 
voorziening bereiden een w e d e r o o b o ~ i ~  voor van het moederlandse 
bestuursapparaat in twee voorlopige, o p  elkaar volgende stadia; het 
eerste, ontvouwd in liet ontwerp ,,Besluit Eerste Bestuursvoorzie- 
ning", het tweede in het ontwerp ,,Besluit Tweede Bestuursvoorzie- 
ning". D e  in Iaatstgenoeind ontwerp beschreven bestuursvorm zou 
het Kabinet willen laten voortduren tot de  grondwettelijke organen 
weder hun taak kunnen uitoefenen, overeenkomstig de constitutie en 
de organieke wetten. 

Blijkens de Inleidende Nota, behorende bij de genoemde ontwer- 
pen, is eerstgenoemde regeling gedacht als een zeer voorlopige, welke 
naar verwacht mag worden slechts voor een zeer korte periode zal 
gelden, terwijl het laatstgenoemde besluit moet worden geacht voor 
langere tijdsduur van toepassing te  zijn, omdat het niet mogelijk 
schijnt, vóór het verloop van geruime tijd, b.v. één jaar, tot het uit- 
schrijven van verkiezingen over te gaan. 

Met  de opzet van het daartoe strekkende ontwerp-besluit Eerste 
Bestuursvoorziening, krachtens hetwelk de  voorlopig bevoegde orga- 
nen voor provinciën, gemeenten, waterschappen, veenschappen en 
veenpolders zonder nadere benoeming zijn aangewezen en dus dade- 
lijk hun functie kunnen uitoefenen, kan de Raad zich - behoudens 
de op dit ontwerp betrekking hebbende opmerkingen in het Advies 
No.  46 D (hetwelk nog nader zal volgen) - zeer wel verenigen. 

Echter heeft de Raad daarin gemist bepalingen omtrent en, in de 
toelichting, een beschouwing over het centrale gezag: d e  Regering. 

D e  Raad kan zich niet verenigen met de indeling in twee stadia. 
Hij is voorstander van een indeling in drie stadia. Het  eerste stadium 
zou niet langer dan enkele weken van kracht moeten zijn. I n  het 
tweede stadium zullen de  Regering en d e  locale besturen dienen te 
zijn toegerust met in colleges verenigde adviseurs. 

Een van de voornaamste onderwerpen, welke de aandacht in  deze 
periode van de Regering zal vragen, is het voorbereiden van en 
beslissen over de bestuursvorming, welke zal worden ingevoerd om 
te gelden tot normale constitutionele verhoudingen wederkeren. Dit 

,n noemen. zou de Raad de derde pl-iase will- 
Vanuit deze gezichtshoek oordelend, komt de Raad tot de  con- 

clusie, dat het ontwerp-Tweede Bestuursvoorziening voor geen van 
de beide laatste perioden geheel bevredigend is. Voor de tweede 
periode is een structuur, als daarin ontvouwd, te strikt geredigeerd: 
koor de derde periode is het niet uitgesloten, dat de inmiddels gecon- 
stitueerde adviescolleges de  volledige beslissende taak, in de organieke 
wetten aan de vertegenwoordigende lichamen toegekend, zullen kun- 
nen uitoefenen, hetgeen met name geldt voor de Provinciale Staten 
en gemeenteraden. 

D e  Raad acht de grondslagen, in zijn algemene beschouwingen 
gegeven, van zulk een eminent belang, dat  hij geen vrijheid heeft 
kunnen vinden te adviseren, dat  ds aan zijn oordeel onclerworpe1-i 
ontwerpen in hun huidige vorm aan Hare  Majesteit de  Koningin 
ter ondertekening zullen worden aangeboden. 

In het advies no. 46 D l) van l1  Juni 1943 komt de  Buitenge- 
wone Raad van Advies terug o p  zijn vroeger reeds bepaald stand- 
punt ten aanzien van het ontwerp-Eerste Bestuursvoorziening. Het  
komt de Raad voor, dat enkele bepalingen, welke noodvoorzieningen 
inhouden met betrekking tot d e  organisatie van het centrale gezag: 
de Regering, niet kunnen worden gemist. 

D e  Raad erkent, dat  het automatisme van de in het ontwerpbesluit 
voorkomende voorzieningswijze aantrekkelijk kan zijn, omdat het 
een vacuuin uitsluit en snel werkt, doch het is alleen verantwoord 
in de vcronderstelling, dat  Nederland in zijn geheel en plotseling 
,,vrij valt". Is dit niet liet geval, dan brengt het grote bezwaren 
mede. De Raad meent, dat  de hier bedoelde risico's dienen te worden 
vermeden. Bovendien meent de  Raad, dat  -- ofschoon het automa- 
tisme onmisbaar is o m  de lacunes, die bij persoonlijke keuze zouden 
kunnen ontstaan, aan te vullen - aan deze persoonlijke keuze voor- 
keur moet worden gegeven. O m  deze bezwaren te ondervangen bied! 
de Raad een nieuw voorstel aan. 

In  het advies no. 46 E') van 11 Juni 1943 van de  Buitengewonz 
Raad van Advies, hetwelk betrekking heeft o p  het ontwerp-Tweede 
Bestuursvoorzieiiing, zet de Raad uiteen, dat  001; de tweede bestuurs- 
voorziening. hoewel reeds meer dan  de eerste voorziening - die 
voor niet langer dan enkele weken oimiddellijk na d e  bevrijding 
geldig zou moeten zijn - het karakter van terugkeer naar de 
eemocratische staatsvorm dragende door het inschakelen van voor- 
lopige vertegenwoordigende lichamen, uiteraard nog steeds een nood- 
voorziening moet zijn en, naar 's Raads oordeel, zich daarom over 
geen langer tijdperk dan enkele maanden dient uit te strekken. He: 
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ocdeïhavige ontw-rp dient wel te Londen voorbereid te worden, 
doch niet aan H.Rt. de Koningin ter ondertekening te worden voor- 
ge!egd, alvorens overleg is gepleegd met leidende persoonlijkheden 
in het bevrijde gebied en na toetsing van de  inhoud aan de in 
Nederland heersende opvattingen en toestanden. 

Gedurende het tweede stadium, waarvoor het onderhavige ontwerp 
zou moeten dienen, kunnen de regelen worden voorbereid, die ge- 
durende het derde stadium - een nog nadere aanpassing bij de 
grondwetteiijke bestuursvorm in afwachting van nieuwe verkiezin- 
gen - van kracht behoren te zijn. 

De Raad is voorts van oordeel, dat het wenselijk is een zeker ver- 
band te leggen tussen de eerste, tweede en eventuele derde bestuurs- 
voorkie~ing; d e ~ e  behoren niet los van elkaar te staan, doch moeten 
onderling logisch en chronologisch verbonden blijken. 

Tijdens de eerste voorziening moeten reeds stappen worden ge- 
daan om de persoonlijkheden uit te kiezen, die zitting zullen nemen 
in het orgaan, door de Regering aangeduid als een ,,Centraal College 
van Bijstand en Advies", Zodra dit college in een minimum-samen- 
stelling kan worden benoemd, dient het K.B. op de tweede bestunrs- 
voorziening in werking te treden. De Raad zou bepaald willen zien, 
dat het college - de Raad van Bijstand der Regering, zoals de B.R.A 
het liever noeinen wil - zal bestaan uit minstens 15 en hoogstens 
30 leden, allen door de Regering aan te wijzen. De staatsrechtelijke 
taak en bevoegdheden van de Raad van Bijstand dienen in het K.B. 
zelf te worden omschreven. Zulk een omschrijving van taak en be- 
voegdheden kan, naar 's Raads oordeel, ook voor provinciën en 
gemeenten niet worden gemist. 

Resumerend ziet de Raad de gang van zaken als volgt: 
a. in Londen vast te stellen regelingen l e  Bestuursvoorziening; 
b. een in Londen zoveel mogelijk geheel voor te bereiden ontwerp 

2e Bestuursvoorziening; 
c. een in Londen als schets voor te bereiden ontwerp 3e Bestuurs- 

voorziening. 
De Raad geeft aan deze procedure de voorkeur, wijl deze van 

meet af aan het volk duidelijk voor ogen stelt wat zal geschieden, 
totdat de Grondwet weer geheel kan worden gevolgd. Onduidelijkheid 
op dit punt gedurende enig deel van de overgangsperiode zou on- 
verhoopt aanleiding kunnen geven tot misverstanden. 

De Raad meent, dat het karakter van de derde bestuursvoor- 
ziening als laatste phase in de overgangstoestand o.a. duidelijk zou 
kunnen blijken door het controlerend:: college in die periode J e  
naam te verlenen van Kamer van Bijstand der Regering, zulks in 
tegenstelling tot de Raad van Bijstand uit de voorgaande periode. 

De B.R.A. meent verder, dat het gewenit is die Kamer van Bij- 
stand te doen bestaan uit 100 leden. Ten aanzien van de wijze van 
samei?s!elling van die Kamer meent de Raad, dat bijvoorbeeld 65 
leden zouden kunnen worden verkozen door de leden der provinciale 
colleges, terwijl (daarna) 35 leden door de Regering zouden kunnen 
worden aangewezen. De Raad meent, dat, zeker nu voor de samen- 
stelling van dere Kamer van Bijstand door technische onmogelijk- 
heid geen algemene verkiezingen kunnen worden gehouden, er bij 
de keuze der leden zoveel mogelijk gestreefd dient te worden naar 
een alzijdige vertegenwcordiging van de verschillende groepen en 
stromingen in ons volk. Aan de Kamer van Bijstand ware - met 
~i~tzondering van het recht van grondwetsherziening - de rechte11 
en verplicbtingeii van de Tweede Kamer der Staten-Generaal te 
verlenen. 

Ten advieze overgaande beveelt de Raad aan het hem toegezonden 
ontwerp niet aan H.M. de Koningin ter ondertekening voor te leggen, 
doch het te vervangen door een nieuw ontwerp, opgesteld in de door 
de Raad aangegeven zin. 

8 4. Voorbereidi~g van 24 April 1943 tot 19 Julli 1944. 

Op 6 Augustus 1943 sttiurt de Voorzitter van de Raad van Ministers 
zan slle leden van de Ministerraad een overzicht l), naar de stand 
van 1 Juli 1943, van de maatregelen, door de Nederlandse Rege- 
ring getr0fie.i met betrekking tot het feitelijke herstel van het wet- 
telijke gezag in Nederland en de reconstructie des lands. Het doel 
van dit overzicht is, zo heet het in deze brief, van al, wat op het 
gebied ven terugkeer en recons!rrcctie door de departexeíiteil gedaan 
i- en wordt, een overzicht te verschaffen ten dienste van: 

a. de Regering zelve; 
ti. bepaalde instanties in bezet Nederland, die daarvan op de 

hoogte behoren te zijn; 
c. bepaalde Nederlandse vertegenwoordigers in het buitenland, 

voor wie zulks eveneens gewenst mocht zijn. 
In liet hoofd\tuk ,,BestuurH worden o.m. de maatregelen opgesomd, 

welke nodig zijn voor de voorziening in het openbaar bestuur in 
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Nederland onmiddellijk na de bevrijding tot aan  het intreden van een 
rnin of meer definitieve en normale regeringsvorm. Deze maatregelen 
zijn vervat in de volgende vijf ontwerp-brsluiten: 

1. Besluit o p  de  Bijzondere Staat van Beleg. 
2. Zuiveriiigsbesluit. 
3. Eerste Bestuursvoorzizning. 
4. Bijzondere Po1itievoorzie:;ing. 
5. Tweede Bestuursvoorzi~r,ing. 
O p  18 Augustus 1943 zendt de heer al bard^^ een nota l )  aan d e  

leden van de Ministerraad, a a a r i n  hij, mede in verband met het 
gewijzigde on:%erp-besluit nopeas de bijzond-re staai val1 beleg, enige 
beschouwingen wijdt aan een concept-nota, bestemd voor H.M. de  
Koningin, naar aanleiding van het advies no. 46 van de  Buiten- 
gewone I?aad van Advies. Hij komt daarin o p  t ~ g e n  een mogelijk 
achterwege laten van de .,tweede bestuursvo~rz'ening". Indien deze 
geen deel meer zal uitmaken van de te nemen besluit:-i, mor t  hij 
zijn oude der-iYoeeld (de Staten-Generaal te  doen herlrven op de 
grondslag van 10 Mei 1940) weer in de aandacht van de Minister- 
raad aanbevelen. 

In een brief van 31 Augustus 1943 aan de Ministers van Justitie 
en van Binnenlandse Zaken deelt de heer Alhnrda mede, dat  J e  
Commissie Terugkeer in haar vergadering van 25 Augustus 1943 het 
denkbeeld aanvaard heeft de  ontwerp-besluiten Eerste en Tweede 
Bestuursvoorziening tot één ontwerp-besluit te  verenigen. D e  heer 
Albarda stelt de beide Ministers o p  de hoogte van de conclusies, 
waartoe hij ter zake gekomen is. In  de  gewijzigde constructie behocrï 
artikel 2 van de  Tweede Bestuursvoorziening gewijzigd te worden. 
Immers, indien, zoals in dat artikel is bepaald, 40 leden van h-t 
Centraal College moeten worden verkozen door de leden der Pro- 
vinciale Colleges, zal l.iet Centraal College niet eerder kunnen worden 
samengesteld dan nadat de Provinciale Colleges zijn gevormd, d.w.z. 
in d e  tweede bestuursphase. ,,Hei is dus nodig", zo schrijft de  heer 
Alharda, ,,ons nu  te  bepalen tot benoeming van de leden van het 
Centraal College door de  Kroon." 

IIij geeft verder in overweging een eenvoudiger naam te kiezen dan  
die van ,,Centraal College van Bijstand en Advies", welke d e  spraak- 
makende serneente niet zal overnemen. Waarom zou men niet zeg- 
gen: ..Tijdelijke Centrale Raad". ,,Tijdelijke Provinciale Staten", 
,.Tijdelijke Gemeenteraden"? 

Voorts schrijft de  heer Alhar/tn. clat meer dan één lid van de  Minis- 
terraad zich onbevredigd heeft gevoeld door d e  regeling van het 
bestuur van provinciën e11 gemecnten, zoals deze is vervat in de 
Tweede Bestuursvoorziening. 

D e  bezwaren, die men gaandeweg meer en meer is gaan gevoelen, 
richten zich tegen het systeem. dat  de  Corilmissaris der Koningin 
maakt tot éénhoofdig bestuurder der provincie en d e  burgemeester 
tot éénhoofdig bestuurder der gemeente. D e  provinciale en gemeente- 
lijke colleges staan Commissaris cn burgemee~ter slechts bij met 
advies. D e  gedeputeerden en de wethouders verlenen ook slechts bij- 
stand. 

Dit systeem wijkt wel ver af van dat van d e  Provinciale Wet en 
de Gemeentewet. welke rusten o p  de grondslagen, in de  artikelen 136 
er1 146 van de Grondwet gelegd. 

Tenslotte zegt de heer AFbavdn, ddt misschien een bevredigende 
oplossing ware te verkrijgen door de  opneming van twee artikelen 
van een inhoud als volgt: 

,,De Commissaris der Koningin en de tijdelijke gedeputeerden 
vormen een college, welks bevoegdheden r n  werkzaalnhedeil 
door Ons worden geregeld zooveel mogelijk overeenkomstig de 
bepalingen van de Proviriciale Wet betreffende het college van 
Gedeputeerde Staten." 

en : 
,,De Burgemeester en d e  tijdefijke wethouders vormen een 

college, welks bevoegdheden en werkzaamheden door Ons wor- 
den geregeld zooveel mogelijk overeenkomstig de bepalingen van 
de Gemeentewet betreffende het college van Burgemeester en 
Wethouders". 

Intussen kwam blijkens enkele persuitingen ook buiten het Kabinet 
de discussie o p  gang over het vraagstuk van de  beslulirsvoorziening 
na de bevrijding. In het Londense Vrij Nederland vaii 14 Augiis- 
tus 1943 3, komt een door Kantekleer (de heer A4. Sluyser) getekend 
artikel voor met het opschrift ,,Vaderlijk gezag". D e  schrijver van 
dit artikel verwijst hierin mei irsten~rning naar een door het oud-lid 
van d e  Tweede Kamer, mr. G. A. Boon, in The  Knickebocker Weekt? 
geschreven beschouwing, waarin deze zich verzet tegen d e  gedachte 
Nederland na de bevrijding te laten regeren door een soort Raad van 
Notabelen. De heer Boon motiveert zijn ongerustlieid ten opzichta 
van het niet onmiddellijk functionneren van de Volksvertegenwoor- 
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diging door te verwijzen naar een toespraak, door Minister Albardn 
t\i Londen voor ,,Pro Patria" gehouden. 

Deze rede') van 20 Augustus 1942 van Minister Albarda, waarvan 
het Londense Vrij Nederland van 29 Augustus 1942 een verslag geeft, 
begint met d e  vooropstelling, dat bij de opbouw van Nederlands toe- 
komst één ding moet vaststaan: de democratische grondbeginselen van 
onze Nederlandse samenleving inoeten worden bevestigd. Na gewezen 
te hebben op de onmogelijkheid, zowel o m  technische als om andere 
redenen, het parlement na de  bevrijding onmiddellijk te  laten function- 
neren en op de  wenselijkheid althans een lichaam te hebben, waar de 
Ministers zich voor hun beleid kunnen verantwoorden, spreekt de 
heer Albarda in deze rede over de  instelling gedurende de  overgangs- 
tijd van een college, samengesteld door d e  Regering uit personen, die 
het vertrouwen bezitten van verschillende maatschappelijke kringen 
en staatkundige gezindheden. Met  zulk een college zou de Regering 
in het openbaar overleg moeten plegen. 

D e  voorstelling van zaken van de heer Boon in  het zoëven ver- 
melde artikel kan de heer Albarda in  e-n brschouwing in het 
Londense Vrij Nederland van 21 Augustus 1943') niet voor zijn 
rekening nemen. Het  denkbeeld, na  de  terugkeer de oude Staten- 
Generaal te doen herleven door de tijdsduur der bezetting niet als 
parlementaire zittingstijd mede te rekenen, heeft hij reeds in 1941 ge- 
opperd en verdedigd. D e  heer Albarda tekent hier aan, dat er in zijn 
rede voor ,,Pro Patria" geen sprake van geweest is een periode zonder 
parlementaire contrôle te verdedigen. Doch daar de heer AIDarda 
rekening had te houden met de omstandigheid, dat  de oorlog veel 
langer zou duren dan men aanvankelijk had gehoopt en met het 
feit, dat de gedachte o m  na lange tijd de oude Kamers nog te doen 
herleven weinig weerklank had gevonden en de oplossing in andere 
richting scheen te worden gezocht, begaf ook hij zich in zijn rede- 
voering in die richting. Staatkunde is de kunst der mogelijkheden! 

Dus ging hij toen uit van de veronderstelling, dat  een vertegen- 
woordigend college zou worden samengesteld door benoeming, hoe 
gebrekkig dit uit een principieel oogpunt ook is te  achten. Hij stelde 
daarbij echter terstond de  eis: 

,,dat de  Regeering bij de benoeming van de leden haar keuze 
vestigt o p  personen, die het vertrouwen van verschillende volks- 
groepen bezitten en hen kiest met raadpleging van vertrouwens- 
personen uit verschillende maatschappelijke kringen en uit ver- 
schillende maatschappelijke gezindheden." 

Hij voegde daaraan toe, dat  met dat  college: 
,,de Regeering overleg zal moeten plegen; een overleg dat  in 

het algemeen in het openbaar zal dienen te worden gevoerd, 
behalve in  die gevallen, waarin het staatsbeiang dit verbiedt." 

I n  een redevoering, welke de heer Albarda in Mei 1943 te Londen 
heeft uitgesproken, heeft hij - zo zegt hij in zijn artikel van 21 Au- 
gustus 1943 - een en ander wat verder uitgewerkt. Daarin be- 
toogde hij: 

,,dat er, ook onder den Staat van beleg, geen censuur zou 
mogen zijn o p  de verslagen van beraadslagingen en besluiten 
van het college, dat  de leden onschendbaarheid zouden moeten 
genieten en vrijheid van beweging, van briefverkeer, enz." 

Een weerslag van deze in het openbaar gevoerde discussie kwam 
in het Kabinet door de brief :j) dd. 21 September 1943 van prof. dr. 
D. van Einbdril, lid van de Eerste Kamer der Staten-Generaal, aan 
de Raad van Ministers. D e  heer van Embden schrijft, dat  uit recente 
uitlatingen schijnt te moeten worden afgeleid, dat  het in het voor- 
nemen der Regering ligt na haar  terugkeer in het bevrijde Vader- 
land en tot aan het tijdstip, waarop verkiezingen kunnen worden 
gehouden - na een jaar wellicht of langer -- als vertegenwoordigend 
orgaan niet te aanvaarden de wettige Volksvertegenwoordiging, die 
op 10 Mei 1940 zitting had, doch in te stellen een tijdelijk college 
van notabelen, een college, dat  uiteraard slechts een raadgevende 
mening zal kunnen uitspreken en generlei staatkundige macht zal 
kunnen uitoefenen. 

I n  een diepe bezorgdheid over de te vrezen gevolgen van zulk een 
gedragslijn brengt de heer van Ernbden enige bedenkingen en ar- 
gumenten naar voren. 

Hij onderwerpt eerst het probleem van de continuatie van het be- 
staande parlement aan een bespreking en stelt daar  vervolgens de 
hoogst bedenkelijke nadelen van ecn tijdelijk adviescollege tegen- 
over. Tenslotte wijst hij o p  de waarschijnlijkheid, dat  de Staten- 
Generaal, zo nodig zonder cnig initiatief der Regering, uit demo- 
cratisch zelfbesef bijeen zullen koinen en dat  zij alsdan door e-n 
formeel besluit verklaren zullen, dat zij de takken der wettige Volks- 
vertegenwoordiging zijn en de Regering zullen uitnodigen voor haar 
te verschijnen. In dit alles schuilt, volgens de lierr van Emhcleii, 
confiictstof. 
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In een artikel l) in Vrij Nederland van 8 Januari 1944 heeft de heer 
van Ernhdi~z, toen hij van het Kabinet geen antwoord op zijn brie~f 
van 21 September 1943 kreeg, de inhoud daarvan openbaar gemaakt. 

De gedachtenwisseling over de bestuursvoorziening wordt ook in 
de boezein van de Regering onverdroten voortgezet. 

In e,en brief ') van 4 September 1943 van het Kabinet aan H.M. 
de Koningin worden enige beschouwingen gewijd aan het door de 
Buite;lgewone Raad van Advies uitgebrachte advies no. 46 met be- 
trekking tot het op 11 Maart 1943 ingediende complex ontwerp- 
besluiten. 

Met de door de Raad ontwikkelde beschouwingen ten aanzien van 
het zo spoedig mogelijk terugkeren naar de democratische regerings- 
vorm kunnen de Ministers zich in het algemeen verenigen. Zij onder- 
schrijven dan ook de stelling van de Raad, dat de Regering te Londen 
ons volk slechts mag binden, voorzover het de allereerste en korte 
overgangsperiode betreft, en dat daarbij niet meer dan strikt nood- 
zakelijk van de Grondwet mag worden afgeweken. Dat hierdoor de 
Regering niet inag weerhouden worden plannen voor de heropbouw 
van het staatsbestel te beramen en die plannen in concrete vorin te 
gieten om ze te zijner tijd aan tot oordelen bevoegde personen in 
Nederland voor te leggen, zijn de ondertekenaars van deze brief ge- 
heel met de Raad eens. 

Wel hebben de Ministers bezwaren tegen het vaststellen van een 
criterium, volgens hetwelk een indeling zou moeten worden gemaakt 
tussen ontwerpen tot Koninklijke besluiten, welke te Londen reeds te 
bekrachtigen zouden zijn en die, welke eerst na overleg in bevrijd 
gebied zouden moeten worden getekend. ,,Daar het Kabinet", zo 
wordt in deze brief betoogd, ,,evenzeer als de Raad gesteld is op 
overleg met deskundigen in Nederland, kan zonder bezwaar aan 
ondergeteekenden worden overgelaten te beoordeelen, welke besluiten 
zij Uwer Majesteit vóór den terugkeer ter bekrachtiging moeten voor- 
leggen." 

Met betrekking tot de ontwerpen-bestuursvoorziening zouden de 
Ministers niet gaarne de Raad volgen bij zijn verdeling van de over- 
gangstijd in drie stadia. De Ministers zijn van oordeel, dat, daar het 
tijdperk van de eerste bestuursvoorziening zo kort mogelijk moet 
duren en het Nederlandse volk zo spocdig mogelijk tot medewerking 
aan wetgeving en bestuur moet worden geroepen, ook de regeling 
der tweede bestuursvoorziening bij wetsbesluit moet vaststaan. Door 
beide bestuursvoorzieningen in één en hetzeifde besluit te bevatten, 
zal duidelijk tot uitdrukking komen, dat zij tezamen een geheel vor- 
men. Het Nederlandse volk zal dan terstond begrijpen, dat de eerste 
voorziening slechts een kortstondige inleiding is tot de tweede en dat 
het vaststaat, dat ook in de overgangstijd zo spoedig mogelijk de 
den~ocratische beginselen van onze constitutie tot hun recht zullen 
komen. 

In een aantekening 9 van de Minister van Oorlog van 29 Septenl- 
ber 1943 met betrekking tot de allereerste bestuursvoorziening wordt 
er op gewezen, dat voor de handhaving van orde en rust de aan- 
wijzing van de burgemeester van het allerhoogste belang is. Voor de 
vraag, op welke wijze deze burgemeester wordt aangewezen, auto- 
matisch of gekozen, doet de Minister van Oorlog blijkens deze aan- 
tekening een oplossing aan de hand door een combinatie van beide 
denkbeelden. Allereerst îreedt tijdelijk op de ,,automatischeH burge- 
meester., met de ,,corrigerendeu bevoegdheid van het Militair Gezag, 
zodra dit aanwezig is. Zo spoedig mogelijk wordt een kiescollege 
samengesteld volgens nader vast te stellen regelen. In tal van ge- 
vallen zal dit het optreden van de tijdelijke ,,automatischefi burge- 
meester aanvaarden, in andere gevallen  al het een andere candidaat 
stellen. De Regering zal, indien enigszins mogelijk, aan de wens van 
het college gevolg geven. 

Bij een nota") van 5 October 1943 biedt de Minister van Binnen- 
landse Zaken, de heer van Boeyerl, aan de Commissie Terugkeer een 
riieuwe proeve aan voor de Eerste en Tweede Bestuursvoorziening. 
Tevens wordt in deze nota een ontwerp tot samenstelling van ge- 
meentelijke colleges van advies in het vooruitzicht gesteld. Waar- 
schijnlijk is met dit laatste bedoeld het niet gedateerde ontwerp- 
besluit 5 ,  tot instelling van gemeentelijke colleges van advies. 

Uit een concept-bïief c )  dd. 12 October 1943 van de Minister 
zonder Portefeuille, de heer Burger, aan de leden van de Commissie 
Terugkeer, blijkt, dat in de vergadering van deze Commissie van 
8 October 1943, naast een door hem in opdracht van de Commissie 
Terugkeer gemaakt ontwerp, ook een geheel nieuw ontwerp van 
Minister van Boe)-en ter tafel werd gebracht. Het nieuwe ontwerp 
van de heer van Boej~crz is volgens de heer Burger: 

n) autoritair, terwijl het 
b) noodzaakt tot langdurige dictatiiur, 
C) de democratische gedachte ondermijnt door invoering van klets- 

colleges. 
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Een en ander wordt verder uitvoerig in  deze concept-brief toe- 
gelicht. 

Dt: meningsverschillen in de vergadering van de Commissie Terug- 
keer van 13 October 1943 hebben blijkens een brief ') van de heer 
Gerbrandy aan  de leden dezer Con~missie dd. 19 October 1943 hem er 
toe bewogen het oordeel te vragen van een aantal onlangs uit Neder- 
land overgekomeii jongeren. D e  opvattingen, door deze heren tot 
uiting gesracht, zijn neergelegd in een stuk, dat de heer Gerbraqdy 
ter kecnis brengt van de leden 17an de Con1ril;ss;e TerugLeer. 

I n  een brief ') dd. 5 November 1943 aan  de leden var, de Corninis- 
sie Terugkeer, bepleit de  Minister van Handel, Nijverheid en Schee?- 
vaart de noodregeling voor de allereerste tijd te beperken tot de 
gemeenten. 

Op 7 November 1943 legt de  heer Albania in een brief 3 ,  aan de 
Commissie Terugkeer schetsmatig de  uitwerking van enkele gedach- 
ten vast, die hij in evn voorafgegane vergadering heeft aanbevo!en. 
Deze gedachtei1 hebben voornamelijk betrekking op de tijdelijke Cen- 
trale Raad, tijdelijke Provinciale Staten en tijdelijke gemeenteraden. 
De heer Albarda stelt voor -- dit is de eerste maal, dat de  commissie 
in de  stukken deze gedachte, die in de verdere discussie aan de orde 
is gebleven, heeft aangetroffen - de helft van de  leden dezer colleges 
te doen benoemen uit hen, die o p  10 Mei 1940 deel uitmaakten van 
een der Kamers van de Staten-Generaal, viin de Provinciale Staten 
en van de gemexteraden, en voor de andere helft uit groepcn en 
richtingen, gedurende en na de b-zetting gevormd en ontstaan, als- 
mede uit hen, die door de vijand in gijzeling of in ~ e r b a i i d  met hun 
houding tegenover hem in gevangenschap zijn genomen. 

D e  Noorse Minister van Justitie wordt o p  11 November 1943 uit- 
voerig ingelicht" over de  maatregelen, die genomen zullen worden 
in verband met de bevrijding in Nederland. 

D e  Minister van Oorlog, de heer van Lidth de Jeude, reageert in een 
brief a )  van 15 November 1943 aan de leden van de  Commissie 
Terugkeer o p  de gedachte, door de heer Albarda aanbevolen in zijn 
nota van 7 November. D e  heer van Lidth de Jeude stemt geheel in 
met de door de heer Albarda voorgestelde wijze van benoeming. D e  
nadere uitwerking van dit denkbeeld heeft de heer van Lidrh de Jeude 
zich enigszins anders voorgesteld. Hij zou voorts de  tijdelijke Czn- 
trale Raad, de tijdelijke Provinciale Staten en de  tijdelijke gememte- 
raden alleen - gelijk in het laatste ontwerp-besluit Tijdelijke Be- 
stiiurcvoorziening wordt voorgeste!d - raadgevende bevoegdheid 
willen toekennen. Geeft men deze colleges dezelfde bevoegdheden als 
vóór 10 Mei 1940 dan zou dit met betrekking tot de Centrale Raad 
m verband met het ontbindingsrecht tot moeilijkheden kunnen lei3ei1. 
Handhaaft men dit laatste recht, dan kan bij een conflict de zegging- 
schap van die Raad een wassen neus worden; wordt daarectegen 
het ontbindingsrecht buiten werking gesteld, daii is de tij2elijke 
Centrale Raad oppermachtig en heeft hij een sterkere positie daa 
de vroegere Staten-Generaal. 

D e  16de November 1943 biedt de  heer Gerbrnndy aan  d e  Com- 
missie Terugkeer een i~ieuw ontwcrp 7 Ttveede Bzstuursvoorz~~ning 
aan. Dit is onder de in het bezit van de comn~issie zijnde stukken 
het eerste ontwerp, waarin het centrale orglan voor de  overgzngstijj. 
Staten-Gineraal wordt genoemd. In artikel 1 wordt bepaald, dat  vooi 
de Staten-Generaal er van degenen, die o p  10 Mei 1940 lid waren 
van de Eerste Kamcr, 25 en van h x ,  die in Mei 1940 lid warin van 
de Tweede Kamer, 50 door de Kroon worden aangewezen, die 
als wettige leden van deze colleges zullen fungeren. Bobendien worden 
voor de Eeïste Kamer 25 en voor de Tweede Kamer 50 nieuwe leden 
benoemd. D e  benoeming van de nieuwe leden geschiedt uit een 
voordracht, opgemaakt door de  Raad van State, van ten minste 50 
personen voor de Eerste Kamer en ten minste 100 personen voor de 
Tweede Kamer. In artikel 2 wordt bepaald, ddt de aldus samen- 
gestelde Kamers dezelfde taken en bevoegdheden hebben als deze 
lichamen o p  10 Mei 1940 hadden. Volgens het ontwerp geschiedt 
aanwijzing en benoeming voor de Provinciale en Gedeputeerde 
Staten door de Minister van Binnenlandse Zaken en voor de  ge- 
mernteraden en de colleges van B. en W. door de Commissaris in 
de provincie o p  analoge wijze. 

O p  3 December 1943 stuurt de heer Gerbrandy zijn ambtgenoten 
een overzicht ') toe van de stand der terugkeerbesluiten per 1 De- 
cember 1943. Met betrekking tot de Eerste en Tweede Bestuursvoor- 
ziening vermeldt dit stuk, dat  de Commissie Terugkeer thans over de 
voornaamste principiële punten tot beslissing is gekomen. O p  grond 
daarvan wordt een nieuw ontwerp opgemaakt door de Minister van 
Binnenlandse Zaken, in overleg met d e  Minister van Waterstaat ei1 
Minister Burger. 

In  een briet van 6 D ~ c e m b e r  1943 van de  Minister van Binnen- 
landse Zaken, de heer var? Bocystz, aan de leden van de Commissie 
Terugkeer wordt dit nieuwe ontwerp-besluit Tijdelijke Bestc~rsvoor-  
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ziening aa~geboden.  Het  eerste hooidstuli van dit nieuws ontwerp 
heeft betrekking o p  de Tijdelijke Centrale Raad, het tweede gaat over 
het Provinciale bestuur, het derde over het gemeentebestuur, het 
vierde over het bestuur der waterschappen, veenschappen e n  veen- 
polders. Het vijfde hoofdstul< heelt betrekking o p  het Provinciale 
bestuur, zolang de  bqal ingen van het tweai'e hooidstuk nog niet in 
werking zijn ge trede:^, en het zesde hoofdstuk o p  het geineentebestuur 
in dezelfde omstandigheden. 

I n  dit ontwerp is de  san~enstelling van de Tijdelijke Centrale Raad, 
de Provinciale Stataii en de gemer~teradzn aldus gvregeld, dat  de 
helft der leden benoemd worden uit d e  functionarissen van 10 
Mei 1940. D e  Tijdelijke Centrale Raad heeft slechts adviserende be- 
voegdheid. 

In  een nota l) aan de leden van d e  Comrnissie lerugki-i-r dd. 
9 December 1943 oefent de  heer Burger naar aanleiding van het 
nieuwe ontwerp-Bestuursvoorziening critiek uit, in het bijzonder met 
betrekking tot de  tweede phase, waarbij voorlopig ontworpen is, dat  
de tijdelijke colleges van gedeputeerden e n  burgemeester en wethou- 
ders, respectievelijk leden voor de  Provinciale Staten en d e  gen~ecnte- 
radec zuilen voordragen ter benoen~ing. Benoemd zijnde, zullen de 
leden van laatstgenoemde colleges o p  hun beurt respectievelijk gede- 
puteerden en wethouders kunnen kiezen. Dit  over en weer elkander 
voordragen en kiezen moet, aldus de heer Burger, ongetwijieid als 
onelegant en onbevredigend worden gezien. Voorts stelt hij de  vraag, 
of niet in  esa aantal genieenten spoedig de kiezerslijsten zover in  orde 
zouden kunnen zijn, dat  tot normale geilieenteraadsverkiezingen ZOLI 

kunnen worden overgegaan. D e  gemeente, die gereed is, kan de ver- 
kiezing houden. 

Uit een nota 7 van de heer Albrirda dd. 11 December 1943 aan  de  
Commissie Terugkeer blijkt, dat  in de vergadering van deze Com- 
missie van S December 1943 besloten is de Eerste Best~~ursvoorziening 
in een afzonderlijk besluit te regeien en dat  besluit aldus samen te 
stellen, dat  daarin eerst de voorziening voor de gemeenten, daarna die 
voor de  provinciën en eindelijk die voor het Rijk wordt beschrevzn. 
D e  heer Albczrda betreurt deze tweeledige beslissing. D e  scheiding 
van eerste en tweede bestuursvoorziening schijnt hein o m  redenen, 
welke hij reeds meermalen heeft aangevoerd, verkeerd. D e  volgorde 
van de  onderwerpen in het besluit acht hij in  strijd met een goede 
systematiek. 

D e  heer Albarcla ontraadt voorts ten sterkste het denkbeeld van 
de heer Burger gerneeriteraadsverkiezingen te doen houden in de ene 
gemeante na de andere, naar gelang de  kiezerslijsten ergens gereed 
zullen zijn. Aan elke gemeenteraadsverkiezing gaat candidaatstelling 
vooraf. Rij de  candidaatstelling treden politieke partijen op. Het  
noodzakelijke proces van nieuwe oriëntering op staatkundig terrein 
zou belemmerd e n  verstoord worden, als te  vroeg politieke partijen 
en andere groepen tot het stelien van cundidateii werden geroepen. 
Dit zou zeer nadelige gevolgen kunnen hebben. 

Op 11 December l942 dient de  heer Gerbranci)~ bij de  Ministerraad 
een ontwerp 9 in betreffrnde de mogelijke noodzaak urn bij d e  terug- 
keer enkele Ministers als .,kwdrtiermal<ers" vooruit te zenden. 

Van 25 December 1943 is er ezn herzien ontwerp-besluit Tijdelijke 
Bestuursvoorziei~ing, vergezelcl van een ontwerp-voordracht aan  H.M. 
de Koningin. ') I n  het eerste hooldstuk is hier het tijdelijk bestuur der 
gemecnte aan de orde, in  het tweede het tijdelijk bestuur der pro- 
vinciën, terwijt het derde gaat over d e  Tijdelijke Centrale Raad. 
Volgens de ontwerp-voordracht is het voornemen voorzieninger, voor 
de gemeenteraden en de  Provinciale Staten eerst in Nederland ie 
treffen, al kan te  Londen reeds een voorontwerp gereed gemaakt 
worden. 

Uit een nota ') van 18 Januari 1944 van de Minister van Binnen- 
landse Zaken, de heer van Boe~eri, aan  de voorzitter van d e  Com- 
missie Terugkeer, blijkt, dat  de heer van den Ternpcl bezwaren heeft 
ontwikkeld tegen het aan de Ministerraad aangeboden ontwerp 
Tijdelijke Bestuursvoorziening. Dr heren Alharria, Burger en van 
B O P ~ C I ~  hebben deze bezwaren onderzocht en getracht de  in  over- 
weging gegeven denkbeelden in de vorm van amendementen op het 
aangeboden ontwerp te verwerken. 

Bij brief van 26 Januari 1944 biedt d e  Minister van Binnenlandse 
Zaken het ontwerp van het Besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening, 
zoals dit door de  hlinisterraad is aanvaard, aan de Minister van 
Justitie aan, met het verzoek hen1 te willen berichten, welke op- 
merkingen de Minister van Justitie met betrekking tot d e  redactie 
van dit ontwerp-besiiiit heeft. 

I n  het Londense Vrij Nederland van 25 Maart  1944 verschijnt 
onder liet opschrift ,.Problemen van het bewind in den overgangstijd" 
het zakelijke gedeelte van het rapport ,,Tijdelijk bewind" G), dat  was 
sam'engesteld door een con~missie van de studiegroep voor recon- 
striictie-probleinen (de z.g. studiegroep-Rijkens). Onder het hoofd- 
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,,dat, indien men alleen bij de letter van de Grondwet te 
rade zou behoeven te gaan, zoowel de stelling, dat de Staten- 
Generaal in hun oude bezetting geacht kunnen worden voort 
te bestaan, als dia, dat zulks niet het geval is, verdedigbaar is. 

Zij is echter van oordeel, dat vóór alles rekening moet worden 
gehouden met den geest van onze constitutie, welke uit de prak- 
tijk van ons Staatsrecht spreekt. En dan is het wel heel moeilijk 
staande te houden, dat een parlement van lang vóór den oorlog, 
nog geacht zou kunnen worden het volk te vertegenwoordigen 
en uiting te geven aan wat er leeft in het volk ten aanzien van 
de staatkundige vraagstukken, welke te zijner tijd na de be- 
vrijding zullen rijzen. Het handhaven van de fictie, dat het 
vóór-oorlogsche parlement een mandaat zou hebben om zich 
namens het Nederlandsche volk uit te spreken over de na- 
oorlogsche problemen, welke te eenenmale buiten den gezichts- 
kring van het volk lagen, toen het zijn vertegenwoordigers naar 
de Staten-Generaal afvaardigde, is naar het oordeel der com- 
missie moeilijk vereenigbaar met den geest der grondwet. De 
commissie komt dan ook tot de conclusie, dat continuatie der 
Staten-Generaal in hun oude samenstelling ongewenscht is. Zij 
neemt daarbij mede in aanmerking, dat zulk een continuatie 
bij het Nederlandsche volk, waarin - indien de geruchten juist 
zijn - een sterk verlangen leeft naar vernieuwing, ook op 
staatkundig gebied, zelfs op heftigen tegenstand zou stuiten. 

In verband met de overzichtelijkheid van het verslag moge 
reeds op deze plaats worden opgemerkt, dat het hierboven ten 
aanzien van eventueele handhavim van het oude ~arleinent  

u 

naar voren gebrachte, op de Provinciale Staten en de gemeente- 
raden in hun samenstelling op 10 Mei 1940 van overeenkomstige 
toepassing is." 

Nadat het Besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening in de Minister- 
raad was aanvaard, hebben er twee besprekingen over dit ontwerp 
plaats gevonden tussen de Ministers van Binnenlandse Zaken en van 
Waterstaat en de Minister zonder Portefeuille, de heer Burger, te 
ener zijde, en de Buitengewone Raad van Advies te anderer zijde. Het 
verslag ') van de tweede bespreking op 31 Maart 1944 bevindt zich 
onder de stukken van de commissie. Uit dit verslag blijkt, dat de 
Minister van Waterstaat in hoofdzaak de verdediging op zich ge- 
nomen heeft van de in het ontwerp geprojecteerde Centrale Raad en 
dat de heer van Boeyerz een uiteenzetting heeft gegeven over de auto- 
matische aanwijzing der burgemeesters. 

Op 4 April 1944 heeft de heer de Beus voor de vereniging ,,Pro 
Patria" een lezing gehouden over de regeringsvoorbereidingen voor de 
terugkeer. Deze voordracht heeft een zelcere officiële waarde gehad, 
omdat zij, blijkens een brief 3 van de heer Gerbrandy dd. 17 April 1944 
aan de leden van de Raad van Ministers, van tevoren was goedge- 
keurd door de Regering en omdat de Koningin het wenselijk achtte, 
dat aan de inhoud ook in bezet gebied bekendheid zou worden ge- 
geven. Ten aanzien van de maatregelen met betrekking tot het ge- 
meentebestuur, het provinciaal bestuur en het centrale vertegen- 
woordigende lichaam heeft de heer de Beus in deze rede gezegd, dat: 

,,tallooze constructies overwogen en weer verworpen (zijn), 
want aan elk stelsel kleven groote bezwaren. Dat zal onvermijde- 
lijk ook het geval zijn met dat systeem, dat zich op het oogenblik 
aan het kristal!iseeren is. Ik kan U daarover niet meer zeggen, 
omdat het nog niet vastgesteld is, maar, zooals de zaken op het 
oogenblik staan, ligt het in de bedoeling te zorgen, dat er in de 
bestuursorganen zoowel zullen komen menschen, die vóór 1940 
geacht konden worden het vertrouwen van de bevolking te be- 
zitten en die dat vertrouwen tijdens de bezetting waard gebleken 
zijn. als personen, die tijdens de bezetting naar %oren gekomen 
zijn en zich bij het verzet onderscheiden hebben. Dat zou dus 
worden een combinatie van het oude, dat in het vuur beproefd 
is, en van het nieuwe, dat in het vuur vorm gevonden heeft." 

In een radio-uitzending 3, van 11 April 1944 over ,,Bestuursvoor- 
ziening in Overgangstijd" komen de volgende passages voor: 

,,Zij (de Regering) zal behoefte hebben aan een lichaam, dat 
zich niet alleen over haar maatregelen kan uitspreken, doch dat 
tevens als een soort van forum kan dienen, waar de Regeering 
haar politiek kan uiteenzetten en verdedigen." 

,,Ik verklap geen groot geheim, als ik zeg, luisteraars, dat 
het vinden van een eenigzins bevredigende regeling de Regee- 
ring veel hoofdbrekens gekost heeft. Aan elk stelsel immers 
kleven onjuistheden en bezwaren, misschien wel onrechtvaardig- 
heden; tegen ieder stelsel kan iets worden ingebracht. Dit zal 
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ook wel het geval zijn met het systeem, dat zich nu in regeerings- 
kringen aan het kristalliseeren is, nadat vroeger reeds verschei- 
dene constructies waren opgesteld en uitgewerkt en tenslotte 
weer verworpen. 

D e  gedachten gaan o p  het oogenblik in deze richting, dat in 
de bestuursorganen komen zoowel menschen, die voor 19.40 ge- 
acht werden het vertrouwen der bevolking te bezitten en tijdens 
de bezetting dat vertrouwen waardig gebleken zijn, als land- 
genooten, die de laatste vier jaar naar voren gekomen zijn en 
zich bij het verzet tegen den onderdrukker hebben onderscheiden. 
Met andere woorden: een combinatie van het oude, dat betrouw- 
baar bleek, met het nieuwe, dat zich als stuwende en vaderlands- 
lievende kracht in de ure des gevaars aandiende.". 

Met betrekking tot de toekomstige problemin van bevrijd Neder- 
land kan het in dit verband van belang zijn te verwijzen naar een o p  
1 5  April 1944 door twee belangrijke ondergrondse organisaties 
in bezet gebied verspreid manifest l ) .  In dit manifest van Het Parool 
ei1 Vrij Nederland staat onder het hoofdstuk ,,De Overgangstijd" 
onder nummer 6: 

,,Onmiddellijk na de  bevrijding dient de  vertegenwoordiging 
des volks te worden geregeld. Daarbij dienen de organisatorische 
vormen geschapen te worden om de ,,illegaliteitM het haar toe- 
komende aandeel te verschaffen tot op den tijd, dat  verkiezingen 
gehouden kunnen worden en het parlementaire stelsel normaal 
functionneeren kan." 

Naar  aanleiding van bovenvermelde bes~rekingen in de Buiten- 
gewone Raad van Advies en in overleg met zijn ambtgrnoten, de  
heren Albariln en Burger, biedt de Minister van Binnenlandse Zaken 
o p  22 April 1944 de leden van de  Ministerraad een gewijzigd ontwerp- 
besluit Tijdelijke Bejtuursvoorziening aan alsmede een ontwerp- 
uitvoeringsbesluit daarvan. 

Bij schrijven van 4 Mei 1944 worden deze ontwerpen, vergezeld 
van een Memorie van Toelichting, door de Minister van Binnen- 
landse Zaken aan de Buitengewone Raad van Advies toegezonden. 
In  dit schrijven wordt er mededeling van gedaan, dat het aanvanke- 
lijke ontwerp-besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening naar aanleiding 
van de besprekingen, welke enige leden van de Raad van Ministers 
met vertegenwoordigers van de B.R.A. hebben gehad, is omgewerkt 
en gesplitst in twee besluiten door uit het oorsnronkelijke besluit 
te lichten de bepalingen, houdende de voorzieningen omtrent de  
samenstelling van de  tijdelijke colleges van burgemeester en wethou- 
ders en van Gedeputeerde Staten en van de Tijdelijke Centrale Raad. 

I n  de Memorie van Toelichting kan men o.m. het volgende lezen: 
,,Het is echter volstrekt noodzakelijk, dat het burgerlijk be- 

stuur na het oogznblik der bevrijding onmiddellijk kan function- 
neeren. Daarvoor zijn overgangsmaatregelen noodig, waarbij 
uiteraard o p  meer dan één punt niet kan worden ontkomen aan 
afwijking van het geldende recht, hoewel er naar gestre-fd dient 
te  worden deze afwijking tot het uiterste te be-erken. In  dezen 
gedachtengang zal de heropbouw van onze democratische staats- 
instellingen - in het midden ge!aten, of deze al dan niet dec- 
zelfden vorm en gelijke bevoegdheden moeten hebben als vóór 
den oorlog - moeten geschieden in drie stadia. In de  e-rste 
periode schijnt het noodig, dat zeer voorloopig in het bcstuur 
van gemeenten en provinciën wordt voorzien, terwijl nauw- 
gezette overweging van dit vraagstuk tevens de overtuiging heeft 
geschonken, dat  het eveneens volstrekt noodzakelijk is, vóór den 
terugkeer naar Nederland voorzieningen te treffen tot instelling 
van een tijdelijk centraal adviescollege, dat over de voorge- 
nomen vaststelling van wetten zijn oordeel kenbaar maakt en 
bevoegdheid krijgt contrôle op de Regeering uit te oefenen. In 
dit orgaan zal tot uiting kunnen worden g e ~ r a c h t ,  wat in het 
Nederlandsche volk leeft en werkt en daardoor zal onmiddellijk 
kunnen worden bereikt, dat  de belangen des lands o p  geordende 
wijze in het openbaar kunnen worden besproken. En met name 
zal ook onder voorlichting van dit orgaan worden overwogen, 
of het gewenscht is, dat de medewerking van het Nederlandsche 
volk aan de wetgeving des lands en de contrôle o p  de Kegeering 
voor de  tweede overgangsperiode dient te  worden gereorgani- 
seerd en zoo ja, o p  welke wijze dit dient te geschieden. Voor- 
zoover de gemeenten en provinciën betreft, is het niet doel- 
treffend de gemeenteraden en de Provinciale Staten onmiduel- 
lijk - en gezien het bovenstaande, uiteraard op een van de  
geldende wet afwijkende wijze - samen te stellen en o p  te roepen 
tot uitoefening van de taak, die voorheen door deze colleges werd 
verricht. D e  te nemen beslissingen en te treffen voorzieningen 
zullen gedurende den eersten tijd zeer snel tot stand dienen te 
komen e n  de  gemeenteraden zoowel als de Provinciale Staten, 
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In wier handen krachtens d e  wet een groot gedeelte van de  
bestuurstank is gelegd, zullen niet steeds i n  voldoende mate aan 
dezen eisch kunnen voldoen. 

In  de tweede periode zullen de  gemeenteraden en de Provin- 
ciale Staten de hun door de  wet opgedragen taak weder kun- 
nen uitoefenen, waarbij het uiteraard noodig zal zijn nood- 
voorzieningen te treffen tot samenstelling van deze colleges. 
Daarbij zullen wellicht regelingen dienen te worden getroffen, 
welke het mogelijk maken, dat  d e  vertegenwoordigende colleges 
een deel van de taak delegeeren aan de uitvoerende colleges; 
ook kan behoefte bestaan aan een regeling, die de gelegenheid 
opent, dat  in dringende omstandigheden door de uitvoerende 
colleges kan worden gehandeld. Het komt ons voor, da t  zulk 
een voorziening eerst in  Nederland behoort te worden getroffen. 
Het  zou nl. hoogst onbevredigend zijn, indien niet tevoren ter- 
zake de opvattingen van het Nederlandsche volk werden ge- 
peild en niet de gelegenheid werd gegeven over de  onderwerpe- 
lijke maatregelen in het openbaar van gedachten te  wisselen. 
Dit  behoeft echter niet te weerhouden, dat  hier te lande reeds 
een voorontwerp wordt opgesteld, hetwelk aan  de  in Neder- 
land heerschende opvattingen te zijner tijd zal worden getoetst. 
In d e ~ e n  gedachtengang is de derde periode niet eene, waarin nog 
tijdelijke maatregelen gelden, doch welke aanvangt met een vol- 
ledig herstel van de  vertegenwoordigende e n  de  bestuurs- 
organen, zooals deze door grondwet en wet worden voor- 
geschreven. 

I n  de beide hiernevens gaande ontwerpbesluiten nu  zijn op- 
genomen de maatregelen. die in  de  eerste bovenomschreven 
periode behooren te gelden. D e  reden, dat  deze materie over 
twee besluiten is verdeeld, is daarin gelegen, dat, hoewel het 
eenerzijds wenschelijk wordt geacht zoo spoedig mogelijk publi- 
catie te geven aan de door de  Regeering genomen maatregelen 
op het gebied der tijdelijke bestuursvoorziening, anderzijds het  
gevaar niet denkbeeldig is, dat  bij het bekend worden van d e  
wijze, waarop de  tot het uitoefenen van dit tijdelijk bestuur 
geroepen personen worden aangewezen, aan den vijand gelegen- 
heid zal worden gegeven betroltkenen onmogelijk te maken hun 
werkzaamheden aan te vangen, door b.v. tot arrestatie of weg- 
voering over te gaan. 

Bevat het eerste besluit derhalve de  beginselen van d e  voor- 
ziening in het bestuur, in het uitvoeringsbesluit is aangegeven, 
welke personen tijdelijk tot d e  uitoefening van het bestuur 
kunnen worden geroepen en wie gerechtigd zijn tot d e  aanwij- 
zing van deze personen. Laatstbedoeld besluit zal eerst dan  wor- 
den gepubliceerd, wanneer dit geen gevaar voor d e  veiligheid van 
de  betrokken tijdelijke functionarissen meer zal opleveren. (zie 
art. 44 B.T.B. j" art. 14, lid 2, U.T.B.)" 

In  het onwerp-besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening worden voor- 
lopige voorzieningen getroffen met betrekking tot  wetgeving e n  
bestuur, zowel voor het Rijk als voor provincie en gemeente. D e  
taak en de  bevoegdheden van d e  burgemeester worden door deze, 
resp. door de  tijdelijk burgemeester, uitgeoefend. Het  bestuur der 
gemeente wordt, voorzover dit niet aan  de  burgemeester alleen be- 
hoort, uitgeoefend door een tijdelijk college van burgemeester en 
wethouders. D e  tijdelijke wethouders worden door d e  ingezetenen 
der gemeente, die bij of krachtens door d e  Kroon vast te stellen 
regeling daartoe worden aangewezen, al dan  niet uit hun midden 
benoemd. 

Voor het bestuur der provincie gelden analoge bepalingen met dien 
verstande, dat  de leden van het tijdelijk college van Gedeputeerde 
Staten benoemd worden door de Minister van Binnenlandse Zaken. 

In  afwachting van het weder samenstellen en bijeenkomen van 
de Staten-Generaal geschiedt het uitvaardigen van wetten door d e  
Kroon, d e  Raad van State gehoord. Onverwijld na  de  terugkeer 
worden de  nodige maatregelen genomen o m  zo spoedig mogelijk een 
Tijdelijke Centrale Raad te doen bijeenkomen. Zodra de  Tijde- 
lijke Centrale Raad is samengesteld, wordt geen wet uitgevaar- 
digd dan nadat het ontwerp daartoe mede in deze Raad een onder- 
werp van beraadslaging is geweest. D e  Kroon onderwerpt zo spoedig 
rnogeiijk aan het oordeel van de  Raad de vraag, of voor het tijdvak, 
gedurende hetwelk de  Staten-Generaal niet OU de  bii de  wet voor- 
geschreven wijze kunnen worden samengesteld nader; voorzieningen 
nodig zijn met betrekking tot het samenstellen en de  bevoegdheid 
van een volksvertegenwoordiging. 

D e  Tijdelijke Centrale Raad bestaat uit zestig leden, die o p  de  door  
de Kroon te bepalen wijze zullen worden benoemd, waarbij er naar 
gestreefd zal worden uit verschillende kringen van het volk een 
keuze te  doen. D e  Ministers hebben ambtshalve zitting i n  d e  ver- 
gadering van de  Raad e n  hebben daarin een raadgevende stem. 
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D e  Raad kan de  Ministers uitnodigen inlichtingen te  verstrekken 
en hij kan de bespreking van het beleid van de Ministers beëindigen 
met een uitspraak nopens dat  beleid. D e  beraadslagingen over een 
ontwerp van wet worden iii de  Tijdelijke Centrale Raad beëindigd 
met het vaststellen van een advies aan  de  Kroon. D e  Kroon wijkt 
van dit advies niet af, zonder nogmaals d c  Raad van State te  hebben 
gehoord. 

In  artikel 43 wordt bepaald, dat  zo spoedig mogelijk door d e  
Kroon aan het oordeel van de  Tijdelijke Centrale Raad wordt onder- 
worpen een ontwerp van wet tot regeling van het weder samenstellen 
van de  gemeenteraden en d e  Provinciale Staten, levens houdende 
nadere voorz~eningen omtrent de  bevoegdheid van de  besturen der 
gemeenten en provinciën. 

I n  het ontwerp-u:tvoeringsbesluit Tijdelijke Best~iursvoorziening 
wordt bepaald, dat  het ambt van burgejneester in  de  gemeente en 
dat van Comrnissaris in de  provincie bekleed blijkt door de door  de 
Kroon benoemde functionaris, die op 10 Mei 1940 in functie was. 
Vervolgens wordt in het ontwerp geregeld de benoe:iling van de  
tijdelijk burgemeester en de  tijdelijk Commissaris. D e  tijdelijke wet- 
houders worden benoemd door een vergadering van ingezetenen, 
bestaande uit hen, die op 10 Mei 1940 Iid van d e  raad der geineente 
waren (inet uitzondering van nationaal-socialisten of fascisten), uit 
hen, die tot de  gijzelaars behoord hebben en uit hen, die door de  beide 
vorige categorieën worden aangewezen om aan deze benoeming deel 
te nemen. In  de gemeenten boven de 100 000 zielen worden de beide 
laatstgenoemde categorieën door de  eerstgenoemde categorie aan- 
gewezen. 

Van de Tijdelijke Centrale Raad worden 30 leden door de Kroon 
benoemd en de  overige 30 in een vergadering van personen, die o p  
10 Mei 1940 lid van een van de  beide Kamers der Staten-Generaal 
waren (uitgezonderd de  leden, die behoorden tot de N.S.B.) D e  door 
d e  Kroon aan te  wijzen leden worden op voor(1racht van de  Raad 
van Ministers benoemd uit personen, die onder d e  bezetting blijk 
hebbrn gegeven van moed eis trouw bij het weerstaan van de vijand, 
alsmede uit de gijzelaars d a n  wel uit personen, die gedurende d e  
oorlog het Rijk uitnemende dienste? hebben bewezen. Zij mogen 
niet behoren tot hen, die o p  10 Mei 1940 lid waren van een van de 
beide Kamers der Staten-Generaal. De andere 30 leden worden be;- 
noemd uit personen. die o p  10 Mei 1940 lid waren van een van de  
beide Kamers der Staten-Generaal. 

In  een nota ') dd. 19 Mei 1944 aan de Minister-President toont 
de  heer Alharda zich bezwaard over de  onzekerheid. of wel tijdig 
vóór de terugkeer een besluit nopens de eerste bestuursvoorzieninj 
tot stand zal komen. D e  heeï Albarda brengt in herinnering, dat  hij 
i n  zijn voorafgegane nota's aanhoudend betoogd heeft, dat terstond 
na  de  terugkeer het parlement moest terugkeren dan wel een lichaam 
moest worden geschapen, dat  tijdelijk een soortgelijke plaats zou 
kunnen innemcn. Een van de  redenen, waarom de heer Albarda zijn 
ongerustheid o p  dit punt vozlt vermeerderen, is de  rediorede van 
10 Mei 1944 van H.M. d e  Koningin. Zinsneden uit deze redevoering 
laten volgens de heer Albarda ruimte voor de opvatting, dat  vóór 
de  terugkeer geen besluit tot  instelling van enig tijdelijk centraal 
lichaam zal worden genomen. Hij geelt toe, dat  Harer Majesteits 
woorden ook anders kunnen worden verstaan. Indien echter niet de  
~edel i jke zekerheid zou bestaan, dat nog te Londen een besluit eerste 
best~~ursvoorziening tot stand zal komen, kan de heer Alburda be- 
zwaarlijk zijn verantwoordelijkheid langer dragen. 

In een brief 3, van 31 Mei 1944 laten de heren Alharda en Burger 
de Minister-President weten, dat  zij nog steeds niet gerustgeste!d zijn 
o p  het punt van de  totstandkoming van het besluit betreffende een 
eerste bestu~~rsvoorziening voor de  tijd onmiddellijk na de  terugkeer. 
Zij verklaren met nadruk, dat  zij, zich thans neerleggende bij de  urgen- 
te ministers-benoemingen, zich voorbehouden aan Hare Majesteit e rn  
ontslagaanvraag aan  te bieden, indien omtrent de  eerste bestuurs- 
voorziening en inzonderheid omtrent een besluit tot het instellen, 
onmiddellijk na de terugkeer, van ecn centraal vertrgenwoordigend 
lichaam, ecn beslissing mocht vallen, waarvoor ZIJ de verantwoorde- 
lijkheid niet kunnzn aanvaarden, Voorts delen zij :nede, dat  zij, dit 
voorbehoud makende, zich niet onverbrekelijk verbinden aan het onl- 
werp, dat  thans bij de Buitengewone Raad van Advies aanhangig is. 
Zij zijn gaarne bereid mede te werken aan een wijziging van dat  ont- 
werp. Voor hen is de  hoofdzaak, dat  aan het Nederlandse volk nog 
vóór de terugkeer en In de vorm van een besluit de  verzekering zal 
worden gegeven, dat  terstond na de terugkeer een vertegenwoordigend 
lichaam zal worden gevormd, dat allereerst gedurende de staat van 
beleg voor de vrijheden en rechten des volks kan waken en zijn ge- 
voelens en wensen in het openbaar kan vertolken. D a t  vertegenwoor- 
digend lichaam is, naar hun overtuiging, ook het college, waarmede 
de  Regering in het openbaar overleg zal kunnen pleger1 over de wijze, 
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waarop zo spoedig mogelijk voor de verdere overgangstijd in de be- 
hoefte aan ern vertegenwoordiging des volks zal worden voorzien. 

O p  1 Juni 1944 ontving de  Raad van Ministers een request van 
eeil aantal Nederlanders te Londen, waarin te kennen wordt gegeven, 
dat de ondertekenaren van dit request 

,,met groote voldoening hebben kennis genomen van het feit, 
dat in breede kringen van het Nederlandsche volk, nagenoeg 
eenstemmig, het verlangen leeft, in het bevrijde vaderland het 
groote goed van het parlementair stelsel, dat  o p  10 Mei 1940 be- 
stond, van meet af aan en ongeschonden te zien gehandhaafd; 

Dat  de maatregelen van staatsnoodrecht om dit parlementair 
stelsel aanstonds behoorlijk te doen functionneeren, uiteraard 
tijdig moeten worden voorbereid; 

Dat, indien deze maatregelen niet worden voorbereid, hoogst 
bedenkelijke gevolgen zouden kunnen ontstaan in d e  gezindheid 
van het Nederlandsche volk; 

Reden waarom zij Uwen Raad verzoeken de noodige maat- 
regeien te willen voorbereiden, waardoor het parlementair stel- 
sel aanstonds behooriijk kan functionneeren, en aan die maat- 
regelen openbaarheid te geven." 

In een radiotoespraak2) van 3 Juni 1944 zegt Minister Gerbrandy, 
sprekende over de herstelplannen van de Necieriandse Regering, dat  
liij één zaak voorop wil stellen, nl.: 

,,De Nederlandsche Staat kent gemeenteraden. Provinciale 
Staten en Kamers. Geen mensch, op welke plaats van het natio- 
nale leven hij ook is gesteld, heeft het recht aan deze insteilingen 
te tornen. Al de leden der Regeering heuben den eed afgelegd 
o p  de Grondwet, die deze instellingen vastlegt in het Staatsbe- 
stuur. Er  bestaat dan ook geen prooleem, dat het bestaan van 
deze lichamen als zoodanig betreit. Er bestaat alleen het pro- 
bleem, hoe te handelen, nu het bijeenkomen van op de gewone 
wettelijke wijze gekozen raden, Statrn en Kamers is verlamd. D a t  
vraagstuk kan o p  zeer verschillende wijzen worden opgelost. 
Welke oplossing echter ook gekozen wordt, er mag nooit eenige 
sprake van zijn, dat in een oplossing een element ligt, dat het 
voortbestaan van deze instellingen als zoodanig in twijfel zou 
stellen. ben goede oplossing moet het karakter dragen van een 
noodregeling, die van het bestaan dezer constitutionerle instel- 
lingen uitgaat." 

I n  een no ta J)  van 12 Juni 1944 aan  de Minister-Presimdent zet de 
heer Albarda uitvoerig uitezn, hoe hij in zijn nota's van 20 Septem- 
b:; '), 2 October j) en 10 December 1341 het drnkoeelld.heeft ver- 
de~digd, dat terstond na de bevrijding van hederland het parlementaire 
slclsel moest woraen hersteld en dat dit zou moeten geschieden door 
:i: bepalen, dat  het tijdperk van de bezetting niet wordt medegeteld bij 
de zittingstija van c;e ieden, die o p  10 Mei 1940 ueel ultrnaaatzn van 
de Staten-Generaal. Met betrekking tot de Provinciale Staten en de  
gemeenteraden zou een soortgeiijiie regeling moeten worden getrof- 
Sen. Hierna vermeldt de heer Aloarda he't fei~t, dat  het tot 10 April 
1342 geduurd heeft voor die nota's in een vergaaering van de  
Ministerraad werden behandeld. 

Zijn aenkbeeld vond toen geen bijval. Echter werd daaraan in 
zoverre tegemoet gekomen, dat  het voornemen werd opgevat een 
regeling te ontwerpen, waardoor, op andere wijze a a n  door hem was 
voorgesteld, zou worden voorzien in de  behoeíte aan  een volks- 
vertegenwoordiging voor de overgangstijd en in  het bestuur van 
provinciën en gemeenten gedurende die tijd. I n  zijn nota van 24 Juli 
1942 heelt a e  heer Aluarda op ern spoedige totstandbrenging van een 
zodanige regeling aangedrongen. O p  14 September 1942 heeft de heer 
Albarda de Ministerraad een no ta 7)  aangeboden, bevattende een 
schets van e;n regeling, zoals hij haar mogelijk achtte. Bij de ver- 
dediging, tezamen met de heren van Boeyerz en Burger, in d e  Bui'ten- 
gewone Raad van Advies van de ontwerpen-bestuursvoorziening van 
Mei 1944 heeft hij zich, hoe moeilijk hem dat  ook menigmaal viel, 
geplaatst op het standpunt, dat  de Ministerraad had gekozen, name- 
lijk, dat  herleving van de vertegenwoordigende lichamen in hun 
sarncnstelling van Mei 1940 niet meer goed mogelijk en niet meer 
wenselijk kon wordei1 geacht. Bij die gelegenheid, evenals tijdens 
zijn redevoeringen voor ,,Pro Patria" (Augustus 1942) en voor de 
Nederlandse Kring (Mei 1942) heelt hij zich, teneinde van menings- 
verscl.iillen in het Kabinet niet te doen blijken en de kans van wel- 
slagen van de plannen van het Kabinet niet te schaden, geplaatst op 
het standpunt van de Ministerraad, hoewel d e  verdediging daarvan, 
tegen met zijn persoor~lijke opvatting overernkoinrnde meningen in, 
hem zeer moeilijk viel. 

Sindsdien, zegt de heer Albarda in zijn nota van 12 Juni 1944, zijn 
de omstandigheden veranderd. Hij wijst er dan op, dat hij in het begin 
van Mei reeds in de Commissie Terugkeer had medegedeeld, dat  hij 
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was gaan twijfelen aan de bruikbaarheid van de door  het Kabinet 
aan de B.R.A. aangeboden ontwerpen en dat zijn gedachten zich 
bewogen in een richting naar zijn oorspronkelijke standpunt. Na  ver- 
volzens grreleveerd te hebben, dat de ontwerpen zowel in de B.R.A. 
als in andere kringen ern slecht onthaal hadden gevonden en na met 
instemming de belangrijkste ondergrondse bladen te hebben vermeld, 
die zich nu krachtig, geheel anders dan een paar jaar geleden, voor 
een onmiddellijk herstel van onze grondwettige vertegenwoordigende 
lichamen hebben uitgesproken en na de aandacht gevraagd te hebben 
voor het ,,Souverein Noodbesluit", acht de  heer Albarda het nood- 
zakelijk, dat  met de grootste spoed nieuwe voorstellen tot regeling 
van de eerste bestuursvoorziening worden gemaakt, teneinde deze 
zo spoedig moge!ijk tot stand te brengen. Naar  zijn overtuiging 
zullen deze voorstellen moeten uitgaan van het beginsel, dat  zoveel 
mogelijk de  oude vertegenwoordigende organen onmiddellijk na  de  
bevrijding in het leven zullen worden teruggeroepen en dat de be- 
sluiten daartoe te Londen zullen worden vastgesteld. D e  heer Albarda 
besluit zijn nota met de volgende passage: 

,,Hiermede keer ik dus terug tot het standpunt, dat ik in mijn 
hierboven genoemde nota's van 1941 heb ingenomen. Van dat  
standpunt ben ik in 1942 slechts in eenige opzichten afgeweken, 
omdat ik toen alleen stond en niet wilde nalaten het e-nige toen 
bereikbare te helpen verwezenlijken. N u  dat, wat toen bereik- 
baar scheen, is gebleken onbevredigend en onbereikbaar te zijn, 
zal ik met vreugde medewerken aan de verwezenlijking van 
een regeling, welker beginsel van den aanvang af het mijne is 
geweest." 

D e  redenen, waarom de heer Alhardn gemeend heeft in 1942 zijn 
aanvankelijk ingenomen standpunt te moelen laten varen, heeft hij 
ook uiteengezet in zijn memorandum1), dd. 22 Juli 1944, aan de  
leden van de Raad van Ministers inzake de actie tegen het z.g. neo- 
fascisme. Daarin zegt hij het volgende: 

,,Sommige bezwaren, tegen de door mij aanbevolen oplossing 
aan te vorren, namen met het verloop van dien tijd ontegen- 
zeggelijk in gewicht toe. De. mandaten der Kamerleden, van 
1937 dagteekenend, werden gaandeweg zeer oud. Het kon mezr 
en meer worden betwijfeld, of de Kamers, onveranderd terugge- 
roepen, nog wel ten voile representatief konden heeten. Vijf 
- thans zeven - jaarklassen van nieuwe kiezers waren nog 
nooit in de geleg-nheid geweest hun stem uit te brengen. E r  
waren nieuwe denkbeelden, nieuwe stroomingen, richtingen en 
groepeeringen in het Nederlandsche volk ontstaan. waaraan recht 
o p  vertegenwoordiging niet kon worden ontzegd. De administra- 
ties der gemeenten werden hoe langer hoe meer ontwricht, zoo- 
dat nieuwe kiezerslijsten vrij lang op zich zouden moeten laten 
wachten. Elke tijdelijke voorziening zou daardoor worden voor 
langeren duur dan  aanvanltelijk was verondersteld. En zoo voort. 

De overweging van deze bezwaren leidde in den Ministerraad 
tot de conclusie, dat  derhalve beter o p  een andere dan de door  
mij aanbevolen wijze in de  behoefte aan een vertegenwoordigend 
orgaan voor den overgangstijd zou worden voorzien. 

Let wel: de  keuze van den Ministerraad was niet een parle- 
mentair vacuum met een autoritair bewind. 

Men zag echter ter vermijding van die euvelen toen geen 
betere oplossing dan de instelling van een tijdelijk centraal col- 
lege, welks leden door de  Regeering, na raadpleging van voor- 
aanstaande Nederlanders, zouden worden benoemd. 

Het  heeft mij veel moeite gekost die conclusie te aanvaarden. 
Als ik haar tenslotte als een grondslag voor het zoeken van 
een oplossing van het vraagsuk voorloopig heb aangenomen, 
geschiedde dit slechts met het o p  schrift gestelde voorbehoud, 
dat ik, indien de. stroom ons mocht voeren in een richting, 
waarmee ik mij niet zou kunnen vereenigen, het schip zou ver- 
laten, teneinde d e  vrijheid en het recht te herwinnen ,,om nu  
en later datgene te doen, wat ik mijn plicht acht"." 

In een nota 7 van de heer Burger dd. 17 Juni 1944, aan de leden 
van de Ministerraad gericht, dringt de heer Burger er in verband met 
de oi~twikkelingen der krijgsverrichtingen o p  aan  tot een regeling 
i~ìzake be~~tuursvoorziening te komen, die eenvoudig van strekking is 
en nauw aansluit bij het vroeger geldende. Hij vraagt daarom sanctie 
voor een regeling, die de welbekende bestuurscolleges en volksver- 
tegenwoordiging, voorzover aanwezig in de  samenstelling van 10 
Mei 1940, doet herleven teneinde hun taak terstond te hervatten. 
E r  behoeven dan alleen regelingen getroffen te worden voor het uit- 
sluiten van de vertegenwoordigers van nationaal-socialistische en fas- 
cistische organisaties, voor de zelfzuivering en het vervullen van vaca- 
tures. Dit laatste zou kunnen geschieden door benoeming uit door  
het te  completeren college opgemaakte dubbeltallen, D e  heer 
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Burger betoogt tenslotte, dat  er ongerustheid bestaat o p  grond van 
onzekerheid, of volksvertegenwoordigende organen onmiddellijk in 
het bestuur ingeschakeld zullen worden. Iedere ongerustheid o p  dit 
punt dient vermeden te  worden. Het  is daarom nodig ecc beginselen- 
besluit reeds te Londen te  publiceren, zo zegt de heer Burger, het- 
welk in meer algeinene termen de noodzakelijke gerustheid o p  dit 
punt zal geven en ecn gewenste vastheid van leiding zal suggereren. 

Op 19 Juni 1944 maakt de  Buitengewone Raad van Advies in zijn 
advies no. 91 l) aan de Ministerraad zijn afwijzend s t a n d ~ u n t  bekend 
omtrent het hem ter fine van advies toegezonden ontwerp van K.B., 
houdende J e  noodzakelijke voorlopige voorzieningen met betrekking 
tot wetgeving en bestuur, zowel voor het Rijk als voor de  provinciën 
en gemeenten, alsmede het daarbij behorende ontwerp van K.B. be- 
trefleide de uitvoering 

D e  Raad  meent, dat  het grondwettig bestaan (het voortbestaan 
tijdens de bezetting hieronder begrepen) der vertegenwoordigende 
lichamen aan geen twijfel onderhevig kan zijn. Het feit, dat  de  leden 
dier vertegenwoordigende lichamen door vijandelijke actie in de  riit- 
oefening hunner rechtmatige functies werden belet en dat  daardoor 
het mandaat dier colleges is onderbroken, doet, naar 's Raads oor- 
deel, aan  da t  bestaan niet af. He t  wil d e  Raad in dit verband voor- 
komen, dat  het argument, als zou het mandaat inmiddels ,,ver- 
lopen" zijn, gebruikt ten aanzien van d e  leden der vertegenwoordi- 
gende colleges, die tijdens de  bezetting in Nederland bleven, geen 
instemming zal vinden. Zulks zal, verwacht hij, te minder het geval 
zijn, wanneer dit formele bezwaar zou worden aangevoerd door  de  
Regering, die immers haar legale positie in  Londen inede dankt aan  
ecn door dezelfde vijandelijke actie noodzakelijk geworden en ge- 
lukkig gevonden interpretatie van artikel 2t der Grondwet en die bij 
de oorlogsverklaring aan Japan eveneens pebruik maakte van een 
interpretatie van artikel 59 der Grondwet. De Raad meent derhalve, 
dat thans in Londen niets mag worden nagelaten. dat  er toe kan 
leiden die vertegenwoordigende l i cha ine~  onmiddellijk na de  terug- 
keer van Hare Majesteit de  Koningin met al hun  rechten en be- 
voedheden te  doen functionneren. 

D e  Raad stelt zich daarbij o p  het volgende standpunt: 
,.Het gebruik van het staatsnoodrecht mag er, naar 's Raad9 

meening, nimmer toe leiden, dat  constitutioneele rechten en be- 
voegdheden voor een periode, hoe kort ook, worden opgeheven 
of wel verschoven. Indien bijzondere omstandigheden van over- 
macht de  normale uitoefening van die rechten en bevoegdheden 
volgens de  door de  constitutie gestelde regelen zouden bemoei- 
lijken resp. beletten, dan streve het staatsnoodrecht er naar niet 
de rechten en bevoegdheden. maar  die beletselen uit de wec: te  
ruimen. Aldus krijge het staatsnoodrecht een constitutie-bescher- 
mende functie. 

Ten aanzien van het landsbestuur merkt d e  Raad OD, dat  artikel 
81 van de Grondwet ondubbelzinnig stelt, dat  d e  Staten-Gerreraal 
het qehele Nederlandse volk vertegenwoordigen. D e  Raad kan kwa- 
lijk inzien. dat  eniq ander college. hoe het ook worde samengesteld, 
welke naam het ook moae dragen en van welke bevoegdhed~n het 
ook worde voorzien, geacht kan worden de functies van de  Staten- 
Generaal geheel of gedeelteliik te hebben overgenomen. Hoewel o p  
zich zelf het streven van de Regerinq waardererde o m  naar een com- 
promis tussen beeinsel en noodzaak on qrond va17 onnortuniteit te  
zoeken, voelt de Raad zich in dit verbacd vernlicht tot eon maar- 
schuwing tegen een mogelijke neiging dit artikel 81 van de Grond- 
wet gedurerde de  o v e r ~ a n ~ s t i j d  ter zijde te stellen. D e  Raad vreest, 
dat  in de onzekere tijden na d e  beëindiging der vijsndelijkheden, 
waarin zoveel verward en o n r i j ~  extremisme naar vorcn zal trachten 
te dringen, ons staatkundig bestel otl een hellerd vlak zal wor- 
den geschoven en eer  snaelbal zou kunneq uorrlen van onverant- 
woordelijke invloeden. Zulk een beleid, welks gevolgen thans en 
straks door niemand kunnen worden overzien, zou mogelijk voor 
land en volk tot rampspoed aanleiding kunnen geven. 

D e  waarschuwing tegen het gevaar, dat  d e  Raad besneurt in het 
beleid, dat, zeker niet met deze bedoelingen, bij het ontwerpen der 
onderhavice Koninklijke besluiten heeft voorgezeten, wint aar. ernst, 
wanneer hij zich e r  rekenschap van geeft, dat e r  een nauw verband 
bestaat tiissen dit artikel 81 en de artikelen 55 en 113 van de  Grond- 
wet. D e  Raad zou voor er-n enkele oeriode, hoe kort ook (en min- 
der dan ooit tijdens de  Bijzondere Staat van Beleg), twijfel gewekt 
willen zien aan de  onverkorte toepassing van het beginsel van de  
onschendbaarheid des Konings en van het tegenstuk daarvan, nl. d e  
verantwoordelijkheid der Ministers tegenover de Staten-Generaal, 
noch aan  het beginsel van artikel 112. dat  het aandeel der volks- 
vertegenwoordiging in de wetgevende functie aangeeft, 

D e  Raad vreest, dat  in de  practijk de strekking van de  onder- 
havige ontwerpen er toe leidt, da t  die ministeriële verantwoordelijk- 



heid noodgedwongen zou moeten worden veranderd in een jegens 
het staatshoofd, dat dan direct verantwoordelijk zou worden tegen- 
over het volk. D e  stemmingen en ontstemmingen van het volk kun- 
nen o p  deze wijze niet o p  grondwettige wijze tot uitdrukking komen. 

D e  Raad metn t  derhalve niet de  verantwoordelijkheid te  kunnen 
aanvaarden, door het verstrekken van e x  gunstig advies o p  de  
onderhavige ontwerpen, tot het scheppen van een dergelijke door nie- 
mand gewenste toestand indirect te hebben bijgedragen. 

Mutatis mutandis gelden de  hierboven aangegeven over\vegingen 
ook voor de in de onderhavige ontwerpen voorgestelde maatregelen 
ten aanzien van de  provinciale en gemeentelijke besturen. 

Voorts geeft de Raad als zijn gevoelen te  kennen, dat  wetsont- 
werpen, regelende d e  bestuursvoorziening na de terugkeer in het 
vaderland reeds thans aan Hare Majesteit ter ondertekening moeten 
worden voorgelegd, alsmede dat  deze te  Londen moeten worden af- 
gekondigd. 

D e  Raad dringt met betrekking tot het landsbestuur aan  o p  de  
afkondiging van een Koninklijk Besluit, dat  in hoofdzaak uit twee 
elementen opgebouwd zij, nl. 

1. interpretatief bepalend, dat  het mandaat van de  volksvertegen- 
woordiging door de  vijand is onderbroken en da t  o p  die grond de  
Staten-Generaal ,,na Onzen terugkeer" onmiddeilijk bijeengeroepen 
zullen worden; 

2. noodwetgevend teneinde de  aanpassing aan d e  interpretatie 
sub 1 bedoeld te bereiken en verder noodwetgevend ten aanzien vaa  
een voorafgaande zuivering van de Staten-Generaal. 

Wat  betreft de vacatures, denkt de Raad aan benoeming door de  
Kroon o o  voordracht van de Kamer uit de in d e  onderhavige ont- 
werpbesluiten reeds aangegeven groeuen van personen, waaruit het 
tweede dertigtal leden van de Tijdelijke Centrale Raad zou 1noet-n 
worden benoemd. Ook ten aanzien van de Provinciale Stat-n en de 
gemetnieraden gaat de  Raad er van uit. dat  zij beslaan en dat  hun 
mandaat door de vijand is onderbroken. Vervrrlling des vacatures 
kan geschieden o p  overeenkomstige wijze als bij de  Staten-Gzneraal 
uit de  in het ontwerp-Uitvoeringsbesluit bec!oelde personen. 

Tenslotte achtte de Raad zich verplicht terug te komen o p  de  
besprekingen met de  Ministers van Binnenlardse Zaken en van 
Waterstaat en met d e  to-nmaligs Minister zonder Portefeuille, d e  
heer Burger, o p  17 en 31 Maart 1944 gehouden in de commissie- 
vergaderingen van d e  Raad. I n  dit verband wordt in  het advies 
gezegd: 

,,Hij (de Raad) is zich ervan bewust, dat  zeker na de  tege- 
moetkomende houding, door die Ministers aan den dag gelegd, 
van hem een ander advies mocht worden verwacht. Wanneer hij 
desondanks na rijp beraad, gemeend heeft een advies te moeten 
uitbrengen, dat de strekking heeft de onderhavige ontwerpen niet 
ter teekening aan Hare Majesteit voor te leggen, dan zou hij 
tekort schieten, wanneer hij onvermeld liet, welke omstandig- 
heden er toe hebben geleid, dat aan  die verwachting niet kon 
worden voldaan. In het kort zijn zij: 

1. sinds in  het begin van 1943 de kwestie der bestuursvoor- 
zieningen in den Raad aan de orde kwam, was de  opvatting 
waarneembaar, dat  ten aanzien van de in d e  grondwet ge- 
noemde vertegenwoordigende lichamen en hun rechten en be- 
voegdheden, niet dan tot schade van groote beginselen, met een 
compromis kan worden accoord gegaan; 

2. de Raad heeft de mogelijkheid van het vinden van zulk een 
compromis of synthese echter niet bij voorbaat willen uitsluiten. 
Het  is echter gebleken, dat het niet mogelijk is een compromis 
te vinden, dat  allen of althans vrijwel allen redelijke bevrediging 
kan schenken, te  minder wanneer als uitgangspunt wordt ge- 
nomen de wenschelijkheid in elk geval met een van wetskracht 
voorziene bestuursvoorziening en uitvoeringsregeling naar het 
vaderland terug te keeren; 

3. de practijk in Londen van regeeren zonder volksvertegen- 
woordiging heeft het gevoelen de  overhand doen krijgen, da t  
zulke lichamen na d e  bevrijding voor geen periode, hoe kort 
ook, mogen ontbreken." 

Ten advieze overgaande meent de  Raad niet te kunnen aanbevelen 
de  onderhavige ontwerpen in hun huidige vorm aan Hare Majesteit 
ter ondertekening voor te  leggen. Wij wil aan dit advies d e  verwach- 
ting verbinden, dat  de Regering met grote spoed zal streven naar  een 
bestuursvoorziening in de geest als hierboven uiteengezet. 

Aan dit advies is een minderheidsrapport toegevoegd, door  zes 
leden van de  Raad ondertekend, i e  weten de  voorzitter $nr. mr. 
F. Beelaerts van Blokland en de heren F. E. Brziyning, P. Rijkeizs, 
prof. mr. J. Eg~erzs, maj. prof. dr. J. H. de Boer e n  kapt. jhr. mr. 
P. Th. Six. Aan dit minderheidsrapport zijn nog twee nota's toege- 
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voegd, de  een van d e  heren prof. mr. J.  Eggens en jhr. mr. P. Th. Six 
en de  ander van prof. dr. J. H. de Boer. Ir. P. J .  C. V o s  heeft aan 
het advies een tweede minderheidsrapport toegevoegd. 

In het eerste minderheidsrapport, door de voorzitter van de Raad  
en 5 leden getekend, worden bezwaren aangetekend tegen de voor- 
naamste strekking van het advies no. 91. Ten aanzien van het terug- 
keren van de Staten-Generaal in hun samenstelling van 10 Mei 1940 
wordt het bezwaar geformuleerd, dat dit college niet representatief 
meer te achten is. Daarnevens wordt gewezen o p  de omstandigheid, 
dat  het gedurende geruime tijd uitgesloten zal zijn verkiezingen te 
houden, zodat ingeval van een mogelijk conf!ict tussen het nieuwe 
Kabinet en de  Staten-Generaal het niet mogelijk zal zijn een ontbin- 
ding gepaard te doen gaan met een beroep o p  de volksuitspraak. Even- 
eens zijn er bedenkingen tegen de  zuiverings- en aanvullingsregeling. 

Het  verdient volgens dit minderheidsrapport aanbeveling bij de  
uitwerking te Londen niet verder te gaan dan vast te stellen, dat  er 
ten spoedigste een tijdelijke Volksvertegenwoordiging komt om te 
fungeren tot het tijdstip, waarop de grondwettelijke organen in volle 
omvang kunnen worden hersteld, welk herstel zo spoedig als zulks 
enigszins mogelijk is zal behoren plaats te  hebben. 

D e  opstellers van dit mjnderheidsrapport zouden het besluit Tijde- 
lijke Bestuursvoorziening te Londen voorbereid en getekend willen 
zien, terwijl het eerste en tweede hoofdstuk van het ontwerp-Uitvoe- 
ringsbesluit Tijdelijke Bestuursvoorziening wèl te Londen vastgesteld 
en ondertekend, doch om veiligheidsredenen niet dan na de bevrij- 
ding openbaar gemaakt moet worden. Het  derde hoofdstuk ware in 
een afzonderlijk Koninklijk Besluit o p  te  nemen, dat  evenwel niet 
te Londen behoort te worden vastgesteld, omdat daarover nader 
overleg dient te worden genleegd in Nederland. 

In  de bij dit minderheidsrapport gevoegde nota van de heren 
Eggrns en Six wordt uitdrukking gegeven aan de  bezorgdheid, dat  de  
aangeboden ontwerpen onvoldoende gelegenheid geven om de  drang 
tot vernieuwing, welke ongetwijfeld in het Nederlandse volk aan- 
wezig zal zijn, tot uiting te brengen. Met name hebben zij bezwaar 
tegen het ootreden van de overgebleven leden van iie Staten-Generaal 
als kiesmannen voor het dertigtal leden uit hun midden, dat de helft 
van het vertegenwoordigende lichaam zal moeten vormen. Zij geven 
de  voorkeur aan uitwerking te konden. 

D e  heer de Boer brengt in zijn bij dit minderheidsrapport gevoegde 
nota nog als zijn mening naar voren, dat  aan  een zo spoedig mogelijk 
bijeenroepen van de gemeenteraden en zo nodig ook van de  Pro- 
vinciale Staten in hun samenstelling van 1940 veel minder bezwaren 
kleven dan  aan een eventueel bije-nroepen van de Staten-Generaal. 
Onderling overleg immers zal in kleinere gemeenschappen wel heb- 
ben plaats gevonden. 

D e  heer V o s  formuleert in zijn afzonderlijk minderheidsrapport 
nog enkele bezwaren in verband met de  kwestie van het bije-nroepen 
van de Staten-Generaal. Ten aanzien van de  ,,zelfzuivering" heeft hij 
andere opvattingen dan  de  Raad en acht hij het systeem van de  
Regering beter. 

Ej 5. Voorbereiding van 19 Juni 1944 tot Mei  1945. 

Bij brief l )  van 27 Juni 1944 van de  Minister van Binnenlandse 
Zaken aan  de  leden van de Raad \7an Ministers wordt een nieuw 
ontwerp-besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening aangeboden. Dit ont- 
werp is geworden het besluit van 31 Juli 1944 (E 60). Het  ontwerp 
verschilt slechts van het definitieve besluit in  artikel 1, lid 2, waar de  
woorden: ,,met behoud van de  daaromtrent geldende algemeene be- 
ginselen" zijn ingevoegd. Uit een brief 9 van 29 Juni 1944 van de 
Minister van Koloniën, de heer van Mook,  aan de  Minister van 
Binnenlandse Zaken blijkt, dat dit amendement afkomstig is van de 
heer van Mook.  die hiermede de  twijfel over de vraag, of de ver- 
tegenwoordigende lichamen medezeggenschap zullen krijgen dan wel 
alleen adviserend zijn bedoeld, heeft willen opheffen. 

I n  de memorie van toelichtmg, die bij het ontwerp gevoegd is, 
wordt medegedeeld, dat  de  vraag, o p  weike wijze terstond bij de 
teiugkeer van het wettige gezag in Nederland in het burgerlijk bestuur 
moet worden voorzien, door  dit besluit in beginsel wordt beant- 
woord. Volgens de  memorie van toelichting wordt in dit besluit vast- 
gelegd, dat  vertegenwoordigende organen voor Rijk, provincie en 
gemeente terstond weder worden ingesteld, terwijl tevens in het be- 
sluit de vraag, van welk karakter deze organen zullen zijn, wordt 
beantwoord. Het vraagstuk, wie deel van de vertegenwoordigende 
lichamen zullen uitmaken, is echter een kwestie van uitvoering, welke 
aan de  orde komt, nadat het bovenomschreven beginsel is vastgelegd. 

Een ontwerp-uitvoeringsbesluit 3, Tijdelijke Bestuursvoorziening is 
blijkens een nota4)),  houdende voorstellen tot verbetering, van de  
hand van de Minister van Binnenlandse Zaken, de  heer Bcrrger, dd. 
4 Juli 1944 o p  27 Juni 1944 in discussie geweest in  de hlinisterraad. 
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In dit ontwerp-uitvoeringsbesluit is een regeling te vinden ter voor- 
lopige voorziening in de wetgeving en het bestuur, zowel van ge- 
meenten, provinciën als van het Rijk. Bij de discussie is volgens de 
nota van de heer Burger o.m. een opmerking gemaakt over de wel- 
licht beperkte invloed van de verzetsbeweging in de persoonsver- 
nieuwing, terwijl ook de opmerking is gemaakt, dat die persoons- 
vernieuwing te beperkt zou zijn. 

In een brief l) dd. 30 Juni 1944 biedt de Minister voor Algemene 
Oorlogvoering aan de Ministers een nieuw overzicht aan van de stand 
op 1 Juli 1944 van de wetgeving in verband met de bevrijding van 
Nederland. Onder het hoofdstuk Binnenlandse Zaken staat met be- 
trekking tot de tijdelijke bestuursvoorziening vermeld: ,,Rapport ont- 
vangen van den Buitengewonen Raad van Advies. Inmiddels heeft de 
Minister van Binnenlandsche Zaken in overleg met de Ministers van 
Algemeene Zaken en van Waterstaat een gewijzigd ontwerp voorge- 
legd aan de Commissie Terugkeer, in verband met de gerezen critiek." 

Op 3 Juli 1944 doet de Voorzitter van de Raad van Ministers aan de 
leden van de Commissie Terugkeer drie ontwerpen 9 toekomen voor: 

a. een eerste uitvoeringsbesluit gemecnte- en provinciaal bestuur, 
b. een tweede uitvoeringsbesluit gemeente- en provinciaal bestuur, 
c. een uitvoeringsbesluit Staten-Generaal. 
Op 7 Juli 1944 worden deze ontwerpen, waarin naar aanleiding 

van de in de Commissie Terugkeer gemaakte opmerkingen nog enkele 
redactiewijzigingen zijn aangebracht, aan alle Ministers toegezonden. 
De Voorzitter van de Ministerraad voegt daarbij, ingevolge de be- 
slissingen, in de jongste vergaderingen van de Ministerraad getroffen, 
ern aantal, door hem in overleg met de meest betrokken ambtge- 
noten opgestelde lijst van ,,Principieele Vraagpunten betreffende 
de Tijdelijke Bestuursvoorziening, ter behandeling in een bijzondere 
vergadering van den Ministerraad." Dit overzicht van vraagpunten 
geeft een beeld van de problemen, welke toen nog in de Minister- 
raad aan de orde waren, weshalve het hier in zijn geheel volgt: 

,,Vooropgesteld zij dat er eenstemmigheid bestaat over de 
volgende punten: 

A. Er dienen ten spoedigste weder in geme~nte, provincie en 
Rijk in Europa vertegenwoordigende lichamen te worden inge- 
steld, die dezelfde bevoegdheden bezitten, welke deze lichamen 
voigens de op 10 Mei 1940 geldende wetten bezaten. 

B. Voorzoover nieuwe leden in deze colleges opgenomen 
worden, acht men hei niet gewrnscht zulks te doen volgens de 
wetsbepalingen van 1940 d.w.z. door het invallen van candi- 
daten van de oude candidatcnlijsten. 

De n~eeningsverschillen doen zich vooral voor t.a.v. de volgen- 
de vraagpunten. 

I. Zullen de uitvoeringsbepalingen worden neergelegd in: 
a. één besluit, 
b. twee besluiten (nl. één voor gemeenten en provinciën en 

één voor de Staten-Generaal), 
c. drie besluiten (nl. één voor aanwijzing van burgemeesters 

en Commissarissen, één voor samenstelling gemeenteraden en 
provinciale staten en één voor samenstelling Staten-Generaal.) 

TI. Wenscht men den burgemeester 
a. te doen aanwijzen door een automatisch werkenae regel 

van het besluit, met mogelijkheid van correctie, of 
b. te doen benoemen als tijdelijk functionaris door den Com- 

missaris volgens voorschriften vast te leggen in het besluit of in 
een instructie? 

111. Wenscht men den Commissaris 
a. te doen aanwijzen door ecn automatisch werkenden regel 

van het besl~~it, met mogelijkheid van correctie, of 
b. te doen benoemen door de Kroon of door den Minister 

van Binnenlandse Zaken? 
IV. Wenscht men in de allzreerste periode 
u. in het geheel geen wethouders en gedeputeerden, 
0. slechts de ,,goedew oude wethouders en gedeputeerden, 
c. de ,,goedeM oude wethouders en gedeputeerden, aange- 

vuld met nieuwe? 
V. Wenscht men in de gemeenteraden, in de Provinciale 

Staten en in de Staten-Generaal 
a. alle oude leden, doch gezuiverd en aangevuld tot het door 

de wet voorgeschreven totale aantal met nieuw te benoemen 
leden, 

b. alle oude leden, doch gezuiverd en aangevuld met even- 
veel nieuwe leden, 

c. voor zooveel mogelijk tot de helft oude leden en voor de 
rest nieuwe, 

d. uitsluitend nieuwe leden? 
Het antwoord op deze vraag impliceert een antwoord op de 

fundamcnteele vraag of men wenscht 
12 
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een stelsel, krachtens hetwelk de bezettingstijd voor den 
zittingstermijn der lichamen niet meetelt, m.a.w. hetwelk in 
beginsel uitgaat van het nog wettig in functie zijn van de leden, 
die op 10 Mei 1940 in functie waren, 

dan wel 
een stelsel, waarbij van hoogerhand de leden worden aan- 

gewezen, zoowel uit hen, die op 10 Mei 1940 lid waren, als uit 
hen, die zich onderscheiden hebben onder d r  bezetting? 

Het antwoord hierop bepaalt tevens goeddeels het antwoord 
op de valgende vraag: 

VI. Wenscht mer, de zuivering van Raad, Staten en Slaten- 
Generaal te doen geschieden 

n. door of vanwege die colleges zelf (met mogelijkheid van 
beroep) 

h. door de Regeering 
of wenscht men 
c. (Voor de Kamers als mogelijkheid gesuggereerd:) een 
bepaald maximum aantal oude leden door de Kamers zelve 

te $oen uitkiezen, 
d. alleen die oude leden opnieuw te benoemen, die zich 

positief ,,gord" hebben betoond? 
VII. Indien Ce gemeenteraden en Provinciale Staten worden 

aangevuld, zullen dan de nieuwe leden worden 
a. benoemd door den Commissaris, en zoo ja, op wiens aan- 

beveling of voordracht, 
b) gekozen door kiescolleges, en zoo ja hoe zullen dan die 

kiescolleges worden samengesteld? 
VIII. Moet uitdrukkelijk worden bepaald, dat gemeznteraden 

en Pïovinciale Staten bepaalde bevoegdheden kunnen delegeeren 
aan colleges van burgemeester en wethouders en aan Gedepu- 
teerde Staten? 

IX. Hoe zullen de nieuwe leden der Kamers worden benoemd: 
a. door de Kamers zelf, 
b. door de Regeering of door een door haar aangewezen 

col!ege op voordracht van een vertegenwoordiging van de ge- 
heele verzetsbeweging, 

c. door een kiescollege (hoe samengesteld)? 
X. Zullen de uitvoeringsbesluiten te Londen worden onder- 

teekend om te worden openbaar gemaakt, zoodra de veiligheid 
dat gedoogt?" 

Blijkens brieven l) van de heren Bolkesteiri, van Boeyerz en van 
Mook,  respectieveiijk van 22 Juli, 28 Juli en 14 Augustus 1944 is in 
die tijd voornamelijk aan de orde het vraagstuk van de samenstelling 
van de nieuwe Staten-Gineraal. i n  deze brieven worden voorstellrïi 
ter overweging aan de leden van de Ministerraad aangeboden. 

Uit een brief 3 van de heer Burger aan de leden van de Raad van 
h1inisters dd. 2 Augustus 1944 blijkt, dat diezelfde dag een be- 
spreking heeft plaats gevonden tussen de Minister-President en de 
Ministers van Justitie, van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen en 
van Binnenlandse Zaken over het vraagstuk van het kiescollege, door 
middel waarvan parlementsleden zouden kunnen worden verkregen. 
De Minister van Justitie, de heer van Heuven Goedhart, heeft in deze 
vergadering volgens deze brief zijn gedachtengang als volgt gefor- 
muleerd: 

,,De coördineerende verzetsraad stelt 50 respectievelijk 25 dub- 
beltallen op  en stelt die ter beschikking van het Centraal Stem- 
bureau. Dit college benoemt voor de helft uit de resteerirde 
parlementsleden en voor de andere helft uit die dubbeltallen de 
kamers der Staten-Generaal." 

Het tot op 1 Augustus 1944 bijgewerkte overzicht ") van de stand 
van de wetgeving in verband met de bevrijding van Nederland wordt 
door de voorzitter van de Raad van Ministers op 2 Augustus 1944 
aan de leden van de Ministerraad toegestuurd. Onder het hoofd Bin- 
nenlandse Zaken wordt met betrekking tot de tijdelijke beshursvoor- 
ziening in dit stuk gezegd: 

,,Het beginsel-besluit is bekrachtigd door H.M. de Koningin. 
Voor de uitvoeringsbesluiten zijn ontwerpen opgesteld door de 
Ministers van Binnenlandsche Zaken en voor Algemeene Oor- 
logvoering van het Koninkrijk. Over de beginselen wordt thans 
beslist door den Ministerraad." 

De heer Burger zendt op 5 Augustus 1944 aan de leden van de 
Raad van Ministers afschrift ') van esn radiorede, welke hij voor- 
nemens is te houden. In deze radiorede wil de heer Burger een toe- 
lichting geven op het besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening. Volgens 
deze ontwerp-radiorede is hij voornemens de tekst van E 60 voor 
te lezen. 

In zijn verdere beschouwingen in die rede legt hij als volgt de nadruk 
op de toelichting op het besluit. 
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,,De Memorie van Toelichting vermeldt, dat hiermede in begin- 
sel vastgelegd is, dat teil spoedigste na den terugkeer, dus reeds in 
de periode van het Militair Gezag, het parlement, de Provinciale 
Stateri en gemeenteraden zulien functionneereil. 

In het Besluit op den Bijzonderen Staat van Beleg zijn alle 
waarborgen geschapeil, opdat in het parlement vrijelijk en in het 
openbaar door de volksvertegenwoordigers al datgeen naar voren 
gebracht k a i ~  worden, wat zij nuttig en noodig achten. Wie echter 
die volksvertegenuroordigers zullen zijn, daaromtrent is in dit 
besluit niets vastgesteld. Algemeene verkiezingen zuilen niet ter- 
stond gehouden kunnen worden. Kiettemin diei~t ervoor te worden 
zorg gedragen, dat de Kamers worden sainengejteld op een wijze, 
die waarborg geeft, dat onze volksvertegenwoordiging onafhanke- 
lijk tegenover de Regering zal staan. Het spreekt vanzelf, dat de 
stem van het verzet in Nederland straks op duidelijke wijze in de 
volksvertegenwoordiging moet kunnen worden gehoord. Het  
vraagstuk is dus, hoe komen we op korten termijn aan een wer- 
kelijke en zoo representatief mogelijke volksvertegenwoordiging 
zonder algemeene verkiezing." 

In een brief ') van 14 Augustus 1944 brengt de heer Burger een 
cota van het Vaderlands Comité over binnenlands bestuur dd. 
19 April 1944 onder de aandacht van de leden van de Raad van 
hlinisters. De heer Burger schrijft ,daarbij: 

,,Omdat zoo vaak de term gebezigd wordt, dat wij in Nederland 
het oor te luisteren zullen leggen, meen ik, dat zulks niet ge- 
schikter mogelijk is dan door rekening te houden met het 
opzettelijk aan de regeering uitgebrachte advies van het Vader- 
landsch Comité. I-Iet zal L' bl i j~en,  dat dit Comité alle moeilijk- 
heden ziet, die ons t.a.v. de bestuursvoorziening bezig houden 
en desondanks tot een eenvoudige oplossing komt." 

Wet Vaderlanss ComitC wijst er in deze nota op, dat de werkzaam- 
heden van de Staten-Generaal, Provinciale Staten en genieenteraden 
wel gescliorst zijn, maar dat hun zittingsduur verlengd is. Verder 
komen in de nota de volgende passages voor: 

.,Aan de gedachte in plaats van de Staten-Generaal te stellen een 
lichaam, eventueel een enkel adviserend college, te benoemen door 
de Regering, en in dezelfde geest te handelen t.a.v. Provinciale Staten 
en gemeenteraden, acht het comité meer nadelen dan voordelerz 
verbonden." 

,,Het Cornifé ondersteunt dan ook de opvatting, reeds vroeger uit- 
gesproken door de Politieke Contactcoin~nissie en onlangs in een 
ontwerp vastgelegd, door ern comité van juristen, dat het nog het 
beste is zich zo dicht mogelijk aan te sluiten bij de Grondwet erz Wet  
t2 iz  rie laatstgekozetze volksvertegenwoordigii~g, al is zij overjarig, te 
herstellrn. Hetzelfde geldt dan van Provinciale Staten en gemexte- 
raden. 

A l  deze lichamen zullen, na geruime tijld en onder gans andere 
vzrhouldingen weer optreldend, /?iet meer ten volle representalief 
zijn. Dai zij, zowel op die grond als met het oog op de omstandig- 
heden, waarmede onmiddellijk na de bezetting moet warden ge- 
werkt, zich grote zelkbeperking moeten opleggen, zal zonder twijfel 
algemeen, ook door de vertegenwoordigers worden begrepen." 

,,Overigens zou de werkzaanzheid der Staterl-Geizeraal beperkt kun- 
nen worden tot periodieke besprekingen van het beleid der Regering, 
bijv. eens in de drie inaanden naar aanleiding van mededelingen der 
Regering over hetgeen door haar is verricht. Zelfs echter als men 
zich de taak nog beperkter denkt, zal het als syrizbool varz de hand- 
having onzer consritutioizele instellitzgei~ waardevol zijn, indien de 
Staten-Generaal zo spoedig mogelijk worden bijeengeroepen in Ver- 
eìzigde Vergadering, waar de Troonrede een zeer bijzondere histo- 
rische betekenis zou verkrijgen." 

,,De Regering zal stellig daarnaast de behoefte gevoelen op ver- 
schillende terreinen deskundigen en belanghebbenden stelselmatig en 
op ruimere schaal te raadplegen dan vroeger. Bij het instellen van 
commissies daarvoor - eventueel van een alge/?zeen comité van 
advies, dat dan in subcommissies zou kunnen worden verdeeld - 
kan rekening worden gehouden met nieuwere opvattingeil, die tot 
uiting zijn gekomen, zonder dat de Regering daarbij zozeer stelling 
behoeft te nemen ten aanzien van hun sterkte en betekenis als zij 
ZOLI doen, wanneer zij zelf een vertegenwooïdigend lichaam samen- 
stelde". 

De hierboven aangebrachte cursiveringen stemmen overeen met 
onderstrepingen van de heer Burger. 

De voorstellen, door de leden van Qe Ministerraad gedaan, met 
betrekking tot het vraagstuk van de samenstelling van de Staten- 
Generaal, worden door de hecr Gerjrandy samengevat in een aantal 
agendapunten, welke hij de leden van het Kabinet toestuurt voor 
een vergadering op 15 Augustus 1944. Deze agenda geeft een goed 



overzicht van de stand van zaken op dat ogeixblik, weshalve zij hier 
in haar geheel volgt: 

,,Voorsteilen, waarop in de vergadering van den Ministerraad 
op Dinsdag 15 Augiistus 1944 een beslissing moet worden ge- 
nomen. 

I. 
Methode van aanwijzing of verkiezing van Leden der Tweede 

en Eerste K.amer. 
A. Voorstel tot aanwijzing van leden der Tweede en Eerste 

Kamer na een procedure tot ,,Zelfzuivering" van de totaliteit 
der oud-leden. 

Een voorstel in deze richting is er één, nl. dat van den 
Minister van Binnenlandsche Zakcn, Mr. J. A.  W. Burger. Het 
is neergelegd in artikel 35 van diens ontwerp. 

De inhoud van dit voorstel is: 
a. Voordracht door gezuiverde Staten-Generaal, die in ver- 

eenigde vergadering gemotiveerde aanbeveling van 2 personen 
voor elke vacature geeft; 

b. Advies aan de Kroon door Raad van Ministers, nadat 
deze Raad van Ministers zich heeft laten voorlichten door 
representatieve personen uit de verzets- en gijzelaarsgroepen, 
waaruit de aanbevolenen zijn genomen; 

c. Vervolgens benoeming door de Kroon. 
Dit voorstel steunt nog op de fictie, dat de Staten-Generaal 

gecontinueerd zijn (cf. artikel 34). 
Daarnaast is er de gedachte-Alharda, die uitspreekt, dat er 

kan zijn een zelfzuivering van de totaliteit der oud-Kamerleden 
en vervolgens een kiescollege voor de aanvulling van de res- 
teerende vacatures (waarbij gdach t  is aan de verhouding 50-50). 

Het voorrtel-Burger en de gedachte-Alharda zouden nog even- 
tueel in esri concreet nieuw voorstel moeten worden belichaamd. 

B. Voorstellen tot aanwijzing van alle leden der Tweede 
en der Eerste Kamer door éénzelfde aanwijzingscollege, zoodat 
alle leden uiteindeiijk krachtens denzelfden rechtstitel optreden als 
leden der Staten-Generaal. 

Het aanwijzingscollege krijgt een sterk gelimiteerde opdracht, 
doordat het zijn keuze moet doen uit twee reservoirs: 

a. 50 resp. 25 leden voor Tweede en Eerste Kamer moet het 
vinden uit diegenen, die op 10 Mei 1940 lid waren der toen nog 
wettig aanwezige Kamers; 

b. 50 resp. 25 leden voor Tweede en Eerste Kamer moet het 
kiezen uit dubbeltallen, opgemaakt door den Raad van Advies 
uit het Verzet. 

Vier voorstellen onitrent de samenstelling van dit aanwijzings- 
of kiescollege zijn ter tafel. 

l .  Het kiescollege wordt gevormd door 5 leden van den Raad 
van State (voorstel-Gerhrandy): Beela~rts van Blokland, Aal- 
bcrse, Kan, Koolcn, en A. A. L. Rzrtgers. 

2.  Hel kiescollege wordt gevormd door de 5 leden van het 
Vaderlandsch Coinité: van Schaik, V. H. Rzttgers, Drees, Meye- 
rink, van der Mandele. 

3. Het kiescollege wordt gevormd door het Centraal Siem- 
bureau: Beuiner, Vliegen, Nijpels, Gelein Vitringa, Snoeck Hen- 
kenzaiís of plaatsvervangers, die op 10 Mei 1940 als zoodanig 
aangewezen waren. 

4. Het kiescollege wordt gevormd door 5 leden, aangewezen 
door den Raad van Advies uit het Verzet. 

C. De overweging, dat ernstige bezwaren zijn ingebracht 
tegen de ,,zelfzuivering" als introdcceerend de fictie der continii- 
atie van het in 1940, 1941, 1943 verloopen Rompparlement, weilïe 
fictie verworpen was of als voerend tot een ongewilde benoeming 
door deze regeering, heeft geleid tot het voorstel-van Klcffe/~s, 
dat tracht een brug te slaan tusschen de voorstellen A. en B. 

Het neemt uit A. over: 
a. de Voorzitter der Eerste Kamer naar den toestand op 

10 Mei 1943 wordt aangewezen als lid en Voorzitter der Nieuwe 
Eerste Kamer: de Vos van Steenivijk; 

b. de Voorzitter en de twee onder-voorzitters der Tweede 
Kamer, naar den toestand van 10 blei 1940, wordun aangewezen 
als leden en Voorzitter resp. onder-voorzitters der nieuwe Tweede 
Kamer: van Schaik, Drecs, Snlecnk; 

c. de sub a en h vermelde voorzitters en onder-voorzitters 
worden lid van liet aanwijzings- en kiescollege en kunnen der- 
halve door hun invloed op de keuze uit de oud-kamerleden 
medewerken tot een ,,zuiveringm. 

Het neemt uit B. over: 
a. het aanwijzingscol!ege wijst alle ontbrekende leden der 

Kamers aan, zoodat één rechtstitel voor allen geldt. 



b. het wijst aan uit de daar vermelde reservoirs: 47 resp. 24 
vroegere kamerleden, 50 resp. 25 personen uit dubbeltallen, op- 
gemaakt door den Raad van Advies uit het Verzet. (Hierbij kan 
de suggestie-Burger gevolgd, dat de niet-gekozen 50 leden uit de 
dubbeltallen der Tweede Kamer de 25 dubbelta112n zullen vormen 
voor de Eerste Kamer.) 

Inhoud van het voorsrel. 
Het kiescollege wordt gevormd door: 
1. Den Voorzitter van het Centraal Stembureau, tevens op- 

tredend als Voorzitter van het Kiescollege: Dr.Beumer. 
2. Den Voorzitter en onder-voorzitters der Tweede Kamer en 

den Voorzitter der Eerste Kamer, naar den toestand op 10 Mei 
1940: van Schaik, Drees, Smeerzk, de Vos van Steenwijk. 

3. Vice-president plus nog in leven zijnde leden van den 
Raad van State, waaronder niet de leden van het Koninklijk 
Huis: Beelaerts van Blokland, Muller Massis, Aalberse, Kan, 
Koolen, A. A.  L. Rutgers. 

4. 5 personen aan te wijzen door den Raad van Advies uit 
het Verzet. 

5. Eén lid, aan te wijzen door het Moderamen van de Synode 
der Nederlandsch Hervormde Kerk. 

6. Eén lid, aan te wijzen door het Episcopaat der Roomsch- 
Katholieke Kerk. 

7. Eén lid, aan te wijzen door de gezamenIijke overlevende 
leden van den Hoogen Raad van Arbeid. 

D. Er bestaan verder nog twee voorstellen, t.w. één van den 
Minister van Algemeene Zaken, H. van Boeyen, en één van der 
Minister van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen, Dr. Bol- 
kestein. 

Ik voeg deze voorstellen als bijlagen hierbij. 
De vraag is opgeworpen, of de in deze voorstellen belichaamde 

vrijheid van verkiezen niet hoogst ernstige bezwaren van uit 
voerbaarheid zal opleveren. 

Wijze van behandeling. 
De voorhanden voorstellen beantwoorden niet éénzelfde vraag 

en gevaar voor onzuiverheid in het stemmen is derhalve aan- 
aanwezig. 

Bovendien is de ,,zeIfzuivering" nog niet in een voorstel be- 
lichaamd, hetwelk de fictie, dat er althans een romp-parlement 
nog bestaat, omzeilt. 

Dit brengt mij tot de volgende behandeling in de wijze van 
stemmen. 

Ik laat eerst stemmen over het voorsteí-van Kleffens. Wordt 
dit voorstel aangenomen, dan is de zaak in één slag beslist. 

Wordt het voorstel-van Kleffens verworpen, dan laat ik 
stemmen over de vraag of men vasthoudt aan een ,,zelfzuive- 
ring" zonder de ,,fictieu. 

Wordt deze vraag bevestigend beantwoord, dan eindig ik de 
stemmingen en wacht een voorstel Burqer-Albarda af, waarin 
de zelfzuivering zonder de fictie in wettelijken vorm is vast- 
gelegd. 

Wordt de vraag van het vasthouden aan de zelfzuivering zon- 
der de fictie ontkennend beantwoord, dan laat ik stemmen over 
het voorstel-Gerhrandy. Als dit aangenomen wordt, is de zaak 
in haar geheel beslist. 

Wordt het voorstel-Gerbrandy verworpen, dan laat ik achter- 
eenvolgens eventueel stemmen over: 

a. het voorstel B, sub 2. 
h. het voorstel B, sub 3. 
c. het voorstel B, sub 4. 
Worden alle voorgaande voorstellen verworpen, dan laat ik 

stemmen over het voorstel-van Boeyen, eventueel daarna over 
het voorstel-Bolkestein. 

Worden alle voorstellen verworpen, dan stel ik voor het ont- 
slag van het Kabinet aan te bieden aan de Koningin. 

11. 
Voorstel betreffende de samenstelling der executieve organen 

in gemeente en provincie. 
Ik laat zonder discussie stemmen over deze vraag: 
Zullen er van stonde aan zijn naast den burgemeester en naast 

den Commissaris der Koningin wethouders en Gedeputeerde Sta- 
ten. zooals deze resteeren naar den toestand op 10 Mei 1940. 

ja of neen. 

Voorstel betreffende de samenstelling van raden en Staten. 
Ik laat zonder discussie terstond stemmen over (derhalve 

kiezen uit) de twee voorhanden voorstellen: 



Bijlage 18. 

9 Bijlage 89. 

Vgl. bijlage 90 A. 
4 j  Bijlage 91. 

7 Bijlage 90 B. 

a. het vcorstel-Burger (continuatie der oude raden en Staten 
met aanvulling cf. o.a. artikelen 5-8). 

b. het voorstel-Gerbrandy (aanwijzing van alle leden door 
Commissaris der Koningin, resp. Minister van Binnenlandsche 
Zaken, voor de helft oud-leden, voor de rest nieuw cf. o.a. 
artikel 1 en artikel 4 van het betreffend ontwerp). 

IV. 
Het lijkt mij gewenscht na de gehouden stenimingeri eventueel 

allereerst het ontwerp der executieve organen geheel gereed te 
maken met inachtneming der genomen beslissingen. 

De Minister van Binnenlandsche Zaken zal zich daarmee be- 
lasten, met mij overleg plegen en het gereed gemaakte ontwerp 
ten spoedigste in Ue Commissie Terugkeer brengzn." 

Uit een brief dd. 16 Augustus 1944 van de Voorzitter van de 
Raad van Ministers aan de Koningin blijkt, dat men in de Minister- 
raad van diezelfde morgen wel enkele stappen verder is gekomen, 
maar dat er nog geen overeenstemming is bereikt over alle punten, 
die van principieel belang zijn. 

In het Londense Vrij Nederland van 26 Augustus 1944 verschijnt 
naar aánleiding van het publiceren van het besluit Tijdelijke Bestuurs- 
voorziening een critisch artikel l) van prof. dr. J. A. Veraort: ,,Het 
constitutionele vraagstuk". In dit artikel schrijft de heer Vernart o.m.: 

,,Niemand kan geven wat hij niet heeft. Niets kan gegeven 
worden wat reeds gegeven is. Het Nederlandsche Parlemant kan 
van de Regeering in Londen geen rechten ontvangen - de 
regeering mist iedere bevoegdheid om rechten aan het parlement 
te geven. Hoe zou men verder aan het parlement iets toekennen, 
wat het al bezit? Maar duidelijk is, zear zeker, wat bedoeld wordt. 
Met een ,,adviseerend lichaam", waarover eerst naievelijk werd 
gedacht, zou het in Nederland niet gaan. Maar wat van een kern 
van parlementsleden, die men dan, willekeurig in aantal en per- 
sonen, aanvult met een groep door de regeering uitverkorenen? 
En dat nieuwe college dan parlement genoemd - en toegerust 
met de attributen van evn parlement? Welk een trouvaille! Maar 
ik moge verzekeren, dat deze vondst onder algemeene verontwaar- 
diging zal verdwijnen." 

,,Is het niet fantastisch? De regeering, die wapenschouw houdt 
over de leden van het parlement; daaruit de geschikt geachten 
kiest en er dan verder bij doet zooveel en van zulke kwaliteit 
als gewznscht lijkt. Oin dan dit allegaartje parlement te noemen 
- toegerust met de attributen van een parlement en als instelling 
oin de ministerieele verantwoordelijkheid tot gelding te brengen. 
En wij, die dachten, dat ,,l'art de grouper les chiffres" van de 
Grondwet 1815 met Koning Willem I was begraven!" 

De heer Veraart besluit dit artikel met de weinig welwillende woor- 
den: 

,,Edoch Nederland in een ontwikkeling van bevrijding en 
herstel van orde, die ezn geheil eigen weg gaat, zal ons dan wel 
leeren, wat de wijsheid van onze Constitutie leert. Gelukkig is het 
Koninklijk Besluit ,,tot regeling van de Bestuursvoorziening in 
den overgangstijd na de bevrijding" van een kwaliteit en een om- 
vang, die zonder opzien te baren onder de tafel verdwijnen." 

In het maandelijkse overzicht 9 van 1 September 1944 van de stand 
van de wetgeving in verband met de bevrijding van Nederland wordt 
het besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening vermeld met de volgende 
woorden: 

,,Het beginsel-besluit is bekrachtigd door Hare Majesteit de 
Koningin (Koninklijk-Besluit van 31 Juli 1944, No. 1). 

Tekst wordt gedrukt (V.) 
Voor de uitvoeringsbesluiten zijn ontwerpen opgesteld. Over de 

beginselen is thans beslist door den Ministerraad; aan de redactie 
van de drie ontwerpen wordt door een redactiecommissie de 
laatste hand gelegd." 

D.d. 4 September 1943 biedt de hlinister van Binnenlandse Zaken 
in een brief aan de Voorzitter van de Raad van Ministers ten ont- 
werp-besluit ,,Tijdelijlte Voorziening Bestuur Provinciën en Ge- 
meenten" en een ontwerp-besluit ,,Tijdelijke Voorziening Staten-Ge- 
neraal" aan. 3, 

Uit een brief 9 dd. 5 September 1944 van de Ministers voor Alge- 
mene Oorlogvoering van hei Koninkrijk, van Algemene Zaken en 
van Binnenlandse Zaken aan H.M. de Koningin blijkt, dat de Raad 
van Ministers, met uitzondering van de Minister van Sociale Zaken, 
zich heeft kunnen verenigen met een drietal ontwerpen, te weten 
één, houdende regelen betrefknde hct bestuur van provinciën en 
gemeenten, één betreffende de samenstelling van de Staten-Generaal 
en é6n s)  betreffende de samenstelling van Provinciale Staten en ge- 



l )  Bijlage 92. 

n~e-iiteraden. Genoemde Ministers verzoeken H.M. de Koningin deze 
ontwerpen we! te willen bekrachtigen. De regeling voor de Staten- 
Generail wordt in deze brief als volgt toegelicht. 

,,Het Besluit Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal regelt de 
samenstelling van de Tweede en Eerste Kamer, die haar normale 
aantal leden zullen behouden en haar normale bevoegdheden en 
rechten ~u l l en  uitoefenen. Deze lichamen nu zullen worden 
samengesteld door een comn~issie van elf leden, waarvan er tien 
door het gecoordineerde verzetsorgaan zullen worden aange- 
wezen en het elfde lid door deze ticn leden tezamen. Vijf dezer 
tien leder, zullen personen n~oeten zijn, die op 10 Mei 1940 lid 
van de Staten-Generaal waren. Bij een onverhoopt ontbreken van 
een gecoördineerd verzetsorgaail zullen deze tien leden door de 
Kroon, uiteraard na grondige voorlichting, worden aangewezen. 

De commissie zal in de eerste plaats in de Staten-Generaal die 
ou2-Kamerleden kiezen, die geacht Itunnen worden het ver- 
trouwen der bevolking niet te hebben verloren en niet voor hun 
lidmaatschap hebben bedankt. De overige leden zullen worden 
aangewezen uit dubbeltallen, op te maken door den gecoördineer- 
den raad van het verzet, zoals die in overleg met de Regering is 
gevormd." 

In een nieuw overzicht l) van 30 September 1944 van de stand van 
de wetgeving in verband met de bevrijding van Nederland wordt 
onder het hoofd Binnenlandse Zaken met betrekking tot het ,,Besluit 
Tijdelijke Bestuursvoorziening" het volgende vermeld: 

,,Het beginsel-besluit is bekrachtigd door Hare Majesteit de 
Koningin. K.B. van 31 J~il i  1934. (Staatsblad No. E. 60). (V.) 

Het uitvoeringsbesluit op de Gemeente- en Provinciale Besturen 
is bekrachtigd en gecontrasigneerd. K.B. van 5 Sept. 1944, Stb. 
E 86, uitgegeven 18 Sept. 

De uitvoeringsbesluiten op de Gemeenteraden en Provinciale 
Staten en op de Staten-Generaal zijn aan Hare Majesteit de 
Koningin aangeboden. 

Prov. Staten en Gemeenteraden. K.B. van 18 S e ~ t  1944. Uit- 
gegeven 28 Sept., Stb. E 119. Staten-Generaal nog niet geter- 
kend". 

Inderdaad is bij besluit van 5 September 1944, E 86, vastgesteld 
het Besluit Tijdelijke Voorziening Bestuur Provinciën en Gemeenten 
en op 18 September 1944 is het besluit (No. E 119), houdende vast- 
stelling van het Besluit Tijdelijke Voorziening Provinciale Staten en 
Gemeenteraden tot stand gekomen. Beide besluiten zijri gecontrasig- 
neerd door slechts drie Ministers, te weten die voor Algemene Oor- 
logvoering van het Koninkrijk, van Algemene Zaken en van Binnen- 
landse Zaken. 

In het besluit E 86 wordt bepaald, dat het ambt van burgemeester 
in de gemeente wordt vervuld door degene, die op 10 Mei 1940 die 
functie bekleedde. 

Verder worden regelen gegeven voor de gevallen, waarin het voor- 
gaande uitzondering lijdt, waarbij op te merken valt, dat met betrek- 
king tot de alsdan nodige voorzieningen aan de Minister van Binnen- 
landse Zaken bepaalde bevoegdheden worden toegekend. De be- 
moeiingen van de Minister van Bini~e~landse Zaken zijn trouwens 
in het besluit E 86 vrij veelvuldig. 

Totdat de normale raad weer wethouders heeft gekozen, bestaat 
het college van burgemeester en wethouders naast de burgemeester 
of degene, die hem vervangt, uit degenen, die op 10 blei 1940 wet- 
houders van de gemeente waren, voorzover zij niet op of na die 
datum lid, sympathiserend lid of begunstiger van een nationaal- 
socialistische of fascistische organisatie waren of op grond van hun 
houding tijdear de bezetting niet geacht kunnen worden het vertrou- 
wen der inzezetenen te hebben. 

Het college van burgemeester en wethouders oefent tot aan het 
tijdstip, waarop de gemeenteraad voor het eerst bijeenkomt, alle be- 
voegdheden van de raad uit. Bij ongesteldheid, afwezigheid of ont- 
stentenis van h-n, die met de burgemeester of degene, die hem ver- 
vangt, het college van burgemeester en wethouders uitmaken, oefent 
de burgemeester tevens alle bevoegdheden van het college van burge- 
meester en wethouders uit. 

Met betrekking tot het bestuur van de provinciën worden in het 
besluit analoge bepalingen gegeven over de vervuiling van het ambt 
van Commissaris in de provincie, de samenstelling van het college 
van Gedeputeerde Staten alsmede de bevoegdhedzn van deze in- 
stanties. 

In  artikel 13 wordt bepaald, dat het besluit, hetwelk in werking 
treedt met ingang van dezelfde dag als het Besluit op de bijzondere 
staat van beleg, eerst in het Sraatsblad zal worden geplaatst, zodra 
zulks met het oog op de veiligheid van hen, die krachtens dit besluit 
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tot de uitoefening van een taak worden geroepen, toelaatbaar wordt 
geacht. 

Het besluit E 119 geeft regelen voor de wijze, waarop de Pro- 
vinciale Staten en de gemeenteraden zullen worden samengesteld, 
totdat de leden van deze lichamen weer op de bij de wet voorge- 
schreven wijze zijn verkozen. 

De raad zal worden samengesteld uit het normale aantal leden, die 
geacht worden het vertrouwen van de ingezetrnen der gemeente 
tijdens de vijandelijke bezetting te hebben behouden of verkregen. 
Zij worden aangewezen door een commissie, bestaande uit de Com- 
missaris in de provincie of degene, die hem vervangt, als voorzitter 
en voorts uit eEn daartoe aangewezen lid van de in artikel 3 van het 
Besluit Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal bedoelde aanwijzings- 
commissie, alsmede uit een derde lid, dat daartoe door deze twee 
leden wordt aangewezen. 

Deze commissie van drie wijst in de eerste plaats aan hen, die op 
10 Mei 1940 lid van de raad waren, voorzover zij het vertrouwen 
van de ingezetenen der gemeente tijdrns de vijandelijke bezetting 
hebben behouden en na 10 Mei 1940 geen ontslag hebben genomen. 

De Provinciale Staten worden op analoge wijze samengesteld met 
dien verstande, dat de leden worden aangewezen door de in artikel 3 
van het Besluit Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal bedoelde 
conlmissie. 

In een der slotbepalingen van het besluit wordt voorgeschreven, 
dat de Kroon ten spoedigste een ontwerp van wet aan het oordeel 
van de Staten-Generaal zal onderwerpen, strekkende tot al dan niet 
gewijzigde handhaving van de bepalingen van dit besluit dan we! 
tot vervanging daarvan door andere bepalingen. 

Het besluit E 119 treedt in werking op de dag van ondertekening, 
doch wordt eerst in het Staatsblad geplaatst, zodra zulks met het 
oog op de veiligheid van hen, die krachtens dit besluit tot de uit- 
oefening ener taak worden geroepen, toelaatbaar wordt geacht. 

Intussen wordt bij besluit E 139, dd. 21 September 1944, de Buiten- 
gewone Raad van Advies opgeheven in de overweging, dat te ver- 
wachten is, dat de Regering zeer binnenkort naar Nederland zal 
terugkeren en dat de huidige voortgang der krijgsverrichtingen geen 
vertraging in de totstandkoming van de enkele nog vast te stellen 
besluiten gedoogt. 

Uit het telegram van de Minister aan Vertrouwensmannen in 
bezet gebied dd. 28 October 1944 blijkt, dat men te Londen nog steeds 
bezig is met de voorbereiding van het wetsontwerp nopens de tijdelijke 
Staten-Generaal. In dit telegram wordt namelijk de vraag gesteld of 
het naar het oordeel van Vertrouwensmannen, mede gelet op de uit- 
nemende houding der spoorwegarbeiders, wenselijk is en, zo ja, hoe 
naar hun oordeel het mogelijk is vakverenigingen te vertegenwoor- 
digen in de Grote Adviescommissie der Illegaliteit, welke waarschijn- 
lijk ern grote rol zal spelen bij de samenstelling van de tijdelijke 
Staten-Generaal. 

Volgens mededeling, door de heer Gerbrnndy bij zijn verhoor op 
23 November 1949 voor de coinmissie gedaan, hebben er ook na 
de aanbieding ter bekrachtiging aan H.M. de Koningin van het 
ontwerp-besluit ,,Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal" nog wijzi- 
gingen in het ontwerp plaats gehad teneinde het bezwaar, dat ge- 
opperd was: maar ge hebt niet het recht, geen autoriteit, om dit 
aan het Nederlandse volk op te leggen, zoveel mogelijk weg te 
nemen. 

De heer Gerbrandy heeft aan de commissie de tekst l) van het 
ontwerp-besluit ,,Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal", zoals die 
iri zijri laatste vorm oaeveer December 1944 heeft geluid, overgelegd. 

Van belang is in dit ontwerp de bepaling in artikel 6, dat de Kroon 
overeinkon~stig het bepaalde bij artikel 95 der Grondwet ten spoe- 
d:gste de voorzitter der Eerste Kamer benoemt, die onverwijld de 
Staten-Generaal in verenigde vergadering der beide Kaniers bijeen 
roept. In het tweede lid van dit artikel wordt bepaald, dat aan het 
oordeel van de Stateil-Generaal ten spoedigste een ontwerp van wet, 
strekkende tot al dan niet gewijzigde handhaving van de bepalingen 
van dit besluit, dan wel tot vervanging daarvan door andere be- 
palingen, wordt onderworpen. 

Het besluit wordt volgens artikel 8, lid 2, eerst in het Staatsblad 
geplaatst, zodra zulks naar het oordeel der Kroon inet het oog op 
de veiligheid van hen, die krachtens dit besluit tot de uitoefening 
van enigerlei taak worden geroepen, toelaatbaar wordt geacht. In het 
derde lid van artikel 8 staat, dat dit besluit in werking treedt ,,met in. 
gang van den tienden dag na Onze terugkomst in Nederland, of nadat 
Wij gelegenheid hebben gezocht Ons te doen voorlichten over den 
feitelijken en politieken toestand in Nederland, zooveel eerder als 
Wij op de voordracht van Onzen Minister van Algemeene Zaken 
zullen besluiten". 

Aangezien de zekerl-icid, dat in Nederland terstond na de bevrijding 



een volksvertegenwoordiging zal verschijnen, nog steeds niet bestaat, 
richt de heer Albarda op 11 December 1944 een zeer uitvoerige brief 
aan de Minister-President, waarin hij hem mededee!t, dat hij voor- 
nemens is aan de Koningin zijn ontslag te vragen. Hetgeen de heer 
Albarda tot deze stap bewogen heeft, zet hij o.m. in de volgende pas- 
sages uiteen: 

,,Zooals U bekend is, heb ik reeds sedert het najaar 1941 aan- 
houdend aangedrongen op een regeling, waardoor de verschijning 
van een parlement, onmiddellijk na de bevrijding van Neder- 
land, zou worden verzekerd. Daarbij heb ik herhaaldelijk be- 
toogd, dat, alleen wanneer terstond een volksvertegenwoordiging 
zal bestaan, het gevaar van een politieken chaos zal kunnen 
worden afgewend. 

De gebeurtenissen iri Italië, in Frankrijk, in Griekenland en in 
Belgie hebben, elk op haar eigen wijze, mijn overtuiging beves- 
tigd. h4ogen zij meer invloed hebben dan mijn raadgevingen1 

De zekerheid, dat in Nederland terstond na de bevrijding een 
volksvertegenwoordiging zal verschijnen, bestaat nog steeds 
niet." 

,,Gij weet, dat, indien niet tijdig vóór de bevrijding van Neder- 
land een regeling van zoodanigen aard, als do3r den Ministerraad 
is voorgedragen, tot stand komt, ik in de verantwoordelijkheid 
voor die nalatigheid geen aandeel wensch te hebben. Ik heb U 
herhaaldelijk gezegd en geschreven, dat ik dan het Kabinet zoti 
willen verlaten. Nog onlangs heb ik hierover een brief aan U 
geschreven, dien ik toen echter, wegens Uw vertrek naar Neder- 
land, niet heb verzonden. 

Ik moet nii hierbij voegen, dat, naar mijn overtuiging, gezien 
de wijze waarop de omstandigheden en de voori~itzichten zich 
ontwikkelen, ook de zekerheid moet worden verkregen, dat het 
uitvoeringsbesluit betreffecde de Staten-Generaal eventueel i11 
werking zal kunnen treden vóór den dag, waarop Hare Majesteit 
persoonlijk in Nederland terugkeert. Immers kan het, wegens 
den toestand, waarin zich land en volk teritond na de bevrijding 
riiaterieel en politiek zullen bevinden, voor de Koningin onmo- 
gelijk of ongewensclit zijn, zich aanstonds weder in het vaderland 
te vestigen. In zoodanige omstandigheden zullen groote span- 
ningen bestaan. Indien deze niet onmiddellijk naar een parlement 
kunnen worden geleid en daar kunnen worden opgevangen bij 
beraadslagingen met de Regeering, kunnen groote gevaren ont- 
staan, ook voor de inonarchie." 

Vervolgens bespreekt de heer Albardn de positie van het Kabinet 
om daaraan een tweede motief tot heengaan te ontlenen. Naar zijri 
gevoelen is nl. de positie der Regering door het Militair Gezag onder- 
mijnd en is ook zijn werk door het Militair Gezag voor een zeer be- 
langrijk deel onmogelijk gemaakt. 

Tenslotte deelt de heer Albarda nog mee, dat hij bij de bekend- 
making van zijn verzoek om ontslag als reden zou willen zien ver- 
meld, dat hij zich niet kan verenigen met de feitelijk bestaande ver- 
houding tussen de Regering en het Militair Gezag. 

In het Londense Vrij Nederland van 16 December 1944 komt 
een verslag voor van een persconferentie, die de heer Gerbrandy 
in bevrijd Nederland heeft gehouden op 4 December 1944 over het 
toekomstige parlement, aan welk verslag de volgende passaga is 
ontlernd: 

,,Op een persconferentie, ergens in Nederland, verklaarde 
prof. Gerbrandy nogmaals, dat de huidige Regering zal af- 
treden. zodra Nederland weer geheel vrij zal zijn. Hij voegde 
hier aan toe: ,,Het nieuwe parlement zal verkozen worden op 
een nog niet nader vastgestelde wijze." 

Professor Gerbrandy gaf er de voorkeur aan hier niet verder 
over uit te weiden. De Minister-President ging voort: 

,,Het te kiezen parlement zal zitting houden tot den tijd, dat 
een verkiezing gehouden zal kunnen worden - hetgeen waar- 
schijnlijk in anderhalf à twee jaar het geval zijn zal. 

Koningin Wilhelmina zal den eersten Minister-President kie- 
zen. De nieuwe Regeering zal in overeenstemming met den ge- 
moedstoestand van het volk moeten zijn. De verzetsbeweging 
zal zeggenschap moeten hebben in de samenstelling van het 
nieuwe parlement. Ik ben er zelfs niet zeker van, dat de oude 
partijen terug zullen keeren, daar er een groote wereldcrisis is 
geweest sinds onze laatste verkiezing en de geheele geestesge- 
steldheid en denkwijze van ons volk veranderd  ijn n. Bij onzen 
terugkeer naar Nederland hebben wij kunnen waarnemen, dat 
de menschen volkon~en verschillen van hen, die wij in 1940 
achtergelaten hebben. De leden van de oude volksvertegenwoor- 
diging zouden nu sleciits den steun hebben van de ouderen en 
niet van de jongere en vooruitstrevende elementen. die den geest 
van Nederland vertegenwoordigen." 
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Bijlage 95. 

'1 Vgl. bijlage 96. 

In een brief l) van 29 December 1944 van de Minister van Binnen- 
landse Zaken aai1 de Minister voor Algemene Oorlogvoering biedt 
eerstgenoemde o.m. een ontwerp-besluit aan tot aanvulling van het 
besluit Tijdelijke Voorziening Bestuur Provinciën en Gemeenten. In 
de bijgevoegde Memorie van Toelichting wordt gezegd, dat de 
voorgestelde aanvulling het mogelijk zal maken reeds spontaan ge- 
vormde bestuursverhoudingen te legaliseren en zo nodig te ,,veralge- 
meniseren", dat toepassing op ruimer schaal kan plaats vinden, zon- 
der de tekst van het nu vigerende besluit geweld aan te doen. 

In een brief van de heer Al'barda aan de Minister-President dd. 
14 Januari 1945 werpt de heer Albnrda de vraag op, of het geen 
overweging verdient de aanwijzing van de leden der beide Kamers 
enigszins anders te laten geschieden dan door de Ministers i3 ont- 
worpen. Hij acht het derhalve nodig het ontwerp nog eens in ernstig 
onderzoek te nemen. 

Uit een brief ?) van 24 Januari 1945 van de heer Burger aan H.M. 
de Koningin blijkt, dat het ontwerp-besluit tot aanvulling van het 
besluit Tijdelijke Voorzieiling Bestuur Provinciën en Gemeenten in 
Je  Ministerraad met op één na algemene stemmen is aanvaard. 

Op 12 April 1945 verschijnt een besluit (F 44), waarbij het besliijt 
E 119 (Besluit Tijdelijke Voorziening Provinciale Staten en Ge- 
meenteraden) wordt ingetrokken. In  de plaats daarvan komt een 
nieuwe regeling bij besluit F 45, eveneens van 12 April 1915, hou- 
dende vaststelling van het Besluit Tijdelijke Voorziening Gemeente- 
raden. Hierin worden nadere regelen gesteld omtrent de voorlopige 
voorziening in de vertegenwoordigende lichamen en in het bestuur 
van de gemeenten. Voor de Provinciale Staten komt door een en 
ander elke regeling te vervallen. 

In een uitzending van de Regeringsvoorlichtingsdienst dd. 17 April 
1945 wordt dit besluit aldus toegelicht '1. 

,,Bij Koninklijk Besluit van 12 April 1945 is een nadere rege- 
ling getroffen omtrent de voorlopige voorziening in het bestiiur 
van de gemeenten in bevrijd gebied. Dit Koiiinklijk Besluit 
regelt de samenstelling en inrichting van tijdelijke gemeente- 
raden, die zullen functionneren tot het tijdstip, waarop de ge- 
meenteraden op de bij de wet vooraeschreven wijze zullen 
kunnen worden samengesteld. 

De tijdelijke gemeenteraden zullen uit eenzelfde aantal leden 
bestaan als voorheen het geval was. De verkiezing zal geschieden 
door een kiescollege, bestaande uit het drievoud van het aantal 
leden van den te verkiezen Raad. 

Bij de samenstelling van dit kies-college en bij de verkiezing 
van den Raad zal een keuze worden gedaan uit personen, die 
geacht kunnen worden het vertrouwen van de bevolking tijdens 
de vijandelijke bezetting te hebben behouden of verkregen." 

,,Voor de Provinciale Staten zijn geen regelingen getroffen, 
aangezien gebleken is, dat onder de huidige omstandigheden 
voor een tijdelijke wederinstelling van deze lichamen geen directe 
aanleiding bestaat." 

5 6. Vergelijking rnet enkele andere landen 

Op dit punt van haar beschrijving van de moeilijkheden met he- 
trekking tot de bestuursvoorziening in Nederland gekomen, acht de 
commissie het wenselijk een blik te slaan op de situatie in die landen, 
welker positie in de oorlog het meest met de Nederlandse overeen- 
kwam, nl. Ploonvegen, België en Frankrijk. Het is geenszins haar 
bedoeling een uitgebreide systematische vergelijking te trekken met 
de maatregelen, welke door de Regeringen van die landen zijn voor- 
bereid en tot stand gebracht. Toch acht zij enkele betrekkelijk be- 
knopte mededelingen daaromtrent van belang, teneinde de lezer 
in staat te stellen een beter oordeel te vormen over datgene, wal de 
Nederlandse Regering te Londen heeft gedaan en nagelaten. De 
commissie zal zich hierbij beperken tot het vraagstuk van het herstel 
van de Vo!ksvertegenwoordiging na de bevrijding. 

Noorwegen. Tot goed begrip van hetgeen de Noorse Regering 
met betrekking tot dit vraagstuk he& voorbereid en van hetgeen na 
de bevrijding op dit punt in Noorwegen heeft plaats gevondzn, moet 
een kortz uiteenzetting over de toestand in dit land voorafgaan. 

Op 9 April 1940 slaagden de Duitsers erin de voornaamste 
Noorse havensteden te bezetten. Hst gelukte hun echter niet de 
Koning, het Kabinet en de leder? van het Storting (de Volksvertegen- 
woordigingj gevangen te nemen. Het Storting kwam die dag bijeen, 
eerst te Hzmar en later op de avond te Elverum, waar het aaiz de 
Regering een zeer uitgebreide volmacht gaf, nl. ,,om, totdat het ogen- 
blik aanbreekt, waarop de Regering en het presidium van het Storting 
na bespreking het Storting bijeenroepen voor de errstvolgende ge- 
wone vergadering, de belangen van het land te behartigen en namens 
het Storting en de Regering de beslissingen en maatregelen te nemzn, 



welke beschouwd moeten worden als te zijn vereist met het oog op 
de veiligheid en de toekomst van het land." De Regering was ge- 
noodzaakt steeds verder naar het Noorden uit te wijken, terwijl de 
grote meerderheid van de leden van het Storting in Zuid-Noorwegen 
achterbleef en dus in de macht vaii de bezetter geraakte. 

Op 7 Juni 1940 bleek, dat ook Noord-Noorwegen moest worden 
ontruimd. D e  Koning, de Miristers en enkele anderen, onder wie de 
voorzitter van het Storting, Har?lbro, vertrokken naar Londen. De 
Noorse Regering nam daar een positie in, welke niet die van de 
Nederlandse Regering kan worden vergeleken, doch welke nog iets 
sterker was, zulks om twee reieiien. In de eerste plaats bevat de 
Noorse Grondwet een bepaling, welke mogelijk maakt, dat de Rege- 
ring zgn. voorlopige besluiten neemt, die van kracht blijven, totdat 
het Storting wederom bijeen komt; deze kunnen echter slechts be- 
trekking hebben op enkele in de Grondwet omschreven onderwerprn. 
En in de tweede plaats kon de Noorse Regering steunen op de vol- 
macht van Elverum. Niettemin is men liet er in Noorwegen over 
eens, dat haar besluiten, waarvan men erkent, dat zij kracht van 
wet hadden, voor een belangrijk gedeelte gebaseerd waren op Staats- 
noodrecht. 

Intusszn hadden de  Duitsers in Noorwegen zelf ook niet stil ge- 
zeten. Zij wendden een, gelukkig vergeefse, poging aan om het Stor- 
ting voor hun eigen doeleinden te gebruiken. 

Op 13 Juni 1940 eiste de Rijkscommissaris Terbovrrz van de in 
Noorwegen achtergebleven leden van het presidium van het Storting, 
dat zij binnen 4 dagen het Storting bije,-n zouden roepen, teneinde 
een aantal besluiter, te nemen, welke liierop neerkwamen, dat het naar 
Londen uitgeweken Kabinet-Nyqnardsvold zou worden afgezet, dat d r  
Koning eveneens zou worden afgezet en dat een nieuwe Regering zou 

') Vgl. ,,Instilling fra Undersokelses-kommisjonen av 1945", blz. worden gevormd l). De gedachte van de Duitsers was deze, dat nu de 
239 e.v. (,,RiksrldsforhandBngene"). Koning en het Kabinet weg waren, n a a r  bijna alle leden van het 

Storting waren achtergeblever., dit laatst?, krachtens eun soort van 
Staatsnoodrecht, besluiten zou kunnen nemen, waarvoor anders de 
medewerking van de Kroon nodig zou zijn. 

Het Storting is nooit in officiële vergadering bijeengekomen om 
deze eisen te bespreken. Wel echter heeft het presidium hierover lang- 
durige onderhandelingen met de Duitsers gevoerd en hebben de ver- 
schillende fracties hierover herhaaldelijk vergaderd. Daarbij is men 
tenslotte zo ver gegaan, dat er een meerderheid te vinden bleek voor 
een besluit, waarbij zou word-,n verklaard, dat de bevoegdheden van 
de Koning geschorst werden tot na afloop van de oorlog. Niettemin 
zijn de onderhandelingen tenslotte afgesprongen, in hoofdzaak omdat 
de Duitsers in de nieuw te voriixn Xegering (,,Rijkwaad"), omtrent 
welker sanlenstelling reeds overeenstemniing was bereikt, een ,,goedeH 

Noor wilden vervangen door een aanhanger van Quisling, met wie 
men niet wilde samenwerken. 

Op 25 September 1940 kondigde Terbovrrz aan, dat de Duitsers nu 
zelf een soort van dzpartementshoofden zouden benoemen en dat alle 
politieke partijen werden ontbonden. 

Uit de uitvoerige beschrijving van deze gehele episode in het ver- 
slag van de Noorse Commissie van Onderzoek blijkt, dat een groot 
der1 van de leden van het Storting hierin een weinig flinke rol heeft 
gespeeld. De Commissie van O~derzoek spaart haar critiek hierop 
dan ook niet. 

De leden van het Storting, die in het voorjaar van 1940 zitting 
hadden, waren in het najaar van 1936 voor een periode van 4 jaar 
gekozen. Krachtens de Grondwet woidt de gewone zitting elk jaar op 
10 Januari geopend. Op l(! Januari 1941 liep dus de zittingstijd 
van de in 1936 gekozen Ieden af. Hr t  spreekt wel vanzelf, dat reeds 
spoedig de vraag rers, of deze zittingstijd tengevolge van de oorlogs- 
omstandigheden verlengd moest worden gelcht. 

l )  Vgl. .,Instilling V1 fra Undersgkelses-kommisjonen av 1945", Blijkens het verslag van de Koorse Comm~ssie van Onderzoek l )  

blz. 185. heeft de illegaliteit (het Thuisfront) zich recds in 1941 op het standpunt 
gesteld, dat het oude Storting niet iriser bi je~n moest komrn. De 
illegaliteit beriep zich voor dit standpunt niet zozeer op formele 
argumenten, maar vooral op de omstandigheid, dat de meerderheid 
van de leden zich onrilogelijk had gemaakt door mee te werken aan de 
hierboven be,toelde onderhandelingen met de Duitsers. Dit standpunt 
werd door het Thuiairont herhaald in 1943. In zijn correspondentie 
met het Th~isf ront  erkende het Kabinet, dat de zittingstijd van het 
oude Storting reeds lang afgelopen was en dat wellicht de stemming 
van het volk tegen het bijeenroepei? van het oude Storting zou zijn. 22 
wilde die bijeenroeping echter niet geheel uitsluiten. In elk geval was zij 
van plan te bevorderen, dat zo gauw nogelijk verkiezingen zouden wor- 
den gehouden. Het Thuisfront kwam later niet op deze aangelegenheid 
terug, sprak er zich althans niet meer uitdrukkelijk over uit. Sommigen 
van zijn leiders schijnen er inmiddels anders over te mijn gaan denken. 

Te  Londen benoemde de Regering op 16 Februari 1945 een com- 
missie ter voorbereiding van de maatregelen, nodig om zo spoedig 



mogelijk verkiezingen voor een nieuw Storting te houden. Alvorens 
op haar eigenlijke onderwerp in te gaan, sprak deze coinmissie zich 
in de eerste plaats uit over de vraag, of het oude Storting b i jen  
mocht of moest komen. Een van de leden meende, dat dit niet moest 
gebeuren; er bestond zijns inziens in elk geval twijfel, zowel omdat 
de zittingstijd was afgelopen als in verband met de vraag, of bet 
oude Storting na de houding van velen van zijn leden nog we! recht 
had het volk te vertegenwoordigen. Hij meende, dat de verkiezingen 
zó spoedig gehouden moesten worden - binnen 3 maanden - dat 
dadelijk een nieuw Storting bijeengeroepen kon worden. De meerder- 
heid voelde alles voor spoedige verkiezingen, maar meende, dat men 
het oude Storting niet mocht verhinderen in de tussentijd in functie 
te treden. 

Zowel de Regering als de leiding van het Thuisfront namen reeds 
in 1944 het standpunt in, dat over het al dan niet bijeenroepen van 
het Storting eerst na de bevrijding, na de terugkeer van de Regering 
i11 Oslo, kon worden beslist. De Commissie van Onderzoek zegt 
hierover: ,,Wanneer de Regering en de leiding van het Thuisfront 
nalieten hun standpunt te bepalen ten aanzien van de bijeenroeping 
van het oude Storting, is het duidelijk, dat dit niet geschiedde ten- 
gevolge van een gebrek aan waardering voor de leidende positie van 
het Storting in het Noorse staatsleven. Beide partijen wensten, dat 
verkiezingen voor ecit nieuw Storting gehouden zouden worden, zo- 
dra de toestand dat mogelijk zou maken". 

Op 12 Mei 1945 keerden de eerste Ministers in Oslo terug. Paal 
Berg, de president van het Hooggerechtshof, deeida dadelijk namens 
het Thuisfront mee, dat de leiding hiervan haar arbeid als 
geëindigd beschouwde. Intussen hadden de in Noorwegen gebleven 
leden van het presidium van het Storting reeds op 7 Mei een oproep 
tot het Noorse volk willen richten, waarin zij o.a. wilden meedelen, 
dat het Storting zo gauw mogelijk bijeen zou komen. De leiding van 
het Thuisfront wist echter te bewerken, dat deze oproep werd uitge- 
steld en zij waarschuwde de Regering, die harerzijds dringecd verzocht 
de oproep achterwege te laten, totdat zij teruggekeerd zou zijn en een 
bespreking zou kunnen plaats vinden. Zij herinnerde aan de volmacht 
van Elverun~, waarin de Regering gemachtigd werd tot het nemen 
van maatregelen, totdat het Storting ,,na bespreking tussen de Rr- 
gering en het presidium van het Storting" weer bijeengeroepen ZOU 
worden. 

Deze bespreking had op 4 Juni plaats en op dezelfde dag besloot 
het presidium in voltallige vergadering - cle president Hambro was 
dus ook weer teruggekeerd - het Storting bijeen te roepen tegen 
14 Juni 1945. 

Hambro opende deze vergadering met de woorden: ,,Het 89ste ge- 
wone Storting hervat zijn werkzaamheden, die in Elverum op 9 April 
1940 zijn afgebroken". 

Er waren 149 van de 150 leden aanwezig. Dit was mogelijk dank 
zij het systeem van de Noorse Grondwet, dat elk lid een plaatsver- 
vanger heeft, die onmiddellijk wordt opgeroepen, wanneer het lid 
overlijdt of tijdelijk verhinderd is te verschijnen. Blijkens mededeling 
van de ,,kontorchef" van het Storting aan de griffier der Tweede 
Kamer waren 3 leden van het oude Storting toegetreder, tot Nasjonal 
Samling, de Noorse N.S.B. Deze drie werden onmiddellijk na de be- 
vrijding gearresteerd en in hun plaats werden hun plaatsvervangers 
opgeroepen voor de vergadering. Ook voor de gestorven leden 
werden plaatsvervangers opgeroepen. 

Reeds bij een te Londen uitgevaardigd besluit van 4 Mei 1945 was 
overigens aan degenen, die lid van N.S. waren geweest, het stemrecht 
ontnomen. Daardoor verloren de zojuist bedoelde drie personen 
tevens hun lidmaatschap van het Storting, daar de Grondwet voor 
de verkiesbaarheid het stemrecht tot voorwaarde stelt. 

Een speciale zuivering van Stortingsleden heeft niet plaats gehad. 
Het oude Storting heeft trouwens na de bevrijding maar kort weer 
vergaderd; de verkiezingen vonden, zoals hieronder zal blijken, reeds 
op 8 Octoóer 1945 plaats. Degenen, op wie uit nationaal oogpunt 
iets aan te merken viel, werden daarbij natuurlijk niet meer candi- 
daat gesteld. Op deze wijze vond in alle stilte toch een zekere zuive- 
ring plaats. 

Reeds twee dagen na de heropening van de zitting legde de 
Minister-President, Nj~gaardsvold, in het Storting een vrij uitvoerige 
verklaring af ter verantwoording van zijn beleid in de oorlogsjaren, 
na enkele dagen gevolgd door de Minister van Buitenlandse Zaken, 
Trygi~e Lie (die in 1941 Kokt  als zodanig was opgevolgd). Daarop 
nam het Kabinet zijn ontslag en op 28 Juni 1945 legde het nieuwe 
Kabinet in het Storting een verklaring af. 

Op 25 Juni had inmiddels de Stortingscommissie voor buitenlandse 
Zaken en voor de constitutie (voorzitter: Hambro) een verslag uit- 
gebracht over de voortgezette werkzaamheid van het 89ste gewone 
Storting. Dit is een kort en duidelijk stuk: 



,,Het 89ste gewone Storting, dat in 1936 verkozen werd, zou 
normaal hebben opgehouden te fungeren op 10 Januari 1941. 
Zijn werkzaamheid werd intussen tengevolge van de vijandelijke 
inval afgebroken te Elverum op 9 April 1940. 

Het Storting schorste op die dag zijn vergaderingen voor on- 
bepaalde tijd, terwijl het de P.egerin; een machtiging gaf om 
,,tot het tijdstip, waarop de Regering en het presidium van het 
Storting na onderlirig overleg het Storting bijeenroepen voor de 
volgende gewone vergadering, 's lands belangen te beharti- 
gen ......" 

Tijdens de bezetting is het Storting niet in functie geweest. 
Overeenkomstig het besluit van Elverum hervatte het, na door 
het presidium te zijn bijeengeroepen, op 14 Juni 1945 zijn ge- 
schorste werkzaamheden. 

Zowel in de bezettingstijd als later, na de bevrijding, is van 
cnkele zijden aangevoerd, dat de zittingstijd van het 89ste Stor- 
ting op 10 Januari 1941 eindigde en dat dientengevolge de volks- 
vertegenwoordigers, die in 1936 gekozen werden, nu niet wettig 
kunnen worden opgeroepen en fungeren, totdat nieuwe verkie- 
zingen gehouden worden. 

Naar Noors staatsrecht is het het Storting zelf, dat over consti- 
tutionele vraagstukken beslist. 

Door het feit zelf, dat het Storting op 14 Juni van dit jaar zijn 
werkzaainheden en zijn grondwettige functies heeft hervat, heeft 
het Storting beslist, wat constitutioneel juist is. 

Wet Storting heeft aan deze Commissie opgedragen in deze 
aangelegenheid baar oordeel uit te spreken en om elke twijfel uit 
te sluiten heeft de Commissie het wenselijk geoordeeld, dat de 
opvatting van het Storting uitdrukkelijk vastgeiegd wordt. 

De Commissie kan zich beperken tot het volgende betoog: 
Het spreekt vanzelf, dat verkiezingen voor een nieuw Storting 

niet konden plaats hebben, noch in het najaar van 1940 noch 
later, zolang de bezetting duurde. Dit zou in strijd zijn met wet 
en Grondwet. 

De Grondwet bevat geen bepaling, die een direct antwoord 
geeft op de vraag, hoe de constitutionele positie wordt van het 
Storting, wanneer zijn wettige zittingstijd - 4 jaar .- afgelopen 
is, terwijl het land door een vijand bezet is. 

Men is voor de oplossing van dit vraagstuk aangewezen op 
de geest en de beginselen van de Grondwet. 

Het kan naar de opvatting van de Commissie niet twijfelachtig 
zijn, dat het laatstgekozen Storting nog bestaat en tot plicht 
heeft zijn werk voort te zetten, totdat een nieuwgekozen Storting 
bijeenkomt in overeenstemming met de  bepalingen van de 
Grondwet. 

Een andere oplossing zou in strijd zijn met het systeem van 
onze constitutie. 

Onze Grondwet rust in sterkere mate dan enige andere ge- 
schreven constitutie in de wereld op het beginsel der volkssou- 
vereiniteit. Het bestaan van het Storting is de noodzakelijke 
voorwaarde voor ons constitutionele systeem en is wat 5 112 
van de Grondwet noemt een van ,,de beginselen van deze 
Grondwet". 

Hiervan uitgaande kan men niet beweren, dat d'e bevoegdheid 
van het Storting bij voorbaat onder d e  onlstundigheden be- 
grensd is tot 4 jaar en dus automatisch vervalt, wanneer die 
4 jaar oni zijn. 

De letter van de Grondwet moet hier wijken voor zijn geest 
en de constitutionele realiteiten. 

De Grondwet heeft bepalingen voor het geval, dat het land 
geen Koning heeft ( 5  48, zie ook 5 l l ) ,  en wij hebben deze 
situatie in 1905 gedurznde vele maanden gehad. Daarentegen is 
het, zoals prof. Skeie zegt in een rapport, dat aan de Commissie 
is toegezonden, ,,ongedacht en  ondenkbaar volgens de consti- 
tutie, dat het land zonder Storting zou zijn. Geen enkele dag 
sedert 1814 is het land zonder volksvertegenwoordiging ge- 
weest ...... De mensen komen en gaan, maar het Storting staat 
daar als de vaste Staatsorde te midden van alle verschuivingen". 

De samenwerking tussen de Kroon en de volksvertegenwoor- 
diging is een centraal punt in onze constitutie. Dat de ene van 
deze schakels - het Storting - zou ontbreken, is volgens de 
bepalingen van de Grondwet ondenkbaar. 

Wanneer van enkele zijden beweerd is, dat het huidige Stor- 
ting, 9 jaar geleden gekozen, geen juiste uitdrukking geeft aan 
do opvattingen van de kiezers van heden, is dit irrelevant in ver- 
houding tot de constitutionele vraagstukken, waarvan hier sprake 
is. Dat de omstandigheden de regelmatige mutatie in de volks- 
vertegenwoordiging, waar de Grondwet van uitgaat, hebbzn 



verhinderd, geeft gezn recht om de volksvertegeriwoordigiug - 
het Storting - uit te schakelen. 

Bij Grondwetsherzieningen is herhaaldelijk vastgesteld, dat de 
duur van de zittingsperiode niet een van de grondbeginselen van 
de Grondwet is. Zij had, wat dit betreft, evenals in een reeks 
van andere landen, ook bij de wet vastgesteld kunnen worden. 
Maar niemand zal in twijfel trekken, dat het bestaan zelf van 
het Storting een conditio sine qua non voor de Grondwet is. 
Wanneer er een conflict schijnt te rijzen tussen het beginsel, dat 
er altijd een Storting moet zijn, en de omstandigheid, dat gevn 
speciale regelen gegeven zijn voor ern verlenging van de zir- 
tingsperiode tijdens oorlog of vijandelijke bezetting, kan het niet 
aan enige twijfel onderhevig zijn, welke overwegingeii de be- 
slissende moeten zijn. 

Wat hier is betoogd, acht de Commissie niet alleen duidelijk, 
wanneer mitn uitgaat van ezn zuiver staatsrechtelijke beooa- 
deling, maar het is tevens een politieke noodzakelijkheid in de 
situatie: waarin ons land zich bevonden heeft. 

Het is een vaststaande constitutionele praktijk, dat gewone 
Stortingsbesluiiten toekomstige Stortingen niet kunnen binden. 
Gem Storting kan een machtiging gevzn, die langer duurt dan 
zijn zittingsperiode. Verdwijnt het Storting, dan verdwijnt de 
machtiging en moet zij eventueel bekrachtigd of opnieuw ver- 
leend worden door een nieuw Storting. De machtiging, die het 
Kabinet-Nygaardsvold op 9 Aprii 1940 van het Storting ge- 
kregen heeft en die wordt aangevoerd als de grondslag zelf voor 
alle latere Regeringsdaden tijdens de oorlog, he& slechts geldig- 
heid na I0  Januari 1941, voorzover erkend wordt, dat het 
Storting ook na die dag is blijven bestaan. 

Ingevolge hetgeen hier betoogd is, zou het duidelijk in strijd 
zijn mrt de constitutie, indien de uitvoerende macht na de b-- 
vrijding zou willen trachten het land te besturen zonder Storting. 

Onder verwijzing naar he& vorenstaande spreekt de Commissie 
als haar oordeel uit: 

Het 89ste gewone Storting, welks werkzaainh-eden werden 
afgebroken op 9 April 1940 tengevolge van de vijandelijke 
inval, is in overeei~stemming met het besluit van Elverum door 
het prccidium bijeengeroepen om opnieuw samen te komen op 
14 Juni l945 teneinde zijn werkzaamheden te hervatten. 

De Commissie acht dit volledig in overeensten~ming met 
's lands Grondwet, reden waarom de gekozen volksvertegen- 
woordigers zich niet kunnen onttrekken aan hun plicht tot 
voortzetting van de aldus afgebroken vierde zitting van het 
S9ste gewonr Storting." 

In de vergadering van 1 8  Juni 1945 heeft het Storting zich zonder 
hoofdelijke stemming met dit verslag verenigd. 

In  het zojuist geciteerde stuk heeft de Stortingscominissie o.a. een 
beroep gedaan op de hears inziens geldende regel, dat geen Storting 
een machtiging kan geven, die langer duurt dan zijn zittingsperiode. 

') Vgl. Frrde Castberg, ,,Norgcs Statsforfatning", 2de druk, blz. Dit argument is bestreden door Castbergl). Ook Castberg wijst er 
202. echter op, dat het Storting zelf het enige orgaan is, dat over de vraag 

naar zijn eigen wettigheid kan beslissen. 
Krachtecs de Noorse Grondwet is het Storting bevoegd aan het 

Hooggerechtshof te verzoeken over juridische vraagstuk~en zijn oor- 
deel uit te spreken. In  dit geval heeft het Storting dit nagelaten. Kort 
daarop was het Hooggerechtshof echter toch in de gelegenheid zich 
hierover uit te spreken. 

Op 8 October 1945 vonden nl. verkiezingen voor het nieuwe, 90ste 
Storting plaats, vdellte vrij belangrijke politieke verschuivingen ten 
gevolge hadden. Daarop deed zich de vraag voor, of het oude Stor- 
ting in functie moest blijven tot de IOde Januari 1946, de dag, waarop 
ingevolge g 68 der Grondwet de nieuwc gewone zitting zou wor- 
dei1 geopend, dan wel of hef riieuwe Storting reeds eerder bijeen zou 
kunnen komen. Na uitvoerige debatten besloot men hierover het 
oordeel van het Hooggerechtshof te vragen. Dit bleek met ezn 
meerderheid van 11 tegen 1 van oordeel, dat de zittingstijd van het 
oude Storting inderdaad vóór 10 Januari kon worden beëindigd. 

Het Hof overwoog o.in.: 
,,Het kernpunt in de huidige situatie is naar de mening van 

het Hof, dat de in de Grondwet bepaalde zittingstijd van het in 
1936 gekozen Storting, volgens de uitlegging van de Grondwit; 
welke door het Storting is vastgesteld, eindigde in de maand 
Januari 1931, terwijl het tengevolge van de Duitse bezetting 
niet mogelijk geweest was nieuwe verkiezingcn te houden. Dr 
Grondwet schrijft voor, dat verkiezingen moeten worden ge- 
houden om de vier jaar (§ 54). Tegelijk gaat zij er van uit, dat 
er te allen tijde een wettig gekozen Storting nioet zijn ( 5  71). 
Nu de eerstgenoemde bepaling niet in acht genomen kon wor- 



den, inoet de nadruk vallen op het beginsel, dat er te allen 
tijde een Storting moet zijn, en men heeft dan geen andere uit- 
weg dan de zittingsperiode van het laatstgekozen Storting als 
verlengd te beschouwen. 

Deze opvatting ligt ook ten grondslag aan het eenstemmige 
besluit van 28 Juni van dit jaar, waarbij het Storting zich aan- 
sluit bij het oordeel van de Commissie voor buitenlandse zaken 
en voor de constitutie" (zie hierboven). 

,,Wanneer men de vraag moet beantwoorden, of het huidige 
Storting, dat 9 jaar gele'den gekozen werd, bevoegd is zijn zit- 
tingsperiode vóór 10 Januari 1946 geëindigd te verklaren, moet 
naar het oordeel van het Hooggerechtshof een leidende gedachte 
zijn, dat de Grondwet bij het vaststellen van de zittingsperiode 
er voor heeft willen zorgen, dat de samenstelling van het Stor- 
ting te allen tijde zoveel mogelijk overeenkomt met de opvat- 
tingen onder de kiezers. Aangezien nieuwe verkiezingen voor 
het Storting nu gehouden zijn, neemt het Hooggerechtshof aan, 
dat de constitutioneel juiste oplossing is, dat het nieuwe Storting 
zo spoedig mogelijk in functie treedt, zonder het tijdstip ge- 
noemd in 8 68 van de Grondwet af te wachten. De grondslag 
voor de noodzakelijke verlenging van ae zittingstijd van het iil 
1936 gekozen Storting is, zoals gezegd, geweest, dat nieuwe 
Stortingsverkiezingen niet gehouden konden worden, zoals i11 de 
Grondwet is voorgeschreveil. Nu is inmiddels deze grondslag 
voor de verlenging vervallen. De zittingstijd van het huidige 
Storting kan dus niet langer duren dan tot het tijdstip, waarop 
het nieuwe Storting samenkomt. Over de nadere vaststelling van 
dit tijdstip is tot op zekere hoogte verschil van inzicht mogelijk. 
Er moet rekening gehouden worden met de tijd voor het vast- 
stellen van de verkiezingsuitslag en het zittende Storting heeft 
een passende termijn nodig voor het afsluiten van zijn werk- 
zaamheid. 

Tegen de opvatting, dat het nieuw gekozen Storting bijeen 
kan komen vóór 10 Januari 1946, zijn bezwaren ingebracht, ge- 
baseerd op de positieve bepalingen van de Grondwet betreffen- 
de het bijeenkomen van het Storting. Het is zonder meer duide- 
lijk, dat deze bepalingen niet passen op de ontstane situatie. De 
voornaamste Grondwetsbepaling over dit onderwerp, die in- 
houdt, dat er om de vier jaar verkiezingen zijn, kon, zoals ge- 
zegd, niet nageleefd worden en dit moet invloed hebben ook 
op de andere hierop betrekking hebbende bepalingen". 

Het resultaat was, dat het Hof het als constitutioneel wettig be- 
schouwde: 

1. dat het functionnerende 89ste gewone Storting in de huidige 
situatie besluit, dat het zijn zittingstijd als geëindigd beschouwt bij 
het bijeenkomen van het nieuwe Storting, ook als dit bijeenkomen 
plaats vindt vóór 10 Januari 1946: 

2. dat het nieuw gekozen Storting bijeengeroepen en geconstitu- 
eerd wordt vóór het in Q: 68 van de Grondwet genoemde tijdstip. 

Op 24 November 1945 verenigde het Storting zich met dit advies, 
waarop nog diezelfde middag de zitting door de Koning werd ge- 
sloten. 

Hiermede kwam aan de overgangsperiode dus een einde. Van die 
datum af was de grondwettige toestand hersteld. 

Belgii!. Dit land ltad reeds eerder ervaring met een vijandelijke 
bezetting gehad. Gedurende de eerste wereldoorlog zag de Belgische 
Regering zich genoodzaakt uit te wijken en zich in Frankrijk te ves- 
tigen. De Volksvertegenwoordiging daarentegen bleef voor een zeer 
groot deel in het bezette gebied achter en noch de Kamer, noch de 
Senaat kwam in die jarzn bijeen. 

In die tijd bepaalde de B~lgische Grondwet, dat de Kamers telkzns 
na 2 jaar voor de helft vernieuwd moesten worden. Een dergelijke 
gedeeltelijke vernieuwing had plaats moeten hebben in Mei 1916, doch 
dit was natuuriijk onmogelijk. De Belgische Regering stelde zich op 
het standpunt, dat, toen de auteurs van de Grondwet beslisten, dat de 
leden van de Kamers voor 4 jaar gekozen zouden worden, daarbij 
slechts gedacht was aan normale gevallen, waarin hun vervanging niet 
feitelijk onmogelijk zou zijn. De uitoefening van het parlementaire 
mandaat was, zo nam men aan, door de oorlog onmogelijk gemaakt en 
moest derhalve als geschorst worden beschouwd. 

Dit standpunt is duidelijk uiteengezet in een brief, welke de heer 
Scholiuert, de toenmalige voorzitler van de Kamer, die zich buitzn 
het bezette gebied bevond, op 5 Februari 1916 richtte tot Minister 
de Broqueville: 

,,Men mag zeggen, dat de vier jaren niet de aanstaande maand 
Mei niet bereikt zullen zijn. Het lijdt inderdaad geen twijfel, dat 
de Grondwet het over ean vierjarig mandaat heeft willen heb- 
ben. Welnu, voor het grootste gedeelte van de leden werd de 



uitoefening van het parlementair mandaat sedert Augustus 1914 
onmogelijk gemaakt, zowel in rechte als in  feite. 

D e  overeenkomst van Den Haag keilt d e  wetgevende macht 
toe aan de bezetter en zo is het dat de  wetgevende inacht in het 
bezette België toegewezen werd aan de Gouverneur-Generaal, 
benoemd bij bevel van het Keizerlijk Cabinet dd. 25 Augustus 
1914. D e  Volksvertegenwoordigers zijn werkelijk uit hun functie 
ontzet. Dientengevolge moet men redelijkerwijze aannemen, dat  
de duur van bun mandaat niet meer loopt tijdens de bezetting 
en dat  de termijnen, welke gezegde mandaten beheersen, als ge- 
schorst inoeten beschouwd worden." 

In  overeenstemming met dit standpunt werden de mandaten van de  
in Mei 1916 aftredende volksvertegenwoordigers bij de besluitwet van 
15 Maart 1916 door de Belgische Regering verlengd. D e  in 1912 ver- 
kozen Kamers zijn onmiddellijk na de  wapenstilstand op 22 Novem- 
ber 1918 bijeengekomen en hebben vergaderd tot de ontbinding van 
het Parlement in 1919. 

Dadelijk na het uitbreken van de tweede wereldoorlog diende de  
Belgische Regering een wetsontwerp in ,,tot verlenging van het man- 
daat der gestelde lichamen en der o p  termijn benoemde ambtenaren, 
tot o p  de dag bij Koninklijk besluit bepaald voor het terugbrengen 
van het leger o p  voet van vrede". Deze mandaten zouden na be- 
eindiging van rechtswege verlengd worden. In  het verslag van de  

l )  Vgl. Documenten van de Senaat, Tweede Buitengewone Zitting Senaat l) omtrent dit wetsontwerp komt o.a. de volgende passage 
1939, no. 14. voor: 

,,Uw Commissie oordeelt.. . . . . dat  het onderwerp wordt be- 
heerscht door liet beginsel van de bestendigheid der machten. 
Het  geldt hier een niet geschreven wet, een hoogste en onaantast- 
bare regel, die werd geëerbiedigd tijdens de oorlog 1914--1918 
en na de  wapenstilstand. Deze regel heeft voor gevolg de  auto- 
matische verlenging der parlementaire mandaten, wanneer de 
omstandigheden zich tegen hun vernieuwing verzetten. Welnu, 
niemand zal beweren, dat het stoffelijk of zedelijk mogelijk is 
over te gaan tot de raadpleging van het kiezerskorps, tijdens de 
mobilisatie van het leger." 

Bij de discussie bleek deze opvatting algemeen gedeeld t e  wor- 
l) Handelingen var1 de Seuaat, 6 September 1939, Tweede Buiten- den l). 

gewone Zitting 1939, bladzijde 12. Ook in de  tweede wereldoorlog kwamen de Belgische Kamers niet 
bijeen. I'erwijl de Koning zich in krijgsgevangenschap bevond en de 
ministers te Londen zetelden, bleven de parlementsleden in het bezette 
gebied achter. 

Ook thans nam d e  Belgische Regering te Londen het standpunt in, 
dat de mandaten tengevolge van de bezetting geschorst waren. 

Op grond hiervan vaardigde zij een besluitwet uit van 18 Maart  
1943 (Belgisch Staatsblad van 13 April 1943), waarbij o.m. bepaald 
werd: ,,De gewone uittreding van d e  leden der Kamer van Volks- 
vertegenwoordigers en van de  leden van den Senaat wordt insgelijks 
verdaagd. Zij geschiedt op den datum, dien de wet zal stellen voor de  
eerstkomende bijeenroeping van het wetgevende kiezerscorps." 

Binnen enkele weken na de bevrijciing van Brussel, n.l. o p  20 Sep- 
tember 1944, hebben de Kamer er. de  Senaat hun vergaderingen her- 
vat. Men nam a a n  dat  de  zitting 1939-1940 tengevolge van d e  
oorlogsomstandigheden geschorst was en dat  deze zelfde zitting nu 
werd voortgezet. Wet Bureau, dat voor de zitting 1939-1940 gekozen 
was, hervatte zijn werkzaamheden in 1944 zonder herkozen te zijn. 
D e  parlementaire stukken dragen als aanduiding van d e  zitting de  
jaartallen 1939-1 940 -1944. 

Een uitdrukkelijke zuivering van de  leden heeft niet plaats gehad. 
Blijkens schriftelijke mededeling van de adjunct-griffier van de Kamer 
der Volksvertegenwoordigers aan d e  griffier van de Tweede Kamer 
besliste het Bureau van de Kamer der Volksvertegenwoordigers, dat 
de lederi, die met de bezetter hadden samengespannen, niet zouden 
worden opgeroepen. Deze leden hebben hun zetels ook niet in- 
genomen; ze bleven vacant tot aan de algemene verkiezingen van 
1946. 

Een lid van de  Kamer kan volgens de Belgische Grondwet niet 
vervallen verklaard worden van zijn mandaat. Een Volksvertegen- 
woordiger verliest echter de bevoegdheid om zitting te  nemen, wanneer 
hij bij rechterlijke beslissing van zijn politieke rechten vervallen ver- 
klaard wordt. Hiertoe moet zijn parlementaire onschendbaarheid 
worden opgeheven. Het  Hoofdparket heeft verzoeken tot opheffing 
aan de Kamer voorgelegd en de Kamer heeft deze, volgens de  tradi- 
tionele procedure, ingewilligd. Echter werd geen enkele veroordeling, 
die de vervallenverklaring van politieke rechten ten gevolge had, uil- 
gesproken vóór de verkiezing van 1946 en vóór die datum werd dus 
geen enkel lid, dat  in 1940 deel van de  Kamer uitmaakte, door zulk 
een vervallenverklaring getroffen. 

Prof. mr. W. J. Ganshof van der Meersch, hoogleraar i n  het staats- 



recht aan de Universiteit te Brussel, als getuige en deskundige ge- 
hoord, heeft in dit verband nog het volgende medegedeeld. 

85014 (Ganshof van der Meersch) Van de eerste dag af, dat de toestand weer normaal was, aldus de  
heer Ganshof van der Meersch, begonnen na de bevrijding de  oude 
gemeenteraden weer te functionneren. Het  was niet nodig, dat  er 
voorstellen werden gedaan o m  in de plaats van de gemeateraden,  
welke bij het uitbreken van oorlog in 1940 bestonden, nieuwe ge- 
ineerteraden in te stellen, waarin dan met name de illegaliteit ver- 
tegenwoordigd was. Ingeval de leden van e i n  college van burgemees- 
ter en schepenen gestorven waren of voorlopig uit hun ambt waren 
geschorst, werd het college samengesteld of aaiigevuld met leden van 
de gemeenteraad. Voor de gemeinteraden heeft men het standpunt 
ingenomen: degenen, die niet goed zijn, gaan er uit en de  rest werkt 
door, 

85017 (Ganshof van der Meersch) Van de Kamer en van de Senaat werd een zeker aantal leden aan- 
gehouden wegens collaboratie met de vijand. Het  waren Rexisten e n  
V.N.V.-ers (Vlaams Nationalisten). Het  mandaat van alle andere 
leden, dat gedurende de oorlog vervallen was, werd verlengd tot d e  
nieuwe verkiezingen in begin 1946, toen het land geheel bevrijd was. 

vg l .  c.a. Laferrikre, , , ~ a n u e l  de droit constitutionnel", 2e ed., Frankrijk. ') Toen op 10 Juni 1940 Frankrijk zich genoodzaakt zag 
blz. S25 e.v. te capituleren, bleef de President van de Republiek in het land. Het  

oude Kabinet trad af en werd op regelmatige wijze vervangen door 
een kabinet onder voorzitterschap van maarschalk Pétain. D e  Kamer 
en de  S'enaat bleven intact en alle voorwaarden waren dus aanwezig 
voor het nemen van wettelijke maatregelen. Op 6 Juli 1940 werden 
Kamer en Senaat te Vichy, in het toen nog onbezette gedeelte van 
Frankrijk, bijeengeroepen. O p  initiatief van Pétain werd daarop de  
volgende wet van 10 Juli 1940 na een kort debat in verenigde ver- 
gadering (Assemblée Nationale) tot stand gebracht: ,,De Assemblée 
Nationale geeft volledige volmacht aan de  Regering van de Republiek 
onder leiding van maarschalk Pétain, teneinde in een of meer wette11 
een nieuwe grondwet voor de Franse Staat af te kondigen. Deze 
grondwet moet de rechten van de arbeid, van het gezin en van het 
vaderland verzekeren. Zij zal door de Natie worden goedgekeurd 
e11 worden toegepast door de Colleges, welke zij in het leven zal 
roepen". 

Het is duidelijk, dat  door het aaiinemen van deze wet het parle- 
ment zichzelf volkomen uitschakelde. Het  is dan ook na die tijd 
niet meer bijeen gekomen. Krachtens de hem verleende volmachten 
heeft Pétain enkele besluiten uitgevaardigd, welke van de bestaande 
constitutie afweken, zonder echter een nieuwe grondwet tot stand te 
brengen. 

Krachtens een besluit van 11 Juli 1940 bleven d e  Senaat en de  
Kamer voortbestaan, totdat nieuwe organen zouden zijn gevormd. 
Echter zouden zij niet meer bijeen kunnen komen behalve krachtens 
bijeenroeping door het staatshoofd. 

In dezelfde periode werden buiten het grondgebied van het eigen- 
lijke Frankrijk twee organen gesticht, welke ten doel hadden het vrije 
Frankrijk te vertegenwoordigen: het ,,Comité National" onder 
voorzitterschap van generaal de Gaulle te Londen en het ,,Ha?it 
Commandement Civil et Militaire"', achtereenvolgeils gepresideerd 
door admiraal Darlan en generaal Giraud, gevormd in Algiers na 
de geallieerde landing van 8 November 1942. Op 3 Juni 1943 wer- 
den deze organen samengevoegd onder de naam ,,Comité Français 
de  la Libération Nationale". Op 2 Juni 1944 nam dit Comité de titel 
aan van ,,Gouvernement Provisoire de la République Française". 

Intussen had het Comité de Libération o p  17 September 1943 he- 
sloten een ,,Assemblée Consullative Provisoire" bijeen te roepzn, 
waarin de  nationale opvattingen in zo ruime mate als onder de 
toenmalige omstandigheden mogelijk was, tot uiting konden komen. 
Deze Voorlopige Raadgevende Vergadering bestond voor het grootste 
gedeelte uit leden, aangewezen door de verzetsorganisaties in en buiten 
Frankrijk. Bovendien omvatte zij 20 parlements!eden, die zich buiten 
het bezette gebied bevonden. Ook het Comité de Libération zelf be- 
vatte trouwens enkele parlementsleden. 

Reeds op 16 November 1940 had generaal tie Gaulle uitgespro- 
ken, dat de Grondwet van kracht bleef; later, op 21 April 1943, 
kondigde het Comité de Libération overeenkomstig het advies van 
de Assemblée Consultative een besluit af, hetwelk onder meer in- 
hield, dat  een nationale constituerende vergadering bijeengeroepen 
zou worden, zodra de omstandigheden regelmatige verkiezingen zou- 
den toelaten, uiterlijk een jaar na de  volledige bevrijding van het 
Franse grondgebied. In  een ander besluit, van 9 Augustus 1944, Se- 
trekking hebbende o p  het herstel van het wettige republikeinse gezag 
in het bevrijde gebied, werd vastgesteld: ,,De regeringsvorm van 
Frankrijk is en blijft de  Republiek; deze heeft juridisch nooit op- 
gehouden te bestaan." 

Begin September 1944 keerden de voorlopige Regering en de leden 



van de raadgevende Vergadering te Parijs terug. Deze Vergadering 
werd toen aangevuld met leden uit de verzetsbeweging en ecn aantal 
leden van het oude Parlenient, wier houding ondubbelzinnig goed 
geweest was. Men achtte het onmogelijk de Kamers, die v66r de  
oorlog in functie waren, weer te doen bijeenkomen. Hiervoor be- 
stonden twee redenen, In d~ eerste plaats was het mandaat van de  
Kamerleden, die in  1936 voor vier jaar gekozen waren, weliswaar 
bij het begin van de oorlog met twee jaar verlengd, doch het was 
dientengevolge geëindigd o p  1 Juni 1942. Van de  leden van de 
Senaat, welke krachtens de  Grondwet telkens voor l i3  vernieuwd 
werden, warcn de  mandaten, voorzover deze de leden van de eerste 
en tweede groep betroffen, resp. in 1941 en 1944 afgelopen. Alleen 
die van de derde groep waren nog niet geëindigd. I n  de  tweede 
plaats was de vrijwel a!gemene opvatting, dat de leden van het oude 
parlement zich onmogelijk hadden gemaakt door te stemmen voor 
de algemene volmacht aan Pétain bij de  wet van l 0  Juli 1930. E r  
waren dus algemene verkiezingen nodig, maar nu rees de  vraag, 
of men met toepassing van J e  Grondwet van 1875 verkiezingen 
moest houden voor een Kamer en een Senaat, dan wel of ecn con- 
stituerende vergadering moest worden gekozen, welke een nieuwe 
Grondwet zou moeten opstellen. Om over deze vraag te beslisseli 
organiseerde de  Voorlopige Regering een referendum, waarbij tevens 
een vertegenwoordigend lichaam zou worden gekozen. Men legde 
aan de kiezers twee vragen voor: 

1. ,,Wilt gij, dat  de vergadering, welke heden gekozen wordt, eeii 
constituerende vergadering zal zijn?" 

Indien deze vraag ontkennend werd beantwoord, zou d e  gekozen 
vergadering optreden als de Kamer ingevolge de  Grondwet van 1875 
tin daarna zou worden overgegaan tot verkiezing van een Senaat. 

2 .  ,,Indien het kiezerscorps de eerste vraag bevestigend heeft be- 
antwoord, vindt gij dan goed, dat  tot aan de inwerkingtreding van 
de nieuwe Grondwet de Staat zal worden ingericht overeenkomstig 
de  bepalingen van het bijgaande wetsontwerp?" 

Krachtens dit wetsontwerp zou er een voorlouige Regering zijn, 
welke verantwoordelijk zou zijn aan de  constituerende vergadering; 
binnen een termijn van 7 maanden zou deze vergadering een ont- 
werp voor een grondwet moeten opstellen. welke bij referendum zou 
moeten worden goedgekeurd. Tot  zolang zou de vergadering de  wet- 
gevende macht uitoefenen. 

Mocht bij het laatstbedoelde referendum de ontworaen Grondwet 
worden verworpen, d a n  zou een nieuwe constituerende vergadering 
worden gekozen. 

O p  21 October 1945 werden de beide genoemde vraclen met ,.ia" 
beantwoord. D e  voorlopipe Staatsinrichting was hierdoor goedge- 
keurd. O p  6 November 1945 kwam de  constituerende vergadering 
biieen en o p  19 April 1946 stelde zij het ontwerp voor een nieuwe 
Grondwet vast. Dit ontwerp werd aan het volk voorgelegd, doch het 
werd bij referendum met een kleine meerderheid verworpen. VervoI- 
gens werd een nieuwe constituerende vergadering gekozen, die een 
ander ontwerp voor een Grondwet samenstelde en dit tweede ontwerp 
werd o p  13 October 1945 bij referendum aangenomen. Krachtens 
d e ~ e ,  thans geldende Grondwet bestaan er twee verteeenwoordieende 
lichamen, de  ,,Assemblée Nationale" en de  ,,Conseil de  la Répu- 
bliaue". 

On 16 Januari 1947 hebben deze beide lichamen in verenigde ver- 
radering de President van de Renubliek gekozen. De7e datum vormt 
het einde van d e  varaconstitutionele overpangsoeriode, welke o p  
10 Juni 1940 was begonnen. Sedertdien is d e  grondwettige toestand 
hersteld. 

Bij de verkiezingen, welke na de bevrijding plaats vonden, heeft, 
blijkens mededeling van de  secretaris-generaal van de  Assemblée Na-  
tionale aan de griffier der Tweede Kamer, een vrij ingri j~ende zuive- 
ring (zij het niet in de  eigenlijke zin van het woord, want de oude 
colleges kwamen niet meer bijeen) van de oud-varlementsleden plaats 
gevonden. Hierbij werd niet alleen gelet on  d e  rechtstreekse colla- 
boratie met de vijand, doch ook o p  de  collaboratie met de Vichy- 
regering, welker maatregelen beschouwd werden als te zijn genomen 
onder druk van de  vijand. D e  vroeSere ilarlementsleden, die te  Vichy 
regeringsfunctie9 hebben uitgeoefend, zijn berecht door een bijzon- 
der gerechtshof. Ook de  parlementsleden, die misdrijven hebben be- 
gaan, omschrevzn in de  ,,code pénal", speciaal huloverlening aan d e  
vijand, zijn berecht hetzij door bijzondere rechtscolleges, hetzij door 
krijgsraden. Daarnaast stond echter nog een grote groep van parle- 
mentsleden, die niet onder d e  beide zo juist genoemde categorieën 
vielen, doch die gestemd hadden voor de wet van 10 Juli 1940, waar- 
bij alle bevoegdheden van het parlement aan Pétairz waren overge- 
dragen. Bij besluit van 21 April 1944 werd bepaald, dat al deze leden 
uitgesloten zouden worden van de  verkiesbaarheid voor de  departe- 
mentale en gemeentelijke raden. Latere besluiten en wetten hebben 



deze uitsluiting uitgebreid tot de  nieuwe vertegenwoordigende licha- 
men, gevormd krachtens d e  Grondwet. 

Niet alle parlementsleden hebben voor de  wet van 10 Juli 1940 ge- 
stemd. Zij is aangenomen met 569 tegen 80 stemmen, terwijl het totale 
aantal zetels in de Kamer en de  Senaat 932 bedroeg. Het  feitelijke 
aantal leden bedroeg echter o p  die datum ongeveer 850; 201 van hen 
hebben dus niet deel genomen aan  de  bewuste stemming. D e  569 
voorstemmers zouden in beginsel niet meer verkiesbaar zijn. Hierbij 
werd evenwel een iiitzondering gemaakt voor die lieden, die zich later 
hebben gerehabiliteerd door op de een of andere wijze aan  het ver- 
zet tegen de  vijand deel te ne:nzn. Hierover werd beslist door een 
Ereraad. 

Tenslotte waren er nog leden, die weliswaar niet voor de 
wet van 10 Juli 1940 hadden gestemd, doch die later o p  d e  een of 
andere manier diensten hadden bewezen aan  d e  Vichy-Regering. Ook 
dezen werden van de verkiesbaarheid uitgesloten, wederom echter met 
de mogelijkheid van uitzonderingen, te  beoordelen door e:n Ereraad. 

Al deze oud-parlementsleden, die hun verkiesbaarheid hadden ver- 
loren, zijn dus niet in  de  vertegenwoordigende Iichamen teriiggrkecrd. 
Bovendien hebben de verschillende politieke partijen o p  haar eig-n 
aanhangers nog een zekere zuivering toegepast, tengevolge tvaarvan 
enkele personen, die anders wellicht herkozen hadden kunnen wor- 
den, niet meer candidaat zijn gesteld. 

Samenvattend kan men zeggen, dat  in de  besproken landen drie 
verschillende systemen zijn gevolgd. I n  België nam men aan, dat  de  
zittingsduur van het Parlement door de  bezetting geschorst was en 
dat  deze duur  dus opnieuw begon te lopen, zodra het land bevrijd 
was. Men had een precedent in deze zin uit de vorige wereldoorlog 
en er was alle aanleiding om dit te volgen. Politieke redenen o m  
ditmaal een andere beslissing te nemen. waren er niet of althans niet 
in belangrijke mate: de oude leden van Kamer en Senaat haddon 
zich voor het grootste gedeelte goed gedragen en voor degenen, van 
wie dit niet gezegd kon worden. vond men een eenvoudige en niet- 
officiële wijze om hen uit te  schakelen: men riep hen eenvoudig niet 
op en niemand had daartegen bezwaar. 

In Noorwegen werkte men niet met het begrip schorsing, doch 
men kwam tot hetzelfde resultaat als in België met de  redenering, 
dat de Grondwet eist. dat er altijd een Volksvertegeriwoordi~inds 
en dat dit grondbeginsel belangrijker is dan  de toch altijd vrij wille- 
keurige bepaling omtrent het aantal jaren, waarvoor een lid geko- 
zen wordt. N u  zich een door de  Grondwetpever niet voorzien qeval 
voordeed, koos men dus de oalossing, welke men met de  geest van 
de Grondwet het meest in  overeenstemming achtte: verlenging van 
het mandaat totdat nieuwe verkieziigen gehouden konden worden. 
Dit is dei  te merkwaardiger. nu  blijkens het raiiport van de Noorse 
Commissie van Onderzoek een belangrijk deeI van de  leden van 
het oude Storting zich in  1940 allerminst onberispeliik gedra- 
gen had. Over dit  bezwaar stante men echter heen ter wille van het 
beginsel, dat  geen Regering behoort te regeren zonder een Volks- 
vertegenwoordiging tegenover zich te hebben. D e  leden, die anert 
,,foutw waren geweest, waren gearreiteerd en men had hrin boven- 
dien het actief en daarmede tevens het pa~sief  kiesrecht ontnorn-n. 

In  Frankrijk eindelijk werd het formele argument van het eindi2en 
der mandaten gehanteerd om een einde te  maken aan het beitaan 
der vertegenwoordigende colleges in hun oiide sarnensteiling Het  is 
duidelijk, dat  de grieven tegen de meerderheid der oude leden, die 
immers qestemd had voor de volmacht aan  Pitain, hierbi! een grote 
i01 heeft gespeeld. Inmiddels behielp men zich met een Voorlonige 
Raadgevende Vergadering totdat i? Xovember 1945, dus meer dan 
een jaar na de bevrijding van Parijs en van het grootste deel v i n  de  
rest van Frankrijk, voor het eerst we-r een gekoz-n collegr bijern- 
kwam. Door het ontnemen van de verkiesbaarheid maakte meti het 
de  oude leden, die zich verkeerd gedragen Iladclen. onmoodijk ;n 
dit college zitting te  nemen. D e  situatie werd nog gecomoliceerd, 
doordat men van de gelegenheid, dat de oude lichamen niet terilgr- 
keerden, gebruik maakte om tevens de  Grondwet geheel te  herzien. 
Diertengevolge beeft het tot Januari 1947 gedu~lrd, voordat een vol- 
komen grondwettige toestand was teruggekeerd. I n  België was dat  
reeds het geval na de verkiezingen van 17 Februari 1946, in Noor- 
wegen zelfs reeds v a  de verkiezingen van 8 Octoher 1945 

5 7. Verklaringen over de besfuuvsvoorziening van niet tot 
het Kabinet behorende personen. 

Het vraagstuk, o p  welke wijze in het bestuur van provincie en ge- 
meente na de bevrijding moest worden voorzien en het daaraan on- 
verbrekelijk verbonden probleem van het weder o p  gang brengen 
van de vertegenwoordigende organen van Rijk, provincie en ge- 



meente, heeft te Londen bij voortduring de  aandacht van de Regering 
vereist. Zoals hierboven werd geschetst, werd dit vraagstuk van het 
herstel der wetgevende en vertegenwoordigende lichamen en het 
voorzien in de bestuursfuncties in hoofdzaak voorbereid en bestu- 
deerd in de Commissie Terugkeer. 

D e  bijzondere 'moeilijkheden, die aan dit vraagstuk verbonden 
waren, werden veroorzaakt door het feit, dat zowel in bezet gebied 
als te Londen tengevolge van de omstandigheden bij een niet onaan- 
zienlijk aantal personen een wijziging te  bespeuren viel in het staats- 
rechtelijke en staatkundige denken met betrekking tot de  waarde en 
de  functie van onze democratische instellingen. Het  is bekend, dat  
er onder hen zowel te Londen als in bezet gebied waren, die te  
dezen aanzien geheel uit het constitutionele spoor waren gelopen. 
H u n  opvattingen zijn van weinig waarde geweest. In  5 1 van dit 
hoofdstuk is een overzicht gegeven van de  strevingen o p  dit ge- 
bied, zoals die te Londen, mede onder de  invloed van hetgeen 
daaromtrent uit het bezette gebied overkwam, tot uiting kwamen. 

Ook binnen het constitutionele kader heeft zich een grote diver- 
gentie van ideeën geopenbaard, die tendeerden naar een z.g. ,,ver- 
nieuwingsleuze". Deze z.g. vernieuwingsleuze betekende echter geens- 
zins voor allen hetzelfde. Voor de  een was het een vernieuwing in 
progressieve zin, voor de  ander ging deze in reactionnaire richting. 
Ware deze ontwikkeling achterwege gebleven, dan zou het vraag- 
stuk van de bestuursvoorziening aanzienlijk eenvoudiger zijn ge- 
weest, daar het in dat geval slechts een technische aangelegenheid 
was. D a n  immers was het er voor de Regering slechts o p  aan- 
gekomen de door de Duitse bezetting wederrechtelijke o p  bestuur- 
lijk gebied en ten aanzien van de vertegenwoordigende lichamen 
ingevoerde veranderingen integraal te herstellen in directe aansluiting 
op de situatie van l 0  Mei 1940. Reeds in de eerste oorlogsjaren 
evenwel was het de  Regering gebleken, dat  zowel in bezet gebied 
als in d e  Nederlandse gemeenschap te Londen politieke opvattingen 
groeiden, die niet in overeenstemming waren met de gedachte van 
een onverkort integraal herstel der verhoudingen van 10 Mei 1940. 
Het zou onjuist zijn te menen, dat deze opvattingen, waarin een 
zekere critiek op liet functionneren onzer democratische icstellingen 
tot uiting kwam, plotseling ontstaan zouden zijn o p  het ogenblik 
van de Diiitse inval. Veeleer mag men hierin zien een door de  
bijzondere omstandigheden gestimuleerde ontwikkeling, en ten dele 
ontwrichting, van het staatkundig denken in Nederland, voornamelijk 
met betrekking tot de  efficiënte functionnering onzer democratische 
vertegenwoordigende instellingen. D e  plotseling omhoog schietende 
sterke macht der zogenaamde autoritaire staten, die niet nalieten te 
schimpen op de zwakheid der West-Europese democratieën, heeft 
op deze ontwikkeling der politieke opinievorn~ing reeds vóór de oor- 
log invloed geoefend. Een invloed, die voor tal van staatkundig-on- 
nozelen noodlottig is geweest, omdat zij door verheerlijking van het 
brute machtsstreven der autoritaire statenleiders de noodzaak der er- 
kenning van de onvervreemdbare vrijheid van de menselijke persoon, 
welke de  hoeksteen is van de  democratie, volmaakt uit het oog ver- 
loren. Voor de werkelijk democratisch denkenden betekende daar- 
entegen het optreden van het fascistisch regiem een bezinning o p  de  
diepste grondslagen van de  democratie, als gevolg waarvan velen 
meenden, dat  de tijd gekomen was tot herziening, met inachtneming 
van de reële waarde van het democratische regiem, van enkele daar- 
aan klevende feilen, teneinde de  daadkracht van dit stelsel hoger o p  
te voeren. 

Het  was met name met deze laatste critische houding ten op- 
zichte van de  democratie en haar instellingen, welke vóór de oorlog 
reeds bij tal van Nederlanders leefde en die tijdens de bezetting 
hand over hand toenam, dat  de  Regering bij het vraagstuk van 
de bestuursvoorziening mede rekening wenste te houden. Een volks- 
vertegenwoordiging, die een weerspiegeling van de opvattingen van 
het volk was en waarin de Regering die opvattingen geregeld en 
nauwkeurig kon peilen, ontbrak echter, waardoor het voor de  Rege- 
ring uitermate moeilijk was zich een beeld te vormen van hetgeen 
op dit gebied leefde. Teneinde zich een oordeel te verschaffen over 
hetgeen ten aanzien van de  problematiek van de bestuursvoorziening 
in bezet gebied werd gedacht, was de  Regering aangewezen op d e  
aanvankelijk zeer gebrekkige doch later iets ruimere informaties, 
die haar door de geheime dienst werden verstrekt. Waar de  mid- 
delen tot vrije opinievorming als vertegenwoordigende lichamen 
en een vrije onafhankelijke pers ontbraken, moest de Regering wel 
genoegen nemen met de  hoogst onvolledige en dikwijls sterk sub- 
jectief gekleurde mededelingen van uit bezet gebied ontsnapte per- 
sonen, die haar te Londen voorlichtten en moest zij haar kennis 
putten uit de in het geheim vervaardigde rapporten, die haar be- 
reikten. Ter voorlichting van de Regering zijn in een later tijdstip 
ook van groot belang geweest de  artikelen in de  ondergrondse pers, 
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waarvan de waarde en de invloed voor de  Regering evenwel moeilijk 
waren vast te stellen, omdat door het clandestiene karakter tal van 
factoren, voor een juiste appreciatie onontbeerlijk, zich aan het oog 
onttrokken. Bij dit alles mag tenslotte nimmer uit het oog worden 
verloren, dat  zelfs al zou de Regering een volkon~en exact beeld 
hebben kunnen krijgen van de staatkundige opvattingen van het 
Nederlandse volk tijdens de  bezetting, het een uiterst moeilijk te be- 
antwoorden vraag zou zijn geweest in hoeverre deze onder de  druk 
van de  bezetting gegroeide opvattingen na de bevrijding stand zouden 
houden. Het  is derhalve duidelijk, dat  de Regering met grote moei- 
lijkheden te kampen heeft gehad o m  in deze materie een bevredi- 
gende oplossing te vinden. 

D e  commissie heeft o p  dit punt nagenoeg alle Ministers uit d r  
Londense tijd mitsgaders een aantal andere personen gehoord. D e  
verklaringen van de laatste groep zal de  commissie laten voorafgaan 
aan die van de verantwoordelijke bewindslieden. 

D e  heer vaa Blankeristein verklaart, dat  de heer Gerbrandy zelf te 
Londen aan het tweepartij-nstelsel voor Nederland heeft geloofd. 
D e  man, die het eerst voor het herstel van het parlement gesproken 
heeft, is, zo gelooft de heer van Blankensteiii, in het tweede jaar 
van de oorlog of iets vroeger de heer Albarda geweest. ,,We moeten 
de Tweede Kamer weer bij elkaar roepen na een zuivering", zo 
betoogde de heer Albarcln. ,,Wij hebben niets anders." Professor van 
Embden heeft daarover ook geschreven, maar de heer Albarda Is 
ervoor in het Kabinet opgetreden. Hij vertelde de heer van Blanken- 
stein in die dagen: ,,Ik vind in het Kabinet bij niemand steun". D e  
heer van Blai~k~nstein heeft er toen ook met de  heer Gerbrandy 
herhaaldelijk over gesproken. Deze zei: ,,Neen, dat  gaat allemaal 
niet meer, want het Nederlandse volk wil dat niet meer en wij 
kunnen een tweepartijenstelsel hebben. Hoogstens twee partijen", zo  
zei hij. 

D e  heer varz Embderz deelt mede, dat  er zich te Londen eigenlijk 
een wonderlijke kolonie bevond met een reactionnaire inslag, waarbij 
velen, die meenden, dat  er voor Nederland een nieuwe tijd zou aan- 
breken in die zin, dat het parlement had afgedaan. E n  dit, terwijl 
wij in oorlog waren met autoritaire staten! Niettemin, dat  was voor 
velen het nieuwe licht, dat  zou opgaan en de heer van Embderz 
meent, dat  ook de Ministers, die hem persoonlijk bezochten, d e  
aanwezigheid van die reactionnaire stroming erkenden. 

Met betrekking tot de nota, die de heer var? Enzbdcrz aan d e  
Ministerraad heeft gestuurd, verklaart hij nooit taal of teken te 
hebben ontvangen, zelfs geen bericht van ontvangst. H e m  is door 
de  heer Albarda verzekerd, en n'aar hij meent ook door de heer 
van den Tempel, dat  zijn nota wel een onderwerp van gedachten- 
wisseling heelt uitgemaakt. De nota is in de Ministerraad besproken. 
Aan de heer Gerbralidy werd opgedragen hem te antwoorden en te 
motiveren, waarom de Ministerraad het pleidooi niet wilde opvolgen. 
E r  is, toen elk antwoord uitbleef, hem ook verzekerd na nog een 
jaar wachten, dat  de heer Albarda had gevraagd, of de heer van 
Einbden antwoord had gekregen. D e  heer van Enzbden heeft tenslotte 
het grootste deel van zijn nota in  Vrij Nederland gepubliceerd en 
daarbij een klein stekeligheidje gevoegd, ongeveer van deze inhoud, 
dat  het uitblijven van elk antwoord, behalve op andere eigenschappen, 
er ook o p  wees, dat  de Regering voor het herstel der Volks- 
vertegenwoordiging weinig belangstelling had. Dit heeft de heer 
Albarda, aldus de heer van Ernbden, in de Ministerraad boze woorden 
doen spreken: dat had hun bespaard kunnen blijven. D e  voorzitter 
van de Ministerraad heeft o p  de vraag van de heer Albarda, waarom 
de heer var? Elnhderl geen antwoord had gekregen, gezegd: dat komt, 
omdat ik nog steeds nieuwe argumenten heb en die er aan toe wil 
voegen; het antwoord, dat ik zal geven, wordt steeds beter, het wordt 
nog altijd vervolmaakt. Deze bijzonderheden heeft de heer van 
Ernbderz van Minister Burger vernonen. De heer Albarda had nog 
gewezen o p  de  verstrekte opdracht tot antwoorden en op de eisen 
der elementaire beleefdheid. Minister Gerbrandy beloofde het op- 
nieuw. Het  gaf alles, zo besluit de heer van Ernbden, de indruk van 
onwil en onverschilligheid. Het  steeds vervolmaakte antwoord heeft 
hij nooit gekregen. 

Volgens de heer de Jong liepen de meningen van de  onderteke- 
naren van het manifest van het actie-comité tegen het neo-fascisme 
met betrekking tot de  verkiezingen voor de Staten-Generaal uiteen. 
Zij meenden, dat er zo spoedig mogelijk een volksvertegenwoordiging 
moest komen. Ook in dit stuk werd verwezen naar het ,,Souverein 
Noodbesluit", dat  in die tijd Londen had bereikt en waarin werd 
voorgesteld de  oude Staten-Generaal te doen terugkeren. 

Dit was overigens in het geheel niet de opvatting van de leden 
van het comité. In  een brief, die de heer de Jong aan  de mede- 
ondertekenaars had gericht, wees hij er op, dat  de recente stemmen 
uit bezet Nederland hadden aangetoond, dat  men ondergroiids niet 
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gecharmeerd was vali de gedachte, dat de oude Staten-Generaal 
zouden terugkeren, zodat dit  bijvoorbeeld een punt was, waarop 
dit stuk onvoldornde was doordacht. D e  ondertekenaars waren het 
wel eens over de gedachte, dat  de  Regering te Londen hierover 
reeds een beslissing had moeten nemen en dat  zij deze beslissing 
had moeten mededelen. 

D e  heer de Jong meent, dat  de Regering een wetsbesiuit tot stand 
had moeten brengen, waarbij de zaak ten opzichte van de Staten- 
Generaal geregeld werd, zodat zo spoedig mogelijk na  de  bevrijding 
dit instituut weer kon gaan werken. 

D e  heer Rijkens stelt het vraagstuk van het parlement tegen d e  
achtergrond van de opvattingen, die destijds te Londcn bestonden. 
D e  heer Rijkens heeft wel vastgesteld, dat er ~iiisschien elementen, 
en juist onder de  Engelandvaarders, waren, die in dat  opzicht geen 
gezonde democratische ideeën hadden. Hij gelooft, dat het onjuist is 
te zeggen, dat  dit van enigszins algemene aard zou zijn. D e  beoor- 
deling hangt af van het tijdstip, waarop de  meningen werden uitge- 
sproken. Hij kan zich herinneren, dat  het Kabinet zelf niet van 
mening was, dat  men direct na  terugkeer ean pariement kon hebben, 
dat o p  de  normale wijze zou functionneren. Wij ZOU kunnen verK'j ' I  zen 
naar een redevoering, welke de  heer Albarda gehouden heeft in 
Netherlands House, waarbij hij, die toch zeker door en door demo- 
craat is, diezelfde mening verkondigd heeft. Het  zou interessant 
zijn de  tekst van die lezing daar nog eens op na te slaan. Hiermede 
wil de  heer Rijkens alleen zeggen, dat  er geen tegenstelling was 
tussen de  opvattingen van het Kabinet en die van de Londense ge- 
meenschap in die zin, dat  in de laatste autoritaire ideeën nogal aan- 
hang hadden en dat  het Kabinet o p  het standpunt van het parlemen- 
taire stelsel stond, want ook het Kabinet heeft ongetwijfeld ge- 
varieerd in zijn eigen mening over hetgeen er direct na  de oorlog zou 
kunnen gebeuren. Men is daar lang niet altijd en zeker niet eensgezind 
van mening geweest, dat  er direct a l  een parlement zou moeten 
functionneren. Er  bestonden verschillende ideeën over de wijze, waar- 
o p  men dat  parlement zou moeten samenstellen. Men z o ~  enige 
oude leden van de  Tweede Kamer kunnen nemen, maar dan  was 
men bang, dat  daaronder collaborateurs zouden zijn. Men zou het 
parlement kunnen aanvullen met eventueel tijdelijk aan te wijzen 
leden van de Kamer. Dergelijke ideeën kwamen uit het Kabinet. 

Het  kan zijn, dat  het Kabinet o p  1 Januari 1914 tot cie conclusie 
was gekomen, dat  er een parlement moest komen en dat  de  publieke 
opinie daarbij ten achter stond, en misschien langer heeft vastge- 
houden aan het idee, dat  men niet met een normaal parlement kon 
werken, maar de heer Rijkens kan zeker niet zeggen, dat  dit te wijten 
was aan een algemeen ineer fascistische instelling. 

D e  ideeën ten aanzien van het parlement, die in de richting gingen 
van een versterking van het gezag en van een tijdelijk parlement 
met nieuw te benoemen leden, hebben, zij het niet in sterke inatt., 
aanhang gevonden in het Kabinet zelf, want daar zijn ze ook tot 
uitdrukking gebracht. Als de heer Rjjkens het zich goed herinnert, 
was een van de argumenten, een misschien wat legatictisch argument, 
dat  de  looptijd van het parlement in ieder geval was geëindigd 
en dat  e r  dus geen parlement bestond. Men zou dus moeten be- 
ginnen met het benoemen van een parlement. 

Inzake de vraag: in hoeverre van de  kant van de  Regering plan- 
nen zijn voorbereid in een nii nirt b e p a l d  democratische richting, 
verklaart de heer Veraari, dat die er zijn geweest. In dit verband heeft 
hij o.a. een debat gehad met de heer Albarda in Netherlands House, 
toen honderden aanwezig waren, een debat in 1944, waar toen niets 
van is terechtgekomen. 

D e  heer Bolkestein presideerde die vergadering; men mocht riiet 
langer dan  lot halfnegen vergaderen. D e  heer Alhorda nu eindigde 
vijf minuten vóór halfnegen. Toen heeft de he-r Veraart alleen maar 
een paar kreten kunnen uitstoten. Maar  na afloop heeft mr. Schiir- 
nzann als president van de Londense Juristenvereniging gezepd: ik 
nodig de heren uit voor een in mijn vcreïliging te houden ,,pro en 
contra". D e  heer Veraart aanvaardde die uitnodiging terstond; de  
heer Albarda sloeg haar af. Voor de heer Veraart is het hoojst 
interessante juist de  positie, die de  heer ~Ilbarcia in deze kwestie 
innam, en voor hem is ook hoogst interessant de naededeling, die 
de  heer van den Tempel  hem onr~iddellijk na de vergadering in 
Netherlands House gedaan heeft: ,>Ja, waarde T/eratirt, als wij 
konden doen, z ~ a l s  jij het wilde, d a n  was het prachtig, maar dat  krijg 
je hier niet gedaan."Dit is volgens de harr Veracìri wel het heel 
pikante uit deze geschiedenis. Een symptoom is het ontslag aan heal, 
maar  het culminatiepunt is de voordracht in  Netherlands House 
geweest, waaruit bleek, dat  de heren Alhurda en va~z Boeyen in de 
Raad van Advies een volkomen antiparlementair systeem verdedigen 
moesten. 

Van een benoemd parlement of van adviesraden en al dar- 
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gelijke dingen meer heeft de heer Veranrt telkens weer gezegd: dat 
is van nul en gener waarde. Het  Nederlandse par!ement bestaat en 
het komt terstond weer bijeen. Het zuivert zich zelf. He t  komt net 
zo terug, o m  het eens heel kras te zeggen, i.ls de Koningin terug- 
komt. Het  parlement e n  de  Koningin [tornen o p  gelijkwaardige 
wijze en o p  hetzelfde tijdstip terug en niemand mag het bestaande 
parlement zijn samenkomen beletten. Tedere-n, iedere autoriteit moet 
bijstand verlenen aan de leden van het parlement, wanneer het bij 
elkaar komt. D e  heer Veraart had verwacht, dat, toen het Noorden 
van ons land bevrijd werd, als het ware de  dag daarna o p  het 
Binnenhof het parlement bijeen zou zijn geweest. 

T e  Londen werd nog gezegd, toen men het allang beter kon weten, 
dat  het parlement wemeide van collaborateurs, dat  het wemelde van 
mensen, die niet te  vertrouwen waren. Men had geen enkele aan- 
wijzing o m  dit te zeggen. 

I n  tweede instantie verklaart de  heer Veraart nog, dat  het pro- 
bleem van de bestuursvoorziening veel mensen te Londen uitermate 
bezig hield. H o e  de Regering zich voorstelde het bestuur na de be- 
vrijding te gaan organiseren, is vooral een zorg geworden voor 
degenen, die zich met de  heer Veraart o p  het standpunt ste!den, dal  
Nederland rechtens een parlementaire democratie is, dat  dus, kort 
geforniirleerd, het overwicht in de zaken van staatsbestel rechtens 
behoort bij het parlement. Dit was natuuilijk een groot zorgenkind, 
omdat het duidelijk werd, dat  de  Regering in die tijd hoegenaamd 
niet in deze richting dacht. 

Naar  de mening van de  heer Veraart is dat  in  1943 aan  de orde 
gekomen. Vóór 1943 hield het hem niet zo bijzonder bezig,., Hetgeen 
de heer Veraart te horen heeft gekregen, kwam in die t i ~ d  uit de  
zogenaamde Buitengewone Raad van Advies en wel door enkele 
heren, die daarin waren gekozen. 

D e  heren van Haastert, da Costn Gamez, de van der Schueren, 
drie katholieke leden van de Buitengewone Raad van Advies, hebben 
over deze zaken zeer levendig contact met de heer Veranrt gehouden. 
Met  het vierde katholieke lid, pater Monchen, heeft hij hierover 
geen contact gehad. D e  drie genoemde hrren zeiden: het gaat naar 
onze mening helemaal niet goed en zij betreurden het ook, dat  
de  heer Veraart hun niet regelmatig advies kon geven. D e  opvat- 
ting van de  heer Veraart was, dat  naarmate de  bevrijding voort- 
schreed ons politiek democratisch bestel moest worden hersteid. 
Dus  dat  men, als men in Nederland doordrong in het bevrijde 
Zuiden, overal, met zuiveririg natuurlijk, de  gemeentrraden en 
misschien zelfs de Provinciale Staten zou herstellen. Men zou zelfs 
a l  kunnen beginnen met een deel van het parlement in het Zuiden 
en o p  die manier voortdringen. D e  gznoemcie drie heren, als- 
mede de heer Sluyser, toenmalig lid van de  S.D.A.P., en de 
heer de Wit, directeur van Philips te Londen, A.R., waren de  
opvatting toegedaan, dat  daar in de opvatting van de Regering, 
helaas, geen sprake van zou zijn. D e  Regering dacht vooral aan  
twee dingen, nl. een sterk militair gezag, dat de  eerste tijd met grotr 
macht zou optreden in Nederland, en in de tweede plaats aan ad- 
viesraden. Daar  scheen zeer veel over te worden gepraat en dat  werd 
in de  Buitengewone Raad van Advies verdedigd door de he- br van 
Boeyen. D a t  de  heer van Boeyen zo iets verdedigde, verbaasde de 
heer Veraart niet zo erg, maar wel, dat  de  tweede man in de ver- 
dediging de  heer Albarda was. Het  verwonderde h e n  ten zeerste, 
dat  deze leider van de S.D.A.P. o p  deze wijze over de parleiilentaire 
democratie na  de bevrijding dacht. D e  zaken bereikten een crisis, 
doordat de Regering o p  een gegeven momrilt concrete voorstellen 
deed, waarbij dit alles een geheel werd. D e  heer Veraart meent, dat  
dit de ontwerpen zijn, die door de heer van Allgeren als toenmalig 
Minister van Justitie zijn ontworpen. E n  toen is er, zeer tot blijd- 
schap van genoemde, hem geestverwante heren, een nederlaag in de 
Adviesraad voor de  Regering gekomen, voorzover men dan in zulk 
een Raad een nederlaag kan toebrengen. Z o  werden dus de Regerings- 
ontwerpen verworpen en door de meerderheid werd gezegd: wij 
moeten een heel andere kant uit. I n  dat verband kreeg de heer 
Veraart te Liverpool, waar hij toen was, een telefoontje van d e  
heren de van der Schueren en Sluyser, die te Londen waren, of 
hij dadelijk terug wilde komen. E r  was hun gezegd, dat, indien 
zij een andere kant uit wilden, zij dan  maar een voorstel moes- 
ten doen in overeenstemming met wat zij dachten, dat  er moest 
gebeuren. D a t  voorstel is opgenomen in de ,,Inleiding tot de Neder- 
landse Constitutie" van de heer Veraart, waarin deze gezegd heeft, 
dat  de parlementaire democratie onmiddellijk moest worden hersteld. 
D e  heer Veraarr verwijst hier naar hetgeen in België zeschiedde. D e  
heer Gillon, de  president van de  Brlg~sche Senaat, die onder meer 
voorzitter was van de  Entente des parlementaires des Pays Occu- 
pés en de presidpnt van het Brlgischr Hiiic var, Afgevaardigden, 
d r  Frans vun Cauwelaert, hebben bij de heropening van het Bdgische 



35817 (Veraart) 

35822 (Veraart) 

3583 1 (Veraart) 

35833 (Veraart) 

Parlement, onmiddellijk nadat de geallieerden Brussel hebben be- 
vrijd, redevocringen gehouden, die de heer Veraart zeer veel deugd 
deden. Dat  is vermoedelijk einde Augustus of begin September 1944 
geweest. Het  kwam hier op neer, dat, nauwelijks nadat Brussel was 
bevrijd, het parlement bij elkaar kwam en volop in werking trad. 

Met betrekking tot de  zuivering van het Belgische parlement meent 
de heer Veraart, dat  deze door het parlement zelf is geschied en dat  
men de opengevallen plaatsen niet heeft aangevuld. 

O p  de  bovenvermelde meeting in Netherlands House werd door 
de  heer Albarda gezegd, dat  het bestaande parlement niet meer het 
Nederlandse volk vertegenwoordigde. Het was al zo  lang geleden 
gekozen en er was zoveel gebeurd en dus zou het dwaasheid zijn o m  
dit parlement te beschouwen als de  vertegenwoordiging van het 
Nederlandse volk. 

D e  Tweede Kamer was van 1937. Zij was dus al acht jaar geleden 
gekozen! Maar de heer Veraart heeft dat  altijd een ongelooflijk 
kinderachtig argument gevonden, wetende - en dat  is later ook 
door de ervaring volkomen bevestigd - hoezeer het Nederlandse 
volk traditioneel is. Een typisch voorbeeld daarvan heeft de christe- 
lijk-historische partij geleverd, die werkelijk de  allergrootste moei- 
lijkheden had gehad door het verdwijnen van eminente leden naar 
andere partijen; een partij met weinig trekkracht, zo wil de  heer 
Veraart het uitdrukken, in haar lijst en die zich ten volle in het 
Nederlandse volk heeft gehandhaafd, precies zoals ze tevoren was 
geweest. Van de andere partijen behoeft hier nauwelijks gesproken te  
worden. Maar in ieder geval staat voor hem vast, dat  dit een vol- 
komen miskennen van het Nederlandse volkskarakter was, zoals het 
zich vooral sinds de tijd van het evenredig kiesrecht heeft vertoond. 
Het Nederlandse volk achtte zich door het bestaande parlement vol- 
komen vertegenwoordigd. Het heeft nu eenmaal geen betere ver- 
tegenwoordiging en in ieder geval kan men nooit rechtvaardigen, dat  
men mensen inet de grootste staatkundige invloed gaat belasten, die 
helemaal niet door het volk gekozen zijn. 

Men heeft dus toen die raden van advies o p  de voorgrond geduwd. 
Naar  de mening van de heer Veraart een weinig fraaie geschiedenis. 

Ten aanzien van hetgeen o p  het punt van de  bestuursvoorziening 
in het algemeen door de meeste Ministers wordt gesteld, nl. dat  men 
toch aliemaal, welk verschil van methode er misschien bestaan heeft, 
o p  het standpunt van de parlementaire democratie heeft gestaan, 
verklaart de heer Veraart, dat, als men een ander stelsel aanvaardt 
dan hetgeen hij uiteengezet heeft als naar zijn oordeel het juiste te 
zijn, men dan  in ieder geval zover afwijkt van de essentiële grond- 
slagen van de  parlementaire democratie, dat ecn verder afglijden te 
vrezen is. Het  verwondert de heer Veraart, wanneer men van die 
zijde zegt de parlementaire democratie goed gezind te zijn geweest. 
Hij zou wel eens eerst staatsrechtelijk door die heren uiteengezet 
willen zien, wat zij daar wel mee bedoelden. Dat  zij tenslotte 
wel begrepen, dat men in Nederland niet zou kunnen blijven regeren 
zonder parlement, dat  neemt hij onvoorwaardelijk aan, maar dat de 
heren de  opvatting aanvaard zouden hebben, die bij hem bestond, 
dat  het overwicht rechtens bij het parlement behoort, dat  betwijfelt 
hij ten zeerste. De opvatting, die de heer Veraart daartegenover stelde 
in het zo juist vermelde debat, dat  hij niet eens een debat mag noemen, 
zonder zich zelf te beschadigen - het waren immers alleen die paar 
uitroepen in die vergadering in Netherlands House! - werd door 
de vergaderden ,,met hoon" - zoals men dat  in een studentenver- 
gadering noemt - begroet. Men begreep zeer goed o m  welk een grote 
zaak het ging! Deze opvatting van parlementaire democratie - de 
enig juiste -, werd door de heer Gerbrandy bij gelegenheid van 
zijn schandelijk ontslag kortweg ,,zijn hobby" genoemd. ,,U blijft 
maar vechten voor uw hobby e n  u begrijpt niet, dat  wij dat o p  een 
heel andere wijze gaan doen." D e  heer Veraart wenst nog altijd niet 
zijn opvatting als een hobby bestempeld te zien, aangezien hij nog 
steeds van mening is, dat  zij de  enig aanvaardbare .theorie is voor 
iedereen, die over d e  Nederlandse staatsrechtelijke verhoudingen 
behoorlijk heeft nagedacht. 

Met de  uiteindelijke gedachte, waarop de  Regering het eens is ge- 
worden, zonder het nochtans ten aanzien van het parlement uit te 
voeren nl. de zogenaamde synthesegedachte, zou de heer Veraart 
zich voor een deel, nl. wat betreft de opengevallen plaatsen, hebben 
kunnen verenigen. Zijn stelling is echter deze: het Nederlandse par- 
lement bestaat nog altijd. Het is gern ogenblik weg geweest. 

Staatsrechtelijk heeft de heer Veraart zijp, gedachte aldus berede- 
neerd: Staatsnoodrecht heeft uiterst bescheiden te zijn. Daarom kan 
er natuurlijk geen sprake zijn van het terzijde schuiven van het o p  
10 Mei 1940 bestaande parlement. Daarom is ondenkbaar, dat  dit 
vervangen zou worden door een ,,benoemde raad", want verant- 
woordelijkheid van de Regering aan een door haar benoemd parle- 
ment is een paskwil, een absurditeit. I n  dit verband citeert de  heer 
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Veraart uit zijn rede ,,Een waar Parlement - en terstond!", o p  
26 Juni 1943 te Londen uitgesproken: 

,,Men zegt vooreerst dit: de periode van de Tweede Kamer 
was om. Kan men zich erbarmelijker uitvlucht denken? Hier 
wordt een technisch detail, een datumkwestie, belangrijk genoeg 
geacht om het meest wezenlijke element van ons Staatsrecht ter- 
zijde te schuiven! Hier wordt, wat goed en bioed is van het Ne- 
derlandse Volk, zijn overwicht in de zaken van het staatkundig 
bestel, opzij gezet voor den onmogelijk te beleven dag der alge- 
mene verkiezingen. Heeft het Nederlandse Volk zijn hoogste 
instituut der staatkundige Vrijheid, zijn Tweede Kamer ver- 
loren, omdat het onder Duitse bezetting niet naar de stembus kon 
gaan? Omdat het onder den gemenen Seyss-lrzquart zijn kies- 
recht onder gein beding zou hebben willen uitoefenen? En rnoet 
onze beloning voor ons heldenvolk en ons niarte!arenvolk deze 
zijn: dat wij het houden aan den datum en tot dat volk zeggen: 
Gij hebt den datum verspeeld! Nu hebt Gij geen Tweede Kamer 
meer! ". ........... 

,,Waarlijk, zulk een gedachtengang is niet alleen ongelooflijk 
- hij is diep beschamend. Het hoofdgoed der Democratie, het 
plechtanker van de Nederlandse Vrijheid, gesmeed in een glo- 
rieuze historie van meer dan honderd jaren, wordt tot oud roest 
verklaard. Maar ik weiger te geloven, dat  zij, die geroepzn zijn 
thans boven alles te waken over de Nederlandse Democratie: 
haar in het uur der overwinning zegepralend te doen intrekken 
in het Land van onze Liefde - zich niet eindelijk zullen be- 
zinnen en dit sofisrne, waarlijk verfoeilijk, niet - nog is het 
tijd! - den verdienden doodsteek zullen geven." 

Dat  was in 1943. En verder citeert de heer Veraart uit dezelfde 
rede: 

,,Die Tweede Kamer is verouderd ............... Hier is veel 
meer in het geding. Hier komt aan de orde een beoordeling van 
de kwaliteit van de door het Volk gekozen afgevaardigden, ge- 
kozen in de volle vrijheid van het jaar 1937, door het meest 
algemene kiesrecht, dat denkbaar is. Hier matigt een macht 
buiten het Volk zich een oordeel zan over het volksoordeel. Hier 
zijn wij - o, ik neem gaarne aan, volkomen te goeder trouw! - 
volop in het verfoeilijk half-fascisme. Is het niet alsof de af- 
schuwelijke dwaas Hitler toch wel enige correcties had aange- 
bracht in het modern parlementair wereldbestel? Alsof deze 
staatsrechtelijke analfabeet - analfabeet overigens in alles, wat 
goederen der Cultuur zijn, en alleen denkbaar in een sinds vele 
jaren zo verdwaasd volk als het Duitse - ook maar het minste 
begrip had van de  fijne weefsels der Democratie, gesponnen in 
een traditie van meer dan  honderd jaren over geheel de  be- 
schaafde wereld!" 

Dit be~chouwt de  heer Veraart als zijn antwoord in deze gehele 
kwestie. Toen hij dat in Juni 1943 in een vergadering van de Katho- 
liek-staatkundige groep te Londen had gezegd, is dat met erithou- 
siasme begroet. Men zei, dat  dit natuurlijk dz enige houdbare opvat- 
ting was. Maar van die tijd af zijn te Londen de  half-fascistische in- 
vloeden ,,tussengeschoven". 

D e  Nederlandse mensen in Engeland en in de  Nederlandse koio- 
niën stonden met afgrijzen tegenover de Duitse overval, inaar zij 
stonden niet afwijzend, en zeker niet in onze koloniën, tegenover een 
nieuwe, anti-democratische samenstelling van ons Staatsbestel. 

D e  heer Veraart was voorstander van de gedachte, dat  een rege- 
ling te Londen niet per se nodig was en dat  men o p  grond van de  
interpretatie van de Grondwet, nl. van de bepaling, die o p  de termijn 
betrekking heeft, eenvoudig zonder nadere regeling bij wetsbesluit, 
doch steunende o p  die interpretatie, kon gaan werken. 

In het Koninklijk besluit, dat  hij toen ontworpen heeft en hetwelk 
d e  heren toen tot het hunne gemaakt hebben, luidt artikel i: 

,,Zodra Wij in het bevrijde Nederland zijn teruggekeerd e n  
het Ons bekend is geworden, dat  zich in het bevrijd gebied meer 
dan de helft van de leden bevindt, die de  Tweede Kamer o p  
10 Mei 1940 telde, nodigen Wij de Voorzitters van de  Eerste en 
Tweede Kamer uit de leden van die colleges in buitengewone 
vergadering bijeen te roepen, indien enigszins mogelijk in de  
gewone vergaderzalen aan het Binnenhof te 's-Gravenhage." 

Het  was toen zijn opzet om al het oude opnieuw te laten werken. 
Met de synthesegedachte zou de heer Veraart wel accoord hebben 
kunnen gaan in die zin, dat, als er ledige plaatsen zijn, hij er hele- 
maal niets tegen zou hebben, dat, nadat allereerst geput was uit de  
lijsten van plaatsvervangende Iedei1 van de Tweede Kamer, als be- 
doeld in de  Kieswet, die lijsten na zuivering zouden worden aan- 
gevuld met personen, die zich gedurende de tijd van de bezetting 

13 



bijzonder verdienstelijk hebben gemaakt. De heer Veraar! citeert uit 
zijn ontwerp: 

35541 (Veraart) 

76588 (Sluyser) 

,,De Voorzitter van de Kamer pleegt hiertoe overleg met allen, 
die op een door Ons samengestelde en hem aangeboden lijst 
zullzn worden vermeld en regelt in overleg, indien de betrokke- 
nen dat wensen, de plaatsing van hun naam op de lijsten van 
plaatsvervangende leden van de Tweede Kamer als bedoeld in 
de Kieswet." 

Voor zulk een regeling achtte de heer Veraart ook een wetsbesluit, 
dat in Londen gemaakt was, nodig. 

Op het feit, dat in September 1944, dus enige maanden na de ge- 
beurtenissen in de Buitengewone Raad van Advies, het Kabinet te 
Londen op de synthesegedachte stond, heeft de heer Veraart de vol- 
gende visie. Zoals het zo dikwijls gebeurt, stuurt men mensen het 
woud in, maar tenslotte doet men met hun denkbeelden zelf zijn 
voorderl. Dat is misschien ecn lelijke zijde van sommige politiek, die 
natuurlijk hier niet meer bestaat! De heer Gerbrandy en zijn vrien- 
den hebben het tenslotte doen voorkomen, alsof die synthese uit hun 
overleg voortkwam, hoewel de overtuiging van de heer Veraart is, 
dat zij er lange tijd in het geherl niet aan gedacht hebben, maar op 
de wijze van de milde dictatuur te werk wilden gean. 

Samenvattend is de strijd van de heer Veraart niet gericht geweest 
tegen hetgeen uiteindelijk de gedachte van het Kabinet geworden 
is. de synthesegedachte, doch deze heeft zich gericht tegen de plan- 
nen, die in 1943 en in het begin van 1944 op de voorgrond gesteld 
werden om te komen tot een volkomen door de Regering benoemd 
vertegenwoordigend lichaam. 

De grote strijd te Londen heeft volgens de heer Sluyser eigenlijk 
gedraaid om deze kwestie: hoe zal na de bevrijding de positie zijn van 
de vertegenwoordigende colleges, in het bijzonder de Kamer. Voor- 
zover hij de zaak kan beoordelen, was dat echter niet de kern van 
de zaak, maar ging het meningsverschil veel dieper. Naar zijn mening 
ging het eigenlijk om de vraag, hoe het niet alleen na de bevrijding, 
maar ook gedurende de tijd, dat de Regering te Londen haar werk- 
zaamheden moest verrichten, zou gaan met de ministeriële verant- 
woordelijk. Hij gelooft, dat, als men alles, wat te Londen is ge- 
beurd, ontdoet van het bijkomstige, het -vaak toevallige en persoon- 
lijke, men altijd weer terugkomt tot deze kern: hoe is het met de 
ministeriële verantwoordelijkheid, nu het Kabinet zonder Kamer 
naar Londen is gekomen en daar moet werken. 

Uiteraard is het principiële meningsverschil over het antwoord 
op deze vraag niet altijd op dezelfde wijze aan de dag getreden. 
Men had de kwestie van de volksvertegenwoordiging, men had ook 
andere kwesties, die daarmede verband hielden. 

De heer Sluyser gelooft, dat de heer Veraart de zaak te formeel 
heeft belicht, zowel te Londen als voor de commissie. Het was te 
Londen z.i. niet alleen een kwestie van staatsrecht, maar ook, en 
naar zijn gevoel voornamelijk. een kwestie van staatkunde. Staats- 
rechtelijk was de zaak natuurlijk niet zo ernvoudig. Men kon een 
aantal argumenten tegenover elkaar zetten. Dat is te Londen in de 
tijd, voorafgegaan aan de instelling van dc Buitengewone Raad van 
Advies, ook zeer ijverig gebeurd in de verschillende besprekingen, 
die daarover hebben plaats gehad. Men zeide b.v.: de Kamer bestaat 
niet meer, en in elk geval is over enige jaren het mandaat van de 
Kamer toch verlopen, dan zijn die vier jaar om: het Kabinet is 
dus niet meer verantwoordelijk aan de Kamer, waarom zouden 
wij ons nu verder met die ,,formelew kwestie van de ministeriële 
verantwoordelijkheid bezig houden? Tegenover dat argument was 
onmiddellijk dit te stellen: de zittingsduiir van de Kamer is onder- 
broken, die vier jaar zijn niet effectief uitgediend. Daartegenover 
werd dan gesteld: als de oorlog langer duurt dan het einde van de 
zittingsduur van de Kamer, is de Kamer niet-officieel gesloten. En 
tenslotte werd tegenover dat argument weer gesteld: voor Indië is 
bij Koninklijk besluit de zittingsduur van de Volksraad verlengd; 
dat zelfde kan ook ten opzichte van de Kamer gebeuren. Pro en 
contra hielden elkaar min of meer in evenwicht; het was werkelijk 
meer een kwestie van staatkunde dan van staatsrecht. 

Naarmate de wenselijkheid en de waarschijnlijkheid tot zekerheid 
werden, dat Nederland bevrijd zou worden, dank zij een overwinning 
van de geallieerden, kwam de vraag meer aan de orde, hoe de be- 
stuursvoorziening moest worden geregeld. Hierover hebben - dat 
is ook bekend uit de nota van de heer Albarda en het boek van de 
heer van den Teinpel - in het Kabinet nogal wisselende opvattingen 
bestaan. Er is een aantal ontwerpen-bestuursvoorzieningen geweest, 
die, als men ze ontleedt, deze grote lijn vertonen: men wil gedurende 
een half jaar niets anders dan een Kabinet, dan gedurende een jaar 
een overgangstoestand en dan eindelijk het parlement. Dat was liet 
eerste ontwerp-bestuursvoorziening. Het tweede had deze strek- 



k i w :  dat vacuiim van een half jaar overbruggen door een nood- 
voorziening en dan de verdere maatregelen dichterbij trekken. Het  
derde beoogde e:n parlement, samengesteld uit gijzelaars en andere 
groepen. Kort en goed: dat  was wat men wel ecns noemt ,,kringetjes 
trekken in het zand". terwijl het naar het gevoel van de heer Sluyser 
vooral hierom ging: de Kamer, in de samensteliing, die zij in 1940 
had, maar gezuiverd van de elementen, die zich tijdens de  bezetting 
hebben misdragen, moet terugkomen en tegelijkertijd moeten rnaat- 
regelen worden geriomen o m  Nederland van de  andere colleges 
te voorzien, gemeenteraden en Provinciale Staten. Over deze kwestie 
is ontzaglijk veel gedelibereerd. Het ontslag van de heren Kerstens 
en van Angeren heeft tenslotte de katholieke leden van de Buiten- 
gewone Raad van Advies tot het inzicht gebracht, dat  zij in  geen 
geval genoegen konden nemen met e'en maatregel, die minder was 
d a n  ern onmiddellijk herstel van de vertegenwoordigende lichamen. 
Dit verband verklaart de  heer Sluyser aldus: aanvankelijk stonden 
enkele katholieke l ~ d e n  een weinig aarzelend tegenover de vraag, 
hoe de  regeling ten aanzien van de  vertegenwoordigende lichamen 
zou moeten zijn. D e  heer da Costa Gornez heeft van de  aanvang 
af o p  het standpunt gestaan, dat  de  vertegenwoordigende lichamen 
onverwijld moesten worden hersteld, maar hij heeft moeilijkheden 
gehad met sommige leden van de Buitengewone Raad van Advies. 
Daarop is het geschil met de heren Kerstens e n  van Angeren er 
tussen gekomen: de heer Kerstens. die uitgegleden was over de  
bananenschil van de  U.N.R.R.A. - maar geen sterveling te Londen 
geloofde, dat  hij daarom weg ging - en d e  heer van Angeren. 
die weg ging in verband met het Buitengewoon Politiebesluit. O p  
7 Juni 1944 verscheen er toen in Vrij Nederland een open brief aan 
de Raad van Ministers, ondertekend door de  heren dn Costa Gomez. 
van Haastert, Monchen, ridder d e  van der Schueren, tegenwoordig 
Commissaris van de  Koningin in de  provincie Overijssel. 

I n  diezelfde tijd was de  kwestie van de bestuursvoorziening aan 
de orde en toen men door de  gebeurtenissen met de neus o p  de 
feiten werd gedrukt, werd men er van overtuigd, dat  men eenvoudig 
nergens ZOU zijn, wanneer ern dergelijk Balkan-staatsbestel, dat  lang- 
zamerhand te Londen was gaan overheersen, of Perzische staats- 
zeden! zoals Minister Albarda zei, in Nederland werden ingevoerd. 
Dat heeft uiteraard de kwestie van de bestuursvoorziening in de 
Raad wel wat gemakkelijker gemaakt. 

O p  1 Juni 1944 heeft de heer Sluyser in de  Buitengewone Raad 
van Advies het volgende voorstel gedaan: 

,,De Raad verzoekt de  l e  Commissie een prae-advies uit te 
werken o p  de K.B.'s betreffende d e  Bestiiursvoorzieningen, dat  
o p  de volgende punten is gebaseerd: 

l". uitvaardiging van een interpretatief besluit, bij hetwelk 
wordt verklaard, dat  de  zittingsduur van d e  Staten-Generaal 
door den vijand is onderbroken: 

2" .  onmiddellijke bijeenroeping, na de  bevrijding van het 
vaderland, van de  Staten-Generaal, nadat zuivering heeft plaats 
gevonden; 

3". zoo noodig aanvulling der vacatures. eventueel volgens 
het systeem bedoeld in art. 8 van het ontwerp K.B. ,,Uitvoe- 
ringsbesluit Tijdelijke Bestuursvoorziening"; 

4". aanpassing van de desbetreffende artikelen van de Grond- 
wet aan de  bijzondere omstandigheden door tijdelijke wijziging, 
respectievelijk tijdelijk buitenwerkingstelling; 

5 O .  afkondiging van de bovenvermelde besluiten te  Londen, 
waarbij, indien de  veiligheid van personen in gevaar zou kun- 
nen komen, de procedure wordt gevolgd der beide ontwerpen 
K.B. Tijdelijke Bestuursvoorziening." 

Dat  laatste betekende afkondiging, maar nog niet publicatie in het 
Staatsblad. 

Met betrekking tot de  aanvulling verklaart de  heer Siuyser, dat 
het punt ,,oorspronkelijke lijsten" nooit een onderwerp van bespre- 
king heeft uitgemaakt. Hij kan zich vergissen, maar dit slaat o p  een 
denkbeeld, dat  uit het Kabinet was gekomen. 

D e  heer Sluyser kan zich voorstellen. dat  er enige tegenspraak zit 
in d e  uiteenzetting, die hij geeft en de indruk, die door het Kabinet 
gewekt is. Er  is e-n Kabinet, dat  vecht voor de  ministeriële verant- 
woordelijkheid, dat  de waarde van de Kamers en de  andere ver- 
tegenwoordigende Iicharnen kent, zoals blijkt uit duizenderlei 
uitingen, opmerkingen en stukken, die de Ministers hebben gemaakt: 
er is verder een college, dat advies over de bestuursvoorziening moet 
uitbrengen en nu komt juist dit Kabinet, dat meer dan een ander zich 
eenzaam moet gevoelen zonder de Kamers, met een voorstel o m  de 
Kamers niet bijeen te roepen. 

De heer Sluyser moet ter verklaring van deze ogznschijnlijke tegen- 
stelling zeggen, dat een aantal leden van het Kabinet. met wie hij per- 



soonlijk over deze zaak contact heeft gehad. de gevangenen waren 
van volkomen verkeerde berichtgeving over Nederland. Er  is uitzr- 
aard wel eens gesproken over de geheime dienst en wat die over 
Nederland vertelde. Technisch zat de zaak van de heer Sorner goed in 
elkaar. Wel geeft de  heer Sluyser toe, dat de  heer Sorner zijn persoon- 
lijke visie op de zaken liet prevaleren, maar het totaal van zijn rappor- 
ten was aardig veelzijdig. D e  zaak is alken, dat, voorzover de heer 
Sluyser bekend, niet alle rapporten ter kennis van het Kabinet zijn 
gekomen. Als men zou nagaan hoeveel van de rapporten, telegram- 
inen en berichten, die de geheime dienst over de politieke ontwikkeling 
van Nederland ontving - en dat onderwerp moest het Kabinet toch 
in de eerste plaats interesseren - ter kennis van de Ministers zijn 
gekomen, zou men zien, dat zij maar een zeer klein deel vormden van 
cle grote stapel, waarover de geheime dienst beschikte. D e  heer Sluyser 
beweert niet, dat de geheime dienst die rapporten achterhield. Hij kan 
niet met de feiten aantonen, waar zij zijn blijven steken o p  de weg 
van de geheime dienst naar de individuele Ministers. 

D e  heer Sluyser heeft een merkwaardig voorbeeld daarvan. 
Juist in de tijd, toen men over de bestuursvoorziening aan het spreken 
'aas, kreeg hij in handen -- hij weet niet meer o p  welke wijze - 
een rapport van de geheime dienst, gestempeld en wel, waarboven 
stond: ,,Een nieuwe staat, ee r  nieuwe partij". E r  stonden een aantal 
dingen in, waarmede hij het niets eens was, maar daar  gaat het niet om. 
Hei  rapport was buitengewoon objectief en veelzijdig en het bevatte 
ecn eantal dingen, waarvan men moest zeggen: dat  ziet e r  niet gek 
uit. Welnu, in dat  rapport staat bijvoorbeeld: 

,,Na den terugkeer van de regeering in ons land zal verder zoo 
spoedig mogelijk een volksvertegenwoordiging dienen te worden 
gevormd. M.i. zou dat  zeer wel op deze wijze kunnen geschieden, 
dat de leaen voor dat maal werden benoemd door de  Kroon, 
gehoord de  voorzitters der vroegere Kameri'racties. Daarmede 
zou m.i. voldoende waarborg zijn verkregen, dat  in de volks- 
vertegenwoordiging oude en nieuwe stroomingen in het volk 
behoorlijk tot hun recht zullen komen en dat  vroegere leden, die 
zich tijdens de &zetting hebben gecompromitteerd, daarin geen 
zitting zullen hebben." 

Dit rapport was uit Nederland afkomstig. D e  heer Sluyser heeft 
over dit rapport gesproken met de heren Albarda, van der1 Tempel 
en Burger, die van het bestaan van het rapport echter niets wisten. 
De heer Sluyser moet dit rapport, dat  gedateerd was 9 November 
1943, van de een of ander gekregen hebben. Het  merkwaardige 
volgens hem is dit: men is in en buiten de Raad van Advies ern paar 
jaar aan het redekavelen over de vraag, wat het Nederlandse volk 
wil, er ligt een jaar lang een rapport, waarin staat: ,,Het Nederlandse 
volk schenke de voorzitters van de fracties vertrouwen, laat hen 
aanwijzen welke ledcn zich hebben misdragen, dan kunnen wij spoedig 
weer een volksvertegenwoordiginp hebben" . . . . . . en Ministers, die 
verantwoordelijk zijn tegrnover het parlement, weten van niets! Het  
zou zeer de moeite waard zijn na te  gaan, aldus de heer Sluyser, hoe 
de ambtelijke voorlichting van de leden van het Kabinet over het poli- 
tieke leven in Nederland zich heeft voltrokken. Sommige leden van 
het Kabinet zullen wel van dergelijke rapporten kennis hebben 
gekregen, maar het ging voor anderen zeer geheimzinnig, ook na- 
tuurlijk omdat er inderdaad mensenlevens mede gemoeid waren. 

Het  advies dd. 19 Juni 1944 inzake de bestuursvoorziening - dat  
door de heer Sluyser is geschreven - is in de Raad van Advies met 
6én stem meerderheid aangenomen, zoals kan blijken uit de minder- 
heidsadviezen, welke er bij zijn gevoegd. 

Het besluit viel o p  1 Juni en o p  19 Juni had de  commissie-van 
Haastert-Siuyser-de Wit het ontwerp gereed, dat  met één stem 
meerderheid werd aangenomen. E r  zijn twee rninderheidsadviezen 
bijgevoegd, die uiteraard een zeer merkwaardige kijk geven o p  de  
opvattingen omtrent deze zaak, vooral het minderheidsadvies van 
de  heren Eggerzs en Six. 

Het  advies van de Raad is, voorzover de  heer Sluyser weet, nooit 
in wetsvorm getekend. D e  heer Sluyser verwijst in  verband met het 
verdere verloop naar hetgeen de heer van den Ternpel zegt in zijn 
boek o p  blz. 202 e.v., alwaar ook verklaard wordt, waarom tenslotte 
de zaak blanco moest worden gelaten. N a  het Noordbrabantse 
of Zuid-Nederlandse Kabinet - hoe men het ook noemen wil - heeft 
het Kabinet-Schernzerizorn-Drees tenslotte de gedachten uitgevoerd, 
die in het advies van de Raad van Advies zijn verwerkt, te laat helaas, 
maar dat mag men het Kabinet-Schermerhorflrees niet verwijten. 

In bezet Nederland hield men zich eveneens met het probleem van 
de volksvertegenwoordiging bezig, vooral toen de bevrijding naderbij 
kwam. 

Mr. G. E. van Walsilrn, tijdens de gehele bezetting lid van het z.g. 
Politiek Convent, verklaart, dat  er in  de  herfst van 1942 bij het 
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Politiek Convent een vragenlijst is binnengekomen, naar het heette 
uit Engeland. Ten aanzien van deze vragenlijst werd aangenomen, 
dat  zij bona fide was en dat het een stuk was, waarvan het van 
belang was er een behoorlijk antwoord o p  te geven. 

In  deze vragenlijst stonden verschillende vragen. D e  eerste was: Hoe  
denet men over de Regeringsvorm na de bevrijding? Het tweede 
onderdeel van deze vraag was: Is het verlangen naar een sterkere 
autoriteit der Regering (meer persoonlijk bewind van de Koningin) 
algemeen? 

D e  tweede vraag: Wordt in dit verband een radicale verandering 
in ons parlementair stelsel gewenst of verwacht? Z o  ja, in  welke zin? 

D e  derde vraag: Wordt er gei?oopt en verwacht, dat de  oude 
scheidslijnen tussen de politieke partijen opgeheven zullen kunnen 
worden en zo ja, hoe ziet men de partijformatie na de oorlog? 

D e  vierde vraag: Meent men, dat na de oorlog de differentiatie in 
ons onderwijs (bijzondere scholen) inoet voortbestaan of wil men 
sterkere unificatie? 

D e  vijfde vraag: Is het gevoelen algemeen, dat  er na d e  oorlog 
grote veranderingen in de sociale verhoudingen in ons land moeten 
komen? Z o  ja, in  welke zin? 

D e  zesde vraag: H o e  meent men, dat Duitsland behandeld zal 
moeten worden na de oorlog? 

D e  zevende vraag: Hoe  denkt men over de toekomstige structuur 
van Europa? 

Naar  aanleiding van die vragen is er een gemeenschappelijk ant- 
woord l) opgesteld. Men is over dit antwoord tot volkomen overeen- 
stemming geraakt, al blijkt er uit, dat er o p  bepaalde punten verschil 
van mening bestond. In het algemeen waren het nuanceringen, mis- 
schien ten aanzien van de positie van de politieke partijen tegengestelde 
meningen. Dat  antwoord is uit dit gezelschap verdwenen en heeft zich 
daarna aan de waarneming van de heer van Walsurn onttrokken. 

Bij dit antwoord is een afzonderlijk memorandum gevoegd over 
het herstel van het politielte leven na de  restauratie. D e  heer van 
Walsunz vestigt d e  aandacht o p  de volgende passage daarin: 

,,Naast stemmen, die zich uitspreken voor het verdwijnen van 
alle politieke partijen, worden andere meer ernstig te nemen 
stemmen gehoord, die weliswaar het bestaan van politieke par- 
tijen ook voor de toekomst aanvaarden, maar die van oordeel 
zijn, dat een vruchtbare ontwikkeling van het staatkundige leven 
in Nederland een andere partijgroeoering verlangt. Er  worden 
pleidooien geleverd voor een twee- of drie-partijensysteem, waarbij 
men klaarblijkelijk uitgaat van de gedachte, dat  zulk een systeem 
in enigerlei vorm van bovenaf door de Staat moet worden op- 
gelegd. Het is moeilijk te verstaan, hoe een dergelijke regeling 
met het wezen der democratie in overeenstemming valt te  
brengen. Een andere stroming bepleit de wenselijkheid van een 
bewust verbreken der nistorische continuïteit, doordat de oude 
partijen zich zelf ontbonden zouden verklaren om aldus in een 
vrije discussie tot een nieuwe partijgroeqering te komen. Aan 
C.H.-zijde staat men sympathiek tegenover deze gedachte." 

Het is dit punt, dat de heer van Walsurn even wil toelichten, omdat 
het voor ieder, die zijn opvattingen toen en na de bevrijding kent, 
natuurlijk duidelijk is, dat zijn aanwezigheid in dit Politiek Convent 
tot deze uitspraak aanleiding heeft gegeven. Hij wil er echter wel 
de  aandacht o o  vestigen, dat hij niet de enige was, die daar voor de  
Christelijk-Historische Unie zitting in had, zodat het onjuist zou zijn 
om deze uitlating alleen uit het feit van zijn persoonlijke ontwikkeling 
te trachten te verklaren. 

Het  vraagstuk, of na de  bevrijding d e  Staten-Generaal als zodanig 
bijeen zouden moeten komen - met alle problemen, die daaraan vast 
zaten, zoals de vraag, of de termijn van de Staten-Generaal al dan niet 
geëxpireerd was, of men de zittende leden moest zuiveren, kortom 
al die vraagstukken, die te Londen zo uitvoerig zijn besproken -, 
is in het Politiek Convent niet aai1 de orde geweest. Er  is natuurlijk 
wel eens over gesproken, maar niet in die concrete vorm. De gedach- 
tengang, die in deze kringen heerste, was, dat na  de  bevrijding in elk 
geval het parlement terug zou moeten komen o m  machtigingen te 
geven voor de noodsituatie, die dan zou komen. D e  leden van het 
Politiek Convent zijn er dus verder als politieke groeperingen niet op 
ingegaan, omdat zij meenden, dat dit zich zou afspelen in een periode, 
waarin de tijdelijke voorzieningen, waarmede zij zich hebben bezig 
gehouden, zouden zijn geëxpireerd. Het standpunt van de  leden van 
het Politiek Convent was, dat de  Staten-Generaal - de  oude Staten- 
Generaal - direct zouden terugkeren. 

E r  waren echter mensen, die op het standpunt stonden, dat ze dan  
direct zouden moeten terugkeren e n  gewoon zouden moetin func- 
tionneren. E r  waren andere mensen, die meenden, dat ze in elk geval 
terug zouden moeten komen o m  een noodvoorziening, die dan  zou 



') Bijlage 98. 

9 Vgl. bijlage 88. 

ri~ri~cri te worden getioflrn, te legaliseren. Overigens was ei ook in 
deze kring over de uitwerking verschil van mening en er waren ook 
hier de nuanceringen, die men overal in de  gedachtenwisseling over 
deze zaak aantrof. 

D e  heer van Wal.sur?z kan zich niet herinneren, dat  nien zich in dit  
gezelschdp met deze vragen zeer uitdrukkelijk heeft bezig gehouden. 
Hij geloott wel, dat het zo van tijd tot tijd ter sprake is gekomen. 
mdar dit heeft niet geleid - voorzover hij zich herinnert - tot het 
formuleren van bepaalde nota's. 

Indien men zegt. dat men het er eigenlijk in grote lijnen over eens 
%as, dat  de  oude Staten-Gmeraal moesten terugkeren, kan dit in- 
sluiten. dat  men algeineen van mening was, dat  de  oude Staten- 
Gerieraal weer normaal verder moesten gaan functionneren. D a t  i\ 

echter ecn standpunt, dat zeker niet algemeen werd gedeeld, want de  
heer vaa Wals~lnl was daar b.v. zelf bepaald tegen. Men was het er 
over eins, dat het noodzakelijk was o m  in elk geval door het terug- 
roepen van de oude Staten-Generaal de continuïteit te laten vast- 
leggen. E r  was een discussie, die liep over de vraag, wat die Staten- 
Generaal, teruggeroepen zijnde. zouden moeten besluiten. Voor wat 
betreft de periode, die zou ontstaan, nadat de Staten-Generaal terug 
waren gekomen en ern inachtiging aan  d e  Regering zouden hebben 
gegeven. hebben vraagstukken, o p  welke wijze men een college moest 
formeren, waarin der!s het oude element vertegenwoordigd was en 
deels het nieuwe element. dat  tijdens de bezetting het vertrouwen van 
de bevolking had verkregzn, een rol gespeeld. Toen was er overeen- 
\temming over d e  vorming van een Adviescommissie. D a n  zou de  
Regering in overleg met die Adviescommissie vaststellen, hoe verder 
ten aanzien van die Staten-Generaal zou moeten worden gehandeld, 
nadat die Staten-Generaal teruggekomen waren en die machtiging 
hadden gegeven. 

D a t  was geen standpunt, dat  algemeen in de kringen van het 
Politiek Convent aanvaard werd. D e  heer van Walsum heeft reeds 
gezegd, dat hij zich niet herinnert, dat het Politiek Convent zich hier- 
mede o p  gezette wijze heeft bezig gehouden. E r  is wel over gesproken: 
er zijn bepaalde denkbeelden naar voren gekomen. maar voorzover 
daar nuanceringen van meningen zijn, wil de heer van Walsur?~ al 
deze niiancerinen zonder meer toch niet o p  rekening van het Polit:ek 
Convent geschreven hebben. Hij wil daarmede zeer voorzichtig ziin, 
hij wil dus vooral voorkomen dat  hij een verkeerde indruk wekt. Hij 
heeft uit de  aard der zaak zijn eigen inzichten over deze aangelegen- 
heden in die kring we! besproken. Daar  stond hij min of meer alleen 
in. D e  heer van Walsurn gelooft, dat  d e  overheersende mening in het 
Politiek Convent eerder geweest zou zijn om na de  allereerste over- 
gangsoeriode de oude Staten-Generaal te laten terugkomen en gewoon 
te laten functionneren. Dat  zegt de heer van Walsum echter met 
reserve, oindat hij dat  niet concreet kan reconstrueren. 

Natuurlijk is er wel gesproken over de vraag. in hoeverre de  
Volksvertegenwoordiging van vóór 1930, waarvan d e  zittingsueriode 
was geëxpireerd, nog als vertegenwoordigend kon worden beschouwd. 
Dat  zijn vragen, die daar aan de  orde zijn gesteld, e n  in elk geval was 
men van mening, dat  e r  iets moest worden gedaan, mede o m  het 
bezwaar van d e  expiratie van de termijn van de  Volksvertegenwoor- 
diging te legaliseren, Men kon echter moeilijk verwachten, dat  in de  
kring van dit Politiek Convent, in de kring dus van de vertegen- 
woordigers van d e  politieke partijen van vóór de  oorlog, groot en- 
rhousiasme zou bestaan voor de opvatting, dat  de  Volksvert~, -oen- 
woordiging haar vertegenwoordigend karakter had verloren. In dat  
opzicht wil de hew vmt Walsurn dus zeer uitdrukkelijk vastleggen, 
dat de persoonlijke inzichten van hemzelf en van degenen, die uit 
niet-politieke kring in dit overleg betrokken waren, niet de  heersende 
opvattingen in het Politiek Convent waren. Al waren ook daar weer 
nuances. D e  een liet dat  wat zwaarder wegen dan d e  ander. 

In  het bezit van de commissie is een nota 'i van 19 April 1944. 
handelende over binnenlands bestuur. welke nota door het Vader- 
lands Comité via de Zwitserse weg naar  Londen is gezonden. In  
4 5 van dit hoofdstuk heeft de commissie reeds van enige gedeelten 
van deze nota melding gemaakt. 'j 

D e  nota behande:t e-n van de  vragen, die bij het herstel rijzen. 
nl. hoe gehandeld zal worden ten aanzien van Staten-Generaal. Pro- 
vinciale Staten sn  gemeenteraden. Het Vaderlands Comité huldigt de  
opvatting, dat  het nog het beste is zich zo dicht mogelijk aan te 
\luiten bij Grondqet  en wet en de laatst gekozene volksvertegen- 
woordiging, al is zij overjarig, te herstellen Hetzelfde geldt dan van 
Provinciale Staten en gemeenteraden. 

Met betrekking tot d e  zittingsduur ware t e  handelen. alsof deze 
gedurende de bezettingstijd geschorst is. Vanzelf is dan d e  verdere 
rittingsduur begrensd. In  de  opengevallen plaatsen ware niet te voor- 
zien. In  het Comité is de gedachte bepleit aan de  Kroon dan een recht 
van aanvulling te geven. Daaraan zouden minder bezwaren verbonden 
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71jn Jan  adri een benoemmg van een geheel college door de Kroon. 
In provinciën en gemeznten moeten de vertegenwoordigers dei 

burgerij een eigen verantwoordelijkheid dragen. In de ecrste plaat. 
in het dagelijks bestuur, maar ook herstel van Provinciale Staten en 
gemeenteraden is wenselyk. 

De heer B o ~ c h  van Rose/zthaI verklaart, dat de  Vertru~~wensman- 
nen zich niet uitgesproken hebben met betrekking tot het parleinent, 
met name over de vragen, of het oude parlement van 1940 wecr 
zitting moest nemen, zij het dan gezuiverd, of er een nieuw benoemd 
padement moest komen dan wel of een tussvmysteem het meest 
wenselijk was. Dat was te dicht bij de politiek. Hij kan zich niet 
herinneren, of zij hierover aan de Regering adviezen hebben doen 
toekomen, al stond hij persoonlijk op het standpunt, waar het oude 
parlement grote lacunes vertoonde en vele groepering,,l weg waren, 
dat er zo gauw mogelijk een nieuwe volksvertegenwoordiging moest 
komen. Hij wilde zo snel mogelijk verkiezingen. Hij ging persoonl~jk 
van de  gedachte uit, dat er na de bevrijding bijvoort?eeld twee of 
drie maanden nodig zouden zijn voor de voorbereiding van de  ver- 
kiezingen en dat er gedurende die tijd geen parlement zou zijn. Voor 
een namaak-parlement voelde hij niet veel. h.laar hij herinnert zich 
niet, dat Vertrouwensmannen daarover ooit advie? aan de Regering 
hebben gegeven. 

Op de vraag, wat Vertrouwensmannen van NederI,.mil uit ten op- 
zichte van het vraagstuk-,.parlement" als wederspel hebben gegeven, 
antwoordt de heer Drees, dat in zijn hernnering niet liet College van 
Vertrouwensmannen zich daarmede in de eerste plaats hecft bezig 
gehouden. Het is er wel mee bezig geweest en er zijn ook nota's over 
geschreven, maar er zijn vooral van de  kant van het Politiek Convent 
en het Vaderlands Comité vrij veel raadgevingen naar Londen ge- 
gaan, in een andere geest dan die, waarvan de gedachten te Londen 
blijk gaven. Er  heeft natuurlijk in Nederland over de  politieke gang 
van zaken een zeer intens overleg plaats gehad. Oorspronkelijk heb- 
ben de  politieke partijen zich op het standpunt gesteld, dat het oude 
parlement moest terugkeren, als zijnde het enige wettig aangewezen 
lichaam. Naarmate de tijd verliep, kwam het moeilijker te liggen, 
onidat er enerzijds vele vacatures zouden zijn en anderzijds omdat 
in cie verzetsbeweging zeer sterk de weris leefde, dat dc mensen, die 
van betekenis waren geweest gedurende het verzet en daaraan geeste- 
lijke leiding hadden gegeven, er in betrokken zouden worden en men 
niet behoorde te volstaan met een parlement, aangevuld uit de oude 
lijsten van de verkiezingen van 1937. In feite is men met de verzets- 
beweging en het Vaderlands Comité tot het compromis gekomen: het 
oude parlement moet optreden, het moet gezuiverd kunnen worden 
en aangevuld met mensen, die tijdens de bezetting op de voorgrond 
~ i j n  gekomen. Die gedachte is o.a. in de Contact Commissie naar 
voren gekomen. Dat is helemaal doorgepraat. Er waren eerst velerlei 
meningsverschillen, maar tenslotte is overeenstemming bereikt. Er is 
toen ontstaan de gedachte: er moet zijn een adviescommissie, want 
eerst moet het parlement een zuivering ondergaan en daarom moet 
er een adviescommissie zijn, die dan ook de in vacatures te benoeinen 
personen kan voordragen. Eerst werd gedacht aan het Groot Burger- 
comité, dat aangevuld zou worden. Er moest zijn een adviescom- 
missie, waarin het verzet een derde deel van de  plaatsen kreeg, waar- 
in de politieke partijen vertegenwoordigd zouden zijn e r  mensen uit 
sociaal-economische organisaties. Dit alles is opgebouwd in het ver- 
zet, zelfs wat de mensen betrcit, die daarvoor gekozen zouden ulor- 
den. Men heeft dus helemaal voorbereid de gedachte van de Nationale 
Adviescommissie, zelfs wat betreft de mensen. die daarvoor gekozen 
zouden worden. Daaruit is gegroeid, hoewel de heer Dwes niet meer 
precies weet, of men het ook in de  Contact Commissie van de ille- 
galiteit precies omschreven zo aanvaard heeft, de gedachte: het par- 
lement keert terug en de opengevallen plaatsen moeteui niet aangevuld 
worden uit de  lijsten van 1937, maar teil aanzien dazrvan moet de  
N.A.C. kunnen adviseren deze plaatsen te doen innemen door men- 
sen uit het verzet. Dat  heeft verre politieke consequenties gehad. 
Toen dit onder het Kabinet-Schermerhorn geschiedde, heeft de  lei- 
ding van de  anti-revolutionnairen dit onaanvaardbaar geacht. 

De heer H. M. van Randwijk, redacteur van het ondergrondse Vrij 
Nederland, verklaart, dat de vraag, of er na de bevrijding spoedig 
verkiezingen moesten worden gehouden en hoe het moest gaan 
met het parlement, een onderwerp van discussie is geweest in vrijwel 
alle persorganen. Zowel De Waarheid als Trouw, De Vonk, Vrij 
Nederland e.a. hebben zich daarmede bezig gehouden. In de houding 
ten aanzien van dit probleem is, naarmate de tijd voorduurde, een 
wijziging ontstaan. 4anvankeIijk gevoelde een kleine meerderheid 
in de illegaliteit er weinig voor, dat het oude parleirrrnt terugkwam: 
men gevoelde meer voor een tijdelijke Nationale Raad -- die uit 
volkomen nieuwe mensen bestond en eventueel uit oude menstin, niet 
omdat zij zitting hadden in het oude parlement. maar die benoemd 
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moesten worden -, die als vertegenwoordigend lichaam zou kunnen 
optreden. Oolc in communistische kring was men, gelooft de heer 
van Randwijk, daar vóór, maar de wenselijkheid van dit gehele 
geval verminderde in de ogen van een groot aantal lieden, naarmate 
de aanwijzingen, de  kansen, dat de in de oorlog ontstane progres- 
siviteit zou worden erkend en geëerbiedigd en ook tot uitdrukking 
zou worden gebracht in dat  nieuwe college, minder schenen te 
worden. In die zin en naar die mate verminderde de  belangstelling 
voor een college, waarvan men niet wist, hoe het er uit zou zien. 
Midden in de oorlog was het een vanzelfsprekendheid, da t  er een 
nieuw niveau van politiek gemeenschapsleven was bereikt, dat  ergens 
anders lag dan bij de  aanvang van de oorlog. Naarmate men het 
einde van de oorlog naderde, bleek reeds, dat  dit in veel mindere 
mate het geval was. 

In die zelfde verhouding daalde het enthousiasme voor welk col- 
lege ook, dat men tevoren niet kon overzien. 

Nog tijdens de oorlog is men gekomen tot de  synthese van oud 
en nieuw d.w.z. dat  men de leden van de oude vertegenwoordigende 
lichamen wilde laten zitten en de opengevallen plaatsen wilde doen in- 
namen door leden, die het vertrouwen van het volk hadden gekregen. 

Toen de winter 1944-1945 voortschreed, wist men in Nederland 
ook al: Z o  gaat het gebeuren. Deze kentering moet zich wel voor- 
gedaan hebben in September-October 1944. Het  is heel goed moge- 
lijk, dat het bekend worden van de  Londense oplossing voor de  
Provinciale Staten en gemeenteraden ook weer bijgedragen heeft tot 
de verdere ontwikkeling van de opinie in Ncderiand. 

D e  heer van Randwijk heeft niet de  indruk, dat er in de laatste 
tijd in de illegaliteit nog een felle strijd over deze problemen gevoerd 
werd. Wel is in de laatste tijd, vooral van rechtse zijde, strijd gevoerd 
over de functie van de  Nationale Adviescommissie, die het nood- 
parlement moest samenstellen. D e  Nationale Adviescommissie heeft 
inderdaad niets gedaan. Zij is al begraven o p  de  dag, dat  zij haar 
eerste vergadering hield. Zij heeft absoluut niets te betekenen gehad. 

D e  heer Meijer verklaart, dat  het hem bij het doorkijken van de 
stukken is opgevallen, hoe er reeds in 1941 en 1942 telkens sprake 
is van een bepaalde toekomstsituatie, die sterk zou afwijken van de 
staatkundige verhoudingen, zoals men die voor de oorlog had gekend. 
Het was zeer en vogue om in denigrerende zin te spreken over het 
begrip partijen, zo ook over het parlement. Het  boek ,,De weder- 
geboorte van het Koninkrijk", dat buiten Nederland was geschreven, 
geeft aanwijzingen in die richting. Z o  waren er ook in Nederland 
tal van geschriften, die Òf aan dit boek aanknoopten òf uit eigen 
inspiratie stelden, dat  het parlement minder te zeggen moest hebben, 
dat  de wetgevende macht meer bij de Regering zou moeten komen 
of in sommige gevallen bij de Koningin, dat  het parlement meer 
een achteraf controlerende taak moest hebben, dat het partijwezen 
het functionneren van een behoorlijke samenleving had bewezen 
Irwaad te doen. Deze gedachten waren in d e  jaren 1941, 1942 en 1943, 
ja zelfs in 1944, mlaar zeker in d e  eerste jaren, een nogal populaire 
reactie in niet eens zulke beperkte kringen o p  de schok, die de oorlog 
en de bezetting hadden gegeven. In  1944 werd het minder gehoord, 
misschien ook omdat de tegenstemmen luider en bewuster werden. 

D e  heer Culjé verklaart, dat  hij o p  4 October 1944 naar het be- 
vrijde Zuiden is gegaan om de Prins in te lichten over de  toestand 
van de BS., de deltavorming en de  coördinatie van de  Binnenlandse 
Strijdkrachten. Over de moeilijkheden, die er waren, maar vooral ook 
over de feitelijke toestanden. Verder had de heer Caljé nog een op- 
dracht van de C.C.. Er  waren geruchten gekomen, dat de Rege- 
ring met een noodparlement uit Londen zou komen, kant en klaar. 
Toen heeft de Contact Commissie dat  besproken; het is ook nog be- 
sproken in de secties van de G.A.C. en er was een communis opinio, 
dat  van hieruit een stem moest worden gehoord, dat de Regering dit 
niet moest doen en dat noodparlement niet als het ware dictatoriaal 
moest opleggen en dat  men met klem adviseerde daarmee te wachten 
en eerst contact o p  te nemen met de voornaamste politieke groepe- 
ringen en eventueel andere groeperingen in Nederland. De heer Caljé 
had daarvoor een mondelinge opdracht. Het  was dus een positief 
advies. Wij gelooft niet, dat er telegrammen over gewisseld zijn, maar 
dat het de bedoeling was, ciat dit meer persoonlijk zou worden uiteen- 
gezet. Op  2 November 1944 is hij naar Londen gegaan, nadat hij eerst 
in Eindhoven was geweest en in Brussel. 

T e  Londen aangekomen, is de heer Caljé o p  bezoek geweest bij d e  
Minister-President en bij de  heren van Heuven Goedhart en Burger 
en hij heeft een zitting van de  Raad van kwartiermakers bijgewoond. 
D e  heer Caljé meent, dat Minister van den Broek er ook bij zou zijn, 
maar verhinderd was. Minister van Lidth de Jeude woonde deze zit- 
ting wel bij. Da t  is tussen 2 en 16 November 1944 geweest. Daar  heeft 
de heer Caljé zijn verhaal gedaan; dat wil zeggen bij alle gelegenheden 
heeft hij het verhaal gedaan. D e  reactie van de heren o p  deze mede- 
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delingen was positief niet instemmend. Het enige weerwerk, dat de 
heer Caljé heeft gehad, is echter van Minister van Heuven Goedhart 
geweest. De heer Caljé bedoelt ,,weerwerkH in deze zin: men kan niet 
instemmend zijn en bovendien niet op de motieven van een zodanig 
standpunt nader ingaan, de ander niet van de pretense juistheid van het 
niet instemmen trachten te overtuigen. Dit laatste heeft alleen Minister 
van Heuven Goedhar: gedaan. Het is hoofdzakelijk een debat tussen 
Minister van Heuven Goedhart en de heer Caljé geworden. Maar hij 
heeft geen toezegging kunnen krijgen, dat men zich aan zijn verzoek 
conformeerde. Het hoofdmotief was, dat men zich te Londen op het 
standpunt stelde, dat men verantwoordelijk was om alle maatregelen 
te nemen voor een zo spoedig mogelijk terugbrengen van de demo- 
cratische Regeringswijze en instellingen en dat men daarom verplicht 
was te Londen een noodvoorziening ook voor de functionering van 
het parlement te maken. Daartegenover heeft de heer Caljé gesteld, 
dat dit toch in Nederland min of meer werd gevoeld als het opleggen 
van een speciale visie, die men te Londen had, aan het volk, waardoor 
het volk, zonder dat met zijn wensen rekening was gehouden, gebon- 
den werd aan deze opgedrongen instanties, Hoge Colleges van Staat 
staatsrechtelijk, hetgeen, voorzover men in Nederland had kunnen 
peilen, weerstand ontmoette. Dat het Londrnse standpunt daarom 
ook voor Nederland onbegrijpelijk was, omdat men het aan de andere 
kant juist, wel beseffend hoe moeilijk de vragen hierbij waren, in 
Londen zo heel erg op prijs stelde om bij de terugkeer gecn moeilijk- 
heden en narigheden te krijgen. Vandaar het advies: maak desnoods 
wat in concept gereed, maar kondig het niet af: pleeg eerst na de be- 
vrijding in Nederland overleg en wijzig het zo nodig. De heer Caljé 
heeft over deze zaak te Londen ook met de Koningin gesproken. 
H.M. had grote belangstelling voor de uit Nederland geuite wensen. 
De heer Caljé is veertien dagen te Londen geweest. Daarna is hij voor 
dit soort van aangelegenheden niet meer aldaar geweest. Hij had maar 
twee opdrachten van de Contact Commissie met de Regering te be- 
spreken. Dit was de ene. De andere was een zaak van de perszuive- 
ring. De heer Caljé heeft zeer positief bij de Regering geen instemming 
kunnen krijgen met de wensen, die hij overbracht van bezet gebied. 
Toen hij dat gedaan had en met de Koningin erover gesproken had, 
was zijn verdere opdracht op dit gebied afgelopen. 

Hij meent, dat hij nog mededeling heeft gedaan aan het Noorden 
van het resultaat van zijn besprekingen te Londen. Dat zou hij even 
moeten nakijken. Als het is gebeurd, moet het telegrafisch zijn ge- 
beurd. Op de vraag, of hij naar zijn opdrachtgevers in het Noorden 
heeft bericht, hoe men te Londen heeft gereageerd op de opvattingen, 
die in het bezette gebied gestonden, antwoordt de heer Calje, dat wat 
het nood-parlement betreft, de opdracht was, dat hij de Regering er 
van in kennis zou stellen en dat hij deze zaak ZOU bepleiten. Gezien 
de moeilijke ligging van het onderwerp om er over te telegraferen, 
neemt de heer Caljé aan, dat het niet de bedoeling was, dat men in het 
Noorden uitvoerig antwoord zou krijgen. Hij zou moeten nagaan, of 
er een zijdelingse boodschap is gestuurd. Een rechtstreekse boodschap 
met een uitvoerig antwoord is zeker niet gestuurd. Het is mogelijk, dat 
bij een of ander telegram aan de O.D. een zijdelingse mededeling is 
gedaan, bestemd voor de C.C.. Het is ook mogelijk, dat er in het ge- 
heel geen boodschap is gestuurd, uit de overweging: wek geen onrust! 
De heer Caljé was van het resultaat vrij zeker. Het is heel goed moge- 
lijk, dat men gezegd heeft: wek, waar het inderdaad, ondanks de wei- 
gering van de Regering, toch voor 99 % zeker was, dat de zaak goed 
lag, geen onrust door naar Holland te seinen: zij willen niet. 

Ongeveer in de tweede helft October 1944 heeft, aldus de heer 
le Poole, de heer van Roijen, die in deze maand op verzoek van Ver- 
trouwensmannen naar Londen was gegaan, van daaruit naar Ver- 
trouwensmannen getelegrafeerd, dat hij het van belang achtte, dat zij 
zich zouden beraden cver de grondslagen van de kabinetsformatie na 
de oorlog. Hierover heeft een vrij langdurige discussie plaats gevon- 
den, waarvoor grondslag heeft gevormd een nota, die door de heer 
Drees is opgesteld. l) Men heeft in de eerste plaats gesproken over de 
grondslagen van het Kabinet, waarbij zich direct allerlei vragen voor- 
deden, zoals: of alleen rekening moest worden gehouden met de be- 
staande vooroorlogse politieke partijen, of rekening moest worden 
gehouden met de illegaliteit qua talis, of rekening moest worden ge- 
houden met nieuwe politieke bewegingen, welke tijdens de oorlog op- 
kwamen, hoe de positie van de Minister-President zou moeten zijn; 
welke werkwijze de Ministerraad zou kunnen volgen. De verschillende 
raden, die het Kabinet-Scherinerhorn heeft ingevoerd, worden hierin 
gesuggereerd. 

Tevens is hierbij ter sprake gebracht, dat het gewenst zou zijn op 
zo kort mogelijke termijn te komen tot een normale volksvertegen- 
woordiging door middel van verkiezingen en in verband hiermede 
hebben de Vertrouwensmannen contact gezocht met een aantal des- 
kundigen op het terrein van de verkiezingstechniek en de bevolkings- 
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registratie, gezien de volkomen chaos, waarin de bevolkingsregisters 
zich bevonden. Over deze kwestie is er een advies gekomen, dat de  
Vertrouwensmannen als bijlage bij het door hen uitgebrachte advies 
over de grondslagen van de kabinetsformatie hebben gevoegd. l) 

De heer le Poolc gelooft, dat er in de kring van Vertrouwens- 
mannin een groot verschil van opvatting bestond over de wijze, 
waarop de surrogaat-volksvertegenwoordiging zou moeten fungeren 
cn zou moeten zijn samengesteld. Hierover werden de meest diame- 
traal tegenover elkaar staande standpunten gehuldigd, doch er was 
e-n communis opinio, dat, hoe eerder de verkiezingen zouden plaats 
vinden, hoe beter het was. 

Op de opmerking, dat de gedachte, dat verkiezingen niet te snel 
moesten plaats vinden, opdat de wilsvorming op politiek gebied van 
het Nederlandse volk gelegenheid zou hebben tot ontplooiing te ko- 
men, dus ezn gedachte is, die in de vergaderingen van de Vertroil- 
wensmannen niet naar voren is gekomen, zegt de heer Ze Poole, dat, 
wanneer hij zou uitgaan van de twee standpunten, dan het ene stand- 
punt was, dat, wat de politieke formaties betreft, alles zou voort- 
kabbelen als vóór de oorlog, en het andere, dat de oude politieke 
formaties, om welke reden dan ook, hadden afgedaan. Beide vonden 
in hun meest extreme vorm misschien niet hun exponenten in dit 
gezelschap, maar de een dacht: hoe eerder er verkiezingen worden 
gehouden, des te eerder zijn de oude partijen weer in het zadel, (:n 
de ander zei: hoe eerder er verkiezingen zijn, des te minder kans 
hebben de oude partijen om te blijven leven. Dit was wel ongeveer de 
teneur van de besprekingen. 

Op de vraag, of Vertrouwensmannen zich realiseerden, dat ook, 
indien de verkiezingen zo spoedig mogelijk zouden worden gehou- 
den, er toch altijd een overbruggingsperiode - met eventueel een 
noodparlement - zou zijn, antwoordt de heer le Poole, dat zijn 
herinneringsvermogen iets te kort schiet. Aanvankelijk was bij cteze 
nota een tweede bijlage l ) ,  die een soort proeve voor de samenstel- 
ling van een noodparlement inhield. Dit noodparlement zou zijn 
samengesteld uit leden van de voormalige Staten-Generaal, iiit ver- 
tegenwoordigers van de illegaliteit en uit vertegenwoordigers Yan 
alle verschillende schakeringen en groepen der bevolking, b.v. v in  
culturele organisaties. Verder zou rekening moeten worden gehouden 

r ;?en- met nieuw gevormde partijen en de vergadering moest zo zijn s?* 
gesteld, dat zij verhoudingsgewijs zoveel mogelijk de getalsterkte der 
verschillende belangrijke groeperingen der bevolking weergaf. Voor- 
zover geen richtsnoer uit deze tijd aanwezig was, moest ;iaarvoor, 
zij het dan noodzakelijk niet nauwkeurig, in het algemeen de ver- 
houding in de voormalige Tweede Kamer der Staten-Generaal wor- 
den genomen. 

Hierover is men het echter niet eens geworden en dit stuk is ook 
niet weggegaan. 

Met betrekking tot de vraag, of een regeling voor het noodparle- 
ment moest worden vastgesteld te Londen dan wel in Nederland 
onmiddellijk na de bevrijding, verklaart de heer le Poole, dat cle \.'er- 
trouwensmannen op de hoogte waren van het feit, dat er overleg 
over deze vraag plaats vond tussen de Grote Adviescomìi~issie der 
Illegaliteit en het Vaderlands Comité. Naar aanleiding van de mcde- 
deling van de heer Caljé, dat hij, wat dit punt betreft, in het najaar 
van 1944 met een boodschap naar Londen is gegaan, aangezien men 
in de illegaliteit niet wilde, dat over deze zaak te Londen een baslis- 
sing zou worden genomen, kan de heer le Poole bepaaldelijk niet 
enig positief antwoord geven. Indien hij zich goed herinnert, meende 
men, dat het haast van zelf sprak, dat aan de ene kant dz spreek- 
buis van het verzet en aan de andere kant het goede gedeelte van de  
vroegere politieke leiders en de vooraanstaande maatschappelijke 
figuren hierover overleg pleegden. Hij gelooft ook, dat men er stil- 
zwijgend van is uitgegaan - daar de Vertrouwensmannen het zelf 
niet over de wijze van samenstellen konden eens worden -, dat cízar 
misschien een compromis kon worden gevonden, dat in de buezem 
van de Vertrouwensmannen niet tot stand kon wordan gebracht. 

l rouwens- Voorzover hij zich herinnert, is het in het College van V e t  
mannen geen vraag geweest, of de vaststelling van een dergelijke 
regeling te Londen of in Nederland na de bevrijding zoli plaats 
vinden. 

5 8. Verklaringen van de verantwoordelijke bewindslieden 

In de vorige paragraaf heeft de commissie enige verklaringen 
besproken van personen uit de Nederlandse gemeenschap te Londen, 
die op enigerlei wijze in aanraking zijn geweest met de voorbereiding 
van de regeling van de bestuursvoorziening. Daarnaast heeft zij de 
verklaringen weergegeven van een aantal getuigen, die mededelingen 
konden doen over de wijze, waarop dit vraagstuk in bezet Nederland 
werd gezien. 



'1 Bijlage 43 A. 
') Bijlage 28. 
2 Bijlage 29. 

Bijlage 31. 

28796 (de Booy) 

31442 (van dcrz Tempel) 

31443 (van den Ternpel) 

31444 (van den Ternpel) 

In  deze paragraaf komen de  verklaringen aan de orde van 
Ministers, die deel hebben uitgemaakt van de  Nederlandse Kabinetten 
te Londen. 

Met betrekking tot het vraagstuk van de bestuursvoorziening ver- 
klaart de heer de Booy, oud-Minister van Scheepvaart en Visserij, 
dat hij zich als ondeskundige naar beste weten daarmee bezig heeft 
gehouden. Wanneer er over zo iets in de Ministerraad werd beslist, 
heeft hij soms zijn n~efiing gezegd en wanneer er gestemd werd, 
heeft hij zijn stem uitgebracht. Hij herinnert zich, dat  er twee hoofd- 
gedachten waren: de  oude Kamers weer bij elkaar laten komen en 
de oude Kamers niet bij elkaar laten komen. Zijn persoonlijk gevoelen 
was, dat de tweede gedachte de logische oplossing was. Hij heeft wel 
begrepen, dat  er staatsrechtelijk veel te  zeggen was voor de eerste 
oplossing, maar het leek hem, dat  men niet mocht aannemen, dat 
de leden van de Staten-Generaal van vóór d e  invasie noodzakelijk 
nog representatief waren voor het Nederlandse volk na afloop van 
de bezetting, zodat zijn gevoelen was, dat de  Kamer niet meer moest 
bijeenkomen in de samenstelling van vóór 1940. Gewezen o p  de 
mogelijkheid van de twee verschillende oplossingen, die aanvaardbaar 
waren in de laatste gedachtcngang: een in zijn geheel benoemd 
college of ecn bepaalde synthese tussen oud en nieuw, waarbij men 
gebruik maakte van de nog wel represectatief en goed gebleven 
leden van het oude parlement en de open gevallen plaatsen liet aan- 
vullen, verklaarde de heer de Booy voorstander van de laatste op- 
lossing te zijn. 

hlet betrekking tot de  Commissie Terugkeer heeft de  heer van 
den Tenipel er op gewezen, dat  de heren van Boeycn en van Angererz 
een belangrijk decl van de voorbereiding van de terugkeer-problemen 
in handen hadden. V o ~ r  de administratieve resp. juridische bekwaam- 
heden van deze beide collega's heeft de heer van den Tempel een 
groot respect, maar daar zij geen politici waren, vermochten dezen 
in hun arbeid geen gestalte te geven aan de politieke aspiraties van 
het volk. 

Het  resultaat is geweest, dat, toen de eerste voorstellen betreffende 
voorziening op staatkundig gebied aan de Ministerraad werden 
voorgelegd, dadelijk een enorme afwijking moest worden geconsta- 
teerd voor de overgangstijd (het ging alleen over de  overgangstijd), 
vergeleken bij de normale constitutionele toestand. 

Er  is een nota l) van de heer Alharda van 18 Augustus 1943, 
waarin hij gewag maakt van zijn nota's terzake aan de Ministerraad 
van 20 Szptember'), 2 October en 10 December ') 1941. Toen 
waren deze aangelegenheden dus reeds in discussie. 

I n  de errste nota's, cius die van 1941, aan de  Ministerraad heeft 
de heer Albarda, in tegenstelling tot wat werd voorgebracht door de 
Commissie Terugkeer, het denkbeeld aanbevolen om de  Staten- 
Generaal na de bevrijding te doen herleven o p  de grondslag van 
de samenstelling van Mei 1930. In  de nota van l8 Augustus 1333 
zegt de heer Albarda, dat  hij dat denkbeeld liet varen, omdat hij er 
geen steun voor kreeg bij de  Ministerraad. Uit die motivering blijkt, 
dat ook de  heer vat7 de!? T~n ipe I  aan  het denkbeeld van de  heer 
Albarda geen positieve steun verlernde. Toen deze dat denkbeeld 
naar voren bracht, heeft de heer var? del: Tempel er gren woord tegen 
ingebracht, ook geen woord e r  vóór gezegd. Hij werd geleid door 
deze gedachte: de ste,mming in de Ministerraad is nu precies anders- 
om; er is nu geen land mee te bezeilen; te zijner tijd, als de  oorlogs- 
toestand zich in gunstige zin verder ontwikkelt, zullen voorzieningen 
tot stand moeten komen. Doch de  heer var1 den Ternpel voorzag 
toen reeds, dat men niet eenvoudig het oude zou kunnen herstellen, 
dat  men o? de ern of a d c ï e  wijze aan het vxlangen zou moeteil 
voldoen oni nieuwe elementen in de Staten-Generaal plaats te geven 
en dat men een vorm zou moeten vinden om dat  zoveel magelijk 
lùngs legale weg te doen, met medewerking van de Staten-Generaal 
zelf. Het  kon nooit volkonien langs legal- weg, vanwege de  grond- 
wettelijke beperkingen, maar hoevzel dingen zijn er niet gedaan, die 
niet vo!kon~eii in  overecnstemrning met die bepalingen waren? De 
zetel dcr Regering ~ o c h t  zich niet buit-n het Rijk in Europa be- 
vinden, maar toch bevond hij zich daar. Men kon niet precies de  
legale weg volgen. maar men kon het wel zó doen, dat  ecn ieder zou 
ii~oeten erkennen: er is zovr-1 mogelijk de legale weg gevolgd in 
overecnstenlming met de constitutie en het verlangen van het volk. 
Zoveel mogelijk langs legale weg moest z.i. getracht wordcn het ver- 
zet, dat  o p  de vooigrond was gekomen, na de bevrijding ook e-12 

stem in het kapittel te geven. 
Op de grondslag van het werk, dat  uit handen kwam van de  Com- 

missie Terugkerr ic er toen geruime tijd gedokterd aan  verschillende 
ontwerp-n, in feite ontwerpcn van de heren van Boeyen en van 
Angeren en de Minister-President, E r  is herhaaldelijl; gepoogd ûin op 
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die verkeerde grondslag tot enig resultaat te komen. Daarbij heeft 
zich, van het standpunt van de heer van den Tempel gezien, de heer 
Albarda bijzonder verdienstelijk gemaakt. De heer van den Tenzpel 
heeft hem in zijn pogen gesteund. Zelf heeft hij ook getracht in de 
ontwerpen van de Commissie Terugkeer verbeteringen aan te bren- 
gen. Gedeeltelijk werd ook succes bereikt. Telkens werden er wijzi- 
gingen in aangebracht, welke enigszins gingen in de  richting, welke 
z ~ j  wilden gaan. 

De kern - en het grote bezwaar tevens - van al die voorstellen 
was, dat zij neerkwamen op de instelling van een centraal contro- 
lerend-adviserend lichaam voor de overgangstijd, waarvan de leden 
zouden worden benoemd, en dat uitgaande van de stelling: de oude 
Staten-Generaal bestaan niet meer. 

Bij de door de heer van clen Ternpel hierboven geschetste sfeer te 
Londen kwam nog de algemene onzekerheid in 1941i1942 omtrent 
de toekomst. Men denke ook aan Indië. Het was alles even onzeker. 

De heer Albarda en hij hebben dus toenmaals de zaak niet prin- 
cipieel gesteld in de Ministerraad; er is telkens getracht te komen 
tot een compromis. Mede doordat de voorstellen zo uitermate on- 
bevredigend waren in het begin, was het resultaat telkens een ver- 
betering naar hun kant toe, zo drukt de heer van den Tempel het uit. 

De nota l) van de heer Albarda van 14 September 1942, waaruit 
men de indruk krijgt, dat de heer Albarda op dat moment een deel 
van zijfi instellingen van 1941 losliet, ziet de heer van den Tempel 
aldus. Haar plaatsend in de sfeer van die dagen, stelt de heer van den 
Tempel vast, dat het oorspronkelijke idee van de heer Atbarda van de 
baan was. Er moest gewerkt worden op basis van de voorstellen aan 
de Ministerraad. Het uitgangspunt was, gegeven de bestaande toe- 
standen en de onzekerheid: let US try to make the best of it. De heer 
Albarda behoeft niet teruggekomen te zijn op zijn oorspronkelijke 
idee; doch hij heeft ernaar gestreefd het best mogelijke te bereiken. 

In  die periode van voorbereiding van de bestuursvoorziening 
stond de Ministerraad voor de geest een ,,tijdelijk orgaan om op 
enigerlei wijze mede te werken aan de wetgeving" zoals dit geformu- 
leerd is in het besluit D 60 van 11 December 1943, houdende vast- 
stelling van het Besluit op de Bijzondere Staat van Beleg. 

Een van de pogingen van de heer Albarda was - het was jammer, 
dat de heer Albarda niet vanaf den beginne in die commissie zat: hij 
was daarvoor een van de meest gequalificeerde person'en - om de 
positie van de leden van het centrale adviserende lichaam veilig te 
stellen in de overgangstijd. 

De heer van den Tempel wil de verschillende phasen van die ont- 
wikkeling en die worsteling niet trachten te beschrijven. Er waren 
allerlei nuances en mogelijkheden; allerlei kansen om in dat knoei- 
werk correcties aan te brengen. Voorjaar 1944 was men zover gevor- 
derd, dat op 17 en 31 Maart van dat jaar door de heren Albarda, 
van Boeyen en Burger in opdracht van de Ministerraad aan de Bui- 
tengewone Raad van Advies inlichtingen konden worden gegeven 
omtrent de voornemens der Regering in deze materie. Er werden vele 
bezwaren ingebracht en in verband daarmee werd een nieuwe redactie 
vastgesteld. De heer van den Tempel was toen juist terug uit Amerika, 
kreeg dat gewijzigde ontwerp in handen en op zijn sterke aandringen 
zijn er toen nog enige be!angrijke wijzigingen in aangebracht. Maar 
de regeling zelf stond vóór en na op verkeerde basis, nog steeds op 
d: basis van het benoemen. Dus vrij ingrijpend gewijzigd, werd het 
ontwerp midden 1944 toegezonden aan de Buitengewone Raad van 
Advies. 

In het gewijzigde ontwerp bleef de benoeming gehandhaafd, maar 
er werd wel reeds vastgesteld, dat er plaats zou worden gereserveerd 
voor de leden van de Staten-Generaal, die de ,,testw zouden kunnen 
doorstaan. Dat was een categorie, die werd aangeduid als ,,in aan- 
merking te komen voor benoeming". Niet alle leden van de Staten- 
Generaal zouden benoemd worden, maar er kwamen leden in. Dat 
was al een concessie. 

Zij zouden echter benoemd worden door de Kroon en na zuivering 
door een ander college dan de Kamers. De Staten-Generaal bestondzn 
immers niet meer. Zo was de situatie dus. Zo ging het ontwerp naar de 
Bcitengewone Raad van Advies. De Buitengewone Raad van Advies 
heeft deze zaak grondig bezien. Tenslotte heeft de Raad een kloek 
afwijzend advies aan de Regering uitgebracht. De Raad wilde er bij 
wijze van spreken niets van weten. Hij kwam op voor een ofiver- 
zwakte handhaving, voorzover de buitengewone omstandigheden dat 
gedoogden, van de constitutionele rechten en het constitutioneel be- 
stel kan het Nederlandse volk, en wel van het ogenblik der bevrijding 
af. Dit was niet een advies, dat met algemene stemmen door de Raad 
is aangenomen, maar een advies van de meerderheid. 

Onder al die bedrijven door -- het was een verwarde episode -- 
kwam op 31 Juli 1944 een Besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening tot 
stand. Een lege dop! Het regelde niets. Het verwees alles naar een 
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nadere regeling bij Koninklijk besluit. Het  was niet meer dan  een 
verlegenheidsmaatregel. D e  zaak zelf bleef in volle omvang aan  cle 
orde. 

Toen volgde o p  5 September 1944 - want o p  d e  oplossing van 
al die onzekerheden kon men niet wachten - het Besluit Tijdelijke 
Voorziening Bestuur Provinciën en Gemeenten (E 86), waarna op 
18 September 1944 kwam het Besluit Tijdelijke Voorziening Provin- 
ciale Staten en Gemeenteraden (E 119). D a t  gebeurde, terwijl nog 
altijd hangende was de  principiële kwestie omtrent d e  Staten-Gene- 
raal. 

Het  besIuit Tijdelijke Voorziening Provinciale Staten en Gemeente- 
raden is slechts door drie Ministers gecontrasigneerd. D e  heer van den 
Tempel moet zich erg vergissen, wanneer dat  o p  zich zelf ook niet een 
verlegenheidsmaatregel was. Hij bedoelt het laten tekenen door drie 
Ministers: de heren Gerbrnndy, van Boeycrz en Burger; niet de maat- 
regel zelf, want die betekende een bepaalde stap. Het ontwerp is na- 
tuurlijk in de  Ministerraad behandeld, maar  gegeven de  princioiele 
kwestie omtrent de Staten-Generaal vond men het veiliger dat stuk te 
laten tekenen door drie Ministers, die daartoe bereid waren. Daardoor 
werd het effectief. Het  is goed dit te zeggen, omdat het de sfeer schetst 
Immers, omtrent het kardinale punt moest nog beslist worden. 

In dat laatste besluit (E 119) is de  synthesegedachte gevolgd, want 
er staat, dat de gemeenteraad zal bestaan ,,uit het in artikel 5 der 
Gemeentewet aangegeven aantal leden, die geacht worden het ver- 
trouwen der ingezetenen tijdens de bezetting te hebben behouden of 
verkregen en door de  in artikel 3 bedoelde commissie zijn aan- 
gewezen.": zij zouden dus niet door bestuursambtenaren, maar door  
een soeciale commissie aangewezen worden. Bovendien moesten de  
,,goedgeblevenW leden van 10 Mei 1940 in elk geval worden aan- 
gewezen. T e  dezen aanzien vond men het beter (de heer van dcrz 
Tevnnel zelf vond het ook beter) de  zaak bij wij7e van swreken uit 
te vechten bij de regeling voor het centrale college, want dat  was 
van beslissend belang. 

Met betrekking tot het in artikel 3 van E 119 vermelde, dat  nl. 
van d e  commissie, die de leden van de gemeenteraden en van d e  
Provinciale Staten moest aanwijzen, ook deel zou uitmaken ,,een 
daartoe aangewezen lid van de in artikel 3 van het Beqluit Tijdelijke 
Voorziening Staten-Generaal bedoelde commissie", terwijl volgens 
artikel 10 laatstbedoelde commissie zelf de  leden van de Provinciale 
Staten zou aanwijzen, verklaart de heer van den Temael, dat inder- 
daad de  regeling voor de Staten-Generaal eigenlijk ook op het punt 
stond van de helling te lopen. 

Men green hier vooruit on  wat misschien zou komen, maar  er nog 
niet was. E r  waren verschillende niiances. D e  heer Burger, die 
natuurlijk verder wilde gaan ten aanzien van de  Staten-Geleraal, 
die au fond de onvatting van de heer vaiz clen Ternuel wellicht was 
toerredaan, heeft dat besluit mede-onciertekend. E r  was een aleemeen 
gemiddelde. dat in een besluit betreffende de Provinciale Stater, en 
de  gemeeriteraden wel neergelegd kon worden; niemand ging daar- 
tezen in. D e  tijd drong: een voorzieninq kon niet langer achterwege 
blijven. Toch achtte men het beter niet de handtekening van alle 
Ministers te vragen: dat  kon nieuw ouonthoud geven. 

Het  is een beetje verward, zo verzucht de heer van den Tenipel, 
maar het wàs verward! 

Door  het adv;es van de  B u i t ~ r ~ e w o n e  Raad van Advies kwam d e  
kardinale kwestie onnieuw in de Ministerraad. N u  moest men tot een 
definitieve beslissing komen. Een definitief ontwerp moest aan d e  
Korlinoin worden voorgeleod. E r  was een sterke stroming in d e  
Ministerraad, die er van uitging, dat de Regering niet naar Nederland 
terug kon zonder een desbetrefferld besluit. Die oovattino: werd o.a. 
voorgestaan door de  heer Alhar.ia, die blijkbaar bereid was een 
concessie te doen om dit doel te bereiken. Dat  alles zou slechts een 
overeanzstijd betreffen, waarna men tot de  normale toestand zoii 
terugkeren. 

Men moet in aanmerking neinen, dat in de tweede helft van 1944 
al vaststond, dat de bevrijding voor de  deur stond en de behoefte 
aan een regeling dus binneii betrekkelijk korte tijd acuut zou worden. 
E r  was een geheel andere geestesqesteldheid dan in 1931, een geheel 
andere kijk ot, de vroblemen. Terwijl men in 1941 niet repte van 
een algeheel herstel van de  socialistische arbeidersbeweqing - die 
verwachting kon men voor zich zelf koesteren -, was het in 1944 
al duidelijk, dat  de voornemens voor de  overgangstijd, welke in de 
vóórontwerneri hun uitdrukking hadden gevonden, niet konden 
stroken met de wensen ven de grote politieke partijen en van het 
Nederlandse volk. Dat  kon iedereen aanvoelen. 

Onder die omstandigheden kwam de  zaak weer in de hfinister- 
raad. E r  is een heftig debat over gevoerd, dat  in  de eerste plaats ~ i n c  
over de  vraag: moeten wij er van uitgaan, dat  de  oude Staten- 
Generaal nog wel of niet meer bestaan? 



Wat de heer van dei1 Tcnipel in zijn boek dienaacgaande heeft 
geschreven, geeft precies zijn standpunt weer. In dit verband citeert 

l )  J.  van den Tempel, ,,Nederland in Londen", Haarlem 1947, blz. 203. de heer van den Ternpel uit zijn boek l): 

,>Zoo kwam het vraagstuk opnieuw, in vollen omvang, in den 
Ministerraad. Er volgden grondige en bewogen besprekingen. 
Frank en vrij, los van vroegere discussies en compromissen, 
werden de problemen opnieuw gesteld en brhandeld, in het 
licht van de omstandigheden van het oogenblik. Er waren tal 
van nuances in aen Ministerraad, welke uiteraard hier niet 
kunnen worden besproken. Het ligt voor de hand, dat de ziens- 
wijzen van Alharda, Burger en mij veelzins parallel liepen. 
Doch ook hier waren er nuances. Albardcl - zie ik goed -- 
werd bovenal geleid door den wensch, dat de materie, in elk 
geval, vóór den terugkeer wettelijk zou zijn geregeld - ook 
de Raad van Advies had op  de wenschelijkheid daarvan den 
nadruk ge!egd -- en hij scheen geneigd mede te werken tot 
een oplossing in democratischen zin, welke de kans op de mede- 
werking van de Kroon tot het tot stand komen van het des- 
betreffende besluit zoo groot mogeiijk zou maken. Ik was tol 
de overtuiging gekomen, dat moest worden uitgegaan van de 
erkenning van het bestaan van de Statsn-Generaal, welke door 
de Duitsers was ter zijde geschoven - dat, afgezien nog van 
de priacipieele overwegingen, alleen op dien voet het normale 
democratische bestel, in den geest onzer constitutie, op korten 
termijn kon worden hersteld en bevestigd, dat aldus aan elk 
anti-democratisch avontuur de weg zou worden afgesneden en 
aan het regeeringsgezag in dezen critielien tijd de onmisbare 
vaste basis zou worden gegeven. En dat het mondige Neder- 
landsche volk recht had op onmiddellijk herstel van de Provin- 
ciale Staten en Gemeenteraden." 

Op grond van deze overwegingen heeft de heer vnn den Tempel 
een procedure voorgesteld, welke hij aldus in zijn boek heeft om- 
schreven: 

,,Laat de Regeering zich tijdig in verbinding stellen met de 
Voorzitters der beide Kamers en hun baar wensch te kennen 
geven, dat de Staten-Generaal zoo spoedig mogelijk na de 
bevrijding zullen worden bijemgeroepen in een verernigde ver- 
gadering. Daaraan zal echter een zuivering der Kamers door 
haar zelve mocten voorafgaan. h4et de Voorzitters worde over- 
eengekomen, dat, in overleg met de Regecring, als officieele 
gasten tot deze vergadering worden uitgenoodigd vertegenwoor- 
digers van die groepcn en stroomingen in de bevolking, welke 
daarvoor, uit hoofde van hun verdiensten in den vrijheidsstrijd, 
in aanmerking komen: van de verzetsbeweging in al haar ge- 
ledingen, van leger. vloot, luchtn~acht, koopvaardij en anderen - 
en vanzelfsprekend van de Indiën. In die vereenigde vergadering, 
waar het Nederlandsche volk waarlijk bijeen is, spreekt de 
Koningin voor de Regeering de woorden van saâmverbonden- 
heid, dank en vertrouwen, welke de verheven plechtigheid van 
den dag vraagt. 

En Zij kondigt aan, dat dienzelfden dag bij de Staten-Generaal 
een wetsontwerp wordt ingediend, waaromtrent de Regeering 
vertrouwt, dat het met bekwamen spoed tot wet zal worden 
verheven, waarin de bezetting van de opengekomen plaatsen in 
de Staten-Generaal wordt geregeld door de aanwijzing van per- 
sonen, die zich in het verzet tegen den vijand en in den strijd 
voor de vrijheid en onafhankelijkheid van het land verdienstelijk 
hebben gemaakt. 

Mij stonden daarbij ook de woorden voor den geest, welke 
een hooggeplaatst Nederlander van wijde ervaring, verknocht 
aan het Huis van Oranje, tot tweemaal toe tot mij had gericht: 

,,De Koningin moet na de aankomst in het land niet naar 
liet paleis rijden. Haar eerste rit moet zijn naar de Volks- 
vertegenwoordiging in vereenigde vergadering. En mocht gij 
iets kunnen doen om dat te bevorderen - doe het."" 

Dat betoog maakte, volgens de heer van den Tempel, in de 
Ministerraad zeker indruk. Maar in de Ministerraad was de situatie 
moeilijk, vooral oiildat de heer Cerbrarzdy van een bestaan van het 
oude parlement niet wilde weten. 

De Ministerraad telde toen twee nieuwe leden, de heren Burger en 
van Heuveiz Goedhart, die uit bezet Nederland naar Londen waren 
gekomen. Het ongeluk wilde, dat, wat betreft het bijeenroepen van 
het oude parlement, de heer van Heuven Coedhart het eens was met 
de heer Gerbrandy. Dat was ern bijzondere verzwakking voor het 
streven naar een regeling, zoveel mogelijk in constitutionele zin. De 
discussies leidden er toe, dat op een gegeven ogenblik de Minister- 
President stemming wenste over de vraag: bestaan de oude Staten- 
Generaal nog of bestaan ze niet meer? 
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Men liet merken: als dat punt van de  baan was, zou er gemakke- 
lijker tot overeenstemming zijn te komen. Met grote meerderheid is 
toen de opvatting: de  oude Staten-Generaal bestaan niet meer, 
aanvaard. D e  heer van den Tempel stemde natuurlijk andersom, Hij 
meent - doch weet het niet precies -, dat  tegen die opva t t~eg  vrzn de  
meerderheid 3 stemmen zijn uitgebracht. Die stemming stond onge- 
twijfeld onder invloed van de gewrongen situatie, waarin men, door  
al hetgeen was voorafgegaan en door d e  koppigheid van de Minister- 
President, was geraakt. 

N a  die stemming was men bereid concessies naar de kant  van de ..- ,,lillderheid - te doen. Eén daarvan was, dat  alle zuiver bevonden ledeii 
der oude Kamers in de benoemde Staten-Generaal een plaats zouden 
krijgen. D a t  was, zakelijk gesproken, tegenover begin 1941 natuurlijk 
een belangrijke verandering. Daarna kwam het geschil over de  zuive- 
ringsprocedure. Men kon aan de  oude Kamers, zo werd gezegd, de  
zuivering niet overlaten. D e  heer van den Tempel was tegen een and-re 
oplossing iel gekant, omdat zijns inziens d e  zelfstandigheid en de  vrij- 
heid van de  VoJksvertegenwoordiging inhouden, dat  zij over dergelijke 
aangelegenheden zelf beslist. Hij heeft zich er dus krachtig tegen verzet, 
dat  een ander college dan  de Kamer zou beslissen over de zuiverheid 
ban de Kamerleden. E r  waren in beide Kamers zeer vooraanstaande 
personen, van wie men geen ogenblik kon aannemen, dat zij er in 
zouden toestemmen, dat iemand, die niet zuiver was, zijn plaats in de 
Kamer zou herkrijgen. Voor dit standpunt was echter geen meerder- 
heid te vinden. Wel kwam men er toe te bepalen, dat  in het zuiverings- 
college ook leden van de Staten-Generaal zouden worden opgenomen, 
maar andere elementen zouden toch ook in dat  college zitting nemen. 
Dat  is later zo ook toezepast. D e  heer van &ri Ternpel vond dit voor 
de gehele positie van de Volksvertegenwoordiging een gewichtig punt. 
Niet materieel, maar voor de gehele machtsverhoudingen, voor het 

r̂ aanzicn van de  Kamer. 
D e  moeilijkheden werden nog vergroot, doordat men geen zekerheid 

had omtrent de toekomstige houding van d e  Kamers. Sommigen 
mochten al veronderstellen, dat  de  Kamers zich bij alles zouden 
neerleggen en zich ter zijde zouden laten stellen, maar  de  andere 
veronderstelling. dat  de Voorzitters, na overleg met het Seniorcn- 
convent, wel eens het initiatief zouden kunnen nemen om het biieen- 
roepen der Staten-Generaal te bevorderen, was ook niet onmoge!ijk. 
Dan  zou men bij het vasthouden aan de opvatting van de meerder- 
heid in de  Ministerraad een conflict hebben gekregen tussen de ene 
en de  andere macht. Da t  is ook besproken. D e  heer van den TerriueI 
heeft in d e  Ministerraad ook gezegd: wanneer er verschil mocht 
zijn tussen wat men hier uitbroedt en hetgeen de Staten-Generaô! 
jn 's lands belang noodzakelijk achten, er, er mocht daaruit een 
conflict ontstaan, dan  stel ik mij aan d e  zijde van de Staten-Generaal. 

Het  ontwerp is toen gewijzigd, zó, dat  het aanvaardbaar werd ook 
voor degenen, die bovenal zo tijdig mogelijk een regeling wensten te 
zien tot stand komen, ondanks bezwaren, die zij mochten koesteren. 

D e  heer van derz Tempel vond geen vrijheid o m  de  desbetreffende 
voordracht aan de Koningin te tekenen. D e  vraag werd nog owge- 
worpen, of hij onder die omstandigheden lid van d e  Minkterraad 
kon blijven, maar d e  overgrote meerderheid sneed de discussie daar- 
over af. 

He t  ontwerp-bestuursvoorziening is toen naar  d e  Koningin ge- 
gaan. Zoals bekend, heeft Hare  Majesteit het niet willen bekrachtigen, 
hetgeen de  heer van den Ternpel heeft betreurd, want hoewel hij niet 
vóór het ontwerp was, kon hij zich toch voorstellen, dat  in de  
eegeven omstandieheden elke regeling beter was dan niets. D e  
Koningin wilde blijkbaar de  handen voorshands vrijhouden. D e  
motieven daarvoor zijn, voorzover hem bekend, niet aan het Kabinet 
medegedeeld. Of zij zijn medepedeeld aan de  Minister-President. 
weet de heer van den Tempel niet. 

Het  voornaamste bezwaar van de heer van den Tempel was, dat  
hij een latent gevaar zag opkomen voor het constitutionele beleid. 
D e  heer van den Tempel besluit zijn betoog met er o p  te wijzen, 
dat  ons land, ook nà de bevrijding, geruime tijd geregeerd is zonder 
volksvertegenwoordiging, met alle grote morele en practische nadelen, 
uit die toestand voortvloeiende. Eerst 20 November 1945 heeft de  
Koningin een gedeprimeerd Noodparlement toegesproken. 

D e  algemene achtergrond van de  moeilijkheden met de  bestuurs- 
voorziening en de  wijze, waarop d e  heer Burger met deze moeilijk- 
heden in aanraking kwam, worden door hem o p  de  volgende wijze 
geschetst. O p  een gegeven ogenblik kreeg d e  heer Burger o p  het 
Departement van Sociale Zaken ,,Ontwerpen-Bestuursvoorzieningen" 
in handen, die waren opgesteld door Minister van Boeyen, al- 
thans door Binnenlandse Zaken. Zij gaven hem een enorme schok. 
Hij herinnert zich de inhoud niet, maar naar zijn gevoel kwam het 
er o p  neer, dat er een nieuwe dictatuur werd gecreëerd. Dat was z i n  



l) Bijlage 100. 

31499 (Burger) 

3 151 7 (Burger) 

31 520 (Burger) 

reactie. De heer Burger wil niemand beledigen door te veronderstellen, 
dat men bedoelingen in die zin gehad heeft, want hier lag een ont- 
zettend moeilijk probleem op te lossen. Daartegen heeft hij zich toen 
zeer fel gekeerd: op die wijze kon het niet. De indruk, die hij had, 
was de volgende: er komt bij de bevrijding een groep lieden uit 
Engeland naar Nederland: zij benoemen mensen van uit hun ambte- 
lijke militaire sfeer en die gaan het in Nederland vertellen. De heer 
Burger stelde zich voor, dat dit zo'n grote teleurstelling in Nederland 
zou geven, dat hij zich daarover zeer grote zorgen maakte. Daartegen 
heeft hij toen intern zijn stem verheven. 

Men dient tot goed begrip hierbij te bedenken, dat Londen een 
jaartje of langer bij Nederland achter liep. In 1943 hingen er nog de 
reminiscenties van de eerste indrukken van de z.g. vlucht van Koningin 
en Regering en men ging daarna over in een tikje Nederlands totalita- 
risme, dat men in Nederland weliswaar in 1943 wel te boven raakte, 
maar dat Londen nimmer geheel te boven is gekomen, geconserveerd 
als het bleek te worden in het Militair Gezag. 

Naar aanleiding van het door de heer Gerbrandy tot hem gerichte 
verzoek tot het Kabinet toe te treden heeft de heer Burger in overleg 
met de heren Albarda en van den Tempel een brief l )  geschreven aan 
de Minister-President, welke benaderde, wat de heer Burger eigenlijk 
beoogde: de terugkeermaatregelen te bevorderen en in een richting te 
stuwen, welke overeenkomstig zijn democratische inzichten ZOU zijn. 
Dit moet men zien als een reactie op de bovenvermelde verontwaar- 
diging, welke bij hem was opgekomen, nadat hij die ontworpen be- 
stuursvoorziening had gezien. In deze brief schreef hij tevens, dat hij 
zijn werk als Minister zonder Portefeuille alleen zou kunnen doen via 
de bestaande departementen, zij het met een eigen apparaat en met 
eigen verantwoordelijkheid. Zodanige taak en werkwijze moesten dus 
de instemming hebben van alle Ministers. De heer Burger heeft er 
enige tijd niets meer van gehoord, tot op een gegeven ogenblik de heer 
Gerbrandy hem vroeg te komen. Er was toen ezn Ministerraad geweest, 
waarin over deze zaak gesproken was. De heer Burger wist alleen niet 
precies wat daar gezegd was. De heer Gerbrandy heeft hem toen de- 
finitief een post als Minister zonder Portefeuille aangeboden in het 
Kabinet. Op zijn brief werd niet afgedongen en hij mocht aannemeri, 
dat alles bevredigend verlopen was in de geest, zoals hij het gesteld 
had. Eerst later is de heer Burger te weten gekomen, dat die hele brief 
ir, de Ministerraad eenvoudig nooit ter tafel is gekomen. De Ministers 
hebben daarom niet begrepen, waarmee hij zich op hun departementen 
ging bemoeien. Maar de heer Burger had de specifieke functie van 
Minister zonder Portefeuille, een functie, die door de Kon ing i~  zelf 
door Radio Oranje aldus is aangekondigd: ,,Minister Burger is uit- 
genoodigd zich te belasten met den bouw van een omlijsting, waarin 
Nederland in burgerlijken zin actief ingepast kan worden." Toen 
bleek, dat de andere Ministers niet op de hoogte waren, betekende 
dat een verzwakking van zijn positie in het Kabinet, zodanig, dat hij 
werkelijk het gevoel had minder fair te zijn behandeld. 

Bij Koninklijk besluit van 31 Mei 1944 werd de heer Burger be- 
noemd tot Minister van Binnenlandse Zaken. Toen kreeg hij met 
de terugkeerproblemen regelrecht te maken en had hij ook het 
apparaat te zijner beschikking, waardoor zijn positie veel sterker 
werd. In verband inet deze terugkeerproblemen verklaart de heer 
Burger, dat het zo geweest is, dat de essentie van zijn gehele activi- 
teit te Londen met betrekking tot de voorzieningen in verband met 
de terugkeer met name daarop gericht was. dat men onmiddellijk 
na de bevrijding een behoorlijke volksvertegenwoordiging en een 
behoorlijke locale vertegenwoordiging terug zou hebben. Vooral dit 
laatste achtte de heer Burger van overwegend belang, omdat het 
spoediger gearrangeerd zou kunnen worden dan nationale verkie- 
zingen. Alles, wat gebeurd is, heeft daarom gedraaid. 

Het probleem was: hoe krijgen wij weer een behoorlijke volks- 
vertegenwoordiging in de diverse geledingen, van land, provincie en 
gemeente. Dit was een moeilijk probleem. Verkiezingen, de meest 
voor de hand liggende wijze om tot invloed van de bevolking te 
komen, kon men niet houden. Het probleem was te Londen te moei- 
lijker in de sfeer van een overwegend ambtelijk en militair element, 
afgewisseld door zakenlieden van internationaal kaliber; mensen, 
die zelf in andere dan democratische verhoudingen dachten en die 
voor dit probleem eigenlijk slechts autoritaire oillossingen zagen. Het 
was steeds weer zoeken naar een weg, vaarhij althans zoveel mogelijk 
van volksinvloed zou kunnen blijken. Men had in de herhaalde en 
zich herhalende discussies over deze vragen te doen met een aantal 
tegenstellingen, welke periodiek terugkeerden, b.v. de kwestie of een 
bepaald in te stellen vertegenwoordigend college zou zijn adviserend 
dan wel beslissend; in de tweede plaats, in hoeverre de oude, zittende 
functionarissen op bepaalde posten zouden terugkeren. Wat dit 
laatste betreft, was het Militair Ge7ag zeer sterk geporteerd voor 
automatische terugkeer, bijvoorbeeld van burgemeesters. behoudens 



natuurlijk correctiemogelijkheden; niet bijvoorbeeld terugkeer var1 
burgemeesters, die door de Duitsers benoemd waren, maar men 
voelde er wel veel voor, dat de burgemeesters van 1940 zouden terug- 
keren, tenzij er reden bleek om een ander standpunt in te nemen. 

Dat vond het Militair Gezag daarom belangrijk, omdat men dan 
automatisch een adres had, waar men terecht kon. Daarna kon men 
eventueel nog redresseren. Daar zat veel in. Het was nauwelijks 
doeiilijk om geval voor geval te gaan uitzoeken, hoewel Binnen- 
landse Zaken een uitvoerige poging ten deze heeft gedaan. Uit dit 
standpunt van automatische terugkeer van burgemeesters vloeide min 
of meer voort, dat ook de wethouders, eveneens weer behoudens 
correctiemogelijkheid, zouden terugkeren. Op analoge wijze ging dat 
voor de Gedeputeerde Staten van de provincie. Zo is ook in feite de 
gang van zaken geweest. Dit alles gold bestiirende instanties. 

Moeilijker werd het weer, als vertegenwoordigende collages in het 
geding kwamen. Getwijfeld werd aan het morele gezag op dat moment 
van de vertegenwoordigende colleges, zoals zij in 1940 waren samen- 
gesteld. Er zijn daarover eindeloze discussies en veel ontwerpen geweest. 
Er is bij wijze van spreken vrijwel geen Minister geweest, die op een 
zeker ogenblik niet een ontwerp, althans een idee lanceerde. Op een 
gegeven ogenblik lag de controverse: een gekozen orgaan met advi- 
serende bevoegdheid of wel een benoemd orgaan met beslissende 
bevoegdheden. Er scheen een meerderheid verkregen te kunnen wor- 
den voor een gekozen orgaan, als zo'n vertegenwoordigend college 
niet zou hebben een beslissende, maar een adviserende stem. Het 
geven van een beslissende stem aan een gekozen college Kon inen 
- aldus de dominerende mening - onder die kritieke omstandig- 
heden nog niet verdragen. Men zou wel een vertegenwoordigend 
college een beslissende stem willen geven, als het uit benoemde leden 
zou bestaan. 

Hoewel beide oplossingen de heer Burger niet al te veel aan- 
stonden, was het op een gegeven ogenblik in de discussies zo, dat, 
wilde men iets bereiken, men tussen die twee oplossingen moest 
kiezen. Het zijn allemaal discussies geweest, die uiteindelijk niets 
hebben opgeleverd. Teneinde iets te bereiken, heeft de heer Burger 
toen gedacht: als ik een min of meer beperkt - op welke wijze 
dan ook - gekozen lichaam heb, al heeft het maar een adviserende 
stem, als dat lichaam in een openbare discussie een beslissing neemt 
en zich moreel sterk gevoelt, doordat het uit het volk zelf is voort- 
gekomen, is er op de duur geen macht te verwachten, die kan tegen- 
houden, dat zulk een advies practisch verbindend en beslissend wordt, 
terwijl ik anderzijds niet kan overzien wat de gevolgen zijn, wanneer 
benoemde heren een beslissende stem krijgen. Vandaar dat de heer 
Burger, hoe vreemd het ook moge klinken, in die dwangpositie 
de voorkeur gaf aan een adviserend college, dat gekozen was, boven 
een college met beslissende bevoegdheid, dat benoemd zou worden. 
Zo ver is het intussen niet gekomen. 

Dan de kwestie oude Kamer-nieuwe Kamer. De tijd van de oude 
Kamerleden was om, zo zeide de heer Gerhrandv. Zij waren voor 
4 jaar gekozen, die tijd was verstreken en daarmee was hun taak 
afgelopen. Zij kwamen uit hoofde van vroeger gekozen zijn niet meer 
terug. Trouwens, zo was de redenering van de heer Gerhrandy, aan- 
gezien men met de oude vóóroorlogse verhoudingen niets meer te 
maken heeft, heeft terugkeer van de oude Kamer weinig betekenis 
meer. Dat was niet bepaald ieders oovatting. Daartegenover stond 
b.v. de heer van den Temvel, die vond, dat de oude Kamer zonder 
meer had terug te keren. zij het dan, dat de N.9.B.-ers en anderen, 
die kennelijk op verraderlijke wijze waren opgetreden, er uit moesten, 
alsook, vulde de heer Alharda aan, die na 15 Mei 1940 bedankt 
hadden. Na heel veel moeite en moeilijkheden is er een soort com- 
promis gevonden in deze zin, dat de heer Gerhrandy zei: ik wil 
die oude Kamerleden beschouwen als een reservoir, waaruit geput 
kan worden voor het nieuw te creëren vertegenwoordigend lichaam. 
Toen zeiden de heren Alharda en van den Tempel: er komt dus 
een bepaalde zuiveringscommissie - heel moeilijk was ook de 
kwestie, welke commissie die zuivering moest uitvoeren -, maar 
wanneer nu iemand niet onmiver is bevonden, betekent dat dan, 
dat hij Kamerlid zal zijn? Dat is uiteindelijk inderdaad zo uit de 
bus gekomen. Dat was natuurlijk wel heel belangrijk. 

T o ~ n  hield men nog de theoretische tegenstelling, dat volgens de 
heer Gerbrandy zo'n persoon dus als het ware opnieuw lid van de 
Kamer werd, terwijl hij dit niet doorlopend was geweest. In de 
practijk kwam het echter op hetzelfde neer: het standpunt van de 
heer van den Tempel zegevierde, nl. in die zin, dat, voorzover het 
niet betrof verkeerde elementen, N.S B -ers, enz., en men voor het 
overige van het op 10 Mei 1940 zitting hebbende Kamerlid niet 
kor, zeggen: .,deze persoon moet worden geëlimineerd", dit lid dan 
in de nieuwe Kamer kwam. Men hield dus over de vraag: is 
er een continuieit geweest? Neen, zei de heer Gerbrandy. Ja, 
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zei de heer van den Ternpel. In die formele zin kreeg de heer var1 
den Teinpel zijn zin niet, maar bij de beantwoording van de vraag 
wie er in de Kamer zou komen kwam het er op neer, dat een lid, 
dat niet fout was, in de Kamer zou komen, en kreeg de heer van 
Jen Tenlpel zijn zin weer wel. 

Daaraan voorafgaande hebben zich vele discussies ontwikkeld om- 
trent een bepaalde verhouding - 50 y6 oude en 50 56 nieuwe leden -, 
waarin de nieuwe Kanier moest worden gecreëerd. De heer Burgrr 
kende bijzondere waarde toe aan de mensen uit de gijzelaarskampen, 
omdat dezen de tijd hadden gehad om over de verschillende pro- 
blemen te spreken en zich met elkaar te oriënteren, terwijl de mensen 
buiten die kampen veelal geïsoleerd waren geweest. Anderen vonden, 
dat de illegaliteit heel sterk moest zijn vertegenwoordigd. Zo is er 
allerlei discussie geweest. Bij elk van die mogelijkheden treft men 
een aantal bestuursontwerpen aan, waarin dan weer eens deze dan 
weer die gedachte naar voren kwam. Door dit alles heen kwam 
voor de heer Burger telkens de gedachte naar voren: hoe krijg ik 
een lichaam, dat onafhankelijk is van de Regering en dus i11 vrijheid 
de mogelijkheid heeft om de Regering te critiseren, zoals wij dat ook 
vroeger hadden gekend. Het was onmogelijk verkiezingen te houden. 
Men komt dan natuurlijk zeer dicht bij een standpunt als dat van 
de heer van de11 Ternpel, nl. dat de vroegere leden gekozen vertegen- 
woordigers waren. Zo is het ook in belangrijke mate uitgevoerd. 
De aanvulling van de vacatures zou plaats vinden niet i~ i t ,  maar 
door de illegaliteit. De Grote Adviescommissie der Illegaliteit of 
een dergelijk orgaan zou dan de voordrachten maken. Zij kon voor- 
dragen, wiz zij ook wilde; het behoefden niet mensen uit haar eigen 
kring te zijn. Met degenen, aan wie zij de voorkeur gaf, zou de 
Kamer worden aangevuld; zij, die een rol speelden in het politieke 
l ev~n ,  zouden als het ware automatisch op voldoende wijze tot hun 
recht komen. Al deze dingen zijn later weer iets anders geworden, 
omdat, toen het op de uitvoering aankwam, de heer Beel Minister 
was. 

Indien men de opvattingen uit de periode van 31 Mei 1944 ver- 
gelijkt met die, welke opgang deden in het midden van 1943, con- 
stateert men een zekere ontwikkeling van de ideeën. In 1943 nam 
men nog zo sterk het standpunt in van een nieuw te creëren en te 
benoemen lichaam, dat men in het Besluit op de bijzondere staat 
van beleg spreekt van een ,,tijdelijk orgaan, ingesteld om op eenigerlei 
wijze mede te werken aan de wetgeving". In de zomer van 1944 ging 
net om een lichaam, dat men wel weer zo vriendelijk was als Stzten- 
Generaal te betitelen. 

Er was dus een zekere ontwikkeling van de ideeën. Gezien het 
standpunt van de heer Gerbrandy in dit opzicht. is dat zeer wonder- 
lijk. Deze was zeer geporteerd voor een lichaam, dat hij dan noemde 
de echte Staten-Generaal - niet zo maar quasi een lichaam, maar 
een echte Staten-Generaal, met alle bevoegdheden van de Staten- 
Generaal, enz. -, maar dan wilde hij de leden daarvan allemaal 
benoemen. Dit was voor de heer Burger, gegeven de machtsverhou- 
dingen, geen waarborg, dat dit op redelijke wijze zou uitvallen, 
maar een andere bevredigende vorm viel ook niet kant en klaar uit 
de bus; er was altijd een element van willekeur. Alleen prof. Veraart 
vermeed dat, doordat hij de vacatures eenvoudig uit de kieslijsten 
aangevuld wenste te zien. Er waren sterke gevoelens voor behoud 
van de Staten-Generaal; de heer Alharda accentueerde die heel sterk. 
In de opvatting van de heer Burger speelden voorts de gemeenteraden 
vooral een rol. Hij zag de mogelijkheid de gemeenteraden en Pro- 
vinciale Staten er gaaf door te drukken, als daaraan de Staten- 
Generaal maar niet automatisch zouden zijn vastgekoppeld en was 
van mening, dat, als men werkelijk op democratische grondslag een 
basis zou hebben in de gemeenteraden, het onmogelijk zou blijken 
een democratisch toporgaan te weren. Zijn tactiek was er dus op 
gericht allereerst de lagere organen veilig te stellen om een zodanige 
toestand te krijgen, dat minder democratische krachten een bepaalde 
ontwikkeling naar een democratisch toporgaan niet zouden kunnen 
tegenhouden. Hij vertrouwde hierbij op de intense kracht van de 
democratie en telde tevens de Londense machtsverhoudingen, zoals 
ze feitelijk waren. De heer Burger stond dus wel geheel aan de zijde 
van de heer Albarda, als hij steeds en zo overwegend het parlement 
verdedigde; alleen voorzag hij, dat dit te Londen - zoals trouwens 
gebleken is - niet bereikbaar zou zijn. En onder die omstandig- 
heden wilde hij allereerst althans de raden en Staten veiligstellen. 
Uit innerlijke logica zou in de feitelijkheid als consequentie het 
parlement onontkoombaar blijken. Bovendien lag het in zijn bedoe- 
ling oxn in iedere gemeente, welker administratie van de burgerlijke 
stand dat zo om ende bij zou toelaten, zo spoedig mogelijk ver- 
kiezingen te laten houden. Als dat eenmaal in enkele gemeenten 
geschied was, zou dit voor andere niet te keren blijken en zou de 
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ontwikkeling, ondanks weik tijdelijk regime, in democratische zin 
logischerwijze niet kunnen worden tegengehouden. 

Met betrekking tot een ongedateerde nota l), door de heer Burger 
geschreven, waarin gesproken wordt over de beslissing in de Minister- 
raad om bij terugkeer het rompparlement van gekozen volksver- 
tegenwoordigers, hoe ook gezuiverd van alles, wat naar collaboratie 
zweemt, niet ie erkennen - zulks in de wetenschap, dat de feitelijke 
tegenhanger is een uitsluitend benoemde volksvertegenwoordiging, 
welke in strijd was met allerlei adviezen en regelingen, met name 
van de Buitengewone Raad van Advies - verklaart de heer Burger, 
dat naar zijn idee dit inderdaad een formele beslissing is geweest. 

Anders was het niet denkbaar, dat hij etn dergelijke nota had 
geschreven. Hij en anderen met hem voelden, dat er krachten waren, 
die andere dingen in het hoofd hadden, zonder dit duidelijk uit 
te spreken. Er is daarin ook een phase geweest - maar verder 
hebben zij de heer Gerbrandy nooit kunnen krijgen -: alle Kamer- 
leden van 10 Mei 1940 vormen een reservcir, waaruit geput kan 
worden. Dat was al een compromis. Verder dan die oude Kamer- 
leden te beschouwen als een reservoir voor de nieuwe Kamer is 
de heer Gerbrandy nooit gekomen. De heer Gerbrandy wilde aan- 
vankelijk helemaal niets van die oude Kamerleden weten. Bij wijze 
van compromis ging hij er mee akkoord, dat zij een reservoir zouden 
vormen voor de nieuwe Kamer. En de heer var2 den Ternpel con- 
cludeerde: als er dus niets op hen aan te merken valt, zijn zij Kamer- 
lid. Dat is de gang van zaken geweest. De heer Gerbrandy heeft 
deze mensen nooit zonder meer als Kamerleden willen erkennen, 
alleen de mogelijkheid hen als zodanig nieuw te benoemen. Daarmee 
klopt precies die mededeling, dat een rompparlement niet erkend 
werd. 

Het was natuurlijk niet mogelijk om terstond verkiezingen te 
houden. Er bleef dus niets anders over - en dat wilde de heer 
Gerbrandy ook - dan een parlement te benoemen. Hij en anderen 
wilden, dat de volksmening tot uiting kwam. Zij wilden die mensen, 
die 8 jaar geleden gekozen waren, in het parlement hebben, ofschoon 
dezen natuurlijk maar betrekkelijk als volksvertegenwoordigers kon- 
den worden beschouwd, maar zij waren dat in ieder geval toch 
meer dan de mensen, die, op wie weet welke motieven, benoemd 
zouden worden. Het waren mensen, die destijds door het volk ge- 
kozen waren, en onze geschiedenis leert toch, dat een belangrijk 
aantal van hen bij de volgende verkiezing pleegt te worden her- 
kozen. Men had dan toch de vrij grote zekerheid, dat niet al te 
veel van de onder het volk levende gevoelens zou worden afgeweken. 

Dan waren er vacatures. Deze konden door speciaal tijdens de 
bezetting naar voren gekomen krachten worden aangevuld, zodat 
men, afgezien van de juridische zijde van de zaak, kon zeggen, dat 
men hier een vergaciering had, die inoreel geaclit kon worden de 
gevoelens van het Nederlandse volk te vertegenwoordigen. Tegen- 
hanger daarvan was een benoemd parleincnt. In de Buitengewone 
Raad var? Advies zijn daartegen ook allerlei bedenkingen gemaakt. 

De beslissing van de Ministerraad, waarop de nota slaat, be- 
tekende dus, dat, als eventueel in Nederland het oude parlement als 
rompparlement bijeen zou zijn gekomen, de Ministerraad dat zou 
hebben beschouwd als revolutie. 

Gevraagd naar de reden, waarom de heer Gerbraridy zo gaarne 
van het ocde parlement af wilde, antwoordt de heer Burger, dat 
alles na de oorlog nieuw moest worden en dat zij zich allemaal 
moesten vernieuwen. Dat kon men op alle mogelijke wijzen bena- 
deren. Van dat oude politieke gedoe en al die politieke partijen 
moest men niets meer hebben. Het ging zowel tegen de partijen als 
tegen de personen, die daar gezeten hadden. 

Dat liep sterk door elkaar; dat werd niet precies onderscheiden. 
Dan ontstond de sfeer, die men hier tijciens de bezetting heeft gekend. 
Wat de heer Gerbrnndy bztreflt, komt de heer Burger in veronderstei- 
lingen. Daarvoor is geen bepaalde aanduiding. De heer Gerbrnnciy haa 
echter niet veel fiducie in het bestaande parlement, zoals het in 1940 
was samengesteld, en meende, dat het ook nu geen basis kon vormen. 

Ten aanzien van het ontwerp, zoals het tenslotte in de Builenge- 
wone Raad van Advies gekomen is, verklaart de heer Burger. dat dit 
tot stand gekomen is onder pressie van de tijd. Aanvankelijk was er 
de regeling van een volksvertegenwoordiging van door de Regering 
benoemde leden met adviserende stem: hetgeen naar zijn gevoel een 
nogal dictatoriaal karakter droeg. Van de andere kant mocht. mei-i 
de regeling niet aan het toeval overlaten. Hij en anderen wilden daar- 
om, voordat zij teruggingen, een besluitwet hebben, welke het op- 
treden van vertegenwoordigende organen waarborgde. Toen is in de 
Comniissie Terugkeer daaraan erg lang gedokterd en er is iets als 
een compromis uit de bus gekomen, waarbij de Kamer zou zijn 
samengesteld voor 50 pct uit oude leden en voor 50 pct uit gijzelaars 
en mensen, die zich tijdens de bezetting bijzonder verdienstelijk had- 
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den gemaakt. Een ontwerp in die geest is naar de Buitengewone Raad 
van Advies gegaan. 

De zaak is behandeld in de Buitengewone Raad van Advies onder 
stuwing van de heer Sluyser met het resultaat, dat een kleine meer- 
derheid besliste geen volksvertegenwoordiging met slechts adviserende 
bevoegdheid te willen, maar een met besturende bevoegdheid. Theo- 
retisch kon men nu in de Ministerraad weer op zijn uitgangspunten 
terugvallen, nl. een benoemd college of een gekozen college (beide 
dan met beslissende bevoegdheid). De benoemingsmethode was echter 
al zo gecritiseerd - immers, daardoor was het compromis ontstaan 
van gekozen, maar dan adviserend -, dat een terugval in de richting 
van benoeming niet wel doenbaar was. Bleef dus logischerwijze de 
consequentie over: een gekozen (en uiteraard door benoemingen aan- 
gevuld) college met beslissende bevoegdheid m.a.w. een Staten-Gene- 
raal. Het was echter niet zo, dat deze logische consequentie getrokken 
werd, en de onderlinge strijd woedde verder, thans in deze contro- 
verse: een gekozen parlement met beslissende bevoegdheid of een 
benoemd parlement met beslissende bevoegdheid. De kern van het 
eerste standpunt was uiteraard het rompparlement, d.w.z. wat er na 
de bevrijding van het op 10 Mei 1940 bestaande parlement over zou 
zijn, uiteraard na zuivering van N.S.B.-ers en collaborateurs. 

Naar aanleiding van de discussie tengevolge van het door de Raad 
van Advies uitgebrachte rapport heeft de Ministerraad toen een be- 
slissing genomen, die voor de heer Burger reden was deze brief te 
schrijven. 

Het besluit, dat de Ministerraad had genomen, hield in, dat er een 
benoemd parlement zou komen. Dat was juist de kwestie. De heer 
Burger is echter op een gegeven ogenblik door pressie bereid geweest 
- en die pressie was dan, dat hij er zeker van wilde zijn, dat zij niet 
zonder volksvertegenwoordigingsregeling zouden terugkeren en de 
boel eenvoudig in de mist zou hangen - om dat college van de 
Staten-Generaal desnoods een adviserende in plaats van een bedis- 
sende stem te geven; dit had hij liever dan dat men kreeg hetgeen 
daar in de gegeven stand der discussie tegenover stond, namelijk een 
benoemde Staten-Generaal met beslissende stem. 

Hetgeen de heer Burger zo stelde. is het compromis, waartoe men 
is geraakt op het tijdstip, dat de heersende mening nog niet verder 
ging dan benoemd en adviserend. Onder de pressie van de tijd, nl. 
van niet zonder regeling thuis te komen - dat zou immers carte 
blanche geven aan het Militair Gezag - heeft de heer Burger 
een compromis aanvaard van gekozen en adviserend, dus als het ware 
de aangevulde oude Staten-Generaal met voorlopig adviserende be- 
voegdheid. Dit laatste element werd door de Raad van Advies de nek 
omgedraaid. De heer Burger was toen, met heel wat meer ,,backingw 

aangeland bij zijn oorspronkelijke standpunt: gekozen en beslissende 
bevoegdheid. De beslissing van de Raad van Advies onthief de heer 
Burger van zijn compromis-element. Teder, ook de heer Gerhrandy, kon 
zijn oorspronkelijke standpunt hernemen, maar het behoeft geen be- 
toog, dat, waar de meerderheid in dat compromis reeds het ,,gekozenw 

had aanvaard tegenover het ,,benoemdu, terugkeer tot het ,,benoemdv 

veel moeilijker was. De voorstanders daarvan moesten een opge, oeven 
standpunt hernemen, zonder veel reden. De heer Burger daarentegen 
moest zijn compromis-bijdrage (het adviserend element) laten varen, 
omdat de Raad van Advies aldus besliste, dus niet omdat hij eigener 
beweging iets had in te slikken. Zijn bedoelingen waren door het 
advies van de Raad van Advies dus versterkt; de kwestie van het 
romilparlement komt dus in de hierouvolgende latere phase. 

Bij het nemen van de beslissing, waartegen de nota van de heer 
Burger zich keerde, stond de Ministerraad toen nog niet zo uit- 
drukkelijk op het standnunt van de synthese, waarbij het romnnarle- 
ment was inbegrepen. De vorm, waarin het s~eelde,  was: bestaat het 
- uiteraard vele vacatures tellende en krijgende - parlement nog? 
33. zeiden de heer van den Tempel en de heer Burger zelf, er is een 
rompparlement. Dit nu behoeft aanvulling en dat dient te leiden tot 
voormelde synthese. Neen, zei de rest, er is geen parlement meer, 
maar - en nu komt een wonderlijke kronkel - er zijn nog wel 
Kamerleden. En - dit van het standpunt van de kleinst mogelijke 
nieerderheid - die Kamerleden zuiveren zich zelf. 

Niet geheel onbegrijpelijk protesteerde de heer Gerbrandy hier 
heftig tegen. Als er geen parlement is, zo betoogde hij, zijn er ook 
geen Kamerleden. Zoals later zou blijken, is toen het compromis 
gekomen, dat de oude Kamerleden reservoir zouden ziin voor het 
nieuwe vertegenwoordigende lichaam, en is tenslotte vastgesteld, dat 
het niet weggezuiverde Kamerlid daarvan automatisch lid zou zijn. 
Behoudens de formele kant betekende dit de erkenning van het parle- 
ment c.q. rompparlement. Met geleidelijke hardnekkigheid werd de 
heer Gerbrandy in de hoek gedreven, waar hij niet zijn wilde. 

Dit verloop kon de heer Burger echter op het tijdstip, waarop hij 
in zijn nota protesteerde, nog niet voorzien. Echter hield hu rekening 



met een gunstiger ontwikkeling, zoals blijkt uit een latere passage in 
zijn brief: 

,,Trouwens zoo herhaaldelijk zijn met betrekking tot het stuk 
der bestuursvoorziening besluiten genomen en weer terug- 
genomen, dat het enigszins duister is, welke waarde aan de  
betreffende beslissing valt te hechten. Om al die redenen is het 
nemen van onherroepelijke stappen nu, bezwaarlijk." 

De heer Burger wilde dus nog niet zijn ontslag indienen, niettegen- 
staande hij zich in de toestand bevond, waarin de beslissing van de 
Raad van Advies aanvankelijk eerder een nadeel dan een voordeel 
dreigde op te leveren, blijkens zijn brief. Hij schrijft daar immers: 

,,Deze oogenschijnlijke vooruitgang echter bleek steeds de 
façade te zijn voor een veel ernstiger kwaad. nl. dat het centraal 
college, Staten-Generaal geheeten, geen waarlijke onafhanke- 
lijke volksvertegenwoordiging zou zijn." 

D.W.Z., dat het een benoemd college zou zijn. De brief gaat verder: 
,,Indien aan het Nederlandsche volk gezegd had moeten wor- 

den, dat het terstond herfunctionneeren van de Staten-Generaal 
onmogelijk is, welnu een eerlijke op de feiten gegronde ver- 
klaring zou door mij niet geschuwd worden. Maar om te zeggen 
tegen het Nederlandse volk, dat het zijn Staten-Generaal onmid- 
dellijk terugkrijgt, terwijl de inhoud niets is dan een - niet 
noodzakelijkerwijs en niet onvermijdelijk - benoemd college, 
dat acht ik onwaarachtig, een détoiirnement de valeur." 

Dat zijn schijn-Staten-Generaal, zo licht de heer Burger zijn nota 
verder toe, die het Nederlandse volk worden gegeven. 

Dat is het conflict geweest. De tijd drong, er moest een regeling 
zijn. Eer, benoemd college met beslissende bevoegdheid was voor 
de heer Burger verwerpelijk. Hij had geen enkele waarborg, wie er in 
zou komen. Het bijeengaren van een aantal mensen van bepaalde 
snit hield geen waarporg in, dat het college het karakter en het gezag 
van een volksvertegenwoordiging zou hebben. Het gaat er dus bij 
dit alles niet om wat de mening van de heer Burger was, al blijkt die 
irnplicite wel; het ging om de kunst het mogelijke te bereiken, in een 
gegeven college, waarvan op niets of niemand appel bestond. Het 
ging er om zo te manoeuvreren, dat, onder wat naam of voorwendsel 
ook, een waarlijke volksvertegenwoordiging uit de bus zou komen. 
Zou dat mislukken, maar ook eerst dan, dan was hun taak in het 
Kabinet afgelopen en zouden zij slechts hebben te vertrekken. Zo is 
het dan ook wel min of meer gelopen. De vraag, wat hij gedaan 
zou hebben, als de Kamervoorzitters de Kamers bijeengeroepen 
zouden hebben, spreekt hem dan ook niet aan. Zelf immers hebben 
de heer Burger en de zijnen dit argument en deze vraag herhaaldelijk 
aan hun tegenpartij voorgehouden in de strijd om een resultaat. Het 
is vervolgens gebleken, dat het geen reële vraagstelling was en z10 
vatte ook de tegenpartij het op. 

Gelukkig echter is er van alle kanten verzet gekomen tegen die 
adviserende bevoegdheid. Men zei: dat zijn geen echte Staten-Gene- 
raal, die alleen maar mogen adviseren. Daarom was de heer Burger 
bereid in dat compromis te treden. Hij verwachtte dat verzet in Ne- 
derland. Daarom kon hij dat college prefereren boven een benoemd 
college met beslissende bevoegdheid. Hij behoefde op dat verzet niet 
te wachten tot zij in Nederland kwamen. Dat kwam al, toen zij nog 
te Londen waren. In de Ministerraad kreeg men het gevoel: dat kan 
niet, dat adviserende karakter. Daardoor werd de heer Burger ont- 
slagen van het con~promis. Toen wilde de Ministerraad zelf dat advi- 
sercnde karakter niet meer en hielden zij het probleem over van het 
al of niet benoemd worden van het college, maar in gunstiger entou- 
rage voor hen, die een gekozen college begeerden. 

Het meerderheids-standpunt van de Buitengewone Raad van Advies 
was: het moet een wet zijn, die te Londen moet worden afgekondigd. 
Het was zeer belangrijk, dat dit op 19 Juni 1944 werd gezegd, want 
op 10 Mei 1944 heeft de Koningin bij de herdenking van de bezetting 
van Nederland een rede gehouden bij het gebombardeerde Neder- 
landse kerkje in Austin Friars, waarin gezegd werd, dat H. M. niet 
voornemens was een wettelijke regeling van die aard te Londen 
te tekenen, althans, zo werd het later vervoegd, niet zonder bevrijd 
Nederland gehoord te hebben. De heer Burger herinnert zich, dat 
hij na afloop van die herdenking bij Austin Friars tot de heer 
Gerbratzdy heeft gezegd: ,,Nu kunnen wij wel aftreden, want naar ons 
beider opvatting moet er een parlement zijn, hetzij een benoemd of 
een gekozen parlementt maar dan toch een parlement; dat staat voor 
ons beiden vast. U hebt gehoord, dat de Koningin zoëven heeft 
gezegd, dat H. M. niet voornemens is een dergelijke wet hier te 
tekenen". Dat leek de heer Burger ook de enige manier na deze rede. 
De heer Gerbrandy zeide toen: ,,Hoe kunt u dat zeggen." Hij meende, 
dat de zaak gaaf was en trok het meest onschuldige gezicht van de 
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wereld; er was niets aan de hand. De heer Burger moet aannemen, 
dat de heer Gerbrandy die rede tevoren had gezien en door dit 
raadselachtige antwoord verminderde zijn reserve tegen de mogelijke 
bedoelingen van de heer Gerbraiidy uiteraard niet. Het is de heer 
Burger nooit he!en~aal duidelijk geworden, wat deze man voor de 
toekomst in zijn achterhoofd had. Met hetgeen de heer Burger de 
Koningin hoorde zeggen, stond of viel, naar het hem toescheen, hun 
zaak. Wanneer de Koningin een dergelijke wet niet wilde tekenen, be- 
tekende dit, dat zij zouden teruggaan, volslagen in het onzekere, want 
de macht zou dan zijn een militaire macht en deze zou regeren. Dat 
het Militair Gezag die eventuele mogelijkheid reeds zou missen uit 
notoire incompetentie, kon de heer Burger toen niet voorzien. Het lag 
dus voor de hand, dat het Kabinet de kwestie scherp zou stellen. Er 
verliepen echter nog vele maanden, vóórdat het gehele Kabinet inder- 
daad zijn ontslag aanbood. 

Dat de Buitengewone Raad van Advies in meerderheid in zijn 
advies vaststelde, dat een dergelijke wet te Londen moest worden 
afgekondigd, was, naar hun mening, zeer belangrijk. Een grote 
minderheid, met de heer Beelaerts van Blokland aan het hoofd, zegt 
dan ook, dat de wet niet te Londen moet worden getekend. Dat is 
het standpunt, dat op 10 Mei l944 door H. M. was uitgesproken. 
In de tweede plaats is in het advies van de Raad van Advies gerele- 
veerd, dat die wet niet behoefde te worden afgekondigd, niet be- 
hoefde te worden gepubliceerd, omdat dit voor bepaalde mensen een 
gevaar zou kunnen inhouden. Wanneer men zou gepubliceerd hebben: 
,,Alle Icamerleden keren in functie terug", of ,,Alle burgemeesters 
van 10 Mei 1940 komzn terug", weet de bezetter: dat zijn functio- 
narissen van straks. Dat zou gevaar kunnen opleveren. 

Zo is het gebeurd met het Besluit Tijdelijke Voorziening Bestuur 
Provinciën en Gemeenten. Er is eerst gekomen een algemeen basis- 
besluit; daarop is gekomen het Besluit Tijdelijke Voorziening Bestuur 
Provinciën en Gemeenten van 5 September 1944 (E 86) en vervolgens 
is gekomen het Besluit Tijdelijke Voorziening Provinciale Staten en 
Gemeenteraden van 18 September 1944 (E 119). De laatste twee 
besluiten zijn niet gepubliceerd, op grond van de overweging, dat 
dit gevaren voor bepaalde personen zou kunnen opleveren. Er moest 
echter ook nog een derde besluit komen, namelijk voor de Staten- 
Generaal. Dit is niet alleen niet gepubliceerd, maar zelfs intern niet 
tot stand gekomen. 

Op het tijdstip, dat de heer Burger Minister van Binnenlandse 
Zaken is gecvorden, dat is dus 31 Mei 1944 geweest, is met name nog 
door de heer Albarda en hemzelf vastgelegd, dat zij alleen aan dat 
gereconstrueerde Kabinet zouden deelnemen op grond van de mecie- 
deling van de Minister-President, dat hij de totstandbrenging van een 
wettelijke voorziening ten opzichte van de Volksvertegenwoordiging 
als een essentieel deel van zijn beleid zou behartigen en beschouweri. 

Wet mantelbesluit van 31 Juli 1944, E 60, werd door Radio 
Oranje l) uitgezonden op 16 Augustus. Artikel 1 van dit besluit is het 
belangrijkste: 

,,Door Ons worden nadere regelen vastgesteld omtrent de 
voorloopige voorziening in vertegenwoordigende lichamen van 
Rijk, Provincie en Gemeente en in het bestuur van provincie en 
gemeente vanaf het tijdstip, waarop het grondgebied des Rijks 
geheel of gedeeltelijk door áen vijand is ontruimd." 

Hierop werd deze commentaar gegeven: 
,,Dit betekent dus, dat welke regeling ook wordt getroffen 

voor de samenstelling, d'e taak en de werkwijze van de ver- 
tegenwoordigende lichamen, in ieder geval niet mag worden 
afgeweken van de democratische grondslagen van ons staats. 
bestel." 

Het was ern prii~cipe-besluit, maar waaruit men kon afleiden, op 
grond van de tekst en de toelichting: dooï die handtekening is een 
belofte gedaan, dus dat moet tot uitvoering komen. 

Ten aanzien van de detailregelingen bestonden allerlei bezwaren. 
De nevenargumenten vielen ten aanzien van het beginselbesluit 

weg. Men moest zich in beginsel uitspreken, dat er vertegenwoordi- 
gende organen zouden komen. Vandaar, dat die consequentie daar- 
aan duidelijk is verbonden en officieel ook door Radio-Oranje die 
tekst is uitgezonden. 

Het besluit is van 31 Juli 1944; het is 17 Juni 1944 door de heer 
Burger ingedierid. Torn de beginselbeslissing eenmaal gevallen was, 
was voor hen het probleem nog: hoe wordt het uitgewerkt? Wij, 
aldus de heer Burger, wilden het beginsel getekend hebben en het 
is ook getekend. Wij wilden het uitgezonden hebben naar Nederland. 
Wij wilden hebben, dat men onder die morele verplichting niet uit 
kon. Wij hebben dat op deze wijze vastgelegd, wetende, dat er nog 
problemen genoeg waren ten aanzien van de manier, waarop die 
vertegenwoordigende lichamen er zouden komen, maar dat zij er 
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zouden komen, stond nu vast. Ten aanzien daarvan was geen terug- 
gaan meer niogelijk. De heer Burger verwijst in dit verband naar het 
2de lid van artikel 1, luidende: 

,,De in het vorig lid bedoelde regelen betreffen mede de wijze 
van samenstelling van de vertegenwoordigende lichamen en, met 
behoud van de daaromtrent geldende algemene beginselen, voor 
zooveel noodig hunne taak en werkwijze." 

Artikel 2 heeft betrekking op het niet publiceren van de nadere 
regelen. 

Artikel 3 zegt: 
,,Voor zoover de in artikel 1 bedoelde nadere regelen afwijken 

van bestaand'e bepalingen, blijven deze laatste tijdelijk buitzn 
toepassing.", 

en artikel 4 zegt, dat het Militair Gezag niet bevoegd is dit besluit 
op te schorten. 

De besluiten E86 en E 119 zijn te Londen moeizaam tot stand 
gekomen. Zonder veel moeite is overigens de synthese-gedachte, zoals 
te lezen valt in artikel 2 van E 119, er door gekomen. Dit artikel 
luidt: 

,,De Raad zal worden samengesteld uit het in artikel 5 der 
Gemeentewet aangegeven aantal leden, die geacht worden hei 
vertrouwen van de ingezetenen der gemeente tijdens de vijande- 
lijke bezetting te hebben behouden of verkregen en door de  in 
artikel 3 bedoelde commissie zijn aangewezen." 

Hieruit blijkt dus, dat de Raad zou worden samengesteld uit twee 
categorieën. Daarin zit het beginsel van de synthese. 

De heer Burger wijst op het compromis in het eerste en tweede lid 
van artikel 2 van het besluit E 119. Uit het tweede lid, luidende: 

,,De comniissie wijst in de eerste plaats aan hen, die op 
10 Mei 1940 lid van den raad waren, voorzoover zij voldoen 
aan het vereischte, in het eerste lid aangegeven en na genoemden 
datuni geen oritslag hebben genomen.", 

blijkt, dat de ,,goed gebleven" personen, die op 10 Mei 1940 lid van 
de gemeenteraad waren, zouden moeten worden aangewezen. Dat 
,,aangewezenM is het element-Gerbrandy erin, maar in wezen komen 
zij er automatisch in, hetgeen het element-Albarda-van den ï'enzpel is. 

De strijd is echter biijven doorgaan over het parlement. 
Vervolgens brengt de commissie artikel 3 van het besluit E 119 

ter sprake. Dit artikel luidt: 
,,De commissie, in artikel 2 bedoeld, bestaat uit Onzen Com- 

missaris in de provincie of dengene, die hem vervangt, als voor- 
zitter en voorts uit een daartoe aangewezen lid van de in 
artikel 3 van het Besluit Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal 
bedoelde aanwijzingscommissie, alsmede uit een derde lid, dat 
daartoe door deze twee leden wordt aangewezen." 

Hier wordt dus - in de veronderstelling, dat dit er ook zou 
komen - gesproken van een Besluit Tijdelijke Voorziening Staten- 
Generaal; er komt een aanwijzingscommissie voor de Statzn-Gerieraal 
en ezn lid van deze aanwijzingscommissie zal deel uitmaken van de 
commissie, bedoeld in artikel 3 van E 119, in de provincie, die tot 
taak heeft de leden van de gemeenteraden aan te wijzen, terwijl de 
aanwijzingscommissie voor de Staten-Generaai zelf volgens artikel l0 
van E 119 de leden van de Provinciale Staten zal aanwijzen. Toen 
de besluiten E 86 en E 119 werden gemaakt, ging men dus van de 
veronderstelling uit, dat er een derde besluit naast zou komen ten 
aanzien van de Staten-Generaal. In het Kabinet heeft men elkaar 
kunnen vinden op het basisbesluit. Het Kabinet is ook akkoord ge- 
gaan met de besluiten E 86 en E 119 ten opzichte van de provinciën 
en gemeenten. Het besluit E 119 is verweven met het nog te ver- 
wachten besluit ten aanzien van de Staten-Generaal. Hier is het be- 
ginsel - nl. welke personen moeten worden aangewezen - aan- 
vaard ten opzichte van de provinciën en gemeenten. De vraag rijst 
nu: hoe is het mogelijk, dat men in het Kabinet niet tot overeen- 
stemming is gekomen ten aanzien van de Staten-Generaal? 

De heer Burger heeft op dit vraagstuk de volgende visie. 
Men had min of meer moeizaam het compromis gekregen van 

een lichaam met voorzover niogelijk volksvertege~~woordigvnd 
karakter, maar met adviserende bevoegdheid. Als precrdent misschien 
bedenkelijk, maar men zat met de feitelijke machtsverhoudingen, 
zoals ze nu eenmaal waren. Toen is het ontwerp gegaan naar de 
Raad van Advies en deze heeft gezegd - intussen ontwikkelde de 
gedachte zich ook in de Ministerraad, maar dat had zekere tijd 
nodig -: dat kan zo niet. Het was wellicht de enige keer, dat er te 
Londen, buiten het Kabinet, een democratische stem van enige be- 
tekenis werd gehoord. 

Bij het advies van de Raad had inen de minderheidsrapporten, zo- 



als van de heer Beelaerts C.S. en het rapport van de heren Six en 
Eggens, die zich een Aristoi, lees fascistische Staat, dachten. Dan het 
rapport van prof. de Boer, die zei: regel dat voor de gemeenteraden 
en de Provinciale Staten, maar niet voor het parlement. En tenslotte 
dat van de heer Vos, die ook een afwijkend standpunt innam. 

Toen is met dat advies de kwestie van de bestuursvoorziening weer 
in de Ministerraad gekomen. Omdat men blijkaar de adviserende be- 
voegdheid niet meer lustte, achtte de heer Burger zich van het com- 
promis ontslagen. Dat betekende dus voor hem: die adviserende 
bevoegdheid is er niet meer, het wordt dus een beslissende bevoegd- 
heid van dat zelfde vertegenwoordigende lichaam, dus dan zijn wij, 
waar wij wezen willen. De Londense publieke opinie keerde zich 
tegen de adviserende bevoegdheid; van de benoemingsmethode had 
men reeds afgezien en dat betekende dus: het vertegenwoordigende 
college met beslissende bevoegdheid. Maar dit gebeurde niet. 

De heer Gerbrandy stelde de zaak in de Ministerraad van 17 Juli 
1944 aldus: 

,,Te kiezen valt tusschen het rompparlement, aangevuld met 
,,frissche" leden; dat is het ,,legaliteitsbeginsei" en ,,zoo wrak 
als een mispel", ofwel het vullen van een ,,vacuum" met zoo 
mogelijk ook oude Kamerleden." 

Ter adstructie van het tweede, Gerbrandy's standpunt, voegde deze 
er aan toe: 

,,Men trachte naar een echte Volksvertegenwoordiging en 
daarom is verkiezing niet noodig. Men knoope niet aan bij de 
oude partijen, er zijn ritselingen van nieuwe partijgroepeeringen. 
Het Nederlandse volk is in zijn moeilijke tijden niet door poli- 
tieke figuren geleid (De heer Burger tekent hierbij aan, dat deze 
in gijzeling zaten.). Er is een natuurlijke representatie van het 
Nederlandsche volk mogelijk, daarom kan men óók in de oude 
Kamer zoeken." 

De  heer van Kleffens, aldus de heer Burger, achtte het juist lega- 
listisch, wanneer men, zoals de President wilde, een parlement zou 
vormen, waarin tot uitdrukking kwam wat leeft onder het Neder- 
landse volk. 

Het is volgens de heer Burger nodeloos te zeggen, dat zulke ver- 
haaltjes, waar de lommerd geen cent op geeft, terstond weerlegd 
werden, b.v. door de heer van den Teii~pel, die er op wees, dat de 
hele Ministerraad hier krachtens dat verwerpelijke legaliteitsbeginsel 
zat. Er1 dan waren er weer de stemmen van hen, die het moeilijk 
hadden, zoals de heer Michiels van Verduynen, met de vraag, waar- 
om dat nu hier geregeld moest worden. 

Wij, aldus de heer Burger, hadden geen vertrouwen in de gebeur- 
tenissen van een eventuele na-oorlogse chaos en wensten regeling. Zelf 
voerde de heer Burger artikelen aan - het was inmiddels de verga- 
dering van 25 Juli geworden - uit de illegale pers, b.v. Het Parool 
van 10 Mei 1943, Vrij Nederland van 16 November 1943, Trouw 
van 19 Augusus 1943 en tenslotte draaide de discussie aldus, dat 
gestemd zou worden vóór of tegen de fictie. De fictie was dan het 
fingeren, dat de bezettingsjaren niet als jaren van gekozen zijn mee- 
telden. Het voorstel behaalde 2 stemmen, namelijk van de heer van 
den Tempel en van de heer Burger zelf, over welk resultaat de 
heer Burger zo ontdaan was als uit zijn op die datum geschreven 
brief blijkt. De heer Albarda was intussen wat koeler van hoofd 
gebleven en draaide de zaak zo, dat tegen de fictie stemmen be- 
tekende, dat men wel Kamerleden als zodanig erkende. Hij ging 
zelfs een stapje verder en verkreeg met 7 tegen 6 en één onthouding 
de beslissing, dat de Kamerleden zich zelf zouden zuiveren. Ook de 
heer Gerbrandy ontging blijkbaar de consequentie van deze goochel- 
toer, want op 29 Juli d.a.v. verklaarde hij, dat de beslissingen tegen- 
strijdig waren. Er was besloten: geen rompparlement, en tevens, dat 
de Kamers zich zelf zouden zuiveren. De tweede uitspraak, aldus de 
heer Gerbrandy, haalt door de achterdeur binnen, wat door de voor- 
deur is weggestuurd. En zo was het ook, maar de strijd op deze 
,,level" was gestredzn en er werd eer, klein comité aangewezen, met 
o.a. de heren Gerbrandy en Burger, om het resultaat te formuleren; 
de strijd werd niet heropend. Bedoeld resultaat is nimmer door de 
Koningin getekend. De heer Burger zou niet durven beweren, dat 
de heer Gerbrandy daar alsnog de hand in gehad heeft. 

Op 12 April 1945 kwam er een nieuw besluit (F 45) ten aanzien 
van de gemeenteraden, terwijl de voorzieningen met betrekking tot 
de Provinciale Staten helemaal verdwenen. Dit besluit is in feite uit- 
gevoerd. De heer Burger voelde dit als een teruggrijpen op de oude 
benoemingsgedachte. Daarin hebben de heer Gerbrandy en het Mili- 
tair Gezag het toch weer gewonnen. Toen waren immers de heren 
Albarda, van den Ternpel, van den Broek en de heer Burger zelf iiit 
het Kabinet. 
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De heer Burger bevestigt overigens, dat in een aantal gemeenten de 
practische uitvoering binnen het kader van dat besluit toch weer in 
overeenstemming met de synthese-gedachte gebeurd is. Als men het 
besluit echter op de tekst toetst, zit de benoemingsgedachte er 
weer in. 

Wat de wijze van uitvoering betreft, zal de heer Beel inmiddels 
begrepen hebben, dat de macht van het Militair Gezag tanende was. 

De heer Albarda heeft op het probleem van de bestuursvoor- 
ziening de volgende visie. Het vraagstuk van de handhaving van 
het parlementaire stelsel is in September 1941 aan de orde gesteld. 
Dit was niet toevallig, want in September 1941 waren de mandaten 
van de leden van de Kamer, die in 1937 waren gekozen, wettelijk 
geëxpireerd. Indien men niets deed, geen enkele regeling trof, dan 
zou grond bestaan voor de mening, dat de Tweede Kamer opge- 
houden had te bestaan. Er waren toen nog wel leden van de Eerste 
Kamer, die nog een korte of langere zittingstijd hadden. 

De eerste nota ') van de hand van de heer Albarda over dit onder- 
werp is van 20 September 1941. Dit was juist de tijd, waann het 
vraagstuk practisch ontstond. Hij heeft zich toen op het standpunt 
gesteld, dat de beste oplossing van de zaak deze zou zijn, dat de 
zittingstijd van de Tweede Kamer van de Staten-Generaal als ge- 
schorst beschouwd werd. in zoverre, dat de bezettingstijd werd geacht 
niet te behoren tot de zittingstijd en dat er dus was een parlementaire 
pauze. Na de bevrijding van Nederland zou die afgebroken zittings- 
periode worden voortgezet voor zolang men dit wenste of tot de 
eerstvolgende verkiezing. Hij wilde dit evenwel niet toepassen, zonder 
daarbij een zuivering van de Kamers te laten plaats vinden. In 
zoverre was het dus een afwijking van de Grondwet; volgens de 
Grondwet kon op dit gebied niets geschieden; men moest wel op 
een of andere wijze afwijken. Het scheen hem echter toch nood- 
zakelijk, dat de leden van de Eerste en Tweede Kamer zouden 
worden gezuiverd; daardoor zouden er dan open plaatsen komen. 
In die tussentijd zouden er waarschijnlijk door overlijden of bedanken 
ook nog plaatsen vrijkomen. De open plaatsen zouden dan - naar 
zijn mening - moeten worden bezet op de wijze, zoals in de Kieswet 
is voorzien, dus uit de lijsten. 

In die phase heeft de heer Alharda zich er niet uitvoerig over uit- 
gesproken, wie deze zuivering zou doen, het parlement zelf of de 
Regering; hij herinnert zich niet precies, hoe hij het zich op dat 
ogenblik in bijzonderheden had voorgesteld. Wel herinnert hij zich. 
dat hij de N.S.B.-ers bij decreet wilde doen uitsluiten. 

Na gewezen te hebben op de semi-fascistische stromingen te Londen, 
zegt de heer Albarda, dat men toen heeft gemeend, dat de wijze, 
waarop hij het parlementaire stelsel bevestigen wilde, nl. het laten 
voortbestaan van de Tweede Kamer, nadat de grondwettelijke periode 
van vier jaar was verstreken, een te grote afwijking van de Grond- 
wet was. De Heer Albarda geeft toe, dat het een afwijking van de 
Grondwet was, maar het was naar zijn gevoelen een geringere afwij- 
king dan wanneer men Nederland zonder parlement zou laten her- 
leven. Hierin zou de grootste afwijking van de Grondwet liggen, 
die in de eerste plaats moest worden vermeden. 

De behandeling in de Ministerraad van zijn nota's van 20 Septem- 
ber, 2 October en 10 December 1941 en van de daarmede verband 
houdende prae-adviezen van de Commissie Terugkeer van 9 De- 
cember 1941 en 31 Maart 1942 heeft, zo verklaart de heer Albarda, 
nogal vrij lang op zich laten wachten. De behandeling heeft eerst 
in April 1942 plaats gehad. Men meende toen, dat het niet op cie 
door hem aanbevolen wijze moest gebeuren, en dit is toen voor hein 
persoonlijk een reden geweest om de vraag in overweging te nemen, 
of hij zijn plaats in het Kabinet kon blijven innemen, want hij vatte 
deze zaak zeer hoog op. Tenslotte heeft hij gemeend, dat hii om deze 
reden geen ontslag moest nemen. Hij heeft het ook in een van zijn 
rapporten verklaard, dat hij om deze reden geen ontslag wilde nemen, 
maar wilde trachten te blijven werken voor het herstel van het parle- 
mentaire stelsel, zij het dan in een enigszins andere vorm dan hij zich 
aanvankelijk had voorgesteld. Men is toen de richting ingegaan van 
een bij benoeming samen te stellen lichaam. Er was in die dagen nog 
niets bekend van het bestaan van nieuwe organisaties, van nieuwe 
richtingen, enz. in Nederland; men wist dus nog niet in hoeverre een 
georganiseerde medewerking in Nederland voor de samenstelling van 
een volksvertegenwoordiging kon zijn verzekerd. D r  heer Albarda 
heeft toen in Augustus en September 1942 zijn denkbeelden geformu- 
leerd over de wijze, waarop die benoeming zou plaats hebben, en 
daarbij op de voorgrond gesteld, dat de benoeming van de leden 
altijd zou inoeten geschieden in overleg met de in Nederland nog be- 
staande politieke partijen en met de zich aldaar gevormd hebbencle 
nieuwe groepen en richtingen. Dit zijn de gedachten, die hij heeft 
neergelegd in zijn nota van 14 September 1942. 
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D e  heel Alburdu deelt aan de  commissie mede, dat  hij bovendien 
twee keer een redevoering over deze zaak heeft gehouden. Juist om- 
dat  naar zijn mening de  Londense wereld zo geïnfecteerd was, heeft 
hij op 20 Augustus 1942 e;n redevoering l) gehouden in de vereniging 
Pro Patria. 

D e  heer Albarda heeft deze redevoering in Pro Patria gehouden, 
omdat deze vereniging werd aangezien voor ecn milied, waarin wat 
men in die dagen het Oranje-fascisme noemde nogal welig tierde. 
Het  werd het Oranje-fascisme genoemd, omdat men er in die kringen 
naar ~treefde de  Koningin een zekere onbeperkte macht te geven, 
zonder parlement of als het moest met ean adviserend parlement, 
met Ministers, die aan de Koningin verantwoordelijk waren en niet 
aan het parlement. Dus  ern herstel van het absolutisme, bijna nog 
krachtiger dan  men in het begin van de 19de eeuw gedurende korte 
tijd in Nederland heeft gekend. I n  die vereniging heeft de  heer 
Albarda een redevoering ter verdediging van de parlementaire demo- 
cratie gehouden en het was een blijde verrassing, dat  deze met een 
groot enthousiasme is begroet. Sinds die tijd is een ommekeer in de  
Londense stemming gekomen. 

Naderhand heeft hij o p  24 Mei 1943 nog over hetzelfde vraagstuk 
gesproken in de z.g. Nederlandse Kring te Londen, maar daarvan 
heeft de heer Albarda geen gestenografeerd verslag. 

D e  zaken zijn toen in de Ministerraad behandeld en de  Commissie 
Terugkeer heeft gedurende al de  jaren, die nog te Londen restten, 
aan het probleem der bestuursvoorziening gedokterd. Minister van 
Boeyerz heeft ettelijke ontwerpen gemaakt. Minister Burger heeft ont- 
werpen gemaakt, d e  Commissie Terugkeer heeft ontwerpen gemaakt 
en het kwam niet tot een definitief besluit. Wel is het besluit E 60 
gekomen, van 31 Juli 1944. 

In  dit verband wordt ter sprake gebracht de nota 2)  van de  heer 
Burgpr, ronder datum, die betrekking heeft o p  een beslissing van de  
Ministerraad om bij de  terugkeer het rompparlement van gekozen 
vertegenwoordigers, hoe ook gezuiverd, niet te erkennen, zulks in de 
wetenschap, dat  de  feitelijke tegenhanger e x  benoemd parlement zou 
zijn, hetgeen in strijd was met vele adviezen o.a. dat  van  de  Buiten- 
gewone Raad van Advies. 

Het  staat de  heer Albarda niet helder voor de  geest, dat  een 
dergelijk besluit genomen is. Hij herinnert zich ook de nota van de  
heer Burger niet. Het  wetsbesluit van 31 Juli 1944 is volgens de heer 
Albarda op zich zelf niets, doch er heeft aan ten grondslag gelegen 
de  controverse, of ezn regeling tot stand moest komen te Londen dan  
wel of zij pas moest worden gemaakt na terugkeer in Nederland. 

Het  belangrijke van dit besluit is, volgens de heer Alharda, be- 
halve de  declaratie, dat  de vertegenwoordigende colleges zullen wor- 
den hersteld, hetgeen een principiële betekenis heeft, gelegen in arti- 
kel Z. I n  artikel 2 staat, dat, in afwijking van hetgeen is bepaald bij 
de wetten van 15 Mei 1829 en 26 April 1852, bij de in artikel l be- 
doelde nadere regelingen kan worden voorgeschreven, dat  zij in wer- 
king treden vóór haar afkondiging. Dit is een bepaling, die moest 
voorafgaan aan het vaststellen van de  regeling. want daardoor kon 
zij geheim worden gehouden tot na de inwerkingtreding. Dit was 
om de vijand niet de lucht te  doen krijgen van de  maatregelen, 
die men voornemens was te treffen. Men dacht daarbij voornamelijk 
hieraan, dat, wanneer men een regeling voor het parlement zou 
maken, waarin b.v. gezegd zou worden, dat  tot het lidmaatschap 
van de  Tweede Kamer opnieuw zouden worden geroepen of in het 
lidmaatschap zouden worden bevestigd de  leden van de  Tweede 
Kamer, die vroeger deel van de Kamer uitmaakten, met uitzondering 
van soinmigen of hoe dan ook, door vroegtijdige openbaarmaking al- 
vast bekendgemaakt zou worden, dat  d e  in Nederland levende 
leden van de Tweede Kamer bestemd waren om in het parlement 
zitting te nemen. D e  Duitsers zouden dan  kunnen zeggen: dat  zal je 
niet gelukken. dan ruim ik die heren o p  de  een of andere wijze op. 
Men had dus het gevoel, dat  door een vroegtijdige publicatie van 
zulk een regeling de  mensen in gevaar konden worden gebracht en de  
hele regeling niet door zou kunnen gaan. Hetzelfde zou kunnen 
gelden voor de  burgemeesters, de  wethouders, de  commissarissen 
van de Koningin en de  gedeputeerden. Zodanige regelingen moesten 
ingevoerd worden, wanneer hei veilig was; zij moesten dan gereed 
zijn, rnaar zij mochten terstond na het gereedkomen nog niet ge- 
publiceerd worden. Dit was eigenlijk de  belangrijke bepaling in het 
besluit. 

Wanneer d e  heer Albarda dit nu voor zich riet, dan gelooft hij, 
dat dit er ?op wijst, dat  o p  dat  ogenblik gedacht is aan  de  totstand- 
koming van een bestuursvoorziening vóór de  bevrijding, te Londen. 

D e  heer AEbarda meent dit ook af te  kunnen leiden uit artikel 2, 
dat  niet nodig zou zijn geweest. als men zich voorgesteld had, dat 
de bestuursvoorziening tot stand zou komen na  de bevrijding. 

O p  de  vraag. of men met deze bepaling in artikel 2 d e  bedoeling 
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heeft gehad de afkondiging behoorlijk te regelen. terwijl men de vast- 
stelling van de regeling voor de  vertegenwoordigende lichamen reeds 
t: Londen als een vanzelfsprekend iets beschouwde, dan wel of het 
laatste ook nog een kwestie is geweest, die men hierbij tevens tot 
een oplossing heeft willen brengen zegt de heer Albarda, dat de con- 
troverse gelegen was in de tegenstelling omtrent de  vraag, of te  
Londen een regeling gereed gemaakt moest worden om onmiddellijk 
te kunnen worden uitgevoerd bij de bevrijding van Nederland, zij het 
dan zeer voorlopig, of dat met het inaken van een regeling moest 
worden gewacht, tot de Regering in Nederland zou zijn teruggekeerd. 
Deze controverse heeft in de laatste maanden eigenlijk de grootste 
rol gespeeld; tevoren niet in die mate. 

De heer Albarda durft niet te zeggen, dat deze controverse toen 
zulk een rol heeft gespeeld, dat de totstandkoming van het wets- 
besluit E 60 daardoor in belangrijke mate beïnvloed is. 

Inzake de uitwrrking van het besluit van 31 Juli 1944 (E 60) ver 
klaart de heer Albarda, dat daarover nog lang gediscussieerd is, nl. 
of die zou geschieden in één enkel besluit voor het Rijk, de pro- 
vinciën en de gemernten, dan wel gescheiden: één besluit voor d e  
~rovinciën en de gemeenten en een ander voor het Rijk. Hij is 
altijd een voorstander geweest van é6n besluit in zijn geheel, maar 
het is gekomen tot twee ontwerp-besluiten. Het ene ontwerp-besluit 
voor de  provinciën en gemernten is inderdaad ook vastgesteld. 

Het zijn er eigenlijk twee, waarvan het ene - E 86 - betrekking 
had op  de leden van de dagelijkse besturen van gemeente en provin- 
cie en het andere - E 119 - op de gemeenteraden en de  Provinciale 
Staten. 

Hst  besluit voor de  Staten-Generaal is niet tot stand gekomen. 
Dit is een van de  voornaamste redenen geweest, die geleid hebben 
tot de Kabinetscrisis van 1945. 

In de besluiten van 1944 (E S6 en E 119) is de benoeming reeds 
niets anders geweest dan een formaliteit, omdat het op een andere 
manier niet kon. Van een vrije benoeming kon niet worden gespro- 
ken, omdat daaraan zoveel raadpleging en adviezen van de betok- 
ken lichamen moesten voorafgaan. De  heer Albarda vindt benoeming 
ten opzichte van vertegenwoordigende lichamen een heel verkeerde 
figuur, maar er was geen ontkomen aan, als er niet gekozen kon 
worden. Er  moest toch een besluit komen en dat kon alleen worden 
gevonden in de vorm van een benoemingsbesluit. Maar het komt er 
op aan, wat er aan het binoemingsbesluit voorafgaat: hoe komen 
de brnoemingen tot stand? Er lag in dit besluit E 119 opgesloten. 
dat de vroegere politieke stromingen vanzelf haar plaats weer zouden 
innemen door de leden van de  vertegenwoordigende lichamen, die in 
de nieuwe colleges zouden komen; tegelijk werd ruimte geschapen 
voor nieuwe stromingen en richtingen, voorzover die: zich hadden 
geconstitueerd. 

Op de  vraag, of In het besluit van 12 April 1945 (F 45), waarin het 
benoemingselement voor de gemeenteraden weer volledig geïntrodu- 
ceerd wordt, doordat de leden van 10 Mei 1940 geen rol meer spelen 
en tevens wordt bepaald, dat de benoeming moet plaats vinden met 
inachtneming van de  geestelijke en maatschappelijke stromingen, 
waarbij de politieke stromingen niet genoemd worden, gezien mag 
worden een terugvallen op  de oude gedachte, die in de besluiten van 
September 1944 voor een groot deel ter zijde gesteld waren, zegt da 
heer Albardu. dat hij daaromtrent morilijk een stellig antwoord kan 
geven. Wat bij de totstandkoming van het Besluit van 12 April 1935 
de beweegredenen zijn geweest. weet de heer Albarda niet, maar het 
maakt op hem ook wel de  indruk, dat hier afstand werd genomen 
van de oude politieke partijen. 

Naar aanleiding van de passage, voorkomende in zijn inernoran- 
dum van 22 Juli 1944, luidende: ,,In dat stuk scheen, althans voor 
den overgangstijd, in de plaats van de verantwoordelijkheid der Mi- 
nisters tegenover een volksvertegenwoordiging. te worden aanbe- 
volen verantwoordelijkheid der Ministers uitsluitend aan de Koningin" 
en het verder in dit memorandum vermelde, nl. dat in de vergadering 
van de Ministerraad van 10 April 1942 deze opvatting is verworpen. 
verklaart de  heer Albarda in zijn tweede verhoor, dat hij daar in dit 
memorandum aan toegevoegd heeft, dat geen van de Ministers, aan 
wie dat stuk (bedoeld is het praeadvies van de Commissie Terugkeer 
van 31 Maart 1942) werd toegeschreven, als de auteur wenste te 
worden beschouwd, zodat de heer Albarda het als een v~derloos wicht 
heeft betiteld. Een nader onderzoek is ingesteld om te weten wie 
eigenlijk die stelling had verkondigd en toen erkende niemand deze 
te hebben verkondigd, zodat het volkomen een raadsel is gebleven, 
wie haar heeft geuit. In het begin leefde die gedachte van Ministers, 
uitsluitend verantwoordelijk aan de Koningin en dus zonder ver- 
antwoordelijkheid tegenover een parlement, bij zeer velen te Londen 
Deze gedachte werd ook naar Londen overgebracht door sommige 
Engelandvaarders en dezen gaven haar uit als een gedachte, die in 
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Nederland vrij algemeen werd aanvaard als de publieke opinie. De 
heer Albarda is zo vrij geweest dat nooit te geloven; maar velen in 
de Nederlandse kolonie in Engeland zeiden ook: ,,Het parlementaire 
stelsel heeft gefaald en wij moeten maar weer een min of meer ab- 
solute monarchie hebben; hierbij zijn dan wel Ministers nodig om 
de Koningin bij te staan en dezen moeten alleen aan de Koningin 
verantwoordelijk zijn en door d0 Koningin worden benoemd en ont- 
slagen ,,naar welgevallen" in de letterlijke zin, niet in die van onze 
constitutie, maar in de meest simpele zin". 

De opvatting, dat bij het wegvallen van liet parlement de Koningin 
eigenlijk het Nederlandse volk vertegenwoordigde, bestond reeds bij 
sommigen te Londen; d0 Koningin moest nl. worden beschouwd als 
plaatsvervangster van de volksvertegenwoordiging en als wedewartij 
van het Kabinet. 

De heer Albarda zegt voorts in dit tweede verhoor te menen, 
dat het wat te sterk is uitgedrukt, dat de stelling, dat de Grondwet 
van de gedachte uitgaat, dat het parlement continu is, te Londen 
vrijwel is genegeerd. Tegen deze stelling zijn betogen gevoerd met 
een beroep op de Grondwet. Dit was z.i. een heel zwak beroep; 
het bestond hierin, dat men zei: de Grondwet heeft de zittings- 
periode - de heer Albarda bepaalt zich nu tot de Tweede Kamer - 
gesteld op 4 jaren; men heeft dit op goede gronden gedaan, omdat 
men na een korte periode telkens het volk in de gelegenheid wilde 
stellen zijn vertegenwoordigers te kiezen; wanneer men nii die periode 
verlengt, komt men in strijd met de Grondwet. De heer Albarda 
heeft gezegd: Formeel wel, maar men moet onder deze omstandig- 
heden meer denken aan de geest dan aan de letter van de bepalingen. 
Veel voornamer is volgens de Grondwet, dat er altijd een parlement 
zal zijn en dit moet men laten prevaleren boven die onregelmatig- 
heid, dat men voor de Kamerleden de periodr verlengt voor ee i  
tijd, langer dan 4 jaren. Bovendien behoeft dit nog niet eens het 
geval te zijn, want als men de bezettingstijd niet meetelt, dan is 
de zittingsperiode geschorst bij het begm van de bezetting, dus op 
14 Mei 1940 en dan geldt het overblijvende van de zittingsperiode 
nog na de bevrijding. Men heeft daartegenover a-angevoerd, dat dit 
zo in strijd was met de Grondwet, dat dit niet kon worden aan- 
vaard. Het was dus niet bepaald een negeren, maar een gebruik 
maken van een ander aspect van de Grondwet om het desideratum 
te bestrijden. 

Op de opmerking, dat het interpreteren van artikel 21 der Gro11d- 
wet, hetgeen de Regering heeft gedaan in verband met de ver- 
plaatsing van haar zetel, toch nog wat anders is dan een interpretatie 
geven van de Grondwet door de Regering met betrekking tot een 
vraagstuk als dat van de Staten-Generaal, die toch in ons staats- 
bestel een even belangrijk element vormen als de Regering, zonder 
dat deze daarover zelf een oordeel kunnen geven, zegt de heer 
Albarda, dat dit laatste in de gegeven omstandigheden niet mogelijk 
was. Dat zou mogelijk kcnnen zijn na de bevrijding, maar toen was 
het niet mogelijk. Hoe men ook wilde handelen, men moest altijd 
op de een of andere wijze afwijken van de Grondwet, niet alleeri 
door het verlevgen van de zittingsperiode, maar ook b.v. door te 
bepalen, dat de N.S.B-ers van hun lidmaatschap vervallen zouden 
zijn. 

Dit hadden de Staten-Generaal ook zelf kunnen bepalen, maar 
inen wilde niet het risico lopen, dat die elementen weer zouden 
verschijnen. Er werd ook gedacht aan personen, die zich schuldig 
hadden gemadkt aan onvaderlandslievende handelingen; die moes4en 
er ook uit. Als men zei: die moeten eerst allemaal terugkomen, 
maakte men het verzet tegen het herstel van het parlementaire 
stelsel veel groter en gaf men aan de tegenstanders een argument 
in handen. 

Ook andere factoren hebben er toe bijgedrzgen, dat men de terug- 
keer van het parlement in zijn samenstelling van Mei 1940 niet 
wilde. Het waren aacvankelijk grondwettelijke bezwaren, welke men 
meende te moeten aanvoeren en er bestond vervolgens een zekere 
ontstemming jegens de zittende Kamerleden. Er werden te Londen 
- maar ook aan deze mededelingen heeft de heer AIbarda nooit 
waarde gehecht -- door allerlei mensen, die daar kwamen, en ook 
op grond van klachten uit Nederland, allerlei geruchten en voor- 
stellingen gecolporteerd, dat de Kamerleden hun plicht teg- pnover 
het Nederlandse volk verwaarloosden, niet deelnamen aan het 
verzet, geen morele steun gaven aan het Nederlandse volk in de 
verzetsbeweging en zich van hun plicht als volksvertegenwoordiger 
niets of weinig meer aantrokken. Dan hoorde de heer Albarrla 
zeggen: En moeten wij die mensen weer op het kussen brengen? 
Hij heeft dat altijd als een grootscheeps geroddel beschouwd, maôr 
het bracht toch ontstemming. 

Op de opmerking, dat men vergat, dat de kopstukken in Buchen- 
walde en Sint Michielsgestel zaten, zegt de heer Albarda, dat dit 



natuurlijk zo was, maar dat  men in 1942 ook nog niet zo scherp 
oordeelde; dat  kwam gaandeweg, naarmate er meer personen en 
berichten uit Nederland kwamen en toen werd die stroming sterker. 

D a n  was er een andere stroming, welke meer respectabel was en 
die vond, dat, naarmate de tijd verliep, de  Kamer meer en meer 
verouderde in haar same~stelling, omdat een aantal leden vooral in 
deze tijden niet meer representatief was en in de oude Kamers de 
vertegenwoordiging ontbrak van die nieuwe stromingen, welke in 
Nederland waren ontstaan en die zich voor een belangrijk deel zeer 
verdienstelijk maakten voor het Nederlandse volk. Aanstonds moesten 
die nieuwe stromingen worden vertegenwoordigd en een ongewijzigd 
herstel van het oude parlement werd oin die reden verkeerd geacht. 
Dit  hecft ertoe geleid, dat  men heeft gezocht naar de  samenstelling 
van een noodparlement, waarin inen van het oude zoveel mogelijk 
kon behouden en van het nieuwe er genoeg aan kon toevoegen om 
aan het Nederlandse volk een veelzijdige representatie te geven. N u  
hebben de moeilijkheden, welke daarin waren gelegen, d e  zaak ge- 
weldig opgehouden, want, zodra men het wettelijk schema verlaat, 
bestaan er duizend mogelijkheden en kan iedereen zijn eigen plannetje 
maken. Men bereikt dan voor een plan tot samenstelling van een 
noodparlement moeilijk overeenstemming. Men kan voor en tegen elk 
plan wat aanvoereil. E r  zijn dan ook veel projecten gemaakt; de  heer 
van Boeyen heeft zich daarmede afgebeuld, een hoge stapel van 
ontwerpen is van zijn hand. Veel van die stukken zijn ongedateerd, 
zodat men ook de volgorde niet gemakkelijk kan terug vinden. Gezien 
alle moeilijkheden, was het heel lastig o m  tot een concreet voorstel 
te  komen. 

In  de loop van 191.4 kwam duidelijk een ander probleem o p  de  
voorgrond nl. dit: indien een besluit tot het herstel van de parlemen- 
taire toestand - zo wil de heer Albarda het maar in het algemeen 
noemen - zou worden genomen en gepubliceerd, zal dit dan te 
Londen geschieden of zal het besluit eerst worden genomen en 
gepubliceerd in Nederland n a  de  bevrijding? 

D e  heer Albarda heeft zich o p  het standpunt gesteld, dat  het 
besluit te Londen moest worden genomen. Het Nederlandse volk 
moest van tevoren de zekerheid hebben, dat  het parlement zou terug- 
keren. Dit was des te meer nodig, omdat was te voorzien, dat  men 
in Nederland eerst een bijzondere staat van beleg zou krijgen en in 
een dergelijke status vond hij de aanwezigheid van een parlement 
van nog meer belang dan zonaer een staat van beleg. D e  heer Albardn 
stond daarom op het standpunt: te Londen moet deze zaak worden 
geregeld voor een eerste parlementaire vertegenwoordiging en deze 
kon dan  terstond geroepen worden tot bespreking van het eerste 
vraagstuk: hoe moet d e  vertegenwoordiging in de overgangsperiode 
verder zijn? Hiertegenover stonden echter anderen, die zeiden: deze 
zaak moet eerst ter hand genomen worden, wanneer nien in Neder- 
land terug is en met name als de  Koningin in  Nederland terug is, 
opdat Zij vertegenwoordigers van verschillende nieuwe groepen kan 
raadplegen en in overleg met deze vertegenwoordigers tot een sy- 
steem kan komen. D e  heer Albarda heeft dit altijd zeer verkeerd 
geacht en zich daartegen overal met de  grootste kracht verzet, voor- 
eerst o m  de reden, welke hij zoëven noemde, nl. dat  het Nederlandse 
volk van tevoren de zekerheid moest hebben, dat  het parlementaire 
stelsel onmiddellijk na de bevrijding weer in werking zou treden. Hij 
vertrouwde o p  een morele werking van een voorafgaande publicatie. 
Voorts moest, naar zijn mening, de vraag, hoe in de overgangstijd de 
parlementaire vertegenwoordiging verder zou worden geregeld, niet 
in besloten conferenties maar in  het openbaar worden behandeld, 
zodat ook de  publieke opinie zich kon doen gelden. Vervolgens moest 
men, meende hij, rekening houden met de mogelijkheid, dat het na de 
bevrijding wel eens niet direct mogelijk zou kunnen zijn voor de 
Koningin en voor het volledige Kabinet hier terug te  keren. Daarvan 
mocht de  beslissing over de vraag, wanneer en hoe het parlementaire 
stelsel zou worden hersteld, niet afhankelijk zijn. 

Dit meningsverschil is eigenlijk de inoeilijkl~eid geweest, die aan- 
leiding is geworden tot de  laatste grote Kabinetscrisis en tot het 
collectieve ontslag, toen door alle Ministers gevraagd. Dit geschilpunt 
kwam in het voorjaar van 1944 ai  aan de  orde, echter niet in de 
concrete vorm, waarin het later speelde. D e  heer Albarda heeft een 
document van 30 Mei 1944, dat te Londen op die datum door hem 
is opgesteld, waaruit van het bestaan van dat geschilpunt als het 
centrale geschilpunt o p  dat  ogenblik reeds bleek. Het  stuk is een 
verslag van besprekingen o p  30 Mei 1944, waarin dit punt het centrum 
van bespreking is geweest. 

Een afgezant van de  Contact Coinmissie, de heer Caljé, herinnert 
de heer Albarda zich niet ooit gezien te hebben, noch heeft hij ooit 
vernomen. dat deze e-n opdracht met betrekking tot het parlement 
van de Contact Commissie heeft gehad. Het was uitdrukkelijk tegen 
de  afspraak in, dat  van gebeurtenissen als d e  instelling van het Col- 
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Lege van Vertrouwens!iiarinen of een boodschap, als die van de hees 
Caljé, in de Ministerraad g e m  mededeling werd gedaan. Op 21 Juli 
1941 heeft de heer Albarda aan de  heer Gerbrandy een brief ge- 
zonden, waarin hij uitdrukkelijk healt vastgesteld, dat  hij zich met de 
instelling van con~missies wel zou kunnen verenigen, mits daarin geen 
besluiten zouderi wordcn genomen, doch allecn adviezen aan de 
Ministerraad zouden worden gegeven, tenzij d e  Ministerraad in 
bijzondere gesrallen een commissie iiitdriikke!ijk zou machtigen tot 
het nemen van een besluit. 

O p  de mededeling, dat  de  heer Caljé 2 November 1944 te Londen 
is gekomen, zegt de heer Albarda, dat  men einde 1944 juist zeer 
spannende discussies over deze aangelegenheid herft gehad, aangezien 
dit in Januari 1945 heeft geleid tot ern collectieve ontslagaanvrage. 

In  zijn nota over het neo-fascisme en in een van zijn andere nota's 
heeft de  heer Alharda eigenlijk al medegedeeld, waarom hij zijn aan- 
vankelijk standpunt, neergelegd in zijn nota's van 1941, heeft verlaten. 
D e  beslissing, welke hij toen had te nemen, is hem heel moeilijk 
gevallen, maar hij heeft voor zijn aanvankelijk denkbeeld in de  
Ministerraad van niemand steun gekregen. Toen kon hij twee dingen 
doen: hij kon het hoofd in de schoot leggen of, wat voor de zaak o p  
hetzelfde neerkwam, hij kon zijn ontslag nemen. Hij heeft daar ernstig 
over gedacht. D e  heer van  der^ Tenlpel heeft wel in 1944 getuigd dat  
standpunt te zijn toegedaan, maar in  die dagen van 1942 heeft de  
heer Albarda van niemand steun gekregen. D a t  heeft hij ook zwart 
o p  wit gesteld in d e  nota's en da t  is door niemand weersproken. Hij 
heeft zich toen afgevraagd: dien ik met het nemen van mijn ontslag 
de zaak? Als hij zijn ontslag nam, kon  hij van die zaak niets mear 
terecht brengen en er bleek bij de  andere Ministers voor deze aan- 
gelegenheid weinig gevoel te bestaan. Hij moest dus aanblijven om de 
gelegenheid, welke dan voor hem bestond. te gebruiken o m  er van 
terecht te brengen, wat mogelijk was. 

Toen in een van de nota's van de Commissie Terugkeer, waarbij 
het voorstel van de heer Albarda werd bestreden. werd gezegd, dat  
men toegaf, dat  er een forum moest komen en dat er gein terugkeer 
kon zijn zonder enige voiksvertegen~oordiging~ heeft hij gedacht, dat  
hij dan moest zoeken naar iets wat de  standpunten zou kunnen ver- 
enigen o m  het doel te bereiken, hetgeen voor de he:r Albarda het 
voornaamste was: dat er onmiddellijk ern forum, een volksvertegen- 
woordiging, een pseudo- of noodparlement zou komen. Het leek de  
heer Albarda zijn plicht daarnaar te streven, hoeveel moelte het hem 
ook kostte. Hij heeft dat  meningsverschii tussen de Ministers voor het 
publiek verborgen gehouden en is bij zijn verdere actie uitgegaan van 
de hypothese, dat  er in de Ministerraad ern homogeniteit was met 
betrekking tot  de noodzakelijkheid ern tijdelijke centrale raad, onder 
welke naam ook. tot stand te brengen. Hij heeft gepoogd dat  zo goed 
mogelijk te doen, maar steeds mrt  spijt. dat hij zijn aanvankelijke 
standpunt heeft moeten verlaten. 

Toen later bleek, dat  ondanks alle moeite, die onbeschrijfelijk is 
geweest, o m  een goede oplossing te bereiken, het ontworpen voorstel 
niet de  instemming kon verwerven van de Buitengewone Raad van 
Advies, toen er uit Nederland een Souverein Noodbesluit kwam en 
dergelijke uitlatingen kwamen, waaruit bleek, dat ook in Nederland 
een integraal herstel van de oude Kamers door velen werd gewenst, 
heeft de heer Albarda o p  12 Juni 1944 aan de Ministerraad ge- 
schreven: ,,Nu voel ik neiging o m  t6t mijn aanvankelijk standpunt 
terug te keren". D e  heer Alharda was met de heren var1 Boeyerz en 
Burger in de Buitengewone Raad van Advies geweest en had de  
voorstellen van het Kabinet verdedigd. Dat  was een zeer interressante 
gebeurtenis, want die verdediging moesten zij niet voeren tegrn voor- 
standers van een integraal parlementair stelsel, maar  tegen tegen- 
standers daarvan. De heer Albarda heeft toen ecn debat gevoerd 
tegen leden van de Buitengewone Raad van Advies, die zich in 
smalende bewoordingen over de  Tweede Kamer uitlieten. en zeiden: 
,,Moesten wij die artisten weer o p  de  planken roepen?" Hierover 
heeft de heer Albarda zich zeer boos gemaakt. Tegen deze heren had 
hij daar strijd te voeren, maar daarvoor kwain o p  de achtergrond het 
verschil van mening, dat  tussen het - als hij het zo i-nag noemen 
democratisch deel van de  Buitengewone Raad van Advies en het 
Kabinet bestond. 

D e  heer Albarda vernam al spoedig, dat  er ern ongunstig advies 
zou komen, dat er geen overrenstemming tussen de Raad van Advies 
en het Kabinet was. Dit  leek hem fataal en hij meende, dat  er een 
overeznstemming moest komen tussen het Kabinet en de meerderheid 
van de Raad van Advies. 

D e  heer Albarda heeft dus in de twee jaren tussen medio 1942 
en het midden van 1944 zijn oorspronkelijke standpunt alleen ios- 
gelaten in de gedachte, dat  hij er van moest maken. mat er van te 
maken was en uit vrees - en naar hij meent gegronde vrees -, dat er 
anders niets van terecht zoii komen. Hij heett e r  ineer dan  eens o p  
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'ìailgedrongen met de  verklaring -- hoewel hij niet van dreigementen 
houdt -, dat hij zijn verantwoording niet langer kon dragen, als dat  
niet tot stand kwam. Later is dat ook gebeurd, bij het collectieve 
ontslag in 1945. door de heren vnui i l ~ n  Broek c11 ijali Heuven Goed- 
hart. 

D e  heer vuil Heuveil (;oecthati, bij Koninklijk besluit van 11 Juli 
1944 tot Minister van Justitie benoemd, heeft vrijwel direct na zijn 
benoeming de kwest:e van het parlement in de Ministerraad gevon- 
den. Zij lag formeel, diis wat betreft het aanbieden van een eventueei 
plan, voor de verantwoordelijkheid van de  iMinister van Binnenlandse 
Zaken, de heer Burger. Toen de heer van Heuven Goedhart Minister 
werd. had de  heer Burger, omdat hij nergens een begin kon krijgen 
voor ern door iedereen tz aanvaarden oplossing, een plannetje - hij 
gelooft niet in de  vorm van een ontwerp - o m  het dan maar hele- 
maal over de  formele boeg te gooieil. Dit  wil dus zeggen, dat  bij 
terugkeer van de Regering het parlement, voorzover de leden daarvan 
in leven zouden zijn, minus uiteraard de leden van de N.S.B., die 
trouwens naar zij hoopten en vertrouwden, niet meer in leven zou- 
den zijn, ZO U terugkeren, aangevuld aan de hand van de candidaten- 
lijsten van het jaar 1937. het jaar van de laatste verkiezingen. D e  heer 
van Heuven Goedhart kan wel zeggen, dat  de  heer Burger zelf niet 
gelukkig was over die gedachtengang en dat  de groepen, voor welke 
de heer vun Heuven Goedhart in Londen was gearriveerd, zich met die 
gang van zaken moeilijk konden verenigen. Wij zagen, aldus de  heer 
van Heuven Goedhuut, dat  het niet aanvaardbaar was nog terug te  
vallen op de caildidatenlijsten \lat3 1937 en daaruit dan maar dat  
parlement te laten samenstellen. Aan de andere kant vonden wij 
het van het meest Litale belang, dat cr vrijwel onmiddellijk, althans 
zo kort mogelijk na de bevrsjLiing, een parlement met volledige be- 
voegdheden zou zijn en zou kunnen optreden. Wij vonden dit meer 
in het bijzonder zo, met het oog o p  het Militair Gezag, met al de  
gevaarlijke aankleve van dien. Daarover is i n  de Ministerraad van 
Juli tot weliicht September--0ctober enorm veel te  dorn  geweest, 
want toen heeft de heer <;evbratzd~ met hem over ern andere nioge- 
lijkheid gedokterd. D e  heer van Heuven Goedharr kan niet meer pre- 
cies en natuurgetrouw reprod~iceren. hoe het ontwerp-besluit ,,Tijde- 
lijke Voorziening Staten-Generaal" in elkaar zat, maar hij kan alleen 
zeggen, ciat men er van was uitgegaan. dat  er direct een klein orgaan 
LOU optreden als zuiveraar van het parlement. D e  taxatie was, dat  
ongeveer 7.5 :/U van de  oude KamerleLien in de Kamer zou zitten en 
aanvulling zou geschieden door aanwijzing door een comnlissie uit 
dubbeltallen. door een daartoe in  te stellen orgaan o p  te  maken: de 
heer van Heuven Goedhart meent, dat dat  orgaan niet alleen d e  Grote 
Adviescomtnissie der illegaliteit was, want er was nog iets bij. He t  is 
te vinden in het ontwerp-besluit. 

D e  betekenis van het basisbesluit van 31 Juli 1944 (E 60) lag 
hierin, dat  de  Ministers zich hadden vastgelegd op het beginsel, dat  
er besluiten ten opzichte van de vertegenwoordigznde lichamen 
moesten komen. Het  besluit is inderdaad te zien als de  juridische 
grondslag voor d e  tijdelijke regeling .,Geinernteraden, Staten dil 

Parlement". 
Met betrekking tot de  besiissing vdn de ìvfinisterraad om bij de  

terugkeer ern parlement van gekozen ~olksvertegenwoordigers, !l00 

ook gezuiverd, niet te erkennen, o p  wclke beslissing de heer Burger 
met een nota l) gereageerd heeft. verklaart de heer van Heuvetz Goed- 
harf, dat  hij zich niet herinneren kan. dat  een dergelijk besluit ge- 
nomen is. D e  nota is voor hem nieuw. Hij kent haar beslist niet ei1 
betwijfelt of die nota wel van 35 Juli 1944 7ou zijn. D e  heer var: 
Heuve~z Gordhart neemt aan, dat  deze nota vóór zijn optreden is 
rondgegaan. Hij keilt de  stijl van de heer Brcrger wel en zou zich in 
die tijd ook erg hebben geinteresseerd voor die nota. E r  zijn bijvoor- 
beeld in deze nota een paar zinnen, waarop hij hem onmiddellijk zou 
hebben aangevat, D e  heer Burger schrijft hier: ,.Ik mag er aan her- 
inneren nooit in  twijfel te hebben gelaten, dat  voor mij ons oorlogs- 
doel is een sociaal-democratische rechtsorde in  Nederland te zien." 
Dit was een geluid, dat  men te Londen bepaald erg moeilijk kon 
horen en de heer i.an Heuven Goedhart zou zich onmiddellijk met 
de  man hebben verstaan, die dit geschreven had, en direct meer con- 
tact met hem hebben gezocht dan  hij aanvankelijk met de heer Burger 
heeft gehad, want d ~ t  was maar zeer weinig. 

Over de totstandkoming van de  besluiten E 86 en E 119. waarin 
bij de samenstelling van de  vertegenwoordigende lichamen in pro- 
vincie en gemeente tenslotte een soort synthesegedachte wordt inge- 
voerd, zegt de  heer van Heuven Goedharr, dat  het er dus met name 
o m  ging die synthese ook inderdaad zo zuiver en zo waardevol 
mogelijk te niakeil. H : e r d x r  bestond er duidelijk spanning tussen 
de waardering van de één en van ue ander van de wenselijkheid en 
noodzakelijkheid van de onmiddellijke instelling van volledig be- 
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voegde Staten-Generaal. Daaromtrent bestond bijvoorbeeld tussen 
een man als de heer van den Tempel en de heer van Heuverz Goed- 
hart zelf niet het geringste verschil van inzicht, waar de  heer van 
den Tempel bleef vasthouden - hij heeft dit  trouwens ook con- 
sequent tot het einde gedaan - aan de  formeel strikt legale weg. 
D e  heer van den Teinpel was dus tegenstander van een vorm van 
synthese; daarin zag hij gevaren en dit heeft hij ook altijd o p  heel 
hartstochtelijke wijze in de Ministerraad verdedigd. D e  heer van 
Heuven Goedhaut heeft daarvoor alleen maar grote waardering. D e  
heer van den Tempel wilde van die weg niet af. Alle andere leden 
van de Ministerraad hebben elkaar tenslotte in die synthese gevonden 
en dit kwam dlis hierop neer, dat  - men kon dit redelijkerwijze ver- 
onderstellen - circa 70 tot 80 pct. van de oude leden van d e  Staten- 
Generaal zouden worden aangevuld met 20 tot 30 pct. mensen, die 
in de oorlogsjaren het vertrouwen van belangrijke groepen van d e  
bevolking hadden verworven en uit dien hoofde naar veler mening, 
ook naar de mening van de  illegale groep, waarvoor de  heer van 
Heuveiz Goedhart naar Londen was gestuurd, niet helemaal buitcn 
spel gezet moesten worden. Dit was inderdaad de  synthese en daar- 
over is gestreden; met name is er gezocht naar een zodanige sainen- 
stelling van het orgaan, hetwelk bij die aanvulling werkzaam zou 
moeten zijn, dat  men toch waarlijk niet van een ,,ménagerie du  roi" 
ZOU kunnen spreken. D e  heer van Heuven Goedhart meent, dat  inen 
dit ook niet, zonder oneigenlijk te  worden, zou kunnen doen, wan- 
neer men ziet wat er uit de bus is gekomen, nl. iets, wat bepaaldelijk 
geen ,,ménagerie d u  roi" was. Het  zou een bevoegd parlement zijn 
geweest, waarvan de heer van Heuven Goedhart en anderen hoopten, 
dat het dan ook o p  uiterst korte termijn - hij had zich voorgesteld 
maximaal 2 weken - na de bevrijding zou kunnen fungeren. Ook 
later in een nota aan de  heer Gerbrandy heeft de  heer van Heuven 
Goedhart het functionneren o p  een kortst denkbare termijn van vol- 
ledig bevoegde Staten-Generaal nog eens aangeduid als, naar zijn 
mening, een zaak, die de Regering zou moeten beschouwen als een 
van de belangrijkste punten van haar program. Redenen, die lang- 
zamerhand geenszins meer onduidelijk zullen zijn, hebben er echter 
toe geleid, dat dit besluit niet meer kracht van wet heeft gekregen. 

D e  heer van Neuverz Goedhart is er zich, persoonlijk althans, 
volledig van bewust geweest, dat  de gedachte om tot een wetsbe- 
sluit te  komen, waarbij de positie van de Staten-Generaal reeds te 
Londen geregeld zou zijn, mogelijkheden van conflicten kon scheppen. 
Dit conflict zou met name opgetreden zijn als de Voorzitter van de  
Veïeiiigde Vergadering van de Staten-Generaal bij de bevrijding de 
Verenigde Vergadering - in de  vorm van een rompparlement - 
had bijeengeroepen. D e  heer van Heuven Goedhart heeft daarover 
meer dan  een keer in de Ministerraad wel iets gezegd. Naar  hij echter 
gelooft, zou men ook de zekerheid van e'en conflict gehad hebben, 
wanneer men de oude Staten-Generaal alleen maar zou doen terug- 
keren. Deze toch zouden niet het vertrouwen hebben gehad van 
uiterst belangrijke groepen in het land, met name niet van de  ge- 
wezen illegale groepen. 

Wanneer hij over de Staten-Generaal spreekt, bedoelt de heer van 
Heuvrrz Goedhart in  dit verband natuurlijk gezuiverde Staten-Gene- 
raal, maar deze zouden dan o p  generlei wijze iets hebben vertegen- 
woordigd, behalve voorzover er coïncidentie van personen tussen ille- 
galiteit en parlement was. D e  coïncidentie was er o p  zekere hoogte, 
maar zij was er niet algemeen. Er  waren toch belangrijke groepen, die 
zouden hebben moeten zoeken naar haar persoonlijke voormannen 
in het parlement, die ook in de illegalteit haar voormannen waren 
geweest. D e  heer van Heuven Goedhart had dus voor zich zelf - in  
zoverre was hij ook weer niets anders dan  de  spreektron~pet van die 
groepen - de overtuiging, dat men daarmede toch zekerheid zoii 
hebben van een conflict. Hij heeft zich, eerlijk gezegd, ook niet kun- 
nen voorstellen - hij kan het zich nog niet goed voorstellen -, dat  de  
kans van een conflict in het gestelde geval van enig belang zou zijn 
geweest; immers, hij had niet het gevoel - en heeft het nog niet -, 
dat, wanneer men gekomen was met een regeling, die hierin voorzag, 
dat  ieder parlementslid, door het Nederlandse volk gekozen en die 
door het zuiveringsorgaantje werd geacht zich als een behoorlijk 
Nederlander te hebben gedragen, terugkeert, en dat  er een aanvulling 
plaats vindt o p  een wijze, die, redelijkerwijze verzekert, dat  er alleen 
maar mensen bijkomen, die het vertrouwen van niet onbelangrijke 
sectoren van het volk hebben, dit bij de leden van de Staten-Generaal 
of bij de President van de Verenigde Vergadering zou leiden tot een 
conflictspositie. 

Het  zakelijke verschil was dus eigenlijk gelegen in de aanvulling, 
waarbij men dacht aan aanvulling volgens de lijsten van 1937 of 
aanvulling op de manier,*zoals men zich die later gedacht had. D e  
heer varz Heuverz Goedhart wil hierbij echter zeggen, dat  hij achteraf 
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e t n s  gaan iritmuken. leder mens, die er iets van wist, kon voorzien 
dat dit niet anders zou worden dan verwarring en narigheid. De 
heer van Heuvriz Goedharf zelf is toen een van degenen geweest -- 
hij heeft daarvan nog steeds geen spijt --, die hebben gezegd: ,,Dat is 
in ieder geval verkeerd. Kom nog liever met dat oude parlement 
dan met niets, maar kom met een regeling; heb iets klaar." 

Met op één ria algemene stemmen heeft men elkaar tenslotte hierop 
gevonden, dat er tevoren een regeling moest zijn. De heer van Heuven 
Goedhart voelt zich nog gedrongen te zeggen, dat hij geen enkele Mi- 
nister, niet één van zijn ambtgenoten, het recht toekent hierbij nog te 
gaan nuanceren omtrent de mate, waarin hij daaraan tenslotte heeft 
meegedaan. Dit is een moeilijk besluit geweest en daarover is zeer 
serieus gesproken. Hij herinnert zich nog, dat zij het allen betreurden, 
dat een van de ambtgenoten, die zij allen zeer hoog achtten, daaraan 
niet heeft willen meedoen, want zij hadden het liefst dit uitermate 
belangrijke besluit met algemene stemmen aangenomen. Dit is niet 
gelukt, maar zij hebben dan toch wel met de grootst mogelijke meer- 
derheid dit besluit genomen en iedere Minister ruimschoots in de 
gelegenheid gesteld zich daarvan te distantiëren. 

Als niemand dit doet, heeft ook niemand het recht - althans de 
heer van Heuvcn Goedhart kent zich zelf dat recht niet toe - achter- 
af te zeggen: Ja, maar ik heb dit toch eigenlijk wel zus of zo bedoeld. 
Men heeft achter dit besluit gestaan en men moet daarachter blijven 
staan. 

De tekst is door het Kabinet volledig artikelsgewijze vastgesteld. 
Artikelsgewijze is het ook in de Ministerraad in rijn totaal aangeno- 
mei?, met op é6n na algemene stemmen. 

Overigens had de heer vccn Heuven Goedhmt tegen een volledig 
benoemd parlement overwegende bezwaren. Dat heeft hij altijd sfge- 
wezen. 

Tn het besluit vali 12 April 1945, waardoor het besluit E 119 werd 
vervangen en waarin bij de formulering de gedachte van de be- 
noeming bij de samensteiling van de gemeenteraden een veel sterkere 
rol heeft gespeeld, ziet de heer van Heuven Goedhari een andere 
opzet dan in de vorige regeling. Hij constateert daarin tevens 
ceri teriiggaari van de slinger. Dit terugvallen op de gedachte, die 
vroeger een strijdpunt is geweest, ziet de heer van Heuven Goedhart 
iri een algemeen politiek verband, voortvloeiende uit het gehele karak- 
ter van liet laatste Kabinet-Gerbrnrzdy. 

Nadat de heer van Heuven Goedhart in een eerste verhoor zijn 
visie op de vraagstukkeï~ van de bestuurs~~oorzienii~g gegevrn had, 
verklaarde hij in tweede instantie, hieraan niet ineer te kunnen toe- 
voegen. Niettemin was er één kant van de zaak, die hij nader wilde 
toelichten, nl. het vraagstuk van de synthesegedachte bij het plan, dat 
tenslotte in de Ministerraad met op één ria algemene stemmen is 
geaccepteerd. 

Hij heeft overal, waar hij de gelegenheid had dat te doen, op de 
meest nadrukkelijke wijze gesteld, dat het verkeerd zou zijn een- 
zijdig op het verzet te wedden. Hij heeft bijvoorbeeld in Vrij Neder- 
land van 5 Augustus 1944, toen dit ontwerp-Staten-Generaal nog 
niet tot een eind was gekomen, al gewezen op het grote gevaar, dat 
men de tradities ZOU miskennen. Hij heeft daar o.a. gezegd: 

,,&n Regeering of een Kamer uit het verzet zou beteekenen: 
wij willen de doorgaande lijn van de geschiedenis van ons 
Vaderland niet ombuigen in de richting van velerlei, vooral 
politieke en sociaal-economische radicale vernieuwing, maar wij 
willen die lijn afsnijden en ergens een nieuw Nederland van 
stapel laten loopen. Maar er is nog nooit een goede Regeering 
geweest zonder besef van de continuiteit der geschiedenis. Neder- 
land regeeren wil zeggen, een volk leiden op welks huidige, 
geestelijke structuur een rijkgeschakeerd verleden heeft ingewerkt 
en zonder persoonlijk besef van de band niet dat verleden is een 
dergelijk leiden onmogelijk. Trouwens ook regeeren wil geleerd 
zijn en wij zullen straks dus de verbinding van oud en nieuw, 
van rijpe bestuurservaring en jonge energie, van traditie en 
vernieuwing tot stand moeten brengen." 

Bovendien heeft de heer van Heuven Goedhart in ,,Time and Tide" 
in September 1944 op verzoek van de redactie een artikel geschreven, 
dat in het Engels is verschenen, waarvan hij geen Engelse tekst meer 
beschikbaar heeft, wel echter zijn met de hand geschreven Neder- 
landse tekst, waarin o.m. de passage voorkomt: 

,,Wij varen voorloopig in een politieke mist, omdat de consti- 
tutionerle organen ter peiling van de openbare meening voors- 
hands niet normaal functionneeren kunnen. 

De zittingsperiode van de Tweede Kamer, en op deze komt 
het vooral aan, is volgens de Nederlandsche Grondwet 4 jaar, en 
zij werd in 1937 gekozen. Nu kan men met juridische spits- 
vondigheid wel een constructie maken volgens welke door het 
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ingrijpen van den bezetter die zittingsperiode opgeschort werd i11 
Juli 1940, zoodat er nog een restant-zittingstijd over is. Maar dan 
verliest men &n de letter &n de geest van het Nederlandsche Staats- 
recht uit het oog. De letter, omdat artikel 88 van de Grondwet 
strikt recht is en daarin van de mogelijkheid van opschortiïig 
niet wordt gesproken. Trouwens, wie de fictie van de onder- 
breking van de zittingstijd aanvaardt, brengt zich in de noodzaak 
van aanvaarding van absurde consequenties. Quid iuris, indien 
de oorlog niet vijf, maar vijftien jaar zou duren? Bedenkelijker 
nog is de miskenning van den geest van de Grondwet. Waarom 
schreef zij vier jaar als zittingsperiode strikt voor? Omdat haar 
makers terecht beseften, dat na vier jaar door de interne 
wijziging in de sainenstelling van het kiezerskorps en door de 
mogelijke verandering in de uiterlijke omstandigheden, de Kamer 
in net- geheel niet meer op de -volksopvattingen zou kunnen 
kloppen. Indien dat geval zich ooit heeft voorgedaan, dan nu. 
Tusschen 1937, het jaar van de verkiezingen, en 1944 is het 
kiezerskorps volkomen gewijzigd en zijn de omstandigheden, 
waarin het land verkeert, totaal veranderd. Er is niet alleen 
een nieuw Ministerie, maar evenzeer een nieuw Parlement noodig, 
wil inen recht doen aan de eischen der democratie. Dat Parlement 
moet de weerspiegeling zijn van wat er nu in het volk leeft *n 
het moet buiten de Regeering om worden samengesteld, derhalve 
niet tot stand komen via benoeming van de leden door den 
Koning of het Kabinet. De enige  natuurlijke oplossing zou het 
houden van verkiezingen zijn, maar zoolang geen volkstelling is 
geschied en geen betrouwbare kiezerslijst aangelegd, moet men 
met noodoplossingen werken. Oni redenen van veiligheid van nu 
nog in het bezet gebied levende landgenooten, kan ik hier niet 
rneededeclen, welke noodoplossing de Nederlandsche Regeering 
in Londen voor oogen staat, maar genoeg moge zijn te zeggen, 
dat zij naar mijn ineening volkomen voldoet aan de voorwaarden, 
die ik hierboven heb omschreven." 

De heer van Heuven Goedhart gelooft, dat met deze nadere uit- 
eenzetting zijn visie op de z.g. syntheiegedachte voldoende is toe- 
gelicht. 

Inzake de voorbereiding van de bestuiirsvoorziening verklaart de 
heer van Lidth de Jeude, dat hij uiteraaid, als Minister van Oorlog, 
een intensievere bemoeiing heeft gehad met het vraagstuk van het 
Aililitair Gezag dan mei dat van de bestuursvoorziening. Wat het 
laatste probleem betreft, deelt de heer van Lidth de Jeude mede, dat 
men het bestaande ontwerp in een eerste en tweede bestuursvoor- 
ziening had gesplitst. De eerste was wel de moeilijkste. Men moest, 
voorzover mogelijk, uitmaken of de bestaande Volksvertegenwoordi- 
ging nog rechtsgeldigheid bezat, waar zeer sterke bedenkingen tegen 
bestonden, omdat o.a. de termijnen verlopen waren. Kiezers, die het 
parlement hadden afgevaardigd, hadden hier natuurlijk geen mede- 
zeggenschap in gehad. De laatste verkiezing was in 1937 geweest, een 
hele tijd geleden dus. Bovendien wrst nieil niet, welk deel van het 
parlement nog over zou zijn. Men dacht b.v. aan leden, die verdwenen 
waren, en aan leden, die niet deugden, N.S.B.-ers e.a. Aanvankelijk 
vroeg men zich af, of het beter ZOLI zijn het rompparlement na zuive- 
ring te handhaven of wel het parlement aan te vullen met lieden, die 
zich gedurende de oorlog hadden onderscheiden en die geacht konden 
worden het vertrouwen van het volk te genieten. Daaruit is hel eerste 
ontwerp ontstaan, waarbij de zittende leden van de Staten-Generaal, 
van dat z.g. rompparlement, gehandhaafd werden en het parlement 
werd aangevuld met eca aantal personen, die op een ietwat gekun- 
stelde methode moesten worden aangewezen. Toen na heel veel ge- 
redeneer en discussies het ontwerp dan aarzelend was vastgesteld, 
heeft het eigenlijk, althans gcdurende rijn an~btsperiode, niet meer de 
Koninklijke goedkeuring gekregen. De eerste bestuursvoorziening, 
roals die heette, is derhalve noolt kant en klaar gekomen in die 
periode. 

Voor de Provinciale Staten en de gemeenteraden was wel een voor- 
ziening getroffen. Uiteraard wáb de regeling ten aanzien van de Staten- 
Generaal verreweg de gewichtigste. In het najaar van 1944 heeft dat 
nogal tot spanningen geleid. Dat was ook ern van de problemen, 
welke bij de Kabinetscrisis een rol speelden, omdat men zich onzeker 
voelde, toen dat besluit niet afkwam. Men w~lde  eiiz regeling gereed 
hebben, voordat de terugkeer rou plaats hebben. 

Binnenlandse Zaken speelde uiteraard een grote rol daarbij. Later 
heeft Minister Burger, toen hij Minister van Binnenlandse Zaken 
was, de bestuursvoorziening moeten bemerken. 

Men wenste natuurlijk geen willekeurige regelingen te ontwerpen, 
hoewel een noodregeling onvermijdelijk was. Eén van tweeën: i)£ 
men moest het oudgparcement erkennen als nog steeds van kracht te 
zijn of men moest wat anders verzinnrn. Deed men het laatste, dan 
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naar Nederland zonder iets. Men kon ook van het standpunt uitgaan: 
waarom zullen wij ons zo druk lilaken; zullen we niet naar Neder- 
land gaan en Gods water maar over Gods akker laten lopen? Dat was 
natuurlijk veel gemakkelijker geweest en men was misschien ineens 
van de verantwoording af geweest. Dit standpunt heeft men niet 
ingenomen. Men heeft geprobeerd om er van te maken wat er van 
te maken was en iets goeds te maken. Mede aan de hand van de  
berichten, die hen toen bereikten. 

Twee dingen zijn van de grootste invloed geweest. In de eerste 
plaats: wat Ieeft er, vooral onder de jongeren, in Nederland? De 
Kamer was in 1937 gekozen en er waren zoveel jonge kiezers bijge- 
komen. Men had in Nederland heel wat meegemaakt. Men zou mis- 
schien hebben kunnen uitgaan van de presumptie, dat de bezetting 
tussenbeide was gekomen en dat daarom de termijn van de Grondwet 
intussen niet gewerkt had. Strikt juridisch was deze stelling kwalijk 
houdbaar, want het was een presumptie, die men zelf zou hebben 
verzonnen. Oncn bleef dan de vraag: Zou dit aanvaard worden in 
Nederland? Zijn er in Nederland niet zodanige stromingen, waaruit 
stemmen zullen ongaan, die zeggen: ,.Hebben wij dáárvoor gevochten, 
moeten wij terugvallen op  het oude?" 

Dat was ook ongeveer het geluid, dat zo nu en dan gehoord werd. 
Daarmede moest rekening worden gehouden. Het beeld, dat men -- 
althans de heer van Angereii - van de Kamer, van de gemeenteraden 
en van de Provinciale Staten hier in Nederland kreeg, was niet gunstig. 
Behalve door de N.S.B.-ers, waarvan er velen waren, werd dat beeld 
ongunstig beïnvloed door het feit, dat er velen waren afgevoerd. De 
berichten waren zo, dat nractisch de halve Kamer was weggevoerd. 
Met al deze urobleven had men rekening te houden en men heeft 
getracht dit alles toch nog zo goed mogelijk op  te lossen. Zo moet 
dit vooral gezien worden. 

Twee dingen wil de heer van Angeren de commissie wel voorhou- 
den. In  de eerste plaats voorzichtig te zijn met het beoordelen 
van de stukken, die vóórpeschie~enis zijn. Indien men de hand zou 
kunnen leggen op de notulen van de Ministerraad of op de ver- 
slagen van de besurekingen in de Commissie Terugkeer, zou men 
daaruit zien, dat allen, die daar waren (4 of 9, na een paar dagen 
terugkwamen en zeiden: ,,Ik heb dat toen wel zo met kracht beweerd, 
maar ik heb er eens over gesla~en en kom er OP terug." Ook gaat 
het dikwijls met notulen zo, dat de  zaak daarin wordt medegedeeld, 
maar dat de intenties zelden worden genoemd. Dat men er toch niet 
uitkomt, daarvan durft de heer van Angeren bijna zeker te zijn. Het  
zou ook anders uiterst gevaarlijk worden om voorbereidende be- 
sprekingen te voeren. Achteraf zou men kunnen zeggen: Minister, 
ambtenaar of wie u ook zijn moogt, u hebt uw best wel gedaan, maar 
kijk eens, we hebben ontdekt, dat u toen dit hebt geformuleerd en 
toen dat hebt verklaard en tenslotte dit aan de pers hebt mede- 
gedeeld. 

Het tweede punt is de manier, waarop hen de berichten uit Neder- 
land bereikten. De heer van Angeren herinnert zich nog, dat in deze 
ook sprake was van uit socialistische kringen opkomende stemmen 
om ingrijpende wijzigingen en over het niet terugvallen op het oude 
partij-apparaat. Ter wille van de mogelijkheid van beraad wenste men 
zelfs na de bevrijding voor hergroepering van het Nederlandse volk 
eeri partijloze periode van één jaar met kansen voor de jongeren. Men 
heeft geprobeerd in deze iets nieuws te ontwerpen en er in de latere 
ontwerpen ook rekening mee te houden, totdat plotseling veel later 
de berichten heel anders werden. Ook mensen met jarenlange erva- 
ring, zoals de heer Albarda en ook de heer van den Tempel, hebben 
er de bezwaren van ondervonden. 

Vóór het ontwerp, dat geworden is het wetsbesluit van 31 Juli 
1944, ligt nog een ander ontwerp. Daarvoor hebben de heren Albarda, 
Burger en van Boeyen zich veel moeite gegeven. Dit werk was prak- 
tisch helemaal in hun handen overgegaan. De heer van Angeren heeft 
het gehad om het nog helemaal te corrigeren. Hij heeft er een grote 
nota over gemaakt, waarbij hij zich aangeboden heeft het ontwerp 
helemaal technisch te herzien. Het was z6 geamendeerd en aan alle 
kanten zó veranderd, dat het op deze manier nooit wet kon worden. 
De inhoud was wel volkomen naar de zin van de heren, maar er 
zat zoveel compromis en zoveel samenspreking in, dat het toen 
aan hem werd gegeven om het nog eens geheel na te zien. Hij meent, 
dat het een nota van 20 kantjes was, waarin hij het ontwerp nog eens 
grondig heeft doorgenomen. Dit moet in het voorjaar 1944 zijn ge- 
weest. Daarna is gekomen het ontwerp, dat geleid heeft tot het Besluit 
van 31 Juli 1944, het basisbesluit, de z.g. machtigingswet. Dat  was, 
toen de nood begon te dringen en men meende, dat er toch iets ge- 
beuren moest. 

Eigenlijk was van de hele voorgeschiedenis van al dat werk in die 
tijd practisch niets overgebleven dan dit machtigingsbesluit. 

Men moet het hiermede vergelijken: de klok werd geluid en het 
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was ro, dat er gezegd werd. ,,Als jullie nu niet opschietei1 en je 
brengt niets tot stand, dan gaan we nog zonder iets naai- huis." 

Hierop heeft men tot het opstellen van dit machtigingsbesluit 
besloten. 

De heer van Arigeren bevestigt, dat de bepaling, dat eventuele wets- 
besluiten, die naar aanleiding daarvan tot stand zouden worden 
gebracht, zo nodig ook vóór de afkondiging in werking konden 
treden, een punt ~ a n  betekenis is geweest in dit besluit. Bovendien 
was het besluit van belang, omdat hierin het beginsel neergelegd was, 
dat inderdaad te Londen een regeling bij wetsbesluit gemaakt moest 
worden, in tegenstelling tot de andere opvatting, dat een dergelijke 
regeling, in het bijzonder voor het parlement, eerst behoorde te 
worden gemaakt na de terugkeer in Nederland. 

Voorts verklaart de heer van Angeren, dat wat er verder gebeurd 
is ter uitvoeriilg van het machtigingsbesluit natuurlijk helemaai 
buiten zijn visie ligt. Dat is helemaal buiten hem om gebeurd. 

In de eerste plaats was het de vraag, of men in Nederland zou willen 
aanvaarden het mogelijke standpunt van voortzetting van het vroegere 
parlement in zijn oude samenstelling, hoewel dit in strijd met de 
Grondwet of naast de Grondwet is. Dus dat men zou zeggen: de 
Grondwet schrijft een termijn voor, maar de bezetting is er tussen 
gekomen en de Grondwet kon daar geen rekening mee houden, dus 
liet parlement komt terug. Maar zelfs al komt het parlement terug, 
kan dan nog van een Tweede Kamer worden gesproken? Daar zijn 
dan eerst leden, die dood zijn. Men dacht. dat dit een groter aantal 
7ou zijn; er waren toch verschillenden overleden. Verder zijn er de 
N.S.B.-ers en dan nog enigen, die ontslag hebben gevraagd. Ook 
was er dan het vraagstuk van de ontrouwen; mensen, die verkeerd 
hadden gedaan, misschien in een andere functie verkeerd hadden 
gehandeld en daardoor niet in de Kamer konden terugkeren. 

De vraag was dan: hoe moet daarin voorzien worden, hoe moet 
dat tot een oplossing komen? Men kan zeggen: dan werken we met 
datgene wat er over is. Maar nemen de anderen daar genoegen mee? 
Zijn er niet groepen bij, die practisch helemaal weggevoerd zijn? 
Geeft dat dan de juiste verhouding weer van de stromingen in het 
volk? Hoe staat men met de aandrang van de ondergrondse verzets- 
beweging; degenen, die meegeholpen hebben om Nederland te be- 
vrijden, hadden die dan in het Staatsbestel niet wal te zeggen? Hoe 
staat men tegenover het feit, dat er jonge kiesgroepen zijn over die 
Leven jaar, die haar stem niet kunnen laten horen? 

Zo waren er tal van punten, waarover men ook zelfs buiten de be- 
richten om sprak en die het Kabinet deze ontwerpen hebbm ingegeven, 
althans het hebben geleid op de een of andere manier te trachten tot 
een oplossing te komen. Dat kan nien soms gelukkig, soms niet ge- 
lukkig vinden: aan de hand van hetgeen toen bekend was, leek het de 
heer van Angeren, dat het een benadering was van mogelijkheden. 

De tegenstelling tussen een benoemd college - dit geldt nu zowel 
voor de Volksvertegenwoordiging, als ook voor de andere vertegen- 
woordigende lichamen -- en een zoveel mogelijk aansluiten aan het 
bestaande college van 10 Mei 1940 heeft ook in de periode, vooraf- 
gaande aan 31 Juli 1944, sterk gespeeld. 

Geen van de Ministers zou men hcbbci~ kunnen betrapven op de 
gedachte: we hebben iiever geer, uarlernent of wii will, ~n zover moee- 
lijk van het parlement afbliiven. Er leefde de gedachte: wat vreselijk, 
dat we het parlement niet hebben. Men miste ecn plaats, waar men 
zich verantwoorden kon. Als er ooit een bewijs geweest is voor het 
parlementaire stelsel, dan kunnen ze er de Ministers in Londen om 
komen vraqen, want 7ij hebben het gemis aan den lijve gevoeld. Dat 
was iets ver~chrikkelijks en hun eerste gedachte was steeds: maak zo 
qanu7 mogelijk een parlement. Net enige, waarnaar 7ij derhalve ver- 
langden. was eventueel voor een parlement tc kunnen verschijnen, 
mals hun vooreangers dit konden doen. 

Er  is nooit één Minister geweest, die ~eorobecrcí zou hebben uit 
eigen overweging de gedachte te ontwikkelen van een neo-faicisme. 
zoals di: wel eens in de kritiek naar voren kularin. Wel werden èn 
t:: Londen èn van het bezette gebied uit dergelijks: gedachten, die 
gilgen in de richting van een ineer autoritair systeem, naar voren 
gebracht. Degenen, die zo dachten, zouden waarschijnlijk dat gevoel 
van noodzakelijkheid, dat bij de Ministers leefde om tijdelijk een 
andere maatregel te nemen, toegejuicht hebben. Dezen zulleti waar- 
~chiirllijk geneigd ziin om de Ministers te vertellen: het kan niet 
anders. jullie 7ult moeten man benoemen. En nu is het noz de vraaq, 
welke invloeden, die doorkwamen uit Nederland als volkoinen be- 
trouwbare bronnen, daarbij hebben gecro!áen. Naar de menincr van 
de heer val1 Angeren zijn personen, die van Nederland naar Enee- 
land overkwamen. we1 wat te veel als betrouwbare broniien adtise- 
merkt. Mensen, die dan een voorstelline vali iaken edven, welke de 
Ministers uit een ooenunt van noodzakeliikheid tot de redachteil 
brachten: we zullen niet anders kunnen doen dan te trachten voor- 
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lopig een oplossing te vinden door het benoemen van mensen, van 
wie bekend is, dat ze objectief en rustig in hun oordeel waren, 
notabelen, als de heer van Angereiz dat zo mag zeggen, van alle 
groepen uit Nederland. Wel hebben dezen het nadeel, dat ze benoemd 
zijn door de Regering, maar uit een oogpunt van noodzakelijkheid i i  
het beter zo dan niets. En die noodzakelijkheid zullen zij als het 
ware hebben opgeschroefd om de Regering daartoe te brengen. De 
Regering zelf heeft naar de vaste mening van de heer vnn Argere11 
echter nooit die neiging gehad. 

Wanneer men op de gedachte gekomen is, dat benoemingen inoes- 
ten plaats hebben, is dat voortgevloeid uit de noodzakeliikheid. welke 
men meende te bestaan. 

Er is een periode geweest - in 1943 -, dat men inderdaad 
dacht aan een nieuw lichaam, Centrale Raad, dat in de plaats 17an 
de Staten-Generaal zou moeten komen. 

Het gevaar, dat altijd dreigde en dat de heer van Angeren 001, 
vaak heeft voorgehouden, is, dat, wanneer men maatregelen gaat 
treffen, die niet helemaal stroken met de Grondwet, men op drift ge- 
raakt, vooral in een tijd, als een tijd van oorlog nu eenmaal is. Hij 
heeft het altijd als zijn taak beschouwd om te spreken van de be- 
perktheid van het Staatsnoodrecht. Er moet inderddad nood aanwezig 
zijn en men kan niet buiten de Grondwet om gaan dan in de uiterste 
nood. Met verhoudingen, zoals wij die hier in Nederland met ons 
democratisch stelsel kennen. moet men zeer voorzichtig zijn. Zo ook 
met de ministeriële verantwoordelijkheid, welke natuurlijk nog een 
moeilijk probleem op zich zelf is. De angst van de heer van Angeren 
was altijd, dat met de samenstelling van benoeinde leden ook 
min of meer de ministeriele verantwoordelijkheid werd aangetast. 

De door de heer Burger aangeduide tegenstelling tussen een be- 
noemd parlement, dat dan de volledige bevoegdheden zou hebben 
van een gewoon parlement en een lichaam, dat een nauwere aan- 
sluiting aan de bestaande Staten-Generaal zou vertonen, doch dan 
slechts adviserende bevoegdheid zou hebben, acht de heer van 
Angeren juist. In het oog moet echter worden gehouden, dat, welke 
oplossing ook op dat ogenblik naar voren is gekomen, zij ais vol- 
komen tijdelijk was bedoeld. Men krijgt ook gauw de neiging, en 
zeker warineer men de besprekingen en moeilijkheden niet helemaal 
heeft meegemaakt, om te zeggen: waren die heren niet van plan om 
dit hevl lang te laten duren? De een was voorzichtiger dan de ander 
in de beoordeling van datgene, wat voor het toekomstige daaruit zog 
kunnen groeien, en daar moest men uiteraard ook rekening mee 
houden. 

De heer van Angeren besluit zijn betoog over de problemen van 
de bestuursvoorziening met de algemene opmerking, dat dit alles 
voorbereidende arbeid geweest is en er tenslotte niet ineer uit de bus 
gekomen is dan het machtigingsbesluit. Natuurlijk is het heel inte- 
ressant om te kijken, of er onder de Regeringsvertegenwoordicers geen 
neo-fascisten aanwezig waren. Daartegenover heeft de heer van 
Angeren de verzekering gegeven, dat dezen er onder hen absoluut niet 
waren. 

Het vraagstuk, wat er na de  bevrijding moest gebeuren met de 
Volksvertegenwoordiging, met de Provinciale Staten en met de 
gemeenteraden, heeft de heer Fursfner meer uit de gezichtshoek van 
een vakminister zich zien voltrekken, in zoverre, d:it hij wel weet, dat 
er twee tegenover elkaar gestelde standpunten waren, maar overigens 
niet. Wat hij zich er nog van herinnert, is, dat een van de hoofd- 
punten was de vraag, hoe men in het Nederland van 1943 en 1944 
de politieke mening van de meerderheid moest inschatten. Sommigeil 
meenden, dat de politieke partijen in grote trekken nog zó waren 
als in 1940 en gingen af op de ksart van het land, zoals zij die 
kenden. Van die politieke kaart van het land had de heer Fucitner 
helemaal geen idee, zeker niet in die tijd. Of de heren op dit punt 
zelf zo'n vaste overtuiging hadden, waagt hij enigszins te betwljfeler., 
want niemand wist natuurlijk in die periode met zekerheid, hoe 
men in Nederland over verschillende dingen was gaan denken. 
Er waren berichten, dat er geweldige veranderingen waren in de 
politieke partijen; die waren allemaal op de helling en men ZOLI 

niets meer van de oude volksvertegenwoordigers moeten hebben. 
De heer van Heuvetz Goedhart heeft dat o.a. verkondigd, toen hij te 
Londen kwam. Het was allemaal nogal speculatief gedebatteer, waar 
de heer Furstner niet aan meegedaan heeft. 

De vraag, of inen hier te lande na de bevrijding weer moest 
starten met het oude parlement, samengesteld uit de leden, die in 
1937 gekozen waren, of wel met een benoemd parlement dan wel 
met een tussenvorm, heeft de heer Fur.rtner geheel aan de deskun- 
digen op dat gebied overgelaten. 

Volgeils de heer Bolkesteitz is de grote nïoellijkheid bij het orit- 
werpen van alle bestuursvoorzieningen geweest de bestaande mening, 
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dat het onn~ogelijk was enige bestuursvoorziening te treffen zonder 
daarbij het Nederlandse volk te raadplegen. Bij deze opvatting be- 
stond dus de onmogelijkheid om, voordat de Nederlandse Regering 
Londen verliet, een definitieve bestuursvoorziening tot stand te 
brengen. Degene, die dit onderwerp voortdurend in de Ministerraad 
heeft behandeld, is de heer Albarda geweest. De heer Bolkestein 
heeft het altijd levendig betreurd, dat het niet mogelijk is gebleken 
om een bestuursvoorzienii~g, hoe dan ook, tot stand te brengen, 
voordat de Nederlandse Regering Londen verliet. Maar dit is 
onmogelijk geworden ten opzichte van het parlement. 

Voordat dit duidelijk gebleken was - dat was in het najaar van 
1944 - was er in het kader van de gedachte, dat er vóór de be- 
vrijding een regeling moest zijn, nogal wat meningsverschil geweest 
over de vraag, hoe zulk een regeling behoorde te zijn. Dat verschil 
van mening was in hoofdzaak een verschil tussen twee opvattingen; 
de ene opvatting wenste het herstel van de oude Staten-Generaal en 
de tweede gevoelde voor de gedachte om dit herstel van de oude 
Staten-Generaal door aanvulling op andere wijze te completeren. 

Ook de gedachte, dat er totaal nieuwe en dientengevolge door de 
Regering benoemde Staten-Generaal zouden moeten komen, heeft in 
een bepaalde periode een belangrijke rol gespeeld. Dat was een 
standpunt, dat veel verder ging. Op de duur was de overheersende 
mening wel geworden, dat men zou moeten zoeken naar een synthese 
in deze vorm, dat de leden van het oude parlement, die het vertrouwen 
van de bevolking hadden behouden, in de eerste plaats in aanmerking 
zouden komen om deel uit te maken van het noodparlement en dat dit 
dan zou worden aangevuld met personen, die geacht konden worden 
het vertrouwen van de bevolking tijdens de bezetting te hebben ver- 
worven. Een gedachte, die ook neergelegd is in het besluit E 119, dat 
betrekking had op de Provinciale Staten en de gemeenteraden. Di? 
synthese was in het najaar 1944 al bereikt. De enige moeilijkheid 
was echter door wie die aanvulling zou moeten geschieden. 

Naar het oordeel van de heer Michiels van Verduynen is het pro- 
bleem van het parlement vooral binnen de Commissie Terugkeer ge- 
bleven, hoewel deze rapporten uitbracht aan de Ministerraad. Men 
vond het in de eerste plaats te moeilijk en wist niet, wat men in 
Nederland nog zou aantreffen, wat de Nederlandse parlementsleden 
in de oorlog gedaan hadden en in de tweede plaats wist men niet, 
hoe men het instituut als zodanig weer terug moest brengen. De 
heer Michiels van Verduynen gelooft, dat men die twee dingen altijd 
moet scheiden. Hij meent, dat de Regering als zodanig het parle- 
ment direct terug wilde halen; naar zijn mening heeft de Regering 
daarin niet erg gezondigd. 

Ten aanzien van de synthese-gedachte, waartoe men ongeveer in 
het midden van 1944 kwam en volgens welke men zei: het nood- 
parlement moet samengesteld worden uit de goede leden van het 
o ~ d e  parlement, aangevuld met personen, die tijdens de bezetting 
geacht kunnen worden het vertrouwen van de bevolking te hebben 
verworven, verklaart de heer Michiels van Verduynen, dat men toen 
een nieuw Nederland ging vinden, dat men niet kende. 

Het vraagstuk, of men een regeling voor het parlement, zoals men 
die tenslotte voor gemeenteraden en Provinciale Staten in wets- 
besluiten heeft neergelegd, reeds in Londen zelf dan wel in Nederland 
na de bevrijding moest treffen, kon tenslotte niet opgelost worden, 
omdat een handtekening bleef ontbreken. 

Achteraf gezien, gelooft de heer Michiels van Verduynen beslist, 
dat men altijd beter had kunnen manoeuvreren. Hij meent echter, 
dat men met de beschikbare gedachten, wensen en gevoelens van de 
mensen, die daar waren, zijn uiterste best gedaan heeft. Men heeft 
zoveel mogelijk rekening gehouden met wat ieder wilde. waardoor 
men tenslotte gekomen is tot een systeem, dat niet zo heel mooi was. 
Het was de oprechte bedoeling van het gehele Kabinet een parle- 
ment te verkrijgen, dat het Nederlandse volk vertegenwoordigde, met 
handhaving van ons constitutionele bestel. 

Met de voorbereiding van de wetgeving op  het gebied van de 
terugkeer, heeft de heer van Kleffens heel weinig te maken gehad. 

Van het behandelde heeft hij alleen de discussies in de Ministerraad 
meegemaakt. 

Wat betreft de oplossing, die men zag van het probleem van de 
bestuursvoorziening, met name ten aanzien var, de Volksvertegen- 
woordiging, zegt de heer van Kleffens, dat er veel te doen is geweest 
over de vraag, hoe men het best op de normale toestand kon aan- 
sluiten. 

De heer van Kleffens heeft zich op het standpunt gesteld, dat men 
zoveel mogelijk moest aansluiten bij hetgeen bestond, in overeenstem- 
ming met onze constitutionele wetgeving en met onze constitutionele 
praktijk; dat me.> daarnaast in het oog moest houden wat mogelijk 
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was. Dat waren natuurlijk twee zeer verschillende zaken. De Ministers 
waren zich bewust, dat zij in een min of meer ontwrichte, tijdelijk ont- 
wrichte, maar toch ontwrichte samenleving in die tijd zouden terug- 
keren. Uit die tweeledige gezichtshoek heeft de heer van Klef fens die 
discussies bijgewoond en daaraan een bescheiden aandeel genomen in 
die zin, dat hij niet zelf, zoals verscheidene van zijn collega's, de heer 
Albarda, de heer van den Tempel en de heer Kerstens, met eigen 
voorstellen op dit punt gekomen is. Er zijn ook allerlei phasen van 
dit vraagstuk geweest, de inzichten evolueerden; men dacht nog eens 
na; over hetgeen op een gegeven ogenblik het beste leek, kreeg men 
achteraf soms weer andere ideeën. Zo is men tenslotte gekomen met 
het bekende plan. De laatste ronde daarvan heett de heer van Klef- 
fens niet meegemaakt. Hij is begin April 1945 naar San Francisco 
vertrokken; hetgeen daarna gepeurd is, heeft zich aan zijn waar- 
neming onttrokken. De conlerentie te San Franc~sco heeft geduurd 
tot emde Juli; toen hij teruggmg, was het Kabinet aigetreden. 

Wat de zaak zelf betreit, herinnert de heer van Klef fens zich heel 
goed, dat het logisch gegeven dilemma aan de ene kant was: laten 
zitten wat zit, en aan de andere kant, dus het andere uiterste: een 
totale vernieuwing. Daartussen heeit men in verschillende phasen 
verschillende poglngen tot synthese gedaan, uit de begrijpelijke over- 
weging, dat men aan de ene kant een zekere legitimiteit wel goedvond 
en men aan de andere kant het oog niet kon sluiten voor het feit, 
dat er natuurlijk onnoemelijk veel veranderd was, zodat men niet kon 
aannemen, dat allen, die vroeger waren gekozen, nog beantwoordden 
aan de nieuwe eisen, die moesten worden gesteld. Dat zijn de twee 
polen geweest, waartussen men een soort van vergelijk zocht. 

De heer vun Klejfens bevestigt, dat een van de problemen, waarop 
het Kabinet tenslotte gestrand is, was: de positie van de Staten- 
Generaal, waarbij de vraag zich voordeed, of vóór de bevrijding te 
Londen een regeling voor de Staten-Generaal moest tot stand komen 
dan wel of men daarmee moest wachten tot na de bevrijding. 

De voorbereidingen voor de wetgeving van de terugkeer resul- 
teerden tenslotte in de wetsbesluiten E 119 en F 45. Dit laatste wets- 
besluit was tot stand gekomen, mede onder invloed van staat- 
kundige figuren en strommgen uit het toen reeds bevrijde Zuiden. 
Teneinde een indruk te verkrijgen van de aard van deze invloeden, 
heeit de commissie het van belang geoordeeld dr. L. J. M, Beel, die in 
het tweede Kabinet-Gerbrandy optrad als Minister van Binnenlandse 
Laken, te horen. Met hem werd in de eerste plaats het ontstaan be- 
sproken van het bekende Eindhovense adres l) van 2 Novemoer 1944, 
hetwelk in de Tweede Kamer op 10 October 1945 reeds in grote lijnen 
werd behandeld. ') 

De heer Beel heeft de totstandkoming van dit adres nader uiteen- 
gezet. Er vonden te Eindhoven geregeld besprekingen plaats, 
met tussenpozen van 14 dagen, waarbij betrokken waren een 
gezelschap, waarvan, naar de heer Beel meent, ,de heer Somer, het 
hooid van het Bureau Inlichtingen, in de aanvang voorzitter was, en 
een andere groep, waarin men uit de Eindhovense bevolking enkele 
op de voorgrond tredende figuren had opgenomen. De heer Beel is 
eerst in een later stadium daarbij betrokken. 

Het was de bedoeling, dat de Regering zou worden voorgelicht 
omtrent ideeën, die leefden in het bevrijde gebied. Toen heeft men 
de heer Beel gevraagd voorlichting te geven nopens staatkundige 
vraagstukken betretiende de vertegenwoordigende lichamen, ge- 
meenteraden, Provinciale Staten enz., en voorts de verhouding van 
de colleges van burgemeester en wethouders tot de gemeenteraden. 
In het Zuiden leefden te dien aanzien ideeën van vernieuwing; in dit 
opzicht gingen enkelen nogal ver. De heer Beel heeft steeds voorge- 
staan, dat men bij eventuele hervorming de geleidelijkheid moet be- 
trachten. Persoonlijk was hij van mening, gegrond op zijn ervaringen, 
die hij gedurende een twintigjarige werkzaamheid bij gemeenten had 
opgedaan, dat er bij de nieuwe opzet een zekere verlegging van het 
accent moest plaats vinden van het vertegenwoordigende lichaam, de 
raad, naar het college van B. en W., omdat het zeker in verband met de 
ontzaglijke problemen van de overgangstijd dringend noodzakelijk 
was, dat er gehandeld en beslist kon worden. De heer Beel had name- 
lijk in de gemeenteraden, waarbij hij betrokken was geweest, reeds zo 
vaak gezien, hoe daar uren en uren werden besteed aan vraagstukken, 
die naar zijn mening in een veel kortere tijd behandeld konden wor- 
den. Zijn ervaring was, dat hierdoor het optreden van het college van 
B. en W. werd belemmerd. Over dit vraagstuk is reeds meer en ook 
reeds eerder geschreven. De heer Beel mee:jt, dat er een geschrift is ver- 
schenen over dit vraagstuk van de Nederlandsche Maatschappij voor 
Nijverheid eri Handel in 1935 of 1936. Ook van de zijde van de Rooms- 
Katholieke Staatspartij is een geschrift verschenen, handelende over 
nieuwe verhoudingen, die moesten bestaan tussen de organen van 
bestuur en wetgeving. Daarin waren bepaalde ideeën ontwikkeld, die 
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hem nogal aanlokkelijk voorkwamen en die hierop neerkwamen, dat 
aan de colleges van B. en W. - voor de colleges van Gedeputeerden 
gold dit al, want de Provinciale Staten kwamen maar tweemaal per 
jaar samen - een grotere bevoegdheid werd gegeven en dat de raad 
zich meer zou bepalen tot het trekken van de grote lijnen van het be- 
leid en de contrôle, dus het budgetrecht. Hun werd medegedeeld, dat 
de Regering voorgelicht wenste te worden nopens de Provinciale 
Staten en de gemeentebesturen. Dit alles nu gold primair voor de over- 
gangstijd, maar het had zeer zeker verdere repercussies. Om deze 
ideeën neer te leggen in een adres, is evn redactiecommissie van drie 
personen aangewezen, bestaande uit de heren Steensnza, Kauf fe l l  
ei1 Beel, die toen een concept gemaakt heeft. dat in her- 
haalde besprekingen gewijzigd en aangevuld is. Die concept-brief, die 
aan de vergadering is voorgelegd, moet gezien worden als het com- 
promis tussen die drie heren. Daarbij heeft de heer Beel, omdat hij 
wilde aansluiten aan vóór de oorlog te dezen opzichte bestaande 
ideeën, als richtsnoer genomen het ontwerp, dat, naar hij meent, door 
een comn~issie onder leiding van wijlen Minister Goseling, toen- 
maals voorzitter van de R.K.S.P.-fractie, is opgezet. De zaak is op 
een vergadering naar voren gebracht, besproken en daarna verzon- 
den. Er zijn een paar leden geweest, die niet hebben getekend. De 
vergadering was niet voltallig en de tekst is aan de leden rond- 
gezonden om te worden getekend. De heer Huysinans heeft niet 
getekend, omdat hij iii een bepaalde positie tot de Regering stond. 
Dat gold ook voor de heer Beel, dus uit dat oogpunt had de  heer 
Huysinans z.i. wel kunnen ondertekenen. In elk geval zijn er een 
paar leden geweest, die niet hebben getekend. Zo hebbrn de heren 
Donker en van Lirnden niet getekend. 

Hct adres moet gezien worden als een intern advies van ideeën, die 
te Eindhoven leefden. Daarover is later in een Eindhovens dagblad 
het een en ander gepubliceerd. Het komt de heer Beel nog altijd voor, 
dat in het licht van de tijd, waarin men toen leefde, in het kader van 
de overgang, waarin men verkeerde, deze gedachten goed waren en 
allerminst iets fascistisch naar voren brachten. Men kan de in het 
adres ontwikkelde gedachten niet losmaken van de sfeer en omstan- 
digheden, waarin toen werd geleefd. 

In het Zuiden leefde zeer sterk de gedachte, dat men kn in het 
sociale èn in het politieke leven niet zonder meer kon aansluiten aan 
10 blei 1940. Er waren figuren, die in dat opzicht radicaal wilden 
zijn; er waren figuren, die in dat opzicht een opening wilden laten 
voor een vernieuwing, maar daarbij met de beide benen op de grond 
bleven staan. 

Tot deze tweede groep heeft de heer Beel zich steeds gerekend. 
Zijn standpunt is altijd geweest: wij moeten openstaan voor deze 
vernieuwingsgedachte, maar wij kunnen dat nooit verwezenlijken in 
één keer. 

Wat betreft de vernieuwing op sociaal gebied, dus of men de mensen 
tot grotere eenheid zou weten te organiseren. uiteraard langs demo- 
cratische wegen, leefde en leeft nu nog de wens naar grotere een- 
heid. Men kan tegenover die idee twee standpunten innemen. Mei1 
kan allereerst dwars er tegen in gaan. Dat leek de heer Beel 
onjuist; ook hij was van oordeel, dat een terugvallen op 10 Mei 
1940, na het ontzaglijke, dat wij meegemaakt hadden, on- 
mogelijk was. De heer Beel heeft het steeds als zijn taak beschouwd, 
open te staan voor de nieuwe ideeën, die naar voren kwamen, maar 
tevens met de gedachte om die in een zekere bedding te leiden, al 
 as die bedding op het eerste gezicht ook nog niet de definitieve. 
Zijn streven is derhalve geweest voort te bouwen op ideeën, die reeds 
leefden in 1936, derhalve vlak vóór de oorlog. Daarom vindt men 
bepaalde passages uit het aangehaalde rapport van de commissie- 
G'oseling vrijwel letterlijk in het stuk. 

Bij het verhoor van de heer Beel wordt daarop van de zijde van 
de commissie ter sprake gebracht de volgende passage in het Eind- 
hovense adres: 

,,Deze belangrijke taak, op de juiste wijze afgebakend" - nl. 
de taak van contrôle en van het vaststellen van richtlijnen, dus 
de algemene taak van gemeenteraden en Provinciale Staten; dit 
slaat dus op het betoog van de heer Beel inzake een andere en 
betere regeling van de taakverdeling tussen de vertegenwoor- 
digende colleges en burgemeesters en wethouders en Gedepu- 
teerde Staten - ,,kan echter op meer doeltreffende wijze 
dan vóór 10 Mei 1940 plaats vond, worden toevertrouwd aan 
colleges van meer beperkten omvang en samengesteld uit per- 
sonen, die de mogelijkheid en noodzakelijkheid eener sterkere 
nationale binding op Christelijken grondslag erkennen, de opbouw 
van een organisch leven in onze volksgemeenschap en de aanpas- 
sing van staats- en rechtsleven aan de verdere eischen van den 
nieuwen tijd voorstaan." 
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Van de zijde van de con~n~issie  wordt hieromtrent betoogd, dat 
men wel kan zeggen: een Statencollege van 70 of S0 leden is te groot, 
dat  moet kleiner zijn; dat  is niet principieel, maar wel principieel is 
datgene, wat hierin ook tot uiting gekomen is, nl. dat  men zegt: wij 
willen die colleges samengesteld hebben uit personen, die de  moge- 
lijkheid en noodzakelijkheid ener sterkere nationale binding o p  Chris- 
telijke grondslag erkennen. Daarin zit een eiement, dat veel ver- 
der gaat. Het gaat in de democratie niet op, dat  men zegt: 
in die colleges behoren alleen personen zitting te hebben, die o p  dit 
standpunt, dat is ons standpunt, staan. Als men rechten opeist voor 
de organisatie, waarin de eigeil politieke denkbeelden zijn belichaamd, 
dan  betekent dat in een democratie, dat  men automatisch moel er- 
kennen, dat men aan anderen, die er anders over denken - ook al 
kan men dit feit vervelend vinder, en zou het prettig zijn, wanneer 
anderen ook dezelfde politieke ideeën hadden -, dezelfde rechten 
moet toekennen, als men voor zich zelf opeist. 

D e  heer Beel kan deze opvatting, binnen bepaalde grenzen, delen, 
indien het niet om destructieve elementen gaat. Voorts wijst de heer 
Beel er op, dat ongeveer in d e  zelfde tijd de  Gemeenschap Nederland 
is o2gebouwd. D e  formulering in de zojuist aangehaalde passage 
beantwoordt precies aan  de opvatting, die er ook in deze gemeenschap 
heerste, nl. dat er een zeker gemeenschappelijk geestelijk vlak moet 
zijn. D e  heer Beel meent, dat, als men dit achteraf in de  meer nuchtere 
tijd van thans bekijkt, deze omschrijving te eng genomen is. Hij zou 
thans niet eens willen zeggen: ,,zoveel mogelijk samengesteld uit per- 
sonen, die deze door ons voorgestane ideeën huldigen", daar bij de 
term ,,zoveel mogelijk" het altijd een kwestie is, hoe d e  oriëntatie van 
de betrokken gemeenschap is, als er tenminste evenredige vertegen- 
woordiging is. Het Eindhovense adres bevat niet d e  visie van de herr 
Beel, maar is als het ware een voorlopige gedachte geweest, die 
door figuren, die in het politieke leven nooit een rol hadden gespeeld, 
naar voren is gebracht. Noch de heer Steensma, noch de heer Kauf-  
feld, noch de heer Beel hadden tot op die datum een rol in de  poli- 
tiek gespeeld. 

Op de vraag, of die gedachten vooral leefden in een beperkte intel- 
lectuele kring en niet de  massa beroerden, omdat die massa geen 
contact had door de pers en er zelfs door gebrek aan  vervoermidde- 
len geen contact met andere plaatsen was, antwoordt de  heer Bed,  
dat hij een van de bevoorrechten was, die contact hadden, omdat hij 
af en toe de  beschikking over ezn vervoermiddel had: hij had 
contact met Zuid-Limburg en geheel Brabant. Hij heeft ervaren, 
dat  die gedachte in de verschillende plaatsen, geheel los van elkander, 
orgekomen was. Z o  bijvoorbeeld o p  het terrein van het sociale leven 
in ons land. Bij de sociale organisaties bestond er bitter weinig animo 
o m  weer terug te gaan tot het oude. In dit opzicht bleek, dat  men het 
oude o p  ons maatschappelijk terrein niet zonder meer wenste te 
handhaven. 

Voor de kracht en de macht van de traditie was er in die dagen 
onvoldoende oog, doch de grote werkloosheid met haar grote pro- 
blemen, die geheerst heeft in de  jaren, welke aan de oorlog vooraf- 
gingen, en die de mensen, de brede massa, geraakt had, was ondanks 
de oorlog nog niet vergeten en men zei: het verleden was niet 
ideaal, wij hebben nu  een toestarid meegemaakt, die hopeloos was, 
wij moeten thans streven naar iets beters. 

D e  heer Beel gelooft niet, dat  het volkomen j~:ist is o m  in de  pas- 
sage, waarin gezegd wordt: ,,Die colleges moetrn z6 samengesteici 
zijn, terwijl men geen verkiezingr~ moet houden, omdat dat beleni- 
mert de hervorming van het staatkundig leven, zoals wij het zien", 
een belemmering te zien van de  principieel bestaande vrijheid van 
anderen, die het anders zouden willen. hlen moet er tenslotte o m  
denken, aldus de  heer Beel, dat  het een na-oorlogse wereld was, waar- 
in ontzaglijk veel was verwoest, geestelijk en moreel, waarin zo enorm 
veel was geieden; in  ern dergelijke wereld kan men niet aan  verkie- 
zingen denken, want anders krijgt men een uitslag, die onmogelijk 
kan corresponderen met hetgeen in rustige tijden bestaat. 

Voor het overige wil de lieer Beel aan dit stuk geen academische 
of wetenschappelijke waarde toekennen. Dat  het stuk niet volkomcn 
rijp is, geeft hij toe, maar het moet bezien worden in het licht van 
de  tijd. Het  is een poging om wat nieuws naar voren te brengen, maar 
dat  nieuwe was niet nieuw, omdat de gedachte, dat het eigenlijk zo niet 
langer ongewijzigd kon blijvcn, reeds in 1930 leefde. Het  is niet oveïal 
even wetenschappclijk gedragen. C e  heer Bcel heeft er meer displeizier 
dan pleizier van gehan. In de politieke ontwikkeling van de ecrst- 
volgende maanden, en zelfs later nog wel, heeft het een rol gespeeld. 

Over het feit, dat dit stuk te Londen en in de vergadering van 
de Minis'ers-Kwartiermakers als een bom is ingeslagen, behoeft de 
heer Beel geen verantwoording af te leggen. In Londen vielen vele 
bommen van licht en van zwaar kaliber. Hij heeft over dit stuk 
nooit meer iets gehoord. Ten hoogste is daarover terloops gespro- 
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den door de heer Gerbrandy. Die bom heeft in elk geval geen 
nadelige gevolgen gehad. 

Bij het opstellen van dit stuk heeft men zich niet gerealiseerd, dat 
het invloed zou uitoefenen op de strijd, die te Londen woedde over 
de positie van de vertegenwoordigende organen. Dit was in bevrijd 
gebied niet bekend. 

De overwegingen, die de heer Beel er toe geleid hebben om het 
Besluit F 44 van 12 April 1945 uit te lokken, waarbij de regeling van 
E 119 ten aanzien van Provinciale Staten en gemeenteraden verdween, 
terwijl in de plaats daarvan bij Besluit F 45, eveneens van 12 April 
1945, slechts een regeling voor de gemeenteraden kwam, licht hij 
aldus toe. Op 23 Feoruari 1945 is hij Minister van Binnenlandse 
Zaken geworden. Ons land werd op 5 Mei 1945 bevrijd. Tussen die 
twee tijdstippen beweegt zich als het ware de gehele ontwikkeling. 
Toen de heer Beel Minister van Binnenlandse Zaken werd, heeft hij 
zo spoedig mogelijk getracht - de heer van Boeyen was gelukkig daar 
ter plaatse - zich in de vraagstukken, die er lagen, in te werken. In  
het Zuiden leefde een sterke drang, dat er op de ezn of andere wijze ge- 
meenteraden tot stand moesten komen. Ten aanzien van de Provinciale 
Staten gold die behoeite niet zo sterk, omdat deze slechts tweemaal 
per jaar bijeenkwamen. 

De opvatting was echter, dat er weer een mogelijkheid moest zijn 
om de stem van de bevolking te doen horen. In die periode werden 
er allerlei klachten, grieven en ook wensen geuit en men beklaagde 
zich er over, dat men nooit de gelegenheid had daarover mede te 
praten en eventueel bepaalde ideeën naar voren te brengen. 

De heer Beel heeft zich onmiddellijk laten voorlichten over de situ- 
atie, die er op dat moment, dus op 23 Februari 1945, was. In het bij- 
zonder heelt hij zich laten voorleggen - en doen voorlichten over - 
het Londense besluit E 119. Daaroij zat hij met de moeilijkheid van 
het zuiveringsproces. Hij heeft het gehele zuiveringsproces in banen 
moeten leiden. Daarvoor heeft hij eerst een centraal orgaan in het 
leven moeten roepen. Hij heeft met deze gehele zaak ook willen wach- 
ten, totdat de bevrijding van ons gehele land zou zijn voltooid, omdat 
hij het foutief oordeelde, indien er in het Zuiden des lands een andere 
rechtspraak op dit terrein zou plaats vinden dan in de overige delen 
van het land. Hij achtte het gewenst, dat er in het gehele land e~nheid 
was in deze soort van rechtspraak. Hij heeft deze kwestie dus zover 
doenlijk opgeschort en hij heelt later professor Scholten aangezocht 
op te treden als voorzitter van een college, dat tot taak had de zuive- 
ring voor het gehele land zoveel mogelijk uniform te maken. Nu was 
de aanvulling van de gemeenteraden, zoals die in het bedoelde Lon- 
dense besluit omschreven was, zeker niet ideaal. Maar nog afgezien 
daarvan, de daarin bedoelde zuivering kon niet worden doorgevoerd, 
zolang het bewuste besiuit nopens de Staten-Generaal niet tot stand 
gekomen was. Men verkeerde ten aanzien van de Staten-Generaal te 
Londen in een volkomen impasse. De heer Beel heeft toen getracht, 
of hij uit de moeilijkheden, in verband met het ten aanzien van de 
Staten-Generaal ontworpen besluit, kon komen. 

In een concept, dat hij toen heeft gezien, was, naar hij meent, 
voor wat de aanvulling betreft, alles overgelaten aan de Grote Raad 
van de Illegaliteit. De heer Beel heeft daartegen bezwaar gemaakt, 
omdat hem dit ten aanzien van een vertegenwoordigend lichaam 
zonder meer niet juist leek. Hem was niet bekend, hoe die Grote 
Raad van de Illegaliteit in het Westen des lands zou zijn samenge- 
steld. De gehele situatie in dit opzicht lag voor hem in het duister. 
Toen heeft de heer Gerbrandy een paar keer in de Ministerraad 
gezegd: ,,Kom de volgende week met een ontwerp voor de Staten- 
Generaal.". In een week tijds een ontwerp geven, waarover men zo 
lang reeds had gedokterd en terwijl de zaak zo in de nesten zat, was 
niet zo gemakkelijk. De heer Gerbrandy heeft het verzoek herhaald. 
De heer Beel heeft, toen hij in Apeldoorn kwam - dat was direct 
na de  bevrijding -, het contact hierover opgenomen o.a. met 
mr. Kan van het Departement van Binnenlandse Zaken en heeft 
getracht te weten te komen, hoe die zaak in het Westen lag. 

Vooral de laatste week vóór het aftred'en van het Kabinet heeft 
de heer Gerbrandy er op aangedrongen; dat was de week, die ligt 
tussen de bevrijding en het aftreden. De heer Gerbrandy heeft in de 
Ministerraad gevraagd: wanneer komt u met een ontwerp voor de 
Staten-Generaal? 

Toen heeft de heer Beel daarover opnieuw besprekinge!? gevoe~d 
en heeft hij zich de vraag gesteld (omdat bij de formatie van het 
Kabinet door de Ministers in overleg met de Koningin was bepaald, 
dat zij bij de bevrijding direct zouden aftreden, dus dat hun Minister- 
schap zich niet verder zou uitstrekken dan de periode tot de bevrij- 
ding), welke vraag hij op een gegeven moment ook aan het Kabinet 
heeft voorgelegd, of het wenselijk was, dat zij door de Kroon een 
regeling op dat stuk zouden laten vaststellen, waaraan het volgende 
Kabinet gebonden zou zijn. De heer Beel wijst nogmaals op de 
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data: 23 Februari, d e  dag, waarop hij moest beginnen met zich in  
te werken, 5 Mei, de bevrijding, en 22 of 23 Mei, de benoeming van 
de  nieuwe Kabinetsformateurs. Hij heeft dit naar voren gebracht en 
besproken o p  een dag, waarop hij tegelijk met de  heren Scherrnsr- 
horn en Neher bij de  Koningin was ontboden. Eén of twee dagen 
later zijn de heren Schermerhorn en Drees formateurs geworden. 
Hij heeft toen deze heren de  vraag voorgelegd: ,,Ik zit met een 
concept, ik heb er bepaalde gedachten over, maar  wat zou het 
beste zijn? Dat  het nieuwe Kabinet een vastgestelde regeling vindt 
of dat het nieuwe Kabinet alleen maar vindt wat gedachten, in een 
voorlopig ontwerp neergelegd?" Het  laatste werd geprefereerd. 

Zodoende is dus die regeling van de  Staten-Generaal nooit uit- 
gewerkt. Kort saamgevat is dit de gang van zaken geweest. Primair: 
het zat in de knoop. Vervolgens: de  heer Beel had zich in te werken 
in d e  gehele materie van Binnenlandse Zaken. Daarbij waren 
allerlei zaken aan d e  orde. Hij vroeg dus even tijd. D e  aandrang 
van de heer Gerbrandy o m  het te regelen dagtekent voornamelijk 
van de laatste weken. Toen de  bevrijding er was, heeft de  heer Beel 
overleg geoleegd en gevraagd, of het niet beter was te  wachten en 
alleen de  bouwstof aan te  brengen. 

Met de tijdelijke gemeenteraden hield derhalve verband, dat  hij het 
te Londen vastgestelde Koninklijk besluit ten aanzien van de  gemeente- 
raden niet kon doorvoeren, alleen o p  die grond al, dat  de aanwijzings- 
commissies niet in het leven geroepen konden worden. Afgescheiden 
daarvan: er leefde in het gehele land een streven om de veranderde 
geestelijke en maatschappelijke stromingen naar voren te laten komen. 
Toen heeft hij daaromtrent overleg gepleegd, ook met oud-Minister 
van Boeyen. Vervolgens met zijn hoofdambtenaren erover sprekende, 
hebben zij een bepaalde regeling ontworpen. Daarover heeft hij. als 
hij zich niet heel sterk vergist, ook het oordeel gevraagd van de  Com- 
missarissen der Koningin en d e  burgemeesters. Hij had regelmatig 
besprekingen met de  Commissarissen der Koningin en ook met de  
burgemeesters. Ook van hun kant kwam sterke drang om zo gauw 
mogelijk met tijdelijke gemeenteraden te komen, teneinde langs deze 
weg zo spoedig mogelijk een voorlopige oplossing te vinden. 

Daaruit is voortgesproten het Besluit F 45 van 12 April 1945. O p  
een persconferentie, gehouden te Eindhoven, in Maart  1945, heeft 
de  heer Beel gezegd: e r  zijn twee uitersten, één, dat  niets wil 
weten van het oude, en één, dat terug wil naar het oude. D e  één 
wilde een weg bewandelen, waarbij voor deze overgangsphase met 
nood-gemeenteraden gewerkt werd, nu verkiezingen uitgesloten 
waren; een ander wilde aanvulling der oude gemeenteraden. Nu kon 
men blijven dubiëren over deze of die vorm, maar tenslotte moest 
men tot een bepaalde concretisering komen. Welnu, de getroffen 
regeling is de  vrucht geweest van overleg o.a. met >de heer van 
Boeyen. D e  heer Gerhrandy is met dit ontwerp, dat essentieel af- 
week van het Londense besluit, accoord gegaan. 

Met betrekking tot de vraag, of met F 45 de  gedachte van de  
synthese, zoals deze in E 119 was geformuleerd, niet volkomen was 
losgelaten, waaruit voortvloeide, dat  het beginsel van E 119, dat in 
de  eerste plaats tot lid van de raad zouden worden aangewezen de 
raadsleden van 10 Mei 1940, die geacht konden worden het ver- 
trouwen van de bevolking te hebben behouden, prijs werd gegeven, 
verklaart de  heer Beel, dat er rekening gehouden moet worden met 
twee dingen. Ten eerste staat er in dit wetsbesluit: het vertrouwen 
hebben van de  bevolking. Wanneer men in het Zuiden juist ten aan- 
zien van de gemeenteraden een oordeel zou moeten vellen - dat  
geldt trouwens voor het gehele land - over de personen van voor- 
heen, dan was dat een uitermate moeilijke taak en hij zou niet gaarne 
zeggen. dat in deze dagen de mensen volkomen recht gedaan zou 
zijn. Daarenboven behoefde men met een regeling als E 119 niet 
aan te komen; ook in het Oosten des lands is de door hem voorge- 
stelde regeling aanvaard. 

D e  voorstelling van zaken, dat in F 4 5  de synthesegedachte was 
-losgelaten in die zin, dat niet meer voorgeschreven was, dat de goed 
gebleven leden van de gemeenteraad van 1940 in de  eerste plaats 
weer deel zouden uitmaken van de nieuwe gemeenteraad, zulks ten- 
gevolge van de  terminologie in dat  wetsbesluit: ,,de voornaamste. 
geestelijke en maatschappelijke stromingen", die naar evenredigheid 
in het kiescollege vertegenwoordigd moesten zijn, terwijl nochtans 
zich het merkwaardige feit heeft voorgedaan, dat men in vele ge- 
meenten in het land eigenlijk heeft gehandeld, alsof het besluit E 119 
nog bestond en volledig rekening heeft gehouden met de politieke 
stromingen, aanvaardt de heer Beel niet. 

Hij wil het anders voorstellen. Allereerst blijkt hieruit, dat  bij de  
geestelijke en maatschappelijke stromingen ook d e  politieke opvat- 
tingen in aanmerking worden genomen. Dat  was inderdaad de  be- 
doeling; het werd niet alleen aldus geïnterpreteerd. Hier kreeg het 
volk zijn kiesmannen. In  bepaalde plaatsen, dat  zijn er verschillende 



29545 (Beel) 

29546 (Beel) 

29548 (Beel) 

29549 (Beel) 

29551 (Beel) 

geweest, heeft men de zuivering zelf voltrokken. Als men het ge- 
beuren in het Zuiden in die tijd nagaat, toen er duizenden mensen 
zijn opgepikt, dan moet men toegeven, dat er in dit opzicht ook 
nogal eens onrechtmatige dingen gebeurd zijn. Als men de beoorde- 
ling der betrokkenen aan een kleine comn~issie had gelaten op de 
wijze, zoals het in E 119 verankerd lag, zou dit geenszins zonder ge- 
varen geweest zijn. niet alleen voor de mensen, die dit moesten d o ~ t i ,  
maar ook gevaarlijk voor de repercussies, die dergelijke uitspraken 
zouden hebben gehad. Langs de gekozen indirecte weg kwamen 
naar voren de mensen, die vroeger het vertrouwen hadden, p l ~ s  
nieuwe figuren, waarin men vertrouwen had. De heer Beel erkent, 
dat later de gemeenteraden van de grote steden in het Westen des 
lands voor een groot gedeelte zijn samengesteld geworden uit de 
leden, die daarin op 10 Mei 1940 zitting hadden en op  wie niets 
aan te merken was, aangevuld met een aantal andere figuren. Dat 
gebeurde echter een tijd later. In het Westen van het land had zich 
echter volgens de heer Beel ten aanzien van de zuivering niet dat- 
gene voltrokken, wat zich in het Zuiden had voorgedaan. 

Tegenover de vrees voor het gevaar, dat men geheel de andere 
kant uitging, doordat in het stelsel van F 4 5  de zaak in feite in 
handen van de burgemeester kwam te liggen, die de aanbeveling 
opmaakte voor de kiescolleges, daarbij geadviseerd door ten minste 
drie vertrouwtnsmannen uit de inwoners der gemeente, stelt de 
heer Beel, dat juist door de ruimheid in keuze van de figuren de 
burgemeester tegenover deze zaak breed kwam te staan. Verder 
Ras er de mogelijkheid van beroep op de Commissaris der Koningin. 
Door middel van dit stelsel verkreeg men, dat de bevolking via 
de kiesmannen bepaalde figuren naar voren kon brengen. Door bet 
kiescoliege werd een greep gedaan uit de bevolking. 

Ook tegen de mogelijkheid alleen een wijziging aan te brsngeii 
in E 119, waardoor drie vertrouwensmannen, bijvoorbeeld de 
Commissaris der Koningin, de burgemeester en een derde in 
de plaats waren gekomen van het drietal van E 119, waarvan één 
lid moest zijn van de aanwijzingscommissie voor de Staten- 
Generaal. heeft de heer Beel bezwaar. De gemeenteraden toch waren 
samengesteld in 1939. Maar van 1939 ot 1945 geeft dit een tijds- 
verschil van zes jaar. Normaliter zouden er na vier jaar nieuwe ge- 
meenteraden zijn gekomen. De in 1939 gekozen personen waren zes 
jaar ouder geworden. Er waren geen nieuwe, jonge elementen naar 
voren gekomen. Indien men deze raden zonder meer zuiverde, kreeg 
men bij wijze van spreken practisch de raden in huil oude samen- 
stelling terug, althans in grote trekken. Weliswaar waren er van de 
oude leden enkele overleden, maar vermoedelijk zullen er in die 
jaren meer personen van de jongere generatiedoodgegaan zijn. Na de 
bevrijding had juist de jongere generatie in het Zuiden veel belang- 
stelling voor het politieke leven, hetgeen ook zijn uitdrukking moest 
vinden en dat kon gebeuren door middel van deze nieuwe regeling. 

Het behoeft niet zo verwonderlijk te zijn, dat dezelfde Minister van 
Binnenlandse Zaken, die 12 April 1945 ten opzichte van de gemeente- 
raden het stelsel van F 45 heeft voorgestaan, tenslotte ten opzichte 
van de Staten-Generaal is gekomen met de synthese-gedachte. 

Het wetsontwerp op de voorlopige Staten-Generaal is eerst in 
October 1945 behandeld. terwijl ten aanzien van de gemeenten direct 
voorzieningen moesten worden getroffen in een sfeer, zoals die toen 
in het Zuiden bestond. In het Westen kende men deze niet. De po!i- 
tieke partijen. waarvan de leiding uitging en die haar hoofdkantoor 
hadden in het Westen, traden in het Zuiden niet sterk naar voren. 
Regelingen, die getroffen moesten worden, moesten voorzieningeil 
zijn, die primair voor het Zuiden werkten. Men wist niet, wanneer 
het Westen zou worden bevrijd. Die regelingen werden door andere 
factoren bepaald dan in October, November van het zelfde jaar, 
toen de bevrijding een feit was. 

De heer Beel heeft een ogenblik gemeend, dat de gedachte van 
12 April 1945 ook ten aanzien van de Tweede Kamer der Staten- 
Generaal doorgang zou vinden. Tijdens de bespreking te Apeldoorn 
met de heren Schermerhorn en Drees over zijn opneming in hun 
Kabinet is de kwestie vaq de regeling der tijdelijke gemeenterader1 
ter sprake geweest en heeft hij gezegd: ,,Daaraan houd ik vast; 
wat ten aanzien van het Zuiden toepassing heeft gevonden, moet 
consequent worden doorgevoerd; wij kunnen geen twee soorten 
van gemeenteraden hebben". Toen is wel besproken, dat in een 
van de uitvoeringsvoorschriften enige wijziging zou komen; de heer 
Beel weet niet meer precies welke, maar ze is aangebracht. Na- 
dat het Westen bevrijd was, heeft hij geïnformeerd, hoe het daar 
lag. Voor de Staten-Generaal had de heer Beel meer in het bij- 
zonder te streven naar terugkeer tot de grondwettelijke regeling. 
Hij heeft de heer Schoulcn tijdens de behandeling van het ont- 
werp in de Tweede Kamer, toen deze hem schending van de Grond- 
wet verweet, er op gewezen. dat ook de aanvullim van de oude 
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Kamer met nieuwe leden een afwijking van de Grondwet inhield en 
hij heeft de heer Schouten gevraagd, of deze in dit opzicht een reser- 
vatio mentalis had gemaakt. Ten aanzien van de Staten-Generaal had 
de heer Beel veel meer de taak er naar te streven zo dicht mogelijk 
bij de Grondwet te blijven, hetgeen bij de gemeenteraden niet het 
geval was. Net was overigens de vraag, of het systeem der nood- 
voorziening, welke als regeling voor de gemeenteraden gold, voor 
hei gehele land voor de Staten-Generaal van toepassing kon worden 
verklaard. 

Het leek de heer Beel toe, dat hij met betrekking tot de Staten- 
Generaal, voorzover het maar enigszins mogelijk was, ook speciaal 
rekening had te houden met de visies, die in het Westen leefden; in 
dat opzicht is het Westen altijd anders georiënteerd geweest dan Je  
peripherie. Hij gelooft, dat een staatsman in dat opzicht realist moet 
zijn. Toen heeft hij gezegd: dan moeten wij deze richting gaan. Hij is 
bezwaar blijven maken tegen aanvulling alleen door de Grote Raad 
van de Illegaliteit. Toen is de gedachte van de Nationale Adviescom- 
missie gekomen en daarna heeft de aanvulling plaats gehad. De heer 
Beel had bezwaar tegen de aanvulling alleen door de Grote Raad van 
de Illegaliteit, omdat dit lichaam de volledige illegaliteit zelfs niet meer 
vertegenwoordigde (er waren toen nog andere organisaties), maar 
daarenboven omdat hij tenslotte deze raad, als groep uit de bevolking, 
voor deze taak ook uit anderen hoofde niet voldoende representatief 
achtte. Hoe hoge waarde hij ook aan de georganiseerde illegaliteit 
toekende, het ging hier om een vertegenwoordiging van de gehele be- 
volking. Het heeft hem geen pijn gedaan deze weg te bewandelen, al 
was het een andere voorziening dan die voor de gemeenteraden. 
Daarom heeft hij gezegd, dat het op die wijze moest, te meer omdat 
hij ten aanzien van het parlement zo spoedig, als technisch mogelijk 
was, wilde komen tot verkiezingen in aansluiting hieraan. O p  grond 
ban deze argumenten heeft hij dus de instelling van dit parlement 
op deze wijze bevorderd. 

Er was een benoemde coinmissie met de heer Beelaerts van Blok- 
land aan het hoofd, die de aanwijzing voor het parlement heeft ver- 
richt, benoemd deels door de Nationale Adviescomn~issie (N.A.C.) 
en deels door de Kamer. Het was in die dagen telkens een zoeken 
naar een geschikte vorm. 

Op de vraag, of de sfeer in April 1945 zo was, dat het in het voor- 
nemen lag het besluit F 45 te doen volgen door een dergelijk besluit, 
dat materieel dezelfde regeling inhield ten aanzien van de Staten- 
Generaal, antwoordt de heer Beel, dat er in het Zuiden een streven 
was om zo spoedig mogelijk te komen tot een noodparlement. Daar- 
aan heeft hij nooit medegewerkt. Aan noodgemeenteraden wel, maar 
aan een noodparlement voor de gezamenlijke gebieden heeft hij 
nooit medegewerkt. De bedoeling was te zien, hoe dat in het Zuidelijk 
gebied zou werken. Met het noodparlement heeft hij zich pas de 
laatste maanden bezig gehouden te Londen, maar bedoeld voor het 
gehele land. De laatste maanden had hij al contact met het Departe- 
ment van Binnenlandse Zaken. Te Londen moest worden gewerkt met 
een staf, die geen speciaal op dat terrein deskundige staf was. 

{Men heeft toen verschillende wegen gezocht. De heer Beel heeft 
een ontwerp gekregen, waarin getracht is ten aanzien van de Tweede 
Kamer elen oplossing te vinden. Hij weet niet meer precies, hoe het er 
uitzag. Het is nooit zover gekomen, dat hij zich met een dergelijk 
ontwerp verenigd heeft of dat hij kon zeggen: dit ontwerp ga ik aan 
het Kabinet voorleggen. Er is nooit een concreet voorstel in het Kabi- 
net gebracht. Wel herinnert hij zich, dat op een van de laatste Kabi- 
netsvergaderingen door de heer Gerbrandy werd gezegd: ik heb nu 
reeds een paar maanden gevraagd om een ontwerp-Noodparlement en 
nu is het er nog niet. Dit is als het ware allemaal studiewerk geweest. 
De bedoeling heeft niet voorgezeten om zonder meer hetzelfde sys- 
teem door te voeren ten aanzien van de Staten-Generaal als voor de 
gemeenteraden was doorgevoerd. Het was allerminst de bedoeling om 
de weg van de continuïteit en de legaliteit ten aanzien van de Staten- 
Generaal zover te verlaten. als voor de gemeenteraden nodig was. 

Voorzover het geheugen van de heer Beel reikt, is het in de periode, 
dat hij Minister W ~ S ,  in het Kabinet-Gerbrandy nooit tot een definitief 
ontwerp ten aanzien van de Staten-Generaal gekomeri, zulks ook, 
omdat hij eigenlijk van mening was, dat deze materie het beste ge- 
regeld kon worden, indien het gehele land zou zijn bevrijd. 

Het lijkt de heer Gerbrandy buitengewoon moeilijk een overzicht 
te geven van de ontwikkeling van de gedachten met betrekking tot 
de vertegenwoordigende lichamen. Hij weet zijn eigen gedachte, mazr 
de gedachten van de Ministerraad en de ontwikkeling daarvan.. . . . . ! 
Men kan natuurlijk wel een soort van systematiek geven, waarlangs 
het zich bewoog, zonder het aan een bepaalde termijn te binden. 

Er  was een gedachte - de heer Gerbrandy spreekt allezn over de 
volksvertegenwoordiging en laat de Staten en de raden even buiten 
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beschouwing - die zo uit t e  drukken is: wij hebben maar met één 
ding te maken: het parlement, dat  er was, toen de oorlog uitbrak. 
D a t  is van d e  zijde van de heer van den Tempel consequent vol- 
gehouden. Deze heeft van het begin tot het einde consequent volge- 
houden: er is maar één oplossing, nl. het parlement, dat er was, e n  
hij beschouwde elke andere regeling als een aantasting van de con- 
stitutionele instellingen. D e  consequentie van zijn standpunt was d a n  
ook, dat voorzover er aanvullingen moesten geschieden, deze moesten 
plaats vinden uit de  bestaande lijsten. Het standpunt, dat het parle- 
ment zelf de zuivering ter hand moest nemen, heeft wat gewisseld. 

D e  tweede gedachte was: aan de instellingen, die de  Grondwet 
kent, mag nooit getornd worden. Tot  zover was er volkomen over- 
eenstemming met de  opvatting-van den Tempel, maar dat  wil nirt 
zeggen, dat  het parlement in concreto, zoals het was samengesteld, 
nog voortduurt, want die termijn was afgelopen. Men moest dus 
zoeken naar een middel om o p  de basis van de  onverbiddelijke 
vasthouding aan: parlement en niets anders, weer een samenstelling 
te krijgen, welke zoveel mogelijk in overeenstemming was met hetgeen 
in Nederland een gekozen parlement behoort te zijn, m.a.w.: vind een 
surrogaat voor de verkiezing van het parlement. maar torn nooit a a n  
de bevoegdheden en de positie van het parlement. Het surrogaat 
voor de verkiezing van het parlement kwam daarbii neer o p  een 
benoeming of aanwijzing van het parlement door de Regering of een 
ander lichaam. Volgens de heer Gerbrandy erkende de heer van den 
l'empel ook, dat het parlement er niet meer was, maar hij wilde het 
heroptreden van het parlement in oude samenstelling in de  wet 
belichamen. Iedereen moest het doen volgens een wet, want volgens 
de Grondwet was het parlement in  zijn samenstelling weg. D e  herr 
van den Tempel wilde bij décret-loi, wetsbesluit, bepalen: het parle- 
ment, zoals het in 1940 was, wordt gecontinueerd. 

In  dat geval had men kunnen volstaan, om het scherp te zeggen, 
met 6én artikel. In de andere gedachtengang moest dat wetsbesluit 
inhouden de methode, waarop het parlement zou tot stand komen, 
dat zou dan  - men ging uit van de gedachte, dat  gewone verkie- 
zingen niet mogelijk waren - moeten geschieden door aanwijzing 
of benoeming. 

D e  heer Gerbrandy erkent, dat  men in dat  tweede geval terecht 
zou komen bij een zekere contradictio in terminis. hierin bestaande, 
dat de combinatie ,,benoemd parlement" die contradictie inhoudt. 
Hetgeen volgens de  heer Gerbrandy bij d e  opvatting-van derz 
Tempel ook het geval is; het was onontkoombaar; daaraan ontkomt 
niemand, tenzij men de stelling zou willen verdedigen, welke d e  heer 
Gerhrandy onjuist vindt: rechtens is het parlement in zijn samen- 
stelling nog aanwezig. Dat  heeft hij ook persoonlijk een tijdlang vol- 
gehouden, maar dat  dorst hij niet volhouden in 1944. 

In het begin heeft de heer Gerbrandy het standpunt van de  heer 
van den Tempel verdedigd, maar dat  heeft niet al te  lang geduurd. 
Verder heeft hij het vinden van een surrogaat voor de  verkiezingen 
bepleit, want die vierjarige periode van de Grondwet bedoelt, dat  
het parlement overexstemt met de geest van het volk. E r  is wat ge- 
beurd en men mag niet aannemen, dat  het parlement - nota bene 
met de N.S.B.-ers er in - de uitdrukking is van de geest van het volk. 
Maar  de hele gedachtengang sloot zich zeer nauw aan bij die van 
de heer van den Tempel: het moet altijd zo zijn, dat  grosso modo 
70 tot 80 % van de oude parlementsleden terugkeren, dus de con- 
tinuïteitsgedachte, gemengd met d e  verversingsgedachte. 

D e  derde opvatting was: men krijgt dat niet voor elkaar; grijp maar 
naar één ding - maar dan beter - zoals wij hier hebben in Enge- 
land: een buitengewone raad. Men ging, naar het inzicht van de  heer 
Gerbrandy, hier ten onrechte tornen a a n  d e  instelling en aan d e  
bevoegdheid van het parlement. 

Ter afsnijding van misverstand, wijst de  heer Gerbrandy o p  het 
feit, dat, toen deze derde gedachte opkwam, wel eens de conclusie is 
getrokken: de heren nemen het niet zo nauw met wat men noemt 
democratie. Hij kan echter d e  verzekering geven: ook zij, die sterk 
verdedigden: doe het maar met een buitengewoon lichaam, hadden 
geen andere intentie dan  o m  het naar beste democratische wijze te 
doen. Men kan natuurlijk van oordeel zijn, dat  men in de  uitvoering 
niet slaagde, maar aan  die intentie kan bij niemand enige redelijke 
twijfel bestaan. 

Dat  er bij de benoemingsmethode, zoal geen willekeurig. dan toch 
een subjectief element insluipt, erkent de heer Gerbrandy, doch dit 
hangt volgens hem samen met de wijze, waarop men het uitvoert en 
met de vraag: welke is mijn surrogaat voor de  verkiezingen. Dan  
komt alle nadruk te liggen o p  het punt - en daarover is zeer veel 
gedacht - hoe krijgt men een parlement, dat  werkelijk nog is de con- 
tinuatie van het oude en dat  tegelijkertijd door de  wijze, waarop het 
tot stand komt - er kunnen geen algemene verkiezingen gehouden 
worden; dat  is pas binnen acht maanden mogelijk -, toch eigenlijk 
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de  wezenstrekken van verkiezingen benadert. D a t  is het probleem ge- 
weest en daarmede heeft men geworsteld. D e  heer Gerbrandy meent 
er een oplossing voor te  hebben gevonden en daarover is men het 
eens geworden. 

Omtrent de wijze, waarop deze surrogaat-verkiezingen zouden wor- 
den geregeld, verklaart de heer Gerbrandy, dat  er o p  een bepaalde 
wijze een commissie zou aangewezen worden, die tot taak had o m  te  
doen wat anders de verkiezingen doen en die tot opdracht kreeg aller- 
eerst aan te wijzen de  oude leden der Eerste en Tweede Kamer. Voor- 
zover deze goed gebleven waren en niet waren afgetreden. Die com- 
missie moest een eigen voorzitter kiezen en dan moest ze het restant, 
dat  aan de  50 en de  100 ontbrak, benoemen. Dat  was in het kort 
het systeem. Deze regeling correspondeert met de  regeling van E 119 
voor de Provinciale Staten en gemeenteraden. E r  waren derhalve 
drie standpunten, maar de  hoofdstrijd heeft gelopen tussen het tweede 
en het derde standpunt. D e  eerste phase van de  strijd is gevoerd ovei 
de vraag, of het parlement wel zijn oude bevoegdheid zou hebben. 

Het liep echter door elkaar, want de  tijd heeft invloed geoefend. 
Een van de Ministers was eerst voor de continuatie van het oude 
parlement, zoals de heer van den Tempel het wilde en is daarna 
overgegaan o p  het derde standpunt: een benoemd parlement met eigen 
bevoegdheden maar niet met de oude bevoegdheden. 

Tenslotte is een gemeenschappelijk standpunt, dat  men kan kwali- 
ficeren als het synthese-standpunt tussen oud en nieuw op het aller- 
laatst, einde zomer 1944 bereikt. D e  situatie was toen zo, dat  de  voor- 
standers van alle drie standpunten er van uitgingen, dat  er te Lon- 
den sen wetsbesluit moest komen en dat er niettemin geen wetsbesluit 
tot stand gekomen is. D e  heer Gerbrandy verklaart dit door te wijzen 
op een andere kwestie, die tussen beide trad, een kwestie, welke niet 
betrekking had o p  de  modus quo, de  wijze waarop d e  surrogaat- 
verkiezingen zouden worden geregeld, maar o p  de vraag: mag het 
Kabinet te  Londen dit opleggen, terwijl de Ministers hebben beloofd 
af te  treden, wanneer zij in Nederland komen; mogen zij deze belang- 
rijke beslissing in d e  vorm van een wet doorzetten, of moeten zij 
zich beperken tot een ontwerp en later tegen het na de  bevrijding 
optredende Kabinet zeggen: zo hebben wij het gedacht, maar u bent 
als vertegenwoordigers van de  mensen, die in de bezetting hebben 
geleefd, aangewezen o m  zelf met uw verantwoordelijkheid de  vorm 
te bepalen. Men is het ongeveer in November 1944 er over eens 
geworden, dat het moest gebeuren bij Londense decreetwet. 

Hoewel E 119 verwijst naar de nog af te kondigen regeling voor 
de Staten-Generaal, en dit wetsbesluit in September 1944 werd af-  
gekondigd, betwijfelt de heer Gerbrandy toch, of men het in die tijd 
al eens was over de regeling van de Staten-Generaal. D e  heer Ger- 
brandy zegt toe dit te zullen nagaan. 

Het standpunt: Londense decreetwet, heeft men altijd volgehouden. 
D e  reden, waarom het toch niet zo gebeurd is, licht de heer Ger- 
brandy nader als voigt toe. Men moet bij dit probleem niet vergeten, 
dat het in SeutemberlOctober erg acuut scheen, maar toen het No-  
vember1December werd en de toestand in Nederland zich zo ver- 
schrikkelijk slecht ontwikkelde, ging het er bij wijze van spreken wat 
anders uitzien. Men behoefde niet in een week of 14 dagen of zeifs een 
maand de decreetwet kant en klaar te hebben. Maar er werkte boven- 
dien een andere factor. Er werd contact gezocht met het bevrijde 
Nederland en ook met het onbevrijde Nederland om te weten, hoe 
men daar dacht over het probleem, want dit speelde telkens: moeten 
wij het doen of moet de nieuwe Regering het doen en bijna alle 
adviezen, zowel uit het Zuiden als uit het Noorden, luidden: dat  
inoogt gij nu niet doen: dat  moet de opvoigende regering doen. 

E r  waren ook andere adviezen, maar de eerste waren overwegend. 
E r  bestond zelfs een sterke stroming, die invloed trachtte uit te 
oefenen: doe dat  als 't u blieft niet, want d a n  gaat u tegen de  geest 
van Nederland in. 

Toen het Noorden bevrijd was, heeft de  heer Gerbrandy ogen- 
blikkelijk bij zijn eerste kennismaking aan de  Vertrouwensmannen 
gevraagd: Wat is uw standpunt ten aanzien van dit probleem; moet 
het wat zijn van onze kant of niet? En dezen hebben gezegd: dat  
moel u overlaten aan de  nieuwe Regering. Dit gesprek met de  Ver- 
trouwensmannen had plaats op een moment, dat de  critieke phase 
of geheei of bijna geheel voorbij was, terwijl een van de  belangrijkste 
motieven van de voorstanders om het ie Londen te doen, de  vrees 
was, dat de  geheie zaak wei eens o p  d e  helling kon komen, als er 
geen regeling gereed was. Dezc vrees heeft de  heer Gerbrandy zelf 
echter niet gedeeld. Het Nederlandse volk kennende, mocht men niet 
aannemen, dat  het aan zijn parlementaire democratische instellingen 
zou tornen. 

D e  heer Gerbrandy was ook voorstander van aikondiging te 
Londen, maar had niet de vrees, dat nieuwe stromingen in Nederland 
een oplossing zouden vertragen. Zijn persoonlijke mening was: de 



zogenaamde nieuwe stromingen vallen om als er een nieuw bewind 
komt, dat valt wel wat mee. Hij wil niet zeggen, dat er geen ver- 
andering in bet Nederlandse volk was, maar aan de hoek, waaruit de 
wind moei, van mensen, die over parlement en gemeenteraden op ZO 

zonderlinge manier gingen spreken, hechtte hij niet zo grote waarde. 
In principe stond men op het standpunt, dat de regeling te Londen 

tot stand behoorde te komen, maar door het feit, dat de zaak door 
het verloop der oorlogsgebeurtenissen niet terstond acuut was, had 
men de tij3 om haar nog eens te bekijken, terwijl er daarnaast ver- 
schilleiicir uitingen kwamen uit Nederland, die ook weer reden 
waren om het nog eens te bezien, waardoor mer zei: hoewel wij 
principieel op dat standpunt staan, behoeven wij ons niet te haasten. 

Tot op het laatste ogenblik hebben er door het oude Kabinet be- 
trekkelijk kleine wijzigingen plaats gehad in het ontwerp. Ook mate- 
rieel, wat de inhoud betreft. Terwijl de tekst van E 119 klaar was i n  
in zee kon, werd aan deze tekst nog gedokterd. 

De moeilijkheden tot uitvoering van E 119 waren niet van dusdanig 
belang in vergelijking met het ontwerp voor de Staten-Generaal, dat 
men de beslissing over de Staten-Generaal in laatste instantie moest 
laten afhangen van moeilijkheden, welke er met E 119 bestonden. 

Met betrekking tot de overwegingen, die gegolden hebben voor de 
afkondiging van F 45 in April 1945, waarbij de synthesegedachte ver- 
dween en weer een ander beginsel in werking trad, verklaart de heer 
Gerbrandy, dat bij de Kabinetsformatle in Februari 1945 de  heer 
Beel hem meedeelde, dat hij bezwaar had tegen de regrling, die ge- 
maakt was en dat hij - zulke stemmen kwamen er uit het Zuiden 
wel meer - wel een betere oplossing had. Toen heeft de heer 
Gerbrandy gezegd: ik heb geen enkel* bezwaar, als je vindt, dat er 
een betere oplossing is, om die te kiezen, onder één beding: dat je 
niet komt met een denatureren van de raad met verandering van 
bevoegdheden; maar vind je een betere oplossing, dan kunnen wij de 
zaak bekijken. Dat is de aanleiding geweest, dat de heer Beef zich 
aan het werk heeft gezet om een naar zijn menhg betere oplossing te 
vinden. 

Op de vraag, of de gedachten, welke met betrekking tot de Pro- 
vinciale Ytaten en gemeenteraden ontwikkeld waren In het Eind- 
hovense adres van 2 November 1944, waarvan de heer Beel mede- 
ondertekenaar was, er niet toe hadden kunnen leiden, dat ook voor 
de Staten-Generaal, een regeling als in F 45 voor de gemeenteraden 
was gemaakt, zou tot stand komen, antwoordt de heer Gerbrandy, 
dat hij er ook nog was en dat hij primo bij de formatie zeer duidelijk 
zijn opvattingen terzake had medegedeeld en secundo eerst in 1946 
geweten heeft, dat ook de heer Beel dat adres had ondertekend. 
De heer Gerbrandy achtte het ondenkbaar, dat iemand, die staats- 
en administratief recht in practijk brengt, inet dergelijke waanzin 
te doen zou hebben; daar heeft hij niet over gemijmerd. Wat de 
uitvoering betreft. is er uitdrukkelijk gesteld en is afgesproken 
als deel van het program: niet tornen aan onze instellingen als 
zodanig. De heer Gerbrrrndv kan begrijpen, dat men een betere 
oplossing vindt voor wat men noemde het surrogaat r w r  verkie- 
zingen. Hij heeft gezegd: jullie weten beter wat er leeft in Nederlarird; 
als het anders moet, goed. Dat is de bespreking geweest en daaruit 
is dit voortgekomen. Het laatste Kabinet-Cerbrandy heeft niet het 
\oornemen gekoesterd om een soortgelijke regeling als F 4 5  af te 
kondigen of voor te stellen voor de nieuwe Staten-Generaal. 

Van een eventuele opdracht aan de heer Sorner, de chef van het 
B.1, om die besprekingen te Eindhoven op gang te brengen, omdat 
de Regering er prijs op stelde om ingelicht te worden over de ideeën, 
die over belangrijke vraagstukken onder een aantal representatieve 
ingezetenen van Eindhoven heersten, weet de heer Gerbrandy niets 
af. De heer Gerbrandy hoort thans voor het eerst, dat er verband 
gelegd wordt tussen het B.I. en het Eindhovense adres. De heer 
Gerbrarldy weet ook niet, dat die besprekingen hebben plaats gehad 
in tegenwoordigheid van twee heren van het B.I., Soiner en Tromp. 

Van de brief van 4 December 1944 van de Minister van Oorlog 
aan het hoofd van het B.I., te Eindhoven, luidende: 

,,Naar aanleiding van ons onderhoud tezamen met den Minis- 
ter van Justitie op Maandag 4 dezer, vestig ik er uwe aandacht 
op, dat bij de Regeering de indruk is gewekt, dat B.I. nauwer 
betrokken is bij politieke stroomingen in het bevrijde gebied, met 
name in Eindhoven, dan voor dezen dienst toelaatbaar wordt 
geacht. 

Uiteraard zal niemand het recht van ellten staatsburger be- 
twisten van zijn politieke opvatting te doen blijken, doch in 
functioneel verband kan actieve deelneming zeer ongewenst zijn. 

Ik ben van meening, dat dit stellig het geval is in de ver- 
trouwenspositie, die gij bekleedt en ik geef u in ernstige over- 
weging u daarvan te onthouden. Hetzelfde geldt voor het onder 
u staande personeel. In dit verband gelieve u in het bijzonder 



den kapitein Ir. Troiizp op het vorenstaande te wijzen, daar 
gebleken is dat hij een werkzaam aandeel had in politieke 
propaganda in deze provincie. 

Het wil mij voorkomen, dat het op uw weg ZOU hebben 
gelegen dit niet toe te laten, doch nu dit niet geschiedde, zie ik 
mij verplicht u daartoe opdracht te geven.", 

is de heer Gerbrandy niets bekend. Hij heeft zelfs niet van deze 
l )  Vgl. Verslag der commissie deel 1V. A. blz. 307 e.v. 

b 
toedracht van zaken gehoord. l) 

7003 1 (Gerbrandy) Met betrekking tot de door de heer Burger geinaakte tegenstelling 
tussen de opvattingen, die er bestonden inzake een gekozen parlement 
met adviserende bevoegdheid en een benoemd orgaan, dat de vol- 
ledige bevoegdheden van het parlement had, zegt de heer Gerbrandy, 
dat hetgeen de heer Burger een gekozen parleinent met adviserende 
bevoegdheid noemt het derde door de heer Gevbrandy geschetste 
standpunt was. De heer Gerbraïzdy stond echter op het standpunt, 
dat elk parlement, dat niet was de continuatie in de voile zin van het 
oude - en het kon dit niet zijn - benoemd was. De heer Burger 
bedoelt blijkbaar met een gekozen parlement een parlement, waaric 
ten dele de oude leden benoemd worden. 

Tegeri de zin van de heren Gerbrandy en Burger is een ontwerp 
regeling volgens het derde standpunt naar de Buitengewone Raad 
van Advies gegaan. De heer Gerbrancly heeft het zo gesteld: 
ik heb dit verloren bij stemming, maar denk er om, ik ga niet 
verder dan dat ik mij bereid verklaar om dit zo naar de Buiten- 
gewone Raad van Advies te sturen. Het was een geval, zoals hij 
in Nederland in 1939 wel heeft meegemaakt, dat de Minister zegt: 
ik heb geen bezwaar, dat het ontwerp zo naar de Raad van State 
gaat, maar daarna wil ik mij opnieuw beraden. De heer Gerbrarrdy 
heeft er bovendien aan toegevoegd: naar mijn mening slikt de 
Buitengewone Raad van Advies dit nooit. 

Het is de heer Gerbrandy nooit opgevallen, dat in het wetsbesluit 
op de Bijzondere Staat van Beleg deze merkwaardige terminologie 
wordt gebruikt: ,,Wanneer Wij een tijdelijk orgaan hebben ingesteld 
cm op enigerlei wijze mede te werken aan de wetgeving". Dat moet 
er, zo verklaart de heer Gerbra~1d.y~ aan liggen, dat op een gegeven 
ogenblik de gedachte: maak er dan maar een adviserend lichaam 
van, overheerste. 

De term Centrale Waad, die in die tijd nogal eens in Regerings- 
stukken voorkomt, herinnert de heer Gerbrarzdy zich niet meer, maar 
hij weet wel, dat er een tijd is geweest, dat men werkte met de 
gedachte aan een adviserend lichaam. 

De mededeling van de heer Burger, dat, toen hij op 31 Mei 1943 
aan Binnenlandse Zaken kwam, door hem en de heer Albar& is 
vastgelegd, dat zij alleen aan het gereconstrueerde Kabinet zouden 
deelnemen op  grond van de mededeling van de Minister-President, 
dat hij de totstandbrenging van een wettelijke voorziening ten op- 
zichte van de Volksvertegenwoordiging als een essentieel deel van 
zijn beleid zou behartigen en beschouwen, is volgens de heer 
Gerbrarzdy juist. Het overleg met de heren Burger en Albarda ging 
toen alleen over het punt: het moet te Londen gebeuren. 

De hierboven reeds gerelateerde visie van de  heer Burger op het 
ontwerp, waarbij het adviserende karakter van het vertegen- 
woordigend lichaam door hem werd aanvaard als het minst kwade 
van twee, wordt door de heer Gerbrandy gedeeld mei dit voorbehoud, 
dat hij van mening is, dat de heer Burger hier een terminologie 
gebruikt, welke is aangebracht op zijn visie op de concrete verhou- 
dingen. De heer Gerbrar~rty begrijpt dit en het is ook juist, maar 
als hij hetzelfde verhaal ZOU moeten doen, zou hij het in andere 
berm doen. Het komt echter zakelijk op hetzelfde neer. Het ligt 
volgens hem hieraan, dat bij de heer Burger zeer sterk de gedachte 
werkte: Zo'n methode als de heer GerDrarzdy voorstaat, is benoeming. 
Dat is het ook: formeel is het benoeming, maar de gedachte van de 
heer Gerbrandy was: ik wil een benoeming hebben, die verkiezing 
benadert. Dus hij noemde dat 0111 zo te zeggen niet benoeming, maar 
als de heer Burger het over benoeining heeft, denkt de heer Ger- 
br~izdy  aan wat hij liever anders zou betitelen, tsnzij men zegt: liet 
is allemaal benoeming. Er komt dus ecil verschil van terminologie. 
Door de Buitengewone Raad van Advies is niet onder de tafel ge- 
gaan een benoeiningsrecht, want dat was niet de quintessence. Voor 
de heer Gerbrandy was de quintessence: heb je een echt parlement, 
dat aan de grondwettelijke eisen van bevoegdheid. enz. voldoet. 

Dit hing af van de voorschriften. welke bij de regeling van de 
bsnoeming gemaakt werden. Onder benoeming vat de heer Gerbrandy 
alles samen, zowe! het benoemen van een parlement met geheel 
nieuwe leden als het vormen van een parlement, dat gedeeltelijk 
bestaat uit oude leden en wordt aangevuld met nieuwe leden. D e  heer 
Burger noemt benoeming: het vormen van een parlement met geheel 
nieuwe leden, en noemt het gekozen parlement: het rompparlement. 
aangevuld met anderen. Dat is het grote verschil. 

70042 (Gerbrandy) 
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Toen het advies van de Buitengewone Raad van Advies werd uit- 
gebracht heeft men geredeneerd: geen kwestie meer van, dat ge komt 
met het idee: wij moeten een ander orgaan hebben dan de Grond- 
wet kent. Nu bleef de vraag. Hoe krijgt men die samenstelling 
in concreto voor elkaar? Daar heeft iedereen zijn best voor 
gedaan. De heer Gerbrandy had al 1) jaar lang een ding klaar - dat 
had hij altijd bij zich - dat niet geheel klopt op wat het ontwerp uit- 
eindelijk is geworden, maar hij had aldoor gezocht naar een surrogaat 
voor de verkiezingen. Het debat ging telkens over de vraag: Wilt ge 
de Kamer zich zelf laten zuiveren of wilt ge dat laten doen door een 
buiten de Kamer staand orgaan? Wie het eerste verdedigde knoopte 
meer aan bij het idee van de heer van delz Tempel dan de anderen. 

Wat betreft de reden voor het nemen van het basisbesluit van 
31 Juli 1944 (E 60), verklaart de heer Gerbrandy, dat voorzover hem 
voor de geest staat, het deze was: zich binden aan het krijgen van ver- 
tegenwoordigende lichamen, dus m.a.w. een beginseluitspraak: er 
moeten weer echte Staten, echte gemeenteraden, echte Kamers komen. 
Door dit wetsbesluit heeft men willen vastleggen, dat de strijd hierover 
ten einde was. Blijkens de handtekeningen, die onder dit wetsbesluit 
staan, zat er nog dit achter, dat nu wettelijk vastgesteld was, dat de 
vertegenwoordigende lichamen er weer zouden komen en dat de 
kwestie van de bevoegdheden van de baan was. 

Met betrekking tot het commentaar van de heer Burger op de 
publicatie met toelichting door Radio-Oranje van het mantelbesluit, 
luidende: 

,,Dit betekent dus, dat, welke regeling ook wordt getroffen voor 
de samenstelling, de taak en de werkwijze van de vertegenwoordi- 
gende lichamen, in ieder geval niet mag worden afgeweken van de 
democratische grondslagen van ons staatsbestel" waaruit, naar de 
heer Burger meent: ,,men kon afleiden, op grond van de tekst 
en de toelichting: door die handtekening is een belofte gedaan, 
dus dat moet tot uitvoering komen.", deelt de heer Gerbrandy mede, 
dat dit ook zijn opvatting was. Dit betekende indirect ook, dat men 
zich hier al had uitgelaten over de vraag, waar dit besluit tot stand 
moest komen. 

Tegenover de ontstemming van de heer Burger naar aanleiding 
van de rede van H. M. de Koningin op 10 Mei 1944 bij het gebom- 
bardeerde Nederlandse kerkje in Austin Friars, waarin gezegd werd, 
dat Hare Majesteit niet voornemens was een wettelijke regeling van 
die aard te Londeii te tekenen, althans, zo werd het later vervoegd, 
niet zonder bevrijd Nederland gehoord te hebben, waarvan de heer 
Burger eigenlijk niets begreep, stelt de heer Gerbrandy als zijn opvat- 
ting, dat die rede van de Koningin juist een aanleiding was om een 
juichtoon te slaken. Voor het overige wil de heer Gerbrandy dit nog 
nagaan. 

Alle belangrijke debatten met het oog op de Terugkeerwetgeving 
hebben behalve in de Commissie Terugkeer ook in de volledige 
Ministerraad plaats gehad. 

Omtrent het ontstaan van de gedachte, dat het parlement alleen 
maar adviserende bevoegdheid zou hebben, verklaart de heer Ger- 
brandy, dat degenen, die er zo over dachten, daartoe gekomen waren 
door de overweging, dat er geen verkiezingen mogelijk waren en: bij 
een parlement horen verkiezingen; neemt men die weg, dan mag men 
geen echt parlement meer maken. Dat was de stellingname. 

In wezen werden op die manier twee dingen van het parlement 
afgenomen. Daarmede was de heer Gerbrandy het niet eens, maar 
ze kwamen er toe zuiver met nobele bedoelingen. Er zat de gedachte 
achter, dat het parlement toch niet gedenatureerd mocht worden 
door er een ding van te maken, waarbij geen algemeen kiesrecht werd 
toegepast. Men zag dat inderdaad als een noodzakelijke consequentie, 
ook van democratisch s tand~unt  bezien. Men heeft de Ministers wel 
eens verweten, dat er allerlei andere dingen achter zaten. De heer 
Gerbrandy kan uit de eerste hand verzekeren, dat dit niet waar is. 

De kwestie van het Militair Gezag staat er in elk geval naast. De 
heer Gerbrandy weet niet, of er in de discussies misschien niet eens 
een keer verband is gelegd in de zin van: dan heb je een behoorlijk 
apparaat, daar past het parlement niet bij, of hoe dan ook, 

Ook de brief, die de heer Burger geschreven heeft aan de Minister- 
raad, met de waarschijnlijke datering 25 Juli 1944, herinnert de heer 
Gerbrandy zich niet. Hij weet ook niet, op welke beslissing van de 
Ministerraad deze brief slaat. 

Tenslotte komt de eveneens door de heer Burger opgeworpen 
kwestie aan de orde van zijn ongeveer 1 Januari 1945 in de Minister- 
raad gedaan voorstel om wijziging te brengen in het Koninklijk 
Besluit met betrekking tot de Provinciale Staten en de gemeenteraden. 
Er was de moeilijkheid, dat dit besluit niet uitvoerbaar was en de heer 
Burger schijnt daarvoor toen een paar wijzigingen aan de hand te 
hebben gedaan. De heer Burger heeft dienaangaande verklaard, dat 
hij daarvoor - het gaat over artikel 3 van E 119, waarin sprake 
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is van een aangewezen lid van de in artikel 3 van het Besluit 
Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal bedoelde aanwijzings- 
comn~issie - een regionale oplossing van beperkter omvang in het 
hoofd had.De heer Burger deelde tevens mede, dat die zaak van de 
kant van de Minister-President geen instemming had en alleen met 
diens stem tegen is aangenomen. Daarna is, volgens de heer Burger, 
de voordracht naar de Koningin gegaan, waarbij zich het merkwaar- 
dige feit heeft voorgedaan, dat de toelichting, welke aan H.M. moest 
worden gegeven door de Minister-President, die de enige was, die 
had tegengestemd, werd gegeven en niet door de Minister, van wie 
het voorstel afkomstig was. De heer Burger was - hetgeen uit zijn 
mededeling is af te leiden - van mening, dat hij door de Minister- 
President daarbij tot op zekere hoogte werd belemmerd in de moge- 
lijkheid om zijn voorstel ter plaatse te verdedigen of althans toe te 
lichten. De heer Gerbrandy stelt hiertegenover, dat de heer Burger 
dit altijd gedaan kon krijgen. Hij begrijpt het niet. Als een Minister 
tegen hem zei: Ik wil dit ter plaatse verdedigen, dan gebeurde dat. 
De heer Gerbrandy had zich tegenover al de Ministers verbonden 
om te zorgen, dat zulks kon gebeuren. 

De vraagstukken, welke in de voorgaande paragrafen van dit 
hoofdstuk behandeld zijn, behoren zonder enige twijfel tot de belang- 
rijkste, waarmede de con~missie bij haar onderzoek te maken heeft 
gekregen. De problemen toch van de bestuursvoorziening onmiddellijk 
na de bevrijding raken de meest essentiële elementen van ons staats- 
bestel. Het parlementaire stelsel en de ministeriële verantwoordelijk- 
held komen daarbij onmiddellijk in het geding. 

De commissie is van oordeel, dat het vraagstuk van de bestuurs- 
voorziening mede daarom te Londen zoveel moeilijkheden heeft ver- 
oorzaakt, omdat degenen, die aan de discussie daarover deelnamen, 
zich daarbij niet altijd strikt beperkt hebben tot de vraag, welke voor- 
zieningen in de overgangstijd na de bevrijding technisch noodzakelijk 
zouden zijn, doch zich ook vaak lieten beinvloeden door de visie, 
welke zij op ons staatkundige bestel als zodanig hadden. Het gevolg 
hiervan was, dat in ae gedachtenwisseling meermalen elementen naar 
voren traden, die wel in het kader van een grondwetsherziening aan 
de orde gesteld hadden kunnen worden, doch bij een technische voor- 
ziening voor de overgangstijd onmiddellijk na de bevrijding beter 
achterwege hadden kunnen blijven, omdat daardoor de behandeling 
van dit laatste vraagstuk in ernstige mate vertroebeld werd. 

De notaL) van Minister van Boeyen van 26 Maart 1941 over ,,De 
reorganisatie van den staatkundigen opbouw", een der eerste stukken, 
waarin de vraagstukken als bovenbedoeld aan de orde worden ge- 
steld, is hiervan reeds een duidelijk symptoom, in zoverre, dat daarin 
de criiiek, die de heer van Boeyen op het Nederlandse staatsbestel 
van vbór 1940 had, een overwegende plaats inneemt. 

Hoewel het geheel der maatregelen, welke met het oog op de terug- 
keer eventueel noodzakelijk zouden zijn, reeds eerder de aandacht 
der Regering had, begint de gedachtenwisseling over de problemen 
van de bestuurvoorziening eerst op gang te komen in September 1941. 
De reden daarvan is volkomen duidelijk: toen immers was de periode 
van 4 jaar, waarvoor de Tweede Kamer der Staten-Generaal in 1937 
gekozen was, verstreken en diende zich onmiddellijk het vraagstuk 
aan wat nu rechtens ten opzichte van dit deel van de Volksvertegen- 
woordiging behoorde te gelden. In September 1940 was bovendien 
bet mandaat van de helft van de leden der Eerste Kamer verstreken 
en in September 1943 zou dit ook met dat van de andere 25 leden 
van dit college het geval zijn. 

Uit het in de voorgaande paragrafen door de commissie vergaarde 
feitenmateriaal is gebleken, dat de ministeriële Commissie Terugkeer 
bij de voorbereiding van de verschillende ontwerpen van regelingen 
op het gebied der bestuursvoorziening, die er zijn geweest, een belang- 
rijke plaats heeft ingenomen. In deze commissie toch -werden door 
een beperkt aantal Ministers de ontwerpen voorbereid, aan de hand 
waarvan de ìvlinisterraad zijn beslissingen had te nemen. 

Tot aan zijn aftreden als Minister van Binnenlandse Zaken, op 
31 Mei 1944, heeft zonder enige twijfel de heer van Boeyen een be- 
langrijke invloed uitgeoefend op vorm en inhoud van datgene, wat 
er van de Commissie Terugkeer naar de Ministerraad ging. 

Na enige tijd treedt bij het werk dezer Commissie de figuur 
van de heer AIbarda sterk op de voorgrond, die een grote staatkun- 
dige ervaring paarde aan esn intense belangstelling voor vraagstukken 
van staatsrechtelijke aerd als de onderhavige. Dit is dan ook de reden 
geweest, waarom de heer Albarda, die Minister van Waterstaat was, 
in een latere tijd tot het lidmaatschap van de Commissie Terugkeer 
werd geroepen. 

Bij de juridische vormgeving aan de vele in de loop der jaren ge- 



opperde gedachten en tot stand gekomen ontwerpen heeft kennelijk 
ook de heer van Angercti, bekwaam jurist als hij is, veel arbeid 
gepresteerd. 

Van grote betekenis in deze is ook de werkzaamheid van de Buiten- 
gewone Raad van Advies geweest. Tweemaal, te weten op 24 April 
1943 en 19 Juni 1944, heeft hij een afwijzend advies ~itgebracht op de 
ontwerp-besluiten inzake de bestuursvoorziening, welke de Minister- 
raad hem had voorgelegd. De laatste keer heeft dit advies zelfs een 
beslissende betekenis gehad in die zin, dat de Regering besloot de 
tot dusver gekozen weg definitief te verlaten en in beginsel tot het 
door de meerderheid van de Buitengewone Raad van Advies aanbe- 
volen stelsel over te gaan. 

De commissie heeft het belang van het vraagstuk van de bestuurs- 
voorziening zo groot geacht, dat zij geme-nd heeft, voorzover dit 
doenlijk was, de gang van zaken te moeten reconstrueren. Van ver- 
schillende kanten is haar in de vorm van correspondentie, nota's en 
ontwerpbesluiten veel materiaal verstrekt, dat zij in een chronologisch 
geheel heeft kunnen samenvatten. Dit, gevoegd bij de uitvoerige 
door de getuigen afgelegde verklaringen, geeft een aanschouwelijk 
beeld van de botsing en ontwikkeling der gedachten in een phase 
van onze constitutionele geschiedenis, waarin een experimenteren 
met de constitutie - zij het dan ook ten dele door de feiten opge- 
legd - heeft plaats gevonden als nimmer tevoren. 

De commissie is er zich daarbij zeer wel van bewust, dat de door 
haar gevolgde methode van onderzoek ook haar bezwaren heeft. Er 
wordt door hasr ook materiaal uit verschillende stadia van voorbe- 
reiding aan de openbaarheid prijs gegeven, hetgeen iii normale 
omstandigheden meestal niet geschiedt. Bovendien is het materiaal, 
det in het bezi.t van de commissie is gekomen, niet geheel volledig, 
boewel het voor een inzicht in de grote lijnen stellig wel voldoende 
is. Zij meent echter, dat deze bezwaren hebben te wijken voor het 
ceel grotere belang, dat er in gelegen is, dat het licht der oprnbaar- 
heid valt op de behandeling val? een vraagstuk, welks oplossing voor 
de gang van zaken op staatsrechtelijk en staatkundig gebied in het 
bevrijde Nederland van beslissende beteltenis was. 

De voornaamste tegenstelling bij het vraagstuk van de bestuursvoor- 
ziening, voorzover deze betrekking had op de vertegenwoordigende 
iichamen, was, naar het oordeel der commissie, die, welke bestond 
tussen de opvatting, dat de zittingsduur der vertegenwoordigende 
lichamen op het moment der bezetting geschorst was en na de bevrij- 
ding weer zou gaan doorlopen en de opvatting, dat de vertegenwoor- 
digende colleges van 10 Mei 1940 op het ogenblik, dat hun grondwet- 
telijke, resp. wettelijke, termijn verstreken was, ophielden te bestaan. 
In hei bijzonder met betrekking tot de Staten-Gcneraal ging het hier 
om een interpretatie van de Grondwet. Men kon enerzijds de opvatting 
huldigen, dat de Grondwet er van uitgaat, dat het ene parlement 
aan het andere aansluit, dat er dus altijd een parlement moet zijn, 
terwijl er anderzijds plaats was voor de opvatting, dat de voor de 
zittingsduur voorgeschreven termijnen in de Grondwet duidelijk en 
scherp gesteld zijn, zodat na afloop van die termijilen de Kamers 
niet meer bestaan. De aanhangers van de eerste opvatting wareii er 
zich van bewust, dat in hun gedachtengang ook bepaalde voorzie- 
ningen zouden moeten worden getroffen, b.v. met het oog op zui- 
vering van de Kamers, waarbij dan de vraag onder het oog moest 
worden gezien, of die voorzieningen bij wetsbesluit te Londen dan 
wel in Nederland of door de Staten-Generaal zelf moesten worden 
tot stand gebracht. Bij de tweede opvatting echter stond men na de 
bevrijding, aangezien met het houden van verkiezingen in ieder geval 
een aantal maanden gemoeid zou zijn, voor ezn vacuum. Wilde mzn 
bereiken, dat de openbare zaken dan toch in het openbaar behandeld 
zouden worden en dat de Regering ook dan voor haar beleid verant- 
woording zou kunnen afleggen, dan moest in dat vacuum worden 
voorzien door bij wetsbesluit een surrogaat-vertegenwoordig~nd 
lichaam te creëren. 

De commissie heeft gemeend het voorbereidende werk, dat door 
de Regering in verband met de bestuursvoorziening is verricht, te 
inoeten splitsen in 3 perioden: 

1". die, welke afgesloten wordt met het advies van de Buit-n- 
gewone Raad van Advies van 24 April 1943; 

2". die, welke beëindigd wordt met het advies van deze Raad van 
19 Juni 1944; 

3". de periode daarna tot aan de bevrijding. 
Uit het door de commissie verzamelde materiaal is duidelijk ge- 

worden, dat in de eerste twee perioden de tweede hierboven vermelde 
opvatting overheersend was en dat de Regering eerst na 19 Juni 1961.4 
is gekomen tot de eerste hierbovrn omschreven opvatting. 

Een der weinigen, die de eerste opvatting reeds in de beginperiode 
heeft verdedigd, is de heer Albnrda geweest, die daaraan in zijn 
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nota's1) van 20 September, 2 October en 10 December 1941 uitvoerijr 
beschouwingen heeft gewijd. Zijn standpunt vond echter in de Minis- 
terraad van 10 April 1942, die voorgelicht was door middel van 
twee praeaciviezen') van de Commissie Terligkeer, bij geer? der 
andere Ministers aanhang. Op dat moment werd dus door de Minis- 
terraad gekozen voor de tweede opvatting, welkc tot 19 Juni 1944 
het voorbereidende werk heeft beheerst. 

Wilde men bij deze tweede opvatting de  Regering en de uitvoe- 
rende organen van provincie en gemeente gedurende de overgangs- 
tijd niet geheel zonder contrôle laten, dan was het nodig in de plaats 
van de geëxpireerde vertegenwoordigende lichamen tijdelijke organen 
in het leven te roepen, die enigermate geacht konden worden de 
volkswil te vertegenwoordigen. Aangezien men daarbij niet meer in 
strikte zin gebonden was aan Grondwet en wet, spreekt het vanzeif, 
dat een groot verschil van opvatting, hoe dit geregeld moest worden, 
mogelijk was en dat verschillende groepen en personen zouden 
trachten hun eigen opvattingen ten deze ingang te doen vinden. Aan 
zulke pogingen heeft het dan ook niet ontbroken. 

Hoewel nagenoeg alle Ministers voor de cominissie verklaard heb- 
ben, dat niemand in de Ministerraad er ook maar aan gedacht heeft 
om bij de regeling van de overgangstijd te tornen aan ons demo- 
cratisch staatsbestel, heeft de commissie moeten constateren, dat ook 
i11 de kring van de Ministers zeer verschillende opvattingen beston- 
den en dat vooral in de ontwerpen uit de eerste twee periodzn regr- 
lingen voorkwamen, waarbij de voorgestelde tijdelijke organen in 
samenstelling en bevoegdheid wel zeer ver afweken van de grond- 
wettelijke vertegenwoordigende lichamen. Een opvallend stuk uit 
deze tijd is wel het praeadvies l) van de Con~miscie Terugkeer van 
31 Maart 1942, waarin gezegd wordt: 

,,De Koningin kan, voorzoover de omstandigheden dat toelaten, 
een zoo zuiver mogelijke werking van den volksinvloed bevordereí~, 
óók in een parlementloos tijdperk. Zij immers kan Ministers ter 
verantwoording roepen en de uitslag daarvan kan blijken uit aai?- 
stelling en ontslag. Zij kan aldus door het gezag van eigen persoon 
en waardigheid een controleerenden en tegelijk stabiliseerenden in- 
vloed uitoefenen op het landsbestuur." 

De inhoud van dit prae-advies was zelfs de bovenvermelde ver- 
gadering van de Ministerraad van 10 April 1942 te machtig; de daar- 
op geoefende critiek was zo sterk, dat zich het merkwaardge feit 
voordeid, dat, hoewel het prae-advies blijkens het begeleidende 
schrijven van de Voorzitter van de Raad van Ministers afkomstig 
was van de Commissie Terugkeer, geen der aanwezige Ministers 
bereid bleek het vaderschap er van te aanvaarden. 

Bij dit alles kwam bovendien nog, dat het Kabinet èn uit de 
Londense gemeenschap &n uit het bezette gebied talrijke adviezen 
kreeg, die zonder enige twijfel niet nagelaten hebben mede invloed 
uit te oefenen. 

Tot 1944 hadden vele van deze adviezen uit Londen en uit N:der- 
lands bezet gebied gemeen, dat zij zich keerden tegen het herstsl .Jan 
de oude vertegenwoordigende lichamen na de bevrijding. In Londrn 
overwoog daarbij een tendens van beperking van de volksinvloed: 
meermalen werden in het Londense milieu in dit verband zelfs auto- 
ritaire klanken vernomen. Het Londense milieu was overigens wei- 
nig representatief voor het Nederlandse volk. Het bestond voor een 
belangrijk gedeelte uit ambtenaren, militairen en internationale zaken- 
lieden; de zeelieden waren veelal varende. Aan stemmen als dir van 
de hoogleraren van Enzbden en Veraart, de eerste lid van de Ezrste 
Kamer en de tweede oud-lid van de Tweede Kamer der Staten- 
Generaal, werd weinig aandacht geschonken. Zij werden ook niet 
benoemd in de Buitengewone Raad van Advies. 

Ook de berichten uit Nederland getuigden tot 1944 van weinig 
geneigdheid om de oude vertegenwoordigende lichamen na de b e  
vrijding te herstellen. Meermalen geschiedde dit uit reactionnaire 
oogmerken, doch soms kwam ook uit onverdacht democratische 
hoek critiek naar voren op de wijze van functionneren van het par- 
lementaire stelsel vóór 1949. Een overschatting van het blijvend 
karakter van de in bezet Nederland tegenover de vijand bereikte 
eenheid en een onderschatting van de noodzakelijkheid voor het 
doelmatig functionneren van het staatkundige leven van door staat- 
kundige organisaties geleid verschil van inzicht waren van deze 
laatste critiek mede de oorzaak. Ook het feit, dat het verzet vaak 
geleid en gevoerd werd door anderen dan degenen, die vroeger in het 
politieke leven op de voorgrond waren getreden, werkte daaraan 
inede en deed te veel uit het oog verliezen, dat een groot gedeelte van 
de voormalige politieke leiders wel degelijk aan het verzet had deel- 
genomen, doch in vele gevallen door de bezetter buiten gevecht 
gesteld was. Ook sprak vaak niet voidoeilde en was niet genoeg 
bekend, dat de meeste politieke partijen de lijn tegenover d- bezetter 
juist zeer strak getrokken hadden, hetgeen bijvoorbeeld gebleken is 
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in Juli 1940 bij de besprekingen over het manifest der Nederlandse 
Unie. 

Het is duidelijk, dat door dit alles het Kabinet bij de voorbereiding 
van de bestuursvoorziening tot het midden van 1944 noch uit Londen 
noch uit Nederland veel tegenwicht kreeg tegenover de lijn, die het 
toen volgde. 

De algemene tendenz ging dan ook zo sterk in de hier geschetste 
richting, dat de heer Albarda, die in het najaar van 1941 met klein 
het andere systeem had verdedigd, in het midden van 1942 moest 
erkennen, dat de kans op verwezenlijking daarvan toen vrijwel uit- 
gesloten was, weshalve hij, daar hij de eenheid van het Kabinet als 
een te groot belang zag om hiervoor een ministerscrisis te veroor- 
zaken, besloot zijn oorspronkelijke denkbeeld te laten varen en te 
trachten door zijn persoonlijke invloed van de toen door het Kabinet 
aanvaarde opvatting nog zo veel mogelijk te maken. 

De coinmissie heeft hierboven reeds medegedeeld, hoe zij de 
voorbereiding van de bestuursvoorziening in 3 perioden heeft ver- 
deeld. De afscheiding van deze perioden wordt gevormd door de 
adviezen van de B~iitengewone Raad van Advies van 24 April 1943 
over de voorstellen van het Kabinet van 11 Maart 1943 en van 19 
Juni 1944 over de voorstellen van het Kabinet van 4 Mei 1944. 
Daaruit blijkt reeds hoe groot de betekenis is, welke de commissie 
toekent aan de Buitecgewone Raad van Advies en aan de door dit 
college uitgebrachte adviezen. 

Bij het vraagstuk van de bestuursvoorziening moet onderscheid 
gemaakt worden tussen de regeling voor de organen, met het uit- 
voerend gezag c.q. dagelijks bestuur belast, en die voor de vertegen- 
woordigende lichamen. De laatste had betrekking op de vertegen- 
woordigende lichamen van Rijk, provincie en gemeente; de eerste, 
aangezien het uitvoerend gezag des Rijks buitenslands verbleef, alleen 
op de uitvoerende organen van provincie en gemeente, op de Com- 
missarissen der Koningin en de burgemeesters alsmede op de colleges 
van Gedeputeerde Staten en die van burgemeester en wethouders. 

De regeling voor het gedeelte van de bestuursvoorziening, dat op 
deze laatste organen betrekking had, heeft in beginsel minder moei- 
lijkheden veroorzaakt dan die voor de vertegenwoordigende lichamen. 
Al heel spoedig won hier het inzicht veld, dat een zeker automatisme 
in de voorziening van deze bestuursfuncties gewenst was, omdat het 
van het grootste belang was, dat deze organen na de bevrijding zo 
snel mogelijk weer zouden functionneren. Zowel in het ontwerp- 
besluit Eerste Bestuursvoorziening l)  van 11 Maart 1943 als in het 
ontwerp-uitvoeringsbesluit Tijdelijke BestuursvoorzieningZ) van 
4 Mei 1944, werd bepaald, dat het ambt van Commissaris in de pro- 
vincie en dat van burgemeester in de gemeente bekleed zou blijven 
door de personen, die op 10 Mei 1940 die functie uitoefenden, zulks 
behoudens ontslag, schorsing of staking ingevolge het Zuiveringsbe- 
sluit. In dat geval of in geval van ongesteldheid, afwezigheid of ont- 
stentenis van bedoelde personen, zou als tijdelijk Commissaris of als 
tijdelijk burgemeester optreden de in leeftijd jongste beschikbare per- 
soon uit de leden der Gedeputeerde Staten, resp. uit de wethouders, 
beoordeeld naar de samenstelling van het betrokken college van 
10 Mei 1940. 

In het ontwerp van 11 Maart 1943 werd bepaald, dat de taak en 
de bevoegdheden van de Provinciale Staten, van de Gedeputeerde 
Staten en van de provinciale commissies zouden worden vervuld en 
uitgeoefend door de aldus opgetreden Commissarissen der Koningin, 
de vervulling en de uitoefening van de taak en de bevoegdheden 
van de gemeenteraden, van de colleges van burgemeester en wet- 
houders en van de gemeentelijke commissies zouden geschieden door 
de op de bovenomsctlreven wijze opgetreden burgemeesters. In het ont- 
werpbesluit Tijdelijke Bestuursvoorziening van 4 Mei 1944 was de 
voorgestelde regeling aldus, dat er naast de Commissaris en de 
burgemeester tijdelijke colleges van Gedeputeerde Staten en van 
burgemeester en wethouders zouden zijn, die het bestuur van de 
provincie en de gemeente zouden uitoefenen, voorzover dit niet aan 
de Commissaris of de burgemeester alleen behoorde. 

Volgens het ontwerp van 11 Maart 1943 zou de Commissaris der 
Koningin met betrekking tot dat deel van zijn taak, dat overeenstemt 
met die van Gedeputeerde Staten, voor zoveel mogelijk op de door 
hem te bepalen wijze bijgestaan worden door tijdelijke gedeputeerden, 
die, tot een aantal gelijk aan dat, genoemd in artikel 45 van de 
Provinciale Wet, door het Provinciale College van Bijstand en Advies 
uit zijn midden zouden worden gekozen. Op analoge wijza zou vol- 
gens dit ontwerp de burgemeester worden bijgestaan door tijdelijke 
wethouders. 

Volgens de ontwerpen van 4 Mei 1944 werden de leden van het 
tijdelijk college van Gedeputeerde Staten benoemd door de Minister 
van Binnenlandse Zaken. De tijdelijke wethouders zouden worden 
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benoemd door een vergadering van ingezetenen, bestaande uit hen, 
die o p  10 Mei 1940 lid van de  gemeenteraad waren (met uitzondering 
van nationaal-socialisten of fascisten), uit hen, die tot de  gijzelaars 
behoord hadden, en uit hen, die door de  beide vorige categorieën 
zouden worden aangewezen o m  aan deze benoeming deel te nemen. 
In  de gemeenten boven de 100 000 zielen zouden de beide laatstge- 
noemde categorieën door de  eerstgenoemde categorie worden aan- 
gewezen. 

Voor wat het dagelijks bestuur van de  provincie en de gemeente 
aangaat, is het belangrijkste verschil tussen de  ontwerpen van 11 
Maart 1943 en die van 4 Mei 1944 hierin gelegen, dat  volgens de  
eerste ontwerpen het dagelijkse bestuur berust bij de Commissaris der 
Koningin resp. de burgemeester, bijgestaan door tijdelijke gedepu- 
teerden en tijdelijke wethouders, terwijl volgens de ontwerpen van 
4 Mei 1944 het dagelijks bestuur wordt uitgeoefend door het tijdelijk 
college van Gedeputeerde Staten e n  het tijdelijk college van burge- 
meester en wethouders. 

D e  bovengeschetste regeling voor de  uitvoerende organen was bij 
de voorstellen van 11 Maart 1943 vervat in het ontwerp-besluit Eerste 
Bestuursvoorziening, welke regeling bestemd was o m  terstond na de 
bevrijding te werken. Z o  spoedig mogelijk - en dit werd dan be- 
schouwd als de tweede phase - zouden de  organen worden ingesteld, 
die in de overgangstijd in de plaats van de  vroegere vertegenwoor- 
digende lichamen zouden optreden. D e  regeling daarvoor was te vin- 
den in het ontwerp-besluit Tweede Bestuursvoorziening l). Voos de 
gemeenten zouden dat  zijn: Gemeentelijke Colleges van Bijstand en 
Advies, voor de provincies Provinciale Colleges van Bijstand en Ad- 
vies en landelijk een Centraal College van Bijstand en Advies. Deze 
colleges zouden weliswaar in het openbaar vergaderen, doch hun taak 
zou er slechts een zijn van bijstand en advies. ,,De Regering" - zo 
heet het in de Memorie van Toelichting -, ,,de Commissarissen der 
Koningin, de  burgemeesters en de  voorzitters der waterschapsbestu- 
ren blijven krachtens het ontwerp derhalve met iiitsluiting van ieder 
ander ten volle verantwoordelijk voor de wetgeving en het bestuur". 

D e  Gemeentelijke Colleges van Bijstand en Advies, bestaande uit 
ten minste 6 en ten hoogste uit 18 leden, worden volgens het ontwerp 
door de Commissaris der Koningin in de be'rokken provincie aange- 
wezen. Voor iedere provincie wordt samengesteld een Provinciaal 
College van Bijstand en Advies, bestaande uit ten minste 20 en ten 
hoogste 35 leden, die door de  Kroon, nadat daaromtrent is inge- 
wonnen het advies van de  door de  Kroon benoemde leden van het 
Centraal College van Bijstand en Advies, worden aangewezen. 

Van het Centraal College van Bijstand en Advies, dat  bestaat uit 
60 leden, worden er 20 door de Kroon o p  voordracht van de  Raad 
van Ministers aangewezen. 

Bij al deze benoemingen wordt er naar gestreefd personen uit ver- 
schillende groepen en stromingen van de ingezetenen, resuectievelijl 
van de gemeente en van de  provincie, en van het Nederlandse volk 
op te nemen. 

D e  overige 40 leden van het Centraal College van Bijstand en 
Advies worden o p  d e  door de Kroon te beualen wijze verkozen door 
de leden van de Provinciale Colleges van Bijstand en Advies en wel 
doos het College van iedere provincie tot een in het ontwerp-besluit 
vermeld aantal. 

Met betrekking tot dit ontwerp-besluit Tweede Bestuursvoorziening 
heeft de  Buitengewone Raad van Advies in zijn algemeen advies 2 ,  

no. 46, dat betrekking had o p  de reeks ontwerpen voor terugkeer- 
besluiten, welke o p  11 Maart 1943 bij hem waren ingediend, o p  24 
April 1943 afwijzend geadviseerd. Enerzijds was de  Raad, o p  grond 
van de  door hem gemaakte onderscheiding tussen besluiten, die te  
Londen behoorden tot stand te komen, en ontwerpen, welke zijns 
inziens niet dan na overleg met het bevrijde gebied mochten worden 
vastgesteld, van oordeel, dat  de  materie, geregeld in het ontwerp- 
besluit Tweede Best~~ursvoorziening, tot de  laatstbedoelde categorie 
behoorde. Anderzijds kon de  Raad zich niet verenigen met de indeling 
van de overgangstijd in twee stadia. Hij was voorstander van een 
indeling in drie stadia. Voor het tweede stadium oordeelde de Raad 
een structuur, als in het ontwerp-besluit Tweede Bestuursvoorziening 
ontvouwd, te strikt geredigeerd; voor het derde stadium achtte hij 
het niet uitgesloten, dat de inmiddels geconstitueerde adviescolleges de  
volledige beslisserde taak, in de  organieke wetten aan  de vertegen- 
woordigende lichamen toegekend, zullen uitoefenen, hetgeen met 
name geldt voor de Provinciale Staten en de gemeenteraden. Z o  ge- 
zien, komt de  Raad tot de  conclusie, dat het ontwerp-Tweede Be- 
stuurvoorziening voor geen van de  beide laatste perioden geheel be- 
vredigend was. In  zijn advies 3, no. 46 E van 11 Juni 1943, waarin de 
Buitengewone Raad van Advies zich in het bijzonder bezig houdt met 
het ontwerp-Tweede Bestuursvoorziening, heeft de  Raad nog nader 
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aangegeven. dat  ook de tweede bestuursvoorriening, hoehel reeda 
meer dan de eerste voorziening - die niet langer dan  enkele weken 
onmiddellijk na de bevrijding geldig zou moeten zijn - het karakter 
van terugkeer naar de democratische staatsvorm dragende door het 
iiuchakelen van voorlopige vertegenwoordigende lichamen, uiteraard 
nog steeds een noodvoorzieniiig moet zijn en, naar 's Raads oordeel, 
;~ch daarom over geen langer tijdperk dan enkele maanden dient uit 
te strekken. 

I n  zijn voorstellen 4, van 4 Mei 1944 heeft het Kabinet tot o p  zekere 
hoogte een ander systeem gevolgd. D e  materie van d e  b- CS t uursvoor- 
riening werd verdeeld over twee besluiten: een bes!uit Tijdelijke 
Bestuursvoorzleniiig en een uitvoeringsbesluit Tijdelijke Bestuurs- 
voorziening. Het  eerste besluit bevat de beginselsn van d e  voor- 
ziening in het bestuur, terwijl in het tweede, dat in het belang van de  
betrokken functionarissen eerst zal worden gepubliceerd, wanneer 
dit geen gevaar voor hun veiligheid meer zal opleveren, wordt aan- 
gegeven, welke personen tijdelijk tot het uitoefenen vaii het bestuur 
kunnen worden geroepen en wie gerechtigd zijn tot het aanwijzen 
van deze personen. 

D e  ontwerpen regelen de benoen~ing van de  tijdelijke wethouders 
en van d e  leden van het tijdelijk College van Gedeputeerde Staten 
o p  de  wijze zoals hierboven reeds is beschreven. 

Voorts bepaalt het ontwerp Tijdelijke Bestuursvoorziening, dat  
onverwijld na  de terugkeer de  nodige maatregelen genomen worden 
o m  zo spoedig mogelijk een Tijdelijke Centrale Raad te doen bijeen- 
komen. Deze Tijdelijke Centrale Raad bestaat ui! 60 leden, die o p  de 
door de Kroon te bepalen wijze zullen worden benoemd, waarbij e r  
naar gestreefd zal worden uit verschillende kringen van het volk een 
keuze te doen. D e  Tijdelijke Centrale Raad heeft o p  het gebied van 
de wetgeving een adviserende bevoegdheid. 

In  het ontwerp-uitvoeringsbesluit Tijdelijke Bestuursvoorziening 
is de  regeling van de  benoeming van d e  leden van de Tijdelijke 
Centrale Raad te vinden. Dertig leden worden door de Kroon be- 
noernd en de  overige 30 in eeil vergadering van personen, die o p  
I0 Mei 1940 lid van een van de beide Kamers der Staten-Generaal 
waren (uitgezonderd de leden, die behoorden lot de N.S.B.) en wel 
uit de  hierbedoelde personen. D e  door de  Kroon aari te wijzen 
leden worden op voordracht van de Raad van Ministers benoemd 
uit personen, die onder de bezetting blijk hebben gegeven van moed 
en trouw bij het weerstaan van de vijand, alsmede uit de gijzelaars 
dan  wel uit personen, die gedurende de  oorlog het Rijk uitnemende 
diensten hebben bewezen. Deze leden mogen niet behoren tot hen, 
die o p  10 Mei 1940 lid waren van een van de  beide Kamers der 
Staten-Generaal. 

Volgens artikel 37 lid 3 van het ontwerp-besluit Tijdelijke Bestuurs- 
voorziening onderwerpt de Kroon voorts zo spoedig mogelijk aan 
het oordeel van de Tijdelijke Centrale Raad de vraag, of voor het tijd- 
vak, gedurende hetwelk de Staten-Generaal niet o p  de bii de  wet voor- 
geschreven wijze kunnen worden samengesteld, nadere voorzieningen 
nodig zijn met betrekking tot het samenstellen en de  bevoegdheid 
van een volksvertegenwoordiging. In artikel 43 wordt bepaald, dat  
zo spoedig mogelijk door de  Kroon aan het oordeel van de Tijde- 
lijke Centrale Raad wordt onderworpen een ontwerp van wet tot 
regeling van het weder samenstellen van de  gemeenteraden en 
Provinciale Staten, tevens houdende nadere voorzieningen omtrent 
de bevoegdheid van de besturen van de gemeenten en de provinciën. 

D e  ontwerpen van 11 Maart 1943 e n  van 4 Mei 1944 hebben 
gemeen, dat zij beide een regeling inhielden voor een centraal advise- 
rend college (resp. Centraal College van Bijstand en Advies en Tijde- 
lijke Centrale Raad). Tn tegenstelling evenwel tot de  ontweroen vali 
11 Maart 1943 legde het ontwerp-uitvoeringsbesluit Tijdelijke Be- 
atuursvoorziening van 4 Mei 1944 een band met de  leden van de  
Staten-Generaal van 10 Mei 1940 in zo verre het bepaalde, dat de 
helft van de  leden van de Tijdelijke Centrale Raad uit deze leden 
van de  Staten-Generaal moest worden benoemd. Met betrekking tot 
de provincies en de  gemeenten was een belangrijk verschil hierin 
gelegen, dat het ontwerp-besluit Tweede Bestuursvoorziening van 
11 Maart  1943 een segeling inhield voor Provinclale en Gemeente- 
lijke Colleges van Bijstand en Advies, terwijl volgens het ontwerp- 
besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening van 3 Mei 1944 de  regeling 
voor de  organen, die tijdelijk de plaats van de vertegenwoordigende 
lichamen zouden moeten innemen, eerst na de  bevrijding tot stand 
zou komen en wel bij wetsbesluit door  de Kroon, nadat de  Tijdelijke 
Centrale Raad daarover advies zou hebben uitgebracht. 

Over deze voorstelle~i %dn 3 Mei 1944 heeft de  Buitengewone Raad 
van Adv~cs o p  19 Jurii 1944 bij meeiderheid van stemtnel1 een 
.ifwijzend advies (no. 91) uitgebracht. 

Wanneer nien dit adTies l )  van de Raad legt iinast dat  van 24 April 
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1943, dan  is terstond duidelijk, dat  in  de  tussentijd, althans bij zijn 
meerderheid, een sterke ontwikkeling in d e  gedachten heeft plaats 
gehad. Het  advies van de  Raad van 19 Juni 1944 gaat uit van een 
duidelijke en principiële gedachtengang. Bij d e  voorbereiding heeft 
de heer Sluyser een stuwende invloed uitgeoefend. Voorts is van be- 
lang, dat  de katholieke en sociaal-democratische leden, die deze ge- 
dachtengang voorstonden, geleidelijk min of meer als groep zijn gaan 
optreden en zo een krachtige invloed konden uitoefenen. Ten aan- 
zien van andere leden is de  commissie van enige groepsvorming niet 
gebleken. 

D e  Raad spreekt in zijn advies met niet te miskennen duidelijkheid 
uit, dat  het giondwettig bestaan (het voortbestaan tijdens de  bezetting 
hieronder begrepen) der vertegenwoordigende lichainen aan  geen 
twijfel onderhevig kan  zijn. Hij meent, dat  in Londen niets mag 
worden nagelaten, dat  er roe kan leiden die vertegenwoordigende 
lichamen onmiddellijk na de  terugkeer van H.M. de  Koningin met 
al hun rechten en bevoegdheden te doen functionneren. Het  gebruik 
van het staatsnoodrecht mag er nimmer toe ieiden, da t  onze con- 
stitiitionele rechten e n  bevoegdheden voor een periode, hoe kort ook, 
worden opgeheven of wel verschoven. D e  Raad waarschuwt tegen 
een mogelijke neiging artikel 81 van de  Grondwet, dat  ondubbelzinnig 
stelt, dat  de Staten-Gcneraal het gehele Nederlandse volk vertegen- 
woordigen, gedurende de  overgangstijd ter zijde te stellen. Hij vreest, 
dat  in de  onzekere tijden na beëindiging van de vijandelijkheden, 
waarin zoveel verdacht en onrijp extremisme naar voren zal trachten 
te  dringen, ons staatkundige stelsel o p  een hellend vlak zal worden 
geschoven en een speelbal zou kunnen worden van onverantwoorde- 
lijke invloeden. Zulk een beleid, welks gevolgen door niemand zullen 
kunnen worden overzien, zou mogelijk voor land e n  volk tot ramp- 
spoed aanleiding kunnen geven. 

D e  Raad zou bovendien ook voor geep enkele periode, hoe kort 
ook. (en minder dan ooit tijdens de bijzondere staat van beleg) twijfel 
gewekt willen zien over de  onverkorte toer~assing van het beginsel 
van d e  onschendbaarheid des Konings en het tegenstuk daarvan, nl. 
de verantwoordelijkheid der Ministers tegenover de Staten-Generaal 
(artikel 55 der Grondwet), noch over het beginsel van artikel 112 
der Grondwet, dat  het aandeel der volksvertegenwoordiging in de  
wet~evcnde functie aangeeft. D e  Raad geeft uiting aan zijn vrees, dat  
in de praktijk de strekking van de onderhavige ontwerven e r  toe zal 
leiden, dat  die ministeriële verantwoordelijkheid noodqedwonqen zal 
moeten worden veranderd in een jegens het Staatshoofd, dat dan 
direct verantwoordelijk zal worden tegenover het volk. D e  stemmingen 
en ontstemmingen van het volk kunnen dan o p  deze wijze niet o p  
grondwettige wijze tot uitdrukking komen. 

D e  Raad komt met betrekking tot de  urovinciale en d e  gemeente- 
lijke besturen mutatis mutandis tot dezelfde conclusie. 

OV al deze gronden kan de Raad niet de verantwoordelijkheid aan- 
vaarden door het verstrekken van een gunstig advies OV de  onder- 
havige ontwernen tot het scheaueii van een dergelijke, door niemand 
gewenste, toestand indirect te hebben bijqedragen. 

D e  Raad is van oordeel, dat  wetsontwerven, regelende de bestuurs- 
v o ~ r ~ i e n i n g  na de terugkeer, te Londen moeten worden afgekondigd. 

Hij is van mening, dat  voorzover het het landsbestuur betreft, e r  
een Koninklijk besluit moet worden afgekondigd, dat  enerzijds inter- 
pretatief beuaalt, dat het mandaat van de Volksvertegenwoordiging 
is onderbroken en dat ou deze grond de Staten-Generaal .,na Onzen 
terugkeer" onmiddelliik bijeen geroeren zullen worden, en anderzijds 
noodwetgevend ovtreedt teneinde de  aan~ass ing  aan bedoelde inter- 
pretatie t e  bereiken r n  o m  tot een voorafgaande zuivering van d e  
Staten-Generaal te  geraken. 

Dit advies van de Buitengewone Raad van Advies heeft kennelijk 
een belangrijke ommekeer in de stand van zaken teweeg gebracht. 
In de Londense gemeenschap gingen in die tijd ook meer stemmen 
op, welke maatregelen, strekkende tot het aanstonds behoorlijk doen 
functionneren van hei  parlementaire stelsel, bepleitten. D e  heer 
Albarda keerde in  een nota1) van 12 Juni 1944, aan de  Minister- 
President gericht. weer terug tot het standpunt, dat hij in zijn nota's 
van het najaar van 1941 had ingenomen en ook uit het bezette 
Nederlandse gebied werden de stemmen tot onmiddelliik herstel van 
de  vertegenwoordigende lichamen na de bevrijding talriiker. 

Dit alles heeft niet nagelaten invloed o p  het Kabinet uit te oefenen. 
D e  constructies uit de  voorafgaande jaren hadden thans definitief 
afgedaan. O p  31 Juli 1944 kwam tot  stand het besluit Tijdelijke 
Bestuursvoorziening (E 60). Dit besluit moet, naar de commissie tiit 
de voor haar afgelegde getuigenverklaringen is gebleken, aldus gezien 
worden, dat  daardoor in beginsel werd vastgelegd, dat de vertegen- 
woordigende lichamen van Rijk, provincie en gemeente na  de  be- 
vrijding weer zouden functionneren. I n  artikel 1 staat vermeld, dat  



door de Kroon o.m. tot dit doel nadere regelen zullen kunnen 
worden vastgesteld, omtrent weke nadere regelen verder bepaald 
wordt, dat deze mede betreffen de wijze van samenstelling van de 
vertegenwoordigende lichamen en, met behoud van de daaromtrent 
geldende algemene beginselen, voor zoveel mogelijk hun taak en 
werkwijze. Voorts wordt in dit besluit bepaald, dat bij genoemde 
nadere rege1,en door de Kroon kan worden voorgeschreven, dat zij 
in werking treden nog voor hun afkondiging. Deze laatste bepaling 
is opgenomen met het oog op de veiligheid van de betrokken per- 
sonen in het bezette gebied. 

Het Besluit E 60 was een beginselbesluit; nadere regelingen 
moesten thans volgen. Het accent van de discussie wordt nu in de 
eerste plaats verlegd naar de samenstelling der vertegenwoordigende 
lichamen. Enerzijds waren er de leden, die op 10 Mei 1940 zitting 
hadden en van wie gezegd kon worden, dat zij het vertrouwen van 
de bevolking hadden behouden. Dezen behoorden na de bevrijding 
weer deel uit te maken van het vertegenwoordigende lichaam, waar- 
van zij lid waren. Anderzijds werd in sterke mate de wenselijkheid 
gevoeld om degenen, die tijdens de bezetting het vertrouwen van de 
bevolking hadden verworven, ook deel te doen uitmaken van de ver- 
tegenwoordigende lichamen. De synthese is tenslotte aldus gevonden, 
dat na de bevrijding de leden van de vertegenwoordigende lichamen 
zouden worden aangewezen door een bepaalde bij wetsbesluit be- 
noemde instantie; dat tot leden zouden worden aangewezen zij, die 
geacht werden het vertrouwen van de bevolking tijdens de bezetting 
te hebben behouden of verkregen en dat in de eerste plaats zouden 
worden aangewezen zij, die op 10 Mei 1940 lid van het vertegen- 
woordigend lichaam waren, voorzover zij het vertrouwen van de be- 
volking tijdens de vijandelijke bezetting hadden behouden en na 
10 Mei 1940 geen oiitslag hadden genomen. In wezen komt deze syn- 
these hierop neer, dat de opengevallen plaatsen van hen, die wegge- 
zuiverd zouden worden, die overleden waren en die na 10 Mei 1940 
ontslag hadden genomen, niet zouden worden ingenomen door de 
personen, die als plaatsvervangers op de candidatenlijsten van de 
laatste verkiezingen voorkwamen, doch door hen, die geacht werden 
tijdens de bezetting het vertrouwen van de bevolking te hebben ver- 
kregen. 

Waarschijnlijk mede onder de drang van de militaire gebeurte- 
nissen, die ten gevolge hadden, dat in het begin van September 1941 
de geallieerden tot dicht bij Nederland opgerukt waren, werd in 
die tijd in het Kabinet overeenstemming bereikt over een drietal 
ontwerp-besluiten, houdende nadere regelen als bedoeld in het besluit 
E 60. 

Het eerste van deze ontwerpen is geworden het Besluit van 
5 September 1944, E 86, het Besluit Tijdelijke Voorziening Bestuur 
Provinciën en Gemeenten, waarin bepaald wordt, wie in de eerste 
phase onmiddellijk na de bevrijding zullen optreden als burgemeesters 
der gemeenten en Commissarissrn in de provincie en als wethouders 
en gedeputeerden. Voor de Colleges van burgemeester en wethouders 
en van Gedeputeerde Staten geldt de regel, dat zij naast de burge- 
meester, resp. de Commissaris der Koningin, zullen bestaan uit 
degenen, die op 10 Mei 1940 deze functie vervulden, voorzover zij 
niet op of na deze datum lid, sympathiserend lid of begunstiger van 
een nationaal-socialistische of fascistische organisatie waren, of ap 
grond van hun houding tijdens de bezetting, niet gacht konden 
worden het vertrouwen der ingezetenen te hebben. 

Bij deze regeling is evenals bij de voorstellen van 11 Maart 1943 
en 4 Mei 1944 het stelsel van een in hoofdzaak automatische aan- 
wijzing gevolgd, een stelsel, dat door de omstandigheden bij de be- 
vrijding, waarbij snel in het bestuur moest kunnen worden voorzien, 
min of meer gebiedend voorgeschreven was. 

Vervolgens kwam tot stand het Besluit Tijdelijke Voorziening 
Provinciale Staten en Gemeenteraden van 18 September 1944 (E 119), 
waarbij de samenstelling van deze vertegenwoordigende lichamen 
werd geregeld op de wijze als hierboven bij het aangeven der be- 
reikte synthese reeds werd omschreven. 

Het ontwerp-besluit Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal, het 
derde van deze reeks, waarin de samenstelling van de Staten-Gene- 
raal op overeenkomstige wijze was geregeld, kwam echter, stellig 
in strijd met de aanvankelijke bedoeling van het Kabinet, niet tot 
stand. Hier rezen moeilijkheden, die een nieuwe phase in de te Londen 
gevoerde strijd om het vraagstuk van de bestuursvoorziening inluid- 
den. De vraag kwam nl. in steeds scherpere mate naar voren, of het .wel 
wenselijk was, dat bedoelde regeling voor de Staten-Generaal te Lon- 
den zou worden afgekondigd dan wel, of het aanbeveling zou ver- 
dienen met het tot stand brengen van dit besluit te wachten, totdat 
na de terugkeer in het bevrijde Vaderland met voor de bevolking 
representatieve personen en groepen daarover overleg zou zijn ge- 
pleegd. Deze vraag heeft in het najaar van 1944 in de kring der Rege- 
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ring te Londsn een belangrijke rol gespeeld. Zij is, naar de commissie 
uit de voor haar afgelegde verklaringen is gebleken, mede van invloed 
geweest o p  de kabinetscrisis van Januari 1945. 

D e  redactie van het ontwerp-besluit Tijdelijke Voorziening Stateri- 
Generaal is in de maanden, aan deze kabinetscrisis voorafgaande, nog 
meermalen in beschouwing genomen, mede teneinde te zien, of mis- 
schien o p  deze wijze aan de gerezen moeilijkheden zou kunnen wor- 
den tegemoet gekomen. Het  probleem werd ook hierdoor niet gemak- 
kelijker, doordat de  adviezen. die te  Londen van de zijde van verant- 
woordelijke instanties van het verzet in Nederland werden ontvangen, 
keelal anders luidden dan de  aanvankelijke visie, die het Kabinet o p  
deze zaak had. D e  adviezen uit het bezette gebied toch gingen in een 
belangrijke mate in deze richting, dat  een regeling voor de Staten- 
Generaal niet te Londen behoorde te worden vastgesteld, doch clat 
daaromtrent na de  bevrijdmg eerst overleg met representatieve 
figuren en groepen van het Nederlandse volk behoorde plaats te 
vinden. Het uiteindelijke resultaat is dan  ook geweest, dat  met be- 
trekking tot de Staten-Generaal geen Lolldens wetsbesluit is tot stand 
gekomen. 

Het  feit, dat het ontwerp-besluit Tijdelijke Voorziening Staten- 
Generaal1) niet tot wetsbesluit werd verheven, riep intussen weer ezn 
nieuw probleuin in het leven. Volgens dit ontwerp-besluit zouden de  
leden van de Staten-Generaal worden benoemd door ern aanwijzings- 
colninissie. Er  was nu in zoverre een verband tussen het ontwerp- 
besluit Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal en het Besluit Tijde- 
lijke Voorziening Provinciale Staten en Gemeenteraden (E 119), dat  
in het laatste besluit was bepaald, dat  de leden van de  gemeente- . 
raden zouden worden aangewezen door een commissie va.n drie leden, 
waarvan ook deel zou uitmaken een daartoe aangewezen lid van de  
aailwijzingscon~missie voor de Staten-Generaal, terwijl de leden van 
de Provinciale Stater, door deze aanwijzingscoinmissie zelf zoudeil 
worden aangewezen. Het niet tot standkoinen van het besluit Tijde- 
lijke Voorziening Staten-Geperaal had ten gevolge, dat  ook de daarin 
genoemde aanwijzingscomniissie niet in het leven kon worden ge- 
roepen en het ontbreken van deze Commissie veroorzaakte o p  zijn 
beurt weer, dat  de aanwijzing van de leden van de gemeenteraden en 
de Provinciale Staten niet kon geschieden. 

Dit leverde voor het Zuiden van Nederland, dat  een aantal maan- 
den voor het Noorden werd bevrijd, natuurlijk grote bezwaren op. 
D e  Minister van Binne~landse Zaken, de heer Burger, heeft OD 29 
December 1944 een ontwerp-besluit l) ter aanvulling van het Besluit 
Tijdelijke Voorziening Bestiiur Provinciën en Gemeenten ingediend, 
da t  een bescheiden poging inhield om, zonder verder aan de besluiten 
E S6 en E 119 te tornen, de Minister van Binnenlandse Zaken althans 
mige bevoegdheid toe te kennen bij het geven van algemene leiding 
bij het vormen van tijdelijke vertegenwoordigingen van de b~vollting, 
die, in afwachting van het functionnerzn van het Besluit E 119 in 
verschillende plaatsen van het bevrijde Zuiden waren tot stand ge- 
komen. D e  Ministerraad heeft zich met dit voorstel van de heer 
Burger verenigd, doch het is, waarschijnlijk mede door het spoedig 
daarop gevolgde aftreden van de heer Burger, niet tot wetsbesluit 
verheven. Een nadere toelichting ') o p  het ontwerp aan H.M. de KO- 
ningin van de hand van de heer Burger toch is gedateerd 74 Januari 
1945, zijnde de dag, waarop zijn aftreden als Minister iri de  Minister- 
raad werd besproken. 

D e  nieuw opgetreden Minister van Binnenla~ldse Zaken, de heer 
Beel, heeft tenslotte aan  de ontstane impasse een einde weten te 
inaken door het tot standbrenger! van de besluiten F 44 en F 45. beicle 
van 12 April 1945. 

Bij het eerste besluit werd het besluit Tijdelijke Voorziening Pro- 
vinciale Staten en Gemeenteraden (E 119) ingetrokken. Voor d e  Prc- 
vinciale Staten kwam geen nieuwe regeling daarvoor in de  plaats, 
zodat de tijdelijke wederinstelling van deze lichamen daarmede van 
de baan was. Ons land heeft het dan ook van de bevrijding af, totdat 
in 1946 langs de weg van normale verkiezingen de  Provinciale Sta- 
ten zijn gekozen, zonder deze colleges moeten doen. 

Het Besluit F 45, houdende vaststelling van het Besluit 'Tijde- 
lijke Voorziening Gemeenteraden, gaf nadere regelingen omtrent de  
voorlopige voorziening in de  vertegenwoordigende lichamen en in 
het bestuur van de gemeenten. Er zouden komen tijdelijke gemeente- 
raden, bestaande uit eenzelfde aantal leden als voorheen het geval 
was. D e  verkiezing zou geschieden door een kiescolirge, bestaande 
uit een drievoud van het aantal leden van de te verkiezen Raad. D e  
leden van het kiescollege zoude11 door de Commissaris in de pro- 
vincie, na kennisneming van een door de burgemeester opgemaakte 
aanbeveling, worden benoemd uit personen, die geacht konden wor- 
den het vertrouwen van de bevolking tijdzris de vijandelijke bezetting 
te hebben behouden of verkregen. Bij het benoemen van het kies- 
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college en het saiïlemtellen der aanbeveling diende er n a r  te wor-  
den gestreeid, dat de voornaamste geestelijke en maatschappelijke 
stromingen in de gemeenten daarin vertegenwoordigd zijn. 

Deze laatste regelmg wijkt in belangrijke mate a i  van de synthesc- 
gedachte, welke was neergelegd in het besluit E 119. In d ~ t  besluit 
toch was bepaald, dat in de eerste plaats tot leden van de gemeente- 
raad zouden worden aangewezen zij, die op 10 Mei 1940 daariii 
zitting hadden. voorzover zij geacht konden worden het vertrouwen 
van de bevolking tijdens de bezetting te hebben behouden. Deze 
waarborg voor het terugkomen van de .,goedev leden van Mea 1940, 
ontbrak in het besluit F45. Nochtans 19 de practijk, vooral in de 
gemeenten van het later bevrijde Noorden, geweest, dat de ,,goedeu 

leden van Mei 1940 in vele gevallen ook langs de weg, door F<l5 
voorgeschreven, in de tijdelijke gemeenteraden zijn benoemd. 

De op 12 April 1945 tot stand gekomen wetsbesluiten F 3 4  en 
F 45, volgens welke de Provinciale Staten in het geheel niet zoudeil 
terugkeren en ten aanzien van de samenstelling van de tijdelijke 
gemeenteraden de synthesegedachte werd losgelaten, hebben 11% Ne- 
derland wel enige bezorgdheid gewekt, dat daarop zou volgen een ie 
Londen vastgesteld wetsbesluit niet betrek~ing tot de Stalen-Gene- 
raal, waarbij deze synthesegedachte eveneens zou worden prijs ge- 
geven. Voor een college als de Staten-Generaal zoiiden de conse- 
quenties daarvan veel ernstiger zijn geweest, omdat enerzijds daar- 
door de continuïteit zou worden verbroken en anderzijds, waar net 
niet anders mogelijk was dan dat op deze wijze op de benoeming van 
de leden van de Staten-Generaal de ICrooii een beslisseride invloed 
zou hebben, aan de zelfstandigheid van de tijdelijke Staten-Generaal 
ernstig afbreuk zou kunnen worden gedaan. Daarmede zou dan een 
bedenkelijke stap terug in de richting van de ontwerpen van v60r 
Juni 1944 zijn gedaan. Het is de commissie evenwel uit de voor 
haar afgelegde getuigenverklaringen gebleken, dat de Regering een 
dergelijk voornemen niet gekoesterd heeft en dat zij ook in April 
1945 een besluit op de tijdelijke Staten-Generaal slechts tot stand 
wilde brengen na de volledige bevrijding, nadat daartoe in Nedeï- 
land het nodige overleg zou zijn gepleegd. 

De gang van zaken in Nederland met betrekking tot de tijdelijke 
Staten-Generaal is tenslotte als volgt geweest. Op 2 Augustus 1945 
kwam tot stand het wetsbesluit F 131, houdende vaststelling van 
het Besluit Tijdelijke Staten-Generaal. l )  Het nodig geoordeelde over- 
leg in Nederland heeft dus bijna drie maanden gevorderd. 

De regeling, vervat in het beslrrit F 131, komt op het volgende 
neer. De Kroon zendt zo spoedig mogelijk aan de Tweede Kamer 
een ontwerp van wet, houdende regelen omtrent de voorlopige 
Staten-Generaal, welk ontwerp van wet in geval van aanneming 
door die Kamer, in behandeling zal worden genomen door de Eerste 
Kamer. De beide Kamers kunnen, met uitzondering van interne aan- 
gelegenheden, alleen het bovenbedoeld2 ontwerp van wet behande- 
len. Beide Kamers bestaan uit de leden, die op 10 Mei 1940 daarvan 
deel uitmaakten dan wel na die datum op wettige wijze tot lid van 
é in  van die Kamers benoemd zijn verklaard, met uitzondering van 
een vijftal categorieën. De eerste categorie behelst gevallen, die ook 
onder normale omstandiglieden de betrokkenen belet zouden hebben 
deel van de Kamers uit te maken: de andere vier liggen in de sfeer van 
de zuivering. Een commissie, bestaande uit de vice-president van de 
Raad van State, tevens voorzitter van de commissie, de op 10 Mei 
1940 fungerende voorzitter van de Eerste Kamer, de op l0 Mei 1940 
fungerende voorzitter van de Tweede Kamer. de voorzitter van de 
Nationale Adviescon~inissie en de voorzitter van de Grote Advies- 
commissie der Tllegaliteit, bepaalt, welke personen, met inachtncming 
van het vorenstaande, leden van de Eerste, onderscheidenlijk van de 
Tweede Kamer, zullen zijn. Klachten kunnen bij deze commissie 
worden ingediend door hen, die op 10 Mei 1940 lid zijn van de 
Staten-Generaal dan wel na die datum op wettige wijze tot lid be- 
noemd zijn verklaard, en de leden van de Nationale Adviescom- 
inissie. De commissie, bedoeld in het besluit E 131, draagt zorg haar 
werkzaamheden uiterlijk 25 Augustus 1945 te hebben beëindigd. 

Het ontwerp van wet, houdende regelen omtrent de voorlopige 
Staten-Generaal, werd bij Koninklijke Boodschap van 13 September 
1945 aan de Tweede ~ ä r n e r  der staten- enera aal aangeboden. l iet  
is geworden de wet van 26 October 1945 (F 241). 

Volgens deze wet zijn zij, die op het tijdstip van haar in wer- 
king treden deel uitmaken van de Tijdelijke Staten-Generaal, van 
rechtswege lid van de Voorlopige Staten-Generaal. In de vervulling 
van de overblijvende plaatsen wordt voorzien door berioeming van 
leden door een benoeiniilgscommisde. 

De Nationale Adviescommissie dient daartoe voor elke te ver- 
vullen plaats een alphabetisch gerangschikte aanbeveling in van twee 
candidaten. Bij de benoeming en het sameristellen van de danbe- 
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~eiingeii wordt er nadr geatreeid, dnt in  J e  Vooilop~gr Stdten-Gene- 
r a d  de verschillende belangrijke staatkundige stromingen zoveel 
mogelijk tot hun recht komen en dat de Voorlopige Staten-Generaal 
ook uit een oogpunt van regionale geleding des lands op zo breed 
mogelijke basis zijn samengesteld. De brnoemingsconin~issie bestaat 
uit de vice-president van de Raad vsn State, tevens voorzitter, twee 
door de Eerste Kamer der Tijdelijke Staten-Generaal uit haar midden 
aangewezen personen, drie door de Tweede Xarner der Tijdelijke 
Staten-Generaal uit haar midden aangewezen personen, vijf door de 
Nationale Adviescoinmissie aangewezen personen en een qecrztaris, 
die evenwel geen stem heeft, benoemd door de voorzitter der Com- 
missie. 

De Voorlopige Staten-Generaal zijn voor het eerst op 20 Novem- 
ber 1945 bijeengekomen. Zij hebben gefunctionneerd tot de sluiting 
van hun zitting op 1 Juni 1946, welke sluiting voorafging aan het 
bijeenkomen op 4 Juni 1946 van de op 17 Mei 1936 gekozen 
nieuwe Tweede Kamer in verenigde vergadering met de Eerste Kamer 
der Voorlopige Staten-Generaal. 0- 33 Juli 1946 kwam tenslotte 
de nieuw gekozen Eerste Kamer voor het eerst bijeen, zodat er toen 
weer een geheel nieuw op normale wijze verkozen Parlement was. 

Wanneer de commissie het geheel van het hierboven geschetste 
verloop van zaken overziet. dan treft het haar, hoe moeizaam en 
ingewikkeld de voorbereiding van de na de bevrijding tot stand te 
brengen bestuursvoorziciiing is k erlopen. 

Slechts voorzover deze bestuursvoorziening betrekking had op de 
Commissarissen van de Koningin en de burgemeesters. alsmede op 
de dagelijkse besturen van provincie en gemeente, kan inen zeggen, 
dat spoedig de juiste weg is gevonden, al wil de commissie niet 
verhelen. dat het feit. dat in het ontnerp Eerste Restuursvoorziening 
van l1  Maart 1943 de taak der gedeputeerden en wethouders er 
slechts een van bijstand aan de Commissaris en de burgemeester 
was, een weinig bevredigende indruk maakt, Pntusseri vertoonde het 
ontwerp Tijdelijke Bertu~irsvoorzieni~ig van Mei 1944 op dit punt 
reeds een aansluiting aan de normale staatsrechtelijke verhoudingen. 

hiet betrekking tot de vertegenwoo~dlgende lichamen echter kan 
het oordeel der commissie over de te Londen gevolgde procediire 
niet gunstig luiden. 

Nadat in de Ministerraad op 10 April 1942 de opvatting, dat de 
zittingsduur der vertegenwoordigende lichamen van Rijk, provincie 
en gemeente door het feit der bezetting slechts onderbroken was, was 
afgewezen, heeft men ruim twee jaar zoek gebracht niet alle moge- 
lijke constructies voor de overgangstijd, waartoe deze afwijzing de 
volle gelegenheid gaf. 

In  s 6 van dit hoofdstuk heeft dz comiilissie gegevens verstrekt 
over het verloop van zaken met betrekking tot de volksvertegen- 
woordigingen in Noorwegen, België en Frankrijk. Daaruit blijkt, dat 
men in Noorwegen en België wel is uitgegaan van de opvatting, dat 
de Volksvertegenwoordiging bleef bestaan en dat de zittingsduur 
tijdens de bezettrng slechts werd onderbroken. In beide landen is de 
Volksvertegenwoordrging na de bevrijding terstond weer in functie 
getreden. Opmerkelijk 1s bovendien, dat het in Noorwegen, dat even- 
ais Nederland een Duits burgerlijk bestuur met sterk nazificerende 
tendenzen heeft gehad. waardoor de administratie zwaar geledrn 
Eiad, toch mogelijk is geweest reeds op 8 October 1945 verkiezingen 
t2 houden. Deze en andere haar ten dienste staande gegevens ' )  
hebben de con~missie tot de mening gebracht, dat de opvatting, dat 
in Nederland na de bevrijdmg bijzondere maiitregelen ter verkrijging 
van een voor~iening in het door het ontbreken der vertegenwoor- 
digende lichamen ria de bevrijding ontstane vacuuni nodig waren, 
mede omdat het gedurende zeer gernime tijd niet mogelijk zou zijn 
verkiezingen te houden, onvoldoende gefundeerd was. 

In Frankr~jk heeft men na de bevrijding niet voortgeweïkt met 
het oude parlement. De voornaamste reden daartoe is wel gelegen 
in het feit, dat de leden van het parlement van 1940 door de mede- 
werking, die zij aan het regiem-Pétain te Vichy hadden verleend, in 
ernstige mate waren te kort geschoten. Van het overgrote deel van 
de Nederlandse parlementsleden van Mei 1940 kan niet gezegd 
worden. dal zij in hun houding tegenover de bezetter hebben ge- 
faald; ongeveer een kwart van de ledzn van de Tweede Kamer heeft 
in gijzelaars- en concentratickamperi vertoefd. Aan het Franse voor- 
beeld kan dus geen argument worden ontleend ten voordele van de 
door de Regering te Londen in de eerste iaren op zo overvloedige 
wijze geproduceerde constructies, welke uitgingen van een negatie 
van de op 10 Mei 1940 bestaande Staten-Generaal. De commissie 
erkent de waarde van de wenselijkheid, dat na de bevrijding een 
zantal van degenen, die aan het verzet hadden deelgenomeii en daar- 
door tijdens de bezetting het vertroiiwen van het Nederlandse volk 
hadden verworven, deel zou uitmaken van de Volksvertegenwoordi- 



ging. Indien deze Volksvertegenwoordigiilg na de  bevrijding, zij het 
dan  gezuiverd, zou hebben bestaan uit het rompparlement van 
10 Mei 1940 dan wel uit de  leden van het ogenblik, waarop d e  be- 
zetting begon, met aanvulling van de opengevallen plaatsen door de  
plaatsvervangers van de  candidatenlijsten, zou weliswaar aan d e  
legaliteit en de continuïteit ten volle zijn voldaan, doch zou het ter- 
zijde laten van hen, die leiding hadden gegeven aan het verzet tegen 
de vijand, ernstige repercussies hebben kunnen oproepen. D e  con- 
structies evenwel, waarmede het Kabinet tot Juni 1944 gewerkt heeft, 
hadden het bezwaar, dat  legaliteit en continiiiteit volkomen i n  het 
gedrang kwamen. 

Dit was des te ernstiger omdat, doordat het verband met de oude 
Staten-Generaal en dz grondwettelijke voorschriiten was losgelaten, 
de baan openkwam voor alle mogelijke strevingen, die in wezen 
een verandering van ons constitutionele bestel beoogdcn. Het  be- 
hoeft geen betoog, dat dit in een overgangstijd van bezetting naar 
bevrijding de grootste gevaren voor revolutionnaire spanningen kon 
oproepen. 

Het was daarom, naar het oordeel van d- commissie, van het 
begin af aan  de aangewezen weg geweest, indien men aan zulke 
inogelijkheden, door het vooropstellen van legaliteit en continuïteit de 
pas had afgesneden, terwij! men door zuivering van het parlement 
en het treffen van een andere regeling voor de  vervulling van de 
opengevallen plaatsen in ruime mate had kunnen tegemoet komen 
aan de wensen van het verzet en van de  vernieuwing. D a t  dit laatste 
inderdaad mogelijk was, kan hieruit blijken, dat, toen op 25 September 
1945 de  tijdelijke Staten-Generaal bijeenkwamen, er nog slechts 
34 leden van de Eerste en 76 leden van de Tweede Kamer waren, 
die op 10 Mei 1940 deel uitmaakten van de Staten-Generaal. 

Het  heeft de  commissie voorts getroffen, dat  de Regering er bij 
haar opzet steeds van is uitgegaan, dat  de  regeling van de Staten- 
Generaal bij wetsbesiuit, dus door de Kroon, moest worden vast- 
gesteld. Regering en volksvertegeizwoordiging vormen samen de  
hoogste organen in de Staat en o p  hun samenwerking is dat  staats- 
bestel, de constitutionele monarchie met het parlementaire stelsel, 
gebaseerd. Dit is naar het oordeel van de commissie door de Regering 
te Londen te veel uit het oog verloren. H o e  veel meer ligt dan  voor 
de hand de weg, die de Buitengewone Raad van Advies op 19 Juni 
1944 heeft gekozen en die ook de ontwerpers van het Souverein Nood- 
besluit heoben ingeslagen! Deze iaatsten spraken uitdrukkelijk uit, 
dat, hoe zeer krachtens staatsnoodrecht de  Kroon bij wetsbesluit in 
geval van nood maatregelen kon en moest treffen, de materie van 
de Staten-Generaal in een vlak lag, waarop zij de regeling bij wets- 
besluit niet aandurfdeti. Zij kwamen dan  ook tot de  constructie, dat  
deze materie geregeld kon worden in een onmiddellijk na de  bevrijding 
af te leggen gemeenschappelijke verklaring van Kroon en Staten- 
Generaal, inhoudende een interpretatie van die artikelen van de 
Grondwet, welke voor een voortbestaan en een voortwerken van de 
Staten-Gsneraal moeilijkheden zouden kunnen opleveren. E n  al hebben 
de ontwerpers van het Souverein Noodbesluit zich opzettelijk niet 
bezig gehouden met de vraag, hoe de  zuivering en de  aanvulling van 
de Staten-Generaal zouden moeten geschieden, ook zij lieten in hun 
conceptie ruimte voor de mogelijkheid, dat  daarvoor een regeling 
- in hun gedachtengang waarschijnlijk in gemeen overleg tussen 
Regering en Staten-Generaal - zou kunnen worden getroffen, waarbij 
aan gerechtvaardigde verlangens van het verzet en van de nieuwe 
tijd kon worden tegemoet gekomen. 

Als arguinent voor de vaststelling te Londen van regelen voor de  
vertegenwoordigende lichamen na  de bevrijding is steeds aangevoerd, 
dat anders de kans zou bestaan o p  ernstige moeilijkheden (rechts- 
onzekerheid, onrust, ja zelfs revolutionaire situaties) op het moment, 
waarop de bezetting tot een einde zou komen. Vooral met betrekking 
tot de  vaststelling te Londen van een regeling voor de Staten-Generaal 
heeft in het najaar van 1944 een ernstig verschil van opvatting bestaan, 
dat  zelfs niet zonder invloed is geweest o p  het ontstaan van de 
ICabiiletscrisis van Januari 1945. D e  feiten hebben intussen uit- 
gewezen, dat  de voorstanders van de  vaststelling van een regeling te 
Londen de zin voor orde en rust van het Nederlandse volk, alsmede 
zijn gehechtheid aan zijn traditionele staatsinstellingen onderschat 
hebben, want de Regering is in  Mei 1945 inderdaad teruggekeerd 
zonder zulk een te Londen vastgestelde regeling en nochtans hebben 
de  gevreesde moeilijkheden zich niet in betekenende mate voorgedaan. 

Wat  nu de gang van zaken in Nederland na de bevrijding betreft, 
is de comn~issie van mening, dat  deze veel te wensen heeft overge- 
laten, zowel met betrekking tot het bijeenkomen van de  Staten-Ge- 
neraal als tot het houden van verkiezingen. Eerst o p  20 November 
1945 konden voorlopige Staten-Generaal (de leden van de  oude ge- 
zuiverde Sta-ten-Generaal, aangevuld met de leden, aangewezen door 
de  in d e  wet van 26 October 1945 genoemde benoemingscommissie) 
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bijeenkomen. In plaats van een onmiddellijke bijeenroeping van de  
oude Staten-Generaal, die voor haar eigen zuivering en in gemeen 
overleg met de Regering voor een regeling inzake kaar aanvulling 
hadden kunnen zorgen, is een uitgerekte procedure gevolgd, waarbij 
eerst op 2 Augustus 1945 bij wetsoesluit d e  tijdelijke Staten-Generaal 
werden gecreëerd, een college, dat volgens dit wetsbesluit slechts tot 
taak had medewerking te verlenen aan een regeling voor de  voor- 
lopige Staten-Generaal, waardoor dus tot 20 November 1945 Staten- 
Generaal met volledige bevoegdheid bleven ontbreken. Ook daarna 
heeft het, naar d e  mening van de commissie, langer geduurd dan  
nodig was, voordat nieuwe verkiezingen werden gehouden, waarbij 
naar haar oordeel ten onrechte behalve technische overwegingen ook 
overwegingen van politieke aard een rol hebben gespeeld. l )  

De coinmissie is van oordeel, dat het vraagstuk van de regeling 
van de voorlopige Staten-Generaal tenslotte bij de wet van 26 Octo- 
ber 1945 (F 241) een redelijk bevredigende oplossing heeft gevonden. 
D e  wet is gebaseerd op een compromis en dat was waarschijnlijk 
onder de gegeven omstandigheden de beste oplossing. Uitersten, die 
repercussies van tegenovergestelde zijde hadden kunnen opleveren, 
zijn vermeden. Dat is vermoedelijk ook wei de reden, waarom het 
overgrote deel van het Nederlandse volk er zich direct mede heeft 
verenigd en de tegenstanders er zich in leite ook bij hebben neerge- 
legd. In wezen stemt de aldus aanvaarde oplossing overeen met d e  
synthese-gedachte, welke de  Regering te Londen in September 1944 
aanvaard heeft en die is neergelegd in het besluit Tijdelijke Voor- 
ziening Provinciale Staten en Gemeenteraden (E 119) en ook t e  
vinden was in het nimmer tot wetsbesluit verheven ontwerp-Tijde- 
lijke Voorziening Staten-Generaal. 

In het licht van dit alles moet de commissie dan ook de weg, die 
het Kabinet tot medio 1944 bewandeld heeft, afkeuren. Niet allem 
werd in de talloze toin naar voren gebrachte constructies - be- 
houdens ten dele in de ontwerpen van 4 Mei 1944 - voor de over- 
gangstijd elke band met de bestaande vertegenwoordigende lichamen 
doorgesneden, doch tevens was het uitgangspunt, dat  aan de  te 
creëren tijdelijke organen niet de normale bevoegdheden konden 
worden toegekend, maar slechts een adviserende taak. Dit, gevoegd 
bij de benoeming in beginsel door de uitvoerende macht, zou deze 
organen inderdaad dicht bij e-n ,,ménagerie du  roi" hebben gebraclit. 

Voor wat het in te stellen centrale orgaan betreft, schijnt in het 
Kabinet in de jaren 1942 tot 1944 bij de beantwoording van de  
vraag, welke bevoegdheden aan dat orgaan zouden moeten worden 
toegekend, een belangrijke rol te hebben gespeeld de vrees, dat, 
indien aan het orgaan de normale bevoegdheden van het parlement 
zouden worden gegeven, bij een conflict met de Regering een on- 
oplosbare situatie zou kunnen ontstaan, daar dan het ontbindingsrecht 
geen uitkomst zou brengen, aangezien in de eerste tijd verkiezingen 
niet mogelijk zouden zijn. D e  con~missie is van mening, dat men te 
Londen op de tijdsduur, nodig o m  na de bevrijding weer verkiezingen 
te kunnen houden, een te pessimistische kijk heeft gehad. Verkiezingen 
met een redelijke graad van nauwkeurigheid hadden haars inziens 
stellig eerder kunnen plaats vinden dan thans in feite het geval is 
geweest. Belangrijker is naar de mening van de commissie evenwel, 
dat zulk een conflict tussen Regering en centraal orgaan niet spoedig 
een onoplosbaar karakter zou hebben gehad, gezien de samenstelling 
van het orgaan en de geringe waarschijnlijkheid, dat  het een conflict 
over de gehele lijn zou zijn geworden. In  de eerste tijd na de be- 
vrijding was de algemene tendenz er veel meer op gericht om de 
Regering vrije armslag en grote machtigingen te geven dan o m  haar 
scherp te controleren of te hinderen. In ieder geval - en dit is voor 
de commissie het beslissende argument - had men beter het risico 
van mogelijke moeilijkheden bij een conflict kunnen nemen dan aan 
het recht van medezeggenschap van het Nederlandse volk te tornen. 

Toegegeven kan worden, dat  er tot medio 1944 vele uitingen 
waren, die tegen het herstel der vertegenwoordigende lichamen schenen 
te  pleiten. Echter die, welke uit het Londense milieu kwamen, waren 
weinig representatief, terwijl ook onder die, welke uit Nederland 
kwamen, er weinig waren, die een objectieve weergave brachten 
van de opvattingen van het gehele Nederlandse volk. Daarbij kwain 
bovendien nog, dat er bij uitingen o p  dit terrein tijdens een bewogen 
tijd, als de  bezetting nu eenmaal was, ook veel moest zijn, dat  bij 
terugkeer naar normale tijden geen stand zou houden. Voor de leden 
der Regering was het intussen wel moeilijk te midden van dit uiles 
de juiste weg te vinden. Als Nederlanders konden zij ook niet puttzn 
uit de ervaring van een vorige bezetting, gelijk de Belgen. 

Hoe  dit ailes zij, de commissie is van oordeel, dat er tot medio 
1944 door de Regering geëxperimenteerd is in een verkeerde richting. 
D e  mogelijkheid daartoe werd geschapen door het feit, dat de Grond- 
wet geen voor allen afdoend antwoord gaf o p  de vraag, of de zittingc- 
duur van de vertegenwoordigende lichamen, in  het bijzonder van de  
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Staten-Generaal, op  het moment van de bezetting onderbroken werd 
dan wel of deze zittingsduur door het verloop van de gestelde ter- 
mijnen geëxpireerd was. Dit voert de commissi: tot de opmerking, 
dat zij de Regering met de meeste klem meent te moeten aanbevelen 
deze materie bij een volgende Grondwetsherziening aan de orde te 
stellen en voorts om nauwkeurig onder het oog te zien, welke voor- 
zieningen voor de tijdsduur, dat deze Grondwetsherziening nog niet 
is tot stand gebracht, op dit punt zouden kunnen worden getroffen. 
De ervaringen in Noorwegen en België kunnen daarbij nuttig verge- 
lijkingsmateriaal opleveren. 

Mst betrekking tot de vertegenwoordigende lichamen van provincie 
en gemeente zou veel van het hierboven gestelde, zij het dan mutatis 
mutandis, herhaald kunnen worden. Ook hier is de Regering naar het 
oordeel van de commissie tot het midden van 1944 op de verkeerde 
weg geweest. Bij het Besluit Tijdelijke Voorziening Provinciale Staten 
en Gemeenteraden van 18 September 1944 (E 119) was intussen een 
redelijke oplossing gevonden, die evenwel door het niet tot stand 
komen van het Besluit Tijdelijke Voorziening Staten-Generaal niet 
geëffectueerd kon worden. In April 1945 is door de afkondiging van 
de besluiten F 4 4  en F 45 getracht uit deze impasse te koinen. De 
commissie kan deze poging niet geheel geslaagd achten. Blijkbaar zijn 
gedachten als geuit in het Eindhovense adres van 2 November 1944 
niet geheel zonder invloed op de keuze van deze oplossing geweest. 
Hoe dit zij, in ieder geval had deze oplossing tengevolge, dat er tot 
Juli 1946 geen vertegenwoordigende lichamen in de provincies zijn 
geweest, terwijl ten aanzien van de gemeenten in het besluit F 45 de 
door de commissie in het algemeen toegejuichte synthese-gedachte. 
die was neergelegd in het besluit E 119, weer werd los gelaten, al 
moet toegegeven worden, dat in de practijk bij de uitvoering in vele 
gemeenten resultaten zijn bereikt, die daarvan niet al te zeer 
afweken. 



XII. Het Militair Gezag. 

3 l. Verklaringen over de verhouding van het Mitîtair Gezag Int do 
Regering- 

9455 (van Blankenstein) 

141 88 (Vernart) 

Reeds in 1941 heeft de Regering te Londen een aanvang gemaakt 
met het treffen van de voorbereidingen, die noodzakelijk waren met 
het oog op de bevrijding van Nederland. Tot die voorbereidingen 
behoorde ook het treffen van maatregelen met betrekking tot de 
uitoefening van het militair gezag na een capitulatie van de bezetter. 
In September 1941 werd te Londen een commissie benoemd met op- 
dracht na te gaan, of de wet van 23 Mei 1899 (Stol. no. 138), houden- 
de bepalingen ter uitvoering van artikel 187 (thans 195) der Grondwet, 
wijzigingen zou behoeven in verband met de omstandigheden, waarin 
zij iia de bevrijding van Nederland zou worden toegepast. Deze com- 
missie bracht in de zomer van 1942 haar rapport uit. Haar conclusie 
was, dat het aanbeveling zou verdienen in een bijzonder wetsbesluit 
de bevoegdheden van het militair gezag na de bevrijding te regelen. 

Op 11 December 1943 kwam bij het Besluit op de Bijzondere Staat 
van Beleg (D 60) de regeling van het Militair Gezag tot stand. 

Op 19 Juni 1944 verscheen het Besluit E 43, houdende vaststelling 
van het Aanwijzingsbesluit Militair Gezag, waaraan was toegevoegd 
de instructie voor de chef van de staf Militair Gezag en de algemene 
instructie voor militaire con~n~issarissen, welke beide instructies ge- 
tekend waren door de Minister van Oorlog. 

Bij besluit E 120 van 20 September 1944 werden de instructies be- 
horende bij het Aanwijzingsbesluit Militair Gezag gewijzigd. 

Het tot stand brengen van een regeling van de positie van het 
Militair Gezag was noodzakelijk; evenzeer echter bestond de behoefte 
aan de opbouw en oefenhg van het gezagsapparaat. 

Bij beschikking van de Minister van Oorlog van 28 Januari 1943 
werd het Bureau Militair Gezag ingesteld en met deze laatste taak 
belast. 

Tusscn de Nederlandse Regering enerzijds en de Britse en Ameri- 
kaanse Regeringen anderzijds werd op 16 Mei 1944 een overeenkomst 
gesloten, het z.g. Legal Agreement, waarbij uitdrukkelijk werd vast- 
gesteld, dat het optreden van een geallieerde opperbevelhebber in geen 
enkel opzicht de Nederlandse souvereiniteit zou aantasten. 

Op 10 September 1944 werd het Bureau Militair Gezag omgezet in 
de staf Militair Gezag, die zich toen te Brussel ging vestigen. Deze 
staf werd op 9 April 1945 van Brussel naar Breda verplaatst en 
vervolgens op 8 Mei 1945 naar Den Maag. Op 4 Maart 1946 werd 

7 Deze gegevens zijn ontleend aan het ,,Overzicht der werkzaam- het Militair Gezag opgeheven. l) 
heden van het Militair Gezag gedurende de Bijzondere Staat van Het ligt uiteraard niet in de bedoeling van de commissie het vraag- 
Beleg", "s-Gravenhage, z. j. stuk van het Militair Gezag in al zijn onderdelen, in het bijzonder 

wat de ritoefening betreft, áan een onderzoek te onderwerpen. In dit 
hoofdstuk behandelt zij de problemen, welke zich voorgedaan hebben 
in de verhouding van het Militair Gezag tot de Regering in de periode 
van voorbereiding en uitoefening van het M.G., terwijl in de drie 
volgende hoofdstukken enige afzonderlijke onderwerpen uit de Militair 
Gezag-periode, waarbij het algemeen belang in zeer sterke mate be- 
trokken is, besproken zullen worden. 

De heer van Blankeizstein verklaart inet betrekking tot de ontwikke- 
ling van de verhouding Regering-Militair Gezag, dat de gehele 
periode van het voorjaar 1945 zeer onverkwikkelijk is geweest. Toen 
was alles moe. En alles was tegen alles. De heer van Blankensteirz 
weet nog, dat de heer Gerbrandy terugkwam van zijn eerste bezoek 
aan Nederland. Eerst was de Regering niet toegelaten. ,,Die kerels 
hebben hier niets te doen", werd er gezegd. Het Militair Gezag was de 
Regering helemaal uit de hand gegleden. De heer Gerbrandy kwam 
zeer verbitterd terug. Een van de dingen. die de heer van Blankenstein 
zich herinnert uit diens opn~erkingen is: de mensen in het Zuiden 
zeggen: nu zijn wij bevrijd van de terreur van Hitler en nu wordt het 
een andere terreur. Dat. komt door de  B.S., die daar allerlei verkeerde 
dingen doen. 

De heer Veraart deelt in dit verband mede, dat hij voor de toe- 
komstige liaison-officieren cursussen gaf in het Nederlandse staats- 
recht. Toen dat een tijd geduurd had, kreeg de heer Veraart een uit- 
nodiging van de heer Kruh oom dat ook te komen doen voor het ge- 
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helCe apparaat van het Militair Gezag. H e m  werd gevraagd een uitecn- 
zetting te geven van verschillende Nederlandse staatsrechtelijke kwes- 
ties. D e  heer Kruls liet hem mededelen, dat die eerste voordracht 
anderhalf uur zou duren voor de omstreeks 100 van die aanstaande 
kolonels en generaals, daar aanwezig. D e  heer Veraart heeft toen zijn 
standpunt, dat  van hem bekend is, in verband met andere te behan- 
delen onderwerpen uiteengezet. E r  zou dan  een kwartier pauze zijn 
en daarna zou de  discussie beginnen. D e  heer Kruls, die onder de  
gehele voordracht naast de heer Veraart gezeten had, is terstond n a  
de voordracht o-gestaan en heeft gezegd: ,,Mijne heren, het is hele- 
maal niet de bedoeling, dat  wij o p  deze manier voorlichting zouden 
krijgen. Wij danken de heer Veraart en er zal geen debat zijn. Ik zal 
het volgrnde uur e-n uiteenzetting geven, hoe de  zaak in elkaar zit." 
D e  heer Veraart wist dus, dat  hij kon gaan. Dit werd niet nader ge- 
motiveerd. D e  heer Veraart had gesproken over de enorme voorzich- 
tigheid, die deze lieden in acht zouden moeten nemen. als zij in Neder- 
land kwamen, gezien de gevoe1;gheid van de Nederlanders o p  het 
gebied van hun rechten. Op grond van drie noodùes!uiten mochten 
de heren van het Militair Gezag allerlei dingen doen, tot zelfs notariële 
acten en uiterste wilsbeschikkingen opmaken, kortom, zij kregen 
eriorme bevoegdheden, Hrtgeen d e  heer Vernart gezegd heeft, komt 
in het kost hierop necr: wees: voorzichtig, dat u niet raakt aan de 
Nederlaadse vrijheden: uw taak is hoogst moeilijk. Waar u ook maar 
eer! gerne:rieraad vindt, waar u Provinciaie Staten vindt, naarmate 
de opmars in Nederland zal zijn, respecteert daar de democratie. Dit 
was dus onmiddellijk, voordat het Militair Gezag overstak. 

D e  heer de Jorg heeft niet tot het Militair Gezag willen toetreden, 
omdat hij er bewuste en onbewuste principiële bezwaren tegen had. 
H,et is hem tot op heden niet duidelijk geworden, waarom 
de Nederlandse Regering dat instituut geschapen heeft. D e  belang- 
rijkste motieven en bewee~redenen worden, volgens de  heer de Jong, 
in de geschiedenis niet o p  schrift gesteld, doch zijn vernioeden is, dat  
de angst voor het communisme, angst voor revolutionnair ingrijpen en 
angst voor het doorvoeren van ingrijpende sociale hervormingen som- 
mige van de voornaamste, niisschien wel de  voornaamste factoren zijn 
geweest, die tot oprichting van dit verderfelijke instituut aanleiding 
gegeven liebben. Deze dingen werden op een achtermiddag afgedaan. 
Het  zijn van die dingen. die op een Zondagmiddag werden afgedaan 
onder een van die voortreffelijke grote borrels, die de  Minister- 
President toentertijd schonk. Het  is dan wel aardig me: te doen 
met dat uniformgedoe cn dan burgemeester of misschien zelfs wel 
Commissaris van de provincie te worden. Het was mogelijk, dat  het 
in de eerste tijd voor het contact tussen Nederland en de  geallieerden 
nodig was. Het  is zo, dat de ,,handhaving van orde en rust" - termen, 
die de  heer cle Jong altijd onsympathiek zijn geweest - de voor- 
naamste factor is geweest, die tot oprichting van het militair gezag 
heeft geleid - die term is het etiket, dat  men er op geplakt hee£t -, 
maar zijn visie daarop is, dat men ook de  mogelijkheid van woelingen 
in Nederland volkomen wilde afsnijden. Hij is in het geheel geen 
voorstander van woelingen ,,an sich", maar het ging niet o m  het 
tegengaan van eventuele demonstraties en acties, maar meer om het 
voorkomen van de  daaruit voortvloeiende resultaten, nl. dat  diep 
ingrijpende maatregelen werden doorgevoerd, die een ander Neder- 
land na de  bevrijding zouden doen ontstaan. D a t  zijn gern feiten; 
dat is de visie van de heer de Jong daarop. 

Met betrekking tot de verklaring van de heer Veraarf,  dat de  
heer K r u k  geen gelegenheid heeft gegeven tot discussie na een 
uiteenzetting van de  heer Veraart voor een aantal officieren van het 
Militair Gezag, verklaart de heer Kruls, dat  hij sedert 1944 over dit 
voorval niet meer heeft nagedacht. Iets dergelijks is gebeurd. Of het 
echter een juiste voorstelling van zaken is, durft hij niet te zeggen. 
Hij herinnert zich, dat de heer Veraart voor het M .  G. een uiteen- 
zetting zou geven als een van d e  instructeurs, die zouden optreden 
ter verrijking van de  kennis en het begrip van de heren. Waarover 
het ging, herinnert de heer Kruls zich niet meer. Hij weet wel, dat  
de heer Veraart he; o p  een dusdanige wijze deed, dat hij er weinig 
voordeel, inaar wel nadeel in  zag. OP het gebeurd is tijdens d e  ver- 
gadering dan wel, dat hij na afloop aan de  gehele cyclus een einde 
heeft gemaukt, weet de heer Kruls niet meer. Hij bestrijdt echter 
niet, dat het misschien we! op deze wijze is gegaan. 

D e  heer K r d s  gelooft niet, dat  hij nog kan nagaan, of zijn bezwaren 
gingen tegen de beschouwingen, die de heer Veraart daar heeft gehou- 
den over de gemeenteraden en Provinciale Staten, tenzij hij dit voor- 
val toevallig ergens mocht hebben aangetekend. Wel weet hij, dat  hij 
op grond van verschillende verklaringen van de heer Veraart er zich 
van tevoren van bewust was, dat deze een besliste vijand was van de  
instelling van het Militair Gezag, maar dat  hij hem nochtans als des- 
kundige de gelegenheid wilde geven om o p  een bepaald gebied mede 
te werken. Torn  echter bleek, dat  de heer Veraart een kant opging, 
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die bepaaldelijk geen medewerking was, maar in  tegenwerking dreigde 
te ontaarden, heeft de  heer Kruls daaraan een einde gemaakt. 

Wanneer de heer Veraarr zich er inderdaad toe zou hebben beperkt 
de heren o p  het hart te binden, dat zij de democratische insteilingen 
moesten respecteren, dan zou de heer Kr~ils  hem zijn verhaal nooit 
hebben laten onderbreken; niets was het Militair Gezag dierbaarder. 
Hij herinnert zich echter bepaaldelijk, dat de heer Veraurt eigenlijk 
van de gelegenheid gebruik maakte o m  de heren aan te tonen, dat  het 
apparaat, waarvan zij deel uitmaakten, in wezen een apparaat was, dat  
ciet bestaan moest. D e  heer Knds  had er geen behoefte aan dit ie 
laten vertellen aan de lieden, die in dat apparaat een functie moesten 
vervullen. Indien de heren er behoefte aan hadden daarnaar te luistr- 
ren, dan konden zij dat in hun vrije tijd doen, maar  niet in diensttijd. 

O p  25 October 1948 deed de heer Kruis aan  de voorzitter van de  
commissie afschrift toekomen van de destijds met de heer Veraart 
over dit voorval gevoerde correspondentie l), welke overigens geen 
nieuwe gezichtspunten opleverde. 

De heer van Rlziln heeft in de maanden, toen hij als vertegenwoor- 
diger van Minister van den Tempel in Zeeland, Brabant en Limburg 
de sociale a a n g e l e g e ~ h e d e ~  behandelde, een weinig gucstige indruk 
gehad van de wijze, waarop het Militair G e ~ a g  daar zijn taak verricht- 
te. In het kort komt zijn bezwaar hierop neer, dat men zonder nood- 
zaak telkens trachtte de burgerlijke autoriteiten o p  zij te zetten. D e  
heer van Rhijn verwijst hiervoor naar het voorbeeld, o p  bladzijde 221 
van het boek van de heer van den Tempel gegeven. Daar heeft de  
heer van den Temoel een raoport afgedrukt, dat de betrokken chef van 
het R4.G., die aociale aônge!egenheden behandelde, aan generaal Kunls 
heeft uitgebracht en waarin e'genlijk zeer in het kort het verschil van 
mening, dat de heer vnn Rhijn 09 dit ?uilt met bedoelde chef gehad 
heeft, wordt vermeld. Het  is misschien een aardig staaltje om te laten 
zien, hoe de verhoudingen waren. Deze chef beklaagt zich over het 
feit, dat de heer van Rhijn zich niet o p  zijde liet dringen en dat deze o p  
het standpunt stond, dat hij als vertegenwoordiger van de R4inister 
van Sociale Zaken het te zeggen had en niet het Militair Gezag. Het  
rapport 3, geeft een heel duidelijk beeld van de moeilijkheden, waar- 
om het ging. Het is het weekrapport van sectie X van het Militair 
Gezag van 2 Feburari 1945. 

D e  heer van Rhijn herinnert zich, dat het ging om de vraag (waar- 
over zij lang hebben gediscussieerd), wie te Eindhoven op het 
bureau gastheer zou zijn. Hij heeft zich o p  het standpunt gesteld: ik 
ben gastheer. ,,Neenv, zei de heer van den Wall Bake, aldus heette de  
vertegenwoordiger van het Militair Gezag, ,,u bent gast." Toen heeft 
de heer van Rhijn gezegd: ,,Dan kom ik niet: ik wil alleen gastheer zijn 
en anders ben ik niet van de partij". Dit is inderdaad het punt, waar- 
over zij geredetwist hebben, hij mag wel zeggen: in alle vriendschap; 
de persoonlijke verhouding was daarbij gelukkig toch goed, maar  
zakelijk waren er altijd heel wat meningsverschillen. 

D e  heer van Rhijn heeft geen andere sprekende voorbeelden, die 
hij zou kunnen overleggen. Hij kan echter aan  dit voorbeeld van 
moeilijkheden toevoegen, dat  hij herhaaldelijk dergelijke dingen gehad 
heeft. 

E r  is te Eindhoven geen bureau gekomen. D e  ambtenaren van het 
Ministerie van Sociale Zaken in Nederland wisten, dat de heer van 
Rhijn de vertegenwoordiger van Minister van den Tetnpel was. D e  
heer van Rhijn had geregeld besprekingen met mr. Werner, die des- 
tijds directeur van het Gewestelijk Arbeidsbureau te Eindhoven was 
en met de heer Raaymakers, voorzitter van de Raad van Arbeid te  
Eindhoven, die was aangewezen o m  de  moeilijkheden van de gehele 
sociale verzekering in het Zuiden te bezien. Hierbij waren ook inge- 
schakeld vertegenwoordigers van werkgeverszijde en van arbeiders- 
zijde; de heer van Rhijn meent, dat ir. Philivs voorzitter van deze 
commissie was en dat ook de heer van Lienden erbij betrokken was. 
Ook waren er adviseurs, heren van het Militair Gezag, nl. de heren 
Sassen en Beel. 

De heer van den Berg heeft als directeur-generaal van de Volks- 
gezondheid wel een apart bureau te Eindhoven gevestigd met de heer 
Burger van Philips. Het eigenaardige was, dat de heer van den Wall 
Bake uitsluitend, voorzover het betrof sociale aangelegenheden, het 
Militair Gezag uitoefende, Volksgezondheid viel hier niet onder; dit 
was toevertrouwd aan  iemand anders. Dr. van den Berg heeft minder 
moeilijkheden gehad. 

In  antwoord o p  d e  vraag, of Minister van den Tempel pogingen 
in het werk heeft gesteld om de positie van zijn departement te ver- 
zekeren tegenover het &I. G., zegt de heer van Rhijn, dat het het 
Militair Gezag wel bekend was, dat  het departement dit standpunt 
innam. D e  heer van Rhijn gelooft, dat  het wel eens besproken is, 
maar alles, wat werd besproken, leidde nog niet tot definitieve con- 
clusies en tot snelle beslissingen. Dr.  van den Tempel is toen ook 
nog een tijd ziek geweest; hij had een pleuris opgedaan en heeft 
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weken in een nurserj home in Londen vertoefd. Dat gaf een beetje 
onzekerheid. De heer van den Tempel heeft een van de keren, dat hij 
in Nederland was, laten weten, dat hij het met de heer van Rhijn 
eens was. Deze had het niet zo ver laten komen, als hij niet de zeker- 
heid had gehad, dat Londen het met hem eens was. 

Het is de indruk van de heer van Rhijn, dat de moeilijkheden met 
het M. G. eerst ontstadn zijn, doordat de bevrijding zulk een onge- 
dacht verloop had en omdat men voor de rivieren moest blijven 
staan, waardoor er een toestand ontstond, die niemand had voorzien. 
Deze moeilijkheden hebben pas een acute vorm gekregen, toen de 
bevrijding daar was. 

De heer van Rhijn herinnert zich o.a. nog, dat het Militair Gezag 
de komst van de Ministers naar Nederland heeft opgehouden. Dat 
was een van de symptomen van de moeilijkheden, die aan de top 
heersten. 

Met betrekking tot de opmerking op bladzijde 13 van het boek van 
het M.G., waar gezegd wordt, dat niet bij alle Ministers, met name 
bij de Minister van Sociale Zaken, een even duidelijk begrip was voor 
de positie van het M. G. als voorpost der Regering, vermoedt de 
heer van Rhijn, dat de zachtzinnige wijze, waarop het hier wordt ge- 
zegd, eigenlijk bedoelt tot uitdrukking te brengen, dat de heer van 
den Tempel erg steil was ten aanzien van zijn bevoegdheden, wanneer 
Militair Gezag die dreigde aan te tasten. Met betrekking tot de 
opvattingen, die tot uiting zijn gekomen bij het overleg tussen de 
Regering en de chef van het bureau Militair Gezag, zegt de heer 
van Rhijn, dat de heer van den Tempel te Londen de naam had van 
op dat punt zich al zijn bevoegdheden te willen voorbehouden. De 
wijze, waarop het in dit boek gezegd wordt, onderschrijft de heer 
van Rhijn niet. 

De heer de Booy heeft de kwestie van het Militair Gezag persoonlijk 
altijd zó gezien. Toen hij Minister werd, was er reeds in voorbereiding 
een Militair Gezag. Hij heeft altijd begrepen, en daarvan is hii ook 
overtuigd, dat het nodig was een dergelijke organisatie te hebben, dat 
dit vereist werd door de geallieerde bevelvoering, die daarvoor op- 
leidingscursussen had in Engeland, op welke cursussen verschillende 
burgers van de bezette landen werden opgeIeid voor de dienst, zodra 
zii bevrijd zouden zijn. De heer de Booy heeft altijd begrepen, dat, 
wanneer de geallieerde legers het land binnentrokken, daar dan ondei- 
het geallieerde bevel zou zijn een administratie, een militaire ad- 
ministratie van het land. Dat was het begin van het Militair Gezag. 
Dit is ook z0 gelogen bij de bevrijding van Nederland. Daarna zijn 
er inderdaad inoeilijkheden geweest tussen de Regering en het Miiitair 
Gezag of liever de chef van het Militair Gezag. Die moeilijkheden 
waren, voorzover de heer de Booy zich kan herinneren, eigenlijk 
begonnen, doordat het Militair Gezag te Brussel is gaan zetelen. 
Er waren verscheidene leden van het Kabinet, die meenden. dat 
het Militair Gezag niet in Brussel maar meer om de Noord be- 
hoorde te zijn. Dat is het begin van enige wrijving geweest. De eerste 
grote wrijving is gekomen, toen bleek. dat het Militair Gezag in hel 
algemeen adviseerde, dat de Ministers individueel en de Ministerraad 
in zijn geheel niet naar Nederland moesten komen. Daarna zijn er 
allerlei moeilijkheden geweest tussen hek Militair Gezag en de ver- 
schillende Ministers. welke, voorzover hij zich kan herinneren, in hei 
algemeen ontstonden, doordat het Militair Gezag, zonder de betrokken 
Ministers daarin te kennen, maatregelen nam in Nederland, waar- 
mede de Minister$, die i n  Nederland waren of kwamen, zich niet 
konden verenigen. 

De heer de Booy zou in het algemeen willen Leggen, dat het heel ge- 
makkeiijk mas zeer veel critiek te hebben op hetgeen het Milltair Gezag 
in Nederland deed, dat waarschijnlijk een goed gedeelte van de be- 
zwaren van de Ministers volkomen gegrond was, maar dat het met 
eenvoi~dig was daarin verandering te brengen, omclat het in het alge- 
meen al gebeurd was en men de opzet van het Militair Gezag niet 
weer kon veranderen of het Militair Gezag afscilaffen. 

Het Militair Gezag heeft zich nooit bemoeid met de scheepvaart, 
zodat de heer de Booy als Minister van Scheepvaart en Visserij per- 
soonlijk nooit de minste moeilijkheid met het Militair Gezag heeft 
gehad. 

Op de vraag, of de heer de Eooy moeilijkheden heeft ondervonden 
van de zijde van het M. G.. toen hij naar Nederland wilde overkomen, 
verklaart hij, dat dit niet het geval was. Het Militair Gezag - 
dat weet hij wel zeker - had inderaaad bezwaren tegen het komen 
van Ministers naar Nederland; het achtte het ongewenst, dat Ministers 
in Nederland zouden zijn, zolang daar bet geallieerde militaire com- 
mando nog was. De heer de Booy wil niet zeggen, dat hij het er 
geheel mee eens was, maar men kan zich dat wel enigszins voor- 
stellen. Het was voor dc waardigheid van de Regering - die ook wel 
ieis waard is - niet zo plezierig om in die tijd, toen de geallieerden 
er nog waren, uit Engeland te komen. Men kon daar niet als Neder- 
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landse Regering optreden of als Nederlandse Minister. Men hoorde 
dan telkens, dat een geallieerd bevelhebber iets anders besloten had. 
In zijn functie van hlinister van Visserij heeft de heer de Booy een 
Amerikaanse luitenant bij zich gehad, die hem kwam vertellen, hoe de 
visserij op de Westerschelde geregeld moest worden. In normale om- 
standigheden zou men die man in het geheel niet ontvangen hebben, 
maar men deed het dan om de vrede te bewaren. De heer de Booy kan 
zich wel voorstellen, dat men zegt: als je niet volledig Minister kan 
zijn, is het beter, dat je wegblijft. Hij kan zich voorstellen, dat men dat 
advies geeft. 

De indruk van de heer de Booy is geweest, dat het niet zozeer de 
bevolking en de industrie waren, die bezwaren hadden tegen het af- 
hankelijk zijn van het M. G. en die weer een Regering terugverlang- 
den als wel de vroegere bestuurders, burgemeester en wethouders, de 
inspecteurs van de belastingen en wat dies meer zij. 

Over de strijd ten principale, die de Regering en het Militair Gezag 
hebben gestreden, dee!t de heer De Booy mede, dat er ogenblikken 
zijn geweest, waarop men in een stemming was om te zeggen: wij 
kunnen ons niet verenigen met de manier, waarop u uw werk doet; 
dat moet veranderen; wij zullen er iemand anders neerzetten. Doch 
dat was niet zo eenvoudig. Het verloop van die crisis kan de heer de 
Booy niet uit zijn hoofd vertellen. 

Hij heeft het altijd een onaangename toestand gevonden, maar 
voor het beheer van zijn eigen departement had hij er geen last van. 
Hij heeft nooit een oplossing geweten, die hem voorkwam de juiste 
te zijn en die hij aan het Kabinet had kunnen voorstellen. Daarmee 
was het voor hem afgelopen. 

Wat de situatie in België betreft, meent de heer de Booy,-dat België 
wel degelijk een Militair Gezag-opleiding had. In naam heette deze 
civil affairs organization, maar alle officieren, die bij het Militair 
Gezag geweest zijn en die beschikbaar waren bij de bevrijding, hebben 
die opleiding en verschillende cursussen, die door de Engelsen ge- 
organiseerd werden, gevolgd. 

De heer van Angeren was geen groot voorstander van het Militair 
Gezag. Hij wil de militairen niets te kort doen. Tegen dat Militair 
Gezag, dat bestond uit snel tot militairen gemaakte heren, die tzn- 
slotte in Nederland hun gelederen op korte termijn moesten aanvullen, 
bestonden enige bezwaren bij het Kabinet en misschien ook bij de 
bevolking en hoe eerder het ophield, hoe eerder althans dat Militair 
Gezag tot zo klein mog~lijke proporties werd teruggebracht, hoe beter 
het was. Men had door de radio aan Nederland beloofd: jullie krijgen 
een Militair Gezag, wij kunnen dat niet anders doen. De Regering 
was toenmaals van oordeel, dat het nodig was die bijzondere staat 
van beleg hoe eerder hoe liever op te heffen. 

Met betrekking tot de vraag, of de aanvankelijke mening van de 
heer van Angeren, dat het M. G. onafwendbaar was, later bij hem zo 
is veranderd, dat hij tot de conclusie kwam, dat er bij de bevrijding 
ook e:n andere figuur dan het M. G. denkbaar was, verklaart de heer 
van Angeren, dat, wanneer zij niet te maken hadden gehad met de 
druk van de Engelsen en de wijze, waarop die druk op hen werd 
uitgeoefend, en voorts met de wijze, waarop volgens hun mening de 
oorlog zou verlopen, hij gelooft, dat men langs een andere weg - 
langs de weg van de civiele staat van beleg, als men wil - de civiele 
autoriteiten de bevoegdheden zou hebben gegeven. aangenomen, dat 
de politie kon worden aangevuld met het leger of wat ook. 

België heeft, volgens de heer van Angeren, niet zo een uitgediept 
M.G. gehad als wij het hadden. In België heeft men zelfs de be- 
rechting over de krijgsraden laten lopen. De Nederlandse Ministers 
zaten, ook wat betreft de uitrusting, aan die staat van beleg en het 
Militair Gezag vast. De heer van Angeren gelooft echter, dat België 
wel hetzelfde heeft gehad, maar onder een andere naam. Hij is direct 
na de terugkeer - het Zuiden was net bevrijd -- in België geweest. 
Omdat België echter onder militair gezag van de Duitsers had 
gestaan en veel minder had geleden dan ons land, zijn de verhou- 
dingen in België en die in ons land niet met elkaar te vergelijken. 
Hij gelooft, dat het op zich zelf nog een studie waard zou zijn om 
te zien wat er in België, vergeleken met hier in Nederland, is gebeurd 
en op welke wijze verschillende maatregelen zijn genomen om tot 
liquidatie van het gebeurde over te gaan. Bij alle critiek, die men 
heeft en die hij zelf ook heeft tegen de uitvoering - men stelt 
dikwijls de maker van een wet verantwoordelijk voor de uit- 
voering -, blijft hij van oordeel, dat wij met deze zaak beter hebben 
gehandeld dan de Belgen. De Belgen hebben het wel geloofd. De 
heer van Angeren is van mening, dat zij het, wat betreft het Militair 
Gezag, niet zo uitgediept hebben. doch dat België het wel heeft ge- 
had, maar in een andere vorm. 

De heer Kerstens, sprekend over de activiteit van het Mrlitair 
Gezag te Londen, verklaart, dat men te Londen op last van het 
Militair Gezag van alles ging kopen en dat toen gezegd werd, dat 
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hij dat  toegestaan zou hebben aan de heer van Lidrh de Jeude, het- 
geen de heer Kerstens zich tot vandaag niet herinnert e n  ook niet 
geloven kan. 

Militair Gezag kreeg natuurlijk al gauw een topzware positie, ook 
te Londen; het kreeg grote bevoegdheden; het was zich daarvan be- 
wust; het ging inkopen doen, een van de dingen, waardoor men een 
détournement kreeg. M.G. ontvolkte de departementen. D e  eigen 
ambtenaren trokken een uniform aan, deden hetzelfde werk als o p  
de departementen en kregen dan  het dubbele salaris. Da t  was iets 
heel ergs. D e  heer Kerstens heeft verscheidene mensen van zijn 
departement moeten afstaan, omdat zij weg wilden; hij kon hen 
niet tegenhouden; het werk, dat zij o p  zijn departement deden, gingen 
zij o p  het M.G. doen; zij deden daar precies hetzelfde werk als o p  
zijn departement. D e  militaire toeslagen waren veel hoger. Dat  was 
te hatelijker voor de andere ambtenaren, die niet officier waren en 
geen uniform aan hadden. Degenen, die naar het M.G. gingen, 
kregen veel hoger salaris en rang. D e  militairen hadden op grond 
van oude regelingen militaire toeslagen; daarin zat voornamelijk het 
verschil. Het zat natuurlijk ook in de rang; men had nogal gauw een 
hoge rang. 

' D e  heer Beel werd omstreeks einde November 1944 aangezocht 
oni als adviseur voor sociale zaken van het Militair Gezag in d e  
provincie Noord-Brabant o p  te treden. Hij heeft deze functie aan- 
vaard. 

Later als Minister van Binnenlandse Zaken heeft de heer Beel 
speciaal contact gehad met de afdeling Binnenlands Bestuur van het 
Militair Gezag; daarmede was de samenwerking uitstekend. Er  werd 
niets gedaan, zo vsrklaart de  heer Beel, zonder zijn voorkennis. D* 
samenwerking, speciaal ten opzichte van het Departement van Bin- 
nenlandse Zaken, was reeds in het Zuiden gegroeid. D e  heer Beel 
herinnert zich niet tijdens zijn Ministerschap conflicten te hebben 
meegemaakt tussen de Regering en het Militair Gezag. 

D e  heer van den Tempel deelt mede, dat de  voorbereiding van 
liet besluit van 11 December 1943 ( D  60) inzake de bijzondere staat 
van beleg veel voeten in de  aarde heeft gehad en lang heeft 
geduurd. Ondanks bedenkingen er tegen en de exorbitante bevoegd- 
heden van het Militair Gezag is het besluit ook door de  heer van 
den Tempel getekend. 

Hij stelt er prijs op d e  moeilijke overwegingen, die er toe leidden 
het besluit te tekenen, dat grondslag was van het optreden van het 
Militair Gezag, te releveren. Die overwegingen waren i n  hoofdzaak 
de  volgende. 

Het was noodzakelijk om maatregelen te nemen, waardoor dadelijk 
orde en rust door Nederlandse organen in bevrijd gebied konden 
worden verzekerd. Het was van groot belang, dat  men van stonden 
aan o p  eigen bevrijd gebied eigen zaken zoveel mogelijk zelf behar- 
tigde. Men moest dus kunnen beschikken over eigen organen o m  
dadelijk orde en rust te kunnen handhaven. 

D e  tweede overweging was, dat er dadelijk moest zijn een Neder- 
lands orgaan voor samenwerking met het geallieerde militaire bestuur, 
dat  voorshands natuurlijk overwicht zou behouden, omdat ons land 
in het operatieve gebied lag. Daarvoor moest men onzerzijds kun- 
nen beschikken over civil affairs officers. Dergelijke diensten trof 
men bij alle geallieerde legers aan; men heeft in België en Noor- 
wegen, voor wat dit doeleinde betreft, daarmee volstaan; militairen 
dus of tijdelijk als militair aangestelden speciaal, die dienden als 
verbinding tussen de  geallieerde e n  de burgerlijke autoriteiten. 

D e  Noorse en Belgische civil affairs officers waren natuurlijk 
Noren en Belgen. D a t  was een formatie tot o p  zekere hoogte analoog 
aan het Militair Gezag bij ons. Dat  waren mensen, die dezelfde 
functie vervulden, doch op zeer beperkte voet, die bij ons aan het 
Militair Gezag was toegedacht. 

D e  Belgische civil aifairs officers bleven Belgische militairen 
onder Belgisch commando, dat  volgens bepaalde regelen onderge- 
schikt was aan het geallieerde opperbevel. Zij waren Belgische mili- 
taire ambtenaren, die - en dat  was de  kern van de zaak - niet alleen 
de verbinding vormden voor burgerlijke aangelegenheden tussen het 
geallieerde hoofdkwartier en de Belgische autoriteiten, maar ook tus- 
sen het Belgische legercommando en de  burgerlijke instanties, hetgeen 
het Militair Gezag tot o p  zekere hoogte ook deed. Als men zich in  
Nederland beperkt had tot de aanstelling van civil affairs officers 
in militair verband, die de  verbinding tot stand brachten tussen onze 
militaire autoriteiten, de geallieerde autoriteiten en het burgerlijk be- 
stuur in Nederland, was er geen enkel bezwaar geweest. Iedereen zag 
de  noodzaak daarvan in. D a t  verklaart, waarom hij met de  oprichting 
van de  formatie meeging. 

D e  zaak is echter, dat het Nederlandse Militair Gezag tenslotte niet 
uitsluitend die verbinding vormde, maar zelf ging besturen. Het  
Militair Gezag kreeg veel grotere bevoegdheden, ook ten aanzien van 
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het burgerlijk bestuur en in aangelegenheden, rakende het algemeen 
Regeringsbeleid, dan in België of Noorwegen ooit aan de civil af- 
fairs officers zijn verstrekt. De Belgische civil affairs officers waren 
ecn Belgische formatie, die via het Belgische oppercommando ter 
beschikking stond van de Belgische Regering. 

De term ,,Militair Gezag", welke bij ons werd gekozen, was na- 
tuurlijk al verkeerd. De term ,,Militair Gezag" is door de geallieerden 
gebruikt voor de militaire formatie onder geallieerd bewind, die de 
burgerlijke zaken in Duitsland en bezet vijandelijk gebied moest 
behartigen. Voorzover de heer van den Tempel bekend, heeft men 
een Militair Gezag, in de bij ons bekende vorm, in geen ander van 
de bevrijde landen ingesteld, wèl in bezet vijandelijk gebied. 

De heer van den Tempel aanvaardt niet de voorstelling van zaken, 
door het Militair Gezag gegeven, nl. dat het een omvangrijke be- 
sturende taak kreeg tengevolge van de afwezigheid door de oorlogs- 
omstandigheden van de Nederlandse bestuursorganisatie. 

Terugkerend tot de overwegingen, welke de Ministers tot de onder- 
tekening van het besluit van 11 December 1943 hebben geleid, geeft 
de heer van den Tempel als derde overweging, dat het besluit formele 
waarborgen bevatte voor het overwicht van de Regering. De Regering 
hield volgens de tekst de zaak in handen; niet de afzonderlijke Minis- 
ters, maar de Regering. 

In het verslag van het Militair Gezag staat op blz. 508, dat de 
R4inister van Sociale Zaken telkens blijk gaf van een ongemotiveerd 
wantrouwen in het Militair Gezag. Dat deert de heer van den Tempel 
natuurlijk niet in het minst; het is een beetje andersom. Hij was toen 
reeds beducht voor de gang van zaken, maar overwoog: men mag 
niet bij voorbaat uitgaan van vrees voor machtsusurpatie door de 
militaire leiders; laten wij niet verder gaan dan de feiten ons veroor- 
loven, vooral waar een civil affairs-formatie toch onontoeerlijk is. 

Het laatste punt, dat van groot belang was, was de kans op een 
korte duur van de overgangstijd. Daar werd zeer de nadruk op gelegd; 
éénmaal zeker heeft de Koningin en heeft ook de Minister-President 
nadrukkelijk door de radio het volk ingelicht, dat het Militair Gezag 
een aan het burgerlijk gezag volstrekt ondergeschikte instelling zou 
zijn en dat het eigenlijk voor een zéér korte overgangsperiode zou 
dienen. De heer van den Tempel herinnert aan de radiorede van de 
Koningin van 23 November 1943 l) over het Militair Gezag en aan 
de radiorede van de heer Gerbrandy van 8 December 1943 waar- 
in zeer sterk tot uitdrukking werden gebracht de ondergeschiktheid 
van het Militair Gezag aan het burgerlijk gezag en de vermoedelijk 
zeer korte duur van de overgangstoestand. Volgens de toen gegeven 
voorstelling zou het Militair Gezag niet meer dan een instrument 
zijn tot herstel en handhaving van de in- en uitwendige veiligheid 
van de Staat. Men kon toen moeilijk aannemen, dat de instelling van 
het Militair Gezag er toe zou leiden, dat het civiele bestuur practisch 
tot in de hoogste instantie voor geruime tijd zou worden overge- 
nomen door een militaire instelling. 

Op 19 Juni 1944 volgde het Aanwijzingsbesluit Militair Gezag. 
De heer van den Tempel wil er echter op wijzen, dat de voorberei- 
ding tot de instelling van het Militair Gezag reeds veel vroeger be- 
gonnen was. Het Militair Gezag fungeerde feitelijk reeds, toen het 
Aanwijzingsbesluit van 19 Juni 1944 tot stand kwam. 

De werfkracht van het Militair Gezag in Londense kringen was aan- 
zienlijk. Er waren verschillende motieven, waardoor deze werfkracht 
onder de mensen, die te Londen beschikbaar waren, voor het Militair 
Gezag groot was in tegenstelling tot de departementen en vooral tot 
sommige departementen, waar weinig promotiekansen bestonden en 
waarin weinig persoonlijk avontuur zat. Die grote werfkracht onder de 
personen, zowel bij hen, die werkzaam waren bij grote concerns, als 
bij alle anderen, die beschikbaar waren, vond haar grond in de eerste 
plaats in een algemene bereidheid om het land te dienen. Die bereid- 
heid was natuurlijk, zeker in even sterke mate, aanwezig bij degenen, 
die bij andere instellingen dienden en bleven dienen. Daarnevens 
sprak het persoonlijk belang zijn woord. Men had bij het Militair Ge- 
zag uitzicht op een goede beloning en op goede verzorging, op uniform 
en rang en kans op promotie, want die werd niet zo schriel verleend. 
Promotie was aan de orde van de dag. In zekere mate had men een 
afwissr,::nd bestaan. Men denke aan de requirering van auto's op 
grote schaal, waarnaar later een onderzoek is ingesteld. Honderden 
auto's zijn in Nederland gerequireerd en het heeft heel wat moeite ge- 
kost om op te klaren, waar ze gebleven zijn. De heer van den Tempel 
spreekt er niet hard over. Men moet zich realiseren, dat men in oor- 
logstijd verkeerde, dat er onzekerheid was aan alle kanten en dat men 
kans kreeg zich verdienstelijk te maken, althans in eigen ogen. In elk 
geval: het Militair Gezag had zeker grote aantrekkingskracht. De heer 
van den Teinpel had in het algemeen ook deze bedenking tegen deze 
gang van zaken, dat door zich met alle beschikbare élan op civiele 
zaken te werpen het Ministerie van Oorlog werd gedenatureerd. Hij 
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heeft daar in een artikel in Vrij Nederland van 7 April 1945 reeds op 
) Dit artikel is in zijn geheel opgenomen in het boek van de heer gewezen. l) Men had van de zijde van dat departement, mede in ver- 

van den Tei~zpel: ,.Nederland in Londen", blz. 236 e.v. band met de zeer geringe militaire prestaties van Nederland bij de be- 
vrijding, beter een andere houding kunnen aannemen en het burgerlijk 
bestuur beter in andere, zeker meer bevoegde handen kunnen laten. 

De ervaringen van de heer van den Ternpel met het Militair Gezag 
hadden een bedenkelijke kant; hij bedoelt wat betreft de verhouding 
tot het burgerlijk gezag. Om een voorbeeld te noemen: door de Rege- 
ring werd de zorg voor de repatriëring toevertrouwd aan het Departe- 
ment van Sociale Zaken. Daartoe werd op zijn voordracht met in- 
stemming van de gehele Regering bij Koninklijk besluit een Rege- 
ringscommissaris benoemd. Toen de heer van den Teinpel zoekende 
was naar de meest geschikte man voor deze gewichtige functie en hij 
daarover sprak met de toenmalige kolonel Kruls, tijdens zijn aan- 
wezigheid om andere redenen in zijn kabinet, noemde de heer Kruls 
hein, voor het eerst, cie naam van de heer Ferwerda. Hij noemde hem 
zijn beste man (onder degenen, die toen aangetrokken werden voor 
het Militair Gezag). Na verschillende informaties te hebben ingewon- 
nen, volgde de heer van den Tempel die raad op. 

De zorg voor de repatriering berustte dus bij hem al sinds het voor- 
jaar 1943. Wat gebeurde er nu? De  heer van den Tempel vertrok in 
de voorzomer van 1944 naar Amerika voor de Internationale Arbeids- 
conferentie. Bij zijn terugkomst was het eerste, dat hij vernam, dat er 
door het M.G. een grote oefening voor de repatriëring georganiseerd 
was in Wolvelhampton. Hij vroeg, of dienaangaande overleg was ge- 
pleegd met Sociale Zaken. Neen, dat was niet gebeurd; het departe- 
ment, waaronder de repatriëring ressorteerde, was volstrekt genegeerd. 
Dat was een funeste ervaring. Hij heeft zich toen dadelijk inet de Mi- 
nister van Oorlog in verbinding gesteld en hem er op gewezen, dat dit 
ezn onjuiste verhouding was. Inderdaad, dat is volkomen verkeerd, 
stemde deze toe. 

Dit is overigens niet de enige bijzonderheid over de samenwerking 
en het tekort aan samenwerking tussen het M.G. en het Departement 
van Sociale Zaken. Daarover heeft hij de commissie schriftelijk inge- 
licht. '). 

De bewering van generaal Kruls in Elsevier van 12 Juni 1948, dat 
er te Londen één voortdurend streven van sommige civiele instan- 
ties was om naast en buiten het Militair Gezag oin te werken, is dan 
ook volkomen ongemotiveerd. Het was juist andersom, in volle 
waarheid: volkomen andersom. Er was een streven bij het Militair 
Gezag om steeds meer zaken in handen te krijgen met terzijde- 
stelling van burgerlijke instanties. 

De tweede ervaring van de heer van den Tempel betreft de terug- 
keer van de Regering naar bevrijd gebied. Deze had veel voeten in de 
aarde. Dat werd toen toegeschreven aan de houding van het geal- 
lieerde opperbevel, dat zou menen, dat de militaire toestand terugkeer 
van de Ministers nog niet toeliet, maar dezen zijn steeds meer tot de  
conclusie gekomen, dat het kwaad daar niet zat. De heer van den 
Ternpel is in November 1944 naar Brussel geweest. Hij moest enige 
ambtenaren spreken, die daartoe uit bevrijd gebied naar Brussel moes- 
ten komen. Hij had tevoren de Minister-President, die geredelijk zijn 
medewerking verleende voor zijn bezoek aan Brussel, moeten toezeg- 
gen, dat hij niet naar bevrijd Nederland zou gaan. Van Brussel uit 
heeft jhr. van Lidth de Jeude, in overleg met hem, een briefje gestuurd 
aan de heer Gerbrandy met de vraag, of de heer van den Tempel 
door mocht gaan naar bevrijd gebied. De heer Gerbrandy was blijk- 
baar gebonden aan andere afspraken; hij kon hem daartoe geen toe- 
stemming geven. 3, Toen de heer van den Ternpel te Londen terug- 
kwam en zijn ervaringen mededeelde, was er een stroming in hel 
Ministerie, die meende, dat de Ministers zich dat niet konden laten 
aanleunen en dat zij de bevoegdheid moesten hebben op eigen oe- 
vrijd grondgebied te komen. Dat is toen het Militair Gezag nadrukke- 
lijk onder het oog gebracht. Ongeveer op dat ogenblik kwam er een 
schrijven in van generaal Kruls, gericht aan de  Minister-President. 
Die brief is niet gepubliceerd. De heer van den Tempel heeft hein 
nooit in handen gehad. Hij heeft hem alleen horen voorlezen. Deze 
brief moet in November 1944 geschreven zijn en is na ontvangst 
dadelijk voorgelezen in de Ministerraad '1). De heer van den Tempel 
heeft na de voorlezing die briei in enkele sterke bewoordingen 
gekwalificeerd. Ook andere heren waren zeer ontstemd. Men kon zich 
met dit schrijven niet verenigen. Het is ondenkbaar, dat een Britse of 
Amerikaanse officier aan zijn Regering op ein dergelijke toon kon 
schrijven zonder dat dit tot scherpe maatregelen zou hebben geleid. 
Generaal Kruis is hierover onderhouden door de Minister-President 
en de Minister van Oorlog en, naar de Ministers is medegedeeld, heeft 
de heer Kritls erkend, dat hij te ver was gegaan. Daarmede is de zaak 
toen blijven rusten. 

Vervolgens komen de ervaringen in de  tweede helft van December 
1944. De Ministers-kwartiermakers waren vooruitgegaan op 25 No- 
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ven~ber 1944 en hadden met instemming van het Militair Gezag het 
hotel ,,Bosch en Ven" te Oisterwijk betrokken. De heer van den 
Tempel is er op 14 Dicembrr 1944 heengegaan, niet als een van de 
kwartiermakers, maar als een van de Ministers, die hun zaken in 
bevrijd gebied moesten behartigen. Het eerste, dat hij daar consta- 
teerde, was, dat ,,Bosch en Ven" gezn centrum van daadwerkelijk 
bestuur was. De bestuurszaken in bevrijd gebied gingen grotenderls 
buitcn ,,Bosch en Ven" en buiten de verantwoordelijke Regering om. 
Er was daar e x  vertegenwoordiger van het Militair Gezag aanwezig; 
ern majoor, ein welwillend man, maar contact met de leiders van 
liet Militair Gezag was er niet. De heer van den Tempel is daar 
veertien dagen geweest. Hij heeft er veel bemoeienissen gehad en 
heeft met zeer vele personen gesproken, maar hij heeft, evenmin 
trouwens als de andere Ministers, contact met de leiding van het 
Militair Gezag gehad; dat ging zijn eigen weg. 

Een van zij11 ervaringen was ook, dat er practisch geen mogelijkheid 
bleek te zijn voor vestiging van voorlopige departementale crntra van 
bestuur in bevrijd gebied. Het scheen hem toe, dat, als men met de 
calamiteiten, die over ons volk waren gekomen en met de ontzaglijk 
moeilijke omstandigheden, die in Nederland bestonden, rekening 
hield, van het begin af een sterk burgerlijk gezag noodzakelijk was, 
een actieve Regering in Nederland met haar organen, die de verschil- 
lende problemen van alle kanten dadelijk konden aanpakken. Hij hreft 
van het begin af aan in het bijzonder met medewerking van de heren 
dr. van Rhij~z en mr. de Cvoot in die richting gewerkt. Hij had in het 
laatst van 1944 het genoegen dr. van Rhijn aan zijn departement 
re kunnen verbinden, opdat altijd ex1 hunner (dr. van Rhijrz als zijn 
plaatsvervanger) in bevrijd gebied zou kunnen zijn. 

Een van zijn opdrachten was een centrum te vinden, waarin alle 
krachten op sociaal gebied, die verspreid waren, konden worden 
samengebracht, zodat ern doelmatige activiteit zou kunnen worden 
ontplooid. 

Het Militair Gezag was een volkomen tegenovergestelde mening 
toegedaan; het Militair Gezag vond dat onjuist: de Regering behoorde 
per slot van zaken te Londen en de Regeringszaken in bevrijd gebied 
moesten via het Militair Gezag worden behandeld. 

Een groot bezwaar was - dat richt zich niet zo zeer tegen het 
Militair Gezag; het was een tekortkoming der Regering -, dat de 
departementshoofden, die in Noordbrabant kwamen, zonder middelen 
waren. Er waren geen kredieten voor de departernentshoofden beschik- 
baar gesteld; er waren gien voorzieningen getroffen terzake van nood- 
zakelijke uitgaven, welke hun optreden in Nederland zou mede- 
brengen; er was alleen ern krediet geopend voor het Militair Gezag. 
De Minister van Sociale Zaken had bij voorkomende uitgaven, als 
gevolg van bemoeiingen op sociaal gebied, geld moeten vragen aan 
het Militair Gezag, hetgeen natuurlijk niet in zijn lijn lag. Een van 
zijn bedoelingen, toen hij begin Januari l945 op de dag, voor- 
dat hij ziek werd, Financiën ad interim zou overnemen, was 
om daarin orde te schepptn. Hij had gewild, dat men kredieten zou 
hebben geopend terzake van de bemoeiingen in Nederland. waarover 
de departementshoofden in overleg met Financiën en de Regering 
zouden kunnen beschikken en dat de Ministers verplicht zouden wor- 
den zo spoedig mogelijk voor de eerstkomende maanden een voor- 
lopige begroting te maken, opdat Nederland op zoveel mogelijk nor- 
male wijze geregeerd ZOU kunnen worden. De Minister-President, ais 
leider der kwartiermakers, had blijkbaar deze situatie niet overzien 
en er geen aandacht aan gzschonken. Er was alleen voor het Militair 
Gezag een krediet geopend. De heer van den Tempel zou tijdens zijn 
verblijf in Nederland geen maatregelen hebben kunnen nemen, die 
dadelijk uitgaven met zich brachten, zonder het Militair Gezag geld 
te vragen. 

Dat is ren van de aangelegenheden, die direct bij terugkomst van 
de Ministers aan de Ministerraad te Londen zijn voorgelegd. Hoe het 
verder is gegaan, weet de heer i'aJi dcii Tempel niet, daar hij door 
ziekte was uitgeschakeld. Hij wijst op het besluit van de chef staf 
hlilitair Gezag betrelfende het instellen van een financieel college 
tot bijstand van het hlilitair Gezag, gepubliceerd in het Publicatie- 
blad van het Militair Gezag van 4 Mei 1945. Het is een typerend 
voorbeeld. 

De situatie in bevrijd gebied, zoals de heer van den Tempel deze 
i11 zijn boek op blz. 221 gekarakteriseerd heeft, onderschrijft hij nog 
steeds. Het Militair Gezag had zich op de stoel van het burgerlijk 
gezag genesteld en was naijverig op deze plaats. Het burgerlijk gezag 
hing er bij. Dat was een onhoudbare toestand. De heer van den 
Tempel ging zoveri mogelijk zijn gang, maar zijn doel om in het be- 
vrijde gebied ezn voorlopig centrum voor Sociale Zaken te vestigen, 
was niet te bereiken. De andere Ministers hadden hun eigen moei- 
lijkheden. Zij hebben toen over de toestand beraadslaagd. 

Met betrekking tot de notulen van de laatste vergadering van de 
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kwartiermakers l) verklaart de heer van der1 Tempel, dat het onjuist is, 
dat deze vergadering, waar hij aanwezig was, wordt gekwalificeerd 
als een vergadering van kwartiermakers; hij behoorde niet tot de 
kwartiermakers. De notulen geven echter over het algemeen een zeer 
juist beeld van hetgeen er verhandeld is. In de notulen van deze 
vergadering van 23 Dzcember 1944 zijn de opvattingen en bedoe- 
lingen goed omschreven. Er blijkt uit, dat de opzet van de critiek 
der aanwezige Ministers van zeer constructieve aard was. Het was 
geen aanval op of positie nemen tegen het Militair Gezag, maar uit- 
sluitend een afbakening van de taak van het Militair Gezag, waarbij 
het beleid van Nederlandse zijde geheel in handen zou blijven van 
de Nederlandse Regering en het Militair Gezag niets anders zou 
zijn dan de sterke arm, een instrument van de Nederlandse Rege- 
ring, en niet meer. Herinnert hij het zich goed, dan is naar aanleiding 
van die bespreking namens hen allen een schrijven gericht tot d e  
Minister-President door de heren van Heuven Goedhart en Nuboer, 
waarin gezegd werd, dat er ingrijpende maatregelen genomen moes- 
ten worden. Daarop zijn gevolgd de vergaderingen van de Minister- 
raad van 2 en 4 Januari 1945 te Londen. In deze vergaderingen is 
men niet tot een conclusie gekomen. 

In elk geval was de situatie zó, dat toenmaals op de voorgrond 
stond - en dat was wel de mening van de grote meerderheid der 
Ministers -, dat er een radicale verandering moest komen in de 
gezagsverhoudingen. Minister van den Broek, die later zou weigeren 
toe te treden tot een nieuw Kabinet, omdat er geen sociaal-democra- 
ten in zouden worden opgenomen, doch die toenmaals ziek was en 
dus die vergaderingen niet bijwoonde, heeft later tegen de heer van 
den Tempel gezegd: ,,Ik had in ,,Bosch en Ven" al besloten: het Mili- 
tair Gezag in deze vorm weg of ik weg." Hij had dus de ontwikkeling, 
waarbij het burgerlijk gezag werd verdrongen door het Militair 
Gezag, doorzien en had het funeste daarvan ingezien. 

Op de vraag, of de komst van Ministers in Nederland bezwaren 
ontmoette van de kant van het Militair Gezag dan wel van de zijde 
van de geallieerde militaire autoriteiten, deelt de heer van den Tempel 
mede, dat dit piint toen was opgehelderd. Het is opgehelderd enige 
dagen vóór de brief van de heer Kruls van 12 November 1944. Hij 
weet het daarom, omdat hij te Brussel was en niet naar Brabant 
mocht. Toen is hem medegedeeld - hij meent door de heer van 
Lidth de Jeude -, dat generaal Edwards juist was overgekomen met 
de mededeling van S.H.A.E.F., dat men elk bezwaar had laten ver- 
vallen tegen de aanwezigheid van Nederlandse Ministers in Neder- 
land. Die zaak hing nog wel, toen hij naar Brussvl ging. De heer 
van den Tempel kan zich bijna niet vergissen: het was toen opgelost. 
De bezwaren van het Militair Gezag bleven. Dat blijkt uit de brief 
van generaal Kruis van 12 November 1944, waarvan de aanhef als 
volgt luidt: 

,,Naar aanleiding van het mij bekende voornemen om de z.g. 
vijf kwartiermakers op korten termijn naar Nederland te doen 
overgaan, heb ik de eer Uwer Excellentie het volgende te be- 
richten: 

Nu ik eenigen tijd als chef staf Militair Gezag in functie ben 
geweest en van nabij heb kennis gemaakt met de moeilijkheden, 
welke aan he: bestuur van het bevrijde gebied onder de huidige 
omstandigheden zijn verbonden, is bij mij de overtuiging ont- 
staan, dat de komst van Uwe Excellentie en vier Harer Ambt- 
genooten het gevaar met zich medebrengt voor een ontwikke- 
ling, welke voor den gang van zaken in bevrijd Nederland desas- 
treus kan zijn. Ik moge een en ander hieronder nader uiteen- 
zetten." 

De heer van den Tempel citeert de rest van deze brief: 
,,Het Militair Gezag heeft thans de zaak vrij goed in handen. 

Er zijn ongetwijfeld nog vele dingen, die verbetering behoeven, 
maar ik heb goede hoop, dat ook hieraan weldra tegemoet kan 
gekomen worden. Wat op het oogenblik noodig is, is een sterke 
leiding, die de beschikking heeft over groote bevoegdheden en 
in staat is op zeer korten termijn beslissingen te nemen." 

Men bedenke, zo merkt de heer van den Tempel op, dat dit betrof 
door de geallieerden reeds bevrijd gebied. 

,,Ik ben mij bewust, dat het Militair Gezag als zoodanig in 
sommige opzichten nog te kort is geschoten. Naast de omstan- 
digheid, dat onder de tegenwoordige verwarde omstandigheden, 
elke organisatie hierin meer of minder moet te kort schieten, 
zie ik de oorzaken daarvan dan ook in onvoldoende personeels- 
bezetting van het Militair Gezag en onvoldoende vrijheid van 
handelen, zoowel tengevolge van het feit, dat de geldende be- 
sluiten niet in alle opzichten het Militair Gezag vrij laten, als ten- 
gevolge van nog onvoldoende hulp van de Geallieerde instanties. 
De komst van Uwe Excellentie en Haar Ambtgenooten kan hier- 



in zeer zeker geen verbetering brengen. Integendeel. Er zullen 
nieuwe moeilijkheden ontstaan, die een snelle en doeltreffende 
uitoefening van gezag in den weg staan en tot verwarring en 
verlies aan prestige zoowel van het Militair Gezag als van de 
Regeering aanleiding zullen geven. 

Ik wil hiermede niet zeggen, dat het Militair Gezag voor on- 
bepaalden tijd het eenige centrale gezagsorgaan zou moeten 
blijven. Zoodra de Regeering in Nederland is en zij de beschik- 
king heeft over goed werkende Departementen en diensten, zal 
de taak van het Militair Gezag van karakter veranderen en zeer 
vergemakkelijkt worden. 

De vestiging van een aantal Ministers in Nederland, zonder 
Departementen of met uit den aard geheel onvoldoende perso- 
neel, heeft de volgende groote bezwaren: 

1. De neiging zal ongetwijfeld bestaan om bij gebrek aan 
departementaal personeel zich te bedienen van de hulp van het 
personeel van den Staf Militair Gezag. Dit is echter ontoelaat- 
baar." 

ZO oprecht is het hoofd van het Militair Gezag tegen de Regering, 
roept de heer van den Tempel hierbij uit! 

,,De secties zijn onvoldoende van samenstelling en moeten nog 
verder uitgebreid worden. Zij kunnen niet tevens ten dienste 
staan van de Ministers, tot wier Departementen een deel van het 
personeel vóór de vorming van Staf Militair Gezag heeft be- 
lioord. Anderzijds moet ik, om groote verwarring te voorkomen, 
den eisch stellen, dat aan het personeel Staf Militair Gezag uit- 
sluitend door mij en niet door Ministers orders worden gegeven. 

2. De aanwezigheid van een aantal Ministers heeft onher- 
roepelijk ten gevolge, dat velen zich tot hen zullen wenden met 
klachten over den huidigen gang van zaken en met wenschen. 
Daardoor en als gevolg van eigen waarnemingen der Ministers, 
zal bij hen de neiging ontstaan om in te grijpen en beslissingen 
te nemen. Dergelijke beslissingen kunnen niet anders dan inci- 
denteel zijn en in den regel onvoldoende overwogen. Hierdoor 
ontstaat verwarring en wordt het werk van het Militair Gezag 
in korten tijd onmogelijk gemaakt. 

3. Het prestige der Ministers en daarmede der Regeering zal 
ernstig in gevaar komen. De Ministers zonder Departementen 
worden in het glazen huisje van een provinciestad het centrum 
van belangstelling en critiek. Misschien komen er gedurende de 
eerste dagen eenige vreugdeklanken, de terugslag zal snel komen 
en groot zijn. Er worden bij het volk verwachtingen gewekt, die 
niet bevredigd kunnen worden. Scherpe critiek zal ontstaan, 
welke het prestige der Regeering schaadt en haar positie on- 
houdbaar doet worden. Critiek op het Militair Gezag daaren- 
tegen is minder ernstig: het is een tijdelijke instelling, waarvan 
iedereen het tijdelijk karakter kent. 

4. De bevoegdheden van zelfstandig optredende Ministers 
zijn onvoldoende. Op de meeste terreinen, waarbij regelend moet 
worden opgetreden, beschikt het Militair Gezag over bevoegd- 
heden, welke Ministers zonder de Kroon niet bezitten. Zouden 
toch snelle maatregelen noodig zijn, dan zouden zij door het 
Militair Gezag moeten worden getroffen. Aangezien het Militair 
Gezag slechts van zijn bevoegdheden gebruik kan maken, indien 
het voor dat gebruik zelf de verantwoordelijkheid kan dragen, 
is ook hier een bron van conflicten aanwezig. 

5. Het bevrijde gebied van Nederland bevindt zich nog steeds 
in de z.g. militaire phase, en het is voorloopig niet te verwachten, 
dat de tweede phase zal intreden. Zoolang derhalve de feitelijk 
hoogste macht op bestuursgebied nog in handen ligt van den 
geallieerden opperbevelhebber, is het gewenscht, dat Neder- 
landsche Ministers zich niet op Nederlandsch gebied met 
bestuursaangelegenheden bemoeien. Daarvoor is een apparaat 
geschapen: liet Militair Gezag. Wil men dat apparaat uitscha- 
kelen of zijn maatregelen doorkruisen, dan beteekent dit slechts 
verwarring en teleurstelling. Niet allein op bestuursgebied in 
engeren zin, doch ook voor alle maatregelen op economisch ter- 
rein is de nauwste samenwerking met de geallieerde legerleiding 
en plaatselijke bevelhebbers noodzakelijk. Ook hier zijn de be- 
slissingen uiteindelijk geheel aan geallieerde zijde. Het Militair 
Gezag is hierop geheel ingesteld en de geallieerde legerleiding 
weet hiermee te werken. Het zou het prestige van de leden van 
het Kabinet niet versterken, wanneer telkens zou blijken, dat 
eventueele beslissingen van hun zijde genegeerd zouden worden 
door geallieerde bevelhebbers. 

6. Het is te vreezen, dat overeenkomstig de Londensche prac- 
tijk belangrijke en ook minder belangrijke beslissingen niet zullen 
worden getroffen dan na uitvoerige besprekingen in een verga- 
dering der Ministers. Indien ik daarbij steeds tegenwoordig zoti 



moeten zijn - hetgeen inderdaad noodzakelijk is - zou dit be- 
terkenen, dat ik niet meer in staat zou zijn de noodige leiding 
aan mijn staf te geven en mij voortdurend op de hoogte te stel- 
len van den toestand ter plaatse. 

7. De permanente aanwezigheid van een aantal Ministers in 
Nederland zou beteekenen, dat men zich in het bevrijde gebied, 
meer dan tot dusver het geval is, met het politieke leven zou 
gaan bezighouden. Partijgenooten en politieke vrienden zullen 
trachten hun invloed te laten gelden. Adspirant-Kamerleden en 
baantjesjagers zullen zich verdringen. De ervaringen in België 
hebben geleerd, dat hieruit groote nadeelen voortvloeien, welke 
het snel treffen van maatregelen, welke thans noodig zijn, zeer 
zullen belemmeren. Ik zal in dit verband H.M. ambassadeur te 
Brussel verzoeken Uwer Excellentie een nadere uiteenzetting te 
willen geven van de groote moeilijkheden, welke het ontijdig 
vroeg optreden der Belgische Regeering heeft veroorzaakt. 

F. Het tegenwoordige Kabinet verheugt zich in Nederland 
niet in een groote populariteit. De meest voorkomende houding 
is een van groote onverschilligheid. Ik meen overtuigd te kun- 
nen zijn, dat maatregelen genomen door het Militair Gezag, dat 
- naar men algemeen erkent - onder de huidige omstandig- 
heden een onmisbare instelling is, beter zullen worden geaccep- 
teerd dan die, welke afkomstig zijn van de Ministers. Ik geloof, 
dat deze factor in bijzondere mate spreekt in het thans bevrijde 
Katholieke Zuiden. Ik merk in dit verband op, dat Uwe Excel- 
lentie herhaaldelijk tegenover geallieerde autoriteiten en tegen- 
over mij heeft betoogd, dat de overkomst der Ministers noodig 
zou zijn uit psychologische overwegingen, nl. om niet den indruk 
te wekken, dat de Regeering eerst terugkeert, wanneer het gevaar 
geweken is en de levensomstandigheden weer normaal zijn. 
Terugkeer naar bevrijd gebied zou volgens u noodig zijn om 
het prestige van het Kabinet te versterken. Uwe Excellentie ver- 
geve mij de opmerking, dat versterking van het prestige van het 
Kabinet, dat na de bevrijding zal aftreden, niet van zoodanige 
brteekenis is, dat daarvoor andere groote bezwaren moeten 
worden aanvaard. Vestiging in Nederland zal ook geen prestige- 
verbetering beteekenen van het Kabinet, doch hoogstens van 
enkele Ministers als persoon. Het prestige van het Kabinet zal 
korten tijd na vestiging in Nederland geheel verloren zijn. 

Samenvattende moge ik Uwer Excellentie als mijn meening 
doen kennen, dat de permanente vestiging van vijf Ministers in 
Nederland hoogst ongewenschte gevolgen zal hebben. De over- 
komst van H.M. de Koningin met Haar Ministers, ieder be- 
schikkend over ern werkend departementaal apparaat, zal ik 
zeer toejuichen. De oplossing, die thans gevonden wordt, moet 
ik echter afraden. Indien de Ministers onder deze omstandig- 
heden naar Nederland komen, dan mag dat slechts zeer tijdelijk 
zijn voor het inwinnen van verschillende informaties en voor het 
verleenen van rechtstreekschen steun aan het Militair Gezag, in 
den vorm van raadgevingen en het vaststellen van de mate, waarin 
het Militair Gezag meer vrijheid van handelen dient te hebben. 

Zou blijken, dat zich een andere toestand gaat ontwikkelen, 
een toestand, waarin de hiervoor onder 1 tot en met 8 genoemde 
bezwaren voortvloeien, dan moet ik Uwer Excellentie tot mijn 
spijt nu reeds waarschuwen, dat ik dan zeker tot de conclusie 
zal moeten komen, dat ik de verantwoordelijkheid niet langer zal 
kunnen dragen en mij tot H.M. de Koningin zal moeten wenden 
om ontheffing te verzoeken uit mijn tegenwoordige functie. 

Ik hoop, dat Uwe Excellentie zal begrijpen, dat het mij moei- 
lijk is gevallen haar over deze zoo bijzonder gevoelige materie 
openlijk mijn meening te zeggen. Het gevaar heb ik onder de 
oogen moeten zizn, dat men mij van dictatoriale neigingen zou 
verdenken. Niets echter is verder van mij en ik doe slechts, wat 
ik meen, dat 's Lands belang vordert. 

Tenslottr moge ik nog opmerken, dat, indien het vorenstaande 
Uwer Excellentie geen aanleiding mocht geven haar plannen te 
herzien, ik dringend moet verzoeken, zulks geheel in overeen- 
stemming met den Brigadier de Casenove, om den datum van 
uw reis naar Nederland uit te stellen tot een zoodanig tijdstip, 
dat ik de gelegenheid heb mijn staf tevoren naar Nederland te 
verplaatsen. Het zou zeer ongewenscht zijn, indien een deel van 
het Kabinet zich in Nederland bevond, terwijl de Staf Militair 
Gezag noodgedwongen nog op vreemden bodem standplaats 
moet houden. 

Ik zend van dezen brief een copie aan Z.K.H. Prins Bernhard 
en aan den Minister van Oorlog. 

De Chef Staf Militair Gezag, 
De Gerieranl-Majoor, 

(get.) Mr. H. J. Kruls." 
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Die laatste alinea, zo geeft de heer van dei? Teinpel nog als com- 
mentaar, is van belang, want de brief was wellicht alleen bestemd voor 
de Minister-President en de Prins en niet voor de Ministerraad. De 
Minister-President ontving de brief tijdens een vergadering van de 
Ministerraad, brak hem open en las hem voor. De heer van den 
Tempel heeft daarop aanstonds gereageerd in de Ministerraad. Hij 
was, gelooft hij, de eerste. Maar zijn mening werd, naar hij meent, 
door velen gedeeld. Een dergelijke brief zou men in een andere kring 
noemen: een daad van insubordinatie. 

Op de vragen, hoe het nu mogelijk geweest is, dat de verhouding 
tussen Regering en Militair Gezag zo grondig verstoord is, als blijkt 
uit deze brief van generaal Kruls, en dat ook nadien blijkbaar geen 
radicale verandering in die verhouding is gekomen en of dit ook ver- 
band hield met de constructie van het besluit D 60, volgens hetwelk 
de instructiën aan het Militair Gezag door de Kroon worden gegeven, 
geeft de heer van dc~n' Ternpcl als zijn mening, dat f.iet zijns inziens 
niet zit in de formele kwestie en de formulerin_s van deze wets- 
artikelen; het zit geheel in de mentaliteit, die in bepaalde kringen 
l~eerste en in de bedoe!ingen, bewirst of onbewust, die voorzaten. 
Te Londen had n e n  te inaken met het Militair Gezag, dat zich, 
omdat het voor velrn zo aanlokkelijk was, de steun, de medewerking 
had verzekerd van een belangrijke groep intellectuelen of zaken- 
inensen uit Engeland, waarvan velen er een positie in hadden, die zich 
als de redders van het vaderland gevoelden en wilden tonen het te 
zijn. Daarnaast stond alles, wat militair was, op zeer enkele uit- 
zonderingen na. 

Tenslotte wijst de heer van deiz Tempel op de praestaties van het 
Militair Gezag. 

Op verschillend gebied is veel werk gedaan. Alleen is het z.i. duide- 
lijk, dat dit werk minstens zo goed gedaan had kunnen worden door 
bekwame personen onder leiding van de verantwoordelijke Ministers. 

Er  is veel werk gedaan, maar als men honderden en honderden 
mensen kan aantrekken, die anders voor de Regering zouden hebben 
gewerkt, is dat begrijpelijk. Er is, wat betreft de steenkoolvoorziening 
en het spoedig herstel van het spoorwegverkeer, inderdaad flink werk 
verricht, maar dat was onder leiding van de verantwoordelijke Minis- 
ters zeker even goed gebeurd. Men mag echter uit al deze mede- 
delingen en critische opmerkingen niet de gevolgtrekking maken, dat 
de persoonlijke verhoudingen slecht waren. Het betrof hier niet 
persoonlijke verhoudingen, maar zuiver zakeiijke tegenstellingen, 
wat betreft het inzicht in de belangen van het Nederlandse volk. De 
heer van den Ternpel heeft bijvoorbeeld nooit zo dicht bij de heer 
Kruls gestaan, dat er een persoonlijke verwijdering had kunnen plaats 
vinden. Hij heeft hem alleen ambtelijk gekend. 

Naar de mening van de heer van den Tempel zijn de gevolgen voor 
ons land van het ontbreken, tijdens eri gedurende vele maanden na de 
bevrijding, van de normale constitutionele instellingen (in het bij- 
zonder van de Staten.Generaal), van het overwicht van het M.G. en 
de ontwrichting van de gezagsverhoudingen zeer nadehg geweest, 
in het bijzonder op vier gebieden. 

In de eerste plaats wat betreft de gang van zaken met betrekking 
tot Indië. Het heeft ongetwijfeld geleid tot een vertraging van de 
zeer bijzondere maatregelen, welke in die tijd noodzakelijk waren. 

In de tweede plaats is het van grote invloed geweest op de behan- 
deling van het vraagstuk van de delinquenten. Men behoeft maar 
na te lezen wat daaromtrent staat in de notulen van de vergaderingen 
van de kwartiermakers. Het zal, wanneer men de opvattingen 
dienaangaande van de toenmalige Minister van Justitie in aanmerking 
neemt, duidelijk zijn, dat het onder een verantwoordelijke Regering, 
in die zin, dat zij de zaken werkelijk leidde, nooit mogelijk zou zijn 
geweest, dat de delinquenten zo zonder discriminatie bij elkaar werden 
geraapt en dat de gehele behandeling van dit gewichtige vraagstuk 
zoveel te wensen zou hebben overgelaten. 

In de derde plaats heeft het ontwrichten van de bestuursverhou- 
dingen geleid tot een onmatige uitbreiding vati het gezagsapparaat, 
het overal oprichten van nieuwe bureaux, het scheppen van een uit- 
gebreide gemilitariseerde en niet gemilitariseerde bureaucratie, waar- 
aan ons land tot op zekere hoogte nog lijdt. 

In de vierde plaats moest het gevoel in de eerste maanden na de 
bevrijding, dat alles onzeker en ontwricht was, er toe leiden - dat 
kon niet anders onder die verhoudingen, hoezeer de heren zelf correct 
waren -, dat de corruptie in allerlei kringen toenam. Men voelde zich 
vrij om dingen te doen, die men bij aanwezigheid van een bekwaam en 
sterk gezag nooit zou hebben aangedurfd. Dat geldt voor hoog en 
laag in den lande. Men heeft dat op ieder gebied kunnen waarnemen. 
Om al die redenen heeft de heer van den Tenzpel de gang van zaken 
buitengewoon betreurd. Het had zo gemakkelijk anders kunnen zijn. 

De heer Burger is, nadat hij te Londen was aangekomen, aan- 
vankelijk werkzaam geweest op het Departement van Sociale Zaken. 



31577 (Burger) 

Hij had ook wel mogelijkheden bij Militair Gezag en Binnenlandse 
Zaken en misschien ook bij andere organen. Een van de overwegingen 
om Sociale Zaken te kiezen was, dat z.i. een betere verhouding tussen 
dit departement en het Militair Gezag tot stand moest komen. De  
heer Burger achtte het Militair Gezag nuttig, doch de heer van den 
Teinpel was er zeer wantrouwig tegen. De heer Burger wilde dus 
trachten liaison te zijn, waartegen de heer van den Ternpel wel be- 
zwaar maakte, maar hetgeen hij hem niet categorisch verbood. 

LJit latere discussies in dr. Ministerraad is de heer Burger tot enig 
inzicht gekomen, hoe het was gegaan met de uitnodiging van zijn toe- 
treden tot het Kabinet. In de Ministerraad leefde de gedachte, dat 
door hem een functie bij het Militair Gezag moest worden vervuld en 
dat hij zou moeten functionneren als een soort democratisch politiek 
geweten van het Illilitair Gezag; niet in de directe zin van dagelijkse 
politiek, maar om aan het Militair Gezag een al te zeer overwegend 
militair karakter te ontnemen en het Civil Affairs-karakter van dit 
instituut te accentueren. Het creëren van een zodanige functie zou 
niet zo gek geweest zijn; als men het verloop achteraf beziet, hadden 
er misschien wel nuttige mogelijkheden in gelegen. De heer van den 
Ternpel heeft hem gezegd, dat hij dat een geschikte oplossing zou 
hebben gevonden en dat liet wellicht de weg was geweest, waarop de 
heer Burger de meeste invloed had kunnen uitoefenen in de richting, 
die tot een goede gang van zaken bevorderlijk geweest ware. Intussen 
was hem op het inoinent, dat de heer Gerbrandy hem polste, van die 
overwegingen niets bekend. Men dient zich hierbij te herinneren, dat 
in Augustus 1943 dz besluitwet, houdende de instelling van het Mili- 
tair Gezag, gereed was, maar dat innerlijk twijfel bestond, of het 
Militair Gezag wel Civil Affairs zou betekenen en zich niet werkelijk 
tot militair - ja zelfs eigenmachtig - apparaat zou ontwikkelen. 
Dat de gedachte aan een democratische politieke commissaris in dat 
apparaat toen opkwam, is dus geenszins onbegrijpelijk. 

Met betrekking tot de voorbereiding en de ontwikkeling van het 
Militair Gezag en de problemen, welke zich daarbij in de tijd na de 
bevrijding hebben voorgedaan, geeft de  heer Burger de volgende iiit- 
eenzetting. 

Toen hij pas in Engeland aankwam, heeft hij een onderhoud gehad 
met de toenmalige majoor Kruls. Deze heeft met hem een gesprek ge- 
had over het M.G. en heeft hem uiteengezet, wat hij zich daarvan dacht. 
Het kwam hierop neer: een organisatie, militair opgezet, maar civiel 
naar inhoud; met name zouden de functionarissen in dat apparaat in 
belangrijke mate departementsambtenaren zijn, maar in gemilïtari- 
seerde vorm. Dat militaire kader was nodig om iets te kunnen be- 
ginnen; dus een Civil Affairs-korps met vaag omschreven bevoegd- 
heden maar voldoende ruim om overal te kunnen inspringen, waar 
door de exceptionele omstandigheden bijzondere hulp nodig was, b.v. 
in gemeenten, die door inundatie of door zwaar gebombardeerd zijn 
niet in staat waren zich te beheren en te besturen, omdat de halve boel 
was uitgebrand, waar men moest kunnen optreden en mensen kunnen 
aanvoeren en wegvoeren. In ieder geval ver gaande mogelijkheden, 
die echter niet ten doel hadden volledig te worden benut, maar die 
allezn in geval van nood geheel konden worden ingezet. De heer 
Kruls had daarvan een schema ontwikkeld en de heer Burger had het 
gevoel, dat het in de moeilijke omstandigheden, die komende waren, 
denkbaar zou kunnen zijn, dat een dergelijk apparaat heel nuttig zou 
kunnan zijn. Hij heeft dat ook gezegd en in die zin is dat apparaat 
opgebouwd. Er is één man geweest, die er altijd met grote reserve 
tegenover is blijven staan, die geen enkel vertrouwen in het apparaat 
had en dacht, dat het alleen de bedoeling had, misbruik van zijn 
latente bevoegdheden te maken. Dat was de heer van den Ternpel. Dat 
was met de andere Ministers niet het geval. Er zijn altijd zeer be- 
vredigende en geruststellende verklaringen gegeven: de omschrijving 
moest wel zeer ruim zijn, men wist immers niet in welke omstandig- 
heden het korps ging opereren, er kon een zodanige noodtoestand zijn, 
dat men inderdaad alle macht moest hebben om daaraan het hoofd 
te bieden, maar natuurlijk alleen maar in die noodomstandigheden! 

Xu was het verder zo, dat het kader in belangrijke mate mede 
bestond uit departeinentsambtenaren. In de sectie Binnenlandse Zaken 
zaten de heren Linthorst Homan en Kist, personen, die bij de heer 
Burger op het departement waren. Dat waren zijn eigen functionaris- 
sen, maar gemilitariseerd. Er was dus wel een zeker verband. En het 
was de bedoeling, dat, wanneer niet een bepaalde noodsituatie daartoe 
zou dwingen, men van zijn bevoegdheden geen gebruik zou maken. 
Herhaaldelijk is verzekerd, dat het niet de bedoeling was, dat, wan- 
neer geen noodsituatie aanwezig was, het Militair Gezag zijn bevoegd- 
heden ten volle zou benutten. In dat opzicht is telkens ook pressie 
uitgeoefend. Uit Nederland kwamen telkens verontruste stemmen: Wat 
gaat er gebeuren? Wat is de bedoeling? Generaal Kruls heeft wel eens 
tegen de heer Burger ge~egd: het is zo verdraaid vervelend. dat ik geen 
beter woord weet dan Militair Gezag; dat ,,Militair Gezag" maakt de 
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mensen kopschuw en de term ,,Civil Affairs Corps" is veel beter, 
maar ik heb daarvoor geen Hollands woord. 

Opzet en bedoeling waren om in noodsituaties te kunnen voorzien. 
Nu waren daartegenover twee houdingen denkbaar. In de eerste 
plaats, dat men tevoren eenvoudig niet aannam, dat die taak zou 
worden uitgevoerd, zoals zij was vastgelegd, besproken en toegelicht, 
m.a.w. dat men eenvoudig door een blind wantrouwen was bezield. 
In de tweede plaats kon men het standpunt innemen: dat is redelijk, 
het is nodig, het kan nuttig zijn, laten wij er dus achter staan. De 
laatste houding was die van de heer Burger. De heer van den Tempel 
nam die wantrouwende houding aan, die achteraf volkomen gerecht- 
vaardigd is gebleken, maar dat is een andere zaak. Aanvankelijk leek 
de heer Burger dat echter niet de juiste houding tegenover dat orgaan. 
Neem b.v. ecn toestand als op Walcheren is ontstaan. Niemand wist 
dat tevoren, maar men kon zich indenken, dat zich een dergelijk 
geval zou voordoen. En dan was het nauwelijks denkbaar, dat een 
apparaat iets kon doen, als het niet gemilitariseerd was. Als niet-mili- 
tair was men in de militaire wereld 'van toen een verloren man. De Mi- 
nisters in het Zuiden zouden niet hebben kunnen bestaan, als zij niet 
militaire rantsoenen hadden gekregen. Zij hadden ook een zekere be- 
voorrechting nodig wat betreft het verkeer en het vervoer. Men moest 
in dat grote militaire geheel op enigerlei wijze ingeschakeld zijn, wilde 
men iets kunnen doen en presteren. Daarom vond de heer Burger deze 
gedachte van het Militair Gezag op zich zelf geenszins een verwerpe- 
lijke gedachte. De uitwerking is wat minder gelukkig geweest, voor- 
namelijk, omdat het Militair Gezag zich niet heeft beperkt tot de 
taak, die zo uitdrukkelijk was vastgelegd door de Minister van Oorlog, 
herhaaldelijk was gestipuleerd door generaal Kruls zelf en was vastge- 
legd in de Ministerraad en door de Koningin. Men herinnert zich, dat 
de Koningin in Haar betreffende radiorede zeide: de periode van het 
Militair Gezag duurt slechts enkele dagen of weken. Ondanks al diz 
officiële beloften is men niet alleen tot aan de grens van zijn formele 
bevoegdheid gegaan, maar ook herhaaldelijk daarbuiten. Al kon in dit 
geval niet anders dan een vage bevoegdheidsomschrijving worden ge- 
geven, het was toch nooit de bedoeling, dat men als regel tot aan het 
uiterste zou gaan. Dat was alleen bedoeld voor concrete noodsituaties. 
Maar als zo'n instituut dan bovendien nog buiten de grens gaat, is 
het van een nuttig instrument tot een gevaarlijk geworden. Dat nu is 
zonder twijfel het geval geweest. Het optreden van generaal Kruls in 
dat opzicht is wel bekend. 

Men heeft b.v. de kwestie gehad, dat onmiddellijk nadat een ge- 
deelte van Nederland was bzvrijd, de Ministers naar Nederland wens- 
ten te gaan en dat generaal Kruk toen - onder het dreigement van 
te zullen aftreden - aan de heer Gerbrandy liet weten, dat hij geen 
Ministers in Nederland kon gebruiken. Hoe het denkbaar is, dat de 
heer Gerbrandy toen niet onmiddellijk heeft gezegd: ,,Dat betekent, 
dat u van vandaag af geen generaal meer bent", is de heer Burger tot 
op het ogenblik nog een raadsel. Het is volkomen zot, dat een generaal 
komt zeggen - met alle respect voor zijn verantwoordelijkheid; wij 
zijn niet te kort geschoten in het hebben van begrip voor zijn positie 
-: ,,Ik kan daar geen Ministers gebruiken", zodat de Ministers weken 
en maanden een papieren gevecht hebben moeten leveren om naar 
Nederland te komen en de heer van Heuven Goedhart en de heer 
Burger het plan hadden om clandestien een of ander scheepje te krij- 
gen om naar de overkant te gaan. Het is zot, dat iemand die houding 
aanneemt en dat blunt-weg schrijft en de verhoudingen uit het oog 
verliest. Dat de heer Gerbrarzdy dit heeft geaccepteerd, begrijpt de heer 
Burger nog niet. De zaak is in de Ministerraad medegedeeld. De Mi- 
nisterraad heeft zijn mening onomwonden te kennen gegeven, waarop 
de heer Gerbrandy zeide, dat hij, nu geïnstrueerd door de Minister- 
raad, de zaak met generaal Kruls zou opnemen. Toen is er volgens de  
heer Gerbrandy een bespreking tussen hem en generaal Kruls ge- 
weest. De heer Burger is er niet bij geweest, niemand, behalve mis- 
schien de heer van Lidth de Jeude. De heer Gerbrandy is daarna weer 
in de Ministerraad gekomen en heeft gezegd: ,,Ik heb een bespreking 
gehad met generaal Kruls; hij heeft er spijt van, dat het zo gebeurd is, 
maar heeft het niet zo gemeend enz., en toen heb ik er maar de 
mantel der liefde over gedaan en vergeven en vergeten." Het zou niet 
meer voorkomen en dergelijke dingen meer. En zelfs toen nog - 
het kon echter niet meer tegenover de Minister-President - heeft de 
Ministerraad aan zijn President duidelijk gemaakt, dat hij met die 
gang van zaken niet tevreden was en dus niet van plan was dat te 
nemen. Toen heeft de heer Gerbrandy dat op deze manier opge- 
vangen. Hij heeft een verslag gegeven van het persoonlijke gesprek 
onder vier ogen met generaal Kruls, zoals het hem zelf paste dit weer 
te geven - dat is volkomen duidelijk -, en aldus is de Ministerraad 
voor een fait accompli gesteld. Er bleef nl. geen middel over om er 
iets aan te doen en tenslotte is de overtocht van de Ministers-kwartier- 
makers naar Nederland gearrangeerd. 
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De heer Gerbrarzdy is toen naar Parijs gegaan. Daar was het hoofd- 
kwartier van generaal Eisenhower. De verhalen luiden, dat de heer 
Gerbrandy daar niet is ontvangen. De heer Burger is er echter niet bij 
geweest en blijft er volkomen buiten. In ieder geval is verzocht om 
aan die toestand een einde te maken. De heer Krz4l.i vormde de ver- 
binding met generaal Eisenhower. In het boek over het Militair 
Gezag is dit ook te lezen. Het was zulk een ingenieuze constructie, dat 
de Nederlandse Regering eigenlijk niets over hem te zeggen had. Het 
Militair Gezag was in dat geallieerd geheel zo iets van liaison, van- 
daar dat de heer Gerbrandy naar generaal Eisenhower is gegaan om 
dat te bespreken. Churchill is er ook aan te pas gekomen. Er werden 
allerlei krachten voor in beweging gesteld, maar de toestand was 
onbevredigend. 

De heer Burger gelooft niet, dat hij de brief van 12 November 1944 
van generaal Xruls in zijn handen heeft gehad. Hij meent, dat het ZO is 
gegaan, dat de Minister-President die brief heeft voorgelezen en dat 
daarna de hele zaak is gaan steigeren. 

De heer Burger behoeft niet te zeggen, dat er naar zijn mening geen 
enkele reden was om een dergelijke ernstige aangelegenheid - gesteld 
al, dat inen het zou willen afdoen met ,,zand er over" - te laten 
passeren zonder een briefje met excuses van de generaal. Evengoed als 
er een brief is, waarmee de kwestie begint, moet er oolc een brief zijn 
met excuses. Dat die zelfde generaal, die eerst zo op zijn poot speelde, 
nu in eens zo soumis ZOU zijn, was zeer onwaarschijnlijk. Toen deze 
zaak door de heer Gerbrandy afgehandeld moest worden. was het 
voor de heer Burger volkomen duidelijk, dat het weer niets zou op- 
leveren. Het heeft ook niets opgeleverd. Later heeft een aantal 
soortgelijke dicgen plaats gehad. 

Zo deed de generaal in een rapport l) van 1 December 1944 de 
volgende mededeling: 

,,Indien er iets is komen vast te staan in de afgeloopen weken, 
dan is het wel de noodzakelijkheid snel en gedecideerd te kun- 
nen handelen. Er zijn in een land als Nederland, waar honger 
heerscht en duisternis, waar noch verwarming noch transport- 
middelen zijn, waar men niet kan telefoneeren, noch telegra- 
feeren, waar de ellende van den oorlog nog wordt verhoogd 
door helaas noodzakelijke ecavuaties, waar haat tegen landver- 
raders en wantrouwen tegen allen, die zich niet actief verzet heb- 
ben, tot het kookpunt zijn gestegen, geen twee methoden moge- 
lijk. Hier moet snel en doortastend gewerkt worden, ook al zou 
men daarbij fouten maken. Indien het woord, dat de veldheer 
veel wint al wint hij niets dan tijd, ooit waar geweest is, dan 
is dit wel thans in Nederland. Deze winst althans wordt mij 
dikwijls door de Regeering en vooral door de aanwezigheid van 
een aantal hörer leden op Nederlandsch gebied, ontnomen. 
Dat zij mij ontnomen wordt is echter niet belangrijk; zij wordt 
aan het in nood verkeerende Nederlandsche volk onthouden." 

Dit is, zo tekent de heer Burger hierbij aan, voor geen tweeërlei 
uitleg vatbaar. Een Minister-President, die dit neemt, is hem vol- 
komen een raadsel, wie het ook zou zijn. 

In het rapport van de chef staf over de periode, afgesloten per 
8 December 1944, staat o.m., aldus de heer Burger: 

,,Ook in de afgeloopen week hebben de besprekingen met de 
aanwezige leden der regeering weer een belangrijk deel van 
mijn tijd en dien mijner officieren in beslag genomen. Ook het 
wegruimen van misverstanden, ontstaan door buiten overleg 
met mij genomen beslissingen van te Londen verblijvende leden 
der Regeering, neemt kostbaren tijd in beslag. Een en ander be- 
vordert allerminst het doel: er kan minder feitelijks gedaan 
worden en de bevolking krijgt een indruk van onzekerheid en 
besluiteloosheid, die aan het gezag niet ten goede komt." 

Deze gang van zaken is zeer onbevredigend geweest. De heer 
Burger wijst er uitdrukkelijk op, dat hij begonnen is met te zeggen, 
dat hij achter het Militair Gezag heeft gestaan om de redenen, die 
hij genoemd heeft. Hij gaat nog verder. Hij zou willen releveren, dat 
er, toen het Militair Gezag naar de overkant ging - dat is dus ge- 
weest, nadat een gedeelte van Nederland was bevrijd; het is eerst 
naar Brussel gegaan -, een laatste bijeenkomst van het Militair 
Gezag te Londe~i is geweest, op welke bijeenkomst generaal Knl?s 
heeft gesproken en te kennen heeft gegeven, dat er één departement 
was, dat als voorbeeld diende te worden gesteld voor de andere depar- 
menten mei betrekking tot de wijze, waarop het met Militair Gezag 
had medegewerkr, nl. Binnenlandse Zaken. Het Militair Gezag, de 
gehele sectie van het burgerlijk gezag, is naar Nederland gegaan, voor- 
zien van ver gaande instructies ten aanzien van burgemeestersbenoe- 
mingen, allerlei plaatse!ijke voorzieningen ten aanzien van personen, 
die niet in aanmerking konden komen, ten aanzien van de methode, 
waarop men eventueel burgemeesters zou moeten vervangen. Van al 
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die instructies is het Militair Gezag voorzien geweest voor alle pro- 
vincies, alhoewel het zich niet aan deze instructies heeft gehouden 
en een aantal mensen onnodig narigheid heeft bezorgd. Er zijn jaren 
nadien nog inensen bij de heer Burger gekomen, die vroegen, wat zij 
als burgemeester hadden misdreven en waarom zij waren gepasseerd, 
Nadat zij dan uiteindelijk tot de heer Beel doorgedrongen waren en 
deze verklaarde, dat het hier de ministeriele periode van de heer 
Burger gold, heeft hij hen bij zich gehad en hun uitgelegd, dat het 
lag aan het niet uitvoeren van zijn aan het Militair Gezag gegeven 
instructies. 

Daardoor hebben die mensen nodeloos een zeer moeilijke tijd in 
hun leven doorstaan, vlak na de bevrijding. Als men eerst werd 
gepasseerd, kreeg men het gevoel, dat men te kort was geschoten. 
Het Militair Gezag had geen oog voor de grote gevoeligheden, die 
hier bestonden bij gezagsgetrouwe functionarissen, die de moeilijkste 
periode van hun leven hadden doorgemaakt. 

Het Militair Gezag heeft de instructies naast zich neergelegd. De 
heer Burger achtte het instituut in beginsel wel degelijk van nut, maar 
in de uitvoering zijn, gewild of ongewild, veel verdere mogelijkheden 
nagestreefd dan de Regering voor ogen stonden, wat om onbegrij- 
pelijke rcdcnen eigenlijk in de hand werd gewerkt door het optreden 
van de Minister-President. Toen de Ministers in bevrijd gebied waren 
- en de heer Burger bleef daar vrijwel permanent -, werd zo zijde- 
lings door het Militair Gezag van alles gefluisterd ook voor de pers, 
sommige kranten waren bepaald vrij onpleizierig tegenover de Minis- 
ters daar. Er is tocn in de pers een artikel verschenen onder de titel: 
,,Nederland is geen vacantieoord". 

Het militaire apparaat had allerlei voorrechten en kon zich gemak- 
kelijk bewegen. Het ging zijn gang maar; de heer Burger stond vrij- 
wel geen enkel middel daartegenover open. Daarom heeft hij in Den 
Bosch het Bureau Binnenlandse Zaken opgericht, waar het M.G. fel 
op heeft gereageerd, omdat dit bureau bedoelde te zijn een departe- 
ment, dus een civiele autoriteit. 

De heer Burger heeft de Commissarissen van de Koningin in Lim- 
burg, Brabant en Zeeland en de waarnemend-Commissaris voor het 
stukje van Gelderland, dat bevrijd was, opgeroepen. Hij heeft deze 
Commissarissen gezegd, wat de bedoeling van het Militair Gezag 
was, dat zij moesten doen wat zij zelf konden doen, omdat het 
Militair Gezag exceptionele bevoegdheden had voor noodsituaties, 
maar niet om in te grijpen in elke gemeente, waar men in staat 
was zijn eigen boontjes te doppen. Hij heeft ge~egd: wij inaken 
in 's-Hertogenbosch, het meest centrale punt, op de provinciale griffie 
een bureau; ieder van LI zendt mij een ambtenaar, die expert is voor 
een bepaald onderdeel, zodat ik in embryo een Departement van 
Binnenlandse Zaken heb. De heer Burger noemde het een ,,bureauw, 
ter onderscheiding van het departement. dat nog te Londen was. Er is 
een financieel expert uit Limburg gekomen. Uit Zeeland kwam iemand, 
die verstand had van polderwezen. Uit Den Bosch kwam ook een 
expert en zo heeft hij nog enige menser; kunnen aantrekken. Dat was 
het begin van een departement, van een civiel gezag. Daarop heeft 
men op onpleizierige wijze gereageird. hlen kon zich zo moeilijk een 
gezagsapparaat naast en boven het militaire denken. Terwijl de mili- 
tairen er in werkelijkheid vuor noodgevallen waren, zagen zij een- 
voudig alle machtsuitoefening geheel in het M. G. Dat was voor hen 
zo vanzelfsprekend, dat elk element, dat daarmede in strijd zoli 
komen, op een onpleizierige manier werd bejegend. Dat gaf aanleiding 
tot een onhoudbare toestand. 

De heer Bz~rger heeft geprobeerd de moeilijkheden te onder- 
vangen. Men zat eenvoudig met de toestand, dat dit militaire 
apparaat er nu einmaal was, het enige apparaat, dat zich kon be- 
wegen, omdat het over voertuigen en feitelijke bevoegdheden beschikte. 
Men zat ook met het feit, dal de heer Gerbrandy nu eenmaal allerlei 
mensen, met name generaal Kruls, handhaafde. Wilde men iets uit- 
voeren, dan moest men o p  de een of andere manier een punt van 
overleg met dat apparaat weten te vinden. De heer Burger heeft toen 
een man van zijn departement, de heer Linthorst Honaan. die tevens 
hoofd was van de Sectie Binnenlandse Zaken van het Militair Gezag, 
chef gemaakt van dat Bureau Binnenlandse Zaken te 's-Hertogen- 
bosch, als departementsambtenaar wel te verstaan. Prompt er op, de 
volgende week, stond er in de wekelijkse uitgave van het Militair 
Gezag, dat het Bureau Binnenlandse Zaken moest worden be- 
schouwd als een bureau van het Militair Gezag. De heer Burger 
neemt aan, dat de heer Linthorst Nonian het er op die manier heeft 
ingezet met de bedoeling om de storin in Militair-Gezagskringen 
te apaiseren. Maar voor de heer Burger was dat natuurlijk niet 
acceptabel. Hij wilde wel blijk geven van samenwerking met het Mili- 
tair Gezag en de heer Linthorst Homnn, die èn departeinentrambte- 
naar èn functionaris bij het Militair Gezag was, chef laten zijn, 
teneinde niet op een gegeven ogenblik tegenstrijdige beslissingen te 
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iiemen. Doch wat daar was gemaakt, was civiel en geen militair 
gezag. Dat wekte bezwaren en al houdt de heer Burger het er voor, 
dat de heer Linthorst Hornan die op voormelde manier heeft willen 
opvangen, deze is naar het gevoelen van de heer Burger een tikje te 
ver naar de zijde van het Militair Gezag doorgeslagen. 

De indruk van de heer Burger was, dat de geallieerden minder be- 
zwaar hadden, dat de Ministers zouden overkomen dan het Militair 
Gezag. Hij kan zich niet voorstellen, waarom de geallieerden bezwaar 
zouden hebben. Churchill ging zelf als politicus alle fronten af: overal, 
waar gevochten werd, was Churchill op een gegeven ogenblik. Het 
idee, dat men niet in zijn eigen land kon komen, was te dol om los te 
lopen. De Engelse Koning was eerder in Nederland dan onze Ministers. 
Maar het ging bij het Militair Gezag om het vestigen van het gezag. Dat 
is het punt geweest en dat sluit aan bij het niet willen hebben van be- 
paalde bestuursvoorzieningen, omdat men die wel kon maken ter 
plaatse, waarbij de heer Burger in het midden laat, wie zich daarvan 
concreet bewust was, maar er waren steeds krachten, die in die rich- 
ting gingen. 

Wat de brief van de heer Kruls van 12 November 1944 betreft, ver- 
klaart de heer Burger, dat eenmaal horen voorlezen voldoende was om 
te begrijpen, dat de heer van den Tempel deze brief betiteld heeft als 
insubordinatie. De heer Burger herinnert zich van de inhoud van die 
brief niets. Hij heeft nooit een kopie in handen gehad. 

Met betrekking tot het instituut van de Ministers-kwartiermakers, 
die op 25 November 1944 in bevrijd gebied arriveerden, wijst de heer 
Burger nog op het volgende. Dat instituut had bij de rest van de 
Ministerraad weer de nodige gevoeligheden opgewekt, zó sterk, dat 
de heer van Boeyen er zijn ontslag voor heeft genomen. Het herin- 
nerde aan een instituut, dat de heer Gerbrandy gepoogd had te creëren, 
toen de heer Burger nog niet te Londen was, nl. een soort kern-Kabi- 
net. Daarbij zouden dan als het ware eerste- en tweederangs Ministers 
worden ingesteld. In het instituut van de ,,kwartiermakersw kreeg men 
iets, wat daarop leek. Vijf Ministers - ,,de belangrijksten", zo werd het 
aangevoeld - zouden naar Nederland gaan, de overigen zouden nog 
te Londen blijven. Dat de Minister-President naar Nederland zou 
gaan, was op zich zelf begrijpelijk. Dat de Minister van Binnenlandse 
Zaken zou gaan, was ook niet onbegrijpelijk, maar ten aanzien van 
anderen - de Minister van Financiën, de Minister van Justitie en de 
Minister van Oorlog - lag dat niet zo voor de hand. Dat gaf gevoe- 
ligheden. Nu wil de heer Burger niet zeggen, dat, toen die kwartier- 
makers door generaal Kruls werden tegengehouden, de rest van de 
Ministerraad het wel grappig vond, dat die geavanceerde groep niet 
kon avanceren, maar men maakte er zich toch minder druk over. Wat 
die vijf kwartiermakers betreft, de heer van Heuven Goedhart stei- 
gerde en de heer Burger deed mee. De heer van Lidth de Jeude, de 
Minister van Oorlog, had generaal Kruls onder zich. Hoe ging dat 
altijd precies? Als generaal Kruls zei: ,,Dat gebeurt niet", hoe was dan 
de verhouding tussen de Minister van Oorlog en een zo hoge fuctio- 
naris als generaal Kruls? De heer van den Broek was heel duidelijk in 
zijn mening. Daaraan behoefde men niet te twijfelen. Maar de heer 
Gerbrandy was een heel andere figuur. Hij zou in zo'n kwartier- 
makersvergadering ook erg sputteren, maar men wist niet, of hij dat 
straks buiten de vergadering ook zou doen. Dat was moeilijk. Maar de 
heer Burger heeft de indruk, dat de heer Gerbrandy zich in dit op- 
zicht wel heeft uitgesloofd en de Ministers-kwartiermakers zijn op 
een gegeven ogenblik inderdaad aan de andere kant gekomen. 

Nadat de heer Gerbrandy in het bevrijde Zuiden was geweest, is hij 
naar Londen teruggegaan. De heer Burger is vrijwel permanent in het 
Zuiden geweest. De kwartiermakersvergaderingen werden voortgezet. 
Op een gegeven moment werd het standpunt ingenomen, dat het 
niet doenlijk was zich te houden aan de officiële Ministers-kwartier- 
makers maar dat men die Ministers als kwartiermakers moest be- 
schouwen, die in feite in Nederland waren, en hun beslissingen als 
zodanig honoreren. Er was een overeenkomst aangegaan tussen de 
Ministerraad en de vijf Ministers-kwartiermakers, op schrift en ge- 
tekend en houdende wederzijdse bevoegdheden. Het was nodig om 
dit te laten gelden voor het groepje Ministers, dat toevallig in Neder- 
land was, anders zou men bijvoorbeeld krijgen. dat de heer van den 
Tempel er niet bij hoorde, de heer van Heuven Goedhart weer wel, 
enz., enz. In die zin hebben de in bevrijd Nederland aanwezige 
Ministers als kwartiermakers een beslissing genomen en dat aan 
Londen meegedeeld met verzoek die beslissing te willen honoreren. 

Zo zijn er een aantal kwesties geweest. De heer Burger verwijst 
riaar de brief l) van 17 December 1944, die hij toen heeft opgesteld 
namens alle Ministers, die er toen aanwezig waren, dat waren de heren 
van den Tempel, van den Broek, van Boeyen, van Heuven Goedharr en 
hij zelf, welke brief aan de heer Gerbrandy is gestuurd Die brief is 
eigenlijk het begin van het einde van het Kabinet, want daarin wordt 
te kennen gegeven, dat generaal Krrcls niet langer acceptabel was. 



Daarin staat: 
,,Na den U welbekenden ,,ongepasten" brief van den Generaal 

Kruls aan den Voorzitter van den Raad van Ministers, is niet 
terstond besloten om Generaal Kruls ter zijde te stellen als 
hoofd van het militair gezag. De redenen, die tot dit standpunt 
leidden, waren niet slechts de moeilijkheid van een goede ver- 
vanging van den Generaal en wellicht een aantal zijner naaste 
medewerkers, maar vooral ook de overweging, dat men nauwe- 
lijks kon aannemen hier met een poging tot omkeering van de 
gezagsverhoudingen te maken te hebben. Men neigde er toe 
bedoelden brief te zien als een gevolg van het overstelpende 
aantal vraagstukken, waarvoor de Generaal zich zag gesteld en 
hield zich overtuigd, dat een gesprek, waarbij de verhoudingen 
duidelijk zouden worden gesteld, tot goed resultaat zou kunnen 
leiden. Daarna heeft bedoeld gesprek tusschen U, den Minister 
van Oorlog en Generaal Kruls plaats gevonden, hetwelk een 
bevredigend verloop gehad zou hebben. 

Het is ons echter langzamerhand duidelijk geworden, dat 
bedoelde brief van den Generaal geenszins zonder meer als een 
vergeeflijke vergissing is te beschouwen, alsmede dat het boven 
gereleveerde gesprek geenszins een wezenlijk bevredigend resul- 
taat heeft opgeleverd; met name kunnen wij niet als zodanig 
aaninerken het ernige merkbare resultaat, n.l. dat sinds bedoeld 
onderhoud het contact tusschen de secties militair gezag en de 
Ministers nog is verzwakt, enz." 

Na een overzicht gegeven te hebben van hetgeen in de afgelopen 
weken was voorgevallen, vervolgt de heer Burger in deze brief: 

,,Welnu, wanneer de Generaal aldus de situatie ziet, dan is 
niet wel te verstaan hoe verdere samenwerking van de Regeering 
met den Generaal mogelijk is. Dat de Generaal in een verslag 
over het militair gezag zijn opinie over de Regeering geeft, is 
al zonderling, dat hij daarbij van alle grenzen overschrijdende 
critiek blijk geeft, zonder een poging tot feitelijke motiveering 
van zijn standpunt, is nauwelijks correct te noemen, maar dat 
deze uiterst onwelwillende opmerking bovendien iederen grond 
van werkelijkheid mist, maakt, dat het oogenblik voor het af- 
doende ingrijpen geen oogenblik langer verschoven kan worden." 

Dit betekende, aldus de heer Burger, dat generaal Kruls naar hun 
gevoelen ontslag moest hebben. Daarna staat er: 

,,Wanneer echter het bestaande streven van den Generaal er 
duidelijk op is gericht om de diverse secties niet te zien als een 
vooruitgeschoven post van de verschillende departementen en 
hunne werkzaamheden, maar uitsluitend als een apparaat in de 
hand van den Chef Staf van het militair gezag, die tevens weigert 
zich op bevredigende wijze aan de Regeering te onderschikken, 
dan zijn wij onwillens in den toestand geraakt die het B.B.S.B. 
(het besluit op de bijzondere staat van beleg) zoo zorgvuldig heeft 
willen vermijden." 

De secties van het Militair Gezag werden gezien als gemilitariseerde 
voorlopers van de departementen, maar zij bleken niet anders te zijn 
dan een apparaat in handen van de Chef Staf van het M. G. 

Er wordt in de brief verder gesproken over de ziekte van de heer 
van den Broek en dan volgt er: 

,,Het bovenstaande is niet het eenige wat onmiddellijk aandacht 
vraagt; om van de kwestie van Mook niet te spreken is het feit 
b.v. dat het niet-politieke Bureau Inlichtingen rustig over toe- 
komstige Ministers met willekeurige personen te Eindhoven heeft 
geconfereerd, het zooveelste bewijs, dat de Minister van Oorlog 
hier heeft in te grijpen. 

Wij verzoeken derhalve Uwe meest actieve belangstelling voor 
den inhoud van dit schrijven en zijn van meening, dat, evenzeer 
als de personeelsbezetting van het militair gezag te Londen ge- 
improviseerd is kunnen worden, zulks thans ten minste in ver- 
beterde mate het geval kan zijn, zoodat overwegingen van dien 
aard geen belemmeringen behoeven te vormen." 

Het argument was nl. altijd, zo licht de heer Burger toe: generaal 
Kruls is onvervangbaar. Hij heeft daaraan nooit geloofd, vooral niet 
in dit Militair Gezag-bedrijf. Daar toch ging het niet om een militair, 
een strateeg, maar om een organisator. Dit was eenvoudig een taak, 
die met militaire of strategische kwesties niets te maken had. Het was 
een organisatorische taak. Elke organisator, ongeacht of hij militair 
was, kon dat doen. Maar te Londen was het argument: generaal Kruls 
is niet te vervangen en het aantal mensen is beperkt. Maar nu was 
het Zuiden van ons land bevrijd en kon men in de Ministerraad 
moeilijk volhouden, dat er nog geen man te vinden was, die dit be- 
hoorlijk kon organiseren. Vandaar die zin, dat ,,zulks thans ten minste 
in verbeterde mate het geval kan zijn, zoodat overwegingen van dien 
aard geen belemmeringen behoeven te vormen." 
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Vervolgens werd in de brief nog gezegd: 

,,Wij dienen rekening te houden met de eventueele noodzaak, 
dat - hoe ongewild en onbedoeld - in 's Lands belang het Ka- 
binet misschien nog wel een half jaar intact zal moeten blijven." 

Het was zo, dat hei Bureau Inlichtingen te Eindhoven, aldus zet 
de heer Burger zijn uiteenzetting voort, aan het confereren was - 
achteraf is het de vraag? of dat wel buiten de heer Gerbrandy om ge- 
gaan is -, hetgeen leidde tot dat request, dat naar Londen is ge- 
gaan, van de diverse heren te Eindhoven omtrent allerlei toekomstige 
regelingen. Dat is volkomen bekend. Die besprekingen gingen alle- 
maal buiten de Ministerraad om. Het apparaat, waardoor het ge- 
beurde, was een militair apparaat. Anders was het niet mogelijk. Het 
is herhaaldelijk voorgekomen - de heer Burger herinnert zich, dat dit 
bijvoorbeeld gebeurde, toen de heer van Heuven Goedhart advies 
wilde hebben omtrent mensen, die hij in de tribunalen wilde benoemen 
-, dat het Militair Gezag eenvoudig geen antwoord gaf. En dat was 
het enige middel, waardoor men zijn inlichtingen kon krijgen. Dat dit 
door het militaire apparaat werd bevorderd, is buiten elke twijfel. 

Toen zijn de Ministers-kwartiermakers op een gegeven ogenblik 
naar Londen gegaan om al die kwesties te bespreken. De hoofdzaak 
was daarbij voor de heer Burger, of zij al dan niet een soort schijntop 
waren, of zij als Minister jets te zeggen hadden, ja dan neen. Hij 
voelde er niets voor om de verantwoordelijkheid te dragen en niet de 
mogelijkheid te hebben enige invloed uit te oefenen. De toestand was 
zeer onbehaaglijk. De mensen in bevrijd gebied hadden talloze moei- 
lijkheden, zij kwamen van alles te kort, zij hadden 1001 klachten. Er 
was niemand in de wereld, ook het M. G. niet, ook de Ministers niet, 
die al die moeilijkheden kon opheffen, maar oin de verantwoordelijk- 
heid te dragen en de mogelijkheid te missen om in te grijpen, daarin 
had de heer Burger geen zin. De enige instantie, die in de mogelijkheid 
verkeerde iets te doen, was het M. G. Alles, wat goed ging, was te 
danken aan het M. G., alles, wat fout ging, was te wijten aan de 
Regering, dat was de Absalomstactiek van het M.G. Zo zal de gene- 
raal het niet hebben gezegd, maar zo werd het gedistribueerd. Dit 
was geen toestand. Men kan voor een dergelijke onbehaaglijke toe- 
stand alleen verantwoordelijkheid dragen, indien men over middelen 
kan beschikken om in die toestand verlichting te brengen. 

De in Nederland aanwezige Ministers werden dus naar Londen 
ontboden. Daar bleek, dat de brief van 17 December 1944 betreffende 
de onhoudbaarheid van generaal Kruls, waaromtrent de heer Burger 
had verzocht die aan alle Ministers te distribueren, door niemand werd 
gekend, laat staan, dat die in behandeling was geweest. Wat in die 
tussentijd de hezr Gerbrandy aan politiek heeft bedreven te Londen, is 
de heer Burger niet bekend, want hij zat in bevrijd gebied en tot over 
zijn oren in de zorgen van alle dag. Wat behandeld is in die Minister- 
raden te Londen, weet de heer Burger niet volledig. Hij is toen bij één 
Ministerraadvergadering, geweest, op 2 Januari 1945. Hij heeft de ge- 
zagscrisis in bevrijd gebied uiteengezet, er werden veel wijze woorden 
gesproken, maar niets gedaan. hoewel vrijwel ieder overtuigd was, dat 
generaal Kruls onhoudbaar was. Op 4 Januari was hij al weer terug 
in Nederland. De aanleiding daartoe was, dat toen zijn moeder 
ernstig ziek was. 

De heer Kruls verklaart met betrekking tot de voorgeschiedenis van 
het Militair Gezag, dat er aanvankelijk in de loop van 1940 binnen 
het raam van het Departement van Defensie een bureau gesticht is 
onder leiding van generaal van der Vijver en de tornmalige overste 
van Voorst Evekirzk. Dat bureau had o.m. tot taak zich te beraden 
over het probleem van de terugkeer, waarbij dan tevens het vraag- 
stuk van het Militair Gezag en de staat van beleg kwam. Dit bureau 
heeft eigenlijk zijn werkzaamheden beëindigd met het aftreden van 
Minister Dijxhoortz. 

Later is eigenlijk in de militaire sector niet meer direct het initiatief 
genomen in het vraagstuk betreffende het Militair Gezag en de staat 
van beleg. Het vraagstuk is weer aan de orde gekomen, toen er een 
ministeriële ,,Commissir: Terugkeer" is ingesteld, in welke commissie 
een aantal Ministers zat, die het nauwst bij de te neinen maatregelen, 
verbonden aan de terugkeer, betrokken waren. Daarbij is de kwestie 
van de staat van beleg, de wettelijke regeling en de uitvoering daarvan 
besproken. Voordat de heer Kruls met de zaak enige bemoeienis had, 
is toen tot stand gekomen een ontwerp voor de bijzondere staat van 
beleg, zulks omdat de Regering zich realiseerde, dat de wet op de 
staat van beleg, de Oorlogswet, eigenlijk niet was geschreven voor een 
toestand, zoals wij die na de bevrijding van ons land konden ver- 
wachten. Immers, de Oorlogswet was geschreven voor een toestand, 
waarin de staat van oorlog intrad en men moest beschikken over een 
complex van maatregelen, die moesten dienen om na de periode van 
bezetting naar een meer normale toestand te kunnen teruggaan. Er is 
dus ecn ontwerpbesluit op de bijzondere staat van beleg tot stand ge- 
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komen en in verband met de uitvoering daarvan is er opgericht - 
de heer Kruis meent, dat dit is geschied in een van de eerste maanden 
van 1943 - het Bureau Militair Gezag. Dit bureau ressorteerde onder 
de Minister van Oorlog en het kreeg in hoofdzaak tot taak de voor- 
bereiding van het Militair Gezag in bevrijde en bevrijd wordende ge- 
bieden. De basis daarvoor was het ontwerpbesluit op de bijzondere 
staat van beleg, dat toen nog in een ontwerpstadium was. Veel grond- 
slag, waarop een en ander berustte, had men overigens niet, omdat 
men er zich nog niet de minste voorstelling van kon maken, hoe de 
verhoudingen met name tot de geallieerden zouden zijn. 

Van de aanvang af was de heer Kruls hoofd van het Bureau 
Militair Gezag. Aanvankelijk was het een klein bureau met een klein 
aantal mensen. Er waren zekere aanwijzingen, dat men aan geallieerde 
zijde met kracht werkte aan de voorbereiding van een militaire be- 
stuursorganisatie voor de te bevrijden gebieden, voor welk doel men 
in verschillende plaatsen van Engeland en ook van Amerika mensen 
opleidde. Dit ging onder een zekere geheimzinnigheid. 

Daarvan was in die tijd niet veel bekend. Onder vrij grote geheim- 
zinnigheid waren in Engeland een paar scholen opgericht, waar Engel- 
sen voor het militaire bestuur in de bevrijde gebieden werden 
opgeleid. De Regering heeft zich op het standpunt gesteld, dat, ook 
al wist men niet precies hoe een en ander zou gaan, zij toch voorberei- 
dingen moest treffen om een militair apparaat te stichten, waardoor 
het besluit op de bijzondere staat van beleg zou kunnen worden ge- 
hanteerd. resp. daaraan leiding te geven. 

Nu bleek reeds dadelijk, dat daarbij een betrekkelijk groot aantal 
deskundigen, specialisten van de verschillende departementen, diende 
te worden ingeschakeld en dat te dien opzichte ook een zekere mate 
van decentralisatie moest worden betracht, opdat niet alles uit een 
centraal punt zou behoeven gedaan te worden. Het aantrekken van 
medewerkers op het gebied van bestuur, economie, financiën en de 
wederopbouw is zoveel mogelijk gebeurd in nauwe samenwerking 
met de te Londen bestaande departementen. Binnen het kader van 
die departementen zijn personen aangewezen, die op hun departe- 
menten werkzaam bleven en tegelijkertijd een functie vervulden in 
het Militair Gezag. Zo groeide geleidelijk een eenvoudige oorlogs- 
organisatie voor de Staf Militair Gezag, die t.z.t. naar Nederland zou 
gaan, ezn oorlogsorganisatie, die een soort van schaduw was van de 
organisatie van de departementen. Daar vond men in hoofdzaak de 
belangrijkste takken van algemeen bestuur op een zelfde wijze als in 
de departementale opbouw van het Londense Regeringsapparaat. 

Er zijn mensen uit de vrije maatschappij, het bedrijfsleven, aange- 
trokken, die in het bijzonder werden opgeleid om een functie in het 
Militair Gezag uit te oefenen buiten het centrale apparaat, dus in de 
provinciën, steden, enz. 

Daarvoor zijn in het bijzonder mensen uit het bedrijfsleven, de 
vrije beroepen, genomen, omdat het beschikbaar krijgen van personen 
in ambtelijke dienst op grote moeilijkheden stuitte. Men was er in het 
algemeen niet toe bereid daarvoor de heren af te staail. Wel binnen 
het raam van het departement, waar zij werkten. Tegelijk daarmede 
is een zekere ontwikkeling begonnen van het apparaat aan geallieerde 
zijde. Met de geallieerde voorbereiding kwam men na enige tijd in 
contact en toen bleek, dat men van die zijde bezig was met de opbouw 
van een militaire bestuursorganisatie, uitgaande van het beginsel, dat 
in de gebieden, waar de legers opereerden, het feitelijke hoogste gezag 
aan de geallieerde opperbevelhebber behoorde te zijn en dat deze ver- 
antwoordelijk was voor alle zaken van bestuur, die nodig waren om 
de orde en rust in die landen te handhaven. Dit was normaal, omdat 
hij anders niet met zijn legers zou kunnen opereren. De geallieerden 
hadden zich er op voorbereid om de zaken in eigen hand te nemen en 
allengs kreeg inen aan Nederlandse kant er  meer berichten over, In 
Wimbledon was een Civil Affairs Center, een school, waar de heren 
áan de lopende band voor het Militair Gezag voor alle mogelijke be- 
zette gebieden werden opgeleid; er was een speciale sectie-Nederland. 
Er waren ook secties voor de gebieden van Duitsland en Oostenrijk. 
In Amerika gebeurde hetzelfde. Van Nederlandse zijde is men er toen 
in geslaagd een nauwer contact op dit gebied met de Engelsen op 
te nemen. Dit heeft het voordeel gehad, dat, naarmate de plannen 
aan Amerikaanse en Engelse zijde zich gingen concretiseren en men op 
het punt stond onze Regering te benaderen, teneinde de situatie in het 
reine te brengen, er van geallieerde zijde een zeker vertrouwen bestond 
in ons eigen kunnen. 

Dat is ook tot uiting gekomen bij het aangaan van het Legal 

l) Vgl. prof. mr. P. S. Gerbrandy, ,,Eenige hoofdpunten van het Re- Agreement op 16 Mei 1944. ') De hoofdinhoud van het Legal 

peeringibeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren L940-s 945.., Agreement is, dat de Nederlandse souvereiniteit bleef bestaan, maar 

blz. 130-138. dat het hoogste gezag in de eerste phase in handen van de opperbevel- 
hebber en zijn organen lag en dat dit op een gegeven moment zou 
worden beperkt, wanneer de tweede phase inging, waarin de grootste 
verantwoordelijkheid uit handen van de militaire bevelhebber ging en 
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de normale toestand met een Regering, die het gezag kon uitoefenen, 
was hersteld. In de tweede phase hield men van geallieerde zijde zekere 
zaken in handen, zoals openbare orde en rust en bepaalde verkeersaan- 
gelegenheden. De overgang van de eerste naar de tweede phase heeft 
zich vrijwel concreet voltrokken. Alleen de eerste phase heeft onnoe- 
melijk veel langer geduurd dan men ooit had verwacht. Na de ontrui- 
ming door de Duitsers van het Westen, de heer Kruls meent in Juli 
1945, is men tot de tweede phase, bedoeld-in het Legal Agreement, over- 
gegaan. Er zit in het boek over het Militair Gezag een afschrift van 
een brief, die van de zijde van Supreme Headquarters is geschreven, 
waarin de Nederlandse Regering gevraagd wordt mede te delen, dat 

l) Vgl. ,,Overzicht der werkzaamheden van het Militair Gezag gedu- de tweede phase kan ingaan. l) 
rende de Bijzondere Staat van Beleg", blz. 87. De opbouw van het Militair Gezag heeft zich te Londen verder 

ontwikkeld. Men kreeg langzamerhand meer inzicht in de zaken en 
onmoette daarbij van geallieerde zijde enige moeilijkheden, omdat zij 
één bepaald patroon voor alle landen hadden. Elk land had het op 
zijn eigen wijze voorbereid. De Belgen hadden er weinig aan gedaan. 
De Fransen waren ook weinig gevorderd. In het algemeen werden alle 
maatregelen op het gebied van het militair bestuur - Civil Affairs 
heette het voor de geallieerden - uit dezelfde gezichtshoek bekeken en 
kwamen zij hierop neer, dat men een Nederlands militair overgangs- 
apparaat eigenlijk niet kende, tenminste niet op papier. Door de dage- 
lijkse samenwerking kwam men er echter toe van tevoren allerlei af- 
spraken te maken, dat bepaalde aangelegenheden niet door de gealli- 
eerde Civil Affairs zouden worden behandeld, maar door de Neder- 
landse officieren van het Militair Gezag. Men heeft toen ook steun 
van Britse zijde gekregen en betrekkelijk kort vóór het begin van de 
bevrijding - de heer Kruls denkt in Juli of Augustus 1944 - is de 
organisatie van het Nederlandse Militair Gezag vastgelegd in een z.g. 
British War Establishment. Men kon nl. geen auto's, wapens, kleding, 
rantsoenen e.d. krijgen, wanneer men geen deel uitmaakte van een 
geallieerde militaire organisatie. Van dat moment af kregen wij alles, 
wat wij nodig hadden. 

Anderzijds heeft de samenwerking met de departementen in die tijd 
te Londen wel moeilijkheden gegeven. De opzet was aanvankelijk zo 
gemaakt, dat de organisatie van het Militair Gezag een getrouwe 
schaduw van het departementale apparaat was, maar men zag zich 
meer en meer gedwongen de organisatie te gaan aanpassen bij de 
Britse en de Amerikaanse organisatie, waarmede men moest samen- 
werken. Vandaar, dat allerlei diensten in het leven werden geroepen, 
die men niet bij de departementen tegenkwam of die men daar in 
een andere vorm kende, hetgeen de heer Kruk met een paar voor- 
beelden toelicht. 

Er is ook sprake geweest van enige uitingen van wantrouwen over 
en weer, omdat de departementshoofden meenden, dat het Militair 
Gezag zich meester ging maken van zaken, die de hunne waren en 
die ze later met hun departementale organisatie zouden regelen. Het 
heeft verschillende wrijvingen gegeven, tenslotte culminerend in een 
uiteenzetting van de Minister-President, betrekkelijk kort vóór de be- 
vrijding van de eerste gebieden, waarin de Minister-President alle 
vooraanstaande figuren van het Militair Gezag bij elkaar heeft ge- 
roepen en heeft verklaard, dat ondanks alle moeilijkheden, die er 
waren geweest, het apparaat van het Militair Gezag het volle ver- 
trouwen van de Regering had. Dat is op enigszins plechtstatige wijze 
gebeurd in, naar de heer Kruk gelooft, Augustus 1944. 

Van de moeilijkheden uit die tijd kan de heer Kruls zich geen voor- 
beelden herinneren. Het waren geen moeilijkheden, die voortvloeiden 
uit het naast elkaar staan van die organisaties te Londen; het waren 
perspectief moeilijkheden. 

Zo herinnert de heer Kruls zich, dat er bijvoorbeeld met het departe- 
ment van de heer Albarda bepaalde moeilijkheden zijn geweest, omdat 
door de overeenkomstige sectie van het Militair Gezag, de sectie 
Openbare Werken, in overleg met de geallieerden bepaalde voorberei- 
dingen werden getroffen op het gebied van het herstel van bruggen en 
wegen. Van de zijde van het Departement van Waterstaat werd ge- 
zegd: met deze zaak heeft het Militair Gezag niets te maken; dat is een 
zaak van ons departement; dat zullen wij wel doen. Als de heer Kruls 
zich goed herinnert, is er ezn zelfde geschilpunt geweest met het 
Departement van Economische Zaken, waarvan de heer Kerstens toen 
Minister was. Naar zijn oordeel hadden al deze moeilijkheden voor- 
komen kunnen worden, ook voor wat de uitvoering betreft, wanneer 
de Ministers er zich van bewust waren geweest, dat het Militair Gezag 
niets anders was dan een voorpost van de Regering. Men had echter 
aan die zijde de neiging het Militair Gezag te zien als een soort van 
op zich zelf staand bedrijf, dat voor zich zelf een blijvend zaakje 
wilde opzetten. Op het ogenblik, waarop de bevrijding naderde, waren 
dergelijke moeilijkheden althans formeel opgelost en heerste er over 
en weer vertrouwen. 

Voordat het Legal Agreement tot stand kwam, is er het zg. Spenser- 
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plan geweest van 1 November 1943. Dit  was, aldus de heer Kruls, een 
aanvankelijke opzet, waarbij in de  uitoefening van het militaire be- 
stuur elke Nederlandse, Belgische en Franse inmenging was uitge- 
sloten en waarbij het ootreden uitsluitend uitging van de geallieerde 
Civil Affairs-organen. Bij d r  onderhandelingen over de  tekst van het 
Legal Agreement heeft nien van Nederlandse zijde er met enige 
moelte enige redacties in gekregen, die in de  samenwerking een zelf- 
standig optreden van het Militair Gezag mogelijk maakten. Uit- 
gesproken als zodanig ligt dit niet in de tekst, want dat wilde men niet. 
Ook ten aanzien van andere landen heeft men dit niet willen doen. 

Deze onderhandelingen zijn o p  Regeringsniveau gevoerd. D e  heer - - 
Kruls is zelf nog in di; onderha~delingscommissie geweest. Bij de  ge- 
allieerden heeft men uitsluitend gedacht aan een bevrijding. die zich - v, 

in dagen of weken zou afspelen. 
D e  Belgen hadden een heel eenvoudige organisatie, de  heer Kruis 

mernt: de Civil Affa;rs Liaison, waarvan de heren liaison-officieren 
waren en in de geallieerde staven traden. Deze liaison-offficieren had- 
den geen eigen bevoegdheid. Dat  men tot ezn verschillende organisatie 
gekomen is ten opzichte van andere landen en bet onze, is eigenlijk 
een Nederlands initiatief geweest. 

D e  heer Kruls bevestigt, dat  het geallieerde standpunt was, dat  d e  
zalten in handen zouden zijn van de geallieelde Civil Affairs- 
organisatie en dat men van enige liaison-officieren gebruik zou kun- 
nen maken voor het contact met de betrokken Regeringen. Toen echter 
bleek wat men van Nederlandse zijde kon aanbieden, heeft men d e  
volledige steun van de  anderen gekregen. D e  geallieerden hebbzn daar- 
door kans gezien hun eigen organisaties voor de  Nederlandse sector 
belangrijk te verminderen. Men had bij de opzet van de plannen 
nooit gedacht aan ecn dergelijke medewerking van de betrokken lan- 
den. E r  was ook een periode - de tijd van het Spenser-plan -, dat  
de  geallieerden dit liever niet zagen; zij wilden liever zelf de baas zijn. 
Maar  langzamerhand, toen zij zagen wat wij konden presteren, werd 
dit gewaardeerd en he5ben wij niets anders dan medewerking ge- 
kregen. Men moet het niet zo zien, dat de gea1l;ezrden er van uit- 
gingen, dat  bet wooelijk zou zijn, dat een bureerlijke Regering in het 
heroverde gebied vrij spoedig zou kunnen werken. Men had de ge- 
dachte, dat  alle maatregelen, die o p  versch111:i.de gebieden moesten 
worden genomen, zouden geschieden dooi  de Britse Civil Affairs- 
organisatie. 

Een vergelijking met Frankrijk ei1 Bels+ gaat niet helemaal op. 
Weliswaar had België alleen een liaison-anoaraat, 7ulks in tegen- 
stelling met Nederland, waar het Militair Gezag niet alleen de taak 
had van liaison-apnaraat te zijn, maar bovendien een zelfstandig 
bestuursaooaraat vormde. h'len moet echter de omstandigheden in 
ogenschouw nemen. Indien men aanneemt, dat  België met zijn liaison- 
offqcieren in deaelfde omr;tandigheden zou hebben verkeerd als 
Nederland, d.w.z. langdurig oorlogsterrein zou zijn peweest, dan zou 
het resultaat geweest zijn, dat  voortdurend door de Britse heren aan 
de touwtjes zou zijn getrokken. Wanneer België ook ezn aantal 
maanden in tweeën was gesneden geweest, zou men hebben kunnen 
constateren, of ons sjateetn beter was geweest dan het Belgische. 
E r  is thans geen vergelijkingsobject, want België is in de tijd van een 
paar dagen bevrijd. 

Wat Frankrijk betreft, verklaart de  heer Kruls, dat  Frankrijk een 
liaison-organisatie had, die bevoegdheden bezat, maar daarvan kwam 
niets terecht, want in Frankrijk had onmiddellijk de maquis de  
touwtks in handen. Die had heel sterke bevoegdheden van civiel be- 
stuur. D e  maquis stond onder bevel van generaal Koenig en die was t e  
Londen. Hij is met de  troepen meegegaan. Hij is te vergelijken met de  
opoerbevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten, de Prins en de 
B.S. Generaal Koenig was onmiddellijk ondergeschikt aan de Gal~lb.  

De heer Kruls heeft nooit gegevens gezien over deze figuur iri 
België en in Frankrijk. Hij had wel contact met de Belgen en ook 
met de Fransen, doch niet in de winter 1944-1945. Toen de heer 
Krz~ls te Brussel kwam, waar hij gedurende enige tijd zijn hoofd- 
kwartier had, was daar de Belgische Regering reeds; geheel België 
was toen bevrijd. 

O p  de vraag, of er ook in de jaren 1943-1944, in de voorbereidings- 
tijd, contact gezocht is met het bezette gebied, teneinde eventueel ook 
van daar functionarissen te requireren, antwoordt de heer Kruk, dat  
dit door hem niet is geschied, want bij mocht geen contact met het 
bezette gebied onderhouden; dat  was geheel in handen van de Re- 
gering en van het B.I. 

D e  heer Kruk meent zich te herinneren, dat  er een telegramwisseling 
is geweest tussen de Regering en het bezette gebied, waarin de plan- 
nen van het Militair Gezag in grote lijnen werden uiteengezet en waar- 
in verzocht werd o m  in de provincies en in bepaalde grote gemeenten 
figuren gereed te houden, die met het Militair Gezag zouden kunnen 
samenwerken en de zaak zo spoedig mogelijk zouden kunnen over- 
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nemen. Dit heeft in de practijk slecht gewerkt, hetgeen de heer Kruls 
toeschrijft aan begripsverwarring. Wel is het in verschillende plaatsen 
zo geweest, dat men daar aankomend, kon zeggen: dat zijn de figuren, 
dat zijn de aangewezen mensen om met het Militair Gezag samen te 
werken. Maar er heerste een begripsverwarring in die zin, dat degenen, 
die zich aandienden als de militaire bestuurder of de garnizoenscom- 
mandant, voortkomende uit de O.D., zich voelden als de mannen, die 
zelf maar de leiding zoudcn moeten nemen, zulks mede op grond van 
de voorbereidende maatregelen, die men ter plaatse zelf reeds had 
getroffen. Men had zich niet gerealiseerd, dat men tenslotte kwam 
onder een noodwetgeving, die het Militair Gezag medebracht en die 
gehanteerd moest worden. Hierdoor was het aanvankelijk niet moge- 
lijk om dergelijke figuren, die op deze situatie niet ingeschoten waren, 
direct in te schakelen. Betrekkelijk weinig personen zijn op een derge- 
lijke wijze opgenomen in het Militair Gezag. De meesten kwamen uit 
de O.D. of een dergelijke organisatie en zij zijn in de richting gegaan 
van de B.S.; zij schaarden zich inet hun inannen onder de bevelhebber 
van de Nederlandse Strijdkrachten. 

De grootte van de aanvankelijke organisatie van het h4ilitair Gezag 
in het Zuiden ;.al ongeveer een 200 man zijn geweest, hetgeen per 
provincie niet meer betekende dan één militaire commissaris met 
twee of drie medewerkers. Deze gehele familie heeft de heer Kruls 
voor het Zuiden moeten inzetten. De daartoe bestemde functionaris- 
sen zijn naar de hun aanvankelijk toebedeelde provincies gegaan, na- 
dat er een stafschool was opgezet om nieuwe mensen aan te trek- 
ken en voor het Militair Gezagsapparaat geschikt te maken. Van het 
begin af is het streven geweest, dat de heren, komende uit het Militair 
Gezagsauuaraat, te zijncr tijd moesten terugtreden en zich moesten 
doen vervangen door anderen. Dat is in het algemeen slecht gelukt, 
want de uiteindelijke toestand, toen het Noorden bevrijd was, was, dat 
de meeste provinciale militaire commissarissen mensen waren, die uit 
Londen waren gekomen. In verschillende gevallen heeft de heer Kruls 
in hen heel goede medewerkers gevonden, maar de overneming van 
de leiding is altijd heel moeilijk geweest. Om de top in een provincie 
te vervangen door iemand uit het bezette gebied, heeft voortdurend 
moeilijkheden gegeven. Daartoe heeft volgens de hecr Kruls stellig 
niet bijgedragen de menselijke eigenschap, dat, als men er eenmaal 
zit, het niet prettig is, zijn functie uit handen te geven. Hij heeft her- 
haaldelijk moeten vechten met de heren, omdat zij graag weg wilden. 
Het waren lieden, die bij hun bedrijven belangrijke functies hadden 
en om wie men, vooral in de bevrijdingsperiode, zat te schreeuwen. 
De uitbreiding in het Zuiden vloeide niet alleen voort uit de wens om 
voldoende functionarissen te hebben voor de nog te bevrijden gebie- 
den, maar was ook een gevolg van het werk, dat in het Zuiden moest 
worden gedaan. De heer Kruls gelooft, dat die beide factoren op één 
niveau stoilden. Men moest in het Zuiden vooruit en moest meer 
mensen zantrekken. Er werden het Militair Gezag nieuwe taken op de 
schouders gelegd van geallieerde zijde en er bleek voortdurend, dat, 
als de leiding er niet Icwani. de zaken niet goed gingen. Daarnaast is 
zeker even belangrijk geweest het vooruitzicht, dat men het Noorden 
in een ongelukkige toestand zou aantreffen en daarvoor voor- 
bereidingen moest treffen. In het theoretische geval, dat een ander 
deel van het land het bevrijde gebied zou zijn geweest en dat in dit 
andere deel zich de deuarteilieriten hadden bevonden, zou de heer 
Kruls deze gebruikt hebben. In dat geval zoli de uitbreiding van het 
Militair Gezag niet in die mate hebben plaats gehad. Van een finan- 
cieel beleid was er in het Zuiden niets. Er was geen centraal punt. 
Dat moest diis worden gevormd. Er is toen in Tilburg een college ge- 
vormd, dat in zekere mate een Departement van Economische Zaken 
was. Ook voor Financiën is een dergelijke maatregel genomen. De 
heer Kruls heeft dat gevormd, het zoveel mogelijk buiten zijn eigen 
organisatie latend, als een college met een grote mate van zelfstaridig- 
beid met de mogelijkheid, dat de betrokken Ministers er rechtstreeks 
invloed op uitoefenden. 

Gewezen op de verklaring dezer Ministers, dat zij in het algemeen 
anders denken over die mogelijkheid, verklaart de heer Kruls, dat dit 
heel jammer is voor hen. Zij hebben het nooit begrepen. 

Het was een belangrijk feit, dat in het gedeelte van het land, dat 
bevrijd was, geen enkel departement aanwezig was en dus ook de 
krachten, die gewend waren met een landelijk bestuursapparaat te 
werken, ontbraken. De departementen. die te Londen zaten, waren ten 
enenmale niet in staat de zaak over te nemen. Het waren aardige de- 
partementen voor de situatie, die te Londen bestond, waar men wel 
regeerde, maar geen land had, doch wanneer er werkelijk opgetreden 
moest worden, waren  ij daarvoor niet geschikt. 

Met betrekking tot de verklaringen van Ministers, dat de po- 
gingen, die zij deden om te komen tot een civiel departement in het 
bevrijde gebied, door het Militair Gezag werden tegengewerkt, verklaart 
de heer Kruis, dat hij er geen ogenblik aan twijfelt, dat het in die geest 
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is gezegd. Het verschil, dat er tussen de Regering en hem bestond, 
zat hoofdzakelijk hierin, dat hij er niets voor voelde en het levens- 
gevaarlijk achtte, wanneer men onder de omstandigheden, die er in 
het bevrijde gebied heersten, naast het apparaat van het Militair 
Gezag, een apparaat, dat bij de gratie van de geallieerden het civiele 
gezag mocht uitoefenen, hier en daar alle mogelijke andere Rege- 
ringsapparaten uit de grond zou laten verrijzen, die volkomen 
buiten verband met het Militair Gezag met een onvoldoende bezet- 
ting en niet geleid - want de R/liiiisters zaten te Londen en hadden 
een volkomen onvoldoende outillage-, de maatregelen, die het Militair 
Gezag nam in samenwerking met de geallieerden, zouden door- 
kruisen. Hij heeft daar de grootste chaos van verwacht. Dat is hier 
en daar ook geschied. Vandaar, dat hij dit altijd bestreden heeft. Dat 
geeft hij onmiddellijk toe, maar hij heeft altijd gepropageerd: gebruik 
dit Militair Gezag, geef orders aan het Militair Gezag, beschouw 
het als je eigen voorpost, maar dat heeft men nooit gewild. De 
Minister van Sociale Zaken was daarvan een treffend voorbeeld. 
Hij stuurde achter de rug van de heer Kruls om lieden naar het 
bevrijde gebied met de opdracht bureaux op te richten en nam niet de 
moeite zich op de hoogte te stellen van hetgeen de heer Kruls wilde 
doen. 

De moeilijkheid. dat men aldus tot een vicieure cirkel komt door 
aan de ene kant te stellen, dat de Regering geen bureaux moet 
oprichten, daar deze de arbeid van het Militair Gezag doorkruisen 
en aan de andere kant te zeggen, dat de delegatie van de Regering, 
dus de Regering, wel leiding moet geven, doch daarvoor geen 
apparaat te harer beschikking krijgt, ziet de heer Kruls aldus. De 
Regering had dat apparaat in de vorm van het Militair Gezag. 
Voor het binnenlands bestuur zat daar de heer Linthorst Homan. 
Die was te Londen bij het Devartement van Binnenlandse Zaken 
geweest. Hij heeft de voorbereidingen voor de uitoefening van het 
civiele bestuur in de militaire periode met de Minister van Binnen- 
landse Zaken getroffen, door de heer Kruls gecoördineerd in de 
militaire sector met de andere departementen. Op Economische 
Zaken was het precies hetzelfde. Men had te Londen op het Deoar- 
tement van Economische Zaken de heer vmz Blanker~stein zitten, 
tevens deel uitmakende van het apparaat, dat de heer Kruls ter be- 
schikking kreeg. Ten aanzien van het Deoartement van Waterstaat 
lag de zaak ongeveer hetzelfde. Wel heeft de zaak zich niet geheel 
en al in precies dezelfde richting ontwikkeld, maar dat was een 
gevolg van het feit, dat de heren het reeds te Londen nooit geheel 
hebben begrepen en naast het apparaat, dat hii had, een eigen zaakje 
wilden hebben, niet begrijoende, dat de heer Kruls niets anders deed 
dan hun apparaat gemilitariseerd medenemen. terwijl hij dit appa- 
raat coördineerde en aanpaste aan het geheel. 

Wanneer de heren in ,,Bosch en Ven" hadden gewild, hadden zij 
hun orders kunnen geven aan de corresoonderende secties van het 
Militair Gezag. Maar de Minister van Binnenlandse Zaken wilde 
een eigen aooaraat en dat kon niet. Hij had rechtstreeks aan de heer 
Li~zthorst Homan de orders, die uit Londen kwamen, kunrlen geven. 
De Minister van Economische Zaken had precirs hetzelfde kunnen 
doen aan de corresponderende sectie van het Militair Gezag. Ook 
voor de Minister van Waterstaat gold hetzelfde. De overeenkomstiqe 
sectie in het Militair Gezag was de sectie Openbare Werken. De 
consequentie van dit standpunt zou zijn geweest, dat de Ministers, 
die uit Londen kwamen, in de Cité Universitaire te Brussel hadden 
moeten zitten. Tenslotte waren er verschillende secties. áie vooruit- 
geschoven posten hadden. De sectie Economische Zaken had een 
sterke kern te Eindhoven. Dat het Militair Gezag niet met de gehele 
zaak in bevrijd gebied zat, was een kwestie van accomn~odatie, dat 
kon eenvoudig niet. Een man als Linthorst Ron7tin had zijn sectie 
te Brussel, maar hij zat practisch vier dagen van de week in bevrijd 
gebied, want daar had hij een kern. De Ministers 'hadden daarmede 
uitstekend kunnen werken. De heer Kr~ds  zou er nooit enig bezwaar 
tegen hebben gehad, indien de heren orders hadden gegeven aan de 
apparaten, die tenslotte loten van hun eigen departementen waren, 
maar hij had er zeker bezwaar tegen, dat zij iets nieuws gingen op- 
bouwen en uaarniede gingen doorkruisen wat zijn mensen deden. 

Gewezen op het feit, dat een Minister, die het beleid wil uitstip- 
pelen, eerst een kring van adviseurs nodig heeft, zegt de heer Kruls, 
dat, als de Minister, bijvoorbeeld de Minister van Defensie, over een 
eigen kabinetschef beschikte - het waren kleine apparaatjes; som- 
mige diensten hadden twee man bij zich --, daartegen geen bezwaar 
was. Men heelt echter werkbureaux opgebouwd. Hij heeft concreet 
het voorstel gedaan aan de heren: Gaat nu niet in ,,Bosch en Ven" 
zitten, maar komt iil Brussel. Bij verschillende besprekingen heeft 
hij gezegd: Wilt u naar de overkant, komt dan in Brussel. Het is 
onbestaanbsar. dat de Ministers als voorposten in het bevrijde gebied 
zitten en de verantwoordelijke chef van bet Militair Gezag te Brussel. 
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Men wilde dit niet, men wilde kwartiermaker zijn in onze bevrijde 
gebieden, maar daar kon men niet werken. Voorzover daarbij ook 
een rol gespeeld heeft, met name bij de Minister van Binnenlandse 
Zaken, dat men zo snel mogelijk het gedecentraliseerde civiele be- 
stuursapparaat (provincie en gemeente) wilde opbouwen, bestrijdt de 
heer Kruls, dat dit een punt van conflict met de Regering geweest is, 
omdat het Militair Gezag het herstel van die gedeczntraliseerde 
bestuursorganen niet zou hebben gewild. De heer Kruls heeft er in- 
tegendeel herhaaldelijk op aangedrongen zo spoedig mogelijk daar- 

clnnen. mede te be,' 
Van de periode van het interimaat van de heer van Boeyen aan 

Binnenlandse Zaken van 27 Januari tot 23 Februari 1945, her- 
innert de heer Kruls zich een goede samenwerking tussen de Minister 
van Binnenlandse Zaken en Militair Gezag. De heer van Boeyerz 
kwam te Brussel, waar hij logeerde, met hem in het algemeen be- 
spreken, wat er gedaan moest worden. Hij ging met de heer Linthorst 
Hornan op reis, gaf aan deze zijn instructies, gebruikte diens apparaat 
en ging ook alleen op stap. 

Het bureau in Den Bosch bestond toen nog. Het was aanvankelijk 
een afzonderlijk orgaan van Binnenlandse Zaken geweest in de 
periode van de heer Burger, doch het is later, naar de heer Kruls 
meent, opgenomen in de sectie van de heer Linthorst Homan. In de 
periode van de heer Burger was de heer Linthorst Homan al hoofd 
van het bureau en was er dus al een soort van personele unie. Later is 
het opgenomen in de sectie. Zo waren er meer voorbeelden van een 
goede verhouding. De Minister van Sociale Zaken echter stuurde uit 
Londen iemand onder valse voorwendsels naar het bevrijde gebied. 
Mij kwam naar het bevrijde gebied, omdat er een zuster jarig was, of 
omdat zijn moeder ziek was en ging verschillende opdrachten uit- 
voeren. 

In verband met de moeilijkheden, die de Regering heeft gehad met 
de chef staf Militair Gezag, komt de brief van laatstgenoemde van 
12 November 1944 ter sprake. De heer Kruls verklaart, dat hij in 
die brief niet anders gedaan heeft dan de heren ernstig ontraden zich 
in het bevrijde gebied te gaan vestigen. Een passage in deze brief 
luidt: 

,,De vestiging van een aantal Ministers in Nederland, zonder 
Departementcri of met uit den aard geheel onvoldoende persoileel, 
heeft de volgende groote bezwaren: 

1. De neiging zal ongetwijfeld bestaan om bij gebrek aan 
departementaal personeel zich te bedienen van de hulp van het 
personeel van den Staf Militair Gezag. Dit is echter ontoelaatbaar. 
De secties zijn onvoldoende van samenstelling en moeten nog 
verder uitgebreid worden. Zij kunnen niet tevens ten dienste staan 
van de Ministers, tot wier Deoartementen een deel van het per- 
soneel vóór de vorming van Staf Militair Gezag heeft behoord, 
anderzijds moet ik, om groote verwarring te voorkomen, den eisch 
stellen, dat aan het personeel van Staf Mi!itair Gezag uitsluitend 
door mij en niet door Ministers orders worden gegeven." 

Dit nader beschouwend, verklaart de heer Kruls, dat hij toegeeft, 
dat dit in strijd is met de stelling, die hij zo juist verkondigd heeft 
nl. dat de Ministers maar naar Brussel moesten komen om daar 
in hoogste instantie het Militair Gezag tr dirigeren. Dit is misschien 
in het begin op deze wijze nodig geweest; dit is de eerste versie ge- 
weest van deze zaak; zó moet dit gezien worden. Later is er veel 
over gepraat en heeft hij herhaaldelijk bij besprekingen te Londen en 
in ,,Bosch en Ven" het thans naar voren gebrachte standpunt uiteen- 
gezet. Dit Is inderdaad een brief, die de zaak wat scherp en ook niet 
geheel juist stelt. 

De heer K ~ L ~ J  acht het vanzelfsprekend, dat de moeilijkheden, die 
later zijn ontstaan, niet geheel los staan van de voorgeschiedenis. De 
heer Kruls heeft altijd te Londen reeds betoogd, dat het Militair Ge- 
zag een spons is en dat men die spons moet laten volzuigen met al wat 
.r aan critiek bestaat en aan vuil te gooien is. De Regering moet zich 
daarmede niet bemoeien, want zodra zij zich zelf met de zaak gaat 
bemoeien en dus ais spons gaat dienen, krijgt zij zelf die moeilijk- 
heden. 

Indien in de kring van het Kabinet zeer grote ontstemming is ge- 
wekt door deze brief en indien daarbij het woord insubordinatie is 
gebruikt, had men volgens de heer Kruls daarnaar moeten handelen. 

Dat de Minister-President opdracht zou hebben gehad over deze 
zaak een uiteenzetting te hebben met de chef staf Militair Gezag, daar 
kan de heer Kruls zich hier en daar iets van herinneren. Het is een 
zodanig ingewikkeld proces geweest, dat hij het niet behoorlijk kan 
weergeven. Het heefi zijn einde gevonden enige dagen, voordat het 
laatste Kabinet-Gerbrandy aftrad. De heer Kruls heeft toen een brief 
gekregen, waarin de Minister-President mededeelde, dat de tekst van 
zijn brief de Regering niet had behaagd; dat was na de bevrijding. Het 



31 81 8 (Kruls) 

3 1820 (Kruls) 

') Vgl. bijlage 139. 

3 1823 (Kruls) 

3 1830 (Kruls) 

31831 (Kruls) 

31 835 (Kruls) 

was zeker de liquidatie van een post, die nog openstond. Daarvoor 
zijn vele besprekingen nodig geweest. De heer Kruis is enige malen 
naar Londen geweest. Er is nooit iets positiefs gezegd. Men was boos 
over die brief. De heer Knels kan zich voorstellen, dat daarvoor wel 
enige aanleiding was. Als hij echter boos was geweest, zou hij hebben 
gevraagd, of die mijnheer iets anders zou willen gaan docn. Men heeft 
echter nooit enige maatregel genomen, zich nooit uitgesproken en 
nooit gezegd: wij gaan toch of wij gaan niet. Men heeft steeds geaar- 
zeld. De heer Kruls herinnert zich heel goed, dat om en nabij de 
jaarwisseling opnieuw de verhouding tussen Regering en Militair 
Gezag ter sprake is geweest. Toen heeft men hem gezegd, dat de 
beslissing van de Regering was - hij wist niet, dat hij nog een 
beslissing had te verwachten - dat men bereid was hem in zijn 
functie te handhaven - iets waarom hij niet had gevraagd --, maar 
op één voorwaarde, nl. dat hij een verklaring van trouw aan het 
Kabinet zou afleggen. 

Zijn schriftelijk antwoord daarop heeft hij nog in zijn bezit. Het was 
tussen Kerstmis en Nieuwjaar. Hij was te Londen en herinnert zich 
nog goed, hoe hij in zijn hotel die brief geschreven heeft, waarin hij 
de Minister-President heeft medegedeeld, dat hij van die belangstelling 
had gehoord, mazr dat hij niet van plan was e x  dergelijke verklaring 
af te leggen, aangezien hij een eed als officier had afgelegd, die vol- 
doende duidelijk was en dat, indien min aannam, dat hij deze had 
geschonden, men hem op normale manier moest behandelen en ont- 
heffeil uit zijn functie, en indien men verwachtte. dat hij hem zou 
schenden, men veiligheidshalve maar hetzelfde moest doen.') Het af- 
leggzn van die verklaring is niet gebeurd en hij is rustig naar Brussel 
gegaan en heeft er nooit meer iets van vernomen. 

De heer Kruls onderschrijft de opvatting, dat deze strijd tussen de 
chef staf Militair Gezag en het Kabinet funest is geweest voor de ge- 
zagsverhoudingen. 

Achteraf gelooft de heer Kruls wel, dat hij de zaak te veel bekeken 
heeft van de technische kant en door de strijd met de Re- 
gering zo technisch op te vatten niet genoeg oog heeft gehad voor 
de problemen, die daardoor aan de orde werden gestcld en welke 
ver boven het technische uitgingen. Dat hij het niet heeft kunnen 
realiseren, komt, doordat zijn aandacht geconcentreerd was op de 
kwestie, hoe de zaken zo goed mogelijk konden draaien. Ais die 
problemen van zulk een groot belang en van zulk een grote be- 
tekecis waren, had de heer Kruls toch kunnen verwachten, dat de 
Regering ook iets deed, iets anders dan een beetje praten en boos 
op elkaar zijn. Men had moeten zeggen: wij willen het zo, en in dat 
geval was hij de eerste geweest, die had gehoorzaamd. 

De vestiging van de staf Militair Gezag in het bevrijde Zuiden 
heeft pas in de eerste dagen van Aprii 1945 plaats gevonden. Het 
gebouw van de Academie te Breda was daarvoor niet eerder be- 
schikbaar. Het was eerst bezet door de Engelsen en naderhand 
door de Canadezen. De heer Kruls heelt voortdurend onderhande- 
lingen gevoerd over de beschikbaarstelling van voldoende ac- 
comodatie in Nederland. Hij heeft het in alle mogelijke plaatsen ge- 
probeerd, bijvoorbeeld in Eindhoven en de omstreken van Eind- 
hovzn. Onze geallieerde vrienden hebben het echter voortdurend 
geweigerd. De heer Kruls mocht geen accomodatie in gebruik nemen, 
totdat hij tenslotte eigenlijk meer door toevallige omstandigheden 
van een Engelse vriend vernam, dat de generaal, die het zoveelste 
Britse Corps commandeerde in Breda en de Academie in gebruik 
had, bereid was een schikking te treffen om eerder Breda te verlaten 
dan in het voornemen lag, omdat hij wel begreep, hoe belangrijk het 
voor de heer Kruls was, dat hij naar het bevrijde gebied ging. De 
heer Kruls heeft erover gesproken en kort daarna is het voor elkaar 
gekomen. De grootste moeilijkheid was, dat de verbindingen van 
Brussel met het bevrijde gebied moeilijk te onderhouden waren. De 
besprekingen, die over en weer moesten worden gevoerd, betekenden, 
dat men een autoreis van misschien zes tot acht uur moest doen, 
naarmate men geluk had of niet. Maar er waren ook andere be- 
zwaren, die hij zich sterk realiseerde. Reeds in November hoorde 
hij in de volksmond het verhaaltje van ,,de heren van het Militair 
Gezag vinden het ieuker in Brussel". Vandaar dat zij alles gepro- 
beerd hebben, maar zij hadden niets te vertellen. Er waren ook geen 
feitelijke mogelijkheden. De heer Kruls heeft een keer van Britse 
kant het voorstel gehad om in Tilburg een deel van de villa's aan 
de Bredasche weg te laten ontruimen ten behoeve van het Militair 
Gezag, maar het middel leek hem erger dan de kwaal met het oog 
op de psychologische uitwerking. 

Dat het na de bevrijding nog tot 4 Maart 1946 geduurd heeft eer 
men tot volledige liquidatie van het Militair Gezag is kunnen komen, 
schrijft de heer Kruls toe aan het feit, dat het Militair Gezag de 
zaak niet kwijt kon. Het heeft in die tijd niets anders gedaan dan 
onderhandelen met de departementen en de verschillende diensten 
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om zijn berrioeienissen ovrr te nemen. want iedereen wilde weg cri 
het was ook een onmogelijke toestand, maar men kon de zaken 
niet overnemen. Het uitstel kwam niet van de kant van het M.G., 
maar van de departementen. Waarom zij het niet over konden nemen, 
weet de heer Kruls niet. Er was een voortdurende huivering om de 
zaken ineens over te nemen. Het is torn bij stukjes en beetjes gebeurd. 
De kring van bemoeienissen was wel abnormaal groot geworden. Op 
4 Maart 1916 was de staat van beleg helemaal afgelopen; het over- 
dragen van de belangrijkste bezigheden is in de zomer van 1945 
gebeurd. Toen werd de zaak reeds geliquideerd. Er bleef alleen eer? 
klein afwikkelingsapparaat bestaan, want de heer  krul.^ werd 1 No- 
vember 1945 benoemd tot chef van de generale staf en hij heeft 
zich daarna niet veel meer met het Militair Gezag bemoeid. Op 
1 Januari 1946 heeft hij zich practisch op de afwikkeling na helemaal 
teruggetrokken. 

De grootste omvang 17an het apparaat is op een bepaald moment 
15000 man geweest, de troepen inbegrepen. Voor het bestuurs- 
apparaat heeft de heer Kruls geen getal in zijn hoofd. Het aantal 
mensen van de centrale staf en de staven van de provinciale coin- 
missarissen schat hij tezamen op 500 à 600, 

De  heer Kruls was begonnen met ongeveer 200 man in September 
1944; dat aantal is in Brussel gegroeid tot naar schatting 400 à 500 
man. 

Gedeeltelijk heeft een verdere uitbreiding plaats gehad met het oog 
op de bevrijding van het Noorden; de grootste uitbreiding is echter 
geschied na de bevrijding van het Noorden. De militaire commissaris 
in Friesland ging daar bijvoorbeeld heen met een of twee toegevoegde 
officieren, een paar chauffeurs en een paar onderofficieren. Daar- 
mede was de gehele zaak bekeken. Deze commissaris nu heeft zijn 
mensen aangetrokken in Leeuwarden; hetzelfde gebeurde in Groningen 
en overal elders. Er ging een kleine kern van het Militair Gezag naar 
een gebied en die kern trok de functionarissen aan. 

Met betrekking tot de instelling van het Militair Gezag verklaart 
de heer Albarda. dat voorzien werd, dat in het bevrijde Nederland 
hoogstwaarschijnlijk filet een staat van beleg zou moeten worden 
begonnen. Dit zou dan, naar de mening van de Regering, niet zijn een 
staat van beleg, overeenkomstig de bestaande wetten op de staat van 
oorlog en van beleg, maar het zou een bijzondere staat van beleg 
moeten zijn. De beginselen daarvan zijn vastgelegd in het Staatsblad 
D 60 van 11 December 1943. Tot het uitoefenen van het gezag in de 
toestand van de staat van beleg werd bestemd een instellii~g, die het 
Militair Gezag werd genoemd. Dit Militair Gezag moest zich van 
tevoren voor zijn taak gereedmaken <n het werd diis al vrij vroeg in 
Londen geconstitueerd en georganiseerd. 

Voorop stond, dat het Militair Gezag onderworpen zou zijn aan 
het gezag van de Regering, zoals dit in artikel 2 uitdrukkelijk is 
gezegd. Ook is gezorgd, dat het Militair Gezag iliet in de weg zou 
staan aan het herstel van wat wij een parlen~entaire democratie mogen 
noemen. In D 60 zijn bepaalde restricties opgenomen met betrekking 
tot de machtsuitoefening van het Militair Gezag, zodat de bijzondere 
bevoegdheden van het Militair Gezag geen belemmering zoudei1 
zijn voor de vrije werking van een parlementair stelsel, noch voor de 
vrije werking van een iichaam, dat de plaats van het parlement zou 
innemen, noch voor de vrije werking van andere instellingen. com- 
missies e11 colleges, overeenkomstig artikel S0 en het vijfde hoofdstuk 
van de Grondwet. noch voor de vrije werking van de bijzondere 
jcstitie, noch voor de vrijheid en de rechten van personen, die tot die 
instellingen behoren. Dit is allemaal in die artikelen vastgelegd. 

In dit besluit van 1 l December 1933 wordt gezegd: ,,Wanneer Wij 
een tijdelijk orgaan hebben ingesteld om op enigerlei wijze mede tc 
werken aan de wetgeving". Op de vraag, of dit artikel nog stamt uit 
de phase. waarin men te Londen dacht aan een geheel door de Re- 
gering benoemd orgaan, verklaart de heer Albarna, dat dit niet het 
geval behoeft te zijn. Er is natuurlijk wei met d,e eventual~teit rekening 
gehouden; daarom is die terminologie gekozen, dat wanneer het niet 
de grondwettelijke Eerste en Tweede Kamer waren, het toch ook van 
toepassing zou zijn op het orgaan, dat dan die plaats zou innemen. 
De heer Aibarda is het er in ieder geval mee eens, dat in de 
tijd, dat het tot stand kwam, de gedachten in die richting gingen, 
dat het niet de Eerste en Tweede Kamer in haar gebruikelijke gedaante 
zouden zijn, maar dat het een rpeciaal geformeerd lichaam zou zijn, 
hoe dan ook. 

Op het ogenblik, dat het Militair Gezag werd ingesteld, heeft 
niemand voorzien, dat het gedurende een zo lang tijdperk zou moeten 
functionneren. Zij hadden toen aliemaal een voorstelling omtrect de 
wijze, waarop zich de bevrijding van Nederland zou voltrekken. De 
een dacht: drie, vier dagen, en de ander, drie, vier weken, maar dat 
het een halfjaar of meer in beslag zou nemen. dit verwachtte nie- 
mand. Dat is men pas gaan begrijpen na September 1944. De heer 
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Albardu denkt, dat men in Nederlarrd die veronderstelling ook niet 
heeft gekoesterd. 

Daardoor is de werking van het Militair Gezag wel een andere 
geworden dan men zich had voorgesteld. Het zou een zeer korte 
werking zijn, maar het is een zeer langdurige geweest. Het Militair 
Gezag zou dus onder de Regering staan, maar reeds te Londcn 
bleek herhaaldelijk, dat de leiders van het Militair Gezag dit lang 
niet altijd voldoende in het oog hielden. Er was bijvoorbeeld be- 
paald, dat, wanneer er bepaalde werkzaamheden werden verricht 
door het Militair Gezag, die behoorden tot een departement va:? 
een van de Ministers, die hönde!ingen niet zoaden worden gepleegd 
buiten kennis van de betrokken Minister. Maar het Militair Gezag 
ging volkomen zijn gang, meestal zonder de Minister daarvan iets 
te laten weten. 

Met betrekking tot het Besluit op de bijzondere staat van beleg, 
dat heel wat meer bevoegdheden van het Militair Gezag inhoudt dan 
bijvoorbeeld de liaisontaak van á.e Belgische en Franse Civil Affairs- 
organisaties, waarbij de vragen naar voren komen, of dit doelbewust 
is gebeurd en of men een vergelijking heeft gemaakt met de wijze, 
waarop men het in andere landen deed of wilde doen, verklaart de 
heer Albarda, dat hij niet gelooft, dat er een vergelijking was gemaakt 
met wat er in andere landen was bepaald. Dit besluit betreffende de 
bijzondere staat van beleg is, gelooft hij, in geen enkel opzicht een 
kopie of een navolging van een besluit van een andere mogendheid. 
Het is een zelfstandig besluit. Maar de heer Alharda vestigt er de 
aandacht op, dat in artikel 2 bet Slilitair Gezag zeer sterk beperkt is. 
Er wordt uitdrukkelijk gezegd: 

,,Wij behoi~den Ons voor, telkens wanneer Wij zulks wenselijk 
oordelen, te bepalen, hoever het militair gezag die bevoegdheden 
zal uitoefenen." 

In het derde lid van hetze,lfde artikel wordt gezegd: 
,,Het militair gezag richt zich voorts bij de uitoefening van 

zijn bevoegdheden naar Onze instructiën." 
Het Militair Gezag stond dus geheel onder het gezag van de Rege- 

ring, maar het heeft zich dikwijls als een vrij en autonoom instituut 
bewogen. Het ging bijvoorbeeld bij de voorbereidingen zeer ver. De 
heer Albarda noemt als voorbeeld: Op ecn goede dag vernam hij toe- 
vallig van een van ziin ingenieurso die ijat op zijn beurt weer toevallig 
had vernomen, dat het Militair Gezag een commissie had ingesteld 
voor de bestrijding van de watersnood, die van de inundatie een gevolg 
zou zijn. Daarvoor was bij het Departement van Waterstaat een staf 
van ingenieurs werkzaam en het Militair Gezag ging daarvoor zo 
maar een speciale commissie instellen, zorider dat daarvan de minste 
mededeling aan de Minister van Waterstaat werd gedaan en zonder 
dat er ook maar enig contact met het Departement van Waterstaat 
werd gezocht. De heer Albariln heeft zich daarover beklaagd bij de 
Minister van Oorlog en het gevolg is geweest, dat een van de in- 
genieurs van zijn departemerit is opgenomen in de commissie, zodat 
de heer Albarda tenminste een personele unie had en daardoor iets 
kon vernemen van wat er geschiedde. Op het gebied van de aanschaf- 
fingen, die gecentraliseerd waren bij het bureau, dat onder leiding 
stond van de heer de Gaay Fortnzan, ging he: Militair Gezag ook 
zijn eigen gang en volgde het zijn eigen wegen, zodat zijn bestellingen 
dikwijls volkomen de bestellingen, die door de departementen werden 
gedaan en overwogen, doorkruisten. Dit heeft dan ook aanleiding 
gegeven tot botsingen, het heeft ook aanleiding gegeven tot heel wat 
ongerief, want er werden door het Miiitair Gezag ook vele ambte- 
naren aan de departementen onttrokken. Men had daar een grote 
behoefte aan personeel en kon dit natuurlijk ook niet zo gemakkelijk 
uit de Londense en Engelse gemeenschap betrekken; het personeel 
moest een zekere ontwikkeling hebben. Er werden dus veel ambte- 
naren in betrokken, o.a. van zijn departement de enige jurist, die de 
heer Albarda had, en vier ingenieurs, Aanvankelijk werden die ambte- 
naren van tijd tot tijd voor oeleningen en cursussen opgeroepen -- dit 
was vrij lastig, maar daarover wil de beer Alharda niet vallen -, 
maar toen de bevrijding in Nederland was begonnen, in 1944, werden 
zij allen~aal voor duurzame werkzaamheid bij het Militair Gezag inge- 
schakeld, zodat zijn departement voor de helft leeg was. Juist op het 
ogenblik, dat zijn werkzaamheden ineer technische krachten gingen 
vragen, was hij er van beroofd. Pogingen om dit op te lossen leidden 
bijna nooit tot resultaat, want het Militair Gezag was schier ontoe- 
gankelijk voor verzoeken van de Ministers. 

Er zijn veel moeilijkheden geweest, die culmineerden in de houding, 
die het Militair Gezag heeft aangei~ornen tegenover het besluit van 
de Regering om de z.g. ,,kwartiermakers

9

' uit het Kabinet naar het 
Zuiden van Nederland te zenden, toen dit bevrijd was. Generaal K r u k  
heeft zich daar zeer sterk tegen verzet in een brief, die de grenzen 
overschreed van hetgeen voor hem geoorloofd werd geacht. Hij is daar- 
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voor ter verantwoording geroepen en het heeft een ogenblik geleken, 
dat  hij zijn ontslag zou krijgen. Hij gaf te kennen, dat  hij die Minis- 
ters als dwarskijkers in Nederland niet wenste te  zien, hij vond het 
beter. dat zii inaar weeblevei?. Het  zou vermoedeliik ook o p  het 
ontslág van d e  heer K& zijn uitgelopen, als deze~aangelegênheid 
inet wat meer voortvarendheid was behandeld; maar de behandeling 
er van werd zo vertraagd, dat tenslotte de sanctie te laat na het ver- 
grijp zou komen en toen is de zaak onafgedaan gebleven. D e  heer 
Albarda bevestigt, dat het resultaat van de brief van 12 November 
1944 slechts geweest is, dat aan de Minister-President werd opgedragen 
om generaal Kruls daarover te onderhouden en dat  men er verder 
eigenlijk niets meer van vernomen heeft. 

Op  de vraag, of de instructies misschien wat ruim gesteld waren, 
zodat de chef staf Militair Gezag deze vrij ruim kon interpreteren, 
waardoor de mogelijkheid bestond, dat van de bevoegdheden een 
groter gebruik is gemaakt dan door de  Regering misschien bedoeld 
is, verkltiart de heer Albarda, dat, als hij zich goed herinnert, er i n  
werkelijkheid niet formeel tot vele beperkingen is overgegaan, maar 
dat hing - naar het hem voorkomt - grotendeels af van het beleid 
van de Minister van Oorlog, want de  Minister van Oorlog was het 
contact tussen het Militair Gezag en de  Regering en deze Minister 
scheen zich met de gang van zaken vrij goed te kunnen verenigen. D e  
heer Albarda gelooft althans niet, dat de Minist,er van Oorlog dikwijls 
ingegrepen heeft in kwesties van het Militair Gezag. 

Ten aanzien van de vraag, of de Minister-President zich, toen er 
bezwaren waren van d e  zijde van de heer Kruls tegen de vestiging 
van Ministers-kwartiermakers in Nederland, in verbinding heeft 
moeten stellen met hei geallieerde opperbevel om dit gedaan te 
krijgen, zegt de heer Albarda, dat hij het wel gelooft, maar niet zeker 
weet. Toen die kwartiermakers in Oisterwijk waren, zij waren met 
hun vieren, de  heren van derz Broek, van Heuven Goedhart, van 
Lidth de Jeude en nog een ander, verscheen er een officier van het 
Militair Gezag. Die was onmiddellijk in het hotel gekomen, toen 
zij daar waren aangekomen. Zij vatten dit eerst o p  als een een- 
voudige beleefdheid en dachten, dat  Irij een liaison-officer was; maar 
het scheen, dat hij een controleur was, want hij eiste toegang tot de 
Ministersbesprekingen. D e  heer van derz Broek heeft geweigerd hem 
toe te laten en heeft gezegd: ,,Als wij u wat te zeggen hebben, zullen 
wij het u wel mededelen". Maar deze officier was daar naar toe ge- 
komen met de opdracht o m  de Ministersvergaderingen bij te wonen 
en daaromtrent te  rapporteren. Dit was wel een heel merkwaardig 
feit. 

E r  waren veel klachten over het beleid van het Militair Gezag 
en deze hebben mede geleid tot de Kabinetscrisis van 1945. O p  
11 December 1944 had de heer Albarda al een brief geschreven 
aan de Minister-President, waarin hij zich beklaagde over een groot 
aantal dingen, o.a. over het Militair Gezag. D e  heer A1ba.d~ citeert 
uit deze brief het volgende: 

,,De positie der Regering is, naar mijn gevoelen, door het 
Militair Gezag ondermijnd. Mijn werk is door het Militair Ge- 
zag voor een zeer be!angrijk deel onmogelijk gemaakt. 

Gij weet, dat  ik altijd voor het begin van de overgangstijd d e  
noodzakelijkheid van de bijzondere staat van beleg heb erkend. 
Ook heb ik - hoe gebrekkig mij ook de personele samenstelling 
van dat orgaan scheen te zijn - aan het Militair Gezag de 
plaats willen geven, die het toekomt, en in generaal Kruls had 
ik steeds een bijzonder groot vertrouwen. 

Het  Militair Gezag zou ondergeschikt zijn aan de  Regering 
en er zou geen sprake zijn van enige militaire dictatuur. Dit is 
de  geest van het Koninklijk besluit no. D 60. 

D e  werkeiijkheid is nu deze geworden, dat  de Regering en de 
Ministers in menig opzicht ondergeschikt zijn aan het Militair 
Gezag en dat  wij al op weg zijn naar een, zij het ook verlichte, 
militaire heerschappij. 

D e  ervaringen van andere Ministers, waarvan ik vernam, 
laat ik hier onvermeld. Ik bepaal mij tot mijn eigen ondervin- 
dingen en ik laat de feiten, voorafgegaan aan het vertrek van 
het Militair Gezag naar het vasteland, onvermeld. 

Onmiddellijk na de bevrijding van Walcheren deelde ik het 
Militair Gezag mede, dat ik een ingenieur van de Rijkswater- 
staat en een van de Provinciale Waterstaat, beiden uit Zeeland, 
voor e,en kort verblijf in Londen nodig had, teneinde mij om- 
trent de toestand in te lichten en mij voor te lichten omtrent 
maatregelen, bestellingen enz., waartoe hier met de grootste 
spoed zou moeten worden overgegaan. Generaal Kruls liet mij 
weten, dat aan mijn wens niet zou worden voldaan. Ik he5 hem 
toen geschreven, dat  een ingenieur van de  Rijkswaterstaat onder 
mijn gezag staat en niet onder het zijne en hem o m  ophelde- 
ringen verzocht. Die ophelderingen heb ik niet verkregen. Wel 



beloofde mij generaal Kruls, dat twee andere ingenieurs zouden 
komen. Zij zijn niet verschenen. Ik bleef zonder contact en 
advies. 

Omtrent Walcheren en het overige Zeeland, weet ik niets 
meer dan elke dagbladlezer. Geen enkel rapport is mij daarover 
gezonden. Of men daar aan het werk is en wie het herstelwerk 
ter hand neemt, het is de verantwoordelijke hjinister van Water- 
staat onbekend. Misschien moet ik zeggen: het wordt hem ver- 
borgen gehouden. 

Evenmin ontving ik op normale wijze en in voldoende mate 
rapporten van anderen. 

Wanneer mij zulke rapporten bereiken, is het meestal in door 
het Militair Gezag gemaakte afschriften en nadat zij ter kennis 
zijn gekomen van andere instanties dan die van mijn Departe- 
ment. 

Contact met mijn eigen ambtenaren in het bevrijde gebied heb 
ik op deze wijze weinig of niet. 

Ik heb de indruk, dat het Militair Gezag het gezag over de 
diensten van mijn Departement in het bevrijde gebied tot zich 
heeft getrokken. Dat is dan geschied zonder mijn raadpleging 
en zelfs zonder mededeling aan mij. 

Een treffend voorbeeld is de bevordering door het Militair 
Gezag van de hoofdingenieur Witteveen tot hoofdingenieur- 
directeur van een interprovinciaal district. Hiervan heeft gene- 
raal Kruls mij terloops in een brief, die over andere aangelegen- 
heden handelde, mededeling gedaan. Ik acht deze bevordering 
in strijd met het Koninklijk besluit no. E 124. Dat besluit spreekt 
niet van bevorderingen. Bovendien bestond dat interprovinciale 
district bij de Rijkswaterstaat niet. Tegen de materiële inhoud 
van de maatregel richt zich mijn bezwaar niet. Ik kan er echter 
geen vrede mee hebben, dat het Militair Gezag, zelfs zonder 
mijn voorkennis, maatregelen neemt, waartoe het niet bevoegd 
is en welke bij Koninklijk besluit op mijn voordracht behoorden 
te zijn getroffen, wat in enkele dagen mogelijk was geweest. 

Het schijnt, dat de secties van het Militair Gezag in het be- 
vrijde gebied ijverig werkzaam zijn. Dit juich ik uiteraard toe. 
Echter is, toen de organisatie der secties werd geregeld, uit- 
drukkelijk door ons, in overleg met de Minister van Oorlog, 
bepaald, dat zij zouden handelen in overleg met de betrokken 
Ministers. Met mij wordt generlei overleg gezocht; zelfs word 
ik, behoudens een enkele uitzondering, niet ingelicht. 

Alle correspondentie en de telegrammen van Ministers te 
Londen gewisseld met Ministers en ambtenaren in Nederland, 
worden verzonden door het bureau van het Militair Gezag op 
Arlington House. Mij is gebleken, dat van telegrammen, door 
mij aan Ministers in Nederland, nog wel met de aanduiding 
,,persoonlijk", gericht, afschriften zijn gezonden aan de chef van 
het Militair Gezag en aan andere instanties. Wat er met brieven 
gebeurt, weet ik niet. Wel heb ik ondervonden, dat vele brieven 
niet aan hun adres terecht komen. Ook heb ik vernomen, dat 
aan een Minister in Nederland gerichte dienstbrieven door het 
Militair Gezag zijn geopend. Op die wijzen wordt gehandeld in 
strijd met het tweede lid van artikel 11 van het Koninklijk be- 
sluit no. D 60. Zelfs gedachtenwisseling tussen Ministers wordt 
zodoende onmogelijk. 

Verstoken van voldoende inlichtingen uit Nederland, vatte ik 
het voornemen op, zulks in overleg met onze ambtgenoten van 
Financiën en van Oorlog, een bezoek aan het bevrijde gebied te 
brengen. 

De uitvoering van dit voornemen is mij door het Militair Ge- 
zag onmogelijk gemaakt. 

Het spreekt vanzelf, dat ik op die reis, waarbij ik vele be- 
sprekingen zou hebben te voeren, mij moest doen vergezellen 
door een secretaris, die ook met mij zou moeten terugkeren om 
te Londen de aantekeningen uit te werken en hulp te verlenen 
bij de uitvoering van de gemaakte afspraken. Hiervoor had ik 
ir. J. E. O'Breen bestemd. Ir. O'Breen is reeds sedert de aan- 
vang van onze wetkzaamheden te Londen als (vrijwillig en on- 
bezoldigd) medewerker aan mijn Departement verbonden. 
Later werd hij, hoewel hij de Engelse nationaliteit bezit, ook 
opgenomen in het Militair Gezag. Ik verzocht dus het Militair 
Gezag te Londen het mogelijk te maken, dat Ir. O'Breerz mij 
zou vergezellen. Ik ontmoette allerlei bezwaren en vroeg daar- 
om in persoonlijke brieven en telegrammen de hulp van de 
Minister van Oorlog. Hoewel ik deze zaak reeds op 27 Novem- 
ber met het Departement van Oorlog opnam en mededeelde, 
dat ik op 6 December wilde reizen, bleef elke beslissing uit. 

Ik stelde mijn reis uit tot 8 December, maar ook toen kon ik 
niet vertrekken, omdat ir. O'Breen nog niet mocht medegaan. 

19 
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Wel vernam ik, dat mzn ir. O'Breert, onafhankelijk van inijn 
wens en voor geheel andere doeleinden, naar het vasteland 
riep. Op Zaterdag 9 December ontving ik eindelijk een telegram 
uit Nederland. dat te kennen gaf, dat mijn wens niet zou worden 
vcrvuld. Ik heb dus van mijn voorgenomen vertrek moeten 
afzien. 

Hiermede heb ik u de lijdensgeschiedenis, die mij twee weken 
lang heeft gekweld, slechts zeer onvolledig weergegeven. Dzze 
korte beschrijving zal we1 genoeg zijn om u te doen gevoelen, 
dat nu bij mij de maat meer dan vol is. Als de verhoudingen nu 
zo zijn geworden, dat een Minister bij de uitoefening van zijn 
taak afhankelijk is van medewerking of tegenwerking van het 
Militair Gezag, dan is hetgeen bepaald en bedoeld is in het 
Koninklijk besluit no. D 60 op de kop gezet. Dan volgt het 
Militair Gezag niet meer de aanwijzingen van de Regering, 
maar dan zijn de Ministers onderworpen aan de aanwijzingen 
en afwijzingen van het Militair Gezag. 

Men heeft nu, ondanks mijn wens, uitgemaakt, dat ir. O'Breen 
naar het vasteland zal moetrn vertrekken. Daardoor zal ik dan 
de enige electro-technicus varliezen, waarover mijn Departe- 
ment in Engeland kan beschikken. In het bevrijde gebied van 
Nederland zijn tal van ervaren electro-technische ingenieurs. 
Het Militair Gezag heeft reeds ir. Stekelenburg uit Eindhoven 
als electro-technisch deskundige aangesteld. Mij ontneemt men 
nu de enige deskundige, die ik heb, en de staf van mijn Depar- 
tement, reeds ontwricht door het vertrek van een jurist en van 
drie ingenieurs met het Militair Gezag en verzwakt door de 
aanhoudende, ernstige ziekte van ir. Akkerman, wordt daardoor 
nog verder aangetast. Ik kan zo niet voortwerken. 

Mij is dus mijn seis niet alleen onmogelijk gemaakt, maar 
mij wordt ook het werk te Londen nog moeilijker gemaakt dan 
het in de gegeven omstandigheden reeds is. Ik acht het niet ver- 
antwoord mijn ambt nu te blijven bekleden en aansprakelijk- 
heid te blijven dragen voor een gang van zaken, die ik in ver- 
scheidene opzichten noodlottig acht." 

Deze brief, zo vervolgt de heer Alhurda, is de aankondiging van 
zijn ontslagaanvrage, waarbij dit niet de enige reden is, maar het 
citaat hield verband met het Militair Gezag. Van alle Ministers kan 
men dergelijke feiten vernemen; hetgeen niet wegneemt, dat hij aan 
de andere kant ook weer waardering heeft voor de vele dingen, die 
het hfilitair Gezag heeft verricht. Maar de juiste verhouding tussen 
het Militair Gezag en de Regering is niet in acht genomen en dik- 
wijls omgekeerd. 

Tenslotte merkt de heer Albarda op, dat de problemen, waarvoor 
de Regering stond, niet alleen beperkt waren tot het Militair Gezag, 
maar ook op ander terrein lagen. In Januari 1945 spitsten deze pro- 
blemen zich van alle kanten toe met het gevolg, dat ern dusdanig 
gemis aan homogeniteit ontstond. dat de ondergang van het Kabinet 
niet meer te voorkomen was. 

De heer van LidtA de Jeude, destijds Minister van Oorlog, heeft 
uiteraard een intensieve bemoeiing gehad met het probleem van het 
Militair Gezag. 

Het Militair Gezag heeft van de aanvang af onder hem geressor- 
teerd. 

Het Militair Gezag, aldus de heer van Lidfh de Jeude, begint 
ongeveer in 1943 betekenis te krijgen, nadat reeds een besluit op de 
bijzondere staat van beleg tot stand was gekomen. Dat was op 
11 December 1943. Het heeft geruime tijd geduurd, voordat dit be- 
sluit tenslotte een Koninklijk besluit werd. Toen hij in September 
1942 optrad, lag dat besluit al klaar. Maar er werden steeds wijzi- 
gingen en verbeteringen in aangebracht. Het besluit voorzag in een 
militaire voorziening, een militair apparaat, dat hier in de eerste 
bezettingsdagen - men dacht slechts een heel korte tijd - zou 
moeten functionneren. Dat apparaat zou een taak hebben te vervullen 
op een andere wijze dan vroeger bij de gewone staat van beleg. De 
Regering was tot de conclusie gekomen, dat men maar niet zonder 
meer de gewone staat van beleg, zoals deze in 1940 bestond, weer kon 
instellen of opheffen. Immers, er lagen vier jaar tussen. Dat leidde tot 
allerlei consequenties, ook op juridisch gebied. Toen is men gekomen 
tot het instellen van een buitengewone staat van beleg, hetgeen na- 
tuurlijk weer zijn consequenties had ten aanzien van het apparaat. 
Daar kwam nog bij, dat er vooral ook van geallieerde zijde, in het 
bijzonder dus door de Britten en de Amerikanen, werd aangedron- 
gen op de instelling van een militaire tegenspeler. Zij kregen hier 
bczettingsautoriteit en achtten het ongewenst, dat men de indruk 
zou krijgen, dat zij eigenlijk de Regering verdrongen. Zij wilden dus 
een tussenvorm hebbei?, een apparaat, waarmee zii konden handelen 
en praten, opdat er niet telkens conflicten tussen Regering en rnili- 
taire bezettingsautoriteiten zoudzn ontstaan. Die wens om tot een 
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militaire tegenspeler te komen was van de aanvang af al zeer uitge- 
sproken. Men had daarbij ook nog een andere gedachte. Het was nl. 
zo, dat het z.g. Allied High Command hier practisch alles te ver- 
tellen had, omdat het uit militair oogpunt alle maatregelen kon 
treffen, die men in het belang van de orde en rust nodig achtte; 
derhalve mocht men vrezen, dat het Allied High Command - slecht 
op de hoogte met de Nederlandse toestanden - zelf eigenlijk de 
macht zou hanteren en misschien minder wijze maatregelen zou tref- 
fen dan wanneer het met landgenoten overleg kon plegen. Hun stand- 
punt was: voorzover jullie het kunnen regelen, behoeven wij het niet 
te doen en voorzover jullie het niet regelen, zullen wij het zelf ter 
hand moeten nemen. Zij warm zeer geïnteresseerd in wetten en voor- 
zieningen, die hier bestonden. Er waren ook cursussen voor geallieerde 
officieren, die uitgezonden zouden worden om de ,,Civil Affairs" hier 
te behartigen en wanneer men een Nederlands apparaat tussen civiele 
autoriteiten en militaire bezettingsautoriteiten kon schuiven, kon men 
een heleboel goed doen. Dat militaire apparaat was afhankelijk van 
de wil van het AHied High Command; niettemin gaf het toch enige 
zekerheid, dat men rekening zou houden met de wensen, die het 
naar voren zou brengen. Dit is inderdaad ook gebeurd, zelfs zo, 
dat zekere onderdelen van de bevoegdheden van het Allied High 
Command konden worden overgedragen aan het Militair Gezag. 

Dat Militair Gezag is vastgelegd in een tweetal overeenkomsten 
van 16 Mei 1944. Dat is de overeenkomst geweest, die het Civil 
Affairs Agreement heette en gesloten werd met Engeland en Amerika 
afzonderlijk. Ze waren volkomen geliikluidend. Daarover was tevoren 
langdurig -overleg gepleesd. Door äil&-lei omstandigheden en doordat 
het een moeiliike materie betrof. hadden de onderhandelingen over 
wat er precies in die overeenkomst moest staan lang getraineerd. 
Eindelijk, eerst in Mei 1944, werd dat agreement plechtig ondertekend. 
De overeenkomst met Amerika heeft slechts in het begin in Limburg 
betekenis gehad. Later stond ons land natuurlijk helemaal onder hoede 
van de Canadezen en Montgon~cry. Het waren volkomen dezelfde 
overeenkomsten. De een werd gesloten tussen de heren van Kleffens 
en Edpn en de andere met de Amerikanen werd op hetzelfde uur ge- 
sloten door de heer van Lidth de Jeude met generaal Eisenhnwer. De 
Amerikanen gaven er de voorkeur aan, dat deze overeenkomst niet 
over Buitenlandse Zaken liep, om tot uitdrukking te brengen, dat het 
niet een overeenkomst was, waarbij Regeringsbevoegdheden werden 
overgenomen, maar een militaire overeenkomst van zeer tijdelijke 
aard. 

Het verschil tiissen de regeling voor België, waar wel een Belgisch 
militair apparaat ais tegenspeler was, maar dat niet veel anders tot 
taak schijnt te hebben gehad dan op te treden als liaison-officieren 
tussen het gealliesde bevel en de Brlgischc Regering, m.a.w. geen 
eigen besturende taak heeft gehad, en het Militair Gezag, dat wel deze 
besturende bevoegdheid gehad heeft, verklaart de heer van Licith de 
Jeude door te wijzen op de omstandigheden in België, die heel wat 
gemakkelijker waren dan hier te lande. Men behoefde eigenlijk niet 
zoveel te doen als hier nodig was. 

Op de vraag, of er inderdaad een verschil in de oorspronkelijke 
opzet was, deelt de heer van Lidth de Jeude mede, dat hij over de 
kwestie, wat er in België gebeurde, nog wel eens gesproken heeft met 
de heer de Schrijver, die zich daarmee bezig hield. Van een principieel 
verschil - misschien wel in de uitwerking, n a a r  niet in de opzet - 
heeft hij toen weinig geinerkt. Bovendien wist men in Nederland, 
voordat de eigenlijke gebeurtenissen zich afspeelden, ook wel, dat 
men Nederland dacht als een etappegebied. Dat bleek achteraf niet 
nodig, doch als het gebeurd was, was natuurlijk de situatie in Neder- 
land heel anders geworden dan in België. In dat geval zouden de 
militairen hier langer vertoeven en heel andere maatregelen moeten 
treffen, betrekking hebbende op de burgerbevolking. De zaak is eigen- 
lijk heel anders gelopen dan men gedacht heeft. Het heeft veel te 
lang geduurd en niemand heeft dat bij de instelling van het Militair 
Gezag zo kunnen zien. Dat is o.a. een van de redenen, waarom men 
zo spoedig mogelijk weer van het Militair Gezag af wilde. Men had 
nl. gedacht, dat hier militaire operaties zouden plaats vinden, die er 
eigenlijk niet geweest zijn. Nadat die militaire operaties geschied 
waren, zou, zodra orde en rust voldoende verzekerd waren. on- 
middellijk bet Militair Gezag verdwijnen. Dat was o.a. ook de beteke- 
nis van het z.g. Politiebesluit, dat was voorbereid, nl. om de bevolking 
zo spoedig mogelijk weer onder burgerlijk gezag te brengen. 

De aanvankelijke opzet van het Militair Gezag was een kleine 
kern van mensen te vormen, aan wie men zijn vertrouwen kon 
schenken en die konden optreden tot oplossing van netelige kwes- 
ties. Het Militair Gezag was gedecentraliseerd. Men had een in- 
stituut van militaire commissarissen, aan wie de chef van de staf 
van het Militair Gezag, generaal Kruis, zijn bevoegdheden ge- 
deeltelijk kon delegeren, hetgeen nodig werd geoordeeld, onidat met 
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het oog o p  de  gebrekkige verbindingen de centrale figuur niet altijd 
bruikbaar zou zijn, wanneer er plaatselijke beslissingen van urgente 
aard zouden zijn te nemen. Men heeft derhalve gezocht naar geweste- 
lijke of plaatselijke autoriteiten, die zelfstandig konden optreden 
binnen het kader van het Militair Gezag, waarvoor een aantal per- 
sonen tot militaire commissarissen werd benoemd. Deze instelling 
werd door de Ministerraad goedgekeurd en zij werden bij Koninklijk 
besluit benoemd. D e  militaire commissarissen, 60 tot 70 in getal, 
hebben in Engeland cursussen bijgewoond en oefeningen gehouden, 
waren zodoende ,,klaar gestoomd" o m  hier de eerste tijd het nodige 
te  kunnen verrichten. Toen men in Nederland kwam, zetelde aan- 
vankelijk het Militair Gezag te Brussel, hetgeen eigenlijk niet de  
bedoeling was geweest; de  Regering was nog te Londen, wat nog 
moeilijker was, terwijl de militaire commissarissen waren gevestigd 
in het bevrijde gedeelte van Nederland. Toen is -- vooral toen zich 
liet aanzien, dat het door de bevrijding van het land in twee gedeelten 
langer ging duren - het Militair Gezag zich geleidelijk gaan uit- 
breiden. Het is toen een groot apparaat geworden. 

D e  bedoeling was, dat  de Regering onmiddellijk het Militair Gezag 
gevolgd zou zijn, zodra de eerste phase, de z.g. ,,operational phase", 
de periode, waarin gevochten werd, voorbij was. Tijdens die phase 
zou de  Regering te Londen gebleven zijn of, waar ook wel eens over 
gedacht is, tijdelijk te Brussel, omdat het Militair Gezag bij alle 
principiële beslissingen, ook in die eerste phase, zoveel mogelijk con- 
tact met de Regering zou opnemen. Daar  is bitter weinig van terecht- 
gekomen, omdat in de eerste plaats de geographische omstandigheden 
al niet gunstig waren. D e  een zat te Brussel en de  anderen zaten te 
Londen. Dan is een contact niet zo eenvoudig. 

Met betrekking tot de  bewering, dat  degene, die te Brussel zat, er 
bezwaar tegen had, dat  de heren, die te Londen zaten, ook naar 
Brussel kwamen, merkt de  heer van Lidth de Jeude op, dat dit wel 
dikwijls gezegd is, maar dat de  waarheid is, of liever gezegd, de  werke- 
lijkheid is, dat  het Allied High Command het ook niet goed vond, 
omdat, zolang het land nog in een oorlogvoerende positie was, het er 
niet voor kon instaan, dat  de  Regering zich daar veilig en be- 
hoorlijk kon vestigen. Toen de heer Gerbrandy en hij naar Versailles 
gingen en deze kwestie bespraken met generaal Eisenhower en diens 
chei van de staf, zei generaal Eisenhower: Ik begrijp het: het is heel 
vervelend, dat  wij u eigenlijk nog niet de nodige faciliteiten kunnen 
verlenen o m  terug te keren, maar Montgomery heeft daar grote be- 
zwaren tegen. 

Dat  is ongeveer einde 1944 geweest, naar de heer van Lidth de Jeude 
meent in September of Octokier. Wel werd goed gevonden, dat er 
Ministers-kwartiermakers naar het Zuiden van Nederland zouden 
gaan. Dat  is zeer stellig besproken. D e  heer van Lidth ds Jeude erkent, 
dat het een vreemde figuur is, dat  de Minister-President en de Mi- 
nister van Oorlog zelf met de geallieerden over deze aangelegenheid 
moesten gaan spreken, terwijl het Militair Gezag eigenlijk bestemd 
was dit contact met de  militaire autoriteiten te onderhouden. Er  was 
natuurlijk algehele ontstemming, aldus de  heer van Lidth de Jeude, 
dat men van geallieerde zijde de  Nederlandse Ministers niet vrij liet 
gaan, als zij behoefte gevoelden naar Nederland terug te keren. Hij 
gelooft wel niet, dat  de heer Kruls het eens was met de  Regering, die 
vond, dat zij in Nederland moest zijn, maar de  heer Kruls behoefde 
dat niet te zeggen, want hij beriep zich o p  Montgomery en o p  het 
Allied High Command. 

Uit het feit, dat  het Kabinet zijn Minister-President en Minister 
van Oorlog afvaardigde om dat nog eens te gaan bepleiten, valt o p  
te maken, dat  men in de  wijze, waarop de  heer Kruls dit voorge- 
dragen heeft, niet ten volle vertrouwen had. Al  enige malen waren 
vergeefse pogingen aangewend en zij hadden d e  boodschap gekregen, 
dat het moment van terugkeer nog niet aangebroken bleek. H e t  
kwam hierop neer, dat  het Kabinet enigermate twijfelde aan  de  kracht 
van de voorbereidingen van de chef staf. 

D e  mening van de  chef staf was bekend. Aan  de  andere kant zegt 
de  heer van Lidth de Jeude nogmaals, dat, gesteld, dat de  chef van 
de staf brandend van verlangen was geweest o m  de Ministers zo snel 
mogelijk naar Nederland te krijgen, dat  toch niet gelukt was, zolang 
het Allied High Command dat  niet wilde. Het  Allied High Command 
had geen bezwaar, dat  de Ministers-kwartiermakers naar Nederland 
gingen, vooral niet omdat het wel kon inzien, dat  enkele Ministers 
de terugkeer van de  Regering wensten voor te bereiden. Het  ging 
over vier Ministers met enige ambtenaren, een beperkt aantal, want 
er was een groot tekort aan transportmiddelen. Men zag daarin 
geen officieel vertrek van de  Nederlandse Regering naar Nederland. 
D e  kwartiermakers zijn herhaaldelijk te Brussel geweest voor be- 
sprekingen met d e  chef staf Militair Gezag, maar het verblijf te 
Brussel kwam neer o p  een reis van kortere of langere duur. Men bleef 
er enige dagen en keerde dan weer naar Londen terug, waar de  



33223 (van Lidth de Jeude) 

33225 (van Lidth de Jeude) 

33227 (van Lidth de Jeude) 

33230 (van Lidrh de Jeude) 

33234 (van Lidth de Jeude) 

33237 (van Lidth de Jeude) 

33239 (van Lidth de Jeude) 

Regering nog zetelde. Men ging in plaats van te Brussel, in Oisterwijk 
zitten, waar men geen afdeling van het Militair Gezag had en ook 
geen eigen apparaat, in de eerste plaats omdat het op eigen grond- 
geb;ed was. 

Op de vraag, waarom de Nederlandse Regering niet definitief te 
Brussel is gaan zitten, antwoordt de heer van Lidth de Jeurle, dat 
het merkwaardige was, dat het Militair Gezag, dat te Brussel zat, 
evcn hard aan Montgomery zat te trekken o m  naar Nederland te 
gaan als de Ministers. In die dagen was het nog niet zo ver, aldus 
de heer van Lidth de Jeude, dat het verband tussen Regering en 
Militair Gezag zozeer zoek was geraakt, dat het leidde tot een ont- 
wrichting van de hoogste gezagsverhoudingen; dat is langzamerhand 
gegroeid. Men heeft niet geprobeerd een efficiente verhouding te 
bevorderen, omdat men steeds meende, dat Brussel maar een door- 
gangshuis was, dat zeer spoedig naar Nederland zou verplaatst wor- 
den. Het was niet zo aantrekkelijk om zich te Brussel te vestigen, 
omdat het niet op eigen gebied was en men gemeend heeft, 
dat het allemaal veel sneller zijn beslag zou krijgen dan gebeurd is. 

De  brief van 12 November 1944 van de chef staf aan de voor- 
zitter van de Raad van Ministers acht de heer van Lidth de Jeude 
in de verhouding, waarin een chef staf tot de Regering mcet staan, 
ongehoord. Het heeft dan ook bijna geleid tot het ontslag van de 
heer Kruls. Dit ontslag heeft de heer van Lidth de Jeude niet door- 
gezet, omdat de heer Kruls in de eerste plaats de man was, die 
voortreffelijk op de hoogte was, in de tweede plaats, omdat hij ook 
met het Allied High Command op zeer goede voet stond en in de 
derde plaats, omdat hij, naar Londen geroepen, daar zijn veront- 
schuldiging heeft aangeboden en gezegd heeft, dat hij zich door 
emoties had laten leiden en toegaf, dat dit niet te pas kwam. Het 
is een zeer onbehoorlijke brief geweest. De eerste opwelling was ook 
werkelijk, dat dit niet aanging. De heer Kruls is telegrafisch ont- 
boden en toen zijn er natuurlijk heel harde woorden gevallen, waarop 
hij eigenlijk zijn brief heeft ingetrokken. De zaak is toen niet ge- 
bleven, zoals die was. Aan de heer Kruls zijn daarop nog aanvullende 
instructies gegeven. Men mag niet vergeten, dat het zo was, dat het 
Militair Gezag een reeks van instructies had gekregen. Men had 
het niet zo maar de wei in gestuurd en gezegd: gaat nu maar naar 
eigen goeddunken militair gezag uitoefenen, maar het was gebonden 
aan een groot aantal besluiten. De heer van Lidth de Jeude herinnert 
zich, dat de heer van Boeven en hij naar aanleiding hiervan nog 
eens getracht hebben zekere punten, die zich toen voordeden, nader 
te regelen, zij het dan onder voorbehoud, dat de chef van het 
Militair Gezag zich tenslotte had te richten naar het Allied High 
Command. 

Voorts verklaart de heer van Lidth de Jeude, dat het voor de  
Ministers wel moeilijk was. Zij hadden allen hun eigen problemen. 
Hij gelooft, dat zij daarbij niet altijd overleg pleegden met de chef 
staf of hem er althans in mengden, zoals het toch eigenlijk moest. 
Dat  gaf natuurlijk ook wel eens frictie. 

Met betrekking tot de officier van het M.G., die uit Brussel was 
gekomen om de vergaderingen van de Ministers-kwartiermakers bij te 
wonen, zoals de heer Albarda verteld had, merkt de heer van Lidlh de 
de Jeude op, dat de heer Albarda er niet bij was; die zat toen te Londen. 
De heer van Lidth de Jeude is ook in Oisterwijk geweest, maar hier 
weet hij niets van. Hij herinnert zich wel, dat er een officier aankwam, 
die liaison-officier van het Militair Gezag werd genoemd, maar dat 
was de man, die de boodschappen overbracht. Een ondergeschikt 
officier. Hij wil niet tegenspreken, dat die man misschien gekomen 
was met aspiraties om de vergaderingen van de  Ministerraad ge- 
regeld bij te wonen, maar dat is nooit gebeurd zonder hun nadrukke- 
lijke toestemming. 

De  heer van Lidth de Jeude erkent, dat er wel verkeerde verhou- 
dingen waren. Persoonlijke elementen spelen daar een grote rol bij. 
Hij heeft in begin December - dus voordat de Kabinetscrisis ont- 
stond - zijn ontslag al aangeboden. Hij gelooft, dat het e genlijk 
hierdoor kwam, dat men enigszins overspannen was door de gebeur- 
tenissen en er langzamerhand te veel persoonlijke elementen in het 
geding waren gekomen. Als hij de zaak nu achteraf bekijkt, kan hij 
niet zeggen, dat bepaald dit geval of een ander geval reden van ont- 
wrichting was. Men mag echter niet vergeten, dat er toen gern mensen 
beschikbaar waren. Men zat wel heel krap in geschikte krachten. Het 
was dikwijls zo - de heer van Lidth de Jeude heeft het zelf ook enige 
malen medegemaakt -, dat zij moesten zeggen: die kunnen wij niet 
gebruiken, dus we ontslaan ze. Maar dan had men daarvoor in de  
plaats geen andercn. Er was een chronisch tekort aan mensen, dat 
z e s  belemmerend werkte. 

De heer van Lidth de Jeude heeft de heer Kruls natuurlijk van 
nabij meegemaakt; deze heeft uitstekend werk verricht. De heer 
Kruls was voor zijn functie werkelijk heel goed. In  elk geval, als zij 
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hem toen hadden geloosd - en daar ging het eigenlijk om - zouden 
zij niet geweten hebben wie hem zou hebben kunnen vervangen. Hij 
had een zeer belangrijke post. 

Toegevend, dat de gezagsverhoudingen in de eerste plaats goed 
moeten zijn en dat dit ecn element is van groter belang dan een tech- 
nisch zo goed mogelijke voorziening, wijst de heer van Lidtiz de Jeude 
er nog op, dat het aan de andere kant echter toch ook zo is, dat rnen, 
wanneer men het Militair Gezag instelt en het bijzondere bevoegd- 
heden geeft, wat het geval was, en het ern grote mate van zelfstan- 
digheid laat, wat ook het geval was, niet telkens kan ingrijpen in de 
dagelijkse uitvoering. Vroeger zijn hier met de opperbevelhebber ook 
wel eens moeilijkheden over ontstaan. De heer van Lidth de Jeude 
vraagt zich af, of het geval hier zo lag, dat de heer Kruls over de 
grenzen, die de Regering getrokken had, heen is gegaan en dat hij 
zich daarbij verzet heeft tegen de door de Regering gegeven instruc- 
ties. In de instructies, zoals de heer Kruls die moest uitvoeren, was 
het voor sommigen van de Ministers ook wel eens moeilijk te wennen 
aan het optreden van het Militair Gezag. De Regering had ruime 
bevoegdheid verleend aan het Militair Gezag en bij de uitoefening 
daarvan wilden de Ministers toch eigenlijk allen wel een woordje mee- 
spreken. En dat werd wel eens moeilijk. Er waren tal van besluiten 
genomen, waarbij de bevoegdheden van de heer Krzils geregeld wer- 
den. Men kon natuurlijk niet alles regelen, zodat er altijd een gederlte 
van wat er gebeuren moest overbleef, waarvoor hij nadere instructies 
moest krijgen. De indruk van de heer van Lidth de Jeude is, dat daar- 
over in de beginperiode van het Militair Gezag niet zoveel moeilijk- 
heden geweest zijn. Men dacht ook wel e-ns ten onrechte, dat het Mili- 
tair Gezag verkeerd optrad. Dat kwam o.a. door gebrek aan contact. 
Om een voorbeeld te noemen: Men heeft de heer van Lidth de Jeude 
eens verweten, dat het Militair Gezag brieven had gecensureerd. Hij 
wist er niets van. Achteraf bleek dit dan ook ein misverstand te zijn, 
doordat er op ern brief, die met ern strookje dichtgeplakt was, ein 
stempel van het Militair Gezag stond, welk stempel alleen nodig 
was voor het vervoer der brieven. Men was altijd klaar o!n te zeggen: 
het Militair Gezag heeft dit of dat gedaan. Maar als men geval voor 
geval uitzocht, bleek vaak, dat overdreven werd en dat het tenslotte 
meeviel. 

De heer vari Lirlrh de Jeude gelooft, dat de voornaamste grief van 
een aantal Ministers tegen het Militair Gezag was, dat men het te 
uitgebreide bevoegdheden gegeven had. Hij herinnert zich echter geen 
enkel geval, waarin men zei: wij wensen, dat deze of gene bevoegdheid 
van het Militair Gezag wordt ingetrokken. Dat heeft zich nooit voor- 
gedaan. Het intrekken van bevoegdheden van het Militair Gezag heeft 
de Regering aan zich gehouden, met het oog op het geleidelijk liqui- 
deren van dit apparaat. 

De vraag, of het Militair Gezag een eigen politiek is gaan voeren 
en er in geslaagd is die politiek door te voeren, beantwoordt de heer 
van Lidth cle Jeude door te zeggen. dat hij niet weet, of dit inderdaad 
gebeurd is. De verhoudingen waren vervelend en moeilijk. Er was 
een grote verwijdering merkbaar. Maar of nu de Regering bepaalde 
dingen wenste, die het Militair Gelag niet deed, weet hij niet, 

Tegenover de ernstige grieven van vier Ministers - van een Kabi- 
net, dat al e;.n aantal vacatures had - tegen de wijze, waarop hun be- 
stuursdaden door het Militair Ge7aq doorkruist werden, betoogt de 
heer van Lidth de Jeude, dat het Militair Gezag zich op het standpunt 
stelde: Gij, Regering, hebt mij afgevaardigd om, zolang gij in Londen 
zijt, voor U met het Allied High Command de zaken te regelen en 
wij kunnen niet verklaren, dat er tweeërlei vertegenwoordiging van de 
Regering ovtreedt, nl. dat u eigener beweging hier ook bestuursdaden 
gaat verrichten. Dat wil zeggen niet de Regering, maar de Ministers. 

In verband met de wrijving tussen de Regering en het M. G. wijst 
de heer van Lidth de Jeude er op, dat hij er al enige malen op aan- 
gedrongen had eerder af te treden, maar op speciaal verzoek, omdat 
het Kabinet toch collectief zou aftreden, heeft hij gewacht tot Fe- 
bruari. De reden daarvoor was, dat hij vond, dat het niet langer ging, 
zoals het toin was ten o~zichte  van de opvattingen en regelingen ten 
aanzien van het Militair Gezag. Men kon toch niet telkens over allerlei 
voorvallen blijven strijden. Hij stond op het standpunt, dat men zich te 
Londen daarover duidelijk moest uitspreken, doch dit bleef achter- 
wege. Hij voelde zich verantwoordelijk voor het Militair Gezag als 
militaire organisatie, hoewel het van de aanvang af de opzet was, 
dat de andere Ministers medeverantwoordelijk waren. Er waren di- 
verse afdelingen bij het Militair Gezag, die de andere Ministers aan- 
gingen, wier ambtenaren in die afdelingen zitting hadden. Wanneer 
er iets te bespreken was, zou dat geschieden in overleg met of via de 
Minister van Oorlog, hetgeen niet voldoende gebeurde. De onbevre- 
digdheid van de heer van Lidth de Jeude bestond hierin, dat de ambt- 
genoten zijns inziens onvoldoende vertrouwen schonken aan het 
Militair Gezag. Hij stond meestal aan de kant van het Militair Gezag. 
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Dit verklaart ook het feit, dat men in het Kabinet niet gemakkelijk 
tot een e-nsgezinde politiek kon komen. Van begin af aan waren de 
meningen over het Militair Gezag al enigszins verdeeld. 

De brief van 12 November 1944 had voor hen een reden kunnen 
zijn om te zeggen: wij ontslaan de chef staf Militair Gezag. Men heeft 
dat niet willen doen met het oog op de vele consequenties, die daar- 
aan vast zaten. Men heeft geaoegen genomen met het bakzeil halen 
van de heer K~LIJs .  Daarmee was die zaak van de baan op dat 
moment. Men kon daar toch niet verontwaardigd over blijven, toen 
dat besluit eenmaal genomen was. De figuur bij het Militair Gezag 
was zo, dat de chef staf niet uitsluitend verantwoordelijk was aan tle 
Minister vdn Oorlog, maar aan de Regering. Dat is dus hetzelfde 
als het geval was met de opperbevelhebber in de periode 1939-1940. 
Het had zo moeten zijn - zo luidde de regeling ook -, dat de 
hlinister van Oorlog namens de Regering optrad tegenover de chef 
staf, doch dat gebeurde niet altijd; dat is een van de grieven van de 
heer van Lidth de Jeude. Het gevolg daarvan was. dat hij de toestand 
niet kon overzien. 

Het hzd ook zo geregeld kunnen zijn, dat men die bevoegdheid 
gegeven had aan de Minister-President. Dit heeit de heer valz Lidtil 
de Jeude zelf voorgestaan, omdat er zoveel onderwerpen van alge- 
mene aard waren, die niets met bet Ministerie van Oorlog te maken 
hadden. Voor dagelijks contact had men de Minister van Oorlog aan- 
gewezen, die namens de Regering de zaken met de chef staf hlilitair 
Gezag kon behandelen. Daar was een uitdrukkelijk besluit over ge- 
nomen. Dat stond vast en de correspondentie ging via het Ministerie 
van Oorlog naar de andere Ministers. 

Van September 1944 tot Februari 1945 heeft de heer van Lidth de 
Jeude ineestal te Londen vertoefd. Enige malen is hij riaar Brussel 
geweest en later is hij naar Oisterwijk gegaan. De langste tijd was hij 
echter te Londen. Departementale werkzaamheden kon hij te Oister- 
wijk niet verrichten, want daar had hij geen apparaat. Hij hield daar 
besprekingen met het Militair Gezag. 

Ten aanzien van de moeilijkheden van de heer Burger, die te 's-Her- 
togenhosch een eigen apparaat voor Binnenlandse Zaken wilde op- 
bouwen, wijst de heer van Lidth de Jelede er op, dat de heer Burger 
dat voornemen niet aan de Ministerraad heeft voorgelegd. Hij heeft 
dat eigener beweging gedaan, waaruit moeilijkheden zijn ontstaan. 

Omtrent de controverse, die tenslotte ontstaan i5 tussen de Regering 
en het M.G., denkt de heer van t i d t h  de Jeude, dat deze ontstond in 
de periode, waarin de Regering nog te Londen zetelde. De bezoeken 
aan ons land werden niet gebracht met de uitgesproken bedoeling zich 
hier te vestigen, maar droegen een meer informatorisch karakter. Het 
lag toen zeker niet in de bedoeling, dat de Regering a1 in de eerste 
dagen in Nederland was. De heer van Lidth de Jeude gelooft, dat de 
chef staf van het Militair Gezag het daar roerend mee eens was. 
Hoewel de kwestie blijft, dat verschillende Ministers meenden, dat zij 
zelfstandig wat konden doen, hetgeen hun evenwel moeilijk en in 
sommige gevallen zelfs onmogelijk werd gemaakt door een aan de 
Regering ondergeschikte ambtenaar, gelooft de heer van Liífth de 
Jeude aan de andere kant, dat de Ministers, die dat wilden, dit beter 
in de Regering hadden kunnen bespreken en niet incidenteel, als zij 
hier kwamen. De heer van Lidth de Jeude aanvaardt, dat in bijzondere 
omstandighcden een bijzondere bewegingsvrijheid ook voor de afzon- 
derlijke Ministers nodig kan zijn. 

De heer van Lidth de Jeude gelooft, dat de zaak zo ligt, dat het 
verband door de omstandigheden eigenlijk te los geworden was en 
daardoor niet voldoende overleg kon worden gepleegd. Hij geeft toe, 
dat het verband in tweeërlei opzicht los was geworden, in de eerste 
plaats territoriaal gezien, omdat men verspreid was en ten tweede om- 
dat politiek gesproken de binding in het Ministerie zelf een heel eind 
op weg was opgelost te worden. Het Kabinet is een hele tijd demis- 
sionnair gebleven. Men was natuurlijk op het laatst a1 enigszins met 
lamheid geslagen, voordat het eigenlijke ontslag kwain. 

Voor het overige meent de heer vai7 Lidth de Jeude, dat de optet 
van liet gehele Militair Gezag en het overleg met de geallieerden 
niets te wensen lieten. Integendeel, de geai!ieerden waren zeer inge- 
nomen riet de wijze, waarop de zaak werd aangepakt. Daarmee zijn 
nooit enige moeilijkheden geweest. Er waren intern wel moeilijkheden, 
maar de gang van zaken als zodanig was in orde. 

Wanneer de verhouding tussen Regering en Militair Gezag anders 
was geweest en de gealiieerden Ineer met de Nederlandse Regering te 
maken hadden gekregen, hadden de geallieerden dat naar het oordeel 
van de heer van Lidth de Jeude waarschijnlijk niet geaccepteerd. De 
geallieerden waren er bepaald op gesteld, dat de exponent van hel 
Nederlandse gezag het Militair Gezag zou zijn. De geallieerden hebben 
nooit over zaken, bezet Nederland betreffende, rechtstreeks met de 
Regering overlegd. Het Militair Gezag behoorde in belangrijke zaken 
tegenover de geallieerden op te treden, zoals de Regering dat wenste, 
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natuurlijk met inachtneming van de bijzondere bevoegdheden, die 
het had gekregen. 

De heer van Angeren, het Besluit op de bijzondere staat van beleg 
nader toelichtend, wijst op een passage uit een rapport, dat hij daar- 
over heeft opgesteld. Hij citeert: 

,,Bij het Ministerie van Oorlog was men reeds in 1941 be- 
gonnen de Wet Staat van Oorlog en Beleg aan de hand van de 
ervaringen in 1940 te bekijken. Mr. van Houten van dat depar- 
tement oriënteerde zich daarbij tevens op een, ik meen in 1935, 
samengesteld rapport van overste Sas en mr. Caljé, waarin enige 
postulaten met betrekking tot herziening van de oude wet wer- 
den behandeld. Een ontwerp-Oorlogswet werd mij in 1941 ter 
beoordeling voorgelegd. Ik stond toen tamelijk afwijzend tegen- 
over een sterke uitbreiding van de bevoegdheden van de mili- 
tairen in burgerlijke zaken. Ik meen van mijn zienswijze in een 
rapport aan mijn Minister, prof. Gerbrandy, duidelijk te hebben 
doen blijken. Er was ook elders belangstelling voor het onder- 
werp, want ook de militaire afdeling van de studiecommissie- 
Rijkcns kwam met een rapport. Een en ander leidde er toe, dat 
nog in de laatste maanden van 1941 een commissie werd ge- 
vormd, bestaande uit de heren Kruls en van Houten voor Oorlog, 
mr. de Jager voor Justitie en de heer v. d. Putfen voor Binnen- 
landse Zaken. Ook deze commissie, die haar taak zeer serieus 
opvatte, kwam met een ontwerp, waarbij tenslotte niet werd 
overgegaan tot aanvulling van de oude wet, doch tot het tot 
stand brengen van een nieuwe noodregeling. 

In Januari 1942 werd mij door de Commissie Terugkeer op- 
gedragen het ontwerp (dat dus door die vorige commissie was 
geleverd) te bekijken en desnoods een gewijzigd ontwerp aan de 
commissie voor te leggen. Uitvoerig is toen met kolonel Sas en 
mijn medewerkers besproken in hoeverre het noodzakelijk was 
bij terugkeer in Nederland: 

a. de staat van beleg af te kondigen; 
b. bij die staat van beleg de bevoegdheden van de militaire 

Overheid verder uit te breiden dan die, bij de oude wet verleend. 
Omtrent punt a bestond geen verschil van mening. Allen 

waren van oordeel, dat, hoe de bevrijding ook mocht verlopen, 
een militair bewind voor enige tijd nodig zou zijn. Ook bij het 
door een terugtrekkende beweging der Duitsers vrijvallen van 
Nederland zou een, zij het lichte, militaire bezetting nodig zijn, 
terwijl tal van maatregelen terstond moesten worden genomen, 
waartoe de civiele Overheid de bevoegdheid miste (gedacht werd 
daarbij o.a. aan het vastzetten en gevangenhouden van allerlei 
personen, N.S.B.-ers en andere van het heulen met de vijand 
verdachte personen). 

Punt b zou wellicht tot verschil van mening aanleiding hebben 
kunnen geven, ware het niet, dat een factor, buiten de beschik- 
king van Nederland en de Regering om, haar invloed derd 
gelden. Gebleken was nl., dat de Amerikanen waren begonnen 
met het oprichten van een school voor ,,Military Government" 
en in groten getale mensen gingen opleiden, die als ,,Civil Affairs 
officers" met de legers zouden optrekken om in de bevrijde en 
veroverde gebieden het burgerlijk bestuur over te nemen. In een 
artikel van de ,,Christian Science Monitor" werd daarvan een 
uiteenzetting gegeven. Ook de militaire macht onder Brits bevel 
bleef niet achter en het duurde niet lang, of men kwam bij ons 
ook om inlichtingen vragen over het burgerlijk bestuur in Neder- 
land. Onderhandse besprekingen voerden tot het inzicht, dat 
zowel Amerikanen als Engelsen zich geroepen achtten de eerste 
tijd het volledige bestuur over Nederland geheel zelfstandig te 
gaan uitoefenen. In het oog moet worden gehouden, dat in die 
periode aan niemand ook maar bij benadering bekend was, waar 
de invasie zou plaats hebben en evenmin, zoals vanzelf spreekt, 
hoe, na een gelukte invasie, de oorlog zou verlopen. Kennelijk 
was er één punt, dat men voor zeker mocht nemen, namelijk dit: 
hoezeer al de bevrijding der door de Duitsers bezette gebieden 
mocht slagen, er nog geruime tijd zou verlopen, vooraleer 
men de Duitse legers, op hun eigen gebied teruggetrokken, zou 
hebben verslagen. 

In deze visie zou Nederland met zijn havens en waterwegen 
een zeer belangrijk etappegebied worden, waarover de geallieerde 
militaire Overheid in volle vrijheid zou moeten kunnen beschik- 
ken. De krijgsmacht van Nederland speelde om haar geringe 
omvang in het legerverband geen rol van betekenis. Het enige, 
wat overbleef was, de Amerikanen en vooral ook de Britten er 
van te overtuigen, dat wij zelf bezig waren een militaire ,,Civil 
AffairsW-organisatie op te bouwen, die, met alle vereiste steun 
aan het geallieerde leger, de zaken in eigen land zou kunnen 
bedisselen. En daarvoor was nodig een ,,Militair Gezag", dat 
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met zodanige ver strekkende bevoegdheden was voorzien, dat 
van de zijde der geallieerde militairen nimmer kon worden ge- 
zegd: ,,Dat kunt gij niet? Dan zullen wij het doen." 

In deze sfeer en met het oog op deze omstandigheden moet 
het Besluit op  de Buitengewone Staat van Beleg en de voor- 
bereiding tot de organisatie van het Militair Gezag worden 
gezien. Aldus wordt ook later het ,.military agreement" (van 
16 Mei 1944) duidelijker en kan blijken, dat met onze regeling 
van de buitengewone staat van beleg bij dat ,,agreement" een 
zekere overwinning op het veldwinnend standpunt van de Britten, 
dat hun in Nederland een belangrijk terrein van British ,,Military 
Government" wachtte, was behaald. (Ze hebben er toen prac- 
tisch van afgezien.) 

Werden enerzijds aan het Militair Gezag belangrijke en in- 
grijpende bevoegdheden toegekend, anderzijds werd door ons 
er naar gestreefd ezn vorm te vinden, waardoor de Regering op 
het doen en laten van dat gezag meer vat hield en in staat was 
de omvang der bevoegdheid op korte termijn in te perken. Uiter- 
aard trad hier verschil van mening tussen de militaire en de 
civiele ontwerpers aan de dag. De militaire heren verzettrn zich 
- en niet geheel zonder grond - tegen de mogelijkheid, dat 
bepaalde maatregelen van het Militair Gezag door een eenvoudig 
ingrijpen van een Minister ongedaan zou kunnen worden ge- 
maakt. 

De belangrijkste mogelijkheden van beperking zijn in de tot 
stand gekomen regeling gelegen in: 

1. het is niet de opperbevelhebber, die de beslissing zal heb- 
ben, doch de Kroon wijst de militaire autoriteiten, met het bij- 
zonder gezag bekleed, rechtstreeks en middellijk aan (art. 2, 
lid 1); 

2. het Militair Gezag wordt alleen uitgeoefend voorzover 
zulks voor de handhaving en het herstel der uit- en inwendige 
veiligheid van de Staat nodig is, terwijl de Kroon te allen tijde 
nog kan beoordelen in hoeverre het Militair Gezag zijn be- 
voegdheid zal uitoefenen; 

3. het Militair Gezag richt zich naar de instructies van de 
Regering. 

Het laatste punt is het belangrijkste. Alle Ministers hebben 
het besluit gecontrasigneerd en zijn, ieder voorzover hem be- 
treft, verantwoordelijk voor de uitvoering. De bedoeling was, 
dat niet alleen iedere Minister zou medewerken aan de totstand- 
koming van een afdeling in het Militair Gezag, welke speciaal 
het voorwerp van zijn zorg zou behartigen, doch ook dat hij 
desnodig een instructie voor die afdeling zou samenstellen en 
met medewerking van de Minister van Oorlog zou uitvaardigen." 

Dit laatste punt nader toelichtend, verklaart de heer van Angeren: 
Er bestaan instructies van de Kroon. Men zag het zo: Volgens de 

oude wet konden eigenlijk geen instructies aan de opperbevelhebber 
worden gegeven. Deze was min of meer afhankelijk van de Minister 
van Oorlog. De heer 5an Angeren denkt hierbij aan de strijd, die er 
altijd geweest is, of de opperbevelhebber onder de Minister van Oorlog 
of onder de Kroon stond. Het is een heel oude strijd, zoals bekend, 
welke ook nog direct vóór de laatste oorlog gespeeld heeft, doch door 
bepaalde instructies is opgelost, nl. dat de opperbevelhebber zou 
komen onder de Ministerraad. 

Het Militair Gezag bestond - althans zo is het bij het begin der 
uitvoering geweest en zo was het ook gedacht - uit verschillen~de 
afdelingen: Justitie, Sociale Zaken, Economische Zaken, Financiën, 
aan de samenstelling waarvan i'edere Minister kon medewerken. Er 
was een kern, welke dan later voor uitbreisding vatbaar was. Aan 
deze mensen konden door de betreffende Minister instructies gegeven 
,worden, adie o p  zijn terrein lagen. Deze instructies moesten vastgestelmd 
worden door de Kroon, op de basis derhalve van het derde lid van 
artikel 2 van het Besluit D 60: ,,Het Militair Gezag richt zich voorts 
bij de uitoefening van zijn bevoegdheden naar Omze instructiën. Al 
deze instructiën worden door Onze Minister van Oorlog mede-onlder- 
tekend." M.a.w. niet iedere Minister geeft bij de Kroon alleen uitleg 
van zijn instructie, maar hij contrasigneert de instructie, dus is er 
medeverantwoordelijk voor. Naar de mening van de heer van Ange- 
ren was er dus een belangrijke vooruitgang bij h'et verlenen van 
bevoegdheden; men kon >die bevoegdh'eden dus beperken en men 
kon instructies geven. 

,,Wat Justiti'e betreft, heb ik" - zo citeert de heer van Angeren 
verder uit zijn rapport - ,,bij de organisatie van de vaste kern 
van het Militair Gezag te Londen, voor wat de behartiging van 
de zaken van ons departement betreft, zeer ten bezware van de 
werkzaamheden op het departement enige vooraanstaande krach- 
ten voor de Afdeling Justitie en Politie aan die kern afgestaan. 

20 
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Ik heb ze zoveel mogelijk onderricht en bijgestaan. En zo heeft 
menige andere Minister gehandeld. Van het grootste belang 
was het contact niet te verliezen. Van instructies is het, zover 
mij bekend, niet gekomen, althans niet van instructies, zoals die 
bij de opzet waren bedoeld." 

Er  is een algemene instructie van het Militair Gezag, maar de heer 
van Ailgeren gelooft niet, dat er bijzondere instructies zijn. Er zijn 
geen instructies gemaakt, voorzover hem bekend is, of dit moet later 
gebeurd zijn. De heer van Angeren weet niet, of er Ministers geweest 
zijn, die dit bevorderd hebben. Strikt juridisch moesten het natuurlij!: 
allemaal instructies van de Kroon zijn en een Minister kon het 
natuurlijk gedaan krijgen op korte termijn zo'n instructie uitgevaar- 
digd te krijgen. 

Het kan wel zijn, dat er later instructies zijn uitgevaardigd. De heer 
van Angeuerl heeft daarvan echter geen kennis gedragen, als ze niet 
op het gebied van Justitie lagen. 

De heer van Angeren citeert voorts uit zijn rapport: 
,,Mijn bedoeling is het steeds geweest, dat het Militair Ge- 

zag, waar mogelijk, zo spoedig mogelijk zijn bevoegdheden 
moest neerleggen en vervangen moest worden door de burger- 
lijke organen, arbeidend onder de rechtstreeks verantwoordelijke 
Ministers. 

Dat ik dit dwingend noodzakelijk vond, moge blijken uit de 
samenstelling van het Buitengewoon Politiebesluit, hetwelk door 
het verlenen van de onontbeerlijke bijzondere bevoegdheden 
aan de Minister de mogelijkheid opende een niet onbelangrijk 
deel van de bevoegdheden van het Militair Gezag te doen 
eindigen." 

De heer van Angeren merkt hierbij op, dat dit altijd bij elkaar 
gezien moel worden. Wat Justitie betrof heeft hij direct gezegd: dit 
moet zo kort mogelijk duren, het Mi!itair Gezag moet zo gauw 
mogelijk de zaak hekindigen en de gehele aangelegenheid van de 
politieke delinquenten over laten gaan naar de Minister van Justitie. 

Het was de bedoeling van de heer van Angeren, dat de buiten- 
gewone bevoegdheden van de Minister van Justitie krachtens het 
Buitengewoon Politiebesluit veel eerder zouden aanvangen dan bij 
het intreden van de derde phase. De wet bestond en men was aan 
de voorbereiding bezig voor het Militair Gezag. De  heer van Ange- 
ren moest destijds de desbetreffende afdeling van het Militair Gezag 
instrueren omtrent de politie en datgene, wat moest gebeuren om 
zo gauw mogelijk de zaak over te dragen aan Justitie; hij moest hen 
daarop voorbereiden. Er zaten trouwens mensen van hem zelf in. 
zoals de heer Snijders en anderen. Dezen wisten dus, dat het zo 
gauw mogelijk over moest gaan naar Justitie. Hij had dit in een 
instructie willen neerleggen en hen daar helemaal op willen voor- 
bereiden. Ze hadden er op moeten werken, dat dit zo zou gebeuren. 
Door het niet tot stand komen van het Buitengewoon PolitieDesl~!it 
was de heer van Angeren in een moeilijke toestand komen te ver- 
keren. Dit brak diis al zijn goede voornemens, althans wat Justitie 
betrof. 

Met betrekking tot het contact, dat de heer van Angeren tussen het 
Departement van Justitie, toegerust met die bijzondere bevoegdheden, 
en de Civil Affairs-autoriteiten van de geallieerden gedacht had, 
verwachtte hij, dat, zodra onze militaire mensen het contact hadden 
overgenomen van de Engelsen, dezen het wel aan ons zouden over- 
laten. Hij gelooft, dat het praktisch ook zo gelopen is. De Engelsen 
hebben zich met het civiele bestuur nog maar heel weinig bemoeid, 
in ieder geval veel minder dan ze van plan waren. De  kosten, welke 
zij in Engeland voor die opvoeding gemaakt hebben, ~ i j n  volkomen 
nutteloos geweest, juist door het optreden van het Militair Gezag. 
Men vond overal Nederlandse militairen, die het werk konden doen. 
Het had ook opgevangen kunnen worden door het aanstellen van 
enige liaison-officieren. De bedoeling was zo gauw mogelijk de goede 
elementen er uit te halen; in de eerste plaats bij de politie, waarbij 
men een speciale groep wilde vormen voor het onderzoek naar 
politieke delinquenten. 

In antwoord op de vraag, wie )door de Regering was aangewezen 
om namens haar besprekingen te voeren met de ohef staf Militair 
Gezag, zegt de heer van Angeren zich niet te herinneren, hoe precies 
de afspraak geweest is, toen de bevrijding kwam, omdat hij toen geen 
Minister meer was. Hij meent echter, dat er afzonderlijke bespre- 
kingen gevoerd zijn - ook door andere Ministers - met het Militair 
Gezag. Natuurlijk was de Minister van Oorlog de eerste; hij voelde 
zich ook de eerst verantwoordelijke om met generaal Kruls bespre- 
kingen te voeren. De heer van Angeren zou echter niet kunnen zeg- 
gen, of er bij de bevrijding al een vaste afspraak was, of ieder 
voor zich zou handelen of dat alles over de Minister ban Oorlog 
zou lopen. 
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Het optreden van de Ministers in het bevrijde Zuiden in het sys- 
teem van het besluit D 60 ziet de heer van Angeren aldus. Het was 
naar zijn mening de verkeerde methode zich bij voorbaat tegen het 
Militair Gezag te richten. Er waren enige heren, die van het Militair 
Gezag niets moesten hebben. Daar heeft de heer van Angeren in de 
eerste plaats dit bezwaar tegen, dat zij mede ecn besluit gecontra- 
signeerd hebben, waarbij deze regeling getroffen werd. Men is ver- 
plicht die uit te voeren. Er is hier een wettelijk voorschrift. Hij gelooft, 
dat, wanneer men zich hier niet aan houdt, het verkeerde bereikt wordt. 
Het lag voor de hand, dat het Militair Gezag, in Nederland terug- 
kerende, ook al omdat het de zaken voor elkaar moest brengen in 
samenwerking en overleg me: de vreemde militairen, wel fouten moest 
maken. De heer van Angeren gelooft echter, dat men de meeste fouten 
voorkomt door zoveel mogelijk contact met het Militair Gezag op te 
nemen en dit contact te onderhouden. Als voorbeeld voert de heer 
van Aizgeren het geval van de heer vai2 Rhijn aan. Wanneer de heer 
van Rngeren secretaris-generaal bij Sociale Zaken geweest was, zou 
hij de h.linister hebben aangespoord en met deze hebben afgesproken: 
,,Ik ga de heer Krcrls en de mensen van de afdeling van het Militair 
Gezag, die ik zelf mee heb helpen vormen, namelijk de afdeling Sociale 
Zaken, er, welke mensen mij zerr na staan, vertellen, dat ik van plan 
ben dat en dat te gaan doen en overleggen, of wij dat niet samen kun- 
nen doen. Met deze mensen ga ik bespreken, of hetgeen ik van plan 
ben, ook mede in verband met de algemene maatregelen, welke zij 
nemen, nuttig is om te voorl<omen, dat door de een of andere maat- 
regel mijnerzijds niet direct gevoeligheden of wrijvingen ontstaan." De 
mogelijkheid was er immers, dat maatregelm elkaar in zekere mate 
konden kruisen. Hct was dus altijd aanbeve!enswaardig met de af- 
deling van het Militair Gezag contact te houden. 

Het door het Militair Gezag aanvankelijk ingenomen standpunt 
,,de Ministers behoren te Londen te blijven", is volgens de heer van 
Angevetz volkomen onjuist. 

De heer van Angel-(,r2 gelooft niet, dat, wanneer een Minister op 
zijn terrein iets had willen bereiken, hij geen ander middel had dan 
dat te formuleren en op grond van deze formulering een instructie 
van de Kroon aan het Militair Gezag uit te lokken, welke manier 
nogal omslachtig was. Het Militair Gezag stond hier toch tegenover 
een Minister van Justitie en tegenover een Minister van Sociale 
Zaken en in het algemeen stond het onder de Minister van Oorlog. 
Als de heer Kruls in dat geval gezegd had: ,,Ik beroep mij op 
artikel 2 van het besluit, mijn bevoegdheden liggen in dit besluit 
vast; ik hanteer die bevoegdheden en die bevoegdheden kunnen 
alleen beperkt worden door instructies en aanwijzingen van de 
Kroon; ik ben alleen bereid met u te praten, als u een aanwijzing 
van de Kroon kunt overleggen.", was hij volkomen onmogelijk ge- 
werst. Dan had hij terstond vervangzn b-horen te worden. De heer van 
Arígercrz zou dan tot de heer Kruls gezegd hebben, dat, indien hij 
nog een lang ambtelijk leven met de taak, welke hij had, wilde hebben, 
hij anders behoorde te praten; dat hij met de verantwoordelijke Minis- 
ter sprak en dat de heer var2 Angeren het volkomen onjuist vond, dat 
hij, nadat zij samen deze afdeling gevormd en voorgelicht hadden, 
een dergelijk standpunt innam. Hij zou hein verder gezegd hebben, 
dat hij ongeschikt was voor zijn taak. Als de heer Kruk  dat goed be- 
grepen had, zou hij daarmede uit de aard der zaak rekening hebben 
gehouden. Wanneer men echter niet met hem gaat praten en hem 
niet op zijn positie en verantwoordelijkheid wijst, maar eenvoudig 
zegt: Ik begin dan maar en dan krijg ik maar moeilijkheden met het 
Militair Gezag ...... Men had de zaak toch ook van de andere kant 
moetcn bekijken. Men moest er toch ook rekening mee houden, dat, 
wanneer een Nederlandse militaire commissaris, belast met sociale 
zaken, ergens voorbij een bordje, vermeldende ,,Departement van 
Sociale Zaken" komt en daar niets vanaf weet, dit evenmin goed te 
praten is. Men moet dergelijke zaken van beide kanten bekijken. 

De mening van de heer van Angererz komt hierop neer, dat, als een 
Minister regelrecht, zonder eerst te Brussel bij het Militair Gezag aan 
te gaan, in ,,Bosch en Ven" neerstrijkt en daar bepaalde dingen gaat 
doen, hij grote kans heeft de zaak in de war te sturen. Wanneer die 
Minister echter van Londen uit eerst naar Brussel gaat en daar zegt: 
,,Ik ben van plan om dit en dat in het Zuiden te gaan doen", heeft 
het Militair Gezag zich daarnaar te richten. Wanneer van het begin 
af aan was volgehouden, dat iedere Minister op zijn zeggenschap, 
verantwoordelijkheid en op zijn afdeling, welke hij zelf had helpen 
vormen, gestaan had, was het anders gelopen. Dat wil niet zeggen, dat 
alle ongelukken waren v~orkomen. Er zijn misschien heel wat mensen 
gekozen, die ongeschikt bleken en hier en daar misbruik gemaakt 
hebben van hun bevoegdheid, maar dan had men het meer binnen 
de perken kunnen houden en men had het kunnen overnemen. De 
moeilijkheid was echter, dat het uit de hand liep en men niets kon 
overnemen, omdat het allemaal buiten de Ministers om gebeurde. 



33355 (van Angeren) 

33359 (van Angeren) 

33360 (van Angeren) 

33361 (van Angeren) 

33362 (van Angeren) 

33363 (van Angeren) 

Dezen konden wel gaan zitten klagen van: ,,Ja, dat gebeurt allemaal 
buiten mij om en ik heb niets te zeggen.. . . . ." Dat gaat echter niet en 
naar zijn mening zijn er ook aan deze zijde verkeerde dingen gedaan. 

Het is voor de heer van Angereri moeilijk ern oordeel uit te spreken 
over het probleem van de ontwrichte gezagsverhouding in de periode 
van einde 1944, begin 1945. Hij kan slechts een practisch voorbeeld 
geven. Toen de heer van Heuven Goedhart als Minister was heen- 
gegaan, zat de heer van Angererz met de Minister a.i., die tegelijker- 
tijd Minister-President was, voor de moeilijkheid wat er nu moest 
gebeuren. De heer Gerbrandy zei: zo spoedig mogelijk naar Neder- 
land. De heer van Angeren was tot op dat moment nog niet in 
Nederland geweest, daar de heer van Heuven Coedhart dit liever zelf 
behandelde, hetgeen natuurlijk zijn goed recht was. De heer van 
Angeren bevond zich toen in de moeilijke positie om naar Nederland 
te gaan zonder volledig gezag. Hij is niet rechtstreeks naar ,,Bosch en 
Ven" gegaan, doch heeft zich eerst naar Brussel begeven, waar het 
Militair Gezag zich destijds bevond. Hij heeft tegen de heer Krtds 
gezegd: ,,Morgenochtend beginnen wij; die en die en die wil ik graag 
hebben". De heer van Angerctz heeft niet gevraagd, of hij het goed 
vond; hij kwam namens de Minister van Justitie! Al deze mensen, 
onder wie ook de drie professoren, die belast waren met het begin 
van het rechtsherstel, werden aangewezen en met deze personen heeft 
de heer van Angererz toen drie dagen aan een stuk alles besproken, 
o.a. wat zij gedaan hadden. Wanneer hem iets onjuist voorkwam, 
gaf hij order, dat terstond te veranderen en er rekening mede te 
houden, dat hij er onn~iddellijk rapport over moest hebben. Deze 
rapporten kreeg hij ook. Dit had plaats enkele weken na het hern- 
gaan van de heer van Heuveri Goedhart. De heer van Angerei~ 
deed dit ernvoudig, omdat hij meende, dat het zo hoorde. Niemand 
heeft hem gezegd: ,,Je moet aan de heer Kruls vragen, of dat goed 
is." Hij kon natuurlijk toen niet meer allerlei ding-n regelen, die uit de 
aard der zaak al geregeld waren. 

De heer Van Angeren deelt dit niet inede als kritiek op de andere 
Ministers, want hij weet niet, wat die gedaan hebben; het kan best 
zijn, dat dit ook zo door verschi!lenden van hen gedaan is. Hij zegt 
alleen hoe hij meent, dat het had moeten gebeuren. Door de wisse- 
ling in het Ministerie werd echter die bewuste band, welke hier ge- 
dacht was van een afdding met de Minister, die van het begin af 
aan reeds zijn eigen ambtenaren er voor afstond (voor Justitie had 
de heer van Angeren drie, vier mensen af te staan, menszn, die altijd 
met hem gewerkt hadden en precies wisten, wat de Minister wilde), 
onderbroken. 

Die moeilijkheid was er en was er ook bij andere departementen. 
Men zag ineens een andere Minister van Binnenlandse Zaken en een 
andere Minister van Justitie. Dit alles heeft ook zijn invloed gehad; 
men kende elkaar nog niet goed en hij weet niet, of de onderlinge 
waardering wel groot genoeg was. Hij kan dat niet allemaal ver- 
tellen, maar dit is toch wel zeker, dat aan beide zijden de zaken 
wel eens gehaperd zullen hebben. 

Geweze3 op de brief van de heer Kruls van 12 November 1944, 
merkt de heer van Angercn op, dat deze hem een dergelijke brief 
niet had behoeven te schrijven. 

Met betrekking tot de passage in deze brief, waarin de heer Kruls 
ontoelaatbaar noemt, dat er bij de Ministers in Nederland neiging 
zal bestaan om bij gebrek aan departementaal personeel zich te be- 
dienen van de hulp van het personeel van de staf Militair Gezag, 
welke procedure evenwel door de heer van Angeren te Brussel zou 
gevolgd zijn, wijst de heer van Angeren erop, dat de heer Kruls zegt: 
,,Het vestigen van kleine Ministeries" en daarna ,,hij onttrekt de 
ambtenaren aan mijn dienst". Hiertegen heeft de heer Kruls be- 
zwaar. Met andere woorden bedoelt de heer Kruls het geval, dat de 
heer van Angeren voor de Minister van Justitie naar Nederland zou 
zijn gegaan en in Den Bosch een kantoortje zou hebben opgericht 
voor de Minister van Justitie met gebruikmaking van personeel van 
het Militair Gezag. 

Het personeel van het M. G,, dat de heer van Angeren te Brussel 
gebruikte, ging niets voor hem doen. Dat moest gebeuren binnen het 
kader van het R4iliiair Gezag en dat bedoelt de heer Kruls niet. De 
ervaring van de heer van Angeren is, dat, wanneer men bleef binnen 
het kader van de afdeling, men geen ogenblik moeilijkheden onder- 
vond, wanneer men niet plotseling tegen de draad van het bereids ge- 
volgde beleid trachtte in te gaan. Bovendien ligt het er ook aan, hoe 
men spreekt. Hij heeft nog nooit van zijn leven gesproken, ook tegen 
zijn lagere ambtenaren niet, in de vorm van: ,,Ik eis", zeker niet tegrn 
personen, die het goed menen. Hij heeft daar te Brussel niets geëist. 
Hij heeft gezegd: ,,Mijnheer Krzrls, ik zou het erg op prijs stellen met 
die en die heren dat allemaal eens door te nemen". De heer Kruls heeft 
er voor gezorgd, dat alle he:m er waren en heeft zelf nog aan enige 
discussies deelgenomen. Verder heeft hij het aan de heer van Angererz 
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overgelaten. Deze heeft daar niets geëist en ook niet van het personeel 
gebruik gemaakt, want dit behoorde te gebeuren binnen het kader van 
de wet. 

De heer van Angeretl kan tenslotte niet ontkennen, dat, wanneer 
de chef staf Militair Gezag het standpunt inneemt: ,,Ik moet de eis 
stellen, dat aan het personeel van staf Militair Gezag uitsluitend 
door mij en niet door Ministers orders worden gegeven" en wanneer 
het niet lukt om de chef staf tot de orde te roepen, het te begrijpen 
is, dat de Ministers in het bezette gebied dan zelf wat gaan opzetten. 

De  heer F~nrstner verklaart, dat men het Militair Gezag in tweeën 
moet splitsen, nl. het gedeelte, dat met het Engelse leger moest 
samenwerken en het deel, dat met de Britse marine samenwerkte. 
Met dat laatste gedeelte heeft hij zich zelfs intensief beziggehouden. 
Dat was het havenbeheer. 

Daarover vertelt de heer Furstner, dat het al begonnen is in begin 
1943. Toen hebben daar de eerste besprekingen over plaats gehad op 
de ,,AdmiraltyW en de man, die daarover ging, was toen de rear 
admiral Br~cnt, assistant chief of staff (home). Deze was voor het 
home-gedeelte, waar de Noordzee onder viel. Die eerste gesprekken 
met de heer Brunr gingen helemaal in deze richting, dat de Engelsen 
ervaring hadden opgedaan op het gebied van de ,,managing" van 
havens in het gebied, dat bezet werd door hun troepen (in de Mid- 
dellandse Zee o.a.). Dat was dan zo'n soort van schema, netjes inge- 
deeld in drie phasen, eerst service execution, service control, en de 
tweede phase zou dan zijn civil execution, service control, en de derde 
phase civil execution, civil control. Het was allemaal netjes inge- 
deeld. Een beetje ,,schablonenhaftw. Van Nederlandse zijde is toen 
aan de heer B ~ u n t  een plan voorgelegd, dat gemaakt is na inzage van 
de Britse regelingen in de Middellandse Zee-havens. In dit plan werd 
bijvoorbeeld dadelijk begonnen met een ,,port executive committee", 
dus een uitvoerende havenraad van burgers en militairen, waarvan 
het chairmanship in hun gedachte moest worden vervuld door de 
Dutch naval officer in charge, de ,,Dutch N.O.I.C.". Daar hebben 
de Engelsen grote bezwaren tegen gehad. Dat is tenslotte zo opgelost 
na de verdere besprekingen, dat er twee geweest zijn in Rotterdam: 
er was een ,,Dutch naval officer in charge" en een ,,British naval 
officer in charge". In dat ,,port executive committee" zaten bijvoor- 
beeld ook de ,,British army officer", die met het landtransport belast 
was, en de ,,naval control officer" van de Admiralty voor de belading 
der schepen, dus ze hadden z.i. stem genoeg. Het ging er voor de 
heer Furstner alleen om. of er een Nederlandse voorzitter zou zijn, 
die als het ware coördineerde en met de biirgerautoriteiten zou be- 
praten, hoe een zaak gedaan zou worden en het dan in samenwerking 
met deze laatsten zou doen uitvoeren. Daar kwam het op neer. 

Op de vraag, of die zaak uiteindelijk beheerst werd door het 
Legal Agreement, antwoordt de heer Furstner, dat de juristen hadden 
vast te leggen wat de admiraals afspraken. Waar het natuurlijk 
vooral om ging, was wie belast zou worden met de leiding. Tenslotte, 
men kan nu wel e-n Legal Agreement maken, maar het hangt toch 
absoluut af van de personen, die het op een gegeven moment uit- 
voeren. Deze Nederlandse heren in de verschillende havenplaatsen 
hadden in de organisatie van het Militair Gezag de positie van mili- 
taire commissarissen. Ze stonden ook onder generaal Krills, kregen 
van deze aanschrijvingen e.d., maar er zijn eigenlijk he21 weinig 
moeilijkheden geweest. Zoals de marine-autoriteiten zich buiten de 
zaken van het leger hielden, zo heeft de heer Krr~ls zich ook vrij- 
wel buiten de gestie in de havens gehouden. Het was volkomen juist, 
dat er geen directe gezagsverhouding tussen deze militaire commis- 
sarissen te Rotterdam en te Amsterdam en de Minister van Marine 
was. Maar in de practijk was het zo, dat de heer Fur~tner er toch 
bemoeienis mee had. 

Met de havencommissaris te Vlissingen heeft de heer Furstner in 
de tijd van de bevrijding van het Zuiden geen persoonlijk contact 
gehad. Er zijn geen problemen geweest, die hem noodzaakten om 
daarheen ie gaan. 

De heer Furstner herinnert zich geen bijzonderheden van het pro- 
bleem van het Militair Gezag, voorzover dat op een gegeven moment 
een zaak is geworden van wrijving op het hoogste niveau tussen de 
Regering en de chef staf Militair Gezag, Hij weet eigenlijk alleen, 
dat er boosheid bestond tegen de chef Militair Gezag, maar hij weet 
niet precies meer waarom. Dat waren interne aangelegenheden, di- 
de heer van Lirltk de Jeirde maar glad moest zien te strijken. 

De heer Bolkestein heeft persoonlijk geen moeilijkheden ondel- 
vonden in verband met de wrijving, die er in die tijd was tussen de 
Regering en het Militair Gezag. De heer Bolkestein is het volkomeri 
eens met de opvatting, die de heer van den Tempel in zijn boek heeft 
neergeschreven over het M.G. Maar het gaat buiten zijn eigen 
ervaring om. De heer Bolkestein is voor het eerst op 2 Februari 1945 
in Nederland gekomen, Toen waren de grote conflicten eigenlijk al 
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achter de rug. Hij is herhaalde malen in Nederland geweest en heeft 
heel Zuid-Nederland doorgereisd. Er was ook een sectie Onderwijs 
bij het Militair Gezag en de chef van die sectie Onderwijs was de- 
gem, die hem vergezelde bij zijn bezoeken aan Brabant en Lim- 
burg, zo ver hij kon komen; zij hebben dat tezamen in de meeste 
en volkomen overeenstemming kunnen doen. De heer Bolkesteirz 
heeft de grote dienst van de chef van de sectie Onderwijs gehad, dat 
deze hem bracht, waar hij wezen wilde. Als hij iets wilde op het 
terrein van de zorg, waarmede hij belast was, heeft hij niet de minste 
tegenwerking gehad. Als hij iets wilde, wendde hij zich tot de 
inspecteurs van het onderwijs, die in Brabant of Limburg aanwezig 
waren. De heer Bolkestein heeft zich in Februari 1945 nooit per 
circulaire of op andere wijze tot deze inspecteurs gewend. Hij heeft 
ze opgezocht, voorzover hij ze nodig had en mondeling de zaken be- 
sproken. 

Om een voorbeeld te noemen. Hij kwam in Februari 1945 in Neder- 
land; Brabant en Limburg waren toen bevrijd; hij heeft toen in 
overleg met de inspecteurs, die daar aanwezig waren, de eindexamens 
voor het jaar 1945 gereseld en besproken, op welke wijze men zich 
tot de scholen moest richten om dit tot stand te brengen. De heer 
Bolkestein deed dit dan met het hoofd van de sectie Onderwijs van 
het Militair Gezag, die er altijd bij was. Persoonlijk heeft hij er niet 
de minste moeite mee gehad, maar hij weet, dat de heren van di'n 
Tevinpel, Burger en var? Heuven Goedhart dit wel hebben gehad. De 
heer Kruls heeft tegenover de heer Bolkestein toen niet het stand- 
punt ingenomen, dat, wanneer hij iets te dirigeren had, wat de sectie 
Onderwijs van het Militair Gezag aanging, hij dit via hem moest 
doen. Nu kwam dit misschien door zijn persoonlijk contact met de 
heer Kok, van Februari 1945 tot het einde van zijn functie, met wie 
alles besproken werd, waardoor de heer Kruls hem niet behoefde 
lastig te vallen. 

Het conflict tussen de Regering en de chef staf Militair Gezag, 
waarbij de gezagsverhoudingen op het hoogste niveau in het geding 
kwamen, heeft een hoogtepunt bereikt door de brief van generaal 
Kruls aan de Ministerraad of aan de Minister-President, waarin hij 
te kennen gaf, dat hij de aanwezigheid van Ministers in Nederland 
ongewenst achtte. Maar dat is een brief, die op zichzelf, naar zijn 
opvattingen, de gezagsverhoudingen omkeert; hij is dan ook door de 
heer Kruls min of meer teruggenomen. De heer Gerbrandy heeft de 
heer Bolkestein medegedeeld, dat hij de zaak met de heer Kruls be- 
handeld had. 

De mening van de Ministerraad in deze zaak was, dat, wanneer de 
heer Kruls deze brief niet terugnam, aan hem ontslag verleend moest 
worden. De heer Bolkestein heeft in zijn geheugen, dat er een brief 
van de heer Krrtls was, waarin hij min of meer deze geste terugnam. 
Het is mogelijk, dat hij zich daarin vergist, maar hij heeft toch altijd 
in die mening geleefd. In Januari 1945 waren de verhoudingen zeer 
zeker nog niet, zoals ze moesten zijn. Het is bekend, dat die conflicten 
nogal hoog gelopen zijn; wat er na 2 Februari tussen de heren en 
het Militair Gezag is voorgevallen, is hem minder bekend, omdat hij 
vanaf die datum voortdurend in het Zuiden van Nederland is ge- 
weest; hij is maar sporadisch in Londen terug geweest. Ook omdat in 
het laatste gedeelte van het Kabinet de notulen van de vergaderingen 
niet meer door hem werden behandeld, maar door een ambtenaar, 
die; daarvoor was aangewezen. 

De heer Bolkestein stemt in met de o~vattingen, dat de positie van 
de chef staf tegen de Regering nogal sterk was, omdat hij uiteraard 
alleen met zich zelf te rade behoefde te gaan en de leden van het 
Kabinet met elkaar, zodat het, omdat de eensgezindheid in die tijd 
nogal wat te wensen overliet, niet zo gemakkelijk was om met be- 
trekking tot een vraagstuk als dat van de verhouding tot de chef sta£ 
Militair Gezag één lijn te trekken. Hij zou er nog aan willen toe- 
voegen, dat de leden ban het Kabinet niet alleen met elkaar te rade 
hadden te gaan. De hecr Bolkestein moet helaas toegeven, dat de ge- 
zagsverhoudingen toen door elkaar gelopen waren en dat dit in een 
periode als waarin men toen leefde met de verdere bevrijding van 
Nederland voor de boeg een hoogst bedenkelijk iets was, omdat 
daaruit alle mogelijke situaties, ook revolutionnaire, hadden kunnen 
voortvloeien. 

De heer van Heuvcn Goedhart begint zijn uiteenzetting over het 
vraagstuk van het Militair Gezag met erop te wijzen, dat het Militair 
Gezag een feit was, toen hij te Londen aankwam. Hij heeft het daar 
gevonden. Het was reeds ingesteld en de tegenwoordige luitenant- 
generaal Kruls, toen kolonel, was leider van dat Militair Gezag. De 
heer Posthumus Meyjes heeft hem enige ontwerpen laten zien van 
materiaal, bestemd om de bevolking in dan bevrijd gebied duidelijk 
te maken wat het Militair Gezag precies was. Ln dat eerste contact 
met het Militair Gezag heeft de heer van Heuven Goedhart een 
gunstige indruk van die zaak gekregen. Meer in het bijzonder kreeg 
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hij die indruk door een vrij uitvoerig gesprek, dat hij met kolonel 
Kruls heeft gevoerd, waarvan hij niets anders mag zeggen dan dat 
dit op hem de indruk maakte, dat hij in hem een man mocht zien, 
die gedreven werd door de behoefte, die hem juist voor dat Militair 
Gezag zo uitzonderlijk belangrijk voorkwam, om zich overbodig te 
maken en dat op de kortst mogelijke termijn. Verder heeft de heer 
van Hcuven Goedhart met het Militair Gezag niet zo bijzonder veel 
bemoeienis gehad in de maanden, toen hij Minister was, want dat Mi- 
litair Gezag is al vrij spoedig overgegaan naar Brussel. Geruime tijd, 
voordat enige Minister zich kon vestigen in het bevrijde Zuiden, was 
de staf van het Militair Gezag overgegaan naar Brussel. De heer van 
Heuven Goedhart is daar later ook herhaaldelijk geweest. Kort daarop 
heeft hij er zelf toe bijgedragen, dat kolonel Krirls generaal werd. Daar 
waren nogal wat moeilijkheden mee, die, naar hij gelooft, kunnen 
worden verzwegen. Hij heeft daartoc bijgedragen, doordat hij persoon- 
lijk in die zaak heeft geïntervenieerd bij Prins Bernhard, met wie de 
heer van Heuven Goedhart in die tijd een bijzonder voortreffelijke, 
vriendschappelijke verhouding had. 

Toen de staf ecnmaal naar Brussel was overgegaan, begon weldra 
te blijken, dat dit ecn niet helemaal prettige kant op ging; meer in 
het bijzonder bleek dat, toen de diverse Ministers, die uiteraard voor 
alles, wat zij in bevrijd gebied gedaan wilden zien, het Militair Gezag 
als intermediair moesten gebruiken, daar zij zelf niet in het bevrijde 
Zuideil aanwezig mochten zijn, dat intermediair bijzonder ongelukkig 
werkte. Zo heeft de heer vuil Heuverz Goedhart in die tijd generaal 
Kruls aangekaart, omdat hij eenvoudig niet meer verder kon. Bij- 
voorbeeld, hij was verantwoordelijk voor het instellen van de  tribii- 
nalen in het Zuiden en moest daarvoor dus voordrachten aan de 
Koningin doen voor de benoeming van voorzitters, secretarissen en 
leden, wat hij alleen maar kon doen door personen, geschikt geoor- 
deeld, genomineerd te krijgen van de zijde van het Militair Gezag. 
Maar hij kreeg ze niet. Hij heeft op de 17de November 1944 een 
brief geschreven aan generaal Kruls. De heer van Heuven Goedhart 
meent, dat hij op deze brief geen antwoord ontvangen heeft. In  die 
tijd zaten zij met vijf z.g. Ministers-kwartiermakers voortdurend erop 
te hameren om naar bevrijd gebied te gaan; die vijf waren de heer 
Gerbrandy, Minister-President, de heer van Lidth de Jercde, Oorlog, 
de heer van den Broek, Finctnciën, de heer Burger, Binnenlandse 
Zaken, en hijzelf, Justitie, en zij konden dat niet gedaan krijgen. 

Die brief schreef de heer varz Heuven Goedhart een week vóór hun 
vertrek. De 24ste November vertrokken zij en de 17de schreef hij die 
brief. Hij heelt trouwens meer van die brieven geschreven. De gang 
van zaken is deze geweest - en daar zit voor hein één onbewijsbaar 
element in -, dat de staf van het Militair Gezag plus de staf van de 
Binnenlandse Strijdkrachten gedaan hebben wat zij konden om bij 
generaal Eisenhower en veldmaarschalk Monigorneuy de gedachte 
te wekken, dat overkomst van civiel gezag zou leiden enerzijds tot 
gevaren voor die arme Ministers, op wier integriteit, physiek dan, 
men blijkbaar zoveel prijs stelde, anderzijds dat daardoor wanorde 
zou ontstaan in bevrijd gebied, hetgeen natuurlijk niet voor liet 
oordeel omtrent die Ministers geacht kan worden te pleiten, Daar 
zijn ze ook in geslaagd. De Ministers hebben bij herhaling ook recht- 
streeks van generaal Eiserzhower via de heer Gerbrandy in vergadering 
te horen gekregen, dat het te gevaarlijk was voor hen om naar het 
bevrijde Zuiden te gaan en zij hebben voortdurend gesteld, hetgeen 
vanzelf spreekt, dat zij met gevaar helemaal niets te maken hadden, 
dat zij niet de minste pretentie hadden om minder gevaar te willen 
lopen dan enig lid van het Militair Gezag en dat zij alleen ten 
opzichte van de Koningin de uitzondering wilden aanvaarden, dat 
daar de veiligheidsfactor de doorslag gaf, echter niet ten aanzien van 
hen. Maar het heeft hun niet mogen baten. Een week later kwamen 
zij dan naar bevrijd gebied en daar hadden zij hun persoonlijke 
contacten met het Militair Gezag. 

Op de vraag, wat er, nadat generaal Eisenhower tegen de heer 
Gerbrandy voortdurend had gezegd: het gaat niet, gebeurd was, zodat 
de Ministers-kwartiermakers wel naar bevrijd gebied konden gaan, 
antwoordt de heer van Heuverz Goedhart, dat hij daar geen bijzonder 
feit voor kan vermelden. Hij neemt aan, dat van de beide pressies, de 
pressie van de militaire kant om het niet en de pressie van hen om het 
wel toe te staan, hun pressie op een bepaald ogenblik eenvoudig de 
sterkste is gebleken. Hij weet, dat de heer Gerbrandy - in dat opzicht 
heeft hij zijn beleid altijd bijzonder gewaardeerd - met grote hard- 
nekkigheid erop gestaan heeft, dat zij zouden overgaan. Hij weet ook, 
dat de zaak nog eens ter sprake is gebracht in een algemene Minister- 
raad en dat toen ook zijn toenmalige ambtgenoten, de heren Albarda 
en van den Tenzpel, die niet tot de kwartiermakers behoorden, uit- 
drukkelijk hebben gesteld, dat zij van oordeel waren, dat dit niet 
langer kon worden uitgesteld. Of het nu naar aanleiding daarvan is 
geweest, kan de heer van Heuven Goedhaplt niet met steiligheid 
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zeggen, maar in die dagen, hij vermoedt sterk naar aanleiding daar- 
van, heeft de heer Gerbrandy toen nog eens een persoonlijke démarche 
ondernomen bij generaal Bedel1 Smith, die toen als verbindings- 
generaal van S.H.A.E.F. en de Nederlandse Regering te Londen zat. 
Op een bepaald ogenblik, op een termijn van één of twee dagen, 
kregen zij tot hun onuitsprekelijke verlichting de mededeling, dat zij 
naar bevrijd gebied mochten gaan. 

Voordat de heer vrin Heuven Goedhart met de Ministers-kwartier- 
makzrs naar Brabant ging, had hij al kennis genomen van de brief 
van generaal Kr~ils aan de Voorzitter van de Raad van Ministers, 
3d. 12 November 1943. De talloze uitroeptekens, die hij in de marge 
gezet heeft, getuigen er nog van, dat die brief door anderen en hem 
is besproken, althans in het college van die vijf Ministers-kwartier- 
makers te Londen. Het bespreken van dit schrijven heeft geleid tot 
de afspraak, dat de heer Gerbrandy de inmiddels generaal geworden 
kolonel Kruls op het matje zou roepen. En dat is een matje in het 
Browns Hotel geworden. De heer van Heuven Goedhart weet met 
volstrekte zekerheid, dat afgesproken is, dat generaal Kruls deswege 
op het matje ZOU komen en dat de heer Gerbrandy naderhand, ook 
nog te Londen, de Ministers-kwartiermakers heeft meegedeeld, dat 
generaal Kruls op het matje was geweest en dat hij hem de oren had 
gewassen. 

Of de heer Kruls zijn excuus heeft gemaakt over die brief, weet de 
heer van Heuven Goedhart niet, want hij is er niet bij geweest. De 
heer Kruls heeft niet schriftelijk zijn excuus aangeboden aan de Minis- 
terraad en hij heeft die brief ook niet schriftelijk teruggenomen. Of het 
zou gebeurd zijn in een brief, die niet ter kennis van de heer van Heu- 
ven Goedhart is gebracht. Dat is echter haast niet denkbaar, want 
hij had er zo nauw mee te maken. Om wat dat betreft volledig te zijn, 
moet de heer van Heuven Goedharf zeggen, dat de heer Gerbrandy 
de wens te kennen had gegeven, wat ook gebeurd is, dat de heer van 
Heuven Goedharf in Nederland zou fungeren als voorzitter van 
het colleoe van Ministers-kwartiermakers en wel in die zin, dat ook, 
wanneer er meer dan de Ministers-kwartiermakers of ook de Min'ster- 
President zelf in Oisterwijk aanwezig zouden zijn, hij niettemin als 
voorzitter zou ootreden, hetgeen ook altijd gebeurd is, behoudens 6én 
uitzondering, die een vergadering betreft over de arrestatienolitiek De 
heer van Heuven Goedhart weet helemaal niets van een schriftelijke 
verontschuldiging van generaal Kruls. Hij weet alleen van de bijzon- 
dere ergernis van de leden van het college van de Ministers-kwartier- 
makers over die brief, met name over enige passaqes daarin, hande- 
lende over sterke leiding en over onvoldoende vrijheid van handelen 
van het Militair Gezag en tenslotte bevattende de mededeling, dat de 
heer Kruls daar eigenlijk een soort ~ortefeuillekwestie van maakte, 
hetgeen zij voor een generaal - de heer van Heuven Goedhart heeft 
dat o.m. gezegd - beschouwden als, zacht uitgedrukt, mallotig. Een 
generaal, zo dachten zij, behoort tot hen, die een Regering hebben 
te gehoorzamen, maar niet portefeuillekwesties hebben te stellen, om- 
dat de Regering zich oa een beaaalde ~ l a a t s  zou willen gaan vestigen. 
Maar generaal Kruls heeft dat dan gedaan. Van een excuus weet de 
heer van Heuveiz Goedhart niets. Daarna zijn nog verschillende rap- 
porten verschenen, die nog veel verder gaan. Daar deze kwestie niet 
helemaal helder is geworden, hooat de heer van Heuven Goedhart 
nog een kleine bijdrage tot opheldering te geven door te wijeen 
oa zijn zeer goede bekendheid met de heer Gerbrrrndy, die in gezel- 
schan van vijf Ministers, waar generaal Kruis niet bij is, zich bijzon- 
der sterk kan maken om een generaal de oren te wassen en die in ge- 
zelschan van de generaal, waar de Ministers niet bij zijn, bijzonder 
ongeschikt is om een generaal de oren te wassen. Wat de heer van 
Heuven Goedhart er van gehoord heeft, is dan ook, dat het een 
erg vriendelijk gesnrek is geweest, versierd met een glas port of 
sherry. De Ministerraad heeft er niet over gedacht om de heer Kruk 
in de volledige Ministerraad te ontbieden. Zij stonden toen op de 
dremnel van hun overgaan naar bevrijd gebied en OU dat ogenblik heb- 
ben zij niets anders gedaan dan gezegd: dat moet je hem maar eens 
inaeperen, want dat gaat te ver en pas, toen die rapporten in Oister- 
wijk verschenen, die naar zijn smaak nog veel verder gaan dan dit 
stuk, zijn er Ministers geweest, onder wie de heer van Heuven Goed- 
hart zelf, die generaal Kruls niet hebben willen ontbieden, maar hem 
hebben willen ontslaan. Zijn volstrekte overtuiging was toen, dat 
deze man voor zijn functie niet deugde en behoorde te worden weg- 
gestuurd. In een later stadium is het voorstel, dat de heer van 
Heuven Goedhart gedaan heeft, in de Ministerraad ter sprake ge- 
komen. De eerste ravaorten van geiieraal Kruls waren weekrap- 
porten en moeten gedateerd zijn geweest van 1 tot 15 December 
1944. Daarover is, Òf nog einde December òf begin Januari, in 
de Ministerraad zeer uitvoerig gesproken, niet alleen over die rap- 
porten, maar over de gehele situatie, zoals die toen lag, van Mili- 
tair Gezag en Regering. Om dat gesprek te vergemakkelijken heeft 



de heer van Heuverz Goedhart in die dagen aan alle ambtge- 
noten een nota gestuurd, waarin hij, afgezien van tal van andere 
punten, het ontslag van generaal Kruls verlangde, omdat hij meende, 
dat deze niet meer gehandhaafd kon worden. De heer van Heuven 
Goedhart kan zich niet beter herinneren dan dat de brief van 12 NO- 
vember 1944 niet in de voltallige Ministerraad is besproken. Het was 
namelijk zo in die dagen, dat de Ministers-kwartiermakers iedere 
morgen bij elkaar kwamen. De Ministerraad vergaderde eens per 
week. Het staat hem als volstrekt zeker bij, dat deze brief in dat col- 
lega van vijf, van die kwartiermakers, is besproken en nergens anders 
en dat dit college toen heeft besloten, dat de generaal deswege ernstig 
behoorde te worden onderhouden, omdat hij hier ver over de schreef 
gegaan was en dat dit is gebeurd, echter niet met de duidelijkheid en 
rechtheid, waarmee anderen en de heer van Heuverz Goedhart dat 
graag hadden zien geschieden. Meer kan hij zich er niet van herin- 
neren. 

Op 24 November zijn de Ministers-kwartiermakers dus naar het 
bevrijde gebied gegaan en toen bleek al weldra, dat zij zich niet had- 
den vergist in de veronderstel!iilg, dat het Militair Gezag, waarvan 
de heer van Herrven Goedhart aanvankelijk zo vast had gehoopt, dat 
het geleid werd door een man, die de behoefte kende om zich over- 
bodig te maken, inderdaad bezig was zich te mengen in allerlei aan- 
gelegenheden, waarmee het, naar zijn overtuiging, helemaal niets te 
maken had. 

Op zijn eigen terrein heeft de heer van Heuven Goedhart op dat 
punt één allerzonderlingste ervaring opgedaan, doordat hij zich is 
gaan bemoeien met het weer op gang krijgen van een aantaI met de 
reclassering samenhangende instellingen, de tuchtscholen en andere 
verzorgingsinstituten voor jeugdigen, hetzij delinquenten, hetzij aan de 
Regeringsvoogdij toevertrouwden, waar volkomen chaotische toe- 
standen heersten. De meesten van de jongens van die tuchtscholen 
waren naar huis gestuurd, omdat de Duitsers deze scholen in be- 
slag hadden genomen. Die tuchtscholen waren middelerwijl bijna 
allemaal weer aan Canadezen overgegaan. De heer van Heuven 
Goedhart heeft toen een aantal personen, die in Brabant de zaken 
op dat terrein zeer goed kenden, bij elkaar geroepen met de bedoe- 
ling te trachten daar enige orde in te scheppen, toe:i hem plotseling 
bleek, dat het Militair Gezag al een afdeling daarvoor had ingericht. 
Ook alweer onder leiding van een of andere majoor, die, zoals plotse- 
ling bleek, bezig bleek te zijn een spiegel-apparatuur op te zetten van 
wat de heer van Heuven Goedharf zelf zou gaan opzetten of reeds 
opgezet had. De heer van Heuverz Goedhart heeft daarover met enige 
mensen van het Militair Gezag gesproken en gezegd: dit is allemaal 
in strijd met de opzet. De oozet is, dat overal, waar het Militair 
Gezag niet dringend noodzakelijk is, dit achterwege behoort te blijven. 

Nu komt men hier in een wat stekelige inaterie, in zoverre men het 
Leeal Agreement, dat gesloten is tussen de Nederlandse Rrgerinl: en 
S.H.A.E.F., kennende, begrijpt, dat dat agreement net niet voorziet in 
de situatie, waarin men tocn verkeerde. Dat agreement voorzag nl. 
in een paar phasen, waarvan de eerste de ,,ooerational phase" heette, 
in elk geval de phase, waarin er nog gevochten werd, en dan volgt 
de phase. waarin de feitelijke gevechtshandelingen er niet meer waren' 
die had men, naar hij meent, nog weer in tweeën onderverdeeld. 
Men zat hier echter voor de zonderlinge figuratie, dat ern leger, dat 
gevechtsklaar moest blijven staan, voortdurend in Brabant was. De 
Ministers-kwartiermakers van hun kant hebben altijd betoogd, en de 
beer van Heuven Goedharf gelooft met zeer goede gronden, dat men 
bij twijfel het Legal Agreement altijd behoorde uit te leggen naar de 
civiele kant en niet naar de militaire. Generaal Kruls daarentegen 
heeft het Legal Agreement, wanneer er twijfel over bestond, altijd 
uitgelegd naar de militaire kant en heeft dus altijd geprobeerd hun 
duidelijk te maken, dat zij daar in Brabant tot eind April 1945 
in ,,the operational phase" zijn blijven zitten, dat dus het civiele 
gezag in feite daar geen zeggenschap mocht hebben. Ook dat heeft de 
heer van Heuven Goedhart aItijd bestreden, o.m. in zijn nota. Er wordt 
in dat Legal Agreement wel gesproken van de bevozgdheid van de 
Supreme Commander om zich alle bevoegdheden aan te meten, di2 
hij nodig oordeelt, maar de heer van Weuven Goedhart is er van over- 
tuigd, dat, waar hij dat niet doet, die bevoegdheden konden worden 
gehanteerd door het civiele gezag. Het is niet zo, dat dan het Neder- 
landse Rfilitair Gezag het recht zoli hebben datgene te doen, wat de 
Suprenie Commander zelf niet nodig oordeelt. Als deze meende: ik 
behoef mij niet te bemoeien met bijvoorbeeld reclassering, dan 
was er voor het Militair Gezag zeker geen reden om zich met 
reclassering te bemoeien. De heer van Heuven Goedhart heeft 
altijd op het standpunt gestaan en daarover een keer een bij- 
zonder hartige discussie met generaal Kruls gehad, dat dit ge- 
hele Legal Agreement aan het Militair Gezag niet de positis 
gaf van een apparaat, steunende op een serie eigen, hij zou bijna zeg- 
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gen, autochthone bevoegdheden. Hij meent, dat de taak van het Mili- 
tair Gezag altijd was die van een verlengarm, enerzijds van 
S.H.A.E.F., anderzijds van de Nederlandse Regering. Die beide 
konden dat gezag gebruiken om in bevrijd gebied, of in reeds bevrijd, 
nog in een phase van half operationele militaire toestand verkerend 
gebied, iets te bewerkstelligen. Generaal Eiscrihower en ook de Neder- 
landse Regering hadden daar het recht toe. Maar het was niet zo 
- hij wenst dat met nadruk te ontkennen -, dat het Militair Gezag 
aan het Legal Agreement een eigen gezag kon ontlenen, dat het zou 
kunnen verdedigen, hetzij tegenover S.H.A.E.F., hetzij tegenover de 
Regering, he t~ i j  tegenover beide. Dat lijkt hem altijd de oorzaak te 
zijn geweest van evn uitgroei van het Militair Gezag, nl. doordat dat 
gezag zich wel een serie bevoegdheden heeft aangemeten, daarmee 
ook heenlopende over zekere, toch duidelijke, bepalingen in de bij- 
zondere staat van beleg, waarin staat, dat de Regering zal uitmaken, 
of en in hoeverre het Militair Gezag de bevoegdheden, daaraan ver- 
strekt bij het B.B.S.B., zal uitoefenen. De heer van Heuven Goedhart 
meent, dat het artikel 3 van het B.B.S.B. is. Zij hebben zonder twijfel 
één kapitale fout gemaakt als Kabinet en die fout is, dat zij eenvoudig 
niet de flinkheid hebben gehad om die generaal met zijn staf te be- 
duiden, hoe zij het nu wensten en hoe het dus zou gebeuren. Dat is de 
grote fout en die fout wijt de heer van Heuverz Goerlhart, hij kan het 
niet beteren. in het bijzonder aan de heer Gerbrandy, die altijd te veel 
ka01 en geit heeft willen sparen in deze zaken. In ern nota l) heeft de 
heer van Heuven Goedhart o.m. bepleit, dat men als Minister een 
aantal ambtenaren zou kunnen militariseren, zonder dat ze onder 
Militair Gezag vielen, wat een enorm practisch punt was. In bevrijd 
gebied kon men zich bijzonder moeilijk bewegen, als men geen toe- 
gang had tot militaire messes en niet in battle dress liep. Men was dus 
van civiele zijde geneigd ambtenaren maar onder het Militair Gezag 
te schuiven, want als men in een gewoon pakje liep en men moest van 
het eten in hotels bestaan, was dat uitermate bezwaarlijk. De heer van 
Heuven Goedhnrt heeft toen bepleit - dat is tot zijn spijt niet ge- 
beurd - ern regeling te maken, op grond waarvan iedere Minister 
een aantal ambtenaren in battle dress kon steken en ze volledig onder 
eigen contrôle zou kunnen houden, waardoor men van die gevaar- 
lijke toestand zou zijn afgekomen, dat iedereen, die in bevrijd gebied 
wat kon, onmiddellijk door het Militair Gezag met de rang van 
minstens kapitein werd ingeschakeld, om vervolgens verloren te zijn 
voor het civiele apparaat, dat dan ook eenvoudig gedeeltelijk is ge- 
paralyseerd als gevolg van het maar wegtrekken uit dat apparaat van 
voortreffelijke krachten, die men in het civiele leven zo bijzonder 
moeilijk missen kon. 

35518 (van fleuverz Goedhart) Met betrekking lot de mogelijkheid de Ministers-kwartiermakers 
naar Brussel te latzn gaan verklaart de heer van Heuven Goedhart, 
dat hij zeer blij is, dat dit niet gebeurd is. Dat gedoe te Brussel 
vond hij van meet af aan alleen maar verwerpelijk. Hij is te Brussel 
geweest. Hij vond het verwerpelijk, met name hierom. Ieder mens 
wist op dat ogenblik, dat leven in bevrijd Nederland in menig op- 
z~cht moeilijk was en dat de bevolking daar nog met ern lange, lange 
serie van de ernstigste moeilijkheden had te kampen. Hij heeft van 
meet af aan bepleit, dat het Militair Gezag die moeilijkheden voor 
100 pct. zou gaan delen door zich in bevrijd gebied te gaan vesti- 
gen. Hij heeft het als volstrekt verkeerd beschouwd, dat het Militair 
Gezag zich te Brussel vestigde, waar het bestaan uitermate draaglijk 
was; hem dunkt zelfs zo draaglijk, dat menig lid van dat Militair 
Gezag ook wel e-ns te Brussel aanwezig bleef, wanneer zijn aan- 
wezigheid in het bevrijde Zuiden van nut had kunnen zijn. Hij heeft 
van het begin af aan gezegd: wij gaan naar Nederland, wat mij be- 
treft, en dan moet die staf Militair Gezag zo snel mogelijk van België 
naar Nederland komen. Hij had echter alleen in bevrijd Nederland de 
met zijn departement corresponderende sectie van het M.G. willen 
dirigeren, niet van Brussel uit. Dat zou bovendien ook nog op prac- 
tische bezwaren gestuit zijn, want hij wil de verzekering geven, dat zij 
hemel en aarde hebben moeten bewegen om een auto of tien te 
organiseren, die ter beschikking zouden staan van die vijf Ministers, 
terwijl het Militair Gezag met een werkelijk fabuleus gemak overal 
auto's opspoorde, ze vervolgens maar vorderde, maar dat nooit wilde 
doen, wanneer het de belangen van civiele personen, als bijvoorbreld 
de Ministers, gold. Dan kon het niet. Het is hem overkomen, dat, 
toen hij gedurende een week naar Londen was, bij zijn terugkeer 
bleek, dat de auto, waar hij over beschikte - hij had geen chauf- 
feur, hij reed altijd zelf - en waarvan hij gezegd had: laat staan tot 
ik terugkom, middelerwijl door het Militair Gezag eenvoudig onder 
hem was weggevorderd. Die was hij kwijt. Hij heeft nog allerlei narig- 
heid gehad om die automobiel weer terug te krijgen en hem tenslotte 
in defecte staat terug ontvangen. 

Het is juist, dat, toen de Ministers-kwartiermakers in Oisterwijk 
waren, er een officier van het Militair Gezag is gekomen, die gezegd 
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heeft, dat hij voortaan de vergaderingen van de Ministers kwam bij- 
wonen. Dat is geweest majoor Harthoorn, verbonden aan het Uni- 
lever-concern te Londen. Deze heeft dat met bijzondere correctheid, 
beleefdheid en vriendelijkheid behandeld. Die majoor kwam daar 
met de mededeling - hij heeft dat met de heer van Heuven Goedhart 
behandeld, want deze was voorzitter van die vergaderingen -, dat 
hij door generaal Kruls was aangewezen om hun besprekingen bij te 
wonen. De heer van Neuv-.r~ Goedhart is altijd bijzonder toegankeIijk 
voor humor en hij heeft dus gelachen. Hij heeft gezegd: dat vind ik 
werkelijk een aardig grapje, maar u begrijpt zeker wel, dat daar niets 
van komt. Dat vond die majoor onbegrijpelijk. De heer van Heuverz 
Goedhart heeft lang moeten praten om hem duidelijk te maken, dat 
dat niet ging. Hij heeft hem ook gezegd. dat, wanneer zij iets hadden, 
dat voor hem van belang was, hij dat van hen ZOG vernemen. 
Sindsdien woonde de heer Harthoorn in dat hotel en liep daar 
zo maar wat rond. Het was een aanzename man. De heer van 
Heuven Goedhart heeft wel eens met hem gebiljart. Hij was dus 
door generaal Kruls aangavezen om de vergadering van de Mi- 
nisters-kwartiermakers bij te wonen. Dit is een van de talloze 
kleine tekenen van de volstrekte miskenning van de reële verhou- 
dingen aan de zijde van het Militair Gezag. De heer van Heuvct? 
Goedhart vindt dat eenvoudig iets verbluffends. Trouwens, dat werd 
dan onmiddellijk ook weer aangevuld door de beide rapporten, 
waarvan hij zich althans het bestaan nog herinnert, die opgemaakt 
zijn naar aanleiding van de eerste besprekingen, die de Ministers- 
kwartiermakers met het Militair Gezag wilden hebben. Zij hebben 
van meet af aan gezegd, direct toen zij in bevrijd gebied waren: en 
nu komt generaal Kruls met alle sectiehoofden, met wie wij als 
Miiiisters wat te maken hebben, hier eens in de week in Oisterwijk. 
Dan worden de zaken besproken en de directieven uitgegeven, volgens 
welke het zal marcheren. Dat wilde generaal Kruls helemaal niet, 
natuurlijk. Hij wilde van Brussel uit langs hen en liefst over hen 
heen doen wat hein geschikt voorkwam. 

Dat de Ministerraad in die periode zo weinig besluitvaardig was, 
omdat er alle mogelijke fricties waren, vindt de heer van Henven 
Goedhaiet niet zo onverklaarbaar. Dat hangt namelijk samen, als hij 
het goed begrijpt, met het feit, dat, van de tijd af, dat het college 
van Ministers-kwartiermakcrs naar Nederland was overgestoken, het 
hele Kabinet als zodanig z6 stond te wankelen, dat het reeds uit 
dien hoofde. niet alleen in deze zaak, maar in elke zaak, tot geen 
besluiten kwam. Hij gelooft, dat het in zijn nota l) van 3 Januari 1945, 
en die, vijf weken nadat hij voor het eerst een voet in bevrijd gebied 
zette, gestenc~ld is, toch zeldzaam duidelijk staat. Daarin ir hij be- 
gonnen met te zeggen: 

,,De volgende uitgangspunten lijken mij voor geen betwistiilg 
vatbaar: 

1) Het M.G. beantwoordt niet aan zijn opzet, welke is te zijn: 
a) instrument van de Regeering bij haar behandeling van de 

staatszaken in bevrijd gebied; 
b) verbinding en ook instrument van S.H.A.E.F. en de be- 

vrijde bevolking. 
2) Het .,eigen recht" van de Regeering is door het Legal Agree- 

ment niet vervallen. De ,,full extent" van de ,,authorityW van 
den supreme commander schept aan diens zijde een door de mili- 
taire noodzakelijkheden beperkt recht tot ingrijpen. Voor zooveel 
hij dit recht niet gebruikt, blijft de handelingsbevoegdheid der 
Regeering onverkort. Het M.G. bezit geenerlei onafgeleide 
handelingsbevoegdheid. 

3) In bevrijd gebied is een dringende behoefte aan ophelde- 
ring van de gezagsverhondingen op te merken. 

Voorts is daar sprake van een toenemend verlangen naar 
wederoptreden van het civiele gezag. 

4) Dit wederoptreden wordt practisch belemmerd door: 
a) verplaatsingsmoeilijkheden; 
h) voedselmoeilijkheden; 
C) financieele moeilijkheden, welke voor ,,gemilitariseeaden" 

niet bestaan. 
5) De generaal Kruls heeft 
a) per brief van einde November getoond de positie van bet 

M.G. geenszins zuiver te zien; 
b) na daarop te zijn gewezen beterschap beloofd, doch in 

twee rapporten van 1 en 8 December zich in bepaald beleedigen- 
den zin over de Regeering uitgelaten; 

c )  niet verhoed, zoo niet in de hand gewerkt. dat in zijn om- 
geving een anti-Regeeringsstemming is ontstaan, die op velerlei 
wijze naar buiten treedt en gezagsondermijnend werkt. 

6) Door de ziekte van onzen ambtgenoot van den Broek, de 
onopgeloste kwestie Koloniën en enkele dreigende ontslagaan- 
vragen is de positie van het Kabinet uitgehold; 
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7) Het is van alles-overwegend belang, dat de Regeering in 
bevrijd en tegenover bezet gebied zooveel mogelijk gezag hebbe." 

Dat waren de 7 uitgangspunten, waarop de  herr van Heinvcrz 
Goedhart vijf weken, nadat hij in het Zuiden was gekomen, is gaan 
staan om een nota te maken, waarin hij dan o.m. heeft gevraagd: 
doe die generaal Kruls nu weg. Dat was een van de dingen. Deze 
nota is besproken. Men moet alleen niet vragen hoe die is besproken. 
Dat is in Januari gebeurd in een zelfde Ministerraad, waarin tevens 
aan de orde was: het gehele Kabinet is eigenlijk al uit e!kxar gevallen. 
Toen had de zaak-Burger al gespeeld, toen was er al een afzonderlijke 
ontslagaanvrage-Albarda-van den Tempel ingediend en daarnaast 
ook de collectieve ontslagaanvrage van het Kabinet. 

Dr. P. C. Harthoorn verklaart, dat hij in het najaar van 1944, toea 
de Ministers-kwartiermakers in het Zuiden van Nederland waren, in 
Motel ,,Bosch en Ven" te Oisterwijk als liaison-officier tussen de chef 
staf Militair Gezag en de Ministers heeft gefungeerd. Het was de 
functie van verbindings-officier in de ruime zin van het woord, waar- 
voor hij een schriftelijke opdracht heeft gehad. Er was geen sprake 
van, dat in deze opdracht stond, dat hij ook de vergaderingen van de 
Ministers-kwartiermakers moest bijwonen. Dat kon ook niet. Generaal 
Kruls kon de heer Harthoorn geen opdracht geven om de vergade- 
ringen van de Ministerraad bij te wonen. De heer Harthoorn herft 
zelf - omdat hij bij de Ministers blijkbaar niet bepaald welkom was 
en dus niets zou horen - voorgesteld, dat hij de vergaderingen van 
de kwartiermakers zou bijwonen, voorzover het ging over punten, 
welke van speciaal belang konden zijn voor het Militair Gezag. 
Hiermede is men accoord gegaan. Er zijn niet veel vergaderinger! 
geweest en in verband met die vergaderingen zijn later ook weer on. 
aangeraamheden ontstaan. Het initiatief om de vergaderingen bij te 
wonen heeft echter niet in zijn opdracht gestaan, doch is volkomen 
van de heer Harthoorn zelf uitgegaan. Op een gegeven ogenblik is de 
heer van Heuven Goedhart met de mededeling gekomen, dat de 
Ministers zo weinig van het Militair Gezag hoorden, dat zij geen 
enkele reden konden vinden, dat de verbindings-officier van het 
Militair Gezag hun vergaderingen zou bijwonen, waardoor het Mili- 
tair Gezag meer zou afweten van hetgevn er bij de Ministers werd 
besproken. De heer Harthoorn heeft toen gezegd, da.t, indien de Mi- 

'nisters meer gegevens wensten, hij naar Brussel zou gaan en er inet 
generaal Krzcts over zou spreken. Dit heeft hij gedaan en generaal 
Kruls zag dit heel goed in. Gelukkig was er juist een rapport over het 
Militair Gezag in bewerking en hij vond goed, dat de heer Harthoo:.~~ 
dit aan de Ministers gaf en zo is het ook gegaan. Het was eigenlijk een 
soort koehal~del. Dit heeft plaatsgevonden in de eerste helft van 
December 1944. De heer Harthoorn heeft een enkele keer van de 
Ministers bepaalde verzoeken gehad om inlichtingen van het Militair 
Gezag te krijgen, maar nooit over zeer belangrijke dingen. De heer 
Narthoorn is tegen het einde van het jaar daar weggegaan en heeft 
daarna verschillende andere functies in het Militair Gezag bekleed. 

De heer Vcranrt heeft in een later veïhoor een nadere uiteanzetting 
gegeven over het Militair Gezag. Op een gegeven moment heeft de 
heer Kri~ls gemeend de heer Veraart de mogelijkheid te moeGen biedr:l 
ae moeilijkheden voor het militair gezag uiteen te zetten. De heer K r ~ d ,  
heeft hem daartoe de gelegenheid gegeven, omdat de heer Veruay: 
ieeds voordrachten gaf voor de aanstaande liaison-officieren over 
staatsrecht en economie. Toen hij die ploeg van ongeveer 100 mensen 
in het Netherlands House te Londen bij elkaar zag, heeft hij ze in een 
uitvoerige voordracht gewezen op de enorme verantwoordelijkheid, die 
ze op zich namen door in e:n land als Nederland met vrijwel absolute 
macht te gaan werken, dat dit vrijwel zeker op ongelukken moest uit- 
lopen, indien er bij hen een miskenning zou zijn van het Nederlandse 
volkskarakter. In  plaats dat toen het vragen stellen gevolgd is, wat de 
heren gaarne hadden willen doen, heeft de heer Krirls hem eenvoudig 
het woord afgesneden en gezegd, dat het zijn bedoeling niet was ge- 
weest, dat hij op die manier zou spreken en dat hij de heren nu verder 
wel zou vertellen wat ze te doen hadden. Hij bedankte de heer Veraart 
voor de moeite, die hij zich had gegeven, en hij kon gaan. Dit is het 
enige contact geweest, dat hij met het Militair Gezag heeft gehad. 

De heer Veraart erkent, dat hij bij die gelegenheid in zekere zin een 
aanval gedaan heeft op het Militair Gezag. Maar tegen deze m, wssn 
had hij niets. Deze mensen hadden zich toen ,,militairu te onderwerpec. 
Maar er is geen onvertogen woord zijnerzijds geweest tegen het Militair 
Gezag, dat ontkent hij nadrukkelijk en hij zou het de heer Kruk ook nu 
nog gaarne in zijn gezicht willen zeggen. Maar ja, de heer Kruls, die 
naast hem zat, zag, dat hij eenvoudigweg zijn opzet aftakelde en dat 
was natuurlijk onpleizierig, dat kan de heer Veraart zich voorstellen. 
Hij stond op het standpunt: wij gaan het op deze manier doen. Het 
woord ,,milde dictatuur" had de heer Veraart reeds gebruikt. 

In die vergadering heeft hij gewaarschuwd tegen de ,,milde ciicta- 
tuur" en toen heeft hij ook gezegd, dat men dat in Nederland voors1 
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niet moest hebben, dat men dat daar niet belieft. ,,Wij moeten ons Par- 
lement terug hebben en - als u misschien tijdelijk moet overbruggen -- 
dan moet u dat met de uiterste voorzichtigheid doen en dan moet 
11 overal met gemeenteraden en Provinciale Staten contact zoeken en 
dan moet u zorgen, dat u de mensen, die werkelijk de afgevaardigden 
van het volk zijn, overal in eerbiedigt.", heeft de heer Veraart gezegd. 
Dat was niet de opzet van de heer Kruls, en de heer Veraart kan zich 
voorstellen, dat deze dus verbolgen was. Maar wanneer men uitge- 
nodigd is om een voordracht te komen houden, met discussie na af- 
loop, en wanneer de uitnodiger u dan het woord ontneemt en duide- 
lijk toont, dat hij het vrije woord schuwt, zelfs in de beperkte kring, 
die zij daar hadden, dan vindt de heer Veraart dat geen manier. 

Hij vond het een voorproefje van wat Nederland te wachten stond. 
Hij was er ook stellig van overtuigd, dat het op die manier verder zou 
gaan. Die noodwetgeving was een verschrikkelijk staatsrechtelijk rat- 
jetoe en de heer Veraart heeft de heren gewaarschuwd: steekt u niet in 
deze nesterijen, u maakt de verwarring in Nederland steeds groter! 
Vertrouwt u toch op alle vanouds bestaande instanties en op de ge- 
zonde zin, de democratisch-politieke zin van het gehele Nederlandse 
volk. 

De heer Michiels vaia Verduynerz verkiaart met betrekking tot de 
brief van de heer Kruls van 12 November 1944, dat men heel boos 
is geweest en dat is ook in de meest duidelijke taal uitgesproken. De 
lieer Mlchiels van Verduynerz neemt het niet eens de chef staf 
kwalijk. De heer Kruis is in het Zuiden gekomen en heeft daar 
geallieerde legers gevonden. Alles was daar militair en die geallieerde 
legers moesten niets hebben van de mogelijkheid, dat er tenslotte 
civiel bestuur kwam. Toen heeft de heer Kruk  een brief aan Londen 
geschreven, waarin hij eigenlijk gezegd heeft: bespaar me de komst van 
de Nederlandse Ministers hier, want dat is heel slecht voor de Neder- 
landse zaak. Men had de heer Kvuls toen zonder de minste aarzeling 
moeten ontslaan. Dat is ook voorgesteld, maar ten eerste kon de heer 
Kruls er niet uitgezet worden, omdat men niemand had, die hem kon 
remplaceren en hij reeds enige tijd aan het werk was en inen van 
niemand kon verlangen, dat hij een persoon kon voordragen, die in 
twee-drie weken klaar gestoomd werd, zoals hij in drie jaar voor dit 
speciale werk klaar gestoomd was. Wat echler wel kon gebeuren en 
wat in het belang van Nederland was, was, dat hij naar binnen gehaald 
zou worden om zijn excuses te maken. Dat is, wat er geëist werd. 

Dat men deze man niet kwijt kon, is niet een kwestie van het niet 
kunnen doorvoesren van discipline, maar men kon geen plaatsvsr- 
vanger voor hem vinden. 

In verband met de opmerkingen van de heer Kruls, dat die zaak 
eigenlijk pas in laatste instantie is afgedaan na de bevrijding, dat hij 
daarover na de bevrijding nog een brief heeft gekregen en dat 
het blijkbaar een post was, die nog openstond, verklaart de heer 
Miclziels van Verduynen, dat dergelijke opmerkingen hem een ge- 
volg lijken te zijn van het feit, dat de heer Gerbrandy tegenover de 
heer Kruls niet vertolkt heeft wat de Ministerraad er over dacht. 
Vrijwel de overgrote meerderheid van de Ministerraad vond dit een 
schandelijk optreden. De heer Kruls kon zich veel veroorloven, om- 
dat men hem nodig had. Maar hij wist zeker, dat hij geen plein 
pouvoir had. De heer Kruls heeft zich toen hoogst onhebbelijk ge- 
dragen tegenover de heer van den Tenzpel en enkele andere heren; 
dat is een heel slechte pagina in het beleid van de heer Kruls. 

De onderhandelingen over het Legal Agreement zijn mede door de 
heer Michiels van Verdz~ynen gevoerd, maar het heeft geen erg grote 
indruk op hem gemaakt. Hij neemt aan, dat hij het Legal Agreement 
ook getekend zal hebben ei1 dat dit eigenlijk niet veel bezwaren heeft 
opgeleverd. Volgzns de heer Michiels van Verduynen heeft zich dat 
allemaal volgens lijnen van geleidelijkheid ontplooid. 

Van de conferentie, die te Parijs heeft plaats gevonden tussen gene- 
raal Eisenhower en de heer Gerbrandy en een van de andere Minis- 
ters, waarbij toen mogelijk is gebleken, dat de Ministers-kwartier- 
inakers naar het Zuiden gingen, kan de heer Michiels van Verduynerl 
niet veel mededelen, maar de Ministers-kwartiermakers hebben, ge- 
looft hij, altijd in de gelrgenheid verkeerd om terug te keren. Hij ge- 
looft niet, dat men daarvoor naar Eis~:zhower is gegaan. De  confe- 
rentie met Eisenhower had meer betrekking op de terugkeer van de 
gehele Regering, niet op de Ministers-lcwartiermakers. 

Ten aanzien van de rol, die de heer Kruls daarin gespeeld heeft, 
zegt de heer Michiels van Verduynerz, dat de militairen, met wie hij 
te maken had, veel liever geen Ministers zagen, die daar ook nog 
speciale politiek zouden moeten voeren, speciaal ondergebracht zou- 
tien moeten worden, voor wie speciale voorzorgen moesteil worden 
genomen. Daar l-iadden ze geen ziil in. Het was daar allenlaal nog 
oorlog. Met is de grote wens van de militairen om de civielen er buiten 
te houden. Dus met nog vee'l ineer gezag eigenlijk op het moment, 
dat men nog in de oorlog was; er werd nog gevochten, men ging nog 
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van de ene kant naar de andere. Daar moesten ze geen Regering 
hebben. 

De Regering had er niet de minste zin in om hetzij geheel, 
hetzij geaeeltelijk naar Brussel te gaan. De heer Michiels van 
VerrEuyr;crz herinnert zich heel goed, dat hij zich tegen die gedachte 
heeft uitgesproken. Wanneer tenslotte het Zuiden van Nederland vrij 
was en men dan naar Brussel moest vluchten, vond hij nooit een erg 
aantrekkelijk beeld. Wel was het dichter bij dan Londen en zat men 
bij het Militair Gezag, maar men had geen zin om in België te zitten 
als het Zu~áen van Nederland bevrijd was. Men vond dat een ver- 
keerde .verhouding. Dan bleef men liever te Londen. Er zijn vele 
autoriteiten in Brussel geweest en ze zaten er ook wel dichter bij, 
maar de heer iMichiels van Verduyneiz gelooft, dat, wanncrr meer 
excursies gemaakt waren op het Nederlandse gebied, ze nog veel 
groterr moeilijkhedec gehad hadden. Het is altijd het idee geweest, 
dat het M.G. in het begin op eigen gelegenheid zou exerceren. 

De  heer Rijkens, naar een verklaring gevraagd van het wantrou- 
wen, dat bestond ten opzichte van de bedoelingen van het M.G. in 
verband met het feit, dat een aantal functionarissen van het M.G. af - 
komstig was ult kringen van grote ondeïnemingen te Londen, deelt 
mede, dat het Militair Gezag in de eerste plaats natuurlijk ern mili- 
taire instelling was en als zodanig niet altijd geschikt om democra- 
tisch te werken. Het is he:l waarschijnlijk, dat, indien de mensen, van 
welke maatschappij zij ook afkomstig waren, hun functie goed uit. 
oefenden, de minder democratische kanten meer op de voorgrond ge- 
bracht zijn dan in de burgermaatschappij het geval geweest zou zijn. 
Men had destijds een heel los begrip over hetgeen het Militair Gezag 
zou moeten doen. Er is te Londen gesproken over alle moge- 
lijke dingen, die zouden kunnen geberiren en die niet gebeurd zijn. 
Algemeen was men van mening, dat er een grote moordpartij zou 
komen. Ook de inlichtingendienst had die zelfde opvatting. Alles was 
er derhalve op ingesteld om ue macht in handen te houden en de  
eerste schok op te vangen. Dat was absoluut militair en de heer 
Rijkois gelooft niet, dat men dat als een staatkundige richting moet 
opvatten. 

Tegenover de mening, dat er uil de grote maatschappijen minder 
democratische personen zijn voortgekomen, slaat het feit, dat er in de 
Londense maatschappij, zeer tot nadeel van Nederland, enige uiterst 
linkse personen waren. Hij bedoelt nu niet de leden van de Partij van 
de Arbeid, noch leden van de S.D.A.P., maar de bijna communistische 
elementen. Er zijn in de New Statesman twee artikelen verschenen, 
die een felle aanval op Nederland en op de fascistische instelling van 
de mensen in en achter het Kabinet hebben gedaan. Deze artikelen 
hebben ontzettend veel kwaad gedaan aan de Nederlandse zaak. Deze 
artikelen waren geschreven door een Nederlander. Hiermee wil hij 
maar zeggen, dat er ook juist tegenovergestelde elementen waren in 
de Londense gemernschap. Die artikelen waren niet ondertekend. 
Het is dan ook begrijpelijk, dat iemand, die dergelijke artikelen 
schrijft, bij de meest norinale pogingen om ern gezag, zoals het Mili- 
tair Gezag, o p  touw te zetten, overgaat tot het uiten van beschuldi- 
gingen als: dat zijn fascisten en anti-democraten. 

De heer van Klefferis verklaart, dat er veel te doen geweest is over 
een accoord over het Militair Gezag, waarmede hij na afloop be- 
moeienis kreeg, omdat het toen op zljn terrein kwam te liggen. De  
heer van Kleffens gelooft, dat het het Legal Agreement was. Hij heeft 
er ook voor gezorgd, dat in een ontwerp, dat ter tafel kwam - tiij 
weet niet van welke zijde - de veranderingen werden aangebracht, 
die nodig waren, omdat er dingen in stonden, die daarin niet pasten. 
Er waren wel dingen, die de een anders wilde dan de ander, maar 
daarover werd in de geest van vriendschappelijk overleg gesproken. 

De gedachte van het Militair Gezag, zoals het zich tenslotte heeft 
gekristalliseerd, is opgekomen door zich duidelijk voor ogen te stellen, 
dat men m de eerste tijd na de bevrijding. zoals men die verwachtte, 
te maken zou hebben met een militair geallieerd apparaat en dat dit 
eigenlijk de kleur zou gever- aan de verhoudingen, zoals die in de 
eerste tijd zouden komen te liggen. Dit gold voor België ook, doch 
hier heeft mcn naar de mening van de  heer van Klefferzs te maken 
met een kwestie van nationale geaardheid. Wanneer wij zo'n gedachte 
nemen, zijn Nederlanders geneigd, dat nogal absoluut te doen. De 
Belgen hebben dat wat gemakkelijker gedaan. niet zo absoluut in de 
uiterste conseqiientie en daar ging het toch wel. Dit ligt, gelooft de 
heer varz Kleffeizs, in onze aard. Wanneer wij eenmaal zo'n gedach- 
tengang tot de onze maken, gaan wij dat in details regelen. Hij heeft 
het bij onderhandelingen ook wel gemerkt. Men kan het een zeker 
perfectionisme noemen; men kan het ook noemen: een ontsierende 
grote mate van degelijkheid, iets tot zijn logische conclusie uitvoeren. 
Dat is gebeurd, inderdaad; dat is in Belgie in veel mindere mate ge- 
beurd. De heer van Kleffelis gelooft, dat het een samenstel van oor- 
zaken heeft, de gedachte, dat men te maken zou hebben met een 
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militair apparaat van de geallieerden, dat in het begin de macht zou 
hebben. Niemand heeft gezien, dat Duitsland zo betrekkelijk gauw in- 
een zou storten. Nederland zou dus een tijdlang etappegebied zijn; 
men wilde dus iets hebben, dat daarop aansloot. Dat heett men met 

e Nederlandse degelijkheid en met een zekers mate van strakheid uit- 
gewerkt. 

De brief van de heer Kruls van 12 November 1944 herinnert de 
heer vaiz Kleffens zich. Die brief was voor hem volkomen intole- 
rabel; die meneer kende zijn plaats niet meer. Daarover is in niet 
malse taal met de heer Kruls gesproken. De heer van Kleffens betwij- 
felt, of dit niet sterk genoeg geweest is, want hij herinnert zich niet 
meer van dergelijke onbehoorlijke uitlatingen te hebben gehoord. De 
overkomst van de Regering naar bevrijd gebied heeft van de zijde 
van de chef staf Militair Gezag ontzaglijk veel bezwaren ontmoet. 
Geeft men een man te veel macht, dan krijgt men altijd dergelijke 
dingen; dan moet het wel een uitzonderlijk sterke figuur zijn, die niet 
over de schreef gaat. Die brief heeft de heer van Kleffens ook grote 
aanstoot gegeven. Hij gelooft ook, dat de betrokkene dit later zelk wel 
ingezien heeft; hij kan zich althans niet herinneren, dat ooit weer een 
dergelijk geschriit ter tafel is gekomen. 

De regeling was zo, dat Militair Gezag zeer ruime bevoegdheden 
had, maar niet verder dan de Regering wilde. 

De heer van Kleffens kan bepaaldelijk niet de  opvatting aanvaar- 
den, dat er van een kloek beleid ten aanzien van het M. G. geen 
sprake is geweest, daar enerzijds de chef staf M.G. wist wat hij wilde 
en anderzijds de Ministers, verspreid zijnde, moeilijk samenkwamen 
tot beraad, waarbij dan nog vee! onenigheid was. Hij wil niet zeggen, 
dat het een goede, ideale en wenselijke situatie was. Men deed er niets 
aan, omdat men vond, dat die figuur in die omstandigheden nog de 
beste was. De chef van het Militair Gezag bleef daar inderdaad zit- 
ten. Waarom? Omdat men geen aanleiding vond hem terug te roepen 
of de eenmaal gemaakte regeling, die door het Legal Agreement 
bovendien aansloot op onze verhouding tot de bondgenoten, onge- 
daan te maken en het werk anders te doen. In  het Kabinet was er in 
die tijd geen ruzie. Er was verschil van inzicht. Het was de tijd, toen 
langzamerhand die drie of vier Ministers in het Kabinet zijn gekomen, 
die er tot Juni 1945 in zijn gebleven. Het was een heel gocde ver- 
houding. Men was het niet altijd eens. De heer van Klefferzs is cr bij 
geweest tot April 1945 en dan houdt zijn wetenschap op. Toen moest 
hij naar San Francisco vertrekken. Sindsdien kan hij niet met enige 
kennis van zaken spreken, want toen hij terugkwam, was het Kabinet 
afgetreden. Hij kan met de hand op zijn hart zeggen, dat er in die tijd 
helemaal geen ruziesfeer was. Zij hadden weleens verschil van in- 
zicht, maar men zat elkaar werkelijk geen vliegen af te vangen of 
elkaar onaangename dingen te zeggen. 

De heer van Kleffens heeft ook stellig niet de indruk gekregen, dat 
in het najaar van 1944 en het begin van 1945 de daadkracht van het 
Kabinet gering was. Hij begint met zijn eigen terrein. De lijn bij 
Buitenlandse Zaken is strak doorgetrokken. Het is juist in die tijd 
geweest, in December 1944, dat de nota over de internationale Slaten- 
organisatie is geschreven, welke nota indruk in het buitenland heeft 
gemaakt. Het militaire beleid is gewoon doorgegaan. Onze troepen 
hebben zich uitstekend geweerd onder de politieke leiding van de 
Ministers van Oorlog en van Marine. Natuurlijk, Binnenlandse Zaken 
had rekening te houden met het militaire apparaat, dat het zelf had 
opgericht, het Militair Gezag. In die tijd nam het Militair Gezag veel 
van het burgerlijk gezag over, maar men moet de Regering er geen 
verwijt van maken, dat zij niets meer deed. Dit had zij willens en 
wetens overgedragen en er bleef voor die Minister minder te doen over. 

De heer var, Kleffcizs heeft van de besprekingen en de correspon- 
dentie over het gaan van Ministers naar het bevrijde gebied wel ge- 
hoord. Hij herinnert zich, dat er een conflict was met het hoofd van 
het Militair Gezag. Hij meent, dat juist ten aanzien daarvan het hoofd 
op zijn vingers is getikt en dat is gezegd: zo behoort u niet te schrijven; 
dat accepteren wij niet. 

De heer van Kleffens acht het best mogelijk, dat in de bewuste 
brief van 12 November 1944 de zaak volkomen op haar kop werd 
gezet. Dat dit zo is gebleven, dat dit de grondtoon is gebleven, is 
toch werkelijk niet waar. 

Het kan zijn, zo geeft de heer van Kleffens toe, dat de moeilijk- 
heden, waarmede de Regering toen de worstelen had, en de wijze, 
waarop dit geschiedde, geen beeld van kracht opleverden. Doch men 
vergist zich werkelijk, als men meent dat de Regering toen willoos 
was. Die mensen zaten, gelooft hij, bij Breda en hadden de grootste 
moeilijkheden met reizen om met andere mensen in contact te komen. 
Dat moet men ook niet vergeten. Dit waren de meest abnormale om- 
standigheden. De enigen, die een transportapparaat hadden, waren de 
militairen en dat werd gebruikt voor militaire doeleinden: niet zozeer 
besturen, maar vechten moest men. D r  heer van Kleffens gelooft niet, 
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dat men er ooit aan gedacht heeft om de Regering collectief of voor 
het grootste gedeelte te laten overgaan naar Brussel. Hij zou er zijner- 
zijds groot bezwaar tegen hebben moeten maken. Immers, de heer 
Spaak, die in Brussel was, is naar Londen gekomen, omdat hij in 
Brussëi geen goed contact met de buitenwereld had: de telegraaf was 
kapot, alles was ontwricht. Moest de heer van Kleffens alleen te 
Londen achterblijven? Dit had ook grote bezwaren. Moest men het 
contact met de Britse Regering, toen haar troepen in Noordbrabant 
en Limburg opereerden, kwijtraken? Dit leek ook niet gewenst. De 
heer van Kleffens denkt aan al die stappen, welke zijn gedaan - hij 
kan zich in dit geval niet alles herinneren - door de heren Gerbrandy, 
Michiels en hemzelf bij Churchill om voedsel te krijgen voor Neder- 
land. Wanneer men te Brussel gezeten had, zou daarvan niets terecht- 
gekomen zijn. Daar moest men elke dag bij blijven zitten; daarover 
werd dag aan dag gesproken met de Britse Regering. Dat had ook 
weer zijn verschillrnde kanten. De meeste bij het binnenlandse bestuur 
betrokken Ministers zijn herhaaldelijk over geweest. In Brussel was 
eik gebouw gevorderd; vestiging van departementen daar zoii ook niet 
zo gemakkelijk zijn geweest. Men kon niet zeggen: wij komen hier 
zitten. De Belgen zaten ook in dat etappegebied en waren ook Leen 
baas in eigen huis. De Prins is te Brussel gevestigd geweest, maar dat 
is later geweest, in het najaar van 1944. Dat was in zuiver militair 
verband. 

De heer vau; Kleffens noemt ook nog de stappen tot voorbereiding 
van een vredesregeling; men moest daarbij ook aanwezig zijn. Alleen 
doordat hij daarheen is gegaan, is in de ,,terms of unconditional 
surrender" opgenomen, dat de geallieerden optraden ,,in the interest 
of al1 allied nations". Daaruit is voortge!tomen, dat zij ook nu nog op- 
getreden zijn als onze mandataris, terwijl zij het anders uitsluitend voor 
zich zelf hadden gedaan, zonder zich om anderen te bekreunen. Men 
moest er bij zitten om onze belangen te behartigen, anders merkten zij 
daarvan niet erns wat. Daar moest men bij zijn. Het ging soms om de 
hoogste belangen, zoals voedselzendingen naar Nederland. De heer 
van Kleffens neemt als voorbeeld de maand October 1944; er zijn 
stappen gedaan en besprekingen gevoerd in Londen op 2, 3, 4, 5, 6, 7, 
9, 10, 13, 17, 20, 28 en 30 October, op 2, 3, 4, 7, S, 10, 11, 14, 22, 23, 
24 en 28 November enz. Ook is toen veel te doen geweest over de 
voorbereiding van de Verenigde Naties. Hij herinnert zich nog als de 
aag van gisteren, dat er mensen uit Venlo en Roermond kwamen om 
te zeggen: wij zijn aan het einde, er moet wat gebeuren. Dan werden 
te Londen onmiddellijk stappen gedaan bij de Engelse Regering, dan 
werd naar Roosevelt getelegrafeerd, naar Rosernan, een speciale af- 
gevaardigde van President Roosevelt; die moest worden ontvanren en 
toegesproken door de heer Gerbrandy, door de heer van Klef fens en 
door anderen. Die mensen laten zich niet met praatjes afschepen; die 
wiilen statistieken, willen gegivens: ,,wij willen u wel geloven, maar 
Wij willen het bewezen zien door mensen, die weten, waarover zij 
spreken en die gegevens kunnen produceren." Het gehele apparaat 
moest daarbij aanwezig zijn. Een groot geriee!te van het apparaat van 
Ze gehele Regering, b.v. voor de voedselvoorziening. Het gehele Mini- 
sterie van Scheepvaart was daar nodig om het contact met het Britse 
Ministerie van Scheepvaart onder Lord Leathers gaande te houden. 
Maar niet allezn, dat dit belangrijk was, het werd hoe langer hoe 
belangrijker, ondat  de bevrijding naderde en men de zekerheid wilde 
hebben, voorzover die zekerheid te verkrijgen was, dat het voedsel 
zou zijn opgeslageil, zodat direct kon worden ingegrepen. 

Men heeft wel etns gezegd: Waarom bleef die man in 1945 nog in 
Londen zitten? Dat was niet juist, want sinds zijn terugkeer iiit 
San Francisco in Europa op 25 Juni 1945 heeft de heer van Kleffens 
drie dagen van de week in Engeland gezeten, omdat hij hier in Ne- 
derland toen eenvoiidig geen telegram doorkreeg, en drie dagen van de 
week in Nederland om de Ministerraad bij te wonen en er voor te 
zorgen, dat de zaken op het Plein begonnen te lopen. Het was ver- 
schrikkelijk moeilijk het elders te doen. Hij is zelf in Maart 1945 in 
Brussel geweest. Daar zaten de Belgische Regering en de geallieerde 
autoriteiten. Hei was het doormarsgebied naar Duitsland. Duitsland 
had zich nog niet overgegeven. Men was de Rijn over of nog net niet. 
Men kon daar niet vooruit. Het was daar een chaos. 

De heer Spaak is in September 1944 naar Brussel vertrokken en hij 
is in October met enigen van zijn medewerkers naar Londen terugge- 
gaan, omdat hij in Brussel niet verder kon. De Belgische Regering 
evrnwel bleef te Brussel, maar die was tenslotte in een heel andere 
positie dan de onze, want wij hadden maar drie provincies en door 
de snelle opmars waren zij in België heel wat verder. De heer vaft 
Kleffens spreekt toch niet volstrekt alleen voor zich zelf, maar net 
zo goed als hij te Londen moest zijn, moesten daar zijn de Ministers 
van Scheepvaart en Visserij en van Economische Zaken. 

Wat betreft de mogelijkheid om een apparaat mede te nemen naar 
Noordbrabant, daar was niets, er waren zelfs gem brandstoffen. 
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De Ministers hebben daar in een onverwarmd gebouw gezeten. Alles 
werd gebruikt voor de oorlogvoering; het was toen najaar 1944. Nu 
wil de heer van Kleffens niet zeggen, dat er misschien niet iets meer 
had kunnen worden gedaan, maar het had geen zin daar zonder enige 
vrucht te werken, afgesneden van alle verbindingen. Er waren geen 
telegraaf en telefoon ter beschikking: de telegraaf was voor geallieerd 
militair gebruik. Men had het Militair Gezag - dat geeft hij toe -, 
maar dat Militair Gezag deed dan ook in die tijd veel voorbereidend 
werk voor de terugkeer tot boven de rivieren. Veel viel daar in Noord- 
brabant niet te doen. Wij is er niet bij geweest, maar dat zijn de in- 
drukken, welke hij van de Ministers, die daar gezeten hebben, heeft 
gekregen. Men kon het werk veel beter te Londen doen, omdat men 
daar contact had, veel meer hoorde, niet opgesloten zat, gebouw~n 
en verbindingen had. Hij gelooft dus, dat het enigszins anders is ge- 
weest. Die moeilijkheden waren er inderdaad. Men zat met een afge- 
leefde van Boeyen en er waren ook een paar zakelijke kwesties, maar 
wat de heer van Kleffens er zich van herinnert is, dat die laatste 
maanden geheel staan in het teken van voedsel, verder uitwerken van 
wat er moest gebeuren met de politie en al dergelijke dingen meer, 
voor hem zeer speciaal vredesregelingen, de stichting van een nieuwe 
organisatie tot versteviging van de wereldvrede, waaruit de Verenigde 
Naties gegroeid zijn, waaraan veel werk vastzat. Hij heeft geprobeerd 
met zijn collega's van andere landen daarin één lijn te trekken; dat is 
voor een groot gedeelte gelukt. Wapenstilstandskwesties, zeer belang- 
rijk, moesten te Londen behandeld worden, want daar kon men de ge- 
allieerden op de kernpunten benaderen. Het verschaffen van gegevens 
over de Nederlandse belangen in Duitsland, zodat die belangen zou- 
den worden ontzien en niet als Duitse belangen zouden worden be- 
handeld, betrof Economische Zaken en voor een deel andere depar- 
tementen. Zo was er heel veel te doen en werd er ook heel veel gedaan. 

De heer de Quay verklaart, dat hij na de bevrijding van het Zuiden 
reeds vrij spoedig in contact is gekomen met Londen. Dat zal zijn 
geweest in December 1944. Hij is de eerste keer in October 1944 in 
contact geweest met de chef van het M.G., generaal Kruls, en toen 
heeft deze de heer de Quay gevraagd voorzitter te willen worden van 
het College van Algemei~e Commissarissen voor Landbouw, Handel 
en Nijverheid. In die functie is hij enige malen op en neer geweest 
naar Londen; hij denkt, dat het was in November en December. 
Eerst is de heer Boerina over geweest, speciaal voor de landbouw, en 
enige tijd later is ook de heer de Quay voor de eerste keer overge- 
gaan. Het was een college, door de chef staf M.G. ingesteld met de 
bedoeling om, verbinding houdende met sectie V11 van het M.G., op 
te treden als de vooruitgeschoven post in de economische sector van 
het bevrijde gebied en daar eventueel namens hem maatregelen te 
nemen, met als tussenpersoon de heer van Blankerzstein, die tijdelijk 
aan het college was toegevoegd en tevens bij het M.G. was. Zo heeft 
men zowel met de Nederlandse als met de Engelse instanties verschil- 
lende aangelegenheden behandeld, b.v. de  kwestie van de electrici- 
teitsvoorziening, de kolenwinning, het transport van de kolen, de 
voedselvoorziening, waarvoor de heer Boerrna een vrij grote dienst 
had opgericht te Tilburg, het geleidelijk weer op gang brengen van 
de industrie, enz. Er was dus een bepaalde sectie van het M.G., waar- 
mee dit college correspondeerde. 

Het College van Algemene Conimissarissen bestond uit civiele per- 
sonen; in zoverre was het de enige uitzondering op de hele appara- 
tuur. Het feit, dat men geen mensen heeft genomen van het M.G., 
maar die andere personen heeft gevraagd, spruit voort uit de naar de 
mening van de heer de Quay verstandige overweging, dat deze per- 
sonen, zoals zij daar zaten, van de werkelijke toestand beter op de 
hoogte waren dan de mensen, die van buitenaf kwamen, en dat zij in 
die dingen dus beter konden adviseren dan degenen, die wildvreemd 
uit Londen kwamen. De heer de Quny was zelf als voorzitter ge- 
kozen, omdat er toch iemand bij moest zijn, die de verschillende per- 
sonen enigszins tot samenwerking en coördinatie kon brengen, juist 
omdat het hier ging over landbouw, handel en nijverheid. De heer 
Boerma, een deskundige bij uitstek, was door de heer Louwes met 
opzet naar het Zuiden gestuurd om de kwestie van de voedselvoor- 
ziening bij de scheiding tussen Noord en Zuid ter hand te nemen. 
De heren varz Spaendonck en Gisperz waren zeer goed bekend met 
allerlei bedrijfs- en economische aangelegenheden en dus veel beter 
georiënteerd dan de heren, die uit Londen kwamen. Wanneer men 
dus de vraag stelt: waarom hebt u dan niet een militair pak aan- 
getrokken, want dat hebben zij toch allemaal gedaan?, dan kan de 
heer de Quay alleen zeggen, dat dit hun ook wel eans is voorgelegd, 
ofschoon niet onder grote druk en dat zij zich daar altijd tegen heb- 
ben verzet met de mededeling, dat op die wijze het werk even goed, 
zo niet beter gedaan kon worden en dat het er dus niet om ging in 
die laatste paar maanden nog een uniform aan te trekken, waarbij 
zich misschien nog de moeilijkheid zou voordoen, welke rang zij 
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moesten krijgen. Zij hebben gezegd: laat het zo maar lopen, want het 
loopt op het ogenblik goed. Gewezen op het feit, dat  het in  alle 
andere gevallen niet kon, oindat, wanneer men geen uniform had. 
men geen entrée had bij d e  geallieerde militairen, men geen vervoer 
kon krijgen enz. en het in dit  geval dus wel bleek te kunnen, zegt d e  
heer de Q~lay,  dat hij gelooft, dat  die moeilijkheden in zekere zin 
hebben bestaan. Hij denkt aan prof. Goildriaan, die het vervoers- 
vraagstuk tijdelijk heeft geregeld en die ook binnen korte tijd gemili- 
tariseerd was. Die moest he21 veel reizen en trekken en die kwam 
veel in het achtergebied van B-lgië en misschien nog dieper weg, 
terwijl de  personen van het College van Algemene Commissarissen 
altijd in  Noordbrabant, te  weten te Tilburg, bleven en van daaruit 
deze zaak geleid hebben. Z o  nu e n  dan, wanneer het inderdaad nood- 
zakelijk was een verbinding met het buitenland te  hebben, hebben 
zij gebruikt gemaakt van de introducties van dr. van B!unkenstein, 
die wel gemilitariseerd was. Overigens waren zij wel van mening, da t  
het misschien ook voor andere instanties niet zo nodig was. Zij heb- 
ben er ook naar gestreefd - en dit is in overleg met de chef staf Mili- 
tair Gezag zonder moeilijkheden verlopen - ecn rechtstreekse verbin- 
ding met het Ministerie van Economische Zaken te Londen te krijgen. 
Toen deze verbinding eenmaal was tot stand gebracht, zijn zij ook 
vaak o p  en neer geweest naar Londen om besprekingen met d e  
ambtenaren van het departement te voeren. Zij kwamen natuurlijk 
ook in verbinding met d e  A.R.R., die voor de inkopen moest zorg 
dragen. Zij waren van mening, dat  door  die kort~luitingsverbinding 
met het ministerie te Londen en met de  diensten, die daar waren, d e  
zaak vlotter verliep. Het ging daarbij o m  een speciale sector, het o p  
gang brengen van het economische leven van de  civiele bevolking, ter- 
wijl het transport, waar prof. Coudriaarz voor stond, helemaal i n  
handen van de geallieerden was e c  men daar niet tussen kon komen. 

D e  heer de Quay heeft gemerkt, dat er een grote spanning bestond 
tussen het Kabiriet en de chef staf Militair Gezag, maar de vraag 
naar het tijdstip kan hij niet beantwoorden. 

O p  de vraag, of er een modus te vinden was o m  enerzijds gebruik t e  
maken van het Militair Gezag, maar anderzijds de  verantwoordelijk- 
heid van een betrokken Minister niet helemaal illusoir te maken, 
zegt de heer de Quay, dat  men dan een kind in het Ieven 
heeft geroepen, dat, toen het er eenmaal was en naar 
voren was geschoven, meeoprukkende met de troep en van het 
Kabinet d e  bevoegdhrden gekregen hebbende, terwijl de Ministers 
zelf in deze constructie te Londen bleven, noodzakelijk deze con- 
flictstof in zich had. Men zou kunnen zeggen: ,,Zoek o p  dat  moment 
een modus". Die was alleen te  vinden door de  kortsluitingsverbin- 
dingen, waarover de  heer de Q:lay reeds sprak en die ten aannen  van 
het economische gebied inderdaad zijn ontstaan. D e  leden van het 
College van Algemene Commissarissen hebben persoonlijk met het 
Militair Gezag noch met het Ministerie van Economische Zaken 
moeilijkheden gehad. Tegenover d e  opmerking, dat  men zou zeggen, 
dat, wanneer het College van Algeinene Con~missarissen in het be- 
vrijde gebied kon functionneren, à fortiori een Minister dat  moet 
hebben kunnen doen, stelt de  heer de Quay, dat het toch zo was, dat  
het College van Algemene Commissarissen tenslotte stond onder d e  
chef staf van het Militair Gezag. N a  enige tijd heeft het College echter 
zijn regelmatige verbinding met het Ministerie van Economische 
Zaken te Londen gekregen. Het  is zo gegaan, gelijk het meer ge- 
schiedt, dat  men zei: ,,Al ben ik ondergeschikt aan deze persoon, sta 
mij toe, dat  ik rechtstreekse verbinding krijg met zijn chef, omdat 
het soepeler functionneert." Maar  het werd moeilijk, wanneer een 
Minister vanuit het achterland (Londen) naar het frontgebied kwam 
en dan op verscheidene plaatsen ten aanzien van Nederlandse instan- 
ties wilde ingrijpen, terwijl door de  Regering het  Militair Gezag was 
ingesteld met al zijn vertakkingen en secties, en dat  in ezn beweeglijk 
terrein, waar men met een pas bevrijde bevolking heeft te maken, 
waar Engelsen en Canadezen rondlopen, waar gevochten is en waar 
V l's fluiten. Daar  lag eigenlijk de conflictstof opgesloten. 

Naar  de mening van de  heer de Quay is het dus zo, dat  het Militair 
Gezag, er eenmaal zijnde inet de bevoegdheden, die het officieel had 
gekregen, noodzakelijk tot deze narighed~n moest leiden Xij wil alleen 
aangeven, hoe naar zijn mening hei ontstaan van deze spanningen is 
te verklaren. Hij  geeft er niet mee aan, dat hij goedkeurt hetgeen i n  
feite is geschied. Hij kan alleen verklaren, dat hij niet kali zeggen, dat  
in de tijd, gedurende welke hij er heelt gezeten als Minister van Oor- 
log en ook de besprekingen in het Kabinet heeft bijgewoond en, in d e  
laatste weken, de verhoudingen tusscn het Kabinet en Eet Militair 
Gezag heeft gezien, e r  heïtige botsingen of spanningen zijn geweest. 
De zaak lag o p  dat  moment echter veel gemakkelijker, omdat het 
Militair Gezag naar het bevrijd$ gebied uras overgegaan. De heer 
Je Quay vindt dat  ook e31 van de redenen, waarom het veel gemak- 
kelijker kwam te liggen. Toen was de  zaak in beweging; men had d e  
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bevrijding voor ogen. Die kon elk ogenblik plaats vinden. De vraag 
kwam niet op: hoe moet het precies formeel met het Militair Gezag? 
Er was ezn apparaat, waarmee meli moest werken zo goed als het 
ging, en het ging vrij goed. De heer de Quay kan er bij zeggen, dat hij 
er bij generaal Kruls sterk op aangedrongen heeft om ook op ander 
terrein de kortsluitingsverbiridingeii met andere departementen tot 
stand te brengen; de heer (ie Qua) denkt aan Sociale Zaken, het werk 
voor de displaced persons enz. Er zijn inderdaad rechtstreekse ver- 
bindingen ontstaan. Het conflict tussen de Regering en de heer Kruls 
liep niet meer, toen de he2r de Q ~ n y  als Minister optrad. Of het ooit 
is afgesloten, weet hij niet, maar het speelde niet meer. 

Op de vraag, of de heer de Quuy, toen hij Minister van Oorlog was 
en dus de opdrachten van de kant van de Regering via hem aan de 
chel staf M~litair Gezag gegeven werden, met betrekking hiertoe nog 
een praktijk heeft kunnen vormen, antwoordt hij, dat hij er eigenlijk 
niet meer aan toegekomen is. Hij was dus wel van mening, dat men 
in die phase geen ingrijpende wijzigingen kon aanbrengen in het appa- 
raat, zoals het er eenmaal was, en ten tweede, dat men moest streven 
naar e-n decentralisatie en vooral naar de mogelijkheid om tussen de 
verschillende secties en de verschilleilde Ministeries e-n onderling con- 
tact te krijgin. Met betrekking tot de opmerking. dat hij er met 
andere woorden dus geen bezwaar tegen zou hebben gehad, dat een 
sectie van het Militair Gezag min of meer werd gedirigeerd door het 
daarmede corresponderende ministerie, zegt de heer de Quay, dat het 
achteraf verschrikkelijk moeilijk is om te zeggen, hoe hij het zou heb- 
ben gedaan als hij het opnie~iw had moeten opbouwen, vooral om- 
dat hij heeft geien, waar de fouten zaten in een systeem, dat eetiniaal 
bestond. Hij maakt zich daarvan dus los. Zoals het op dat ogenblik 
bestond, was hij er dus een voorstander van, dat er e-n rechtstreekse 
verbinding zou zijn tussen de secties en de verschillende ministeries. 
Of hij dat gezegd zal hebben ten aanzien van alle secties en alle rni- 
nisteries, durft hij niet direct aan te geven. In de tweede plaats behoeft 
een rechtstreekse verbinding nog niet een wijziging in de gezagsver- 
houdingen te betekenen. Het is denkbaar, als men de zaak zuiver for- 
meel steit, dal van het Ministerie een bericht via het Militair Gezag 
naar de sectie gaat en zo verder naar beneden doorloopt. Men kon 
ook zeggen: laten wij de zaak niet al te ingewikkeld maken en vooral 
het doel voor ogen houden en er geen competentiekwesties van 
maken; behandelen Jullie deze zaak rechtstreeks. Dat heeft de heer 
de Quuy niet alleen voorgestaan, maar Q O ~  wel ten dele doorgevoerd. 
Daar kon natuurl~jk de Minister van Oorlog alles aan dom. Hij heeft 
zich niet op het standpunt gesteld: alles, wat van de ministeries naar 
het Militair Gezag gaat, moet per se via de Minister van Oorlog lopen. 
Er zijn rechtstreekse verbindingen gekomen tussen de ministeries en de 
verschillende secties. Hij heeft zonder enige twijfel de indruk, dat daar- 
aan in de kritieke maanden November en December 1944 het een en 
ander heeft gehaperd, want zulke verbindingen bestonden toen niet. 

Zonder zich directe voorbeelden te herinneren, verklaart de heer 
Kruls te menen, dat geleidelijk aan de, zoals de heer de Quay ze 
noemde, kortsluitingsverbindingen, d.w.z. de mogelijkheid, dat de 
secties van het Militair Gezag meer rechtstreeks in contact kwamen 
te staan met verschillende Ministers, in verscheidene sectoren zijn toe- 
gepast. Dit was een rnogelijkkheid om een vlottere samenwerking tus- 
sen de individuele Ministers en het Militair Gezag te verkrijgen. Voor- 
zover de heer KYLI~J zich kan herinneren, lag er tussen het ontstaan 
van deze kortsluitingsverbindingen en de aanvankelijk moeilijke 
samenwerking tussen Militair Gezag en Ministers geen enkel verband. 

De heer Wijffels geeft als zijn mening te kennen, dat hij met 
de mensen van het Militair Gezag, bepaaldelijk met de chef staf, 
uitermate plezierig en steeds efficient heeft kunnen werken, zowel 
op het gebied van moeilijkheden bij de arbeid als bij de repatriëring 
en het tot stand brengen van de eerste Rijksscholen te Eindhoven 
voor de herscholing van de mensen, die uit Duitsland terugkwamen 
en voor de onderduikers. Bij de moeilijkheden ten aanzien van de ar- 
beid denkt de heer Wijffels vooral aan de Rijksbemiddelaars. Ket is 
misschien nuttig daarbij te vertellen, dat men door gebrek aan com- 
municatie - naderhand is dat wel eens becritiseerd - weer is over- 
gegaan naar territoriale Rijksbemiddelaars. Daar was men vóór 1940 
geleidelijk aan vanaf geraakt. Daarmee heeft de sectie van het Mili- 
tair Gezag altijd bijzonder efficient en plezierig gewerkt. 

Het contact tussen de Minister van Sociale Zaken en de chef staf 
Militair Gezag had tijdens het Ministerschap van de heer Wijffels 
in het algemeen plaats door de heer van Rhijn met de secties. Voor 
de heer Wijffels was dit contact minder geregeld, doch bij voorko- 
mende gevallen heeft hij ook persoonlijk contact gehad met de chef 
staf. Formeel moest de Minister van Oorlog als tussenschakel gebruikt 
worden, doch dat is slechts een enkele keer gebeurd. De Ministers 
waren erg ambulant en zij zijn altijd tussen Londen en bevrijd gebied 
heen en weer geweest. De heer Wijffels was meestal elke week 2 à 3 
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dagen in bevrijd gebied en had dan contact met het Militair Gezag 
in Breda. Hij was uiteraard veel in Breda of Oisterwijk, Tilburg, 
Eindhoven en Heerlen, toen het Westen en Noorden nog niet bevrijd 
waren en later in Den Haag. Dat contact heeft niet tot moeilijkheden 
geleid, dat heeft steeds goed gelopen. Wanneer het ging om de con- 
crete uitvoering van een besluit werd aan de chef staf Militair Gezag 
verzocht, of er een onderhoud kon plaats vinden met de sectiechef 
of met de chef staf zelf. Er werd gezegd: dat zijn de zaken, die 
opgelost moeten worden. Is daarin te voorzien? Daarop werd dan 
gezamenlijk besproken op welke wijze zou worden gewerkt om het 
gestelde doel te bereiken. Indien een bepaalde regeling tot stand ge- 
bracht diende te worden en dit schriftelijk werd voorbereid, ging dit 
over het Departement van Oorlog. Dat was een vrij omslachtige weg. 
Zo heeft het geruime tijd geduurd eer er tenslotte een college van 
algemene commissarissen voor sociale aangelegenheden te Tilburg is 
ingesteld. Dat was, wat de heer de Quay noemde, een kortsluitings- 
verbinding. Voordat echter die colleges konden worden ingesteld te 
Tilburg, moest ook de mening gevraagd worden van de collega's van 
Financiën, van Handel er, Nijverheid en van Economische Zaken. 
Het duurde doorgaans wel een tijd, voordat het antwoord hierop 
binnenkwam. Uiteindelijk is het college einde Mei ingesteld. 

De heer Sluyser geeft de volgende visie op het Militair Gezag. 
Voordat de Buitengewone Raad van Advies werd opgeheven, speelde 
nog het schone blijspel van het Militair Gezag. Wie Nederland 
met het Militair Gezag heeft opgeknapt, is een zaak, die de ge- 
schiedschrijver zal moeten uitzoeken. Nederland is het enige land, 
dat met een Militair Gezag gelukkig is gemaakt. Wel het door de 
geallieerden bezette gebied, Duitsland bijvoorbeeld; B~lgië, Frank- 
rijk en Noorwegen echter niet. Het Militair Gezag is gekopieerd 
van het Amgot-systeem, dat in Italië is ingevoerd, dus in een niet 
geallieerd land. Camille Huysrnnns heeft nog dezer dagen bevestigd, 
dat de uitvinding van het Militair Gezag, ook voor de geallieerde 
landen, is gedaan door Eisenhower, die dat voor België wilde 
invoeren. Daarop is de heer Huysrnans, of althans iemand namens 
de Belgische Regering, naar generaal Eiseurhower gegaan en heeft 
gezegd: Van oorlog voeren hebt u verstand en van regeren heb 
ik verstand; in België moeten wij niets van een militair gezag heb- 
ben. De heer H~lysrnarzs zei: er waren geen vijf minuten nodig 
om hein er van te overtuigen, dat wij in België geen militair gezag 
moesten hebben. De heer Sluyser weet niet, waarom men ook niet 
van Nederlandse zijde deze stap bij generaal Eisenhower heeft ge- 
daan. Het ogenblik, waarop het Militair Gezag is geprojecteerd, was 
een zeer ongelukkig ogenblik in de geschiedenis van Nederland. 
Hij laat de persoonlijke integriteit buiten beschouwing, maar het 
introduceerde een element van corruptie van bevoegdheden in de 
colleges, die ons tijdelijk Staatsbestel vormden. Men zag gebeuren, 
toen het Kabinet in principe had besloten, dat het Militair Gezag 
zou worden ingesteld, maar de rechtsregelen voor het Militair Ge- 
zag nog niet waren vastgesteld, dus het B.B.S.B., dat spottend ge- 
noemd werd het besluit tot bevordering van de snelle bevorderingen, 
nog moest worden vastgesteld en de Buitengewone Raad van Advies 
nog advies moest uitbrengen, dat toen de heer Kruls zijn naaste 
medewerkers recruteerde uit leden van de Buitengewone Raad van 
Advies. Daardoor brengt men verantwoordelijkheden aan het schiii- 
ven, die niet mogen schuiven. De secretaris van de Buitengewone 
Raad van Advies, de heer Posthumus Meyjes, werd kolonel, naaste 
medewerker en plaatsvervangend chef staf van het Militair Gezag op 
het ogenblik, dat hij nog in de Raad een advies moest uitschrijven en 
dit advies nog moest worden behandeld, een advies omtrent een be- 
sluit, dat zou bepalen welke de bevoegdheden van de chef van het 
Militair Gezag en de sous-chef zouden zijn. Men zag verder ge- 
beuren - de heer Sluyser stelt de persoonlijke integriteit buiten 
twijfel -, dat de heer ridder de van der Schueren, naar hij meent, 
kolonel bij het Militair Gezag werd op het ogenblik, toen hij nog als 
lid van de Raad van Advies zijn advies moest uitbrengen, met andere 
woorden dus ook over zijn eigen functie. Men heeft hetzelfde ge- 
zien met de heer Eggens, die rechtskundig adviseur werd van de staf 
van het Militair Gezag, die in de Raad een gezaghebbend man was 
en op dat ogenblik nog zijn advies moest geven over de samenstel- 
ling en de bevoegdheden van het Militair Gezag. De heer Six, lid van 
de Raad, werd een der topfiguren in het Militair Gezag; zo ook 
prof. de Boer. 

Dat is in 194311944 geweest. De heer Sluyser aarzelt niet - hij 
heeft het in de Raad meermalen gezegd - dit te noemen het scheef- 
trekken van de verhoudingen bij het vaststellen van besluiten van 
zo ver gaande aard. Hij mag niet spreken over hetgeen er in de Raad 
aan de orde is geweest, maar als men de adviezen met ecn critisch 
oog beziet, dan moet het wel opvallen, dat, als het gaat om een be- 
knotting van de macht van het Militair Gezag, er een zekere stro- 



ming in de Raad tegen dat streven is: gaat het echter om grotere 
vrijheden voor het Militair Gezag, dan is die zelfde stroming er 
vóór. De moeilijkheden van mr. van Angeren met het Politiebesliiit 
moet men z.i. zien tegen deze achtergrond: hoe sneller het politie- 
wezen in Nederland betrouwbaar is, des te sneller verliest het Mili- 
tair Gezag een deel van zijn macht. 

De heer Sluyscr stiiat niet op het standpunt, dat het B.B.S.B. mis- 
schien op enige wijze nog zou zijn te verbeteren geweest. Hij vindt, 
dat het een van de Koninklijke besluiten is, waarvan men zegt: ,,Hier- 
op moeten geen amendementen worden ingediend; men is hier vóór 
of tegen." 

De heer Sluyser heeft de instelling van het M. G. een grote en ge- 
vaarlijke dwaasheid (en van het Kabinet een onbegrijpelijke dwaas- 
heid) gevonden. 

Wat was eigenlijk de kern van de zaak? 
Wanneer het M. G. met grote bevoegdheden naar Nederland ging, 

speelde opnieuw de kwestie: moet het Londense Kabinet na de be- 
vrijding naar Nederland, ja of neen? 

Wat moet straks bij de bevrijding gebeuren? Het werd langzamer- 
hand een actueel probleem. Het Kabinet moet te Londen blijven, 
zei men. Wat hebben wij met die kerels in Nederland te maken! 
Wie zou in Nederland gaan regeren? Antwoord: het M. G. met een 
Koninklijk Kabinet zonder Kamers. De Kamers pasten ook niet in 
dit systeem. 

Anderen en hij hebben zich er zeer scherp tegen verzet, maar hij 
heeft moeten constateren, dat het M. G. is doorgegaan, dat men op- 
zettelijk iedereen uit het M. G. verwijderd heeft gehouden, van wie 
men mocht veronderstellen, dat hij tegen deze neo-fascistische koers 
in Nederland zou ingaan. 

De heer Sluyser heeft het meegemaakt, dat er na de bevrijding in 
het Zuiden een editie van Het Vrije Volk gesticht zou worden, waar- 
bij hij werd benoemd tot lid der hoofdredactie en dat generaal K r u k  
op grond van artikel zoveel van het B.B.S.B. hem de toegang tot 
Nederland weigerde. Wat was de motivering? De heer Sluyser had 
gezegd en geschreven en er nooit een geheim van gemaakt: ,,Als er 
in Nederland groepen zijn, die na de bevrijding de constitutie willen 
op zijde zetten en anti-constitutioneel willen gaan regeren, moeten 
zij er op rekenen, dat er grote moeilijkheden in Nederland komen." 
Dat was voor generaal Kruls voldoende reden om hem op grond 
van het B.B.S.B. de toegang tot Nederland te weigeren. De Regering 
en andere personen zijn er bij te pas gekomen om te zorgen, dat een 
Nederlander, die de constitutie wenste voor te staan, ook in Neder- 
land kwam. Het is gelukkig allemaal op z'n pootjes terecht gekomen. 
Tenslotte zijn die dingen niet zo groot als zij wel lijken. De heer 
Sluyser heeft ezn keer geschreven: ,,Het gehele gedoe met het M.G. 
doet mij denkeil aan een der sprookjes van Andersen. Als de klok 
twaalf gaat slaan, worden de porseleinen poppetjes op de schoorsteen 
levend. Dat leven duurt twaalf slagen. Wat een drama's spelen zich 
af in die twaalf seconden! Zij verbeelden zich de gehele wereld te 
zijn. Heeft de klok twaalf geslagen, dan zijn het weer de poppetjes". 

Zo is hei met het M.G. ook gegaan. Er bestond te Londen een 
versje, dat zij citeerden, als zij heel erg in de put zaten: 

In Stratton Street, een hele Piet, 
maar op het strand van Scheveningen, 
gaan ze een toontje lager zingen. 

Al die dingen zijn tenslotte wel weer terechtgekomen. Het heeft 
alleen 300 millioen gekost! Het heeft twijfel gewekt aan de integriteit 
van een aantal mensen en de objectiviteit van een aantal organen. 
Het heeft het functionneren van het parlement zo lang tegengehouden, 
dat, toen de vernieuwingsstroming, die met name in het Indonesische 
vraagstuk tot gelding zou moeten komen, over haar hoogtepunt heen 
was, het Nederlandse Kabinet eigenlijk pas met het Indonesische 
vraagstuk kon beginnen. Naar het gevoelen van de heer Sluyser - 
hij kan dat niet bewijzen, dit zijn onweegbare clingen - is er on- 
getwijfeld verband tussen het ernstige verlies, dat Nederland aan 
prestige, n-aterieel en politiek heeft gcle2en in Indonesië en het poli- 
tieke kinderspel van al deze lieden te Londen vóór en na de bevrijding. 
Zij hebben be!et, dat wat aan verfrisszcds in het land was gekomen 
zich langs normale kanalen kon uiten. Men mag blij zijn, dat het 
niet erger is geweest. Als de normale kanalen verstopt zijn, kunnen 
er nog erger dingen gebeuren. 

Met betrekking tot de periode van ,,Bosch en Ven" verklaart de 
heer Sluyser, dat het ern publiek geheim was, dat een aantal Ministers 
in een brief het ontslag van de heer Kruls had geëist. Het is opgeval- 
len, dat geen der ondertekenaren in het nieuwe Kabinet is gekomen. 
Het ontslag van de heer Burger en het ontslag van de andere Ministers 
kan men alleen maar zien tegen de achtergrond van wat de heer 
Shcyser noemt de strijd om de ministeriële verantwoordelijkheid, het 
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gevecht om de niachi in het bevrijde Nederland tursen de lieden, die 
het M.G. samenstelden en de verantwoordelijke Ministers, die wilden 
komen tot ern uitbouw van het verschrompelde burgerlijke ambtelijke 
apparaat. 

Het M. G. heeft de deur geopend voor wantoestanden, die men 
had kunnen voorzien, ja, die men had moeten voorzien. De heer 
Sluyser weet niet, waaraan Nederland het verdiend heeft, dat het het 
enige geallieerde land is geweest, dat met een M. G. gelukkig is ge- 
maakt. 

Met betrekking tot de problemen, die zich in het bevrijde Zuiden 
hebben voorgedaan, met name de moeilijkheden tussen het Militair 
Gezag en de Ministers, die daar waren, verklaart de heer Linthorst 
Homan, dat het het merkwaardige is, dat hij persoonlijk eigenlijk 
geen moeilijkheden met Minister Burger had, behalve misschien ge- 
durende de laatste tijd, dat deze Minister was. 

In de aanvang althans waren er geen moeilijkheden met Minister 
Burger, later misschien wel enige. De heer Linthorst Homan had 
persoonlijk zeer geregeld contact met Minister Burger, ook tijdens de 
Brusselse periode. De heer Linthorst Hornatz was op de  valreep 
hoofd van de Sectie Binnenlands Bestuur geworden, zeer tegen zijn 
zin, maar er was niemand anders. Hem was de belofte gedaan, dat, 
zodra in bevrijd gebied iemand zou opdagen, deze dit zou overnemen; 
dat is evenwel niet gebeurd; daarvan is niets terecht gekomen. Minis- 
ter Burger stond altijd sterk open voor het incasseren en verwerken 
van allerlei berichten, die men van de zijde van het Militair Gezag 
vanuit Brussel overbracht. De heer Linthorst Homan heeft zestien 
keren heen en weer gereisd tussen Nederland of België en Engeland 
na October 1944. Hij heeft altijd zijn bevindingen zeer uitvoerig en 
zeer openhartig gerapporteerd: daarover heeft hij met Minister Bur- 
ger nooit enige moeilijkheid gehad. Al dat reizen en trekken tus- 
sen België en Nederland en Londen was menselijkerwijs niet 
vol te houden, maar was zakelijk ook niet verantwoord. De heer 
Linthorst Homan is altijd medegedeeld: de staf, de topleiding van 
het Militair Gezag had de verplichting te Brussel gevestigd te zijn: 
de heer Linthorst Homan gelooft. dat dat ook inderdaad zo was. Hij 
heeft altijd gezegd: dat mag opgaan voor allerlei zaken, voor militaire 
zaken, voor economische kwesties, voor technische zaken enz., maar 
voor binnenlandse bestuursaangelegenheden is dat bijzonder onprac- 
tisch. Zijn werk betrof over het algemeen zaken, die de geallieerde 
autoriteiten gelukkig niet zoveel interesseerden of waarvan zij geen 
flauw benul hadden, behalve enkele dingen betreffende security (voor- 
al langs de grote rivieren) en enkele burgen~eesterspuzzles. 

De heer Linthorst Honznn heeft gezegd: wij moeten zitten in be- 
vrijd gebied, in Nederlands gebied. Eventueel moet daar de een of 
andere instelling komen, die de zaak van ons kan overnemen of ons 
kan bijstaan. Minister Burger heeft daarnaar wel oren gehad. Generaal 
Knds aanvankelijk ook wel, maar later heeft hij gezegd: het geeft 
allemaal doublures; jouw geallieerde militaire ,,opposite number" in 
de staf van de S.H.A.E.F.-mission zit ook te Brussel. Te Eindhoven 
had men toen al een voortuitgeschoven post van de staf Militair 
Gezag neergezet. Dat bleek in de praktijk, atlhans op het gebied van 
Binnenlandse Zaken, slecht te werken. Daar zat ook aanvankelijk 
een van de officieren van de sectie van de heer Linthorst Homan, 
mr, Land; er was onvoldoende contact en dat kon er - gezien d- 
heel slechte verbindingen - ook nauwelijks zijn. Hun werk bestond 
voornamelijk uit het coachen van de militaire commissarissen - die 
allen, speciaal op bestuursgebied, van huis uit vrermden waren - 
en het in stand houden van een zo goed mogelijke verhouding tussen 
de vele militaire instanties en de normale burgerlijke autoriteiten op 
Nederlands gebied. Zij hadden er vooral voor te zorgen, dat zowel 
het Militair Gezag, als ook de Engelsen en Amerikanen de zaken 
zoveel mogelijk aan de Nederlandse bestuursautoriteiten overlieten. 
Dat kon men van Briissel uit onmogelijk doen. De heer Linthorst 
Homnn heeft er herhaaldelijk voor gepleit, dat de zaak ter plaatse, 
dus van het bevrijde Zuiden zelf uit, het best kon worden behartigd. 
Hij heeft destijds, hij meent in November-December 1944, het voor- 
stel gedaan ergens in het Zuiden, b.v. te Eindhoven, een contact- 
orgaan op te richten. Hij had met medewerking van de Commissa- 
rissen der Koningin in Liinburg en Zeeland en de waarnemend Com- 
missaris in Brabant enkele mensen van hun provinciale griffiën ter 
beschikking gekregen om bij het overstelpende werk te Brussel te 
komen helpen. Zij waren nl. aanvankelijk in de sectie slechts met 
z'n drieën. Er zijn ook twee burgemeesters te hunnen behoeve voor 
losgemaakt (hetgeen eigenlijk in strijd met de wet was, daar het 
burgemeesterschap onverenigbaar is met de militaire dienst). 

In de laatste dagen van December 1944 of in de eerste dag- ,n van 
Januari 1945 heeft Minister Burger in het leven geroepen het bureau 
voor Binnenlandse Zaken en dit gevestigd in de provinciale griffie 
van het toen bevrijde Den Bosch. Ter zijde vermeldt de heer Lint- 



horst Nomnn, dat de civiele bestuursarbeid i n  Brabant heel moeilijk 
was voor de civiele autoriteiten. D e  waarnemend Commissaris, de  
heer Smits van Oyerl, had aanvankelijk geen apparaat, omdat 's-Her- 
togenbosch (met provinciale griffie) nog bezet was. Minister Burger 
heeft, misschien o m  de heer Linthorst Hoi?zan ter wille te zijn of 
gebruik makend van enige ervaringen, die deze had opgedaan, gezegd: 
ik wil, dat jij de  leiding van dat bureau o p  je neemt. D e  heer Lint- 
horst Homan meent zich zelfs te herinneren, dat dit door  de heer 
Burger reeds zo was uitgemaakt en geregeld, voordat hij hiervan 
kennis kreeg. D e  heer Lirzthorst Hornan heeft gezegd: het wordt 
practisch ondoenlijk, tenzij generaal Kruls mij daarvoor laat schieten. 
Zijn functie was immers hoofd van Sectie I van de  staf Militair Ge- 
zag en die staf zetelde te  Brussel. D a t  is toen echter toch zo doorge- 
gaan en dat  was generaal Kruls niet erg welgevallig. D e  Minister 
heeft o p  dat  bureau aangesteld hoofdambtenaren van de griffies in 
Den Bosch, Zeeland (de heer de Vries) en Maastricht. D e  ambtenaar 
uit Maastricht was, naar de heer Linthorst Homan meent, een finan- 
cieel expert. Toen begonnen de zaken behoorlijk door elkaar te  
lopen, want de  heer Linthorst Hornan kreeg bepaalde instructies van 
generaal Kruls, die enerzijds ook weer aan zijn jasje werd getrokken, 
o.m. door de hoogste leiding van de  Engelse ,,Civil Affairs", aan 
welker opleidingen zij moesten medewerken. Daarvoor moest de  heer 
Linthorst Hornan b.v. optreden in Lille. 

In de practijk ging het zo. dat zowel generaal Kruls, als zijn sous- 
chef - er was e r  aanvankelijk maar één - n.l. de heer Posthunzus 
Meyjes, voortdurend zelf o p  stap moesten. Zij kwamen overal en 
hoorden dan over puzzles, die dikwijls met eigenlijke binnenlandse 
bestuurszaken niets te maken hadden: b.v. de Amerikaanse militaire 
commandant in Zuid-Limburg ging vorderen en maakte moeilijk- 
heden met verschillende civiele instanties. Dergelijke dingen en vele 
andere moesten opgeknapt worden en dan ging de  heer Linthorst 
Hornan er  hern. Dit en zijn vele andere werk in Brussel, Zeeland. 
Brabant en Limburg was echter niet te combineren met een geregelde 
aanwezigheid in Den Bosch. Minister Burger was, gelooft de heer 
Linthorst Nomarz, gepikeerd, ook o p  hein persoonlijk, omdat hij 
meer zijn tijd beschikbaar moest steilen voor de staf van het Militair 
Gezag te Brussel en voor Militair Gezag-werk elders dan  voor het 
bureau in Den Bosch. 

Men zat b.v. ook met zaken, die aanvankelijk door  d e  Regering 
waren gedelegeerd aan d e  staf van het hlilitair Gezag. Een voorbeeld 
hiervan is de  regeling van de  gemeentefinanciën. E r  was de  eerste 
maanden in bevrijd gebied noch een Minister van Financiën, noch 
een Minister van Binnenlandse Zaken. Niemand had ook voorzien. 
dat  het Militair Gezag met dergelijke onderwerpen bemoeienis zou 
krijgen; de heer Linthorst Homan meent, dat  de Regering te Londen 
onvoldoende rekening had gehouden met het feit, dat  de gemeente- 
financiën, doordat de  gemeenten in die tijd abnormale uitgaven 
moesten doen, zouden vastlopen, Toen is majoor Muckay (in d e  
burgermaatschappij hoofdainbtenaar van D e  Nederlandsche Bank), 
hoofd van Sectie V (Financien) van staf Militair Gezag te Brussel, 
gemachtigd door de Minister van Financiën uit de  financiën van het 
Militair Gezag, dus uit de Rijksschatkist, bepaalde voorschotten aan 
de gemeenten te verlenen. D e  heer Linthorst Hornan was van der- 
gelijke zaken destijds onvoldoende terzake kundig; hij was toen o p  
dit gebied vrijwel zo groen als gras en mede daardoor had hij niet 
voldoende een deskundige vinger jn de  pap. In  overleg tussen de  
heer Mackuy e n  zijn medewerkers met, naar de  heer Linthorst 
Hornan meent, enkele deskundigen van de  griffie te  Maastricht en 
met hein zelf zijn er toen circulaires van de  chef staf uitgegaan 
naar de iniiitaire commissarissen, die deze, naar hij meent, weer 
doorgaven aan de civiele autoriteiten of rechtstreeks naar de provin- 
cies en de gemeenten. Op deze manier konden er dus gelden beschik- 
baar worden gesteld. D e  heer L,irzthorst Hornan gelooft, dat  dit ge- 
lopen is over de agentschapprn van D e  Nederlandsche Bank. Hij 
herinnert zich, dat het bureau voor Binnznlandse Zaken, waarvan 
hij pro forma de leiding had, dat anders heeft opgezet zonder dat  
rekening werd gehouden met hetgeen tevoren al was geregeld e n  
zonder overleg. Dit bureau stuurde buiten staf Militair Gezag om 
zelf circulaires, nadat dit reeds schriftelijk geregeld was. Dit liep dus 
dwars door elkaar. Dit is maar één voorbeeld; zo waren er verschei- 
dene zaken; de heer Linthorst Ho:nan herinnert zich niet precies 
meer wat. 

Ernstige moeilijkheden of wrijving hebben Minister Burger en d e  
heer Linthorst Homan daarover nooit gehad, maar er was wel een 
wederzijds gevoel van enige kregelheid, dat  men elkaar voor d e  
voetcn liep; dat was onaangenaam en had met meer begrip en over- 
leg ~ . i .  kunnen worden voorkomen. D e  heer Linthorst Hornan was 
o p  Minister Burger wel zeer gesteld, maar er was kregelheid. D e  
heer Linthorst Homan is verscheidene keren o p  ,,Bosch en Ven" 



geweest; hij heeft daarover, naar hij meent, ook op het Ministerie 
te Londen gesproken en hij heeft de indruk gehad, dat Minister 
Burger op zijn militaire arbeid niet bijzonder prijs stelde en het 
beter geacht zou hebben, wanneer hij uit staf Militair Gezag ver- 
dwenen was en gehzel bij hem was komen werken. Verdere moeilijk- 
heden zijn er toen, naar de heer Linthorst Homan meent, met 
Minister Burger niet geweest. 

Er waren wel dingen, die de Regering te Londen niet geregeld 
had, omdat men er te veel van uitgegaan was, dat Nederland in zijn 
geheel ineens bevrijd zou worden. De Regering, beschikkende over 
de deskundige departementsambtenaren, had dan alles dadelijk kun- 
nen regelen. Maar de Regering kon dat uit Londen of ,,Bosch en 
Ven" niet doen. Zo waren er b.v. met het oog op de pers enorme 
lacunes; de zuivering van de pers, evenals die van de ambtenaren, 
was b.v. niet voldoende geregeld; enige zuivering van het bedrijfs- 
leven b.v. was in het geheel niet voorzien; de Nederlandsche Arbeids- 
dienst (N.A.D.) hing in de lucht; men moest daarvoor overhaast nog 
vele regelingen treffen; een aantal Koninklijke Besluiten was te 
Londen wel vastgesteld, maar nog niet afgekondigd, althans de 
nodige exemplaren van de Staatsbladen bleven in Engeland liggen; 
voor de uitgifte van persoonsbewijzen (het Tijdelijke Persoonsbe- 
wijzen Besluit) en herregistratie van de bevolking waren onvoldoend 
goede maatregelen getroffen. Toen de heer Linthorst Homan deze 
laatste onderwerpen besprak met de deskundige ambtenaren van de 
gemeentesecretarie te Eindhoven en Tilburg, is b.v. gebleken, dat 
men aan de Koninklijke besluiten terzake practisch niets had; dat 
kon men niemand kwalijk nemen. Minister van Boeyen, die dit had 
voorbereid, had ook geen voldoende deskundigen tot zijn beschikking; 
hij had wel een verdienstelijk man (luitenant Koenen), die vroeger 
belast was geweest met deze materie, maar die Londense ontwerpen 
pasten nu eenmaal niet op de Nederlandse practijk. Dat alles ram- 
melde geducht; het liep dus niet. 

Op de vraag, of de heer Linthorst Homan in de tijd, welke de 
Ministers in ,,Bosch en Ven" waren, ook een oordeel had over de 
moeilijkheden, waarmede die Ministers te kampen hadden, antwoordt 
hij, dat hij er zich wel een oordeel over heeft gevormd, doch dat hij 
niet precies meer weet, of hij dat oordeel toen gekregen heeft dan 
wel naderhand. 

Het contact tussen de Regering en het Militair Gezag liep - al- 
thans hoorde te lopen - over de Minister van Oorlog via generaal 
Kruls als chef staf Militair Gezag naar de sectiehoofden en naar 
de militaire commissarissen. Maar in werkelijkheid liep dit contact 
dikwijls tussen de verschillende individuele Ministers met de leiding 
van het Militair Gezag. Met de sectiehoofden zelf in het algemeen 
niet. Zo liep het wel dikwijls tussen Minister Burger en de heer 
Linthorst Homan, maar dat was eigenlijk formeel niet juist. Generaal 
Kruls had in de eerste tijd echter alleen maar als sous-chef de heer 
Posthunzus Meyjes, maar die kon van alle zaken, met name van de 
bestuursaangelegenheden, onvoldoende op de hoogte zijn: hij wist 
daar ook onvoldoende van. De chef staf liet de behandeling van de 
zaken van de heer Linthorst Hor~zan grotendeels aan hem zelf over. 
Naderhand is er een groep sous-chefs gevormd, het Stafbureau van 
het Militair Gezag te Brussel, bestaande uit de heren Posthumus 
Meyjes, Julius, Snijders en later de van der Schuererz. Deze laatste 
was in die tijd aanvankelijk provinciaal militair commissaris in 
Brabant. Ook prof. de Boer hoorde daarbij. Deze is naderhand naar 
Engeland terugjegaan. Hij is zich in een vroeger stadium gaan con- 
centreren op de voorbereiding voor de repatriëring, op welk gebied, 
naar de heer Linthorst Homnn meent, zeer veel lacunes bestonden, 
o.m. wegens onvoldoende contact tussen de Regering en de geallieerde 
legerleiding. Prof. de Boer heeft ook te Brussel gezeten. 

Gelukkig heeft de heer Linthorst Homan buiten de moeilijk- 
heden gestaan, die tussen de Regering en het Militair Gezag rezen 
in verband met de vestiging van de Regering in hotel ,,Bosch en 
Ven" te Oisterwijk. Hij heeft met Minister Burger in die periode 
herhaaldelijk gesproken in ,,Bosch en Ven"; daar is hij enige malen 
geweest. De heer Linthorst Homan wist, dat het standpunt van de 
chef staf van het Militair Gezag, generaal Kruls, was, dat het be- 
paald onwenselijk aas,  dat de Ministers zich enigszins permanent 
daar vestigden. In hoeverre generaal Kruls daarin gelijk had, kon 
de heer Linthorst Wornan niet beoordelen. De generaal beriep zich 
erop - dat heeft de heer Linthorst Homarz later begrepen - dat dit 
ongewenst was ingevolge de bepalingen van het z.g. Legal Agree- 
ment tussen de Nederlandse Regering en de geallieerden. Krachtens 
dit Agreement dienden tal van bevoegdheden, voorzover het Neder- 
landse belangen betrof, niet door de Ministers, maar in bevrijd ge- 
bied (tijdens de z.g. operationele phase) door het Miltair Gezag 
(Nelherlands Military Administration of ,,N.M.A.") te worden uit- 
geoefend. De geallieerde militairen hadden n.l. gezegd, dat er tij- 
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dens de ,,operationele phase", dus gedurende de periode van de mili- 
taire krijgsverrichtingen, geen plaats was voor gelijktijdige activiteit 
van de Nederlandse Ministers in Nederland zelf. De heer Linthorst 
Hoinan denkt niet, dat er iemand is geweest, die de bevoegdheid 
van de Ministers om daar op te treden ontkende, maar hij weet wel, 
dat de leiding van de staf van het Militair Gezag het onverstandig 
vond, ook omdat er dan onvoldoende contact zou zijn. Want zij 
zaten immers verplicht te Brussel en de Ministers in ,,Buschen Ven", 
terwijl hun apparaat (de Ministeries) te Londen bleef. Later heeft de  
heer Lirithorst Homan zelf de indruk gekregen, dat het biiitenge- 
woon nuttig zou zijn geweest, indien enkele Ministers zich te Brus- 
sel hadden gevestigd; voor de Ministers was dat echter niet aantrek- 
kelijk, want zij konden dan ook wel te Londen blijven zitten; zij 
wilden begrijpelijkerwijze naar Nederland. Hij geloor't, dat - wan- 
neer men van beide kanten, met name van de kant van verschillende 
Ministers, een wat sportievere neiging tot openhartig overleg had 
getoond in die tijd - er van enige wrijving g e n  sprake had be- 
hoeven te zijn. In hoeverre de Ministers gelijk hadden met hun 
mening, dat het Militair Gezag hun dwars zat, kan de heer Linthorst 
Homan niet beoordelen. De i~~oeilijkheden speelden zich voorname- 
rijk af op terreinen en in een sfeer, welke buiten zijn competentie 
lagen. 

Van hetgeen zich vóór de komst van de Ministers had afgespeeld 
tussen de chef staf en de Ministerraad daarvan wist de heer Lint- 
horst Hornan toen niet. Later hoorde hij over bepaalde correspon- 
dentie tussen de chef staf en de Ministerraad; hij bedoelt: tussen de  
chef staf en de Minister-President. Over de verhouding tussen deze 
beiden is toen sok nog meningsverschil geweest, want de  chef staf 
had, naar de heer Linthorst Woman hoorde, moeten schrijven aan 
de Minister van Oorlog en niet aan de Minister-President. De heer 
Lintkorst Honian stond daar volkomen buiten, maar hij weet wel, 
dat dit een gepeperde correspondentie moet zijn geweest. De pro- 
blemen, die er waren op het gebied van het praktische werk, be- 
troffeil voornamelijk, naar de heer Lintkorst Homarz zich herinnert, 
de gehele materie van de politieke delinquenten, dus de justitiële 
zaken, waarbij de politie betrokken was, en voornamelijk de arres- 
tatiebevoegdheid. 

Over de problemen, waarmee de Minister van Binnenlandse Zaken 
te maken had, o.m. problemen van het plaatselijke bestuur, van ge- 
meenteraden enz., die voor hem natuurlijk zeer belangrijk waren, 
daarover is er, voorzover de heer Liíztkorst Honzarz zich herinnert, 
nooit enige wrijving geweest. Daarmede (al of niet gemeenteraden) 
heeft het Mil.itair Gezag zich ook nooit bemoeid (dit alles was 
immers wettelijk geregeld in het Besluit Tijdelijke Voorziening Be- 
stuur Provinciën en Gememten). Maar de heer Linthorst Honzan 
heeft wel bemerkt in die tijd, dat er van de kant van de Minister van 
Binnenlandse Zaken, laat hij maar zeggen: een aanmerkelijke ver- 
koeling tegenover hem en zijn werk was ingetreden, die hij niet bil- 
lijk achtte. Hij heeft al die maanden gewerkt als een paard; hij zat, 
achteraf gezien, enigszins tussen twee vuren; hij heeft van de boven 
hem gestelde mensen te Brussel dikwijls gehoord: je moet niet zo- 
veel in Brabant en Limburg zitten. De heer Linthorst Homarz was 
er echter steeds op uit het accent zoveel mogelijk op de civiele auto- 
riteiten te doen leggen. 

Van zijn werk voor het Bureau Binnenlandse Zaken, dat in Den 
Bosch was, kwam niet zoveel terecht; dat was meer een nominaal 
leiderschap. Hij heeit wel gezegd: maak een stedehouder van inij 
lid van dat bureau en trek hem een uniform aan, dan is er tenmin- 
ste een permanente verbinding. Dat is toen naderhand geworden een 
ambtenaar van de provinciale griffie te 's-Hertogenbosch, mr. Corne- 
lissen, met de rang van kapitein; die is daar als contactman werk- 
zaam geweest, afgestaan door de waarnemend Commissaris der KO- 
ningin in Noordnrabant en ter beschikking van de heer Linthorst 
Homan gesteld. Deze kwam daar zelf niet zoveel, omdat hem dat 
ten enenmale onmogelijk was. Hij gelooft, bij nader inzien, dat Minis- 
ter Buvger onvoldoende inzicht had in zijn functie en positie als 
officier, als hoedanig toch gefieraal Kruls zijn enige onmiddellijke 
chef was. 

De heer Linthorst Honzan had zelf in die tijd misschien meer of 
rustiger met Minister Buvger moeten spreken of deze met hem; daar- 
van is echter weinig gekomen. Het is een denkfout van de heer Bur- 
ger te zeggen, dat de heer Linthorst Homan departementsambtenaar 
was. Dat is hij nooit geweest; dat is een constructie, die Minister 
Burger misschien nooit duidelijk beseft heeft. De heer Linthorst No- 
man is zuiver als militair tijdelijk gedetacheerd geweest op het Lon- 
dense Departement van Binnenlandse Zaken; nl. totdat de staf 
Militair Gezag uit Engeland naar België vertrok. Hij genoot b.v. 
ook slechts militair traktement als reserve-officier en generlei salaris 
als departementsambtenaar, want dat was hij ook niet. De helft 
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vnn ~ 1 1 1 1  weik op dat Arlinisterie bestond destijds inderddad wel 
uit allerlei puur civiele zaken, die zuiver administratief werk betrof- 
fen, zoals o.a. het ontwerpen van brieven, beschikkingen, besluiten 
etc. Dat is wellicht de aanleiding er van geweest, dat Minister Burger, 
toen hij overnam van Minister van Boeyen, meende, dat de heer Lint- 
horst Homan departementsambtenaar was en toevallig tevens officier. 
Zijn formele functie was echter puur militair. Minister Burger heeft 
inderdaad gelijk: dat bureau in Den Bosch droeg een civiel kariakter. 
De heer Linthorst Homan heeft echter, voorzover hij zich kan her- 
inneren, zelf daarover nooit iets gepubliceerd in een blad van het 
Militair Gezag; hij herinnert zich een publicatie niet. Bij nader inzien 
schemert deze kwestie hem weer vaag voor de geest, maar hij weet 
niet meer, hoe dat toen zat. 

Op de opmerking, dat de publicatie er geweest schijnt te zijn en 
dat de heer Biivger veronderstelt, dat de heer Linthorst Hoinaiz dat 
heeft gedaan, zegt deze te denken, dat dit door het bureau van de 
sous-chefs is gedaan. Wat hun ontbrak, is het volgende. Wanneer de 
Ministers vonden, dat bepaalde dingen anders moesten gebeuren of 
niet moesten gebeuren, had het Militair Gezag, naar de mening van 
de heer Linthorst Homan, van hen instructies moeten krijgen. Men 
heeft echter vrijwel nooit enige instructie gehad. De heer Linthorst 
Homan wijst in dit verband b.v. op het vraagstuk van de zuivering. 
Er zijn van Regeringswege eerst concrete richtlijnen door de Minister 
uitgewerkt over de organisatorische vorm, waarin de zuivering moest 
worden voorbereid en afgewerkt, in de tweede Ministerperiode van 
Minister van Boeyen, nadat Minister Burger was afgetreden. Minister 
van Boeyen was toen, nl. tot het optreden van Minister Beel, ad 
interim weder Minister van Binnenlandse Zaken. Minister van Boeyen 
is toen meermalen te Brussel geweest. Later is dit op een nog- 
al snelle en efficiente wijze uitgewerkt door Minister Beel, die ook ge- 
regeld met het Militair Gszag contact opnam. De heer Linthorst 
Hornan kan zich volkomen indenken, dat dit in de periode van 
Minister Burger ook niet gemakkelijk ging. De Ministers zaten te 
Londcn zonder een noemenswaardig aantal ambtenaren en de opinies 
van Commissarissen der Koningin en door hen tot zuiveren gemach- 
tigde burgemeesters waren verdeeld. 

De heer Linthorst Hornan heeft er zelf altijd krachtig voor gepleit, 
dat het Militair Gezag zich in het bevrijde gebied zou vestigen. Hij 
was er absoluut een voorstander van. Of het gekund had, weet hij 
echter niet. Men was met het van Brussel uit heen en weer reizen 
uren van de dag kwijt. Minister Burger heeft wel gezegd, dat het 
Militair Gezag de vervoermiddelen had en zich kon verplaatsen, 
maar dat moest men niet overschatten. Het was een grote toer om 
een auto op de kop te tikken. Men moest in de regel grotendeels 
des nachts reizen. In de winter was het niet vol te houden en de 
wegen waren vaak overstelpt met militair verkeer. De  heer Linthorst 
Homan herinnert zich, dat hij heeft gevraagd: welke is de zakelijke 
reden, waarom wij met onze gehele staf niet naar het bevrijde gebied 
kunnen gaan? Hij meent, dat hij daarop altijd te horen heeft gekregen, 
dat dit niet ging, omdat zij een onderdeel waren van - althans 
onlosmakelijk verbonden waren aan - de S.H.A.E.F.-mission to the 
Netherlands; brigadier de Ccisenove was daarvan destijds het hoofd. 

De heer de van der Schueren was aangewezen als militair commis- 
saris van de provincie Noordbrabant. Na de bevrijding van Eind- 
hoven heeft hij in enige mate toezicht gehouden op het werk van 
de militaire commissaris aldaar, de heer Verhoef, en is hij begonnen 
met contacten te leggen in het bevrijde gebied, met name contact 
met de man, die als zijn tegenspeler in Noordbrabant was aangesteld, 
de heer Smits van Oyen, waarnemend Cominissaris der Koningin. 
Met hem heeft de heer de van der Schueren alle mogelijke voor- 
bereidende maatregelen besproken, zodra de provincie verder was 
bevrijd. Bij de bevrijding van Den Bosch in October 1944 is hij offi- 
cieel opgetreden als militair commissaris voor de provincie Noord- 
brabant. 

De heer de van der Schzieren is een van de eerste officieren ge- 
weest, die destijds voor het Militair Gezag gezonden is naar bevrijd 
gebied. De officieren bij het Militair Gezag waren allemaal offi- 
cieren, die in Engeland werkzaam waren en die allen zo gauw moge- 
lijk weer in hun burgerbetrekking wilden gaan werken. Door de heer 
Krulr waren zij met veel enthousiasme getraind. Wat hen getroffen 
heeft, is, dat zij als officieren buitengewoon slecht door de Regering 
op de hoogte waren gesteld van hetgeen in de voorafgaande periode 
inet het bezette gebied was afgesproken. Dit gold alle onderwerpen 
op bestuurlijk gebied, bepaalde bestuursvoorzieningen, burgemeesters- 
benoemingen, enz. In het bezette gebied wist men niets over het 
doel en de samenstelling van het Militair Gezag. Dat hebben de 
officieren van het Militair Gezag die mensen zelf moeten vertelleri. 
Zij wisten weer niets van Vertrouwensmannen af en wisten ook niet, 
welke mensen direct geïnterpelleerd moesten worden; daar zijn zij 
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volk om ei^ buiten gehouden. Uit is, meent d e  heer de van der Schueren, 
ook een klacht van generaal Kritls geweest. Zij hebben, voordat zij 
uitgezonden zouden worden, nog een keer een oefening gehad in 
Wolverhampton; daarbij zijn Engelscn aanwezig geweest, die zeiden, 
dat het vrij goed ging. Zij hebben daarna één officiële visite van de 
Minister-President gehad en daarmede was de gehele belangstelling 
van de Regering afgedaan. 

In het bevrijde gebied hebben zij gezegd: Wij zullen maar ver- 
trouwelijk aan de tafel gaan zitten en de zaken bezien. Daardoor 
werd een en ander vrij aardig geredresseerd en opgevangen. Wanneer 
zij zuiver hadden toegepast, wat in de boekjes stond, dan hadden 
zij de gekste en raarste apparatuur geschapen buiten de mensen om, 
die zelf ook reeds een apparatuurtje klaar hadden. In Noordbrabant 
is door de illegaliteit een eigen bestuursapparaat gemaakt, dat zat 
binnen tien dagen bij de heer de vauz der Scliueren. Dat is goed 
afgelopen, maar dat had ook mis kunnen gaan. Zij hebben als offi- 
cieren van het Militair Gezag altijd gedacht, dat de Regering hen 
als Militair Gezag inaar node zag. Ook gedurende de tijd, dat hij 
sous-chef van de staf van het Militair Gezag was, heeft de heer de 
rJan der Schiiereil dat geconstateerd. 

De verhoudingen in Noordbrabant tussen het Militair Gezag en 
de mensen waren zeer vriendqchappelijk. In zijn staf zaten drie 
adviseurs, de heer Huyai~ans voor financiële aangelegenheden, de 
heel Beel voor Binnenlandse Zaken ei1 de heer Sassen voor sociale 
aangelegenheden. Voorts was er de heer Clarrdius Prinsen, burge- 
meester van Roosendaal, allen figuren, die dikwijls op zijn bureau 
kwamen. De heer de van cler Schuren heeft zich altijd op het stand- 
punt gesteld (dat stond ook in zijn instructie), dat hij, zodra hij 
gedeelten van zijn taak aan burgerlijke instanties kon overdragen, 
dat ook moest doen, daarvoor behoefde hij geen toestemming te 
vragen aan de staf. Van die bevoegdheid heeft hij een ruim gebruik 
gemaakt. De heer Snzifs vrin Oyen zal bevestigen, dat degenen, die 
in Noordbrabant de zaak voorbereid hadden, practisch allen, in elk 
geval voor het overgrote deel, in zijn Militair Cominissariaat zaten. 
In het begin was het voor de heer de van der Schueren moeilijk; 
zij werden wel enigszins de wildernis in gestuurd; dit gold vooral 
voor de eerste dagen. Met name was dit het geval voor de eerste offi- 
cieren. Men wist in Brabant, doordat er behoorlijke lekken waren, 
voordat men bevrijd was, dat er een aantal officieren kwam, die het 
Militair Gezag op touw kwamen zetten. Men zeide: wij zullen af- 
wachten, hoe de heren dat doen. Gelukkig had de heer de van de!. 
Schueren enkele contacten kunnen leggen met mensen in het bezette 
gebied, die hij toevallig kende, zodat hij wist, wie hij zou aantreffen, 
terwijl mei1 wist wie er zouden komen. Hij heeft met de heren Beel, 
Sassen en Huysmrins open kaart gespeeld! De heer de van der Schrieretz 
heeft gezegd: wij weten, dat jullie plannen hebben; laten wij de zaak 
met elkaar vergelijken. Zodoende hebben zij in Brabant met de heren, 
die er waren, tengevolge van de slechte verbindingen met Brussel en 
Londen een klein beetje republiek gespeeld. 

De heer Gerbrandy. gevraagd naar de motieven, welke ten grondslag 
hebben gelegen aan de instelling van het Militair Gezag, verklaart, 
dat de hoofdoverweging. voorzover hij zich herinnert, is geweest, dat 
Nederland onder geallieerd gezag zou komen. In België heeft men 
aanvaard, dat het gezag van de geallieerden om zo te zeggen stond 
boven de civiele autoriteiten in België, terwijl de Nederlandse Regering 
tan  oordeel was, dat dit in strijd was met de standing van Neder- 
land in de rij van de bondgenoten en niet overeenkomstig de vast- 
staande souvereiniteit, áie Nederland internationaal bezat. Er moest 
derhalve een vorm gevonden worden, waarbij duidelijk bleek van het 
gezag, dat Nederland bezat in de tijd, toen, naar men verwachtte, 
Nederland tijdelijk etappegebied zou worden, Daarvoor heeft men 
uitgevonden een regeling, waarbij de Nederlandse Regering een tak 
van dienst zou creëren, waarbij in dit geval de band met de oorlogvoe- 
ring van de geallieerden in militair opzicht geconcentreerd moest wor- 
den. Daarbij ging men dan uit van de gedachte, dat de betrokken 
Ministeries, als de heer Gerhrnndy het r0 mag zeggen, een verleng- 
stuk, als onderdeel van het Militair Gezag, in Nederland zouden 
hebben. Op deze grondslagen is een regeling getroffen met de bond- 
genoten, waarvan een afschrift in zijn memorandum is opgenomen. 
In aansluiting daaraan i$ dz regeling van het Militair Gezag in het 
leven geroepen. 

Bij de opzet is oorspronkelijk het uitgangspunt van de besprekingen 
over het Milita~r Gezag geweest, dat het ook om interne, om bin- 
nenlandse redenen nodig zou zijn het uitvoerend gezag een tijdlang in 
handen van een militair institu~it te leggen. Dit instituut begon, voor- 
dat het Legal Agreement met bondgenoten werd gemaakt. 

Dat neemt echter niet weg, dat die twee op elkaar zijn afgestemcl. 
Wanneer men aan militair gezag denkt, zoals het vóór de oorlog in 
Nederland werkte en zoals de heer G~rhrandy het uit ervaring in de 
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eerste wereldoorlog heeft meegemaakt, dan heeft men te  maken met 
echt militair gezag. Het  Militair Gezag echter, dat  de  Nederlandse 
Regering heeft gecreeerd, was een milítair gezag, dat  hoofdzakelijk 
lag in handen van burgers, die met kragen en sterren werden bekleed. 
E r  is ~ e l f s  spottsnd gezegd: als men lang met een eerst: luitenant 
spreekt, dan is hij kapitein geworden vóór het g,esprek uit is. Hier 
zat een element van w a ~ r h e ~ d  in. D e  meesten waren burgers. Zij 
moesten al!ern iets leren van het inil~taire. D e  l.ieer Gerhrandy heeft 
mensen meagemaakt, die de rang van majoor kregen, maar die bijna 
nog nooit iets militairs hadden gezien. Zij moesten er echter een 
beetje van weten en dan  kregen zij de  uniform en de plechtige titel 
van majoor. Hierin zat ezn e l e i ~ i e ~ ~ t ,  dat  zeer verschilde van het 
eiernent, zoals men het in  de  oude wet o p  de  staat van oorlog en 
beleg kende. 

Het  element, dat  men dacht, dat  er i n  de  overgangstijd allerlei woe- 
lingen en andere gevaarlijke toestanden waren te verwachten, heeft 
weinig gespeeld bij de instelling van het M.G. Wel - d e  heer Ger- 
brandy heeft altijd getracht ook zijn collega's, die daarover bezorgd 
waren, dat  uit het hoofd te praten - speelde dat, doordat deze naam 
a e r d  gekozen, in de gedachten een zekere rol, maar vraagt men hem: 
Was dat  de eigenlijke opzet?, dan  antwoordt hij: Neen! 

D e  heer Gerhrandy beschouwt de grotere inteilsivering van het 
Nederlandsa Militair Gezag in vergelijking tot  d e  liaisontaak van d e  
Belgische civil affairs-organisatie als noodzakelijk veroorzaakt door 
de gang van de  gebeurtenissen. Ook dit Militair Gezag was bestemd 
- in zijn opzei - om kort van duur te zijn. Hij herinnert zich, dat  
bij de  onleiding van de mensen hun meer dan  eens k voorgehouden: 
,,Of u uberhaupt - u stelt u nu beschikbaar - gebruikt zult worden 
en of u, als het wel gebeurt, het langer dan drie dagen zult zijn, is nog 
niet zeker: als het niet gebeurt, weest dan daarover niet te!eurgesteld. 
Deze instelling met deze kansen voor u moet er, naar de mening van 
de  Regering. zijn, maar stelt u desalniettemin daarvoor beschikbaar. 
Wij hopen, dat  de toestand zo zal zijn, dat  u ten laatste overbodig 
wordt en wat u zelf kunt doen 01-11 overbodig te  worden, verzuimt 
dat nimmer." Het  is zo gegaan, dat  ons land veel langer dan  België 
onder de  episode van de oorlog is doorgegaan en - dit is een andere 
omstandigheid - wat betreft de  verwoesting en het verbreken van de  
communicatie en het gebrek aan communicatiemiddelen waren beide 
landen niet met elkaar te  vergelijken. 

D e  heer Gerbravdy kan slechts OU een beperkt gebied beoordelen, 
of, gegeven het feit, dat het in  Nederland nu  eenmaal langer gediiurj. 
heeft, het wel de  juiste weg geweest is, dat  het Militair Gezag in het 
Zuiden practisch gesproken alles bleef doen, terwijl d e  Regering er 
ern weinig naast bleef staan. Hij was Minister voor .4leemene Oorlog- 
voerrng van het Koninkrijk en had er in die zin niet mede te maken. 
Wel als hninister. d ~ e  l.iet stuk gecontrasinnerrd had, maar niet in de 
practijk. Wel heeft hij er na 23 Februari 1945 als Minister van Justitie 
mee te maken gehad, al is dit hoofdzakelijk practisch uitgevoerd 
door de heer van Angeren, die hem gezegd had: ik ben te uwer 
beschikking, alsof ik zelf Minister van Justitie ware, maar ik wil 
allee2 secretaris-generaal zijn; ik zal dat alles mede uitvoeren. D e  
persoonlijke ervaring van de heer Gerbrandy o p  het gebied van 
Justitie is geweest, dat deze oplossing in de practijk zeer goed heeft 
gewerkt en dat met de functionarissen, die contact gekregen hebben 
met het verlengstuk van Justitie in Nederland, steeds een behoorlijk 
overleg heeft plaats gevonden. 

Gewezen op de moeilijkheden, die er bijvoorbeeld met de arrestatie- 
bevoegciheid geneest zijn, zegt de  heer G e r b r a n b ,  dal hij spreekt 
over zijn parsoonlijke ervaringen. De kwestie van de  arrestatiebe- 
vocgdheid heeft zich voorgedaan in de tijd, to-n hij er niet was als 
Minister van Justitie. Daarmede heeft hij niet persoonlijk te  maken 
gehad. Hij kan dus, wat de toepassing betreft, alleen spreken over de 
periode, waarin hij er wel mee te maken had. 

Het  feit, dat  er Ministers waren, die vonden, dat zij een deel van 
de taak van hun departement in liet Lulden konden gaan uitoefenen 
cn die meenden als verantwoordelijk Minister daartoe ook geroepen 
te zijn, doch op de weg, waarlangs zij c1at wilden bereiken, alle moge- 
lijke staketsels aantroffen, ligt naar het oordeel van de heer Gel- 
brandy meer hierin, dat men het Militair Gezag niet gebruikte voor de  
c'oeleinden, waarvoor het bestemd was. Wij ieeft sterk onder cie in- 
druk, dat men ging wroetm in eigen ingewanden, zich ant~thetiscli 
ging instellen - hij moet het voorzichtig stellen, want hij heeft het 
Inaar van de verte uit meegemaakt - en zijn eigen Militair Gezag, dat 
onder de Regering stond, ging beschouwen als een vreemd element, 
terwijl het was opgezet om te  werken als verlengstuk van de eigen 
Regering, dat  dan ook als zodanig door die eigen Regering kon wor- 
den gehanteerd. D e  indruk van de heer Gerbrandy was, dat, wan- 
neer een en ander met wijsheid werd toegepast, het g'een moeilijk- 
heden zou opleveren. 
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De brief, die o p  12 November 1944 door de  chef staf Militair Ge- 
zag is geschreven aan de President van de  Raad van Ministers, gaat 
ook naar het oorded van de heer Gerbrai~i-y de perken te buiten. 

D e  hezr Gerbraizdy zegt niet, dat in feite de zaak altijd rooskleurig 
is geweest, maar hij spreekt uit persoonlijke ervaring, wanneer hij 
zegt, dat het g e m  moeilijkheden behoefde o p  te leveren. Natuurlijk 
is deze brief onduldbaar en dat is ook op behoorlijke wijze kenbaar 
gemaakt. Maar men moet zich zijns inziens wel realiseren, dat  men, 
deze weg nu eenmaal gekozen hebbende, het kanaal, dat  men op deze 
manier had gegraven, moest benutten. Dat  er in de  eerste tijd grote 
n~oeilijkheden zijn geweest de Ministers in het bezette gebied toege- 
laten te krijgen, had niets met het Militair Gezag te  maken. D e  heer 
Gerbrandy erkent, dat de  chef staf Militair Gezag o p  de komst van 
de Ministers niet in het minst was gesteld en dat  hij dit duidelijk 
heeft te kennzn gegeven, maar zo zegt de  heer Gerbrandy, daarover 
had deze niet te  beslissen. Het  gebeurde niet, onldat de Engelsen 
bezwaren hadden. Met de  Engelsen was al ten tijde van de crisis-van 
Boeyen besproken, dat  de  Ministers-kwartiermakers naar Nederland 
zouden gaan. Op een gegeven ogenblik vonden d e  Engelsen dit goed. 
maar de  heer Gerbrandy is daarvoor bij Churchill geweest. Dat  is 
vrij spoedig geschied, In 1944. 

E r  werd geconstateerd, dat o p  een gegeven ogenblik de  Engelse 
Koning een bezoek bracht aan de  troepen in Nederland, terwijl nog 
gold, dat  de Nederlandse Regering nog niet naar het bevrijde gebied 
bon gaan. Toen heeft men gezegd: dat  wordt een totaal verkeerde 
verhouding. Wanneer een Britse Minister-president, een Britse Koning 
het wel kunnen doen, dan is het vreemd, dat de Nederlandse Ministers 
in elk geval niet een bezoek kunnen brengen aan hun eigen land. 

Dat  heeft de heer Gerbrandy kenbaar gemaakt aan het geallieerde 
opperbevel en aan Ckrrrckill; de heer Gerbrnndy heeft via het ge- 
allieerde opperbevel de mededeling gekregen: u kunt e r  o p  rekenen, 
dat  het geregeld wordt. Zó is dat gegaan. Naar  aanleiding van die 
mededeling in November 1944 zijn de  Ministers-kwartiermakers naar 
het bevrijde Zuiden gegaan. 

N a  zijn bezoek aan Chrdrchill heeft de heer Gerbrazdy ook een 
persoonlijke démarche ondernomen bij generaal Bedell Smith, die in 
Parijs zat. Hij was de chef staf van generaal Eiscrzhoi.ver. Ch~irchill 
zei na twee minuten, dat het absoluct geregeld was ei1 dat  het de 
meest normale zaak van d r  wereld was. D c  heer Gerbrandy kan zich 
vergissen, maar hij kreeg de indruk, dat veel meer dan van geallieerde 
militaire kant de bezwaren afkomstig waren van generaal Kruls, die 
bang was voor een tegenstelliilg binnen Nederland, wanneer daar 
tegelijkertijd op eigen houtje, zoals hij dan vreesde, zouden werken de 
departementen ei1 hij van Brussel uit. Dit stond natuurlijk niet ter be- 
oordeling van generaal Kruls. 

Als men stelt: het gaat er hierom. dat de  Regering, de  Ministers, 
hun werk wilden doen en dat  de chef staf zich eenvoudig daarbij had 
neer te leggen, moet de  heer Gerbrandy daartegen opmerken: de  chef 
staf is natuurlijk bevoegd om overeenkomstig zijn verantwoordel~jk- 
heid, dle hem door het Nederlandse Gouvernement zelf was opge- 
dragen, rekening te houden met de vraag, of hij de hem o~gedragen  
taak naar behoren kon vervullen. D e  heer Gerbrandy geeft toe, dat  
men zijn taak toch wel naar behoren kan vervullen, wanneer de Re- 
gering aanwezig is. Generaal Kruls is ook ?i faire genomen om die 
brief; ernstig is overwogen hem te ontslaan. D e  heer Gerhrandy is 
naar Parijs geweest in verband met deze kwestie, maar ook voor de 
voedselvoorziening. D e  heer Gerbrandy is er meer dan eens geweest. 

O p  de vraag, of ook stappen bij Eisenhower zijn gedaan om de  
Ministers in het bevrijde Zuiden toegelaten te krijgen, antwoordt de  
heer Gerbrandy: het ging met een onderhoud zo, dat ik van de  tussen- 
persoon de  mededeling kreeg, dat het geregeid zou worden. Hij zei: 
regelt u de zaak dan verder persoonlijk: ik zal generaal Bedell S.iziflz 
wel inlichten en dan  komt u daar. Zij hebben d e  zaak zeer vriend- 
schappelijk beiproken. 

D e  beer Gerbrarzdy heeft eerst gesproken met Churchill en ter 
executie daarvan te Parijs met generaal Bedell Sn~i th .  Het is niet waar, 
dat  de heer Gerbrandy daar niet ontvangen zou zijn. ,.Stelt u zich 
voor", zo voejt de heer Cerbrandy aan  toe, ,,dat jk niet e2n intro- 
ductie van de  Britse Minister-President naar het hoofdkwartier ging 
ei! niet ontvangen zou zijn! Wij werden als vorsten ontvangen." 

D e  heer Gerbrandy weet niet, of dat bezoek gebracht werd, nadat 
hij die brief van generaal Krul: had gekregen. Die brief staat vol- 
komen naast deze kwestie. Hij herinnert zich die brief van de heer 
Knds uit dit oogpunt: wat een onbeschaamd stuk! D e  inhoud kon 
hem niet schelen, maar alleen het feit, dat een generaal de onbe- 
schaamdheid had zo'n brief te schrijven! Toen is de vraag brsproken: 
moct hij niet ontslagen worden? 

Te  Parijs heeft de heer Gerbrandy gesproken met Bedell S x i t h  en 
met Eisevihower. Misschien de  eerste keer niet, omdat Elsenhower 
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zich liet excuseren en zei: ik moet om die en die reden te Brussel zijn 
en zal wellicht niet zo tijdig terug zijn, dat ik mij met u persoonlijk 
in verbinding kan stellen. Zij zijn ontvangen door generaal Grasset, 
een Engels generaal, in hotel ,,Raphael". Zij zijn door hem zelf naar 
het hoofdkwartier gebracht en daar heeft de bespreking plaats ge- 
vonden. 

De aan!eiding tot deze stap was, dat de Nederlandse Regering uit 
bepaalde feiten de indruk moest krijgen, dat zij niet kon worden toe- 
gelaten in het bevrijde Zuiden. Deze feiten kreeg de Regering van de 
militaire missie. Dit waren geallieerde generaals, die de verbinding 
vormden tussen dc Nederlandse Regering en het opperbevel. Het is 
heel gemoedelijk gegaan. Deze verbindingsofficieren zeiden het in deze 
vorm: ,,Het is op het ogenblik niet verantwoord, want wij vinden, dat 
L!W veiligheid niet is verzekerd en wij mogen een Nederlandse Mi- 
nister-president er niet aan wagen." In die geest ging het. 

De heer Gerbrandy herinnert zich niet, dat soortgelijke berichten 
ook uit Brussel van de chef staf Militair Gezag kwamen. Hij is er 
wel van overtuigd. dat generaal Kruls er bezwaren tegen had. 

Inzake de stappen door de Regering gedaan ten opzichte van de 
heer K r u k  na diens brief van 12 November 1944 verklaart de heer 
Grrbrnndy, dat de heer van Lidth de Jeude en hij de heer Kruls ont- 
boden hebben ei1 dat de heer Gerbrandy van hem heeft geëist, dat hij 
zijn veroiltschuldigii~gen zou aanbieden. Daarbij is de heer van Lidtk 
de Jeude aanwezig geweest. De heer Gerbrandy heeft de voorstelling, 
dat dit gesprek dicht bij Kerstmis is geweest, na zijn eerste bezoek in 
het bevrijde Zuiden. 

In dit onderhoud is de heer Kruls medegedeeld. dat hij zijn ver- 
ontschuldiging zou hebben aan te bieden en dat hij, als dergelijke 
dingen zich weer voordeden, niet te handhaven was. Dit is op een zeer 
behoorlijke manier gezegd. 

De heer Kruls heeft die verontschuldigingen aangeboden. Hij wilde 
het eigenlijk deze kant uitbrengen: mis in de vorm, goed in de materie. 

De indruk van de heer GerbranrZy van het verdere verloop van 
zaken. nadat dit onderhoud heeft plaats gehad, is, dat hij weet - 
Inaar dit weet hij, doordat het hem zelf werd gerapporteerd -, dat 
er moeilijkheden met het Militair Gezag zijn blijven bestaan. Of dit 
alles verband hield met generaal Kruls, durft hij niet te zeggen. 

De heer Gerbraizdy heeft toen gezegd: mijne heren, het wringt op 
het ogenblik en het is daarom noodzakelijk, dat wij deze gehele 
materie - want het Militair Gezag staat onder de Regering - met 
elkaar bekijken; de zaak zo vaststellen, dat geen moeilijkheden zich 
kunnen voordoen, is wat sterk gezegd, maar wij moeten het er over 
eens worden, dat de wrijfvlakken volkomen weg zijn. 

Het standpunt van de heer Gerbrandy was: zie dat Militair Gezag 
als uw eigen orgaan; weet, dat boven het Militair Gezag altijd staat 
de Nederlandse Regering en dat het Nederlandse Kabinet beslissingen 
kan nemen in de zin van directieven en ook in de zin van het geven 
van ontslag. 

Op de vraag. of de moeilijkheid niet hierin school, dat de Regering 
theoretisch wel voorschriften kon geven aan het Militair Gezag, maar 
dat practisch de Minister van Oorlog namens de Regering het contact 
onderhield, zodat formeel elke Minister zich tot de Minister van 
Oorlog moest wenden om ~ i j n  wensen door te geven, antwoordt de 
heer Gerhrandy: dan kon het in het Kabinet worden behandeld. 

De stelling, dat practisch van het leiding geven door de Regering 
niets terechtkwam, omdat het Kabinet in de laatste maanden terri- 
toriaal verspreid was en politiek gesproken geen eenheid ineer was, 
waardoor het moeilijk tot daden kon komen, terwijl de chef staf alleen 
met zich zelf te maketi had, acht de heer Gerbrandy niet geheel juist. 
The proof of the pudding is in the eating. Toen er dus bleek (dat is 
met name geweest, voorzover de heer Gerbrandy het zich herinnert, 
na hun eerste bezoek in Nederland, dat goed is verlopen), dat er tegen- 
stellingen bestonden, heeft hij gezegd: .,Mijne heren, dat kan niet; daar 
snoeten wij het over eens zijn, want anders doet zich het gevaar voor, 
dat de ene Minister in deze richting wil en de andere in die. Laten wij 
cliis mei elkaar te Londen deze zaak doorspreken en tot een positieve 
~ichtlijri komen." Aldus is geschied er: terwijl zij daarmede bezig 
waren, kwam de Kabinetscrisis. 

Het is volgens de heer Gerbrandy principieel onjuist, te zeggen, 
dat in die periode het Militair Gezag zijn gang kon gaan. Men kan 
reggen, dat het Militair Gezag zijn gang ging. Dat het Militair Gezag 
er maar wat van gemaakt heeft, is de heer Gerbrandy niet bekend. 
De heer Gerbrnndy is het totaal oneens inet de opvatting, dat de 
brief vdn de heer Krulr c-n bewijs is, dat er jets niet in orde was 
c11 dat de Regering de m a k  niet in handen had. Bit wordt bewezen 
door het feit, dat in de tijd daarna bijna geen moeilijkheden gerezen 
zijn. Wanneer men een apparaat heeft, dat nieuw is. dan ligt het voor 
cte hand. dat er in het begin strubbelingen zijn: het blijft echter een 
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feit, dat het apparaat bestemd was om te werken, terwijl de Rege- 
ring nog niet ter plaatse was. Dat is de opzet geweest. 

Later zijn de moeilijkheden verdwenen. De  heer Gerbrandy wil 
niet de schuld op collega's werpen - hij weet niet precies wat daar 
is gebeurd --, maar hij begrijpt, gezien zijn ervaring, niet, welke 
moeilijkheden men kon hebbcn, tenzij men deze zelf creëerde. 

De heer Gerbrandy weet, dat de heer Kruls eznmaal zeer ernstig 
tot de orde is geroepen. Hij heeft overwogen, of tot ontslag moest 
norden overgegaan. Hij heeft zelfs een onderhoud gehad met de 
Britse autoriteiten om de gevolgen onder de ogen te zien van een 
eventueel ontslag van de heer Kruls. De heer Gerbrandy weet niet, 
of het helemaal goed was, maar hij voelde zich verplicht eens even 
aan te voelen, hoe noodzakelijk de leiding van de heer Kruls al of 
niet werd geacht. hlen heeft toen gezegd: misschien zou die of die 
het kunnen doen, maar wij zouden het heel ernstig betreuren voor 
de gang van zaken, wanneer de heer Krrils werd ontheven. De  per- 
soonswisseling is dus ernstig besproken. 

Met betrekking tot de verklaring van de heer Kruls, dat h e n  
gezegd is, dat men bereid was hem in zijn functie te handhaven op 
voorwaarde, dat hij er11 verklaring van trouw aan het Kabinet zou 
afleggen, welke verklaring hij in een brief vali 5 Januari 1945 ge- 
weigerd heeft af te leggen, aangezien hij een eed als officier had af- 
gelegd, die voldoende duidelijk was, verklaart de heer Cerbrand:~', 
dat dit een voorstelling van zaken is, waarvan hij niets af weet. De 
heer Gerbrandy herinnert zich wel het onderhoud, niet deze brief. 
Wat die verklaring van loyaliteit betreft, is wel tegen de heer K n i k  
grzegd: wij eisen, dat u zich gedraagt naar de directieven van de 
Regering. Er is niet gevraagd loyaliteit; dat is onzin. Deze brief is 
niet van de heer Kruls gevraagd. Van de heer Kruls is niet gevraagd 
dat hij niet de ern of andere formele verklaring zou afleggen, maar 
 ets in de geest, dat hij zich zou gedragen naar de directieven van de 
Regering. 

In tegenwoordigheid van de heer Gerhrandv heeft de chef staf 
zich volkomen bereid verklaard zich geheel te gedragen naar de 
directievsn van de Regaing. De  heer Gerbraizdy achtte de vorm, 
waarin hij dat deed - hij heeft dat ook gerapporteerd in de Minis- 
terraad - niet al te frarti, maar voor zijn gevoel was het toen afge- 
lopen. 

Het Kabinet had een decisie te nemen over de vraag: zal hij worden 
ontslagen of niet? De heer Gerbraizdy verwacht, dat het Kabinet dit 
zou hebben gedaan, als men een goede opvolger had kunnen vinden. 

De brief van 5 Januari 1945 van de heer Kruls kent de heer Ger- 
brandy niet, dus die heeft misschien de heer van Lidth de Jeude 
onder zich gehouden. Deze was ook de directe chef van generaal 
Kruls. 

Er kan nog iets bijkomen. Die brief valt al in de periode, dat het 
Kabinet naar zijn einde neigde en de heer van Lidth de Jetide er uit 
verdween. De heer Gerbrandy kan zich dus voorstellen, dat hij door 
deze omstandigheden van die brief nooit kennis heeft genomen. 

De  heer Gerbrandy kent alleen een mondeling onderhoud. Die 
brief kent hij niet. Het klinkt wat vreemd, maar de communicaties in 
die tijd waren buitengewoon slecht. Hem bereikte een telegrain, dat 
de heer vuiz Kleffens hem had gestuurd, toen hij naar Nederland was, 
helemaal niet in Nederland, maar het kwam eindelijk terug in Londen, 
tiagen nadat de heer Gerbrandy nas  teruggekeerd uit Nederland. Dat 
was een belangrijk telegram. 

De heer Gerbrandy kan maar é in  ding nuchter zeggen: had men 
bij de eerste bespreking in de Ministenaad een andere man gehad, 
dan had men de heer Kruls misschien ontslagen. Er is echter tot een 
nader onderzoek besloten en zijns inziens terecht. 

Dat de heer Krzils na de mededeling van de Regering te hebben 
gekregen, dat hij voortaan loyaal zijn nedewerking behoorde te ver- 
lenen, schrijft: ik denk er niet over een verklaring van loyaliteit aan 
de Regering af te leggen, is volkomen in strijd met het onderhoud, 
dat de heer Gerhraizdy ook in de Ministerraad heeft gerapporteerd. 

De heer Gerbrandy kon echter geen maatregelen nemen naar aan- 
leiding van een brief, die hij niet kent. 

Op de vraag, wat voor cohaesie er dan bestaan heeft in een Kabinet, 
wanneer de Minister van Oorlog een brief krijgt van dien aard, waar- 
door de hoogste gezagsverhoudingen op losse schroeven worden ge- 
zet, terwijl de Minister-President daarvan niets hoort, antwoordt de  
heer Gerbrandy, dat het in die tijd buitengewoon moeilijk was con- 
tact met elkaar te hebben, zodat hij zelfs in het begin van Januari 
1945 heeft gesteld: ,,Nu een tijdlang alle Ministers in Engeland en 
niemand in Nederland, en pas terug, wanneer wij het eens zijn, zodat 
er geen fricties kunnen komen." Daaraan heeft dc? heer Burger niet 
geheel kunnen deelnemen, omdat zijn moeder ziek Kas. Dus stellig 
zat bij de Regering voor, dat 6611 lijn zou worden getrokken, dat elke 
insubordinatie (als de heer Gerhrnr?d? het zo mag iloeinen) van dc 
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generaal de kop zou worden ingedrukt. Hij voegt daaraan toe: ik 
ben toen natuurlijk zeer op de  zaken gaan letten. D e  heer Gerbrandy 
was zwaar bezet met andere dingen, want in die tijd vielen alle be- 
sprekingen met Churchill, Bedel1 Srnith, Eiseizhower en andere auto- 
riteiten. Maar  hij heeft de indruk, dat  later dat Militair Gezag en d e  
verhouding tot de  Regering goed hebben gewerkt. Da t  liep langs het 
beginsel: ,,Denk er om, dat Militair Gezag is uw eigen vlees ei: bloed; 
behandel het ook zo, dan levert het geen moeilijkheden op." Maar 
wanneer hij zelf, met in  zijn hart ,,wat is dat Militair Gezag toch 
eigenlijk beroerd", als Minister er tegenover gaat staan, komen er 
fricties. 

D e  heer Gerbrandy had het waarschijnlijk gemakkelijker, omdat 
een uitnemend magistraat als de heer van Angereiz om zo te zeggen 
zijn rechterhand was, maar hij heeft de ervaring, dat  het heel best 
kon lopen en dat daarbij van een Minister ook werd geëist een zekere 
matei van self-restraint. 

Met betrekking tot de vraag, of de  ontslagaanvrage van de heer 
van Lidth de Jeude in December 1944 niet in verband heeft gestaan 
met de moeilijkheden met het Militair Gezag, maar uit tegenover- 
gestelde overwegingen, omdat h ~ j  namelijk vond, dat  het Militair 
Gezag meer armslag moest hebben, zegt de  heer Gerbrandy, dat  daar- 
van wel even sprake is geweest. Toen beeft de  heer Gerbrandy o m  
zo te  zeggen het bericht uitgegevcn: ,,Alle Ministers nu, in Januari, 
in Londen; wij kunnen het o p  dit ogenblik niet hebben, dat  wij ver- 
spreid wonen. Niemand op dit ogenblik weg en met elkaar de  zaak 
bespreken." Degenen, die zich toen het meest intensief hebben bezig- 
gehouden met de verhouding tot het Militair Gezag, zijn de herrn 
van Lidth d~ Jeude en van Boeyen geweest. 

D e  heer Gerbrandy had, eerlijk gezegd, persoonlijk geen tijd - om- 
dat hij o p  anderei inanieren enorm gebonden was - o m  er al t e  
veel aan t e  doen. Hij heeft natuurlijk de vergaderingen van de  Minis- 
terraad bijgewoond. Wat de heren van Boeyen en van Lidth de Jeude 
hem mededeelden, was: ,.Het komt voor elkaar: wij worden het eens." 

Inzake de kwestie van het gaan van de  Ministers-kwartiermakers 
naar het bevrijde Zurden in November 1944 bevestigt de heer Ger- 
brandy, dat  het op de weg van de  Regering gelegen had om, wanneer 
zij wenste, dat  er Ministers naar het bevrijde gebied gingen, aan de 
heer Kruls mede te delen, dat  dit de wens van de  Regering was en 
dat deze dit bij de geallieerde militaire autonteiten had te bevor- 
deren. D e  overweging van de militaire autoriteiten van geallieerde 
zijde was echter de veiligheid. 

De reden, waarom de  heer Gerbrandy dit zelf ter hand genomen 
heeft, is met, dat de Regering het gevoel had: dat  is een boodschap, 
waarmede wij de  chef staf Militair Gez5g eigenlijk niet kunnen 
zenden, want hij gevoelt daar toch al niet veel voor. Churchill heeft 
gezegd: bepraat u die dingen met Redell Srniíh. Natuurlijk moest men 
een aantal ondergeschikte dingen via het Militair Gezag behandeIen, 
maar voor dergelijke dingen had de Regering directe intermediairs 
met het opperbevel te Parijs. 

In die tijd, toen de  zaken in het Zuiden vastliepen, stationnair bl.even 
en de leden van de Regering zo verspreid zaten, is ook besproken o m  
de  Regering, althans het grootste gedeelte van de  Regering over te 
plaatsen naar Brussel. D e  opvatting van de heer Gerbrandy was, dat  
dit niet moest, maar dat het Militair Gezag zo spoedig mogelijk naar 
Nederland moest komen en dat de tussensprong, namelijk het vestigen 
van het regeringsapparaat te Brussel, o p  veel te grote moeilijklieden 
zou stuiten. Het  apparaat te Brussel was er een van het Militair Gezag. 
Wanneer men spreekt over vestiging van de  Regering ergens, dan  wil 
dat zeggen, dat  men zijn ambtenarenapparaat daarheen meeneemt. 
Dat  men o p  die manier ten dele had kunnen bereiken, dat  men het 
Militair Gezag, als verlengstuk van de Regering gezien, de  aanwiizin- 
gen van de  Regering kon geven, gelooft de heer Gerbrandy niet. Ten- 
zij men het grote risico nam, dat men zijn departement, hoe klein het 
ook was, naar Brussel meenam. D e  heer Krzzls heeft om ambtenaren 
van de departementen gevraagd. Er waren bepaalde ambtenaren, van 
het Departement van Justitie b.v., die in een militair uniform te 
Brussel zalen. Die maren daar als gewone ambtenaren, als referen- 
daris b.v., maar hadden een uiliform aan. 

Dit is het eigenaardige: daaraan heeft de heer Gerbraizdy niets dan  
de  prettigste herinneringen. Dit schrijft hij echter - hierop wil hij 
vooral de  nadruk leggen - vooral toe aan het feit, dat hij een uit- 
nemende secretaris-generaal had. D e  heer Gerbrandy had andere 
dingen te doen en de heer van Angeren heeft dat  uitgevoerd o p  een 
voortreffelijke wijze. 

Het  Militair Gezag, zo vervolgt de heer Gerbrandy, moest niet het 
gehele bestuursapparaat in handen hebben. Op de vraag. of het wel 
nodig was geweest in piaatsen, waar burgemeesters moesten zijn, 
nìilitaire commissarissen als burgemeester aan te stellen, zegt de  heer 
Gerbrandy, dat  door niemand anders datgene kon worden verricht, 
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wat nodig was. Alle reparaties, het aanschaffen van vervoermidde- 
len, 'riet herstel enz. konden alleen gebeuren via het Militair Gezag. 
Dat was geen kleinigheid. Men heeft daarvan in het Noorden geen 
voorstelling gehad. Alles was kapot. De voedselvoorziening te Eind- 
hoven was wekenlang geheel onvoldoende. In Nijmegen waren na de 
bevrijding 700 mensen door bombardementen getroffen. De Philips- 
fabrieken waren leeggeroofd. In Den Bosch waren van de 18 bruggen 
17 kapot. Het was één grote puinhoop. Men kon daar niet op nor- 
male wijze werken. De aanvoer kon uitsluitend geschieden door het 
Militair Gezag. Daaraan kon een burgemeester of een Commis- 
saris van de Koningin niets doen. In ,,Bosch en Ven" was in het 
begin alleen een kachel in de zaal, waar men met elkaar kon gaan 
zitten praten. Prettig op de slaapkamers was het er heus niet. Dat 
was dan nog een eldorado, dat de geallieerden ter beschikking had- 
den gesteld. De heer Gerbrandy heeft te Tilburg gelogeerd, maar het 
tart alle beschrijving, hoe men werd ondergebracht. Er was niet een 
normale verhouding, waarbij men kon zeggen: voer je burgemeester- 
lijke taak maar uit! Toen het Noorden moest worden bevrijd en later 
ook was bevrijd, was het belangrijke ding het voedsel en daarvoor 
was het Militair Gezag nodig. Dit heeft men op uitnemende wijze 
vervuld. Een enkel voorbeeld. Er is een keer gerapporteerd: Uw 
stock-piles zijn door Montgomery in beslag genomen en er is haast 
niets van over. Toen is de heer Gerbrandy als de weerga naar het 
opperbevel gegaan en heeft hij gezegd: ,,Ik hoor hier dit; dat gaat 
toch niet aan! Onze mensen zijn bezig te verhongeren en de stock-piles 
zijn voor ons en niet voor Montgornery. Hij kan wel zeggen, dat hij 
ze leent, maar ik wil ze hebben." De heer Gerbrandy werd door gene- 
raal Clay ontvangen, in Breda. Hij heeft gezegd: ,,Prime-Minister, wij 
hebben nu de hele boel aangevuld, wij zullen u de gehele voorraad 
tonen; de auto staat voor u ter beschikking." De heer Gerbrandy heeft 
de stock-piles opgenomen. Het was veel groter dan het Binnenhof 
hier; het was bijna een kilometer lang, wat opgeslagen was en be- 
stemd was voor de bevolking in het Noorden. 

Dat soort van dingen moest gebeuren. Men bedenke toch goed, dat 
het daar een ontzettend beroerde positie was. De heer Gerbrandy had 
de voorstelling, dat het heel goed was op te lossen met te zeggen: 
,,Wees als Minister niet al te sterk op je point d'honneur gesteld; 
houd contact met het Militair Gez.ag; houd er rekening mee: tenslotte 
spreekt de Regering het laatste woord en kan zij het Militair Gezag 
dirigeren." 

De heer Gerbrandy heeft generaal Kruls geen ontslag willen ver- 
lenen. Hadden zij een andere man gehad, dan was de heer Kruls 
waarschijnlijk onthoofd. 

Omtrent de verhouding die men zich gedacht had tussen de Mi- 
nisters-kwartiermakers en de Ministerraad, deelt de heer Gerbrandy 
mede, dat de Ministers-kwartiermakers de zaak eens zouden bekijken 
en dan weer terugkeren. Dat was in die tijd alleen het uitsteken van 
voelhorens. In de oorspronkelijke opzet was het het vooruitschuiven 
van het Kabinet als zodanig. In het begin gold het alleen een bezoek. 

Uit de bezwaren, die de Ministers in Nederland hadden tegen hun 
positie in verband met het Militair Gezag en waarvan zij herhaalde- 
lijk te Londen duidelijk hebben laten blijken, is voortgekomen de 
vergadering, die zou plaats hebben. De heer Gerbrandy erkent, dat 
uit het feit, dat een groot aantal Ministers zelf die bezwaren in de 
praktijk hebben ondervonden, blijkt, dat het wel een kwestie van 
groot gewicht geweest is. Hij heeft daarover een persoonlijke opvat- 
ting, maar hij vindt het eerlijk gezegd, een beetje goedkoop, om ter- 
wijl hij dat in die dagen niet heeft meegemaakt, te zeggen: zo en zo 
zit het. 

Van het feit, dat door generaal Kruls een n~ajoor was aangewezen 
om de besprekingen van de Ministers in ,,Bosch en Ven" bij te wo- 
nen, staat de heer Gerbrandy iets voor de geest. Er staat hem ook 
bij, dat de Ministers hebben gezegd: ,,Nu, Harthoorn (dat was de 
naam van de majoor), als wij je nodig hebben, zullei~ wij het wel 
zeggen", en dat hij er wat zielig rondstapte. Het staat hem voor de 
geest, dat hij hierbij is geweest en dat zij hebben gezegd: ,,als wij de 
heer Harthioorn nodig hebben, zullen wij hem waarschuwen; laat 
hem maar beneden bij de kachel blijven.". 

De heer Gerbrandy veronderstelt, dat de heer Kruls misschien be- 
bedoeld heeft hem aan te wijzen als contactofficier 

In een nota, welke de heer Gerbrandy na zijn verhoor nog aan de 
commissie heeft overgelegd en welke aan dit verhoor is toegevoegd, 
geeft hij, aangezien in het verhoor kleine onjuistheden blijken te zijn 
geslopen, nog een aanvulling inzake de moeilijkheden met generaal 
Kruls en het Militair Gezag. 

De moeilijkheden - aldiis deze nota - met generaal Kruls, zo kan 
men stellen, vingen aan met de brief van de generaal van 12 November 
1944. Deze brief werd in de Ministerraad van 17 November 1944 be- 
handeld. De algemene opvatting was, dat dit schrijven dermate ontoe- 
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laatbaar was, dat ontslag diende te worden overwogen Ware toen in 
die vergadering de beslissing gevallen, zij zou hebben geluid in de zin 
van ontslag. De Minister van Oorlog had echter reeds generaal Kruls 
naar Londen ontboden en de heer Gerbrandy wenste zich persoonlijk, 
alvorens een beslissing te doen nemen, grondig te oriënteren. Daarom 
kregen de Minister van Oorlog, de heer van Lidrh de Jeude, en de 
heer Gerbrandy opdracht om een bespreking met de heer Kruis te 
hebben, waarbij hij behoorlijk onder handen zou worden genomen, 
terwijl na dat onderhoud de bes!issing over al of niet ontslaan zou 
plaatsvinden. Voorzover de heer Gerbrandy kan nagaan, heeft deze 
bespreking plaats gehad op 21 November d.a.v. in zijn kamer in 
Brown's Hotel. Dit onderhoud verliep geheel bevredigend. 

De heer Kruls erkende, dat hij niet een brief aan de Minister- 
President had moeten richten, maar aan de Minister van Oorlog. Hij 
erkende ook onj~iist gehandeld te hebben door een afschrift aan Prins 
Bernhard te zenden. Hij verklaarde zo positief mogelijk, dat er niet 
de geringste twijfel bij hem aanwezig was omtrent zijn ondergeschikt- 
heid aan de Regering en direct aan de Minister van Oorlog. Hij ver- 
klaaráe tevens, dat hij nimmer de bedoeling had gehad van dit be- 
ginsel af te wijken, maar dat het wel zijn bedoeling was geweest zeer 
eerlijk de Regering te waarschuwen tegen bezwaren en gevaren, die 
z.i. dreigden. 

In het licht van dit onderhoud was het onhoudbaar van gezags- 
crisis te spreken. Persoonlijk trok de heer Gerbran'dy uit dit onder- 
houd de conclusie, dat niet de kwestie van de verhouding van gene- 
raal Kruls tot de Regering, maar de structurele kant, die in de opzet 
besloten was, de eigenlijke aanleiding was tot de moeilijkheden, hoe 
onbetamelijk overigefis de vorm ook was, van de brief van 13 No- 
vei-i-iber. Gepaard met het feit, dat de heer Knds  correct verontschul- 
digingen voor de vorm van zijn brief aanbood, achtten de Minister 
van Oorlog en de heer Gerbrandy persoonlijk zich volkomen ge- 
rechtigd in het verslag aan de Ministerraad mede te delen, dat ont- 
slag van de heer Kruls niet gewettigd was. Deze Ministerraad vond, 
voorzover de heer Gerbrandy heeft kunnen nagaan, plaats op 12 De- 
cember (in verband met een tijdelijke afwezigheid van de Minister 
van Oorlog). Wel is de zaak rerds op 21 November in de Minister- 
raad voorlopig behandeld. Reeds daar was de algemene opvatting: 
geen ontslag. 

Wat de heer Gerbra:ndy persoonlijk betreft, werd zijn overweging 
versterkt door het feit, dat de Engelse autoriteiten, die met generaal 
Kruls hadden te maken, zeer bijzonder op hem waren gesteld en zijn 
heengaan een ramp zouden vinden, terwijl in die tijd een vervanger 
niet was te vinden. 

Voorzover de heer Gerbrandy inzake een onderhoud heeft ge- 
sproken over onaangenaamheid in de vorm, meent hij thans, dat dit 
niet betrekking heeft op de bespreking, welke in November plaats 
vond, maar op een latere. Wel was hij overtuigd, dat de structurele 
kant van de zaak grondig bekeken moest worden om voor de toe- 
komst moeilijkheden te vermijden. Daarom werden op het gemeen- 
schappelijke advies van de Minister van Oorlog en de heer Gerbrandy 
in de Ministerraad de Minister van Oorlog, de heer van Lidth de 
Jeude, en de heren van Boeyen en van Heuverz Goedhart uitgenodigd 
daaromtrent met bepaalde voorstellen te komen. 

In dit verband merkt de heer Gerbrandy op, dat de beslissing om 
de heer Kruls te handhaven in de bovenvermelde vergadering unaniem 
geschiedde. Daarnaast leefde bij de Ministers de overtuiging, dat 
het nodig was maatregelen te nemen om de zaak in de toekomst goed 
te doen lopen. Dit bleek ook spoedig daarna nodig, omdat berichten 
uit Nederland bevestigden, dat de zaken niet vlot verliepen en in de 
verhoudingen iets scheefs optrad. 

In dit licht moeten bezien worden de klachten, die van de Ministers 
kwamen uit het bezette gebied en moet OOK bezien worden de brief, 
die generaal Kruls op 1 Januari 1945 tot de Minister van Oorlog 
richtte, welke aanvangt met een spijtbetuiging over uitlatingen in 
het weekrapport. 

Op of omstreeks 5 Januari 1945 heeft de heer Gerbrandy in dit 
verband persoonlijk een bespreking met de heer Kr~ils  gehad, welke 
dus niet ten doel had hem een bepaalde reprimande toe te dienen, 
maar wel om hem nog eens duidelijk te stellen, hoe principieel de ver- 
houdingen lagen en van hem te eisen, dat hij onvoorwaardelijk zich 
naar de directieven van de Regering had te voegen. Dit is het gesprek, 
waarvan de heer Gerbrandy de herinnering heeft overgehouden, dat 
generaal Kruls zich in de vorm soms, laat hij zeggen, kribbig uitliet. 
De heer Kruls bleek geïrriteerd te zijn door de houding van enkele 
Ministers, die van hun kant ernstige grieven tegen zijn optreden 
hadden. 

Dat door de heer Gerbrandy een loyaliteitsverklaring zou zijn ge- 
eist, is kennelijk een interpretatie, welke generaal Kruls aan zijn woor- 
den bij dat onderhoud heeft gehecht, maar welke nimmer door de 



herr Geihraiîrly was bedoeld. Hij acht het waarschijnlijk, dat  deze 
brief ern gevoig is geweest van de opvatting van de  generaal, dat  
hij after al1 te to-gevend was geweest in  het onderhoud, maar zeker 
weet de heer Gerbrundy dat niet. 

Ondertussen was de  Minister van Oorlog bezig reeds voorlopig een 
opzet te maken, welke in de loop van de maand Januari in het Kabi- 
net zou kunnen worden besproken. Van de  brief dd. 5 Januari 1945 
van generaal Kruls, aan de heer Gerbrandy gericht, herinnert de  heer 
C'erbrarzdy zich niets, ook niet, nu hij deze brief ziet. Is  deze brief 
lildertijd naar zij11 adres gestuurd, wat hij wel bijna moet aannemen, 
dar, Egt de verklaring voor zijn niet kennen van deze brief in de  
onlstandigheid, dat  hij van 5-9 Januari 1945 met Minister de  Booy 
in Parijs was ter overhandiging van de nota over de voedselvoorzie- 
ning aan generaal Eiscrzhower en tot het verkrijgen van beslissingen e n  
medewerking, zoals het Kabinet die begesrde. 

De voor!opige con~t r~ ic i i r  van de Minister van Oorlog inaakte een 
onderwerp van bespreking uit in een vergadering van vermoedelijk 
12 Janiiari 1945, doch de bespreking leidde toen niet tot een defini- 
tieve conclusie. Wel heeft de heer van Boeyen de heer Gerbrandy 
meer l a i i  eens pzrsoonlijk verzekerd, dat  hij desalniettemin van oor- 
deel bleri, dat de zaak beslist zou worden oppe!ost tot tevredenheid 
van alle Ministers. D e  Minister van Oorlog was ten deze minder opti- 
x is t  en toonde neiging oin zijn cntslag te nemen - deelde dit zelfs 
schriftelijk mer -, welke houding intussen doar  de  overwegingen 
van de zijde van de heer Gerbrais(fy, dat  er geen ontslagaanvrage be- 
hoorde te komen, terwij! inen o p  het punt stond, tot een gemeenschap- 
p-lijk- regeling te komen en terwijl de heer Gerbran~iy bezig was alles 
re Coen om het Kabinet gereconstrcerrd te krijgen, niet heeft geleid 
tot een officiële ontslagaanvrage. DI  herr Gerbratidy meent, alles 
bijeengenomen, dat men onjuist dar t  te spreken van een nieuw con- 
ilict niet generaal Kruis, n a a r  hij mernt, dat  het beter is te spreken 
van een tegenstrllirig, welke naast de kwestie van de  vorm, waarin 
genrraai Kruls zich inderdaad ernstig had bezondigd, bestond en 
wrlke men niet alle ernst brzig was tot een behoorlijke oplossing te 
brengen. D e  heer Gerbraxdy meent ook te moeten verwerpen de  ge- 
dachte, alsof bij de heer Kruis de opzet zou hebben bestaan, dat  hij 
zich niet loyaal wenste te gedragen tegenover de Regering. D e  brief, 
door de heer Gerbrai:rly namens de Ministerraad geschreven o p  
19 Januari 1945, kan worden beschouwd als d e  finale vorm, waarin 
de beslissing, dat de heer Kruls niet behoorde te worden ontslagen, 
Inaar dat men tot ern behoorlijke oplossing van de  structnrele moei- 
lijkheden behoorde te komen, wrrd geregeld. D e  heer Gerbrandy 
herinnert zich, maar heeft daaromtrent o p  dit ogenblik geen gegrvens, 
beihalve de nota van de Minister van Oorlog, wel voorbeelden van een 
ontwerp, waarin deze oplossing werd brlichaamd. Zijn herinnering is 
echter te vaag dan  dat hij daarontrent  ern positieve uitspraak zou 
durven doen. 

Tussec 19 Januari en 12 FeSruari 1945 ligt het collectieve ontslag 
van het Kabinet. Het is zonder meer duidelijk, dat  na het optreden 
van het nieuwe Kabinet een nieuwe situatie optrad. 

D e  ervaring van de heer Gerbrandy na de Kabinetscrisis, welke 
klopt met zijn verwachtingen van December en Januari, is geweest, 
dat  in feite de moeilijkheden met het Militair Gezag met goede wil 
gemakkelijk tot oplossing waren te brengen. Hij voegt er als zijn 
persoonlijke overtuiging aan toe, dat  de moeilijkheden ook zouden 
zijn opgelost, indien ket oude Kabinet was gehandhaafd. 

Dat  de heer van Lidrh de jeude eigenlijk een verkeerd beleid zou 
hebben gevolgd, is naar het oorderl van de heer Gerbrandy niet vol 
te houden. 

Voor de outsider moge het zogenaamde conflict-Kra~ls, dat  zijn 
slot vond in de beslissing van de Ministerraad van 12 Januari 1945, de  
brief var. de heer Gerbrandy van 19 Januari 1945 en de reactie van 
generaal Kruis daarop in zijn brief van 12 Februari 1945, lang heb- 
0% geduurd, er mogen krasse aanmerkingen zijn te maken o p  vorm 
ei1 toon van sommigs brievcn, zich terugdenkend in de situatie van 
toen, blijít de opvatting van de heer Gerl>rnndy. dat het gelukkig 
is gweest ,  dat de oorspronkelijke reactie tegen de houding van gene- 
raal Kruls in November 1944, weil:r was, dat  de generaal moest ver- 
dwijnen, niet is ten uitvoer gelegd. Hij toch was de man, die in nauwe 
san;enwerking met de Minister van Oorlog en ten dele ook met de 
heer Gerl~randy de gehele organisatie had voorbereid en dat  met grote 
torwijding en kennis van zaken had gedaan. Hij had het vertrouwen 
der geallieerden. Hij wilde in wezen geen insubordinatie plegen. Hij 
ging wel zo nu en üan over de schreef, maar was geheel bereid zich 
te voegen naar de hem gegeven directieven. 

In  een later verhoor verklaart de heer Gerbrandy, dat  hij in de  
Ministerraad ook bij de kwestie-Kruls, evenals bij de  kwestie met 
betrekking tot de  Volksvertegenwoordiging de ministers heeft getest. 
Hij heeft gevraagd: ,,Betekent het, dat u uw ontslag neemt? ik weet 
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dan precies hoe de zaken staan." Daar was bij de heer Gerbrandy 
vol begrip voor de Ministers, die zeiden: ,,Kruis weg of ik weg". Dit 
moest echter worden bekeken, want er zaten consequenties aan. Toen 
is hij met de mededeling geko

m

en: ,,Heren, ik vind het zeer ernstig, 
maar ik zie op dit ogenblik geen goede oplossing, als ik generaal Kruls 
laat schieten." Dan was zijns inzieils alles in het honderd gelopen. 
De heer Gerbrandy zei: ,,Laten wij het doen met een schrobbering." 
Hij wenste niet verder te gaan, mede omdat in de tegenstelling tot 
de chef van het Militair Gezag substantieel de kloof veel geringer 
was dan het Kabinet toen oordeelde. Op dat moment was er sprake 
van een nieuwe schrobbering. Toen moest dus de consequentie 
komen van de Ministers, die zeiden: ,,Kruis weg of ik weg". Zij 
draaiden echter om. De heer Gerbrandy zegt, dat hij het met die 
Ministers eens was. Hij vond het verstandig. dat zij toen om- 
zwaaiden, want hij geiooft, dat het niet anders mogelijk was geweest. 

Ondanks het feit, dat het militaire apparaat nog het omvangrijkste 
was in Engeland, was liet voor de heer Gerbrandy niet twijfel- 
achtig, dat er geen andere figuur dan generaal Kruls te vinden ZOLI 

zijn geweest; hij kon de gehele situatie overzien. Hij wist er toen geen 
andere figuur voor en hij zou ook nu nog geen andere figuur durven 
aanwijzen. Later is er een ogenblik gekonxn, dat hij zeer ernstig 
over een ander heeft gedacht. Deze was directeur van een Neder- 
landse middenstandsbank geweest. De naam schiet de heer Ger- 
brandy niet te binnen. Het is geen kwestie, dat hij de naain wil 
verzwijgen, maar hij herinnert zich de naam helaas niet. Het was 
geen beroepsmilitair, maar wel iemand inet een hoge rang als 
reserve-officier. 

Het is de heer Gerbrandy bekend, dat tussen de Britse Minister- 
President en een van de generaals zich ook dit geval heeft voorgedaan 
en dat de heer Churchill heeft gezegd, dat hij de man niet kon missen. 
De Ministers waren het over het behoud van de heer Kruls eens 
geworden. 

Op de opmerking, dat hier de gezagsverhoudingen op het hoogste 
niveau - en dit is heel erg, vooral in een overgangstijd - ernstig 
verstoord waren, antwoordt de heer Gerbrundy, dat men niet moet 
vergeten, dat het naar de opvattingen van sommige Ministers niet 
alleen de schuld van de heer Kruls was. De heer Gerbrandy wil toe- 
geven, dat het naar zijn mening onduldbaar was. De Ministers 
hebben in alle eer en deugd unaniem met elkaar de beslissing ge- 
nomen, dat zij de heer Krzrls ondanks dat feit zouden handhaven. 
Allen zijn daarvoor medeverantwoordelijk. De heer Gerbrandy ge- 
looft nu nog, dat het een goede oplossing was, maar hij kan best 
begrijpen, dat men zegt: ,,Het was op zijn kant", hetgeen ook inder- 
daad zo was. Wad de heer Gerbrandy in de eerste vergadering te 
dezer zake een ander geweten! Maar kan men iemand noemen, die 
het had kunnen doen? Hij weet nu nog niemand anders. Alles was 
voorbereid met oefeningen in Engeland, alle mensen waren speciaal 
opgeleid om hun functies te vervullen, de leiding was generaal Kruls 
in handen gegeven. Er was ook geen man, die er in kon springen. 
Het was een zerr onaangename situatie. 

Van begin Januari tot omstreeks 24 Januari 1935 zijn de discussies 
over deze kwestie e:genlijk gedurende die gehele periode voortgezet. 
De heer Gerbrandy sprak er zo nu en dan degenen, die zich er mede 
bemoeiden, over: persoonlijk had hij er geer1 bemoeienis mede; de 
taken moesten worden verdeeld. De heren va;? Boeyen en van Lidtlz 
de Jeude waren dcgenen, die, speciaal wat het Militair Gezag he- 
treft, een oplossing voor de moeilijkheden moesten zoeken. De heer 
van Boeyen heeft de heer Gerbrandy medegedeeld - dat moet hij 
dus op diens gezag aannemen -, dat het best voor elkaar zou 
komen; dat m m  absoluut zeker kon zijn, dat men het Militair 
Gezag in de hand had; dat moeilijkheden, zoals het Kabinet die 
met generaal Kruls had, zich niet meer zouden voordoen. De heer 
Gerbrandy denkt, dat de heer van Boeyen een oplossing voorstond 
in deze zin, dat door het maken van regelingen waarborgen zouden 
kunnen worden geschapen, dat men die persoon in de hand had. 
De heer Gerbrandy heeft dit zo gehoord, dus weet hij niet precies 
wat de heer van Boeyen concreet voor zich had. De zaak was in 
wording. Men was juist bezig met deze zaak zó op te lossen, drit 
er beslissingen zouden kunnen worden genomen door het stuk 
Kabinet in Nederland. Het is misscl-iien te sterk gezegd, dat de 
Ministers zijn overvallen, want daarvoor is het een veel te slepend 
proces geweest, maar het aftreden van het Kabinet is wel plotseling 
tussenbeide gekomen. 

De heer Gerbrandy had het gevoel - maar daarmede wil hij 
voorzichtig zijn -, dat een paar Ministers de problemen in het 
bevrijde Zuiden met betrekking tot het Militair Gezag verkeerd aan- 
pakten; zij gingen opereren tegen hun eigen sectie in het Militair 
Gezag. De heer Burger b.v. richtte een bureau, ezn afdeling Binnen- 
landse Zaken op. Men had het departement te Londen; men had 
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zijn voelhorens onder verantwoordelijkheid van de Regering, het over- 
leg met de geallieerden in Nederland. Waarom werd er dan in 
's hemelsnaam een derde bureau gecreëerd? Dat begreep de heer 
Gerbrandy niet. Weliswaar was de sectie van het Militair Gezag te 
Brussel en niet in het bevrijde Zuiden gevestigd, doch daar zaten 
wel mensen. 

Overwogen is, om misschien niet de gehele Regering maar dan toch 
een deel van de Regering naar Brussel over te plaatsen. Het is be- 
sproken, maar het Kabinet is tot de conclusie gekomen, dat het heel 
ondoelmatig was. Men moet niet vergeten, dat het voor de heer 
Gerbrandy zelf onuitvoerbaar was. Hij stond in permanent contact 
met de heren Churchill, Eisenhower en Bedell Smith en met het 
hoofdkwartier van Montgomery. Ook voor de heren van Klefferis, 
Michieis van Verduyizen en de Minister van Scheepvaart was het 
onuitvoerbaar. Dat stuitte af op allerlei moeilijkheden. 

Toen is de heer Gerbrandy naar het hoofdkwartier gelopen en 
heeft gezegd, dat het Kabinet het Militair Gezag in Nederland moest 
hebben. Die overplaatsing is weliswaar eerst in April 1945 gebeurd, 
maar de leden van het Militair Gezag werkten in Nederland, ook 
de heer Kruls was er vaak. Dat een Minister, die daar in het Zuiden 
kwam, in het gunstigste geval alleen een ambtenaar en een secreta 
resse bij zich had en dat die positie dus wel uitermate ongelukkig was, 
waar men zo niet kon besturen, kwam door de omstandigheden, 
aldus de heer Gerbrandy. Op de vraag, of men daarvoor geen oplos- 
sing heeft gevonden, verklaart hij, dat hij, nadat het nieuwe Kabinet 
was gevormd, geen enkele moeilijkheid meer heeft opgemerkt. Men 
kan dus niet zeggen, dat er geen oplossing is gevonden. Het is juist, 
dat, toen het nieuwe Kabinet gevormd was, het Militair Gezag 
oni~~iddellijk in Breda is gekomen; dit maakte het gemakkelijker. De 
heer Gerbrandy kan zeggen, dat hij bij het geallieerde opperbeve! 
- dat ging dan meestal over de contact-officieren - hemel en aarde 
heeft bewogen om het Militair Gezag zo gauw mogelijk in Neder- 
land te krijgen. Hoe de situatie in het Zuiden was geschapen, behoeft 
hij niet te vertellen. 

Naar de mening van de heer Gerbrandy was er wel een oplossing 
te vinden geweest, die deze ellende met het Militair Gezag had voor- 
komen. Maar dan komt hij ook weer op het chapiter van de self- 
restraint, die daarbij in acht genomen moet worden. De Ministers 
waren wel de verantwoordelijke mensen, maar in dit geval via het 
Militair Gezag in Nederland. Zo was het opgezet. De heer Kruis 
kon altijd naar Londen worden geroepen. Als er moeilijkheden waren, 
kon ook een beriaalde Minister zeggen: ,,Ik wens dat geregeld te 
hebben en het l o o ~ t  niet naar mijn zin: de heer Krzils moet naar 
Londen komen". Dat kon en dat is ook zo nu en dan gebeurd. De 
heer Gerhrandv wil daar liever geen al te scherp oordeel over uit- 
spreken: hij had die moeilijkheden niet. Zijn taak lag elders. Hij heeft 
natuurlijk wel met de kwestie te maken gehad en hij had daar dus 
een zeer benaalde indruk over, maar hij wil voorzichtig zijn. 

Met betrekking tot de moeilijkheid, welke Minister van Heuveiz 
Goedhart heeft gehad op het gebied van de arrestatiekwestie. toen deze 
Minister zelf die zaak ter hand wilde nemen, aangezien hij toch in 
eerste initantie de verantwoorde'ijke man daarvoor was en het daar- 
om logisch was, dat hij probeerde het in orde te krijgen, verklaart 
de heer Gerbrandy, dat de trein moet lopen over de rails, die de 
wet voorschrijft. Voorzover hij zich herinnert, is er een bespreking 
met de heer Kruls over gevoerd. Tevens was de heer Speyart van 
Woerden daarbij aanwezig. De heer Gerbrandy meent, dat hij toen 
zelfs heeft gezegd: ,,Heren, ik heb hier de vergadering geleid, maar 
nu komt het voornamelijk op de Minister van Justitie neer; laat 
hem in dit geding de voorzitter zijn, dan ga ik er bij zitten." Dat is 
gebeurd. Moeilijkheden komen er echter in iedere Regering voor. 
Men was bezig ze op te lossen en terwijl men daarmede bezig was, 
kwam het ontslag van het Kabinet. Het Kabinet zat bij wijze van 
spreken met het ,,mes in de buik" op het ogenblik. dat het ontslag 
kwam. 

In een later verhoor verklaart de heer van Lidth de Jeude, dat het 
wel zal zijn, zoals de heer Gerbrandy zegt, dat aan de reis naar Ver- 
sailles in het najaar van 1944 een bespreking tussen de heer Ger- 
brandy en Minister Churchill is voorafgegaan. De heer van Lidth de 
Jeude is daar niet bij geweest. Toen de heren vnn Lidth de Jeude en 
Gerbrandy zijn aangekomen op het hoofdkwartier van generaal 
Eisenhower, hebben zij daar Eiscnhower zelf niet ontmoet, daar deze 
onverwachts wegens dringende aangelegenheden was afgereisd. Gene- 
raal Bede21 Smith, de chef staf van Eisenhower, heeft namens hem 
het woord gevoerd. De heren van Lidth de Jeude en Gerbrandy 
hebben bepleit, dat zij vrij wilden zijn om naar Nederland terug te 
keren. Bedell S~n i th  kon deze wens volkomen begrijpen, doch veld- 
maar schal^ Montgonzery had daartegen enige bezwaren en men 
richtte zich naar diens oordeel. Bedell Smith wist, dat Montgonzery 
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het ietwat ontijdig vond, dat de Regering reeds toen naar Nederland 
zou terugkeren. In verband met het feit, dat er toen een militaire 
operatie aan de gang was, en uit veiligheidsoverwegingen trachtte hij 
de terugkeer van de Nederlandse Regering enigszins te verschuiven, 
terwijl uiteraard aan Nederlandse kant de neiging bestond zo snel 
mogelijk terug te keren. Men heeft toen een voorstel gedaan, dat 
voorlopig enkele Ministers naar België zouden gaan. Uit de be- 
zwaren, die bij Montgomery bestonden, is gegroeid -- en deze ge- 
dachte bestond tevoren ook reeds bij het Kabinet - dat enige 
Ministers-kwartiermakers vooruit zouden gaan. Dat is tenslotte bij 
de besprekingen te Versailles goed gevonden, maar Bedel1 Smith 
zei, dat men zich volkomen richtte naar de wensen van Montgomery 
en hij moest het voorbehoud maken, dat dit ook de instemming van 
Montgomery zol; hebbzn. Later te Londen hebben zij het bericht 
gekregen, dat Montgoniery zich niet verzette tegen het gaan van de 
Ministers-kwartiermakers. 

Voorts zijn aan de heer van Lidth de Jeude nog een aantal stukken 
voorgelegd, waarvan het eerste is gedaterrd 27 Septe2ber 1943, ge- 
schreven door de heer Kruls aan de Minister van Oorlog, waarin hij 
dit Minister mededeling doetvan nmoeilijkhrden, waarmee het Bureau 
Militair Gezag te kam;nen had, vooral hierin bestaande, dat, naar de 
mening van de heer Kn!ls, soms het Kabinct, soms verschillende 
Ministers door het stellen of nalaten van bepaalde daden remmend 
zouden werken op de werkzaamheden van het to-cmalige Bureau 
Militair Gezag. Deze stukken zijn, bzhalve de reeds genoemd2 brief 
van 27 September 1943, e-n nota van 16 Februari 1944, een nota van 
l 5  Augustus 1944 en een brief van 18 Augustus 1944. In een nota van 
13  Augustus 1944 zet voorts de sous-chef van het Bureau Militair 
Gezag, de heer Postlzunzrts Meyjes, zijn bezwaren uiteen, die onge- 
veer in hetzelfde vlak lagen als die in de nota van 16 Aiigustus 1944 
van de heer K n ~ l s .  In deze schrifturen beluistert men voortdurend 
de dreigingen met ontslag. De heer van LtJth de Jeude vrrklaart, dat 
dit weliswaar een ongebl-uikelijke manier van schrijveii aan de Re- 
gering is, maar dat het Militair Gezag voor iedereen, zowel voor de 
functionarissen als voor de Ministers, nog e-n onwennig instrument 
was. Men had aan het Militair Gezag bij de insteliing daarvan ruime 
bevoegdhedzn toegekend, maar toen de zaak begon te lopen, bleek 
op verschillende departementen meer en meer de mening post te 
vatten, dat het Militair Gezag te veel in de nielk te brolckelen zou 
hebben. Dit gaf aanleiding tot moeilijkheden van beide zijden en 
naar !iet gevoel van de heer vuil Lidth de Jeude werd daarbij wel 
eens wat lichtvaardig omgegaan met de boodschap, dat mei1 geen 
verantwoordclijkl~eid rnzer wenste te dragen. Wanneer de geschil- 
punten behoorlijk werden doorgesproken, werd deze wel weer inge- 
trokken, zoals ook wel blijkt uit de correspondectie betreffende de 
heer Posthurn~~s Meyjes. Na ampele bespreking werd door de Minis- 
terraad de uitspraak gegeven, dat men vertrouwen stelde in het Mili- 
tair Gezag en dat men zeker niet zou wensen, dat betrokkenen zich 
zouden terugtrekken, De heer van Lidth de Jeude zal niet zeggen, 
dat daarmede aile wrijvingen als bij toverslag verdwenen waren. Wel 
heeft de heer Gerhrandy in een samenliomst van het Militair Gezag 
iiitdrnkkelijk verklaard, dat de Ministerraad werkelijk vertrouwen 
stelde in het Militair Gezag en degenen, die daarvoor waren aange- 
wezen, wenste te handhaven. Daarmede was deze kwestie, afgezien 
van persoonlijke gevoelens, rechtgezet en was de vraag van de herr 
Kruls, of de Regering vertrouwen in het Militair Gezag had of niet 
- daar hij uit verschillende symptomen had menen te moeten af- 
leiden, dat dit niet steeds het geval was - bevestigend beantwoord. 
Dit is gebeurd, voordat het Militair Gezag in Sepeinber 1944 naar 
België vetrok. 

Met betrekking tot de brief van 12 November 1944, waaromtrent 
de heer Gerbr-aidy de heer K r u k  mededeling zou doen van het ge- 
vorlen van de Ministerraad, verklaart de heer van Lidth de Jeude, 
dat dit laatste is gebeurd, doch dat hij zich de juiste datum niet meer 
kan herinneren. Hij meent, dat de brief aan hem of aan de Minister- 
President was gericht. In ieder geval hebben zij daaromtrent onmid- 
dellijk overleg gepleegd en besloten deze brief aan de Ministerraad 
voor te leggen. De heer van Lidth de Jeude heeft dadelijk een tele- 
gram gezonden aan de heer Kruls om naar Londen over te komen 
teneinde deze zaak te bespreken, In de Ministerraad was de algemene 
stemming, dat de toon van de brie; onaanvaardbaar was en mcn 
stond dus voor de moeilijke beslissing, of men onder deze omstandig- 
heden de chef staf Militair Gezag wel kon handhaven. Na aankomst 
van de heer Kruls te Londen is er een warme bespreking gevolgd 
van de heer Gerbrandy en de heer van Lidth de Jeude met hem, 
waarin, zoals de heer var2 Lidth de Jeude in zijn vorige verhoor reeds 
uiteenzette, de heer Krnls erkenmde, dat de toon van deze brief de 
perken te buiten ging en daarbij liet uitkomen, dat hij niet deze be- 
doeling had gehad. Tenslotte is door de heer Gerhrandy en de heer 



van Lidth de Jeude gezegd, dat zij, indien zij zich door verontwaar- 
diging over die brief zouden laten leiden, geneigd zouden zijn hem 
uit zijn functie te ontheffec, daarmede tevens het gevoelen van de 
Ministerraad vertolkende. Er stond echter zé6r veel tegenover, zodat 
zij, aldus de heer van Lidth de Jeude, zich toch wel tweemaal moesten 
bedenken, voordat zij tot ziiik een ingrijpende stap zouden overgaan. 
Men was te Londen niet wel voorzien van bekwame en geschikte 
mensen voor de leidende functies. Bovendien was de verhouding van 
de heer Kruls met de Britse legerautoriteiten zeer goed. Hij werd 
bijzonder geapprecieerd en verscheidene malen heeft de heer Krnls 
door zijn persoonlijk gezag bij deze autoriteiten heel wat kunnen 
bereiken. Na het gesprek met de heer Kruls hebben zij aan de 
Ministerraad medegedeeld, dat, hoezeer zij de ontstemming, die door 
deze brief was ontstaan, begrepen en deelden. zij het toch niet ver- 
antwoord achtten - vooral niet na de toelichtingen en verontschul- 
digingen, die daarna waren gemaakt - tot het ontslag van de heer 
Kruls over te gaan, hoewel enige ambtgenoten toen van mening 
waren, dat dit wel moest plaats vinden. 

De heer van Lidth de Jeude heeft toen een zeer uitvoerige nota 
geschreven, gedateerd 8 Januari 1945, nadat hij enige malen in 
Brussel was geweest en daar de gang van zaken had meegemaakt en 
waarin hij een overzicht heeft gegeven van de gehele situatie en hoe 
deze gegroeid was. Deze nota begint met een inleiding, handelt daar- 
na over de militarisering, die onmisbaar was en over de samen- 
werking met en de positie van de chef staf Militair Gezag en eindigt 
met een besluit, waarin de heer van Lidth de Jeude tot de conclusie 
komt, dat hij het, in de gegeven omstandigheden, onverantwoord 
acht om de chef staf Militair Gezag ontslag te verlenen. Deze nota 
is in de Ministerraad behandeid, welke zich tenslotte met deze con- 
clusie verenigd heeft. Het resultaat was dus, dat de chef staf werd 
gehandhaafd, waarnaast evenwel de behoeft: werd gevorld. reeds in 
de nota van de heer van Lidth de Jeude aangeduid, aan enige aan- 
vullende instructies en enige verduidelijking van de verhouding van 
het Militair Gezag tot het Kabinet. Dit heeft aanleiding gegeven tot 
een nader overleg daaromtrent tussen de heren van Boeycn en van 
Lidth de Jeude, waarbij zij zouden trachten enige nadere regelen 
vast te stellen, hetgeen niet zo e-nvoudig bleek te zijn wegens de 
uitgebreidheid en de verscheidenheid der materie. 

Er waren twee remmen op de uitoefening van de bevoegdheden 
van het Militair Gezag. De eerste was, dat reeds in het besluit tot 
instelling van de buitengewone staat van beleg staat, dat de Regering 
zich steeds voorbehield nadere instructies aan het Militair Gezag te 
geven. Nadere instructies zijn, behalve dat zij in bepaalde gevallen, 
na onderhandse bespreking, werden gegeven, officieel nooit afge- 
kondigd. De tweede rem was de bepaling, dat telkens, wanneer dat 
nodig werd geacht, bij Koninklijk besluit een zekere materie aan 
de bevoegdheden van het Militair Gezag kon worden onttrokken 
en aan de Regering worden overgedragen. Ook van deze tweede 
bevoegdheid is, voorzover de heer van Lidth de Jeude bekend, nooit 
gebruik gemaakt. Hij moet hierbij opmerken, dat de bedoeling was 
daarvan gebruik te maken naarmate de omstandigheden zich ge- 
leidelijk in normale richting zouden ontwikkelen. Van de uitoefening 
van de bevoegdheden door het Militair Gezag heeft de heer van 
Lidth de Jezkdc slechts de eerste tijd meegemaakt, d.i. van de laatste 
maanden in 1944 af tot Februari 1945. In die eerste phase was er 
nog weinig reden om bepaalde zaken aan het Militair Gezag te 
onttrekken en aan de Regering over te dragen. Geleidelijk ontstond 
daarvoor meer reden, nl. toen de tweede phase intrad en de militaire 
operaties ten einde liepen. Bestond alzo in de eerste phase daarvoor 
geen aanleiding, het is de heer van Lidth de Jeude niet bekend, of 
dit in de tweede phase wel zo was en of het toen gebeurd is, maar 
het besluit liet dit in elk geval toe. 

Naar aanleiding van de nota van 26 Januari 1945, die door de 
heer van Boeyen, Minister van Algemene Zaken, en de heer IJan 
Lidth de Jeude, Minister van Otorlog, is opgesteld en waarvan de 
punten 5 en 6 aan de heer van Lidth de Jeirde werden voorgehouden, 
verklaart deze, dat punt 5 een reactie is op het feit. dat men niet 
steeds de medewerking van de Minister van Oorlog inriep. Punt 5 
betreft de overdracht van bepaalde bevoegdheden van het Militair 
Gezag met medewerking van de Minister van Oorlog, terwijl hij 
uit punt 6 inderdaad een verder strekkende bepaling leest. Krachtens 
dit punt moest er een Koninklijk besluit komen, waarbij de algemene 
machtiging werd verleend, volgens melke stukken van de taak van het 
Militair Gezag door een individuele Minister weer aan zich zouden 
kunnen worden getrokken. Het is echter de vraag, of het daarin 
gestelde dan wel nou zijn gegaan in de richting van een algemene 
machtiging zonder enige nadere aanduiding van de bevoegdheden, 
welke zouden worden overgedragen en zonder rekening te houden 
met het Allied High Command. Achteraf bezien moet de heer van 
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Lidth de Jeude erkennen, dat punt 6 in zijn algemeenheid niet ge- 
lukkig is geredigeerd. 

Op de opmerking, dat, als de in punt 6 voorgestelde regeling in 
een Koninklijk besluit zou zijn vervat, de bezwaren, welke een aantal 
Ministers in November en December 1944 hebben ondervonden, zich 
in die mate waarschijnlijk niet zouden hebben voorgedaan, daar dan 
zulk een Minister in het Zuiden zou hebben kunnen zeggen, dat hij 
een bepaald deel van zijn eigen taak aan het Militair Gezag onttrok 
en weer aan zich trok, verklaart de heer van Lidth de Jeude, dat hij 
echter nog op twee punten moet wijzen. Van de aanvang af is het de 
bedoeling geweest, dat de bevoegdheden van het Militair Gezag 
geleidelijk zouden worden ingekrompen. Naar gelang van omsiandig- 
heden, zou een Minister, zodra enigszins mogelijk, de hem toeko- 
mende bevoegdheden weer tot zich trekken. Het tweede punt is, dat 
men, ten onrechte, het Militair Gezag beschouwt als een volkomen 
zelfstandig lichaam, maar in feite was het een functionaris van het 
Allied High Command. Krachtens overeenkomst met de geallieerde 
Regeringen was het in hoge mate afhankelijk van het Allied High 
Command. Daarin was aanvankelijk bepaald, dat het Militair Gezag 
zou ,,advise the Allied High Command". De heer van Lidth de Jeude 
herinnert zich, dat, op aandrang van de heer Kruls en in overleg 
met de heer van Lidth de Jeude, de taak van het Militair Gezag 
werd uitgebreid tot ,,advise and execute powers according 20 the 
wishes (instructions) of the Allied High Command", waardoor het 
Militair Gezag dus meer concrete bevoegdheden kreeg. Het Militair 
Gezag was te beschouwen als een ,,bufferw tusszn de Nederlandse 
Regering en het Allied High Command. Dit is in het oog te houden, 
indien de vraag gesteld wordt, of het Militair Gezag wel nodig was 
geweest. Men had rekening te houden met militaire operaties hier te 
lande en met tal van andere onzekerheden. De algemene gedachte 
was toen, dat men beter deed een Nederlandse autoriteit in te scha- 
kelen dan dat het Allied High Command in Nederland de touwtjes 
in handen zou nemen en zelf zou gaan commanderen. Het Allied 
High Command zag dit zelf ook heel goed in en daaruit was reeds 
tevoren voortgekomen de zorgvuldig bestudeerde overeenkomst be- 
treffende de ,,legal position of the Allied authorities". Men wenste 
een militaire tegenspeler te hebben en niet rechtstreeks te maken te 
hebben met een Regering, waaruit conflicten en prestigekwesties kon- 
den voortvloeien, die men vermijden wilde. 

Men kan uit punt 6 afleiden, dat het feit, dat de heren van Boeyen 
en van Lidth de Jeude een Koninklijk besluit als wenselijk hebben 
beschouwd. waarin de gedachte tot uitdrukking komt, dat een indi- 
viduele Minister kon bepalen, dat hij een gedeelte van zijn taak weer 
aan zich trok, een bewijs is, dat het streven van sommige Ministers 
in deze gerechtvaardigd werd geacht, maar men kan het ook anders 
stellen. De moeilijkheden met en over het Militair Gezag waren 
natuurlijk zeer onaangenaam. Degenen, die daarmee verzoend waren, 
trachtten een oplossing te vinden om degenen, die klachten hadden, 
zoveel mogelijk te bevredigen. Men moest toch tezamen de moeilijk- 
heden oplossen en een vorm vinden, die niet het gevoel zou laten, 
dat men achter de deur werd gezet. Wellicht, aldus de heer van 
L d t h  de Jeude, is hierdoor deze nota enigszins geïnspireerd, onder 
de drang van de ondervonden moeilijkheden, welke, naar de over- 
tuiging van hen, die met het hiilitair Gezag verzoenld waren, niet zo 
ernstig waren, dat ze niet te overbruggen zouden zijn. Bij het samcn- 
stellen van de nota heeft men zich afgevraagd, hoe men aan de 
Mmisters, die klachten hadden, het vertrouwen kon bijbrengen, dat 
het de bedoeling was, hen niet te kort te doen. In die gedachtensfeer 
hebben de heren van Lidth de Jeude en van Boeyen zich misschien 
laten verleiden tot een te elastische formule onder punt 6, zij het dan, 
dat nog een Koninklijk Besluit nodig was om deze te verwerkelijken 
en dat deze niet gold voor de bevoegdheden, kraol~tens het B.B.S.B. 
verleend. 

De ,,warmew bespreking van de heren Gerbrandy en van Lidth de  
Jeude met de heer Kruls heeft plaats gevonden vóór het verschijnen 
van de weekrapporten van December 1944. In deze weekrapporten 
werden een paar uitlatingen aangetroffen, die critiek op het Kabinet 
behelsden. De heer Gerbuandy wenste toen van de heer K m l s  een 
loyaliteitsverklaring. Dit is inderdaad enigszins verward. De krijgs- 
manseer van de heer Kruls kwam hierbij in het geding. Als officier 
had hij trouw gezworen aan Grondwet en Koningin en zijn stand- 
punt was, wanneer hij nu een loyaliteitsverklaring moest afleggen, 
dat daarin een erkenning zou zijn gelegen, alsof hij illoyaal zou zijn 
geweest. Dit heeft zich mondeling afgespeeld. Er is inderdaad geen 
brief, waarin deze loyaliteitsverklaring wordt gevraagd; waarschijnlijk 
is het bij een mondeling onderhoud gebleven. De heer van Lidth de 
Jeude herinnert zich, dat tijdens dit onderhoud de heer Kuuls ver- 
ontwaardigd was. Daarop is zijn brief gevolgd, waarin hij schrijft, 
dat hem illoyaliteit werd verweten eri waarin hij de uitlatingen in 
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de weekrapporten betreurt en uiteenzet, waarom hij geen loyaliteits- 
verklaring kon afleggen. De brief van 19 Januari 1945, welke op 
7 Februari d.a.v. is verzonden en waarin de heer Kruls zeer ernstig 
berispt werd, was de uiteindelijke reactie op de besprekingen over 
de weekrapporten. Met betrekking tot de brief van 5 Januari 1945, 
waarin de heer Kruls refereert aan de bespreking betreffende de 
loyaliteitsverklaring, neemt de heer van Lidth de Jeude aan, dat de 
heer Kuuls naar aanleiding van deze bespreking eigener beweging 
deze brief heeft geschreven en dat daarop de Regering enige weken 
later in duidelijke vorm, zonder bepaald een loyaliteitsverklaring te 
verlangen, toch de puntjes op de i heeft willen zetten. 

Op de opmerking, dat alles bij elkaar dit een beeld van de  ver- 
houding tussen de Regering en de chef staf Militair Gezag geeft, 
dat toch kwalijk opwekkend kan worden genoemd, zegt de heer vaiz 
Lidth de Jeude, dat er wel eens meer wordt gezegd dan men kan 
verantwoorden en dat men elkaar niet steeds begreep. Op zeker 
ogenblik was er een stemming om de heer Kruls te ,,onthoofdenm, 
maar, nadat dan de zaak was uitgelegd en grondig bezien, kwamen 
de gemoederen weer tot rust en werd daarvan afgezien. Bij al deze 
dingen moet men wel bedenken, dat dit de meest spannende tijd van 
de gehele oorlog was, aan de invloed waarvan niemand ontkwam. 
Inderdaad moet juist in zo'n tijd de eerste taak van de Regering 
zijn de gezagsverhoudingen te handhaven. De heer van Lidth de 
Jeude is zich niet aan superlatieven te buiten gegaan, maar hij heeft 
steeds getracht deze verhoudingen zo goed mogelijk te regelen met 
inachtneming van de verschillende, vaak uiteenlopende, meningen. 
Dit was waarlijk niet eenvoudig, daar de Minister van Oorlog de 
schakel moest vormen tussen Kabinet en Militair Gezag en als 
zodanig de stoot moest opvangen. Aangezien onderwerpcn en be- 
langen, welke zich voordeden, veelal lagen op het terrein van andere 
departementen, is wel de vraag geopperd, of niet het Militair Gezag 
behoorde te ressorteren onder het Departement voor Algemene 
Oorlogvoering. Daarin kon niet veel heil worden gezien, daar dit 
zou neerkomen op een verplaatsing van de moeilijkheden, terwijl een 
militaire organisatie bij het Departement van Oorlog thuishoorde. 

Teneinde een inzicht te krijgen op welke wijze de Belgische Rege- 
ring in 1944 de problemen heeft aangepakt, welke verband hielden met 
de overgang van bezetting naar bevrijding, in het bijzonder op het 
gebied van bestuur, justitiz en politie en welke organen zij daarvoor 
heeft ingeschakeld, heeft de commissie prof. mr. W. J. Ganshof van 
der Meersch, hoogleraar aan de Universiteit te Brussel en advocaat- 
generaaI bij het Hof van Verbreking aldaar, uitgenodigd haar als 
getuige en deskundige van voorlichting te dienen. 

De commissie laat hier eerst volgen een korte samenvatting van de 
regelingen, weliie de Belgische Regering te Londen op dit gebied heeft 
tot stand gebracht. l) 

In de besluit-wet van 29 Juli 1943 wordt de mogelijkheid geopend 
een magistraat der rechterlijke orde te gelasten het optreden van de 
agenten der Overheid en der diensten, welker ambtsbevoegdheid ver- 
band houdt met de veiligheid van het Rijk en de handhaving der orde, 
te controleren en samen te ordenen. Deze magistraat voert de titel 
van Hoog Commissaris voor 's Rijks Veiligheid. 

Als zodanig wordt op 4 Augustus 1943 benoemd de heer Ganshof 
van der Meersch, auditeur-generaal bij het Militair Gerechtshof, die 
krachtens besluit van 1 Juni 1944 de rang van luitenant-generaal 
krijgt. 

Bij besluit-wet van 3 Februari 1944 wordt het kader der officieren- 
adviseurs voor burgerlijke zaken opgericht. Aan deze officieren-advi- 
seurs wordt een dubbele taak opgedragen. Enerzijds zullen zij de be- 
trekkingen tussen het geallieerde militaire opperbevel en de bevolking 
en de gewestelijke en plaatselijke Overheid in bevrijd gebied verge- 
makkelijken. Anderzijds zullen zij de onderrichtingen volgen, welke 
de Regering rechtstreeks aan bet hoofd der Zending voor Burgerlijke 
zaken zal geven. Aldus zullen zij helpen om de maatregelen tot herstel 
der Belgische instellingen spoedig toe te passen. Op 5 Juni 1944 wordt 
de Zending voor Burgerlijke Zaken ingesteld, aan het hoofd waarvan 
bij besluit van de Minister van Landsverdediging van 6 Juni 1944 de 
Adviseur voor Burgerlijke Zaken, luitenant-generaal P. Tschoffeii, 
wordt gesteld. Het hoofd van de Zending krijgt zijn onderrichtingen 
rechtstreeks van de Regering. 

Bij besluit der in raad vergaderde Ministers van 20 Juni 1944 wordt 
ingesteld een Belgische Militaire Zending voor Verbinding bij het 
geallieerd Opperbevel. De Belgische Militaire Zending voor Ver- 
binding omvat: 

1. een opperofficier, Hoofd der Militaire Zending, de oïiiciereii 
van zijn staf en een eerste sectie, bestaande uit militaire verbindings- 
officieren; 

2. een tweede sectie, bestaande uit Zending voor Burgerlijke 
Za ken; 
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3. een derde sectie, samengesteld door: 
a) de militaire parketten; 

b) de aan het Hoog Commissariaat voor 's Rijks Veiligheid toe- 
gevoegde officieren; 

c)  de Administrateur van de Veiligheid van de Staat, alsmede de 
daartoe aangewezen officieren en beambten van dit bestuur; 

d)  officieren van gerechtelijke politie, helpers van de militaire par- 
ketten, gekozen onder het personeel der Rijkswacht. 

Drze sectie staat onder het gezag van de Auditeur-Generaal, Hoog 
Cominissaris voor 's Rijks Veiligheid. 

Onverminderd de eigen bevoegdheden en het eigen gezag van het 
hoofd der Zending voor Burgerlijke Zaken, van de Auditeur-Gene- 
raal, Hoog Commissaris voor 's Rijks Veiligheid en van de Admini- 
strateur van de Vriligheid van de Staat zijn de leden van de Belgische 
hfilitaire Zending VOO- Verbinding, voor wat de militaire tucht en de 
verrichtingen betreft, van het Hoofd der Zending afhankelijk. De 
I\/linister van Justitie en de Minister van Landsverdediging zijn, elkeen 
voor wat hem betreft, belast met de uitvoering van dit besluit. 

Tot Hoofd van de Belgische Militaire Zending voor Verbinding bij 
het geallieerd Opperbevel wordt benoemd luitenant-generaal ridder 
van Stvijdonck de Burkel. 

De heer Garzshof van der Meersch vangt zijn exposé voor de com- 
missie aan door de twee begrippen ,,tijd van oorlog" en ,,staat van 
brleg", zoals die volgens de Belgische Grondwet en wetten moeten 
worden verstaan, uit te leggen. Oorlogstijd of tijd van oorlog, volgens 
de wet van 15 Juni 1899 is het rechtstreeks gevolg van de mobili- 
satie van het leger; mobilisatie van het leger geschiedt bij Koninklijk 
besluit. Het betreft hier dus niet de eigenlijke oorlog, zelfs niet de be- 
dreiging van oorlog, maar de tijd van oorlog begint pas vanaf de dag, 
waarop het leger gemobiliseerd wordt. Dit heeft vele belangrijke ge- 
volgen in juridisch opzicht. 

De tijd van oorlog is begonnen op 26 ,4ugustus 1939 en eindigt 
automatisch door het terugbrengen op vredesvoet van het leger. De 
tijd van oorlog is op 15 Juni 1949 geëindigd. Dat is dus niet het inter- 
nationale reclit. Het gaat hier o111 een intern positief rechtsbegrip. 

Het !weede begrip ,,staat van beleg" wordt ook afgekondigd bij 
Koninklijk besluit. Maar voor dit Koninklijk besluit is het eensluidend 
advizs van de Ministerraad vereist. Dat is wettelijk alleen mogelijk, 
wanneer men reeds 111 tijd van oorlog is. De staat van beleg kan dus 
nooit met het oog op een inwendige toestand beschouwd worden. De 
staat van beleg kan alleen volgen op de staat van oorlog. Het Konink- 
lijk besluit, dat de staat van beleg afkondigt, moet ook aangeven de 
streken van het land, waar het in toepassing zal komen en moet ter- 
zelfdertijd de militaire Overheden bepalen, aan wie zekere macht 
wordt toegekend in de staat van beleg. Dit alles moet gepubliceerd 
worden in het Staatsblad, als bijvoegsel, als annex van het Koninklijk 
besluit zelf. De staat van beleg werd afgekondigd op 10 Mei 1940 
en gepubliceerd in het Staatsblad van 11 Mei 1940. 

De gevolgen van de tijd van oorlog en van de staat van beleg zijn 
de volgende: 

Het belangrijkste gevolg van de staat van oorlog is, dat de 
Koning alle politiebevoegdheid kan uitoefenen. In gewone tijden is 
het principieel de gealeentelijke Overheid, die over het politierecht 
beschikt. De Koning kan in oorlogstijd deze politiebevoegdheid dele- 
geren aan de provincie-gouverrieurc en aan de arrondissements- 
con~missarissen. Dat betekent dus een centralisatie in de hand van 
de Regering. 

De Rijkswacht is een soort militaire politie, die zowel preventief 
als repressief optreedt. Rilaar deze kan ook door de. burgemeester 
gevorderd worden (requireren) en is altijd, ook in normale tijd, 
in handen van de Regering. 

In gewone tijd worden de politiereglementen door de gemeenteraad 
of de burgemeester genomen. En de burgemeester is op het grond- 
gebied van de geineente het hoofd van de politie. 

De heer Garishof van der Meersch wijst in dit verband op het 
recht van de politie om vergaderingen te verbieden enz. Een ander 
gevolg is, dat dagbladen, geschriften, vlugschriften enz. mogen worden 
verboden. Een derde gevolg is, dat de bevoegdheid ten opzichte van 
alle inisdaden of delicten tegen de veiligheid van de Staat worden 
overgedragen aan het militaire gerecht in tijd van oorlog, dus aan 
de krijgsraden en het Hoog Militair Gerechtshof. Wat de bevoegd- 
heden van het militair gerecht betreft, heeft dit bestaan sinds 1899 
en wat de bijzondere politierechten van de Regering betreft en het 
recht die politierechten te delegeren sedert 11 October 1916. De 
Belgen hebben, ongelukkig voor hen, reeds de ervaring gehad van 
een vroegere oorlog en bezetting en hebben, wat de tijd van oorlog 
en de staat van beleg betreft, besluitwetten aangenomen op 11 Octo- 
ber 1916. 



Waarop de  heer Ganshof var? der Meersch tot dusver gewezen 
heeft, geldt dus automatisch. Maar daarenbovel: is het als gevolg 
van de  tijd van oorlog aan  de  Koning toegestaan, na  eensluidend 
advies van de Ministerraad, aan  ofwel militaire Overheden ofwel 
burgerlijke Overheden het recht toe te kennen o m  de mensen van 
zekere plaatsen te verwijderen, waar zij de militaire operaties zouden 
hinderen, hen te interneren. hen hun wapens en munitie te doen af- 
geven, censuur toe te passen, toezicht te houden o p  de correspon- 
dentie en vergaderingen te beletten. Dat  is een macht, die niet auto- 
matisch in voege treedt. 

Dit zijn de voornaamste gevolgen van de tijd van oorlog. 
N u  de staat van beleg: Het  voornaamste gevolg van de staat van 

beleg is, dat de bevoegdheden, waarmede de burgerlijke Overheid 
bekleed is mei betrekking tot het handhaven van de orde en de po- 
litie, kunnen wordvn overgedragen aan die militaire Overheden, die 
in het Koninltlijk besluit, dat  de staat van beleg afkondigt, worden 
aangeduid. D a t  is het voornaaamste, maar natuurlijk blijven al de 
gevolgen van de tijd van oorlog ook bestaan. 

84996 (Gnilshof van der Meersch) De staat van be!eg geeft dus een toevoeging van de bevoegdheden. 
Wanneer de militaire Overheden die politiemachten overnemen voor 
het handhaven der orde en der politiemaatregelen, inoeten zij daar- 
van speciaal kennis geven aan de burgerlijke Overheden. Zij moeten 
dat sneciaal aan de burgemeesters en de gouverneurs mededelen. 
D a t  was de toestand bij de toepassing van de besluitwet van 11 Octo- 
ber 1916, welke is gehandhaafd. Maar op Y Mei 1944 werd door 
de Regering te Londen een nieuw Koninklijk besluit uitgevaardigd, 
dat het Koninklijk besluit van 10 Mei 1940 aangevuld heeft. D e  
militaire Overheden, die o p  10 Mei 1940 werden aangeduid o m  de 
politiemacht uit te oefenen, werden vervangen. 

Die besluitwet van 9 Mei 1944 heeft ook een andere verandering 
in de  toestand gebracht, nl. dat  de bevoegdheden van de  burgerlijk 
bevoegde Overheden voor het handhaven der orde en de politie- 
maatregelen samenliepen met de macht van de  militaire Overheid. 
D e  politiemacht werd dus niet aan de burgemeesters onttroklcen, 
maar hun gezag Sleef met het gezag, dat  aan de  militaire Overheid 
werd gegeven, samenlopen. D a t  was heel soepel. D e  Regering 
vreesde, dat de militairen te veel macht zouden nemen en het recht 
van de burgerlijke Overheden, de gemeentelijke Overheden, aan zich 
zouden trekken. D e  Regering heeft gezegd .- en de heer Ganshof 
van der Meersch gelooft, dat  dit wijs was -, dat  de militairen 
die bevoegdheden alleen zouden uitoefenen, wanneer de  burgerlijke 
Overheid niet in staat was het zelf te doen. D e  militaire Overheden 
konden die inacht alleen uitoefenen in de gevallen, waarin de  burger- 
lijke Overheden het niet zelf deden. In  feite zijn hierover hoegenaaind 
geen moeilijkhe2en geweest, want de  militairen hebben bijna niets 
gedaan na de bevrijding o p  grond van handhaving van orde en zijn 
niet tussenbeide gekomen in zake arrestaties en internering. 

Een maand, voordat de Duitsers het land binnendrongen, werd 
de  heer Gnrzshof van der Meerxh  benoemd tot auditeur-generaal bij 
het Hoog Militair Gerechtshof. 

OD 29 Juli 1943 werd hij benoemd tot Hoge Commissaris voor 
's Rijks veiligheid. Dit ambt werd ingericht met het oog o p  de ver- 
binding met het bezette land en de voorbereiding en uitvoering der 
maatregelen betreffende 's Rijlts veiligheid en de handhaving der orde 
in het bevrijde land. D e  Hoge Commissaris had dus overzicht over 
de  verbinding met het bezette land gedurende de  jaren 1943 .en 1944, 
nl. over de geheime diensten. E n  vanaf de bevrijding de verbinding 
met de bevoegde Overheden in het bezette land voor de handhaving 
van de orde en de  veiligheidsmaatregelen. Het  was dus een ver- 
binding voor contrôle en ordenen (coördinatie). D a t  was de  enige 
inacht van de Hoge Commissaris. Hij moest de Regering verslag 
doen over alle desbetreffende vraagstukken. Deze verslagen werder! 
aan de Minister van Justitie, de  Minister van Binnenlandse Zaken 
en aan de Eerste Minister toegestuurd, alsook aan de Minister van 
Landsverdediging. Administratief hing de heer Ganshof van &r 
Meersch in zijn hoedanigheid van mapistmat van de Minister van 
Justitie af. Hij was in eerste instantie verantwoording schuldig aan de 
hlinister van Justitie; natuurlijk ook wel aan de  Regering in haar 
geheel, maar in eerste instantie tach aan de Minister van Justitie. 

85002 (Ga~zshof vnrz &r Meersch) Het tweede punt is, dat  door de besluitwet van 20 Juni 1944 Bel- 
gische militaire zendingen voor de verbinding bij het geallieerde 
opperbevel werden ingericht. Deze bestonden uit 3 secties. 

D e  eerste sectie was een zuiver militaire verbindings-zending; dat  
waren officierzn, die aan d e  geallieerde eenheden werden gehecht 
als verbindingsofficieren, zuiver o p  militair gebied. 

D e  tweede sectie - dat  is heel belangrijk - bestond uit de  Zending 
voor Burgerlijke Zaken. 

D e  derde sectie was die, waarvan de heer Ganshof van der 
Meersch het hoofd was. 



Hij wil ezrst enige woorden zeggen over de tweede sectie, de Zen- 
ding voor Burgerlijke Zaken. Hoofd van die sectie was luitecant- 
generaal Tschofftn; hij is een burger, advocaat en oud-Minister. Hij 
werd tot luitenant-generaal benoemd. omdat de geallieerde Overheid 
eiste in betrekking te zijn met militairen. Die sectie voor burgerlijke 
zaken was bevoegd op te treden inzake financiering, economische 
zaken, landbouw, ravitaillering, D.P.'S enz. Het herstel van de pro- 
vinciale en gemeentebesturen te bevorderen was generaal Tschoffen's 
eigen bevoegdheid. Bij al de verschillende ministeriële departementen 
waren verbindingsofficieren, die in het begin de verbinding tussen de 
ministeries en het geallieerde opperbevel verzekerden. De heer Gans- 
hof vau2 der Meersch wijst b.v. op financiën; de bankbiljetten werden 
onmiddellijk ingetrokken, het geld geblokkeerd en een zeker bedrag 
uitgegeven. Een officier, lid van de 2e sectie, gemachtigde voor burger- 
lijke zaken, kwam onmiddellijk in verbinding met de Nationale Bank, 
het Ministerie van Financiën en de militaire Overheid van de 
S.H.A.E.F.; die officier had eigen bevoegdheden. Die officier ressor- 
teerde voor deze zaken onder de heer Tschoffen en deze ressorteerde 
onder de Minister van Binnenlandse Zaken, de heer de Schrijver, 
maar natuurlijk was hij in nauw verband ook met de Eerste Minister 
en de bevoegde Ministers. De heer de Schrijver had alles met de heer 
Tschoffen voorbereid en verslag aan de Regering uitgebracht. De 
heer Tschoffen kwam natuurlijk, wat betreft de tucht enz., onder de 
Minister van Landsverdediging. 

85004 (Ganshof van der Meersch) Hij handelde onder de ministeriële verantwoordelijkheid van de 
Minister van Binnenlandse Zaken. Hij mocht daar optreden, waar 
het gewone bestuur de nodige maatregelen niet zelf kon treffen. 
Maar hij handelde ook in de hoedanigheid van tussenpersoon, van 
intermediair tussen de Belgische overheden en het geallieerde militaire 
opperbevel, zijnde een van de militaire overheden, die in de besluitwet 
van 9 Mei 1944 werden aangeduid om tijdens de staat van beleg 
politiemaatregelen uit te oefenen. Hij had echter ook eigen bevoegd- 
heden, alles natuurlijk onder de ministeriële verantwoordelijkheid 
van de Minister van Binnenlandse Zaken. Hier ging het niet alleen 
meer om verbindingen. De Ministerraad had hem een zekere regle- 
mentaire macht gegeven, zich steunend op de wetgeving betreffende 
de staat van beleg. Van die reglementaire bevoegdheid werd, feite- 
lijk maar twee dagen, op zeer bescheiden wijze gebruik gemaakt. 
De heer Tschoffen heeft drie besluiten genomen, die in het Staatsblad 
van 6 September 1944 werden gepubliceerd, Brussel werd op 3 Sep- 
tember bevrijd. De Militaire Zending kwam er op 4 of 5 September 
en op 6 September werden deze besluiten getekend door generaal 
Tschoffen. Het ging hier over een subdelegatie van de reglementaire 
macht. Het eerste besluit ging over het verkeer en de avondklok; het 
tweede over de  inlevering van alle wapens en munitie, draadloze 
~ritzendposîen door de weerstand. Het derde had betrekking op de 
verduistering. Er zijn geen andere besluiten genomen dan die drie. 
D e  rechtsinbreuken werden gestraft met gevangenisstraf en boete. 

Generaal Tschoffen had ook een delegatie gekregen van de Eerste 
Minister en van de Minister van Binnenlandse Zaken om bepaalde 
hoge ambtenaren uit hun ambt te schorsen. 

S5008 (Gan~ho f  van cler Meersch) De aanstelling van hen, die gedurende de oorlog waren benoemd 
door de Duitsers, werd onmiddellijk nietig verklaard. Omtrent deze 
mensen, die niet ineer ter plaatse waren, was te Londen e-n Konink- 
lijk besluit uitgevaardigd, hetzij het gouverneurs waren of arrondis- 
sements-commissarissen of burgemeesters. 

Hierdoor waren deze plaatsen vrijgekomen, in de eerste plaats voor 
degenen, die van hun ambt waren verwijderd en dit nu automatisch 
weer gingen waarnemen. Indien een burgemeester zich slecht had 
gedragen, werd hij automatisch vervangen door de oudste schepen 
of het oudste gemeenteraadslid, gelijk dit door de Gemeentewet 
wordt bepaald. Van de eerste dag af waren dus al de overheden op 
haar plaats, waardoor de ambten van gouverneur, arrondissements- 
commissaris en burgemeester weer werden waar genomen. Voor de 
gouverneurs gebeurde dit dus, hetzij doordat zij door de heer Tschof- 
teil werden aangesteld, hetzij doordat een gouverneur, die van zijn 
ambt was verwijderd, automatisch weer in functie trad, hetzij door- 
dat een arrondissements-commissaris voorlopig de plaats van de 
gouverneur innam en dan door de Regering nieuw werd aangesteld. 
Op het gebied van de gemeenten ging het nog gemakkelijker, door- 
dat degenen, die zich slecht hadden gedragen, onmiddellijk werden 
verwijderd, waarna de rechtmatige burgemeester hiervoor in de plaats 
kwam, dan wel de oudste schepen of, indien er geen schepenen meer 
waren - de schepenen worden voor niet langer dan vier jaar be- 
noemd -, het oudste gemeenteraadslid. 

Op het lagere niveau bemoeide de heer Tschoffen zich er niet mee. 
De heer Tschoffen heeft zich bemoeid met de gouverneurs, de gouver- 
neurs bemoeiden zich met de arrondissements-commissarissen en de 
arrondissements-commissarissen bemoeiden zich met de burgemeesters. 
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De Regering had al de nodige inlichtingen gekregen te Londen 
gedurende de jaren 1943 en 1944. 

85013 (Ganshof van der Meersch) Minder dan een week na de bevrijding van Brussel zijn de Ministers 
zelf naar België teruggekeerd. De Ministers van Justitie en van 
Binnenlandse Zaken en ook de Eerste hlinister werden elke dag 
op de hoogte gehouden van ailes, wat zich in het land voordeed op 
liet gebied van de openbare orde. Alles, wat generaal Tschoffen 
deed, alles, wat de eigen dienst van de heer Ganshof van der Meersch 
deed, werd natuurlijk onder de ministeriële verantwoordelijkheid ge- 
daan. Zeer snel hebben ook de gewone, wettige autoriteiten haar 
functies hervat. Dit heeft een paar dagen geduurd. Toen de Regering 
op 8 of 9 September 1944 te Brussel was, werd van die datum af de 
bevoegdheid van de heer Tschofferz louter een verbindingsbevoegd- 
heid. De Ministers deden hun eigen werk. 

Voor wat de taak van de heer Ganshof van der Meersch als Hoge 
Commisstlris voor 's Rijks Veiligheid betreft, verwijst de commissie 
naar diens verklaring daaromtrent, welke in 9 O van het volgende 
hoofdstuk is opgenomen. Hoewel de Hoge Commissaris voor 's Rijks 
Veiligheid deel uitmaakte van de Militaire Zending, was hij even- 
min als de heer Tschoffera voor de uitoefening van zijn taak onder- 
geschikt aan het hoofd van de Militaire Zending. Hij ressorteerde 
onder de Minister van Justitie. 

5 7. DC stukken met betrekking tot de verhor~ding van het 
Militair Gezag tot de Regering. 

Naar aanleiding van het ontwerp-besluit betreffende de bijzondere 
staat van beleg, dat aan de Ministerraad ter behandeling is toege- 
zonden, zendt de heer Albarda onder dagtekening van 24 October 
1942 aan de Minister-President een brief l) met een aantal opmerkin- 
gen over dit ontwerp. ,,Eenmaal tot besluit verheven", zo zegt àe  heer 
Albarda in deze brief, ,,en vervolgens in werking getreden, zal het 
ontwerp een toestand scheppen, die mag worden genoemd militaire 
heerschappij, zo niet militaire dictatuur". Hij erkent, dat zulk een 
toestand noodzakelijk kan zijn, zolang op het grondgebied van Neder- 
land of op een gedeelte daarvan nog krijgsoperaties tegen buitenlandse 
of binnenlandse vijanden moeten voortduren. Zulk een toestand is 
z. i. echter onduldbaar, wanneer het wettige gezag in Nederland is 
hersteld. 

Het ontwerp biedt niet de minste waarborg, dat er, zodra dit 
mogelijk is, enig volksorgaan zal bestaan, hetwelk voor de rechten 
en vrijheden van het Nederlandse volk zou kunnen waken, wat onder 
een staat van beleg meer dan nodig is. 

Samenvattend zegt de heer Albarda in deze brief: ,,Kort en goed: 
dit ontwerp opent de deur voor een militaire heerschappij en geeft 
aan de Regering de macht dia zo lang te doen voortduren als haar 
zal goeddunken, zonder dat daaromtrent ook maar enige mede-zeg- 
genschap van het volk is verzekerd". 

Van 28 Januari 1943 is een besluit ') van de Minister van Oorlog, 
waarbij het Bureau 1M.G. wordt ingesteld. Tot hoofd van dit bureau 
wordt benoemd mr. N. J. Kruls, majoor van de Generale Staf. 

In een nota 3, dd. 24 Februari 1943 van de Minister van Buiten- 
landse Zaken aan de Ministerraad brengt de Minister zijn ongerust- 
heid naar voren betreffende Amerikaanse voornemens t.a.v. militair 
bestuur van door Amerikaanse troepen te bezetten gebieden. De 
Amerikanen schijnen volgens deze nota te denken, dat na de bevrijding 
afgewacht moet worden, hoe de bevolking reageert om daarna dien- 
overeenkomstig te handelen. Dit onderstelt Amerikaans bestuur in 
vrijgemaakte streken, die door Amerikaanse troepen worden bezet, 
althans in het begin. De Amerikanen hebben te dezer zake voor 
Nederland geenszins een ongunstig uitzonderingsregime op het oog: 
hun legerleiding maakt de indruk alle thans bezette landen in dit 
opzicht over een kam te scheren. 

,,Het geheel", zo vervolgt de nota, ,,maakt den indruk van bodem- 
looze onbenulligheid op den grondslag van go'ede bedoelingen en 
speciaal van het willen respecteeren van de wenschen der bevrijde 
volkeren als onderscheiden van hun wettige regeeringen. Dat eer1 
onderzoek zou zijn ingesteld naar de vraag, of in sommige landen 
(zooals Nederland) de wensch wellicht leeft het oude bewind of 
althans het staatshoofd terug te zien, blijkt nergens. 

De Ambassadeur te Washington heeft mij gerapporteerd, dat dus- 
ver van Amerikaansche zijde geen poging is gedaan om de medewer- 
king van de Nederlandsche- of Nederlandsch-lndische autoriteiten 
te verkrijgen bij de opleiding der officieren, die bestemd zijn om te 
worden belast met het militair bestuur van gebieden, waar Ameri- 
kaansche bevrijdingstroepen zullcn worden gelegerd." 

,,Geeft dit alles", zo luidt het slot van deze nota, ,,ons aanleiding 
tot ongerustheid, de zaak wordt niet minder bedenkelijk, wanneer men 
weet, dat ook Amerikaansche civiele organen zich bezig houden met de 
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voorbereiding van werk in te bezetten landen. Genoemd mogen wor- 
den het Department of State (Office of Foreign Territories), de organi- 
satie van Lohman, het Bureau of Econoinic Warfare en nog andere. 
Coördinatie tusschen die civiele instanties onderling en tusschen de 
civiele instanties en het leger bestaat er niet. Uiteraard kan dit slechts 
leiden tot bevorgdheidsnaijver en verwarring, waarvan de bezette 
landen slechts nadeel, teleurstelling en vertraging van herstel zullen 
ondervinden. 

Het schijnt dringend noodig, dat wij deze zaak met kracht ter 
hand nemen, naar ik aanneem na verkregen goedkeuring van de 
Koningin. Mocht blijken, dat Nederland en Nederlandsch-Indië niet 
door Amerikaansche troepen zullen worden bezet, dan kan de zaak, 
wat Amerika betreft, verder buiten beschouwing blijven. Mocht echter 
blijken, dat wij wel moeten rekenen op een Amerikaansche bezetting, 
hetzij in Nederland of (wat waarschijnlijker lijkt) in Nederlandsch- 
Indig, dan zal het zaak zijn, dat wij ons zonder dralen met de Ame- 
rikaansche Regeering verstaan. Wat toch moet men denken, behalve 
van het bovenstaande, dat reeds erg genoeg is, van het verzoek van 
zekeren kolonel Alîdrews aan een lid van de Economische Missie te 
Washington, die opgave verzocht van personen in bezet Nzderlandscn 
gebied, die na de bevrijding hooge bestuursfuncties zouden kunnen 
bekleedzn? Blijkbaar worden de bezettz landen beschouwd als ge- 
bieden, waar plotseling het beschavingspeil tot vrijwel nul is gezon- 
ken of waar slechts vreemde overheersching het heil kan brengen. 

Wordt deze zaak niet in het reine gebracht, dan zullen ook de 
mooiste en beste plannen met het oog op den terugkeer van het wettig 
gezag in Nederland illusoir kunnen blijken." 

Uit een brief 3 van de Minister van Justitie aan de Minister van 
Oorlog dd. 19 April 1943 blijkt, dat er toen reeds overleg geweest 
is over de asrd van de bevoegdheid van het Militair Gezag. Door de 
Minister van Justitie wordt dit aldus gesteld: Het militair gezag, door 
of vanwege de Kroon aangesteld, is geen autonoom lichaam, gelijk 
aan een provincie of gemeente, maar oefent zijn functies uit in hiër- 
archisch verband: onder de instructies van de Kroon en de verant- 
woordelijkheid der Ministers. Hieruit volgt, dat de verordeningsbe- 
voegdheid van het militair gezag een afhankelijke, van de Kroon af- 
gzleide bevoegdheid is, zulks in teg-nstelling b.v. met de verorde- 
ningsbevoegdkid van de gemeenteraad op grond van artikel 168 der 
Gcmeentewe?. De Kroon behoeft zicl? voor te behouden de van 
Haar emanerende verordeningen van het militair gezag te wijzigen 
of te vernietigzn. Bovendien behoort de hiërarchieke verhouding der 
militaire autoriteiten ern waarborg tegen misbruiken te zijn. 

In een brief ') van 3 Mei 1943 van de Minister van Oorlog aan de 
Ministers van Justitie en van Buitenlandse Zaken wordt medegedeeld, 
dat door het Bureau Militair Gezag rechtstreeks contact is gevestigd 
met de Britse functionaris - de z.g. C(hief) C(ivi1) A(ffaires) 
O(fficer) - die in de bevrijde gebieden van Europa onder de ge- 
allieerde opperbevelhebber voor zoveel nodig het militair gezag zal 
uitoefenen. 

Wat Nederland betreft, is uit de besprekingen met de C.C.A.O. 
gebleken, dat - voor zoverre het bevrijde gebied niet als operatiege- 
bied moet worden benut - aldaar zo spoedig mogelijk het Neder- 
landse militaire gezag zal worden gevestigd en worden de te treffen 
regelingen nader uitgewerkt. 

In een brief 3, van 27 R4ei 1943 aan 1-I.M. de Koningin advisezrt 
de Minister van Oorlog hem te zijner tijd te belasten met de leiding 
van het Militair Gezag. De overwegingen, waarop dit advies berust, 
zijn aan deze brief in een bijlage toegevoegd. 

Op 27 September 1943 schrijft het hoofd van het Bureau Militair 
Gezag aan de Minister van Oorlog: 

,,Ik heb de eer onder de aandacht van Uwe Excellentie te brengen, 
dat het van zeer groot belang moet worden geacht, dat het militair 
gezag ter dege op de hoogte is van de te volgen gedragslijn met be- 
trekking tot áoor of vanwege den bezetter uitgevaardigde maatregelen 
van wetgevzixien aard en zich voldoende hecft voorbereid op de taak, 
welke hem te dezer zake zal wachten. 

Het is mij bekend, dat de Commissie Rechishe:stel eenige maanden 
geleden een ontwerp besiuit ,,Rechtskracht vijandelijke wetgeving" 
aan Hare Ambtgenooten van Justitie, van Handel, Nijverheid en 
Scheepvaart en van Koloniën heeft inge5iznd. 

Eerst nadat dit bezluit zal zijn bekrachtigd of over het o~itwerp 
tmminste overeenstemming in  de^ Raad van Ministers bestaat en 
nadat op grond van dit besluit ern Instructie van de Regrering aan 
lier militair gezag zal zijn opgesteld, zal het b u r e a ~  onder mijn leiding 
niet den brtrekkelijk omvangrijken voorbereidenden arbeid k:innen 
aanvangen. 

Vermits de ervaring leert, dat tusschen het maken van een ontwerp- 
besluit, op &e bevrijding betrekking hebbende, er1 het verkrijgen van 
overeenstemming terzake in den Raad van Ministers een zeer aan- 
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zienlijke tijd verloopt, bestaat bij mij de vrees, dat mijn bureau wel- 
iicht niet meer de gelegenheid zal hebben de noodige voorbereidingen 
te treffen. Mocht dit geval zich voordoen dan zal hiervan niet allecn 
ein groote iiiate van rechtsonzekerheid het gevolg zijn, maar boven- 
dien een ernstig verlies aan prestige zoowel van Regeering als van 
rr:ilitair gezag. 

Men zal in Nederland moeite hebben oin te begrijpen, dat de Re- 
geering in Londen in 3 à 4 jaar geen tijd gevonden heeft e-n dergelijk 
belangrijk onderwerp voldoende voor te bereiden." 

In het vorenstaande vindt de heer Kruls volgens deze brief aan- 
leiding de Minister van Oorlog ernstig te waarschuwen en hem te 
raden bij zijn ambtgenoten op de grootst mogelijke spord aan te 
dringen. Over het ontwerp en de instructie behoort binnen de kortst 
mogelijke tijd overeenstemming te bestaan, opdat het Bureau Militair 
Gezag vooruit kan. Tevens vestigt de heer Kruk er de aandacht op, 
dat ook het langdurige uitblijven van de besiuiten ,.Zuivering" en 
,,Eerste Bestuursvoorziening" remmend werkt op de voorbereidende 
arbeid bij het bureau Militair Gezag. 

Tenslotte rammelt de heer Kruls met de portefeuille in de volgriide 
terinen: 

,,De omstandigheden in de wereld zijn thans zoodanig, dat niemand 
kan zeggen, wanneer voor Nederland het uur der bevrijding aan- 
breekt. Mocht dat oogenblik spoedig komen en de langzame arbeid 
der Regeering oorzaak zijn, dat de voorbereidingen van mijn bureau 
onvoldoende ver zijn gevorderd, dan zal het voor inij uitermate moei- 
lijk zijn om een verantwoordelijke functie in het militair gezag te ver- 
vullen. Ik moge Uwer Excellentie in dit verband tevcns deelgenoot 
maken van mijn vrees, dat onder de geschetste omstandighedeii velen 
der vrijwillige medewerkers van net militair gezag er voor zullen 
terugschrikken ecn functie als militair commissaris te aanvaarden." 

In een memorandiim l) dd. 4 October 1943 aan de Minister zonder 
Portefeuille, de heer Burger, geeft de heer Kruls te kennen, dat hij 
het van belang vindt een standpunt in te neinen inzake de ,,eerst= 
bestuursvoorziening". Hij brengt critiek uit op het door de heer Bur- 
ger te dien aanzien gekoesterde plan. Er zal een te grote terugkeer naar 
het oude worden gezien in de college's, welke de heer Burger in de ge- 
meenten wil laten optreden. De wijze van burgemeesters benoemen 
acht de heer Kruls bepaald onjuist, Z.i. dient in bepaalde gevallen b.v. 
in dat van plotselinge ontruiming de bestuursvoorziening automatisch 
te kunnen werken. 

In een brief van 25 October 1943 van de heer Burger aan H.M. 
ae Koningin u70ïdt de vraag behandeld, hoe het Nederlandse volk 
gerust gesteld kan worden omtrent het karakter van het M.G. Het 
gaat de heer Burger er allereerst om, of werkelijk die geruststelling 
volkomen verantwoord gegeven kan worden. Dit zou het geval zijn, 
als naast een krachtig militair gezag voor exceptionele gevallen 
eveneens bij wet een krachtige civiele organisatie voor minder excep- 
tionele gevallen gereed was. In hoofdzaak bestaan daaromtrent nog 
slechts enige autoritaire ontwerpen. 

Op 17 Noverilber 1943 laat de Minister van Oorlog in een brief ?) 

aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering weten, dat lr~itenarit- 
generaal Grasset hem heeft medegedeeld, dat het grote belang 
werd ingezien, dat de Nederlandse Regering onmiddellijk na de 
bevrijding ter plaatse vertegenwoordigd is. Door de heer Grusset 
werd hieraan toegevoegd, dat wellicht geen mogelijkheid zou bestaan 
zorg te dragen voor het tijdig overbrengen van de volledige Regering. 

Deze aangelegenheid is blijkbaar besproken met de Britse Regering, 
daar de Minister van Oorlog in ecn brief 9 van 7 December 1933 
aan de Minister van Buitznlandse Zaken inededeelt, dat er aan Britse 
zijde prijs op wordt gesteld, dat - in geval van ontruiming van 
Nederland - het wettige gezag in Nederland zo spoedig mogelijk ver- 
tegenwoordigd zal zijn, in verband waarmede het gewenst wordt ge- 
acht, dat leden der Regering c.q. enkele ambtrnaren met de eerste 
echelons mede naar Nederland gaan. In die eerste echelons zijn daar- 
toe circa 1 S plaatsen beschikbaar. 

Reeds in December 1943 is het instituut van de Ministers-kwartier- 
makers besproken. Dit blijkt uit een ontwerp ") voor de opdrachten, 
aan deze Ministers te verstrekken, door de heer Cerbrancly op 11 
Deceniber 1943 aan de leden van de Ministerraad toegestuurd. 

De heer A. Pelt, hoofd van de Regeringsvoorlichtingsdienst, be- 
klaagt zich in een aantekening s) dd. 14 Januari 1944 voor de Minis- 
ter voor Algemene Oorlogvoering over het gebrek aan samenwerking 
tussen het Nederlandse Militair Gezag en de Britse en Amerikaanse 
instanties, die bestemd zijn naar Nederland over te steken. De heer 
Pelt maakt zich daarover in toenemende mate ongerust. 

In ezn ainicebrief ') van 26 Januari 1944 van de heer van Lidtk de 
Jeude aan de heer van Boeyen wordt medegedeeld, dat generaal Gras- 
set verklaard heeft, dat de Britse legerautoriteiten voornemens zijn zo 
spoedig mogelijk de Nederlandse Regering in te schakelen en daarvoor, 
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zodra de omstandigheden zulks toelaten, bereid zijn leden van de 
Nederlandse Regering per extra-vliegtuig over te brengen. Hij be- 
schouwt de kwartiermakers niet anders dan als degenen die acte de 
présence geven en zich van die omstandigheden vergewissen. Generaal 
Grasset is overtuigd, dat Montgornery dezelfde mening is toegedaan; 
hij zal zich daarvan in elk geval nog vergewissen. Het vorenstaande 

alleen voor het dat d e  ~ u c s e r s  terugtrekken na een 
wapenstilstand. In de andere gevallen, die zich voordoen, valt be- 
zwaarlijk een definitieve regeling te treffen. 

In  een nota l) van 16 Februari 1944 van de heer Kruls aan de 
Minister van Oorlog somt het hoofd van het Bureau Militair Gezag 
een aantal eisen op, waaraan moet worden voldaan, wil de uitoefe- 
ning van het M.G. werkelijk mogelijk zijn. Kort samengevat zijn deze 
eisen: a. het M.G. moet zeer ruime bevoegdheden hebben; b. het 
moet het vertrouwen van de Regering hebben; c. het moet het ver- 
trouwen van het Nederlandse volk bezitten; d. de door de Regering 
te treffen wettelijke voorbereidingen voor de bevrijding en de periode 
daarna behoren tijdig gereed te zijn, opdat het Militair Gezag zich 
op de uitvoering kan voorbereiden. 

De gedurende het afgelopen jaar opgedane ervaring heeft de heer 
Kruls àe overtuiging gegeven, dat aan deze aoor hem van essentieel 
belang geoordeelde eisen niet of althans onvoldoende wordt voldaan. 
Deze omstandigheid heeft de heer Kruk ernstig doen overwegen, of hij 
onder deze omstandigheden wel juist handelt door de functie van 
chef van de staf Militair Gezag te aanvaarden, voor welke functie hij, 
naar hij meent te weten, in aanmerking komt. 

Voorts verzoekt hij de Minister eerbiedig om - indien het niet 
mogelijk mocht blijken op korte termijn de nodige wijzigingen in de 
positie van het Militair Gezag te brengen - hem niet te willen 
voordragen voor benoeming tot chef van de staf Militair Gezag 
of enige andere leidende functie in die organisatie. In  dat geval werd 
hij gaarne spoedig ontheven uit zijn tegenwoordige functie van hoofd 
van het Bureau Militair Gezag, welkr dient te worden vervuld door 
hem, die ook met de uitvoering zal worden belast. 

Tenslotte bericht hij, dat de res. It.-kol. W. Chr. Posthumus Meyjes, 
sous-chef Bureau Militair Gezag, en de res. majoor prof. dr. J. H. 
de Boer, hoofd van de Afdeling Repatriëring, zich tot hem hebben 
gewend met het verzoek om op overeenkomstige gronden als door 
hem ontwikkeld: niet in aanmerking te worden gebracht voor een 
functie in de staf Militair Gezag en te worden ontheven uit hun 
tegenwoordige plaatsing bij het Bureau Militair Gezag. De lt.-kol. 
Posthuinus Meyjes verzoekt tevens zijn eervol ontslag uit de militaire 
dienst. 

In e'en radio-uitzending van 17 Mei 1944 wordt medegedeeld, dat 
met de geallieerden overeenkomsten zijn gesloten voor het bestuur van 
Nederland na de bevrijding. De overeenkomst tussen de Neder- 
landse en de Britse Regering werd namens Nederland getekend door 

3) vgl. Voor de tekst: prof. mr. P. S. Gerbratzdy, ,$enige hoofdpunten de Minister van Buitenlandse Zaken, de heer van Kle f fem.  3, De 
van het Regeeringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren tweede overeenkon~st tussen de Nederlandse Regering en die van de 
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Minister van Oorlog, dat hij met zorg vervuld is inzake het Militair 
Gezag. De functionarissen toch bij dit lichaam schijnen defi- 
nitief te zijn aangewezen, zonder dat daarvoor het toegezegde 
overleg in de Ministerraad hevft plaats gehad. Bovendien schijnt 
hiervoor hoofdzakelijk in de kringen van de grote concerns te zijn ge- 
zocht. Hem zijn voor belangrijke posten namen genoemd van per- 
sonen, die geen enkele bestuurservaring hebben. De heer Albarda is 
voornemens in de vergadering van de Ministerraad van zijn bezorgd- 
heid te doen blijken. 

In ecn nota ") van 16 Augustus 1944 aan de Minister van Oorlog 
zegt de heer Kruk,  dat de Minister hem verzocht heeft een ontwerp 
te maken v o x  de beantwoording van de brief van de Minister van 
Waterstaat. D: heer Kruk vreest, dat hij daartoe tot zijn spijt niet 
in staat zal zijn, daar hij vermoedelijk niet de juiste toon voor dit 
antwoord zal kunnen vinden. Hij wil wel enkele stenen voor dat 
antwoord geven. Zo zegt de heer Kruls, dat in plaats van het Militair 
Gezag vertrouwen te geven, men niets anders doet dan het wantrou- 
wen, dwarsbomen, verdenken van eigen politiek en luisteren naar in- 
blazingen van ontevreden groepen. Dit vermoordt het Militair Gezag, 
maakt het onmogelijk en voert naar de conclusie, dat het dan maar 
beter opgeheven kan worden. 

De opmerkingen van de heer Albarda met betrekking tot het aan- 
deel van de grote concerns in het Militair Gezag besprekend, voegt de 
heer Kruls twee bijlagen aan zijn nota toe, waaruit de aantallen van 
de functionarissen van het Militair Gezag, die tot deze concerns en tot 
de socialisten behoren, duidelijk blijken. Na de bezwaren van de heer 
Albarda tegen de in zijn brief van 14 Augustus 1944 genoemde perso- 
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nen weerlegd te hebben, zegt de heer Kruls in zijn nota, sprekende 
over de heren Aibarda, Sluyser en Oldenbroek, dat het Militair Gezag, 
de creatie van deze kapitalistische Regering, geen goede dingen mag 
doen; het moet een object voor critiek blijven, waartegen zich straks 
de volle furie van de heren kan richten. De heer Krills vervolgt in 
zijn nota: ,,Zoo gaat het trouwens met de Regeering zelf ook. De 
heer van den Terilpel komt terug van de internationale arbeidsconfe- 
rentie met veel goede dingen. Deze Regeering mag ze echter niet op 
haar programma zetten. Daar moet hij later mee komen. Was het niet 
logisch geweest, dat de Regeering blijk gaf den tijdgeest te verstaan 
door met een programma te komen, niet om zelf uit te voeren, inaar 
om in Nederland aan het volk voor te leggen. Nu zwijgt zij, heeft geen 
programma en maakt zich verdacht, Hetgeen de bedoeling is." 

De nota wordt besloten met de volgende opmerkingen: ,,Ik ben 
diep overtuigd, dat het oogenblik nadert, waarop in het belang van 
het land beslist moet worden de geheele zaak op te doeken. Een 
zwak, door de Regeering gewantrouwd en besnoeid militair gezag 
doet meer kwaad dan goed en zai den toch rzeds zoo in opspraak 
zijnden naam van het Leger tot in lengte van dagen geheel onmogelijk 
maken. 

Ik betreur, dat U.E. destijds mijn nota van 16 Februari niet aan 
al haar Ambtgenooten heeft gegeven. Thans wordt tegen dei1 inhoud 
daarvan nog steeds gezondigd, wantrouwen, geen regeling over de 
repatrieering, nog steeds foutieve radioverhalen, die ik niet gezieii 
heb, enz. 

Persoonlijk zou ik een opheffing van het militair gezag als een 
zeer groote verlichting beschouwen. Ik heb er mijn beste krachten 
in een ongewoon tempo aan gegeven. Ik zou er mee door willen 
gaan zoo lang ik het belang er van inzie. Maar zooals gezegd, ik 
zie dat in den huidigen vorm niet meer. 

Ik doe er niemand en niets een dienst mede door mij zelf aan 
dit ondankbare en onnuttig wordende werk nog langer op te offeren. 
Het oogenblik nadert met snelle schreden, dat ik zulks tegenover 
mijn gezin en mij zelf niet langer verantwoorden kan. Ik moet U 
daarop voorbereiden en zou het waardeeren, indien U zulks ook in 
den kring der Regeering zult willen bekend maken." 

Luitenant-generaal van der Vijver heeft aan deze nota het volgende 
onderschrift toegevoegd: ,,Ik zal hier niet veel aan toevoegen. Ik 
kan de verbittering van kol. Kntls begrijpen. Dezelfde ,krachten, 
die vóór Mei 1940 de vorming van een behoorlijke (weermacht?) 
hebben belet ei1 oorzaak zijn van het voor ons zoo ongunstige verloop 
van de gevechtshandelingeii 10-14 Mei 1940 (waarvoor ten on- 
rechte de legerleiding en de Generale Staf verantwoordelijk worden 
gesteld), zijn thans bezig het Militair Gezag af te breken. Hiermee 
zal het in de praktijk dan wellicht precies gaan als met ons Leger 
en het is volkomen begrijpelijk, dat kol. Kruls de verantwoordelijk- 
heid daarvoor intijds opzegt." 

Als een tweede reactie op de brief van d r  Minister van Waterstaat 
is te beschouwen de nota l)  dd. 18 Augustus 1944 van de sous-chef 
Bureau Militair Gezag, de heer W. Chr. Posthumus Meyjes, aan de 
Minister van Oorlog. Na rijp beraad is de heer Posthumus Meyjes 
tot de slotsom gekomen zich niet langer beschikbaar te Izunnra stel- 
len voor een funct~e bij het Militair Gezag. De heer Posthnin~~s 
Meyjes omschrijft eerst de motieven, die hem bewogen hebben zijn 
zware taak bij het Militair Gezag te aanvaarden, waarbij de opmer- 
king gemaakt wordt: ,,Ik mag niet verhelen, dat mijn enthousiasme 
voor een deel geboren was uit de hoop snel en goed werk te kunnen 
doen ter aanvulling van een Regeeringsbeleid, dat tijdens den in de 
Eondensche ballingschap doorgebrachten tijd naar mijn persoonlijke 
gevoelen maar al te dikwijls geleden had onder traagheid, gemis aan 
fantasie en besluiteloosheid." 

De heer Posthzmus Meyjes is volgens zijn nota bitter teleurgesteld, 
omdat hij in plaats van vertrouwen te verkrijgen voortdurend met 
wantrouwen te kampen heeft gehad. Hij zou dit met liefde voor de 
zaak over hebben gehad, indien niet een aantal factoren hem lang- 
zamerhand tot de overtuiging haddi-n gebracht, dat alle offers aan 
tijd en inspanning tevergeefs waren. Kort samengevat komen deze 
factoren hierop neer: 

1. De Regering heeft op zeer vele vitale punten van het onmiddel- 
lijk na de bevrijding te voeren beleid zó getalmd en van een zódanige 
interile onenigheid en besluiteloosheid blijk gegeven, dat het moeilijk 
wordt onder haar leiding het werk van de wederopbouw in hoogst 
gespannen verhoudingen te verrichten. 

2. Verschillende Ministers hebben voortdurend blijk gegeven van 
gebrek aan vertrouwen in het Militair Gezag, zowel in het instituut 
als zodanig als in de kwaliteiten en de bedoelingen van de personen, 
die daarin werkzaam waren of - bij de bevrijding - voor een func- 
tie daarin bestemd zouden zijn. ,,Vele van Uwer Excellentie's ambt- 
genooten", aldus de heer Posthurnzcs Meyjes in zijn nota, ,,hebben bij 
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iierhaling doen uitkomen, dat zij het Militair Gezdg als een .,pis 
aller" beschouwden en zeer beducht waren voor eigenmachtig en on- 
cloordacht optreden van hen, die daarin een leidende positie hadden. 
Schoorvoetend en zonder eenige overtuiging werd het Nederlandsche 
Volk over het Militair Gezag ingelicht - en dan nog zeer summier 
cn onvolledig. Week in, week uit duren de ineest onbillijke aanvallen 
voort, in woord en geschrift door verschillende van Uwer Excel- 
lentie's ambtgenooten gelanceerd. Welnu, zonder vertrouwen van de 
Regeering in het Militair gezag, als instituut, en In de samenstellende 
deelen ervan, is de zware taak, welke daaraan is toegedacht, niet te 
vervullen. Ik kan in de omstandigheden, waaronder wij in Nederland 
zullen werken, niet voortdilrend over inijn schouder kijken om gewaar 
te worden, wie van Uwer Excellentie's ambtgenooten n u  weer een 
aanval op het Militair Gezag pleegt of voorbereidt." 

De heer Posthumus Me9jes zet daarna uiteen, dat zonder ver- 
trouwen van het Nederlandse volk de taak evcnmiil is te verrichten. 
,,Wat dat aangaat heeft de Regeering bewust of onbewust alles ge- 
daan om dat Volksvertrouwen bij voorbaat te ondermijnen." 

Daar de toestand steeds ernstiger en onbevredigender wordt - 
de heer Posthumus Meyies wijst slechts op de brief van de Minister 
van Waterstaat dd. 14 Augustus 1944 - verzoekt hij met ingang van 
1 September hem van zijn functie bij het M.G. te ontheffzn. 

Aan deze nota heeft de heer Krul1 een aantekening toegevoegd 
van de volgende inhoud. ,,Ik betreur dit verzoek van overste Posthz- 
tnus Meyjes in hooge mate. Toen ik U.E. mijn nota van 17 dezer 
zond, was het voornemen van mijn Sous-Chef mij nog onbekend. 
Ware het anders geweest, dan hacl ik reeds dadelijk een stap verder 
gegaan en ook mijn ontheffing gevraagd. 

De overwegingen van verzoeker moet ik onderschrijven. Ik mag U 
niet adviseeren het verzoek af te wijzen. Immers U.E. heeft hem des- 
tijds toegezegd in een dergelijk geval zijn ontslag te zullen bevorderen. 

In zijn vervanging zal vermoedelijk niet kunnen worden voorzien. 
Ik heb nog geen stappen gedaan, doch ik vrees, dat geen van mijn 
medewerkers, die daarvoor geschikt is, onder de huidige omstandig- 
heden de verantwoordelijke positie van Sous-Chef zal willen of kun- 
nen aanvaarden. 

Ik moge U.E. er op wijzen, dat het -- indien werkelijk geen andere 
Sous Chef gevonden kan worden - voor mij onmogelijk zal zijn de 
leiding te blijven houden. 

Ik moet voorts ernstige overweging aanbevelen vdn inijn nota van 
gisteren. Een zeer duidelijk gewijzigde houding tegenover het mili- 
tair gezag is absoluut noodzakelijk. Zonder dat staat ook mijn on- 
wrikbaar besluit vast om U.E. oin ontheffing uit mijn functie te 
vragen. In afwachting daarvan zal ik gaarne inet verlof gaan. Ik wil 
niet de risico loopen, dat mijn nota weder evenals die vali 16 Febrii- 
ari j.1. onbeantwoord blijft. 

De ongelukkige omstandigheid doet zich voor, dat juist Maandag 
de cursus-commis sari ss ei^ aanvangt. Ik wil geen knaleffect door 
deze af te gelasten. Ik za! den Sous-Chef opdragen zijn taak daarbij 
te vervullen en ik vertrouw, dat hij het naar eer en geweten zal doen. 
Ook ik zal mijn rol daarbij vervullerr. 

Daarna moge ik Uwer Excellentie verzoeken mij, aanvangende 
Maandag 28 Augustus 1944, verlof te verlenen totdat een beslissing 
zal zijn genomen over de vraag: 

een militair gezag, dat erkend en vertrouwd wordt, en 
een Regering, die het als één man steunt en niet tegenwerkt en 

zich schaamt het ingesteld te hebben, 
of een miiiiair gezag, zooals zich dat thans ontwikkelt, maar dan 

zonder mij, 
of opheffing van het militair gezag." 
Op 19 Augustus 1944 volgt een nieuwe nota ') voor de Minister 

van Oorlog van de hand van de heer Kruls, waarin deze zegt: ,,In 
mijn nota van 17 dezer en in mijn onderschrift op het verzoek om 
ontslag van den sous-chef van mijn bureau van 18 dezer heb ik Uwer 
Excellentie doen kennen, dat bij mij de overtuiging heeft post gevat, 
dat de Regeering niet bereid is de consequenties te aanvaarden van 
haar eigen besluit om het land in bijzonderen staat van beleg te ver- 
klaren en eveninin om het militair gezag hoog te houden en het ver- 
trouwen te geven, zonder hetwelk het onmogelijk zijn zware en ver- 
antwoordelijke taak zal kunnen vervullen. 

De toestand nu eenmaal zoo zijqde, meen ik als de beste oplossing 
te moeten aanwijzen om op de dwalingen ons weegs terug te keeren 
en geen bijzonderen staat van beleg ie doen intreden, geen militair 
gezag in te stellen. 

Gedurende de eerste of militaire phase ware dan het nemen van 
ingrijpende maatregelen zan den geallieerden bevelhebber over te 
laten, terwijl daarna wellicht bijzondere bevoegdheden aan de Re- 
geering, den Minister van Justitie of een Regeeringscomn~issaris ga- 
geven zouden kunnen worden. 
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Misschien ~ o i i  een dergelijke oplossing ook meer tegemoet konien 
ttan de verlangens van het vaderland, waar men wars zou zijn van 
alles wat militair gezag of militair is. 

Hoe het ook zij, een militair gezag, zooals zich dat nu ontwikkelt. 
wordt een onmogelijk creatuur, dat slechts kwaad en geen goed kan 
doen. 

Het wordt door vele leden der Regeering gewantrouwd en als hun 
natuurlijke vijand gezien, het wordt in de pers belachelijk gemaakt. 
Aan het Nederlandsche volk wordt het vertoond als een dier van 
kwaadaardige afstamming, dat echter door de wijsheid der Regeering 
tot kalmte is gebracht en slechts bij uitzondering uit zijn kooi zal 
worden gelaten. 

Dit kan ook aan onze geallieerde vrienden niet onbekend blijven. 
Men kan van hen niet verwachten, dat zij aan ,,nobody's darljng" veel 
zullen overlaten." 

De vraag verwachtend om met feiten te komen, zegt de heer Kruls 
in deze nota, dat hij dit niet gaarne doet. Zijn overtuiging toch berust 
niet in de eerste plaats op feiten, maar op aanvoelen. Niettemin geeft 
di: heer K n t b  een bloeinlezing van enkele feiten op gevaar af enige 
punten verlies te boeken. Deze feiten hebben betrekking op de tegen 
de militaire commissarissen aangevoerde bezwaren, op de bezwaren 
tegen kapitein van der? Wall Bake, op de actie van de Minister van 
Waterstaat tegen de Inundatie-commissie, op de moeilijkheden liiet 
Sociale Zaken inzake de repatriëring, enz. 

Intussen schijnt tegen het einde van de maand Augustus 1944 de 
storm geluwd te zijn, want uit een brief l )  dd. 30 Augustus 1944 
van de Minister van Oorlog aan de heer Posthuinus ~Weyies 
blijkt, dat de heer Posíhun~us Meyjes zich tot grote voldoening van de 
Minister van Oorlog na een beswreking met hem, de Minister-President 
en de heer Krzíls bereid heeft verklaard zijn verzoek o111 uit zijn 
functie te worden ontheven. terug te nemen. In deze brief constateert 
de Minister van Oorlog, dat er aanwijzingen zijn, dat niet alle leden 
van de Regering volledig v,ertrouwen aan het Militair Gezag schen- 
ken, een omstandigheid, welke door de Minister ten zeerste wordt 
betreurd en afgekeurd. Bovendien deelt de Minister van Oorlog in 
deze brief mede. dat de Minister-President had toegezegd mede- 
deling te zuller: doen in de Ministerraad van de door de heer 
Posthur~zus Mey ie~  tot uitdrukking gebrachte grieven en een ver- 
klaring van de Regering te zullen uitlokken, waarin vertrouwen in 
het Militair Gezag za1 worden uitgesproken, met dien verstande, dat 
omtrent de oprechte bedoelingen van het M.G. geen twijfel wordt 
gekoesterd, onverminderd het recht van kritiek op handelingen van 
het Militair Gezag. 

In een brief < gedateerd December 1944, schrijft de Minister van 
Binnenlandse Zaken, de heer Burger, aan generaal Kruls, dat hij zich 
voorstelt, dut ingaande 1 Januari 1945 het Militair Gezag zich van 
verdere zuiveringsmaatregelen zal kunnen onthouden, omdat de ci- 
viele autoriteiten op het betrekkelijke terrein in staat zullen zijn die 
tot voltooiing te brengen. Wel zal het de Minister van Binnenlandse 
Zaken aangenaam zijn, indien het Militair Gezag in zoverre het 
Binnenlands Bestuur assistentie wil blijven verlenet~, dat bedoelde 
civiele autoriteiten aan bet Militair Gezag zuiveringsrnaatregelen 
kunnen verzoeken en ook opheffing daarvan. ,,Aangezien

q

', zo eindigt 
de heer Burger zijn brief, ,,een goede verstandhouding tusschen 
Militair Gezag en het Burgerlijk Gezag naar mijn meening, aan- 
wezig is, stel ik inij voor dat ecn regeling, als in de laatste alinea 
bedoeld, practisch zal kunnen functionneeren." 

De commissie bezit een afschrift van de notulen van de kwartier- 
makersvergaderingen van 31 October tot en met 23 December 1944. 

Enkele passages uit deze notulen, van belang voor de beoordeling 
van de verhouding Regering-Mi!itair Gezag. zullen hieronder weer- 
gegeven worden. 

I n  de allereerste plaats merkt de commissie op, dat uit de notulen 
van de vergaderingen van 29 November en van 1, 4 en 13 December 
1944 blijkt. dat toen aanwezig is geureest majoor dr. Harthoorn. 
liaison-officier met het Militair Gezag. 

In de vergadering van 26 November 1944 stelt de Minister van 
Justitie voor aan het einde van de week een vergadering te hotiden 
met de Cominissarissen der Koningin, Z.K.H. Prins Bernhard en 
generaal Kruls, ,,teneinde volkomen klaarheid te scheppen in alle 
verhoudingen tusschen Regeering, Militair Gezag, civiel bestuur, 
stoottroepen e.d. en na te gaan welke maatregelen daartoe nog 
noodig zijn." 

Blijkens een paragraaf, onder het hoofd ,,Overbrenging Staf Mili- 
tair Gezag" en luidende: ,,De overbrenging hiervan naar Neder- 
landsch gebied wordt ciringend noodzakelijk geacht; de hoofdper- 
ionen zullen spoedig naar Oisterwijk komen" is dit vraagstuk bt- 
<proken op de kwartiermakersvergadering van 27 November 1944. 

Op de vergadering van 29 November 1944 is aai? de orde geweest 



een telegram aan de Vertrouwensinannen inzake het burgerlijk gezag. 
De daarover geinaakte aantekening luidt: ,,In verband met de mee- 
ning van de Vertrouwensnlannen, dat zij het burgerlijk gezag zouden 
vertegenwoordigen en het Militair Gezag zich alleen met militaire 
zaken zou bezig houden, wordt besloten een telegram te zenden, 
waarin uite~rgezet wordt, dat Militair Gezag op te vatten is in den 
zin van ,,Civil Affairs" en dus in gemilitariseerd verband juist civiele 
raken behandelt." 

Het contact met de Vertrouwensmannen is eveneens ter sprake ge- 
weest in de vergadering van 4 December 1944. Met betrekking tot dit 
punt komt in de notulen de volgende passage voor: ,,De Minister 
van Justitie opent de vergadering en vraagt de andere aanwezige 
Ministers of hun iets bekend is omtrent de stukken, die de Minister- 
President in circulatie zou geven inzake de Vertrouwensmannen. 
Het b!ijkt, dat de aanwezige Ministers de stukken nog niet hebben 
doorgokregen. Ook de Minister van Financiën blijkt bij navrage deze 
stukken niet te hebben ontvangen." 

In dezelfde vergadering van 4 December 1944 merkt de Minister 
van Binnenlandse Zaken op, dat hij na het vertrek van enkele 
Ministers het nuttig acht, dat de in Nederland achterblijvende Minis- 
ters de kwartiermakersvergaderingen voortzetten. Hij heeft dit over- 
legd met de Minister van Justitie. Besloten wordt, dat de kwartier- 
makersvergaderingen zullen worden gecontinueerd. 

In de samenvatting van de kwartiermakersvergadering, op 13 De- 
cember 1944 gehouden, komt onder het hoofd: ,,Rapport generaal 
Kruls" het volgende voor: ,,De Minister van Financiën vestigt de 
aandacht op een passage, voorkomende in een rapport van Generaal 
Kr~rls, waarin tot uiting komt, dat de Ministers niet gewenscht zijn 
in Nederland. Hij is niet bereid te berusten in de aanmatigende hou- 
ding van den Chef Staf Militair Gezag, die dient te begrijpen, dat in 
deze aangelegenheid de regeering haar eigen verantwoordelijkheid 
draagt en zich als militair daaraan heeft te onderschikken. 

De Minister van Binrzenlandsche Zaken, stelt voor een brief naar 
Londen te schrijven, waarin gezegd wordt, dat wij met name kennis 
hebben genomen van bovenbedoelde passage en dat wij ons niet 
kunnen vereenigen met de negatieve houding van de Chef Staf 
Militair Gezag. 

Besloten wordt, dat een brief zal worden geschreven aan den 
Minister van Oorlog." 

Onder het hoofd ,,Machtiging aan Ministers-kwartiermakers" staat 
het volgende: ,,In verband met de machtiging, welke door de andere 
Ministers is gegeven aan de Ministers-kwartiermakers, wordt opge- 
merkt, c'.it deze geacht moet worden te zijn gegeven aan de hier 
aanwezige Ministers en niet uitsluitend aan de vijf oorspronkelijke 
kwartiermakers. Wanneer deze notulen in Londen komen en er niets 
OU wordt vernomen, wordt aangenomen, dat de Ministers in Londen 
hiermede accoord gaan." 

De notulen van de vergadering van 17 December 1944 worden ge- 
ooend met de mededeling: ,,Brief aan Z.E. den Minister-President 
betreffende de verhouding tot den Chef van den Staf van het Militair 
Gezag, ongesteld door Minister Burger. Deze brief wordt na voor- 
lezing goedgekeurd." 

OP 23 December 1944 heeft een vergadering plaats van de 
kwartiermakers, waarbij aanwezig zijn Minister van Heuvel2 Goed- 
hart (voorzitter), Minister Burger en Minister van derz Ternpel. 
In deze vergadering geeft de heer van den Tempel een uiteen- 
zetting van zijn bemoeiingen op sociaal gebied. De wachtgeld- 
regeling is herzien; voor aangelegenheden op het gebied van de arbeid 
is een coördinatie-commissie gevormd, waarvan deel uitmaken voor 
het Militair Gezag de majoor van den Wall Bake en dr. Beel; er is een 
contact-commissie gevormd voor het bedrijfsleven, bestaande uit vijf 
werkgevers en vijf werknemers, welke commissie zal werken onder 
het Ministerie van Sociale Zaken, daarbij voeling houdend met het 
M.G. en tenslotte is de stand van de werkverruiming bekeken mits- 
gaders de vorming van een college van drie Rijksbemiddelaars. Na 
deze uiteenzetting gaat het verslag van deze vergadering aldus voort: 
,,Bij al deze zaken" - Minister van den Ternpel heeft hier het woord - 
,,heeft de heer van den Wall Bake van Militair Gezag goed medege- 
werkt en toch kwam er tenslotte een eigenaardige verrassing, toen 
uit de stukken plotseling een aanschrijving van het Militair Gezag 
te voorschijn kwam over de ordening van de sociale verzekering. 
Hoewel de heer van Rhijn hier nu 14 dagen geweest is en de Minister 
S dagen, heeft Militair Gezag dit nimmer besproken. Militair Gezag 
heeft nu een commissie benoemd om dit te regelen, welke een taak 
is opgedragen, die - naar de Minister meent - wettelijke grondslag 
mist en ingrijpt in de bevoegdheden van den Minister van Sociale 
Zaken. De commissie werkt echter reeds. 

Een moeilijk punt doet zich hierbij voor: die commissie beschikt 
namelijk, naar zij verklaart, over voldoende gelden en nu is het 



eigenaardige, dat het Minist~rie hier niet over geld beschikt, zoodat 
het voor de wachtgeldregeling benoodigde geld door Sociale Zaken 
bij het Militair Gczag zou moeten worden opgenomen ter nadere 
verrekening. De Regeering heeft de fout gemaakt het Militair Gezag 
een memoriepost te geven, waaruit vrij geput kan worden, terwijl 
de zooveel beter te contïoleerzn departementen niet n ~ e t  zoodanige 
begrotingspost zijn toegerust. De Voorzitter meent, dat de fout is, 
dat alleen het Ministerie van Oorlog een continentale post heeft 
toegekend gekregen, die Militair Gezag heet. Alle andere Ministeries 
missen dat. De eenige oplossing lijkt, dat de andere Ministeries een 
kortloopende aanvullende begrooting maken voor het werk in Neder- 
land. Minister van HL~IZ Tempel zou de voorkeur geven aan een voor- 
loopige memoriepost, daar niet alles te ramen is. Na een verder: 
discussie wordt besloten, dat dit punt onder de aandacht van den 
Minister-President zal worden gebracht met het voorstel, dat aan de 
verschillende hier werkende departementen een nlemoriepost zal 
worden toegestaan onder beding, dat over belangrijke nieuwe uit- 
gaven overleg zal worden gepleegd met den Minister van Financiën 
en dat deze departementen per 1 April een ontwerpbegrooting voor 
Nederland voor het volgende halfjaar zullen indienen. Dit princi- 
pieeie punt zou in een volledigen Ministerraad beslist kunnen worden 
Minister van den Tempel merkt verder op, dat hij hier binnenkort 
een klein orgaan zal moeten hebben als embryonaal departement. 
Dat zal kosten medebrengen, die nu niet ter beschikking staan. 
De verhouding Regeering-Militair Gezag is moeilijk, wat geaccen- 
tueerd is door het ongelukkige verloop van den oorlog. Het Militair 
Gezag heeft op twee gebieden een onmiskenbaar belangrijke taak, 
en wel: 

1.  noodvoorzieningen te treffen als gevolg van den oorlog, in 
het bijzonder in operationeel gebied; 

2. de verbinding te vormen en te onderhouden tusschen het 
Geallieerde Opperbevel en de Nederlandsche Regeering. 

Die beide taken zijn met een beperkt personeel best uit te voeren. 
In plaats daarvan vormt het Militair Gezag echter een compleet 
Regeeriilgsorgaan en trekt het daarvoor steeds meer menschen aan, 
ook uit het Regeeringsapparaat. Minister Burger merkt op, dat het 
de politiek van geen man en geen cent tegenover de Regcering is. 
Atinister van den Ternpel gaat voort, dat het Militair Gezag, dat nu 
circa 1000 man sterk is, bezig is zich uit te breiden tot ongeveer 
3000 man. Als dat lichaam zoo groot is, kan het practisch niet meer 
zonder moeilijkheden geliquideerd worden. Tezelfder tijd, dat het 
Militair Gezag tot deze exorbitante uitbreiding van zijn personeel 
overgaat, blijft aan de departementen practisch gesproken een 
mogelijkheid onthouden de meest noodzakelijke personeelsvoor- 
zieningen te treffen. De onbedoelde uitbreiding van de taak van het 
Militair Gezag sticht nu reeds veel verwarring op het burgerlijlc 
bestuursterrein. Zuid-Nederland wordt overstroon~d door officierzn. 
die binnenkort talrijker zullen zijn dan onze soldaten aan het front. 
Deze officieren zijn geuniformeerd en geprivilegieerd in tegenstelling 
tot de overige bestuursambtenaren, die onder zeer zorgelijke om- 
standigheden hun werk moeten verrichten. Geleidelijk dwalen wij 
met dit groote lichaam naar een militarisatie van het burgerlijk 
bestuur, die het gevaar van een militaire dictatuur inhoudt. 

De Regeering zal moeten kiezen of deelen. De meeste menschen 
in het Militair Gezag willen het goede en werken hard. De fout was, 
dat de leiding door de Regeering niet voldoende straf is geweest, 
waarvoor de Minister-President e s  de Minister van Oorlog in de 
eerste plaats verantwoordelijk zijn. Twee dingen zijn nu noodig: 

1. zou in scherp geformuleerde p~!nten moeten worden vastge- 
legd, hoe het Militair Gezag zich tot zijn tweeledige taak heeft te 
beperken; 

2. zal moeten worden nagegaan, of het zoo gelimiteerde  militair 
Gezag bevredigend zal kunnen werken onder handhaving van de be- 
staande top. 

De Voorzitter z ~ u  daar een derde punt aan willen toevoegen: 
3. zou moeten worden onderzocht; of de oorzaak van het derail- 

Ieeren van de verhouding tcsschen Regeering en Militair Gezag niet 
mede een gevolg is van ezn te weinig kracl~tig beleid van Oorlog. 
Minister van den Teiizpel meent, dat a!s de eerste twee punten opge- 
lost zijn, de mogelijkheid voor de noodza!celijke ontwikkeling aer 
Regeeringsdepartementeii wordt geschapen. De Minister twijfelt niet, 
of de overgroote meerderheid van de leden van het Militair Gezag 
2al de Regeering trouw terzijde blijven staan. De Voorzitter en Minis- 
ter Burger stemmen hiermede in, doch de Voorzitter merkt op, dat 
de sitiiatie, ontstaan door de ziekte van Minister vav den Broek, de 
onaanvaaïdhre vo~ortduring van de combinatie der ambten van 
Minister van Koloniën en Luitenant Gouverneur-Generaal en nu de 
ii:oeilijkheden met het Militair Gezag, dwingen tot het stellen van de 
vraag, of niet moet worden overgegaan tot de vorming van een nieuwe 
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Kegeering met aaiitrehkirig van krachten uit het thans bevrljde gebied. 
Overigens zijn de Voorzitter, zoowel als Minister Burger het eens met 
Minister van den I'ernpel, die binnenkort in Londen de Ministerraad 
zal bijwonen en dan duidelijk kan uitdrukken, dat de toestand niet 
langer houdbaar is en dat door handelingen teruggekeerd moet wor- 
den naar gezonde tcestancien, waarbij het Militair Gezag weder wordt 
gemaakt tot wat bet moet zijn, de sterke arm der Regeering. 

Besloten wordt, dat de punten ter reorganisatie van het Militair 
Gezag hier zuileii worden opgesteld vó6r den terugkeer van Minister 
van der1 Tempel naar Londen. Begin Januari zullen alle hllnisters in 
Londen sainenkotnen om deze punten in een volledige Ministerraad 
te behandelen". 

Van 25 November tot 8 December 1944 heeft de hlinister-Pres- 
dent een bezoek gebracht aan verschillende delen van bevrijd Neder- 
land. Zijn bevindingen heeft hij in een rapport ') aan H.M. de Konin- 
gin neergelegd. Inzake de verhouding tot het Militair Gezag komt in 
dit rapport geen enkele opmerking voor. De heer Gerbrandy wijst 
slechts op de aanwezigheid van ernstige latente gevaren in de houding 
van de bevolking. Deze gevaren vloeien, aldus het rapport van de 
Minister-President, vooral voort uit de volgende vier factoren: 

de moeilijke materiële toestand; 
de enigszins labiele geestestoestand. waarin ons volk zich na al het 

doorstane bevindt; 
communistische of soortgelijke actie van provocateurs onder de 

arbeidersbevolking; 
de gedragingen van bepaalde elementen, die ~ i c h  in de Binnen- 

landse Strijdkrachten hebben ingedrongen. 
Deze factoren maken, dat onder de ogenschijnlijk rustige opper- 

vlakte gevaarlijke stromingen schuren aan de fundamenten van een 
thans nog geordende en rustige maatschappij. 

Bij de aanvang van het nieuwe jaar 1945 blijken de moeilijkheden 
tussen de Regering en het Militair G e ~ a g  nog verre van opgelost te 
zijn. In een brief ') van 1 Januari 1945 van de heer Kiwls aan de 
Minister van Oorlog verklaart eerstgenoemde te betreuren, dat enkele 
passages uit het eerste gedeelte van zijn eerste en tweede weekrapport 
ontstemming bij de Ministers hebben gewekt. Hij erkent, dat deze 
weekrapporten niet de geëigende plaats zijn om de dandacht te vestigen 
op moeilijkheden, die zich voordoe11 in de verhouding tussea Minis- 
ters en het Militair Gezag. Deze moeilijkheden zelf kan hii helaas niet 
ontkennen en de toenemende omvang daarvan vervult hem met 
zorg. ,,Hierdoor heeft zich een toestand ontwikkeld", aldus de heer 
Kruls in deze brief, ,,die, zoo deze zou blijven bestaan. den arbeid 
van het M.G. geleidelijk geheel onmogelijk zal maken en die reeds 
thans het prestige van Hr. Ms. Regeering schaadt. 

Leden van het Kabinet nemen maatregelen niet alieen zonder 
overleg met het M.G., doch zelfs in strijd met voorschriften door 
M.G. gegeven. Men schroomt zelfs niet het M.G. openlijk aan te 
vallen en zijn prestige te ondermijnen." 

In een bijlage bij deze brief geeft de heer Kruis ter illustratie hier- 
van een aantal voorbeelden. Zo schrijft hij: 

,,In een vergadering van ambtenaren van het Departement van 
Sociale Zaken, die tevens zitting hebben in het advie~colle,~ nP van 
Sectie X, Arbeidszaken Militair Gezag, liet de Minister zich laat- 
dunkend uit over het M.G. en zegt o.a.: dat hij het recht heeft recht- 
streeks met zijn ambtenaren te correspondeeren; dat het M.G. insub- 
ordinatie pleegt t.o.v. de Regeering en verre zijn boekje te buiten gaat; 
maatregelen daartegen zijn te verwachten. 

Bij ambtenaren wekt dit twijfel op  t.a.v. hunne positie t.o.v. het 
M.G. De ambtenaren waren ontsteind over de houding van de Regee- 
ring t.o.v. het M.G. (De Minister n.l. bleek uiting te geven aan het 
gevoelen van zijn collega's). 

In een brief van den Minister van Binnenlaildsche Zaken, welke in 
het Dagblad ,,Oost Brabant" wordt gepubliceerd, komt de volgende 
passage voor: 

,,Onder die onzekere omstandigheden hebt U gemeend zich te 
mogen houden aan de U door het M.G. verleende verschijningsveï- 
gunning zonder dat U zich de vraag gesteld hebt, of het M.G. be- 
voegdelijk handelde." 

Z.E. tracht hiermede eigen prestige te redden teil koste van het 
M.G. Hoewel deze zaak al maanden loopt, doet Z.E. deze laatste stap 
zonder overleg met mij en deelt hij aan mijn kapitein Sikker??a mede, 
dat hij de passage handhaaft, mede in aanmerking nemend het feit, 
dat de verhouding toch al reeds zoo gespannen is." 

,,Zonder voorkennis van het M.G. wordt een perscomn~uniqué uit- 
gegeven. aankondigend de aankomst van eenige lede11 van de Regee- 
ring in Nederland. In dit con~rnuniqiié wordt o.a. de misleidende 
mededeeling gedaan, dat de Minister van Binnenlalidsche Zaken nu 
zal beginnen met de zuivering ter hand te nemen. 

Dr. van den Berg verschijnt niet o p  een vergadering te Eindhoven, 
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waartoe hein een uitdrukkelijk ver~oek nas getiadii door iilajoor 
Alzinga in opdracht van C.S.M.G. In plaats daarvan begeeft hij zich 
op verzoek van den Minister van Sociale Zaken op weg naar Enge- 
land. 

Minister de Booy richt een brief aan S.H.A.E.F. betreffende de 
voedselpositie in het bevrijde gebied van Nederland. Deze brief wordt 
besproken op een vergadering met geallieerde autoriteiten, gehouden 
op 30 November 1944. M.G. te Brussel krijgt de eerste indicatie van 
het bestaan van dit schrijven bij lezing van de notulen dezer ver- 
gadering. Intusschen is bij de leden van de Shaef Mission to the 
Netherlands een zeer onaangename stemming gewekt t.o.v. het M.G., 
hoewel dit laatste beseft, dat de klacht van Minister de Booy onge- 
grond was. In vele andere gevallen correspondeeren Ministers zonder 
eenig overleg met M.G. en met S.H.A.E.F." 

,,De Regeering laat allerlei min of meer bekende en door het M.G. 
ongewenschte personen heen en weer reizen naar het bevrijde gebied 
met opdrachten, welke het M.G. onbekend zijn en in sommige op- 
zichten zijn bedoelingen kruisen. Toegang tot en vertrek uit het 
bevrijde gebied moet uitsluitend een M.G.-bevoegdheid worden." 

,,De Regeering onderhoudt contact met haar z.g. vertrouwens- 
mannen, waaromtrent liet M.G. niets weet. Zelfs niet of hij bij 
contact met dezen aan deze vertrouwensmannen ondergeschikt is of 
niet, resp. of de vertrouwensmannen order hebben alle uitgevaardigde 
terugkeerbesluiten ten uitvoer te leggen. Het schijnt te zijn voorge- 
komen, (zie het bericht van het B.I. No. GB/7868/44), dat vertegen- 
woordigers der vertrouwcnsmannen de Regeering in bevrijd gebied 
bezoeken, zonder eenig overleg met het M.G. en zonder dat het M.G. 
deze Heeren mag ontmoeten. Het M.G. moet gekend worden in 
soortgelijke besprekingen en var. afspraken daarbij gemaakt op de 
hoogte zijn." 

,,De Minister van Binnenlandsche Zaken stelt een bureau in, dat 
onderdeel uitinaakt van Staf M.G. Dit had slechts Minister van 
Oorlog of C.S.M.G. kunnen doen." 

Voortgaande betoogt de heer Krrds in zijn bovenvermelde brief 
van 1 Januari 1945, dat het dringend nodig is, dat onverwijld een 
blijvende en uiteindelijke oplossing van dit conflict worde gevonden. 
Er is in de huidige phase van de krijgsverrichtingen naar zijn mening 
slechts één oplossing mogelijk, nl. dat aan het M.G. ingevolge de 
aan het M.G. gegeven bevoegdheden een grote vrijheid van hande- 
len wordt gelaten en dat het ten volle verzekerd is van de volledige 
steun van alle leden van het Kabinet. Tegelijkertijd dienen waar- 
borgen geschapen te worder., dal leden van het Kabinet, die hun 
bevoegdherd uitoefenen, znlks zullen doen in overleg met het M.G. 
De Regering kan trots zijn op haar inzicht, dat zij getoond heeft 
door het M.G. in te stellen. Doch thans begaat zij de grote en on- 
logische fout haar eigen creatie te verloochenen. Het M.G. kan 
slechts zijn taak naas behorcn vervullen, indien de Regering niet 
alleen verklaart vertrouwen in het M.G. te stelleil. doch ook rnetter- 
daad bewijst dit vertrouwen te geven door het M.G. volledig te 
steunen. De figuur, waarbij de leden van het Kabinet het M.G. zien 
als een gevaarlijke concurrent, moet verdwijnen. 

De heer K r u f . ~  besluit zijn brief met de volgende verklaring: 
,,Mocht de Regeering mijn zienswijze niet deelen, zoo stel ik er prijs 
op te verklaren, dat ik dan in peenen deele verantwoordelijk wensch 
te zijn voor de gevolgen, die tengevolge daarvan zullen optreden. 

Ik moge tenslotte nog opmerken, dat de toestand mijns inziens 
zoodanig ernstig is, dat ezn spoedige oplossing gevonden dient te 
worden." 

Blijkens een brief l) van de heer Kruls aan de Minister van Ooï- 
log van 5 Januari 1945 hebben er op die zelfde dag besprekingen 
plaats gehad tussen de Voorzitter van de Raad van Rlinisters. de 
Minister van Oorlog en de heer Kruls. Naar aanleiding van 
d e ~ c  besprekingen schrijft de heer Kruls: ,,Indien het in de bedoeling 
van den Raad van Ministers Iigt om als voorwaarde voor mijn hand- 
having als chef staf Militair Gezag een verklaring van loyaliteit aan 
de Regeering te vragen, dan moet ik vaststellen, dat ik niet bereid 
ben een dergelijke verklaririg af te leggen. 

Bij mijn benoeming tot officier heb ik trouw gezworen aan de 
Koningin. gehoorzaamheid aan de wetten en onderwerping aan de 
kcjgstucht. Indien men thans meent van mij een verklaring van loy- 
aliteit aan de Regeering te moeten vragen, dan beteekent dit, dat men 
meent, dat ik mijn eed als officier geschonden heb of verdacht word 
deze in de naaste toekomst te zullen schenden, In dat geval lijkt het 
mij beter, dat uwe Excellentie mij aan Hare Majesteit de Koningin 
voordraagt voor ontslag uit mijn functie en dat voorts een Com- 
missie van Onderzoek wordt benoemd om te adviseren over mijn 
geschiktheid als officier." 

De heer Kruls acht het vragen van een dergelijke verklaring voor 
hem zeer grievend en stelt er prijs op te vernemen, op grond van 
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welke overwegingen men aan zijn goede trouw tegenover d e  Regering 
twijfelt. Uit de op die dag gevoerde gesprekken heeft hij de indruk 
gekregen, dat  hein onder meer wordt verweten, dat  hij de bevelen 
en de  aanwijzingen van de Regering niet opvolgt. Hij merkt op, da t  
hij zich hiervan niet bewust is. Hij constateert, dat  gedurende d e  
periode, waarin hij het Militair Gezag uitoefende, voordat leden van 
het Kabinet in Nederland aanwezig waren, geen belangrijke wrij- 
vingen waren aan te wijzen. Hij heeft integendeel slechts waarderende 
critiek gehoord. D e  ~~oei l i jkheden zijn geheel overeenkomstig zijn 
voorspelling begonnen na de  aankomst vzn leden van het Kabinet. 
D e  heer Kruk heeft toen geen enkele instructie gekregen, welke 
wijziging in zijn positie bracht, doch integendeel verklaarde de Voor- 
zitter van cle Raad van Ministers in zijn radiorede, dat  in de ver- 
houding tot het Militair Gezag door de komst van de Ministers geen 
wijziging zou worden gebracht. Hierna geeft de heer Kruls in zijn 
brief een nadere uiteenzetting van de bevoegdheden van het Militair 
Gezag, zoals hij die meent te moeten zien. In  aansluiting daarop d e  
verhouding besprekend tot de Regering, zegt de heer Kruls, dat  een 
van de voornaail~ste voorwaarden voor een goede verhouding is. dat  
de Regering boven het Militair Gezag staat. Da t  dit thans geografisch 
niet het geval is, veroorzaakt ook in de uitoefening van beider taak 
grote moeilijkheden. Erkennend, dat  de  staf Militair Gezag in Neder- 
land behoort te zijn, wijst de heer Kruls er op, dat  de pogingen, daar- 
toe gedaan, nog niet geslaagd zijn, terwijl hij splitsing zeer ongewenst 
acht. In  dit verband zegt hij dan: ,,Zoolang mijn staf derhalve nog 
in Brilssel moet verblijven, dienen de Ministers zich daar ook te 
bevinden of er moet een regeling worden geinaaki, welke regelmatig 
contact waarborgt." Nadat de heer Kruls enige punten voor een 
dergelijke regeling heeft ontworpen, zegt hij overtuigd te zijn, dat  
elke regeling faalt, wanneer het wederzijdse vertrouwen niet aanwezig 
is. ,,Dat dit er niet is, staat mijns inziens vast." aldus de heer Kruls, 
die zijn brief besluit met de volgende bereidverklaring: ,,Mijnerzijds 
ben ik gaarne bereid mijn best te  doen om tot een goede verstand- 
houding te  komen, doch ik moet met spijt erkennen, dat  ik met 
betrekking tot eenigen Uwer ambtgenooten vrees, dat  het in de 
practijk weinig eenvoudig zal blijken." 

Vali 8 Januari 1945 is een nota '1 over de  verhouding tussen Re- 
gering en Militair Gezag van de hand van de Minister van Oor- 
log. D e  inleiding van deze nota is een bespreking van de  be- 
voegdheden van het Militair Gezag. Met slot van deze inleiding is 
van belang, omdat hier een wijziging in de bestaande regeling van de  
instructies wordt voorgesteld. D e  passage daarop betrekking heb- 
bende luidt: 

,,De instructies aan het Militair Gezag worden volgens art. 2 
van het Besluit o p  den bijzonderen staat van beleg ,,door Ons" 
gegeven. D e  vaststelling daarvan bij Keninklijk Besluit is stellig be- 
vorderlijk aan de eenheid in  het Regeeringsbeleid ten aanzien 
van maatregelen van principieelen aard, doch is minder soepel voor 
zooverre betreft het geven van instructies aan den Chef Staf Militair 
Gezag omtrent uitvoeringsmaatregelen. 

Het  komt mij voor, dat  de  behoefte wordt gevoeld o m  rechtstreeks 
instructies van Regeeringswege aan den Chef Staf Militair Gezag te  
kunnen geven, zonder dat daarvoor een Koninklijk Besluit vereist 
wordt. 

Daaraan zou kunnen worden tegemoetgekomen door de Instructie 
van den C h d  van den Staf Militair Gezag aan  te vullen met de  na- 
volgende bepalingen: 

1. Onverminderd de voorschriften, vervat i n  artikel 2 van het 
Besluit o p  den bijzonderen staat van beleg alsmede het bepaalde in  
andere wettelijke voorschriften. waarbij aan het Militair Gezag be- 
voegdheden zijn toegekend, richt de Chef van den Staf Militair Gezag 
zich bij de  uitoefening van zija bevoegdheden naar de instructies, die 
hem door Onzen Minister van Oorlog worden gegeven. Onze ge- 
noemde Minister geeft drze instructies voor ïooverre zij een onder- 
werp betreffen, dat tot de taak van eer1 der andere Departementen 
behoort, niet dan c a  overleg met het hoofd van dat Departement. 

2 .  Indizri aan den Chef van dzn Staf Militair Gezag blijkt, dat  
aanvulling of wijziging van de hem gegeven instructies gewenscht is, 
verzoekt hij den hlinister van Oorlog de  noodige voorzieningen te 
willen treffen. 

intusschen komt het nooíiig voor ook duidelijk vast te  leggen 
dat, indien een der leder1 van het Kabinet van oordeel is, dat  aan den 
Chef van den Staf Militair Gezag gegeven instructies met het oog 
op de behartiging van de aangelegenheden, behoorende tot het Depar- 
tement van dat lid, niet voldoende of niet meer doelmatig zijn, dat  lid 
den hlinister van Oorlog heeft te verzoeken de  instructies aan te  vul- 
len c.q. te wijzigen." 

Hierna bespreekt de Minister van Oorlog de wenselijkheid van het 
ontslag van de heer Kruls. In de overtuiging, dat  dit ontslag het pres- 



tige van de Regering niet zou versterken en dat  de belangrijkste 
functionarissen zich achter de heer Kruls zouden scharen en dat het 
bovendien niet bevorderlijk zou zijn voor de instandhouding van de  

l) Bijlage 131. 

goede samenwerking, die- ontstaan is met de 
militaire autoriteiten. acht de Minister van Oorlog het geen daad van 
wijs beleid daartoe îhans over te gaan. Een beroepsofficier, aan wie 
deze taak kan worden toevertrouwd, is niet beschikbaar, terwijl d e  
heer van Lidth de Jeude overwegend bezwaar heeft een niet-beroeps- 
officier aan het hoofd van het Militair Gezag te plaatsen. De Minister 
van Oorlog doet in deze nota het voorstel de onder de bevelen van d e  
chef staf Militair Gezag staande organen en die, welke onder het bevel 
staan van de bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten, in een ge- 
zamenlijk militair verband o p  te nemen. D e  heer Kruis zou dan chef 
van de  B.N.S. worden en onder hem zouden dan geplaatst worden 
kolonel Doorman als sous-chef voor d e  afdeling Nederlandse Strijd- 
krachten en iemand met rijpe bestuurservaring als sous-chef voor de  
afdeling Militair Gezag. Daarmee wordt tevens de mogelijkheid ge- 
opend aan de functie van Z.K.H. Prins Bernhard meer een representa- 
tief dan een functioneel karakter te geven. Wat het Militair Gezag 
betreft, wordt dan het zwaartepunt enigszins naar de civiele kant 
verlegd, zonder dat dit de goede gang van zaken zal schaden. 

In deze nota komen voorts enkele cijfers voor over de sterkte 
van het Militair Gezag. Op 19 November 1944 bedroeg de werke- 
lijke sterkte 231 officieren en 632 militairen van lagere rang, i11 
totaal 863. Voor het gehe!e land werd gerekend op een sterkte van 875 
officieren en 2578 militairsn van lagere rang, in totaal 3453. 

Het slot van deze nota luidt als volgt: ,,Ik acht handhaving van het 
Militair Gezag voorloopig volstrekt noodzakelijk en ben van oordeel, 
dat  het in de gegeven omstandigheden niet verantwoord zou zijn den 
Chef Staf van het Miltiair Gezag uit zijn functie te ontheffen. I k  
ben overtuigd, dat door het duldelijk vastleggen van de bevoegd- 
heden, die door de Ministers in het thans bevrijde gebied zelve zullen 
worden uitgeoefend en door her geven van richtiijnen voor de door 
het Militair Gezag uit te oefenen bevoegdheden, doch vooral door 
geregeld contact met het Militair Gezag, dat  door een samenloop 
van omstandigheden tot dusverre achterwege bleef, een bevredigende 
regeling van de gezagsverhoudingen zal worden verkregen. 

Zou de Ministerraad anders beslissen, dan kan ik slechts herhalen, 
dat ik alsdan de verantwoordelijkheid voor den gang van zaken niet 
langer kan aanvaarden." 

O p  14 Januari 1945 hield de Minister van Binnenlandse Zaken, de  
heer Burger, voor , ,H~rrijzend Nederland" te Eindhoven zijn bekende 
radio-rede '1, waarin ook aan het vraagstuk van de gezagsverhoudingen 
een passage was gewijd. Deze passage luidt aldus: ,,Naast het vraag- 
stuk van de zuivering in bevrijd Nederlandsch geaied vraagt het vraag- 
stuk van de gezagsverhouding in ruimen kring de aandacht. De ge- 
middelde Nederlander vraagt zich af,  in welke verhouding hij allerlei 
instanties, als het normale burgerlijke bestuur en de daaraan verbon- 
den diensten, het Militair Gezag, de Regeering en de geallieerde mili- 
taire autoriteiten, heeft te zien. Deze kwestie is eenvoudiger dan o p  
het eerste gezicht het geval schijnt te zijn. De gemiddelde Nederlander 
heeft zich ten aanzien van de vragen, waarvoor hij zich ziet gesteld, 
eenvoudig te wenden tot de  normale, hem bekende en vertrouwde ge- 
zagsorganen, zoals de burgemeester, de gemeentelijke, provinciale en 
Rijksdiensten. Naast den gewonen dienst echter heeft de Regeering 
wegens de buitengewone omstandigheden, waarin de oorlog en het 
leven achter de frontlijn ons hebben geplaatst, een buitengewonen 
dienst ingesteld om aan die buitengewone omstandigheden zoo goed 
mogelijk het hoofd te kunnen bieden. Dat  nu is de taak van het Mili- 
tair Gezag, zoodat naarmate de buitengewone oinstandigheden om- 
vangrijker zijn, die buitengewone dienst, het Militair Gezag, in meer- 
dere mate ingeschakeld zal moeten zijn. Daarentegen zal overal daar, 
waar het leven een iets meer normaal aanzien herkrijgt, die buiten- 
gewone dienst kunnen terugtreden en alle ruimte laten voor de ge- 
wone burgerlijke diensten. Dit zal o p  het ééne terrein van het dage- 
lijksche leven spoediger kunnen dan o p  het andere, bijvoorbeeld o p  
het terrein van het gemeentelijke bestuur sneller dan o p  het terrein 
van het transportwezen. Ook kunnen zich nieuwe bijzondere omstan- 
digheden voordoen, ik denk bijvoorbeeld aan omvangrijke evacuaties 
of ook het uitbreken van epidemieën, waardoor dat buitengewone 
orgaan, het Militair Gezag, wederom op ruime schaal te hulp zal 
moeten komen. Deze beide diensten nu, het gewone normale be- 
stuursapparaat en het buitegewone apparaat voor buitengewone 
moeilijkheden, ressorteeren beide gelijkelijk onder de Regeering. Het  
eenige, wat in deze structuur ongewoon is, is, dat  het geallieerde 
opperaevel terwille van de oorlogvoering bijzondere bevoegdheden 
behoeft en die ook heeit. De gewone burger heeit daar echter recht- 
streeks weinig mee te maken, omdat het Militair Gezag tevens als 
verbindingsschakel inet het geallieerd opperbevel fungeert en uit- 
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voert hetgeen uit dien hoofde noodzakelijk blijkt. Werkelijk ge- 
regeld is de toestand dus eerst daar, waar uitsluitend het normale 
burgerlijke bestuursapparaat de leiding wederom in handen heeft ge- 
nomen. En dat zal groote toewijding van het ambtenarenapparaat 
vergen en alle krachten zullen er dringend noodig zijn. Daarom is 
het verkeerd, wanneer de ambtenaar er op uit is om gemilitairiseerd 
te worden, want aldus werkt hij van den normalen toestand af naar 
den gemilitairiseerden, abnormaien en tijdelijken toestand toe. Nu 
is het waar, dat militairen een zekeren voorrang hebben in kleeding 
en voedsel en dus is de aantrekkelijkheid van het militair verband 
groot. Op dit ogenblik is het niet mogelijk daarin wijziging te bren- 
gen en zal de Regeering moeten volstaan met na te gaan in hoeverre 
een verbetering van de salarissen der ambtenaren toch een zekere 
tegemoetkoming aan de moeilijkheden van den dag tengevolge kan 
hebben." 

Blijkens een nota l) van 26 Januari 1945 van de  Ministers van Oor- 
log en van Algemene Zaken is bij beslissing van de Raad van Mi- 
risters van 9 Januari 1945 aan genoemde Ministers opgedragen 
met inachtneming van de beginselen, in de nota van de Minister van 
Oorlog van 8 Januari 1945 vervat, een meer gedetailleerde uit- 
werking te geven van de voorschriften, die in de toekomst de samen- 
werking tussen het burgerlijk en het militair gezag zullen beheersen. 
Ter voldoening aan deze opdracht delen de beide bewindslieden in 
deze nota onder punt 4 o.m. het volgende mede. Erkend dient te 
worden, dat de Regering nog niet in Nederland zetel heeft. Zij heeft 
als instrument voor haar taakuitoefening het Militair Gezag, dat fei te 
lijk en rechtens wel in staat is aldaar zijn roeping te vervullen. Dit 
betekent, dat het volkomen uit den boze is, dat èn bij de geallieerden 
&n bij de bevolking in het thans nog aanwezige stadium de indruk 
ontstaat, dat het burgerlijk gezag reeds bezig is de taak van het 
Militair Gezag over te nemen. Voorts moet erkend en afgedwongen 
worden, dat èn het Militair Gezag èn het burgerlijk gezag ,,over- 
leg" als het leidend beginsel voor al het gemeenschappelijke werk 
aanvaarden. Uit dit beginsel vloeien een aantal regelen voor het 
overleg tussen het M.G. en de betrokken Minister voort, die in deze 
nota nader worden gepreciseerd, o.m. in die zin, dat het Militair 
Gezag alvorens algemeen verbindende regelingen uit te vaardigen, 
overleg pleegt met de betrokken Minister en omgekeerd en dat de 
hoofden der secties van het M.G. over de uitvoering der bestuurlijke 
taak regelmatig rechtstreeks overleg plegen met de betrokken 
Minister. 

In de punten 5 en 6 van de nota wordt vervolgens gezegd: 
,,5. Naast hetgeen onder 4. werd voorgedragen, wordt voorts in 

overweging gegeven, dat bij Koninklijk besluit zal worden bepaald, 
dat een Minister met medewerking van den Minister vau Oorlog 
gerechtigd is bepaalde bevoegdheden en verplichtingen, hem bij wet 
of a.m.v.b. opgelegd alsmede nieuwe stukken bestuurszorg, die 
moeten worden aangevat, tot wederopzeggens en onder door hem te 
bepalen voorwaarden, namens hem geheel of gedeeltelijk door het 
Militair Gezag te laten uitoefenen, doch wordt ook het voorschrift 
opgenomen, dat de Ministers verplicht zijn na te gaan voor welke 
onderwerpen, zulks met het oog op de juiste behartiging van de 
belangen en de hulp, die het Allied Cornrnand nu eenmaal heeft te 
verleenen, dit noodzakelijk of gewenst is. 

6 .  Voorts worde bij Koninklijk besluit bepaald, dat bevoegdheden, 
die het Militair Gezag thans krachtens in 1943, 1944 en 1945 vast- 
gestelde Koninklijke besluiten anders dan het B.B.S.B. heeft, door den 
verantwoordelijken Minister geheel of gedeeltelijk aan zich kunnnen 
worden getrokken dan wel de voorwaarden, waaronder die bevoegd- 
heden door het M.G. kunnen worden uitgeoefend, mogen worden ge- 
wijzigd of aangevuld." 

Vervolgens worden in deze nota een aantal voorschriften opge- 
somd, welke in de instructie van de chef staf Militair Gezag dienden 
te worden opgenomen. 

In het in het bevrijde Zuiden verschijnende blad Het Parool is op 
3 Februari 1945 een artikel gepubliceerd onder de titel: ,,Duide- 
lijkheid rondom Militair Gezag". In dit artikel wordt gesignaleerd, 
dat zo nu en dan gebleken is, dat er tussen het door de omstandig- 
heden tot een zekere zelfstandigheid uitgegroeide Militair Gezag en 
de Regering wrijvingspunten bestaan. In dit artikel komt men tot de 
slotsom, dat er moeilijkheden zijn of waren rondom Militair Gezag, 
waarvan men onkundig wordt gelaten, terwijl tenslotte de vraag ge- 
steld wordt duidelijk te maken, hoe de bevoegdheden verdeeld zijn. 
In deze omstandigheden acht men het zeer gewenst, dat de positie en 
de perspectieven van Militair Gezag officieel nog eens duidelijk 
worden aangegeven. 

Op 3 Februari 1945 schrijft de heer Kruls aan de Minister van 
Oorlog, dat hij sedert geruime tijd van de zijde van de Regering gem 
enkele mededeling heeft ontvangen betreffende door haar gevoerd 
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overleg met de z.g. ,,Vertrouwensmannen". Daar hij rekening moet 
houden met de mogelijkheid, dat in de naaste toekomst een verdere 
bevrijding van Nederlands gebied zal plaats vinden en in dat geval de 
militaire commissarissen van behoorlijke instructies voorzien moeten 
zijn, dringt hij er met kiem op aan hem spoedig en volledig in te 
lichten. 

Op 7 Februari 1945 wordt door de Voorzitter van de Raad van 
Ministers een brief l) gedateerd 19 Januari 1945 aan de heer Kruls 
verzonden. Deze brief luidt als volgt: 

,,De Ministerraad heeft na gehouden bespreking inij verzocht het 
volgende te Uwer kennis te brengen. 

De Ministerraad betreurt, dat een en andermaal in Uwe week- 
rapporten, welke door onderscheidene instanties worden gelezei?, 
opmerkingen gemaakt zijn, welke het allerminst betaamt ten beste 
te geven over de gezagsdragers, die boven U zijn gesteld. Het is in 
strijd met de plaats, welke U bekleedt, op deze wijze van genoegen 
of misnoegen over leden van het Kabinet blijk te geven. U hebt over 
deze zaak Uw spijt be'tuigd er1 wij achten daarmee deze zaak op zich 
zelf afgedaan. 

Het schijnt ons evenwel gewenscht deze gelegenheid aan te grijpen, 
U te doen blijken, dat de Ministerraad onvoorwaarclelijk aan U vraagt, 
dat U Uw positie, als ondergeschikt aan den Minister van Oorlog en 
aan het Kabinet, begrijpt. De  Ministerraad spreekt de verwachting 
uit, dat in Uw relatie tot de Regeering door U diis zal worden ver- 
staan, dat U van de Regeering Instructies kunt ontvangen, dat U deze 
hebt op te volgen en dat verder ook met name Uwe medewerkers 
handelen in den geest van loyaliteit tegenover de leden van het Ka- 
binet, welke loyaliteit niet toelaat, dat ooit naar buiteri, ook wanneer 
verschil van inzicht eens aanwezig mocht zijn, van divergentie blijkt, 
maar dat elk verschil van inzicht na eerlijke gedachtenwisseling via 
den Minister van Oorlog,, onder wien U allereerst ressorteert, wordt 
opgeklaard en dan het Kabinet beslist. 

Waar de Ministerraad deze ernstige aanwijzing tot U richt, doet 
deze niets te kort aan de waardeering, die wij in het algemeen voor UW 

arbeid hebben, welke blijk heeft gegeven, dat U met toewijding de 
moeilijke taak vervult, die U hebt aanvaard. 

Te zijner tijd zal U een nadere beslissing bereiken, waarin de ver- 
houding van Militair Gezag en Kabinet scherper wordt gepreciseerd." 

Op deze brief antwoordt de heer K r r h  op 12 Februari 1945 
aan de Minister-President. Het heeft hem getroffen, dat de Minister- 
raad, na medegedeeld te hebben, dat de zaak betreffende zijn week- 
rapporten als afgedaan wordt beschouwd en zonder dat hem in de 
brief van de Minister-President enig ander verwijt wordt gemaakt, 
nochtans heeft gemeend een aanwijzing tot hem te moeten richten 
als in de derde zinsnede (bedoeld is blijkbaar: alinea) van de  brief van 
19 Januari vervat. Hoewel de heer Krrcls uiteraard de inhoud van de 
derde alinea geheel onderschrijft, meent hij gezien de laatste zinsnede 
van de tweede alinea de terechtwijzing in het schrijven van de Minis- 
ter-president vervat, niet te kunnen aanvaarden. Hierna laat de heer 
Kruls de volgende passage volgen: ,,De uitermate zorgelijke toestand, 
waarin zich ons land bevindt, alsmede de gesprekken, welke ik na 
19 Januari jl. met Uwe Excellentie mocht hebben en de mij uit de 
radio bekende positie van het Kabinet, doen mij besluiten niet over 
te gaan tot het verzoeken om ontslag uit mijn functie, hetgeen onder 
andere omstandigheden na een dergelijk bewijs van wantrouwen zeker 
geboden zou zijn." a 

Op 26 Maart 1945 wordt aan de leden van de Ministerraad namens 
de Minister voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk ter 
behandeling in de Ministerraad aangeboden een fotocopie van eza 
request 3), gedateerd Maart 1945, aan deze Minister gericht door een 
aantal Nederlanders uit bevrijd gebied. Na een uiteenzetting gegeven 
te hebben over de toestand in dit gebied, verzoeken de onderteke- 
naren de Voorzitter van de Ministerraad de navolgende punten wel in 
overweging te willen nemen: 

,,l. Snelle inperking van de uitoefening van de bevoegdheden van 
het Militair Gezag. 

2.  Onverwijlde hervatting hunner werkzaamheden door Gemeente- 
raden en Provinciale Staten. 

3. Onmiddellijke overdracht van alle bevoegdheden van de Poli- 
tieke Recherche-Apparaten aan de normale Polilioneele Instanties 
met opheffing van eerstgenoemde apparaten. 

4. Ontslag uit de interneerings- en verblijfskarnpen, eventueel 
met oplegging van huisarrest, van hen, die niet zijn daadwerkelijke 
leden of gewezen leden van de N.S.B. of haar mantelorganisaties, en 
die niet verdacht zijn van eenig misdrijf, allen in afwachting van hun 
uiteindelijk vonnis." 

Uit een brief 4, dd. 4 April 1945 van de  Minister van Oorlog a.i., de 
heer de Booy, aan de heer H. van Boeyen blijkt, dat laatstgenoemde 
zich bereid verklaard heeft. zonder daarvoor een bezoldiging te willen 



genieten, het Militair Gezag van advies te dienen over zaken, die het 
burgerlijk bestuur raken of van administratief-rechtelijke of admini- 
stratief-organisatorische aard zijn. D e  Ministerraad heeft besloten de 
heer van Boeyen bij het Militair Gezag aan te stellen als ,,Adviseur 
honorair". Met de wens van de  heer van Boeyerz, dat de taak in deze 
,functie zich volstrekt zal beperken tot adviserende arbeid stemt de 
Raad van Ministers in. Intussen wordt aangenomen, dat, mocht de 
heer van Boeyeti tijdens zijn verblijf in Nederland waarnemen, dat  
o p  bestuurlijk of administratief-rechtelijk gebied er leemten zijn of 
zich toestanden ontwikkelen, waarin door de Regering of de lagere 
bestuursorganen noodzakelijk moet worden voorzien, de heer van 
Boeyei? daarop, na. overleg met de chef van de staf van het Militair 
Gezag, wel de aandacht van de Regering zal willen vestigen. 

5 3. Samenvatting en conclusies. 

Een van de belangrijkste terugkeermaatregelen, welke de Neder- 
landse Regering te Londen tot stand heeft gebracht, is het Besluit van 
11 December 1943, D. 60. houdende vaststelling van het Besluit o p  
de bijzondere staat van beleg. D e  Regering was van oordeel, dat in 
d e  zeer bijzondere omstandigheden, waarin de terugkeer naar het 
door de vijand bezette moederland zou plaats vinden, de bepalingen 
van de wet op de Staat van Oorlog en Beleg (wet van 23 Mei 1893, 
Staatsblad No. 128) ontoereikend zouden zijn. In het bijzonder achtte 
zij de bevoegdheden, welke volgens deze wet aan  het militair gezag 
toekomen, te beperkt. O m  te voorkomen, dat bij een bevrijding langs 
militaire weg de Britse en Amerikaanse autoriteiten d e  noodzakelijke 
voorzieningen zouden treffen, achtte de Regering het onvermijdelijk 
o m  aan het militair gezag bevoegdheden toe te kennen, welke dat 
gezag in staat zouden stellen al het in verband met de terugkeer 
vereiste te verrichten. Teneinde voorts te bereiken, dat maatregelen 
met locale strekking terstond genomen zouden worden in overleg 
met de plaatselijke geallieerde militaire bevelhebbers, werd in  het 
besluit D 60 tevens de mogelijkheid geopend van delegatie van het 
militair gezag aan plaatselijke militaire autoriteiten, een figuur, die i11 
de  wet van 1899 niet geregeld is. 

Aangezien het aan twijfel onderhevig was, of de  staat van beleg, 
welke o p  19 April 1940 werd afgekondigd, nog bestond, werd blijkens 
artikel l van het Besluit o p  de bijzondere staat van beleg het grond- 
gebied van het Rijk in Europa, naar gelang het door de vijand zou 
zijn ontruimd, in bijzondere staat van beleg verklaard; de beslissing 
over de vraag, of enig deel van het grondgebied door de vijand ont- 
ruimd was, werd daarbij in handen van het militair gezag gelegd. 

D e  Regering heeft er blijkens het voorgaande de voorkeur aan 
gegeven de wet van 1899 ongewijzigd te laten en een tijdelijke rege- 
ling te geven, waarbij een bijzondere rechtstoestand, uitsluitend gel- 
dend voor de terugkeer, zou worden geschapen. Daarmede bleef men 
binnen de door het staatsnoodrecht getrokken grenzen. 

Uit de voor de commissie afgelegde verklaringen is wel gebleken, 
dat tweeërlei taak voor het op grond van het besluit D 60 ingestelde 
Militair Gezag o p  de voorgrond heeft gestaan. In  de eerste plaats 
het contact met de geallieerde militaire autoriteiten, een liaisontaak, 
waarbij het streven er zoveel mogelijk o p  gericht moest zijn o m  de 
in het bevrijde gebied noodzakelijke maatregelen door het Neder- 
landse Militair Gezag te doen geschieden en, voorzover dit niet 
mogelijk was, daarop invloed uit te oefenen. In  de tweede plaats de 
eigen taak, welke het Militair Gezag te vervullen had, zolang de 
Regering nog niet aanwezig was en waarvoor het Mil~tair  Gezag 
met zo groot mogelijke bevoegdheden moest worden uitgerust o m  
die doeltreffend te  kunnen vervulleil. Die bevoegdheden moesten mede 
daarom zo groot zijn, omdat het Militair Gezag naar te verwachten 
was bij de bevrijding, anders dan bij de uitoefening van de wet van 
1899, niet over de volle breedte zou kunnen beschikken over een 
betrouwbaar, goed functionnerend en geoutilleerd apparaat van Over- 
heidszorg. 

Dat  de Regering daarbij de  bezwaren niet geheel uit het oog ver- 
loor, die aan een volledig militair bestuur verbonden waren, kan 
blijken uit het feit, dat zij het voornemen gekoesterd heeft krachtens 
de bepalingen van het Buitengewoon Politiebesluit het civiele gezdg, 
i.c. de  Minister van Justit~e, o p  een bepaald moment de  handhaving 
van de openbare orde van het Militair Gezag te doen overnemen. 
Zoals bekend, is daarvan echter in de praktijk niets gekomen. 

Anders dan in de wet van 1899, die hieromtrent niets bepaalt, is 
volgens het besluit D 60 het Militair Gezag gesteld onder en verant- 
woordelijk aan de Regering. In  de laatste zin van het tweede lid van 
artikel 2 van het besluit D 60 wordt gezegd: ,,Wij behouden Ons 
voor telkens, wanneer Wij zulks wenschelijk oordeelen, te  bepalen, 
hoever het Militair Gezag die bevoegdheden zal uitoefenen", terwijl 
de eerste zin van het derde lid van dit artikel luidt: ,,Het militair gezag 



richt zich voorts bij de uitoefening van zijn bevoegdheden naar Onze 
instr~ctiën". Een nadeel van de hier gekozen vorm was intussen, dat  de  
Regering in deze materie alleen bij Koninklijk besluit kon optreden. 
I-Ioewel de onderschikking van de chef staf Militair Gezag aan  de 
Regering een vooruitgang betekende tegenover de wet van 1899, heeft 
de  practijk van het bij en na de bevrijding opererende Militair Gezag 
geleerd, dat daarmede nog niet een regeling gegeven was, die voor de 
zeer bijzondere omstandigheden van die tijd doeltreffend was. D e  
commissie zal hierop dan ook nader terugkomen. 

D e  positie van het Nederlandse Militair Gezag ten opzichte van 
)de geallieerde opperbevelhebber, onder wiens leiding Nederland be- 
vrijd zou worden, werd geregeld in twee gelijkluidende overeenkom- 
sten, welke de Nederlandse Regering o p  16 Mei 1944 gesloten heeft 
met de Britse en de  Amerikaanse Regering. D e  kern van dit z.g. 
Legal Agreement is, dat, terwijl d e  souvereiniteit van de Nederlandse 
Regering in geen enkel opzicht wordt aangetast, daarin twee phasen 
worden onderscheiden. In de eerste of militaire phase zal de opper- 
bevelhebber van de expeditiemacht te land de facto volledige be- 
voegdheid hebben o m  alle noodzakelijke maatregelen te nemen, 
welke gevorderd worden door de militaire toestand. Gedurende die 
phase zal de opperbevelhebber het volst mogelijk gebruik maken 
van het advies en de bijstand, welke hem zullen worden geboden 
door middel van dragers van het Nederlandse Militair Gezag en van 
loyale Nederlandse plaatselijke autoriteiten, waarbij de dragers van 
het Nederlandse Militair Gezag zoveel mogelijk als tussenpersonen 
zullen worden gebruikt tussen de geallieerde militaire autoriteiten 
en de Nederlandse plaatselijke autoriteiten. 

D e  tweede phase zal aanvangen, wanneer de obperbevelhebber, 
zodra en naarmate de militaire toestand dit naar zijn oordeel gedoogt, 
de betrokken vertegenwoordiger van de Nederlandse Regering dien- 
overeenkomstig zal verwittigen. De Nederlandse Regering zal daarop 
en in de aangegeven mate de uitoefening van het burgerlijk bestuur 
onder haar verantwoordelijkheid nemen, met inachtneming van zoda- 
nige bijzondere regelingen, als nodig mochten zijn in gebieden van 
vitaal belang voor de geallieerde strijdkrachten, zoals havens, ver- 
bindingslijnen en vliegvelden en onverminderd het genot door de ge- 
allieerde strijdkrachten van zodanige andere faciliteiten, als nodig 
mochten zijn om de oorlog tot een goed einde te brengen. I n  die 
tweede phase kon men dus van geallieerde zijde zekere zaken nog in 
handen houden. D e  overgang van de eerste naar de  tweede phase 
heeft plaats gevonden o p  9 Juli 1945 bij een schrijven van major 
general J. H. W. Clark aan de Nederlandse Minister-President. I n  
dit schrijven wordt bevestigd, dat de Nederlandse Regering de algehele 
verantwoordelijkheid voor het burgerlijk bestuur in Nederland weer 
o p  zich zal nemen. Daarnaast worden enige speciale regrlingen aan- 
gegeven, die nog van toepassing zullen blijven, totdat daarover ezn 
nieuwe overeenkomst zal zijn getroffen. 

Gelijk uit het bovenstaande blijkt, heeft de Regering bij het tot 
stand brengen van het auparaat, dat namens haar bij de bevrijding 
zou moeten oetreden tot herstel en handhaving van de  uit- of inwen- 
dige veiligheid van het bevrijde gebied zich zeer sterk laten leiden 
door de regeling van het militair gezag, die vervat is in de Oorlogswet 
van 1899. Daarnaast is blijkens de afgelegde verklaringen het in het 
leven roeuen van het Militair Gezag mede bevorderd door de  vrees, 
die men had ,dat de geallieerden anders zelf het civiele bestuur zou- 
den gaan uitovfenen. 

Nochtans is de cotnmissie gebleken, dat  onder nagenoeg dezelfde 
omstandigheden de Belgische Regering te Londen van een gans andere 
opzet is uitgegaan. Wel heeft ook zij een militair apparaat geschapen, 
dat  de verbinding met de geallieerde militaire autoriteiten moest 
onderhouden: de Belgische Militaire Zending voor Verbinding bij het 
geallieerd Opperbevel. Voorzover het dus betreft de  liaisontaak, loopt 
deze regeling parallel met die van het Nederlandse Militair Gezag. 
Voor wat echter betreft de taken, die in het bevrijde moederland 
moesten worden verricht, is de Belgische owzet geheel anders. Van d e  
Militaire Zending maakten deel uit de oud-Minister P. Tschoffen en 
de heer mr. W. J. Ganshof van der Meersch. Hoge Commissaris voor 
's Rijks Veiligheid, die beiden voor dit doel in de rang van luitenant- 
generaal gemilitairiseerd waren. Zij waren voorzien van uitgebreide 
volmachten; de heer Tschoffen voor het binnenlands bestuur en d e  
heer Gai~shof van der Meersch o p  het gebied van de veiligheid van 
het Rijk en de handhaving der orde. Disciolinair stonden zij onder het 
hoofd van de Militaire Zending, luitenant-generaal ridder van Strij- 
donck de Burkel. Voor de uitoefening van hun taak waren zij echter 
verantwoordelijk resp. aan  de  Minister van Binnenlandse Zaken en de 
Minister van Justitie. 

Deze regeling had het grote voordeel, dat in België bij d e  bevrij- 
ding de zorg voor het herstel van het binnenlands bestuur en voor d e  
handhaving van de openbare orde niet kwam te liggen bij een mili- 



taire autoriteit, doch in handen van personen, die in deze materie5 
geverseerd waren en die voor hun optreden verantwoordelijk waren 
aan de Ministers, die daarmede uit de aard der zaak vertrouwd waren. 

Volgens de verklaring, welke de heer Ganshof van der Meersch 
voor de commissie heeft afgelegd, heeft deze regeling zeer goed 
voldaan en hebben zich in België bij en na de  bevrijding niet de 
moeilijkheden voorgedaan, die men in Nederland heeft gekend en 
waarop de commissie in deze paragraaf en in het volgende hoofd- 
stuk nog nader zal ingaan. 

De heer Kruls, die aan de commissie geen bijzonderheden over 
de Belgische regeling noch over de Franse kon mededelen, heeft er 
op gewezen, dat naar zijn oordeel een vergelijking ten deze niet 
opgaat, omdat België in de tijd van een paar dagen is bevrijd. Indien 
België met zijn liaison-officieren in dezelfde omstandigheden zou 
hebben verkeerd als Nederland, d.w.z. langdurig oorlogsterrein zou 
zijn geworden, dan zou volgens de heer Kruls het resultaat zijn ge- 
weest, dat voortdurend door de Britse heren aan de touwtjes ZOU 
zijn getrokken. 

De commissie, hoewel toegevende, dat een vergelijking moeilijk is, 
kan deze gedachtengang van de heer Kruls toch niet geheel volgen. 
Inderdaad is er een verschil in de wijze van bevrijden tussen België 
en Nederland geweest. Dit is echter eerst achteraf gebleken. De Bel- 
gische Regering te Londen, die toch ook rekening moest houden 
met de mogelijkheid, dat de bevrijding van België niet zo vlot ZOU 

gaan, heeft blijkbaar destijds doelbewust gekozen voor het door haar 
gevolgde systeem. Voorts is in de winter van 1944-1945 een belang- 
rijk gedeelte van België, tengevolge van het offensief van van 
Rundsledt in de Ardennen, weer in handen van de vijand gekomen 
en ook dit heeft, zoals uit de verklaring van de heer Ganshof van 
der Meersch is af te leiden, niet tot belangrijke moeilijkheden met 
de geallieerden, als waarop de heer Kruls doelde, geleid. Het is dan 
ook volgens de con~missie, gezien de vele moeilijkheden, welke met 
en door het Militair Gezag zijn ontstaan, nog zeer de vraag, of een 
ander stelsel dan het door de Nederlandse Regering te Londen ge- 
kozene niet meer voordelen en minder nadelen zou hebben opge- 
leverd. 

Over het Militair Gezag, dat bij de bevrijding zijn taak zou hebben 
te verrichten, is het bezette Nederland van regeringswege voorgelicht 
door middel van de radio. Op 23 November 1943 sprak H.M. de 
Koningin hierover en op 8 December 1943 de Minister-Presiclent, 
de heer Gerbrandy. In deze redevoeringen werd naar voren ge- 
bracht de ondergeschiktheid van het Militair Gezag aan het burgerlijk 
gezag en de vermoedelijk zeer korte duur van de overgangstoestand. 
De Koningin sprak van een ,,wanne tijds van enkele weken, enkele 
dagen misschien". De Minister-President wees er op, dat de bevoegd- 
heden van het Militair Gezag slechts die zijn, welke noodzakelijk 
zijn tot herstel en handhaving der in- en uitwendige veiligheid en 
tot het verband met de bondgenoten; daarnaast behoorde het gecor- 
rigeerde burgerlijke bestuursapparaat zelf te opereren. 

Van deze verwachtinpen is weinig uitgekomen. Het Militair Gezag 
is eerst op 4 Maart 1946 definitief verdwenen; de zeggenschap van 
de Regering over het instituut heeft zeer veel te wensen overgelaten 
en zijn taak heeft een uitbreiding gevonden als wel niemand had 
kunnen voorzien. 

Toegegeven moet worden, dat het verloop van de krijgsvenich- 
tingen zeer ten ongunste heeft gewerkt. Nederland is in enige etap- 
pen, met een tijdsverloop van maanden er tussen, bevrijd; daardoor 
is een zeer grote ontreddering ontstaan, die een veel meer omvattend 
optreden van het Militair Gezag vereiste dan aanvankelijk in de be- 
doeling had gelegen, terwijl in de periode, waarin de geallieerde legers 
voor de grote rivieren lagen, het Militair Gezag alleen werkzaam kon 
zijn in het bevrijde Zuiden, alwaar niet beschikt kon worden over de 
bestuurservaring van de departementen, die zich in nog bezet gebied 
bevonden. Echter is de verhouding tussen de Regering en het Militair 
Gezag gedurende een bepaalde periode ook wel van dien aard geweest, 
dat niet ten volle geprofiteerd werd van de bestuurservaring, die in 
het bevrijde gebied en in Engeland in de civiele sector aanwezig was. 

De moeilijkheden tussen de Regering en het Militair Gezag zijn 
ieeds kort na de bevrijding van het Zuiden des lands ontstaan. in 
strijd met de verwachtingen bleek het door het verloop van de krijgs- 
verrichtingen niet mogelijk, dat de Regering aanstonds naar het be- 
vrijde gedeelte des lands terugkeerde. Van geallieerde zijde bestonden 
daartegen bezwaren. Ook aan de Ministers individueel werd dit niet 
toegestaan. Zo deelt de heer van den Tempel mede, dat hij, toen hij 
zich begin November 1944 te Brussel bevond en aan de heer Ger- 
brandy vroeg, of er nog bezwaar tegen was, dat hij besprekingen ging 
houden in het bevrijde gebied, van de Minister-President de mede- 
deling ontving, dat dit bezoek zeer inopportuun was en dat het ook in 
andere opzichten moeilijkheden zou veroorzaken. Onder de Ministers, 



die geleid werden door hun gevoel van verantwoordelijkheid voor 
hetgeen er in Nederland geschiedde, ontstond hierover ontstemming. 
Toen daarop bekend werd, dat de Engelse Koning een bezoek had ge- 
bracht aan de troepen in Nederland, was de heer Gerbrandy, aange- 
zien generaal Kruls blijkbaar in deze niet voldoende invloed bij de 
geallieerde militaire autoriteiten kon of wilde uitoefenen, wel genood- 
zaakt deze zaak op hoog niveau te behandelen. Na een bespreking van 
de heer Gerbrandy met Churchill en na een bezoek van de heren 
Gerbrandy en van Lidth de Jeude aan het hoofdkwartier van 
Eisenhower te Versailles werd bereikt, dat goed gevonden werd, dat 
enige Ministers-kwartiermakers naar het bevrijde gebied zouden gaan. 

De commissie heeft uit de afgelegde verklaringen en de te harer 
beschikking staande stukken de overtuiging geput, dat dit niet naar de 
zin van generaal Kruls was en dat deze ook na de van geallieerde 
zijde verkregen toestemming. met weinig vreugde de Ministers- 
kwartiermakers naar Oisterwijk zag gaan. Dit blijkt ook wel zeer 
sterk uit de brief, die generaal Kruls op 12 November 1944 aan de 
voorzitter van de Raad van Ministers heeft geschreven, op welke 
brief de commissie hieronder nog uitvoerig terugkomt. 

De komst van de Ministers-kwartiermakers in het bevrijde Zuiden 
heeft een grote reeks moeilijkheden tussen deze Ministers en de chef 
staf Militair Gezag ten gevolae gehad. De aard van de taak van de 
Ministers van Binnenlandse Zaken en van Justitie bracht hen on- 
middellijk jn aanraking met vele problemen, die zich in het bevrijde 
gebied voordeden. Zo was het ook met de Minister van Sociale 
Zaken, die enige tijd later overkwam. Was het wonder, dat deze 
Ministers, ziende hoeveel er te doen was en ziende hoeveel er ver- 
keerd ging - men denke b.v. aan het arrestatievraagstuk, waaraan 
de commissie in het volgende hoofdstuk nog uitvoerige beschou- 
wingen zal wijden - de behoefte gevoelden om, waar mogelijk, 
regelend en coördinerend op te treden? 

Dit werd hun echter èn door de omstandigheden èn door de ge- 
ringe medewerking van de zijde van het Militair Gezag vrijwel 
onmogelijk gemaakt. Zij resideerden in het hotel ..Bosch en Ven" te 
Oisterwijk en waren daar practisch van alle ambtelijke hulp verstoken. 
Hun departementen te Londen waren ontvolkt, doordat vele ambte- 
naren naar het Militair Gezag waren overgegaan. Het Militair 
Gezag zetelde evenwel te Brussel en de functionarissen daarvan 
waren niet ter beschikking van de Ministers. De  Minister van Binnen- 
landse Zaken heeft geuoogd hierin te voorzien door te 's-Hertogen- 
bosch een eieen bureau te formeren, hetgeen weer tot wrijving met 
het Militair Gezaa leidde. De Minister van Sociale Zaken slaagde 
er zelfs niet in zulk een bureau tot stand te brengen. Trouwens, voor- 
zover er in het bevrijde gebied canabele krachten beschikbaar waren, 
werden deze vaak door de zuigkracht van het Militair Gezag naar 
Bnissel getrokken. Bovendien beschikten de Ministers niet over 
credieten, hetgeen met het Militair Gezag wel het geval was. 

Men kan dan ook vanaf de komst van de Ministers-kwartiermakers 
in het Zuiden oo 25 November 1944 tot de ontslagaanvrage van het 
Kabinet OD 24 Januari 1945 een lange en verbitterde worsteling 
constateren tussen een aantal naar Nederland overgekomen Ministers 
en de chef staf Militair Gezag. Een worsteling waarbij - het moet 
geconstateerd worden -- de chef staf aan de winnende hand is 
gebleven. 

Hier openbaarde zich het bezwaar van de  constructie van het 
B.B.S.B.. volgens welke aan de chef staf alleen door de Kroon in- 
structies konden warden gegeven. De individuele Minister in Neder- 
land vermocht met de wet in de hand tegenover de chef staf niets 
en lhet tot stand brengen van instructies door de Kroon bleek vrijwel 
aninoaeliik. De Ministers waren territoriaal sterk versoreid; ~diege- 
nen van hen, die in hun werk niet direct met het bevrijde gebied te 
maken hadden. gevoelden de  p~oblemen van de  aldaar vertoevende 
Ministers in veel geringere mate dan deze laatsten en bovendien 
waren in die maanden de spanningen in het Kabinet - overigens niet 
alleen tengevolge van het probleem-Militair Gezag - zo groot, dat 
zijn daadkracht verlamd werd en dan ook op 24 Januari 1945 de col- 
lectieve ontslagaanvrage volgde. Daartesenover had de chef staf Mili- 
tair Gezag, die te Brussel zetelde en die kennelijk weinig sympathie 
bad voor het ontreden van Ministers in bevrijd Nederland, betrek- 
kelijk gemakkelijk spel. Hii kon zelfs zonder enige merkbare reper- 
cussie een reis van de  Minister van Waterstaat naar het bevrijde 
Zuiden frustreren, waarover de heer Albnrda zich in een schrijven 
van 11 December 1944 aan de Minister-President bitter beklaagt. 

Het feit, dat de  Ministers in Oisterwijk verbleven en de chef staf 
in Brussel zetelde, werkte natuurlijk deze moeilijkheden in hoge mate 
in de hand. Dat het gehele centrale apparaat van het Milkair Ge- 
zag te Bri~ssel vertoefde, moet, naar de mening van de commissie, 
ook uit anderen hoofde als hoogst onwenselijk beschouwd worden. Iri 
verband toch met de gebrekkige vervoersmogelijkheden werd door 



de  functionarissen van het Militair Gezag onnoemelijk veel tijd ver- 
loren met het reizen van Brussel naar bevrijd gebied en omgekeerd. 
Eerst begin April 1945 heeft het Militair Gezag Brussel verlaten enzich 
te Breda gevestigd. De commissie acht het, hoe zeer zij ook overtuigd 
is van de grote moeilijkheden o m  in het bevrijde Zuiden een geschikt 
verblijf te vinden, bepaald een fout, zowel in psychologisch als in 
technisch en bestuurlijk opzicht, dat  de overplaatsing niet veel eerder is 
geschied. Zonder enige twijfel zou zulk een overplaatsing o p  grote 
bezwaren gestuit zijn, doch ondanks de ontreddering in het Zuiden 
en de vele eisen o p  het gebied van huisvesting van geallieerde mili- 
taire zijde, zou het naar het oordeel van de commissie mogelijk zijn 
geweest o m  in Nederland onderdak te vinden, zij het dan o p  veel 
minder comfortabele wijze dan te Brussel. Zulk een overplaatsing 
zou bovendien ook het overleg tussen de in Nederland verblijvende 
Ministers en de staf van het Militair Gezag aanzienlijk vergemakke- 
lijkt hebben. 

Hiertegenover moet de commissie constateren, dat  kennelijk van 
de zijde van de  Ministers in Nederland ook weinig pogingen zijn 
gedaan om zulk een overleg te Brussel te voeren. D e  commissie is het 
wat dit betreft eens met de heer van Angeren, die van mening is, 
dat, ook al kent het B B.S.B. alleen instructies door de Kroon aan 
de chef staf Militair Gezag, het voor de chef staf o p  den duur vrij- 
wel onmogelijk geweest zou zijn o m  Ministers, die te Brussel zaken 
kwamen bespreken met de met hun departement corresponderende 
sectie van het Militair Gezag, te beletten o p  deze wijze regelend 
o p  te treden. 

In begin Januari 1945, toen alle Ministers te Londen bijeen waren 
om onder meer de moeilijkheden met het Militair Gezag te bespreken, 
ziin er in dlt kader door de Ministers van Oorlog en van Algemene 
Zaken, de heren van Lidth de Jeude en van Boeyen voorstellen voor- 
bereid, die de strekking hadden binnen het kader van het B B.S.B. 
de nosit'e van de indiv:duele MWsters teoenover de chef staf van het 
Militair Gezag nader te regelen. Volgens die voorstellen zou bij 
Koninklijk besluit beoaald worden, dat een Minister met mede- 
werking van de M ; n i ~ t e r  van Oorlog gerechtigd zou zijn beoaalde 
bevoegdheden en verplichtingen, hem bij wet of algemene maatregel 
van be~tuur  oyeIegd,  alsmede n i e ~ w e  stukken bestuurszorg, die 
moesten worden aangevat, tot wederopzeggens en onder door hem 
te bepalen voorwaarden, namens hem geheel of gedeeltelijk door 
het Militair G e ~ a g  te laten uitoefenen. Tevens zou volgens deze 
voorstellen bij Koninklijk besluit worden benaald, dat bevoegdheder, 
die het Militair Gezag krachtens in 1943, 1944 en 1945 vastgestelde 
K~ninkl i jke  besluiten. anders dan het B.B.S.B., heeft, door de  ver- 
antwoordelijke Minister geheel of gedeeltelijk aan zich zouden kun- 
nen worden getrokken dan wel de voorwaarden, waaronder die be- 
voegdheden door het Militair Gezag konden worden uitgeoefend, 
zouden mogen worden gewijzigd of aangevuld. Voorts zou het Mili- 
tair Gezag, alvorens algemeen verbindende regelingen uit te vaar- 
digen, overleg moeten plegen met de betrokken Minister en omge- 
keerd, terwijl de hoofden van de secties van het M.G. over de  uit- 
voering der bestuurlijke taak regelmatig rechtstreeks overleg met 
de betrokken Minister zouden moeten plegen. Aan deze voorstellen, 
belichaamd in een gemeenschappelijke nota van de  Ministers van 
Oorlog en van Algemene Zaken van 26 Januari 1945, is toen evenwel 
verder geen gevolg geoeven; o p  de  hier genoemde datum was het 
Kabinet reeds demissionnair. 

Onder het tweede Kabinet-Gerbrandy zijn blijkens de afgelegde 
verklarineen de verhoudingen tussen de Ministers en de chef staf 
Militair Gezag veel minder gespannen geweest. Daarvoor zijn ver- 
schillende factoren aan te wijzen. Enerzijds bleek d e  chef staf - waar- 
schijnlijk ook o p  grond van de ervaringen van de  vooraf, uegane 
periode - meer bereid aanwijzingen van de individuele Ministers 
aan de desbetreffende secties van het Militair Gezag te aanvaarden, 
anderzijds waren de Ministers n e e r  geneigd de secties van het Militair 
Gezag als een verlengstuk en uitvoerend orgaan van hun denartement 
te beschouwen. Bij deze gewijzigde methode van werken ontstonden 
er dus rechtstreeks verbindingen tussen de deoartementen en de secties 
van het Militair Gezag, gelijk reeds in de nota van 26 Januari 1945 
van de heren van Lidth de  Jeude en van Boeven was voorgesteld. 
Bovendien kwam toen ook de  zaak gemakkelijker te liggen, omdat 
het Militair Gezag naar het bevrijde gebied was overgegaan en de 
bevrijding van het overige gedeelte des lands elk ogenblik kon plaats 
vinden. 

D e  commissie vestigt er de aandacht op, dat aldus blijkbaar een 
modus is gevonden om aan de moeilijkheden, die uit de constructie 
van het B.B.S.B., volgens hetwelk instructies aan de chef staf Militair 
Gezag alleen door de Kroon konden worden gegeven, tegemoet te  
komen. Wat de  formele kant van de zaak betreft, heeft haars inziens 
hier een van de grote onvolkomenheden van het B.B.S.B. gelegen. 



Blijkbaar indachtig aan de  moeilijkheden, welke zich met name in de  
mobilisatie-periode 193911940 o p  dit punt bij de toepassing van de 
Oorlogswet van 1899 hebben voorgedaan, heeft men in het B.B.S.B. 
uitdrukkelijk vastgelegd, dat de chef staf Militair Gezag verantwoorde- 
lijk was aan de  Regering in haar geheel en dat  zijn instructies door de 
Kroon moesten worden vastgesteld. Daarbij heeft men niet voorzien 
de  omstandigheid, veroorzaakt door de  gedeeltelijke bevrijding des 
lands, dat het Militair Gezag in een ander land (België) zou worden 
gehuisvest en dat de Ministers slechts ten dele naar het bevrijde gebied 
zouden kunnen overkomen, waardoor het optreden van de Regering 
als eenheid tegenover de chef staf Militair Gezag in ernstige mate 
werd bemoeilijkt. To t  een o p  dit punt afdoende wijziging van het 
B.B.S.B. is men, toen de moeilijkheden aan de dag waren getreden, 
blijkbaar niet kunnen komen; de  voorstellen van de heren van Lidth 
de Jeude en van Boeyen waren een poging om binnen het raam van 
het B.B.S.B. een oplossing te vinden en tenslotte heeft een door ver- 
schillende omstandigheden mogelijk geworden modus vivendi hier uit- 
komst gebracht. 

D e  commissie heeft hierboven reeds opgemerkt, dat  naar haar 
mening de moeilijkheden in November en December 1944 tussen 
een aantal Ministers en de chef staf Militair Gezag mede haar oorzaak 
hebben gevonden in een te geringe geneigdheid van d e  i n  Nederland 
vertoevrnde Ministers om in regelrecht contact met de  chef staf, zo 
nodig te Brussel, deze te noodzaken een dirigeren van de secties van 
het Militair Gezag door de  Ministers te  aanvaarden. D e  commissie 
is van oordeel, dat  indien de  Ministers niet naar Brussel wensten te 
gaan o m  overleg met het aldaar grvestigde Militair Gezag te  plegen, 
zij, gezien de belangrijkheid van de  zaak, terstond gezamenlijk naar 
Londen hadden moeten gaan o m  ecn aanwijzing van de  Regering 
aan de  chef staf in de  door hen gewenste zin uit te  Iokken. D e  com- 
missie kan zich niet aan de indruk onttrekken, dat  de  in  Nederland 
vertoevende Ministers zich bij het bepalen van hun houding in te  
sterke mate - zonder tot positieve daden te komen - hebben laten 
beïnvloeden door gevoelens van wrevel tegenover de  chef staf Mili- 
tair Gezag, van wie zij reeds weinig medewerking hadden onder- 
vonden o m  hun overkomst naar het bevrijde gebied te bevorderen. 
Bovendien had de  heer Kruls in een brief van 12 November 1944 aan 
de Minister-president gewezen op het in zijn ogen onwenselijke van 
zulk een overkomst en dat  in bewoordingen, die van een ambtenaar 
op een zo hoge post tegenover de Regering allerminst verwacht had- 
den kunnen worden. 

D e  con~missie kan dan ook zeer wel begrijpen, dat  deze brief van 
generaal Kruls in de Ministerraad is gekwalificeerd met het woord 
,,insubordinatiefl en zij kan het alleen maar betreuren, dat  de Re- 
gering hierop niet o p  krachtiger wijze herit  gereageerd. D e  zaak is 
echter afgedaan in een onderhoud op 21 November 1944 tussen de  
Minister-president en de Minister van Oorlog enerzijds en de  heer 
Kruls anderzijds, waarbij deze laatste zijn verontschuldigingen heeft 
aangeboden en uitdrukkelijk verklaard heeft, dat  er omtrent d e  ver- 
houding tussen Regering en Militair Gezag, zoals deze was vastgelegd 
in artikel 3 van het B.B.S.B., generiei verschil van maning bestond 
en dat  llij zich volledig aan de  daaruit voortvloeiende consequenties 
onderwierp. H o e  weinig effectief deze wijze van afdoening was, 
bleek wel uit de  daarop volgende weekrapporten van de  chef staf 
Militair Gezag van 1 en 8 December 1944, waarin dezelfde toon 
als in de brief van 12 Noveinber 1944 was te  beluisteren. 

Een andere kwestie is, of, indien de in  Nederland vertoevende 
Ministers pogingen zouden hebben gedaan om het hierboven be- 
doelde contact met de  secties van het Militair Gezag te Brussel o p  
te  vatten, generaal Krt~l;. daaraan destijds loyale medewerking zou 
hebben verleend. Immers in zijn brief van 12 November 1944 noemt 
hij de  neiging van de  Ministers o m  bij gebrek aan departementaal 
personeel zich te bedienen van de hulp van personeel van het Mili- 
tair Gezag, ontoelaatbaar. D e  secties - zo vervolgt gsneraal Kruls 
in die brief - zijn onvoldoende van samenstelling en moeten nog 
verder uitgebreid worden. Zij kunnen niet tevens ten dienste staan 
van de  Ministers, tot wier departementen een deel van het personeel 
vóór de  vorming van de staf Militair Gezag heeft behoord. O m  
grote verwarring te voorkom-,n moet hij de  eis stellen, dat aan het 
personeel van de  staf Militair Gezag uitsluitend door hem e n  niet 
door de Ministers orders worden gegeven. 

E r  was op deze wijze e2n ernstige tegenstelling ontstaan tussen 
de  in Nederland vertoevende Ministers en de chef staf. O p  17 
December 1944 schrijven deze Ministers een brief aan de  Minister- 
President, waarin zij implicite te kennen geven, dat aan generaal 
Krzds ontslag moet worden verleend. Op 3 Januari 1945 komt 
de  heer van Heuven Goedharr in een nota aan  de  leden van de  
Ministerraad tot eenzelfde conclusie. Deze schrifturen vinden haar 
oorzaak vooral in de  moeilijkheden, welke de Ministers in  het be- 
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vrijde gebied hebben ondervonden en waardoor zij zich niet in staat 
achtten hun taak op die wijze te vervullen als zij met hun verant- 
woordelijkheid in overeenstemming oordeelden. 

Men ziet aldus de moeilijkheden tussen de Regering en de chef 
staf zich bij voortduring vergroten. Enerzijds op grond van de ver- 
houdingen, zoals die in het bevrijde gedeelte des lands lagen en ander- 
zijds door een optreden van de chef staf tegenover de Regering, dat 
niet anders dan als ongepast gekwalificeerd kan worden. Dat in deze 
moeilijke materie de Minister van Oorlog, die in de eerste plaats was 
aangewezen als intermediair tussen de Regering en de chef staf, alleen 
niet een afdoende oplossing heeft kunnen vinden, acht de commissie 
begrijpelijk. Zij heeft echter tot haar leedwezen bij de reconstructie 
der feiten niet kunnen constateren, dat in het bijzonder deze Minister 
krachtige pogingen daartoe heeft gedaan, noch dat hij in deze moei- 
lijkheden tussen zijn medeleden in het Kabinet en de chef staf in 
voldoende mate het gezag der Regering heeft gesteund. 

Toegegeven kan worden, dat de Minister van Oorlog ook niet de 
meest aangewezen Minister was om als intermediair tussen de Re- 
gering en het Militair Gezag te dienen. In tegenstelling toch tot de 
gevallen, waarin toepassing van de wet van 1899 heeft plaats ge- 
vonden en waarbij deze toepassing overwegend in verband inet mili- 
taire belangen geschiedde, heeft het Militair Gezag van September 
1944 tot Maart 1946 zich bezig gehouden met vrijwel alle onder- 
delen van de staatszorg. Slechts een Minister, wiens gehele arbeid 
gericht was geweest op de coördinatie van al de belangen. die zijn 
ambtgenoten hadden te behartigen, zou deze taak van intermediair 
hebben kunnen vervullen en ook dan nog was dit een bijna on- 
mogelijke taak geweest. Het voorgaande wordt misschicn nog wel 
het beste hiermede geillustreerd, dat, toen na de algehele bevrijding 
des lands het Kabinet weer regelmatig in zijn geheel kon bijeen- 
komen, de chef staf Militair Gezag steeds de vergaderingen van de 
Ministerraad bijwoonde. 

Intussen werden de moeilijkheden nog verscherpt door de brieven 
van 1 en 5 Januari 1945 van de heer Kruk aan de Minister van 
Oorlog, waarvan de laatste een reflex was op besprekingen op die 
datum tussen de Voorzitter van de Raad van Ministers en de Mi- 
nister van Oorlog met de chef staf Militair Gezag. In deze brief 
schrijft de heer Kruis: 

,,Indien het in de bedoeling van den Raad van Ministers ligt, 
om als voorwaarde van mijn handhaving als chef staf Militair 
Gezag een verklaring van loyaliteit aan de Regeering te vragen, 
dan moet ik vaststellen, dat ik niet bereid ben een dergelijke 
verklaring af te leggen." 

Blijkbaar heeft de heer Kruls het in de bespreking van 5 Januari 
1945 naar voren gebrachte verlangen van de Regering, dat de chef 
staf Militair Gezag zich onvoorwaardelijk zou schikken naar de 
directieven van de Regering, opgevat a h  een verzoek om een uit- 
drukkelijke verklaring van loyaliteit aan de Regering af te leggen, 
waartegen hij dan verder in zijn brief bezwaren ontwikkelt op grond 
van het feit, dat hij reeds de eed als officier heeft afgelegd. De 
commissie heeft v001 dit bezwaar begrip, doch is van oordeel, dat 
er voor de heer Kruls, gezien al hetgeen er aan was voorafgegaan, 
geen enkele reden was om het door de Regering in meergemeld 
onderhoud tot uitdrukking gebrachte verlangen te interpreteren in 
de zin als hij heeft gedaan. 

In een schrijven van 19 Januari 1945 van de Voorzitter van de 
Raad van Ministers aan de heer Kruls, dat echter eerst op 7 Februari 
d.a.v., dus na de ontslagaanvrage van het Kabinet, verzonden is, 
wordt voor het eerst met niet te miskennen duidelijkheid tegenover 
de chef staf Militair Gezag gereageerd en een ernstige aanwijzing 
tot de generaal gericht. Deze aanwijzing heeft het gewenste gevolg 
gehad. Immers bij schrijven van 12 Februari 1945 blijkt de heer 
Kruls niet meer te persisteren bij zijn herhaaldelijk geuite voor- 
nemens om ontslag te nemen. 

De commissie heeft in 5 2 van dit hoofdstuk de voornaamste 
inhoud opgenomen van een aantal brieven van de heer Kruls van 
vóór September 1944. toen hij nog hoofd van het Bureau Militair 
Gezag was. Daaruit blijkt, dat ook in die periode de heer Kruls 
meermalen met ontslag heeft gedreigd. In Augustus 1944, vlak voor 
het binnenrukken van de geallieerde troepen in Nederland, was er 
op deze wijze weer een ernstige crisis ontstaan, die kennelijk be- 
zworen is, doordat kort daarop de  bevrijding een aanvang nam. 
Gedurende al die jaren, zowel vóór September 1944 als daarna, 
treft men in de  correspondentie van de heer Kmls met de Regering 
voortdurend op gezette tijden zulke toespelingen op het nemen van 
zijn ontslag, openlijk of bedekt, aan. De Regering blijkt daarvoor 
steeds te zijn geweken. Hierin ziet de commissie een van de belang- 
rijkste oorzaken van de steeds groeiende moeilijkheden. Immers de 
eerste maal, dat de Regering onomwonden een ander standpunt heeft 



ingenomen, nl. in haar brief van 19 Januari 1945, heeft tot gevolg, 
dat de heer Kruls bij zijn verzoek om ontslag niet meer persisteert. 

De commissie heeft met groot leedwezen deze gang van zaken 
moeten constateren. Vooral in de verhoudingen van na September 
1944, toen de geallieerde troepen op Kederlands gebied streden en 
het Militair Gezag het hoogste hier te lande aanwezige orgaan was, 
dat de Regering vertegenwoordigde, kunnen deze moeilijkheden tus- 
sen de Regering en de chef staf Militair Gezag niet anders gekwali- 
ficeerd worden dan als een hoogst ernstige gezagscrisis. Zulk een 
crisis tussen de hoogste organen van het Staatsgezag ten tijde van 
de overgang van bezetting naar bevrijding, waarbij rekening gehouden 
morst worden met de mogelijkheid van revolutionnaire situaties, 
kon de ergste gevolgen met zich gebracht hebben. Generaal Kruls 
treft hierin, naar de mening van de commissie, grote schuld. Uit 
zijn in de loop van de jaren gebleken houding spreekt een mentali- 
teit, die de commissie ten sterkste afkeurt. Tekenend is in dit ver- 
band zijn opmerking voor de commissie, dat de uiteindelijke af- 
doening op een later tijdstip van deze zaak blijkbaar ,,de liquidatie 
van een post was, die nog oprnstond". 

De commissie moet hier echter onmiddellijk aan toevoegen, dat 
haars inziens de Regering in deze nog groter schuld treft. Immers 
het was haar taak geweest om het hoofd van het Bureau Militair 
Gezag en later de chef staf Militair Gezag terstond in duidelijke 
bewoordingen kenbaar te maken, hoe de verhouding tussen de 
Regering en deze functionaris behoorde te zijn en, indien aan deze 
aanwijzing niet dadelijk op loyale wijze gevolg was gegeven, ontslag 
te doen volgen. 

De verdediging, in het bijzonder door de heren Gerbraridy en van 
Lidth de Jezide, destijds Minister-president en Minister van Oorlog, 
dat generaal Kruls onvervangbaar was en dat hij zo'n grote waar- 
dering genoot bij de geallieerde autoriteiten, kan de commissie niet 
aanvaarden. Het zou zonder enige twijfel moeilijk geweest zijn om 
voor generaal Kruls, wiens capaciteiten de con~missie gaarne erkent, 
een geschikte opvolger te vinden, doch de coinmissia acht het on- 
aannemelijk, dat in bevrijd Nederland of daarbuiten niet iemand te 
vinden zou zijn geweest voor deze functie, waarbij de commissie 
als haar mening wil geven, dat de keuze niet beperkt had behoeven 
te blijven tot een beroepsofficier. De werkzaamheden van het hoofd 
van het Militair Gezag waren van dien aard, dat even goed een 
burger - zij het dan gemilitairiseerd - daarmede beiast had kun- 
nen worden. 

Bij de behandeling van deze gehele aangelegenheid heeft de Re- 
gering naar de mening van de commissie te ved uit het oog verloren, 
dat de handhaving van de juiste gezagsverhoudingen een zaak is, 
die boven alles gaat. Zeker in een tijd, als op het moment van de 
bevrijding van Nederland was aangebroken. 



XIII. De  strijd om de arrestatiebevoegdheid 

# 1. Verklaringen van de zijde van de Binne~ilar~dse Strijdkrachten 

81825 (van Houten) 

l)  Vgl. bijlage 136. 

Mr. Ch. H. J. F. van Houterz, destijds officier bij het B.I. en gedeta- 
cheerd bij de staf van de bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten, 
verklaart, dat hij met betrekking tot het vraagstuk van de arrestatie- 
bevoegdheid een kort memorandum heeft opgesteld, waarvan de 
tekst als volgt luidt: 

,,Toen ik in September 1944, een paar dagen na de geallieerde 
luchtlandingen bij Arnhem, Nijmegen en Son, als gevolmachtigde 
van de Bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten voor aange- 
legenheden der kort tevoren opgerichte Binnenlandse Strijd- 
krachten te Eindhoven aankwam, waren Eindhoven en het be- 
vrijde gebied van Zuid-Nederland frontgebied, n.l. corridor naar 
Arnhem. 

De geallieerden, i.c. de Engelsen, hadden belang bij het in ver- 
zekerde bewaring stellen van personen, die de krijgsverrichtingen 
schade konden toebrengen of geacht konden worden hiervoor 
gevaarlijk te zijn. 

De geallieerde militaire autoriteiten beschouwden dit als in 
wezen behorende tot de taak der opererende legers, doch wilden 
rekening houden met het feit, dat krachtens bepaalde inter- 
geallieerde afspraken met Nederland zulks was gedelegeerd aan 
Nederlandse instanties, mits zulks naar hun genoegen zou ge- 
schieden. 

Met opzet wordt hierbij mede gewag gemaakt van personen, 
die geacht konden worden voor de krijgsverrichtingen een gevaar 
op te leveren, om er de nadruk op te leggen, dat in deze begin- 
periode onze geallieerden in dit opzicht grote belangstelling 
hadden voor alles wat met collaboratie met Duitsers ei1 N.S.B. 
samenhing in de ruimste zin des woords. Eerst later is deze 
belangstelling verflauwd. 

Toen ik slechts enkele dagen te Eindhoven was, werd ik be- 
naderd door de Security-instanties van het aldaar opererende 
Britse leger, die mij te kennen gaven, dat naar hun smaak van 
de arrestatie van de hierboven bedoelde groepen van personen 
veel te weinig werk werd gemaakt. Wel meenden zij te weten, 
dat deze taak aan Nederlandse instanties was gedelegeerd, doch 
zij merkten te weinig van de resultaten, dan dat zij daarmede 
genoegen Itonden nemen. Daarom kwamen zij bij mij, als ver- 
tegenwoordiger van de Bevelhebber der onlangs in het leven 
geroepen B.S., hulp inroepen, daaraan toevoegende dat, indien 
de Nederlanders in gebreke bleven, zij deze taak op eigen 
schouders zouden nemen met verdere uitschakeling van de Neder- 
landers. 

Ik antwoordde, dat ik wist, dat in beginsel het Militair Gezag 
voor deze taak bij ons was aangewezen en dat zij zich dus eerst 
in verbinding dienden te stellen met genoemde instantie. Hunner- 
zijds kwam toen echter de mededeling, dat zulks was geschied, 
maar dat de medewerking van die kant geheel onvoldoende was, 
hetgeen mij zeer spoedig daarna werd bevestigd in een onder- 
houd terzake met de militaire commissaris, de toenmalige majoor 
Verhoef, die zich beriep op de onmogeiijkheid deze taak naar 
behoren te volbrengen vanwege totale onbetrouwbaarheid der 
politie en ontbreken van verdere gezagsapparatuur. 

Ik meldde de aangelegenheid ook aan mijn chef, de B.N.S., 
die mij machtigde de gevraagde maatregelen te nemen en daarbij 
de B.S. in te schakelen, aangezien hij op het Hoofdkwartier van 
S.H.A.E.F. had vernomen, dat arrestatie van personen, die de 
krijgsverrichtingen konden schaden, tot de taak der opererende 
legers behoorde en derhalve mede tot de taak der onder zijn be- 
velen staande BS.. die immers militaire status hadden verkregen. 

Vandaar, dat in deze eerste phase een voorlopige embryonale 
arrestatie-regeling tot stand kwam, welke trachtte te voorzien in 
de onmiddellijke elsen van dat ogenblik. Genoemde arrestatie- 
regeling, die uitgegeven werd op 25 September 1944, gaat hierbij 
als bijlage. l) 
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Moge achteraf worden toegegeven, dat op deze regeling in 
juridisch opzicht het nodige valt af te dingen, uit het oog mag niet 
worden verloren, dat de tijd ten zeerste drong en er onvoldoende 
beschikking was over technische hulpkrachten. Bovendien zij 
opgemerkt, dat bij de samenstelling de medewerking werd inge- 
roepen van de res.-kapitein der Jagers mr. W. J. van Dijk (thans 
generaal-majoor van Dijk, adjudant-generaal van de Koninklijke 
landmacht), die een bekend advocaat ter plaatse was geweest en 
het stuk in eerste instantie ondertekende, waarna ik er als ge- 
machtigde van de B.N.S. mijn goedkeuring aan hechtte. 

De militaire commissaris distancierrde zich van de aangelegen- 
heid, daarbij te kennen gevende, dat hij er mede genoegen nam, 
dat wij onze gang zouden gaan, aangezien hij er zelf toch niet 
voldoende aan kon doen. 

Intussen is het een feit, dat de onder de druk der omstandig- 
heden geconcipieerde voorlopige regeling nadien tijdelijk enige 
moeilijkheden heeft veroorzaakt met de chef staf M.G., de toen- 
malige generaal-majoor mr. H. J. Kruls. Achteraf was dit mij 
volkomen begrijpelijk, omdat onze instructie zich bewoog op 
een terrein, dat voor een groot deel tot zijn competentie behoorde. 

Ik zeg ,,voor een groot deel", omdat de bevoegdheid van de 
in het veld opererende troepen en dus ook de B.S. om allen, die 
de krijgsverrichtingen schade konden toebrengen, te neutialiseren, 
tot het einde toe als bevoegdheid van deze troepen is erkend 
gebleven. 

Bovendien moge niet worden vergeten, dat het Militair Gezag 
bij gebreke aan betrouwbare politie, niet - en in het begin 
zeker niet - over een eigen gezagsapparaat beschikte. Dit maakte 
de noodzaak om de B.S. ook in de algemene regeling der 
arrestaties te betrekken dus te evidenter. 

Er zijn uitgebreide besprekingen over deze materie gevoerd 
met de Staf M.G.. die uiteindeliik resulteerden in een Arrestatie- 
regeling, die opgenomen werd in de door de Staf B.N.S., Af- 
deling B.S., uitgegeven ,.Algemeene Instructie voor de Binnen- 
landsche Strijdkrachten", dewelke hierbij eveneens wordt overge- 
legd. Genoemde regeling vindt men, met de desbetreffende bij- 
lagen, in Hoofdstuk I11 van dit boekwerkje weergegeven, blad- 
zijden 27 t/m 73. 

Zonder te dezer plaatse op détails in te gaan, zou ik nog op 
het volgende willen wijzen: 

1. In deze moeilijke materie is uiteindelijk overeenstemming 
bereikt met de instantie, die krachtens het B.B.S.B. toenmaals de 
beslissende bevoegdheid terzake bezat. 

2 .  De B.S. zijn in deze regeling icgeschakeld als uitvoerende 
instantie (zie n.l. art. 7 der arrestatieregeling, op blz. 29, over 
de arrestatieploegen van de BS., samenwerkende met betrouw- 
bare elementen van de politie enz.). 

3. De werkzaamheid van de B.S. beperkte zich tot de aan- 
houding. De inbewaringstelling was voor rekening van het M.G., 
c.q. de geallieerde militaire autoriteiten (ingeval van arrestaties 
uit hoofde van operatieve overwegingen). 

4. Beziet men in het bijzonder de regeling voor de arrestaties 
uit operatieve overwegingen (blz. 41), dan vindt men daarin aller- 
lei elementen terug, die tevens kunnen worden aangetroffen in 
de voorlopige regeling van September 1944, bijv.: 

a. arrestatieplicht t.a.v. personen, die de krijgsverrichtiagen 
in gevaar kunnen brengen. Begrijpelijk is intussen, dat de inter- 
pretatie van dit begrip allengs enger werd. 

b. uitlevering aan betrouwbare instanties: betrouwbare Ne- 
derlandse politie, c.q. de BS., c.q. de instanties, door het 
M.G. aangewezen, of de geallieerden. 

c. het behouden blijven van het bijzonder karakter van front- 
gebied hetgeen volledig sloeg op de situatie in bevrijd Nederlands 
gebied in September 1944. 

5 .  In gemeenschappelijk overleg is tenslotte een regeling tot 
stand gebracht, die zowel het M.G. hielp aan de zo gewenste 
hulpapparatuur, als dat zij de neigingen van de B.S. tot onbe- 
raden handelingen tot een aanvaardbaar minimum beperkte. Er 
is met alle kracht naar gestreefd de contrôle op excessieve aan- 
houdingen in handen te stellen van de instantie, die daartoe door 
de Nederlandse Regering was aangewezen, n.l. het Militair Ge- 
zag, maar die daartoe in den beginne, mede vanwege het on- 
verwachte verloop der krijgsverrichtingen. beslist niet in staat 
was, waardoor ook het treffen van een eerste noodregeling - 
onder Engelse druk - noodzakelijk werd". 

De heer van Houten wijst er op, dat de eerste arrestatieregeling van 
de bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten van 25 September 
1944 was. Op dat moment was het de heer van Houten bekend, dat 
er ook een soortgelijke regeling bestond van het Militair Gezag. nl. 
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de Algemene Lastgeving van het Militair Gezag. l) Hij kende hiervan 
wel de strekking, niet precies echter de inho~~d .  

Op de vraag, of deze twee op elkaar waren afgestemd of niet, zegt 
de heer var1 Houtrlz, dat hij in zijn memorandum getracht heeft te 
doen uitkomen, dat deze voorlopige noodregeling is geboren in de 
allereerste dagen na de bevrijding van E~ndhoven, toen daar natuur- 
lijk nog een chaotische toestand heerste. Het is onder Engelse druk 
geschied, want op een gegeven ogenblik werd hij bezocht door de 
Security-instanties van 2nd Army (Britse tweede leger), zoals in het 
memorandum is vermeld, die zich beklaagden over het feit, dat er 
lang niet voldoende werk werd gemaakt van de arrestatie van ver- 
dachte elementen. Hij heeft hen verwezen naar de militaire commis- 
saris. Hun antwoord was, dat zij daar reeds geweest waren, maar 
van die zijde niet voldoende medewerking hadden, omdat de militaire 
commissaris niet over de apparatuur beschikte om er meer aan te 
kunnen doen. Daarom kwamen zij bij de heer van Houten, want het 
was hun bekend, dat hij namens de bevelhebber der Nederlandse 
Strijdkrachten bezig was met de organisatie en oprichting van de ,,In- 
terior Forces". Zij vroegen, of de heer van Houten hen kon helpen, 
daar zij de zaak anders zelf zouden aanpakken. Zij zouden hem en de 
andere Nederlandse instanties in dat geval moeten uitschakelen, want 
zij waren dan genoodzaakt de aangelegenheid geheel in eigen hand 
te nemen. 

Daarop heeft de heer van Houtcn contact opgenomen met majoor 
Verhoef, die vrijwel o- hetzelfde ogenblik als hij ter plaatse was aan- 
gekomen en onmiddellijk beaamde, dat hij er niet voldoende aan 
kon doen, hetgeen niemand hem kwalijk kon nemen, want hij had 
geen behoorlijk apparaat en stond er practisch alleen voor in een 
zeer verwarde toestand. De heer van Houten heeft aan hem overge- 
bracht, wat de Engelsen wensten. Hieraan heeft de heer van Houten 
toegevoegd, dat hij niet op eigen houtje kon gaan optreden en hij 
heeft daarom contact opgenomen met zijn chef, die bij Brussel zat. 
Van deze kwam het antwoord, dat er inderdaad onmiddrlliik iets aan 
deze zaak moest worden gedaan en dat dit bovendien onder zijn 
competentie viel: hij had er zich bij S.H.A.E.F. van vergewist, dat 
dit mede tot zijn taak behoorde. 

De heer vctn Houteft is zich er natuurlijk van bewust geweest, dat 
de te nemen maatregelen niet klopten met hetgeen in Engeland was 
bepaald. Hij stond echter (n) voor het Engelse verzoek en (h )  voor 
de algemene omstandigheden. Er moest in ieder geval iets gebeuren. 
Men heeft toen die eerste regeling inderhaast opgesteld, d.w.z. zij 
werd gemaakt, zoals hij reeds citeerde, hoofdzakelilk door de heer 
van Dijk, bijgestaan, als de heer van Houten zich goed herinnert, 
door dr. J. Hoekstra, een bekende chemicus bij Philips, die vertegen- 
woordiger van de R.V.V. in het Zuiden was en in die eerste dagen 
van de oprichting van de B.S. hieraan actief medewerkte en hen 
met allerlei bijzondere zaken hielp. De heer Hoekstra had een physiek 
gebrek, dat hem voor enige militaire activiteit ongeschikt maakte en 
heeft zich dus voorlopig gespecialiseerd op dergelijke kwesties. Toen 
deze regeling klaar was - zij werd in een minimum van tijd in elkaar 
gezet -- heeft de heer van Houten er zijn goedkeuring aan gehecht. De 
regeling is toen met grote snelheid verspreid bij de embryonale onder- 
delen van de B.S.. die op dat moment tot stand begonnen te komen. 
Er zijn onmidde!lijk arrestatieploegen gevormd en het resultaat is dan 
ook geweest, dat binnen zeer korte tijd heel veel elementen, waarvan 
werd aangenomen, dat zij gevaarlijk waren of konden zijn, werkelijk 
zijn aangehouden. Deze regeling is dus te Eindhoven ontworpen. De  
Algemene Lastgeving van de chef staf Militair Gezag had cie heer 
va? Hortten niet ter beschikking. Het afstemmen van de nieuwe 
regeling daaroo was dus niet mogelijk. Hij had die lastgeving niet bij 
zich en hij heeft daarover gesproken met majoor Verhoef, die het 
met de heer van Houtc~ii eens was, dat hetgeen van de zijde van de 
B.S. ondernomen werd niet precies 100 W o l g e n s  de regels was. Hij 
zei echter, dat de situatie, waarin men zich bevond, nooit was voor- 
zien. De heer Verhoef heeft dr regeling van de B.S. gezien. De heer 
van Houteli neemt aan. dat deze in het bezit van de Algemene Last- 
geving was en dat hij de beide stukken vergeleken heeft. Practisch 
heeft de heer Verhoef echter geen bezwaar gemaakt; formeel heeft 
hij natuurlijk wel opgemerkt, dat het niet helemaal volgens plan was. 

Men moet zich de toestand in die eerste dagen goed realiseren. 
De B.S. stond op papier, maar moest in werkelijkheid nog worden 
opgericht en geordend. In het begin is dat niet zo eenvoudig geweest, 
want er waren vele groepen in het Zuiden, die eerst op eigen houtje 
opereerden en waarvan pas in de loop van weken en maanden kon 
worden vastgesteld, in welke vorm zij moesten worden gegoten. Er 
waren dus groepen, die in de aanvang vermoedelijk eigenhandig zijn 
opgetreden. Dit kon niemand ter wereld direct radicaal tegengaan, 
want ten eerste maakten de bevrijdingsomstandigheden zulks practisch 
onmogelijk en daarnaast was de reactie eigenlijk volkomen natuur- 
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lijk. Men had hier toch al vier jaar lang over ,,BijltjesdagH gesproken! 
Een van de hoofdbedoelingen van deze eerste regeling is geweest ook 
dit tegen te gaan. Diverse groepen zijn in die eerste weken ontbonden 
op grond van de overweging, dat zij niets te maken haddeli met de 
algemene opzet van de B.S. De heer van Houten acht het niet uit- 
gesloten, dat deze mensen ook aan het arresteren zijn geslagen. Daar- 
van zijn lang niet alle gevallen aan hem of aan zijn collega's ge- 
rapporteerd. 

Het is wel de bedoeling geweest, dat deze arrestatieregeling van 
de B.S. zou gelden voor de B.S. in engere zin. Wanneer men in de 
,,Algemene Instructie voor de Binnenlandsche Strijdkrachten" de ar- 
restatieregeling leest, die later in overleg met het Militair Gezag is 
opgesteld, staat daar op blz. ?S aan het einde van artikel 3: ,,De Bin- 
nenlandsche Strijdkrachten als zoodanig" (,,als zoodanig" is zwart ge- 
drukt). Op het eerste gezicht lijkt het misschien een beetje vreemd, dat 
het er zo staat, maar de opzet ervan was, dat het geen losse groepen 
zouden zijn, maar de officiële Binnenlandse Strijdkrachten. 

De heer van Houten heeft in het begin van die andere groepen zelfs 
veel last ondervonden. Deze mensen opereerden, hij twijfelt er niet 
aan, met de beste wil van de wereld, maar het was ilaturirlijk een 
vollitomen gedesorganiseerd geheel. De uiteindelijke rzgeling, opge- 
nomen in de ,,Algemeene Instructie voor de Binnenlandsche Strijd- 
krachten", steunt op de mede in het instructieboek opgenomen Alge- 
mene Lastgeving en een afzonderlijke beschikking van de chef stnf 
M.G., die beide gedateerd zijn Februari 1945, maar de principiële 
overeenstemming over de coördinatie en te volgen gedragslijn is eer- 
der tot stand gekomen. Hierover zijn nogal lange besprekingen ge- 
voerd. Het was natuurlijk vrij moeilijk om dit goed in elkaar te zet- 
ten, gezien juist de enigszins gecompliceerde verhoudingen. 

Op de opmerking, dat in de periode tussen het ontstaan van de 
eerste regeling van de zijde der B.S. in September 1944 en de tot- 
standkoming van die uiteindelijke regeling het op elkaar inwerken en 
misschien ook wel het elkaar tegenwerken van de bij het arrestatie- 
vraagstuk betrokken partijen, te weten de illegaliteit in het algemeen, 
de Binnenlandse Strijdkrachten in het bijzonder, de vertegenwoordiger 
van het politiestandpunt, de heer Speyart van Woerden, het Mili- 
tair Gezag en de Minister van Justitie, een feit is geweest, zegt de heer 
var1 Houten, dat dit toch niet helemaal het geval is. In het allereerste 
begin was de toestand natuurlijk nogal verward, maar dat is vrij 
gauw opgehouden. Men heeft vrij spoedig een geordend apparaat 
kunnen o~zetten en er is in feite lang gewerkt met deze eerste regeling. 
Voorzover hij het zich kan herinneren, heeft die echter geen bijzondere 
moeilijkheden opgeleverd. De leiding van de B.S. heeft in persoon 
en via de verbindingsofficieren alsmede door de mensen uit de illega- 
liteit en verantwoordelijke BS.-commandanten, die bij hen kwamen, 
en aan wie zij de situatie uitlegden, de opzet van de regeling en de 
te handhaven gedragslijn doorgegeven en men heeft zich daar vol- 
komen goed aan gehouden. 

Met de kwesties, die zich in verband met dit vraagstuk hebben 
voorgedaan tussen de Minister van Justitie, de heer Speyart van 
Woerd'en, de chef staf M.G. en de illegaliteit, heeft de heer van Houten 
persoonlijk niets te maken gehad. Dat is buiten hem omgegaan, maar 
hij heeft er natuurlijk veel van gehoord. Rechtstreeks heeft hij daar 
echter geen bemoeienis mee gehad. Hij weet, dat de heer Speyart van 
Woerden het volkomen oneens was met deze gehele opzet. Toevallig 
heeft de heer van Houten een keer ten huize van de heer Smits van 
Oyen de heer Speyart ontmoet, die hem dat dan ook onomwonden 
gezegd heeft. De heer van Houteiz is daar echter niet op ingegaan. 
Hij heeft gewerkt volgens zijn instructies. Hij kan er natuurlijk wel 
een oordeel over hebben. Zoals men in het begin de politie heeft 
aangetroffen, is hij persoonlijk overtuigd, dat het in die eerste weken 
en maanden niet anders had gekund. Op de opmerking, dat de vraag, 
wanneer men het problezm zuiver wil stellen, echter is: Zou het moge- 
lijk zijn geweest in een relatief korte tijd door uitzuivering van de ver- 
keerde e1ernent.cn en door de politie te reorganiseren onder leiding van 
de goede eIementen met aantrekking van andere goede elementen, 
dit apparaat weer behoorlijk te doen functionneren; zou dat mogelijk 
zijn geweest in een periode van b.v. zes weken of twee maanden? 
verklaart de heer van Houterz, dat dit naar zijn oordeel niet mogelijk 
zou zijn geweest en naar dat van zijn collega's evenmin. Hij wil er dan 
speciaal op wijzen, dat het juist ging om die eerste zes weken, want 
toen zijn practisch alle elementen, die gevaarlijk of zogenaamd ge- 
vaarlijk waren, achter slot en grendel gezet. Die toestand heeft natuur- 
lijk langer dan zes weken geduurd, omdat het Zuiden étappegewijs 
is bevrijd. Dat probleem deed zich dus telkens weer opnieuw voor. 

De heer van Houten begrijpt, dat arresteren o p  zichzelf vrij ge- 
makkelijk is en dat daarna de vraag aan de orde kwam, hoe men de 
zaken moest opzetten; onderzoekcn, hoe men moest schiften, of men 
terecht of ten onrechte had gearresteerd enz., waarbij het hebben van 
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geroutineerde vaklieden een enorme rol speelde, maar hij wil er nog- 
maals op wijzen, dat de rol van de B.S. zich beperkte tot het arres- 
teren, tot de aanhouding dus. Van de zijde van de l3.S. heeft men 
daar van het begin af op gehamerd. Na de aanhouding moesten de 
arrestanten worden overgegeven aan andere instanties, aangewezen 
door het Militair Gezag of de geallieerden, of aan de politie. Wanneer 
men de definitieve arrestatieregeling nauwkeurig leest, dan vindt men 
daarin overal dat element van de politie terug. Dat is er grondig in ver- 
werkt. Op de vraag, of de overschakeling naar een enigermale regel- 
matige toestand eerder plaats had kunnen vinden dan wel of dat in- 
derdaad zo lang heeft moeten duren als het heeft geduurd, zegt de 
heer van Houten, dat hij meent, dat dit vraagstuk eerder terugge- 
bracht moet worden tot de strijd tussen generaal Kruls en de heer 
Speyart van Woerden dan dat de B.S. daarmede te maken gehad 
zouden hebben. Aan die verdere discussie heeft de B.S. helemaal geen 
deel gehad, althans naar zijn weten slechts heel zijdelings. 

Bij het overleg over de totstandkoming van de regeling van Sep- 
tember 1944 is de instemming van het Militair Gezag nodig geweest. 
De heer van Houten wil dit nog even preciseren. D r  eerste reactie 
bij het Militair Gezag te Brussel was er inderdaad een van verwonde- 
ring en onaangename verrassing. Van de zijde der B.S. had men, be- 
houdens zijn contact met de heer Verhoef, niet de gelegenheid gehad 
eerst diepgaand met het M.G. te overleggen. ,,Gij zijt op ons terrein 
getreden!" werd door het M.G. gezegd; die reactie was overigens vol- 
komen begrijpelijk. Het was echter hoofdzakelijk een kwestie van 
theorie, terwijl de toestand en cle Engelsen in het frontgebied om daden 
hadden gevraagd in de kortst mogelijke tijd. Nadat de zaak was uit- 
gelegd, heeft generaal Kruls, die een redelijk man is, de situatie zeer 
gauw ingezien. Hij heeft gezegd: ,,Nu moeten wij de hoofden bij el- 
kaar steken om een behoorlijke regeling te maken, zodat wij op elkaar 
kunnen afstemmen". Hij gaf toe, dat hij de B.S. per se nodig had. 
Deze latere regeling is toen ontworpen van de zijde van Militair Ge- 
zag door de heer SnijrEers en van de zijde van de B.S. hoofdzakelijk 
door de heren Caljé en Six, allen juristen. Het heeft natuurlijk enige 
tijd gevergd om dit goed in elkaar te zetten. Inmiddels was er een 
gentlemen's agreement, dat men, volgens bepaalde hoofdprincipes, 
waarover men het uiteraard spoedig eens was, alvast te werk zou 
gaan. De heer van Houten en de zijnen hebben natuurlijk, aangezien 
hij zijnerzijds in eerste instantie verantwoordelijk was voor hetgeen 
er bij de B.S. in het bevrijde gebied gebeurde, de ontwerpen en be- 
sprekingen nauwkeurig gevolgd. Hij heeft aan zijn mensen opdracht 
gegeven volgens genoemde principes te werken. Af en toe zijn er wel 
eens deraillementen geweest; dat was natuurlijk onvermijdelijk. Voor 
het grootste deel heeft de zaak echter goed gewerkt. 

Op bladzijde 28 onder I, artikel 5, ziet men in de ,,Algemeene 
Instructie voor de Binnenlandsche Strijdkrachten" staan: ,,De ervaring 
in bevrijd gebied heeft geleerd, dat er rekening mee moet worden 
gehouden, dat het in het belang van orde en rust geraden kan zijn 
om de politie gedurende de allereerste tijd na de bevrijding niet als 
apparaat in haar geheel bij de uitvoering van het in bewaring stellen 
in te schakelen. Voorts heeft de ervaring de noodzakelijkheid doen 
zien de illegaliteit in ruime na te  bij de uitvoering dezer maatregelen 
te betrekken". Hierin vindt men ook ten dele de psychologische onder- 
grond van die eerste maatregelen. De keer van Houten legt de na- 
druk op ,,ten dele", want hij kan er niet genoeg op wijzen, dat naar 
zijn mening die zeer ernstige Engelse waarschuwing in de eerste dagen 
heel belangrijk is geweest en de doorslag heeft gegeven. 

Volgens de richtlijnen, zoals deze in de ,,Algemeene Instructie" 
staan, is ook na de bevrijding van het Noorden gewerkt. Zij waren, 
zoals men in de inleiding door de Bevelhebber kan lezen, ook nog 
in het bijzonder aan het Noorden ter opvolging aanbevolen en dus 
mede ten behoeve van dat gebied uitgewerkt, daarbij voortbouwende 
op de in het Zuiden opgedane ervaringen. De regeling werd verdeeld 
in verschillende phasen De eerste phase, ,,Tijdens en onmiddellijk na 
de bevrijding", vindt men op blz. 29. Hier stond uitvoerig om- 
schreven, hoe daarbij te handelen. Daarop volgen: Phase B ,,Vanaf 
het in werking treden van den opsporingsdienst"; Phase C ,,Vanaf 
den dag met ingang van welken de Chef van den Staf Militair Gezag 
heeft bepaald, dat de politie in het rayon van een opsporingsdienst 
voldoende gezuiverd is om haar volle medewerking aan de inbewa- 
ringstellings- en interneeringsmaatregelen te verleenen"; Phase D 
,,Van den dag, waarop het politieapparaat ten volle als hulpapparaat 
van het Militair Gezag optreedt". In al deze phasen is de rol van de 
B.S. zeer nauwkeurig omschreven; die rol vermindert naarmate de 
ene phase in een volgende overgaat. 

Op de vraag, of er misschien aanleiding was geweest om in het 
Zuiden die zaak te bekijken in die zin, dat men had nagegaan, of. 
wanneer het Noorden zou zijn bevrijd en daarmee de oorlog tegelijker- 
tijd ten einde zou zijn, men het daar niet op een andere wijze had 
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kunnen doen, voornamelijk wat betreft de omvang der arrestaties en 
de  organisatie daarvan, antwoordt de heer van Houten, dat  hij ge- 
looft niet voldoende competent te  zijn o m  deze vraag zuiver ie 
beantwoorden. Zijn persoonlijke ervaring en indruk zijn inmiddels, dat  
in het Zuiden, na de eerste kinderziekten, de getroffen regelingen wèl 
goed hebben gewerkt. He t  merkwaardige verschijnsel is nu, dat, 
nadat een perfecte regeling was uitgewerkt en kon worden toegenast 
voor het Noorden, deze daar schijnbaar minder goed heeft gewerkt. 
Waarom dat zo is geweest, kan de heer van Houten niet soecifiek 
beoordelen. Hij zou alleen willen opmerken, dat  men in het Zuiden, 
dat  bij stukjes werd bevrijd, toch moeilijk kon voorzien, hoe die 
bevrijding in het Noorden zou verlooen. Men kon dus zijns inziens 
evenmin verwachten, dat  de gemaakte regelingen bij voorbaat perfect 
afgestemd zouden zijn geweest o p  de geheel andere vorm, welke 
genoemde bevrijding uiteindelijk heeft aangenomen. Men heeft slechts 
zijn best kunnen doen om alles zo goed mogelijk ie voorzien. Hij wil 
in het verband der B S. attent maken OD blz. 62 van de Instructie, 
nl. een bevel van de Bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten voor 
het nog te bevrijden gebied. D a t  was eigenlijk een opdracht aan 
generaal Koot. die was aangesteld tot Commandant B 9. in het nog 
b e ~ e t t e  gebied. Daarin wordt de vorming van een arrestatienroiect o m  
dit alvast voor te bereiden gelast. Men moest zich verder gedragen naar 
de recrelingen. die in het 7ii;den warm uitgewerkt, waarbii het Militair 
Gezag als verantwoordelijke instantie voor de  arrestatienolitiek werd 
genoemd. D e  BS.  waren maar uitvoerenrl lichaam. Dit bevel gaat 
dus uit van de gedachte, dat  bii de  bevriidine van het Noorden de 
arrestatie zelf een functie zou zijn van het Militair Ge-laoc. maar dat  
de Binnenlandse Strijdkrachten in de  vorm van arrestatienloegen hun  
hulo daaraan zouden bijdraeen. Daar  komt het eigenlijk o o  neer. 
Indien men had moeten overwegen, of de cateeorieën voor het Noor- 
den anders hadden moeten zijn dan voor het Zuiden, van b e ~ e r k t e r  
omvang biivoorbeeld, dan zou dat een kwestie van beleid zijn, welke 
door h.et Militair Gezag had moeten worden beslist. 

D e  snionnen en saboteurs werden door de geallieerden gearresteerd, 
maar werden dan overaedra~en aan de  Nederlanders. D e  indruk van 
de heer van Houten is altijd geweest, dat  de  geallieerden zich lovaal 
hebben gehouden aan de afsoraken en hun arrestanten. ten7ij zij ezn 
deroeliike aersoon uitermate belangrijk vonden voor zichielf. aan de  
Nederlanders uitleverden. Het  merkwaardige verschijnsel bij de  ge- 
allieerden is geweest, zoals men heeft kunnen constateren, dat zij in het 
beein iedereen belangrijk vonden en alles wat maar  enigszins ,,ver- 
keerd" kon zijn achter slot en grendel wensten te hebben, maar, naar- 
mate het front zich verwijderde, hun belangstelling onttrokken aan 
alles, wat N.S B.-er was geweest of een aolitiek tintje had gehad. Wan- 
neer men de instructie van Sevtember 1944 inziet, dan  ziet men in de  
aanhef - h.et is niet allemaal even perfect gesteld - het voloende 
staan: ,,vastzetten van de N.S.B -ers, Duitsche oolitieke misdadisers 
en personen, waarvan gevreesd kan worden, dat  zij zullen trachten 
zich door de linies of anders~ins met den vijand in verbinding te 
ste!lenV. Daaronder kon ~rac t i sch ,  toen het front 15 km van Eind- 
hoven verwijderd was, iedereen vallen. Iedere willekeurige N.S.B.-er 
k m  ook door de linies gaan en dus een potentieel gevaarlijk individu 
zijn. 

In de beginperiode was de  heer Hoeksfra belast met d e  uitvoering 
van de  instructie van September 1944, zoals die door de  heer van 
Houten en de heren \jan Dijk en Hoekstra in elkaar was gezet. D e  
laatste was degene, die uitging o m  te controleren, dat  de arrestatie- 
ploegen inderdaad behoorlijk in  elkaar werden gezet. He t  bevrijde 
gebied was toen betrekkelijk klein; het was nog vóór de bevrijding 
van Den Bosch. N a  de  bevrijding van Den Bosch heeft hij een assistent 
aangetrokken, later lid van de staf der B.S., de heer Boekkooi, die 
zich ook persoonlijk met de arrestaties en de contrôle daarop heeft 
bevoeid. In een later stadium is dit onder de directe verantwoorde- 
lijkheid van de verbindingsofficieren van de  B.S. gekomen. Deze heren 
waren speciaal oogeleid om, zodra er een nieuw stuk grondgebied 
bevrijd was, daarheen te gaan om er o p  toe te zien, dat de  zaak 
behoorlijk liep. Er werd dus inderdaad voortdurend contrôle uitge- 
oefend. 

D e  heer Hoeksrra had in de  tijd, toen hij dit werk deed, in het 
begin een benaalde titel in de B S.-formatie. In de Sentemberdagen 
werden de eerste B.S.-eenheden opgericht, onder de  naam van Stoot- 
troeoen en Bewakinestroeoen. D e  heer van Dijk was toen comman- 
dant van de zgn. ,,militaire formaties"; dit is een allereerste benaming 
geweest voor de Bewakingstroe~en, stammende uit het 0.D.-verband. 
D e  commandant van de Stoottroepen in het Zuiden was de heer 
Borghouts, terwijl de  heer van Dijk dus commandant van de  Be- 
wakingstroepen is geworden. D e  heer Hoekstra werd in eerste in- 
stantie tot ondercommandant van de  Stoottroepen benoemd, aan- 
gezien hij vertegenwoordiger was van de R.V.V., die een strijdbare 
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groep was en die de B.SAeiding dus ondergebracht had in het direct 
strijdbare gedeelte van de B.S. Aangezien hij door het reeds genoemde 
physieke gebrek echter niet in staat was een actieve militaire rol 
op zich te nemen, heeft hij zich met allerlei andere taken belast, 
waaronder deze. Dit is in de eerste tijd zijn belangrijkste werk geweest 
en practisch ook zijn hoofdtaak gebleven. 

Dr. J. Hoekstra verklaart, dat hij na de bevrijding van het Zuiden 
van het land is begonnen als waarnemend commandant van de 
'Binnenlandse Strijdkrachten bezuiden de grote rivieren. 

Op 30 September 1944 is hij voor het eerst te Brussel geweest bij 
het stafkwartier van de Prins, in hetzelfde gebouw als waarin het 
Mditair Gezag zat. Hij heeft nog een papier, waarin hij nog ,,Han" 
wordt genoemd. Men heeft toen de gewoonte gehad om elkaar nog 
bij de schuilnaam te noemen met het oog op de toestand boven de 
rivieren. De inhoud van dit papier is als volgt: ,,Hun heeft zijn functie 
van waarnemend commandant der Stoottroepen bezuiden de grote 
rivieren neergelegd en is door mij benoemd tot gevolniachtigde voor 
het treffen van regelingen met de Nederlandse autoriteiten. Hij blijft 
bevoegd beschikkingen te treffen aangaande het arrestatiewerk der 
Stoottroepen en is hiervoor verantwoording aan mij verschuldigd. 
Bij mijn ontstentenis kan hij betreffende bovengenoemde werkzaam- 
heden zelfstandig beslissen na overleg met de waarnemend comman- 
dant". Deze brief is getekend door ,,Peterv, dat is de heer Borghouts. 
Deze brief is gecontrasigneerd door mr. Ch. H.  J .  F.  van Houten. Het 
stuk is van 15 October 1944. 

Later is hij benoemd tot kapitein bij het Militair Gezag; zijn aan- 
stelling als zodanig, getekend door generaal Kruls, is gedateerd 14 
Februari 1945. Van 15 October 1944 tot 14 Februari 1945 heeft hij 
bij de Binnenlandse Strijdkrachten de  functie bekleed, waarvan hij 
de omschrijving boven heeft gegeven. 

Van het begin af aan is samengewerkt met het Militair Gezag. Het 
eerste papier, dat is uitgegeven om enige regelmaat te krijgen bij de 
arrestaties, is reeds uitgegeven en medegetekend, naar hij meent, door 
de militaire commissaris te Eindhoven, de heer Verkoef .  De verant- 
woordelijkheid van de heer Hoekstra t.a.v. arrestaties en arrestatie. 
bevoegdheid strekte zich uit tot het gehele bevrijde Zuiden. Van de 
zijde van de Binnenlandse Strijdkrachten was hij belast met deze taak. 
Zijn tegenspeler bij het Militair Gezag was in de eerste ulaats de 
staf van generaal Kruls. de latere kolonel Snijders dus. Deze was 
hoofd van de afdeling Juridische Zaken. Met de politiesectie heeft 
de heer Hoeksfra weinig te doen gehad, alleen hier en daar technisch 
voor een bepaald geval met de afdeling van de heer Derksema. Men 
heeft van het begin af aan getracht om de dingen uit elkaar te 
houden. Voorzover er besprekingen hebben plaats gehad, heeft de 
heer Hoeksfra die in het algemeen met de heer Snijders gevoerd. De 
grote beslissingen echter zijn genomen in besprekingen met de Prins 
en generaal Kruls. De heer Hoekstra is ook bij die laatste bespre- 
kingen tegenwoordie geweest. De heer Snijders was daar uit de aard 
van de zaak ook bij. De voorbereidende besprekingen hadden dus 
tussen de heer Snijders en hem plaats en de besurekingen. waarbij 
beslissingen werden genomen, geschiedden in tegenwoordigheid van 
Prins Bernhard en generaal Kruls. De voorbereidingen tot de be- 
qliqsingen van het Militair Gezag zijn grotendeels gevoerd door de 
officieren van die sectie, door kanitein Ballot en enkele anderen. Dan 
was er nop een derde partij, namelijk de Gemeenschap vanoud-Illegale 
Werkers. Ook de procureur-generaal en de Minister van Justitie waren 
er bij betrokken, maar men meende, dat men met hen geen contact 
moest houden, omdat men alleen te maken had met het Militair Ge7ag 
als vertegenwoordiger van de Regering. Bij de Binnenlandse Strijd- 
krachten waren er geen andere functionarissen, die zich op het niveau 
van de heer Hoekstra of eventueel hoger niveau met dit vraagstuk 
bezig hielden. De heer Hoeksfra zou wel zeggen, dat hij, wat dit 
probleem betreft, eigenlijk de onmiddellijke adviseur van Prins Bern- 
hard was. Ook de heer van Houten had hier nog iets mee te maken. 
Hij heeft de eerste zaken allemaal gecontrasigneerd. In het begin was 
de arrestatie een militaire zaak van de Binnenlandse Strijdkrachten. 
De heer Hoekstra had toen in het begin als contactpiint en superieur 
in de staf van Prins Bernhard de heer van Houten, die speciaal het 
contact met de illegaliteit onderhield. 

Van begin 1944 af was de heer Hoeksbra commandant-Zuid van de 
Raad van Verzet. Een paar dagen voor de inval, de bevrijding, is hij 
door Jan Thijssen als zodanig afgezet, met de benoeming tot lid voor 
het Zuiden van de Uitvoerepde Raad of hoe dat werd genoemd; dat 
kan hij zich niet meer precies herinneren. De heer van der Gaag weet 
hier alles van af. De  heer Hoekstra had namelijk een conflict gehad 
in de Raad van Verzet over organisatorische kwesties. Ondanks die 
afzetting, die gelooft hij, in illegaal verband wel juist, wel ,,wettelijkm 

was, was hij toch de eerste man in het Zuiden gebleven. Hij had dus 
de taak om te proberen mede te werken tot het éénmaken van de 
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strijdende illegaliteit. Hij had geregeld contact met de leiders van de 
Knokploegen, in de laatste tijd Boughouts, vóór die tijd een zekere 
,,van Danz", wiens werkelijke naam de heer Hoekstra niet kent, maar 
die te Rotterdam is gesneuveld. Direct daarna heeft hij dus eigenlijk 
de Raad van Verzet ingebracht in de Binnenlandse Strijdkrachten en 
als zodanig is hij benoemd tot waarnemend commandant, wat een 
beetje gek was, omdat hij sterk mank is en dus eigenlijk geen mili- 
taire functie kon bekleden. 

Toen bevond hij zich dus als bijna enige intellectueel van een 
beetje hoger niveau, die gewend was enige leiding te geven, in dit 
geheel en heeft hij zich alleen om die reden, hoewel hij scheikundige is, 
begeven in deze angstige materie. Een paar inaanden heeft hij dus 
niets anders dan juridische zaken behandeld. Dit is dus een soort 
van apologie, want hij zat zelf in die tijd met zijn positie in. 

Direct na de bevrijding werd er overal gearresteerd. Er  was vrees 
voor bijltjesdag en men dacht hiertegen te moeten optreden, omdat 
zoiets op chaos zou uitlopen, De heer Hoekstua kreeg daarbij de volle 
leiding van de heer Borghouts, die hij altijd een reuze flinke vent 
gevonden heeft. Zij hebben eerst te Eindhoven geprobeerd orde op 
zaken te stellen. Zij kregen toen I-iet pijnlijke conflict, dat de O.D. had 
gedacht, dat hij de hele leiding in handen zou krijgen, terwijl in werke- 
lijkheid die leiding aan Militair Gezag toegezegd was. Door de actieve 
illegalen werd de O.D. niet voor vol aangezien, omdat hij niet had 
gevochten. Te Eindhoven heeft de heer Hoekstra dadelijk verbinding 
tot stand gebracht met een soort politionele sectie, die de O.D. reeds 
had voorbereid. Die samenwerking is werkelijk volkomen geweest. 
Van die kant waren er ook enige juristen, mr. Stallnert en de octrooi- 
gemachtigde, ir. Los, die met de heer Hoekstru samen in die eerste 
tijden hebben geholpen om aan de instructies een beetje vorm te 
geven: want er moesten zo snel mogelijk instructies uitgaan naar de 
verschillende groepen van de illegaliteit, opdat zij niet los en vast 
haren gingen afscheren, gingen arrestera, goederen in beslag nemen 
enz. Zij hebben met dat kleine groepje mensen verschrikkelijk hard 
gewerkt en ongetwijfeld is het niet zonder fouten gegaan, maar dat 
kon ook niet. Men moet niet vergeten - dit moet de heer Hoekstra 
erbij zeggen voor mensen, die die tijd niet zelf hebben meegemaakt - 
dat zij betrekkelijk weinig steun konden krijgen van de politie. Er 
was een aantal politiemannen, die meegedaan hadden aan het verzet, 
en dit aantal is naar voren gehaald bij het arrestatiewerk. De politie 
als zodanig was volkomen gedesorganiseerd. Dit is dan ook de oor- 
zaak geweest van het grote conflict met de heer Speyart van Woerder?, 
met wie de heer Hoekstra heel lange gesprekken heeft gehad en wie 
het eigenlijk helemaal niet naar de zin was, dat het meeste door leken 
gebeurde. Zij waren ervan overtuigd, dat het niet anders kon. Men 
moest een groot aantal leken inschakelen om geen chaos te krijgen. 
Het is wel een onoverzichtelijke zaak geworden, maar er zijn gecn 
vreselijke dingen gebeurd. Dat is dan, wat zij menen voor elkaar te 
hebben gekregen. 

Sprekende over richtlijnen, welke met betrekking tot deze materie 
zijn uitgegaan, zegt de heer Hoekstra, dat het B.B.S.B. niet bekend 
was en ook niet in voldoend aantal exemplaren aanwezig was die 
eerste dagen. Er was natuurlijk helemaal geen sprake van, dat dit direct 
kon worden doorgevoerd. Bovendien was het voor de leken niet lees- 
baar. Men moest dus eenvoudige voorschriften hebben, zoals b.v. de 
eis, dat voor elke gearresteerde een getekende verklaring van beschuldi- 
ging aanwezig moest zijn. Zij hebben dat zo snel mogelijk verspreid. In 
het begin zijn de mensen gewoon los en vast opgepakt zonder dat 
iemand wist waarvoor. Men heeft tegelijkertijd moeten proberen om 
de plaatsen, waar de mensen werden ondergebracht, geregeld te 
krijgen. De mensen moesten niet slecht worden behandeld enz. Men 
heeft moeten instrueren, dat meisjes, die alleen maar met moffen 
hadden omgegaan, niet moesten worden gearresteerd; hoogstens, 
wanneer dat nodig was voor de algemene rust, moesten zij tijdelijk 
worden ondergebracht in een bewaarplaats. Die richtlijnen heeft men 
helemaal in het begin opgesteld. Majoor van liouterz heeft daaraan 
medegewerkt. Men heeft die richtlijnen later) zien aan de militaire 
comn~issaris. De heer I ioeks t~u  weet niet, of hij deze heeft inede- 
ondertekecd, want hij heeft er geen copie meer van, maar dat zal op 
Militair Gezag nog wel na te gaan zijn. Die richtlijnen zijn gestencild 
en verspreid. Dat waren richtlijnen, die waren bedoeld voor het gehele 
Zuiden. Zij werden gegeven vanwege de Bevelhebber der Nederlandse 
Strijdkrachten. De enige reden kon dus zijn: de militaire doeleinden. 

De heer Hoekstra is de 20e Septeinber 1944 te Brussel geweest en 
hij heeft toen over het B.B.S.B. en de daarop gebaseerde uitvoerings- 
voorschriften niets gehoord. Het heen en meer komen was ontzettend 
moeilijk. Hij hee~ft pas op het einde van die maand de generaal te 
Maastricht getroffen. Dat ging niet zo een-twee-drie. Bovendien 
waren de regels, die zij opstelden, in overeenstemming met de offi- 
ciële richtlijnen van het B.B.S.B. Daarvoor hadden zij immers al dade- 
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lijk in het begin contact met de militaire commissaris. Hetwaren eigen- 
lijk uitvoeringsregels: hoe moet men die mensen oppakken en waar- 
voor? Op de vraag, of die categorieën wel behoorlijk op elkaar waren 
afgestemd in beide regelingen, antwoordt de heer Hoekstra, dat daar 
een weinig verschil in is geweest; de bewoordingen waren natuurlijk 
anders en daarom hebben zij dit later allemaal met elkaar in overeen- 
stemming gebracht, wat vrij goed is gelukt. Eigenlijk gelooft hij, dat 
er op dat punt in de practijk helemaal geen moeilijkheden zijn ge- 
weest. Er waren wel bepaalde dingen, die moeilijkheden hebben ge- 
geven. Men heeft b.v. direct in het begin al gezegd, dat men onder- 
scheid moest maken tussen arrestanten en mensen, die inen in ver- 
zekerde bewaring stelde. Er is een aantal mensen geweest, die men 
een korte tijd moest vastzetten, die later waarschijnlijk helemaal niet 
vervolgd zouden worden, maar dat moest alleen om de rust te her- 
stellen. Dat was b.v. met de moffenmeiden het geval. In de meeste ge- 
vallen zouden die mensen helemaal niet gestraft worden, maar de 
volkswoede was er hevig tegen, zodat het beter was, dat zij werden 
vastgezet. Dit onderscheid is later weggevallen, omdat dat niet was 
voorzien in het B.B.S.B. 

Men heeft ook vrij veel moeite gehad met het arresteren van be- 
paalde mensen, die de geallieerden, meestal de Engelsen, vrij wilden 
hebben. Dat ging zo b.v. met burgemeesters in een paar gemeenten 
rondom de vliegvelden bij Uden. De geallieerden meenden, dat zij die 
mensen nodig hadden, terwijl die mensen zich werkelijk hadden mis- 
dragen. Zij moesten dus worden vastgezet. 

Later heeft het Militair Gezag op grond van het B.B.S.B. gearres- 
teerd. Toen de corridor-toestand verdween, moest de zaak overgaan 
naar het Militair Gezag. Daar heeft de heer Hoekstra het meeste 
werk aan gehad: om het over te laten gaan. De grote kracht, die het 
eigenlijk tegen wilde houden, was de illegaliteit zelf. De heer Hoekstra 
heeft in die tijd een conflict gehad met alle betreffende instanties 
behalve met de Prins. Ook met het Militair Gezag heeft hij geen echt 
conflict gehad, alleen hebben zij de heer Hoekstra later laten staan. 
Dat was echter juist van Militair Gezag-standpunt. Dat was zo'n 
ingewikkelde zaak, met zoveel spanningen. Hij was een tijdje het 
zwarte schaap. Hij gelooft ook, dat er een bepaalde kwestie in het 
Kabinet is geweest, die hier verband mee gehad heeft, in de grond 
niet met zijn persoon, maar wel met het conflict tussen generaal 
Kruls en de Minister. Hoe de heer Hoekstra het zwarte schaap door 
dat conflict tussen generaal Kruls en de Minister werd, is duidelijk, 
omdat speciaal van de zijde van de procureur-generaal dit gehele op- 
treden van de illegaliteit op het gebied van de opsporing buitenge- 
woon onplezierig werd gevonden. Hij wilde dat weg hebben. Van de 
andere kant vond de illegaliteit, dat de heer Hoekstra veel te veel 
overliet en langzamerhand liet wegnemen uit hun handen naar de kant 
van het Militair Gezag. Er was geen enkele partij, die tevreden was 
over de lijn, die de heer Hoekstra volgde. Op het laatst, 9 April 1945, 
heeft de generaal de heer Hoekstra een heel vriendelijk briefje ge- 
schreven, waarmee hij uit zijn functie, nl. van hoofdinspecteur van de 
Centrale Opsporingsraad (C.O.R.), werd ontheven. De functie zelf is 
later opgeheven. Toen de heer Hoekstra in Februari 1945 bij het 
Militair Gezag kwam, was er reeds enige tijd tevoren een bepaalde 
regeling inzake de arrestatiebevoegdheid tussen de verschillende 
partijen tot stand gekomen. De functie, die hij als hoofdinspecteur 
van de C.O.R. heeft vervuld, was een functie, die voortvloeide uit 
de beschikking van de chef staf M.G. van 10 Februari 1945 tot in- 
stelling van de Centrale Opsporingsraad. Deze functie was hoofd- 
zakelijk bedoeld voor de opleiding van een aantal officieren en daar- 
mede het overgeven van de ervaring, opgedaan vóór de bevrijding 
van het Noorden. 

Op de vraag, hoe de heer Hoekstra thans, zich zoveel mogelijk 
losmakende van zijn eigen standpunt van toen, de tegenstellingen 
ziet; wat de problemen waren en waarorn men niet direct tot een 
regeling kon komen, zegt hij, dat hij dit helemaal ziet als een kwestie 
van zich niet snel genoeg kunnen indenken in de situatie. Er zijn vak- 
mensen, politiemensen, gewezst, die wisten, dat men dit moeilijke 
werk aan vaklui moest overlaten en die zich niet realiseerden, hoe- 
zeer het politie-apparaat was gedesorganiseerd. Zij hadden nooit een 
hoofd van politie in een kleine plaats meegemaakt, die eenvoudig 
zat te beven, toen hem werd gezegd, dat hun burgemeester toch maar 
tijdelijk moest worden opgesloten, omdat hij zulke rare dingen had 
gedaan. Zij konden zich dat niet voorstellen. Men kreeg van som- 
mige plaatsen klachten van de illegaliteit, dat die en die, die toch dat 
en dat hadden gedaan, helemaal niet waren gezocht, omdat de politie 
e-nvoudig niets deed uit angst voor hun burgemeester, die niet be- 
paald een helper van de Duitsers, maar dan toch een slappe figuur 
was geweest en nu de zaak toch nog onder de duim had. Dergelijke 
toestanden hebben de autoriteiten aan de overkant zich niet kunnen 
voorstellen. Men wist niet, hoe het eigenlijk hier was. Daar zijn con- 



8 1807 (Hoe kstra) 

81809 (Hoekstra) 

flicten uit voortgekonlen. Iemand als de heer Speyart van Woerdkit 
wist beslist niet, hoe de verhoudingen lagen. Hij had in St. Michiels- 
gestel gezeten. Hij dacht, dat hij nog met zijn politieapparaat kon 
werken, zoals hij dat vroeger had gedaan. Dat was toch beslist niet 
het geval. De heer Hoekstra en zijn mensen waren overal rond 
geweest. Zij hadden gezien, dat de verschillende figuren, die de leiding 
van de politiecorpsen hadden gekregen, allemaal slappe figuren waren. 
Zij waren niet alleinaal verkeerd, maar te slap. De sterken waren er 
al lang op de een of andere manier uitgewerkt of wel uitgelopen. Er 
was geen sprake van, dat er in die plaatsen, waar de politie de over- 
hand had, iets gebeurde. Er was daar een ontzettende ontevreden- 
heid onder de bevolking. Ook het aantal politiemannen was veel te 
gering. De heer Hoekstra heeft nog een schatting van het aantal 
politiemannen, dat nodig was. Dat was dan 100 man op 100000 in- 
woners voor het centrale apparaat. Dat was het ervaringscijfer. Het 
waren natuurlijk geen efficiente mensen, beslist niet. Het waren ont- 
wikkelde leken, die dit werk zolang deden. Er was geen sprake van, 
dat men met het restant van de politie een brgin kon maken. De 
heer Speyart van Woerden heeft daar volgens de heer Hoekstra 
bepaald geen idee van gehad. Hoewel de heer Speyart zelf één brok 
energie was, kon hij dat beslist niet aan. De overtuiging van de heer 
Hoekstra was, en dit is de enige reden geweest waarvoor hij in dit 
werk is gebleven, dat, wanneer er niet iets werd gedaan, er een ge- 
weldige ontevredenheid werd gekweekt. Men had hier en daar al 
de verschijnselen, dat de oud-iliegalen op hun eigen houtje recht 
begonnen te plegen. Dat waren de enige mensen, die iets konden on- 
dernemen in die tijd. Men moet niet denken, dat de geallieerden dat 
onaangenaam was. Zij waren veel ruwer dan met onze mentaliteit 
overeenkwam. Zij lieten de meisjes op straat de hoofden kaalscheren. 
Dat geschiedde op verzoek van de Engelse commandant. De heer 
Hoekstra is ervan overtuigd, evengoed als hij overtuigd is van de 
goede wil van de heer Speyart van Woerden, dat het beslist een geluk 
is geweest, dat deze niet zijn zin heeft gekregen. Dan was er niets ge- 
beurd en dan was er een nog veel grotere chaos ontstaan. 

Op de opmerking, dat, uitgaande van het beeld, dat hij schetste 
van die allereerste tijd, waarin de politie in aantal was gereduceerd en 
ook een zuivering moest ondergaan, de vraag opkomt, waarom men 
van de zijde van de illegaliteit dit standpunt zolang heeft volgehouden, 
terwijl de normale instanties natuurlijk geleidelijk aan weer begonnen 
te werken, zegt de heer Hoekstra: Dat begonnen zij eigenlijk niet. De 
goede krachten en bruikbare eiementen uit de normale instanties wer- 
den overal ingeschakeld in de P.O.D.'s, enz. Zij hebben later de 
P.R.D.'s geheel overgenomen. Hij heeft nog de notulen van een ver- 
gadering van hoofdinspecteurs, waarin staat, dat de inspecteurs erop 
moesten werken, dat de P.O.D.'s zich lieten omzetten in P.R.D.'s. 
De P.R.D. was dus gewoon e-n afdeling van de politie De P.O.D. was 
een instituut, waarin de politie wel medewerkte, maar dat toch eigen- 
lijk onder de leiding van een oud-illegaal Eunctionneerde. Dat was 
dus een soort conservatisme, dat toen ontstond onder de oud-illegalen. 
Zij wilden niet meer naar de normale toestand terug. Dat is later ge- 
weest; in het begin gebeurde alles door de oud-illegalen. Een aantal 
politiemannen daarvan hebben in deze zaken het meeste gedaan, ter- 
wijl de politie als zodanig in het begin beslist niet bruikbaar was. 

De heer Hoekstra gelooft, dat men niet mag spreken van het stand- 
punt van de Binnenlandse Strijdkrachten, als men spreekt van Novem- 
ber 1944. Want toen hadden de Binnenlandse Strijdkrachten eigenlijk 
in deze geen standpunt meer. Zij hebben zich zeer gauw uit deze zaak 
teruggetrokken. Men moet de derde macht niet vergeten, de grote 
kring van de landelijke organisaties. Zij zaten in de ,?Gemeenschap van 
Oud-Illegale Werkers". In een plaats als Maastricht b.v. hadden zij 
de zaak in handen evenals te Breda, terwijl te Eindhoven de O.D. 
grote medewerking heeft verleend. De O.D. hing zo'n beetje bij de 
Binnenlandse Strijdkrachten; die zat tussen twee stoelen in. De Bin- 
nenlandse Strijdkrachten waren voortgekomen uit de Knokploegen en 
de R.V.V. (hoewel een kleinere groep) en deze twee hadden de macht 
in het begin. De Binnenlandse Strijdkrachten verrichtten heel weinig 
arrestaties. Dat deden de speciale groepen, de namaakpolitie dus, uit 
de O.D. hoofdzakelijk, zoals te Eindhoven de zogenaamde Blauwe 
Jagers. Dezen hebben het wel gedaan en zij zijn, God zij dank, weer 
gauw ontbonden. Op andere plaatsen is dat ook op een dergelijke 
manier gegaan, maar de geweldige inflatie in de illegaliteit, die Blauwe 
Jagers en zo, is er alleen te Eindhoven geweest. Merkwaardigerwijze 
had de heer Hoekstra, beiast zijnde met die functie in de Binnen- 
landse Strijdkrachten, wel enige vat op die min of meer onregelmatige 
groepen, die arresteerden. Dat kwam, doordat b.v. een van de mensen, 
die de heer Hoekstra kon uitzoeken, drs. Borren, zijn contactman in 
de R.V.V. is geweest mei de verschillende verspreide groepen van de 
R.V.V. in veie plaatsen in West-Brabant. De heer Borren kende die 
groepen. Wanneer hij zei: Hoor eens, dat moet nu uit zijn, dan deden 
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zij dat. Dat was de clou. Daarom was de heer Hoekstrn ook de enige. 
die iets kon uitrichten. Zij wisten, wie ,,Hun" was; in ieder geval wist 
een groot aantal van die mensen dat. De mentaliteit was toch wel, dat, 
wanneer de heer Hoekstra zei, dat dit niet kon, zij dat ook niet meer 
deden. 

Men schetst het beeld goed, wanneer men zegt. dat de groepen, die 
zich bezig hielden met de arrestaties, voor een groot deel groepen 
waren, die niet in de Binnenlandse Strijdkrachten waren georgani- 
seerd, maar dat het desondanks zo was, dat de functionaris in de 
Binnenlandse Strijdkrachten, de heer Hoekstra, die zijn aandacht aan 
die arrestaties moest wijden, toch ook wel invloed kon uitoefenen op 
die groepen buiten de Binnenlandse Strijdkrachten, die het werk 
deden. De heer Hoekstra zou er dan nog bij zeggen, dat die groepen, 
die behoord hadden tot het strijdende gedeelte van de illegaliteit en die 
arresteerden, gevaarlijk waren bij het arrestatiewerk en dat die zijn ge- 
concentreerd en ingebracht in de twee regimenten B.S. - om ze zo 
maar te noemen -, die er zijn gevormd. De groepen, die speciaal 
grvormd waren voor het arresteren, stonden onder invloed van of 
hingen op de een of andere manier vast aan het strijdend gedeelte. 

Op de vraag, hoe hij in deze tegenstelling tussen de standpunten: 
arrestatie door de politie en arrestatie door groepen uit de illegaliteit, 
de plaats van de andere partijen, die daarin zijn opgetreden, van 
generaal Kruls en van de Minister van Justitie, ziet, verklaart de heer 
Hoekstra, dat hij opznlijk moet spreken; maar het is misschien hele- 
maal fout wat hij zegt. De Minister van Justitie was natuurlijk een 
medestander, als oud-illegaal, maar volgens de heer Hoekstra heeft hij 
er niets van begrepen. Hij heeft het helemaal verkeerd aangepakt, ter- 
wijl generaal Kruis met meesterlijke diplomatie is opgetreden, achteraf 
gezien, hoewel de heer Hoekstra in zekere zin het slachtoffer van die 
diplomatie was. Toch vindt de heer Hoekstrn, dat de generaal het 
meesterlijk heeft gedaan. In het begin heeft hij de Centrale Opsporings- 
rrad ingesteld. Dat was in overeenstemming met het standpunt van de 
,,Gemeenschap Oud-Illegale Werkers", waarin men als de ineest in- 
vloedrijke mening die van de vroegere L.O.-mensen kan nemen, de 
grootste meespelende organisatie omstreeks de tijd, waarin de arresta- 
ties moesten worden verricht. Van het begin af aan heeft men werke- 
lijk consequent elke vorm van rechtspraak door de illegaliteit er uit 
kunnen houden. Dat is volkomen gelukt. Er  was natuurlijk wel ge- 
vaar voor. De wilde groepen deden het al. De  illegaliteit wilde dus het 
gehele arrestatiewerk alleen laten verrichten door de oud-illegalen. In  
het begin was dat de enige mogelijkheid. Enige illegale mensen hielden 
zich daar al werkelijk mee bezig en dat waren mensen, die geen boter 
op hun hoofd hadden. Langzamerhand moest dit worden overgenomen 
door een officiële instantie. Die instantie was, en dat heeft de heer 
Hoekstrn ook altijd gemeend, het Militair Gezag en niet de oude 
politie. Het Militair Gezag moest het later natuurlijk overdragen aan 
de oude politie. De generaal heeft dit volkomen voor elkaar gekregen, 
zij het op een voor de heer Hoekstra en de zijnen persoonlijk onaan- 
gename manier. Op een gegeven ogenblik hadden zij de C.O.R. opge- 
richt. Generaal Kruls regelde het zo, dat deze instantie direct onder 
hem stond. Deze instantie stond dus naast de militaire commissarissen. 
De militaire commissarissen zijn onder leiding van overste Blaauw, die 
in Nijmegen zulk prachtig werk heeft gedaan, daar tegenop gekomen. 
De tijd was toen rijp, dat dit kon. Die inspecteurs kwamen toen niet 
meer onder de C.O.R. maar onder de militaire commissarissen. Daar- 
mee was de heer Hoekstrn overbodig. Dat was pijnlijk, maar hij zag 
wel in, dat het juist was. Het gehele apparaat werd overgenomen 
door de militaire cominissariss,en. Het heeft natuurlijk een beetje 
geld gekost, maar toen is het dan ook heel mooi geliquideerd. 
Na een aantal maanden was het overal te groot. De inensen hadden 
neiging om te blijven zitten cn voelden zich ambtenaar. Zij hadden 
hun werk gedaan. De heer Hoekstra heeft er geweldige bewondering 
voor, hoe de generaal dit uiteindelijk heeft gedaan met behulp van 
kolonel Snijders, die er ook naar is afgekomen. De heer Hoekstra 
meent, dat al de mensen, die zich met die arrestaties hebben bezig 
gehouden, werden overgenomen in het Militair Gezag. Officieel zijn 
zij toen overgenomen door de P.R.D.'s en toen was het politie. De 
P.R.D. heeft er een paar overgehouden, die blijvend neiging hadden bij 
de politie te gaan. De rest is geliquideerd. De heer Hoekstra vindt, dat 
het in werkelijkheid niet zo gek is gegaan. 

Op de vraag, hoe hij bedoelt, dat de Minister van Justitie er niets 
van begreep, zegt de heer Hoekstra, dat de Minister nog niet in de 
gaten had, dat, wanneer werkelijk op dat moment de politie vol- 
ledig zou worden ingeschakeld en men de P.O.D.'s onder de politie 
zou brengen - want daar ging het om -, dat dan in de eerste 
plaats de oud-illegalen niet meer mee zouden doen en dat er dan ook 
verder niets meer zou gebeuren. Als gevolg daarvan zouden er hier en 
daar relletjes zijn gekomen. Die relletjes zijn er pas later geweest, 
toen er enkele N.S.kt.-ers in hun werk terugkwamen. In die tijd heeft 
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men geen relletjes gehad. Er waren natuurlijk wel plaatsen, waar er 
wel aanleiding tot relletjes was, b.v. op plaatsen, waar de burge- 
meester de boel vasthield en waar niets gebeurde. Zo waren er 
meerdere plaatsen. De heer Hoekstra heeft nog eens een burgemeester 
vastgezet, heel menselijk, in een klooster, vlak tegenover zijn huis. 
De plaatselijke politieman zat naast hem te rillen. Dat was werkelijk 
om je dood te lachen! Daarna begon in die plaats ook de zuivering. 
Vóór die tijd was er daar niets gebeurd en was er een enorme 
ontevredenheid en zeker gevaar voor opstootjes en plundering van 
huizen enz. 

Gevraagd, hoe erg hij de uitwassen, die er bij deze werkwijze zijn 
geweest, taxeert, zoals ongerechtvaardigde arrestaties, plilnderingen en 
diefstallen hiermede verband houdende, zegt de heer Hoekstra, dat 
dit een heel moeilijke vraag is. Hij kan daarover alleen zijn indruk 
geven en die is, dat - vooral omdat zij zo doorgezet hebben, dat er 
een papier moest zijn voor elke gearresteerde met minstens één 
naam van een beschuldiger - die uitwassen heel gering zijn geweest. 
Have en goed is riatuurlijk hier en daar gestolen. Er is zelfs in één 
geval gestolen door een van zijn inspecteurs en die is de gevangenis 
in gedraaid. Toch was deze een echte oud-illegaal. Maar men moest 
in een week of wat 25 mensen bij elkaar hebben en daar is er een 
tussen geslopen, die niet goed was. Dat is in de lagere rangen ook 
voorgekomen. Militair Gezag heeft toen ook zoveel mensen moeten 
aantrekken en daar zijn erbij geweest, die niet deugden. Maar zijn 
idee is, dat er in ons land zeer weinig geweest zijn in vergelijking met 
andere landen. Er zijn natuurlijk enkele gevallen geweest en dat is 
zeer akelig. De heer Hoekstm weet niet, hoe men dit uit moet maken; 
het kan alleen statistisch. De grote narigheid is begonnen, omdat het 
jirstitiële apparaat niet snel genoeg daarna is opgetreden, Men heeft de 
commissies van vrijlating ingesteld, hetgeen ook een noodzaak was, 
omdat er niets gebeurde; er werd niet berecht. Die commissies van 
vrijlating zijn ook uit de illegaliteit ontstaan onder de militaire com- 
nnissarissen. Heel veel mensen heeft men toen weer vrij kunnen laten. 
Dat was een taak, die vreselijk moeilijk was, maar uit het uitblijven 
t.Rn werkelijke rechtspraak is de narigheid voortgekomen en niet uit 
bet arresteren. Er zijn niet zoveel mensen voor niets gearresteerd; maar 
heel weinig. En dan moet men niet vergeten, dat de economische ge- 
vallen niet te arresteren waren. Zij zijn nog niet te berechten. Het 
grootste deel van hen is tussen de mazen van het net doorgegaan, 
vooral de grote profiteurs, die men niet kan grijpen. 

Einde November 1944 is, zo verklaart mr. C. J. F. Caljé, de staf van 
de Binnenlandse Strijdkrachten naar Breda gegaan en toen daar de 
staf organisatoriscli werd uitgebouwd - de Binnrlilandse Strijdkrach- 
ten hadden een betrekkelijk kleine staf, ongeveer tien h twaalf officie- 
ren, die ook nog geregeld werden uitgezonden -, moest er in de orga- 
nisatie een juridische sectie zijn. Men heeft de heer Caljé toen ge- 
vraagd de juridische sectie er bij te nemen. Tot April of Mei 1945 
kwam het werk van de juridische sectie uiteraard steeds min of meer 
op de tweede plaats ten opzichte van het werk van de sectie Operatiën 
Bezet Gebied, waartoe de heer Caljé behoorde. Het belangrijkste, dat 
de juridische sectie heeft gedaan, is het voorbereiden en in werking 
stellen van de krijgsraden voor de troepen onder bevel van de B.N.S. 
Verder waren er wel eens strubbelingen en andere zaken van juridische 
aard, maar dat zijn incidentele gevallen geweest. De heer Caljé heeft 
als hoofd van die juridische sectie te maken gehad met de kwestie van 
de arrestaties, maar deze kwestie was in eerste instantie natuurlijk niet 
een zaak van de staf van de Prins, maar een zaak van 8e chef staf 
Militair Gezag. 

De heer Caljé heeft met generaal Knlls verschillende vergaderingen 
meegemaakt met de nieuw opgerichte of in oprichting zijnde G.O.I. 
W.N., die speciaal over dit punt handelden. Als hij zich goed herinnert, 
was het uitgangspunt steeds dit: enerzijds, dat in Brabant de politie 
zich dusdanig gedragen zou hebben, ook de laatste dagen vóór de 
bevrijding, dat zij, zoals werd gezegd, bij de bevrijding eigenlijk liever 
niet op straat moest komen en anderzijds, dat de illegale groeperingen 
het meeste werk hadden gemaakt van het signaleren en het opsporen 
van de N.S.B.-ers en andere onvaderlandse elementen. Men vreesde, 
dat, indien dit alleen als zodanig in handen van de politie zou worden 
gelegd, er betrekkelijk grote fouten zouden worden gemaakt in die 
zin, dat bepaalde mensen, die moesten worden opgepakt, niet werden 
opgepakt en dat dit allerlei moeilijkheden zou veroorzaken en ook 
onrust in de illegaliteit. 

Dit is steeds een zaak geweest van het Militair Gezag; formeel zou 
dit een beslissing moeten nemen. Van de zijde van de Binnenlandse 
Strijdkrachten heeft men deze vergaderingen bijgewoond, enerzijds 
ter voorlichting van de Prins of de chef staf, dus als waarnemer, 
anderzijds pleegde generaal Kruls ook dikwijls nog overleg op be- 
paalde punten. De verhoudingen werden niet altijd zo scherp uit- 
gestippeld; opeens werd men verzocht ergens aanwezig te zijn. Uit- 
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eindelijk heeft dit geleid tot een nieuwe instructie voor de Binnen- 
landse Strijdkrachten. Deze instructie is door de heer Caljé gemaakt 
in overleg met officieren van het Militair Gezag en geheel op basis 
van de door of vanwege generaal Kruk gegeven aanwijzingen. 

De vergaderingen waren meestal een zeer reëel overleg. Op een 
gegeven ogcnblik heeft generaal Kruls moeten beslissen, welk beleid 
het verstandigste was in de gegeven omstandigheden. Er is inderdaad 
veel aandrang uitgegaan van de illegaliteit en men heeft het stand- 
punt scherp verdedigd. Het gaat de heer Caljé echter toch wel iets 
te ver om van druk van de illegaliteit te spreken, voorzover hij het 
althans heeft meegemaakt. Veeleer zou hij willen spreken van be- 
slissen op grond van argumenten, die mogelijkerwijs overdreven 
waren, bij wijze van spreken. De heer Caljé kon dit toen en kan dit 
ook thans nog niet beoordelen en ook generaal Kriils wist niet anders 
dan uit hetgeen hem gerapporteerd werd, hoe in de onderscheiden 
dorpen van Brabant de verhoudingen hebben gelegen. Men heeft 
ook de heer Caljé altijd verteld, dat in Den Bosch de politie zich 
zo had misdragen, dat zij bij de bevrijding beslist van de straat af 
noest om ongelukken te voorkomen. Het is natuurlijk de vraag, Òf 
er ongelukken gebeurd zouden zijn, maar men heeft de heer Caljé 
dit steeds verzekerd. Als dit wordt gezegd, dan moet daarmede echter 
wel terdege rekening worden gehouden. Men zou al deze gegevens 
uiteraard in de wind hebben kunnen slaan, maar dat zou even 
desastreuze gevolgen kunnen hebben gehad, zodat men een keus 
moest maken. Wanneer dit nu echter i11 een vergadering wordt be- 
weerd en het wordt geadstrueerd met voorbeelden, die in de vergade- 
ring niet direct zijn te checken en anderen in de vergadering, die 
ergehs anders vandaan komen, ook uit Brabant, steunen dit en men 
neemt dan, gehoord deze eventueel met verve en overtuiging voor- 
gedragen beweringen, een bepaald besluit, dan kan er wel een sterke 
aandrang door de illegaliteit zijn uitgeoefend, maar het woord druk 
zou de heer Caljé daarvoor niet willen noemen. Generaal Kruls was 
daarvoor ook de man niet. 

Over de gedwongen reis van de procureur-generaal naar Engeland, 
zegt de heer Caljé, dat de heer Speyart van Woerden allerminst was 
gezien bij de illegalen. De heer Caljé heeft een vergadering meegemaakt 
met een groepje illegale voormannen uit het Zuiden, waar de heer 
Speyart van Woerden ook kwam. De manier, waarop hij optrad, was 
nu niet erg geschikt om de tegenstellingen te overbruggen. De heer 
Caljé weet nog, dat iemand hem eens zei, dat de manier, waarop 
de heer Speyart van FYoerden je een hand gaf er? je aankeek, de zaak 
al bedierf. 

De zaak lag ook zo volkomen chaotisch. De heer Caljé herinnert 
zich, dat de heer van Heuven Goedhart op het punt is geweest te 
worden gearresteerd en hij is daarover verschrikkelijk kwaad geweest. 
De heer Caljé gelooft echter, dat het, tijd en mensen kennende, van 
zijn kant enigszins overdreven was en dat men de mensen zeker 
formeel geen verwijt kon maken. De heer Caljé heeft deze zaak echter 
zelf niet onderzocht en hij heeft dit horen vertellen en daarom 
is het moeilijk een bepaald standpunt in deze in te nemen. 

In de vergaderingen, waaruit de nieuwe instructie is voorgevloeid, 
zijn standpunten naar voren gebracht, eventueel mondeling gead- 
strueerd met voorbeelden, er, op grond daarvan heeft naar de mening 
van de heer Caljé de generaal beslissingen genomen, zonder dat dit 
moet worden gezien als een ultimatum. 

Van een briefje, dat bij de heer van Boefzelaer is gekomen en dat 
aanleiding tot de verwijdering van de procureur-generaal uit het be- 
vrijde Zuiden is geworden, hoort de heer CaEjé voor het eerst bij zijn 
verhoor. Hij weet, dat de heer Speyart van Woerden op een gegevrn 
cgenblik met verlof of ziekteverlof is weggegaan, maar van dit briefje 
weet hij niets. 

De reden, waarom men niet tot een oplossing is kunnen komen, 
ziet de heer Caljé hoofdzakelijk hierin, dat de tegenstellingen tussen 
de illegaliteit en, als personificatie van de politie, de heer Speyart 
van Woerden te groot waren om een ontwikkeling op korte termijn 
mogelijk te maken. Als de heer Caljé het zich goed herinnert, was het 
zo, dat men de ene dag dacht, dat áe kwestie van de arrestaties en 
de politie opgelost was, en dat de volgende dag bleek, dat er ergens 
weer een moeilijkheid was en de strijd opnieuw ontbrand was. Het 
was een ontzetteml moeilijk en netelig onderwerp. De visie van de 
heer Caljé komt dus eigenlijk hierop neer, dat de heer Speyart van 
Woerdeiz door zijn houding hierin beslist negatief heeft gewerkt. Aan 
de andere kant is er de illegaliteit geweest met haar bepaalde wensen 
en beuaalde zienswijze. Het is moeilijk het op het ogenblik weer te 
ontleden. -4ls leden van de staf van de Prins bemoeiden zij zich niet met 
de staatkundige kant van het politievraagstuk, omdat het formeel een 
kwestie van het Militair Gezag was. De  security-overwegingen ener- 
zijds en de feitelijke medewerking bij de arrestaties van de Binnen- 
landse Strijdkrachten anderzijds waren echter zaken, waardoor zij 
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er toch ook bij betrokken raakten en er wel belangstelling voor 
moesten hebben. Daar  de  Binnenlandse Strijdkrachten in Brabant 
ook haar exponenten hadden in de  mensen, die later de G.O.I.W. 
Nederland hebben gevormd, waren voorts ook de vertegenwoordigers 
van de organisaties, waaruit de  Binnenlandse Strijdkrachten voort- 
kwamen, er bij betrokken. Het  hoofd van de  afdeling politie van 
de Binnenlandse Strijdkrachten was de heer Hoeksfra. Z o  moeilijk 
als de heer Speyart van Woerderz was, even onverzettelijk in zijn over- 
tuiging was in die omstandigheden de heer Hoekstra. Deze was een 
voortreffelijk man, maar, wanneer men gegeven de omstandigheden 
en tegenstellingen, tot een compromis moest komen, was d e  heer 
Hoeksfra even onverzettelijk als de heer Speyart van Woerden. 

D e  heer Hoekstra was scherp in zijn argumenten en onverzettelijk 
in zijn overtuiging en daartegenover was de heer Speyarl van Woerden 
niet te vatten. D e  een droeg het hart o p  de toilg en was misschien 
wel eens te fel in zijn uitingen o m  tot een vergelijk te komen, maar 
aan de andere kant wist men niet wat men aan  d e  heer Speyart 
van Woerden had; men kreeg geen vat o p  hem. 

Op de vraag, of de  illegaliteit bij de arrestaties de  leiding wilde 
hebben en de politie mocht helpen, of dat zij aanvaard zou hebben 
- als die persoonlijke controverse niet had bestaan - de helpers 
van de politie te worden, antwoordt de heer Caljé niet te weten, 
hoe de  zaak in Brabant lag. In het Westen is het zo  geweest, 
dat, als men een behoorlijk politieman had, men diens leiding 
aanvaardde; hij was tenslotte de deskundige. In  Brabant heeft het 
natuurlijk veel moeilijker gelegen door de abrupte bevrijding en deze 
strubbelingen. Bovendien was in Brabant de neiging van de illegaliteit 
zich te laten gelden - dit heeft ook het ontstaan van de G.O.T.W.N. 
benaald - veel sterker dan in Holland. E r  is dan ook een controverse 
geweest door het Zuiden, dat zich juist na de  bevrijding wenste te  
bundelen, terwijl bij de G.A.C. steeds is gezegd, dat men na de 
bevrijding bijeen zou komen, hetgeen ook geschiedde, om zo spoedig 
mogelijk - in feite is dit na een jaar geweest - te verdwijnen. Jn het 
Zuiden trad ook de politiek gegroepeerde illegaliteit - de heer Caljé 
denkt s~ec iaa l  aan de Christophoor-groen en dergelijke - veel meer 
on  de voorgrond. Het  was dus vanzelfsurekend, dat de  illegaliteit in 
die tiid als het ware nroberrde v e d e  invloed OV de  gang van zaken 
te krijgen en dat heeft het ook wel moeilijker gemaakt. 

D e  heer Cal2  moet echter zegqen, dat, als de  heer Snevart van 
Woerden er niet was geweest, dit zijns inziens de  zaak veel had 
vergemakkelijkt. 

Als men spreekt over de moeilijkheden, die zich o o  dat  gebied hebben 
voorgedaan tussen het Militair Gezag en de illegaliteit en een even- 
tuele aandrang, die van de zijde van de illegaliteit is uitgeoefend 
om de r e ~ e l e n  van de chef staf Militair Ge-lag meer in haar geest 
geredigeerd te krijgen, dan moet men dit, volsens de  heer Cal2  zo 
verstaan. dat dit meer uitging van de G.O.T.W.N., van de  georgani- 
seerde illegaliteit, dan van de Binn~rlandse Strijdkrachten, al waren 
die uiteraard deels ook in de G.O.I.W.N. Als men echter bedoelt te  
zewen: de staf van de Prins, dan zegt de heer Cal? neen; de7e heeft 
steeds, voor zoveel hij het heeft meeoemaakt, met generaal Kruls 
overlegd en samerigewerkt. D e  functie van generaal Kruls was om ten 
aanzien van de door de  protesten van de illegaliteit naar voren 
gebrachte areurnenten en wensen het juiste midden te zoeken. 

Van de zijde van de staf van de  Prins is niet in die richting gewerkt. 
Als er benaalde feiten naar vorer, werden gebracht, trachtte men met 
de generaal te toetsen, wat de waarde ervan was. Aan hun kant 
bestond ook voor een groot deel het werk hieruit om de partijen 
tot elkaar te brengen. Elke scherne en overdreven uiting zou, wanneer 
deze zonder meer o p  het bevrijde Westen zou worden overgeulant, 
ook gevaren kunnen opleveren. Men moest dus steeds met twee 
mogelijkheden rekening houden. 

D e  heer Caiié was het er destijds wel mee eens, dat een oplossing; 
in de richting, zoals zij later is gegaan, o p  haar plaats was, daarbij 
ook rekening houdend met het feit, dat er 7eer veel aandrang OU 
werd uitgeoefend de politie voor zover mogelijk in illegaal verband 
in te schakelen en te doen blijven. Als hij het een tweede keer onder 
die zelfde omstandigheden zou moeten doen, zou hij vermoedelijk 
weer hetzelfde doen. D e  omstandigheden waren er nu eenmaal en 
wat men hoorde over de  nolitie en de  houding van de  bevolking 
en de reacties van de illeealiteit in de  verschillende plaatsen was zo, 
dat men dit niet in het Westen wilde riskeren. D e  moeilijkheid was 
ook weer, dat men niet voor elke plaats kon differentiëren en eerst 
inlichtingen inwinnen omtrent d e  houding van de politie. Men heeft 
dus een andere weg genomen en gezegd, dat er arrestatiegroenen 
zouden worden gevormd, waarbij zoveel mogelijk politie zou worden 
ingeschakeld. Dat  heeft veel moeilijkheden gegeven. Het  was de grote 
moeilijkheid in korte tijd geschikte mensen aan te trekken. Aan d e  
andere kant had men de  moeilijkheid, dat  bij de  bevrijding d e  beoor- 
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deling van de politie-agenten zo ontzettend moeilijk was. Er is b.v. 
een politie-agent, van wie door een deel van de bevolking wellicht 
werd gezegd, dat hij er mee door kon, terwijl de illegaliteit wel iets 
wist, dat zijn optreden bij de bevrijding in de weg kon staan. Wat 
men helemaal niet kon overzien, was, hoe de illegaliteit zou reageren, 
als bepaalde politie-ambtenaren in uniform op straat zouden komen. 
De bepaling wie wel dienst mocht doen bij de politie en wie niet, 
kon in vele plaatsen aan de politiechefs niet overgelaten worden. 

Op de vraag, of het geschil, wanneer de procureur-generaal nu 
eens een man was geweest, die door de illegaliteit volkomen werd 
aanvaard, dan zou zijn voorgekomen of dat de illegaliteit dan nog 
andere wensen zou hebben gehad, met name dat de gehele zaak van 
de arrestaties aan haar toebedeeld zou worden, antwoordt de heer 
Caljé, dat hij het niet zou durven zeggen. Dat de moeilijkheden veel 
minder zouden zijn geweest, gelooft de heer Caljé vast. Hij heeft altijd 
het idee gehad, dat de houding van de heer Speyarf van Woerden 
wel de moeilijkheden aanmerkelijk mede heeft verergerd. De ille- 
galiteit als geheel is echter zo'n heterogene bundeling. Het is heel 
moeilijk te zeggen, of er, als de persoonlijke kwestie niet had bestaan, 
dan nog een andere kwestie, de machtskwestie, zou zijn geweest. 
Dat vele illegalen zich op het standpunt stelden, dat zij in de eerste 
plaats geroepen waren om te kunnen beoordelen, wie fout was en 
wie niet. gelooft de heer Caljé wel. Aan de andere kant, wanneer 
het geval zich had voorgedaan, dat men het vertrouwen had gehad, 
dat de leiding van de politie bij een van hen berustte of bij door 
hen vertrouwden, zouden grote groepen zich geconformeerd hebben. 

2. Verklaringen van politiezijde 

Op 23 October 1944 werd Schijndel bevrijd, zo verklaart de pro- 
cureur-generaal bij het Gerechtshof te 's-Hertogenbosch mr. E. L. 
M. N. baron Speyart van Woerden, en daarmee was hij zelf ook vrij. 
In de avond van die dag is hij naar Eindhoven gegaan, waar de heer 
Sinits van Oyerz als waarnemend Commissaris der Koningin in functie 
was. Bij hem heeft de heer Speyart van Woerden een week of zes 
gelogeerd, zodat zij samen contact hadden en daarnaast ook met 
het Militair Gezag. 

Het Militair Gezag had op 7 September 1944 ter uitvoering van 
artikel 16 van het B.B.S.B. een eerste Algemene Lastgeving l) uitge- 
vaardigd. Op 25 September 1944 werd een instructie van de com- 
mandant van de stoottroepen van de B.S. vastgesteld inzake het arres- 
teren 2). De kwestie is in de eerste plaats geweest, dat dit in strijd was 
met artikel 16 van het B.B.S.B., omdat het zonder overleg met het 
Militair Gezag uit vermeende eigen bevoegdheid en niet als uitvloei- 
sel van een delegatie van de chef staf Militair Gezag is gedaan. 
In wezen geschiedde het onbevoegdelijk. Als uitgangspunt nam 
men op het ogenblik der uitvaardiging aan een soort oorlogsnood- 
zaak en deze was in de aanhef dan ook opgenomen. Aan de andere 
kant zou de heer Speyart van Woerden willen zeggen, dat deze oor- 
logsnoodzaak juist ook tot artikel 16 heeft geïnspireerd, zodat hij 
bezwaarlijk kan aannemen, dat deze de wettigheid der instructie van 
25 September 1944 zou kunnen meebrengen. Weliswaar motiveert 
men de instructie van 25 September 1944 met het recht van de strij- 
dende troepen om alles. wat zich bevindt in het frontgebied en on- 
middellijk daarachter en wat gevaarlijk kan zijn voor de krijgsver- 
richtingen op te ruimen, doch daar staat tegenover, dat de toepassing 
cler instructie helemaal niet tot het frontgebied beperkt is gebleven 
en men daarin bovendien onderscheid heeft gemaakt tussen arresteren 
en interneren. De artikelen 15 en 16 van het B.B.S.B. maken dit onder- 
scheid ook, doch terwijl artikel 15 de internering alleen individueel 
en nominatim kent, wordt hier eenvoudig gezegd: ,,U gelieve te inter- 
neren de volgende categorieën: Rijksduitsers, de mannen en vrouwen, 
die nauwe relaties hebben onderhouden met de te arresteren groe- 
pen, leden van het rechtsfront, het medisch front, het economisch 
front enz.". Volgens artikel 15 B.B.S.B. moet een schriftelijk bevel 
bepalen, dat bepaalde personen zich niet zullen begeven buiten de 
hun aangewezen verblijfplaats. Ten dele vielen de categorieën, welker 
arrestatie in de eerste Algemene Lastgeving en in de instructie van 
25 September 1944 werd bevolen, samen, ten dele vielen categorieën 
van de instructie buiten die van de eerste Algemene Lastgeving; o.a. 
heeft men er bij gehaald de Landwacht Nederland en de Landstorm 
Nederland, die niet door de chef staf Militair Gezag in zijn eerste 
Algemene Lastgeving waren genoemd. Verder werd in de instructie 
een aantal richtlijnen gegeven voor de behandeling van deze ge- 
arresteerden en geïnterneerden, waarvan de heer Speyart van Woerden 
eveneens niet kan zien, waaraan deze zijn ontleend. Het kan misschien 
~ i j n ,  dat de uitvaardiging der instructie haar verklaring moet vinden 
in het feit, dat het Militair Gezag zijn eerste Algemene Lastgeving 
niet kenbaar maakte. De Lastgeving was er echter en hij neemt aan, 



ciat de leiding van de Binnenlandse Strijdkrachten, die uit Londen 
meekwam, van het bestaan moet hebben geweten. 

Die instructie werd dus op ruime schaal verspreid, ook onder de 
politie. Wat het conflict met de politie zelf betreft, in deze instructie 
is opgenomen, dat de arrestaties dienen te geschieden in samenwer- 
king met de politie, voorzover deze door de stoottroepen betrouw- 
baar werd geacht. 

111 October heeft het Militair Gezag gepoogd in te grijpen met be- 
trekking tot deze instructie, die het zelf ook onwettig achtte. Dit 
ingrijpen leidde tot de uitvaardiging van de tweede Algemene Last- 
geving van 18 October 1944. Overleg van de chef staf Militair Gezag 
met de bevelhebber van de Binnenlandse Strijdkrachten leidde ertoe, 
dat arrestatiebevoegdheid aan dit apparaat zou worden verleend, 
doch beperkt tot ,,die personen, die de krijgsverrichtingen in gevaar 
brengen of van wie op grond van hun gedragingen of uitlatingen 
verwacht wordt, dat zij de krijgsverrichtingen zullen bemoeilijken, be- 
lemmeren of schaden". Men kwam zo tot de delegatie door het Mili- 
tair Gezag van de bevoegdheid om de arrestatie dezer éne categorie te 
bevelen en men kwam daarmede eigenlijk tot normale verhoudingen. 
De chef staf delegeerde aan de bevelhebber der Binnenlandse Strijd- 
krachten de arrestatiebevoegdheid ten aanzien van één bepaalde cate- 
gorie en dat is de categorie, die 18 October 1944 aan de eerste Alge- 
mene Lastgeving is toegevoegd. Deze was nauwkeurig omschreven: 
,.men bracht de krijgsverrichtingen in gevaar of men kon worden 
verwacht de krijgsverrichtingen te zullen bemoeilijken, belemmeren 
of schaden". Dit citaat is ontleend aan de tweede Algemene Last- 
geving. Omstreeks deze datum, toen dus deze regeling onderling was 
getroffen, vaardigde de chef staf een aanschrijven uit aan de militaire 
commissarissen (de heer Speyart vara Woerden meent dd 17 October 
1944) en de Prins een algemene instructie voor de Binnenlandse 
strijdkrachten. Deze laatste is van 10 October 1944. 

In  deze beide bescheiden worden de bij voormeld overleg bereikte 
resultaten vastgelegd. De chef staf deelt mede, dat de Binnenlandse 
Strijdkrachten de geciteerde categorie mochten arresteren en dat de be- 
velhebber van de strijdkrachten de daartoe vereiste machtiping werd 
verleend. Voorts, dat de tevoren door de Binnenlandse Strijdkrachten 
gearreqteerde en in bewaring gestelde uersonen door het M~litair Ge- 
7ag zouden worden overoeoomen, waarbij dit voor elk geval zou 
beoordelen, of die vrijheidsberoving al dan niet moest worden ge- 
continueerd. Het kwam er uractisch dus ov neer, dat het Militair 
Gerag deze verantwoordelijkheid overnam. De bevelhebber der Bin- 
nenlandse Strijdkrachten gaf opdracht tot arrestatie v2.n de geciteerde 
catenorie, daarbij mededelende, dat daartoe machtiging door het Mili- 
tair Gezag zou worden verleend. 

Hoewel uit de getroffen overeenkomst en de tekst der beide be- 
scheiden voortvloeit, dat de instructie van 25 Seutember 1944 zou 
worden ingetrokken, is zulks nagelaten. Er  is in het besluit van 10 
October niet met zoveel woorden gezegd, dat het besluit van 25 
September is ineetrokken. Daar komt noq bij, dat - hoe en waarom 
weet de heer Speyart van Woerden niet; dit stuk van 10 October 
1944 was anterieur aan zijn komst in Eindhoven en pas later 
heeft hij er  van kennis gekrecen - ook daarna voortdurend nog op 
grond van het stuk van 25 September werd gearresteerd en geïnter- 
neerd. Toen men midden in de moeilijkheden zat, heeft er eens een 
besureking vlaats gevonden - de heer Speyart van Woerden denkt 
ongeveer November - tussen de waarnemend Commissaris der 
Koningin en hem met majoor van Houten om te trachten nog wat 
orde in deze toestand te verkrijgen. Toen heeft majoor valz Houten 
het standpunt ingenomen - de heer Sneyart van Woerden heeft dit 
nog aangetekend -, dat door het besluit van 10 October dat van 
25 September niet was ongedaan gemaakt, hetoeen 7owel de heer 
Sinits van Oyen als hij ten sterkste hebben betwist. Deze besluiten 
waren hilns inziens onverenigbaar. In feite werd het echter gehan- 
teerd, want heel toevallig heeft de heer Saeyart van Woerden de 
band or, het stuk van 10 October kunnen leggen en telkens. wanneer 
hij in contact kwam met de Strijdkrachten, heeft hij gezegd, dat het 
stuk van 25 September geen kracht had, doch men zei, dat het nooit 
was ingetrokken en men werkte er mee. Anders had men ook enkel 
e n  alben te maken nehad met de militair gevaarlijke individuen. De 
nractiik is echter a17ders geweest en blijkbaar is dit ook - en daarom 
wijst hij on het gesprek en het stancipunt van majoor van Hnufeïi - 
van de ziide van de staf in de hand gewerkt. 

Het Militair Gezag is in gebreke gebleven te bewerken, dat de 
consequentie van intrekking der instructie van 3.5 September 1944 
.;~.erd getrokken; de heer Spevart van Woerden heeft er nadrukkelijk 
de aandacht van hetzelve op gevestigd en er op gewezen, dat men bij 
de staf der Binnenlandse Strijdkrachten dit standpunt Inaam en hij 
heeft gevraagd daarmede contact op te nemen en te trachten een 
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ander inzicht te doen doordringen en te zorgen, dat het stuk van 
25 September van de baan kwam. 

Er  werd geen motief voor opgegeven. Er werd gezegd. dat men het 
handhaafde en dat het nooit de bedoeling was geweest het in te 
trekken. De heer Speyart van Woerden heeft nooit gehoord, dat er 
van de zijde van het Militair Gezag, bij hetwelk hij had aange- 
drongen het in orde te maken, een motief werd gegeven, waarom het 
niet in orde kwam. 

Het Militair Gezag is dus in gebreke gebleven te bewerken, dat deze 
consequentie werd getrokken. Dit is te bedenkelijker, omdat het 
Militair Gezag heeft moeten ervaren, dat na de publicatie dezer 
Octoberbescheiden de strijdkrachten voortgingen met negatie van de 
overeenkomst te arresteren op grond van de instructie van 25 Sep- 
tember 1944. Daarbij werd in zeer vele gevallen het Militair Gezag 
van de arrestatie, van het onderzoek, van inbewaringstelling of inter- 
nering en eventuele invrijheidstelling geheel onkundig gelaten. Ge- 
handeld werd, alsof artikel 16 van het B.B.S.B. niet bestond, alsof de 
hele materie was een eigen materie van de Binnenlandse Strijdkrach- 
ten in plaats van een van het Militair Gezag, alsof de waarborgen van 
artikel 16 niet waren voorgeschreven. In artikel 16 staat het voor- 
schrift van het proces-verbaal en in de toelichting op de eerste Alge- 
mene Lastgeving is gezegd, dat van het proces-verbaal zes exemplaren 
moesten worden gemaakt; er bleef er een bij de politie, een ging naar 
de kampcommandant, een was voor de militaire commissaris ter 
plaatse, een ging naar de chef staf Militair Gezag en een kwam er 
bij het hoofd van de tweede afdeling, sectie 11. Men wilde dus de 
gegevens bij elkaar krijgen en men wilde ook centraal, naast de 
gegevens, die de militaire commissarissen ieder in hun eigen district 
zouden krijgen, een overzicht hebben. Uit het Handboek zelf blijkt, 
dat het Militair Gezag het aantal te arresteren personen in Nederland 
op ongeveer vijftig duizend schatte; het zijn er honderd duizend 
geworden. Hoe men zich heeft voorgesteld, dat men centraal zelfs 
van die vijftig duizend mensen precies zou kunnen nagaan, of het 
proces-verbaal in orde was of niet, ontgaat de heer Speyart van 
Woerden. Het was waarschijnlijk erg goed bedoeld, maar het was een 
veel te ver doorgevoerde centralisatie, en de enige manier, waarop 
men orde had kunnen brengen, was naar zijn gevoel een zeer sterk 
doorgevoerde decentralisatie geweest met een betrouwbaar, behoorlijk 
gezagselement, dat deze materie aan kon. Bij voorbaat kon men 
echter zeggen, dat het op de ontworpen wijze moest vastlopen. In 
sommige districten hebben de militaire commissarissen vroeger of 
later de zaak min of meer in handen gekregen. In andere beschikten 
zij na maanden nog niet over de namen der inbewaringgestelden of 
geïnterneerden en zij wisten ook niet, waar dezen zich in hun ressort 
in bewarings- of verblijfskampen bevonden. 

Terwijl van de zijde van de Binnenlandse Strijdkrachten voort- 
durend op verder gaande zuivering der politie werd aangedrongen en 
samenwerking met deze daarvan afhankelijk werd gesteld, werd door 
het civiele gezag in alle geledingen de zuivering van de stoottroepen 
zelf veel urgenter geacht. Immers, het zuiveringsproces van de politie 
had zich reeds in de aanvang, op een gering aantal twijfelgevallen na, 
voltrokken, doch het was voor niemand een geheim, hoe de stoot- 
troepen niet alleen bestonden uit de illegaliteit van de bezettingstijd, 
doch dat op het moment der bevrijding daarin vele zeer bedenkelijke 
elementen, zowel uit een oogpunt van collaboratie als van extreem 
linkse politiek, waren ondergedoken. Zo was te Eindhoven een leider 
van de stoottroepen uitgesproken communist. Een ander lid, commu- 
nist en oud-Spanjestrijder, was voor verraad aan de S.D. gearresteerd. 
Geleidelijk zijn de leiders van de stoottroepen tot het inzicht geko- 
men, dat het zo niet blijven kon en riepen zij de hulp in van de 
politieke recherche van de politie om te komen tot verwijdering van 
ongewenste elementen. In vele gemeenten werd geplunderd onder het 
mom van ,,vorderenv, zo te Oedenrode, Veghel, Oss. In deze laatste 
gemeenten heeft de commandant in overleg met de burgemeester de 
stoottroepen naar het gemeentehuis geroepen, waar zij allen zijn 
ontwapend. Toen de heer Speyart van Woerden na de bevrijding in 
Eindhoven kwam en rondreisde in zijn ressort en allerlei contacten 
had, werd hij eenvoudig als een soort reddende engel besprongen 
door allerlei mensen, van wie de een nog erger verhaal dan de ander 
had over de wijze, waarop de arrestaties waren gebeurd. De Ministers, 
die naderhand in November naar Nederland kwamen, hebben de- 
zelfde ervaringen opgedaan. 

De strijd heeft voor een groot deel hierover gelopen, dat men bij 
de illegaliteit het standpunt innam, dat de politie niet zó zuiver was, 
dat men met het gehele apparaat kon werken. De individuele man 
wilde men wel, maar het apparaat in hiërarchisch verband nam men 
niet. De kwestie is naar het oordeel van de Speyart van Woerden 
practisch niet veel anders geweest dan een soort Prinzipienreiterei. 
Men kreeg immers deze figuur: de bedenkelijkste elementen bij de 
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politie hadden al lang de benen genomen; die waren naar Duitsland 
gegaan en hadden de bevrijding niet afgewacht. Zij hadden zich zelf 
reeds gezuiverd en waren weg. De tweede categorie, die Òf wel niet 
het risico van de benen nemen wilde nemen, Òf wel dacht: ,,je kunt 
nooit weten" werd, voorzover zij boter op het hoofd had, natuurlijk 
onmiddellijk in de kraag gegrepen en gearresteerd; zij waren dus ook 
weg. Men wist het ook wel in het politiekorps, dat met de nodige 
tegenzin voortdurend de Duitse druk had ondergaan; men wist wel, 
wie de kwade broeders waren. Het enige, waar het nu om ging, was, 
dat er nog enkele dubieuze figuren overbleven; en nu komt men ook 
in contact met de vuile kant van de zuivering, waarbij eigenbelang of 
persoonlijke antipathieën een rol gingen spelen om te trachten van 
iemand af te komen. E r  waren dus daarna nog enkele restanten, 
waarvan men kon zeggen, dat er misschien iets tegen was. Zwaar 
lag het echter in de regel niet, het kon heel goed aan de lichte kant 
zijn en de betrokken figuren lagen vooral in de top en daar ging het 
nu om. Functionarissen, die meenden ontevreden te moeten zijn over 
hun leiding, zagen hier een mogelijkheid zich van die leiding te 
ontdoen. Deze dubieuze categorie zijn eigenlijk de gevallen geweest, 
waarvan men zou kunnen zeggen, dat zij de inzet hebben gevormd 
van de gehele strijd. 

Het is natuurlijk moeilijk te schatten hoeveel er van de politie 
was overgebleven, nadat de bovengenoemde categorieën er uit waren 
en een eventuele verdere zuivering van de betwiste figuren had plaats 
gevonden; daar moet de heer Speyart van Woerden een slag naar 
slaan. De betwiste categorie schat hij op 3 5 :/,. Bij het ene corps 
was datgene, wat overbleef, natuurlijk kwantitatief heel ongunstig en 
bij het andere corps lag dit weer beter. 

Op de opmerking, dat steeds twee motieven naar voren worden ge- 
bracht, nl. in de eerste plaats dat de politie niet behoorlijk gezuiverd 
was en in de tweede plaats, dat de politie door het wegvluchten van 
een aantal beambten en door de arrestaties in haar gelederen zulk 
een aderlating had ondergaan, dat het apparaat volkomen gedesorga- 
niseerd was en ook kwantitatief niet meer zoveel betekende, zegt de 
heer Speyart van Woerden dit laatste volkomen te onderschrijven. 
Hij wil zelfs zeggen, dat, indien het apparaat zelfs geen enkele veer 
had gelaten, het zonder aanvulling voor hei werk der politieke delin- 
quenten niet capabel was geweest. Zelfs bij een normale sameristel- 
ling, zonder één hoofd verlies, had men deze taak, waarbij zoveel 
honderden gevallen van onderzoek waren, niet kunnen volbrengen. 
Men kreeg telkens een persoon, die werd gearresteerd, die onmiddel- 
lijk moest worden gehoord, van wie dan eerst een proces-verbaal van 
verhoor moest worden opgemaakt, bij wie vaak een huiszoeking 
moest worden gedaan en bij wie onmiddellijk moest worden nage- 
keken, welke verdachte papieren hij had, waarna deze moesten wor- 
den doorgenomen, teneinde te trachten gegevens te vinden voor een 
volgend geval. Dit was niet mogelijk geweest voor het normale re- 
cherche-apparaat, zelfs niet met uitbreiding van personeel van de 
straatdienst, dat niet direct op de recherche was ingesteld. Als het dus 
daarom gaat, dat men vraagt, of een infiltratie met die illegaliteit 
nodig en gerechtvaardigd was, dan antwoordt de heer Speyart van 
Woerden met ,,ja", maar dat heeft hij zelf ook steeds gewild. Dat 
is nooit een strijdpunt geweest, daar was iedereen het over eens. Het 
percentage kan de heer Speyart van Woerden dus moeilijk zeggen, 
maar de conclusie onderschrijft hij volledig èn op grond van de uit- 
kamming èn op grond van de extra-taak. 

Men is er niet heel ver vanaf, indien men zegt, dat het strijdpunt 
het feit betrof, dat de heer Speyart van Woerden van zijn zijde bereid 
was personen uit de illegaliteit, die hij goedkeurde, in de politie op te 
nemen, terwijl omgekeerd de illegaliteit zei, dat zij dat zelf zou uit- 
maken en alleen bereid was politiemensen, die zij goedkeurde, als 
zodanig te erkennen. Deze strijd was tefislotte een gezagskwestie, 
waarbij de inzet niet zozeer de heer Speyart van Woerden was als 
wel het gezag, want zijn gezag was tenslotte evenzeer een afgeleid 
gezag als het Militair Gezag. Deze materie was door artikel 16 eigenlijk 
helemaal niet zijn materie, maar een Militair Gezag-materie, want de 
Algemene Lastgeving was een lastgeving, die van het Militair Gezag 
uitging, en het politieapparaat had volgens die eerste Algemene Last- 
geving dezelve uit te voeren. Er was voor de heer Speyart van Woer- 
den niets te doen dan de politie ter beschikking te stellen. Deze taak 
primeerde en hij had niets liever gedaan dan in die tijd de politie ZO- 

veel mogelijk beschikbaar te stellen, want dit was het zwaartepunt 
in de gehele politietaak. 

Toen de arrestaties plaats vonden door de Binnenlandse Strijdkrach- 
ten en wat daar omhezn hing, begon de ellende. Wat de heer Speyart 
van Woerden nastreefde was niet tevreden te zijn met een kamp vol 
mensen te hebben, maar te zorgen, dat men van ieder een brhoorlijk 
begindossier had, plus van ieder stukken kan overtuiging met behoor- 
lijke aantekening van herkomst. Maar wat had men nu? Wanneer 
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mcii bij de opspo~ingsdicnst van de str~jcikl.dchten kwsni, vond i~lzii 
rekken langs de wand, waarop papieren Iugen; maar welk papier bij 
X, welk papier bij IJ of welk bij Z was in beslag genomen, wanneer 
en door wie, was niet bekend; een behoorlijke inventarisatie was er 
niet. Iedereen grasduinde in de stukken, de een pakte een map en 
trok er weer op uit. Stukken goed lezen gebeurde ook niet altijd en 
dan werden mensen gearresteerd op grond van een of andere aan- 
tekening op een lijst, die in feite helemaal niet discriminerend was. 
Zo raakten langzamerhand de in beslag genomen stukken door elkaar 
en het werd een volkomen rommel. Dat heeft de heer Speyart van 
Woerden willen bestrijden en dat al deze mensen, die uitstekend 
illegaal werk hadden gedaan, maar van het opsporingswerk niet het 
minste verstand haden, niet op hun eigen houtje er op uit gingen, 
want dan liep de hele berechting in de war. In de eerste plaats was 
er dus de kwestie van de rechtszekerheid: mensen, die het niet ver- 
dienden, werden ten onrechte gearresteerd, maar van de mensen, die 
het wel verdienden, moest met1 de stukken van overtuiging in ver- 
band met die mensen zelf kunnen brengen om hcn te kunnen ver- 
oordelen. 

Overgaande tot de beschrijving van het verloop van het conflict, 
komt de heer Speyart van Woerden tot de heer Hoekstra. Het eerste 
stuk, dat op die zaak betrekking heeft, is een brief van 5 November 
1944, die generaal Kruls aan de heer Hoekstra heeft geschreven. In 
die brief deelt de generaal mede besloten te hebben een centrale raad 
in te stellen, waarvan de leden worden aangewezen door de grote 
illegale bewegingen. welke raad door door hem op te richten diensten 
l al doen onderzoeken, welke personen voor aanhouding in aan- 
merking komen. Dr. Hoekstra was in die tijd herhaaldelijk te Brus- 
sel. De heer Speyart van Woerden is de 23ste October bevrijd. Dit 
speelde dus een dag of twaalf na zijn komst te Eindhoven. De heer 
Speyart van Woerden had de heer Hoekslrrl reeds een keer ont- 
moet en hij had dus één keer met hem gepraat. De heer Speyart 
van Woerden mag gerust zeggen, dat hij in de beoordeling van deze 
zaak nooit een anti-illegaliteit-standpunt heeft ingenomen. In  het 
kamp, tijdens zijn gijzeling, had hij zelf voortdurend illegaal ge- 
werkt en hij had contact gehad met illegale werkers. Hij kende 
dus de waarde van hun werk. Hij vond het billijk en rechtvaardig, 
dat zij werden ingeschakeld, maar dit inschakelen moest geschieden 
in het juiste verband en de geschikte inensen moesten worden in- 
geschakeld. Hierover ging het. Kort na de bevrijding is de heer 
Speyarr van Woerdeu! rijn ressort rondgereisd en heeft hij in zijn 
arrondissen~enten vergaderingen gehad met de politie. De politie 
kende hem en snakte er naar richtlijnen te ontvangen. Zij was al die 
tijd zonder richtlijnen gebleven en zij had ook niet uit de Militair 
Gezag-handboeken kunnen putten. De heer Speyart van Woerden 
had in ieder arrondissement - het werk was voor hem alleen te 
omvangrijk - een plaatsvervangend fungerend directeur van politie 
aangesteld. Hiervoor had hij in ieder arrondissement een officier van 
justitie of een substituut-ofiicier van justitie aangewezen. In Maas- 
tricht was het de heer Dautzenberg, in Breda de heer Deelen, in Den 
Bosch de heer Receveur en in Zeeland de heer van cler Minne; Roer- 
mond was nog niet bevrijd. 

Dezen kregen van de heer Speyart van Woerden algemene richt- 
lijnen en voerden die uit; ook deden zij meer plaatselijk detailwerk; 
zo werden zij ingeschakeld bij de zuivering van de politie, waarmede 
de heer Speyart van Woerden zich persoonlijk niet heeft bemoeid; 
hij moest zich tenslotte houden aan de grote lijnen, zodat zij het meer 
mdividuele werk kregen te doen. Zo hebben zij de zuivering behan- 
deld. Zij hadden tijdens de bezetting geregeld contact met de politie 
gehad; de heer Speyart van Woerden was echter vier jaar weg ge- 
weest en hij wenste nu persoonlijk contact met de politie op te 
nemen. Zo heeft hij in November 1944 vier politievergaderingen in 
zijn ressort gehouden, daarvan heeft hij de notulen en in ieder van 
die vergaderingen heeft hij met grote nadruk aan de verschillende 
politie-instanties, d ~ e  daar waren, gezegd zich aan te vullen uit de 
illegaliteit en te zorgen, dat er de nodige hulppolitie kwam. Men 
moest die mensen aantrekken en onder hen zouden vele blijvende 
aanwinsten zijn. Men moest hen niet alleen voor straatdiensten ge- 
bruiken, maar men moest hun ook onmiddellijk cursussen geven, 
zodat men in de plaats van de mensen, die zich in de bezettingstijd 
zwak en beroerd hadden getoond, de beschikking kon krijgen over 
een aantal flinke mensen. Dit is zijn Leitmotiv geweest op ieder van 
de vergaderingen, die hij met de onder hem ressorterende politie- 
korpsen heeft gehouden. 

Dit is ook gerealiseerd geworden. Men kreeg echter telkens de 
kwestie van het gezagselement ed speciaal, waar het ging om de 
politieke arrestaties, wilde mei1 bij de illegaliteit de zaak zelf in 
handen houden; men vreesde, eigenlijk gezegd, de remmende invloed 
van de politie in de rechtsstaat. Dat is heel sterk naar voren ge- 



komen. In de dagen, voorafgaande aan de brief van 5 November 
1944, was de heer Hoekstra naar Brussel gegaan. Hij had daar met 
de staf gesproken en hij had gezegd, dat de illegaliteit bij de zaak 
van de arrestaties officieel moest worden ingeschakeld en een vaste 
taak moest krijgen. 

Generaal Kruls zegt in deze brief van 5 November 1944 het 
volgende: 

,,Teneinde te geraken tot een regeling omtrent het onderzoek 
en de aanhouding van personen, welke op grond van de door 
mij uitgegeven Algemeene Lastgeving in bewaring dienen te 
worden gesteld, heb ik besloten een centralen raad iri te stellen, 
waarvan de leden voorloopig zullen worden aangewezen door de 
hoofden van de groote illegale bewegingen, met name K.P., L.O., 
O.D. en R.V.V., welke raad door door hem op te richten plaat- 
selijke diensten zal doen onderzoeken, welke personen voor aan- 
houding in aanmerking komen". 

Generaal Kruls roept dus een centrale raad in het leven: hij neemt 
dus het beginselbesluit; de leden daarvan worden aangewezen door 
de illegaliteit en zo gaat de illegaliteit nu zelf de diensten in het leven 
roepen, die zullen bepalen wie voor aanhouding worden aangewezen, 
Daarmede gaat hij dus een groot stuk gezag uit handen geven. 

,,De door de plaatselijke diensten voor aanhouding aangewezen 
personen zullen door daartoe aan te wijzen eenheden van de 
Nederlandsche strijdkrachten worden aangehouden", aldus gaat 

de brief verder. 
Nu komen er dus strijdkrachten, die de mensen gaan aanhouden 

en dan worden ze overgegeven aan een opsporingsambtenaar ter in- 
bewaringstelling. Men had een opsporingsambtenaar nodig om het 
verbaal te kunnen opmaken. De illegaliteit wijst dus aan, de strijd- 
krachten arresteren en de politie maakt het verbaal op. 

,,De politie is eerst dan bevoegd tot het aanhouden van boven- 
genoemde personen, wanneer zij daartoe van mij opdracht heelt 
ontvangen of, na advies van den centralen raad aan dien plaatse- 
lijken ge~agsdrager van het Militair Gezag, van dezen laatste". 

Op 5 November was de politie in Zuid-Limburg al ruim een maand 
vrij en in Brabant was dit een kwestie van een dag of veertien. 

,,De leden van den centralen raad zullen, naarmate verdere 
deelen van het Rijk worden bevrijd, kunnen worden aangevuld 
of vervangen. Ik machtig u, u in verbinding te stellen met de 
hoogste vertegenwoordigers van de illegale bewegingen in het 
bevrijde gebied om te geraken tot de aanwijzing van de leden 
voor den centralen raad, voorloopig ten getale van drie." 

Dat was het stuk, waarmede de heer Hoekstra in zee glng, en met 
dat stuk is hij bij de heer Speyart van Woerdeiz gekomen en hij heeft 
hem dit zo medegedeeld. Zowel de heer Smifs  van Oyen als de heer 
Speyart van Woerden zijn hiervan heel erg geschrokken, want zij 
vonden, eigenlijk gezegd, dat de politie als apparaat hiermede werd 
uitgeschakeld, want voor ieder korps en ieder politie-orgaan zou het 
Militair Gezag moeten gaan beslissen, of dat als zodanig kon worden 
aanvaard. Hier had men dus over de gehele lijn een discriminatie 
van de politie en alleen een individueel aangetrokken, door die cen- 
trale raad gezuiverd geachte politiefiguur mocht proces-verbaal op- 
maken. Zowel de heer Smifs  van Oyen als hij vonden dit groot on- 
recht ten aanzien van de politie, die in functie was. Deze werd een- 
voudigweg ter zijde geschoven en werd niet als waardig beschouwd 
om dit werk te doen. De politie werd niet vertrouwd en niet als ge- 
zuiverd beschouwd en van iedere politieman in functie zou dit nu 
worden onderzocht en zou de chef staf of de militaire commissaris, 
gehoord het advies van de illegaliteit, dit beslissen. Zij vonden dit 
zó erg, dat de heer Speyart van Woerden op de 13e November het 
hoofd van de sectie 11, majoor Srzijders, een brief heeft geschreven, 
waarin hij de bezwaren van de heer Smits van Oyen en van hem 
naar voren brengt. 

De heer Speyart van Woerden verklaart in dit verband nog, 
dat de inhoud van de brief ~7an 5 November 1944 door de heer 
Hoekstra is voorgesteld, zoals ook de tekst meebracht, als te zijn een 
feitelijkheid, een definitief besluit. De heer Speyart van Woerden 
komt er dadelijk op, dat bleek, dat dit laatste absoluut in strijd met 
de waarheid was. 

Op de 13e en 14e November van dat jaar is dr. Hoekstra met 
bovenvermeld stuk van generaal Krzils te Nijmegen geweest. Te Nij- 
megen was een uitstekende militaire commissaris, een van de militaire 
commissarissen in zijn ressort, die de heer Speyart vad% Woerden 
zeer heeft gewaardeerd, majoor Blaauw. Deze had daar met enorm 
veel tact, en de heer Speyart van Woerden mag wel :zeggen met 
enorm veel mensenkennis, de zaak opgevangen en in goede, ge- 
ordende banen geleid. Hij had ook een opsporingsapparaat in het 
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leven geroepen, dat bestond uit politie met een belangrijke inschake- 
ling van de illegaliteit, die samen in onderling vertrouwen uitstekend 
werk verrichtten. In die toestand komt dr. Hoekstra in Nijmegen 
vertellen, dat het politie-apparaat wordt uitgeschakeld en dat de chef 
staf het eerst zou bekijken op advies van hem. 

De heer Speyart van Woerden brengt naar voren de notulen van 
de besprekingen, die door dr. Hoekstra te Nijmegen zijn gehouden 
met de medewerkers van de militaire comn~issaris. De aanwezigen 
waren de heer Cals, tegenwoordig Staatssecretaris, de heer van Eck, 
tegenwoordig professor in het strafrecht te Nijmegen, majoor Boo- 
gaard, de heer Wiebenga, de heer Oerlemans en ook de heer Blaauw; 
voorts was o.a. de heer Wijfjels aanwezig, een van de hoofden van 
de illegaliteit uit het Zuiden, en pater Simíners, een figuur uit de 
kerkelijke illegaliteit. Twee vergaderingen hebben er over dit onder- 
werp plaats gehad. 

Het begint de 13e November. De heer Hoekstra deelt de verga- 
dering mede, dat hij was benoemd tot gevolmachtigde voor politie- 
zaken van de Nederlandse Binnenlandse Strijdkrachten. In deze 
functie komt hij de nieuwe instructie bespreken, die door de chef 
staf gegeven is aan de Binnenlandse Strijdkrachten bij schrijven van 
5 November. Historisch was Eindhoven de aangewezen plaats voor 
het doen uitgaan van de instructie. De stoot- en de bewakingstroepen 
hadden behoefte aan een duidelijke aanwijzing voor het arrestatie- 
werk. Dr. Hoekstra ent dus dit stuk op Eindhovense toestanden in 
de eerste plaats, maar hij had de opdracht het gehele bevrijde gebied 
rond te gaan en hij kwam dan ook in Nijmegen. Tot nu toe, aldiis 
dr. Hoekstra, kwam de bevoegdheid tot aanhouding van de bevel- 
hebber der Binnenlandse Strijdkrachten en van de chef staf. Vóór 
enige weken was besproken, dat er eenheid moest komen in de voor- 
schriften. In het stafkwartier van Prins Bernhard kwam de overtuiging 
naar voren, dat de illegale werkers de verkeerde elementen het beste 
kenden. Heden vóór acht dagen had de eindbespreking plaats. Het 
aanhouden van personen behoorde niet tot de taak van de Neder- 
landse Binnenlandse Strijdkrachten, alleen wel van de militair ge- 
vaarlijke personen. Nu is omschreven, dat zij zullen aanhouden de 
N.S.B.-ers in het algemeen, politiek gevaarlijke personen, Duitse 
politieke personen en personen, die verdacht worden de vijand be- 
hulpzaam te zijn. De aanhouding geschiedt volgens de nieuwe in- 
structie dus door de opsporingsdienst, aangiften van het publiek 
komen bij hem, huiszoekingen verrichten behoort mede tot de taak, 
alsmede het doorzoeken van de archieven. De heer Hoekstra vervolgt: 

,,De opsporingsdiensten zullen lang moeten blijven bestaan, op 
den duur zullen zij wel droog lopen, het werk wordt minder, de 
medewerkers zullen terugkeren naar hun eigen werk. De politie, 
dan intussen ook gezuiverd" - inen ziet dus, hoe hij dit reeds in 
zijn eerste exposé naar de verre toekomst verschuift - ,,en in het 
herwonnen bezit van het vertrouwen van het publiek, kan dan weer 
gaan aanhouden. De politie heeft het trouwens voorlopig druk ge- 
noeg met zijn andere, gewone taak. Deze opzet", aldus de heer 
Hoekstra, ,,is een gelukkiger vorm dan een amalgamatie van leken 
en politie. Wij, illegalen, zijn op dit terrein eigenlijk wel beunhazen, 
maar wij werken voor het vaderland". 

Hierop ontstaat een tweedaagse discussie, waaruit blijkt, dat van 
de zijde van de Nijmeegse heren grote bezwaren worden gevoeld 
tegen de inhoud van de brief van 5 November 1944 en de door de 
heer Hoekstra daarop gegeven toelichting. 

De heren willen naar Brussel, zij vinden het zó bedenkelijk, dat zij 
met generaal Kruls willen gaan praten. Dan zegt de heer Hoekstra, 
dat hij dat dan wei zal doen. Daarop wordt gezegd, dat hij toch 
niet hun belangen naar voren kan brengen en hun inzichten ver- 
dedigen; zij willen zelf gaan. De heer Hoekstra twijfelt, of de grne- 
raal hen zal kunnen ontvangen en zo remt hij dit voortdurend af. 
Een van de aanwezigen zegt dan, dat er niet genoeg politiemensen 
zijn, waarop de heer Hoekstra antwoordt, dat het beëdigen een kunst- 
greepje is. 

Men wil dus naar Brussel en de heer Hoekstra zegt dan, dat het 
moeilijk zal zijn de chef staf te bereiken en een beslissing te ver- 
krijgen; van tevoren moet de zaak toch wel voorbereid zijn. Het 
resultaat is dan, dat men zelf een stuk zal opmaken en dat men zal 
trachten contact op te nemen met generaal Kruls. 

Dit stuk is 16 November 1944 te Nijmegen opgemaakt, het is een 
gezond stuk en het draagt de handtekeningen van alle illegale werkers, 
die het verzet bij de besprekingen hebben gevoerd en die een tegen- 
voorstel doen. Uit dit overzicht van die besprekingen ziet men, dat 
de heer Speyart van Woerden redenen had ten opzichte van de heer 
Hoekstra zeer gereserveerd te staan. Wanneer men verklaart, dat deze 
instructie een machtsmiddel is en dat, als de illegalen hun zin niet 
krijgen, het scheef gaat, is dit tenslotte niet de wijze, waarop men 
overleg pleegt en men een gezond apparaat in elkaar zet. Deze uit- 
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latingen van de heer Hoekstra heeft de heer Speyart van Woerden 
ter kennis gebracht van het Militair Gezag. Aan de hand van deze 
stukken heeft hij de  Se of 6e December een heel uitvoerige be- 
spreking gehad met generaal Kruls, na de vergadering, die in Bosch 
en Ven had plaats gehad met een vijftal Ministers, waar de heren 
Smits van Oyen en Speyart van Woerden toen ook hun uiternzet- 
tingen hebben gegeven. 

D e  heer Speyart van Woerden betoogt verder, dat de hlcer Hoekstra 
ten onrechte het standpunt innam, dat de brief van 5 November een 
definitieve regeling inhield. Dat  was niet waar, hetgeen de heer 
Speyart van Woerden aan de hand van gevoerde besprekingen e n  
correspondentie meent te kunnen aantonen. 

Dit alles is eigenlijk voorbereiding geweest en uiteindelijk is er toen 
o p  1 December 1944 een vergadering geweest in Bosch en Ven. E r  
waren toen vijf Ministers in Nederland, die o p  hun reis door het be- 
vriide gebied van alle kanten klachten kregen, en zelf hebben zij ook 
de-wonderlijkste ervaringen opgedaan. ~ i f  zijn zelf opgebracht-door 
de stoottroeDen. D e  heer van Heuven Goedhart heeft een half uur 
moeten staan in een kamer bij een jonge vent, die met zijn benen o p  
tafel lag en zei: hij zegt, dat  hij de  Minister van Justitie is! 

Dat  omstreeks 1 December 1944 reeds een conflict was ontstaan, 
kan men nauwelijks zeggen. Het conflict komt eigenlijk na die ver- 
gadering van 1 December; de controverse was er tevoren eigenlijk 
nog niet zo zeer. Daarvóór ligt het eigenlijk meer o p  bal.' .,is van over- 
leg. Op dat moment kwamen de klachten bij de  Nederlandse Re- 
gering. Tenslotte voelt de heer Speyart van Woerden er niets voor 
om met klachten bij de Regering te komen, wanneer hij het zelf door 
onderling overleg redresseren kan. Van de  aanvang af heeft hij ge- 
tracht met de staf van generaal Kruls in deze tot een bi:hoorlijke en 
bevredigende oplossing te komen. Hij heeft de heren herhaaldelijk 
bij zich gehad te Eindhoven en zij hebben er heel veel besproken 
en er waren er ook wel bij, die van goeden wille waren. D e  heer 
Speyart van Woerden had echter het gevoel, dat  men de verhou- 
dingen te slecht zag en dat  men eigenlijk gezegd te veel de macht 
van de illegaliteit vreesde. Dit heeft zo geduurd tot 1 December. 
Toen waren daar de Ministers en zij vroegen het een en ander te 
vertellen, zij hadden zelf de nodige ervaringen opgedaan en zij hadden 
de  nodige klachten van her en der gekregen. D e  heer Speyart van 
Woerden heeft daar toen een kort relaas gegeven en dit relaas was 
heel weinig prettig zowel voor het Militair Gezag als voor de Binnen- 
landse Strijdkrachten. 

In dit verband wijst de heer Speyarf van Woerden er op, dat door  
hem in contact met politiechefs en met de militaire comrnissarissen is 
besproken geworden zijn oordeel over de instructie van 2.5 September 
1944, die nogal kwaad bloed zette. D e  willekeur van de Binnenlandse 
Strijdkrachten bij de arrestaties deed grotelijks afbreuk aan de popu- 
lariteit van de  strijdkrachten zelf. Uitdrukkingen als: de W.A. van de  
Prins, de Gestapo van de Prins, de horden van de Prins, het speel- 
goed van de Prins, waren even zovele symptomen. In ge~~prekken met 
verschillende goede vaderlanders heeft de hecr Speyarr van Woerden 
zijn bezorgdheid over deze ontwikkeling niet verborgen en als zijn 
overtuiging uitgesproken, dat deze aangelegenheid zich dreigde te 
ontwikkelingen tot een van dynastieke betekenis, welkt: overtuiging 
van verschillende zijden werd gedeeld. Dit is overgebracht en, voor- 
zover de heer Speyart van Woerden het heeft begrepen, is het niet 
goed verstaan geworden. D e  mensen, met wie hij dit contact had, 
waren voortreffelijke vaderlanders; zij genoten van de vrijheid en van 
het contact met Oranje en zij verontrustten zich allen over dergelijke 
uitlatingen. Hij vond deze heel bedenkelijk en heel gevaarlijk, want de  
uitlatingen waren zeer frequent en zij lagen in belangrijke monden. 
Hij heeft er dan ook wel degelijk zijn bezorgdheid over uitgesproken, 
er niet mee gecolporteerd natuurlijk. 

Vervolgens geeft de  heer Speyart van Woerden de inhoud weer van 
de  notulen van de vergadering van de Ministers-kwartiermakers vail 
1 December 1944, bij welke vergadering aanwezig zijn geweest vijf 
Ministers, twee Commissarissen der Koningin, nl. van Zeeland en 
van Brabant, generaal Kruls, kolonel Doorrnan, de stafchef van d e  
Prins en de heer Speyart van Woerden. ') 

D e  heer Speyart van Woerden vervolgt zijn verklaririg met o p  te  
merken, dat  de vergadering daarna over het punt, hoe gezorgd zou 
worden, dat onschuldigen spoedig zouden worden vrijgelaten, eigen- 
lijk een vervolg heeft gekregen, dat niet is genotuleerd!. E r  hebben 
toen besprekingen plaats gehad, waarbij de Regering het standpunt 
innam, dat  zij in deze zelf de verantwoordelijkheid had. Het Militair 
Gezag was in deze te kort geschoten en de Regering zou zelf richt- 
lijnen gaan geven, waardoor men tot de rechtsstaat kon terugkomen. 
E r  is toen o p  die vergadering 's middags over gedokterd en 's avonds 
is men er mee voortgegaan en daarbij liepen de besprekingen niet ge- 
makkelijk. Generaal K r u k  nam van zijn kant het standpunt in, dat  
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artikel 16 B.B.S.B. zijn materie was. Tenslotte staat er wel in, dat het 
Militair Gezag zijn gezag moet uitoefenen volgens de richtlijnen en 
instructiën van de Regering, maar wanneer uiteindelijk de Regering 
over zijn hoofd heen zelf met voorschriften komt, is dit geen kleinig- 
heid en komt het neer op een desavouering van zijn beleid. Hij kon 
het zo maar niet nemen. 

De Ministers zeiden daartegenover, dat hij het er naar had gemaakt: 
zij moesten daarom nu zelf de zaak in handen nemen. Er is toen lang 
over gedokterd en uiteindelijk heeft de Regering zelf richtlijnen l) 

vastgesteld, die zij de generaal wilde opleggen, doch de generaal was 
niet bereid deze te aanvaarden. Dit splitste zich nogal toe en voor 
zichzelf had de heer Speyart van Woerden het gevoel, dat de zaak 
dreigde verkeerd te lopen en dat tenslotte niet voldoende recht werd 
gedaan aan de moeilijkheden, waarvoor de generaai bij zijn omvang- 
rijke taak uiteindelijk stond. 

Het lijkt misschien een beetje gek, maar er gebeurden toen 
meer gekke dingen, doch aan het einde van die avond, toen zij allen 
zeer moe waren, heeft de heer Speyart van Woerden de Ministers ge- 
vraagd een voorstel te mogen doen: De Ministers zouden een paar 
dagen in het land blijven. De heer Speyart van Woerden vroeg, of hij 
de volgende dag met generaal Kruls mocht praten; zij moesten het 
tenslotte samen in het bevrijde gebied vinden en zij zouden eens kun- 
nen kijken, of zij samen niet zouden kunnen komen tot richtlijnen, 
waardoor deze zaak opgeknapt werd. Deze vergadering had er zeker 
toe bijgedragen ook bij de generaal het inzicht levend te doen worden, 
dat het zo niet langer ging en dat er flink moest worden ingegrepen; 
de modus quo was weer een ander punt. Men zat met deze zaak in 
een moeilijk parket en de generaal stond tenslotte vrij sterk; er was 
maar één chef staf Militair Gezag en er was zo gauw geen andere. 
Men zou kunnen zeggen, dat hij met zijn portefeuille reeds buiten de 
deur rammelde. 

Dit voorstel is toen aanvaard en de volgende dag hebben de heren 
Kruls en Speyart van Woerden in een villa te Oisterwijk een hele dag 
zitten praten; daarbij waren nog de heer Deelen en majoor Derkserna, 
het hoofd van de afdeling politie van het Militair Gezag. Met hun 
vieren zijn zij ,,de commun accord" tot een oplossing gekomen, waar- 
van de generaal heeft gezegd, dat zij hem volledig bevredigde en 
waarvan de heer Speyart van Woerden heeft gezegd, dat hij haar de 
Minister van Justitie als volkomen aanvaardbaar zou aanbevelen. 

Het ontwerp van de volgende dag is geheel aanvaard. De aanvan- 
kelijke richtlijnen van de Regering zijn een historische phase bij de 
totstandkoming van dat stuk. Het heeft, dat is best mogelijk, de gene- 
raal wat soepeler gemaakt voor het aanvaarden van deze regeling. 
Het stuk, dat de volgende .dag is aanvaard, is geconsolideerd in de 
richtlijnen van 14 December 1944 9 van generaal Kruls aan zijn mili- 
taire commissarissen; er is ook ezn brief bij voor de Prins. In de aan- 
vankelijke richtlijnen van de Regering staat o.m.: 

,,De arrestatiebevoegdheid in bevrijd gebied berust uitsluitend 
bij de beroepspolitie onder leiding van den procureur-generaal 
of den door hem aangewezen vervanger in districten van zijn 
ambtsgebied en bij het Militair Gezag krachtens het Besluit op 
den Bijzonderen Staat van Beleg." 

De Ministers hadden het idee, dat de heer Speyart van Woerden 
het werk der arrestaties zou doen en dat hij daartoe naast zich zou 
krijgen een commissie van illegale werkers: mr. Holla, dr. van 
Buchem, C. van der Hooft, dr. Voorhoeve en mr. Prinsen, dat was 
de leiding van de illegaliteit in Brabant. Voorts staat er in de aanvan- 
kelijke richtlijnen 4, van de Regering: 

.,Ten aanzien van alle reeds verrichte en nog te verrichten arres- 
taties wordt onmiddellijk door de beroepspolitie een voorloopig 
onderzoek ingesteld naar de vraag, of vrijlating kan worden ge- 
adviseerd." 

Hier nam de Regering het standpunt in, dat zij van de chaos met 
de duizenden gearresteerden, waaromtrent zij het nodige had gehoord, 
af moest en zij wilde daarvoor een aantal politiemensen inzetten, die 
globaal de stukken door zouden krijgen en de gearresteerden summier 
zouden horen. 

In dit verband is de kwestie van de zuivering van de politie niet 
ter sprake gekomen en men kan ook zien, dat in de richtlijnen van 
14 December de generaal het standpunt inneemt, dat de politie in het 
bevrijde gebied voldoende gezuiverd is. De 16de December 1944 
vaardigde de heer Speyart van Woerden in aansluiting aan de richt- 
lijnen van l 4  December een aanschrijving ') uit aan zijn plaatsvervan- 
gende fungerend directeuren van politie, behelzende een uitwerking 
van de aan de politie in die richtlijnen van de chef staf Militair Ge- 
zag toevertrouwde taak. 

Tussen hun vergadering van 2 December en de 14de December had 
de chef staf Militair Gezag overleg gepleegd over de richtlijnen met 
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de Prins er, deze verzocht aan zijn strijdkrachten een daarbij aan- 
sluitend bevel uit te vaardigen. De Prins verklaarde zich met die 
richtlijnen accoord en vaardigde op 20 December 1944 he:t gevraagde 
bevel uit. Ongeveer tezelfder tijd deelde hij per brief mede aan de 
Minister van Justitie, dat hij met deze richtlijnen volkomen instemde. 

Uitgangspunt voor deze richtlijnen was, dat de politie in het bevrijde 
gebied voldoende gezuiverd was voor de haar toegedachte taak. De 
politieke arrestaties werden, na verklaring, dat zulks een Militair Ge- 
zags-materie is, opgedragen aan de politie. De ene, in October 1944 
reeds aan de Binnenlandse Strijdkrachten toegewezen categorie, dat 
zijn de militair gevaarlijken, was het arbeidsveld. waartoe haar arres- 
tatiebevoegdheid beperkt bleef. De politie zou worden uitgebreid met 
krachten uit de illegaliteit, adviescommissies voor de militaire com- 
missarissen betreffende deze materie zouden in het leven worden ge- 
roepen, welke het vertrouwen der illegaliteit zouden genieten. Met be- 
vel van de Prins sloot zich in volkomen overeenstemming hierbij aan. 
De opsporingsdiensten van de Binnenlandse Strijdkrachten zouden 
met ingang van 20 December worden ontbonden. De leden der Bin- 
nenlandse Strijdkrachten werd uitdrukkelijk verboden iedere maat- 
regel van vrijheidsbeneming, behalve die van,de ene categorie, in een 
strook van 5 km langs de frontlijn. Opdracht werd gegeven alle be- 
scheiden en documenten betreffende politieke arrestanten vóór 1 
Januari 1945 over te dragen aan de militaire commissarissen. 

Dit was dus het compromis, dat ,,de commun accord" met volledige 
instemming was bereikt. 

De arrestatie gebeurt dus door de politie evenals het onmiddellijk 
onderzoek om na te gaan of tot vrijlating kan worden geadviseerd; zij 
kan dit werk echter alleen niet aan en wordt daarom voor deze taak 
uitgebreid met illegalen, en dezen worden hulppolitie. Daarnaast krij- 
gen de militaire commissarissen commissies van advies voor deze 
materie, die het vertrouwen hebben van de illegaliteit. 

Het was bij deze commissies van advies vooral de bedoeling, dat 
deze de adviezen, die van de lagere instantie, dus de politie met de 
illegaliteit, kwamen, zouden beoordelen en deze zouden zeven. Anders 
zou men zoveel hoofden zoveel zinnen krijgen; men zou een enorme 
verscheidenheid van beoordeling van gevallen krijgen. Iedere politie- 
man met ein illegaal naast zich, die gevallen van arrestanten zouden 
gaan bekijken, zouden andere maatstaven aanleggen, zodat het van 
belang was, dat er een centraal overkoepelend apparaat kwam, en 
dit zou door de militaire commissarissen in het leven worden geroepen 
met figuren uit de illegaliteit. 

Zo leek dus de zaak op de 14de December 1944 in kannen en 
kruiken. De feiten hebben in dat opzicht teleurgesteld. 

De chef staf had in de stukken, die door hem waren uitgevaardigd, 
het verzoek, dat hij tot de heer Speyart van Woerden had gericht, 
opgenomen, nl. het verzoek om hem een overzicht te doen toekomen 
van de in bewaring gestelden en om alle gevallen, die niet voldoende 
waren onderzocht, door de politie te doen onderzoeken. Het lag dus 
voor de hand, dat de heer Speyart van Woerden van zijn kant ook aan 
dc politie de ~o 'd ige  richtlijnen zou geven, teneinde op die manier een 
gesloten geheel te krijgen. Dat heeft hij gedaan door middel van een 
aanschrijving 3, die op 16 December 1944 in zee is gegaan. Deze 
aanschrijving heeft hij gericht tot zijn plaatsvervangend fungerend 
directeuren van politie in het inmiddels bevrijde Nederlandse gebiell. 
Een van de punten was het spoedige onderzoek van al die gevallen, 
die in arrest zaten en waaromtrent eigenlijk nog geen stukken aan- 
wezig waren. Aan de hand van de punten 3 en 4 van de richtlijnen ') 
van de generaal: 

,,3. Omtrent vasthouding of vrijlating beslist uitsluitend het 
Militair Gezag. In die gevallen, waarin tegen de in bewaring 
gestelden of geïnterneerden geen behoorlijk voorafgaand ondei.,. 
zoek is ingesteld, wordt onverwijld door de politie onderzocht, of 
tot vrijlating kan worden geadviseerd. 

4. Teneinde de politie t o t d e  hiervoren omschreven taak in 
staat te stellen, wordt zij, voorzoover noodig, uitgebreid met 
daartoe geschikt bevonden krachten uit de voormalige z.g. illegale 
werkers", 

heeft de heer Speynrt van Woercten zich geautoriseerd geacht om 
zijnerzijds aan de politie een aanschrijving te geven: ,,Ga onmiddel- 
lijk met dit onderzoek beginnen en assumeer u daarbij illegalen, wat 
dan telkens kan gebeuren door commissies van twee, die samen de 
zaak bekijken en dan van advies kunnen dienen". 

Daarnaast had het Militair Gezag in punt 5 de commissies van 
advies uit de illegaie werkers ook in het vooruitzicht gesteld. Deze 
moesten door de militaire commissarissen worden benoemd en zouden 
dt: adviezen, door die tweemanscommissies uitgebracht, beoordelen, 
zeven en bekijken. De heer Speyart van Woerdrit heeft dat punt ook 
nog nadrukkelijk met generaal Kruls besproken en deze heeft daaraan 
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zijn volle goedkeuring gegeven. D e  heer Speyart van Woerden schreef 
daarover: 

,,Het zal aanbeveling verdienen, dat  commissies, bestaande uit 
een ervaren politieman en een illegale vertrouwensman, elk een 
gedeelte der dossiers voor haar rekening nemen en haar oordeel 
in  onderling overleg bepalen. Hierbij wordt van d e  veronder- 
stelling uitgegaan, dat van alle arrestanten dossiers aanwezig zijn, 
bevattende voldoende gegevens tot vorming van dat  oorded. Als 
zoodanig zijn te  beschouwen dossiers, bevattende de bekentenis 
van één of meer der gronden voor inbewaringstelling of inter- 
neering, dan  wel in geval van ontkentenis voldoende ander 
bewijsmateriaal. In al die gevallen zal de  commissie zonder meer 
tot haar oordeel kunnen komen." 

Dit was uit de aard der zaak de grove schaaf. 
E r  was grote spoed geboden. D e  richtlijnen van d e  generaal 

moesten in die van de heer Speyart van Woerden hun complement 
krijgen. D e  militaire commissarissen hadden elk een omvangrijke 
taak. E r  waren er velen. O m  nu  met al deze heren overleg te gaan 
plegen, was natuurlijk veel te omslachtig. Hij heeft er dus de  voorkeur 
aan gegeven dit centraal te  doen en dit o p  d e  voorschreven wijze 
vast te leggen. 

Dit stuk ging o p  16 December bij de heer Speyart van Woerden 
uit en hij had hoop, dat alles in kannen en kruiken zou zijn; aan- 
schrijving van de generaal, aanschrijving van de bevelhebber der 
Binnenlandse Strijdkrachten en aanschrijving van hem vormden een 
afgerond geheel. Het is niet het geval geweest. D e  richtlijnen van 
14 December en de  toelichting van diezelfde datum aan de militaire 
commissarissen stuitten in de kringen van de illegaliteit o p  verzet, varì 
welke verzetsgeest meerdere militaire commissarissen zich de willige 
spreekbuis en de willige medewerkers hebben gemaakt. D e  illegaliteit 
achtte de politie niet voldoende gezuiverd voor de haar thans toege- 
wezen taak, een onbegrijpelijke Prinzipienreiterei, aangezien bij dit 
werk slechts die politie-ambtenaren zouden worden ingeschakeld, die 
door de commissie van advies aanvaardbaar werden geacht. Daar- 
naast deden de  opsporingsdiensten der Binnenlandse Strijdkrachten, 
die opdracht hadden gekregen hun dossiers over te dragen aan het 
Militair Gezag of aan de  politie, hun dossiers en documenten onder- 
duiken en verklaarden zelfs ze liever te zullen verbranden dan ze aan  
de politie uit te leveren. Slechts in sommige gedeelten van het be- 
vrijde gebied werden de richtlijnen en circulaires van de chef staf van 
het Militair Gezag en van de heer Speyart van Woerden doorge- 
voerd. In meerdere gebieden daarentegen gingen de militaire com- 
missarissen er toe over om - in strijd met de toezegging van de ge- 
neraal aan de Regering - in plaats van de door de Prins opgeheven 
opsporingsdiensten van de Binnenlandse Strijdkrachten opsporings- 
diensten viin het Militair Gezag in het leven te roepen, waarin veelal 
het personeel van de  opgeheven diensten werd teruggevonden. 

D e  chef staf heeft niet aanstonds stelling genomen tegen de  door 
diverse militaire commissarissen en door de  illegaliteit o p  hem uit- 
geoefende druk. Zijn richtlijnen werden ten aanzien van de  inschakelhg 
der politie over het algemeen niet doorgevoerd. 

Een van de bezwaren, door de illegaliteit naar voren gebracht en 
door de militaire commissarissen, naar de mening van de heer Spey- 
art van Woerden, niet naar behoren bestreden, was het wantrouwen, 
dat zich openbaarde tegen de procureur-generaal, hoofd der politie, 
die, naar men vreesde, zijn gezagspositie in het politie-apparaat zou 
gebruiken om op grote schaal arrestanten te dorn in vrijheid stellen. 
Uit de aard van de zaak is de heer Speyart van Woerden opgekomen 
tegen wederrechtelijke vrijheidsberovingen, heeft hij de  Regering daar- 
over ingelicht en kwam hij met dat  punt bij de besprekingen telkens 
naar voren, omdat onrechtmatige vrijheidsberovingen in groten ge- 
tale hadden plaats gehad. Over de  rechtmatige vrijheidsberovingen 
behoefde men nauwelijks te praten. Hierbij waren gein kwesties, 
warzn geen strijdpunten. Wanneer het onderwerp vrijheidsberovingen 
ter sprake kwam, dan ging het altijd over de  gevallen, die behoorden 
te worden in vrijheid gesteld. Z o  heeft daardoor blijkbaar de mening 
kunnen postvatten, dat het de  heer Speyart varz Woerden speciaal o m  
invrijheidstellingen te doen was. Die invrijheidstellingen waren voort- 
durend een punt van debat. Geen van zijn daden in het verleden kon 
grond geven aan dit wantrouwen. Daartegenover is door hem bij 
herhaling in de kringen van het Militair Gezag uitgesproken, dat de 
kwestie van inbewaringstelling en internering bij uitsluiting het ter- 
rein was van het Militair Gezag en dat  dit alleen verantwoordelijk 
was voor daarbij eventue-l begane fouten. D e  taak van de procureur- 
generaal, fungerend directeur van politie, was slechts te zorgen, dat  
er een apparaat was, bekwaam o m  de bevelen van het Militair Gezag 
uit te voeren. 

Deze vertraging van de overgang van de materie naar de politie 
was zeker niet in het belang der rechtszekerheid. I n  Januari 1945 
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vernam de heer Speyart van Woerden, dat b.v. in Vaals en Sittard 
nog vele onschuldigen in arrest verbleven, dat er onder de arrestan- 
ten te Maastricht nog wel 120 twijfelgevallen waren; het merendeel 
van deze 120 arrestanten was nota bene reeds maandenlang van hun 
vrijheid beroofd. Half Februari bereikte hem een officiële opgave 
van de arrestanten in de Looiersstraat te Maastricht, waarbij men 
rapporteren moest, dat van de 900 er 70 waren, met name vermeld, 
van wie de reden van hun arrestatie onbekend was, dan wel als 
reden werd opgegeven: ,,door het publiek gearresteerd". Dit na vier 
A vijf maanden vrijheidsberoving! De heer Speyart van Woerden 
gelooft, dat het onder dergelijke omstandigheden gerechtvaardigd was, 
dat hij zich voor de invrijheidstelling inzette, en dat met kracht. 

De chef staf Militair Gezag wenste intussen zijn richtlijnen door- 
gevoerd te zien. Op 11 Januari 1945 vond daaromtrent een bespreking 
plaats te Eindhoven, waaraan namens de chef staf deelnamen overste 
Snijders en majoor Ter Veer, voorts een aantal leiders van de illega- 
liteit en de procureur-generaal, alsmede een vertegrrwoordiging van 
de Binnenlandse Strijdkrachten. Volledige overeenstemming werd daar 
verkregen. Op 14 Januari 1945 vergaderde de procureur-generaal met 
de beide officieren te Brussel tot vaststelling der redactie van een 
nieuwe circulaire, waarbij die van 14 December werd ingetrokken, 
behoudens de richtlijnen zelf, welke onverkort bleven gehandhaafd. 
In volkomen overeenstemming werd deze circulaire vastgestela, ook 
zonder enig wrijfpunt of verschil van mening. 

De chef staf Militair Gezag vaardigde deze nieuwe circulaire l) uit 
op 27 Januari 1945. 

De heer Speyart van Woerden was in die tijd gebleken, dat zijn 
aanschrijving van 16 December 1944 wel hier en daar in de kringen 
van de illegaliteit en bij militaire commissarissen misverstanden had 
doen rijzen. Hij heeft o.m. ook een brief gehad van de heer Blaauw, 
militair commissaris te Nijmegen, die hem een paar punten van zo- 
danig misverstand heeft opgegeven. De heer Speyart van Woerden 
kan niet anders zeggen dan dat zulks eigenlijk een gevolg was van 
een lezen van zijn aanschrijving met wantrouwen, want wanneer men 
de tekst neemt en men legt er naast de richtlijnen van de generaal, 
dan vindt men die daarin precies terug. Als de heer Speyart van 
Woerden als voorbeeld neemt, dat hij in zijn circulaire heeft gezet, 
dat de politie ,,voor zover nodig" moest worden uitgebreid met de 
daarvoor geschikte krachten uit de illegaliteit, teneinde de politie 
tot de hiervoor omschreven taak in staat te stellen, zegt de generaal 
,,dat ze voor zover nodig kan worden uitgebreid met daarvoor ge- 
schikt bevonden illegale werkers". ,,Voor zover nodig" sloot niet de 
mogelijkheid in, dat helemaal geen illegaliteit zou worden ingescha- 
keld. Dat toch daarover misverstand zou rijzen, kon de heer Speyart 
van Woerden niet voorzien. Men kon tenslotte letterlijk de tekst van 
de generaal in zijn aanschrijving overlezen; duidelijker kon hij niet 
zijn. Meer dan letterlijk de richtlijnen volgen kon hij niet. Wanneer 
dan zijn stuk toch wordt gewantrouwd, is het wel heel moeilijk om 
een vertrouwensbasis te scheppen. Zo werd ook door een van de 
militaire commissarissen bezwaar gemaakt tegen de z.g. commissies 
van twee, die ook helemaal een uitvloeisel waren van de richtlijnen 
van de generaal, maar men was bang voor te weinig uniformiteit en 
men wilde daarom alleen werken met commissies van advies, die op  
een hoger plan lagen, wat natuurlijk moest leiden tot een heel grote 
vertraging. Dat zouden dus betrekkelijk kleine commissies zijn, die 
allerminst in staat waren om dat groot aantal dossiers van die duizen- 
den arrestanten - alleen in Limburg zaten er over de 6000 en in 
Brabant was het zeker meer - in korte tijd door te werken. Het 
ging bij de heer Speyart van Woerden ook alleen om te kunnen werken 
met zeer snel werkende apparaten voor die gevallen, waarin de gede- 
tineerden alles ontkenden, terwijl in hun dossier geen enkel bewijs- 
materiaal aanwezig was en slechts een heftige ontkentenis als enig 
schriftuur. 

Dergelijke gevallen zouden in aanmerking zijn gekomen voor een 
eventuele invrijheidstelling, nadat nog een onderzoek en een oproep 
in de pers .hadden plaats gehad. Wanneer dit alles door een kleine 
commissie van advies moest gebeuren, dan werkte dat dermate ver- 
tragend, dat datgene, wat de Regering had gewenst en wat de generaal 
had toegezegd, nooit kon worden bereikt. Het was een kwestie van 
verschil van inzicht tussen de militaire commissarissen en de heer 
Speyart van Woerden, waarbij zij de voorkeur gaven aan gedegen 
werk door een commissie, die veel zwaarder lag, terwijl hij was voor 
snel werk voor de gevallen, waarin het bewijs ontbrak, gezeefd door 
die commissie. De richtlijnen, die dan ook op 27 Januari 1945 na 
de besprekingen, die als voorzegd hebben plaats gehad op 11 Januari, 
door de generaal zijn uitgevaardigd, bevatten in die zin niets nieuws, 
want de richtlijnen van 14 December 1944 bleven onverkort gehand- 
haafd. De nieuwe gaven alleen op verschillende punten commentaar, 
o.m. was er een groot aantal rubrieken in opgenomen van mensen, 
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die in vrijheid konden worden gesteld. Het waren dus de richtlijnen 
voor de adviescommissies van het Militair Gezag. Er was voor het 
eerst een hele groep of liever een zestal groepen, die als van lichte 
aard konden worden aangemerkt. Dit was overgenomen uit een 
advies. dat op 5 Jarruari 1945 door de Centrale Advieccommissie uit 
Eindhov,en aan het Militair Gezag was uitgebracht. Dit was een 
commissie uit de illegaliteit, die zelf ook inzag, dat men veel te ver 
was gegaan en in het advies aan het Militair Gezag zelf heeft aan- 
gegeven, dat een aantal categorieën voor vrijlating in aanmerking 
behoorde te komen. Dit advies van de Centrale Adviescommissie 
aan de chef staf van het Militair Gezag i? op 5 Januari 1945 uit- 
gebracht. De punten zijn allemaal overgenomen door de generaal. 
Hier blijkt dus ook wel uit, dat in de kringen van de illegaliteit 
zich ook inderdaad het inzicht baan brak, dat men te ver was gegaan 
en dat men hele categorieën kon gaan loslaten. Die waren dan ook 
niet meer oegenomen in de aanschrijving van de chef staf Militair 
Gezag van 27 Januari 1945. 

Bovendien was daarin een vrij grote a!inea ougenomen betreffende 
het opsporingswerk. Deze brtrof met name de Commissies van Voor- 
onderzoek. Dit zijn allemaal aangelegenheden, die in volkomen over- 
eenstemming met de heer Speyart van Woerden zijn vastgelegd. De 
generaal maakt daar melding van en de heer Speyart van Woerden 
heeft daarna ook in aansluiting daarop zijn eigen richtlijnen gegeven. 

De circulaire l) van de chef staf van 27 Januari en de aanschrijving 
van de heer Speyart van Woerden van 12 Februari 3 hebben eigenlijk 
geen principiële betekenis, maar zijn eigenlijk meer detail- en tech- 
nische uitwerkiqgen. Ze bewijzen de overeenstemming, die er in de 
opbouw van de hele zaak tussen hen beiden bestond, zowel in dat- 
gene, wat de generaal daaromtrent zegt, als wat de heer Speyart van 
Woerderr daaromtrent vastlegt. 

Er zijn nog wel enkele moeilijkheden gerezen met de oud-illegale 
werkers. Zij namen, zoals gezegd, een verzetshouding aan tegen de 
richtlijnen van 14 December. Dat het wel nodig was om hun streven 
met eon zeer zekere reserve te be7ien - nu komt de heer Sneyart 
van W o e r h n  ook op de G.O.I.W.N. Gemeenschap Oud Tllegale 
Werkers Nederland -. rnae blijken uit een circulaire, die in die tijd 
uit is gegaan van de G.O.I.W.N. in ourichting. Deze circul~ire 5) is 
niet gedateerd. maar uit de aanhef blijkt wel. dat ze betrekkelijk kort 
vóór die ourichting moet zijn uitgegeven. 

Die vorenbedoelde circulaire nu is er  een. die de heer Sneyart van 
Woerden niet anders dan als heel bedenkelijk kan kwalificeren. Hij 
he-ft er al OD eewven, dat bii de ilolitieke arrestaties reer vele ge- 
vallen van uersoonliike antinathie een rol hebben gespeeld. Deze cir- 
culaire werkte zulks zijns inziens in de hand. 

Er waren daarbii gevoegd formulieren, waarin door betrouwbaar ge- 
achte personen alle bijzonderheden van de bewoners van een straat 
konden worden opeeqeven. Op dit ,,Formulier voor onderzoek en 
registratie" staat onder de streep: 

,,N.B. Dit formulier behoeft niet te worden onderteekend. De 
inzender wordt geacht naar eer en geweten zonder persoonlijke 
wraakgevoelens de hem bekende en veronderstelde feiten ter 
nader onderzoek kenbaar te maken en hierdoor mede te werken 
als goed vaderlander aan de zuivering der maatschappij." 

Nu moet men de mentaliteit keiinen uit die dagen om te kunnen na- 
gaan, hoe gevaarlijk een dergelijk stuk was en hoe nodig het was, 
dat daartegen dus stelling werd genomen. Tevens hoe bedenkelijk het 
was, dat men voortdurend de leiding van deze groeu meer en meer 
had erkend als een gezagsapparaat en' had ingeschakeld in dit hele na- 
oorlogse opsporingswerk. 

Ook Minister van Heuven Cioedhart had moeilijkheden met de ille- 
galiteit inzake het arrestatie-vraagstuk, zoals blijkt uit de reacties op 
een interview van hem met A.N.E.P.-A.N.E.T.A. 

In die tussentijd maakt kapitein van Mourik Broekrnan zich tot de 
spreekbuis van illegale figuren en stelt hij voor in een brief van 5 
Januari 1945 aan de sous-chef van de staf van het Militair Gezag, 
overste Snijders, om concessies te doen aan de illegaliteit. bestaande 
in de erkenning, dat de politiechefs in sommige gedeelten van het 
Zuiden nog niet voldoende gezuiverd zijn, waarom de politieke re- 
cherche-apparaten nog niet onder hun bevelen kunnen worden gesteld, 
doch rechtstreeks onder dc militaire commissarissen moeten komen. 
Dit werkte de ontwrichting van de korpsen in de hand, kwam in 
strijd met het korpsgezag, te meer omdat de bezwaren - dat is een 
opmerking van de heer Speyart van Woerden - ongegrond waren. 

Tegelijkertijd was men bezig met het ontwerpen van richtlijnen voor 
het te bevrijden gebied. Nu is heel merkwaardig, dat, terwijl men ten 
aanzien van de bevrijde gebieden op 27 Januari en op 14 December 
die richtlijnen had gegeven en deze volkomen bevredigend waren, er 
voor de te bevrijden gebieden richtlijnen in voorbereiding waren, die 



ten aanzien van de politie niet anders dan zeer grievend en onrecht- 
vaardig kunnen worden geacht. In een nota van 12 Januari 1945 is 
het kapitein van Mourik Broekman, die tegen het ontwerp stelling 
neemt. Die richtlijnen zijn eerst op 10 Februari 1945 afgekondigd in 
Publicatieblad 18. In dat ontwerp nu is het de bedoeling, dat bij de 
bevrijding de Binnenlandse Strijdkrachten alleen bevoegd zouden 
zijn aanhoudingen te doen en dat geen enkele po!itieman daartoe 
bevoegd zou zijn. Daartegen nu neemt kapitein van Mourik Broek- 
man stelling. De heer Speyart van Woerden heeft daarbij zijn aan- 
tekening gezet: Geheel mijn standpunt. Dat te bevrijden gebied zou 
vrijwel helemaal liggen, behalve een stuk van Noord- en Midden- 
Limburg, buiten zijn ressort, maar hij heeft gemeend in die tijd voor 
de belangen en voor de rechtspositie van de goede politie in het te 
bevrijden gebied te moeten opkomen. Hij deelde daarin het standpunt 
van kapitein van Mourik Broekrnan van het Militair Gezag geheel 
en al. ,,In de instructie" zegt kapitein van Mourik Broekman, ,,is de 
categorie van niet-gestaakte en geschorste opsporingsambtenaren ge- 
heel uitgesloten. Hetgeen niet alleen formeel onmogelijk is, want een 
opsporingsambtenaar heeft nu eenmaal volgens hst Wetboek van 
Strafvordering de niet te ontnemen bevoegdheid tot arrestatie." 

In deze hele strijd heeft men dat over het hoofd gezien. Als het 
strafbare feiten betrof, kon men niet de opsporingsbevoegdheid van 
artikel 141 Strafrecht ontnemen. Natuurlijk wel ten aanzien van 
categorieen, die gevaarlijk werden geacht en geïnterneerd moesten 
worden, doch niet strafbaar waren, maar ten aanzien van degenen, 
aan wie men een strafbaar feit kon ben laste leggen, had de politie 
op grond van het Wetboek van Strafvordering de opsporingsbevoegd- 
heid en kon het Militair Gezag die ook niet ontnemen. Dat stelt ook 
de generaal. Het is ook een van de stellingen, die de heer Speyurt van 
Woerden altijd heeft geponeerd. 

Inzake de Centrale Opsporingsraad ten aanzien van het bevrijde 
gebied was de chef staf geheel en al in het kamp van de meest felle 
illegaliteit getreden. En dat is ook in de richtlijnen van 10 Februari 
vastgelegd. De heer Speyart van Woerden heeft dit altijd - hij kan 
het niet anders zeggen - een grievend onrecht voor de politie in de 
te bevrijden gebieden gevonden. 

82336 (Speyart van Woerden) Bij dat besluit van 10 Februari 1945 hield men zich voor het 
bevrijde gebied aan de regeling, dat alle opsporingsambtenaren hun 
opsporingsbevoegdheid behielden. Dat is uitdrukkelijk vastgelegd in 
de beschikking 319, die daarvan een uitvoering is. Dat is ook in het 
Publicatieblad opgenomen. Men riep toen echter tevens bij besluit 
518 een Centrale Opsporingsraad en opsporingsdiensten in het leven. 
Dit met inschakeling van de illegale organisaties door het Militair 
Gezag bij het opsporen van personen, die in het belang van de veilig- 
heid van de Staat aan maatregelen van vrijheidsbeneming of -beper- 
king moesten worden onderworpen. Die Centrale Opsporingsraad en 
die opsporingsdiensten zijn twee begrippen, die in de regeling van 
generaal Kruls van 14 December en 27 Januari niet zijn genoemd. 
Dat zijn dus nova, die er aan zijn toegevoegd, die eigenlijk tot 
taak hadden om in het bevrijde gebied de ineensmelting van de 
politie en de illegaliteit te bevorderen. Als zodanig heeft dan ook 
dit stuk van 10 Februari voor het bevrijde gebied betekenis gehad. 
Die Centrale Raad had vrij grote bevoegdheden gekregen en het 
Militair Gezag had daarmede vrij veel van zijn eigen bevoegdheden 
uit handen gegeven. 

82339 (Speyarf van Woerdeur) Men heeft slechts twee maanden die Centrale Opsporingraad en 
die opsporingsdiensten gehad, waarmede het Militair Gezag eigenlijk 
de hele zaak uit handen gaf. Twee maanden daarna komt het op de 
dwalingen zijns weegs terug. De heer Speyart van Woerden gelooft, 
dat hij dit wel mag zeggen. Daarna wordt de Centrale Adviescom- 
rnissie in het leven geroepen bij beschikking van 4 April 1945. Dan 
wordt alles, wat vroeger aan de Centrale Opsporingsraad was toe- 
bedeeld, door het Militair Gezag voor zich zelf voorbehouden. 

Alle leden worden in de Centrale Adviescommissie door de chef 
staf benoemd op voordracht van de illegaliteit. Er  was dus niet meer 
een eigen vertegenwoordiger van het Militair Gezag, die dit volgens 
de regeling van Februari zelfstandig benoemen kon. Men was niet 
meer verplicht tot benoeming van vertegenwoordigers uit de politie. 
Er zijn drie cardinale verschilpunten: de instelling van de opspo- 
ringsdiensten en de benoeming der leden, alsmede de instructie der 
diensten, is van de Centrale Opsporingsraad overgegaan op de 
militaire commissarissen der provincies. In de tweede plaats: de 
inspecteurs en de hoofdinspecteiirs worden niet langer op voor- 
dracht van de Centrale Opsporingsraad door de  chef staf benoemd, 
doch door deze, de centrale adviescomn~issie gehoord. In de derde 
plaats: de inspecteurs zijn niet langer belast met het toezicht op de  
opsporingsdiensten ten behoeve van de Centrale Opsporingsraad, maar 
ten behoeve van de chef staf en de provinciale militaire commissa- 
rissen, Dus hier wordt het zwaartepunt volkomen verlegd van de 
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illegaliteit naar het Militair Gezag. Dit is de laatste regeling, die de 
heer Speyart van Woerden heeft gevonden in het Publicatieblad en 
waarmede - voorzover hij het heeft kunnen volgen - de zaak is 
afgelopen. 

Op de opmerking, dat het nu zo geweest is, dat de illegaliteit in 
het bevrijde Zuiden een aantal maanden de arrestaties heeft verricht, 
en op de vraag, of hij de conclusie aandurft: Wanneer het op de 
andere manier was gebeurd, zou een apparaat, dat had gewerkt 
onder betrouwbare politiefunctionarissen en aangevuld was met ge- 
schikte krachten uit de illegaliteit, na b.v. vier of zes weken hebben 
kunnen werken, zegt de heer Speyarr van Woerden, als hij het zelf 
zeggen moet, die termijn korter te stellen. Hij heeft geen enkele reden 
om dat niet te zeggen. Eigenlijk in Februari 1945 kwam alles in een 
normale positie. Einde October 1944 is hij zelf opgetreden. Er is geen 
enkele reden om niet te zeggen, dat de ongeregelde toestand, die 
in het bevrijde Zuiden heeft bestaan een maand of drie korter had 
kunnen duren. De heer Speyart van Woerden heeft de tegenstelling 
altijd gevoeld als een strijd om de macht. Het ging er niet om, of er 
nog enkele te zuiveren mensen tussen de politie zaten. Wat er na die 
tijd is gezuiverd, waren niet de mensen, die gevaarlijk of bedenkelijk 
waren. Die rnensen waren allang weg. Het was toen echter zo, dat 
men nog in December te Breda de leiding van het korps, de commis- 
saris van politie in functie, wilde bestrijden en vond, dat deze moest 
worden afgezet. Men heeft zich in die man willen vastbijten; toen 
is dc heir Speyart van Woerden achter die man gaan staan. 

Na de eerste tijd van de arrestaties deed zich de moeilijkheid ge- 
voelen, dat er geen apparaat was, dat zich behoorlijk met de onder- 
zoeken kon bezighouden. Het heeft geruime tijd geduurd, voordat 
de tribunalen in het leven werden geroepen en voordat behoorlijke 
0:iderzoeken plaats vonden. Toen kwam eigenlijk p is  het speciale 
justitiële apparaat in werking met zijn speciale politie. 

Het standpunt van de heer Hoekstra, die zegt: de grote kritiek 
moet hiertegen worden gericht, dat de rechtspleging niet ging werken, 
kan de heer Speyart van Woerden niet delen. Het Militair Gezag 
heeft zijn lastgeving tot arrestatie uitgevaardigd. Het Militair Gezag is 
bevoegd tot in vrijheid stellen. Dat kon men dus te allen tijde doen. 
Het enige, dat dus het Militair Gezag nodig had, was een apparaat, 
waarmede het werkte en dat de samenstelling van dossiers verzorgde; 
dat het voorts zorgde voor voorlichting van dat apparaat en in ieder 
geval voor een behoorlijke documentatie der arrestatiegevallen. De 
phase van het vooronderzoek kon onafhankelijk van een tribunaal 
worden behandeld. In dat opzicht kan de heer Speyart van Woerden 
alleen enigermate ter verontschuldiging zeggen, dat het Militair 
Gezag veel had te doen. Het had hier echter ook zijn eigen sectie 
voor en had moeten zorgen, dat deze voor die taak berekend was. 
Het Militair Gezag heeft hierin volkomen gefaald. Met de weten- 
schap van deszelfs taak ten aanzien van de invrijheidstellingen heeft 
het niet gezorgd voor een apparaat, dat adviseerde over deze aan- 
gelegenheden. Er is niet gezorgd voor een krachtig en efficient appa- 
raat voor onderzoek en beoordeling en het nodige tempo bij de vrij- 
lating. 

Over het standpunt van de Minister van Justitie zegt de heer 
Speyart van Woerden, dat dit door de heer van Heuven Goedhart 
heel duidelijk is uitgesproken in een Anep-Aneta-communiqué ') van 
17 December 1944; dat is het standpunt, dat ook tot uitdrukking 
is gekomen in de vergadering van 1 December. Volgens hem behoor- 
den de onrechtmatige vrijheidsberovingen zo spoedig mogelijk be- 
eindigd te worden. In deze taak had het Militair Gezag zijn rol te 
vervullen en de verantwoordelijkheid te dragen en daarbij de hulp 
van de politie in te roepen. De heer Soeyart van Wotrden heeft nooit 
een tegenstelling tussen het standpunt van de Minister en het zijne 
gezien, in geen enkel opzicht. 

Ten aanzien van de bedoelingen van de heer Kruls, zegt de heer 
Speyart van Woerden niet te weten, of het rechtvaardig zou zijn 
tegenover de generaal om hem te zeer te zien als personificatie van 
het standpunt van de staf van het Militair Gezag. De heer Speyart 
van Woerden gelooft, dat hij zeker niemand onrecht doet, als hij 
zegt, dat er in de omgeving van de generaal uitermate zwakke figu- 
ren waren, die de illegaliteit te veel naar de ogen keken, daar, waar 
deze ecn eigen machtspositie nastreefde. De heer Kriils zelf had 
natuurlijk verschrikkelijk veel aan zijn hoofd. Men moet vooral 
in het oog houden, d2t dit tenslotte een van de problemen was, 
waarvoor hij was gesteld. Door hem was speciaal voor deze materie 
ean sectie aangewezen, die ook een belangrijk deel van de onder- 
handelingen heeft gevoerd. Daar ging het vooral van uit. Die ziet 
de keer Spe2art van Woerden eigenlijk nog meer als verantwoorde- 
lijk voor het gevoerde beleid dan de generaal persoonlijk. 

De heer Speyart van Woerden heeft het gevoel, dat die leidende 
figuren van het Militair Gezag zeer sterk hebben gestreefd naar de 
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weg van de minste weerstand. Dat is zijn overtuiging. Men wist 
tenslotte niet, hoe zwaar die illegaliteit lag. Men moet vooral nemen 
de tijd, toen zij gewapend waren, en men moet nemen uitlatingen, 
zoals de heer Speyart van Woerden ook heeft genoteerd: wij heb- 
ben de wapens en desnoods maken wij revolutie. Nu komt men 
als Militair Gezag uit Engeland met allemaal mensen, die hier 
vreemd zijn en treft dan de illegaliteit, waaronder veel wilde knapen 
waren. De mentaliteit van streven naar de minste weerstand is dan 
ook a! weer begrijgelijk. Wat had men voor macht, wanneer men 
daar te kras tegenin ging? De heer Speyart van Woerden weet niet, 
wat ze beoogd hebben. Hij weet niet, of ze politiek genoeg waren, 
om te zeggen: Wij zullen dal wel doseren en geleidelijk afremmen. Ze 
hebben het hem nooit gezegd. Wanneer zij hun toegevendheid als een 
daad van wijs beleid hadden willen beschouwen, dan hadden zij de 
heer Speyart van Woerden toch wellicht in vertrouwen genomen. De 
heer Speyart van Woerden heeft nooit de indruk gehad, dat dat hun 
beleid is geweest. Dan zou het wel met hem zijn besproken. Hij heeft 
zelf altijd zeer sterk de indruk gehad, dat men de weg van de minste 
weerstand heeft gekozen. 

Op de opmerlcing, dat de heer Hoekstra vindt, dat uiteindelijk 
generaal Kruls dit geval met zeer veel diplomatie heeft gespeeld en 
de illegaliteit tenslotte heeft weten uit te rangeren, zegt de heer 
Speyart van Woerden niet te geloven, dat de generaal achteraf 
beschouwd deze waardering verdient. De heer Speyart van Woerden 
gelooft, dat zijn beleid is geweest, wat hem door de feiten is op- 
gelegd. Wanneer dit de bedoeling van de generaal was geweest, dan 
was het zeker een rechtvaardiging geweest, die hij tegenover de 
h'linisters op 1 December had kunnen uitspreken. Het feit, dat dit 
niet is gebeurd, doet de heer Speyart van Woerden twijfelen aaE 
zijn politiek inzicht. 

Zijn vertrek naar Londen met de heer van Heuven Goedhart heeft 
de heer Speyart van Woerden gekoppeld aan de nieuwe circulaire 
r.an 27 Januari 1045 van generaal Kruis, die in volkomen overeen- 
stemming met de heer Spejart van Woerden was uitgevaardigd. 
Vrijwel ten tijde nu van de uitvaardiging van de laatstgemelde cir- 
culaire bereikte de heer Speyart van Woerden in de avond van 
25 Januari 1945 een schrijven van de Minister van Justitie van die 
zelfde datum, gebracht per koerier, waarin deze hem mededeling 
doet van het dringende verlangen van H.M. de Koningin en de 
heer Gerbrandy, dat de Minister van Justitie en de procureur-generaal 
onmiddellijk naar Londen zouden komen. 

Als twee grote vraagtekens aanvaardden de heren van Heuven 
Goedhart en Speyart van Woerden per auto de reis naar Brussel. 
Generaal Kruk deelde hun aldaar mede, dat hem zeer onrustbarende 
berichten hadden bereikt, dat een aanslag op het leven van de 
procureur-generaal te 's-Hertogenbosch was beraamd of dat men 
minstens voornemens was hem te ontvoeren en hem te doen ver- 
dwijnen. Deze plannen bestonden in de kringen van de illegaliteit. 
De heer Kruls meende deze als ernstig te moeten opvatten en gezien 
de ervaring der bezettingsjaren was hij overtuigd, dat, eenmaal het 
plan gevormd, niets de uitvoering ervan zou kunnen verhinderen. 
Onder deze onistandigheden kon hij niet de verantwoording dragen 
voor langer verblijf van de procureur-generaal in het bevrijde gebied. 
Dit te meer, omdat het slagen van een zodanig plan zou leiden tot 
ingrijpen der geallieerden, die wellicht zelf het gezag in handen 
zouden nemen. Hij was daarom met de militaire commissaris te 
Breda, de heer van Boetzelaer, die hem was komen inlichten, naar 
Londen gereisd en had daar de Minister-President en H:M. de 
Koningin ingelicht, welke mededelingen beiden zeer hadden gealar- 
meerd en aanleiding waren geworden tot een brief van de Minister- 
President aan de Minister van Justitie, welke brief de generaal Dins- 
dag uit Londen zelf had meegebracht en Donderdagavond in ,,Bosch 
en Ven" had laten bezorgen. 

De plaatsvervangend fungerend directeur van politie te Breda, de 
heer Deelei?, was op de hoogte van de door majoor van Boetzelaer 
meegedeelde feiten. Hij meende, naar de heer Speyart van Woerden 
werd gezegd, deze ook ernstig te moeten opvatten. De heer Spyart  
van Woerden was het weekend te Breda. De heer Deelen heeft hem 
niets medegedeeld en hem niet gewaarschuwd. Wat sterker is, is, dat 
de generaal zeer gealarmeerd naar Londen vliegt om via de Minister- 
President en H.M. de Koningin de Minister van Justitie en de procu- 
reur-generaal naar Londen te doen komen, terwijl hij deze beiden in 
Nederland kon bereiken. En dat hij van Zaterdag tot Donderdag de 
procureur-generaal onkundig laat van het grote gevaar, waarin deze 
naar zijn oordeel verkeert en de mogelijkheid open laat, dat deze, zich 
van niets bewust, door een onvoorzichtigheid de jegens hem toch reeds 
overprikkelde stemming tot uitbarsting ZOLI brengen. De heer Speyart 
van Woerden weet niet, of dit punt reeds bij anderen naar voren 
is gekomen, maar dit ligt bij hem zeer zwaar. Wanneer men zo 
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alarmerend handelt, laat men de bedreigde niet in de kans van kid- 
napping of levensberoving. Dat is de keerzijde van de medaille en 
die keerzijde meent hij hier wel met grote nadruk 'te mogen be- 
lichten, omdat hij in deze zaak niet anders heeft gezien dan een 
intrigue. 

De oorsprong van deze intrigue ziet hij in de vergadering van 
1 December, waar hij openlijk zijn bezwaren tegen het Militair Gezag 
en de Binnenlandse Strijdkrachten aan de Regering naar voren heeft 
gebracht. Dat is voor hem de conclusie van deze hele zaak geweest. 
De heer Speyart van Woerden zal dat nog nader adstrueren. 

Hij heeft in de bespreking te Brussel het standpunt ingenomrn, dat 
hij niet geneigd was de waarde van deze dreigementen al te hoog aan 
te slaan en zeker geen termen vond daarvoor op zij te gaan, integen- 
deel. Hij was eigenlijk dan ook verrast, toen hem bij de besprekingen 
bleek, dat de Minister van Justitie vrijwel zonder strijd geneigd was 
het standpunt van generaal Kruls te delen, dat onder deze ornstandig- 
heden de procureur-generaal enige tijd moest worden veiliggesteld. In 
de daaropvolgende besprekingen te Brussel meende de Minister van 
Justitie die periode op twee maanden te kunnen stellen. De heer 
Speyart van Woerden weet niet, of de heer van Eeuven Goedhart er 
met open ogen inliep. De heer Speyart van Woerden zou dat niet 
willen onderschrijven. De Minister heeft dit als ernstig aangenomen en 
heeft waarschijnlijk het standpunt van de generaal: ,,Ik kan hier de 
verantwoording niet drager.; hij moet maar tijdelijk weg", zonder slag 
of stoot overgenoinen. Dit werd op het hoogste ,,levein uitgenlaakt en 
daar stond de heer Speyart vaiz Woerden naast. Hij heeft toen be- 
zwaar gemaakt. Doch generaal Kruls' argument, dat hij de verant- 
woordelijkheid voor een aanslag op de procureur-generaal niet kon 
dragen, deed de Minister tot diens zienswijze overgaan. Een defini- 
tieve beslissing werd echter nog niet te Brussel genomen. De Minister 
van Justitie en generaal Kruls hebben elkaar daarna nog een kort 
ogenblik buiten de tegenwoordigheid van de heer Speyart van Woer- 
den gesproken. De Minister van Justitie heeft hem aanstonds daarna 
hieromtrent medegedeeld, dat generaal Kuuls had gezegd te verwach- 
ten, dat na die twee maanden afwezigheid de stemming van de illegali- 
teit ten opzichte van de procureur-generaal wel zou zijn geapaiseerd 
en deze zijn functie wel weer zou kunnen hervatten. 

Tijdens de reis kwam bij de Minister het denkbeeld op van een 
twee-maandse studiereis voor politieproblemen naar de Verenigde 
Staten van Amerika. In feite bestond daaraan de behoefte niet. De 
Minister van Justitie vertrouwde echter, dat deze opdracht als een 
eervolle onderscheiding zou worden beschouwd in het bevrijde gebied 
en de aandacht van het werkelijk motief zou afleiden. De heer 
Speyart van Woerden maakte bezwaar, mede op grond van over- 
wegingen van persoonlijke aard. Hij gaf, indien zulks onvermijdelijk 
werd geacht, de voorkeur aan een terugtreden gedurende twee maan- 
den met verblijf in het bevrijde gebied, daarbij verwachtende, dat dit 
terugtreden wel voldoende zou zijn oin de eventuele boze plannen 
van de illegaliteit op  dood spoor te brengen. Tenslotte, onder aan- 
drang van de Minister, werd het reisplan naar de Verenigde Staten 
aanvaard en bij aankomst te Londen, toen de Minister-President zijn 
grote bezorgdheid en die van H.M. uitsprak over de aanslagplannen, 
kon zulks de Minister-President worden medegedeeld. Bij dit onder- 
houd bleek, dat de militaire commissaris te Breda van die aanslag- 
plannen had vernomen uit kringen in Breda en omgeving. Voorts, 
dat ook in Zuid-Limburg over die plannen was gesproken. 

Op 3 Februari 1945 is de heer Speyart van Woerden per vliegtuig 
te Eindhoven teruggekeerd. Hij zou nog even teruggaan om het een en 
ander in te pakken. Bij zijn terugkeer bleek de heer Speyart van 
Woerden al spoedig, dat, zowel in de kringen van de rechterlijke macht 
als van de politie, het communiqué, dat was uitgegeven, geen geloof 
vond en men er algemeen in zag een ,,wegwerkenw op  eervolle wijze. 
Ook in de kringen van het Militair Gezag, zowel in de naaste oin- 
geving van de generaal te Brussel als te 's-Hertogenbosch en Maas- 
tricht, werd verkondigd, dat ,,de procureur-generaal had afgedaan". 
Opvallend was, dat reeds daags na het vertrek van de procureur- 
generaal naar Londen een vooraanstaande figuur der stoottroepen te 
Eindhoven wist te vertellen en met grote voldoening: ,,Die is van de 
baan, daar hebben wij geen last meer van". 

Men heeft eigenlijk een uiting van ern of andere ,,wilde knaap" als 
aanleiding aangegrepen. De heer Speyart van Woerden heeft in deze 
zaak, speciaal dus toen hij terugkwam uit Londen, door allerlei mede- 
delingen, die stuk voor stuk door bevoegde personen werden gedaan, 
een grote mate van wantrouwen gekregen. Eigenlijk is toen pas voor 
hem waarde gaan krijgen een mededeling, die hij al op 24 December 
had gekregen en die hij toen volkomen heeft gemeend te moeten ver- 
waarlozen. Dat is een rapport van ern rechercheur van politie uit 
Heerlen, die een tijd naar Londen was geweest voor security-werk en 
die in dat rapport o.m. geschreven had: 
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,,Rapporteur voegt hieraan toe, dat dit rapport niet volledig 
is, voor wat betreft de ondervindingen, opgedaan in Londen. 
Onder andere merk ik hierbij op, dat mij uit betrouwbare bron 
is gebleken, dat in Londen een actie werd ondernomen om de 
procureur-generaal van zijn functie te ontheffen." 

Deze man is op 13 December 1944 uit Londen vertrokken. Als 
men nu in aanmerking neemt, hoe de toestand toen in Nederland 
lag, dat er een algehele overeensteinming verkregen was op basis 
van l4  December, dat het besluit per 14 December nog niet ter 
kennis van tie illegaliteit was gekomen en dat men toen te Londen al 
bezig was met een actie om de procureur-generaal van zijn functie te 
ontheffen, dan krijgt dit alles wel een heel ander licht. Wanneer hij 
dan nagaat wat er verder daaromtrent is gebeurd, dan blijft hij her- 
halen, wat hij reeds eerder heeft gezegd, dat de kern van dit hele 
probleem ligt in zijn openhartige uiteenzetting aan de vijf Ministers 
op 1 December. 

Hij kwam terug in de gedachte: ,,Dit is alles loyaal. Ik heb het be- 
loofd, ik ben over twee maanden terug, ik zal het ondergaan, al 
doet het mij veel leed". Berichten echter, van zoveel gezaghebbende 
en goed geïni'ormeerde zijden, bleven niet zonder invloed op de 
heer Speyart van Woerden en deden hem zijn afwezigheid uit Neder- 
land ais ongewenst zien. Daarbij kwam, dat al spoedig bleek, hoe- 
zeer zijn moeder opzag tegen zijn vertrek. Zijn moeder was in die 
tijd 86 jaar. De heer Speyart van Woerden was vier jaar in gijzeling 
geweest, hij was juist terug. Tenslotte was het voor zijn moeder op 
die leeltijd en voor hem een hele zorg, dat hij naar Amerika zou 
gaan. Op haar leeftijd is men meer sterfelijk. Het idee, dat dit zou 
kunnen gebeuren in zijn afwezigheid, !ag hen beid,en zwaar. 

Op de 13de Februari 1945 werd de Minister van Justitie door de 
heer Speyart van Woerderl mondeling ingelicht omtrent zijn gewij- 
zigde plannen. Daarop volgde als antwoord diens brief van 14 Fe- 
bruari, waarin deze werden aanvaard. Diezelfde dag vond nog in 
,,Bosch en Ven" een nader onderhoud van de Minister en hem plaats, 
waarbij de Minister zich zijnerzijds nogmaals akkoord verklaarde met 
het opgeven van zijn Amerikaanse reis en voorts op zijn verzoek 
toezegde een nadere brief te zullen schrijven, waarin deze aangelegen- 
heid werd vastgelegd, vooral ook met het oog op zijn demissionnair 
zijn als Minister, welke factor ook nog onder het oog is gezien als 
wellicht redengevend tot uitstel van zijn tijdelijk niet uitoefenen der 
ambtelijke functiën, doch in verband niet de gedane toezegging van 
de ingangsdatum van 16 Februari voor zijn tijdelijk buikn functie 
gaari, is het beter geacht die toezegging gestand te doen. De Minister 
heeft de heer Speyart van Woerdcra dus in aie beide brieven geschre- 
ven akkoord te gaan met zijn blijven hier te lande en met zijn tijde- 
lijk uitgeschakeld worden in zijn functie. 

De heer Deelei1 nam met ingang van 16 Februari 1945 het politio- 
nele gedeelte van de taak van de heer Speyart van Woerderi over en 
de hezr Wijers, de latere Minister van Justitie, die in die tijd raadsheer 
was, werd belast met de taak van waarnemend procureur-generaal. 
Deze had dus het justitiële gedeelte. De waarneming zou gelden voor 
ten hoogste twee maanden, waarna t.z.t het advies van generaal Kruls 
zou worden ingewonnen. Op 16 Februari 1945 heeft de heer Speyart 
van Woerden persoonlijk geileraal Krufs i11 kennis gesteld van het 
niet doorgaan van de Amerikaanse reis. De generaal nam daar tegen- 
over het standpunt in met persoonlijke belangen peri1 rekening te 
kunnen houden en aan een volledige doorvoering van de oplossing 
te moeten vasthouden. Hij legde de verantwoordelijkheid voor de 
beslissing op de Regering. Hij had de heer Speyart var1 Woerden dus 
te Londen willen houden. 

Op 16 Maart 1945 kreeg de heer Speyart van Woerdcrz een brief 
van Minister Gerbratzdy: 

:,Xu ik ze!f ad interim belast. ben met de zorgen van het 
,Ministerie van Justitie, moet ik mijn standpunt bepalen ten 
aanzien van het feit, dat u nog steeds in Nederland verblijft en 
uw studiereis naar de Vereenigde Staten nog niet hebt onder- 
nomen." 

Toen was de heer Speya.rt van Woerdeiz dus weder anderhalve 
maand in Nederland en was er verder niets gebeurd. 

,,Na kennisneming van het tot u door mijn ambtsvoorganger 
gericht schrijven van 16 Februari jl. en na overleg met den gene- 
raal Kruls. ben ik tot de conclusie gekomen, dat ik met de ont- 
stane situatie kwalijk genoegen kan nemen. Zoals u zich zult her- 
inneren, was het in mijn bijzijn, dat u zonder persoonlijke of 
acdere brzwarcn in de beslissing, dat u naar Amerika zou gaan, 
berustte. Die beslissing werd genomen in het algemeen belang. 

Immers werd overwogen, dat, mocht ten aanzien van u als een 
der hoogste autoriteiten in bevrijd gebied iets ernstigs wordeii 
ondernomen, dat aanleiaing zou kunnen zijn tot nog ernstiger 



82376 (Speyart van Woerden) 

moeilijkheden. Het heeft mij bitter teleurgesteld, dat u, in Neder- 
land teruggekomen zijnde, persoonlijke belangen alsnog voor- 
rang hebt meenen te moeten geven boven het algemeen belang, 
dat bij de beslissing, welke uitging boven die van den toenmaligen 
Minister van Justitie alleen, voorzat. Ik mag niet ontkennen, dat 
LI het mij moeilijk hebt gemaakt niij te onthouden van een voor- 
stel om u als procureur-generaal ontslag te verleenen. In ieder 
geval hebt u mij de mogelijkheid oninonien goed te vinden, dat, 
zoodra de bewuste twee maanden verloopen zijn, u uw taak weer 
zou gaan opvatten. N a  ampele overweging stel ik u voor, dat u 
naar Londen komt en daar verblijft, teneinde aan mijn departe- 
ment de voorloopige organisatie der politie in Nederland te be- 
studeeren en voor te bereiden. En dat mr. Deelen en mr. Wijers 
tot nader order belast blijven niet de taak, hun toebedeeld. 
Gaarne zal ik spoedig vernemen, of en wanneer ik uw overkomst 
naar Londen tegemoet kan zien. Mocht u met mijn voorstel niet 
akkoord kunnen gaan, dan zal ik mij nader, in overleg met den 
Raad van hlinisters, omtrent het ten aanzien van de door i i  

geschapen situatie in te nemen standpunt moeten beraden." 
De feiten hadden uitgewezen, dat het kidnappen van de baan was. 

Men was eigenlijk alleen verzeild geraakt - de heer Speyart van 
Woerden kan dat ook aantonen - in een prestigekwestie van de 
generaal. Zijn prestige verdroeg dit niet. Hij heeft toen, blijkens 
latere mededelingen van Minister Gerbrandy, dit argument uitge- 
speeld. De heer Speyart van Woerden heeft de brief van 16 Maart 
1945 gekregen en dacht: Wat moet ik doen? In die tijd vielen er 
gemakkelijk hoge bomen. Heel wat Ministers waren in die tijd heen- 
gegaan. Wat kon dan een procureur-generaal verwachten en eenmaal 
uitgerangeerd zijnde, zag de heer Speyart van Woerden zich nog 
niet zo gauw weer terug in de zetel, waarvan hij heel veel houdt 
en heel veel hield. Toen werd het dus een kwestie van afwegen. In 
elk geval was Londen minder ver dan Amerika en was contact met 
huis mogelijk. De heer Speyart van Woerden was dan bovendien 
in de nabijheid van Minister Gerbrandy: hij kon de ontwikkeling 
volgen en hij kon eventueel een tegenwicht ten eigen gunste zijn. 
Dat kon hij natuurlijk in Amerika niet zijn. Op 5 April 1945 is de 
heer Speyart van Woerden dan te Londen en heeft een bespreking 
met de Minister-President en de secretaris-generaal mr. van Angeren. 
De heer Speyart van Woerden betoogcie, dat door zijn verblijf in 
Nederland bewezen was, dat er geen gevaar voor zijn leven bestond. 
Dat was de reden en daarom was de aanleiding voor zijn verblijf 
buiten Nederland zijns inziens vervallen. De Minister van Justitie 
antwoordde hem: De chef staf acht uw blijven in Nederland in 
strijd met de afspraak, in strijd met zijn gezag. Op deze grond eist 
hij uw komst naar Engeland. 

Onder lange bespreking, waarbij de heer Speyart van Woerden 
bezwaar bleef maken de toezegging tot zijn verblijf in Engeland te 
doen - hij heeft lang tegengesparteld -, heeft hij deze tenslotte 
gedaan na de erkenning van de Minister, dat door zijn vertrek naar 
Londen aan de gezagseis van de chef staf was voldaan en hij nu 
bij zijn eerstvolgend bezoek aan Nederland, dat binnen veertien 
dagen zou plaats hebben, op de generaal aandrang zou uitoefenen 
om goed te vinden, dat de heer Speyart van Woerden naar Neder- 
land en in zijn ambt terugkeerde. De heer Speyart van Woerden 
heeft in die tijd een bespreking gehad met oud-Minister van Heuverz 
Goedhart, die toen te Londen was en die deze ontwikkeling heel 
weinig waardeerde. Hij stelde zich meer op de materiële basis. Het 
was nu gebleken, dat er in het beleid te zijnen opzichte geen be- 
paalde lijn was, en hij zei: ,,Wat moet dat allemaal?" De heer van 
Heuven Goedhart vertelde de heer Speyart van Woerden bij die ge- 
legenheid een punt, dat vermoedelijk een grote rol heeft gespeeld, ook 
bij de beoordeling van deze aangelegenheid. Dat was nl. dat hij, kort 
na de vergadering van 1 December 1944, een onderhoud heeft gehad 
met de omgeving van de Prins, waarbij mededeling werd gedaan over 
uitlatingen, die de heer Speyart van Woerden zich op die vergadering 
zou hebben veroorloofd aan diens adres te richten. De notulen, die 
door de heer de Beus zijn opgemaakt, zijn volkomen juist. Er zijn toen 
ter staving aan Minister van Heuven Goedhart notulen vertoond, die 
door kolonel Doorman zijn gemaakt en die aan de Prins en diens staf 
verstrekt zijn. Minister van Heuven Goedhart heeft omtrent die 
notulen uitdrukkelijk medegedeeld - hij heeft het ook persoonlijk 
aan de Prins gezegd -, dat deze notulen op verschillende punten in 
strijd waren met de waarheid. Ditzelfde is de heer Speyart van 
Woerden ook nog door Minister Gerbrandy bevestigd. Op 8 Juni 
1945 had hij namelijk een onderhoud met Minister Gerbrandy en 
bracht toen ook die valse notulen ter sprake. De Minister van Justitie 
zeide daarover: ,,Ja, ik ben daar ook over aangevallen, omdat daarin 
beledigende uitlatingen aan het adres van de Prins door u zouden 
hebben gestaan. Ik heb dit ontkend en ik heb aan de hand van die 



notulen gezegd, dat  die vals waren". D e  heer Speyart van Woerden 
heeft dit later in verband gebracht met de  mededelingen, die o p  
24 December door die uit Londen teruggekeerde rechercheur zijn 
gedaan. 

82380 (Speyart van Woerden) D e  heer Speyart van Woerden is tegelijkertijd met de Regering 
teruggekomen. Er  waren tevoren nog herhaaldelijk door de Ministers 
nieuwe stappen te zijnen gunste gedaan en allengs werden zijn kansen 
sterker; zijn positie werd sterker, naarmate meer Ministers uit het 
bevrijde Zuiden in het Kabinet kwamen. O.a. de heer de Quay; 
aan hem heeft de heer Speyart van Woerden veel steun gehad. Dat  
mag hij gerust zeggen. Er  zijn in die tijd herhaaldelijk van de zijde 
van het Kabinet vertogen tot de generaal gericht en stappen bij de 
generaal gedaan, of hij geen vrijheid vond de heer Speyart van Woer- 
den te doen terugkeren. Het was echter voortdurend: ,,Neen, hij heeft 
vijanden. Er  zijn subjectieve bezwaren tegen hem". N u  had de Mi- 
nisterraad meer te doen dan zijn geval te behandelen. Het was een 
van de punten en niet het zwaarste punt, dat begreep de heer Speyart 
van Woerden heel goed. Langzamerhand kwam echter de terugkeer 
van de Regering zelf aan de orde, waarna het wel heel moeilijk werd 
om hem te  Londen achter te laten. Toen is het uiteindelijk zo ver 
gekomen, dat er diverse besprekingen zijn geweest. E r  is hem toen 
nog door Minister Gerbrandjj gevraagd, of hij procureur-generaal in 
Den Haag wilde worden; er is de heer Speyart van Woerden door 
hem gevraagd, of hij procureur-fiscaal in Den Bosch wilde wordcri. 
Als men nu neemt, dat  hij geacht wordt dermate verdacht en gewan- 
trouwd te worden door de illegaliteit ten aanzien van zijn beleid met 
de  politieke arrestanten, dat hij in Nederland niet veilig is, en hij krijgt 
van de  Minister van Justitie o p  14 Mei 1945 het aanbod om procureur- 
fiscaal te worden in Den Bosch, wat zegt men daarvan? 

Op 31 Mei 1945 is nog voorgesteld door de heer van Angeren, die 
de  heer Speyart van Woerden in deze zaak een grote steun is geweest, 
o m  hem te laten terugkeren in de  functie van procureur-generaal en 
hem dan nog tijdelijk een advocaat-generaal voor politiezaken toe te 
voegen. O p  de 8ste Juni is nog de laatste bespreking geweest; die gaat 
een paar dagen vooraf aan zijn terugkeer. Dat  was een bespreking met 
de  Minister van Justitie. Die wilde aanvankelijk nog zijn ontslag voor- 
stellen. Deze wilde zulks, omdat de heer Speyart van Woerden had 
geweigerd procureur-generaal in Den Haag te worden. D e  Minister 
zei uiteindelijk: ,,Dan zal ik u terug laten gaan. Ik zou nog een zestal 
figuren willen horen, die u kunt opgeven en die dan moeten verklaren, 
wat men eigenlijk van uw terugkeer denkt. Dan  begint u terug te  
keren als procureur-generaal en dan zullen we de heer van der Minne 
vragen om zich met de politiezaken te belasten". Dat  is gebeurd. Het  
resultaat is geweest, dat de heer Speyart van Woerden rustig in zijn 
functie is gebleven. Enige maanden later heeft hij van Minister Kolf-  
schoten bericht gekregen, dat hij naast zijn werkzaamheden van procu- 
reur-generaal mede die van fungerend directeur van politie kon uit- 
oefenen. 

82383 (Speyart van Woerden) Zoals de heer Speyart van Woerden d e  zaak ziet, neemt hij aan, 
dat in de leiding van het Militair Gezag en in de staf van de strijd- 
krachten men hem zeer kwalijk heeft genomen, da t  hij d e  fouten 
uit de doeken heeft gedaan. Dat  is dus een kwestie van persoonlijke 
gegriefdheid, die de heer Speyart van Woerden in  de eerste plaats wel 
meent te mogen aannemen. 

In de tweede plaats, dat men hem ook een moeilijke tegenspeler 
vond, iemand, die de lijn, die de  strijdkrachten met haar staf als juist 
zagen, doorkruiste; die de machtspositie, die van de kant van de strijd- 
krachten werd nagestreefd, en het gevaar, dat hij daarin meende aan- 
wezig te zien, aan de Regering signaleerde; die tenslotte, meer ver- 
trouwd met de inaterie dan het Militair Gezag kon zijn, de bezwaren 
van deszelfs beleid ook naar voren bracht. 

O p  de opmerking, dat  het dan  in deze constructie toch het merk- 
waardige bliift, dat generaal M r r ~ i c .  met wie de  heer Snevare van 
Woerden tenslotte over de arrestatiekwestie tot een redelijke overeen. 
stemming was geraakt, het hoofdinstrument in deze intrigue is ge- 
weest, zegt de heer Sveyart van Woerden dit niet t e  kunnen ontkennen, 
indien men meent het zo te moeten zien. 

85531 (van Mourik Broeknzan) D e  heer B. W. van Molluik B~oekman heeft in de winter 194411945 
dc functie bekleed van officier bij de secFe colitie van de staf Militair 
Cezae. Vanaf begin October 1944 is hij betrokken geweest bij de  
problemen, welke waren ont$taan, doordat verschillende illegale 
groencringen arreztaties verrichtten. D e  grootste moe;lijkheid bleek 
wel het wantrouwen van de illegale groeperingen tegenover de politie 
ter olaatse. Men had de instructie van de Binnenlandse Strijdkrachten 
van 25 Seotember 1944, welke instructie niet helemaal kloote met 
de  A'gemene Lastgeving van de chef staf. Het  hele probleem lag erg 
moeilijk en bet is ook moeilijk gebleven, omdat e r  vrij lang een 
controverse bleef bestaan tussen de aolitie en d e  illegaliteit. Kort  
na de eerste moeilijkheden is de heer Speyart van Woerden in functie 



85548 (van Mourik Broekman) 

85573 (van Morcrik Broekman) 

gekomen. Hij had op grond van de voorschriften een bepaalde eii 
formele zienswijze, welke niet werd gedeeld door de  illegaliteit; dat  
gaf nog al botsingen. Over het algemeen is er in de verschillende 
b e ~ r i i d e  gemeenten ondanks de grote moeiliikheden en de chaos, die 
er béstoiden, plaatselijk toch n G  vrij snel &en zekere lijn gekomen, 
hoewel bij de uitvoering hiervan telkens we-r allerlei nieuwe moeilijk- 
heden rezen. 

85543 (van Mourik Broekman) Ten aanzie

R 

van de zuivering van de politie heeft de heer van 
Mourik Broekr?lan steeds o p  nuchterheld aangedrongen. Hij  zei, dat  
allen bij de polltie, die werkelijk gevaarlijk waren voor Nederland, 
allang naar Duitsland waren of daar veilig zaten ondergedoken of 
hier waren gearresteerd. Wat er positief wel in zat, waren de zwakke 
broeders, die gedeeltelijk uit angst, gedeeltelijk uit hebzucht, van twee 
walletjes hadden gegeten. en verder natuurlijk de goede politie- 
mensen. Quantitatief waren de twijfelachtigen en de goeden ongeveer 
75 %. Het is heel moeilijk te zeggen, hoe groot van deze 75 % het 
aantal twijfelachtigen was. In  een bepaald gebied, Groningen b.v., 
w.erd van de politie, die zeker niet slechter was dan elders, naar de  
heer van Mourik Broekrnav meent, 25 % onmiddellijk gestaakt of 
geschorst. In Zeeland daarentegen, waar men blijkbaar veel gemoede- 
lijker was, ging er slechts 3 % uit. He t  percentage van de twijfel- 
gevallen lag tussen deze twee uitersten. Daarmede wil de  heer van 
Mourik Broeknzan echter niet zeggen, dat  die 25 % wankelgevallen in  
werkelijkheid ook wankelgevallen waren. Men zei b.v.: hij heeft wel 
eens meegeholpen met een arrestatie, dus zet hem er  voorlopig maar 
uit, terwijl misschien later bleek, dat  de  wijze, waarop een en ander 
gebeurd was, in de gegeven omstandigheden heel begrijpeliik was en 
de betrokken politieman daarvoor relfs een pluim o p  zijn hoed 
verdiende. 

Hoewel de arrestatiekwestie niet tot zijn werk behoorde, zat de  
heer van Monrik Broeki.inn es midden in. Door  zijn contact met de  
illegaliteit en de politie werd hij vrijwel in elke gemeente onmiddellijk 
na de bevrijding in de moeilijkheden betrokken. Hij nam voorts als 
vertegenwoordiger van generaal Kruis aan  de  besprekingen van de  
Centrale Adviescon~missie deel. D e  bezwaren van de  staf van het 
Militair Gezag te Brussel waren zijns inziens, dat  men een te grote 
waarde toekende aan de zakelijke caoaciteiten van de illegale groe- 
peringen en te bang was om de puntjes op de  i te zetten en te zeggen: 
Heren, het i s  nu afgelonen; wij zijn het gezag; wij hebben de nodige 
adviezen gekregen: het is prachtig, als U meewerkt, maar dat gebeurt 
thans legaal en onder normale wettige organen, zodra aanwezig. D e  
illegaliteit echter eiste in dit geval een zeer grote stem en naar het 
gevoel. van de  heer van Mourik Broekman had men daarin te Brussel 
een te groot vertrouwen. Dat  vormde een voortdurende moeilijkheid. 
Via verschillende katialen waren er nati~urlijk mogelijkheden o m  de 
M.G.-staf te beïnvloeden. Dit kwam niet in sterke mate van het hoofd- 
kwartier van de Binnenlandse Strijdkrachten, maar dat  hoofdkwartier 
trachtte men wel te beinvloeden. Als zodanig speelde het echter niet 
zo'n grote rol. Men stond daar echter vanzelfsprekend als leiders 
van de illegaliteit wel aan hun zijde, indien de groepen om hulp 
kwamen vragen. Daarbij kwam. dat de heer Snevart van Woerden 
op een star en formeel standpunt stond, waardoor ook de  per- 
soonlijke verhouding van de diverse illegale groetleringen ten opzichte 
van de  heer Saeyart van Woerden werd bepaald. E r  is zeer ten on- 
rechte veel naar het hoofd van de heer Spevart van Woerden gegooid. 
Aan de andere kant riep hij zelf de moeilijkheden wel eens op. Een 
plooibaar geheel is het derhalve nooit geworden. 

De heer Noek~ t ra  van de Binnenlandse Strijdkrachten was ook 
niet direct een figuur, die de  plooibaarheid bezat o m  de  problemen 
tot een oplossing te brengen. D e  heer van Mourik Broekman zou 
haast zeggen, dat de heer H o e k ~ f r a  met zijn plannen de antipode 
van de heer Speyart van Woerden vormde. D e  heer Hoekstra was 
tevens zeer star en vasthoudend. D e  heer van Mourik Broekman 
heeft destijds een gesprek meegemaakt van de beer Speyart van 
Woerden met de heer Hoekstra. waarbij de  standpunten wel uiter- 
mate scherp tegenover elkaar bleken te  staan. D e  heer van Mourik 
Broekrnan wil er bij zezgen. dat de manier, waarop de  heer Hoekstra 
dat  deed, niet altijd even fair tegenover de heer Speyart van Woerden 
was, het was niet steeds een open strijd, welke hij voerde. D e  heer 
Hoek~tra  had in d e  illegaliteit toen een zeer grote plaats ingenomen, 
ofschoon hij paar de mening vat7 de heer var? Mourik Broekrnan nu 
niet bepaald het hart van de  grote meerderheid had gewonnen. Hij 
was zeer fel. O p  deze wijze hecft hij tijdelijk inderdaad wel eens 
regelingen kunnen doorzetten of ongedaan kunnen maken zonder dat  
daarover behoorlijk vooroverleg plaats vond. Men ontdekte hem 
soms plotseling te Brussel en dan was er dikwijls weer wat geregeld. 
D e  manier, waarop de  heer Hoeksira tocn werkte, vond de heer 
van Mourik Broekman niet erg loyaal. 



85584 (van Mourik Broekman) 

85716 (Speyart van Woerden) 

l) Bijlage 140. 

') Bijlage 141. 

9 Vgl. bijlage 144 

De heer Serraris heeft in de gehele arrestatiegeschiedenis ook een 
85582 (van Mourik Broekman) zeer grote stem, de heer van Mourik Broekrnan wil niet zeggen ge- 

had, maar laten horen. Op vergaderingen met de illegaliteit steunde 
hij de gedachte, dat de politie er eerst stante pede uit moest en wel 
van de laagste tot de hoogste ambtenaar. Daarna zou men dan 
individueel wel kunnen bekijken, wie men weer terug zou nemen. 
Eerst de gehele politie weg en de illegaliteit de zaak in handen, was 
een leuze, waarmede de heer Serraris tot verwondering van de heer 
van Mourik Broekman instemde. Er speelden in de houding van de 
heer Serraris tegenover de procureur-generaal, meent de heer van 
Mourik Broekman, nog persoonlijke grieven een rol. 

De opmerking van de heer Speyart van Woerden: dat de heer van 
Mourik Broekrnan zich tot spreekbuis van illegale figuren zou hebben 
gemaakt, klinkt deze laatste enigszins vreemd in de oren. De nota 
van 5 Januari 1945, waarop de heer Speyart van Woerden zijn mening 
baseert, wordt aan de heer van Mourik Broekman overhandigd, waar- 
op hij verklaart, dat de opmerking van de heer Speyart van Woerden 
hem toch wel heel vreemd lijkt; het is mogelijk, dat de moeilijkheden 
rondom de heer Speyart van Woerden en de op handen zijnde krach 
de heer van Mourik Broekman aanleiding hebben gegeven in de 
gegeven omstandigheden voor te stellen concessies aan de illegaliteit 
te doen, opdat de zaken dan tenminste weer zouden lopen. Dat zou 
kunnen zijn, ofschoon hij het zich niet meer kan herinneren. 

In zijn tweede verhoor verklaart de heer Speyart van Woerden, 
dat de richtlijnen van 14 December 1944 zonder twijfel hebben ge- 
golden. De richtlijnen zijn daarna herzien geworden, maar zij zijn 
afgekondigd en verspreid. De  heer Speyar: van Woerden heeft in 
aansluiting daarop zijn eigen circulaire van 16 December 1944 uit- 
gevaardigd. De richtlijnen zijn uitgevaardigd in de vorm van een aan- 
schrijving aan de militaire commissarissen. Bij verschillende van de 
commissarissen zijn bezwaren gerezen, maar het feit, dat bezwaren 
konden rijzen, is tenslotte het resultaat daarvan, dat de richtlijnen 
aan de militaire commissarissen ter kennis zijn gebracht. In hoeverre 
deze heren hebben gezegd, dat zij ze eerst eens naast zich zouden 
neerleggen en te Brussel zouden gaan praten, is een tweede; dat weet 
de heer Speyart van Woerden verder niet. De richtlijnen zijn in ver- 
schillende de!en van het bevrijde gebied ook nageleefd. In het ene 
deel ging het vlugger dan in het andere; in het ene deel zal de militaire 
comn~issaris hebben gezegd, dat hij nog even wachtte en bezwaren 
had, en een ander zal de richtlijnen hebben aanvaard en dan zal de 
zaak wel hebben gelopen. De tijd is vanzelf vrij kort geweest, omdat 
daarna de andere richtlijnen zijn gevolgd. Nieuwe richtlijnen l) zijn 
reeds 27 Januari 1945 gekomen, want daarbij sluit aan zijn interpre- 
terende en aanvullende circulaire ') van 12 Februari 1945 aan de 
plaatsvervangende fungerend directeuren van politie. 

In zijn exposé, dat hij destijds heeft opgemaakt, heeft hij de ver- 
schilpunten tussen de richtlijnen van 14 December 1944 en 27 Januari 
1945 niet vermeld. Hij heeft daarin wel aangetekend: ,,De richtlijnen 
werden volkomen gehandhaafd." 

Men kan wel aannemen, dat de richtlijnen van 27 Januari 1945 
samenhangen met de beschikking van 10 Februari 1945 no. 319 (waar- 
bij voor het bevrijde gebied de uitvoering van de Algemene Lastgeving 
aan de politie-organen werd opgedragen.) 

Over het onderhoud 3, met de heer Abbing, waarbij nogal heftige 
meningsverschillen tot uiting kwamen, zegt de heer Speyart van Woer- 
den, dat het enige onderhoud, waarop dat adjectief zou passen, het 
onderhoud van 2 November 1944 is geweest. De  heer Speyart van 
Woerden zou er op willen wijzen, dat dit onderhoud heeft plaats 
gevonden, nadat hij acht dagen in de samenleving was teruggekeerd 
en zijn ambt had aanvaard. Hij ging dus af op de allereerste indruk- 
ken en dit was een van zijn allereerste contacten na de bevrijding 
van Den Bosch met figuren uit de illegaliteit en hoofdzakelijk figuren 
uit zijn eigen parketomgeving. Bij die gelegenheid trof hij aan de 
illegaliteit, die op verschillend terrein zelfstandig handelde met voor- 
bijgaan van het normale civiele gezag. Daarover is hij zeer verontrust 
geweest en ook zeer verontwaardigd. De heer Speyart van Woerden 
herinnert zich heel goed, dat bij dit gesprek door hem o.m. een uit- 
drukking is gebezigd geworden, die nadien geheel verkeerd is weer- 
gegeven. Mr. Abhing heeft naar voren gebracht, dat de heer Speyart 
van Woerden ten aanzien van de illegaliteit een uitlating zou hebben 
gebezigd als: ,,die bende van Toon de Soep." Dat is volkomen on- 
waar. Wat hij gezegd heeft, weet hij nog heel precies en dat is, dat 
hij toen stelling nam tegen het insijpelen van allerlei zeer bedenkelijke 
elementen in de illegaliteit na de bevrijding. Hij heeft gezegd, dat een 
figuur als b.v. Toon de Soep een heel verdienstelijk illegaal kon zijn 
geweest, maar dat niemand er aan zou denken deze man op het ogen- 
blik in een gezagsverhouding in te schakelen. De heer Speyart van 
Woerden ontkent echter ten sterkste, dat hij deze uitdrukking heeft 
gebezigd op de manier, zoals zij door mr. Abbing is gesteld. De heer 
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Speyarr van Woerden had tenslotte veel te veel contact gehad met de 
illegaliteit tijdens zijn gijzeling om een dergelijke generaliserende uit- 
drukking te gebruiken; hij heeft haar alleen als voorbeeld genomen 
om te zeggen, dat hij de gehele illegaliteit zonder meer niet kon aan- 
vaarden voor inschakeling. Tegenover de zuivering, die enerzijds van 
de politie en de overheidsorganen werd verlangd, heeft hij de eis 
gesteld van een interne zuivering van de illegaliteit. Dit waren telkens 
de punten, die tegenover elkaar kwamen te staan. 

Zeer kort na zijn bevrijding heeft ook nog een bespreking plaats 
gehad tussen de heer Speyart van Woerden en verschillende top- 
figuren van de illegaliteit; aanwezig waren de tegenwoordige burge- 
meester van Breda, de heer Prinsen, de heer van Buchem en nog 
enigen. De heer Speyart van Woerden herinnert zich wel, dat zij toen 
niet tot elkaar zijn gekomen. Men wenste bij dit onderhoud een 
orgaan naast de heer Speyart van Woerden uit de illegaliteit om te 
fungeren als een soort trait d'union met de illegaliteit, met een zekere 
zeggenschap, een soort permanente aanwezigheid in zijn omgeving, 
hetgeen hij niet wilde. 

Het groeien van de ontstemming is de heer Speyart van Woerden 
niet gebleken. Zijnerzijds nam hij het standpunt in, dat, waar zij - 
hiermede bedoelt hij de illegaliteit van vóór de bevrijding en zich 
zelf - allebei goed wilden en in feite tussen hen geen tegenstelling 
bestond, zij zeker geen tegenstelling moesten laten groeien, die 
inimers geen basis had. Het drong niet tot de heer Speyart van 
Woerden door, dat inderdaad ontstemming groeide; hij had het te 
druk om zich daarin veel te verdiepen. Men had hem, hetzij uit zijn 
eigen omgeving, hetzij vanuit het Militair Gezag, toch heel gemakke- 
lijk kunnen raadgeven, waarmee hij rekening moest houden of wat 
kwaad bloed zette. De verschillende plaatsvervangende fungerend 
directeuren van politie, die vrijwel allen toch contact hadden met de 
illegaliteit en regelmatig contact hadden met hem, hadden hem toc?~ 
heel gemakkelijk kunnen zeggen eens op een bepaald punt te letten 
of eens met een bepaald persoon te gaan praten. Dat waren sugges- 
ties, waarvoor de heer Speyart van Woerden onmiddellijk te vinden 
zou zijn geweest. 

De moeilijkheden zijn de heer Speyart van Woerden ook niet ge- 
bleken bij de besprekingen met generaal Krufs. Toen ging het er 
om, dat de Regering wilde, dat de heer Speyart van Woerden het zou 
doen en dat de generaal ïou  worden uitgeschakeld. De Regering 
vond, dat de generaal het zo slecht had gedaan, dat zij nu zelf wilde 
handelen en niet langer hij. Dit was het vooral, wat de zaak voor 
de generaal zo onaanvaardbaar maakte. 

Zijn circulaire van 16 December 1944 heeft de heer Speyar'i van 
W'oerden ook gezonden aan generaal Kruls en zij was dus op de 
dag, waarop de heer Speyart van Woerden haar publiceerde aan zijn 
eigen plaatsvervangende fungerende directeuren, ook bij hem te 
Brussel. De heer Speyart van Woerden heeft nooit een brief gekre- 
gen, noch van generaal Kruls zelf, met wie hij al hetgeen in zijn 
circulaire stond, had besproken, noch van een van de leden van de  
staf, om hem te zeggen, dat hij zich op bepaalde punten had ver- 
gist. Dat had toch moeten gebeuren, als de heer Speyart van Woer- 
den zich aan hun afspraak te Oisterwijk niet had gehouden. 

De heer Deelen kan aan de heer Speynrt van Woerden geen enkel 
punt aanwijzen, waarop hij in zijn circulaire van 16 December in strijd 
heeft gehandeld met de afspraken, die hii met de generaal in tegen- 
woordigheid van de heer DeeCen heeft getroffen. Wanneer de heer 
Deelen concrete punten noemt, dan wil de heer Speyart van Woer- 
den daar heel graag op antwoorden. 

Op de opmerking, dat de heer Deelen heeft verklaard, dat hetgeen 
hij in die circiilaire las, lijnrecht in strijd was met hetgeen was afge- 
sproken en dat hct om de politie ging, die weer zou worden inge- 
schakeld op de wijze, zoals de procureur-generaal dit had gewild, 
voordat het gentlemen's agreement tot stand was gekomen, zegt de 
heer Speyart van Woerden, dat een van de punten, die echter later 
tot wijziging hebben geleid, de kwestie is geweest, dat de beoordeling 
van de dossiers, om spoedig tot eventuele invrijheidstelling te kun- 
nen komen, door hem in eerste instantie in handen van tweeper- 
soons-commissies werd gelegd. In zijn door mr. Deelen bestreden 
circulaire staat, dat die tweepersoons-commissies zullen bestaan uit 
één politieman en één illegaal. Wat wil men nog meer dan fifty- 
fifty? 

Op de mededeling, dat volgens de heer Deelen de suggestie qrn na 
afloop van de nogal onbevredigende conferentie met de Ministers 
opnieuw met de generaal te praten van hem is uitgegaan en in genen 
dele van de heer Speyart van Woerden, zegt deze laatste dit pertinent 
tegen te spreken. Hij herinnert zich dit zelf heel goed, omdat hij 
tijdens de vergadering de tegenstelling tussen de Ministers en de 
generaal heeft zien groeien en zag, dat het de verkeerde kant uit- 
ging. De Regering spande de boog zijns inziens te sterk en de gene- 
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raal kon dit niet aanvaarden. De heer Speyart van Woerden heeft 
toen gezegd: ,,Wilt U mij de gelegenheid geven dit eens te bespreken; 
ik heb de hoop, dat wij nog wel tot een oplossing komen." De span- 
ningen waren inderdaad heel hoog gelopen, maar tussen de Minis- 
ters en de generaal. Het lag daarin, dat de generaal het niet nam, 
dat, zolang hij chef staf was, over zijn hoofd richtlijnen werden ge- 
geven over een materie, die het B.B.S.B. in zijn handen legde. De 
Regering nam het standpunt in, dat hij het zó slecht had gedaan, 
dat men het nu zelf wilde doen. De heer Speyart van Woerden 
voelde zelf, dat dit moest botsen. Hij heeft dit weergegeven aan de 
hand van zijn aantekeningen, die hij in Februari 1945 heeft gemaakt. 

Aan het slot van de vergadering van 5 of 6 December 1944 te 
Eindhoven, waar generaal Kruls de arrestatiepolitiek met een aantal 
figuren uit de illegaliteit heeft besproken, is de heer Speyart van 
Woerden daar binnengekomen. Hij moest enige mensen spreken, van 
wie hij wist, dat zij daar waren. Hij was niet uitgenodigd voor de ver- 
gridering, voorzover zijn herinnering gaat. De heer Speyart van Woer- 
(fen is binnengekomen te midden van een staand en zich voor vertrek 
gereedmakend gezelschap en hij heeft toen met enige mensen, die hij 
nodig had, nog even een bespreking gehad. 

Op de vraag. of hij op de terugweg niet naar ,,Bosch en Ven" is 
gegaan, antwoordt de heer Speyart van Woerden, dat hij het be- 
twijfelt, of de Regering daar toen nog was. En als hij er heen zou zijn 
gegaan om te zeggen, dat er werd gekonkeld of dat de zaak weer de 
verkeerde kant uitging, zou hij zich dat zeker hebben herinnerd. Deze 
vergadering neemt in zijn herinnering geen plaats van betekenis in en 
hij heeft deze zelfs niet in zijn overzicht vermeld. Hij zou zich dan 
toch moeten herinneren, dat hij naar Oisterwijk was gegaan en dat hij 
getracht zou hebben de generaal te devanceren en dat de een vóór de 
ander na was binnengekomen en had getracht de Regering te spreken 
te krijgen. Dit zou toch iets zijn, dat hem niet door het hoofd was 
gegaan. 

Op de opmerking, dat een behoorlijk overleg tussen hem en de ille- 
galiteit er kennelijk niet is geweest en er dus iemand had moeten 
komen, die de partijen tot elkaar had gebracht, zegt de heer Speyarf 
van Woerden, dat in de eerste plaats de contacten met de illegaliteit 
eigenlijk alleen zijn geweest in de allereerste tijd na de bevrijding. Het 
Militair Gezag wist precies, hoe de stemmingen waren en had voort- 
durend contact met beiden. Wanneer men met beleid had gehandeld, 
had het voor de hand gelegen, dat de generaal had gezegd: ,,Ik weet" 
- wat hij kon weten van de heer Speyart van Woerden zowel als van 
de anderen - ,,dat beide partijen het goede nastreven. Laten wij zien, 
dat wij in een gezamenlijk gesprek tot een oplossing komen." Daar 
generaal Kruls bij de besprekingen te Oisterwijk met de toenmalige 
inzichten van de illegaliteit vertrouwd was en de regeling, die toen 
werd getroffen, voor beide partijen en voor eigen beleid aanvaard- 
baar achtte, nam de heer Speyart van Woerden aan, dat op de lste 
December een regeling was bereikt, die iedereen bevredigde. Hij heeft 
deze ook uitgevoerd; hij heeft de illegaliteit bij het hele werk voor 
vijftig procent ingeschakeld in die tweepersoons-commissies. 

Met de verschillende mensen uit de illegaliteit, behalve dan de heren 
Serraris en Abbing, heeft hij direct na de  bevrijding contact gehad. De 
verschillende rijksrechercheurs waren mensen, die in de illegaliteit een 
grote rol hebben gespeeld. De heer Sneyart van Woerden kan er twee 
noemen, Erasmus in Maastricht en Cleyne in Den Bosch. Hij heeft met 
hen doorlopend contact gehad en doorlopend stemmingen gepeild. 
Een man, die hij ook herhaaldelijk heeft ontmoet, is de kapitein der 
stoottroepen Sjef de Groot geweest. 

Op de opmerking, dat contact met mensen, die krachtens hun werk- 
kring niet in een beoaalde verhouding tot hem stonden, van meer be- 
tekenis zou zijn geweest, zegt de heer Speyart van Woerden, dat dit 
niisschien zo is, maar dat hij aan de andere kant kan zeggen, dat de 
mensen uit zijn omgeving wisten, dat hij hen volledig vertrouwde en 
dat hij vooral ook wilde, dat zij hem altijd de waarheid zeiden. Zij 
waren dus aangewezen geweest om, als zij een ander inzicht hadden 
gehad, op een gegeven moment nog te zeggen, of hij zich niet eens 
ZOU bezinnen of met iemand zou gaan praten en dan had hij het zeker 
gedaan. Hij heeft wel voorzichtig en gereserveerd, maar nooit afwij- 
zend gestaan. 

Op de opmerking, dat in België de illegaliteit als zodanig niet is 
ingeschakeld geworden en soortgelijke problemen zijn behandeld in 
het kader van de normale justitie en politie, zodat dus een heel andere 
figuur in België is kunnen worden doorgevoerd, zegt de heer Speyarl 
van Woerden, dat hij het de vorige maal heeft gelegd - en hij blijft 
dat zo zien - in de zwakheid van de voornaamste medewerkers van 
generaal Kruls. Men heeft hier een grote angst gehad voor de illegali- 
teit en men heeft naar zijn gevoel de weg van de minste weerstand 
gezocht. Dat is de kwestie. De heer Speyart van Woerden, had zeer 
sterk het gevoel, dat zij juist door deze zwakke medewerkers in een 
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gezagscrisis waren geraakt. Naar zijn gevoel zouden er, indien pene- 
raal Krzils de andere weg had bewandeld en volkomen het standpunt 
had ingenomen, dat de zaak zo spoedig inogelijk naar de politie moest 
worden overgeheveld, geen moeilijkheden zijn gekomen. De  heer 
Speyart vat1 Woerdt~n kan 7ich niet voorstellen, dat tenslotte de Bin- 
nenlandse Strijdkrachten en degenen, die daarbij leiding hadden, de 
figuur van de opperbevelhebber zouden hebben gecompromitteerd. Dit 
was altijd een punt, dat zij in het oog moesten houden. Het gezag van 
de opperbevelhebber bij de Binnenlandse Strijdkrachten was wel der- 
mate groot, dat, wanneer er iets had gedreigd, hij het had weten te 
voorkomen. 

8 3. Verklaringen van de zijde der illegaliteit 

Ir. D. C. C. baron van Boetzelaer vervulde in de winter van 1944 
-1945 de functie van militaire commissaris voor het district Breda. 
Hij had aldaar geregeld samenkomsten met een commissie uit de ille- 
galiteit. Deze samenkomsten hadden elke Zondagochtend plaats; 
daaraan namen de heren van der Hooft, Deelen en een dokter, een 
zenuwarts, deel. 

Op een van deze Zondagen kwam de heer Cov van der Hooft met 
een briefje: het Tvas een door zijn mensen onderschept briefje. 
Daarin stond, dat de heer Speyart van Woerden, bij de illegaliteit 
blijkbaar geen persona grata zijnde - de reden waarom zat in 
het verschil van menirg over de vervolging van collaborateurs etc. - 
zou worden uitgeschakeld. De heer van Boetzelaer weet niet precies 
meer de juiste bewoordingen, waarin dit briefje was gesteld. Genoemde 
heren en hij hebben hier lang over gepraat. De heer ven Boetzelaer 
weet wel, dat hij daardoor niet zozeer geïmponeerd was, omdat het 
hem nogal fantastisch leek, dal zo iets zou kunnen gebeuren. Hij 
weet wel, dat er op deze bespreking werd gezegd: Je kunt toch wel 
van alles verwachten in deze wilde tijd: kidnappen, zelfs onschadelijk 
maken. Het bleek in ieder geval belangrijk genoeg om de volgende 
dag, een Maandag, met de andere zaken, die hij had, naar generaal 
Kruls te gaan en deze zaak met hem te bespreken, aangezien de heer 
van Boetzelaer het niet verantwoord achtte dit zonder meer naast 
zich neer te leggen, mede ook door de aandacht, die men in deze 
illegale commissie er toch wel aan wenste te hechten. 

Als hij het zich goed herinnert, vond generaal Kruls de mede- 
deling ook nogal fantastisch. De heer van Boetzelaer is daarna andere 
zaken gaan doen en op het einde van die Maandagmorgen werd 
hij weer bij de generaal geroepen. Deze zeide hem toen dit geval te 
Londen te willen bespreken. De generaal had het blijkbaar besproken 
inet andere heren. Met wie kan de heer van Boetzelaer niet zeggen; 
dat herinnert hij zich niet ineer. Hij is daarop met de heer Kruls naar 
Londen gegaan. De generaal heeft de zaak voorgelegd aan, naar de 
heer van Boefzelaer meent, de heer van Angeren, die toen weer secre- 
taris-generaal van Justitie was. Het was niet in de tijd, toen de heer 
i3an Heuven Goedhart Minister van Justitie was. Ze hebben het toen 
's avonds met de heer van Lidth de Jeude besproken. In ieder geval 
hebben ze ook de heer van Angeren gesproken. De heer van Boetze- 
laer is er verder niet meer bij geweest; hij is niet naar de Minister- 
Preside;lt geweest. G-neraal Kvuls heeft verder deze zaken mede- 
gedeeld. Hij heeft de heer van Boetzelaer nog enige vragen gesteld en 
de heer van Lidth de Jeude ook, speciaal over details en over verhou- 
dingen te Breda en omgeving. De volgende ochtend is de heer van 
Doetzelaer nergens bij tegenwoordig geweest. Zij hebben die middag, 
d.w.z. Dinsdagmiddag, bij de heer Gerbrandy geluncht in Brown's 
Hotel. De heer van Boetzelaer heeft de heer Gerbrandy dit geval ook 
verteld, maar meer in algemene zin Het was geen be~prekirlg. DRJT 
hoorde hij uiteraard ook niet bij. 

De heer van Boetzelaer weet er niets positiefs van, of men de pro- 
cureur-generaal naar Londen wilde laten komen. Hij heeft, toen hij 
terugging naar Breda, wel een gezegeld couvert meegekregen. Hij 
wist echter niet wat de inhoud was. Hij moest dit couvert doen 
brengen naar de heer van Heuven Goedhart. Deze woonde toen bij 
Oisterwijk. De heer van Boetzelaer heeft het couvert meegenomen 
naar Breda en door een officier verder laten brengen. Hij heeft pa? 
weken daarna gehoord wat de inhoud was. 

Uit het op die Zondagmorgen ontvangen briefje bleek duidelijk, 
dat inen van de zijde van de illegaliteit geweldmaatregelen wenste te 
plegen. Dit briefje was volkomen anoniem. De heer van Boetzelaer 
weet zeker niet aan wie, of van wie het was. 

De reactie, dat het Militair Gezag de nodige maatregelen behoorde 
te nemen, dat zulke plannen niet uitgevoerd konden worden, is wel 
opgetreden, maar het Militair Gezag had in feite geen macht. Het kon 
vel beschikken over militairen, maar het waren buitenlandse militairen. 
In Brabant was geen militaire macht. Er waren groepen van hon- 
derden, die onder de ogen van de Engelsen en van het Militair Ge- 



zag zelfs kans zagen hele boerderijen leeg te halen. De heer van 
Boetzelaer hoeft maar de naam van Toon Dankaerts te noemen met 
zijn groep van over de tweehonderd man, tot aan de tanden gewa- 
pend. 

Gevraagd, of de bedreigde procureur-generaal in onwetendheid is 
gelaten van hetgeen hem boven het hoofd kon hangen, antwoordt 
de heer van Boetzelaer, dat hij niet weet wat generaal Kruls heeft 
gedaan tussen die Maandagochtend en het naar Londen gaan. 

Na zijn verhoor heeft de heer van Boetzelaer de commissie een 
nota doen toekomen, die als volgt luidt: 

,,Teneinde een inzicht te krijgen in de z.g. kidnap-affaire 
van de heer Speyart van Woerden is het van belang de situatie 
in het Zuiden gedurende de eerste maanden van het jaar 1945 
te schetsen. 

De oorlog was nog aan de gang, de Duitsers lagen aan de 
overkant van de Maas en Noordbrabant was nog steeds front- 
gebied. De Engelsen en Canadezen hadden uit de illegaliteit 
troepen opgeroepen ter verdediging van de Maaslinie en hadden 
voorts de illegaliteit ingeschakeld bij het opsporen van militair 
onbetrouwbare elementen. In de ogen van de illegaliteit waren 
dit in de eerste plaats alle N.S.B.-ers en alle collaborateurs. 

Een hoogst abnormale toestand dus, waarbij vele lieden, die 
onder de bezetting verdienstelijk werk hadden verricht, nu ineens 
in werk werden ingeschakeld, waartoe zij zowel de ervaring als 
de capaciteiten misten. Dat deze illegaliteit onder deze omstandig- 
heden de arrestatie en vervolging van wie zij als collaborateurs 
beschouwden als hun allerbelangrijkste taak beschouwden, is dus 
verklaarbaar. Ilet is deze kwestie, die in.i. als achtergrond van 
de kidnap-affaire moet worden gezien. 

Over de door de voorzitter ter zitting van 1 September jl. ge- 
stelde vragen nadenkende, heb ik nog enige feiten uit mijn her- 
innering kunnen opdiepen, die een reconstructie van de situatie 
in die tijd althans enigermate mogelijk maken. 

Oiiistreeks JanuariIFebruari 1945 waren er in Eindhoven op 
hoog niveau besprekingen gaande over de procedure van de ver- 
volging der collaborateurs. De illegaliteit stelde, dat dit geheel 
door haar diende te geschieden, waartegenover de procureur- 
generaal van mening was, dat dit door de Justitie, resp. de politie 
diende te geschieden. Naar mijn herinnering werd deze laatste 
mening ook door het Militair Gezag onderschreven. Zonder hier 
nu op de merites der twee standpunten in te gaan, kan worden 
vastgesteld, dat de illegaliteit deze kwestie zeer hoog opnam en 
hiervan een zeer principiële zaak maakte 

Op dat moment nu, dat het bedoelde onderschepte briefje in 
mijn handen kwam, waren de onderhandelingen aan het vast- 
lopen en kreeg de illegaliteit blijkbaar de angst, dat zij het zou 
verliezen. Ik herinner mij nu, dat de heer van der Hooft de 
uitlegging van het briefje gaf. dat er eerst gevaar voor de P.G. 
dreigde, indien de onderhandelingen zouden mislukken. Boven- 
dien verzekerde hij, dat hij de betreffende illegale groep nog wel 
enige dagen van rigoreuze maatregelen zou kunnen afhouden. 
Zoals reeds gezegd. stond ieder der aanwezigen uiteraard fel tegen 
:llegale handelingen als de bedoelde. E e  invloed van de heer van 
der Hooft  op de verschillende illegale groepen kennende, leek 
het gevaar voor de veiligheid van de P.G. zeer gering. Bovendieri 
zouden eventuele maatregelen voor zijn veiligheid door de Mi- 
litaire Commissaris in Den Bosch moeten worden genomen, daar 
de P.G. in een K.K. gesticht aldaar inderdaad kamers had be- 
trokken. Zoals reeds in het verhoor gezegd, was de Provinciaal 
Militaire Commissaris van het bewuste briefje op de hoogte ge- 
bracht. Ik herinner mij voorts ook nog aan de heer van cler 
Hooft de toezegging te hebben gedaan. dat door de staf van het 
M.G. (te Brussel) voor het eind van de week op de een of andere 
wijze op dit briefje zou worden gereageerd. De heer vnrr defa 
Hooft  gaf de verzekering, dat tegenover de P.G. van de zijde 
der illegaliteit tot dan niets zo11 borden ondernomen. Om on- 
juiste conclusies te vermijden voeg ik hier volledigheidshalve nog 
aan toe, dat de heer van der Hooft  m.i. niets met de slechte plan- 
nen te maken had. Hij had echte; wel enig contact met de7e 
groep, die de plannen koesterde, en blijkbaar door zijn ,,good- 
will", die hij alom genoot, ook voldoende invloed bij deze 
menson. Wellicht. dat hij uw conniissie a«<: nadere bijzonder- 
heden kan mededelen. 

Uit deze reconstructie blijkt dus, dat er geen gevaar voor enige 
actie op korte termijn aanwezig was eq dit is dus het antwoord 
op de vraag, waarom niet onmiddellijk veiligheidsmaatregelen 
werden getroffen. Om het beeld van die abnormale tijd nog iets 
vollediger te maken, zij nog vermeld, dat ook mij vele malen 
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dreigbrieven hebben bereikt of dat bedreigingen mij mondeling 
ter ore kwamen. 

De importantie van de figuur van de P.G. noodzaakte mij 
uiteraard deze zaak met de generaal Kruls te bespreken, die vol- 
ledig op de hoogte was van de stand der bovenvermelde onder- 
handelingen. Zijn staf en de Regering waren m.i. de enige in- 
instanties, die in staat waren de situatie te beoordelen, daar zij 
beide tot de partijen behoorden, die de besprekingen in Eind- 
hoven voerden." 

De heer C. A. van der Hooft heeft na de bevrijding van het Zuiden 
te Breda de functie vervuld van hoofd van de afdeling Arrestatie van 
het Militair Gezag, afdeling Po!itiezaken. Daarvóór was dit een 
afdeling van de Binnenlandse Strijdkrachten. Daarna ging het, zo 
verklaart hij, direct over naar het Militair Gezag, afdeling Pnlitie- 
zaken. Die overgang heeft veertien dagen na de bevrijding van Breda, 
hetgeen op 29 October 1944 geschiedde, plaats gevonden. In Maart 
1945 heeft de  gewone politie het werk te Breda overgenomen. Dat is 
nogal vlot gegaan. 

Bij de Zondagochtend-besprekingen met de miljtaire commissaris te 
Breda, de heer van Boetzelaer, kwamen bijeen mr. Deelen, de heer 
van Boetzelaer, mr. Felderhof, de latere procureur-generaal te Bata- 
via, kortelings teruggekeerd, die tegenwoordig ook te Breda woont, dr. 
Kok  en hij zelf. Mr. Felderhof was hoofd van de afdeling Politie- 
zaken en de heer van der Hoof t  waarnemend hoofd, omdat hij con- 
tact met de illegaliteit had. Dr. Kok was afgevaardigde van de ille- 
galiteit aldaar. Hij was door Minister van Boeyen aangezocht als 
voorzitter van de zuiveringscommissie voor het Overheidspersoneel. 
Mr. Deeletz was substituut-officier van justitie in Breda. 

Op de mededeling, dat de heer van Boetzelaer heeft verklaard, dat 
op een goede dag - dat zou zijn geweest in Januari 1945 - in die 
bergadering een briefje ter tafel is gekomen, waaruit bleek, dat in de 
illegaliteit boze plannen werden gekoesterd ten opzichte van de heer 
Speyart van Woerden en dat dit briefje door de heer van der H ~ o f l  
ter tafel zou zijn gebracht, zegt deze, dat hij dit niet gelooft. Hij weet 
wel, dat men daar nogal een hekel had aan baron Speyart van Woer- 
derz. Dat kwam door een ruzie, die hij had gemaakt met jhr. W i l k m  
Sevraris, pater Bleijs en de Prins. Dat ging over wapens, Baron Speyart 
van Woerden wilde, dat de illegaliteit ogenblikkelijk haar wapzns 
afgaf, want hij wilde niet, dat deze mensen met wapens liepen. De 
grote moeilijkheid was natuurlijk, dat, wanneer deze mensen hun 
wapens afgaven, de arrestaties dan in handen van de politie kwamen, 
die nog niet gezuiverd was. Op de opimerking, dat de procureur-gene- 
raal wel niet zal hebben geëist, dat de Binnenlandse Strijdkrachten 
hun wapens afgaven, zegt de heer van der Hooft ,  dat er in ieder geval 
ruzie over is gekomen. Hij zou echter niet weten, van wie hij dat 
briefje heeft gekregen. Er is sprake van geweest. 

Op de opmerking, dat de heer van Boetzelaer zeer nadrukkelijk 
heeft verklaard, dat de heer van der Hoof t  dat briefje in de ver- 
gadering heeft gebracht, zegt hij, dat er wel wat geweest is; dat geeft 
hij toe, maar hij weet niet wat het precies is geweest. Hij weet zich 
van dat briefje niets te herinneren. Er is wel sprake geweest van der- 
gelijke dingen. Dat is een uitvloeisel geweest van die ruzie, die hij 
noemde. Het kan best mogelijk zijn geweest. Hij ontkent het niet, 
maar hij durft niet te beamen, dat hij daar een briefje ter tafel heeft 
gebracht. 

Nadat het verhoor na enige uren heropend is, zegt de heer van der 
Hooft ,  dat hij er nog over nagedacht heeft, maar toch niets nader 
tot de zaak is gekomen. Hij meent - hij herhaalt, wat hij eerder heeft 
gezegd - dat er gesproken is over deze zaak. Hij weet niet, of hii 
deze zaak ter tafel heeft gebracht, hoewel hij het in het geheel niet 
vreemd zou hebben gevonden. Van een briefje kan hij zich niets her- 
inneren. 

Op de vraag, of de strijd, die bestond tussen de heer Speyart vatt 
Woerden en bepaalde delen van de illegaliteit, misschien ook wel de 
gehele illegaliteit, in het gehele rechtsgebied van de heer Speyart 
van Woerden voorkwan~ of zich in bepaalde gedeelten daarvan con- 
centreerde, antwoordt de heer van der Hoof t  te geloven, dat hij, als 
hij het juist heeft, het volgende mag zeggen. Uit Limburg heeft hij 
ook wel eens wat gehoord, maar hij durft het toch niet zo te zeggen, 
dat hij eerlijk meent, dat het in Limburg, Zeeland en Brabant overal 
zo was. Met Zeeland had hij weinig contact. Hij gelooft, dat het zich 
meer concentreerde in Brabant, ook al omdat de Prins in Brabant 
resideerde. Hij heeft verteld, dat het naar zijn mening een uitvloeisel 
was van het gesprek tussen pater Bleys, de heren Speyart van Woerdeiz 
en Serraris en de Prins. 

Op de opmerking, dat de heer Deelen zegt: dat geschil met de ille- 
galiteit was bij mij in Westelijk Brabant in het geheel niet aanwezig; 
dat concentreerde zich op Den Bosch, geeft de heer van der Hooft te 
kennen, dat hij wel heeft laten doorschemeren: als er iets geweest is, 
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rno'et het uit Den Bosch geweest zijn; daar had men al vier mensen 
laten ontvoeren. Men had in Westelijk Brabant inderdaad niet die 
animositeit tegen de heer Speyart van Woerden; die was elders. Dat ge- 
looft hij ook wel. Hij heeft zelf van de heer Speyart van Woerdetz 
nooit een woord gehoord over Westelijk Brabant. De heer van dei 
Hooft heeft hem wel eens ontmoet bij de heer Deelen. 

Op een Zondagmorgen in Januari 1945 heeft mr. F. A.  J. Deelen 
van een koerier, die, naar de heer Deeleu zeker weet en zich zeker 
meent te herinneren, in militaire uniform was, een briefje ontvangen 
- de heer Deelen kan niet meer woordelijk herhalen wat er in 
stond -, dat hierop neerkwam, .dat nu de maat vol was en er nu, 
als er van de kant van het Militair .Gezag geen maatregelen werden 
genomen, aan het optreden van de heer Speyart van Woerden door 
de illegaliteit een einde zou worden gemaakt. In dit briefje werd 
gesproken over de procureur-generaal of over Speyart van Woerden. 
In ieder geval was het zeer duidelijk en was er geen twijfel aan, wie 
bedoeld werd. Het was een anoniem briefje, dat niet aan de heer 
Deelen of iemand anders was gericht, maar dat aan hem werd af- 
gegeven, zonder enige twijfel met de bedoeling, dat hij het zou krijgen. 
Wie de brenger is geweest, weet de heer Deelen niet. Onmiddellijk, 
toen hij het briefje had gelezen, vermoedde hij, dat het van de ille- 
galiteit afkomstig was; dat stond voor hem vast. Van de man in 
uniform, die het briefje bij de heer Deelen bezorgde, heeft hij slechts 
een glimp gezien. Het werd gebracht op een Zondagochtend tussen 
9 en 10 uur. Voorzover de heer Deelen zich herinnert, was de heer 
van Boetzelaer thuis - deze woonde bij de heer Deelen in huis - 
en onmiddellijk heeft de heer Deelen het aan deze medegedeeld. De 
vergadering, die iedere Zondag te ongeveer 10.30 uur plaats vond, 
was een bijeenkomst van een zogenaamde adviescommissie voor de 
militaire commissarissen. De reactie van de heer van Boetzelaer is 
deze geweest, dat hij onmiddellijk met dat briefje naar Brussel is 
vertrokken. De heer Deelen kan niet met zekerheid zeggen, of die 
zaak op de vergadering ter sprake is geweest, Vervolgens zegt de 
heer Deelen, dat het toch wel kan zijn, dat de heer van Boetzelaer 
des middags naar Brussel is gegaan, en daarna, dat het mogelijk is, 
dat hij pas Maandag daarheen is gegaan. 

De heer Deelerz heeft nadien nimmer gegevens gekregen, die hem 
duidelijk maakten van wie of uit welke richting dit briefje, dat een 
geschreven briefje was, afkomstig was. Het stond voor hem vast, 
dat het van de illegaliteit kwam. Er  werd in de kring der illegali- 
teit veel over de figuur van de procureur-generaal gesproken, maar 
de heer Deelen had geen positieve aanduiding uit welke richting dit 
briefje kwam. Er bestond een zeer sterke stroming van de illegali- 
teit tegen de procureur-generaal. Vandaar, dat hij tegen de heer van 
Boetzelaer heeft gezegd: ik vind die zaak heel ernstig. Toen was de 
reactie van de heer van Boetzelaer tegen hem: Daar ga ik mee naar 
Brussel; dat moet de generaal weten. Daar was de heer Deelen het 
geheel mee eens. Het maakte op hem inderdaad een zeer ernstige in- 
druk, gezien de verhoudingen, zoals die op dat ogenblik lagen. De 
heer Deelen heeft er geen seconde aan gedacht om de procureur- 
generaal zelf daarvan op de hoogte te stellen. De heer Deelen had 
maanden en maanden zijn uiterste best gedaan om de procureur- 
generaal, die hij goed kende, tot andere gedachten te brengen en te 
trachten hem zijn houding te doen wijzigen. Dat is de heer Deelen 
altijd mislukt. Daar heeft hij integendeel niet anders dan onaange- 
naamheden en narigheden over gehad. Toen heeft hij gedacht: nu is 
het voor mij verder afgelopen. 

Op een gegeven moment zijn er vier of vijf mensen in Den Bosch, 
die de illegaliteit ook niet welgevallig waren, ontvoerd. Zij zijn 's nachts 
opgepikt en in een kippenhok gestopt. Vandaar, dat er werd ge- 
schermd met het woord ,,ontvoerenN. Op dat ogenblik was de heer 
Deelen directeur van politie. Dat is vóór de geschiedenis-Speyart van 
Woerden geweest. Hij was voor het arrondissement Breda plaatsver- 
vangend fungerend directeur van politie. De procureur-generaal had 
in verband met moeilijkheden ten aanzien van het verkeer en het 
elkander bereiken in ieder arrondissement iemand als plaatsver- 
vangend fungerend directeur van politie, aan hem ondergeschikt, aan- 
gewezen. De heer Deelen mag niet verhelen, dat er zeer veel over de 
figuur van de procureur-generaal werd gesproken en dat er een 
enorme kritiek op zijn beleid was. De heer Speyart van Woerden 
was politiek volkomen betrouwbaar; dat is nooit betwijfeld. In de 
bezettingstijd heeft hij als gijzelaar gezeten. Dus op zijn politieke 
betrouwbaarheid was niet het minste aan te merken, maar wel op 
de wijze van uitoefenen van zijn functie. 

De heer Deelen weet niet, of hij met de heer van der Hooft nog 
overleg heeft gepleegd over de vraag, waar dat briefje vandaan 
kwam. Hij heeft niet getracht te achterhalen, waar het vandaan 
kwam. Trouwens, hoe ging dat toen? Het was betrekkelijk kort na 
de bevrijding. Men was nog geheel in de sfeer van briefjes, die men 
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kreeg, zonder dat men wisb, waar ze vandaan kwamen. De heer 
Deelen heeft gemeend hei aan de militaire commissaris te moeten 
geven; deze heeft onmiddellijk gezegd: ik ga hiermee naar Brussel; 
toen heeft de heer Deelen gezegd: dat lijkt mij de enige oplossing. 

Hij had zeer sterk de indruk, dat het briefje bij hem werd gebracht 
met het idee: denk eroni, als er nu niets van de kant van het Mili- 
tair Gezag gebeurt, dan zullen wij optreden. Het is bij de heer Deeien 
gebracht - het zijn alle indrukken, die hij weergeeft - in de weten- 
schap, dat de heer van Boetzelaer bij hem was en dat deze de ille- 
galiteit een zeer goed hart toedroeg. Het had ook bestemd kunnen 
zijn voor de heer van Boetzelaer. 

D r  heer Deelen heeft met de procureur-generaal zelf vele inoeilijk- 
heden gehad over hei standpunt, dat deze innam, en over hrt beleid, 
dat deze voerde. @e heer Deelen heeft ook bijgewoond de bespreking 
van begin December 1944 met grneraal Kruis. Die besp~eking is be- 
gonnen in het Regeriiigsgebouw ie Oisterwijk. Daarbij waren verschei- 
dene Ministers aanwezig. Die bespreking heeft geduurd tot 's nachts 
twee uur. T o ~ n  was de heer Déelerz zo onder de indruk van de houding, 
die de procureur-generaal gedurende die bespreking heelt aangenomen, 
dat hij 's nachts na afloop van die beuprekirig nog ern half uur met de 
procureur-generaal, met wie hij toen bevriend was, in Bisterwijk heeft 
rondgelopen; hij heeft deze toen bezworen zijn houding te laten varen 
ter wille van het algemeen belang en van de goede zaak; de heer 
Deeten herft alle motieven, die hij kon aanvoeren. ook naar voren 
gebracht en hij heeft heal gezegd, dat het afschuwelijk was, dat het 
zo moest gebeuren en hij heeft hein niet alle kracht van zijn volle 
overtuiging gezegd de volgende dag wederom bijeen te komen op 
neutraal terrein; de heer Deelen zou de generaal ook daarvoor vragen. 
Maar hij heeft er ook bij gezegd, dat de lieer Speynrt van Woerden 
de houding, die hij in de Ministerraad aangenomen had, moest 
laten varen. 

De procureur-generaal wilde de macht aan zich trekken en wilde 
geen enkele macht van liet Militair Gezag erkennen op zijn gebied; 
hij wilde niets weten van arrestatiebevoegdheid van het Militair Ge- 
zag; hij wille aile regelen, die tevoren vastgesteid waren, als niet ge- 
schreven beschouwen; hij wilde de macht hebben en aileen de politiek 
iiischakelen. De bezwaren van de procureur-generaal gingen met 
name tegen de circulaire van generaal Xruls met betrekking tot de 
arrestaties. Daar wilde de procureur-generaal niets van weten. Die 
zaak was besproken en goedgevonden en toen is de procureur-gene- 
raal daar toch van algeweken. De indruk van de heer DeeBen is niet 
deze geweest, dat het standpunt van de procureur-generaal was: Er 
is e:n Militair Gezag - dat aanvaara ik - en als dat op een gegeven 
ogenblik optreedt, moet het natuurlijk bij de politie komen, maar dan 
zal ik als hoofd van het politie-apparaat moeten worden ingeschakeld 
door het Militair Gezag; het Militair Gezag vertegenwoordigt nu 
e:nmaal de Regering en krachtens artikel zoveel van het B.B.S.B. 
heeft het ciie bevosgdheid, diis zal ik dat in het kader van het Militair 
Gerag moeten doin, maar dan wens ik, dat aan de bevoegdheid van 
de Binnenlandse Strijdkrachten een einae wordt gemaakt. 

In de vergaderingen, die hadden plaats gehad en met name in de 
vergadering op die avond te Oisterwijk, had de heer Deelen de in- 
druk, dat de procureur-generaal niets wilde weten van enige in- 
menging van generaal Kruls. De circulaire 'moest niet van het Mili- 
tair Gezag, maar van de procureur-generaal uitgaan. Hij moest de 
zaak regelen. Hij erkende op justitieel gebied hoegenaamd niet de 
bevoegdheid van het Militair Gezag. Daarna is de kwestie met de 
illegaliteit gekomen. Hij heeft als eis gesteld, dat de arrestatiebevoegd- 
heid naar de politie zou overgaan. Dat kon absoluut niet. Daarna 
zou er overleg plaats vinden tussen de procureur-generaal, respectie- 
velijk zijn vertegenwoordigers, en de illegaliteit over de vraag, wie van 
de politie zouden kunnen worden ingeschakeld. Dat is later gebeurd, 
maar dat kon er toen niet meer doorkomen, omdat toen de zaak 
helemaal scheef zat en de illegaliteit van samenwerking met de pro- 
cureur-generaal niet nieer wilde weten. 

In de bespreking, welke op die conferentie met de Ministers ge- 
volgd is, is overeenstemming tussen de betrokken partijen bereikt. 
Toen zijn er besprekingen geweest ten huize van de heer Mutsnerts 
tussen de procureur-generaal, generaal Kruls, de adjudant van gene- 
raal Kruls en de heer Deelen. Bij die besprekingen heeft de procu- 
reur-generaal een heel andere houding aangenomen. Toen is er over- 
eenstemming bereikt. Het resultaat daarvan is geweest, dat er tien 
dagen daarna een circulaire ') van de procureur-generaal kwam, 
waarin van de bereikte overoensteinrning niets meer bleek. 

Op de opmerking, dat de procureur-generaal heeft verklaard, dat 
hij toen een circulaire heeft uitgevaardigd, die paste in het kader 
van de bereikte overeenstemming, zegt de heer Deelen, dat het hem 
spijt, dat hij de procureur-generaal in dil geval moet tegenspreken. Die 
overeenstemming was volkomen een gentlemen's agreement. Daarop 
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kwam de circulaire van de procureur-generaal. De heer Deelen heeft 
bereikt - laat hij eens ijdel zijn en dat als een soort van overwinning 
beschouwen -, dat de procureur-generaal eindelijk zijn houding heeft 
laten varen. De bespreking is begonnen. De heer Deelerz heeft een 
kleine toespraak gehouden en gezegd in welk licht hij had getracht 
die heren nog bij elkaar te krijgen. Die bespreking is op een zeer 
vriendelijke toon gevoerd; de vergadering is zeer prettig verlopen en 
die overeenstemming is bereikt. Het heeft toch nog geduurd tot 
ongeveer halfzes 's middags. Om zes uur hebben zij de heer vnn 
Heuven Goedhart getelefoneerd, dat men met de zaak accoord ging. 
Toen heeft de heer van Heuven Goedhnrt gezegd: Ik vind alles goed, 
als er maar overeenstemming is. Toen hebben zij met de heren van 
Heuven Goedhart, van Lidth de Jernde en van Boeyen, naar ,de heer 
Deelen meent, nog even gezeten en toen w3s alles koek en ei. Toen 
is er ongeveer tien dagen of een week daarna een circulaire van de 
procureur-generaal gekomen en daarmede bleef er van de gehele 
overeenstemming niets meer over. 

Op de vraag, op welke punten die circulaire dan met name af- 
wijkend was, zegt de heer Deelen, dat in die vergadering het Militair 
Gezag was geaccepteerd en verder de functie van de generaal. Er 
was overeenstemming bereikt omtrect bet arresteren. Dat alles zou 
uitgaan van de generaal. Generaal Kruis - dat was tenslotte logisch 
- zou overal zijn handtekening onder zetten. Toen kwam tien 
dagen later die circulaire aan de commissarissen van politie en heeft 
de heer Deelerl gedacht: wat zal ik mi.j nu nog moeite geven, nu 
houd ik er mee op. Toen lag de hele boel er weer. De illegaliteit was 
niet bij die bespreking geweest, maar - de heer Deelcn wil niet 
zeggen, dat de ,,iris and outs" bekend waren - inen sprak er over, 
dat de procureur-generaal had toegegeven. De procureur-generaal liet 
er zich ook wei eens over uit, dat hij dit niet zou doen en dat niet 
zou dulden. Toen is gezegd: de zaak is geregeld; het is allemaal 
in orde. En toen kwam er na tien dagen een verhaal, dat kant 
noch wal raakte, dat met die moeizaam bereikte overeenstemming 
in strijd was. Toen was de zaak c.fgelop-n. De heer Deelen dacht 
zeker, dat zonder die circulaire de illegaliteit die regeling zonder 
meer zou hebben aanvaard. Daarvoor heeft hij de volgende gronden. 
Toen de procureur-generaal is weggegaan naar Londen, heeft de 
heer Deelen onmiddellijk daarop zijn functie gekregen. In en rond 
Den Bosch waren toen voornamelijk de grote moeilijkheden n-it de 
illegaliteit. In één middag heeft de heer Deelcíz kans gezien de hele 
boel te regelen. Toen was het ineens uit met de moeilijkheden er, ging 
de illegaliteit met alles accoord. De heer Deelcíz heeft op geen andere 
basis met hen gesproken dan op de basis van de brief van de 
generaal, op de basis van overeenstemming van 14 December. Daar- 
mee was de illegaliteit volkomen tevreden, maar na de brief van de 
procureur-generaal merkten zij, dat daarvan loch weer werd afge- 
knabbeld, dat er toch weer sprake was van, wat zij noemden, de 
macht aan zich trekken, dat de procureur-generaal toch niet loyaal 
was. 

De kern van het verschil lag bij de politie. 3 i j  die overeenstemming 
van 14 December ging men van de gedachte uit, dat bij de arrestaties 
de politie wel een rol zou spelen, maar niet alléin ern rol zou spelen. 
Ook de illegaliteit resp. de B.S. zouden daarbij worden ingeschakeld, 
niet als orgaan van de politie, maar naast de politie. Naast de politie, 
in samenwerking met de goede organen van de politie. De heer 
Deelen legt dit als volgt uit. De heer Speyart vciiz Woerdzrz wilde 
hebben de commissaris van politie, die er was. Wie dat was, oi hij 
zich goed gedragen had of niet, de commissaris van politie, die ge- 
handhaafd was: was bevoegd tot arrestatie. Dat wilde de illegaliteit 
nooit. Het was volkomen juist, dat dit niet goedgekeurd werd. Er werd 
cnderhandeld op deze basis. Er is b.v. in een plaats een commissaris 
met een hoofdinspecteur en vijf inspecteurs; clan werd gezegd: die 
inspecteurs vinden wij goed, maar die commissaris niet, maar de heer 
Speyart van woerd er^ wilde die commissaris als het hoofd. Daar zat 
de kern van het verschil. 

De illegaliteit wilde wel de politie inschakelen, daartegen had zij 
geen bezwaar -- tro~iwens, de politie is overal in het Zuiden onmid- 
dellijk ingescl~akeld -, maar niet zonder meer het hiërarchische l~oofd 
van de politie. Er waren verscheidene goede politiehoofden, doch die 
konden volgens de regeling, die de heer Speyart van Wocïden op- 
gezet had, niet worden ingeschakeld. Men moet dit beoordelen naar 
de toestand in 1944; er zat veel hartzeer; ook reeds vóór de bezetting 
was de procureur-generaal een omstreden figuur; er bestond al wat 
tegen de figuur van de procureur-generaal. De illegaliteit wilde alleen 
samenwerken met de politiemensen, die illegaal waren geweest. De 
moeilijkheden ontstonden voor een groot deel tengevolge van het 
feit, dat over de aanwijzing van de plaatselijke chefs geen besprekin- 
gen plaats vonden. Over de vraag, hoe de illegaliteit in het apparaat 
moest worden ingeschakeld, waren heel weinig moeilijkheden; daar- 
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over ging het niet. De bedoeling was, de illegaliteit als hulppolitie te 
krijgen. 

De vier plaatsvervangende fungerend directeuren van politie, onder 
wie ook de heer Deelen, kwamen geregeld bij de procureur-generaal 
en daar hebben zij, niet alleen hij, maar ook de anderen, op alle 
mogelijke manieren getracht de procureur-generaal te overtuigen, dat 
de zaak moest worden bekeken zoals het Militair Gezag het voor- 
stelde. Het Militair Gezag hield wel degelijk rekening met de wensen 
van de illegaliteit. Zij hebben voortdurend getracht de procureur- 
generaal te doen begrijpen, dat de illegaliteit recht had in bepaalde 
dingen te worden gehoord en dat de goede illegaliteit, die er volop in 
het Zuiden was, wel degelijk bij de arrestaties moest worden inge- 
schakeld. Zij zouden er dan wel voor zorgen, dat de zaak in goede 
banen liep. Dat zou heus niet zo moeilijk zijn geweest. De procureur- 
generaal heeft nooit willen begrijpen, dat de illegaliteit een functie 
had te vervullen. 

In het gehele arrondissement Breda is er nooit enige moeilijkheid 
geweest. De lieer Deelen maakte uit, wie met de leiding van de 
arrestaties zou worden belast. De moeilijkheid zat in Den Bosch. 
Daar zat de heer Receveur. De heer Deelen heeft de indruk - hij 
kent de heer Receveur al jarenlang - dat het contact tussen de heer 
Receveur en de ~llegaliteit niet bijzonder groot was en dat bovendien 
de heer Receveur als plaatsvervangend fungerend directeur van 
politie eigenlijk overbodig was, want daar zat de procureur-generaal 
zelf. Naar de indruk van de heer Deeleiz betekende dat, dat in het 
arrondissement Den Bosch de procureur-generaal zelf die aanwijzing 
deed. Iets positiefs kan hij daarvan niet vertellen. Zijn indruk is be- 
vestigend, omdat hij, daarna de functie van directeur van politie over- 
genomen hebbende, die vergaderingen heeft gecontinueerd en toen 
is de figuur zo geworden, dat de heer Deelen zelf Den Bosch heeft 
gedaan. De strijd, die in het bevrijde Zuiden is gevoerd over de 
arrestatiebevoegdheid, een strijd, die na de principiële overeenstem- 
ming met het Militair Gezag op 14 December 1944 in de daarop 
volgende weken nog eens heftig is opgelaaid, was in hoofdzaak ge- 
concentreerd in Den Bosch en omgeving. 

De vraag, of de Minister van Justitie a.i. in Mei 1945 wellicht op 
grond van een toezegging aan de heer Deelen, dat deze de functie 
van de heer Speyart van Woerden zou krijgen, moeite heeft gedaan 
om te bewerkstelligen, dat laatstgenoemde niet zou terugkeren naar 
's-Hertogenbosch, beantwoordt de heer Deelen ontkennend. Hij ver- 
neemt bij het verhoor voor het eerst, dat er besprekingen gevoerd 
zijn met de procureur-generaal om deze te bewegen na zijn terugkeer 
niet in zijn oorspronkelijke functie terug te komen. Er is de heer 
Deelen nooit een toezegging gedaan. 

Over het conflict van de heer Speyart van Woerden met de illega- 
liteit zegt mr. H. W .  Felderhof nooit te hebben gehoord, dat de ille- 
galiteit van plan was de procureur-generaal te kidnappen. Opgewon- 
den woorden als ,,uitschakelen" zijn wel eens gebezigd, maar er 
werden toen wel eens meer opgewonden woorden gebruikt. Van een 
briefje kan de heer Felderhof zich echter niets herinneren. Hij is 
niet bij al die Zondagochtendbesprekingen geweest. Hij weet niet, 
of b.v. de heer Kok er bij geweest is. Van het geval herinnert de heer 
Felderhof zich eigenlijk niets meer. Van die conferentie ten huize 
van de heer Deelen weet hij eigenlijk niets af. Dat het dáár geweest 
is, weet hij niet. Hij weet ook niet meer, welke aanleiding er voor 
de heer van Boetzelaer is geweest om naar generaal Kruls te gaan. 
Hierover moet hij echter eens even goed nadenken. Ja, dat herinnert 
hij zich toch. Generaal Kruls en de heer van Boetzelaer zijn toen naar 
Engeland gegaan. Er is toen inderdaad sprake geweest van een op- 
treden tegen de heer Speyari van Woerden. Dat is echter het enige, 
dat hij zich herinnert. Er zijn twee dingen geweest met betrekking 
tot een reis van de heer van Boetzelaer, maar dat had niet met de 
heer Speyart van Woerden te maken. Vervolgens verklaart de heer 
Felderhof niet meer te weten, waar het bericht, dat de aanleiding 
tot de reis van de heer van Boetzelaer was, vandaan kwam. Voor- 
zover hij weet had de heer van Boetzelaer het in zijn hand. Hij kwam 
met het bericht aan, voorzover de heer Felderhof zich herinnert. 

De reden van het conflict was, dat de heer Speyart van Woerden 
onmiddellijk met de politie de arrestaties in handen wilde nemen, 
terwijl de illegaliteit dit niet wenste. De illegaliteit wilde eerst de 
politie gezuiverd hebben. Dit was natuurlijk een twistpunt tussen de 
illegaliteit en de heer Speyart van Woerden. Met de heer Kruk  zijn 
hierover verschillende vergaderingen gehouden te Eindhoven. Van 
de illegaliteit te Breda waren de heren van der Hooft  en Deelen be- 
langrijke figuren. Dat conflict lag echter niet alleen te Breda, maar 
in het gehele Zuiden. Het ging niet tussen de heren van der Hoof t  
en Deelen en de heer Speyart van Woerden. De heer Speyart van 
Woerden was tenslotte procureur-generaal van het gehele Zuiden. 
De gehele illegaliteit was daarbij betrokken. Er zijn verschillende ver- 
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saderingen hierover geweest. Daarvan heeft de  heer Felderhof er  
verschillende meegemaakt. D e  heer Speyart van Woerden stelde zich 
terecht op het standpunt, dat het geval zo spoedig mogelijk in legale 
handen moest komen. Hiervan was de heer Felderhof ook voor- 
stander. Het was zo, dat  de illegaliteit zelf medezeggenschap wilde 
hebben in de zuivering van de  politie en de heer Speyart van Woerden 
daarin niet veel zin had. Hij zeide: Deze mensen zijn gezuiverd en 
laten zij nu hun gang gaan. D e  leidende personen van de politie 
waren gezuiverd en die zelfde personen moesten hun ondergeschikten 
gaan zuiveren. Deze figuur werd niet geaccepteerd. 

O p  de vraag, hoe de heer Felderhof zelf de  arrestatiebevoegdheid 
te Breda heeft uitgeoefend, zegt hij, dat de zaak deze was: hij heeft 
zelf altijd de  bevoegdheid van de Binnenlandse Strijdkrachten 
tot die massale arrestaties minder legaal gevonden. Hij heeft zich 
direct ongehangen aan de militaire commissaris en door delegatie 
van bevoegdheid door het Militair G e ~ a g  de arrestaties gewoon ver- 
richt met gebruikmaking van de modellen, die in het bekende blauwe 
boekje ,.Staat van Oorlog en Beleg" werden aangegeven. D e  arrestatie- 
bevoeedheid is onmiddellijk vastgekov~eld aan de  bevoegdheid van 
het Militair Gezag, dat  bevoegdheid tot inbewaringstelling en arres- 
tatie had. D e  heer Felderhof heeft, uitgenodigd door de  Binnenlandse 
Strijdkrachten, het gehele kantoor onmiddellijk vastgekoppeld aan 
het Militair Gezaq, dat hem in die tijd een meer legale figuur leek 
dan al de aanwijzingen van de Binnenlandse Strijdkrachten zelf. I n  
dat  kader waren er in het geheel geen moeilijkheden met de  heer 
Spevart van Woerden. D e  heer Felderhof kende hem zeer goed. Hij  
is met de heer Speyart van Woerden geïnterneerd geweest. D e  ver- 
standhouding tussen de heer Svejlart van Woerden en hem is goed 
en was dat ook in die tijd. Zij hadden in het ressort Breda geen 
speciale moeilijkheden met de heer Sueyart van Woerden. Het ging 
meer over het qehele Zuiden dan over Breda. Dat  maakt een verschil; 
het geval lag op een hoger niveau en ging over de  bevoegdheid 
van de nolit'e in het algemeen en van de vrocureur-generaal. Door  
de heer Felderhof oersoonliik kwam het, dat de Bredase politie bij 
het werk ingeschakeld was. D e  heer Felderhof was terislotte vakman. 
Hij werd door de illegaliteit uitgenodigd o m  de arrestaties te leiden, 
omdat hij toevallig vrij kwam. Hij had geen gelegenheid o m  naar 
Indië te gaan. Zijn vrouw had veel met de illegaliteit te maken gehad 
en zodoprde kwam hij daarmede in contact. Toen heeft hij dat  voor 
de illegaliteit gedaan. Met de  poIitie was de verhouding echter zeer 
gemakkelijk te regelen, want de commissaris van politie, die zelf was 
uitgeschakeld, was volkomen bereid met hem mede te werken. Hij  
heeft dus te Breda gecn moeilijkheden gehad. Hij had zelfs p1.m. 
20 rechercheurs van politie ter beschikking en heeft zelfs een razzia 
gehouden met medewerking van de commissaris van politie. D e  heer 
van der Hooft  was zijn tweede man. Deze had de illegaliteit onder zich. 
Hij had grote invloed bij de  illegaliteit. Het was de  voortdurende 
strijd van de heer Felderhof om de heren binnen de perken der wet 
te houden met het opsvoren en arresteren. Hij had de  volledige steun 
van de heer van der Hooft .  D e  heer Felderhof had eigenlijk weinig 
invloed op de mensen, omdat hij buiten de illegaliteit stond. Met  
de  politie heeft hij nooit moeilijkheden gehad; hij heeft er juist 
volledige medewerking van ondervonden. 

Jhr. mr. W. J. Th.  Serraris is in het najaar van 1944 betrokken 
geweest bij het arrestatieprobleem, in het bijzonder in Den Bosch. 
Vlak vóór de bevrijding was het de bedoeling, dat  de  O.D. de eigen- 
lijke gang van zaken zou regelen; na de  bevrijding van Den Bosch 
kwam daarvoor het Militair Gezag. Dat  was voor velen een verras- 
sing; sommigen wisten het uit Eindhoven, dat  al eerder bevrijd was. 
D e  functie van de heer Serraris is pas geformeerd, nadat Den Bosch 
gedeeltelijk was bevrijd; toen is naar voren gekomen, dat  de  O.D. 
van de kaart was, dat  het Militair Gelag  de  zaak in handen zou 
nemen en dat de arrestatiebevoegdheid zou liggen bij de Binnenlandse 
Strijdkrachten, die onder Prins Bernhard stonden. Toen is de heer 
Serraris automatisch, als lid van de  B.S., geworden het hoofd van 
de afdeling, die belast was - en uitsluitend en alleen bevoegd - met 
de  arrestatie van N.S.B.-ers en dat soort van mensen. Zijn ressort viel 
samen met het gewest van de  militaire commissaris van Den Bosch. 
E r  was een provinciale militaire commissaris, de  heer de van der Schue- 
ren. D e  militaire commissaris van het gewest Den Bosch was d e  
heer Thomas. D e  heer Serraris heeft die functie bekleed tot 1 Januari 
1946. 

D e  verhouding tussen de procureur-generaal en de  heer Serraris was 
reeds vroeger zeer slecht en na de bevrijding is de strijd ontstaan over 
de arrestatiebevoegdheid. D e  arrestatiebevoegdheid was gelegd in han- 
den van de B.S. met uitsluiting van anderen. D a t  paste niet in de  kraam 
van de procureur-generaal. Hij stelde zich o p  het standpunt, dat  hij, 
fungerend directeur van politie, krachtens de  wet de  bevoegdheid tot 
arrestatie had. Hij bestreed op juridische gronden d e  bevoegdheid 
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van de B.S. Dat was een academisch debat, dat practisch eznvoudig 
niet tot zijn recht kon komen. Er was geen tijd om academische 
debatten te voeren. Er moest worden gehandeld. Het was een bende, 
een chaos en de B.S. had, terecht of ten onrechte, dat laat de heer 
Serraris in het midden -- hij is niet bevoegd daarover te oordelen - 
krachtens circulaires en orders - het waren tenslotte militairen - de 
bevoegdheid gekregen arrestaties te verrichten. Het was juist het 
militaire karakter van de BS., dat het standpunt van de B.S. zo sterk 
maakte. Zij konden - dat is ook het standpunt van de heer Serraris 
tegenover de procureur-generaal geweest - als militair ieder aca- 
demisch debat ten deze ontwijken en ontgaan; zij konden zich op het 
standpunt stellen: wij krijgen als militair opdrachten, deze opdrachten 
zijn - voorzover de heer Serraris kan zien - binnen de grenzen 
van wat aan een militair kan worden opgedragen; ik krijg die op- 
drachten en zal die opdrachten uitvoeren. Of terecht dan wel ten 
onrechte in de top deze taak is toebedeeld aan de Binnenlandse 
Strijdkrachten, kan de heer Serraris niet beoordelen. 

De procureur-generaal hield zich natuurlijk vast aan het wettelijke 
standpunt, waarin hij van zijn kant gezien theoretisch zeer sterk 
stond; dat zag de heer Serraris wel in. Dat was, in een paar woorden 
verteld, het conflict. De heer Serraris heeft een onderhoud met de 
procureur-generaal gehad, dat nogal heftig was. De procureur-generaal 
stelde zich op het standpunt, dat de heer SerrarU zoëven aangaf, en 
zei: ,,Men kan geen bezwaren meer hebben. Ik heb de politie ge- 
zuiverd; ik heb met name de commissaris van ~o l i t i e  in Den Bosch 
verwijderd en nu neemt de politie het over". Het standpunt van de 
heer Serraris is geweest: ,,Geef deze boodschap niet aan mij, geef haar 
aan de Prins, die commandant van de B.S. is. U hebt mij niets op te 
dragen, want ik sta niet onder uw gezag. Wanneer u meent, dat uw 
standpunt juist is, moet ik u verwijzen naar het hoofdkwartier van 
de Prins". Dat is ook gebeurd. De heer Serraris weet, dat de heer 
Speyart van Woerden daar is ontvangen door overste van Houten, die 
hem gezegd heeft - naar de heer Serraris later is verteld -, dat hij 
zich eenvoudig had ter zijde te stellen, dat deze bevoegdheden aan de 
Prins waren toegekend in overleg met het geallieerde hoofdkwartier, 
dat dit eenvoudig was een kwestie van oorlogshandeling, omdat deze 
arrestaties achter het front snel moesten plaats vinden (dat was 
natuurlijk de bedoeling) om het front te beveiligen, dat dus deze 
gehele zaak was te zien als een militaire situatie en dat men deze arres- 
taties eenvoudig diende te beschouwen in het licht van de militaire 
noodzaak. 

Maar daar bleef het niet bij, want er kwamen gevallen van arresta- 
ties door de B.S.. die op de een of andere manier ongedaan werden 
gemaakt door de procureur-generaal en er kwamen arrestaties door 
de procureur-generaal. die niet werden geaccepteerd door de B.S. Men 
heeft het moeilijke geval gehad van van der Lugt, een bedenkelijk type, 
waarvan het juiste eigenlijk nooit naar voren is gekomen. Hij is drie-, 
viermaal gearresteerd door de B.S. en op de een of andere manier 
weer losgelaten. Dat gaf dus allemaal stagnatie bij het nastreven van 
het beoogde doel. De politie mocht niet meer meewerken. Het was de 
bedoeling van het 0.D.-orgaan om de arrestaties te doen verrichten 
door de politie, mensen, die daarvoor werden aangetrokken. De 
voornaamsten van die mensen wisten, dat zij de knooppunten zouden 
zijn van het arrestatienet en dat zij, als eenmaal de bevrijding daar 
was, ook weer betrouwbare elementen uit hun omgeving zouden kun- 
nen aantrekken. Dat is gefrustreerd, plotseling, door de inslag van het 
Militair Gezag en doordat de politiefunctionarissen min of meer be- 
vreesd waren voor de justitiële organen, met name de procureur-gene- 
raal, ging de samenwerking tussen de B.S. en de politie wankelen. Er  
waren bepaalde politiefunctionarissen, die zeiden: Wij staan aan de 
kant van de B.S.. maar anderen hadden hun hachje te lief en dachten: 
de tijd van de procureur-generaal komt ook nog wel en dan is het 
zo, dat wij als politiemensen uit Den Bosch ernstig gevaar lopen; wij 
kunnen toch niet tegen de procureur-generaal op, laat ons dus maar 
liever ander werk doen. 

En naarmate de politie minder meewerkte, ging het ook minder 
goed bij de arrestaties. Van al die kerels van de z.g. B.S. had mis- 
schien 3 pct. wat gedaan in de oorlog, terwijl 97 pct. zich eigenlijk 
pas na de bevrijding herinnerde, dat ze iets had moeten doen in 
de oorlog: beter laat dan nooit. Zonder hulp van de politie konden 
de B.S. het niet aan; de heer Serraris moest b.v. mensen hebben om 
proces-verbaal te maken. Er was eeii volkomen onoverzichtelijke 
wanorde. Aanvankelijk was het plan om een selectiecommissie aan 
te stellen. De heer Serraris en de zijnen zeiden: ,.Neem nu de notoireri 
er uit, laat de  rest los en laten wij dan opnieuw beginnen met een 
goede staf. De notoir gevaarlijken zijn toch wel bekend en staan wel 
genoteerd. Laten wij die houden, de rest loslaten en opnieuw be- 
ginnen". Deze menseri waren amper geregistreerd. Men had alleen 
hun namen Dat was hef hoogste. wat men kon herereiken. De ge- 



arresteerden konden maar door één poort binnenkonien en daar haci 
de heer Serraris iemand gezet met een potlood en papier en deze 
nioect de namen opschrijven. Die namen waren he: enige, wat men 
wist. Onder al die, misschien goedwillende, kerels, die het heerlijk 
vonden een deur in te trappen en de heer des huizes bij zijn kraag 
te pakken, waren er slechts weinigrn, die een penhouder konden 
vasthouden, laat staan een proces-verbaal opmaken of feiten op een 
iijtje zetten. waaruit zou blijken, wat de arrestant had gedaan. Daar- 
voor zijn ervaring en roiitine nodig. Dat is het werk van de doorsnee 
politieman en ir? wat moeilijker gevallen het werk van een recher- 
cheur. Dezen waren er echter in veel te geringen getale. Daardoor is 
de gehele opzet van de arrestaties, zeker aanvankelijk, de eerste vijf 
of zes maanden, een volkomen mislukking geworden. 

De moeilijkheden met de procureur-generaal hebben zich voort- 
gezet en hebben zich op den duur toegespitst. Zij hebben zich niet 
alleen geopenbaard in Den Bosch, doch ook te Breda, waar de heer 
Felderhof - de latere procureur-generaal te Batavia - dezelfde 
functie had als de heer Serraris in Den Bosch en waar zich ook be- 
vond de heer Deelerz. Als militaire commissaris zat daar de heer 
i ~ a n  Boetzclaer. Er waren daar legio klachten en de toestand liep 
daar parallel met die in Den Bosch. 

Op een goed ogenblik was de toestand zó, dat de heer Serraris heeft 
gemeend een man met een brief te moeten sturen naar de heer 
Deelen te Breda, waarin de heer Serraris vroeg hem op korte termijn 
te mogen spreken, omdat hij aanleiding had om te veronderstellen, 
dat er vandaag of morgen onherstelbare dingen konden gebeuren. Hij 
had nl. reden om te vermoeden, dat men wel eens op een meer dan 
afschuwelijke wijze aan dit drama een einde zou willen maken. Er 
waren aanwijzingen, dat de Binnenlandse Strijdkrachten deze narig- 
heid moe waren en de heer Serraris had geruchten vernomen, waaruit 
hem bleek, dat men plannen had om de procureur-generaal eenvoudig 
op te ruimen. Dat was natuurlijk een soort van revolutie of het was 
helemaal een revolutionnaire daad geweest, afgezien van het weder- 
rechtelijke en het weerzinwekkende. De heer Serraris wist, dat soort- 
qelijke moeilijkheden en misschien soortgelijke plannen in Breda 
bestonden en hij heeft op korte termijn een onderhoud met de heer 
Deelen willen hebben om hem raad te vragen en hem te vragen, 
wat zij eigenlijk moesten beginnen. Dat briefie van de heer Serrnris 
kwam ter tafel (naar hij later heeft gehoord), toen de heer Deelen 
in vergadering zat met de militaire commissaris (de heer van Boet- 
zelaer) en - maar dat weet de heer Serr~r is  niet zeker - de heer 
Ter Veer, waar men het over precies dezelfde kwestie had, nl. over 
de onhoudbaarheid van de toestand. Toen heeft - de heer Serraris 
heeft dit van horen zeggen - de militaire commissaris, de heer van 
Boetzelaer, de vergadering beëindigd en een auto opgecommandeerd, 
waarin hij rechtstreeks naar generaal Kruls is gereden. De bespreking, 
die daar is geweest en waarbij, naar de heer Serraris weet, de heer 
Ter Veer zeker tegenwoordig is geweest, heeft tot resultaat gehad de 
oproep van de procureur-generaal bij generaal Krzils. Het onderhoud, 
dat toen is gevolgd, is geëindigd in de afreis van de procureur- 
generaal naar Engeland. waarmee het conflict was opgelost. 

Er waren geen moeilijkheden met de politie-instanties, met de 
commissarissen van politie of met de inspecteurs van politie op de 
dorpen of met wie dan ook; er waren geen moeilijkheden met de 
burgemeesters, hoofden van politie, helemaal niet; dat ging allemaal 
prachtig. Het was natuurlijk - zoals de meeste kwesties - een soort 
van prectigekwestie geworden; in de slechte verhoudingen. waarover 
de heer Serrarfs straks heeft gewroken, was het helemaal in het 
prestigevlak komen te liggen. althans dat meent hij; het ging er 
misschien ver bovenuit. maar er zat een zware prestigekant aan. 

Nadien zijn er eigenlijk geen inoeilijkheden meer geweest. totaal 
riiet meer, en is het vlot gegaan. Dat kwam ook, doordat de toestand 
gesetteld raakte, doordat de adviescommissies beter op stoot kwamen, 
doordat successievelijk meer stukken en meer paperassen betreffende 
de gedetineerden konden worden geproduceerd, waardoor de zaken 
overzichtelijk en beter geregeld werden en waardoor her aantal mis- 
grepen sterk gereduceerd kon worden. 

In het briefje, dat de heer Serrari~ aan de heer Deelen heeft ge- 
schreven, stond gewoon een verzoek om een bespreking te arrangeren. 
Het was in het begin riiet zo gemakkelijk als nu; men nioest maar 
zien aan een auto of aai1 benzine te komen. De heer Sevraris berichtte 
aan de heer Deeferz: ,,wanneer kan ik je o~ korte termijn spreken, ik 
voorzie moeilijkheden, waarvoor ik de verantwoordelijkheid niet kan 
dragen", de heer Serraris wilde zich afstemmen op hem: hij wilde zijn 
oordeel hebben over de vraag wat er moest gebeuren, hoe hij deze 
eIementen, die roerig werden, zou moeten bedwingen en of er mis- 
schien zekere symptonien zouden zijn, die in een of andere richting 
wezen. De heer Serrarìs wist, dat te Breda de moeilijkheden even 
groot waren al4 in Den Bosch De Iieer 5'errírris schreef io  die brief 
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met name, dat hij vreesde, dat er ongelukken zouden gebeuren met 
de procureur-generaal. Of de procureur-generaal met name in die 
brief is genoemd, durft de heer Serraris niet te zeggen, maar het ging 
duidelijk over do kwestie van het conflict met de procureur-generaal. 
De brief begon met ,,Amicew en dan zo iets als: Ik moet je op korte 
termijn spreken over wat ik doen moet. 

Op de opmerking, dat alle mensen van de Bredase kant hebben 
verklaard, dat het briefje, dat hierbij een rol heeft gespeeld, een ano- 
niem briefje was, zegt de heer Serralris, dat hij het briefje per koerier 
naar mr. Deelen heeft gestuurd, en deze heeft hem later gezegd, dat 
het kwam op het moment, toen zij over dezelfde kwestie zaten te praten 
met de heer van Boetzelaer e.a. De heer Serraris had tegen de koerier 
gezegd: Geef het briefje aan de heer Deelca persoonlijk af, waar hij 
zich ook bevindt; zorg, dat het in zijn vingers komt en wacht op 
antwoord. In elk geval is het resultaat geweest, dat dit eigenlijk de 
druppel was, die de emmer deed overlopen en dat men gezegd heeft. 
Nu kan het niet langer. To-n heeft de heer van Boerzelaer direct de 
vergadering beëindigd en 1s hij naar Brussel gegaan. De heer Deelen 
beeft aan de heer Serraris meegedeeld, dat hij die brief daar ter tafel 
heeft gebracht. De heer Serraris heeft het dikwijls met de heer Deelriz 
daarover gehad; deze heeft hem naderhand het dramatische gesprek 
met generaal Kr~ils verteld. Hun verhalen klopten dus precies. 

De koerier, die de brief heeft gebracht, heeft bij terugkomst mede- 
gedeeld, dat de heer Serraris de groeteii moest hebben van de heer 
Deelcn en dat er iets aan gedaan werd. Het belangrijkste was natuur- 
lijk voor de heer Serraris, datgene, wat hij vandaag nog als resultaat 
daarvan ziet, nl. de geschiedenis te Brussel. Door die veel belangrijker 
vergadering te Brussel werd die geschiedenis te Breda slpchts een 
tussenphase. De heer Serraris had niet kunnen voorzien, dat de heer 
van Boefzelaer in zijn auto zou gaan naar generaal Kruls en de heer 
Serraris kon niet voorzien wat generaal Kruls zou doen. Dr  bedoe- 
ling van het briefje is geweest te voorkomen, dat er dingen gebeurdep, 
die buiten oorlogstijd over de streep gingen. De heer Serraris wilde 
over de gevaren, die hij voor de procureur-generaal zag en over het- 
geen hij zelf in dit verband moest doen, met de heer Deelen overleg 
plegen. De heer Serraris had verwacht, dat de heer Deelen zou voor- 
stellen te Tilburg een conferentie te houden. 

De heer Deelen heeft de heer Serraris uitdrukkelijk gezegd: ,,Dat 
briefje van je kwam precies op het juiste ogenblik, het had geril 
minuut vroeger of later moeten komen. Het was op het juiste mo- 
ment, alsof je er met de televisie naar had gekeken". De berichten, 
dat er iets dreigde voor de procureur-generaal, kwamen uit de kringen 
van de werkelijke illegaliteit, dat kleine groepje van de werkelijke 
illegaliteit, uit die 3 pct., dat, naar de heer Serraris wist, iets had laten 
zien. 

Op de vraag, of het niet bij hem opgekomen is om de heer Sveyart 
ran Woerden te waarschuwen voor wat hem dreigde, antwoordt de 
heer Serraris, dat dit een beetje een malle figuur zou zijn geweest. 
Wanneer iemand, met wie hij het niet goed vinden kan, bij hem zou 
komen met het verhaal: ,,Je wordt doodgeschoten", zou hij zeggen: 
,,Loop naar de pomp". Het zou net zijn, alsof het intimidatie van 
hem was. 

In een later verhoor verklaart de heer Deeien, dat het na de 
overeenstemming over de richtlijnen van 14 December 1944 hele- 
maal niet nodig was, dat de procureur-generaal nog een circulaire 
uitvaardigde. Bij de vergadering ten huize van de heer Mufsaerts is 
er helemaal niet over gesproken, dat er naast de richtlijnen, die 
generaal Kruls zou uitvaardigen, nog een apart rondschrijven van 
de procureur-generaal zou komen, hetgeen ook absoluut niet nodig 
was. Het Militair Gezag had de bevoegdheid de richtlijnen uit te 
geven en het was de enige instantie, die deze bevoegdheid had. Waar- 
om toen nog de procureur-generaal dit rondschrijven heeft moeten 
richten en het zo heeft gedaan, dat het grote ontstemming heeft 
gewekt, begrijpt de heer Deelen niet. D e  procureur-generaal deed het 
daarin anders en het was een OD een andere manier inschakelen van 
de politie dan was afgesproken. De heer Deelen was zo blij, dat men 
na die bespreking tot een resultaat was gekomen, dat hij diep ver- 
ontwaardigd was, toen hij die circulaire las. 

De zienswijze van de heer Speyart van Woerden, dat hij het ge- 
weest is, die aan het einde van de bespreking met de Ministers heeft 
gevraagd een voorstel te mogen doen nl. om de volgende dag met 
generaal Krrcl~ te praten, terieinde tot een oulossing te komen, onder- 
schrijft de heer Deelen niet. Hij zegt pertinent, dat het onjuist is. 
De generaal was 70 verontwaardigd over het onderhoud, dat hij niet 
meer wenste te blijven en, wat dit betreft, stond de heer Deelen 
helemaal aan de zijde van de generaal. Ook de heer van Heuven 
Goedhart was verontwaardigd. Alle aanwezigen waren zeer ver- 
ontwaardigd; toen heeft de heer Deelen gevraagd op neutraal terrein 
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de verdere bespreking te houden. Dat is niet van de heer Speyart 
van Woerden uitgegaan, maar van de heer Deelen. 

Met betrekking tot het briefje, dat aanleiding tot de reis van de heer 
van Boetzelaer naar Brussel is geweest, heeft de hezr Deelen na zijn 
vorige verhoor de commissie schriftelijk doen weten, dat hij bij zich 
zelf rustig te rade is gegaan en nu positief kan verklaren, dat het 
briefje die bewuste Zondagochtend tijdens de vergadering bij hem 
is bezorgd. Hij deelt thans nog mede, dat zijn vrouw, die zeker weet, 
dat de koerier niet in uniform was, hem heeft gezegd, dat zij het 
heeft binnen gebracht. Cor van de Hoof t  was er evenals Kok en Eel- 
derhof. 

Op de mededeling, dat de heer Serraris heeft verklaard, dat hij 
in die tijd van bedreigingen tegen de procureur-generaal had gehoord, 
dat hij heeft getracht de mensen, die deze plannen hadden, te kalmeren, 
dat hij toen de heer Deelen een brief heeft geschreven met het ver- 
zoek om zo spoedig mogelijk hierover een bespreking met deze te 
hebben, dat die brief door een koerier naar Breda zou zijn gebracht 
en dat deze koerier is terug gekomen met de mededeling, dat de 
heer Serraris gerust kon zijn, dat er iets aan gedaan zou worden en 
dat de heer Deelerz hem later heeft verteld, dat die brief precies 
van pas was gekomen, zegt deze laatste, dat hij zich niet herinnert, 
dat er op die dag twee briefjes zijn gekomen. Hij weet zeker, dat 
het briefje, waarop de heer van Boetzelaer naar Brussel is gegaan 
en dat de oorzaak van hetgeen daarna te Brussel is gebeurd een 
anoniem briefje is geweest. Of er toen die dag of daarna nog een 
briefje van de heer Serraris is gekomen, weet de heer Deelen niet. De 
heer Serraris heeft na zijn verhoor voor de commissie de heer Deelen 
opgebeld en gevraagd, of deze het zich herinnerde. Hierop heeft de 
heer Deelen geantwoord, dat hij het zich niet herinnerde. Er kwamen 
wel meer briefjes van de heer Serraris en het moet dan een tweede 
briefje zijn geweest. De heer Deelen weet echter met zekerheid, dat 
het eerste briefje anoniem was. 

De heer A. J. Gelderblorn was voorzitter van de afdeling Eind- 
hoven van de einde October 1944 opgerichte Gemeenschap van Oud- 
Illegale Werkers Nederland. Later is hij eruit gegaan. Het karakter 
was toen door de exclusieve instelling anders geworden dan de heer 
Gelderbloni en een aantal anderen zich bij het begin hadden voor- 
gesteld; men stelde zich op het oude, illegale standpunt en wenste 
mee te domineren, terwijl de heer Gelderblom en anderen meer een 
geest van samenwerking van alle goede vaderlanders hadden willen 
bereiken. De heer Gelderblom gelooft niet, dat de G.O.I.W.N. als 
gemeenschap te maken heeft gehad met de problemen rond de 
arrestatiebevoegdheid. Misschien zijn er wel enkele exponenten van 
de G.O.I.W.N. geweest, die toevallig in de B.S. waren opgenomen, 
zodat de indruk kan zijn gewekt, dat de G.O.I.W.N. zich met de 
arrestaties bezig hield. De heer van der Hoof t  uit Breda, waarschijn- 
lijk ook aan de B.S. verbonden zijnde, heeft daarmede te inaken 
gehad. Van de G.O.I.W.N. waren individuele mensen lid en in het 
algemeen personen, die vroeger tot het georganiseerde verzet hadden 
behoord, maar ook andere personen, die daartoe niet rechtstreeks 
hadden behoord, als zij konden bewijzen illegaal werk te hebben 
gedaan. 

De heer Gelderblom meent, dat hij een vergadering te Eindhoven 
heeft bijgewoond, maar die staat hen1 zo vaag voor de geest, dat hij 
daarover niets positiefs kan zeggen. Toen was in ieder geval de 
toestand zo, dat de illegaliteit zich volkomen solidair verklaarde met 
generaal Kruls; dat is een van de belangrijkste dingen, die de heer 
Gelderbloin heeft onthouden. Dat moet in December 1944 zijn ge- 
weest. Hier was niet de G.O.I.W.N. als zodanig vertegenwoordigd; 
de heer Gelderblom was toevallig als voorzitter van de afdeling 
Eindhoven tot bijwoning van die vergadering uitgenodigd, maar er 
was ook een heel groot aantal personen uit andere provinciën. Hij 
gelooft niet, dat het Interprovinciale Bestuur van de G.O.I.W.N. 
zich met deze problemen heeft bezig gehouden. Hij heeft er later niets 
van gehoord en heeft er ook niets van kunnen vinden. Over zuivering 
is in de G.O.I.W.N. wel veel gesproken. Met betrekking tot de zuive- 
ring is er het ,,Rapport van de commissie tot bestudering van het 
Zuiveringsvraagstuk, ingesteld door de Gemeenschap O.I.W. Neder- 
land''. In die commissie hadden zitting mr. G.  J. P. Carnmelbeek, 
de heer A. J. v.  d .  Holst, dr. A. van Wijk en drs. H. L. Zeelenberg. 
Zij hebben dus een poging gedaan om voor het zuiveringsvraagstuk 
een oplossing te vinden ten dienste van de Overheid, dus niet om 
er zelfstandig iets mee te doen, maar om er een rechte lijn in te 
krijgen. De verwarring op dit gebied was wel zeer groot. 

Over een circulaire l), verschenen kort vóór de oprichting van de 
G.O.I.W.N., waarvan de beginwoorden zijn: ,,Het is de wensch van 
H.M. de Koningin, dat er wordt opgericht een bond van illegale wer- 
kers, die den naam zal voeren van Gemeenschap Nederland", zegt de 
heer Gelderblom, dat de voorganger van de G.O.I.W.N. de ,,Boild 
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Nederland" is geweest. Hij weet wel, dat bij hen plannen kebben be- 
staan - en misschien tot uitvoering zijn gekomen -- om de gemeente 
in wijken te verdelen, geheel ten behoeve van de voedselvoorziening er1 
ten behoeve van allerlei op dat moment primaire aangelegenheden, 
die van meer algeineen beiang waren dan de arrestaties. Misschien 
is deze circulaire een uitgroeisel daarvan. Er waren altijd wel extreme 
personen, die dit voor zich zelf z0 wensten. Dit is echter niet uit- 
gegaan van de G.O.I.W.N.. De heer Gelderblom weet wel, dat er over 
ae arrestaties veel moeilijkheden zijn geweest, maar hij kan er niets 
positieis van zeggen. 

Op de opmerrcing, dat er een moeilijkheid met de Minister van 
Justrtie is geweest naar aanleiding van een persgesprek l), dat aeze op 
17 Decemoer l944 heeft gehad met Anep-Aneta, zegt de heer Gelder- 
blom, dat dit iets anders is geweest. De G.O.I.W.N. heett toen naar 
aanleiding van dit persgesprek een hief aan de Minister gezonden. 
De heer Gelderhlom vond het een zeer onvoorzichtige uitlating van 
de Minister. Daarna heeft een bespreking met de  wini is ter van Justitie 
plaats gehad, waarbij deze ook heeit toegegeven, dat dit gesprek niet 
voldoende nauwkeurig was weergegeven. De brief is onaertekend 
door de heer Voorhoeve als voorzitter van de Interprovinciale Ver- 
gadering en door de heer Gelderblo~n als voorzitter van de Afdeling 
bindhoven. Hierin staat: 

,,De Gemeenschap 0.1.W. Nederland, representeerende de oud- 
illegale werkers, aanwezig in het reeds bevrijde deel van ons 
Vaaerland, betreurt ten zeerste het feit, dat door Uw speciaal 
onderhoud met Anep-Aiieta, zoais dit weergegeven is 1x1 het 
,,Eindhovensch Dagblad" van 20 December 1944, gesuggereerd 
wordt, dat er in het bevrijde gebied een probleem der illegale 
werkers zou bestaan, in dien zin, dat de oud-iiiegaliteit er naar 
zou streven te beietten, dat teruggekeerd wordt naar de rechts- 
staat en zich te buiten zou gaan aan eigenmachtig optreden. Met 
name moet het Uwe Excellentie voldoende bekend zijn, dat o p  
het gealed van arrestatie van politieke misdadigers, waarover 
het onaertloud meer speciaal betrekking gehad schijnt te heboen, 
niets aan onze Gemeenschap verder ligt ,,dan verwarring te 
stichten door het uitoeïenen van bevoegdheuen, waarvoor de 
wettelijke grondslag ontbreekt". Het rapport te dier zake, hetwelk 
onze Gemeenschap mocht uitbrengen" -- dat is waarschijnlijk het 
zuiveringsrapport geweest - ,,acieinde wei een geneel anaeren 
geest. Inzonderheid ,,eischten de iliegale werkers hierin niet op  
het recht om, zoodra de politie gezuiverd is, zeitstandig te mogen 
handelen ec tot daden over te gaan, waartoe ze geen bevoegd- 
heaen hebben". Integendeel werd in dit rapport ze11 gesteld, dat, 
zoodra de politie gezuiverd is en voor deze taak op sterkte ge- 
bracht is, de ben~oeiirig van de oud-iliegaliteit ophoudt. 

Wij zullen ons er van onthouden meerdere denigieerende zin- 
sneden uit het interview te lichten. Slechts moet ons nog van het 
hart, dat de opmerking betreffende de personen, die zich de 
laatste weken voor de bevrijding bij de illegale beweging hebben 
aangesloten, en ,,op wier houding tijdens de bezetting soms wel 
iets was aan te merken" meer den indruk maakt bestemd te zijn 
om een zekere stemming tegen de oud-illegaliteit te maken, dan 
dat ze als opbouwend of zakelijk constateerend bedoeid geacht 
kan worden. Het is mogelijk, dat deze opmerking uit den mond 
van een Belgisch Minister enkele weken geleden daar nut en 
succes had, ae toestand hier is van een anaeren aard en dit zal, 
hopen wij sterk, zoo blijven. Het is echter hiervoor van belang, 
dat niet noodeloos de indruk van een controverse tussen de 
Regeering en oud-illegaliteit gegeven wordt. 

Wij mogen verder volstaan Uwe Excellentie met klem te ver- 
zoeken in den vervolge er voor te waken, dat tendentieuze pu- 
blicaties als de thans gewraakte verschijnen, zulks in het belang 
van het Vaderland, dat de Gemeenschap Nederland voorstaat 
en waarvoor de leden, thans zowel als tijdens de bezetting, 
bereid zijn vele offers te brengen. De wegen der Gemeenschap 
zijn thans echter legale en zij vergeet niet, dat er slechts plaats 
is voor recht en orde. 

De Gemeenschap zou zeer op prijs stellen, als U Anep-Aneta 
zou willen opdragen een correctie te geven ter rechtzetting van 
de verkeerde opvattingen, die door de weergave van Uw inter- 
view zijn gewekt". 

Toen is er, aldus de heer Geltierblom, een bespreking met de 
Minister van Justitie geweest, waarin deze heeft toegegeven tot een 
grotendeels ander inzicht te zijn gekomen. Er is, naar hij meent, een 
correctie door Anep-Aneta rondgezonden, die niet zo geweldig 
duidelijk was, maar dat doet er nu niet toe. 

Van de circulaire 7, waarin ook het uitreiken van formulieren, waar- 
in ieder zonder ze te ondertekenen kon opgeven, wat hij tegen bepaal- 
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de personen had. stond vermeld, kan de heer Gelderblom zich op het 
ogenblik niets herinneren. Het rapport van de zuiveringscon~missie 
- zij hadden een zuiveringscomn~issie ingesteld om hierin één lijn 
te krijgen -, wijst misschien in de richting, dat dit heeft kunnen 
bestaan, maar hij zou dit niet met volledige zekerheid durven zeggen. 
De aanlief van de circulaire: .,Het is de  wensch van H.M. de 
Koningin, enz." is voor de heer Gelderblom een aanwijzing, dat deze 
niet van de G.O.I.W.N. of de Bond Nederland kan zijn uitgegaan. 
Zij zouden H.M. daarin zeker niet hebben betrokken. 

Ir. N. A.  J. Voorhoeve, in October/November 1944 voorzitter ge- 
worden van de Gemeenschap Oud-illegale Werkers Nederland, ver- 
klaart zich heel goed te herinneren dat de illegaliteit moeilijkheden 
heeft gehad met de heren van Heuven Goedhart en Speyarr van Woer- 
den, dat daarover overleg is gepleegd en dat daarover vergaderingen 
zijn gehouden. Hij staat er echter werkelijk te ver van af op dit ogen- 
blik om daar goede inlichtingen over te geven. Er zijn vele ver- 
gaderingen over gehouden en daarvan zijn natuurlijk notulen gemaakt. 
Er zijn ook publicaties geweest. Maar het is een zeer ingewikkelde 
zaak, die toen al moeilijk was te overzien en dit zeker na zoveel 
jaar. Op de vraag, of het kernpunt zat in de arrestatiebevoegdheid 
van de politie, waarvan van de kant van de procureur-generaal werd 
gezegd, dat zij de taak zo spoedig mogelijk, met uitsluiting van ieder 
ander, moest uitvoeren, terwijl van de kant van de illegaliteit werc-l 
gezegd: dat kan niet, want de politie moet eerst gezuiverd zijn, en of 
de kwestie was, of in concreto in bepaalde plaatsen de politie je- 
zuiverd was, waarover de meningen zeer sterk verschilden, antwoordt 
de heer Voorhoeve, dat het zo was. Over het feit, dat men hierover 
niet tot overeenstemming kon komen, kan hij dit zeggen, hetgeen hij 
zich er van herinnert, dat er sprake is geweest van verschillende 
stadia: stadium I, stadmm I1 en stadium 111, maar hij zou op dit 
moment werkelijk niet meer nauwkeurig de stadia kunnen aangeven 
van de overgang van het ene naar het andere stadium en de afspraken, 
die er over zijn gemaakt. Hij kan zich herinneren, dat hij en andere 
oud-illegale werkers zeer ontevreden waren over de zuivering van de 
politie en dat het vroegtijdig overdragen van de bevoegdheden aan de 
normale politie door hen ongcwenst werd geacht. Maar waarom zij 
toen niet tot overeenstenxning zijn gekomen, zou de  heer Voorhoevr 
werkelijk op dit ogenblik niet kunnen zeggen. 

Hij herinnert zich één bespreking met de heer Speyart van Woerden, 
waar hij persoonlijk bij is geweest, maar hij weet op dit moment wer- 
kelijk njet meer, waar het toen precies over ging. Zij hebben zovrei 
besprekingen gehad. Zij zijn een keer op het bureau van de hezr 
Speyart van Woerden geweest; dat herinnert de heer Voorhoeve zich. 
Het was een vergadering, waarin het meningsverschil duidelijk naar 
voren is gekomeii. 

Van het geforceerde vertrek van de heer Speyart van Woerd-;r 
naar Engeland herinnert de heer Voorhoeve zich wel iets. Wat de aan- 
leiding tot dit vertrek is geweest, weet hij niet meer; hij heeft het wel 
geweten. Hij kan zich niet herinneren gehoord te hebben, dat de heer 
Speyart van Woerden gekidnapt zou worden en dat hij daarom naar 
Engeland moest komen. De indruk van de heer Voorhoeve was, dat 
aan de heer Speyart van Woerdetz zekere wenken waren gegeven, hij 
meent van hogerhand: dat er een bedreiging is geweest, hoort de heer 
Voorhoeiw, naar zijn weten, voor het eerst. 

Mr. J. A. Abbing verklaart slechts heel kort te zijn opgetreden 
als toegevoegd aan het hoofd van de politiedienst van de Nederlandse 
Binnenlandse Strijdkrachten te 's-Hertogenbosch, de heer Serraris; 
het is niet langer geweest dan een week a 10 dagen. Toen Is de heer 
Abbifig officier-commissaris bij de krijgsraad te velde geworden. 

Het eerste contact met de procureur-generaal, nadat zij waren 
bevrijd, was de eerste of tweede dag. De heer Abbing was toen op 
het kantongerecht, waar de procureur-generaal ineens binnenkwam. 
Hij was toen ambtenaar O.M. in Den Bosch. De procureur-generaal 
zag, dat hij een oranjeband om zijn arm had -, dat was toen wel 
nodig, want anders kwam men nergens door --, en hij zei, dat hij 
blij was eindelijk eeni een fatsoenlijk mens met zo'n band om zijn 
arm te zien. De heer Abbing vond dlt onaangenaam en hij zei, dat 
hij er gelukkig meer kende. De procureur-generaal zei, dat het tijd 
was, dat er eens een einde aan kwam en dat er eens een conferentie 
moest worden belegd, oiiidat het helemaal verkeerd ging. Zoals het 
op dat ogenblik toeging bij de Binnenlandse Strijdkrachten en ook 
bij de politiedienst. was het niet, zoals hij dat wenste. Intussen waren 
er meer mensen binnengekomen en wel de heren Receveur en van 
Voorst, beiden substituut-officier. Dony, eveneens substituut-officier, 
Cleyne, een Rijksrechercheur, en een luitenant van de marechaussee, 
van Thiel, de zoon van de P.G. te Amsterdam. Er is over allerlei 
dingen gesproken. welke d: heer Abbing zich op het ogenblik niet 
meer herinnert, maar op ezn gegeven ogenblik heeft de procureur- 
generaal, die de leiding van deze wonderlijk bijeengekomen vergade- 



ring had, de kwestie van het arresteren van de politieke delinquenten 
aangesneden. Bij die gelegenheid heeft hij de heer Abbing gezegd, 
dat hetgeen op dat ogenblik gebeurde buiten alle regeien en wetten 
viel en dat zij volkomen onbevoegd waren. De heer Abbing merkte 
toen op, dat zij hun instructies uit Londen ontvingen en van de staf 
van Prins Bernhard. In deze instructies stond, dat bij uitsluiting van 
iedere anciere organisatie de Binnenlandse Strijdkrachten bevoegd 
waren tot het oppakken van de politieke delinquenten. Daarop heeft 
de procureur-generaal zich heel kwaad gmaak t  en hij heeft gezegd, 
dat hij daarmee niets had te maken en dat deze taak behoorde tot 
de politie. Toen de hezr Abbing hem vroeg, hoe hij deze taak dan 
wilde uitvoeren, als de politie niet gezuiverd was, antwoordde de heer 
Speyart van Woerden, dat de politie wèl gezuiverd was. Hij had de 
comn~issaris van politie van Den Bosch naar huis gestuurd evenals de 
hoofdinspect~ur, omdat zij slap waren geweest en daarmee was de 
politie gezuiverd. De heer Abbing heeft tozn gezegd, dat dit niet 
ging, omdat er bij de politie ook mensen rondliepen, die politieke 
gevangenen van de Duitsers naar kampen hadden gebracht en Joden 
hadden opgepakt en dat men van de mensen van de knokploegen van 
de Binnenlandse Strijdkrachten niet kon vergen, dat zij met deze 
ongezuiverde politie de huizen ingingen om politieke delinquenten op 
te pakken. Naar hij persoonlijk wist, waren er bij de politie te veel 
mensen, die min of meer mis waren geweest, zodat dit niet mogelijk 
was. Practisch was het dus al niet mogelijk en bovendien waren de 
voorschriften anders. 

De procureur-generaal heeft zich toen enorm opgewonden - hij 
heeft dit later a!tijd ontkend, maar het is zo - en hij heeft de heer 
Abbing gezegd, dat hetgeen zij deden wederrechtelijke vrijheids- 
berovingen aan de lopende band waren, waaraan hij alleen maar een 
einde kon maken door ...... vul het zelf maar in. De heer Abbing 
heeft geantwoord, dat hij dit heel goed begreep. De procureur- 
generaal droeg hem op dit aan zijn superieuren over te brengen. 
De heer Abbing deed dit werk samen met de heer Serraris, zijn oude 
volontair, die vier jaar lang bij de heer Abbing het vak van ambtenaar 
O.M. had geleerd, zodat er van superieure11 geen sprake was. Zij 
werkten onder druk; het was ern zeer moeilijke tijd; zij zaten in 
gebouwen, waarin geen enkel raam meer was. Het volk was tamelijk 
opgewonden, maar de meeste moeite hadden zij met de knokploegen. 
Die mensen waren het ruige en harde leven gewend en waren van 
plan dit nog een beetje voort te zetten. Zij moesten in bedwang 
worden gehouden en dus moest alles worden vermeden, wat hen 
nodeloos kon irriteren en hen kon doen overslaan iiaar onbehoorlijke 
dingen, die wel eens dreigden. 

De heer Abbing heeft de procureur-generaal gezegd, dat hij de 
mensen diens zirnswijze zou overbrengen. In dit gesprek heeft de 
procureur-generaal -- het is voor het eerst, det de heer Abbing dit 
vertelt, omdat de procureur-generaal altijd heeft gezegd, dat er geen 
sprake van is geweest, dat hij opgewonden of boos was -dingen ge- 
zegd, die zo ver gingen en zo onbeheerst waren, dat hij aan het einde 
van het gesprek heeft gezegd, dat de heer Abbing er zijn hand op moest 
geven, dat hij het nooit aan iemand zou vertellen. De heer Abbing 
heeft gezegd, dat de procureur-generaal er zijn hand op kon krijgen, 
omdat de procureur-generaal in de kamptijd heel goed voor hem is 
geweest en hij geen zin had deze in woede geuite woorden, die hij 
anders als procureur-generaal nooit zou hebben gezegd, tegen hem 
uit te spelen. Later bleek de heer Abbing, dat hij daardoor een heel 
grote troef kwijt was. 

De heer Abbing is toen naar de heer Serraris gegaan en naar Karel 
Thomas, die toen militaire commissaris was en daar heeft hij de 
kwestie besproken, met uitzondering van de felle uitlating van de 
procureur-generaal. Dit zou de gemoederen bij hen nodeloos ver- 
hitten en het ging er tenslotte om de zaak in goede banen te leiden. 
De heer Serraris heeft gezegd, dat hij zijn maatregelen zou nemen 
en die avond nog met Karel Thotnas zou spreken. Daarop is de heer 
Abbing weggegaan. Ten huize van de heer Huizinga heeft de heer 
Abbing ook verteld van de moeilijkheden, bij welk gesprek ook 
luitenant Koch aanwezig was. Na dit gesprek zei luitenant Koch, dat 
hij juist voor deze dingen uit Londen naar Nederland was gestuurd. 
Hij moest zien, waar de schoen wrong, en dan moest hij Londen 
daarover inlichten. De volgende dag zou hij naar Londen teruggaan 
en dan kon hij het hele geval wel overbrengen, maar dan kon hij 
wel de plank misslaan. Hij vroeg de heer Abbing daarom een rapport 
te maken. 

De heer Abbing is nooit zover aan het woord gekomen om dit ook 
aan de heer Speyart van Woerden te vertellen. Deze heeft dit altijd 
beschouwd als een wonderlijke daad van de heer Abbing, tegen hem 
gericht; daarvoor was echter geen enkele reden. Hij zat toen in een 
heel moeilijk parket. Hij was ambtenaar O.M. en de procureur- 
generaal was zijn hoogste chef; aan de andere kant was het een 
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kwestie van uren en dagen. dat die affaire van de politieke delin- 
quenten goed of slecht liep en het moest geregeld worden. 

Tenslotte heeft hij ter wille van de zaak het gedaan, wel wetende, 
dat dit voor hem op den duur zeer grote moeilijkheden zou opleveren. 
De volgende ochtend heeft hij het verslag l) aan de heer Koch gegeven 
met de waarschuwing te zorgen, dat het in goede handen kwam en 
deze heett het meegenomen. 

Na enige tijd kreeg de heer Abbing het verzoek van de procureur- 
generaal, of hij direct bij deze wilde komen. Hij heeft het gedaan en 
hij begreep, waar het om ging. De procureur-generaal heeft de heer 
Abbing ontvangen en hem meer dan de huid vol gescholden. De 
heer Abbing kreeg geen voet aan de grond om iets te verklaren. 
Daarbij heeft de heer Speyart van Woerden nog de heer van Voorst 
tot Voorst geroepen, die ook heeft verklaard, dat de vergadering 
doodrustig was verlopen. 

De procureur-generaal had toen dat door de heer Abbing opgestelde 
verslag. Hij vroeg hem, of hij het verslag kende en de heer Abbing 
heeft gezegd, dat hij er ook bij bleef. Er stond geen onvertogen woord 
in, maar wel precies, zoals het was gegaan. De procureur-generaal 
zei hem, dat hij zijn hand er op had gegeven, dat hij niet over die 
vergadering zou spreken, waarop de heer Abbing hem antwoordde, 
dat hij dit niet had gedaan. Zijn laatste woorden waren, dat de heer 
Abbing zijn superieuren moest overbrengen wat was besproken over 
het oppakken van de politieke delinquenten, hetgeen hij ook had ge- 
daan en ten aanzien van datgene, waarover de procureur-generaal de 
heer Abbing had gevraagd om te zwijgen, had hij ook gezwegen. Daar- 
over stond geen woord in het rapport. Het rapport is een gekuiste 
editie van hetgeen er in werkelijkheid is gebeurd. 

Bij dat laatste gesprek heeft de heer Speyart van Woerden de heer 
Abbing nog gezegd eens over de zaak na te denken en te zien, of 
hij termen kon vinden om de Regering een brief te schrijven om het 
rapport terug te nemen. De heer Abbing heeft toen gezegd, dat, hoe 
hij ook zou denken, hij dit rapport niet zou kunnen inslikken en dat 
hij het niet zou doen ook, hoezeer dit hele geval hem ook speet. 

Het is toen zo gebleven en na een week of drie, vier is plotseling 
Minister van Heuven Goedhart verschenen. De heer Abbing kreeg een 
briefje, of hij wilde komen voor een onderhoud met hem. Deze heeft 
toen ongeveer gedaan als de kok in ,,L'AvareU van Molière. De 
heer van Heuven Goedhart heeft gepraat met de heer Speyart van 
Woerden in een kamer, toen met de heer Abbing in een kamer, daarna 
weer met de heer Speyart van Woerden en toen weer met de heer 
Abbing en toen is hij binnengekomen en heeft gezegd: ,,Laat de 
heren bij elkaar komen, zij zijn het volkomen met elkaar eens; er is 
geen enkele controverse". De heer van Heuven Goedhart heeft er dit 
mee bereikt, dat zij elkaar een hand hebben gegeven en allebei het 
voornemen hadden de zaak te laten rusten. Wat de heer Speyart van 
Woerden tegen de heer van Heuven Goedhart heeft gezegd, weet de 
heer Ahbing niet en hij vermoedt, dat de heer Speyart van Woerden 
niet weet wat de heer Abbing tegen Minister van Heuven Goedhart 
heeft gezegd. In ieder geval hebben zij elkaar een hand gegeven en 
was de allerergste spanning weg, maar geen van beiden waren zij 
natuurlijk bevredigd. Dit is het laatste geweest, dat de heer Abbing 
ervan heeft gehoord. 

Bij de Binnenlandse Strijdkrachten werd geregeld gezegd, dat 
men de procureur-generaal wilde doodschieten, en in die tijd was 
dit niet denkbeeldig. Na zes jaar vraagt iedereen, of het wel zo 
erg was, maar het was inderdaad zo. Er liepen allerlei kerels rond 
met geweren, die alleen gehoorzaamden aan de mensen van hun 
eigen knokploegen en het was heel moeilijk deze mensen een beetje 
tot de orde te houden in die tijd. Het is wel gelukt; in Den Bosch .Lijn 
geen erge dingen gebeurd en voornamelijk is dit te danken geweest 
aan Karel Thonzas en de heer Serraris. 

De heer Abbing heeft gehoord, dat er in Januari 1945 sprake van 
is geweest, dat de procureur-generaal zou worden ontvoerd. Er zijn 
mensen gesauveerd, die niet gesauveerd hadden mogen worden; bij de 
politie, maar vooral ook fabrikanten. Het is onvermijdelijk en het was 
in het Zuiden ook zo. Er werden dus mensen plotseling vreselijk ver- 
dedigd en gesauveerd en het eerste wat de illegaliteit dan zei, was, dat 
men niet behoefde te vragen, wie daar achter zat, natuurlijk de mensen, 
die hen tegenwerkten. Het waren twee kampen. Als er iets gebeurde, 
dat niet in de zin was van de illegaliteit, dan werd te pas en te 
onpas - geregeld te onpas - gezegd, dat de procureur-generaal er 
achter zat. Hij was het zwarte schaap en dat kwam alleen, doordat 
hij zich in het begin enige keren zeer laatdunkend over de knokploegen 
en de mensen, die in de bezettingstijd het rauwe en moeilijke werk 
hadden gedaan, had uitgelaten in de zin van: bandietenbende, rebel- 
lenbende enz. Dit was natuurlijk niet juist. Dat is zo kwalijk genomen, 
dat er in die kringen inderdaad plannen zijn gesmeed de procureur- 
generaal wat te doen. 

27 
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Over een briefje met een bedreiging jegens de procureur-gzneraal 
hoort de heer Abbiilg bij zijn verhoor voor het eerst. De dreiging, dat 
de heer Speyart van Woerden iets zou overkomen, was in de eerste 
dagen veel sterker dan later. De heer Abbing heeft later weinig meer 
gehoord van plannen om hem uit de weg te ruimen, maar de eerste 
weken, toen er nog een ongedisciplineerde groep lieden met geweren 
rondliep, achtte liij het zeer zeker mogelijk. Dat is dus eind October, 
begin November geweest. De heer Abbing kan zeggen, dat toentertijd 
zijn eerste gedachte was, of dit kidnapverhaal waar was of dat het 
door tegenstanders van de heer Speyart van Woevden was verzonnen 
om hem alsnog weg te krijgen, want daartoe achtte hij hen zeker in 
staat. Een heel grote tegenstander van de heer Speyart van Woerden 
is altijd geweest -- en daarin zit ook de grond van dit conflict - de 
heer Serraris. De vader van de heer Serraris en de heer Speyart van 
Woerde11 hebben altijd moeilijkheden gehad. 'In de bezettingstijd heeft 
de jonge Serraris onnoemelijk veel goed gedaan en dagelijks zijn hoofd 
geriskeerd, zonder daarop prat te gaan. De heren Speyart van Woer- 
den en Serraris waren figuren, die absoluut niet met elkaar overweg 
konden. De heer Serraris was eenvoudig, recht op de man af, lastig 
en soms wat wild en de heer Speyart van Woerden was de man van 
papieren en intelligentie. 

De heer Serraris had toen uitsluitend het ressort Den Bosch voor de 
Binnenlandse Strijdkrachten. Het feit, dat de heer Serraris daar was, 
i> ook de reden geweest, dat de heer Speyart van Woerden zei, toen de 
heer Abbing de kamer binnenkwam: eindelijk een fatsoenlijk mens 
met een oranjeband. 

De heer Abbing heeft in Haaren en St. Michielsgestel gezeten en 
de procureur-generaal is daar bijzonder aardig voor hem geweest. 
Daar is eigenlijk reeds het begin van het conflict ontstaan. De heer 
Speyart van Woerdea wist nl., dat de heer Abbing onbeschrijfelijk het 
land had aan de heer Tilman, de president van de rechtbank in Den 
Bosch, omdat de heer Abbing hem een deugniet en een on'setrouwbare 
kerel vond. Dat vindt hij nog. De heer Tibnan is nu gesauveerd, maar 
het loopt de spuigaten uit voor een president. Hij is de man, die zei, 
dat, als hij zijn kinderen maar een katholieke opvoeding kon geven, 
het hem dan niet kon schelen, of de Koningin of Hitler in Drn Haag 
zat. Die woorden zijn door de heer en mevrouw Receveur gehoord en 
die woorden zijn voor de commissie, die hem heeft gezuiverd, her- 
haald, maar niettemin is hij teruggekomen. 

Volledigheidshalve kan de heer Abbing nog zeggen, dat hij bij liet 
eerste gesprek na de bevrijding met de heer Speyart van Woerden 
heeft gezegd, dat er van de zijde van de Binnenlandse Strijdkrachten 
niet het minste bezwaar was om met de politie samen te werken, mits 
met die politiemensen, van wie men wist, dat zij in de bezettingstijd 
uitgesproken goed waren geweest, en met hen, die door de Duitsers 
waren ontslagen en daarna weer in dienst waren genomen. 

Op de vraag, of hij gelooft, dat, indien de procureur-generaal ovzr- 
leg had gepleegd met de illegaliteit en zich had laten adviseren met de 
bedoeling deze adviezen zoveel mogelijk op te volgen, het probleem 
opgelost was geweest, antwoordt de heer Abbing, dat het per se was 
opgelost. Als de procureur-generaal zich had neergelegd bij de in- 
structies, die men uit Londen had gekregen, en had gezegd, dat het zijn 
bedoeling was met de politie volledig mee te werken, dan hadden de 
heren Speyart van Woerden en Abbing met hun tweeën aan één bu- 
reau kunnen gaan zitten ei1 kunnen nagaan, welke mensen de reputatie 
hadden niet helemaal goed te zijn - en dezen dus van het oppakken 
van politieke delinquenten uitschakelen - en welke volkomen goed 
waren geweest. Als dit rustig inet elkaar was besproken zonder het 
idee, dat een ander op zijn terrein zou komen, dan was er niets ge- 
beurd. 

Op de vraag, of de illegaliteit er genoegen mee zou hebben ge- 
nomen, als de leiding bij de arrestaties bij de politie had berust, ant- 
woordt de heer Abbir~g, dat de illegaliteit zelf de leiding had willen 
hebben. 

Men wilde wel de politie als hulp hebben. De heer Abbing heeft 
direct tegen de heer Speyart van Woerden gezegd, dat hij het onge- 
lukkig vond, dat door deze toestand de politie helemaal niet zou 
meedoen, omdat inen de politie absoluut nodig had, omdat de men- 
sen uit de illegaliteit het werk niet kenden en er ook geen mensen 
waren om leiding te geven. Hoe meer politie er bij zou komen, hoe 
beter het zou zijn, maar het moest gezuiverde politie zijn. In de 
circulaire, die men uit Engeland ontving, was vastgelegd, dat de 
leiding bij de arrestaties met uitsluiting van iedere andere organisatie 
tot de taak van de Binnenlandse Strijdkrachten behoorde. Het Mili- 
tair Gezag stond achter hen en toen was dat de heer Kavel Tkoinas. 
Deze en de heer Serraris waren de twee grote mannen van de knok- 
ploeg in Den Bosch en zij waren het volkomen eens. De heer Abbing 
heeft inet Karel Thomas nooit moeilijkheden gehad. De illegaliteit 
had natuurlijk veel minder deskundige mensen dan de politie, maar 
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de illegaliteit heeft de leiding genomen. In de eerste tijd, toen het het 
allermoeilijkste was, zijn de politieke delinquenten opgepakt door de 
Binnenlandse Strijdkrachten en dat is heel behoorlijk gegaan. Voor- 
zover de heer Abbing er een kijk op kan hebben, is het, gezien de  
enorm moeiiijke omstandigheden, heel behoorlijk gegaan. Het had 
door de politie per se niet beter gedaan kunnen worden, want de  
politie beschikte evenmin als de illegaliteit over ruimte om de inen- 
sen onder te brengen. De eerste dagen is het verschrikkelijk moeilijk 
geweest. De heer Abbitzg heeft dit persoonlijk mede helpen regelen. 
Het moeilijkste was, dat men de mensen moest oppakken, want ais 
men het niet deed, zou het grauw van de straat de mensen uit hun 
huizen slepen en van alles met hen doen. Als 11-t volk zag, dat zij 
door de Binnenlandse Strijdkrachten uit hun huizen werden gehaald 
en ergens heen werden gebracht, was het reeds voldoende. 

Er waren bij de illegaliteit onvoldoende mensen uit politionele of 
justitiële kringen, die aan de arrestaties leiding hadden kunnen geven; 
maar het is eigenlijk op de goede wil van ae mensen van de kilok- 
ploegen aangekomen en op het gezag van Karel Tlzorrras. De mensen 
wisten, dat zij het hart niet in hun lijf moesten hebben om iets ergs te 
doen of de mensen te krenken, want dan kregen zij met Karel Tho- 
Inas te doen. Door het gezag van Karel Shoinas voornamelijk, ook 
wel door dat van de heer Serrczris, is het goed gelopen. Karel Thor7zas 
was een man, die zeer werd vereerd door deze mensen. Deze indruk 
heeft de heer Abbing alleen uit Den Bosch en omgeving, maar hij 
gelooft, dat het verder in Brabant wel in dezelfde geest is gegaan. 

Als dit echter niet was gebeurd en de politie had di: mogen doen, 
dan waren er allerlei mensSn gesauveerd, want de politie dorst ge- 
deeltelijk zelf niet in te grijpen, omdat zij wist, dat zij boter op liet 
hoofd had. Er was dan te weinig gebeurd of niets gebeurd en dan 
was het volk zelf de zaak in handen gaan nemen. Dat gevaar was er  
practisch iedere dag en het was niet denkbeeldig, want telkens kwa- 
men er mensen met een opgestreken zeil binnen, diezeiden, Qat zij het 
dan wel zelf zoudeii doen. Dat was de moeilijkheid. De heer Abbing 
en de zijnen hebben ook tegen eikaar gezegd, dat, als het in Brabant 
mis zou lopen -- het was eigenlijk een proer - het in het Noorden 
dan overal zou mislopen. Zij moesten trachten de zaak in behoor- 
lijke banen te leiden met de primitieve middelen, die zij hadden. Als 
de procureur-generaal dit met zijn niet-gezuiverde politie was gaan 
doen, dan was het een débâcle geworden. 

Mr. H. B. S. Holla was lid van de provinciale vertrouwensraad en, 
toen het gehele land bevrijd was, ook van de interprovinciale ver- 
trouwensraad van de G.O.I.W.N.. Er  bestond voordien wel interpro- 
vinciaal contact tussen Brabant, Limburg en Zeeland, waarbij hij als 
Braoander beínoeienis heeit genad met Leeiand en Lililburg. Officieel 
kwam hij met het arrestatievraagstuk in aanraking door zijn kwaliteit 
van president van het tribunaal in Den Bosch, waarbij hij de gewone, 
rechterlijke bevoegaheid tot aanho~~ding had. 

Op het moment van de bevrijding, het befaamde uur U, werd 
plotseling een aantal lieden in het Zuiden - dat aantal was helaas 
zeer groot - getooid met oranjebanden, stenguns en handgranaten, 
waarmede zij zich op straat vertoonden en gingen arresteren. De 
oorzaak hiervan was hoofdzakelijk de vrij wilde werving op het uur 
U van mensen, die meenden op dat moment uitsluitend en alleen 
bevoegd te zijn tot arresteren. 

De O.D. had reden om aan te nemen, dat in de overgangstijd tussen 
bezetting en bevrijding aan hem zou worden toevertrouwd datgene, 
wat men thans het mil~tair gezag noemt. De O.D. had zich daarop in- 
gesteld en derhalve reeds tijdens de bezetting krachten aangetrokken. 
Hij had zich op voorhand reeds bezig gehouden met het arrestatie- 
probleem. De heer Hoìla was zelf aangetrokken tot de O.D. van 
1943 af, hoewel hij in hoofdzaak voor de L.O. en voor Vrij Nederland 
heeft gewerkt. Uit het befaamde laatje van de N.S.B.-procureur- 
generaal is er een lijst van 6000 N.S.B.-ers uit Brabant en Limburg 
verdwenen, welke lijst aan de O.D. is toevertrouwd. Nadat men daar 
afschrift van had genomen, is die lijst prompt weer in het laatje 
teruggekomen. Aan de hand van die lijst hebben er, tijdens de be- 
zetting, voorbesprekingen plaats gehad. Op het moment, van de 
bevrijding was het voor de O.D., met name voor generaal van Ni]'- 
natten, een zeer grote teleurstelling, dat een jonge majoor, die uit 
Engeland kwam - dit was ridder de varz der Schueretz, de huidige 
Commissaris der Koningin in de provincie Overijssel -, zich 
kwam presenteren als cie militaire commissaris voor Noordbrabant. 
Hier viel voor generaal van Nijnatteiz, die zich als gewestelijk com- 
mandant zag geplaatst voor Brabant, een grote illusie weg. Hij heeft 
het echter zeer sportief opgevat en heeit na 14 minliut praten ridder 
de van der Schuere~z zijn gehele apparaat aangeboden. Hierdoor kon 
het Militair Gezag, dat uit Engeland kwam, beschikken over een 
kern van personen, die reeds enige voororganisaties hadden gepland. 

Dit werd doorkruist, zoals de heer Holla het ziet, door iets anders, 
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nl. de onmiddellijk daaraan voorafgaande poging tot concentratie 
van de Binnenlandse Strijdkrachten. De naam is pas later ontstaan, 
toen het Zuiden bevrijd was. Hij spreekt nu over September, October 
1944. Eindhoven is 16 September bevrijd en 26 October 's-Hertogen- 
bosch, daar tussen in voltrekt zich de bevrijding van Zuid-Limburg 
en Brabant. 

In de eerste week van September 1944 komt de bekendmaking van 
Prins Bernhard, waarbij hij de O.D., de K.P. en de R.V.V. oproept 
om een delta te vormen. Vlak daarna is de naam Binnenlandse Strijd- 
krachten ontstaan. Nu worden twee bevoegdheidssferen cioorkruist, 
nl. de taak van het Militair Gezag om de orde, rust en veiligheid te 
handhaven en het probleem van de militaire veiligheid. Het is de 
heer Hoila bekend, dat reeds in September uit een oogpunt van 
militaire veiligheid vanwege het stafkwartier van Prins Bernhard 
zekere richtlijnen zijn uitgegeven over categorieën van personen, die 
voor arrestatie in aanmerking kwamen. Degenen, die in het raam van 
deze voorschriften, dus uit het oogpunt van militaire veiligheid, tot 
arrestatie bevoegd waren - de heer Holla gebruikt hier het woord 
,,bevoegd" met een zekere voorzichtigheid en onder een zeker voor- 
behoud - hebben, naar hij meent, de grenzen van hun bevoegdheid 
niet zuiver gezien. Die begrenzing is de begrenzing van de militaire 
veiligheid. 

De eerste Algemene Lastgeving van het Militair Gezag, die van 
September, is practisch gelijk aan de instructie. Ook daarbij krijgt 
men dus, dat het Militair Gezag, dat zich zag als de enige tot besturen 
bevoegde instantie, zich practisch ook maakt tot arrestatie-apparaat, 
terwijl de lastgeving van het stafkwartier van de Prins in eerste in- 
stantie de militaire veiligheid op het oog had. De heer Holla kan 
dit met een voorbeeld illustreren, nl. de befaamde moffenmeiden. 
Hij herinnert zich heel goed, dat er op de lastgeving van de Prins 
een toelichting is verschenen, waarin - men heeft daarmede gespot, 
maar het is goed dit te vertellen, omdat het een inzicht geeft - 
werd gezegd, dat de kuise verloofde van een S.S.-er gevaarlijker was 
dan de nachtvlinder, terwijl de volkswoede zich richtte tegen de pur 
sang moffenmeiden, die aan de arm van een soldaat het ene café 
in en het andere uitliepen. Aan deze toelichting ligt de militaire 
veiligheid ten grondslag. Zij, die een intens contact heeft met een 
S.S.-er en met hem verloofd is, is uit militair oogpunt waarschijn- 
lijk gevaarlijker dan een meid, die zich weggooit op straat. 

Deze toelichting kan dus een aanwijzing zijn voor wat eigenlijk 
de bedoeling is geweest voor de arrestatiepolitiek. Dit neemt echter 
niet weg, dat, juist omdat de volkswoede zich richtte tegen bepaalde 
categoriegn van personen, die militair niet gevaarlijk waren, zowel 
de Binnenlandse Strijdkrachten als de functionarissen van de O.D. 
eenvoudig diegenen grepen, die zij maar grijpen konden. Dit is zijn 
persoonlijke mening. Daarbij heeft ontegenzeglijk het motief orde, 
rust en veiligheid een rol gespeeld. De heer Holla gelooft, dat dit 
motief in sommige gevallen ook wel een beetje als dekmantel heeft 
gediend. Plaatselijk is dat natuurlijk zeer verschillend; het hangt ook 
af van de personen, die zich zelf de grote jas hadden aangetrokken. 
Maar men kon hierdoor aan verschillende arrestaties een schijn van 
rechtvaardigheid geven. Een feit is, dat de arrestaties uitermate wild 
zijn verricht. De oorzaak hiervan is met name, dat men in de lagere 
regionen, bij gebrek aan krachten, personen heeft aangetrokken, die 
met machtsvertoon de straat opgingen. Dat waren soms mensen, die 
nooit enige verantwoordelijkheid hadden gedragen en die zich zelf 
plotseling ezn verantwoordelijkheid hadden aangemeten. Dezen heb- 
ben totaal willekeurig gearresteerd, doordat zij zich lieten leiden door 
persoonlijke rancunes, burenruzies en wat voor onfrisheid al meer. 

Het is treurig, dat in die tijd iedereen, die met een oranjeband en 
een geweer liep, zich illegaal noemde. Een van de grote doelsteliingen, 
welke men, en met name de heer Holla persoonlijk, had bij pogingen 
om te komen tot een organisatie van de illegaliteit, was juist om 
de goede krachten, die men uit de bezetting kende, werkzaam op 
het gebied van de illegale pers, van de O.D., K.P. of L.O. etc., te 
concentreren en goed te onderscheiden van de wild aangeworven 
mensen, die men niet kende, maar onder wie men integendeel zelfs 
wel eens lieden aantrof, die, naar men wist, NSB.-er waren geweest. 
De heer Holla kan hier slechts plaatselijk oordelen, maar te 's-Her- 
togenbosch geschiedde die wilde aanwerving zeer zeker uitsluitend 
door de O.D., dat kan hij zeer positief zeggen. Er verscheen daar een 
oproep voor strijdend gedeelte en voor bewakingstroepen. Wilde men 
zich naar aanieiding van die oproep melden, dan moest men ver- 
schijnen voor twee tafeltjes. Aan het ene tafeltje werd gevraagd: 
Bent u een goed Nederlander? Na het antwoord: Ja mijnheer, ik 
ben een goed Nederlander, werd men naar het tweede tafeltje ver- 
wezen, waar men z'n oranjeband in ontvangst kon nemen. De 
commandovoering was vrij chaotisch. Dit alles geschiedde in de tijd, 
waarin de staf van de O.D., die dit alles niet in de hand kon houden, 
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zich reeds had gepresenteerd aan het Militair Gezag, dat uit Engeland 
was gekomen. Men mag hierbij echter niet vergeten, dat dit zich 
afspeelde in een paar dagen. 

In de vergadering van 6 December 1944 te Eindhoven onder voor- 
zitterschap van generaal Kruls, die geassisteerd werd door zijn staf 
en waarbij verschillende individuele illegale werkers, onder wie ook 
de heer Holln, door hem ter bespreking van het arrestatieprobleem 
bij elkaar waren geroepen, was het duidelijk, dat er een conflict 
bestond over de arrestatiebevoegdheid tussen Militair Gezag en hetzij 
procureur-generaal, hetzij Regering, mogelijk van het Militair Gezag 
tegenover procureur-generaal èn Regering. De heer Holla laat dus 
even de mogelijkheid open voor drie meningen. Het Militair Gezag 
zag zich verantwoordelijk voor de gehele orde, rust en veiligheid. De 
illegaliteit wilde grote schoonmaak houden. Doordat de O.D. een 
illegale organisatie was en doordat er talrijke illegalen met name 
K.P., R.V.V. en het strijdend gedeelte van de O.D. in de Binnen- 
landse Strijdkrachten waren ondergebracht, welke arrestatiebevoegd- 
heden hadden uit een o o g ~ u n t  van militaire veiligheid - men beriep 
zich altijd op generaal Eisenhower of Prins Bernhard -, voltrokken 
zich arrestaties langs die twee gedeelten van illegale organisaties. De 
procureur-generaal, de man, die de wet in de hand had, zag als 
uitvoerend apparaat zijn politie-apparaat. Het standpunt van de ille- 
galiteit daarentegen was: het politie-apparaat is slechts dan bruik- 
baar, wanneer het gezuiverd is. Hierdoor ontstond een conflict tussen 
illegaliteit en procureur-generaal over de wijze, waarop de befaamde 
zuivering van het politie-apparaat zich had voltrokken. 

Onder het woord illegaliteit verstaat de heer Holla de illegaliteit, 
zoals zij in de bezettingstijd was georganiseerd en die zich, met name 
via de Gemeenschap Oud-Illegale Werkers, die toen volop tot ont- 
wikkeling kwam, opnieuw had gevonden. De organisatie G.O.I.W. 
was gebaseerd op individuele aansluiting. De illegale werker werd 
getest, of hij aan de eisen voldeed, waarna hij kon toetreden tot de 
G.O.T.W.. Dit geschiedde dus individueel en niet in federatieve zin 
van O.D., K.P., L.O. etc. Onder een conflict illegaliteit/P.G. verstaat 
de heer Holla derhalve een conflict van de georganiseerde illegaliteit 
met de P.G. en hiervan sluit hij per se uit de wild-geworvenen, die 
hij heden ten dage nog weigert illegalen te noemen. Er is een conflict 
geweest van de interprovinciale raad van de G.O.I.W. en de pro- 
vinciale raad van G.O.I.W. met de procureur-generaal. De provinciale 
vertrouwensraad van de G O.I.W., gevormd door dr. ir. Voorhoeve, 
voorzitter; mr. dr. Claudius Prinsen, de huidige burgemeester van 
Breda: Cor van der Hooft, de huidige burgemeester van Willemstad; 
drs. Raayrnakers uit Vught, later algemeen secretaris van de G.O.I.W. 
en de heer Holla, heeft haar opwachting gemaakt bij de Commissaris 
van de Koningin, de militaire commissaris en bij de procureur- 
generaal. Dat was einde November of begin December 1944. Zij 
hebben toen met de procureur-generaal gesproken over die arrestatie- 
bevoegdheden. De procureur-generaal wierp iedere bevoegdheid van 
anderen dan de politie van zich af. Zij hebben daartegenover gesteld, 
dat het Militair Gezag arrestatiebevoegdheden moet hebben, omdat 
het verantwoordelijk is voor orde, rust en veiligheid en dat het politie- 
apparaat slechts kan oordelen aan de hand van de wet, artikelen 
101 en 102 Wetboek van Strafrecht. Dat was de wettelijke basis, 
die de grondslag vormde voor arrestatie en de procureur-generaal 
houdt zich aan de wet: dat weet iedereen. Men zou de procureur- 
generaal er b.v. niet toe kunnen krijgen ecn moffenmeid te arresteren, 
wanneer hij daar geen wetsartikel voor heeft. 

Een groot aantal van de gevallen, vermeld in de richtlijnen, viel 
natuurlijk onder artikel 102. Daar zat de moeilijkheid echter niet. Het 
ging juist om de gevallen, welke niet onder de artikelen 101 en 102 
vielen. De gewone N.S.B.-er valt daar niet zonder meer onder. De 
moffenmeid valt daar ook niet onder. Daarover ontstond nu dat 
lawaai. Zij hebben de procureur-generaal verweten, dat de politie- 
zuivering niet ver genoeg was gegaan. Naar aanleiding daarvan 
hebben zij met de procureur-generaal verschillende plaatsen na- 
gegaan, waarbij b.v. voor Bergen op Zoom, Roosendaal en Breda 
van een belangrijk verschil van inzicht over de vraag of de zuivering 
voldoende was, bleek. 

Nadat de procureur-generaal zijn standpunt ten opzichte van het 
arrestatievraagstuk had ontwikkeld, waarbij hij dus primair het arres- 
teren wenste opgedragen te zien aan de politie, aan te vullen c.q. 
met daarvoor geschikte krachten uit de illegaliteit - en nadat daarna 
gediscussieerd was over de ,,zuiverheidu van de politie-corpora en 
de vertrouwenscrisis, die ten opzichte van de politie dreigde te ont- 
staan -, interrumpeerde plotseling mr. Prinsen de procureur-gene- 
raal en zei, vrijwel letterlijk: ,,U hebt gelijk, mijnheer de procureur- 
generaal, natuurlijk hebt u gelijk; de procureur-generaal heeft altijd 
gelijk. Maar u bent bezig het gelijk, dat u hebt, met de wet in de hand 
te bederven". Daar ziet men de psychologische ondergrond: het is 
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niet alleen de vraag, of iets zus of zo behoort te gebeuren, maar 
ook of het hic, hoc et nuiic ook tot stand gebracht kan worden, 
zoals het hoort te gebeuren. En de overtuiging bestond, dat generaal 
Kr~lis een beter ,,Realpolitiker" was dan de procureur-gelieraal. 

Wier grijpen we terug tot de gedachte van zuivering, welke geleid 
heeft tot het conflict-Burger. De illegaliteit heeft steeds gewild zich 
in dienst te stellen van het wettig gezag. Om te voorkomen, dat de 
illegaliteit zich op esn gegeven moment als een zelfstandige groep 
tegen het wettig gezag zou keren - er zaten mensen op het vinke- 
touw, die dat wel gaarne zagen -, hebben de leiders getracht de 
ontevredenheid onder de illegaleil zelf op te vangen en de illegaliteit 
in dienst te stellen l a n  het wettig gezag. Dat was hun opzet. Daarvoor 
was nodig, dat voorkomen werd. dat de vertrouwenscrisis, die zich 
aan het voltrekken was tegen het gezag, zou ontaarden in een gezags- 
crisis. Zij hebben derhalve op het standpunt gestaan, dat het gezags- 
apparaat, dat naar buiten toe optrad, met name de politie, allereerst 
het vertrouwen van het volk moest hebben. voordat het met bevoegd- 
heden bekieed kon worden. Daarom hebben zij aangedrongen op 
vergaande zuivering van de politie. 

Dit speelt zich af in November, begin December 1944. De heer 
liolla han dit misschien met een voorbeeld verduidelijken. De in- 
s1)ectear van politie in Den Bosch, Oar - thans is hij, meent de heer 
H o l l ~ ,  conimissaris van politie te Maastricht --, was tijdens de be- 
~etting reeds door de O.D. aangetrokken. Hij kreeg van jhr. Serraris, 
die ei? belangrijke functie in de O.D. had, opdracht om die en die 
te arresteren. Wie dat waren, doet hier niet ter zake. De procureur- 
generaal gaf Oor opdracht die zelfde man vrij te laten. Oor ant- 
woordt: Ik he5 in deze niet gehandeld als inspecteur van politie, maar 
als 0.D.-man en ik mag hem niet vrijlaten. Wendt u zich tot mijn 
chef, mr. Serraris. Zo kreeg inen de zeer merkwaardige figuur, dat 
de ~rocureur-generaal, die deze man per se vrij wilde hebben, zich 
heeft gewend tot de derde categorie, die arresteerde, nl. de bekende 
Sfefke Feyen, de man van de B.S. Deze Feycn zetelde weer in ezn 
ander gebouw, met twee grote schildwachten er voor, die hand- 
granaten in hun gordel droegen. De procureur-generaal heeft zich 
- zo is de heer Halla verteld -. bij hem laten aandienen en heeft 
Sfefke, die ook bevoegdheden had. verzoclit die man vrij te laten. 
Zo lag het conflict. 

Hier had men een inspecteur van politie, die als het ware in twee 
gezaesverhoudinqen was geplaatst. Waar de O.D. ter beschikking was 
gesteld van het Militair Gezag op het moment, dat ridder de vun der 
Sc-huereir zich kwam presenteren, en waar de O.D. bovendien, door 
het samenvoegen van R.V.V., K.P. en O.D., op bevel van de Prins, 
zich zelf zag als militair veiligheidsavparaat, kreeg men zonder meer 
dit conflict met de procureur-generaal, die z.i. alle bevoegdheden had. 
De procureur-zeneraai had het niet zo gek gezien, maar het gaf aan- 
leiding tot prikkelbaarheid. Daarbij speelden ontegenzeglijk zekere 
controversen tegenover de procureur-generaal een rol, niet zozeer 
aan de zijde van de interprovinciale vertrouwensraad, maar wel bij 
benaalde personen, die over de O.D. hadden te beslissen. Het is 
zeer zeker een foiit geweest, dat het conflict illegaliteit~procureur- 
generaal is ongeblazen. De illegaliteit mrende, juist op  grond van het 
niet vlot verlopen van de zuivering der politie etc. - in de ogen 
der illegaliieit dan altijd --, dat de procureur-generaal de zaak aan 
zich wilde trekken. Dat opblazen kwam van 0.D.-zijde. In de O.D. 
zalen ftinctionarissen, die misschien 00 grond van vroeger plaats 
gehad hebbende persoonlijke conflicten in deze de procureur-generaal 
de voet hebben willen dwars zetten. Dat heeft, naar de persoonlijke 
indruk van de heer Hollu, ontegenzeggelijk een rol gespeeld. Het 
is bij bepaalde ftlnctionarisseil een persoonlijke kwestie geweest, die 
tot een machtskwestie is uitgegroeid. 

Tn die vergadering van 6 December 1944 heeft generaal Kruls 
naar het oordeel van de illegaliteit ten aanzien van de ontwikkeling 
van het arrestatieprobleem gevraagd. Hij heeft daar zijn gedachten 
ge~oneerd en daarover het oordeel gevraagd van een p1.m. 40-tal 
illegale werkers. Dezen hebben tegen de generaal gezegd: ,,Wanneer 
U dat zo doet met die bevoegdheidsomschrijvingen en met die cate- 
gorieën, inet toevertrouwen van bevoegdheden aan die personen, dan 
hebt U de illegaliteit volledig achter U staan; dan krijgt U niet" - 
de generaal was erg bang daarvoor - ,,dat de illegaliteit zelf een 
Staatje in de Staat gaat vormen; dan hebt U de illegaliteit loyaal 
achter u staan. Wij zullen dan bevorderen, dat men dit in eigen kring 
accepteert". De heer Holla heeft de indruk gekregen, dat generaal 
Kruls in die vergadering zijn eigen visie volledig tot ontwikkeling 
heeft gebracht. Of het zo zijn moest of dat het een coup de théatre 
was. weet de heer Hnlla niet - zijn persoonlijke indruk is, dat het 
1:iatste het geval wab --, maar op dat moment werd er een telegram 
binnengebracht - de vergadering was reeds 13 uur aan de gang en 
generaal Krmls haci toen de toezegging van de illegaliteit. dat zii zich 
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achter het Militair Gezag steldz, waar hem veel aan gelegen was -, 
dat met enige show meteen werd geopend en toen zei de heer Kruls: 
.,Tjonge, nu hebben we dat zo besproken en nu blijkt, dat Oisterwijk 
het anders wil". Oisterwijk was de zetel van de Regering op dat 
moment. 

Daar zaten de vier Minister-kwartiermakers, de heren Gerbrandy, 
van Heuverz Goedhart, Burger en van Lidfh de Jeirde. Dat was geen 
onaardige stunt, want op dat moment trok generaal Kruls de illegali- 
teit aan zijn kant, eigenlijk tegen de Regering. De Regering wilde 
anders dan generaal Kruls, in loyaal overleg met de illegaliteit. De 
heer Holla wijst er op, dat het niet dc G.O.I.W. was, het waren 
individuele illegale werkers. Er is nog meer gebeurd op die ver- 
gadering. Toen de vergadering net wac beëindigd, de mensen stonden 
reeds en namen afscheid, kwam de procureur-generaal binnen. Hij 
had gehoord, dat er een vergadering was met het Militair Gezag 
over de arrestatiebevoegdheid. Daar hoorde hij bij te zijn. Toen open- 
baarde er zich een openlijk conflict tussen generaal Kruls en de 
procureur-generaal. Een zichtbaar conflict in deze vorm, dat de 
procureur-generaal generaal Kruls wilde spreken, terwijl de generaal 
wegreed naar het hotel op het Stationsplein met de procureur- 
generaal achter zich aan. De procureur-generaal heeft generaal Kruls 
daar echter niet te pakken gekregen. Generaal Kruls is vervolgens 
naar Oisterwijk gegaan. Inmiddels was de heer Speyart van Woerden 
ook reeds in Oisterwijk. Het ging er om, wie het eerste te Oisterwijk 
aankwam. De vergadering was op 5 of 6 December, op Sinterklaas, 
in elk geval vlak voordat de richtlijnen kwamen, waarover de pro- 
cureur-generaal en generaal Kruls het eens waren geworden. Immers 
toen broeide het, toen moest men het eens worden. Als de heer Holla 
zich goed herinnert, is er een week later een gemeenschappelijk 
communioué gepubliceerd. 

In de Vrije Stem-Op Korte Golf van 22 November 1947 staat over 
dit alles een samenvatting in een artikel l), hetwelk het resultaat is 
van een samenspraak met verschillende daarbij betrokkenen en dat 
voorts is gemaakt aan de hand van notulen van interprovinciale ver- 
gaderingen enz. 

Wanneer de heer Hoila zegt, dat generaal Kruls op de vergadering 
van 6 December 1944 zijn eigen gedachten ontwikkelde en deze ter 
beoordeling voorlegde aan de door hem ter vergadering geroepen 
illegalen, dan volgt daaruit zijns inziens geenszins, dat generaal Kruls 
geooogd heeft zijn eigen visie aan de illegaliteit op te !eggen. De 
illepalen, te Eindhoven bijeen, konden zich geheel met de ontvouwde 
plannen verenigen. Maar of deze olannen ontsproten waren aan het 
brein van generaal Kruls zelf, valt door de heer Holla niet te be- 
oordelen: hij acht het niet uitgesloten, dat de ontvouwde plannen 
het resultaat van binnenskamers overleg zijn geweest, waarbij advi- 
seurs. uit de illegaliteit voort~ekomen, de gedachtenvorming aan- 
zienlijk hebben beïnvloed, wellicht zelfs beoaald. 

De heer Hotla acht dat daarom niet uitgesloten, omdat het M.G. 
vele illegalen - met name uit de O.D. - had aangetrokken. Daar- 
naast hadden zich aanstonds plaatselijke commissies of comité's van 
illegale voormannen gevormd, die zich ten doel stelden het burger- 
liik en militair gezag. gevraagd en oneevraasd, van raad en voor- 
lichting te dienen, (Zuid-Limburg: het C.I.W., ,,Comité van Illeqale 
Werkers"; in Nijmegen: de Roa ,,Raad van Ondergrondse Actie"; 
Zeeuwsch-Vlaanderen: idem). Deze comité's waren in de regel repre- 
sentatief voor het verzet. Dit bracht mede, dat men geneigd was met 
hun wensen rekening te houden. 

Het is de overtuiging van de heer Holla, dat generaal Kruls er van 
meet af aan naar gestreefd heeft deze comité's te stellen achter zijn 
gezag en zeker te voorkomen, dat deze representatieve comité's zich 
keerden tegen het gezag, dus in casu: tegen zijn gezag. Daar was wel 
reden voor; had b.v. de ,,RoaW te Nijmegen niet in zijn statuten 
staan, dat hij zijn doelstellinqeil met alle wettelijke middelen, maar 
desnoods ook langs revolutionnaire weg ~ o u  trachten te bereiken? 
Is het een vreemde taktiek om een potentiële oppositie op te vangen 
door haar representanten aan te trekken en met verantwoordelijkheid 
te belasten en in elk geval de heren welwillend te woord te staan? 
De heer Holla gelooft, dat het in de gegeven omstandigheden niet 
anders beschouwd kan worden dan als een blijk van g o d  inzicht in 
de toenmalige situatie. 

Hierop is onmiddellijk gevolgd, en dat is zeer belangrijk, een con- 
flict tussen de in+erorovinciale raad van de G.O.I.W. en de heer van 
Heuven Goedhart. De heer Holla bedoelt het persgesprek 9 met Aneo/ 
Aneta. Dat was ook loqisch. De illegalen hadden een sa-enspraak 
gehad met generaal Kïuls, die zijn gedachte had ontwikkeld, waarna 
de illegaliteit zich daar achter had gesteld. Er bleek van een conflict 
tussen generaal Kruls en de heer Speyart van Woerden; beiden lopen 
naar Oistenvijk en onmiddellijk daarop verschijnt er een gemeen- 
schappelijke publicatie. Kort daarop - de heer Holla kan zich dit 
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niet scherp meer voor de geest halen, omdat hij geen beschikking heeft 
over de stukken - is er een publicatie var. Minister van Heuvert 
Goedhart verschenen, waarbij in een bepaald opzicht - als de heer 
Holla zich goed herinnert - werd teruggekomen op datgzne, wat met 
Militair Gezag was afgesproken. 

De publicatie van de richtlijnen van 14 December was alleen ge- 
richt tot militaire instanties, mogelijk ook tot burgemeesters en hoof- 
den van politie. Deze publicatie is dus niet onmiddellijk tot de ille- 
galiteit doorgedrongen. 

De vergadering van 6 December - de heer Hoila heeft dit zeer uit- 
drukkelijk gezegd - was een vergadering van individuele illegale 
werkew. Het latere conflict is een rechtstreeks conflict G.O.I.W./van 
Neuvc.iz Goedlzart. Men krijgt dus een wisseling van personen. Dat 
heeft zich in snel tempo voltrokken. 

Op de vraag, of men dus zou kunnen zeggen: in de periode van 
December 1944 tot Februari 1945 heeft generaal Kruls toegegeven 
aan de drang van de illegaliteit en omstreeks April 1945 heeft hij dit 
ten dele weer teruggenomen, antwoordt de heer Holla niet te geloven, 
dat hij de indruk heeft gegeven, dat generaal Kruls heeft toegegeven 
aan de drang van de illegaliteit. De heer Holla beschouwt het zo, dat 
het omgekeerde meer het geval is geweest en dat generaal Kruls een 
bepaalde conceptie had, waarin hij het bestaand2 apparaat van O.D. 
etc. te zijnen dienste wilde gebruiken. Op die vergadering heeft hij 
de zaak zo getracteerd, dat de illegaliteit heeft gezegd: Daar gaan wij 
mee accoord. Het is niet zo, dat de illegaliteit is gekomen en heeft 
gezegd: Wij wenser, het zo of zo te zien. De persoonlijke overtuiging 
van de heer Holla is, dat generaal Kruls op die vergadering van G 
December 1944 de illegaliteit voor zijn wagentje heeft gespannen. 
Hij heeft het plan op tafel gelegd en hij heeft aan de illegaliteit ge- 
vraagd wat zij daarvan dacht. Daar waren de heer Gelderblorn, die in 
September met de heer Voorwinde naar Londen is gegaan, en naar de 
heer Holla gelooft ook de heer Voorwinde: verder een vertegenwoor- 
diger van de staf van de Prins; uit de staf van generaal Kruls was 
er mr. Snijders, die het een en ander naar voren heeft gebracht, en 
voorts, naar de heer HoIla meent, jhr. Serraris. Het wai voor de heer 
Holla in ieder geval een onbekend gezelschap. 

Op de vraag, of, wanneer het politie-apparaat goed gezuiverd was, 
de illegaliteit haar medewerking zou hebben willen verlenen aan de 
voorstellen, zoals de prociireur-generaal ze had gedacht, of dat het 
zo was, dat de illegaliteit zei: Neen, wij moeten het doen en wij 
willen ook dan niet, dat de politie het doet, antwoordt de heer Holla. 
dat dit laatste zeer zeker niet het geval is. De illegaliteit zou zeker 
gebruik hebben willen maken van het politie-apparaat, indien het 
gezuiverd was, echter met deze grote maar, dat de illegaliteit de be- 
oordeling over de zuiverheid aan zich wilde houden. Zij wist wat 
Jansen, Pieterser~ en Klaassen hadden gedaan. Dit verschil in uitgangs- 
punt was onoverbrugbaar en wel omdat - men heeft nu alleen 
gezien de organisatie in de top - dit doorwerkte tot in de laaqste 
regionen. De oorzaak lag ook in de organisatie van de illeqaliteit. 
Men had een interprovinciale raad, een provinciale raad; hieronder 
kwam de verdeling in gewesten en in deze gewesten had men weer 
plaatselijke commissies. Er kwam b.v. een schoenmaker klagen bij 
de vertrouwensman van de plaatselijke commissie over iemand, 
die Joden had opgehaald en nu meehielp aan het arresteren. Dit is 
één voorbeeld. Deze klachten werden dan doorgegeven van de plaat- 
selijke commissie naar de provinciale raad en van de provinciale 
raad naar de inter-provinciale raad. Het was geweldig gedecentra- 
liseerd, echter met een hiërarchische kop. De klachten kwamen zeer 
snel door. Overal kwamen die ontevredenheid en de desillusie van de 
illegale werkers naar voren. 

De heer Holla heeft wel eens gehoord, dat personen uit de illegali- 
teit met grote snoeverij beweerden: dan liquideren wij de procureur- 
generaal. In serieuze kringen is dit zeker niet ernstig opgevat. De heer 
Holla heeft in die tijd misschien wel eens gehoord van een concrete 
brief; daar weet hij echter niets van. Het zou kunnen zijn, dat 
generaal Kruls, die deze grote woorden ontegenzeglijk hebben be- 
reikt, dit heeft aangegrepen om de procureur-generaal te amoveren. 
Dat is mogelijk, maar hij weet het niet. Zijn persoonlijke indruk echter 
is, dat dit zeker niet tot de onmogelijkheden gerekend moet worden. 

Ten aanzien van de vrijheidsbeneming in het bevrijde Zuiden, zat 
men, volgens de heer Wijffels,  speciaal wat Limburg betreft - hij 
neemt aan, dat het voor Brabant en Zeeland misschien iets anders 
lag - met de grote moeilijkheid, dat het oorlogsfront zeer nabij was. 
Door de Amerikanen werd practisch iedereen gearresteerd en vast- 
gezet, die werd aangegeven, met de eenvoudige motivering: ,,Zoeken 
jullie dat later maar uit. Wij kunnen beter 100 mensen onverdiend 
vastzetten dan één, die het wel verdient, laten loslopen". Zo komt 
het, dat er die eerste tijd zeer zeker veel mensen zijn gearresteerd, 
die dat eigenlijk niet verdienden, in welke gevallen men althans had 
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kunnen volstaan met huisarrest. Persoonlijk heeft d e  heer Wijl'fels, 
als lid van de Adviescommissie en van de  Centrale Opsporingsraad, 
bij verschillende legerinstanties kunnen bereiken, dat  men tenminste 
op zijn aanduiding, omdat men hem vertrouwde, genoegen nam met 
huisarrest. Het  is natuurlijk heel begrijpelijk, dat er ten aanzien van 
de vrijheidsbeneming grote moeilijkheden ontstonden. Men had geen 
normen, er was niets. Eerst in December zijn de algemene richtlijnen 
van de chef staf Militair Gezag gekomen. D e  gedachte om de politie 
te laten arresteren was niet acceptabel, omdat de hele politie door het 
volk in vele opzichten niet werd vertrouwd en de  rechterlijke macht 
nog minder. Het hele politie-apparaat was zeker geen vertrouwde 
instantie. Het behoefde slechts één woord te kosten van mensen, die 
bij de illegaliteit waren, om ook als politieman gearresteerd te worden. 
E r  ontbraken behoorlijke richtlijnen, waarnaar gehandeld zou moeten 
worden. Aangezien er geen enkele richtlijn was, kon er niet anders 
dan geïmproviseerd worden. Dit heeft grote nadelen. Objectief ge- 
nomen, moet de heer Wijffels toegeven, dat de Minister, in bevrijd 
gebied dit constaterende e n  zich verplicht voelende hiertegen maat- 
regelen te nemen. volkomen juist heeft gehandeld, maar het was 
voor de gezagshandhaving wellicht juister geweest dit binnenskamers 
te houden e n  naar buiten toe alleen het Militair Gezag te laten 
spreken in plaats van de Regering te velde. Dit zou organisatorisch 
beter zijn geweest en had tegenover het volk zeker een versteviging 
van het gezag bevorderd. Dit laatste was wel nodig, want als er in 
de bezettingsjaren één ding geleden had, was het juist het officiële 
gezag. 

5 4. Verklnringeíz van de zijde van het Militair Gezag 

D e  heer Kruls verklaart, dat  het Militair Gezag, toen het voor het 
eerst in bevrijd gebied kwam - dat was dus ongeveer half September 
1944 -, een reeds bestaande toestand vond; de  militaire commissaris- 
sen te Maastricht en Eindhoven ontdekten, dat  er arrestaties werden 
verricht door leden van de Binnenlandse Strijdkrachten. 

Het  Militair Gezag heeft toen getracht daarin enige orde te 
scheppen, hetgeen nogal moeilijk was, want van de  zijde van de B.S. 
werd deze zaak ook verder aangepakt en werd getracht richting aan 
deze arrestaties te geven. Het  eind van het lied was, dat de  over- 
wegingen van de heer Kruls als volgt waren. Hij achtte het hoogst 
ongzwenst, dat de B.S., die onder Prins Bernhard ressorteerde, daar- 
mede doorging, althans onder de verantwoordelijkheid van de  Prins. 
N u  was de normale politie hierbij aanvankelijk uitgesloten, want die 
moest zelf eerst worden gezuiverd. E r  moest echter een oplossing ge- 
vonden worden en dat was tenslotte deze, dat  de bevoegdheid tot 
arrestatie aan hei Militair Gezag kwam, hetgeen berustte o p  de  bij- 
zondere voorschriften van het besluit, regelende de bijzondere staat 
van beleg, en dat op grond van een speciale machtiging, door de heer 
Kviils gegeven aan de arrestatieploegen van de BS., deze hierbij 
konden worden ingeschakeld. Die arrestatiepIoegeii van de B.S. en d e  
B.S. waren er en die kon hij niet wrgcijferen. D e  heer Kruls heeft 
over deze zaak met de Prins gesproken en hierover is overeenstem- 
ming bereikt. Hij heeft later een regeling in verschillende phasen 
gemaakt. Z o  werd geregeld, dat  in die arrestatieploegen van de B.S. 
bepaalde lieden, b.v. reeds gezuiverde politiemensen, werden aange- 
wezen, waarbij de  zaak dus werd uitgevoerd, nog niet onder de ver- 
antwoordelijkheid van de  normale politiechefs, maar onder de  ver- 
antwoorde!ijkheid van speciaal daartoe aangewezen personen. I n  de  
daarop volgende phase kwam de gehele zaak van de  arrestatie aan  
de normale politie, die inmiddels geheel of althans voor het overgrote 
deel gezuiverd was. In  drie phasen hoopte de heer Kruls dus te  komen 
tot een volkomen normale uitoefening van de  arrestatiebevoegdheid. 
Hij gelooft, dat deze zaak in het algemeen wel zo verlopen is. Hij 
heeft van deze regeling dan ook nooit grote spijt gehad. 

Betrekkelijk kort voor de  bevrijding van het Noorden is in  het 
Zuiden de derde phase bereikt. 

Met betrekking tot de richtlijnen 3, die door de bevelhebber van de  
Nederlandse Strijdkrachten zouden zijn uitgegeven, voordat de heer 
Kr~lls  er enige bemoeienis mee had, verklaart de heer Kruls, dat dit 
anders is geweest. Men heeft de bevelhebber van d e  Nederlandse 
Strijdkrachten daarvoor misbruikt. Het  heeft zich afgespeeld in 
Eindhoven. Die regels zijn uitgegeven door een officier, die niet tot 
de staf van de bevelhebber behoorde, maar die, in Eindhoven aan- 
wezig zijnde, zich met de zaken heeft bemoeid en zich heeft ge- 
proclameerd tot iemand, die namens de Nederlandse bevelhebber 
regels uitgaf. Da t  is de heer van Houten geweest. Die zat daar als 
een van de leden van het Bureau Inlichtingen en is daar in botsing 
gekomen met de  militaire commissaris van de  heer Kruls, die aan- 
wijzingen had voor bepaalde categorieën van het Militair Gezag. 

Die categorieën zijn reeds te  Londen vastgesteld, waar een arresta- 
28 
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tiebesluit gemaakt is. Er was dus van de aanvang af een lijst met 
categorieën, uitgevaardigd door de chef staf Militair Gezag. 

De mensen van de Binnenlandse Strijdkrachten hadden een andere 
lijst gemaakt. Die arresteerden op hun manier. Eerst zonder lijst en 
toen plaatselijk met lijst. Toen zijn er bevoegdheden verleend; 
dit waren natuurlijk bevoegdheden, die inhielden, welke categorieën 
gearresteerd moesten worden. Tenslotte zijn het voor de B.S. uni- 
forme directieven geworden. Zo heeft men dus te Eindhoven eerst 
gehad de B.S., die zonder enige regeling arresteerde, daarna de B.S., 
die arresteerde met een lijst van categorieën, saniengesteld door de 
heer van Hoziten, en tenslotte zijn er de richtlijnen gekomen van 
de chef staf Militair Gezag, waaraan men zich heeft moeten onder- 
werpen, terwijl in andere plaatsen die tussenphase wellicht is over- 
geslagen. Wel is de eerste phase er geweest, dat men overal in het 
wilde weg arresteerde. Dat is later voorkomen, want er heeft zich 
naderhand een plezierige samenwerking ontwikkeld tussen de staf 
van de Prins en de heer Kruls. Wanneer er iets werd bevrijd, werden 
zijn aanwijzingen door de heren van de Prins gebracht naar de B.S. 
De lijst, die de heer Kruls naar bevrijd gebied heeft meegebracht, 
is enige malen gewijzigd. De heer Kruls heeft er altijd tegen moeten 
vechten, dat het inschakelen van de politie, omdat zij niet gezuiverd 
was, door de B.S. te lang getraineerd werd. 

In de tweede phase werd echter de invloed van de politie dagelijks 
sterker. Militaire com~nissarissen zorgden er voor, dat er voldoende 
gezuiverde politiepersonen kwamen, zodat aan het einde van de 
tweede phase de derde phase kon intreden. 

De heer Kruls kan zich niet herinneren, of in de beschikking van 
de chef staf Militair Gezag de bijzondere categorieën, die de gealli- 
eerden nodig hadden, stonden. Wat hij wèl weet, is, dat er door de 
geallieerde veiligheidsdienst gearresteerd werd. Het Militair Gezag 
had ezn ander doel. De geallieerden hadden hun strijdkrachten te 
beveiligen en bij het Militair Gezag was het een kwestie van zuive- 
ring. Niet alle arrestaties werden dus over hei Militair Gezag geleid. 
Dit was juist een van de typische dingen, die de geallieerden zich 
voorbehielden. 

De heer Kruls kan zich niet herinneren, of de lijst, die in het 
Zuiden was vastgesteld, ook wel enigermate rekening hield met de 
oorlogsomstandigheden, waarin het Zuiden verkeerde, noch of bij 
de bevrijding van het Noorden volgens de bestaande directieven, die 
in het Zuiden waren toegepast, is gearresteerd dan wel, of overwogen 
is om voor het Noorden een enigszins gecorrigeerde lijst op te stellen. 

Indien de heer Kruls had kunnen voorzien, dat dit geleid zou 
hebben tot honderdduizend arrestaties in het gehele land, zou hij 
het nog wel eens bekeken hebben, hoewel hij toch ook op grond 
van deze lijst grote aantallen moest verwachten. Maar het is nooit 
een verzinsel van hem geweest wie er gearresteerd zouden worden. 
Dat is in overleg met de Regering gebeurd. Ook het vaststellen van 
de categorieën is in overleg met de Regering geschied. Er  is her- 
haaldelijk overleg met Justitie geweest. Het opstellen van die eerste 
lijsten in Londen is geheel in overleg met het Departement van 
Justitie gebeurd. Toen dit probleem in het Zuiden tot een oplossing 
moest worden gebracht, waren er drie partijen, die elkaar moesten 
vinden, nl. de bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten, de chef 
staf Militair Gezag en de Minister van Justitie. Terwijl ook de 
illegaliteit door de heer Kruls regelmatig ingeschakeld en geraad- 
pleegd werd. 

De heer Krztls verklaart zich te herinneren, dat er over het pro- 
bleem van de arrestatie-bevoegdheid enige conferenties in ,,Bosch 
en Ven" hebben plaats gevonden. Hij herinnert zich ook, dat er, 
tot tweemaal toe, naar hij meent, nieuwe richtlijnen van hem zijn uit- 
gegaan. In verband met de verdere ontwikkeling van de situatie 
was het mogelijk om geleidelijk aan nieuwe richtlijnen uit te geven. 
Of er een oorzakelijk verband tussen conferenties in ,,Bosch en Ven" 
en nieuwe richtlijnen bestond, weet de heer Kruk niet. 

Van de moeilijkheden in de periode December 1944Uanuari 1945 
herinnert de heer Kruis zich niets; wel weet hij, dat bij een van de 
conferenties in ,,Bosch en Ven" de heer Doornzan aanwezig is ge- 
weest. De heer Krzils meent, dat hij zelf daar niet bij is geweest, 
doch hij weet dit niet zeker meer. Ook herinnert hij zich een avond- 
conferentie in ,,Bosch en Ven". Hij meent, dat op deze ietwat op- 
gewonden avondvergadering in ,,Bosch en Ven", waarbij halverwege 
het licht uitging en men bij kaarslicht is verder gegaan, geen over- 
eenstemming is bereikt. De volgende dag heeft de heer Kruls een 
verdere bespreking gehad in een huis vlak bij hotel ,,Bosch en Ven". 
Met betrekking tot deze bespreking herinnert hij zich een prettige 
atmospheer, die tot zaken doen aanleiding kon geven, in tegenstelling 
met de besprekingen van de vorige avond. De heer Kruls weet niet 
meer, of er toen overeenstemming is bereikt en of er toen weer met 
de Ministers is gesproken. Er staan de heer Kruls met betrekking tot 
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de arrestatiebevoegdheid een heleboel moeilijkheden voor de geest, 
maar hij weet niet meer, hoe deze in de verschillende perioden lagen 
en hoe zij verband hielden met de resultaten van de bijeenkomsten, 
welke in ,,Bosch en Ven" zijn bereikt. 

Over het z.g. plan tot kidnappen van de procureur-generaal in het 
Zuiden verklaart de heer Kruls, dat de heer van Boetzelaer, de 
militaire commissaris te Breda, op zekere dag bij hem te Brussel is 
gekomen en hem een verhaal deed, waarbij de heer van Boetzelaer 
zijn relaties, die hem hadden gewaarschuwd, met naam en toenaam 
noemde. De heer Kruls is de namen echter vergeten. Dat waren 
lieden, Úie ein zekere mate van gezag in de illegaliteit bezaten en 
die de heeï van Boetzelaer de verzekering hadden gegeven, dat de 
persoon van de heer Speyart van Woerclerz in groot gevaar verkeerde. 
hlen zou heal wilien ontvoeren dan wel vermoorden of iets anders 
akeligs. Overste var1 Boetzelaer achtte deze berichten in overeen- 
stemming met de werkeiijkheid en waarschuwde voor de ernstige 
gevaren, die er bestonden en de gevolgen, die het zou kunnen hebben. 
Na die mededeling van de heer var2 Boetzelaer zijn de heer Kruls 
en hij samen onmiddellijk, binnen één uur, naar Londen vertrokken 
en heeft de heer Kruls hem zelf, als brenger van dit bericht, naar 
de Minister-President gebracht. De heer Kruls heeft de Minister- 
President ongeveer het volgende gezegd: Naar mijn mening zouden de 
operibale orde en ïust in het Zuiden in ernstig gevaar worden ge- 
bracht, wanneer er een aanslag op de procureur-generaal gepleegd 
zou worden. In verband met ue ooriogstoestand, waarin men zich 
op dat moment bevond, achtte de heer Kruls dit gevaariijk voor de 
hele situatie. Ten aanzien van het in veiligheid brengen van de 
procureur-generaal stonden de heer Kruls geen bevoegdheden ten 
dienste. De volgende ochtend heeft de heer Kruis van de Minister- 
President - hij weet niet in hoeverre de heer Gerbrandy dit met 
deze of gene heeft overlegd - een bericht meegekregen, hetwelk, 
naar de heer Kruls me'ent, geadresseerd was aan de Minister van 
Justitie, de heer van Heuven Goeclhart. Hier stond in - de inhoud 
was de heer Kruls bekend -, dat de Minister van justitie werd 
verzocht met de heer Speyart van Woerden naar Londen te komen. 
Met zijn mededeling, dat hem geen bevoegdheden ten dienste stonden 
om de heer Speyart van Woerden te beschermen, bedoelt de heer 
Krz~ls, dat hij geen bevoegdheden had om de procureur-generaal 
buiten het gevaarlijke gebied te brengen. Hij gelooft niet, dat de 
procureur-generaal de persoon er naar was om zich aan een uitge- 
breiae bewaking, wanneer het Militair Gezag dit aithans zou hebben 
gedaan, te onderwerpen. Bovendien leek het de heer Kruls op dat 
moment ook uitermate moeilijk om een enigszins afdoende beveiliging 
van de persoon van de heer Speyart varz Woerden te verkrijgen. De 
heer Kruls gelooft helemaal niet aan mogelijkheden van beveiliging 
van een bepaalde persoon tegen een aanslag, die van de kant der 
illegaliteit op hem zou wordm gepleegd. 

Op de opmerking, dat het nadeel van de andere methode echter is, 
dat ixrn wijkt voor een vorm van terreur, hetwelk ook zijn bezwaren 
heelt, zegt de herr Krzlls het c i aa r~ee  eens te zijn. De bezwaren 
erkent hij ook. Mij heeft, toen hij naar Londen ging, niet tegelijkertijd 
ook maatregelen genomen om de Minister van Justitie c.q. de pro- 
cureur-generaal zelf op de hoogte te stellen. Als de heer Kruls het 
zich wel herinnert, was het hem niet bekend, dat de Minister van 
Justitie in Nederland was. Hij meende zelfs, dat hij hem te Londen 
zou aantreffen. Wat betreft de procureur-generaal, zou het inder- 
daad goed geweest zijn, dat hij was gewaarschuwd, hoewel de heer 
Kruls zich niet meer herinnert, of die waarschuwing niet reeds door 
middel van de heer van Boetzelaer was gegeven. 

Het bericht moet wel van dusdanige aard zijn grweest, dat het 
indruk op de heer Kruls heeft gemaakt. Een mededeling van een 
willekeurig lid der illegaliteit, dat de procureur-generaal zou worden 
ontvoerd, behoefde zeker gaan aanleiding tot zulke krasse maatregelen 

,weest te zijn. Er liepen al eerder geruchten, doch er was geen reden g- 
hier enige betekenis aan te hechten. Op de vraag, of de heer Kuuls 
met betrekking tot het weggaan van de procureur-generaal uit het 
bevrijde gebied niet min of meer de gedachte heeft gehad, dat het 
ook uit anderen hoofde misschien wel wenselijk zou zijn, dat de 
procureur-generaal uit dat gebied verdween, aangezien de procureur- 
generaal nu eenmaal niet bekend stond als een erg plooibaar man, 
met wie het gemakkelijk was zaken te doen en of dit wellicht ook een 
rol heeft gespeeld, antwoordt de heer Kr~lls, dat het allang geleden is, 
maar dat hij het bepaald niet uitsluit, dat ook de gedachte door zijn 
hoofd is gegaan, dat de rust zou zijn gediend, wanneer de procureur- 
generaal enige tijd afwezig was. 

Bij de beantwoording van de vraag, of men bij de bevrijding van 
het Noorden geen andere methode inzake de arrestaties had kunnen 
toepassen, moet men twee dingen onderscheiden: de methode van 
arresteren en de vraag, wie er gearresteerd moeten worden. Wat de 
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methode van arrestatie betreft, zijn er, voorzover de heer Kruls zich 
kan herinneren, instructies gemaakt voor arrestaties benoorden de 
rivieren in het nieuw bevrijde gebied. Deze instructies zijn speciaal 
voor dat gebied uitgegeven. De heer Kruls bedoelt de regeling met 
de vicr phasen, welke berust op de ervaring, in het Zuiden opgedaan. 
Hij gelooft, dat men - en dat gelooft hij heden ten dage nog, hoewel 
hij die phasen niet meer uit zijn hoofd kent - zonder enige twijfel 
toch een dergelijke phase-verdeling moest hebben, op welke wijze ook 
het gebied benoorden de rivieren bevrijd zou zijn geuorden, omdat, 
of het nu snel of langzaam ging en onder oorlogsomstandigheden 
of niet, op het inonient van de bevrijding in die provincies 
de verwachting van de toestand ten aanzien van de politie toch precies 
gelijk was aan die in het Zuiden. Men zou ongetwijfeld een gebied 
aantreffen, waar arrestaties reeds werden verricht door andere in- 
stanties dan de politie en een politie, die in haar algemeenheid niet 
als een gezuiverd apparaat was te beschouwen. Het enige, dat men 
uiteraard voor ogen moest houden, was het in handen houden van 
de overgang van de ene phase in de andere. Het enige, dat, naar het 
gevoel van de heer Kruls bezien diende te worden, was het tempo 
van het komen in de verschillende phasen bij een snelle bevrijding 
van het Noorden. Het is zijn overtuiging, dat de regeling, zoals die 
ontworpen was, met name de regeling van die vier phasen, ook in 
geval de oorlog bij de bevrijding van het Noorden zou zijn geëindigd, 
de beste regeling was. Het is dan ook niet zo, dat men die situatie 
niet onder het oog heeft gezien, maar de heer Kruls achtte in die 
situatie die regeling de aangewezen regeling. In dit verband merkt de 
heer Kruls op, dat een deel van het Noorden tenslotte ook niet door 
een plotselinge beëindiging van de oorlog bevrijd is. Het hele Noord- 
Oosten, de Noordelijke provincies, zijn vechtende bevrijd. De zaak is 
eigenlijk gestopt ter hoogte van de Grebbelinie. In de Noordelijke 
provincies bestond dus eigenlijk een overeenkomstige toestand met 
het Zuiden. 

De heer Kruls verbaast zich over de uitlating van de heer van 
Angeren, welke de heer Kruls werd voorgehouden, nl. dat deze heeft 
gezegd, dat de vraag, of het probleem van de arrestaties met betrek- 
king tot de bevrijding van het Noorden nog onder het oog zou wor- 
den gezien, niet meer aan de orde is gekomen, omdat de gebeurtenis- 
sen met de procureur-generaal er een symptoom van waren, dat de 
verhoudingen definitief zo kwamen te liggen, dat het aan de orde 
stellen van een dergelijke vraag door verantwoordelijke bewindslieden 
niet meer tot de realiteit behoorde. De heer Kruls noemt deze uit- 
lating van de heer van Angeren bijna een insinuatie aan het adres 
van het Militair Gezag in die zin, dat het Militair Gezag een eigen 
politiek dreef en niet wilde luisteren naar de directieven van de 
Regering. Hij verbaast zich hierover om twee redenen. In de eerste 
plaats, omdat hij zich ten enenmale niet kan herinneren, dat er door 
de Regering ooit aanwijzingen zijn gegeven om andere richtlijnen 
voor het Noorden te maken. In de tweede plaats, omdat, w- anneer 
er een Regering is, die meent, dat het Militair Gezag het verkeerd 
doet, het toch heel eenvoudig zou zijn geweest om het Militair Ge- 
zag een duidelijke order te geven en dan garandeert de heer Kruls, 
dat niet alleen hij. maar zijn gehele apparaat die order had opgevolgd. 

De kwestie van de categorieën is voor de heer Kruls een punt van 
zorg geweest. Hij kan het zich niet meer precies herinneren, maar hij 
meent, dat hierover met de Regering overleg is gepleegd, misschien 
niet vóór de bevrijding van het Noorden, maar in ieder geval na de 
bevrijding van het Noorden. Deze besprekingen hadden ten doel die 
categorieën in te perken. In sommige gevallen zijn er ook wel eens 
aanwijzingen geweest, b.v. over de categorieën van collaborateurs 
in de grote bedrijven. Het Militair Gezag heeft o.a. ten aanzien van 
de leiders van grote bedrijven, die van collaboratie werden verdacht, 
in het Zuiden - de heer Kruls denkt b.v. aan de Schelde -, een 
andere houding aangenomen dan in het Noorden - hij denkt aan 
enkele grote werven te Rotterdam -, terwijl ogenschijnlijk op dat 
ogenblik de verhoudingen te Rotterdam ongeveer hetzelfde lagen als 
bij de Schelde, maar waarbij toch geen arrestaties hebben plaats 
gehad. Hij meent, dat dit op grond van aanwijzingen van de kant van 
de Regering is gebeurd. De heer Kruls noemt dit alleen als voorbeeld 
om aan te tonen, dat er meer aanwijzingen geweest zijn. Of zij mon- 
deling of schriftelijk geweest zijn, weet de heer Kruls niet. Het gaat 
hierbij over de eerste maanden na Mei 1945 en, als de heer Kruls 
het zich goed herinnert, gingen die aanwijzingen rechtstreeks van de 
Minister van Justitie naar het orgaan van de staf van de heer Kruls, 
waar toen de heer Ter Veer de scepter zwaaide. 

Mr. B. I. A.  A. Ter Veer heeft van de besprekingen over de riclit- 
lijnen voor de arrestaties er geen andere meegemaakt dan een ver- 
gadering van December 1944 van generaal Kr~ils met de illegaliteit 
en enkele besprekingen, die in de loop van de tijd te Brussel hebben 
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plaats gehad, om de regeling, die van het Militair Gezag uit ont- 
worpen was, in overeenstemn~ing te brengen met de regeling, die 
van de kant van de bevelhebber van de Binnenlandse Strijdkrachten 
was ontworpen. Dit waren eigenlijk geen vergaderingen, het waren 
meer besprekingen tussen enkele mensen. De vergadering van De- 
cember was een goed bezette vergadering. Als totale indruk her- 
innert de heer Ter  Veer zich van deze vergadering, dat er verzet 
was van de illegaliteit om de politie in te schakelen als zodanig, 
als georganiseerde eenheid. 

Voorzover het hem voor de geest staat, was de winst in die 
vergadering aan de kant van de illegaliteit. Op de vraag, of dat er 
toe geleid heeft, dat het Militair Gezag in de regelingen, die het 
tenslotte in het begin van 1945 heeft gemaakt, verder heeft moeten 
toegeven aan de wensen van de illegaliteit dan het zelf misschien wel 
gewild had, antwoordt de heer Ter Veer, dat dit in zoverre gebeurde, 
dat men bij de bevrijding van het Zuiden ervaring opdeed. De gang 
van zaken kon geperfectionneerd worden. Die ervaring wenste de 
illegaliteit te benutten door voor te stellen, dat een aantal officieren 
uit de illegaliteit van het Zuiden ten behoeve van het Militair Gezag 
en van de illegaliteit uit het Noorden en het Oosten, wanneer dat 
zou worden bevrijd, zou assisteren. De heer Ter Veer  weet zich ook 
te herinneren, dat daartegen oppositie is gevoerd van de kant van 
het Militair Gezag en zelfs ook uit de boezem van de illegaliteit, 
die het enigszins indringerig vond, wanneer uit het Zuiden illegalen 
kwamen assisteren. De Noordelijken zouden dan de conclusie kunnen 
trekken, dat zij het niet aankonden en dat er een onnodige te grote 
vreemde invloed zou kunnen ontstaan. Die stemmen zijn wel degelijk 
opgegaan. 

Op de vraag, of de phase-regeling van 10 Februari 1945 beïnvloed 
is door overleg met de illegaliteit, zegt de heer Ter  Veer  te geloven, 
dat deze phase-regeling alleen een regeling is met de staf van de 
Binnenlandse Strijdkrachten. Hij meent ook, dat in de stukken van 
het Militair Gezag, wat die eerste phase betreft, nl. het optreden 
van de Binnenlandse Strijdkrachten, deze in de terminologie van het 
Militair Gezag wel eens vóórphase heet en dat de eerste phase in 
de Militair Gezag-stijl - om het zo uit te drukken - pas begint 
bij het optreden van de militaire commissarissen, wanneer die ter 
plaatse komen. 

De heer Ter Veer is er van overtuigd, dat het Militair Gezag 
het niet had kunnen stellen zonder de Binnenlandse Strijdkrachten. 
Dus ook geen regeling had kunnen maken, die ten minste aan 
redelijke eisen voldeed. zonder de Binnenlandse Strijdkrachten een 
plaats toe te kennen. Op de vraag, of men bij de strijd rond het 
arrestatieprobleem van weerskanten wel het nodige begrip heeft ge- 
toond cm het zo snel mogelijk in goede banen te leiden, zegt de heer 
Ter Veer, dat er in zoverre maatragelen zijn getroffen om die strijd 
te elimineren en te doen ophouden, dat bij herhaling is geconfereerd 
met de vertegenwoordigers uit de illegaliteit. Daaruit is geboren de 
later gesneuvelde Centrale Opsporingsraad en daaruit is eveneens de 
Centrale Adviescon~rnissie geboren. Dat zijn resultaten van het overleg 
tussen de chef staf h4ilitair Gezag en de illegaliteit. De heer Ter Veer 
gelooft, dat op de regelingen, die de chef staf tot stand heeft gebracht, 
de illegaliteit wel haar invloed heeft doen gelden. Men moet niet 
vergeten, wanneer de bevrijding er is, dan houdt het ondergrondse 
werk op, het wordt bovengronds. Er is veel werk te verzetten. De 
geest, waarin men tijdens de bezettingsjaren heeft gewerkt, blijft be- 
staan, maar bloeit open. Plannen zijn gemaakt. Er is dadendrang. 
Daarom gaat lilen eisen stelleil. Daar de chef staf toch ook was belast 
met de handhaving van de orde en rust in het bevrijde gebied, moest 
hij, dunkt de heer Ter Veer, wel gehoor geven aan die stemmen, die 
naar voren kwamen. De heer Ter Veer kan niet zeggen, dat het een 
slaafs toegevrn is geweest, allerminst. Het was het gehoor geven aan 
de mensen, die tijdens de bezetting tenminste iets gedurfd hadden. 
De regelmg voor het nog ie bevrijden gebied is dus naar het oordeel 
van de heer Ter Veer wel mede beïnvloed door de wensen van de 
illegaliteit op dit gebied. 

Op de vraag, hoe lang, torn het Noorden was bevrijd en de rege- 
ling met de vier phasen moest gaan werken, die phasen hebben ge- 
duurd, antwoordt de heer Ter Veer, dat de chef staf zou verklaren, 
wanneer de politie als zodanig d.w.z. als georganiseerde eenheid, vol- 
doende geruiverd was om alles ter hand te nemen. D.W.Z. de tweede 
phase trad in vanaf het in werking treden van de opsporingsdienst. 
Wanneer de militaire commissaris ter plaatse was gekomen, dan was 
zijn eerste taak of een van zijn voornaamste taken het inrichten van 
een opsporingsdienst. Hij moest zorgen, dat hij daarvoor mensen 
assumeerde. Bij voorkeur moest hij dat doen uit mensen uit de ille- 
galiteit. Verder mocht hij daarin individuele politiemensen opnemen, 
voorzover ze ook bij de verzetsgroepen waren ingedeeld en georgani- 
seerd. De provinciale militaire commissaris stelde de opsporingsdienst 
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in. De districtscommissaris als zodanig had daartoe geen bevoegd- 
heid. 

Men moet goed onderscheid maken tussen arresteren en in be- 
waring stellen. De taak van een opsporingsdienst was opsporen, maar 
dat deden, wanneer het Militair Gezag pas ter plaatse was gekomen, 
ook wel de arrestatieploegen van de B.S. ten dienste van de op- 
sporingsdienst. De inbewaringstelling geschiedde eigenlijk door de 
bureaumensen. Dat waren dus niet de mensen, die er op uit trokken, 
maar dat waren de bureaumensen. Die hadden ook de bevoegdheid 
om namens de militaire commissaris in bewaring te stellen. In de 
phase B werkten de arrestatieploegen, voorzover het de aanhoudingen 
betrof, door. Alleen geschiedde de beoordeling, of de man, die aan- 
gehouden was, in bewaring zou worden gesteld, door de militaire 
commissaris. In de eerste phase was er alleen maar aanhouding. De- 
genen, die werden aangehouden, werden vastgehouden in de meest 
letterlijke zin, ten behoeve van de komende militaire commissaris. 

Het kwam er eigenlijk op neer, dat de periode van de aanhouding 
bleef doorloper? bij georek aan een instantie, die zou beoordelen of 
de aangehoudene in bewaring zou worden gesteld of niet. Daarom 
was ook bepaald, dat die periode zo kort mogelijk moest duren. Die 
periode heeft inderdaad niet zo lang geduurd. De militaire commis- 
sarissen warrn vrij spoedig ter plaatse. Dan moest de organisatie van 
de opsporingsdienst plaats vinden. Dat vorderde wel enkele weken. 
Op de verschillende plaatsen varieerde het aantrekken van mensen 
uit de Binnenlandse Strijdkrachten om dan de diensten aan de op- 
sporingsdiensten te bewijzen. De districts militaire commissaris was 
bevoegd om ook anderen te kiezen. die een goed vaderlandse houding 
hadden gehad, hetzij als eenling. hetzij georganiseerd aan het verzet 
hadden deelgenomen of zich in ieder geval vaderlandslievend hadden 
gedragen. 

De bevrijding van Enschede b.v. vond plaats, terwijl de heer 
Ter Veer er nagenoeg bij was. De militaire commissaris van Enschede 
was ook ter plaatse. Diezelfde nacht hebben zij bij kaarslicht met 
de illegaliteit vergaderd om de opsporingsdienst tot stand te brengen. 
Sneller kon het niet. Daar hadden zij medewerking van de door de 
Duitsers ontzette commissaris van politie, de huidige hoofdcommis- 
saris, de heer van der Wal, die ook terstond zijn diensten kwam 
aanbieden en zijn functie hervatte. Hij werkte met het apparaat, dat 
hij kende en waardoor te Enschede b.v. een opsporingsdienst al heel 
gauw tot stand kwam. Als mcn de heer Ter Veer nu vraagt: Geeft u 
ons een voorbeeld, waar de opsporingsdienst niet gauw tot stand 
kwam, dan kan hij daar helaas niet op antwoorden. Een voorbeeld, 
waar hij de tegenstelling moet zoeken, waar het veertien dagen duurde, 
weet hij niet; hij weet alleen, dat het speciaal te Enschede heel vlug 
ging. Hoe het in de provincies Noordholland, Zuid-Holland en Utrecht 
is verlopen, weet hij uit persoonlijke wetenschap niet. Bij de be- 
vrijding van het Oosten en het Noorden ging het geleidelijk en kon 
hij de plaatsen, waar de districtscommissarissen zich vestigden, wel 
volgen. Niemand had voorzien, dat het Westen ineens vrij zou 
worden. 

Het was uitgesloten, dat de heer Ter Veer kon overzien, hoe het 
met het in werking treden van de opsporingsdiensten in deze drie 
provincies is gegaan. Hij had als hoofd van de juridische sectie in 
dat opzicht de militaire commissarissen in te lichten. Dat was ge- 
beurd door al die beschikkingen. Toen hij zijn opdracht van generaal 
Kruls kreeg om naar Den Haag te gaan op 8 Mei 1945, kon er direct 
voor hem niets komen van persoonlijke contacten met die militaire 
commissarissen. aangezien diezelfde avond na het binnentrekken van 
de Irene-brigade al een langdurige bespreking plaats vond tussen de 
Vertrouwensmannen en generaal Kruls en een kleine staf. Daarbij 
was de heer Ter Veer tegenwoordig. De volgende dag werd die 
bespreking voortgezet; toen was er algemeen bestuurswerk. De eerste 
phase was in het Westen intussen al enkele dagen aan de gang. Dan 
kwam het werk voor de plaatselijke militaire commissaris. Deze 
militaire commissarissen hadden hun instructies. Zij hadden al heel 
dikwijls a13 militaire commissaris in het Zuiden dienst gedaan. Ze 
waren overgeplaatst, zodat zij dus ook hun ervaring op dat gebied 
wel hadden. De heer Ter Veer werd toen te veel opgeëist voor de 
besprekingen, die hij had met de Vertrouwensmannen en met - aan- 
gezien hij de Juridische Sectie had - de heer Tenkink, die in Den 
Haag als waarnemend secretaris-generaal zat. Toen Apeldoorn werd 
bevriid, had de heer Ter Veer daar besprekingen met de heer Hooy- 
kaas, omdat Schriecke weg was. Het civiele apparaat moest zo spoedig 
mogelijk werken en dat was ook de opdracht, die de heer Ter 
Veer had. 

Men had op een gegeven moment, toen het Westen ook was bevrijd, 
de opsporingsdiensten van het Militair Gezag, de P.0.D.k. Toen is 
men aan de zuivering van de politie begonnen. Dat is een tijdrovend 
werk en niet altijd een vertrouwenwekkend werk geweest. In de herfst 
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1945 bereikte de heer Ter Veer een uitnodiging voor een bespreking 
met de Minister-President Schermerhorn; bij deze waren de Ministers 
Kolfschoten en van der Leeuw en, naar de heer Ter Veer meent, nog 
een van de Ministers. Hem werd toen de vraag gesteld - men had in 
de Ministerraad besloten om zo spoedig mogelijk de hele affaire van 
politieke delinquenten ondei het Militair Gezag uit te trekken en 
in handen van Justitie te stellen - of hij de opdracht tot organisatie 
daarvan ter hand wilde nemen. De  heer Ter Veer heeft de opdracht 
geaccepteerd onder de voorwaarde, dat de vorm der organisatie zou 
zijn die van een directoraat-generaal, exempt van het departement, 
doch rechtstreeks staande onder de Minister van Justitie. Dat heeft 
er toe geleid, dat er min of meer een schaduw-departement tot stand 
moest komen. 

Daarna zijn de onderhandelingen door hem - hij was toen nog 
wel sous-chef staf, doch geen hoofd Sectie I1 meer - met mr. Kolf- 
schofen gevoerd. Vaststond, dat er ongetwijfeld een aantal onzuivere 
politiemensen niet gehandhaafd kon blijven. De politie zou moeten 
worden aangevuld en er was te kennen gegeven, dat voorkeur zou 
moeten worden gegeven aan degenen, die zich tijdens de bezetting 
verdienstelijk hadden gedragen en daartoe in staat waren, zij het 
dan ook, dat zij nog een opleiding moesten genieten. Intussen was 
de gezuiverde politie voor een grote taak gesteld na de bevrijding 
van ons land. Ook al was een politiekorps ter plaatse gezuiverd of 
wanneer men zou kunnen zeggen, dat een hele provincie, wat de 
politie betreft, was gezuiverd en tenslotte op het gehele grondgebied 
van het Rijk, dan nog was de gezuiverde politie niet in staat om de 
taak van het verhoren der politieke delinquenten - dat was inderdaad 
een extra-ordinaire taak - te volbrengen. Men moet niet vergeten, 
dat er rond die tijd - November 1945 - ongeveer 106 000 politieke 
delinquenten gevangen zaten. De gezuiverde politie alléén kon niet 
aan wat er te doen en te verwerken was. 

Om die reden is de verklaring van de chef staf Militair Gezag om 
phase C te doen ingaan nooit gegeven; ware zij wel gekomen, dan 
impliceerde dat, dat de P.O.D.'s als zodanig werden geliquideerd en 
dat de normale politie het moest doen. De normale politie was ook 
niet bereid om de mensen van de opsporingsdiensten, die uit de illega- 
liteit voortkwamen, te assumeren en een vaste aanstelling te geven. 
Het was eigenlijk een personeelskwestie. Dit alles is de reden geweest, 
dat die phase niet is afgekondigd en dat de verklaring van de chef staf 
er niet is geweest. Intussen werden door de heer Ter Veer onder- 
handelingen met de Minister van Justitie gevoerd, waarbij naar voren 
kwam: hoe moet de kwestie van de verhoren van de politieke delin- 
quenten worden opgevangen? Wat moet er met de P.0.D.-mensen 
gebeuren? Wordt de politie daarmede aangevuld of niet? Dat heeft 
er toe geleid, dat er ambtenaren met een speciale bevoegdheid voor 
politieke delinquenten zijn gekomen. Deze materie werd geregeld in 
het Koninklijk besluit van 19 November 1945, het Besluit Politieke 
Delinquenten. 

Dat is het resultaat geweest van besprekingen met de heer Kolf- 
schote~z over de vraag, hoe de politieke delinquenten snel te verhoren 
en of inlijving van bekwame P.0.D.-mensen bij de georganiseerde 
politie kon worden bevorderd. De politie stond afwijzend tegenover 
inlijving: dit geldt in hoofdzaak de gemeentepolitie; het Rijkspolitie- 
korps was pas in opbouw. Men eiste allereerst ervaring als politieman 
en daarvoor was natuurlijk de ervaring van enkele maanden P.0.D.- 
tijd niet voldoende. Er was dus niet te komen tot een incorporatie van 
die mensen of van de P.O.D. bij de politie. 

Daarvandaan, dat men die P.R.A.'S (Politieke Recherche-Af- 
delingen) heeft gekregen, samengesteld uit gedetacheerde mensen van 
de politie, dus ervaren politierotten, en mensen van de P.O.D. De 
politie alleen kon de taak niet aan. Zelfs de detachering leverde moei- 
lijkheden op, want herhaaldelijk is de heer Ter Veer verzocht haar te 
beëindigen, maar hij kon de politiemensen niet missen. 

De aanhoudingen door de arrestatieploegen van de Binnenlandse 
Strijdkrachten zijn geschied, totdat de opsporingsdiensten ter plaatse 
in het leven waren geroepen. Toen mochten de arrestatieploegen van 
de Binnenlandse Strijdkrachten nog wel aanhoudingen verrichten, 
maar geassumeerd bij de opsporingsdienst. 

De heer Ter Veer acht het uitgesloten, dat in bepaalde plaatsen in 
het land de arrestatieploegen van de Binnenlandse Strijdkrachten tot 
19 November 1945 daadwerkelijk bij de aanhoudingen zijn opgetreden. 
Dit was afgelopen, wanneer de opsporingsdienst van de militaire com- 
missaris gesettled was; de heer Ter Veer gelooft, dat de arrestatie- 
ploegen daarna niet meer zelfstandig hebben gewerkt, maar, geassu- 
meerd als hulptroepen, wel voor de militaire commissaris hebben ge- 
werkt, doch onder diens auspiciën. Daar had hij zijn opsporingsdienst 
voor. De heer Ter Veer heeft ook nooit gehoord, dat er nog 
arrestatieploegen hebben gewerkt. Was er een opsporingsdienst, d ~ e  
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werkte, dan deed de militaire commissaris dat en dan deden dat niet 
meer de Binnenlandse Strijdkrachten. 

Op de vraag, hoeveel percent deskundigheid er, als men dat in per- 
centen zou moeten uitdrukken, in een P.O.D. van een zekere omvang 
zou hebben gezeten, antwoordt de heer Ter Veer, dat men dan ook 
hei tijdsverloop moet zien. Direct na de bevrijding was het aantal 
deskundigen gering, omdat men toen alleen diegenen mocht opnemen, 
die notoir illegaal waren of zich hadden aangesloten bij een verzets- 
groep. Wanneer de militaire commissaris had achterhaald, dat politie- 
mensen betrouwbaar waren, werden die ingelijfd. Dus het aantal, dat 
werkzaam was in de P.O.D. steeg. Dat is plaatselijk natuurlijk ver- 
schillend geweest. De heer Ter Veer heeft te Amsterdam bijvoorbeeld 
honderden politie-ambtenaren gehad. Men kan zeggen, dat zij de 
meerderheid vormden in het opsporingsorgaan. Ook in die plaatsen, 
waar de politie, bijvoorbeeld te Breda, het werk van de politieke op- 
sporingsdienst al betrekkelijk gauw overnam. Aan het hoofd daarvan 
stond een inspecteur van politie. Er waren maar hoogst enkele ille- 
galen, die daar bleven assisteren, omdat die de kaart uit de bezetting 
beter kenden. Er zijn echter ook plaatsen geweest, waar het moeilijk 
was om over de politiemensen te beschikken, ten eerste, omdat de 
politie-autoriteiten hen niet wilden en konden afstaan, en ten tweede, 
omdat ze er ook niet waren. Met betrekking tot het deskundigheids- 
element moet men niet vergeten, dat in de meeste plaatsen bekend 
was, wie N.S.B.-ers waren geweest. Dan was de inbewaringstelling 
gegrond en gedekt door de wet. Eerst moest er natuurlijk een grond 
zijn voor inbewaringstelling; daarna moest worden uitgezocht, wat de 
mensen op hun kerfstok hadden. De weg van de minste weerstand, de 
genakkelijkste weg, werd in zoverre bewandeld. De ledenlijsten van 
de N.S.B. werden zo spoedig mogelijk bemachtigd. 

Op de vraag, hoe het komt, dat het in Nederland niet mogelijk is 
geweest om na de eerste phase een behoorlijk gezuiverd en deskundig 
politie-apparaat in te schakelen, terwijl dit in België wel mogelijk is 
gebleken, antwoordt de heer Ter Veer het volgende: België had de 
ervaring van 1914-1918; Nederland had deze ervaring niet. Omdat 
wij een civiel Duits bestuur gehad hebben, heeft de politie ook via 
dat civiele bestuur heel vaak een taak te vervullen gekregen, die, ook 
al waren de politiemensen persoonlijk goed ingesteld, hen het ver- 
trouwen bij het publiek deed missen. Er  hebben zich moeilijkheden 
voorgedaan, doordat bij de politie mensen waren gehandhaafd, die 
Jodentransporten hadden verricht. Deze mensen werden er na de be- 
vrijding op uitgestuurd om N.S.B.-ers of andere politieke delinquenten 
te arresteren. Dat aanvaardde men niet. Men beoordeelde dat soms 
verkeerd. Men had moeten beoordelen: Kon die man zich op dat 
ogenblik aan dat Jodentransport onttrekken of niet? Ontstond er een 
groter kwaad, wanneer hij zich onttrok dan wanneer hij zich niet ont- 
trok? Kon hij bij dat transport b.v. mensen de gelegenheid geven te 
ontvluchten of niet? Aldus vroeg het publiek echter niet; dat oordeelt 
alleen en zegt: Hij heeft Jodentransporten verricht en nu haalt hij 
N.S.B.-ers op. Herhaaldelijk hebben zich die moeilijkheden voor- 
gedaan. Dat speelde zich vooral op het platteland af, waar men de 
politiemensen beter kende. De heer Ter Veer vraagt zich af, of het 
niet mogelijk is geweest, dat het feit, dat Nederland hier een civiel 
Duits bestuur heeft gehad met NSB.-burgemeesters, die hun invloed 
deden gelden, op het platteland vooral, maar toch ook in de grotere 
gemeenten, een huivering heeft doen ontstaan om te doen wat België 
blijkbaar heeft gedaan, omdat men dingen had gezien, die niet direct 
op een verkeerde persoonlijke instelling wezen, maar de schijn wekten, 
dat deze politiemensen meededen, hoewel zeker niet met instemming. 

s 5 .  Verklaringen van Regeringszijde 

Snrekend over het Militair Gezag, zegt de heer van Angeren, dat 
de Ministers toenmaals van oordeel waren, dat het nodig was de 
bijzondere staat van beleg hoe eerder hoe liever op te heffen. 

Een van de punten van die staat van beleg was, dat het Militair 
Gezag daardoor in staat gesteld zou worden om politieke delinquen- 
ten, mensen, tegen wie verdenking bestond, politiek verdachten, zon- 
der telastelegging in te sluiten en ingesloten te houden. Het was in 
Nederland in ieder geval zaak zo spoedig mogelijk die mensen af te 
zonderen, die verdacht waren - en dat is ook gebeurd - en die men- 
sen gevangen te houden. Zo spoedig mogelijk zou dan een onderzoek 
moeten wordzn ingesteld, of men terecht met een verdachte te doen 
had of niet. Nu was de gedachte - en de heer van Angeren gelooft 
op het ogenblik nog, dat die juist was - om zo spoedig mogelijk 
Justitie die zaak in handen te doen nemen, haar zo spoedig mogelijk 
bij de normale politie te brengen en Justitie daarover te laten gaan. 
Dus niet verder: de ene burger arresteert de andere burger en houdt 
die gevangen. De strekking was dus ten aanzien van dit punt de be- 
voegdheid van het Miiitair Gezag onder de staat van beleg zo spoedig 
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doenlijk te doen overgaan op de Minister van Justitie. Werd die 
bevoegdheid aan de Minister van Justitie niet verleend en werd de 
staat van beleg opgeheven, dan moesten al die mensen worden vrij- 
gelaten, want op grond van Strafvordering kon geen van die mensen 
worden vastgehouden. Practisch gesproken, waren al die mensen aan- 
gehouden op last van het Militair Gezag en zodra het Militair Gezag 
wegging, omdat de staat van beleg werd opgeheven of maar gedeelte- 
lijk werd opgeheven, moesten zij worden losgelaten. Bleef dus over: 
geef die bevoegdheid aan de verantwoordelijke Minister van Justitie. 
In hoofdzaak voelde de heer van Angeren die urgentie zo: neem het 
zo spoedig mogelijk over: het is niet juist, dat de staat van beleg 
daar zo lang blijft. Laat Justitie het zo spoedig mogelijk overnemen; 
laat de Minister van Justitie werken met een groep politie, die hij 
met behulp van de procureur-generaal bijeenbrengt om die verschil- 
lende groepen in Nederland, die gearresteerd zijn - de ene groep 
arresteert de andere en merisen worden ingesloten onder het motto: 
ie bent N.S.B.-er of je voelt voor de Duitsers -, zo gauw mogelijk 
uit te kammen. Dat kon niet, zolang de Minister van Justitie niet de 
bevoegdheid daartoe had. Tegelijk werden ten aanzien van de open- 
bare orde aan hem zekere bevoegdheden toegekend, althans werd 
hem de bevoegdheid gegeven om die geleidelijk van het Militair 
Gezag over te nemen. Als de staat van beleg werd opgeheven, moes- 
ten deze bevoegdheden niet verdwijnen, maar zij moesten zo gauw 
mogelijk worden gebracht bij het civiele gezag en dit kon alleen, wan- 
neer wettelijk de gelegenheid daartoe werd geopend. De heer van 
Angereiz blijft dit nog zien als een van de noodzakelijkste dingen, 
wilde men de zaak goed tot uitvoering krijgen. Hij kon ook niet te 
lang wachten, omdat een en ander voorbereid moest worden. De 
tijdelijke organisatie van de politie moest voorbereid worden en ook 
datgene, wat noodzakelijk was in Nederland te doen. Er moest con- 
tact met Nederland opgenomen worden over de wijze, waarop de 
voorbereiding op korte termijn moest geschieden en ook het Militair 
Gezag moest worden geïnstrueerd, opdat het overleg zo gauw moge- 
lijk kon worden opgenomen. 

De heer Burger verklaart, dat het Militair Gezag ten aanzien van de 
arrestatie van politieke delinquenten een instructie heeft gekregen en 
dat Justitie zich met die instructie zeer uitvoerig heeft bemoeid. 

De wijze van arresteren van politieke delinquenten heeft direct tot 
allerlei moeilijkheden aanleiding gegeven. De heer van Heilven Goed- 
hart heeft zich daarin zeer beijverd. Het ging, naar de heer Burger 
zich herinnert - dit was niet een onderwerp, dat hem regardeerde -, 
om de vraag wie de arrestatiebevoegdheid zou hebben: de politie of de 
Binnenlandse Strijdkrachten. Het argument tegen de politie was, dat 
zij niet zuiver was. Zij zou gezuiverd moeten worden, voordat zij 
verkeerde elementen ging oppakken. Anders zou zij allerlei mensen, 
die verkeerd waren, laten lopen. Het moment echter, dat de politie 
gezuiverd werd verklaard door het Militair Gezag, kwam maar niet 
en hoewel in allerlei plaatsen vaststond, dat de politie zuiver was en 
de illegaliteit dat ook erkende, wenste men toch geen afstand te doen 
van bevoegdheden. Daardoor zijn allerlei conflicten ontstaan. De 
Minister van Justitie heeft zich zeer beijverd om tot een regeling te 
te komen, evenals de procureur-generaal te 's-Hertogenbosch, mr. 
Speyart van Woerden en generaal Kruls. De gang van zaken was voor 
de Minister van Justitie zeer onbevredigend. Hoe het precies is ge- 
lopen, weet de heer Burger niet meer. Hij heeft wel enige besprekingen 
meegemaakt, ook in de vergaderingen van de kwartiermakers, maar 
de details kan de heer van Heuver1 Goedhart precies weergeven. De 
kwartiermakers kregen het gevoel: dit is een onhoudbare toestand. 

In een tweede verhoor verklaart de heer van Arrgeren inzake de 
moeilijkheden met de arrestaties in het bevrijde Zuiden, dat het de 
bedoeling was zo gauw mogelijk de goede elementen er uit te halen; 
in de eerste plaats bij de politie, waarbij men een speciale groep 
wilde vormen voor het onderzoek naar politieke delinquenten. Het 
tvas dan ook een ergernis, welke de heer van Angeren ondervond, 
toen hij in Nederland terugkwam, dat d r  ene Nederlandse burger de 
andere opsloot. Dat is geen werk voor iedereen: het politievak is ook 
een vak en dat moet men aan de beste en bekwaamste mensen toe- 
vertrouwen. Het is natuurlijk goed, dat schuldigen worden vastgezet, 
maar het is erger, dat onschuldigen vastzitten. Naar zijn mening is 
er heel veel kwaad gedaan, niet met kwade bedoelingen, maar veelal 
door ondeskundigheid. Het is voorgekomen, dat men tot berechting 
wilde overgaan, docl1 dat de hele zaak eerst nog nader moest worden 
onderzocht, omdat er geen enkel verbaal was opgemaakt, doch alleen 
maar rapporten. Het is herhaaldeliik voorgekomen, dat men de hele 
zaak nog erns moeit na-rechercheren. Dit heeft men toen niet alle- 
maal kunnen voorzien. In de practijk kwam het grote bezwaar van 
de zijde van de illegaliteit, omdat de politie nog niet gezuiverd was. 
Men moest de betrouwbare groepen bij elkaar brengen. Dit moest 
zo gauw mogelijk in iedere gemeente worden gedaan. 



35506 (van Heuven Goedhart) 

Er was ook niets voorbereid; het een was het gevolg van het ander. 
Justitie is, doordat het Buitengewoon Politiebesluit niet is afgekon- 
digd, niet aan de voorbereiding kunnen toekomen en het Militair 
Gezag was toen, practisch gesproken, verweesd. De mensen van de 
heer van Al?gercrz, die zich daar bevonden en die van plan waren 
het uit te voeren, kregen of hoorden totaal niets. Zij konden daar 
niets opzetten. Het was steeds: krijg ik het of krijg ik het niet ...... 
zou ik het doen of zou ik het niet doen? 

De  heer van Angeren durft niet te zeggen wat er gebeurd zou zijn, 
als de arrestatiebevoegdheid in handen van het Departement van 
J~istitie was gekomen, maar hij heeft gedacht, dat het zo gedaan had 
kunnen worden met behulp van het Militair Gezag en met voor- 
bereiding. Men moet er rekening mee houden, dat er zo ontzettend 
veel aan ontbrak, dat er niets behoorlijk afgesproken was. Wanneer 
het Militair Gezag anders begonnen was en er een nauwere samen- 
werking was geweest, welke men tevoren had kunnen voorberei- 
den.. . . . . , maar er is nu ernmaal oiivoldocnde voorbereiding geweest. 

De heer van Herment Goedhart, sprekend over de moeilijkheden in 
verband met de arrestaties in bevrijd Nederland, verwijst, voor wat 
zijn klachten over deze materie betreft, naar de brief, die hij op 
17 November 1944 aan generaal Kruk geschreven heeft. De passage, 
die hierop betrekking heeft luidt: 

,,Het is duidelijk, dat de officieele politie vrijwel overal niet 
een onhoudbaar gebrek aan wapens heeft te kampen. Zulks 
leidt tot een onaanvaardbaren toestand. Eenerzijds is het van het 
grootste belang, dat de handhaving van orde en rust in liet 
bevrijde gebied door de normale politie in de nauwste samen- 
werking n e t  het Militair Gezag wordt ter hand genomen, ander- 
zijds vereischt die terhandneming zoowel krachtige zuivering als 
bewapening der politie. Zoo alleen kan een overigens volstrekt 
onaanvaardbare pretentie van stoottroepen om politiewerk te 
verrichten krachtdadig worden gekeerd. Dit is des te noodiger 
nu duidelijk wordt, dat de waprnverstrekking er toe geleid heeft, 
dat met name het linksche deel van den driehoek wapens heeft, 
terwijl mij voorts blijkt, dat bij de stoottroepen de aanneming 
van personeel notabene zonder eenig security-onderzoek geschiedt, 
hetgeen er al toe heeft geleid, dat o.a. een der beste Gestapo- 
spionnen in dienst was genomen, alsmede een man, die vlak 
tevoren wegens een verinogenrdelict twee jaar had opgeknapt. 

De eenige methode om dezen onmogelijken toestand te ver- 
beteren is: 

a. dat in overleg tusschen Z.K.H. en u wordt geregeld, dat 
van de wapens der stoottroepen zooveel wordt ingeleverd als 
voor een voldoende bewapening van de politie noodzakelijk is; 

b. dat Z.K.H. dringend wordt geraden aan reeruteering van 
stoottroepen een deugdelijk security-onderzoek te verbinden. 

Ten aanzien van het tweede punt heb ik mijn ambtgenoot 
van Oorlog dringend verzocht het noodige te verrichten. Ten 
aanzien van het eerste zou ik e-n bespreking met Z.K.1-T. en u 
op prijs gesteld hebben, doch het is u beter dan wie ook bekend, 
dat en waarom ik nog altijd niet in de gelegenheid gesteld word 
om mijn werk naar behooren te doen." 

Dit laatste slaat hierop, dat de heer van Heziven Goedhart niet 
naar bevrijd Nederland kon gaan. D r  Gestapo-spion, van wie ii. 
dit citaat sprake is, is, volgens de heer van Heuven Goedhart, Linde- 
ìnans, alias King Kong. 

Hierna citeert de heer van Heuven Goedhart verder cit zijn brief: 
,,Indien ik de daartoe noodige maatregelen had kunnen nemen, 

hetgeen in geval van persoonlijke aanwezigheid mogelijk ZOU 
zijn geweest, zou ik thans enkele tribunalen in werking hebben. 
Thans ontbreekt mij nog altijd elke aanbeveling voor eenige be- 
noeming. 

Het eenige nieuws is, dat majoor Snijders nu naar aanleiding 
van een gesprek met den procureur-generaal in Den Bosch de 
onhanteerbaarheid van het Tribunaalbesluit komt betoogen. Dit 
betoog houdt geen steek, afgezien nog van de overweging, dat 
het volkomen dwaasheid is wettelijke regelingen als deze te hooi 
en te gras te gaan veranderen. Nu Den Haag niet vrij is, zal ik 
de centrale inlevering van tribunaaiklachten voorloopig in Den 
Rosch doen geschieden, waarna ze over de in te stelien tribu- 
nalen in de vier thans bevrijde arrondissementen zullen worden 
verdeeld. Alleen ten aanzien van gevallen, di

e 

prima facie wel 
door een elders te vestigen tribunaal behandeld zullen moeten 
worden, ontstaat een uitsluitend aan de oorlogsomstandigheden 
te wijten vertraging. Deze gevallen zal ik aanvankelijk laten 
quarantaineeren. Ten derde, ik ontvang weinig rapporten en be- 
richten van het Militair Gezag en dan nog met zeer groote ver- 
traging. Zoo heb ik op den 3den November een telegram gezon- 



den ingevolge een brief van den militairen commissaris Blaaziw, 
handelende over de benoeming van een kantonrechter in Nij- 
megen. 

Heden, 17 November, heb ik op dit telegram geen antwoord; 
ik kan derhalve niet verder. Punt 4, ik zou het van groot belang 
voor onderzoek, orde en veiligheid achterl, indien er meer cen- 
tralisatie mogelijk ware bij het vastzetten van N.S.B.-ers. Bij mij 
rijst de vraag, of niet, aangenomen dat Vught militair gesproken 
voldoende veilig ligt, het zich daar bevindende kamp dienstbaar 
gemaakt kan worden aan centrale opsluiting. Blijkens eenige films 
van het Amerikaanse O.W.I., die ik hier op verzoek van de 
Amerikanen heb bekeken, is een aantal N.S.B.-ers in het kamp- 
Vught ingesloten. Ik zou nu van u willen weten, of het kamp 
reeds voor andere doeleinden in gebruik is genomen. Sen vijfde, 
i1.c heb nimmer nog één. gegeven ontvangen: 

a. over het aantal arrestanten in de diverse gemeenten; 
b. over de vraag, of en, zoo ja, in welke samenstelling com- 

missies voor onderzoek zich met die arrestaties inlaten; 
c. over de vraag, of en in welke mate vrijlating van door het 

Militair Gezag gearresteerde lieden geschiedt; te dier] aanzien 
heb ik alleen uw uiterst verontrustende mededeeling, dat, naar uw 
oordeel, in Reusel 40 pct. der rond 1300 gearresteerden zonder 
eenigen grond is opgepakt; 

d.  over de vraag, of en, zoo ja, in welken zin het besluit 
inzake de staking der executie van opgelegde straffen wordt 
toegepast. 

Waar ik voor een en ander verantwoordelijk zal worden ge- 
houden, zou ik een wat ruimere voorlichting wel zeer op prijs 
stellen." 

De heer van Heuven Goedhart geeft hierop commentaar met de 
woorden: ,,Ik heb die voorlichting -- natuurlijk, zou ik bijna willen 
zeggen - niet ontvangen." 

35523 (van Weuven Goedhart) De geschiedenis van de arrestatie van landgenoten in het Zuiden 
is een zaak, waarvan de heer van Heuven Goedhart tot op de huidige 
dag nog verdriet heeft. Die affaire is begonnen, toen hij zich nog 
te Londen bevond. Hij heeft toen van generaal Kruls een mondeling 
verslag gekregen, waaraan de heer van Heuveiz Goedhart refereert in 
de brief van 17 November 1943. Generaal Kruls is toen in een ver- 
gadering van de Ministers-kwartiermakers geweest te Londen, waar 
hij vertelde, dat het met die oppakkerij in het Zuiden niet goed ging. 
De Binnenlandse Strijdkrachten pakten daar mensen op en dat ging 
maar zo'n beetje in het wilde. Meer in het bijzonder vertelde hij de 
heer van Heuven Goedhart, dat hem gebleken was, dat in een sigaren- 
fabriekje in Reusel, in het Zuiden van Brabant dicht bij de Belgische 
grens, waar hij na een moeilijke autotocht een bezoek had gebracht, 
rond 1300 nlerlren aearresteerd waren, van wie naar zijn ruwe 
taxatie 40 % zonder enige grond. De heer Xrzrls deelde hem daarbij 
als bijzonderheden mee, dat hij daar, naast allerlei om redenen van 
hun lidmaatschap van de N.S.R. gearresteerde meilsen, o.a. had aan- 
getroffen het lid van de Hoge Raad Helb en ook in een paar mar- 
garinekistjes enige baby's, die meli gemakshalve had meegenomen, 
omdat de ouders geen kans zagen die kindertjes te verzorgen. Die 
had men derhalve ook maar in Reusel in dat fabriekje opgeslagen, 
gelijk met de arrestanten. Bij die gelegenheid is de heer van Heuven 
Goedhart zo bijzonder kwaad geworden, dat hij - en dat is de enige 
keer geweest - een klap op de Ministerstafel heeft gegeven en heeft 
gezegd: dit is schandelijk en 1111 wil en zal ik naar bevrijd gebied, 
want ik neem dit geen dag voor mijn rekening. 

De heer van Heuveiz Goedhart was daar de machteloze man, die 
alleen maar e r n  ding verwachtte en begeerde. nl. dat hij door een 
Staten-Generaal ter verantwoording zou worden geroepen voor het- 
geen er gebeurde op dat terrein. Hij had zich daar graag verant- 
woordelijk voor gehouden, maar hij kon zich daar niet verantwoorde- 
lijk voor houden, wanneer daar de Binnenlandse Strijdkrachten en het 
Militair Gezag op dat arrestatieterrein aan het grasduinen slorg:ii, 
terwijl heni dan achteraf zo eens even werd gezegd: hru ja, er zitten 
daar een stuk of 600 ten onrechte, enige baby's er bij. De heer van 
Heuven Goedhart heeft toen - hetgeen hij al zo vaak had gedaan - 
nogmaals geëist, dat hij nu toch eindelijk naar bevrijd gebied zou 
kunnen gaan om daar zijn verantwoordelijkheid te dragen en aan die 
onzin wat te doen. Dat lukte niet; wel kreeg hij in die tijd een ver- 
zoek van majoor Faure van het Militair Gezag. Deze deelde de heer 
van Heuveiz Goedhart mee, dat hij kwam om hem, namens de Prins, 
te vragen, of hij bereid was om aan de Binnenlandse Strijdkraihtrn 
- de stoottroepen, zoals inen dat huiselijk en niet helemaal juist 
noemde - een algemene arrestatiebevoegdheid te geven. Dal was op  
een ogenblik, waarop men althans zo ver het hoofd had laten 
verkoelen, dat men was gaan begrijpen, dat, wat men had gedaan, 
op geen enkele wettelijke basis steunde. Het is duidelijk, dat stoot- 



troepen iemand kunnen arresteren, die hen bij een operatie voor de 
voeten loopt. Dat is een natuurlijk recht van een soldaat. Maar het 
is ook duidelijk, dat Binnenlandse Strijdkrachten niet maar het orgaan 
kunnen zijn, dat overal in Brabant, Limburg en Zeeland aan het 
arresteren slaat. Dat is een volkomen onwettige zaak. De heer van 
Heuven Goedhart wist op dat ogenblik niet, of er enige algemene 
circulaire over die zaak van de staf van de Binnenlandse Strijd- 
krachten bestond. Later is hem gebleken, dat er, naar hij meent van 

l) De commissie tekent hierbij aan, dat de heer van Heuven Goed- ongeveer 20 November l) ,  een door cie heer van Houten, tevoren Eu- 
hart hier mogelijk doelt op de instructie voor de B.S. van 25 Sep- reau Inlichtingen, toen sous-chei van de staf van de Prins, getekende 
tember 1944. circulaire was, waarbij die algemene arrestatiebevoegdheid leukweg 

aan de Binnenlandse Strijdkrachten werd verleend, alsof de heer 
van Houten dan wel de Prins zelf enige bevoegdheid had zulks te 
doen. Natuurlijk niet! De heer van Heuverz Goedhart heeft, toen 
hem dat gevraagd was, geweigerd. Hij heeft majoor Faure gezegd, 
dat hij geen enkele medewerking zou verlenen om die zaak in die 
banen te leiden. Tegelijkertijd heeft de heer van Heuven Goedhart 
13 October 1944 een briefje aan de Prins geschreven, waarbij hij de 
Frins mededeelde: 

.,Via majoor Faure van het Militair Gezag bereikt mij de 
mededeeling, dat u verzocht hebt om een Koninklijk besluit, waar- 
bij aan de stoottroepen bevoegdheid zou worden gegeven om 
over te gaan tot arrestatie van N.S.B.-ers en dergelijk gespuis. De 
zaak gaat mij principieel minder aan dan den Minister van Oor- 
log, maar ik geloof toch goed te doen door u te laten weten, 
welke ernstige bezwaren ik aanvankelijk tegen zulk een regeling 
zie. Heb ik het verkeerd, dan hoor ik dat graag en herzie mijn 
mecning. 

1. De stoottroepen staan recht onder uw bevelen. Zo zij arres- 
taties van allerlei lieden kunnen gaan verrichten, komen al die 
arrestaties, ook als zij ongegrond zijn, op uw verantwoordelijk- 
heid, hetgeen ik bedenkelijk acht met het oog op uw (ook toe- 
komstige) positie in ons volk. 

2. Het is logisch, dat arrestaties van N.S.B.-ers etc. ge- 
schieden door Militair Gezag plus normale politie plus hulp- 
politie (gevormd uit de verzetsbeweging). Het Militair Gezag 
ontleent zijn bevoegdheden aan de verantwoordelijke Regeering, 
die te zorgen heeft voor berechting en afdoening. 

3. Ik kan mij goed voorstellen, dat stoottroepen bij het uit- 
voeren van een bepaalde opdracht dwars gezeten kunnen worden 
door bepaalde in het operatie-gebied hinderlijke individuën. Die 
moeten zij dan oppakken. Tegen zulk een bevoegdheid - die 
immers natuurlijk is - zou naar mijn inzicht niemand bezwaar 
kunnen maken. Maar een afzonderlijk Koninklijk besluit lijkt 
mij daartoe onnoodig. 

4. Indien stoottroepen vaststellen, dat zich ergens nog onge- 
arresteerde N.S.B.-ers etc. bevinden, dienen zij mijns inziens 
die lieden aan te geven bij de naastbije politie of naastbije com- 
missaris Militair Gezag, die dan de betrokkenen arresteert. 

5. Naarvate de bevrijding van ons land de groote stede:? en 
dus een veel grooter oppervlak gaat omvatten, zou de arrestatie- 
bevoegdheid, verleend aan de stoottroepen, tot onoverzienlijke 
consequenties moeten leiden. Het is nl. onmogelijk om met 
zekerheid vast te stellen, dat vooral in de steden onder de stoot- 
troepen zich geen elementen zullen mengen, in wier handen een 
arrestatiebevoegdheid een gevaar zou vormen. Op deze gronden 
ontraad ik ernstig de door u beoogde regeling, maar ik zal het 
op prijs stellen afdoende contra-argumenten te kennen. Voor- 
looilig rnezrde ik u dit op grond van onzr afspraak te moeten 
laten weten." 

De heer van Heuveit Goedhart merkt hierbij op, dat de afspraak 
was, dat hij vanwege zijn persoonlijke vriendschappelijke verhouding 
met de Prins eenvoudig over de hand, buiten alle andere officiële 
kanalen om, met hem correspondeerde. De heer van Heuven Goed- 
hart heeft de Prins dat dus duidelijk laten weten. Niettemin is na 
de datum van deze brief, bij een of andere circulaire, die hij ooit 
heeft gezien, maar niet meer heeft, een algemene arrestatiebevoegd- 

') Vgl. de aantekening van de commissie hierboven. heid toch maar aan die troepen toegekend. 
35526 (van Heuven Goedhart) Het enige, dat de herr van Reuven Goedhart van deze circulaire 

bijstaat, is, dat hij het ding gelezen heeft, een ogenblik sprakeloos 
is geweest en toen heeft gedacht: ja, wat moet dat nu? Dat wordt erg. 

Het was nl. ein slecht gesteld stuk, waaruit die stoottroepen wer- 
kelijk niet anders konden distilleren dan: ga je gang maar, je bent 
gedekt. 

De arrestatiebevoegdheid van het Militair Gezag was al in voor- 
schriften te konden vastgesteld en bij herhaling gewijzigd. Zo is 
bijvoorbeeld het tijdstip, waarop men het lidmaatschap van de 
P.I.S.B. moest hebben opgezegd om niet gearreiteerd te k.unnen wor- 
den, wel eens wat later gesteld. 



Op de vraag, of de geallieerden de arrestaties, die zij nodig 
oordeelden op grond van de oorlogvoering, zelf verrichtten dan 
wel, of er in de categorieën van het Militair Gezag ook één opge- 
nomen was, op grond waarvan men eventueel op  verzoek van de 
geallieerden dit soort lieden kon arresteren, antwoordt de heer van 
Heuven Goedharf, dat naar zijn herinnering in de algemene regeling 
van de arrestatiebevoegdheid van het Militair Gezag geen bepaling 
staat omtrent die categorie. Hij meent, dat er geen brpaling bestaat, 
maar dat neemt natuurlijk niet weg, dat op grond van de verhouding 
tussen S.H.A.E.F. en het Militair Gezag uit hoofde van het Legal 
Agreement S.H.A.E.F. zonder de minste twijfel ook zonder enige 
bevoegdi-ieidsverklaring aan het Militair Gezag kan opdragen om die 
en die mensen te arresteren. Dat is natuurlijk een bevoegdheid, die 
recht aan S.H.A.E.F. toekomt. 

Toe11 is men dus maar verder gegaan met dat arresteren vanwege 
de stoottroepen en de mededelingen, die de heer van Heuven Goed- 
hart daarover nog vóór zijn vertrek naar het Zuiden van Nederland 
kreeg, waren eenvoudig allerverschrikkelijkst en wel om twee redenen. 
Aan de ene k a t  was het natuurlijk ook voor toekomstige belangen 
l?ijzonder belangrijk bij die arrestaties allerlei documentatiemateriaal 
te achterhalen, dat zich onder de te arresteren personen bevond of 
kon bevinden. Arresteren is ook nog een vak. Het is maar niet een 
kwestie van iemand in zijn kraag pakken en hem meenemen. Men 
moet in staat zijn om een behoorlijk proces-verbaal op te maken, 
men moet een behoorlijke inventaris kunnen opmaken van zaken en 
stukken, die men onder de gearresteerde in beslag neemt, men be- 
hoort onmiddellijk een dossier aan te leggen om te zorgen, dat men 
voortdurend op dat geval kan terugvallen en ergens in een centrale 
administratie kan nagaan wat men van die man weet en welke 
documentaire stukken men te zijnen aanzien in zijn bezit heeft. Van 
dat alles kwam in het geheel niets terecht. Arresteren, zoals die 
jongens van de stoottroepen dat deden, ging als volgt. Men ging 
met z'n vieren of vijven in overalls en met een sten-gun naar een 
huis en zei: Is mijnheer thuis? Als mijnheer thun was, zeiden ze: 
Hij moet mee, en dan namen ze hem mee. De heer van Heuven 
Goedlzart heeft, toen hij nog Minister van Justitie was, een bezoek 
gebracht aan het kamp Vught en toen heeft hij talrijke mensen ge- 
sproken, te wier aanzien nul stukken voorhanden waren. Ze hadden 
gerust kunnen zeggen, dat ze Gerbrandy heetten; niemand kon een 
tegenbewijs leveren. Er was geen enkel stuk aanwezig, geen iden- 
titeitspapieren, geen documenten, geen proces-verbaal; er was niets. 

Terwijl al die mensen maar vastzaten, in Reuzel, in Vught, in 
kâmpen in Limburg en Zeeland, was de toestand volstrekt onover- 
zichtelijk geworden. Dat was één reden, waarom dat langzamerhand 
tot een onhoudbare zaak werd. De tweede reden was minstens even 
ernstig. Het is altijd de bedoeling geweest om de Binnenlandse Strijd- 
krachten uitsluitend te laten bestaan uit jonge mensen, die in het 
verzet, in een van de drie groepen, die te zamen de z.g. delta, drie- 
hoek (aldus luidden tijdens de bezetting de schiiilnamen voor het 
hoogste coördinerende lichaam van de K.P., R.V.V. en O.D.), vorm- 
den, actief waren geweest. Het is nooit de bedoeling geweest om 
daar iedereen, die het nu wel eens aardig vond om met een overall 
aan met een sten-gun door het land te rossen, daartoe de gelegen- 
heid te bieden, maar dat is de practijk geworden. Er waren bij de 
Binnenlandse Strijdkrachten al weldra talloze figuren, die daar nooit 
bij hadden behoren te zijn en die zelfs geen enkel recht hadden 
daarbij te worden opgenomen, omdat ze niet alleen nooit enige rol 
in het verzet hadden gespeeld, maar dikwijls zelfs zich hadden ge- 
dragen op een wijze, die minstens dubieus moest heten. De heer van 
Heuven Goedhart illustreert dit met enkele voorbeelden. Hij was 
24 uur in Oisterwijk, toen de burgemeester van die plaats, de heer 
van der Wiel, bij hein kwam en hem mededeelde: ,,We hebben 168 
leden van de Binnenlandse Strijdkrachten. Allemaal Oisterwijkse 
jongens. Ik kan u op acht van mijn tien vingers optellen de acht 
jongens, die recht hebben er bij te zijn, die namelijk wat hebben be- 
tekend in het verzet. De rest had er nooit bij moeten zijn en kunt u 
er niets aan doen om ze er uit te krijgen; de aardappelen wor- 
den hier niet gerooid en d-, bieten worden hier ook niet gerooid, 
want bij de Binnenlandse Strijdkrachten krijgt men f 20 in de week 
en een warme kachel en Canadese blikjes en daarom zeggen al die 
jongelui: dat gaat leuk, we doen niets meer". De heer van Heuven 
Gordhart is in tal van wachtlokalen van de Binnenlandse Strijd- 
krachten geweest en daar kon men vinden valide, jonge Nederlanders, 
8, 10, 12, 20, die daar allemaal om een enorme tafel zaten met de 
benen er boven op. Ze lagen daar zo in die lokalen en als dan de 
h41nister van Justitie binnenkwam, zeiden ze: wat mot je? En dan 
zei de heer van Neuven Goedharf: ik ben de Minister van Justitie 
en ik wou wel eens even met jullie praten. En dan bleven ze allemaal 
inet hun benen op de tafel zitten en dan zeiden ze: zeg het maar. 
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Het waren aardige jongens, daar niet van. Het zijn jongens, die 
natuurlijk nooit hebben geweten wat tucht en orde is. Ddt hebben ze 
trouwens in die vijf jaar van de Duitse bezetting ook niet behoorlijk 
kunnen leren. De heer vaiz Heuvei? Goedhart wil ze dat verder ook 
niet kwalijk nemen. Hij stelt alleen vast, dat het allemaal jonge 
mensen waren, die op dat ogenblik op hun knieën op een aardappel- 
veld hadden moeten liggen en op de bietenvelden, want aardappelen 
en bieten had men nodig. Hij heeft daar van x burgemeesters klach- 
ten over gehad en hij is steeds maar weer teruggevallen op de staf 
van de Prins. op de Genle,:nschap van Cud-Illegale Werkers c:-i hij 
heeft gezegd: daar ligt jullie eerste verantwoordrlijkheid. Wier moet 
gewerkt worden. hier moet niet gelanterfant worden onder het 
motto: nu zijn wij hier het leger var1 de Prins. In die tijd heeft men 
in naam van de Prins alle mogelijke r,onsrns bedreven. Alles werd 
maar op de Prins gegooid. Als er iemand stond, die e:n Minister 
niet door wilde laten bij een brug - die dingen gebeurden -, dan 
zei hij: opdracht van de Prins, en dan kon je tegen die man gaan 
betogen wat je maar wilde, maar hij zei: neen, de Prins wil het niet 
hebben. Dit was een dwaze en door de Prins natuurlijk niet be- 
doelde situatie en mede omdzt er dus allerlei elementen waren, die 
ook in het verzet nimmer enige verantwoordelijkheid hadden ge- 
dragen e n  daardoor te minder geschikt waren om nu plotseling in 
die Binnenlandse Strijdkrachter te gaan optredcn om mensen te 
arresteeren, was die hele toestand met dat gearresteer een hopeloze 
zaak. De duurzame ergernis van de heer van Heuven Goedhart tot 
op de huidige dag is ten eerste geweest, dat het Militair Gezag met 
alle quasi-flinkheid van dat instituut niet de moed heeft gehad om 
aan de kant van de heer van Heuvetz Goedhart te gaan staan contra 
de illegaliteit, want daar móést mei1 zich eenvoudig tegen de illegali- 
teit keren en dat wss voor hem niet prettig, omdat hij zelf ook ecn 
beetje uit die gelederen kwam. Hij herf'i het echter gelaan, omdat 
het moest. Ten tweede, dat de illegaliteit niet heeft kunnen of willen 
begrijpen, dat hij volkomen gelijk had en dat men daar bezig was om 
iets zeer gevaarlijks te doen. Het is hem niet gelukt; integendeel, hij 
heeft zijn ontslag als Minister van Justitie aan niets anders te danken 
dan aan die arrestatiepolitiek in het Zuiden, weshalve mzn hem name- 
lijk vanwege de illegaliteit het vertrouwen heeft opgezegd, en de 
heer Beel, die later in het Kabinet zat, heeft hem dan ook in een 
gesprek te Londen ruiterlijk gezegd, dat hij, Beel, tegen de heer Ger- 
brandy had gezegd, dat hij niet iemand, die zo weinig begrip had 
voor de illegaliteit als de heer van Heuven Goedhart, niet kon wer- 
ken. Dat was de reden, waarom hij niet kon terugkeren. Hoe dat 
precies gegaan is, wil de heer vniî Heuven Goedhart tot het einde 
uit de doeken doen, want dat is een belangrijke zaak. 

De Ministers-kwartiermakers waren nauwelijks in bevrijd gebied, 
of de heer Gerbrandy ondernam met de heer de Beus een reis 
door het gehele bevrijde gebied. De heer Gerbrandy vroeg hem, 
of hij daaraan wilde deelnemen, hetgeen de heer varz Heuven Goed- 
hart echter geweigerd heeft. Hij vond het noodzakelijk om eerst 
eens uitvoerige gesprekken te voeren met de heer Speyarf van 
Woerden. de procureur-generaal, de enige, die op dat ogeribiik be- 
schikbaar was, met de Commissaris der Koningin in Brabant 
(toentertijd waarnemend), de heer Smits van Oycrz, en met een aantal 
leden van het hof en van d: rechtbank In D m  Bosch. De heer Gei-- 
brandy heeft met de heer tie Beus een reis gemaakt door Limburg, 
Brabant en Zeeland. Hij heeft daarover voor Hare Majesteit de 
Koningin een rapport gemaakt. Dat rapport l )  is als het ware één 
grote jammerklacht over de situatie, juist ten aanzien van het op- 
treden van de Binnenlandse Strijdkrachten en mede in verband met 
de roekeloze en willekeurige arrestatiepolitiek. D'e heer van Heuver1 
Goedhart herinnert zich, dat daarin onder meer een verhaal moet 
staan, dat O.D. Oranjedieven betekent en dat daarin staaltjes worden 
bijgebracht, waaruit blijkt hoe erg die situatie was geworden. Hij 
heeft zelf op dat punt ervaring. Een aanmerkelijke diefstal van auto- 
banden, in Eindhoven door de Binnenlandse Strijdkrachten gepleegd, 
een aanmerkelijke diefstal van ongeveer 600 kg boter, door de 
Binnenlandse Strijdkrachten gepleegd. Daar begon, wat men lat-r 
met een misselijk woord is gaan noemen, dat ,,organiserenw, waar- 

~m voor onder men dan verstaat een blijkbaar fatsoenlijk geachte te- 
stelen. De Binnenlandse Strijdkrachten gapten wat ze nodig hadden 
en dat was natuurlijk volkomen onbehoorlijk. De heer van Heuvcii 
Goedlzart wil niet de indruk vestigen, alsof hij op dit punt de hele 
Binnenlandse Strijdkrachten over één kam wil scheren. Hij kent daar 
tal van mensen in, die dat minstens zo hard hebben veroordeeld ei1 
betreurd, als hij dat deed en nog doet. Uiteraard is er geen denken 
aan, dat dit ooit de goedkeuring zou hebben gehad van enig lid van 
de staf van de Binnenlandse Strijdkrachten, laat staan van de Prins, 
die het opperbevel had. Maar het was een feit, dat die Binnenlandse 
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Strijdkrachten daar meer en meer uit de band sprongen en dat i-neri 
ciaar voor een onmogelijke situatie zat. 

Toen heeft de hevr van Heuven Coedhart ein'de N'ovember, nog geen 
week nadat hij in bevrijd gebied was aangekomen, te Oisterwijk een 
vzrgadering bijeen doen kome!:; waar ongeveer alles was, wat op dat 
ogenblik met die zaak rechtstreeks het een of het ander had te maken. 
Hij herinnert zich, dat daarbij waren de heer Deeler?, de officier van 
justitie te Breda, de heer Qnarles var! U f fo rd ,  Coinmissaris in Zee- 
land, de heer Smits van Oyen,  de procureur-generaal Speyarf va:? 
Woerderz, kolonel Doorninrz van de staf van de Prins, de heer Derkse- 
nza van het Militair Gezag, generaal Kritls van het Militair Gezag, 
vier of vijf leden van de Ministerraad, onder wie de heer Gerhrarzdy, 
en daar is dan die hele arrestatiepolitiek besproken en daar zag men 
ook heel duidelijk die tragische controverse tussen aan de ene kant 
de heer Speyart van Woerderz, die nu eenmaal niets anders kon zien 
dan zijn politieapparaat, dat alles moest doen, en die daarbij van de 
illegaliteit niets wilde weten; anderzijds de illegaliteit met het Militair 
Gezag, die zeiden: wij willen alles doen; in de derde plaats de Minis- 
ter van Justitie, die zei: neen, die arrestatiebevoegdheden van dc 
stoottroepen moeten er uit, we moeten zo snel mogelijk de politie 
zuiveren en haar een verlengstulc geven door er hulppo!itie aan toe 
te voegen, die wij uit de betrouwbare elementen van de Hirir.eniandsr 
Strijdkrachten halen. De rest moet naar huis aardappelen rooiin. Op 
die vergadering kwam men niet tot concrete overernstenirrting on-trent 
een aantal richtlijnen. Dat was ook niet te verwachten. Hei gezelschap 
was te groot voor redactiewerk en er zaten ook te veel stekeligheden 
in, die eerst nog eens dringend en diepgaand moesten worden uit- 
gepraat. 

De heer 1x717 Neui>cln Goedhnrf heeft toen verzocht aan de 
heren Knr!s, Deelen, Derkserna, Speyart van wo er de;^ de volgende 
dag bij elkaar te willen gaan zitten en deze hele zaak nog eens te 
gaan bekijken en daarover een ontwerp van richtlijnen te maken. 
Dat is gebeurd. Tevoren had hijzelf al een ontwerp-richtlij~en ' )  ge- 
maakt, geheel in de richting. die hij zoëven aanduidde als zijn stand- 
punt te zijn. Hij had het aan generaal K r d c  gegeven, die bang was 
o111 met de illegaliteit niet ,,on terms" te blijven. De heer Kru!s had 
dat ontwerp van hem dus maar dadelijk in een vergadering van 
illegale mensen geworpen, die daarop natuurlijk alarm sloegen en 
zeiden: daar heb je de Minister van Justitie weer, die ons van onze 
bevoegdheden wil afhelpen. Dat waren geen bevoegdheden, maar daar 

-1: van hielden ze het dan voor. De generaal kwam dus bij de he, 
Heuven Goedhart terug en zei: die richtlijnen van u zijn onaanvaard- 
baar; dat gaat niet. De heer van Heriverz Goedhart heeft gezegd: 
goed, laten we dan proberen of u vieren, de daareven genoemden, in 
staat zijt een ontwerp te maken, waarmee ik mij zou kunnen ver- 
enigen. Zij hebben daar een dag aan gewerkt; hij heeft het ontwerp 
ontvangen, hij vond het goed, hij heeft het aanvaard en tegen generaal 
Kruls gezegd: ,,NU hebben we dus de heer Deeleiz, die een belangrijke 
man is in de illegaliteit, we hebben generaal Kruls, Militair Gezag, 
we hebben de heer Derkserna, afdeling politie Militair Gezag, en we 
hebben de heer Speyart van Woerden, de procureur-generaal. Als die 
vier het nu over deze zaak zijn eens geworden en ik heb het ook 
goedgekeurd, dan komt het verder wel in orde." 

Maar het kwam helemaal niet in orde, want generaal Kruk  heeft 
opnieuw deze richtlijnen ') weer eens ostentatief met allerlei lieden 
besproken, bij wie o.a. hoorde e.rn zekere mijnheer FIoekstra, die eon 
groot man was in de Binnenlandse Strijdkrachten, een man. var wie 
de heer van Heuvea Goedhart gelooft. dat hij voor zeEr veel ongeluk 
in die sfeer verantwoordelijk is. Deze heeft daal bijzomier slecht 
werk gedaan. De heer Hoekstra behoorde. naar de heer varz flcr:vcv~ 
Coedhart meent, bij de Eindhovense sectie van de staf van de Prins 
en daar had hij nogal een hoge racg. Hij was, zo gelooft de heer 
van Heuven Goedhart, chef van de afdeling politie. Op zich zelf was 
het ook zo volkomen zot, dat de Binnerilandse Strijdkrachten er e x  
afdeling politie op na gingen houden. Dat zijn natuurlijk allemaal 
wonden en misgroeiingen geweest. 

Intussen begonnen de Amerikanen zich voor deze zaak te interes- 
seren. De Amerikanen hadden al een onplezierige ervaring opgedaan 
ir? België, waar na de bevrijding gebleken was - de heer vnlr 
Heuvei? Goedhart heeft daarover ook nog eens met twee Belgische 
Ministers in Brussel gesproken -, dat de mensen. die uit de 
lucht wapens hadden ontvangen, die wapcns niet meer wenstel; 
af te geven en nu met die wapens als het ware een ietwat onbereken- 
baar blok in de Belgische gemeenschap vormden met als gevolg, dat 
al heel gauw na de bevrijding in het Luikse een ernstige staking begon 
uit te breken, waarbij de Supreme Commander, die dat op dat ogen- 
blik natuurlijk helemaal niet hebben kon, toen hij er tegen in wilde 
naan, ontdekte, dat de stakers gewapend waren met wapens van geen 
ñiindere qualiteit dan waarover hij zelf beschikte; die waren in de 
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1oo)p van de voorafgaande maanden nl. voor de Belgische verzets- 
beweging naar beneden gegooid. De Amerikanen hebben de heer 
var2 Heuven Goedhart daarover aangekaart en zeiden: ja, hoe gaat het 
bij jullie? Wordt dat daar ook zo'n vreemde geschiedenis; dat zouden 
we toch wel erg naar vinden, want jullie zijn op het ogenblik eigenlijk 
het uitvalsgebied. van waaruit wij straks het Noorden moeten gaan 
bevrijden en wij kunnen daar geen risico lopen. De heer van Heuven 
Goedhart heeft ze gerustgesteld. Hij heeft die zaak ook met de heer 
Gerbrnndy besproken, omdat hij het toch wel ernstig vond, dat die 
Amerikanen daarover bij hem kwamen en de heer Gerbrandy heeft 
toen met hem afgesproken, dat hij voor de Amerikaanse pers een 
interview zou geven aan een van de verslaggevers van Anep-Aneta, 
de heer Vaz Dias; daarin zou hij dan uiteenzetten, hoe die zaak moest 
worden gezien. De heer inan Heuven Goedhart heeft dat gedaan; dat 
interview l )  heeft hij, als hij zich goed herinnert, gecorrigeerd op een 
sneeuwdag, staande op het vliegveld te Eindhoven op het moment 
dat hij hoopte naar Londen te kunnen vertrekken, maar dat ging niet 
door. In dat interview heeft hij enige dingen gezegd, die op dit terrein 
van grote duidelijkheid waren: o.m. 

,,Het is ontoelaatbaar, dat in het bevrijde gebied verwarring 
wordt gesticht door de overigens prijzenswaardige activiteit van 
sommigen onder de vroegere illegale werkers" - het is al erg 
bescheiden uitgedrukt - ,,doordat zij bevoegdheden uitoefenen, 
waarvoor de wettelijke grondslag ontbreekt. In een Staat als de 
onze, die gegrondvest is op den volledigen eerbied voor de rechten 
van zijn burgers, kan er geen plaats zijn voor eenige illegale ac- 
tiviteit en voor verdeeld gezag. De Nederlandsche Regeering be- 
schouwt het als het meest wenschelijk, dat de vroegere illegale 
werkers in de gelegenheid zullen worden gesteld om advies uit 
te brengen terzake van de zuivering der politie en in alle kwesties, 
waarbij de arrestatie van burgers is betrokken, die wegens hun 
optreden als verrader of collaborateur gedurendé de bezetting 
terecht moeten staan voor de bijzondere gerechtshoven en tribu- 
nalen, welke voor dit doel worden gesticht. Maar de Regeering is 
eveneens besloten, dat zoo spoedig mogelijk in deze gevallen een 
volkornen wettelijke procedure dient te worden gevolgd, daar 
volgens het standpunt der Regeering geen enkele groep van 
burgers, hoe verdienstelijk zij zich ook gemaakt mogen hebben, 
het recht heeft zich te mengen in de uitvoering van het wettelijk 
gezag of van zijn organen. Al was de activiteit van de onder- 
grondsche beweging in het oppakken van verraders in de eerste 
dagen na de bevrijding begrijpelijk - daardoor is wellicht een 
bloedbad voorkomen -, er kunnen op den duur niet twee soorten 
van politie zijn, een legale en een illegale, aldus de Minister, en 
de illegale werkers kunnen, zoodra de politie zelf gezuiverd is, ni,et 
het recht opeischen zelfstandig te handelen en tot daden over te 
gaan, waarvoor zij geen bevoegdheid hebben verkregen. De 
Minister zette uiteen, dat in de laatste weken voor de bevrijding 
zich bij de illegale beweging talrijke personen hebben aangesloten, 
die tijdens de bezetting niets hebben gedaan om er aanspraak 
op te kunnen maken beschouwd te worden als actieve leden van 
de ondergrondsche beweging en op wier houding tijdens de be- 
zetting soms wel eens iets aan te merken is geweest." 

De heer van Heuven Goedhart heeft dat allemaal hiel duidelijk 
daarin gesteld, niet vermoedende, dat dit interview, dat uitdrukkeliik 
bestemd was voor de Amerikaanse pers, reeds twee dagen daarna 
zou verschijnen in het Eindhovens Dagblad van 20 December 1944. 

Het ontwerp, door de vier zoëveïi genoemde heren opgesteld, is 
sinds de 14de December een geldende regeling geworden. Die rege- 
ling betrof het herstel van de bevoegdheid van de politie en het 
eventueel aanvullen van de gezuiverde politie met goede mensen 
uit de illegaliteit. 

De zuivering van de politie, welke bij de illegaliteit altijd als het 
grote argument gold om de arrestatiebevoegdheid niet over te dra- 
gen, was praktisch gebeurd, voordat de heer van Heuven Goedhart in 
het Zuiden kwam. Het was zó, dat in elke gemeente, zelfs in de 
stedelijke gemeenten, het gemeentebestuur, zelf goed zijnde, zo maar 
op  ecn lijstje schrijven kon, welke politiemensen per se aan de kant 
moesten worden gezet. Dat is in Tilburg, Breda, in Roosendaal, in 
Bergen op Zoom, overal vlot gebeurd. Natuurlijk krijgt men dan 
daarnaast een aantal gevallen, die dubieus zijn. Men kon wel terdege 
met die politie-apparaten beginnen te werken. Als de kop van die 
apparatuur eenmaal zuiver was gemaakt, en dat was niet moeilijk, 
dan kon men vervolgens wel degelijk deze apparaten hanteren. Daar 
was de illegaliteit echter alleen maar tegen, omdat zij het zelf wilde 
doen en zij zag met lede ogen, dat een snelle zuivering van de 
politie de wig zou worden, waarmee zij zelf van die begeerlijke 
bevoegdheid om maar door het land mensen op te pakken, zou 
worden afgeholpen. 
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Indien het Militair Gezag de flinkheid had bezeten om tegenover 
de illegaliteit te gaan staan en te zeggen: nu is dit voorbij, wij 
hebben hier een redelijk zuivere politie, nu kunt gij aIs huIppolitie 
nog meedoen, maar verder speelt gij op dit terrein geen rol meer, dan 
zou het alles heel anders gelopen zijn, maar het Militair Gezag deed 
dat niet, want generaal Kruls heeft één ding begrepen. Hij heeft be- 
grepen, en niet alleen in deze zaak, maar in alle zaken, dat het voor 
hem van het grootste belang was de illegaliteit achter zich te hebben, 
en hij was dus altijd bereid om in allerlei zaken te spelen wat de 
illegaliteit graag wilde, dat hij spelen zou. Daarmee had hij die pret- 
tige positie van met de illegaliteit te kunnen gaan staan tegenover de 
Regering. Dat heeft hij ook altijd gedaan. Ook in deze zaak stond de 
generaal met de illegaliteit - die hij veel te veel toegaf, alleen maar 
om ze te vriend te houden - tegenover het civiele gezag, dat zei: 
wij zijn nu toe aan het stadium, waarin we normale rechtsstaat gaan 
spelen. Nu keren de normale verhoudingen weer terug. 

Toen korte tijd vóór 14 December 1944 werd afgesproken, dat 
35537 (van Heuven Goedhart) dit de regeling zou zijn, heeft de heer van Heuven Goedhart tegen 

generaal Kruls gezegd: nu zal ik zelf naar de Prins gaan en ik zal 
het zelf met hem bespreken en dan wil ik weten, hoe hij daartegen- 
over staat en van dat ogenblik af is dit de regeling, die dan ook 
zal worden uitgevoerd! Hij is naar de Prins gegaan. Hij heeft de 
Prins in Maidenhead gesproken en gezegd: hier hebt gij de regeling, 
waarover die vier heren en ik het eens zijn geworden. Die regeling 
kan zo. Het is echter alleen een regeling voor bevrijd gebied. Zij 
zal niet gelden voor nog te bevrijden gebied; daar moet een andere 
regeling voor komen. Voor dit ogenblik is dit de regeling. De Prins 
heeft het gelezen en later heeft een blad De Vrije Stem, in Breda 
een stuk l) geschreven, waarin werd gezegd, dat de procureur- 
generaal en de heer van Heuven Goedhart tezamen een allergemeenste 
regeling in elkaar gedokterd hadden en dat het wel duidelijk was, 
dat de bedoeling van de Minister van Justitie alleen was om de grote 
knoeiers vrij te laten lopen en de kleine knoeiers te pakken en daarom 
had hij nu de illegaliteit buiten de deur gezet. De heer van Heuven 
Goedhart is toen naar de redactie van dat blaadje gestapt en heeft ze 
een verklaring gegeven, waarin o.m. staat, dat hij met deze regeling bij 
de Prins is geweest en dat de Prins hem heeft medegedeeld, dat hij 
zich met deze regeling volkomen kon verenigen, waarmee dus vast- 
staat, dat niet alleen het Militair Gezag en, naar hij dacht, de ille- 
galiteit (de heer Deelen was er bij en die had terecht een groot 
vertrouwen bij de illegaliteit), maar ook de chef B.S. hem uitdrukke- 
lijk had verklaard: hier sta ik achter. Maar de illegaliteit heeft het 
niet ,,genomenu en die heeft zich op het standpunt gesteld: wij worden 
veel te veel er uit gebekerd. Generaal Kruk was een zwakke figuur 
en hij heeft zich weer door de illegaliteit laten ompraten en is weer 
alle mogelijke uitvoeringsinstructies van die richtlijnen gaan geven, 
die toch weer neerkwamen op een beetje toegeven aan de illegaliteit, 
die op haar beurt weer aan het dwingen is geslagen, waardoor, 
toen de heer van Heuven Goedhart aftrad, de hele zaak zich alweer 
begon te ontwikkelen in een afglijden van de richtlijnen en een 
terugkeren naar de toestand, waarin de quasi-ongezuiverde politie 
niets mocht doen, maar de illegaliteit het wel deed. 

Dit afglijden ging niet in de richting van het ontstaan van een 
eigen arrestatiebevoegdheid, maar wel was er een nog altijd maar 
durende arrestatiepractijk. In die zelfde tijd is er een algemene last- 
geving in het Publicatieblad van het Militair Gezag verschenen. Na 
het aftreden van de heer van Heuven Goedhart Òf vlak er voor is 
er een algemene lastgeving gegeven voor arrestatieregeling in nog 
te bevrijden gebied. Daar vindt men generaal Kruls, die de algemene 
arrestatiebevoegdheid, de uitvoering van de algemene lastgeving in- 
zake het oppakken, geeft aan de Binnenlandse Strijdkrachten. Daar 
ligt dus de regeling voor het gebied benoorden de rivieren, waar 
men dat hele spel nog eens heeft overgespeeld en waar men dus ook 
die waanzinnige toestand heeft gekregen, dat iedereen door iedereen 
kon worden opgepakt. Dat was krankzinnig, dat hadden we niet 
moeten hebben, want wij hadden onze ervaring in het Zuiden, die 
zo ongunstig was, dat men dat nooit voor zijn verantwoording had 
mogen nemen. 

35539 (van Heuven Goedhart) De heer van Heuven Goedhart heeft gewaarschuwd tegen dat 
gedeelte van de verordening van generaal Kruls, waarin hij aan het 
einde van zijn lastgeving, op welker inhoud de heer van Heuven 
Goedhart geen critiek heeft, zegt: en deze lastgeving wordt in de 
practijk uitgevoerd door de Binnenlandse Strijdkrachten. Tegen dat 
gedeelte heeft de heer van Heuven Goedhart zich in een nota aan 
de heer Gerbrandy, na zijn aftreden, nog verzet. Hij heeft gezegd: 
wij hebben zoveel leergeld in het Zuiden betaald en nu gaan jullie 
het boven de rivieren toch nog eens dunnetjes over doen. 

In dit verband verwijst de heer van Heuven Goedhart naar een 
stuk" dd. 16 November 1944 van de hand van een commissaris 
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van het Miliair Gezag, de heer Wiebenga, die daarin een verslag geeft 
van besprekingen, welke hij heeft gevoerd met de heer Hoekstra 
in een vergadering, waarbij ook aanwezig waren majoor Blaauw, 
majoor Boogert, kapitein Oerlemans van de politie en de heer 
Meynen van de stoottroepen. Dit geeft een uitstekend beeld van het 
dringen van de illegaliteit om die bevoegdheid toch maar in handen 
te houden. Op 14 Februari 1945, heeft de heer van Heuven Goed- 
hart aan de districtsraad van de G.O.I.W. enige feiten ter publicatie 
toegezonden; die feiten waren de volgende: 

l Ik ben 24 November - daarmee recapituleer ik a.h.w. 
de heele geschiedenis - in bevrijd gebied aangekomen. Van den 
ezrsten dag ben ik overladen met klachten over den gang van 
zaken bij de arrestaties. 

2 .  Ik heb begin December een paar richtlijnen ontworpen, 
die generaal Kruls onhoudbaar achtte. 

3. Ik heb over dat ontwerp een vergadering gehad, waarbij 
ook de chef van den staf van Z.K.H. Prins Bertzhai-d aanwezig 
was. 

4. Die chef van den staf verklaarde den toestand terzake van 
de arrestaties onhoudbaar. 

5. Den dag na die vergadering - mijn sub 2 bedoelde richt- 
lijnen waren van de baan - hebben de heeren generaal Kruls, 
mr. Speyart van Woerden, mr. Deelen en mr. Derksema den 
geheelen dag aan het ontwerp van nieuwe richtlijnen gewerkt. Ik 
heb deze besprekingen geen minuut bijgewoond. 

6. Des middags vijf uur deelden de heren mij mee, dat zij 
het volkomen eens geworden waren. Mij werd de tekst van de 
nieuwe richtlijnen voorgelezen. Ik heb dien zonder ook maar de 
geringste toevoeging of wijziging aanvaard. Dit zijn letterlijk 
de richtlijnen, zooals generaal Krul? ze 14 December heeft uit- 
gegeven. 

7. Over de richtlijnen heb ik daarna een lang gesprek met 
Z.K.H. Prins Bernhard mogen voeren. Deze heeft van zijn be- 
sprekingen uit die dagen een verslag gemaakt, waaruit ik mij 
veroorloof te citeren: 

,,Den volgenden dag kwam Minister van Heuven Goed- 
hart naar X (plaats mocht niet worden genoemd) en had ik 
gelegenheid met hem over dezelfde piinten te spreken. Ten 
opzichte van de arrestaties toonde hij inij een nieuwe richt- 
lijn voor het bevrijde gebied, waarmede ik mij volledig kon 
vereenigen." 

E. Conclusie: wat ik er, samen met den procureur-generaal, 
volgens uw beschuldiging ,,op gevonden heb" om ,,de potte- 
kijkers eruit" te krijgen en ,,de zaak binnenskamers af te doen", 
dat bestaat slechts in uw verhitte fantasie." 

Het was volgens de heer van Heuven Goedhart mogelijk geweest 
oin de zaak nog recht te krijgen, maar men heeft dat eenvoudig 
verwaarloosd van de zijde van het Militair Gezag o m  der wille van, 
wat hij met een onvriendelijke uitdrukking en overigens met reserve 
van al zijn hartelijke waardering voor het verzet, de mooie ogen 
van de Brabantse illegaliteit zou willen noemen. Dat is eigenlijk 
de kern van al deze narigheid. 

Tenslotte geeft de heer van Heuven Goetlhart een uiteenzetting 
van hetgeen later genoemd is de affaire-Speyart van Woerden, die 
met deze arrestatievraagstukken onmiddellijk verband houdt. De 
heer van Heuven Goedhart heeft van meet af aan met de heer 
Speyart van Woerden in een zeer moeilijke positie gezeten. Deze 
verdiende alle waardering voor de houding, welke hij in de oorlogs- 
jaren had aangenomen en voor de grote toewijding en ijver, waarmee 
hij direct na de bevrijding het werk, dat tot zijn arnbtrbevoegdheid 
behoorde, weer heeft opgevat. Hij stond echter bekend, ook bij 
de heer van Heuven Goedhart, als een man met een sterk auto- 
cratische zin, ongeneigd om iemand, wie het ook zij, in zijn bevoegd- 
heidskring toe te laten. De heer Speyart van Woerden heeft dan ook, 
voordat de heer vnn Heuven Goedhart nog uit Londen was overge- 
komen, een ernstig conflict met de illegaliteit gekregen. Dat heeft zich 
afgespeeld in een gesprek tussen hem en de latere auditeur-militair bij 
de krijgsraad te Eindhoven mr. Abbing. De heer Abbing heeft volgens 
de heer van Heuveiz Goedhart een te extreem illegaal standpunt inge- 
nomen, verklaarbaar echter door de datum, waarop het gesprek heeft 
plaats gehad, nl. vlak na de bevrijding, waarin aan de andere kant de 
heer Speyart van Woerden tegenover de illegaliteit een volkomen af- 
wijzend standpunt innam. Het verslag van dit gesprek ') is te Londen 
beland bij de Minister van Oorlog, die het in een vergadering van de 
Ministers-kwartiermakers aan de heer van Heuven Goedhart heeft 
gegeven en hem waarschuwend heeft gezepd: daar mag je wel mee 
uitkijken, dat gaat de verkeerde kant uit. Toen de heer van Heuven 
Goedhart eenmaal contact met de heer Speyart van Woerden kreeg, 
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i s  zijn waardering voor zijn werkkracht en doorzettingsvermogen altijd 
tot op de huidige dag onverzwakt gebleven; daartegenover stond dan 
echter, dat de heer van Neuven Goedhart inderdaad geleidelijk aan 
grote moeilijkheden met hem kreeg wegens zijn van geen enkel begrip 
getuigende houding tegenover de illegaliteit. Tenslotte is de heer van 
Heuven Goedhart zo ver gegaan om de heer Speyart te vragen in 
Oisterwijk te willen komen. Hij heeft een gesprek van enige uren met 
hem gevoerd, waarin hij hem toch wel erg carrément heeft gezegd, 
dat dit zo niet ging, dat hij zijn houding had te herzien. Maar men had 
bij hem altijd sterk het gevoel, dat men tegen een muur sprak. Dat 
was geen onwil, maar onvermogen om in die sfeer door te dringen en 
de aspiraties en pretenties van dat verzet redelijkerwijze te begrijpen. 
Dat leidde dus altijd tot moeilijkheden, waarbij de heer van Heuven 
Goedhart herhaaldelijk geprobeerd heeft enigszins te manoeuvreren 
om botsingen te vermijden, maar op een nacht om een uur of 11, 12 
werd hij in Oisterwijk uit zijn bed gehaald door het geraas van een 
motor en even later het verzoek, of hij ogenblikkelijk iemand van het 
Militair Gezag te woord kon staan. D:: heer van Heuven Goedhart 
was altijd geïnteresseerd in mensen van het Militair Gezag en is dus 
onmiddellijk naar beneden gekomen om te kijken wat dat allemaal 
was. Toen bleek, dat dit een koerier was, die in dat vreselijke weer, 
er woedde een sneeuwstorm, van Brussel was komen rijden met een 
niet vijf zegels dichtgelakte brief l )  van de heer Gerbrandy voor hem. 
De koerier wachtte op antwoord. De heer Gerbrandy vroeg hem, of 
hij ogenblikkelijk samen met de procureur-generaal naar Londen 
wilde komen wegens zeer ernstige omstandigheden, die zich hadden 
voorgedaan. De heer van Heuven Goedhnrt heeft de motorrijder mee. 
gedeeld, dat er geantwoord was en hij heeft nog des nachts de heer 
Speyart van Woerden laten weten: Gij en ik, wij moeten naar Londen. 

De brief is ongedateerd en vangt aan met de woorden: ,,Zeer aiar- 
meerende mededee1in;en maken het dringend noodig, dat ge ten 
spoedigste hierheen komt, vergereld van den procureur-generaal 
Speyart van Woerden". Op grond van dat briefje is de heer van 
Hewveil Goedhart de volgende dag met de heer Speyarr van Woerderz 
in Brussel beland. In Brussel is hij gegaan naar generaal Krzíls en die 
heeft hem verteld, dat men de procureur-generaal zou kidnappen. 
Toen heeft de heer van Efeuven Goedhart tegen generaal Kruis 
gezegd, dat hij dat niet begreep en of Iiij het niet verhinderen kon. 
Deze dacht van wel, maar hij had in plaats van de Minister van 
Justitie daarvan op de hoogte te stellcn, wat hij natuurlijk had br- 
horen te doen, achter hem om die zaak overgebracht aan de heer 
Gerbrandy en hij had tegen de heer Gerbrandy gezegd: dat en dat is 
er in de maak, wat moeten we daarmee aan? De heer Gerbrandy 
heeft gedaan wat de heer van lieraven Goedhart nog vreemder vindt, 
namelijk gezegd: ,,Ik zou het maar aan de Koningin gaan vertellen." 
Daarop is de generaal dus naar de Koningin gegaan en hij heeft het ook 
aan de Koningin verteld. Daarna heeft blijkbaar de generaal tezamen 
met de heer Gerbrandy besloten, dat de heer vnn Heuven Goedhart 
maar met de procureur-generaal naar Londen moest reizen. De heer 
van Neuven Goedhart vond het een heel vervelende zaak. Hij is 
begonnen met de procureur-generaal te zeggen wat er aan de hand 
was. Dat vond hij redelijk en eerlijk; hij wilde, dat die man wat 
zou weten, voordat hij naar Londen ging. Dan zou hij altijd nog 
kunnen zeggen: neen, nu ik dit weet, ga ik niet. De heer van 
Heuven Goedhart heeft hem overigens verzocht nu maar te gaan 
pn hij heeft dat gedaan. 

Zij zijn toen samen, de volgende dag nog, naar Londen gegaan. Het 
was de bedoeling, dat de heer van Heuven Goedhart de procureur- 
generaal zou ontslaan. Dat was ook het eerste, wat de heer Gerbrandy 
Iiem mededeelde. Dat heeft de heer van Heuven Gordhart niet alleen 
toen geweigerd, maar - hij had ure! zien aankomen, dat het die kant 
uit zou gaan - hij had van tevoren al tegen de heer Speyart van 
Woerden gezegd: ,,Men zal dat wellicht van mij vragen. Ik geef u de 
verzekering, dat ik dat niet zal doen, want ik zou dat beschouwen als 
onbehoorlijk". Wel voeIde de heer van Heuverz Goedhart zich verpi'cht 
zijn best te doen om aan deze allerhachelijkste situatie en;gerrnate tege- 
moet te komen. Bij afzonderlijk besluit had de heer Speyart van Woer- 
den een ressort gekregen, dat geherl bevrijd grbied omvatte, terwijl dit 
ressort, althans voorzover Zeeland betreft, in normale omstandigheden 
valt onder de procureur-generaal Den Ilaeo. Men had nu, tijdelijk. 
omdat men anders geen procureur-generaal had voor dat gederlte van 
liet bevrijde gebied, hem tot enig procureur-generaal voor bevrijd ge- 
bed gemaakt. Dat was e.-n tamelijk logische stap. Deze man, die dus 
een zeer belangrijke en spectaculaire functionaris was, zou dan nu plot- 
seling verdwijnen of ontslagen worden. De heer van Neuven Goednurt 
hccft de keer Gerbrandy gezegd. dat hij niet voornemens was hem te 
ontslaan. Hij heeft dat zelfde aan de Koningin medegedeeld. Daarna 
heeft de heer van Heuven Goedhart tot de heer Speyart van Woerderz 
gezegd: ,,Zijt gij bereid de spanning, die hier is ontstaan, te helpen 
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oplossen door van mij te aanvaarden het verzoek om u gedurende 
enkele maanden te begeven naar Amerika en daar voor mij een studie 
te ondernemen terzake van de organisatie, bewapening, techniek etc. 
van de Amerikaanse politie?' De heer van Hemven Goedhart zag 
daarin de mogelijkheid om de heer Speyart van Woerden gedurende 
enkele maanden opzij te stellen. Hij hoopte, dat in die tijd de moeilijk- 
heden zich wel weer zouden redresseren. Hij heeft ook in die tijd, de 
29ste Januari, aan de Koningin ern brief geschreven l), waarrn hij de 
gehele gang van zaken heeft medegedeeld en waarin hij aan het slot 
ook heeft gezegd, dat hij hoopte, dat de procureur-generaal zijn ambt 
tijdelijk zou overdragen en over een dag of tien via Londen naar 
Amerika zou vertrekken. De zaak is daarop ter sprake gekomen in de 
Ministerraad. Daar heeft de heer van Heuven Goedhart nogal wat 
tegenstand ontmoet. Men vond over het algemeen, dat de heer 
Speyart van Woerden toch maar beter helemaal niet kon terugkeren, 
maar de heer van Heuven Goedhart is op het standpunt blijven staan, 
dat dit onrecht jegens de heer Speyart van Woerden zou zijn. Hij heeft 
hem dan ook in die dagen, zelfs nog vlak vóór zijn aftreden, ern 
briefje geschreven, waarin hij hem nog eens bevestigd heeft, dat hij 
zijn aftreden nimmer ook maar een ogenblik in overweging heeft 
genomen en dat heeft hij ook niet. 

Vlak daarna - nadat men dus besloten had de heer Speyart van 
Woerden te laten gaan en deze dat ook had aanvaard - is de heer 
Speyart van Woerden nog weer naar bevrijd gebied teruggekeerd om 
zich daar voor die reis gereed te maken en tevens om afscheid te 
nemen van zijn zeer bejaarde moeder, die te Breda woont. Hij heeft 
op verzoek van de heer van Heuven Goedhart het politionele ge- 
deelte van zijn ambt overgedragen aan de heer Deelen, dezelfde, die 
deel gehad heeft aan de besprekingen over de arrestatierichtlijnen. 
Helaas is van deze hele zaak niets terechtgekomen, inzoverre, - de 
oorzaken daarvan kan de heer van Heuven Goedhart helemaal niet 
meedelen, want dat heeft hij niet meer bijgewoond -, de heer Speyart 
van Woerden na het aftreden van de heer van Heuven Goedhart - 
naar deze heeft gehoord - geen vertrouwen meer had in een reis naar 
Amerika, waarvan hij toen vreesde, dat hij, teruggekeerd, toch de 
poten onder zijn stoel doorgezaagd zou vinden en hij dus alsnog 
geweigerd heeft naar Amerika te gaan. Wij is dus nimmer naar 
Amerika vertrokken en is te Londen gebleven. Wat hij daar heeft 
gedaan, weet de heer van Heuven Goedhart niet. Hij heeft altijd 
gevoeld, dat er door het Militair Gezag ernstig te kort is geschoten, 
toen dat gezag, vernemende van die kidnapvoorneinens, de illegaliteit 
niet heeft weerstaan, maar alweer z6 gespeeld heeft, dat die illegaliteit 
toch vooral maar haar zin kreeg, welke de inhoud van die zin dan 
ook wezen mocht. Het komt de heer van Heuven Goedhart ander- 
zijds voor, dat de heer Speyart van Woerden zelf tegenover de ille- 
galiteit een te moeilijke houding heeft aangenomen, maar ook hier 
ligt het b r ~ a a l d  niet zo, dat de aanwezigheid van de heer Sgeyart 
van Woerden redelijkerwijze een beletsel kon vormben voor het voeren 
van een behoorlijke op die richtlijnen gegronde arrestatiepolitiek. 
Daar had de heer Speyart van Woerden zich mee verenigd; de heer 
van Heuverz Goedhart heeft geen reden om te geloven, dat hij ze 
deloyaal zou hebben uitgevoerd. 

De heer Gerbrandy verklaart, dat de regelingen, die zijn uitge- 
vaardigd door het Militair Gezag met betrekking tot de arrectatie- 
bevoegdheid, toen hij in 1945 Minister van Justitie a.i. was, natuurlijk 
wel onder zijn verantwoordelijkheid vielen, maar dat het practisch 
over de heer van Angeren is gegaan. Persoonlijk heeft hij er zich hele- 
rr~aal niet mee bemoeid. Wanneer er zeer principiële dingen aan de 
orde waren, pleegde de heer van Angeren met de heer Gerbrandy ge- 
trouw overleg, wanneer dit mogelijk was. 

Gevraagd naar de achtergronden, waarop het merkwaardige briefje, 
waarbij de heren van Heuven Goedhart en Speyart van Woerden naar 
Londen werden geroepen, deelt de heer Gerbrandy mede, dat er te 
Londen berichten binnen kwamen, dat de persoon van de heer Speyart 
van Woerden scherpe spanningen veroorzaakte. Iets daarvan begreep 
de heer Gerbrandy, omdat hij hem kende uit vroeger tijd. De heer 
Speyart van Woerden is een zeer bekwaam ambtenaar, die werkt 
voor tien. Hij heeft echter een zekere tendenz om de mensen 
tegen zich in het harnas te jagen, zonder dat hij in wer- 
kelijkheid verkeerde dingen doet. De  heer Gerbrandy kent hem 
heel goed. Zij kregen dus te Londen bericht, dat het weer mis ging 
met de heer Speyart van Woerden. De spanning was zo groot, dat 
men hem op het een of ander ogenblik nog zou vermoorden, met alle 
consequenties van dien. De heer Gerbraizdy heeft toen de Minister 
van Justitie verzocht hem naar Londen te brengen, waar zij hierover 
zouden kunnen spreken. Inderdaad was toen de overweging dit 
wrijfvlak tijdelijk weg te nemen. De heer Gerbrandy heeft tegen de 
heer Speyart van Woerden gezegd, dat hij niets dan lof en toewijding 
voor hem had, maar dat hij weer zoveel mededelingen kreeg over 
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door hem veroorzaakte spanningen, dat hij zich afvroeg, of het niet 
beter was hem te reserveren voor andere posten. Zij hadden voor 
het Zuiden op dat ogenblik nog andere mensen, b.v. de heer Deelen. 
Dat is ook gebeurd. 

Ten aanzien van de mededeling van de heer van Heuven Goedlzart, 
dat hij over de moeilijkheden inzake het optreden van de B.S. met 
de Minister-President in contact is geweest, zegt de heer Gerbraxdy, 
dat hij een conferentie heeft meegemaakt, waarbij de heren Speyart 
van Woerden en van Heuven Goedlzart aanwezig waren. Op die 
conferentie is de zaak doorgepraat. Persoonlijk heeft de heer Ger- 
brandy van die gelegenheid gebruik gemaakt de stoottroepen op te 
zoeken en zich te oriënteren over de organisatie, uitrusting en be- 
stemming. Hij heeft een bezoek gebracht aan de stoottroepen in de 
buurt van Maastricht. Daarvan heeft hij een buitengewoon goede 
indruk gekregen als militaire formatie. Aanvankelijk heeft de heer 
Speyart van Woerden grote frictie gehad n e t  de Minister van 
Justitie. Later zijn ze het echter eens geworden. Bij de arrestatie- 
kwestie vertegenwoordigden de opvattingen van de mensen van de 
stoottroepen het ene uiterste en de heer Speyart van Woerden het 
andere uiterste. De heer van Heuverz Goedhart heeft volgens de heer 
Gerbrandy ook medegedeeld, dat hij met beide kanten contact had 
gehad en dat hij de zaak had geregeld. Hij kon met mensen uit het 
verzet, die het uiterste standpunt ten opzichte van de politie verdedig- 
den, de zaak in orde brengen. Hij heeft namen genoemd van mensen, 
op wie hij kon rekenen. De heer Gerbrandy herinnert zich die namen 
 iet meer, maar er was ook een zekere heer Wijjfels - niet de latere 
Minister - bij. 

De heer vccn Angeren heeft in een later verhoor nog verklaard, dat 
hij weinig afweet van de besprekingen, welke de heer van Heuven 
Goedhart in het bevrijde Zuiden heeft gehouden over de arrestatie- 
kwesties. De heer van Angeren zou te Londen de lopende zaken 
afdoen. 

Met betrekking tot de komst van de heren van Heuven Goedhart 
en Speyart van Woerden te Londen zegt de heer van Angeren, dat, 
als hij onderscheid mag maken tussen aanleiding en oorzaak, dan de 
aanleiding misschien het gevaar voor kidnapping is geweest, maar 
de oorzaak zat in de vraag, of de procureur-generaal de leiding zo11 
nemen bij het onderzoek dan wel of aan de ondergrondse beweging 
min of meer de vrije hand moest worden gelaten. Daar ging het naar 
zijn mening om. Men zal toch moeten toegeven, dat de kidnapping niet 
7 0 U  gebeuren, omdat men de heer Speyart van Woerden zo gaarne 
wilde vastzetten. Het ging inderdaad om de strijd om de macht ten 
aanzien van het politieel en justitieel onderzoek. Men vindt eigenlijk 
de lijn van het Politiebesluit doorgetrokken. Men heeft gezegd: Van 
die gewone politie en die procureur-generaal moeten wij niets hebben. 

De visie van de heer van dngererz is, dat het telegram, waarmede 
de beide heren naar Londen werden geroepen, zijn oorzaak heeft 
gevonden in het feit, dat men de procureur-generaal, die zeer uitge- 
sproken op het standpunt stond, dat dit een taak van de politìe was 
en de Minister van Justitie, die in zijn hart ook op dat standpunt 
stond, maar zover mogelijk nog wilde proberen de partijen tot elkaar 
te brengen, dat men deze twee exponenten van een bepaalde op- 
vatting uit het bevrijde gebied weg wilde hebben. Het telegram kwam 
van de heer Gerbrandy, maar, als de heer van Angeren het wel 
heeft, is daar het nodige aan vooraf gegaan. Voor hem zit de moeilijk- 
heid hierin, dat er weliswaar geen slechte verhouding tussen hem en 
de heer Gerbrandy bestond, maar het was toch zo: hij was de af- 
getreden Minister, die ook van de heer Gerbrandy onder tamelijke 
moeilijkheden was heengegaan. De vertrouwelijke samenwerking, die 
de heer van Angeren vroeger met de heer Gerbrandy had, was niet 
meer aanwezig. Hij was weer secretaris-generaal van een andere 
minister. De heer van Angeren hoorde de voorgeschiedenis van al die 
dingen niet meer zo nauwkeurig, als hij die anders zou hebben ge- 
hoord. Hij weet alleen, dat hij op een goed moment werd opgebeld 
en daar stond de heer van Heuven Goedhart in gezelschap - zeer 
merkwaardig - van de heer Speyart van Woerden, waarop de heer 
van Angeren vroeg: Wat komt U hier doen? Wetende, dat de heer 
Speyart var1 Woerden als procureur-generaal, volgens de visie van de 
heer van Angeren op de zaak, in bevrijd gebied niet kon worden 
gemist. Hij moest niet te Londen zijn. Er is tegen de heer Speyart 
van Woerden blijkbaar - tenminste dat heeft de heer van Angeren 
begrepen - gezegd: ,,Als je daar blijft, dan word je gekidnapt, dan 
maken ze er een einde aan. Dat is natuurlijk geweldig bezwaarlijk 
voor het gezag in het algemeen. Blijf nu maar weg, dan zullen wij dat 
zaakje wel verder behandelen." De heer van Angeren weet het niet, 
maar hij acht het niet uitgesloten, dat het voorstel van de heer Ger- 
brandy om dat telegram te versturen is uitgegaan van het Militair 
Gezag. Hij denkt niet, dat hij daar nog een positief gegeven over heeft. 

Later, toen de heer van Angeren meende, dat de heer Speyart van 
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Woerdeii terug moest gaan, heeft hij daar ook geen medewerking voor 
gekregen. Toen de heer Speyart van Woerden al enige tijd te Londen 
was, is de heer van Angeren voor de heer Gerbrancly naar het bevrijde 
Zuiden gegaan; dat was geruime tijd na de bevrijding van het Zuiden. 
?'oen trof hem daar ook, dat men nogal bezwaren tegen de heer 
Speyart van Woerden bad. Het is altijd moeilijk om te zeggen, of het 
persoonlijke bezwaren waren -- de heer Speyart van Wcerdcn is niet 
altijd even tactvol - dan wel bezwaren tegen zijn optreden, waarvan 
men zou kunnen zeggen: ,,Wij vinden dit verkeerd; daar kan niets van 
terecht komen. Daarom vinden wij, dat 'slands belang meebrengt, 
dat hij naar Londen verdwijnt." 

Van een ontslag van de heer Speyart van Woerden als procureur- 
generaal is de heer van Angeren verder niets bekend. Hij weet wel, dat 
men in die tijd zuinig moest zijn met bekwame krachten. Er is zelfs 
overwogen, dat de heer Speyart van Woerden op ecn studiereis naar 
Amerika zou gaan. De heer van Angeren heeft gezegd: ,.Als wij ons 
belachelijk willen maken, moeten wij Qat doen." Dit ontslag zou niet 
alleen onbehoorlijk zijn geweest; het zou niet gekund hebben. Wan- 
neer men de heer van Angeren zou hebben gevraagd: Kan men een 
procureur-generaal ontslaan, omdat hij wordt gekidnapt. d.w.z. om- 
dat het gevaar bestaat, dat hij wordt gekidnapt, dan zou hem dat een 
moeilijke grond voor ontslag hebben geleken. Of- de gronden daar- 
voor wellicht wel te construeren waren geweest, weet de heer van 
Angeren niet. Dan zou men toch op hem terug hebben moeten vallen 
om die gronden te formuleren. Het lijkt hem niet waarschijniijk, dat hij 
dbarvoor de juiste gronden zou hebben gevonden, en wanneer hij ze 
zou hebben moeten verzinnen, zou hij zijn medewerking er aan hebben 
geweigerd. 

Wanneer de heer Speyart van Woerden, die zijn mannen kon over- 
zien, meende in staat te zijn om deze zaak als Justitie in handen te 
nemen, was het gewenst, dat deze zaak hoe eerder hoe beter uit handen 
van het Militair Gezag kwam. De heer Speyart van Woerden moge 
dan over karaktereigenschappen beschikken, die hem misschien wat 
ontactisch doen zijn -daar kan men verschil van mening over hebbrn 
- het staat echter vast, dat hij een goed organisator is. Wannerr de 
heer Speyart van Woerde~z had gezegd, dat hij dit aan kon, dan zou 
dit zijn hetgeen de heer van Angeren juist wenste, dat zou gebeuren 
ingevolge het Buitengewoon Politiebesluit, n.l. dat het Militair Gezag 
zo spoedig mogelijk zou terugtreden en dat daarvoor de echte justitie 
en politie in de plaats zouden treden. 

De poging om de procureur-generaal te ontslaan staat de heer van 
Angeren niet meer voor de geest. Wel hesft de heer Gerbrandy de 
terugkeer van de heer Speyart van Woerden naar Nederland altijd als 
buitengewoon moeilijk gevoeld. Toen de heer van Angcre~z er op aan- 
drong, dat de procureur-generaal zou terugkeren, heeft de heer Ger- 
brandy dat altijd zeer moeilijk gevonden. De heer Speyart van Woer- 
den is ook betrekkelijk lang te Londen gebleven. De heer Gerbrandy 
gaf daar als motief voor op de moeilijkheden, die de heer Speyarf 
van Woerden ondervond in zijn ressort. Men was niet zeker over het 
feit, of er werkelijk grond was voor de vrees, dat de heer Speyur~ van 
Woerden zou worden gekidnapt. Men kon het gemakkelijk zeggen, 
maar was er inderdaad grond voor? Wanneer de heer van Angeren 
daar was geweest, zou hij hebben gezegd: ,,Mijnheer Speyarf het spijt 
mij wei, de heer Kruls of geen heer Krlrls, ik ben de Minister van 
Justitie en u bent procureur-generaal eri u gaat zitten, Al maakt u 
misschien fouten, die maken wij allemaal. Wij gaan baar niet voor 
op zij." Hij zou hebben geprobeerd, wanneer er fouten dreigden, om 
de heer Speyart van Woerden zo te instrueren, dat zo min mogelijk 
moeilijkheden zouden voorkomzn. 

Gewezen op het feit, dat er h/linisters uit het Londense Kabinet 
zijn, die zeggen, dat de Minister van Justitie, in het bevrijde gebied 
zijnde, zulke instructies aan de procureur-generaal niet mocht geven, 
omdat de Regering te Londen nu eenmaal het Militair Gezag had in- 
gesteld en dat de Minister, als hij iets wilde, dit via de Minister van 
Oorlog kenbaar moest maken aan het Militair Gezag, zegt de heer van 
Angeren, dat er een groot verschil is tussen een Militair Gezag, dat 
tenslotte de algemene leiding heeft of een Militair Gezag, dat begint 
te zeggen: Ik begin de procureurs-generaal maar vast af te voeren. 
Men ziet, dat dit een heel eind verder gaat. Het Militair Gezag is 
een organisatie, welke in de eerste plaats ook behoort te werken met 
de aanwezige civiele autoriteiten. Van een terzijde stellen zou sprake 
reweest kunnen zijn, wanneer zou zijn gebleken, dat de heer Speyart 
;an Woerden politiek onbetrouwbaar was geweest. Dan kon men 
zeggen: Ja, we moeten ingrijpen, want wij hebben de zuiveringsrege- 
ling. Dan wordt het over een heel andere boeg gegooid. Wanneer het 
er echter over gaat, hoe het systerin van de strafvervolgingen en de 
onderzoekingen toepassing zal vinden en er wordt gezegd: ,,Het be- 
valt ons niet, dat doen wij zelf. Het ene deel van Nederland zal het 
andere deel van Nederland \vel even vastzetten en voor de rechter 
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brengen," dan is er plaats voor het standpunt, dat het Militair Gezag 
hier foutief is. Het Militair Gezag kan dan toch tegen de procureur- 
generaal zeggen: U heeft zich naar mij te richten. Men zou dan 
ioderdaad hier de omstandigheid hebben, dat de procureur-generaal 
zich had te gedragen naar de inzichten van het Militair Gezag. Het 
ging hier echter om kidnappen. Hier zouden geen moeilijltheden zijn 
met de heer Kruls of met de andere heren, doch moeilijkheden met 
de hele ondergrondse beweging, welke de procureur-generaal hier of 
daar zou opbergen. Dat is, wanneer de heer var1 Angererz het goed 
begrijpt, het argument geweest. 

Op de vraag, of men de kwestie van de arrestaties en van de be- 
voegdheid op dit gebied alsinede van de organen, die zich daarmede 
bezig hielden, in de maanden April, Mei en Juni 1945, dus vlak vóór 
en vlak na de bevrijding van het Noorden, niet nog eens heeft bezien 
of dat men -- in het bijzonder het Militair Gezag - zonder meer 
de gedragslijn, die men in het Zuiden had gevolgd, in het Noorden 
heett gecontinueerd, antwoordt de heer van Angeren, dat hij het zo 
heeft gezien, dat men juist door dit optreden tegenover de heer Speyart 
van Woerden de keuze had gedaan en het Militair Gezag had 
gezegd: Zo inoet het geoeuren. Daarmede was dus eigenlijk de be- 
slissing gevallen, dat het volgens de richtlijnen, die hei: Militair Gezag 
had vastgesteld, ten aanzien van arrestaties e.d. verder moest gaan. 
Het is toen zo gebleven. 

Dit is voor de Ministers ook erg oogeiukkig geweest. Men begrijpt, 
dat het heengaan van de heer van Pleuven Goedhart en ook van 
anderen op dat moment, toen eigenlijk de zaak voortgang moest 
heooen en het Noorden zou woraen bevrijd, niet gunstig was. Al de 
ervaring was door de heer van Heuverz Goedhart opgedaan, niet door 
de heer Gerbrandy, die toen Minister werd. De heer van Angeren 
was er ook niet geweest; ook hij moest nagaan, wat er allemaal was 
gebeurd. Men probeert een zaak dan zo veel mogelijk in goede banen 
te krijgen. Men had van Regeringswege eigenlijk de keuze al gedaan 
tussen de Justitie-leiding en de leiding van het Militair Gezag. Dat 
had rnen eigenlijk beslist door het optreden tegenover de heer Spey- 
art van Woerden. Het is niet alleen persoonlijk voor de heer Speyart 
van Woerden onprettig geweest en persoonlijk voor de heer van 
Heuverz Goedhart, maar dit had gevolgen. Wezenlijke gevolgen ten 
aanzien van datgene - de machtspositie van het Militair Gezag (de 
heer van Angeren bedoelt het niet onvriendelijk) - wat op justitie- 
en politiegebied lag. De  toestand werd bevestigd. De procureur- 
generaal moest wijken. Daar kwam het toch op neer. De heer van 
Atzgeren spreekt bij voorkeur gaarne over de oorzaak van het 
gebeurde met de heer Speyart van Woerden. De oorzaak zit in de 
beslissing over de vraag, wie de lakens zouden uitdelen bij de arresta- 
ties en bij de voorbereiding van de bcrechting en of dat zou gebeuren 
door de procureur-generaal inet een groep van door hem geschikt 
geachte politie, althans onder leiding van die procureur-generaal, dan 
wel of anderen leiding zouden geven en het werk verder zou ge- 
beuren met de later optredende min of meer georganiseerde P.R.A. 
en dergelijke organisaties. 

Op de opmerking, dat hij het eigenlijk dus zo ziet, dat na de 
gebeurtenissen, die plaats hadden gevonden in het Zuiden en dis 
dan hebben geculmineerd in het naar Londen laten komen van de 
procureur-generaal, de Regering als zodanig ten opzichte van dit 
vraagstuk definitief had geabdiceerd tegenover het Militair Gezag, 
zegt de heer van Angerelz, dat het zo wel zeer scherp gesteld is. Men 
kon niet vandaag dit beslissen en morgen het andere. Men heeft 
eigenlijk hiermede tegen het Militair Gezag gezegd: ,,Zoals jullie 
het doen, is het juist. Zoals de heer Speyart van Woerden het doet, 
is het niet Juist." Wanneer men had gezegd: ,,De heer Speyart van 
Woerden doet het wel juist", dan had men het gevaar van het kid- 
nappen moeten lopen. Men had dan desnoods maatregelen moeten 
neinen ter bescherming van zijn persoonlijke veiligheid. 

De heer van Angeren heeft als secretaris-generaal van het Departe- 
ment van Justitie in de maanden April, Mei en Juni 1945 herhaal- 
delijk op verandering aangedrongen. Hij heeft dit gedaan tot de 
tijd van de heer Kolfscholen als Minister van Justitie toe. Niet, dat 
hij geen respecthad voor alles, wat ondergrondse beweging was en 
nuttig had gewerkt, doch hij meende, dat volgens de toen gevolgde 
nethode de justitie niet goed kon worden gediend. Alles kwam 
echter ineens tegelijk. In het Zuiden was men bezig om de tribunalen 
en gerechtshoven aan de gang te krijgen. Toen de bevrijding van 
het Noorden kwant, is het ineens hals over kop gegaan. Wanneer 
het toen misschien opnieuw georganiseerd had moeten worden, dus 
wanneer er van de zijde van het Militair Gezag geen richtlijnen 
hadden bestaan, dan had het opnieuw kunnen worden opgezet. Men 
is er toen waarschijnlijk nooit toe gekomen om daarin wijziging 
te brengen. Men moest vertrouwen hebben in de mensen, die de 
verantwoordelijkheid op zich namen. Het was wel jammer -- althans 
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voor dit onderwerp -, dat op de 23e Februari 1945, toen de heer 
van Heuven Goedhart moest aftreden, de continuïteit in het Justitie.. 
beleid werd onderbroken. Het zou mogelijk zijn geweest, dat, als 
de heer vniz Hezrven Goedhari niet was afgetreden en in het nieuwe 
Kabinet had gezeten, hij deze kwestie vóór de bevrijding van het 
Noorden nog eens zou hebben geëntameerd, vooral gezien de 
ervaring, die hij in het Zuiden had gehad. De heer van Angeren 
hecht meer betekenis aan het meenemen van de procureur-generaal 
uit het Zuiden naar Londen dan het enkel zijn van een onaange- 
naamheid tegenover de heer Speyart van Woerden. 

Op de opmerking, dat hij het blijkbaar zo ziet, dat, doordat de 
heer van Eleuvei~ Goedhart op dat moment niet gedaan heeft kunnen 
krijgen, dat de procureur-generaal naar het Zuiden terugkeerde, ook 
hij de slag min of meer had verloren, zegt de heer van Angeren, dat 
hij helemaal niet wil zeggen, dat het door toedoen van de heer van 
Heuven Goedhart is geweest. Het is de kwestie, of hij toen in staat 
was dit nog te keren. Naar de mening van de heer van Angeren 
heeft dat ook voor Londen zeer grote gevolgen gehad. Het was 
moeilijk daarop terug te komen. Men denke zich maar eens in, hoe 
inoeilijlc het is, om, wanneer men in het Zuiden de richtlijnen van het 
Militair Gezag volgde, voor het Noorden bij de bevrijding een ander 
systeem te gaan volgen. De heer Speyart van Woerden behoort zeker 
tot de bekwame procureurs-generaal. Als deze procureur-generaal 
geen leiding mocht geven, hoe zou men dan staan daar, waar de 
procureurs-generaal moesten wosden vervangen, op sommige plaatsen 
door officieren van justitie? Het departement zat te Apeldoorn en de 
heren moesten in een volkomen leeg huis trekken. De heer van Ange- 
ren heeft dat lege huls zo spoedig mogelijk betrokken en is terstond 
tot verhuizing overgegaan, voorzover dat mogelijk was. Hij heeft op- 
dracht gegeven, dat de meubels en het archief terug moesten komen. 
Daar hebben de Canadezen toen ijverig aan meegeholpen. Onder die 
omstandigheden was het heel moeilijk om diep ingrijpende vcrande- 
ringen aan te brengen en zelfs een overzicht te krijgen van wat er in 
het Noorden gebeurde. Het was bijna geen doen om van het civiel 
orgaan een volledig overzicht te krijgen. 

De heer de Quay herinnert zich niet, dat gedurende zijn minister- 
schap b.v. in een Kabinetszitting over het arrestatieprobleem als zo- 
danig besprekingen zijn gevoerd, die hebben geleid tot bepaalde maat- 
regelen. Over dat onderwerp zelf, die vrij onregelmatige: wijze van 
arresteren, heeft men natuurlijk in het Zuiden wel een en ander gezien 
en ervaren. Hij stond daar eerst als ambteloos burger en daarna als 
voorzitter van het College van Algemene Commissarissen voor Land- 
bouw, Handel en Nijverheid, als hoedanig hij met deze materie 
uiteraard niets te maken had. In Mei en Juni 1945, toen de grote 
massa van de arrestaties in het bevrijde Noorden plaats vond, heeft 
de chef staf Militair Gezag aan de heer de Quay deze zaak zeker 
niet als een probleein voorgelegd. De Regering en in het bijzonder 
de Minister van Oorlog heeft ook niet uit anderen hoofde mede- 
delingen gekregen, die hem op de gedachte konden brengen, dat hier 
een probleem zou kunnen liggen. Zoals hij zojuist zei, toen men in 
het Zuiden deze ervaring opdeed, kon men eigenlijk wel verwachten, 
dat, wanneer er geen wijziging kwam in het systeem, het, zij het mis- 
schien wat matiger maar toch wel, in het Noorden zou plaats hebben. 
De heer de Quay herinnert zich ook niet, dat hij een mededeling heeft 
gekregen, waarin de heer Kruls hem in positieve zin heeft gezegd, dat 
in het Noorden de zaak behoorlijk was geregeld. De heer de Quay 
heeft in die tijd natuurlijk verschillende besprekingen gehad met de 
chef staf van het Militair Gezag. Het is denkbaar, dat deze dit wel 
eens terloops aan hem heeft gezegd, maar het is niet genoemd of be- 
handeld als een bepaald onderwerp van een gesprek, waarin de heer 
de Quay zou zijn medegedeeld: ,,Ik heb deze situatie zo en zo behan- 
deld." Het is hem dus niet als probleem voorgelegd. 

De heer van Heuven Goedhart verklaart in een later verhoor, dat 
hij de heer Speyart van Woerden reeds vóór 1 December 1944 had 
getroffen en niet tegelijk met meerdere Ministers, maar alleen. Hij 
is naar ,,Bosch en Ven" gekomen met de heer Vliegenthart. Op dat 
ogenblik had de heer van Heuven Goedhart echter enigerlei afspraak 
of besogne; dat kan hij zich niet meer herinnercn. Hij heeft beide 
heren toen maar even gesproken, zijn spijt uitgedrukt, dat hij niet 
meer tijd beschikbaar had en afgesproken, dat hij zo spoedig mogelijk 
met de heer Speyart van Woerden zou komen praten. Dat is, naar hij 
meent, de volgende dag gebeurd, maar het kan ook twee dagen later 
zijn geweest en daar, in zijn bureau op de Oranjesingel in Den Bosch, 
heeft de heer Speyare van Woerden voor het eerst de heer van 
Heuven Goedhart een uiteenzetting gegeven van zijn indrukken en 
opvattingen. 

Daarop is gevolgd een gesprek in de beperkte Ministerraad van de 
aanwezige Ministers in ,,Bosch en Ven" naar aanleiding van een 
rondreis, die de heer Gerbrandy en de heer de Beus door het bevrijde 
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gebied hadden gemaakt en waar men bijzonder veel onrustbarends 
over de arrestatiepolitiek had gehoord. Toen is besloten, dat op de  
kortst mogelijke termijn een vrij uitgebreide vergadering zou worden 
gehouden. Daarin zouden worden uitgenodigd de  drie Commissarissen 
der Koningin, de  heer Speyart van Woerden, d e  heer Deelen, d e  
heer Kruls, de chef staf - dat  is geworden de  sous-chef staf - van 
de  B.S., de heer Doorman en daar was ook nog bij kapitein Frowein; 
misschien was deze toen majoor. E r  is ook nog een bespreking ge- 
weest van de  heer Frowein met nog andere mensen te Eindhoven, 
maar daarvan is een verslag aanwezig o p  het Ministerie van Oorlog, 
waarin allerlei wonderlijke dingen over d e  O.D. worden gezegd. 
Maar dit was een vergadering in ,,Bosch en Ven". Tevoren had de 
heer van Heuven Goedhart een gesprek met de  heren Doorman en 
Frowein. Hij herinnert zich die bespreking als de  dag van gisteren 
wegens de ongerustheid van deze beide heren over de gang van zaken 
met de arrestaties' en letterlijk de  opmerking van de heer Doorrnan: 
,,Excellentie, help ons er in Godsnaam af". 

I n  die vergadering heeft inderdaad d e  heer Speyart van Woerden 
o p  de hem eigen wijze een bijzonder nadrukkelijk vóóroorlogs poli- 
tioneel standpunt ontwikkeld, in  de  trant van: de  politie, daarvan 
ben ik het hoofd; ik maak uit, hoe het hier met de  zuivering loopt, 
en de  illegaliteit, nou ja, wat heb ik daar nu  eigenlijk mee te maken. 
Dit  is natuurlijk een bijzonder cryptische weergave van hetgeen hij 
heeft gezegd, maar dit is toch de strekking. Het  is volkomen begrijpe- 
lijk, dat  dit in  illegale kringen een bijzonder slechte indruk heeft 
gemaakt. I n  die tijd zat men juist in grote moeilijkheden met de 
illegaliteit, die mee wilde zuiveren en zelfstandig optreden bij de 
arrestaties, en de heer Speyart van Woerden zei: Nee, nee, de  oude 
tijd is teruggekeerd en het gaat hier, zoals het ging! Jullie hebt daar 
niets mee te maken. D e  heer van Heuverz Coedhart heeft altijd ge- 
probeerd o m  daar tussen door te laveren, wat bijronder moeilijk was, 
door de  heer Speyart van Woerden duidelijk te maken: U moet met 
de illegaliteit een hanteerbare verhouding creëren, en door de  ille- 
galiteit voor te houden: Mensen, wij kunnen hier niet een rechteloze 
toestand krijgen, waarbij iedereen, die dat  o p  zijn weg acht, een 
arrestatieploeg formeert en aan  het arresteren gaat. Tussen die beiden 
in heeft de  heer van Heuven Goedhart gelaveerd. Hij kan zich dat 
alles bijzonder goed herinneren. Het  is overigens onjuist van de heer 
Speyart van Woerden o m  te stellen, dat  die vergadering de achter- 
grond is van het kidnap-plan. 

O p  de opmerking, dat  de heer Speyart van Woerden zegt, dat  daar- 
in in zoverre de oorzaak gevonden kan worden, dat  de uitlatingen, 
die hij daar heeft gedaan, in bepaalde kringen een zeer slechte indruk 
hebben gemaakt en dat  hij later te Londen van de heer van Heuven 
Goedhart die mededeling heeft gekregen, en wel in deze vorm, dat  er 
aantekeningen van de heer Doorrnan over deze vergadering zijn ge- 
weest, die onjuist waren, zegt de heer van Heuven Goedhart, dat  hij 
die aantekeningen niet meer goed in zijn hoofd heeft. Hij herinnert 
zich alleen maar zijn eigen kwaadheid, toen hij dat stuk las. Hij vond 
dat namelijk een bijzonder onwelwillende, onobjectieve weergave van 
hetgeen e r  was besproken. 

Het gesprek, dat die avond in ,!Bosch en Ven" is gevoerd, kan de  
heer van Heuven Goedhart het beste typeren als een gesprek tussen 
een aantal over een bepaalde zaak oprecht bekommerde mensen, die 
aan tafel gingen zitten om de vraag te beantwoorden: wat moeten 
wij daar nu toch mee? Het was een zorglijke vergadering op een 
hoog niveau. Van zulk e tn  vergadering kan men tweeërlei soort 
notulen maken: notulen, waaruit men voelt, dat er om die tafel 
mensen zaten, die hun probleem in behoorlijk overleg wilden op- 
lossen, en notulen, die de strekking hebben o m  een bepaalde partij 
uit die vergadering een beetje zwart te verven. Deze notulen d a n  
waren van de laatste soort. De heer van Heuvetl Coedizart hecft toen 
gezegd: Bah, wat een misselijke notulen, want zo was die vergadering 
bepaald niet! Toch heeft de  heer Speyart van Woerden ongelijk, 
want er bestaat nog een heel ander stuk. Dat  is ecn weergave van 
een gesprek van mr. Ahbing van de Binnenlandse Strijdkrachten, 
later bij de Krijgsraad, met de heer Speyart van Woerden. onmiddel- 
lijk nadat de heer Speyart van Woerden was teruggekeerd in Den 
Bosch. l )  Daar zit het springpunt van de  eilende tussen d e  heer 
Speyart van Woerden en de  illegaliteit. Alleen daar! D e  heer van 
Heuven Goedhart kan verzekereri, dat  met dat  gzsprek in Brabant 
werd ,,geleurdw. Als hij ergens in Brabant zijn neus in de illegaliteit 
stak of  in de  B.S., dan was altijd het eerste wat men zei: Weet U 
van dat  gesprek van de  heer Speyarr van Woerden en de  heer 
A bbing? 

Op de  vraag hoe het dan  komt, dat  de  heer Kruls. die tenslotte 
buiten d a t  geschil tussen de iilegaliteit en de  procurrur-generaal 
stond, die bovendien tevoren met de procureur-generaal had mede- 
gewerkt aan  de  regelingen, die iri  December 1944 blijkbaar i n  vol- 
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!edige overetnstemming tot stand waren gekomen, zich voor dat 
karretje heeft laten spannen, zegt de heer van He~rve~l Goedhart, dat 
dit erg eenvoudig is. Generaal Kruls heeft - misschien heel be- 
grijpelijk - van zijn kant willen proberen om het gezag van het 
M.G. zoveel iiiogelijk te laten dragen door de instemming en de 
medewerking van de illegaliteit. Wanneer hij daarin niet geslaagd 
ware, was hij helemaal nergens geweest met het Militair Gezag. 

Nu heeft generaal Kruls op een bepaald ogenblik na die vergade- 
ring, eigenlijk staande die vergadering, de opdracht gekregen om met 
de heren Deukserna, Deelerz en Speyart van Woerden nieuwe richt- 
lijnen voor de arrestatiepolitiek te maken. De heer van Heuven Goed- 
hart herinnert zich als de dag van gisteren, dat dat gebeurd is ten 
huize van de fabrikant Mutsaerts, die achter ,,Boseh en Ven" woont, 
en hij weet ook nog, dat dat geschiedde op een suggestie van zijn 
vriend mr. Deelen, die de heer Mutsaerts goed kende en zei: Dan heb- 
ben we er een fles goede sherry bij en dat bevordert het gesprek! 
Aldus is geschied. Men heeft daar een dag vergaderd met zijn vieren 
en 's avonds om ongeveer zes uur heeft men de heer van Heuven 
Goedhart laten weten, dat men tot overeenstemming was gekomen, 
en hij werd er bij genodigd. De vier heren zijn toen naar het hotel ge- 
komen en hebben in zijn werkkamer met de heer van Heuven Goed- 
hart zitten praten. Zij hebben hem die richtlijnen voorge!egd en hij 
heeft er tittel noch jota aan veranderd en gezegd: Accoord! 

Nu gaat de heer Kruls met die richtlijnen naar de illegaliteit. Maar 
de illegaliteit zegt: Dat nemen wij niet! Zoveel invloed voor de poli- 
tie? Welneen! Wij! 

Generaal Kruls, die - zoals het uitgangspunt van de heer van 
Heuveiz Goedhart was - de illegaliteit veel belangrijker vond dan 
de procureur-generaal, heeft gedacht: Oh, als die illegaliteit dat zo 
niet wil, dan moet ik het zo ook niet meer! Hij heeft onmiddellijk 
de bordjes verhangen en gezegd: Dan kan het niet. De diepere oor- 
zaak van de gehele narigheid is, dat generaal Kruls geen basis van 
gezag had. Die moest hij zoeken in het bevrijde gebied en die heeft 
hij gevonden bij de illegaliteit. Hij kon die alléén bij de illegaliteit 
vinden door voortdurend bij de illegaliteit in het gevlei te komen. 

Op de vraag, of men het niet zo zou kunnen formuleren, dat gene- 
raal Kruls heeft gezegd: Aan mij de richtlijnen en aan de illegaliteit 
de procureur-generaal, zegt de heer van Heuveiz Goedhart, dat hij 
veel voor die formulering voelt, want die is uitstekend, maar dat hij 
er één amendement op zou willen indienen: Wanneer men de heer 
Speyart van Woerden zou vragen, hoe het is gegaan met de uitwer- 
king van de richtlijnen in de practijk, dan zal men van hem horen, 
dat bij die uitwerking generaal Knds niets anders heeft gedaan dan 
onophoudelijk knabbelen aan de procureur-generaal en diens positie 
ten behoeve van de illegaliteit. De heer varz Heuvetz Goedhart kan 
dat ook nog op een andere wijze waar maken, want aan de richt- 
lijnen van ,,Boseh en Ven" van 14 December is een ruwe schets van 
richtlijnen, die de heer van Heuven Goedhart persoonlijk heeft ge- 
maakt, voorafgegaan en die in sterke mate gingen in de richting van 
de opvatting van de heer Speyart van Woerden, die hij dan ook prin- 
cipieel nog altijd juister vindt dan die van het Militair Gezag. Die 
richtlijnen heeft de heer Krrlls ter sprake gebracht in ern vergade- 
ring van de illegaliteit te Eindhoven. Daar is evn storm over opge- 
stoken en aan generaal Kruls is onmiddellijk gezegd, dat dit een vol- 
komen onaanvaardbare regeling was. Dan nam generaal Kruls niet 
het standpunt in: Als de Regering meent, dat het zo moet, dan gaat 
het natuurlijk zo; dat zou een zuiver standpunt van een Militair Cie- 
zag zijn; hij nam echter het standpunt in: Dat kan volgens de illegali- 
teit zo niet, dus maak maar wat anders! 

Op de vraag, waarom de Minister van Justitie, toen hij te Brussel 
hoorde, wat Qe plannen van de illegaliteit met de procureur-generaal 
waren, niet gezegd heeft: Wij zullen deze man, die onder ons gezag 
staat, handhaven; wij zullen hem desnoods een lijfwacht geven, ant- 
woordt de heer van Heuverz Goedhart, dat zij reeds onderweg waren, 
toen zij de juiste toedracht van de zaak hoorden. Het was toen niet 
zo eenvoudig om simpelweg te zeggen: Nu  gaan wij weer terug. Dat 
ging niet. De heer van Heuven Goidhart had aan de heer Gerbrandy 
laten weten: Ik kom met de procureur-generaal! Hun vertrek was in 
Brabant bekend. De heer van Heuven Goedhart stond voor een op- 
dracht van Hare Majesteit en de Minister-President om onmiddellijk, 
reden onbekend, met de procureur-generaal naar Londen te komen. 
Hem werd pas een tip van de sluier opgelicht, toen hij in Brussel zat. 
Zo is dat gegaan. 

Toen die richtlijnen van 14 December 1944 klaar waren, had de 
heer van Heuven Coedhart het idee, dat het voor alle partijen zó 
goed was opgelost. Hij was met die oplossing volkomen tevreden. 

Voor het Noorden had de heer van Heuven Goedhart gewild: Eerst 
de zuivering van de politie en daarna arrestaties door uitsluitend de 
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politie, met aantrekking van hulppolitie uit cle illegaliteit. onder J e  
politie. 

Op de opmerking, dat door de heer Hoekstra is medegedeeld, dat 
het eenvoudig niet aiidcrs kon en dat de grote verdienste van die 
massale arrestatie is gewerst. dat Bijltjesdag er door is voorkomen, 
zegt de heer van Hetcven Goedhrirt, dat hij het daar niet mee eens is. 
Zijn vaste overtuiging is, dat men alle vonrde1~11 bad kunnen trekken 
uit het feit, dat het land in twee etappes is bevrijd en dat men er 
niet één voordeil uit heeft getrokken. Aan de hand van de ervaring 
in het Zuiden had inen bij wijze van spreken dag aan dag tegen het 
Noorden kunnen zeggen: Mensen, zoals dat hier is gegaan, is het 
helemaal verkeerd. Laten wij toch zo snel mogelijk tot iets van een 
rechtsorde terugkomen en gij kunt er zeker van zijn -- er hoeft 
niemand met een bijl te worden bewerkt -: dat er recht zal worden 
gedaan en wij doen dat zo en zo. B r  herr van Heuven Goedhart 
vindt het een van de merst onbegrijpelijke zaken, dat men met open 
ogen, ziende hoe scheef het was gegaan in liet Ziiiden, het voor het 
Noorden nog eens precies zo hertt geregeld. Hij heeft van zijti kant 
niet meer kunnen doen, want verder gingen zijn bevoegdheden niet, 
dan aankondigen, dat het verkeerd zou gaan en als afgetreden Minister 
en dus gewoon burger een lange nota l) aan de hecr Gerbranrly 
sturen, waarin dit een van de punten was. Hij heeft daarin uitdrukke- 
lijk betreurd, dat generaal Krnls nu toch aan de B.S. had opgedragen 
om de arrestaties tr verrichten. 

Op de opmerking, dat de hecr van Angeren zegt, dat het wegvoeren 
van de procureur-generaal kan worden beschouwd als een soort van 
beslissend moment in deze, nl. dat het standpunt van de illegaliteit- 
Militair Gezag had getriomfeerd, zegt de heer varz Heuverz Goed- 
hart, dat hem dit onjuist lijkt. Waarlijk niet allééil de procureur- 
generaal, maar óók in het Militair Gezag waren er, die het volkomen 
zo zagen, zoals de heer vuil Heilven Goedhart het zag en die ook 
hunnerzijds in hun bijeenkomsten zeiden: Mensen, het gaat helemaal 
verkeerd. Zij bleven daarbij. In het vertrek van de procureur-generaal 
kan de heer van Heuveiz Goedhart h.it beslissende moment niet zien. 
Hij ziet dat veel meEr als ern poging, die nimmer gerea!iseerd is, 
om de persoonlijke onlustgevoelens, die de wijze van optreden van de 
heer Speyart van Woerden bij sornii~igen had gewekt, weg te reageren. 

Op de vraag, of het te Londen nooit eens is opgelcomen om bij de 
Belgische collega's te informeren, hoe men daar van plan was de zaak 
op te lossen, antwoordt de heer van Heuvcn Goedhart, dat hij wel 
zijn Belgische ambtgenoot van die tijd er over herft gesproken en 
zijn indruk was, dat het in België in één opzicht bijzonder slecht 
en in een ander opzicht bijzonder gord ging, goed in zoverre men de 
kopstukken van Belgische nationaal-socialisten heeft behandeld als 
krijgsraadgevallen, slecht in zoverre men er in het geheel niet in ge- 
slaagd is om de boven België uitgeworpen wapsns ook maar min 
of meer weer in handen te krijgen. Dat laatste is trouwens naar zijn 
mening ook niet gebeurd. 

Over de bedreiging de heer Speyart van Woerdcrz te ontvoeren zegt 
de heer Gerbrandy er niets van geweten te hebben, dat hier anúere 
motieven achter zouden hebben gezeten, nl. om een van de exponenten 
van de ene partij opzettelijk onder druk en dreiging van de andere 
partij weg te doen nemen uit het strijdtoneel rond de arrestatiehe- 
voegdheid. Hij wist alleen van het Militair Gezag, dat dit gevaar 
dreigde. Dat zou ernstige repercussies ten gevolge hebben. Toen is 
overleg gepleegd tussen de heren van He~ivcrz Goedhart en Gerbra~zdy 
en dat herft er toe geleid: Laat hij op dit ogenblik te Londen blijven; 
dan is de frictie verdwenen. Dat daar een intrigue of iets anders 
achter kon zitten, is op dat moment dus niet bij de Regering opge- 
komen. Thans hoort de heer Gerhrandy voor het allereerst, dat aan 
iets van die aard gedacht wordt. Het is natuurlijk ook een ernstige 
aanklacht tegen generaal Krzils, dat hij eigenlijk zegt: Ik weet een 
middeltje om mij van een lastige man hier te ontlasten. Dat heeft 
echter geen rol gespeeld in de overwegingen. 

In de plaats van de heer Speyart van W o e r d c ~ ~  is toen de heer 
Deelerz opgetreden als waarnemend procureur-generaal en dat werd 
algemeen een zeer goede oplossing gevonden; overwogen is, of het 
dan niet verstandiger zou zijn, dat de heer Deelen dat bleef en zou 
men dan niet met de heer Speyart van Woerden overleg plegen: hebt 
u niet liever een andere functie? Dat is inderdaad gebeurd. Dit over- 
leg is, voorzover de herinnering van de heer Gerl~rarzdy gaat, een 
heel vriendschappelijke bespreking geweest met de heer Speyart. De 
heer Gerbrandy meent, dat er twee dingen behandeld zijn: procureur- 
generaal in Den Haag en procureur-fiscaal in Ben Bosch en dat toen 
de heer Speyart gezegd heeft, na het overwogen te hebben: Ik voel 
mij geheel verbonden met Brabant; daar ben ik altijd geweest, dat is 
mijn natuurlijk regioon en die verplaatsing ligt mij tenslotte toch niet. 
Hij heeft het wel zeer ernstig overwogen, want op e2i.i gegeven ogen- 
blik stond hij op het punt het te aanvaarden. Dat is heel vriendelijk 
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besproken. De heer Gerbrandy herinnert zich niet, dat daarover 
harde woorden zijn gevallen. 

In dit ver~and acht de heer Gerbrandy het gewenst nog even zeer 
nadrukkelijk iets over het incident-Speyart van Woerden te zeggen. 

De zaak werd aanhangig gemaakt door generaal Kruls, die te 
Londen kwam rapporteren, dat hem gegevens berekten, er op wijzend, 
dat er tegen de heer Speyart van Woerden iets onaernomen zou wor- 
den. Dit mondelinge rapport van generaal Kruls heeft geleid tot over- 
leg tussen de generaal, ae Minister van Oorlog, de heer van Lidth de 
Jeude en de heer Gerbrandy en, toen de heer Speyart naar Londen 
kwam, mede tot overleg met de heer van Heuvert Goedhart. Het be- 
zwaar van de generaal was niet, dat men de procureur-generaal moei- 
lijk kon Deveiiigcn, maar wel, dat hij spanningen veroorzaakte, die 
tot een plotseling inciaent zouden leiden, dat voor ons prestige bij de 
geallieerden knuiitend zou zijn. Er is bij de bespreking geen ogenblik 
naar voren gekomen, dat de arrestatieoevoegaheid, welke door veel 
illegalen (en ook door de heer Cierbrandyl anders werd bekeken dan 
door de heer Speyart, hierbij een rol speelde. Het ging over de modus 
quo van het optreden van de heer Speyart van Woerden, over de 
reactie$, die hij verwekte. Er is geen ogenblik sprake geweest van: 
de illegaliteit wil dat, de heer Speyart wil wat anaers, doe om erger 
te voorkomen maar de zin van de illegaliteit. Het ging uitsluitend over 
de zeer grote kans van hoogst onaangename incideriten in verband met 
gevoelens van bitterheid, welke de heer Speyart van Woerden zeker 
niet wilde opwekken, maar even zeker juist wel opwekte. 

" Op dat ge~ ied  had de heer Gerbrandy ervaring, welke hij het best 
uitdrukt in twee zinnen. De  heer Speyart van Woerden was een 
begaaid en toegewijd hoofdambtenaar. De heer Speyart van Woerden 
verwekte bij kiguren van betekenis, met wie hij zakeliik te maken had, 
reacties van ~itterheid, waarvan alleen hij de scherpte kan beoordelen, 
die, zoals de heer Gerbrandy, dit vroeger had geooserveerd. 

De persoonlijke opvatting van de heer Gerbrandy was en is steeds 
geweest: de heer Speyart is volkomen ongeschikt voor de functie van 
procureur-generaal in tijden van spanningen. Dit was ook aanvanke- 
lijk de opvatting van de heer van Heuven Goedhart. 

Toen de heer Gerbrandy de mededeling van generaal Kruls kreeg, 
trok hij de conclusie: daar hebt ge het weer. Een der beste vrienden 
van Speyart van Woerden drukte zijn zienswijze eens tegenover de 
heer Gerbrandy uit met de woorden: ,,Welk een ijver, welk een onver- 
stand!" Deze vriend zei dit natuurlijk bij wijze van overdrijving, maar 
tevens met de bedoeling om het gevaar, dat in Speyart van Woerden 
school, te karakteriseren. 

De  heer Gerbrandy vond het oneindig veel beter, dat de heer 
Deelen procureur-generaal werd dan dat de heer Speyart van Woerden 
het bleef. Vandaar, dat de heer Gerbrandy stuurde in de richting: 
vind iets anders, iets volkomen eervols voor deze in veel opzichten 
hoog te waarderen man, maar haal hem a.u.b. uit Brabant tijdelijk 
vandaan als procureur-generaal. Door deze opvatting is de heer Ger- 
brandy en bij de eerste beslissing èn bij het latere overleg steeds geleid. 
Dat overleg heeft steeds een vriendschappelijk karakter gehad. Noch 
bij de heer van Lidth de Jeude, noch bij de heer Gerbrandy heeft ook 
maar een ogenblik een rol gespeeld de idee: laten we in vredesnaam 
voor dreiging zwichten. Het ging niet over dreiging, het ging over 
fricties, welke een wijs beleid behoorde te voorkomen, mede in het 
belang van de naam van Nederland bij de geallieerden. De heer Ger- 
brandy is overtuigd, dat het bij generaal Kruls niet anders stond. In 
deze sfeer is de beslissing voorbereid en uitgevoerd. 

Het element, dat de commissie thans lichtelijk veronderstelt, is, wat 
de behandeling van deze zaak betreft, irreëel. Mocht intussen van 
illegale zijde gesteld zijn, wat de heer Gerbrandy onbekend is, dat de 
heer Speyart van Woerden in de gegeven verhoudingen niet was the 
right man in the right place, dan zou de heer Gerbrandy willen 
zeggen: dat standpunt deel ik op grond van mijn kennis van vroeger 
en mijn korte ervaring in 1944. 

Er zijn wel eens beslissingen, waarvan men achteraf - wat ge- 
makkelijk gaat, als men de gevolgen heeft kunnen observeren - con- 
cludeert, dat, als ze nog eens genomen moesten worden, ze anders 
zouden luiden. 

Vraagt de commissie hem, hoe hij ten deze staat ten opzichte van 
het incident-Speyart van Woerden, dan antwoordt de heer Ger- 
brandy: ,,Dat zou ik precies doen, als indertijd is geschied". 

In het voorjaar van 1945 is zeer nadrukkelijk besproken, dat, wan- 
neer bij de bevrijding van het Noorden de oorlog zou zijn afgelopen, 
dan zo spoedig mogelijk het Militair Gezag moest worden vervangen 
door de regeling van het Politiebesluit, waardoor zulke arrestaties in 
de sfeer van Justitie zouden komen. Dat is altijd de opzet geweest, 
maar die kon niet worden uitgevoerd, omd,at tegen alle verwachtingen 
in, na October 1944, het Noorden zolang bezet is gebleven. Op de 
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vraag, of men voor het geval, dat het Noorden zou vrijkomen en de  
oorlog tegelijkertijd zou zijn afgelopen, heeft overwogen, of men dan 
met minder arrestaties had kunnen volstaan, waardoor een geringere 
last op de bijzondere rechtspleging zou zijn komen te rusten dan nu 
het geval is geweest, antwoordt de heer Gerbrandy, dat hij zich her- 
innert, dat deze zaak in twee vergaderingen van de Ministerraad is 
besproken, naar hij meent in tegenwoordigheid van de heer Kruls. 
Wat precies het resultaat is geweest, durft hij o p  het ogenblik niet 
te zeggen. Voorzover hij zich herinnert was d e  conclusie, dat  het Mili- 
tair Gezag zo snel mogelijk moest worden beëindigd. D e  gedachte was: 
bijt maar door de zure appel heen; je krijgt onrechtvaardige arres- 
taties, maar die zijn niet te voorkomen. 

O p  de mededeling, dat de heer van Heuven Goedhart heeft ver- 
klaard, dat hij uitdrukkelijk in een nota heeft geschreven, dat  het in 
het Noorden niet moest gebeuren o p  de wijze, waaroo het in het 
Zuiden was gebeurd, zegt de  heer Gerbrandy, dat het kan zijn, dat  
juist naar aanleiding daarvan d e  zaak behandeld is. Da t  acht hij goed 
mogelijk. Hij meent, dat  de kwestie tweemaal aan de orde is geweest, 
maar dat  zou hij nog even moeten controleren. D e  mededeling, die 
hem bereikt had, was, dat  de politie zeer geïnfiltreerd was door ver- 
keerde elementen. Dat  was de grote moeilijkheid; het perczntage ver- 
keerde elementen was nogal groot. 

Aan de heer Gerbrandy wordt voorgelegd de verklaring van de  
heer Spevari van Woerden, dat naar zijn mening bij die geschiedenis 
van het kidnappen een rol heeft gespeeld de  eerste bespreking, die hij 
in begin December 1944 o p  Bosch en Ven heeft gehad met een aantal 
Ministers en met generaal Kruls en andere autoriteiten, in welke be- 
spreking het probleem van de arrestatiebevoegdheid voor het eerst in 
volle omvang is besproken. Daar  was ook aanwezig de heer Door- 
man, en de heer S ~ e v a r t  van Woerden zegt, dat  hij later van de  heer 
van Heuven Goedhart te Londen heeft eehoord, dat een rol ges-eeld 
hebben de  aantekeningen, die de  heer Doorman van die bestireking 
had gemaakt. en welke aantekeningen door de  heer Gerhrandy en 
de heer van Heuven Goedhart, toen de heer Gerhrandv ze later ge- 
zien heeft, zijn beoordeeld als een minder juiste weergave van hetgeen 
de  procureur-generaal had gezegd. Hierop zegt de  heer Gerbrandy, 
dat  hij het zo wil uitdrukken, dat deze aantekeningen eenzijdig waren. 
Hij wil helemaal niet zeegen, dat ze met onzet zo waren gemaakt, 
maar ze eaven niet een juiste zuivere indruk van de gehouden con- 
ferentie. Dat  de inhoud daarvan buiten de  leden van de conferentie 
bekend was, weet de  heer Gerbrandy uit persoonlijke ervaring. Daar-  
door weet hij ook, dat  hij er de  aandacht o p  heeft moeten vestigen, 
dat  de7e aantekeningen niet zuiver waren. 

D e  heer van Lidth de Jeude geeft aan, hoe het brobleem van de  
arrestaties in het Zuiden zich aan hem, als Minister van Oorlog, 
heeft vooreedaan. 

D e  arrestatiebevoegdheid werd aan het Militair Ge7as. verleend 
krachtens het Bcsluit on de bibondere staat van beleg. Toen men in 
Nederland kwam, bleek het, dat van illegale zijde al arrestaties ver- 
richt waren. Toen de Ministers-kwartiermakers in contact kwamen 
met justitie en politie, was de  opvatting de7e, dat de politie tenslotte 
het meest aangewezen apnaraat voor de arrestaties was, maar  deze 
was nog niet gezuiverd en in het Zuiden vond men, dat in het politie- 
koms vele verkeerde elementen waren. Zodra dit gezuiverd zou zijn, 
kon het de  arrestatiebevoegdheid krijgen. E r  is toen overleg ~en leegd  
tussen het Militair Gezag, de  illegale beweging en de politie, die 
toen onder de procureur-generaal Svevart van Woerden stond. E r  
zijn toen zeer uitvoerige besprekingen gevoerd, die tenslotte tot 
zekere overeenstemming hebben geleid. E r  werd besloten geleidelijk 
het optreden van de  illegale beweging te beoerken en het optreden 
van d e  politie uit te breiden, maar per saldo was de  arrestatiebe- 
voegdheid bij het Militair Gezag. Tussen de  staf van het Militair 
Gezag en de  procureur-generaal vond een bespreking plaats, waarin 
men het over de vorm en de wijze, waarop de  kwestie geregeld zou 
worden, eens werd. De heer van Lidth de Jeude meent, dat  dit een 
bespreking is geweest tussen de  heren Speyart van Woerden, Kruls - 
en Deelen. 

D e  heer vun Lidth de Jeude heeft stellig getracht om de  beide 
onder hem staande organen, het Militair Gezag en d e  BS., welke 
beide organen met betrekking tot de arrestatiebevoegdheid niet ge- 
coördineerd optraden, tot elkaar te brengen. Volledig gelukt is hem 
dat  niet, omdat men, vooral in de begintijd wel wat hard van stapeI 
liep en het niet gemakkelijk was de betrokken partijen tot elkaar t e  
brengen. Toen het tenslotte in  goede banen kwam, was de heer 
van Lidth de Jeude afgetreden. Hij heeft steeds de indruk gekregen 
na zeer langdurige besprekingen met generaal Kruls, dat  men o p  
de  goede weg was, in elk geval niet meer als kemphanen tegenover 
elkaar stond, al ging het aanvankelijk wat stroef. Een conferentie 
heeft plaats gehad, waarbij de heren Speyart van Woerden en Kruls, 
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een vertegenwoordiger van de B.S. en de heren van Heuven Goed- 
hart en van Lidth de Jeude tegenwoordig waren. Ook kolonei 
Doorman was daarbij aanwezig. Dat was vlak vóór het accoord van 
December 1944. Er werd toen geen overeenstemming bereikt. Elk- 
een verdedigde zijn standpunt. De heren Speyart van Woerden en 
Kricls zijn toen samengekomen in een villa en daar is overeenstem- 
ming ontstaan. 

De heer van kidth de Jeude gelooft niet, dat daarop de zaak dade- 
lijk een vlot verloop heeft gehad. De gemoederen waren enigszins 
opgewonden en er waren door de illegaliteit enige arrestaties ver- 
richt, ten aanzien waarvan moest worden ingegrepen en welke on- 
gedaan moesten worden gemaakt. Na 14 December 1944 had me11 
wel die regeling op papier en behoorde zij zo snel mogelijk te worden 
doorgevoerd, doch als het niet vlot liep, bemerkte men dat niet on- 
middellijk en bovendien was de heer van Lidth de Jeude niet de  
gehele tijd daar. Zijn herinnering is, dat het wel lang geduurd heeft, 
maar dat, tozn de goede wil aanwezig was, het tenslotte wel gelukt 
is. De ziiivering van de politie was natuurlijk ook geen eenvoudige 
zaak. 

Met betrekking tot de zogenaamde kidnap-affaire van de heer 
Speyart van Woerden deelt de heer van Lidtlz de Jeude mede, dat 
er in die dagen bij de illegaliteit bezwaar tegen de procureur-generaal 
bestond. De illegalen waren zeer fel en wilden niet met een onge- 
zuiverde politie in zee gaan. De procureur-generaal echter hield vol, 
dat de politie in het Zuiden wel zuiver was, hetgeen tegengesproken 
werd. Op ecn gegeven ogenblik kwam een bericht in bij een van de 
militaire commissarissen, dat aan generaal Kruls werd doorgegeven, 
dat er bepaald gevaar bestond, dat men de procureur-generaal te lijf 
zou gaan. Daarop heeft generaal Kruls, zich afvragende, hoe hij dit 
bericht moest hanteren en rekening houdende met de mogelijkheid, 
dat zich incidenten zouden voordoen, zich gewend tot de Minister- 
President, die het het beste oordeelde, dat de heer Spevart van Woer- 
den naar Londen zou komen en dus voor het ogenblik uit Brabant 
weg ZOLI zijn. Hij is met de heer van Heuven Goedhart naar Londen 
gegaan. Er is sprake van geweest, dat de heer Speyart van Woerilerz 
zekere opdracht zou uitvoeren, totdat de gemoederen, die in het 
begin wat verhit waren, tot rust zouden zijn gekomen. Enige maan- 
den later is de heer Speyart van Woerden teruggekeerd. Het was 
onder de indruk van de berichten, dat er werkelijk gevaar voor de 
veiligheid van de heer Sueyart van Woerden be~tond, dat dit werd 
gedaan. Of er nog onderzocht is, of het een concreet gevaar was. 
durft de heer van Lidth de Jeude niet te zeggen. Het was e x  bericht, 
dat via de illecaliteit bij het Militair Gezag kwam en dat blijkbaar 
door de herr Kruls ernstig genoeg werd gevonden om maatregelen 
te nemen. In hoeverre het gevaar overdreven werd, weet de heer 
van Lidth de Jeude niet. De redenering van het Militair Gezag was: 
de situatie is toch al moeilijk en als er dergelijke dingen zouden ge- 
beuren, zou die nog veel moeilijker worden en men wilde daarom 
geen risico nemen. Waar het bericht vandaan kwarn, weet de heer 
van Lidth cle Jeude niet: hij weet wel, dat dit bericht via de militaire 
cominissaris in Breda bij de heer Kruls is gekomen. De heer van 
Lidth de Jewde heeft niet meegemaakt, dat de procureur-generaal er 
nog bezwaar tegen heeft gemaakt om zich in veiligheid te laten 
stellen. In het begin nam deze het niet au sérieux, maar tenslotte 
schijnt hij zich er toch wel bij te hebben neergelegd. 

Mr. J. C. Tenkink, secretaris-generaal van Justitie, verklaart, dat 
Vertrouwensmannen zich met het arrestatieprobleem ook nog even 
hebben beziggehouden. De Algemene Lastgeving van de chef staf 
van het Militair Gezag werd tenslotte ontvangen en toen hebben de 
heer Tenkink en zijn medewerkers wel gevoeld, dat op veel te grote 
schaal zou worden gearresterrd. Zij waren terdege gewaarschuwd 
door de arrestaties van N.S.B.-ers in de eerste Meidagen van 1940. 
Dat is een chaos geweest! Zij wilden dat na de bevrijding zoveel 
mogelijk voorkomen. Vertrouwensmannen hebben - naar de heer 
Tenkink meent - nog bevorderd, dat die arrestaties niet alleen door 
de Binnenlandse Strijdkrachten zouden geschieden, maar dat er goede 
reguliere politie zou worden ingeschakeld. Deze moest dan maar lid 
van de Binnenlandse Strijdkrachten worden, als ze goed was. D e  
heer Tenkink heeft enige maanden voor de bevrijding ecn van de 
commiscarissen van de Haagse politie verzocht om met verschillende 
hoofden van plaatselijke politie contact op te nemen over die arres- 
taties en over de onderbrenging van de te arresteren personen. Het 
dezerzijdse standpunt was: ,,Je moet niet te veel vrouwen oppakken, 
dan krijg je de kinderen er bij. Pak vooral de kopstukken op". Het 
uitgebrachte rapport is blijven liggen. waarschijnlijk omdat men later 
die arrestatieregelingen van andere zijde kreeg. Het is, naar zijn 
mening, erg jammer, dat men bij de arrestaties in het Westen op de- 
zelfde basis als in het Zuiden is opgetreden. Men had in het Zuiden 
in de eerste plaats op dit gebied wat moeten leren, in de tweede 
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plaats lag de situatie daar aanmerkelijk anders. Daar was het nog 
oorlog, dus daar moest men veel meer mensen arresteren dan in het 
Westen, waar de vijandelijkheden beëindigd waren. 

Mr. H. A. M. T.  Kolfscizoten zegt, dat de vraag, van wanneer af 
zijn bemoeiingen als hlinister van Justitie met het probleem van de 
kampen dateren, formeel ten nauwste verband houdt met de ophef- 
fing van de bijzondere staat van beleg, omdat de situatie vóór de 
opheffing van de bijzondere staat van beleg volledig werd beheerst 
door de bevoegdheden van het Militair Gezag. Men weet, hoe die 
bewaringskanipen in het leven zijn gekomen en hoe de aanhouding en 
de inbewaringstelling van de grote menigte van verdachten, niet allen 
politieke delinquenten, maar verdachten, berustten op een Algemene 
Lastgeving van de chef staf van het Militair Gezag, een lastgeving, 
die dus was mecgebracht uit Londen. Op grond van die Algemene 
Lastgeving kon dus her Militair Gezag iedere politieke verdachte 
aanhouden. ondervragen en in bewaring stellen. Dit is in die tijd op 
verschillende gronden gebeurd. Die maatregel of die bevoegdheid 
moet gezien worden in tweeërlei phasen van het proces van onze 
bevrijding. Dat is dus begonnen in een strijdperiode, een periode, 
onder welke het zin had om alles, wat politiek verdacht kon zijn, 
uit de weg te houden niet alleen, maar om het in die periode te be- 
letten om eventueel nog gemene zaak met de vijand te maken. Dat 
gold dus in de eerste periode in het Zuiden. Het gold in de tweede 
periode in het Oosten en in de laatste periode in het Noorden. 

Onder die omstandigheden was het dus een vorm van oorlogs- 
noodzaak, waarvan men de gevolgen nog niet kon overzien om alles, 
wat politiek verdacht kon zijn en wat dus de mogelijkheid inhield 
nog gemene zaak met de vijand te maken, in bewaring te stellen. 
Daarna is de bevoegdheid van het aanhouden en in bewaring stellen 
gemotiveerd geworden uit hoofde van de algemene openbare orde 
en rust. In die situatie heeft de heer Kolfschoten het dus toen aan- 
getroffen. 

Het zou overweging hebben verdiend, dat men in het Zuiden de 
vraag onder het oog had gezien, of, wanneer bij de bevrijding van de 
rest van het land tevens de oorlog zou zijn opgehouden, men mis- 
schien had kunnen volstaan met ezn minder riitgehreide Algemene 
Lastgeving, dus met minder categorieën om te arresteren. Het ware 
achteraf denkbaar geweest, dat men die Algemene Lastgeving had 
verzwakt, toen er van strijd geen sprake meer was. Anderzijds merkt 
de heer Kolfschoten dit op om ean zekere rechtvaardiging voor de 
maatregelen te geven; het is dus ook niet zo, zoals n e n  zchteraf 
zo gemakkelijk kan zeggen: men had nooit zo veel mensen rnoeteri 
oppakken. Daar was in de aanvang zin en reden voor. 

Q 6.  Het verloop van zcrken in België. 

De commissie laat, in aansluiting op hetgeen daaromtrent reeds aan 
het slot van Q 1 van hoofdstuk XII is vermeld, tenslotte hier nog 
volgen de verklaring van de heer Ganshof van der Meersch, voor- 
zover deze betrekking heeft op de behandeling van het arrestalievraag- 
stuk in België. 

Bij Belgische besluitwet l) van 29 Juli 1943 werd het ambt van 
Hoge Cominissaris voor 's Rijks Veiligheid ingesteld. De instelling 
van dit ambt werd nodig geoordeeld om onder de omstandigheden, 
ontstaan door de oorlog en de vijandelijke bezetting, het optreden der 
wettelijk bevoegde overheden, met het oog op de verbinding met het 
bezette land, de voorbereiding en uitvoering der maatregelen betref- 
fende de veiligheid van het Rijk en de handhaving der orde in het 
bevrijde land, samen te ordenen. 

In Juli 1943 was de heer Gatishof vun der Meer~ch uit Belgie ont- 
snapt en vanaf die tijd kregsn de Regerlngsautoriteiten te Londen 
elke week alle bescheiden, alle rapporten, alle verslagen, aangaande 
al die ambtenaren, dle ter plaatse waren. Dat kwam van het binnen- 
land. Al de nodige inlichtingen werden derhalve op tijd te Londen 
ontvangen en volgeils bepaalde inethode geclassificeerd voor de gou- 
verneurs, de arrondissements-comn~issarissen, de burgemeesters, de 
Rijkswacht, de politie-overheden, de comn~issarisser! van politie, de 
leden van de Veiligheid van de Staat en de Veiligheidsdienst. Iedereen 
had zijn dossier. Voor elke streek bestond er een dossier. De Hoge 
Commissaris had afgevaardigdzn-officieren in al de provinciën. Zij 
hadden hun gegevens met hun dossiers voor elke stad. Die afgevaar- 
digde komt onmiddellijk naar de provinciale hoofdplaats, waar hij 
in aanraking komt met de gouverneur, de arrondissements-com- 
missarissen of de gemevntelijke overheden en heel vlug wds het 
gedaan. Deze afgevaardigden-officieren waren allen mensen, die er 
tijdens de bezetting waren gebleven. Het grootste gedeeite had de heer 

*t waren Ganshof van der Meersch t r  Londen doen komen in 1914. H- 
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Er werd onmiddellijk een nieuwe overste voor de Rijkswacht be- 
noemd, alsook werden bevelhebben van de territoriale groepen van 
de Rijkswacht aangesteld. Dat werd ook op de eerste dag gedaan. Dat 
werd reeds op 6 September 1944 gedaan. 

Voor de ganse Rijkswacht had men die dossiers en formulieren; 
die werden overhandigd aan de nieuw- bevelhebber, aan de com- 
mandanten van de verschillende streken en iedereen verwijderde voor- 
lopig de officieren van de Rijkswacht, die zich slecht hadden ge- 
dragen; de anderen bleven ter plaatse. Soms was het een luitenant, 
die fungeerde als kapitein, een kapitein als majoor, een majoor, die 
fungeerde als kolonel, enz. De grote vrees bij de heer Ganshof van 
der Meersch en de Belgische autoriteiten was, dat de weerstand, het 
verzet, de zaak in handen zou hebben genomen, niet omdat de heer 
Ganshof van der Meersch geen achting voor de weerstand zou heb- 
ben, integendeel, hij heeft er veel achting voor, maar nten vreesde de 
tussenkomst van de weerstand in publieke zakeil. 

Wat er in Frankrijk en Italië gebeurd is, wilde de Regering niet. 
Aan de rol van de weerstand was een einde gekomen bij de bevrijding 
van het land; dat was natuurlijk voor degenen, die zich moedig 
gedragen hadden, hard, inaar het moest zo zijn. Er werden veel 
weerstanders benoemd in de gerechtshoven en de rechtbanken voor 
de berechting van de delicten tegen 's lands veiligheid, maar die 
zetelden natuurlijk in hun hoedanighied van magistraat en niet als 
weerstander. Natuurlijk werden ze, gelijk als de magistraten of 
ambtenaren, die na de oorlog werden benoemd, gekozen onder die- 
genen, die zich als goed vaderlander gedragen hadden. Ze werden 
normaal tot die ambten van ambtenaar of magistraat benoemd, 
maar ze oefenden dat werk niet uit in hun hoedanigheid van weer- 
standers. Ce  Regering vreesde, dat de weerstanders hun wapens 
zouden houden. Er waren veel wapenen geparachuteerd; dat hebben 
de grheime diensten gedaan in contact met de Engelse en Ameri- 
kaanse Overheden, maar dat was bij de bevrijding ten einde gekomen. 
Meerdere tienduizenden stenguns en mitrailleurs werden teruggenomen 
in de eerste maand op voet van de desbetreffende verordening. Al 
die wapens werden onmiddellijk door tussenkomst van het Hoog 
Commissariaat voor 's Rijks Veiligheid aan de politie, de toldienst, 
de Rijkswacht, enz. overhandigd. Men heeft later maar heel weinig 
wapens gevonden. De heer Ganshof van der Meersch gelooft, dat het 
niet overdreven is, wanneer hij zegt, dat men 95 pct. binnengekregen 
heeft. Dat werd gedaan door tussenkomst van de burgemeesters, die 
de weerstanders in hun gemeente natuurlijk kenden. 

Een maand na de bevrijding heeft men te Brussel nog relletjes 
gehad, waarbij de mensen de Kamer, de Ministeries enz. t.t.z. ,,la 
z8ne neutrr", wilden binnendringen; dat heeft de hele dag geduurd, 
maar gelukkig hadden de mensen de wapens niet meer. Dat is ook 
het enige erge feit, dat er gebeurd is. 

Wat de openbare orde betreft, werden de werkzaamheden door 
de onderscheiden bevoegde Overheden samen geordend door het 
Hoog Commissariaat en door tussenkomst van de afgevaardigde 
officieren van het Hoog Commissariaat; dezen zagen elke dag de 
burgemeesters, de bevelhebbers van de Rijkswacht, de gerechtelijke 
politie enz. en bleven in nauw contact met de gouverneurs. De Hoge 
Commissaris werd dus op de hoogte gehouden van alles, wat er in 
het land gebeurde. De heer Ganshof van der Meersch bleef in nauw 
contact met de Ministers van Justitie, van Binnenlandse Zaken en 
met de Eerste Minister, die elke dag een verslag kregen over de 
toestand in het gehele land. De heer Ganshof van der Meersch bleef 
ook in dagelijks contact met het geallieerde opperbevel. 

85018 (Ganshof van der Meersch) Bij de bevrijding van België heeft men ook daar in grotzn getale 
aanhoudingen gehad: aanhoudingen van wat men noemt de inci- 
vieken en ook van degenen, die misdaden of delicten tegen de veilig- 
heid van de Staat hadden gepleegd. Deze laatsten worden ook wel 
incivieken genoemd, maar er waren incivieken, die niet werden ver- 
volgd op rechterlijke voet, nl. diegenen, die alleen lid waren geweest 
van de Rexpartij, van het V.N.V., De Vlag, enz. De heer Ganshof 
van der Meersch bedoelt hier niet diegenen, die in een of andere vorm 
in militair, intellectueel, economisch of politiek opzicht hadden 
samengewerkt met de vijand. 

De interneringen werden gedaan op de voet van de besluitwet van 
12 October 1918, die aan de Minister van Justitie het recht verleent 
de vreemdelingen en de Belgen, die verdacht werden in betrekking te 
staan of te hebben gestaan met de vijand, op administratieve voet 
aan te houden, te interneren. 

De Minister van Justitie - dat had men te Londen voorbereid - 
heeft dat recht gedelegeerd aan de rechterlijke overheden, d.w.z. 
aan de procureurs des Konings, de magistraten van de burgerlijke 
parketten, ook aan militaire parketten, d.w.z. de krijgsauditeurs, aan 
de burgemeesters en aan de administrateur van de veiligheid van de 
Staat. Op die wijze was er in elke streek een bevoegde Overheid 



o m  een interneringsbevel af te geven in naam van de  Minister van 
Justitie. D e  administrateur van de veiligheid van de Staat heeft prac- 
tisch heel weinig interneringsbevelen afgegeven. Die werden voor- 
namelijk uitgevaardigd door de procureurs des Konings, de  krijgs- 
auditeur en de burgemeester. 

Dit waren dus blote voorlopige interneringsbevelen, gedurende de  
eerste dagen, maar geen aanhoudingsbevelen. 

D e  rechterlijke overheden zijn onmiddellijk begonnen de  gevallen 
van d e  geïnterneerden na te  gaan en de  interneringsoevelen te ver- 
vangen door aanhoudingsbevelen. D e  heer Ganshof van der Meersch 
gelooft te kunnen zeggen, dat het overgrote gedeclte van de inter- 
neringsbevelen gedurende de eerste maand, ten hoogste de eerste 6 
weken, door aanhoudingsbevelen werden vervangen of wel de mensen 
werden vrijgelaten. 

85020 (Ganshof van der Meersch) D e  militaire parketten bestonden natuurlijk niet in het bezette 
land. H u n  bevoegdheid was degenen, die delicten tegen de  Staats- 
veiligheid hadde~? begaan, te  vervolgen. Gedurende de Duitse bezet- 
ting waren zij er dus niet. Maar  dat  werd gedurende de bezetting 
en naderhand te Londen voorbereid. Ook heeft de Regering ongeveer 
30 krijgsraden ingesteld met 30 militaire parketten. Die militaire par- 
ketten waren heel belangrijk. Het krijgsauditoraat van Brussel had 
onder zijn krijgsauditeurs ten minste 100 substituten, die onderzoe- 
kende magistraten waren. D a t  ging redelijk, natuurlijk met het oog 
op het grote aantal zaken. Die 30 parketten over het gehele land zijn 
onmiddellijk begonnen die zaken te  onderzoeken en de eerste krijgs- 
raden hebben reeds in minder d,an drie weken na de bevrijding zitting 
gehouden om te vonnissen. D a t  waren natuurlijk de  eenvoudigste 
gevallen. 

Gedurende de eerste dagen werd door de  weerstand hulp verleend 
aan de wettige overheid, maar de  aangehoudenen werden alleen onder 
de  waakzaamheid van de wettige overheid gesteld en regelmatig ge- 
interneerd met een interneringsbevel door de bevoegde overheid. E r  
waren geen weerstanders, die de  aangehoudenen moesten bewaken. 
Dat  is misschien gedurende de eerste dagen gebeurd, waar niet genoeg 
politie of Rijkswacht was en de krijgsauditeurs niet snel ingrepen. 
Maar dat  was de uitzondering. D e  weerstanders hebben hulp geboden 
om die mensen aan te duiden, maar dat  moest natuurlijk onmiddellijk 
geverifieerd worden. D e  weerstand bood dus een zekere hulp gedu- 
rende de eerste dagen, maar de mensen werden naar de magistraten 
bij een parket gevoerd, die er over oordeelden, of een internerings- 
bevel namens de Minister van Justitie moest worden afgegeven. 

E r  werden ook door de Minister van Justitie in iedere gevangenis 
en in ieder kamp commissies ingesteld, die de gevallen van internering 
moesten nagaan. Iedere geïnterneerue kon bij de  commissies een 
request indienen. Dat  was do pericde, voordat de  aanhoudingsbevelen 
werden verlernd. Onder de geïnterneerden was natuurlijk e t n  zeker 
getal, dat  niet aangehouden had moeten zijn of niet aangehouden 
moest blijven. Er  werden ongeveer 33 000 aanhoudingsbevelen afge- 
leverd. 

85022 (Ganshof van der Meersch) Die commissies waren bijna geheel samengesteld uit advocaten, 
maar ook uit leden van de weerstand. D e  namen van de leden van 
iedere con~missie werden in het Staatsblad gepubliceerd. Die com- 
missies moesten onmiddellijk verslag uitbrengen aan de Minister van 
Justitie. D e  conimissies gaven dus een advies en dan beslisten de be- 
voegde autoriteiten, of aan dat  advies gevolg zou worden gegeven. 
D e  heer Ganshof van der Meersch wijst er nadrukkelijk op, dat  de  
interneringsbevelen zo snel mogelijk werden vervangen door aan- 
houdingsbevelen met alle garantiën van de wet o p  de voorlopige 
hechtenis. Dit proces heeft zich in België in een week of zes vol- 
trokken; de krijgsraden hebben reeds gezeteld binnen de eerste 6 
weken. D e  vervanging van de interneringsbevelen door aanhoudings- 
bevelen was, wat een groot aantal geïnterneerden betreft, in 6 weken 
gebeurd. D e  heer Ganshof van der Meersch gelooft, dat het niet over- 
dreven is te zeggen, dat 90 pct. van deze mensen ofwel voor de com- 
missie gekomen was ofwel bevrijd was ofwel het voorwerp uitmaakte 
van ern rechterlijk aanhoudingsbevel, zeker binnen de eerste twee 
maanden. D e  onderzoeken begonnen onmiddellijk en men moest veel 
magistraten hebben; 30 militaire parketten is veel, men heeft in België 
maar 26 burgerlijke parketten. Er  waren er in Veurne, Yperen, Leuven, 
Mechelen, Nijvel, Doornik, Tongeren, Sint Truiden, Eupen en Mal- 
medy en in al de  grote steden. 

85026 (Ganshof van der Meersch) In  dit grote apparaat waren geen verkeerde elementen. Men is be- 
gonnen met er de eerste áag 50 aan te stellen. Wanneer men het 
Staatsblad van begin September 1944 leest, kan men de  benoeming 
van 50 of 60 substituten aantreffen. D e  dag daarna zijn er we-r 
andere aangesteld en zo ging het door, i-naar alle inlichtingen, die 
men te Londen gekregen heeit, waren gegrond. D a t  werd gedurende 
de bezetting zorgvuldig voorbereid. D e  heer Ganshof van der Meersch 
kende de gehele magistratuur door eigen functie. Hij is in  het bezette 
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85040 (Ganshof van der Meersch) 
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gebied gebleven gedurende 3$ jaar. Hij herft na nauwkeurige onder- 
zoeken voorstellen aan de Regering gedaan. Daarna is hij, gedurende 
de bezetting, vaak naar Gent. 13rugge, Antwerpen, Luik, Bergen, 
Charleroi, enz. gegaan en hij zag daar de bevoegde overheden alsook 
degenen, die door de Duitsers uit hun ambt werden verwijderd, en 
kon zo aan de voorbereiding beginnen. Toen hij naar Engeland ging, 
had hij het systeem en een groot gedeelte van de nainen al in zijn 
Iioofd; natuurlijk niet alle namen. Er zijn veel meer ambtenaren, 
juristen en magistraten nodig geweest dan de heer Ganshof van der 
Meersch had voorzien. Op de eerste dag werden er 12 militaire par- 
hetîen ingesteld, een week daarna nog 10 en 14 dagen later nog 8. 
Men is begonnen met de grote steden, Brussel, Antwerpen, Gent, 
Brugge, Luik, Charleroi, Namen, Bergen, Aarlen. Daarna kwamen de 
kleine parketten. Van de zijde van de weerstand is er geen bezwaar 
tegen de aanstelling van die magistraten gerezen, die waren goed ge- 
kozen; het wareil inensen, die zich onberispelijk hadden gedragen. Er  
waren geen mensen bij, die twijfelachting waren. Men heeft goed op- 
gelet, omdat zij het nodige gezag moesten hebben. 

Op de vraag, of de heer Ganshof van der Meersch voor de bezetting 
van die functies overleg gepleegd heeft met de leiders van de weer- 
stand, antwoordt hij: neen, nooit! Dat is niet toegestaan! De weer- 
standers hebben het wel gevraagd in de couranten en in vergaderingen. 
Zij hebben het gevraagd aan de Regering, aan de bevoegde Ministers, 
aan de Minister van Justitie en andere leden van de Regering. De 
Regering heeft dat altijd geweigerd. De weerstand zelf had natuurlijk 
wel met de heer Ganshof van der Meersch aan één tafel willen gaan 
zitten. Zij zeiden: dat gebeurt ook in Frankrijk zo. Men heeft er 
echter niet in toegestemd. Dit is ook gelukt. 

In  de zomer van 1944 is bij Londens besluit een regeling tot stand 
gebracht, waardoor het burgerlijke element in de krijgsraden veel 
sterker werd. Hiervoor werd een groot getal magistraten gebruikt. 
Het Hoog Militair Gerechtshof had circa 30 kamers. Het zetelde 
te Brussel, te Antwerpen, te Luik en te Gent. Te Brussel alleen werden 
16 of 18 kamers ingesteld. In iedere kamer waren twee raadsheren. 
Feitelijk waren het de magistraten, die over alles beslisten. 

Te  Londen werd ook de procedure verbeterd, garanties vastgesteld 
voor de verdediging. Vóór de oorlog bestond er geen voorlopig verzet 
tegen de aanhoudingsbepalingen. Dat was verbeterd. De krijgsraden 
en het militaire gerechtshof hadden veel meer betekenis. De advocaten 
kenden de magistraten; die waren in ambtscostuum, in toga. 

Er zijn ongeveer 40000 mensen veroordeeld. Er zijn nog 2 tot 
3000 personen, die hun straf nog moeten uitzitten, het getal kan ook 
2500 zijn. Tezamen zijn er ongeveer 60 000 aanhoudingen geweest, 
gelooft de heer Ganshof van der Meersch. Maar er zijn er, die S 
dagen, 14 dagen of slechts een maand hebben gezeten. De onder- 
zoeken begonnen onmiddellijk, dat was het voornaamste. De  com- 
missies traden ook onmiddellijk in werking. De interneringsbepalingen 
werden zo snel mogelijk door aanhoudingsbepalingen vervangen. En 
de rechtbanken zetelden ook nog al snel, Het juiste getal der aan- 
houdingen heeft de heer Ganshof van der Meersch niet. 

In 1945 heeft de Regering een besluitwet uitgevaardigd, waarbij 
al de kleine gevallen werden beperkt tot hel verbod van uitoefening 
van rechten, ontzetting uit het kiesrecht bijvoorbeeld, ontzetting uit 
het recht om leraar te zijn of ander onderwijs te geven en uit het 
recht om uitgever van een krant te zijn. 

Alle kleine zaken zijn zo geëindigd. Zij werden door de parketten 
op een lijst geschreven en men had het recht voor de burgerlijke recht-' 
bank daartegen in verzet te komen. Deze zaken kwamen reeds in April 
of Mei 1945 dan bij de rechtbanken van eerste aanleg. Het betrof 
de kleine gevallen; de mensen, die alleen lid waren geweest van een 
Duitsgezinde partij. 

Het is moeilijk te zeggen, hoeveel van deze zaken werden beëindigd 
en op welke datum. Dit getal betreft ook niet altijd de voornaamste 
zaken. Nu zijn er, gelooft de heer Ganshof van der Meersch, nog 80 
zaken, maar hier zijn heel belangrijke bij, o.a. die van economische 
collaborateurs. 

Na ongeveer 2 jaar is dat grote apparaat weer ingekrompen; 80 pct. 
van de zaken was toen gevonnist. Nu bestaan al die parketten niet 
meer. Zij zijn progressief verdwenen vanaf eind 1946, dus ruim drie 
jaar geleden. 

Op de vraag, of hij te Londen ook wel eens contact heeft gehad 
met Nederlandse autoriteiten over de vraag, hoe men de zaak na de 
oorlog zou oplossen, zegt de heer Ganshof van der Meersch te moeten 
bekennen, dat dit gedurende de bezetting niet is gebeurd. Het was 
misschien fout, maar het moest op heel bescheiden wijze gebeuren. 
Het was een heel gevaarlijke materie en er waren ten hoogste twee 
of drie mensen, die er van op de hoogte waren. Ook van Nederlandse 
zijde heeft men te Londen nooit over deze vraagstukken contact 
gezocht met de Belgische Regering. Men had van elkaars ervaringen 



kunnen profiteren. D e  heer Ganshof i9an deid Meersch heeft tweemaal 
geluncht met de Nederlaridse Ministers van Justitie en van Binnen- 
landse Zaken en toen heeft men daarover gesproken o m  wat uitleg 
te geven, maar dat  was in  Juli 1944; dat  was heel laat: toen was aan 
Belgische zijde reeds alles bijna gedaan. 

85051 (Ganshof vizn der M?ersc.h) Het hoofd van de eerste sectie van de Belgische militaire zending 
was generaal ridder van Strijdonck de Burkel, een cavalerie-officier, 
een oud-generaal. Hij was een gentleman, maar was heel vreemd 
aar, al wat betreft handhaving áer orde, bestuur of gerecht. Ook is 
hij er nooit t~isscngekomen. Hij was verantwoordeiijk voor de  tucht. 
Met de bevoegdheden van de heren Tschoffen en de  heer Ganshof 
van der Meersch, voor wat hiin eigen werk betreft, had de heer van 
Strijdonck tie Burkel hoegenaamd niets te maken. Maar hij was hun 
commandant. Hij was bevoegd wat betreft het ,,casernementfl, de 
verplaatsingen, het logement, het vervoer, enz. 

85054 (Gaiishof va!! der Meerschl C e  heer Gui~shof  van der Meersch had dagelijks contact met de  
geallieerden. Dat  liep over het algemeen goed, want de geallieerden 
hadden we!iswaar iiun eigen inzichten omtrent besluiten, vorderingen, 
niaatregeleri, wat de avondklok enz. betreft, maar zij hebben gezien, 
dat  het goed ging en hebben toen nooit Ineer desaangaande iets 
gevraagd. 

85058 (Ganshof van der Meersclz) Op de  vraag, hoe de heer Ganshof van der Meersclz heeft kunnen 
bereiken, aa t  de mankracht van de politie na  de zuivering gehand- 
haafd bleef, zegt aeze niet te geloven, dat  er in de  politie 10 pct. 
leden uit hun ambt werden verwijderd. I n  de Rijkswacht waren er 
m e s .  Ook is de Rijkswacht onmiddellijk begonnen candidaten op te 
roepen, hen examen te laten doen en naar scholen te sturen. In  het 
begin was het, wat de mankracht in de Rijkswacht betreft, nogal 
mager. E r  moesten natuurlijk o p  grote schaal mensen gearresteerd 
worden, doch daarvoor waren .er genoeg. Het  ergstz was, dat  de  
directeur-generaal van de gevangenissen in Duitsland was, terwijl ook 
andere vooraanstaande ambtenaren van Justitie er niet waren, zodat 
men voorlopig nieuwe ambtenaren heeft moeten aanstellen. E n  dan 
de bewakers; men heeft direct nieuwe inoeten benoemen, 300 à 400, 
gelooft de  heer Galishof van der Meemch, maar dat  was zo moeilijk 
niet. 

85056 (Ganshof van der Meersch) In  België was in September 1943 voor het grootste gedeelte van 
het land de oorlog ook meteen afgelopen. 

Daar  lagen de problemen dus heel and,ers dan in Nederland. 
Brussel werd o p  3 September 1944 bevrijd; het Noorden van West- 
Vlaanderen was einde October geheel bevrijd. Later heeft het offen- 
sief van von Rundstedt in de Arderinen plaats gevonden; een gedeelte 
van de  provincie Luik, de provincie Luxemburg en een gedeelte van 
de provincie Namen werden weer bezet. Antwerpen en Luik werden 
nog maandenlang gebombardeerd door de V's. Nadat het offensief 
van von Rundstedt sinds e-n paar weken was geëindigd, werd de 
bevrijding van het land o p  15 Februari 1945 door Koninklijk besluit 
vastgesteld. 

D e  taak en bevoegdheid van de heer Catzshof van der Meersch 
hebben geduurd tot ongeveer einde 1945. 

5 7. De stukkerz betrekking hebhende op  het arrestatie-vraagstuk 

Ten aanzien van de verschillende voorschriften, die in hei bevrijde 
Zuiden met betrekking tot de arrestaties van politieke delinquenten 
zijn vastgesteld, kan naast het in de vorige paragrafen behandelde 
nog het volgende worden vermeld. 

OD 12 September 1944 geeft de chef staf Militair Gezag de ,,eerste 
) Vgl. Publicatieblad van het Militair Gezag dd. 19 September 1944. algemene lastgeving Militair Gezag" l )  uit, waarin hij aan alle op- 

sporingsambtenaren, in artikel 141 onder 3, 4, 5 en 6 van het Wet- 
boek van Strafvordering vermeld, beveelt o m  onverwijld zan te 
houden, te onderzoeken en in bewaring te  stellen hen, te wier aan- 
zien verdenking bestaat, dat  zij zich hebben schuldig gemaakt aai1 
enig misdrijf, genoemd in artikel 1 van het Besluit Buitengewooil 
Strafrecht, die lid of begunstiger zijn of na 1 Juli 1942 zijn zeweest 
van de N.S.B. of die tot ezn aantal andere in de algemene lastgeving 
genoemde categorieën behoren. 

Op 25 September 1944 ~ e e f t  de commandant der Stoottroepen der 
Nederlandse Binnenlandse Strijdkrachten een instructie ?) uit voor 
het arresteren e n  in  bewaring stellen van N.S.B.'ers, Duitsgezinden 
enz., direct na  de  bevrijding. In deze instructie staat vermeld, dat de  
commandant der Stoottroepen door Z.K.H. Prins Bernhard, Opper- 
bevelhebber der Nederlandse Binnenlandse Strijdkrachten, is beiast 
met het vastzetten van P\i.S.B.'ers, Duitse politieke misdadigers en 
personen, van wie gevreesd kan worden, dat  zij zullen trachten zich 
door de linies of anderszins met de  vijand in verbinding te ste!len. 

D e  arrestaties dienen te geschieden in samenwerking met de poli- 
tie, voorzover deze door de  Stoottroepen betrouwbaar wordt geacht. 
D e  instructie maakt onderscheid tussen arrestanten en geïnterneer- 

?) Vgl. bijlage 136. 
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9 Vgl. bijlage 151. 
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den. Gearresteerd dienen onder meer te worden N.S.B.'ers, die op 
15 Mei 1940 na de bezetting nog niet uit de beweging ware11 ge- 
treden, terwijl als laatste categorie worden genoemd: zij, die militair 
gevaar op kunnen leveren voor de geallieerden. De te interneren 
personen worden samengevat in een drietal categorieën, waarvan de 
Rijksduitsers de eerste vormen. 

Met uitzondering van leden der Duitse weermacht en politie, die 
direct moeten worden uitgeleverd aan de geallieerden, worden de 
gearresteerden en de geïnterneerden in handen gesteld van de Neder- 
landse politie, welke veïplicht is voor zekere bewaring zorg te dra- 
gen. Is de politie ter plaatse niet volkomen betrouwbaar, zo wordt 
deze taak overgenomen door de Nederlandse Binnenlandse Strijd- 
krachten of door een andere door het uit Engeland gekomen Mili- 
tair Gezag aan te wijzen formatie. 

In het algemeen is het in bewaring houden dezer lieden niet de 
taak der Stoottroepen; wel echter dient aan de bewakende instantie 
te worden doorgegeven, dat hiervoor globaal de volgende regeien 
gelden. Opgesomd worden een achttal instructies voor de bewakende 
instantie. Van ieder opgepakte dient voorts te worden genoteerd (ZO- 
wel bij arrestanten als geïnterneerden) naam, adres en feit, wiar.om 
hij werd opgepakt, en vooral naam en adres van degene, die deze 
feiten aan de B.S. mededeelde. Deze gegevens gaan alle na de aan- 
houding naar de commandant der Stoottroepen en vandaar naar het 
Militair Gezag. 

Op 18 October 1944 geeft de chef staf Militair Gezag een tweede 
algemene lastgeving l )  uit, houdende o.m. een uitbreiding van de 
eerste algemene lastgeving in die zin, dat iedere persoon, die de 
krijgsverrichtingen in gevaar brengt of van wie op grond van zijn ge- 
dragingen of uitlatingen verwacht wordt, dat hij de krijgsverrichtingen 
zal bemoeilijken, belemmeren of schaden, onverwijld dient te worden 
aangehouden, onderzocht en in bewaring gesteld door de in de eerste 
algemene lastgeving bedoelde opsporingsambtenaren. Voorts werd de 
datum 1 Juli 1942, in de eerste algemene lastgeving vermeld als grens 
voor het lidmaatschap van de N.S.B., gewijzigd in 1 Februari 1941. 

Op 4 October 1944 deelt de chef staf Militair Gezag aan alle offi- 
cieren van het Militair Gezag mede 3, dat richtlijnen zijn vastgesteld 
ten aanzien van: 

a. de positie van de organisatie van ondergrondse strijders in 
Oevrijd gebied en hun verhouding tot Militair Gezag; 

b. de gedragslijn te volgen bij het verrichten van arrestaties; 
c. de vorderingen. 
Ad b. wordt nader gesteld: 

.,Ten aanzien van het verrichten van arrestaties is onder goed- 
keuring van Z.K.H. tot het volgende besloten: 

1. De Binnenlandsche Strijdkrachten, waaronder behooren 
de Stoottroepen en de Bewakingseenheden, zijn uitsluitend be- 
voegd diegenen te arreste,eren, die voor de militaire operaties 
geacht kunnen worden gevaarlijk te zijn. Daartoe zal door mij 
aan bedoelde formaties een algemeene lastgeving worden ver- 
strekt. 

2. Alle arrestaties, die sedert de bevrijding hebben plaats- 
gevonden zonder dat zij berustten op een algemeene lastgeving 
van mij, zullen, indien de handhaving van de openbare orde en 
rust inbewaringhouding vordert, door de betrokken M.C. moeten 
worden overgenomen door het doen opmaken van het voor- 
geschreven proces-verbaal. 

3. De Bewakingsdiensten zullen door Z.K.H. in de meeste 
gevallen waarschijnlijk direct ter beschikking gesteld worden van 
het M.G. Onder het M.G. zijn zij dan natuurlijk, op last van 
dit gezag, bevoegd alle arrestaties te verrichten, die noodig 
blijken te zijn. De Stoottroepen zullen alleen in zeer bijzondere 
gevallen en voor zeer bepaalden tijd aan het M.G. uitgeleend 
kunnen worden. In dit geval geldt hetgeen voor arrestaties is 
bepaald ook voor hen. Hieruit volgt, dat officieren M.G. aan de 
Stoottroepen gern bevelen of orders kunnen geven, zoolang die 
Stoottroepen niet bij uitzondering en uitdrukkelijk voor hulp aan 
het M.G. ter beschikking zijn gesteld door of namens Z.K.H. 

4. Ontslag uit de bewaring mag slechts geschieden door den 
M.C. of door mij, bij voorkeur na het advies te hebben inge- 
wonnen van daartoe ingestelde commissies. Indien de arrestatie 
is geschied wegens gevaar voor een militaire operatie zal ten 
aanzien van de vrijlating steeds overleg moeten worden gepleegd 
met den betrokken Militairen Commandant. In geval van ver- 
schil van inzicht ligt de beslissing bij mij". 

De Bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten heeft op  10 Octo- 
ber 1944 een algemene instructie 7 uitgevaardigd voor de Binnen- 
landse Strijdkrachten, inhoudende richtlijnen ten aanzien van: 

a. de organisatie en de taak der Nederlandse Binnenlandse Strijd- 
krachten, 
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b. de gedragslijnen te volgen bij het verrichten van arrestaties 
door genoemde Strijdkrachten, 

c. de gedragslijnen te volgen bij het doen van vorderingen voor 
deze Strijdkrachten. 

Ad b wordt nader gesteld: 

,,l. De Nederlandsche Binnenlandsche Strijdkrachten, waar- 
onder gerekend worden de Stoottroepen en Bewakingstroepen, 
zullen uitsluitend op  grond van het feit, dat bepaalde personen 
gevaar voor de militaire operaties kunnen opleveren, zelfstandig 
tot het verrichten van arrestaties mogen overgaan. Een wette- 
lijke lastgeving, gegrond OD de bepalingen van het Besluit op 
den Bijzonderen Staat van Brleg zal door den chef staf Militair 
Gezag hiertoe uitgevaardigd worden. 

2. In geval eenheden der Nederlandsche Binnenlandsche 
Strijdkrachten ter beschikking zijn gesteld van het Militair Gezag, 
kunnen door hen alle arrestaties worden verricht, welke door het 
Militair Gezag worden opgedragen. 

3. Indien een arrestatie op grond van het hierboven sub 1 
vermelde heeft plaats gehad, kan ontslag uit de bewaring alleen 
plaats hebben door den Militairen Commissaris en in overleg 
met den Commandant Nederlandsche Binnenlandsche Strijd- 
krachten, op wiens last de arrestatie werd verricht. Bij meenings- 
verschil hieromtrent beslist de chef staf Militair Gezag." 

Bij schrijven van 18 October 1944 l) richt de chef staf Militair 
Gezag zich met betrekking tot de inbewaringstelling van personen 
tot alle Militaire Commissarissen, Vak Cn., E.T.O.'s en Sectiehoofden 
van Militair Gezag. Hierin merkt generaal Kruls o.m. op, dat hij 
er de aandacht op vestigt, dat blijkens het gestelde in zijn schrijven 
van 18 October jl., waarbij de tweede algemene lastgeving werd toe- 
gezonden, is afgeweken van het gestelde in punt 1, onder b, van zijn 
rondschrijven van 4 October 1944. Hij zag nl. af van zijn in dat punt 
geuite voornemen om aan de Binnenlandse Strijdkrachten een alge- 
mene lastgeving te verstrekken. 

Hij vestigt er nadrukkelijk de aandacht op, dat, indien personen 
zijn aangehouden, die niet vallen onder de eerste of tweede algemene 
lastgeving en die, naar het oordeel van de M.C. of de opsporings- 
ambtenaar, ook niet in aanmerking komen om op grond van een 
persoonlijke lastgeving in bewaring te worden genomen (zie de 
vijfde alinea van uaraoraaf 1 der toelichting op  de eerste algemene 
lastgeving in Publicatieblad no. I), dezen terstond in vrijheid dienen 
te worden gesteld. 

De chef staf verbiedt nadrukkelijk, dat vrouwen en kinderen met 
hun echtgenoten of vaders in bewaring worden genomen of hun 
wordt toegestaan betrokkenen in de plaats van bewaring te vergezel- 
len. Zij mogen slechts in bewaring worden genomen, indien zij - op  
grond van hun eigen outreden - daarvoor in aanmerking komen. 

In dit verband wijst hij op het bepaalde in de eerste algemene last- 
geving onder d, sub 3. Het in bewaring stellen van personen, die de 
leeftijd van 16 jaar nog niet hebben bereikt, mag slechts geschieden 
op  grond van een persoonlijke lastgeving. 

Ou 10 Februari 1935 heeft de chef staf Militair Gezag, met in- 
trekkinq van de algemerle lastnevingen dd. 12 September 1944 en 
18 October 1944, een nieuwe algemene lastgeving Militair Gezag ') 
uitgevaardigd, waarin hij onder I beveelt 

l" .  aan alle personen of groepen van personen, die daartoe bij 
nadere beschikking door of vanwege hem zullen worden aangewezen, 
onverwijld aan te houden; 

2". aan diegenen van de opsporingsambtenaren, in artikel 141, 
onder 3, 4, 5 en 6, van het Wetboek van Strafvordering vermeld, die 
daartoe bij nadere beschikking door of vanwege hem zullen worden 
aangewezen, onverwijld te onderzoeken en in bewaring te stellen: 

a. hen, te wier aanzien verdenking bestaat, dat zij zich hebben 
schuldig gemaakt aan enig misdrijf, genoemd in artikel 1 van het 
Besluit Buitengewoon Strafrecht; 

b. hen, die lid of ,,begunstigerv zijn of aa  1 Februari 1941 zijn 
geweest van de Nationaal Socialistische Beweging of van de Nationaal 
Socialistische Arbeiderspartij; 

C. enz. 
Op de algemene lastgeving Militair Gezag van 10 Februari 1935 

(inbewaringstelling politiek verdachte personen) heeft de chef staf een 
3, Vgl. Algemeene Instructie voor de Binnenlandsche Strijdkrachten. toelichting gegeven, waarin hij de in de algemene lastgeving ge- 

blz. 49-59. noemde categorieën nader omschrijft. 
") Vgl. Publicatieblad van het Militair Gezag, no. 18. In een andere beschikking ') van 10 Februari 1945 bepaalt de chef 

staf Militair Gezag, dat voor het bevrijde Nederlandse grondgebied 
worden als belast met de uitoefening der bevoegdheden, bedoeld in de 
Algemene Lastgeving Militair Gezag onder I, 1 O. en 2"., I1 en 111 
aangewezen: alle opsporingsambtenaren, in artikel 141, onder 3, 4, 5 
en 6 van het Wetboek van Strafvordering vermeld. 



' )  Vgl. Pub!icatieblad van het Militair Gezag, co. 18. Eveneens van 10 Februari 1945 is een beschikking l )  van de chef 
staf Militair Gezag, waarin, gelet op het bepaalde in de algemene 
lastgeving Militair Gezag, wordt bepaald: 

,,Voor het op heden niet bevrijde Nederlandsche grondgebied, 
naar mate het bevrijd wordt, worden: 

I. als belast met de uitoefening der bevoegdheden, vermeld 
in de Algemeene Lastgeving Militair Gezag onder I, l"., aan- 
gewezen: 

n. Van den tijd van de bevrijding af tot aan het tijdstip van 
in functie treden van den betrokken opsporingsdienst: de leden 
van de arrestatie-ploegen der Binnenlandsche Strijdkrachten; 

b. Vanaf het tijdstip van in functie treden van den opsporings- 
dienst, totdat door hem wordt bepaald, dat de politie als apparaat 
in werking kan treden: de onder a bedoelde personen, benevens 
de niet van de arrestatieploegen deel uitmakende leden van de 
politie, welke door den opsporingsdienst daartoe zijn aangewezen: 

c. Vanaf het tijdstip, dat hij heeft bepaald, dat de politie als 
apparaat in werking kan treden: alle opsporingsambtenaren, in 
artikel 141, onder 3, 4, 5 en 6 van het Wetboek van Strafvorde- 
ring vermeld, alsmede die personen, die daartoe van of vanwege 
hem opdracht hebben ontvangen. 

11. als belast met de uitoefening der bevoegdheden, bedoeld 
in de Algemeene Lastgeving Militair Gezag onder I, 2". ,  I1 en 111 
aangewezen: 

a. Voor de periode, hiervoren bedoeld onder Ib: die opspo- 
ringsambtenaren, in artikel 141, onder 3, 4, 5 en 6 van het Wet- 
boek van Strafvordering vermeld, die daarvoor door den opspo- 
ringsdienst ter plaatse zijn aangewezen. 

b. Voor de periode, hierboven bedoeld onder Jc: alle op- 
sporingsambtenaren, in artikel 141, onder 3, 4, 5 en 6 van het 
Wetboek van Strafvordering vermeld." 

De chef staf Militair Gezag heeft voorts op 10 Februari 1945 een 
l )  Vgl. Algemeene Instructie voor de Binnenlandscbc Strijdkrachten, instructie 9 voor de nolitie in het te bevrijden Nederlandse gebied uit- 

blz. 63. gevaardigd, waarin hij beoaalt, dat, van het tijdstip der bevrijding af, 
totdat door hem is beoaald, dat de  politie in deze als apparaat in 
werking kan treden, politie-ambtenaren aanhoudingen en inbewaring- 
stellingen, als bedoeld in artikel 16 van het Besluit OV de Bijzondere 
Staat van Beleg, slechts mogen verrichten, indien zij deel uitmaken 
van de arrestatieuloegen der Binnenlandse Strijdkrachten, dan wel 
daartee zijn aangewezen door de betrokken opsporingsdienst. Zolang 
de opsporingsdienst nog niet in functie is getreden, worden alleen aan- 
houdingen verricht en geen inbewaringstellingen. 

Personen, die door deze politie-ambtenaren worden aangehouden, 
dienen, in afwachting van de formele inbewaringstellingen, aan de 
arrestatieploegen der Binnenlandse Strijdkrachten ter vasthouding te 
worden overgegeven. 

Op 17 Februari 194F vaardigt de Bevelhebber Nederlandse Strijd- 
') Vgl. Algemerne 1nstruct:e voor de Binnenlandsche Strijclkrachtea, krachten. Z.K.H. Prins Rernhard. een bevel 3, uit, waarin hij o.m. de 

blz. 62. commandant der Nederlandse Binnenlandse Strijdkrachten in te be- 
vrijden gebied oodraaot over te gaan tot de vorming van arrestatie- 
ploegen, overeenkomstig het be~aalde  in hoofdstuk 111 van zijn In- 
structie. Hij gelast de leden der arrestatieploegen der Nederlandse 
Binnenlandse Strijdkrachtetl in het te bevrijden gebied, zodra zij 
zullen zijn bevrijd, gevolg te geven aan de algemene en de bijzondere 
lasten van het Militair Gezag tot aanhouding van politiek verdachte 
personen, een en ander overeenkomstig de beoalingen en aanwij- 
zingen, die daartoe in of overeenkomstig vorenbedoelde Instructie 
zijn of alsnog zullen worden gegeven. Tenslotte wijst hii er de leden 
van de arrestatieploesen der Nederlandse Binnenlandse Strijdkrachten 
uitdrukkelijk 00, dat vorenbedoelde aanhoudingen op last en onder 
verantwoordelijkheid van het Militair Gezag worden verricht en hij 
verbiedt hen uitdrukkelijk bedoelde aanhoudingen in zijn naam te 
verrichten. 

De chef staf Militair Gezag heeft op I0 Februari 1945 voorts de 
') Vgl. Publicatieblad van het Militair Gezag, no. 18. ,,Beschikking Instelling Centrale Opsooringsraad" 9 )uitgevaardigd. 

Hierin staat vermeld, dat er een Centrale Opsporingsraad wordt 
ingesteld. Vier (waarvan twee gekozen uit de politie) van de vijf 
leden worden door de chef staf M.G. benoemd op gezamenlijke voor- 
dracht van de bestuurders of feitelijke leiders van de ondergrondse 
organisaties, welke gedurende de vijandelijke bezetting in belangrijke 
mate verdienstelijk werk hebben verricht, terwijl één lid de chef staf 
M.G. vertegenwoordigt. 

Door de Centrale Opsporingsraad worden namens de chef staf 
Militair Gezag in ieder kanton een of meer Opsporingsdiensten in- 
gesteld en benoemd. Indien mogelijk zal in iedere Opsporingsdienst 
tenminste één lid worden gekozen uit personeel, behorende tot de 
politie, van wie door de Centrale Opsporingsraad wordt geoordeeld, 



dat hij zich gedurende de bezetting niet op onvaderlandse wijze 
heeft gedragen. 

De Opsporingsdiensten volgen bij de uitoefening van hun taak de 
terzake door de Centrale Opsporingsraad vastgestelde richtlijnen. 
Tevens kunnen door de chef staf M.G. op voordracht van de Raad 
inspecteurs worden benoemd, die belast zijn met het toezicht op de  
Opsporingsdiensten ten behoeve van de Raad. In artikel 4 wordt een 
taakomschrijving van de Centrale Opsporingsraad gegeven. In artikel 
5 wordt bepaald, dat de C.O.R., zijn inspecteurs en zijn opsporings- 
diensten, verplicht zijn onverwijld gevolg te geven aan de aanwijzin- 
gen en instructies, welke hun door of vanwege de chef staf M.G. 
worden gegeven. 

Op 4 April 1945 heeft de chef staf van het Militair Gezag de ,,Be- 
') Vgl. Publicatieblad van het Militair Gezag, no. 25, dd. 13 April schikking Instelling Centrale Adviescommissie" l) uitgegeven, waarin 

1945. regelen worden gesteld nopens de wijze, waarop de organisaties, die 
gedurende de vijandelijke bezetting hebben deelgenomen aan het ver- 
zet tegen de vijand, medewerking zullen verlenen aan het Militair 
Gezag bij het opsporen van de personen, die in het belang van de 
veiligheid van de  Staat aan maatregelen van vrijheidsbeneming of 
-beperking dienen te worden onderworpen. 

Ingesteld wordt een Centrale Adviescommissie, waarvan de leden 
door de chef staf Militair Gezag worden benoemd op gezamenlijke 
voordracht van de bestuurders of feitelijke leiders van de ondergrondse 
organisaties. Door de Militaire Commissaris van iedere provincie wor- 
den in zijn gezagsgebied een of meer opsporingsdiensten ingesteld en 
benoemd. Elke opsporingsdienst zal zijn samengesteld uit drie of meer 
leden. Het merendeel der leden zal, hetzij georganiseerd, hetzij onge- 
organiseerd, in belangrijke mate illegaal werkzaam moeten zijn ge- 
weest, terwijl, indien mogelijk, tenminste één lid wordt gekozen uit het 
personeel, behorende tot de politie, die zich gedurende de vijandelijke 
bezetting op vaderlandse wijze heeft gedragen, Alvorens tot de in- 
stelling en de  benoeming van de leden der opsporingsdiensten over 
te gaan, dient de provinciale Militaire Commissaris met de plaatselijke 
bestuurders of feitelijke leiders der belangrijke ondergrondse organi- 
saties overleg te plegen. Door de chef staf Militair Gezag kunnen, 
de Centrale Adviescommissie gehoord, hoofd-inspecteurs en inspec- 
teurs der opsporingsdiensten worden benoemd. Zij zijn belast met het 
toezicht op de opsporingsdiensten ten behoeve van de chef staf Militair 
Gezag, onderscheidenlijk van de betrokken Militaire Commissaris, 
bij wie de inspecteurs zijn gedetacheerd. 

De Centrale Adviescommissie dient de chef staf Militair Gezag van 
advies in alle aangelegenheden betreffende deze materie, hetzij voor- 
gelegd, hetzij eigener beweging. 

Artikel 4 van de beschikking luidt: 

,,l. De taak der opsporingsdiensten bestaat uit: 
a. het opsporen, onderzoeken en het aanwijzen van de per- 

sonen, die als behorende tot een der categorieën, bedoeld in de 
Algemeene Lastgeving van het MiIitair Gezag, in bewaring 
dienen te worden gesteld. Door deze aanwijzing geschiedt aan de 
personen, die door of namens den Chef van den Staf Militair 
Gezag opdracht hebben ontvangen de aanhoudingen, als bedoeld 
in de Algemeene Lastgevingen van dat gezag, te verrichten; 

b. het opsvoren en het aan den plaatselijken gezagsdrager van 
het Militair Gezaq voor inbewaringstelling voordragen van de 
personen, OD wie hij oordeelt, dat die maatregel dient te worden 
toegeoast, doch die niet behooren tot een der cateqorieën, als 
bedoeld in de Algemeene Lastgevingen van het Militair Gezag; 

c. het opsworen en het aan den plaatselijken gezagsdrager van 
het Militair Gezag voordragen van de personen, aan wie hij 
oordeelt, dat een gedwongen verbliifplaats dient te worden aan- 
gewezen of beuerkte bewegingsvrijheid of meldingsplicht dient 
te worden opgelegd. 

2. In de gevallen, waarin de plaatselijke gezagsdrager van het 
Militair Gezag geen gevolg meent te moeten geven aan een voor- 
dracht, als bedoeld onder h en c van het eerste lid, van eeri 
opsporingsdienst, meldt hij dit aan den Chef van den Staf Militair 
Gezag, die beslist na de Centrale Adviescommissie te hebben 
gehoord. In afwachting van de beslissing van den Chef van den 
Staf Militair Gezag geldt de beslissing van den plaatselijken ge- 
zagsdrager van het Militair Gezag." 

Van de zijde van de Bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten is 
uitgevaardigd een ,,Algemeene Instructie voor de Binnenlandsche 
Strijdkrachten", welke gedateerd is 1 Maart 1945. Hoofdstuk I11 

?) Vgl. Algemene Instructie voor de Binnenlandsche Strijdkrachten, van deze Instructie heeft betrekking op de arrestatieregeling. Reeds 
blz. 27 e.v. vóór 1 Maart 1945 waren er echter aanwijzingen - in overleg met 

het Militair Gezag -, op dit gebied uitgevaardigd, die allengs hoe 
langer hoe meer gingen lijken og datgene, wat 1 Maart 1945 als 
definitieve arrestatieregeling kon worden bekend gemaakt. 



I n  Hoofdstuk I11 der Instructie wordt o.m. vermeld: 
,,l. Onderscheid moet worden gemaakt tusschen: 
I.  de  arrestatie (aanhouding en inbewaringstelling) van poli- 

tiek verdachte elementen (N.S.B.-ers enz.); 
TI. de arrestatie van personen, die de krijgsverrichtingen in 

gevaar brengen of van wie vermoed wordt, dat  zij deze zullen 
bemoeilijken, belemmeren of schaden (spionnen, saboteurs en 
dergelijken); 

111. de arrestatie van vijandelijke militairen (krijgsgevangenen). 
2.  D e  inbewaringstelling van politiek verdachte elementen is 

primair een Nederlandsche zaak, welker uitvoering geheel i n  han- 
den van de Nederlandsche instanties (Militair Gezag) ligt. 

D e  arrestatie van personen, die de  krijgsverrichtingen schaden, 
is primair een geallieerde zaak, waarbij dan  ook de  verdachte 
personen zoo spoedig mogelijk aan de  geallieerde security-in- 
stanties zullen riioeten worden overgegeven. 

D e  arrestatie van vijandelijke militairen is voorloopig eveneens 
primair een geallieerde zaak; de politiek verdachte elementen, 
die als vijandelijke militairen krijgsgevangen zijn gemaakt, zullen 
echter na het einde van den oorlog aan  de  Nederlandsche Re- 
geering ter berechting worden overgegeven. 

3. Met betrekkbg tot de maatregelen, welke door het Mili- 
tair Gezag ten opzichte van politiek verdachte personen kunnen 
worden genomen, moet onderscheid worden gemaakt tusschen: 

a. inbewaringstelling - art. 16 van het Besluit o p  den Bij- 
zonderen Staat van Beleg (B.B.S.B.); 

b. het aanwijzen van een bepaalde gedwongen verblijfplaats 
- art. 15, lid 2, B.B.S.B.; 

c. verdere vrijheidsbeperkende maatregelen, welke het Mili- 
tair Gezag kan opleggen (beperking bewegingsvrijheid, meldings- 
plicht) - art. 13, lid 2, B.B.S.B. 

D e  binnenlandsche strijdkrachten als zoodartig hebben krachtens 
een aanwijzing van den Chef van den Staf Militair Gezag (zie 
bijlage IIc) alleen bemoeienis met de aaahouding (waaronder 
begrepen de voorloopige vasthouding) van de  voor inbewaring- 
stelling in aanmerking komende personen. 

I. Arrestatie, (aanhouding en inbewaringstelling) van politiek 
verdachte elementen. 

4. D e  inbewaringstelling van politiek verdachte elementen 
geschiedt uitsluitend door het Militair Gezag. Dit kan zich echter 
in de uitvoering door anderen doen bijstaan. 

5. D e  ervaring in bevrijd gebied heeft geleerd, dat er rekening 
mede moet worden gehouden, dat het in het belang van orde en 
rust geraden kan zijn o m  de  politie gedurende den allereersten 
tijd na de bevrijding niet als apparaat in  haar geheel bij de  
uitvoering der inbewaringstelling in  te schakelen. Voorts heeft 
de ervaring de noodzakelijkheid doen zien de illegaliteit in  ruime 
mate bij de uitvoering dezer maatregelen te betrekken. 

In  verband hiermede onderscheidt de regeling vier phasen, 
waarbij in de eerste twee phasen de  politie als apparaat is uit- 
geschakeld en in  de eerste plaats de illegaliteit bij de uitvoering 
wordt betrokken, terwijl eerst in de derde en vierde phase de 
grondig gezuiverde politie als apparaat in haar  geheel bij de 
uitvoering wordt betrokken. 

6. Uitsluitend het Militair Gezag is bevoegd o m  de  inbewa- 
ringstelling te gelasten. Het  kan dit doen, hetzij bij een algemeene 
lastgeving, hetzij bij een (bijzondere) lastgeving op naam. Een 
bijzondere lastgeving betreft slechts de  daarin rnet name genoemde 
personen. In een algemeene lastgeving worden categorieën van 
personen aangeduid, waarbij dan verder zeer in het algemeen de  
jnbewaringstelliiig wordt gelast van alle personen, die onder een 
of meer van die categorieën vallen. Met betrekking tot de politiek 
verdachte personen, heeft de Chef van den Staf Militair Gezag 
een algerneene lastgeving (met bijbehoorende beschikking) uit- 
gevaardigd (zie bijlagen 11-a, 19 en c) hierna te noemen ,,Alge- 
meene Lastgeving Militair Gezag"." 

Vervolgens worden in de regeling verschillende phasen onder- 
scheiden: 

Phase A, tijdens en onmiddellijk na de bevrijding, waarin aan- 
houdingen ingevolge aanwijzing van de Chef van de  Staf Militair 
Gezag uitsluitend door de leden van de arrestatie-ploegen der Binnen- 
landse Strijdkrachten worden verricht. D e  formele inbewaringstelling 
zal echter eerst in phase B mogen plaats hebben. 

Phase B, vanaf het in werking treden van de opsporingsdienst. Bij 
het in werking treden van de opsporingsdienst moet de beoordeling, 
welke personen onder de algemene lastgeving Militair Gezag vallen en 
derhalve moeten worden aangehouden, niet meer in handen van de 
arrestatie-ploegen der Binnenlandse Strijdkrachten liggen, doch uit- 
sluitend in handen van de opsporingsdienst. 



l) Bijlage 128. 

-,l Bijlage 113. 

Phase C, vanaf de dag, met ingang van welke de chef staf Militair 
Gezag heeft bepaald, dat de politie in het rayon van een opsporings- 
dienst voldoende is gezuiverd om haar volle medewerking aan de 
inbewaringstellings- en interneringsinaatregelen te verlenen. In deze 
phase geldt in het algemeen als regel, dat de politie als het normale 
hulp-apparaat van het M.G. optreedt. Zodra de reorganisatie der 
politie ten volle tot stand is gekomen treedt de vierde phase in. 

Phase D, van de dag, waarop het politie-apparaat ten volle als 
hulp-apparaat van het M.G. optreedt. De Binnenlandse Strijdkrach- 
ten als zodanig hebben in deze phase practisch met de inbewaring- 
stelling, als bedoeld in artikel 16 van het B.B.S.B. geen enkele be- 
moeienis meer. 

In het rapport l), door de Minister-President opgemaakt na zijn 
reis door het bevrijde gebied, komt met betrekking tot het vraagstuk 
van de arrestatiebevoegdheid de volgende passage voor: 

,,Arrestatiebevoegdheid. Deze zeer willekeurig samengestelde 
troepen, bestaande uit enthousiaste, doch onervaren jongelieden, 
zijn op groote schaal eigenmachtig aan het arresteeren gegaan 
met het gevolg, dat naast de N.S.B.-ers en collaborateurs ook 
honderden onschuldigen nu reeds vele weken gevangen zitten 
onder ondrageiijke onhygiënische en immoreele omstandigheden. 
Dat zulke dingen in de eerste dagen na de bevrijding plaats 
vonden, is begrijpelijk en was veelal onvermijdelijk; dat het 
echter nog steeds voortgang vindt en zelfs van hoogerhand ge- 
sanctionneerd wordt, schept een toestand van rechtsonzekerheid, 
die in strijd is met de meest elrmentaire eischen van den rechts- 
staat, welken de bevolking na de bevrijding terug verwachtte. 

Nog op 5 November 1944 schreef de Chef Staf van het Mili- 
tair Gezag aan de ,,Gevolmachtigde voor Politiek van de Neder- 
landsche Binnenlandsche Strijdkrachten" woordelijk: 

,,De door dc plaatselijke diensten voor aanhouding 
aangewezen personen zullen door daartoe aan te wijzen 
eenheden van de Nederlandsche Binnenlandsche Strijdkrach- 
ten worden aangehouden en worden onverwijld aan een 
opsporingsambtenaar overgegeven ter inbewaringstelling. 
De politie is eerst dan bevoegd tot het aanhouden van de 
bovengenoemde personen, wanneer zij daartoe van mij op- 
dracht heeft ontvangen of, na advies van den Ce~tra len  
Raad aan den plaatselijken gezagsdrager van het Militair 
Gezag, van dezen laatste." 

Hier werd dus aan de politie, ofschoon deze door de illegali- 
teit zelve in bijna alle belangrijke steden voor gezuiverd ver- 
klaard is, uitdrukkelijk verboden arrestaties te verrichten en de 
bevoegdheid daartoe verleend aan de Binnenlandsche Strijd- 
krachten. Aan de politie was van deze instructie geen mede- 
deeling gedaan. Dit is des te bedenkelijker, omdat de vraag, of 
aan de Binnenlandsche Strijdkrachten arrestatiebevoegdheid kon 
worden toegekend, destijds door Prins Bernhnrd volkomen cor- 
rect aan de Regeering is voorgelegd, die daarop heeft beslist, 
dat zoodanige bevoegdheid alleen aan de Binnenlandsche Strijd- 
krachten zou toekomen t.a.v. personen, die hen bij de uitoefe- 
ning van hun militaire plichten belemmeren. In de praktijk blijkt 
lijnrecht in strijd met deze beslissing te zijn gehandeld. 

De moeilijkheid is, dat de Binnenlandsche Strijdkrachten zich 
steeds, ook wanneer zij ongetwijfeld in strijd handelen met de 
wenschen van Zijne Koninklijke Hoogheid, op het standpunt 
stellen, dat zij slechts aan Prins Bernhard verantwoording schul- 
dig zijn en zich beroepen op instructies, welke van Zijne Konink- 
lijke Hoogheid zouden zijn uitgegaan, doch waarvan zij den 
nauwkeurigen tekst meestal niet kennen." 

Uit de notulen van de vergaderingen der kwartiermakers blijkt, 
dat het vraagstuk van de arrestatiebevoegdheid herhaaldelijk aan 
de orde is geweest. 

Uit het verslag van de vergadering van 27 November 1944 is 
het volgende van belang: 

,,De Minister van Justitie is zeer ontstemd over de aan de 
stoottroepen bij beslissing van den Chef Staf Militair Gezag 
toegekende arrestatiebevoegdheid, zulks in strijd met de beslis- 
sing der Ministers-kwartiermakers, dat deze bevoegdheid slechts 
zou gelden ten aanzien van personen, die de troepen bij hun 
operaties mochten hinderen. Bij bedoelde beschikking van 4 of 5 
November wordt arrestatierecht verleend aan de stoottroepen 
onder een Centralen Raad der Illegaliteit, terwijl de politie eerst 
dan mag optreden, wanneer de politie naar het oordeel van den 
Chef Staf Militair Gezag voldoende is gezuiverd. Ook de P.G. 
in den Bosch was hierover zeer ontstemd. 



De Minister van Oorlog vertelt de geschiedenis van deze 
kwestie. Met het oog op de voorgekomen excessen had generaal 
K ~ L L I S  omstreeks 2 November bepaald, dat de stoottroepen onder 
het Militair Gezag zouden komen. Later, op 5 November, werd 
afgesproken, dat de arrestatiebevoegdheid niet bij de stoottroepen 
thuis hoorde. Een vertegenwoordiger van den Prins zou in elke 
bevrijde plaats drie goede leiders uit de drie ondergrondsche 
organisaties uitkiezen en in contact brengen met den M.C., ten- 
einde plaatselijk de rolverdeeling te regelen. 

Weer later is besloten tot instelling van één centrale cn ver- 
schillende plaatselijke opsporingsdiensten, waarin een man van 
de politie en twce van de ondergrondsche organisaties zullen 
zitten. Deze diensten zouden aan den M.C. voorstellen tot arres- 
tatie doen, welke na diens bekomen machtiging zal worden uit- 
gevoerd en verder overgelaten aan de politie. Individueele leden 
van de stoottroepen zullen dan tot hulppolitie kunnen worden. 
De inwerkingstelling na deze regeling is echter door generaal 
Kri~ls aangehouden, teneinde eerst nog met P.G. Speyart van 
Woerdun overleg te plegen. 

De Minister van Justitie kan er zich niet bij neerleggen, dat 
met hem met geen woord gesproken is over deze regeling, waar- 
mede spreker zich bovendien geenszins kan vereenigen, aan- 
gezien daarin het zwaartepunt wordt gelegd bij de illegaliteit. 

De Ministers van Binneizlandsche Zaken en van Handel, Nij- 
verheid en Landbouw vragen, in hoeverre de politie reeds vol- 
doende gezuiverd is. 

De  Minister van Justitie deelt mede, dat volgens verklaring 
van de illegaliteit de politie in een serie steden volkomen ge- 
zuiverd is. Niettemin arresteert de illegaliteit voort. Spreker kan 
zich onder geen voorwaarde neerleggen bij een voortbestaan van 
dezen toestand. 

De Minister-President heeft den indruk, dat de vreedzame 
burgers en de rechtvaardige magistraten zeer ontstemd zijn over 
de arrestaties door de Binnenlandsche Strijdkrachten. 

Besloten wordt, dat aan generaal Kruls zal worden mede- 
gedeeld, dat daaraan een einde behoort te komen." 

Van de bespreking over de arrestatiebevoegdheid in de vergadering 
van 30 November 1944, welke tot dit doel blijkens de notulen werd 
bijgewoond door generaal Kruls, kolonel Doorrnun en kapitein 
Frowein, wordt het volgende verslag gegeven: 

,,De Minister van Justitie heeft verontrustende berichten ver- 
nomen omtrent instructies, welke o.a. door den C.S.M.G. bij 
schrijven van 5 November zijn uitgevaardigd omtrent de be- 
voegdheid tot arresteeren. Spreker verzoekt generaal Kruls een 
uiteenzetting te geven omtrent den huidigen toestand terzake. 

Gerzeraal Kruls geeft de ontwikkeling van deze aangelegen- 
heid weer. De politie kon in den aanvang niet competent worden 
geacht zelfstandig uit te maken wie gearresteerd zouden moeten 
worden en het bleek wenschelijk daarbij de illegaliteit in te 
schakelen. Daartoe zullen raden uit de illegaliteit worden inge- 
steld, op wier advies het Militair Gezag bevel tot arrestatie geeft. 
De heer Hoekstra, hoofd van de afd. politiezaken van de Bin- 
nenlandsche Strijdkrachten, zou voor de samenstelling van den 
raad suggesties doen, doch heeft verwarring gesticht, waardoor 
de regeling nog niet in werking heeft kunnen treden. 

De Minister van Justitie blijft het bedenkelijk achten, dat de 
politie dus niet kan arresteeren dan op voorstel van de illegaliteit. 

Generaal Kruls wijst er op, dat het betrokken college niet 
eenvoudig beschouwd kan worden als ,,de illegaliteit"; het wordt 
een adviescollege in het Militair Gezag. Voorts mag niet ver- 
geten worden, dat de politie op het oogenblik in vele plaatsen 
nog niet voldoende is gezuiverd om de zaak aan haar over te 
laten. Het Militair Gezag maakt uit, wanneer dit in elke plaats 
het geval is. Tot dat oogenblik zullen naast de goede leden van 
de politie slechts enkele leden van de illegaliteit, en slechts voor 
zoover noodig, worden gebruikt voor het verrichten van arresta- 
ties, op bevel van het Militair Gezag. 

De Minister van Justitie maakt melding van allerlei gevallen, 
waarin de politie door de illegaliteit officieel gezuiverd was 
verklaard, waarna bepaalde leden van de illegaliteit dit weer 
betwistten. Wie oeslist nu, wanneer de politie gezuiverd is: de 
procureur-generaal of het Militair Gezag? 

Spreker en de Minister van Binnenlandsche Zaken achten het 
bedenkelijk, dat de voorgestelde regeling in ieder geval beteekent, 
dat in de nog te bevrijden provinciën wekenlang de arrestaties 
zelfstandig door de Binnenlandsche Strijdkrachten zullen worden 
verricht. Bovendien valt te vreezen, dat met de instelling van de 
te scheppen raden nog weken verloren zullen gaan. 



Generaal Kruls vertrouwt, dat deze er zeer snel zullen zijn. 
Kapitein Frowein ondersteunt ten volle de opvatting van 

generaal Kruls en meent, dat de illegaliteit in elke plaats zoo 
spoedig aIs het kan zal verklaren, dat de politie is gezuiverd en 
dus de zaak weer bij uitsluiting in handen kan nemen. 

De Minister van Justitie meent, dat in deze redeneering een 
misrekening zit, aangezien bepaalde, zich snel uitbreidende ille- 
gale groepen dit oogenblik ad calendas graecas zullen trachten 
te vertragen. Spreker acht het met zijn ministerieele verantwoor- 
delijkheid onvereenigbaar het Militair Gezag te laten uitmaken, 
wanneer de politie gezuiverd is. 

De Ministers van Ooriog, van Handel, Nijverheid en Land- 
bouw en van Binnenlandsche Zaken achten het daarom juister, 
dat de procureur-generaal of de  Minister van Justitie uitmaakt, 
wanneer de politie gezuiverd is. 

De Minister-President meent, dat het Militair Gezag daartoe 
zelfs niet de bevoegdheid heeft. Spreker vraagt voorts, hoe de 
ten onrechte gearresteerden zoo spoedig mogelijk weer vrij- 
komen. 

Kapitein Frowein antwoordt, dat. het Militair Gezag dit zal 
doen." 

Op Vrijdag 1 December 1944 komt in de notulen van de vergade- 
ringen van de kwartiermakers de aantekening voor: ,,De regeling 
van de arrestatiebevoegdheid wordt ondershands besproken door de 
betrokken Ministers met het Militair Gezag, den Staf van Prins 
Bernhard en den Procureur-Generaal." 

Aan het verslag van de vergadering van 4 December 1944 kan met 
betrekking tot de arrestatiebevoegdheid het volgende worden ont- 
leend: 

,,De Minister van Justitie stelt aan de orde de richtlijnen van 
regeeringswege inzake arrestatiebevoegdheid in bevrijd gebied. 
Er  zijn S punten opgesteld, welke hedenmiddag zijn besproken 
met den Minister-President, den Minkter van Oorlog en generaal 
Kruls. Tijdens deze besprekingen werden eenige minimale wijzi- 
gingen aangebracht. 

De Minister van Binnenlandsche Zaken ziet dit stuk voor het 
eerst en stelt nog enkele kleine wijzigingen voor in verband met 
de punten 1, 2, 3, 4, 6 en 7. Na eenige discussie wordt besloten 
in de bovenvermelde punten de voorgestelde wijzigingen aan te 
brengen, met uitzondering van den laatsten zin van nunt 6, 
waarin vermeld staat, dat ,,over vasthouding of vrijlating uit- 
sluitend beslist wordt door den chef staf Militair Gezag of een 
door dezen aangewezen autoriteit." 

Vervolgens komt ter sprake wanneer tot publicatie van deze 
richtlijnen zal worden overgegaan en in welken vorm. 

De Minister van Oorlog stelt voor hiermede nog even te 
wachten, aangezien generaal Kruls over een en ander nog een 
vergadering zal hebben met leden der verzetsbeweging. Het zou 
kunnen zijn, dat nog enkele suggesties naar voren komen naar 
aanleiding van deze vergadering. Ook is er denzelfden middag 
een persconferentie geweest en de Minister van Oorlog wil af- 
wachten, of in dit verband al iets is gezegd door den Minister- 
Presiderlt. 

De Minisfer van hrstitie merkt op, dat dit het standpunt van 
de Regeering niet kan wijzigen. De R.V.V., K.P. en O.D. hebben 
zich ermee accoord verklaard. 

Het blijkt. dat generaal Krmls verzocht heeft de richtlijnen 
van Regeeringswege te doen uitgaan. 

Besloten wordt, dat gewacht za1 worden met de publicatie tot 
a.s. Donderdag en dat deze richtlijnen zullen worden voorafge- 
gaan door een korte toelichting waarom deze noodig zijn. Publi- 
catie zal plaatsvinden door Sectie Voorlichting van het Militair 
Gezag en bij herhaling door Herrijzend Nederland. 

De Minister van Justitie ziet de mogelijkheid onder de oogen, 
dat deze zaak bij zekere onderdeelen aanleiding zal geven tot 
roerigheid, hetgeen de noodzaak oin door te zetten niet ver- 
mindert." 

De vergadering van 6 December 1944 is helemaal gewijd aan het 
vraagstuk van de arrestatiebevoegdheid. Deze vergadering wordt bij- 
gewoond door generaal Kruls en majoor Derkseina. De notulen 
geven hiervan de volgende samenvatting: 

.,De Voorzitter opent de vergadering en geeft het woord aan 
generaal Kruls. 

Generaal Kruls geeft een overzicht over het verloop van de 
vergadering, welke hij hedenmiddag heeft gehouden met een 
27-tal leden der iilegaliteit uit alle deelen van bevrijd Nederland 
en uit alle groepen van de illegaliteit. Generaal Kruls had aan 
deze vergadering zijn ontwerp-regeling der arrestaties voorge- 



legd, waarmede de vergadering zich in algemeenen zin kon ver- 
eenigen. Namens de ,,Gemeenschap oud-illegale werkers Neder- 
land" legde de heer Gelderhlom vervolgens een stuk over, dat 
de gedachten van die groep over dit onderwerp vertolkte en dat 
in de practische uitvoering met dat ontwerp van generaal Kruls 
overeenkwam. 

Tijdens de vergaderink ontving generaal Kruls de richtlijnen 
der Regeering en toen deze aan de vergadering werden voor- 
gelegd, rees daartegen ernstig bezwaar, niet zoozeer tegen de 
bewoordingen, die voldoende ruimte laten voor de toepassing 
van het B.B.S.B. door het Militair Gezag, doch tegen den geest. 
De vergadering verzocht daarop de Regeering te bewegen de 
publicatie dezer richtlijnen uitgesteld te krijgen, opdat zij eerst 
hare meening aan de Regeeriag kenbaar kon maken. 

De vergadering kwam tot de conclusie, dat de regeling, voor- 
gesteld door het Militair Gezag, de beste grondslag vormde voor 
dezen overgangstijd. De vergadcring droeg de namen voor van 
de leden van een Centralen Opsporingsraad, zooals Militair Ge- 
zag wenscht in het leven te roepen. 

Mochten de Regeerings-richtlijnen worden doorgevoerd, dan 
worden in bevrijd Nederland ernstige spanningen opgeroepen. 

De Voorzitter kan zich niet vereenigen met een standpunt, dat 
na 1 2 2 maanden zuivering van de politie aan dit apparaat nog 
steeds het rechtmatige vertrouwen onthoudt, hoewel de illega- 
liteit zelve reeds heeft toegegeven, dat de politie op vele plaatsen 
voldoende is gezuiverd. Desondanks wil men de uitvoering der 
politietaak in handen laten van Binnenlandsche Strijdkrachten, 
die zelf in hooge mate zuivering behoeven en zich nog steeds 
schuldig maken aan roof, plundering enz. en de contrôle over de 
arrestatie in handen van raden leggen, in plaats van die toe te 
vertrouwen aan de bij de wet daarvoor aangewezen organen. 

Het rapport is bruikbaar als grondslag voor nog te bevrijden 
gebied, voor den overgangstijd in de eerste 8 dagen na de be- 
vrijding, doch daarna niet meer. Een handhaving van dezen 
illegalen toestand voor langeren duur is alleen te verklaren uit 
een neiging van de illegaliteit en van de Binnenlandsche Strijd- 
krachten de macht aai1 zich te willen trekken. De Voorzitter is 
niet bereid de verantwoordelijkheid te dragen voor een voort- 
duren der Wild-West-toestanden in bevrijd gebied. De Binnen- 
landsche Strijdkrachten moeten worden ondergebracht ten deele 
bij de geallieerde legers, ten deele bij het Militair Gezag en ten 
deele bij de politie, terwijl de overigen naar huis gezonden moeten 
worden. Opsporingsraden zijn niet wettig en niet aanvaardbaar. 

De Minister van Financiën acht het overgelegde stuk uiterst 
bedenkelijk en een uiting van den wensch dezer lieden, de hun 
tijdelijk verleende macht te continueeren. De Minister zou geen 
moment in een Regeering willen zitten, die dit aanvaardt. 

D e  Minister van Binnenlandscbe Zaken betreurt, dat de Minis- 
ter van Justitie niet in de vergadering met de illegaliteit aanwezig 
was. Uit het rapport blijkt, dat deze illegalen zich tot taak 
stellen het Nederlandsche volk te zuiveren, hetgeen in het alge- 
meen volmaakt overbodig is, daar het volk zich in groote meer- 
derheid uitstekend heeft gehouden. Als de kleine actieve groep 
van de illegaliteit, die zich dit recht aanmatigt, niet resoluut 
wordt weerstaan, ontstaat een warboel. 

De Minister van Oorlog wijst op het steeds duidelijker verschil 
tusschen de illegaliteit en de Binnenlandsche Strijdkrachten. De 
laatste bevatten tal van elementen, die niets met illegaliteit te 
maken hebben. Iedere Regeering moet wenichen terug te keeren 
naar normale organen; ook het Militair Gezag doet dat. Het 
laatste stelt zich echter op een minder principieel standpunt en 
wil de Binnenlandsche Strijdkrachten apaiseeren. Een derde groep 
is de Illegaliteit, die neiging toont de verkregzn macht te be- 
stendigen en een vierde groep is de politie, die niet kan dulden 
geruiverd te worden door de duistere elementen van de Binnen- 
landsche Strijdkrachten. 

Na een korte verdere discussie. waarbij generaal Kruls nog 
eens waarschuwt voor de practische moeilijkheden, als zijn com- 
promis niet wordt aanvaard, wordt de vergadering voortgezet 
in het bijzijn van: 

den procureur-generaal. den heer Speyarf van Woerden, en 
den heer Deelen. 

De Voorzitter zet in het kort de standpunten van de Regeering 
en van den Chef Staf Militair Gezag uiteen. 

Generaal Kruls verduidelijkt nog eens, dat zijn regeling alge- 
meen geldt voor het reeds bevrijde en nog te bevrijden gebied 
en een soepelen overgang waarborgt van den illegalen toestand 
in het begin naar den normalen toestand, zonder dat botsingen 



voorkomen, welke bij het invoeren der Regeerings-richtlijnen te 
verwachten zijn. 

De voorzitter meent, dat generaal Kruls de neiging toont de 
illegaliteit te volgen in een mate, die niet te rijmen valt met de 
handhaving van het gezag. Het oogenblik is gekomen om de 
leiding over te nemen en de illegaliteit nog slechts te aanvaarden 
als adviseur. 

De Minister va:2 Financiën sluit zich hierbij aan. 
Majoor Derksenia geeft een overzicht van de geschiedenis der 

voorbereiding van het Militair Gezag op haar politietaak. Ver- 
wacht werd, dat de illegaliteit zich dadelijk zou aanbieden aan 
het Militair Gezag en de leiding daarvan zou aanvaarden. In 
plaats daarvan hebben zich allerlei groepen gevormd, die zelf- 
standig zijn gaan werken. De Binnenlandsche Strijdkrachten 
hebben een legioen gevormd, dat is geïnfiltreerd met allerlei 
verkeerde elementen. Dat zij dadelijk zijn gaan arresteeren, heeft 
een bijltjesdag voorkomen, doch moet nu worden gestopt. Om 
hiertoe te komen, moet de illegaliteit worden ingeschakeld bij 
politie en Militair Gezag. Als men in plaats daarvan de illega- 
liteit geheel wil uitschakelen, dan krijgt de politie de inlichtingen 
niet, welke de illegaliteit heeft verzameld. 

Op vragen van den voorzitter erkent majoor Derkseïna niet 
te gelooven, dat er nog gemeenten zijn in bevrijd gebied, waar 
nog moet worden ingegrepen door andere organen dan de politie. 
De vooropgestelde organisatie geldt echter voor alle stadia. Men 
is het er over eens, dat de uitvoerende taak van de illegaliteit 
ophoudt, zoodra het laatste stadium is bereikt. 

De procureur-generaal betoogt, dat de voorgestelde raden in 
alle deelen van bevrijd gebied bij hun benoeming zouden be- 
merken, dat zij overbodig zijn, dus dat die benoeming beter 
achterwege kan blijven. 

Verder deelt de procureur-generaal mede in Eindhoven inzage 
te hebben genomen van de processen-verbaal van gearresteerden. 
De groote meerderheid dezer processen-verbaal bevatten geen 
enkele rechtsgrond voor de vrijheidsberooving der betrokkenen. 
Dit kan niet gehandhaafd worden. 

Na een korte discussie over de oorzaken van en de verant- 
woordelijkheid voor dezen toestand merkt de heer Deelen op, 
dat zijn eerste indruk bij het zien der richtlijnen van de Regee- 
ring was, dat de illegaliteit daartegen overwegend bezwaar zou 
hebben omdat dit punt in het brandpunt staat van de belang- 
stelling van het geheele volk en deze richtlijnen de illegaliteit 
over de geheele linie in het ongelijk stellen. De heer Deelen is 
het eens met den procureur-generaal, dat de politie zoo spoedig 
mogelijk op haar oude plaats moet terugkeeren. De heer Deelen 
zou de illegaliteit willen tegemoet komen door een centralen 
raad te aanvaarden, als adviseerend lichaam. 

De Voorzitter constateert, dat de richtlijnen hierin reeds voor- 
zien, mits de daarin vermelde advies-commissie, centrale raad 
wordt gedoopt. 

De Voorzitter acht een onmiddellijk ingrijpen noodzakelijk, 
want behalve de illegaliteit, die wellicht verstoord zal zijn bij de 
doorvoering der richtlijnen, is er ook het groote publiek, dat 
een langer handhaven der huidige rechteloosheid niet duldt. 

De Minister van Financiën stemt hiermede in. Het publiek 
kan niet langer worden blootgesteld aan deze terreur. 

De procureur-generaal betreurt, dat hij niet in de vergadering 
met de illegaliteit aanwezig was, omdat hij een zeker wantrouwen 
tegen zijn persoon heeft bemerkt, dat alleen door persoonlijk 
contact zou kunnen worden weggenomen. De procureur-generaal 
suggereert een nieuwe vergadering met enkele leden der illega- 
liteit, waar de Minister van Justitie een uitlegging van het Regee- 
ringsstandpunt zou kunnen geven. 

De Voorzitter zou dat niet juist achten, tenzij Regeering en 
Militair Gezag het eens zijn. 

Na een verdere discussie wordt besloten, dat de procureur- 
generaal, genelaal Kru!s, majoor Derkserna en de heer Deelen 
een bespreking zullen houden op de basis der richtlijnen over de 
practische uitvoering van arrestaties en invrijheidstellinget~. Daar- 
na zal een tweede bespreking worden gehouden met den Minister 
van Justitie, in het bijzijn van een 4-tal leden der iilegaliteit." 

Het resultaat van de hiervoor vermelde bespreking tussen de pro- 
cureur-generaal, de heer Deelerz, generaal Kruls en majoor Derkserraa 
is vervat in een richtlijn, die zal worden uitgegeven door het Militair 
Gezag, dus niet door de Regering, aldus het verslag van de ver- 
gadering van 7 December 1944. In deze vergadering van de kwartier- 
makers leest de voorzitter dit resultaat voor. Het verslag van deze 
vergadering vermeldt daarna, dat generaal Kruls zich hier nu 100 % 
achter stelt evenals de procureur-generaal. Verder heet het: 



,,Wat de uitvoering betreft zal de procureur-generaal alle ge- 
vallen van arrestaties onderzoeken en advies uitbrengen aan den 
naastbijzijnden commissaris Militair Gezag, zooda? zoo spoedig 
mogelijk vrijlating kan volgen. 

Besloten wordt deze regeling te aanvaarden doch toe te zien 
op de uitvoering." 

In de vergadering van 13 December 1944 wordt gevraagd, waarom 
de richtlijnen inzake arrestatiebevoegdheden nog niet zijn gepubli- 
ceerd. ,,Vernomen wordt," zo luidt het in het verslag, ,,dat generaal 
Kruls en baron Speyari van Woerden den 14den December nog een 
bespreking zouden hebben, waarna de richtlijnen zullen worden 
gepubliceerd." 

In het verslag van de vergadering van de kwartiermakers van 
23 December 1944 komt het volgende voor: 

,,De gang van zaken ten aanzien der nieuwe richtlijnen betref- 
fende de arrestaties is als volgt geweest. De nieuwe ricntlijnen, 
uitgegeven door den chef van den staf van het Militair Gezag 
zijn gevolgd door détailinstructies, die door den procureur-gene- 
raal in overeenstemming met generaal Krz~ls zijn opgesteld en 
daarna zijn toegezonden aan alle militaire commissarissen. De 
procureur-generaal ontving daarop een brief van den militairen 
commissaris voor Noord-Brabant, waarin deze mededeelde zich 
met deze instructies geenszins te kunnen vereenigen, daar zij on- 
vereenigbaar waren met de door hem gedachte wijze van uitoefe- 
ning van het Militair Gezag. De militaire coxmissaris voor 
Noord-Brabant voegde daaraan toe, dat hij met dezelfde post 
aan alle militaire con~missarissen in de provincie zijn standpunt 
had medegedeeld en hun had verboden de instructies van den 
procureur-generaal op te volgen. 

Minister Burger merkt op, dat in de toelichting op de richt- 
lijnen reeds door generaal Kruls was medegedeeld, dat de nadere 
instructies dooï den procureur-generaal zouden worden gegeven. 

De Voorzitter onderstreept den ernst van den toestand nog 
eens door een hem juist ter oore gekomen nieuw voorbeeld van 
onrechtmatige vrijheidsberooving door de Binnenlandsclie Strijd- 
krachten mede te deelen. Dit geval betrof een goed vaderlander, 
die twee maanden geleden werd gearresteerd om de eenvoudige 
reden, dat hij geen persoonsbewijs bij zich had en die al die tijd 
onder d: N.S.B.-ers in het kamp te Vught is opgesloten geweest. 
Slechts bij toeval gelukte het hem de aandacht te trekken van 
ecn bezoekend ambtenaar, zoodat hij nu eindelijk in vrijheid is 
gesteld. Tengevolge van de tegenwerking der functionarissen van 
het Militair Gezag is de procureur-generaal bezorgd, dat de vrij- 
lating van onschuldig gearresteerden nog langen tijd zal vergen." 

In een amice-brief van 7 Februari 1945 aan de militaire com- 
missaris te Breda, de heer van Boetzelaei., schrijft de heer Kruls: 

,,In antwoord op je persoonlijk schrijven van 5 dezer het 
volgende: 

Ik ben inderdaad op de hoogte met de wijze, waarop de P.G. 
voorloopig uit het land verwijderd wordt en heb daarmede in- 
gestemd. Het is onjuist, dat de reis van den P.G. zou worden 
ingetrokken, indien het Noorden zou vrijvallen. Ik zou mij daar- 
tegen zeker verzetten. Aan den anderen kant betreur ik in hooge 
mate, dat men in de illegaliteit nu blijft zeuren over dit geval, 
en mij het wil verwijten, dat ik hen er tusschen genomen heb. 
Het tegendeel is waar. Men moet realiseeren, dat ik geen enkele 
bevoegdheid had om den P.G. te verwijderen en slechts den eisch 
kon stellen, dat hij verdween. ,De wijze, waarop dit is uitgevoerd, 
is niet voor mijn verantwoordelijkheid, doch voor die van den 
Minister. 

Ik vind het daarom op zijn minst genomen onsportief van de 
illegaliteit om mij hier leelijk om aan te kijken en ben niet van 
plan, mij hiervan iets aan te trekken. Overigens heb ik niet de 
minste bezwaren, indieii het persbericht over den P.G., voor 
zoover daarin dezen functionaris lof wordt toegezwaaid, reacties 
zou uitlokken. Integendeel, dat zou het mij gemakkelijker maken 
om over twee maanden mijn standpunt vast te stellen. Dit laatste 
zei ik ook reeds tegen mr. Holla. Doe mij een plezier en laat 
Deelerz mijn standpunt kennen." 

Tenslotte laat de commissie hier volgen de inhoud van een brief 
van 17 Februari 1945, welke generaal Kruls met betrekking tot de 
positie van de procureur-generaal door tussenkomst van de Minister 
van Oorlog aan de Minister van Justitie heeft gericht: 

,,l. Zooals Uwer Excellentie bekend is, heb ik de Regeering 
op de hoogte gebracht van mijn inzicht in de positie van den 
Procureur-Generaal, fgd. Directeur van Politie te 's-Hertogen- 
bosch en uit hoofde van mijn verantwoordelijkheid voor open- 



bare orde en rust den eisch gesteld, dat genoemde functionaris, 
althans voorloopig, zijn functie zou neerleggen en uit het land 
zou verdwijnen. 

Na gehouden overleg heb ik ermede ingestemd, dat aan den 
Heer Speyart van Woerden opdracht zou worden verstrekt een 
studieries van twee maanden naar de Vereenigde Staten van 
Noord-Amerika te maken. 

Uwe Excellentie heeft mij vervolgens gevraagd of ik ermede 
accoord ging, dat de Heer Speyarr van Woerden naar Nederland 
terug ging om afscheid te nemen van zijn Moeder cn eenige per- 
soonlijke aangelegenheden te regelen. Ik ben daarinede accoord 
gegaan onder de voorwaarden, dat: 

(a) de voorgenoemde studiereis terstond bekend gemaakt 
zou worden; 

(b) het verblijf in Nederland beperkt zou blijven tot 1 14 
dagen; 

(c) de terugkeer geen aanleiding zou worden tot een ge- 
wijzigde beslissing. 

2. De Heer Speyart van Woerden heeft mij op 16 Februari 
1.1. te Brussel bezocht en mij de vraag gesteld, of ik me er mede 
kon vereenigen, dat hij zijn reis - die hij naar zijn zeggen 
vrijwillig op zich genomen had - niet zou ondernemen, doch 
zich eenigen tijd uit zijn functie ZOU terugtrekken. De redenen, 
welke de Heer Speyart van WoercEen voor dit verzoek aanvoerde, 
waren, dat hij zijn Moeder niet zoo lang alleen kon laten en 
nog vele aangelegenheden van privé aard te regelen had, terwijl 
hij meende, dat het gevaar ten aanzien van zijn persoon geweken 
was. 

Hij verklaarde mij. dat Uwe Excellentie met zijn verzoek 
instemde. 

Ik heb den Heer Speyart van Woerden geantwoord, dat ik 
in deze aangelegenheid geen enkele medewerking wensch te 
verleenen, aangezien ik van oordeel blijf, dat de veiligheid van 
den Staat vordert, dat hij voor twee maanden zijn functie neer- 
legt en uit het land verdwijnt, terwijl ik persoonlijke belangen 
niet in aanmerking kan nemen, wanneer het gaat om een voor- 
naam landsbelang. 

3. Op grond van het vorenstaande herhaal ik met den 
meesten nadruk mijn eisch, dat de Heer Speyart van Woerden 
thans opdracht krijgt onverwijld zijn studiereis aan te vangen, 
dan wel, dat hij op andere wijze c.q. tijdelijk, uit zijn ambt ver- 
wijderd wordt en het bevrijde gebied verlaat. 

Het is mij, - zooals ik reeds eerder mondeling uiteenzette - 
niet mogelijk met de mij toegekende bevoegdheden eenigen le- 
galen maatregel in deze te nemen en ik moet mij daarom tot de 
Regeering wenden. 

Indien de Regeering thans echter zou meenen, dat de door 
den Heer Speyart van Woerden aangevoerde belangen aanleiding 
zijn om Haar beslissing te herzien, dan moet ik daartegen pro- 
testeeren en verzoek ik dringend mij schriftelijk te bevestigen, 
dat Zij tot deze herziening besloten heeft en mij geheel ontheft 
van de verantwoordelijkheid voor openbare orde en rust, voor 
zoover deze verstoord zullen worden als gevolg van deze be- 
slissing. 

Ik moge dan tevens opmerken, hoezeer ik het betreur mijn 
medewerking te hebben verleend aan een tijdelijke terugkeer 
naar Nederland van betrokkene. 

4. Het komt mij gewenscht voor Uwe Excellentie tevens op 
de hoogte te stellen van een ander deel van het onderhoud, dat 
ik op 16 Februari j.1. met den Heer Speyart van Woerden had. 

Ik wees er den Heer Speyarf op, dat hij reeds eerder zijn 
persoonlijke belangen had laten prevaleren boven het landsbelang 
n.l. door hem er aan tz herinneren, dat hij bij de bespreking 
in het bijzijn van Uwe Excellentie op 26 Januari 1.1. meende, 
mijn positie te kunnen redden door mij voor te stellen mijn richt- 
lijnen zoodanig te veranderen, dat de politieke recherche appa- 
raten niet onder de politie zouden komen te staan, 

De Heer Speyart van Woerden verklaart mij thans dit voorstel 
niet te hebben gedaan op grond van zijn persoonlijke belangen, 
doch omdat hij op 26 Januari j.1. meende, dat de tijd nog niet 
rijp was, dat deze opsporing door de politie gebeurde. 

Ik acht deze verklaring van voldoende beteekenis om vast te 
leggen, het is de erkenning door de hoogste politie-autoriteit in 
bevrijd gebied, dat het door mij destijds te Oisterwijk verdedigde 
standpunt met betrekking tot de arrestaties door de politie, juist 
was. 

Op grond van de langdurige betoogeii van deze zelfde politie- 
autoriteit heb ik destijds richtlijnen gemaakt, welke afwijken 
van mijn aanvankelijk standpunt. 



Ik heb genieend deze richtlijnen te kunnen uitgeven met een 
open oog echter voor de  risico, welke ik nam. I k  zal de richt- 
lijnen voor het thans bevrijde gebied handhaven, doch de er- 
kenning door den Heer Speyart van Woerden, dat  zij o p  een 
onjuisten grondslag berusten, is voor mij van groot belang voor 
de voor het nog te bevrijden gebied aan te  nenien houding." 

S 8. Sanzerzvattiízg en conclusies 

Een van de moeilijkste vraagstukken, waarvoor het Militair Gezag 
zich na de bevrijding van het Zuiden des lands geplaatst zag, is wel 
dat  van de arrestaties van politiek verdachten geweest. He t  is tege- 
lijkertijd ook een van d e  voorbeelden van de moeilijkheden tussen 
de in het Zuiden vertoevende Ministers en de chef staf Militair Gezag. 
Bij de  komst van deze Ministers in het land lag dit probleem reeds 
zeer moeilijk, zodat het voor de hand liggend was, dat  d e  Minister 
van Justitie pogingen in het werk stelde o m  de zaken in het goede 
spoor te krijgen, bij welke pogingen echter een belangrijk verschil van 
inzicht tussen de  h4inister en de chef staf aan het licht trad. 

In  elk gedeelte van het land, dat  in het najaar van 1944 door de  
vijand ontruimd werd, begonnen dadelijk o p  grote schaal de arres- 
taties van de politiek verdachten. Volgens het Besluit op de bijzon- 
dere staat van beleg berustte de bevoegdheid daartoe bij het Militair 
Gezag. Ook a l  kwamen de  militaire comrr,issarissen zeer snel in een 
bevrijd gebied, dan beschikten zij nog niet over het apparaat om 
zich van deze taak te kwijten. In  feite geschiedden dan ook de  
arrestaties door de Binnenlandse Strijdkrachten en hier en daar ook 
door andere groepen van de voormalige illegaliteit. D e  politie als 
zodanig speelde daarbij practisch geen rol. D e  bevolking was - te- 
recht of ten onrechte - van oordeel, dat de politie o p  grote schaal 
met de vijand had samengewerkt, zodat zij zeker niet het vertrouwen 
van de illegaliteit bezat. Bovendien was het politie-apparaat danig 
gedesorganiseerd, doordat vele schuldbewuste ambtenaren gevlucht en 
anderen o p  grond van hun collaboratie met de vijand gearresteerd 
waren. Bij de  overgeblevenen bevond zich uiteraard nog een aantal 
twijfelgevallen, die alsnog aan zuivering zouden moeten worden 
onderworpen. D e  overgebleven ,,goede" politieambtenaren telden in 
de dagen van de bevrijding als apparaat in vele plaatsen niet mede; 
hoogstens werkten bepaalde personen onder hen - in  het bijzonder 
zij, die aan het verzetswerk hadden deelgenomen - mede aan de  
arrestaties, welke door de illegaliteit verricht werden. 

D e  chef staf Militair Gezag had o p  12 September 1944 op grond 
van de bevoegdheden, hein krachtens het B.B.S.B. toegekend, een 
,,Algemeene I,astgevingM uitgegeven, waarin de  categorieën van de  te  
arresteren personen waren opgesomd en waarvan de uitvoering (aan- 
houding, onderzoek en inbewaringstelling) was opgedragen aan de 
politie (alle opsporingsambtenaren in artikel 141 onder 3, 4, 5 en 6 
van het Wetboek van Strafvordering vermeld). D e  bovengeschetste 
ontwikkeling, waarbij de arrestaties in Eindhoven en omgeving, gelijk 
in andere plaatsen, in hoofdzaak door de  Binnenlandse Strijdkrachten 
geschiedden, leidde er toe, dat  o p  25 September 1944 door de  com- 
mandant der Stoottroepen der N.B.S., daartoe gemachtigd door de 
bevelhebber der N.B.S., een instructie, bestemd voor d e  B.S. en 
eveneens houdende categerieën van te arresteren personen, werd uit- 
gegeven. D e  categorieën in deze instructie en die der Algemene Last- 
geving van de chef staf Militair Gezag dekten elkaar niet volledig. 
D e  rechtsgrond van de  instr~ct ie ,  voorzover zij zich inliet met de 
arrestatie van politiek verdachten over vrijwe! d e  gehele lijn, is niet 
geheel boven elke juridische twijfel verheven; zij zal gezocht moeten 
worden in de bevoegdheid van de bevelhebber der opererende legers, 
waarvan de Binnenlandse Strijdkrachten deel uitmaakten. Een sterke 
aanwijzing in deze richting levert de verklaring van de  heer van 
Elouten, destijds majoor van de  staf van d e  bevelhebber der N.B.S., 
die mededeelt, dat  van geallieerde militaire zijde sterke aandrang is 
uitgeoefend tot het uitvaardigen der instructie, alsmede het opnemen 
in de  instructie van een categorie, die betrekking heeft o p  hen, die 
militair gevaar kunnen opleveren voor de  geallieerden. 

D e  comn~issie heeft, mede o p  grond van sommige voor haar afge- 
legde verklaringen, de  indruk, dat  het optreden van de  B.S. o p  dit 
terrein en de poging tot regularisering daarvan bij wege van een 
instructie, niet geheel los gezien kan worden van het feit, dat de tot 
de B.S. behorende O.D. in het Zuiden des lands tijdens de bezetting 
de  arrestaties van politiek verdachten geheel had voorbereid, welke 
voorbereiding door de komst van het Militair Gezag doorkruist 
werd. 

Als gevolg van de  hier vermelde omstandigheden geschiedden nog 
geruime tijd na de  bevrijding de  arrestaties in hoofdzaak door de  
B.S. Hoewel in October 1944, blijkens de daaromtrent zowel door de 
chef staf Militair Gezag als door de  bevelhebber der Nederlandse 



Strijdkrachten uitgegeven publicaties, tussen deze beide autoriteiten 
overeenstemming bereikt was in die zin, dat de B.S. voortaan uit- 
sluitend personen zouden mogen arresteren, die gevaar voor de mili- 
taire operaties konden opleveren, bleven niettemin de arrestaties door 
de B.S. over de gehele lijn doorgaan. Het zou geheel in het kader van 
deze overeenstemming hebben gelegen, dat de instructie van de B.S. 
van 25 September 1944 zou zijn ingetrokken. Dit is echter merkwaar- 
digerwijze niet geschied met het zo juist vermelde gevolg. 

Volgens alle hierover afgelegde verklaringen is er op zeer ruime 
schaal gearresteerd. Een geringe aanwijzing of verdachtmaking had 
nagenoeg altijd arrestatie ten gevolge. Bij gebrek aan voldoende 
ruimte en materiële voorzieningen geschiedde de bewaring meestal 
onder de allerprimitiefste omstandigheden. Bovendien bevonden zich 
onder de aangehoudenen vele onschuldigen, aangezien er geen des- 
kundig apparaat was om de zaken zelfs maar globaal te onderzoeken. 

Einde October 1945 werd de plaats, waar de procureur-generaal bij 
het Gerechtshof te 's-Hertogenbosch, de heer Speyart van Woerden, 
ondergedoken was, bevrijd. Met de hervatting door de heer Speyart 
van Woerden van zijn ambt van fungerend directeur van politie, 
treedt een nieuwe phase in, waarin de politie als zodanig in zijn 
persoon partij in de strijd om de arrestatiebevoegdheid wordt. De 
heer Speyart van Woerden neemt het standpunt in, dat de arrestaties 
van politiek verdachten door de B.S. en de illegaliteit in wezen 
onbevoegdelijk plaats vinden en dat deze behoren te geschieden door 
de gezuiverde politie, werkende als hulpapparaat van het Militair 
Gezag, aan hetwelk de bevoegdheid tot arrestatie krachtens het 
B.B.S.B. is opgedragen. 

In de strijd rond het arrestatievraagstuk ziet men naast de reeds 
bestaande partijen, het Militair Gezag, de B.S. en de politie, ver- 
tegenwoordigd door de heer Speyart van Woerden, vervolgens nog 
twee partijen optreden. In de eerste plaats de illegaliteit met als 
remesentanten de Gemeenschap Oud-Illegale Werkers Nederland 
(G.O.I.W.N.) en afzonderlijke prominente illegale figuren. De be- 
grippen illegaliteit en B.S. dekken elkaar niet. Enerzijds omvatte de 
illegaliteit meer personen, die aan het verzet hadden deelgenomen, dan 
de B.S.; anderzijds maakten van de B.S. velen deel uit, die eerst kort 
voor of tijdens de bevrijding de weg tot deze organisatie hadden 
weten te vinden. In de tweede plaats wordt de op of omstreeks 
24 November 1944 in Nederland gearriveerde Minister van Justitie, 
de heer van Heuven Goedhart, bij de strijd betrokken. 

In het centrum van deze strijd staat de politie. Door de procureur- 
generaal wordt bepleit, dat de arrestaties en de vrijlating van politiek 
verdachten in wettelijke banen geleid moeten worden en dat de 
politie voldoende gezuiverd is om in deze haar taak te vervullen. 
Voorzover het apparaat niet op voldoende sterkte is, kan het worden 
aangevuld door betrouwbare illegalen als hulppolitie aan te trekken. 
Daartegenover wordt van de zijde van de illegaliteit gesteld, dat de 
politie niet voldoende gezuiverd is en daardoor niet het vertrouwen 
van de bevolking heeft, tengevolge waarvan het noodzakelijk is, 
mede om redenen van binnenlandse rust, dat de arrestaties op de 
bestaande vort worden voortgezet. Deze controverse blijkt nog in 
hoge mate verscherpt te worden, doordat op grond van persoonlijke 
verhoudingen overleg tussen de procureur-generaal en de illegaliteit 
over deze op zichzelf reeds moeilijk oplosbare kwestie niet plaats 
vindt en waarschijnlijk bij gebrek aan wederzijds vertrouwen ook 
moeilijk kan plaats vinden. 

Wat de andere naastbetrokken partijen, de Minister van Justitie en 
de chef staf Militair Gezag betreft, kan worden gezegd, dat eerst- 
genoemde, hoewel zelf een illegaal verleden hebbende, in het alge- 
meen het standpunt van de procureur-generaal deelt, terwijl generaal 
Kruls het Militair Gezag zo goed mogelijk tussen beide standpunten 
probeert heen te loodsen met als resultaat, dat hij op sommige 
momenten aan het standpunt van de illegaliteit het verst tegemoet 
komt. 

Om een geheel volledig beeld te krijgen van de strijd, die zich in 
het bevrijde Zuiden rond het arrestatieprobleem heeft afgespeeld, 
moet men naar de mening van de commissie ook de positie van de 
na-oorlogse illegaliteit in ogenschouw nemen. In die kringen toch 
bestond een sterke stroming om de illegale werkers van voorheen 
ook na de bevrijding qua talis nog een taak te doen verrichten, niet 
in de laatste plaats op het gebied van zuivering en arrestaties. Deze 
opvatting werd gevoed door een niet geheel ongerechtvaardigd wan- 
trouwen, dat van verschillende zijden tegenkrachten werkzaam zouden 
zijn om deze zuivering en arrestaties zo veel mogelijk af te remmen. 
De oprichting en ook het verdere optreden van de G.O.I.W.N. moet 
mede in dit licht beschouwd worden. Zo gezien, heeft de strijd om 
de arrestatiebevoegdheid ook de elementen van een machtsstrijd in 
zich gehad. Wanneer het uitsluitend om de zuivering van de politie 
ware gegaan, hadden de woordvoerders van de illegaliteit toch moeten 



bedenken, dat ook in haar gelederen, van waaruit de arrestatieploegen 
werden georganiseerd, vlak vóór en bij de bevrijding vele ongewenste 
en verkeerde eiementen waren binnengedrongen. 

Op 1 December 1944 heeft er in het hotel Bosch en Ven te 
Oisterwijk een vergadering van de Ministers-kwartiermakers over het 
arrestatieprobleem plaats, waarbij ook de heren Kr~ils en Speyart van 
Woerden alsmede de heer Doorman van de B.S. aanwezig zijn. De 
vorige avond had er reeds een voorbespreking plaats gevonden, 
waarbij de procureur-generaal niet aanwezig was en waarbij het beleid 
van generaal Kruls, die aan de arrestaties door de illegaliteit geen 
einde had weten te maken, ernstig becritiseerd was. In de vergadering 
van 1 December 1944 is deze discussie, toen in tegenwoordigheid 
van de procureur-generaal, voortgezet. Nadat deze uitvoerig op de 
ongewenste consequenties van het arresteren door de B.S. heeft ge- 
wezen, wordt besloten, dat de Minister van Oorlog de zuivering van 
de B.S. zal bespoedigen, dat hij zal bevorderen, dat alle personen uit 
de politie door de B.S. weer worden afgestaan en dat hij zal nagaan, 
hoe de financiering van de B.S. geregeld is. De procureur-generaal 
zal verder bespreken, hoe gezorgd kan worden, dat onschuldigen 
spoedig worden vrijgelaten. 

In de vergadering van 4 December 1944 van de Ministers-kwartier- 
makers stelt de Minister van Justitie een aantal richtlijnen van rege- 
ringswege inzake arrestatiebevoegdheden in bevrijd gebied aan de 
orde. Hierin wordt gezegd, dat de arrestatiebevoegdheid in bevrijd 
gebied uitsluitend berust bij de beroepspolitie onder de procureur- 
generaal en bij het Militair Gezag. Besloten wordt, dat met de publi- 
catie daarvan zal worden gewacht, totdat generaal Kruls op 6 Decem- 
ber over een en ander een vergadering zal hebben gehad met leden 
van de verzetsbeweging. 

In de vergadering van de Ministers-kwartiermakers van 6 December 
1944 doet generaal Kruk verslag van het verloop van de vergadering, 
welke hij die middag met een 27-tal leden der illegaliteit heeft gehad. 
Hij had aan deze vergadering zijn ontwerp-regeling der arrestaties 
voorgelegd, waarmede de vergadering zich in algemene zin kon ver- 
enigen. De heer Gelderblorn legde vervolgens een stuk over, dat de 
gedachten van de G.O.I.W.N. over dit onderwerp vertolkte en dat in 
de practische uitvoering met het ontwerp van generaal Kruls over- 
eenkwam. Deze ontving tijdens de vergadering de richtlijnen der 
Regering en toen deze aan de vergadering werden voorgelegd, rees 
daartegen ernstig bezwaar, niet zozeer tegen de bewoordingen, die 
voldoende ruimte lieten voor de toepassing van het B.B.S.B. door het 
Militair Gezag, doch tegen de geest. De vergadering verzocht daarop 
de Regering te bewegen de publicatie dezer richtlijnen uitgesteld te 
krijgen, opdat zij eerst haar mening aan de Regering kenbaar kon 
maken. Voorts kwam de vergadering tot de conclusie, dat de regeling, 
voorgesteld door het Militair Gezag, de beste grondslag vormde voor 
de overgangstijd. De vergadering droeg de namen voor van de leden 
van een Centrale Oosporingsraad, zoals Militair Gezag in het leven 
wenste te roeoen. Mochten - zo besluit generaal Kruk zijn ver- 
slag - de reoeringsrichtlijnen worden doorgevoerd. dan worden in 
bevrijd Nederland ernstige spanningen opgeroepen. De aanwezige 
Ministers keren zich daaror, scherr, tegen de gedachte, dat de arres- 
taties nog langer door de illegaliteit zullen geschieden en zij achten 
oosooringsraden niet wettig en niet aanvaardbaar, waarna generaal 
Krztls nog eens waarschuwt voor de practische moeilijkheden, als 
zijn comwromis niet wordt aanvaard. 

Vervolgens wordt de veroadering voortge~et in tegenwoordigheid 
van de heren Speyart van Woerden en Deelerz. Generaal Knds ver- 
duideliikt nog eens, dat zijn regeling (Centrale Opsporingsraad met 
opsooringsdiensten) geldt voor het reeds bevrijde en nog te bevrijden 
gebied en een soepele overgang waarborgt van de illegale toestand 
in het begin naar de normale toestand en zulks zonder botsingen, 
welke bij het invoeren der Reperingsrichtlijnen te verwachten zijn. 
Van de zijde der Regering wordt gezegd, dat generaal Kruls de nei- 
ging toont de illegaliteit te volgen in een mate, die niet te rijmen valt 
niet de handhaving van het oezag. Het ogenblik is gekomen om de 
leiding over te nemen en de illegaliteit nog slechts te aanvaarden als 
adviseur. Het slot van deze vergadering is. dat besloten wordt, dat 
de procureur-generaal, generaal Kruls, majoor Deuksenza en de heer 
Deelen de volgende dag op de basis der richtlijnen een bespreking 
zullen houden over de practische uitvoering der arrestaties en invrij- 
heidstellingen. Deze bespreking vindt inderdaad op 7 December 1944 
plaats en leidt tot overeenstemming over door het Militair Gezag, 
dus niet door de Regering, uit te geven richtlijnen. In de vergadering 
van de Ministers-kwartierniakers van diezelfde dag wordt besloten 
die regeling te aanvaarden doch toe te zien op de uitvoering. 

Uit deze reconstructie van de gang van zaken aan de hand van de 
notulen van de vergaderingen der Ministers-kwartiermakers blijkt, dat 
de heer Speyart van Woerder? zich bij zijn verhoor vergist heeft, toen 



' 1  Vgl. bijlage 152, 

hij de critieke vergadering, waarin een conflict tussen generaal Kruls 
en de Regering dreigde, op 1 December 1944 stelde en de daarop 
volgende conferentie, waarin tenslotte overernstemming werd bereikt, 
op 2 December 1944. In de getuigenverhoren zijn deze data op 
voetspoor van de mededelingen van de heer Speyarf van Woerden 
steeds aanvaard, waarbij dan de vergadering met de illegaliteit van 
6 December 1944 na deze overeenstemming kwam te liggen. Uit de 
notulen van de vergaderingen van de Ministers-kwartiermakers blijkt, 
dat de door de heer Speyart van Woerden vermelde data niet zijn 
1 en 2 doch 6 en 7 December 1944 en dat de vergadering van generaal 
Kruls met de illegaliteit is gehouden in de middag van 6 December 
1944 vóór de vergadering met de hlinisters-kwartiermakers. 

Resultaat van het accoord, op 7 December 1944 tussen generaal 
Kruk en de procureur-generaal tot stand gekomen, waren de rkhtlijnen, 
waarvan de chef staf Militair Gezag zijn militaire commissarissen 
onder dagtekening van 14 December 1944 in kennis heeft gesteld. In 
deze richtlijnen werd aan het standpunt van de Regering en de 
procureur-generaal in belangrijke mate tegemoet gekomen, aangezien 
de uitvoering van de bij het Militair Gezag berustende bevoegdheid 
tot arrestatie opgedragen werd aan de politie of aan de door het 
Mil~tair Gezag daartoe krachtens algemene of bijzondere lastgeving 
aan te wijzen organen of personen, terwijl de leden van de B.S. slechts 
bevoegd zouden zijn om in gebieden. waar gevechtshandelingen ver- 
richt werden, die personen aan te houden, die de krijgsverrichtingen 
in gevaar zouden brengen. De aldus door de B.S. aangehoudenen 
moesten onverwijld aan de politie ter inbewaringstelling worden over- 
gegeven. In wezen kwam de inhoud van de richtlijnen van 14 De- 
cember 1944 er op neer, dat de inbewaringstelling van politiek ver- 
dachten in overeenstemming met de desbetreffende bepalingen van 
het B.B.S.B. uitsluitend in handen van hei Militair Gezag kwam te 
liggen, terwijl de uitvoering van de bevoegdneden, bedoeld in de 
Algemene Eaitgeving, zou geschieden door de politie, gelijk troti- 
wens, zoals hierboven is vermeid, recds in de Algemene I-astgeving 
van 12 September 1944 was bepaald. 

De chef staf deed op dezelfde datum aan de bevelhebber der N.B.S. 
mededeling van deze richtlijnen met he: verzoek de B.S. daarvan op 
de hoogte te steilen, aan welk ver~oek door Z.K.H. Prins Bernhard 
op 20 December 1944 gevolg werd gegevcn, Zo schecn toen het 
arrestatievraagstuk zijn oplossing gevonden te hebben. 

Daarna begint echter een geheel andere ontwikkeling van zaken. 
Gelijk reeds is vermeld, had de heer Kruls op 6 December 1944 te 
Eindhoven een vergadering belegd met door hem uitgenodigde voor- 
aanstaande figuren uit de illegaliteit. De aanwezigen verklaarden zich 
accoord met de door de heer Krzlls gegeven uiteenzetting over het door 
hem te volgen arrestatiebeleid. 

Uit de notulen van de vergaderingen der Ministers-lcwartiermakers 
blijkt wel, dat de heer Kruls bij deze uiteenzetting niet is uitgegaan 
van de gedachten, welke in de besprekingen van 30 November en 
1 en 4 December 1944 door de Ministers naar voren waren gebracht. 
Zijn conceptie is blijkbaar ook voor het resds bevrijse gebied gewrrst, 
grote invloed op de arrestaties toe te kennen aan e-n nagenoeg ge- 
heel uit de illegaliteit gerecruterrde Centrale Opsporingsraad met 
daaraan ondergeschikte opsporingsdiensten. Reeos in de door de heer 
Speyart van Woerden vermelde brief van 5 November 1944 van 
generaal Krzlls, waarmede de heer Hoekstra in Nijmegen kwam, is 
daarvan sprake. Bij schrijven van 30 November 1944 zond generaal 
Krzrls vervolgens een concept-beschikking tot het instellen van een 
Centraie Opsporingsraad aan de procureur-generaai met het verzoek 
aan deze hem van zijn zienswijze op de hoogte te stellen. waarop de 
heer Speyart van Woerden op 5 December 1944 echter antwoordde. 
dat hij in verband met de inmiddels plaats gcvoncien hebbende ge- 
dachtenwisseling van mening was, dat daardoor het verzoek van gene- 
raal Knds  was komen te vervallen. '). 

Volgens de verklaring van mr. Holla, die de vergadering van 6 
December 1944 heeft bijgewoond, heeft de heer Kruis zich tijdens 
die bijeenkomst zeer duidelijk van het standpunt van de Regering 
- en dus ook van dat van de procureur-generaal - gedistancieerd. 
Ook al hetgeen in de tijd daarna volgt, gaat een andere kant uit. De 
procureur-generaal vaardigt op 16 December 1944 een circulaire 
uit, bestemd voor zijn apparaat, welker inhoud naar het oordeel van 
de commissie in het algemeen in overeenstemming is met de inhoud 
van de richtlijnen van 14 December 1944 van de chef staf Militair 
Gezag. Nochtans ontstaat tegen deze circulaire van de procureur- 
generaal grote oppositie, met name van de zijde van verschillende 
militaire commissarissen. De illegaliteit, die de politie nog steeds niet 
voldoende gezuiverd achtte, begint zich opnieuw te roeren. De Minis- 
.ter van Justitie, de heer vniz Heuven Goedhart, geraakt naar aan- 
leiding van een persgesprek met Anep-Aneta over het arrestatie- 



probleem in een ernstig conflict met de G.O.I.W.N. Allerwege laait 
de strijd om het arrestatievraagstuk met hernieuwde hevigheid op. 

Het beleid van generaal Kruls in deze nieuwe moeilijkheden, ge- 
reconstrueerd aan de hand van de door hem tot stand gebrachte 
regelingen, vertoont het volgende beeld. 

Op 27 Januari 1945 worden de richtlijnen voor de militaire com- 
missarissen van 14 December 1944 vervangen door nieuwe. Deze 
nieuwe richtlijnen tasten de principiële grondslag van die van 14 De- 
cember 1944 niet aan. Bovendien wordt door de chef staf Militair 
Gezag op 10 Februari 1945 een nieuwe Algemene Lastgeving uitge- 
vaardigd en bij een andere beschikking van diezelfde datum worden 
voor het tot op dat moment bevrijde Nederlandse grondgebied alle 
opsporingsambtenaren, in artikel 141 onder 3, 4, 5 en 6 van het Wet- 
boek van Strafvordering vermeld, zijnde dus de politie, belast met 
de uitoefening der bevoegdheden, bedoeld in de Algemene Lastgeving. 
Voor het bevrijde gebied was aldus de arrestatiebevoegdheid bij het 
Militair Gezag, terwijl de uitvoering in handen van de politie was 
gelegd, een en ander geheel in de geest van de overeenstemming, 
welke op 7 December 1944 in het overleg tussen generaal Kvuls en 
de procureur-generaal was tot stand gekomen. 

Het verschil tussen de hier vermelde regeling van 10 Februari 1945 
en die van de eerste Algemene Lastgeving van de chef staf Militair 
Gezag van 12 September 1944 was hierin gelegen, dat in de regeling 
van 10 Februari 1945 de aanwijzing van de politie voor de uitoefe- 
ning van de bevoegdheden, bedoeld in de Algemene Lastgeliilg, uit- 
drukkelijk beperkt was tot het op dat moment bevrijde gebied. Deze 
beperking had grote betekenis. want bij beschikking van dezelfde 
datum werd voor het nog niet bevrijde gebied met betrekking tot de 
uitoefening van de bevoegdheden, bedoeld in de Algemene Last- 
geving, een geheel andere regeling afgekondigd. Deze laatste regeling 
onderscheidde 3 phasen, in een latere versie nog uitgebreid tot 4 pha- 
sen. In de eerste phase was alleen sprake van aanhouding, welke uit- 
sluitend zou geschieden door de leden van de arrestatieploegen van de 
B.S. Aanhouding, onderzoek en inbewaringstelling behoren in de 
tweede phase tot de taak van de opsporingsdiensten. daartoe voor zo- 
veel nodig voor de aanhouding nog geassisteerd door de arrestatie- 
ploegen van de B.S.; in de deide phase in elk rayon van een opspo- 
ringsdienst, waarvan de chef staf Militair Gezag bepaald heeft, dat 
de politie voldoende gezuiverd is, tot de taak van de politie en in de 
vierde phase, waarin het politie-apparaat tzn volle als hulp-apparaat 
van het Militair Gezag kan optreden, bij uitsluiting tot de taak van 
de politie. De eerste twee phasen zijn er bij de bevrijding van het 
Noorden inderdaad geweest. Tot de derde phase is het niet gekomen; 
op 19 November 1945 toch is de regeling van het Besluit Politieke 
Delinquenten tot stand gekomen. 

Voorts werd, eveneens bij beschikking van 10 Februari 1945, met 
het oog op het nog te bevrijden gebied ingesteld een Centrale Op- 
sporingsraad. Deze bestaat uit vijf leden, welke benoemd en ontslagen 
worden door de chef staf Militair Gezag. Vier leden worden benoemd 
op gezamenlijke voordracht van de bestuurders of feitelijke leiders 
van de ondergrondse organisaties; twee van deze leden dienen te wor- 
den gekozen uit de politie met dien verstande, dat zij werkzaam moe- 
ten zijn geweest in de illegaliteit. Het vijfde lid vertegenwoordigt de 
chef staf Militair Gezag. De instelling van de opsporingsdiensten ge- 
schiedt namens de chef staf Militair Geza3 door de C.O.R., die volgens 
beschikking van 10 Februari 1945 leiding aan de opsporingsdiensten 
geeft en toezicht daarop uitoefent. Volgens deze regeling geeft de 
chef staf Militair Gezag in belangrijke mate zijn bevoegdheden op het 
stuk van de uitoefening der arrestatiebevoegdheid uit handen aan 
organen, waarop de illegaliteit grote invloed heeft 

Intussen is deze laatste regeling bij beschikking van de chef staf 
Militair Gezag van 4 April 1945 wezr ingetrokken. Ingesteld werd 
toen ean Centrale Adviescom~nissie, waarvan de leden eveneens be- 
noemd worden op gezamenlijke voordracht van de bestuurders of 
feitelijke leiders van de ondergrondse organisaties. De Centrale Ad- 
viescommissie heeft tot taak de chef staf Militair Gezag van advies 
te dienen. Het verschil met de ingetrokken regeling inzake de C.O.R. 
is, dat de Centrale Adviescommissie geen regelrechte bemoeienissen 
met de instelling van de ops-oringsdiensten en de uitoefening van hun 
taak heeft. De opsporingsdiensten zijn bij deze regeling van 4 April 
1945 aan het Militair Gezag gesubordineerd. Blijkbaar is tegen de 
Centrale Opsporingsraad en zijn bevoegdheden met betrekking tot de 
opsporingsdiensten groot verzet gerezen bij de militaire commissaris- 
sen, die hun verantwoordelijkheid voor de openbare orde en rust 
moeilijk zouden kunnen dragen, indien zij niet bij uitsluiting de rnaat- 
regelen tot handhaving of herstel daarvan zouden kunnen nemen. 

De conclusie met betrekking tot de door generaal Kruls op 10 Fe- 
bruari 1945 tot stand gebrachte regelingen moet, naar het oordeel van 
de commissie, zijn, dat daarbij voor het bevrijde gebied werd vastge- 



houden aan de beginselen, neergelegd in zijn door de Minister van 
Justitie goedgekeurde accoord met de procureur-generaal van 7 De- 
cember 1944, terwijl voor het nog te bevrijden gebied belangrijke con- 
cessies aan de illegaliteit werden gedaan. Bij dit verschil in regeling 
voor het bevrijde en nog niet bevrijde gebied moet evenwel niet uit 
hst oog verloren worden, dat het bevrijde gebied op het nog te be- 
vrijden gedeelte des lands enige phasen vooruit was en dat het laatste 
nog de eerste periode, waarin de politie niet in staat zou zijn de arres- 
taties te verrichten, door moest. De regeling was echter van dien aard, 
dat de kans groot was, dat de illegaliteit ook in het nog te bevrijden 
gebied nog lang in het arrestatiewerk en wat daarmede samenhing 
betrokken zou blijven. 

Intussen had de illegaliteit evenwel ook voor het bevrijde gebied 
einde Januari 1945 een belangrijke concessie bereikt: de verwijdering 
van de procureur-generaal! De militaire commissaris te Breda, de heer 
van Boetzelaer, kreeg op een gegeven moment een briefje in handen. 
dat de indruk maakte afkomstig te zijn van illegale zijde en waarin 
bedreigingen aan het adres van de procureur-generaal werden geuit. 
De heer van Boetzelaer is met dit briefje terstond naar de chef staf 
Militair Gezag te Brussel gereisd, die vervolgens met hem naar Londen 
is vertrokken om de Regering van een en ander op de hoogte te 
stellen. De bedreiging werd blijkbaar als zo ernstig voorgesteld. dat 
de Minister-President op advies van de heer Kruls een brief schreef 
aan de in Nederland vertoevende Minister van Justitie, de heer van 
Heuven Goedhart, met het verzoek om onmiddellijk met de procureur- 
generaal naar Londen te komen. Nadat deze heren aan dit verzoek 
voldaan hadden, is het verdere verloop van zaken aldus geweest, dat 
de procureur-generaal met ingang van 16 Februari 1945 zijn functie 
tijdelijk neerlegde en tot Juni 1945 buiten functie is gebleven. 

De commissie heeft van deze gebeurtenis en van de daarover voor 
haar afgelegde verklaringen een uiterst onbehaaglijke indruk gekregen. 
De heer van Boetzelaer heeft medegedeeld, dat hij iedere Zondag- 
ochtend te Breda placht te vergaderen met enige heren uit de illegaliteit 
en dat in zulk een vergadering einde Januari 1945 het briefje ter tafel 
is gebracht door de hzer van der Hooft. De heren van der Hoof t  en 
Felderhof, die met de heer Deelen gewoonlijk bij deze vergaderingen 
aanwezig waren, zeggen zich van dit briefje weinig te kunnen herinne- 
ren, althans niet te weten, hoe het daar gekomen is. De heer Deelen 
daarentegen verklaart, dat het briefje hem door een koerier, van wie 
hij verder niets weet, is bezorgd en dat hij het aan de heer van 
Boetzelaer heeft overhandigd. De heer Serraris, die te 's-Hertogen- 
bosch hoofd was van de afdeling politie der B.S. en toen, zowel als 
vroeger, op zeer slechte voet met de heer Speyart var$ Woerden stond, 
verklaart, dat hij omstreeks dezelfde tijd een brief heeft geschreven 
aan de heer Deefen, waarin hij mededeelde, dat de procureur-generaal 
gevaar liep en waarin hij de heer Deelen om een onderhoud vroeg, 
waarop deze hem door de koerier, die de brief had overgebracht, liet 
mededelen, dat er aan gewerkt werd. Later zou de heer Deebn aan da 
heer Serraris hebben medegedeeld, dat zijn brief precies van pas 
kwam en dat naar aanleiding daarvan de reis van de heer van Boetze- 
laer naar generaal Kruls en tenslotte de verwijdering van de heer 
Speyart van Woerden uit het bevrijde Zuiden is gevolgd. De heer 
Deelen zegt daarentegen zich van zulk een brief van de heer Serraris 
niets te herinneren en ontkent ook deze later medegedeeld te hebben, 
dat zijn brief de bovengenoemde gevolgen heeft gehad. De heer 
Deelen, die op 16 Februari 1945 belast werd met de waarneming 
van de functie van de heer Speyart van Woerden als fungerend direc- 
teur van politie, houdt vol slechts een anoniem briefje ontvangen te 
hebben. 

Het is de commissie niet gelukt uit deze tegenstrijdige verklaringen 
de werkelijke herkomst van het briefje, waarmede de heer van 
Boetzelaer naar generaal Kruls is gegaan, te reconstrueren. Wegens 
ernstige ziekte van de heer Kok, die ook in de Zondagochtendverga- 
dering, waarin het briefje ter tafel kwam, aanwezig schijnt te zijn ge- 
weest, heeft de commissie deze niet kunnen horen. De conimissie wil 
niet verhelen de indruk te hebben, dat in deze niet door alle getui- 
gen de waarheid is gesprolten. Zij acht dit een feit van dusdanig be- 
lang, dat naar haar oordeel een justitieel onderzoek in deze gewet- 
tigd is. 

Het heeft de commissie voorts in hoge mate bevreemd, dat, indiea 
de bedreiging van de procureur-generaal inderdaad ernstig genomen 
is, noch de heer Serraris, noch de heer Deelen, noch de heer van Boet- 
zelaer, noch generaal Krirls daarin aanleiding hebben gevonden de 
heer Speyart van Woerden onmiddellijk te waarschuwen. Tot zijn aan- 
komst te Brussel, eeil aantal dagrn later, is deze van de mogelijkheid, 
dat er een aanslag op hem gepleegd zou worden, onkundig gelaten. 

De commissie moet de reactie van de Regering en van generaal 
Kruls op de tegen de procureur-generaal gerichte bedreiging af- 
keuren. Men is hier geweken voor een bedreiging met terreur, die 



wellicht nog gefingeerd is geweest, hetgeen uit een oogpunt van hand- 
having van het gezag niet toelaatbaar geacht kan worden. De verdedi- 
ging van de heer Gerbrandj), dat bij de verwijdering van de h e ~ r  
Speyart van Woerden uit het bevrijde gebied diens standpunt inzake 
het arrestatievraagstuk en de wil van de illegaliteit geen rol zal heb- 
ben gespeeld, doch dat het ging om de n~odus quo van het optreden 
van de heer Speycrrt, om de reacties, w e i ~ e  hij verwekte, komt de com- 
missie weinig overtuigend voor. Immers die reacties hadden zich 
reeds geruime tijd gemanifesteerd, zodat een betoog als zoude een 
op grond van deze reacties genomen maatregel los hebben gestaan 
van de in het befaamde briefje geuite bedreiging weinig aannemelijk 
voorkomt. 

Uit de verklaring van generaal Kruls is de commissie gebleken, dat 
deze het niet uitsluit, dat bij zijn voorstel aan de Regering om de heer 
Speyart van Woerden tijdelijk uit het bevrijde Zuiden te verwijderen, 
ook de gedachte door zijn hoofd is gegaan, dat de rust zou zijn ge- 
diend, wanneer de procureur-generaal enige tijd afwezig zou zijn. Deze 
reactie van de heer Krwls is naar het oordeel van de commissie een 
symptoom van de wijze, waarop hij met betrekking tot het arrestatie- 
probleem tussen de standpunten van de procureur-generaal en van de 
illegaliteit heeft gemanoeuvreerd. 

Een bijzonder onaangename indruk hebben in dit verband nog op 
de commissie gemaakt de twee brieven van generaal Kruls, die zij 
aan het slot van 7 van dit hoofdstuk heeft opgenomen. De brief 
van 7 Februari 1945 aan de heer van Boetrelaer is blijkbaar geschre- 
ven, nadat de illegaliteit vernomen had, dat de heer Speyart vun Woer- 
den op 3 Februari 1945 naar Nederland was teruggekeerd en zij aan 
haar teleurstelling daarover uiting had gegeven. De brief van 
17 Februari 1945 aan de Minister van Justitie maakt duidelijk, hoe 
de heer Kruls van de verwijdering van de heer Speyart van Woerden 
uit het bevrijde gebied tegenover de Regering een prestigekwestie lieeft 
gemaakt, hetgeen zeker heeft bijgedragen tot de moeilijkheden, welke 
de heer Speyart daarna nog van de zijde der Regering heeft onder- 
vonden. 

Met betrekking tot het standpunt van de procureur-generaal en dat 
van de illegaliteit is de commissie van mening, dat de visie van de 
procureur-generaal formeel gesproken de juiste is geweest. Zijn 
standpunt is geherl in overeenstemming met de bepalingen van het 
B.B.S.B. en het Wetboek van Strafvordering. Dat was het standpunt 
van de illegaliteit niet, hoewel aan haar opvattingen zeer reële psycho- 
logische factoren ten grondslag lagen. Stringente toepassing van het 
systeem van de procureur-generaal bij het begin van de bevrijding zoli 
wellicht ernstige repercussies b.v. in de vorm van een bijltjesdag te 
voorschijn hebben geroepen. In België is dit systeem van de aanvang 
af toegepast kunnen worden, doch de verhoudingen lagen in het be- 
vrijde Nederland met betrekking tot de politie veel ongunstiger dan 
zulks, blijkens de verklaring van de heer Garzsbzof van der Meersch, in 
België het geval was. De politie was hier te lande - waarschijnlijk 
tengevolge van het feit, dat Nederland een Duits civiel bestuur heeft 
gehad - veel meer aangetast en gehavend dan in België en zou dus 
direct na de bevrijding haar taak op het gebied van de zeer talrijke 
arrestaties van politiek verdachten niet aangekund hebben met alle 
noodlottige gevolgen van dien. Toen echter de strijd tussen de beide 
bovenbedoelde standpunten gevoerd werd, was de bevrijding van het 
Zuiden reeds enige maanden achter de rug, zodat toen de argumenten 
van de illegaliteit niet meer dezelfde kracht hadden als tevoren. Rij 
een behoorlijk overleg zou het daarom naar de mening van de com- 
missie mogelijk moeten zijn geweest om deze standpunten te over- 
bruggen. 

Dat dit zou hebben kunnen geschieden in een direct overleg tussen 
de procureur-generaal en de illegaliteit acht d e  commissie evenwel 
uitgesloten. Daarvoor waren de persoonlijke controversen tussen de 
procureur-generaal en de leidende figuren uit de illegaliteit te groot 
en lagen hun werelden te ver uit elkaar. Symptomatisch ten deze 
zijn het gesprek van de heer Speyart van Woerden met mr. Abbing 
en de uitgesproken vijandschap tussen hem en de heer Serraris. Voor 
het feit, dat zulk een direct overleg niet mogelijk was, draagt naar het 
oordeel van de commissie de procureur-generaal, die, naar haar is 
gebleken, e n  zeer weinig plooibaar man is, de grootste schuld, hoewel 
er ook aan de zijde van de illegaliteit figuren waren, met wie zeer 
moeilijk te spreken viel, zoals b.v. de heer Hoekstra. 

Gegeven evenwel het feit, dat een direct overleg tussen de procureur- 
generaal en de illegaliteit niet mogelijk was, had het op de weg van 
de chef staf Militair Gezag gelegen om dit overleg tot stand te 
brengen en aldus te trachten het verschil van inzicht te overbruggen. 
Uit geen enkele verklaring is naar voren gekomen, dat generaal Kruls 
daartoe pogingen in het werk heeft gesteld. De commissie betreurt 
bet ten zeerste, dat zulks niet is geschied. 

In stede van te trachten de bij liet arrestatieprobleem betrokken 



partijen tot overeenstemming te brengen, heeft de heer Kruls, naar 
de inening van de commissie, mede ter versterking van zijn eigen 
positie tegenover de Regering, de politiek van het ,,divide et impera" 
gevoerd en is daarbij einde 1944 en begin 1945 overgeheld naar het 
standpunt van de partij, die naar zijn mening de meeste moeilijkheden 
zou kunnen veroorzaken: de illegaliteit. Later heeft hij in zijn ,,Be- 
sch~kking Instelling Centrale Adviescommissie" van 4 April 1945 weer 
een gedeelte van de concessies, die hij in Februari 1945 aan de 
illegaliteit had gedaan, teruggenomen. Deze opportunistische politiek 
van generaal Kruls kan de commissie niet bewonderen, te meer daar 
zij ten gevolge heeft gehad, dat de impasse, waarin het arrestatie- 
probleem was komen te verkeren, maanden en maanden heeft voort- 
gesleept, zulks ten detrimente van de gearresteerden en in het bij- 
zonder van de onschuldigen onder hen. 

Tenslotte is de commissie uit de afgelegde verklaringen gebleken, 
dat met betrekking tot de arrestaties in het nog te bevrijden gebied 
noch door de Regering, noch door de chef staf Militair Gezag is over- 
wogen, of wellicht voor dit gebied niet een regeling had moeten 
worden gereed gemaakt, waarbij met minder arrestaties werd volstaan 
voor het geval bij de bevrijding daarvan tevens de oorlog zou zijn ge- 
eindigd. De heer Gerbrandy verklaart weliswaar, dat deze aangelegen- 
heid, naar hij meent, tweemaal - waarschijnlijk naar aanleiding van 
een nota van de inmiddels afgetreden heer van Heicven Goedhurt - 
in de Ministerraad ter sprake is gekomen, doch er is in ieder geval 
geen besluit genomen om de lijn om te buigen. Dat dit niet gebeurd 
is, heeft ten gevolge gehad, dat ook in het Westen des lands, waar 
niet meer de oorlogsnoodzaak gold. welke de in het Zuiden gevolgde 
arrestatiepolitiek mede beinvloed heeft, de arrestaties op dezelfde 
grote schaal hebben plaats gevonden. Daardoor is het probleem van 
de politieke delinquenten uitgegroeid tot een dusdanige omvang, dat 
Overheid en volk hierbij in de eerste jaren na de bevrijding voor 
welhaast onoplosbare problemen werden gesteld. 



XPV. Misstanden in de kampen voor politieke delinquenten 

O p  1 October 1949 heeft de commissie mr. A. M. baron van Tuyll 
van Serooskerken, procureur-fiscaal bij de  Bijzondere Raad van 
Cassatie, verzocht een onderzoek in de ruimste zin in te stellen naar 
de misstanden in de  kampen van de politieke delinquenten en wel i n  
een schrijven van de  volgende inhoud: 

,,Hierbij heeft de  Enquêtecommissie Regeringsbeleid 1940- 
1945 de  eer U te bevestigen, dat  zij na met U gehouden be- 
sprekingen en na  overleg met de  Minister van Justitie besloten 
heeft U de  opdracht te  verstrekken een onderzoek in te stellen 
naar de misstanden, welke in  de periode onmiddellijk na de  
bevrijding van ons land hebben bestaan in alle of bepaalde 
kampen voor politieke delinquenten. Dit onderzoek zal niet 
alleen moeten betreffen de eventuele strafbare feiten, begaan 
door kamppersoneel en anderen, doch zal zich ook kunnen 
uitstrekken tot alles, wat daarmee in de ruimste zin verband 
houdt, o.a. de inrichting der kampen zelf, het toezicht of gebrek 
aan toezicht daarop en de wijze, waarop publicaties over deze 
aangelegenheden tot stand zijn gekomen". 

Op 9 October 1950 heeft de heer van Tuyll van Seroosker,ken de 
commissie een korte samenvatting aangeboden van het resultaat, 
hetwelk het onderzoek naar de misstanden in de  kampen voor poli- 
tieke delinquenten tot dan toe had opgeleverd. Deze samenvatting 
luidt als volgt: 

,,In pers en brochures zijn mededelingen gedaan omtrent mis- 
standen, welke in de kampen der zgn. politieke delinquenten 
zouden hebben geheerst. 

Een onderzoek omtrent de al of niet juistheid van de gedane 
beweringen wordt bemoeilijkt door d e  omstandigheid, dat vele 
getuigen, die in staat geacht moeten worden een verklaring 
terzake af te leggen, niet bereid zijn zulks te doen, eensdeels uit 
vrees, dat  hun dit te eniger tijd aangerekend zal worden en 
anderdeels o p  grond van het feit, dat zij van oordeel zijn, da t  
misstanden onvermijdelijk waren en het geen zin heeft daarover 
nog te  spreken. 

D e  brochure van dr. H. W. van der Vaart Smit is in het bij- 
zonder aan  dit onderwerp gewijd. Met betrekking tot de waarde, 
aan deze brochure toe te kennen, moet worden vastgesteld, dat  
de  schrijver - gelijk hij mij verklaard heeft - nimmer heeft 
waargenomen, dat gedetineerden mishandeld zijn en dat hij de  
inhoud der brochure heeft ontleend aan  mededelingen, hem 
door anderen gedaan. 

Bij het door mij ingestelde onderzoek heb ik mij beperkt tot 
kamo-misstanden en heb ik daarin niet betrokken beweerdeliik 
plaats gevonden hebbende mishandelingen van 
e e ~ l e e ~ d  door verhorende ambtenaren. welke ook buiten de 
kakp& zouden hebben plaats 

Naar  vermogensmisdrijven, ten nadele van gedetineerden ge- 
pleegd, strekt het onderzoek zich niet uit. Vermogensmisdrijven 
zijn o p  zulk een schaal gepleegd, dat een onderzoek daarnaar 
ondoenlijk moet worden geacht, terwijl bovendien niet vast te  
stellen is, o p  welk tijdstip en door  wie het ontvreemden van 
aan de  gedetineerden toebehorende gelden en goederen heeft 
plaats gevonden. 

Het  onderzoek is nog niet geëindigd. Het  vormen van een 
oordeel omtrent de omvang der beweerde inisslagen en tekort- 
komingen alsmede omtrent de  vraag, of alle geuite beschuldi- 
gingen al dan niet juist zijn, is nog niet mogelijk. 

Het  onderzoek heeft evenwel uitgewezen - en aldus kan het 
resultaat van het tot dusver gehouden onderzoek worden samen- 
gevat - dat  nagenoeg alom bewakers zich niet hebben ontzien 
weerloze mensen te  kwellen en te mishandelen, waarbij door de 
Duitsers gedurende de bezetting toegepaste methodes zijn over- 
genomen. 

D e  mishandelingen hebben plaats gevonden, zowel als o p  zich 
zelve staande handelingen van bewakers als door de kampleiding 
goedgekeurde, althans toegelaten feiten. 
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Hiertegenover is te stellen, dat  - gelijk evenzeer is gebleken 
- in vele gevallen de leiders der kampen zich tegen het mis- 
handelen van gedetineerden hebben verzet en getracht hebben 
dit tegen te gaan. 

D e  ernstigste gevallen van mishandeling hebben zich voor- 
gedaan in de eerste tijden na de bevrijding. 

Van het verkrachten van vrouwen is niet gebleken. Het moet 
evznmel niet uitgesloten geacht worden, dat zulks toch heeft 
plaats gevonden, daar het zeer wel mogelijk is, dat vrouwen, 
die daarvan het slachtoffer zijn geworden, daarover thans geen 
verklaring willen afleggen. 

Vrouwen zijn vaak aan een vernederende behandeling door 
mannelijke bewakers blootgesteld. De bewering, dat in het kamp 
te Westerbork ,,geblinddoekte (en vastgebonden) vrouwen door 
gehele groepen werden misbruikt", is ongegrond. 

Het is hier niet de plaats in het algemeen bijzonderheden te 
vermelden, waarop evenwel hetgeen onderscheidenlijk in het 
kamp ,,De Vergulde Hand" te Vlaardingen en de Harskamp is 
voorgevallen, een uitzondering oplevert. 

In het kamp ,,De Vergulde Hand" zijn gedetineerden met 
ijzeren scheepskettingen - afkomstig van de scheepswerf Figee 
- waaraan twee ijzeren beugels waren bevestigd (gewicht 2,3 
kg) aan de enkels aan elkander geklonken. Bedoelde gedetineer- 
den zijn weken lang, dag en nacht, aan elkander geklonken ge- 
weest. Verwondingen zijn niet uitgebleven. 

Op 27 November 1945 is o p  last van hoger hand hieraan een 
einde gemaakt. 

De bewaking van de  Harskamp is in de maand Juli 1945 
door de Canadezen aan Nederlandse bewakingstroepen over- 
gedragen. 

D e  Nederlandse bewakingstroepen hebben zich op ernstige 
wijze misdragen. Gedurende de avond en in de nacht hebben zij 
door de barakken geschoten, tengevolge waarvan vele gedetineer- 
den, zelfs in hun slaap, het leven hebben verloren. 

Deze nachtelijke schietpartijen, welke gemiddeld twee of drie 
keer per week plaats vonden, hebben zeker tot in  het voorjaar 
1946 voortgeduurd. 

Volgens de verklaringen der getuigen hebben vooral de 2de 
en de 4de compagnie - en in het bijzonder de  2de compagnie - 
van het 14de Regiment Infanterie in deze misdragingen uitge- 
munt. Ik moge verwijzen naar de door mij opgemaakte en hier- 
bij gevoegde processen-verbaal nrs. 42, 51, 54, 69, 76 en 78, 
alsmede naar het rapport van de Inspecteur-rijksrechercheur 
P. A. van LVoothoorn, dd. 8 October 1950. 

Ernstige en meedogenloze mishandeling van gedetineerden 
heeft plaats gevonden in de Strafgevangenis te Scheveningen ge- 
durende het tijdvak, waarin d e  leiding van het gesticht bij de 
Canadezen berustte. 

Als directeur van het gesticht trad o p  een in Canadese dienst 
zijnde Nederlander; de  bewakers waren in hoofdzaak Scheve- 
ningers. 

O p  22 Juli 1945 is de leiding van het gesticlit aan het M.G. 
ovrr<e-'ragen en aan  bedoelde- wantoestand terstond een einde 
gemaakt". 

Naar  aanleiding van dit rapport van de herr van Tuyll vcin Seroos- 
kerken en de daarbij gevoegde bijlagen ' )  heeft de comnlissie ern 
aantal getuigen gehoord. Een samenvatting van deze verhoren laat 
zij hier thans volgen. 

Professor mr. J. M. van Bernmelen, die direct na de  bevrijding 
van het Westen door generaal Kruls als adviseur bij de staf van het 
Milita'r Gezag was aangesteld, is in Juni 1945 benoemd tot hoofd 
van Sectie 11 B--D van het Militair Gezag (B was vervolging en in 
bewaringstelling en D kampen van bewaring en verblijf), terwijl de  
heer Ter Veer, tot dusver hoofd van sectie TT, voortaan sectie I1 
A-C waaronder o.m. de civiel-rechtelijke afdeling, de  afdeling 
zuivering e.d. behoorden, onder zich zou hebben. Deze functie heeft 
de heer van Benznlelen uitgeoefend tot 15 September 1945 en toen 
is hij opgevolgd door overste Reitsrna. Deze was er ook in Juni of 
Juli bijgekomen, maar hij stond toen onder de  heer van Bemmelen. 
De heer Reitsma werkte ook voor de aideling kampen en P.O.D.'s 
maar de heer van Bern~welen is eerst zijn chef geweest. In September 
is de heer Reitsrrla zijn opvolger geworden en toen is de  heer van 
Betnlnelen weer adviseur geworden. 

De heer vai? Ben71izelen heeft in die twee maanden grote moeilijk- 
heden gekregen, omdat hij er zeer voor geporteerd was een groot 
aantal politieke delinquenten meteen vrij te laten. Bij zijn inspectie 
van de kampen trof hij enorme wantoestanden aan, er was een 
overbevolking en er waren ve-l mensen, van wie hij van rneqing 
was, dat zij vcorlopig wel konden worden vrijgelaten, ook a l  zouden 
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LIJ  later misschien berecht worden, zodat hij iri Augustus heeft ge- 
adviseerd een groot aantal politieke delinquenten voorlopig vrij te 
laten. Minister Schermerhonz en ook kolonel Snijders hebben dit idee 
aanvankelijk overgenomen, omdat zij ook zagen aankomen, dat  er 
zich in de  kampen ongelukken en moeilijkheden zouden voordoen, 
vooral in de winter, omdat e r  bijna geen brandstof voor de kampen 
was. D e  heer van Beiilnzeierz heeft dus gezegd, dat  de enige mogelijk- 
heid was, dat  er van de 90 à 100 duizend mensen in de kampen 
ongeveer 40 duizend werden vrijgelaten. Dan was er een kans, dat  
de overigen behoorlijk zouden kunnen worden ondergebracht en dat  
men er enige orde in kon scheppen. Dit idee is een ogenblik over- 
genomen door Minister Schermerhorn, maar toen is er een geweldig 
spektakel over gekomen in de  pers en bij het gehele Nederlandse volk, 
dat  hiervoor nog niet rijp was, zodat de  heer van Bemmelen als 
zondebok de woestijn is ingezonden. 

I n  die periode waren de heren van Bemrizelen en Ter Veer o p  één 
..levelM. De heer Sliijders was het hoofd van alles. D e  heer Stiijclers 
was weliswazr sous-chef van het Militair Gezag, maar de  tweede 
sectie was zijn oors~ronkeiijke sectie en daarinede bemoeide hij zich 
in de  eerste plaats. 

Toen de  heer van Bemrneletz ongeveer een maand adviseur was, 
heeft hij gezegd, dat  het onmogelijk was, dat  d e  heer Ter Veer dit 
alles zou doen: de kamgen zouden nooit goed worden, wanneer er 
niet één hoofd over werd aangesteld. O p  dat  ogenblik waren de 
P.O.D.'s en de kampen nog samen in de sectie I1 B en D en speciaal 
voor de  kampen heeft de heer van Benzrizelcrz toen de heer Reitsma 
onder zich gekregen. 

D e  eerste maanden na de bevrijding was er een aantal kampen 
onder toezicht van de Canadezen: Vught b.v. stond gedeeltelijk onder 
de Canadezen. Er waren ook kampen, die terstond onder de B.S. 
hebben gestaan en door het Militair Gezag zijn overgenomen, zodat 
er sterds Nederlandse leiding is geweest. 

Het kamp aan de Levantkade te Amsterdam heeft van het begin af 
aan onder Nederlandse leiding gestaan, terwijl de Harskamp d e  
eerste tijd onder Canadese leiding is geweest. Toen de heer van Bern- 
melen hoofd was van de sectie I1 B-D, heeft hij meegemaakt! dat  
de Nederlanders de Harskamp hebben overgenomen; de heer van 
Bcrnnzelen beeft er zelf onderhandelingen over gevoerd. De juiste data 
weet hij niet ~ rec ies ,  maar als hij het zou moeten schatten, dan  zori 
hij zeggen, dat  de  onderhandelingen zijn gevoerd in de loop van Juli 
en dat  einde Juli, begin Augustus, de  Harskanip is overgenomen. 
D e  Harskamp was, als hij het zich goed herinnert, een van de  laatste 
kampen, die van de  Canadezen zijn overgenomen. 

O p  de vraag, wat de overgang van de stoottroepen naar de gezags- 
troepen inhield, antwoordt de heer van Benzmeleno dat  de stoot- 
troepen mensen waren, die reeds tijdens de oorlog hadden meege,- 
vochten of onmidde!lijk bij de bevrijding waren geformeerd; het was 
dus het strijdend gedeelte van de Binnenlandse Strijdkrachten en de 
gezagstroepen waren een conglomeraat, gedeeltelijk van het bewakend 
gedeelte van de Binnenlandse Strijdkrachten en alle mogelijke vrijwilli- 
gers, die zo uit de burgerij waren gehaald. Dat  was het verschil. De 
stoottroepen waren wilde jongens, die er overal o p  wilden slaan e n  
dus ook op de kampen. Aan de ene kant was het dus een voordecl, 
dat men die gezagstroepen kreeg, aan  de  andere kant was het een 
nadeel, omdat men mensen kreeg, die nog i n  geen enkel verband 
waren geweest. 

D e  oorzaak van de situatie, dat buiten- en binnenbewaking ge- 
scheiden waren en dat de kampcommandant niets had te zeggen 
over de buitenbewaking, is geweest, dat  men oorspronkelijk - de  
heer van Bemmelen heeft dit echter niet helemaal meegemaakt, om- 
dat  het in Brabant reeds zo was - in de  tijd, toen het nog oorlog 
was, de bewaking van die kampen heeft gezien als militair doel. 
Men moest dus troepen hebben, die b.v. een overval o p  het kamp 
door de vijand konden verhinderen. Deze situatie is gebleven. D e  
stoottroepen stonden onder de Prins. Gedeeltelijk bestond er ook een 
rivaliteit tussen het Militair Gezag e n  de commandanten van de  
troepen van de Prins, die een vinger in de pap wilden hokiden en zich 
een bepaalde taak niet wilden laten ontnemen. Zij zeiden, dat het een 
kwestie van militaire veiligheid was, dat  de  kampen bewaakt werden, 
waarvoor het Militair Gezag niet voldoende kon zorgen. Van het 
begin af aan is het dus een grote moeilijkheid geweest, die historisch 
aldus was ontstaan en die oorspronkelijk raison d'être had, maar o p  
de duur niet meer en slechts aanleiding gaf tot de meest grenzeloze 
verwarring van bevoegdheden tussen de  kampcommandant en de 
commandant stoottroepen. Vooral in de  Harskamp was dit heel erg. 
D e  Canadezen bewaakten het kamp en zij zijn vervangen door stoot- 
troepen, die tot het strijdend gedeelte behoorden en binnen het kamp 
zijn zij vervangen door een kampcommandant van het Militair Gezag 
met een betrekkelijk kleine staf. He t  is een vreselijk onding om als 
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kampcoïriinandant niets te zeggen te hebben ovei de  t i i~eprn,  die het 
kamp bewaken. 

D e  heer van Bemrileleiz is door het land gegaan, eerst in de  tijd. 
torn hij adviseur was, en later ook, toen hij hoofd van de kampeil 
.d>as. Vooral in het allereerste begin, maar ook nog later, waren de 
vervoermiddelen zecr slecht. D e  heer van Bernmelen heeft zoveel 
inogelijk kampen gernspecterrd, hetge-n een wonderlijke taak was, 
want soms ontdekte men er twee of drie kampen per weck bij. Plot- 
~ e l i n g  bleken er b.v. in het Noorden van Groningen kampen te zijn, 
waarvan men niet d e  flauwste notie had, dat  ze bestonden, hetgeen 
met de gebrekkige vervoermidde!en ook heel begrijpelijk was. Regis- 
tratie van de kampen was niet mogelijk. 

In  Februari 1945 heeft de commandant van de  Binnenlandse 
Strijdkrachten in het Westen de  Algemene Lastgeving, die met een 
wapenzending gedropt was. ontvangen. D e  heer va11 Bei~zrneler~ heeft 
generaal (toen nog kolonel) Koof en kolonel (toen nog majoor) Stc 
direct gezegd, dat  het natuurlijk een vrijwel onuitvoerbare taak was, 
dat zij zov7eel mensen in»estrri arresteren. Het  moest echt-r en er 
was niets aan te doen. D e  orders voor de arrestatieploegari heeft de  
heer vrrn Bemmelei~ zelf gemaakt en door het hele land hebben zij 
orders gegeven, dat  de  Binnenlandse Strijdkrachten arreststieploegen 
rnozster~ vormen. Men heeft toen ook de eerste instructies gegeveii, 
dat  voor kampruimte gezorgd moest worden. Het  was echîrr klaar t  
1945 en als men dan orders door het hele land moest geven, dan 
werden dezs per fiets overgebracht en men moest maar  afwachten. 
wat er van terecht kwam. 

D e  eerste dag na de bevriiding is de heer van Bernrncleiz rondge- 
reden o m  te zien, ho2 het ging nïet de ar re sta ti es^ Het ging natuur- 
lijk allerjammerlijkst. D e  mensen werden in volkomen geimprovi- 
seerde kampen ondergebracht. In de loop van Mei en Juni heeft men 
langzaam aan de kainpen geregistreerd. Een aantal van de kamp- 
commandanten en ook hoofden van de P.O.D.'s voeldan zich vol- 
komen onafhankelijk en hadden er lak aan, wat Den Haag zei. Het is 
werkelijk nog een wonder, dat er nog iets van terecht is gekomen. Er  
zijn echter gelukkig ook mens-n gewest ,  die deze zaak met ver1 energie 
hebben aangepakt. D e  heer van Benznzelen is in Augiistus in een 
vrouwenkamp te Leeuwarden geweest, dat onder mejuffrouw- Colen- 
brander stond. Dit kamp was perfect, het was ezn modelkamp, 
het had zò als vrouwelijke jeugdgevangenis gebruikt kunnen worden. 
De geest was uitstekend, er was werk voor de  meisjes. Mejuffrouw 
ColenhruncEer had er alles van gemaakt, wat er van re maken viel. 

Daarentegen was het kamp te Groningen, zowel het vrouwcn- als 
het mannenkamp, allerabominabelst. Westerbork was heel slecht. 
Drefite had alles in Westerbork geconcentreerd. Het  was echter een 
bestaand kamp, maar er waren ook allerlei geimproviseerde kampen. 
Hij heeft ook wel ernstige wantoestanden aangetroffen. D e  heer 
van Benzr~zelerz is eens onverwacht o p  een avond te Amersfoort ge- 
werst en hij wilde toen per se de stiafcellen zien. N a  enige moeite 
werd hij in de strafcellen toegelaten en toen vond hij er twee mannen, 
die halfdood waren geslagen. D e  herr van Beninzelrn heeft gevraagd 
wie dit had gefdaan: hij heeft dit o1irilidde:iijk aan de conimissaris van 
politie medegedeeld e n  toen is er dezelfde avond nog een onderzoek 
geweest. D e  moeilijkheid was echter, dat  de  herr van Bernmelen en 
zijn mensen weer verder moesten, zij kenden van de karnpcomman- 
danten eigerilijk niemand. Zo'n inspectie was betrekkelijk kort en 
dan moest men weer naar eati volgend kamp. I n  September hadden 
zij de zaak vrijwel in de hand en ziin er bij .zijn w-ten ook niet zulke 
vreselijke wantoestanden meer voorgekomen. I n  September is de 
vliegende brigade gevormd. De vliegende brigade is een idee gefietst. 
dat de  heer van Bernmelcn kolonel Snijders heeft gesuggereerd. 
Kolonel Snijders heeft zich zelf aan het hoofd van die brigade gesteld. 
Deze brigade heeft ook ezn verslag uitgebracht. 

Toen de  heer van Beminelen zoveel mogelijk kampen had bezocht, 
is een van eerste adviezen geweest een soort van inspectie voor de  
kampen in te stellen en toen de heer Ter Veer later aan het hoofd 
van het directoraat-generaal kwam. 1s dit helemaal in  orde ge- 
komen. Hoe wil men echtcr esn inspectie maken, wanneer er bijna 
geen vervoermidde!en ter b-schikking lijn? 

Wanneer de  heer Reitsrna verklaart, dat hem. toen hij hoofd van 
sectie I1 B-D was. nooit klachten hebben bereikt over mishandelingen 
r n  excessen. die in de kampen pla'ìts vonden, tzrwij! hij evenmin  ets 
wist van de rapporten van de vliegende colonne, dan  lijkt dit de heer 
vuil Bernmel~rz onwaarschijnlijk. Bovendien zat de heer Mentrnp 
die onder de heer Reitrr?icr stond. 117 de vliegende brigade. 

De heer van Bemrnelen is zelf in Augustus en September twermaal 
in de Harskamp geweest; eenmaal vlak nadat men het kamp had 
overgenomen van de Canadezen en de tweede maal later. Ieder ogen- 
blik waren daar schietpartijen, eerst onder de Canadezen, maar ook 
later met de stoottroepen. Vrijwel in het begin heeft d e  heer vírrr 
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Bemmelen de  leiding van de Harskamp veranderd en toen is daar 
majoor Scholten gekoixen. Eerst was de heer Jnnsen er geweest van 
25 Juni tot 24 A.~!gustus 1945. D e  h e r  va:? Beini?~el~n heeft heim 
laten vervangen en het is niet zo semakkriijk geweest ei- ie:-riand 
anders voor te vinden. Generaa! Kruls en hij hebben er lang over 
geconfereerd ea allerlei mensen overwogen. Uiteinde!ijk zijn zij ge- 
komen op majoor Scholten, die ook niei in alle opzichten aan de 
eisen voor een kampcommandant voldeed, maar Set toch beier heeft 
gedaan dan de heer lansen. 

D e  Harskamp heeft van het begin af aan grote moeilijkheden op- 
geleverd van de buitenbewalcing met de binnenbewaking en dat deze 
moeilijkheden niet minder werden, toen d e  stoottroepen door de ge- 
zagstroepen werden vervangen, was de heer van Bemrnelen vol- 
komen bekend en dit heeft hij bij generaal Kruk ook besproken. D a t  
er in Augustus schietpartijen (het was de heer van Benimelen niet 
bekend, dat mensen ook in hun bed werden doodgeschoten) waren 
geweest, was een van de redenen, waarom de heer van Bemmelen er 
heen ging e n  waarom hij de  heer Jansen heeft vervangen door 
majoor Schollen. Einde Augustus of begin September heeft d e  hezr 
van Benzmelen eens de  procureur-generaal van het Amsterdamse 
Hof met enige leden van het Amsterdamse Bijzonder Gerechtshof en 
enige leden van het Haagse Bijzonder C1recbts5of meegenomen om 
hun te laten zien, wat voor mensen zij te berechten zouden krijgen 
en ook hoe de mensen daar gehllisvest warec, o p  ciat ogenblik nog 
voor een deel in holen en ondergrondse onderkomens. Ook daarin 
hebben de heer van Benzrnelen en zijn mensen geprobeerd verbete- 
ring te brengen, maar het wzs verschrikkelijk moeilijk in het begin. 

D e  praktijk hecft de heer van Bem.melen gelijk gegeven: in  het 
eerste jaar zijn er ongeveer dertigduizend mensen vrijgelaten, 
alleen had rilen het naar zijn gevoel veel eerder moeten dozn. Daar- 
om heeft hij er ook steeds o p  aangidrongen, dat  zo spoedig moge- 
lijk commissies zoudcn worden ingesteld, die systematisch de kam- 
pen zouden nagaan en ecn voorlopige schifting zouden maken en d e  
mensen vrijlaten. D e  heer var, Benzil?elen heeft wel kampen bezocht, 
waar hij de kampcommandant heeft gezegd, dat  deze o p  verantwoor- 
ding van de heer van ben zin ei ei^ de mensen, van wie hij van mening 
was, dat zij er niet hoorden, vrij moest laten. D e  kampcommandan- 
ten durfden het echter niet en zeiden dan, dat zij het niet mochten 
doen, en hoewel de heir var? Benzmelen zei, dat  zij het o p  zijn ver- 
antwoording mochten doen, het hielp niet. Het was echter onzinnig 
wat voor mensen in de kampen waren. In  Amersfoort trof de  heer 
van Benirnelen een volkomen kindse man van S5 jaar aan; er was 
niets met hem te beginnen. En zo waren er meer. Een van hun eerste 
taken is geweest te trachten de jongeren uit de kampen te krijgen. 
Toen de heer van Beunmelen voor de eerste maai te Vught kwam, 
waren de jongens van 15, 16 jaar samen met de ouderen. Toen hij iets 
over de kampen te zeggen kreeg, heeit hij bevoien, dat  alle jongeren 
beneden de 18 jaar in eiri aparte barak moester, worden onderge- 
braclit en onder aparte leiding. Vóór die tijd was hieraan niets ge- 
daan, maar nadat hij het bevolen had en ook generaal Kruls, ge- 
beurde het nog niet terstond en overal. Hiernaar kan men de moei- 
lijkheden afmeten om in die kampen enige orde te scheppen. 

Het was onmogelijk het kamppersoneel, dat in de eerste tijd te  
hooi en te gras was aangetrokken, te selecteren. Dan  moest men 
ander en beter personeel hebben. Het heeft een ontzaglijke moeite 
gekost voor het kamp Levantkade, waar per se een andere leiding 
moest komen, een nieuwe commandant te vinden. D e  heer van 
Bernmelen is er dagen mee bezig geweest. Er  heerst-ri daar wantoe- 
standen; de cominandant mishanueide de merisen en had nog het 
idee van Bijltjesdag. Een leraar, oud-reserve-oificier, die de heer van 
Benznzelen kende, is tot kampcommandant geiliaakt. Hij heeit het 
echter ook niet uitgehoudeil; hij kon tenslotte niet tegen zijn eigen 
stak op. 

Over het onderzoek van de zaken der gedetineerden zegt de heer 
van Ber?~nzelen, dat  de P.O.D.'s helemaal een chaos waren. Het hoof6 
van sectie II B-D ging over de P.O.D.'s en de kamp-n, zoLat men ae- 
grijpt, wat de man aan zijn hoofd had. D e  heer van Benzmelen heeft 
dit later ook gesplitst weten te krijgen. Ieder van de leiders van die 
P.O.D.'s deed precies, wat hij wilde. D e  heer vuil Betnnzeleiz kresg 
de meest grcnzeioze klachten over de F.O.D. in Deri Haag o p  het 
Lange Voorhout, waar alle mensen in de ke!der werden gestopt. 

Naar de mening van de herr van Beininclen was er gein sprake 
van, dat men meer en spoediger gebruik had kunnen maken van de  
diensten van de politie. D e  politie was te gering in aantal en moest 
bovendien zelf gezuiverd worden. T e  Amsterdam heeft men de poli- 
tie zoveel niogelijk ingeschakeld en desalniettemin zijn er bij d e  
P.O.D. grote moeilijkheden gerezen. Bij de  voorbereidingsvergaae- 
ringen in Maart 1945, dus nog tijdens de bezetting, heeft men de  
politie ingeschakeld en overal heeft men zoveel mogelijk d e  ver- 
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trouwde politie ingeschakeld. Men kon echter met het politie-appa- 
raat, dat voor ein deel vergiftigd was met mensen, die waren opge- 
leid in  Schalkhaar, niet zo maar ineens beginnen. De heer van Bern- 
meien gelooft niet, dat het in de loop van de maandvn mogelijk was 
geweest de politie sneller en in grotere mate bij de P.O.D.'s in te  
schakelen dan in feite is gebeurd. hlen heeft altijd gezegd, dat het 
Militair Gezag veel spoediger had moeten worden opgeheven. Op 
het ogenblik, dat tot de liquidatie van het Militair Gezag werd bc- 
sioteil, werd er met steun van de  Regering een geheel nieuwe af- 
deling van het Militair Gezag gevormd, nl. d e  dienst voor de oor- 
logsgraven, omdat geen enkel departement in staat was deze afdc- 
iing o p  te nemen en het ook niet wilde. Het Departement van Justitie 
is tot September voor een groot deel te Apeldoorn geweest en voor 
een ander deel in D-n Haag; het was volniaakt ,gedesorganiseerd. 
Men kon dan toch niet inerns de zaak aan  de politie gaan over- 
dragen; dit heeft moeten wachten, totáat Ge zaak iets meir  geordend 
was. 

Nadat mr. S. M. S. Reitsma uit zijn verblijf in Duitse concentratie- 
kampen was teruggekoimn, is hij in functie getreden bij de Sectie I1 
B-D. van het Militair Gezag. In September 1945 heeft hij de  heer va,n 
Bemrnelcn als chef van deze sectie opgevolgd. Genoemde sectie was 
een combinatie van de opsporing, d.w.z. de vervolging en inbewaring- 
stelling van politieke delinquenten, en van de kampen. B. was op- 
sporing en D. had betrekking o p  de kampen. Toen d e  heer Reitsina 
half Juni 1945 die functie aanvaardde, was Vught nog in handen van 
de Canadezen. Of dit ook met de andere kampen het geval was, weet 
de heer Reitsma niet. Er  was toen in Vught een strijd tussen de  Cana- 
dezen en de Hollandse bewaking. D a t  was de grote moeilijkheid. E r  
zijn verschillende besprekingen over geweest. D e  Canadezen zeiden: 
Dit moeten uiij tiorn en dat  hebben jullie maar uit te voeren. D e  
heer Reitsma had met de  kampen speciaal niet te maken. D e  Sectie 
I1 D was gegelegeerd aan overste Mei~trop, dus de  heer Reitsrna be- 
moeide zich bijzonder weinig met de kampen. D e  heer Mentrop was 
uiteindelijk aan de heer Reitsma ondergeschikt. Deze delegeerde alle 
zaken van de kampen en had zelf de dossiers van de politieke delin- 
quenten. 

D e  heer Reitsma kan wel vertellen, waar het ontzettend was, waar 
hij zelf gewapend hern ging; dat waren de  Iiarskamp en de  Levant- 
kade. Dat zijn de kamprn, die hij speciaal heeft bezocht, omdat hij ge- 
ruchten hoorde, dat het daar niet goed was. Hij is er heen gegaan. 
Daar  kan hij een boek over schrijven. Canaille zat er. Die vrouweii 
in de Levantkade was het ergste scum van het scum. D e  toestanden 
waren ook heel erg. O p  het kamp L7ught was de heer Reitsma zeer 
gesteld om het te bezoeken; dat is het kamp, dat  hij het meest heeft 
bezocht. Daar  zat majoor de Wit, die zo zacht was. dat de heer 
Reitsma hem dikwijls heeft moeten zeggen: ,,Man, je bent gek. 
Vergeet niet, hier zit de S.S. in een speciale afdeling; mensen, die 
onze jongens hebben vermoord. Je  gaat toch niet voor die kerels 
viool spelen, zelf op het podium, als commandant van er11 kamp"! 
Dat  heeft,  de heer Reifsn?a hem verboden. Het  kamp Vught was 
echter in  zijn tijd goed, het was alleen te  ethisch. 

E r  was altijd een gevecht tussen de commandant van het kamp 
en zijn buiteiîbewaking. Dat  heeit de heer Reitsma altijd mal ge- 
vonden. Als men een kamp bewaakt, bewaakt men het van binnen 
en van buiten. Dat  inoet in één hand zijn. Dat  is altijd een cnorme 
strijd geweest, ook in Vught b.v. D e  heer R~itsma vermoedt, dat het 
begin 1946 tot een conglomeratie is gekomen. Wat eigenlijk de grond 
van die controverse was, weei de  heer Reitsma ook niet. Men kon 
waarschijnlijk de K.P. en de B.S. niet ineens opzij zetten. Zij moesten 
cius ook een taak hebben. D e  heer Reitsma weet echter niet, wat de 
grond van de controverse is geweest. Het  was een hevige strijd en hij 
heeft er altijd voor gevochten: maak dat  één, zoals wij dat  zelf (als 
gevangenen) hebben gehad in Vught. C e  S.S. zat toen buitcn en d e  
S.S. zat binnen, hei was een ideale toestand. Het  is een heel malle 
figuur geweest. 

D e  heer Reitsnqa is een keer naar de  Harskamp geweest, niet zo- 
zeer om de zaak te bekijken; hij moest er n.l. een paar mrnsen uit 
halen, die daar oproer maakten. Deze mensen heeit hij 's avonds met 
zijn auto naar de strafgevangenis in Rotterdam gebracht. De namen 
is de heer Reitsnia vergeten. Deze mensen maakten echter oproer. 
Het verbaast hem niet, dat men in d e  Harskamp zeer rigoreiis is op- 
getreden. 

D e  heer Reitsma hebben echter nooit klcichten over mishandelingen 
bereikt in de tijd, toen hij daar heelt gezeten. Alle-n heeft hij zelf 
gezien, dat de Harskainp gewoonweg een hel was, en de  Levantkade. 
Laren vond hij ook niet ideaal. Bouwen, dat  was het belangrijkste 
punt van verbetering. In Hoensbroek hadden ze het zeer behoorlijk, 
daar werkten ze in de  mijnen. Het  is nu niet zo ideaal om in koe- 
stallen te  liggen, maar, als rnen iets heeft misdreven, inoet men het 
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ook niet al te plezierig hebben. Het was in zijn tijd absoluut onmoge- 
lijk om iets te doen aan de selectie van het personeel, dat was aan- 
getrokken. Men had niet genoeg mensen. Als er 60 000 politieke delin- 
quenten waren aangekomen, was het waarschijnlijk gegaan. Het waren 
er echter 95 000. Daarvoor kon de heer Reitsrna niet voldoende be- 
trouwbare mensen voor bewaking krijgen. 

De heer Reitsma heeft nooit van kolonel Snijders gehoord. Hij wist 
wel, dat de vliegende colonne bestond. Van de rapporten van de 
vliegende colonne hoorde men niets. Het was geen goede organisatie. 
Met beroerde van het werk was, dat hij geen ,,grip" had. De heer 
R ~ i t ~ i n a  interesseerde opsporing en hem was ook speciaal door gene- 
raal Kruls opsporing opgedragen. Hij was wel in naam chef van de 
Sectie I1 B-D. 

De heer Reitsnza heeft daar twee oversten gehad, de heer Metztrop 
en nog een ander. die speciaal de kampen verzorgden, met een archi- 
tect, die zorgde voor de goede ligging en de verzorging van de mensen. 
Zoals ecrder gezegd, is de heer Reitsnza wel eens gaan kijken in 
Laren. Hij hield de hele dag inspectie daar en maakte aantekeningen, 
en die gaf hij weer door aan de Sectie I1 D. Dan zei hij: ,.Daar en 
daar moet jullie op letten". Torn de rapporten van de vliegende co- 
lonne zouden uitgekomen zijn, die de heer Reltsina nooit beeft ge- 
tien, had er moeten worden ingegrepen, vooral toen er langzamer- 
hand politieke delinquenten weggingen uit de kampen en men een 
beetje meer vrijheid kreeg. Eigenlijk naderhand, toen de heer Reifsma 
al lang weer in het civiele leven was, hoorde hij. dat er zulke mis- 
toestanden waren. Toen was hij er al lang uit. 

De heer G. H. Moll vun Charantr is als geestelijk verzorger in de 
jaren 1945 tot 1948 werkzaam geweest in de kampen van de politieke 
delinquenten. Begin Augustus 1945 is hij in de Harskamp gekomen: 
vervolgens is hij te Wezep geweest, in Den Helder en te Westerbork. 
In de Harskarnp is hij geweest tot midden Februari 1946. De ver- 
zorging daar was zeer slecht. De mensen zijn voor het grootste deel 
binnengekomen als troepen van de Duitse weermacht, onder Cana- 
dese geleiders, die hen gevangen hadden genomen. De meesten 
kwamen van Elst en zij kwamen daar met hun legervoorraden. Dit 
is geweest in begin Juni 1945 en toen heeft begin Juli het Militair 
Ciezag de zaak overgenomen. Tot dat ogenblik - de heer Moll van 
Charante is pas in Augustus gekomen - was de toestand in het 
kamp, wat de voeding betreft, redelijk. Men heeft daarna hun voedsel- 
voorraden in beslag genomen en de heer Moll van Charante heeft de 
overtuiging, dat zij ook het kleine rantsoen, dat hun was toegestaan, 
niet geheel hebben ontvangen. Hij bedoelt, dat er bij de staf, om het 
zeer voorzichtig uit te drukken. nogal royaal met boter en derge- 
lijke dingen werd omgesprongen. Het resultaat is geweest, dat er 
In December 1945 een zeer groot aantal gevallen - de heer Moll 
van Charante durft het niet met zekerheid zeggen, maar hij meent, 
Jat het er wel 150 zijn geweest - van hongeroedeem waren. De 
gedetineerden waren goed gevoed in het kamp gekomen. Zij kwamen 
van de Duitse weermacht en zij waren dus zwaar gevoed geweest. 
Verder was het onder dak brengen -- waaraan de kampleiding zelf 
geen schuld had - meer dan verschrikkelijk. Deze mensen werden 
ondergebracht in afgekeurde paardenstallen, waar op 300 personen, 
royaal geschat, misschien 3 m' glas was, zodat men op l+  rn afstand 
van de poortjes, die er waren, eigenlijk niet meer kon lezen. Als het 
slecht weer wai, bleven de mensen de hele dag in het duister hangen 
en demoraliseerden ze volkomen. De pater en de heer Moll van 
Charantr hebben toen wat leeszaaltjes ingericht in hun barakken, 
die voor de godsdienstoefeningen bestemd waren. Dit bezoek aan de 
leesraal werd van tevoren afgesproken. Er werd om een plaats ge- 
vochten om I of 12 uur uit de paardenstallen te zijn. 

Het aantal tuberculosegevallen is als gevolg van deze toestand 
zeer groot geweest. De heer Moll van Charante heeft in Wezep vee1 
jongens aangetroffen met tuberculose, voor een belangrijk deel uit 
gezinnen, die vroeger nooit tuberculose hadden gehad. Hij bedoelt 
in het sanatorium te Wezep; hier waren zeer velen uit de Harskamp, 
die tuberculose hadden. De heer Moll van Charank heeft de indruk 
- of eigenlijk wel de zekerheid -, dat inen van de zijde van de 
kampcommandant en zijn staf het gehele probleem niet heeft gezien. 
laat staan belangstelling heeft gehad om de zaak op te lossen. De 
inspecteur van het D.G.B.R., wajoor Feijen, heeft na Januari 1946 wel 
gedaan, wat hij kon. ofschoon hij niet genoeg doorzette. Deze was 
van goeden wille. De eerste kampcommandant, de heer Jansen, was 
een hoofdonderwijzer in Noordholland. Hij was de situtatie I~elemaal 
niet meester en hij kon niet op tegen de B.S., hoewel de zaak in die 
tijd niet zo erg was. Het beperkte zich tot kleine treiterijen. rondjes 
draaien enz. De heer Jari~en is toen vervangen door de heer Scholten. 
Het beleid van de heer Sclzolten heeft genoemde situaties mogelijk 
gemaakt. Toen de eerste man werd vermoord in dit kamp, zei de 
heer Scholten aan het ontbijt van de officieren -- de heer Moll van 
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Charanfe herinnert zich nog de  toon -: ,,Ik vind liet helemaal niet 
erg; dat  hebben die schoften verdiend". Toen wist de troep, dat 
de kampcommandant het best vond. 

E r  is, voordat de heer Moll van Charanfe kwam, een geval geweest, 
uiaarin een man is doodgeschoten. Het  was enigszins dubieus, hoe 
dat  lag. D e  toenmalige assistent van de kampcommandant, luitenant 
Vlat?zirigs, die later ontslagen is, omdat hij de vrouw van een ge- 
detineerde had verkracht. had order gegeven aan zijn mensen: ,,Als 
er o p  een gegeven moment eentje even onuillig is, dan  schiet je 
maar". Toen is er in Juli 1945 een man geweest bij het een of ander 
werkobject, die een brutale mond had gehad. Daarop heeft een 
sergeant een revolver genomen en de  man o p  de plaats dood- 
geschoten. Het is natuurlijk moeilijk om in 1950 over die situatie 
te oordelen. Het kamp was overgenomen van de  Canadezen door een 
troep mensen, die van militaire zaken weinig of geen kaas hadden 
geseten en die waarschijnlijk in het begin voor die S.%-ers bang zijn 
gewe-st. Net was ook wel waarschijnlijk, dat  er enkele wapens in 
het kamp waren achtergbleven, die met de  troep waren meegekomen. 
In  de nervositeit hierover zal men gedacht hebben: Wij zullen die 
mensen schero moeten aanpakken. D e  heer Mol1 van Charante ver- 
dedigt het niet, maar toen lag het anders dan bij de moordpartijen 
van nadien. Luitenant Vlarnin~s heeft hem het zoëven beschreven 
geval zelf verteld. Dat is in Juli 1945 gebeurd, 

D e  heer Mol1 van Charante heeft de indruk, dat  majoor Scholfen 
slar, was en fel eerzuchtig. Hij wilde in het kamp duidelijk laten 
uitkomen welk een grondige haat hij tegen die SS.-ers had en hij 
w ~ l d e  zeker niet verdacht worden van half zacht te zijn D e  mensen, 
die het voor die SS.-ers opnamen, werden natuurlijk beschouwd als 
doetjes, die medelijden hadden, enz. Wet begrip recht was daar  wel 
verdwenen. 

D e  heer MOEI van Charante gelooft ook, dat  er nogal wat corruptie 
in dit kamp was. Rij  heeft de  zekerheid, zonder dat  hij dat  zonder 
meer kan bewijzen. 

Wat de schietoartijen betreft, deze zaak is begonneri fout te lopen, 
toen 1 4  K T .  kwam. Dat  trad direct veel scherper op. Toen de heer 
Mo11 vnn Charante er kwam, hadden de B.S. of de gezagstroepen nog 
de buitenbewaking. Nanr zijn herinnering was einde Augustus 1945, 
maar het kan ook bepjn September zijn geweest, de  bewaking uitslui- 
tend in handen van 14 R.I. 

Hoe  de gezagsverhouding was, weet de heer Molt van Charante niet. 
l-lij me-nt, dat  de heer Kollei~hoverz er aan is toegevoegd, omdat het 
bij de officieren een janboel was. Als er jenever was, waren de offi- 
cieren zo  dronken, dat  zij door hun eigen soldaten naar bed moesten 
worden gebracht. Dat  vertelden de bewakingssoldaten hem. D e  heer 
Moll van Charante sprak met deze en gene en die zeiden hem: ,,het 
is gisteravond weer ean janboel geweest". D e  verhouding tussen de 
commandant van de bewakingstroepen en die van het kamp was zeer 
goed; het was koekoek éCn zang. Dat  was bij de  vorige commandant, 
Jansen, niet het geval. want die wilde inderdaad dit soort van dingen 
niet en heeft tegen de veel kleinere fouten van de gezagstroepen zeer 
duidelijk opgetornd. Maar hij kon e r  niet tegen op, was daarvoor een 
te kleine figuur. D e  verhouding van majoor Scholten tot de bewaking 
was echter: Wij militairen onder elkaar. Men had gezamenlijk een 
otficiersmess, men trok samen o p  enz. D e  verhouding was buiten- 
gewoon prettig, helaas! 

D e  beschietingen zijn met het volgende begonnen en dat  1s voor de  
heer Moll van Chavarrte altijd het bewijs geweest, dat  dit ook inder- 
daad de  bedoeling was. O p  een gegeven moment zeiden de gedetineer- 
den in het kamp tegen hem: .,Wij zijn zezr onrustig. want de  derde 
compagnie" - de heer Moll van Charante gelooft, dat  het d e  derde 
was - heeft gezegd: .,Jullie zult vanavond wel merken, dat  de  derde 
conipagnie voor het eerst o p  wacht is"'. In  die nacht is er één dode 
gevallen en 2 of 3 gewonden. 

D I  heer Moll van Charante meent, dat  het in totaal om 6 of 7 doden 
gaat. Daarnaast is er er^n aantal voor hun leven gemuti!eerd. in die 
zin dat e r  een been werd afgezet enz. 

Wanneer e r  geschoten was, beweerde de  schildwacht, dat  hij mee:i- 
de, dat  er iemand gelopen hed. Hij had daarop geschoten en dan  
schoot iederern mee. Ze schoten zo wild, dat  ze een keer van uit een 
bewakingstoren zelfs ern man aan de overkant van het kamp, ook 
een bewakingsinan, door  zijn long hebben geschoten. Alle mensen 
zijn getroffen, liggende o p  hun slaapplaats in de  barak D e  heer Moll 
van Charante heeft regelmatig de rapporten doorgekregen. 

Pater Arfs en hij hebben toen geregeld geprotesteerd bij d e  kamp- 
commandant, maar het ging geregeld door. D e  ltampcommandant: 
deed het de  heer Moll van Ckarante voorkomen, dat hij de zaak in 
behandeling had en dat  hij de verantwoordelijke man was. Hij gaf 
deze dingen ook altijd wel door aan de  buitenbewaking. D e  commun- 
dant van de  buitenbewaking heeft de heer Moll van Charante aan 
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tafel daarover wel eens aangesproken; dat heeft dan ook de meest 
onaangename vormen aangenomen. De officieren wilden b.v. niet 
meer, dat de heer Moll vun Churante in de mess van de officieren 
kwam. Daarna is een hele campagne opgezet om hem weg te werken. 
Hij zou een gedetiileercie de hand hebben ge2rukt en pakketjes en 
post hebben gesmokkeld. Er  is zelfs toen, via de luitenant Breugel 
- deze heette eigenlijk Broggel; die was voor zijn gevoel de kwade 
geest van deze geschiedenis -, een stukje in De Waarheid gekomen, 
met de naam van de heer Moll van Charante er bij, dat deze briefjes 
smokkelde enz. Dit was echter niet juist. 

Het standpunt van de heer Schotten was altijd: de schildwacht gaat 
vrij uit; wanneer deze zegt: ik heb iemand zien lopen, dan moet hij 
schieten; dat zijn de consequenties nu eenmaal. Met dat argument 
maakte de heer Schoiten er zich altijd af. In October 1945 is het hoog- 
tepunt geweest; het heeft een week of twee geduurd. De heer Moll van 
Charailte schat, dat 6 of 7 maal deze algemene schietpartijen hebben 
plaats gevonden, behalve dan hetgeen zich met het Oudejaar heeft 
afgespeeld. 

Op ern gegeven ogenblik kwam de heer Moll van Charante op 
Zondagmorgen in het kamp en toen zeiden de mensen tot hem: ga 
terug en ga ginds preken, er is er één doodgeschoten en 2 zijn aan- 
geschoten, wij hebben het Evangelie ni-t zo nodig als de mensen aan 
de overkant. De heer Moll van Charante heeft gezegd: .,Wij moeten 
met elkaar spreken". De dienst is doorgegaan, zij het in andere 
vorm. Hij zeide toen: ,,Ik kom vanavond weer in het kamp", wat zij 
gaarne wilden. De heer Moll van Charante had zelfs gezegd: ,,Ik wil 
proberen er vannacht te blijven", maar men heeft hem dat toen ver- 
boden. Toen hij 's avonds weer in het kamp kwam, zeide men hem: 
,,Er is om 7 uur weer een man op de latrine aangeschoten." Dat werd 
langzamerhand onhoudbaar. De heer Moll van Charanre is naar de 
officiersmess gegaan en heeft gezegd: ,,Als er nog één ongeluk ge- 
beurt, ga ik morgen naar Den Haag en dan is het afgelopen". Men 
kookt op zo'n ogenblik als het ware over. Had hij dit maar eerder 
gedaan! De reactie was, dat de officieren onmiddellijk de officiers- 
mess hebben verlaten, de soldaten hebben aangesproken en hun heb- 
ben medegedeeld, dat, wanneer er nog één schot viel, de verloven 
zouden worden ingetrokken. 

Er is verder ook niet meer geschoten tot Oudejaarsavond. De heer 
Moll van Charante kreeg toen bericht, dat om 12 uur saluutschoten 
mochten worden gegeven. Majoor Schotten was ziek en luitenant 
Broggel, die vaak niet aanwezig was in het kamp - hij was met een 
vrachtauto soms 3 of 4 weken onder water -, was er toevallig een 
keer en de heer Moll van Charante schoot hem aan tijdens de lunch. 
De heer Mol1 vun Chavante zeide hem: ,,De katholieken hebben met 
Kerstmis een nachtdienst gehouden; ik wilde met Oudejaar ook een 
dienst houden, om 12 uur." Hij vond dat best. De heer Moll van 
Chavante heeft direct pater Arts in de arm genomen. Zij hebben met 
de O. en O.-beweging in het kamp een avond opgezet. Het begon om 
11 uur 's avonds en de pater in zijn kerk en de heer Moll van Cha- 
rante in de zijne zouden om kwart over 13 de leiding overnemen. De 
heer Moll van Charante was om kwart over 11 ongeveer in de garage 
om nog enige mensen toe te spreken en daar werd hij door kapitein 
Kollenhoven opgebeld, die hem zeide: ,,Wat is er in het kamp aan de 
hand?" De heer Moll van Charante antwoordde: ,,Er is vanavond een 
dirnst in het kamp." Hij zeide: ,,Daarvoor hebt u geen toestemming." 
De heer Mol1 van Charante antwoordde: ,,Die heb ik van luitenant 
Broggel gekregen." Hij zeide weer: ,,Dat liegt U." De heer Moll van 
Charante antwoordde: ,,Dat lieg ik niet." Waarop hij weer zeide: ,,U 
heeft de verantwoordelijkheid." De heer Moll van Charante heeft hem 
toen gezegd: ,,U hebt de verantwoordelijkheid, dat de zaak goed 
marcheert; ik ga naar het kamp en denk er om, dat de pater en ik 
aanwezig zullen zijn." Zij zijn er geweest en om 12 uur is het vuren 
losgebarsten. De volgende dag lagen er hopen munitie om het kamp. 
Er was met brenguns geschoten en met handgranaten gegooid. 

Omdat de pater en de heer Moll van Charante in het kamp waren, 
durfden zij niet op het kamp te schieten. Er zijn wel enkele kogels 
door de kerkbarak heen gegaan, maar dat mocht geen naam hebben. 
Dat heeft ongeveer 12 minuten geduiird. Om ongeveer kwart over 12 
zijn ze in de katholieke kerk de klok gaan luiden en omdat er katho- 
lieke jongens onder de bewakers waren, is het vuren toen gestaakt. Er 
kwamen nog slechts ongeveer 5 schoten. De heer Moll van Charante 
is er van overtuigd, dat er anders heel andere dingen zouden zijn 
gebeurd. 

Die ernstige schietpartijen met dodelijke afloop hebben voor het 
merendeel plaats gevonden in Octobrr 1945. De heer Moll van Cha- 
rante gelooft, dat er in November een keer een kleinigheid is geweest. 
Verder is er in Januari nog ezn man doodgeschoten onder wat andere 
omstandigheden. Er was buiten het kamp een ziekenbarakje voor be- 
smettelijke zieken. Daar zat op een gegeven ogenblik een gedetineerde, 
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die beter was, voor het raam. Dat raam stond open. Toen riep de 
schildwacht: ,,Dat raam moet dicht". Daarop is er een enigszins 
scherpe woordenwisseling geweest en tenslotte ging het raam dicht. 
Maar toen kwam er een andere soldaat aanlopen en die zei: ,,Dat 
moet je zo doen." Hij nam zijn geweer en schoot door het raam, niet 
wetende, dat er een gedetineerde achter zat. Die man schoot hij dood. 
De kampleiding heeft aanvankelijk geprobeerd dit geval onder tafel 
te werken, maar dat is niet gelukt. Pater Arts is er op los gegaan 
- de heer Mol1 van Charante was niet in het kamp - en het einde 
is geweest, dat sectie is verricht. Typerend is, dat de soldaat, die in 
het cachot was gestopt, twee dagen later al op wacht zat, enkele 
dagen later in de bioscoop en twee weken later weer in dienst was. 

Er zijn in de maanden Augustus tot October 1945, naar de heer 
Moll van Charanle meent, zes of zeven doden en ongeveer 15 gewon- 
den geweest. Bij de gevallen, die hij bedoelt, waren mensen betrokken, 
die in het kamp waren, op hun bed lagen en geen ontvluchtingspo- 
gingen deden. Men deed in die tijd tegenover de heer Moll van: 
Charante geen moeite te motiveren, waarom er geschoten was. De 
reactie was altijd, dat de schildwacht meende, dat er iemand liep 
en dus had geschoten. Men begrijpt: als er één schot valt, vallen er 
meer. Die schoten zijn per ongeluk door de barak gegaan en daarbij 
heeft men helaas een paar mensen doodgeschoten. 

De heer Moll van Charante heeft over die gebeurtenissen gerappor- 
teerd aan de Kerk, d.w.z. aanvankelijk aan ds. Eisinga, die in 
die tijd het toezicht had over de geestelij~e verzorging in de kampen. 
Later heeft de heer Moll van Charante het gerapporteerd aan de heer 
van Tuyll van Serooskerken, gedelegeerde van de Hervormde Kerk 
bij de Hoge Overheid. De heer Moll van Charante meent, dat deze 
regelmatig stappen heeft gedaan, maar vruchteloos. Men moet niet 
vergeten, dat zich dit afspeelde in de tijd van het Militair Gezag; toen 
het D.G.B.R. kwam, heeft de heer Moll van Chauante het gevoel 
gehad, dat men probeerde de zaak in de vingers te krijgen, maar het 
Militair Gezag werkte te chaotisch om er ern greep op te krijgen. Er 
waren toen jonge luitenants, de heer Moll van Charante herinnert 
zich b.v. een luitenant Klein, die speciaal voor de Harskamp was aan- 
gewezen en die kwam praten: dan werd duidelijk gemaakt, dat de heer 
Moll van Charante ontactvol tegenover de officieren was. De mensen 
lopen 's nachts door het kamp, zei men; dat kunnen wij niet helpen, 
dan moet er wel geschoten worden. Dan werd de zaak zo afgedaan 
en het bleef zo. 

Prof. van Bemrnelen is tegen Kerstmis in het kamp geweest. De 
heer Moll van Charante was wel in het kamp, maar men had hem 
medegedeeld, dat de heer Moll van Chaiante niet aanwezig was. Ilij 
heeft nooit geprobeerd de chef van de desbetreffende sectie van het 
Militair Gezag te bereiken. Hij meende, dat hij daar niets bereiken 
kon. De sfeer lag zo, dat de geestelijke verzorging, die het voor de 
S.S. opnam, in Den Haag geen poot aan de grond kreeg. De heer Moll 
van Charante meende, dat hij het het beste via de Kerk kon laten 
lopen. Wanneer de heer Moll van Charante het via de heer van Tuyil 
van Serooskerken deed, dan was dat beter; deze had direct contact in 
de hogere regionen. Dan werkte het beter dan wanneer de heer Moll 
van Chauarzte tevoren zelf de zaak zou hebben aangesneden, omdat 
men zich dan te weer had kunnen stellen. Toch heelt hij persooniijk 
het gevoel, dat hij in deze heeft gefaald en dat hij veel eerder zijn 
mond had inoeten opendoen. 

Later is er door de heer Snoeck Herikernans een onderzoek ingz- 
sleld naar het z.g. smokkelen van brieven en pakketjes door de heer 
Moll van Charante. Hij ontkent onder ede pertinent, dat hij dit gedaan 
heeft. Er bleef dan ook van deze beschuldiging bij het onderzoek niets 
over. Het eindoordeel was, wat de heer Moll van Chararzte betreft. 
echter, dat hij het te vierkant voor de gedetinerrden had opgrnoxen 
en dat het juister was, dat hij niet in dat kamp bleef. Dat begreep hij 
ook. Hij had in zekere zin het gezag aangetast en moeten aantasten. 
Hij is overgeplaatst naar Wezep. Majoor Scholten bleef gehandhaafd. 
Dat was voor de heer Moll van Charante erg verdrietig. Er is echter 
een onderzoek ingesteld, waarvan majoor Hanegraaf de leiding had 
en waarbij men op allerlei narigheid is gestuit. Toen heeft majoor 
Scholten enkele weken respijt gekregen om zich te herzien. Dat is hem 
niet gelukt. Hij is daarop ontslagen. De heer Mol1 van Charaizte heeft 
van de heer Snoeck Hrnkenzans het verhaal gehoord, dat majoor 
Scholten a.h.w. in elkaar is gezakt en zijn ontslagbriefje heeft ge- 
geschreven bij die bespreking. 

De heer Snoeck Hcrzkemans wist bij de bovenvermelde bespreking 
al van die schietpartijen. De heer Moll van Charante meent stellig 
van wel; dat kan niet anders. Er was later te veel op de grote Iron? 
geslagen. 

Wat de sectie van de doden en het begraven betreft, heeft ineii 
uitermate informeel gehandeld. Majoor Scholtcn heeft de heer Mol1 
van Chnrante iets verteld over een man. die was doodgeschoten. De 
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officier van justitie heeft toen gezegd: ,,Is het een SS.-er, stop hsm 
dan maar onder de grond". De gedoden zijn op een stukje terrein, 
dat Inen daarvoor had bestemd, ter aarde besteld in het kamp. Zij zijn 
niet naar ezn officiële begraafplaats gebracht. Er zijn in een aantal 
gevallen ook geen aangiften van overiijden in Ede gedaan. 

De ervaring van de heer Moll van Charante is geweest, dat in de 
kampen, waar hij nadien is geweest, - hij laat Den Helder daar; dasr 
was het nogal corrupt; hij is er maar een paar maanden geweest -, 
nl. Wezep en Westerbork, er eerlijk naar werd gestreefd om de zaak 
in orde te krijgen. Hij is daar ook nooit meer mishandelingen legen- 
gekomen. 

In de latere tijd, toen de kampen onder het D.G.B.R. kwamen, 
heeft men serieuze pogingen gedaan om de zaak in de hand te krijgen 
en om zoveel mogelijk behoorlijke en redelijke toestanden in het 
leven te roepan. Dit gelooft de heer Moll van Charante stellig. Men is 
niet overal, vooral omdat het zeer heimelijk ging, in staat geweest 
de zaak direct in de hand te krijgen. Hij gelooft, dat in het fort Hons- 
wijk, waar alle mensen uit het buitenland gevangen gehouden werden, 
het langst nare dingen zijn gebeurd. Hij gelooft zelfs tot in de zomzr 
van 1946. Ook in de bunker Blaskowitz zijn onprettige dingen gebeurd, 
die vrij laat in de tijd liggen, maar bij de figuren, met wie de heer 
Moil van Charante te maken heeft gehad, zoals de heren Snoeck 
Henkemans, Hanegraaf en Soornstra, om van de geestelijke leiding 
niet te spreken, was maar één lijn denkbaar, nl. dat het uit moest zijn. 
In de kampen, waar de heer Moll van Charante zelf is geweest, heeft 
hij op dit gebied niets meer aangetroffen. Het is natuurlijk mogelijk, 
dat er nog wel eens een klap is gegeven, maar meer toch niet. 

De aalmoezenier W. H. Arts is midden Augustus 1945 voor het 
eerst in de Harskamp gekomen en hij is er gebleven tot het kamp 
werd opgeheven. Hij kan het niet meer precies nagaan, omdat hij al 
zijn stukken heeft verloren. In  de loop van 1946 is het kamp over- 
geplaatst naar Milligen. Dat wil zeggen: het kamp is overgeplaatst, 
maar de meeste SS.-ers zijn gebracht naar het fort Erfprins. In de 
Harskanq heeft de heer Arts eenmaal een man zien doodschieten. 
Hij werd geroepen, toen het pas gebeurd was; het was een jonge 
kerel van 19 jaar; hij zat bij het raam van de infectiebarak, toen 
het gebeurde. Dat was het geval-Roest. Toen de heer Arts kwam, 
was hij juist dood. De heer Arts heeft toen nog gezegd: Onthoud, 
waar de kogel terecht is gekomen, want nu hebben wij een geval, 
waarbij wij kunnen zeggen: Die heeft het gedaan. Het was nl. altijd 
de grote moeilijkheid om uit te maken wie het gedaan had. Er kwam 
bij, dat de soldaten ,,zwartew munitie hadden en ze hadden het con- 
signe: Als je na 8 uur iets ziet bewegen, moet je schieten. Het gevolg 
was, dat de jongens altijd opgaven, dat ze ,,iemand hadden zien 
ontvluchten". Dat gaf ook de commandant altijd als reden op voor 
het schieten. 

De heer Arts heeft zelf ook eens een keer onder vuur gelegen, 
in November 1945. Hij was in het kamp gaan wonen; hij heeft ge- 
zegd: Als je zo'n hekel hebt aan die SS.-er~, is er tenminste één 
fatsoenlijk man binnen. Om 8 uur werd de wacht afgelost en dan 
mocht niemand zich meer bewegen buiten de tenten, anders werd 
er geschoten. De heer Arts had een godsdienstoefening gehad, die 
om 10 minuten vóór acht ophield met het oog juist op de  klok 
van 8 uur. Er werd toen echter al vóór 8 uur geschoten; hij heeft 
een poos op de grond gelegen en is naar zijn tent gekropen. Hij 
heeft toen opgebeld, dat ze moesten ophouden en zei: Het is nog 
niet eens 8 uur, waarop de dienstdoende commandant van de wacht 
de heer Arts een verbazend mooi antwoord gaf: Dan dachten ze 
zeker, dat het al 8 uur was. Het was 14 R.I., de heer Arts meent 
de vijfde compagnie, die hem dat lapte. 

De officieren waren dikwijls dronken, dat is een feit; daar hoeft 
men niet aan te twijfelen. Aan de andere kant moet men ook niet 
overdrijven. Er was iemand - en de heer Arts wil de man niet 
noemen -, die geregeld rapporten samenstelde over de gedetineerden, 
en die overdreven ook nog wel eens. De heer Arts heeft dat geschriftje 
van van der Vaart Smit gelezen, waarin staat, dat er op Oudejaars- 
avond zou zijn geschoten en met handgranaten gegooid. In  de eerste 
plaats waren er, meent de heer Arts, geen handgranten bij en wat 
die schietpartij betreft, er is gewoon in de lucht geschoten. Toen zijn 
er ook geen ongelukken gebeurd. De heer Arts had toen tevoren 
gezegd: Ik houd nu geen plechtigheid in het kamp, want om kwart 
voor 12 beginnen ze. Hij was naar Nijmegen geweest om zijn familie 
te feliciteren en zijn broers zalig nieuwjaar te wensen. Toen hij 
terugkwam, waren ze aan de gang, de lucht was rood, maar dat was 
allemaal maar een geintje. 

Er hebben echter ook schietpartijen plaats gevonden, die de grenzen 
te buiten gingen. Wanneer de gedetineerden het kamp binnenkwamen, 
dan zeiden de bewakers soms: - dat staat vast, onherroepelijk; dat 
was een bepaalde compagnie, of het nu de vierde of de vijfde was - 
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,,ik neem de dieje en jij de dieje". Of: ,,wij zullen ze nog eens laten 
springen", of: ,,wij zullen ze nog eens laten lopen". En dan gingen 
ze gewoon op de barakken schieten. Toen hebben zij ook die Geurts 
doodgeschoten, die mijnwerker; dat was toevallig niet zo'n erg 
slechte; die is heel mooi gestorven; die heeft allen vergiffenis ge- 
schonken. Een van de verpleegsters heeft toen tegen de heer Arts 
gezegd: ,,Ik vind het een schande, dat die mensen geestelijke bijstand 
krijgen". De heer Arts heett daarop geantwoord: ,,Zij hebber! mij 
geroepen en het is mijn vak 0111 nen allemaal te helpen, evenals 
het jouw vak is om hen te verplegen". Zij zeide tozn: ,,Onze jongens 
in Duitsland hebben dergelijke geestelijke bijstand niet gehad". De 
heer Arts kent dit gesprek precies van buiten; dat heeft een ont- 
zettende indruk op hem gemaakt; die man lag ontzettend te kreunen, 
tocn hij stierf; de kogels maakten van die eigenaardige capriolen. 
Die man lag vreselijk te schreeuwen en daarom zei zij: ,.Hoor die 
man eens lekker schreeuwen, dat doet mij erg goed." Toen heeft de 
heer Arts gezegd: ,,Je moet eens goed in de Bijbel lezen, niet alleen 
aan de buitenkant, maar ook aan de binnenkant." Zij zei nog: ,,In 
elk geval ben ik blij, dat het zo gaat". Toen zei zij ook nog tegen 
de heer Arts: ,,Moet die man ook in de hemel komen?", waarop hij 
heeft geantwoord: ,,Neen, daar komen alleen jij en je collega's". 
Na twee uur is die man gestorvrn; later kwamen zijn vrouw en 
kinderen; toen is hij plechtig begraven in de Harskamp. Geurts is de 
laatste geweest, die, voorzover de heer Arts weet, doodgeschoten is. 
Daarom verwondert het hem dan ook, dat later toch ook nog die 
man bij de infectiebarak is doodgeschoten. 

De heer Arts he-ft over de schietpartijen dikwijls gesprekken 
gehad met majoor Sclzolten en met de officieren van de buitenwacht. 
De heer Scholter! zeide: ik heb er niets over te zeggen. Dat was 
ook zo. Dat was een van de taken van d e  militaire bewakers. Die 
hadden de gehele dag zo goid als niets te dorn. Zij hadden het 
consigne te schieten, als zij vluchtbewegingen ineenden te zien. Als 
zij deze meenden te zien, kon men daarop niets zeggen. De gehele 
moeilijkheid komt hiervan, dat men nu eenmaal de ongelukkige 
bepaling gemaakt had, dat er na 8 uur niemand buiten de barakken 
mocht zijn. Behalve voor het gaan naar de toiletten, die aan de 
andere kant waren. Dat waren kuilen in de grond. Dat moesten zij 
in looppas doen. Op een goede dag was er een zekere man uit 
Maastricht, een heel sympathieke kerel. In zoverre, het was een vent 
met moed. Hij ging een keer naar de W.C. en toen liep hij langzaam. 
Toen riepen zij: Vuile, smerige, ro t .  . . ., looppas! En meteen be- 
gonnen zij te schieten. En als er één schoot, schoten zij allemaal. 
Torn ging hij met zijn handen in zijn nek naar de W.C.. Toen hij 
bij de toren terugkwam, waarop zij stonden te schieten, riep hij: 
Vloeken kunnen jullie verdomd goed, maar schieten moet je nog wat 
bijleren. Toen kroop hij in Oe lcui!, waar hij vandaan was gekomen. 
Toen zij op h e n  aan het schieten waren, konden zij best iemand 
geraakt hehbcn, die daar lag te slapen. 

De officieren van de buitenwacht schoven, indien men met hen 
dver dergelijke dingen sprak, meestal de schuld van zich af. Zij zou- 
den er werk van maken. Dr heer Arts zei: Als jullie er geen werk 
van maken, ga ik naar Justitie toe; over ern paar jaar luwt deze zaak 
en dan zeggen d i  familieleden: Ze hebben onze zoon doodgeschoten; 
wij gaan daar werk van maken. Dan zal men tegen U zeggen: com- 
mandant, waarom hebt U daar geen werk van gemaakt? Ik zou dus 
gaarne zien, dat er ogenblikkelijk werk van werd gemaakt. Tocii 
zeiden zij: Dan zullen wij naar Arnhem gaan. De heer Arts zei: Dat 
is niet nodig, want er zit hier een man van Justitie. Hij heeft zich 
er over verwonderd. dat zij de man, die Roest heeft doodgeschoten: 
in voorarrest hebben gezet, in ecn gemeenschappelijk voorarrest. Dus 
dan liepen de jongens bij elkaar en dan kon er worden afgesproken: 
Laten wij zeggen: Ik was toevallig het geweer aan het ontladen. Hier- 
op heeft majoor Scholten o.m. geantwoord: ontladen doe je niet op 
die hoogte. maar met de loop naar de gïoqd gericht. Majoor Tous- 
saint, bataljonscommandant van 14 R.I., was een buitengewone slap- 
peling. Daar heeft de heer Arts heel mooie staaltjes mee beleefd. Ais 
de heren officieren dronken waren, gingen zij de leukste dingen doen. 
Zij hadden er dan b.v. plezier in ein stoel in elkaar te trappen. Die 
kerels hadden, als zij dronken waren, de aardigheid b.v. in een 
kamer te gaan en er de wasbak uit te breken en het bed er uit te 
slepé-n. Dan gingen zij rustig slapen; dan hadden zij weer ,,ietsn ge- 
daan. Dat hebben zij een keer toevallig ook gedaan bij majoor 
Streijers, die er torn als garnizoenscommandant zat. Die is later, 
einde November 1945, gekomen. Majoor Streijers zei 's morgens bij 
het ontbiit tegzn ut- hecr Arts: Ik begrijp er niets van; ik ben uit g+ 
werst, ik kom thuis en vind mijn kamer afgebroken; wie herft dat 
gedaan? Toen moest de heer Arts lachen en zei: U zult wel zien, dat 
het meer gebeurt. U moet het maar eens aan majoor Toussaint 
vragen. Toen zei de heer Toussaint: Ze zijn zeker dronken geweest. 
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De heer Toussaint is toen, voorzover de heer Arts weet, niet een 
jongen die boel gaan opknappen. Dat durfde hij niet aan die offi- 
cieren te zeggen. Hij had geen gezag over zijn officieren. De com- 
pagniescommandant Bastiaaizse vond de heer Arts niet zo beroerd. 
Met hem was te praten. De anderen waren allemaal wildemannen. 
Er was weinig gezag. De oorzaak van de taferelen van brooddron- 
kenheid was hierin te zoeken, dat de tucht volkomen ontbrak. 

De officieren waren dikwijls echt dronken. Majoor Scholten echter 
niet; hij was een fatsoenlijk man. Hij stelde eisen aan de gedetineerden 
en dan werden de mensen kwaad. De heer Scholten was soms slap; 
wanneer de heer Arts iets te zeggen had gehad, zou hij veel dingen 
niet toegelaten hebben. De heer Scholten had in ieder geval meer 
kunnen doen, maar hij heeft dat niet gedaan. Drinken deed hij 
zelf weinig. Er is ook veel gekletst. Een collega van de heer Arts 
ging er vaak op uit om rapport te maken; alles wat los en vast was, 
werd gerapporteerd. Maar er werden veel dingen gezegd, die niet 
waar waren. De heer Arts was altijd, dag en nacht, in het kamp; een 
enkele keer ging hij naar huis om in een andere sfeer te komen, maar 
met de Kerstdagen was hij ook in het kamp; toen werd er een Kerst- 
diner gegeven, waaraan hij ook heeft aangezeten; het ging daar zeer 
fatsoenlijk toe. Later is gezegd, dat daar bacchanaliën werden ge- 
houden, maar dat is beslist niet waar. Of dat bij andere gelegenheden 
wel schijnt te zijn gebeurd, door de buitenwacht, weet de heer Arfs 
niet, maar de heer Scholten en de binnenwacht waren fatsoenlijke 
mensen; daar was niets op te zeggen; het was een compagnie uit Maas 
en Waal, Stoottroepers; zij hebben gedaan wat zij konden. Degenen, 
die hongeroedeem hadden, hebben zij vaak wat toegestopt. 

Hongeroedeem kwam veel voor. Er is een onderzoek ingesteld, 
maar tot de verbazing van de heer Arfs  was het resultaat, ,,dat de 
calorieën er waren". Hij heeft toen gevraagd, hoe de mensen dan aan 
die hongerbulten kwamen: men had een ondervoedingsbarak en een 
hongeroedeembarak. Het antwoord was, dat de hongeroedeem een 
gevolg was van de oorlog, dat zich dikwijls pas later openbaarde, 
wanneer men flink aan het eten was. Over de ervaringen van die 
schietpartijen rapporteerde ds. MolE gewoonlijk; de heer Arts onder- 
tekende meestal ook, maar de heer Moll deed het ook wel alleen; 
dat ging naar Den Haag; tenminste, hij zeide, dat hij het weg zou 
sturen. De heer Arts had het vreselijk druk en heeft weinig admini- 
stratieve aanleg; de heer Moll van Charante was administratief zeer 
goed. 

De heer Arts heeft dus tweemaal zelf gezien, dat iemand tenge- 
volge van het schieten dodelijk gewond was. In de andere gevallen 
waren de mensen meestal al overleden, weggebracht of begraven. Het 
is verschillende malen voorgekomen. Meer dan de twee keer, dat de 
heer Arts het zelf heeft gezien; er werd veel geschoten en dikwijls was 
het per ongeluk niet raak. De ziekenbarak b.v. lag aan de buitenkant; 
dikwijls heeft de heer Arts de sporen van de kogels daarop gevolgd. 
Er waren deskundigen onder de S.S.ers, die zeiden: de kogel is daar 
vandaan gekomen. De kerels wisten het precies. Dan was er 's nachts 
weer geschoten en als er een schoot, schoten er meer. Er werd op 
goed geluk geschoten. Daarom noemde men het de algemene schiet- 
tent. Er was b.v. een jong ventje, tegen wie een soldaat zeide: houd 
dat keteltje rechtuit in je hand. Toen gingen zij er op schieten, tot 
groot ,,vermaakn van de jongen, die het keteltje moest vasthouden. 

De heer Arts is er van overtuigd, dat de Regering in deze vrijuit 
gaat. Men had het bestuur van de kampen en daaronder de uitvoeren- 
de machten. Daartussen bestond geen schakel. Zo gauw die schakel er 
was, was het afgelopen. Toen het onder Justitie, het D.G.B.R., is 
gekomen, werd er ogenblikkelijk werk van gemaakt. De geestelijke 
verzorging was niet genoeg te prijzen. 

Wat de heer Arts altijd verschrikkelijk dwars heeft gezeten, is de 
wijze van rechtsbedeling, de wijze, waarop de mensen terecht stonden 
en behandeld werden. De heer Arts en anderen hebben te dien aan- 
zien nooit een voet aan de grond kunnen krijgen. Hij wijst er b.v. op, 
dat mensen, die al lang naar huis hadden moeten gaan, geen advocaat 
hadden. Wat de algemene toestand in de kampen betreft, heeft het 
hem altijd gehinderd, dat men niet snel aan de afhandeling van de 
zaken is kunnen toekomen en bovendien de wijze, waarop men soms 
bij de rechter werd ontvangen. Men kon precies aanwijzen: dat is een 
Iatsoenlijke en dat is geen fatsoenlijke. Er waren onJer de ,,rechters" 
ook enkele mensen, die absoluut niet fatsoenlijk waren. De heer 
Arts heeft de bewijzen, dat enkelen als mens niet deugden, dat zij 
persoonlijke veten in een vonnis tot uitdrukking trachtten te brengen. 

Dan was er de grief in verband met echtscheidingen; de mannen 
waren van hun vrouw gescheiden, zonder dat zij het wisten. Dit was 
voor die mensen veel erger dan het schieten. Voor het schieten waren 
zij bang, maar dit vrat hen aan. Dan was er de gehele geschiedenis 
van het voorarrest. Ze moesten in voorarrest blijven, maar dat kon 
alleen, indien de officier van justitie het nodig achtte. Men kreeg toen 
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de vermakelijke vertoning, dat elke gedetineerde elke veertien dagen 
een briefje kreeg, dat zij11 arrest verlengd was. Zelfs mensen, die a1 
vrij waren, kregen soms nog een briefje thuis. Later werd op een 
bord geschreven, dat voor elke zich daar bevindende gedetineerde 
het voorarrest met 14 dagen was verlengd. Later vond men het zelf 
ook gek en heeft men het achterwege gelaten. Tenslotte was er de 
advocatenkwestie. De heer Arts heeft er droevige ervaringen inee 
gehad. Het was vaak een ontzaglijk verschil, of de mensen een advo- 
caat hadden, die pro deo voor hen optrad, of dat zij er een hadden, 
die werd betaald. In het algemeen kon men zeggen, dat zij een advo- 
caat moesten hebben, die werd betaald, wilden zij er iets aan hebben, 

Wat de mensen het meest dwars heeft gezeten en wat de heer Arts 
persoonlijk het vervelendste vond, was de morele kant van de zaak, 
het feit, dat het recht zoek was. 

Aan de heer A. F. J. Beumer, arts te Otterloo, is in de zomer van 
van 1945 - hij denkt in Augustus - verzocht de supervisie over 
de medisch-hygiënische verzorging van het kamp bij de Harskamp 
op zich te willen nemen. Hem werd het toen zo voorgesteld, dat er 
zeer weinig te doen was en dat, als hij daar een paar keer in de week 
kwam, de zaak in orde was. Dat was echter niet zo. De heer Beumev 
is er dagelijks geweest. Hij heeft het werk vier maanden, nl. van 
Sentember tot en met December 1945, gedaan en toen werd het hem 
te druk. In die tijd zijn er schietpartijen geweest. 

Toen de Harskamp nog door Duitsers bezet was, hebben zij ten 
Zuiden van het Infanterieterrein kampen in orde gebracht met de 
bedoeling er hun krijgsgevangenen, die zij bij de invasie zouden 
maken, in te stoppen. Er werd een terrein van een halve kilometer 
in het vierkant afgezet, waarop een paar barakken werden gebouwd. 
Dit was hetgeen men bij de bevrijding vond. In Mei of Juni na de 
bevrijding zijn er een massa politieke delinquenten, Hollandse SS.-ers, 
Landwacht enz. naar toe gebracht, die onder de bewaking van Cana- 
dezen werden gesteld. De heer Beumer had er toen niets mee te 
maken, maar hij woonde er vlak bij en hij had zijn ogen ook niet in 
zijn zak. De bewaking was er ook naar. Er werd een levendige ruil- 
handel tussen de Canade7en en de politieke delinauenten gedreven. 
Die knapen hadden van alles gestolen, wat met de Canadezen geruild 
werd tegen etenswaren, sigaretten enz. Dat heeft een tijd geduurd, 
totdat de bewaking werd overgenomen door Hollandse militairen. De 
heer Beumer meent, dat het eerst stoottroepen waren. Zij hebben 
aan dat contact spoedig een einde gemaakt. Er moest een beetje 
discipline komen. De bewaking geschiedde toen dus door de stoot- 
troepen, die zes weken later werden afgelost door een paar gezags- 
compagnieën. 

Tijdens de bewaking door de stoottroepen zijn er wel schietpar- 
tijen geweest. De heer Beumer herinnert zich een keer een lijk ge- 
schouwd te hebben, een man, die 's avonds of 's nachts in zijn bed 
was doodgeschoten door een verdwaalde kogel. Er zijn verschillende 
gewonden geweest. Het was jammer, dat het gebeurde, maar de heer 
Beumer moet zeggen, dat hij niet gelooft, dat hier kwestie van schuld 
was. De periode, toen de stoottroepen er waren, was de wildste pe- 
riode. Toen de gezagstroepen er waren, waren de politieke delinquen- 
ten al meer tot discipline gebracht. Ook de compagnieën van het 
14de regiment infanterie, die er tegelijk met de gezagstroepen waren, 
zijn nogal rigoureus opgetreden. Toen de heer Bezimer geregeld in het 
kamp kwam, was het, meent hij, aan het einde van de periode van 
bewaking door de stoottroepen. Toen hij in het kamp was, heeft hij 
in hoofdzaak de gezagstroepen meegemaakt. Wat hij daar heeft ge- 
zien, is wel degelijk door de gezagstroepen gebeurd. Hij heeft toen 
verschillende gevallen meegemaakt, maar hij herinnert zich in ieder 
geval, dat er een man doodgeschoten is door een verdwaalde kogel. 
Het kamp was geheel en al door schijnwerpers, die in de hoeken 
stonden, verlicht. Indien er een poging tot ontvluchting werd gedaan 
of indien men vermoedde, dat een dergelijke poging zou worden 
gedaan, doordat de mensen te dicht bij de afrastering kwamen - 
en dat was vooral het geval, wanneer dat in de avond gebeurde -, 
moest dat worden tegengegaan; dan moest dat worden belet. Dan 
werd er geschoten. 

Op de opmerking, dat er zich onder de door de heer van Tuyll vail 
Serooskerken overgelegde stukken ern verklaring van de heer Beu117er 
bevindt, luidende: 

,,Tijdens een schietpartij is de gedetineerde Roest dodelijk 
getroffen door een geweerschot, dat zonder noodzaak opzettelijk 
op de infectie-barak werd afgevuurd. Ik vind het schande, dat 
de dader er met drie maanden is afgekomen", 

zegt de heer BeuIner, dat dit in 1946 is gebeurd: dat was rondweg moord. 
Hij had toen de sunerv1sie overgedragen aan zijn collega Klci- 
beuker. Uit belangstelling heeft de heer Beumer toen de sectie van dr. 
Hulst bijgewoond. De infectiebarak was een gemetselde vrij behoor- 
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lijke localiteit met verschillende kamers. De barak stond buiten het 
eigenlijke kamp, had een aparte bewaking en was vrij behoorlijk in- 
gericht. Daarin waren jongens ondergebracht met longafwijkingen. 
Vanzelfsprekend moest er in zo'n t.b.c.-barak veelvuldig worden ge- 
ventileerd. De ramen stonden dus bijna altijd open. Om de barak 
was prikkeldraad en er stond een soldaat ter bewaking bij. Een van 
de bewakers, die op wacht stond of kwam aanlopen, gaf plotseling 
een lopend patiënt bevel om een raam te sluiten. De man sloot het 
raam, hoewel hij niet begreep waarom hij dit moest doen. Toen hij 
even op het bed van een kameraad ging zitten, schoot die kerel, die 
op wacht stond, hem dood. Dat was gewoonweg moord; het was 
schande. Dat gebeurde dus, nadat het bewuste raam was gesloten. 
De lever van de man was als door een handgranaat totaal uit elkaar 
geslagen. 

Op de opmerking, dat er van de kant van de buitenbewaking vaak 
een zekere mate van brooddronkenheid was, waardoor men maar 
schoot, dat er officieren zijn geweest, die veel dronken en dan door 
hun eigen soldaten naar bed moesten worden gedragen, zegt de heer 
Beumer, dat hij daarvan niets kan zeggen, omdat zijn werk zich 
beperkte tot het naar het kamp gaan en het contact met de kamp- 
artsen. Er waren 11 of 12 geïnterneerde artsen, die belast waren 
met de verzorging binnen het kamp. Alles, wat naar buiten moest 
gebeuren, het aanvragen van ziekenvoedsel enz., was het werk van 
de heer Bermer. Hij kwam eigenlijk met de kampleiding weinig in 
contact: dit beperkte zich tot het praten over verbeteringen, die hij 
aangebracht wilde hebben enz. Hij kende de mensen van de kamp- 
leiding slechts oppervlakkig. Er was een mijnheer Scholten, die als 
majoor rondliep, en nog een paar mensen in luitenantsuniform. Met 
majoor Schoiten heeft de heer Beumer wel eens gesproken over het 
doodschieten. Men leefde toen wel in een ruwe tijd. De heer Beumer 
weet niet, of de officieren het zo erg vonden. De heer Beumer heeft 
zelf het geval-Roest verschrikkelijk gevonden. De  andere gevallen 
heeft hij kunnen excuseren, omdat het daarbij verdwaalde kogels 
betrof. Men zei: die kerels wilden er uit. En wat moest men dan 
antwoorden? De heer Beumer werd er later bij geroepen om de lijk- 
schouwing te verrichten. Hij werd er nooit voor geroepen, als het 
's avonds of 's nachts gebeurde. Deze mensen werden door de medici 
in het kamp zo goed mogelijk verzorgd. Als de heer Beumer er later 
kwam, zag hij ze natuurlijk. 

In het kamp waren aan het einde van 1945 wel gevallen van 
hongeroedeem. maar niet in een belangrijk aantal. Hij vond in het 
algemeen de voedingstoestand niet slecht. Hij wil niet zeggen ,,goedw, 
maar zeker niet slecht. Hij kwam ook in aanraking met heel wat 
zwakkere en ziekelijke jongens, voor wie wat extra-voeding bij de 
distributiedierst moest worden gevraagd. Hij heeft van de distributie- 
dienst o+ alle medewerking gekregen en voor die jongens kon ook 
zo goed mogelijk worden gezorgd. Wat de gevallen van hongeroedeem 
betreft, waren er dikwijls oude gevallen bij. Er waren mensen, die 
honeeroedeem hadden en die kregen allemaal extra-voeding, zieken- 
voeding, maar dan was het niet direct over. Het kamp is in Mei/ 
Juni bevolkt geworden en er zijn vele mensen meegekomen, die zeer 
ondervoed waren. Die mensen hadden de laatste maanden van de 
oorlogstoestand meegemaakt en toen was het bij de Duitsers ook 
zo best niet me-r. Wel beter dan in het Westen, maar niet beter dan 
in het Oosten. 

De voedmg vond de heer Beumer niet zo slecht, maar veel minder 
was hij te spreken over de legering. Deze was buitengewoon 
slecht. Tot in de winter 194511946 hebben heel veel van die mensen 
in holen in de grond geleefd met een zeildoeken kapje er overheen 
of een oiide autokap. die zij ergens hadden kunnen bemachtigen. 
De barakken, die er reeds stonden, hadden de  Duitsers in de loop 
van de bezetting gebouwd voor paardenstallen en opslagplaatsen. 
Het waren grote holle barakken, die niet te verwarmen waren. Ge- 
leidelijk aan zijn er nieuwe bijgebouwd. Aan het einde van het jaar 
was er - de heer Belmler zal niet zeggen een vrij behoorlijke - 
een grote barak uitsluiterid voor zieken. Er was een operatiekamertje, 
waar lichte gevallen konden worden behandeld. Naderhand is dit 
overgeplaatst naar Milligen. 

De medische staf in het kamp was natuurlijk verontwaardigd over 
de wijze, waarop dit schieten gebeurde. Maar zij konden wel onge- 
motiveerd verontwaardigd zijn, want zij behoorden zelf tot de poli- 
tieke delinquenten en zij vonden misschien een poging tot uitbreken 
niet zo erg. Zij gaven niet te kennen, dat naar hun oordeel ten onrechte 
was geschoten, maar wel waren zij verontwaardigd, dat iemand in 
bed getroffen kon worden. Zij zeiden: ze schieten maar raak. Dat 
was echter een oppervlakkig gezegde. De  heer Beumer gelooft ook 
wel, dat er soms maar wat raak werd geschoten en dat die stoot- 
troepen om de angst er in te houden over het kamp geschoten hebben. 
In Otterloo kon men ze soms horen schieten met stens. Dat zullen 
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zij wel gedaan hebben. Dat was natuurlijk ook vervelend voor die 
kerels, dat spreekt vanzelf. Over het oordeel van deze mensen, die 
zelf partij waren, heeft de heer Beunzer zich nooit zo erg druk 
gemaakt. 

De heer J. L. Jansen is van 25 Juni tot 24 Augustus 1945 com- 
mandant geweest van het gedetineerdenkamp in de Harskainp. Toen 
hij daar aankwam, heeft hij een brief van het Militair Gezag over- 
handigd aan de kapitein van de stoottroepen, van de bewakings- 
troepen, Kizaape. Deze was daar door het bureau van de Prins, zoals 
hij het noemde, aangesteld. Toen de heer Jansen daar aankwam, 
wilde kapitein Knaape hem niet erkennen, niettegenstaande die brief 
van het Militair Gezag. 

Er stonden in het kam- meubelen en allerlei andere dingen in 
overvloed. Men had dus maar voor het uitkiezen. De heer Jansen 
was verantwoordelijk voor dat spul, zo was hem van de kant van 
het Militair Gezag gezegd. Hij zag de eerste de beste dag al, dat er  
vrachtwagens vol meubelen weggingen. Hij is naar kapitein Knaape 
gegaan en heeft hem gevraagd: ,,Waar gaat dat heen?" Hij ant- 
woordde: ,,Die zijn hier niet veilig, ik berg ze op in de loods, daar 
aan het eind". De heer Jansen ging kijken, maar er stond niets in 
die loods. Gestolen was de boel! Kapitein Knaape had het bevel 
over de bewakingstroepen. De heer Jansen had niets en kon niets 
doen, maar hij was toch verantwoordelijk! Hij heeft direct gezegd: 
,,Ik denk er niet aan om hiervoor langer de  verantwoordelijkheid 
te dragen". 

Een paar dagen daarna of de volgende dag al kwam de heer 
Mentrop en de heer Jansen heeft toen zijn gal uitgespuwd. De 
heer Jansen heeft hem gezegd. dat het geen doen was om op die 
manier huis te houden, dat hij bedankte, maar hij zou blijven tot 
zijn opvolger arriveerde. De heer Meiztrop zeide: ,,zet het zwart 
op wit". Dat heeft de heer Jansen gedaan; de volgende Maandag 
is hij in Den Haag gekomen en heeft hij zijn ontslagbrief ingeleverd. 
De  heer Jansen heeft van de stoottroepen niets dan tegenwerking 
gehad. Het ergst waren nog de mishandelingen, door de soldaten 
gepleegd tegenover S.B.-ers. landwachters, SS.-ers enz., tezamen 
4032 man. Die mishandelingen waren ontzettend. Eén keer heeft 
de heer Jauisen het zelf geconstateerd en andere keren kreeg hij 
telkens het rapport binnen van de kampoudste. Die kerels deden 
hun beklag bij hun superieuren en dan kreeg de heer Jansen de 
rapporten binnen. Hij maakte daarvan dan weer een rapport aan de 
commandant van de stoottroepen en een rapport voor Den Kaag. 

De heer Jansen was commandant van het kamp geworden. 
Kapitein Knaape was dat tevoren. Deze moest zich voortaan alleen 
met de buitenbewaking belasten. Het heeft drie weken geduurd, 
voordat kapitein Knaape zich daarin schikte. Toen is er bii Militair 
Gezag een bes~reking geweest, waar ook generaal Kruk aan te pas 
kwam. Toen is  kapitein Knaape ontboden en heeft men gezegd: 
,,Jij bent alleen voor je eigen troepen verantwoordelijk en je mag 
je niet met de binnenbewaking bemoeien". Toen is de toestand 
geworden, zoals hij behoorde te zijn. De heer Jansrn was de kainp- 
commandant en niet hij. Hij werd dus belast met buitenbewaking. 
De heer Jansen heeft in die tiid een man of vijf zes aangenomen 
voor de binnenbewaking. Hij heeft met de SS.-er3 nooit last gehad. 
Kapitein Kriaape mocht met zijn mensen toen niet meer in het kamp. 

Op de vraae, of hij met vijf of zes man binnenbewaking dat gehele 
kamp met 4000 S.S.-ers kon besturen, antwoordt de heer Jansen, 
dat hij dit altijd heeft volgehouden en dat het uitstekend is gegaan. 
De heer Jonsen had geen kind aan die S.S.-ers Alles ging van een 
leien dakje. 

Over de schietpartijen zegt de heer Janserz, dat hij notities heeft 
en daarin staat hierover: ,,Het schieten van de wachten op SS,-ers 
in de nacht, 1 dode: op zijn krib doodgeschoten een zekere Ger- 
bracht.". De B.5.-ers waren natuurlijk zelf achterna gezeten door 
de S.S., de Landwacht enz. De heer Jansen begrijpt, dat hun haat 
groot was. Die haat was bij hen zo groot, dat zij 's nachts, als 
iemand de tent uitkwam om naar een zekere plaats te gaan, gingen 
schieten. De heer Janserz herinnert zich een geval uit het rapport, 
dat hij heeft gekregen. De een roept tegen zo'n kerel: ,,haltv, de 
andere post zegt: ,,looppas". Hij neemt de looppas en rrrrrrrt er over 
met de sten. Die kerel wordt in zijn dij getroffen en valt neer. Hij 
roept tegen die post: ,,ik ben geraakt, mag ik naar de dokterstent?" 
Het antwoord is: ,,ben je bij dit en bij dat nog niet dood?" Rrrrrrt, 
ureer de sten er over. Zij hebben hem niet geraak:, hij is ontkomen. 
Dat heeft de heer Jansen uit het kamprapport, geschreven door de 
kampoudste. In de nacht kon de heer Janserz niet lopen, want hij 
was gekleed in onze oude grijze uniform, die veel overeenkwam 
met de Duitse uniform. Hierdoor konden de nachtposten hem ge- 
makkelijk houden voor een ontkomen SS.-er en hem beschieten. 
Er was voor hem geen nieuwe uniform. 
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Op de vraag, of hij het heeft kunnen onderzoeken, antwoordt de 
heer Jansen, dat men op die kerels dood loopt als wat. Wie heeft er 
geschoten? Zij verraden elkaar niet, Het onderzoek was aan kapitein 
Knaape. De heer Jansaz maakte een rapport voor kapitein Knarrpe. 
Toen er zo door het kamp werd geschoten, is Gerhracht op zijn krib 
doodgeschoten. De kogel is door de barak heengegaan, de man kreeg 
de kogel toevallig in het hoofd. Hij is daar begraven; er was geen 
vervoer. De heer Jansen heeft dit natuurlijk aan Den Haag gerap- 
porteerd, aan overste van Bemmelen. Maar, naar wat de heer Jansen 
heeit gehoord van lui, die er r ~ e d e  in contact waren, schijnt het hele 
archief van Militair Gezag paar de maan te zijn. Er is niets te ver- 
halen. Dat heeft de heer Jansen gehoord van de een of andere 
rechercheur of marechaussee, die bij hem is geweest. In Den Vaag, 
bij de heren van Militair Gezag, werden de rapporten opgestapald. 
Zij konden ook niets doen. Uit Den Haag kwam men af en toe 
Lijken. Niet naar aanleiding van zijn concrete klachten. De heer 
Jansen had de opdracht van ieder geval een rapport op te maken. 
Zij werden opgestapeld om alles bij elkaar te hebben, teneinde de 
nodige redenen tot de een of andere behandeling te hebben. 

De S.S.-ers - de heer Jnnsen noemt hen allen maar SS.-ers - 
hadden op zekere dag moeten werken. Het regende toen een heel 
klein beetje; zij waren niet komen werken. Je moet die lui toch onder 
de duim hebben, dus strafexercitie. Het betrof, gelooft de heer 
Jansen, zo'n zestig man. Zij waren geplaatst onder een S.S.-er, na- 
tuurlijk onder bewaking. Die SS.-er commandeerde hen. Die straf. 
exercitie had plaats op het exercitieterrein van de stoottroepen, maar 
op dat terrein hadden de stoottroepen in verband met de training 
voor Indië allerlei stellages gebouwd, o.a. een ding van vier meter 
hoogte met allerlei platforms er tussen. Toen men daar aan het straf- 
exerceren was, kwam er een luitenant van de stoottroepen voorbij. 
Welke luitenant dat is geweest, weet de heer Jansen niet; zijn naam 
is hij nooit te weten gekomen. Die luitenant commanderde: ,,Haltw. 
Daar stonden zij weer, want zij waren bang als wezels voor die 
stoottroepen. Die luitenant zei toen tegen degene, die de troep com- 
mandeerde: ,,Nu jij er tussen en een ander commandant". Die man 
had in het geheel geen straf gehad. Dat was dus mis. De luitenant 
mocht zich er niet mee bemoeien. Hij bleef er bij staan en comman- 
deerde een stuk of wat mannen op dat platform van vier meter hoogte 
te klimmen. Zij klommen er op en moesten er met gestrekte benen 
afspringen. Die kerels durfden het niet te weigeren, want zij waren als 
de dood voor de stoottroepen. Het gevolg was, dat vier mensen ge- 
broken benen hadden. De heer Jansen heeft dit gerapporteerd aan 
kapitein Knaape om het uit te zoeken, want de heer Jansen kon dat 
niet doen. Hij had niets met de buitenbewaking te maken. Hij had 
alleen met de commandant te maken, voorzover het het verkrijsen 
van bewakingsposten betrof. De heer Jansen heeft het ook aan Den 
Haag gerapporteerd. Er is niemand op gekomen. Zij kwamen niet op 
die rapporten af. Die rapporten werden gewoon opgestapeld. Er was 
nog een mishandeling, die de heer Jansen per rapport van de kamp- 
oudste kreeg, een rapport over sergeant van Haandel, die in de cantine 
van de S.S.-ers werkzaam was. Dit rapport heeft de heer Jansen 
weer doorgegeven, maar hij heeft er nooit iets van gehoord. 

Toen, na ongeveer zes of zeven weken, kwam overste van Bemmelen 
bij de heer Jansen. Zij hadden geprobeerd voor hem opvolgers te 
krijgen. Toen is tenslotte de heer Scholten gekomen. Hij was kapi- 
tein, maar hij is, naar de heer Jansen meent, bij die gelegenheid majoor 
geworden. 

De heer Jansen wil in dit verhoor nog vermelden, dat de bewakers 
van die werkende S.S.-ers ook op eigen houtje straffen gingen uit- 
delen. Het gebeurde, dat zij met de hand aan de grond en gestrekte 
knieën buigingen moesten malten, let wel, 15 buigingen voor de 
Koningin en 20 voor de stoottroepen. De heer Jansen meent, dat 
hieruit wel voldoende blijkt, hoe de toestanden waren. 

Majoor G. H. Scholten is van 24 Augustus 1945 tot 10 Mei 1946 
commandant geweest van het kamp voor gedetineerden in de Hars- 
kamp. 

Er zijn daar inderdaad mensen doodgeschoten, doordat de schild- 
wachten deden, wat zij moesten doen, als er ontvluchtingspogingen 
werden gedaan binnen de 5-meterstrook, waar men niet mocht 
komen, of als er ondanks waarschuwingen iemand door het prikkel- 
draad kroop. 

De heer Scholterz herinnert zich, dat er op een bepaald uur ook 
lichtsignalen werden gegeven en dat toen door de schildwachten werd 
geschoten, omdat men dacht, dat het seinen voor een ontvluchtings- 
poging waren. Er is één geval geweest, waarbij opzet in het spel was, 
toen een schildwacht een man doodde. Hieromtrent is direct een 
politie-onderzoek ingesteld en er is sectie verricht. Die schildwacht 
was een soldaat. 

Op de opmerking, dat dit toch een ander beeld is dan anderen 
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hebben gegeven en dan men uit de  stukken krijgt, zegt majoor 
Scholten te kunnen verklaren, dat die andere indruk per se onjuist 
is en dat de schildwachten zich steeds hebben gehouden aan hun con- 
signes en hebben geschoten op lichtsignalen of dat een kogel verdwaal- 
de. Het gebeurde ook wel, dat er waarschuwingsschoten werden ge- 
Iost. Dat is natuurlijk het bezwaar, als een schildwacht waarschuwings- 
schoten moet lossen. 

De heer Scholteiz heeft voor de buitenbewaking eerst stoottroepen 
gekregen en daarna gezagstroepen. Daarna is 14 R.I. gekomen. Dat 
was lichte infanterie. Was er des nachts geschoten, dan werd men de 
volgende dag ter verantwoording geroepen, waarom en waarop ge- 
schoten was. Het konden dan alleen waarschuwingsschoten zijn en 
schoten, die werden gelost in verband met ontsnappingspogingen. 
Wanneer een schildwacht een ontsnappingspoging constateerde, schoot 
hij. 

Op de mededeling, dat de indruk, die men uit de stukken krijgt, is, 
dat er andere elementen in het geding waren, zegt de heer Scholteil, 
dat hij in dat kamp had ds Moll van Charanfe, die geestelijk verzorger 
van de gevangen militairen was. Deze dominee kwam bij de heer 
Scholten en zeide: ,,Ze zijn weer aan het moorden geweest; ze hebben 
er weer een doodgeschoten". De heer Scholten zeide tot hem: ,,Wij 
moeten toch eens eerst onderzoeken wat er is gebeurd". Er lag des 
morgens een rapport op zijn tafel, wanneer er des nachts geschoten 
werd. Hij heeft een keer meegemaakt, dat er iemand des nachts was 
doodgeschoten en dat hij daarvan direct bericht kreeg. Toen heeft 
er direct een onderzoek plaats gevonden en werden er verdere maat- 
regelen genomen. Elk dodelijk ongeluk, dat plaats vond, werd direct 
aan de compagniescommandant gemeld. Dat  was zo de normale 
gang van zaken. Er werd een onderzoek ingesteld naar de reden van 
het schieten. Het was dan zuiver een kwestie, dat een schildwacht 
zijn taak had vervuld in verband met een ontsnappingspoging. Als 
een schildwacht diagonaal over het kamp schoot, kon men moeilijk 
zien, waar de kogel aankwam. Uit de aard der zaak moet men 
richten, maar men kan nooit zeggen, waar de kogel terechtkomt. Het 
is, al staan er schijnwerpers, nooit mogelijk zo volledig te richten, dat 
men precies kan zeggen, waar de kogel zal aankomen. De gedeti- 
neerden hadden toestemming om tot een bepaald uur des avonds - 
de heer Scholten meent, dat het 10 uur was - naar de W.C.'S te gaan 
en dan weer des morgens, zodra het licht werd. Als iemand na des 
avonds 10 uur naar de W.C. ging, behoefde er niet op hem geschoten 
te worden, als hij maar niet buiten de veilige strook, buiten de 
5-meterstrook, kwam. De W.c.'s waren binnen de 5-meterstrook 
geplaatst. De heer Scholten heeft in de strook, ook aan de binnen- 
kant, alles laten opruimen, zodat er een grote open ruimte kwam 
en er minder kans was, dat men te vroeg kon schieten. Als iemand 
binnen de 5-meterstrook (rondom hzt kamp) kwam, werd het als 
een poging tot ontvluchting beschouwd; ze mochten daar niet 
binnen komen. De schildwacht had de instructie: als er iemaad 
binnenkomt, moet hij eerst worden gewaarschuwd en dan pas mag 
worden geschoten. Wanneer de heer Schoften een rapport krees, dat 
iemand was doodgeschoten, dan werd door hem persoonlijk een 
onderzoek ingesteld: dan werd de officier van piket door hem ge- 
hoord en ook de schildwacht: er werd een raooort naar de officier 
van justitie gestuurd, die uitmaakte, of de zaak verder zou worden 
onderzocht. Er vond sectie plaats De heer Scholten weet, dat soldaat 
Roest werd doodgeschoten en dat er toen sectie door dr. Hulst is 
verricht. 

De heer Schorten kreeg een rapport, dat er enige keren op licht 
was geschoten, dat er licht brandde Toen heeft hij het onderzocht 
en heeft hij gezegd: ,,Ondanks de instructie wens ik niet meer, dat 
er op licht wordt geschoten". Wie er ook een schot loste, de heer 
Scholten nam dat niet aan als eenvoudige maatregel, die juist was, 
omdat er inderdaad een paar keer bij schoten op  licht een ongeliik 
was gebeurd. De commandanten kregen van de heer Scholten geen 
rechtstreekse instructie inzake de bewaking: eerst wel, maar later is 
een speciale commandant voor de troep aangewezen. Nadien zijn 
er dus ondercommandanten gekomen van de toenmalige kapitein 
Streijers. Deze was commandant van de compagnieën, die daar zaten; 
hij was uitsluitend be!ast met het toezicht op de compagnieën be- 
wakingstroeoen. De heer Toirssaint was bataljonscommandant. 

Op de vraag, hoe het komt, dat in het begin van 1946 een onder- 
zoek door het D.G.B.R. is ingesteld, waarbij o.a. de heer Hanegraaf 
betrokken was, welk onderzoek geleid heeft tot zijn ontslag als 
commandant, antwoordt de heer Scholten, dat hij ontslag heeft ge- 
nomen wegens meningsverschillen met het D.G.B.R. o.m. in verband 
met rapporten, door de heer Moll var2 Charante buiten de heer 
Scholten om ingediend. De heer Scholten heeft schriftelijk ontslag 
gevraagd bij het volgende schrijven: 
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,,7 Mei 1946 
Naar aanleiding van het onderhoud, wat ik met U en den heer 

Mentrop hedenmiddag mocht hebben op Nassaulaan 23 en 
waarbij zulke diepgaande meningsverschillen aan den dag 
kwamen, waarmede ik mij naar eer en geweten niet kan ver- 
enigen en daardoor vruchtbare samenwerking toch niet meer 
mogelijk is, verzoek ik per 1 Juni ontslag uit mijn functie als 
kampcommandant van het bewaring+ en verblijfskamp ,,Hars- 
kamp". 

Tevens verzoek ik per 14 Mei verlof en zal mij vanaf dien 
datum ter beschikking stellen van mijn opvolger voor het geven 
van inlichtingen". 

De heer Scholten is weggegaan 15 Mei 1946. Hij heeft ontslag 
gekregen bij het volgend schrijven: 

.,Naar aanleiding van Uw verzoek, deel ik U mede, dat U 
met ingang van 1 Juni 1946 eervol ontslag wordt verleend uit 
Uw functie als Kampcommandant van het Bewaringskamp 
,,Harskamp", met dank voor de in Uw functie bewezen diensten. 

De Directeur-Generaal van de 
Bijzondere Rechtspleging, 

(w.g.) Mr. B. I. A. A.  Ter Veer." 

Op 14 Mei heeft de heer Schotten verzocht met verlof te mogen 
gaan. Dit is hetgeen hij hierover heeft. 

Op een gegeven ogenblik is de heer Scholten ontboden bij het 
D.G.B.R. en toen werden hem verschillende vragen gesteld. Op 
7 Mei 1946 heeft hij ontslag gevraagd; dit zal even daarvóór geweest 
zijn. Direct daarna heeft hij zijn ontslagaanvrage ingediend. Toen 
werd een rapport naar voren gebracht over verschillende dingen. 
Verschillende dingen werden hem toen voorgelezen. Hij noemt enige 
punten daarvan, die hij zich herinnert. De  heer Scholten kan zich 
niet herinneren, dat er een speciaal onderzoek naar de schietpartijen 
is ingesteld. Er is wel iemand in het kamp geweest, een zekere Hane- 
graaf naar hij meent, maar of hij speciaal daarvoor kwam, weet de 
heer Scholten niet. Hij ging overal rond. 

-4an de heer Scholtetz wordt medegedeeld, dat in een proces-ver- 
baal van de inspecteur-rijksrechercheur van Noothoorn, die naar de 
wantoestanden in de Harskamp een onderzoek heeft ingesteld, o.m. 
staat: 

,,Uit de overige, op het kamp Harskamp betrekking hebbende 
bescheiden, zij het navolgende staatje vermeld: 

r. Peter Holkarnp, 29 Juni 1945, van dak gevalIen; 
2. Jan Goutier, 1 Juli 1945, tijdens straf-exercitie doodge- 

schoten, 
3. Karel Gerbrucht, 9 Juli 1945, 'snachts slapende doodgs- 

schoten; 
4. Jacobus Boerboom, 30 Juli 1945, overleden; 
5. Johnn Meijer, 314 October, 's nachts slapende doodge- 

schoten; 
6. Theo J. N. Geurts, 3 November 1945, 's avonds slapende 

aangeschoten en aan verwondingen overleden; 
7. Marirzus Roest, 7 Januari 1946; 
8. Gerrit Hagen, 17 Februari 1946: 
9. Jacob Bimnzel, 28 Februari 1946; 
10. H. P. de Boer, 12 October 1945, overleden, 
11. P. van Urk, 14 October 1945, 's nachts slapende doodge- 

schoten", 
en dat verder een aantal mensen staan vermeld, die gewond zijn, 
waarvan er 3: Boonstra, Nap en Schijffers van een 4 meter hoge toren 
moesten springen; terwijl voorts in het rapport te lezen is: 

,,Pieter van der Wolf, 26 October 1945, 's nachts slapende; 
Pieter Bouland, geb. 29 November 1922, 's avonds tussen 20 

en 21 uur: 1 November 1945; in barak C Inv. Barak. Boulant-l 
was in Juli 1945 al door beide benen geschoten. 

Vonnis Krijgsraad Zuid, 20 November 1946, inzake soldaat 
A .  Th. Jolie (geval-Roest): 3 maanden hechtenis. 

Slechts eenmaal sectie door dr. Hulst (geval-Roest)." 
Naar aanleiding hiervan zegt de heer Scholten, dat het inderdaad 

treurig genoeg is, dat het is gebeurd, maar de schildwachten hebben 
geschoten binnen de strook, waar men niet mocht komen. Hij is het 
er mee eens, dat dit weinig aannemelijk klinkt, omdat in dit rapport 
niet één geval staat vermeld, waar achter staat: bij ontvluchtings- 
poging doodgeschoten, maar als men schoten afgeeft in de nacht op 
mensen, die ontvluchtingspogingen doen, dan komen die schoten 
ergens terecht. Het lijkt vreemd, maar als er des nachts een kogel door 
het kamp vliegt, heeft deze meer kans een man te raken in het kamp 
dan degene, die ontvluchten wil. Als er iemand door de strook komt 
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en de schildwacht schiet in de lijn van de strook, dan zal hij nie- 
mand anders raken, maar richt hij even opzij, dan gaat de kogel een 
andere kant op. 

Naar wat de heer Schollen zich er van herinnert, zijn er mensen 
doodgeschoten bij het schieten op z.g. lichtsignalen, die werden ge- 
geven. Toen de lichtsignalen, de terugkaatsing van het licht in de 
ruiten, de indruk maakten van het uit- en aandoen van het licht, heeft 
de heer Scholten gezegd: er mag op licht niet meer geschoten worden. 
Er waren een paar ongelukken gebeurd. De eerste vier of vijf ge- 
vallen van het voorgelezen rapport kent de heer Scholteiz niet. Dat is 
vóór zijn tijd geweest; de laatste gevallen kent hij wel. Hij heeft de 
overtuiging, dat mensen zo hebben geschoten, dat zij niet buiten hun 
consignes handelden. Als een man buiten zijn consignes had ge- 
handeld, was hij voor de rechter gekomen. 

De heer Sckolten is meermalen bij de officier van justitie geweest. 
Hij heeft deze een paar maal persoonlijk gesproken. Indien de 
officier van justitie om een rapport had gevraagd, had de heer 
Scholi~n dit zeker verschaft. 

Op de mededeling, dat hij bij zijn verhoor door wachtmeester 
van deier Giessen heeft gezegd: 

,,Teneinde het schieten toch zoveel mogelijk te beperken, heb ik 
meerdere malen overleg geplegd met kapitein Toussnint en kapitein 
Srreijers en werden door mij strenge orders gegeven aan de be- 
wakingstroepen", 
zegt de heer Scholten, dat hij dit heeft gedaan. Die strenge orders 
betroffen dan: er wordt niet geschoten zonder harde noodzaak en 
op licht wordt niet meer geschoten. Dat weet hij positief zeker. 

Er is veel geschoten, maar hij blijft volhouden, dat is zijn eigen 
mening, dat door het schieten op mensen, die zogenaamd wilden ont- 
vluchten of lichtsignalen gaven, een kogel soms ergens verkeerd terecht 
kwam en iemand trof. Hij heeft zelf wel meegemaakt, dat hij een kogel 
langs zich heen hoorde fluiten. Wet was heus geen plezierig idee. Als 
een man, die een ontvluchtii~gspoging of een lichtsignaal denkt te 
zien, schiet en de kogel gaat iets hoger, kon hij ook de heer Scholten 
raken. Plet is van belang, dat er zo min mogelijk wordt geschoteri. 
Ais er geschoten werd, werd er melding van gemaakt. Er wcrden 
wel eens waarschuwingsschoten gegeven, maar de heer Scholten heeft 
niet de indruk, dat het er een rotzooi was. Als het dat wel was geweest, 
had hij maatregelen genomen. Over dronkemanspartijen kan de heer 
Scholten alleen zeggen, dat bij een van de compagnieën een officier 
dronken is geweest en dat die ongenadig op zijn falie heeft gekregen. 
De heer Scholten deed zelf nooit mee aan die festijnen; zij hebben 
alleeri een keer in Aiigustus een diner gehad, waar de dames van de 
officieren bij waren. 

Op de mededeling, dat de inspecteur-rijksrechercheur van Noot- 
hoorn in zijn rapport zegt: 

,,Uit geen enkel stuk is mij, rapporteur, gebleken, dat terstond na 
het plaatsvinden van schietpartijen in 1945/46 een behoorlijk, gedetail- 
leerd onderzoek werd ingesteld door terzake kundige ambtenaren", 
verklaart de heer Scholten, dat hij daaromtrent steeds berichten 
heeft gekregen. Hij heeft steeds de officier van piket, eventueel de 
~,achtcon~mandant, gehoord en dan kreeg men de verklaring, dat 
er geschoten was, omdat men licht had gezien en dan kwam de kogel 
wel eens beroerd terecht. Dan behoefde er geen verder onderzoek 
plaats te hebben, 

Op de vraag, of hij de bevoegdheid had om de bewakingstroepen 
bepaalde opdrachten te geven, antwoordt de heer Scholfen, dat hij in 
de eerste tijd de consignes heeft samengesteld. Later moesten de 
wachten worden aangewezen door de commandant van het bataljon, 
die er zeggenschap over had. Als de heer Scholten een andere methode 
van bewaking had willen invoeren, was dat mogelijk geweest. 

De heer J. Kolleizhoven was compagniescommandant bij de be- 
wakingstroepen van de Harskamp. Later is er een commandant 
Streijers gekomen, die belast was mei de be~vakins. De heer Ko1l"en- 
hovel2 was coinmandant van dc 2de compagnie grzagstroepen, dis- 
trict Nijmegen. Ook 14 R.I. is later - nog in zijn tijd - in de Hars- 
kamp gekomen. De heer Kollenhoven is daar van omstreeks Sep- 
tember 1945 tot April 1946 geweest. De neer l'oussaint was bataljons- 
commandant van 14 R.I. De heer Strerjers was bewakingsdetache- 
mentscommandant. Hij was de man, die eigenlijk alles had moeten 
doen. Majoor Streijers behoorde bij de gezagstroepen, district Veluwe. 
Zijn functie omvatte de compagnie gezagstroepen en het bataljon 
van 14 R.I. In de Harskamp was aanrankelijk gelegerd één com- 
pagnie gezagstroepen onder commando van luitenant Hoogvliet. Van 
deze luitenant Hoogvliet heeft de heer Kollenhoven het commando 
overgenonlen. Er lag ook nog een detachement stoottroepen, maar 
dit is toen vertrokken. Kort daarna is 14 R.I. in de Harskamp ge- 
komen met de opdracht een volledig bataljon gevechtsklaar te maken 
en mede de bewaking van het kamp voor politieke delinquenten op 
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zich te nemen. Daarna is weer gekomen majoor Streijers om bet 
commando van de buitenbewaking in handen te nemen. De com- 
pagnieën van 14 R.I. vielen, voorzover het de bewaking betreft, 
onder het commando van majoor Streijers. Deze was vrijwel steeds 
aanwezig. Hij ging alleen des Woensdagsavonds naar huis en kwam 
des nacht weer terug. Hij woonde te Ede. Hij kon gemakkelijk dik- 
wijls naar huis, maar hij bleef geregeld in het kamp. 

V~JI  het schieten door de bewaking van de liarskatnp lieeft de 
heer Kollenhoven persoonlijk niets meegemaakt, wel van horen 
zeggen. Hij weet wel, dat er een consigne was, dat, wanneer men 
aan bepaalde voorwaarden niet voldeed, men moest srhieten. Wan- 
neer men des nachts naar de toiletten wilde, moest dit in de looppas 
gebeuren. Dat zal zijn gedaan om eventueel mensen, die onder de 
draad wilden ontsnappen, op te vangen door het dreigement van 
schieten. Voorzover de heer Kollenhoven weet, is er bij zijn onder- 
deel nooit iets gebeurd. Eén geval kent de heer Kollenhoven, waarin 
het schieten niet gerechtvaardigd is geweest. Die man is ook gerechte- 
lijk vervolgd. Dat was een schildwacht, die bij de ziekenbarak iemand 
neergeschoten had. Er is een justitieel onderzoek ingesteld en die 
man is ook gerechtelijk vervolgd. 

De heer Kollenhoven weet, dat er een keer een heibeltje is geweest 
onder aanvoering van ds Moll van Charante, die de mensen vón de 
bewaking betitelde als sluipmoordenaars, omdat er geschoten was. 
Daartegen is de heer Kollenhoven te keer gegaan, e;ndat hij dat 
onjuist vond. De mensen, die in de kampen zaten, wisten precies, 
hoe zij moesten optreden en welke de gevolgen waren, wiinneer zij 
daaraan niet voldeden. De heer Kollerlhnven weet van een geval, 
waarin 14 mensen het kamp zijn uitgegaan, zonder tlst er geschoten 
is. Dat maakt wel een andere indruk. Toen majoor To~~ssaint  met 
zijn onderdeel in de Harskamp kwam en zij elkaar bij de bewaking 
om het kamp aflosten, gaf dat dikwijls panleiding tot moeilijkheden. 
De heer Kollenhoven had bij zijn onderdeel geen officieren, n;aar 
wel zeer goede onderofficieren, die telltens mankementen vr~hielpen, 
die b.v. de legering betroffen. Van de bewakingshokjes was b.v. 
hout weggehaald, de kachels waren niet In orde., er was geen \,rand- 
stof. Dit alles gaf dik wij!^ aanleiding tot moeilijkheden. De heren 
Toussaint en Kollenlzoven zijn bij elkaar gekomen e:i hebben gezegd: 
Laten wij één onderdeel belasten met de bewaking o;i1 het kamp 
en het andere onderdeel met de bewaking van de werkploegen buiten 
het kamp. De bewaking naar buiten was voor rnensen, Liie gingen 
werken, b.v. bij radio-Kootwijk. Toen is de keuze aan ~rlajoor 
Toussaint gelaten, omdat hij ook een andere taak had, ~amelijk het 
gevechtsklaar maken van zijn onderdeel. Hij heeft gekozeti voor de 
bewaking om het kamp, zodat de heer Koll~nlzoi~en claar verder 
niets mede te maken had. 

14 R.I. was een volkomen slappe afdeling; er was practisch geen 
leiding. Het is hiermee in één woord heel kort getypeerd. De heer 
Kollenhoven weet wel, dat er wel eens behoorlijk gedronken is. Of 
het alleen in het gebrek aan tucht hij 14 R.T. zat. weet de heer 
Kollenhoven niet. Hij gelooft niet, dat het dat alleen was. Het is 
zeker voor een gedeelte ook aan gebrek aan tucht te wijten, maar 
de hoofdzaak was, dat de orders waren, dat, wanneer de niensen 
'snachts buiten de barakken kwamen om naar de W.C. te gaan en 
niet in looppas liepen, er geschoten marest worden. Hij lieeft nooit 
uitingen gehoord, waaruit bleek, dat er. wel uit andere dan z~~ltelijke 
motieven geschoten werd. De heer Kollenhoven acht de heer Tous- 
saint in de eerste vlaats verantwoordelijk voor die slappe leiding. 
Majoor Streijers gaf helemaal geen leiding; die dacht alleen maar aan 
,,bureauv, ,,papierenw en ,,orders", en als dat maar in orde was, was 
het goed. 

Majoor Streijers had in eerste aanleg de plicht om, als er klachten 
over schieten kwamen, deze precies uit te zoeker. Hij was camman- 
dant van de bewaking en had opdracht de zaken te onderzoekzn, in 
samenwerking met de kampcommandant en, voorzover de heer 
Kollenhoven weet, heeft hij er steeds direct aandxht  aan geschonken, 
als er geschoten was. Toen de heer Kollenhoi~eri de bewaking om 
het kamp leverde, werd hij telefonisch op de hoopte gehouden. Hij 
had een telefoon bij zijn bed; zodra er geschoten was, roes t  het 
hem onmiddellijk gerapporteerd worden. Dat is toen cok ;Iti.id ge- 
daan. Majoor Scholten had voor de buitenbewaking te maken met 
majoor Streijers; dat had het contact moeten zijn. hlajoor Str~ijers 
had de heer Toussaint bij zich moeten laten roepen en Roeten 
zeggen: dit en dat is mij gerapporteerd; hoe zit dat in elkaar? Dat 
zou de goede weg geweest zijn. Majoor Streijers heeft daaraan 
practisch niets gedaan. In het algemeen maakte het veel indruk op 
hen allen, wanneer iemand was doodgeschoten, ook op de heer 
Scholten. Deze heeft wel eens gezegd: als je voor het eerst in zo'n 
kamp komt, denk je wel eens: waarom zet men de mitrailleur er 
niet op, naa r  na een paar weken denk ie: het ziin ook mensen en 



86325 (Kollenhoven) 

86329 (Kollenhoven) 

86330 (Kollenhoven) 

86337 (Kollenhoven) 

86339 (Kollenlzoven) 

86347 (Toussaint) 

die moet je allereerst toch weer een levenshouding doen aannemen. 
Voorzover de heer Kollerzhoven weet, heeft majoor Scholten alle 
mogelijke moeite gedaan om die mensen aan het werk te krijgen. Er 
was een grote werkplaats in de Harskamp. Er is ook veel moeite 
gedaan om de mensen buiten het kamp aan het werk te krijgen, b.v. 
bij D.U.W.-werken of in Kootwijk bij het demonteren van de jneen- 
gestorte radiomasten. 

Naar de mening van de heer Kollenhoven kon de kampcomman- 
dant aan de commandant van de buitenbewaking eigenlijk geen op- 
drachten geven. Dit is later veranderd. Wanneer majoor Scholten de 
middelen had gehad, zou hij zeker tegenover de heer Streijers zijn wil 
hebben kunnen doorzetten. Majoor Streijers was een man, van wie 
practisch niets uitging; hij is iemand geweest, die altijd op een bureau 
gezeten heeft, die nooit practische dienst heeft gedaan en die plotse- 
ling voor deze moeilijke taak kwam te staan. Er had natuurlijk veel 
voorkomen kunnen worden, wanneer majoor Toussaint een krachtige 
figuur was geweest. Wanneer zijn opvolger kapitein Bastiaarzse de 
leiding had gehad, zouden al deze dingen niet gebeurd zijn. Wanneer 
de toestanden bij de bewaking anders geweest waren, hadden derge- 
lijke dingen voorkomen kunnen worden. 

Het was in het begin wel heel moeilijk in de Harskamp. Majoor 
Scholten heeft voor bovenmenselijke moeilijkheden gestaan om een 
enigszins draaglijke toestand te krijgen. Er waren daar 4500 mensen, 
van wie meer dan de helft in kuilen onder de grond zat. De ver- 
lichting was zeer gebrekkig. Dat is ook door het militaire onderdeel 
in orde gemaakt, omdat majoor Scholten zelf niet over het nodige 
materiaal kon beschikken. Luitenant Hoogvliet was daarmede be- 
gonnen en de heer Kollenhoverz heeft het afgemaakt. Hij heeft wel 
eens gehoord, dat er liclitsignalen van buiten het kamp uit werden 
gegeven. Er werd van het kamp uit geantwoord. Hoe dat mogelijk is 
geweest, weet hij niet, maar wie weet, wat er nog in de Harskamp 
verborgen was, dat door die mensen meegebracht was. Een patrouille 
van de mannen van de heer Kollerzhoven heeft vlak in de buurt van 
het kamp een vooraanstaande NSB.-er, naar hij meent een relatie 
van van Geelkerken, gearresteerd. De man was daar ondergedoken. 

In verband met pogingen tot ontvluchting heeft de heer Kollerz- 
hoven die signalen nooit ernstig genomen. In die tijd, dat hij de be- 
waking om het kamp leverde, wist hij positief, dat het niet mogelijk 
was, dat iemand ontvluchtte. Hij had een buitengewoon goede wacht- 
commandant en een zeer goede officier van piket, beiden onderoffi- 
cieren, maar mensen, die buitengewoon goed hun plicht deden. Er is 
practisch niet geschoten, als zijn onderdeel op wacht stond. 

Het 14e regiment infanterie bestond in hoofdzaak uit Zeeuwen. 
Later is het aangevuld met een stel soldaten uit Zaandam. De heer 
Kollenhoven herinnert zich, dat, toen die aanvulling van Zaandam- 
mers is gekomen, er op een avond fel geschoten is. Dat er doden 
gevallen zijn, betwijfelt de heer Kollerzhoveiz. Hij gelooft wel, dat 
iemand gewond is geraakt en naar het ziekenhuis te Ede is gebracht. 
Op de vraag, of hem iets bekend is van pogingen van de kant van 
majoor Scholten om het schieten te doen beperken, antwoordt de heer 
Kollenhoven, dat majoor Scholten later de opdracht heeft gegeven, 
dat er helemaal niet geschoten zou worden, tenzij een vluchteling 
onder de draad door zou gaan. De heer Kollenhoven weet, dat er be- 
sprekingen zijn geweest, die majoor Scholten heeft gehad met de 
heren Toussaint en Streijers, waarbij strenge orders voor de be- 
wakingstroepen zouden zijn vastgesteld. Majoor Scholten was in 
sommige opzichten te gemakkelijk. Hij kon niet gemakkelijk ,,neen" 
zeggen tegen zijn personeel, wanneer hem iets gevraagd werd. Maar 
voor de bewaking was hij buitengewoon geschikt. Hij was als com- 
mandant van het kamp de figuur. Hij heeft ook alle mogelijke moeite 
gedaan om de zaak in goede banen te leiden, wat betreft huisvesting, 
verzorging enz. en hij is daarin naar de mening van de heer Kollen- 
hoven vrij goed geslaagd. Majoor Scholten was de figuur voor wat 
betreft de verzorging in het kamp; met de bewaking als zodanig had 
hij eigenlijk niets te maken, alleen met de interne zaken. 

De heer I. P. Toussaint was bataljonscommandant van het eerste 
bataljon van het 14e regiment infanterie. Hij is met zijn mannen 
omstreeks 1 October 1945 naar de Harskamp vertrokken als licht 
infanteriebataljon met de opdracht oefeningen te houden enz. Zij 
ressorteerden destijds onder divisie A, vóórdien onder de B.N.S.. 
Toen zij in de Harskamp kwamen, was daar een S.S.-kamp. Dat 
kamp werd, voordat zij kwamen, bewaakt door de stoottroepen. De 
heer Toussaint meent zich te herinneren, dat toen reeds enkele slacht- 
offers waren gevallen. Toen zij kwamen, werd het kamp bewaakt 
door de gezagstroepen. Nadat de gedetineerden buiten het kamp 
te werk werden gesteld, heeft men getracht een compagnie van zijn 
bataljon voor bewaking van het kamp te krijgen. Aanvankelijk kon 
de heer Toussaint met steun van Divisie A bereiken, dat de opdracht 
tot bewaking niet doorging. Na het opheffen van de Divisie A zijn 
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zij gekomen onder bevel van de Territoriale Bevelhebber Nederland. 
Toen kreeg de heer Toussaint van C IV Militaire Afdeling bevel een 
compagnie af te staan voor de bewaking van de Harskamp. Dat 
was beurtelings één van de vijf compagnieën. Op het ogenblik, dat 
een compagnie op wacht ging, werd zij aan het bevel van de heer 
Toussair~t onttrokken en kwam zij te staan onder commando van 
de commandant van de buitenbewaking. De voormalige C IV 
Militaire Afdeling, kolonel Wastenecker, heeft de bevelsverhoudingen 
uitdrukkelijk vastgelegd, waarbij de heer Toussaint het bevel voerde 
over het infanteriebataljon en kapitein Streijers over de buiten- 
bewaking van het kamp. Kapitein Streijers was de garnizoenscom- 
mandant. 

De heer Toussaint heeft wel gehoord, dat er in die tijd door 
enkele van zijn compagnieën is geschoten. De heer Toussaint weet 
niet om welke reden; hij heeft de trekkers van de geweren niet vast 
gehad. Er werden bepaalde consignes uitgegeven door de comrnan- 
dant van de Harskamp zelf. Dat was destijds majoor Scholten of 
mijnheer Scholten. De heer Toussaint gelooft niet, dat hij militair 
was op dat ogenblik. Aangezien de heer Scholten commandant van 
het kamp - de heer Toussaint bedoelt hiermede het gedeelte binnen 
het prikkeldraad - was en met de bewaking als zodanig geen be- 
moeienis had, zullen de consignes enkel betrekking gehad hebben 
op de binnendienst. De heer Toussninf heeft ze wel eens gelezen. 
Een van die consignes was, dat, wanneer een gedetineerde zich te 
dicht bij het prikkeldraad bevond, er moest worden geschoten. Of 
er nu op het ogenblik, dat er werd geschoten, een gedetineerde te 
dicht bij het prikkelaraad was, weet de heer Toussaint niet. Hij had 
daar ais zodanig totaal geen bemoeienis mee. Zijn mannen stonden, 
gedurende de tijd, dat zij wacht bij het SS.-kanlp hadden, niet onder 
zijn gezag. De heer Toussaint heeIt later wel gevraagd: ,,Wat is er 
met juliie gebeurd'?" Het is zijn indruk, dat er is geschoten zonder 
noodzaak. Oe heer Toussaint had daarop niet te reageren. Men kan 
zeggen, aat zij disciplinair onder hem bleven staan. Er komt bij: 
hoe kan hij onderzoenen, wie er geschoten heeft en of het schieten 
met reden rs geoeurd, als hij qua oevelvoering van de toedracht van 
een en ander geen kenriis kan nemen? Dat kamp was een paar 
honderd meter oreed en lang en er onheen was een 70 à 80 man 
gegroepeerd met brens, stens en geweren. Plotseling valt er een schot 
en ais er één schot valt, komt het voor, dat allen beginnen te schieten. 
De heer l'oussaint kan wel zeggen, dat het hem inderdaad ook 
pijnlijk heeft getroifen. De 4de compagnie bestond uit recruten; dat 
die compagnie heeit geschoten en weerloze mensen, die lagen te 
slapen, het siachtotier werden, is zeer pijnlijk. Zij werden misschien 
de dupe van een overtreding van een meae-gedetineerde. De heer 
Toussaint heeft inderdaad geconstateerd, dat speciaal bij de 4de 
compagnie dit in meerdere mate voorkwani dan bij een van de 
andere compagnieën. Hij heeft, als de 4de compagnie op wacht was, 
de commandant wel eens gesproken. In die tijd was de munitie niet 
te controleren. In  1945 lag er overal munitie in het land. 

De heer Toussaint heelt het kader van die compagnie gewezen 
op het verkeerde en toen kreeg hij telkens te horen: ,,Wij heooen de 
trekkers van de geweren van de soldaten niet vast". Wanneer men 
hem in de schoenen wil schuiven, dat hij te kort geschoten zou 
zijn, wat het onderzoek betreft, dan moge hij nogmaals opmerken, 
dat hij van mening is, dat een onderzoek in geen geval van hem uit 
kon gaan. Hij heeft zich tot het laatste ogenblik tegen bewaking 
verzet en wilde met de kampbewaking niets te maken hebben. Toen 
heeft C PV Militaire Afdeling hem scliriftelijk bevolen een compagnie 
voor de bewaking te leveren en onder commando te stellen van 
kapitein Streijers. De bewaking van het kamp was een aangelegen- 
heid van het D.G.B.R. en geen militaire aangelegenheid. 

Er kan verschil van opvatting bestaan over de vraag, wie verant- 
woordelijk is voor het schieten van de troep. De commandant van 
de buitenbewaking bepaalt, wanneer zij moeten schieten en wanneer 
zij dit pertinent niet inogen doen. Hij is ook de man, die de in- 
structies opstelt en toezicht houdt op de naleving ervan. Met die 
instructies heeft de heer Torrssaint iiooit iets te maken gehad. De 
commandant van de 4de compagnie was kapitein Bastiaanse. De 
heer Toussaint durft niet beweren, dat deze niet voldoende gezag 
had. Wanneer die 4de compagnie op wacht was, werd er overigens 
niet altijd geschoten. Wel zijn er op bepaalde momenten uitbars- 
tingen geweest. Die compagnie kwam niet op wacht en begon dan 
maar lukraak te schieten. 

Toen de vierde compagnie in de Harskamp kwam, heeft de com- 
mandant, kapitein Bastiaanse, een toespraak gehouden tot zijn com- 
pagnie, waarin hij o.m. zeide: ,,Wanneer zij een voet dwars zetten 
of iets verkeerds doen, direct schieten. Bij wijze van spreken: 
Liever niet één levend overblijven dan dat er één uitkomt". Dit 
is volgens de heer Toussaint - hij heeft er met Bastiaanse over 
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gesproken - een van de redenen, waarom in dit kanip zoveel ge- 
schoten is. Een andere reden is, dat het recruten waren. Een derde 
reden is misschien, dat het geen vrijwilligers waren in de ware zin 
van het woord, maar over het algemeen jongens, die links en rechts 
bij de Todt hadden gewerkt. Het waren niet de vr~jwilligers, zoals 
men die in October 1944 heeft leren kennen. die het minderwaardig 
vonden om zelfs SS.-ers op hun bed te vermoorden. Daarop kwam 
het neer. Daarom 19 dit nooit bij andere compagnieën gebeurd. 

Het spijt de heer Toussaint, dat hij deze verklaring moet afleggen 
ten nadele van een van ~ i j n  vroegere officieren, die drie jaar in 
Indië is geweest, die enthousiast was en zeer zeker niet de gevolgen 
van de woorden, die hij toen heeft gesproken. heeft over~ien. De 
keer Bastiaanse was, toen hij later die gevolgen zag, niet zo geweldig 
onder de indruk. 

De heer Tozcssaine heeft al gauw daarna gehoord, dat kapitein 
Ba.rtiaarzse die speech heeft gehouden. Hij heeft er toen al direct n,et 
hem over gesproken. De heer Toussaint heeft toen gezegd, dat hij 
het helemaal niet met hem eens was. Het stuitte de heer Torls~aint 
tegen de borst op iemand te schieten, die achter prikkeldraCid zat. 
Hij heeft verschillende keren gezegd: ,,Wees er nii maar hé61 voor- 
zichtig mee; ik heb er niets mee te maken, want je staat niet onder 
mijn bevel". De heer Toussaint is zelf in het kamp geweest, toen hij 
hoorde, dat een bejaard man, - hij gelooft, dat dere tussen de 
50 en 60 was - in zijn bed was getroffen. Toen de heer Toussaint 
dat hoorde, is hij in het kamp gegaan. De gewonde lag inmiddels op 
een operatietafel en werd door een gedetineerde chirurg onderzoci~t. 
Deze zei: ,,Er is niet veel meer aan te doen: hij moet worden afge- 
voerd". De mentaliteit, dat inen zei: ,,Het zijn S.S.-ers, zij hebben 
zoveel tegen Nederland gedaan", Lat er misschien wel in bij die 
compagnie. Dat bedoelde de heer Toussaint dan ook. Zij waren te 
weinig militair om te begrijpen, dat, wanneer de vijand eeninaal 
achter prikkeldraad zit, hem niets meer mag worden gedaan. 

Op de vraag, of majoor Scholten op een gegeven moment strenge 
orders heeft gegeven aan de bewakingstroepen om het schieten zo- 
veel mogelijk te beperken, antwoordt de heer Toussaint. dat hei vol- 
gens hem zo was, dat majoor Scholten, die commandant van het 
kamp was en met de bewaking als zodanig niets te maken had, dat 
niet kon doen, evenmin als de heer Tou~saint kon bevelen om niet te 
schieten. Of majoor Sckoltcn die strenge orders aan de troepen oni 
het schieten te beperken heeft gegeven, weet de  heer Tou.aaint niet. 
Er is verschillende keren over gesproken en rij waren het er allemaal 
over eens, dat het niet te pas kwam. De heren Scholten en Streijers 
vonden het ook erg. Zij vonden het allen erg, maar zij wisten ook 
allen wie de man was, die de zaak had moeten aanbinden en dat 
is kapitein Stre~jer-s. De heer Toussaint heeft er verschiliende beren 
met deze over gesproken en gevraagd: ,.Wie is hier de verantwoorde- 
lijke man?" De heer Streijers heeft nooit gedraald met te zeggen: ,,De 
commandant van de bewaking; die maakt de consignes en moet er 
op letten, of die overschreden worden". 

Met betrekking tot zijn verklaring ten aanzien van kapitein Bm- 
tiaanse regt de heer Toussaint nog het volgende. 

Na aankomst in de Harskamp is kapitein Bastiaunsr door hem 
aangesteld als wnd. bataljonscommandant, zodat hij ontheven was 
van het commando over de 4de compagnie. De bewaking zelf heeft 
hij derl~alve nooit gecommandeerd. Het enige, dat hem in d e ~ e  af- 
faire kan worden toegeschreven, is de toespraak tot zijn corfipagnie. 

De heer J. F. Bastiaanse was in 1945 als officier bij 1-14 R.I. in- 
gedeeld en is, naar hij meent, half October 1945 in de Harskamp 
gekomen. Toen hij nog te Hilversum lag, zei zijn bataljonscomman- 
dant hem, dat het niet al te rustig was in de Harskamp en dat de 
heer Basliaanse voor versterking van de bewaking daar er heen 
moest. Hij is er alleen met zijn eigen compagnie heengegaan. Later 
- hij weet niet of het veertien dagen of drie weken later was -, 
is het gehele bataljon gevolgd. De compagnie van de heer Bastiaanse 
bestond uit oorlogsvrijwilligers. Zij hadden al een opleiding van 34 
maand gehad. De heer Bastiaanse had ze voor een klein deel zelf 
opgeleid. Die jongens kwamen uit Brabant en eigenlijk overal van- 
daan, niet speciaal uit de Zaanstreek. Er  is een grote compagnie ge- 
weest met jongens uit de Zaanstreek, maar die is eerst tegen het einde 
van het jaar gekomen. De heer Bastiaanse heeft die compagnie niet 
gehad. Hij is in de Harskamp geweest tot ongeveer begin of midden 
hlei 1946. 

Het is hem bekend, dat er in de Harskamp door waarschijnlijk 
nodeloze schietpartijen verschillende mensen zijn gedood. De heer 
Bastiaanse was persoonlijk niet bij zo'n wacht. Dit was aan een Iuite- 
nant of een oudere onderofficier opgedragen. Aanvankelijk kan het 
misschien wel eens zijn gebeurd, dat er nodeloos geschoten is, maar 
stellige bewijzen, dat dit het geval is geweest, hebben zij nooit gehad. 
De barakken van de Harskamp waren allemaal van hout; voorzover 
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de heer Bastiaaizse weet, waren er geen gebouwen op stenen voet. Er  
waren bepaalde consignes voor de wacht. De mensen, die daar waren 
ondergebracht, hadden te voldoen aan bepaalde consignes. Wat cle 
heer Bastiaanse zich hiervan herinnert, is, dat na een bepaald uur 
het licht uit moest zijn en dat naar de W.C.'S hard moest worden 
gelopen. Meer voorwaarden of verplichtingen herinnert hij zich niet. 
Zij mochten ook niet over een bepaalde grens van, naar hij meent, 
5 meter komen, die was aangegeven door omgespitte grond van een 
andere kleur; zij mochten niet bij het rasterwerk komen. De heer 
Bastiaanse had niets met het inwendige van het kamp te maken. Hij 
was bij tijd en wijle belast geworden - tweemaal per week - met 
de buitenbewaking. 

Er  waren vijf verhoogde opstellingen. Iedere poort of opstelling 
moest iemand sturen naar de andere opstelling. Er liepen dus twee 
mensen steeds in één lijn. De consignes waren verder, dat er onder 
bepaalde voorwaarden geschoten moest worden. Hoe die precies 
waren, weet de heer Bastiaanse niet meer. Het waren de algemene 
militaire voorwaarden, die daarvoor golden. Bij een bepaald deel van 
de buitenbewaking heeft de tucht veel te wensen gelaten. Dat 
waren de gezagstroepen. Dit was naar zijn indruk ook zo bij 14 R.I. 
De heer Bastiaanse is later bataljonscommandant geworden bij deze 
Zaanstrekenaren, die geen goede opleiding hadden genoten. Dat waren 
manschappen van 14 R.I. Die zijn bijgespijkerd en verder opgeleid. 
Moet de heer Bastiaanse echter vergelijken de tucht en de discipline 
bij dit bataljon, dan stonden deze altijd veel hoger dan bij de gezags- 
troepen, die met de buitenbewaking waren belast. Het is mogelijk, 
dat de officieren vaak dronken waren. Dat had niets met de bewaking 
te maken. Degenen, die dienst hadden, waren in de daarvoor bestemde 
kamer. De anderen zaten in de barak. Het dronken zijn is niet ge- 
beurd in het bijzijn van de soldaten. Het is mogelijk, dat aan de 
commissie anders is gebleken. 

Op de opmerking, dat zijn bataljonscommandant, de heer Toussaint, 
heeft verklaard, dat het wel lag aan de vierde compagnie en dat de 
oorzaak o.m. hierin was gelegen, dat, toen de vierde compagnie in de 
Harskamp kwam, kapitein Bastiaanse tot zijn compagnie een toe- 
spraak heeft gehouden, waarin hij o.m. zeide: ,,Wanneer zij maar een 
voet dwars zetten of wanneer er iets anders gebeurt, direct schieten. 
Bij wijze van spreken: Liever geen één levend overblijven dan dat er 
één uitkomt", zegt de heer Bastiaanse, dat die verklaring voor reke- 
ning van zijn bataljonscommandant is. Die redevoering heeft de heer 
Bastiaanse natuurlijk nooit tot de soldaten gehouden. Hij heeft tegen 
deze compagnie gezegd - dat is niet geweest in de Harskamp, maar 
te Hilversum, toen de compagnie niet met bewakingsdiensten was 
belast -, dat hem door de bataljonscommandant, Toussaint, gezegd 
was, dat het daar een rommeltje was en dat aan de consignes scherp 
de hand moest worden gehouden. De heer Bastiaanse heeft tegen de 
soldaten gezegd: ,,De consignes zijn als volgt" - hij weet deze nu 
niet meer -, ,,wanneer geschoten moet worden, staat er in de con- 
signes, dat u, voordat u schiet, een andere soldaat er bij moet halen; 
u constateert het feit en schiet dan, maar laag". De precieze bewoor- 
dingen kan de heer Bastiaanse niet meer aangeven, maar deze ver- 
klaring heeft hij voor deze jonge soldaten, die natuurlijk ook niet 
honderd procent waren, afgelegd. Bovendien is de heer Bastiaanse, 
toen zij in de Harskamp kwamen en het bataljon in zijn geheel aan- 
gekomen was, later ontheven van het commando van de 4de com- 
pagnie; dat zal in November zijn geweest; toen is het commando door 
een tweede luitenant overgenomen. De heer Bastiaanse is door de 
bataljonscommandant, Toussaint, gemaakt tot opvolgend bataljons- 
commandant. Wanneer de verklaring van deze majoor Toussaint juist 
zou zijn, dan had hij de heer Bastiaanse ter verantwoording moeten 
roepen of hij had hem, toen - de heer Bastiaanse meent, dat het in 
een van de eerste nachten is gebeurd - er twee doden waren ge- 
vallen, op enigerlei wijze voor de rechter moeten dagen; dat was 
zijn taak geweest. 

In een van de eerste nachten, dat de compagnie er was, waren er 
twee doden gevallen. De consignes werden zeer slecht opgevolgd. 
Het was een verwarde boel. Niemand hield zich aan de consignes. 
Toen heeft deze compagnie geschoten. De heer Bastiaanse heeft 
uitgeplozen, of onnodig was geschoten, maar zij zijn niet tot die 
indruk kunnen komen. Trouwens: het is nog onderzocht door de 
marechaussee. Er zijn geen terinen aanwezig geacht om deze kerels 
te vervolgen. Dat schieten was getolereerd door de consignes, die 
drie dagen, nadat de doden waren gevallen, zijn ingetrokken. Er 
waren bepaalde consignes, bij overtreding waarvan de schildwacht 
moest schieten. Toen is nagegaan, of deze kerels hadden geschoten 
op grond van deze consignes. Er is gebleken, dat zij volkomen 
hadden gehandeld, zoals de heer Bastiaanse hun had gezegd; ,,vóór 
je schiet, haal je er een ander bij en controleer je, of het waar is". 
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Nadat deze doden waren gevallen, zijn de consignes ingetrokken. E r  
was een raar consigne: de  gedetineerden moesten hard lopen naar de 
W.c.'s. Het schieten heeft, zoals de heer Basliaanse later wel gemerkt 
heeft, ook hierin gezeten, dat er wel eens gelukzoekers, profiteurs, 
bij waren, niet direct 100 pct. soldaten in de zin van wat men zou 
kunnen verwachten van volbloed 0.V.W.-ers; er waren mensen bij, 
die helemaal geen opleiding gehad hadden, niet goed gekleed waren 
en totaal geen discipline hadden. Voorzover de heer Bastlaanse weet, is 
ei in de  Harskamp in twee of drie nachten geschoten. E r  is niet alleen 
door zijn compagnie geschoten. 

D e  heer M. A. A. Streijers is in 1945 belast geweest met de  be- 
waking van de  Harskamp. Hij is daar gekomen o p  28 November 
1945 en gebleven tot aan de eerste dagen van Augustus 1946. E r  was 
gem voorganger geweest. E r  waren daarvóór verschillende comman- 
danten; er waren toen twee compagnieën territoriale troepen en een 
bataljon van 14 R.I. Die hadden geen gezamenlijke commandant. 
Majoor Scholten was eigenlijk buiten het leger. D.W.Z. hij had wel 
een militaire rang, maar hij had als commandant van het kamp zelf 
evengoed in burger kunnen zijn. Hij was toevallig militair en heeft 
zich enigszins opgeworpen als algemeen commandant. als garnizoens- 
commandant, wat hij niet was. E r  waren twee compagnieën van de  
territoriale troepen, die bewaakten. Voorts was daar 1 4  R.I. o m  
te oefenen. Dat  was uit Duitsland gekomen, was daar niet meer nodig 
en was in het kamp gekomen om te oefenen. Omdat die twee compag- 
nieën veel te zwak waren, zijn deze troepen ingeschakeld bij de bewa- 
king. Die twee compagnieën deden toen dienst door de  SS.-ers te  be- 
waken als dezen buiten het kamo werk verrichtten. Voordat de heer 
Streijers er was, waren er ook die compagnieën van 1 4  R.I. en die 
gezagstroepen, maar e r  was geen gemeenschappelijke bevelhebber. 
Wanneer in die tijd het bataljon van 1 4  R.I. dienst deed, was dat voor 
de verantwoordelijkheid van de bataljonscommandant, de heer Tous- 
saint. Het was zo geregeld, dat 1 4  R.I. de bewaking leverde voor het 
kamp. Om het kamp waren allemaal wachtposten. Die leverde 1 4  
R.I. D e  territoriale troepen deden dit niet meer, maar deden uitslui- 
tend dienst als bewakers van de werkende S.S.-ers. Z o  is het gebleven. 

Dat  betekent, dat hetgeen met betrekking tot de buitenbewaking 
vóór 28 November 1945 gebeurde voor de verantwoordelijkheid was 
van die bataljonscommandant. Als zijn mensen bewaken en er is geen 
hogere commandant, is hij de  verantwoordelijke persoon. Toen de  
heer Streijers er kwam, werd hij het. Kwam er dan  een compagnie, 
afkomstig van de heer Tousstlint, dan ressorteerde die compagnie 
onder de heer Streiiers. E r  was natuurlijk wel een commandant, 
voordat de heer Streijers er was, maar die had vele andere besognes 
en woonde te Harderwijk. Dat  was de commandant der territoriale 
troepen district Veluwe. Hij had ook de verantwoordelijkheid voor de  
Harskamp. Dat  was de tegenwoordige generaal Sitsen. Hij was d e  
directe commandant van de  heer Streijers. Men heeft wel gevoeld, 
dat het niet ging, dat de troepen los van elkaar stonden zonder ge- 
meenschappelijke commandant. D e  heer Sitsen voelde zeker, dat de  
zaak niet reilde e n  zeilde. Hij wilde daar  een commandant 
hebben. 

Toen de  heer Streijers in de Harskamo kwam, heeft hij natuurlijk 
gemerkt, dat de toestand niet goed was. Toen hij daar kwam, was hij 
nog in de oude grijze uniform. Zij zeiden gewoon: ,,De grijze uniform 
bestaat niet meer; die is niet meer in gebruik". Zij trokken zich geen 
bliksem aan van wat de heer Streijers zei. Dit zei de commandant 
van de  wacht. Dat  was niet de commandant van de  troep, die de  
S.%-ers bewaakte, maar het was een persoon, die uit hetzelfde bataljon 
kwam. In de  eerste dagen had de heer Streijers nog geen officieel 
commando. Dat  moest nog schriftelijk bevestigd worden. Van te- 
voren kon hij natuurlijk niet optreden. Hij heeft drommels goed ge- 
merkt, dat zij niet gesteld waren o p  de oude grijze uniform. Omdat 
er naar zijn mening nogal onnodig geschoten werd, heeft de heer 
Stl.eifers verschillerde orders doen uitgaan. D e  wachten hebben, denkt 
hij, het meest in de lucht geschoten. Het was een vrij groot kamp e n  
er waren veel posten om het kamp. Als de  heer Streiiers hoorde 
schieten, ping hij er naar toe en dan zeiden zij, dat zij een lichtje 
hadden gelien. Men kon nooit merken, waarvoor zij geschoten hadden. 
D e  heer Streiier~ heeft verschillende orders geEeven. Zij mochten 
alleen schieten, als zij inderdaad mensen bij de  draad zagen. Dat  
schieten deden zij graag. 

In zijn tiid is er één geval voorgekomen, waarbij iemand ten on- 
rechte is doodgeschoten. Dat  was een heel jonge SS.-er, de heer 
Streijers gelooft maar 17 jaar. Hij was in het hospitaal. Da t  was 
Roest. Die is volgens hem geheel onnodig doodgeschoten. D e  man, 
die schoot, had daar niets te maken, want hij was van een heel aparte 
p o ~ t .  Hij was daar o o  be-ioek geweest en hij schoot totaal ten on- 
rechte. Het  's nachts doodschieten van mensen heeft zich in het kamp 
zelf afgespeeld, voordat de heer Streijers er kwam. I n  zijn tijd is er 
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verder nooit een ten onrechte doodgeschoten. Eén man is aangeschoten 
en zeer terecht, omdat hij inderdaad onder de  draad doos kroop, 
Maar overigens is e r  bij hem niets voorgevallen. 

D e  heer Kollenlzoven was de ondergeschikte van de heer Streijers, 
maar voordat de heer Streijers kwam, was hij zelfstandig compagnies- 
commandant. Later kwam hij onder zijn bevel, niet wat betreit de 
administratieve functie. maar alleen wat betreft de bewakingsfunctie. 
Vóór die tijd was hij zelfstandig. Deze heren stonden niet onder 
Toussuinf, maar los van hem. Deze had alleen zijn bataljon. Maar 
de  zaak was deze. Majoor Scholten was effectief majoor: hij had 
eigenlijk geen legerftinctie. Hij was alleen maar commandant van het 
kamp, maar hij heeft zich eigenlijk opgeworpen als commandant van 
het geheel, wat hij in feite niet was. Terwijl bij de verschillende kam- 
yen het meest burgers waren, was hij toevallig militair; hij had een 
militaire rang en heeft zich opgeworpen als garnizoenscommandant. 
Iemand moest het zijn en hij heeft het gedaan. D e  heer Streijers was 
zelfstandig, alle-n natuurlijk in zoverre, dat  majoor Sifserz zijn chef 
was. 

Met  de heer Sous~ain t  was het een bijzonder geval. Hij kwam uit 
Duitsland en werd toevallig in de Harskamp gepoot, maar los van 
het kamp. Daar  was plaats, er waren enige barakken vrij. Hij stond 
niet onder majoor Sits~rr, maar onder kolonel tie Ruyfer van Steve- 
ninck. Die was. naar de heer Streijers mernt, de commandant van 
brigade A te Apeldoorn. Er  waren te weinig troepen voor bewaking 
en omdat deze troepen er waren, zeide men: ,,Nu zij er toch zijn, 
moeten zij maar be~akingsdiensten verrichten." D a t  is later daad- 
werkelijk o p  papier gesteld. Ook daarmede heeft de heer Streijers 
nog wel de  nodige last gehad. Zij wilden hem niet als commandant 
beschouwen. 

Het  was een zeer eigenaardig commando. Het  was geriì compagnie. 
die de  bewakingsdienst verrichtte, het was een gedeelte ervan, naar 
de heer Strc'ijers me-nt, 55 man. Die waren alleen o p  het ogenblik, 
waarop zij in dienst waren als bewakiilgsmensen, onder zijn bevelen. 
Als de  troepen afgelost waren, had de heer Streijers er niets meer 
over te vertellen. Hij moest bevelen geven en dat  stond hun wel eens 
niet aan. Die mensen waren in Zeeuws-Vlaanderen geweest, vrijwillig 
in dienst gekomen en s1 vechtende naar Duitsland gegaan. Zij hebben 
daar blijkbaar behoorlijk gevochten en dachten: ,,wij behoren in het 
veld te liggen en niet in de Harskamp". D e  functie van bewakings- 
troepen was niet naar hun zin. Zij vonden het een beetje minder- 
waardig; zij voelden zich er boven verheven. Toen de heer Streijers: 
kwam, was er peen militaire tucht, misschien wel de tucht, die in het 
Amerikaanse leger heerste, maar niet de tucht, zoals hij die gewend 
was; innerlijke militaire tucht kenden zij niet. D e  heer Streijers is er 
zeer zeker in geslaagd daarin verbetering te brengen. Of het gegaan 
is, zoals hij het wenste. is iets anders. 

Toen de heer Sfrcijers van het gekal-Roert hoorde, heeft hij direct 
een brief geschreven, dat  dit schieten ten onrechte was geschied. 
Verder had hij er niets over te zeggen. D e  wachten stonden alleen 
onder zijn bevelen, als zij in dienst waren. D e  rechtsvervolging ging 
buiten de heer Streijers om. D e  heer Scholten staat er geheel buiten 
en had met de bewaking niets te maken. Als het over de troepen ging, 
was de heer Stveijers de  commandant. Als er iets aan  de  hand was 
geweest. als de mevsen oproer hadden veroorzaakt. had de heer 
ktreijers ook de interne binnenbewaking kunnen betelen, maar anders 
niet. De heer Strefjers mocht niet eens in het kamp kornen. Hij is er 
maar  één keer geweest. 

De heer B. .I. C. van Koore~z heeft in I945 d e  functie bekleed van 
commandant van de s:oottroepen. Voor Limburg tot ?vlei, Juni 1945. 
T o a  is hij voor de gecombineerde gewesten Lirnburg en Brabant en 
voor de uit het Noorden komende mannen aangewezen als Hoofd 
Missie tot reorganisatie van de  stoottroepen, daarna commandant. 
Dit heeft geduurd tot April. Mei 1946. 

D e  heer 1.~17 Koorcn weet over de Harskainp alleen, dat de stoot- 
troepen zich daar tot bataljons hebben geformeerd om naar Indië 
te worden uitge~onderi. Van de Harskamn is de heer vun Kooteíz 
eigenlijk alleen bekend. dat  zij daar  gelegerd waren en dat  daar de  
burgercorv6e gevoerd werd door mensen, die tot het contingent 
politieke delinquenten behoorden. Van abnormale dingen in de 
Harskainp heeft hij eigenlijk nooit gehoord. Wel heeft hij over 
Vught het een en ander gehoord. Voorzover hem uit Vught bekend 
was, was er meer een controverse tiissen de  buitenbewaking en de  
binnenbewaking dan tussen de  bewakers en de politieke delinquenten. 
D e  een wilde het zus en de ander zo. Daardoor kwam er  dihwijls 
wrijving. D e  bewaking van Vught en van de Harskamp door de stool- 
troepen heeft niet lang geduurd. C700rzover de heer van Kooten be- 
kend is, was dat  slechts een kwestie van twee of drie maanden. I n  
die tijd was zijn aandacht meer gevestigd o p  het feit, dat  zij in Sep- 
tember 1945 alle mensen naar Indië moesten sturen - dat  waren 
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twee «f drie batuljons - , Jari o p  de  bijkon~btige werkzaainheden, die 
door andere cornpagnieen werden verricht. Hij heeft een onderzoek 
laten instellen naar hetgeen e r  in Vught was gebeurd. Dat  onderzoek 
is eigenlijk doodgelopen o p  de controverse tussen de buitenbewaking 
en de binnenbewaking. D e  een gaf de ander de  schuld, D e  heer vuri 
Kooien heeft geen definitieve gegevens kunnen verkrijgen. Wel is 
komen vast te staan, dat een groep stoere Zeeuwen naar aanleiding 
van bepaalde uitlatingen en van een bepaalde houding, die bepaalde 
heren in het kamp hadden aangenomen, een keer eens flink er door- 
heen heeft gejaagd. Men heeft echter niet geschoten; dat  heeft men 
met de  blote vuist gedaan. D e  betrokken conipagnie heeft ook o p  
haar duvel gehad. maar e r  was niet een eigenlijke schuldige aan te  
wijzen. Het  was en bloc gedaan. Dit is, voorzover de heer van Kootert 
bekend, het enige onrechtmatige of onrechtvaardige in  het kamp 
Vught geweest. Van de Harskamp is de  beer vun Kootell niets be- 
kend. Het  is al zolang geleden. E r  kan wel een\ wat gebeurd zijn. 

Op de  vraag, of aan de  heer vun Kooten in die tijd bepaalde dingen 
zijn gerapporteerd over misdragingen van de  stoottroepen in de Hars- 
kamp, antwoordt deze, dat hij het zeer bevreemdend bindt, dat in de 
eerste plaats majoor Debey, die een van zijn beste officieren was, 
hierover niet gehoord h .  D e  heer van Kooten heeft noch via majoor 
Debep, noch via de heer Mentrop ooit enig schriftelijk of mondeling 
rapport gekregen over datgene, wat e r  is gebeurd. Hij weet, dat  e r  
enige moeilijkheden met de Canadezen direct na  de  overgave zijn ge- 
weest. F7an beenbrekerijen en schietpartijen heeit de  heer van Kooren 
nooit een rapport gekregen. Toevalligerwijze had hij daar twee zeer 
schrandere M.P.-err, een sergeant en sergeant-majoor. Die hebben 
over de  destijds gevreesde vijfde coloiine-actie en allerlei ondeugend- 
heden, wat betrett Veenendaal en Renkum. een dossier uitgewerkt, 
dat de heer van Kooten ter beschikking van de  P.O.D. heeft gesteld. 
Die mensen kwamen persoonlijk regelmatig rapport bij hem uitbren- 
gen. AIS er iets van die azrd was gebeurd, .zou het de heer v~ut Kooteit 
gerapporteerd zijn. Hij wil natuurlijk niet zeggen. dat het er altijd 
~oe tsappig  toeging. 

O p  de opmerking, dat het mogelijk is. dat het onderzoek naar zulke 
gevallen in de lagere regionen is blijven steken. regt de heir  van 
Kooten, dat  hij dat wel van enltele compagnies-commandanten zou 
kunnen verwachten. Vandaar dat  hij er twee keer per week kwam. 
Al had de onderste steen echter boten moeten komen, dan zou ma- 
ioor Debey, als er iets verkeerd was geweest, als er e-n onrecht- 
vaardigde behandeling van een politiek delinquent had plaats gehad, 
het de heer van Koofen onherroeoelijk hebben gerapporteerd. D a n  
zou het hoog uit bij de coinpagniescommandant hebben kunnen blij- 
ven hangen, terwijl kaaitein Jn~ii.ei7, die wist, dat de heer van Koofen 
regelmatig in de Harskamp k u a m ,  hem persoonlijk had kunnen aan- 
spreken. Van de heer Merifrop heeft dc heer van Kooferz nooit iets 
gehoord. 

D e  herr V. E. ic'ier~tra~z is uu X Augustus 1945 ooqztreden als 
plaatsvervangend territoriaal bevelhebber. Generaal k'ntls was terri- 
toriaal beveihehber; hij was echier tevens chef staf van het hlilitsiir 
Gerag. M-n had irigzste!d de functie van territoriaal bevelhebber. 
eeii functie, die min of meer samenhing met het Mililair Gr-zag. De 
heer Nicr~ f raa  is ddt geweest tot l Januari 1946. Toen ic generaal 
Tans opgetreden ais territoriaal bevelhebber. D e  hecr n'ierstras: 
heeft dus de overgangspcriode medegemaakt van de losse B S., die 
werd georganiseerd in gezagstroepen. D a t  was zijn Idak. D e  heer 
Nierstras? moest de gezaggroepen oprichten; dit  mas e-n organic'itie 
naast hei Miiitair Gezag. Hij zat in  hetzelfde gehauv; als de heer 
I'a~zs, de korpscommandant van het Militair Gezag, onder wie het 
troependetdchement M.G. en de gezagscomp3gnieer ressorteerden. 
We heer A7ierstrasz m o s t  ezri gedeclte rail zijn rndanrn evrrnenien, 
want de gezagstioepen moesten worden grschap-n uit de B.S. en d e  
geragscompagniein in Noordbrabant. D e  heer Sierstrnsz u a s  niin of 
meer gelie-rd met het Militair Gezag. Generaal Kvutc bzl~chaamde 
een soort personcic unie tussen beide insi-anties en de heer Niers~ius: 
was de i~itvoerder. u at  de gezagstroepen betrof. 

D e  gezaghtruepen rijn officieel opgericht o p  8 Augustus 1935. Op 
8 A ~ g u s t u s  waren al de BS.-ers den~issroni~aii.  D e  h r r r  !l'lersrrnsr 
trad toen op en er is jaarbij een biroep gedaan o p  die lieden c m  
filet naar huis te lopen, omdat zij gern uniformen hddden, omdat  
dan  de  kampen onbewaakt zouden zijn. Het  was ern twijieldchtigc 
toestand. Zij moesten een nieuw contract sluiten als militairen e n  
tocn kwam er e:n overgangstijd, totdat de raak gesetteld v.as. IZet 
was ern moetlijk geval. Er  is torn, omdat de gezagstroepen ver1 te 
gering in aantal waren en men gern nieuwe mensen kon aanwerveri, 
omdat men gea i  kleding en gezn wapcns voor hen had, bijgespron- 
gen door de troepen van de  B.N.S., o.m. door de stoottroepen, ook  
van 14 R.I. Zij werden geleverd door d e  Nederlandse Strijdkrachten, 

, . 
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Men vroeg toen steeds voor allerlei taken om gezagstroepen. Er za: 
toen 1 compagnie van de heer ~Vierstrasz met stoottroepen of 14 R.I. 
in de Harskanlp. Hij herinnert zich, dat er wat strubbeiing is ge- 
weest, want die stoottroepers warm wat lastige pisangs. De bewakers 
buit-n de draad en die S.%-ers er binnen waren twee gescheiden 
polen. Het 14de regimirlt infanterie stond uiteindelijk onder de 
bevelhebber van de Nederlandse Strijdkrachten. Kolonel Tans had 
het corpscor;lmando van het Militair Gezag. De krijgstuchtelijke 
kwesties van de officieren van het Militair Gezag b.v. ressorteerden 
onder hem. Na de bevrijding van het Zuiden waren er geleidelijk 
gezagscompagnieën gevormd, die onder zijn bevel zijn gesteld. De 
heer Nierstrasz meent, dat er ongeveer 12 van deze compagnieën 
onder het commando van kolonel Tans stonden. Toen de gezags- 
t r o e ~ e n  werden opgericht, moest de heer Nierstrasz die gezagscom- 
pagnieën overnemen. 

In de Harskamp was het ezn moeilijke toestand. De kamocom- 
mandant, die daar zat, was, naar de heer Nieritra~z mernt. kaoitein 
of majoor Scholteil uit Harderwijk. De oors~ronkeliike kamncorii- 
mandanten, voortgekomen uit de Binnenlandse Strijdkrachten, 
hadden de buitenbewaking en de binnenbewaking. Maar op het 
ogenblik, dat de heer Nierstrasz optrad, heeft hij getracht onmiddel- 
lijk een scheiding er tussen te maken. De binnenbewaking en de 
zorg voor eten, kleren en de verdere behandeling van de geinter- 
neerden was een Justitiezaak. Daarvoor had men aparte mensen 
nodig. Dat  kennen de militairen niet. De heer Niersfrnsz heeft ge- 
zegd: een deel moet overgeheveld worden naar Justitie voor de  
binnenbewaking en ik zorg voor de buitenbewaking. In de Harskamp 
bemoeide de kampcommandant zich ook met de  buitcnbewaking. 
Daar was het niet helemaal te scheiden. Bovendien leverde de land- 
macht (B N.S.) tijdelijk een bataljon voor bewaking. Geleidelijk aan 
heeft men er e x  gezagscomnagnie bij gestopt. Het was een vrese. 
lijke warboel, welke opgeheven is, toen de stoottroepers weggingen 
en de geregelde gezagstroepen kwamen, die onder commando van 
de heer Nievstrasz stonden. 

De heer Vierstrasz weet wel, dat hij enige malen in de Harskamp 
is geweest. Hij herinnert zich, dat er eens een bataljon stoottroepen 
vertrokken was en dat er van alles was gebeurd. De heer Nierstrasa 
had die mensen niet onder zijn bevel. Als hij klachten kreeg, telefo- 
neerde hij naar Apeldoorn, want daar hadden zij het gezag over die 
troepen. Het waren lastige lieden. Er werd door hen nogal eens ge- 
schoten. Hij gelooft niet, dat hij wel eens klachten heeft gekregen, 
waaruit bleek, dat er inensen binnen het kamp doodgeschoten waren. 
Als er geschoten werd, rapporteerde de kampcommandant dat aan 
de chef staf Militair Gezag, generaal Kruls. Dan moest worden 
uitgezocht, welk bewakingsbataljon dat was en dan moest de batal- 
jonscommandant aan zijn jas worden getrokken. 

Aan de heer Nierstrasz wordt de volgende vraag voorgelegd: ,,Men 
had op een gegeven moment de figuur, dat majoor Streijers, die aan 
U ondergeschikt was, chef was van de buitenbewaking van de Hars- 
kamp. Op een bepaalde dag krijgt hij een compagnie van 14 R.I. o m  
de bewaking uit te oefenen. Nu gebeurt er des nachts iets bijzonders, 
b.v. er worden mensen lichtvaardig doodgeschoten. Een onderzoek 
moet worden ingesteld. Wie is volgens U in deze figuur de man, die 
een onderzoek had moeten instellen: majoor Streijers, die op die 
bepaalde dag deze mensen onder zich had, of de bataljonscommarl- 
dant, onder wie die compagnie hoort en bij wie die compagnie terug- 
keer t? 'De heer Nierstrasz antwoordt hierop, dat majoor Streijers 
dit natuurlijk moet doen. Als iemand tijdelijk mensen onder zijn 
bevel kriirrt. moet hij een dergelijk onderzoek instellen. Als er een 
compagnie komt met een kapitein aan het hoofd, die onder bevel 
van majoor Streijers wordt gesteld, is deze de  tweede instantie cn 
gelast hij: U houdt het onderzoek. Of hij houdt het in handen en 
benoemt zelf eer, commissie. Maar als hij annex is met de bewaking 
en onder zijn commando gebeurt iets, dan moet hij het onderzork 
gelasten. Zijn er ineiisen, die iets gedaan hebben, dan gaan zij niet 
weg. Als een onderzoek hangende is, moet men de toestand niet ver- 
anderen. Hij moet dan aan de chef, onder wle zij behoren, mede- 
delen: ,,Er is ern onderzoek aan de gang, ik moet die en die mensen 
hier houden". Als hij het maar goed doorzet! Het was niet zo ge- 
makkelijk, want de knapen, die aan het hoofd van de toen gevormde 
bataljons stonden, waren niet erg meegaand; het waren wat wilde 
lieden, die konden zeggen: ik heb niets met je te maken. In elk ge- 
val: als ze ter beschikking van majoor Streijers worden gesteld voor 
een bepaalde taak, is hij de man; gebeurt er iets onder zijn com- 
mando. dan moet hij beginnen met het onderzoek. 

Gevraagd, of, toen er vóór 28 November 1945 nog geen gemeen- 
schappelijke bewaking~cornmandant was, een eventueel onderzo-k 
had moeten geschieden door de bataljonscommandant, wiens man- 
schappen de bewaking verrichtten, antwoordt de heer ivierstrasz, dat 
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dit afhangt van de vraag, hoe de  verantwoordelijkheid van de batal- 
jonscommandant was, of hij niet ter beschikking gesteld was van d e  
kanipcommandant. 

D e  Harskamp was altijd een lastig geval, een van die lastige 
puzzles, die men niet snel kan oplossen. Degene, die er onmiddellijk 
boven stond, was de  tegenwoordige generaal Sitsen, districtscom- 
mandant, dan  was er kolonel Wastenecker, bevelhebber in  de  Mil. 
Afd. 3, en dan kwam d e  heer Nierstra.sz. E r  waren vijf afdelingen; 
iedere afdeling was in districten verdeeld en onder de districten stond 
de bewaking van de  kampen. D e  heer Nierstrasz herinnert zich n u  
niet meer de details, want de ene keer was er iets in de Harskamp 
en de andere keer gebeurde er iets te Vught. E r  was altijd ergens iets 
aan de gang. I n  eerste instantie moest de districtscommandant het 
opknappen. 

Generaal-majoor ir. M. Tans heeft o p  1 Januari 1946 de  functie 
van territoriaal bevelhebber gekregen. Met de gebeurtenissen in 1945 
in de Harskamp heeft hij niet te maken gehad. Hij is wel eens in  
kampen geweest om een idee te krijgen, hoe het er toeging. Hij had 
er eigenlijk niets te maken, maar  dacht: het is wel goed om te zien, 
hoe de toestand is en wat voor personeel daar zit. Men heeft uit- 
gemaakt, dat de bewaking van de delinquznten binnen het kamp door 
personeel van Justitie en buiten het kamp door personeel van Oorlog 
geschiedde; dezen patrouilleerden dus buiten de kampen. D e  Hars- 
kamp, waar de heer Tans ook is geweest, was afgezet met prikkel- 
draad. Mzn zag daarbinnen mannen van Justitie en buiten die van 
Oorlog. Nu liep de dienst wel eens in elkaar. Zij hielpen elkaar wel, 
doch dan was dat o p  verzoek van de kampcoinmandant. Wanneer 
die kampcommandant er om vroeg, hielpen zij, maar wanneer hij het 
niet nodig vond of om welke reden ook zei: ,,Ik heb met jullie niets 
te  maken; je moet buiten blijven.", dan gebeurde het niet. 

D e  moeilijkheden tussen buiten- en binnenbewaking waren veelal 
competentiekwesties. Toen de heer Tans kwam, waren die vrijwel 
opgelost - toen had men duidelijk die afscheiding gemaakt -, maar 
vóór die tijd was dat wel het geval. Die buitenbewakers hadden een 
vrij taaie baan. Zij liepen met een geweer en er gebeurde niets. Zij 
wilden liever naar binnen; dan konden zij bezoek aandienen e n  
kregen misschien een sigaartje of een sigaretje. Daar  buiten liepen 
zij in de sneeuw of in de regen te  bewaken. E r  ontsnapte zelden 
iemaiid. D e  heer Tans herinnert zich, Gat een van de  delinquenten 
doodgeschoten is, maar zeker weet hij het niet meer. 

O p  d e  vraag, of, indien er strafbare feiten voorvielen, gepleegd door 
troepen van de buitenbewaking, die tijdelijk voor dit  doel van hun 
organiek onderdeel waren afgesplitst en gesteld onder de comman- 
dant van de buitenbewaking, deze commandant verantwoordelijk was 
voor een onderzoek dan  wel de commandant van het organieke onder- 
deel, antwoordt de heer Tans, dat hij zich deze figuur als volgt kan 
voorstellen. De heer Streijers leende troepen. D e  heer Tans neemt 
aan, dat het een compagnie is geweest, een organiek onderdeel met 
een kapitein, die tot straffen bevoegd is en die in dat opzicht meer- 
dere is. Dan  wordt dit geval gerapporteerd en de kapitein stelt een 
onderzoek in. Nu gaat het er om, wie de meerdere van die kapitein 
is. Wanneer de heer Tans het meest uitgesproken geval neemt, dat  
die kapitein tijdelijk gedetacheerd is bij majoor Srreijers, dan  is niet 
majoor Streijers de meerdere, doch de commandant van het onder- 
deel, de bataljonscommandant van 14 R.I. Zij zijn en blijven zijn 
manschappen. 

D e  heer Tans neemt nu een kleiner onderdeel. Een sergeant of 
sergeant-majoor wordt gesteld onder een officier van de  heer 
Streijers. D e  heer Tans kan zich voorstellen, dat leentjebuur werd 
gespeeld voor aanvulling. Het kan zijn, dat de heer Streijers een 
onderdeel had, waarbij zij twee vrije nachten moesten hebben. Zij 
kwamen 24 uur o p  wacht. Hij had te weinig om de  mensen twee 
vrije nachten te geven en leende een organiek onderdeel. Dan  wordt 
het vraagstuk eenvoudiger, dan  leende hij tijdelijk een organiek 
onderdeel, dat bleef staan onder de  commandant van 14 R.I. D a n  
moet gerapporteerd worden aan  de beide commandanten 

Het gaat er echter om: is er rechtens geschoten of niet? Is  er 
sprake van een krijgstiichtelijk vergrijp of een strafrechtelijk misdrijf? 
D a n  is de bataljonscommandant 14 R.I. verantwoordelijk. Wanneer 
hij in gebreke blijft een onderzoek in te stellen, dan  schiet hij te kort. 
Het was gemakkelijk, als er niets gebeurde, maar moeilijk, wanneer 
er wel iets gebeurde. Het  waren over het algemeen mensen, die niet 
voldoende geschoold waren om dit te begrijpen. Zij gaven om de  
haverklap moeilijkheden, waarbij diefstal, enz. 

D e  heer Tans is o p  ecn avond in de  ministerraad geweest bij 
Minister Schermerhorn. D e  gehele hilinisterraad was aanwezig. 
hlinister Meynen was er ook bij. Het ging over de polimtieke delin- 
quenten. Het  ging om 50 à 60 000 mensen. E r  werd d e  heer Tans 
niets gevraagd, doch bij de rondvraag zei hij: I k  wist eigenlijk niet, 



waarvoor ik nioest komen, inaar ik begrijp nu uit deze bijeenkomst, 
dat  men eigenlijk met het moeilijke vraagstuk van die politieke delin- 
quenten zit. Ik hoop niet, dat  de  heren mij bloedig vinden, maar ik 
zou zeggen: laat de ter dood veroordeelden zo gauw mogelijk dood- 
schieten, dan is het rechtsgevoel in het land bevredigd. Laat de proce- 
dure niet zo lang duren. Splitst hen in gevallen. Later heeft de heer 
Tans zijn inzicht o p  papier gezet en daarbij de politieke delinquenten 
in verschillende klassen ingedeeld, om het pop~ilair te zeggen: degenen, 
die direct moesten worden doodgeschoten, dan zij, die een langdurige 
iellulaire gevangeniss:raf hadden verdiend. dan  zij, die naar het 
begrip van de  heer Talls vijf jaar kregen, en tenslotte zij, die men iii 
een werkkamp zou kunnen zetten of bij een boer o p  een bedrijf kon 
laten werken, mensen dus, die men wat meer vrijheid kon toestaan. 
D e  heer r u n s  zeide, dat  de  heer Ringers vermoedelijk ook niet de  
handen in het haar zal zitten, wanneer men een eiland moet gaan 
inrichten, want het gaat vermoedelijk om 5 of 10 000 mensen. Dat  
betekent, dat  men daar woningen met barakken moet gaan bouwen, 
waarbij dan nog komen een gereformeerde, hervormde en katho- 
lieke kerk; alleen een synagoge zal niet nodig zijn. De bijeenkomst 
inaakte de  indruk, dat men met het geval zat. Toen het was afgelo- 
pen, ging de heer T u n , ~  naar huis met de heer Ter Veer., die er ook 
tegenwoordig was geweest. D e  heer Ter Veer had sectie TI bij Mili- 
tair Gezag. Zij hebben er onderweg nog over lopen napraten. V3Ór 
deze bijeenkomst had hij de indruk, dat men veel verder was met 
zijn inzichten en hij kwam er enigszins teleiirgesteld vandaan. Het  
was nog niet voldoende doordacht. D e  heer Tans vond het toch een 
vraagstuk, dat de  moeite waard was o m  althans de grote lijnen tijdig 
uit te stippelen. Dat  moet omstreeks Maart 1946 zijn geweest. 

D e  reden, dat tenslotte de bewaking door de gezagstroepen is be- 
eindigd, was, da t  Minister Meynen er achter zat. Deze heeft de in- 
zichten van de  heer Tans gevraagd, toen de  heer Nierstriz,sz wegging. 
D e  heer T a m  heeft gezegd: ,dit is geen kleinigheid, het verslindt geld 
en, als militair sprekende, geloof ik, dat men op het ogenblik de 
werkkrachten wel beter kan  gebruiken dan voor z~i lke negatieve 
dingen. E r  is wel iets belangrijkers in het land te doen, D e  heer Tans 
was gekomen tot. een bepaalde verhouding: vijf slechte vaderlanders 
te bewaken door één goede. De gezagstroepen breidden zich maar 
steeds uit. D e  kampen werden steeds voller en de bewaking breidde 
zich uit. D e  heer Tans wist, dat men een project had voor 170 com- 
pagnieën, dus dat betekende 170 maal 150 man. Hij vond dat  niet 
verantwoord en zei: Laat Justitie zijn eigen boontjes doppen. Het 
is een justitiële aangelegenheid. Hij voelde, dat zij dat als militairen 
niet konden doen. Zij hadden daarvan te weinig verstand. Er moest 
toch reclassering plaats hebben, e r  moest toch toezicht zijn. Het  was 
een ondeskundig geheel. Met zijn mensen kon de heer Tans het niet 
doen. O p  zijn voorstel is toen het aantal compagnieën o p  korte ter- 
mijn verminderd. D e  heer Taris heeft gezegd: laat Justitie justitieel 
werk doen en als zij hulp nodig hebben, helpen wij zoveei mogelijk. 
Hij heeft een programma opgesteld, waarbij zij tot splitsing kwamen. 
D e  buitenbewaking zou alleen binnen de Lampen optreden, wanneer 
het gevraagd werd. Dat  is een keer gebeurd te Scheveningen in het 
gebouwencomplex. Men zei, dat e r  muiterij dreigde, doch er gebeurde 
niets. D e  delinquenten werden opstandig, omdat zij geen brieven 
mochten krijgen, omdat het bezoek te lang moest wachten enz. 

D e  beëindiging van de  gescheiden bewaking was eigenlijk een wens 
van beide kanten, waarbij speciaal Oorlog er o p  aandrong. Het  ging 
allemaal van de begroting van Oorlog af. Het: komt allemaal wel uit 
kin pot, maar Oorlog moest 18 000 mensen leveren* waaronder ver- 
schillende kampcommandanten. 

Mr. J. Meynrn, Minister van Oorlog in het Kabinet-Schermerhorn- 
Drees, gelooft te moeten bestrijden, dat hij tot 1 Januari 1946 met 
het vraagstuk van de politieke delinquenten bemoeienissen heeft ge- 
had. In Nederland maakte de heer Kri~ls  de vergaderingen van de  
Ministerraad mede. D e  Minister van Oorlog herft dan ook nooit 
grfiingeerd als liaison tussen de Regering en de  herr Kruls. D e  per- 
soonlijke aanwezigheid van de chef Militair Gezag in de  Rliiiister- 
raad maakte het hem mogelijk piint voor punt de verschillende om- 
schakelingen van het Militair Gezag o p  het burgerlijk gezag mede te 
bespreken en te bewerkstelligen. 

Met betrekking tot het vraagstuk van de  kanipen heeft de heer 
Meynen alleen de herinnering aan de herhaalde vriendschappelijke 
debatten met zijn collega Knlfschoter~, die zijn hulp inriep voor het 
ter beschikking stellen van soldaten voor bewakingsdiensten. Het be- 
zwaar van de herr Meynerz legen dit verzoek was, dat  soldaten geen 
gevangcnbewaarders zijn; dit is een apart vak. D r  heer Meynen had in 
dagen van gevangenschap persoonlijk ondervonden. dat  het vak van 
gevangznbewaarder e:n speciale training eist en zag het als een groot 
bezwaar, dat  mrnscn, die een dergelijke training niet Iiadden onder- 
gaan, tot gevangenbewaarders werden gepromoveerd. Deze debatten 
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~ i j t l  in vriendschappelijke zin gevoerd, maar var1 zijn kant zeer vast- 
houdend. Dit te meer, o m d a ~  deze mensen nodig waren voor het 
vormen van ectiheden, die voor de bevrijding van Indonesië bestemd 
waren. I n  Juli en Augustus ging het nog om de oorlog tegen Japan. 
kater, na 15 Augustus, ging het om het vormen van eenheden van 
oorlogsvrijwilligers voor Indonesië. Zijn pogingen hebben tot zijn spijt 
geen succes kunnen hebben, omdat Minister Kolfsclzoten zeer terecht 
het argument gebruikte: ,,Waar niet is, heeft d e  keizer zijn recht ver- 
loren; ik heb g e m  gevangenbewaarders, u zult mij dus militaire een- 
heden ter beschikking moetzn stellen, althans gemilitariseerde mensen, 
om in deze lacune te voorzien". Ook voor de hrcr Kolfschoten was 
het buitengewoon moeilijk 100 000 politieke gevangenen (de heer 
Meylzeiz meent, dat  dit het aantal was), o p  behoorlijke wijze te doen 
bewaken. E r  zijn dus militaire e x h e d e n  aan de Minister van Justitie 
ter beschikking gesteld. Naar de mening van de heer Meynen moet in  
het gehele gevangenenbeleid een splitsing worden gemaakt tussen het 
bewaken van de krijgsgevangenen, d.w.z. de  gevangen Duitse troepen, 
en de politieke gevangenen. 

D e  bewaking van krijgsgevangenen is ern specifiek militaire aan- 
gelegenheid. Met de bewaking van de  krijgsgevangenen hebben de  
Nederlanders zich echter nooit mogen bemoeien, omdat deze taak 
door de  Canadezen en Engelsen werd verricht. Als de  heer Meynen 
zich goed herinnert, waren hier 6000 Duitsers o m  de  mijnen o p  
te  ruimen. Ze werden door de geallieerde troepen bewaakt. 

D e  bewaking van de politieke gevangcnen echter heeft de heer 
Meyrzrn altijd beschouwd als ern taak van het Ministerie van Justitie. 
Daaromtrent was ook overeenstemming bereikt en zo heeft het Kabi- 
net het ook bepaald. In  feite ieende de Minister van Oorlog troepen 
uit om deze taak te vervullen. Zodra zij voor deze taak waren aan- 
gewezen, vielen zij buiten zijn ambtsverantwoordelijkheid, behalve 
voor wat betreft het hi9rarchie~e en administratieve gedeelte, m.a.w. 
het Ministerie van Oorlog bevorderde de mensen zn betaalde hen. D e  
hecr Meytien wil een parallel geval noemen. Wanneer hij in een tijd 
van staking troepen ter beschikking had gesteld van de burgemeester 
van Rotterdam o m  schepen te lossen, waren zij zuiver als militaire 
eenheid onder zijn verantwoordelijkheid3 maar voor de  taak, die hun 
was opgelegd, had de heer Meyneri geen verantwoordelijkheid. Hij kon 
dus niet bepalen, of zij sinaasappelen dan wel vlees moesten losscn. 

De heer Meynfn vertelt slechts, hoe zij liet hebben gezien. Wij pre- 
tendeert niet. dat de opvatting juist is, inaar zijn opvatting is het altijd 
geweest, en ze is dit nog, dat het gehele civiele gevangenenbeleid res- 
corte-rde onder de Minister van Justitie, dat deze kampen ook volgens 
Kabinetsbesluit onder de justitiële verantwoordelijkheid vielen en dat  
her lener) van troepen door de Minister van Oorlog zuiver het aan- 
vullen was van e x  lacune, omdat er nii eenmaal geen gevangcn- 
bewaarders waren. 

Op de opmerking, dat de kampcommandant niets had te zeggen 
over de  buitenbewaking. torn dit alles nog onder het Militair Gezag 
ressorteerde en de buitenhewaking toen onder haar eigen commandant 
stond, zegt de heer Meynen, dat voor hem het belangrijkste punt is, 
en daarover is hii voor zich zelf nog niet in het klare, wie dan  d e  
contrôle had over deze militaire commandanten. In de legerorgani- 
satie is het zo, dat  troepenonderdelen steeds hun orders ontvangen 
van en gecontroleerd worden door een naast hogere chef, dus de  
hiërarchische gezagsverhouding, waarbij van boven gecontroleerd 
wordt naar beneden. Licht men er een eenheid uit' dan  staat deze 
weliswaar onder de commandant, die de eenheid leidt, doch deze 
dient tenslotte door een superieur gecontroleerd te worden. Wie 
vervulde nu  deze contïôletaak? 

In Juli, Augustus en de volgende maanden van 1945 betrof het 
bataljons, merendeels in het Zuiden gevormd, die men de oude regi- 
melitsnameti had teruggegeven. Z e  waren gevormd uit de  Binnen- 
landse Strijdkrachten, waarover Z.K.H. Prins Bernhard het bevel 
voerde. Toen het Noorden bevrijd was, kwamen er een 80000 i% 
90 000 B.S.-ers bij. Ter indeling dezer strijdkrachten is een schema 
uitgewerkt, waarbij de inanschappen konden opgeven voor welke 
taken zi,j wensten in aanmerking te komen. Net geleideiijk doen af- 
vloeien van de illegaliteit was een moeilijk vraagstuk en de  vrees 
bestond, dat  zich hierbij moeilijkheden zouden kunnen voordoen 
als b.v. bij de maquis in Frankrijk. De bedoeling was de mensen een 
bepaalde taak aan  te wijzen en zo het hele verzet of wat zich zo  
noemde -- want het waren niet allsn verzetsmensen - geleidelijk 
aan over te schakelen. Dit is gebeurd door ze in te delen in de ver- 
schillende soorten vaii militaire of rriarine-eenhedeno gezagstroepen 
enz. voor de  vers;chillende taken, die te  vervullen waren. Nu neemt 
de heer Meyr1c.n aan, dat  14 K.I. waarschijnlijk een o p  deze wijze 
gevormde eenheid is geweest. 

Bij de terbeschikkirigstelling van militaire hulp door  de  Minister 
van Oorlog is het natuurlijk van groot belang, dal,  indien door die 
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miiitaire hulp op onjuiste wijze wordt geageerd, de betrokken supe- 
rieuren daarover inlichtingen en rapporten ontvangen. Daarop is het 
gehele stelsel van straffen e n  van discipline in het militaire leven 
gegrond. Ci t  is hier echter nooit gebeurd. Een globale inzage van 
het rapport van de heer van Tuyll vavi Seraoskerken toont aan, dat  
hier inderdaad dingen gebrurd zijn, welke de heer Meynen nooit 
heeft geweten en waarover hij nooit rapporten gehad heeft of heeft 
horen spreken. Later is de heer Ter Veer belast met de oplossing 
van dit probleem en deze heeft naar zijn mening zeer goed en ver- 
standig ingegrepen. 

I n  een leger gaat het rapporteren langs de hiërarchieke weg. 
Wanneer er zeer ernstige dingen gebeurden - men moet het zuiver 
schematisch en organisatorisch zien -, dan  had die bataljonscom- 
mandant, als militair, moeten rapporteren aan zijn naast hogere 
meerdere. Het  lijkt de heer Meylierz, dat  er een soort lacune is 
geweest tussen deze troepen en de met de contrôletaak belaste 
meerdere en dat  door deze lacune eventuele rapporten niet zijn 
doorgestuurd. Het  had zo moeten zijn, dat  boven de commandanten 
van deze verschillende kampen een superieur stond, die geregeld het 
werk van deze tïoepen controleerde en aan wie zij wekelijks of 
maandelijks hun rapporten en hun strafregisters instuurden. D e  
normale weg is, dat  de ondercommandant aan zijn meerdere regel- 
matig over het verloop van zaken in zijn troep rapporteert. Als het 
ernstige gevallen zijn, komen zij bij de Minister. Onderweg worden 
natuurlijk heel veel gevallen door de  legerautoriteiten afgedaan. Die 
bereiken de Minister niet en die behoeven hem ook niet te bereiken. 

Een voorstel tot het gedeeltelijk vrijlaten van de  politieke ge- 
vangenen herinnert de heer Meynen zich. Hij herinnert zich ook - 
en hij gelooft nog steeds, dat dit een juiste beslissing is geweest -, 
dat uiteindelijk besloten is dit niet te doen. Dit is echter zijn per- 
soonlijke mening. Die mening baseert hij - zelf min of meer uit 
verzetskringen voortgekon~en zijnde en dus de  stemming van d e  
mensen o p  dat  ogenblik kennende - o p  de  overtuiging, dat  dit zeer 
onvoorzichtig zou zijn geweest. In  de stemming, waarin het Neder- 
landse volk toen tegenover de N.S.B.-ers en vooral tegen Neder- 
landers, die in  de S.S. waren gegaan, leefde, zou vrijlating beslist 
tot moord e n  doodslag hebber, geleid. D e  heer Meyneïz gelooft, dat  
men zeer dankbaar kan zijn, dat deze dingen geliquideerd zijn, zoals 
zij geliquideerd zijn. Een van de overwegingen is geweest: als e r  
doden vallen - en die vallen er beslist onder onschuldigen bij de 
vrijlatingsmethode -, is het toch altijd nog minder erg, wanneer zij, 
die gedurende de  oorlog verraad aan ons volk pleegdeli, hiervan 
de dupe worden in een harde winter dan dat men ons gehele volk 
aan moord, doodslag en onrust blootstelt. D e  heer Meynen weet niet, 
of dit een juist argument is geweest, maar het was voor hem een zeer 
serieus argument. Hij kwam dagelijks onder deze mensen - hij had 
nl. destijds in het Zuiden de opdracht van de  bevelhebber der Binnen- 
landse Strijdkrachten militaire eenheden uit de  verzetsgroepen te  
vormen - en hij wist, dat het moeilijk was er rust en een goede 
stemming onder te houden. Ondanks alles zijn er toch nog moord- 
aanslagen geweest. Dit soort van liquidaties met allen aankleve van 
dien zou zijns inziens bij de vrijlatingsmethode op grote schaal zijn 
voorgekomen. Men zou bepaald ook onschuldigen hebben getroffen 
door naamsverwisseling e.d. Het separeren der politieke gevangenen 
bleef dus naar zijn mening essentieel. D e  heer Meynen wil niet 
beweren, dat zijn mening de  enig juiste was, maar  hij gelooft nog 
altijd, dat  de toen genomen beslissing verantwoord was. 

D e  heer J. J. Snoeck Hcrzkemans had bij Militair Gezag alleen 
te maken met de politieke opsporingsdiensten. Met deze taak is hij 
o p  2 Augustus 1945 begonnen. Hij heeft die functie bekleed tot het 
in werking treden van het Directoraat-Generaal voor Bijzondere 
Rechtspleging. Toer? is hij o p  1 Januari 1916 hoofd van de algemene 
inspectie van het directoraat-generaal geworden. D e  heer Srzoeck 
Henkemnns kan vrij positief zeggen, dat hem van mishandeling na 
1 Januari 1946 nooit is gebleken. Hij heeft er wel van gehoord. Hij 
zou echter één uitzondering willen maken, nl. voor de  Harskamp. 
Wanneer zijn geheugen hem niet in  de steek laat, meent hij, dat er in  
het voorjaar of de zonier van 1946 nog wel iets geweest kan zijn, 
maar dat zijn ook verhalen van feiten, waarvan hij niet weet, of zij 
korter of langer vóór de tijd, dat hij in de Harskamp kwam, zich 
hebben afgespeeld, maar hij neemt aan, dat dat na  1 Januari 1946 
is geweest. 

Wat de  kwestie van het kromsluiten in de boeien betreft, dat heeft 
zich ook voorgedaan aan de Levantkade. Daar  had men cellen, 
waar kromsluiting in de boeien kon worden toegepast. D e  heer 
Siioeck Werlkenzans heeft die cellen zelf gezien. Dat  moet dus zeker 
na 1 Januari 1946 geweest zijn. Klachten over gevallen, die iri zijn 
tijd hebben plaats gevonden, waren er niet. D e  klachten waren van 
de verleden tijd. 
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Bij de klachten over de Harskamp van ds. Moll van Charante is 
de heer Snoeck licrikerna~is als eerste betrokken geweest. Het geval, 
dat de heer Snoeck Henker?zarzs noemde, zal in het voorjaar, mis- 
schien in de zomer van 1945 geweest zijn, maar toen was het ook: 
e r  is hier kort geleden door het kamp geschoten. D e  heer Snoeck 
Henkemans heeft noch van de naam noch van de rapporten van de  
heer M o 0  van Chara17te iets gehoord vóór de eerste keer, dat hij in 
het kamp was; het was toen voorjaar of zomer 1946. D e  heer Snoeck 
Henkernans heeft toen een onderzoek ingesteld naar de feiten, die in 
de Harskamp hadden plaats gevonden en naar de bruikbaarheid van 
de kampcommandant. Het  resultaat van dat onderzoek was, dat de  
k.ampcommandant werd ontslagen of overgeplaatst. Daarop hebben 
de gebeurtenissen van 1945 invloed gehad. De onbruikbaarheid en on- 
geschiktheid van de heer Scholten bleken uit het feit, dat hij niet o p  
een andere manier van die gebeurtenissen werk had gemaakt. Het  
was nl. zo, dat de kampcommandant geregeld overleg pleegde met de  
commandant van 14 R.I. en zich minder aantrok van wat er binnen 
als wel van wat er buiten het prikkeldraad gebeurde. Hij is ontslagen. 
Het  is ook mogelijk, dat hij is overgeplaatst. Naar  de verhalen, die 
werden verteld, werd er gedronken. Dat weet de heer Snoeck Nenke- 
mans echter niet met zekerheid. De heer Scholteti was niet voor zijn 
taak berekend. Het was een zeer typische situatie. Als de heer Snoeck 
Henkemans het enigszins populair mag zeggen, hadden de gedeti- 
neerden het voor het zeggen binnen het prikkeldraad en de bewaking 
er buiten. De gedetineerden werden voorzien van levensmiddelen en 
verder werd het aan hen overgelaten. Zij hadden een eigen keukrn en 
hadden eigen personeel aangewezen. D e  leiding van buitenaf was 
echter ten enenmale onvoldoende. En de feiten, die zich verder heb- 
ben voorgedaan, vonden hun oorzaak in de zeer zwakke leiditig van 
de kampcommandant. De politieke delinquenten regelden het zelf; 
het personeel stond er buiten, hetgeen in het begin ,niet zo heel gek 
was. Verder hebben de Duitsers, die Arnhem en Tiel hadden gepluil- 
derd, een levendige handel in juwelen en andere sieraden gedreven. 
Dat  men zich niet lekker gevoelde in dat  als militair geklede gezel- 
schap, vindt de heer Slzoeck Nenkenzans enigszins begrijpelijk. 

Op de opmerking, dat de heer Scholtelz bij zijn verhoor een brief 
heeft voorgelezen, welke de strekking had, dat hij er genoeg van had 
ei1 ontslag nam, zegt de heer Snoeck Iienken~ans, dat men hein mis- 
schien die eer heeft gelaten. De heer Snoeck Ho;keinans zou een 
andere brief kunnen laten lezen, waarin staat, dat het geval over 
twee niaanden nog eens zal worden bekeken en dat hij, als hij daii 
zijn leven niet zou hebben gebeterd, zou worden ontslagen. Men 
herft het einde van die termijn niet afgewacht. De klachten, geuit 
tegen de heer Moll van Charante hebben geleid tot diens overplaat- 
sing. Dat kwam, omdat de heer Mol/ van Charante, die de heer 
Snoeck Henkemans gaarne wil verdedigen, zo goed als hij majoor 
Scholten afvalt, niet de tact had om gerechtvaardigde grieven o p  de  
juiste wijze naar voren te brengen. De heer Snoeck Henkemans vond 
zijn grieven juist. Deze dominee was een principieel en stijl mens met 
al zijn gebreken en deze kampcommandant was een gemakkelijke 
egoïst, die het wel geloofde, en dat botste. Wanneer op de dominee 
kritiek wordt gegevzn, dan komt dit van de commandant, die dit 
wandelend geweten niet graag bij zich had. 

D e  heer J. H. J. Raat is kort na zijn terugkeer uit krijgsgevangen- 
schap benoemd tot chef van de staf in de derde militaire afdeling 
van de territoriale troepen, omvattende de drie Zuidelijke provinciën. 
Hij was toen beroepsofficier. Hij had toen onder zich de troepen, die 
de bewaking leverden voor de verschillende kampen voor politieke 
delinquenten. Dit is begonnen ongeveer October 1945. Het is hetn 
toen herhaaldelijk opgevallen, dat deze situatie - de heer Raat heeft 
daarop ook dikwijls gewezen - eigenlijk fout was, doordat er in elk 
kamp twee comniandanten waren, nl. de kampcommandant en de 
commandant van de buiten bewakende troepen. D e  taken overlapten 
elkaar echter zodanig, dat men zonder duidelijke nadere voorschriften 
omtrent de bevoegdheden altijd conilicten moest krijgen. Het is dan 
ook enige malen voorgekomen, dat de heer Raa! er hem moest gaan, 
omdat er onenigheid was tussen een bewakingscommandant en de 
kampcommandant. Zij hadden soms groot meningsverschil e n  dit 
moest worden bijgelegd. 

In April 1946 werd de heer Raar bij generaal Tans geroepen, die 
hem vroeg, of hij bereid was om, wanneer de gezagstroepen weg- 
gingen, een bewakiiigskorps van burgers te organiseren voor de be- 
waringskampen in dienst van liet Directoraat-Generaal voor Bijzon- 
dere Rechtspleging. 

De bewakers, d12 de heer Raat in het kader van het D.G.B.R. voor 
de buitenbewaking he-ft aangetrokken, hebben altijd een apart korps 
gevormd, doch als een onderdeel van het D.G.B.R. 

D e  heer Raat meent, dat het aantal p1.m. 7000 was. Toen hij begon, 
waren er ongeveer 100 kampen. Het  geheel moest eigenlijk binnen 
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luim twee ii~dandcn zijn bes!ag hebben gekregeil. Uiteraard heeft 
men in het begin ook mensen aangenomen en moeten aannemen, 
zonder een behoorlijk antecedentenonderzoek, want als men in adie 
tijd begon met inlichtingen vragen, gebeurde het herhaaldelijk. dat 
gemeentebesturen of parketten berichtten, dat zij de gegevens, die 
men vroeg, niet konden verstrekken. Men ging dus af op de goede 
aanbevelingen, die de mensen meebrachten van te goeder naam en 
faam bekend staande personen en op de aanbeveiingen van het Kijks- 
arbeidsbureau en, wat de militairen betrof, van de compagniescom- 
inandanten. Toen in Augustus 1946 de nieuwe buitenbewaking was 
georganiseerd, is direct de regeling ingevoerd, dat de kampcomman- 
dant ook het bevel over de buitenbewaking had. 

Er is niet dadelijk in alle kampen een burgerbuitenbewaking inge- 
voerd. Er is een aantal kampen geweest, waar de oude militaire be- 
waking bleef, omdat dit bij de aanvang als voorwaarde was gesteld. 
De heer Raat  wist, dat deze kampen uiteraard van het begin af aan 
een aflopende zaak moesten zijn cn hij wilde geen mensen aannemen. 
die hij over drie maanden misschien weer op straat zou moeten zetten 
Het aantal kampen liep voortdurend terug. Te Duindorp, waar toen 
militaire bewaking was, waren relletjes geweest en men wenste dit 
kamp, althans een groot deel er van, te ontruimen. Men heeft de 
heer Raat gevraagd daartoe een regeling te treffen. Er zijn toen, 
met behulp van generaal vun dcia Hoek, die commandant van de 
marechaussee was, en van overste Scheffer, toenmaals hoofd van de 
sfdeling militair vervoer, die de beschikking gaven over p1.m. 50i) 
marechaussees en een groot aantal auto's, op een Zondagochtend 
vanaf het appèl p1.m. 1800 gedetineerden naar andere kainpen over- 
gebracht. Bij die gelegenheid heeft de chef van de afdeling personeel 
de heer Raat gevraagd, of hij genegen zou zijn de leiding van de 
kampen in haar geheel op zich te nemen, maar daarvoor heeft bij 
toen bedankt. 

In October 1946 werd hij bij de heer Ter Veer geroepen. De heer 
Ter Veer deed de heer Raat hetzelfde aanbod en hij heeft toen een 
paar dagen bedenktijd gevraagd, voordat hij het accepteerde. De heer 
Raat heeft hem gezegd, dat hij toch wel enige voorwaarden zou wil- 
len stellen, o.m. in verband met de organisatie, welke voor hem ais 
militair wel zeer eigenaardig leek. Men had tot dan toe geen afzon- 
derlijk hoofd voor de afdeling kampen in haar geheel, doch er was 
een afdeling A, algemene zaken, verder afdeling B, geestelijke en 
sociale zorg, C, medische verzorging, en D, arbeid, enz.. De hoofder, 
van deze afdelingen werkten allen hard. Er  was echter niemand, die 
de hoel coördineerde. Men werkte dus dikwijls naast en soms tegen 
elkaar, want men kan zich wel voorstellen, dat de belangen van de 
socialr: verzorging en de belangen van de arbeid dikwijls niet sameri- 
gingen. Ieder van deze hoofden gaf dan aanuijzingen, wat wel eens 
aanleiding gaf tot verwarring. Een andere voorwaarde, die de heer 
Raat  toen gesteld heeft, was, dat er verbetering zou komen in de 
kieding van de gedetineerden, want wat hij daarvan aan de buiten- 
kant gezien had, was zeer droevig. Een groot deel van de mensen 
kon niet werken, omdat men geen behoorlijke kleding had. Onder- 
kleren waren er lang niet voldoende. Als het lijfgoed gewassen 
moest worden, moesten de mensen soms een paar dagen in bed 
blijven tot het wasgoed droog was. Ook wat de legering betreft, 
heeft de heer Raat als voorwaarde gesteld, dat hierin verbetering 
zou komen en dat, als er nog eens door Wederopbouw loodsen 
of barakken in het buitenland werden aangeschaft, ook een deei 
daarvan ter beschikking van de kampen zou komen. Zo waren er nog 
enige dingen ten aanzien van het personee!, b.v. dat de heer Ras de 
volledige bevoegdheid kreeg om op korte termijn maatregelen te 
riemen tegenover het personeel, dat zijn plicht verzaakte of onge- 
schikt was voor zijn taak. 

Er ir toen boven al die afzonderlijke afdelingen een coordinator 
gekomen en daarvoor werd de heer Raat aangewezen. Hij werd hoofd 
van de derde afdeling van het directoraat-generaal, die het beheer 
over de kampen in volle omvang had, behalve het geldelijke beheer: 
daar had de heer Raat niets mee te maken. Op 22 of 23 October 
1946 heeft de heer Raat die Iiinctie aanvaard en hij heeft deze tot 
aan de opheffing bekleed. Toen is hij overgegaan naar Justitie. Toen 
hij die functie aanvaardde en voor het eerst te niaken kreeg met de 
toestanden in de kampen, was het allerergste voorbij. Van zeer be- 
langrijke mishandelingen heeft de heer Raat in zijn functie inderdaad 
nooit gehoord. 

Bij zijn optreden a19 hoofd van de derde afdeling heeft hij ondcr 
het kamppersoneel, naast ern overgroot deel van hardwerkende. 
ijverige, eerlijke en correcte mensen, ook lieden gevonden, van wie hij 
een gedeelte in staat achtte tot minder oirbare daden. Er is opdracht 
gegeven van onregelmatigheden bij de politie aangifte te doen. Ver- 
schillende personen hebben terechtgestaan. Ondanks het grote aantal 
inspecteurs was het toezicht soms onvoldoende. Toen de heer Raat 
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kwam, waren er 15 inspecteurs, die de kamperi rondreisden. Op 
6 December 1546 waren er 9 ontslagen. Allereerst was hun aantal 
te groot. Er waren er, die niet voldoende werkten, die, wanneer zij 
in ecn kamp kwamen, gingen zitten praten met de kainpcominan- 
dant; er werd dan soms behoorlijk gegeten en in sommige kaiilpen 
een borreltje gedronken; na afloop ging men naar huis en werd ge- 
rapporteerd. Zo kwam de kampcommandant. makkelijk van zijn in- 
spectie af. De heer Raat is begonnen, omdat hij zich van de toe- 
standen in de kampen behoorlijk op de hoogte wilde stellen, met 
op alle uren van de dag en van de nacht invallen te doen. Dat was 
de enige manier om de schrik er in te brengen. Het is gebeurd, dat 
hij in ecn kamp aankwam en dingen ontdekte, die niet in de haak 
waren. Na de zaak onderzocht te hebben, deed hij deze meteen af 
en gaf die coinmandant onmiddellijk zijn ontslag met het verbod 
cm ooit weer de poort van het kamp binnen te komen. Hiertoe had 
hij machtiging; dat was een van de voorwaarden, die hij had ge- 
steld. Zonder die voorwaarde had de heer Raat het nooit kunnen 
doen. In  het begin moest de schrik er in komen. Men moest er aan 
wennen, dat er toezicht was en dat er maatregelen werden genomzn. 
Het ontslag is steeds door de directeur-generaal, op wie beroep be- 
stond, bevestigd. 

Wat het schieten betreft: Voor de burgerbewakingstroepen zijn 
dadelijk regels vastgesteld in 1946. 111 de eerste plaats moest worderi 
vastgelegd, dat deze mensen het recht hadden - het waren bur- 
gers -- om wapei;s te gemuiken. Dit is geschied; tevens is order 
gegeven, dat er zonder waarschuwing niocnt worden geschoten bij 
eiKe poging tot ontvluchting en bij aanraking van het prikkeldraad 
van de nuitenversperriilg. blaar l$ m aan de binnenkant van deze 
bultenversperring was er een waarschuwingsdraad met borden, waar- 
op stond .,Verooden toegang. Er wordt zonder waarschuwing, ge- 
schoten". Men heeit de beer Kaal er over aangevallen, dat hij de 
kainpcuinmandanten oparoeg die regeling iedere veertien dagen op 
het appel aan de gedetineeraen voor te lezen. Hij íneende ecnter, dat 
ezn voorscilriit. om zoniier waarscnuwing te scnieten, alleen veraiit- 
woord was, als ae  zeacrneid bestond, dat de gedetineerden aai1 dit 
voorschrift telkens werden herinnerd. 

Ir. J. P. N. M, V ,  Mentrop is na de bevrijding van Zuid-Limburg 
cerst kampcommandant geweest te Maastricht, toegevoegd aan de 
,,beroemae" Looiersstraat, voorts toegevoegd als kampcommandant 
aan majoor Schiir~nann, de provinciale militaire commissaris; ver- 
volgens heett hij ae supervis~e over de kanlpvn in het bevrijde gebied 
geKregen en daarna is hij naar de stat in Brussel gegaan. Bij ae  staf 
was hij ingedeeld bij sectie li D, waarvan majoor Molenaar, de tegen- 
woordige directeur van de strafgevangenis in Den Haag, het hoofd 
was en toen majoor Mole~iaar adngeiiezen werd als inspecteur van 
het gevangeniswezen, omdat er geen veroinding was met het Noorden, 
hee1.t deze zijn nieuwe tunctie aanvaard en heett de heer Merztrop 
zijn functie overgenomen, De heer Ter Veer was toen chef van sectie 
11. Later is die sectie gesplitst in 11 A-C en I1 B-D en toen werd de 
heer Ter Veer hoofd van de subsecties A-C. Professor van Bernnzelen 
heeft toen B-D gekregen met niajoor Reitsrna. De heer Mentrop zat 
nog altijd in subsectie D. Op 1 Januari l946 is het directoraat-gene- 
raal gekomen. Daar is hij overgegaan in dezelfde functie bij de af- 
deling 111 A. De heer Mentrop is er bij gebleven, totdat het D.G.B.R. 
deze afdeling liquideerde en de zaak overging naar de derde afdeling 
van het Departement van Justitie. 

De heer Mentrop maakt ezri oncierscheid tussen de oorlogsperiode 
en de periode na het beëindigen van de vijandelijkheden. Daar is in 
de tweede plaats de periode van de gedeeltelijke bevrijding van het 
land, eerst van het Zuiden, daarna van het Oosten en tenslotte van 
het Westen. Het Zuiden en Oosten vallen samen met de oorlogs- 
periode, het Westen valt samen met de periode na het beëindigen van 
de vijandelijkheden. Die perioden hebben dit gemeen, dat er van den 
beginne af aan altijd geïmproviseerd moest worden, zowel wat betreft 
de materiaalvoorziening, alsook voor wat betreft het personeel, waar- 
mede men moest werken. Men heeft het vuile werk eerst moeten doen 
oni daarna geleidelijk aan tot normale omstandigheden te komen. 

Daaroij heett men rekening moeten houden inet de publieke opinie. 
Ilie was aanvankelijk ontzettend fel. I n  die tijd was het nog werkelijk 
een kwestie, of er wel of niet ecn bijltjesdag zou komen; dat wist 
toen niemand; geliikkig is die er niet gekomen. Men moest dit echter 
eerst nog afwachten. Maar de buitengewoon felle stemming, waarin 
de bevolking verkeerde, zeer zekrr in de periode van de bevrijding 
van het Zuiden, is aanleiding geweest, dat men dus door die 
stemming van het publiek ten opzichte van de gedetineerden ex- 
cessen heeft beleefd. In de twcede plaats had men de omstandigheid, 
dat dat publiek in feite de bewakingskrachten leverde, die men nu 
eenmaal nodig had, omdat men geen justitieel personeel had. Huizen 
van bewaring en gevangenissen konden de gedetineerden niet her- 
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bergen. Het  gaf grote moeilijkheden het personeel van de kampen 
in toom te houd-n, hun rancuneuze gevoelens zoveel mogeiijk tegsn 
te gaan en tegrn te houden. Vervolgens kreeg men de tegenstelling 
tussen de  troepen van het leger van de geallieerden en het Militair 
Gezagsapparaat, waardoor de  materiële voorziening vaak bijna vol- 
komen in de war werd gestuurd, ook voor wat betreit de voeding van 
de mensen. Tenslotte heeft men gekregen de campagne in de pers, 
waarbij met tekeningen en woorden verhaaltjes geschrevzn en ge- 
tekend werden in de zin van: zij hebben het veel te goed. Die stem- 
ming heeft overigens niet lang geduurd, want de pers is vrij snel van 
directie veranderd en langzaam aan ging men sensatie verzamelen. 
Toen kwam de ommekeer; toen ging de pers uit een ander vaatje 
tappen in de zin van: er worden onregelmatigheden, o m  niet te zeggen, 
ergere dingen, gruwelen enz. in de kampen begaan. 

Het  eerste begin is geweest het improviseren van de legeringsmoge- 
lijkheid voor een zeer groot aantal gearresteerden, rijp en groen, alles 
door elkaar. Die mensen moesten onder dak worden gebracht, waar- 
door gebruik moest worden gemaakt van bestaande gebouwen. E r  
waren in het Zuiden van Limburg geen kampen. 

Op 14 September 1944 werd Maastricht bevrijd. Op 17 September 
kreeg men de doorstoot van Montgoinery naar Nijmegen. O p  23 Sep- 
tember werd Vught bevrijd. D e  toestanden in de kampen waren aller- 
primitiefst; de  moeilijkheden bij het treffen van de meest elemen- 
taire voorzieningen waren bijna onoverkomelijk. Doordat er toen 
meerdere kampen bijkwamen, was het nodig, te centraliseren. Men 
heeft toen de kampinrichting en de kampadniinistratie en -organisatie 
gecentraliseerd bij de provinciale militaire commissaris. Dit was ge- 
heel volgens de instructie. hlen heeft een paar maanden lang mets 
van Brussel gehoord. Alles ging onder leiding van de niilitaire com- 
missaris. D e  heer Mentrop werd toen naar Brussel gehaald bij de  
staf om majoor Mo!enaar te assisteren, die uit Londen was gekomen 
met de voorschriften en met wat men daar had kunnen klaar maken. 
Dat  was niet veel. Dat  was meer theorie dan practijk, want men haa 
bij allerlei dingen op de hulp van de geallieerden gehoopt. Die hulp 
bleef uit. 

Toen kreeg men het kamp Vught, d.w.z. men mocht in het kamp 
Vught, in een deel daarvan, politieke delinquenten onderbrengen, 
maar het kamp Vught was oorlogsbuit van de Canadezen. Daar  zat 
colonel Price als kampcommandant van het gehrrl Daar was e:n 
tankwerkplaats en een timmerwerkplaats van het Canade-e leger. D r  
helft van het kamp was voor de politieke delinquenten. In feitr hadden 
J e  Nederlanders er niets te vrrtellin. De chef staf van het MilLtair 
Gezag te Briissel had in Vught niets te vertel!en, omdat het Canaders 
eigendom was. Hij mocht er komen bij de gratie van de  Canadezen. 
Zo wrrd op e,n be?aald ogenolik de helft van hetgeen het Militair 
Gezag bezat binnen drie dagen afgenomen, hetgeen betekende, dat 
men de helft van het aantal gedetineerden daar moest legeren bij de 
andere helit, die er was. Er kwanen 7000 geëvacueerden De strijd 
om Vught helemaal te krijgen heeft geduurd tot Srptember of Octo- 
ber 1945, voordat de Canadezen het Militair Gezag toe;tonden er 
zelfstandig te werken. In Januari 1946 zijn de Canadezen er wegge- 
gaan. In Vught was het ern zeer moeilijke toestand. In Vught is ook 
inderdaad heel ver1 geseurd, wat posittef niet door de  beiigel kon. Er  
is veel gebeurd, van de  zijde van de Canadezen het meest; er is ook 
ver1 grarurd van de zijde van cie bewakingstrorpen en er is ook veel 
gebeurd van de zijde van het bewakingspersoneel. DI  strijd om Vught 
met zijn ups en downs heeft tot ongeveer Maart/April 1946 geduurd, 
voordat daar e:n behoorlijke normale toestand is geko'men. 

Voorts had men in Brabant talloze kampen. Al die kampsn zijn 
volgens instructies gesteld onder de provinciale militaire commissaris. 
De chef staf van het Militair Gezag,, in Brussel had daarmede niets 
uitstaande. Dat  wil dus zeggen, dat hij overkoepelde, dat hij zijn eigen 
centrale orgaan had, Sectie I1 D ,  die in  hoofdzaak gebruikt kon wor- 
den v o x  het bezorg-n van materlaal, contact met be geall.eerde mili- 
taire instanties, maar dat hij o p  het dorn en laten in de kampen zelf 
geen invloed had dan via de  militaire commissaris. Die toestand is 
officieel zo gebleven tot September 1945 en in werkelijkheid is deze 
eigenlijk eerst in de D.G.B.R.-tijd zodanig geworden, dat toen het 
centraal orgaan de directe zeggenschap had over alle kampen. E r  
werden ook telkens nieuwe kampen ontdekt. Overal waren kampen. 
In ieder dorpje was een kamp. 

Overal hadden clubjes mensen zowel van de P.O.D. als van de B.S. 
arrestaties verricht. D e  P.O.D. had zijn orders van de zijde van de  
chef staf Militair Gezag en de B.S. van de Prins. Zij mochten arreste- 
r rn en de  P.O.D. mocht arresteren. D e  een ving de ander vliegen af. 
Er  warm mensen, die door de B.S. werden gearresteerd en door de  
P.O.D. werden gezocht, maar die door de B.S. in hun eigen kampjes 
werden vastgehouden. In die kampjes kon men niet komen, dat was 
onmogelijk; daar had de chef staf Militair Gezag niets te maken. 
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Men heeft dus de tegenstelling P.0.D.-B.S. gekregen. Maar ook de 
P.O.D. hield er zijn eigen kampjes op na (misschien zou men ze het 
best kunnen noemen arrestantenhuizen, meer was het eigenlijk niet) 
en weigrrde deze prevent'even (wat deze mensen in feit: waren) over 
te grvrn aan het normale kamp, dat rechtstreeks onder de h'ërarchie 
van de chef staf stond. In die P.0.D.-kampjes hield de P.0 D. zijn 
vrrhoren. Daar is ook ver1 geks gebeurd. Over het algemeen was de 
zaak zo, dat, als er rare dingen gebeurden, zij al heel grk moesten 
zijn, voordat zij tot bij de staf doordrongen; anders bleven zij meestal 
op de tussenschijven liggen, hetzij bij de districts militaire commis- 
saris, hetzij bij de provinciale militaire commissaris en kwamen zij 
niet verder. 

Dit alles geldt voor de eerste maanden na de brvrijding van her 
Oosten en het Westzn van ons land in versterkte mate. want in het 
Westen krers het Militair Gezag de grote moeilijkheid er bij, dat daar 
in fe'te aanvankelijk de gehel- macht in handen van de B.S. was. 
Daar waren reeds kampen aanwezig. Daar was de B.S. reeds be- 
gonn:n met de organisatie van de kamprn en eerst naderhand kwam 
het Militair Gezag ter plaatse om die kampen over te nemen. Toen 
ontstonden er talloze botsingen, want de B S. had zijn functionarissen 
reeds benormd en wilde in vele gevallen deze functionarissen behou- 
den, terwijl het M.G. die functionarissen niet wilde hebben. Daar lagen 
dus de conflicten op organisatorisch gebied. 

klaar de grote moeilijkheid, is toch in hoofdzaak gedurende die 
oorlogsphase geweest, dat de sentimenten toen ontzettend opgezweept 
waren. Ook direct na de bevrijding van het Westen was dit het geval. 
Die sentimenten vindt men telkens terug. Alleen reeds het feit, dat 
m m  in Juni 1945 het maximum heeft gehad aan gearresteerde poli- 
tieke delinquenten (de heer Mentrop meent van ruw 123 000) bewijst, 
dat men to-n dus e2n wild grijoen en wegnemrn van allerlei mensen 
en individuen heeft gehad, kris kras door elkaar, zonder orde. De 
grafiek gaat na Juni betrekkelijk steil naar beneden, omdat men toen 
dadelijk is begonnen met vergissingen en lichte gevallen te lozen; 
o.a. zijn alle vrouwen, die alleen waren gearresteerd, omdat zij om- 
gang met Duitsers hadden gehad, reeds na enige inaanden losgelaten. 

Als men ziet, wat de kampcommandanten aanvankelijk hebben 
moeten presteren om materiaal te krijgen teneinde de kampen enigs- 
zins in orde te maken - want de kampen zagen er niet mooi uit; 
ze hadden ontzettend geleden in de belettingstijd - grenst het aan het 
ongelooflijke. Alles was op het materiaal gericht; eerst moesten er 
kampen zijn; die waren er niet, er was althans niets, wat die naam 
waardig was. Eerst dus het materiaal en toen dat er eenmaal was, 
kon er geleidelijk aan voortgegaan worden met de medische verzor- 
ging, de sanitaire inrichting, zelfs de sociale verzorging, de tewerk- 
stelling enz. Maar dat is pas later gekomen, toen Nederland helemaal 
bevrijd was, dus niet eerder dan in de zomer van 1945. Toen begon 
het Militair Gezag daar dus mee en daarna zat het weer met de moei- 
lijkheid, dat in de zomer van 1945 de repatriëring begon en ook de 
opbouw van het leger, zodat toen weer heel vlug kampen ontruimd 
moesten worden. Voor grensbewaking, repatriëring en OorIog had 
men kampen nodig; die werden op korte termijn teruggevorderd en 
dat was aanleiding, dat men in een dwangpositie is gekomen tegen 
de winter van 1945 op 1946. 

Toen is door generaal Kruls opdracht gegeven aan kolonel Snijders 
om met een vliegende colonne, waarvan de heer Mentrop aanvankelijk 
ook lid is gsweest, zij het maar korte tijd, alle kampen, die er waren, 
te inspecteren. Het waren uiteraard momentopnamen; dat kon niet 
anders; maar het was zo, dat, als de colonne kwam, ieder lid van de 
colonne zijn speciale taak had; ieder had voor zijn onderdeel de volle 
tijd om het grondig te bezien; des avonds, wanneer ieder van de leden 
het onderdeel bezien had, werd in gemeenschappelijk comité het rap- 
port opgemaakt; dat werd soms heel laat. De heer Mentrop moet 
zeggen, dat het geen sinecure was met die colonne op te trekken, maar 
mooi werk hebben zij ongetwijfeld gedaan. Het resultaat gaf niets 
nieuws. Het gaf een bevestiging van de toestand. zoals die steeds was 
waargenomen en gerapporteerd. Die toestand was niet gunstig en gaf 
geen bevrediging, absoluut niet. 

De kampen waren improvisaties, maar het waren knappe impro- 
visaties en de heer Mentrop moet de mensen, die het gedaan heb- 
ben, alle eer doen toekomen, dat zij onder die omstandigheden met 
die geringe middelen en met dat slechte personeel, met gedetineerden, 
die indertijd ook van een geheel andere kwaliteit waren dan daarna 
en later, dit nog tot stand hebben kunnen brengen. Hij heeft geen 
enkel geval meegemaakt van opzettelijke verwaarlozing van of van 
opzettelijke tekortkoming in de taken van die kampcommandanten. 
Er zijn wel enkele gevallen geweest, waarin de mensen op staande 
voet zijn ontslagen wegens oneerlijkheid, diefstal in het algemeen, 
of ook wel wegens onbehoorlijk gedrag tegenover gedetineerden, 
maar veelal meer nog tegenover familie van gedetineerden. Maar 



86703 (Mentrop) 

86709 (Mentrop) 

86726 (Mentrop) 

dan gingen  ij er ook onmiddellijk uit. Men is Gen keer gesteld 
voor het geval, dat zo'n groot aantal mensen van het personeel 
van een kamp bij malversaties betrokken was, dat men voor de 
keus stond: deze hele moot achter elkaar er tilt en dadelijk de zaak 
in handen van de militaire politie geven --- dat was de instantie, die 
het docn moest -, maar dan liepen ook prompt alle gevangenen weg, 
omdat er geen bewaking meer was. Toen heeft men geleidelijk nieuw 
personeel daar naar toe moeten zien te krijgen en geleidelijk aan dat 
ioutieve personeel moeten ontslaan en hen stuk voor stuk aan de 
M.P. opgeven. De heer Mentrop moet zeggen, dat van heel veel van 
deze onderzoeken door de M.P. niets is terechtgekomen. 

Er waren in de topperiode ongeveer 130 kampen, welk aantal op 
het einde van 1945, toen de vliegende colonne ging, tot 100 en om- 
trent April/Mei 1946 tot 80 was teruggelopen. Toen kreeg de selectie- 
mogelijkheid van het personeel betere kansen en werd het een stuk 
beter. maar de heer MEIZIPOP moet zeggen, dat de beterschap merk- 
baar werd na September 1945. Tot dan toe was het wild en onover- 
zichtelijk en was het iedere dag opnieuw vechten tegen de bevoegd- 
heden van de militaire commissarissen. Einde September, begin 
October 1945 is echter de instructie van de chef staf gekomen, dat 
alle kampen centraal onder hem geplaatst werden en de bevoegd- 
heden van de militaire commissarissen werden uitgeschakeld. De 
periode daarna is eigenlijk de periode geweest van het meer regula- 
riseren, van meer normale toestanden en het zich houden aan de 
normale bepalingen. 

Had de instructie voor de kampcommandanten uit Londen, die uit- 
stekend was, die het werk is van de heer Molenaar en die gebaseerd 
en gefundeerd was op de Beginselenwet van het gevangeniswezen, 
reeds enigermate de zaak in een bepaalde richting geleid, aan de 
andere kant heeft men weer, door die instructie uit te breiden en er 
mantelinstructies bij te maken, het geheel meer aan de gewone normen, 
die ook bij het gevangeniswezen golden, gebonden en men mag zeg- 
gen, dat tegen de zomer van 1946 vrijwel alle excessen en alle grove 
wantoestanden achter de rug waren. 

Voor de Harskamp is er een fatale datum, nl. l 6  Juni 1945; toen 
heeft het M.G. de Harskamp moeten overnemen van de Cana- 
dezen, die daar ongeveer 6000 SS.-ers bij elkaar hadden gebracht. 
die daar onder Oostfront-omstandigheden leefden. Het was een krijgs- 
gevangenenkamp, totdat de unit Canadezen naar Duitsland ging ei) 
vertelde, dat het M.G. het binnen 14 uur moest overnemen. Dat heeft 
het h4.G. geweigerd. De Prins is er toen aan te pas gekomen met de 
Binnenlandse Strijdkrachten: die hadden geen mensen voor de bewa- 
king en toen heeft men contact gekregen met S.H.A.E.F. in Den 
Haag en die hebben de zaak zo geregeld, dat de Nederlanders enig 
respijt kregen om zich gereed te maken voor de overneming van het 
kamp. Dat is op 16 of 21 Juni gebeurd. Toen heeft het M.G. 
intern het kamp overgenomen; extern werd het bewaakt door de stoot- 
troepen, het beruchte regiment stoottroepen van Bep van Kooten. Wat 
daar is gebeurd, is alles gerapporteerd en is ook alles aan de militaire 
politie doorgegeven. Dit zijn voor 99 pct. dingen. die ten laste komen 
van die afdelingen stoottroepen, die om het kamp hebben gelegen. 
Later van compagnieën van 14 R.I., maar in hoofdzaak waren het 
aanvankelijk de stoottroepen. 14 R.I. was lang niet zo pek als de 
stoottroepen waren. 14 R.I. was een onderdeel, dat had deelgenomen 
aan de strijd tegeii Duitsland en dat hier in rust lag. De stoottroepen 
waren veel ruwer en wilder dan 11 R.I. 

Voorzover de heer Mentrop bekend, rijn de rapporten, die opge- 
maakt zijn, doorgestuurd aan de militaire politie. Bij de staf M.G. 
vond men die rapporten erg genoeg. Voorzover de heer Mcntrop 
zich herinnert, zijn door de militaire politie strafvervolgingen in- 
cesteld. Of dit iets heeft uitgehaald, weet hij niet 

Men had in de Harskamp een binnen- en een buitendraad. De 
officiële 5 meterruimte is echter keel later gekomen. Toen de circu- 
laire daarover er was, is er ean order uitgevadrdi~d, dat op degenen. 
die in die ruimte kwamen, moest worden geschoten. Die order is er 
tot op het laatst geweest. Majoor Schol/erz kon alleen zeggen: er was 
ccn binnen- en een buitendradd. Hij zal echter in de war rijn met de 
5 meterruimte. Dat is een voorschrift van later. Op wie binnen die 
5 meterruimte kwam. werd geschoten. 

Majoor Scholfen is tenslotte uit de Harskainp verdwenen, omdat 
hij niet \roIdeed. Hij was opgeschikt en kon geen orde houden. Hij 
was niet opgewassen tegeii de buitenbewaking. Het is een van de 
grote fouten geweest. dat jndertijd de buiten- en binnenbewaking 
zen tweeledig commando waren. Men had twee kapitein$ op 6th 
\chip. Daaruit zijn altijd de grootste moeilijkheden voortgekomen, 
overal, niet 5pecifiek 111 die ellenciige Harskzrrnp, annar overal, Med 
vaak mot-st irleri er up iiit oni de vrede it. her\tellen tussen de com- 
i~iandaiit buitenbenak~ng en J e  kariipcoriimdndarit. De &n nam 
bevoegdheden. die tot het ressort van de ander behoorden. en om- 
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gekeerd. Dat is een van de grote feilen: de scheiding in commando 
tussen buiten- en binnenbewaking. 

En dan kreeg men tenslotte de periode, dat het M.G. gesindigd 
was en men in de periode van het D.G.B.R. kwam. Die periode van 
het D.G.B.R. is van het begin af aan geweest een periode van 
reglementeren, langzaam aan; alleen is het in de aanvang voor de 
heer Mentrop altijd ontzettend moeilijk geweest om de taak, waar- 
voor hij stond, uit te voeren vanwege de organisatorisch volkonlen 
foutieve constructie van afdeling 111, die verdeeld was in A, B, C en 
D, die allemaal zelfstandig waren en geen overkoepeling kenden. 
Qua bevelvoering was de M.G.-periode voor de heer Mentrop 
duizendmaal makkelijker dan de bevelvoering in de tijd van het 
D.G.B.R., want toen wist hij, waar hij stond en had men de centrale 
bevoegdheid en kon men iets doen. En er is ook wat gedaan, maar 
in de periode van het D.G.B.R. had men de afdelingen I11 A, I11 B, 
I11 C ,  111 D en I11 E en later kwam er nog 111 F bij. Die afdelingen 
waren alle even machtig. I11 A was opvolger van sectie I1 D van het 
M.G. maar I11 A had met I11 B (geestelijke en sociale verzorging) 
niets te maken. Er was I11 C, de medische dienst, die altijd voortref- 
felijk heeft samengewerkt. Voorts was er 111 D (arbeid), waarmee 
I11 A niets had te maken. Later is er  I11 F bijgekomen, de gebouuen- 
dienst. I11 A had er in feite niets mee te maken, ofschoon I11 A ei1 
111 F practisch hetzelfde waren. De overkoepeling is gekomen, toen 
de heer Ruut kwam. De onderafdelingen bleven bestaan, maar nu 
onder een overkoepeling. Toen was de juiste figuur gevonden. Dat 
heeft echter moeten duren, totdat de heer Rauf is gekomen, tot 
October 1946. 

Het kamp ,,De Vergulde Hand" vond de heer Menfreop een zeer 
naar kamp. De man, die daar aan het hoofd stond, was een oud- 
Indischman, een planter; hij is ontslagen. De heer Mcntrop is zijn 
naam kwijt. Maar als men er kwain, zag men niets. Dat was het 
moeilijke van a! die dingen. Het was slechts zeer zelden. dat men 
bij een inspectie toevallig iets merkte. Bij de gedetineerden waren er, 
die wel wat zeiden. Daarvan hebben de centrale leiding berichten 
bereikt en naar aanleiding daarvan zijn er inspecties gehouden bij 
<lacht en ontij. Dat heeft echter niets gegeven. Er waren evenwel 
lok mensen, die niets durfden zeggen, die zeiden: ,,Wacht maar 
totdat wij weer vrij zijn, dan zullen wij wel eens gaan praten". 
Er zijn ook mensen geweest, die er wel over suraken en die de dingen 
op een onverantwoordelijke wijze opschroefden. 

In verband met het feit, dat b.v. in de Carel Coenraadpolder som- 
mige gedetineerden een ketting met een granaathuls aan de enkels 
kregen, waarvoor nog onlangs een van de oude commandanten is 
veroordeeld, zegt de heer Mentrop, dat men aan de andere kant ook 
voorzichtig moet zijn, dat men niet te gauw, wanneer men zo hoort 
van een ketting en een huis. aan sadisme gaat denken. Inderdaad, als 
men die kampen in die tijd had gekend met een prikkeldraadomhei- 
ninkje, dat meer een tijdelijke afscheidingsaanduiding was dan een 
werkelijkheid. dan moest men daar tegenover bedenken, dat daaronder 
inderdaad kwaaie rakkers zaten, gevaarlijke zware gevallen, en dan 
begon zo'n eenvoudig mens - zoals vaak die kampcommandanten 
waren - te denken: die kerels inag ik er niet tusseriuit laten; die 
moet ik vasthouden. Dan kreeg men vaak die dingen, Hier zat niet 
altijd direct sadisme bij. Sadisme was er in gevallen, zoals de heer 
M~vl fron  geranuorteerd heeft gekregen, van kromsluiting. Dit is bij- 
voorbeeld in Hoek van Holland voorgekomen. Er waren ook mensen. 
die, waarschijnlijk uit honger, een ui gapten en dan liet men die 
mensen ecn hele portie, bijv. een kilo. uien eten. Dit is uitgesproken 
sadisme. Kromsluiten is slecht. maar de heer Mclifrop wil niet be- 
weren, dat het aan de kogel leggen altijd zonder noodzaak gebeurde. 
Het kan een soort veiligheidsmaatregel zijn. 

Het is een moeilijke. maar ook een mooie tijd geweeit. waarin de 
beer Mentrop en zijn medewerkers veel hebben kunnen bereiken. 
bijna uit niets. Het mooie is er afpegazn, toen eigenlijk de trage 
gang van de berechting grote moeilijkheden en ontevredenheid in de 
kampen bracht. Het is gau- gezegd: de Bijzondere Rechtspleging 
is goed voor elkaar. Zij rijn nu gag met de Bijzondere Raad van 
Cassatie bezig. Er zitten er nog altijd, die niet voor zijn geweest. 
De kainpcoinmandanten hebben met de moeilijkheden gezeten. Als 
men vandaag in Veenhuizen komt, vindt men daar nog stemmingen. 
De directeur zit er nog maar mee, nu al vijf jaar. 

Mr. B. I. A. A. Ter Veer is in November 1944 hoofd van sectie 
l1 van het Militair Gezag geworden. Dat is hij in volle omvang ge- 
bleven tot Juni 1945. Toen werd sectie 11 gesplitst in vier sub- 
secties. De heer Ter Veer is hoofd gebleven van sectie TI A-C. Dat 
C-gedeelte omvatte in hoofdzaak administratieve werkzaamheden, die 
aan het Departement van Justitie verricht werden, Daaronder vielen 
b.v. de uitgifte van het Sicmtsblad, correspondeiitie met en over de 
rechterlijke macht. Cectie Ir A behandelde aIgemene saken. beter ge- 
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zegd: zuiver M.G.-zaken: correspondentie met militaire commissa- 
rissen, de wetgeving, de beschikkingen van de chef staf e.d. R en D 
behandelden opsporingen en kampen. Die sectie kreeg toen prof. 
van Bemmelen. De heer Ter Veer had geen overkoepelende taak. Hij 
gaf zich aan het werk, dat sectie A-C opleverde. De heer van Bem- 
melen is tot het najaar hoofd van sectie I1 B-D gebleven. De heer 
Ter Veer herinnert zich, dat de heer van Benimelen op een gegeven 
ogenblik zeide Ik moet er mede eindigen, want ik moet mijn colleges 
hervatten. Toen is de heer Reitsrna hem opgevolgd. 

Aan de stichting van het directoraat-generaal zijn natuurlijk vele 
besprekingen voorafgegaan met de heren Schermerhorn en Kolf- 
schoten. De heer Ter Veer was bij die besprekingen regelmatig be- 
trokken. omdat bij de Regering het voornemen bestond zo spoedig 
mogelijk aan het Militair Gezag te onttrekken datgene, wat onder 
Justitie behoorde. Hat is zo geweest, dat hij, als Militair Gezag-officier, 
ondanks het feit, dat de Minister van Justitie op dat ogenblik nog 
geen bevoegdheden had, toch al regelmatig contact met de Minister 
van Justitie had. De heer Ter Veer meent, dat daarin wel de reden 
moet worden gezocht, alsook in de conferenties, die hij met prof. 
Schermerhorn had, dat men heeft gemeend, dat hij dat moest doen. 
Daarna begon eigenlijk pas de organisatie van het geheel. Het was 
niet mogelijk uit het Militair Gezag de mensen, die I1 B beheerden, 
over te nemen. Integendeel: hij kreeg de uitdrukkelijke opdracht een 
directoraat-generaal te vormen, dat geen voortzetting was - door 
personeelsbezetting - van het Militair Gezag. 

Minister Schermerhorn heeft de heer Ter Veer bij herhaling op 
het hart gebonden geen mensen uit het Militair Gezag over te nemen, 
althans niet in die mate, dat er kon worden gesproken van een voort- 
zetting van het Militair Gezag onder Justitie. Dat kon niet helemaal; 
het was uitgesloten (de heer Schernlerhorn begreep dat ook wel), dat 
de heer Ter Veer een apparaat in het leven kon roepen met totaal 
andere mensen. Het was voor de opbouw van het apparaat nood- 
zakelijk, dat daarvoor enige tijd werd uitgetrokken. Zo zou de heer 
Ter Veer eigenlijk de tijd willen zien van de maanden November en 
December 1945, die aan de organisatorische opbouw van het geheel 
werd besteed. Het werd dus een directoraat-generaal, waarvan de 
directeur-generaal rechtstreeks stond onder de Minister van Justitie, 
maar waarvan alle werkzaamheden buiten het departement zouden 
plaats vinden. Dat was organisatorisch het beste, omdat het Departe- 
ment van Justitie zelf heel veel werk had, dat gebeuren moest en on- 
mogelijk de gehele affaire van de politieke delinquenten er bij kon 
nemen. Het heeft ook nog een ander voordeel gehad. Er is veel vuil 
gegooid door de ruiten van het directoraat-generaal; dat was evenwel 
een tijdelijke, een voorbijgaande instantie; dat heeft de heer Ter Veer 
opgevangen en daardoor is het Departement van Justitie als blijvende 
instantie er voor behoed. 

Het directoraat-generaal heeft op 1 Januari 1946 de gehele zaak 
overgenomen. Op 1 November 1945 is het directoraat-generaal op- 
gericht; de eerste twee maanden zijn voorbereidingsmaanden geweest 
om de organisatie op poten te zetten en 1 Januari 1946 is het gaan 
draaien, maar dan ook direct helemaal. De organisatie was als volgt 
en hier moet de heer Ter Veer alle eer laten aan de heer Karnsteeg, 
die de heer Ter Veer door Minister Lieftinck was aanbevolen als een 
uitnemende kracht op organisatorisch gebied. Het directoraat-generaal 
draaide om drie scharnieren, welke afdelingen genoemd werden: af- 
deling I, algemene en juridische zaken; afdeling 11, opsporing en ver- 
volging; afdeling 111, kampen. In zijn organisatieschema noemde de 
heer Kamsteeg alle andere ,.afdelingenw ,,dienstenu, omdat zij dien- 
sten aan de afdelingen bewezen. Zo was er bijvoorbeeld de dienst fi- 
nanciën, die te maken had met de afdelingen A, B en C, de dienst 
transport, die ook ten dienste stond van het hele directoraat-generaal, 
de medische dienst, de dienst gebouwen. Het directoraat-generaal was 
dus als het ware, wat allerminst in de bedoeling heeft geleqen, een 
schaduwdepartement. Dat kon niet anders. Van afdeling I11 A (ma- 
teriële verzorging der kampen) was de heer Mentrop het hoofd. Af- 
deling I11 B (geestelijke verzorging der kampen) werd geleid door 
het driemanschap Toornstra, ds. van der Linden en pater van Wezel. 
Naderhand heeft er een reorganisatie plaats gehad en is alles, wat 
meer direct met de kampen te maken had, zoals de geestelijke en 
materiële verzorging, de dienst gebouwen, de medische dienst, de 
dienst buitenbewaking, gezet onder het hoofdschap van de heer Raat 
en toen is de heer Mentroo, die oorspronkelijk een kleiner deel be- 
heerde, namelijk de materiële verzorging van de kampen, zijn rechter- 
hand geworden, de ,,second man", die dus ook mede overkoepelde 
de diensten, waarover hij vóórdien geen zeggenschap had. 

Men heeft zowel bij de tweede afdeling, opsporing en vervolging, 
als bij de kampcnafdeling een inspectie gekend. De heer Snoeck 
Henkemans heeft de leiding gehad van de algemene inspectie, waar- 
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mede de heer Ter Veer beoogde - dat was ook de uitdrukkelijke 
opdracht voor de heer Snoeck Henkemans - alles, wat onjuist en 
ongerechtigd was, op te sporen en te onderzoeken, ook in de eigen 
organisatie. Zelfs gold die opdracht - die is door de heer Ter Veer 
ook kenbaar gemaakt - ook de hoofden van de afdelingen en 
diensten. De heer Snoeck Henkemans kon dus duiken in alle takken 
van het directoraat-generaal. Hij had de klachten op te vangen en 
te onderzoeken, die binnenkwamen. De heer Snoeck Henkemans is 
door de heer Ter Veer in Juli of Augustus 1945 aangetrokken. Bij 
het Militair Gezag heeft hij oorspronkelijk zijn werkzaamheden gehad 
bij de sectie TI B, opsporing en vervolging. Toen had hij nog niet de 
algemene inspectie; die is pas gekomen bij de stichting van het 
Directoraat-Generaal voor Bijzondere Rechtspleging. 

Reeds in het begin na de algehele bevrijding heeft generaal Kruis 
over de vrijlating van lichte gevallen gesproken en zelfs geschreven. 
Die lichte gevallen waren ondergebracht in categorieën. Dat er na de 
massale arrestaties in het Westen door prof. van Bemmelen over ge- 
sproken is die categorieën uit te breiden, kan de heer Ter Veer zich 
wel herinneren. De moeilijkheid was, dat er een aantal mensen ge- 
detineerd was, van wie men wel wist als vaststaand feit, dat zij lid 
of sympathiserend lid van de N.S.B. waren geweest, maar dat er 
daarnaast klachten tegen hen waren betreffende veel ernstiger ver- 
grijpen, welke nog niet onderzocht waren. De heer Ter Veer meent, 
dat hierin een van de bezwaren tot vrijlating gelegen was en hij 
acht het mogelijk, dat er verband is tussen het niet-doorgaan van 
prof. van Bemmelen's opvatting en zijn heengaan als hoofd van 
Sectie I1 B-D. De heer Ter Veer kan het college geven zeker als 
argument noemen, omdat prof. van Bemmelen het persoonlijk tegen- 
over hem heeft geuit. De heer Ter Veer kan niet met dezelfde zeker- 
heid zeggen, dat de heer van Benzmelen zou hebben gezegd: als men 
niet overstag gaat en 40 000 of 45 000 mensen ontslaat, houd ik er 
inede op. De reden, waarom men de heer Reitsnza tot opvolger van 
de heer van Benln~elen heeft benoemd, is, dat de heer Reitsnza al 
onder prof. van Ben~~nelen werkte. De heer Ter Veer mezilt, dat de 
reden gelegen is in de omstandigheid, dat hij in feite op dat moment 
diens rechterhand was. 

Over de buitenbewaking der kampen voerde de territoriale bevel- 
hebber Nederland het bevel. De bewakingsorganisatir was een zuiver 
militaire. Zo ook de organisatie van het Militair Gezag, alleen met 
dit verschil, dat de leden van het Militair Gezag meer ecn civiele 
taak hadden. Het bewaken der kampen gebeurde door militairen in 
eigenlijke zin. De militaire bewaking heeft in opeenvolging de vol- 
gende phasen gekend: Canadezen, stoottroepen, gezagstroepen, tot- 
dat uiteindelijk, de heer Ter Veer meent, 8 Augustus 1946, de gezags- 
troepen door Minister Meynen zijn teruggetrokken, waarna civiele 
bewaking is opgetreden. 

Minister Meynerz deelde de heer Ter Veer zijn voornemen tot 
terugtrekking der gezagstroepen mede in een vergadering van de 
Raad van Binnenlands Bestuur van de Ministerraad en liet hem een 
termijn van vier maanden voorbereiding. Het kon niet anders. Een 
gehele buite~bewaking te organiseren in een tijd van vier maanden, 
was moeilijk; er was toen nog een groot aantal kampen. Het is ge- 
beurd. De heer Ter Veer heeft over deze aangelegenheid overleg ge- 
pleegd met kolonel, thans generaal Tans. Kolonel Tans heeft de heer 
Ter Veer overste Raat aan de hand gedaan. De heer Ter Veer kan 
zeggen, dat er van Augustus 1946 af een civiele buitenbewaking is 
geweest. Dat is de grens. Vóór die tijd hebben de militairen de be- 
waking gehad onder bevel van de territoriale bevelhebber. Er is dus 
een periode van het D.G.B.R. geweest met militaire buitenbewaking. 
De heer Ter Veer weet, dat dit moeilijkheden heeft gegeven, omdat 
de kampcommandanten, die onder de directeur-generaal vielen, niets 
te zeggen hadden over de buitenbewaking. Wilde men iets bereiken, 
dan moest men dat bereiken in overleg, niet in gezagsverhouding. 
Daarvóór lag de zuivere Militair Gezag-periode. Daarin had generaal 
Kruls het commando, althans gedurende een zekere tijd, over beide. 

Het rapport van de heer van Tuyll van Seroosk-ebrken acht de heer 
Ter Veer aannemelijk. Hetgeen er gebeurd is, is te veroordelen; dat 
begint de heer Ter Veer voorop te zetten. Is er een verklaring voor 
sommige feiten? Wellicht wel. Ongeoorloofd blijft het. Van de stich- 
ting van het directoraatgeneraal af is het streven er op gericht geweest 
dat alles te voorkon~en. De heer Ter Veer kan uit het archief van het 
directoraat-generaal oekases voorleggen, die van meet af aan geno- 
men zijn om misstanden te voorkomen. Naast deze bedoeling zat voor 
deze toestanden te signaleren. Ook de selectie van het personeel, die 
dadelijk ter hand is genomen, was er op gericht deze dingen niet meer 
te doen plaats vinden. 

De heer Ter Veer wist in Januari 1946 wel van de schietpartijen 
in de Harskamp af. Er was in zekere zin een centralisatie: chef staf 
Militair Gezag met de staf, maar ook weer in zekere zin een decen- 
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tialisatie: de militaire commissarissen met volle bevoegdheid van het 
Militair Gezag, die de kampen onder zich hadden. De heer Ter Veer 
moge hier op een zeker misverstand wijzen, dat er vaak is. Als men 
spreekt over misstanden in de kampen, denkt men uiteraard in de 
eerste plaats aan de bewaringskampen van het D.G.B.R. en íiie van 
de daaraan voorafgegane periode van het Militair Gezag, maar kam- 
pen noemde men ook de plaatsen, waar de pas aangehoudenen Leer 
tijdelijk bewaard werden. En de heer Ter Veer gelooft, dat daar de 
hartstocht het meest parten heeft gespeeld, meer dan in eeïi kamp, , 

dat op een verblijf voor langere duur was ingericht. Daar zijn ook 
geen goede dingen gebeurd, maar hij gelooft, dat het goed is onder- 
scheid te maken tussen bewaringskampen en kampen, die niet meer 
waren dan zeer tijdelijke bewaarplaatsen van diegenen, die pas ge- 
arresteerd waren. Het heeft hem als directeur-generaal van de Bij- 
zondere Rechtspleging moeite gekost oin deze zogenaamde P.0.D.- 
kanipen weg te krijgen. Deze wilde hij niet. Geen plaats voor eerste 
verhoren, geen gelegenheid voor transport waren de excuses, die men 
aanvoerde. Op tal van plaatsen heeft men deze zogenaamde kampen 
gehad. Ze zijn natuurlijk opgeheven, uiteraard, maar het kon ook 
niet in één of twee dagen, want waarheen moest men met de mensen? 
Dat is het grote probleem geweest. Waar maar weinigen bij 1:ebberi 
stilgestaan, is het massaie van zoveel gedetineerden. 

De heer Ter Veer releveert in dit verband een vergadering van de 
Raad Binneniands Bestuur onder Minister Schermerhorn. Daar wa- 
ren aanwezig de Ministers van der Leeuw, Koffschoten, Lieftinck, Rin- 
gers en Meyiïerz alsmede de heer Ter Veer. De vergadering was be- 
legd om enkele inlichtingen te verkrijgen en grieven naar voren 
te brengen. Het eerst voerde de heer van der Leeuw het woord. 
Hij zei o.m.: het gaat om mijn onderwijs; de heer Ter Veer 
heeft de beschikking over openbare, christelijke en rooms-katho- 
lieke schoolgebouwen en huisvest daarin de politieke delinquen- 
ten; die moeten er uit. De heer Ter Veer wilde daarop de heer 
van der Leeziw antwoorden. Maar de heer Scher:nerhoriz zei: ook 
de andere heren hebben grieven; laten zij die eerst naar voren bren- 
gen, dan kan de heer Ter Veer straks allen ineens beantwoorden. Toen 
kwam de heer Koljschoterz, de eigen Minister, die zei: u zit met uw 
politieke gedetineerden in de gevangenissen en huizen van bewaring, 
maar ik moet piaats hebben voor mijn commune delinquenten. Daar- 
op zei de heer Meynen: uw mensen zitten in de kazernes, zij moeten 
er uit, want ik moet een leger in Nederland opbouwen. De heer i ' e r  
Veer heeft toen gezegd: ik heb het gevoel, alsof ik hier op de be- 
klaagdenbaiik zit; ik doe dit, omdat mij dit is opgedragen; ik doe 
dit niet uit mijzelf. Aan de Regering was de beslissing over het beleid. 
De oplossing had kunnen worden gevonden in een wijziging, hij- 
voorbeeld door vrijlatingspolitiek, vrijlating in afwachting van cie 
berechting van bepaalde categorieën gedetineerden. Die beslissing 
werd toen evenwel niet genomen. Evenmin kreeg de heer Ter Veer 
toestemming voor de bouw van kampen. Er was groot gebrek aan 
bouwmaterialen; wat er was, was nodig voor de wederopbouw. 
Minister Ringers had voor de heer Ter Veer ,,geen spijker ei1 zee11 
plank". Dat is een vurige vergadering geweest, maar hij heeft van 
zich afgebeten, omdat het niet aan hem lag. Deze vergadering had 
begin 1946 plaats. De eigen Minister begreep ook wel, welke moei- 
lijkheden de heer Ter Veer had. Ook met de heer Schermerhorn 
had hij te veel besprekingen gehad dan dat deze die moeilijkheden 
niet zou kunnen weten. De heer Ter Veer werd daar bij die bespre- 
king eenvoudig op de beklaagdenbank gezet en daarvoor heeft hij 
gepast. Hij had tenslotte niet om die functie gevraagd. 

Men kan zeggen, dat van het optreden van het directoraat-gene- 
raal af, het streven is geweest - en dat men dit ook met kracht heeft 
doorgevoerd - op dit terrein de gewone traditionele, politiële en 
justitiële methoden toepassing te doen vinden. De opdracht bestond, 
dat alle misdrijven, wandaden, overtredingen van ordemaatregeien 
in de kampen, hetzij begaan door gedetineerden, hetzij door 
D.G.B.R.-personeel, onderzocht moesten worden door de kamp- 
recherche en aangifte van deze zaken moest geschieden aan de offi- 
cieren van justitie. De heer Ter Veer heeft afgekeurd, dat die schiet- 
partijen plaats vonden, maar hij wil helernaal niet zeggen, dat, toen 
hij de verantwoordelijke man voor de organisatie werd, alles perfect 
ging. Zijn streven is echter geweest dat alles te voorkomeil. 

Dat dit vóór die tijd - dus in 1945 - niet is gelukt, sci~rijft hij toe 
aan georek aan discipline. Het streven bij het M.G. was zeker aan- 
wezig oin dat alles te voorkomen, want er zijn door de chef staf 
reglementen uitgevaardigd voor de kampcommandanten over de be- 
hanaeling en de legering van de gedetineerden. De  staf heeft een 
viiegende colonne samengesteld - een groot rapport, door haar 
uitgebracht, is voorhanden - om na te gaan, of de winter 194.511946 
in de bestaande kampen kon worden doorgebracht. Men heaft niet 
geschroomd in eigen boezem felle kritiek uit te oefenen; die is te 
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vinden in dat rapport. Het  streven was er dus wel o p  gericht het 
goed te doen. Hoe lang heeft echter de burgerij in het Westen nog 
moeilijkheder? gehad o p  het gebied van de voedseIvoorziening? Wan- 
ne:r meli zegt: men kreeg in de kampen niet voldoende, dan moet 
de heer Ter Veer er op wijzen, dat de burgerij ook niet voldoende 
kreeg. Hoe was de situatie buiten de kampen'? Bij beschouwing van 
die situatie komt men pus tot een goed beeld, want daar had meri 
het ook niet. Er  zijn oekases van de generaal gekomen, hoe gezorgd 
moest worden voor de legering ei1 het voedsel. Nernlt men b.v. het 
sanitair. Daarin moest worden voorzien onder het directoraat-ge- 
neraal. Het  was er echter niet. Als een burgeï een closetpot nodig 
had, kon hij die ook niet verkrijgen. Waar moesl. hij die halen'? E r  
waren kampen, waar men een sanitaire inrichting moest hebben van 
je welste voor zo'n bevolking. Onder het Militair Gezag was het 
strevzn er zeker o p  gericht dat  alles te verzorgen. E r  was echter 
gebrek aan alles en niet het minst aan vervoermiddelen. Dat  er 
.,gesaustM is door het min of meer geïsoleerd zijn van de  liampen 
onder de rni!itaire districtscommandanten, accepteert de heer Ter 
Veer zo. 

Wat excessen als verrnogensdelictcn, misliandeling e n  in een aantal 
gevallen moord of doodslag betreft, dat  was ook verboden. Men had 
94 kampen in het gehele land. E r  was contrôle, maar onvoldornde. 
Men haa ook het gebrek aan repressie, die door de kampcoininan- 
aanten moest worden toegepast. Ook op de kampcommandanten zeli 
moest herhaaldelijk repressic worden toegepast. E r  was onder het 
Militair Gezag een aantal inspecteurs van de  kampen. Dat  generaal 
Kruis vliegende colonnes samenstelde, was, kan m'en zeggen, eens- 
deels naar amleiding van klachten in de pers (laat de heer Ter Veer 
daarmede beginnen), maar anderdeels naar aanleiding van de rap- 
portzn, die al waren binnengekonen van de inspecteurs van het Mi- 
litair Gezag; de vliegende colonne zou alles onder de  loupe nemen. 

Behalve met de bedoeling om na te gaan, of de kampen de winter 
1945,/4ó konden ingaan, had de vliegende colonne ook tot taak ern 
onderzoek in te stellen naar eventuele misstanden o p  het gebied van 
mishandeling en andere overtredingen. In  het rapport kan men dat 
ook lezen, want de commissie heeft ook daarover de mensen ge- 
hoord en hun uitdrukkelijk gezegd, dat  zij vrijuit konden spreken. 
Voordat de vliegende colonne op pad ging, had zij een schema ge- 
maakt van datgene, waarvoor zij belangstelling had: gebouwen, le- 
gering en dergelijke. In  die colonne zat eun medicus, een bouwkundige 
en de heer Teu Veer weet niet wat al meer. Dezen hadden, ieder voor 
zich als deskundige, hun contrôletaak in de  kampen en konden dat 
gelijktijdig doen. Z o  was er voor kolonel Snijders en anderen ge- 
legenheid o m  met de  gedetineerden te  spreken over hoe het er toe- 
ging. 

Mr. N. A. M.  T .  Kolfschotcri, Minister van Justitie in het Kabinet- 
Scherrnerhorn-Drees, zegt, dat de  vraag, van wanneer af de  be- 
moeiingen van de toenmalige Minister van Justitie met het probleem 
van de  kampen dateren, formeel ten nauwste verband houdt met de 
opheffing van de bijzondere staat van beleg, omdat de situatie vóór 
de opheifing van de bijzondere staat van beleg volledig werd be- 
heerst door de bevoegdheden van het Militair Gezag. 

D: situatie bij het Militair Gezag was, dat  de  inbewaringstelling 
en de zorgen voor de kampen nominaal onder de  verantwoordelijk- 
heid van de chef staf van het Militair Gezag berustten. Die verant- 
woordelijkheid is in November 1944 meer speciaal toevertrouwd aai1 
het toenmalige hoofd van de Sectie 11, Juridische Sectie van het 
Militair Gezag. Als zodanig fungeerde de heer Ter Veer. I n  die 
functie was hij reeds te Brussel benoemd. Dat  is hij gebleven tot 
Juni 1945. In Juni 1945 is die Sectie gesplitst in twee delen, de delen 
A en C, het zuiver juridische werk, onder d e  heer Ter Veer e n  de  
delen B en D onder prof. van Bernnzelen. D e  rechtstreekse verant- 
woordelijkheid voor de toestand in de kampen en voor de inbewaring- 
stelling heeft deze uitgeoefend tot September 1945. Toen begonnen 
de colleges te Leiden weer en is hij opgevolgd door mr. Reitsliza. 

Op de opmerking, dat professor van Benznzelen als reden voor zijn 
ai'treden heeft genoemd, dat  hij in de zomer van 1945 de gedachte 
heeft geopperd om een belangrijk aantal van de politieke delinquen- 
ten in vrijheid te stellen nl. de  minder ernstige gevallen, aangezien 
hij het probleem zo massaal zag, dat hij meende, dat  men niet wel 
de winter kon ingaan zonder deze maatregel toe te passen, dat aan- 
vankelijk daarvoor bij de Regering werd gevoeld en dat  zelfs door de 
Minister-President iets in die richting is gelanceerd, maar dat  daar- 
tegen een groot verzet is ontstaan, zodat het toen niet is doorgegaan 
en dat de heer vaia Brnzmelen, omdat dit voorstel van hem niet is ge- 
accepteerd, eigenlijk het bos is ingestuurd, zegt de heer Kolfschoten, 
dat hij dit noch bevestigen, noch ontkennen durft. Prof. van Bemrne- 
len stond onder de bevelen van de chef staf van het Militair Gezag. 
Wanneer hij dus spreekt over bepaalde denkbeelden, die hij aan de 
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Regering heeft voorgeho~iden, kwam hij daarbij als het ware niet 
te rechter plaatse. 

In ieder geval is toen langzamerhand de periode gekomen, waarin 
dus de materie wat naderbij aan het Ministerie van Justitie kwam. 
Een meer onbevredigende toestand voor een Minister van Justitie 
op dit terrein laat zich in werkelijkheid niet denken. Zoals de heer 
Kolfschoten al zeide: de gehele situatie werd beheerst door het Mili- 
tair Gezag, door bevoegdheden, die waren vastgesteld, de Algemeene 
Lastgeving en de bijzondere staat van beleg, waarop zij steunde. Wat 
kon de Minister van Justitie onder die omstandigheden practisch 
doen? Die vraag zou de heer Kolfschoten ter sprake willen brengen. 
Sprekende over zijn eigen beleid ten aanzien van deze materie, kan 
hij vaststellen, dat hij zich daarbij altijd twee richtlijnen voor ogen 
heeft gesteld. Hij spreekt nu over de periode Juni 1945-1 Januari 
1946. 

De datum, waarop het directoraat-generaal in werking is ge- 
treden en met name de directeur zijn arbeid heeft aangevangen, ligt 
op 1 November 1945. De heer Kolfschoterz bedoelt hiermede de 
bemoeienis van het directoraat-generaal met de kampen. De interne 
zorg voor de kanipen is per 1 Januari 1946 toevertrouwd aan het 
directoraat-generaal, terwijl de buitenbewaking, die tot dan toe in 
militaire handen was geweest - militair in tweeërlei zin, strikt mili- 
tair, voorzover er militairen aan te pas zijn gekomen, en militair, 
voorzover het onder verantwoordelijkheid van het Militair Gezag 
geschiedde - pas op 18 Augustus 1946 is overgenomen. 

De Justitie-autoriteiten hadden zich met de grootste snelheid en 
paraatheid voor te bereiden op het overnemen van die bevoegd- 
heden, waarbij zij zich steeds twee principiële richtlijnen voor ogen 
hielden. In de eerste plaats om deze materie en bevoegdheden over 
re krijgen van het Militair Gezag naar het burgerlijk bestuur i.c. 
naar het Ministerie van Justitie en in de tweede plaats - en dat was 
eigenlijk een veel belangrijker probleem in die omstandigheden - 
om zo spoedig mogelijk te komen met een drastisch correctief op de 
massale inbewaringstelling. Dit zijn de twee punten geweest, waarop 
het beleid zich in de eerste maanden heeft moeten richten. 

De eerste maatregel was dus de materie en de bevoegdheden zo 
spoedig mogelijk naar het Ministerie over te hevelen en het Ministerie 
daartoe uit te rusten en voor te bereiden en te trachten een overzicht 
te verkrijgen van hetgeen er was gebeurd. Men kan zich onder de 
omstandigheden van heden nauwelijks voorstellen, dat het Ministerie 
van Justitie - de heer Kolfschoten zou dit misschien kunnen uit- 
breiden tot het Militair Gezag, maar daar spreekt hij niet over - 
niet precies wist, waar de kampen lagen, hoeveel kampen er waren etc. 

Wat de eerste gedragslijn betreft, is hij begonnen met daarvoor 
een dienst in het leven te roepen. Per 1 November 1945 is het 
Directoraat-Generaal voor Bijzondere Rechtspleging in het leven 
geroepen, waarvoor een directeur-generaal is benoemd, die tot dat 
tijdstip sous-chef van het Militair Gezag was, de heer Ter Veer. De 
tweede maatregel, die dieilde te worden overwogen en voorbereid, 
was om na de zuivering van het eigenlijke politie-apparaat de z.g. 
politieke opsporingsdiensten, de P.0.D.-en, bij de gewone politie 
onder te brengen, hetgeen diende te geschieden uit de aard der zaak 
na schifting naar bekwaamheid en geschiktheid van het aanwezige 
personeel, dat was voortgekomen in hoofdzaak uit de plaatselijke 
B.S. Daarvoor heeft de heer Kolfschoten nog een inspectie in het 
ressort van iedere procureur-fiscaal in het leven geroepen, bestaande 
uit erkende politiedeskundigen. Het overbrengen van de P.0.D.-en 
naar de politie is mislukt, Voorzover de heer Kolfschoten zich nog 
de details herinnert, heeft de politie daaraan niet haar medewerking 
kunnen geven - hij zegt niet willen geven, maar kunnen geven - 
om alle mogelijke motieven, die hij hier even ter zijde laat. Een van 
de voornaamste motieven was, dat de politie het gezelschap liever 
niet met huid en haar wilde overnemen en in haar kader opnemen. 

Einde 1946 stonden alle politieke opsporingsdiensten onder des- 
kundige politiemensen. Het was dus de bedoeling van de heer Kolf- 
schoterz geweest de P.O.D. bij de politie onder te brengen; de practijk 
is echter geworden, dat de politie-autoriteiten, die daarvoor in aan- 
merking kwamen, bij de P.O.D. werden gedetacheerd. 

Voorts heeft de heer Koljschoterz in die tijd - het doet nu enigs- 
zins naïef aan - het Directoraat-Generaal voor Bijzondere Rechts- 
pleging opgedragen zo spoedig mogelijk een paraat klachtenbureau 
in het leven te roepen. Het was in die omstandigheden zo, dat nie- 
mand wist, waar hij zich te bevoegder plaatse beklagen moest. Welis- 
waar was er het Militair Gezag, dat het hele land en alle diensten 
als het ware overspande en waaraan alle mogelijke niensen te pas 
kwamen; die hiërarchie was echter niet altijd even scherp te onder- 
scheiden. Er is een periode geweest, waarin niemand precies wist, waar 
hij zich had te beklagen en onder die omstandiglieden kwamen veel 
klachten neer op het formeel nog niet bevoegde hoofd van het 
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Ministerie van Justitie. De heer Kolfschoten heeft op 19 October 
1945 een toespraak voor de radio gehouden, toenmaals zoals het 
heette ,,Op de brug", waarin hij o.m. zeide: 

,,Voorts zal het directoraat-generaal voorzien in een paraat 
werkend klachtenbureau. De behoefte daaraan - ik kan er over 
meepraten - heeft de ervaring wel aangetoond en als ik de aan- 
houdende stroom van correspondentie en rapporten moet ge- 
loven, dan gebeurden en gebeuren er nog altijd op dit gebied 
schromelijke en volmaakt ontoelaatbare dingen. Laat mij daarom 
hier duidelijk en ondubbelzinnig verklaren, dat voortaan aan 
onrechtmatig en onduldbaar optreden energiek een einde zal 
worden gemaakt. Volgt onder de werking der aanstaande rege- 
ling op dit gebied" - dit was een toespeling op het Besluit Poli- 
tieke Delinquenten, dat een week daarna is afgekomen - ,,na 
24 uur geen inbewaringstelling op naam van de aangehoudene 
en duurt de arrestatie desondanks voort, dan zal niet worden 
geschroomd een strafvervolging in te stellen wegens wederrech- 
telijke vrijheidsberoving. Een dergelijke repressie aan het adres 
van onwillige en verharde elementen zal noodzakelijk en onver- 
mijdelijk zijn." 

De heer Kolfschoten wil hiermee alleen te kenaen geven, dat het 
niet juist is, dat het Ministerie van Justitie en de toenmalige Minister 
van verschillende van deze onduldbare wantoestanden niet op de 
hoogte zouden zijn geweest. 

De vierde maatregel om het apparaat in handen te krijgen, was de 
voorbereiding om het commando en de inspectie van de bewarings- 
en interneringskainpen over te nemen en deze materie te brengen 
rechtstreeks onder het Directoraat-Generaal voor Bijzondere Rechts- 
pleging, waarover de heer Kolfschoten in zijn radiorede o.m. zeide, 
hetgeen hij, voorzover het onder zijn verantwoordelijkheid viel, ook 
is nagekomen: 

,,Naast de materiële zal aan de godsdienstige, geestelijke en 
sociale verzorging ernstig en methodisch aandacht worden ge- 
schonken". 

Dat is vrij snel gebeurd en deze organisatie is reeds in het leven 
geroepen, voordat op 1 Januari 1946 de interne kampzorg onder zijn 
verantwoordelijkheid, meer in het bijzonder onder het Directoraat- 
Generaal voor Bijzondere Rechtspleging viel. 

De heer Kolfschoterz gelooft, dat hij hiermede wel een min of meer 
algemeen inzicht heeft gegeven in de positie van de toenmalige Mi- 
nister van Justitie en het Ministerie van Justitie met betrekking tot 
het kampprobleem. 

Over het rapport van de heer van TuylE van Serooskerken zegt de 
heer Kolfschoten, dat hij daarin heeft gelezen, hetgeen hem ook be- 
kend was, dat het kamp ,,de Harskamp" een §.S.-ers-kamp is ge- 
weest, waar ongeveer 4000 man waren ondergebracht, na afsplitsing 
van de Duitse elementen, en dat het achtereenvolgens heeft gestaan 
onder binnen- en buitenbewaking van: 

a. Canadezen, die zich, zoals hij heeft gelezen, behoorlijk ge- 
dragen hebben; 

h. B.§.-ers; 
c. stoottroepen; 
d. gezagstroepen en aan de gezagstroepen zijn nog enkele regu- 

liere elementen toegevoegd in de gedaante van 14 R.I., dat zich zo 
schromelijk heeft misdragen. 

Het verslag van de heer van Tuyll van Serooskerken, dat naar de 
mening van de heer Kolfsclzoterz sterk steunt op het rapport van de 
inspecteur-rijksrechercheur van Noothoorn, bevestigt dus volledig, dat 
deze situatie volkomen onder militair commando stond. 

Men kende op het Ministerie van Justitie dergelijke gevallen een- 
zijdig, in zoverre dat er brieven en klachten binnenkwamen en er 
gesprekken over werden gevoerd. Men kende ze echter officieel niet 
anders dan door ze te weten te komen via de inspectie van het Mili- 
tair Gezag. 

Op de vraag, wat de reden is geweest, dat het zolang heeft geduurd, 
voordat de binnen- en buitenbewaking in één hand kwamen, ant- 
woordt de heer Kolfschoten, dat het naar zijn mening te wijten was 
aan een gebrek aan personeel om een civiel apparaat op te bouwen. 
Het is tenslotte zo geweest, dat de toenmalige Minister van Oorlog de 
mensen ook nodig had. In die dagen moest een leger worden opge- 
bouwd, een kader worden gevormd en dan was er de Indonesische 
taak. Minister Meynen wilde deze bewakingstaak aan de heer Kolf- 
schoten overdoen, zodat zijn troepen zouden vrijkomen, maar daar- 
tegenover was geregeld het antwoord van deze laatste, dat hij geen 
andere troepen had. Men moet ook niet vergeten, dat er nog een 
normale justitiële taak was. 

Hoeveel scholen waren in die tijd in beslag genomen, die daarvoor 
niet deugden, de gevangenissen waren vol, evenals de kazernes. Van 
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verschillende zijden was er dus verlangen om de respectieve ge- 
bouwen vrij te krijgen: hhnister van der Leeuw zijn scholen, de heer 
Kolfschorcn zelf zijn gevangenissen voor de normale loop van zakcn 
in de strafrechtspraak. Minister Meynen wilde zijn kazernes terug 
hebben. De heer Kolfschoten wil er nog eens aan herinneren, dat 
iedere instantie verlegen zat met een hoeveelheid van honderd zes 
duizend politieke delinquenten. Pas na grote moeite en na veel selectie 
-- inmiddels deden zich de zegenrijke gevolgen van het Besluit Poli- 
tieke Delinquenten reeds gevoelen - is het gelukt burgers aan te trek- 
ken, die de binnen- en speciaal de buitenbewaking konden overnemen. 
Niemand zal durven beweren, dat men daarmee altijd evm gelukkig 
is geweest; ook later zijn van die zijde nog ongelukken gebeurd, doch 
stellig niet meer in die omvang en ontoelaatbare vorm, zoals dit in het 
begin het geval is geweest. Een snelle selectie van de mensen, die er 
waren en onder wie een groot aantal was, dat eigenlijk zo snel moge- 
lijk ontslagen had moe tx  worden, kon derhalve niet aan de orde 
konien, omdat men gezn niensen had om hen te vervangen. 

Er zijn door de krijgsraad militairen berecht, die zich bij de be- 
waking van de kanipen hadden misdragen. De heer Kolfschoten her- 
innert zich dit nog wel. Daar staat tegenover, dat de mentaliteit in die 
dagen met betrekking tab veroordeling van dergelijke praktijken van 
militairen, naar zijn gevoelen en hij gelooft ook wel naar algemeen 
gevoelen, slap was. Deze mensen hebben, naar zijn mening, niet de 
straf gehad, die zij verdienden, in de toenmaals veelvoorkomende 
gedachtengang, dat de s!achtoffers .,maar" SS.-ers waren. 

Omtrent het onderzoek naar de onduldbare wantoestanden, die 
in 1945 bij herhaling kan de dag zijn getreden, herinnert de heer 
Kolfschoten zich, dat een van de stafleden van het Militair Gezag 
eens belast is met een onderzoek en dat hij daarvoor met een soort 
vliegende colonne langs de kampen is gegaan. Indien zijn herinnering 
hem niet al te zeer in de steek laat, was de uitkomst van het onderzoek 
ogenschijnlijk niet zo vreselijk erbarmelijk. Of men daardoor heeft 
getracht zo spoedig mogelijk tot betere verhoudingen te komen, waagt 
dh: heer Kolfschoten te betwijfelen. Hij drukt zich echter voorzichtig 
~ii t ,  omdat het rapport, dat de heer Snijders aan zijn chef heeft uit- 
gebracht, de heer Kolfschoten op het ogenblik niet meer helder voor 
de geest staat. Hij neemt aan, dat de heer Reitsma toen chef van de 
desbetreffende sectie van het Militair Gezag was, omdat deze in 
September 1945 de heer van Bernmeten is opgevolgd. De heer Kolf- 
schoten is er wel haast zeker van, dat de vliegende colonne na die 
tijd door het land is gegaan. 

Aan het Directoraat-Generaal voor Bijzondere Rechtspleging was 
een aparte inspectie van de kampen verbonden. Het staat de heer 
Kolfschoten nog zeer helder voor de geest, dat er hard en streng is 
oogetreden in die zin, dat. wanneer er ook maar aanmerkingen waren, 
die in deze richting wezen, de mensen prompt werden ontslagen. In 
het begin was het dan ook een gezelschap van komende en gaande 
mensen en later bleef het residu van bekwame en geschikte mensen 
over. De eerste maanden zijn er regelmatig mensen ontslagen en de 
heer Kolfschotcn geeft de verzekering, dat de zorg en de verant- 
woordelijkheid daarvoor bij een zeer consc!ëntieus en rechtschapen 
man als de heer Ter Veer in betrouwbare handen was. 

Ten aanzien van het rapport van de heer van Tuyll van Seroos- 
kerken wil de heer Kolfrchoten nog zeggen, dat het hem niet hele- 
maal bevredigt. Als men de documenten ziet, waarop het steunt en 
men !eest op blz. 2: ,,Het onderzoek is nog niet geëindigd" en in de 
volgende alinea: , Het onderzoek heeft evenwel uitgewezen - en aldus 
kan het resultaat van het tot dusver gehouden onderzoek worden 
samengevat -, dat nagenoeg alom bewakers zich niet hebben ontzien 
weerloze mensen te kwellen en te mishandelen, waarbij de door de 
Duitsers gedurende de bezetting toegepaste methodes zijn overge- 
nomen", dan vindt de heer Kolfschoten dit, wanneer hij het in alle 
bescheidenheid mag zeggen, te generaal. Hij vindt dit een uitspraak, 
die beter en met meer feiten belegd had moeten zijn. Dit moet be- 
wezen worden. De heer Kolfschoten neemt aan, dat, wanneer het 
onderzoek rond is, de heer van Tuyll van Serooskerken dit misschien 
met meer recht zal kunnen stellen. Dit stuk. dat in hoofdzaak berust 
op de toestanden in de Harskainp. geeft niet een volledig bevredi- 
gende bewijsvoering van de stelling, die hier wordt opgezet. 

De voor en na geuite klachten over misstanden in de kampen van 
politieke delinquenten hebben de commissie - mede, omdat dit 
onderwerp geheel aansloot bij het door haar onderzochte arrestatie- 
probleem -- aanleiding gegeven mr. A. M. baron van Tuyll van 
Serooskerken, procureur-fiscaal bij de Bijzondere Raad van Cassatie, 
te verzoeken een onderzoek in te stellen naar de gegrondheid van deze 
klachten. De heer van Tuyll van Serooskerken heeft naar aanleiding 
hiervan een groot aantal personen gehoord, in het bijzonder over 
individuele gevallen, teneinde aldus een inzicht te krijgen in hoeverre 



inderdaad van excessen en misstanden kan worden gesproken. Hij 
heeft op 9 October 1950 in een kort rapport aan de commissie mede- 
deling gedaan van de resultaten, waartoe dit onderzoek hem heeft 
geleid. Van de door hem onderzochte gevallen heeft hij met betrek- 
king tot de gebeurtenissen in de Harskamp in 1945 een aantal pro- 
cessen-verbaal alsmede een rapport van de inspectrur-rijksrecher- 
cheur van Noolhoorn d.d. S October 1950 aan zijn rapport toege- 
voegd. 

De conclusies, waartoe de heer van Tuyll van Serooskerken op 
grond van zijn onderzoek is gekomen, gelden intussen voor het 
gehele terrein van de inbewaringstelling der politieke delinquenten 
en hebben dus niet uitsluitend betrekking op de  Harskanip. Hij 
schrijft, dat liet onderzoek hecft uitgewezen, dat nagenoeg alom be- 
wakers zich niet hebben ontzien weerloze mensen te kwel:cii en te 
mishandelen. waarbii door de Duitsers eedurende de bezetting toe- - - 
gepaste methoden zijn overgenomen. De ernstigste gevallen van mis- 
handeling hebben zich voorgedaan in de eerste tiid na de bevriiding. 
En met ietrekking tot ver&ogensmisdrijven zeg; de heer valx .TuJl 
i3an Serooskerken, dat deze op zulk een schaal zijn gepleegd, dat een 
onderzoek daarnaar ondoenlijk moet worden geacht. 

Uit de aldus ter kennis van de commissie gebrachte gegevens 
blijkt, dat er in het bijzonder in 1945, in de tijd van de grote opeen- 
hoping van politiek verdachten dus, inderdaad sprake is geweest 
van excessen. Het lag natuurlijk niet op de weg van de commissie 
- evenmin als op die van de heer van Tuyll van Serooskerken - 
om individuele gevallen tot op de bodem te onderzoeken. Dit toch 
behoort tot de taak van de justitiële autoriteiten. Wel heeft de com- 
missie het nodig geoordeeld na ontvangst van het rapport van <!e 
heer var? Tuyll van Serooskerken een aantal getuigen te horen ten- 
einde een inzicht te krijgen in de verhoudingen, welke op dit gebied 
bestaan hebben en om zich ezn oordeel te kunnen vormen met be- 
trekking tot de verantwoordelijkheden. 

Uit de afgelegde verklari~gen is de commissie gebleken, dat reeds 
in de winter 19441'45 in het bevrijde Zuiden chaotische toestanden 
hebben geheerst bij het inbewaringnemen en -houden van politiek 
verdachten. De commissie is intussen van oordeel, dat - hoezeer 
misschien in individuele gevallen bepaalde personen te laken zijn - 
met betrekking tot die tijd in de eerste plaats in het oog gehouden 
moel worden, dat het bevrijde gedeelte des lands hetzij onmiddellijk 
frontgebied, hetzij dicht achter het front gelegen gebied was. De 
eisen van de oorlogvoering brachten nu eenmaal mee, dat men bij 
het verwijderen uit de samenleving van verdachte elementen onder 
die omstandigheden geen enkel risico mocht lopen, ook a1 zou achter- 
af blijken, dat een aantal onschuldigen daarvan het slachtoffer is 
geworden. In het vorige hoofdstuk heeft de commissie reeds uiteen- 
gezet, dat de strijd om het arrestatievraagst~tk naar haar oordeel in 
het bevrijde Zuiden eveiiwel op ern dusdanige wijze is gevoerd, dat het 
scheppen van een behoorlijk apparaat om althans de onschuldig ge- 
arresteerden zo spoedig mogelijk in vrijheid te stellen, daardoor 
ernstig in het gedrang is gekomen. 

Met betrekking tot de situatie in de overige gedeelten des lands is 
uit de verhoren wel duidelijk gebleken, dat het voor de bij en na de 
bevrijding verantwoordelijke instantie, het Militair Gezag, uiterst 
moeilijk was om de zaak snel en goed in handen te krijgen. Er be- 
stond in het gehele overheidsapparaat en in het maatschappelijk 
leven een dusdanige desorganisatie, dat het niet mogelijk was om in 
korte tijd weer normale omstandigheden te bereiken. De arrestaties 
van politiek verdachten en het onderbrengen van deze personen in 
kampen geschiedde in vele gedeelten des lands op grond van plaatse- 
lijke of regionale initiatieven; centrale leiding ontbrak daarbij door 
gebrek aan personeel en vervoersmogelijkheld nagenoeg geheel. 
Illustratief is in dit verband de door de heren van Bemrnelen en Ter 
Veer gedane mededeling, dat het M.G. in die eerste maanden voort- 
durend nog het bestaan van nieuwe kampen ontdekte. 

De commissie moge verder voor de moeilijkheden, waarmede het 
M.G. op dit gebied te worstelen had, verwijzen naar de desbetref- 
fende voor haar afgelegde verklaringen, die daarvan een duidelijk 
beeld geven. Het ligt echter voor de hand, dat het probleem in hoge 
mate verergerd werd door het massale van de arrestaties. Volgens de 
heer Mentrop heeft men in Juni 1945 het top-aantal van + 123 000 
gearresteerden bereikt. Dit illustreert nog eens te meer de critiek, die 
de commissie aan het slot van het vorige hoofdstuk heeft &:oefend 
op het feit, dat noch de Regering noch het Militair Gezag maat- 
regelen heeft getroffen om ingeval van een bevrijding van het Wes- 
ten des lands, die gepaard ging met het einde van de oorlog, te vol- 
staan met een beperktere Algemene Lastgeving, dus met minder 
arrestaties. Deze methode was ook daarom de aangewezene, omdat, 
M i e n  dit tevoren geregeld was geweest, de arrestatie van een ge- 
ringer aantal politiek verdacl~len dan waartoe men thans is gekomen, 



gezien het grote aantal, dat toch in bewaring gesteld zou worden, op 
veel minder verzet zou zijn gestuit dan de verwezenlijking van de 
plannen, die er in ae zomer van 1945 een ogenblik hebben bestaan 
om tot vrijlating van enige tienduizenden gearresteerden ineens over 
te gaan. Toen eenmaal de betrokkenen vastgezet waren, leverde dat 
veel grotere moeilijkheden op. Van de uitvoering van deze plannen 
is daii ook toen door verzet in de publieke opinie niets terecht ge- 
komen. 

Kan de commissie derhalve volledig begrip hebben voor de bijna 
onoverkomelijke moeilijkheden, die het Militair Gezag in deze had 
te overwinnen om te bereiken, dat het deze zaak althans enigermate 
in handen kreeg, toch kan de commissie zich niet onttrekken aan 
de indruk, dat speciaal in de laatste maanden van 1945 daaraan door 
het Militair Gezag niet voldoende is gedaan. Zonder twijfel heeft het 
werk van de ,,vliegende colonne" onder leiding van de heer Snijder,, 
nuttige resultaten opgeleverd, maar van doeltreffende pogingeti om 
alle kanipen stevig in handen te krijgen en een efficiente inspectie te 
organiseren, is, naar de niening van de commissie, niet in voldoende 
mate geblzken. Het is mogelijk, dat daarbij ook een rol heeft ge- 
speeld de spoedig te verwachten overgang van deze gehele materie 
naar het op 1 November 1945 opgerichte Directoraat-Generaal voor 
Bijzondere Rechtspleging, dat, zoals de heer Ter Veer heeft medege- 
deeld, volgens hem verstrekte uitdrukkelijke opdracht uit een oog- 
punt van personeelsbezctting geen voortzetting mocht zijn vail het 
Militair Gezag. Dit neemt echter niet weg, dat de commissie van de 
mededelingen op dit punt van de heer Reitsn~a, de toenmalige chef 
van sectie I1 B-D, de indruk heeft gekregen, dat deze bij het pro- 
bleem der kampen de leiding ook niet voldoende in handen had. Uit 
zijn verklaringen toch is gebleken, dat hij zich voornamelijk bezig 
hield met opsporing en vervolging en dat hij zich met de onder hem 
ressorterende kampen weinig bemoeide, terwijl het werk van de 
,,vliegende colonne" volkomen langs hem heen is gegaan. 

De commissie is van mening, dat de oprichting van het Directoraat- 
Generaal voor Bijzondere Rechtspleging als een gelukkig initiatief is 
te prijzen. Op 1 Januari 1946 is het beheer van de kampen naar het 
directoraat-generaal overgegaan en van dat ogenblik af ziet men 
een gestadige verbetering, zowel met betrekking tot het scheppen van 
ordelijke toestanden als in de materiële, geestelijke en sociale voorzie. 
ning. Daarbij moesten zeer grote moeilijkheden word, -n ovrrwonnen. 
Enerzijds verminderde het aantal der in bewaringgestelden slechts 
zeer langzaam en anderzijds stuitte de materiaalvoorziening op bijna 
enoverkomelijke bezwaren. Minister Ringers had, zoals de heer Ter 
Veer verklaart, voor de kampen ,,geen spijker en gern plank" over, 
een standpunt, dat kennelijk zijn grond vond in het feit, dat er ook 
voor de burgerij, die zich niet misdragen had, in die eerste tijd nog 
vrijwel niets te verkrijgen was. 

Excessen, als in 1945 zijn voorgekomen, worden door het direc- 
toraat-generaal in het algemeen op doeltreffende wijze bestreden, 
zodat na enige tijd geordende toestanden ontstaan. Wel is de com- 
missie van mening, dat de verklaringen van de vertegenwoordigers 
van het directoraat-generaal, als zouden na 1 Januari 1946 ex- 
cessen nagenoeg niet meer voorgekomen zijn, te rooskleurig zijn. 
De commissie moge hiervoor verwijzen naar de verslagen van de 
Vaste Commissie voor Privaat- en Strafrecht uit de Tweede Kamer 
van 7 Mei 1946. (Zitting 1945-1946 - 212 l) en 27 October 1947 
(Zitting 1947-1948 - 631 '), waarin deze Commissie uitvoerige 
mededelingen doet van haar bevindingen bij het bezoeken van een 
groot aantal kampen. Met name uit het eerste verslag en zelfs nog uit 
het tweede blijkt, dat de Commissie bij haar bezoeken nog op ver- 
schillende niet te tolereren feiten is gestuit. 

Toch heeft de commissie in het algemeen gesproken van het streven 
van de leiding van het directoraat-generaal met betrekking tot het 
scheppen van ordelijke toestanden in de kampen en van de door dit 
orgaan bereikte resultaten een bevredigende indruk. Met het beleid 
in deze van de toenmalige Minister van Justitie, de heer Kolfschoten, 
kan de commissie dan ook instemmen. Minder bevredigend is, wat de 
tijdsduur betreft, het verloop geweest van het onderzoek van de zaken 
der gedetineerden en van de rechtspleging. Doch dit is een materie, 
die de coinmissie niet verder behandelt. 

De commissie heeft voorts een uitvoerig onderzoek ingesteld naar 
een van de meest ergerlijke episoden uit het jaar 1945: de schiet- 
partijen in de Harskamp. Zij heeft dit mede gedaan, omdat door dit 
onderzoek een juist inzicht kon worden verkregen in de verantwoor- 
delijkheden, niet van de individuele personen, die zich misdragen heb- 
ben, maar van de functionarissen en organen, onder wier leiding dit 
alles mogelijk is geweest. Een onderzoek naar de verantwoordelijkheid 
van individuele personen, die zich misdragen hebben, ligt op het 
terrein der justitiële autoriteiten, al ontveinst de commissie zich 
niet, dat een nauwkeurig vaststellen van deze verantwoorddijkheid 

') Vgl. bijlage 154. 
?) Vgl. bijlage 155. 



op dit ogenblik grote moeilijkheden zal opleveren, zowel door het feit, 
dat sindsdien geruime tijd is verstreken, als door het feit, dat de schiet- 
partijen meestal in een zeker collectief verband hebben plaats ge- 
vonden. 

De gebeurtenissen in de Harskamp hebben nog eens duidelijk het 
licht doen vallen op de ongewenstheid van de toestand, dat de buiten- 
en de binnenbewaking onder verschillend commando stonden, zodat 
de kampcommandant over de buitenbewaking geen zeggenschap had. 
Dit is een situatie, die in 1945 bij alle kampen voorkwam, en die, naar 
de commissie is gebleken, allerwege tot grote moeilijkheden aan- 
leiding heeft gegeven. De commissie betreurt het, dat het tot Augustus 
1946 heeft moeten duren, voordat daaraan een einde kwam. 

In de zomer van 1945 is het herhaalde malen voorgekomen, dat 
door de buitenbewaking van de Harskamp op volkomen ongerecht- 
vaardigde wijze geschoten is, zulks met het noodlottige gevolg, dat 
verscheidene personen, slapende in de barakken, zijn doodgeschoten. 
Het laatst is dit gebeurd op 3 November 1945. Het geval-Roest, dat 
op 7 Januari 1946 plaats vond, valt buiten dit kader. 

Deze ergerlijke misdragingen in de Harskamp vinden haar oorzaak 
in e x  grote mate van tuchtelooslieid, gevoegd bij rancunegevoelens 
tegenover de gevangen SS.-ers, bij de troepenonderdelen, welke belast 
waren met de buitenbewaking. De verantwoordelijkheid voor dit ge- 
brek aan tucht alsmede voor het feit, dat niet onmiddellijk is in- 
gegrepen, toen dergelijke excessen voorvielen, berust bij de bevel- 
voerende officieren van deze troepen, die zichzelf bovendien, volgens 
voor de commissie afgelegde verklaringen, ook aan bandeloosheid te 
buiten gingen, getuige de dronkemanspartijen, die meermalen plaats 
vonden. 

Naar het oordeel van de commissie gaat ook de kampcommandant, 
de heer Scholtciz, niet vrij uit. Weliswaar had hij formeel over de 
buitenbewaking niets te zeggen, maar volgens zijn eigen mededelingen 
lagen de feitelijke verhoudingen zo, dat, indien hij dit gewild had, hij 
wel degelijk bepaalde consignes doorgevoerd had kunnen krijgen. Uit 
zijn voor de commissie afgelegde verklaring, waarin hij bleef vol- 
houden, dat er eigenlijk niet nodeloos geschoten is, blijkt wel, dat hij 
van deze mogelijkheid om verbetering in de toestand te brengen niet 
aanstonds en in voldoende mate gebruik heeft gemaakt. 

Wat de verantwoordelijkheid van de leiding der buitenbewaking 
betreft, moet men onderscheid maken tussen de tijd vóór 28 Novem- 
ber 1945 en die na die datum. Tocn toch werd er aangesteld een 
commandant voor de buitenbewaking, majoor Streijers, die alle troe- 
penonderdelen, die met de bewaking belast werden, onder zich had 
cn dus in eerste instantie verantwoordelijk was. Door verschillende 
van de door de commissie gehoorde getuigen is gepoogd om de ver- 
antwoordelijlcheid voor de n~eergenoen~de excessen in de Harskamp 
af te scliuiven op majoor Streijers. Deze pogingen hebben op de com- 
missie geen verheffende indruk gemaakt, met name omdat zij on- 
deugdelijk zijn. Immers de laatste keer, dat hij zulk een schietpartij 
iemand slapende in de barak is doodgeschoten, is geweest op 3 No- 
vember 1945, dus voordat majoor Streijers zijn commando had aan- 
vaard. Vast staat, dat na zijn optreden zulke excessen niet meer zijn 
voorgekomen. 

Aangezien er vó6r 28 November 1945 geen gemeenschappelijke 
commandant voor de biiitenbewaking was, berust de verantwoorde- 
lijkheid voor het voordien gebeurde op de commandanten van de 
troepenonderdelen, die vóór die datum met de bewaking belast waren. 
Dit zijn in de eerste tijd onderdelen van de stoottroepen geweest, ter- 
wijl vanaf Augustus 1945 daarvoor ingeschakeld werden gezagstroepen 
en later de compagnieën van 1-14 R.I. 

Van het overnemen van het kamp in de  arsk ka mb van de Cana- 
dezen in Juni 1945 tot en met 3 November 1945 hebben er op be- 
paalde tijden door de buitenbewaking nodeloze schietpartijen plaats 
gevonden, waarbij slachtoffers in het kamp vielen. Dit is gebeurd, 
zowel toen stoottroepen de buitenbewaking verrichtten als toen later 
de  gezagstroepen en 1-14 R.I. daarmede belast waren. Na de komst 
van dit laatste onderdeel schijnt er ecn regeling getroffen te zijn 
tussen majoor Toussaint, de bataljonscon~mandant van 1-14 R.I., en 
kapitein Kolleiihove~z van de gezagstroepen, in die zin dat de gezags- 
troepen zich voortaan alleen bezig hielden met de bewaking van 
SS.-ers, die overdag buiten het kamp gingen werken, terwijl de com- 
pagnieën van 1-14 R.I. toen de buitenbewaking verrichtten, een enkele 
keer afgelost door de gezagsti-oepen. Vast staat, dat in de tijd, waarin 
de compagnieën van 1-14 R.I. de buitenbewaking hadden, soms op 
ergerlijke wijze nodeloos is geschoten met het gevolg, dat gedeti- 
neerden in het kamp zijn gedood. 

Verschillende getuigen verklaren, dat speciaal één der compagnieën 
van 1-14 R.I. zich daaraan in bijzondere mate heeft schuldig gemaakt. 
De bataljonscommandant, majoor Toussuint, noemt in dit verband 
de 4e compagnie en zegt, dat op dit optreden van deze compagnie 



behalve het feit, dat zij uit nog niet volledig opgeleide soldaten be- 
stond, ook van invloed is geweest een toespraak, die door de compag- 
niescommandant Bastiaanse tot de compagnie is gehouden, toen deze 
de buitenbewaking ging aanvaarden. In deze toespraak zou kapitein 
Bastiaanse gezegd hebben: ,,Wanneer zij een voet dwars zetten of 
iets verkeerds doen, direct schieten. Bij wijze van spreken: Liever niet 
één levend overblijven dan dat er één uitkomt". De heer Bastiaanse, 
zelf als getuige gehoord, geeft toe bij het aanvaarden der buitenbe- 
walting tot zijn compagnie een toespraak gehouden te hebben, doch 
niet van de inhoud als door de heer Toussaint vermeld. Hij heeft tot 
zijn mensen gezegd, dat hij van de heer Toussaint vernomen had, dat 
het daar een rommeltje was en dat aan de consignes scherp de hand 
moest worden gehouden. 

De commissie acht voor het optreden van de compagnieën van 
1-14 R.I. de bataljonscommandant Toussaint in hoge mate verant- 
woordelijk. Ook hij heeft voor de commissie gepoogd zijn verant- 
woordelijkheid af te schuiven op majoor Streijers, doch deze poging 
gaat op de gronden, welke de commissie hierboven heeft uiteengezet, 
niet op. Het is haar uit de afgelegde verklaringen en in het bijzonder 
ook uit de verklaringen van de heer Toussaint zelf wel duidelijk ge- 
worden, dat deze weinig gezag had over zijn mannen en dat hij niet 
het nodige heeft gedaan om het optreden van de manschappen, dat 
zulke ernstige gevolgen heeft gehad, te voorkomen of daaraan op 
krachtdadige wijze een einde te maken. Hij is zelfs in gebreke gebleven 
om het vereiste onderzoek in te stellen en, zo nodig, de militaire 
justitie in te schakelen. 

Uit de verhoren va,l de heren van Kootcrz en Nierstrasz, de hogere 
commandanten resp. van de stoottroepen en de gezagstroepen, is 
voorts duidelijk geworden, dat niet alleen door de commandanten ter 
plaatse niet afdoende tegen de excessen is opgetreden, doch dat zij 
cok aan hun chefs van de plaats gehad hebbende feiten geen mede- 
deling hebben gedaan, zodat dezen in die tijd onkundig waren van 
hetgeen in de Harskamp is geschied, althans van de werkelijke omvang 
van het kwaad. Ook de heer Meynen, destijds Minister van Oorlog, 
heeft in die tijd daarvan niets geweten. 

Bij de bij het M. G. met de leiding der kampen belaste autoriteiten 
wist men er blijkbaar iets meer van. De commissie leidt dit af uit de 
verklaringen op dit punt van de heren Ter Veer en Mentrop. Zij wijst 
in dit verband ook op de radiorede van Minister Kolfschoten van 19 
October 1945, waaruit blijkt, dat deze zich ervan bewust was, dat er 
nog altijd schromelijke en volmaakt ontoelaatbare dingen gebeurden. 
Elijkbaar zag men aan die zijde niet de mogelijkheid om de afzonder- 
liik georganiseerde buitenbewaking overal voldoende in bedwang te 
doen houden of is aan deze kant van het vraagstuk niet genoeg aan- 
dacht besteed. 

In ieder geval illustreert het onderzoek der commissie de ongeregel- 
de toestanden en het gebrek aan tucht en gezag, welke in 1945 bij ver- 
schillende militaire onderdelen, welke met de buitenbewaking van de 
Harskamp belast waren, heeft bestaan. Daaraan is het naar het oor- 
deel van de commissie in hoofdzaak te wijten, dat een ergerlijk op- 
treden, als dat van de buitenbewaking van de Harskamp, mogelijk is 
geweest. De commissie acht het door haar geconstateerde van die 
aard, dat een nader justitieel onderzoek alleszins gewettigd is. 

Zij voegt daaraan toe, dat zij het wenselijk acht, dat ook in andere 
gevallen, waarin van strafbare feiten ten opzichte van in bewaring 
gestelden is gebleken, de strafrechtelijke repercussie niet zal uitblijven. 
Immers in Nederland behoren praktijken, welke aan die der nazi's her- 
ianeren, niet straffeloos te kunnen geschieden. 



XV. Het Militair Gezag en de radio 

Einde 1942 heeft de Minister voor Algemene Oorlogvoering van 
het Koninkrijk aan de heer Pelt, het hoofd van de Regeringsvoor- 
lichtingsdienst, verzocht een ontwerp in te dienen voor een tijdelijke 
regeling betreffende de radio-omroep bij terugkeer naar Nederland. 
De heer Pelt heeft op 13 Februari 1943 een rapport ingediend, 
waarbij als bijlage werd gevoegd een nota van dc heer H. J. val1 
derz Broek, programmaleider van Radio Oranje. De heer Pelt gaat 
er in zijn rapport van uit, dat er bij de bevrijding van Neder- 
land drie phasen zullen zijn. Een eerste phase, gedurende de eerste 
dagen of hoogstens weken, waarin het verinoedelijk onvermijdelijk 
zal zijn Radio Oranje direct en uitsluitend onder een militair gezag 
te plaatsen; een tweede phase, waarin opgetreden wordt onder Neder- 
lands burgerlijk politioneel gezag en waarin zo spoedig mogelijk een 
aanvang moet worden gemaakt met de voorbereiding van de terug- 
keer tot normale verhoudingen op radiogebied. Onder ,,normaalM 

op radiogebied wordt verstaan, dat een staatsradio, die als tijde- 
lijke oniroep onvermijdelijk zal zijn, zo sooedig mogelijk wordt 
omgezet in een betere en bij de Nederlandse tradities passende 
vorm van omroep. De regering zou in deze phase een soort radio- 
parlement moeten benoemen, voor een deel bestaande uit gezag- 
hebbende personen der oude omroepverenigingen en verder uit per- 
sonen, die zich tijdens en onmiddellijk na de bezetting hebben doen 
kennen als geëerbiedigde leiders der openbare mening. De taak van 
dit radioparlement zou zijn een ontwerp-statuut voor een nieuwe 
radio-organisatie op te stellen. Deze nieuwe radio-organisatie zou bij 
intreding der derde phase in werking moeten kunnen treden. 

Voorstellen en conclusies, welke zijn vervat in de nota van de heer 
van den Broek, lopen, wat betreft de hoofdpunten, parallel met die 
van de heer Pelt. 

Bij besluit van de Ministers voor Algemene Oorlogvoering van 
het Koninkrijk en van Binnenlandse Laken van 5 Februari 1943 
werd de ,,Radiocommissie Terugkeer" ingesteld, welke tot taak had 
verslag uit te brengen over het vraagstuk betreffende de organi- 
satie van en de voorziening in de radio-omroep direct na de bevrijding. 

Bij brief van 15 September 1943 heeft deze Comn~issie haar verslag 
aan de Minister van Binnenlandse Zaken aangeboden. De radio- 
commissie, zo wordt in deze brief gezegd, hield 14 vergaderingen en 
na voorbehandeling in subcommissies kon de voltallige commissie 
steeds tot een eenstemmig advies komen. 

In hoofdstuk 1V van haar verslag, ,,Organisatie Binnenlandsche 
Omroep. Rijksomroen en Wereldomroep", zegt deze Commissie, 
dat in de eerste periode na de bevrijding alle omroeparbeid verzorgd 
moet worden door de ,,sectie Voorlichting" van het Militair Gezag. 

Bij het vormen van een Interim-omroeporganisatie, die - zonder 
op een toekomstige definitieve regeling vooruit te lopen - voor 
zoveel mogelijk bij het intreden van de tweede periode van het Mili- 
tair Gezag gevormd zal moeten zijn en die zal moeten function- 
neren, totdat onder het burgerlijk gezag een andere organisatie is tot 
stand gekomen, moet in het bijzonder gestreefd worden naar het 
scheppen van een practische werkgemeenschap. 

Daarvoor is het noodzakelijk een aantal radio-oriiroepdeskundigen 
samen te brengen, van wie verwacht mag worden, dat zij in goede 
onderlinge samenwerking een Interim-omroeporganisatie zullen op- 
bouwen, die ons volk in zijn verschillende schakeringen de grootst 
mogelijke bevrediging zal schenken. Derhalve wordt geadviseerd zo 
spoedig mogelijk gebruik te maken van de meest bekwame krachten, 
die uit de kringen der omroepverenigingen beschikbaar zijn en van 
wie de betrouwbaarheid onomstotelijk vaststaat. 

Naast een aantal dezer omroepdeskundigen, die wellicht allen de 
gehele periode van de bezetting van het moederland hebben mee- 
gemaakt, lijkt het gewenst, ter voorkoming van gevaar van een 
zekere eenzijdigheid, in deze organisatie ook enkele personen op te 
nemen, die tijdens de bezetting in Engeland of in een ander geallieerd 
land hebben geleefd en daardoor bepaalde vraagstukken veelal onder 
een andere gezichtshoek zullen kunnen beoordelen. 

Het bestuur van deze Interim-omroeporganisatie zou in overeen- 



stemming met de Minister van Binnenlandse Zaken door het Militair 
Gezag benoemd kunnen worden. 

De samenstelling van het bestuur der nieuwe Interim-omroep- 
organisatie wordt als volgt geadviseerd: 

2 leden uit leidende persoonlijkheden van de A.V.R.O.; 
2 ,, ,, ,, ,, ,, ,, K.R.O.; 
2 ,, ,, ,, ,, ,, ,, N.C.R.V.; 
2 ,, ,, , i, ,, V.A.R.A.; 
l l i d  ,, ,, ,, ,, ,, V.P.R.O.; 
1 lid uit het milieu van de Buitengewone Raad van Advies; 
1 lid tijdens bezetting buiten Nederland. 
7 

11 leden. 

Het Militair Gezag zou zich desverlangd in de vergaderingen van 
dit bestuur kunnen laten vertegenwoordigen. 

De Radiocommissie Terugkeer stelt zich voor, dat de contrôle van 
het Militair Gezag op de te stichten Interim-omroeporganisatie door 
het hoofd van de sectie Voorlichting van het Militair Gezag zou 
kunnen worden uitgeoefend. 

Een tijdelijke Staatsradio onder het Militair Gezag is practisch on- 
vermijdelijk in de omstandigheden, waarin het land zal verkeren ge- 
durende de eerste tijd na de nederlaag van de bezetter. 

In verband met het feit echter, dat de idee van ,,Staatsradiom bij 
het Nederlandse volk altijd uitermate impopulair is geweest en dit 
wel zal blijven, zouden door het zitting nemen in het bestuur van 
een aantal practisch ervaren mensen uit de zo populaire eigen om- 
roepen vele bezwaren tegen deze tijdelijke vorm van omroep kun- 
nen vervallen. 

Voor de duur van het Militair Gezag staat dat gedeelte van de 
Regeringsvoorlichtingsdienst, hetwelk overgaat naar Nederland, als 
sectie ,,Voorlichting3' inclusief de afdeling omroep-Radio Oranje en 
later N.R.O. onder het hoofd van dit Militair Gezag. 

De gehele dienst blijft echter, tenzij anders besloten mocht wor- 
den, administratief ressorteren onder het Departement van Buiten- 
landse Zaken. Ook de technische verzorging van de omroep staat dan 
geheel onder het Militair Gezag. 

Bij het intreden van de tweede periode, waarin de omroep - hoewel 
nog steeds onder het Militair Gezag - reeds in vorm zal lijken op 
een meer normaal omroepbedrijf, zal de leiding van het bedrijf door 
het Militair Gezag moeten worden benoemd, zij het dan, dat overeen- 
stemming met de Minister van Binnenlandse Zaken zeer wenselijk 
wordt geoordeeld, vooral in verband met het feit, dat de Radio- 
omroep, naar aangenomen mag worden, ook in de toekomst weer 
onder dit departement zal ressorteren, evenals dit het geval was in 
het verleden. 

Zodra de toestand des lands zich daartoe leent, wint het Militair 
Gezag nopens de door hem te volgen radio-politiek het advies in van 
een door hem te benoemen adviescollege van vertrouwenslieden. 

In de derde periode, wanneer de Minister van Binnenlandse Zaken 
weer verantwoordelijk is voor het radiobeleid, mag aangenomen wor- 
den, dat evenals voor 10 Mei 1940 ook het Staatsbedrijf der P.T.T. 
inclusief de gehele technische verzorging van de omroep, weer onder 
dit ministerie zal ressorteren. De bevoegdheid tot het benoemen van 
de leiding van de Nederlandse radio-omroep komt dan aan deze 
Minister. 

Er is dan nog steeds sprake van een tijdelijke on~roeporganisatie, nu 
onder het burgerlijk gezag, en de Minister van Binnenlandse Zaken 
bereidt in deze periode, na ingewonnen advies, de definitieve vorm 
van de toekomstige omroep voor, in overeenstemming met de wensen 
van het Nederlandse volk. 

Met betrekking tot het benoemen van leden van de in deze derde 
periode in te stellen radioraad ware, naast de algemene over- 
wegingen, waarop leden van deze raad worden benoemd, speciaal te 
letten op het aanwijzen van enige leden, die zich als nieuwe en ge- 
eerbiedigde leiders der openbare mening hebbrn doen kennen. Evenals 
vóór Iaei 1940 zouden de leden van de radioraad benoemd moeten 
worden door de Kroon op voordracht van de Minister van Binnen- 
landse Zaken. In deze derde periode behoort ook tol de bevoegdheden 
van de Minister van Binnenlandse Zakcn het benoemen van een 
Radio-omroep Contrôlecommissie (,,ROCOCOm). 

R4et de bovenvermelde bevoegdheden in handen van de Minister 
van Binnenlandse Zaken wordt het grote voordeel verkregen, dat alle 
draden van de omroep-bemoeienissen weer zoveel mogelijk in één 
departement samenkomen. 

Bij besluit van 17 September 19e4, E 118, werden regelen vastge- 
steld met betrekking tot het telegrafisch en telefonisch verkeer, het 
radio-telegrafisch en -telefonisch verkeer daaronder begrepen. Dit 
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is het ,,Tijdelijk Telegraaf-, 'Telel'oon- en Radiobesluit". Dit besluit 
en de Memorie van Toelichting 'j waren niet gebaseerd op het rap- 
port van de Radiocommissie Terugkeer, zoals uit de inhoud kan 
blijken. Met name wordt in artikel S van het besluit E 118 bepaald, 
dat in afwachting van nader te treften voorzieningen en van het tijd- 
stip, waarop aan de betrekkelijke wettelijke voorschriften uitvoering 
krin worden gegeven, de samenstelling en uitvoering van de pro- 
gramma's van de binnenlandse omroep, met inbegrip van hetgeen 
via de radiodistributie zal worden uitgezonden, geschiedt op door de 
Minister van Algemene Zaken te bepalen wijze. Zolang de Minister 
van Algemene Zaken daartoe tengevolge van de stand der krijgs- 
verrichtingen of anderszins nog niet in staat is, verzorgt het Militair 
Gezag de programma's. 

In Nederland had men zich intussen tijdens de bezetting ook 
bezig gehouden met de vraag wat er na de bevrijding met de om- 
roep zou moeten gebeuren. De leiders van de vroegere omroepver- 
enigingen hebben daar in samenwerking met prof. mr. J. Oranje, 
die als Regeringscommissaris voor de omroep zoii optreden, onder 
auspiciën van Vertrouwensn~annen een organisatierchema ontwor- 
pen voor de omroep na de bevrijding. 

Aan de top van deze nieuwe omroeporganisatie bevindt zich het 
2) vgl. W .  vOgt , ,wat er met den omroep verder gebeurdew, gemengd bedrijf ,,De Nationale Omroep". 2, Dit lichaam wordt samen- 

sterdam 1945, blz. 13 en 86. gesteld uit vertegenwoordigers van de Staat der Nederlanden en uit 
vertegenwoordigers van de omroepverenigingen; tien vertegenwoor- 
digers van de Regering tegenover negen van de omroepverenigingen; 
van elke grote omroepvereniging twee en van de V.P.R.O. één. 

In bovengenoemd gemengd bedrijf, dat alle omroepbelangen vai1 
Nederland zou behartigen, zouden drie onderdelen worden gevormd, 
te weten: 

le. Alles wat de techniek van zenders en lijnen betreft. Hierbij is 
in het algemeen gedacht aan de vroegere N.O.Z.E.M.A. 

2e. Alles wat de inning der radioretributie betreft. 
3e. Alles wat de wereldomroep betreft; de uitvoering en voorbe- 

reiding van de programma's van deze wereldomroep wordt daarbij 
toevertrouwd aan de omroepverenigingen, leden van de Federatie, 
een en ander op basis van het Rapport van de Commissie voor de 
Wereldomroep. 

De Federatie van de omroepverenigingen wordt bestuurd door een 
Federatiebestuur. De besluiten van het bestuur zijn voor de aange- 
sloten omroepverenigingen bindend. Besluiten worden genomen bij 
meerderheid van stemmen. De overheid en de omroepverenigingen 
brengen ieder (per vereniging) twee stemmen uit, de V.P.R.O. één 
stem. Het dagelijks bestuur (D.B.) doet de dagelijkse zaken af. De 
voorbereiding hiervan is opgedragen aan leden van het D.B., dat een 
werkverdeling voor zijn leden opstelt. De voor de diverse taken aan- 
gewezen bestuurders treden op namens het Federatiebestuur voor de 
hun toegewezen afdelingen. 

De taak van de Federatie ligt, behalve in het werk van de 3 
afdelingen, in het behartigen van alle belangen, die de omroepver- 
enigingen gemeen hebben en in het in stand houden van een cor- 
diale samenwerking tussen de verenigingen. Geschillen tussen de 
verenigingen zullen in het Federatiebestuur worden gebracht en de 
uitspraak van dit Bestuur zal als bindend worden aanvaard, tenzij 
de geschillen, volgens het gevoelen van de betrokken vereniging(en), 
met het geestelijk of politiek beginsel van een der verenigingen 
samenhangen. Alsdan zal de uitspraak niet bindend zijn. 

De Federatie zal propaganda voeren voor het radio-luisteren, zulks 
in overleg met de industrie en de Regeringscommissaris. De Fede- 
ratie zal voor de belangen, die de omroepverenigingen gemeen hebben, 
het contact met de overheid onderhouden. 

Voor het financiële beleid van de Federatie zal tegenover het 
bestuur een door het bestuur uit zijn midden aan te wijzen penning- 
meester verantwoordelijk zijn. De daarmee verbonden werkzaam- 
heden zullen worden verricht op het Federatiebureau. 

De kosten der Federatie zullen door de omroepverenigingen wor- 
den gedragen naar verhouding van hun zendtijd, waarbij de zend- 
tijden van de vier grote omroepen als gelijk zullen worden beschouwd. 

Voor de taak van de afdeling ,,Programma Coördinatie" zal door 
de Federatie een Coördinatie Instantie (P.C.I.) worden gevormd. 
Leden van de P.C.I. zijn de door de omroeporganisaties aangewezen 
vertegenwoordigers, welke door hun aanzien en functie geacht wor- 
den het voor de P.C.I. gestelde doel te kunnen verwezenlijken. Elke 
organisatie wijst een lid aan; te zamen vormen zij de P.C.I. De 
leden kunnen zich doen bijstaan door adviseurs (b.v. de programma- 
chef). 

De P.C.I. heeft verordenende bevoegdheid. 
De P.C.I. heeft tot taak: 
a. het voorkomen van doublures in de door de omroepvereni- 

gingen ontworpen programmastof; 
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b. het dusdanig ordenen van bovenbedoelde stof, dat een har- 
monisch en evenwichtig programma wordt verkregen op de beide 
Nederlandse omroepzenders en de wereldprogrammazenders. 

De bovenbedoelde ordening geldt niet voor programmastof, die 
door de betrokken ornroeporganisatie(s) van principiële betekenis 
geacht wordt. Voor dit restrictieve gedeelte kan de P.C.I. evenwel 
aan de betrokken omroeporganisatie(s) ongevraagd advies geven. 

Ieder lid van de P.C.I. brengt twee stemmen uit, met dien ver- 
stande, dat de V.P.R.O. één stem uitbrengt. Bij enig meningsverschil 
over de samenstelling van het programma of enig onderdeel hieïvan 
in verband met het hiervoor omschreven doel wordt beslist bij 
meerderheid van stemmen. 

De afdeling Techniek zal zijn belast met alle technische werk- 
zaamheden in de ruimste zin, samenhangend met het werk van de 
omroeporganisaties. 

De afdeling Organisatie zal worden belast met de voorbereiding 
van alle vraagstukken van organisatorische, juridische, economische 
en sociale aard, betrekking hebbende op het werk van de Federatie 
of daarmede zijdelings verband houdende. 

De commissie is van oordeel, dat in haar verslag niet de gehele 
ontwikkeling van het radiovraagstuk vanaf de bevrijding behandeld 
kan worden. Zij beziet dit vraagstuk in zoverre als daarbij het Mili- 
tair Gezag middellijk of onmiddellijk betrokken is geweest. 

De heer J. W. Lebon, die voor de  oorlog secretsris-prnningmees- 
ter van het hoofdbestuur van de V.A.R.A. was en die op 14 Mei 
1940 naar Engeland is uitgeweken, heeft - zo verklaart hij - daar, 
van de oprichting op 28 Juli 1940 af tot 1 December 1942, de leiding 
van Radio Oranje gehad. Hij is voorts belast geweest met het secre- 
tariaat van de Radiocomrnissie Terugkeer. In deze radiocommissie 
zaten: als voorzitter kapitein ter zee J. Houtsrnttllel- en als leden: dr. 
J. Th. A .  W. van der Putten (plaatsvervanger mr. J. G. Kist), reserve 
Iste-luitenant mr. A. A. Land> L. F. Meijer, kapitein-luitenant-ter-zee 
J .  F .  W. Nuhoer en A. Pelt; technisch adviseur was reserve 2de-luite- 
nant A. Th. Vossc,tz, adjunct-secretaris was mr. J. Ra,-o~rx Kuitr. 

In de radioco~i?missie heeft de heer Lehon het standpint verdedigd, 
dat men na de bevrijding eerst moest krijgen een interirn-on~roeporga- 
nisatie, totdat het Nederlandse volk via het parlement gelegenheid zou 
hebben gehad zich uit te spreken. In het bestuur zouden komen twee 
leidende persoonlijkheden vail de A.V.R.O., twee van de V.A.R.A., 
twee van de K.R.O., twee van de W.C.R.V. en één van de V.P.R.O., 
plus twee Regeringsvertegenwoordigers. 

Die elf mensen zouden de leiding in handen hebben. Het was wel 
degelijk de bedoeling, dat de levensbeschouwelijke kant behoorlijk 
naar voren inoest kunnen komen en dat er een rayon van neutraliteit 
ZOL zijn, enfin, dat er een gezamenlijke verantwoordelijkheid zou zijn 
alleen voor die uitzendingen, waarvoor men gezamenlijk de verant- 
woordelijkheid kon dragen en dat zijn zéér subtiele dingen. In de 
radio kan inen leren, dat men zelfs onderscheid inoet maken tussen 
dansmuziek en muziek om op te dansen. Maar deze dingen konden 
dan daarin worderi bekeken. Het had een kans van slagen. Nu is de 
moeilijkheid, dat de Ministers Gerbrarzcfy en van Boeyen het niet heb- 
ben doorgezet. Er  werd naar de overtuiging van de heer Lebon te 
veel invloed van de andere kant uitgeoefend. Die andere kant was 
het Militair Gezag; het waren mensen, die op het standpiint stonden, 
dat dat hele gedoe met de radio-omroepverenigingen maar afgelopen 
moest zijn. Die wilden zonder meer een nationale omroep op de wijze 
van de B.B.C., geleid door mensen, die door de Regering werden be- 
noemd of door ecn eventueel door de Kroon te benoemen directeur. 
Een van de rneest actieve figuren daarin is de heer van den Broek ge- 
weest. 

Het merkwaardige was, dat de heer Lebon, toen het Zuiden was 
bevrijd, voor het eerst allerlei gegevens in zijn bezit kreeg, waaruit 
bleek, dat men in Nederland practisch dezelfde opvattingen had als 
weergegeven in het rapport van de Radiocommissie Terugkeer. De 
heer Lebon heeft met mr. Teulirzgs en andere bekende Nederlanders 
over dezr zaak gesproken. Men gevoelde ervoor, maar het is niet 
verwerkelijkt. 

De opzet van Herrijzend Nederland te Eindhoven is zuiver ambte- 
lijk geweest. Aan de heer Leborz is verzocht, of hij mede de leiding 
van Hrrrijzend Ne6erland op zich wilde nemen. Men had eerst de 
leiding van de sectie Radio van het Militair Gezag in handen van de 
heer van den Broek gegeven. Dat was een belangrijke benoeming. 
Toen deze benoeniing had plaats gehad, werd de heer Lehon ge- 
vraagd, of hij tezamen met de heer van den Broek de leiding wilde 
nemen van Herrijzend Nederland. De heer Lebon heeft dat niet wil- 
len doen. Hij heeft er over gesproken met Minister van Boeyen en 
hij heeft hem gezegd: Als ik dat doe, kom ik in een onmogelijke 
positie tegenover mijn collega's van de andere omroepverenigingen. 
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Dan wordt het een partij touwtrekkeri. Ik sta op het standpunt, dat wij 
niets moeten doen zonder redelijk overleg met de mensen. die de 
omroep in Nederland hebben gebouwd. Wanneer dat bona fide 
Nederlanders zijn, hebben zij er recht op hun werk te hervatten en 
dan moeten wij trachten tot een grote mate van eenheid te komen. 
Ik wil deze mensen niet onheus bejegenen. 

De heer Lebon heeft dus niet tezamen met de heer van derz Broek 
de leiding van Herrijzend Nederland willen nemen. Hij verwachtte 
van die samenwerking geen succes. Hij is wel adviseur geweest van 
het Militair Gezag, maar van zijn adviezen trok men zich niets aan. 
Het Militair Gezag deed eenvoudig wat het wilde en gedroeg zich 
heleinaal niet als een van het burgerlijk gezag afgeleid gezag. Het 
is zo geweest, dat, wat het  militair Gezag de heer Lebon heeft be- 
taald, weggesmeten geld was. Hij was voor het Militair Gezag z.g. 
adviseur, maar hij deed ook een en ander voor Binnenlandse Zaken; 
hij maakte rapporten voor de heer van Boeyen. 

Toen het Noorden van Nederland bevrijd was, is de heer van den 
Broek direct naar Hilversum gegaan. Er was in de illegaliteit ai voor- 
bereid een organisatie, die zicn direct met de leiding van ae  omroep 
zou belasten. Prof. Oranje heeft daaraan ook meegedaan. Men had 
zich die organisatie geaacht ais een tederatie van omroepvereni- 
gingen, die voor  eigen verantwoordelijkheid uitzendingen zou ver- 
zorgen. Daarbij zouden ook gezarneniijke uitzendingeil ~ i j n ,  aange- 
vuld met uitzendingen volgens-de vei.scnillende levensoesciiouwingen. 

De heer van den Broek was twee dagen eerder te Hilversum dan 
de heer Lebon. De heer varz detz Broek heett de verschillende maat- 
regeien getroffen. De heer Lebon merkte wel, dat men een poging zou 
doen om het gehele radiobedrijf in handen te krijgen oni het voor 
het Militair Gezag te georuiken. De heer van den Broek heeft daartoe 
verschillende mensen uit de studio's laten zetten. Zij werden wel zeer 
onheus behandeld. De heer LeLion is er niet bij geweest. Toen het 

,nomen. gebeurd was, heeft hij met verscl~illende mensen contact opg- 
Omaat hij nog bij het Militair Gezag was, ging inzn ook tegen hem 
te keer, want men was zeer verontwaardigd, dat men op deze wijze 
was behandeld. De bestuurders van de omroepverenigingen heòb-n 
de heer Lebon de zaak uitemgezet en gezegd, dat zij voor overleg 
waren. Maar zij stonden bij het Militair Gezag niet in hoog aanzien. 
Men heett de affaire van de heer Vogt gehad. Er is een zuiverings- 
comnlissie geweest. D r  Regering heeft tenslotte gezegd: deze man is 
acceptabel. Als dit door de Regering wordt gezegd, aan kan de heer 
Lebon, die in Engeland heeft gezeten, niet zeggen: het is niet zo. Het 
Militair Gezag heeft van de Regering richtlijnen voor zijn beieid op 
het geoied van de radio gehad. De neer van den Broek is met in- 
striicties gekomen. In antwoord op de vraag, of die instructies in- 
hielden, aat de heer van den Broek moest optreden, zoals hij heeft 
gedaan, dan wel of dit een eigen initiatief van hem is geweest in het 
kader van een bepaalde Regeringspolitiek, zegt ae heer Leboiz te 
vermoeden, dat de heer van d'etz &roek heeft gedacht: ,,die omroep- 
verenigingen verdwijnen toch; ik kom daarom met de sterke arm 
van het Militair Gezag en zet allen buiten de deur." 

De zaak kwam toen onder het Militair Gezag en daarna is er een 
stichting ,,Radio Nederland in Overgangstijd" gemaakt. De  toenmalige 
Ministers Schern~erhorn en van der Leeuw waren grote voorstanders 
van een nationale omroep en toen is het de omroepverenigingen wel 
erg moeilijk gemaakt in deze zin: de papierdistributie was in handen 
van het Militair Gezag en de enige mogelijkheid voor de oinroep- 
verenigingen om leden en donateurs in te schrijven was gelegen in het 
beschikbaar hebben van papier en daarin zijn zij, zo erg als het maar 
kon, tegengewerkt. Daarover heeft de heer Vogt o.a. geschreven in 
het boekje': ,,Wat er met de Omroep verder gebeurde". Wat hij daar- 
in aan feiten weergeeft, is volkomen juist. 

De heer Lebolz heeit met de  heer Beel nog contact gehad. Hij had 
van Minister van Boeyerz het verzoek gekregen om op die hele radio- 
organisatie van het Militair Gezag wat toezicht te houden - de heer 
Lebon wist van de practijk van de omroep op grond van zijn ervaring 
van vóór de oorlog veel af -- en ook ie letten op de uitgaven. De 
heer Lebon heeft het later met de heer Beel besproken en deze vond 
het ook nodig, dat hij zich daarmede bezighield en de technisch 
deskundige zou zijn voor Herrijzend Nederland. De heer Lebon heeft 
er toen met de heer van dt>n Broek over gesproken en deze zeide hem: 
,,Goed, je kunt de rekeningen. die wij krijgen, afparafe'ren". De heer 
Lebon antwoordde: ,,Dat doe ik niet. Dan speel ik voor assistent- 
accountant. Dat heeft niet de minste betekenis. Dat is werk achteraf. 
Maar ik kan misschien met allerlei dingen jullie van dienst zijn. Ik 
ben gaarne bereid om de besprekingen over de programma's mee te 
maken, te adviseren met betrekking tot de artisten, te adviseren 
omtrent de vraag, wat redrlijke honoraria enz. zijn, omdat je moet 
weten op welk niveau die uitgaven normaal liggen enz". De heer 
Lebon stelde er echter prijs op dat tevoren te doen. Het had niet de 
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minste zin, dat achteraf te doen, wanneer er al beslissingen waren 
genomen. Dat heeft de heer vaiz den Broek geweigerd. De heer Lebon 
heeft dus op de finacciering van Herrijzend Nederland geen enkele 
invloed gehad. Het Militair Gezag stelde eenvoudig geld beschikbaar 
en dat werd uitgegeven, naar de indruk van de heer Lebon, royaal 
uitgegeven. Het had zeker veel zuiniger gekund. De heer van den 
Broek riam het standpunt in: als de Minister van Binnenlandse Zaken 
wil, dat er toezicht wordt gehouden op de financiën van Herrijzend 
Nederland, moet de zaak maar gedemilitairiseerd worden; ik ben 
alleen aan het Militair Gezag verantwoording schuldig; ik heb met 
die contrôle van de kant van het departement niets te maken. 

Later heeft de heer Lebon in de courant gelezen, dat zelfs de boeken 
van Herrijzend Nederland zijn verdwenen. Niemand kan nu meer 
nagaan, hoe het met die uitgaven gegaan is. Wij heeft aangeboden te 
assisteren, omdat het tenslotte geld van de gemeenschap was. Het 
walletje moest bij het schuurtje gehouden worden. Maar men wilde 
er geen pottenkijker bij hebben. 

De heer H. J. van den Broek, die van 1 December 1942 tot zijn 
vertrek in September 1944 naar Nederland de leiding van Radio 
Oranje heeft gehad, verklaart, dat er in 1943 voor het eerst sprake 
van is geweest, dat hij zou worden belast met de leiding van de 
subsectie Radio van het Militair Gezag. Hij heeft enkele oefeningen 
meegemaakt, maar hij behoorde torn nog niet officieel tot het Mili- 
tair Gezag. Pas begin September 1944 is de heer van den Broek 
benoemd tot reserve-kapitein in algemene dienst; dat was enkele 
dagen, voordat hij naar het vasteland vertrok. Hij is op  13 of 14 
September 1944 per vliegtuig naar Brussel vertrokken en op 18 of 
19 September is hij te Eindhoven gearriveerd. Reeds tevoren was 
er in Engeland bericht binnengekomen, dat er in het geheim een 
radiozender bij Philips was gebouwd, die in gebruik zou kunnen 
worden genomen. 

De exploitatie van Herrijzend Nederland was zuiver een exploitatie 
door het Militair Gezag. In het Koninklijk besluit E 118, dat de 
radiomaterie regelde, was in een van de artikelen gezegd, dat in de 
overgangstijd de Minister van Algemene Zaken de verantwoordelijk- 
heid zou dragen voor de programma's, die zouden worden uitge- 
zonden en zolang de Minister van Algemene Zaken niet in staat zou 
zijn deze verantwoordelijkheid te dragen, zouden de uitzendingen ge- 
schieden door het Militair Gezag; dat was ook de basis, waarop de 
heer van $en Broek zijn functie had aanvaard bij de subsectie Radio. 
Te Londen hebben de heren van Boeyen en Gerbrandy beiden zich 
steeds bijzonder met de radiozaken bezig gehouden. Het Koninklijk 
besluit is in nauw overleg tussen deze beide Ministers tot stand 
gekomen. Voor de toelichting op dit besluit kan de heer van den 
Broek verwijzen naar de Memorie van Toelichting l), waarin o.m. 
staat: 

,,Omtrent de wijze, waarop de omroep in den overgangstijd zal 
worden verzorgd, dient aan het bevoegde gezag de grootst moge- 
lijke vrijheid te worden gelaten. In  hoeverre en in welke mate 
daarbij onmiddellijk van de op 10 ,Mei 1940 bestaande omroep- 
organisaties zal worden gebruik gemaakt, kan thans niet worden 
beslist. Een en ander beteekent allerminst een miskenning van den 
arbeid, dien de omroepvereenigingen in het verleden hebben ver- 
richt en die den toets van een gerechtvaardigde critiek kan door- 
staan. De erkenning van deze groote verdiensten mag echter niet 
ten gevolge hebben, dat thans reeds een beslissing wordt genomen 
over verschillende vraagpunten, die niet ten volle kunnen wor- 
den overzien. Of het mogelijk en raadzaam is aan de radio- 
distributiecentrales de vroeger ingenomen plaats in het omroep- 
bestel te hergeven, is stellig aan twijfel onderhevig". 

In deze Memorie van Toelichting staan nog meer overwegingen. 
Maar dit heeft dus betrekking op de omroeporganisaties. 

In de loop der jaren en vooral in 1944 waren er te Londen talrijke 
berichten binnengekomen, dat verscheidene groepen in bezet gebied na 
de  bevrijding een nieuwe toestand op omroepgebied wensten. Dit vindt 
men o.m. in het rapport van de Radioraad van de Synode der Her- 
vormde Kerk, de Hervormde Radioraad. 

Er heerste bij de Nederlandse Regering te Londen een grote on- 
zekerheid met betrekking tot het toekomstige radiobestel. Men heeft 
dus, voorzover de heer van dkn Broek weet, enige slagen om de  arm 
willen houden. Nu kwamen er in de zomer van 1944 berichten te 
Londen, volgens welke men in bezet gebied bezig zou zijn met het 
opzetten van een radio-organisatie, direct na de bevrijding, die zou 
werken onder leiding van prof. Oranje. Toen deze zaak werd be- 
sproken tussen enkele Ministers, waarbij de heer van den Broek ook 
tegenwoordig was, heeft hij gevraagd: Kan deze zaak zo scherp moge- 
lijk worden gedefinieerd, opdat niet, wanneer het grondgebied is 
bevrijd, ik als hoofd van de subsectie Radio voor moeilijkheden zal 
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komen te staan? Kan  men aangeven, welke normen zullen worden 
aangenomen? De Regering heett toen gezegd: Wij zullen die organi- 
satie niet erkennen; dit is volstrekt buiten ons om gegaan en d e  
methode lijkt ons ook onjuist; wij willen de radiokwestie in eigen 
handen houden en na de bevrijding zien, wat er zal moeten gebeuren. 
Men wist daar o p  dat ogenblik van het ontwerp van prof. Oranje 
weinig of niets. Men wist alleen, dat er bepaalde besprekingen gaande 
waren en er was, voorzover de heer van den Broek weet, ern sug- 
gestie, dat  prof. Oranje de  functie zou gaan bekleden van Regerings- 
commissaris voor de radio. Naar  aanleiding daarvan heeft men die 
positie ingenomen en, naar de heer van den Broek werd medegedeeld, 
aan het bezette gebied laten weten, dat  dit de houding van de Re- 
gering was, dat men niet een voorbereiding, welke in het bezette ge- 
bied tot stand werd gebracht, zonder meer zou erkennen en de regeling 
van de radio in eigen handen wenste te houden. 

De heer van den Broek is dus met de wetenschap, die hij zo juist 
heeft geschilderd, in September 1944 naar Eindhoven gegaan. Toen 
hij er eenmaal was en bepaalde mensen uit bezet gebied overkwamen, 
hoorde hij steeds maar weer over deze voorbereiding en dat eigenlijk 
de zaak kant en kIaar was en dat na de bevrijding alles zou gaan 
marcheren onder de leiding van prof. Oranje. Toen heeft de heer van 
den Broek tot zichzelf gezegd: daar heb ik niet het minste bezwaar 
tegen, maar ik moet weten hoe en wat. Omstreeks de  jaarwisseling 
1944,'1945 is hij met enkele dagen verlof naar Londen gegaan en van 
die gelegenheid heeft hij gebruik gemaakt om de Minister-President 
te bezoeken. De heer van den Broek heeft hem gevraagd: ,,Hoe is 
het met de geschiedenis van de voorbereidingen o p  radiogebied door 
prof. Oranje, waarover ik steeds maar weer hoor?Staat de Regering 
nog steeds o p  hetzelfde standpunt?" D e  Minister-President heeft de  
heer van den Broek toen geantwoord: ,,Ik ben niet au  fait, maar wij 
zullen het van Boeyen vragen". D e  volgende dag is er een nieuwe 
bespreking geweest met de Minister-President en de Minister van Alge- 
mene Zaken. De Minister-President heeft in het bijzijn van de heer 
van den Broek aan de heer van Boeyen gevraagd: ,,Heb jij iets gedaan 
aan de  kwestie der voorbereidingen van prof. Oranje; is er iets 
nieuws?", waarop Minister van Boeyerz antwoordde: ,,Neen, ik heb 
niets gedaan", waarna de Minister-President vroeg: ,,Blijft de situatie 
dus, zoals ze was?" Minister van Boeyen heeft daarop geantwoord: 
,,Ja". Toen heeft de  heer van den Broek gezegd: ,,Mag ik dan, n u  
deze zaak enigszins verwarrend blijkt te  zijn, een duidelijke instructie 
van d e  zijde van de  Regering hebben, hoe ik hier handelen moet?", 
waarop men heeft gezegd: ,,Die krijg je". Toen is d e  heer van den 
Broek op de  Se Januari 1945 een schriftelijke instructie verstrekt via 
het hoofd h1.G. 

Het is een brief van de Minister van Algemene Zaken aan de  chef 
staf Militair Gezag, waarin o.m. staat: 

,,De omstandigheden derhalve, die bij de bevrijding van geheel 
Nederland zouden kunnen worden aangetroffen, eischen, dat  
thans het navolgende wordt bepaald: 

1. Het Militair Gezag dient met uitsluiting van iedere andere 
voor radio-uitzendingen geschikte zendinrichting of organisatie, 
zoolang dit door den Minister van Algemerne Zaken noodig wordt 
geoordeeld, overeenkomstig het tijdelijk telegraaf- en telefoon- 
besluit de omroep te verzorgen en draagt daarvoor dus de volle 
verantwoordelijkheid. 

Wanneer anderen zich onverhoopt van een of andere zend- 
inrichting zouden bedienen, dient het Militair Gezag hiertegen 
ten strengste o p  te treden, mede om te voorkomen, dat  niets kan 
worden uitgezonden, waardoor d e  openbare orde en veiligheid 
van den Staat in gevaar ZOU kunnen worden gebracht. 

Uiteraard zal het militair apparaat met beleid dienen te han- 
delen, indien de  zoogenaamde Vertrouwensmannen in het aller- 
eerste stadium van de bevrijding van Nederland boven de  rivieren 
een enkele mededeeling tot het Nederlandsche volk meenen te 
moeten richten. Overigens zal door het uitsluitend gebruik maken 
van de zender ,,Herrijzend Nederland" in ieder geval worden 
voorkomen, dat  het Militair Gezag op dit stuk voor verrassingen 
wordt geplaatst. 

2. Het Militair Gezag zal voorts geen gebruik maken van 
personen, in  dienst geweest van of werkzaam geweest bij het 
Staatsbedrijf ,,Rijksradio-omroep". Ook personen, die bij een 
omroepvereeniging werkzaam zijn geweest, worden niet in dienst 
genomen, aleer duidelijk vast staat, dat  zij in den zin van het 
zuiveringsbesluit het volledig vertrouwen van overheid en volk 
hebben. 

Ook met de voormalige bestuurderen der diverse omroeporga- 
nisaties, t.w. de  A.V.R.O., K.R.O., N.C.R.V., V.A.R.A. en 
V.P.R.O. zal geen contact worden gezocht noch overleg moeten 
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worden gepleegd. Dit geldt eveneens voor den voor~waligen Di- 
recteur van de N.O.Z.E.M.A. ir. Dirbois en den Secretaris va11 
den Radio Raad ir. dr. E~iserinck. 

Uiteraard is dit voorschrift niet van toepassing op personen, 
die thans reeds hun krachten ten behoeve van den Regeerings- 
dienst ter beschikking hebben gesteld. 

Zonder aanzien des persoons zal eerst van hoog tot laag de 
zuivering worden doorgevoerd. De erkenning van den arbeid, 
dien de omroeporganisaties in het verleden hebben verricht, mag 
niet ten gevolge hebben, dat terstond na de bevrijding een beslis- 
sing wordt genomen over vraagpunten, die niet ten volle kunnen 
worden overzien". 

Deze brief kreeg de heer van den Broek dus in begin Januari 1945. 
Enige tijd later kwam toen bij hem kapitein Srnulders, alias van der 
Gaag, alias Richard, die met hem over deze zaak sprak. De heer van 
deiz Broek zeide: Waarom krijgen wij geen uiteenzetting van hetgeen 
er in bezet gebied is gebeurd, zodat wij enig houvast liebben aan de 
daar gevormde organisatie? Daarover kon de heer van der Gaag geen 
nadere bijzonderheden geven. Hij verzekerde echter, dat alle mensen, 
met wie prof. Oranje contact had gezocht, volkomen betrouwbaar 
waren, maar dat er geen sprake van was. dat deze organisatie na de 
bevrijding direct de uitzendingen zou gaan verzorgen. Men had dit 
gedaan om het het Militair Gezag gemakkelijk te maken na de 
bevrijding uit~endingen te organiseren. 

Verder is er geen contact meer geweest. De eerste dag na de be- 
vrijding van het Westen, op Dinsdagochtend 8 Mei 1945, is de heer 
van den Broek naar Hilversum gegaan en liet zich naar een studio 
brengen; het bleek de V.A.R.A.-studio te zijn. Het eerste. waarop 
zijn oog viel. was een oranje-aanplakbiljet. Dit ciraagt als kop: 
,,Kennisgeving van de als Federatie san~enwerkendô omroepvereni- 
gingen." 

De inhoud luidt als volgt: 
,,Handelend in overeensteniming inet de machtiging van den 

Regeerings-Commissaris, aanvaarden onderstaande Organisaties, 
mede als de rechtmatige eigenaressen der Omroepgebouwen enz.: 

u. De verantwoordelijkheid voor een hervatting van de uit- 
zendingen in Nederlandschen geest, zoodra de mogelijkheid be- 
staat. 

h. Het volledig geLag over het personeel. 
c. Den volledigen eigendom van alle goederen en bezittingen 

van den Omroep. 
en zulks tcrstond. 

Zij dragen een ieder in de hun aangewezen functie op, in dezen 
zin mede te werken en zij stellen elkeen persoonlijk verantwoor- 
delijk voor daden, die de uitoefening van eigen plicht of dien van 
anderen zouden belemmeren of afbreuk doen. 

A.V.R.U. 
K.R.O. 
N.C.R.V. 
V.A.R.A. 

De Regeringscommissaris was blijkbaar prof. Oranje. De heer van 
rlen Broek wist niet beter, of er was geen Regcringscoinrnissaris. 
îerecht of ten onrechte beschouwde hij deze kennisgeving, nog vóór 
de aankomst van het Militair Gezag en nog voordat enig overleg had 
plaats gehad, ongeacht ook zijn overleg inet kapitein Sn~ulders, als een 
poging tot het scheppen van bepaalde voldongeri feiten van de zijde 
van de omroepverenigingen. Dit was de indruk, die de heer vart der2 
Broek kreeg door het aanschouwen van dit aanplakbiljet, dat waar- 
schijnlijk Zaterdag 5 Mei 1945 opgehangen was. 

De heer vul2 den Broek heeft zich toen naar een andere studio - de 
A.V.R.O. - begeven e11 vond daas wat men noemde het Federatie- 
bestuur, gevormd uit vooraanstaande personen uit de omroepvereni- 
gingen. Alleen prof. Oranje zelf was niet aanwezig. In zijn plaats was 
el- de heer J ,  schon ter^ -- dit was niet de politicus van die naam - . 
die daar fungeerde als persoonlijk vertegenwoordiger van prof. Oranje. 
Zij hebben daar een bespreking gevoerd, die meer of ininder gelukkig 
kan zijn gelopen en waardoor naar de iriening van de heer var? den 
Broek de poging tot het scheppen van een voldongen feit werd be- 
vestigd. Hij is daar weggegaan met gemengde gevoelens. 

Hij heeft na afloop te Hilversun~ wat rondgelopen; hij was er 
vreemd. Allerlei mensen meldden zich bij hem aan. Iedereen vertelde 
wat over de toestand, zoals die tijdens de bezetting was geweest, hoe 
dezen en genen zich hadden gedragen. Het kan een gebrek aan koel- 
bloedig1,ieid zijn geweest, inaar de heer van den Broek voelde zich 
niet gelukkig met al deze dingen, Hij dacht: hoe moet dit? Er zijn 
studiogebouwen, waarvan men zei, dat zich in de kelders daarvan 
belangrijke archieven bevonden, belangrijke hoeveelheden gramo- 
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phoonplaten met allerlei redevoeringen, die kostbaar bewijsmateriaal 
zouden kunnen opleveren voor bepaalde zuiveringsacties en al dit 
soort dingen meer. N a  deze zaak toen nog eens te hebben overdacht, 
heeft de heer van den Broek tot zich zelf gezegd: ik zie eigenlijk 
maar één mogelijkheid, dit is, dat  ik deze studio's laat vorderen e n  
wel voornamelijk o m  twee redenen: 1". Zodra de vordering er is, 
kan er niets meer in of uit, want dan zullen wij ze laten bewaken 
en alles wat e r  is, blijft o p  zijn plaats. 2 " .  Wat  betreft het toekomstig 
radiobestel, ben ik o p  grond van mijn instructies verplicht iets te  
doen, nu hier, naar mijn opvatting, (die goed of verkeerd geweest 
kan zijn) zo duidelijk wordt getracht de Regering voor voldongzn 
feiten te stellen. D e  heer van den Bruck is toen tot de conclusie ge- 
komen, dat  hem hier maar één gedragslijn overbleef en we! deze: de 
studio's vorderen om als het ware een voldongen feit weer ongedaan 
te maken, de Regering volkomen vrijheid van l-iandelen in deze te her- 
geven en te voorkomen. dat  bepaald materiaal (misschien kostbare 
rtiikken) uit de  studio's zou verdwijnen. Wel, dit is toen gebeurd. 

Dit heeft begrijpelijkerwijze, (de heer vut1 der2 Broek zegt het uit- 
drukkelijk: zeer begrijpelijkerwijze) bij de  besturen van de omroep- 
verenigingen zeer grote ontstemming gemekt. D e  heer van der1 
B}-oek kan ook wel verklaren, wat hij bij eeii latere gelegenheid tegen 
deze bestuurders zelf heeft gezegd: J a t  e r  wellicht o p  dat  ogenblik 
bij hem onvoldoende begrip bestond voor wat zij in het verleden 
hadden gepresteerd en m o r  het vurige verlangen, dat  zij moesten 
hebben o m  weer het oude werk te kunnen opvatten. Och ja, nu, n a  
zekere tijd, ziet de heer van cler1 Broek dat  allemaal wel, maar zijn 
positie was nu eenmaal oo dat  ogenblik, zoals hij getracht heeft haar 
te  schilderen. Aangezien hij voor zich zelf wist, dat dit niet meer 
clan ezn veiligheidsmaatregel was, dat  het Militair Gezag toch in ieder 
geval gedoemd was te verdwijnen en e r  nooit aan zou denken studio's 
te onteigenen ten behoeve van wie dan ook. dat het zuiver was een 
veiligheidsinaatregel, vond de heer van den Broek dit van zijn kant 
veel minder erg dan de oinroepleiders van hun kant. 

Op  d e  opmerking, dat  in een van de  geschriften, van de zijde 
der omroeoverenigingen hierover later gepubliceerd, staat, dat  d e  
heer van den Broeh na het eerste gesvrek had gezegd, dat  hii geen 
staopen zou doen, die tot iets i r re~arabels  of tot de  mogelijkheid 
van een nieuwe radiostrild zouden kunnen leiden. voordat hij met 
prof. Oranre rou  hebben gesproken en voordat hij Donderdag de  
heren opnieuw in vergadering zou hebben ontmoet, zegt de  heer 
van clerz Broek, dat hij het enigszins, laat hij zeqgen, pijnlijk vindt 
hier in discussie te treden over dingen, die door  anderen zijn ge- 
publiceerd. Hij  weet dit. Dit is hem verweten na  die tijd. Hij heeft 
toen gezegd en kan het nu alleen maar herhalen, dat  er naar zijn 
herinnering geen enkele belofte zijnerzijds was o m  niets te doen. 
E r  was alleen de  belofte o m  met deze heren Donderdagmorgen o m  
10 r u r  weer een keer te praten. D a t  hij in die tussentijd geen enkele 
maatregel zou nemen, kan hij. naar zijn meninq, nooit hebben be- 
loofd. Toen men hem dit in die tijd verweet, heeft hij zich onmid- 
dellijk daarteoen verweerd. Hij zeet dit dus niet alleen nu, n a  vijf 
jaar. Had hij het inderdaad we1 beloofd, dan zou deze zaak dus 
reeds enkele dagen daarna volkoinen in zijn herinnering vervaagd 
moeten zijn geweest, hetgeen hij onmogelijk acht. 

D e  volgende dae  is tot zijn groot penoeoen vrof. Ouclnre gekomen. 
D e  heer var1 den Broek voelde ril. enige schroom o m  de kwestie van 
het wel of niet bestaan van een Regeringscon~rnissaris te  bediscus- 
siëren in het ge~elschao van anderen, teruijl prof. Oranje zelf niet 
aanwezig was. Misschien was het echter toch beter geweest alle 
kaarten onmiddellijk o p  tafel te legeen, met inbegrip van de  instruc- 
tie van de Minister van Algemene Zahen en te zegqen: zo staan d e  
zaken. D e  heer var2 deta Broek heeft dit echter liiet gedaan. Zoals 
hij zeide, was prof. Oranje de eerste keer niet aanwezig en hij had 
met d e  andere heren niet over aI deze dingen gesproken. Wij be- 
perkte zich tot het geven van enkele vage aanduidingza, het bestaan 
kan misverstanden enz. D e  heer vurz dm? Broek dacht: bij een vol- 
gende gelegenheid bpreek ik mij wel nader uit. Op  grond van tijn 
wetenschap verbaasde het hem, dat hier een stuk was, waarop de  titel 
van Regeringscominissaris stond uermeId, terwijl de  Regering toch 
nadrukkelijk had gezegd, dat  er geen Regeringscommissaris was. 

D e  volgende dag ontmoette de heer var7 dr~z  Broek prof. Orcznje, 
die het vorderen van de  studio's een u i te r i~a te  vervelende zaak vond 
en hem o.m. vroeg, of hij de  bestuurders van de  omroepverenigingen 
toegang wilde verlenen tot hun eigen gebouwen. D a t  heeft de  heer van 
(jen Broek natuurlijk graag ged'lan. Het lag niet in tijn bedoeling. dat  
dc bestuurders niet meer 111 de gebouwen ~ n u d e n  mogen komen, dat  
zij er niet meer zouden mogen werken, D e  heer run ~ P I Z  Bi.nek heiift 
,ian prof. Oranje zijn redenen inzake clie vordering uiteengezet. Hij 
7egt e r  b i j  ik. heb d e  zaak van één kant --- de  mijne - gezien: prof 
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Oranje heeft de zaak van meer kanten gezien, maar zij zijn er niet 
uitgekomen, hoe de zaak werkelijk lag. Men kreeg dus de moeilijke 
situatie van twee mensen, die uit verschillende achtergronden hun op- 
dracht hadden gekregen. 

D e  heer vat1 den Broek heeft ecn aantekening, die hij heeft ge- 
maakt vier of vijf dagen na de bewuste vergadering. Er  staat o.m. 
in, dat  het bestuur van de federatie in vergadering verenigd bleek te 
zijn. Aanwezig waren de  volgende heren: de heer J. Schouten, als 
plaatsvervanger van prof. Oranje, de heer J .  B. Broeksz, voorzitter 
van de federatie, namens de V.A.R.A. - hieruit blijkt dus, dat prof. 
Oranje niet de  voorzitter was -, de heer W. Vogt, namens de 
A.V.R.O., de heer J. Corver, namens de A.V.R.O., de heer K. van 
Dijk, namens de N.C.R.V., de heer J. de Jong Czn., namens de 
N.C.R.V., de  heer P. A. M. Speet, namens de K.R.O. en pastoor J. 
J. P. Kaarsgareti, namens de K.R.O. De heer van den Broek heeft 
toen toegangsbewijzen gegeven voor de heren om de studio's te 
kunne11 betreden. Prof. Oranje bracht hem tevens over een verzoek 
van de Minister-President en de Minister van Binnenlandse Zaken 
om verder vooral niets te doen, voordat een bespreking zou hebben 
plaats gehad met de Minister van Binnenlandse Zaken. D e  heren 
waren dus blijkbaar erg geschrokken. Prof. Oranje kwam juist uit 
Amsterdam waar hij, naar hij verklaarde, de heren Gerbrandy en 
Beel had gesproken. Hij zei: het verzoek aan u is, vooral niets meer te 
doen, totdat er op Vrijdag 18 Mei 1945 een nieuwe bespreking zal 
hebben plaats gehad met de Minister van Binnenlandse Zaken. 

D e  heer van den Broek is naar die bespreking gegaan. Daar waren 
ook aanwezig prof. Oranje en de heer Broeksz. Zij hebben toen over 
de  toestand gesproken met de  Minister van Binnenlandse Zaken en 
deze ging daarbij in de richting van een verzoek aan prof. Oranje om 
een burgerlijke commissie samen te stellen, die de verantwoordelijk- 
heid voor de radio-omroep zou overnemen. Maar, zo zeide de Mi- 
nister van Binnenlandse Zaken er bij: ik wil hierover nog nadenken; 
ik zal u over een paar dagen mijn beslissing mededelen; komt u o p  
24 Mei in Apeldoorn. 

Op 24 Mei is de heer van den Broek naar Apeldoorn gegaan. D e  
Minister van Binnenlandse Zaken heeft hem toen gezegd: ,,Wij gaan 
nu de radio in handen leggen van een burgerlijke commissie van vijf 
personen, onder voorzitterschap van prof. Oranje; in deze commissie 
zullen zitting hebben, behalve prof. Oranje, de heer C. A. Keuning, 
prof Kors, de heer J .  B. Broeksz en nog iemand, maar wie dat zal zijn, 
weet ik nog niet". D e  heer van den Broek weet niet, of hij toen de vraag 
heeft gesteld, inaar in ieder geval heeft de Minister van Binnenlandse 
Zaken hem toen verklaard: ,,Denkt u vooral niet, dat dit is een soort 
van bedekt optreden der federatie van omroepverenigingen; de  ge- 
noemde heren krijgen geen zitting als vertegenwoordigers van een 
omroepvereniging, maar als vertegenwoordigers van een bepaalde 
geestesstroming". Op de vraag van de heer van den Broek, o p  welke 
datum de nieuwe toestand in moest gaan, antwoordde de Minister: 
,,Op 1 Juli a.s.". Hij heeft gezegd: ,,Uitstekend, maar wij zitten met 
onze mensen in Eindhoven. (Herrijzend Nederland was doorgegaan 
met zijn uitzendingen in Eindhoven.) Dit brengt wel enige moeilijk- 
heden met zich." Intussen was namelijk een van de  zenders van Lopik 
in bedrijf gesteld en kwamen de uitzendingen van Eindhoven langs 
een kabel in Lopik. Men werkte te Eindhoven in zeer primitieve om- 
standigheden. ,,Goed" zei de Minister, ,,breng een aantal mensen uit 
Eindhoven naar Hilversum; laat men daar doorgaan. Daar  zal on- 
getwijfeld nieuw personeel moeten worden aangetrokken, maar als u 
nieuw personeel aanneemt, doet u het dan in nauw overleg met deze 
commissie". D e  heer van den Broek heeft zich daarmede volkomen 
accoord verklaard. 

Hij heeft toen te Eindhoven aan 25 mensen opdracht gegeven 
zich gereed te  houden om op 11 Juni van Eindhoven naar Hilversum 
te vertrekken, teneinde daar de uitzendingen voort te zetten en ze 
vervolgens in burgerlijke kanalen te leiden. Vervolgens is de heer van 
den Broek naar prof. Oranje gegaan en heeft hem gezegd: ,,Wel 
gefeliciteerd; ik heb van de  Minister van Binnenlandse Zaken ge- 
hoord, dat  u voorzitter van de  Commissie voor de  Radio-Omroep 
wordt. Ik kom met u overleggen, hoe het zal gaan met het personeel", 
waarop hij zei: ,,Ik weet er nog niets van, maar  ik weet wel, dat ik 
o p  30 Mei een bespreking met de  Minister van Binnenlandse Zaken 
heb; gaat u mee, dan kunnen wij deze zaak in kannen en kruiken 
gieten". 

Op 30 Mei is er dus een nieuwe bespreking geweest tussen Minister 
Beel, prof. Oranje en de heren Broeksz en van den Broek; toen is on- 
geveer hetzelfde gezegd als wat de Minister enkele dagen tevoren te 
Apeldoorn aan hem had verklaard, met dit grote verschil, dat  hij 
nu wat huiverig stond tegenover het overbrengen van personeel uit 
Eindhoven naar Hilversum en er de  voorkeur aan  bleek te geven, 
dat  de omroepverenigingen het personeel zouden gaan aanstellen. 
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Wanneer zij dan ook mensen van Herrijzend Nederland konden ge- 
bruiken, was het zoveel te beter. ,,Ik neem aan, dat u daarbij van het 
nodige sociale gevoel zult blijk geven", zei de Minister tegen de  heer 
Broeksz, waarop deze bevestigend antwoordde. ,,Dan lijkt mij dit de  
beste methode", zei de  Minister. D e  heer van den Broek verklaarde 
zich gaarne accoord. N a  afloop van dit onderhoud vroeg de heer 
van den Broek prof. Oranje, wanneer zij de zaken, wat de overgang 
betrof, zouden kunnen regelen. Zij kwamen overeen, dat dit zou 
geschieden 2 dagen later in een vergadering van de voltallige fede- 
ratie te Amsterdam. Weer te Hilversum teruggekeerd, heeft de heer 
vmz den Broek, het besluit van d e  Minister kennende, de  vordering 
der studiogebouwen onmiddellijk opgeheven. Dit had geen zin meer. 
D e  radio ging naar het burgerlijk gezag over. Het  was dus juist, dat  
de  omroepvereniging zo snel mogelijk de  volledige beschikking over 
de gebouwen zouden herkrijgen voor de  hervatting van haar ge- 
regelde uitzendingen. 

Op de federatievergadering van 1 Juni heeft de heer van den Broek 
verklaard, dat, aangezien het toch d e  omroepverenigingen waren, die 
van de Minister van Binnenlandse Zaken machtiging hadden gekregen 
nieuw personeel aan te trekken, het beter was, dat  zij dit deden e n  
dat  de mensen van Herrijzend Nederland tot het einde toe te Eind- 
hoven bleven. Het was immers niet de moeite waard voor zo korte 
tijd nog personeelsleden uit Eindhoven naar Hilversum over te  
brengen. Herrijzend Nederland zou dus op 30 Juni te Eindhoven de 
uitzendingen staken en o p  1 Juli zouden te Hilversum, niet door d e  
federatie, maar door wat toen heette de  ,,Commissie voor de  Radio- 
Omroep", de uitzendingen worden overgenomen. Dat  was de af- 
spraak en zo is d e  heer van den Broek naar Eindhoven teruggegaan. 
Het was voor de mensen aldaar, die hadden gedacht naar Hilversum 
te gaan, een teleurstelling. D e  andere personeelsleden, die per 11 Juni 
waren opgezegd, heeft de  heer van den Broek moeten vragen nog 
wat te blijven. 

Zij gingen dus in de Juni-maand te Eindhoven rustig door  met 
zenden, wachtende o p  hun overlijden. In  de tweede helft van Juni 
kwam prof. Scliernzerhorn gereed met de  vorming van zijn Kabinet. 
De heer van den Broek kreeg toen van privé zijde een wenk, die in- 
hield, dat Herrijzend Nederland nog maar niet moest worden ge- 
geliquideerd, omdat het mogelijk was, dat het langer mee zou moeten. 
Op 26 Juni bereikte de heer van den Broek te Eindhoven een laconiek 
telegram, waarin hem werd verzocht de uitzendingen ook na 1 Juli 
gedurende nog ten minste een maand voort te  zetten. Het telegram 
was getekend door de Minister van Binnenlandse Zaken, de heer 
Beel. D e  heer varz den Broek vond dit enigszins gesol met mensen. 
Natuurlijk hebben zij het echter gedaan. 

Al spoedig deden zich, wat de situatie in haar geheel betreft, nieuwe 
aspecten voor. Bij onderzoek bleek de  heer varz den Broek, dat er be- 
paalde tegenstelliiigen waren gerezen tussen de nieuwe Regering en de  
Commissie voor de  Radio-Omr~ep ,  in het bijzonder haar voorzitter, 
ten gevolge waarvan men het niet onwaarschijnlijk achtte, dat die 
periode van een maand doorgaan nog wel wat langer kon duren. 
Overigens werd het werken te Eindhoven voor hen in de nieuwe om- 
standigheden vrijwel onn~ogelijk; vooral o p  het gebied van de nieuws- 
dienst ontstond, door de afstand tussen Den Haag en Eindhoven, 
een afgrijselijke toestand. Zij hebben daarom gezegd: als wij iîog 
moeten doorgaan, moet daarin l~erandering komen. Eerst is toen, o p  
1 Juli, de  nieuwsdienst van Eindhoven naar Hilversiim verhuisd en 
na een dag of tien is ook e-n kern van de  programmadienst uit 
Eindhoven naar Hilversum gegasn, waarbij ook bepaalde mensen van 
de omroepverenigingen werden betrokken. 

Op 5 Juli kwamen de Ministers Schermerhorn en Beel, vergezeld 
van adviseurs, naar Hilversum om met de Commissie voor de  Radio- 
Omroep de  situatie op radiogeaied te bespreken. Het  resultaat van 
deze bespreking was o.m. een volledige breuk tussen de Regering e n  
de voorzitter van de Commissie voor de  Radio-Omroep. Prof. Oranje 
nam zijn ontslag. Er  was wederon~ een vacuum. Herrijzend Nederland 
was nog bezig met de uitzendingen o p  grond van het telegram van 
de  Minister van Binnenlandse Zaken van 26 Juni. Einde Juli kwam 
er een nieuw telegram, ditmaal van de Minister van Onderwijs, Kun- 
sten en wetenschappen, onder wie de  radio toen ressorteerde en 
daarin werd gevraagd, o i  zij met de uitzendingen tot nader order door 
wilden gaan. Op 27 Juli hield de  Minister-President zijn ,,Praatje 
o p  de Brug" l )  over de radio, waarin hij de creatie van de ,,Stichting 
Radio Nederland in Overgangstijd" aankondigde, tot voorzitter waar- 
van - de heer van den Broek gelooft, dat dit toen al was aan- 
gekondigd - mr. L. A. Kesper zou worden benoemd. Intussen ging 
Herrijzend Nederland maar door op uitdrukkelijk verzoek van de 
Regering. 

D e  start van de  Stichting Radio Nederland in Overgangstijd ging 
niet zo bijzonder vlot in zijn werk. Er  waren moeilijklleden om tot 
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ecn juiste verdeling van tiiïicties te homen di1 ook di: zcndtijdvei- 
deling had vrij veel voeten in de aarde. Het heeft geduurd tot de 
20ste Januari 1946, voordat Herrijzend Nederland zijn bemoeiingen 
kon staken en de zaak helemaal kon overgeven aan de Stichting 
Radio Nederland in Overgangstijd. Dit is toen ook gebeurd. Alle 
diensten waren toen te Hilversum gevestigd. Er werd uitgezonden 
over twee zenders de g~hele  dag en de Stichting Radio Nederland in 
Overgangstijd kon een vrijwel compleet apparaat van Herrijzend Ne- 
derland overnemen. De heer iian dcrz Broek is toen directeur voor de 
werelduitzendingen gewordcn en dit was ook het einde van zijn 
'Militair Gezagperiode. 

Op de vraag, of de diepere achtergronden pan de gebeurtenissen op 
radiogebied voor een deel te zoeken zijn in de algemene mentaliteit, 
die men in die tijd had en die in het algemeen aan zuilentheorieën en 
wat dies meer zij niet erg gunstig gezind was en in hoeverre de 
gebeurtenissen rond de radio hierinede verband hielden, zegt de 
heer van den Broek, dat dit wat moeilijk te zeggen is na zoveel tijd. 
Hij heeft gedurende de laatste 12 jaren voor de oorlog nret in Neder- 
land gewoond; in de oorlog heeft hij zich bezig gehouden met de 
radio-uitzendingen naar bezet gebied. Dit gehele vraagstuk: nationale 
omroep-omroepverenigingen was voor hem geen vraagstuk, want 
hij kende het doodeenvoudig niet. Hij is zich er eigenlijk eerst in de 
Meidagen 1945 van bewuit geworden, dat het inderdaad een groot 
punt was, dat hier bestond. Hij wil zich duidelijker uitdrukken: hij 
kende het wel vóór die tijd: zij kregen immers rapporten over de 
stemming in het bezette gebied en al was er weinig over de radio 
bij, toch bleek wel irit bepaalde stukken, zoals dat van de Hervormde 
Radioraad, l) dat er in bezet gebied stemmen waren, die zeiden: wij 
inoeten eeI1 nationale omroep hebben. 

De heer van den Broek heeft te Londen gewerkt in het kader van 
de B.B.C. en hij heeft altijd veel met de B.B.C. te maken gehad. Hij 
gelooft. dat het liiet alleen uit vriendschap voor de mensen, die er 
werken, maar wel doordat hij van nabij heeft gezien, wat zij presteren, 
is. dat hij persoonlijk grote bewondering heeft gekregen voor de 
wijze, waarop de B.B.C. zijn taak in en na de oorlog vervulde. De 
heer van clen Broek is echter naar Hilversum gekomen -- dit weet 
hij bepaald zeker - zonder enige radiopolitieke vooroordelen of be- 
doelingen. Dat durft de heer van den Broek hier met de meeste 
nadruk verklaren. Hij is zich van het probleem eerst daarna bewust 
geworden. Naarmate hij zich er verder ineer van bewust werd, is hij 
een overtuigder voorstander van de nationale omroep geworden. 

Wat betreft. de gcbeurtenicsen na de avond, waarop de heer vcrri 
den Broek de studio's vorderde, deze zijn. radiopolitiek gesproken. 
volkomen buiten hem omgegaan. Hij heeft deelgenomen aan geen 
enkele bespreking, van welke aard ook, noch met Ministers, noch met 
gezaghebbende personen uit politieke kringen, noch met leiders van 
omroepverenigingen of wie dan ook over deze radiopolitieke pro- 
blemen, behalve uiteraard wanneer het ging over de vraag, hoe de 
uitzendingen van Herrijzend Nederland zouden worden overgenomen 
door anderen. De heer valz den Broek heeft in die tijd niets anders 
gedaan dan wat hem was en werd opgedragen. misschien zullen som- 
migen zeggen. met een overmaat aan ijver doende, wat hem werd 
opgedragen, maar dat is het toch, meer niet. 

De commissie is in het bezit van een bundel telegrammen, welke 
zijn gewisseld tussen de Regering te Londen en de Vertroiiwens- 
mannen in Nederland. 

Met betrekking tot de organisatorische problemen van het radio- 
bestel na de bevrijding zijn van belang de volgende telegrammen: 

verzonden door Vertrouwensmannen; 
,,Wega twee van 30 Sept. Vm deden il~ede, dat voorbereiding 

radio bemoeilijkt wordt door gerucht als zoiide regeering anderen 
gemachtigde voor radio hebben aangewezen dan de door binnen- 
landsche organen daartoe bestemde persoon. Er zou bij regeering 
naar dezen laatste geinformeerd zijn met negatief antwoord. 
Vm deelen mede, dat vc hiervoor vader der prinsen wil voor- 
dragen en dat zij zelf dezen als hun radiogemachtigde hebben 
aangewezen. Zij verzoeken mededeeling in hoeverre gerucht juist 
en wle eventueel de vragensteller is geweest " 

ontvangen door Vertrouwensmannen; 
,,Begin Oct. Uw twee van.?. en Uw ongenumii~erde tgms van 

twee zeven. Minister van Boeyen bericht ons: de regeering heeft 
regeling getroffen voor verzorging omroep gedurende eersten tijd 
na bevrijding. Opdracht is gegeven, tot verzekeren noodige mede- 
werking. Zaak uitoefening prof. Oronie en .. ... ongewenst en 
overbodig." 

verzonden door Vertroiiwensmannen; 
,,Br. 10 Oct. Vervolg van Wega twee van 30 Sept. en vertrou- 

wensmannen, verwijzen naar DC 579 van KB. gedateerd 28 Juli 
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1944. Laatste inaanden zijn omvaiigrijke voorbereidingen ver- 
richt door reeds (oen door vc aan U voorgedragen en door vm 
conform en voor tijd hunner bevoegdheid aangewezen gemach- 
tigde voor de radio. Door telegram, waarop reeds gezinspeeld, 
van onbekende herkomst buiten vm om is groote verwarring ont- 
staan. Vm verzoeken onigaarld accoordbevinding van hiin aan- 
wijzing." 

ontvangen door Vertrouwei~sn~an~iei~; 
,,Een van 26 Oct. In antwoord op bericht op 9 Oct. doorgege- 

ven door P.. .... en onder verwijzing Uw wega twee van 30 Sept. 
Uw voorstelien omtrent organisatie omroep gedurende overgangs- 
tijd hebben regeering nooit tevoren bereikt en zijn nu voor het 
eerst ontvangen. Daardoor schijnt verwarring ook met betrekking 
lot het aanwijzen van een gemachtigde te zijn ontstaan. Gedu- 
rende den allereersten tijd met name tijdens militaire operaties 
moest oniroep door inilitair gezag verzorgd worden, dat dezer- 
zijds niettemin uitdrukkelijk opdracht heeft gekregen, zoo moge- 
lijk met representatieve deskundigen en personen te rade te gaan." 

,,Twee van 26 Oct. vervolg van een. Zienswijze dat in geen 
enkel opzicht precedenten voor toekomst inogen worden gescha- 
pen wordt geheel gedeeld. Regeering kan en zal stellig van be- 
langrijke aroeid, die in Nederland reeds is verricht, gebruik maken 
en is voornemens geen enkele verdere maatregel te nemen zoolang 
niet in en met Neaerland overleg kan worden gepleegd." 

ontvangen door Vertrouwensmannen (van van der Gaag); 
,,Vier van 27 Jan. Had bespreking met Rotterdammer die door 

M.G. belast met leiding radio Herrijzend Nederland en die vol- 
komen op de hoogte aangelegenheid Vader der Prinsen waar- 
over hier in Londen inisverstand tengevolge van particuliere 
informaties. zie vervolg. 

Vier b. vervolg op vier. Londen verwonderd dat Vader der 
Prinsen samenwerking had gezocht met Dubois Enserinck hetgeen 
door mij beslist ontkend en recht gezet. Met Rotterdammer in 
principe volledige overeenstemming bereikt in dien zin dat voor- 
bereiding Vader des Prinsen dankbaar aanvaard zal worden door 
M.G. in afwachting latere beslissing Regeering omtrent defini- 
tieve leiding oniroep. zie vervolg. 

Vijf vervolg op vier van 27 Jan. K.B. omroep gereed doch 
helaas overijld en niet gelukkig geredigeerd. Zal in Londen op 
wijziging aandringen. Rij bevolking algemeene radio-omroep 
zonder inmenging oude omroepvereenigingen gunstig ontvangen. 
Rotterdammer ontkent niet mogelijkheid dat oude oniroepveree- 
nigingen zich na verloop van tijd weer zullen doen gelden." 

De heer J. B. Broeksz, omroepsecrelaris van de V.A.R.A., verklaart, 
dat de omroepverenigingen in Nederland einde 1940, begin 1941 
waren geliquideerd. Zelf was de heer Broeksz al 1 Augi!stus 1940 
uit de omroep verdwenen. Men heeft toen in beperkte V.A.R.A.-kring 
de behoefte gevoeld contact te onderhouden met de personeelsleden, 
die ook waren weggegaan, Dat contact heeft weer geleid tot een 
behoefte aan contact met het dagelijks bestuur van de S.D.A.P., ook 
ondergronds werkende, over het vraagstuk, wat er inet de omroep 
na de oorlog moest gebeuren. 

De heer Vorrink is in September 1942 bij de heer Broeksz thuis 
gekomen en heeft namens een groepering van politieke partijen 
gevraagd, of hij bereid was tezamen met de andere omroepvereni- 
gingen een soort contact op te bouwen en er voor te zorgen, dat zi j  
dadelijk na de bevrijding gereed waren om de omroep in handen te 
nemen. De heer Broeksz heeft hem geantwoord daartoe bereid te 
zijn, maar dat het beter was, wanneer de leiders van de K.R.O. en 
de N.C.R.V. door hun eigen politieke mensen werden benaderd. Bat 
heeft toen de heer Schouten gedaan voor de N.C.R.V. en de heer 
Speet heeft voor de K.R.O. contact gezocht met de heer Verschuur 
van de R.K.S.P. Het gevolg daarvan is geweest, dat zij bij een 
bestuurslid van de K.R.O., pastoor Kaarsgar~n, voor het eerst met 
elkaar in contact kwamen om er in den brede over te spreken. Daar 
kwamen zij tot de conclusie, dat het gewenst was ook de A.V.R.0.- 
leiders uit te nodigen. Het contact is voortgezet. 

Van de heer J. Schouten kwam aan de vertegenwoordigers van de 
N.C.R.V. de suggestie om zich ook te beraden over de uiteindelijke 
status van de oniroep na de oorlog. De omroepleiders hebben hun 
werkzaamheden dus in twee gedeelten bekeken; wat moet er dadelijk 
na de bevrijding gebeuren en wat moet er uiteindelijk met de omroep 
gebeuren? Toen zij daaromtrent met zich zelf tot klaarheid waren 
gekomen, hebben zij contact gezocht met leden van de Radioraad, 
d.w.z. met enige leden, van wie zij wisten, dat zij ,,goedw waren. 
Dat waren pastoor Nolet en de tweede voorzitter van de Radioraad, 
de heer de Gaay Fortman. Dat contact heeft plaats gevonden ten 
huize van pastocii ,Voler te Amsterdam. Tezelfder tijd hebben zij 
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contact gehad met de illegale groepering, waartoe Koos Vorrink be- 
hoorde. Aangezien deze was opgepikt, hebben zij contact met de heer 
Drees gehad. Daar  hebben de omroepleiders hun plannen voor- 
gelegd, die in het algemeen bij deze heren goedkeuring vonden. D e  
heer Drees heeft hun toen aangeraden contact te zoeken met de 
heer Neher. Zij hebben dat  gedaan. D e  heer Broeksz is in Den  
Haag bij de heer Neher geweest en heeft hem hun plannen voor- 
gelegd. Het  bleek toen, dat men het van de zijde van de heren Drees 
en Neher gewenst achtte, dat  zij in hun contact zouden opnemen 
iemand uit de grote illegaliteit. D e  naam van prof. Oranje werd 
genoemd en met hem is contact opgenomen. 

Het  gevolg daarvan is geweest, dat zij o p  15 Mei 1944 in de 
pastorie te Utrecht bij deken Wiegerinck hebben opgericht de Fede- 
ratie van Omroepverenigingen. Daar  waren d e  heren Oranje en 
Neher aanwezig. De heer Neher heeft een speech gehouden, welke 
uitging van de gedachte: ik prefereer ook o p  omroepgebied eendracht 
boven .een van bovenaf opgelegde eenheid. D e  omroepleiders hebben 
al hun plannen met professor Oranje besproken, die deze o p  zijn 
beurt besprak met de politieke heren, die later het College van Ver- 
trouwensmannen vormden. Daar  maakte prof. Oranje oorspronkelijk 
geen deel van uit. Hij werd daarin later opgenomen. D e  omroep- 
leiders waren op Dolle Dinsdag helemaal klaar, maar hun werk- 
zaamheden konden op die dag helaas geen aanvang nemen. 

D e  Federatie van Omroewerenigingen zou optreden als een een- 
heid; er zou een gezamenlijk programma komen; daarin zouden de 
Kerken als Kerken zendtijd krijgen. Toen hebben de vertegenwoordi- 
gers van de Gereformeerde Kerken gezegd, dat ook zij wilden samen- 
werken. Later is er een moeilijkheid ontstaan en wel in die zin, 
dat noch de katholieken, noch de gereformeerden wilden meewerken. 
D e  omroepverenigingen zijn daar geheel buiten gebleven. Zij hebben 
alleen de  mededeling gekregen, dat  de  Katholieke Kerk aan deze 
samenwerking niet wilde deelnemen en hoewel de Gereformeerde 
Kerk het oorspronkelijk wel wilde, heeft prof. Oranje later mede- 
gedeeld, dat ook die Kerk zich uit het I.K.O.R. terugtrok. Later heeft 
het I.K.O.R. toch eigen zendtijd gekregen, maar  de dessous van de  
zaak kan de heer Broeksz niet geven. 

Het  was de bedoeling, dat  men de eerste dagen na de bevrijding 
met een gemeenschappelijk programma zou komen. Ten aanzien van 
het verdere verloop werd gedacht, dat  e r  o p  zeker moment van 
bovenaf zou worden bericht, dat ,,het sein o p  veilig kon worden 
gezet" en dat ieder van de omroepverenigingen van de zendtijd, die 
beschikbaar was, zijn deel zou terugkrijgen zonder algemeen pro- 
gramma. Hoe  lang die eerste tijd ZOU duren, wist niemand; dat  
hing van de omstandigheden af. D e  heer Drees heeft de heer Broeksz 
altijd gezegd: Enige dagen lijken mij wel wat kort. 

N a  Dolle Dinsdag deed de  vraag zich voor, wat precies de  status 
was van prof. Oranje tegenover de  Regering in Engeland. Het bleek, 
dat men in het College van Vertrouwensmannen daarvan ook geen 
juiste voorstelling had. Men heeft het begin 1945 - of eind 1944 - 
gewenst gevonden een man door de linies te sturen. Dat  is de heer 
van der Gaag geweest. Deze heeft ezn code-telegram gezonden, waar- 
van de heren van de omroepverenigingen alleen maar hebben ge- 
kregen het deel, dat  o p  de radio betrekking had. Zij hoorden toen van 
het bestaan van het T.T. en R.-besluit, dat  zij einde Februari of begin 
Maart 1945 dan ook in hun bezit hebben gekregen. Dat  heeft hun 
aanleiding gegeven om op 2 April 1945 een brief te schrijven aan prof. 
Oranje, waarin zij hun bezwaren uiteenzetten, die vooral betrekking 
hadden op de vaagheid van het ontwerp. In  artikel 8 stond, dat de 
Minister van Algemene Zaken de omroep kon regelen. E r  stond niet 
in, hoe hij dat  zou moeten doen. E n  in artikel 9, 2de lid, stond, dat, 
wanneer de omstandigheden dat noodzakelijk maakten het  militair 
Gezag het kon blijven doen. 

Het  laatste - dat hadden zij gehoord - had betrekking op het feit, 
dat  de Regering, wanneer het land nog niet geheel zou zijn bevrijd, 
het Militair Gezag met de leiding zou belasten, terwijl het de be- 
doeling was om, als het land helemaal bevrijd zou zijn, een regeling 
te maken, waarbij de Minister van Algemene Zaken de leiding had. 
Zij hebben, wat de voorbereidingen betreft, via professor Oranje een 
rechtstreeks contact gekregen met tal van belangrijke organen in ons 
land, zodat zij vele verklaringen in hun bezit hadden, die zouden wor- 
den voorgelezen, zodra zij weer over de  microfoon zouden beschikken. 

D e  on~roepleiders heoben er nooit precies een verklaring voor 
gevonden, hoe het kwam, dat men te Londen, zoals blijkt uit het 
telegram van 27 Januari 1945 van de heer van der Gaag, van mening 
was, dat prof. Oranje samenwerking had gezocht met Dubois en 
Enserinck. Voorzover zij het konden reconstrueren, was het zó. Er  
was iemand door de linies gekomen, die een particulier rapport had 
uitgebracht over de toestanden in Nederland. Hij had daarin gezegd, 
dat prof. Oranje contact had opgenomen met Dubois en Enserinck. 
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Dubois was eerst concentrator geweest van de omroepverenigingen 
in begin 1941 en daarna nog enige tijd waarneinend direcîeur-gene- 
raal van de fascistische omroep. E n ~ e r i ~ ~ c k  is juridisch adviseur van 
de Nederlandse omroep geweest gedurende de gehele oorlog. Hij 
was voor de oorlog secretaris van de radio-raad gewerst. 

Da t  prof. Orarlle met heil zulk een contact heelt gehad is niet 
juist; dat ontkennen de omroepleiders met grote stelligheid. Zij heb- 
ben daarvan nooit iets gemskt .  Integendeel, prof. Oranje wist, hoe 
het in de omroep gegaan was. 

O p  5 Mei 1945 heoben de omroepleiders zelf hun studio's onder 
nogal humoristische omstandigheden in handen genomen Zij hebben 
de N.S.B.-ers eenvoudig uit de studio's gezet en zijn er zelfs in ge- 
slaagd de Duitse wacht verwijderd te krijgen. Alles wat voor onge- 
stoorde radiouitzendingen nodig was, hadden de omroepleiders 
verzorgd. 

Nog op de 4de Mei 's avonds hebben zij met elkaar contact gezocht 
en maatregelen besproken, zodat zij de volgende dag wisten, wat zij 
wilden doen. Zij hebben toen 6 of 7 Mei 1945 bezoek gehad van de 
Canadese field secur~ty, die kwam kijken naar booby-traps enz. 

Op 7 Mei was het grote ogenblik, dat zij bericht kregen. dat de vol- 
gende dag het Militair Gezag naar het Nooraen zou komen en dat 
zij moesten verwachten majoor van den Broek, over wie zij het eerst 
gehoord hadden in het telegram van van der Gaag. D e  omroepleiders 
zijn o p  die gedenkwaardige 8ste Mei o p  volle sterkte aanwezig ge- 
weest. Daar  zaten voor de  omroepverenigingen de volgencie personer;: 
voor de A.V.R.O. de heren Corver en Vogt, voor de N.C.R.V. de 
heren van Dijk en de Jong en voor de K.R.O. de heer Speet en pastoor 
Kaarsgaren. D e  laatste was gemachtigde van het episcopaat te zamen 
met dr. Witteman. Laatstgenoemde was natuurlijk niet zo spoedig be- 
schikbaar, maar pastoor Kaarsgaren zat te Kortenhoef en kon wel 
ter vergadering zijn. 

Het ging wat stugger dan de omroepleiders hadden verwacht. Zij 
hadden verwacht, dat  het Militair Gezag hen, burgers, kwam helpen, 
maar dat bleek niet het geval te zijn. Zij heoben sterk de indruk ge- 
had, dat de heer van den Broek kwam met het voornemen hun mede 
te delen, dat zij overbodig waren en wel naar huis konden gaan. blaar 
als voorzitter van de federatie heeft de heer Broeksz een inleiciing 
gehouden, waarin hij vertelae, wat zij hadáen voorbereid, dat  pastoor 
Kaarsgaren een machtiging had van het episcopaat, dat de Protestants 
Christelijke partijen achter de mensen van de N.C.R.V. stonden en 
dat de heer Broeksz e in  machtiging had van de S.D.A.P. en het N.V.V. 
Dat  heelt zelfs o p  majoor van den Broek enige indruk gemaakt. Hij 
zeide, dat hij niet wist, dat de situatie zo lag. Aan het einde van de 
besprekingen, nadat zij voorts duidelijk haaden uiteengezet, wat de  
positie van prof. Oranje was en wat zijn contact met de Vertrouwens- 
mannen betekende, heeft de heer Broeksz majoor van den Broek ge- 
vraagd vooral gein overhaaste stappen te doen, maar eerst in contact 
te treden met prof. Oranje. Dat  heeft majoor van den Broek toe- 
gezegd. Het was toen Dinsdag en hij zou, naar hij zeide, vóór Donder- 
dag 10 Mei 's morgens geen bijzondere stappen doen. E r  kwam tijdens 
de conferentie nog een andere majoor binnen, die kwam vragen ,,of 
het zo ver was" met de vordering, maar majoor van de11 Broek zeide, 
dat  het nog niet zo ver was en dat nog even gewacht moest worden, 
waarop die majoor enigszins verwonderd aftrok. 

Bij hetgeen zich die zelfde avond bij kaarslicht heeft afgespeeld, 
is de heer Broeksz niet geweest. Maar zodra hij er van hoorde, heb- 
ben zij zich in veroinaing gesteld niet prof. Oranje, die, o m  het 
huiselijk uit te drukken, des duivels was. Deze stelde zich in verbinding 
met de Ministers Gerbrandy en Beel, die juist naar Amsterdam waren 
gekomen. Prof. Oranje heeft de heren ingelicht. Dezen zeiden: ga 
maar terug en zeg tegen van den Broek, dat  het naar niets lijkt. Prof. 
Oranje vond het echter gewenst, dat er een militair meeging om aan 
zijn woorden die geloofwaardigheid te geven, die tegenover een mili- 
tair noodzakelijk is. Prof. Oranje verscheen te zamen met kapitein 
Brug:->lans dus te Hilversum. Het onderhoud met de heer van do2 
Broek heeft in de auto o p  de Kerkbrink te Hilversum plaats gevonden. 
D e  heer Broeksz heeft zich gewarmd aan de instructies, die de heer 
van de12 Broek kreeg. Hij mocht niets meer doen. Hij moest de om- 
roepleiders in de studio's laten. Hij moest alle activiteit laten varen, 
totdat hij in hun aanwezigheid met de Minister een bespreking zou 
hebben gehad. Die bespreking heeft in Den Haag o p  18 Mei 1945 met 
Minister Beel plaats gel~ad. De vordering van de studio's bleef. Die 
is eerst later ongedaan gemaakt, maar de heer van den Broek had 
opdracht gekregen hen in de studio's toe te laten. 

Op 18 Mei he%-n de omroepleiders de heer Beel uite-nge~et wat 
zij voorbereid hadden en toen bleek, dat de Minister daarmede in 
grote trekken kon instemmen. Hij heeft alleen gezegd: Ik wil, dat e r  
voordat de heren in functie komen, nog een zuivering plaats vindt. 
Ik  kan die zuivering niet tot stand brengen, dat  moeten jullie zelf 
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cioen. Daarmede ~ i j n  de oniroepleiders accoord gegaan. Er  is toeii 
ingesteld de zuiveringscommissie-Bijleiield, die later uitspraken heeft 
gedaan. Enigz tijd na deze bespreking ontmoette prof. Oranje toe- 
vallig Minister Beel. Deze zeide toen, dat hij eigenlijk niet niet de 
Fedeiatie van Omroepverenigingen in zee wilde gaan, maar dat hij een 
commissie in het leven wilde roepen en verder alles ongewijzigd wilde 
laten. D e  conimissie kon bestaan uit dezelfde mensen, waaruit de 
federatie bestond, weer onder voorbehoud van zuivering. D e  omroep- 
leiders hebben daarover met prof. Oranje gesproken en zij zijn er mee 
accoord gegaan. Later is hun gebleken, dat er verschillende bezwaren 
tegen de oniroepverenigingen waren en om deze te ondervangen, wilde 
de heer Beel er een andere naam aan geven. 

Z o  is met vele moeilijkheden de Commissie voor de Radio-omroep 
tot stand gekomen. Prof. Oranje werd voorzitter van de commissie. 
H r t  was ecrst de bedoeling, dat zij o p  1 Juni 1945 zouden gaan uit- 
zenden. Dat  is daarna 1 Juli geworden. Intussen trad een nieuw Kabi- 
net op, het Kabinet Sclzern~erhorrz-Drees. Toen werd het 1 Augustus 
en hebben zij in arren moede de commissie maar ontbonden en alles 
overgeheveld naar het Militair Gezag. 

To-n het nieuwe Kabinet optrad, dachten de omroepleiders, dat  
dit vrij spoedig een beslissing zou nemen. O p  5 Juli reeds kregen zij 
bericht, dat  de  Ministers zouden komen. D e  Ministers zijn o p  die dag 
in de  A.V.R.0.-stridio in een aparte kamer gaan vergaderen. D e  om-  
roepleiders hebben daar in  een kamer gezeten van 10 tot 2 uur eri 
de Ministers vergaderden niet prof. Ornnje in een andere kamer; het 
waren de heren Schermerhorn, van der Leeuw, Beel, Brugmans, dr. 
Prinsen, meent de heer Broeksz, en prof. Oranje. Tenslotte kwam de  
heer Schermerhorn bij de omroepleiders en deelde hun mede, dat de 
Regering niet accoord kon gaan met de  plannen, zoals zij die hadden 
uitgewerkt; hij wilde aan de gevormde commissie toevoegen twee 
vertegenwoordigers van de Hrrvormde Kerk en twee heren van d e  
departementen, een van Binnenlandse Zaken en ern van Algemenc 
Zaken, terwijl bij ook meedeelde, dat  men prof. Oranie van zijn 
iiinctie had ontheven; prof. Schermerhorn zeide: prof. Oranje was 
te veel ezn der iiwrn. Daartegen hebben de omrorpleiders bezwaar 
gemaakt, omdat dat  beslist niet juist was, waarop prof. Oranje zei: 
Nu hoor je het, precies zoals ik het je gezegd heb. Het  bleek hun dus. 
dat  prof. Oranje er helemaal niet m r r  accoord ging en meende, dat  
hij onrechtvaardig was behandeld. D e  omroepleiders hebben toen 
bezwaar gemaakt tegen wat prof. Schermerlzorrz gezegd had. Deze 
had hun ook verweten, dat stromingen, die na de  oorlog waren opge- 
komen, niet in hun commissie waren opgenomen, waarop zij hebben 
geantwoord, dat de vraag, of nieuwe stromingen in de omroep ver- 
tegenwoordigd moeten zijn, beslist moet worden door d e  Regering 
e n  niet door omroepverenigingen. Prof. Scherlnerhorn doelde daarbij 
waarschijnlijk hoofdzakelijk o p  stromingen in de Hervormde Kerk, 
waarvan hij immers vertegenwoordigers in de  commissie wilde op- 
iieineii, maar dit hebben zij hem niet gevraagd. Toen heeft prof. 
Scherti.lerhorn gezegd, dat de opmerking van de omroeprepresentanten 
juist was, evenals die, dat zij zeer onaangenaam getroffen waren door 
het feit, dat de  radio hier geregeld werd bij hen, over hen e n  zonder 
ben. Daarop heeft de heer Schermerhorn gezegd: Wij zullen nadere 
besprekingen met u voeren. Toen bleek, dat  hij tegen een bespreking 
met een aantal mensen uit hun kring persoonlijk bezwaren had, nl. 
omdat twee mensen zich tijdens de oorlog niet goed hadden gedragen. 
Dat  zou worden uitgemaakt door de  zuivering. D a t  was nog niet 
gebeurd en hangende die zaak wilde hij niet met die mensen spreken. 

Tocn herft er een bespreking plaats gevonden in Den Haag, waar- 
bij aanwezig waren drie Ministers, de heren Scherinerhorn, van der 
Leeuw en Beel. Dc: oniroepieiders hebben tussen 10 en 12 uur veel 
gesproken over hetgein gebeurd was en toen zij tegen 12 uur er 
aan toe kwamcn te zegsen: ,,En dit hebben wij gedacht als nieuwe 
regeling", zeiden de  Ministers d e  een na  de  ander, dat  zij het erg 
druk hadden en de vergadering niet konden voortzetten, maar dat er 
een vervolgbespreking zou komen. Die d r u ~ t e  konden de heren van 
de omroepverenigingen zich indenken. Zij hebben er genoegen mede 
genomen, er was natuurlijk veel te doen. Maar die vervolgbespreking 
is nooit gekomen. Zij kwamen thuis en vonden daar de  mededeling, 
dat zij hun biaden niet meer mochten uitgeven. Een van de ver- 
wijten, die prof. Schermerhorn hun bij de bespreking te Hilversum 
had gemaakt, was, dat  zij hun bladen weer hadden uitgegeven. B e  
heren van de o,mroepverenigingen zeiden, dat  dit recht door de  Re- 
gering zelf was vastgelegd: alle bladen, die vóór 1 Januari 1943 ver- 
dwenen waren, mochten weer verschijnen. Zij mochten dus, zo zeiden 
zij, verschijnen en zij hadden daarvoor geen toestemming te vragen. 
Prof. Scherrnerhonz vond ook, dat hun personeelspolitiek niet juist was 
geweest, maar de omroepleiders hebben hem gelukkig duidelijk kunnen 
maken, dat  zij die politiek hadden gevolgd o p  verzoek van dr. Beel en 
dat de  heren dat  dan maar onderling moesten regelen. Zij kwamen dus 



van de bespreking in Den Haag thuis en vundcii baar een brief van het 
Militair Gezag, waarin werd medegedeeld, dat  zij g e m  papier ineer 
kregen, waarover de Ministers in de bespreking niets hadden gezegd. 
Het recht o m  hun bladen uit te geven werd niet betwist, maar het 
Militair Gezag was erg gexakkelijk en heeft ook dat  verboden. 

D e  omroepieiders waren er erg verontwaardigd over en hebben d c h  
gewend tot prof. Schertnerhourz. D e  heer Broeksu is toen is, zijn ka- 
binet geweEst, niaar prof. S~ i~er i~ i e rhor i~  was plotseling verhinderd, 
zodat hij daar gesproken hei t t  met de heer Sn;zriers. Bij die bespreking 
over het verbod, uitgevaardigd door het Militair Gezag, heeft de 
heer Broeksz toevallig gehoord, dat de Regering een stichting vooi 
de omroep in het leven wilde roepen. Hij vroeg naar de toegezegde 
vervolgbespreking. Tovn z.ei men: D e  Regering zai het 14 Juli regelen, 
maar er komt een stichting. Zij waren zeer verwonderd. Later is 
gebleken, dat o p  34 Juli door het Kabinet een beslissing werd ge- 
nomen. Op 27 Juli heeft prof. Schernzeihorn daarover in zijn ,,Praatje 
o p  de Brug" gesproken. Toen kregen zij tegelijk met iedere andere 
Nederlander te horen, hoe de omroep zoii worden geregeld. Intussen 
was de  heer Reinink naar d e  notaris gegaan en had de stichtings- 
akte verleden. Toen zij deze kregen, bleek, dat  deze niet klopte mei 
het :?Praatje o p  de Brug" van prof. Schermerhorn. E r  waren een 
paar dingen in die tussentijd weer veranderd en nog ongunstiger 
geworden. Die twee dingen hebben zij tegenover elkander gezet en 
ze aan een aantal bevriende mensen gegeven. D e  heer Broekss heeft 
o.a. aan de heer Drees dat stuk gegeven. D e  heer D r ~ e s  moest erken- 
nen, dat  zo iets niet gin;. E n  ook prof. Sehem~erhorn heeft het erkend. 

'Toen zijn in begin September 1945 de  besprekingen met de heer 
Kesper begonnen en bleken zij het over d e  stichting, zoals die was 
opgezet, niet esns te  kurrnen worden en de  bezwaren, die zij aan 
voerden, waren zo steekhoudend. dat  men het plan i n  die vorm niet 
meer heeft doorgezet. Tenslotte heeft men gezegd: dan moet maar 
opnieuw erns met de Ministers worden gesproken. Op 8 Octobrr 
L945 hebben zij tosn ezn nieuwe bespreking gehad met de heren var2 

der Leeuw en Scherrnerhoriz. B a a r  hebben de omroeprepresentanten 
het voorstel geciaan, dat  zij de voorsereiding van de  uitzendingen in 
handen zouden krijgen en de  Stichting Radio Nederland in Over- 
gangstijd de uitvoering. Tenslotte hezit men dus o p  8 Octoher hun 
voorstellen aanvaard, maar er zijn tocn werr van andere zijde moei- 
lijkheden gekomen, want torn de  heer Spelberg en de overige direc- 
teuren, die inmiddels door de heer Kesper waren benoemd, hoordm, 
wat de  Minister had geaccepteerd, hebben zij de  Minister aan zijn jasje 
getrokken en gezegd, dat zij daarmee gezn genoegen konden nemen. 
Daardoor is alies weer o p  locs: schroeven koinen te staan. 

E r  is daarna nog eer1 moeilijkheid gekomen lilet de N.C.R.V. over 
cie vraag, of o p  8 October al of niet was afgesproken, dat de  omroep- 
verenigingen het recht hadden principiële bezwaren tegen uitzendingen 
te laten horen. Daarvan had de N.C.R.V.-vertegenwoordiger gezegd: 
Als dat niet mag, dan kunnen e r  voor onze verantwoordelijkheid 
dingen gezegd worden, die tegen ons geweten ingaan. Dit had inen 
als juist e r ~ e n d  en peaccepieerd. Later wilde de Regering daarop 
terugkomen. Tenslotte heett hei tot December 1945 geduurd, voordat 
de installatie van het stichtir?gsbestuur eindelijk plaats vond en toen 
is nog in de Stichting Radio Nederland her gevecht voortgezet. 

Pas in Januari 1946 is de radiosectie van het M.G. ontbonden, die 
eerst 1 Juni zou weggaan en die het tot 20 Januari 1945 heeit uitge- 
ho~ideri. De heer Broeksz gelooft, dat  dit de laatste stuiptrekking van 
het M.G. in Nederland is geweest, maar misschieii vergist hij zich 
daarin. 

Over de achtergrond van deze strijd zegt de heer Broeksz. dat  hij 
claarover minder concreet kan zijn en zijn beweringen niet altijd met 
feiten kan staven. Het  staat vast, dat er in ons land tijdens en na 
de oorloc e in  stroming is geweest, die van het feit, dat zij als omroep- 
verenigingen in 1940 verdwenen waren en door de  bezetter waren 
geliquideerd, gebruik wilde maken om te  zorgen, dat zij nooit meer 
terugkwamen. Men hezft in de kring van de Wervorinde Kerk zich 
b.v. in de oor!ogstijd sterk met het radiovraagstuk beziggehouden. Er 
is een zg. technische commissie geweest, die een rapport heeft uitge- 
bracht; dat rapport kwam er o p  ne-r, dat  het beter was, dat  de om- 
roepverenigingen niet zouden ter~igicomen. D e  heer Broeksz heeit het 
altijd betreurd, dat  inen toen niet met de heren van de  omroepvereni- 
gingen contacr heeIt opgenomeli; Inen heeft hen eenvoudig van de  
tafei weggevergd. Dat  is een vrij onjuiste houdiilg; Inen kan dat  alleen 
maar doen tegenover inensen, die zich siecht hebben gedragen. Daar- 
o m  heeft men zich waarschijnlijlc later zoveel rrioeiîe gegeven om te  
brwijzen. dat  een aantal vooraanstaande mensen uit kringen van de  
omrocpleiding zich slecht zou hebben gedragen en dat  ook de om- 
rorpverenigingen zich zouden hebben misdragen. In  de bespreking 
met prof. schermer hor?^ op 5 Juli 1945 te  Hilversum is dan ook 
hunnerzijds gezegd: U kunt dit alles alleen maar doen, als U de 
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omroepverenigingen tezelfder tijd in staat van beschuldiging stelt. 
D e  heer Schernzerhor~z heeft daarop geantwoord, dat hij geen be- 

<Jen twee zwaar had tegen de omroepverenigingen als zodanig, doch te, 
personen, die later in tweede instantie na  hoor en wederhoor zuiver 
zijn verklaard. 

Wat nu verder de achtergrond van de zaak betreft, zegt de  heer 
Broeksz, dat het Militair Gezag er stellig niet is geweest om hen te 
helpen. D e  heer Broeksz gelooft, dat de practijk van Militair Gezag 
in deze zaken bewezen heeft, dat men zich meer geïnteresseerd heeft 
voor eigen functies in de toekomst dan voor hulp aan de burgers. 
Tenslotte is men er ook in geslaagd hen maanden lang buiten de  
omroep te houden, ook al erkende inen volmondig, dat de omroep- 
leiders zich niet slecht, maar uitstekend hadden gedragen. D r  achter- 
grond is dus, dat men eigen inzichten heeft willen verwezenlijken en in 
die tijd daarvoor de kans schoon heeft gezien. Achteraf hebben de 
omroepleiders bemerkt, dat het bezit van hun studio's een grote rol 
heeft gespeeld bij hun handhaving. Men erkende, dat de studio's aan 
hen moesten worden teruggegeven. D a t  zou in Juli 1945 gebeuren. De 
heer Kesper heeft zelfs bij zijn optreden dadelijk gezegd, dat  er, wat 
de studio's betreft, volledig rechtsherstel moest plaats vinden, zodat 
zij door de  Regering officieel a a n  hen zouden worden overgedragen, 
hetgeen veel later ook inderdaad is gebeurd. Maar als de omroep- 
representanten in die tijd niet de  mogelijkheid hadden gehad om te 
zeggen: ,,Wij stellen onze studio's niet beschikbaar", had men de om- 
roep ongetwijîeld buiten de omroepverenigingen om geregeld. Het is 
alleen hun materieel bezit geweest, dat hen er doorheen gesleept heeft. 
Dit kwam min of meer tot uiting in  de  besprekingen, die de omroep- 
leiders met de  heer Kesper hebben gehad, en de heer Kesper heeft 
later ook wel gezegd, dat  het bezit van hun studio's een grote rol  
heeft gespeeld. 

Men zat met de moeilijkheid, dat men twee dingen moest verzoe- 
nen, die niet te verzoenen waren. Daaroin is men gekomen tot de  
opzet van Radio Nederland in Overgangstijd, die opgezet was als een 
eenheidsomroep, in  de leiding waarvan de omroepleiders mede moch- 
ten zitten. D e  achtergrond daarvan is natuurlijk geweest de  wens 
naar een eenheidsomroep. Toen de omroepleiders practische bezwa- 
ren naar voren brachten en tenslotte het accoord van S October 1945 
tot stand brachten, waren het meer hun bezwaren tegen de regeling, 
die erkend werden, dan dat er een discussie in den brede heeft plaats 
gevonden. Maar zij wisten natuurlijk van de discussies in de pers en 
dat prof. van der Leeuw het standpunt van de Nationale Omroep ver- 
dedigde. 

DI  heer Broeksz denkt, dat de hele geschiedenis is geweest een 
vermenging van al die elementen: van persoonlijke motieven, van de  
macht, die het M.G. wilde hebben, van de wens tot verandering van 
de omroep. D e  omroepleiders hebben altijd de indruk gehad, dat  d e  
zender Herrijzend Nederland in dienst stond van de idee van de  
Nederlandse Volksbeweging. Uit de toespraak, die de  heer Doiikcr 
voor Herrijzend Ne3erland in Januari 1945 heeft gehouden, zijn hele 
stukken geschrapt, die principiële stellingen waren. D e  heer Broeksz 
heeft die toespraak nog en als men die zou zien, zou men inoeteil 
erkennen, dat, zodra de heer Donker een principieel geluid liet horen, 
er e în  grote streep door gezet werd. Men stond dus bij die sectie 
van M.G. onder de invloed van de  N.V.B. D e  heren waren van 
mening, dat  dit de grote politieke beweging van de toekomst zou 
worden. E r  waren in die tijd bij de  omroep vele heren, die o m  per- 
soonlijke overwegingen gegokt hebben op het paard van d e  N.V.B. 
Maar hoe verder men van Mei 1945 af kwam, des te geringer werd 
de invloed van de N.V.B. Intussen, de heer Broeksz zou niet één be- 
paald ding kunnen noemen. Hij kan niet zeggen: het waren de  per- 
soonlijke aspiraties van de heer van den Broek of van het gehele 
M.G. of de inzicnten van prof. van der Leeuw. 

O p  de vraag, of hij van de heer van den Broek wel eens heeft ge- 
hoord, of deze in Mei 1945 instructies had om te handelen, zaals hij 
gehandeld heeft, antwoordt de heer Broeksz, dat  hij dit later van de  
heer van der1 Broek heeft gehoord. D e  heer Broeksz denkt ongeveer 13 
jaar later. Toen heeft de heer van den Broek hem zelfs afschrift van cen 
brief van 5 Januari 1945 gegeven, die hij indertijd van Minister van 
Boeyen had gekregen. D e  heer van den Broek had dus wel instructies, 
die overeenkwan~en met hetgeen hij de  omroepleiders op 8 Mei zei. 
Zij vonden het vreemd en hadden verwacht, dat hij die instructies 
zou laten zien. Dat  heeft hij niet gedaan. Hij heeft deze instructies 
zelfs verder uitgerekt dan de toen optredende Minister wenselijk 
achtte. Hij heelt niet de mo2ite genomen om, toen er e-n nieuwe 
Minister optrad, te vragen: zijn die instructies nog van kracht? Hij 
vond deze instructies waarschijnlijk veel te mooi. In e:ri vergadering 
van de Federatie van Omroepverenigingen, ongeveer twee jaar nadat 
hij dit had gedaan, heeft de heer van dei2 Broek een verklaring af- 
gelegd, waarin hij zei, dat hij betreurde wat hij had gedaan. Iemand, 
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die zegt: Ik handel volgens instructies, behoeft niet te zeggen: Ik 
betreur het, dat  ik dat  heb gedaan. Hij kan hoogstens zeggen: Ik kan 
U de brief van de Minister geven; dan zult U zien. dat ik dat heb 
moeten doen. De heer van den Broek heeft uit zich zelf die verkla- 
ring in de vergadering van de  Federatie van Omroepverenigingen af- 
gelegd. De heer va% den Broek is nu nogal sterk onder de invloed 
van Caux en de Oxfordbewejing. Misschien heeft dat de stoot daar- 
toe gegeven. De omroepleiders zijn met de heer van den Br~oek o p  
het ogenblik o p  vrij goede voet; hij is ook een man. die de heer 
Broeksz wel respecteert. D e  heer van den Broek had toen natuurlijk 
instructies en deze lagen in het verlengde van zijn eigen wensen. D e  
heer Broeksi heeft nog nooit iemand in een kamer van een Minister 
zo horen afsnauwen als de heer Beel in Mei 1945 het de heer vaia den 
Broek heeft gedaan. Deze zeide, dat  hij het met de Minister niet eens 
was en toen heeft de heer Beel geantwoord, dat dat ook niet nood- 
zakelijk was en dat  het militair gezag aan  het burgerlijk gezag had te 
gehoorzamen. 

Het is na zoveel jaren moeilijk precies te zeggen wat het leidende 
element is geweest. D e  weekbladen Je  Maintiendrai, Vrij Nederland 
en ook Het Parool hebben daarbij een rol gespeeld. Al die dingen 
hebben zich vermengd, zoals ook bij de omroepleiders de dingen ver- 
mengd zijn geweest; zij zijn ook geen heiligen. Het  is een gevecht ge- 
weest en als zij eenmaal vechten, doen ook zij het zo goed als zij 
kunnen. 

Op d e  vraag. waarom o o  het bulletin, dat  de omroeoleiders in de 
studio's op 5 Mei 1945 hebben opgehangen, de  V.P.R.O. niet stond, 
antwoordt de heer Broeksz, dat de omroe-leiders de V.P.R.O. er 
inderdaad buiten hebben gelaten, maar zij hebben dat ook voorge- 
legd aan prof. Oranje en deze heeft via prof. Schermerhorn - die 
ook in het illegale contact zat en vóór de oorlog bestiiurslid van d e  
V.P.R.O. was geweest - contact opgenomen met de V.P.R.O. Men 
had daar echter andere inzichten. Tenslotte heeft prof. Schermerhorn 
hen zo ver gekregen, dat  zij zich zouden voegen onder prof. Oranje. 
Dus voor de tijd direct na de oorlog was het geregeld. Ten aanzien 
van het uiteindelijke bestel bestond er echter verschil van mening. D e  
V.P.R.O. stond toen nog onverkort op het standpunt van de natio- 
nale omroep. Men weet, dat ds. Spelberg benoemd is tot programma- 
directeur van de Stichting Radio Nederland in Overgangstijd. Verder 
zaten daar mej. dr. N. Bruining voor de religieuze uitzendingen en de  
heer Albach voor de hoorspelen. Er  zat een aantal Hervormden daar 
op vooraans'aaricie plaatsen. D e  heer Broeksz heeft aan de S.D.A.P. 
nog eens een nota geschreven over het feit, dat, als deze ouzet door- 
ging. de omroep in wezen geheel kwam in handen van de Hervormde 
Kerk in ons land. 

De heer P. A. M. Speet, directeur van de K.R.O., begint zijn ver- 
klaring met te zeggen, dat  hij een rapport heeft geschreven over 
het radiovraagstuk gedurende de oorlog en vlak er na. hetwelk aan  
het bestuur van de K.R.O. is uitgebracht. Hierin staat o.m.: 

,,Hoewel tijdens den geheelen duur van de bezetting - nadat 
de omroep-organisatie's bij verordening van den Rijks-Commis- 
saris begin Maart 1941 waren opgeheven - regelmatig contact 
bleef bestaan tusschen de leidende persoonlijkheden der Radio- 
Omroep Organisatie's, kwam eind 1942 e:n meer officieel con- 
tact tot stand op verzoek van den heer K. Vorrink namens het 
Vaderlandsch Comité. 

D e  radio-kwestie was punt van behandeling geweest in  het 
Vaderlandsch Comité en de  leden van dit Comité gaven aan 
den heer Vorrink opdracht de  radiokwestie nader in behande- 
ling te  nemen. D e  heer Vorrink stelde zich daarop in verbinding 
met den heer Broeksz van de  V.A.R.A. Deze zocht o p  zijn beurt 
contact met ern persoon van de  A.V.R.O., N.C.R.V. en K.R.O. 
(heer Speet). 

Dit kleine gezelschap vormde een Radio Comité en uit den 
aard der zaak (vanwege het gevaar van dergelijke illegale han- 
delingen, samenkomsten etc. gedurende den bezettingstijd) was dit 
comité slechts beperkt tot enkele personen en bleven de faits et 
gestes zeer geheim. 

Door den heer Speet werd en kon zijn contact met het bestuur 
slechts onderhouden worden met enkele leden van het Dage- 
lijksch Bestuur, den Bisschoppelijk Adviseur e n  den Juridisch 
Adviseur. 

Het  Vaderlandsch Comité had aan  dit Radio Comité een op- 
dracht gegeven o m  zich te beraden over: 

1. den vorm van den Radio Omroep in den overgangstijd (dus 
direct na d e  bevrijding totdat een definitief statuut voor den 
Radio Omroep zou zijn vastgesteld). 

2 .  Te adviseeren inzake den definifieven status van den Radio 
Omroep in Nederland (derhalve een toestand, die zou kunnen 



worden gecreeeid nd het lierstel van de  mogelijkheid van  vrije 
meeningsuiting en welk radiobestel tot stand zou komen in over- 
leg met de Vo1ksvertegenwoordjging)". 

Verder staat er in  dit rapport: 
,,Alle betrokken partijen warer, het er over etns, dat  de  orn- 

roepverenigingen de basis zouden vormen van het toekomstig 
omroepbestel in  Nederland (daar immers de vrije uiting van 
levens- en mereldbeschouwing in de radio als uitgangspunt moest 
gelden), echter vereenigd in een Federatie. 

D e  Federatie werd opgericht o p  28 December 1943." e 

Welke gestalte, a!dus de heer Speet, de omroep zou krijgen, was 
een kwestie van de  toekoiiist. Over de  definitieve toestand zou d e  
Regering met het parlement moeten oordelen. In  ieder geval hebben 
d e  omrsepverenigingen zich reeds in  December 1943 to t  een fede- 
ratie verenigd. Het  rapport vervolgt: 

,,Intusschen bleek uit ons verstrekte gegevens uit Londen e n  
uit aanwijzingen, komende uit den kring van het inmiddels ge- 
crëerde college van Vertrouwensmannen, dat  de  gezamenlijke 
Ned. Omroep (de Federatie) zich zou hebben te groepeeren o m  
een Regeerings-Commissaris (of Gemachtigde voor den Om- 
roep). 

D e  Federatie was unaniem voor aanwijzing van een persoon 
als zoodanig en hun keuze viel OU prof. mr. J. Oranje, Deze 
keuze bleek zeer gelukkig te zijn, daar  uit inmiddels ook ver- 
kregen contact met den Voorzitter van den Radio-Raad," - 
dat  was toen eigenlijk de plaatsvervangend voorzitter van d e  
Radio-Raad. de  heer mr. cl@ Gaay Forti17~z1z -- ,,het Hoofd- 
bestuur der P.T.T. de illegaliteit, e.a. duidelijk werd. dat  ook 
deze instanties voor den persoon van nrof. mr. J. Oranje ge- 
porteerd waren. N a  het verkregen contact (eind 1943lbegin 1944) 
kwam de Federatie voortaan samen onder leiding van prof. 
Oranje." 

Over de verhouding tusben de federatie en de  Regeringscoinmis- 
saris Legt de heer Speet, dat  er een federatie was van de  vier grote 
~mroepvereniginpen: A.V.K.O., K.R.O.. N.C.R.V. en V.A.R.A. 
In die federatie zaten. o m  de belangrijkste personen te noemen, voor 
de A.V.R.O. de heren Vogt en Corver; voor de K.R.O. de  heer Speet 
en een gedelegezrde van het Episconaat, mr. dr. P. J. Witreirtan: voor 
de  N.C.R.V. de heren K. van Dijk en C. A. Keuning en voor d e  
V.A.R.A. voornamelijk de heer J. Broeksz. Het  voorzitterschap van 
de federatk werd bekleed door de heer Broek~z  van de V.A.R.A. 
To-n 7ij dus contact met de  ,,vertegenwoordiger van de  Regering9'> 
~ o a l s  zij hem noemden. hadden gekregen. kwamen zij bij elkaar.  men 
kan welr~waar  niet zeggen onder voorzitterschao van prof. Oranje, 
maar uit de aard der zaak was de functie van Regeriiigscon~missaris 
een dusdanig belangrijke, dat de Regeringscoinmissaris de  vergadering 
toch lijn en richting gaf. 

Omtrent de  vorm. die de radio-omroep in de eerste tijd zou hebbril. 
t e s i  de heer Speer, zich te herinneren, dat de Regeringscomnlissaris 
gezegd had. Laten m i j  nu niet direct na d e  oorlog weer beginnen 
met .,h;er de K R.O." en ,,hier de  A.V.M.O.": laten wij deze namen 
voorfonig achterueee laten en laten wij bezinnen met een aan- 
kondiging: ,,Hier Radio Nederland'". In  het Witboeh. van de hand 

) Vgl. M/. Voyr, ,,W31 er rntf den Omroep verder gcbetirde". Am- van de heer W. Vogf ,  de secretaris van die Commissie, '1 btaat a.m.: 
>terdam 1345. hlz IS.  ,,g". D e  Regerrinps-Commissaris wenscht als een uitvloeise1 

van dit beleid: 
a. D e  Omroepvereenigingrn tereenigen zich, voor wat haar 

outreden nadr buiten betreft, onder den naam ..Radio-Neder- 
land". Onder dezen naam verLorgen zij d e  programma's e n  dus 
niet als af~onderlijke Omroeporganisaties. 

Dit optreden geschiedt tot tijd en wijle de Regeerings-Com- 
missari? mernt, dat een andere werkwijze kan worden toegepast. 

h. Een eventueele terugkeer van de  oude Omroepvereeni- 
gmgen impliceert niet, dat, voor wat de tozkomst betreft, de  
toestand van Mei 1940 zal terugkeeren. kn volle rust zal de Re- 
gerring te zijner tijd - in overleg met de Voiksvertegenwoordi- 
ging - moeten beslissen, of de  structuur van den Nederlandschen 
Radio-Omroen veranderd moet worden." 

Met die opvatting van de  Regeringscommissaris ging het fede- 
ratiebestuur accoorcl: de  vier omroepverenjgingen waren datisover 
eenstemmig. 

D e  gang van zaken in het begin van Mei 1945 was voor de heren 
van de omroepverenigingen een enorme teleurstelling. Zij waren vanaf 
het einde van 1942 met gevaar voor hun vrijheid en dikwijls nlec ge- 
vaar voor hun leven bij elkaar gekomen o m  gevolg te geven aan de 
opdracht, die zij van het politieke comité hadden ontvarigen, Zij heb- 
ben in die tijd hard gewerkt om te kunnen zeggen: Wij komen o p  de 
ievrijdingsdag irirl gave prograiilina's voor het Nederlandse volk 
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Bovendien wilden zij hun eigendommen redden. Toen het Militair 
Gezag kwam, dachten de  omroepleiders, dat  e r  een hartelijke samen- 
werking zou zijn. Die mensen kwamen uit Londen en zij dachten, dat  
het Militair Gezag met volle sympathie zou staan tegenover wat hier 
onder grote gevaren was tot stand gebracht en dat  hier een algemene 
verbroedering zou plaats vinden. Het Militair Gezag heeft echter ge- 
zegd: Daar  heb ik niets mee te maken; ik stel mij o p  het standpunt 
van het l'iidelijk Telegraaf-, Telefoon- en Radiobesluit, dat  door de 
Londense Regering is uitgegeven. Dit becliiit heeft de  heren van de  
oinroepv~renigingen in Maart 1945 bereikt. 

Men kon met dit besluit alle kanten uit. Uit d e  maatregelen, die 
zij tezamen met prof. Oranje hebben getroffen, blijkt wel, dat  zij 
in die dagen in de omroep niet in de vóóroorlogse toestand voor het 
Nederlandse volk zouden komen. Zij waren zo  ver mogelijk gegaan 
en hebben hun diensten aangeboden. Toen heeft de heer van den 
Broek gezegd, dat hij zich verder ook beriep o p  instri~cties van de  
Regering te Londen. Hij beriep zich o p  bevoegdheden. die hij (Mili- 
tair Gerag) zou hebben, en heeft toen inderdaad ook tegen de heren 
van de Omroepverenigingen gezegd, dat hij de  studio's zou kunnen 
vorderen. Dat  was wel zezr harde taal. Toen hebben zij gezegd: In  
's Hemels naam, begint u daar niet mee, maar laten wij d e  kans 
hebben om met prof. Oranje te spreken. E r  is bij heb eerste onder- 
houd met de  heer van den Broek ongetwijfeld over gesproken, dat  hij 
waarschijnlijk de studio's zou vorderen en toen hebben zij gezegd: 
Doet u nu nog niets, voordat u met prof. Oïnrlje hebt gesproken. Prof. 
Orairie zat in het College van Vertrouwensmannen. Hij was dus veel 
in Den Haag en niet te Hilversum, zodat zij zeiden: de komst van prof. 
Oranje afwachten. Toen heeft de heer vun den Broek twee dingen be- 
loofd. E r  zou een bespreking plaats vinden met prof. Oranje. In de 
tweede plaats heeft de heer van den Broek gezegd: ,.Ik kom Donder- 
dag weer: ik zal zorgen, dat  er intussen niet het een of het ander ge- 
beurt, waarvan u zoudt zeggen: hiermede laait d e  strijd o p  of hier 
geschiedt iets, dat  onherstelbaar is. Donderdag om tien uur ben ik er 
weer." 

Ddarna heeft in de late avond van dezelfde dag, waarop de  heer 
vutz den Broek gearriveerd was, de bezetting van de  studio's 
plaats gevonden. Die vordering hebben de  heren van d e  omroep- 
verenigingen altijd iets zeer hinderlijks gevonden, omdat dit was 
het breken van een gegeven woord. Veel i3 daarna uit de  aard 
der zaak verbeterd. Zij hebben natiiurlijk ook Militair Gezag beter 
leren kennen. Door welke gedachte majoor vapr den Broek zich liet 
leiden, kan de heer Soeet alleen vermoeden, maar hij weet het niet. 
D e  heer van der? Broek beriep zich o p  het Tijdelijk Telefoon-, 
Telegraaf- en Radio-Besliiit en o p  instructies en bevoegdheden, 
die hij had: die heeft hij niet getoond, dus de heer Speet weet het 
niet. Ou grond van de bevoegdheden, die aan het Militair Gezag waren 
verstrekt, kon de heer van den Broek de gebouwen vorderen. Hij 
stond naar de mening van de heer Speet o p  het standpunt: ,,Ik zit 
in Eindhoven, ik heb daar maar  zeer beoerkte mogelijkheden, ik 
beschik daar slechts over een klein zendertje en benerkte programma- 
moeelijkheden; ik wil zo saoedig moqelijk naar het radiocentrum in 
Hi l~ersum,  waar ik de beschikking zal krijgen over behoorlijke s tud~o's  
en over de zenders". D e  heer van den Broek heeft niet geprobeerd d e  
vorderinq aannemelijk te maken. D e  heer Snee/ weet dat  zeker; het 
is wel vijf iaar geleden, maar hij is bij dat onderhoud o p  Dinsdag- 
iniddaq 8 Mei 1945 aanwezig geweest. E r  was één woordvoerder, 
zoals het altijd in een derpelijkc samei~komst gaat. Woordvoerder 
voor de  federatie was toen de  heer J. Bmeksz, die voorzitter van de 
federatie was; aan de andere zijde was woordvoerdrr de heer van 
den Broek: tusscn d e ~ e  beiden heeft het gesurek hoofdzakelijk ge- 
loneil: de heer Sneef heeft ook wel een en snder re berde gebracht, 
maar het gesprek liep hoofdzakeIijk tussen de heren Rroeksz e n  var1 
tien Broek. 

D e  heer Sueet gelooft, dat  men de verdere gans vnn zaken niet 
geheel aan het Militair Gezag kan wijten, maar voor een deel ook aan  
de Regering. Hij heeft de  indruk, dat  de Regering in die tijd wel 
belangrijker dingen aan haiir hoofd had dan de onIossing van het 
ïadiovraagstuk en dat zij zeide: h l e t  Herrijzend Nederland loopt die 
radio o p  het ogenblik wel. Telkens is ook de  belofte gedaan: nu  
zunen de oinroepverenigingeri. althans de federatie, worden ingescha- 
keld. Dat  zoii tegen begin Juli 1945 plaats vinden. Daarover is ern 
hele correspondentie met de Minister van Binnenlandse Zaken ge- 
voerd. Men kon nier o p  tijd klaar komen en het werd verschoven 
naar tegen Augustus. Intmsen was er ezn wijziging van het Kabinet. 
Prof. Schermerhorn en prof. van der Leeuw traden op, laatstgenoemde 
als Miriister van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen, speciaal be- 
last met de radiozaken, Daardoor werd het optreden vzn de ornroep- 
organisaties weer uitgesteld. Toen kwam de  Stichting Radio Yeder- 
land in Overgángstij~i. D a t  duiarde weer een tijd. omdat men het niet 
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eens kon worden over de statuten. Radio Nederland in Overgangstijd 
is eerst in November 1945 begonnen te werken. Tot  die tijd is het dus 
een kwestie van het Militair Gezag geweest. 

Over het ontslag van prof. Oraiije zegt de heer Speet, dat  de  heren 
van de  onlroepverenigingen dit zeer pijnlijk hebben gevonden. Zij 
zagen in prof. Oranje ern buiteagewoon integer man, die in de be- 
zettingstijd met hen op aangename wijze had samengewerkt en die 
grote verdiensten had voor het in stand houden van de ,,con amore" 
samenwerking tussen de omroeporganisaties. Zij hadden zeer veel 
respect voor prof. Oranje. Op 5 Juli zijn de Ministers Schermerhorn, 
van der Leeuw en Beel naar Hilversum gekomen, omdat het urgent 
werd over het radiovraagstuk te spreken. D e  heren van de omroep- 
verenigingen hebben daar toen zitten wachten van halfelf af. Toen 
zijn de Ministers gekomen. D e  omroepleiders hebben hen in het geheel 
niet gezien, daar zij direct gingen confereren in de bestuurskamer van 
de A.V.R.0.-studio. Er  is met de omroepleiders toen in het geheel niet 
gesproken. Daarop is prof. Oranje geroepen en met hem heeft een 
onderhoud plaats gehad. Zij, omroe~representailten, hebben wel tot 
drie uur zitten wachten om met de Ministers te kunnen spreken, doch 
Minister Schermerhorn is slechts even bij hen gekomen en heeft in 
het kort gezegd: Heren, wij zijn het met het optreden van prof. Oranje 
en zijn doelstellingen niet eens en daarom zijn wij van mening - de  
heer Speet geeft het weer met zijn eigen woorden; het is mogelijk, dat 
Minister Schermerhorn het anders heeft gezegd -, dat er een einde 
moet komen aan de bemoeiingen van prof. Oranje. In de tweede plaats 
heeft Minister Scherr?ierhorn hun ge~egd:  Heren, ik zal binnenkort ten 
aanzien van het radiobestel wel de nodige besluiten uitvaardigen: 
intussen zult u zich er mee moeten verzoenen, dat  deze wel in een 
andere geest zullen zijn dan hetgeen de federatie in dit opzicht wenst. 
Daarover hebben zij een ogenblikje gepraat, maar het ging ,,staande 
beens", de Minister wilde niet gaan zitten; de omroeprenresentanten 
hebben misschien tien minuten even kunnen praten. Zij hebben dit 
moeten incasseren en daarmede was het afgedaan. 

Toen Minister Schermerhorn was vertrokken, is prof. Oranje nog 
een ogenblik in hun midden geweest. Zij waren enigszins terneer- 
geslagen. Er  is over en weer gepraat. Prof. Oranje heeft in het alge- 
meen weergegeven: D e  Regering is het met de opzet van de federatie, 
zoals ik die aanvaard heb en de7e ook wier I ~ e b  gemodificeerd - er 
was een oorspronkelijke federatie-opzet; toen is de Regeringscommis- 
saris gekomen en hebben er lekere modificaties nlaats gevonden - 
niet eens. Dat  heeft dan geleid tot het ontslag van prof. Oranie. Nu 
had prof. Oranje een plaatsvervanger, nl. de heer Schourcn in Arrster- 
dam. D e  heer Smet  meent, dat deze ook aanwezig is geweest. Deze 
zal de situatie nog wel volkomen kennen. 

D e  heer Speet heeft sterk de indruk, dat het ontslag aan nrof. 
Oranje werd gegeven door de Minister: dat lag toch wel duidelijk in 
de gegeven uiteenzetting. D e  heer Sppet gelooft wel, dat hij moet 
zeggen, dat het initiatief kwar11 van Minister Scherrizerhorn, althans 
van de Ministers, die daar aanwezig waren. 

Tenslotte wijst de heer Snert nog OU de kwestie van het in dienst 
nemen van personeel. Ook on dit nunt was een afsoraak g e ~ a a k t  met 
de vertegenwoordiger van het Militair Gezag; afgesproken was nl.: 
er ZOU noo geen personeel in dienst genomen worden. Dit  hield ver- 
band met het feit. dat ingevolge het eerste lid van artikel 5 van het 
Tijdelijk Teleoraaf-, Telefoon- en Radiobesluit het personeel ontslagen 
was. Artikel 5, lid 1, benaalde nl.: 

,,Onverminderd de mogelijkheid van ontslag OD grond van het 
Zuiverinqsbesluit zijn alle personen, in dienst van of werkzaam 
bij het Staatsbegrijf ,,Rijksradio-otnroen" met ingang van den dag 
van inwerkingtreding van dit besluit ontslagen." 

N u  heeft het de heer Speet gefrappeerd, dat, in strijd met Se af- 
spraak o m  noo geen personeel aan te nemev. er wel ~ e r ~ o n e c l  werd 
aangeromen. Daarover heeft hij on 31 Mei 1945 esn brief sischreven 
aan prof. Oranje. Dit heeft natuurlijk ook wel gegriefd. Ondanks de 
afsoraak geen personeel aan te nemen, kwam er een advertentie in de 
Gooise bladen, behelzende een beroep, dat gedaan werd op bei per- 
sone-l. dat in dienst geweest was van de Nederlandse Radio Ovroen ,  
de N.S.B.-omroea. D e  andere leden van het personeel zeiden dus: wij 
hebben geweigerd in dienst van de Nederlandse Radio-Omroe? te 
gaan of zijn wel in dienst van de Nederlandse Radio-omroep over- 
geoaan, maar hebben van de gelegenheid gebruik gemaakt om na 
twee, drie of zes maanden de N R.O., de N.S.B.-omroen. te verlaten. 
Dit maakte dus een zeer vervelende indruk. Daarna zijn er diverse 
besprekingen geweest, waarbij de radiorepresentanten de heer van dert 
Broek geadviseerd hebben dit niet te doen, maar met de chef van de 
Personeelsdienst en met zijn personeelschef na te gaan, welk goed 
personeel beschikbaar was. O p  die wijze is dat daarna ook gebeurd. 
Die anderen zijn toch wei aan bod gekomen. Het  is een fout, die toen 
even gemaakt is. 
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Een tweede piint, dat ieer onaangenaam geweest is van de zijde 
van Militair Gezag, maar dat verder buiten de kwestie van de radio- 
omroep staat, was de kwestie van de papiertoewijzing. Aan de omroep- 
verenigingen werd toen nl. geen papiertoewijzing gegeven. Dit heeft 
geruime tijd geduurd. Alle mogelijke tijdschriften konden verschijnen, 
maar mij niet; zij kregen geen papiertoewijzing. De papiertoewijzing 
was een van de belangrijkste elementen om de on~roeporganisaties 
weer op te bouwen. Men heeft nu eenmaal papier nodig om zijn ge- 
dachten in brede kring te kunnen weergeven. Zij beschikten niet over 
de microfoon; dus moesten zij van de drukpers gebruik maken. Het 
papier werd hun echter onthouden. Dit is in die tijd hoogst belangrijk 
geweest. 

De heer W. Vogt, directeur van de A.V.R.O., verklaart, dat de 
vroegere omroepleiders van p1.m. 1943 af de hoofden bij elkaar 
hadden gestoken om te beramen, wat zij zouden doen na de be- 
vrijding. Daarvoor zijn verschillende conferenties gehouden te Hil- 
versun? en elders en geleidelijk namen n-ieer gestalte aan de denk- 
beelden, die zij hadden over de samenwerking iia de bevrijding tussen 
de verschillende omroepverenigingen, een samenwerking, die vo6r 
de bevrijding al op natiiurlijke wijze ontstaan was en die zij in <!e- 
zelfde lij11 na de bevrijding in ruiiiler mate hoopten voort te zetten. 
Van het contact met de collega's kwam contact met de min of meer 
ondergrondse officiële instanties, niet name de tegenwoordige direc- 
teur-generaal der P.T.T. Areher, ook de oud-directeur-generaal 
Danz177e en tenslotte via deze met prof. Oranje. Deze scheen hun 
uit de altijd ietwat duistere informaties, die men in de bezettingstijd 
kon krijgen. de van Regeringswege aangewezen commissaris, die de 
radio-omroep ter zijde zou staan in het tijdvak na de bevrijding. Zij 
hebben toen dus contact met dt: heer Orcznjc gekregen en uit de aard 
der zaak ook diens oordeel moeten aanhoren over de wijze, waarop de 
omroep na de bevrijding uit de handen der bezetters zou worden over- 
genomen. Het contact met prof. Oranje is voor het eerst enige maaii- 
den vóór Dolle Dinsdag tot stand gekomen. 

De heer Vogt herinnert zich, dat zij op Dolle Dinsdag uiteen ge gaai^ 
zijn, toen bekend werd, dat de dingen niet zo fraai zouden lopen als 
zij toen dachten. Toen waren zij al geruime tijd met prof. Oranje in 
contact geweest. Er is een orgaan geschapen? de Federatie van Om- 
roepverenigingen, welke is gesticht ten huize van deken Wiegerir~ck te 
Utrecht. Zij vergaderden veel in de pastorie van de deken. Daar is in 
bijzijn van prof. Oranje en de heer Nehrr de Federatie van Omroep- 
verenigingen formeel gesticht, hoewel het van tevoren ten huize van 
de heer Vogt in Blaricum al was geschied. 

Er waren twee gedachten. De ene was toegespitst op: wat zulle11 wij 
concreet doen bij de bevrijding, hoe zullen wij weer bezit nemen van 
onze eigendommen? De andere betrof de wijze, waarop de omroepver- 
enigingen samen zouden werken, wanneer de bevrijding voltooid was. 
Daarvoor was een schema gemaakt. Daarin had ieder zijn taak ge- 
kregen. Daaromtrent hadden de oniroepleiders overeenstemn~ing be- 
reikt met prof. Oranje, in wie zij meenden te mogen zien de vertrou- 
wensman van de Regering. Er waren enkele piinten, die prof. Oranje 
anders wilde dan zij. Ten opzichte van sominige punten hebben zij 
toegegeven e11 ten opzichte van andere hebben zij hem bewogen hun 
zienswijze te volgen. 

Daarna volgde dan de bevrijding, die de eerste dagen volrens 
program veriiep, want zonder veel moeite konden zij zich weer 
ineester maken van de onderscheidene studio's en daar ook een pro- 
clamatie of bekendmaking opetibaarmaken, waarin zij mededeelden, 
dat zij het gezag weer in handen hadden genomen, hetgeen voor 
90 pct. van het personeel geen wolicler waso omdat nien hen als 
oud-bestiiurdcrs van de radio-oinroep kende. En toen is op. naai' 
de heer Vogt rneent, 8 Mei 1945 alles ondersteboven gegooid en 
hebben zij de grote farce beleefd van de Binnenlandse Strijdkrachten 
en het Militair Gezag. Men kon niet aanstonds uitzenden, omdat er 
gwri electriciteit was. Men kon dus de studio's niet inschakeleri 
aan de zender. Toe11 verscheen het hoofd van de sectie Radio van 
het I\/lilitair Gezag, de reserve-riiajoor van den Broek. die de omroep- 
leiders verteldet dat alles, wat zi.i hadden gedaan, in strijd met zijn 
instructies was, dat het papier, waarin zij hun gezag hadden aan- 
gekond'igd, verwijderd moest worden, dat de studio's gevorderd 
moesten worden, enfin, zij duikelden van een volmaakt geordende, 
kalme ei1 normale toestand in de grootst mogelilke herrie. Er werden 
conferenties gehouden, waar alle omroepverenigingen bij vertegen- 
woordigd waren. ook enkele figuren, die zich naderhand hebben 
teruggetrokken, zoals pastoor Knarsgaren, omdat er toen van de 
K.R.O. niemand beschikbaar was. De omroepleiders hebben toen de 
vertegenwoordiger van het Militair Gezag bezworen: Iaat de toestand, 
zoals hij is; waarom zoudt gij die geordende toestand in de war sturen, 
loopt het soms niet goed? Maar majoor van deli Broek was iiiet te 
veriiiiirwen en beriep zich op de instructies, die hij van de Regering 
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had ontvangen. De heer Vogt heeft deze instructies intussen nooit 
letterlijk horen voorlezen. De omroepleiders hebben gezegd: zelfs 
indien gij instructies hebt, doch gij vindt een toestand, die niet met 
de instructies in overeenstemming is - want uw instructies passen op 
chaos en anarchie en gij vindt hier orde en regelmaat en mensen, die 
ervaring en rechten hebben --. waarom zoudt gij dan niet terugkeren 
tot LIW opdrachtgever en zeggen: ik vind iets geheel anders dan ik 
g:dacht heb, hier is geen plaats voor een optreden van het Militai~ 
bezag anders dan zuiver formeel. Maar niets baatte. 

Op de Sste Mei 1945 bleek uit enige symptomen, dat men een of 
andere coup d'état voorbereidde om de studio's in bezit te nemen. 
De omroepleiders hadden een bescheiden mate van intelligente service 
en de heer Vogt vermoedde, dat men hen op de een of andere wijze, 
wanneer zij de studio's zouden verlaten, de toegang daartoe zou 
ontzeggen. Van 's middags vier uur af is de heer Vogt in de studio 
gebleven en tegen zijn gewoonte in, want zijn aanwezigheid was 
's avonds niet noodzakelijk, omdat men niet uitzond, heeft de heer 
Vogt toebereidselen gemaakt om in de studio te blijven slapen, om- 
dat hij dacht: als ik er uitgezet word: wil ik er spectaculair uitgezet 
worden. De heer Vogt heeft toen de heren Broeksz en van Dijk ge- 
vraagd te komen. De heer van Dijk van de N.C.R.V. is gekomen 
evenals de heer de Jong, ook van die vereniging. De lieer Vogt had 
ook de heer Oranje gaarne gezien, maar die kon niet; dus waar- 
schuwde hij zijn plaatsvervanger, zijn secretaris, de heer Schouten. 
Om p1.m. 7 uur 's avonds arriveerde een detachement van de B.S. 
Dit detachement kwam met een papier met stempels o.a. van de 
plaatselijke commandant, een papier, dat nog altijd een lachsuccea 
bij de radio is en dat luidde: 

,,Meneer, 
Het Nederlands Militair Gezag gelast mij U op te dragen 

alle sleutels van de studio's A.V.R.O. benevens de bij de sleutels 
behorende kentekeningen alsmede de hoofdsleutel en loper aan 
mij af te geven. 

Ik verzoek U deze sleutels vóór vanavond 8 uur aan mijn 
hoofdkwartier hotel Gooiland af te leveren." 

Daaronder staat dan nog aangetekend: ,,Ontvangen te 18.40 van 
J. Haverlag, ord. 9 Mei 1945". Dat was dus de dag na het drama 
van 8 Mei (de heer Vogt moet enig voorbehoud maken wat de datum 
betreft). 

Toen arriveerde dus de wacht van de B.S., die de studio kwam 
bezetten. De heer Vogt heeft zich naar de Canadese commandant 
begeven en hem gevraagd: wat doen wij met de B.S.? Hij zat er aan- 
vankelijk mee, maar vroeg de heer Vogt de B.S. toe te spreken en te 
vragen, of ze buiten wilden waken. Daardoor werd een rabarbergeroep 
ontketend, want dat was niet de bedoeling, maar men ging naar 
buiten en er ontspon zich tussen de commandant van de B.S. en die 
van de Canadese wacht een debat -- buiten dus - over de vraag, wie 
nu eigenlijk die volmaakt rustige studio moest bewaken. Dat eindigde 
met de beslissing van de Canadese commandant om de heer Vogt 
te verzoeken zich te begeven naar zijn chef om hem dit probleem 
voor te leggen. Aangezien de heer Vogt al reden had te vermoeden, 
dat, als hij de studio verliet, hij er niet meer inkwam, heeft hij zich 
bereid verklaard, onder voorwaarde, dat hij een gewapende schild- 
wacht meekreeg, opdat hij weer in de studio kon terugkeren. Dat 
werd toegestaan. Zij zijn toen naar de chef gegaan, aan wie de heer 
Vogt heeft uitemgezet, dat het volslagen overbodig was, dat iemand 
hen bewaakte. Het is geëindigd met het vertrek van de BS., terwijl 
de commandant zeide, dat hij contact zou opnemen met hogere leiding 
der Binnenlandse Strijdkrachten. 

Daarna kregen de omroepleiders een ogenblik respijt, totdat'ver- 
scheen - het was inmiddels duister geworden; het was begin Mei, 
dus het zal toen 9 uur of half tien zijn geweest - majoor var1 den 
Broek en na talloze conferenties bij kaarslicht - er was gern ander 
licht - werd hun, d.w.z. de heren van Dijk, Schouterz, de Jong en 
Vogt, bevolen de studio's te verlaten. Dat bevel werd gegeven door 
de Canadese commandant, daartoe gelast door de hoger in rang 
zijnde Nederlandse majoor van den Broek. De heer Schouten heeft 
tevergeefs zijn machtiging van prof. Oranje getoond. Hij legiti- 
meerde zich met allerlei stukken, die hij bij zich had van prof. 
Oranje. Niets baatte. Zij werden er op de punt van de bajonet uit- 
gezet. Aangezien zij de uitzetting voorzien hadden, hadden zij prof. 
Oranje gevraagd onmiddellijk in te grijpen en de volgende dag is er 
een afgezant gekomen van Minister Beel. Dat was de tegenwoordige 
prof. Brugmails, destijds kapitein van het Militair Gezag. Wat in het 
áaarop gevolgde onderlioud precies besproken is, weet de heer Vogt 
ciet, maar zij waren de volgende dag vóór 12 uur weer in de studio's. 
Het was toen ongedaan gemaakt. 

Daarna - dat was niet te voorkomen - werd het beheer over de 
radio in hacden van het Militair Gezag gelegd. Van de voorberei- 
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dingen van de heren van de omroepverenigingen kwam daardoor 
niets tcrccht. Zij werden ter zijde geschoven. Zij mochten alleeii i11 de  
studio's zijn, onidat i11en toegaf, dat deze hun eigendom waren e n  er 
geen reden was om de eig-naars uit hun bezit te weren. 

Op de vraag, of de heer van der? Broek nog duidelijk heel't ge- 
maakt, waarom hij tot de vordering overging, antwoordt de heer 
Vogt, dat  er niet anders kwam dan  de  talloze malen gegeven ver- 
zekering-, dat zijn opdracht luidde de studio's i n  bezit te nemen en 
de Nederlandse radio te bedrijven. D r  heren van d e  radio hebben 
herhaaldelijk verzekerd, dat zij er uiterst verbaasd over waren, dat  
een dergelijk optreden van de  kant der Regering te Londen was ge- 
last, omdat zij alla reden hadden om aan te nemen, dat  prof. Oranje 
de  vertrouwensman van diezelfde Regering te Londen was, en dat, 
al mochten zij dan misschien, in welk opzicht ook, verdacht zijn ge- 
maakt te Londin, de onve~jachtheid van prof. Oranie toch boven 
iedere twijfel verheven was ei1 tenslotte, dat  men later zou kunnen 
uitzoeken, of er werkelijk een biaam o p  hun reputatie rustte. 

Het  tietoog van de heren van de radio tegenover d e  heer van dei1 
Broek kwam hierop neer: voordat gij tot zulke maatregelen over- 
gaat, versta u met prof. Oranje. Die verwijzing naar prof. Oranje 
maakte bitter weinig indruk op de majoor van het Militair Gezag. 
D e  papieren van prof. Oranje stonden bij hem niet hoog genoteerd! 
Zij hebben gezegd: wend ii dan tot uw lastgevers te Eindhoven. 
Daar  bevonden zich de heren Beel en Gerbrandy, daar bevond zich 
de Regering. 

Op S Mei 1945 werden de studio's overgenomen door het Militair 
Gezag. Dit werd de volgende dag o p  last van de Regering verzacht 
in die zin, dat  degrnrn, die er uitgezet waren, er in mochten komen, 
maar de heren van de omroepverenisingen hadden niets te zeggen 
en te bevelen, dus d e  bezetting bleef. Er werd geen nota genollien 
van wat er voorbereid was. Men effectueerde een toestand, die men 
zich te Londen als nodig had verbeeld, ern toestand, die echter niet 
op de werkelijkheid sloeg, want alles was even geregeld en rustig. 

Daarna is het drama gekomen van de  talloze besluiteloosheden 
van de Regering over de  vraag, hoe nu de  gedaante vcin het omroep- 
bestel r:a de  bevrijding zou moeten zijn. Prof. Oranje zette natiiurlijk 
citeen wat de omroepleiders zich hadden voorgesteld, gaf daaraan 
zijn gei:ag en instemming. Later kwam hij hun dan  verslag doen en 
deelde mede, dat hun schema door d e  Regering niet kon worden 
aanvaard, maar dat een daarop lijkende situatie, die in  menig op- 
zicht wel principieel en fundamenteel verschilde, maar de oínroep- 
leiders toch het feitelijk gezag gaf, gekozen moest worden i n  plaats 
van hetgeen zij hadden voorbereid. D e  datum, die daarvoor was ge- 
steld, werd geleidelijk verschoven. E r  kwam steeds wat tussen, zodat 
het tegcn het einde van het jaar was, voordat er iets van terecht kwam. 
Intussen namen de oinrorpverenigingen alle noodzakelijke maatrege- 
len. D e  A.V.R.O. liet D e  Radiobode weer verschijnen. E r  kwam 
onniiddellijk een telegram van het Militair Gezag ,,te velde", dat  men 
hun papier zou onthouden. D e  Radiobode werd daarmede getorpe- 
derrd. Overal doken krachten op, die het er o p  gezet hadden te ver- 
hinderen, dat de  oude omroepverenigingen haar taak wecr zouden 
opnernen. Deze moest in handen blijven van het Militair Gezag. 

Toen het Kabinet-Scherrnerhor)~ optrad en professor van der 
Leeuw, de hlinister van Onderwijs, met de  radio werd belast, werd 
de zaak op!lieuw uitgesteld, totdat de hlinister-President zelf o p  de 
zoveelste Juli bij de oinroepleiders in d e  A.Y.R.0.-stiidio is gekomen, 
vooraf aangekondigd. D e  heren van de radio waren ontboden olm 
11  uur. Pas o m  kwart voor drie kregen zij iets van de  Minister te 

zien. Al die tijd heeft de heer Schertlzerhoriz in de  directiekamer ge- 
confereerd met Minister van der Leeuw, de  heer Brugmans, prof. 
Oranje en naar de heer Vogt meent, mr. Prit7scn. Het was te 2.45 
uur ezn dramatisch binnentreden in hun midden van prof. Oranje en 
prof. Sckermerizorn, waarbij de laatste niet de moeite nam het gezel- 
schap te begroeten, inaar het ietwat neusophalend bekeek. Prof. 
Sclzerrnerhortt narn althans een voor de heren van de radio alier- 
grievendste houding aan en zeide, dat, wat men uitgebroed had in de  
confererìtie, wei niet in de sinaak zou vallen van de heren, die hier 
wachtten, want dat  hij geineend had geheel anders te moeten be- 
slissen dan door prof. Oranje was voorgesteld. Hij moest er bijvoegen, 
dat  de meningsverschillen zo diep waren, dat  hij gemeend had, deze 
van zijn taak te moeten ontheffen. 

Prof. Oranje is vrij kort daarop ernstig ziek geworden, zodat t jc  
omroepleiders het contact wel verloren hebben, m:iar hij heeft zic3 
herhaaldelijk tegenover de heer Vogt bitter uitgelaten over de i3e- 

jegening, die hij daar van de heren vatz der Leeuw en Schermerhoï!~ 
had ontvangen. D e  heer Vogt kon wel merken, dat prof. Oranje daar- 
door zeer gegriefd was en niet zou nalaten daarvan te doen blijkzn 
bij een voorkomende gelegenheid. D e  heer Schernzerhorn was de ma- 
nifestatie van wat men later noemde ,,de doorbraak", de wildeman, 



84803 (Vogt) 

S4881 (de Jong) 

die met ruwe stappen door een porceleinwinkel liep CJI alles omgooide. 
Hij had nergens verstand van: hij apprecieerde geen enkele waardr: 
hij was voor gesn enkel argument ontvankelijk, en - laat de heer 
Vogt het maar eerlijk zeggen - volgde zijn eigen stijve kop. Zijn 
standpunt was de gedachte van een algemene omroep. Dat was d- 
tegenstelling en natuurlijk leefden de uit Engeland gekomen heren 
ook in de illusie: met die omroepverenigingen - die zwart waren ge- 
maakt - en de personen van die omroepverenigingen moet worden 
afgerekend. Het was heel vervelend, dat die heren van de omroep- 
berenigingen er waren! 

De heer van dcn Broek had het ideaal om de radio in de nieuwe 
geest van Londen in Nederland over te planten en daarvan de leiding 
te nemen. Dat was stellig zijn ambitie. Die ambitie werd niet weinig 
gssteund door de opdracht: die omroepverenigingen moet u volledig 
aan de kant zetten. Dat heeft hij ook gedaan. Hij heeft gedacht --  en 
in het licht van de stemmingen en illusies van 1945 is dat volkomeri 
begrijpelijk -: ,,Ni1 beginnen wij eer. nieuw radioleven in NederIand, 
alles één, alles verenigd en ik de baas!" 

Eerst tegen het einde van het jaar is dat gebrekkige en zielige 
Iichaain ,,Radio Nederland in Overgangstijd" gesticht, waarbij een 
scheiding werd gemaakt tussen het voorbereiden en het uitvoeren van 
de programma's. De omroepverenigingen bereidden de programma's 
voor en de stichting .,Radio Nederland in Overgangstijd" voerde de 
programma's uit, hetgeen natuurlijk van begin af aan voor iedere 
vakman een absurditeit was. Dit is zo nauw aan elkaar gekoppeld, dat 
het onzin is daarin een scheiding te maken. Maar dat waren de in- 
structies. Maar hoewel die organisatievorm hun heel weinig aanstond. 
was het voor lieden, die toch al zulke slechte stellingen innamen, wijs 
tenminste een paar loopgraven te heroveren, maar met het grimmige 
voornemen ook de rest van de stellingen later te nemen, wat hun ook 
gelukt is. 

Tenslotte vestigt de heer Voge er nog de aandacht op, dat over de 
heer Speet en hein geoordeeld is door een zuiveringscommissie-Drost, 
van der Dussen en Vroom en dat het oordeel van deze commissie 
luidde: volkomen vrij van blaam. Hii protesteert er tegen, dat hij 
tengevolge van machinaties, waartoe het parket van de Bijzondere 
Rechtspraak zich tot zijn spijt heeft geleend, op 24 Augustus 1946, 
in de week, waarin het rapport van de zuiveringscommissie afkwam, 
werd gearresteerd. Dank zij het nobele ingrijpen van de heer Kesper 
heeft de opsluiting slechts een week geduurd. Hij is daarna onvoor- 
waardelijk buiten vervolging gesteld. 

De heer J. de Jong Czn., werkzaam bij de N.C.R.V., heeft de ont- 
vangst en het optreden van de heer van den Broek in de A.V.R.0.- 
studio meegemaakt, toen deze als een weldoorvoede man, trillend 
van energie, stond tegenover een aantal mensen, die zeer mager 
waren en die nog niet zoveel energie konden opbrengen. De heer 
de Jong heeft ook het moment meegemaakt, waarop de heren van de 
on~roepverenigingen op verzoek van de heer van den Broek uit de 
studio's werden gebonjourd. Het was een dramatische avond. De 
eerste ontmoeting met de heer van den Broek was 's morgens om elf 
iiur geweest. De heren van de omroepverenigingen hebben hem toen 
met enige plechtigheid en vrolijkheid ontvangen, maar het verkeerde 
al spoedig in een andere stemming, hoewel het niet onwelwillend werd. 
De heer van den Broek heeft hun eenvoudig medegedeeld: ik heb 
met de heren niets te maken; ik heb andere instructies; de heren 
hebben een volkomen verkeerde opvatting; wat doet gij eigenlijk hier, 
want het is in strijd met het K.B., dat u hier is en mij is opgedragen 
te voorzien in de radio-uitzendingen. Wat halen de heren bovendien 
iil hun hoofd? Het lijkt wel, of de tijd langs LI heengegaan is; de 
heren hebben niets meer te vertellen. Wat u hier doet, is mij een 
raadsel; ik heb eigenlijk niets meer met u te doen. 

De heer vatz den Broek was het niet eens inet de positie, die de 
omroepleiders aan prof. Oranje toekenden. Hij meende, dat de po- 
sitie van prof. Oratije niet in overeenstemming was met de doel- 
einden van de Regering. De heer van den Broek heeft hun wel beloofd, 
toen die tegenstelling ontstond, hoewel de persoonlijke verhocdingen 
alleraardigst waren, dat hij geen maatregelen zou nemen, voor- 
dat hij nader met hen zou hebben gesproken en liefst te zamen met 
prof. Oranje. Die afspraak heeft de heer van den Broek helaas niet 
gehouden. De heer de Jong weet niet, of dat uit persoonlijke over- 
wegingen was dan wel ingevolge zijn opdracht. Dinsdag S Mei 1945 
is de heer van deia Broek bij hen geweest en hij had afgesproken 
Donderdagmorgen om 10 à 11 uur een nadere bespreking te hebben, 
maar de zaak is heel anders gelopen. De omroepleiders zaten in de 
studio's geïnstalleerd. De A.V.R.O. was het middelpunt; daar hadden 
zij allerlei besprekingen over wat zij zouden doen. Er ging al een ge- 
rucht, dat er iets ging gebeuren; de heer de Jong was helemaal niet 
verbaasd, toen hem gevraagd werd naar de A.V.R.0.-studio te komen. 
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Daar hoorde hij, dat de B.S. de studio hadden willen bezetten. maar 
dat de Canadezen dat eigenlijk niet goed vonden. 

'S Avonds bleek het bij de studio zo te zijn, dat de B.S. die wilden 
bezetten, terwijl de Canadezen zeiden, dat het niet nodig was, omdat 
er overal rust en orde heersten. De Canadese wachtcommandant zou 
orders halen. De omroepleiders hebben toen zekerheid gevraagd. De 
heer de Jong is niet mee geweest naar de commandant. De omroep- 
leiders begrepen maar niet, wat dit alles betekende. De commandant 
zei: De bevelen komen van de Nederlandse autoriteiten, hoe kunnen 
jullie dan zelf ook autoriteitje spelen? Totdat als deus ex machina te 
voorschijn kwam de man, die alles had bevolen, de heer van den 
Broek. D e  heer de Jong vond het optreden van de heer van den 
Broek niet erg tactisch. B e  heer d'e Jong heeft zich nog vermeten 
buiten de studio een persoonlijk gesprek met hem te hebben, omdat 
het de verkeerde kant uitging. De heer de Jong kreeg alleen maar ten 
antwoord, dat hij rustig moest zijn en dat hij de volgende dag bij 
hem wel een baantje kon krijgen bij de radio. De heer cle Jong heeft 
toen een onvriendelijk woord gezegd en is weggelopen. 

Toen de omroepleiders er uit lagen, werd de zaak weer heel anders. 
De heer de Jong heeft toen meegemaakt de totstandkoming van de 
Commissie voor de Radio-omroep, waarin hij aanvankelijk een plaats 
had, die hij echter heeft ingeruimd voor de heer van Dijk. De heer 
de Jong heeft toen nog meegedaan aan het voorbereiden van het 
uitgeven van de Omroepgids. Hij heeft zich beziggehouden met 
interne zaken betreffende het programma. Er was deze tegenvaller, 
dat zij de programma's klaar hadden, maar dat zij niet konden 
worden gedrukt, omdat de omroepverenigingen geen papiertoewijzing 
hadden. De heer de Jong is niet tegenwoordig geweest bij de confe- 
rentie van 5 Juli 1945 met de drie Ministers. Hij heeft later prof. Orani~  
nog dikwijls gesproken; deze heeft woordelijk tegen de heer de Jong 
gezegd: ,,Ik ben weggeschopt". De heer de Jong heeft van ver- 
schillende kanten het dramatische onderhoud toegelicht gekregen. 
Professor Oranje was er zeer verontwaardigd over. Hij heeft toen 
gezegd: Ik zal geen maatregelen nemen tegen de mensen, die mij dit 
hebben aangedaan; er zal eerst tijd overheen moeten gaan. Hij had 
geen rancune in dit opzicht. 

De heer CEP Jong beeft getracht er achter te komen, hoe het lnoge- 
lijk was, dat het Militair Gezag op deze manier optrad. Op grond 
van de schaarse gegevens, die hierover te verkrijgen waren - hij 
heeft ook getracht uit Londen allerlei inlichtingen te krijgen en wat 
er over gepubliceerd is, heeft hij gelezen -, heeft hij zich wel een 
opinie hierover gevormd. Hij heeft die opinie neergelegd in een tijd- 
schriftartikel. De conclusie, waartoe de heer & Jong tenslotte iti dat 
artikel kwain, was: 

,,De practijk van het Londense Radiobesluit is geweest, dat het 
heeft dienst gedaan als blokkering van een onmiddellijk rechts- 
herstel en van een herleving van de Nederlandse radio-wetgeving. 
Daartoe heeft bijgedragen, dat de Sub-sectie Radio van het Mili- 
tair Gezag, welke had moetei1 zijn een apparaat tot hulpver- 
lening aan de burgers, in werkelijkheid was een organisatie, die 
benut werd om een bepaalde omroeppolitiek door te zetten. Dit 
bracht mede, dat velen, die er deel van uitmaakten, zich be- 
schouwden als de blijvende kern van een nieuw te creëren 
omroep". 

De heer de Jong heeft daarvoor geraadpleegd o.m. het verslag van 
de Radiocommissie Terugkerr en wat er verder vanuit Londen is 
verteld omtrent het tot stand komen van het Koninklijk besluit. Het 
voorgaande is eigenlijk de conclusie, waartoe hij persoonlijk is ge- 
komen. 

Over het optreden van de heer van den Broek zegt de heer de Jong, 
dat hij altijd gedacht heeft, dat deze uitvoerde wat hem was opge- 
dragen, maar de heer de Jong heeft wel eens de indruk gehad, dat hij 
die opdracht met graagte uitvoerde. Het was juist zo moeilijk ten 
aanzien van het Militair Gezag te zeggec: is dit nu het optreden van 
iemand, die ruime bevoegdheden heeft om naar omstandigheden te 
handelen of is dit het optredm van iemand, van wie men zou 
moeten zeggen; hoe zit het eigenlijk? De heer val1 den Broek heeft 
lijn optreden altijd gebaseerd op artikel zoveel van het Koninklijk 
besluit, volgens hetwelk de Minister buiten machte was de uitzen- 
dingen te verzorgen. Dit gold helemaal niet, want de Minister was 
niet buiten machte. Toen er later een commissie voor de omroep 
kwam, is het Militair Gezag blijven doordraaien, niet omdat de 
Minister buiten inachte was, maar omclat men een andere oplossing 
wenste. Het heeft nog tot Januari 1946 geduurd. Toen de zaak zich 
zing consolideren, kon men moeilijk zeggen, dat het Militair Gezag 
alleen op  grond van dat artikel de uitzendingen verzorgde. De heer 
cfe Jong heeft altijd het gevoel gehad, dat men blij was, dat er uit- 
zendingen plaats vonden: men traineerde de 7aak om te zien, hoe 
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men het zou regelen, maar de oplossing van Hilversum wilde men 
in ieder geval niet. Het Militair Gezag had ook zulke grote bevoegd- 
heden. Als het zei: d e  studio's zijn gevorderd, dan waren zij ge- 
vorderd; het Militair Gezag maakte over al deze dingen niet zoveel 
bezwaar. D e  heer de Jong heeft nooit kunnen verklaren, hoe de ver- 
houdingen lagen. 

D e  heer J. Srhoutol, toentertijd secretaris van prof. mr. J. Oranje, 
verklaart, dat  hij ten dele een behoorlijk inzicht heeft gekregen in de  
aard van de werkzaainliedeii en de visie van prof. Oranje in  verband 
met het radiovraagstuk. Prof. Oranje werd benoemd tot Vertrouwens- 
man van de Regering en doordat hij niet op twee plaatsen tegelijk 
kon zijn, heeft hij de heer Schouten als plaatsvervanger voor de radio- 
affaire aangewezen. Dazrtoe heeft de heer Schouten enige zittingen 
bijgewoond van een kle.ne commissie, die in de bezettingstijd samen- 
kwam en op de dagen na de  bevrijding heeft d e  heer Schouten 
prof. Oranje vertegenwoordigd te Hilversum. Dit  hield in, dat  er 
zoveel mogelijk moest worden gezorgd, dat  het niet een dringen naar 
de microphoon zou worden, zodat er geen ongewenste personen toe- 
spraken zouden houden. D e  omroepverenigingen werkten in die tijd 
in federatief verband en direct na de  bevrijding hebben zij weer 
bezit genomen van de studio's. Later is er een schermutseling geweest 
met het Militair Gezag, dat  de omroepverenigingen aan de  kant 
heeft geschoven. Hierbij is de heer Schoutcn aanwezig geweest. 

Majoor van den Broek zei, dat  de constellatie, zoals die bestond, 
dus dat  de omroepverenigingen in federatief verband zouden werken, 
niet naar de wens was van de Regering. Het  optreden van de heer 
van den Broek vond de hecr Schouten zeer onbehoorlijk, omdat hij 
met behulp van de Canadezen de omroepverenigingen de gebouwen 
uitgooide. Prof. Oranje was toen niet aanwezig. Bij monde van de 
heer van Dijk van de N.C.R.V. hebben de heren van de  radio ge- 
vraagd, of er niet een ogenblik bedenktijd kon worden gegeven, maar 
dit werd niet toegestaan. 

Over het ontslag van prof. Oranje zegt de  heer Schouten, dat  deze 
heeft medegedeeld, dat Minister Scherrnerhorn zich niet kon ver- 
enigen met het beleid, dat  prof. Oranje in  deze radio-aangelegenheid 
had gevoerd. Professor Ornnie heeft zijn ontslag gekregen. N a  afloop 
van de bespreking van 5 Juli 1945 te Hilversum heeft Minister 
Schermerhorn dit officie~is medegedeeld. Prof. Oranje vond deze gang 
van zaken alkrniiserabelst; hij was er zeer verontwaardigd over. D e  
bemoeienis in oorlogstijd met de omroepverenigingen was zeer nauw 
geweest. D e  omroepverenigingen waren in federatief verband tot 
elkaar gekomer. en op een gegeven ogenblik werd door de hele zaak 
een streep gezet. D e  heer Schouten meent, dat  er toen sprake van 
was, dat  er van Rcgeringswege de  wenselijkheid bestond, dat  er een 
commissie zou worden ingesteld, hoewel dit niet werd medegedeeld. 
E r  werd alleen meegederld, dat  de Regering een ander beleid wenste. 

Generaal Kruls weet niet, door wie de instructies aan het Militair 
Gezag zijn gegeven, maar het gehele radiovraagstuk is in volkomen 
overeenstemming met en volgens aanwijzing van de Regering be- 
handeld. Radio Oranje is te Londen gebleven en de  naam is ook 
behouden. Herrijzend Nederland is te Eindhoven gesticht als een 
Regeringsomroep, onderhouden door het Militair Gezag; deze werd 
te Hilversuin voortgezet. Welke de  overwegingen waren o m  zich o p  
dit standpiint te stellen, kan de heer Kruls zich niet herinneren. T e  
Londen zijn vele con~missies geweest, die zich met het radiovraagstuk 
hebben beziggehouden. Niet alleen gedurende de Militair Gezags- 
periode, maar voor de hele toekomst, welke na  de  bevrijding weer 
voor ons zou liggen. D e  heer Kruls weet niet meer wie er allemaal 
in die con~missies zaten: zelf is hij er nooit bij geweest. Als hij zich 
wel herinnert, was de hele strekking van de  adviezen en van de 
richtlijnen, welke daarbij door de Regering zijn vastgesteld, dat  er 
geen omroepverenigingen meer zouden komen. D e  exploitatie door 
Herrijzend Nederland werd als eerste noodzakelijke maatregel be- 
schouwd o m  het doei, dat men voor zich zag, te  verwezenlijken. 
Wat  het Militair Gezag in de  eerste tijd heeft gedaan ten aanzien 
van de radio, moet natuurlijk in een ander licht worden gezien; men 
hoefde dat  niet voor de toekomst o p  te bouwen. Voorzover hem 
bekend, was dit in rechte lijn met de  ontwikkeling, welke men zich 
te Londen had voorgesteld, waarvan natuurlijk niet iedereen geloofde, 
dat het o p  deze wijze 7ou blijven bestaan. Minister van Boeyen hield 
zich zeer intensief met het radiovraagstuk bezig. 

D e  heer van den Broek is onmiddellijk na  de bevrijding naar Hil- 
versum gegaan. D e  heer Krztls zou niet willen zeggen, dat  de  opdracht 
om direct na de bevrijding de  zender in de  studio te Hilversum vast 
te leggen van de Regering is gekomen. Di t  was een maatregel, die 
direct noodzakelijk was, omdat niemand wist wie zich er wel en wie 
zich er niet meester van zou maken. D e  hele verdere ontwikkeling 
ten aanzien van het radiovraagstuk is wel degelijk van d e  Regering 
uitgegaan. 
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Op de vraag, of het Militair Gezag, dat na de bevrijding te Hilver- 
sum heeft inl~egrepen, bepaalde opdrachten met betrekking tot de 
radio had, zegt de heer Gerbrandy, dat de radio speciaal door de 
heer Beel is behandeld, die Minister van Binnenlandse Zaken was, 
onder wie volgens de afspraak weer de radio zoli komen. De heer 
Gerbrandy weet er wel van en men is wel bij hem geweest, maar hij 
is meer toeschouwer dan beslisser geweest. 

De heer Beel heeft bemoeiingen gehad met de radio in de korte 
tijd, die aan de bevrijding is voorafgegaan en zeker daarna tot het 
moment, waarop de radio is overgegaan naar Onderwijs, Kunsten 
en Wetenschappen, hetgeen een van de punten bij de Kabinetsformatie 
was, waaromtrent toen is beslist, dat het zou overgaan. Toen de  
heer Beel Minister van Binnenlandse Zaken werd, trof hij twee advi- 
seurs aan op het terrein van de radio, pater Dito en de tegenwoordige 
secretaris-penningmeester van de V.A.R.A., kapitein Lebon. Pater 
Dito is maar kort adviseur gebleven. De heer Beel heeft toen kapitein 
Lebon, omdat hij aan het Militair Gezag was verbonden, althans 
militair was, gehandhaafd en hem ook als zijn adviseur opdracht ge- 
geven op de begroting en de rekening en de financiële gestes van 
Herrijzend Nederland toezicht te houden, hetgeen wel eens wrijving 
gaf ten aanzien van de heer van den Broek, maar tenslotte voor de 
heer Beel de verantwoordelijkheid beter deed dragen, dan wanneer 
het zonder meer werd overgelaten aan het Militair Gezag. Zijn be- 
moeiingen zijn in die twee maanden, einde Februari tot Mei 1945, 
waarin hij overbelast was met bestuursvoorzieningen in bevrijd ge- 
bied en het inwerken in de zaken van het Ministerie, beperkt geweest. 
De heer Beel heeft geen reden gevonden, juist op grond van de 
vrijheid van beweging, die de regeling van Minister van Boeyetz liet, 
datirin wijziging te brengen. 

De  kwestie van de radio heeft moeilijkheden veroorzaakt, omdat 
in Nederland een opzet was ontworpen, die te Londen niet is aan- 
vaard, rnoeilijltheden, die in het contact, hetwelk de heer Beel met 
prof. Oranije had, duidelijk naar voren zijn gekomen en waarbij 
nochtans het contact met prof. Oranje zeer goed is gebleven. Alleen 
na de overgang naar het nieuwe Kabinet hebben die besprekingen 
geleid tot een breuk tussen de Regering en prof. Oranje. De heer 
Reel heeft ten aanzien van de radio na de bevrijding de eis gesteld, 
dat hij het contact met de radio-omroepverenigingen pas op kon 
nemen, wanneer e i  een zuivering in de besturen had plaats gevonden. 
Waar die verenigingen een zelfstandig karakter droegen, heeft hij in 
overweging gegeven zelf de nodige voorzieningen te treffen. Over de 
vraag, hoe het or, het moment, wanneer die zuivering had plaats 
gevonden, verder zou gaan, waren de meningen in 1945 zeer verdeeld. 
De heer Beel heeft zich niet voorgesteld, dat dit zonder meer een 
teruggang naar de vooroorlogse tijd zou zijn. Hier komt men weer 
bij een ander contact, dat na de bevrijding met de heer Beel werd 
gezocht door de groep, die de radio meer gecentraliseerd wenste te 
zien: de  Nationale Omroep. Die meningen stonden dus scherp tegen- 
over elkaar. 

De heer Beel heeft voor zichzelf wel eens de gedachte gehad - dat 
is echter alleen een gedachte geweest, die gedachte is niet volledig 
uitgewerkt -, dat een bepaald terrein van de radio gemeenschappelijk 
zou worden behandeld, doch dat de principiële sferen volledig tot 
haar recht zouden kunnen komen, een gedachte, die eigenlijk ten 
dele verwezenlijkt is, toen de  heer Kesper belast is met het voor- 
zitterschap van de Radio-Unie. De verdere ontwikkeling heeft de heer 
Beel slechts in het begin gevo!gd, d.w.z. hij heeft zelf nog een korte 
periode in dit opzicht verantwoordelijkheid gedragen. Deze gedachte 
stond hem dus wel voor de geest, nl. niet zonder meer terug naar het 
verleden en niet zonder meer de Nationale Omroep. In die nauwelijks 
twee maanden nl. van Mei tot Juli heeft de heer Beel er niet naar 
gestreefd aanstonds een concrete oplossing te bereiken. Er hebben wel 
enkele besprekingen plaats gehad. Hij herinnert zich, dat men in de 
grote vergaderzaal van het Departement van Binnenlandse Zaken een 
uitvoerige bespreking heeft gehad, maar de meningen stonden zeer 
ver uiteen. 

Op de vraag, of hij, zoals is verklaard, het optreden van de heer 
van clen Broek, nl. het vorderen van de studio's, niet bepaald heeft 
toegejuicht, zegt de heer Beel te geloven, dat het meer de vorm was, 
waarin het gebeurde en dat het geschiedde zonder zijn voorkennis. 
Die studio's te Hilversum waren tenslotte nodig, omdat Eindhoven 
maar beperkte mogelijkheden bood. Het feit op zich had minder zijn 
critiek dan dat het gebeurde zonder zijn voorkennis en zonder dat was 
overwogen, of het wel noodzakelijk was dit op deze wijze te doen. 

Op de opmerking, dat bij de strijd, welke er over de bevoegdheden 
van het Militair Gezag en die van de afzonderlijke Ministers in het 
najaar van 1944 is geweest, van de kant van de chef staf van het 
Militair Gezag wel de stelling is geponeerd, dat een Minister, die iets 
van het Militair Gezag gedaan wenste te krijgen, dat ingevolge de 
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bepalirigen van het Besluit op de bijzondere staat vali beleg iiioest 
doen door een beslissing van de Regering uit te lokken, omdat de 
chef staf alleen instruct~es van de Regering kon krijgen, zegt de heer 
Beel, dat hij persoonlijk dit stzeds zo heeft gezien, dat de Minister van 
Binnenlandse Zaken, voorzover de maatregelen het binnenlands be- 
stuur betroffen, dus niet bij maatregelen van militaire aard, daarin 
steeds zou worden gekend en dat, als er conflicten waren tussen de 
chef staf van het Militair Gezag en hein, hij zich kon wenden tot 
het gehele Kabinet. De huidige Cominissaris der Koningin der pro- 
vincie Friesland was toen chef sectie Binnenlands Bestuur. Hoeveel 
besprekingen daar hebben plaats gevonden, weet de heer Beel niet, 
inaar het zijn talrijke geweest cn steeds op zeer prettige, constructieve 
en vruchtbare wijze. Er is geen circulaire uitgegaan dan in overeeii- 
stemming met hein, als Minister. 

Het is de heer Beel bekelzd, dat er te Hilvcrs~iin over het radio- 
vraagstuk tussen enhele Ministers en anderen ccn bespreking heeft 
plaats gehad, voordat prof. Orarzje en de vzrtegenwoordigers van de 
oinroepverenigingen werden toege!aten. Die bespreking had plaats 
een dag of tien na de vorming van het Kabinet Schennerhorrz-Drees. 
Er  werd dus haast mee betoond. De heer Beel durft niet te zeggen 
-- als hij de vergadering zelf had geleid, zou het hem duidelijker 
voor ogen staan -. of het een ontslagiiame is geweest of een ont- 
heffing van prof. Oranje door de Regering. 

Waar het versch~i tussen de Regering en prof. Orunje lag, herinnert 
de heer Beer zich niet precies. Hij han wel zeggen, dat het Kabinet 
ge-n definitief standpunt ten aanziel. van het radiovraagstuk had 
ingenoineri. Het was pas tien dagen na de vornling van bet Kabinet, 
maar de heer Beel gelooft wel te mogen zeggen. dat prof. Sche~trier- 
hor11 en prof. van der Leezcw ten aanzien van de radio gepronon- 
ceerde meningen hadden en dat juist met betrekking daartoe een 
botsing geinakkelilk te verklaren is, een botsing, ten aanzien waarvan 
ook oorzaken van verder teri~gliggende datum zijn te onderkennen. 
Maar meli kan het voor eeil deel terugbrengen tot het geschil, dat er 
lag tussen de  opzet van het College van Vertrouwensinannen en de 
Regering te Londen over de positie van prof. Oranje. Prof. Oranje 
zou de leiding krijgen en in de constructie van cle heren van der 
Leeuw ei1 Schermerhorn paste zeker niet de figuur van prof. Oranje 
met de duidelijk uitgesproken opvattingen, die hij had. 

're Londen was al bekend, dat de opvattingen, die hier door de 
Vertrouwensmannen werden gehuldigd, geenszins strookten met de 
wemen, die de Regering daar had. Dat is tot uitdrul\king gekomen 
in de telegramwisseling. Geheel met zekerheid durft de heer Beel 
dit overigens niet zeggen. Naar de opvatting van het College van Ver- 
trouwensmannei~ zou prof. Oranje in de overgangstijd de leiding 
hebben. Dat botste tegen de opvatting van de Regering te Londen. 
Die leidende positie van nrof. Oranje, waardoor hij ~ i j n  steinpcl ~ o i i  
drukken op de overgangstijd op het gebied \dn de radio-orga~iis~liie, 
botste ook tegen de opvdttingen vdn prof. vrrn der hezrw, en prof. 
S~henirelhorn of, inen kan zeggen: botste ook met de opvattingen, 
die in die bespreking door de heren vcrn cler L e e m  en Sch~rr?~erhorrl 
namens de Regering naar voren werden gebracht. Daaruit behoeft 
oveilgens nog niet de coiiclusie te worden getrokken, dat de Regering 
te Londen dezelfde opvatting had op het gebied van de radio-organi- 
satie als het Kabinet-Scherì7ierhoríz. Maar de persoon en de leidende 
positie van prof. Oranje stonden zowel bij de eerste als de laatste 
constructie in de weg. Men kan het als volgt uitdrukken: Bij prof. 
Gerbrandy en ook bij zijn Kabinet te Londen las zuiver in de be- 
doeling een overgangsregeling te treffen zonder dat daarbij de prin- 
cipide vraag werd betrokken van de definitieve opzet op het gebied 
van de organisatie van het radiowezen voor dc verdere toekoinst. 
Bij dc heren Sclzert~ierhorn en van dcr Leeuw lag echter zeker ten 
grondslag hun eigen visie nopens de ontwikkeling van het radio- 
wezen in de toekomst. In dit opzicht was er dus een groot verschil. 
De Regering te Londen had nooit voorzieningen willen treffen, die 
verder gingen dan de plaats van het radiowezen in de overgangstijd. 

Of de heer van den Broek van tevoren OU de hoogte was van de 
ontwikkeling op het gebied van de radio-omroepverenigingen, kan 
de heer Berl niet beoordelen. De heer van dril Broek zal vali de cllef 
staf van het Militair Gezag wel hebben vernomen. voor zovcel deze 
door de Minister-Pi-esldent was ingelicl~t, over hetgeen in de bedoeling 
vnn de Regering lag ten aanzien van de radio-omroepverenigi~~gen. 
Verdere wetenschap zal hij niet hebben gehdd. Of hij door de heer 
Gerbrirndy is ingelicht over die telegram\+isseling, kan de heer Beel 
niet zeggen. De heer van den Broek was te Londea leider van Radio 
Oranje geweest en als zodanig stond hij onder Minister-President 
Gerbrnnrly. Wet zou de heer Beel niet verwonderen, als in het con- 
tact met prof. Gerbrarzdy, juist ten aanzien van het radiobeleid, de 
telegramwisseling, die is gevoerd tussen Londen en Nederland, a.in 
de heer vníz rkln Rroc~k bekend zou zijn gewcest. Op de opinerkirig, 



dat de heer va12 detz Broek als leider van Heriijzend Nederland in 
September 1944 naar het Zuiden is gegaan, zegt de heer Beel, dat het 
wel mogelijk is, dat juist ten aanzien van de radio die telegramwisse- 
ling later is geweest. 

Met betrekking tot de gebeurtenissen en het besprokene gedurende 
cn na de conferentie op 5 Juli 1945 te Hilversum tussen de Ministers 
enerzijds en prof. Oranje en de omroepverenigingen anderzijds, ver- 
klaart de heer Schermerhorn, dat men ten aanzien van het standpunt 
van de Regering, althans van de Ministers, die op die conferentie 
waren, twee dingen moet onderscheiden. In  de eerste plaats hun 
standpunt ten opzichte van de radiopolitiek in grote trekken. In de 
tweede plaats de bijkomende omstandigheid van hun taxatie van 
diegenen, die namens de radioverenigingen optraden. De heer Schcr- 
~nerhorn wil niet zeggen, dat er niet een zekere correlatie tussen 
deze twee overwegingen bestond, in zoverre, dat hij persoonlijk niet 
helemaal zonder radioverleden wds, hetgeen misschien wel een nadeel 
is geneest. 

De heer Scherrnerhor~z heeft jarenlang in de V.P.R.O. gezeten, van 
1926 af tot op dat ogenblik, dus bijna 20 jaar. Als zodanig had hij 
natuurlijk diverse heren van dat gezelschap ook leren kennen. Hij 
heeft ook meegemaakt wat er in de oorlog was gebeurd. Hij heeft 
toen ook besprekingen meegemaakt. Hij was niet zo verrukt over de 
houding van sominigeil van deze heren, die op het morr~ent vrij be- 
langrijk waren. althans trachtten dat weer te worden. Men moet ook 
niet vergeten, dat op dat moment de zuivering te Hilversuin nog een 
vrij belangrijke rol speelde. De heer Scherrnerhorn gelooft, dat hij 
tevoren al gezegd had, dat er een enkele man was, die hij a prior1 
daar op die dag niet zien wilde. Het is ook bepaald noodzakelijk 
;cweesí dat te zeggen, omdat de heer Schcrnierhorn er vrij zeker van 
is, dat deze anders op de mat ZOU hebben gezeten. Dergelijke beelden 
moet men even in aanmerking nemen. MeestaI heeft men het idee, 
dat het inaar oin één man ging, inaar er was nog een tweede, waar- 
omheen een zeker spel gespeeld heeft. De heer Scher~nerhorn had op 
dat moment dus niet bar veel sympathie voor dit gezelschap. Daar 
stond prof. Oranje natuurlijk volkomen buiten; die had daar niets 
mee te maken. Hij stond daar op zich zelf mijlen ver boven. 

Ais de heer Scherrnerhorn nu teruggrijpt naar wat zij nastreefden. 
dan was dat in wezen een nationale organisatie, waarin de levens- 
be\chouwelijke elementen eer] zeker zelfstandig bestaan zouden kun- 
nen voeren en voor eigen verantwoordelijkheid werken. Als men nu 
tegen hem zegt: Daarvoor had u toch eigenlijk de omroepverenigingeil 
nodig'!. dan is hij geneigd te zeggen: Inderdaad, daarvoor waren 
omroepverenigingen nodig, maar niet deze. 

Het accent ligt bij de heer Schertnerhorrz in dit verband voornaine- 
lijk op de structuur. Wanneer inen zegt: Waar0111 hebt ti deze lieden 
i n  de hoek laten staan?, (jan antwoordt de heer Scherrtzerhorn: wij 
hebben nel met prof. Oranje en niet met die omroepverenigingen 
gesproken, >oor een belangrijk deel omdat het een probleem was, dat 
naar de overtuiging van de heer Scherm~rhoril te inaken had met de 
Regeringscon~missaris en pas indirect me: de omroepverenigingen. 
Die heren hadden echter een enigermate znder standpunt, hetgeen de 
heer Scherinerhorn in verband met de traditie, die in die wereld te 
Hilversum heerste, ook wel begrijpen kon. De heer Schennerhorn 
kan werkelijk niet precies weergeven, wat in dat gesprek gespeeld 
heeft; daarvoor is het te lang geleden. Het staat vast, dat zij een 
gesprek over het beleid hebben gehad. De grondslag van het ontslag 
is geweest, dat prof. Oranje de oude omroepverenigingen in veel 
sterkere inate naar voren wenste te laten komen dan met het stand- 
punt van de Minister van Onderwijs en van hem in overeenstemming 
was: het standpunt van de heer Beet herinnert de heer Scherrnerhorri 
zich niet meer: hij herinnert zich niet eens, dat deze er bij is geweest. 

Vraagt men hem achteraf. wie e i  dichter bij de idee van het reali- 
seerbare in ons vaderland is geweest, prof. Oranje of de Ministers, 
dan moet hij zeggen: prof. Oranje. Maar één ding is, als de heer 
Schertiierhorn hei zich goed herinnert. ook waar, nl. dat hetgeen later 
na de bevrijding bij prof. Orarije aanvaardbaar was, ook al afweek 
van datgene, wat tijdens de bezetting met prof. Orunje besproken 
is. De heer Schernzerhonz gelooft achteraf, dar misschien, wan- 
neer prof. Ovatlje inderdaad de kans zou hebben gekregen, hij met 
dit gezelschap meer had kunnen aanvangen dan de toenmalige Rege- 
ring en dat hij iets dichter bij haar eigen ideeën zou hebben kunnen 
blijven dan zij het kennelijk inet dit gezelschap heeft gekund. Er 
is b.v. een latere bespreking geweest. die van 6 of 7 November 1945, 
waarin met de omroepverenigingen een compromis werd gesloten. 
Met dit compromis waren de Ministers toen nogal tevreden. Zij 
ineenden, dat zij een hele stap verder waren, maar later hebben zij 
ervaren, dat de pink, die de Regering heeft gegeven, is omgetoverd in 
een hele hand en arm er bij, die door de heren van de omroepver- 
enigingen werden genomen. Dit is wat de taxatie van de heer Schcr- 
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merhorn van het geze!schap toch altijd zodanig doet zijn, dat hij er 
toch niet geheel zeker van is, dat ook een man als prof. Oranje het 
hiermede op den duur zou hebben gerooid. 

De Regering had in Juli 1945 wel een concreet idee, hoe de orga- 
nisatie van de radio ZOLI moeten worden, echter geen gedetailleerde 
voorstelling. Men zou het in enkele woorden kunnen omschrijven 
als een nationale organisatie, waarbinnen de verschillende geeste- 
lijke stromingen i11 ons volk een zelfstandig bestaan zouden hebben. 
De bedoeling was, dat om te beginnen de gemeenschappelijke taak 
centraal zou worden vervuld en in de tweede plaats, dat er wel een 
toewijzing plaats vond, maar niet van de programma-onderdelen, 
dit wil zeggen, dat ieder een bepaalde mogelijkheid kreeg naar eigen 
believen zijn tijd te gebruiken; dit is in die tijd niet aanvaard, omdat 
- het klinkt enigszins hard - naar de stellige overtuiging van de 
heer Schermerhorrz hier machts- en bezitsinstincten van bepaalde 
lieden een zeer grote rol hebben gespeeld. Dit is natuurlijk een struc- 
tuur, waarbij de eigen organisatie een bijna immateriële taak k1 ijgt. 

Het geheel zou een grote stichting zijn. De heren van der Leeuw en 
Schernaerhorn zijn uitsluitend uitgegaan van het standpunt, dat er een 
rationele organisatie moest zijn en zij waren daarbij min of meer ge- 
inspireerd door de doublures in de programma's en de moeilijkheclen 
in het verleden, maar zij hebben de strijd verloren. Hij is direct be- 
reid dat te erkennen. Nederland heeft dit niet gewild en daarmede 
is het uit. 

Na die vergadering van 5 Juli 1945 was prof. Oranje bepaald ge- 
griefd. Dat heeft de heer Schernzerhorn persoonlijk uitermate betreurd. 
Het was niet zo vreselijk eenvoudig in deze discussie en er zijn natuur- 
lijk over en weer wel verwijten gevallen, maar overigens staat de 
heer Scherrnerhorn op het standpunt, dat een Regering het recht en 
de plicht heeft mensen in een dergelijke functie, die niet het beleid 
wensen te volgen, dat zij wenst te voeren, naar huis te sturen en te 
vervangen. De heer Scherrnerhorn weet zeker, dat, wanneer prof. 
Oranje en hij later nog eens gelegenheid zouden hebben gehad er rustig 
over te praten, het zeker tussen hen persoonlijk geen moeilijkheden 
zou hebben opgeleverd. Waarschijnlijk heeft prof. Oranje iets beter 
dan de heer van der Leeuw en hij op dat ogenblik gezien, dat hij toe 
moest geven en dat zij op dat ogenblik niet bereid waren toe te geven. 
Dat is het conflict geweest. 

Op 27 Juli 1945 heeft prof. ir. W. Schernzerhorn in zijn ,,Praatje 
op de brug" een rede gehouden met betrekking tot de radio. l)  Hierin 
kondigt hij aan, dat de staatsradio van Herrijzend Nederland alleen 
bedoeld was voor de eerste periode na de bevrijding. De Regering 
meent, dat hieraan thans een einde dient te komen en dat de rege- 
ling van de omroep weer in handen dient te worden gelegd van een 
orgaan, dat in het bijzonder in zijn geestelijke werking, zoals deze 
in het omroepprogramma tot uitdrukking komt, een grote onaf- 
hankelijkheid tegenover de Staat moet bezitten. 

De Regering heeft gemeend een oplossing te moeten vinden in de 
oprichting van een tijdelijke stichting ,,Nederlandsche Radio-Om- 
roep in overgangstijd". In het bestuur van deze stichting worden in 
de eerste plaats 5 leden aangewezen; uit het bestuur van ieder der 
5 omroepverenigingen één. Zij worden in het stichtingsbestuur be- 
noemd op grond van hun kwaliteit van bestuurslid ener omroepver- 
eniging. Naast deze bestuursleden van omroepverenigingen zullen 
worden uitgenodigd om toe te treden tot de stichting: iemand, be- 
horende tot het katholieke volksdeel, de voorzitter van de interkerke- 
lijke radiocommissie, een vooraanstaand sociaal-democraat en de 
voorzitter van de Federatie van Kunstenaarsverenigingen. 

Voorts doet prof. Schermerhorn mededeling van het feit, dat af- 
gezien is 01-11 aan prof. Oranje de leiding van deze stichting op te 
dragen en dat mr. L. A. Kesper het voorzitterschap van het stich- 
tingsbestuur op zich zal nemen. 

Voor de sanlenstelling van het omroepprogramma zullen coin- 
missies van advies worden benoemd, waarvan de bevoegdhecien 
door het stichtingsbestuur zullen moeten worden geregeld. De Re- 
gering geeft daarbij als richtlijn, dat het de bedoeling is aan geestelijke 
en inaatschappelijke stromingen zover zelfstandigheid te verlenen als 
met de samenstelling van een goed harmonisch en technisch ver- 
antwoord programma in overeenstemming is te brengen. 

In het stichtingsbestuur worden geen vertegenwoordigers van de 
Regering aangetroffen. Zij heeft zich ertoe beperkt te bep:ilen, dat 
vertegenwoordigers vzn de Departementen van Onderwijs, Kunsten 
en Wetenschappen en van Binnenlandse Zaken steeds de bevoegd- 
heid bezitten de vergaderingen van het stichtingsbestuur bij te wonen, 
zonder daarin een sten1 te hebben. Tot zover de  rede van de heer 
Schernzerhorn. 

De stichtingsaste is op 28 Juli 1945 verleden. De geldn~iddele~l 
der stichting worden behalve door het stichtingskapitaal, éénhonderd 
gulden, gevormd door: 
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a. bijdragen uit de opbrengst van de van Rijkswege te heffen 
retributie wegens het gebruik van radio-ontvanginrichtingen; 

b. suppletoire bijdragen uit de Rijksschatkist. 
De stichting wordt bestuurd door een bestuur van ten minste negen 

leden. Dezen worden door de Minister van Onderwijs, Kunsten en 
Wetenschappen benoemd en ontslagen. Aan het stichtingsbestuur 
kunnen adviserende leden worden toegevoegd. De vergaderingen van 
het bestuur kunnen steeds door de Ministers van Onderwijs, Kunsten 
en Wetenschappen en van Binnenlandse Zaken of hun vertegen- 
woordigers worden bijgewoond. De leden van het bestuur hebben, 
behoudens ontslag door de Minister van Onderwijs, Kunsten en 
Wetenschappen, zitting voor de tijd van de duur van de stichting. 
Het bestuur i? verantwoording van zijn handelingen verschuldigd 
aan de Minister van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen en 
brengt telkens na drie maanden rapport uit aan deze Minister. 

De bedrijfsvoering van de omroep berust bij een bedrijfsraad, 
samengesteld uit een programmadirecteur, een technisch directeur en 
een administratieve directeur. Deze directeuren worden door de 
Minister van Onderwijs. Kunsten en Wetenschappen benoemd en ont- 
slagen. Aan de bedrijfsraad kunnen door de Minister yan Onderwijs, 
Kunsten en Wetenschappen adviserende leden worden toegevoegd. 
De bedrijfsraad volgt de aanwijzingen op, hem door de voorzitter 
van het stichtingsbestuur gegeven. De bedrijisraad is verantwoording 
verschuldigd aan het stichtingsbestuur en brengt maandelijks aan dat 
bestuur rapport uit. 

De V.A.R.A. heeft enige beschouwingen l) gegeven omtrent de 
verschillen tussen de door de Minister-President, prof. ir. W. Schermer- 
horn, in zijn radiorede van 27 Juli 1945 in uitzicht gestelde stichting 
,,Nederlandse Radio Omroep in overgangstijd" en de stichting ,,Radio 
Nederland in den overgangstijd, zoals deze blijkens de stichtingsacte 
van 38 Juli 1945 tot stand gekomen is. 

Met betrekking tot de voorbereiding van hetgeen op het gebied 
van de radio na de bevrijding zou moeten geschieden is uit het door 
de commissie ingestelde onderzoek wel gebleken, dat er niet voldoende 
coördinatie heeft bestaan tussen hetgeen de Regering te Londen en 
de door haar aangewezen Vertrouwensmannen in Nederland op dit 
gebied hebben gedaan. 

De Regering te Londen neeft in het Tijdelijk Telegraaf-, Telefoon- 
en Radiobes!uit van 17 September 1944, no. E 118, ten aanzien van 
de radio een regeling getroffen, die in hoofdzaak hierop neerkwam, 
dat aan de Duitse maatregelen op radiogebied een einde zou worden 
gemaakt, terwijl voor de tijd na de bevrijding de nodige armslag 
werd gehouden. In afwachting van nader te treffen voorzieningen 
zou de samenstelling en uitvoering van de programma's van de 
binnenlandse omroep, met inbegrip van hetgeen via de radiodistri- 
butie zou worden uitgezonden, geschieden op de wijze, door de Mi- 
nister van Algemene Zaken te bepalen. Voorts werd in art. 9, lid 2 ,  
van bedoeld besluit gezegd, dat, indien de Minister van Algemene 
Zaken tengevolge van de stand van de krijgsverrichtingen of anders- 
zins buiten staat zou zijn te voorzien in de wijze van de samenstelling 
en de verzorging van de programma's van de binnenlandse omroep, 
het Militair Gezag de programma's verzorgt, die naar het oordeel 
van dit gezag moeten worden uitgezonden. Op basis van deze bepa- 
lingen heeft de Minister van Algemene Zaken, de heer van Boeyen, 
aan de chef staf Militair Gezag bij schrijven van 5 Januari 1945 
een instructie gegeven, o.m. inhoudende, dat het Militair Gezag met 
uitzondering van ieder ander, zolang dat door de Minister van Alge- 
mene Zaken nodig wordt geoordeeld, overeenkomstig het Tijdelijk 
Telegraaf-, Telefoon- en Radiobesluit de omroep zal verzorgen, dat 
het geen gebruik zal maken van personen, in dienst geweest van of 
werkzaam geweest bij het ,,Staatsbedrijf Rijksradio-omroep" en 
evenmin voorshands van personen, die bij een omroepvereniging 
werkzaam zijn geweest, dat geen contact zal worden gezocht noch 
overleg zal worden gepleegd met de bestuurders van de diverse 
omroeporganisaties en dat de zuivering eerst van hoog tot laag moet 
worden doorgevoerd. 

Intussen hadden in Nederland de omroepverenigingen in samen- 
werking met het lid van het college van Vertrouwensmannen, prof. 
mr. J. Oranje, geautoriseerd door Vertrouwensmannen, een regeling 
voorbereid voor haar optreden na de bevrijding, waarbij het streven 
naar een zekere mate van samenwerking tussen de omroepvereni- 
gingen onmiskenbaar was. Naast een gemengd bedrijf ,.De Natio- 
nale Omroep" voor de gemeenschappelijke behartiging van een aan- 
tal technische aangelegenheden, zou er een Federatie van Omroep- 
verenigingen komen, die alle belangen, welke de omroepvereni- 
gingen gemeen hebben, en het in stand houden van een cordiale 
samenwerking tussen de verenigingen zou behartigen. Een coördinatie- 
instantie (P.C.I.) met verordenenae bevoegdheid, bestaande uit door 



dc omroeporganisaties aangewezen vertegenwoordigers, ZOLI tot taak 
hebben doublures in de programmastof te voorkomen en deze stof 
dusdanig te ordenen, dat een harmonisch en evenwichtig programma 
ZOU worden verkregen. Aan prof. Oranje was daarbij door Vertrou- 
wensmannen voor de overgangstijd de positie van Regeringscommis- 
saris toegedacht. 

In de winter 19441'45 was in het contact tussen de Regering te 
Londen en Vertro~iwensmannen reeds gebleken, dat met betrekking 
tot de radio verschil van mening bestond. Uit de door de commissie 
hierboven opgenomen telegramwisseling krijgt men dienaangaande het 
volgende beeld. Begin October 1944 is uit Londen bericht, dat men 
daar het optreden van prof. Oranje in de radio-aangelegenheid onge- 
wenst en overbodig oordeelde. Uit het telegram van de heer van der 
Gang van 27 Januari 1945 blijkt, dat de oorzaak daarvan gelegen heeft 
in het feit, dat men te Londen, op grond van uit Nederland ontvangen 
berichten, destijds ten onrechte in de veronderstelling heeft verkeerd, 
dat prof. Oranje samenwerking had gezocht met de op grond van 
collaboratie gecompromitteerd geoordeelde heren D ~ ~ b o i s  en Enserinck. 
Iii het telegram van de Regering van 26 October 1944 komt dit be- 
zwaar niet meer voor. De veronderstelling is niet gewaagd, dat de 
heer van Roijen op dit punt inmiddels de nodige opheldering had ver- 
schaft. In laatstgenoemd telegram wordt nu verklaard, dut gedurende 
de allereerste tijd, met name tijdens de militaire operaties, de omroep 
door het Militair Gezag verzorgd moet worden, doch dat dit uitdruk- 
kelijk opdracht heeft gekregen zo mogelijk met representatieve des- 
kundigen en personen te rade te gaan, terwijl voorts wordt gezegd, dat 
c!e Regering stellig gebruik kan en zal maken van de belangrijke 
arbeid, die in Nederland reeds is verricht en dat zij voornemens is 
geen enkele verdere maatregel te nemen, zolang niet in en met Neder- 
lánd overleg kan worden gepleegd. 

Gezien deze mededelingen, kan de commissie begrijpen, dat men 
aan Nederlandse zijde, waar men bovendien de werkelijke verhou- 
dingen veel beter kende dan te Londen, op de ingeslagen weg is door- 
gegaan, in de verwachting, dat men het gedurende de militaire oves- 
gangsphase met het Militair Gezag over een voor die tijd geldende 
regeling wel eens zou worden. Aangezien prof. Oranje overleden is 
ea de andere Vertrouwensmannen het radiobeleid in steïke mate 
aan hem hebben overgelaten, is dit alles niet precies meer te recon- 
strueren, doch de commissie meent mrt het vorenstaande niet ver 
van de werkelijkheid af te zijn. 

De i i : ~  de bevrijding van Hilversum ctntstaiie i~ioeilijkheden zijn, 
naar het oordeel van de commissie, in eerste instantie te wijten aan 
het feit, dat de gedachtenwisseling tusseri de Regering te Londen eli 
Vertrouwensmannen over de vraagstukken, op de radio betrekking 
hebbende, niet voldoende is voortgezet. wa:irdoor een gebrek aar, 
coördinatie is ontstaan. Het is moeilijk thans nog vast tc stellen, 
welke zijde daarvoor het meeste verwijt treft. 

Toen op 8 Mei 1945 de vertegenwoordiger van het Militair Gezag. 
inajoor van clen Broek, te Hilversum arriveerde, zijn er grote moei- 
lijkheden ontstaan. De omroepverenigingen hadden zich, uitgaande 
van de onder auspiciën van Vertrouwensmannen getroffen regeling, 
in de  studio's geïnstalleerd, waardoor de heer vun den Broek een 
situatie aantrof. die hij niet verwacht had. 

Het optreden van de heer van der1 Broek hiertegenover is, naar 
dc mening van de commissie, niet in alle opzichten tactvol geweest: 
met name was de vordering van de studio's een maatregel, die met 
enig behoorlijk overleg te voorkomen ware geweest. Aan het door 
de heer van der1 Broek aangevoerde argument, dat de vordering 
mede noodzakelijk was orn zich te verzekeren van het brwijsmate- 
riaal voor zuiveringsacties, dat in de archieven van de studio's aan- 
wezig ZOLI kunnen zijn, kan de commissie niet al te grote waarde toe- 
kennen, omdat, naar haar oordeel, ook wel andere conservatoire 
maatregelen op dit punt mogelijk waren geweest dan een vordering 
van de gehele studio's. De commissie is voorts van oordeel, dat dc 
heer van deri Broek in ieder geval juister had gehandeld door de 
komst van prof. Oranje af te wachten en met hem overleg te plege:~, 
alvorens tot maatregelen over te gaan. Mede, omdat hij, naar de 
comn~issie op grond van de afgelegde verklaringen moet aanneïilen. 
op Dinsdag S Mei 1945 aan de vertegenwoordigers der ornroep- 
crganiwties toegezegd had vóór Donderdag 10 Mei geen definitieve 
maatregelen te z~illen nemen, was voor zulk een overleg alle ge- 
legenheid geweest. Zeker was de wijze, waarop de vordering is ge- 
schied, niet gelukkig. Een opvatting. waaraan de toeilmaligv Minister 
van Binnenlandse Zaken, de heer Beel, reeds onmiddellijk, nadat hij 
daarvan kennis kreeg, uiting heeft gegeven. De heer Beel heeft daii 
ook de omroep-organisaties reeds de volgende dag weer tot haar 
studio's toegelaten, al bleef clan ook de vordering voorlopig nog 
gehandhaafd. 

De commissie kan aanvaarden, dat de heer Beei, toen hij zich. na 



dere gebeurtenissen met het radiovraagstuk moest gaan bezig hotiden. 
voorop heeft gesteld, dat de representanten van de omroep-ver- 
enigingen eerst aan een zuivering moesten onderworpen worden, 
zodat de door hein getroffen overgangsmaatregel om een Commissie 
voor de Radio-omroep in te stellen op de wijze, zoals hij dat heeft 
gedaan en waarbij prof. Oranje tot Voorzitter van deze con~missie 
werd benoemd, haar aannemelijk voorkomt. 

De heer Beel heeft bij zijn verhoor onderstreept, dat het stand- 
punt van de toenmalige Regeriiig alleen betrekking had op datgene, 
wat onmiddellijk na de bevrijding met de radio inoest gebeuren en 
dat de Regering zich op dat moment niet liet leiden door opvattingen 
omtrent het toekomstige radiobestel. Dit werd anders, toen het 
Kabinet-Schernzerhorn-Drees aan het bewind kwam. Het optreden 
van de Minister-President, de heer Schermerhorn, in de vergadering 
van 5 Juli 1945 te Hilversum, werd kennelijk wel degelijk beïnvloed 
door zijn opvattingeii over hetgeen er in de verdere toekomst met 
de radio moest gebeuren. Een en ander heeft op die datum geleid 
lot een breuk tussen de Regering en prof. Oranje, die nog steeds 
door de omroepverenigingen als haar vertrouwensman werd be- 
schouwd. Hoewel te aanvaarden is, dat de Regering aan de sainen- 
werking met prof. Oranje een einde heeft gemaakt, omdat de 
Regering moeiiljk verder kon werken met iemand, die een princi- 
pieel ander inzicht had, meent de commissie, dat de wijze, waarop 
dit is geschied, verre vaii fraai is te noemen. Tegenover ieinand van 
de verdiensten van prof. Oranie had een andere wijze van optreden 
stellig aanbeveling verdiend. 

De conimissie meent zich tot deze enkele opmerkingen over het 
Lort na de bevrijding met de radio gebeurde te moeten beperken. 
In het bijzonder gaat zij niet in op de algemene achtergrond van de 
geschillen, die toen aan de dag zijn getreden, omdat die algemene 
achtergrond ook thans nog van belang is bij de uiteindelijke regeling 
vkn het radiovraagstuk, welke iii het parlement nog aan de orde 
moet komen. 

Eén lid wil te kennen geven, dat zijns inziens het Kabinet- 
Sthermerhor~z met betrekking tot de organisatie van het radiowezen 
in beleid is tekortgeschoten. Hoewel een definitieve regeling van het 
radioprobleein bij wetsbesluit, buiten het parlement om, in de 
periode vóór 20 November 1945 niet verlangd had kunnen worden, 
meent dit lid, dat niettemin dit Kabinet in gemeld tijdvak een zo- 
danige voorbereiding tot een definitieve opzet van de structuur vaii 
het toekomstige radiobestel had kunnen en moeten tot stand brengen, 
dat een ontwikkeling van het radiowezen in de lijn van de in de 
bezetting gegroeide gedachte van een nationale omroep - en dan 
een waarlijk nationale omroep -, waarin alle geestelijke en maat- 
schappelijke stromingen tot haar recht zouden komen. verwezenlijkt 
kon worden. 

Bovendien acht dit lid het uiterst onbevredigend en strijdig niet 
de doelstelling van een zodanige omroep, dat in de door de Regering 
opgerichte tijdelijke stichting ,,Radio Nederland in den Overgangs- 
tijd" niet ook een cominunist als lid, en zelfs niet als adviserend lid, 
is aangewezen. 
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') Bijlage 115. 

Mr. J. A.  W. Burger, die op 5 Mei 1943 uit Nederland naar Enge- 
land vertrokken was, werd, na aanvankelijk werkzaam te zijn geweest 
op het Departement van Sociale Zaken, op 11 Augustus 1943 benoemd 
tot Minister zonder Portefeuille. Zijn taak wordt in de toespraak 
van de Koningin l) van 2 September 1943 als volgt omschreven: 
,.Minister Burger is uitgenoodigd zich te belasten inet den bouw 
van een omlijsting, waarin Nederland in burgerlijken zin actief in- 
gepast kan worden." Aldus werd mr. Burger speciaal belast met 
de ,,terugkeervraagstukkenM. Zoals in hoofdstuk IX reeds is vermeld, 
volgde de heer Burger op 31 Mei 1944 de heer van Boeyen op als 
Minister van Binnenlandse Zaken. Enige onderwerpen, die tot dat 
moment bij Binnenlandse Zaken werden behandeld, werden toen over- 
gedragen naar het door de heer van Boeyen beheerde Departement 
van Algemene Zaken. Deze taakverdeling werd vastgesteld bij Ko- 
ninklijk besluit van 3 Juni 1944, E 41. Van het begin van zijn minis- 
terschap af heeft de heer Burger zitting gehad in de Commissie Terug- 
keer. 

De heer Burger kwam voor de eerste maal in botsing met Minister- 
President Gerbrandy naar aanleiding van het feit, dat de heer Ger- 
brandy de speciale taak, waartoe de heer Burger als Minister zonder 
I->ortefeuille was geroepen, naar de mening van laatstgenoemde niet 
duidelijk had uite-ngezet aan de andere collega's-Ministers, waar- 
door hij stuitte op weerstanden, die hij aanvankelijk niet begreep. 

Door zijn benoeming tot Minister van Binnenlandse Zaken kreeg 
de heer Burger nog meer direct te maken met de terugkeerproblemen 
en had hij bovendien het apparaat daartoe ter beschikking, hetgeen 
zijn positie uiteraard veel sterker maakte. De heer Burger werd te- 
zainen met de Minister-President en de Ministers van Financiën, van 
Justitie en van Oorlog aangewezen tot ,,Minister-kwartiermaker". 

Op of omstreeks 24 November 1944 arriveerden deze Ministers- 
kwartiermakers in Nederland. De komst van Engeland naar Nederland 
werd door de militairen, zoals in hoofdstuk X11 reeds is vermeld, 
nogal bemoeilijkt. Onmiddellijk na zijn overkomst heeft de heer Burger 
zijn licht opgestoken in de provinciale hoofdplaatsen Den Bosch, Maas- 
tricht en Middelburg en eveneens liet hij zich voorlichten door de 
waarnemend Commissaris van dat gedeelte van Gelderland, dat 
reeds bevrijd was. Hij is toen overgegaan om een voorpost van het 
departement te 's-Hertogenbosch op te richten, het bureau Binnen- 
landse Zaken. Hierover en ook over andere kwesties kreeg de heer 
Burger de moeilijkheden met het Militair Gezag, welke in hoofd- 
stuk X11 reeds zijn beschreven. Terwijl aan de ene kant de heer 
Burger moeilijkheden had met het Militair Gezag, waren er aan de 
andere zijde grote moeilijkheden over het vraagstuk van de bestuurs- 
voorziening vlak na de bevrijding. Met name waren er ernstige ge- 
schilpunten over de wijze en over het tijdstip, waarop de vertegcn- 
woordigende lichamen tot stand moesten komen. Ten aanzien hier- 
van kan verwezen worden naar hoofdstuk XI. Op 2 Januari 1945 
waren op verzoek van de Minister-President alle Ministers weer te 
Londen samengekomen, teneinde een vergadering van de Minister- 
raad te doen plaats vinden. Op deze vergadering zou o.m. een 
aantal vraagstukken, welke de heer Burger in zijn op 17 December 
1944 namens de in Nederland aanwezige Ministers aan de Minister- 
President geschreven brief ') had vermeld, aan de orde komen, zoals: 

de verhouding tussen Regering en Militair Gezag, waarbij er op 
aangedrongen werd generaal Kruls te ontslaan; 

de noodzakelijkheid, dat iedere Minister, die in bevrijd gebied op 
een bepaald moment aanwezig was, als Minister-kwartiermaker 
moest worden beschouwd; 

de toestand, geschapen door de ziekte van de heer van clen Broek, 
waardoor deze in de onmogelijkheid kwam te verkeren om de beide 
departementen, welke onder zijn leiding stonden, te beheren; 

de kwestie-van Mook; 
het feit, dat het niet-politieke Bureau Inlichtingen met willekeurige 

personen te Eindhoven confereerde over toekomstige Ministers; 
de vertegenwoordigende lichamen. 
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Over de Ministerraad-vergadering van 2 Januari 1935 zegt de heer 
Burger het volgende: ,,De gezagscrises in bevrijd gebied werden door 
mij uiteengezet, er werden veel wijze woorden gesproken, maar er 
werd niets gedaan." 

Op 4 Januari 1945 is de heer Burger weer teruggegaan naar 
Nederland, aangezien zijn moeder, die in bevrijd gebied verbleef, 
ernstig ziek was. Van de Minister-President ontving de heer Burger 
toen een briefje van de volgende inhaud: 

,,Amice collega, 
Tot mijn groot verdriet vernam ik, dat U naar Nederland 

moest vertrekken, wijl Uw moeder ernstig ziek is. Mijn beste 
wenschen zijn voor haar herstel. Het komt mij wel goed voor - 
Hare Majesteit de Koningin belde mij op -, dat, indien dat 
redelijk uitvoerbaar is, U terugkeert, zoodra dat kan om de be- 
sprekingen hier bij te wonen. 

Ook is het aanbevelenswaardig, zulks in verband met de be- 
kende moeilijkheden, Uw bezoek te beperken tot wat de toe- 
stand van Uw moeder noodig maakt. 

,,Nogmaals mijn beste wenschen en, zoo mogelijk, ook mijn 
beleefde groeten aan Uw moeder." 

Dit, aldus de heer Burger, is het briefje, waarop de heer Gel-brandy 
doelt in het bekende Witboek, wanneer hij zegt, dat de heer Burger 
in strijd met zijn instructies de bewuste radiorede heeft ~iitgesproken. 
De heer Burger beschouwde dit briefje slechts als een harteiijk ge- 
baar. 

Op 14 Januari 1945 hield hij voor de radio te Eindhovcn een 
rede tot het Nederlandse volk. De noodzaak tot het houden van 
deze rede heeft de heer Burger in een nota l) welke hij op 29 Januari 
1945 aan alle Ministers gericht heeft, als volgt omschreven: lil be- 
vrijd gebied heerste een nerveuze stemming, waarin telkens ge- 
ruchten over de terugkeer van de Duitsers geloof vonden. Zulke ge- 
ruchten wonnen aan kracht na het Duitse offensief in de Ardennen. 
Naar hem herhaaldelijk was verzekerd, beschouwde de bevolking de 
aanwezigheid van ministers in bevrijd gebied als bewijs, dat er geen 
onmiddellijk gevaar aanwezig was. Het was naar de mening van de 
heer Bwrger plicht, dat de in het bevrijde gebied aanwezige Ministers 
van tijd tot tijd acte de présence gaven, waartoe de radio de enige 
goede mogelijkheid bood. Aangezien de heer Burger genoodzaakt was 
spoedig naar Londen terug te keren en er reeds geruime tijd gecn 
minister voor Herrijzend Nederland gesproken had, beschouwde hij 
het als zijn plicht de ministerloze periode voor het gevoel van de 
bevolking zo kort mogelijk te doen schijnen door haar nog vóór zijn 
vertrek toe te spreken. Overleg met andere ambtgenoten, in het bij- 
zonder de Minister-President, was onmogelijk. 

In zijn radiospeech ') roerde de heer Burger drie toen actuele punten 
aan, te weten: de zuivering, het Militair Gezag en de speciale taak 
van het bevrijde tegenover het bezette gebied. Ten aanzien van de 
zuivering zeide de heer Burger in zijn speech, dat deze siiel, streng 
en rechtvaardig moest zijn, dat het niet om hen ging, die een fout 
hadden gemaakt, maar om hen, die fout waren. Ten aanzien van het 
Militair Gezag had hij, aldus de heer Burger in zijn nota van 29 Ja- 
nuari 1945, niets anders gezegd dan hetgeen anderen reeds eerder 
hadden betoogd. Wat betreft het derde punt, had hij het bevrijde 
gebied willen opwekken die morele kracht op te brengen, welke ook 
Indië vóór de bezetting door Japan had opgebracht en welke morzle 
kracht in de eerste tijd van de  bezetting voor Nederland een grote 
steun betekend had. 

In zijn radiorede van 14 Januari 1945 sprak Minister Burger over 
de zuivering o.m. als volgt: 

,,Deze groote overwinning nu kon uitsluitend behaald worden 
door het verzet van hel geheele volk als één man. Zonder dat 
zou het medisch verzet niet geslaagd zijn, zooals het geslaagd 
is, want niet alleen de goede wil van den arts was noodig, maar 
ook die van zijn patiënten. Oin diezeifde reden is het onder- 
duiken op ongekende schaal mogelijk gebleken. Telkens toch 
werd als vanzelfsprekend van iederen Nederlander veronder- 
steld, dat hij bereid was oin ondanks daaraan verbonden ge- 
varen een zekere mate van medewerking in het verzet tegen 
den vijand te verleenen, een mate, die afhing van een aantal per- 
soonlijke omstandigheden, alsook van persoonlijke moed. En dit 
geldt op  alle terreinen van het Nederlandsche leven tijdens de be- 
zetting, terwijl de uitzonderingen, die niet geschaard stonden 
in de gelederen van de geheele bevolking, daardoor tot duide- 
lijke buitenstaanders werden, tot uitgeworpenen uit het volks- 
leven, de N.S.B.-ers en hun beperkte aanhang. 

Het gevolg van dit alles is, dat het zuiveringsprobleem in 
Nederland in beginsel een uitermate eenvoudig vraagstuk is. Het 
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i5 een vr.ìagstuk van recht, het vitiilcii n.l. vdn de juiste 11i.lat- 
regelen tegenover hen, die in tijden van nood het Nederlandsche 
volk in den steek gelaten hebben, ja zelfs zich tegen dit volk 
hebben gekeerd. De vraag. of iemand in zijn houding van verzet 
tegenover den vijand van meer of minder nioed heeft blijk 
gegeven, van meer of minder tact, van meer of minder succes, 
is voor het vraagstuk van de zuivering van geen enkele beteekenis, 
want men kan weinig moedig zijn en toch nationaal betrouw- 
baar, of onhandig en tactloos en toch van goeden wil voor de 
vaderlandsche zaak. Nauwelijks is ook van beteekenis de vraag, 
of goedwillende en goedbedoelende Nederlanders van tijd tot 
tijd niet geslaagd zijn in het vinden van de juiste houding tegen- 
over den vijand, en, mede door hen zelf betreurde, fouten heb- 
ben begaan. Een volk bestaat nu eenmaal niet uitsliiitend uit 
helden, noc!~ ook uitsluitend uit diplomaten, inaar voor het 
overgroote deel uit gewone menschen met gewone zorgen voor 
het dagelijksche bestaan van henzelf en de hunnen. 

Wanneer dan ook sommigen het zuiveringsvraagstuk tot stok- 
paardje kiezen en daarbij willen treffen en verwijderen die 
Nederlanders, die niet de meest volinaakte houding van nioed 
en beleid hebben tenloongespreid, dan acht ik dit uitgangspunt 
ten etnen n'ale onjuist. Want het gaat niet om het vinden van 
begane fouten. maar oin het vinden van hen, die ,,fout" zijn 
geweest. Wanneer voor hen, die fout geweest zijn, het recht 
zijn loop heeft gehad, dan is het zuiveringsvraagstuk ten einde. 
Niet ten einde zijn dan de vraagstukken hoe zij, die het meest 
moed en beleid hebben getoond, op de meest passende plaatsen 
worden gesteld, noch ook, hoe oorlogsverïijking ten algemeenen 
nutte kan worden aangewend, in het bijzonder ten bate van oor- 
logsverarmden. Integendeel, zulke problemen komen na de zui- 
vering eerst met kracht aan de orde. Maar het voorloopig ver- 
wijderen van uit een nationaal oogpunt verraderlijke elementen, 
zulks in afwachting van hun berechting, komt mij voor eeli 
kwestie van weken te zijn. Waar men er langer over doet, doet 
meli het kennelijk verkeerd en worden, onder den naam ,.zuive- 
ring", dingen gedaan, die daarmede niets te maken hebben." 

In zijn nota ') van 29 Januari 1945 aan de Ministers geeft mr. Burger 
omtrent de passages betreffende de zuivering in zijn radiorede nog 
de volgende toelichting: 

,.Ook het eerste punt, de zuivering, eischte op grond van de 
door mij opgedane ervaring in bevrijd Nederiand, in overeen- 
stemming met mijn ervaringen over ditzelfde vraagstuk in bezet 
Nederland, eenige opmerkingen. Niet, dat ik reeds bepaalde 
scherpe. in de practijk gegroeide normen wilde stellen: inaar wel 
wilde ik de algemeene beginselen herhalen, die aan dit vraag- 
stuk steeds ten grondslag lagen. Ik kon daarbij niet licht mis- 
tasten; mant niet slechts wist ik, hoe men hierover in bezet ge- 
bied altijd had gedacht, maar bovendien is het Zuiveringsbesluit 
van huis uit een Binnenlandsche Zaken-ontwerp, met de toe- 
passing waarvan ik dagelijks - meer dan iemand anders - te 
maken had. Bovendien dankt het Perszuiveringsbesluit zijn ont- 
staan aan mijn volgehouden initiatief als het eenige besluit, 
waarin principieel economische verantwoordelijkheid wordt ge- 
steld. Voorts heeft de Ministerraad mij verzocht een regeling 
te ontwerpen omtrent de zuivering van het bedrijfsleven. Als 
Minister van Binnenlandsche Zdken had ik weliswaar i~.iet die 
materie weinig te maken; maar reeds vóór de gedeeltelijke be- 
vrijding had ik herhaaldelijk de noodzakelijkheid daarvan be- 
toogd, roodat het practisch leek rulks door mij tc doen voor- 
bereiden. 

Ik herinnerde dus mijn toehoorders aan onze ge~arnrnlíjke 
inzichten tijdens de bezetting, hoe we toen ivistrii wie ,tout" 
waren. Nu echter gaat men na drie maanden bevrijding soms 
pas ontdekken, dat degenen, die men steeds koor goed had ge- 
houden, toch eigenlijk fotit geweest zijn. Zoodan~ge opvatting 
groeit dan op detailoverwegingen, die inet iemands algemeene 
houding en verantwoordelijkheid niets meei- gemeen hebben. 
Bedenkende, dat bet bij het Zuiveringsbesluit gaat om het meest 
oileervolle ontslag met verval van pensioen en wat dies meer 
zij, moet het voor ieder weldenkend mensch onaanvaardbaar 
zijn, dat niet een der thans vigeerende autoriteiten - ongeacht, 
of zij tijdens de  bezetting of na de bevrijding in functie zijn 
gekomen - vrij van achterklap blijft, met alle gezagsoncter- 
mijnends gevolgen validien. 

Wat te denken van een sfeer, waarin een der hoogste civiele 
autoriteiten, die bijna de geheele bezetting in gijzeling is ge- 
weest ei1 wiens echtgenoote inmiddels overleden is, mededeelt 
niet langer in functie te kunnen blijven, oindat hij het ziiive- 
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ringswerk niet kan verrichten volgens de  eischen, die schijnen te 
gelden? Gevraagd naar de  reden, bekent hij zelf niet zuiver te  
zijn. Immers vanuit het gijzelaarskamp heeft hij zijn (eenigen?) 
zoon geadviseerd zijn zieke moeder bij te staan en zich niet naar 
Duitschland te laten voeren wegens het niet tezkenen van d e  
studentenverklaring. 

Toen deze functionaris na de bevrijding zijn taak met enthou- 
siasme aanvaardde, achtte hij zich volkomen zuiver, maar drie 
maanden na de  bevrijding ontdekt hij eigenlijk gezuiverd te  
moeten worden. 

Wat te denken van een burgemeester van een plattelands- 
gemeente, van wien door de  Duitschers boerenkarren werden 
gevorderd voor transport? Hij weigerde en kreeg eenige uren 
bedenktijd, onder bedreiging van doodgeschoten te  zullen wor- 
den. Intusschen gingen de  Duitschers naar het naburige dorp 
met hetzelfde verzoek. Deze burgemeester weigerde evenzeer en 
werd op staanden voet doodgeschoten. Daarna keerden de Duit- 
schers terug in het eerste dorp, waar de  boeren, o m  hun burge- 
meester te  redden, vrijwillig d e  karren aanboden. D e  burge- 
meester is weggezuiverd." 

OD 19 Januari 1945 schreef de heer Burger een brief l) aan de Minis- 
ter-president, waarin hij deze aankondigde, dat  het zich liet aan- 
zien, dat  hij zou moeten overgaan tot het vragen van ontslag als 
Minister. D e  gronden daartoe waren, dat: 

a. het spoedig herfunctionneren in bevrijd gebied van de  grond- 
wettige organen, raden, Staten en parlement onvoldoende was ver- 
zekerd; 

b. het Militair Gezag in feite als plaatsvervanger van de Regering 
optrad en niet slechts als tijdelijk hulporgaan tot herstel van de  nor- 
male gezagsverhoudingen; 

c. niettegenstaande reeds meerdere maanden het grootste deel van 
katholiek Nederland bevrijd was, de bevolking niets van staopen was 
gebleken om de feitelijke vacatures in het Kabinet - Koloniën e n  
Economische Zaken - te  doen bezetten door personen, die de be- 
zetting hadden medegemaakt en in het bijzonder het vertrouwen van 
de katholieken genoten. 

Wil er echter kans bestaan o p  beginnend herstel van vertrouwen 
dan dient van meet af aan  voor de  bevolking duidelijk te zijn, dat 
niets wordt verzuimd om haar noden. o p  de wijze, zoals zij die stelt, 
in de kring der Regering gehoor te doen vinden. 

Ten aanzien van de  machtsusurpatie van het Militair G e ~ a g  
merkt de heer Burger in dit schrijven nog oo, dat  hij reeds eerder, 
ook namens andere Ministers, hierop had gewezen. Deze en andere 
stappen hadden evenwel niet een zodanig effect gesorteerd, dat de  
toestand in Nederland o p  dit gebied was verbeterd en dat aan de  be- 
volking de overtuiging was geseven, dat  van doelbewuste en krach- 
tige leiding in democratische zin sprake zou wezen. 

Eén ding herinnert de heer Burqer zich weer van de Ministerraad, 
die dan omstreeks 1 Januari zou hebben plaats gevonden, nl. de wij- 
zigingen, vooreesteld om het hem zelf mogelijk te maken een wat 
soepele hand te hebben in het bijeenroepen van Staten en gemeente- 
raden en soor'gelijke dingen. D e  wijzigingen, welke de heer Burger 
had voorgesteld o p  de bestaande twee Koninklijke Besluiten - deze 
(voor gemeente en provincie) konden echter niet werken, omdat het 
derde besluit voor de Staten-Generaal, met zuiveringsvoorschriften 
voor alle drie, ontbrak -, zijn in die Ministerraad behandeld. Men 
heeft toen het volgende merkwaardige verschijnsel beleefd. D e  heer 
B~irger had het ontwero naar Londen gezonden o m  het met spoed te 
behandelen. Het is echter blijven liggen. Toen hij te Londen kwam, 
is het behandeld en aangwomen met algemene stemmen, op 66n na, 
nl. die van de heer Gevhrandy. D e  heer Burqer had zich e-n oplossing 
gedacht, welke er o o  neerkomt, dat de Minister van Binnenlandse 
Zaken in de noodomstandigheden tijdelijk wat vrijere hand heeft om 
locaal ontstane gezagsverhoudingen te legaliseren of in legale vorm 
te trekken. I-Iet voorstel is doorgestuurd naar de  Koningin. Toen, o p  
welke wijze weet de heer B:rrger niet, misschien spontaan, misschirn 
ook beïnfluenceerd, heeft de Koningin enige nadere inlichtingen ge- 
vraagd. Hiervoor is de  heer Gerhrandy zelf naar de  Koningin gegaan 
o m  e-n toelich'ing te geven. Normaal zou zijn geweest, dat, via de  
president van de Ministerraad, de betrokken Minister de  gelegenheid 
had gekregen het ontwerp-K.B. toe te lichten. D e  gelegenheid echter 
orn het ontwerp toe te lichten heeft de heer Burger niet gehad, want 
de heer Gerbrandy. degene juist, die er tegen was, is het gaan toe- 
lichten. Intusren was de heer Burger naar Nederland gegaan om de 
redenen, welke hij heeft aangegeven. Toen heeft hij die radiorede ge- 
houden. Op 15 Januari is de heer Burger teruggegaan naar Londen 
en heeft hij een toelichting geschreven aan de Koningin, zoals ver- 
zocht, o p  voormeld ontwerp-K.B. 
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Verder i b  d r  zaclh verlopen, ~ o ~ l s  l i i j  111 rijn nota 29 Jdil~iari 
1945 heeft aangegeven. Die nota begint aldus: 

.,Op Woensdag 24 Januari 1945 deed Prof. Gerbrandy mij 
mededelen. dat  h ~ i  om 2.45 iiur een onderhoud nodig achtte, als- 
mede dat  om 3.15 iìur een spoed-vergadering van de  Minister- 
raad rot1 worden gehouden." 

D e  heer Burger kreeg dus op de dag zelf te horen, dar er om kwart 
voor drie een bespreking zou plaats vinden. Toen was er niet de 
minste reden voor om sombere vern~oedens te hebben. Aan een aan- 
leiding ,,as crazy as" die radiorede heeft de heer Burgcv gcen ogznblik 
gedacht. Hij heeft misichien verondersteld, dat  het over de drie onder 
a, b en c genoemde punten van zijn schrijven van 19 Januari 1915 
zou gaan en over de  oplossiag daarvan. D e  heer Burger heeft in dat 
verband aan geen ontslag-verlening zijdens de heer G~rbrandy  ge- 
dacht. D e  heer Burger had gedacht, dat de nood"oestand, wrrt betreft 
bestuurlijke aangelegenheden zo evident Ras, dat  de heer Gerbraizdy 
er met zijn handen over in het haar zou zitten. Ter gelegenheid van 
het onderhoud om 2.45 uur zeide de hcer Gerbrandy hem, dat  zijn 
ontsla; werd gereed gemaakt. D a t  nu kon en mocht de heer Burger 
niet verwachten. Dat  hem, toen hij binnenkwam, eenvoudig werd 
asngekond~gd: Uw ontslag a19 Minister wordt gereed gemaakt: dat is 
niet gebruikelijk. 

D e  heer Gerbrandy vertelde hem dan. dat  rijn ontslag als Minister 
werd gereed gemaakt, omdat hij zou zijn afgeweken van de gedurende 
kier jaren door de heer Gerbrandy gevoelde politiek var1 verzet tegen 
de bezetter en zijn satellieten. D e  speech. welke de herr  Burger had 
gehouden. was in strijd met de politieh vaiz verzet en met de uitdruk- 
kelijke wens van de heer Gerbrandy. 

E r  was o p  de radiorede van de heer Burger enige ïedctie van illegale 
rijde gekomen: dal wan in Loimden nogal opgeblazen en toen had de  
beer Gerbi-an& het advies van de heer dei1 Doolaarct gevraagd. Dezz 
heeft er rapport over uitgebracht en gezegd, dat de radiorede van de 
hcer Burgc.r. psychologisch fataal was. hri dit ,,deskundigeM advies 
vond de heer Gel brandy het we! afdoende. Toen  is hij daar  plotseling 
mee in de Ministerraad gekomen. 

D e  heer Brtrgcr heeft het nodig gevonden die rede te  houden o p  
grond van ~ i j n  eigen verantwoordelijkheid. Van een Re3eringszuive- 
ringspolitiek anders dan de zijne was geen snrakc, noch ook, dat hij 
collaboratie zou hebben vergoelijkt; hij heeft het alleen gehdd over 
inensen. die fouten hebben gemaakt. 

Met betrekking tot het slot van zijn eerder genoemde nota vdn 29 
Januari 1945. uaar in  hij gezegd heeft: ,,Volledigheidshalve zij ten- 
slotte gemeld, dat voormeld ingrijpen van den President plaats vond 
vier dagen, nadat ik te kennen had gegeven mijn ontslag als Minister 
ia overweging te  moeten nemen o p  de hierna genoemde gronden.", 
verklaart de heer Burqer, dat  die slottirade van zijn nota niet zonder 
bedoeling is ge~chreven. Hij kan daar  nog het volgcride aan toevoz- 
gen. D s  heer Gerbmndy heeft hem voor de keuze gesteld: òf hij zou 
ongevraagd ontslag krijgen of hij mocht het nemen o p  gronden, door 
de heer Gerbranrly aan te geven. In  ieder geval niet OU de  gronden, 
welke de heer Burger ii~oveerden. Toe11 is dus de formulering van de 
keer Gerbraricfp o p  de  proppen gekomen. Daar  zijn nog allerlei be- 
middelaais aan  te pas gekomen om uiteindelijk tot de formulering te 
geraken, welke men tendotte heeft gekregzn. Het  compromis is zo  
geworden. dat  hij zijn ontslag heeft gevraagd OU door de heer Ger- 
brczndy geformuleerde grondslag, waaraan de heer Burger een slot- 
alinea inocht toevoegen, bevattende de  mededeling, dat hij met de 
door de heer Gerhranrlp geformuleerde grondslag met accoord ging. 

D e  heer Burgor ctelt z ~ c h  voor, dat hij een bríefje, hotidende zijli 
ontslagaanvrage. aan de Koningin heeft geschreven. Toen de heer 
Grrbrariiiy aan de heer Buuqer bij da! onderhoud heeft medegedeeld. 
dat zijn ontslag werd gereed gemaakt, betekende dat. dat de heer Pelt 
cpdracht had gekregen het cornmuniqué te formuleren, m.a.w. het 
hoofd van de Regeringsvoorlichtil~gsdienst was o p  de  hoogte van de 
situatie, voordat de heer Burger er van o p  de hoogte was. 

O p  26 Januari 19-45 werd door Radio Oranje het communic.uf l) 
irrrake het oiitslag van Nlinister Burger uitgezo:iden. 

Op de vrdag, of er een afspraak bestond, dat  men geen rddio- 
spezch zou hoiiden ronder d: voorkennis van de Minister-President 
- welke laatste woorden In hel communiqii6 staan verr~leíd - ant- 

woordt de heer Burqer, dat  hij denkt, dat  de heer Gerbrnndy bedoelt, 
dat deze wens vervat was in  het privé briefje, geschreven naar aan- 
leiding van de  7iekte van zijn moeder. Dit  was naar de opvatting 
van de  heer Gcrhrarrrly bl~jkbaar duidelijk. 

D e  heer I;eri>rar!dy, aldus de herr Burger, hield Radio Oranje 
volhomen In handen en nam alle nropelijke middelen te baat om te 
verhinderen, dat  wn hlinister voor de  radio sprak. Door hem werderr 
irnmer. ind~cr! m m  te kenner? gaf een radiorede te \tillet1 houd ei^. 
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Loveel zwarigheden opgeworpen, dat  een dergelijke uitzending zoveel 
tijd nam, dat  hetgeen men te zeggen had in het geheel niet meer 
actueel was. 

D e  heer Gerhrandy heeft de heer Burger verboden de onhoudbare 
verhouding tussen Regering en Militair Gezag aan te geven als grond 
tot ontslag. D e  heer Gerbrandy zeide hem: Ik geet u liever ontslag dan  
dat  gij o p  die gronden ontslag moogt vragen. Aangezien de gerags- 
~erhoudingen toen reeds zo  te grabbel lagen en het o p  dil gebied 
een dusdanige chaotische toestand was, vond de  heer Bzlrger het toen 
niet de  juiste weg o m  daar tegen in te gddn en daarom heeft hij d e  
heer Gerbruizdy o p  deze manier zijn spel M e n  spelen. D e  heer 
Burger heeft dus zelf ontslag gevrdagd. Naar  .zijn mening is echter 
hetgeen in die radiorede betrei'fcnde de zuivering werd gezegd, niet 
de  werkelijke aanleiding tot het ontslag geweest. D e  passages in zijn 
schrijven van 19 Januari 1945 en die in rijn radio-rede, gewijd aan  
de verhouding tussen het Militair Ciezag en de Regering, vormen 
z.i. de wezenlijke aanleiding tot het ontslag. Zodra het ïVIilitair Ge- 
zag zich tot zijn eigen terrein beperkte, betekende dit, dat  ook de  
tertegenwoordigende organen i ouden kunnen optreden. Het  M~lilitair 
Gezag trok alle macht naar zich toe en liet derhalve ook geen 
ruimte voor gemeenteraden en Staten. 

Gelijktijdig met het ontslag van de heer Burger dienden direct 
ook de Ministers Alhízrtla en i3an der? 'le1?1pet een verzoek tot ont- 
slag in. 

Naar  de mening van de heer Burger is deze ontslagaanvrage van 
de heren Albarda en van dcrz ïernpel enige tijd opgehouden met d e  
hedoeling hcin te isoleren, oindat hei effect heel anders is, wanneer 
de  sociaal-democraten uit het Kabinet treden. d a n  wanneer er van 
een individueel conflict sprake is. Ook voor de  geallieerde Rege- 
ringen maakte dit  een verschil. aangezien het Kabinet-Gerbrandy 
toch al gein democratische geur om zich heen bad. 

D e  heer Burger heeft nog overgelegd e rn  brief ' i  van 25 S-p- 
tember 1945 aan de heer Vorrirzk gericht. o p  dere kwestie betrekking 
hebberid. D e  heer Burger schreef in deze brief o m .  als volgt: 

,,Vier dagen later, 24 Januari 1945, volgde de geschiedenis van 
de  toen tien dagen oud zijnde radiorede van 14 Januari 1945, 
die U in bijgevoegd memorandum (van de  heer &;erbrandy) be- 
schreven vindt. Op 37 Januari d.a.v. werd mijn ontslag door Hare  
'Majesteit getekend  IS aijnde ingezaan o p  75 Januari 1945. Ik 
moet hieraan toevoegen, dat mij later het door  Gerbrandy ver- 
spreide verhaal bereikte, dat  deze mij uitdrukkelijk verzocht zou 
hebben niet een zodanige rede te  houden. Daargelaten dat  ook 
de  heer Gerbrundy niet kan verzoeken zich te onthouden van 
hetgeen als plicht in concrete oinstandigheden geboden is en het 
recht tot mijn betrekkelijk optreden zo van nature als krachtens 
uitdrukkelijke overeenkomst tussen de hlinisters vaststaat, inemo- 
reer ik bovendien, dat  generlei verzoek ~ i j d e n s  de heer Gerhrarzfi 
mij heeft bereikt dan het eigenhandig geschreven ongedateerd 
briefje, hetwelk in copie bijgevoeod wordt. 

D e  President heeft uitdrukkelijk geweigerd ontslag te  ver- 
lenen o p  de mij moverende redenen en stelde inij voor de keus 
ongevraagd ontslag te krijgen, dan wel ontslag te vragen -- het 
één zowel als het ander op door de heer Gerbrandy geformiileerde 
grondslag - zij het ook dat  ik een slotalinea mocht toevoegen, 
houdende d e  mededeling met het bovenctaande niet accoord te  
gaan." 

O p  25 Januari 1945, niet ingang vdn welke datum aan mr. Burger 
eervol ontslag werd verIecnd als Minister van Binnenlandse Zaken, 
werd de heer van Bot.vcrl belast met het interimaat. hetgeen hij heeft 
waargenomen tot 23 Februari 1045. ' 6  

D e  crisis-Burger vond plaats, terwijl het K,iblnet o p  andere grond 
reeds denissionnair was. Men zag dan ook, aldus de heer Burger, dat  
men niet uit de vraagstukken kon komen, zulks door innerlijk on- 
overbrugbare tegenstrijdigheden. door  gebrek aan beleid en door 
incompetentie van zij7 President. 

Oud-Minister J. M. de Booy verklaart ten danzren td11 het ontslag 
van Minister Burger, dnt hij nimmer anders heeft gehoord dan  dat  
tot niotief voor dit ontslag heeft gediend dc radiorede, welke door de 
heer Burger werd gehouden op 11 Januari 1935 en dat  hij met name 
nirnmer heeft gehoord van de  drie voorwaarden, welke Minister 
Burger in zijn brief van 19 Januari 1945 zou hebben gesteld, waarop 
bij niet-inwilliging deze dan zijn ontslag zou nemen. Be heer de Booy 
merkt nog op. dat  het tussen de  Minister-President en Minister Burger 
niet ging, doch dat hij geer! gefundeerd oordeel heeft ovzr d e  vraag, 
wie in deze aangelegenheid gelijk of ongelijk had, Hij kan zich niet 
iricer herinneren, of hij toen zelf die radiorede een voldovnde aan- 
leiding vond voor dit ontslag. maar %rel dat die radiorede een zekere 
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beroering heeft gebracht en dat men zeide: dat  had hij niet moeten 
doen. 

D r  heer van den Tempel merkt over deze crisis op, dat ten aanzien 
van de heer Burger bij diens optreden als Minister zonder Portefeuille 
blijkbaar in allerhoogste kring zeer hoge verwachtingen werden ge- 
koesterd. D e  heer van den Tempel wijst er op, dat  hij de  gang van 
zaken bij deze crisis niet persoonlijk heeft meegemaakt, aangezien 
hij toen ziek was. D e  aanleiding tot het ontslag van de heer Burger 
was diens radiorede voor Herrijzend Nederland. Tot  het ontslag van 
de  heer Burger is besloten o p  23 Januari 1945 na een onderhoud tussen 
de Koningin en de  Minister-President. D e  heer Gerbrandy deelde een 
en ander mede in de Ministerraad. Zonder enig voorafgaand overleg 
was hiervan mededeling gedaan aan de heer Burger en de  heer 
Albarda vond de behandeling van de heer Burger zo onrechtvaardig, 
dat  hij de  heer van den Tempel voorstelde gezamenlijk ontslag te 
vragen. D e  heer van den Tempel heeft deze ontslagaanvrage mede- 
getekend, D e  heer van den Tempel noemt het ontslag van de  heer 
Burger een typisch voorbeeld van een volkomen omslag van ver- 
trouwen; een vertrouwsn, dat  nog niet lang tevoren was uitgesproken 
in een vorm, welke welhaast als kwetsend kon  worden aangevoeld 
door de andere Ministers. 

D e  heer van den Tempel noemt de  crisis-Burger een begeleidend 
verschijnsel van de  toen plaats vindende Kabinetscrisis. 

Op  de  vraag, of zijnerzijds o p  d e  radiorede, door d e  heer Burger o p  
14 Januari 1945 te Eindhoven gehouden, ook de  aandacht is gevestigd 
te Londen, antwoordt de heer Kruls, dat  hij zich herinnert, dat hij 
tijdens zijn bezoek aan Londen er met d e  Minister-president over 
heeft gesproken. De heer Krzrls dacht eigenlijk, dat  het probleem alleen 
met de  zuivering verband hield. O p  de  vraag, of een passage van die 
rede, gewijd aan het Militair Gezag, misschien ook een motief voor dat  
ontslag kan zijn geweest, antwoordt de heer Kruls, dat  hij zich alleen 
iets over de zuivering herinnert. O p  de  vraag, of hij de  aandacht ge- 
vestigd heeft o p  de  passage over d e  zuivering, antwoordt hij, dat hij 
niet wil zeggen, dat  hij de aandacht er o p  heeft gevestigd. Hij weet 
alleen, dat  er tussen de  Minister-President en hem een bespreking is 
geweest, waarbij dit ter sprake is gekomen. D e  heer Kruls weet niet, 
van welke kant dit begonnen is. Hij is er niet speciaal voor naar 
Londen gegaan. O p  hem heeft die radiorede geen indruk gemaakt. D e  
heer Kruls is naar Londen gegaan in ieder geval vóór het ontslag 
van de heer Burger. 

D e  heer Albarda deelt mede, dat de  kwestie-Burger los staat van 
het collectieve demissie-verzoek, hetwelk ongeveer moet hebben plaats 
gevonden tussen 19 en 24 Januari 1945. D e  collectieve ontslag-aan- 
vrage was geen formele instemming met de brief van de heer Burger 
van 19 Januari, waarin deze de drie gronden noemt, waarop hij de 
indiening van zijn ontslag overweegt. D e  heer Albarda noemt het een 
samentreffen. 

Het  besluit tot ontslag van de heer Burger is, aldus de heer Albarda, 
genomen en zelfs is op de uitvoering daarvan in sommige onzichten 
vooruitgelopen, voordat de heer Burger er zelf iets van wist. Een half 
uur, voordat de  Minister-President de  buitengewone vergadering van 
de Ministerraad opende, waarin hij van het ontslag van de heer Burger 
mededeling zou doen aan de Ministers, heeft de heer Burger ver- 
nomen, dat  hem in die vergadering deze verrassende mededeling te 
wachten stond. Door  de  Minister-president, aldus de heer Alharda. 
was reeds met een andere Minister tevoren afgesproken, dat hij het 
Deaartement van Binnerlandse Zaken zou waarnemen en ook had de 
Minister-President met het hoofd van de Voorlichtingsdienst, de heer 
Pelt, een comn~uniqué opgesteld, dat  's middags zou worden uitge- 
geven, terwijl de heer Burger zelf van niets wist. 

N a  afloop van de Ministerraad heeft de heer Albardn de Minister- 
President medegedeeld, hetgeen hij hem de volgende dag schriftelijk 
heeft bevestigd, dat, wanneer er o p  deze wijze ontslag werd verleend 
aan een Minis'er, hij dat beschouwde als iets, dat  misschien in over- 
eenstemming kon worden gebracht met Perzische staatszeden, maar 
dat  dit in Nederlandse gebruiken niet thuishoorde. 

D e  heer Albnrda wilde zelfs geSn schijn van medeverantwoordelijk- 
heid dragen voor een dergelijke behandeling van de Minister. Daarom 
zouden de  heer van den Tempel, die in die dagen ongesteld was, en hij, 
Albarda, de Koningin verzoeken om, indien het ontslag van de  heer 
Burger werd verlernd, tevens aan  hen ontslag te verlenen, onafhanke- 
lijk van de collectieve ontslag-aanvrage, die het Kabinet had ingediend. 
Zij zouden van die stap willen terugkomen, indien aan de heer Bur- 
ger gelegenheid zou worden gegeven om voor de radio opheldering 
te  geven omtrent zijn radiorede, die - naar de mening van d e  heer 
Albarda ten onrechte - aanstoot had gegeven en dat  aan de heer 
Burger bovendien de  gelegenheid moest worden gegeven om, indien 
hij dit zelf wilde, persoonlijk ontslag te vragen. D e  heren Albarda 
en van den Tempel wensten zich o p  geen enkele wijze met de ge- 
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volgde procedure solidair te verklaren. Aan hun wens is alleen in 
zoverre voldaan, dat  de heer Burger nog achteraf de gelegenheid 
heeft gekregen zelf ontslag te vragen, zodat hij ten minste niet werd 
weggejaagd zonder eigen verzoek. Dit was naar de buitenwereld ten 
minste een beter figuur; maar de hrer Burger heeft niet de gelegen- 
heid gekregen om nadere toelichting te geven op zijn in  Nederland 
uitgesproken radiorede en het ontslag is doorgegaan en dus ook het 
ontslag van de heren Albarda en van den Ternpel. Dit laatste ontslag 
is echter niet vroegtijdiger verleend, maar  zij zijn tegelijk met d e  
andere Ministers (23 Februari 1945) ontsiageii. 

D e  heer van Heuven Goedhart verklaart, dat hij, toen de heer 
Burger door de heer Gerbrandy uit het Kabinet werd verwijderd, zich 
in Nederland bevond. Hij wil derhalve niet zeggen, dat  hij persoonlijk 
een rechtstreeks oordeel daarover heeft. Da t  oordeel is gevormd uit 
de stukken, welke hij later van de ambtgenoten Albarda, van den 
Tempel en Burger heeft ontvangen. Hij heeft niettemin de overtuiging, 
dat  hier inderdaad o p  een wonderlijke, om niet te zeggen onbehoor- 
lijke, wijze de heer Burger zijn ontslag is gegeven. D e  heer van Heu- 
ven Goedhart keurt de  radiorede o p  zich zelf onvoorwaardelijk af, 
omdat de heer Burger niet hei  recht had - wat hij zelf zeker wist - 
een redevoering te houden. 

In  het begin van Januari 1945 bevonden de Ministers zich alle- 
maal te Londen; er was toen geen ern Minister in  Nederland. Zij 
waren nl. door de heer Gerbrandy opgeroepen om allen aanwezig 
te zijn in ecn Ministerraad, die naar de  heer van Heuven Goedhart 
meent de 3de Januari te  Londen gehouden moest worden, waar- 
voor ook de  heer van Mook uit Brisbane was overgekomen. Men 
gevoelt wel, dat  laten overkomen van de heer van Mook wijst ook 
zo duideiijk o p  het feit, dat  de gehele positie van het Kabinet in het 
einde van 1944 uitermate labiel was geworden, dat  is al crisis. Daar  
wordt al gepraat over de  vraag: Ja, hoe moet dat  allemaal verder, 
valt dat  niet uit elkaar? Vlak daarna, d e  data kan de  heer van 
Heuven Goedlzart helaas niet meer zeggen, bleek uit een bericht, dat  
de heer Burger had ontvangen, dat zijn moeder, die zich geëvacueerd 
bevond in een klein dorp in de  Westhoek van Brabant, zeer ernstig 
ziek was en de overkomst van de heer Burger wenselijk werd ge- 
acht. Het  was niet vreemd, dat  de heer Gerbrandy de  heer van 
Heuver. Goedhart opbelde over de  vraag, hoe deze een vertrek van 
de  heer Burger naar bevrijd gebied zag. Niet vreemd, omdat men 
nu eenmaal aanvaardde, dat  de  heer van Heuven Goedhart, voor 
zoveel Nederland betrof, als voorzitter van dat  clubje fungeerde. 
D e  heer van Heuven Goedhart heeft toen gezegd, dat  het hem 
duidelijk ieek, dat  de  heer Burger spoorslags naar zijn moeder moest 
gaan en dat hij het overigens van belang zou vinden, dat  de heer 
Burger zich van elke politieke activiteit strikt zou onthouden. Dat  
moest ook wel, want de zaken waren te labiel, te onduidelijk, dan dat  
het verstandig was, dat  Ministers daar o p  hun eigen houtje, met name 
ook coram publico, iets gingen mededelen. 

D e  heer Gerbrandy heeft de heer van Heuven Goedhart later ge- 
zegd, - het stuk zelf, indien het heeft bestaan, heeft de heer van 
Heuverz Goedhart nooit gezien -, dat  hij schriftelijk de heer Burger 
heeft doen weten, dat van hem werd verwacht, dat  hij zich van alle 
politieke activiteit zou onthouden. D e  heer van Heuven Goedhart 
heeft dat niet aan de heer Burger geschreven en hij heeft dat  stuk van 
de heer Gerbrarzdy, indien het bestaat, ook nimmer gezien. Een 
week later vernam de heer van Heuven Goedhart - hij zat nog te 
Londen -, dat  de heer Burger in bevrijd gebied een radioredevoering 
had gehouden, waarvan aan de heer van Heuven Goedhart een uit- 
treksel - hij me2r.t door de radiomensen van Radio Oranje - 
werd verstrekt. Van dat uittreksel is hij enorm geschrokken, want 
hij wist uiteraard, dat de heer Burger allerminst van opvatting 
omtrent zuiveringsaangelegenheden was veranderd. D e  heer van 
Heuven Goedhart moest echter dan toch wel vinden, dat  de heer 
Burger zich allerongelukkigst had uitgedrukt en een volkomen scheve 
indruk had gevestigd. Ten tweede had de heer Burger opmerkingen 
gemaakt over de verhouding Regering-Militair Gezag. Dat  vond de 
heer van Heuven Goedhart volkomen verkeerd, omdat die verhouding 
op dat ogenblik een van de meest epineuze en kwestieuze onderwerpen 
was, weshalve hij het helemaal verkeerd vond, dat  een Minister, een 
ander of hij, daarover op eigen gelegenheid en zonder zijn rede- 
voering te hebben kunnen bespreken met enigerlei ambtgenoot, wat 
de gewoonte was tussen de  Ministers, een toespraak ging afsteken. 
D e  heer van Heuven Goedhart heeft toen de heer Gerbrandy op- 
geoeld en hem gevraagd: Was je dat  bekend, dat  B~irger dat ZOU 

doen? Ik vind het niet zo prettig. D e  heer Gerbrandy zei: Ik weet 
er niets van; wat is er aan de hand? Hij heeft hem geantwoord: 
I k  weet verder ook niets, maar kijk maar bij je papieren; je krijgt 
altijd uittreksels van Radio Oranje en daar vind je dat  wel bij. Daar- 
mede heeft de  heer van Heuvetz Goedhart die zaak dus teruggekaatst 
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Toen de heer van Neur~rrz Goedhart de heer Gerbrarrdy opbelde, wist 
deze nog van niets. D e  heer van Heuvcn Goedhart is degcne geweid. 
die hem op het spoor van die zaak heeft gebracht. Hij gelooft, maar 
helemaal zeker is hij er niet meer van. dar hij de heer Burger niet 
eens meer heeft gezien, daar zij elkaar practisch hebbrn gekriii~t. 
D e  heer Burger reisde uit bevrijd gebied naar Londen en de heer 
van Heuvcn Goedhart uit Londen naar bevrijd gebied, want hij 
is einde Januari of begin Februari weer overgegaan o m  zijn laatste 
periode als Minister - hij wist toen natuurlijk niet, dat  het de  
laatste zou zijn -- in bevrijd gebied door te brengen. Op het tijd- 
stip, waarop aan de heer Burger is medegedeeld, dat  hij ontslagen 
zou worden, was de  heer van Heuv~rz Coedhart niet te  Londen. 
Dat  drama is hem ter ore gekomen, toen hij weer terugkwam u ~ t  
bevrijd gebied. D e  data daarvan kan de heer var1 Neuverz Goedhar? 
helaas niet meer precies geven, maar hij weet zeker, dat  hij bij de 
ontvangst van de heer Burger door de heer Gerhraiidy en bij wat 
zich toen in die Ministeraad heeft afgespeeld niet aanwezig is 
geweest. 

Hij heeft daar  dus geen eigen oordeel over. Hij  heeft de behoefte 
oin volledig en volstrekt eerlijk te  zijn en daarom moet hij hieraai] 
toevoegen, dat  het hem volkomen duidelijk is geworden. hoe welkom 
het de  heer Gerbrandy was zich van de heir  Bufgar te kunnen ont- 
doen. Dat  lijdt niet de minste twijfel. D e  heer Cerbrandy heeft nl. de  
o p  zichzelf altijd erg prettige gewoonte o.n met beeldende iiitdrukkingeri 
bepaalde diiigen onvergetelijk te maken. En dat heeft hij ook bij deze 
gelegenheid gedaan, want nauwelijks was de  heer van Heuvt.17 Goed- 
hart terug te Londen en telefoneerde hij met de heer Ger.brandy over 
deze zaak. of deze gebruikte een van die ui tdrukking~n door tegen hem 
te zeggen: ,,Je weet: deze inan was een luis in rnijn pels"; dat a a s  voor 
de heer van Heuven Goedhart een nieuwe uitdrukking, die hij sinds- 
dien heeft onthouden. Hieruit blijkt, dunkt de  heer van Heuven Goed- 
hart, wel duidelijk, dat juist is, wat hij zei: De heer Gerbrandy was 
blij, dat hij zich van de heer Burger kon ontdoen. Die verhouding is 
van meet af aan niet goed geweest. Da t  heeft, misschien karakterolo- 
gisch, dat  wil de heer van Heuv~tz  Gocdhar! daar laten, nooit goed 
geboterd. Wat hem betreft. hij weet, dat  de heer Buiger helenlaal niet 
de bedoeling had om daar eens ean eigsn zuiveringspolitiek, en d a n  
nog wel een slappe zuiveringspolitiek, te gaan voordrag~n .  D e  heer 
van Heuren Goedhart keurt overigens uitdrukkelijk het feit van het 
houden van die redevoering af. H!j beschouwt dat  als verkeerd. Hij 
heeft dat  ook tegen de heer Burger gezegd. D a t  was niet in overeen- 
 temming met de afspraak en het excuus, dat  hij meucde, dat  de  be- 
volking o p  dat  ogenblik ecn radiorede moeqt horen, acht de heer van 
Heuvcri Goedhnrt ean ongeldig excutis, omdat hij gelooit, dat  de  
bevolking veeleer zat te wachten o p  de zwijgzaamheid van Over- 
heidspersonen dan  o p  hun radioredevoeringen. Hlj heeft nooit ge- 
merkt, dat  men er in hel Zuiden zo o p  gebrand was om e:n Minister 
te  horen, die een radiorede hield. Hij gelooft ook niet, dat  men met 
het houden van een radioredevoering o p  dat ogenblik het publiek ook 
maar enigermate kon kalmeren of wat ook. D e  mensen trokken zich, 
dank zij het gewroet van het Militair Gezag en de Binnenlandse 
Strijdkrachten en derzelver staf, van de leden van de  Regering allang 
geen steek meer aan. 

D e  modus procedendi bij het ontslag vond de heer vcm Heuvel7 
Coedhart hoogst bedenkelijk en hierin is hij het volkomen met de 
heren Albardn en van dcrz Tempel eens. Hij gelooft, dat  hierover 
tussen redelijke mensen ook geen twijfel zori kunnen bestaan; d e ~ e  
modus is niet alleen verwerpelijk. maar onbehoorlijk. hlen kan dit 
niet doen en hij vindt, dat  de  heer Burger zich volkomen terecht 
over deze wijze van afdoening heeft beklaagd, ofschoon hij anders- 
zins begrijpen kan, dat  de heer Gerbraizdy de heer Burgzr het feil 
van die radio-redevoermg zeer kwaiijk herift genomen, want dat  was 
in  strijd met wat, naar de  heer Gerbrundy zegt zelfs schriftelijk, maar 
in elk geval toch wei uitdrukkelijk, ter kennls van de herr Burger. 
Cvas gebracht. D e  herr van Heuven Goedlzart heeft de nota, welke 
de heer Burger o p  79 Januari 1945 aan  de leden van de Ministerraad 
heeft gezonden. gekend. Hij zat toen immers zelf nog in het Kabinet 
en hij herinnert zich, dat  de Ministers die nota, zoals dat  mei derge- 
lijke schrifturen pleegt te gaan, na een zeer korte bespreking voor 
kennisgeving hebben aangenomen in de  Ministerraad. 

D e  heer v a n  Hetdi~e~t Goedhart kan niet geloven, dat de brief van  
de heer Burger van 19 Januari 1945 een rol heeft gespeeld bij de  
Minister-President, toen deze het besluit nam de lieer Burger te 
ontslaan. Wanneer de  heer van Heuscn Goedhart o p  3 Januari 191.5 
een nota aan alle ambtgenoten stuurt, waarin precies dezelfde dingen 
staan, die de heer Burger dan  blijkbaar enige weken later ook weer 
stelt, dan blijft de heer van Heuverz Goedhart tot nog wel haast half 
Februari bij de  heer Gerbrtrnb persona gratissima. De heer Gcr- 
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tieke onderwerpen zou houden. Toen heeft hij in Noord-Brabant die 
bekende speech gehouden over de kwestie van de collaboratie, die 
zeer controversieel was. D e  Minister-President was daar toen zeer 
verontwaardigd over. Hij zei, dat  dit in strijd was met de afspraak 
en heeft de heer Burger o p  grond daarvan ontslag verleend. 

D e  heer de Bezis verklaart de lezing te geven over dit geval, zo- 
als hij haar toen, te Londen zijnde, gehoord heeft. Hij  wezt, dat daar 
ook andere lezingen over zijn. 

Persoonlijk heeft de heer Linthorst Honzan buiten de moeilijk- 
heden over de radiorede van Minister Burger gestaan. Toen hij dat las 
in de couranten - hij heeft het niet persoonlijk gehoord - heeft 
hij gedacht; het zou toch wel goed zijn geweest, wanneer daarover 
enig overleg was gepleegd; dan hadden wij met die opvattingen reke- 
ning kunnen houden. Want wat het Militair Gezag nl. zeer miste, 
waren normen of uitvoeringsvoorschriften van de Regering, o.a. o p  
het Zuiveringsbesluit. 

Men was er van uitgegaan, dat de bemoeienis van het Militair Ge- 
zag met de zuivering slechts een zeer tijdelijke zou zijn; te Londen 
dacht men aanvankelijk, dat het een kwestie van één of enkele weken 
zou zijn en dat het eerste werk onmiddellijk na de bevrijding door 
het Militair Gezag zou zijn opgeknapt en daarna dade!ijk door tle 
burgeroverheid zou worden overgenomen. D a t  lag echter heel anders 
en niemand wist eigenlijk, hoe men met die zuivering aan moest; uit- 
voeringsvoorschriiten ontbraken. Men had grote perikelen op dit 
gebied, o.m. met de illegaliteit. Er  waren nogal wat meilingsverschil- 
len tussen de tot handelen bevoegde organen van het Militair Gezag, 
dus speciaal de militaire commissarissen, en de hogere burgerlijke 
bestuursautoriteiten, o.a. de Commissaris der Koningin en door deze 
gemachtigde burgemeesters, speciaal i n  Limburg. Bovendien waren 
er wel eens meningsverschillen met ezn aantal legerautoriteiten van 
de geallieerden, die bemerkten, dat  de  zaken hier en daar niet snel 
en efficient liepen en die soms een andere burgemeester wensten. 
Dat  hield ook weer verband met de  tijdelijke bestuursvoorziening, 
die nu eenmaal bij Koninklijk besluit geregeld was. D e  Binnenlandse 
Strijdkrachten heoben zich in  het eerste stadium ook intens met dit 
alles bemoeid zonder wettelijke bevoegdheid. Dwars daar doorheen 
is toen die rede van Minister Burger gekomen, waarvan de hoofd- 
strekking, voorzover de heer Linthorst Hornan zich herinnert, deze 
was: ,,nu ik zelf hier in bevrijd gebied o m  mij heen gezien heb, heb 
ik d e  conclusie getrokken, dat  men met de  zuivering veel te ver gaat. 
Eigenlijk behoren alleen gezuiverd te worden die mensen, die posi- 
tief ,,foutw zijn geweest". 

I n  grote kringen van de mensen in het bevrijde gebied, die de  
gehele bezetting hadden medegemaakt, was de communis opinio n u  
eenmaal anders. Ook de militaire cominissarissen zelf, die te Londen, 
in  overleg met de  Regering, zo goed mogelijk geschoold waren, zijn 
geschrokken van de  radiorede van Minister Burger. Deze had immers 
nooit zelf tevoren aanwijzingen gegeven, hoe het d a n  wel moest. 
Aanleiding tot ruzie daarover is er echter nooit geweest. 

D e  heer Gerbrarzdy verklaart, dat  na het ontslag van Minister 
Dijxhoorn door hem naar voren was gebracht, dat  elk ontslag van een 
Minister, als het kon, in de Ministerraad zou worden gesracht en 
dat er geen advies zou worden uitgebracht door de Minister-Presi- 
dent, voordat het in de Ministerraad was besloten. Dit is bij de 
eventuele latere ontslagaanvragen ook altijd zonder uitzondering 
uitgevoerd. E r  is één geval, dat schijnbaar iets anders ligt; dat  is het 
geval-Burger. 

D e  heer Gerbrandy zegt, dat een uiteenzetting van hem over de  
gang van zaken, zoals die is geweest bij het ontslag van de heer 
Burger, in  één minuut is gebeurd. 

In strijd met de afspraak hield de heer Burger ern radiorede in 
Nederland en in die radiorede kwam bovendien een uiteenzetting voor, 
die dwars inging tegen het beleid, dat  de heer Gerbraildy als Minis- 
ter-president vier jaar lang, vanaf September 1939, had gevoerd, het- 
geen hij ontoelaatbaar achtte; hij meende, dat er geen ander middel 
was om daarop te reageren dan te zeggen: ,,dat kost één van ons 
beiden het ministeriële leven". 

D e  heer Gerbrandy heeft dit ook staatsrechtelijk besproken en 
daarbij is hem eveneens medegedeeld: er is gern ander middel dan  
dit te doen in de vorm van het geven van ontslag. Die uiteenzetting 
was de passage in de redevoering van de heer Bwrger, die brtrekking 
had o p  de zuivering. D e  heer Gerbrandy heeft zeli ook gezegd, dat  
in  het licht van wat er later gebeurd is, die passage nog niet zo heel 
gek was; daarom ging het ook niet. Het ging er echter om, wat voor 
impressie het in die tijd moest maken; dat ging dwars in tegen het- 
geen de heer Gerbrandy het Nederlandse volk vier jaar lang had 
voorgehouden. D e  heer Burger mocht ook niet spreken over het 
Militair Gezag. D e  Iierr Gerbrandy kon een Minister niet verbieden, 
als hij het deed, maar er was afgesproken, dat  uit een oogpunt van 
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algemeen beleid overleg werd gevoerd over redevoeringen. D e  heer 
Gerbrandy heeft zijn eigen redevoeringen altijd onderworp-n a a n  
het oordeel van al zijn collega's met één uitzondering, waarbij het 
onmogelijk was, maar waar achteraf godkeuring voor is gegeven. 
Hier ging echter een van de Ministers buiten alle a f s ~ r a k e n  om di t  
doen. Dat kon eenvoudig niet. 

Het verzoek, vervat in het briefje, dat de  heer Gerbrandy aan d e  
heer Burger heeft geschreven in verband met d e  ziekte van zijn 
moeder, heeft, aldus de heer Gerhravdy, o p  zichzelf niets met de 
radiorede te maken. Hij had de  Ministers gevraagd te Londen ;e 
blijven. Nu ging de herr Burger om persoonlijke redenen naar Ne- 
derland; de heer Gerbrandy had deze afspraak met al de  Ministers 
gemaakt (hij weet niet, of de heer Burger er bij is geweest, maar in 
elk geval vermoedt hij het wel; hij heeit het ook aan de Koningin 
gerapporteerd, die hield zich o p  de hoogte): ,,Zó is de toestand en o p  
dit ogenblik worden er dus door de Ministers, staande het overe-n- 
gekomene omtrent de gehele zaak van het Militair Gezag, ge-n be- 
paalde handelingen in Nederland verricht; laat dat  in elk geval o p  
dit ogenblik na". In bovengenoemde brief bedoelde hij de heer Bur- 
ger daaraan even te herinneren: gij gaat naar Nederland, maar be- 
perk u nu ook tot het familiebrzoek. D e  heer Gerbrandy vindt de  
redenen, waarom de heer B!irgrr memde. dat hij e x  radiorede moest 
uitspreken, nl. o m  de  bevolking duidelijk te  maken, dat niet alle 
Ministers naar Londen warin gegaan en aldus de bevolking ern hart 
onder de riem te steken, e-n rare arguni-nlatie. D e  Ministers hadden 
besloten en bloc nizt naar Nederland te gaan. De heer Burger moest 
wel, maar om geheel andere redenen, die met zijn Ministerschap 
niets te n a k e n  h e ~ b e n .  Moet hij deze geleg-nheid nu benutten om te  
zeggen: ik toon, dat er e-n Minister in Nederland is? Het lijkt de 
heer Gerbrandy zeer gezocht. D e  heer Gerbrandy acht het ook een 
fout, dat  de  heer Burger over het ,Militair Gezag begon. Wanneer 
de  heer Gerbrandy een radiorede hield te Londen, dan moest hij met 
die rede spitsroeden lopen bij alle Ministers en dan kon inderdaad 
niet ern enkeling, die zich a l  e-ns misgaan had o p  het gebied van 
radioredevoeringen, zich te buiten gaan aan een radiorede over het 
Militair Gezag. Dat niocht hij toch niet buiten d e  heer Gerbrand-v 
om doen. Maar wat hij, Gerbrau2dy, het ergste vond, was de passage 
over de zuivering. Daar zit hij wekelijks, soms dagelijks, overleg te 
plegen met de mensrn van de  Regeringsv3orlichtingsdienst, speciaal 
met de mensen van Radio Oranje, over d e  wijze, waarop het Neder- 
landse volk moet wordrn toegesproken en waarop m:n het Neder- 
landse volk ern hart onder d e  riem kan steken. Deze mensen zijn 
wanhopig bij de heer Gerbrandy gekomen en hebbrri g e r e d :  Excel- 
lentie, laten wij maar ophouden, als een van uw Ministers o p  die 
manier in Nederland spreekt, dan kunnen wij niet meer. Zij waren 
zo te zeggen des duivels. Dit is niet alleen gezegd door de heer deyl 
Duolaard. Dat  kon de heer Gerbrandy van hen allen goed be- 
grijpen. 

Er  was nog iets anders aan vooraf grgaan; daarvan hesft de  heer 
Gerbrandy gean casus belii gemaakt. Dit lijkt hem een ,,slipw. Dat 
betrof een radiorede, welke de heer Burger wel aan het oordeel van 
de heer Gerbrandy had onderworpen. De heer Gerbraqdy heeit in 
de Ministerraad medegedeeld, dat hij daar tegm vijf bezwaren had. 
D e  heer Burger heelt-toen in tegenwoordigheid van alle leden van 
het Kabinet verklaard, dat  hij aan al die vijf bezwaren tegemoet zou 
komen. Toen de heer Burger die radiorede hield, had hij van de 
vijI punten, waartegen bezwaar bestond, er drie niet veranderd, in 
strijd met de aispraak. D a t  was nog te Londen. Het ging o p  zichzelf 
over onderwerpen, die o p  het geaied van de heer Burger lagcn, maar 
er stond in het door hern genaakte ontwerp e-n zerr besliste oir- 
juistheid; die is er in blijv-n staan. D ?  heer Gerbra,zdy h e e ~ t  Idter 
tegen de heer Burger gezegd: ,,Hoe kan dat  nu'? Dit  is in strijd zells 
met de feiten". 

D e  heer berbrandy herinnert zich niet, dat  er bij hem ook is ge- 
klaagd over a e  passage omtrent het Militair Gezag in de Eindhovense 
radiorede van de heer Burger. D e  aandacht is gevestigd op de pas- 
sage, ongeveer luioende: niet de mensen, aie toutzn hemen gemaakt, 
maar die fout zijn. Hierover ging het voornamelijk. De heer Ger- 
brandy heeit later geïnlormeerd: hoe is dat ontvangen in Nederland3 
E r  is hem geantwoord: de reactie was verschrikkcelijk, ook in het 
Zuiden D e  radio in de  Londense tijd was voor Ministers een levens- 
gevaarlijk instrument, althans voor hun ministeriële levens. 

O p  a e  vraag, of het zo is gegaan, dat  à e  heer Burger bij de herr 
Gerbrandy zou zijn ontooden en de mededeling heboen gekregen, dat  
zijn ontslag werd gereed gemaakt en dat er na een half uur een ver- 
gadering van de Ministerraad zou zijn, antwoordt de heer Gerürandy, 
dat  deze voorstelling van zaken niet helemaal juist is. Dat  kon hij 
natuuriijk niet zeggen. D e  Ministerraad zou net zo goed hebben kun- 
nen zeggen: President, dat zijn wij met u niet eens. D a n  was d e  heer 

37 



') Bijlage 160 C. 

70225 e.v. (Gerbrandy) 

(;crhttzr~u~ aigetreden. Dit neemt natuur lij^ niet weg, dat  nien voor 
het geval de Miii~sterraad accoord zou gaan alvast zo'n stuk in orde 
kon laten maken. Waaischijnlijk heeft de heer Gerbrandy hem gezegd: 
,,Burger, ik kom aanstonds in het Kabinet met deze mededeling, dat  
naar miin opvatting jij ontslag moet hebben!" D e  heer Gerhrandy 
heelt eerst met hem gepraat over de redenen van het ontslag; hij heeft 
hem deze natuurlijk medegedeeld en gezegd, dat  hij tegen de rede va-i 
de heer Burger ~ o ' n  groot bezwaar had: dat  het dwars inging tegen 
wat hij, Gerbravldy, vier jaar lang had gedaan: dat  hij dat niet kon 
hebben. In  de Ministerraad heeft iedere Minister het afgekeurd, maar 
niet alle Ministers hebben gezegd: geëvenredigd hieraan is een 
ontslag. 

Enkele dagen later hebben de heren Albar& en van den Tempel 
ook hun ontqlag aangeboden, toen het ontslag van het Kabinet al 
waq aangeboden en dus hun ontslagaanvrage geen ander effect meer 
kon sorteren, dan dat  het uitdrukte: Wij keuren dit niet goed. D e  
heren Albarda en van dei1 Teritpel hebben ook niet in de vergadering 
van de Ministerraad gezegd: d a n  neinen wij ook ontslag, geen van 
beiden. 

Over de verklaring van de heer Burger, dat  zijn ontslag direct is 
doorgegaan, maar dat  het ontslag van de heren Afbarda en van de,? 
Tempel enige tijd is opgehouden met de bedorling hem te isoleren, dat  
de ontslagaantrage van de heren Albnrda en van den Ternpel met man 
ei1 macht is geheim gehouden, totdat zij in Amerika werd gepubli- 
ceerd, zodat toen officiële publicatie niet incer tegen te houden was. 
zegt de  heer Gerbrnr?dy, dat daar niets van waar is. Hij begrijpt 
niet, hoe dat  kan worden gezegd. E r  wordt een verband selegd. dat 
hij ZOLI inoeten kennen en waarvan hij absoluut niets weet. 

Nadat hem het schrijven') van 24 Jan~ia r i  1945 van de herr 
Albarda, houdende de overweging tot het vragen van onts!ag, was 
vertoond, verklaart de  heer Gerbrnndy, dat de reactie van de  heer 
Alharda dus wel onmiddellijk is geweest. D e  vergadering van de 
Ministerraad had op diezelfde dag plaats a!s de aankondiging aan de  
heer Burger van zijn ontslag, n.l. o p  24 Januari 1945. Niemand van 
de andere Ministers heeft gesteld: nu nemen wij ook ontslag. D e  heer 
van Mook had grieven er tegen, de heer Albarda ook, de  heer Burger 
zelf uiteraard ook, niet iedere Minister had die consequrntie getrokken. 
Natuurlijk, toen was o p  dat ogenblik de  beslissing gevallen. D e  heer 
Gerhrandy heeft gezegd: .,lk moet dus verder dat  ontslag van de heer 
Burger handhaven". 

Natuurlijk moest d e  heer Gerbranrfy overleg plegen met d e  
Koningin. Natuurlijk moest overleg gepleegd borden over de vorm. 
Het  is ongewoon wat de  vorin betreft, dat  men o p  deze wijze ezn 
Minister ontslaat. Het  kan natuurlijk wel; staatsrechtelijk is er niets 
o p  aan  te  merken; het contraseign en de  handtekening van de  
Koningin zijn o p  zich zelf voldomde. De vorm moest echter nog 
gekozen worden en die vorin is deze geweest, dat afgesproken is: 
,.laten wij dat  fatsoenlijk doen". Toen heeft de  heer Burger 
enkele dagen later - de heer Gerbrandy herinnert zich niet hoe- 
veel - formeel het verzoek ingediend, waarop de  heer Gerbmndy 
kon adviseren en pas daarna is de kwestie-Albarda en van den Tem- 
pel geloinen en was, gelijk de heer Gerbrandy medegedeeld heeft ir, 
het Kabinet, het ontslag van het Kabinet om geheel andere redenen 
gevolgd. 

D e  beslissing over het ontslag van de heer Burger was in beginsel 
al gevallen, toen de heer Gerbrandy van d e  rede kennis nain en ddt 
was niet o p  24 Januari 1945. D e  aanhef van d e  brief van de  heer 
Albnrda van 24 Januari 1945 luidende: ,,In de  buitengewone ver- 
gadering van 24 Januari 1945 van d e  Minsterraad hebt gij mede- 
gedeeld. dat. bij een conferentie o p  23 Januari 1.1. van H.M. de 
Koningin met u, o p  uw voorstel, is besloten, dat  aan de  Minister 
van Binnenlandse Zaken, irir. Burger, ontslag zou worden verle-nd", 
is niet geheel juist; ,.beslotenv is formeel onjuist. 

D e  Ministerraad van 24 Januari 1945 had zeker niet alleen een 
pro forma-betekenis. E r  is breedvoerig gediscussieerd, want het onl- 
slag van ecn Minister moest iri de vergadering van de  h4inisterraad 
komeri. D e  heer Albarda heeft uitvoerig betoogd: ..Ik geif toe: die 
radioreiievoering is mis. Ik begrijp, dat  u daartegen grieven heeft. 
Kunt u hem niet gelegenheid geven he.t te redresseren of kunt i1 

het redresseren? Waarom moet het nu precies een ontslag zijn'?" 
Dit was dus geen pro forma-vergadering. D e  heer va12 lilook heeft 
er ook  gesproken. 

Tussen het ontslag van de heer Burgpr en zijn brief van 19 Januari 
1945 bestaat in feite geen enkel verband, aldus de heer Gerbmndy. 
De radiospeech van de heer Burger was o p  14 Januari 1915 
en toen kwam bij de  heer Gerbrandy de  beslissing: ,,ik kan 
Burger niet langer handhaven". Het beeft geciuurd tot 24 Januari. 
omdat de heer Burger in Nederland zat. Zodra hij te Londen bereik- 
baar was. heeft de  heer Gerhrarzdy de  heer Burger verzocht bij hem te 



konren. Die brief van 19 Januari itan niet in  enig verband staan met 
een beslissing van de zijde van de  heer Gerbra~zdy, welke betrekking 
heeft o p  de uitzending o p  14 Januari; dat  is uitgesloten. Men zou 
ten hoogste kunnen zeggen: ,,Burger voelt aankomen, dat  hij worcit 
ontslagen". 

O p  de  vraag, of de  brief van 19 Januari 1945, waarin d e  heer 
Burger aankondigt zijn ontslag in overweging te  nemen, een reden 
is geweest, dat  deze Minister zijn ontslag kreeg, antwoordt de he-r 
Gerbrancly, dat hij voor dit soort brieven politiek gesproken, gern 
korrel respect heeft. ,,Het laat zich aanzien, dat  ik ontslag moet 
neinen"! Als je een man bent, neem je ontslag. D e  heer Ger- 
brandy heeft het in Londen nooit ander gesteld. Hij heeit zoveel 
brieven en mededelingen van Ministers gehad: ,,dan ga ik heen", die 
e r  niet aan dachten heen te gaan. Daar  is dcze er ook weer één van; 
daar is niets mannelijks meer in. E r  waren  ministers. - daar was 
b.v. Steenberghe, daar heeft de  heer Gerbrandy respect voor -- die 
zeiden: ,,politiek gesproken is het middel van de Minister oin zijn 
verantwoordelijkheid te tonen, ontslag te  vragen". D e  heer Steefl- 
herghe zat ook niet aan de  portefeuille vast. D e  heer van dciz Buoe!c, 
als het er o p  aan kwam, zei: ;,Ik ga hecn". Z o  derd de  heer Ger- 
hrandy precies hetzelfde. E r  was ean aantal figuren, die zeiden: ,,Ik 
denk er over o m  weg te gaan". Als een Minister-President dat  tien 
maal is overkomen, zegt hij: houdt er mee op; ik geloof het niet. 

D e  heer Gerbraridy is eigenlijk gezegd, (natuurlijk, de kulestie van 
het Militak Gezag mocht een verzwarende omstandigheiJ zijn ge- 
weest) in hoofdzaak geleid cloor Ilet feit, dat de heer Burger daar 
o p  dit: manier begint over d-, zuivering. Men kan ook we1 begrijpen, 
dat, terwijl de heer Cerbuandy en d e  zijnen bezig zijn voor Radio 
Oranje hun uitze:idingen naar het Nederlandse volk met de grootste 
zorg te verzorgec, zo iets van een verantwoordelijk Minister er niet 
tussen kan komen. D a t  kan niet! 

D e  heer Gerbrar?dy meent, dat  d e  ontslagaanvrage van de heren 
Alharda en van den Tenzpel direct in de ,,Timesn heeft gestaan; dat  
deze ontslagaanvrage niet direct is gepubliceerd, dat  weet hij niet en 
ZOLI hij moeten nagaan. Hij bedoelt: er is niets geweest 01-11 hier- 
mede geheimzinnig te  doen. Met betrekking tot de verklaring van 
d e  heer Burger, dat  deze ontslagaanvrage bekend is geworden niet 
door mededelingen van de kant van de Nederlandse Regering, maar 
dat  het o p  de duur  uitgelekt is in de Amerikaanse pers, zegt de 
heer Gerbrandy, dat  dit er o p  zou wijzen, alsof er slimmigheden achter 
gezeten hebben en hoe je dat  tracteert. Maar  hij kan  verzekeren, dat  
zo  iets nooit in iemands gedachte is opgekomen; daar  zit niets 
abnormaals in. Die zaak is geheel normaal verlopen. 

Het  ontslag van de heer vuil den Tempel en hem, aldus verkluart 
de  heer Albarda, is niet vroegtijdiger verleend, maar zij zijn tegelijk 
met de  andere Ministers ontslagen. Dit is ook vrij eigenaardig ge- 
gaan. D e  heer Albbrda kreeg de avond tevoren een telefoontje van 
d e  heer Gerbrandy, waarop deze zei: ,,De Koningin heeft uw ont- 
slag aangenomen en morgen komt uw opvolger de boe! overnemen." 
D e  heer Albarda antwoordde. dat het wel ezn beetje vlug was, maar 
de  heer Gerbrnndy zeide: ,,Ja, maar u hebt LI vier weken kunnen 
voorbereiden, dus het gebeurt nu." 

D e  heer Albarda is echter nog bevoorrecht, want de  heer viln 
Heuvea Goedhart vernam, dat  hij ontslagen was van ern journalistt 
die hem bezocht. Persoonlijk had de  heer van Hcuvtn í;oeAhlzi'f 
geen bericht gekregen. E r  kwam een journalist bij hem, die een toe- 
lichting vroeg en zo vernam hij, dat  hij ontslagen was. Dit zijn alle- 
maal van die wonderlijke procedures, die te Londen nu niet tot de 
uitzonderingen behoorden. 

E r  is naderhand gezegd, dat  de heren vrzrz detl Tempel, van Heui;e~z 
Goedhart en Albarda o m  persoonlijke redenen ontslag hadden geno- 
men. D e  heer Albardu heeft daarop gereageerd met een kort stukje in 
Vrij Nederland van 3 Maart 1945, waarin hij he-ft gczegd, dat 
het geen persoonlijke maar Caatkundige redenen waren, name!ij!í 
staatkundige bezwaren tegen de gevolgde procedure. D e  l-teer van 
Heuvcrz Goedharr heeft in dezelfde geest gereageerd en o.a. mede- 
gedeeld, dat  hij van zijn ontslag eerst kennis kreeg, torn de redacteiir 
van Anep-Aneta hem opbeide oin hem te  vragen. welke redznerì 
hij voor zijn ontslag had. 

Toen naderhand The Times een stukje over ue kabinetswisseling 
schreef e n  daarin vermeldde, dat  de  heren Albardo en van detz Tem- 
pel o m  persoonlijke redenen uit het Kabinet waren getreden, hezí't 
d e  heer Alharda in dat  blad een kort stukje geschreven, waarin hij 
mededeelde, dat  dit niet het geval was' maar dat  zij staatkundige 
bezwaren hadden tegen de gevolgde procedure. Het  i s  ook niet, om- 
dat  de  heer Burger een partijgenoot van hen was, dat  zij hun liou- 
aing van protest hebben aangenomen. Zoals de  heer Aiburcla ook 
heeit geschreven: ,,Wij zouden o p  dezelfde wijz- hebben geliandelci, 
indien die procedure was gevolgd met betrekking tot een Minister 
van een andere gezindheid." 
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Vgl. J. van den Tenzpel: ,,Nederland in Londen", blz. 231. 

Op 24 Januari 1945 heeft de Minister-President een schrijven l) ge- 
richt aan  H.M. de Koningin, waarin hij o.m. zegt: ,,In aansluiting 
op het onderhoud, hetwelk ondergetekende gisteren met Uwe 
Majesteit mocht voeren, zij het hem vergund aan  Uwe Majesteit 
voor t e  stellen mr. J. A. W. Burger, Minister van Binnenlandse 
Zaken, met ingang van 25 dezer als zodanig eervol ontslag te 
'verlenen." 

Na de radenen hierhoe uiteengezet te hebben, nl. dat  mr. Burger 
een radiorede heeft gehouden over zeer delicate en brandende kwes- 
ties, welke niet in de eerste plaats o p  diens terrein lagen, nl. de zui- 
vering, de berechting en de  verhouding tussen Militair Gezag en 
Regering, dat  hij zich daarbij zelfs in belangrijke mate o p  het terrein 
van de algemene Regeringspolitiek heeft begeven en dat de  heer 
Burger daarbij met name wat betreft de  houding tegenover land- 
verraad en collaboratie zich heeft uitgesproken o p  een wijze, welke 
rechtstreeks inging tegen het door de Regering, gedurende vier jaren 
constant, gevoerde beleid, vervolgt de heer Gerbrandy: ,,Ik acht het 
noodzakelijk, dat de Regering zich tegenover Nederland duidelijk van 
deze rede distantieert en dit kan slechts geschieden door de heer 
Burger te doen aftreden als Minister." D e  heer Gerbrandy stelt in 
dit schrijven voor, de heer H. van Boeyen tijdelijk te belasten met 
het beheer van het Departement van Binnenlandse Zaken en biedt 
H.M. de Koningin een daartoe strekkend ontwerp-Koninklijk besluit 
ter bekrachtiging aan. 

In  zijn schrijven van 24 J a n ~ a r i  1945 aan de Minister-President 
somt de heer Albarda eerst de bezwaren op, welke bij de heer Ger- 
hrarzdy waren opgekomen naar aanleiding van de radiorede van de  
heer Burger van 14 Januari 1945 te Eindhoven, te weten: 

1. het feit, dat mr. Burger die rede heeft uitgesproken zonder dat  
het oordeel van de Minister-President daarover was gevraagd; 

2. het feit, dat in die rede was gesproken over de  verhouding 
tussen de Regering en het Militair Gezag; 

3. sommige passages in die rede over de zuivering. 
D e  heer Albarda geeft dan zijn oordeel over deze bezwaren en 

brengt naar voren: 
ad 1. dat de heer Burger een zijns inziens bevredigende ver- 

klaring heeft gegeven; 
ad 2. dat hetgeen de heer Burger hierover herft gezegd volkomen 

in overe~nsternming was met hetgeen door de  Regering reeds her- 
haalde malen over de verhouding tussen haar en het Militair Gezag 
is verklaard; 

ad. 3. dat  in die rede met betrekking tot de  zuivering inderdaad 
enkele passages minder gelukkig zijn geredigeerd en aanleiding konden 
geven tot misverstand. 

D e  heer Albarda is van mening, dat  de heer Burger in de gelegen- 
heid dient te worden gesteld een redevoering te doen uitzenden, die 
de nodige ophelderingen geeft, welke redevoering tevoren de  goed- 
keuring van de Ministerraad zal moeten verwerv-n. 

Indien de heer Burger die gelegenheid niet zou worden geboden, 
maar hem een ontslag zou worden verleznd o p  grond van miskenning 
van zijn bedoelingen en zonder dat hij tevoren is gehoord, dan acht 
de heer Albarda dit een dusdanige belediging van zijn rechtsgevoel, 
dat hij niet de  schijn o p  zich wil laden zich daarbij neer te leggen en 
alsdan aan Hare Majesteit de Koningin zal verzoeken hem ten spoe- 
digqte ontslag als Minister te verlenen. 

Op 76 Januari 1945 hebben de Ministers AZbar-la en vaB den 
Tempel, welke laatste in deze volkomen met de heer Albarda meeging, 
aan de Koningin formeel hun ontslag gevraagd. 3, Zij vragen, dat hun 
beider verzoek om ontslag zal worden behandeld, onafhankelijk van 
het beraad o p  de beslissing van de  Koningin nopens de collectieve ont- 
slagaanvrage van het Kabinet. D e  heren Albarda en van den Tempel 
stellen, dat  de  Minister-President ten onrechte als vaststaand heeft 
aangenomen, dat de heer Burger heeft willen afwijken van het 
Regeringsbeleid ten aanzien van de verzetsbeweging en dat hem een 
zachtmoedige houding tegenover collaborateurs werd toegeschreven. 
D e  ontslagaanvrage berust geheel o p  het feit, dat naar hun mening 
het ontslag van de heer Burger had plaats gevonden o p  een wijze, 
welke zij dermate in strijd achtten met goede regels en juiste ver- 
houdingen, dat  zij zelfs de schijn niet kunnen aanvaarden van enige 
mede-verantwoordelijkheid, indien het door de Minister-President 
aangekondigde besluit tot stand mocht komen. 

D e  heer de Booy verklaart ten aanzien van de  ontslagaanvrage 
van de heren Albarda en van den Tempel, dat  het inderdaad zo 
was, dat deze beide heren de w i j ~ e ,  waarop het ontslag van de heer 
Burger had plaats gevonden, niet fraai vonden, maar daaraan was 
natuurlijk ook het een en ander voorafgegaan. D e  Ministers Albarda 
en van den Tempel waren ai  enige tijd niet tevreden in het Kabinet. 

D e  heer van den Tempel zegt in zijn boek nog o.m. het volgende: 
,,Wij drongen er o p  aan, dat  ons beider verzoek o m  ontslag zou 
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worden behandeld onafhankelijk van het beraad of de beslissing 
nopzns de collectieve ontslagaanvrage. D e  heer Albarda moest echter 
nadien genoegrn nemen met de toezegging van prof. Gerbrandy, dat, 
als de beslissing over deze ontslagaanvrage van de twee Ministers 
zou samenvallen met die over het collectieve verzoek, in het uit te 
geven communiqué van het bijzonder geval melding zou worden 
gemaakt. Aldus bleef dit conflict voorshands binnenskamers." 

De heir  van Heuven Goedhart was het volkomen eens met de 
heren Albarda en van den Tempel, dat de  modus procedendi bij 
het ontslag van de heer Burger hoogst bedenkelijk was. Hij was 
evenwel van mening, dat het voor hem geen zin had om, terugge- 
keerd uit Nederland, waar hij 24 Januari 1945 verbleef, ook van 
zijn kant afzonderlijk deswege ontslag te vragen. Het collectieve 
ontslag van het Kabinet was nl. ook al ingediend en hij vond het 
driedubbelop om nu te zeggen: nu ga ik het ook nog e:ns doen o p  
mijn eigen houtje. 

D e  heer van Kleffens meent, dat hij o p  24 Januari 1945 wel in de 
Ministerraad is geweest, doch o p  welke wijze het ontslag van de 
heer Burger heeft plaats gevonden, staat hem niet meer geheel voor 
de geest. Hij weet zich te herinneren, dat het met wrijvingen geoaard 
is gegaan. De juiste toedracht van de zaak weet de heer van Kleffeizs 
niet meer. 

D e  heer van Kleffens ziet in het feit, dat de heren Albarda en 
van den Tenipel partijgepoten waren van de heer Burger ern be- 
langrijke aanleiding tot hun ontslagaanvrage. Het moet volgins hem 
voor een zeer groot deel althans berust hebben o p  een gevoel van 
solidariteit, dat  die twee partijgenoten daaruit hun conclusies trokken. 

D e  heren Alharda en van den Tempel hadden bezwaar tegen de 
wijze, waarop aan de heer Burger ontslag werd verleend en gevoelden 
zich aan deze verwant. D e  vraag te beantwoorden, of bij ernzelfde 
methode bij een niet-partijgenoot, deze beide heren niet die conclusie 
getrokken zouden hebben, die zij thans hebben getrokken, is volgens 
de heer van Kleffens een hypothese. 

In  de tekst l )  van Radio Oranje van 8 Februari 1945 is met betrek- 
king tot de reconstructie van het Kabinet-Gerhrandy medegedeeld, 
dat de heren Alharda en van den Tempel, terwijl het Kabinet reeds 
demissionnair was, afzonderlijk hun ontslag hebben gevraagd, omdat 
zij zich niet konden verenigen met de wijze, waarop de  Minister- 
President het ontslag van de  heer Burger heeft bevorderd. 

In  e in  uitzending voor Radio Oranje van 10 Februari 1945 werd 
medegedeeld, dat Minister Albarda o p  die dag in een kort inge- 
zonden stuk in The  Times heeft doen weten, dat  er nimmer enig 
verschil van mening is geweest tussen hemzelf, Minister van den 
Tempel en de andere leden van het Kabinet inzake de  behandeling 
van alle collaborateurs met de  vijand. 

Hieronder doet de commissie enige reacties volgen o p  de  radio- 
rede van 14 Januari 1945 en de  daaruit voortgekomen gebeurtenissen. 

D e  Nieuwe Eeuw van 2 Februari 1945 schreef hierover als volgt: 
,,Wij hopen, dat  mr. Burger vervangen zal worden door iemand, 

die met denzelfden reëelen kijk o p  bevrijd gebied zal handelen 
als zijn voorganger, hoewel ook hij dan  snel zal vallen." 

D e  Vrije Stem van 10 Februari 1945: 
,,Want wij (de illegaliteit) passen ervoor, dat  men ons in de 

schoenen schuift, dat  wij er o p  uit zijn geweest den heer Burger 
te doen struikelen. Wij krijgen namelijk den indruk, dat  de 
Minister-President de  radiorede van mr. Burger en de reactie 
daarop van de illegaliteit gansch niet onwelgevallig is geweest." 

In  de  nota 4, van 29 Januari 1945 van de heer Burger aan de  
Ministers inzake zijn aftreden als Minister wordt e-n citaat aangehaald 
uit een brief van een pater aan de schrijver van het artikel ,,Zuive- 
ringsproblemen", waarin de Bond van Oud-illegale Werkers bij 
monde van deze schrijver blijk geeft van een in sommige opzichten 
van de bestaande zuiveringswetgeving afwijkend standpunt. 

,,Als U U w  oren te  luisteren legt bij het volk dan wilt U wel 
geloven, dat ook wij priesters dat gaarne doen en wel bij het 
gehele volk; welnu, dan moet ik U zeggen, dat er veel mis- 
noegen gewekt is over Uw aanmatigend optreden na de  be- 
vrijding en dat U de grote sympathie, die U onder de  bezetting 
bij het volk had, gaandeweg aan het verspelen zijt. U verschuilt 
U achter het Militair Gezag, dat  volgens S'ef cle Brouwer, (en 
velen zijn het daarmee eens), goedwillend maar ondeskundig is in 
bestuurszaken en daardoor fout o p  fout maakt. Wat Sief de 
Brouwer niet zegt, maar door hem en velen wordt aangevoeld, 
is, dat het zich te veel door U laat beinvloeden, zodat men zich 
afvraagt: Waar ligt eigenlijk ,,L.let gezag". Dit gezag wordt door  U 
doorkruist, zou Minister Burger kunnen antwoorden o p  Uw 
invectief. U vergist U, wanneer U zich met het volk vereenzelvigt. 



U vergist U als U ineent, dat  de  rede van Minister Burger het 
vertroiiwen in de Regering heeft geschaad. Integendeel zijn rede 
heeft in vele kringen dit vertrouwen verhoogd.'' 

Vo!gens de heer Gerbrai~dy is de reden, welke hem genoopt heeft 
het ontslag van de heer Burger o p  zo  ongebruikelijke wijze aanhangig 
te maken, gelegen in de passages van de radiorede van de  heer Burgex 
van 13 Januari 1945, welke betrekking hadden o p  het vraagstuk 
van de zuivering. 

D e  commissie is van oordeel, dat  de  heer Burger in dete  rede 
heeft willen waarschuwen tegen de excessen o p  het gebied der zuive- 
ring, die hij in het bevrijde Luiden had zien ontstaan. Immers in 
strijd met de  door hem en het gehele, Kabinet ten deze voorgestane 
opvattingen ontaardde de zuivering somtijds in het zoeken naar 
fouten ook bij hen, die o p  zichzelf ,,goeds' waren geweest in stede 
van zich te bepalen tot hen, die ,,fout

a

' waren. Hoewel de bewoor- 
dingen der rede duidelijk aangaven, dat de  heer Burger zich keerde 
tegen een in zijn ogen ongewenste en ook door de  Regering niet 
gewilde uitbreiding van de zuivering. heeft de  rede &n in het bezette 
Noorden &n te Londen bij velen de  indruk gewekt, als zoude hii 
het door de Regering uitgestippelde zuiveringsbeleid willen verzwak- 
ken en tot een minder stringente toepassing willen komen. 

Ongetwijfeld heeft de heer Burger in  zijn radiorede met betrek- 
king tot het vraagstuk van de  zuivering een aantal gedachten ont- 
wikkeld, die niet alleen zeer waardevol waren, doch die later ook 
door het grootste deel van het Nederlandse volk als juist zijn aan- 
vaard. Tegen de inhoud van zijn rede, o p  zichzelf bezien, heeft de 
commissie dan  ook geen bezwaar. Niettemin is zij van oordeel, dat  
het niet opportuun was, dat  d e  heer Ruiger, die van de zijde der 
Regerir~g acte de présence wilde geven aan  de door het offensief in 
de Ardennen verontruste bevolking van het bevrijde Zuiden, 02 
da t  moment een rede hield, waarvan een belangrijk gedeelte aan het 
epineuze zuiveringsvraagstuk was gewijd. Immers, al zouden de door 
de heer Burger gegeven beschouwingen van nut zijn geweest met 
het oog o p  de  verhoudingen in het bevrijde gebied, niet uit het oog 
moest worden verloren, dat  de rede ook bekend zou w o r d m  in het 
nog bezette gebied, waar de  verhoudingen geheel anders lagen. omdat 
men daar enerzijds nog volkomen leefde in de  sfeer van de  strijd 
o p  leven en dood tegen de  bezetter en zijn handlangers en anderzijds 
nog niet had kunnen constateren, dat  bij de  zuivering gemakkelijk 
excessen konden optreden. 

Z o  beschouwd. kan de commissie volledig begrijpen, dat  er te 
Londen bezwaren rezen tegen het tijdstip, waarop de heer Burgczr. 
zijn bovenvermelde beschouwingen over de zuivering gaf. Zij is 
echter van mening, dat  -- en daarbij laat zij d e  modus quo nog 
geheel buiten beschouwing - een en ander niet tot een conflict, dat  
alleen door  het ontslag van de heer Burger kon worden opgelost. 
had behoeven te leiden. Een rustige bespreking van de  ontstane 
situatie en zo  nodig een nadere uitemzetting voor d e  radio door de 
heer Burpr  hadden, naar d e  mening van de cominissie, vermoedelijk 
een andere solutie wel mogelijk gemaakt. Blijkbaar waren de span- 
ningen in en om het Kabinet te Londen in die tijd zo groot -- ook 
de wijze, waarop het ontslag aan d e  heer Burger is voorbereid en 
verleend, wijst daaroo: -, dat  zulk een oplossing uitgesloten was. 

D e  grootst mogelijke meerderheid der commissie wil in dit ver- 
band nog opmerken. dat zij de  gedachte van de  heer Burger om 
door het uitspreken vdii een radiorede aan de  in die tijd door het 
Duitse offensief in d e  Ardennen zeer verontruste bevolking van het 
bevrijde gebied te kennen te  geven, da t  niet het gehele Kabinet het 
land had verlaten, zeer wel kan aanvaarden. In  d e  getuigenverhoren 
i? naar voren gebracht, dat  er een afspraak bestond, dat  de Ministers 
zonder nader overleg met de  Minister-President of eriige andere 
ambtgenoten, niet voor de  radio zouden spreken. Het  is de  com- 
missie niet geheel duidelijk geworden, wanneer deze afspraak is ge- 
maakt en hoe zij precies luidde. D e  heer Gerhrnt~dy verklaart echter. 
dat hij niet weet, of de heer Burger bij deze afspraak tegenwoordig 
is geweest. In  het particuliere briefje, da t  de heer Gerbrandy, toen 
de heer Burger naar Nederland vertrok, aan deze richtte, kan de 
grootst mogelijke meerderheid der commissie geen aanwijzing, al- 
thans geen duidelijke aanwijzing, in deze richting zien. Gezien dit 
alles, is het volgens haar te begrijpen, dat  d e  heer Burger onder d e  
omstandigheden van het ogenblik e n  als enige Minister in het be- 
vrijde gebied van oordeel was zelfstandig in  deze een beqlissing; te 
kunnen nemen. Gelijk uit het hierboven vermelde duidelijk is, laat 
de commissie hierbij de inhoud van d e  door de  heer Burger gehou- 
den radiorede buiten beschouwing, 

Een lid acht het gemelde particuliere briefje voldoende duidelijk 
om de  heer Burger te  doen begrijpen, dat de Minister-President 
wenste, dat hij zich van optreden voor de  microfoon zou onthouden, 



terwijl naar de opvatting van dit lid in de oorlogsomstand~gheden 
geen zodanige plotselinge wijziging was opgetreden, dat de heer 
Burper zich gerechtigd kon achten op  eigen gelegenheid tot het 
houden van een radiorede over te gaan. Oveïleg met het Kabinet, 
hetz;i telegrafisch, hetzij per koerier, had naar de mening van dit 
::c! azn de radiospeech in ieder geval moeten voorafgaan. 

W3t betreft de beide andere onderwerpen, welke de heer Burger in 
 LIJ^ irde heeft behandeld - het Militair Gezag en de speciale taak 
van het bevrijde tegenover het bezette gebied -, daarin kan de 
commissie generlei stof, die aanleiding tot een conflict zou kunnen 
geven, vinden. 

Met betrekking tot de wijze, waarop het ontslag van de heer Burger 
is lot stand gekomen, gaat de commissie geheel mede met de mening. 
welke is uitgesproken door de heer Albarda. 

Dc commissie kan dan ook geen bewondering hebben voor het 
beleid in deze van de toenmalige Minister-President en keurt de 
modfis procedendi af. De Minister-President had immers de heer 
B~iiqrr niet alleen zijn bezwaren moeten mededelen, doch deze be- 
hoorlijk tijd en gelegenheid moeten geven zijn standpunt nader te 
verklaren, waardoor wellicht een andere oplossing mogelijk zou zijn 
gewcest. Instede daarvan, waren reeds allerlei voorbereidende maai- 
regflen ge'roffen en was de kwestie van het ontslag met verschil- 
lende personen, ook buiten het Kabinet. reeds besproken, terwijl de 
betrokken Minister zelf nog van niets wist. Het ware bovendien ook 
juister geweest, indien, hetzij door de heer Burger, hetzij door de 
Minister-President of op andere wijze enige opheldering~n ten a2n- 
zien van sommige punten van de rede in het openbaar waren ge- 
geven. Thans kreeg de heer Burger door de handelwijze van de 
Minister-President een odium op zich, dat onverdiead was. De 
meeste andere Ministers hebben zich niet voldoende verzet tegen de 
wel zeer uitzonderlijke wijze, waarop het ontslag van de heer Burger 
heeft plaats gevonden. hetgeen de heer Mi'clzielr van Verilr~.nt~rz 
voor de commissie ruiterlijk heeft erkend. 

Voor de veronderstelling van de heer Burger, dat wellicht uit 
kringen van het Militair Gezag stappen zijn gedaan om tot zijn ontslag 
te komen en dat zulke stappen de heer Cerbruizdq. geenszins onwel- 
kom waren, heeft de commissie geen gronden aangetroffen. Ook de 
mening van de heer Burger, dat enige passages van zijn schrijven van 
19 Januari 1945 tezamen met het gedeelte uit zijn radiorede, dat be- 
trekking had op het Militair Gezag, de werkelijke aanleiding zouden 
zijn geweest tot zijn ontslag, kan de commissie niet delen. Misschien 
heeft deze brief invloed gehad, doch de commissie onderschrijft de 
mening van de heer van Heuven Goedhart, dat de bezwaren van de 
heer Burger, in bovengenoemd schrijven opgesomd, tegen allerlei 
situaties in bevrijd gebied en terzake van de gezagsverhoudingen, bij 
dit ontslag niet zwaar gewogen hebbrn. Immers, de Minister-Presi- 
ctent herft bij zijn eerste bezoek aan het Zuiden hierover zelf ezn 
nota opgesteld, waaruit te lezen valt, dat hij dezelfde bezwaren had 
als de heer Buryr  en dat hij, wat dat aangaat. helemaal niet anders 
dacht dan deze en met hem anderen. Overigens is wel gebleken, dat 
er tussen de toenmalige Minister-President en Mini~ter Burger een 
zekere incompatibilité d'humeur bestond. 

De heer Gerbrandy heeft de vraag, of de ontslaguarivrage van de 
Ministers Albarch en van deri Tew2pr.l opzettelijk binnenskamers is 
gehouden, teneinde de heer Burg~r  te icoleren en niet de indruk ie 
wekken, dat de sociaal-democratische Ministers het Kabinet verlieten, 
totdat hierover een publicatie in Amerika verscheen en officiële be- 
kendmaking niet meer tegen te houden was, ontkennend beantwoord. 
Gelijk uit hun verzoek van 26 Januari 1945 om ontslag blijkt, heb- 
ben de heren Albarda en van den Tempel verzocht hun onlslag- 
aanvrage afzonderlijk te behandelen, onafhankelijk van het beraad 
over de beslissing op  de collectieve ontslagaanvrage van het Kabi- 
net, doch de beslissingi-ri over beide aangelegenhedzn zijn desniette- 
min samengevallen. Wel i? in het communiqué over het aftreden van 
het Kabinet de afzonderlijke ontslagaanvrage van de beide heren 
met de redenen daartoe apart vermeld. Tot de datum van publicatie 
van dat comil:uniqué, 8 Februari 1945, is echter hun afzonderlijke 
ontslagaanvrage in felte binnenskamers gebleven. Hierbij zal onge- 
twijfeld een rol gespeeld hebben het feit, dat de situatie van dat 
ogenblik tegenover het buitenland de eis stelde, dat van de onder- 
linge zwakte van het Kabinet zo \veinig mogelijk naar buiten bleek. 



XWI. De Kabinetscrisis van Januari/Februari 1945 

8 1. Oorzaken en aanleiding tor de  ontslagaanvrage van het 
eerste Kabinet-Gerbrandy 

Bij het beschouwen van de Kabinetscrisis van Januari/Februari 
1945 doet zich een aantal omstandigheden voor, welke geheel of 
voor het grootste gedeelte waren onttrokken aan de  invlorrl van het 
Kabinet of van de  afzonderlijke ministers en die toch van betekenis 
zijn geweest voor de ondergang van het eerste Kabinet-Gerbrandy. 

Het  komt de commissie nuttig voor deze omstandigheden, welke 
een achtergrond vormden, waartegen de gebeurtenisseil zich afspeel- 
den, hier eerst weer te geven. 

1. D e  mislukking van de militaire operatie bij Arnhem in d e  
Septemberdagen van 1944 leidde er toe, dat  ons land in een Zuidelijk 
bevrijd deel en een Noordelijk bezet deel werd gesplitst. Het Iront 
liep door het gebied van de grote rivieren. Dit terrein werd uiter- 
aard geheel beheerst door militaire activiteit en stond dan ook onder 
uitsluitend militair bestuur. Onmiddellijk daarachter lag het verdere 
bevrijde gebied, dat door de  stabilisatie aan het front gelegenheid 
kreeg zich o p  allerlei wijze te ontplooien, waarbij het militaire aspect 
in veel mindere mate o p  de voorgrond trad. 

Aangezien evenwel het centrale civiele bestuursapparaat niet in  
dit gebied aanwezig was, bracht dit grote moeilijkheden met zich. 
Men had bij het ontwerprn van plannzn met betrekking tot de be- 
vrijding deze situatie in het geheel niet voorzien, althans zeker niet 
verwacht, dat  deze toestand van een dusdanig lange duur zou zijn. 

2. D e  Nederlandse activiteit was formeel en vooral ook ma- 
terieel in vele gevallen gebonden aan de instemming van het gealli- 
eerde oppercommando. Wel verliep het overleg hierover met de 
geallieerden over het algemeen niet al te onbevredigend, doch bij 
alles, wat ondernomen werd, kwam de vraag, of het strookte met de 
eisen, die het krijgsbeleid en de oorlogvoering steldzn. 

3. Het  kwam de algemene Nederlandse positie niet ten goede, 
dat  bij de daadwerkelijke bevrijding onze militaire onmacht te land 
zo zeer aan de dag trad. Door het gebrek aan mensen was het alle-n 
de Irene-Brigade, die aan de  operaties te land kon meedoen. D e  
Nederlandse stem bij het geallieerde oppercommando kon dan ook 
in bepaalde gevallen niet zo krachtig zijn als we! gewmst ware 
geweest. 

4. D e  omstandigheid, onder 1 geschetst, bracht met zich, dat 
enerzijds geregeld een aantal ministers in het bevrijde gebied ver- 
bleef, terwijl anderzijds de Regering nog te Londen zetelde. D e  
communicatiemiddelen leverden daarbij een in elk opzicht zeer groot 
probleem op. Aldus territoriaal verspreid, was het voor het Kabinet 
uitermate moeilijk goede en snelle oplossingen tot stand te brengen 
ten aanzien van dikwijls urgente zaken. 

5. In  December 1944 werd Minister van den Broek ernstig ziek, 
waardoor de  leiding aan de Departementen van Financiën en van 
Handel en Nijverheid kwam te ontbreken. Begin Januari 1945 moest 
Minister van den Tempel, die juist enige besprekingen had gevoerd 
o m  het Departement van Financiën voorlopig te leiden, eveneens in 
een ,,nursing home" opgenomen worden. Daarbij kwam nog, dat door 
het vertrek naar het Verre Oosten in Juli 1944 van dr. van Mook, die 
in September 1943 naast zijn ministerschap opnieuw werd belast met 
het ambt van Luitenant-Gouverneur-Generaal, ook het Ministerie 
van Koloniën in feite zonder leiding was gekomen. Hierdoor werd 
het Kabinet zeer onvolledig. 

l) Vgl. Prof. mr. P. S. Gerbrandy: ,,Eenige hoofdpuntei1 van het Re- In  zijn memorandum1) geeft de heer Gerbrandy met betrekking tot 
geeringsbeleid in  Londen gedurende de oorlogsjaren 1940-1945" de  redenen, welke hebben geleid tot de  ontslagaanvrage van het 
blz. 55 en 56. Kabinet in Januari 1945, de  gang van zaken als volgt weer: 

,,In September 1944 begon d e  brvrijding van het Zuiden des 
lands. Onder al de  moeilijkheden, die de  periode van het bevrijd 
zijn van het Zuiden meebracht en welke weinig bevorderlijk waren 
voor normaal politiek leven, werd toch zekere reactie t.o.v. het 
Kabinet in Londen openbaar. Dit kwam duidelijker naar voren. 
toen de Ministers gelegenheid kregen zich naar het bevrijde gebied 
te begeven (einde November 1944). Het Militair Gezag had groote 
obstakels op zijn weg, vooral tengevolge van een groot tekort aan 
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transport. Soms liep de  samenwerking met geallieerde autoriteiten 
stroef. D e  niogeLijkheid voor de  Ministers om in het bevrijde gebied 
althans het dadelijk noodzakelijke te verrichten, was beperkt. 

Terwijl het ministerieel werk niet groote hindernissen had te  kam- 
pen, terwijl het gedeeld zijn van het Kabinet in twee groepen (één in 
Londen en één in het bevrijde Zuiden) bij het zeer traag (of sonis 
geheel niet) werken der communicaties, allerlei discrepanties te voor- 
schijn riep, terwijl bovci,dien de meest ernstige problemeri 0i1i op- 
lossing vroegen, als het relief via Zweden en Zwitserland, d e  voor- 
bereiding der bevrijding van het bezette Nederland: de  voorbereiding 
van de proviandevring van het geteisterde Noord-Westen van Neder- 
land, terwijl al deze zaken alle energie van d e  betrokken Ministers 
opeischten, kwamen persoonlijke omstandigheden de moeilijkheden 
vergrooten." 

.,Er waren zekere verschilpunten in het Kabinet aan de dag ge- 
treden o.a. betreffende de verhouding van het. Militair Gezag tot de 
Kegesring, welke den Minister van Oorlog aanleiding gaven zijn 
ontslag aan te bieden. Deze verschilpunten w a r m  in zakelijke be- 
handeling. Het feit alleen reeds, dat het Kabinet in  werkelijkheid 
zeer onvo!ledig was, bemoeilijkte het komen tot goede oplossingrn. 
Goed gewerkt kon pas worden. wanneer van de open plaatsen zeker 
was door welke verantwoordelijke Ministers ze zouden worden aange- 
vuld. Dit werd met te meer klem gevoeld vanwege een zaak, waar- 
over in het Kabinet na langdurig overleg eenstemmigheid was be- 
reikt, nl. het optreden van een Noodparlenient zoo spoedig moge- 
lijk na terugkezr der Regeering bij de bevrijding. Deze zaak was 
formeel niet tot een eindoplossing gebracht, hetgeen in deze weken 
als een ernstige leemte werd beschouwd. Nog moeilijker werd de 
positie van het Kabinet, toen i n  den loop van Januari ook de  Heer 
van den Teinpel ziek werd. Er  moest een uitweg gevonden worden, 
de  werkkracht van het Kabinet was te zeer verzwakt. 

Tweeërlei was mogelijk. Een reconstructie van het Kabinet of e i n  
nieuwe Kabinetsformatie. Mijn persoonlijk advies is sinds medio 
December 1944 steeds geweest: reconstructie. Ik  kende al de be- 
zwaren aan een volkomen nieuwe formatie verbonden. Dat  het o p  
24 Januari kwam tot e-n ontslagaanvrage van het Kabinet, waar- 
mee ik mij had vereenigd, is enkel toe te schrijven aan het feit, dat  
de  adviezen aan de  Kroon, ten deele berustend o p  raadpleging van 
figuren uit het Zuiden, door de  onmogelijke transporttoestailden 
zoo traag verliepen, dat  het Kabinet niet de verantwoordelijkheid 
kon blijven dragen en dit wel tot uitdrukking moest brengan". 

Begin 1945, zo verklaart de heer van Blankenstein, toen de heer 
van Heuvcn Goedkart uit het Kabinet trad en zijn schrijftafel was 
upingebroken - daar is later een onschuldige uitleg aan gegeven, 
maar het was een heel gekke geschiedenis - kreeg men een gevoel, 
een groot gevoel van malaise, maar ook toen weer, zoals de malaise 
in het begin te begrijper, was geweest. was ook deze psychologisch te 
begrijpen. Men was meer dan vermoeid. Het raakte uitgewerkt, het 
apparaat. En dan is er nog ieis geweest. De Prins is toen in een om- 
geving vol intrigues terechtgekomen. Hij kreeg toen d e  heer van 
Ho~iten in  de  omgeving, die later naar Indië is gegaan en die zeer 
avontuurlijk was en die er zelfs van droomde, dat  de Prins Koning 
van Nederland zou worden en niet Prins-gemaal. He t  is de moeite 
waard om dit verhaal eens na te gaan. Het  eerst werd het de heer 
van Blankcnstein verteld door een Engelse vice-admiraal, die heel goed 
de Nederlandse dingen kende en zclf goed Nederlands sprak, en toen 
is het de heer van Blankrlistein bevestigd door generaal van Voorst 
Evekink. 

N u  zijn er in die tijd o p  staatsrechtelijk gebied veel wonderlijke 
theorieën verkondigd, maar dat  is iets anders. D e  heer var? Blarzkcri- 
steirz zou kunnen zeggrti: dit is ern soort roes geweest. D e  Koningin 
trachtte te Londen midden in het volk te staan. Dat  uitte zich hierin, 
dat de Koningin b.v. a1 die Engelandvaarders or~tving. D e  eerste 
serieuze Engelandvaarder, die overkwam, dat  is, gelooft de heer van 
Blankevistein, de  heer Birrger geweest. Het waren allemachtig aardige 
jongens, maar die tien jaar tevoren, als zij droog achter de  oren waren 
geweest, achter Mussert zouden hebben aangelopen, oindat zij dyna- 
misch van aard en simplistisch van gemoed waren; die kwamen bij de  
Koningin en vertelden haar over de stemming thuis: .,Zij willen dat  
parlement niet meer en de partijen vooral willen zij niet meer. Zij 
willen U alleen terug hebben, enz." 

D e  heer van Blnnkcnstein herinnert zich een gesprek met de heer 
Beel, toen deze net Minister was geworden. Ook de heer Beel had in 
het eerst enigszins zonderlinge theorieën verkondigd. In dat  gesprek 
verdedigde hij zich tegen de  verdenking, dat  hij niet goed constitutio- 
neel zoii. zijn. D e  heer Beel zei: ,,Ik zou professor in  het Staatsrecht 
te Nijmegen geworden zijn. Ik  heb de Koningin o p  Haar  eerste tocht 
naar Nederland vergezeld en ik heb gezorgd, dat ik vóór Haar  aan- 
komst over de  grens was en in mijn begroeting van de Koningin heb 
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ik er vooral de nadruk. op gelegd, hoezex wij het moesten waar- 
deren, dat Zij met een begeleiding van de Minister, zoals de Neder- 
landsz constitutie dat eist, in Nederland terugkwam. Die Minister was 
ik zelf." Met de heer Beel is het dus helemaal terecht gekomen. Aller- 
lei mensen zijn toen tijdelijk afgedwaald, zoals ook de heer Burger 
afgedwaald is geweest en zij zijn weer goed op hun benen terecht 
gekomen. Het was een tijd om je benen eens even te verliezen. 

Dergelijke theorieën zijn op alle mogelijke gebied niet alleen te 
Londen verkondigd, maar ook in het bevrijde Zuiden, zelfs in con- 
tact met elkaar en dzarin heeft de heer Beel ook een zekere rol ge- 
speeld. Later was de heer Beel wzer helemaal goed. Maar toen hij 
met zijn gezelschap voor het eerst naar Londen kwam, was men 
daar niet verrukt over. En de heer Gerbraizdy zelf heeft te Londen 
aan het twee-partijen-stelsel voor Nedeïland geloofd. De man, die het 
eerst voor het herstel van het parlement gesproken heeft - dat weet 
de heer van Blankenstein heel secuur; dat is, gelooft hij. in het tweede 
jaar van de oorlog of iets vroeger geweest, - was de heer Albarda. 
,,Wij moeten de Tweede Kamer weer bij elkaar roepen na een zuivr- 
ring", zo betoogde hij. ,,Wij hebben niets anders". Professor van Emb- 
clen heeft ook daarvoor geschreven, naa r  de  heer Albarda is er voor 
in het Kabinet opgetreden. De heer Albarda vertelde de heer van 
Blankenstein in die eerste dagen: ,,Ik vind in het Kabinet bij niemand 
steun". De  heer van Blankenstein heeft er toen ook met de heer 
Gerbrandy herhaaldelijk over gesproken. De heer Gerbrandy zei: 
,,Keen, dat gaat allemaal niet meer, want het Nederlandse volk wil 
dat niet meer en wij kunnen een twee-partijen-stelsel hebben. Hoog- 
stens twee partijen", zo zei hij. ,,Ja, hoogstens twee partijen. Ik heb 
er met de heer van Boeyeì? al over gesproken en ik heb van Boeyen 
gezegd: leg jij mij nu eens uit, waarom zijn anti-revolutionairen en 
christelijk-historischen verschillend?" En de heer Gerbrandy voegde 
er aan toe: ,,Wij hebben er heel veel over gesproken, maar nooit heeft 
hij mij dat duidelijk kunnen maken." 

Zo lang men niets ernstigers te doen had, politiek tenminste niets 
ernstigers, fantaseerde men. Toen is er iets heel ongelukkigs gebeurd. 
Dit is nogal ern punt van belang geweest. Dat heeft de heer van 
Blankcìzstein van heel nabij gezien. De Raad van Advies te Londen 
hield onder de diepste geheimhouding zijn vergaderingen. Er mocht 
niet eens bekend zijn, wanneer die vergaderingen gehouden werden. 
Toen is daar een voorstel gedaan voor een voorlopig parlement. Dst 
stuk is door de een of ander in omloop gebracht. Toen is er een 
vergadering geweest, daar was o.a. prof. Veraart. Die is blijkbaar 
geschrokken van het gezelschap. Daar was de heer ,Welter. De heer 
Welter zat in iedere oppositionele beweging te Londen. Daar was de 
heer den Doolaard, daar was mijnheer Gans. Het was toen te Lon- 
den een gevaarlijke sfeer. Die sfeer was fantastisch en die werd 
steeds fantastischer. Er was een sfeer ontstaan, waarin de Neder- 
landse traditie absoluut doorbroken werd, die was vergeten. Net als 
die mannen, die vergaten, dat zij thuis nog vrouwen en een huisge- 
zin hadden. Men leefde in een andere, vreemde wereld. 

De heer de Booy verklaart, dat de reaen, waarom de Ministers hun 
portefeuilles ter beschikking hebben gesteld, geweest is om tot de 
vorming van een nieuw Kabinet te kunnen komen, voornamelijk 
met Ministers, die uit het bevrijde deel van Nederland kwamen. De 
heer de Booy herinnert zich zeer beslist, dat verscheidene Ministers 
het gevoel hadden: in dit Kabinet moet iets veranderen; er moeten 
meer mensen uit Nederland in komen. Dat was naar zijn beste weten 
zeer beslist het idee van Minister Gerbrandy. 

De vele klachten over het Militair Gezag, aldus de heer Albarda, 
hebben mede geleid tot de Kabinetscrisis van 1945. Op 11 December 
1944 had de heer Albarda reeds een brief geschreven aan de Minis- 
ter-president, waarin hij zich beklaagde over een groot aantal dingen 
o.a. over het Militair Gezag. 

Hierin schrijft de heer Albarda o.m.: 
,,Het doet mij leed, dat ik, nu gij voor dringende aangelegenheden 

uit Nederland zijt teruggekeerd, aanstonds uw zorgen moet doen 
vermeerderen. 

Ik mag echter geen dag uitstellen u mede te deelen, dat ik voor- 
nemens ben aan de Koningin mijn ontslag te vragen. Uiteraard zal 
ik mij gedragen naar den door den Ministerraad bepaalden regel, nl. 
dat niemand onzer een ontslagaanvraag zal indienen, alvorens van 
zijn voornemen aan den President en aan den Ministerraad mede- 
deeling te hebben gedaan. Ik zal mijn tot H.M. te richten verzoek 
dus eerst na de vergadering van Dinsdag a.s. indienen. 

Wat mij tot dezen stap, die mij niet gemakkelijk valt, beweegt, zal 
ik hieronder uiteenzetten. 

Zooals u bekend is, heb ik reeds sedert het najaar 1941, aanhoudend 
aangedrongen op een regeling, waardoor de verschijning van een 
parlement, onmiddellijk na de bevrijding van Nederland, zou worden 
verzekerd. Daarbij heb ik herhaaldelijk gedacht, dat alleen, wanneer 
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terstond een volksvertegenwoordiging zal bestaan, het gevaar van een 
politieke chaos zal kunnen worden afgewend." 

Over dit onderwerp doorgaand, zegt de heer Albarda verder: 
,,Gij weet, dat, indien niet tijdig voor de  bevrijding van Nederland 

een regeling van zoodanigen aard, als door den Ministerraad is voorge- 
dragen, tot stand komt, ik i n  de verantwoordelijkheid voor die na- 
latigheid geen aandeel wensch te hebben. Ik heb u herhaaldelijk 
gezegd en geschreven, dat  ik dan het Kabinet zou willen verlaten." 

Over het Militair G e ~ a g  sprekend, zegt de heer Albarda: 
,,Het Militair Gezag zou ondergeschikt zijn aan de Regeering en 

er zou geen sprake zijn van eenige militaire dictatuur. Dit is de  geest 
van het Koninklijk besluit nr D 60. D e  werkelijkheid is nu  deze 
geworden, dat de Regeering en de Ministers in menig opzicht ondrr- 
geschikt zijn aan het Militair Gezag en dat  wij al o p  de  weg zijn 
naar een, zij het ook verlichte, militaire heerschappij." 

Nadat  de heer Albarda zijn eigen ondervindingen met betrekking 
tot het Militair Gezag heeft uiteengezet, vervolgt hij: 

,,Ik acht het niet verantwoordelijk mijn ambt nu te blijven be- 
kleeden en de aansprakelijkheid te blijven dragen voor een gang van 
zaken, die ilí in verscheidene opzichten noodlottig acht. Als ik nu, na 
de vergadering van den Ministerraad, aan H.M. ontslag verzoek, i.s 
dat inet de wensch, dat dat ontslag o p  zeer korten termijn zal wordzn 
verleend." 

D e  heer Albnrda besluit zijn brief met de  mededeling, dat  hij bij 
de bekendmaking van zijn verzoek om ontslag als reden zou willen 
zien vermeld, dat hij zich niet kan verenigen met de feitelijk be- 
staande verhouding tusser, de Regering en het Militair Gezag. Het  
is zijn voornemen een afschrift van deze brief te voegen bij zijn 
verzoek aan de Koningin o m  ten spoedigste van zijn ambt te worden 
ontheven. 

Blijkens een schriiven van l 4  Januari 1945 aan d r  Minister-President 
is de  heer Al1:ardc op zijn verzoek tot ontslag teruggekomen. Hij 
schrijft in deze brief, dat  men in de vergadering van de  Ministerraad 
van Woensdag l 1  Januari 1945 van de heer Gerbrnndy heeft mogen 
vernemen, dat het ontwerp-besluit betreffende de samenstelling van 
de Staten-Generaal niet tot wetsbesluit zou worden verheven. Dz 
heer Albarda vervolgt: 

,,Ik heb mij toen geschaard bij die leden, die meenden in de  zeer 
ernstige omstandigheden, waarin ons volk verkeert, daarin nog gezn 
aanleiding te mogen vinden tot een verzoek o m  ontslag. 

In  mijn op 11 December tot u gerichten brief heb ik uiteenge~et, 
o m  welke reden ik de voorloopige samenstelling van de  Staten- 
Generaal dringend nodig acht. Dit standpunt neem ik nog in. 

Echter is sindsdien bij mij twijfel gerezen, of J e  door den Minister- 
raad voorgestelde regeling geen verbetering behoeft. Inzonderheid 
verdient naar mijn meening de vraag overweging, of niet de  aan- 
wijzing van de leden der beide Kamers eenigszins anders zal moeten 
geschieden dan door ons is ontworpen. Bij d e  beantwoording van 
die vraag zulleri wij dan te rade moeten gaan met de adviezen en 
oordeelvellingen, welke uit bevrijd en uit bezet Nederland tot ons zijn 
gekomen. 

Dit is een der redenen, waarom naar mijn gevoelens het ,\7oort- 
bestaan van het Kabinet thans niet afhankelijk mag worden gemaakt 
van de beslissing, die over het ontwerp-besluit in zijn tegenwoordige 
gedaante zou vallen. 

Ik acht het dus noodig, dat wij het ontwerp nog eens in ernstig 
onderzoek nemen." 

D e  Kabinetscrisis, aldus verklaart de heer Albarda, heeft zich uit 
verschillende oorzaken ontwikkeld. Aan die crisis was al een vrij 
langdurig gevoel van onbehagen voorafgegaan bij verscheidene leden 
van het Kabinet. Bij verschillende leden bestond ook ontstemming 
over de verhouding tot het Militair Gezag. Niet alleen hij heeft daar- 
aan uiting gegeven in een brief aan  de Minister-President, maar de 
heer Burger heeft daarover zeer ernstig geklaagd en ook anderen 
waren daarover slecht te spreken. 

Maar vooral was er de diepe teleurstelling, dat  de regeling be- 
stuursvoorziening nop steeds niet tot stand was gekomen. Deze was 
toen in de phase, dat het ging tassen twee opvattingen: Moet de be- 
stuursvoorziening worden geregeld tc Londen of moet Londen de 
bestuursvoorziening overlaten aan Nederland na  de bevrijding? Er  
bestond een opvatting, dat deze moest worden overgelaten aan 
Nederland, na de terugkeer van de Koningin. De hecr Albarda zegt 
uitdrukkelijk: na de terugkeer van de Koningin en niet na de be- 
vrijding, omdat dat verschillende tijdstippen konden zijn. Voor hem 
was dit in het bijzonder e-n reden o m  zich tegen die opvatting te ver- 
zetten. Hij heeft bij herhaling betoogd, dat, wanneer Nederland Se- 
vrijd werd, de  omstandigheden aldaar materieel en ook politiek van 
dien aard zouden kunnen wezen -- niemand kon daaromtrent voor- 
spellingen doen -, dat van de  terugkeer van de  Koningin nog gr- 
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durende enige tijd mo'est worden afgezien. En wanneer men zich 
nu voorstelde, dat de Koningin, teruggekeerd in Nederland, eerst 
overleg zou plegen met verschillende zich aldaar gevormd hebbende 
groepen en richtingen over de wijze, waarop in de vraagstukken van 
het centrale bestuur van het Rijk de weg moest wordeii gezocht, dan 
zou daarvan toch geEn sprake kunnen wezen, zolang de Koningin 
zelf niet kon terugkomen. Niemand kon voorspellen, dat onmiddel- 
lijk na de bevrijding de terugkomst van de Koningin materieel en 
politiek mogelijk zou wezen. Als het in Nederland een wilde boel 
was geworden -- wat heel goed had kunnen gebeuren -, dan had 
dit natuurlijk niet kunnen geschieden. Wanneer men zich een derge- 
lijke toestand zou kunnen denken, die materieel en politiek sleclit 
was, dan zou a fortiori in die toestand het herstel van het parlemen- 
taire stelsel nodig zijn. De heer Albarda voor zich persoonlijk heeft 
gezegd, dat de invoering van het Militair Gezag en van de staat van 
beleg voor hem gepaard ging met vermeerdering van de urg-ntik 
om het parlementaire stelsel onverwijld te herstellen, omdat de volks- 
vrijheden en de volksrechten onder een Militair Gezag in de toe- 
stand van de staat van beleg de  bescherming van een parlementaire 
Regering dringend nodig hebben. Er bestaat dan zelfs nog meer be- 
hoefte aan een parlementaire Regering dan in een tijd van gewoon 
burgergezag. 

De heer Alharda kon zich dus in genen dele verenigen met de 
opvatting, dat men met het herstel van het parlementaire stelsel in 
enigerlei vorm zou wachten tot de terugkeer van de Koningin. Hij 
kon zich dus niet neerleggen bij een beslissing, dat deze zaak niet te 
Londen zou worden geregeld. 

Al sedert lange tijd bevond deze aangelegenheid zich in een critieke 
toestand. Verscheidene keren heeft de heer Albarda brieven geschreven 
aan de Minister-President, waarin hij hem gezegd heeft - brieven, 
waarvan hij nog kopieën heeft -, dat hij dit niet langer voor zijn 
verantwoording kon nemen. Een keer heeft hij een ontslagaanvrace, 
die hij gereed had, nog binnen gehouden, omdat toen de mogelijk- 
heid bestond, dat er nog een verbetering in de tot dusver gemaakt3 
regeling kon worden tot stand gebracht en dat het vooruitzickit 
niet uitgesloten scheen, dat over het verbeterde ontwerp nog over- 
eenstemming zou kunnen worden bereikt. Tenslotte is dit toch niet 
gebeurd en dit heeft hem en verscheidene andere Ministers aan- 
leiding gegeven om te zeggen, dat zij heengingen. 

Er was een derde omstandigheid, die de Kabinetscrisis te voor- 
schijn heeft geroepen en dat was deze: In het Kabinet was een 
aantal vacatures - de heer Albarda gelooft drie of vier - ei1 
naar zijn mening zou in die vacatures moeten worden voorzien 
door de benoeming van personen uit het bevrijde Nederland tot 
Minister. Er kon dan tegelijk worden voorzien in de leemte, die 
was ontstaan door het heengaan van de heren Kerstens en van 
Angererz en de te benoemen Ministers konden dan ook katholieken 
zijnt zodat het Zuiden - dat overwegend katholiek is - een bijzon- 
der vertrouwen kon hebben in de Regering, die nog te Londen 
gevestigd was. Om die aanvulling van het Kabinet mogelijk te 
maken werd gezegd, dat het het beste was, dat het hele Kabinet 
collectief ontslag vroeg, dan kon de san~enstelling van het nieuwe 
Kabinet in haar geheel worden bezien. Daarbij kon dan rekening 
gehouden worden met het belang. dat personen uit Nederland - 
waaronder katholieken - in het nieuwe Kabinet zitting kregen. 

Dat waren de drie omstandigheden, die tot de collectieve ontslag- 
aanvrage hebben geleid. De collectieve ontslagaanvrage is enkele 
dagen later gevolgd door de persoonlijke ontslagaanvraga van de 
heer van den Tempel en hem. 

Op 23 Januari 1945 is de ontslagaanvrage namens alle leden 
van het Kabinet aan de Koningin aangeboden; dat is geweest na 
een vergadering van de Ministerraad. De redevoering van de heer 
Burger, die aanleiding heeft gegeven tot het incident-Burger, is op 
14 Januari uitgesproken. De buitengewone vergadering is op 24 Janu- 
ari gehouden. De brief van de heer Gerbrandy was blijkbaar ge- 
dateerd 23 Januari 1945, maar het besluit tot het collectief vragen 
van het ontslag was enkele dagen tevoren genomen in de Minister- 
raad. De brief van de heren Albarda en van den Tempel is ge- 
schreven op 26 Januari 1945, voordat het ontslag van de heer Burger 
bezegeld was. De heer Albarda bedoelt met het bezegelen het 
officiële ondertekenen door de Koningin. Het besluit was genomen, 
maar het officiële besluit kwam even later. De kwestie-Burger staat 
los van het collectieve demissieverzoek. Er is geen sprake geweest 
van een formele instemming met de brief van de heer Burger van 
19 Januari 1945 aan de Minister-President. Het is samentreffen. 

De heer van den Ternpel verklaart, dat hij, alvorens op deze Rege- 
ringscrisis nader in te gaan, even enige begeleidende gebeurtenissen 
van deze crisis wil memoreren. Hij moet al dadelijk opmerken -- 
het is een wonderlijke herhaling van omstandigheden -: door ver- 



blijf in Amerika heeft hij het verloop van de vorige crises niet van 
nabij in Londen kunnen volgen; tijdens deze crisis moest hij wegens 
ernstige ziekte het bed houden. Hij is midden December 1944 naar 
Nederland vertrokken; in bevrijd gebied heeft hij veel moeten reizrn 
in de barre kou. De terugreis over Dover, in een Engels marinevaar- 
tuig, heeft hem echter bijzonder aangepakt. 

Hij is, aldus de heer van den Tempel, begin Januari 1945 met 
longontsteking in een nursing home opgenomen. In Februari 1935 
vertoefde hij nog, als reconvalescznt, buiten Londen. Daar heeft hij 
zijn portefeuille overgedragen aan de heer Wijffels. Hij bedoelt, dat 
hij de gang van zaken niet rechtstreeks en persoonlijk heeft medege- 
maakt van de eerste week in Januari af tot het einde der crisis toe. 
Toen de ontwikkeling reeds ver gevorderd was, is hij ean keer naar 
Londen gegaan om met vrienden overleg te plegen, maar tenslotte 
was hij gehouden aan zijn rustkuur. 

Men heeft als begeleidend verschijnsel van de crisis het incident- 
Burger gehad. De aanleiding daartoe was diens rede over Herrijzend 
Ne5erland in Januari 1945. 

Het tweede punt is, dat, toen de crisis acuut werd, kort na Nieuw- 
jaar, de heren van den Broek en van den Tempel ziek waren. Het 
feit, dat de Minister van Financiën ziek was, moest de daadkracht 
van het Kabinet verzwakken. In de laatste vergadering van de 
Ahisterraad, welke de heer van den Tempel heeft bijgewoond, begin 
Januari 1945, is hem opgedragen de portefeuille van Financiën ad 
interim te beheren. Hij heeft het aangenomen. Hij heeft dadelijk ie 
zijnen huize geraadpleegd de toenmalige secretaris-generaal van 
Financiën, de heer van Asch van Wijck, over op korte termijn te 
nemen maatregelen, want hij zag daarin een mogelijkheid mede te 
werken aan het herstel van normale verhoudingen. ook ten aanzien 
van het Militair Gezag. 

De volgende dag was de heer van dt.n Tempel echter zelf buiten 
gevecht gesteld. Hij herhaalt het even om te laten zien, dat hij niet 
persoonlijk bij de gang van zaken betrokken is geweest. Dat zijn 
echter bijkomstigheden; het gaat er hier om de diepere oorzaken 
van de crisis van JanuariIFebruari 1945 aan te duiden. 

Als men hem nu vraagt, wat naar zijn oordeel, los van alle per- 
soonlijke aangelegenheden, los van kleine dingen en verwikkelingen, 
de oorzaken zijn, vindt hij er een vijftal. 

In de eerste plaats gelooft hij, dat een van de oorzaken was, dat 
het gezag van het Kabinet-Gerhrandy en in het bijzonder dat van 
de formateur ten laatste zeer geleden had. Hij heeft het in zijn boek 
zó uitgedrukt en handhaaft dat: het bestuur was aan de handen van 
de Minister-President ontglipt. Dat sprak in het bijzonder ten aan- 
zien van het Militair Gezag. Daarbij is natuurlijk in aanmerking te 
nemen, dat de tijdsomstandigheden voor iedereen, zeker voor de 
Minister-President, buitengewoon moeilijk waren en dat de nationale 
toestand zeer precair was. hetgeen vooral werd geaccentueerd na de 
nederlaag bij Arnhem. 

Het is ten overvloede, dat hij het zegt, maar hij wil zeer nadrukke- 
lijk onder de aandacht brengen, dat hij bij al deze opmerkingen en 
bij het uiten van grieven en bezwaren geen ogenblik uit het oog 
verliest de volstrekt abnormale toestand, waaronder gehandeld moest 
worden. Er bestond een algehele onzekerheid omtrent het toekomstige 
verloop van zaken, omtrent de toestand, waarin men tenslotte Neder- 
land zou terugvinden, omtrent de hulp, waarop kon worden gere- 
kend; het perspectief ten aanzien van Indië was uitermate sombzr. 
Het gehele complex was uitermate moeilijk. Van feilloos handelen -- 
ook van de Minister-president - kon moeilijk sprake zijn. Fouten 
waren onvermijdelijk. Maar tenslotte was daaraan een grens. 

&n tweede punt van algemene aard was, dat de ontevredenheid 
over de gang van zaken en de duidelijk aanvoelbare onvoldaanheid 
over de leiding en het gebrek aan leiding afbreuk deden aan de 
homogeniteit in de Regering. Er was een steeds sterker wordende 
stroming, die gevoelde: zo kan het niet langer doorgaan. 

Een derde punt is, dat men te Londen de weerslag gevoelde val1 
het feit, dat in invloedrijke kringen in Nederland, maar ook te 
Londen zelf, een drang bestond naar een opschuiving - het werd 
wel vernieuwing genoemd, maar onder vernieuwing kan men alles 
verstaan - in, hij wil niet zeggen nationale, maar wel nationalistische 
richting met zo mogelijk een versterkte positie van de Kroon ten 
opzichte van het parlement en een vermindering van de invloed van 
de staatkundige partijen. Alle literatuur uit die tijd wijst er op. De 
heer van den Tempel wil op een paar punten de aandacht vestigen. 
Te Londen is verschenen het boek van Boiiiot, een hoofdambtenaar 
bij de Nederlandse Regering: ,,De wedergeboorte van het Konink- 
rijk". Men behoeft slechts de inhoud van het boek te raadplegen om 
een inzicht te krijgen in het streven van, in politieke zin, invloedrijke 
kringen. Die invloed in Nederland blijkt ook uit het eerst veel later 
gepubliceerde adres van 2 November 1944 van ingezetenen van Eind- 
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hoven aan de Kroon. Om kort te zijn, duidt hij deze punten alleen 
aan. 

Een aangelegenheid, welke ook afbreuk deed aan de positie 
van het Kabinet en van de Mlnister-President, was het ontbieden van 
een vrij groot aantal Nederlanders cit bevrijd gebied door de Ko- 
ningin zonder voorkennis der Regering; de Ministers moesten bij ge- 
ruchte vernemen wat er gaande was, hoe de kansen werden gewaar- 
deerd, dat bepaalde personen uit bevrijd gebied tot Minister zouden 
worden benoemd, enz. De enige, die hier kon ingrijpen en daarbij 
ongetwijfeld de steun van het gehele Kabinet zou hebben gekregen, 
was de Minister-President en het feit, dat hij daartoe niet in staat was 
- waarom, laat de heer van den TenzpeE in het midden - schaadde 
zijn aanzien en ook de homogeniteit van het Kabinet. 

Het vierde punt, dat tot verzwakking leidde, was de onzekerheid 
omtrent het toekomstige bestuur in Nederland. De Minister-President 
had gefaald om dienaangaande tot overeenstemming te komen met de 
Kroon. Er bestond tot dan toe, JanuarilFebruari, nog volstrekte on- 
zekerheid omtrent de bestuursvoorzieningen, die in bevrijd Neder- 
land zouden gelden, hetgeen voor de positie van het Kabinet en van 
de Minister-president fataal was. 

Het vijfde punt was, dat de Minister-President afgedreven was van 
hetgeen in zijn eerste oorsprong een parlementair Kabinet was, zoals 
hij er1 de Kroon zeer beslist waren afgedreven van de oude Stateii- 
Generaal, die men terzijde wilde stellen. Op kleine dingen behoeft 
hij, aldus de heer van den Teinpel, niet te wijzen, men voelt ze beter 
aan dan dat men ze kan omschrijven. Een Kabinet. dat steunde op 
de oude politieke partijen in Nederland, had voor vele kringen afge- 
daan. Het leidde tot grappige consequenties. Een klein, doch typerend 
voorbeeld. Toen na veel moeilijkheden de ,,kwartiermakers" naar 
Nederland zouden vertrekken, lag het voor de hand - en er was 
ongetwijfeld een sterke stroming in het Kabinet vóór -, dat de heer 
van dcrz Tempel zou meegaan; dit werd echter op alle mogelijke wij- 
zen belemmerd, tot men tenslotte de concessie deed: ie kunt een paar 
dagen later gaan. De Minister van Sociale Zaken was een Minister 
uit het oorspronke!ijke Kabinet, dat met het vertrouwen van het oude 
Parlement was opgetreden. die er zat in zekere zin als vertegenwoor- 
diger van de vroegere sociaal-democratische arbeidersbeweging. 
Ministers echter, die voortkwamen uit de oude politieke constellatie, 
die afgedaan had, kon inen niet in het front plaatsen. 

De heer van den Tempel gelooft, als men deze vijf punten in hun 
onderling verband ziet. dat men er zich vrijwel rekenschap van kan 
geven, waarom in JanuarilFebruari 1945 een crisis moest uitbreken. 

Hij heeft in zijn boek vermeld, dat, toe11 op verzoek van de Neder- 
landse Ministers, die in Brabant hadden vertoefd, te Londen in be- 
gin Januari 1945 een Ministerraad gehouden werd, hij, van den Tem- 
pel, na afloop van de tweede Ministerraad op zijn bureau werd opge- 
beld door de heer Gerhrnndy, met het verzoek bij hem te komen. Zij 
hebben toen een particulier onderhoud gehad over eventuele wijzi- 
ging van het Kabinet. Gevolgen heeft dat niet gehad; zijn ziekte is 
toen tussenbeide gekomen. Dat onderhoud gaf de heer van den Tem- 
pel een volkomen bevestiging van datgene, wat hij als redenen aan- 
geeft voor de onhoudbare positie, waarin het Kabinet was komen te 
verkeren. Het was zo verzwakt en zo weinig in staat de nieuwe ver- 
houdingen onder het oog te zien, dat dit voldoende verklaring is van 
het feit, dat de crisis moest uitbreken. 

Van de nota van de heer Burger van 29 Januari 1945, waarin deze 
zegt, dat hij enkele dagen voor zijn ontslag aan de Minister-President 
heeft medegedeeld, dat hij zelf genoodzaakt zou zijn ontslag te nemen, 
wanneer er niet op drie punten klaarheid kwam: de kwestie van de 
vertegenwoordigende lrchamen, het Militair Gezag en de opneming 
van katholieke Ministers in het Kabinet, kijkt de heer van den Tern- 
pel enigszins op in verband met de mededeling, die hii had willen 
doen omtrent een schrijven, dat aan het einde van 1944 naar de 
Minister-President is gegaan. Toen de Ministers in de tweede helft 
van December 1944 in ,,Bosch en Ven" waren, begrepen zij, dat de 
positie eenvoudig onhoudbaar was èn voor de Regering èn voor het 
land. De toen aldaar aanwezige Ministers hebben een stuk aan tle 
Minister-president opgesteld, hetwelk is geredigeerd door de ver- 
tegenwoordiger van Minister Gerbrandy zelf, de kapitein-luitenant 
ter zee J. F. W. Nuboer. Dat stuk is, naar de heer van den Tempel, 
meent, namens de vier aanwezige Ministers, de heren van Heuven 
Goedhart, van Boeyen, Burger en hemzelf, opgesteld. Daarin werd 
de toestand omschreven en werd gezegd, dat deze onhoudbaar was; 
bovendien werd aangegeven, hoe deze heren zich de gang van zaken 
dachten. Dat is de aanleiding geweest tot de spoedvergadering van de 
Ministerraad om de situatie te bespreken; die vergadering had op 2 en 
4 J a ~ u a r i  1945 plaats. Nu kan de heer van den Tempel niet goed zien 
- daarom begrijpt hij het niet goed -, waar de brief van de heer 
Bur<qer in past, want in vorenbedoeld stuk van de vier Ministers, 
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stond het eigenlijk al, zij het wellicht in een enigszins andere vorm. 
De brief van de heer Burger van 29 Januari 1945 staat de heer van 
dei? Tenlpel niet voor de geest. Hij was toen buiten gevecht gesteld. 
Hij gelooft, dat men hem in deze lijst moet plaatsen. Het stuk, waarop 
de heer vuil clen Tempel doelt, door de vier Ministers uit Brabant aan 
de Minister-President gericht, is van beslissende betekenis geweest. 
Toen is er, na de vergadering van de Ministerraad van 2 en 4 Januari, 
enige tijd verlopen, waarin de crisis in de lucht hing. De heer van dcn 
Teinpel stelt het zich zo voor. Er was op dat moment ongetwijfeld een 
kleine nuance tussen de heren Burger en Albarda omtrent de weg, 
die gevolgd moest worden, teneinde te komen tot het doel, dat 
allen nastreefden: de gezondmaking van de Regeringsverhoudingen. 
Terwijl de heer Albarda vermoedelijk tot het laatst toe een weg zocht, 
waarbij de samenwerking toch behouden bleef, heeft de heer van den 
Tempel reden om aan te nemen, dat de heer Burger de kans daartoe 
heel gering achtte, tenminste als men voet bij stuk hield, zodat het, in 
die gedachtengang voortgaande, te verklaren is, dat de heer Burger 
toen op eigen gelegenheid die kennisgeving heeft gedaan. Toen de 
heer Burger op 19 Januari 1945, dus kort voor zijn ontslag, die mede- 
deling aan de Minister-President richtte, was dat de liin doortrekkeil, 
die van Januari af gevolgd was, niet alleen door de heren Burger, 
AIbarda en van den Ten~pel, maar door meerdere leden van het 
Kabinet. De heer Burger had blijkbaar aanleiding gevonden zijn per- 
soonlijke consequenties te trekken uit datgene, wat eigenlijk al een 
vaststaand verlangen in de kring van de Ministers was. Wat betreft de 
drie redenen, waarom de heer Burger, zoals vermeld, overwoog zijn 
ontslag te vragen, verklaart de heer van den Tempel, dat deze drie 
redenen hem natuurlijk allerminst vreemd aandoen. Hij bedoelt: de 
heer Burger kan zijn optreden op zijn eigen wijze adstrueren, maar 
er zit geen nieuw element in deze motieven; het stond toen zo. 

De heer van den Tempel herhaalt: ,,Bij mij - Burger wist, dat dit 
mijn menmg was - stond op de voorgrond: de zaak is zo verkeerd 
gelopen, is de Minister-President zo uit de hand gelopen, dat krachtig 
ingegrepen en gehandeld moet worden; met kleine concessies kunnen 
wij niet tevreden zijn, er moet een grondige verandering komen of het 
loopt verkeerd met de Regering en met het bestuur van het land." De  
heer Albarda was meer geneigd tot een compromis; zo stond het vóór 
het incident-Burger, waarin de heer Albarda dadelijk beslist stelling 
nam. Aan de werkelijke gang van zaken, aan de ontwikkeling in de 
grote lijnen, zal de mededeling van de heer Burger aan de heer 
Gerbrandy, vier dagen voor zijn ontslag, vermoedelijk weinig hebbrn 
afgedaan. In hoeverre die mededeling van invloed is geweest op het 
optreden van de heer Gerbrandy tegen de heer Burger, kan de heer 
van den Tempel niet beoordelen. Het vorenbedoelde stuk van de vier 
Ministers van einde 1944 had een nieuw element in de verhouding 
gebracht; voorzover de heer van den Tempel zich herinnert, be- 
hoorde de heer van Boeyeii tot deze vier, ging hij in elk geval met 
het aan de orde stellen van de zaak accoord. Men wist, dat de heer 
van den Broek, die ziek was, in hoofdzaak dezelfde opvatting deelde. 
Men twijfelde er niet aan, dat ook enige Ministers, die te Londen 
waren, op dat standpunt stonden. De heer Gerbraizdy heeft dadelijk 
gevolg gegeven aan de wens een volledige vergadering van de Mi- 
nisterraad te Londen te houden. De  vergadering, die plaats had op 
2 Januari en vervolgd werd op 4 Januari 1945, bracht geen duide- 
lijk resultaat. Na afloop kreeg de heer van den Tenzpel een tele- 
fonisch verzoek van de heer Gerbrandy voor een vertrouwelijke be- 
spreking, waarvan hij reeds gewag maakte. 

Over de datum van de ontslagaanvrage van het gehele Kabinet 
schrijft de heer van den Tempel in zijn boek: 

,,In de vergadering van de Ministerraad van 24 Januari 1935 
deelde de President mede, dat bij een conferentie op 23 Januari 
van de Koningin met hem, op zijn voorstel was besloten, dat 
aan de Minister van Binnenlandse Zaken mr. Burger, ontslag 
zou worden verleend. De reden tot dat ontslag werd gevonden 
in vorengenoemde radiorede. 

Op diezelfde datum - men geve hierop wel acht - was door 
de President aan de Koningin een ontslagaanvrage namens alle 
leden van het Kabinet aangeboden." l) 

De heer Burger verklaart te geloven, dat zijn ontslag een gevolg is 
geweest van een bepaald optreden uit de kringen van het Militair 
Gezag, m.a.w., dat uit die richting, uit die hoek, stappen zijn gedaan 
bij de Minister-President. Hij komt hier echter in veronderstellingen. 

De heer Burger wil er in de eerste plaats op wijzen, dat tot de 
Ministers, die niet teruggekomen zijn in het nieuwe Kabinet, in 
elk geval behoorden de vijf Ministers, die de brief, eisende het 
hoofd van de heer Kruls, getekend hadden: de heren van den 
Teinpel, van den Broek, Burger, van Boeyen en ook de heer van 



Heuven Goedhart, ondanks zijn vriendschappelijke relatie met de 
heer Gerbrandy. Dat is om te beginnen al een duidelijk iets. 

In de tweete plaats zijn er in het nadien gevormde Kabinet 
personen gekomen, die door het Militair Gezag sterk waren aan- 
bevolen. De heer Burger heeft al gezegd: de heer Beel was adviseur 
van het Militair Gezag in Eindhoven. De heer Bz~rger heeft daar- 
van nogal moeilijkheden ondervonden in verband met de kwestie 
van ,,Oost-Brabant". Het Militair Gezag had nl. aan ,,Oost-Brabant" 
vergunning gegeven om te verschijnen als krant, hoewel het een 
contract had met een gecollaboreerd hebbende drukker, hetgeen 
volgens het Persbesluit, dat toen gold, niet mocht. Dientengevolge 
moest ,,Oost-Brabant" - verschijnende mede onder leiding van de 
heren Beel en Huyn;zuns - verboden worden. 

Het Militair Gezag had niet alleen die krant rustig laten door- 
verschijnen, maar had zelfs, volkomen onbevoegd, verlof gegeven 
om die krant te doen blijven verschijnen. De heer Burger heeft 
aangenomen, hoewel het nu niet bepaald noodzakelijk was - maar 
hij moest er uit komen -, dat de heer Beel te goeder trouw in 
de mening verkeerde, dat het Militair Gezag de bevoegdheid had, 
welke het zichzelf toekende in dit opzicht, en te goeder trouw 
had aangenomen, dat de krant mocht blijven doorverschijnen. Nadat 
de hecr Beel de relatie met die bepaalde drukker had verboden, 
heeft de heer Burger, onder het opleggen van de verplichting tot 
publicatie van zijn uitvoerig gemotiveerde beslissing, aan ,,Oost- 
Brabant" toestemming gegeven te verschijnen. Uit die beslissing 
volgde evenzeer, dat het Militair Gezag onder de Regering stond 
- hetzelfde motief dus als zijn rede, aldus dc heer Burger -, het- 
welk het htilitair Gezag als militair-gezagsonderrnijning aanvoelde. 
Er was een nauwe samenwerking tussen de heer Beel en het Militair 
Gezag. De andere man van ,,Oost-Brabant" was de nu overleden 
Minister Hzlysnzans. De Regering, die men toen gekregen heeft, 
was zonder meer een Militair Gezag-Regering. 

De houding van de heer Gerbrandy in deze is de heer Burger niet 
helemaal duidelijk geworden, behalve dan wellicht, wanneer deze dit, 
als men het zo zou willcn noemen - de heer Burger zegt het enigszins 
aarzelend - als de enige mogelijkheid zag om in het zadel te blijven, 
om het schip voor de wal te leggen, zoals de heer Gerbrandy het zelf 
wel eens uitdrukte, zulks dus met negatie van elke redelijke over- 
weging omtrent de zin van dit, zijn z.g. gezag. Het is de heer Burger 
volkomen onbegrijpelijk, hoe iemand op die manier kon te werk gaan 
Er was alle ruimte om enige Ministers uit het Zuiden in het 
Kabinet op te nemen. De vacatures waren er immers. Men behoefde 
daarvoor niemand weg te sturen. Ieder voelde zich onbehaaglijk, 
dat men met zo'n Ministerie zat, waarin niet één katholiek was 
opgenomen, terwijl het bevrijde deel van Nederland overwegend 
katholiek was. Te Londen kon men zeggen: ,,Wij hebben daarvoor 
geen mensen", maar toen het Zuiden van het land bevrijd was, 
kon men dat niet volhouden. Waarom moest toen eerst een aantal 
lieden op de meest twijfelachtige gronden uit het Kabinet ver- 
wijderd worden. met name practisch alle sociaal-democraten, en 
moesten er mensen aangetrokken worden, die - gegeven de contro- 
verse Regering-Militair Gezag, waarvan alle Ministers de onhoud- 
baarheid inzagen - juist door het Militair Gezag sterk waren 
aanbevolen? Hoe de heer Gerbrandy dat heeft kunnen doen! 

De heer Bzlrg~r heeft zoveel wonderlijke dingen van de heer Ger- 
braiidy beleefd, dat hij niet spoedig verbaasd is, maar 2aarmede heeft 
hij geen verklaring, tenzij de heer Burger - als gezegd - zou willen 
suggereren, dat de heer Gerbrandy uiteindelijk slechts zijn positie op 
het oog had. In dat geval zou de heer Burger kunnen opmerken, dat 
weliswaar het Kabinet in zijn geheel ontslag vroeg in verband met 
het niet tekenen van de voorziening inzake l-iet parlement, maar 
dat zulks gebeurde, hoewel er twintig maal eerder aanleiding toe zou 
zijn geweest, nadat de overtuiging veld won - en met name bij de 
hecr Gerbrandy post vatte -, dat een nieuw Kabinet, eventueel 
zonder hem, via de aangediende nevenkrachten, in de maak was. De 
heer Burger zou zelfs zijn eigen Ministerschap geheel van uit die hoek 
kiinnen benaderen en aldus verklaren, waarom de heer Gerbrandy 

t hem enerzijds in zijn Kabinet opnam ei1 anderzijds herhaaldelijk zo 
unfair behandelde. De heer Burger zou dan moeten concluderen, 
zoals waarlijk niet de ezrste de beste het hem herhaaldelijk samen- 
vatte: het is een klein mannetje. Maar welke zin hebben zulke be- 
schouwingen, dat is werk voor de historie. En in dat licht blijft het 
een feit, dat deze negatieve figuur door speling van omstandigheden 
juist boven dreef, toen - de zaak-de Geer - het neen zeggen grote 
waarde had. En er is waarlijk nog een aantal dingen meer, die de heer 
Burger steeds in de heer Gerbrandy zal eren, met name zijn persoon- 
lijke, dus niet in beleidzaken, maar persoonlijke moed, die te Londen 
niet altijd een overbodige luxe was. Koe dat zij, het resultaat is 
geweest, dat het Militair Gezag het van dat ogenblik af voor het 
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zeggen had, tot het optreden van het Kabinet Schernzerhorn-Drees. 
Toen is de wind weer uit een andere hoek gekomen. 

De heer Kruls gelooft achteraf ook wel, dat hij bij de crisis in de 
verhoudingen tussen Regering en Militair Gezag het technische op 
een hogere troon heeft gezet dan het verdiende. Dat hij het niet heeft 
kunnen realiseren, komt, doordat zijn aandacht geconcentreerd was 
op de kwestie, hoe de zaken zo goed mogelijk konden draaien. Als 
die problemen van zulk een groot belang en van zulk een grote be- 
tekenis waren, had de heer Kruls toch kunnen verwachten, dat de 
Regering ook iets deed, iets anders dan een beetje praten en boos op 
elkaar zijn. hlen had moeten Leggen: Wij willen het zo, en in dat 
geval was hij de eerste geweest, die had gehoorzaamd. 

De heer van Lidth de Jeude verklaart, dat het verband in het 
Kabinet door de omstandigheden eigenlijk te los geworden was en 
dat daardoor niet voldoende overleg kon worden gepleegd; het ver- 
band was in tweeërlei opzicht los geworden, in de eerste plaats ter- 
ritoriaal gezien, omdat de Ministers verspreid waren en ten tweede. 
omdat, politiek gesproken, de binding in het Ministerie zelf een heel 
eind op weg was opgelost te worden. Het Kabinet is een hele tijd 
demissionnair gebleven. Men was natuiirlijk op het laatst al enigs- 
zins inet lamheid geslagen, voordat het eigenlijke ontsldg kwam. 

Het Kabinet zag nogal op tegen collectief aftreden, want daar zaten 
natuurlijk consequenties san vast. In Januari 1945 heeft het de heer 
Gerbrandy machtiging gegeven om collectief het ontslag van het 
Kabinet aan te bieden. Het ontslag van de heer Burger staat daar 
buiten, dat is een punt op zich zelf. Toen op een bepaalde datum 
het ontslag van de heer Burger plaats had, werd aan de Ministers 
op die zelfde datum door de heer Gcrh~andy medegedeeld, dat hij 
het ontslag van het gehe!e Kabinet had aangeboden. De heer van 
Lidth de Jeude bedoelt, dat er een inachtiging aan de Minister-Presi- 
dent om het ontslag van het gehele Kabinet aan te bieden lopende 
was, die de heer Gerbrandy op die dag geëffectueerd heeft. 

Het Kabinet is als demissionnair Kabinet tot 23 Februari 1945 
blijven voortbestaan en toen is ook de heer van Lidtk de Jeude 
ufgetreden. Hij had er al enige inalen op aangedrongen eerder af 
te treden, inaar op speciaal verzoek, omdat het Kabinet toch collec- 
tief af zou treden, heeft hij gewacht tot Februari. Hij had een speciale 
reden, dat hij al enige malen op ontslag had aangedrongen. Hij vond, 
dat het niet langer ging, zoals het was ten opzichte van de opvat- 
tingen en regelingen ten aanzien van het Militair Gezag. Rlen kon 
toch niet telkens over allerlei voorvallen blijven strijden. De heer 
van Lidth de Jeude stond op het standpunt, dat men zich te Londen 
daarover duidelijk uit xoest spreken, doch dit probleem bleef achter- 
wege. Hij voelde zich verantwoordelijk voor het Militair Gezag als 
militaire organisatie, hoewel het van de aanvang af de opzet was, dat 
de andere Ministers mede-verantwoordelijk waren. Er waren diverse 
afdelingen bij het M.G.. die de andere Ministers aangingen en wier 
ambtenaren in deze afdelingen zitting hadden. Wanneer er iets te 
bespreken was, zou dat geschieden in overleg met of via de Minister 
van Oorlog, hetgeen niet voldoende gebeurde. De onbevredigdheid 
van de heer van Lidth de Jeude bestond hierin, dat de ambtgenoten 
z.i. onvoldoende vertrouwen schonken aan het Militair Gezag. Hij 
stond meestal aan de kant van het Militair Gezag. Dit is ook een 
verklaring van het feit, dat men in het Kabinet niet gemakkelijk tot 
een eensgezinde politiek kon komen. Van het begin af aan waren de 
meningen over het Militair Gezag al enigszins verdeeld. 

De heer Bolkestein verklaart, dat hij helaas moet toegeven, dat 
de gezagsverhoudingen begin 1945 door elkaar waren gelopen. Hij 
kan inderdaad niet tegenspreken. dat dit natuurlijk in een periode, 
als waarin men toen leefde, met de verdere bevrijding van Neder- 
land voor de boeg, een hoogst bedenkelijk iets was, orndat daaruit 
alle mogelijke situaties, ook revoluiionnaire situaties, hadden kunnen 
voortvloeien. 

In het voorjaar van 1945, toen het Zuiden bevrijd was, is de wens 
opgekomen om het Kabinet te hervormen door opneming van een 
aantal personefl uit het Zuiden. Dit is de naaste aanleiding geweest 
tot de Kabinetsformatie, die toen heeft plaats gehad. Dit is toen 
sainengevallen inet het conflict, dat ontstaan is door de radiorede 
van de heer Burger. 

De heer Frlrstner deelt mede, dat hij over het verloop van zaken 
bij de crisis van begin 1945 geen oordeel heeft. De hoofdzaak was, 
dat de gelegenheid geopend werd oin heren uit het vrij geworden 
gebied op te nemen, Dat was ook van het begin van de Londense 
tijd af altijd de opzet geweest. Het in functie zijnde Kabinet zou 
heengaan, zodra er gelegenheid was om een Kabinet uit het torn 
bezette gebied te construeren. 

De heer vurz H e u v ~ n  Goedhart behandelt in de nota aan de com- 
missie, waarin hij een overzicht geeft van zijn werkzaamheden als 
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Minister van Justitie. enkele aspecten van de Kabinetscrisis. Deze 
nota l )  behelst hierover het volgende: 

,,Kort voor het vertrek van dr. H. J. van Mook naar Brisbane 
werd, op voorstel van Minister-President Gerbrandy (die in die 
tijd bepaaldelijk geen gebrek aan vertrouwen in dr. van Mook 
had), besloten in de persoon van dr. van Mook tijdelijk de amb- 
teil van Luitenant-Gouverneur-Generaal en Minister van Kolo- 
nièn te verenigen, een beslissing waartegen ik mij heb verzet, 
inaar die genomen werd in de overtuiging, dat die combinatie 
van slechts zeer korte duur zou zijn, in verband met de ver- 
wachte spoedige bevrijding des lands, welke een aftreding van 
het Kabinet zou involveren. Toen deze verwachting niet werd 
verwezenlijkt, kwam anderen en mij de bedoelde combinatie van 
functies onverdedigbaar voor, immers krachtens Staatsblad D 
66 (vaststelling van het Overgangsbesluit Indische Staatsrege- 
ling) is de Luitenant-Gouverneur-Generaal aan ,,Onsw verant- 
woording schuldig, hetgeen rechtens wil zeggen aan de Minister 
van Kolonien, zodat in de tijdelijke functie-combinatie dr. van 
Mook slechts zich zelf verantwoording aflegde. Naar Brisbane 
vertrekkende nam hij als het ware het gehele opperbestuur 
mede. 

Er waren andere oorzaken, waardoor het Kabinet bouwvallig 
werd. Minister van den Broek werd in Nederland door een ern- 
stige hartaanval getroffen en te voorzien viel, dat hij niet langer 
de zorg voor twee departementen zou kunnen dragen. Uiter- 
aard leidde ook de spanning tussen M.G. en Kabinet tot inoei- 
lijkheden in de Ministerraad, zelfs van 20 ernstige aard, dat 
Minister van Lidth de Jeude ontslag wilde vragen. Met name 
ik zelf heb in een Ministerraad van die dagen ten principale 
ernstige kritiek op de staven van M.G. en B.S. uitgeoefend. 

Het feit, dat in het Kabinet niet é5n Katholieke Minister zit- 
ting had, deed uiteraard aan de waardering voor het Kabinet in 
het Zuiden ernstig afbreuk, vandaar dat aan het ?lot van mijn 
bovenbedoelde nota op dit punt bijzondere aandacht werd ge- 
vestigd. 

Een volgende oorzaak van moeilijkheclen lag in de pogingen 
om te komen tot een tijdelijke regeling van de Staten-Generaal. 
Tot mijn opdrachten bij vertrek uit Nederland behoorde het 
weergeven van het inzicht der illegale groepen, die ik vertegen- 
woordigde, dat van een eenvoudig terugkeren der oude Staten- 
Generaal na een jaar of vijf oorlog geen sprake kon zijn; dat 
het oude parlement diende te worden gezuiverd en tijdelijk - tot 
aan de zo spordig mogelijk te houden verkiezingen - moest 
worden aangevuld mede met krachten uit de verzetskringen. Dit 
onderwerp heeft de Ministerraad in de zomer en herfst van 1944 
ernstig bezig gehouden en tenslotte geleid tot een met op één na 
algemene stemmen aanvaard compromis, dat evenwel geen kracht 
van wet heeft verkregen. Verscheidene ambtgenoten en ik zelf 
(ik wijs ten deze op het zeer duidelijke standpunt van mijn toen- 
malige ambtgenoot AlDarda) waren van mening, dat de Neder- 
landse Regering niet kon terugkeren zonder een regeling van dit 
cardinale punt. Nochtans werd die regeling voortdurend uitge- 
steld en haar inhoud gemaakt tot onderwerp van bespreking 
met landgenoten, uit het Zuiden naar Londen overgekomen. 
Het traineren van deze primair belangrijke aangelegenheid droeg 
mede bij tot de toinemende spanning in het Kabinet. 

In het algemeen openbaarde zich in deze tijd - om en de 
bij 1 Januari 1945 - een gebrek aan doortastendheid en een mate 
van verslagenheid in het Kabinet, de laatste overigens geredelijk 
verklaarbaar uit zijn machteloosheid tegenover de afschuwelijke 
berichten omtrent de hongerwinter in bezet Nederland." 

Op de opmerking, dat het raadselachtig is, dat - waar iedere 
Minister in het bevrijde Zuiden zei: het kan eenvoudig zo niet; het 
is dwaasheid, zoals het daar gaat -, er dan toch niets is gebeurd. 
verklaart de heer van Hez~ven Goedhart, dat hij al heeft gczegd, dat 
hij zich zo kan begrijpen, hoe raadselachtig men het vindt en misschien 
zou men toch een stap verder zijn, als men zou kunnen begrijpen, 
waarom hij het toch eigenlijk weinig raadselachtig vindt. Hij vindt 
het nl. zo weinig raadselachtig, omdat hij het alternatief zou willen 
stellen: Wat kon een Minister als Burger of liever over zich~elf 
sprekende, want de heer Burger is alleszins in staat om zijn eigeil 
verantwoording af te leggen, wat kon de heer van Heuven Goedhart 
doen? Men komt 24 November na eindeloze rnoeite in bevrijd g:- 
bied, men vindt er een zootje, een volkoinen chaotische verwarde 
en hopeloze toestand, men gaat spreken (en op wat voor toon!) met 
generaal Kruls, met de lieden van de B.S. en men probeert om die 
zaak in het spoor te krijgen. Men gaat tegelijkertijd een nota opstel- 
len aan de Ministerraad, die men vijf weken na zijn aankomst in 
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bevrijd gebied klaar heeft en die men vermenigvuldigt en aan de 
ambtgenoten stuurt, waarin men zegt: dat kan zo niet langer. In  
die zelfde tijd heeft men één Minister, die twee functies uitoefent, 
die incompatibel zijn, één Minister in het ziekenhuis, die twee porte- 
feuilles beheert, maar ze niet meer beheren kan. Men krijgt dric 
weken na datum van indiening van die nota de affaire-Burger en 
men verkeert al sinds Kerstmis in een volkomen crisis-toestand met 
het hele Kabinet. Wat had men dan moeten doen? Men kon zijn 
ontslag vragen, men kon zeggen: ik loop er alleen maar uit. 

Op de opmerking, dat men ook besluiten had kunnen neinen, zegt 
de heer van Heuverz Gordlzart te geloven, dat men geen besluiten 
kon nemen; dat is niet alleen begrijpelijk, maar bijna zelfs ook een 
onvermijdelijk gevolg van het feit, dat inen weet, dat men met zijn 
ontslag iri zijn zak loopt en dat liepen de Ministers. Zij hebben 3 of 
5 Januari, gelooft de heer van Heuven Goedhart, hun collectief 
ontslag aan de Koningin aangeboden. Dat Kabinet was nergens 
meer, wat moest dat Kabinet besluiten? Men moet niet vergeten, 
dat in die tijd de heer de Quay al in Londen was, althails de heer 
Beel was toen a1 in Londen. De heer van Heuven Goedhart hezft 
hem daar herhaaldelijk ontmoet. Toen kwam het gerucht: de Quay 
wordt formateur. De Ministers hadden niet de minste zekerheid, 
dat gebeuren zou wat zij wilden, nl. dat Gerbrarzdy niets anders zou 
beproeven dan een zo beperkt mogelijke reconstructie van dat oude 
Kabinet. Een reconstructie, door een eind te maken aan de combi- 
riatie-van Mook met zijn twee functies en door met name uit het 
Zuiden enige verantwoordelijke mensen uit de katholieke sfeer be- 
reid te vinden om tot dat Kabinet toe te treden en daarmede een 
einde te maken aan de onzinnige toestand, dat in dat hele Kabinet 
nul katholieken zaten. Daarmee hebben zij zich echter verrekend. 
De heer Gerbrandy zegt - de heer van Ileuvcn Goedharf is er niet 
bij geweest -, dat hij de opdracht heeft gehad niet om het Kabinet 
te reconstrueren, maar om een compleet nieuw Kabinet te maken. 
De heer van Heu i i~n  Goedhart kan zich dan allesn maar verbluft 
verklaren, dat de heer Gevbrilndy die opdracht heeft aanvaard. Dan 
had de heer Gerbraníly, dunkt de heer van Heuven Goedhart, moeten 
zeggen: Dat is geheel onmogelijk, want daar begrijpt men boveii 
de rivieren natuurlijk niets van. Het is onbegrijpelijk, als men nil 
plotseling einde Februari met een volkomen nieuw Kabinet komt. 
De Ministers hebben nooit anders gewild dan een reconstructie. 
Ware die reconstructie er geweest. dan zou die hebben gerust mede 
op de afspraak. dat er nu terzake van de Staten-Generaal een rege- 
ling zou komen en daarna zou dat Kabinet zonder twijfel ook 
weer een normale, als de heer van Reuven Goedkart dat afschuwe- 
lijke germanisme mag gebruiken, ,,daadkrachtw hebben gekregen, 
want dat had het niet meer. Op de vraag, of de drang uit het Zuiden 
in de richting ging van een opdracht, zoals de heer Gerbrandy die 
uiteindelijk heeft gekregen, antwoordt de heer van Heuven Goed- 
hart, dat dit zonder de minste twijfel het geval is. 

Daar kwam natuurlijk ook bij, dat de moeilijkheden, die er ontstaan 
waren met het ontslag van de heer Burger, een reconstructie ook 
weer moeilijker maakten, want daarmee was de verhouding met drie 
van de Ministers wel buitengewoon scherp komen te staan. Dat is, 
aldus de heer van Heuven Goedhart, daardoor afrchuwelijk door- 
kruist, want daardoor kwamen de heren AIbarda, van dcrz Ternpel en 
Burger min of meer buiten spel te staan en alleen een verzoening 
Burger-Gerbrarzdy had op dat punt nop iets terecht kunnen helpen. 
Dat was allerminst onmogelijk geweest. De heer van Heuven Gor j -  
hart heeft op een bepaald ogenblik nog tegen, naar hij meent, kolo- 
nel Nuboer gezegd: het zou dan toch wel heel erg zijn, wanneer de 
oninogelijkheid van een regeling van dat Burger-GerrSrandy-geval 
hier zou worden aanvaard, terwijl ze daarginds in Nederland nog 
wel andere Lorgen hebben. 

De heer Michiels van Verrlirynen vond het intreden van heren uit 
het Zuiden begin 1945 niet een van de ergste, doch integendeel. 
een van de beste dingen, die de Ministers gedaan hebben. Men heeft 
daarbij het ontslag van de heer Burger gehad, dat heel ongelukkig 
is. Naar aanleiding van de opmerking, dat het Kabinet onderling 
strijdende is gesneefd en dat dit heel wat anders is dan manneer 
inen gezamenlijk, met het doel ingezetenen uit het Zuiden van Neder- 
land in de Regering te laten komen, de portefeuilles ter beschikking 
stelt, verklaart de heer Michiels van Verduynerz daarvan het vol- 
gende te kunnen vertellen. Hij heeft gezegd, dat het noodzakeIijli 
was, daar men in het Zuiden een nieuw leven kreeg. Over het feit 
echter. of de anderen weg moesten gaan, kon de heer Michieis niet oor- 
delen; dat wist hij niet. Hij heeft de heer Gerhrandy trouwens ook 
gezegd, dat een nieiiw leven in het Kabinet zeer aangenaam zou 
zijn; dat kon niet anders dan juist opgevat worden door Neder- 
land. Men moet wel bedenken, dat het Kabinet zich vooral veel 
heeft laten leiden door wat in Nederland goed en slecht gezien 
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zou worden. Wet is mogelijk, dat de algemene indruk slecht is, 
maar als hei Kabinet zich niet door die mening had laten leiden, 
dan waren er misschien nog meer Kabinetscrises geweest, dan 
inen nu al gehad heeft. Er zijn er verschillende in de kiem ge- 
smoord. Dat komt misschien, doordat Nederlanders, wanneer zij 
eenmaal 3 à 4 jaar buiten hun eigen land en eigen verhoudingen 
zijn en aldoor met elkaar rondom dezelfde tafel zitten, nogal ge- 
irriteerd worden; de Nederlanders zijn nu eenmaal niet zo gemakke- 
lijk om mee op te schieten. 

De heer van Kleffens is het er bepaald niet mee eens, dat in het 
najaar van 1944 en het begin van 1945 de daadkracht van het 
Kabinet gering was. Hij begint met zijn eigen terrein. De lijn bij 
Buitenlandse Zaken is strak doorgetrokken. Het is juist in die tijd 
geweest, in December 1944, dat die nota over de Internationale 
Statenorganisatie is geschreven, welke nota in het buitenland indruk 
heeft gemaakt. Het militaire beleid is gewoon doorgegaan. Onze 
troepen hebben zich uitstekend geweerd onder de politieke leiding 
van de Ministers van Oorlog en van Marine. Natuurlijk, Binnenlandse 
Zaken had rekening te houden met het militaire apparaat, dat het 
zelf had opgericht, het Militair Gezag. In die tijd nam het Militair 
Gezag veel van het burgerlijk gezag over, maar men moet de Re- 
gering er geen verwijt van maken, dat zij niets meer deed; zij had 
dit willens en wetens overgedragen en er bleef voor die Minister 
minder te doen over. 

Een groot gedeelte van het apparaat van de gehele Regering nioest 
aanwezig zijn bij de besprekingen met de geallieerden, b.v. voor de 
voedselvoorziening. Het gehele Ministerie van Scheepvaart was daar 
nodig om het contact met het Britse Ministerie van Scheepvaart 
onder lord Leathevs gaande te houden. Maar niet alleen, dat dit 
belangrijk was, het werd hoe langer hoe belangrijker, omdat de 
bevrijding naderde en men de zekerheid wilde hebben, voorzover die 
zekerheid te verkrijgen was, dat het voedsel zou zijn opgeslagen, zo- 
dat direct kon worden ingegrepen. 

De heer van KleJfetzs zit nu zijn collega's in bescherming te nemen, 
want voor hein golden die dingen niet. De heer Spaak is in Sep- 
tember naar Brussel vertrokken en hij is in October met enigen 
van zijn medewerkers naar Londen teruggegaan, omdat hij in Brussel 
niet verder kon. De Belgische Regering bleef daar echter wel; die 
was tenslotte in een heel andere positie dan de onze, want Neder- 
land I-iad nog maar drie provincies en door de snelle opmars waren 
ze in België heel wat verder. De heer van Kleffens kan in gemoede 
niet anders verklaren dan dat die abdicatie in de zin van: laat maar 
waaien, er niet geweest is. 

Gewezen op het feit, dat men de zaak ook moet bezien van uit 
de belangen van het bevrijde gebied zelf en van de Ministers, dis 
daar in hoofdzaak hun taak hadden, alsmede op het feit, dat er 
juist in die critieke periode zeer grote moeilijkheden waren, welke 
einde Januari 1945 leidden tot een explosie met het aftreden van h ~ t  
Kabinet, zegt de heer van Kleffens, dat daar natuurlijk ook de weiis 
bij was om het Kabinet te hervormen en figuren aan te trekken iiit 
het bevrijde gedeelte van Nederland. 

DE heer van Kleffens komt nog even op die andere kant en zegt, 
dat hij toch niet volstrekt alleen voor zich zelf spreekt, maar net zo 
goed als hij te Londen moest zijn, moesten daar de Ministers van 
Scheepvaart en Visserij en van Economische Zaken zijn. Wat be- 
treft de mogelijkheid om een apparaat mede te nemen naar Nonrcl- 
brabant, daar was niets, er waren zelfs geen brandstoffen. De Ministers 
hebben daar in een onverwarmd gebouw gezeten. Alles werd ge- 
bruikt voor de oorlogvoering; het was toen najaar 1944. Nu wil 
de heer var? Kleffens niet zeggen, dat er misschien niet iets meer 
had kunnen worden gedaan, maar het had geen zin daar zonder 
enige vrucht te werken, afgesneden van alle verbindingen. Er waren 
geen telegraaf en telefoon ter beschikking; de telegraaf was voor 
geallieerd militair gebruik. Men had dat Militair Gezag - dat 
geeft de heer van Kleffefzs toe -, maar dat Militair Gezag deed 
dan ook in die tijd veel voorbereidend werk voor de terugkeer tot 
boven de rivieren. Veel viel daar in Noordbrabant niet te doen. 
Hij is er, aldus de heer van Kleffens, niet bij geweest, maar dat zijn 
de indrukken, welke hij van de Ministers, die daar gezeten hebben. 
heeft gekregen. Men kon het werk veel beter te Londen doen, om- 
dat men daar contact had. veel meer hoorde, niet opgesloten zat, 
gebouwen en verbindingen had. Hij gelooft dus, dat het enigszins 
anders is geweest. Die moeilijkheden waren er inderdaad. Men zat 
met een afgeleefde van Boeyen en er waren ook een paar zakelijke 
kwesties, inaar wat de heer van Kleffens er zich van herinnert, is, dat 
die laatste maanden geheel staan in het teken van voedsel, verder uit- 
werken van wat er moest gebeuren met de politie en al dergelijke 
dingen meer, voor hem zeer speciaal, vredesregelingen en de stichting 
van een nieuwe organisatie tot versteviging van de wereldvrede, waar- 
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uit de Verenigde Naties gegroeid zijn, waaraan veel werk vastzat. De 
heer van Kleffens heeft getracht met zijn coliega's van andere landen 
daarin één lijn te trekken; dat is voor een groot gedeelte gelukt. 
Wapcnstilstandskwesties, zeer belangrijk, moesten te Londen behail- 
deld worden, want daar kon men de geallieerden op de kernpunt~n 
benaderen. Het verschaffen van gegevens over de Nederlandse be- 
langen in Duitsland, zodat die belangen zouden worden ontzien en 
niet als Duitse belangen zouden behandeld, betrof Economische 
Zaken en voor een deel andere departementen. Zo was er heel veel 
te doen en werd er ook heel veel gedaan. 

De heer van Kleffens hoopt, dat hij er in geslaagd is, een enigs- 
zins ander accent te laten horen, dat, naar zijn idee, weergeeft de 
realiteit, zoals die toen was. 

Op de vraag, hoe de heer va~z Kleffens het probleem van de ver- 
tegenwoordigende lichamen, in het bijzonder dat van de Staten-Gene- 
raal, heeft gezien, antwoordt hij, dat hij zich op het standpunt heeft 
gesteld, dat men zich zoveel mogelijk moest aansluiten bij wat be- 
stond, in overeenstemming met onze constitutionele wetgeving en 
met onze constitutionele praktijk, dat men daarnaast in het oog 
moest houden, wat mogelijk was. Dat waren natuurlijk twee 
zeer verschillende zaken. Men was zich bewust, dat men j11 een 
min of meer ontwrichte, tijdelijk ontwrichte, maar toch ontwrichte, 
samenleving in die tijd zou terugkeren. Uit die tweeledige gezichts- 
hoek heeft de heer van Klejferzs de discussies in de ministerraad 
hierover bijgewoond en daaraan een bescheiden aandeel genomen 
in die zin, dat hij niet zelf, zoals verscheidenen van zijn collega's, de 
heren Albarda en van den Ternpel en de heer Kerstens, die op het 
Indonesisch plan een ervaring had, welke de heer van Kleffens niet 
bezat, met eigen voorstellen op dit punt gekomen is. Er zijn ook al- 
lerlei phasen van dit vraagstuk geweest; de inzichten evolueerden; men 
dacht nog eens na; over hetgeen op een gegeven ogenblik het beste 
leek, kreeg men achteraf soms weer andere ideën. Zo is inen tenslotte 
gekomen met het plan, dat bekend is. De laatste ronde daarvan heeft de 
heer van Kleffetzs niet meegemaakt. Hij is begin April 1945 naar San 
Francisco vertrokken; hetgeen daarna gebeurd is, heeft zich aan de 
waarneming van de heer van Klefferzs onttrokken. De conferentie te 
San Francisco heeft geduurd tot einde Juli; toen de heer vatz Kleffens 
terugging, was het Kabinet al afgetreden. 

In het begin Januari 1949, zo verklaart de heer Gerbrandy, stond 
het voorwaardelijk vast, dat er ontslagaanvrage zou volgen, indien 
er geen reconstructie van het Kabinet kwam. Dus zodra reconstructie 
uitgesloten bleek, moest de heer Gerbrandy conform de unanieme 
opvatting van de Ministers het ontslag van het Kabinet indienen. 
Er was geen kwestie van, aldus de heer Gerbrandy, dat hij begin 
Januari 1945 in bespreking had kunnen treden met buitenstaanders. 
Dat is natuurlijk ook niet gebeurd. Hij stond met alle Ministers zo 
positief mogelijk op het standpunt: dit Kabinet moet blijvzn, maar 
er zijn gaten in. De heer van Mook was er niet, de heer van den 
Broek was ziek -- en, naar de heer Gerbran~iy werd medegedeeld, 
dermate, dat er geen kwestie van was, dat de heer van den Broek zijn 
taak binnen afzienbare tijd zou kunnen vervullen -, deze had twee 
departementen; dat betekende dus in wezen, dat er drie van de be- 
langrijkste posten open waren. De heer van den Ternpei werd in 
Januari ook nog ziek; dus de heer Gerbra~zdy stond op het stand- 
punt - en met hem alle collega's --, dat het Kabinet moest worden 
aangevuld, maar het moest het oude Kabinet blijven. Dit kon een 
zekere verandering in portefeuilles met zich brengen en daarom 
werd het reconstructie genoemd. 

Men had in de vergaderingen van de Ministerraad van begin 
Januari riet niet een besluit genomen in verband n e t  de situatie, die 
zou kunnen ontstaan, wanneer de reconstructie niet zou gelukken. 
Zodra er immers een ontslagaanvrage - dat was de moeilijkheid 
van het gehele Kabinet zoii komen, stond alles op losse schroeven. 
De onmiddellijke aanleiding, dat ongeveer 24 Januari 1945 het be- 
sluit tot ontslagaanvrage wel is gekomen, is de positieve wetenschap, 
dat reconstructie uitgesloten was. Het is beide waar, aldus de heer 
Gerbrandy, dat hij al eerder een soort volmacht had om die ont- 
slagaanvrage namens allen in te dienen en dat omstreeks de 24ste 
Januari dit eerst uitdrukkelijk onder de ogen is gezien en besloten. 
De heer Gerbrandy kon het doen, maar heeft het niet gedaan, 
zondcr in elk geval enkele Ministers mede te delzn: ,,Nu is het zo, 
dat het ontslag aangeboden dient te worden". 

Er is een en ander gebeurd, dat het absoluut onmogelijk maakte om 
ook maar het begrip demissionnair te gebruiken. Dan komt de heer 
G'erbrandy echter op een gebied, waar hij niet spreken inag. Hij kan 
inet de meeste stelligheid verzekeren - hetgeen ook later zal blij- 
ken -, dat er niet kon worden gesproken van een demissionnair 
Kabinet, omdat bepaalde handelingen daarmede volstrekt in tegen- 
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spraak waren. Dit waren handelingen niet van de zijde van het 
Kabinet. 

De noodzakelijkheid bestond van aanvulling van het Kabinet met 
figuren uit het bevrijde Zuiden. Dat was een zaak, die toen speelde 
er1 er bestond wel het gevoel, daar daaraan met mate tegemoet 
moest worden gekoxen. Er waren om zo te zeggen drie vacatures. 
De heer Gerbrandy kan dit wel zeggen: Voor de vacature van de 
heer van den Broek, speciaal wat Financiën betrof, stond het onder 
de Ministers vast - de heer Gerbratidy weet niet, of dat nu met alle- 
maal precies het geval was -: het zou het beste zijn, als wij daar- 
voor de heer H~~ysnictrzs konden krijgen. Dus in zoverre is daar wel 
eens over gesproken. Voor de rest echter herinnert de heer Ger- 
brandy zich eerlijk gezegd niets. Hij heeft alleen in de tijd, waarin dit 
speelde, iemand naar Eindhoven gezonden om te informeren naar de 
gezondheidstoestand van de heer Huysrnan.s. Het was derhalve eigen- 
lijk zo, dat, hoewel men van oordeel was, dat er een reconstructie 
van het Kabinet moest komen, dit nog helemaal niet insloot, dat er 
een communis opinio was, dat die reconstructie geheel of in belang- 
rijke mate nodig was om figuren uit het Zuiden in het Kabinet op 
te nemen. Dat het ZOU gebeuren, is begrijpelijk. Daarvan weet de 
heer Gerbrandy het voorbeeld van de heer Huystnans. De mate, 
waarin de figuren uit het Zuiden zouden worden opgenomen, is niet 
doorgepraat. Het is in begin Januari niet gekomen tot het punt: 
nl! staan wij voor de noodzaak van het ontslag. 

De enige kwestie van materiële aard, die de homogeniteit van 
het Kabinet in die tijd bedreigde, was, naar de mening van de he=r 
Gerbrazdy, de kwestie van het Militair Gezag. Maar zijn persoon- 
lijke opvatting is al die tijd geweest: dit komt natuurlijk tussen de 
figuren, zoals die hier zitten, in orde. Dat is ook uitdrukkelijk in het 
Kabinet uitgesproken. Met betrekking tot de kwestie van de volks- 
vertegenwoordiging - nl. dit aspect van die zaak: de vraag, of de 
regeling voor het parlement te Londen of niet te Londen moest tot 
stand komen - verklaart de heer Gerbrandy, dat daaromtrent t~issei~ 
de leden van het Kabinet voor 100 % overeenstemming bestond. Er is 
rnaar één Minister geweest, de heer van den Broek, die heeft gezegd: 
,,Als het niet zo komt, dat het nu kan worden vastgelegd, verbind ik 
daaraan mijn ontslag". Geen enkele andere Minister heeft zo ge- 
reageerd. De heer van den Broek werd ziek en viel uit. In Januari 
1945 had het echter alle schijn, alsof die hele kwestie op de meest soc- 
pele manier zou worden opgelost in de zin, dat iri het Kabinet een 
formulering van het probleem al weer was verschoven naar eeii zo 
miniinaal verschil, dat het eigenlijk in Januari duidelijk was, dat er 
geen moeilijkheid meer in zat. 

De moeilijkheid tussen de Ministers zat in het Militair Gezag. 
Naar de mening van de heer Gerbrandy - daar is hij vast van 
overtuigd - was dat voor oplossing vatbaar; hij zegt niet, dat het 
van een leien dakje zou zijn gegaan. Over het vraagstuk van het 
Militair Gezag is er een brief van 17 December 1944 van vijf Minis- 
ters, die in het Zuiden verbleven - deze brief was afkomstig van de 
heren van den Tenzpel, van den Broek, van Boeyen, van Heuven 
Goedhart en Burger -, waarin deze kwestie wordt besproken en in 
het bijzonder de leiding van het Militair Gezag zeer scherp in ge- 
breke wordt gesteld. In de tweede helft van December - de heer 
Gerbrandy stelt dat na 13 December - en in de maand Januari tot 
aan de ontslagaanvrage was deze zaak zeer prominent. Hij voegt er 
aan toe, dat het zijn opvatting is en het is door de latere praktijk 
ook bevestigd, dat dit probleem zeker zou zijn opgelost, gelijk later 
ook is geschied. Inderdaad was er in die tijd moeite, verschil van 
inzicht - het verschil van inzicht tussen de Ministers was niet groot, 
maar het was er - over het Militair Gezag. Dat was echter veel 
meer in de verhouding tot generaal Kruk. 

De heer Gerbrandy vertelt nog eens, dat, met betrekking tot de 
volksvertegenwoordiging, er maar één Minister was, die daaruit 
conclusies trok? nl. de herr van den Broek. Deze had het volgende 
gezegd: ,,Als dit bij de aanvulling van het Kabinet niet in orde 
komt, ben ik niet meer beschik'uaar." 

Op de opmerking, dat ook de heer Burger ongeveer hetzelfde 
heeft geschreven, antwoordt de heer Gerhrarzdy, dat hij het dan 
eens heel kras wil zeggen. Hij heeft in Je  Ministerraad uitdruk- 
kelijk gesteld, dat hij het standpunt van de heren wenste te weten. 
Hij heeft gevraagd: ,,Betekent het, dat LI uw ontslag neemt7 Ik 
weet dan precies, hoe de zaken staan." D e  heer Gerbrandy heeft 
getest; dat moest hij doen. Hetzelfde heeft zich voorgedaan bij de 
kwestie-Kr~lls. Daar was bij de heer Gerbrandy vol begrip voor 
de Ministers, die zeiden: ,,Kruis weg of ik weg". Dit moest echter 
worden bekeken, want er zaten consequenties aan. Toen is hij met 
de mededeling gekomen: ,,Heren, ik vind het zeer ernstig, maar 
ik zie op dit ogenblik geen goede oplossing, als ik generaal Kruls 
laat schieten." Dan was zijns inziens alles in het honderd gelopen. 
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De heer Gerbrandy zei: ,,Laten wij het doen met een schrobbering." 
Hij wenste niet verder te gaan, mede omdat in de tegenstelling tot 
de chef van het Militair Gezag substantieel de lrloof veel geringer 
was dan het Kabinet toen oordeelde. Op dat moment was er sprake 
van een nieuwe schrobbering. Toen moest dus de consequentie 
komen van de Ministers, die zeiden: ,,Kruis weg of ik weg". Zij 
draaiden echter om. De heer Gerbrandy zegt, dat hij het met die 
Ministers eens was. Hij vond het verstandig, dat zij toen om- 
zwaaiden, want hij gelooft, dat het niet anders mogelijk was geweest. 
In dat opzicht hebben de Ministers en hij, principieel gesproken, een 
en dezelfde lijn getrokken. Natuurlijk moest in 1944 alles gedaan 
worden om het Kabinet heel te houden en om het aangevuld te 
krijgen; dat stond voorop. Een vervanging van de heer Kruls door 
een ander was niet mogelijk, omdat de heer Gerbrandy geen ge- 
schikte persoon wist, die in die moeilijke omstandigheden initiatief 
genoeg had gehad het te organiseren. Generaal Dijxhoorn kwam 
daarvoor niet in aanmerking, omdat hij zich niet voldoende kon 
doen gelden. Men moest hier inderdaad iemand voor hebben, die 
zich krachtig kon doen gelden, anders kwamen deze zaken niet in 
orde. Men zat voor die moeilijkheid, het was een ,,hondenbaanw, 
deze leiding van het Militair Gezag. Toen heeft de heer Gerhrandy 
tegen zich zelf gezegd: ,,Wij moeten Kruls in vredesnaam maar 
houden". Behalve over het Militair Gezag waren de Ministers in 
Januari het met elkaar door en door eens. En de zaak van het 
Militair Gezag werd principieel onder de loupe genomen. Naar zijn 
mening waren de Ministers het volkomen met elkaar eens geworden, 
wanneer er een reconstructie was gekomen. Als hij de situatie achteraf 
beschouwt, twijfelt hij daar niet aan; dan was het best voor elkaar 
gekomen. 

Van begin Januari tot omstreeks 24 Januari 1945 zijn de dis- 
cussies over deze kwestie eigenlijk gedurende die gehele periode 
k~oortgezet. De heer Gerbrandy sprak er zo nu en dan degenen, die 
zich er mede bemoeiden, over; persoonlijk had hij er geen bemoeienis 
mede: de taken moesten worden verdeeld. De heren van Boeyriz en 
van Lidth de Jeude waren degenen, die, speciaal wat het Militair Ge- 
zag betreft, een oplossing voor de moeilijkheden moesten zoeken. De 
heer van Boeyerz heeft de heer Gerbrarzdy medegedeeld - dat moet hij 
dus op diens gezag aannemen -, dat het best voor elkaar zou 
komen; dat men absoluut zeker kon zijn, dat men het Militair 
Gezag in de hand had; dat moeilijkheden, zoals het Kabinet die 
met generaal Kruls had, zich niet meer zouden voordoen. De heer 
Gerbrandy denkt, dat de heer van Boeyerz een oplossing voorstond 
in deze zin, dat door het maken van regelingen waarborgen zouden 
kunnen worden geschapen, dat men die personen in de hand had. 
De heer' Gerbrandy heeft dit zo gehoord, dus weet hij niet precies 
wat de heer van Boeyen concreet voor zich had. De  zaak was in 
wording. Men was juist bezig met deze zaak zó op te lossen, dat 
er beslissingen zouden kunnen worden genomen door het stuk 
Kabinet in Nederland. Het is misschien te sterk gezegd, dat de 
Ministers zijn overvallen, want daarvoor is het een veel te slepend 
proces geweest, maar het aftreden van het Kabinet is wel plotseling 
tussenbeide gekomen. 

In het Londense Vrij Nederland van 17 Februari 1945 werd onder 
de titel ,,Ongewenschte Crisis" o m .  het volgende geschreven: 

,,Het Nederlandsche Kabinet heeft in zijn geheel ontslag ge- 
vraagd. Als reden wordt opgegeven, dat de bevrijding van een 
belangrijk gedeelte van Nederland aanvulling van het Kabinet 
met Ministers uit het bevrijde gebied wenschelijk maakte. Men 
houde het ons ten goede, dat wij deze verklaring niet geheel kun- 
nen aanvaarden. Het is duidelijk, dat men de departementen niet 
alle, of voor het meerendeel, met Ministers uit de bevrijde pro- 
vincies kan bemannen. Wij hebben reden te betwijfelen, of ge- 
schikte candidaten in voldoenden getale te vinden zouden zijn. 
En daarnaast stelt de contin~iiteit in de betrekkingen tot onze 
bondgenooten haar eischen. Aanvulling van ons Kabinet uit de 
Zuidelijke provincies is gewenscht, en dit te meer, omdat in onze 
Regeering, in haar tegenwoordigen vorm, katholieke leden pijn- 
lijk worden gemist. Maar tot aanvulling ware, ook zonder ont- 
slag van het geheele Kabinet, gelegenheid geweest, daar verschil- 
lende Ministers in elk geval vervangen moeten worden. 

Prof. Gerbrandy heeft de opdracht gekregen tot vorming van 
een nieuw Kabinet. Dit besluit zal instemming vinden, zelfs bij 
hen, die veel critiek hebben op onzen tegenwoordigen Minister- 
President. Wij geloven niet te veel te zeggen als wij hem, tot 
het oogenblik van de formatie van een heel nieuwe Regeering 
na ,,déchargeW van de oude Regeering in Den Haag, onvervang- 
baar noemen. Wij hopen ook, dat het nieuwe Kabinet-Gerbrandy 



neer zal komen op een reconstri~ctie van het huidige Kabinet. 
Wij zouden dat gaarne, zoo gaaf mogelijk, gered willen zien. 

Wij zeggen dat niet uit voorliefde voor de tegenwoordige 
formatie, ook al dragen wij deze geen kwaad hart toe. Het komt 
er niet op aan, of deze Ministers ons meer of minder welkom 
zijn. Onze constitutioneele constructie staat nu op het spel. 

Dit Kabinet heei't onder veel moeilijkheden en wederwaar- 
digheden, en met zekere wijzigingen, het Koninkrijk door den 
oorlog geloodst. Het ware een zonderlinge figuur als het nu, op 
de valreep voor den teriigkeer, verdween. Na al deze jaren zon- 
der volksvertegenwoordiging te hebben geregeerd heeft het nu 
nog tot voorname taak zoo spoedig mogelijk voor een ver- 
tegenwoordiging van het Nederlandsche Volk - hoe dan ook 
samengesteld -- verantwoording af te leggen voor zijn bewind. 
Kwam er nu e:n splinternieuw Kabinet, dan zou er niemand 
meer zijn, die gezaghebbend voor de noodige opheldering over 
en verdediging van het regeeringsbeleid in al de afgeloop~n 
jaren zou kunnen zorgen. Bij afwezigheid van een volksvertegen- 
woordiging in die jaren ZOLI de verantwoordelijkheid voor het 
beleid als een erfenis komen te rusten op de eenige constitutio- 
neele instantie, die dan nog overblijft, en die haar in geen geval 
mag dragen. 

Het nieuwe Kabinet zou een scheidende wand zijn tusschen 
het oorlogsbewind en het recht op opheldering van ons volk. 
Wij vinden, dat onze Regeerders in den oorlog beter verdiend 
hebben. Hun mag, indien eenigszins mogelijk, de gelegenheid 
niet onthouden worden, uit te leggen waarom veel, dat menigeen 
onbegrijpelijk of zelfs foutief moest voorkomen, onvermijdelijk 
of noodzakelijk was. Dat kan niet in mémoires of kranten- 
artikelen gebeuren, maar moet geschieden op de eenige plaats en 
wijze, die daarvoor aangewezen is. Niet op de samenstelling van 
de volksvertegenwoordiging komt het in dit verband in de eerste 
plaats aan, maar op de openbare discussie, waartoe zij gelegen- 
heid biedt." 

Het artikel besluit: 
,,Wij hopen, dat zoo ervaren politici als de beide betrokken 

Ministers (de heren Albarda en vaiz den Teinpel), bij nadere 
beschouwing tot het inzicht zullen komen, dat een aanvrage orri 
ontslag op deze basis, onder de tegenwoordige oinstandigizeden, 
van hun kant niet mag worden gehandhaafd. Zij hebben alle 
recht op hun verontwaardiging en op hun wensch, tegenover de 
betrokkenen persoonlijk, daaraan uiting te geven. Zij kunnen 
zich voorbehouden, mits het geschikte oogenblik daarvoor ge- 
komen is, iederen vorm van bespreking te kiezen, welken zij 
noodig achten. Maar op dit oogenblik kunnen zij de over- 
wegingen, welke wij hierboven hebben aangevoerd voor een zoo 
intact mogelijk houden van het Kabinet niet, terwille van ern 
geschil, dat allerminst van principieelen aard is, terzijde schui- 
ven. Dit geschil kan onmogelijk als voldoende reden worde~i 
beschouwd voor een zich onttrekken aan, en een zich berooven 
van de mogelijkheid tot het afleggen van verantwoording voor 
de volksvertegenwoordiging. 

Wij hebben het indertijd zeer betreurd, dat uit het nationale 
Kabinet de katholieke leden verdwenen, daarlatende wat daar- 
van de oorzaak was. Zouden nu nog, zoo kort voor den terug- 
keer en om deze reden, de socialisten eruit verdwijnen, dan ware 
dat een feit, dat, gegeven het onprincipieele van de oorzaak, 
moeilijk te rechtvaardigen zou zijn." 

Het Engelse blad The Times van 9 Februari 1945 schreef in een 
hoofdartikel over het aftreden van het Kabinet-Gerbrandy o.m. het 
volgende: 

,,Het aftreden van de geheele Nederlandsche Regeering is eens 
te meer de weerspiegeling van de bijzondere nooden der landen, 
die reeds bevrijd zijn of spoedig bevrijd zullen worden. 

Het doel van deze reconstructie is een nieuwe Regeering te 
vormen, vermoedelijk onder professor Gerbrandy, die de in- 
stemming zou hebben van de Nederlandsche openbare mezning 
en meer in het bijzonder het volle vertrouwen van de verzets- 
beweging." 

The Times vervolgt dan: 
,,De geallieerde belangstelling in de Nederlandsche zowel als 

de Belgische politiek beperkt zich er toe er voor te zorgen, dat 
het gezag wordt uitgeoefend door een zoo represzntatief mogr- 
lijke Regeering tot het oogenblik, dat de volkswil zich weer 
vrijelijk kan uiten." 

,,Maarn, zo besluit The Times, ,,in deze geheel of gedeeltelijk 
bevrijde landen zijn politieke en economische factoren nauw 
met elkaar verbonden. Willen de geallieerden er aanspraak op 



maken o p  politieke eenheid aan te dringen, dan kunnen zij ook 
d e  verantwoordelijkheid niet ontwijken de omstandigheden te  
scheppen, die een dergelijke eenheid mogelijk maken." 

iF 2. De fortnatie van her tweede Kabinet-Gerbrclndy 

33137 (Albarda) 

Hare Majesteit de Koningin verzocht prof. Gerbrandy o p  8 Febrii- 
ari 1945 zich met de  formatie van ezn nieuw Kabinet te belasten. 
D e  opdracht luidde: ,,Vorm een in wezen nieuw Kabinet door op- 

) Prof. mr. P. S. Gerbrardy, ,,E-nige hoofdpunten van het Regee- name van door U uit het Zuiden van Nederland te kiezen frissche 
ringsbeleid in Londen gedurende de  oorlogsjaren 1940-1945", figuren, houd door het handhaven van de figuren, die het beleid 
blz. 57. tegenover het buitenland dragen, de  gedachte van een reconstructie 

33125 (Albarda) levend, zorg dat het nieuwe Kabinet een echt team vormt". ') 
Toen in Februari, aldus de heer Albarda, de crisis was uitgebroken, 

waarbij Minister Gerbrandy opnieuw tot Kabinetsformateur was aan- 
gewezen, heelt de heer Albarda zich veroorloofd enkele punten o p  te 
schrijven, waaraan naar zijn mening de waarde van voorwaarden 
kon worden verbonden voor de  medewerking van partijgenoten van 
hem bij de vorming van een nieuw Kabinet. To t  de punten behoorde 
de verzekering, dat het Militair Gezag ondergeschikt zou zijn aan de  
Regering. Er  zou natiiurlijk geen aanleiding zijn geweest om dit punt 
heel categorisch o p  te stellen, indien o p  dat  ogenblik de zaak tot 
een oplossing was gebracht. 

De heer Albarda heeft o p  een ochtenc' bij een bezoek aan de  heer 
Gerbrandy in Brown's Hotel met deze gesproken over de formatie, 
zonder daarbij allerminst te solliciteren naar een nieuw Ministersambt. 
Hij beschouwde zichzelf echter toen nog als een vertrouwensman van 
de sociaal-democratische groepen in Nederland en heeft d e  heer Ger- 
brandy het volgende gezegd: ,,Wanneer u probeert in uw nieuwe 
Kabinet sociaal-democraten op te nemen, dan zou ik dit niet anders 
dan als verstandig beleid beschouwen. Ik weet dan natuurlijk niet tot  
wie u zich zal wenden, zo  heel groot is het verschot hier in Londen 
niet. Misschien zult u ook kijken naar het Zuiden van Nederland, dat  
nu bevrijd is; maar ik neem-aan, gegeven de  verhoudingen zoals zij 
zijn, dat, wanneer u iemand vraagt voor bespreking van die aange- 
legenheid, hij dan contact met mij zal zoeken. Ik acht mij verplicht 
u ronduit te zeggen, wat dan mijn advies zal zijn aan de  eventuele 
door u uitgenodigde sociaal-democraten. Mijn advies zal zijn, dat  d e  
door u uitgenoodigden een viertal voorwaarden zullen stellen: ten 
eerste, dat geen Minister zal worden voorgedragen voor ontslag, 
zonder voorafgaand overleg met hemzelf en met de  Ministerraad, 
dit wil zeggen, dat er geen herhaling van het geval-Burger zou voor- 
komen. Ten tweede, dat het Kabinet twee of drie represcntatieve 
katholieken uit het bevrijde gebied zal tellen. Ten derde, dat de  
samenstelling van de  Staten-Generaal onmiddellijk bij Koninklijk 
besluit wordt geregeld o m  terstond na de bevrijding in werking te 
kunnen treden, ook indien de omstandigheden de terugkomst van de  
Koningin dan nog mochten beletten en dat ook onverwijld wordt 
overgegaan tot de instelling van Provinciale Staten en gemernteraden 
in het bevrijde gebied. Ten vierde, dat  de  verhouding tussen de  
Regering en het Militair Gezag ten spoedigste zodanig wordt ge- 
regeld, dat het gezag van de Regering verzekerd zal zijn." 

D e  heer Gerbrandy heeft toen - zoals de heer Albarda weet -, 
wel enige besprekingen met sociaal-democraten gevoerd. D e  sociaal- 
democraten, met wie de  heer Grrbrandy heeft gesproken, hebben 
ook die zelfde voorwaarden gesteld, die door de  heer Albarda zijn 
genoemd. De besprekingen van de  heer Gerbrandy met de  sociaal- 
democraten hebben echter niet tot een positief resultaat geleid, hoe- 
wel de heer Gerbrandy ze zeer lang heeft voortgezet. 

Dit is voor de heer van den Broek de reden geweest, waarom hij 
zich niet voor een herbenoeming in het Kabinet beschikbaar heeft 
gesteld. Hij had gezegd: ,,Ik meen, dat  het een politieke flater van 
de ergste soort is, wanneer men in de  tegenwoordige omstandig- 
heden een Kabinet gaat vormen zonder daarin sociaal-democraten 
o p  te nemen en wanneer dit niet geschiedt, wil ik in dat  Kabinet 
geen zitting hebben". D e  heer van den Broek, aIdus de  heer Alharda, 
was zelf volstrekt geen sociaal-democraat, maar nam in deze een zeer 
royaal en moedig standpunt in. Hij heeft dat  woord gestand gedaan 
en hij heeft de  herhaalde aandrang van de  heer Gerbrandy om toch 
nog een portefeuille te aanvaarden met beslistheid afgewezen. Ver- 
der is de  behandeling van deze aangelegenheid geheel buiten de  heer 
Albarda omgegaan; hij is daarbij toeschouwer geweest. 

Het is de heer Albarda niet bekend, of de heer Gerbrandy in d e  
periode van de formatie van zijn laatste Kabinet het standpunt 
heeft ingenomen, dat  hij eigenlijk niets te maken wilde hebben met 
vertegenwoordigers van politieke partijen. D e  heer Albarda heeft e r  
opzettelijk niet naar willen vragen, daar hij van mening was, dat  
het een kwestie van fatsoen was, dat  hij daar niet naar ging infor- 
meren. 
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31476 (van den Tempel) 

DI: heer van den Broek, aldus d e  heer va11 den Tempel, heeft 
geweigerd tot het laatste Kabinet-Gerbrandy toe te  treden, omdat 
daarin geen sociaal-democraten werden opgenomen. Hij heeft dit  
uitdrukkelijk verklaard en niet alleen aan  de heer vaq den Tempel: 
ieder in Londen wist dat. Het  schijnt de heer van den Tempel toe 
juist te zijn, wat de heer van Blunkensrrin o p  22 Juni 1936 in D e  
Stem van Nederland schreef naar aanleiding van de  toeninaals aan- 
hangige Kabinetsformatie door dr. Beel, te  weten: 

,,Het zal altijd merkwaardig blijven, dat  ir. van den Broek, 
wiens niet-terugke~r in het Kabinet de heer Gerbrandy zoo gaarne 
aan ,,ziekte" had geweten en die tijdens de formatie geheel was 
hersteld" - hij had, naar de  heer van clen Temvel mededeelt, 
een hartaanval gehad - ,,tweenaal een portefeuille aaneeboden 
kreeg. maar beide keerrri uitdrukkelijk weigerde. omdat GPP 
bravdy verteld had. dat hii ,,met de socialisten niets te maken 
had." Het strekt van clen Broek tot eer, dat  hij inzaz, dat  een 
Reqeerinq zonder socialisten als een uitdaginc.,, zoo niet als een 
dwaasheid beschouwd moest worden. Niettemin Geïbrand .~  
slaagde. Hij neseerde d c  wxirschuwingen van hen, die hem zei- 
den, dat men niet dan tob ergerr~is van bet verzet de Qilay in ezn 
Kabinet kon halen, voordat hij gelegenheid zou hebbon gevon- 
den zich weeens zijn Uniebeleid :e verantwoorden. Hij liet d e  
socialisten ,,links liggen" en de katholieken, ook de  Kabinets- 
formateur van dit oogenblik, bleken ge-rirlei bezwaar te hebben 
tezen e-n Regeering, waarin het socialistische element volledig 
ontbrak. 

Heeft Gerhrandp in die dagen den invloed onder2aan v a n  
het alom tegenwoordige Bureau Inlichtingen, dat  zich dade- 
lijk na de bevrijding van het Zuiden stortte in ,,nolitieke diccirssie- 
clubs", waar men zelfs vern~aak  en tijdverdrijf zocht in het 
maken van lijstjes van ,,ministeriabele" personen? War hij onder 
de  bekoring geraakt van het wonderbaarlijke oordeel van een van 
cie leiders van dat  Bureau, die er geen geheiSn van maakte, dat  
hij socialisten maar met één argument bestrijden wilde, nl. 
met ......... de  mitrailleur? 

Waarcchijnlijk is de  zaak eenvoudiger, waarschijnlijk - en hoe 
menselijk is het tenslotte - heeft Gerhrsrndy het dieue verlanaen 
g e k e ~ d ,  o m  leider der Regeering te zijn tot en met d e  volledige 
bevrijding des lands en heeft hij daaraan de  wijsheid van den 
Staatswan ondergeschikt gemaakt." 

Toen de Kabinetscrisis acuut werd, was de heer van den Temocl 
van mening., dat  de  heer G ~ r b r a n d y  niet meer als Kabinetsformateur 
kon outreden. Daar  zat eigenlijk alles in. Net optreden teqen d e  
uitwas van het Militair Gezae. die naar de mening van den heer van 
den Teinuel, - anders zou hij er niet zoveel betekenis aan hechten - 
zeer ramu7aliee gevolgen voor ons Iand heeft gehad. eiste absoluut 
een sterke hand, want e r  was veel tegenstand te overwinnen te Londen 
en in Nederland. T e  Londen had men te maken met het Militair 
Gezaq, dat zkh ,  omdat het voor velen zo aanlokkelijk was, de  steun 
en medewerking had verzekerd van een belangrijke g r o m  intellectu- 
clen of zakenmensen uit Engeland. waarvan er velen een posit;e in 
hadden, die zich als redders van het vaderland gevoelden en wilden 
tonen het te zijn. Daarnaast stond alles, wat militair was, OU zeer 
enkele uitzonderingen na. Bovendien had men rekening te houden met 
de Prins en zijn omgeving. 

Wat Nederland betreft, had men rekening te houden rner de  over- 
wegende in\~!oed t a n  yeer heterogene elementen, die het o p  één punt 
eens waren: vernieuwing, al wilde de  één vernieuwing in radicale, d e  
andere in reactionnaire zin. 

In Brabant lag het zeer sterke centrum van die stromingen te Eind- 
hoven. D e  heer van der: Temoel heeft het in zijn boek uitvoeriger 
uiteen gezet. Hij herinnert aan het grote memorandum. waarv3n het 
Bureau Inlichtingen zelf constateerde, dat  het d e  mening van ecn 
willekeurig iemand was, maar de  overheersende mening in Nederland 
weergaf, waarin stond, dat  eigrnlijk in de eerste tijd de ouperbevel- 
hebber van leger ei? vloot de  leden van de vertegenwoordigende 
lichamen zou moeten benoemen. Hij herinnert aan de  bezoeken met 
politieke strekking aan de  Kroon kuiten de  gehe!e Regering om, I n  
elk geval: daar was een milieu geschapen, waarin alles kon gebeuren, 
wat minder aangenaam was uit het oogount van bet welzijn van het 
land en de bevestiging van het constitutionele stelsel. 

D e  heer van den Tenzpel was zeker niet de  enige, die ongerust was 
over de gang van zaken in Nederland. In  zijn artikel in Vrij Neder- 

' 1  Vgl. J. vaiz den Ternpel ,,Nederland in Londen" blz. 236 e.v. land van 7 April 1945, dat  ook afgedrukt is in  zijn boek, ') komt het 
duidelijk tot uiting. 

28803 (de Boov) Op de  opmerking, dat het wel merkwaardig IS, d a ~  de heer Cer- 
brandy, bij de vorming van zijn nieuwe Kabinet uitging van de ge- 
dachte, dat  de  Ministers hierin los moesten staan van de politiek - hij 
werkte mat de  formulering: ,,vertegenwoordigers van geestelijka en 
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niaatschappelijke stroiningen", waarbij politieke stromingen werden 
genegeerd - verklaart de  heer & Booy, dat  hij dacht, dat  de  heer 
Gerbrundy wei degelijk van gevoelen was, da t  b.v. ook sociaal-demo- 
cratische en katholieke Ministers in het Kabinet behoorden te worden 
opgenomen, mogelijk als, personen. D e  heer d2 Booy herinnert zich, 
dat, toen hij Minister van Scheepvaart geworden is, door de  katho- 
lieke leden van de Raad van Advies een brief aan de Minister-Presi- 
dent is geschreven met enige bezwaren daarover. Toen heeft hij van 
vele personen gehoord, dat  zij het betreurden, dat  in de  Raad van 
Advies enige leden naar voren kwamen als een katholieke fractie in 
die Raad. In  de Raad van Advies had men daarvan nooit iets ge- 
merkt. D a t  was het eerste symptoom in die dagen ...... 

D e  heer de Booy weet niet, of men dat een politiek herontwaken 
ZOU kunnen noemen. 

Hij is tenslotte tot het nieuwe Kabinet van de heer Geubrnnrly weer 
toegetreden als Minister van Scheepvaart en Visserij. als Minister kan 
Marine en gedurende enkele weken als Minister van Oorlog a.i. De 
heer de Booy is maar even Minister van Oorlog a.i. geweest, toen 
Minister var2 Lidth de  Jeude ziek was, totdat de  heer de Qrtay kwam. 

D e  heer Burger verklaart, dat  hij de  vorming van het laatste 
Kabinet-Gerbrarzdy heeft gadegeslagen. D e  heer Gerbrmzdy heeft 
daarbij het standpunt ingenomen, dat  hij geen rekening wenste te 
hoiiden met de  politieke partijen - die hij als niet bestaande be- 
5chouwde - en dat  van het Kabinet alleen deel konden uitmaken ver- 
tegenwoordigers van ,,geestelijke en maatschappelijke stromingen3*. 

D e  heer Bolkestein wenst naar voren te brengen, dat  bij d e  
pogingen, die gedaan zijn om het Kabinet te hervormen, de  heer 
Gerbra~zdy niet nagelaten heeft otn ook de  sociaal-democraten, 
voorzover die te bereiken waren, in het Kabinet te betrekken; alleen 
door de  bezwaren, die van die zijde, hetzij van persoonlijke, hetzij 
van algemene aard, zijn ingebracht. is het toen niet gelukt om 
aociaal-democraten in het Kabinet o p  te nemen. D e  heer Bolkesteiu 
t a l  niet tegenspreken, dat  daartoe mede een aanleiding was, dat  de 
heer Gerbrcrndy in die tijd in overeenstemn~in-. met de ideeën, die ook 
in het Zuiden nogal leefden, alleen ezn Kabinet wilde formeren van 
personen, die geacht konden worden de representanten te zijn van, 
zoals hij dar uitdrukte. beoaalde geestelijke en maatschanpelijke stro- 
mingen, waarbij de uitdrukking ,,politieke stromingen" angstvallig 
werd geweerd. Dr heer Bolkestein wil ook niet tegenmreken, dat  het 
door die ideeën voor de sociaal-democraten in die tijd, die toen als 
eerste van de  partijen weer politiek georganiseerd waren, wel heel 
moeilijk was. Maar  de heer Boikesfein m e n t .  toch te moeten vol- 
houden, dat  het verwijt, dat  aan de heer Gevbrapidy gedaan is, dat  hij 
toen de sociaal-democraten geweerd heeft, onjuist was. 

Z o  heeft de heer van den Broek, aldus de hecr Bolkestein, wezens 
de afwezigheid van de  sociaal-democraten, geweigerd om deel van het 
Kabinet uit te maken. Net betrof hier echter meer het resultaat d a n  
een miskenning van de  poging. die gedaan was. 

In  zijn tot de cominisie over zijn werkzaamheden als Minister 
van Justitie gerichte notd ' )  zeizt de  heer van Nezl~lrn Goerihnrt over 
de formatie van het tweede Kabinet-Gerbruvdy het volgende: 

,,Toen aan de in het voorgegane reeds vermelde oorzaken der  
bouwvalligheid van het Kabinet het incident met de radiorede 
var, mr. Burger werd toegevoegd en deze gebeurtenis d e  
ambtgenoten Albardo en vurr c f t w  Teinpel aanleiding gaf oin 
los van een collectieve ontslagaanvrage van het Kabinet af- 
zonderlijk ontslag te verzoeken, was hef duidelijk, dat  het 
Kabinet moest vallen. Nochtans heeft in de Ministerraad en in 
afzonderlijke gesprekken met anibtgenoten en mij de  Minister- 
President zich nimrner o p  een ander standpunt gesteld dan dat  
er ruimte was voor een reconstructie. Wij mochten hopen o p  
spoedige volledige bevrijding des lands en het was voor geen 
enkeIe Minister, die o p  dat  ogenblik fungeerde een aanvaard- 
bare gedachte luttele maanden voor de  bevrijding te worden 
uit~erangeerd en als consequentie daarvan niet de gelegenheid 
te hebben voor een even werselijke als gewenste ontmoeting 
met de herrezen Volksvertegenwoordiging. 

D e  eerste vraag van belang was wie als formateur van een 
te reconstrueren Kabinet zou worden aangewezen en in de  
hfinisterraad bestond het algemeen gevoelen, dat  daarvoor 
slechts de  heer Grrbrnndy in aanmerking kwam. E r  waren in die 
dagen in Londen stellige geruchten, dat  prof. dr. J. de  Quay 
wellicht als formateur zou worden aangewezen. Afgezien van 
de overweging, dat  in de persoon van de heer Gerbru- r7 d, V een 
continuiteit werd verwezenlijkt, waarop om bovenvermelde 
redenen alle ambtgenoten prijs stelden, had ik het grootst moge- 
fijke bezwaar tegen een aanwijzing van prof. de  ( V u r ~ v  uit 
hoofde van diens deelhebberschap aan het Triumviraat van de  
Nederlandse Unie Ik stond o p  het standpiint, dat  de  leden van 
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35566 e.v. (van Heuven Goedhart) 

dit driemanschap zich eerst wegens hun beleid jegens het Neder- 
landse volk dienden te verantwoorden vóór zij opnieuw voor 
belangrijke openbare functies in aanmerking konden worden 
gebracht. Dit was niet slechts mijn persoonlijk standpunt, doch 
ook in dit opzicht wist ik mij gedragen door het eenstemmig 
gevoelen van de verzetsgroepen, die mij naar Londen hadden 
afgevaardigd. 

Trouwens de  Ministerraad had besloten, dat  mr. J. Linthorst 
Hornan, gewezen commissaris der Koningin in de  provincie 
Groningen, niet in zijn ambt kon terugkeren, terwijl ik in 
aansluiting had besloten, dat mr. Einthoven, de  gewezen hoofd- 
commissaris van politie te  Rotterdam, als zodanig niet kon 
terugkeren. Een aanwijzing van de heer de Quay als formateur 
dan wel zijn optreden als minister zou discriminatie betekenen 
tussen de  leden van het driemanschap en moest dus worden 
afgewezen. Ik heb derhalve o p  1 Februari 1945 aan prof. Ger- 
brandy de  als bijlage ovrrgelegde brief ') gericht, waarin van mijn 
overwegingen terzake ten duidelijkste blijkt. Het is mij bekend, 
dat  na de bevrijding de heer Gerbrandy, becritiseerd wegens het 
opnemen van de heer de Quay in zijn Kabinet, z:ch heeft be- 
klaagd, dat  hij ,,niet gewaarschuwd" was en het spijt mij voor 
hem, te moeten vaststellen, dat  het aan deze waarschuwing 
allerminst heeft ontbroken. 

Formateur van het nieuwe Kabinet is prof. de Quay niet 
geworden. Geheel in het midden latend in hoeverre daarvoor 
reëel uitzicht heeft bestaan, wijs ik erop, dat  het standpunt van 
mijn toenmalige ambtgenoot mr. Van Kleffens m.i. terzake 
beslissend is geweest. Mr. van Klefferzs, die in tal van aange- 
legenheden een voortreffelijk raadsman van de  Minister-Presi- 
dent is geweest, heeft het standpunt ingenomen, dat hij de porte- 
feuille van Buitenlandse Zaken in de toenmalige omstandigheden 
slechts onder het premierschap van de  heer Gerbrandy wilde 
beheren en dit standpunt was, waar een wisseling aan B.Z. o p  
dat ogenblik uiteraard bijzonder ongewenst was, m.i. van be- 
slissende betekenis. 

Nog voordat prof. Gerbrandy als formateur werd aangewezen, 
heeft hij mij, in verband met mijn vertrek naar bevrijd gebied, 
bij zich ontboden e n  mij rauwelings de  vraag gesteld of ik, zo 
hij formateur werd, bereid ware de  portefeuillle van Oorlog o p  
mij te  nemen, zulks met de motivering, da t  ik de  meest princi- 
piële kritiek o p  het M.G. en de B.S. had uitgeoefend. Ik her- 
innerde mij o p  dat ogenblik, dat  in de zomer van 1944 ernstig 
in overweging was geweest een onderdeel van de taak van de  
Minister van Oorlog, te weten de leiding van het B.I., over te 
brengen naar  de verantwoordelijkheid van de  Minister van 
Justitie en dat  de majoors Sorner en van Houten daartegen 
onmiddellijk te velde zijn getrokken uit van hun standpunt 
begrijpelijke vrees voor de consequenties van deze overgang. Het 
was mij dan ook duidelijk, dat ja zeggen o p  de  vraag van d e  
formateur mij, mocht de  benoeming doorgang vinden, voor 
talrijke nieuwe moeilijkheden zou plaatsen. 

Anderzijds had ik de grootst mogelijke belangstelling voor de  
ontwikkeling van de bijzondere rechtspleging; het eerste Tribu- 
naal in 's-Hertogenbosch had ik geïnstalleerd en ik was bezig 
met de  vorming van een kamer Nijmegen van het in het nog 
onbevrijde Arnhem te vestigen bijzondere Gerechtshof. 

Ik antwoordde dus de heer Gerbrandy, dat  ik node Justitie 
zou loslaten, geen enkele technische kwalificatie voor ,,Oorlog" 
had en onderstelde, dat een overgang van Justitie naar Oorlog 
niet naar de smaak van vele ambtgenoten zou zijn. Tot  mijn 
verrassing antwoordde daarop d e  heer Gerbrandy, dat hij de 
zaak met een viertal ambtgenoten had besproken en dat dezen 
met zijn gedachte hun instemming hadden betuigd. Voortgaande 
deed de heer Gerbrandy zelfs een dringend beroep o p  mij, 
zeggende, dat het nodig was, dat  boven M.G. en B.S. ,,krachtige 
ministeriële leiding" zou aanwezig zijn. Ik  heb mijn voorkeur 
voor Justitie herhaald, doch daaraan toegevoegd, dat  ik mij 
wilde voegen naar het inzicht van de  formateur terzake. Bij het 
afscheid zeide de heer Gerbrandy letterlijk: ,,Ik reken dus o p  
jou Óf voor Oorlog óf voor Justitie." " 

O p  de vraag, of de  heer Gerbrandy bij die formatie nog een tijd- 
lang heeft overwogen de  heer van Heuven Goedhart te vragen als 
Minister van Oorlog o p  te  treden en dat  niet alleen overwogen, maar 
hem zelfs heeft gevraagd, antwoordt de  heer van Heuven Goedhart, 
dat  d e  heer Gerbrandy het hem zelfs met zoveel woorden heeft ge- 
vraagd. In die weken een gesprek hebbende met zijn ambtsvoorganger, 
de  heer van Angeren, heeft die hem nog verteld - wat de  heer 
van Heuven Goedhart niet eens wist -, dat  de heer Gerbrandy zelfs 



de heer van Angeren daarover nog o m  raad heeft gevraagd, of het 
niet verstandig was de heer van Heuven Goedhart aan Oorlog te  
zetten. Toen hij dai  hoorde, heeft hij tegen de  heer Gerbrandy ge- 
zegd: ,,Dat lijkt mij helemaal verkeerd. Ik wil zo verbazend graag 
aan Justitie dat werk afmaken". Met name had de heer van Heuven 
Goedhart toen nog sterk het verlangen om ten opzichte van de arres- 
tatiepolitiek de zaak recht te breien, want dat  lag hem zo enorm 
hoog. D e  heer Gerhrandy heeft hem toen medegedeeld, dat hij met 
een aantal ambtgenoten - hij noemde de  heren Albarda, de Booy, 
van den Broek en, de heer van Heuven Goedhart meent, de  heer 
Bolkestein, dat weet hij echter niet zeker -- over die kwestie had ge- 
sproken. De heer van Heuven Goedhart had nl. niet alleen gezegd, 
dat hij er voor zichzelf niets voor voelde, maar ook gezegd, dat  hij 
aannam, dat  zijn ambtgenoten van het ogenblik er ook niets voor 
zouden voelen, wanneer hij daar ineens aan Oorlog zou verschijnen. 
,,Neenw, zei de heer Gerbrandy, ,,daar vergis je je in, want ik heb 
dat  met - en toen noemde hij die vier o p  - besproken en die vinden 
het allemaal heel verstandig". N u  moet de beer van Heuven Goed- 
kart zeggen, alweer e-rlijkheid bovenal, de  heer Gerbraridy wisselde 
bijzonder snel van constructies in die dagen. D e  heer van Heuven 
Goedharr heeft nog enige aantekeningen gevonden, die hij in die dagen 
heeft gemaakt. Dan blijkt b.v., dat de  heer Gerbrandy op een bepaald 
ogenblik zegt. ,,Kijk eens, we moeten nu toch een beetje gaan ver- 
anderen, want Bolkestein is zo oud, die kan zelfs die notulen van de  
Ministerraad niet meer houden en tenslotte is Albarda vroeger wet- 
houder van onderwijs geweest, dus dat  klopt prachtig: Bolkestein moet 
nu maar eens een beetje rust gaan nemen en dan wordt Albarda Mi- 
nister van Onderwijs '. Een paar dagen later zei de heer Gerbrandy: 
,,Kijk, Albarda is oud, die kan niet meer. Hij moet geen Minister meer 
zijn, maar Bolkestein is nog zo'n vieve man, die kan best nog die por- 
tefeuille van Onderwijs blijven beheren". E n  dan komt men er to r  o m  
o p  een bepaald ogenblik te zeggen: ,,Nu moet je met mij toch een 
beetje oppassen, want ik heb een geheugen als een ijzeren pot en ik 
weet precies, dat je twee of drie dagen geleden het omgekeerde hebt 
gezegd. Toen was nl. Bolkestein te oud en moest Albarda o p  diens 
plaats gaan zitten en nu is Albarda weer te  oud en moet Bolkestein 
er maar weer in blijven". Daar  loopt men dan maar overhem, maar  
dit is zo de stijl, waarmee in die dagen met Ministersportefeuilles 
werd gewerkt, en de heer van Heuven Goedhart nloet zeggen; men 
kan, wat dat aangaat, hier nog veel meer te vernemen krijgen; het 
staat nl. voor hem vast, dat  de heer Gerbrandy b.v. ernstig heeft 
gespeeld met de gedachte om de heer Leeuw van de  Nederlandse 
Bond van Spoorwegpersoneel ook Minister te maken. 

Dat  was een heel aardige man. D e  heer van Heuven Goedhart, nog 
Minister van Justitie, zat eens een keer bij de  kapper te Eindhoven 
en liet zich scheren, toen naast hem iemand kwam zitten, die in 
battle-dress liep en tegin hem zei: ,,Weet u ook, hoe ik bij de  Minis- 
ter-president kom?" Toen zei de heer van Heuven Goedhart: ,,Ja, 
dat zal ik u vertellen". Daar  moest deze man dringend heen en hij 
begon een heel verhaal, waaruit de heer van Heuven Goedhart bleek 
(hij noemde zijn naam niet), dat  hij groot werk zou heoben gedaan 
in het verzet van de  Nederlandse Spoorwegen. D e  heer van Heuven 
Goedhart heeft met grote belangstelling daarnaar geluisterd. Hij 
heelt zijn eigen naam niet genoemd, hij heeft ook niet gezegd wie hij 
was. Hij heeit die man dus gezegd: ,,Gerbraizdy kunt U wel bereiken, 
maar waarvoor is dat  dan?" Ja,  hij had belangrijke boodschappen, 
met name ook van de  heer Hupkes. D e  heer van Heuven Goedhart 
zei: ,,Nu, dat  lijkt mij erg belangrijk", en hij is toen direct naar Ger- 
bratzdy gereden en heelt hem gezegd: ,,Gerl>randy, er is hier iemand, 
die je wil spreken. Ik weet niet waarover, hij zegt over zijn eigen 
verzet, e.d. Hij  schijnt ook boodschappen te hemen van Hupkes". 
D e  heer Gerurandy heelt hem later verteld, dat dat  ern mijnheer Leeuw 
was - Hurry Leeuw, meznt oe heer van tieuven Goednart -, eLn 
heel aardige man, die hij daarna ook in Londen heeit gezien; tozn 
was hij plotsehng kapitein, waarom, h e e ~ t  de heer van Heuven Goed- 
hart nooit begrepen. Toen hij hem eerder zag, was hij nog soldaat. 
Op  een dag in die crisisweken liep de heer van Heuven Goedhart op 
Piccadilly en daar kwam mijnheer Leeuw aan en zei tegen hem: Ik ben 
o p  weg naar Arlington House. Zo, zei de heer van Heuveiz Goedhart, 
wat gaat u daar doi-n? Ja, dat  kon deze hem moeilijk zeggzn. D e  heer 
Leeuw wilde hem wel eens even iets vragen. D e  heer Gerbrandy had 
hem al een paar keer te verstaan gegeven, vertelde hij toen, dat  hij tot 
het Kabinet moest toetreden. Toen dacht de  heer van Heicven Goed- 
hart: aa t  is o p  zijn minst verrassend. Hij zei tegen de heer Leeuw: 
,,Ik geloof, dat  u dat  in het vaderlands belang zult moeten weigeren". 
Hoe  oedoelt U dat? vroeg hij. D e  heer van Heuven Goedharr heeft 
hem toen rondweg gezegd: ,,Mijnheer Leeuw, ik heb U nu zo een paar 
keer meegemaakt, maar ik geloof toch, dat  U in andere functies het 
land beter zou kunnen dienen dan  in die van Minister. Dus raad ik U 
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hartelijk aan: dat moet k' niet aaiineinzii. Dat lijkt mij onjuist." Een 
paar dagen later hoorde de heer van Heuven Coedlzarí, dat de  heer 
Leeuw wel bij de herr Gerbrandy was geweest, maar dat  hij zijn goede 
raad - de  heer var1 Heuven Goeifltart nam aan, dat  het een goede 
raad was - niet had opgevolgd, integendeel, de heer Leeuw heeft ern 
hele tijd in Londen - de  heer van Heuven Goedharf herinnert zich 
daar wel verhaaltjes van - zichzeif 20 hier en daar  aangeduid als 
een van de  vermoedelijke leden van het nieuwe Kabinet. D e  beer 
Gerbrandy heeft inderdaad, hij kan het niet anders zeggen, met Ge 
portefeuilles van het Kabinet enigermate gegoocheld. Het  is a!Iemaal 
erg vreemd gegaan, ook wat de heer van Heuvcrz Goerfhart betreft. 
Deze heeft dus tenslotte de  reis naar Nederland aanvaard met als 
laatste mededeling van de heer Gerbrandy, dat  hij bi' Minister vsii 
Oorlog òf Minister van Justitie in  dat Kabinet zou zijn, iil!es onder- 
steld, dat  de heer Gerbrandy. want dat was toen nog niet erns zeker. 
formateur zou worden. 

I n  die zelfde tijd werden zij voortdurencl besprongen met het ge- 
rucht, dat  de heer de Quuy formateur zou worden' en dat  dat niet is 
geschied, moet men toeschrijven aan de  heer van Kleffetw. Het is in 
feite aan de  heer van Klef fens en nien~and anders te danken, dat  de  
heer Gerbrnndy de  formateur van dat  Kabinet van 1945 is geweest. 
Iedereen wist, dat de heer van Kleffens voor Buitenlandse Zaken on- 
vervangbaar was. Dat  was heel duidelijk. Men k011 in Februari 1945 
niet de Minister van Buitenlandse Zaken vervangen. Hij moest dat  
zijn. Hij kon ná de  bevrijding aftreden, maar niet tben, daarvoor 
zaten zij internationaal veel te veel in een glazen huisje dan  dat  men 
toen kon zeggen: nu ern andere Minister van Buitrniandse Zaken. 
Van die wetenschap hebbrn enkele iMinisters - hij was er één van, 
aldus de heer van Heuven Goedhart - gebruik gemaakt. Zij hebben 
zich met van Klef fens in verbinding gesteld en tegen hem gezegd: 
Wanneer gij bereid zoudt zijn om in de Ministerraad duideiijk te ver- 
klaren, dat  gij alleen onder Gerbraizdy zouudt willen dienen, dan  komt 
die mededeling ook nog wei daar, waar de  Kabinetsformateur wordt 
aangewezen, en dat  zou van groot belang zijn. Dat  is geschied: dt: 
heer van Klef fens heeft in de  Miniaterraad bij de rondvraag onge- 
veer gezegd: ,,President, ik ZOLI graag nog e v m  ern mededeling willen 
doen. Men hoort o p  het ogenblik zoveel over Kabinetscrisis en aver 
nieuwe formateurs en in dat verband stel ik er prijs o p  o m  U te zeg- 
gen, dat  ik als Minister van Buitenlandse Zaken toch alleen zou 
willen dienen onder Uw leiding. l k  zou er bezwaar tegen heoben om 
Minister van Buitenlandse Zaken onder andere leiding te zijr,". Daar- 
naast heeft de heer van Heuven Goedhart, terugvallende o p  de  ver- 
antwoordelijkheid, die hij droeg vanwege de opdrachten, waarmee 
hij uit Nederland was weggestuurd, zich dato 1 Februari gericht tot 
de heer Gerbrandy om hem te waarschuwen tegen  he^ nog verder o p  
de voorgrond brcngen van de heer de Qr~ay.  j )  

Naar aanleiding van die brief heeft de hees Gerhrandy d e  heer 
van Heuverz Goedlzart ogenblikkelijk opgebeld en in  kamer 36 in 
het Brown's Hotel zijnde de kamer van de  heer Gerbrnridy, heeft 
hij o p  verzoek van de  heer Gerbrandy Eaar aanleiding vali d:t 
briefje een gesprek gehad, waarbij de heer van Haersnza de M'ith 
aanwezig was, die toen nog als secretaris-generaal van d e  heer 
Gerbrandy fungeerde, ofschoon de heer van Uaersrna de With al 
aangewezen was als ambassade~ir te Parijs. Toen bief de heer Ger- 
brandy zij11 handen o p  en zei: ,,Ik ben je donkbaar, dat  je mij die 
brief hebt geschreven. Deze man zal ik  nooit in  mijn Kabinet op- 
nemen." D a t  ,,nooit" is dan 5 weck geweest; toen was de  heer 
de Quay Minister van Oorlog in heb laatste Kabinet-Cerhraridy. 

D e  heer van Heuven Goedhart heeft in Oisterwijk maar afgewacht 
wat er zou gebeuren. Hij hoorde niets. Hij heeft een keer door àe 
radio vernomen, dat  de heer (;erbron& formateur was ge word ei^ 
en hij heeft overigens niets van de  heer Gerbrarzdy gemerkt en hij 
is luttele dagen vóór 23 Februari teruggekeerd in Londen. Als 
gebruikelijk heeft hij zich telefonisch uij d e  heer Gerbrandy aan- 
gemeld en gezegd: ik ben weer terug, waarop de heei Gcrbraiicly 
.zei, dat  hij hem dringend moest spreken, maar dat  is de  volgende 
dag afgeblazen door zijn secretaresse. D e  daaropvolgende dag zeir 
de  heer van Heuveiz Goedhart een nieuwe afspraak met deze hebbrn, 
nl. om 3 iiur 's middags, die echter opnieuw is afgeblazen. De 23ste 
Februari, 's morgens om ongeveer I 1  uur, zat de heer vnn Heuven 
Goedharf met twee Koninklijke besluiten, die. hij juist voor uit- 
gifte had getekend, voor zich, toen zijn telefoon ging en de  heer 
van Rienlsdijk van Anep-Aneia hem opbelde en vroeg, of hij als 
d e  reden van zijn aftreden mocht vermelden, dat  hij weeï in de 
journalistiek wilde terugkeren. Toen heeft de heer var) Heuvcri 
Goedhart gezegd: Waar hebt u het over? Ik denk niet over af- 
treden, ik ben helemaal niet afgetreden. D e  heer vmz Heimen Cned- 
hart wist nl. niet, dat  hij was afgetreden, maar hij was werkelijk 
afgetreden o p  dat  ogenblik. De heer van R i ~ n ~ s d i j k  heeft hem torn 
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toevertrouwd, dai nog die ~ e l i d e  dag een nieuw Kabinet werd be- 
ëdigd, waarvan hij de samenstelling reeds voor zich had voor een 
co~nniuniqué en dat de heer van Heuven Goedhart daarvan geen 
deel uitmaakte. Hij heeft toen gevraagd wie er dan aan Oorlog zat. 
Daar zat nog niemand aan; dat kwam nog. De heer var? Heuven 
Goedlzart heeft hem gevraagd wie er aan Justitie zat en toen zei 
hij: daar zit Gerbrandy aan. Hij heeft hem gezegd: Dat is in elk 
geval niet waar, dat kan niet, want dan had deze het mij toch wel 
gezegd: ik heb nog twee keer met hem getelefoneerd de laatste 
dagen. Hij heeft de heer Gerbrandy dus opgebeld en gezegd: Ik 
hoor daar merkwaardige dingen. Er schijnt vandaag een nieun 
Kabinet op te treden en ik schijn geen Minister van Justitie meer 
te zijn. ,Waar dit is natuurlijk niet allemaal waar. vertel jij mij 
nu  eens hoe het wel is. Toen zei de heer Gerhrandy, dat hij het 
zo naar vond, dat hij het zo druk had gehad en helemaal gein 
tijd had kunnen vinden om de heer van Heuven Goedhart te zien. 
maar het was allemaal inderdaad waar, Wij was afgetreden en er 
was een nieuwe Minister van Justitie: Gerbrandy. D e  heer van 
Heuven Goedhart moest de portefeuille aan de heer van Angeren 
overdragen, want de heer Gerbranrlq. ging naar Versailles en had 
geen tijd om de portefeuille van hem over te nemen en de namen 
onder die twee Koninklijke besluiten, nu ja, neem maar een pen- 
nemesje en radeer ze maar weg. Dat is ook gebeurd. Daarna heeft 
de heer van Heuven Goedhart zijn tas gepakt en is hij op Piccadilly 
gaan wandelen, want toen was hij niets meer. De heer Gerbrandy 
heeft hem toen een circulaire gestuurd, gestencild - een vreemde 
manier vond de heer %jan Heuven Goedhart dat wel, want de heer 
Gerhiandy had tenslotte maar een stuk of zeven, acht ambtgenoten 
af te danken -. waarbij hij die acht ambtgenoten heeft mede- 
gedeeld, dat hij direct na zijn terugkeer uit Versailles er de grootste 
prijs op zou stellen om hun, letterlijk staat dat er zo, ,,alles uit 
ie leggen". Men begrijpt dus wel met welk een smart de heer van 
Heuven Goedhart daarop op de dag van zijn verhoor door de com- 
missie, de 30ste November van het jaar 1948. nog zit te wachteii. 
want dat is er bij ingeschoten. Op die wijze is de heer van Heuven 
Gordhart van de kaart geraakt, met dien verstande, dat, zoals men al 
weet, enige weken later, de paden van de heer Gerbrandy en hem 
zich nog eens hebben gekruist, daar de heer Gerbrandy toen aan- 
leiding heeft gevonden om zijn bureaux te doen openbreken in  
Oisterwijk en in Den Bosch. Die zijn daar geforceerd. 

De heer var7 Heuven Goedhart meent, dat men politiek gedacht de 
bêtise heeft begaan -- hij kent geen zachtzinniger woord daarvoor - 
van in 1945 te hebben op touw gezet een Kabinet, waarin van de 
aanvang af toch ook we1 doelbewust alle politieke links-georiënteerde 
elementen waren uitgeschakeld. Het ligt niet op zijn weg iets naders 
te zeggen over dat Kabinet, maar het karakter van het Kabinet, zoals 
het uiteindelijk voorkwam, was zonder de minste twijfel een - laat 
hij het negatief benaderen - niet links Kabinet, een Kabinet. waarin 
c!k uitgesproken vooruitstrevend element ontbrak. 

Op de opmerking, dat het opvalt, dat de formateur van het Kabinet 
zich in die tijd nog wel eeiis heeft uitgelaten in die zin, dat voor de 
vorming van dat Kabinet alleen in aanmerking kwamen vertegen- 
woordigers van geestelijke en maatschappelijke stromingen, waarbij 
dus - ten minste die indruk wekt het - de woorden ,,politieke stro- 
mingen" min of meer met opzet buiten beschouwing zijn gelaten, ver- 
klaart de heer van Heuveiz Goedhart, dat hij het beste kan mededelen, 
wat hem door de helaas overleden Minister van Financiën in zijn 
Kabinet, als hij het zo noemen mag, ir. van den Broek, is gezegd. De 
heer van den Broek. die hier helaas niet meer getuigen kan. komt de 
eer toe van, ofschoon hij zelf allerminst een socialistisch denkend man 
was. zich op het standpunt te hebben gesteld, dat Iiij onder geen enkel 
beding deel wenste uit te maken van een Kabinet, waarin de socialis- 
tische stroming in Nederland niet zou zijn vertegenwoordigd. De heer 
sarz den Broek, die zelf - dunkt de heer van Heuven Goedhart - 
ongeveer liberaal zou moeten heten naar de huidige maatstaven, was 
van oordeel, dat het een onrealistische politiek was om in Nederland 
terug te komen met een Kabinet, waarin socialisten zouden ontbreken. 
een inzicht, dat de heer van Heuven Goedhart persoonlijk ten volle 
met hem deelde. De heer van den Broek heeft - in die dagen heeft 
hij hem persoonlijk altijd op de hoogte gehouden, zij waren zeer goed 
bevrisild en de heer van Heuven Goedhart sprak hem schier dagelijks 
- ondanks tweemaal daartoe te zijn uitgenodigd. geweigerd een zetel 
in het Kabinet van 23 Februari 1945 te aanvaarden, omdat daarin gein 
socialisten zitting zouden hebben, wijl de heer Gerbrandy de heer van 
clen Broek op zijn desbetreffende vradg ietteriljk had geantwoord de 
heer van den Broek heeft de heer van Heuveiz Goedhart dat zeker drie. 
wellicht zelfs meer dan drie maal zo geciteerd, tussen aanhalingstekens 
a.h.w. --: ik heb mei. de socialisten verder niets te maken. De heer 
Gerhrandy qteunde dat merkwaardige inzicht op de houding. die in- 
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genomen was - de heer van Heuven Goedhart dunkt alleszins be- 
grijpelijk -, door de  Ministers Albarda en van den Tempel na het 
ontslag van de Minister Burger en met name gelet o p  d e  wijze, 
waarop dat  ontslag verleend was. 

D e  heer Michiels van Verduynen verklaart, dat  het begin 1945 een 
heel moeilijke tijd was. Bovendien had men een Minister-President, 
die een vechthaan was en die een zeer speciale positie innam. Een 
Minister-President die zeer beslist niet gemist kon worden, terwijl de  
Ministers, zoals zij daar in Engeland zaten, gerust de een of andere 
dag overboord gezet konden worden. D e  heer Gerbrandy echter 
behoorde te blijven, want hij had - men moet niet alleen de reflexen 
van Nederland bekijken - een zeer grote positie, ook tegenover het 
buitenland. Bij die Ministerscrisis hield de  heer Michiels van Ver- 
duyrzen dan ook ster!; voor ogen, dat hij de heer Gerbrandy moest 
helpen. Dit kwam misschien mede daardoor, doordat hij de zaak meer 
buitenlands bekeek dan de andere heren. D e  heer Gerbrandy had 
binnen het kader van zijn werkzaamheden ern buitengewoon goede 
positie bij de heer. Churchill en bovendien had hij de verdienste, dat hij 
zeer sterk het beslissende doel in het oog hield. Heel dikwijls moest de  
heer Michiels van Verduynerz hem zeggen, dat  er ook andere belangen 
te behartigen waren; de heer Gerbrandy hield altijd aan dat ene vast. 
Zelfs indien men tot de conclusie zou komen, dat  hij misschien in 
bepaalde andere kwesties, die toen niet van zo'n primair belang 
waren, kwesties, waarover in Nederlandse verhoudingen ern geweldige 
storm zou zijn ontstaan, minder gelukkig gemanoeuvreerd heeft, dan  
moet men toch, aldus de heer Michiels van Verrluynen, altijd die twee 
aspecten tegen elkaar blijven afwegen. D e  heer Gerbrandy is een grote 
figuur voor Nederland geweest en wij zijn hem in dat opzicht veel 
dank verschuldigd. 

Over d e  formatie van het tweede Kabinet-Gerbrandy verklaart de  
heer van Kleffens, dat hij van een vorming door d e  heer de Quay 
nooit iets heeft gewcten, wel van een vorming door hem, in die tijd. 
D e  heer van Kleffens heeft daarvoor bedankt. Hij heeft gezegd: ,,U 
moet mij nooit brengen op een terrein, waar ik niet behoor; ik ben 
nooit in de binnenlandse politiek geweest; ik ken de partijverhou- 
dingen niet; dat  is geen taak voor mij." Toen is, zonder dat hem ooit 
van enige overgang is gebleken - hierbij houdt de heer van Klef fens 
dus rekening met de mogelijkheid, dat de kwestie van de heer de Quay 
buiten zijn weten aan die vraag aan hem is voorafgegaan -, de heer 
Gerbrandy ingeschakeld. Dat  heeft d e  heer van Kief fens ook aan- 
geraden. Hij heeft echter niet de heer de Quay afgeraden. 

O p  de mededeling, dat door de heer van Herrven Goedhart is 
verklaard, dat  de heer van Kleffens in de Ministerraad bij de rond- 
vraag ongeveer heeft gezegd: ,,President, ik zou graag nog even een 
mededeling willen doen. Men hoort op het ogenblik zoveel over 
Kabinetscrisis en over nieuwe formateurs en in dat verband stel ik 
er prijs o p  o m  U te zeggen, dat  ik als Minister van Buitenlandse 
Zaken toch alleen zou willen dienen onder U w  leiding. Ik zou er 
bezwaar tegen hebben om Minister van Buitenlandse Zaken onder 
andere leiding te zijn", antwoordt de heer van Klefjens, dat hij het 
gaarne wil verifiëren aan de  hand van de notulen van de Minister- 
raad, want daar moet het wel instaan. Hij herinnert zich die niet, 
maar wat hij zich bijzonder goed herinnert is, dat  hem werd gevraagd, 
of hij als formateur wilde optreden en dat  hij toen heeft gezegd: 
,,Neen, dat  is mijn terrein niet, daar voel ik mij niet capabel voor 
om het tot een goed einde te brengen; ik heb daar de achtergrond 
niet voor." D e  ern gaat daartoe, gelooft de heer van Kleffens, sneller 
over dan een ander, maar hij vond dit het terreir niet, waarop hij 
zich voldoende thuis gevoelde en dit was een voldornde serieuze zaak 
om niet als amateur, betrekkelijk dan, te gaan optreden. Het is best 
mogelijk; hij kan er geen antwoord o p  geven. C a t  de  herr de Quay 
daarbij een rol herft gespeeld is voor de heer van Klefjens iets 
nieuws. Het is best mogelijk, dat  men daaraan heeft gedacht, Kaar  
hij weet het niet. 

D e  heer van Klef fens herinnert zich bijzonder goed, dat de 17 
Nederlanders uit bevrijd gebied vlak voor de formatie van het 
Kabinet in Engeland zijn geweest, kennelijk o m  daar zoveel moge- 
lijk inlichtingen over de  verhoudingen in bevrijd Nederland te ver- 
strekken. De heer de Quay is zelf nog o p  een Zondagmorgen bij 
hem thuis geweest en toen hebben zij er lang over gepraat. D e  
heer van Kleffens heeft met al die heren gesproken. Dat  de heer 
de Quay meer dan een ander in aanmerking kwam om te worden 
aangenomen als Minister-President van het komende Kabinet, daar- 
voor heeft de heer van Klef fens ook geen houvast. Hij heeft hen 
allen o p  hetzelfde niveau ontmoet. Zij zijn ern voor een bij hem gr?- 
weest en bij andere collega's ook, althans verschillende van hen. De 
heer de Quay was een van hen; de heer van Klef fens gelooft, dat  hij 
de laatste was; hij kan dat in  zijn dagboek nagaan. Hij  heeft dat  dag- 
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boek nog nagekeken, maar  daarin staat niets van een de Quay-epi- 
sode, zal hij maar zeggen, op dit gebied. 

D e  drang uit het Zuiden ging zonder de minste twijfel in d e  rich- 
ting van een opdracht, zoals de heer Gerbrandy die uiteindelijk heeft 
gekregen. D e  formule herinnert de heer van Klef fens zich niet pre- 
cies; hij meent dat het reconstructie was, maar dat  zou hij wel kun- 
nen nazien. Hij meent, dat hij de formule, waarop de heer Gerbrandy 
werd uitgenodigd, nog wel ergens heeft. 

He t  is de heer van Kleffens niet gebleken, dat  in het nieuwe Kabi- 
net personen zijn opgenomen, die door het Militair Gezag als het 
ware werden aanbevolen. D e  heer van Klef fens gevoelt wel, dat  d e  
vraag, of in die tijd het Militair Gezag, vertegenwoordigd door zijn 
leiding, een dusdanige positie had, dat  het invloed kon uitoefenen en 
misschien invloed heeft uitgeoefend op de formatie van het Kabinet, 
een vraag is, die voor de politieke verhoudingen van uitermate groot 
belang is. Hij weet niet, wie de  heren, die zijn overgekomen, heeft 
uitgezocht. Daarom gaat het eigenlijk. Maar  dat het als het ware 
candidaten van het Militair Gezag waren, is bij zijn weten toen nooit 
ter sprake gekomen. Hij heeft dan ook nimmer gemerkt, dat  het 
Militair Gezag in deze invloed zou hebben uitgeoefend. Het is wel 
mogelijk, maar hij heeft het niet bespeurd. Dat  een zo voortreffelijke 
maar onmilitaire figuur als prof. Schmutzer een candidaat van het 
Militair Gezag zou zijn, lijkt de heer van Kleffens o p  het eerste ge- 
zicht vreemd. Wat betreit de  andere heren, de Quay, Beel, Huysmans, 
Gispe~z en Wijffels, zijn de  heer van Kleffens geen gegevens bekend, 
welke aan het gevoelen ten deze van de heer Burger enige steun 
geven. Hij kan het alleen o p  deze negatieve wijze uitdrukken. 

Op d e  vraag, of het geen te stoute veronderstelling is, wanneer 
mer. zegt, dat de door de heer Gerbrandy o p  blz. 57 van zijn memo- 
randum gegeven formulering van de opdracht tot Ka~ine t s io raa t ie  
wel niet de woorden van de  opdracht zelf zullen zijn geweest, 
aangezien men hieruit de  stijl van de  heer Gerbrandy kan 
beluisteren, antwoordt de heer Gerbrandy, dat een opdracht echter 
ook wel eens een reactie o p  iets is. Dit is echter helemaal niet de 
formulering van de  heer Gerbrandy. Hier was hij het niet mee eens. 
Zoals het in het memorandum staat is het echter wel ern paraphrase 
door de heer Gerbrandy van de opdracht. Immers in  alle andere ge- 
vallen is de opdracht schriftelijk geweest. Deze opdracht was niet 
schriftelijk. D e  heer Gerbrandy moest deze dus, thuis gekomen, ogen- 
blikkelijk optekenen. Mogelijk is er ook nog een schriftelijke formii- 
lering geweest. De vorige keer kreeg de heer Gerbrandy een brief van 
het Kabinet van de Koningin, die hij hierbij niet onmiddellijk heert 
gehad. Waarschijnlijk is dat later gekomen; dat weet hij echter niet 
met volstrekte zekerheid. De heer Gerbrandy begrijpt volkomen, dat  
er Ministers geweest zijn, die verklaard hebben: ,,Het is ons vol- 
komen onbegrijpelijk, dat de heer Gerbrandy, gezien de bespre- 
kingen, die er zijn geweest, de formatie van een nieuw Kabinet - 
want dit was het in wezen - heeft aanvaard". D e  heer Gerbrandy 
had zich volkomen solidair verklaard met de  opvatting: de gaten 
moeten aangevuld worden. Met het niet begrijpen hebben die Minis- 
ters volkomen gelijk, want de opdracht was in strijd met wat tot 
aan die tijd was gebeurd en tevens met de  gemeenschappelijke hou- 
ding, die het Kabinet had vastgesteld. 

Die gemeenschappelijke houding hield o.m. in, dat het wenselijk 
werd geacht, dat enige opengevallen plaatsen in het Kabinet zouden 
worden aangevuld, dus dat  er in die zin een reconstructie zou plaats 
vinden. Toen daaraan niet werd voldaan, is op omstreeks 24 Januari 
1945, overeenkomstig tevoren gevoerde besprekingen e n  overeen- 
komstig met enkele Ministers besproken verhoudingen, het ontslag 
van het Kabinet officieel ingediend. Daarop is o p  8 Februari de  
opdracht tot Kabinetsformatie aan de heer Gerbrandy gevolgd, zoals 
hij heeft beschreven in het memorandum. Hij durf t  niet stellig te 
zeggen, of de opdracht ditmaal mondeling en niet schriftelijk is 
gegeven. Deze opdracht was nog een poging o m  de gedachte van 
reconstructie niet geheel los te laten. D e  opdracht was waarschijnlijk 
veroorzaakt door adviezen uit het Zuiden, die oorspronkelijk 
luidden: het gehele Kabinet moet vervangen worden. Later is dit 
afgezakt tot het niet vervangen van diegenen, die de verantwoorde- 
lijkheid naar buiten dragen; met name de tegenwoordige Minister- 
President, de Minister van Buitenlandse Zaken, de Minister voor de  
Scheepvaart, de Minister zonder Portefeuille (ambassadeur) moesten 
per se blijven. Dan  begrijpt men wel, wat hij bedoelt. In wezen was 
dit een formatie van een nieuw Kabinet, waaraan nog een concessie 
aan de vroegere reconstructie vastzat. 

Naar de mening van de heer Gerbrandy was deze opdracht door 
hem niet te aanvaarden, want zij was in strijd - zij het dan niet 
voor 100 pct., maar dan toch voor 50 pct. - met zijn vroegere 
adviezen, waarop hij instemming van het gehele Kabinet had ge- 
kregen. Hij heeft van dit verzoek mededeling gedaan aan  de  heren 
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Lat1 KIejjc ri5, Miclllels van Verclu?~~eti er1 een paar andere Ministers 
--  de  heer Gerbrandy weet niet meer precies aan wie -, die hem 
hebben gezegd: ,,Breng het offer maar en doe het wel. Laat het U 
maar in  een scheve positie brengen; het is gebiedend nodig, Het 
kan niet anders." Daarop heeft de heer Gerbrandy gereageerd met: 
.,Ik vind, dat ik het niet kan doen, maar bovendien spreekt u veei 
te gemakkelijk over de mogelijkheid van de formatie van dit Kabinet 
zel." D e  reactie daarop was: ,,Probeer dan  eerst eens. of mensen 
van het Zuiden - zo werd het niet precies gezegd, daar kwam het 
echter o p  neer -- met ons, ~ U S  met de externe mensen willen samen- 
werken en of dat  uitvoerbaar is." N a  heen en weerpraten is de heer 
Gerbrandy daarmede begonnen tot aan 23 Februari toe; maar hij 
heeft opzettelijk de opdracht niet aanvaard. Hij heeft die pas in  
overweging genomen en aanvaard o p  het ogenblik, dat  een aantal 
Ministers aan H.M. de Koningin kon worden voorgedragen. 

Toen was er nog geen volledig Kabinet; dat  hecft de  heer Ger- 
bramly z.i. moetcn doen ter wille van een andere overweging, die 
niets mrt  de formatie had te maken. Hij moest een zeer belangrijk 
onderhoud hebben met generaal Eisenhower en hij wenste niet als 
deinissionnair Minister-President te gaan, want dan kon hij niet 
voldoende gezag doen gelden. D a t  onderhoud had betrekking o p  
een afzonderlijke actie tot bevrijding van het Noorden. Als de heer 
Gerbraridy officieel dernissionnair Minister-President is, kan hij voor 
zo'n aangelegenheid geen kracht zetten. Deze besprekingen duurden 
betrekkelijk kort. Alle kracht moest worden geconcentreerd op een 
zeer kort ogenblik, D a t  was onuitvoerbaar, wanneer men daar stond 
als iemand, die in de lucht hangt. Op  de  avond, waarop de formatie 
grotendecls klaar was, heeft hij getracht alle hlinisters telefonisch 
te bereiken om hen vooraf over de gang van zaken in te lichten. 
Driemaal heeft hij getracht de heer van Hezrven Goedhart te be- 
reiken. wat echter is mislukt. Wanneer men deze scène precies be- 
schreven wil hebben, kan men hiervoor het beste de heer de Beus 
vragen. Deze heeft dit allemaal ten voeten uit meegemaakt, hoe de  
heer GerbLandy daar bezig was besluiten o p  te  maken en Ministers 
on te bellen en met hen in verbinding trad. D e  heer van Boeyen 
heeft zelf tegen de heer Gerbrandy gezegd: ,,Vraag mij in elk geval 
niet meer voor deze formatie. Vraag daarvoor de  heer Beel, die 
mijn secretarie is geweest bij Binnenlandse Zaken. Hij is goed." 
D a t  is dus in overleg gegaan. Met de andere Ministers is het buiten 
overleg geschied en dit moet o p  hen, in zekere zin terecht, de indruk 
hebben gemaakt van: Wat doet onze Minister-President nu? Bij de 
heer van Heuverz Goedhart had het nog het gevolg, dat hij de 
volgende ochtend, toen hij juist bezig was twee Koninklijke besluiten 
te tekenen, door een journalist werd opgebeld, die hein vroeg, wat 
hij dacht te gaan doen in het vervolg, nu hij geen Minister meer was. 
Maar  de heer van Heuven Goedhart wist, dat hij demissionnair was; 
dat op een gegeven ogenblik een nieuw Kabinet zou zijn gevormd. 
20 iets doet zich steeds voor, als er een crisis is. Ook nu  nog. D e  
heer Gerhrandy weet, dat  alle Rlinisters een diep wantrouwen in zijn 
toenmalige bedoelingen hadden, behalve d e  heer van Lidfh de Jeude, 
die zelf bij de heer Gerbrandy kwam vertellen, dat  hij volkomen 
begreep, dat het zo moest gaan. 

O p  de vraag, in hoeverre de chef staf van het Militair Gezag in- 
vloed heeft uitgeoefend op het ontslag van het oude en het tot stand 
komen van het nieuwe Kabinet, antwoordt de heer Gerl~randy, dat  
in Januari de chef staf van het Militair Gezag absoluut geen invloed 
kon uitoefenen. D a t  was beslist uitgesloten! Gezien de verhoudingen, 
was dat  absoluut onmogelijk. Wanneer hij had getracht invloed uit 
te oefenen, zou de  bom precies aan de  andere kant zijn gebarstzn. 
Een en ander had niets te maken met de kwestie van Militair Gezag. 
Daarover is bij de  formatie zelfs geen ogenblik gesproken. Generaal 
Kruls kon daarbij niet de minste invloed uitoefenen. Zodra de hand- 
Kruls zou zijn gevoeld, zou het mis zijn geweest. D e  werkelijkheiii 
is, dat  de  externe mensen behouden moesten blijven. D e  Zuidelijke 
mensen moesten dan  bij wijze van spreken de  andere helft uitmaken. 
Deze oplossing was in strijd met de  door de  heer Gerbrandy vroeger 
in het Kabinet aangenomen houding en met het advies. dat  her- 
haaldelijk dooï hem is uitgebracht. Hij  heeft nog getracht het ele- 
ment van reconstructie en aanvullen, dat  steeds in zijn advies had 
gelegen, binnen de  perken van zijn opdracht te  brengen. D a a r o n  
heett de heer Gerbrandy o.a. bewerkt, dat Minister Bolkestein wzïcl 
aanvaard als Minister van Onderwijs. Hetzelfde heeft de  heer Gzr- 
brandy geprobeerd voor een van d e  andere leden van het oude 
Kabinet, voor de portefeuille van Oorlog en daarna voor de  nieuw 
te vormen portefeuille van Mmistry of Information, maar daarin 
heeft hij niet kunnen slagen, 

Zijn hoofdbezwaar naast de omstandigheid, dat  hij in werkelijk- 
heid zijn houding en zijn adviezen van vroeger verloochende, was 
gelegen in het feit. dat  men in het Noorden, da t  in zulke moeilijke 
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omstandigheden verkeerde, van deze Kabi~lelsforrnatie nog minder 
dan  niets zou begrijpen, waar ern Kabinet van bekende Nederlatidsc 
figuren werd vervangen door een Kabinet, waarin ern aantal oii- 
bekende grootheden werd opgenomen. Dit gold des te sterker, naai- 
mate het accent meer viel o p  de vernieuwing en rninder o p  de 
reconstructie. 

Van de  Zuidelijke figuren was b.v. de  heer de Q i l ~ y ,  die o p  
23 Februari nog niet in het Kabinet is gekom~i i ,  grrn onbekzfide. 
D e  heer de Quay nam zelf het standpunt in, dat  hij [ziet in dit 
Kabinet behoorde te worden opgenomen. Hij was wel bereid mede- 
werking te verlenen, o.a. door advies over andere candidaten uit te 
brengen. Hij zou alleen in het uiterste geval, wanneer voor de porte- 
feuille van Oorlog ge2n man zou worden gevonden, die werd aan- 
vaard in het Zuiden, desrioods zelf de portefeuille van Oorlog nemen. 
O p  23 Februari 1945 waren nog open: Oorlog, Justitie --- dat  de 
heer Gerbrandy ad interim had - en tcr?slotte tvaterstaat, de porie- 
feuille van de  heer Albarda. De heer & Quay was misschien CV,PI rniii 
of meer de woordvoerder van de figuren uit het Z?iiden. D c  !?eer 
Gerbratzdy is dat wel zo gezegd. Wij mernt, dat  de  hrrr  de Q ~ l u y  
bij de  eerste ontmoetingen met de  zeventien mensen, uit het bevrijde 
Zuiden naar Londen overgekomen, niet aanwezig was. D e  heer 
de Quay was reeds eerder te Londen geweest? reeds in Decrmber 
1944. D e  lezing, dat  deze zeventien personen o p  initiatief van de 
heer Gerbrandy zouden zijn uitgenodigd, is zeker niet in overeen- 
stemming mei de feiten. Men wist, dat  ze op kornst waren. Wier- 
over zijn stukken uitgegaan. O p  de vraag, of het initiatief, dat  deze 
personen naar Londen zouden gaan, uit het Zuiden is voortgekomen 
dan  wel of dit bewerkt is te Londen, antwoordt de heer Gerbraniiy, 
dat  men dat  de heer de Quay moet vragzn. D e  hezr Gerhraiidy ver- 
moedt, dat het o p  het advies van de herr de Q~ray aan de Kroo:~  is 
geschied. D e  heer Gerbrandy durft dit echter niet zeker te zezg.:n. 

D e  kwestie van het Militair Gezag is rnrier naar vors gek om ei^ 
bij de  ondergang van het oude Kabinet dan bij de vorming van het 
nieuwe. Maar het is de  persoonlijke overtuiging van de he-r Ger- 
brandy, dat  de  kwestie van het h4ilitair G-zag i n  volkomen har- 
monie zou zijn opgelost, indien het oncie Kabinet, aangevuld, g r  
bleven ware. Het is niet juist, dat  ridder (lp viirl der Schuerefz allCén 
Minister van Oorlog zou hebben wiilcn worden, indien de h i t s  
Kruls aftrad; daaraan zat iets her! anders vast; de heei- de van cler 
Schueren heeft tegen de heer Gerbrnnd:g iets aingevoerd, waarvan de 
heer Gerbrandy heel goed begrijpt, dat  deze daar niet overhe-n is 
gestapt. 

D e  heer V U E  der Rijdt was, nadat hij was benoemd tot  militair 
commissaris in  Friesland: aan de heer Gerhrandy toegevoegd. Door 
de Engelsen was hij aan het Militair Gezag afgestaar, rnet de rang van 
kolonel, omdat hij een dubb'ele nationaiitei't had en daarom bij uit- 
stek geschikt werd bevonden om te worden opgenomen in het Militair 
Gezag, waar hij met Engelsen &n met Neder!anders E:ad ie maken. 
Later is de heer van der Rijrlt, die deze iunctie behield, praktisch ter 
beschikking gekomen van de Minister-President, die niet iedir ogen- 
blik naar het Zuiden kon trekken. Dit is reeds iets later dan het najaar 
van 1944 geweest. Hij heeft absoluut niets te malien gehad met do, 
overkomst van die zeventien personen naar Engeland. Hij heei't 
in  feite te maken gehad met het naar Londen brengen ---- dat was 
later - van personen, die de heer Gerbrandy begeerde als Ministers. 
Hij had met de heer van Kleffens enz. overleg gepleegd over d2 
kwestie, wie in aanmerking zoudeli k-oiixen orn gepolst te wordent dus 
wie eventueel geschikt zouden zijn voor het bekleden van ezn 
Ministersfunctie: de  heren Wijffels, Schnzutzer - ern oud vriend 
van de heer Cerbrandy -, Huysrnans en Gisprir. niet wie de heer 
Gerbrandy reeds persoonlijk contact had gehad. C e  herr Ci~/ i :~! t  
was niet bij die delegatie, de  heer Nilysniarzs wel, maar deze was 
reeds weer uit Londen vertrokken. Niemand was daar :neer aanwezig. 
Deze personen verbleven dus in het Zuid-n met alle nioei!ijkhedrri, 
daaraan verbonden. D e  heer Gerbrar~dy heeft de hezr i'an ijer Rijdi 
gezegd, dat hij bepaalde personen makst spreken en dat hij zc hij de 
heer Gerbrandy moest brengen, ,,dood of levend". D a a r o : ~ ~  werd de 
heer van der Rijdt betiteld als: de cipier. Hij kreeg van d e  heer Ger- 
brandy dus de opdracht o m  hen naar Londen te brengen, aangezien 
de  heer Gerbrandy niet naar Nederland kon gaan en deze lieren 
toch wenste te spreken. Zij zouden wel begrijpen, waarover het 
ging. D e  heer van cler Rijdt is  geslaagd. D e  heer i9an der X i j l r  stond 
volmaakt biiiten d e  overkomst van die zeventien personen. Daar  
wist deze niets van. Hij was Schot en had een tijdlang in Fries!and 
gewoond, maar hij begrezp de Nederlandse verhotidingen ininder. Er  
stak niets geks in, wat de  heer van der Rijdt verrichtte. 

O p  de opmerking, dat  d e  heer Kruls heel1 gezegd, dat  er op zijn 
deur is geklopt en hem werd gevraagd naar Londen te komen teneinde 
te  praten over een plaats in het KiiJinet, antwoordt de heer Ger- 
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hij hierop nooit antwoord gehad. Het is ook mogelijk, dat toen alle 
posten in het Kabinet reeds waren vervuld. Dat weet de heer Cer- 
brandy echter niet zeker. Het antwoord is van 29 Maart 1945. Dat is 
dus van nadien. De heer Cerbrandy kent het niet. Toen er verzet 
rees, heeft hij oin dit verzet te overwinnen gezegd, dat moest worden 
goedgevonden, dat hij hierover Vertrouwensmannen zou raadplegen. 
Wanneer hij gunstig antwoord zou krijgen, zou de rest mee moeten. 
Wanneer hij ongunstig antwoord kreeg, was het afgelopen. Het is 
echter afgestuit op het niet ontvangen van anwoord. Op 29 Maart 
waren de laatste posten vervuld. Er staat boven deze telegrammen: 
Afkomstig uit het Archief van Vertrouwensmannen. Heeft men ge- 
controleerd, of het is doorgekomen bij de heer Sonzer? De heer Cer- 
brandy ziet, dat hier ook staat: ,,Stellen voor Berger tijdelijk P.G. 
Den Haag." Daar weet hij niets van. Bij nader opscherpen van zijn 
herinnering acht hij het nu n~ogelijk, dat dit telegram hem de facto 
later heeft bereikt, toen hij terug was van zijn bezoek aan Nederland. 
Toen was het te laat. 

Op de vraag, of ook is getracht - en dat was mogelijk in die 
tijd - oin langs telegraiische weg een behoorlijk advies over de 
formatie van een nieuw Kabinet uit het Noorden van Nederland, 
b.v. van Vertrouwensmannen, te krijgen, antwoordt de heer Ger- 
brandy, dat dit niet is gebeurd. Dat was buitengewoon moeilijk. 
De heer Gerbrandy had natuurlijk kunnen vragen, of zij een paar 
goede socialisten konden opgeven, die op dat ogenblik beschikbaar 
waren. Overleg plegen over de formatie was echter uitgesloten. De 
heer Cerbrandy stuurde de heer van der Rijdt om de door hem 
begeerde personen te halen. Daarop volgden besprekingen, waarmee 
dagen verliepen. De eerste stap, die de heer Cerbrarzdy te doen 
had, was overleg te plegen met de prrsonen uit het Zuiden. Dat 
was noodzaak, want die Kabinetscrisis kon ook niet eeuwig duren. 
Hij moest dan weer ademhalen om het af te maken. 

Later heeft de heer Gerbrandy bij zich zelf gedacht - men moet 
hierbij denken aan de moeilijkheden, waarmede hij te kampen 
had -, dat hij misschien een omissie heeft begaan. Hij had n.rt 
de heer Albarcia overleg moeten plegen. De heer Albarda was een 
zeer begrijpend man. De heer Gerbra~zdy kon uitstekend met hem 
opschieten. Deze gaf altijd eerlijk advies, had een uitnemend consti- 
tutioneel inzicht en was een wijs man. De heer Gerbrandy had 
hem moeten vragen, of hij hem kon helpen een paar goede socia- 
listen voor het Kabinet te vinden. Achteraf heeft hem, aldus de 
heer Gerbrandy, ook iemand gezegd, dat hij een omissie had be- 
gaan: hij had met de heer Albarda moeten overleggen. De heer 
Gerbrandy gelooft, dat dit juist is, mits men wel overwege, of het 
tijdshalve uitvoerbaar was. Het is zo gemakkelijk om zo iets achteraf 
te zeggen. 

Dat de heer van den Broek de herhaalde aandrang van de heer 
Gerbrandy om toch nog een portefeuille te aanvaarden, met beslist- 
heid heeft afgewezen, is formeel juist, aldus der heer Gerbrandy; 
zakelijk is het onjuist. 

De heer Gerbrandy vindt het niet prettig om dit te vertellen. Als 
hij zich wel herinnert, is dit gebeurd vóór de 8ste Februari. Hij 
had toen nog geen opdracht. De heer Albarda is toen bij hem komen 
praten. De heer Albarda en hij hebben, voorzover de heer Ger- 
brandy zich herinnert, in Februari een gesprek gehad, dat ging 
over de gehele situatie, en daarbij etaleerde de heer Albarda, hoe 
z.i. de socialisten eventueel aan een nieuw Kabinet konden deei- 
nemen. De heer Gerbrandy staat echter voor de geest, dat hij toen 
nog geen opdracht had. Wel kan hij dit zeggen: hij rapporteerde 
het gesprek met collega Albrrrda aan de heer van Kleffens en m e r ~ t e  
daarbij op, dat zijn conclusie was, dat het zeer goed mogelijk kon 
zijn de heer Albarda eventueel in een nieuw Kabinet te doen op- 
nemen. 

Aan de heer Gerbrandy wordt getoond een uittreksel uit een artikel 
in Vrij Nederland van 25 Juni 1949, ondertekend: ,,Observer", waarin 
zakelijk staat, dat de Kabinetsformateur, onder invloed van mach- 
tige economische groepen, die een sterk gestroomlijnde Regering 
wilden en angst hadden voor Labour-experimenten, de sociaal- 
democraten buiten het Kabinet wilde houden. De heer Gerbranrly 
zegt hierop, dat hij reeds heeft verteld, dat hij, toen hij in het 
Kabinet-de Geer is gekomen, tegen de heer de Geer heeft gezegd - 
toen deze hem mededeelde, dat hij er een socialist in wilde hebbrn, 
terwijl hij bezig was er twee in te krijgen -, dat de heer Gerbrandy 
hoopte, dat hij er twee in kreeg. De heer Gerbrandy vond de toe- 
stand, dat een kwart van dc bevoiking jarenlang is uitgesloten van 
de Regering, ongezond. Secundo: de heer Gerbrandy doet zijn best 
de heer Wiardi Beckrnan, een van de prominente socialisten, naar 
Londen te krijgen; als derde socialistische Minister haalt de heer 
Gerbrarzdy de heer Burger in het Kabinet; quarto: de heer Ger- 
brandy probeert met alle man en macht socialisten in het laatste 



Kabinet te krijgen. Hoe ter wereld men tot deze dwaasheid komt, 
begrijpt hij niet. Dat strijdt nu tegen zijn ganse verleden. Nu wat 
betreft het z.g. groot-kapitaal; wanneer men nu weet, dat hij het met 
mensen, die werkelijk invloed van groot-kapitaal op de Regering 
bedoelden, van 1940 af aan de stok heeft gehad, begrijpt hij niet, 
hoe men aan die onzin komt. Dr. Kasteel heeft de heer Gerbrandy 
gevraagd, waarom hij dit zo scherp tegen deze bepaalde personen 
uitte. De  heer Gerbrarzdy heeft hem toen geantwoord, dat hij r!og 
geen ervaring had op dit gebied. De heer Gerbrat?dy wilde goed 
laten verstaan, dat hij niet was gediend van enige invloed van het 
internationale kapitaal op deze Regering en deze mensen moesten 
dat weten. Toen hij eens een Kabinetsvacature had, heeft hij voor 
de radio een rede uitgesproken. Er was toen juist een vergadering 
van Pro Patria. De heren van het z.g. internationale kapitaal warrn 
dermate op hern gebeten, aldus de heer (;erbrandy, dat zij langs 
de rijen mensen lieten zeggen: ,,Na afloop niet applaudiseren!" De 
speech van de heer Gerbrandy werd nl. per luidspreker uitgezonden. 
Wat men poneert, is dus in flagrante strijd met de realiteit en met 
zijn gehele verleden. In 194.5 heeft men al die insinuaties in de 
uiterst linkse pers in Engeland gehad. Die gehele ontwikkeling 
behoeft de heer Gerbrandy niet te schetsen. Daar zat Moskou 
achter! In 1944 is dit al begonnen. De uiterst linkse pers werd toen 
van Moskou uit geïnspireerd. Er zijn campagnes begonnen tegen 
de z.g. fascistische geëxileerde Regeringen. Dat was communistische 
propaganda. De heer van Heuvetz Goedhart heeft daartegen 0.3. 

geschreven. 
Op de vraag, hoe de heer Gerbrandy stond tegenover het plan 

van de heer Reel om - in April 1945 - de regeling van het Konink- 
lijk besluit E 119 inzake de Provinciale Staten en de gemeenteraden 
dusdanig te wijzigen. dat de Provinciale Staten voorlopig helemaal 
niet zouden optreden en hij de gemeenteraden een methode van 
constituering zou worden gevolgd, waarbij het in het vorige Kahinet 
verkregen compromis ,de synthesegedachte, werd losgelaten, ant- 
woordt hij, dat het wel vreemd klinkt, maar dat hij daar niets 
meer van weet. Bij de formatie heeft hij tegen de heer Reel gezegd: 
,,Denk er om: geen organen, die de Grondwet niet kent en die 
eeuwenlang in Nederland hebben bestaan. Wij moeten die hebben. 
zoals wij ze haddep." Wanneer de heer Beel de bestaande repeling 
niet helemaal goed vond, moest hij zijn tanden maar op een 
betere stomp bijten. Eigenlijk had de heer Gerbrandy behoren te 
zeggen - hij heeft dat echter niet gezegd -: dat er in ons stuk 
een element zit met synthese, waarover men het eens was ge- 
worden. Dat heeft de heer Gerbrandy echter bij zijn weten niet 
gedaan. Wat bij hem het zwaarste woog, was, dat men niet moest 
tornen aan de oude organen. Wanneer de heer Beel een ander surro- 
gaat voor de verkiezingen zou vinden, kon hij dat proberen. Wat 
hij toen precies heeft geformuleerd, weet de heer Gerbrandy niet 
meer. 

Op de opmerking, dat veel mensen in het bevrijde Zuiden zich 
hebben afgevraagd, of de lijn, die in het nieiiwe Koninklijk besluit 
van April 194.5 werd uitgestippeld ten opzichte van de gemeente- 
raden, nu zou worden doorgetrokken en of hierop een soortgelijk 
besluit ten opzichte van de Staten-Generaal zou volgen, antwoordt 
de heer Gerbrandy, dat hij daarom bij de formatie in 194.5 als 
onverbiddelijke eis had gesteld: vasthoutlen aan dit project. Dat is 
ook uitgevoerd. De gemeenteraden en de Provinciale Staten wogen 
de heer Gerbrandy, eerlijk gezegd, in dat opzicht iets minder zwaar 
dan de Staten-Generaal, Het moesten echter per se organen zijn met 
grondwettelijke bevoegdheden: daarover wilde hij geen debat toe- 
laten. 

Naar aanleiding van de opmerking, dat de heer Beel heeft ver- 
klaard, dat de heer Gerbrandy vlak voor het demissionnair worden van 
het tweede Kabinet-Gerbrandy er nog met hem over heeft gesproken 
teneinde een regeling tot stand te brengen, zegt de heer Gerbrandy* 
clat hei veel sterker was. In opdracht van het Kabinet heeft hij het 
uiterste geprobeerd om het ontwerp, dat reeds door het oude Kabinet 
was goedgekeurd, inzake het heroptreden van de Staten-Generaal in 
Nederland, af te doen. Dat is practisch onuitvoerbaar geworden, toen 
bleek, dat vele stemmen in Nederland bij de voortgaande bevrijding 
zich uitspraken in de richting, dat de taak tot regeling van het her- 
optreden van de Staten-Generaal moest worden overgelaten aan het 
nieuw te formeren Kabinet. 

Hct blad Vrij Nederland geeft op 16 December 1944 een interview 
van 4 December 1944 in bevrijd Nederland weer met de heer Ger- 
brandy met betrekking tot het nieiiwe parlement. Gedurende deze 
perconferentie merkte de heer Gcrhratzdy over het toekomstige parle- 
ment op: 

,,De verzetsbeweging zal zeggenschap moeten hebben in de samen- 
stelling van het nieuwe parlement, Ik ben er zelfs niet zeker van. dat 
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de oude partijen terug zullen keeren, daar er een groote wereldcrtsic 
is geweest sinds onze laatste verkiezing en de geheele geestesgesteld- 
heid en denkwijze van ons volk veranderd zijn. Bij onze terugkeer 
naar Nederland hebben wij kunnen waarnemen, dat  de menschen vol- 
komen verschillen van hen, die wij in 1940 achtergelaten hebben. De 
leden van de  oude Volksvertegenwoordiging zouden nu slechts den 
steun hebben van de ouderen en niet van de  jongere en vooruitstreven- 
de  ele~nrnten, die den geest van Nederland vertegenwoordigen". 

D e  antwoorden van prof. Gerbrandy o p  de vragen, belke hem 
door de  buitenlaildse en geallieerde correspondenten gesteld worden, 
waren o.m.: 

,,De meeste leden van het vroegere parlement bevinden zich in  
Duitsche concentratiekampen. E r  zijn weinig Quislingx onder, met 
uitzondering van de  vier N.S.B.-Kamerleden en een paar  anderen, 
de Christelijke Democraten inbegrepen." 

,,Een schema inzake de  nieuwe volksvertegenwoordiging is ont- 
worpen, maar nog niet uitgewerkt of gepubliceerd. Overleg is ge- 
pleegd met de verzetsbeweging en over het geheel genomen is deze 
het eens met de opmerkingen," 

Radio Oranje zond o p  8 Februari 1945 een tekst l) uit met betrek- 
king tot de reconstructie van het Kabinet-Gerbrnndy. D e ~ e  tekst 
lilidde aldus: 

,,De ontwikkeling der oorlogsgebeurtenissen sinds Juni 1934 
heeft tengevolge gehad, dat, terwijl het grootste gedeelte van het 
Zuiden des lands met een bevolking van ongeveer twee millioen 
zielen bevrijd is, het Noorden nog In steeds toenemenden nood 
zucht onder den druk van den overweldiger. 

H r t  Nedcrlandsche Kabinet, dat besternd was om af te  treden 
ten tijde van de  algeheele bevrijding de? lands, heeft in  verband 
met bovengenoemde ontwikkeling den Minister-President ge- 
machtigd aan Mare Majesteit de  Koningin het ontslag van het 
geheel- Kabinet aan te bieden. 

D e  Ministers wenschten hierdoor aan de Koningin de getegen- 
heid te geven het Kabinet, met volkomen handhaving der be- 
beslissing, dat het zal aftreden bij de  geheele bevrijding des l a n d ~ ,  
in overeenstemming te brensen met dere gewijzigde omstandig- 
heden. 

Bovendien hebben de  Ministers Albarda en van der? Tempel 
hun ontslag gevraagd, omdat zij zich niet konden vereenigen met 
de  wijze, waarop de Minister-President het ontslag van mr. 
Burger heeft bevorderd. 

Hare Majesteit de Koningin heeft de ontslagaankrage in over- 
weging genomen en professor Gerbrandy verzocl~t zich te be- 
lasten met de  reconstructie van het Kabinet. Zij verzocht hem 
hierbij ook als uitgangspunt te nemen, dat  in het Kabinet in zijn 
nieuwe samenstelling, het reeds bevrijde deel des lands vertegen- 
woordigd vinde en dat tevens de  krachten in bevrijd Nederland 
zooveel mogelijk worden ingeschake!d ten bate van de  voorbe- 
reidingsmaatregelen. te nemen met het oog op de  bevrijding van 
het Noorden. 

Professor Gerbrarzdy heeft Hare A4aiesteit de  Koningin ver- 
zocht deze opdracht in beraad te mogen houden," 

De heer de Qrlny verklaart, dat, wat de  heer Gerbrnndy zegt, n.l. dat  
hij reeds in December 1944 met politieke werkzaamheden en peilingen 
zou zijn begonnen in zoverre juist is, dat hij, nadat men dus in het 
Zuiden bevrijd was, over de  plannen, die er bestonden voor het op- 
richten van de Nederlandse Volksbeweging (N.V.B.) en van welker 
ontwerpers de  heren Wijffels, Susseil en de Quay de  enigen waren, die 
in het bevrijde Zuiden zaten, nadat de heer de Quay hierover door de  
linies heen overles had gepleegd met d e  heer Scheunzerhorrr, het con- 
tact met Londen heeft opgenomen in die vorm, dat de heer de Quay 
de  in Sint Michielsgestel uitgewerkte grondslagen heeft gezonden naar 
de  Regering. Dat  is dus ook gekomen in handen van de  Koningin, die 
hem toen naar aanleiding daarvan heeft verzocht daar te kom-n en 
onder meer ook zijn mening te geven over alles, wat er in Nede~land  
was gebeurd. Zoals de meeste mensen, die gedurende de  bezetting als 
Irne-crosser overkwamen, werden uitgenodigd van hun ervaringen 
n~ededel~ng te  doen, is dat  dus ook bij hem geschied. 

Daarop is gevolgd de  tocht van - zoals men die noemt - ,.de 
heren zeveiltien". Dat  is geweest in Januari 1945. I n  zoverre is er dus 
een verband tussen zijn reis en, zoals men het noemt, de  tocht van ,,de 
personen zeventien" - er was ook een dame bij -, dat  de  heer de 
Qua>>, nadat hij zijn mening kenbaar had gemaakt, daar ook heeft 
gezegd: ,,Ik ben tenslotte een eenling, men mag dus aan mijn oordeel 
niet een al te  grote waarde hechten: het is verstandig ook nog eens 
andere Inensen te polsen over hetgeen daar is geschied." 

Naar aanleiding daarvan is dus toen die groep van zeventien uil- 
genodigd ook in Londen te  komen hlisschien waq het ander5 toch 
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gebeurd, maar voor de heer de Quay ligt er dan dit causale verband. 
D e  heer de Quay heeft zich belast met de  samenstelling van een 

groep van drie personen, waarbij hij er dus uit elke provincie één 
heeft uitgezocht. Hij heeft deze heren gevraagd, buiten hem o m  de 
andere lieden te kiezen. Dat  waren de  heren Wijf fels  voor Limburg, 
d~ Casembront voor Zeeland en Beel voor Noordbrabant. Zo zijn de  
leuen van het gezelschap van zeventien bij elkaar gezo~lit .  

De heer de Quay gelooft, dat, wat betreft zijn opvattingen, aan de  
samenstelling van de groep van 17 toch niet een al te grote politieke 
betekenis mag worden toegekend. Zoals hij al zeide, heeft hij te 
Londen gezegd: ,,Ik zal precies zeggen, hoe ik er over denk en wat 
mijn inzicht is, ook voor de  toekomstige ontwikkeling, maar u moet 
meer mensen horen, wilt u goed geïnformeerd zijn". Wanneer de  heer 
de Quay dus deze groep heeft aangewezen, was dat ten eerste d e  
heer Wijffels,  met wie hij in het kamp had gezeten, met wie hij be- 
sprekingen had gehad en die ongeveer dezelfde visie had als hij. D e  
heer Beel echter was aan de heer de Quay nauwelijks bekend. Hij heeft 
hem na de bevrijding voor de tweede keer van zijn leven meegemaakt, 
te Eindhoven, naar hij meent. D e  heer de Casembroot had de  heer 
de Quay van tevoren nooit ontmoet; hij heeft hem alieen genomerl, 
omdat hij gehoord had, dat hij behoorde tot de  mensen, die in de 
illegaliteit een belangrijke plaats hadden ingenomen en een geschikte 
figuur was. D e  heer de Quay heeft zich met de samenstelling van de  
groep verder niet bezig gehouden, omdat hij het nodig oordeelde, dat  
zij buiten hem o m  werd samengesteld. 

Zijn mening, dat  men meer mensen moest laten komen, is ge- 
boren in de tijd vóór Kerstmis 1944, in elk geval o p  het moment. dat  
er van een actieve Kabinetscrisis geen sprake was. Wel weet de heer 
de Quay, dat men, als men te Londen kwam, wel eens hoorde, dat  
er spanningen waren. Bovendien bestond er wel een heel grote dis- 
congruentie tussen de samenstelling van het Kabinet en de constel- 
latie in het bevrij2e gebied. Al was er peen Kabinetscrisis, e r  was toch 
wel een sfeer, waarin een gedachtenwisseling over die vraagstukken 
gemakkelijk aan de orde kon komen. Toen de heer de Ouay echter 
daar de  eerste keer kwam en verschillende klanken ooving over de 
verhoudingen in Londen en over de svanningen, die er waren, heb- 
ben zij - mensen uit het Zuiden - toch niet gedacht: N u  zullen wij 
wel een nieuwe Regering krijgen en hoe zal die er uitzien. Zij meen- 
den altijd - en hun adviezen waren ook in die zin -: Als straks het 
hele land bevrijd is, wordt natuurlijk de  hele situatie opnieuw onder 
het oog gezien. 

E r  is later een Kabinetscrisis gekomen. maar  daar is de eerste 
maanden geen ogenblik aan gedacht. Zij hebben wel een mening, een 
visie geTeven en gezegd: Z o  kijken wij daar tegen aan. E r  was geen 
sprake van, dat de heer de Quay met een zichtzending Ministers ging, 
toen hij de  heren zeventien naar Londen overbracht. D e  heer de Quay 
is zelf niet gegaan. Men heeft zijn mening gevraagd over actuele 
vraagstukken en die zeventien heren zijn in zijn gedachtengang ge- 
gaan als personen, die nadere informaties zouden geven over de toe- 
stand, zoals die o p  dat moment was. Zij kwamen weliswaar o p  een 
ogenblik, dat het Kabinet ontslag had genomen en een nieuwe op- 
dracht o p  het punt stond gegeven te worden; - dit is een coïncidentie, 
die niet geheel uit het oog moet worden verloren, - maar de heer 
de Quav mag er misschien wel bij o ~ m e r k e n ,  dat  het uitzoeken van 
deze menserl - men denke aan de  slechte verbindingen - veel tijd 
heeft gekost. 

D e  heer de Quay neeft wel gemerkt, dat  er een grote spanning 
bestond tussen het Kabinet en de  Chef-Staf Militair Gezag, maar of 
dit in December 1944 is geweest ..... .... :r Het was een publiek ge- 
heim, dat  er veel spanningen waren in het Kabinet en dat  er span- 
ning was tussen bspaalde Ministers en het Militair Gezag. h laa r  
het was niet zo, dat  men zei: ,,Als de  bevrijding nog een maand of 
anderhalve maand uitblijft, krijgen wij er tussenuoor nog een Kabi- 
netscrisis." D e  mensen uit het Zuiden dachten, dat na  de vele moei- 
lijkheden, die er tevoren geweest waren en bij de mbeilijkheden, die 
bebtonden, het Kabinet het nog wel enkele maanden L ~ U  uithouden. 
D e  heer de Guay is van mening, dat  het juist is, dat  de stemt,~ing, die 
meli in het algemeen in het Zuiden had, deze was, dat de o~va t t ingen  
van de groep van 17 en misschien a e  opvattingen van een eroot ge- 
deelte van net bevrijde Zuiden zeer positief in de  richting gingen 
van een formatie van een nieuw Kabinet, zodat die groet toen, ge- 
geven eenmaal het feit, dat  er een Kabinetscrisis was ontstaan, o p  
het standpunt stond: geen reconstructie maar vernieuwing. D e  heer 
de Quay ziet het dus zó: het begin, de  samenstelling van deze groep 
van zeventien, hield geen verband met de Kabinetscrisis. Toen zij er 
eenmaal mede samenviel in de werkelijkheid, is het best mogelijk, dat  
er een verband is gekomen. blaar  hij zat weer op de  stoel van d e  
Voorzitter van het College van Algemene Commissarissen voor 
Landbouw, Handel en Nijverheid. Hij heeft die groep van  zeven- 
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tien niet gezien in Londen. Hij weet niet, wat zij verteld hebben en 
wat zij hebben uitgevoerd. Hij heeft hen niet vóór hun vertrek bij 
elkaar gezien. Hij wist niet eens, wie in de groep zaten. Hij wist 
alleen, dat die drie er inzaten en dat zij met hun zeventienen waren. 
Hij heeft wel toevallig enkele namen gehoord. 

Op de vraag, of de heer de Qiray de indruk heeft, dat de opvat- 
tingen van die groep van zeventien alleen de opvattingen waren van 
het bevrijde Zuiden of dat die voor het gehele land, althans, voor 
een groot gedeelte er van, golden, antwoordt bij, dat voor de men- 
sen, die in het Zuiden waren bevrijd, het natuurlijk heel moeilijk was 
te peilen, omdat - als de heer de Quay zijn eigen positie neemt en 
daar gaat het nu 0111 - hij de besprekingen in het kamp had bij- 
gewoond ei1 een jaar had gezeten, daarna was ondergedoken in het 
Zuiden en verschillende contacten met het Noorden heeft gehad. 
Zijn persoonlijke indruk was, dat het inderdaad niet alleen tot het 
Zuiden was beperkt, maar dat deze meningen vrij algemeen heersten, 
met name dus ook vanwege de contacten, die hij had en van wie hij 
noemt prof. Schernlerhorn, dr. Banning en prof. Liejtinck, dus de 
personen, die in de Gestelse groep hadden samengewerkt, van wie er 
enigen waren bevrijd, met wie de heer de Quay contact heeft gehad. 
Zo is de heer de Quay inet prof. Scherinerhorn, toen deze bevrijd 
was en de heer de  Quay was ondergedoken. nog een keer in contact 
gewee~t. Het was heel moeilijk te beoordelen in hoeverre een op- 
vatting meer of minder algemeen was. Hij heeft ook gezegd: ,,Ik geef 
mijn eigen mening en peil de meningen, die in het bevrijde Zuiden 
in alle opzichten tot inij komen, en de berichten door de linie, die 
tot ons zijn gekomen door de mensen, die door de linie kwamen en 
met wie wij hebben gesproken en bij wie wij hebben geinformeerd 
naar de toestand in het Noorden". Men leefde toen geisoleerd. Ook 
de meningen, die men doorkreeg, waren misschien afkomstig van 
bepaalde groepen en werden misschien te gauw gegeneraliseerd. Maar 
hun totale indruk was inderdaad zo. 

De heer de Quay is voor 23 Februari 1945, toen de heren Reel 
en Gispen zijn uitgenodigd, niet door de Iieer Gerbrandy geraad- 
pleegd. De heer de Quay is wel geraadpleegd op 23 Februari 1945, 
toen het Kabinet is geformeerd. Aan de gedachtenwisseling over 
de vraag, of het Kabinet volkon~en vernieuwd moest worden of 
dat de bezetting van een aantal posten dezelfde moest blijven, heelt 
de heer de Quay, wat dit deel betreft, geen deel genomen. Er is 
een groep door de heer Gerbrandy uitgenodigd: de heren B e d ,  
Huy~t?lanc, W i j j f e l ~  en G i ~ p e n ,  als de heer de Quay zich niet ver- 
gist: die waren te Londen en die hebben besprekingen met de heer 
Gerbrandy gevoerd. Toen de heer de Qlray als voorzitter van het 
college ook te Londen was, heeft hij daarover met de heer Gispen 
overleg gepleegd, die lid was van het Colleg,: van Commissarissen 
en de heer de Quay d u ~  ook wilde raadsplegen over de vraag, of 
het voor hem al dan niet wenselijk was het te aanvaarden. Bij i r  
laatste bespreking is de heer de Quay wel aanwezig geweest, waarbij 
dus de heer Gerbrandy de vier genoemde heren de positieve vraag 
heeft gesteld, of zij resp. de portefeuilles van Binnenlandse Zaken, van 
Financièn, van Sociale Zaken en van Handel, Nijverheid en Land- 
bouw wilden aanvaardeil. De heer Gerbrandy heeft toen aan de heer 
de Quay gevraagd, terwijl hij er op het laatste moment bij was ge- 
komen, of hij Oorlog wilde hebben. Dat heeft de heer de Quay 
toen niet gedaan: hij heeft het van de hand gewezen, onder het voor- 
naamste motief, dat, als hij zou weggaan als voorzitter van het college 
en de heer Gispen zou ook weggaan, dat werk - dat de heer de Quay 
zeer belangrijk vond -- te zeer ontmand zou worden. Als de heer 
Gi~petr Minister van Economicche Zaken werd, was het veel ge- 
makkelijker met iemand, op wie inen ingeschoten was. de nood- 
rakelijke werkzaamheden te verrichten. De heer Gerbrandy heeft 
zich daarbij toen neergelegd. echter met de mededeling: Als ik 
niemand kan vinden, behoud ik mij het recht voor er later op 
terug te komen. Dat laatste is geschied, toen de heer cEr Quaj 
gebleken was, dat de Iieer Gerbrnndy verschillende personen had 
geraadpleegd. maar omdat dezen weigerden, is de heer de Qcrny ten- 
slotte met de heer Tromp,  die de heer G ~ r b r a n d y  voor Waterstaat 
had aangezocht, toegetreden. 

Van de overwegingen van de Kabinetsformateur, hoever hij zou 
gaan met de vernieuwing van zijn Kabinet, heeft de heer de Quay 
van hem in die tijd niets gehoord. En hij heeft zijnerzijds ook niet 
zijn mening daaromtrent aan de heer Gerbrandy kenbaar gemaakt. 
De besprekingen met de heer de Quay hebben dus zuiver over de 
vraag van het aanvaarden van de Portefeuille van Oorlog gelopen, 
omdat hij er op het laatste ogenblik min of meer toevallig bijkwam. 
Hij is een aantal weken later toch Minister t a n  Oorlog geworden. 
De aanleiding daarvan was: ten eerste, dat er een moest zijn; ten 
tweede, dat de keuze niet groot was; ten derde, dat degene, die 
de heer Gerbrandy inmiddels had aangezocht, het niet wencte te 
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doen. De heer de Qliay dus, overtuigd zijnde, dat er toch een moest 
zijn, heeft gezegd: Nu, vooruit dan maar. 

Op de ,vraag, of van de zijde van het Militair Gezag ook invloed 
zou zijn uitgeoefend, in die zin, dat er een Kabinet zou komen, 
waarbij de moeilijkheden tussen de Ministers en het Militair Gezag, 
die er geweest waren, in de toekomst niet meer zouden voor- 
kernen, antwoordt de heer de Qiray. dat hem van een dergeiijke 
invloedsuitoefening of van een dergelijk streven van de kant 
van het Militair Gezag niets is gebleken. Hij kan er bij zeggen, 
dat er over de vraag van het Militair Gezag ook in die weken 
uiteraard nogal wat te doen is geweest. Hij wist, toen hij die functie 
aanvaardde, dat hij zeer direct met het Militair Gezag te maken 
zou krijgen. Hij heeft over de vraag: Moet het er zijn of moet het 
er niet zijn? nooit lang gepiekerd, want het was er. Men zat midden 
in de strijd en men wist, dat het geval binnen een paar maanden 
zou aflopen. De heer de Quay zou het in ieder geval dwaas hebben 
gevonden op dat ogenblik te zeggen: Wij moeten de zaak opdoeken. 
Dat was onmogelijk. Men zat met een apparaat, dat op volle toeren 
was, dat alle verbindingen had met de geallieerden en dat alle werk- 
zaamheden deed, goed of minder goed. De vraag: Moet het er 
nu zijn of niet zijn?, kon men naar zijn overtuiging niet stellen. Als 
men het niet had willen maken, had men dat zoveel jaren tevoren 
moeten bedenken. Het was een structuur, die op dat ogenblik ge- 
geven was. 

De heer de Quay herinnert zich vaag iets van het Eindhovense 
adres van 2 November 1944. Hij weet er te weinig meer van dan dat 
hij het in het kader van de politieke opvattingen van een deel van de  
bevolking van die tijd zou kunnen plaatsen. Wanneer hij het las, zou 
hij liet kunnen beoordelen, maar hij zou het zo niet kunnen zeggen. 
Als hij het op papier zo voor zich ziet, weet hij er beslist te weinig 
van. 

Nadat de heer de Quay het stuk ter hand is zesteld, verklaart hij, 
dat hij dit kan zeggen: 

1". dat hij van de samenstelling er van tevoren niets heeft ge- 
weten; 

7". dat, ilu hij er zo een enkele blik op heeft geworpen, hij zich 
wel herinnert, dat dit stuk is verschenen en toen aan de Koningin is 
toegezonden; 

3". dat hij, gezien de vele werkzaamheden, die hij had, er op dat 
moment niet heel veel aandacht aan heeft geschonken en 

4". dat het hein ook niet mogelijk zou zijn te zeggen: ,,Wij dach- 
ten er toen zó over en spraken er zó over." 

Het is gedateerd 2 November 1944. Men zat toen druk in de 
werkzaamheden van de voedselvoorziening, de industrie en de handel. 
Het is hem eigenlijk ontgaan. 

De heer Beel verklaart, dat hij het verzoek kreeg met enige andere 
heren een advies over de verzorging van de oorlogsslachtoffers uit 
te brengen. Dat advies hebben zij uitgebracht. Wijien de heer van 
Boeyen heeft de heer Beel toen, bij een bezoek in December 1944, 
gevraagd, of hij misschien voor een dag of tien naar Londen wilde 
komen om naar aanleiding van dat advies de Regering van advies te 
dienen over de te treffen regeling op het gebied van de verzorging 
van de oorlogsslachtoffers. Dat heeft hij gedaan. Hij is 1 Januari 1945 
naar Londen gegaan. De bedoeling zat voor, dat zijn verblijf slechts 
10 dagen zou duren. Hij is toen bij Minister van Boeyen op het 
Departement van Algemene Zaken, Hay Hill 14, geplaatst en heeft 
daar getracht de Koninklijke besluiten te ontwerpen, die nodig waren. 

Al gauw, namelijk 8 Januari, werd de heer Beel per telefoon ge- 
vraagd, of hij bij de Koningin zou willen komen. Hij heeft Haar een 
bezoek gebracht en daaruit is voortgevloeid het bezoek van vertegen- 
woordigers uit Zeeland, Noordbrabant en Limburg ter voorlichting 
van de Koningin omtrent de pas bevrijde gebieden. Het waren zeven- 
tien personen. Zij zijn gekomen. Het had heel wat moeite gekost over 
te komen vanwege het mistige weer. De heer Beel zegt dit alleen, 
omdat daardoor die tien dagen verlengd zijn. Zijn eigenlijke taak, de 
voorbereiding van de regeling, is door deze nieuwe gebeurtenis ver- 
traagd. Daarna heeft hij die adviezen uitgebracht en is hij te Londen 
gebleven. 

Die 17 personen zijn i 1 Februari aangekomen en de besprekingen 
op Stubbens (het verblijf van de Koningin) hebben geduurd tot het 
einde van die week. Toen is de heer Beel successieveliik bij de heer 
Gerbrandy ontboden en betrokken geworden in, laat hij maar zeggen: 
het staatkundig beleid. Hij bedoelt: in de besprekingen over de 
Kabinetsformatie; inmiddels was immers de Kabinetscrisis van einde 
Januari 1945 ontstaan. Hij heeft zelf omtrent bepaalde personen 
adviezen gegeven. In het begin heeft hij tegen de heer Gerbrandy 
gezegd: waarom zoudt gij de heer van Boeyerz, die volkomen in de 
zaken is ingewerkt, niet terugnemen? Daartegen bleek bij de heer 
Gerbrandy bezwaar te bestaan. Toen heeft de heer Beel een andere 
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liguur naar voren gebracht. Tenslotte heeft de  heer Gerbraiidy o p  
de heer Bed een zerr sterke aandrang uitgeoefend, waaraan hij na 
enige dagen beraad heeft toegegeven, nadat hij nog de heer Lint- 
horst Honian, die bij Militair Gezag de  sectie Binnenlands Bestuur 
had, naar voren heeft gebracht. Z o  is de  heer Beel 23 Februari 1945 
toegetreden tot het iaatste Kabinet-Gerbrandy. Het  was toen een 
gedeeltelijk geslaagde Kabinetsformatie, want er waren nog drie 
portefeailles onbezet. Da t  hield verband met het feit, dat de heer 
GerDraizdy ook streefde naar een vertegenwoordiging van de Sociaal- 
Democratische Arbeiderspartij. O p  de vraag, of dat  wel helemaal 
juist is uitgedrukt, zegt de heer Beel, bat de heer Gerbrandy zekere 
pogingen heeft gedaan - en dat  is hein ook door degenen, die hem 
in die dagen advisexden, aanbevolen - om bepaalde figuren daar- 
toe aan te trekken. D e  heer Gerbrandy stond op het standpunt, dat  
als Ministers in het te formeren Kabinet vertegenwoordigers van 
politieke partijen als zodanig niet in  aanmerking kwamen, maar dat  
hij wel personen in het Kabinet wilde opnemen, die de socialistische 
zienswijze voorstonden. Dat  onderscheid maakte hij heel scherp. O p  
de vraag, of da~; ook d e  reden is geweest, dat  bepaal~de personen uit 
de  Sociaal-Democratische Arbeiderspartij niet wilden toetreden, zegt 
de heer Beel, dat  de heer Gerbrancly, de heer Oldenbroek uit de vak- 
beweging en de neer Leeuw heelt aangezocht. 

Op  de opmerking, dat de heer Gerbrandy bij d e  Kabinetsformatie 
van Februari 1945 het standpunt innam, dat  hierop neer kwam, dat  
dat Kabinet samengesteld moest worden uit personen, die geacht 
konden worden vertegenwoordigers te zijn van geestelijke en maat- 
schappelijke stromingen, waarbij hij doelbewust buiten beschouwing 
liet politieke stroiningen, e n  dat  de heer Gerbrandy stelselmatig de 
toen reeds bestaande staatkundige organisatie van democratische so- 
cialisten heeft willen negeren en in zover dus de  ideeën van die tijd o p  
de Kabinetsformatie toch hun stempel hebben gedrukt, verklaart de 
heer Beel, dat deze weergave van het standpunt van dme heer Ger- 
brandy naar zijn mening te ver gaat. Wanneer hij terugdenkt aan  
de tijd, tosn die crisis er al was, dan herinnert hij zich niet, 
dat  de heer Gerbrandy in een van de besprekingen heeft gezegd: ,,Ik 
wil geen politieke figuren". D e  heer Gerbrandy had zo zijn eigen 
ideeën; die waren ook naar voren gekomen in de  wetgeving betreffen- 
de  de gemeenteraden, het besluit E 86. D e  heer Gerbrandy beeft op 
een gegeven ogenblik ook aan  de heren Huysr?zans en Beel vragen 
gesteld, maar daarbij is het politieke aspect niet ter sprake gekomen. 
D e  heer Beel heeft nooit begrepen, dat  zijn opzet was niet-politieke 
figuren te nemen. 

Ongeveer ?O December 1944 heeft jhr. mr. A.  F. C. de Casenlbroot 
een oproep gekregen om te Londen bij de Koningin te verschijnen; 
hij heeft tozn aldaar diverse problemen besproken. D e  Koningin 
ilitte de  wens voorgelicht te worden, niet politiek, maar meer over 
de behoeften en wensen van het bevrijde gebied van Nederland. D e  
heer de Caser~~broot  is 3 of 4 Januari 1945 naar Engeland over- 
gestoken en kort daarna is hij weer naar Nederland teruggekeerd. 
T e  Londen was er reeds over gesproken, dat  er uit het bevrtjde ge- 
bied een delegatie zou komen. Over politieke partijen is nooit ge- 
sproken. Het  ging o m  de behoeften, noden, wensen en stemmen, 
zoals die leefden bij de bevolking van het bevrijde gebied. In  over- 
leg met Brabant en Limburg is een representatieve delegatie van 
zeventien personen samengesteld uit alle lagen van de  bevolking, 
die de Koningin zou kunnen voorlichten omtrent de noden en be- 
hoeften in het bevrijde gebied. D e  Koningin wilde graag spreken 
inet mensen van alle rangrn en standen uit het bevrijde gebied. D e  
heer de  Caseii~broot heeft de  leden van de  delegatie, voorzover het 
Zeeland betrof, uitgenodigd. Voor Zeeland heeft hij aangezocht de  
heer cle Roo, loco-burgemeester van Goes, de heer van Oorschot, 
eerste wethouder van Vlissingen en de heren Koch e n  Rarnond. D e  
heer de Casenzbroot wilde zoveel mogelijk de voornaamste richtingen 
van Zeeland vertegenwoordigd zien, industrie, arbeiders, landbouw 
en zaltenwereld. Echter niet o p  een bepaalde politieke grondslag, 
doch hij wilde a.h.w. alle richtingen hebben, katholiek, protestant, 
vrijzinnig. Hij kan niet zeggen, dat  alle personen, die bij deze dele- 
gatie waren, voormannen waren van de vernieuwingsgedachte. Of 
deze personen uit Zeeland de  prototypen van de vernieuwing waren, 
kan de  heer de Caseï7ibroot ook niet zeggen; het was gemengd. Hij 
heeft gekeken naar de bevolkingsgroepen e n  wal voor Zeeland ook 
van belang is, naar de geograiische ligging, Zeeuwscli-Vlaanderen, 
Zuid-Beveland en Walcheren. Eigenlijk was dat punt één. D e  heer 
de Caserizbroot moest zorgen, dat  geen deel van Zeeland werd ver- 
geten. D e  heer Knclz was vuor Oost-Zeeuwsch-Vlaanderen, de heer 
Ran~orld voor West-Zeeuwsch-Vlaanderen, de heer de R o o  voor 
Zuid-Beveland, de heir  van Oorschot voor Walcheren. D e  geogra- 
fische verdeling was in zekere zin punt één. 
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Behalve met de Koningin zijn er te Londen verder practisch heel 
weinig contacten geweest. Het gezelschap is een keer bij Minister 
Gerbrandy wezen lunchen en toen is er over algemene zaken ge- 
sproken, hetgeen de heer de Casenzbroot zelf ook verscheidene inalen 
heeft gedaan. Hij heeft in het bijzonder gesproken over de problemen 
van het bezette gebied, de bevoorrading en de voorziening van levens- 
middelen van het toen nog bezette Nederland. De heer Gerbrandy 
heeft met de delegatie nooit gesproken over de Kabinetsforn~atie. 
Met de andere Ministers heeft de delegatie als zodanig geen contact 
gehad. Wel hebben individuele leden en groepen contact met een 
of meer Ministers gehad. Zelf heeft de heer de Casernbroot zulke 
contacten, uitsluitend alleen, gehad, waarbij ook over politiek is ge- 
sproken. 

De heer de Caseurlbroot kan zich niet herinneren, dat de delegatie 
zich bezig heeft gehouden met problemen betreffende Kamer, Staten 
en Gemeenteraden. Het belangrijkste was het herstel en de weder- 
opbouw. Hij kan zich niet herinneren, dat staatsrechtelijke pro- 
blemen diepgaande zijn aangesneden. De delegatie is van 1j2 Fe- 
bruari tot 9!'10 Februari 1945 te Londen geweest. 

Tot Februari 1945 is de heer de vuil der Schueretz in functie ge- 
bleven als militair commissaris voor de provincie Noordbrabant. 
Toen is hij naar Londen teruggeroepen, omdat de heer Gerbrandy 
dacht hem voor iets anders nodig te hebben. De heer de van cler 
Schuercrz werd door de heer Grrbrnndy aangezocht om Minister 
van Oorlog te worden. Daarom werd hij naar Londen geroepen. Dit 
is echter niet doorgegaan. Het ging in het kort om een bepaalde 
positie van de Prins in verband met de legerleiding. Men wilde vast- 
stellen. wellte actieve rol een lid van het Koninklijk Huis in het 
leger kon vervullen. Daarover was de heer de van der Sch~ier~ tz  
met de heer Gcrhrrrrìdy tot een accoord gekomen en ook met de 
heren Dijxhonrri en Sas. die verder nlet hem zouden medewerken. 
De heer de van der Schuercn heeft hier ook ~iitvoerig met de Prins 
over gesproken: maar op een gegeven ogenblik, toen er nog een 
kleinigheid te regelen viel, meende hij aan zijn visie omtrent dit 
punt te moeten vasthouden, mede ook omdat hij slechts een wille- 
keurig iemand was zonder enige achtergrond. De heer de va11 der 
Schrreref; zeide tot de heer Gerbrarzdy: Indien U mijn visie niet kunt 
delen, moet u iemand voor deze functie aanzoeken, die een bepaalde 
groepering achter zich heeft. IK s:; ?.'er alleen en moet dus wel 
aan mijn eigen visie vasthouden, omdat ik voor mij zelf geheel gedekt 
en verantwoord wil zijn. Hij moest het wel zo scherp stellen ten 
aanzien van de heer Gerbrarzdy, omdat hij enige ervaring had inzake 
diens optreden in een vorige periode en hij zich onder geen voor- 
waarde, hoewel hij het dolgraag gedaan had, in de vingers wilde 
snijden en ook niet moederziel alleen wilde komen ie staan, zonder 
hulp van een bepaalde groepering. De heer de vun der Schuerer~ 
heeft het ook besproken met de heer de Quay, die de gehele zaak 
opgezet heeft; die kon het in dit stadium beter doen; die had een 
bepaalde groepering achter zich. De heer de van der Schzrerelz heeft 
gezegd: ik ben een volkomen vreemdeling in Nederland, ik ben al 
enige jaren weg, ik heb wel enige kennissen onder de militairen, 
maar verder ken ik niemand. Ook de Prins zeide hem: mijnheer 
de vcirz der Schuererl, als ik in uw omstandigheden verkeerd had, 
zou ik precies hetzelfde gedaan hebben. 

De heer cle van der Schueretz heeft de indruk, dat in het bijzonder 
de heer de Quay bij de verschillende groepen, die telkens te Londen 
zijn geweest om te confereren, ecn prépondérantr rol heeft gespeeld. 
De heer de Q L I B ~  was eigenlijk Minister van Economische Zaken; niet 
zozeer bij de stáf als wel door zijn positie in het Algemeen College 
voor Landbouw., Handel en Nijverheid. Dat Algemeen College werd 
ook. omdat het een combinatie van technische mensen was, door 
Civil Affairs en S.H.A.E.F. aangetrokken. Het was een college, dat 
een bepaalde autoriteit had, doordat Civil Affairs veel op hen over- 
droeg, b.v. op het gebied van de voectselvoorziening. Het was zo, dat 
zij a!s militaire coriimissarissen dikwijls bijeenkomsten hadden te 
Tilburg, waar de gehele zaak werd bekeken en waarbij de heer (lt .  
Quay en anderen aanwezig waren; de hezr Huysinans was er bij. Zo 
vormden zij een soort Raad van State. Uit die besprekingen is dc 
heer de van der Schueren over de details weinig bekend geworden 
van datgene, wat van Brabant uit op politiek gebied aan Londen 
voorgedragen werd in verband met de Kabinetsformatie. Hem is 
bekend geworden, wie daarin zouden moeten komen en wat er onge- 
veer moest gebeuren. Daarmede is het bekeken. De heer de van der 
Schueren heeft zich niet daadwerkelijk in discussie begeven met de 
heren ten aanzien van datgene, wat zij definitief wensten. 

De heer de van der Schrrererz wist, dat er einde Januari 1945 een 
delegatie van 17 personen uit het bevrijde Zuiden naar Londen zou 
gaan. Hoe men tot de samenstelling van deze delegatie is gekomen, 
daarover durft de heer de van der Schriererz niets definitiefs te zeg- 
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gen. E r  was i n  Brabant onder leiding van dr. ir. Voorhoeve van 
Philips een gewestelijke Raad van de Illegaliteit, waarin o.a. d e  heren 
Claudiiis Prinsen en Holla. Ook met die groep had de heer de van 
der Schueren regelmatig contact, juist i n  verband met het vrij moei- 
lijke probleem van de bestuursvoorzieni~~g. Naar  hii meent te weten, 
is het grootste gedeelte van de san~enstelling van de groepering, die 
naar Londen is gegaan, voortgekomen uit het overleg met de 
@.O.I.W.N. Het  waren mensen uit drie provincies. D e  heer de van 
der Schueren gelooft wel, dat  de G.O.I.W.N. in  het .overleg betrok- 
ken is geweest. D e  onderlinge verhoudingen lagen erg prettig. D e  
heer de van der Schueren gelooft, dat  de reis een algemene strekking 
had. Hij heeft begrepen, dat  de Koningin het destijds op prijs stelde 
op de hoogte te worden gesteld van de stromingen in bevrijd gebied. 
O p  de opmerking, dat  er in dit verband wel gesproken is van een 
zichtzending Ministers, zegt de heer de van der Schueren, dat  het 
afhangt van het uur van de dag, waarop over deze zaak wordt ge- 
sproken. Hij heeft dit ook wel eens gehoord bij wijze van aardig- 
heid. Natuurlijk werd gezegd: Als er bij die mensen uit bevrijd ge- 
bied personen zijn, die Minister kunnen worden, laten zij dan mee- 
gaan. D e  heer cle van cler Schueren gelooft echter niet, dat  het een 
zichtzending was. 

Ir. F. C. M. Wijffels werd na de bevrijding van het Zuiden door 
de  bevolking aldaar, met name door d e  mijnwerkers en ook door 
de illegaliteit, naar voren gebracht bij chef-staf Militair Gezag en 
Regeringsautoriteiten, hetgeen tot gevolg heeft gehad, dat  hij een 
telegrafische opdracht heeft gekregen o111 te zorgen voor een a.s. 
bezoek van H.M. Koningin Wilhelrlzinu aan bevrijd Limburg. Deze 
opdracht bestond hierin, dat  hij te Maastricht en Heerlen een groep 
van IS  personen moest uitzoeken, die zich gedurende de  oorlogs- 
jaren of wel zeer moedig hadden gedragen òf zéér veel hadden ge- 
leden, met welke personen H.M. de Koningin ter eigen informatie 
een gesprek wilde voeren. Dit bezoek zou plaatsvinden in de  eerste 
week van Januari 1945. Omdat einde December von Rundsredt in  de 
Ardennen weer binnenviel, is dit bezoek niet doorgegaan. I n  vervolg 
daarop heeft de  heer Wijflels een nadere opdracht gekregen 0111 ge- 
zamenlijk met dr. Beel voor Brabant en jhr. de Casembroot voor Zee- 
land nu voor het bevrijde Zuidelijk gedeelte een representatieve groep 
van ongeveer 15 mensen te formeren, teneinde naar Engeland over 
te steken en de  Koningin de gewenste inlichtigen te verstrekken. 

Dit verzoek kwam van H.M. via de commandant van de Binnen- 
landse Strijdkrachten. D e  Koningin wenste in  het bijzonder inge- 
licht te worden ten aanzien van de  wenselijkheid o m  spoedig met 
tijdeiijke gemeenteraden te starten, teneinde zo  snel mogelijk de 
norinale burgerlijke bestuursvorm te herkrijgen. Z o  mogelijk moes- 
ten enige heren van de te formeren groep daarvan bijzonder o p  de  
hoogte zijn. 

D e  overwegingen bij de  samenstelling van de  groep waren niet 
altijd even helder. Toen de  heren Beel, de Casernbroot en Wijf fels  
met z'n drieën bij elkaar waren, heeft de  heer Beel gezegd: Brabant 
is geheel bevrijd, dus Brabant zal er 8 van de 15 aanwijzen, Limburg 
is maar voor een klein stukje bevrijd, als Limburg er nu 3 aanwijst 
en als Zeeland, dat  ook niet helemaal bevrijd is, nu  genoegen neemt 
met 4, zijn wij gauw klaar. 

D e  heer Wijffels heeft gezegd, dat  hij er mede accoord ging, als 
men bij die 8 van Brabant professor Rutte11 uit Nijmegen nam. Er  
was n.l. ook een heel klein stukje van Gelderland bevrijd; prof. Rut- 
te12 is een Limburger en heeft in de bezettingsjaren veel met de  mijn- 
streek en de  mijnen te doen gehad en de heer Wijffelx merkte op: 
dan  heb ik toch het gevoel, dat  ik er 4 heb. 

Behalve over het aantal is tussen hen drieën ook gesproken over 
de  personen. Oilldat voor nader overleg de  communicatieiniddelen 
ontbraken, stond het wel vast, dat ieder van hen vrij diende te zij11 
zelf de personen i n  de betrokken provincie te kiezen, teneinde tijdig 
het genoemde aantal en de gewenste personen bereid te vinden. D e  
gedachte ging daarbij uit naar personen, die veel leed haden gedrageil 

. dan wel zich flink gehouden hadden in de afgelopen jaren. Zeeland 
nam o p  zich een dominee te vragen, Limburg ezn katholiek geestelijke; 
Zeeland en Brabant zouden ezn vertegenwoordiger uit de arbeiders- 
wereld vragen, Brabant en Limburg uit de groep der ondernemers. 
Daarbij zou Limburg, zo inogelijk, iemand vragen van niet-katholieke 
huize, die getuigen kon van de eendrachtige liouding van Limburgers 
en niet-Lirnbcrgers, van kathoiiek en niet-katholiek tijdens de 
bezettingsjaren i11 deze, in Nederland bij uitzondering zo geheel 
katholieke provincie. Ten opzichte vari deze laatste overweging is de  
heer Wijf fels  niet gsslaagd. Tengevolge hiervan viel er voor Limburg 
é6n uit en de overige aanzoeken zijnerzijds beperkten zich tot de  heer 
Lhoesf, Maastrichts industrieel, tevens voorzitter van de  Werkgemeen- 
schap Liinburg in oprichting en de  heer Ronckerz, Hoofdaalmoezenier 
van de Arbeid, in het diocees Limburg. 
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Samen met prof. Rutterz en de heer Wijffels bestond het Limburgse 
deel van deze groep van zeventien uit vier personen. Op de boot 
naar Engeland konden deze zeventien personen voor het eerst samen 
spreken over datgene, wat zij aan onderwerpen hadden, waaromtrent 
zij Hare Majesteit zouden kunnen inlichten. Van de genoemde drie 
heren, die de opdracht hadden gekregen. was de heer Wijffels in 
leeftijd de oudste, zodat hij het meest aangewezen was om de gehele 
groep aan Hare Majesteit te presenteren. Zij wisten niet hoe de aan- 
komst zou zijn, maar é5n van hen zou toch in naam van allen het 
woord moeten doen en zo werd bij de tocht per boot tegen de heer 
Wijffels gezegd, dat hij het morst doen. Hij heeft hierop geantwoord, 
dat hij dat wilde doen, indien allen hem stuk voor stuk mededeelden, 
waarover zij de Koningin zouden willen inlichten, waarna hij zou 
proberen het geheel in een inleidend woord samen te vatten. Hier- 
mede werd ingestemd. Nadat zij te Londen aan H.M. de Koningin 
waren voorgesteld, heeft de heer Wijffels bij het begin der bespre- 
kingen de volgende proSlemen naar voren gebracht. Hij is begonnen 
met te zeggen, dat de dankbaarheid en verknochtheid en ook de 
liefde van het Nederlandse volk voor Hare Majesteit en Haar Huis 
in die jaren, waarin zij gescheiden waren, zeer waren verdiept en 
dat de komende tijd dus grote mogelijkheden bood om die aan- 
hankelijkheid belangrijk te versterken, ook daar, waar ze minder 
werd gevoeld, want Oranje was ook voor hen geworden een sym- 
bool van onze nationale onafhankelijkheid en eendracht; verder, 
dat onze zorg allereerst uitging naar de mogelijkheden om ons volk 
in zijn geheel actief mee te doen werken aan de bevrijding van 
onze broeders en zusters en 0111 een waardige plaats als volk in te 
nemen in de gemeenschap der volkeren. Zij hebben Hare Majesteit 
ingelicht over het feit, dat het streven naar eendracht onweerstaan- 
baar zal doorbreken in het gehele volks- en bedrijfsleven, mits het 
onderlinge vertrouwen niet wordt geschokt. Hier lagen zeer vele 
problemen, waaromtrent menigeen onder hen gaarne van voorlichting 
zou willen dienen. Doch bovenal bewoog hen de zorg. dat de minsten 
onder hen niet het zwaarste lot te dragen zouden krijgen, met name 
niet de arbeiders en de kleine beambten, de kleine zelfstandigen 
en de boeren. Zij waren er zich ook zeer diep van bewust, dat een 
reeks van jeugdbelangen te veel verwaarloosd was. Zij wezen er op, 
dat het volk dan ook verontrust werd door de gezagsdivergentie 
tussen de Regering en het door haar ingestelde Militair Gezag en 
door de voor het volk aan de dag getreden competentiegeschillen. 
Voor het herstel van vertrouwen in de Overheid leeft in hen het ver- 
langen naar zuivering en verjonging van het openbare en maat- 
schappelijke leven, leeft de erkenning, dat de illegaliteit niet geheel 
identiek is aan de vernieuwing en leeft het verlangen om te vermijden, 
dat voedsel gegeven wordt aan een anti-joodse stemming, die in de 
bezettingsjaren gegroeid is, doch leeft bovenal het vertrouwen in de 
toekomst van ons volk, omdat hun lijdensweg hen dichter bracht tot 
de beleving van hun geloof en de versterking van de onderlinge 
waardering. De heer Wijffels zelf heeft toen vooral gesproken over 
de sterke drang, welke er bestond om de organisatie van het bedrijfs- 
leven nu einde!ijk erns tot stand te brengen, zoals de Grondwet in haar 
vijfde hoofdstuk toelaat en zoals de geschiedenis van onze sociale 
wetgeving eigenlijk al jarenlang had voorbereid. Hij heeft het vooral 
daarom naar voren gebracht, omdat daarin - naar zijn overtuiging - 
aan de gehele arbeidende bevolking van Nederland de zekerheid zou 
worden gegeven, dat te zien aanzien na de bevrijding het een en ander 
te verwachten zou zijn, wat ongetwijfeld in belangrijke mate tot de 
rust cn arbeidsvrede zou kunnen bijdragen. Na dit bezoek aan Hare 
Majesteit is de heer Wijffels rustig naar huis teruggekeerd. 

Over de divergentie tussen Regering en het Militair Gezag en over 
de competentiegeschillen heeft de heer Wijffels nog nader verklaard, 
dat er een Militair Gezag was ingesteld als voorloper van burgerlijke 
gezagsorganen, aan welk gezag als het ware in het bevrijde gebied 
alle bevoegdheden van de Regering waren geëndosseerd. Nu liet de 
Regering te Londen niet na toch in te grijpen, zodat er een zeker 
dualisme ontstond. De Regering was dan ook - zoals het dan wel 
heette - vaak ,,te velde". Later heeft de heer Wijffels dit ook zelf 
moeten meemaken. De leden van de Regering hebben niet altijd in 
die tijd een voor het volk zichtbaar gezag kunnen uitoefenen. Dit ge- 
beurde via de kanalen van het Militair Gezag, doch ook wel eens 
rechtstreeks. Daardoor ontstond er natuurlijk enige ongewisheid ten 
aanzien van maatregelen. Er waren bovendien te Tilburg algemene com- 
missarissen van Landbouw, Handel en Nijverheid ingesteld, later ook 
nog van andere departementen, om op die manier de militaire gezags- 
organen geleidelijk te doen overgaan naar burgerlijke gezagsorganen. 
Dit is uit de aard der zaak niet altijd even vlot verlopen. De daarbij 
optredende geschillen zijn inderdaad in de toenmalige pers erg naar 
voren gekomen door artikelen als ,,Bevrijd gebied is geen vacantie- 
oord" enz. Uit de tijd van die perscommentaren heeft de heer Wijffels 
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ern algemeen overzicht bijgehouden, omdat het hem zeer interes- 
seerde te zien, hoe de pers op die gevallen reageerde en ook, omdat 
hij uit andere hoofde met de toenmalige pers nogal verbonden was, 
zowel met Vrij Nederland als met Christophoor en Je Maintiendrai, 
die dan ook tijdeIi1k samen in het Zuiden zijn verschenen. Zij zelf 
hebben er steeds naar gestreefd de bevoegdheden niet anders dan door 
het ingestelde Militair Gezag te doen uitoefenen, of wel in bijzijn van 
het Militair Gezag. De heer Wijffels gelooft, dat, wanneer dit te 
allen tijde strikt gedaan was, er heel wat moeilijkheden en misver- 
standen zouden zijn voorkomen. 

Over de divergentie en competentiegeschillen sprekende, wil de heer 
Wijffels over de geschillen geen oordeel uitspreken, maar wel over het 
feit, dat, en de vorm waarin deze zich naar buiten voordeden. Hij 
geeft toe, dat het in die tijd voor een Minister, die zijn verantwoorde- 
lijkheid voelde, ook buitengewoon moeilijk was, doch hij gelooft, dat 
het nuttig voor de gezagshandhaving zou zijn geweest, indien men 
één lijn had getrokken. 

De heer Wijffels adstrueert het feit, dat de gedachte leefde, dat de 
illegaliteit niet geheel identiek was aan de vernieuwing, nader door te 
verklaren, dat de oorzaak voori~aïnelijk was, dat de illegaliteit vlak na 
de bevrijding en tegen het einde van de oorlog bijzonder geliefd werd 
door allerlei personen die vóór die tijd daar weinig of geen aandacht 
voor hadden. Dat was al merkbaar bij het bezin van de invasie in 
Normandië; toen werd het voordelig de illegaliteit te steunen. Er 
waren daar verkeerde elementen binnengeslopen, die het wel ver- 
standig vonden op dat paard te gaan wedden. 

Er was in de illegaliteit ook een groep, die zich uitsluitend bezig- 
hield met de afweer, zoals dit ook dikwijls aan de illegaliteit wordt 
verweten. De eigenlijke kern van de illegaliteit, die zich te weer heeft 
gesteld tegenover de bezetter ter wille van het behoud van eigen 
waarden - eigen Nederlandse waarden -, bezat veel meer de ver- 
nieuwingsdrang om te willen bouwen aan een nieuw Nederland te 
midden van de volkeren. Deze mensen waren zich bewust, dat er in 
de sainenleving veel moest veranderen en dat men in Nederland ook 
de mogelijkheid had, meer dan vroeger, veel te veranderen, omdat de 
eendracht, niet de eenmaking, niet de gelijkschakeling, maar de een- 
dracht bijzonder sterk naar voren was gekomen. Deze eendracht heeft 
ook heel sterk geleefd in de mensen, die de illegaliteit, vooral in de 
bittere jaren, geschraagd hebben. Anders gelooft de heer Wijffels niet, 
dat er één motief voor deze illegalen zou zijn geweest om vol te 
houden. 

Korte tijd na zijn terugkeer in Nederland kreeg de heer Wijffels 
een brief om naar Engeland te komen, Het was een uitnodiging van 
de Kabinetsformateur, professor Gerbrandy. Bij zijn aankomst in 
Engeland, die wat vertraagd was door zijn excentrisch wonen in 
Nederland, was het eigenlijke nieuwe Kabinet in zijn eerste voor- 
besprekingen reeds bijeen. De heer Wijffels is toen gevraagd, of hij 
bereid was de portefeuille van Sociale Zaken op zich te nemen, 
waaraan dan het mijnwezen zou worden toegevoegd en tevens of hij 
ad interim Waterstaat op  zich zou willen nemen, omdat er die 
middag een afzegging was geweest van iemand, wiens naam de heer 
Wijffels zich niet meer herinnert, maar die de heer Oldenbroek zou 
kunnen zijn. 

De heer Wijffels heeft toen naar voren gebracht, dat, naar zijn ovcr- 
tuiging, hij het vaderland het beste kon dienen door in de mijnstreek 
te blijven werken, want er was niets beters dan zo gauw mogelijk 
te zorgen, dat de mensen wat meer kolen kregen, vooral na die 
koude hongerwinter. Bovendien moest alles gedaan worden om de 
mensen in de mijnen te houden en de productiviteit van de mijnen 
omhoog te brengen. Nederland zou anders niet vooruit kunnen 
komen. De formateur heeft toen gezegd, dat dit wel de opinie van 
de heer Wijffels kon zijn, maar dat het wel eens voor kon komen, 
dat een Nederlander verplicht was zijn land op een andere wijze 
te dienen dan naar eigen inzicht. Vooral wanneer hij, de Minister- 
President, dat zeide. De heer Wijffels heeft toen gezegd, dat hij zich 
niet aan een verplichting tegenover zijn land wilde onttrekken, doch 
zich niet verantwoord voelde de mijnstreek te verlaten, indien niet 
aan bepaalde condities, welke hij zou willen stellen, zou warden 
voldaan. Er werd hem toen gevraagd ,welke condities dit waren, en 
hij heeft geantwoord: de volgende vier. De heer Wiiffels zou als 
conditie willen stellen - dit was inderdaad gericht op het weer op 
gang brengen van de mijnnijverheid -, dat de pensioenen van de 
mijnwerkers zouden worden verhoogd, ook van de reeds gepension- 
neerden, een novum in de sociale verzekeringswetgeving. In de 
tweede plaats, dat er een bedrag ter beschikking zou worden gesteld, 
opdat inen met een behoorlijke vakschool voor ondergrondse mijn- 
werkers zou kunnen starten. Beide condities waren noodzakelijk om 
het aanzien van dit beroep in ons land te verstevigen en te ver- 
groten en daardoor zo mogelijk het weggaan uit de mijnen te kunnen 
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stuiten. 111 de derde plaats had hij als voor%aarde, dat nien ten aan- 
zien van de onderduikers en degenen, die in Duitsland verplicht 
hadden gewerkt, Kijksvakscholen zou instellen. Bij de arbeidsbureaux 
was inmiddels reeds een commissie bezig een studie daarvan te 
maken, teneinde te voorkomen, dat de normale scholen, die wij 
kennen voor vakkundig onderwijs en die volledig bezet zouden 
worden door de jongere generaties, helemaal overstroomd zouden 
worden door degenen, die gedurende de bezetttingsjaren elke moge- 
lijkheid voor vakonderwijs hadden ontbeerd, iets, dat hun in de 
allereerste plaats toekwam, ook met het oog op  de welvaart van 
ons volk. Tenslotte stelde hij als voorwaarde, dat voor de mijn- 
industrie bij wetsbesluit een openbaar lichaam zou worden ingesteld, 
zoals de Grondwet dat kent. Er werd hem mondeling toegezegd, 
dat aan deze vier condities volledig zou worden voldaan, zodat hij 
feitelijk geen redelijk motief had om te zeggen, dat hij de hem toe- 
bedachte taak niet op zich wilde nemen. Zodoende is hii die middag 
tot het Kabinet-Gcrbruntly toegetreden. Dat was de 23ste Februari 
1945. Het was van belang, dat het die dag nog gebeurde, want 
de Kabinetsformateur moest diezelfde dag nog als vertegenwoordiger 
van de Nederlandse Regering naar Parijs, waar het een pijnlijke 
indruk zou hebben gemaakt, wanneer er geen nieuw Nederlands 
Kabinet was. Dit werd er toen nog even bij gezegd, zodat er een 
zekere druk bestond om toe te treden. 

De heer Wijffels heeft in verband niet de Kabinetsformatie alleen 
besprekingen gevoerd, welke betrekking hadden op zijn eigen toe- 
treden, en geen besprekingen, verband houdende met het toetreden 
van andere personen. Het was kort dag en in die tijd was de hoofd- 
zaak, dat er beslissingen vielen. Wel heeft hij direct een algemene 
uiteenzetting gekregen, wat het beleid zou zijn. Dat heeft hij later 
kunnen lezen. Hij heeft de formatie niet verder opgehouden, teneinde 
verder te kunnen gaan. Het te volgen beleid is eenvoudig besproken 
als algeinene richtlijn, ook voor de heer Wijffels. Alle nieuwe Ka- 
binetsleden waren niet de heer Gerbra~~rLy aanwezig, zodat hij wel 
heeft gevraagd, of de door hem gestelde voorwaarden, die door 
alle nieuwe leden van het Kabinet en door de formateur werden 
aanvaard. ook door de leden, die zouden blijven zitten, zouden 
worden aanvaard, waarop de heer Gerbrunrly bevestigend heeft ge- 
antwoord. Later heeft hij de algemene richtlijn ') schriftelijli gekregen, 
ongedateerd. Het betreft in het algemeen de richtlijnen, die toen 
voor dat Kabinet geldend waren. 

De heer Wijfjcls heeft te Londen de heer i u n  der Garig ontnioet, 
samen met de heer Neher, in April 1945. Doch behalve in April is 
de heer víiri rler Gaag ook in Februari bij de besprekingen der 
delegatie van 17 geweest. Bij die gelegenheid heeft de heei- vult der 
Guug - kennelijk gezonden vanuit het nog niet bevrijde gebied - 
de heer Wijffcls medegedeeld en hij veronderstelt ook wel aan 
anderen, dat naar zijn mening bij een reconstructie van het Kabinet 
zo inin mogelijk nieuwe Ministers dienden te worden opgenonien. 

Het verblijf van de 17 personen te Loriden viel vóór de aanwijzing 
van de heer Gerbrnntly als forn:ateur. Bij de bespreking van deze 
groep met H.M. de Koningin is in strikte zin over geen enkele poii- 
tieke wenselijkheid gesproken. Deze besprekingen zijn van zuiver 
informatieve aard geweest. Wensen, welke lagen op het terrein van 
de Kabinetsformatie zijn, voorzover de heer Wijffels zich kan her- 
inneren, niet geuit. Persoonlijk heeft de heer Wijffels besprekingen 
gevoerd met de heer Gerbrnizdy en andere Kabinetsledeii. Als groep 
zijn zij ook ontvangen door de Regering en door de Minister-Presi- 
dent. In besprekingen van sommige leden van de delegatie rnet som- 
mige leden van het Kabinet zijn wel opvattingen over de toekonistige 
Kabinetsformatie voorgedragen. Er is aan de heer Wijf fe ls  o.a., tot 
zijn lering, want in staatkunde is hij niet zo bedreven, voorgehouden, 
dat - hij weet niet in hoeverre dit juist is - de opvattingen van dt 
Angelsaksers t.a.v. een democratische staatsinrichting het ontoelaat- 
baar zouden maken, dat er zonder parlement een andere formateur 
kwam dan de zittende Minister-president? de heer Gerbraizdy. Het 
was eenvoudig voor een Engelsman ondenkbaar, dat Ch~lrchill tij- 
dens de oorlog door een ander zou zijn vervangen. Hij kon wel, naar 
hun opvatting. zijn hele Kabinet vervangen, al zijn Ministers. maar 
zonder parlement kon Churchill onmogelijk door een andere Prime 
Minister vervangen worden. Het ligt natuurlijk in Engeland en 
Amerika anders dan in Nederland, maar een feit was. zo werd de 
heer Wijffels te Londen in de wandel gezegd, dat, indien Hare Majes- 
teit het zou bestaan een andere formateur te nemen dan de heer 
Gerbrcindy, men dat b.v. een Hitlcr-Putsch van het Vorstenhuis 
Oranje zou kunnen noemen. Door de heer Gerbrundy is dit geens- 
zins voorgedragen. Dit waren zo de opvattingen van cle Engelsen en 
Amerikanen. De heer Wijjfels was nog maar enkele dagen te Londen, 
Inaar hij is toen al sterk onder de indruk gekomen van het feit. dat 
Vorst en Volk de gevangenen waren van de zeallieerden. 



Over dc opvattingen van het bekrijde gebied in die tijd kan de heer 
Wiiflels alleen zeggen, dat er, voorzover hem bekend, aldaar een 
sterke hang was naar een geheel nieuw Kabinet. Het hoofdmotief 
was, dat dit Kabinet zou bestaan uit mensen, die de bezettingsjaren 
in Nederland hadden meegemaakt, dus mensen, die wisten, wat het 
volk had meegemaakt, die wisten, wat de mogelijkheden waren om 
op een snelle, effectieve manier tot oplossing van alle problematiek te 
koinen. Wanneer het nodig zou zijn om toch enig verband - wat 
natuurlijk nodig zou zijn - te houden met wat te Londen was ge- 
weest gedurende de oorlogsjaren, dan werd dit toch gezien als een 
seciindaire zaak, die verzorging behoefde. Door de overweging, dat 
men zonder parlement kwalijk tot een nieuw Kabinet in die zin zou 
kunnen koinen en er geen uitzicht was. dat men snel weer tot de 
parlementaire wegen kon terugkeren, zoli men toch voor die over- 
gangstijd iets anders nodig hebben. De hang was dus naar een re- 
constructie met een zo groot mogelijk aantal nieuwe Ministers. De 
bezwaren, zoals die in bevrijd gebied gevoeld werden tegenover de 
formateur Gerbrcindy, heeft de heer K'ijff~ls dan ook bepaaldelijk de 
heer Gerbrandy niet onthouden. Hij heeft in zijn leven zelden een 
i~zens meegemaakt, waarinede men op een zo aangename en prettige 
@ijze onaangename dingen kan bespreken. 

Van het Kabinet, zoals het tenslotte is geformeerd, vond men in 
de kringen van de heer Wijffels, dat het voor Londen bepaaIdelijk 
te veel was en voor het bevrijde gebied te weinig. De opmerking werd 
wel degelijk gemaakt, dat er nog nimmer zoveel mensen uit het Zui- 
den in een Kabinet hadden gezeten en het was altiid moeilijk voor 
niet-Zuiderlingen om zich door zo'n sterke groep Zuidelijke Minis- 
ters te laten regeren. Dit is de heer Wijffels bij zijn aankomst in 
Den Haag ook heel vierkant en eerlijk gezegd, waarop hij geant- 
woord heeft inet te zeggen, dat zij in het Zuiden dat bijzonder goed 
begrepen, omdat zij nooit anders hadden meegemaakt dan geregeerd 
te worden door mensen uit het Noorden. Zij hadden een volkomen 
overeenkomstig gevoel. Dit was echter wel een reden te meer, waar- 
o111 de Ministers van dit nieuwe Kabinet beslist het standpunt in- 
namen, dat, zodra het hele land bevrijd was. dit Kabinet niet langer 
zou blijven zitten en direct zou heengaan. Het was natuurlijk ook 
om andere redenen. Er werd in de formulering gezegd, zoals die 
door de radio is uitgesproken, dat men na de bevrijding weer \rij 
was 0111 een stem uit te brengen en te kiezen. Daarin lag een motief 
0111 langer aan te blijven en nieuwe verkiezingen af te wachten. Zij 
hebben toen gezegd: Neen, zodra het hele land bevrijd is, moeten 
wij ook zonder verkiezingen dlrect voor een ander Kabinet plaats 
maken. Zij vonden het toch eigenlijk wel prettig om zo bescheiden 
te zijn. 

In die tijd was men tcn aanzien van politieke partijen hecl an\lrrs 
ingesteld dan wat later. Inderdaad heeft men toen in heel brede kring 
wel gedacht, dat de oude politieke formatie van vóór de oorlog niet 
meer zou terugkeren. Men wilde dus alle mogelijkheden openlaten. 
Zoals de zeventien personen ook aan H.M. de Koningin hebben 
gezegd: ,,Het ~treven naar eendracht zou onweerstaanbaar door- 
breken in het gehele volks- en bedrijfsleven, mits het onderlinge 
~ertrouwen niet wordt geschokt. Hier liggen zezr vele problemen. 
waaromtrent menigeen onder ons gaarne van voorlichting zal willen 
dienen". Zij bedoelden dit ook voor het bedrijfsleven: Wanneer men 
IILI een publiek lichaam instelt, zoals de Grondwet dat toelaat in het 
Vde hoofdstuk, dan heeft men die ene organisatie in het bedrijfs- 
leven, welke de eendracht bevordert met het gehele bestuursapparaat. 
Maar er waren mensen, die meenden, dat men desondanks toch nog 
altijd een eenheidsvakbeweging zoii moeten houden en dat was geens- 
zins de bedoeling. Men heeft b.v. de Algemene Bond voor Werkers 
in het Mijnbedrijf steeds en bij voortduring voorgehouden, dat die 
eendrachtige organisatie van de kleinste loopjongen tot de grootste 
president, directeur-generaal van de mijneil, is geschapen in het mijn- 
statuut met een bestuur, inet organen en alles, wat men maar wen- 
sen kan, en dat er voor een eenheidsvakbeweging in  wezen geen 
plaats was. Wanneer men dat niet had gedaan en dit eenheidsstreven 
niet had misbruikt en verdacht gemaakt, zoals het door de commu- 
nistische partij, de partij van stakend Nederland, na de bevrijding 
onophoudelijk is gebeurd, dan zou er van dat eendrachtig sainen- 
werken, naar de bescheiden mening van de heer WijffelAc, heel wat 
ineer zijn terechtgekomen. Men werd langzainerhand verdacht als 
N.V.B.-er, als inan-van-de-doorbraak, man-van-de-eendracht. Het 
onderscheidingsvermogen is vaak zeer gering. Wanneer men over 
één spreekt, wordt men direct er van verdacht cominunistisch te zijri, 
zonder dat men inriet, dat men eendracht kan hebben, vooral in het 
bedrijfs- en openbare leven. In zijn gezinsleven behosft de heer 
rVijffels gelukkig niet met iedereen orn te gaan, maar wel in hei 
bedrijfs- en openbare leven. Dus ezn eendracht na te streven, ddar, 
waar zij gezamenlijk leven en werken, dat hadden zii zich inderdaad 
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sterk voorgenomen. Hij gelooft wel, dat de formulering van ,,geeste- 
lijke en maatschappelijke stromingen" in die tijd zo luidde, omdat 
zij meenden, dat de mogelijkheid bestond voor een andere politieke 
constellatie, dan zoals deze uiteindelijk is gekomen. Wat het beste is, 
zal men nooit kunnen achterhalen, want men heeft alleen maar met 
de werkelijke historie te maken, maar toch zijn hij en anderen er van 
overta~gd, dat al datgene, wat aan eendracht is gewonnen, - wat er 
van terecht is gekomen mag ogenschijnlijk gering zijn - toch zo diep 
heeft doorgewerkt, dat allerwegen merkbaar wordt, hoe veel ge- 
makkelijker men elkander verstaat dan lang vóór 1940 ooit het geval 
was. Daarvan is hij, aldus de heer Wijffels, persoonlijk sterk over- 
tuigd. Men spreekt zich ten aanzien van andere groeperingen, ook 
in het Zuiden, veel vrijer uit. 

Mr. C. J. A. M. ten Hagen verklaart de verantwoordelijkheid voor 
het artikel in Je Maintiendrai: ,,Nederland is geen vacantieoord", 
op zich genomen te hebben. Hij weet nog wel, dat de achtergrond 
ervan was een doorzetten van de politiek, die hij en anderen tijdens 
de bezetting hebben gepropageerd en die ook na de bevrijding van 
het Zuiden door Christofoor en in verschillende nuances en met ver- 
schillende accenten door andere linkse groepen in het Westen is 
voortgezet. Bij deze groepen wenste men geen aanknoping bij Mei 
1940; men wenste een duidelijke breuk en dit had voor de gehele 
politiek zijn consequenties, ook voor de houding tegenover de Re- 
gering en het Militair Gezag. 

Men was in hun kring bevreesd, dat de Regering de toestand met 
de oude organisaties en de oude leiding, zoals deze in 1940 had be- 
staan, volledig wilde herstellen en pas daarna wilde praten over 
eventuele vernieuwing. Dit was wat zij wilden voorkomen, omdat als 
eenmaal het oude hersteld was, het voor de nieuwe groeperingen 
vrijwel onmogelijk zou zijn tot radicale wij~igingen over te gaan. Dat 
hebben zij tijdelijk willen voorkomen, opdat men even in een tussen- 
periode aan zijn gedachten gestalte kon geven en men kon zien wat 
het sterkste zou blijken: de drang naar vernieuwing of naar herstel. 

Op de vraag, waarom men in die situatie meer van een instituut 
als het Militair Gezag dan van de Regering verwachtte, antwoordt 
de heer ten Hagen, dat zij zelf practisch het Militair Gezag waren. 
De Regering interesseerde hen betrekkelijk weinig; wat hen meer 
interesseerde was het werkend apparaat in het bevrijde gebied. 

Op de opmerking, dat de leiders van het Militair Gezag toch ook 
uit Engeland waren gekomen en men hen in die gedachtengang even- 
goed zou kunnen vereenzelvigen met de situatie van vóór 1940 als 
de Regering, zegt de heer ten Hagen, dat hij en anderen van deze 
leiding, voor wat Brussel betreft, weinig zagen. De verschillende 
commissariaten hadden een vrij grote zelfstandigheid en de mensen, 
met wie men direct te maken had, waren geen politici, maar veelal 
zakenmensen, met wie goed ulas samen te werken en die een goed 
begrip voor de situatie toonden. Dat waren bijvoorbeeld de ~ rov in -  
ciale commissarissen. Wat daarboven stond, de top, zat te Brussel, 
maar dit lag in die tijd ver weg met zijn weinige verkeersinogelijk- 
heden. De daar gevoerde politiek interesseerde de heer ten Hagen 
en zijn geestverwanten dus weinig. Zij waren er ook betrekkelijk 
weinig van op de hoogte, ten hoogste door geruchten, die hen weinig 
betrouwbaar schenen. 

Tot het gezelschap van 17, dat in het begin van 1945 naar Londen 
is gegaan, behoorden ook mensen van Je Maintiendrai en verder zijn 
het zeker voor een groot gedeelte mensen geweest, niet van Je 
Maintendrai, inaar die wel met de gedachten van deze groep sympa- 
thiseerden. I r  Wijf fels  en professor de Quay behoorden zeker tot de 
Christofoor-groep gerekend te worden evenals de heer Sassen. 

Over het artikel ,Nederland is geen vacantieoord", kan de heer 
ten Hagen nog dit zeggen: zijn geestverwanten waren niet tegen de 
Londense Regering, integendeel; zij hebben zich tijdens de bezetting 
zeer bepaaldelijk achter de Regering geplaatst. Zij achtten het echter 
niet gewenst, dat deze Regering aan de overzijde zich actizf ging 
inlaten met de zaken in het Zuiden na de bevrijding. In de eerste 
plaats, omdat zij daaraan ontgroeid was; zij stuurden liever aan op 
een soort interregnum. Zij hadden het gevoel, dat er een grote af- 
stand was tussen de opvattingen van de Regering in Londen en de 
hunne; zij erkenden haar gaarne als hun Regering; daartegen ging 
het bezwaar niet, maar zij wensten, dat men zoveel mogelijk de zaken 
overliet aan de bevoegde mensen ter plaatse. Zij waren bevreesd, 
dat men twee soorten van gezag naast elkaar zou krijgen. De 
Regering stond weliswaar altijd nog boven het Militair Gezag, maar 
men zou dan toch twee soorten van gezag krijgen. Zij vreesden 
zeer, dat de Regering de maatregelen, die genomen moesten worden, 
zou tegenhouden. Het was een moeilijke tijd; er moest vaak à la 
tninute beslist warden; dat was ook eis voor de gehele oorlogvoering. 
Zij waren bevreesd, dat het remmend zou werken, wanneer door- 
lopend overleg moest plaats hebben tussen Militair Gezag en 
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Regering. De Regering ZOU de doorslag geven. Het zou intussen 
gaan ten koste van compromissen en van oponthoud. Zij hadden 
er geen bezwaar tegen, dat de Regering het oppertoezicht had, maar 
achtten het gewenst, dat zij haar bevoegdheden grotendeels delegeerde 
aan het apparaat, dat ter plaatse werkte. Wat nlen in de leiding van 
het Militair Gezag voor bedoelingen had, was de heer fen Hagen 
onbekend. Er is in zijn kring practisch nooit over gesproken, dat bij 
enkelen dictatoriale tendenzen een rol zouden spelen. Daar ging 
het heun en zijn geestverwanten niet om. Zij zagen het Militair 
Gezag als hun mensen, die ter plaatse op dat ogenblik op voort- 
varende wijze de leiding gaven. Zij zouden zeker geen steun ge, oeven 
hebben aan ininder democratische inzichten. 

De heer Krr~ls verklaart, wrl te weten, dat het conflict, dat er was 
met het Militair Gezag - hoewel hij moet zeggen, dat hij daaraan 
van zijn kant nooit die betekenis heeft gehecht, die de Regering 
uit die tijd daaraan scheen te hechten - een van de redenen is ge- 
weest van het aftreden van het toenmalige Kabinet. Dat zijnerzijds 
enige invloed op de samenstelling van het daarna gevormde Kabinet 
zou zijn uitgeoefend, moet de heer Krirls met de grootste stelligheid 
ontkennen; dat Kabinet is geheel buiten zijn medeweten om door de 
heer Gerbrandy in elkaar gezet. De heer Gerbraridy heeft daarvoor 
zijn agenten naar het bevrijde gebied gestuurd. Hij had een paar 
heren, die men in de wandeling de ,,berenleiders" noemde. Het was 
een man uit het Noorden en nog iemand; die kwamen met de candi- 
daten naar Londen toe. Het enige, dat de heer Kruls van deze zaak 
weet, is, dat er op een gegeven ogenblik op zijn deur werd geklopt en 
hem werd gevraagd naar Londen te komen, teneinde te praten over 
een plaats in het Kabinet, hetgeen niet is doorgegaan, want hij kwam 
twee dagen later dan hij verwacht werd. omdat hij niet per vliegtuig 
op tijd weg kon en toen hij eenmaai te Londen was, was de zaak 
weer voorbij. Dat de heer Kruls echter enige invloed op de samen- 
stelling van het toen gevormde Kabinet zou hebben uitgeoefend, wil 
hij nogmaals met de grootste stelligheid ontkennen. 

De hear van &r Gang, die einde Januari 1945 als Vertrouwens- 
man door de linies naar Londen was gegaan, verklaart, dat zijn con- 
tact met dat gezelschap van die 17 personen, dat toen juist uit Neder- 
land was gekomen, zich bepaalde tot het uitwisselen van ervaringen: 
hoe het op dat ogenblik in het Noorden was, hoe slecht het was, wat 
de mensen te lijden hadden en de moeilijkheden. welke de mensen in 
het Z,uiden meemaakten. Een zakelijk contact was het niet. Het was 
tnin of meer een toevalligheid, dat zij elkaar ontmoetten. Dit was te 
Londen, in Maidenhead. De heer van der Gaag meent, dat die zeven- 
tien personen er drie dagen hebben gelogeerd. Hij was er toen ook. 
Ket was een volkomen toevallige omstandighed. Hij'heeft daar wel 
een gedachtenwisseling gehad, welke verband hield met de komende 
Kabinetsformatie. Hij heeft toen nl. een vrij lange bespreking gehad 
met de heren Bed en Wijffels en de heer van cler Gaug gelooft, dat 
op die middag de heer Wijffels er toe is gebracht Sociale Zaken 
en Waterstaat a.i. te aanvaarden, waarvoor de heer Beel zich heel 
erg heeft ingespannen. De Koningin had hiin die dag opgedragen 
besprekingen over de samenstelling van het Kabinet te houden en 
zij moesten diezelfde avond rapport hierover uitbrengen. Het was 
vrij laat, de heer van tier Gaag gelooft middernacht, toen zij terug- 
kwamen van zijn kamer of van die van de heer Beel in het huis 
van de Koningin. De Koningin zat nog te wachten en de heer Beel 
heeft toen verslag uitgebracht. Toen is, meent de heer ilurz der Gaag, 
gezegd, dat de heer Wijffels had besloten Sociale Zaken en Water- 
staat a.i. te aanvaarden. Dit is ook het enige. De heer van der Gaag 
heeft wel gedachtenwisselingen gehad over andere kwesties, met 
name over de vraag, hoe de samenstelling van het Kabinet 
moest worden in verband met de algemece politieke situatie en in 
verband met het feit, dat een gedeelte van het land bevrijd was en 
een ander gedeelte nog niet, alsmede de vraag, hoe eventueel een 
en ander tot ~iitdr~ikking ZOLI moeten komen in de sameiistelling 
van het nieuwe Kabinet. 

Men heeft in het algemeen gezegd: op het moment, dat het 
Woorden is bevrijd, moet het Noorden in staat worden gesteld 
zijn stem uit te brengen. De heer van der Gang heeft dit ZÓ be- 
grepen, dat er dan een Kabinetsontbinding zou plaats vinden en 
een nieuw Kabinet zou worden gevormd met medewerking van 
het Noorden. Zó heeft hij het begrepen, maar hij zegt direct, dat 
hij op dit punt heel weinig ervaring heeft. Zij hebben hem als ver- 
tegenwoordiger van het Noorden zijn gevraagd, maar hij 
heeft deze steeds onder zeer groot voorbehoud gegeven. Er is uit- 
eindelijk een verslag opgemaakt door de commissie uit het Zuiden 
er1 dit is voorgelezen aan H .  M. de Koningin. Deze heeft gevraagd, 
of het Noorden (dit was hij) zich er mee kon verenigen. Hij stond 
dus ais 1 tegenover 17 en hij was zonder enige ervaring in bestuurs- 
zaken. Er werd dus meer van hem gevergd dan van hem kon wsr- 
den verwacht. Hij moest zich daarom zeer op de vlakte houden 
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en hij gelooft, dat dit ook zijn enige verdienste is geweest. Dit 
was diis in het negatieve. De heer van cler Cuag heeft geen rol 
gespeeld, waarbij hij een sterke drang in de een of andere richting 
heeft uitgeoefend; daarvoor zou hij zich wel hebben gewacht. Hij 
vond het verstandig, dat inen met de definitieve formatie wilde 
wachten. Dit was een kwestie van common sense. 

Op de vraag, of, waar de gewone adviseurs van de Koningin. 
zoals b.v. de voorzitters van de Eerste Kamer en van de Tweede 
Kamer afwezig waren, het inwinnen van adviezen door de Kabinets- 
formateur bij de leden van het demissionnaire Kabinet: bij personen 
dus, die in de Londense omstandigheden nog veel meer beschouwd 
konden worden als exponenten van de opvattingrn op staatkundig 
gebied dan onder normale omstandigheden, wanneer er een volks- 
vertegeilwoordiging is, niet beter zou zijn geweest - dit is bij de 
vorming van het laatste Kabinet-Gerbraidy helemaal niet gebeurd, 
althans nauwelijks -, waardoor opvattingen, ten aanzien waarvan 
het van belang moet worden geacht, dat zij naar voren kwamen, 
niet voldoende naar voren zijn gekomen, antwoordt de heer Bee- 
laerfs vuil Bloklarzd als deskundige. dat mei1 er rekening mede moet 
houden, dat mei1 uitging van het idee: wij moeten de nieuwe stro- 
iningen kennen, met de oudjes hebben wij niet zo veel te maken. Het 
feit, dat men het met deze opvatting eens was, wees al niet op ver- 
nieuwing. Het was tot op zekere hoogte een vicieuze cirkel en dat 
maakte het moeilijk. 

Op de opmerking, dat dit een bewijs te meer is voor de redelijk- 
heid van de vraag, of men het beginsel vdn een ruimere consultatie 
niet iets ineer voorop had moeten stellen, zodat men dan op grond 
daarvan genoodzaakt was geweest ook met de andere ineningen 
meer rekening te houdenl zegt de heer Brelaerts vtrrz Blokland, 
dat hij echter betwijfelt, of het enig practisch nut zou hebben gehad. 
Hij gelooft niet, dat het de zaak bepoedigd en vergemakkelijkt 
zou hebben. Speciaal in de laatste periode waren de verhoudingen 
inderdaad tamelijk moeilijk geworden en dat moet men daarbij 
vooral niet vergeten. De vraag, zoals zij hier gesteld is, zou, aldus 
de heer Beelaerls van Bloklarzd, in theorie misschien wel een beves- 
tigend antwoord verdienen, maar het is de grote vraag, of het in 
de practijk veel resultaat zou hebben opgeleverd. Hij gelooft niet, 
dat men er practisch iets mede bereikt zou hebben. 

Op 23 Februari 1945 is voor Radio Oranje een communiqué l )  af- 
komstig vaii de Regeringsvoorlichtingsdicnst, voorgelezen betreffeil- 
de vorniirig van het nieuwe Kabinet, I~iidende: 

,,De Regeeringsvoorlichtingsdienst ineldt: Het gereconstrueerde 
Kdbinet is als volgt samengesteld: prof. iiir. P. S. Gerhrandy. 
Voorzitter van den Raad van Ministers, tevens Minister voor de 
Algemeei~e Oorlogvoering van het Koninkrijk en Minister van 
Justitie a.i.; mr. E. N. vim Klefferis, Minister van Buitenlandsche 
Zaken; dr. L. J. M. Beel, Minister van Binnenlandsche Zaken; dr. 
G. Bolkestein, Minister van Onderwijs, Kunsten en Wetenschnp- 
pen; dr. G. W. M. Huysnzans, Minister van Financiën; J. M. de 
Booy, Minister van Scheepvaart en Visscherij, van Marine en a.i. 
van Oorlog; ir. F. C. M. Wijffels, Minister van Sociale Zaken 
en a.i. van Waterstaat; drs. J. H. Gisprri, Minister van Handcl, 
Nijverheid en Landbouw; prof. dr. ir. J. I. J. M. Schri:~ct;cr, 
Minister van Overzeesche Gebiedsdeelen; jhr. mr. E. F. M. .I. 
Michiels van Verduynen, Minister zonder Portefeuille". 

De Regeringsvoorlichtingsdienst meldt nader: 
,,Hoewel het Kabinet nog niet voltallig is, wordt reeds thans 

medegedeeld, dat bij de keuze der nog te benoemen Ministers 
zal worden gestreefd naar een nog verdere verbreeding van de 
basis van het Kabinet. De nieuwe Ministers zijn hedeninorgen 
door H.M. de Koningin benoemd en beëedigd. De ontslag- 
aanvrage van de Ministers, die niet in het Kabinet terugkeeren. 
is door H.M. de Koningin aanvaard, onder dankzegging voor 
de, ook onder zeer moeilijke omstandigheden, aan Haar en 
aan den Lande bewezen vele en gewichtige diensten." 

,,De bezetting van de Departementen van Oorlog en van 
Waterstaat zal slechts zeer tijdelijk worden waargenomen door 
de Ministers J. M. de Booy en ir. F. C. M. Wijffels. De Minister- 
President hoopt ten spoedigste in de gelegenheid te zullen zijn 
een opdracht tot benoeming van Ministers voor deze Departe- 
menten aan H.M. de Koningin voor te leggen. 

Het aftreden van dr. H. J. i>aw Mook als Minister van Kolo- 
niën houdt geen verband met de algemeene reconstr~ictie van het 
Kabinet, maar is geschied op de constitutioneele overweging, dat 
tie vereeniging van de functie van Minister van Koloniën met 
die van Luitenant-Gouverneur-Generaal van Nederlandsch- 
Indië, welke bedoeld was slechts korteii tijd te duren, voor lan- 
geren tijd on~~enschelijk moet worden geacht. 



Aan dr. van Mook, die zelf de opvatting wab toegedaan, dat 
aan deze combinatie een einde diende te worden gemaakt, is 
door prof. Gerbrandy de keuze gelaten, welke van deze twee 
functies hij wenschte te blijven vervullen. Dr. van Mook heeft 
daarop na rijp beraad verzocht de functie van wnd. Luitenant- 
Gouverneur-Generaal van Nederlandsch-Indië te mogen behou- 
den en die van Minister van Koloniën te mogen neerleggen. 

Na zijn aftreden als Minister van Marine zal luitenant-admi- 
raal J. Th. Furstner zijn volledige krachten kunnen geven aan de 
functie van beveIhebber der zeestrijdkrachten. 

Het Departement van Algemeene Zaken is vereenigd met dat 
van Binnenlandsche Zaken. Alle aangelegenheden het mijnwezen 
betreffende zijn overgebracht van het Departement van Water- 
staat naar dat van Sociale Zaken. 

Het vroegere Departement van Koloniën zal overeenkomstig 
de terminologie van de Grondwet voortaan worden aangeduid 
als het Departement van Overzeesche Gebiedsdeelen". 

De Regeringsverklaring inzake het gereconstrueerde Kabinet, waar- 
kan de tekst op 23 Februari 1945 door Radio Oranje werd uitge- 
~onden.  luidt als volgt: 

,.Zooals reeds meer dan eens is verklaard. lag het in het voor- 
nemen van het Kabinet-Gerbrcl17dy af te treden bij terugkeer 
in het Vaderland. 

Door het verloop der oorlogsgebeurtenissen werd slechts een 
deel van het land bevrijd en deze toestand van gedeeltelijke 
bevrijding duurt nog steeds voort. Dit bracht de noodzaak mede 
H.M. de Koningin gelegenheid te bieden het Kabinet door recon- 
structie in overeenstemming te laten brengen met den toestand, 
waarin het Koninkrijk verkeert. Deze reconstructie is nu grooten- 
deels voltooid; personen uit het bevrijde gebied, die de bezetting 
hebben meegemaakt, zijn lid van het nieuwe Kabinet. Bij de 
reconstructie is en wordt er met name naar gestreefd het Kabinet 
in overeenstemming te brengen met het democratisch karakter 
van ons Staatsbestel en ons Volk, voorzoover dit met het oog 
op de beschikbare personen mogelijk was en is. Tevens heeft 
bij de reconstructie de bedoeling voorgezeten de geestelijke stroo- 
mingen tot uiting te brengen, welke in het Nederlandsche volk 
leven. Eveneens is in het Kabinet aan vertegenwoordigers van 
de verzetsbeweging een plaats ingeruimd, waarop deze beweging 
aanspraak kon maken, gezien de groote rol, die zij heeft ge- 
speeld. 

Het gereconstrueerde Kabinet ziet als hoofdtaak: 
1) het mobiliseeren van alle beschikbare krachten voor een 

eendrachtige deelneming aan den oorlog tegen Duitschland en 
Japan; 

2 )  de inschakeling van het bevrijde gebied in een krachtige 
hulpverleening bij de bevrijding van het geheele Rijk in Europa 
en in Azië; 

3) het bevorderen van den opbouw van het bevrijde Zuiden. 
Bij dezen arbeid zal de volle aandacht gericht zijn op de voor- 

bereiding van een vernieuwing van het Staats- en Volksleven, 
zonder dat onnoodig wordt vooruit gegrepen door maatregelen 
van principiëelen aard. Voorzieningen van dien aard moeten 
wachten op de bevrijding des lands. Dit sluit geenszins maat- 
regelen uit, gericht op het scheppen van gezondere sociale ver- 
houdingen in het bedrijfsleven. 

Het Kabinet draagt het karakter van Overgangs-Kabinet der 
Bevrijding. Het zal, na de geheele bevrijding van Nederland, 
plaats maken voor een ander. Over de concrete maatregelen, 
welke het Kabinet zich voorstelt te nemen volgen t.z.t. nadere 
mededeelingen. 

Doordrongen van den grooten nood, waarin het volk verkeert, 
hebben de leden van dit Kabinet, met name de nieuw toegetre- 
denen, persoonlijke- en zakelijke bezwaren terzijde gesteld, ten- 
einde op korten termijn in dit, voor het Rijk zoo ernstige uur, 
al hun krachten te geven aan het gemeenschappelijke doel, de her- 
rijzenis van een eendrachtig Koninkrijk. De Regeering rekent 
er op, dat ook iedere Nederlander zich geheel zal geven aan de 
zaak des lands. Zij verwacht, dat de bevolking van het bevrijde 
gebied alle dagelijksche ongemakken en moeilijkheden zal dra- 
gen, ook indien het herstel, in weerwil van aller inspanning, niet 
snel voorschrijdt. Aldus zal de tijdelijke scheiding, door de front- 
lijn ontstaan, vervagen en gevolgd worden door een hereeniging, 
welke sterker en inniger is dan ooit tevoren. De Regeering is 
zich bij dezen oproep helder bewust, dat tenslotte de verwezen- 
lijking van dit ideaal niet kan worden bereikt door zuiver men- 
schelijke inspanning alleen, maar dat zij afhankelijk is van de 
hulp van God, die tot deze inspanning roept." 
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De commissie is in het bezit van een bundel telegrammen 'j, gewis- 
seld tussen de Regering te Londen en de door haar aangewezen 
Vertrouwensmannen in nog bezet Nederland. Daarvan hebben de 
volgende op de Kabinetscrisis betrekking: 

Ontvangen door Vertrouwensmannen. 
,,Een van 20 Februari. Aan VM en CC. Minister-President 

verzoekt spoedigst inlichtingen omtrent repulaiie in Nederland 
alsmede kaliber en bekwaamheid van Leem.,  die als vertegen- 
woordiger spoorwegstakers hierheen kwam." 

Verzonden door Vertrouwensmannen. 
,,Br. van I M a ~ r t .  Vmvm aan minister-president. de Leeuw 

inzake spoorwegstaking niet te beschouwen als gemachtigde van 
directie of personeelsraad; had wel contact met vakvereeniging; is 
te goeder trouw maar zeer ambitieus en wat wisseiend en wild 
in zijn opvattingen." 

Ontvangen door Vertrouwensmannen. 
,,22 Maarf. Aan VM van Gerhrandy. Bij reconstructie kabinet 

konden Albarda en Teinpel onder huidige benarde omstandig- 
heden niet worden gehandlnaafd wegens hun physieke toestand. 
Daar ik wenschelijk achtte socialisten in kabinet vertegenwoor- 
digd heb ik Oldenbroek gevraagd, doch deze moest bedanken 
wegens vele gewichtige en andere verplichtingen. Thans is mij 
aangeraden Donker vragen. Ik aarzel. Afgezien van de vraag 
of deze bereid zou zijn zou ik gaarne vrijblijvend Uw oordeel ver- 
nemen of Donker door U voidoende representatief wordt ge- 
acht." 

Verzonden door Vertrouwensmannen. 
,,Br. een van 29 Maart. VM aan Gerhrandy. Donker inder- 

daad voldoende representatief. Stellen voor Berger tijdelijk P.Ci. 
den Haag." 

Ontvangen door Vertrouwens17iannen. 
,,20 April te 13.20. Voor Vhl rpt VM van Gerbrandy rpt 

Gerbrandy stop combinatie Sociale Zaken en Waterstaat op de11 
duur bezwaarlijk stop kan voor Waterstaat hier krijgen ir Koo- 
nzaf?s rpt Koornans, directeur havenwerken Rotterdam stop 
persoon hier zeer gunstig beoordeeld stop zou benoeming in 
Noorden instemming vinden stop omgaand bericht noodig, daar 
ik moet beslissen." 

Verzonden door Vertrouwensmannen. 
,,Br. 1 van 2: April. Vkf aan Gerl>rtiïldy. Ir Kooiizans staat 

qq zonder twijiel zeer goed bekend stop Benoeming zou hier 
als van een deskundige worden beschouwd, zonder overigens te 
wekken stop indruk Kabinet zoude door benoeming niet worden 
gewijzigd stop overige inhoud telegram bevreemding gewekt, 
daar hier wordt aangenomen dat ir. Troi i~p  Minister van Water- 
staat is." 

Ontvangen door Vertrouwensmannen. 
,,Nr. 46 van 24 April ontvangen 25 April 12.40. UW 191 - 

voor Vm - Nader overleg en uitdrukkelijk verzoek van Koo- 
mans hebben er tor geleid hem secretaris-generaal te maken 
zoodat zijn kracht ten volle aan Waterstaat gegeven wordt - 
Samenwerking met Troinzp uitstekend." 

Nadat aan de heer Alhartfa het telegram van 22 Maart 1945, ver- 
zonden door de heer Gerhrandy aan Vertrouwensmannen, was voor- 
gehouden, zegt bij, dat de heer van den Tewipel en hij op meer dan 
één wijze, ook in de Engelse pers, in The Times, hebben verklaard, 
dat zij zijn afgetreden wegens hun bezwaren tegen de procedure, 
gevolgd door het ontslag van de heer Burger. In  die tijd was de he-r 
van den Tempel wel ziek, maar met de heer Aibarda was dat positief 
niet het geval. Zij hebben een gemeenschappelijk schrijven gericht 
aan H.M. de Koningin en aan de heer Gerbrandy, waarin de gron- 
den, \vaarop zij ontslaj vroegen, werden vermeld. 

Bij de Kabinetsformatie van 1945 heeft de heer Gerbrandy ook 
contact gehad met de heer Koorizarzs, de directeur van het Haven- 
bedrijf te Rotterdam, die door de linies was gekomen, en met prof. 
Kaag uit Tilburg. &let de heer Koornans hebber er wel besprekingen 
plaats gevonden over een benoeming tot Minister van Waterstaat, 
met de heer Kaag hebben er geen besprekingen plaats gevonden 
over een Ministersportefeuille, zelfs niet in een beginstadium. Met 
de heer Koomaizs is het afgesprongen om persoonlijke redenen 
zijnerzijds. 

Op 6 April 1945 houdt Minister-president Gerbratzdy een rede ') 
voor Radio Oranje, waarin hij aankondigt, dat het nieuwe Kabinet, 
op één interimaat na, volledig is. De heer Gerbrnntly zegt o.m., dat is 
getracht de verschillende stromingen, zoveel als de omstandigheden 
veroorloofden, vertegeriwoordigd te krijgen. Hij denkt daarbij niet 
aan politieke partijen, maar eerder aan richtingen, welke zich een 
bedding groeven in ons volksleven. Over de volle breedte is de poging 
nog niet geslaagd; het oog blijft daarvoor open. Intussen, hoezeer de 



leden van dit Kabinet ook komen uit verschillende hoeken van het 
Nederlandse volksleven, in het te voeren beleid zijn zij volkomen 
eenstemmig en staan zij in één gelid. 

Gevolgd wordt een staatkunde, die weliswaar in grote zaken de 
komende Regering niet voor voldongen feiten stelt, maar die wel 
gedragen wordt door de gedachte, dat uit de verdrukking niet tc 
voorschijn mogen komen geprivilegieerde machten, welke als sterke 
torens uitsteken boven de ruïnes van het volksleven, want de lasten 
moeteri eerlijk verdeeld worden. 

Elke invloed, aldus de rede, wordt aangewend om na de bevrij- 
ding het voedselprogramma tot het hoogste niveau op te voeren. 

De bevrijding van Nederlandsch-Oost-Indië staat vooraan in de 
gedachten der Regering. 

Wat er nog ontbreekt aan zuivering wordt aangevuld. De recht- 
spraak over collaborateurs zal verder bevorderd worden, met inacht- 
neming van de beperking, die het half bevrijd zijn stelt. 

De plaatselijke vertegenwoordigende organen komen spoedig. 
In de internationale staatkunde wordt geijverd voor gelijkheid van 

alle Staten voor de internationale wet, waaraan in beginsel allen onder- 
worpen zijn en welke een zedelijke grondslag heeit en niet alleen 
rust op politieke macht. 

Het Militair Gezag zal overeenkomstig de opzet voor het thans 
bevrijde gebied ingeperkt worden, opdat het civiele gezag ruimere 
baan krijge en de krachten van het Militair Gezag te beter vrij 
komen voor het Noorden. Tenslotte verklaart de Minister-President 
nog, áat het voor dil Kabinet de grootste voldoening zal zijn, als he: 
ten snelste de staf van het bestuur kan overdragen aan dat Kabinet, 
dat gedragen wordt door een volk, dat in zijn geheel bevrijd is en 
zijn mening weer in vrijheid kan uiten. 

De heer Gerbrczndy schrijft in zijn memorandum: ,,Heel duidelijk is 
ook deze bereidheid tot hartelijke samenwerking aan deri dag getreden 
in het Kabinet, dat in Februari 1945 optrad. Gelijk uit de mededee- 
iingen boven kan blijken, trad dit Kabinet op onder zeer moeilijke 
omstandigheden, nl. na een periode, waarin niet de volle kracht kon 
worden ontwikkeld. Desondanks werd door allen de last doelbewust 
aanvaard. De maatregelen tot economisch herstel, het op gang bren- 
gen van het bestuursapparaat, de organisatie van het leger, de voor- 
ziening in den nood van het straks bevrijde Noordwesten, de voor- 
bereidingen op financieel gebied en dat van het geldwezen, de onder- 
vanging der moeilijkheden in het mijngebied, de opzet tot ver- 
betering van het verkeer, van de droogmaking van Walcheren, al deze 
en dergelijke maatregelen eischten de Ministers op, op een moment, 
dat er achterstand was, zodat in zeer korten tijd het noodzakelijkste 
moest worden gepresteerd. De eensgezindheid, waarmede getracnt 
is dezen arbeid te volvoeren, was niet slechts bij den aanvang aan- 

!) vgl. Prof. inr. p. S. Gerbrandy: ,&enige hoofdpunten van het Re- n e z i ~ 3  maar is aan het einde gebleven". ') 
geeringsbeleid in Lon~den gesdurende de oorlogsjaren 1940-1935", ln zijn boek de heer i'an 'jen Tenzpel: 

blz. 59. ,,In het nieuwe Kabinet werden geen sociaal-democraten opge- 
nomen. De heer van den Broek weigerde deswege een hem op- 
nieuw aangeboden portefeuille te aanvaarden. De heer van den 
Broek bleef zich zelf gelijk. 

Het nieuwe Kabinet stond waarlijk los van alle partijen. Het 
was dan ook in geen enkel opzicht representatief voor het Neder- 
landsche volk en het miste vanaf den beginne gezag en autoriteit. 

Het leed aan de gevolgen van zijn vitium originis. 
Het Militair Gezag zag zijn almacht bevestigd. De  hoop op 

politiek avontuur bleef in sommige kringen levendig. Men moest 
wel een vreemde zijn in Jeruzalem om te kunnen aannemen, dat 
dit Kabinet sterker steun zou verleenen aan het streven naar een 
grondige maatschappelijke en staatkundige vernieuwing, of wel 
dat het meer waarborgen opleverde voor een snelle en straffe 
berechting van de oorlogsmisdadigers dan het afgetreden Kabi- 
net. Gedurende eenige kostbare maanden, toen vóór alles herstel 
van orde - bovenal in moreelen zin -- van gezag en autoriteit 
van de verantwoordelijke Regeering, en herstel van het vertrou- 
wen van de breede massa des volks in eigen werkzaamheid en 
zedelijke kracht en in het democratisch bestel geboden was, kon 
de ontwrichting op bestuursgebied voortgang nemen. 

Verantwoordelijk voor het optreden dezer Regeering waren 
natuurlijk de leden, die er plaats in namen. In staatsrechtelijken 
zin berustte de verantwoordelijkheid in de eerste plaats bij den 
Kabinetsformateur. Maar is dat niet, welhaast, een spelen met 
woorden? Aan wie was dit Kabinet verantwoordelijk, nu de 
Volksvertegenwoordiging op stal was gezet?" 

') Vgl. J. van de11 Tenzpel: ,,Nederland in Londen", blz. 735. 

") Vgl. bijlage 163. 

Op 10 Maart 1945 schrijft de heer C. J. van Lienden, secretaris van 
de Sociaal-Democratische Vereeniging in bevrijd Nederland, lid van de 
Tweede Kainer der Staten-Generaal, in het Londense Vrij Neder- 
land ') o.m. het volgende: 



,,lk wil ter vermijding van elk n~isverstand heel kort uiteenzetten, 
hoe wij, democratische socialisten, staan tegenover het vraagstuk 
van deelneming aan de Regeering, zooals zich dit thans voordoet. 

Wij zijn er van overtuigd, dat onze beweging in ons vaderland zoo- 
zeer aan kracht en invloed heeft gewonnen, dat geen enkele Regeering 
kan worden gevormd zonder ons, behalve natuurlijk in de situatie, 
waarin een Regeering de verantwoordelijkheid ontbreekt jegens een 
parlement, dat zulk e:n onvolledige Regeering onmiddellijk naar huis 
zou zenden. Slechts wanneer een parlement ontbreekt. kan men zeg- 
gen, dat een Regeeringsformatie is ,,geslaagdn, terwijl zij constitutie- 
nee1 een zoodanige kwalificatie niet verdient. Aangezien wij weten, 
dat de staatkundige leiders van ons volk, die hun verantwoordelijk- 
heid kennen, bij het ontwerpen van het Regeeringsbeleid rekening wil- 
len houden met de politieke werkelijkheid van de sterke democra- 
tisch-socialistische beweging, behoeven wii ten aanzien van deel- 
neming aan de Regeering slechts voorwaarden te stellen, die de fun- 
clamenteele beginselen raken, waarop onze constitutioneele monarchie 
is gebouwd. Als zoodanige voorwaarden zijn de  volgende beschouwd: 

1. geen Minister zal worden voorgedragen voor ontslag zonder 
voorafgaand overleg met hem en met den Ministerraad; 

2. het Kabinet zal tenminste drie representatieve katholieken uit 
het bevrijde gebied tellen; 

3. de samenstelling van de Staten-Generaal wordt onverwijld bij 
Koninklijk besluit geregeld om terstond na de bevrijding in werking 
te kunnen treden, ook indien de omstandigheden een terugkomst van 
de Koningin nog mochten beletten: 

4. onverwijld wordt overgegaan tot instelling van Provinciale 
Staten en gemeenteraden in het bevrijde gebied; 

5. de verhouding tusschen de Regeering en Militair Gezag wordt 
ten spoedigste zoodanig geregeld, dat het gezag van de Rzgeering ver- 
zekerd zij." 

De schrijver zegt voorts: ,,Wanneer dan ook thans een Kabinet is 
tot stand gekomen, waarin de beweging voor het democratisch- 
socialisme geen representanten heeft, dan kan ik tot mijn diepe teleur- 
stelling uit deze omstandigheid niet anders afleiden dan dat het niet 
mogelijk is geweest bij de jongste Kabinetsformatie ten aanzien van 
de hierboven vermelde punten uit onze constitutie, waarop de nieuwe 
ministers zijn bezedigd, zekerheid te verkrijgen." 

Het Londense Vrij Nederland van 14 April 1945 wijdt onder de 
titel ,,De aanvulling van ons Kabinet" het volgende artikel aan de 
nieuwe formatie: 

,,Ons Kabinet is nu zoo goed als compleet. Het is aangevuld 
met twee vakministers. Van .,verbreeding van basis" is niets 
gekomen. Wij klagen daarover niet, omdat wij niet het, onder 
deze omstandigheden onmogelijke, mogen verlangen. 

Tn ons artikel van 3 Maart hebben wij de nieuwe Regeering, 
zooals zij toen reeds was samengesteld. met welgezindheid be- 
oordeeld; vriendelijker dan in het algemeen de vrije Neder- 
landsche pers aan de overzijde dat gedaan heeft. Wij hebben het 
Kabinet als zaken-Kabinet besproken, de  onmogelijkheid van 
een politiek principieele Regeering aanvaardende, zoolang 
zekere constitutioneele kwesties onoplosbaar blijven. Reeds het 
feit, dat geen der nieuwe Ministers zich ,,happigu betoond 
had en dat allen slechts gezwicht waren voor het argument 
van de behoefte des Vaderlands, dwong tot welwillend oordeel. 

Het was inderdaad een onpolitiek Kabinet. De twee A.R.- 
leden zaten er allerminst in als vertegenwoordigers van hun 
partij. Men weet, hoe prof. Gerhmndy indertijd toegetreden is 
tot het Ministerie-de Geer. De heer Gispen was Minister ge- 
worden, niet omdat hij A.R. was, maar ondanks dat feit. Bij- 
gedragen tot zijn aanvaarding had het besef, dat anders drie 
der overige vakministers niet zouden hebben meegedaan. 

Van de partijvertegenwoordigers was slechts Minister Bolke- 
<Iein overgebleven. Dat zoovele katholieken zitting namen in 
liet Kabinet was ?]echts toe te schrijven aan het feit, dat de 
vaklieden, waaronder men zijn keus had kunnen doen, in over- 
groote meerderheid tot de R.K. Kerk behoorden. Zij traden 
niet op als leden der R.K. Staatspartij. Zij behooren bijna allen, 
zoo niet allen, tot de katholieken, die in de toekomst ecn 
andere politieke groepeering in ons land wenschen dan langs de 
lijnen der kerkgenootschappen. Tot welke groep ieder hunner 
in de toekomst zou wenschen te behooren is ons even onbe- 
kend, als die toekomstige indeeling zelf. 

Had men in dit Kabinet één of twee Ministers opgenomen 
om hun politieke kleur, b.v. als socialisten, dan ware daardoor 
niet een Kabinet op breede basis ontstaan. Wij hebben zekere 
pogingen daartoe met zekere bevreemding gevolgd. Er ware 
niets mee gewonnen dan valsche schijn en het aandeel der 
vakkennis in de sanlenstelling had er orider kunnen lijden. Wij 



zagen ook niet goed, hoe iemand o p  principieele overwegingen 
had kunnen toetreden, tenzij een politicus van een richting, 
die in het Kabinet niet welkom geweest ware. 

D e  twee nieuwste Ministers hebben zich ook al niet aan  
mastklimmen om een portefeuille bezondigd. Zij hebben zich 
als vaklieden ter beschikking gesteld. Al is prof. de Quay geen 
beroeps- maar reserve-officier, hij is een generaalszoon en hij 
kent militaire traditie. D a t  heeft hem lange aarzeling doen 
overwinnen. E r  is dus geen reden hem met minder welgezind- 
heid te begroeten dan onze andere Ministers. 

Toch moeten wij, wat wij het geval-de Quay zouden willen 
noemen, in openhartige beschouwing nemen. Wij gelooven, dat  
dit noodig is ter vergemakkelijking van de  positie van dezen 
Minister. Het is niet onwaarschijnlijk, dat  er uit zekere hoeken 
van de ondergrondsche beweging in ons land - in het bijzonder 
in het Noorden - en ook van den kant van politici van gezag, 
een storm tegen zijn benoeming zal opsteken. Deze kan slechts 
worden bezworen, doordat men de waarde der feiten, die zullen 
worden aangevoerd, bij voorbaat in rondborstige beschouwing 
neemt. Aan dezen eisch heeft de  radiored2 van onzen Premier 
over zijn nieuwen Collega - wij begrijpen dat opperbest - 
niet voldaan. Ergens moet de verwachte critiek gesignaleerd en 
vierkant onder d e  oogen worden gezien. Dat  kan de zaak en 
de ~ o s i t i e  van dezen nieuwen Minister slechts ten goede komen. 

Prof. de Quay is een der drie mannen, die den stoot hebben 
gegeven tot oprichting van d e  Nederlandsche Unie. D e  N.U. 
is in de practijk een nuttig instituut gebleken. Honderdduizenden, 
die zich niets om haar theorie bekommerden, hebben er de  orga- 
nisatie in gevonden, die hen een tijd lang in de gelegenheid heeft 
gesteld in het openbaar de N.S.B. te bestrijden en soms zelfs 
N.S B.-ers gezond af te rossen. Ons hart was met hen. 

Maar met de  oprichting was het anders gesteld. Men zocht 
het in c o m ~ r o m i s .  Bewust, na grondige discussie met anderen, 
werd in het projram de terugkeer van Oranje en zelfs herstel 
der onafhankelijkheid ter zijde gelaten. Een der drie mannen, 
mr. Linthorst Rornan, ging zoover, in wanhoop, den wensch te 
verkondigen, dat Duitschland met niet meer dan 3 : 2 winnen 
zou. Prof. de Qvay zelf wordt verweten, dat hij Winterhulp en 
Arbeidsdienst aanbevolen heeft. Da t  was echter in 1940, toen 
velen nog niet beseften, wat hun weldra duidelijk zou worden. 

Wij achten dit geen afdoende disqualifacatie meer; ten- 
minste niet voor een niet-leidende positie in een zaken-Kabinet. 
Menigeen kan men niets verwijten, omdat hij nier, zooals prof. 
de  Quay ten zeerste gedaan heeft, zich druk heeft gemaakt 
om het Vaderland te  dienen zooals hem dat  noodig leek. Wij 
halen, in dit verband, met instemming een zinsnede aan uit de  
rede, waarover Minister Burger zoo deerlijk is gestruikeld: 
,,Nauwelijks is van beteekenis de vraag, of goedwillende en 
goedbedoelende Nederlanders van tijd tot tijd niet geslaagd zijn 
in het vinden van d e  juiste houding tegenover den vijand en, 
mede door hem zelf betreurde, fouten hebben begaan." Deze 
oud-minister heeft nu wellicht niet zonder grimmige voldoening 
opgemerkt. hoe zijn inzicht toe~assing heeft gevonden! 

Dit ,,betreurenw is, naar wij mogen aannemen, ook o p  prof. de 
Quav toeaasselijk. Voor de  deugden van de  suontane beweging, 
die hij heeft helpen ontketenen, hebben de Duitschers hem hard 
aangepakt. En het bedenkelijke program van de  N.U. moet ver 
achter hem liggen. 

Dat  dit Iaatste zoo is, moet men wel opmaken uit zijn aan- 
vaarding van het Ministerschap. In  dat  program verklaarde de  
Unie immers, naast allerlei dat  zeer bedenkelijk klinkt, ,,niet 
te willen zijn een schuilplaats voor degenen, die irz bedektziz 
vorm het vroegere politieke systeem wenschen voort te zetten". 
(Vrij Nederland 2. XI. 1940, blz. 315). N u  is hij in de gele- 
deren getreden van hen, die met deze woorden d e  wildernis 
werden ingestuurd. 

Zeker, alle Ministers willen wel een verbetering van onze 
democratische techniek, maar geen hunner zal te vinden zijn 
voor een aantasting van het systeem zelf. Allerminst onze 
Premier. Wij durven er voor instaan, dat  prof. de Qilay niet 
Minister van Oorlog is geworden o m  zijn collega's met hun 
systeem op te  blazen." 

5 3. Samenvatting en concluries 
Aan het begin van dit hoofdstuk heeft de  commissie een aantal 

omstandigheden opgesomd. welke geheel of voor het grootste gedeelte 
waren ont:rokken aan de  invloed van het Kabinet of van d e  afzonder- 
lijke Ministers en die toch van betekenis zijn geweest voor de  onder- 
gang van het eerste Kabinet-Gerbrandy. Zij vormen de  achter- 



grond, waartegen d e  Kabinetscrisis, die door  enige andere iactorrn 
acuut is geworden, zich heeft afgespeeld. Deze laatste factoren worden 
gevonden in de problemen, waarvoor het Kabinet, afgezien van enige 
andere incidenten, welke in  die tijd plaats vonden, meer direct werd 
gesteld. 

Uit de afgelegde verklaringen is gebleken, dat  de  voornaamste van 
deze problemen waren: 

l) d e  positie van de  Staten-Generaal, waarbij in die tijd in het 
bijronder acuut was de vraag, of een regeling met betrekking tot de  
Staten-Generaal te Londen tot stand moest worden gebracht dan wel 
of men daarmede moest wachten, totdat na de  bevrijding ook con- 
sultatie in Nederland kon plaats vinden; 

2 )  de verhouding Regering-Militair Gezag; 
3) d e  noodzakelijkheid o m  te komen tot  een reorganisatie van het 

Kabinet in die zin, dat de samenstelling ervön meer zou beantwoor- 
den aan  het feit, dat het deel van het land, dat  overwegend katholiek 
was, bevrijd was, terwijl in het Kabinet o p  dat  inoment geen katholie- 
ken zitting hadden. 

D e  commissie is van mening, dat  de  eerste twee problemen welis- 
waar zeer moeilijk lagen, doch dat het niet helemaal uitgesloten is 
te achten, dat  men in de kring van het Kabinet met betrekking daartoe 
tenslotte nog tot een aanvaardbare oplossing zou zijn gekomen. 

Over de inhoud van het wetsbesluit inzake de  Staten-Generaal 
was men het na zeer lange s+rijd eens geworden. Het  wâs alleen 
niet mogelijk o p  dat  moment de  koninklijke sanctie, die voor 
de  afkondiging nog nodig was, te verkrijgen. D e  commissie heeft 
reeds in 8 9 van hoofdstuk X1 te kennen gegeven, dat  zij het 
standpiint van het Kabinet in  deze betwistbsar acht. Uit het 
bezette gebied kwamen bij voor'during duidelijke en dringende 
stemmen om te  betogen, dat  met betrekking tot de  Staten-Generaal 
na de bevrijding eerst raadpleging van leidende figuren in Nederland 
moest plaats vinden. D e  Regering te Londen heeft zich altijd te veel 
o p  het s t a n d ~ u n t  gesteld, dat  zij over de positie van de Staten-Gene- 
raal na de bevrijding een beslissing moest neqen.  waarbij zii. naar de  
mening van de  commissie, uit het oog heeft verloren. dat  de Stateri- 
Generaal naast de Regering een taak o p  gelijk niveau hebben. Het 
zou dan ook tot wel zeer onaansename consequenties hebben ge- 
leid, indien ten aanzien van d e  volksvertegenwoordiging te Londer, 
een wetsbesluit zou zijn tot stand pekomen. dat  na de bevrijding, o p  
grond van bij terugkomst in Nederland gebleken bezwaren, door een 
ander besluit vervaneen had moeten worden. D e  con~missie mernt 
dan ook, dat  de kracht der feiten ten aar i~ien van de vraair. of e-n 
regeling voor de Staten-Generaal al dan niet te Londen moest worden 
vastgesteld, wel zo sterk zou zijn geweest, dat hier een opfo~sing had 
kunnen worden gevonden zonder dat  het per se tot een Kabinets- 
crisis o p  dit punt had behoeven te komen. 

Ook inzake het probleem van de verhouding van de Regering tot 
het Militair Gezag was wellicht nog een oulossing te vinden geweest. 
Het  is waar, dat hel Kabinet over dit vraagstuk niet eenstemmig was. 
&n aantal Ministers, in het biizonder zij, die in het bevrijde Zuiden 
met het Militair Ge7ag moeilijkheden hadden ondervonden, wetisten 
in de tegeriover de  chef staf te nemen maatreoelen zeer ver te eann: 
anderen gevoelden de noodzaak daarvan in mindere mate. In het bij- 
zonder was er ook een tegenstelling o p  dit punt tussen de Minister van 
Oorlog -- die voor d e  commissie heeft verklaard, dat  hij meesta! de 
zijde van het Militair Ge7ag koos, hetgeen ezn van de redenen was, 
waarom geen eensgezinde politiek mogelijk was - en de  meeste 
andere Ministers. Toch valt niet te ontkennen, dat  men in de loop 
van Januari 1945 wegen aan het bewandelen was, waarldnos het 
bereiken van een e-nstemmige onlossing niet uit,oe.sloten behocfde 
te  zijn. D e  commissie denkt hierbij aan d e  brief van 19 Januari 1945 
van de  Voorzitter van d e  Raad van Ministers aan generaal Krnls, 
waarin ten aanzien van diens verhouding tot d e  Regerins de  puntjes 
OU d e  i werden gezet en aan d e  nota van 26 Januari 1945 van d e  
Ministers van Oorloq en van Algemene Zaken, waarin voorstellen 
werden gedaan om de  invloed der afzonderlijke Ministers o p  de  gang 
van zaken bij het Militair Gezag te  vergroten. 

D e  hier geschetste o ~ v a t t i n g  van d e  commissie vindt steun in de  
mededelingen van de heer Gerhr~riciy, die verklaard heeft, dat  het c r  
enerzijds in Januari 1945 alle schijn van had, dat  het prob1e;in inzake 
de  Staten-Generaal o p  d e  meest soeoele manier zou worden o ~ g e l o s t  
en dat  in het Kabinet een formulering van het vraagstuk was ver- 
schoven naar een minimaal verschil en da t  men het er anderzijds 
over eens was geworden, dat  men niet moest overgaan tot ontslag 
van generaal Krrils, doch d e  moeilijkheden met hem moest afdoen 
o p  de  w i i ~ e ,  als in de  brief van 19 Januari 1945 door de  Voorzitter 
van de Raad van Ministers is gecchied. D e  commissie heeft reads 
in haar conclusies bij hoofdstuk X11 gezegd, dat  zij deze wijze van 
afdoening niet de juiste acht. omdat h.i ontslag had moeten zijn 



verleend. doch dit doet niets af aan hel feit, dat  in het Kabinet over- 
eenstemming over de  toen gevolgde methode wai  beieikt. 

D e  commissie ziet dan ook d e  directe aanleiding voor het ontslag 
var, het Kabinet veel meer in  het derde hierboven vermelde pro- 
bleem. Na  de  bevrijding van het Zuiden toch begonnen zich fac- 
toren van politieke aard te ontwikkelen, die o p  de samenstelling van 
het Kabinet niet zonder invloed konden blijven. Een gebiedsdeel 
met een bevolking van ongeveer 2 millioen zielen was bevrijd en i n  
deze bevolking ontstond vanzelfsprekend d e  drang om invloed o p  
het Regeringsbeleid uit te  oefenen, hetgeen bij gebrek aan  ver- 
tegenwoordigende lichamen alleen bereikt kon worden door wijzi- 
ging in de  samenstelling van het Kabinet. Dit probleem werd mede 
daarom acuut, omdat, na  het uittreden van de  Ministers Kerstens 
en van Angeren, het Kabinet geen enkele katholieke Minister meer 
had, terwijl de  bevolking van het bevrijde gebied overwegend katho- 
liek was. 

Bedoelde drang uit het bevrijde Zuiden kwam o p  verschillende 
wijzen te Londen tot uiting. Hoewel dit alles moeilijk tot in bijzonder- 
heden na te speuren is, meent de  commissie toch wel te kunnzn 
zeggen, dat  besprekingen als daar gevoerd zijn door de  heren de 

Q r ~ q  en Beel grote invloed hebben uitgeoefend. Dr voorstelling van 
zaken. die door importante vertegenuoordigers uit het bevrijde ge- 
bied naar Londen werd overgebracht. was er niet een, waarbij t e  
kennen werd gegeven, dat  het nodig was, dat de katholieken als 
een fractie gelijk de andere aanspraak o p  een evenredige vertegen- 
woordiging in het Kabinet hadden, maar veeleer een conceptie, die 
ontleend was aan de opvattingen, die destijds door de Nederlandse 
Volksbeweging het duidelijkst vertolkt werden. Het was de conceptie 
van de  vernieuwing, die, inet behoud van de geestelijke verschillen. 
toch zeer sterk de gedachte aan eenheid naar voren bracht en daardoor 
zich noodzakelijk moest richten o p  het outreden van een Kabinet van 
dienovere:nkomstige samenstelling. Een Kabinet dus. waarin, zoals de  
terminologie van die dagen luidde, de geestelijke en maatschappelijke 
stromingen vertegenwoordigd zouden zijn, doch waarin voor ver- 
tegenwoordigers van politieke partijen als zodanig geen plaats was, een 
Kabinet dus van personen, die dragers van de  vernieuwingsgedachte 
genoemd konden worden. Deze conceptie drong in de  laatste maanden 
van 1944 en de eerste maanden van 1945 in steeds sterkere mate tot  
Londen door. Het bekende Eindhovense adres van 2 November 1944, 
dat  te Londen zoveel opzien baarde, was er een uiting van en de 
17 personen, die einde Januari l945 ter voorlichting van d e  Koningin 
naar Londen gingen, waren weliswaar specialisten velerlei gebied, 
maar allen voorstanders van de vernieuwingsgedachte. Personen. 
die ecn andere kijk hadden o p  d e  toekomstige ontwikkeling in Neder- 
land en die met name van oordeel waren. dat d e  politieke partijen 
daarbij spoedig weer een rol 7oilden spelen, bevonden zich in deze 
delegatie niet. 

Tegenover die conceptie, die consequent bij verschillende gelegen- 
heden naar Londen werd uitgedragen. was de positie van het Kabinet 
in Januari 1945 wel uiterst moeilijk. De Minister van Koloniën ver- 
toefde vrijwel doorlopend in het Verre Oosten. twee andere Ministers, 
de  heren vaiz den Tempel en van derz Broek, ban wie de laatste twee 
departementen beheerde, waren ernstig ziek. D e  andere leden van het 
Kabinet waren verwikkeld in  langdurige discus~ies over problemen, 
met betrekking waartoe het bijzoiider moeilijk was «m tot eensgezind- 
heid te komen. Een dier problemen was een gezdgscrisis, welke was 
cntstaan tussen de Regering en de chef staf M.G., in welke grzags- 
crisis de Regering een uitermate slappe houding aannam. Was het 
wonder, dat zulk een Kabinet tegenover de  eensgezind opdringende 
krachten uit het bevrijde Zuiden een zwakke tegenspeler was'? 

Tegei3over deze aandrang uit het Zuiden heeft het Kabinet -- e n  
dit blijkbaar eensgezind - de houding aangenomen, dat, waar de  
zoëven omschreven leemten in het Kabinet een reconstructie wenselijk 
deden zijn, dis  reconstructie dienstbaar gemaakt kon wordcn om d e  
opengevallen plaatsen door enige prominente figuren uit het bevrijde 
Zuiden te doen beretten. Verder wilde het Kabinet niet gaan. Het  was 
van oordeel, dat  de oude kern. eventueel aldus aangevuld met figuren 
uit het Zuiden, na  de  bevrijding naar Nederland behoorde terug te  
keren. 

D e  geschiedenis van de ondergang van het eerste Kabinet-Ger- 
brarzdy is dan ook, naar de  mening van de  commissie, te herleiden 
tot de  strijd tussen de beide hier geschetse visies - die van de  
vertegenwoordigers van het bevrijde Zuiden en die van het Kabi- 
net - over de  mate, waarin het Kabinet vernieuwd moest worden. 
Deze strijd is door het Kabinet verloren. Toen bleek, dat de  recon- 
structie in d e  beperkte zin van het doen bezetten van enige open- 
komende plaatsen door figuren uit het bevrijde Zuiden niet moge- 
lijk was, is de  collectieve ontslagaanvrage van het Kabinet gevolgd. 
Ook toen werden nog niet alle stellingen prijsgegeven, want uit de  



afgelegde verklaringen blijkt wel, dat het Kabinet de collectieve 
ontslagaanvrage niet heeft ingediend om tot een algehele vernieuwing 
van het Kabinet te komen, doch alleen in de verwachting, dat daar- 
door een reconstructie, als door het Kabinet bedoeld, wellicht ge- 
makkelijker zou worden. 

De collectieve ontslagaanvrage van het Kabinet valt nagenoeg 
samen met het verlenen van ontslag aan Minister Burger en de kort 
daarop, in verband daarmede, gevolgde ontslagaanvrage van de 
heren Albarda en van den Tempel. Het is de commissie niet gelukt 
duidelijk vast te stellen welk verband er precies tussen deze gebeurte- 
nissen en de coliectieve ontslagaanvrage van het Kabinet heeft be- 
staan. Nochtans meent zij te kunnen aannemen, dat door bedoelde 
gebeurtenissen het standpunt van het Kabinet - reconstructie en 
geen algehele vernieuwing - niet zal zijn versterkt. 

Uit het voorgaande volgt, dat de commissie niet kan aanvaarden 
de opvatting, welke door een aantal gewezen Ministers voor haar 
is vertolkt, als zoude de werkelijke oorzaak van het ontslag van het 
Kabinet gelegen zijn in het geschil, dat tussen de Regering en het 
Militair Gezag bestond. De visie van deze getuigen is, dat het M.G. 
de hand zou hebben gehad in de ondergang van het Kabinet en zij 
menen dit te kunnen adstrueren met het feit, dat de Ministers, die 
het sterkst tegen het Militair Gezag geopponeerd hebben, niet in 
het Kabinet zijn teruggekeerd, terwijl een aantal van de Ministers 
uit het Zuiden, die in het nieuwe Kabinet-Gerbrandy zijn gekomen, 
nauwe relaties met het Militair Gezag had. De commissie is van 
oordeel, dat deze ter adstructie aangevoerde feiten meer zijn te be- 
schouwen als coïncidenties en dat de werkelijke reden van het af- 
treden van het eerste Kabinet-Gerbrandy een gevolg is van de ont- 
wikkeling der tegenstellingen, welke de commissie hierboven heeft 
be~chreven. De commissie heeft bovendien ook in het geheel niet de 
indruk, dat de invloed van generaal Kruls in de politieke sferen, 
waarin over het lot van het Kabinet beslist werd, zo groot is geweest, 
dat hij belangrijke invloed in een eventueel door hem gewenste zin 
zou hebben kunnen uitoefenen. 

Het valt niet te ontkennen, dat de Kabinetscrisis van 24 Januari 
1935 op een zeer ongelegen moment is gekomen, waardoor aan het 
Nederlandse belang geen goed is gedaan. Het was een tijdsgewricht, 
waarin wij zeer grote behoefte aan een krachtige Regering hadden. 
Intussen ging er ook de laatste maanden voor zijn aftreden van het 
Kabinet niet veel kracht meer uit, op grond van de omstandigheden, 
waaraan de commissie in de verschillende hieraan voorafgaande 
hoofdstukken herhaaldelijk aandacht heeft moeten wijden. Daarna 
heeft het nog een maand geduurd, eer het tweede Kabinet-Gerbrandy 
geformeerd werd en dit is op het laatst nog vrij plotseling moeten 
gebeuren, omdat de Kabinetsformateur voor belangrijke bespre- 
kingen met geallieerde autoriteiten niet langer slechts een demission- 
nair Kabinet achter zich kon hebben. 

Deze formatie is tenslotte toch nog een compromis geworden 
tussen de verlangens van het bevrijde Zuiden en de gedachte, waar- 
door het afgetreden Kabinet met betrekking tot een eventuele recon- 
structie werd geleid. Niet de heer de Quay, doch de heer Gerbrandy 
kreeg de opdracht tot formatie, kennelijk met het oog op de hand- 
having van de continuïteit, in het bijzonder tegenover de geallieerden. 
De belangen der continuïteit hebben ertoe geleid, dat bovendien 
ook nog een aantal Ministers van het afgetreden Kabinet in het 
nieuwe zijn overgenomen. Dit waren, met uitzondering van de heer 
Bolkestein, de Ministers, wier taak hen voortdurend in aanraking 
met de geallieerden had gebracht. Ook het tweede Kabinet-Ger- 
brandy stond, gelijk het eerste, op het standpunt, dat het na de alge- 
hele bevrijding des lands zou aftreden. 

Voor de heer Gerbrandy zal deze Kabinetsformatie zonder enige 
twijfel een hoogst onaangename taak zijn geweest. Enerzijds had hij 
zich solidair verklaard met de leden van het afgetreden Kabinet 
met betrekking tot het standpunt, dat alleen een reconstructie - 
opneming van enkele nieuwe Ministers - aanvaardbaar was. Voor 
die collega's moet het resultaat van zijn formatie, waarbij in veel 
sterkere mate vernieuwing plaats vond dan zij bedoeld hadden, een 
teleurstelling zijn geweest. Anderzijds heeft de heer Gerbrandy niet 
kunnen of willen voldoen aan de drang, die uit het bevrijde Zuiden 
kwam om tot een volledig nieuwe ploeg te komen. Ook hier moet 
het resultaat van zijn formatie teleurstelling hebben gewekt. Toch 
kan de commissie, gezien de uitermate moeilijke omstandigheden, 
waarin Nederland zich op dat ogenblik, met de bevrijding voor de 
boeg, bevond, begrijpen, dat de heer Gerbrandy de opdracht tot 
Kabinetsformatie heeft aanvaard en deze, wat betreft de verhouding 
tussen oude en nieuwe leden, op de hierboven vermelde wijze heeft 
vervuld. 



Een punt, dat in de gedachtenwisseling met betrekking tot de 
formatie van het tweede Kabinet-Gerbrandy herhaalde malen ter 
sprake is gekomen, is de wijze, waarop de Kabinetsformateur zijn 
uitnodigingen heeft geformuleerd. Hij heeft zich daarbij tot de door 
hem aangezochten uitsluitend als personen gewend, daarbij er naar 
strevend om zoveel mogelijk de geestelijke en maatschappelijke stro- 
mingen - dus overnemende de terminologie van de vernieuwings- 
gedachte van die tijd - in zijn Kabinet op te nemen. Hij heeft zich 
daarbij uitdrukkelijk gedistancieerd van personen, die beschouwd 
konden worden of zichzelf wensten te beschouwen als vertegenwoor- 
digers van politieke partijen. Hoewel de commissie de indruk heeft, 
dat de heer Gerbrandy zelf de belangrijkheid van politieke partijen 
in dat tijdsgewricht niet zo hoog aansloeg, heeft hij toch, naar haar 
mening, hiermede wel gepoogd te blijven in de sfeer van de nieuwe 
aanwas van zijn Kabinet. 

Dit is de reden geworden, waarom hij in dit Kabinet geen sociaal- 
democraten heeft kunnen opnemen. De sociaal-democratie toch had 
zich in het bevrijde Zuiden reeds georganiseerd, niet als politieke 
partij, doch als een politieke beweging, in afwachting van de na de 
bevrijding over het verdere lot van de partij te nemen beslissingen. 
De door hem uitgenodigde sociaal-democraten - misschien met uit- 
zondering van de heer Oldenbroek - hebben zich bij de bespre- 
kingen met de heer Gerbrandy op het standpunt gesteld, dat zij niet 
uitsluitend als personen in het Kabinet wensten te worden opgenomen, 
doch dat daarbij ook rekening moest worden gehouden met hun 
politieke visie, die in concreto haar neerslag vond in de formulering 
van een aantal desiderata, onder meer betrekking hebbende op de 
regelingen voor de vertegenwoordigende lichamen en de verhouding 
van de Regering tot het  militair Gezag. Wanneer de heer Gerbrandy 
het betreurt, dat hij geen sociaal-democraten in zijn tweede Kabinet 
heeft kunnen krijgen, dan moet de oorzaak daarvan, naar de mening 
van de commissie, in dit verschil in uitgangspunt gevonden worden. 

Op 23 Februari 1945 was het tweede Kabinet-Gerbrarzdy gefor- 
meerd, doch er bleven nog drie plaatsen onbezet, nl. Justitie, Oorlog 
en Waterstaat. De heer Gerbrandy heeft nadien bij de verdere aan- 
vulling van zijn Kabinet nog pogingen gedaan om een of meer sociaal. 
democraten daarin opgenomen te krijgen, welke pogingen op grond 
van de zojuist geschetste tegenstellingen schipbreuk hebben geleden, 
waarbij bovendien nog kwam, dat de vertegenwoordigers van het 
bevrijde Zuiden als representanten van de vernieuwingsgedachte be- 
zwaar hadden tegen de opneming van sociaal-democraten, die van het 
bovenvermelde andere gezichtspunt uitgingen. 

Een en ander heeft ertoe geleid, dat de heer Gerbrandy tenslotte 
de heer de Quay als Minister van Oorlog en de heer Tromp als 
Minister van Waterstaat in zijn Kabinet heeft opgenomen, terwijl hij 
zelf de portefeuille van Justitie a.i. bleef waarnemen. 

De opneming van de heer de Quay in het Kabinet heeft de com- 
missie verwonderd. De neer de Quay toch was een van de leden van 
het Driemanschap van de Nederlandse Unie, waartegen dusdanige 
bezwaren, op grond van de door de Nederlandse Unie tijdens de be- 
zetting gevoerde politiek, bestonden, dat alom de opvatting heerste, 
dat naar de faits et gestes van de leden van het Driemanschap na de 
bevrijding eerst een onderzoek moest worden ingesteld. Het is, naar 
het oordeel van de commissie, geen daad van wijs beleid van de heer 
Gerbrandy geweest, dat hij, terwijl dit onderzoek nog komen moest, 
de heer de Quay in zijn Kabinet heeft opgenomen en dan nog wel in 
de functie van Minister van Oorlog, als hoedanig het Militair Gezag, 
dat in belangrijke mate belast was met de zuivering op alle mogelijke 
gebieden, onder hem ressorteerde. 



XVIII. De kwestie-van Heuven Goedhart 

' j  H .  A. Lunshof: .,Vlag halfstok". 
H. A.  Lunshof: ,.Als dieven in de nacht". 

9 1. Inleiding 

In een tweetal in 1948 verschenen brochures l) heeft de heer H. A.  
Lunshof een aantal beschuldigingen geuit tegen mr. G. J. van Heuvelz 
Goedhart, Minister van Justitie in het eerste Kabinet-Gerbrandy. 

In de eerste brochure stelt de schrijver op blz. 34 e.v. het volgende: 
,,Aan een lid van de Londense Regering werd uit Paroolkringen 

telegrafisch gevraagd, hoe het eigenlijk met de behartiging van 
hun belangen stond. Er zijn over en weer telegrammen gestuurd, 
waaraan het leven van boodschappers is gewaagd, die niets 
anders inhielden dan discussies over de onteigening van ,,De 
Telegraaf" en zijn machinerieën. Laat dit toenmalige lid van de 
Regering toestemming vragen de telegrammen tussen hem, quali- 
tate qua, en de Paroolgroep te publiceren. Het lid, dat wij op  
het oog hebben, was belanghebbende bij ,,Het Parool". Hij had 
rancune tegen ,,De Telegraaf", die hem eens had ontslagen. 
Daardoor heeft hij iets gedaan, wat geen regeerder moet doen, 
daardoor heeft hij het vermoeden van onoirbaarheid op zich 
geladen. Financieel geïnteresseerd in ,,Het Parool", fel gekeerd 
tegen ,.De Telegraaf", vcrvuld met wraakzucht tegen de Holderts, 
lijkt het, dat deze Minister onvoorzichtig heeft gehandeld. In 
Genève heeft Mr. van Heuven Goedhart op de conferentie voor 
de vrije pers onze Nederlandse naam op dit stuk go ,en eer aan 
gedaan, door voor te stellen, het publiceren van geheime stukken 
te bestraffen. 

Was het misschien angst, die hem er toe dreef? Angst, dat men 
de telegrammen eens op tafel zou gooien, waarmee hij de illegali- 
teit bewerkte en voorbereidingen trof voor de confiscatie van ,,De 
Telegraaf"? Het zijn geen beweringen, die ik schrijf. Ik heb ein 
stuk vóór mij. Een geheim document. Daarin wendde, tegen het 
verbod van de Regering, de nu ex-Minister geworden Mr. van 
Heuven Gordhart zich tot een illegaal vriendje van ,,Het Parool". 
Woordelijk heet het: 

,,Ik meen te kunnen zeggen, maar ik weet natuurlijk van jullie 
plannen niets af, dat het oude plan Amsterdam, maar dan zonder 
het Utrechtse staartje, alleszins uitvoerbaar wordt. Jullie pre- 
tentie t.a.v. gebouwen en machines vindt in officiële kringen 
weerklank. Dat loopt dus wel. Ik verlang er naar, mij voor mijn 
beleid jegens jullie te kunnen verantwoorden. Tk heb voortdurend, 
sedert mijn situatie moeilijker werd. Hans in vertrouwen ge- 
houden." 

Hans, de heer W., is thans commissaris van ,,Het Parool". 
Nederlandse volk, zo zijt gij behandeld, terwijl gij dacht, dat 

men zich diepe zorgen maakte over uw ellende, terwijl gij hon- 
gertochten organiseerde, terwijl uw zonen gefusilleerd werden, 
scheen men daarginder geen andere zorgen te hebben, dan de 
opzet te verwezenlijken, in het bezit van een groot gebouw en 
aan prachtige machines te komen. Terwijl gij hier crepeerde, 
ontbrandde daarginds de strijd om posities en betrekkingen. Ter- 
wijl gij God om hulp smeekte, maakten lieden misbruik van Uw 
toestand, door op de grofste onwaarachtigste, en knoeierigste 
wijze, eigen politieke doeleinden na te streven, en eigen belangen 
te bevredigen. Zulke mensen hebben in de hoge overheid gezeten, 
die Nederland in de allermoeilijkste tijd van zijn geschiedenis 
diende te besturen. Op Uw bleke gezichten, waar de nog sterds 
dreigender wordende bezetter de doodskleur joeg, was slechts 
ontsteltenis te lezen. Maar zij, in veiligheid gezeten, wel-doorvoed, 
en wel-gekleed, voerden hun England-Spie1 met sinistere bedoe- 
lingen en op een wijze, die ons recht verkrachtte. In zekere Lon- 
dense kringen heeft de opzet gehuisd, zich van ,,De Telegraaf" 
meester te maken. Die opzet blijkt daaruit. dat men onze nor- 
male wetgeving buiten werking stelde, en dat men, toen het uur 
van de bevrijding was aangebroken, geen waarlijke rechters, 
maar andermaal belanghebbenden met de zuivering belastte. Men 
handelde volgens het oude recept, eerst het recht aantasten, en 
dan de rechters." 



In het ,,Woord vooraf", gedateerd de 14de September 1948, van de 
tweede brochure zegt de schrijver: 

32979 (van Heuven Goedhart) 

,,Den 25ste Juni 1948 dagvaardde Mr, G. J. van Heuven Goed- 
hart mij in kort geding voor de president van de arrondissements- 
rechtbank te Amsterdam, daar hij voornemens was tegen mij. 
terzake van belediging en onrechtmatige daad, een vordering voor 
de gewone rechter in te stellen. Waar zulk een rechtsgeding, aldus 
stelde hij, geruime tijd in beslag neemt, vroeg Mr. van Heuvcn 
Goedhnrt een verbod van de president van de door mij geschreven 
brochure ,,Vlag Halfstok". 

De president wees deze eis af, overwegende dat hetgeen Mr. 
van Heuven Goedhart naar voren bracht om de beweringen van 
de schrijver van de brochure te logenstraffen, hem niet voi- 
doende voorkwam om op de beslissing van de gewone rechter 
vooruit te lopen, naar wie hij de zaak verwees. Mr. G. J. van 
Heuven Goedharl heeft echter geen eis bij de gewone rechter 
ingesteld. 

Ik meen thans verplicht te zijn een deel van het materiaal 
dat ik aan de rechter. ten bewijze van mijn beweringen, had 
willen overleggen, te publiceren. 

Waar Mr. vun Heuven Goedhart mij niet in staat stelt, hoewel 
hij zich daartoe had verplicht, de gewone rechter te laten oor- 
delen, appelleer ik thans aan de andere rechter, aan het vrije, 
Nederlandse volk." 

Op 18 Juni 1948 had mr. G. J. van Heuven Goedhart intussen aan 
de heer H. A. Lunshof het volgende geschreven: 

,,Ik heb kennis genomen van een schotschrift, door u gepubli- 
ceerd onder de titel ,,Vlag halfstok", een studie in onrecht, met 
name ook van hetgeen daarin op blz. 34 enz. tegen mij wordt 
geïnsinueerd. 

LJ hebt op de bij u gebruikelijke wijze en vermoedelijk met 
juridisch advies uw betoog zo gehouden, dat het geen aan- 
grijpings-punten oplevert voor een aanklacht wegens smaad- 
schrift. Ware dat anders, ik zou uiteraard niet nalaten zulk een 
klacht in te dienen. Onder de gegeven omstandigheden bepaal ik 
mij er toe vast te stellen, dat ik op gesn enkele wijze iets, wat 
dan ook, in Londen heb verricht om iets, wat dan ook, ten be- 
hoeve van Het Parool te bereiken; dat ik het - ik zou willen 
zeggen uiteraard - nooit in mijn hoofd heb gehaald het leven van 
enige boodschapper te wagen voor enig belang van particuliere 
aard; dat ik onmiddellijk na mijn optreden als Minister aan mijn 
trienden heb doen weten - hetgeen professor Gerbrandy bekend 
is en hetgeen hij stellig gaarne zal bevestigen - voor enigerlei 
functie bij een dagblad na de oorlog niet beschikbaar te zullen 
zijn; dat ik eerst op 1 September 1945 na herhaalde weigering en 
na herhaalde aandrang van mijn vrienden een functie bij Het 
Parool heb aanvaard; dat ik op geen enkele wijze financiëel bij 
Het Parool was of ben geinteresseerd anders dan doordien ik als 
hoofdredacteur word gesalarieerd: dat de oud-Minister Burger 
te allen tijde bereid is te verklaren, dat noch ik, noch het destijds 
door mij beheerde Departement, zich op enigerlei wijze heeft 
beziggehouden met het Londense persbeleid, dat voor rekening 
var1 de heer Burger lag; dat het door LI als geheim document ge- 
citeesde briefje, dat u vermoedelijk door uw vrienden van het 
voormalig Bureau Inlichtingen in handen is gespeeld, niets anders 
doet dan het feit constateren, dat de toenmalige Regering bereid 
was oud-illegale bladen de mogelijkheid tot legale verschijning 
te geven; dat ik omtrent de technische verschijningsmogelijkheden 
van Het Parool nimmer met enige autoriteit enig gesprek heb 
gevoerd, laat staan daarop enige invloed heb uitgeoefend en dat 
ik de diepstmogelijke verachtmg heb voor de wijze, waarop gij 
zelfs God ten tonele voert om tegenstelling te maken tussen de 
ellende van het Nederlandse volk in de hongerwinter en de vieze 
en verachtelijke politiek, die ik zou hebben gevoerd, een politiek, 
waarvan u in het geheel niets weet, waarnaar u nimmer enig 
redelijk onderzoek hebt gedaan en die geen enkel element bevat, 
waarvoor ik mij geneer of te generen heb. Overigens zal ik in 
het openbaar op het vieze product van uw overeenkomstige geest 
niet reageren, daar ik de gelegenheia zal vinden mij te verant- 
woorden jegens de Parlementaire Enquêtecommissie, die daarop 
recht heeft. Intussen kunt LI aan dit briefje alle publiciteit geven, 
die u wenselijk voorkomt. 

Afschrift van dit briefje gaat naar prof. Gerbrandy en naar 
de Parlementaire Enqiiêtecommissie." 

In het voorwoord van de tweede brochure ,,Als dieven in de 
nacht" zegt de schrijver, aldus verklaart de heer van Heuvcn Goed- 
hart aan de commissie, dat hij. van Heuvrn Goedlzurf, niet de moed 
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heeft gehad om de normale rechter te adiëren over de beschuldi- 
gingen, welke de schrijver tegen hem heeft ingebracht. De heer van 
Heuven goed har^ heeft het afschrift van een brief van zijn raads- 
man, mr. Jolles, aan de advocaat van de heer Lunshof, welk geschrift 
de heer Lunshof bekend moet zijn en waaruit de heer van Heuven 
Goedhart het volgende citeert: 

,,Bij pleidooi in kort geding wees ik (Jolles) erop, dat het de 
taak van de Parlementaire Enquêtecommissie is het Londens beleid 
te onderzoeken en dat cliënt (van Heuven Goedhart) genoemde com- 
missie dan ook verzocht heeft zo spoedig mogelijk het onderzoek 
naar zijn gedragingen ter hand te nemen en te voltooien. Hangend 
dit onderzoek acht ik (Jolles) de brochures onjuist, maar meen ik, 
dat cliënt (van Heuven Goedhart) zich ook, indien enigszins moge- 
lijk, van het entameren van een proces dient te onthouden, een op- 
vatting, waarbij cliënt zich heeft aangvsloten. De houding van de 
cliënt betekent dus slechts uitstel, doch geen afstel. 

Steeds gaarne 
t.t. 

Jolles." 

Dat is dus, naar de smaak van de heer van Heuverz Goedhart, 
afdoende weerlegging van het voorwoord van Lunshof, waarin hij 
zegt: deze mijnheer heeft mij bij kort geding gedagvaard; hij 
heeft zijn gelijk niet gekregen en nu bestaat hij het niet om de 
procedure in de hoofdzaak te beginnen. Mr. Jolles heeft daaroin- 
trent aan de raadsman van de heer Lunshof te rechter tijd dt: 
nodige motivering gegeven, die, ofschoon uiteraard aanvechtbaar, 
aan de heer varz Heuven Goedhart voor de betrokkene afdoende 
lijkt. 

Bij schrijven van 1 Juli 1948 gaf de heer van Heuven Goedllart 
aan de commissie te kennen, dat hij er aanspraak op meende te 
mogen maken, dat de commissie te zijner tijd de in de kort tevoren 
verschenen brochure van de heer Lunshof tegen hem gerichte be- 
schuldigingen grondig onderzoekt. Dit verzoek heeft hij herhaald bij 
zijn verhoor door de-commissie op 28 Juli 1948. 

Op 5 October 1948 schreef mr. G. J .  van Heuven Goedhart aan de 
voorzitter der Parlementaire Enquêtecommissie o.m. het volgende: 

,,Ik heb u verzocht naar de beschuldigingen, die W. A. Luns- 
hof thans opnieuw tegen mij openbaar maakt, een grondig 
onderzoek te doen en het resultaat daarvan gemeengoed te 
maken. Dat vroeg ik Uwe Commissie al, voordat H. A. Lunshof 
zijn eerste brochure wereldkundig maakte. 

Ik herhaalde mijn verzoek, toen Uwe con~missie mij hoorde. 
Ik herhaalde het nog eens in mijn brief van 22 September en 
tenslotte in mijn telegram, dat door deze brief wordt bevestigd. 
Ik heo van Uw onderzoek niets te vrezen en alles te verwachten. 
Ik zal nl. onweerlegbaar aantonen, dat ik op generlei wijze 
ooit het mij toevertrouwde hoge ambt van Minister van Justitie 
voor enigerlei actie of activiteit tegen D e  Telegraaf gebruikte 
of misbruikte; dat ik nimmer één mensenleven in de waag- 
schaal stelde terwille van enig belang of enig Paroolbelang; dat 
dat ik nimmer enige brief en enig telegram uit Londen of het 
bevrijde Zuiden zond, handelende over De Telegraaf of enig lid 
van zijn directie, stai oi personeel; dat de gedachte om ten be- 
hoeve van Het Parool gebruik te maken van de Telegraaf-appa- 
ratuur niet van mij is uitgegaan en dat ik aan de verwezenlijking 
ervan generlei aandeel heb gehad; dat ik onmiddellijk na mijn 
benoeming tot Minister aan de Paroolleiding heb laten weten, 
dat ik niet meer beschikbaar was voor het hoofdredacteurschap; 
dat ik, teruggekeerd in het vaderland, weigerde een functie bij 
Het Parool te aanvaarden, omdat het mij verkeerd leek (en nog 
altijd lijkt), dat oud-ministers hoofdredacteuren worden; dat ik 
zowel de toenmalige Minister van Buitenlandse Zaken, thans 
Harer Majesteits ambassadeur in Ottawa, dr. H. van Roijen, als 
de toenmalige Minister-President prof. ir. W. Schermerhorrz na- 
drukkelijk heb verzocht mij elders een werkkring te verschaffen; 
dat ik eerst op 1 September 1945, geen andere uitweg ziende en 
mij niet kunnende veroorloven van de wind te leven, bezweek 
voor een drie maanden vergeefs op mij uitgeoefende aandrang 
om het hoofdredacteurschap van Het Parool te aanvaarden; en 
dat ik ook sedertdien niets hoegenaamd tegen De Telegraaf dan 
wel tegen enig lid van zijn directie, staf of personeel heb onder- 
nomen." ') 

De commissie heeft gemeend op deze verzoeken van de heer van 
Heuverz Goedhart te moeten ingaan en het gevraagde onderzoek in 
te stellen. Zij heeft dat gedaan op grond van de overweging, dat de 
tegen de heer van Heuverz Goedhart geuite beschuldigingen voor een 
belangrijk gedeelte betrekking hebben op, althans verband houden 
met zijn werkzaamheid als Minister van Justitie in het te Londen 
residerende eerste Kabinet-Gerbrandy. 





utze ~ i - i e  uit~orideririg, ddt hi j  hert1 t o ~ v n l l i g  iii  1945 nd de bevr~jd~ng 
in Amsterdam twee minuten heeft gezien, doch niet gesproken. De 
laatste anderhalf jaar van de oorlog heeft Meyer Schwerzcke, aidils 
de heer van Heuverz Goedkart, ern dubbele rol gespeeld en heeft hij 
aan leden van de groep van Het Parool, met name aan de heer van 
Norden, nu directeur van Het Parool, en aan de heer Jan Meijeuf 
-- die het grote ongeluk heeft cen broer te zijn van deze MPECY 
Schwencke, maar daar kan hij niets aan doen --, inlichtingen vcr- 
strekt, die voor Het Parool van betekenis waren. Wat de heer vat1 
Heuven Goedhnrt betreft, beperken die inlichtingen zich tot het feit, 
dat een inspecteur van ~o l i t i e  en twee rechercheurs waren vrij ge- 
maakt van hun normale werk om hem, van Hauven Goedhart, te 
zoeken en het feit, dat de S.D. 10000 R.M., het IJzeren Kruis en 
rangsverhoging had ~iitgeloofd voor dc man, die hem zou arresteren. 
De heer van Her~vc!~  Goedhart heeft niet geweten. dat die gegevens 
van Meyer Srhiliencke kwamen. Het zal er wel bij gezegd zijn, maar 
hij heeft daar geen aandacht aan besteed. Mij wist na de bevrijding 
pas, dat Jan Meijer een broer had, die zich Meyer Schwerzcke noemde. 
Dit is nooit tot hem doorgedrongen; pas na de bevrijding heeft hij dat 
ontdekt. De heer van Eruven Goedhart heeft de procureur-fiscaal. 
inr. Zaayer, in 1935 of in het begin van 1946 gezegd, dat, aangezien 
hfeyer Schit-eilcke hopeloos fout is geweest in tien, twintig opzichten, 
hij uiteraard vervolgd diende te worden. Wel wilde hij dan t.z.t. 
gaarne tegenover al datgene, wat Meyer Schwencke bezwaart, eerlijk- 
heidshalve datgene stellen, waarmede hij de groep van het Het Parool 
van dienst is geweest, opdat de rechter alle feiten kenne, voordat hij 
een oordeel uitspreekt. De heer van Helil~e~t Goedhart kan wel zeggen, 
dat de lijst van functies, welke Meyer Schwencke zou hebben bekleed. 
en welke de heer Lunshof in zijn brochure opgesomd heeft, voor het 
overgrote deel. zo niet geheel. juist i5. 

Op blz. 20 t ' i~125 van de brochure ,,Als dieven in de nacht" zegt de 
heer Lunskof: 

,,Er is een Parol-spie1 gespeeld, dat ettelijke mensen het leven 
heeft gekost. De hoge positie, die de beide heren Goedhart in het 
openbare leven innemen, zal mij er toch niet van weerhouden, 
andermaal te zeggen, dat zij uiterst onvoorzichtig hebben gehandeld c11 
de schijn van onoirbaarheid op zich hebben geladen. En dat een diep- 

een var, gaand onderzoek moet worden ingesteld naar de gedragin, 
deze beide leden der Staten-Generaal. 

Temeer omdat het volgende gebeurd is. 
Een Nederlands journalist, die Meyer Sciiwenrke kende, is ge- 

arresteerd en gedurende twee jaren in een concentratiekamp opge- 
sloten. Hij was een van de eersten, die terugkwani, en solliciteerde na 
de bevrijding als hoofdredacteur bij de Middelburgsche Courant. 
Hij haastte zich een betrekking te krijgen, want zijn achtergebleven 
gezin had zijn spaargeld ingeteerd. Men nam hem bij de Middel- 
burgsche Courant aan. maar tot zijn verbazing vernam hij, thuis ge- 
komen, dat deze functie niet kon doorgaan, omdat Militair Gezag 
hem het certificaat had geweigerd. 

Op een middag, het is in de zomer 1945, stopt voor zijn woning een 
auto. Uit de eagen stapt een man, die aanbelt en de journalist te 
spreken vraagt. De journalist ontvangt hem, en de man zegt: Kent gij 
inij niet meer? 

De journalist staart hem vol verbazing aan en eniwoordt. hakkelend: 
U bent mijnheer Meyer Schii'encke. Leeft u nog? 

Sssssst, ik heet Meyer-. Ik ben in5pecteur van het Bureau Nationale 
Veiligheid. Laten wij elkaar tutoyeren. Je bestaan staat op het spel. 

De journalist zwijgt. Hij denkt aan ecn brief, die hij eens gezien 
heeft in 1942, die gericht was aan de Duitse Reichsahnenforscl~ungs- 
kammer, waarin de heer Meyer Schwcrzcke nadrukkelijk verzoekt oin 
de papieren, die zijn rasechte Duitse afstamming moeten bewijzen, en 
vraagt om het praedicaat ..von" te mogen voeren: Arie Meyer von 
Schwencke. 

,,Je bestaan staat op  het spel", zegt de heer Auie Meyer vorz 
Schwencke. 

Wat weet LI daarvan? 
Je hebt gesolliciteerd bij de Middelburgsche Courant, maar je certi- 

licaat is geweigerd. Het is veel beter. dal je bij Het Parool komt. Wij 
betalen goed, en met het certificaat is het dan meteen in orde. Bij de 
Arnhemsche Courant hoef je ook niet meer te solliciteren, want wij 
hebben besloten, dat die niet terugkomt. 

De journalist breekt het gesprek af. Hij denkt aan alles, wat hij van 
Arie 1Meyer vorz Sclzwerzcke weet. Als deze verdwenen is, schrijft hij 
een rapport aan de P.O.D. Want het bevreemdt hem enigszins. dat in 
vrij Nederland ............ 

Het rapport is verdwenen. 
Daarna stuurt hij een rapuort aan het bureau Nationale Veiligheid, 

want het bevreemdt hem. dat in vrij Nederland . . 



Het iapport J:, verdwzneri 
Daarna stuurde hij een rapport aan de Perszuiveringscon~n~issie. 

Want . . . . . . . . . .. . 
Het rapport is verdwenen. 
De volgende dag ontvangt hij een telegram uit het hoofdkwartier 

van de heer Arie Meyer von Schwencke uit Gorssel. Daar had de heer 
Arie Meyer von Schwencke een landgoed. Ket is niet onder beheer 
gesteld. Integendeel. Het is het hoofdkwartier van waaruit de Neder- 
landse pers wordt geleid. De journalist had immers ook gesolliciteerd 
bij de Arnhemsche Courant. Doch op het hoofdkw:rrtier van de S.D.- 
vertrouwensman was reeds uitgemaakt, dat deze krant niet zou mogen 
verschijnen, althans voorlopig niet. Het telegram luidde: 

,,Hoorde van je sollicitatie. Indien je wordt opgeroepen ver- 
meld dan aangeboden functie hoofdredacteur. Arnhem niet door- 
gegaan wegens niet herverschijnen. Stop. Leg accent op vroegere 
werkzaamheden bij Apeldoornsche Courant en A.N.P. Stop. 
Noem Verenigde Persbureaux en Meyer Schwcricke liever niet. 
Stop. Veel succes. 

V a n  Gasfel." 
De heer van Gastel was boekhouder van de heer Meyer SchwenCke. 

Nu gaat de journalist enig licht op. Hij begint te zien, hoe het Parol- 
Spie1 gespeeld wordt. 

Vlak na het bezoek van Arie Meyer von S~hwencke krijgt hij een 
telegram. De heren van Het Parool hebben haast met hem: 

,,Gaarne bespreking Deventer plannen Zaterdag 22 Decenibeì 
half elf. Zijlstra. secretaris van Hemven Goedharr, Parool, Am- 
sterdam." 

En daarna: 
,.Wanneer U nog beschikbaar is, verzoeke spoedigst bezoek 

alhier. Liefst morgen. Stop. Sein. antwoord. - Het Parool 
Amsterdam." 

Hij begint het Parool-spel te doorzien. Van al Meyer Schwencke's 
Potemkin-paleizen zijn er slechts twee blijvrn bestaan: het Victoria- 
Verlag aan de Herengracht te Den Haag, waarin de boekwinkel 
van De Schouw was gevestigd en thans Het Parool, en het land- 
huis in Epe. Zij staan op naarn van Meyers vertrouwrlingen. 

De journalist gaat nadenken. Hij bracht de laatste jaren van de 
bezetting in Duitse gevangenschap door. Hij wee: dat Hoek, de 
Berlijnse correspondent van de Vereenigde Persbureaux, van alles 
op de hoogte is. Hoek bleek echter in Berlijn na de bevrijding 
spoorloos verdwenen te zijn. Hij is gearresteerd door e:n ,,Rusm, 
die Nederlands sprak, en sindsdien ontbreekt van hem ieder spoor. 

De journalist gaat nadenken. Hij treft ook enkele veilighcids- 
maatregelen. Het illegale blad Het Parool is direct na de bevrij- 
ding het grootste blad van Nederland. Het wordt gedrukt op de 
persen van De Telegraaf en op de persen van talrijke provinciale 
bladen. De Engelandvaarder, de Londense oud-minister van Justitie, 
mr. G .  J. van Hezlve~ Goedhart, is hoofdredacteur van het blad. 
Van het Zuiden uit schijnt hij zijn best voor deze courant te hebben 
gedaan. Vandaar zijn briefje. 

,,Ik meen te kunnen zeggen, maar ik weet natuurlijk van 
jullie plannen niets af, dat het oude plan An~sterdam, maar dan 
zonder het Utrechts staartje, alleszins uitvoerbaar wordt. Jullie 
pretentie t.a.v. gebouwen en machines vindt in officiële kringen 
weerklank. Dat loopt dus wel. Ik verlang er naar, mij voor mijn 
beleid jegens jullie te kunnen verantwoorden. Ik heb voort- 
durend, sedert mijn sitiiatie moeilijker werd, Hans in vertrou\ven 
gehouden." 

Een briefje, dat met levensgevaar door de linies moest wordeci 
gesmokkeld. Tegen de wil van de Regering in. Met overtreding van 
het uitdrukkelijke verbod van de Regering. Overal verschijnen  bi^- 
edities van de lcr.int, die zich illegaal noemt. In Groningen, in De- 
venter, in Apeldoorn, in Enschede, in Den Haag, in Amersfoorl. 
Zijn er illegale journalisten aan verbonden? Ternauwernood. Ko- 
men de winsten ten bate van de illegaliteit? Of van de nabestaanden 
van de voor Het Parool gevallenen? Neen. Het is een zuiver 
commerciële onderneming, opgezet door lieden, die reeds vóór 
de oorlog De Telegraaf wilden verdringen, en die thans hun ver- 
tegenwoordiga in de commissie hebben, die De Telegraaf moet 
zuiveren. Er is weinig illegaals aan Het Parool. Tenzij men de 
heer Arie Meyer von S c h ~ > r ~ ~ c k e  een typisch illegaal wil noemzn. 
Is niet in Londen besloten, dat de illegale pers de plaats van de 
collaborerende bladen zal innemen? En Meyer Schwencke is toch 
geen coIlaborate~ir! Duitse spionnen en S.D.-agenten geeft men een 
andere naani. Vallen zij niet onder die bepaling? Of is hun illegali- 
teit in het Londense peribesluit verdisconteerd? 
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D e  journalist denkt na. Men moet de dingen breed zien. Hij vindt 
het toch wel vreemd, dat in het geòouw aan de Herengracht, waar- 
in eens het Victoria-Verlag was gevestigd van de heer Arie Meyer 
von Schwencke, thans Het Parool gevestigd is van d e  heer Arie 
Meyer. Hij vindt het ~ o k  wel vreemd, dat  de eerste Parool-verslag- 
gever, die met de Canadezen D i n  Haag binnenrijdt, Arir Meyer 
van Schwencke is. Maar V a n  der Waals werd tenslotte ook door de  
Engelsen g2fêteerd. 

Nog vreemder is het feit, dat  acht man van de  Vere-nigde Pers- 
b u r e a u ~  bij Het Parool werken. Dat  d e  secretaresse van Meyer 
Schweizcke eerst secretaresse wordt van D e  Waarheid en dan van 
Het  Parool. 

Verbijsterd is echter de journalist, als hij verneemt, dat de mede- 
werker van de heer Arie Meyer von Schvveizcke, de  directeur van 
de Delta-drukkerij Storm van Leeuwen, directeur wordt van het 
Parool-persburea~!, een bureau, dat verwonderlijk veel lijkt op de 
V.P.B. D a t  N. is benoemd als secretaris van Het Parool. En B., 
de oud-chauffeur van Arie Meyer von Schwencke optreedt als directeur 
van het Apeldoornse bijkantoor, en van G., de  boekhouder, over het 
herverschijnen van kranten beschikt: en dat  zij dus eigenlijk allcn 
weer samen zijn. 

Dat  alles overweegt de journalist. Hij denkt aan de dossiers van 
Meyer Schwencke, die hij heeft doorgebladerd, en hij begrijpt, dat 
men hem graag bij Het  Parool wil heoben. 

Maar hij is toch uitermate verbijsterd, wanneer de oud-Minister 
van Justitie van het Londense Kabinet hem schrijft - wanneer leert 
hij het schrijven van briefjes af --: ,,Ik stel je voor zo snel mogelijk, 
niet langer dan  veertien dagen na de ontvangst van deze brief, de 
hoofdredactie van Het Parool te Deventer te  aanvaarden. Uw taak 
zal zijn, om het plaatseiijk dagblad uit t e  schakelen. Indien u de 
Deventer-affaire tot een goed eind brengt, zou naar mijn opvatting 
voor iemand van uw ervaring, een groot aantal mogelijkheden in het 
Parool-verband openstaan." 

Die mogelijkheden worden hem ontvouwd i n  een onderhoud met 
de directie. Daar  heet het andermaal: Over het certificaat behoeft u 
zich geen zorgen te maken. Daarvoor zorgt Het  Parool". T o t  zover 
de heer Lunshof. 

D e  heer R. Kroes zegt, dat het verhaal, dat  in de brochure van 
de  heer Lunshof ,,Als dieven in de nacht" voorkomt over een Neder- 
lands journalist, die vlak na de bevrijding heeft gesolliciteerd bij 
Het  Parool, inderdaad op hem betrekking heeft, doch dat  het ver- 
haal enigszins uit zijn verband is gerukt. 

D e  heer Kroes wil proberen dat  verband te herstellen door zijn 
lezing daartegenover te  stellen. Hij heeft van 1942 tot 1943 gewerkt 
bij de Verenigde Persbureaux en hij heeft die tijd gebruikt om nogal 
wat materiaal te verzamelen tegen Meyer Schwcncke. Toen hij 
na de oorlog terugkwam uit Duitse krijgsgevangenschap, kwam 
er na enkele weken een rechercheur van de P.O.D. bij hem, die hem 
verzocht een uitgebreid rapport te geven over de  werkzaamheden 
en gedragingen tijdens de  bezettingsjaren van Meyer Schwencke. De 
heer Kroes heeft dit rapport met bijlagen en gegevens afgegeven en 
zich verder niet met de zaak bemoeid, overtuigd, dat  deze zaak haar 
normale verloop zou hebben, totdat na een maand of l f  opnieuw 
een rechercheur van de P.O.D. bij hem kwam met verzoek, voorzover 
hij nog gegevens had, het rapport opnieuw te schrijven, omdat het 
eerste rapport verdwecen was. Dat  heeft de heer Kroes gedaan en 
verder de zaak o p  haar beloop gelaten. 

Hij is toen gaan solliciteren, aanvankelijk naar Middelburg en, 
toen dat  niet doorging, bij de Arnhemsche Courant, waarvan hij de 
toezegging had, dat, zodra dit blad verschiinen kon, hii daar als hoofd- 
r e d a c t e u r ; ~ ~  worden geplaatst. In  het najaar van '1945 - hij woonde 
Badhuisweg 80 te Scheveningen - werd er bij hem gebeld en ver- 
zocht de  heer Meyer Schwencke hem te spreken. Dezi begon met te 
vertellen, dat  hij het zeer betreurde, dat  de  heer Kroes een aanvan- 
kelijk rapport over zijn gedragingrn aan d e  P.O.D. had doorgegeven; 
daarna releveerde hij de sollicitatie van de  heer Kroes naar Middel- 
burg, welke was afgesprongen, en naar Arnhem, waarbij hij hem 
verzekerde, dat  de Arnhemsche Courant geen verschijningsvergunning 
zou krijgen. Toen bood Meyer Schwencke hem ronduit aan om in 
Parool-dienst te gaan, wanneer hij verder geen agitatie meer tegen 
hem zou willen voeren en voorts, wanneer de heer Kroes opnieuw 
door de P.O.D. ondervraagd zou worden, verschillende belangrijke 
punten zou vergeten. Hij zei nog, dat hij geen Schwel~cke meer heette, 
maar Meyer, en verzocht hem te tutoyeren, zoals men altijd deed in 
de  illegaliteit. Hij haalde een grote tas met papieren te voorschijn, 
reeksen aanbevelingen, o.a. getekend door de Grote Raad van de 
illegaliteit. 

D e  heer Meyer Sclzwencke gaf de heer Kroes dus de raad bij He t  
Parool te solliciteren. D e  heer Polak Daniels, aan wie de  heer Kroes 



78123 (Kroes) 

78 124 (Kroes) 

78126 e.v. (Kroes) 

78128 e.v. (Kroes) 

o m  advies heeft gevraagd, heeft hem de  raad gegeven zich toch voor 
alle zekerheid met Het  Parool in verbinding te stellen. Dan  lag het 
nog altijd aan de heer Kroes, of hij een eventuele beslissing zou 
kunnen aanvaarden en had hij bovendien enige tijd gewonnen. Hij 
had zich niet met deze affaire ingelaten, wanneer het niet kennelijk 
zo was geweest, dat  het offensief niet van hem, maar van d e  heer 
Meyer Schwerzcke was uitgegaan, die volledig o p  de hoogte was van 
zijn sollicitaties, die waarschijnlijk ook de  oorzaak is geweest, dat  zijn 
eerste sollicitatie bij de Middelburgse Courant was mislukt, die zeker 
verantwoordelijk was voor het feit, dat  de  heer Kroes niet kon terug- 
keren bij het A.N.P. en die hem bovendien ronduit verklaarde, dat  
de benoeming in Arnhem niet zou doorgaan en het beter voor hem 
was eieren voor zijn geld te kiezen. 

D e  heer Kroes heeft enkele dagen, nadat de heer Meyer Schwencke 
bij hem was terug geweest - hij is in twee of drie weken ongeveer 
tien keer bij de heer Kroes aan de  deur geweest - o p  advies van de  
heer Polak Daniels een briefje geschreven aan de  heer van Norden, 
die de heer Kroes kende van de V.P.B., waarin hij vroeg, of hij eens 
kon komen praten. Hij kreeg van de  heer van Norden een briefje 
terug, waarin deze zei, dat het een bestuursaangelegenheid was e n  
dat  de heer Kroes, wanneer hij werste te solliciteren, zich met de 
directie van Het Parool zelf in verbinding moest stellen. 

D e  tweede keer, dat  de heer Meyer Schwencke bij hem was, ver- 
telde deze hem, dat het geen zin had in Deventer te kon~cn ,  omdat hij 
uit zijn eerste gesprek had begrepen, dat  de heer Kroes er niet 
zoveel voor voelde. E r  waren ook andere mogelijkheden voor hem 
weggelegd, het hoofdredacteurschap van Het  Parool in Den Haag, 
het directeurschap van het persbureau van Het  Parool, waarvan de 
heer Storm van Leeuwen directeur was en nog andere mogelijkheden. 
Daar  de  heer Kroes aan de andere kant nieuwsgierig was naar deze 
fijne interne samenstelling, heeft hij enkele weken later gesollici- 
teerd. Hij ontving, nog vO6r hij het antwoord van Het  Parool kreeg, 
een telegram van de heer Meyer Schwerlck~, getekend door diens 
boekhouder van Gastel, die ook boekhouder was geweest bij de 
V.P.B.: Gefeliciteerd met je benoeming enz. D e  heer Kroes is er 
toen geweest en werd ontvangen door de heer van Heuven Goedhart, 
die hem in een kort gesprek zei, wat de heer Kroes te doen zou 
hebben in Deventer en hem vroeg, of hij de  betrekking wilde aan- 
vaarden. D e  heer Kroes heeft daarvoor bedenktijd gevraagd. D e  
volgende dag kreeg hij een tweede brief van Het  Parool, dit keer ge- 
schreven en getekend door de  heer van Heuven Goedhart, die hem 
vertelde, dat hij hoopte, dat de  heer Kroes zijn beslissing even kort 
zou nemen als het korte en zakelijke gesprek, dat  tussen hen was 
gevoerd. D e  brief eindigde met te zeggen, dat voor iemand van zijn 
kwaliteiten en met zijn aanbevelingen bij Het Parool een behoorlijke 
toekomst was weggelegd. Na  enige tijd heeft de heer Kroes geant- 
woord, dat het hem speet, maar dat  hij de  functie niet kon aan- 
nemen. In die tussentijd heeft hij 8 of 9 keer Meyer Schwencke bij 
zich gehad. Diens betoogtrant was half overredend en eindigde met 
een dreigement. Hij bood de  heer Kroes aan hem schadeloos te 
stellen voor de geleden verliezen van zijn driejarige gevangenschap; 
hij bood de hezr Kroes een betere functie bij Het Parool aan, als 
de positie in Deventer hem niet beviel. Toen de heer Kroes vol- 
ledig en definitief had afgezegd. kreeg hij een laatste relegram van 
Het Parool, waarin hem werd gevraagd per omeaande te beslissen, 
of hij de functie zou aanvaarden of niet. Van Het  Parool heeft hij 
verder geen last gehad. 

D e  heer Kroes heeft de functie bij Het  Parool te Deventer niet aan- 
vaard, zich daarbij beroepend op de ziekte van zijn echtgenote. Deze 
grond was echter onwaar, doch hij wilde deze affaire eerst bezien. 
Hij heeft d e ~ e  affaire zo lang mogelijk sleoende gehouden, ook in 
verband met zijn benoeming bij de  Arnhemsche Courant. 

D e  heer Kroes erkent, dat, indien hij inderdaad in dienst van Het  
Parool was gekomen, het met hem precies hetzelfde geval was ge- 
weest als bij enige mensen, die hij heeft zien optreden bij Het Parool, 
die vroeger in dienst zijn geweest bij Meyer Schwencke, doch hij 
voegt daaraan toe, dat zijn verhouding tot Meyer Schwencke geheel 
anders lag dan voor deze personen het geval was. Gedurende de tijd, 
toen hij bij de V.P.B. is geweest, heeft hij Meyer Schwe~cke  misschien 
één keer gesproken en verder alleen een buitengewone belangstelling 
voor zijn correspondentie aan de  dag gelegd. Deze andere personen 
waren echter de  directe vertrouwenspersonen van Meyer Schwencke. 

Het verhaal in de  brochure van Lunshof is uit zijn verband gerukt, 
omdat het niet het verhaal is, dat de heer Kroes vertelt; wat de volg- 
orde betreft, zeker niet. Het is nl. onjuist, aldus de  heer Kroes, dat  
Meyer Schwencke eerst bij hem is geweest met de  mededeling, dat 
het beter was, dat de heer Kroes bij Het  Parool kwam en dat hij, 
Kroes, daarna het rapport voor de P.O.D. heeft geschreven. D e  heer 
Kroes heeft eerst het rapport geschreven en daarna is Meyer 
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Schwencke komen opdagen. Hierdoor krijgt het optrede11 van Meyer 
Schwencke een geheel andere betekenis dan zoals dit in de brochure 
vermeld staat. De heer Meyer Schwencke kon immers te weten zijn 
gekomen, dat de heer Kroes een rapport voor de P.O.D. over hem 
had geschreven, waardoor hij er een zeker belang bij kon hebben hem 
te suggereren, dat hij de man was, die aan hem, Kroes, een goed 
baantje bij Het Parool kon bezorgen. De heer Kroes erkent, dat het 
duidelijk is, dat die afwijking van de volgorde niet zonder betekenis 
is. Zijn visie is echter toch, dat Meyer Schwencke werkelijke invloed 
bij Het Parool had. Hij was immers te alícn tijde bereikbaar bij 
Het Parool. Deze samenloop van omstandigheden was zeer op- 
vallend. 

Bij de besprekingen van de heer Kroes met de heren van Heuveil 
Goedhart en var2 Norden is niet gebleken van enige relatie tussen 
deze heren en Meyer Schwencke. Zodanige relaties zijn in het gesprek 
niet genoemd. 

De heer vaiz Heuven Goedhart noemt de sollicitatie van de heer 
Kroes een volstrekt gewone, alledaagse, op geen enkele wijze bij- 
zondere, sollicitatie, waarvan alle stukken l) in het archief van Het 
Parool nog voorhanden zijn, zodat er eigenlijk niets meer valt te 
vragen voor degene, die deze stukken leest, Men kan dan ook meteen 
vaststellen, dat de heer Lunshof een brief, die de heer van Helrveji 
Goedhart aan de heer Kroes zou hebben geschreven, tussen aan- 
halingstekens citerende, de werkelijkheid volkomen vervalst heeft. 
Uit de originele brief, welke de heer vmz Heuven Goedhart aan de 
heer Kroes heeft geschreven, moet de cominissie een volstrekt andere 
indruk van die brief krijgen dan de brochure van L u n ~ h o f  daarom- 
trent geeft. 

De heer W. vut1 iYordc.t~, directeur vctn Het Parool. zegt over het 
geval-Kroei, het volgende. De heer Lunshof beschrijft, dat Kroes. een 
journalist, die in de oorlog bij de Vcreenigde Persbureaux heeft ge- 
werkt, bezoek krijgt van zijn vroegere baas A. Meier Schwencke, die 
hem een goede baan hij Het Parool aanbiedt. als hij maar zijn mond 
houdt over eventueel belastends dingen, welke hii weet van Meyer 
Schwenrke. Volgens de heer Lunshoj zou Kroes daarop ingegaan zijn 
en krijgt hij enige dagen later bericht van de heer van H ~ I A V P I Z  Goed- 
hart: ,Mijnheer, komt u maar met ons nraten. dan zullen wij dle 
 aak met u behandelen. Hij zegt: ,;accoord" en krijgt dangeboden de 
hoofdredactie van de Deventer-editie var1 Het Parool. Later schrijft 
Kroes een bedankje, omdat het een griezelig zaakje is. Dit, aldus 
de heer vmz Norcierr, is in het kort het verhaal, dat de heer Lurlyhof 
geeft. 

De heer Lunshof beschrijft dit verhaal echter nog met enige 
phasen er tussen, nl. dat de  heer Kroes over dat griezelige zaakje 
een rapport heeft geschreven aan de P.Q.D., welk rapport is ver- 
dwenen, dat die zelfde journalist een rapport heeft geschreven aan 
het B.N.V., welk rapport ook is verdwenen, en dat hij daarna een 
rapport heeft geschreven aan de  Perszuiveringscommissie, welk rap- 
port eveneens is verdwenen. De heer Lunshof, aldus de heer van 
Vorderi, suggereert, dat Het Parool die rapporten heeft gestolen. Of 
zij gestolen zijn, kan de heer van Nordtw noch toegeven, noch ont- 
kennen; dat gaat buiten zijn gezichtskring om. Misschien zijn die 
rapporten gestolen of verdwenen. Het Parool heeft daarmede vol- 
strekt niets te maken. 

Waar het om gaat, IS, dat de heer Lunshof suggereert: Meyer 
Schwencke heeft een gesprek met een mijnheer en als deze mijnheer 
hem zegt: ik wil op LIW journalistieke aanbieding ingaan, krijgt hij, 
zo beweert Lunshof, van de heer van Heziven Goedhart, de hoofd- 
redacteur van Het Parool, een uitnodiging om te solliciteren. Dat 
zou er op wijzen, dat de heer i~an Heuvcrl Goedhart een marionet: is 
in handen van Meyer Schwencke. De originele stukken over deze 
nffaire zijn gelukkig gevonden, aldus de heer van Nordcn, doch 
deze stukken zijn aan de rechtbank overgelegd tzn behoeve van het 
proces tegen de heer Lunshof. Uit deze stukken blijkt, dat het eerste 
contact, dat Het Parool, in het biizonder de hoofdredactie, met de 
heer Kroes heeft gehad, het normale gevolg is van een serie brieven. 
waarvan de eerste door de heer Kroes zelf aan Net Parool is gericht, 
waarin hij solliciteert bij Het Parool en welke brief naar de afdeling 
Personeels~aken is gegaan. De heer Kroes was, aldus de heer van 
Norden, een normale sollicitant en diens brieven zijn door de ad- 
ministratieve molen gegaan. Daarna heeft de hoofdredacteur gezegd. 
dat hij een onderhoud met die man wilde hebben, hetgeen vervolgens 
heeft plaats gehad. 

Het is wel mogelijk, dat de heer Kroes van de vacature bij Het 
Parool heeft gehoord van Meyer Schwertcke en misschien heeft deze 
tegen de heer Kroes gezegd zoiets van: ,,Je moet niet veel over mij 
vertellen; praat maar liever niet over mij; ik ben een machtig man bij 
Het P~roo l '  Ik ral rorgen. dat je daarbij een baantje kriigt." Mis- 
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schien heeft de heer Kroes een dergelijk gesprek gevoerd, doch 
daar staat Het Parool geheel buiten. 

In het proces tegen Meyer Schwencke bij de perszuivering en dat 
van Het Parool tegen Lutzshof bij de gewone rechter in Amsterdam, 
1s deze zaak ook ter sprake gekomen, aangezien ze door de tegen- 
standers van Het Parool naar voren is gebracht als kenmerkend 
voor de rdatie tussen Het Parool en Meyer Schwencke. Meyer 
Schwenrke heeft aan Het Parool en aan de illegaliteit in de bezet- 
tingstijd enorme diensten bewezen ten aanzien van het illegale werk; 
ria de bevrijding heeft hij echter geen enkel dienstverband met Het 
Parool gehad. Meyer Schu~cncke heeft, aldus de heer van Norderi, 
geprobeerd zich aan de politie te onttrekken door zich vast te plak- 
ken aan Het Parool, waarvan hij allerlei mensen persoonlijk Lende 
en met wie hij gezamenlijk dingen had meegemaakt gedurende één, 
twee jaar van de bezetting. 

Wat de affaire-Kroes betreft, is onlangs op de zitting van de com- 
missie voor de perszuivering geconstateerd, dat Kroes door Meycr 
Schwcncke is benaderd. Volgens deze gegevens heeft Meyer 
Schwencke tegen hem gezegd: Je moet maar solliciteren bij Het 
Parool. Inderdaad ontving Ket Parool de sollicitatiebrief van Kroes 
en Kroes wordt dus als sollicitant behandeld. 

Lzinshof heeft echter, aldus de heer van Norden, een domme zet 
gedaan. Hij heeft tegen zijn gewoonte in vergeten uit ern citaat iets 
weg te schrappen, dat tegen zijn betoog pleitte. In een telegram, dat 
de heer van Gastel na het bezoek van Meyer Schwencke aan Kroes 
heeft gestuurd, zegt hij: Je moet maar solliciteren, maar je iîloet niet 
zeggen, dat je Meyer Schwencke kent, want dan willen ze je niet 
bij Het Parool. In het telegram stond: ,,Leg accent op vroegere 
werkzaamheden bij Apeldoornse krant en A.N.P. stop Noeni Ver- 
cnigde Persbureaux en Meyer Sclzwencke liever niet. Veel succes. 
van Gastel." 

Wanneer Meyer Schwencke inderdaad achter de schermen bij 
Het Parool de lakens uitdeelde, zoals Lutzshof beweert, als hij inder- 
daad tegen de mensen daar zeggen kon, wat zij wel en mat zij niet 
mochten doen, dan is dat toch wel erg in strijd met de waarsckl.iwing 
in het telegram, dat Kroes ontving. 

De heer van Norden wil hieraan nog toevoegen, dat er inderdaad 
enige mensen uit de sfeer van Meyer Schwencke bij Het Parool 
terecht gekomen zijn. Voor een deel vindt hij dat jammer, omdat dit 
natuurlijk weer de schijn versterkt, alsof Meyer Schwencke orgaaii- 
satorisch iets met Het Par001 te maken had. Aan de andere kant zit 
in het feit, dat enkele mensen uit de sfeer van Meyer Schwencke bij 
Het Parool terecht zijn gekomen, niets laakbaars, omdat deze mensen 
op zichzelf zeker aanvaardbaar zijn. Het staat zonder meer vast 
- - ook de heer Kroes zelf is uit de omgeving van P/leyer Schwencke 
en nu hoofdredacteur van de Arnhemsche Courant -, dat een aan- 
tal mensen, die bij hem gewerkt hebben, zonder twijfel zeer aanvaard- 
baar waren. 

Op blz. 25 van zijn brochure ,,Als dieven in de nacht", vat de heer 
Ltinshof een brief van de heer van Heuven Goedhart van 12 De- 
cember 1945 aan de heer Kroes op een dergelijke wijze samen. dat 
dit een stuk wordt, waaruit zeer duistere bedoelingen van Het 
Parool naar voren treden met betrekking tot de wijze, waarop Het 
Parool de plaatselijke courant te Deventer wilde uitschakelen, diz 
toen juist weer was verschenen. In werkelijkheid, aldus de heer van 
Norden, geeft de heer Lunshof niet alle passage? uit die brief, hoewel 
hij hem .,citeertM. In de brochure van Lzlnshof staat, dat de heer van 
Heuven Goeclk2a.t schrijft: ,,Uw taak zal zijn. om het plaatselijke 
blad uit te schakelen." In werkelijkheid staat in de brief van de heer 
van Heuven Goedhart de geciteerde zin onder de volgende alinea: 
,,In zekere zin is hier sprake van een test case, want, zoals u be- 
grijpt, zijn overal de oude bladen er op uit om opnieuw te veï- 
schijnen en aan het leven van de nieuwe een einde te maken. Wij 
hebben daarom besloten om deze zaak-Deventer zo hard mogelijk 
aan te pakken en er alles op te zetten om een redactionele strijd alin 
te binden met het beste blad als inzet, waarbij wij vertrouwen, dat wij 
de ,,Koerierw geheel zullen kunnen overvleugelen." 

Het is duidelijk, dat de heer van Heuven Goedhr l  bedoelde en 
niet anders kon bedoelen dan: Wij willen een redactioneel betere 
courant maken, zodat wij die andere courant kunnen overvleugeleii. 
Een courant overvleugelen op zakelijke wijze mag in deze maat- 
schappij. De heer Lunshof zegt echter: Zij zullen daar ook een cou- 
rant uitschakelen; het zijn dieven. Dat is de wijze, waarop de  hezr 
Lunshof hierover schrijft. 

3. De hcfloerttirtg vcrrz nir. J, C. S. Wnrc~tdar/ tor srrbsfirrnr4t- 
officier van justitic* 

L )  H. A Lunshof. ,,Als dieven iri de nacht", blz. 33,  De heer Lunshof zegt in zijn tweede brochure l ) .  ,,Uit- de te: - 
klaring van de hesr Wnr~ndorf, die naderhand zelf nsar I onderi is 
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gegaan, daar door het Militair Gezag uit een ambtelijke functie is 
ontslagen, omdat hij zonder overleg berichten naar Nederland door- 
gaf, door Mr. G. J.  van Heuven Goedhart is hersteld en op zijn 
voorstel tot Officier van Justitie is benoemd en thans commissaris 
van Het Parool is, blijkt: . . . ." 

De zinsnede, dat de heer Warendorf commissaris van Het Parool 
is, is een van de niet meer te tellen bewijzen van onnauwkeurigheid 
en onkunde van de auteur van dit geschrift, aldus de heer van 
Heuven Goedhart. Het Parool is geen N.V., heeft derhalve geen 
commissarissen. Mr. J .  C. S. Warendorf is met vijf anderen, waarvan 
de heer van Heuven Coedhart er één is, lid van het stichtingsbestuur 
van de Stichting Het Parool. Alle nog overgeschoten redacteuren 
zijn nl. bij de bevrijding genomen als leden van het stichtingsbestuur. 

Met betrekking tot de benoeming van de heer Warcndorf ver- 
klaart de heer van Heuven Goedhart dat hij, toen hij Minister werd, 
naar die zaak een summier onderzoek heeft gedaan en er o.a. over 
getelefoneerd heeft met zijn ambtgenoot van Oorlog, van Lidth de 
Jeude, die inderdaad geen enkel bezwaar had, dat de heer Warendorf 
zou worden benoemd als substituut-officier van justitie te Londen. 
De hlinister van Oorlog zag de benoeming van de heer Warendorf 
als een soort deus ex machina, aangezien hij gaarne af wilde van 
de moei!ijkheden, die ontstaan waren door het ietwat overhaast 
aa? de heer Wmendorf gegeven ontslag uit het Militair Gezag, op 
grond van aanklachten van de zijde van het Bureau Inlichtingen. De 
heer van Heuvcn Goedhart heeft de zaak in de Ministerraad even aan 
de orde gesteld bij de rondvraag, zoals men dat dan doet en deze zaak 
is dus langs de meest normale weg afgedaan. De heer van Heuven 
Goedlzart heeft deze man inderdaad voor benoeming voorgedragen 
aan de Koningin, doch hij heeft dat niet gedaan dan na voorbe- 
reiding door zijn ambtsvoorganger, de heer van Angeren, en met 
de instemming van Minister van Lidth de Jeude en van de Minister- 
raad, met name ook van de Minister-President. Deze zaak heeft dus 
een perfect, normaal en duidelijk verloop gehad en er is niets, dat 
enige aanleiding zou kunnen geven tot insinuaties, alsof de heer van 
Heuven Coedhart daarmede een of andere schurk, zoals hij er dan, 
volgens Lunshof, zelf ook een is, zou hebben willen belonen. In de 
brief van 10 Augustus 1944 van de heer van Wouten aan hem, van 
Heuven Goedhart, wordt die hele benoeming in zijn schoenen gescho- 
ven. Hetzelfde geschiedt in de brochure van de heer Lurzshof. 

Voorzover de heer van Angeren zich weet te herinneren, was de 
heer Warendorf vóór het optreden van de heer van Heuven Goedhart 
als Minister van Justitie inderdaad al aan het parket van de officier 
werkzaam. Het staat hem voor, dat hij daar reeds werkzaam was en 
dat daarna zijn benoeming is gevolgd. Dit moet echter, aldus de heer 
van Angeren, uit de stukken te controleren zijn. 

Mr. J. C. S. Warendorf verklaart, dat hij op 10 Juni 1944 eervol 
ontslag had gekregen uit het Militair Gezag. Hij werd op 29 Juni 
door de toenmalige officier van Justitie bij de Nederlandse rechtbank 
te Londen, de heer Schiirmann, aangezocht om als substituut-officier 
van Justitie te komen werken op het parket van de Nederlandse 
rechtbank te Londen en tevens ambtenaar te worden van het Open- 
baar Ministerie bij het kantongerecht. 

D r  heer Schürmann heeft zich daartoe verstaan met mr. Snijders 
en later met de heer Dees van Justitie. Er is ook een briefwisseling 
geweest tussen de heren van Angeren en van Lidth de Jeude, waarbij 
de heer van Angeren vroeg, waarom de heer Warendorf de dienst 
had moeten verlaten en of hij nu nog wel voor het vervullen van een 
functie bij het parket in aanmerking kon komen. De heer van Lid1.h 
de Jeude heeft toen een mooi briefje geschreven, waarin hij in feite 
de verantwoordelijkheid overliet aan de Minister van Justitie en 
overigens alleen opmerkte, dat de heer Warendorf ,,de schijn op 
zich had geladen, zonder daartoe gerechtigd te zijn, verbinding met 
het bezette gebied te willen onderhouden". 

Op 3 Juli 1944 is de heer Warendorf voor het eerst op het parket 
geweest en vanaf 7 Juli was hij aldaar regelmatig werkzaam. Op die- 
zelfde 3de Juli heeft hij in Engeland voor het eerst de heer van Heuven 
Goedhart even op straat ontmoet, waarna hij een gesprek met hem 
heeft gehad, dat hij op 11 Juli heeft voortgezet. Op 17 Augustus 1944 
werd de heer Warendorf benoemd en op 19 Augustus &a.v. is hij 
door de Minister van Justitie in tegenwoordigheid van de secretaris- 
generaal beëdigd. 

Reeds op 1 November 1948, ruim een half jaar voor zijn verhoor 
door de commissie, had mr. J. C. S. Warendorf aan mr. W .  G. 
Belinfante, raadadviseur bij het Ministerie van Justitie, o.m. het vol- 
gende geschreven: 

,,Onlangs verscheen een brochure van de heer H. A.  Lunshof, ge- 
titeld: ,,Als dieven in de nacht, een studie in onrecht nr. 2". Ik geniet 
het twijfelachtige voorrecht evenals in ,,De vlag halfstok, studie 
in onrecht nr. 1" aangehaald te worden. In het laatste schotschrift 
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weet Lunshof niet beter te doen dan mij op hoogst ontoelaatbare 
wijze op pag. 33 te citeren en zonder behoorlijke typografische 
afscheiding zijn eigen verhaal te vervolgen, alsof dit nog van mijn 
,,verklaringw deel uitmaakt. Het gaat thans om de hierbedoelde ver- 
klaring, die kennelijk ontleend is aan het - immer geheime - 
rapport, dat is opgemaakt door het Bureau Politie Buitendienst van 
het Ministerie van Justitie. dat, gelijk gij u herinneren zult, onder 
leiding stond van mr. R. P. I .  Derksema en op Eaton Square 82 
gevestigd was. Enigerlei andere verklaring heb ik over de door Luiu- 
hof bedoelde aangelegenheid immers mmmer afgelegd". l )  

De heer Warendorf schrijft verder: 
,,Nu ik toch over de brochure van Lunshof schrijf, mag ik aan 

het bovenstaande wellicht nog een andere vraag toevoegen. Even- 
eens op pag. 33 wordt geinsinueerd, dat ik mijn ,,rehabilitatien (uit- 
sluitend) aan mr. G.  J. van Heuven Goedhart te danken zou hebben. 
Volgens mijn eigen aantekeningen heeft echter mr. C. W .  A.  Schiir- 
mann, Officier van Justitie Dij de Nederlandse Rechtbank te Londen, 
mij na overleg met de toenmalige Minister van Justitie mr. varz 
Alzgeren, reeds eind Juni 1944 aangezocht om bij zijn en dr. Zeeman's 
heengaan, hun werkzaamheden op het parket over te nemrin. Van 
Heuven Goedhart was toen weliswaar reeds in Londen aangekomen, 
doch bleef, zoals Gij u stellig ook nog herinneren zult, aanvankelijk 
geruime tijd ,,incomunicado". Eerst op 3 Juli heb ik zelf var? 
Heuvcn Goedhart voor het eerst uitvoerig gesproken. Op 7 Juli 
heb ik o.a. in overleg met de heer Dees, hangende de beslissing 
van het Departement en mijn benoeming door H.M. de Koningiri, 
reeds mijn werkzaamheden op het parket aangevangen, op welk 
tijdstip van Heuven Goedhart stellig nog geen Minister van Justitie 
was. Ook meen ik mij een geheime correspondentie tussen EI. E. van 
Angeren en van Lidth de .Ielide over mijn benoeming te herinnercn. 
haaruit van geen bezwaar tegen mijn benoeming bleek." L) 

Voor de commissie heeft de heer Warendorf nog verklaard, dat 
de heer Lunshof in een van zijn brochures de kwestie van de benoe- 
ming van de heer Warendorf behandelt. Elders heeft de heer Lunshof 
een zin van hem geciteerd, zonder aanhalingstekens en dan vervolgt 
hij zijn relaas, daarbij de indruk wekkend, alsof dit vervolg ook van 
de heer Warendorf afkomstig is. Het citaat heeft hij geput uit een 
geheim rapport, dat in 1943 bij de aankomst van de heer Warerzdorf 
in Engeland van diens verhoor op Eatori Square is opgemaakt. Het 
blijkt nu, zo verklaart de heer Waretzdorf, dat dit niet komt uit het 
archief van het bureau van de heer Derksema. Op de vraag uit welk 
archief het dan komt, antwoordt de heer Warendorj, dat hij niet 
mag zeggen, hetgeen hij niet zeker weet. Als hij alleen zegt, dat het 
Bijzonder Intelligent is . . . . . . 

Bij een schrijven van 2 December 1948 van de heer W. G. Belin- 
fante, raadadviseur bij het Ministerie van Justitie, zijn aan de com- 
missie toegezonden afschriften van een brief van de Minister van 
Justitie aan de Minister van Oorlog d.d. 7 Juli 1944 en van het ant- 
woord daarop d.d. 13 Juli 1944. De Minister van Justitie, de heer 
van Aìzgeren, schrijft op 7 Juli 1944 aan zijn ambtgenoot van Oorlog: 

,,Ik heb nl. in overweging den heer Waretzdorf te werk te stellen 
als plaatsvervangend substituut-officier bij de Nederlandsche Recht- 
bank te Londen. Van belang is te weten, of zijn gedragingen een 
beletsel vormen voor de vervullirig van dat ambt." 

Op 13 Juli 1944 antwoordt de Minister van Oorlog aan zijn ambt- 
genoot van Justitie over de positie van Warendorf het volgende: 

,,Gelijk Uwer Excellentie bekend zal zijn, was de heer Warendorf 
werkzaam in de functie van chef van de secretarie van het bureau 
Militair Gezag van mijn Departement en bekleedde hij tijdelijk den 
rang van reserve-eerste-luitenant voor algemeenen dienst. Hij heeft 
den schijn op zich geladen pogingen in het werk te hebben gesteld om, 
zonder daartoe gerechtigd te zijn en langs andere dan de daarvoor 
aangewezen wegen, verbinding te onderhouden met het bezette gebied. 
Hoewel er geen enkele reden is om aan zijn politieke betrouwbaarheid 
te twijfelen, werd het zeer ongewenscht geacht hem in de vertrouwens- 
functie, welke hij bekleedde, te handhaven. Waar betrokkene voorts 
ten behoeve van bedoelde functie tijdelijk tot officier was benoemd, 
nimmer een officiersopleiding had genoten cn evenmin de geschiktheid 
bezat voor een andere tijdelijke officiersfunctie, kon hij niet als officier 
worden gehandhaafd, In aanmerking nemende, dat de heer Warendorf 
vóór zijn benoeming tot officier nimmer als soldaat had dienst gedaan 
en dat hij behoorde tot een leeftijdsklasse, welke thans niet meer in 
werkelijken dienst wordt geroepen, terwijl bovendien als bezwaar tegzn 
een oproeping als soldaat werd gevoeld, dat hij als officier dienst 
gedaan heeft in de kleine Nederlandsche gemeenschap hier te lande, 
besloot ik den heer Warendorf niet meer als dienstplichtig soldaat in 
het leger op te roepen. 

Ik vertrouw, dat Uwe Excellentie uit het vorenstaande voldoende 
gegevens kan putten om te beoordelen, of de heer Warcndorf geschikt 
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is voor de functie van plaatsvervangend otficier van Justitie bij de 
Nederlandsche rechtbank hier ter stede." 

De heer Belinfanle schrijft op 2 December 1948 aan de commissie 
o.m.: 

,,Bij K.B. van 11 Juli 1944 (Nederl. Staatscourant (Londen) van 
15 Augustus 1944, nr. 6 )  is aan nir. van Angererz met ingang van 
12 Juli 1944 ontslag verleend en bij een ander K.B. van dezelfde da- 
tum, geplaatst in dezelfde Staatscourant, is mr. G. J. van Heuve!; 
Goedhart tot Minister van Justitie benoemd. Hij heeft diezelfde da- 
tum de portefeuille overgenomen." 

8 4. De betrekkingen van de heer van Heuven Goedhart tot 
Het Parool. 

l) H. A .  Lunshof: ,,Vlag halfstok", blz. 34. 

H.  A. Lunshof: ,,Als dieven in de nacht", blz. 29 e.v. 

Gelijk in 1 reeds is vermeld, heeft de heer Lunslzof in zijn eerste 
brochure o.m. het volgende geschreven: l )  

,,Er zijn over en weer telegrammen gestuurd. waaraan het leven van 
boodschappers is gewaagd, die niets anders inhielden dan discussies 
over de onteige-ling van .,De Telegraaf" en zijn machineriën." 

De heer Lunshof schrijft vervolgens in zijn tweede brochure, spre- 
kende over de heer vnli Heuven Goedhart: 

,,Zijn bezwaren tegen mijn brochure, als men het tenminste be- 
zwaren kan noemeis, waren welge.teld vijf. Hij heeft bij monde van 
zijn advocaat plechtiglijk aan de president verklaard: 

dat hij nimmer het leven van enige boodschapper in de waag- 
schaal heeft gesteld voor enig particulier belang. 

In een ,,geheim, persoonlijk schrijven" aan de minister van Oor- 
log heet het echter: 

,,Mr. van Heuven Goedhart heeft waarschijnlijk de  beaidde- 
ling van Jkvr. van H. ingeroepen, teneinde brieven clandestien 
naar bezet Nederland te vervoeren. Freule van H. staat te 
Eindhoven bekend als een communistisch contact. Gezien de 
inhoud der brieven komt het mij begrijpelijk voor, dat zoowel 
Mr. van Heuven Goedhart als Jkvr. van H. gepoogd hebben, 
brieven langs clandestiene weg naar bezet Nederland te doen 
vervoeren, en dat zij om bepaalde redenen getracht hebben, 
tegen de kabinetsorder in, de officieele Nederlandsche regee- 

9 De hierbedoelde kwestie zal de commissie in de volgende para- ringsinstanties te passeeren." 3, 

graaf behandelen. Dacht de heer van Heuven Goedhart, dat als de Duitsers de com- 
munistische freule hadden gepakt, dit haar niet in levensgevaar zou 
hebben gebracht? Of speelde zij ook een rol in het Parol-Spiel? En 
wat het particuliere belang betreft, heet het in het stuk ,,Geheim, 
persoonlijk": 

,,Alle binnengekomen telegrammen en brieven, zelfs die, welke 
een zakelijk karakter droegen en handelden over de toekomstige 
positie van mr. van Heuven Goedhart als hoofdredacteur of di- 
recteur van Het Parool, zijn: te Londen, zonder uitzondering aan 
betrokkene doorgegeven." 

Is de heer van Heuven Goedhart niet met mij van mening, dat 
men, minister van Justitie zijnde, zakelijke brieven en telegrammen, 
handelende over een positie, welke hij thans bekleedt, verzendt, dit 
aangemerkt kan worden als te zijn ,,van enig particulier belang?" 

Het tweede bezwaar van Mr. van Heuven Goedhart was: 
,,dat hij, noch het door hem beheerde departement, zich heeft 

bezig gehouden met het Londense persbesliiit." 
Hier laat zijn geheugen de heer van Heuven Goedhart in de steek, 

of hij maakt zich andermaal aan een handigheid schuldig. lieeds op 
de lunch, welke bij zijn aankomst te Londen werd gegeven, heeft hij 
fel tegen De Telegraaf gesproken. Het was het begin. Dat was zijn 
goed recht, ;naar waarom het nu te ontkennen? Het zou toch ~7el  
zeer vreemd zijn geweest indien de journalist van Heuven Goedhart 
zich niet met perszaken had bezig gehouden. 

Verder stelt de heer van Heuven Goedhart: 
,,dat hij niet financieel geïnteresseerd is in het Parool." 

Doch zelfs de brieven en telegrammen, welke hij, minister zijnde, 
uit Londen verzond, spraken over zijn toekomstige positie. 

Zijn laatste bezwaar: 
,,dat hij niet van rancuneuze, wraakzuchtige gevoelens jegens 

De Telegraaf vervuld is", 
is evenmin waar. Op 3 December 1943 schreef hij aan de hoofd- 

redacteur van De Telegraaf: 
,,Jegens mij heb je je zoo gemeen gedragen, dat er voor ach- 

ting geen plaats meer is. Overigens heb ik den tiid". 
Inderdaad, die tijd is voor de heer van Heuven Goedhart ge- 

komen.. . . . . ". 
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In zijr, e-rste brocl?ure ''I Iieeit de heer L L L I ~ . T / Z O ~  verder nog ge- 
suggereerd, dat men ie kondrr! speciaal met het oog o p  het feit, dat  
de  eigenaar van D e  Telegraaf, de heer Holclert, stervende was, in  
het Tribunza!besluit de bepaling he-ft ingelast, dat ook overledenen 
nog konden terechtstaan en dat  1ii:n vermogen, werden zij schuldig 
bevoiide:~, alsnog in beslag ZOLI kunnen worden genomen. 

Sprekende over zijn vermeende. door de heer Lunsho,/ gestelde be- 
geeïle om toch vooral dat  gebouw aan de  Nieuv~ezijCs Voorb~irgwal 
in handen te krijgen en D e  Telegraaf niet meer te doen verschijneil, 
verklaart de heer vaq Heuvrrz Goedhart, dat, toen hij eenmaal gocd 
en wel was ondergedoken, de heren Sinzonis en van der Giesscrz Sr. 
zich met hem in verbinding hebben gesteld. Deze beide heren waren 
respectievelijk president-commissaris en directeur van het Utrechts 
Dagblad, het blad, waartegen de  heer van Heuven Goedizart zeven 
jaar heeft g e c o ~ c ~ r r e e r d  in Utrecht. Die hereil hebben tegen he,n 
gezegd: ,,Wij zouden na de oorlog graag een volkomen hernieuwd, 
veríiieliwd Utrechts Dagblad willen maken. Zoudt gij daarvan de  
leiding op LI wijlen nemen?" Daarover zijn lange gesprekken gevoerd 
cn het einde is geweest i n  1942, dat de herr vm7 Heuvet~ GoerEha~r 
,.ja" i.~eei'l gezegd. I-lij was dus verbonden o m  na de  oorlog hoofd- 
redacteur van het Utrechts Dagblad te worden. Zeven maanden lang 
heeft hij uit dien hoofde ook ecn bescheiden salaris ontvangen. Dit 
heeft plaats gevoiiden in de jaren 1942-1943. D e  heer van Heuvzn 
Goedhart heeft dat aanbod van het Utrechts Dagblad aanvaard, om- 
dat hij helemaal niet de minste gedachte had in de richting van D e  
Telegraaf. D e  heer vaiz Heuverz Gacdhart was sinds acht j a x  
Utrechts journalist en hij had zich volkomen tevreden gevoeld, indien 
hij c a  de oorlog hoofdredacteur ware geworden van e-n herleefd 
Utrechts Dagblad. Aan het einde van die zeven maanden, het spijt 
de heer van LYeuveiz Goedhgrt, dat  hij dit moet zeggen, doch de 
waarheid gaat boven alles, hebben de  heren Sinzo~:is en vnri der Gies- 
sen ontdekt, dat  de herr var1 Heliven Goedhart mede-redacteur was 
van het illegaie Parool. Dit heeft hij ze niet verheeld, omdat hij zich 
daarvooï geneerde, maar oiildat men dat  in die tijd niet zeide; men 
mocht dat niet zeggen. Toen zijn Geze beide heren enorm geschrok- 
ken. wznt toen dachten ze: Als hij ooit gepakt wordt, dan slaat hij 
onze namen er uit en worden wij ook nog gepakt. Zij hebben deï- 
halve onniiddeilijk alle relaties, mitsgaders de  betaling van het salaris, 
aigearoken, zodat hij daarmede vrij kwam te staan. 

Over ern v-rschijning van Het  Parool na de oorlog is zelfs tot 
medio 1943 nooit gedacht. D e  heer van Heuven Goedizart en zijn 
illegale vrienden gaven dat  blad uit, omdat - in  de ogen en oren van 
i e n i a ~ d  als Lunshof klinkt het volstrekt onbegrijpeiij~, maar  het was 
toch zo - zij vonden, da: het moest worden uitgegeven en o m  gern 
enkeie andere reden. In 1943 is Goor Kees de Groot - helaas later, 
nog ge:n vier weken vóór onze bevrijding, gefusilleerd - geopperd: 
Wij inoesten eigenlijk na de oorlog met a a t  ding doorgaan. Toen 
zei men: Hoe moet dat  dail? Een weekolad b.v., zei er een, en dat  
is het begin geweest. Z o  is daar in 1943 over gepraat. Tenslotte werd 
gezegd: ,,Dan maar een dagoiad. Waarom geen dagblad?" E r  werd 
torn geiiacht aan Utrecht en toen h e e ~ t  de heer varz Heuvelz Goed- 
hart gezegd: ,,Wel, dan zal ik jullie wat onthullen. Ik heb zevm 
maanaen een salaris gehad in afspraak met de heren van het Utrechts 
Dagoiad. Die wilden na de oorlog wel iets. Als wij daar Het  Parooi 
eens gingen uitgeven na de bevrijdiiig?" Zijn vrienaen zeiden toen: ,,Jij 
hebt de  relaties, zou jij dat voor eikaar kunnen krijgen?" D e  heer 
van Neuverz Goedhart heeit daarop gezegd: ,,Dat lijkt mij wel". 

Hij is toen naar de heer van der Giessei? gestapt en heeft gezegii: 
,,Mijnheer, u bent opgehouden met mij in uw veroand te houden ais 
toekomstig hoofdreciacteur van het Utrechts Dagblad, omdat u begrij- 
pelijkerwijze het niet zo prettig vindt o m  in de nasleep van mijn even- 
tuele arrestatie ook t e  worden gearresteerd, maar ik weet, dat  het nog 
altijd uw heilige bedoeling js o m  mij na  de oorlog in te schakelen als 
hoofdredacteur van het Utrechts Dagblad. Zoudt u er iets voor voel ei^, 
wanneer ik in plaats van hoofdredacteur van het Utrechts Dagblad 
hoofdredacteur was van Het  Parool, bij u uit te geven?". ,,Zou dat  
mogelijk zijn?", zei hij. Ja, antwoordde de heer van Heuven Goedhart, 
daar hebben mijn vrienden en ik het over gehad. Nu,  zeide hij, dat  vind 
ik prachtig, daar ben ik enorm voor. Toen heeft de heer van Heuve~i  
Gocdhart gezegd: ,,Mijnheer van der Giesserz, dat  is prachtig, dan 
nozten wij daar enige voorbereidende maatregelen voor treffen." Die 
zijn alle:-naal getroffen. Zijn hartstochtelijlie begeerte o m  toch vooral 
die Telegraaf kapot te maken, lijkt d e  heer van Heliveiz Goedhart 
uit niets zo duidelijk te worden bewezen als uit het feit, dat  hij on- 
dergedoken zo een nacht en nog een zacht bij de zoon van de  
heer van der Giesseil, die zelf adjunct-directeur van het ,,Utrechts 
Dagblad" was geweest, daar ïelis dcor de  jonge mevrouw vcrrz der 
Giessc!z een n o o i e  vlag heeft zien maken, waarop stond: Het  Pa- 
rool, en ecn banier, waarop stond: Hier wordt het vroegere illegale 
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Parool gedrukt. Deze beide dingen zouden dan aan de gevel van 
liet Utrechts Dagblad in Utrecht na de bevrijding verschijnen. Niet 
de heer van Heuverz Goedhart, maar zijn vrienden, Frar:s Goedhart 
meer in het bijzonder, hadden veel hogere ambities; die wilden een 
nationaal blad, dat niet in Utrecht verschijnen kon, dat alleen in 
Amsterdam kon verschijnen vanwege de beurs en vanwege het feit, 
dat alle andere nationale dagbladen daar zaten, en zij zeiden: Ne?n, 
de Telegraaf. De heer van Heuven Goedhnrt heeft zijn hoofd ge- 
schud en gezegd: Tjonge, dat is een hoge greep. Dat is een duur 
gebouw; kan dat alleniaal wel en zien jullie dat nu allemaal maar 
zo en ik geloof er niet in. Kortom hij was allezn maar beducht. Toen 
de heer van Heuven Goedhart wegging, hadden zij in hun conver- 
satie twee aanduidingen: Plan U, dat was het plan-Utrecht van de 
heer van Heuven Goedhart, en plan A, dat was het plan van Frarzs, 
Amsterdam. Dat lijkt hem op zichzelf, zo merkt de heer van Henvcrl 
Goedhart ironisch op, toch een aanwijzing te geven in de richting van 
zijn rancune om dat Parool beslag te doen leggen op de apparatuur 
van De Telegraaf. Hij is daar zelfs nooit een voorstander van geweest. 
Hij heeft dat nooit begeerd. Hij heeft dat nooit verstandig gevondzn. 
Nu het eenmaal zo ver is, aanvaardt hij, dat spreekt vanzelf, alle con- 
sequenties van de huidige situatie, doch die situatie is voor geen grein 
geschapen door hem en is integendeel voor hem eigenlijk een ietwat 
~erdrietige verrassing geweest, toen hij uit Londen terugkeerde. 

In 1941, aldus de heer A. van der Giessen, toen hij directeur was 
van het Utrechts Dagblad, meenden commis sari ss ei^ en directie, dat 
de heer van Heuven Goedhart de aangewezen man was om na de 
bevrijding als hoofdredacteur van het Utrechts Dagblad op te treden. 

Om die reden is toen contact gezocht met de heer van Heuvct2 
Goetihnrt. Het eerste contact werd gelegd in 1941 door bemiddeling 
~ a n  de heer Siozonis. De beide commissarissen, zijn zoon en de heer 
varz der Giesserz zelf hebben daarna een onderhoud met de heer van 
Heuven Goedhart gehad, die zich toen bereid heeft verklaard de 
functie van hoofdredacteur na de bevrijding te aanvaarden. Van 
1 Januari 1942 af heeft de heer varz Heuven Goedhart f 400 Der 
maand ontvangen. In Maart 1942 werd het Utrechts Dablad ver- 
boden en begin Mei zijn de heer var? der Giessen en enige anderen 
korte tljd gevangen gezet. Een paar maanden later kwam de heer 
l wijnstra bij hem, die hem ongeveer het volgende zei: ,,Ik geef er de 
%oorkeur aan, dat dat bedrag niet verder uitbetaald wordt; ik maak 
mij sterk, dat de heer van Heuve~z Goedhart illegaal werkt en dat 
is niet zonder gevaar". Aangezien de commissarissen aan de heer vati 
cfer Giesserz hadden gevraagd de uitbetaling te doen, moest hij er wel 
mede eindigen. Dit geschiedde tegen het advies van rijn zoon, die 
wel verder met de heer van Heuverz Goedhart contact is blijven hou- 
den. Hiermede kwam de heer vut2 Heuverz Goedhart vrij te staan 
van het Utrechts Dagblad. 

In 1943 hebben er besprekingen plaats gevonden over de vraag, of 
het niet mogelijk zou zijn om van het illegale Parool een weekblad oî 
misschien zelfs een dagblad te maken na de bevrijding en dit te laten 
Urukken bij het Utrechts Dagblad. Deze besprekingen, aldus de heer 
van der Giessen, hebben niet plaats gevonden met de heer van Heuverz 
Goedhart, doch namens deze, met de heer de Groot, die later is dood- 
geschoten en later met de heren van Norden en Meyer. Er hebben ver- 
schillende bijeenkomsten plaats gehad te Utrecht over deze kwestie. 
Het doel van die bijeenkomsten was om na de bevrijding, behalve 
het Utrechts Dagblad, ook een algemeen dagblad te laten verschijnen. 
Deze besprekingen hebben plaats gevonden in 1943, 1944 tot aan de 
bevrijding. De heer van Heuven Goedhart was daar evenwel niet bij. 
De heer 1.an der Gïesscn heeft zelf de heer van Heuven Goedhart 
slechts gesproken bij de kwestie van die salarisregeling, doch de heer 
van Heuverz Goedhart heeft later nog wel gesproken met zijn zoon. 
Deze is bij die latere besprekingen geweest. De heer van der Giessw 
zelf heeft uitsluitend adviezen gegeven. Het gehele jaar 1944 heeft dit 
contact doorbestaan. Pas op het allerlaatste ogenblik vóór de be- 
vrijding bleek, dat de zaak anders liep. Toen zijn de besprekingen 
afgebroken. 

In 1941 heeft de heer H. J. M. Sirnonis, die commissaris was van het 
Utrechts Dagblad, niet de andere commissarissen een bespreking 
gehad met de directie. Zij hebben toen gezzgd, dat, aangezien zij 
het idee hadden, dat het met de oorlog niet zo lang meer 
zou duren, er maatregelen beraamd moesten worden, dat een be- 
hoorlijke redactie aan het hoofd van het blad zou komen te staan. 
Toen is de naai11 valz Meuverz Goedhart genoemd. O p  de vraag, hoe 
men dit zou moeten aanleggen en hoe hij zich zou kunnen vrilhou- 
den voor die positie, hebben zij, de commissarissen, geantwoord: 
betaal hem daarvoor een bepaald bedrag, naar de  heer Sirnonis 
meent, f 5000, dan kan hij zich vrij houden. Er heeft toen een 5e- 
spreking plaats gevonden met de heer varz Heuvcrz Goedhart, die 
bezwaar heeft gemaakt tegen de honorering, doch men heeft lier11 
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daar overheen gebracht. Men heeft hem gezegd, dat hij zich aan aller- 
lei studies zou kunnen wijden en allerlei kon voorbereiden. De heer 
Simonis meent, dat er twee of drie besprekingen met de heer van 
Heuven Goedhart zijn geweest over de wijze, waarop het blad zou 
worden geredigeerd en de dingen, waarop men moest letten. Er is toen 
sprake van geweest om na de bevrijding het Utrechts Dagblad de naam 
van Het Parool te geven. Dit is echter een zeer aan de oppervlakte 
blijvende bespreking geweest. Deze gehele affaire, aldus de heer 
Simonis, is vrij snel tot een einde gekomen. De heren van der Gies- 
Jen, die buiten het bedrijf waren gezet, hebben de uitbetaling aan 
de heer van Heuvcn Goedhart niet gecontinueerd. Zij schijnen hem 
dat medegedeeld te hebben, doch daarvan is de heer Sinzonis niet op 
de hoogte; hij heeft daaraan niet medegewerkt. 

Hij heeft een brief van de heer van Heuven Goedhart gekregen, 
waariri deze mededeelde, dzt het aldus was gegaan t n  dat hij zich 
verder vrij voelde. De orief is ongedateerd, doch uit de poststempel 
op de enveloppe maakt de heer Si~nonis op, dat de brief van 29 
Augustus 1942 is geweest. Daarna heeft hij rnzt de heer van H u -  
ven Goedhnrt over kranten en het redigeren van kranten gein 
enkel contact meer gehad. 

De heer J. Meijer, lid van de directie van Het Parool, verklaart, dat 
hem uit eigen wetenschap besprekingen met de directie van het 
Utrechts Dagblad in 1944 bekend zijn. Van tevoren plaats gehad heb- 
bende besprekingen heeft de heer Meijeu herhaaldelijk gehoord, doch 
hij heeft deze zelf niet meegemaakt. Het contact met de heer van der 
Giessen, de directeur van het Utrechts Dagblad, werd in 1944, na het 
vertrek van de heer van Heuven Goedhart, aan de heer Meijer overge- 
dragen. De heer van Heuven Goedhart had eerst dat contact over het 
plan-Utrecht. Einde April 1944 is deze toen naar Engeland vertrokken 
en in de zomer van 1944 zijn er besprekingen gevoerd met het Utrechts 
Dagblad over de technische voorbereidingen van het verschijnen 
van Het Parool na de bevrijding bij de Drukkerij Bosch te Utrecht. 
Deze besprekingen, aldus de heer Meijer, moesten natuurlijk sum- 
mier blijven; men kon niet te diep in details treden, omdat men cle 
situatie, zoals die bij de bevrijding zou zijn, niet kon overzien. Alle 
mogelijke technische problemen deden zich voor, over papier, over 
electriciteit enz. De opzet van de verschijning van Het Parool 
echter bij de Drukkerij Bosch is in de zomer van 1944 doorgespro- 
ken. Dit plan is van de baan geraakt in de winter 194411945 en dan 
nog slechts in die zin, dat toen het accent meer op Amsterdaril 
kwam te liggen, hetgeen overigens weer niet uitsloot, dat Het Pa- 
rool ook te Utrecht zou verschijnen, aanvankelijk als plaatselijke 
editie, maar zo nodig op den duur als de definitieve verschijning van 
algemeen, landelijk dagblad. De uitgave in Amsterdam was nog 
dubieus, ook wat de duurzaamheid betreft; het was eigenlijk zo: dat 
het in Utrecht kon, was zeker; in Amsterdam begon het naar een 
waarschijnlijkheid toe te groeien. Tot de bevrijding toe is er contact 
geweest over het plan-Utrecht. In verband met het plan-Amsterdam 
zijn er ook nog besprekingen geweest met het Algemeen Handelsblad. 
De heer Meijer is gedeeltelijk bij één bespreking geweest, in de winter 
van 1944. De heer Planten was toen directeur van het Algemeen 
Handelsblad. De gedachte om gebruik te maken van de persen van 
Dv Telegraaf is, aldus de heer Meijer, alleen maar als gedachte, wel vrij 
oud geweest; misschien niet specifiek ten aanzien van De Telegraaf, 
maar wel ten aanzien van het verschijnen in Amsterdam. Men moet 
het zo zien, dat het eigenlijke illegale werk 99,9 % van de tijd en aan- 
dacht in beslag nam en dat deze onderwerpen slechts bij een enkel 
avondlijk gesprek zo nu en dan wel eens werden overwogen. Enkelen 
van Het Parool gingen er van uit, dat men in Utrecht nimmer een 
landelijk dagblad kon maken: een landelijke courant kon men allein 
in Amsterdam of in Rotterdam maken. Ze!fs in Den Haag is nooit 
een nationaal dagblad kunnen ontstaan. De heer Frans Goedhart was 
een sterk voorstander van het plan-Amsterdam. 

Voor het eerst hebben besprekingen plaats gehad met De Telegraaf 
in September 1944. Deze besprekingen zijn grotendeel vastgelegd in 
notulen. Dit contact met De Telegraaf geschiedde onder de indruk 
van de spoedige bevrijding en enkele andere factoren. In 
de eerste plaats was het Londense Persbesluit E 69 bekend gemaakt. 
De tekst daarvan was grotendeels voorgelezen voor de radio. Niet 
lang daarna kwam deze tekst trouwens in bezet gebied. Bovendien 
kende men in de loop van Augustus 1944 de verslagen, voor de radio 
gegeven, over de bevrijding van Parijs en Brussel en vernam men, 
dat het bij de bevrijding zo toe ging, dat dagbladen, die waren blijven 
verschijnen, werden verboden op het ogenblik van de bevrijding. ZO 

was het geweest in Parijs en Rome en ook in Brussel. In het algemeen 
gebeurde dat door de geallieerde autoriteiten. Voorts bleek, dat de 
illegale groeperingen, die ondergrondse bladen hadden uitgegeven, 
door de Allied Headquarters voorlopig met de taak van de vooï- 
lichting werden belast en de beschikking kregen over de geboiiwen 
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en de persen van de bladen, die niet meer konden verschijnen. Min 
of meer naar analogie verwachtte men eenzelfdr gang van zaken in 
het Noorden. De besprekingen met De Telegraaf hadden in September 
1944 uitdrukkelijk ten dor1 om zich te vergewissen van de mogelijkheid 
om op de dag van de bevrijdmg Het Parool door De Telegraaf te 
ci.o=n drukken. Het antwoord van De Telegraaf was: Gij zijt welkom. 
Als eerste antwoord heeft men zelfs gekregen: Wij zullen 
gratis drukken en gratis papier leveren. Van de zijde van Het Parool 
is dit aanbod - gedaan door de heer F. H. J. Holdert - evenwel 
afgeslagen. hlen heeft van De Telegraaf de uitdrukkelijke toezegging 
gekregen, dat Het Parool daar kon komen, maar er werd tevens ge- 
zegd, dat De Telegraaf zich uiteraard alle pogingen voorbehield om 
zelf te kunnen verschijnen. Het werd als een aangename taak gezien, 
indien Het Parool door De Telegraaf zou worden gedrukt. Het was 
dus een civielrechtelijke overeenkomst. Na de bevrijding is een concept 
opgesteld, maar dat is door één punt van discussie niet in een defini- 
tleve sciiriftelijke overeenkomst omgezet, nl. door het punt van de 
prijzen. De besprekingen zijn na September 1944 geschorst en om- 
streeks Maart 1945 weer opgevat en toen op technisch niveau. Het 
principe was in September 1944 besproken met een dusdanig resultaat, 
aat het niet nodig was in Maart 1945 de besprekingen over het prin- 
cipe te hervatten. Deze gang van zaken wordt, aldus de heer Meijer, 
ook niet betwist van de kant van de eigenaren van De  Telegraaf. Om 
maar een voorbeeld te noemen: Op 9 Mei 1949 hebben de erven 
Holdert ern request aan H.M. de Koningin gezonden in verband met 
ezr, beroepsprocedure voor de Raad van State, een procedure, welke 
later op hun verzoek is gestaakt. De erven Holdert stellen daarin - dit 
stuk is publ~ek geworden, doordat het ter visie heeft gelegen op de 
griffie van de Raad van State -, ,,dat in die onderneming" - be- 
doeld wordt de onderneming De Telegraaf - ,,respectievelijk sedert 
Mei en Augustus 1945, worden gezet en gedrukt de dagbladen Het 
Parool, Trouw en de Volkskrant, en wel krachtens overeenkomsten, 
wat Trouw en de Volkskrant betreft, tussen de directies van die 
biaden met de beheerder en wat Het Parool betreft krachtens over- 
ee~ikomst tussen de directie van dat blad met de executeuren." 

De heer W. van Norden herinnert zich, dat de heer van Heuven 
Goedhart hem, naar hij meent in 1943, iets heeft verteld van zijn 
gesprekken met de heer van der Giessen in Utrecht over zijn functie 
bij het Utrechts Dagblad na de bevrijding. Dit heeft de heer van 
Nordcn gehoord uit de mond van de heer van Heuven Goedhart 
zelf. Meer uit eigen wetenschap is hem bekend - hij is er bij be- 
trokken geweest-, dat later in de leidende kring van het illegale 
Parool het plan rijpte om na de oorlog Het Parool als dagblad 
te doen voortbestaan. De heer van Heuven Goedhart heeft toen 
mededeling gedaan van het contact, dat hij met de heren van de 
Drukkerij Bosch & Zn. had gehad; hij heeft dat contact meer op- 
gevat om na te gaan, of de uitgave van Het Parool op hun druk- 
kerij zou kunnen worden vervaardigd. Dit voorstel bleek in goede 
aarde te vallen. In de kring van Het Parool was men hier- 
over nogal verheugd, omdat het overigens nog vage plan voor na 
de oorlog nu een concrete mogelijkheid ging worden. De heer van 
Norden meent, dat het zover gekomen is, dat tot schriftelijke vast- 
legging van enkele afspraken is overgegaan. Deze afspraken gingen 
uit van de gedachte, dat de dagbladuitgave in de vorm van een 
stichting zou worden ondergebracht en dat deze stichting met de 
drukkerij een exploitatie-contract zou sluiten. Persoonlijk heeft de 
heer vn*z Norden in die tijd de beide heren van der Giessen niet ge- 
sproken. De jonge van der Giessen heeft hij ongeveer een maand of 
vier voor de bevrijding leren kennen. De  vader pas veel later. 

In die tijd had men inmiddels verder strekkende plannen moeten 
maken. Het was zo, dat het plan-Utrechts Dagblad nog steeds een 
reële toekomstmogelijkheid was. Hoe reëel, blijkt hieruit, dat daar 
op het ogenblik nog steeds een van de couranten van Het Parool 
wordt gedrukt. Inmiddels waren er na Dolle Dinsdag plannen op- 
gekomen voor ern gedeczntraliseerde vervaardiging van Het 
Parool in verscliillende centra; in Amsterdam, Den Haag, Rotter- 
dam, Dordrecht, Eindhoven, Enschede, Almelo, Deventer enz. Dit 
was noodzakelijk, omdat intussen duidelijk was geworden, dat het 
gehele interlocale vervoersapparaat nog vele maanden na de be- 
vrijding niet zou functionneren. In alle plaatsen, waar illegale groe- 
peringen van Het Parool bestonden, zijn na de bevrijding wat ge- 
noemd werd ,,edities" ingesteld. Dat was voor een klein gedeelte 
spontaan in zijn werk gegaan - men kon in die tijd niet dadelijk alles 
overzien -- voor een ander gedeelte op grond van een organisatorische 
regeling van de centrale leiding uit. Toen was de idee, welke voor- 
heen bestond, om uitsluitend van Utrecht uit één grote courant voor 
geheel Nederland uit te geven, niet meer de enig heersende idee. 
Rij de bespreking over de vraag, hoe na de bevrijding Het Parool 
eventueel als dagblad zou kunnen blijven bestaan, was er enig ver- 
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schil van mening geweest over de plaats van vestiging. Men meende, 
dat het zeer moeilijk zou zijn een drukkerij-apparatuur te vinden en 
men zag ook overigens de grote problemen van organisatorische 
aard, die aan het opzetten van een dagblad waren verbonden. Daar- 
om was de meerderheid van de groep van mening, dat het contact 
tussen de heer van Heuven Goedhart en de van der Giessens waar- 
devol was voor de toekomstige vervaardiging van de courant. De 
heer van Norden herinnert zich, dat echter in het bijzonder F. J. 
Goedhart (Pieter 'IHoen) op het standpunt stond, dat het niet moge- 
lijk was van Utrecht uit een landelijk dagblad te doen verschijnen. 
Organisatorisch leek hen1 dat niet mogelijk. Dat zou alleen, indien men 
wilde slagen, van Amsterdam uit kunnen gebeuren. Toen deze zaak 
voor het eerst in de discussie kwam, was de lieer van Heuven Goed- 
hart nog niet naar Londen vertrokken. Het was in de periode voor 
zijn vertrek, naar de heer van Norden meent. Formele discussies en 
ofiiciële vergaderingen, waaruit exact geformuleerde beslniten voort- 
vloeiden, werden over deze kwestie echter niet gevoerd. Men sprak er 
al!een bij tijd en wijle eens over in het kader van het contact voor het 
illegale werk. 

Men dacht in die tijd nog over één courant, Het Parool. Het was 
ver voor de tijd, dat op vervoerstechnische gronden bleek, dat een 
grote gecentraliseerde oplage onmogelijk was. Het Utrechtse plan is 
echter nooit geheel van de baan geraakt; er kwam slechts een andere 
structuur in het plan en na de bevrijding werd de Utrechtse editie van 
Het Parool bij Bosch gedrukt. Het Utrechtse plan in die zin, dat er 
één centraal blad zou komen, heeft men, gedwongen door de om- 
standigheden, laten varen, aangezien Het Parool gedecentraliseerd 
moest worden uitgegeven. Later na de bevrijding is de mogelijkheid 
besproken, of de gehele krant toch nog gecentraliseerd in Utrecht 
gedrukt kon worden. In verband met de zeer grote oplage kon dit niet 
meer. 

Het eerste contact met mensen van De Telegraaf heeft in 
September 1944 plaats gevonden. De heer van Norden heeft deze 
besprekingen niet gevoerd; dat heeft de heer Meijer gedaan. Hiertoe 
is men overgegaan in verband met de via de radio loskomende be- 
richten over de wijze, waarop de geallieerde autoriteiten en de Neder- 
landse Regering te Londen zich de pers-organisatie in bevrijd gebied, 
onmiddellijk na de bevrijding, hadden voorgesteld 

Men hoorde de berichten over de jubelende bevrijding van Parijs. 
Daarbij vernam men, dat de couranten, die daar tijdens de be- 
zetting waren verschenen, werden verboden en dat de Franse illegale 
pers in haar bureaux werd geplaatst en op haar installaties ging 
drukken. Hetzelfde verhaal hoorde men uit Brussel. In September 
1944 werd de inhoud van het Londense Persbesluit door Minister 
Burger zelf voor de radio bekend gemaakt. Toen kwamen ook de 
berichten over de bevrijding van het Zuiden en spoedig hoorde men 
door de radio - het werd als reportage verteld - hoe de Parool- 
organisatie te Maastricht en Eindhoven was begonnen met het uitgeven 
van kranten, conform de bepalingen van het Persbesluit. Gedacht 
werd, dat het in Amsterdam spoedig ook zo ver zou zijn. Dat is echter 
niet gebeurd, zodat daar de krant illegaal bleef uitgegeven. Toen is 
contact met De Telegraaf voorgesteld via Jan H. de Groot, een van 
de medewerkers van Vrij Nederland, die relaties had met mensen bij 
De Telegraaf. Er zou met vertegenwoordigers van De Telegraaf wor- 
den gesproken om na te gaan, of in de eerste weken na de bevrijding 
Het Parool daar kon worden gedrukt. Men heeft het als gezamenlijke 
mogelijkheid voor Vrij Nederland als weekblad en voor Het Parool 
als dagblad onder ogen gezien. Daarna zijn er met vertegenwoor- 
digers van de meerderheid der eigenaren van De Telegraaf enkele 
besurekingen gevoerd, n.l. door de heer Meijer onder de naam Roe- 
lanfs en de heer van Rnndwiik onder de naam van Vliet, met de heer 
Suaan, die toen gemachtigde van de executeurs-testamentair was en 
later na de bevrijding waarnemend directeur van De Telegraaf-druk- 
kerij is geweest. Bij die besprekingen wilde men van de kant van Het 
Parool zich alleen vergewissen of men straks, na de bevrijding, niet 
gehinderd zou worden, indien men zich kwam aanmelden om Het 
Parool op de dan ongebruikt staande installatie van De Telegraaf 
te doen driikken. Deze besprekingen hebben plaats gehad enkele 
dagen na Dolle Dinsdag en hierin werd verder uitgewerkt, hoe het 
precies zou gaan. Daarop is het contact weer verflauwd, omdat het 
Noorden helaas niet werd bevrijd. Toen kwam dus weer de activiteit 
en de urgentie van het eigenlijke actuele illegale werk in de eerste 
plaats en pas tegen de bevrijding van het Noorden. toen men ging 
zien: ja, nu is het ongeveer zover, is het contact weer opgenomen. 
Er is een aantal besprekingen geweest. Op de dag van de bevrijding, 
G Mei 1945, is men i11 het gebouw van De Telegraaf getrokken, waa? 
de vertegenwoordiger van de eigenaren de mensen van het Parool stond 
op te wachten en op grond van de afspraken zei: ,,Nu is het zover, 
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hier staat dere pers en daar die; gaat u op die en die etagc zitten". 
De afspraken met De Telegraaf zijn niet in overeenkomsten vast- 

gelegd. Wel zijn door de onderhandelaars voor De Telegraaf vrij 
exacte notulen van de eerste bespreking gehouden. Verder was er niets 
schriftelijk vastgelegd. Het was niet een kwestie van schriftelijke. 
maar van mondelinge overeenkomsten. Daar kwam tussen door het 
beleid van het College van Vertrouwensmannen ten aanzien van 
de pers, ook de illegale pers. Dit college heeft zich ook ingelaten 
met de vraag: op welke wij7e kan uitvoering worden gegeven aan 
de bepalingen van het Londense Persbesluit, dat de illegale bladen 
na de bevrijding mogen worden uitgegeven als legale bladen? Hel 
heeft toen een soort van stelsel van machtigingen ingesteld. waarbii 
aan de bona fide illegale bladen, zoals Trouw, De Waarheid, V r i ~  
Nederland en ook de plaatselijke illegale persgroepen werd mede- 
gedeeld: ,,Wij, Vertroiiwensmannen staan achter u. wanneer gij die 
drukkerij binnentreedt, waar de tot heden verschijnende krant niet 
mag uitkomen, als u daar uw krant wilt vervaardigen". In verschil- 
lende gevallen werden machtigingen afgegeven, waarmede men zich 
bij deze bedrijven kon presenteren. In die periode heeft Het Parool 
zich niet doodgestaard op De Telegraaf, want in diezelfde tijd zijn 
besprekingen gevoerd - en daarvan is de heer van Vorder1 wel ge- 
tuige geweest, want deze heeft hij zelf gevoerd - met de directie van 
het Algemeen Handelsblad. De huidige directeur, de heer Boskomp. 
was uit de gevangenis vrij gekomen en was niet in de toenmalige 
directie van het Algemeen Handelsblad betrokken. De heer van Nor- 
de12 heeft hem enige malen ontmoet op het bureau van de heer Beis- 
huizeiz, een van de illegale medewerkers van Het Parool. De heer 
van Norder1 hecft de heer Boskamp gevraagd: ..Kunt gij na de be- 
vrijding ons dagblad Het Parool op uw installatie vervaardigen?" 
Ook de heer Plarztcri, de huidige hoofdredacte~ir van het Algemeen 
Handelsblad, is daar een keer gekomen om de verdere iiitwerking 
door te spreken. De juiste datum, waarop deze besprekingen hebbe:~ 
plaats gevonden, durft de heer van Norckrz niet precies te zeggen. 
Het is in elk geval geweest na Dolle Dinsdag. De reden, waarom Het 
Parool niet naar het Algemeen Handelsblad is gegaan, ligt o.m. in het- 
geen de heer Boskarnp mededeelde, nl. dat hij reeds met De Waarheid 
had afgesproken, dat dit blad op de persen van het Algemeen 
Handelsblad zou worden gedrukt en dat dit ook gold voor De 
Volkskrant. Het laatste was een nieuw element. omdat De Volks- 
krant vroeger in Utrecht werd gedrukt en omdat er een verdere 
,,verkrapping" vali de apparatuur in Amsterdam uit scheen voort 
te vloeien. De heer van Norden heeft met de heer Liicker, hoofd- 
redacteur van De Volkskrant, een gesprek gehad over de wijze, waar- 
op het zou gaan. Het Parool heeft daarop tegen de heer Boskarrip 
gezegd: ,,Het schijnt bij u erg druk te worden niet al die kranten; er 
komt straks uw eigen krant bij, wanneer die mag verschijnen; wij 
zien voor Het Parool bij u dus niet veel mogelijkheden". Na deze 
besprekingen heeft men van de zijde van Het Parool het contact met 
De Telegraaf verder uitgewerkt. 

Blijkens de tekst van Radio Oranje werden op X September 1944 
Regeringsinstructies voor de Nederlandse pers bekend gemaakt. In 
deze bekendmaking wordt o.m. het volgende gezegd: 

,,De Regeering heeft een instructie uitgevaardigd ten aanzien van 
de pers in bevrijd Nederlandsch gebied. In deze instructie. waarbij in 
beginsel de verschijning is verboden van alle bladen, die in bezet 
Nederland in het openbaar zijn blijven verschijnen na 1 Januari 1943, 
wordt voorgeschreven, dat, tenzij de geallieerde militaire autoriteiten 
anders bepalen, uitsluitend is toegestaan de publicatie van de volgende 
vier soorten bladen: 

Ten eerste: de zoogenaamde illegale pers. 
Ten tweede: dagbladen, nieuwsbladen of tijdschriften, waarvan de 

verschijning, in welke vorm of onder welke benaming ook, vóór 
uiterlijk 1 Januari 1943 voor den verderen duur van de vijandelijke 
bezetting geheel werd gestaakt. 

Ten derde: dagbladen, nieuwsbladen of tijdschriften. die toestem- 
ming tot voorloopige verschijning hebben verkregen. hetzij van den 
hlinister van Binnerilandsche Zaken, hetzij van het Militair Gezag. 

Ten vierde: dagbladen, nieuwsbladen of tijdschriften, die verschij- 
nen op last van de geallieerde militaire autoriteiten, mits de inhoud 
dier publicaties zich niet verder uitstrekt dan tot den strikten inhoud 
van zulk een lastgeving. 
Tn deze instructie wordt onder illegale pers verstaan elk blad of 

tijdschrift, dat onder de bezetting gedurende korten of langen tijcl 
regelmatig is verschenen, in strijd met de door of vanwege den be- 
zetter uitgevaardigde maatregelen." 

In de nota l )  ban inr. C. J. vizn Heuven Goedhart inzake z~ jn  beleid 
als Minister van Justitie, overgelegd aan de commissie. staat o.m. za- 
kelijk liet volgende vermeld: 
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De illegale groepen Het Parool en Vrij Nederland hadden de heer 
iwn Heuven Goedhart gemachtigd om namens haar te spreken bij 
de Nederlandse Regering. Vóór zijn vertrek naar Engeland had de 
heer van Heuven Gocdhart een gesprek met de heer Dreef, de voor- 
zilter van het Vaderlands Comité, die hem met name enige concrete 
vragen meegaf omtrent de positie, welke de Regering aan dit Comité 
wenste toe te kennen, terwijl hij tevens van de heer d'Ailly een tweetal 
boodschappen van de heer Trip meekreeg inzake de positie van de 
gulden. Aan de Nederlandse Regering werd gevraagd, of zij bereid 
was de overtocht van een zekere mi-. Blake naar vermogen te be- 
vorderen er] er zo veel doenlijk toe bij te dragen, dat deze mr. Blakc. 
na een verblijf van circa zes weken in Londen, naar bezet Nederland 
zou kunnen terugkeren. Na hierop bevestigend antwoord te hebben 
gekregen van de Nederlandse Regering vertrok de heer van Heuvell 
Goedkorf op 25 April 1944 van Nederland naar Engeland, alwaar 
hij op 17 Juni 1944 aankwam en rechtstreeks werd gebracht bij prof. 
Gerbrandy. Hij verbleef niet in de z.g. Patriotic School, noch werd 
hij onderworpen aan het gebruikelijke security-onderzoek van het 
Nederlandse Bureau Inlichtingen of van de onder het Departement 
van Justitie ressorterende Politie Buitendienst. Een van zijn eerste 
opdrachten was het opstellen van een voorlopig rapport inzake de 
illegale situatie, welk rapport door prof. Gerbrandy werd gewenst 
met het oog op een door hem met H.M. de Koningin te voeren 
bespreking. In dit rapport l) heeft de heer vmz Heuven Goedhart 
enige critische opmerkingen laten horen aan het adres van de O.D. 
cn over de Raad van Verzet, die op het ogenblik van zijn vertrek 
nog niet was gereorganiseerd. Dit rapport i3 later, aldus de heer 
i.an Heuiten Goedhart, op voor hem nog steeds onverklaarbare wijze 
in handen gekomen van het Bureau Inlichtingen en hier lag, volgens 
hem, het beging van de campagne, die het Bureau Inlichtingen stelsel- 
matig tegen hem heeft gevoerd. Na aanvankelijk herhaalde weigering 
lieeft de heer van Heuveiz Goedhart zich bereid verklaard het Mini- 
sterie van Justitie van de heer van ai lp er er^ over te nemen en op 
12 Juli 1944 werd hij door H.M. de Koningin als Minister beëdigd. 

De heer van Heuven Goedhart vindt het voor hem in allerhoogste 
mate grievend, dat nog altijd gespeeld wordt met de insinuatie, dat 
hij zich tegenover die aanvaarding enigerlei toezegging ten aanzien 
van de behandeling van gebouwen en machines van het dagblad 
De Telegraaf zou hebben laten geven. dan wel enigerlei invloed 
op de behandeling van persaangelegenheden als ,.contraprestatie" 
zou hebben verlangd. Aan de aanvaarding van het ministerschap 
van Justitie heeft hij geen enkele voorwaarde, van welke aard dan 
ook, jegens de heer Gerbrandy verbonden. Onmiddellijk na aanvaar- 
ding van zijn ministerschap liet hij zijn Paroolvrienden via het B.I. 
weten, dat zij voor het na-oorlogse Parool niet op hem hadden te 
rekenen. Vóór zijn aanvaarding van de portefeuille van Justitie heeft 
hij op verzoek van zijn latere ambtgenoot, mr. Burger, voor een door 
deze bijeengebracht gezelschap van Ministers en andere autoriteiten. 
cen uiteenzetting gegeven van de opvatting, welke in de illegale 
kringen, waarin hij had verkeerd, ten aanzien van het persvraagstuk 
leefde. Hij heeft toen o.m. gezegd, dat het dagblad Het Volk, be- 
roofd als het was door de bezettende macht en wijl van eigenaar 
verwisseld, niet meer vergelijkbaar met wat het vóór 1940 was ge- 
weest, zonder enige vorm van zuivering en derhalve zonder enig ver- 
wijl behoorde te mogen herverschijnen. Met het ontwerpen van het 
Persbesluit 1944 is niemand anders belast geweest dan mr. Burger. 
De bemoeienis van het departement van Justitie en deszelfs Mi- 
nister met dat ontwerpbesluit is in geen enkele zin een andere of 
meer uitgebreide geweest, dan die, welke aan letterlijk elk ontwerp- 
besluit van elk departement ten departemente van Justitie ten deel 
placht te vallen: onderzoek naar de mogelijkheid van inconcordantie 
tussen het ontwerp en reeds bestaande wetgeving en onderzoek naar 
mogelijke formuleringstekorten, voor welk onderzoek het departe- 
inent van Justitie uiteraard bijzondere deskundigheid bezit. Volledig- 
heidshalve zij daaraan toegevoegd, dat ook het gehele op het Pers- 
besluit 1944 gegronde persbeleid geheel en al door Minister B I I Y ~ P I '  
is gevoerd en dat de hcer van Herwen Goedhart daarmede generlei 
bemoeienis heeft gehad of begeerd. Indien er al gesproken zou moe- 
ten worden van door hem tegenover prof. Gerbrandy ge$telde voor- 
waarden. zou zulks hoogstens kunnen worden herleid tot twee door 
hem jegens de Minister-President kenbaar gemaakte wensen: 

1. dat hij zijn ambt zo lang zou mogen vervulleil, totdat hij de 
gelegenheid zou hebben gehad zich wegens het door hem te voeren 
beleid jegens de Staten-Generaal te verantwoorden; 

2. dat hij, waar hij op  het standpunt stond en staat, dat een af- 
getreden Minister onjuist handelt door in de publiciteit een voor- 
aanstaande plaats in te nemen, het op prijs zou stellen indien hem na 
zijn aftreden de uitoefening van enigerlei ambt of functie van andere 
aard n~ogelijk zou worden gemaakt. 
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De heer Gerbvartdy heeft beide wensen als ,,vanzelfsprekendM be- 
titeld. Noch de ene, noch de andere is vervuld. 

Op 10 Augustus 1944 heeft mr. C. W. J. F. van Houten, werk- 
zaam bij het Bureau Inlichtingen, een schrijven ') gericht aan de heer 
van Heuven Goedhart, waarin hij deze o.m. aanvalt over het feit, 
dat hij, zowel in het openbaar als binnenskamers, bepaaldelijk zeer 
veel critiek leverde op de O.D. De schrijver verklaart, dat de heer 
vain Heuven Goedhart de verantwoordelijke instanties te Londen een 
verkeerd en subjectief beeld geeft van bepaalde illegale groeperingen 
in Nederland en haar intenties. Het meeste v~rwijl  de schrijver hem, 
dat hij de groepen Het Parool en Vrij Nederland en met en naast 
deze groepen de heer Bosch van Rosenthal, te veel naar voren 
bracht als enig kompas, waarop gevaren diende te worden, indien 
de Regering in Londen de enig juiste koers wilde zeilen. Zijn hoofd- 
bezwaar geldt dan ook liet te sterk op de voorgrond halen van de 
eigen vrienden en geestverwanten door de heer van Heuvcn Goedhart. 

In zijn zoëven genoemde nota zegt de heer van Heuven Goedhart 
in verband met deze brief, dat het B.I. mede in de niet-aanwijzing 
van een 0.D.-vertegenwoordiger in het College van Vertrouwzns- 
mannen aanleiding heeft gevonden tegen hem een campagne te ont- 
ketenen, die alle grenzen van fatsoen te buiten is gegaan en die haar 
ware oorzaak vindt in het feit. dat dit Bureau zich geroepen voelde 
om in de Londense kringen spreekbuis en pleitbezorger van de O.D. 
te zijn. Na ontvangst van deze brief beschouwde de heer van Heuven 
Goedhart zich als een gewaarschuwd man; immers de brief heeft de 
betekenis van een oorlogsverklaring. 

Met de brief van 10 Augustus 1944 aan mr. van Heuven Goedhart 
heeft hij, zo verklaart de heer van Houten, zich een zeer grote vijand 
gemaakt en deze vijand heeft hem ook niet met rust gelaten. De heer 
van Heuven Goedhart heeft met deze brief zeer veel mensen tegen 
hem persoonlijk en misschien tegen het B.I. in het algemeen in hzt 
harnas gejaagd. De heer van Heuverz Goedhart moet het zelf weten, 
aldus de heer van Houten, dat hij die politiek heeft gekozen. De heer 
van Houten is daardoor echter natuurlijk ook in een positie geraakt, 
dat hij zich moest verdedigen. De heer van Houten heeft persoonlijk 
met deze brief heel weinig gedaan, practisch niets. Hij heeft hem 
alleen laten lezen aan enige vrienden. Sinds de beëindiging van de 
oorlog heeft hij de brief vele malen overgelezen en aan verschillende 
mensen van standing, wier namen hij niet zal noemen, laten lezen. 
Hij heeft hun gevraagd: ,,Zeg nu eens eerlijk, wat u van deze brief 
dankt"? Zonder uitzondering heeft hij steeds het volgende antwoord 
van deze personen gehad: ,,Het is zonder twijfel een felle brief; ik 
had het zelf misschien hier of daar enigszins anders gesteld; maar 
het is een brief, die een waardige toon behoudt, al blijkt daaruit dui- 
delijk, dat LI het geheel oneens bent met de persoon aan wie u schrijft, 
hetgeen immers de bedoeling is geweest. Dit is echter geen brief, die, 
als hij enigszins wordt gelezen in de geest, waarin hij is geschreven, 
aanleiding moest geven tot het voeren van een dusdanige campagne 
tegen u, als daarna is geschied." 

In deze brief heeft de heer van Houterz getracht met open vizier te 
strijden. Achteraf geeft hij toe, dat het misschien om diplomatieke 
redenen beter ware geweest hem nooit te schrijven. Het is echter 
altijd gemakkelijk na te kaarten. De brief had inderdaad in een 
andere vorm gekund, maar het is juist de bedoeling geweest, dat het 
in deze geest en een privébrief zou zijn. Op deze laatste bedoeling 
heeft hij eerst maar één uitzondering gemaakt. want het is nl. de 
heer Somer zelf geweest, die de brief te lezen heeft gekregen. toen 
hij klaar was. 

De heer van Houten heeft hem helemaal alleen gemaakt; toen de 
brief klaar was, heeft hij hem aan de heer Somer laten lezen en deze 
naar zijn opinie gevraagd, voordat de brief verstuurd is. De heer 
Somer had hem als zijn chef misschien kunnen verbieden de brief 
te versturen. Hij heeft dat niet alleen niet gedaan, maar hij heeft 
gezegd: ,,Ik ben het volkomen met je eens en sta achter je." Daarna 
heeft de heer van Houten de brief verzonden. De heer van Heuven 
Goedhart heeft hem toen opgebeld en te kennen gegeven, dat hij zeer 
geschokt was door hetgeen hij gelezen had. De heer van Houteq is 
toen door hem op zijn Ministerie ontboden, samen met maioor 
Somer, omdat deze ook van de brief op de hoogte was. Met de heer 
van Heuven Goedhart hebben zij toen een lang onderhoud gehad, 
waarin de heer van Heuven Goedhart hem - terecht - heeft ge- 
attaqueerd en gezegd: verklaar en bewijs wat LI hier schrijft. Aan 
het einde van het lange debat heeft de heer van Heuven Goedhart 
geopperd: ,,Ik neem aan, dat u thans geheel van opinie bent ver- 
anderd." Hierop heeft de heer van Houten geantwoord: ,,Het spijt 
mij, maar dat is niet het geval; er zijn enige punten, waaromtrent 
ik mij door uw verklaring bevredigd gevoel, maar omtrent de 
meeste punten helaas nog niet, maar dit blijve een privézaak onder 
ons." Daarop is de hesr van Houten direct ter verantwoording 



78160 (van Houten) 

7821 1 (Somer) 

76505 (Sorner) 

70387 (Gerbrandy) 

32984 (van Heuven Goedhart) 

geroepen door de heer Gerbrandy, die hem heeft verklaard, dat hij 
het niet passend vond, dat een dergelijke brief aan de hfinister van 
Justitie was geschreven; waarop de heer van Houten heeft geant- 
woord: ,,Excellentie, ik heb hem juist niet aan de Minister van 
Justitie geschreven, maar aan de Engelandvaarder van Heuven Goed- 
hart, zelf ook Engelandvaarder zijnde". De Minister-president was 
er echter toch erg boos over. Daarop is de heer van Houten nog 
ontboden voor een vergadering van verschillende Ministers ei? hem 
is toen te kennen gegeven, dat men de opzet afkeurde. De heer van 
Houten heeft toen de mogelijkheid van zijn ontslag aangeboden 
door te verklaren: Als mij dit feit zo zwaar aangerekend wordt, dat 
het een ofiicieel karakter moet hebben, bied ik hierbij mijn ontslag 
aan bij het B.I. Hierop is de heer van Wouten te verstaan gegeven, 
dat dit ontslag niet gegeven zou worden. Blijkbaar woog het toch 
niet zo zwaar. Veertien dagen nadat de brief geschreven was, heeft 
de heer van Houten hem nog aan de heer Fock laten lezen. Daarna 
heeft hij de brief in zijn dossiers weggelegd en tieel lang is hij niet 
meer ter sprake gekomen. Later bemerkte de heer van Houten in 
toenemende mate, dat de heer van Heuven Goedhart deze brief wel 
degelijk aan zeer velen liet zien of daarvan vertelde, zodat de heer 
van Houten het niet meer nodig vond zelf geheimhouding daarover 
te betrachten. 

De heer van Houten heeft aan de heer Sorner het origineel van de 
brief laten zien. Hij erkent, dat het inderdaad een tactische ver- 
gissing is geweest, dat die brief op papier van het B.I. was getikt. 
Hij geeft de eerlijke verzekering, dat dit alleen onnadenkendheid is 
geweest. Hij kan zich niet herinneren, of de heer Soiner heeft opge- 
merkt: ,,Je had die brief op iets anders moeten tikken". De brief is 
in ieder geval zo door gegaan. 

De heer Sonzer verklaart, dat de brief van Augustus 1944 van de 
heer van Houter2 aan de  heer vuu Heuveíz Goedhart volkomen een 
privébrief is geweest. De heer Sonzer heeft reeds in een vorig ver- 
hoor verklaard, dat hij geschreven was op het papier van het B.I. 
en dat hij de heer van Wouten gezegd heeft: .,Je hebt deze brief op 
het papier van het B.I. getikt." De heer Sonzer heeft vóór de ver- 
zending eerst de brief gezien op een blocnote in het eigen handschri£t 
van de heer van Houfeil. Getikt op papier van het B.I. heeft de heer 
Sorner hem pas later gezien. De originele brief, getikt op papier van 
het B.I., heeft hij derhalve niet gezien, voordat deze was verzonden. 

In het door de heer Somer, zo juist bedoelde vorige verhoor, heeft 
hij echter verklaard: ,,De enige fout, die de heer van Houten heeft 
gemaakt - en dit heb ik hem behoorlijk te verstaan gegeven -, is, 
dat hij de brief op papier van B.I. heeft geschreven. Hij moest zelf 
weten, wat hij aan de heer van Herlven Goedhrrrt schreef, maar 
hij had het niet op dienstpapier mogen doen. De heer vat1 Houten 
heeft mij, nadat de brief was verzonden, er een afschrift van laten 
lezen, waarmede ik het voor een zeer groot deel eens was." 

De heer Gerblandy herinnert zich inderdaad, dat de heer van Hou- 
teil in Augustus 1944 een niet erg vriendelijke brief aan de heer van 
Heuven Goedhart heeft geschreven. Hij vond dat een zeer verkeerde 
brief. Er werden daar invectieveq in gebruikt! De heer Gerhrandy 
heeft wel rare brieven meegemaakt. maar zulke brieven heeft hij verder 
nooit meer bij de hand gehad. Hij vond het een slechte brief. Het 
gekke was, dat, toen de heer van Houten bij de Ministers ter verant- 
woording werd geroepen, hij dit helemaal verkeerd bekeek. Als men 
hem hoorde, was er geen verkeerde opzet. De heer Gerbrandy vond 
echter de invectieven, die er in die brief werden gebruikt, dóór en 
d6ór mis. Hij heeft dit duidelijk gezesd. 

De heer van Heuven Goedhart verklaart, dat door de heer Luns- 
hof wordt gesteld, dat hij, te Londen aangekomen, heeft aangezeten 
aan een lunch, welke werd gegeven ter gelegenheid van zijn aan- 
komst en dat hij daar reeds fel tegen De Telegraaf is te keer ge- 
gaan. De commissie kan, aldus de heer van Heiiven Goedhart, 100 
k 150 getuigen oproepen om dit te loochenen. Deze lunch werd niet 
gegeven, zoals de heer Lunshof fantaseert, bij zijn aankomst of bij 
gelegenheid daarvan, maar werd gegeven door Minister Burger on- 
geveer drie weken na zijn aankomst, nadat de heer Burger hem uit- 
voerig had verteld, welke controverse zich te Londen omtrent de 
behandeling van de pers afspeelde. Die controverse kwam hierop 
neer. Er waren mensen. de heer van Heuven Goedhurt noemt nomi- 
natim de heer van Blankerzsteirz en de heer Pelt, die zich op het voor 
illegale mensen volkomen ontoegankelijke en onbegrijpelijke stand- 
punt stelden, dat namen van dagbladen als Nieuwe Rotterdamse 
Courant en Algemeen Handelsblad een zodanige internationale 
waarde hadden, dat men de verschijning van deze bladen zelfs niet 
één dag mocht beletten. Deze verschijning moest direct na de be- 
vrijding ongestoord doorgaan, omdat inen in het buite~land Neder- 
land wel zou willen en kunnen herkennen uit bladen, getiteld Nieuwe 
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Rotterdamse Courant, Algemeen Handelsblad, maar niet uit zulke 
onbegrijpelijke en obsc~ire namen als Trouw of Het Parool. Daarom 
wilden deze te goeder trouw zijnde, maar overigens van Neder- 
land volstrekt vervreemde lieden, dat men eeri regeling zou maken, 
op grond waarvan er geen vacuum zou zijn in de verschijning van 
die bladen. De heer Burger daarentegen stond op het standpunt: 
de bladen, die zijn doorverschenen, moeten aan een zuiveringsperiode 
en dus aan een vacuum van niet-verschijning worden onderworpen. 
De heer Burger heeft toen hem, vmz Heuven Goedhnrf, gevraagd, 
of dat ook het standpunt van de illegaliteit was, waarop hij volmon- 
dig met ,,ja" heeft geaiitwoord. De heer Burger heeft hem toen ge- 
vraagd, of hij bereid was om aan eeri door hem te organiseren liinch 
het standpunt, niet van hem 7eif, dat was irrelevant, maar van de i!le- 
galiteit, voor zoveel hij het recht had daarover te spreken, duidelijk 
te maken. Deze lunch heelt toen plaats gevonden en hij heeft daarbij 
het standpunt van de illegaliteit inzake de pers naar voren gebracht. 
Het oordeel van de illegale pers over de nog verschijnende pers was 
uiteraard volmaakt afbrekend en de heer vatz Heuveri Goedhart 
heeft de mensen, die aan deze lunch aanzaten, medegedeeld, dat zij 
allen, dat zijn dus degenen, die hij het recht had te vertegenwoordigen 
te Londen, op het standpunt stonden, dat de nog verschijnende pers 
na de bevrijding gedurend-, een korte tijd niet zou moeten verschijnen, 
in welke tijd d ~ e  bladen zouden behoren te worden gezuiverd. De heer 
van Heuven Goedhart kan zich niet herinneren, dat hij toen ook De 
Telegraaf heeft genoemd. Hij heeft in elk geval De Telegraaf op geen 
enkele wijze meer in het bijzonder besproken en hij meent zelfs in het 
geheel niet. Hij had daarvoor iinmers geen enkele reden. Men zag dit 
complex volstrekt algemern. Hij heeft op ezn desbctreffende vraag van 
Minister Albarda alleen nader rijn standpunt uiteengezet met be- 
trekking tot Het Volk, dat zijns inziens na de bevrijding weer zoii 
kunnen verschijnen, omdat het in Juni 1930 van de rechtmatige 
eigenaren gestolen werd door de N.S.B. 

De heer Lunshof, aldus de heer van Heuven Coedhart stelt, dat hij 
geladen was met een griezelige rancune tegen De Telegraaf, ten 
bewijze waarvan Lunshof e=n brief aanhaalt iiit 1934, zijnde dus 14 
jaar geleden. De heer van Heuven Goedhart werd hoofdredacteur 
van De Telegraaf aan het einde van het jaar 1929. Toen Hirler aan 
de macht kwam - al die jaren van zijn hoofdredacteurschap was de 
heer Goedetrimis correspondent van De Telegraaf te Berlijn -, 
ontving hij vlak daarna van de beer Goedernans een ter publicatic 
bestemde correspondentie, die ongeveer eindigde met de volgende 
woorden: ,,Waar Hitbr zich tot dusverre betoond heeft een 
belangrijke demagoog te zijn, staat nu ook vast, dat hij als een groot 
Staatsman moet worden beschouwd". De publicatie van deze brief 
heeft de heer vtln Heuven Goedhart geweigerd, aangezien hij deze be- 
schouwing voor geen grein deelde. De heer Goederilans is daarop. 
achter zijn rug om, zonder enigerlei voorkennis van hem, naar Parijs 
gegaan, naar de heer H. M. C. HoMert, de eigenaar van De Telegraaf. 
Hij heeft zich over de weigering van publicatie beklaagd en heeft van 
de heer Holdert gedaan gekregen, dat hij werd benoemd voor zes 
maanden tot tijdelijk, tweede. naast de heer van Heuven Goedhart 
staande hoofdredacteur van De Telegraaf. De heer van Heuven Goed- 
hart heeft zich wegens deze benoeming tot de heer Holdert gewend 
om tekst en uitleg. Deze werd echter nimmer gegeven. Op 26 Mei 1933 
is hij toen met een termijn van 4 dagen zonder opgave van enigerlei 
reden met ingang van 1 Juni d.a.v. ontslagen. 

De heer i ~ « i i  Heuverz Gocdhart heeft toen inderdaad een nijdige 
brief geschreven aan de heer Goeclemans. Uit dit briefje haalt de heer 
Lunshof dan de bewering, dat de heer van Hezlven Goedhart, na alles 
wat hij had meegemaakt, te Londen door niets anders werd gedreven 
dan door de wens om De Telegraaf dwars te zitten. De heer van 
Heuven Goedhart maakt echter onderscheid tussen de heer Goecle- 
mans en De Telegraaf, wat geen identiteit was. Deze heer Goedrinnns 
droeg hij inderdaad een kwaad hart toe, doch dat zegt omtrent zijn 
oordeel over De Telegraaf nog niets. 

Met betrekking tot zijn niet financieel geinieresseeïci zijn in Het 
Parool, verklaart de heer var2 Heuverz Goerlí~urt, dat h i j  bij Het Parool 
financieel is geinteresseerd. aangezien zijn vijf vrienden e:? hij, rnet 
hun zessen, hebben afgezonderd een kapitaal van 1 1000, zijnde 
het kapitaal van de Stichting Het Parool. Hij is dus voor f 160 en 
kwartjes financieel geïnteresseerd bij Het Parool. Voorts oritving hij 
van Het Parool, zoals bij hoofdredacteuren min of meer gebruikelijk 
is, aldus de heer van Heuven Goedhnrt, een salaris. Dit is in totaal zijn 
financiële belang. Verdere financiële belangen bij Het Parool heeft 
hij niet. 

De heer Burger, die van zij11 standpunt reeds had doen blijken in 
een schrijven l )  van 25 Juni 1948 aan de heer van Heuilen Goedhart, 
verklaart zich een lunch te herinneren, die werd gehouden met het 
doel een aantal onderwerpen cn maatregelen te bcsprekeii. welke 
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genomen moesten worden met betrekking tot de pers na de bevrijding. 
Deze lunch wab georganiseerd door de heer Burger zelf met het 
doel enkele autoriteiten bijeen te brengen om bepaalde controverses 
te bespreken. Het ging hier onder meer om de vraag in hoeverre 
het uitvoerbaar en juist zou zijn 01-12 krachtens een algemene regeling 
die bladen voorlopig te verbieden, die na een bepaalde datum waren 
verschenen. Dit was niet de lunch, die werd gehoudcn ter ge- 
legenheid van de aankomst van de heer van Heuverz Goedhart. D e  
heer Burger kan zich niet herinneren, of de heer van Henvrn Goerlhart 
ddar gesproken heeft. Hij weet zelfs niet zeker, of deze daar wel bij 
i9 geweest. 

Toen de heer van Heuven Goerthart nog maai- kort te Londen 
was, heeft de heer Burger hem bij een reeks van gelegenheden mee- 
gemaakt, waarbij het gesprek uiteraard liep over recente gebeurte- 
nissen in Nederland. Over de illegale pers werd natuurlijk ook ge- 
sproken. De heer Burger herinnert zich niet, dat de heer van Heuven 
Goedharr toen zou hebben gesproken over De Telegraaf, op een wijze, 
zoals de heer L i ~ n s i ~ o f  in zijn brochure sug~ereert. Hij acht dit zelts 
 tit tg es loten, omdat hem dat dan uitermate zou hebben getroffen. D2 
kwestie was deze, dat hij, toen hij het Persbesluit aan het toorberei- 
den was, aanvankelijk met betrekking tot bladen als De Telegraaf op 
zekere reserves stuitte bij de heer van Heuverl Goedhart, die hem min- 
der ple~ierig aandeden en wel daarom, omdat - en dit is duidelijk - 
rijn positie in het Kabinet als enige, die uit Nederland was gekomen en 
daar ook ervaring had opgedaan, van dien aard was, dat hij meer 
genuanceerd was met betrekkiilg tot deze zaak dan de andere Ministers. 
die in Londen waren geweest. Het was in zekere zin de kracht 
van zijn positie, dat hij zich OP zijn ervaring ten opzichte van 
deze zaken in Nederland kon beroeoeii. Toen de heer van He~rven 
Goedizart in Londen aankwam, was het, gegeven de verhoudingen 
aldaar en gezien het feit, dat deze dit vraagstuk weer beter kende 
dan hij, Burger, tactisch gezien, van het grootste belang, dat er geen 
mogelijkheid zou kunnen zijn om een controverse te construeren 
tussen de heer van Heuven Goedhart en hem zelf. Dan zouden zij 
niets meer hebben in te brengen. Dan was de kracht van de menson 
uit Nederland weg; het was ook duidelijk. dat er bepaalde krachten 
waren, die dat geen ongewenste ontwiLkelii1g zouden vinden. De 
heer Burger heeft er dan ook tegen gewaakt, dat er iets van dien aard 
zou kunnen worden gecreëerd. Hij heeft met betrekking tot het Pers- 
besluit, dat hem zeer ter haïte ging, contact opgenomen met de heer 
van Heuven Goedharf. Deze had er ook grote belangstelling voor. 
De heer van Heltven Goedhart was een man, die de perswereld goed 
kende; niet alleen als illegaal werker was bij er mede bekend, maar 
hij kende de gehele materie van binnen uit beter dan hij, Burger. 

Bij deze besprekingen blsek, dat de heer van Heuven Goedhnrf 
ten aanzien van de plannen met betrekking tot de  beginselloze pers in 
het algemeen minder ver wilde gaan dan hij. Aangezien hij begreep, 
dat een minder ver gaznd standpunt veel steiiil zou hebben in Londen, 
was hij hierdoor minder prettig gell.offen. Dit was voor hem, ge- 
geven de posltie van hen beiden, de ~ l i t  Nederland komende figuren 
in het Kabinet, aanleiding om geen voorstel te doen, waarvan hij 
zich niet eerst vergewist had, dat de heer van Heuvcrz Goedhart er 
niet tegen zou zijn. Juist ten aanzien van kranten als De Telegraaf 
heeft het de heer Burger enige besprekingen gekost om hem duidelijk 
te maken, dat men slechts een nieuw Nederland kon opbouwen. 
wanneer men het Nederlandse volk voorlichting zou geven op andere 
wijze dan voorheen door De 'Telegraaf o.m. geschiedde. Zonder dat 
zou bij voorbaat de toekomst een mislukkii~g betekenen en van de 
idee, welke zij omtrent de na-oorlogse ontwibkeliiig hadden, weinig 
terecht komen. De hezr Bwger heeft dat tot uitdrukking gebracht 
in het Persbesliiit, waarin voorkomt e;n formule over de mogelijkheid 
om het verbchijnen of herverschijnen tegen te gaan van bladen, welke 
uitsliiitend gericht waren op het maken van uinst: een soortgelijke 
formule komt in het Persbesluit voor. In deze gedachtengang moesten 
ook bladen dls De Telegraaf als zodanig worden gezien. Daarover 
heeft h ~ j  enige malen gesproken met de heer van Helrveri Goeiihnrf. 
die volkon~en begreep, dat het mede hier0111 ging. Het heeft de heer 
Burger ezri aantal woorden gekost de heer van He~o~t>ìl  Goedhuif 
tot zijn standpunt te brengen en te doen inzien, dat dit een belangrijkc 
mogelijkheid voor een principiele volksvoorlichting was en het Neder- 
landse perswez.en 7ich inderdaad in die richting zou moeten ont- 
wikkelen. 

Wanneer de heer van Heirven Goedhnrt zich dus bij eeii van deze 
speeches plotseling op de hem in de schoenen geschoven wijze tegen 
De Telegraaf zou hebben gekeerd en zou hebben gezegd, dat De 
Telegraaf niet zou mogen herverschijnen of definitief verboden moest 
blijven, zou dit zodanig koren op zijn, Burger's, molen zijn geweest, 
dat het hem stellig moest hebben gefrappeerd. D e  heer Burger gelooft 
echter, dat door de heer van Heirven Goeclhnrf in algemerie termen 
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sympathiek voor de illegale bladen en antipathiek tegen de collabo- 
rerende bladen is gesproken. Dat hij zich bewust zou hebben ge- 
keerd tegen een bepaald blad, uitgezonderd wellicht N.S.B.-bladen, 
acht de heer Burger echter uitgesloten en wel om de hierboven ge- 
motiveerde redenen. Omtrent allerlei bladen stelde de heer Burger 
zich voor, dat zij zeer spoedig na de bevrijding, nadat zij hunnerzijds 
- let wel hunnerzijds, niet zijnerzijds - met een nieuwe directie 
en redactie voor de dag zouden zijn gekomen, zouden kunnen her- 
verschijnen. Hij gelooft echter, dat bladen, welke eenvoudigweg 
beschikbaar zijn voor diegene, die er op een gegeven ogenblik finan- 
cieel de meeste interesse voor heeft, voor de Nederlandse volks- 
gemeenschap ongeschikt zijn. De ,,gele" pers kan worden gemist als 
kiespijn. Wanneer het mogelijk ware geweest door de loutering van 
de bezetting van dergelijke bladen af te raken, zou dat de heer 
Burger hebben verheugd. De heer van Heuven Goedhart begreep, 
welke gedachtengang er bij hem achter zat; desondanks heeft de 
heer Burger vrij uitvoering met hem moeten praten. Het Persbesluit 
is toen, zoals te doen gebruikelijk was, naar het Departement van 
Justitie gezonden om advies en dat departement heeft zich, na de 
gebruikelijke technische op- en aanmerkingen, in casu ook beper- 
kingen inhoudende van de bevoegdheden van de  Minister van Binnen- 
landse Zaken in deze materie, verenigd met het door de heer Burger 
ontworpen voorstel van wet. 

Op de vraag, of het verschil hierop neerkwam, dat de heer van 
Heuven Goedhart wel de regeling van de zuivering wilde toepassen 
op alle bladen, terwijl de heer Burger ten opzichte van de zuiver 
commerciële bladen een speciale rege!ing op het oog had, antwoordt 
de heer Burger, dat hij ook een algemene regeling op h,et oog had, 
welke is vastgelegd in het Persbesluit, doch door het optreden van 
de heer Beel niet is uitgevoerd. De heer Bzlrger dacht daarbij echter 
tevens, en dat wordt ook in de betreffende bepaling tot uitdrukking 
gebracht, dat de Nederlandse volksgemeenschap geen belang heeft 
bij bladen, welke niet tevens een gemeenschapsdoel voor ogen staat. 
Daarbij was duidelijk De Telegraaf, dat was een van de voornaamste, 
betrokken. Deze gedachte lag de heer van Heuven Goedhart minder; 
da-artoe voelde hij zich althans minder aangetrokken. Wanneer de 
heer van Heuven Goedhart, zoals in die brochure van de heer Lurzshof 
wordt gesuggereerd, zich willens en wetens zou hebben gekeerd tegen 
De Telegraaf, wat ware hem dan meer welkom geweest dan van 
iemand, onder wie de persregeling ressorteerde, uitlatingen te horen 
als hij, Burger, deed? Dan zou de heer van Heuverz Goedhart hem 
van harte moeten zijn bijgeval!en. Zij hebben echter integendeel de 
kwestie van a tot z moeten doorspreken, alvorens hij dit kon accep- 
teren en zich kon stellen achter de door de heer Burger voorgestane 
gedachtengang, althans zich daarbij neerleggen. 

De heer Burger kan niet precies zeggen, hoever de voorbereidingen 
van het Tijdelijk Persbesluit (Besluit van 5 September 1944), waren 
gevorderd, toen de heer van Heuven Goedhart op 12 Juli 1944 Mi- 
nister van Justitie is geworden, doch één ding weet hij wel, nl. dat 
het geheel gereed gemaakt is op het Departement van Binnenlandse 
Zaken. De heer van Heuven Goed,hart heeft op de voorbereidingen 
geen anders invloed gehad dan dat de heer Burger bij hem zijn licht 
eens heeft opgestoken over allerlei dingen, die hij als krantenman 
kon weten en kon kennen. Tenslotte is dit besluit met alle voor- en 
nadelen van dien geheel voor verantwoordeliikheid van de neer 
Burger en berust het geheel op diens eigen inzicht en beleid. Het 
besluit is in de Ministerraad zelf zonder enig protest aanvaard. 

Wat betreft het Tribunaalbesluit merkt de heer Burger op, dat dit 
een zaak is, die voor 99 % voor de veranwoordelijkheid van de heer 
van Angerelz ligt. De behandeling van deze aangelegenheid heeft veel 
tijd gevergd; de heer Burger heeft zich hierbij flink geweerd en heeft 
een dozijn amendementen ingediend. Hij wilde het minder gecentra- 
liseerd maken en betere waarborgen scheppen voor de mensen, die 
gepakt moesten worden. Er  is veel over gediscussieerd; op bepaalde 
punten heeft hij gelijk gekregen, op andere punten heeft hij verloren. 
Toen de heer Burger Minister af was, is er direct een nadere voor- 
ziening gekomen en zijn de dingen, welke er door zijn toedoen waren 
ingekomen, er weer uit gelicht. Maar dit terzijde. Het Tribunaal- 
besluit lag dus klaar, toen de heer van Heuven Goedhart als Minister 
optrad. Het moest nog worden aangenomen, maar een stuk als dit 
heeft zoveel aspecten en daar is zoveel over te discussiëren geweest, 
dat daaraan in de laatste weken niet veel meer is gebeurd. Dan heeft 
het zijn vorm gevonden; misschien wordt hier of daar nog een nuance 
gewijzigd, doch de heer Burger vraagt zich werkelijk af, of de heer 
van Heuven Goedhart zich als Minister nog met dit stuk heeft bezig- 
gehouden. Hij stelt zich voor, dat de heer van Heuven Goedhart dit 
stuk heeft gevonden, zoals hij, Burger, het Ambtenaren-zuiveringsbe- 
sluit van van Boeyen gereed vond bij zijn optreden. De heer Burger 
kan zich niet voorstellen, dat de heer van Heiiverz Goedhart nog 
enige wijziging heeft aangebracht in het ontwerp, zoals hij dat aan- 
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trof. ~ n d e r s  dan wellicht een enkele nuancering naar aanleiding van 
een laatste detailopmeriting in de Ministerraad, die overigens teti 
tijde van zijn optreden ovcr het ontwerp uitgepraat was. Het meest 
waarschijnlijk acht de heer Bitrger echter, dat zelfs dit helemaal niet 
is gebeurd, en dat de heer van Heuven Goedhart's verantwoordelijk- 
heid voor de inhoud van het Tribunaalbesluit volkomen formeel \\as. 
De heer van Angereiz heeft zich veel moeite getroost voor deze aan- 
gelegenheid en hij heeft veel tijd besteed om het Tribunaalbesluit en 
een aantal andere zuiveringsinaatregelen van wettelijke aard zo nauw- 
keurig mogelijk geïeed te maken. Dat complex was langzamerhand 
tot een zeker systeem uitgegroeid en zodanig in de juiste vorm ge- 
goten, dat men er niet gauw toe kwam om er detail-wijzigingen in 
aan te brengen. De heer Burger acht het dan ook uitgeslot-n, dat de 
suggestie van de heer Lurzshof, weike hier ten opzichte van de heer 
van Heuverz Goedliart is gedaan, een grond van. waarheid zoii heb- 
ben. De heer Burger meriit iii dit verband nog op, dat hii van mening 
is, dat de heer van Neuven Goedhart een zeer bijzonder inteliigent 
mens is, maar dat het zo is, dat hij met een soort profetische biik 
alle mogelijkheden aan het voorzien was en daarvoor wettelijke be- 
palingen wilde treffen en dus, zoals gesuggereerd wordt, in het bij- 
zonder de nalatenschap van de heer Holdert zou hebben willen tref- 
fen, dat gaat hem te ver! 

Op 26 Juni 1948 richtte prof. mr. P. S. Gerbrandy zich in een brief 
met betrekking tot de hier besproken aangelegenheden als volgt 
tot de heer van Heuven Goedhart: 

,,Waarde van Weuven Goedhart, 
Je vraagt mij even te willen vaststellen, wat je positie is ge- 

weest in Londen, met name t.a.v. het uitlokken van het Pers- 
besluit 1944 en in verband daarmee de gevolgen voor het Dag- 
blad de Telegraaf. 

Je bent Minister van Justitie geweest van Juli 1944 tot Februari 
1945. Ik was toen Minister-President en heb je voor de functie 
aangezocht. Enige voorwaarde op bovengenoemde zaken betrek- 
king hebbende, heb je daarbij niet gesteld. Trouwens de zaak van 
het Persbesluit berustte bij de Minister van Binnenlandse Zaken, 
nlr. Burger. Dit Persbesluit is door hem voorbereid, hij draagt 
daarvoor de eerste verantwoordelijkheid, terwijl de andere Minis- 
ters, gelijk bij alle zogenaamde terugkeer besluiten het geval is 
geweest, mede hebben gecontrasigneerd. 

Men kan dus niet volhouden, dat jij met deze zaak speciaal 
bemoeienis hebt gehad. Hoogstens kan men zeggen, dat jij als 
deskundige op dat gebied ineer dan de anderen tot oordelen be- 
voegd waart. 

Mij is niets bekend, dat je vóór of tijdens je Ministerschap 
of ook later in Londen je hebt bemoeid met de toekomstige ver- 
schijningsmogelijkheid van het Parool. Het stond voor ons allen 
vast, dat de illegale bladen, waarbij zovelen hun leven voor de 
goede zaak hadden geofferd, prioriteit zouden hebben en dat de 
uiterste behoedzaamheid moest worden betracht t.o.v. de her- 
verschijning van de ,,landsverraderliike" bladen als de Standaard, 
de Nieuwe Rotterdammer Courant, de Telegraaf etc. Deze op- 
vatting, die feitelijk gemeengoed was, heeft natuurlijk practische 
gevolgen voor allerlei bladen gehad, maar de relatie Parool- 
Telegraaf heeft in deze geen aparte rol gespeeld. Wel herinner 
ik mij, dat mr. Burger voortdurend zat met de kwestie: wat de 
pers betreft, komen we er niet, als het alleen gaat over zuivering 
van Directie, Redactie, Cominissarissen, er behoort iets te ge- 
schieden t.o.v. het bedrijf, opdat de illegale bladen niet in de 
knel raken ten bate van de geknoeid hebbrnde bedrijven. We 
wilden voorkomen, dat de collaborateurbedrijven na de bevrij- 
ding a.h.w. plotseling met een vertoon van patriotisme zouden 
optreden met hun oude bladen en doen alsof er niets gebeurd 
was, met slechte gevolgen voor Vrij Nederland, Trouw, Parool etc. 

Verder is mij alleen bekend, dat je mijn advies gevraagd hebt 
of je na aftreding eigenlijk wel zoudt kunnen terugkeren naar 
de Pers. Mijn oordeel was, dat daartegen geen bezwaar bestond; 
dr. Kuyper deed het indertijd ook. Je hebt echter het standpunt 
ingenoinen, dat het beter was het niet te doen, je wenste geheel 
vrij te zijn en je hebt mij gevraagd, of er bezwaar tegcn was dit 
besluit alvast langs geheime weg naar Nederlarid te zenden. 
Ik heb, meen ik, geantwoord, dat als colIega van Lidth de Jelide 
en de dienst l.iet niet bezwaarlijk achtten, ik dit best vond. Voor- 
zover ik weet is het bericht ook verzonden. 

Hoe men er bij komt te denken, dat je je positie als Minister 
van Justitie voor specifieke Paroolbelangen zoudt hebben benut, 
ontgaat mij. In de diverse besprekingen, die over deze en daar- 
mee samenhangende kwesties zijn gevoerd, heb jij - en dat 
deden we vanzelfsprekend allemaal - alleen getracht naar de 
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inaatstaf van algerneen belang de beste oplossing voor het gehele 
complex, dat in dezz materie besloten lag, te bevorderen. 

De uitvoering van het Persbesluit en diverse latere regelingen 
vielen na je aftreden als Minister. 

Ik meen, dat ik hiermee naar beste weten aan je wens om de 
zaak zo zuiver mogelijk te stellen, heb voldaan. 

Veel groeten. t.a.v. (w.g.) P. S. Gerbrandy". 

De heer Gerbrandy verklaart, dat hij zich de lunch met de 
voordracht, gegeven door de heer vat1 Heuven Goedhart ten aanzien 
van de kwestie van de pers, in het algemeen wel herinnert. Hij denkt, 
dat de meeste Ministers hieraan hebben aangezeten. De  heer Gev- 
brandy herinnert zich, dat de heer van Kleffens er bij tegenwoordig 
was en dat men het een zeer oriënterende uiteenzetting vond. Van 
die uiteenzetting van de heer van Ileuveiz Goedhart is de heer Ger- 
brandy niet bijgebleven, dat hij zich speciaal tegen één blad, met 
name De Telegraaf, heeft gewend. Het ging over de pers in het 
algemeen. Misschien zijn De Standaard, De Nieuwe Rotterdamse 
Courant en De Telegraaf wel genoemd, doch dat weet de heer Ger- 
brandy niet. Hij herinnert zich helemaal niet, dat de heer van Heuve11 
Goedhart speciaal De Telegraef op de korrel zou hebben genomen. 
Hij zou zeggen: neen. Volledigheidshalve voegt de heer Gerhrandy 
hieraan toe, dat twee personen, naar hij meent de heer van No~cterr 
en de heer van den Broek, de man van Radio Oranje, wel de indruk 
hebben gehad, dat speciaal De Telegraaf onder handen werd genomen. 

De heer Gerbrnizdy heeft een debat bijgewoond tussen de heren 
Burger en van Hcuven Goedhart, dat over de pers ging. Het was 
een scherpe gedachtenwisseling. Er nas  een scherpe tegenstelling. 
Hoe het precies in elkaar zat, kan de heer Burger het best vertellen, 
want hij was de specialist. De heer Gerbrandy heeft wel geconsta- 
teerd, dat zij het in de aanvang op dit punt niet helemaal met elkaar 
eens waren. 

Het Tijdelijk Persbesluit is absoluut, aldus de heer Gerbrandy, in di: 
Ministerraad geweest. Alle Ministers zijn er in gekend; hij herinnert 
zich dat ook wel: het is in de Commissie Terugkeer en in de Minister- 
iaad geweest. klaar het werd ook inderdaad beschouwd als speciaal 
domein van hlinister Burger, wat de verantwoordelijkheid allereerst 
betreft. Dat er een speciale reden zou zijn geweest, waarom het niet 
door de andere Ministers is gecontrasigneerd - de heer Gerbrandy 
heeft dat nu ook gezien -, durft hij niet te vertellen. Het was een 
besluit van alle Ministers samen, evenals bij de andere besluiten met 
betrekking tot de terugkeer het geval is geweest. De voorstelling van 
de heer Gerbrandy is, voorzover hij het kan nagaan, dat het feit, 
dat dit besluit alleen door Minister Burger is gecontrasigneerd, zijn 
oorzaak niet vindt in een principiële of belangrijke kwestie, maar veel- 
eer in een techriische reden. Hetgeen de heer Gerbrandy in zijn brief 
van 26 Juni 1948 aan de heer van Heuvetz Goedhart over deze kwestie 
heeft geschreven, is dan ook fout, voorzover daarin staat, dat de 
andere Ministers, gelijk bij alle zgn. Terugkeerbesluiten het geval is 
geweest, het Persbesluit mede hebben gecontrasigneerd. De heer 
Ger17rand.v heeft thans pas geconstateerd, dat dit onjuist is. Wat er 
in die brief staat. heeft de heer Gerbrandy 11a ernstige overweging 
geschreven. 

De heer Gerbrandy weet met stelligheid, dat de bepaling in het 
Tribunaalbesluit, waarbij het werd mogelijk gemaakt om het vermogen 
van overledenen alsnog verbeurd te verklaren, afkomstig is van de 
heer van Angeren. Deze heeft speciaal ten aanzien van dit punt het 
initiatief genomen. Hij zei nl.: ,,U komt er niet, wanneer u niet in 
rekening brengt de mogelijkheid, dat collaborateurs kunnen sterven. 
Dan zullen de erfgenamen zeggen: Dat hij dat of dat heeft gedaan, 
daar hebben wij niets mee te maken." De  heer van Angeren is met 
die kwestie bij hem geweest; dat herinnert de heer Gerbrandy zich 
zeer goed. 

Het plan van de heer van Heuven Goedhnrt lag, voorzover dit bij 
de heer Gerbrandy is blijven hangen, meer in de richting van: niet 
terugkeren naar de pers. Dat weet de heer Gerbrandy wel vrij stellig. 
Hij herinnert zich uit een persoonlijk gesprek, toen het er over ging 
wat men zou gaan doen na afloop van het Ministerschap, zeer duide- 
lijk, dat bij de heer van Heuveiz Goedhare een gezindherd aanwezig 
was om niet terug te keren tot de pers, maar werkzaam te zijn in een 
of andere post in het openbaar belang. Het voorbeeld van dr. Kuyper 
bracht hem van dere gezindheid niet terug. 

Ou de vraan, of de heer van flcziven Goedharf zou hebben be- 
vorderd, dat het Tribunaalbesluit werd opgenomen een bepaling, 
dat vermogens van overledenen zouden kunnen worden verbeurd 
verklaard, ;erklaart de heer van Angeren, dat hij er zeker van is, 
dat, toen de heer van Heuven Goedhurt kwam, het Tribunaalbesluit 
practisch gereed was. Dit besluit bevatte toen deze bepaling reeds. 
De heer vtln Angeren herinnert zich deze bepaling heel goed, omdat 
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deze in ampele overweging is geweest. Toen men bezig was aan het 
ontwerp te  werken, onbrak o.a. deze bepaling. Toen heeft de  heer 
van Angeren gezegd: Wat gebeurt er nu, wanneer wij die bijltjesdag 
in Nederland niet kunnen tegenhouden en e r  mensen zijn, die zich rijk 
gestolen hebben ten koste van Nederlanders en die men niet voor 
het gerecht kan brengen; vindt men nu maar goed, dat  de familie 
daarvan goede sier blijft maken? Dat  gaat toch niet? Het was een 
ongewone bepaling, maar  het Kabinet meende die toch te moeten 
opnemen, omdat daardoor het vermogen terstond zou kunnen wor- 
den aangepakt en zou kunnen worden geoordeeld over de  personen 
en over de wijze, waarop betrokkenen dat vermogen hadden ver- 
kregen, alsof zij nog leefden. Deze gedachte is derhalve bij de  heer 
van Angeren opgekomen en door hem in het Tribunaalbesluit ver- 
werkt. D e  heer van Angeren zou het een onvoldoende regeling ge- 
oordeeld hebben, wanneer die bepaling er niet in had gestaan. Een 
juist tijdstip aangeven, waarop deze bepaling in dit wetsbesluit is 
gekomen, kan de heer van Angeren niet. 

In  een nota, door de heer van Angeren bij de  commissie ingezon- 
den ter aanvulling van zijn verhoor, deelt hij nog mede, dat hij bij 
het Ministerie van Justitie heeft verzocht in het dossier betreffende 
de  totstandkoming van het Tribunaalbesluit na te gaan, wanneer 
ongeveer de bepaling omtrent de verbeurdverklaring van de  goederen 
van overledenen in het ontwerp is gekomen. Hierop heeft hij het 
antwoord gekregen, dat de bepaling reeds voorkwam in het eerste 
ontwerp, dat  een min of meer volledige vorm had gekregen. Het  
dossier wijst uit, dat  dit ontwerp tussen Augustus en December 1943 
moet zijn voltooid. 

D e  heer Lunshof sprak in zijn citaat o p  blz. 30 van de  brochure 
,.Als dieven in de nacht", aldus de heer van Heuven Goedhart, over 
brieven en telegrammen, handelende over zijn positie, die hij uit 
Engeland heeft verstuurd. Lunshof laat na te vermelden, dat  hier 
sprake is van één of twee telegrammen van hem, van Heuven Goed- 
hart, uit Londen gestuurd aan zijn vrienden, waarvan de inhoud 
voor 100 pct. negatief is, nl. dat hij, Minister van Justitie zijnde, 
zich helemaal niet meer beschikbaar kan stellen voor enigerlei functie. 
Hij had er niets meer mee te maken. Een van deze telegrammen 
luidt in de trant van: Ben in verband n-iet aanvaard ambt voor 
enigerlei functie Parool niet meer beschikbaar. Indertijd werd een 
en ander geheel besproken met de heer Gerbrandy. 

Nadat  de heer van Heuven Goedhart dit getelegrafeerd had, werd 
er bij hem nader o p  aangedrongen in een nieuw telegram, dat hij 
toch de afgesproken functie zou gaan vervullen. D e  heer van Heuvcrz 
Goedharz heeft toen terug getelegrafeerd: ,,neen, niets aan te dringen. 
ik doe het niet, ik wil niet meer". Hij heeft dat  niet alleen telegrafisch 
medegedeeld, maar hij heeft er ook naar gehandeld. Toen hij terug- 
keerde o p  12 Mei 1945, na enige jaren afwezigheid van zijn gezin, 
werd hij door zijn vrienden aangekaart met de vraag: Wordt nu hoofd- 
redacteur van Het Parool. Hij heeft gezegd: ,,Neen, ik word geen 
hoofdredacteur, noch van Het Parool, noch van enige andere 
courant. Ik geloof, dat  een oud-Minister dergelijke dingen niet moet 
aoeri; ik acht dat fout en ik heb de hoop, dat  de Regering mij in de 
gelegenheid zal stellen om een ander ambt te gaan vervullen." Dat  was, 
aldus de heer van Heuven Goedhart, niet maar zo een praatje; hij 
heeft nl. ongeveer vier, vijf, zes dagen later het vrijwillig, onbetaald 
leiderschap van Volksherstel aanvaard in het stadje Rhenen. Dat  was 
erg gehavend en daar had hij in de tijd van de Grebbecommissie mee 
te maken gehad. Hij heeft toen in de maanden Mei, Juni Juli en 
Augustus met een aantal medewerkers het Volksherstel in Rhenen o p  
poten gezet. Al  die maanden is hij door zijn huidige goede vrienden 
van Het Parool in zijn huis in Maarsbergen belegerd o m  hem iedere 
keer maar weer te vragen: kom bij Het  Parool. D e  heer van Heuvril 
Goedhart verdiende niets -- afgezien van zijn Ministerschap, waar- 
voor hij in Londen was betaald, maar waarvan hij zijn vrouw en 
kinderen nooit een cent heeft kunnen laten genieten, heeft hij 5 jaar 
lang, wat zijn gezin betreft, geen inkomen gehad - en hij moest een 
betaalde functie hebben; dat  kon niet anders. Hij is toen naar de  
heer Schermerhorn gegaan en heeft tegen deze gezegd: Hoor eens, 
ik ben door mijn Premier, de heer Gerbrandy, bejegend o p  een wijze, 
die naar mijn geloof alles slaat. Zó ban ik afgetreden, z6 is er een 
inbraak in mijn bureaw gepleegd, z6 sta ik sindsdien in Nederland 
te boek. Bent u bereid mij een functie te laten vervullen, want mijn 
Parool-vrienden willen mij bij Het Parool hebben, maar ik wil niet 
meer bij een courant en dus ook niet meer bij Het Parool. D e  heer 
Schertnerhorn zei tegen hem: Ik ken je nu een jaar of 12, maar wat je 
daar vertelt, kan niet waar zijn. Een dergelijke waanzin gebeurt er niet, 
dat  kan niet. D e  heer van Heuven Goedhart heeft gezegd: Als je het 
niet gelooft, kan ik er ook niets aan doen. Eén of twee dagen later 
heeft de  heer Schermerhorn hem opgebeld en hem ten eten gevraagd. 
D e  heer Schermerhorn heeft toen tegen hem gezegd: Lk ben je veront- 



78 106 (Meijer) 

schuldigingeil schuldig, ~k heb nl. d ~ t  wonderlijke verbaal over aftrrden 
en inbraak niet gelooid. De heer Gerbrandy heeft mij echter gezegd, 
aat het inderdaad zo is gebeurd. De heer Scherrnerhorn zei voorts: 
Nu zal ik je één ding zeggen, je zult merken, dat de Reger~ng je niet 
vergeet. De heer van Heuven Goedhart heeft dat gemerkt, want hij 
heeft twee weken geleden een briefje gekregen, dat hij nog E 31 moet 
betalen aan de Staat der Nederlanden, waarvoor geen belegstuk is 
gevonden in verband met de afrekening van de f 25 000, die hij als 
Minister van Justitie vanuit Londen naar Oisterwijk had meegekrrgen; 
dat is ook de enige vorm, waarin hij heeft gemerkt, dat de Regering 
hem niet heeft vergeten. Toen tenslotte in Augrtstus 1945 zijn vriend 
F r a n ~  Goedhart volstrekt overwerkt was, heeft hij aan de aandrang 
om toch aan Het Pdrool te gaan toegegeven, nadat hij nog tevergeefs 
esnmaal de heer Schertnerhorrz om een functie had verzocht. Sindsdien 
is hij dan ook bij Het Parool. 

De heer van Norden verklaart, dat, nadat de heer van Heuven 
GoecEhart naar Londen was gegaan, er heel weinig contact is ge- 
weest tussen Het Parool en de heer van Heuven Goedhart. Hij 
herinnert zich, dat er eenmaal of tweemaal een telegram is uitgegaan, 
waarin ook over de band, die er bestond tussen Het Parool en 
hem, werd gesproken. De heer van Norden spreekt hier enigszins vaag 
over, omdat hij zelf die telegrammen niet heeft opgesteld en doen 
~erzenden. De heer J. Meijer had dat contact. De heer van Norden 
meent, dat de aanleiding daartoe is geweest, dat men van vun Heuven 
Goedhart vanuit Londen een telegram kreeg, waarin deze verklaarde. 
dat hij na zijn benoeming tot Minister niet meer beschikbaar was 
voor de afgesproken functie van hoofdredacteur. De juiste tekst her- 
innert de heer varz Norden zich niet meer, maar het behelsde ongc. 
veer, dat de heer van Heuven Goedhart, gezien ziin functie in het 
Kabinet, zijn handen vrij wilde hebben en Het Parool ook vrijliet. 

Het is juist, aldus de heer van Norden, dat de heer van Heuven 
Goedhart, nadat hij na de bevrijding in ons land was teruggekeerd, 
aanvankelijk niet als hoofdredacteur vdn Het Parool heeft willen op- 
treden. Dat is een vrij vervelende periode van pratcn geweest, waarin 
de leden van het bestuur van Het Parool zeer sterke aandrang op (Ie 
heer van Hez lv~~z  Goedkart moesten uitoefenen om hem te bewegen 
het .toch te doen. Hij wilde aanvankelijk niet op verschillende gron- 
den. Aan de ene kant was hij nu eenmaal in die Regeringswereld te 
Londen betrokken geweest. Hij zag, naar de heer van Norderz gelooft, 
ook wel de mogelijkheid, dat hij in die sfeer nog geëngageerd zou 
blijven. Aati de andere kant was er dit bezwaar, dat, toen de heer 
van Heuvevz Goedhart in Nederland terugkwam, Frans Goedhart 
waarnemend hoofdredacteur van Het Parool was: dat lag voor 
de hand. Vatz Heuven Goedhurt is zwaar bewerkt moeten worden 
om ja te zeggen, nadat hij eerst een paar maal neen had gezegd. Hij 
heeft het alleen aanvaard, toen in September 1945 Frans Goedhart 
instortte door de veie wwkzaamherlen. die hij had verricht. en rust 
moest nemen. Toen is van Heuven Goedhart op uitnodiging van 
Frans Goedhurt naar Amsterdam gekomen en heeft de Paroulleiding 
gezegd: nu moet je het wel doen. Inmiddels was hij accoord gegaar, 
inet een toen gevonden regeling van de hoofdredactionele structuur. 

De heer J. Meijer verklaart, dat hem van het coiltact, dat de heer 
vcrrz Heuven Goedhaït na zijn aankomst in Engeland met zijn vroe- 
gere vrienden van Het Parool heeft gehad. slechts de ontvangst 
van een telegrain bekend is, een telegram van, naar hij meent, zomer 
1944. Verder kent hij eigenlijk gecn contact. Achteraf is hij te weten 
gekomen, dat er pogingen tot contact zijn geweest en dat de heer 
van Heuvcn Goedhart brieven heeft gezonden, naar hij meent uit 
Brabant. Wat het bericht, dat uit Londen kwam, inhield, weet de heer 
Meijer niet, aangezien hij de tekst niet meer heeft. Het kwam er op 
neer, dat de heer vnn Heztver~ Goedhart aan zijn vrienden van Wet 
Parool mededeelde, dat hij niet meer beschikbaar was voor de ge- 
maakte afspraak. Na de ontvangst van dat telegram is een verzoek 
naar Londen verzonden, &aarin werd gevraagd toch de functie, zoals 
die afgesproken was, niet te laten vervallen. De heer Meijer herinnert 
zich niet, dat daar nog een antwoord op is gekomen, nij weet het 
niet zeker, doch veïmoedt. dat hij zich een dergeliik antwoord wel 
herinnerd zou hebben, indien het geliomen was. 

Na terugkeer van de heer van Heuven Goediznrt in Nederland 
heeft de heer Meijer de indruk gekregen - het is eigenlijk meer dan 
een indruk -, dat de heer van Heuverz Goedhart i11 hei al, oeineen 
geen journalistieke functie meer ambieerde. Van de zijde van Het 
Parool had men vastgehouden aan de destijds gemaakte af- 
spraak, dat de hecr van Heuven Goedhart iia J e  bevrijding hoofd- 
redacteur van Het Parool zou zijn. h3eii had hieraan vastge- 
houden ondanks die~ls telegr,iin van dc zonier v3n 1944 uit Londen. 
De heer Meijer zag tosn nauwelijks de ratio van Jat  telegram: ,,Ik 
ben niet meer beschikbaar." 'u ziet hij die wel, doch toen heeft hij 
het niet aardig vzii de heer 1+nn Hevvcr~ Gopdhnr! gevonden. dat  hij 
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tijn vrienden van Het Parool min of meer in de steek liet, voor 
wat de na-oorlogse periode betrof. De heer van Heuven Goedhari 
was de meest capabele man en de plannen, die bestonden en die 
gaandeweg concreter werden, waren, voor wat betreft de realisering 
daarvan, min of meer afhankelijk van zijn bereidheid hoofdredacteur 
te zijn. De heer var1 Heuven Goedhart is na zijn terugkeer dan ook 
~ n d e r  druk gezet, doch de eerste maanden was er geen sprake van, 
dat hij bereid was. Alle regelingen bij Het Parool waren voor- 
Icpig gemaakt, maar de heer van Heuven Goedhart was van mening, 
dat, zoals het was geregeld, het wel kon, ook zonder hem. Hij heeft 
zich lang tegen de aandrang van de zijde van Het Parool verzet. 
Vele vergaderingen en besprekingen zijn daaraan gewijd. Pas in 
Augustus of September 1945 was hij bereid de functie van hoofd- 
redacteur op zich te nemen. I11 die periode of later heeft hij de heer 
Meijer wel eens verteld, dat hij inderdaad liever uit de journalistiek 
had gewild om een andere richting uit te gaan. Misschien droeg 
het feit, dat hem op dat ogenblik geen andere mogelijkheid werd 
geboden er wel toe bij, dat hij tenslotte voor de druk van de kant 
van Het Parool is gezwicht. 

De heer Gerbrandy herinnert zich, dat op een keer, toen hij te 
zamen met de heer van Heuveiz Goedhart van een of andere bespre- 
king terugreisde in een auto, deze zijn advies heeft ingewonnen over 
de vraag, of een bepaalde mededeling van hem met medewerking van 
de heer Gerbrandy door de kanalen van de geheime dienst kon. Dat 
was een bericht, dat de heer van Heurwn Goedhart via de verbindingen 
;an het B.I. naar Nederland wilde laten zenden, inhoudende zijn be- 
duit niet bij de pers te willen terugkeren of iets in die geest. De heer 
Gerbrandy heeft toen gezegd: ,,Ik vind dat een aangelegenheid, die 
m.i. gerust door kan, maar laten we dit ook even aan de heer van 
Lidth de Jeude vragen". Of dit gebeurd is, heeft de heer Gerbrandy 
niet kunnen traceren, maar hij vermoedt het wel, aangezien dit toch 
voor de hand ligt. De heer Gerbrandy had er van zijn kant geen 
bezwaar tegen, dat dit bepaalde bericht doorging, maar hij was niet 
de verantwoordelijke Minister voor die dienst. Hij kon het als Minis- 
ter-president goedvinden, maar dan moest ook de verantwoordelijke 
Minister, de heer vun Lidth de Jeude, het goedvinden. De heer Ger- 
brandy herinnert zich niet, of de heer Sorner indertijd hiertegen be- 
zwaar heeft gemaakt; hij meent dat dit betrekking had op iets van 
latere datum. 

De commissie heeft van de Minister van Oorlog uit het archief 
kan het Bureau Inlichtingen afschriften ontvangen van de telegram- 
nien, op deze kwestie betrekking hebbend, welke vanuit bezet Neder- 
land naar de heer van Heuven Goedhart te Londen zijn gezonden 
benevens het antwoord op deze telegrammen van de heer van Heuven 
Goedhart. 

De telegrammen luideti als volgt: 
Nr. I .  1318'44. 
Meyer via R.D. 
Blake Nederlandsche Regeering Londen nr. Roela 50 EFF. Verloop 

QL goed ontvang 50 % hooger dan December Erna Idilis. Mia. O.K. 
Rob-niet O.K., ;llen zeer groote aandacht van de zijde der smederij. 
Bericht 17 Juli inzake afspraak 19 April gaarne realiseerbaar. 

Nr. 2. 1318'44. 
Meyer via R.D.St. Wilary. 
Nr. Roela 60 EFF, 6 Augustus voor periode invasie, alle voorbe- 

reidingen gereed voor gedisloceerde en zelfstandige voortzetting Q in 
(i centra en staat ter beschikking na herstel landelijke overkoepeling 
volgens plannen IJ. Zij voeren hua frequentie op naar de ornstandig- 
herien. 

Vr. 2. 1318'44. 
Meyer via R.D. 
Bij vacuurn en verbroken landelijk contact automatische voortgang, 

dringen aan a p  direct doen. Zetten Henny CS in plannen bepaalde 
groep voorzien in voortzetting daarvan onder toezicht, kunnen taak 
voldoende overnemen overeenkomstig opvatting collega's. 

Nr. 38. 
Meyer via R.D. St. Hilary. 
Organisatie blijft intact en staat ter beschikkmg na herstel der 

landelijke contactoverkoepeling volgens plannen U en staking regio- 
nale arbeid. 

vr .  3. LJ,X'44 
ikleyer via B.D. 
Voor Blnke Nederlandschc Regeeriiig Londen. Nr. Roe1 A 61 EFF 

h Aug~i\t~is ingevolge vermek Hans en opdr~cht AHC alle regionale 



81604 (vat2 Lidth de Jeude) 

81608 (van Lidth de Jeude) 

82708 (van Heuven Goedhart) 

arbeidsvertegenwoordigers geïnstrueerd en gemachtigd namens Q 
contact met autoriteiten op te nemen en regionaal arbeid ad hoc voort 
te zetten. 

Nr. 4. 13,'8'44. 
Meyer via Weerink. 
Opdrachten verantwoordelijkheid dezerzijds aanvaardbaar en ge- 

heel verantwoord, verwachten omgaand berichten afspraken functie 
hier beschouwd als gehandhaafd en zonder nader overleg doorvoer- 
baar evenals directe openlijke vermelding daarvan te zijner tijd. 

Nr. 4. 1318'44. 
Meyer via R.D. 
Van RVV voor Blake Nederlandsche Regeering Londen. Nr. Roe1 

A 70 EFF 7 Augustus, ingang heden. Onzerzijds zijn de voorberei- 
dingen voor plan U geheel gereed, staf samengesteld, kunnen elke 
mogelijkheid opvangen voorzien indirecte overgang op plan A, waar- 
bij de problemen eenvoudiger zijn. 

De heer Van Heuven Goedhmt heeft op deze telegrammen als 
volgt geantwoord: 

Nr. 9 en 10. 2918'44. 
Meyer via Weerink. 
U .  Naar aanleiding van Uw 1 van 13 en volgende. 
Voor Roela van Blake. 
Telegrammen ontvangen. Deels onbegrijpelijk, kan eerst weken 

na terugkeer aftreden en vermelding afgesproken functie zoolang 
ongewenscht. Acht billijk dat jullie en directie jegens mij volkomen 
vrij zoodat dezerzijds geen afspraken. Bewonder jullie activiteit, maar 
waarom sinds vertrek geen enkel nummer meer ontvangen? In ont- 
worpen regeling welke nog niet gereed komt ruimte voor plannen van 
soort A. Achten jullie opzet van plan NL juist? Zoo mogelijk komt 
brief met afspraak Scheltema 19 April, is Mia vrij, Bob gevangen? 
Groet Erna, hartelijkste wenschen voor jullie welzijn en werk. 

Nadat aan de heer van Lidth de Jeude het tele~ram nr. 9 en 10 van 
29 Augustus 1944, ,,Voor Roela van Blake", was voorgehouden, ver- 
klaart hij, dat dit telegram hem geheel in orde lijkt en dat hij aan 
de verzending van dit telegram wel zijn goedkeuring zal hebben 
verleend. Wanneer een ambtgenoot de gelegenheid benut naar het 
welzijn van zijn familieleden te informeren, !ijkt dit aan de heer 
van Lidth de Jemde geen reden zulks te weigeren. Verder staat er 
niets in, dat politiek ongewenst zou zijn. Hij kan zich niet herinneren, 
dat hij aan de heer van Heuven Goedhart toestemming heeft gegeven 
dit telegram te doen verzenden. Indien hij het niet goedgevonden 
had, dan zou hij het zich zeker herinnerd hebben. Hij herinnert zich 
wel een geval, dat, toen Geertruidenberg was gebombardeerd, de 
Minister van Economische Zaken een telegram wilde versturen, waar- 
tegen bezwaar bestond en dat niet uitgezonden is. 

Op de opmerking, dat het schijnt, dat de heer Sorner grote be- 
zwaren heeft gehad tegen de verzending van dit telegram, verklaart 
de heer van Lidth de Jeude: de heer Sonzer stuurde zelf ook wel een 
telegram! Voor de verzending naar Amerika van bepaalde telegram- 
men van zeer particuliere aard, waarvan blijkt uit een zich in het 
bezit van de comniissie bevindend dossier van het Ministerie van 
Oorlog, had de heer Somer in ieder geval niet de goedkeuring var, 
de heer van Lidth de Jeude. Deze moet aannemen, dat dat officieel 
verzonden telegrammen waren. Hij herinnert zich, dat de heer Sorner 
over die zaak ernstige moeilijkheden heeft gehad. 

In een later verhoor verklaart de heer van Heuven Goedhart, 
nadat hem de telegrammen van 13 Augustus 1944 en 29 Augustus 
1944 zijn getoond, dat hij uiteraard de tekst van die iel,, -ram- 
men niet meer eigenerzijds letterlijk zou kunnen reproduceren, als 
hij deze tekst niet voor zich had. De zin ,,vermelding afgesproken 
functie zo lang ongewenscht" is, als hij het goed ziet, een foutieve, 
althans onbegrijuelijke formulering. Het ging niet over vermelding 
van een afgesproken functie. Het ging over de vervulling van een af- 
gesproken functie. De heer van Heuven Goedhart heeft nl. met de 
heren Gerbrandy en van Lidth de Jeude besproken, of een telegram 
kon worden verzonden om te laten weten, dat hij niet meer beschik- 
baar was in verband met het feit, dat hij Minister van Justitie was 
geworden. Over vernzelding van een afgesproken functie heeft het 
nooit gegaan; het ging over de vervulling van een afgesproken functie. 
De heer van Heuven Goedhart heeft laten weten, dat hij die functie 
niet meer vervullen kon en voorlopig niet meer in staat was om zich 
in enigerlei zin te verbinden, vandaar ook de mededeling: ,,Acht bil- 
lijk dat jullie en directie jegens mij volkomen vrij zoodat dezerzijds 
geen afspraken". 

Het enige, dat hem niet helemaal toespreekt - hij kan dat niet 
allemaal meer reconstrueren - is, dat in het telegram van 29 Au- 
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gustus 1944, naar zijn mening, twee teksten tot een zijn verenigd. 
Het slot-gedeelte van dat telegram handelt nl. over zaken, die, 
naar de heer van Heuven Goedhart met stelligheid mecnt, hem eerst 
veel later van Nederland uit zijn medegedeeld. Dat hele gedeelte 
handelt over zaken als ,,plan A" en ,,plan U". ,,Plan A" was even- 
tuele uitgave van Het Parool in Amsterdam; ,,plan U" was even- 
tuele uitgave van Het Parool in Utrecht. Nu weet hij met zekerheid: 
l e  dat hij een telegram over zijn niet beschikbaarheid zeer kort na 
zijn optreden als Minister heeft gezonden; 2e dat hij op een bepaald 
ogenblik van de Koningin de vraag heeft gekregen: Er komt hier een 
telegram binnen, waarin iets wordt gezegd over ,,plan A" en ,,plan 
U"; ik begrijp dat niet; wat bedoelt men daarmede? Dat heeft de 
heer van Heurcn Goedhart de Koningin per blocnote uitgelegd. 
Nu weet hij met zekerheid, dat die blocnote van een latere datum is 
dan de verzending van het eerste telegram, dat, naar hij veronder- 
stelt, eindigt met het woord ,,ontvangenw. Dat komt hem het meest 
waarschijnlijk voor. Hij kan het echter niet bewijzen. Hij weet niet 
met zekerheid, of er over die andere zaken een afzonderlijk telegram 
is verzonden, maar hij weet wel, dat de Koningin hem die vraag 
heeft gesteld en dat moet zijn geweest in een later stadium; dat kan 
ook haast niet anders, van Nederland uit geredeneerd, want toen 
hij Minister van Justitie werd op 12 Juli 1944 en toen de telegram- 
men over zijn beschikbaarheid werden gewisseld, had men van de 
zijde van Het Parool ongetwijfeld nog geen enkele zekerheid over 
wat men wilde gaan doen of kon gaan doen. Dat is allemaal van na 
Dolle Dinsdag. 

De heer van Heuven Goedhart weet in elk geval zeker - het spijt 
hem, indien zijn geheugen hem op enigerlei punt in de steek laat -, 
dat hij van Nederland uit, nadat hij had laten weten, dat hij niet 
beschikbaar zou zijn, een telegram heeft ontvangen, waarvan hem de 
ondertekening niet onmiddellijk duidelijk was; die is hem pas later 
duidelijk geworden; het kwam van ,,Sief en Willy"; Sief was de heer 
drs. Jan Meijer, en WiEly was, naar de heer van Heuven Goedhart 
zich later pas heeft gerealiseerd, mevrouw van Meurs, iemand uit de 
Parool-groep. Daarin werd uitdrukkelijk gezegd, dat men ,,aandrongu 

op de vervulling van de afgesproken functie. Dat was, nadat hij had 
laten weten, dat hij niet voor die functie beschikbaar zou zijn. Anders 
had dat telegram geen reden van bestaan kunnen hebben. Men kon 
pas aandringen, nadat hij had gezegd, dat hij niet beschikbaar zou 
zijn, want toen hij uit Nederland wegging, was hij wel beschikbaar. 
In antwoord op dat eerste telegram, waarin hij had gezegd, dat hij 
niet beschikbaar was, heeft hij een telegram ontvangen, waarin ge- 
zegd werd, dat er op aangedrongen werd, dat hij toch beschikbaar 
zou zijn. Hij kan niet anders dan geloven, dat dit telegram van 
29 Augustus 1944 een compilatie is van twee (misschien drie) tele- 
grammen, want dat hij alles in één keer zou hebben geseind, kan hij 
niet voor juist houden. 

De heer van Heuverz Goedhart kan helaas de vraag, of hij een 
tweede telegram heeft verzonden, niet met volkomen zekerheid be- 
antwoorden. Deze tekst is voor hem zo twijfelachtig, omdat hij 
daarin b.v. leest: ,,Achten jullie opzet van Plan N.L. juist". Hij weet 
zelf op dit ogenblik niet, wat hij onder ,,Plan N.L." zou moeten 
verstaan. Wat is Plan N.L.? 

Op de opmerking. dat daar ook wel een ,,U" gestaan kan hebben, 
zegt de heer van Heuven Goedhart: Neen, dat kan ook niet, want hij 
zou nooit de vraag stellen, of men de opzet van het plan U juist vond. 
Zijn gedachtengang is altijd geweest, dat Het Parool in Utrecht ZOU 

verschijnen. Dat was het Plan U en daarvan was hij voorstander. 
Dan gaat hij toch niet aan Paroolmensen vragen, of zij het plan wel 
,,juist9' vonden. De heer varz Heuven Goedhart meent zeker, dat, 
wanneer er meer dan één telegram is geweest, dat gedekt werd door 
dezelfde toestemming. Bovendien woonde hij in die tijd samen met 
de heer Gerbrandy en hij heeft niets gedaan, noch op dit, noch op 
enig ander terrein, dat hij niet met de heer Gerbrandy besprak. Deze 
heeft alles van zijn doen en laten geweten. 

De heren van Lidth de Jeude en van Heuverz Goedhart waren op 
je-en-jij-voet. Zij waren uitstekend met elkaar. Wanneer de heer 
van Lidth de Jezlde enige moeilijkheid zou hebben gehad met enig 
door de heer van Heuvcn Goedhart ter verzending aangeboden tele- 
gram, dan lijdt het geen twijfel, of hij had de telefoon van de haak 
genomen en hem gezegd: van Heuven Goedhart, kunnen wij daar 
eens even over praten? Je wilt een telegram uitzenden, maar dat gaat 
niet. Nimmer heeft de heer van Lidth de Jeude over een door de heer 
van Heuver1 Goedhart aangeboden telegram, zij het een of honderd, 
met hem enigerlei contact, van welke aard ook, gezocht. In elk geval 
heeft de heer van Lidth de Jeude nooit reden gevonden, om, indien 
dc heer Somer zich tot hem mocht hebben gewend (gelijk de heer 
Sotner zegt te hebben gedaan), bezwaar te maken tegen telegrammen 
van de heer van Heuven Goedhart, hem daar met een enkel woord 
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iet3 over te Leggen. [hit I $  i~ imn~er  gebeuld. Ook cle heel Soiti<i heeft 
over de verzending van telegrammen tegen de heer van Heuvcri 
Goedhart nooit iets gezegd. De heer van Heuivrz Goedhart kan daar 
nog aan toevoegen, dat de heer Sonzer wel, aan de andere kant, een 
zekere mate van fiducie in hem openbaarde door hem, toen hij de 
parachutist Hooyer, die helaas is doodgeschoten, naar Nederland 
wilde sturen, uit te nodigen, in zijn bijzijn of in het bijzijn van een 
van de officieren van het B.I. ten kantore van het B.I. in Sloail 
Street met die parachutist te spreken, teneinde hein aanloopadressen 
te verschaffen met de daarbij behorende codes, hetgeen de heer 
van Heuven Goedhart heeft gedaan. De heer Somer had dus tvel een 
zodanig contact met hem, dat, indien hij enigerlei bezwaar had 
tegen enigerlei telegram van hem, de mogelijkheid er was geweest 
om hem te zeggen: Gij wilt telegrammen verzenden, maar daar moet 
ik bezwaar tegen maken. Dat heeft hij evenwel nimmer gedaan. Toch 
ware dat zijn plicht geweest. 

Uit Nederland werden - -  zo verklaart de heer Sorrter - bepaalde 
telegrammen gezonden via de  ageilt Hooyer over de toekomst vâil 
Het Parool en dat er filialen moesten worden opgericht in Utrecht, 
Arnhem enz. Dit waren naar het inzien van de heer Somer particuliere 
belangen van de heer van Heuven Goedhart. De heer Sotner had echter 
slechts te maken met Het Parool als ondergronds blad, maar niet met 
het toekomstige Parool. Tegenover de andere ondergrondse pers in 
Nederland vond hij dit niet fair en toen is hij met die telegrammen naar 
de heer van Lidtlz de Jeucle of de heer Gerbrandy gegaan. De heer 
van Heuven Goedhart had persoonlijk het recht telegrammen bij B.I. 
af te leveren, omdat hij, nadat hij Minister was geworden, voor 
alles. wat Nederland betrof, was ingeschakeld. Wij kreeg van alle 
telegrammen afschriften en hij kon ook telegrammen indienen. 
waarop verschillende mensen, ook d¢ Engelsen, terecht aanmer- 
kingen maakten. Telegrammen voor een toekomstig blad, dat toen 
nog een illegaal blad was, werden via agenten gezonden en dit vond 
de heer Son:er zeer bedenkelijk. De heer van Lidth de Jeride vond 
het goed, dat de telegrammen werden doorgezonden en toen maakte 
de heer Sonzer verder ook geen bezwaar. Doch volgens zijn mening 
had Trouw of De Waarheid dan ook telegrammen mogen sturen. 
Het B.I. was echter geen postkantoor voor illegale bladen. 

Het telegram van 13 Augustus 1944 (de aan de commissie \er- 
strekte telegrammen van die datum zijn waarschijnlijk onderdelen 
van één telegram) is bij het Bureau Inlichtingen binnengekomen 
en volgens de instructies hebben de Koningin, de Minister-President 
en de Minister van Oorlog e-n afschrift daarvan gekregen; dezen 
kregen van alle binnenkoinende telegrammen een afschrift. Van alle 
drie zijden is navraag gekomen, wat deze telegrammen betekenden. 
De heer Sorner is toen naar de heer van Lidth de Jeude geweest om 
opheldering van de tekst van deze telegrammen te vragen. Vervolgens 
is hij naar de heer van Heuverz Goedhart gegaan en deze heeft hem 
toen deze telegrainmen uitgelegd. De heer van Wez4vt.n Goedhart zei, 
dat het ging om een functie bij Het Parool en dat hij een gedeelte 
er van ook niet begreep, msar het geval met de Minister van Oorlog 
zou bespreken. De heer Sonier heeft toen direct gezegd, dat hij be- 
zwaar maakte tegen dergelijke telegrammen, omdat het volgens hem 
een privé-aangelegenheid was. 

Intussen heeft de heer Sonzer het geval met h4inister van Lidth de 
Jeude verder besproken en heeft hij onmiddeiliik bezwaar gemaakt 
tegen de verzending van deze telegrammen, omdat deze zijns inziens 
niet handelden over een zaak, waarbij regeringsaangelegenheden be- 
trokken waren. Toen de heer Sorner een tweede keer bij de heer van 
Heuven Goedhart is geweest, heeft deze hem gezegd, dat hij overleg 
had gepleegd met de Minister van Oorlog en heeft hij aan de heer 
Somer een antwoord in concept medegegeven, dat de heer Sor~er  
heeft verzonden. 

Op de opmerking, dat volgens de verklaring van de heer van Heu- 
ven Goedhart hierover door hem twee maal zou zijn getelegrafeerd, 
omdat hij reeds enkele dagen na zijn optreden als Minister op 12 Juli 
1944 een bericht naar Nederland had gezonden en de heer Sonier er 
dan eigenlijk de eerste keer ook al over gevallen had moeten zijn, 
zegt deze, dat dit best mogelijk is. Op de opmerking, dat ten tijde van 
het optreden van de heer van Henijen Goedharf als Minister het con- 
flict tussen het B.I. en de heer van Heuven Goedhart nog niet be- 
stond, zodat de heer Somer daardoor misschien over het eerste tele- 
gram niet gevallen is, verklaart de heer Somer, dat dit voor hem geen 
verschil zou hebben uitgemaakt. Hij kan het zich ook niet herinneren. 

nram zou Indien het door de heer van Heuven Goedhart bedoelde tele, 
kunnen worden geproduceerd uit het archief van B.I.. dan zou de 
heer Sonzer zich daarover misschien iets kunnen herinneren. Het is 
zeer goed mogelijk, dat in een telegram van mr. van Heuven Goed- 
hart, uitgezonden vlak na zijn optreden als Minister, bij andere mede- 
delingen een bericht ic gezonden over een fiinctie bii T-Iet Parool 
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Ui1 LULI iIcin ii-iisschien ~oriciei de iiaam Parool te noenlen, ver- 
') De commissie tekent hlerblj aan, dat het hoofd van het Atwikke- meld hunnen zijn en daardoor niet zijn opgevallen. 1) Toen echter op 

lingsbureau van het B.I. haar bij schijven van 26 Augustus 1950 de telegrammen van 13 Augustus de aandacht viel, omdat zij niet 
op haar verzoek heeft medegedee!d. dat geen andere telegram- alleen van een functie van de heer van Heuven Goedhart melding 
men in deze zaak gevonden zijn. maakten, doch over verschillende plannen en organisaties werd ge- 

sproken, werd de zaak anders. Dit was geen Regeringspolitiek meer, 
doch het behandelen van privé-zaken, althans aangelegenheden van 
rakelijke aard en de heer Somer heeft zich daartegzn verzet. 

X3 148 (Sornrrj Naar aanleiding van de verklaring van de heer van Lidth de Jeude: 
,,De heer Somer stuurde zelf ook wel ern telegram!", hetgeen hij 
nader heeft toegelicht door te zeggen, dat de heer Somer voor be- 
paalde telegrammen van zeer particuliere aard, naar Amerika ver- 
zonden, in ieder geval niet de goedkeuring van de heer van Lidth de 
Jeude had, dat deze moet aannemen, dat die telegrammen officieel 
verzonden waren en dat de heer Soïner over deze zaak ernstige moei- 
lijkheden heeft gehad, zegt Iaafstgenoemde, dat die telegrammen ver- 
zonden zijn via Western Union Cable Telegraph Coinpany. Het zijn 
open telegrammen en zij zijn niet langs dienstlijnen verzonden. Het 
B.I. heeft nl. nooit een dienst!ijn naar Amerika gehad, hetgeen iedere 
ingewijde kan bevestigen. 

Minister van Lidth de Jeitde Iieeft de heer Somer gezegd, dat het 
in zijn functie beter was dergelijke telegrammen in oorlogstijd niet 
te versturen. Het betrof een particuliere aangelegenheid. De Engelsen 
censureerden de telegramnxn natuurlijk en het was beter de dingen 
te schrijven. Deze telegrammen zijn vermoedelijk aan Minister van 
Lidlh de Jeude overhandigd. De heer Sonzer. moet dit aannemen, 
anders kan deze ze nooit in zijn bezit hebben gekregen. De heer vati 
Lidtl? de Jeude heeft er bezwaar tegen gemaakt, dat de heer Soiner 
in zijn functie deze telegrammen verzond, omdat bij in een kwetsbare 
functie was. Hij was bij de Inlichtingendienst en Minister van Lidth 
de Jeude wilde niet graag, dat de heer Sortzer door particuliere tele- 
grammen in opspraak kwam bij de Engelsen, althans dat zijn naam 
in telegrammen voorkwam. Achteraf gezien is dit ook logisch en hij 
heeft het Minister van Lidth de Jeude onmiddellijk toegegeven. Deze 
heeft hem gezegd, dat hij het niet meer moest doen en daar had hij 
gelijk aan. 

De reden zal zijn geweest, dat de inhoud van de telegrammen van 
dusdanige aard was, dat de heer Somer er door in opspraak kon 
komen en achteraf heeft hij dit Minister van Lidth de Jeude ook 
onmiddellijk toegegeven. De heer Sorner ontkent echter pertinent, dat 
hij van dienstlijnen gebruik zou hebben gemaakt. 

De heer Sonler vermoedt, dat zijn telegrammen door de Engelse cen- 
suurdienst bij Minister van Lidth de Jeude zijn ingeleverd. Deze heeft 
hem gezegd, dat de Engelsen bezwaar maakten tegen de verzending 
van dergelijke telegrammen in zijn functie. Het is in ieder geval zo, 
dat de heer Sorner telegrammen heeft verstuurd van een aard, dat 
zijn hoogste chef er ernstig bezwaar tegen heeft gemaakt, dat hij in 
een functie als de zijne dergelijke telegrammen verstuurde. 

Op de opmerking, dat het van belang is te constateren, dat, waar 
de heer Sorner zo de vinger meent te moeten leggen op een telegram 
van Minister van Heuven Goedhart. waarvoor bovendien de toe- 
stemming van de Minister van Oorlog verkregen was, hij dit doet, 
terwijl hij zelf een geval als hierboven vermeld achter de rug heeft, 
zegt de heer Somer, dat dit er niets mee te maken heeft. Het tele- 
gram van mr. van He~rven Goedhart ging over dienstlijnen en het 
betrof een functie van de  heer varz Heuven Goedhart en de bin- 
nenkomende telegrammen betroffen de organisatie van Het Parool 
en een andermaal kon iemand van Trouw dan ook wel over dienst- 
lijnen gaan seinen. Het ging om een rechtvaardig beginsel en boven- 
dien mogen geen levens van telegrafisten worden gewaagd voor tele- 
grammen van zakelijke aard. De heer Somer hoopt, dat ingezien kan 
worden, dat er groot verschil bestaat tiissen zijn privé-telegrammen 
en die van mr. vati Heuven Goedhart. 

Op de opmerking, dat de door de heer Somer verstuurde tele- 
grammen zijn gevolgd door ernstige aanmerkingen van zijn hoogste 
chef, terwijl alleen om redenen van utiliteit een disciplinair op- 
treden achterwege is gebleven, hetgeen uit het dossier hieromtrent 
blijkt, zegt de heer Sorner, dat de heer van Lidth de Jeude in het 
dossier dan feller is geweest dan tegen hem persoonlijk op dat 
moment. De bezwaren van de Minister betroffen niet de weg. doch 
de felle toon van de inhoud van de telegrammen. 

5 5. De brieven van April I94.5. 

? )  f f .  A. Lzlnshof ,,Als dieven in de nacht". blz. 79 en 30. Gelijk in de aanhei van de vorige paragraaf is vermeld, heeft de 
heer Lunshoj in zijn tweede brochure uit een ,,geheim, persoonlijk 
qehrijven" aan de Minister van Oorlog het volgende geciteerd: 

,,Mr. van Heuven Goedhart heeft waarschijnlijk de bemiddeling 
van Jkvr. vtrn H, ingeroepen. tcneinde brieven clandestien naar be7et 



64442 e.v. (Bosch van Rosenthal) 

81051 e.v. (Ie Poule) 

Nederland te vervoeren. Freule van H. staat te Eindhoven bekend als 
een communistisch contact. Gezien de inhoud der brieven komt het 
mij begrijpelijk voor, dat  zowel M r  van Heuven Coedhart als Jkvr. 
van H .  gepoogd hebben, brieven langs clandestiene weg naar bezet 
Nederland te  doen verweren, en dat  zij o m  bepaalde redenen ge- 
tracht hebben, tegen de  kabinetsorder in, de officieele Nederlandse 
regeeringsinstanties te passeeren." 

D e  heer Bosch van Rosenthal verklaart, dat  hij, torn het einde 
van de oorlog nabij was en de Vertrouwensmannen nog steeds 
geen behoorlijke inlichtingen uit Londen hadden, met name niet 
over de  kwestie van het Militair Gezag, toevallig in ezn huis in de  
Sweelinckstraat in  Den Haag freule van Hardenbroek ontmoette. 
Zij zei: ,,Ik ga naar Brabant; hebt u nog een boodschap, want ik 
zal er verschillende mensen spreken." D e  heer Bosch van Roserz- 
thal heeft toen gezegd: ,,Ik zou in de  eerste plaats graag willen 
weten van van Heuverz Goedhart, hoe de zaken staan, want ik 
begrijp er niets van; ik krijg geen behoorlijke inlichtingen, hoe de 
boel moet worden geregeld; wij zitten binnenkort in dat  vacuuin 
van Regering en worden niet ingelicht. Ik  zou ook graag willen, 
dat  U gaat naar van Sonsbeeck, mijn collega in Maastricht en dat U 
hem ook een dergelijke boodschap geeft". Freule van Hardenhrock 
is naar de  overkant gegaan en van die brief, die zij van de heer 
van Heuven Goedhart heeft gekregen, heeft men de heer Bosch 
van Rosenthal in 1947 een afschrift gegeven. Deze brief was weg- 
gewerkt. Men moet deze brief van de  heer van Heuven Goedhurt 
niet zien als een ambtelijke brief aan  de  voorzitter van de  Ver- 
trouwensmannen, maar als een brief aan de  heer Bosch van Rosdn- 
thal van zijn goede vriend van Heuveiz Coedhart. D e  heer Bosch 
van Roseizthal had hem gevraagd: ,,Vertel mij eens iets; ik begrijp 
er niets van. D e  Regering laat ons in het duister". Het college van 
Vertrouwensmannen werd benoemd, maar het vertrouwen werd h u n  
niet geschonken. 

D e  heer le Poole, destijds secretaris van het college van Ver- 
trouwensmannen, verklaart, dat  degene, die zich heeft willen belasten 
met het overbrengen van de  brief van de heer van Heuven Goedharl 
naar het nog bezette gebied, freule van Harderibroek, voordat zij 
naar het bevrijde gebied is gegaan, een gesprek heeft gehad met 
de heer Bosch van Rosenthal in Den Haag. Bij het gesprek, hetwelk 
freule van Hardenbroek heeft gehad met d e  heer Bosch van Rosen- 
thal, is de heer le Poole tegenwoordig geweest. 

Freule van Hardenbroek heeft toen gezegd, dat zij van plan was 
de rivieren over te steken en heeft gevraagd, of zij niet iets voor de  
heer Bosch van Rosenthal kon doen. Deze heeft toen gezegd, dat zij 
in  ieder geval naar de  heer van Heuven Goedhnrt moest gaan o m  
hem te vragen eens iets te laten horen. D e  heer van Heuven Goed- 
hart was in overleg met de  heer Bosch van Rosenthal en enige 
anderen nl. naar Londen gegaan en had nooit iets van zich laten 
horen. 

Omtrent de gehele positie van Vertrouwensmannen - mogelijker- 
wijze is dit min of meer bevorderd door de  appreciatie van de  
figuur van de voorzitter - bestonden, aldus de heer le Poole, te 
Londen bepaaldelijk verkeerde gedachten. Als hij het goed ziet in 
die zin, dat er gevaar bestond, dat  Vertrouwensmannen zich min of 
meer als de  toekomstige Regering van Nederland beschouwden. 

Wat betreft de wijze, waarop deze zienswijze te Londen zou zijn 
ontstaan, verklaart de heer le Poole, dat  hij niet beschikt over 
feiten. Wel heeft hij vermoedens en hij zou deze hier toch bijzonder 
graag willen uitspreken. T e  Londen heeft met betrekking tot de  
heer Bosch van Roserzthal de  opvatting bestaan, dat  een op inachts- 
usurpatie beluste man trachtte zich van steeds meer functies meester 
te maken om hier tenslotte na de  bevrijding een soort rol van van 
Hogendorp te spelen. Het  zijn geen bepaalde feiten, die de heer Ze 
Poole kan noemen; het is slechts een bepaald geluid, dat  hij na de 
oorlog te  Londen heeft kunnen beluisteren en waarvoor in de  oor- 
logstijd bepaaldelijk aanwijzingen waren. 

D e  heer Ze Poole gelooft, dat  hij als bron van deze geruchten 
zonder bezwaar kan aanwijzen de  heer vaiz Holden, destijds sous- 
chef van het Bureau Inlichtingen en teveris mag stellen, dat de  heer 
van Houten niet heeft gesproken uit eigen wetenschap, omdat hij de 
heer Bosch van Rosenthal niet kende. D e  heer van Houten was destijds 
te Londen primus inter pares, omdat hij met de  meest frisse kennis 
van de toestanden in bezet gebied en van de bestaande illegale groepe- 
ringen te Londen was gekomen, totdat er een nieuwe Engelandvaarder 
kwam, die met meer recente kennis en een betere totale blik over 
deze zaken was uitgerust, en die mogelijkerwijs een zekere concurrent 
voor hem kon worden. D e  heer le Poole bedoelt de heer van Heuvcn 
Goedhart. Deze is vrij snel in conflict gekomen met de  heer van 
Houteiz, hetgeen in ellenlange brieven is vastgelegd. D e  heer le Poole 
gelooft, dat  d e  heer van Heuven Goedhart dit volkomen verkeerd 



21903 e.v. (van Heuven Goedhart) 

21 905 (van Heuvetz Goedharí) 

herft getaxeerd. In  deze brievrn en in gesprekke~,  die d e  heer !e Pook  
na Ce oorlog met de heer van Heuven Goedhart heeft gehad, is d e ~ e  
er kennelijk van uitgegaai?, dat zich hier brpaalde politieke tegen- 
stellingen manifesteerden. D s  heer le Poule hee:'t echter het gevod, 
dat hier een zuiIrer persoonlijke tegenstelling naar voren is gekomen, 
maar dat deze zich heeft gewroken o p  ern van de initiatielnemers 
van de  missie van de heer van fieuverz Goedhart, de he-r Bosclz vat2 
Rosenthal. D e  heer van ffeuvetz Gocdhart is te Londen aangekomen 
en heelt onget-~ijield verteld, dat, waiineer er één man in Nederland 
was, die alles voor het verzet over had en die bovendien uit de oude 
ambtei-arij en uit het oude politieke leven kwam, het deze man was. 
D e  heer le Poo!e gelooft, dal: in hoge mate hierin de bepaalde gerst 
van onwelwillendheid zijn oorzaak vindt, die ook na de bevrijding is 
gebleken ten opzichte van ie:naiici, die zich werkelijk een enorme 
inspaniiiilg in het belang van de Nederlandse zaak heeft getroost. 

Mr. G .  J. van Neuvciz Goe:lharr veïklazrt, dat hij zich niet wil 
onttrekken aan de rnogelijlcheid, dat  men het Koninklijk besluit 
van 28 Novembrr 1942, - waarbij het B.I. is ingesteld en waarbij 
volgens de heer Somer aan het B.I. bij uitsliliting het recht zou zijn 
gegeven de verbindingen inet het bezette gebied te onderhouden --, 
z6 interpreteert, dat  het voor iedere burger gold, ofschoon dat  
nimmer in de bedoeling herft of kan hebben gelrgen. Dat  Konink- 
lijk besluit is te Londcn tot stand gekomen en liet had de bedoeling 
te \rrrze!cereii. dat gem ambtelijke of half ambtriijke instanties, 
andere dan het Bureau Inlichtingen, zoudrn tracht-n verbindingen 
met het bezette gebied te  onderhouden. Niemand wist ten tijde van 
het maken van het Koninklijk besluit. dat men in een toestand zou 
koinen te verkerei~ van e-n half bevrijd land, en wanneer de inter- 
pretatie van kolonel Sorner juist was, zou een of andere daarvoor 
in te stellen of bestaande instantie alsnog een zeer groor aantal lieden 
moeten achterhalen, die nl. allemaal van het Zuiden naar het Noor- 
den met elkaar in verbinding hebben gestaan. D e  herr van Heuven 
Coedkurt weet alleen al vijf hope amotenaren, die het hebben ge- 
daan. 

In  de twe-de plaats zou hij willen zeggen, dat  de  voorstelling 
van de herr Sotner, als zou de heer var! Hezrven Goedhart van e i n  
,,bevriende zijde" hebben gebruik geinaakt, ern met de feiten vol- 
strekt strijdige voorstell.ing van zaken is. Bij hem in het hotel ,,Bosch 
en Ven", waar hij als liquidateur van zijn eigen ministeriële boedel 
bezig was allerlei zaken o p  te ruimen, verscheen een auto van de  
staf van de  Prins, inhoudende, behalve de chauffeur, een hem vol- 
strekt onbekende jongedame. Deze kwam bij hem en zei: Ik ben 
freule van Harde~lbroek; ik kom bij U in opdracht van de heer Bosch 
vaiz Rose~ztkal. Zij zei, nadat zij zich had geïdatificeerd ais een 
boodschapster van de heer Bosch van Ros-ntkal: ,,DE kwestie is deze. 

Bosch van Roserlthal e n  vrijwel iedereen in het Noorden 
begrijpen niets van wat er hier geseurt. Hij vraagt dringend hem een 
brief te schrijven, waarin het een en ander wordt uitgelcgd, vooral 
t rn  aanzien van het nieuwe Kabinet. Men kan er in het Noorden 
gecn touw aan vast!tnopen". Het antwoord van de heer van Heuvct2 
G~edh~urr  is geweest: Dat  kan ik niet doen, want ik krijg geen brieven 
over. Hij zou het nl. heuben moeten doen via de enige weg, die hij 
kende, en dat  was via kolonrl Sonzer, en van kolonel So:ner had 
hij gedurende acht maanden ervaren, hoe deze over hem dacht 
en w.e deze was. Zij zei: U vergist u. Iic heb uitnemende contactzn 
met de stal van de Prins en ik wret, dat het B.I. bereid is c m  andere 
opvaitingen dan de eigene door te geven. D e  heer van Heuven Coed- 
hart zei: Dat  is interessant. Dat is e211 revo:utie, ciie zich o p  korte 
termijn in het bureau moet hebb.en voltrokken. Zij zei: Bovadien ,  
als het bureau he! niet wil cloen, dan doe ik het zelf. Il< b c ~ i  al drie 
keer heen en weer gegaan. D e  heer van Heuver2 Goedhart zei: 
Soeisfid, ik zal er eem over naciexken. Zij is weggegaan met achier- 
lating bij hem van haar adres, zijnde het adres van prof. Casirnir 
te blndhovsn. Hij heelt er over nage2acht. Als hij de kans kreeg 
een paar nlensen te vertellen wat een zonderlinge toestand het in 
het bevrijde Zuiden was, dan was dit toch wel hoogst be!angrijk. 
Hij heeft twee brieven opgesteld, die beschouwd moeten worden 
als brieven van hem aan twee van zijn vrienden. Hij hee;t dus ZO 
eerlijk en zo duidelijk mogelijk op papier gezet, hetgeen hij kwijt wilde 
en ten aanzien waarvan hij het nuttig oorderlde, dat  zijn vrirnden 
in het Noorden er van zouden weten. Ecn van die vrienden was clz 
heer Bosch van Rosrrzthul, voorzitter van het college van Vertrou- 
w-nsmannrn. Vertrouwens~mannen ontlenen hun naam aan het feit, 
dat mzn hen vertrouwt. Waar het hier betrof een Vertrouwe-~srnan, 
die hij al sinds lange tijd tot zijn particuliere vrienden rekende, 
had de heer van Heuven Goedhart geen enkele reden o m  hem niet 
te iaten weten wat in die brief stond. Dat  vindt hij heden ten dage 
nog onverzwakt. Hij is toen gegaan naar het stailcwartier van de 
Prins. Dzar  is hij ontvangen door ecn luitzilant, die hem meje-  

43 



deelde, ddt freule van Nar.ciCtihruek er tarn niet was, iriaar dat  
hij weer gauw terug moest komen. Daaruit bleek, dat  zij bij die 
staf een bekende was. Hij is toen 's avonds wederom naar Eindhoven 
gegaan; hij heeft freu!e van Hardenbroek gevonden en haar 
gevraagd: Wat doet u met die brieven? Zij antwoordde, dat  zij ze 
meenam en dat hij het verder aan haar kon overlaten. Hij heeft die 
brieven open ineegegeveil; hij heeft haar gezegd: Leest u ze maar, 
waar ik bij ben, ik weet wat er in staat; oordeelt u maar, of er enig 
risico bij is; dan mag u beslissen, of u ze wilt meenemen; ik vind het 
prettig, als zij in handen van mijn vriend komen. Daarmede heeft hij 
sfscheid genomen. Freule van Hardenbroek zei nog: Als het Bureau 
inlichtingen het nizt doet, doe ik het zelf. Haar  relaties met het B.I. 
ziitl de heer van Heuven Goedhart altijd nog volkomen verborgen; 
kij heeft haar nooit meer ontmoet. Hij heeft zelfs achteraf sterk het 
grvoel gehad. dat het feit, dat  zij zich niet meer bij hem gemeld heeft, 
wijst o p  een doorgestoken kaart tussen haar en het B.I. Hij heeft die 
freule nooit ineer aanschouwd; zij heef them nooit meer enige reken- 
schap gegeven van het lot van die brieven. 

Het  volgende bedrijf was de mededeling van de  heer Gerbrandy, 
dat de heer van Heuven Goedhaut uitgenodigd werd voor een borrel 
in het B r o m  s Hotel te  Londen, Hij is altijd zeer vatbaar voor een 
uitnodigir? voor e:n borrel, maar tocn hij binnenkwam, bleek, dat  
hij d a a r ~ o o r  niet was uitgenodigd, maar o m  door prof. Gerbrandy 
in liet bijzijn van kolonel Nuboer als notulist o p  d e  meest formele 
wijze over die ,,schanddaad1' van die brief te worden verhoord. Hij 
heett toen gezegd, dat het volkomen ridicuul was o m  het ook maar  
in het minst dwaas te vinden, dat  een burger in het Zuiden - en d a n  
nog wel een burger, die achter de rug had met het B.I. wat hij inet 
het B.1. achter de rug had - had geprobeerd een paar brieven naar 
de overzijde te krijgen, Hij heeft nadien van de  heer Gerbrandy 
hierover niets meer gehoord. 

49306 (v. Hurrle~~hroek is. Anznzerstol) Jonkvrouwe M. C. baronesse van Hurdcnhroek van Amrnerstof 
heeft verklaard, dat het relaas van de heer van Heuven Goedhart, 
voorzover het betreft haar contact inet hem, wel zo ongeveer klopt. 

49312 e.v. (v. Hardenbroek v. Alnn7c.1 t(?/)  Het klopt ook wel, dat  mr. van Heuven Goedhart zich o p  dat moment 
niet rocren kon en vrijwel overal vijanden had en dat  hij bekend 
stond als iemand, met wie moeilijk viel samen te werken. Hzt  klopt 
eveneens, dat  enorm veel mensen geweldig kankerden o p  het B.I. 
en o p  de instanties, die in  staat waren officiële berichten door te 
geven. Verder gelooft zij niet, dat  zij toen heeft gezegd, dat zij een 
weg wist via het B.I. om iets door te geven, want daar had rij gecn 
relaties, d.w.z. geen mensen, o p  wie zij bogen kon. Zij heeft toen 
wel gezegd - echter vager uitgedrukt -, dat  zij haar best zou doen 
o m  het er door te  krijgen en dat  zij er ook wel kans toe zou zien. I n  
die tijd gingen er inderdaad mensen terug met opdrachten buiten het 
B.I. om. Zij heeft hen1 aangeboden o m  te proberen die dingen 
weg te werken. D e  heer van Heuven Goedhart heeft haar bij prof. 
Casimir de brieven overhandigd en zij herinnert zich dat  zij de 

49318 e.v. (v. Hardenbroek v. Amtnevslol, brieven herft doorgelezen. Zij heeft niet degene gesproken, die de 
brieven zou meenemen. Het  is een vervelende geschiedenis geweest. 
Het is niet via het B.I. gegaan, want met het B.I. had zij geen relaties. 
wel niet J e  B.S. D e  sous-chef van de recbcrche-afdeling heeft zij ver- 
trouwd, maar zij gelooft, dat dit vertroiiwen misplaatst is geweest. 
Zij heeft niet verantwoordelijk genoeg gewerkt. D e  heer in kwestie 
noemde zich VISSCY;  zij heeft hem vertrouwd, zonder dat hij haar 
voldoende goede bewijzen van betrouwbaarheid heeft geleverd. E r  
waren drie afdelingen van het hoofdkwartier van de B.S. en één daar- 
van was de recherche-afdeling. Aan de sous-chef van die afdeling 
heeft zij de brieven meegegeven. Zij was zelf niet meer in staat 
door de !inles heen te gaan o m  gezondheidsredenen, maar hij 
zag er, naar hij zei, wel kans toe. Zij heeft later gehoord, 
dat deze mijnheer is opgepikt als een Duitse spion of in ieder 
geval als een zeer anti-Nederlands persoon. Hij was zeer listig. Zij 
heeft gehoord, dat  die brieven door de Polen in beslag zijn geno- 
men en daarom ZOU er zo'n deining over zijn geweest. Het  is 
mogelijk, dat  zij via de Polen bij het B.I. terecht zijn gekomen. Het is 
mogelijk, dat  deze Visser een koerierster heeft gestuurd, die er niet 
hoorde. D e  Binnenlandse Strijdkrachten konden zelf geen mensen 
door de lijn sturen, zonder dat dit goedgekeurd was door het B.I. en 
dan bovendien nog door Engelse instanties. Nii meent freule van 
Hardenbroek - maar hiervoor heeft zij geen enkel bewijs, zij heeft 
het alleen maar gehoord en zij weet ook nizt meer van wie -, dat die 
brieven zijn meegenomen door een koerierster, die dus niet de nodige 
papieren van het B.I. had en dat  die juffrouw is opgepakt door de 

49326 (v. Hardenbroek v. Ammerstol) Polen, nog voordat zij door de linies ging. D e  Polen waren erg fel. 
Freule van Hardenbroek had zelf ook een brief meegegeven voor 
Marjolijn Heyermans te  Amsterdam. 

Voor de passage in de  brief van 12 April 1945 van de  heer Somer 
aan de  Minister van Oorlog: ,,Mr. van Heuven Goedhart heeft waar- 



'chi~nli~k de bemiddeling vdn jkvr. van Hardenbroek ingeroepen, teii- 
einde de brieven clandestien naar bezet Nederland te doen v. ~rvoeren. 
Freuls van Hardenbroek staat te Eindhoven bekend als een conlmu- 
nistisch contact, terwijl tevens - voorzover mijn informaties reiken - 
Marjolijn Heyerrnatis als een coinmunistisch contact moet worden 
beschouwd," heeft freule van Hard~~zbroek wel enige verkla- 
ringen. Dit is opgeblazen. Het was nl. zó, dat, wanneer men in het 
Zuiden kwam, waar alles streng katholick was, en men zei iets vrien- 
delijks over de cominunistische illegale werkers, men zelf onmiddel- 
lijk als communist werd bescherwd. Alles werd enorm aangedilt. 
Verder was zij in die tijd ,,wild". Zij herinnert zich nu enige z.g. corn- 
munistische opvattingen van haar uit die tijd. Eéa hiervan was de 
overweging, dat het ongewenst was (hoewel om practische redenen 
niet goed anders mogelijk), dat zóvele belangrijke militaire en civiele 
posten in handen kwamen van employé's der grote concerns, zoals 
Philips en Organon. Men werd a.h.w. geregeerd door Philips en Or- 
ganon. Een andere overweging was, dat het in oorlogstijd voor een 
arts of advocaat zeer eenvoudig is om een principiële houding tegon- 
over de bezetter aan te nemen; dat het in het algemeen belang voor de 
particuliere bedrijfsleiders niet mogelijk was hetzelfde te doen. Alleen 
in staatsbedrijven zouden zij principieel kiinnen handelen, omdat zij 
dan financieel door de gemeenschap gesteund zoiiden worden. Zij wrts, 
aldus freule van Hardenbroek, ongelooflijk aan het kankeren tegen 

49328 e.v. (v. Hardenbroek v. Ammerstol) allerlei instanties, zoals het B.I. Marjolijn Heyermuns is geen com- 
muniste; zij studeerde rechten en werkte in het ,,Studentenverzetfl. 
Dat zij verdacht werd van communisme, kan ook misschien verklaard 
worden uit het feit. dat zij een halfzuster is van een dame, die coin- 
munistisch raadslid is in Amsterdam. Zij is het zelf zeker niet. Zij 
werkte samen met de groep van het ,,Studentenverzetw. De inlich- 
tingen van de heer Somer moeten wel zeer slecht zijn geneest, wat 
Marjolijn betreft. 

Verder was er nog iets. Bij deze brieven waren een pamfletje en een 
brief, die was gericht aan de krijgsgevangen Russen, die hier langs 
de kust lagen. Freule van Hardenbroek heeft toevallig met een van 
die Kussen contact gekregen en aan deze wapens gevraagd. Zij heeft 
ook wel een paar tekeningen van verschillende werken gekregen. 
welke zij heeft doorgestuurd. Deze zijn bij het B.I. terechtgekomen. Zij 
heeft beloofd, dat zij met de Russische instanties contact zou op- 
nemen en naar aanleiding daarvan is zij op het stafkwartier van de 
Prins geweest en zij heeft daar met de rechterhand van de Prins, de 
heer van Houten, er over gesproken, of deze mensen te gebruiken 
waren bij de bevrijding, omdat het tenslotte geschoolde militairen 
waren, die niets te verliezen hadden en die dolgraag wilde knokken. 
De geallieerden waren er tegen om deze mensen in te schakelen. D i  heer 
van Houten zelf zag er niets in en hij leidde de zaak op een dood 
spoor. Voor haar was het heel moeilijk uit te maken, of dit gebeurde 
uit een hoger militair inzicht dan wel uit politieke of persoonlijke 
antipathieën; derhalve heeft zij. toen zij voor haar genoegen een uit- 
stapje naar Brussel kon maken, van die gelegenheid gebruik gemaakt 
om contact op te nemen met het Russische bureau, dat daar zat. Dat 
had hoofdzakelijk ten doel de repatriëring van Russische militairen 
en gevangenen te regelen. Daar heeft zij verteld, dat er zoveel duizend 
Russen langs de kust zaten in niet bevrijd gebied. Toen hebben zij ge- 
zegd: ,,Hier heb je een brief en enige pamfletjes; zorg, dat het door 
de linies komt." Deze dingen heeft zij er bij gevoegd en vandaar de 
verdachtmakingen waarschijnlijk. Van die brief is ook niets terecht- 
gekomen. 

Het gevoel, dat de heer van Heuven Goedhart had, dat het een 
doorgestoken kaart tussen haar en het B.I. was, is misplaatst. Op de 
vraag, of het initiatief tol het overzenden van die brief van haar is 
uitgegaan of van de heer van Heuverz Goedhart, antwoordt freule 
van Hardenbroek, dat haar instelling toen zo was, dat zij, als er 
ergens mensen waren, waar zij wel vertrouwen in had, hen met elkaar 

PnSifi, in contact trachtte brengen. Hij was in ieder geval een van de m- 
die zij via haar Parool-contact wel kon vertrouwen; hij kankerde 
ook zo lekker. Dat was een aanbeveling temidden van de heersendx 
wanorde. Het heeft echter geen zin, dat de heer van Heuven Goedhari 
tracht zijn brievenschrijverij op haar af te schuiven. Zij heeft hem 
niet verleid. Zij deden beiden, wat iedereen in die tijd deed. Probrren 
z'n eigen zin door te drijven; misschien in 's lands, misschien in 
eigen belang. Als je een paar jaar illegaal had gewerkt, dan was je 
gewend, volkomen op eigen initiatief te handelen. 

In principe was het juist. dat overste Somer het alleenrecht had 
49335 e.v. (v. Hardenbroek v. Ammerstol) om toestemming te geven om door de lijnen te gaan, maar wanneer 

er mensen omheen zitten, die zeggen: ,,Sor?zer maakt die en die 
koeienfouten", dan ga je volgens illegale gewoonte je eigen weg. 
Zeer bevorderlijk voor deze eigenwijsheid was ook b.v. het feit, 
dat haar, toen zij naar het Noord_en terugging, niet werd medegedeeid, 
dat daar hongersnood was: haar persoonsbewijs was niet in orde. 



l )  Vgl. bijlage 171. 

?) Vgl. bijlage 17 1. 

Zij kreeg geen voedsel en geen geld mee en, toen zij als enige voor- 
waarde stelde waterdichte schoenen te krijgen, werd haar gezegd, dat  
het magazijn dicht was. Twee van haar opdrachten hadden per 
zender uitgevoerd kunnen worden en de derde was overbodig. Waarom 
zou je respect hebben voor een officiële instantie, die zo slordig 
werkt? 

49341 (v. Hardenbroek v. Amrnerstol) De heer Sorner heeft haar in  die tijd niet opgeroepen o m  t e  weten, 
hoe het geval van de brieven zich heeft toegedragen, hoewel zij tot 
de bevrijding in Brabant is gebleven. 

55166 e.v. (van Houten) Mr. C. H. J. F. van Houterz verklaart, dat  hij het conflict over de 
brieven van de heer van Heuven Goedhart, die deze aan freule van 
Hardertbroek had meegegeven o m  die naar bezet gebied te brengen, 
precies kent. Die brieven waren in handen van de heer Sorner geko- 
men door de Polen. 

14876 e.v. (Somer) Op 12 April 1945 heeft dr. Sorner, het hoofci van het B.I., zich 
in een brief aan de Minister van Oorlog beklaagd, dat  mr. van 
Heuven Gocdhart een p o ~ i n g  had gedaan buiten het B.I. om con- 
tact met het bezette gebied te verkrijgen. Deze had nl. brieven ver- 
zonden aan de heren Bosch van Rosenthal en Frans Goedhart. Deze 
brieven zijn onderschept en de heer Somer meende het recht te heb- 
ben daaraan een einde te maken. Volgens de staat van beleg was de  
grens afgesloten en mocht nieinand daar e in  brief overhesn sturen. 
Men nam in het algemeen aan, dat, evenals het geval-Vigeveno in 
Lissabon, het een ontduiking was van het Koninklijk Besluit. 

In  de brief l) aan de heer Bosch van Rosentilul schreef de heer 
van Heuveiz Goedhart o.m., dat het uiterst moeilijk was te voldoen 
aan diens verzoek o m  exacte informatie omtrent de gang van zaken 
in het bevrijde Zuiden. Na  de bevrijding van het Zuiden was de  
positie van het Kabinet onhoudbaar. D e  heer van Heuven Goedharz 
heeft de  moeilijkheden destijds in een nota samengevat en stelde 
daarin als de punten: 1. het is onhoudbaar nog langer voort te gaan 
met de combinatie luitenant-Gouverneur-Generaal en Minister van 
Koloniën. Daartoe was, - de  heer van Heuvel2 Goedhart stemde 
tegen - in September 1944 besloten in vertrouwen o p  snelle be- 
vrijding en bij gebrek functionaris voor Koloniën; 2. de verhouding 
Regering-Militair Gezag moet duidelijker worden geregeld en met 
name is een krachtiger politiek aan Oorlog nodig; 3. de vacatures 
in  het Kabinet moeten met Rooms-Katholieken worden gevuld. 
Gerbrandy is stuurloos. Hem ontbreekt elk leiderstalent. Hij mist alle 
bezieling, hij is niet sterk - behalve met wat woorden - en hij 
houdt de constitutionele grondslagen niet in het oog. Met dit Kabinet, 
zonder Minister van Justitie - dat departement is geheel aan van 
Angeren overgelaten - komt men de  rivieren over. Het enige gevolg 
kan zijn, dat  het Militair Gezag alle macht in handen neemt en dat  
is nu  juist wat het Noorden niet wil. D e  heer van Heuven Goedhart 
ziet aankomen, dat  de  heer Bosch van Rosenthal met de Ver- 
trouwensmannen straks geen Regering, doch slechts e in  militair 
bestuur tegenover zich zal zien en dat  Vertrouwensmannen onder 
de voet worden gelopen. Het aanzien van de Nederlanders bij de  
bondgenoten is zeer merkbaar gedaald sinds de  laatste crisis. I n  
zekere zin loopt men aldoor o p  de rand van een scheermes. Veel te 
veel hangt af van de vraag, of men in of uit de  gratie is en of men 
al dan niet met succes beklad wordt. Zaken en personen worden veel 
te weinig uitesgehouden. Kortom, de  sfeer is er ern van benepen- 
heid, gebrek aan durf, liever in het vage blijven. Dat  moet zich wreken. 

I n  de brief ') aan de heer Bosch van Roserzthal schreef de  heer 
Heuven Goedhart o.m. het volgende. D e  heer Frans Goedhart moet 
geen ogenblik veronderstellen, dat  hij niet gepoogd heeft hem te be- 
reiken, maar hij had te rekenen met een medium, dat  onbetrouwbaar, 
wijl mateloos anti-Parool is. Thans lukt het de  heer van Heuven 
Goedhart misschien. Hij schrijft, dat  hij sedert zijn aankomst te 
Londen o p  17 Juni 1944 nimmer ook maar één nummer van Het  
Parool heeft ontvangen. Hij mag aannemen, dat  het Bureau lnlich- 
tingen, dat alle contact in handen heeft, hem de kennisneming heeft 
onthouden. Dit bureau heeft hem van meet af aan  gewantrouwd, 
nadat gebleken was, dat  hij grieven had tegen de O.D. Het  bureau 
bestond in Londen namelijk uitsluitend uit 0.D.-mensen en zag in 
iedereen, die op deze instelling kritiek had, een doodsvijand. Geen 
middel is onbeproefd gelaten om hem te bekladden. D e  heer Warendorf 
(Hans) ondervond hetzelfde. D e  heer van Hcuverr Goedhart schrijft, 
dat hij hem met veel moeite in Londen gerehabiliteerd heeft na een 
schandelijke campagne, die hem zijn ontslag uit het militair gezag 
kostte en hij maakte hem officier van justitie bij de rechtbank te 
Loriden. Voorts - na gezinspeeld te hebben o p  ,,Toni7', die met de 
heer Frans Goedhart in relatie zou hebben gestaan en die ook de  
heer van Heuven Goedhart veel zag -, deelt de heer van Heuven 
Goedhart in deze brief mede, dat de heer de Quay waarschijnlijk 
Minister van Oorlog wordt. Hij heeft tegen deze heftig geprotesteerd, 
want hij staat nog altijd onverzwakt o p  het standpunt, dat  de Unie 



33010 (van Heuven Goedhart) 

het verzet een stok tussen de  benen heeft gegooid en het volk een 
verkeerde kant heeft opgeduwd. Hij heeft gewaarschuwd bij Koningin, 
Gerbrandy en anderen, maar zonder resultaat. De Quay is persona 
gratissima bij de Prins en bij de Koningin. Helaas. D e  Prins is overi- 
gens een voortreffelijk man. Naast hem staat een overste, die vroeger 
aan het Bureau Inlichtingen zat, een 0.D.-man natuurlijk en die is 
de kwade genius. Het had zo anders gekund. Het  was die overste, die 
de  Prins o p  de  weg van het leiding nemen bij de arrestaties van 
landverraders dreef. Natuurlijk geschieden er allerlei verkeerde arres- 
taties en Oranje wordt daarvoor verantwoordelijk. Dat  is stom. D e  
heer van Heuven Goedhart verwacht te dien aanzien in het Noorden 
grote narigheid. D e  troepen van de Prins (de Driehoek) hebben voor 
het Noorden nu officieel arrestatiebevoegdheid, ergo kan elke com- 
munistische knokploeg aan het arresteren slaan. Het  Militair Gezag 
is volgens de heer van Heuven Goedhart aan het mislopen. D e  heren 
proberen niet zich overbodig, maar integendeel zich onmisbaar te 
maken. Zij verlammen de civiele apparaten door er de  besten uit te 
militariseren. D e  voorlichting, waarvan de  heer Pelt de ,,zielw heet, 
is een janboel. Pelt dirigeert zowel de  sectie Voorlichting Militair Ge- 
zag als de Regeringsvoorlichtingsdienst en de voorlichting is van nul 
en gener waarde. D e  pers hier in bevrijd gebied laat het er volkoinen 
bij liggen. D e  heer van Heuven Goedhart schrijft voorts als volgt: 

,,Ook Louis doet eigenlijk niets en ik heb hem dat verweten. Het  
P. in Eindhoven is goed, maar te academisch. Ik heb nu een paar 
artikelen geschreven, maar moet weer naar Londen, want ik ,,mag" 
hier niet blijven. In Den Bosch is het P. gefusioneerd met andere 
bladen tot ,,De Vrije Pers". Louis zal zich deswege moeten verant- 
woorden. Ik ken zijn instructies niet nauwkeurig. In Maastricht zit 
het P. in handen van enkele heethoofden, die wel iets goeds doen 
maar te weinig equilibre hebben. Ik heb stappen gedaan naar een 
fusie Maastricht-Eindhoven. Er  is weinig papier en veel tegenwerking 
van het militair gezag. Men verschijnt wekelijks. Het  systeem is 
eigenlijk fout. Je hebt geen contrôle en (het) wordt hier e in  half katho- 
liek, ginds een academisch, elders een min of meer extremistisch 
blaadje. Aan den toekomstigen status van het P. kan dat geen goed 
doen. In  je brief kondig je min of meer Willy's komst aan. Helaas, 
zij is niet verschenen. Ik had mij op haar komst onbeschrijfelijk 
verheugd. Zij zou hier schitterend werk kunnen doen door als 
redactrice van het P. in Env. op te treden. E r  is in Env. mede door 
Bob ern democratische vereeniging opgericht, die uitstekend werk 
doet. Was wel noodig ook. Ik meen te kunnen zeggen, maar ik weet 
van jullie plannen natuurlijk niets af, dat  het oude plan-Amsterdam, 
maar dan zonder het Utrechtsche staartje, alleszins uitvoerbaar 
wordt. Jullie pretentie ten aanzien van gebouwen en machines vindt 
in officieele kringen volkomen weerklank. Dat  loopt dus wel. Ik 
verlang ernaar mij voor mijn beleid jegens jullie te kunnen verant- 
woorden. Ik heb voortdurend sedert mijn situatie moeilijker werd 
Hans in vertrouwen gehouden." 

N a  deze mededelingen over de gang van zaken bij Het Parool in 
het Zuiden vervclgt de heer van Heuven Goedhart, dat  hij door de  
heer Gerbrardy niet ,,gevraagdv is, maar, indien dit wel geschied was, 
dan zou hij hebben geweigerd. D e  heer van Heuven Goedhart heeft 
Het  Parool geraden krachtig tegen de huidige regeringskoers in te 
varen. D e  heer van Angererz heeft hem in opspraak weten te brengen 
en de heer Gerbrandy gek gepraat om zijn bureaux in Nederland te 
forceren in de hoop o p  compromittante papieren. Z o  Gestapo-achtig 
is inen in ,,bevrijdw gebied. E r  was niets, want de heer van Heuven 
Goedhart heeft niets te verbergen gehad en een volkomen open po- 
litiek gevoerd. Tenslotte schrijft hij, dat  hij in Vrij Nederland Londen 
ern paar stukken heeft geschreven over het groeiend gevaar, dat men 
hier het volk in ,,legaal-illegaal" verdeelt en de laats'en in alles voor- 
trekt. Daartegenover stelt de heer van Heuven Goedhart de  reële 
tegenstelling conservatief-vooruitstrevend. 

Op de  vraag wat de twee zinnen: ,,Ik verlang er naar mij voor mijn 
beleid jegens jullie te  kunnen verantwoorden. Ik heb voortdurend, 
sedert mijn situatie moeilijker werd Hans in vertrouwen gehouden" 
betekenen, antwoordt de  heer van Heuven Goedhart, dat hij in 1944 
is weggestuurd door Het  Parool en door Vrij Nederland als af- 
gezant van die beide groepen naar Londen. Hij was dus verplicht 
- en dat  is ook gebeurd - om na de  bevrijding tegenover Het  
Parool en tegenover Vrij Nederland precies te  vermelden, wat hij 
in Londen had gedaan als de vertrouwensman van die beide groepen. 
Wat Hans betreft, betekent dat, dat  hij deze man, die van begin 
1941 af tot aan het moment, dat hij moest vluchten, mede-redacteur 
van het illegale Parool was, in Londen heeft teruggevonden en dat de  
heer van Heuven Goedhart, zoals geheel van zelf spreekt, hem als een 
van zijn vertrouwde vrienden uit de illegaliteit regelmatig o p  de  
hoogte heeft gehouden van de toenemende moeilijkheden, waarin hij 
in Londen is komen te verkeren, met name wat betreft het Bureau 



33012 e.v. (van Heuven Coedharr) 

33015 e.v. (van Hruvcn Goedhart) 

Inlichtingen de heren Somer en van Houten. met wie de heer Warc~n- 
derf op zij11 beurt ook zulke ernstige moeilijkheden heeft gehad. 

Het is zo, aldus de heer van Heuven Goedhart, dat in dit citaat 
eigenlijk min of meer twee zaken in elkaar overlopen, n.l. het eerste 
gedeelte, dat betrekking heeft op de concrete plannen voor de uit- 
gifte van een dagblad Parool, want dat slaat op het oiide plan- 
,,Amsterdamw zonder het Utrechtse staartje en de daarop volgende 
passage: ,,Ik verlang er naar mij voor mijn beleid jegens jullie te 
kunnen verantwoorden. Ik heb voortdurend, sedert mijn situatie moei- 
lijker werd Hans in vertrouwen gehouden". Wat betreft de laatste 
drie regels, moet men de woorden .,jegens jullie" trekken bij ,,te 
kunnen verantwoorden"; dit is n.l. voor de heer van Heuveiz Goedhart 
de ontwijfelbare bedoeling. Hij spreekt niet over: ,,iuijn beleid jegens 
jullie"; het zou ook een vreemde uitdrukking zijn. Hij spreekt alleen 
maar van: ik hoop, dat ik mij, voor mijn beleid, jegens jullie kan ver- 
antwoorden. ,,Dat beleid", daaronder vat hij datgene, wat hij ter uit- 
voering van de hem verstrekte opdrachten van de zijde van Het 
Parool en Vrij Nederland heeft gedaan. Hij had geen enkele op- 
dracht om ook maar een vinger uit te steken ten behoeve van 
de na-oorlogse situatie van Het Parool. Hij had wel de opdracht 
om de Nederlandse Regering op duizend en één terrein voor te lichten 
omtrent wat werkelijkheid was en wat niet en hij heeft dus de be- 
hoefte gevoeld om zich deswege te verantwoorden. 

De heer van Heuven Goedhart heeft met de heer Warendorf te 
Londen overigens helemaal nooit over de toekomstige positie van 
Het Parool gepraat. Niet één keer, volstrekt niet. 

Het is dus zo. dat in dit citaat twee verschillende dingen in successie 
behandeld worden. Indien men dit citaat in zijn context leest, ziet 
inen, dat er d~izend en één dingen in deze brief behandeld worden: 
die springt van de hak op de tak. Het is heel slim om dit aan elkaar 
te clippen en te doen, alsof het op één zaak betrekking heeft. Men 
krijgt n.l. de indruk, dat hij een benaald beleid inzake Het Parool- 
Telegraaf heeft gevoerd en dat hij zich deswege graag wil verant- 
woorden. Dat is erg slim gedaan. Er volgen in deze brief veel meer 
passages OD elkaar; als men die allemaal aan elkaar gaat clippen, dan 
kan men alle gewenste verwarring stichten. 

De brieven aan de heren B o ~ c h  van Rosenthal en Frans Goedharf 
van de hand van de heer van Heuven Goedhart werden met een 
brief van freule van Hardenbroek door het hoofd van het B.i., bii 
wie deze na inbeslagneming waren terechtgekomen, aan de Minister 
van Oorlog bij brief l) van 12 Anril 1945 overgelegd. De heer Somer 
schrijft in deze brief o.m., dat het B.I. volgens het K.B. nr 1 van 
28 November 1942 de enige instantie is, welke de verbinding met 
b e ~ e t  Nederland onderhoudt. Mr. van Heuven Goedhart heeft waar- 
schijnlijk de bemiddeling van jkvr. van Hardenbroek ingeroepen, 
leiieinde de brieven clandestien naar bezet Nederland te doen ver- 
voeren. Freule van Hardcrzhroek staat te Eindhoven bekend als een 
communistisch contact. terwijl tevetis - voorzover de informaties 
van de heer Sorner reiken - Mariolijn Heyermans als een coamu- 
nistisch contact moet worden beschouwd. Gezien de inhoud der 
brieven, komt het de heer Sonzer begrijoeliik voor, dat zowel mr. van 
Heilven Goedhart als jkvr. van Hardenbroek geooogd hebben de 
brieven langs clandestiene weg naar bezet Nederland te doen ver- 
voeren en dat zij daarbij getracht hebben de instantie. die voor het 
verkeer met bezet Nederland verantwoordelijk is, nl. Bureau 111- 
lichtingen, te passeren. Niettemin is mr. van Heuven Goedhart van 
deze omstandigheid volkomen op de hoogte, aangezien het B.I. in 
Londen meerdere malen voor hem telegrammen enlof boodschappen 
naar bezet Nederland heeft verzonden. Hij moet dan ook aannemen. 
dat zowel mr. van Henven Goedharr als jkvr. van Hardenbroek oin 
bepaalde redenen getracht hebben de officiële Nederlandse 
{nstanties te passeren voor de verzending van hun brieven. Dat rnr. 
van Heuven Goedhart en jkvr. van Hardenbroek contact met elkaar 
hebben gehad, is zeker. Trouwens het komt de heer Samer voor, dat 
lkvr. van Hardenbroek blijkens haar brief zeer goed geinforineerd is 
en gesouffleerd is door mr. van Heuver1 Goedharr. Afgezien van deze 
omstandigheid en van de politieke strekking der brieven, die z.i. 
op dat moment geen erg gunstige indruk zouden geven in bezet ge- 
bied, voorzoverre zij Militair Gezag. R.V.D., Regering. Ministers en 
meerdere aangelegenheden betreft, raken de brieven de heer Somer 
en B.I. in zoverre, dat door mr. van Heuven Goedhart op unfaire 
wijze over het B.I. wordt gesproken en dat dit bureau, zonder dat 
het zich verdedigen kan, op een dergelijke wijze wordt verdacht 
gemaakt, dat hij als Hoofd van het B.J. daartegen een ernstig woord 
van protest moet aantekenen. De grieven van de heer Somer gaan 
voornamelijk tegen de brief, aan de heer Frans Goedhart gericht. Als 
lodanig noemt hij. 



1. De heer van Meuvoz Goedhart zegt in de aanvang van die 
brief, dat hij te rekenen had met ,,een medium" - dat is B.I. - ,,dat 
oi~betrouwbaar, wijl mateloos anti-Parool is". 

2.  De heer var! Heuven Goedhart beweert, dat hij nooit enig 
nummer van het Parool ontvangen heeft en hij neemt aan, dat B.I. 
hem alles onthouden heeft. 

3. Verder beweert de heer van Heuven Goedhart, dat B.I. te 
Londen ,,uitsluitend uit 0.D.-mensen bestaat." 

4. Tevens beweert de schrijver van de brief ,,dat geen middel 011- 

beproefd is gelaten hem te bekladden". 
5 .  Ook- meent mr. van Heuvcri Goedharf te moeten concluderen, 

dat ,,Hansw -- dat is mr. Warcndorf - door B.I. beklad is en dat 
deze Hans door de heer van Heuven Gocdhnrt is gerehabiliteerd. 

6. Mr. van Heuverz Goedhart erkent verder met ,,Torn" i11 relatie 
te staan. die ,,de situatie aardig wel doorzag". Genoemde Torn ver- 
toeft nu in Nederland en is volgens mr. van Heuverz Goedhart in 
contact met Hein Bakker (Frans Goedhart), aan wie zijn brief gericht is. 

7. Uit het schrijven van mr. van Heuven Goedharf blijkt verder, 
dat hij brieven ontvangen heeft van ridder B o ~ c h  van Roseitthal en 
Hein Bakker. De brief van Hein Bakker was zelfs ,,belangrijkH. 

Aangezien de heer van Heuven Goedhart meent achter de rug van 
B.I. om een carnpagnz op touw te kunnen zetten tegen een bureau, 
dat onder de Minister van Oorlog ressorteert, wendt de heer Somer 
zich tot deze met verzoek een onpartijdig onderzoek te willen doen 
instellen en speciaal de heer van Heuven Goedhart opheldering ie 
doen verstrekken over de volgende punten: 

1. Waarop baseert de heer van Heuverz Goedhart zijn mening, 
dat B.I. ,,onbetrouwbaar is, wijl mateloos anti-Parool"? 

2. Waarop baseert de heer van Heuven Goedhart zijn mening. 
dat B.I. hem alles onthouden heeft en hein geen enkel nummer van 
het Parool heeft toegezonden? 

3. B.I. zou gaarne van de heer van Heuveiz Goedhart bewijzen 
zien. dat het niets onbeproefd heeft gelaten hem te bekladden. 

4. B.I. zou eveneens ten opzichte van Hans i.c. mr. Warendorf 
gaarne de bewijzen zien, dat deze door B.I. beklad is. 

5 .  Mr. van Heuven Goedharf ware te vragen wie ,,Tornw is en 
welke contacten deze er op nahoudt voor de heer van Heuverz Goed  
hart. 

6. Mr. van Heuven Goedhart ware te vragen hoe hij, buiten de 
officièle daarvoor aangewezen instantie, correspondentie met bezet 
Nederland onderhoudt. 

Als toelichting op bovenstaande vragzn schrijft de heer Somer dat: 
1. B.I. steeds alle ontvangen nummers van het Parool te Lon- 

den heeft doorgegeven aan alle daarvoor in aanmerking komende in- 
stanties, ook aan mr. van Heuven Goedhart. Nooit of te nimmer is 
een exemplaar van het Parool achtergehouden. B.I. kan deze aan- 
tijging dan ook in geen opzicht aanvaarden. 

2. Aan mr. van Heuven Goedhart is ook nimmer iets anders ont- 
houden. Alle bij B.I. binnengekoinen telegrammen en brieven, 
zelfs die, welke een zakelijk karakter droegen en handelden over de 
toekomstige positie van mr. van Heuven Goedhart als hoofdredac- 
teur of directeur van het Parool, zijn zonder uitzondering aan be- 
trokkene doorgegeven, zoals het archief van B.I. kan getuigen. 

3. Afgezien van een zakelijk, op schrift gesteld, meningsverschil 
van luitenant-kolonel van Houten met de heer van Heuven Goed- 
hart, waarbij de heer Soiner zich aansloot. kan B.I. niets worden 
verweten. B.I. heeft de heer van Heuven Goedhart nooit .,bekladv. 
Nooit heeft B.I. de unfaire strijdwijze van de heer van Heuvetz Goed- 
hart gevolgd om naar bezet Nederland een requisitoir te zenden over 
mr. van Heuven Goedhart. B.I. heeft steeds gestrederi met open vizier 
tegen een ieder, indien dat nodig geoordeeld werd in 's lands belans. 
En B.I. neemt ook nu nog gaarne de handschoen op tegeil mr. van 
Weuven Goedhart, indien deze meent een bureau te moeten be- 
kladden, dat in 1933 moest worden opgebouwd van de grond af en 
dat dag en nacht gewerkt heeft ten behoeve van de Regeriilg. 

Indien men grieven heeft tegen dat bureau of tegzn bepaalde 
personen. aan dat bureau verbonden, dan ziet dat bureau gaarne in 
cpen strijd die grieven tegemoet. Echter niet op de wijze, welke mr. 
van Heuven Goedhart thans meent te moeten toepassen. Het is voor 
de heer Sorner en zijn onderhebbende officieren eenvoudig onmogelijk 
om onder dergelijke laster te werken en vooral een oud-Minister van 
Justitie moet zich daarvan bewust zijn. 

4. Mr. Wareiidorf is door de Minister van Oorlog, op advies van 
de Chef Staf Militair Gezag, ontslagen bij Militair Gezag, toen bleek, 
dat betrokkene - ook al weer clandestien - een eigen inlichtingen- 
dienst via Portugal wilde organiseren, buiten B.I. om. Indien ds 
toenmalige Minister van Justitie meende de heer Warendorf te moeten 
rehabiliteren en hem tot Officier van Justitie te moeten benormeii, 
dan is dat een zaak, die de heer van H e r ~ n  Goedhart aangaat. Doch 



76531 (Somer) 

het raakt kant noch wal, B.I. thans te besc:luldigen Hans te hebben 
,,beklad". Ook o;2 dit punt zou B.I., aldus schrijft de herr Sorncr, 
gaarne volledig genoegdoe-ing van de heer van Heuven Goedhart 
ontvangen. Overigens is de  heer van Heuven Goedhart wel zo ver- 
stanciig in zijn brief aan Hein Bakker te verzwijgen, dat Hans door 
de Minister var, Oorlog en generaal I<ruls is onts!agen. Hij doet het 
voorkomen, alsof B.I. daaraan schuldig is. Wellicht kan de heer van 
Heuven Goedharr mededelen, welke ,,de schandelijke campagne" is, 
die B.I. tegen mr. Warendorf gevoerd heeft, die ,,sedert de situatie 
moeilijker werd voor mr. van H ~ Z ~ V C I I  Goedhart, door hem in ver- 
trouwen werd grhouden". In  dit verband is het misschien niet onge- 
wenst de herr Wavprzdorf tevens te verzoeken mede te delen welke 
,,campagce" door B.I. tezen hem is gevoerd. 

5. Mr. van Heuveiz Goerlhart ware te verzoeken mede te delen, 
hoe hij aan de wetenschap komt, dat B.I. te Londen uitsluitend uit 
0.D.-mensen bestaat. Voorzover de heer Siiiwer bekend is, zijn slechts 
overste var1 H0~4fi'n en hij zelf lid van de 0 . D .  geweest. Eerstgenoem- 
de heeft zelfs voor zijn vertrek uit Nederland als lid van de O.D. 
bedankt, omdat h i j  zich met de  leiding van de  O.D. niet vertnigen 
kon. En het meest objectieve van ctlles is, dat  de hezr van HOIL~,B?Z 
dadelijl: na zijn aankomst in Engeland in ecn rap2ort e-n ongezouten 
critiek op de O.D. schreef. 

6. Voorzover bij B.I. bekend is, is ,,Tornw niet door dat bureau 
uitgezonden naar Nederland. Het blijkt echLer thans, dat  uitgezondrn 
agentcn in nauw contact staan met de vorige Minister van Justitie 
en via deze contact onderhouden met bezet Ne2erland. 

7. Bezwaar moet worden gemaakt, dat de heer van Hertvriz Goed- 
hart tegen de regels van het K.B. persoonlijke correspondentie met 
bezet Nederland onderhoudt. Indien de  hecr var1 Heuvciz Goerlhnrt 
als Minister van Justitie dus corresponde~tie  met bezet Nederland 
heeft gevorrd, dan is hij bewust schuldig gewes t  aan overtreding van 
e:n K.B. o p  e:n moment, dat B.I. hem in alles terwille was. Op 
deze wijze is geen homogeen werken mogelijk en de heer Sorizer 
meent te inogen verwachten, dat  ook de Regering deze mening zal 
huldigen. 

Wat de overige inhoud der brieven betreft, daarover wil B.I. 
aldus de  herr Sorner, zich gem oordeel aanniatigen. Het geheei is van 
een dergelijk gecomplicrerde aard en het gezag van Regering en 
Militair Gezag word: z.i. o p  ecn dergelijke wijze aangetast, dat hij 
geen reden heeft kunnen vinden de brievcn door te zenden naar be- 
zet gebied. Het karakter der brieven noodzaakt hem echter voor 
B.I. en de leden van diens staf een volko:nen rehabilitatie te vragen, 
welke rehabilitatie zij schriftelijk van de heer van Heuven Coedhart 
verzoeken. Daarbij ware er nog op te wijzen, dat de heer van Heu- 
ven Goedhart ter uitvoering van zijn piannen de toevlucht nam tot 
ecn jongedame, die door B.I. in alle opzicht-n met de meeste wel- 
willendheid is behandeld, voor wie B.I. micro's behandelde en ont- 
wikkelde, voor wie B.I. transport verzorgde, voor wie B.I. zendingen 
voor de illegaie pers naar bezet Nederland zond, die door B.I. bij ver- 
schillende Nederlandse instanties werd geïntroduceerd en die gast- 
vrijheid in de mess van B.I. genoot. 

Dr .  J. M. Somer verklaart, dat  door de heer van Heuverz G o e d h ~ r t  
in een van de bewuste brieven wordt beweerd: ,,Dit bureau heeft mij 
van meet af aan  gewantrouwd, nadat gebleken was, dat ik grieven had 
tegen de  O.D." D e  heer Sonrer zou wel wiliel?, dat  mr. van Heuvel: 
Goedhnrt dit ook eens bewees. Het  B.I. heeft de heer van Heuvetz 
Goedhart steeds zo goed mogrlijk bediend: met het College van 
Vertrouwensmannen, met agerten, met telegranimen en me: de ilie- 
gale pers. Hij zou graag een bewijs van de heer van Heuven Goed- 
hart willen zien, dat het B.I. Zeze niet op zijn wenken heeit bediend. 
D e  heer van Neuvcit Goedhart zegt voorts: ,,Dit bureau bestond 
nameiijk uitsluitend uit 0.D.-mensen." Dit is ook eiii aperte leugen. 
Er  waren twee 0.D.-minsen bij geheel B.I., namelijk de heren Broek- 
nzan en Somer; de heer van FPoutcn is er een blauwe Maandag 'Jij 
geweest. Verder was er bij het gehele Bureau Inlichtingen niemand 
van de O.D. Wanneer de heer So?rzer dan later van eii? oud-Minister 
aergelijke correspondectie in handen krijgt en wanneer Vrij Neder- 
land en Het  Paroo! o p  het moment, dat  hij in Indonesië zijn 
vaderlandse plicht vervult en zich uit hoofde van zijn functie niet 
kan verdedigen, e in campagne tegen het Bureau Inlichting-n begia- 
nen, dan  is hii blij, dat hij voor de commissie in de  ge!egenheid 
is o p  deze minderwaardige politieke strijdmethode de aandacht 
te mogrn vestigen. Verder weixt hij hierover ge-n woord te zeggen. 

Met de  inhoud der brieven van mr. va?? H ~ E I V ~ I Z  Goedhart is hij 
het helemaal niet eens vanwege de grote onjuisttieden, welke er i11 
voorkomen. I n  de  eerste plaats had de heer Soiner berwaar tegjn de 
wijze, waarop zij w a r m  verzonden. Het  B.I. was door de Engelsen 
te Eindhoven met de security belast in samenwerking met 0 3 0 te 
Tilburg. Bovendien had het B.I. volgens de instructie de contacten 
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niel de berette gebieder! te onderhouden. De heer isufi H e l t v ~ n  Corii- 
harz wi5t dit als oud.Minister van Justitie heel goed. Als de deur op 
deze wilze was opengezet, dan had iedereen naar Holland kunnen 
smokkelen en hadden de Duitse provocateurs, die ook regelniatig 
overkwamen, doch gevangen werden genomen. vrij spel gehad. Er 
rrioest een strenge contrôle zijn in oorlogstijd, dat is een wet van 
Meden en Perzen. De heer Sonier is nog blij, dat de Engelsen deze 
brieven niet in handen hebben gekregen, doch dat het B.I. ze tijdig 
hecft achterhaald. Wanneer dat niet was gebeurd, dan maren de 
brieven rustig naar de Britse regering te Londen gegaan en hadden 
de Nederlanders ze nooit gezien. De hele vuile was van de Regering 
werd in die brief naar buiten gedragen en de heer Somer vindt dit nu 
niet zo aanlokkelijk oin het de Engelsen te laten lezen. Juist de 
manier, waarop de brieven uerden verzonden, schiep de mogelijk- 
heid, dat de koerier bij het overbrengen van de brieven zou wordcii 
gecontroleerd door geallieerde instantles. De heer Somer vond de 
inhoud van de brieven toch zodanig, dat het maar beter was, dat 
zij niet in handen van de Engelsen kwamen. Het feit, dat zij door 
een ex-Mrnister waren geschreven, was toch wel pijnlijk. 

Over de kwestie, waarmede inen zich omstreeks 12 April 1945 
heeft beziggehouden, toen men enige brieven heeft gevonden, die 
de heer van Heuven Goedhart door de linies wenste te laten brengen. 
is de heer de Quay niets ter kefinis gekomen. Dat zou hebben moe- 
ten zijn in de tijd, dat de heer de Qua? Minister van Oorlog was. 
Hem is er echter niets over bekend. 

De heer Gerbrandj~ herinnert zich, dat op een gegeven ogenblik 
in de Ministerraad - naar hij nieent door de heer de Quay - 
werd gerapporteerd, dat de Canadezen beslag hadden gelegd op een 
brief, die de heer iJan Heuveiz Gordhart had bestemd voor Neder- 
land. De heer de Quay wilde die brief niet voorlezen. Een van de 
andere heren zei toen: ,,Gerbrancij, die brief moet je maar niet eens 
horen; bemoei je er maar niet mee, trek je er maar niets van aan; 
het is een gemeen  stuk^'. De heer Gerbrandy heeft de heer van 
Heuven Goedhart hierover inderdaad onderhouden in Brown's Hotel 
in tegenwoordigheid van zijn secretaris, de heer Nuboer. Deze vatte 
het nogal formeel op en ging aantekeningen maken. Toen kreeg dat 
onderhoud dus een onaangename, een pikante zijde. De heer Ger- 
brandy herinnert zich niet hierover later nog met de heer Schermer- 
horn gesproken te hebben. 

Op de vraag, of het zo vreemd is, dat de heer van Heuven 
Goedhart een brief schreef aan de voorzitter van het college van 
Vertrouwensmannen, de heer Bosch van Rosenthal, die zich er 
herhaaldelijk bitter over had beklaagd, dat hij slechte voorlichting 
kreeg van de Regering te Londen. waardoor de heer Bosch van Ro- 
senthal behoefte had aan contact met de andere kant van de linie 
en dat de heer van Hezlvcn Goedlzart hein in een uitvoerige brief in- 
lichtte, antwoordt de heer Gerbrnníly, dat het levensgevaarlijk is. 
wanneer een oud-Minister begint met op eigen houtje een soort 
secret line in het leven te roepen. Dat is een doodzonde; dat kan 
toch niet! Men moet niet zozeer op de inhoud letten als wel op het 
feit, hoe de verbindingen in elkaar zaten. Men kan er toch niet een 
eigen secret service op na gaan houden. Dat was het weliswaar niet. 
maar het was er een begin van en bovendien, wanneer er contact 
moest zijn met de Vertrouwensmannen, dan is het wel hoogst öe- 
denkelijk, dat een oud-Minister, die vervuld is met bitterheid over 
zijn aftreden, inlichtingen gaat geven. Dat is erg op het kantje! Der- 
gelijke dingen zullen echter tegenwoordig ook nog wel gebeuren! 

De heer van Lidth de Jeude heeft het volgende verklaard. De 
betekenis van de bepaling in net Koninklijk besluit van 28 NO- 
vember 1942, dat het B.1. met uitsluiting van anderen was belast met 
liet onderhouden van de verbindingen met bezet Nederland, dient 
men als volgt te zien. Men was onder de indruk van de bezwaren. 
verbonden aan het bestaan van verschillende diensten. Men wilde 
coördineren en thans alles onderbrengen in é6n dienst, terwijl er 
vóórdien verschillende uitlopers waren. Men zou dus kunnen zeggen, 
dat de stelling van de heer Sotirer, dat de bedoelde bepaling van het 
Koninklijk besluit betekende, dat niemand anders dan het B.I., dus 
noch een dienst, noch een particulier, verbinding mocht zoeken met 
het bezette gebied, wel wat te ver ging. Het contact over Zwitserland 
had ook niet te maken met het B.I. De heer varz Lidh de Jer~cle 
vatte die bepaling niet zo stringent op. 

De heer van Angercn verklaart in het bezit te zijn van een stuk, 
dat hij van de heer Gerbrandy heeft gekregen, n.l. een verslag (de 
heer van Angercn meent, dat het van de heer Nuboer is) van een 
onderhoud van de Minister-President met de heer van Heuven 
Goedhart. Daar staat als datuin op: 30 April '45. 

44 
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De heer var Angeren doet voorle~ing van dit verslag, dat luiut. 
,,Onderhoud van de Minister-Piesidz~it met de heer var Heilvcri 

Goedhart. 
Minister Gerbra:zdy deelde mede, dat de Brrtse Security in Ne- 

derland een 4-tal brieven had onderschept, die esn koerier had ge- 
tracht door Ce linies te smokkelen naar het nog oezette geb~ed, ei1 
deze brieven had overgedragen aan onze autoriteiten. 

Twee brieven bleken door de heer van Hruveiz Goc~ihart ge- 
schreven te ziln, terwijl hij in bevrijd gebied verbleef. 

Zowel over het feit van deze correspondentie als over de inhoud 
was 1x1 de ivlinisterraad ernstige ontstemming gerezen. 

De heer van Heuverz Goedhart verklaarae, dat hij tijdens zijn 
laatste kerbliji in Nederland bezoek ontving van een iiem onoekende 
freule vatz Hardenbroek, die vertelde te zijn gezoilcìen door de heer 
Bosch van Rosenthal. In bezet ge~ ied  zou men niet meer begr~jpsn, 
wat er 111 onze Regering gaancie was en Ireule van Nardenbroeh 
had opdracht gekregen de heer van Ileuverz Goedhart te vragen 
zijn lezing te geven over de gang van zaken. Freule van Hardenbroek 
verklaarde reeds drie keer de linies te zijn gepasseerd en in nauw 
contact te staan met de heer Bosch van Rosenthal en met de Prins. 

Aanvankelijx had de heer van Heuven Goedharr voorgesteld, 
dat hij zelf door de linies zou gaan naar Amsterdam, doch het werd 
hem duidelijk gemaakt, dat aaarvoor een opdracht nodig was en 
hij begreep, dat het Bureau Inlichtingen hem die opdracht niet zou 
verlcnen. Daarom had hij toegestemd in het medegeveil van twee 
brieven, één voor de leider van Het Parool en één voor de heer 
Bosch van Ro~.ertthal. Die brieven trachtten een objectieve voorstel- 
ling te geven van de toestand, maar waren zonder twijtel zeer on- 
vrieildelijk voor bepaalde personen. 

Miiiister Gerbraizdy merkte op, dat de toevoeging aan de brief 
dan B o ~ c h  van Ro~etlthul, deze door te zenden aan de Grebbccom- 
missie en aan Panorama, de indruk wekte, dat dit stuk bestemd was 
voor een zekere propaganda in bezet gebied. 

De heer van Heuven Goedhart lichtte toe, dat a e  Grebbecom- 
missie en Panorama ae groep van 6 à 7 mensen omvarte, inet wie 
hij steeds had samengewerkt ei1 die hij nu ook gaarne wilde in- 
lichten. Propagandaoeaoelingen waren daaraan vreemd. 

Minister Gerbrandy viel daarop de ~nhoud der brieven aan, die 
aantijgingen oevatlen tegen het karakter van versch~llende ambte- 
naren en oificieren, o.a. van het Bureau Inlichtingen. 

DI: heer van Neuber? Goedlzart hield ~ i j n  beweri~igen ten aan- 
zien van de heer van Angererz en van de oversten Somer en van 
Houten staande. Het Bureau Inlichtingen had zijn wantrouwen ten 
volle verdiend, sedert de overste varz Houten hem een schandelijke 
brief had geschreven, toen de heer van Heuven Goedhart nog Mi- 
nister was. Overste Sorner had zich toen geheel achter die brief 
gesteld. 

De heer van Heuvcrz Goedhart was gaarne bereid afschriften van 
die brief aan alle leden van de Ministerraad toe te zenden, opdat zij 
zich een eigen oordeed konden vormen over de heer van Houzeiz. 

De heer van Heuven Goedhart meende, dat het zijn recht was zijn 
vrienden in bezet gebieci op de hoogte te brengen met deze om- 
standigheden, ook al was het Iormeel niet toegestaan." 

Er  staat onder: ,,Londen, 30 April 1945". 
Het treft wel, dat b ~ j  deze discussie, die op 30 April 1945 hierover 

is gevoerd tussen Minister Gerbrandy en de heer van Heuven Goed- 
liart, wel wordt gesproken over de inhoud van de brieven, waarover 
blijkbaar ontsten~ming was gerezen in de hhnisterraad, maar dat de 
vraag in hoeverre het geoorloofd was om dergelijke brieven door 
de linies te zenden, van de kant van de Minister-President elgenlijk 
helemaal niet ter sprake worat gebracht. 

De heer van Angereïz geloott niet, dat daarvoor een bepaalde 
regeling was, d.w.z. een op schrift gestelde regeling. Het lag uiter- 
aard voor de hand, dat men eikaar doorkruiste, wanneer ieder dit 
werk uit eigen beweging ging doen. Het is natuurlijk bekend, welke 
moeilijkheden het gaf, dat de heren van 'I Sant en de Bruyne langs 
elkaar heen werkteil. Ze waren allebei bezig en daar konden allerlei 
kwade gevolgen uit voortvloeien. De heer i ~ a ~  Angeren meent, dat 
men, al was het niet met zoveel woorden gezegd, moest begrijpen, 
dat men niet langs elkaar heen moest werken. Hij zou niet meer 
weten, of er in die tijd bepaalde voorschriften voor waren. Mis- 
schien was dat wel het geval, maar de heer vun Atigereiz kan zich 
dat niet meer herinneren. 

De heer Albarda verklaart niet te weten, wat de woorden ,.tegen 
de Kabinetsorder in", welke woorden in de brochure van de heer 
Lunrhof voorhomen, wanneer deze uit een briel van de heer Sorner 
aan de Minister van Oorlog van 12 April 1945 citeert, betekenen. 
De hter Albarda herinnert wch niet daarvan ooit te hebben ge- 
hoord. 
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D e  heer van Henven Goedhart weet, dat  het verslag van 30 April 
1945, houdende het onderhoud tussen hem en de heer Gerbrand~j 
over de brieven van begin April 1945, door de heer Nuboer is ge- 
maakt. D e  heer Nuboer heeft het hem gestuurd en d e  heer van 
Heuveiz Goedhart heeft het aan de heer Nuboer teruggestuurd met 
enige verbeteringen. O p  de  opmerking, dat  het opvalt, dat  de ver- 
wijten, welke de heer Gerbrarzdy tijdens dat  onderhoud tegen de heer 
varz Heuven Goedhart heeft gericht, wel betrekking hebben o p  de 
inhoud van de brieven, maar niet o p  de wijze van verzending, zegt 
De heer van Heuverz Goedhart: Hoe zou de  heer Gerbrandy dat kuil- 
nen doen, die zelf vertelt, dat  hij via Portugal een weggetje heeft om 
brieven te verzenden! Wanneer men met verwijten daarover was be- 
gonnen, kon het gehele Kabinet wel worden becritiseerd, want zij deden 
het allemaal. Het  ging hier duidelijk o m  het feit, dat  er een Kabinet 
was geformeerd, waartegen de heer van Heuverz Goedhart politiek 
de  grootst mogelijke bezwaren had. Het  Kabinet was geformetrd 
door de heer Gerbraidy. Alle critiek, die er o p  dit Kabinet werd uit- 
geoefend, kwam neer o p  het hoofd van de heer Gerbrandy. Het is 
dus volkomen begrijpelijk, dat  de  heer Gerbruizdy dat - zoals hi j  
dat  zelf zou heboen uitgedrukt - ,,op zijn fatsoen heeft getrokken", 
en hij is dus tegen de heer van Heuvetz Goedhart gaan polemiseren 
over de inhoud van die brieven. Over de wijze van verzending heeft 
de  heer Gerbrandy practisch niets gezegd. D a t  kon men ook niet ver- 
wachten! Op de opmerking, aa t  verzending per post van Portugal uit 
nog wat anders is d a n  door de linies, zegt de heer van Heuven Goed- 
hart, dat  het toch niet per post tot Amsterdam ging. I n  die tijd ver- 
zond men niet zo vlot brieven van Portugal naar Amsterdam. Maar dat 
moet de heer van Heuvcrz Goedhart eigenlijk in  het midden lateil, 
want dat  weet hij niet precies. Het ging blijkpaar erg,goed en ait ge- 
beurde op grote schaal. D e  heer Burger heeft de heer van Heuvei! 
Goedhart gezegd, toen hij vernam, dat  deze lastig werd gevallen over 
die brieven, die via freule van Hardenbroek waren verzonden: ,,Mooi 
is dat! Die doet het en die doet het". Vijf Ministers noemde hij achter 
elkaar van wie hij wist, dat  zij het deden. D a t  was de meest gewone 
zaak. 

D e  heer Gerbrandy vermoedt, dat  het begrip ,,Kabinetsorder
w 

een 
tussen d e  heer van Lidt. de Jeude en h e n  vastgesteld directief be- 
treit. Hij kan deze uitdrukking echter niet plaatsen. 

Het  verslag van de bespreking, welke o p  30 April 1945 heeft plsats 
gehad tussen de heer van He~lven Coedizarr en de  heer Gerbrandy, 
waarin de zaak van de  brieven van April 1945 is besproken, is, naar 
de  heer Nuuorr verklaart, door hein gemaakt. Dr oiigeoorloofdheid 
pan het zenden van die brieven was zeker niet het zwaartepunt van 
het standpunt van de heer Gerbrandy. 

D e  heer Nuboer kan  wei zeggen, dat  aan  de Nederlanders door de 
geallieerden verboden was in reiatie te staan met het door de vijand 
bezette gebied. Dat  was de algemene regel. Men mocht geen brieven 
naar huis scllrijven. Men derd het toch, want iedereen wilde, als het 
enigszins kon. met zijn iamiliz in verbinding staan. Men had wel eens 
adressen in het neutrale buiteniand. Als men het geluk had iemand te 
kennen in Zwitserland, Amerika, waarover de heer Nuboer wel heelt 
geschreven, of Zweden, werd zo'n brief daaraan gericht. D e  brief 
werd zo opgesteld, dat  niet bleek, dat hij naar Nederland ging. D e  heer 
Nuboer kan zich voorstelien, dat de formele ?:den, die werd aange- 
voerd, voor de heer Gerbrandy niet zo zwaar gold. Men voelde zich 
moreel niet zo erg gebonden door deze regeling, als men maar dz 
oorlogvoering niet in  gevaar bracht en geen inlichtingen verschafte. 
D e  brief van de  heer van He~iveiz Goedhart had een enigszins andere 
inhoud en daarin zal het zwaartepunt hebben gelegen. Hetgeen de heeï 
Gerbrandy onaangeiiaam vond, was niet zozeer, dat  die brieven 
geschreven waren, maar wat er in  stond. 

Mr. Ch. H. J. F. van Houten gevraagd, hoe de heer Lunshof aan 
,,geheime persoonlijke schrijvens" uit het areliiet van het B.I. komt, 
verklaait, dat  c e  heer Lirnshof indertijd o.a. met hem contact heeit 
gezocht naar aanleiciing van een brochure, welke J e  heer Luilsho! zou 
schrijven. Hij heeit de heer van hou te:^ toen gevraagd, of deze h e n  
inlichtingen kon geven over zaken in Londen. D a t  heelt de  heer van 
Houten mondeling gedaan zn bij dat  onderhoud is hem genleken, dat  
de heel Lurzshof al van bepaalue geheime brieveil afwist. D a t  heeft de 
heer >arz Ilouten natuurlijk verwonderd. D e  heer Lunshof heeft hem 
zijn bron niet willin noemen, ofschoon de  heer vun Ho~dtsn er naar 
heeit geviaagd. D e  heer L~iltshof beschikte niet meer over d =  stukken, 
welke hij wel had gehad. koorzover de heer van Houterz zich herin- 
nert, had de heer L,lnshof de briei van 12 April 1945, het geheiine 
persoonlijke schrijven van het hoofd B.I. aan de  Minister van Oorlog. 
Ook was de heer Lunshof geweest in het bezit van een brief van de 
heer van Heuvcrz Goedhart, welke deze naar ern relatie in bezet Ne- 
derland had geschreven. D e  heer L u n ~ h o f  had verschillende brieven. 
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Hoe de heer Lunshof in het bezit van deze brieven is gekomen, 
verklaart de heer van Houten helemaal niet te weten. 

Wel weet hij, dat de heer Lunshof die brieven blijkbaar niet meer 
had op het ogenblik, dat hij met hem sprak, want de heer Lunshof 
heeft hem toen gevraagd, of hij ze nogmaals ter inzage mocht heb- 
ben. Toen heeft de heer Lrlnshof de stukken van de heer van Houtefz 
wederom gehad. De heer var1 Houten weet zeker, dat de heer Luns- 
hof de brieven had gehad, aangezien deze hem geciteerde passages 
liet zien. Welke zin het dan had gehad deze brieven nog erns te 
vragen, weet de heer van Houterz niet. De heer van Houren had in 
zijn eigen bezit copieen van de desbetreffende brieven. 

Op de vraag, of het hem bekend is, waarom de heer Lurzshof in 
de zin: ,,Alle binnengekomen telegrammen en brieven, zelfs die 
welke een zakelijk karakter droegen en handelden over de toekom- 
stige positie van Mr. van Heuven Goedhart als hoofdredacteur of 
directeur van Het Parool, zijn" - en dan komen de woorden ,,te 
Londen", die niet in het origineel staan - ,,zonder uitzondering aan 
betrokkene doorgegeven", niet conform het origineel heeft geciteerd, 
antwoordt de heer van Houter,, dat hij dit verschil niet heeft ge- 
weten en dat het hem niet is opgevallen. Ook een paar andere af- 
wijkingen van de originele tekst zijn de heer van Houten niet op- 
gevallen. H i  heeft de copieën van de brieven, die hij destijds 
van de heer Sorner heeft gekregen, niet met de brochure ver- 
geleken. De heer van H o u t r ~ ~  heeft wel, toen de brochure uit- 
kwam, aan de heer Lurzshof geschreven, dat het hem buiten- 
gewoon onverstandig leek, dat dit gepubliceerd werd: \erder 
heeft hij er niets mee ~ i i t  te staan. Hij heeft de heer Lunshof niet 
eerder gekend, voordat hij hem inzage van deze brieven heeft ge- 
geven. Op de vraag, of hij het niet een tamelijk riskant bedrijf vindt, 
zulke brieven ter inzage te geven aan iemand, die hij niet kende, ant- 
woordt de heer van Houten, dat hij de heer Lunshof de stukken zeker 
niet ter inzage had gegeven, indien de heer Lunshof deze niet reeds 
had gehad. Blijkbaar had hij de stukken in een zodanige vorm, dat 
hij het toch wenselijk achtte nog eens een extra contrôle te hebben. 
De heer van Houten geeft toe, dat men, als iemand spreekt over 
stukken, waarvan men zegt: hoe komt hij daaraan, op het eerste 
gezicht zou zeggen, dat men in zo'n geval dubbel voorzichtig moet 
zijn en hein de eigen stukken niet ter inzage moet geven. De heer 
van Houten zou het feit, dat hij deze brieven aan de heer Lunshof 
heeft gegeven, psychologisch willen verklaren: misschien zou men 
dan ook begrijpen, dat zijn geschillen met de heer van Heuven Goed- 
hart veel verder gaan dan hij in een paar minuten kan uiteenzettei~. 

De heer van Houten heeft nl. op 10 Augustus 1944 een brief ge- 
schreven aan mr. van Heuvetl Goedlzart. Hierin heeft hij geprotes- 
teerd tegen het feit, dat de heer van Heuven Goedhart te Londen de 
Regering op esn zeer eenzijdige manier heeft ingelicht over het verzet 
in Nederland. Door deze brief heeft de heer van Houter1 een zeer 
grote vijand gemaakt, hetgezn hij niet had voorzien; en deze vijand 
heeft hem ook niet met rust gelaten. Wellicht, zo verklaart de 
heer van Houten, zal dit de psychologische verklaring zijn van 
het feit, dat hij voor de heer Lzlnshof op een gegeven moment ge- 
makkelijker bereikbaar was dan normaliter het geval zou zijn ge- 
weest, te meer waar de heer Lunshof naar de wetenschap en over- 
tuiging van de heer van Houten reeds iets bezat. Waar hij dit van- 
daan had, kan de heer van Houte~z echter niet zeggen. 

De heer Somer verklaart op de vraag, hoe het komt dat de heer 
Lurzshof brieven in zijn bezit heeft gekregen uit het archief van B.I., 
dat hij dat niet zou kunnen zeggen. Het is hem niet bekend, hij zou 
misschien wel een vermoeden kunnen hebben. De  heer Soriier weet, 
dat de heer van Houten nogal bevriend mei de heer Lu17shof is. De 
heer Sorner zelf hee£t deze brieven niet aan de heer L~<rrshof gegeven. 
Wel is hij eens een avond met de heer van Houten bij de heer Luns- 
hof geweest: dat was, voordat de heer Sorrrcr naar Indië ging. Toen 
heeft de heer Lunshof over deze dingen gesproken. De brieven zelf 
heeft de heer Sorner hem echte- niet verschaft. De heer Somer merkte 
toen, dat de heer Lunslzof van de affaire. die in de brochure staat, 
op de hoogte was. De heer Lurzshof was nl. op de hoogte van de 
affaire betreffende het vinden van de door freule van Hardenbroek 
meegenomen brieven. Die avond heeft de heer Lunshof gezegd, dat 
hij op de hoogte was van deze correspondentie. De heer Sorner heeft 
hem toen geen verdere inlichtingen gegeven; de heer Lunshof heeft 
daarover gepraat. Van zijn kant heeft de heer Somer bij dat onder- 
houd betrekkelijk weinig gezegd. De heer Somer heeft hem toen wel 
gevraagd, hoe hij aan die stukken is gekomen. Hij zei: dat is nu 
eenmaal mijn ambt als journalist, en voorts: er zijn nog andere 
bronnen dan B.I. Het onderholid heeft zeker 19 à 2 uur geduurd, 
maar er is ook nog over heel andere dingen gesproken. De heer 
Somer heeft de heer Lunshof nog gewaarschuwd en gezegd: ,.Doet 
u dat niet en doet u dat toch, dan waarschuw ik u geen stukken uit 



officiële bron te gebruiken." Toen zei de heer Lunshof: ,,Dan zal ik 
u het concept sturen, voordat de brochure uitkomt." Dit heeft hij 
echter nooit gedaan. De heer Somer heeft de brochure pas gelezen 
na zijn terugkomst uit Indië. 

Op de vraag, of de heer Lunshof aan de heer Sonzer bij dat onder- 
houd gedeelten van zijn brochure heeft voorgelezen, verklaart de  
heer Somer, dat hij dat niet zou kunnen zeggen. De heer Lunshof 
heeft hem wel sterk de indruk gegeven, dat hij van deze dingen op de 
hoogte was. De heer Sorner vermoedt, dat de heer Lunshof daarvan 
op de hoogte is gekomen, misschien door een van de mensen van B.I. 
De heer Somer vond dit een heel onaangename geschiedenis en hij 
heeft het de heer Lunshof ook heel erg ontraden. Er heeft met de 
heer Lunshof slechts één bespreking hierover plaats gevonden. Voor- 
zover de heer Somer zich kan herinneren, is er in die bespreking niet 
gesproken over het feit, dat het wenselijk zou zijn om in de tekst 
bepaalde wijzigingen aan te brengen. Hij heeft de heer Lunshof het 
advies gegeven, dat hij, als hij hierover zou schrijven, beuaalde dingen 
niet woordelijk moest overnemen. Dat zal vermoedelijk wel ter 
sprake zijn gekomen. De heer Sonzer vond het een onaangename 
affaire. Hij heeft de heer Lunshof niet gezegd: U moet die en die 
wijziging aanbrengen. Maar hij heeft hem gezegd: als u die dingen 
gebruikt, gebruik ze dan niet woordelijk, omdat de heer Sorner ddt 
onaangenaam vond voor zijn dienst. De heer Somer heeft, toen hij 
met de heer van Houten van de heer Lunshof was weggegaan, met de 
heer van Houten over dit geval gesproken. De conclusie van het 
gesprek met de heer van Houten is geweest, dat het onbegrijpelijk was, 
hoe de heer Lunshof aan die zaak kwam. De heer van Houten praatte 
wel meer met de heer Lunshof; hij was tamelijk bevriend met hem. 
De heer Sorner heeft het vermoeden, dat de heer Lunshof de stukken 
van de heer van Houteíz had. 

Op de vraag, of de heer van Houten tegen de heer Somer heeft 
gezegd, dat hij de heer Lun~ho f  de stukken had gegeven, antwoordt 
de heer Somer: ,,Als u het mij op de man af vraagt: ,,Ja." Dit zal hij 
vermoedelijk gezegd hebben op de heenreis naar de heer Lunshof. 
De heer van Houten en hij zijn samen met de auto van de heer van 
Houten naar de heer Lunshof gegaan. De heer Somer wist derhalve, 
toen hij er heenging, dat de heer Lunshof beschikte over stukken van 
het B.I., die de heer van Houten hem ter hand had gesteld. De heer 
Sonler heeft bij dit onderhoud met de heer Lunshof juist trachten 
tegen te houden, dat deze daarvan gebruik zou maken. De heer Luns- 
hoj zeide toen echter tegen hem, dat hij de stukken niet van het B.I. 
had; er waren meer bronnen, zei hij. Deze opmerking van de heer 
Lunshof heeft de heer Somer, voorzover hij zich herinnert, eigenlijk 
voor kennisgeving aangenomen, want hij wist, dat de heer van Hou- 
ten ze aan de heer Lunshof had gegeven. De heer van Houten had de 
heer Somer dit immers medegedeeld. Hierover heeft de heer van 
Houten de heer Sonzer geen advies gevraagd; toen hij dit hoorde, 
was het al gebeurd. De heer van Houten was al lang bij de dienst 
weg; hij was al lang gedemobiliseerd. De heer Somer heeft van hem 
het verzoek gekregen om die avond mee te gaan naar de heer Lunh- 
hof ,  juist omdat de heer van Houfen aan de heer Lunshof het geval 
had gegeven en hij wilde weten, hoe de heer Sonzer er over dacht. De 
heer Sonzer heeft toen als zijn mening kenbaar gemaakt, dat hct niet 
volkomen en règle was. 

De brief van 12 April 1945 en de brief van de heer van Heuven 
Goedhart, welke deze door de linies naar het Noorden wilde sturen, 
zijn gestuurd naar het Ministerie van Oorlog, naar de Koningin, naar 
de Minister-President en naar het B.I. te Londen. De brief van de 
heer van Heuven Goedhart is voor dat doel gemultipliceerd. De heer 
van Houten was toen echter niet meer aan het B.I. verbonden. Indien 
hij copieën van deze brieven heeft gekregen, neemt de heer Somer 
aan, dat hij deze van hem heeft gekregen. 

Op de vraag, waarom de heer Sorner de heer van Houten deze 
brief eigenlijk heeft gegeven en op de vraag, of dat misschien was, 
omdat de heer Somer bepaalde grieven tegen de heer van Heuven 
Goedhart had, antwoordt de heer Sorner, dat de heer van Houten 
verschillende dingen van hem heeft gehad. De heer van Houten ver- 
wachtte, dat hij na de oorlog juist naar aanleiding van die brief, die 
door de linies kwam, zich zou moeten verantwoorden. De heer Sorner 
wil er in dit verband op wijzen, dat de heren van Heuven Goedharl 
en Frans Goedhart tegen de heer van Houten en hem hebben ge- 
schreven. Er is een brief geschreven, waarin Frans Coedhart zegt: 
Ik zal die heren van de O.D. en van de staf van de Prins, zoals Somer 
en van Hozrterz, na de oorlog wel krijgen; deze heren hebben in Lon- 
de de illegale pers onder de tafel getrapt; ik zal hen na de bevrijding 
wel ter verantwoording roepen. Dat vonden de heren van Houten en 
Somer zeer vervelend, omdat zij juist de illegale pers niet onder de 
tafel hadden getrapt, maar gemaakt hadden, in tegenstelling tot het- 
geen er onder de vorige dienst had bestaan in dit opzicht, dat die 
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illegale pers in Londen ruim circuleerde. Zij hebben steeds een aanval 
verwacht van de heren van Heuven Goe~ihart  en Frans Goedhart. D e  
heer Sorner brengt ook ter sprrike, dat alle mogelijke beschuldigingen 
de heer van IIor~teíz en hem in de  scho:nzn werden geschoven en 
toen heeft de  heer van Houteil gezegd: ,,Wij moeten oppassen voor 
deze actie, die tegen B.I. zal losbarsten en ciaarorn wil ik graag bij 
voorbaat een afschrift van deze brieven hebben." D e  heer Sonzer 
vond dat  logisch, omdat ook in deze brieven de  heren van He~rverl 
Goedhart en Frans Goedhart en freule van Hardenbroek harde noten 
over hen hadden gekraakt. 0.D.-voorposten werden zij genoemd; 
de  heer Sorner zou bij het leger van generaal Ree!! horen en zijn 
kostje gekocht hebben, enz. Daarom hebben de heren van Hollten en 
hij gezegd: ,,Wij moeten oppassen, want straks worden wij ter ver- 
antwoording geroepen", daarom vond de heer Sonzer het logisch, dat  
de  heer van Houten van de correspondentie-van Neuven Goedhnri 
een afschrift kreeg om zich daarop euectueel te  kunnen beroepen; 
de  heren van Houten en Sorner werden aangevallen achter hun rug, 
door de linies; zij konden zich hiertegen niet verdedigen en hun enige 
verdediging is straks een afschrift van de  bewuste correspondentie. 
Dat  is de reden geweest. 

In een nadere verklaring zegt de heer Somer, dat  hij in een vorig 
verhoor heeft verklaard, dat  hij het vermoeden had, dat  dr heer 
Lunshof de  stukken van de  heer van Kouten had gekregen. Achter- 
af is hem gebleken, dat  de heer van Houten deze stukken niet van 
tevoren aan  de  heer L:lnshof had afgegeven, maar dat hij deze na  
het onderhoud, dat  de heren van Houten en Seiner met de heir  
Licnshof hebben gehad, bij deze laatste heeft achtergelaten. Er  zweef- 
de  de heer Sovzer tijdens zijn vorige verhoor iets voor de gerst, dat  
de  heer van Houten de stukken tevoren met de  heer Lu;zshof had 
besproken. N u  de  heer Sorner achteraf het geval heeft gereconstru- 
eerd, blijkt hem, dat  de heer van Houten bij zijn vertrek deze brieven 
heeft achtergelaten, zodat de heer Sorner de beschuldiging, dat  -de 
heer van Houten deze van tevoren had gegeven, thans wenst te rec- 
tificeren. Indien de  heer Sotner dit geval van tevoren eens rustig 
had kunnen overdenken dan was hem deze vergissirig ook niet 
overkomen. 

D e  heer H. A.  Ll~nshof verklaart, dat  hem van handelingen, welke 
de  heer van Heuven Goedhart als Minister van Justitie te Londen 
heeft verricht, uit eigen wetenschap niets bekend is. D e  heer Lunshof 
zegt, dat hij de  brieven, waaruit hij citaten heeft aangthaald, zoals 
het geheim persoonlijk schrijven aan  de Minister van Oorlog en een 
brief van de heer van Heuven Goedhart persoonlijk, te zijner be- 
schikking heeft gehad. O p  de vraag, hoe het dan  komt, dat  citaten, 
di2 uit die brieven zijn genomen, niet letterlijk zijn, hoewel zij tussen 
aanhalingstekens staan, verklaart de heer Lunshof, dat die citaten 
naar zijn mening letterlijk zijn. D e  heer Lunshof zegt voorts, dat  
hij, zich beroepende o p  het inmiddels door de  Hoge Raad ver- 
worpen journalistieke ambtsgeheim, weigert te verklaren, o p  welke 
wijze de brieven, waaruit hij heeft geciteerd, in zijn bezit zijn ge- 
komen. Hij he-ft natuurlijk de brieven, welke hij in ziin bezit heeft 
gehad, geciteerd op, naar zijn weten, juiste wijze. In het ding, dat  hij 
heeft gezien, stond het, zoals hij geciteerd heeft. Hij handhaaft zijn 
stelling, weergegeven in zijn brochure, dat  de heer van Heuven 
Goerlhart getracht heeft, buiten de instanties om, contact o p  te 
nemen niet het bezette gebied. Dat  was in de  eerste plaats het 
bureau, dat  toezicht had o p  de corres~onderitie tussen het bezette 
en het onbezette gebied, maar er was bovendien een kabinetsorder, 
wasirbij de Ministers hebben afgesproken geen contact buiten de  
instanties om met het bezette gebied o p  te neiilen. 

O p  de vraag, o p  welke wijze het hem bekerid was, dat een derge- 
lijke kabinetsorder heeft bestaan, wil de  heer Lunshof, evenals bij 
de herkomst van die brieven, niet antwoorden. D e  heer Lunshof 
verklaart, dat  de  brieven, welke hij in zijn bezit heeft gehad, geen 
originele exemplaren zijn geweest, doch afschriften. H e m  is niet 
geadviseerd niet woordelijk te citeren en bepaalde veranderingen 
aan te brensen. Hii niernt zich althans te hrrinneren van niet; het 
is een hele tijd geleden en hij heeft in die tijd een hele hoop dingen 
gedaan. D e  heer Lunshof kan  zich niet herinneren, da t  tegen hem is 
gezegd: U moet dat zo en zo citeren. Het  is mogelijk, maar hij acht 
het uiterst onwaarschijnlijk. 

S 6. De inbraak in de Dureaux van de  heer van Heuverz Goedhart 
te Oisterwijk en in Den Bosch 

I n  zijn reeds eerder genoemde aan  de commissie overgelegde nota ') 
heeft de  heer van Heuven Goedharr ook nog het volgende mede- 
gedeeld: 

,,Ik had in Oisterwijk een kabinet, waar ik in verband met mijn 
maandenlang verblijf in het bevrijde Zuiden talloze ambtelijke en 



niet-ambtelijke stukken bewaarde en het sprak voor mij vanzelf, dat 
ik in verband met de overdracht der portefeuille deze stukken zou 
schiften en ordenen. 

Tegen mijn vertrek naar Nederland maakte de heer Gerbraiz2.y 
echter bezwaren. Hij verlangde, dat ik hem de sleutels van mijn 
bureaux zou zenden, waarna hij zelf bezit van de stukken zou 
nemen. Ik antwoordde, dat dit dwaasheid was; dat ik hem de zaak 
alleen maar zou vergemakkelijken door naar Nederland te gaan en 
dat ik persoonlijk bovendien afscheid wenste te nemen van een aantal 
mijner naaste medewerkers aldaar. De heer Gerbrandy deelde toen 
mede, dat H.M. de Koningin weldra naar bevrijd gebied zou gaan 
voor een kort bezoek en dat in verband daarmede mijn aanwezigheid 
als oud-minister door hem ongewenst werd geacht. Dit scheen mij 
niets dan een slechte uitvlucht. Toen ik weinige dagen later hein 
opnieuw opbelde om mijn reis naar Nederland geregeld te krijgen, 
antwoordde de heer Gerbrandy mij telefonisch: ,,Al je stukken 
zijn al hier." Onmiddellijk ben ik vergezeld van mijn secretaresse, 
mevrouw R. Loef)-Sellies, naar het kabinet van de Minister- 
President gegaan, heb daar verzocht om de aanwezigheid van de 
secretaris van de Minister-President, kolonel Nuboer, en heb van 
de heer Gerbratîdy verlangd, dat hij, zonder dat ik één vinger zou 
uitsteken, alle overgebrachte stukken zou doorzoeken om vast te 
stellen of zich daarin enig document bevond, dat een inbraak in 
mijn bureaux rechtvaardigde. De heer Gerbrandy verrichtte het 
onderzoek, dat hem kennelijk uitermate geneerde, constateerde in 
het bijzijn der bovengenoemde betrokkenen, dat er volstrekt niets 
van compromittante aard aanwezig was en bij mijn vertrek kwam 
kolonel Nuboer mij na om mij te zeggen hoe allerpijnlijkst hij dit 
incident vond. Omtrent de motieven tot de inbraak in mijn bureaux 
ben ik nog steeds niet ingelicht. Ik vertrouw, dat Uwe Commissie 
deze zaak tot klaarheid zal brengen. Mij is verteld - maar ik heb 
dat nimmer kunnen verifiëren - dat er iemand ,,door de Iinies" 
is gekomen, die de heer van Angeren heeft medegedeeld, dat ik 
achter zijn rug om de positie van secretaris-generaal van het De- 
partement van Justitie aan rilr. J. C. Tenkink, de waarnemend 
secretaris-generaal, had toevertroiiwd en derhalve de heer van 
Airgeren had uitgerangeerd. In feite was de heer Trnkink benoemd 
voor de tijd, dat mr. van Angeren nog niet beschikbaar zou zijn 
(Zie verslag van de werkzaamheden van de Vertrouwensmannen.) 
Op grond van deze mededelingen zou de heer van Atzgeren zich 
met de heer Gerbrandy hebben verstaan (met mij heeft hij over 
deze zaak nooit een woord gewisseld) en daarop zou door de 
heren Gerbrandy, van Angeren, Kruls en Snijclers (de laatste ge- 
militariseerd ambtenaar van het Departement van Justitie) tot de 
inbraak zijn besloten, wijl in Londen geen enkel stuk in het depar- 
tementaal archief terzake te vinden was en men nu was gaan ver- 
moeden, dat ik het in Nederland ,,achter hield". 

Vast staat. dat de inbraak is gepleegd en wel als volgt: Een 
inajoor van het M.G. heeft zich aan hct hotel ,,Bosch en Ven" in 
Oisterwijk vervoegd en de heer Adrìaanse, manager van dat hotel, 
111 opdracht der Regering medegedeeld, dat hij toegang wcnste tot 
het kabinet van de afgetreden Minister van Justitie. De heer 
Adriaanse heeft deze toegang spontaan geweigerd en medegedeeld, 
dat de sleutels zowel van de kamer zelf als van de zich daarin be- 
vindende bureaux, zich in mijn bezit bevonden. Daarop heeft de 
majoor een door de heer Gerbrnndy getekende lastgeving tot in- 
breken getoond, doch waar men niet over de nodige inbrekers- 
werktuigen beschikte, heeft men de dorpssmid van Oisterwijk ont- 
boden, die daarop de deur heeft geforceerd. 

Vervolgens is hetzelfde geschied met de bureaux. Men heeft alles 
overhoop gehaald, zodat ik later in een koffertje op de grond de 
uiteraard zeer particuliere correspondentie van mevrouw Loeff-Sellies 
met haar zich in Curaçao bevindende man terugvond en men heeft 
zich zelfs niet ontzien om een stalen geldkistje, waarin een bedrag 
van circa f 25 000, mij gelijk elke Minister-kwartiermaker door de 
Minister van Financiën beschikbaar gesteld, open te breken en de 
marechaussée Groeneveld, die al2 portier i11 het regeringsgebouw 
,,Bosch en Ven" fungeerde, op te dragen ambtelijk proces-verbaal te 
maken van het daarin aanwezige geldsbedrag. Vervolgens is deze 
regerings-inbrekersploeg naar Den Bosch vertrokken, waar ik in het 
Centraal Tribunaalkantoor eveneens een bureau had, dat op slot zat. 
Hier riep de majoor de hulp van de Rijksgebouwendienst in. Deze 
forceerde onder protest van mr. van Nijnaften, chef van het Centraal 
Tribunaalkantoor, het bureau, waarin men overigens niets aantrof 
dan een doos cigaretten, die men vervolgens blijkbaar heeft opge- 
rookt, althans nimmer aan mij heeft afgeleverd. 

Na het relaas van deze onqualificeerbare gebeurtenissen zal uwe 
commissie zonder enige verbazing van mij vernemen, dat, toen ik 
kort daarna naar het bevrijde Zuiden terugkeerde, de heer mr. Dee- 
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len, waarnemend directeur van politie in liet bevrijd gebied, mij 
vriendschappelijk waarschuwend kwam mededelen. dat omtrent mij 
de volgende geruchten in Brabant circuleerden: 

1. ik had ,,met benoemingen geknoeid"; 
2. ik had ,,fraude met rijksgelden gepleegd": 
3. ik was .,politiek onbetrouwbaar gebleken". 
Het feit, dat in de radiorede, waarmede de heer Gerbrandy het 

nieuwe Kabinet introduceerde, wel over de redenen van aftreden vali 
vrijwel al mijn niet terugkerende ambtgenoten werd gesproken, doch 
te mijnen aanzien ren volstrekt stilzwijgen werd bewaard, had, naar 
ook mr. Deelen was gebleken, het vuurtje van deze lasterlijke ge- 
ruchten slechts aangewakkerd en nog zeer onlangs bleek mij, dat de 
smadelijke verdenkingen door het optreden van het toenmalige Kabi- 
net op mij geworpen, hier en daar nog steeds voortwoekeren". 

Ongeveer half Novembcr 1948 is de heer van Heuven Goedhsrr 
- zo verklaart hij aan de commissie - naar de heer van Angeren 
gegaan en hij heeft deze ronduit gevraagd, om welke reden de in- 
braak had plaats gevonden. De heer van Angeren ontkende te enen 
male, dat er ooit iemand door de linies met dit verhaal bij hem zou 
zijn gekomen en zei, dat hij dan ook per se niet op grond van dat 
verhaal heeft aangeraden de bureaux van de heer van Heuven Goed- 
hart open te breken. Nochtans, wat de heer van Angeren zich wel 
herinnert, kan nooit gebeurd zijn. Dat is nl., dat tot deze inbraak zou 
zijn besloten, omdat men die twee brieven van de heer van Heuven 
Goedhurt uit handen van de Engelsen had gekregen. Deze brieven 
immers, zijn ongeveer acht weken na het aftreden van heer vatz 
Heuven Goedhart geschreven en het is dus volstrekt onmogelijk, dat 
deze brieven aanlelding hebben gegeven tot die inbraak, want die 
brieven bestonden toen nog helemaal niet. De  heer van Heuvert 
Goedhart meent zelfs, dat in de brief aan Frans Coedhart een woord 
over deze inbraak staat. De heer van Angeren nochtans verklaart, 
dat hij niet heeft gedaan, wat de heer Gerbrandy altijd aan de heer 
van Heuve~z Goedhart heeft verteld. Dit verhaal heeft hij nl. vaii 
niemand minder dan van de heer Gerbrandy. De heer van Angeren 
ontkent het; de heer Gerbrandy zegt het en wat de heer van Angererz 
zich als reden tot deze inbraak herinnert, kan niet kloppen. Wat de 
heer van Angeren zich herinnert, heeft de heer van Heuven Goed- 
hart, zoals gezegd, pas in November 1948 van hem gehoord. De heer 
van Heuven Goedhare vond het vervelend, dat dit tussen hem en de 
heer van Angeren was blijven steken. Hij verwijt het zichzelf, dat hij 
daarmede veel te laat naar de heer var2 Angeren is gegaan, maar hij 
vond toch, dat hij, hoe laat dan ook, beter deed door er de heer vafl 
Angeren rechtuit naar te vragen. Hij heeft dat gedaan. Dit was zij11 
antwoord, maar dat klopt niet. De heer van Heuven Goedharr heeft 
nooit kunnen achterhalen, waarom er ingebroken is. 

Hij wil allezn dit nog wel vertellen, dat hij ongeveer drie weken 
vóór zijn verhoor door de commissie van het Departerilent van Fj- 
nanciën een briefje ontving inet het verzoek, of hij onmiddellijk op 
'sRijks kas girorekening no. l een bedrag van f 31 wilde storten, 
on~dat  was gebleken, dat daarvoor geen bewijsstukken waren te vin- 
den bij de narekening van de kas van f 25 000, die hij als Minister 
had meegenomen naar het Zuiden. Hij beeft toen geantwoord, dat 
hij niet bereid was deze f 31 te betalen uit dien hoofde, omdat hij 
natuurlijk niet weet, hoe dat allemaal is gegaan. Hij heeft als Miriister 
van Justitie van dat geld misschien f 400 of f 500 doen uitgeven en 
de kas achtergelaten in een stalen geldkist, welke weer achter slot 
zat. De dorpssmid van Oisterwijk heeft dat alles weten opea te 
breken, ook de kas en daarna heeft men de marechaussee uit de gang, 
die tot het personeel van hotel ,,Bosch en Ven" behoorde, 1z.ten 
komen en deze heeft men een proces-verbaal laten maken van het 
in dat geldkistje nog aanwezige geld. Dit is natuurlijk het spring- 
punt van het verhaal, dat hij fraude zou hebben gepleegd. Toen heb- 
ben de marechaussee en ook het Militair Gezag met dat kistje omgr- 
sprongen en de heer van Heuven Goedhart had dus het recht om 
tegen Financiën te zeggen: ik neem daarvoor geen verantwoordelijk- 
heid meer op mij. Overigens heeft het Ministerie hem verzocht deze 
 aak verder blauw blauw te willen laten en die f 31 niet te betalen. 

De  heer Gerbrandy verklaart, dat, toen de heer van Heuven Goed- 
hort was afgetreden, men diens stukken, die gedeeltelijk in Bosch 
en Ven waren ondergebracht, moest hebben. Volgens de  toen be- 
staande bepalingen kon de heer van Heuvcn Goedhart niet naar Ne- 
derland gaan. Hem werd gevraagd de sleutel te geven, die hij wei- 
gerde af te staan, onidat er ook particuliere dingen in de kluis waren. 
De heer Gerbrandy heeft voorgesteld, dat iemand met zijn sleutrl 
de kluis zou open maken met iemand anders er bij, die voor de 
particuliere spullen van de heer van Heuven Goedhart zorg zou dra- 
gen. De heer Gerbrandy kon niet inzien, wat voor bezwaren hier- 
tegen konden bestaan. Op een gegeven ogenblik is bij het departc- 
ment de klacht binnengekomen -- en dit is ook juist gebleken - . 
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clat de heer van Heuven Goedhart op eigen houtje contact met het 
Noorden onderhield. De heer Gerbraixly kan niet zeggen, of deze 
klacht van de heer Sorner afkomstig is geweest. Hij meent, dat die 
klacht van de heer de Qurcy afkomstig was. Hij zelf had het in ieder 
geval niet van de heer Somer, omdat hij in die tijd geen contact met 
deze had. Wel deed het vreemd aan, dat men de stukken van de heer 
san Heuverz Goedhart niet kreeg. Misschien waren er wel compromit- 
terende stukken bij. Op een gegeven ogenblik is hierover geconfe- 
reerd; de heer Gerbrandy heeft deze conferentie niet opgezet, doch 
wel de conferentie gepresideerd. Daarbij kwam ter sprake, hoe de 
vork in de steel zou zitten. Op een gegeven ogenblik werd door een 
van de heren geopperd: ,,Dan moeten daar die compromitterende 
stukken liggen". De heer Gerbrandy heeft de heer van Heuven Goed- 
hart nog gevraagd - men heeft hem dadelijk opgebeld in tegenwoor- 
digheid van de heren Nuboer en van Angeren en iemand van het Mili- 
tair Gezag - om een machtiging te geven teneinde de stukken te 
halen. De heer van Heuverz Goedhnrt antwoordde weer ontkennend 
op deze vraag. Het telefooilgsprek kon worden gevolgd door degenen, 
die er bij zaten. Iedereen vond het toch te gek, dat men de  stukken 
van het Departement van Justitie niet zou kunnen krijgen. De heer 
Gerbrandy werd toen geadviseerd - hij wil de adviseurs niet noemen, 
aangezien hijzelf de verantwoordelijke man is - de stukken te gaan 
halen. Hij heeft daartoe, conform de unaniem gegeven adviezen in de 
conferentie, opdracht gegeven aan een van de mensen van het Mili- 
tsir Gezag. Kort daarna had de heer Gerbrandy een gesprek met de 
heer Nuhoer, waarbij hij deze vertelde, dat hij het toch geen pleliie- 
rige methode vond. Het was toch eigenlijk geen houding tegenover 
een oud-collega. De heer Nuboer was het met hem eens en ried hem 
af het loket open te breken. Ogenblikkelijk heeft de  heer Gerbrandy 
Brussel opgebeld, om de opdiaeht in te trekken, maar hij vernam, 
dat juist die ochtend aan de opdracht gevolg was gegeven. De heer 
Gerbrandy heeft dit later precies zo aan de heer valt Heuven Goed- 
hart medegedeeld. Hij heeft hem gezegd. hoe het gegaan was en dat 
liet hoofdzakelijk door zijn houding zijn eigen schuld was. De heer 
Gerbrandy vindt, dat hij zelf ook schuld heeft en acht het van zich 
zelf niet collegiaal. Hij heeft de heer van Heuven Goedharf gevraagd 
er niet meer over te praten, 

Er is niet naar compromitterende stukken gezocht; dat heeft niet 
mede op de achtergrond gewerkt. Nadat alle stiikken waren ver- 
zegeld en in Londen bezorgd, is de heer van Heuvt.rz Goedharf uit- 
genodigd om in tegenwoordigheid van zijn secretaresse, mevrouw 
Loeff, en de heer Gerbrandy officiële en privéstukken te scheiden. 
Er was een brief bij, die voor de heer Gerbrandy totaal nieuw was, 
maar waarvoor hij zich geen moeite had willen geven. Wel heeft de 
heer Gerbrandy kunnen constateren, dat de heer van Heuven Goed- 
lzatt contact heeft gehad met bezet Nederland buiten hem en de heer 
i cm Lidth cle Jeucie om. Er is een stuk gevonden, waaruit dit bleek. 
Wat de inhoud betrof, vond de heer Gerbrandy dit st~ik niet com- 
promitterei~d. De heer van Heuven Goedhart heeft echter wel ge- 
daan, wat hij niet mocht doen en wat de Minister-President en de 
Minister van Oorlog moest passeren. 

De heer de Quay verklaart. dat hij bij zijn verhoor voor het eerst 
hoort van het feit, dat te Oisterwijk in hotel ,,Bosch en Ven" het 
bureau van de toen juist afgetreden Minister van Justitie, de heer 
var1 Heuven Goedhart, zou zijn geforceerd. Vaii dit feit is de heer 
de Qercay niets bekend. 

Gevraagd over het forceren vdil  de bureaux van de toen juist af- 
getreden Minister van Justitie, de heer van Heuven Goerlhart, te 
Oisterwijk en in Den Bosch, verklaart de heer van Angeren, dat hij 
zijn zienswijze in deze zaak wil weergeven, door te beginnen met 
te vertellen, dat hij een onderho~d heeft gehad met de heer van 
Iieuven Goedhart na al dit gebeuren. Dat ondeihoud heeft hier in 
Nederland plaats geliad, geruime tijd na het gebeuren, nl. op 5 NO- 
veinber 1938, indien zijn aantekeningen juist zijn. De heer varz 
Angeren had de heer van Hcuvelz Goedhort te Amsterdam toe- 
vallig ontmoet. Deze wilde hein hierover nog eens graag even 
spreken. De laatste keer. dat de heer van Angererz hem n.l. had ge- 
hoord, was aan de telefoon. De heer van Heuven Goedhart heeft 
z ~ c h  toen verschrikkelijk kwaad gemaakt. Hij telefoneerde te Lon- 
den. De heer van Heuven Goedhart zei toen. dat de heer vurz Ange- 
ren de schuld was van het hele gebeuren en dat het schandelijk was. 
Enfin. er .&as geen woord tussen te krijgen. De heer van Angereiz 
heeft toen gezegd: ,,Laten we er eens over praten, want dit moet een 
misverstand zijn." Later heeft dan het onderhoud van 5 November 
1948 plaatsgevonden. De heer van Heuverz Goedhart heeft hem 
toen verteld, dat de heer Gerbrandy zou hebben gezegd, dat deze - 
laat hij het inaar inbraak noemen - op instigatie van de heer van 
Angeren zou hebben plaats gehad. Dat is een heel vreemde ge- 
schiedenis, want dc heer va~z Angeric.n kan vertellen, hoe dit precies 
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in zijn werk is gegaan, althans wat zijn wetenschap betreft. Hij kan 
de datum niet meer precies zeggen. 

Op een goede dag - de heer van Heuver? Goedhart was gem 
Minister meer - werd de heer van Angeren opgebeld door zijn 
Minster, de nieuwe Minister ad interim, de heer Gerhraridy. Deze 
vroeg hem, of hij als secretaris-generaal onmiddellijk bij hem wilde 
komen. Hij was toen nog Minister-President. Op de kamer van de 
heer Gerhrantiy trof de heer van Angere~z de heer Gerhrandy ze!€ 
aan en de heren Kruls, Snijders en Nuboer, welke laatste toen optrad 
als secretaris van de heer Gerhrandy. Er werd aan de heer van Ange- 
ren een uiteenzetting gegeven, dat er verdenking was gerezen, dat 
de heer van Heuverz Goedhart geheime contacten had - buiten de 
inlichtingendienst om - met de rest van Nederland. Zij wilden 
gaarne weten, wat daarvdn gaande was. Kennelijk waren er - 
voorzover de heer van Angeren zich herinnert - brieven onder- 
schept door de Engelsen, Amerikanen of Canadezen. die op die 
contacten zouden wijzen. Dit is gebeurd na het Ministerschap van de 
heer van Heuven Goedhart. De heer van Angereiz kan zich de datum 
niet meer herinneren. Men had dus verdenking ten aanzien van de 
correspondentie van de heer van Heuven Goedhart. De heer Nuboer 
merkte toen op, - de heer van .Ingeren herinnert zich dat nog 
goed d a t  het toch wel te gek was om het Militair Gezag daar die 
papieren van een oud-Minister te laten openen. De heer van Angerrrz 
vond het ook bezwaarlijk, daar er correspondentie van Justitie bij 
was. Dit werd voorgesteld door het Militair Gezag. Daarom kwam 
ter sprake, hoe men de hand op die stukken kon leggen. De heer 
Kruls en diens rechterhand, de heer Snijders, waren aanwezig. De 
heer Nuboer merkte in die bespreking op: ,,Dat kan men een oud- 
Minister toch niet aandoen." De heer van Angeren zei, dat dit juist 
was. Hij heeft echter een tussenv~orstel gedaan: ,,Die administratie 
moet toch opgeruin~d worden. Ik moet de stukken van Justitie voor 
ds  heer Gerbrandy in Oisteraijk gaan halen. Er zal toch iemand 
naar Oisterwijk moeten gaan." Na de heer van Heuverz Goedhurr 
was er nog niemand van Justitir geweest. 

Gevraagd, of de heer Gerbrandy dan wel de heer Kruls begonnen 
is met dat voorstel te doen, antwoordt de heer van Angerei~ te 
menen, dat de heer Kruls in die vergadering toen e:n uiteenzetting 
gaf. Hij durft natuurlijk niet zo precies te zeggen, hoe dat gesprek is 
gelopen, of de heer Gerbrandy het eerst de zaak heeft ingeleid. Men 
wenste het oordeel van de heer van Angereiz daarover. Hij was 
gccn Minister rncer; hij was secretaris-generaal en de heer Gcrbrand,. 
wilde het kennelijk niet doen, zonder hem daarin gehoord te heb- 
hen. De heer van Anpererz heeft dus dat tussenvoorstel gedaan, dat 
de heer van Heuven Goedhart, die in Londen verbleef, met hem 
samen naar Oisterwijk zou gaan om de correspondentie op te halcn 
en te depouilleren. De heer Gerbrandy belde toen iil het bijzijn van 
die heren de heer van Heuven Goedhart op. De  heer vaq Heuvdil 
Goedhart zei: ,,Dat gaat niet met van Angeren, want er zit voor 
hem onaangename correspondentie bij." De heer van Angereil heeft 
toen gezegd: - dat herinnert hij zich nog heel goed - ,,Nu begint 
het mij pas te interesseren." Het andere interesseerde hem betrekke- 
liik weinig. Het was inderdaad interessant, dat hij een rol zou 
spelcn in de correspondentie over de rivieren. De  heer van Angercn 
was een ijverig secretaris-generaal en hij was verwonderd, dat de 
heer van Heuven Goedhart achter hem om aldus zou hebben ge- 
correspondrerd. Het plan van de heer van Angeren ging tozn dus 
niet door. Na lang praten werd besloten, dat de heer Kruls dan tot 
de opening van zaken over zou gaan. De heer vara Angererz had 
daar geen beslissing in. Hij was alleen maar bijzitter; hij was secre- 
taris-generaal. De heren moesten dit beslissen. 

Later heeft de uitvoering plaats gehad, door een zekere majoor 
Ballot. Hij is degene, die toen die stukken heeft opgehaald. De heer 
Ballot is op zekere dag bij de heer van Angeren gekomen met een 
heleboel stukken. Hij zei. dat deze stukken uit ,,Boseh en Ven" 
waren gekomen. Toen heeft de heer van Angeren direct gezegd, dat 
de heer Ballot niet bij hem moest zijn, maar bij de heer Gerbrandy. 
Men begrijpt. dat de heer van Angeren deze geheie aangelegenheid 
maar matig vond. Die stukken zijn daarop naar de heer Gerbrancly 
gegaan. Later heeft de heer van Angereiz - en dat is het weinige, 
wat hij hiervan over heeft - van de heer Gerbrandy een afschrift 
gekregen van ern brief. Er staat onder: ,,Overgenomen uit een dos- 
sier Mededelingen aani'uit Nederland" (dat was kennelijk uit het 
dossier van de heer van Heuvetz Goedhart). Verder staat eronder: 
,,Zou zijn samengesteld door dr. G. J. van Heuven Goedhart en 
met andere dossiers door majoor mr. Ballot van het Militair Gezag 
op last van Minister Gerbrandy gehaald van Hotel ,,Bosch en Ven" 
te Oisterwijk en overgebracht naar Londen." 

In die brief staat inderdaad iets, dat niet erg prettig is voor de 
heer van Angeren. Het is een brief, die zou zijn gericht aan de 



heer Bosch van Rosenthal. Daar blijkt overigens niets van; er staat 
alleen ,,Amicev boven. Na de inleiding staat er: ,,Ge hebt enkele 
keren zeer rake opmerkingen gemaakt over het ambt, dat ik be- 
kleed. Toch geloof ik te mogen zeggen, dat ge gerust kunt zijn in 
zoverre de details mij, noch nu, noch vroeger, zeer intere~seren. Hebt 
ge dan, als ik, een next best, die van ziehlelf het omgeke- &r d e zou 
moeten erkennen, wijl hem de grote lijn eer ontgaat dan dat hij die 
trekt, dan ,,loopt" dat wel." 

Met de ,,next best" zal de heer van Heuverz Goedhart waarschijn- 
lijk de heer van Arigerrrr hebben bedoeld. Het heeft hem niet veel 
moeite gekost om dit eruit af te leiden. De andere heren waren 
dat ook van oordeel, met andere woorden: Van Angeretz was de 
man, die zich enkel met de details kon bezighouden. Hij zag geen 
grote lijn. Dat was uiteraard niet erg vriendelijk. Later komt dan 
in die brief even om de hoek: ,,Voor zoveel mij betreft, denk ik 
bijvoorbeeld aan het vraagstuk, waarin gij met van A. van mening 
verschilt. I k  zal dat vraagstuk niet oplossen, daar het strijdig ware 
met het sterk aflopend karakter van mijn bemoeienissen." 

Vóór de oorlog waren er al verschillen van mening over dat lang- 
zamerhand vervelend wordende politievraagstuk. Dat zat de heer 
Rosch van Roseizthal erg hoog. De heer van Angererz was met de heer 
Bosch van Rosenthal buitengewoon goed. Hij heeft de heer Bosch 
van Rosenthal altijd veel achting toegedragen. Hij was zeer goed 
met hem, tot er in enige vergaderingen bleek, dat zij van verschil- 
lende mening. waren over het politievraagstuk, iets wat hen heus 
niet persoonlijk behoefde te scheiden. De heer van Angeren moet 
eerlijk zeggen; de heer Bosch varz Roserzthal had wel een heel andere 
opvatting dan hij, maar er is bij hem geen ogenblik enig onaange- 
naam gevoelen tegenover de heer Bosch van Roserzthal ontstaan 
omtrent dat verschil. Dat zou toch evengoed bij de heer van Angereiz 
hebben kunnen ontstaan als bij hem. Bij hem is dat echter wel het 
geval geweest. Daar werd even op gewezen in die correspondentie. 

De brief, die de heer van Angeren zo juist heeft aangehaald, is door 
de heer van Heuven Goedhart geschreven, toen hij Minister was. Dat 
moet, aangezien er staat: ,,Gij hebt enkele keren zeer rake opmer- 
kingen gemaakt over het ambt, dat ik bekleed." (niet: dat ik bekleed 
heb). Dat moet dus uit die periode zijn. De heer van Angeren weet 
niet, of het een misverstand is, maar in ieder geval zou het er op kun- 
nen wijzen, dat het uit die periode was. De heer van Angeren weet 
ook niet, of dit ern van de brieven is, die in beslag zijn genomen of 
wel brieven, die later zijn gevonden. Hij heeft de andere brieven nooit 
gezien. 

Nu heeft het voor de heer van Angeren. wanneer hij dat mag op- 
merken, nooit zo'n bijzonder grote rol gespeeld. of de heer van Heuvert 
Goedhart Minister of geen Minister was. De heer van Angeren merkte 
bii het onderhoud van de heer van Heuven Goedhari - de heer van 
Angeren is er niet verder op doorgegaan - dat het bezwaar van het 
zenden door de linies zonder medewerking van een bureau en waar- 
schijnlijk ook van de Minister-President hetzelfde zal zijn geweest of 
het ging door een Minister of een oud-Minister. 

De heer van Angeren heeft voor de nieuwe Minister, de heer van 
Heuven Goedhart, al het mogelijke gedaan wat in zijn vermogen lag. 
Helaas trad er bij de Minister, toen hij enige malen geruime tijd in 
Zuidelijk bevrijd Nederland had verbleven, een verkoeling in. Hij had 
het daar bijzonder volhandig, nam verschillende goede beslissingen 
en maatregelen op korte termijn, doch ondervond daarbij menige 
moeilijkheid. Ook al houdt de heer van Angeren met dit laatste reke- 
ning en overweegt hij, dat gescheiden werkzaamheid op verre afstand 
zeker niet gunstig werkt op gevoelens van saamhorigheid, is het voor 
hem toch niet mogelijk die verkoeling anders te verklaren dan door 
aan te nemen, dat in Nederland op hem een voor de heer van Aiigeren 
ongunstige invloed was en werd uitgeoefend. Hij heeft die verkoeling, 
die ook voor het team van Justitie te Londen niet verborgen bleef, ten 
zeerste betreurd. Na het aftreden van mr. van Heuien Goedhart als 
Minister, bleek, dat hij correspondentie had gevoerd met de heer mr. 
dr. Bosch van Rosenthal, destijds Commissaris der Koningin in de 
provincie Utrecht. Deze zo respectabele man was de heer van Angeren 
vroeger zeer gezind geweest. Sinds het politievraagstuk een paar jaar 
voor de oorlog aan de orde was gekomen en hij in de heer van 
Angeren geen voorstander vond van zijn oplossing van dat probleem, 
bleek hij dat de heer van Angeren zeer kwalijk te nemen en hem zijn 
inzicht als een persoonlijk bezwaar te moeten aanrekenen. Hetgeen 
de heer van Aìzgeren heeft gehoord omtrent de inhoud dier correspon- 
dentie - hij heeft slechts een afschrift van een der brieven van de 
heer van Heuven Goedhart aan de heer Bosch van Rosenthal in zijn 
bezit - bevestigt de indruk, dat de bedoelde invloed aanwezig ie 
geweest. De heer van Angeren zou er de nadruk op willen leggen, dat 
hij van deze ,,inbraak" niets heeft afgeweten, voordat daarvan in het 
onderhoud sprake was. Daarbij was hij tenslotte als adviseur van de 
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honnis te iiernen. De secretaris-generaal, de heer vavr Angeru~z, werd 
toen uitgenodigd de conferentie bij te wonen. De  heren Kruls ei1 
Snijders gaven als hun oordeel, dat er niets anders op zat dan het 
slot te openen. De anderen gevoelden daarvoor weinig. Toen gaf de 
heer van Angeren een advies, dat een telefoongesprek tussen dc: h e r  
Gerbrrindy en de heer van Herrven Goedhart ten gevolge had. In dit 
telefoongesprek kwam de heer van Heuvciz Goedhart mededelen, dat 
hij er bezwaar tegen had, dat hij niet persoonlijk, maar b.v. te- 
zamen met de heer van Angercin, het loket zou openen, omdat er 
correspondentie bij was, welke niet mooi was voor de heer van 
.4ngererz. De telefoon opgehangen hebbende, rapporteerde de heer 
Gerhrandy zoveel mogelijk letterlijk wat de heer van Heuvcn Goed- 
Larf gezegd had. Toen de heren Xruls en Snijders bleven aandringen 
op een beslissing en geen andere oplossing aanwezig achtten dan door 
te tasteil en het slot te forceren, heeft de heer Gerbrandy een beslis- 
sing genomen en daartoe schriftelijk opdracht gegeven. 

Vervolgens vergat de heer Gerbrarldy de hele kwestie door be- 
langrijker besognes. Een paar dagen later maakte hij tegenover de 
heer Nuhoeï de opmerking, dat hij zich het incident herinnerde: ik 
vind dit toch helemaal niet prettig tegenover een oud-collega. Daarop 
reageerde de heer Nuhoer met de mededeling in duidelijke termen, 
dat ook hij de opdracht verre van fraai vond. De heer Gerbrandy 
gaf ogenblikkelijk opdracht de Nederlandse afdeling te Brussel op te 
bellen, opdat hij order tot intrekking van de opdracht kon geven. 
De telefoon kwam snel door, maar hij ontving de mededeling: het 
forceren is hedenmorgen geschied. Later bleek hem, dat het forceren 
van het slot erg ostentatief was geschied. Dat hinderde hem. Boven- 
dien vond hij achteraf, hoewel hij meende, dat zij volkomen gerechtigd 
waren het loket, dat de officiële stukken van Justitie bevatte, te for- 
ceren, dat de daad tegenover de heer van Heuven Goedhart wel uit- 
zonderlijk onvriendschappelijk was. De heer Gerbrandy heeft hem, 
toen zij later ,,officieelfl en ,,privéu gingen schiften, zijn spijt betuigd. 
Bij dat schiften behield de heer Gerbrandy o.m. een stuk, dat hij als 
officieel beschouwde bij het inkijken ervan, dat aan de  heer Bosciz 
van Ro~crzthal was gericht, maar welks inhoud de heer Gerbratzd31 
pas op dat ogenblik ter kennis kwam. Hij maakte daarover een op- 
merking, heeft verder het stuk niet ingekeken en kan niet zeggen, 
wat het p~ecies inhield. Het bezwaar van de heer Gerbrandy was, 
dat buiten hem om contact met de heer Bosch vun Rosenthal was 
gezocht. De heer Gerbrandy gelooft niet, dat het door hem bedoelde 
stuk identiek is met het schrijven, waarin de passage over de heer 
van Arzgercn staat. 

Te Eindhoven heeft de heer Somer bij geruchte gehoord, dat in 
Oisterwijk en Den Bosch de bureaux van de heer van Heuven Goed- 
hart zijn geforceerd na dkns aftreden. Over deze zaak heeft hij 
nimmer besprekingen gevoerd met de heer Kriils. Het is voor de heer 
Sorner een verrassing geweest; hij staat daar volkomen buiten. 

Var1 het onderzoek in Bosch en Ven wist de heer Soixer niets af; 
het is volkomen buiten het B.I. om gegaan. Hij heeft gehoord, dat dit 
voornan~elijk werk van de heer van Angererl is geweest in overeen- 
stemming met de heer Kruls. Van een brief van de beer van Heuverz 
Goedhart aan de heer Boscla van Rasenthal, welke in October of 
November 1944 zou zijn verzonden en waarin in het begin over de 
heer van Angeren een onvriendelijke opmerking staat, herinnert de 
heer Soilier zich niets. Aangezien mr. Fock ten tijde van de verzen- 
ding als waarnemend Hoofd van B.I. te Londen optrad, zou men bij 
deze hiernaar kunnen infwmeren. 

Met betrekking tot de inbraak in de bureaux van de heer van 
Heuveiz Goedhart te Oisterwijk en in Den Bosch verklaart de heer 
Kruls, dat deze zaak nict door hem geëntameerd is. Voorzover hij 
zich kan herinneren, is hzt entameren van deze zaak van de heer Ger- 
brandy uitgegaan. De heer Gerhrandy was geïnteresseerd te vernemen, 
welke documenten de beer van Heuven Goedhart nog in zijn archief 
had. De heer Geïbrancl? wilde het archief van zijn voorganger over- 
nemen. Bij deze bespreking. waar de heer Kruls is ingehaald, werd 
o m. verteld, dat te Londen, voorzover er daar archiefstukken waren, 
de secretaresse van de heer van Heuvcrz Goerlhart bezig was geweest 
die te verbranden. De heer Kruk weet niet, of de heer Gerbrandy 
dit had ge~ien of dat een van de andere heren dit vertelde. Verder 
herinnert hij zich, dat de heer Gerbrandy naar de rest van het archief 
heeft gevraagd en dat hem toen werd geantwoord, dat de heer van 
Heuven Goedhart zich op het ogenblik in Nederland bevond en de 
rest van het archief in hotel Bosch en Ven was. De heer Kruh durft 
wel bijna met volkomen zekerheid te zeggen, dat zijn interesse niet 
uitging naar die papieren van de heer van Heuven Goedhart. 

Nadat aan de heer Kruk mededeling is gedaan van de verklaring 
van de heer van Angererz, zegt hij, dat hij zich inderdaad nu her- 
innert, dat er met de heer van Heuven Goedhari is getelefoneerd. 
Deze was dus kennelijk op dat ogenblik te Londen. Ook herinnert de 
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heer Kruls zich, dat de heer van Heuven Goedhart toen heeft gezegd, 
dat hij over een bepaald aantal dagen naar Nederland zou gaan, 
waarop de heer Gerbrandy niet wilde wachten. D e  heer Kruls ont- 
kent, dat het voorstel om te gaan snuffelen door middel van open- 
breken van de safe of kast van de heer van Heuvetz Goedhart van 
hem zou zijn uitgegaan. Daartoe heeft hij een opdracht van de Mi- 
nister-president gekregen. Die is ook niet door hem uitgelokt. De 
heer Kruls kan er zich niets van herinneren, dat hij met de mede- 
deling is gekomen, dat er een reden bestond de zaken van de heer 
van Heuven Goedhart in Nederland te doen inspecteren, aangezien 
er ergens brieven zouden zijn gevonden, waaruit zou blijken, dat de 
heer van Heuverz Goedhart verbindingen met het bezette gebied on- 
derhield. Dit lijkt de heer Kruls ook niet logisch. Indien men iets 
dergelijks op het spoor zou zijn gekomen, dan zou dat vermoedelijk 
door het Bureau Inlichtingen zijn gebeurd. Het Bureau Inlichtingen 
stond in rechtstreeks contact met de Minister-President en niet met 
de heer Kruls. 

Volgens de heer Kruls is de hele zaak aan de gang gebracht, door- 
dat de heer Gerbrandv, met hem over andere zaken sprekende, zei, 
dat een deel van het archief van Justitie zich in de bureaux van de 
heer van Heuverz Goedharf in het bevrijde gebied bevond en de heer 
Gerbrandy die stukken wilde hebben. De heer Kruls is het niet ge- 
weest, die de gedachte heeft geopperd om deze stukken dan maar 
door middel van openbreken van de bureaux te verkrijgen. Het is 
mogelijk, dat de heer Gerbrandy hem heeft gevraagd, of het Militair 
Gezag de bevoegdheid daartoe zou kunnen hebben. Dat zou kunnen, 
maar de heer Kruis heeft het niet verzonnen. Het geval op zich vond 
de heer Kruls niet zo erg mooi. Hij meent ook, dat hij heeft gezegd, 
dat het ern weinig elegante methode was. 

Over het forceren van de bureaux van de heer van Heuvr n Goed- 
hart in hotel Bosch en Ven en in Den Bosch verklaart de heer 
Nuboer, dat het hem allemaal erg vaag is. Hij herinnert zich wel, 
dat hij bij de bespreking op de kamer van de heer Gerbrandy met de 
heren Kruls en Snijders is geweest. 

De heer Nuboer moest later die stukken teruggeven aan de heer 
van Heuvetz Goedhart. Dat was een enigszins pijnlijke geschiedenis, 
want deze vond het niet leuk, dat zijn safe, waarvan hij de sleutel 
had, was opengebroken. 

Van die bespreking herinnert de heer Nuboer zich verschrikkelijk 
weinig. Hij was adviseur op militair gebied en werd soms door de 
heer Gerbrandy als secretaris gebruikt, als deze geen andere secreta& 
bij zich had, zoals in Bosch en Ven wel eens gebeurde, maar de heer 
Nuboer stond buiten de meeste van die dingen. Wat de aanleiding 
tot het forceren is geweest, weet hij niet. Hij weet wel, dat hij, toen 
hij hoorde, dat men dat van plan was, daarover in hoge mate ver- 
baasd is geweest. Hij had de heer van Heuven Goedhart voortdurend 
meegemaakt; direct na zijn aankomst in Londen ontmoette de heer 
Nuboer hem op de kamer van Minister Gerbrandy. Hij was toen net 
aangekomen en kort daarop werd hij Minister van Justitie. DI  herr 
Nuboer stond op nogal bevriende voet met hem, ook in Bosch en  
Ven. Toen hij dan ook, aldus de heer Nuboer, van dat besluit hoorde. 
vond hij dit hoogst vreemd. Hij weet wel, dat er geen goede verstand- 
houding bestond tussen de heer van Heuverz Goedhart als Minister 
van Justitie en het Militair Gezag in het algemeen, maar wat de 
achtergrond hiervan precies is geweest, weet de heer Nuboer niet. 
Hij denkt, dat de heer Gerbrandy het wel weet. 

De heer Nuhoer heeft de stukken aan de heer van Heuvcri Goe<- 
hart teruggegeven. Er was een hele stapel documenten, de gehelr 
inhoud van de safe. Dit waren deels stukken van Justitie en deels 
privé-papieren van de heer van Heuven Goedharf. De dingen van 
Justitie zijn er uitgehaald door de heer van Angeren, gelooft de heti 
Nuboer. Op de kamer van Minister Gerbrandy lag een stapel papieren: 
de heer Nutoer iIioest deze teruggeven en dan moest Je  heer \Jun 
Heuvrn Goedhart zien, dat alles er bij was. Met gebeurde o? de 
kamer van de heer Gerbrandy. De heer van Heuvetz Goedhnrt was 
iiogal gebeten op Minister Gerbrandy op dat ogznblik. Het was, alles 
bij elkaar, een nogal pijnlijke geschiedenis. Er was niets uit de 
bureaux gekomen, waarvan men zei: dat zoeken wij eigenlijk. Waq- 
i;eer er stukken waren schtergehouden, was er wel meer werk van 
gemaakt. 

De heer Gerhrai?cly heeft de opdracht gegeven. De heer Nubonr 
had de indruk - dat is niet meer dan zijn persoonlijke mening -. 
dat dit gebeurde op e x  voorstel van Militair &zag. Op de opmer- 
king, dat de heer Kruls dit ontkent, zegt de heer Aiuhoer daxvan nie's 
te weten, maar hij had de indruk, dat het was ezn voorstel va? 
Militair Gezag, in verband met bepaalde aanwijzingen. 

Mr. C. L. W. Fock heeft over deze zaak vóór zijn verhoor de heer 
van Helrvetz Goedhart opgebeld en gevraagd, of deze zich herinnerde, 
aan wie hij de brief, die hij aan de heer Bosch van Rosenthal had ge- 
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schreven, had gegeven en in welke tijd het was. De heer van Hezrvr:~ 
Goedhmr heeft toen gezegd, dat dit een brief was, die was verzondsn 
tegelijk met een brief van de heer van Roijcll aan Vertrouwensmannen 
el: met een pakket Koninklijke besliliten betreffende het Militair Ge- 
zag. Toen hij de heer Fock dit had verteld, is het weer in diens herinne- 
ring teruggekomen. Hij heeft deze zaak dus als het ware tnet behulp 
van een katalysator in zijn geheugen teruggeroepen, want het staat 
hem heel goed voor de geest, dat die besluiten over het Militair Ge- 
zag verzonden moesten worden. Die verzending van stukken was een 
gevolg van de overkomst van de heer van Roijerz, die naar Londen 
was gestuurd, mede om vour Vertrouwer~smannen de nodige infor- 
maties te krijgen. Er is toen een pakket gereed genaakt met verschil- 
lende Koninklijke besluiten, weik pakket gezonden zou worden naar 
Vertrouwensmannen. De heer van Roijrrz heeft in die tijd nauw coli,- 
tact met de heer Fock onderhouden, soms zelfs meermalen per dag. 
Hij heeft toen een brief geschreven, welke is meegestuurd met een 
pakket Koninklijke besluiten. Die gehele zaak is ingepakt buiten de 
heer Fock om en op een zeker ogenblik is het pakket gearriveerd en 
daarna afgeworpen. Hoe dat laatste precies is gebeurd, weet de heer 
Fock niet mevï. af dat gebeurd is door het B.B.O. of bij ecn gezamen- 
lijke operatie van het B.I. en het B.B.O., weet de heer Fock ook niet 
ineer. Gezamenlijke operaties kwamen in die tijd voor. Het gehele 
geval is als pakket gekomen en als pakket weggegaan om ingepakt 
tc worden in een container, welke is afgeworpen, Veel later, toen de 
heer van der Gang door de linies was gekomen, bleek, dat men in 
Nederland van deze zaak niets wist. Dit is nagegaan en toen is ge- 
bleken, dat van de zending, die o.m. de container bevatte, waarin de 
Koninklijke besluiten zaten, één container in het ongerede was ge- 
raakt. De heer Fock gelooft, dat deze in het water terecht is gekomen 
en nooit is teruggevonden. Niemand in Nederland heeft nl. na de drop- 
ping ooit iets van deze besluiten gezien of gehoord. Met 99 % zeker- 
heid valt dus aan te nemen, dat de Koninklijke besluiten hebben 
gezeten in de container, ciie toevallig is verdwenen. D e  heer Fock 
neemt dus met stellige zekerheid aan, dal die brief van de heer va:l 
Heuven Goedhart, waarvan de heer Fock zich achteraf herinnert, 
dat er over gesproken is, mee is gegaan met die container. 

De heer Fock wordt medegedeeld, dat de heer van Heuven Goed- 
hart in zijn brief aan de heer Bosch van Roselzthal spreekt over 
Hernzatz - dat is de heer varz Roijen --, waardoor het duidelijk is, dat 
deze zaak in Qie tijd speelde; verder wordt 11em de volgende passage 
uit deze brief voorgelezen: ,,Gij wordt verder overigens, geloof ik, 
bedreigd door het gevaar van een overschatting ten aanzien van de 
tijdsduur van ezn eventuele leegte". (Dit slaat kennelijk op het vacuum, 
waarin Vertrouwensmannen zouden optreden). ,,De zaak is", zo 
vervolgt de heer vuil Heuverz Goedhart in zijn brief, ,,dat het hier 
gevormde geuniformeerde gezag de operaties op den voet volgt en 
zulks wel in dien zin, dat er hoogstens een spanning van etmalen is. 
Gij ziet natiiurlijk in, dat de huidige gang van zaken door niemand 
is of kan worden voorzien en hoewel ook n u  de beteekenis van het 
septet nog zeer essentieel kan zijn, ligt de suppositie voor de hand, 
dat de leegte niet of nauwelijks ontstaat. Nu zult ge anderzijds begrij- 
pen, dat hier vrijwel alle essen~leele materies zijn en ook moesten 
worden geregeld. U daarvan een zoo duidelijk mogelijk beeld te geven 
is het doel van deze opcratie". Daarop zegt de heer Fock, dat dit 
duidelijk duidt op de aanwezigheid van die Koninklijke besluiten in 
dat pakket. Dit betekent dus, dat deze brief door de heer van Heuv-tz 
Goedhart in die tijd moet zijn verzonden en ook, dat deze brief door 
hem moet zijn verpakt, omdat hij die Koninklijke besluiten bij elkaar 
heeft gepakt, d.w.z. niet hij persoonlijk, maar zijn departement, dat 
iil elk geval heeft gezorgd, dat de boel bij elkaar kwain. 

De tijd, waarin dit gebeurd is, zal ongeveer einde October/begin 
November 1943 zijn geweest. 

Op de vraag, of het bij het 5.1. de gewoonte was copieën te maken 
van brieven, die verzonden weraen. zegt de heer Fock, dat dit in het 
algemeen wel geschiedde, duch dat bet in dit geval natuurlijk niet is 
gebeurd, omdat de heer Fock deze brievcn nooit heeft gezien, noch 
van de heer van Roijerz, noch van de heer vaz fieuven Goedhart; 
zij zijn ingepakt in het pakket. Dit was op zich zelf een uitzondering, 
omdat dergelijke pakketten nooit werden verzonden en normaal 
brieven als inicrofolo's werden overbracht. Hij herinnert zich, dat er 
over gesproken is, hoe die stukken zouden worden verzonden. Het 
was zo'n werk om er microfoto's en afdrukken van te maken, dat 
men heeft gezegd: laten wij deze in orgineel verzenden, vooral ook, 
omdat cr in die tijd vrij veel werd verzonden; het maakte niet zo bar 
veel meer uit. Van de brieven? dir er bij waren, is bepaald geer. af- 
schrift gemaakt, dat op het bureau B.I. is. 
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Bij de aanvang van haar beschouwingen over de in de vorige pilra- 
grafen van dit hoofdstuk behandelde onderwerpen meent de com- 
missie goed te doen er de aandacht op te vestigen, dat de grondslag 
van de beschuldigingen tegen de heer van Heuven Goedhart te vin- 
den is in de brochures van de heer Lunshof. Deze heeft zich echter 
in bedoelde geschriften niet uitsluitend gericht tegen de heer van 
Heuverz Goedhart, doch ook tegen een groot aantal anderen, die in 
zijn ogen gezamenlijk als belagers van De Telegraaf moeten worden 
aangemerkt. Uiteraard heeft de commissie zich met dit gedeelte van 
zijn publicaties niet bezig gehouden. Zij heeft zich beperkt tot dat- 
gene, wat binnen het kader van haar opdracht kan worden gerekend: 
een onderzoek naar de gestelde feiten, voorzover deze middellijk of 
onmiddellijk verband houden met het optreden van een lid van een 
der Londense Kabinetten. 

Wanneer de commissie hieromtrent thans tot een samenvatting en 
het trekken van conclusies overgaat, meent zij voorop te moeten 
stellen, dat de heer Lunshof bij zijn verhoor voor de commissie heeft 
verklaard, dat hij ten aanzien van de door hem in zijn brochures ver- 
melde handelingen van de heer van Heusen Goedhart niets uit eigen 
wetenschap weet. 

De heer Lztrzshof stelt het in zijn tweede brochure ,,Als dieven 
in de nacht", dat Meijer Schwencke een preponderante rol bij het 
vertrek in April 1944 van de heer van Heuven Goedhart naar 
Engeland heeft gespeeld. Meijer Schwe~?cke zou volgens de heer 
L2unshof zijn opgetreden als het reisbureau van de roemruchte kolo- 
nel Blake, de schuilnaam van de heer van Heinven Goedhart. Het 
is de commissie uit de verklaring van de heer van Heuveiz Goed- 
hort gebleken, dat dit optreden van Meijer Sclzwencke zich heeft 
beperkt tot het doorgeven - niet aan de heer van Heuven Goedhart 
zelf - van de inlichting, dat deze door de S.D. met grote ijver werd 
gezocht. Uit de verklaring van de heer Cramer - bevestigd door die 
van de heer Bosch van Roserzthal - is voorts gebleken, dat tot het 
vertrek van de heer van Heuven Goedhart naar Engeland enkel en 
alleen door de zg. Grebbe-commissie is besloten. De  Grebbe-com- 
missie was van oordeel, dat aan het contact tussen de Regering te 
Londen en Nederland veel ontbrak. Daarom is in de Grebbe-com- 
missie de gedachte opgekomen om één uit hun midden naar Londen 
te sturen. De keuze ging tussen de heer van Holthe tot Echten en 
de heer van fieuven Goedhart. Na rijp beraad werd besloten de heer 
van Heuven Goedhart naar Londen te doen gaan, omdat hij beter 
tegen de physieke ontberingen van een dergelijke tocht, welke leidde 
over de Pyreneën, zou zijn opgewassen. 

De heer Lunshof knoopt aan zijn voorstelling van zaken, als zou 
Meijer Schlvencke - die in de oorlog een sinistere rol heeft gespeeld, 
daar hij in het begin met de vijand geheuld heeft en tegen het 
einde getracht heeft zich in te dekken bij de illegaliteit - de reis van 
de heer van Heuven Goedhart georganiseerd te hebben, vast het 
optreden van Meijer Schwencke na de oorlog in het geval-Kroes. 
De heer Lunshof suggereert, dat Meijer Schwencke door verschil- 
lende illegale personen te helpen zich een bepaalde positie bij Het 
Parool heeft verworven, waardoor hij in de gelegenheid zou zijn 
geweest op benoemingen van functionarissen bij Het Parool invloed 
uit te oefenen. Als voorbeeld hiervan noemt de heer Lunshof het 
geval van de heer Kroes, die gesolliciteerd heeft naar de functie van 
hoofdredacteur van Het Parool te Deventer. 

De heer Kroes heeft voor de comnlissie verklaard, dat het ver- 
haal, zoals de heer Lunshof het in zijn brochure heeft gedaan. uit 
zijn verband is gerukt. De heer Kroes erkent, dat het duidelijk is, 
dat de afwijking van de volgorde der gebeurtenissen, zoakç de heer 
Lunshof die weergeeft, niet zonder betekenis is. 

In tegenstelling toch met hetgeen in de brochure van de heer 
Lrinshof vermeld staat, heeft de heer K r o e ~ ,  die van 1942 tot 1943 
gewerkt had bij de Verenigde Persbureaux \ai1 Meijer Schwerzcke, 
het rapport over Meijer Schitjcrlcke aan de iJ.O.D. gestuurd, voordat 
Meijer Schwerl<ke bij de heer Kroes is komen opdagen. Meijei' 
Schwerzcke heeft toen, aangezien hij te weten was gekomen, dat de 
heer Kroes een dergelijk rapport over hem aan de P.O.D. had ge- 
schreven, aan deze de mededeling gedaan, dat er, wanneer hij verder 
geen agitatie meer tegen hem ZOLI voeren, bij Het Parool een functie 
was, voor de vervulling waarvan de heer Kroes met kans van slagen 
kon solliciteren. 

De heer Kroes heeft op 1 December 1945 een sollicitatie aan Het 
Parool gezorlden. Blijkens de stukken is deze sollicitatie door de nor- 
male administratieve molen gegaan. Op 12 December 1945 heeft de  
heer van Heuven Goedhart aan de heer Kroes geschreven, dat hij de 
hoofdredactie van Het Parool te Deventer kon aanvaarden en dat bij 
Het Parool was besloten om deze zaak-Deventer zo hard mogelijk 



aan  te pakken en er alles op ie zetten om een redactionele strijd a a n  
te binden met het beste blad als inzet, waarbij men aan Parool-zijde 
vertrouwde, dat men het plaatselijke blad geheel zou kunnen ,over- 
vleuge!en. Voorts schrijft de heer van Heuven Goedharr. dat Het  
Parool o p  de duur zal worden omgezet in een regionaal blad en dat  
het de taak van de heer Kroes zal zijn Het  Parool een voorsprong 
te verschaffen op het plaatselijke blad en dit zelfs te doen uitschake- 
!en. D e  heer Lunshof doet het in zijn brochure ,,Als dieven in de  
nacht" op blz. 25 voorkomen, alsof hij enige zinnen uit deze brief van 
12 December 1945 van de heer van Heuven Goedhurt aanhaalt. Wij 
heeft ze althans tussen aanhalingstekens gezet. Afgezien van kleinere 
onjuistheden, komt echter b.v. de in de  brochure-Lunshof vermeld= 
zin: ,,Uw taak zal zijn o m  het plaatselijk dagblad uit te schakelen" 
als zodanig in de  brief van de  heer van He~tverz Goedhart in het 
geheel niet voor. Van de zin, die de  heer Lunshof voorgeeft te 
citeren, laat hij weg het woord ,,dan", hetwelk in deze brief slaat o p  
een voorafgaande alinea, waarin - gelijk hierboven vermeld - wordt 
beschrever, op welke wijze Het  Parool te Deventer zich e s  plaats 
moet trachten te veroveren, terwijl hij bovzndien practisch de gehele 
rest van de zin of wel ongeveer 50 woorden weglaat tot aan de 
woorden ,,te doen uitschakeleïi". Hiermede is zelfs bij benadering 
de materiële inhoud van de zin niet juist weergegeven. 

O p  het schrijven van 12 December antwoordt de heer Kroes o p  
14 December 1945, dat hij accoord gaat; waarop o p  20 Deceinbeï 
de directie van Het Parool hem mededeling doet van zijn aanstelling. 
D e  heer Kroes heeft echter daarna weer bedankt o p  grond van evii 
ziekte van zijn echtgenote, welke grond, naar hij voor de commissie 
verklaart, onwaar was. 

Kort  na zijn sollicitatie had de heer Kroes van de  boekhouder van 
Meijer Schwencke een telegram ontvangen, waarin o.m. stond, dat  
hij de Verenigde Persbureaux en Meijer Schwencke liever niet moest 
noemen, wanneer hij door de Parool-leiding te Amsterdam zou wor- 
den opgeroepen. Uit dit ook door de heer Lunshof in zijn brochure 
vermelde telegram kan blijker,, dat  Meijer Schwericke bij de Parool- 
leiding niet persona grata was, hetgeen overeenstemt met de o p  dit 
punt voor de commissie afgelegde verklaringen van de  heren van 
Weuvcn Goedhart en van Norden. D e  heer Kroes zegt in zijn verhoor, 
dat  zijn visie echter is, dat  Meijer Scizwer~cke werke!ijke invloed bij 
Het  Parool had, omdat hij ten allen tijde bij Het  Parool bereikbaar 
was. 

Hoewel de commissie van oordeel is, dat de  door de heer Lunshof 
naar voren gebrachte relatie tussen de heer van Heuven Goedlzurt en 
Meijer Schwcrrcke voor de zaak, die zij te onderzoeken heeft, van 
weinig betekenis is, constateert zij, dat  haar onderzoek naar de  twee 
door de heer Lunsho) voor deze re!atie gegeven voorbeelden, generlei 
bevestiging daarvan heeft opgeleverd. D e  heer van Heuverz Goedhart 
heeft bovendien nog verklaard, dat  hij na 1933 Meijei Schwcncke 
slechts één keer, en dan nog zonder 11em gesproken te hebben, heeft 
gezien. Meijer Schi.ve~?cke, die zich in de jaren na  de bevrijding 
omstreeks twee jaren t2 Franeker in een inrichting voor geesteszieken 
heeft bevonden en sedertdien in de ziekeninrichting van de ceilen- 
barakken te Scheveningen verblijft, heeft de  comnlissie deswege niet 
gehoord, daargelaten welke waarde aan de verklaring van iemand 
met zijn antecedenten zou bunnen worden toegekend. 

Met betrekking tot de benoeming van mr. J. C. S. Wnvendorf tot 
substituut-officier van justitie bij de Nederlandse Rechtbank te Londen 
verwijst de commissie naar hoofdstuk VIII, 5 5, van deel 4 van haar 
verslag, waar gesproken wordt over de gebeurtenissen, welke aan- 
leiding hebben gegeven tot het de  heer Warerzdorf met ingang van 
10 Juni 1944 gegeven ontslag uit het Militair Gezag. Voor de beoor- 
deling van deze gebeurtenissen verwijst de commissie voorts naar 
hoofdstuk X1 van genoemd deel van haar verslag. 

Uit de afgelegde verklaringen en de overgelegde stukken is de  c o a -  
missie gebleken, dat d e  heer Warendorf o p  29 Juni 1944 door de 
toenmalige officier van justitie bij de Nederlandse Rechtbank te Lon- 
den, de heer Schurnzaniz, is aangezocht om als substituut-officier van 
justitie te komen werken o p  het parket bij de Nederlandse Rechtbank 
en tevens ambtenaar van het openbaar ministerie te worden bij het 
Kantongerecht. Reeds o p  7 Juli 1944 u a s  de heer Warendorf werk- 
zaam o p  het bureau van de officier van justitie te Londen. Uit een 
brief van de Minister van Justitie, de heer van Angereu?, van 7 Juli 
1944, gericht aan zijn ambtgenoot van Oorlog en strekkende tot hei 
terkrijgen van inlichtingen, blijkt, dat  de heer van Aiqgeren in ovrr- 
weging heeft om de heer Wnrerrdorf voor benoeming tot substituut- 
officier van justitie voor te dragen. O p  dit schrijven heeft de  Minister 
van Oorlog op 1 3  Juli 1944 geantwoord. In deze brief geeft d e  Minister 
van Oorlog de hem ter beschikking staande gegevens omtrent de  heer 
Warerzdorf. Deze is tenslotte o p  17 Augustus 1944 benoemd. 



De bemoeiingen van de heer van Heuvel? Goedhart, die op 12 Juli 
1944 Minister van Justitie is geworden, met de benoeming van de heer 
Wurendorf zijn dan ook naar het oordeel van de commissie slechts van 
formele aard geweest. Desondanks vermeldt de heer Lunshof in zijn 
brochure het feit, dat de heer Warendorf op voorstel van de heer 
van Heuven Goedhart tot substituut-officier van justitie is benoemd, 
te midden van een reeks verdachtmakingen, daarmede kennelijk wil- 
lende insinueren. dat deze zaak niet zuiver is. 

Naar aanleiding van de intenties, welke de heer Lunshof in zijn 
brochures aan de leiding van Het Parool en met name aan de hecr 
vaa Heuven Goedhart met betrekking tot De Telegraaf toeschrijft, is 
voor de commissie verklaard, dat er in 1943 in de kringen van het 
toenmalige illegale Parool plannen zijn ontstaan om dit illegale blad 
als een legaal blad op de een of andere wijze voort te zetten. Hiertoe 
is de heer van Heuven Goedhart in overleg getreden met de leiding 
van het Utrechts Dagblad. Reeds eerder was de heer van Heuveia 
Goedhart van de zijde van dit blad benaderd om na de bevrijding 
hiervan de hoofdredactie op zich te nemen. Hij heeft van 1 Januari tot 
29 Augustus 1942 een salaris genoten in verband met deze verbintenis. 
Ir. Augustus 1942 was de verbintenis, althans wat het financiële be- 
treft, door het Utrechts Dagblad verbroken, aangezien de heer vat% 
Plezrven Goedhart zich op illegaal terrein bleek te bewegen en men 
dit van de zijde van commissarissen van het blad gevaarlijk vond. 

De besprekingen. welke in 1943 begonnen zijn over de vraag, of het 
illegale Parool bij het Utrechts Dagblad zou kunnen worden gedrukt. 
hebben het gehele jaar 1944 geduurd. Pas op het allerlaatste ogenblik 
voor de bevrijding bleek, dat de zaak anders liep. Dit plan is van 
de baan geraakt in de winter 194411945, in zoverre, dat het accent 
toen meer kwam te liggen op de overwogen mogelijkheid oni een natio- 
naal dagblad te Amsterdam oil te richten. In verband met het plan otn 
Het Parool te Atnsterdam uit te geven zijn door de leiding van dit 
illegale blad besmekingen gevoerd met de leiding van het Algemeen 
Handelsblad, terwijl ook contact is opgenomen met verteeenwoordi- 
gers van De Telegraaf. Zo bestonden er dus bij de leiding van Het 
Parool twee nlannen: het plan-'li. de uitoave te Utrecht en het nlan-A, 
de uitgave te Amsterdam. De eerste besprekingen met De Telezraaf 
hebben nlaats gevonden in Seoternber 1944 en zii hebben in de 
winter 1944145 tot vollerlirre overe~nsteinmine; geleid, zodat Het 
Parool direct na de bevriiding krachtens de eetroffen overeerikomit 
bij De Telegraaf kon intrekken. De heer van Heuven Goedhart heeft 
aan deze verwe~erilijking van het nlan-A, waarvan hij overigens niet 
eens een voorstander was. geen deel gehad, aangezi~n hij reeds ge- 
ruiine tijd tevoren uit Nederland was vertrokken. Ziin vertrek had 
plaats OU 25 April 1944 en op 17 Juni d.a.v. is hii te Londen 
gearriveerd. 

Enkele weken na de aankomst van de heer van Heuverz Goedhart 
werd er te L o n d ~ n  een lunch georganiseerd, waarbij aan de heer 
van Heuven Goedhart was verzocht e m  rede uit te soreken over het 
standnunt van de illeoaliteit met betrekking tot de toen nog in bezet 
Nederland verschijnende bladen. De heer Lunshof zegt in zijn bro- 
chure. dat de beer van Heirver? Goedhart bij die gelegenheid fel tegen 
De Teleoraaf heeft gewroken. 

De commissie heeft de indruk, dat dit niet het geval is geweest. 
Voor de juistheid van deze indruk pleit ook het feit, dat anders de 
controverse, welke heeft bestaan tussen de heer Burger en de heer 
van Heuven Goedhart met betrekking tot bladen als De Telegraaf, 
de door de heer Burper genoemde ,,eeleW pers, geen reden van bestaan 
zou hebben gehad. De heer Rvrqer stond oo het standount. dat bladen, 
welke eenvoudirrweq beschikbaar zijn voor diegenen, die er op een 
gegeven ogenblik financieel de meeste interesse voor heeft, voor de 
Neclerianrlqe volks<ierneenscha~ o n ~ e ~ c h i k t  7iin en hij wilde daaraan in 
het Tijdelijk Persbesluit consequenties verbinden, welke de heer van 
Heuverz Goedhart niet bereid was voetstoots te onderschrijven. De 
strekking van de rede van de heer van Hcuven Goedhart is geweest, 
dat in algemene termen symoathiek voor de illegale bladen en anti- 
pathiek tesen de collaborerende bladcn is gesproken. Uit de ver- 
klaringen, die hieromtrent zijn afgelegd, is, naar het oordeel van de 
commissie, duidelijk komen vast te ?taan, dat de heer van Reuven 
Goedharf zich in deze rede niet speciaal tegen De Telegraaf gericht 
heeft. 

Met betrekkinq tot de totstandkoming van het Tijdelijk Pers- 
besluit 1944 is de commissie gebleken, dat dit geheel OP het Depar- 
tement van Binnenlandse Zaken is gereed gemaakt. Het is zonder 
protest in de Ministerraad aanvaard en de heer Burger heeft het als 
enige Minister gecontrasigneerd. 

Ten aanzien van de totstandkoming van het 'Tribunaalbesluit, het- 
welk in het bijzonder voor de verantwoordelijltheid van de Minister 
van Justitie kwam. heeft de heer i'an Anqer~n  voor de commissie ver- 



klaard - welke verklaring door anderen geheel woldt onder- 
schreven -, dat dit besluit practisch gereed was, toen de heer van 
Hemven Goedhart te Londen aankwam. Zowel de toenmalige Mi- 
nister-president als de heer van Angeren verklaren, dat de bepaling 
in het Tribunaalbesluit, waarbij het werd mogelijk gemaakt om het 
\ermogen van overledenen alsnog verbeurd te verklaren, afkomstig 
is van de voorganger van de heer van Heltven Goedhart als Minister 
van Justitie, de heer van Angercn. Uit het dossier betreffende de 
totstandkoming van het Tribunaalbesluit is de heer vaa Angeren nog 
gebleken, dat deze bepaling reeds in het eerste ontwerp. hetwelk 
tussen Augustus en December 1943 moet zijn voltooid. voorkwam. 
De hetr van Iieuverz Goedhurt vond bij zijn optreden als Ministei 
een besluit, dat nog slechts ondertekening behoefde. 

Uit de verklaringen en de stukken blijkt derhalve, dat de heer 
van Heuven Coedhart op de totstandkoming van de inhoud van het 
Tijdelijk Persbesluit en van het Tribiinaalbesluit generlei invloed 
heeft uitgeoefend. 

De heer Lunshof stelt voorts, dat uit Parool-kringen aan een lid 
van de Londense Regering telegrafisch is gevraagd, hoe het eigenlijk 
niet de behartiging van hun belangen stond en dat in dit verband 
over en weer telegrammen zijn gestuurd, waaraan het leven van bood- 
schappers is gewaagd en die niets anders inhieldzn dan discussies over 
de onteigening van De Telegraaf en zijn machinerieën. .,Laat dit toen- 
malige lid van de Regering", zo schrijft de heer L u n ~ h o f ,  ,,toestem- 
ming vragen de telegrammen tussen hem, qualitate qua, en de Parool- 
groep gewisseld, te publiceren. Het lid, dat wij op het oog hebben, 
was belanghebbende bij Het Parool. Hij had rancune tegen De Teie- 
graaf, die hem eens had ontslagen". 

De commissie heeft in 4 van dit hoofdstuk de bij het B.I. aan- 
mezige telegrammen, welke door de heer van Heuven Goedhart met 
de Parool-groeo in Nederland in verband met deze zaak zijn gewisseld, 
ge~ubliceerd. Dit zijn een uit een aantal delen bestaand telegram uit 
Nederland van 13 Augustus 1944 en het antwoord daarop van de 
heer vnn Heuvril Goedhart van 39 Augustus 1944. De heer van 
Heuve11 Gordhar! heeft verklaard, dat hij onmiddellijk na zijn op- 
treden als Minister van Justitie, dus kort na 12 Juli 1944, een tele- 
gram naar Nederland heeft gezonden. waarin hii o.m. heeft geseind, 
dat hij voor enigerlei functie bij Het Parool niet meer beschikbaar 
was. Uit een aan de commissie overgelegde brief van de heer Ger- 
brandy aan de heer van Heuven Goedhart van 26 Juni 1948 blijkt, 
dat laatstgenoemde inderdaad op dit standpunt heeft gestaan. In ver- 
schillende verklaringen is naar voren gekomen. dat de heer van 
Heuven Goedhart van mening was, dat het onwenseliik was, dat een 
afgetreden Minister als hoofdredacteur van een dagblad zou op- 
treden. 

De commissie heeft getracht van het Afwikkelingsbureau van het 
voormalige Bureau Inlichtingen dit telegram van Juli 1944 te ver- 
krijgen; dit bleek echter in het archief niet te vinden. De woorden 
in het voorlaatste stuk van het telegram van 13 Augustus 1944 van de 
Parool-groep: ,,afspraken functie hier beschouwd als gehandhaafd", 
zouden evenwel op dit door de heer van lieuvcn Goedhart vermelde 
telegram betrekking kunnen hebben. De comniissie spreekt over ,,het 
voorlaatste stuk van het telegram van 13 Augiistus 1944 van de  
Paroolgroeu", omdat zij van oordeel is, dat hier sprake is van Cén 
telegram. dat in een aantal stukken is overgekomen, hetgeen ook het 
toenmalige hoofd van het Bureau Inlichtingeri te Londen, de heer 
Sonler, waarschijnlijk acht. Op 29 Aiiqusti~s 1944 heeft de heer var1 
Heuverz Goedhart hierop een antwoord gezonden. Hii is van oordeel, 
dat de hem bij zijn verhoor getoonde, van bet B.I. afkomstige text 
een conlpilatie is van twee (misschien drie) telegrammen cn dat in 
ieder geval in de woorden: ,,vermelding afgesproken functie" in het 
afschrift een fout geslopen moet zijn, omdat deze woorden zinloos 
zijn. Naar ~ i j n  mening behoorde hiel te staan: ,,vervulling afgesnro- 
ken functie". Wat betreft de betekenis van de woorden .,plan N.L." 
in dit telegram, weet hij niet, wat hij danr onder zou moeten verstaan. 
De woorden ,,plan-U" kiinnen daar ook niet gestaan hebben, omdat 
hij nooit de vraag gesteld zou hebben. of men in Parool-kringen in 
Nederland het plan-U juist vond. Zijn gedachtengang is altijd ge- 
weest, dat het Parool te tJtrecht zou verschijnen, waarvan hij voor- 
stander sa s .  Dan zou hij toch niet aan Parool-meiisen vragen, of zij 
dat plan wel juist vonden. 

De heer van tleilven Goeci/zart was naar konden uitgezoilden met 
onder meer opdrachten van de illegale groepen Het Parool en Vrij 
Nederland, terwijl de afspraak was gemaakt, dat hij zou terugkeren. 
In zijn berichtgeving aan Nederland heeft hij medegedeeld, dat men 
op zijn terugkomst niet mocht rekenen, daar hij inmiddels Minister 
van Justitie was geworden en dat hij ook verder voor enigerlei functie 
niet meer beschikbaar was. hetgeen voor de groepen, waarin hij werk- 
zaam was. in het bijzonder dus ook voor de Parool-groep, van belang 



was o m  te weten o.m., omdat hem daar nog een belangrijke taak 
wachtte en men nu de voorzieningen kon treffen, welke zijn niet- 
terugkeren noodzakelijk maakten. 

D e  commissie is van mening, dat de verzending van een dergelijk 
bericht gewettigd was en dat dit geheel viel binnen het kader van de 
berichtgeving. welke van Londen uit naar de illegale organisaties in  
Nederland placht te gaan. 

Tegen het eerste telegram, dat vlak na zijn optreden als Minister is 
verzonden en van de verzending waarvan de heer Gerbrandy kennis 
droeg, heeft de heer Soilzer zich kennelijk niet verzet en voor wat 
betreft het telegram van 29 Augustus 1944, da t  verzonden moest wor- 
den op een moment, toen de verhouding tussen de  heren van Heuven 
Goedhart en Somer een wending ten ongunste had ondergaan en 
tegen de  verzending waarvan de heer Somer wel bezwaar heeft ge- 
maakt, is in ieder geval, zoals blijkt uit de verklaringen, in onderling 
verband beschouwd, van de  heren Gerbrandy, van Lidth de Jeude 
en Son~er  toestemming tot verzending verkregen. 

D e  stelling van de heer Lunshof, dat deze telegrammen niets anders 
inhielden dan discussies over de onteigening van D e  Telegraaf en zijn 
machinerieën, berust, zoals uit de inhoud van deze telegrammen blijkt, 
o p  geen enkele grond. 

D e  heer Lunskof stelt in dit verband nog, da t  d e  heer van Heuven 
Goedhart rancunegevoelens had tegen D e  Telegraaf, die hem eens had 
ontslagen. D e  heer van Heuven Goedhart deelt hieromtrent mede, dat  
zijn ontslag als hoofdredacteur van D e  Telegraaf heeft plaats gehad in 
Mei 1933 en dat hij toen inderdaad een nijdige brief heeft geschreven 
rian de heer Goedenzavs, destijds correspondent van D e  Telegraaf te  
Berlijn, die uit wraak voor het weigeren van d e  publicatie van een 
correspondentie van zijn hand, waarin Hitler een groot staatsman 
werd genoemd, bij de heer Holdert, de eigenaar van D e  Telegraaf, 
het ontslag van de heer van Heuverz Goedhart had bewerkt. D e  heer 
van Heuven Goedhart maakt onderscheid tussen de heer Goede177ans 
en D e  Telegraaf. D e  heer Goedemans droeg hij inderdaad een kwaad 
hart toe, doch dit zegt omtrent zijn oordeel over D e  Telegraaf nog 
niets. 

Het verband tussen Het  Parool en D e  Telegraaf is naar de mening 
van de commissie tot de navolgende feiten te herleiden. 

O p  8 September 1944 werden door Radio Oranje Regerings- 
instructies voor de Nederlandse pers bekendgemaakt. In deze instruc- 
ties werd in beginsel de verschijning verboden van alle bladen, die in  
bezet Nederland na 1 Januari 1943 in het openbaar waren blijven ver- 
schijnen. 

Bij de bevrijding zou in de eerste plaats de publicatie van de z.g. 
illegale pers zijn toegestaan. Naar aanleiding van deze bekendmaking 
en van hetgeen via de radio werd medegedeeld over het verschijnen 
van de ondergrondse pers na  de bevrijding van Parijs en Brussel, zijn 
verschillende illegale bladen in Nederland besprekingen begonnen, 
teneinde ook hun bladen n a  de  bevrijding te doen verschijnen. Z o  
heeft de leiding van Het  Parool besprekingen gevoerd, behalve met 
het Utrechts Dagblad, met de  leiding van het Algemeen Handels- 
b!ad en met die van D e  Telegraaf. De reden, waarom de  besprekingen 
met het Algemeen Handelsblad geen resultaat hebben opgeleverd, ligt 
o.m. in het feit, dat daar D e  Waarheid en D e  Volkskrant reeds zouden 
worden gedrukt. Uiteindelijk is men met D e  Telegraaf tot  een civiel- 
rechtelijke overeenkomst gekomen. Deze besprekingen zijn gevoerd 
in September 1944 en Maart 1945, waarbij d e  heer van Heuven 
Goedhart uit de  aard der zaak niet betrokken is geweest. 

D e  commissie heeft de  telegramwisseling, welke is gevoerd tussen 
de heer van Hertven Goedkart en de leiding van Het  Parool, reeds 
besproken. Daaruit en uit de verdere stukken en getuigenverklaringen 
is komen vast te staan, dat van enig ,,England-Spiel" - zoals de heer 
Lunshof het noemt - met als inzet het verkrijgen van de eigendom- 
men van D e  Telegraaf geen sprake is geweest. Uit hetgeen de heer van 
Heuven Goedhart bij zijn terugkomst, na de  algehele bevrijding, heeft 
gedaan, blijkt, dat  hij zijn aanvankelijk ingenomen standpunt, als 
oud-Minister niet te  kunnen terugkeren in d e  hoofdredactie van een 
dagblad. niet voetstoots heeft prijs gegeven. D e  in dit verband tegeri 
de  heer van Heuvei? Goedhart geuite beschuldigingen missen dan ook 
elke grond. 

Met betrekking tot de brieven van April 1945 is komen vast te staan, 
dat de heer van Heuven Goedhart - die toen geen Minister meer 
was - o p  een zekere dag in het bevrijde Zuiden door freule 
van Hardcnbroek van Arxmerstol is bezocht. Zij heeft zich geïdenti- 
ficeerd als een boodschapster van de heer Bosch van Rosenthal en 
heeft de heer van Heuverz Goedhart gevraagd de heer Bosch van 
Rosenthal, die voorzitter van het college van Vertrouwensmanneri 
was, in te  lichten, hoe de zaken stonden. Deze klaagde, dat  hij 
geen behoorlijke inlichtingen kreeg. D e  heer van Heuven Goedhart 



heeft hierop geantwoord, dat  hij bereid was de  heer Bosch van 
Rosenthal in te lichten, doch dat  hij via het Bureau Inlichtingen 
zijn brieven niet over kon krijgen. Freule van Hardenbroek heeft 
daarop gezegd, dat  zij haar best zou doen de brieven naar de  
overkant te krijgen en dat  zij er ook wel kans toe zou zien. D e  heer 
van Heuveil Goedhart heeft toen twee brieven opgesteld: één voor 
de heer Bosch van Rosenthal en één voor de heer Frans Goedhart. 

In  eerstgenoemde brief geeft de heer van Heuven Goedhart een om- 
standige uiteenzetting van de politiekc verhoudingen op dat ogenblik, 
zoals hij die zag, waarbij hij in het bijzonder de positie van Vertrou- 
wensmannen in ogenschouw neemt. 

Aan de heer Frans Goedhart schreef de heer van Heuven Goedhart 
o.m. ook over de  pers. Hij deelt daarin ook mede, dat zijn bureaux 
in Nederland zijn geforceerd in d e  hoop daar compromittante 
papieren te vinden. In  deze brief komt een passage voor, die door 
de heer Lunshof in  zijn twerde brochure sterk becritiseerd wordt er] 
die luidt: 

,,Ik meen te kunnen zeggen, maar ik weet van jullie plannen 
natuurlijk niets af, dat het oude plan Amsterdam, maar zonder het 
Utrechtsche staartje, alleszins uitvoerbaar wordt. Jullie pretentie 
t.a.v. gebouwen en machines vindt in officiële kringen volkomen 
weerklank. Dat  loopt dus wel. Ik  verlang ernaar mij voor mijn be- 
leid jegens jullie te kunnen verantwoor'den". 

Met  betrekking tot de zin, waarin wordt gezegd, dat hij verlangt 
zich voor zijn beleid te  kunnen verantwoorden, heeft de  heer van 
Heuven Goedhart verklaard, dat  hij in 1944 voor Met Parool en 
voor Vrij Nederland bepaalde opdrachten naar Londen had mede- 
genomen en dat hij aan deze beide groepen verslag moest uitbrengen 
over datgene, wat hij te Londen als vertrouwensman van die groe- 
pen had gedaan. Hij had geen enkele opdracht o m  ook maar een 
vinger uit te  steken ten behoeve van de na-oorlogse situatie van Het  
Parool. Hij moest wel de Nederlandse Regering o p  duizend en één 
terrein voorlichten omtrent wat werkelijkheid was en wat niet. In  dit 
citaat worden twee verschillende dingen in successie behandeld. Het 
eerste heeft niets met het tweede te maken. Indien men dit citaat 
in  zijn context leest, ziet men, dal er in deze brief duizend en één 
dingen behandeld zijn. Het  is heel slim o m  de  door de heer Lunshof 
geciteerde zinnen aan elkaar te ,,clippen", aldus de heer van Heuveu 
Goedhart, en te doen, of het o p  één zaak betrekking he-ft. Er volgen 
in deze brief veel meer passages op elkaar; als men die allen~aal aan 
elkaar gaat ,,clippenfl, kar, men alle gewenste verwarring stich:en. 

Daar  de commissie voor de suggesties, welke de heer Lunshof 
blijkbaar heeft willen wekken door een, door  de  heer vaiz Heuvcs 
Goedhart o p  goede gronden betwist, verband te lesgen tussen enige 
door hem uit een lange brief geciteerde zinnen, noch met betrekking 
tot het tot stand komen van het Tijdelijk Persbesluit, noch van het 
Tribunaalbesluit, noch anderszins aanwijzingen heeft gevonden, die 
ook maar enigermate daaraan voedsel kunnen geven, meent zij aan 
dit onderdeel verder te kunnen voorbijgaan. 

D e  brieven aan de  heren Bosch van Roserzthal en Frans Goedhart 
werden evenwel niet over de  linies gebracht. Zij geraakten in handen 
van geallieerde militairen en kwamen terecht bij het Bureau Inlich- 
tingen, waarop de heer Sonzer onder toezending van f o t o c o ~ i r ë n  van 
deze brieven bij schrijven van 12 April 1945 d e  Minister van Oorlog 
van het gebeurde in kennis stelde. 

D e  heer Lunshof geeft in zijn brochure te kennen, dat de heer 
van Heuven Goedhart door het verzenden van deze brieven het leven 
van freule van Hardenbroek in de  waagschaal heeft gesteld voor een 
particulier belang. Uit het onderzoek der commissie is gebleken, dat  
de  heer van Heuverz Goedhart door middel van freule van Harden- 
broek het dringend verzoek van de voorzitter van het col!ege van 
Vertrouwensmannen, de  heer Bosch varz Rosenthal, had gekregen 
hem een brief :e schrijven met de nodige informaties ovcr de situatir 
van dat ogenblik, in het bijzonder ten aanzien van de positie van 
Vertrouwensmannen, die het vacuum zagen nadercn en zich door de 
Regering niet voldoende ingelicht achtten. D e  commissie kan niet 
inzien, dat  de  heer van Meuverz Goedhart, toen hij aan een verzoek 
van deze aard voldeed, een particulier belang diende. Wat voorts het 
in de waagschaal stellen van het leven van freule van Harderzbroek 
betreft, wijst de commissie er op, dat uit de afgelegde verklaringen 
is gebleken, dat  freule van Hardenbroek niet voornemens was de  
brieven ze!f over de linies te brengrn. D e  beer van Heuven Goedhart 
verklaart, dat zij hem gezegd heeft, dat  zij over relaties met B.I. 
beschikte; zij zelf verklaart, dat  dit onjuist is, zij had gern relaties 
met B.I., doch met de B.S. Zij heeft de brieven dan ook ter ver- 
zending gegeven aan een functionaris van de  B.S. In  ieder geval heeft 
zij de  heer van Heuverz Goedhart de indruk gegeven, dat zij er een 
officiële weg voor wist. Hij is o p  dit aanbod ingegaan, het aan haar 
verder overlatende, wat zij inet de  brieven, die haar open ter hand 



waren gesteld, ZOLI doen. Dat de heer sar1 Heuvel2 CioeJhar~ v*ii 
deze gelegenheid tevens gebruik maakte oni ook een privé brief aan de 
heer F. Goedhart mee te geven, verandert aan het vorenstaande niets. 
De derde brief was, zoals gebleken is, een brief van freule van 
Hardenbroek zelf. 

Volgens de heer van Heuven Goedhart heeft freule van Hardenbroek 
nog gezegd, dat, als het B.I. de brieven niet door de linies zou willen 
brengen, zij het zelf zou doen. Vermoedelijk is hier een verkeerd be- 
grijpen van de zijde van de heer van Heuven Goedhart in het spel ge- 
weest, omdat freule van Hardenbroek voor de commissie verklaard 
heeft, dat zij zelf om gezondheidsredenen niet meer in staat was door 
de linies te gaan. Intussen heeft de heer van Heuven Goedhart, door- 
dat hij het - zij het dan misschien ten onrechte - zo heeft opgevat, 
dat subsidiair freule van Hardcnbroek zelf de brieven door de linies 
zou brengen, rekening moeten houden met die mogelijkheid en zich 
er dus ook rekenschar, van moeten geven. of een verzending van brie- 
ven op deze wijze destijds toegestaan w a i  De commissie isniet in het 
bezit van de censuurmaatregekn van de geallieerden, doch zij meent 
ook zonder deze te kennen wel te kunnen zeggen, dat die censuurmaat- 
regelen zich daartegen verzet zullen hebben. Uit de afgelegde verkla- 
ringen is haar echter wel duidelijk geworden, dat door tal van per- 
sonen en op grote schaal contacten met het bezette gebied plaats 
vonden, zelfs door Ministers. Toen de heer Gerbrandy op 30 April 
1945 de heer van Heuven Goedhart over deze zaak onderhield, was 
zijn critiek in feite alleen gericht op de inhoud van de brieven. Hij 
sprak vrijwel met geen woord over de wijze van verzending, hetgeen 
in het licht van het vorenstaande volkomen begrijpelijk is. De com- 
missie is dan ook van oordeel, dat de heer van Heziverz Goedhart 
met de  indruk, die hij - zij het ten onrechte - van de mededelingen 
van freule van Hardenbroek kreeg, er van moest uitgaan, dat hij 
formeel in overtreding zou kunnen komen. In aanmerking moet 
hierbij worden genomen, dat blijkens de verklaringen van de heer 
vun Heuven Goedhart en van freule van Hardenbroek hij de brieven 
open aan haar heeft overhandigd en dat zij ze ingevolge zijn verzoek 
tevoren heeft gelezen, zodat de beoordeling van het risico der ver- 
g en ding volledig bij haar kwam te berusten. Dit alles is, zo meent de 
commissie, dan ook geen zaak van een dusdanige aard, dat zij de 
agitatie, die er over gevoerd is, rechtvaardigt en zeker wordt daardoor 
de persoon en het karakter van de heer van Hettven Goedhart niet 
aangetast. 

In hoofdstuk X1 van het vierde deel van haar verslag heeft de 
commissie met betrekking tot de activiteit van de heer Warendorf in 
de zaak-Vigeveno reeds uitvoerig haar oordeel gegeven over de 
werkingssfeer van het K.B. van 28 November 1942, houdende in- 
stelling van het Bureau Inlichtingen. Zij is aldaar tot de conclusie 
gekomen, dat de bepaling in dit besluit, dat de verbindingen met 
het bezette gebied uitsluitend tot de taak van het B.I. behoren, slechts 
administratieve betekenis heeft en geen bepaling is, die de burgers 
bindt. Wanneer dan ook de heer Somer in zijn brief van 12 April 
1945 aan de Minister van Oorlog met betrekking tot de verzending 
van de brieven van de heer van Heuven Goedhart wederom een 
beroep op deze bepaling doet, moet de commissie dit beroep op 
dezelfde gronden, als waarop zij dit reeds eerder heeft gedaan, af- 
wijzen. 

Intussen had zich te Oisterwijk en in Den Bosch een merkwaardig 
ieit voorgedaan. Daar waren de bureaux van de heer van Heuven 
Goedhart opengebroken. Vele getuigen hebben het feit van de in- 
braak gekoppeld aan de verzending van de hierboven bedoelde brie- 
ven van de heer van Heuven Goedhart naar bezet Nederland. De in- 
braak in de bureaux van de heer van Heuven Goedhart wordt echter 
vermeld in een dezer brieven, nl. die aan de heer Frans Goedhart. 
Bovendien is uit het tijdstip van de verzending van deze brieven. 
welke begin April 1945 moet hebben plaats gevonden, en dat van de 
inbraak in de bureaux van de heer van Heuven Goedhart, welk feit, 
naar J e  commissie heeft kunnen vaststellen, einde Februari of begin 
Maart 1945 heeft plaats gevonden, duidelijk, dat tussen deze twee 
feiten geen verband heeft bestaan. 

Tijdens een bespreking te Londen tussen de heren Gerbrandy en 
Kruls, in het bijzijn van enige ambtenaren, kwam aan de orde, dat 
uit het bevrijde gebied nog niet alle docunenten van de afgetreden 
Minister van Justitie, de heer van Heuven Goedhart, waren ontvangen. 
Laatstgenoemde had zich bereid verklaard zelf naar Nederland te 
gaan om zijn stukken te schiften en te ordenen. doch had daarvoor 
van de heer Gerbrandy geen toestemming verkregen. In de loop 
van de conferentie werd de heer van Angeren om advies gevraagd. 
De heer Gerbrandy geeft als zijn mening te kennen, dat de heren 
Kruls en Snijders van oordeel waren, dat er niet3 anders op zat 



l )  Vgl. hoofdstuk XIII. 

dnn de bu~eaux vdn de heer vciti Heuvett Goedhart te Oisterwijk en m 
Den Bosch te forceren. De heer Krzrls van zijn kant zegt, dat deze 
zaak door hem niet is geëntameerd. Hoe dit ook zij, de heer van Ange- 
ren heeft de heren aangeraden de heer van Heuverz Goedhart op te 
bellen, teneinde deze voor te stellen om tezamen met de heer van 
Angeren de bureaux te openen en de stukken uit te zoeken. De heer 
van Heuven Goedhart weigerde hierop in te gaan, omdat er correspon- 
dentie bij was, welke onaangenaam was voor de heer van Artgeren. De 
heer van Heuven Goedhart wilde niet, dat de hee; van Angeren deze 
te zien kreeg en weigerde deswege tezamen met hem naar Oister- 
wijk te gaan. Het is mogelijk, dat deze -- misschien niet geheel ge- 
fundeerde - weigering van de heer van Heuven Goedhart wan- 
trouwen heeft opgewekt of een bestaand wantrouwen heeft versterkt. 
In ieder geval heeft de heer Gerbrandy hierna beslist, dat de bureaux 
zouden worden geforceerd. Later heeft de heer Gerbrandv overwogen, 
dat een dergelijke opdracht verre van fraai was. Hij heeft toen nog 
getracht om de opdracht tot de inbraak in te trekken. doch toen had 
het feit reeds plaats gevonden. De stukken zijn naar Londen gebracht 
en daar uitgezocht. Er bleek geen enkel stuk bij te zijn, waaruit men 
de conc!usie zou kunnen trekken, dat zich in de bureaux van de 
heer van Heuven Goedhart in Noordbrabant dingen bevonden, die 
minder juist waren. Het enige vermeldenswaardige stuk, dat ter tafel 
kwam, was de copie van een brief van de heer vair Heuven Goedhart 
aan de heer Bosch van Rosenthal, waarin inderdaad enige critische op- 
merkingen over de heer van Angeren voorkwamen. 

De heer Fock heeft voor de commissie verklaard: dat deze brief in 
OctoberjNovember 1944 door het B.B.O., of bij een gezamenlijke 
operatie van het B.I. en het B.B.O., in een container vervat, waarin 
zich ook een verzameling Staatsbladen, alsmede een brief van de heer 
van Roijen voor Vertrouwensmannen bevonden, moet zijn verzonden. 
Reeds onmiddellijk na de operatie is gerapporteerd, dat een van de 
containers verloren was gegaan en toen de heer van der Gaag in 
Januari 1945 over kwam en bleek, dat Vertrouwensmannen de Staats- 
bladen nimmer hadden ontvangen, werd het duidelijk, dat het de 
container, waarin die brieven en Staatsbladen zaten, was, die was 
zoekgeraakt. 

Deze lezing van de heer Fock wordt nog hierdoor bevestigd, dat in 
de in Oisterwijk gevonden copie van de brief van de heer van Heuven 
Goedhart aan de heer Bosch van Rosenthal sprake is van Herrnan 
(d.i. de heer van Roijeri) en van de operatie (d.i. de dropping). 

Geen der getuigen heeft de commissie duidelijk kunnen maken, wat 
nu wel de directe aanleiding is geweest tot de inbraak in de bureaux. 
De heer van Heuven Goedhart weet het niet. De heer van Angeren 
heeft aanvankelijk gemeend, dat de  aanleiding was de verzending 
van de brieven van April 1945 naar bezet Nederland, hetgeen, 
gezien de data uitgesloten is. De heer Snijders, die ook aanwezig 
is geweest bij het besluit tot de inbraak, heeft de commissie, aangezien 
hij in Australië woont, niet kunnen horen. De heer Nuboer was aan- 
vankelijk bij zijn verhoor van dezelfde mening als de heer van Ange- 
ren, doch heeft deze mening, toen hem de feiten werden medege- 
deeld, moeten herzien. Ook hij heeft verder geen aanleiding tot de 
inbraak kunnen opgeven. 

De heer Gerbrandy zegt, dat in de loop van de conferentie op een 
gegeven moment aan de orde is gekomen, dat zijn departement nog 
niet alle documenten van de afgetreden Minister van Justitie had ont- 
vangen en dat de gedachte naar voren kwam, dat er bij die stukken iets 
zou kunnen zijn, waarvan men beslist behoorde kennis te nemen. 
De heer Kruls zegt, dat de heer Gerbrandy geïnteresseerd was te ver- 
nemen, welke documenten de heer van Heclven Goedhart nog in zijn 
archief had. 

Het is de commissie niet gelukt de aanleiding tot deze nogal op- 
zienbarende handeling uit te vinden. Zij acht het echter geenszins 
tiitgesloten, dat hierbij een rol heeft gespeeld de begeerte om op de 
hoogte te komen van de correspondentie, welke de heer van Heiiven 
Goedhart als Minister van Justitie nog had gevoerd met de procureur- 
generaal, de heer Speyart varz Woerden, over diens weigering om, 
na zijn terugkeer op 3 Februari 1945, het bevrijde gebied weer te 
verlaten. I) Aangezien de commissie van geen enkele steekhoudende 
reden voor de inbraak is gebleken, moet zij haar afkeuring uitspreken 
over het feit, dat de heer Gerbrandy, hoewel de heer van Heuvei? 
Goedhart bereid was zelf naar Nederland te gaan, tot zulk een grie- 
vende daad opdracht heeft gegeven. De heer Gerbraìzdy heeft het 
verkeerde hiervan gelukkig spoedig zelf ingezien. Hij heeft nog ge- 
tracht de opdracht te herroepen, doch toen was het feit al gebeurd. 

In hoofdstuk X1 van het vierde deel van haar verslag heeft de 
commissie de brief van de heer van Houten van 10 Augustus 1944 
aan de op 12 Juli 1944 opgetreden Minister van Justitie, de heer 
van Herlven Goedhart, reeds aan een uitvoerige beschouwing onder- 



worpen. Naar  aanleiding van deze brief van 10 Augustus 1944 van 
de heer van Houten is een conflict ontstaan tussen.de heren Sonzer 
en van Hoz~ten enerzijds en de  heer van Heuven Coedhari anderzijds. 
Dit conflict heeft belangrijke gevolgen gehad. 

Het  feit, dat  de heer Luizshof in staat is geweest zijn brochures 
te doorspekken met citaten uit geheime stukken, waarvan de kenni~-  
neming niet zonder meer voor hem mogelijk was, staat hiermee in 
onmiddellijk verband. Uit de verklaringen, die hieromtrent zijn afge- 
legd, is de  commissie gebleken, dat de heer Lunshof in het bezit is 
gekomen van het geheiin persoonlijk schrijven van 12 April 1945 van 
de  heer Somer aan de Minister van Oorlog, waaraan de brieven 
van de heer van Heuven Goedhart naar bezet gebied als bijlagen 
waren toegevoegd. 

De heer van Houten verklaart, dat de heer Lunshof, toen hij voor 
het eerst mei hem ezn gesprek had over de brochure, welke de heer 
Lufishoj wilde schrijven, naar zijn weten en overtuiging reeds iets uit 
deze stukken had. Waar de  heer Lunshof ze dan vandaan had, kan 
de heer van Houten echter niet zeggen. Toen de  heer van Houten 
aan de heer Li~nshof op diens verzoek in verband met een door hein 
te schrijven brochure bij een onderhoud inlichtingen verschafte over 
zaken in Londen, beschikte deze niet meer over de stukken en heeft 
hij de heer van Iloilten gevraagd ze nogmaals ter inzage te mogzn 
hebben, aan welk verzoek de heer van Houten voldaan heeft. Hier- 
over ondervraagd, heeft de heer Sonzer aanvank~li jk  verklaard, dat hij 
tiet vermoeden had, dat  de heer Lunshof deze stukken van de hezï 
van Houten had gekregen. D e  heer Somer had deze st~iltken aan de 
heer van Houten gegeven op een moment, waarop deze reeds lang 
~ì iet  meer aan het B.I. verbonden was. De heer Somer had ze aan de 
heer van Houten gegeven, opdat deze zich zou kunnen verdedigen, 
indien later een aanval op het B.I. zou worden gedaac. In een latere 
verklaring heeft de  heer Soiner gezegd, dat  hij zich vergist heeft e11 
dat de heer van Houten de  stukken aan de heer Lunshof heeft ge- 
geven, nadat zij beiden een bezoek aan de heer Lunshof hadden ge- 
bracht, bij welk bezoek de heer Lunshof reeds van de inhoud van 
de brieven o p  de hoogte was. 

Hoe dit ook zij, in elk geval heeft de heer van Houten met mede- 
weten van de heeï Somer de brief aan de Minister van Oorlog van 
12 April 1945 en de daarbij behorende bijlagen aan de heer Lunshof 
gegeven. D e  commissie keurt die handelwijze ten strengste af. D e  
heer van Houterz was reeds in September 1944 gedetacheerd bij de  
staf van de Prins en is per 1 November 1944 uit de forinatie van hrt  
B.I. afgevoerd. Hij wist dus zeer wel, da t  hij onrechtmatig in het 
bezit van stukken van het B.I. was en deze zeker niet aan een derde 
mocht overhandigen. D e  heer Lunshof zelf heeft op de vraag, o p  
welke wijze hij in het bezit van deze brieven was gekomen, geant- 
woord, dat hij dit niet wilde mededelen, zich daarbij beroepen op het 
journalistiek ambtsgeheim. D e  commissie kan zich niet aan de indruk 
onttrekken, dat  de verklaringen van deze drie heren' o p  dit punt een 
weinig betrouwbaar beeld geven. Die indruk wordt nog versterkt 
door het feit, dat de heer Somer in een nader verhoor gedeeltelijk 
op zijn eerste verklaring hierover terugkomt, daarbij dit deel van 
zijn getuigenis meer in overeenstemming met dat  van de heer 
van liouteiz brengend. Aangezien de  heer Sonzer onbevoegdelijk 
geheime, tot het archief van het B.I. behorende, stukken aan een 
derde (de heer van Houten) heeft ter hand gesteld, heeft de  comnlissie 
de Minister van Justitie hiervan o p  de hoogte gebracht, daarbij te 
kennen gevende, dat het h.i. wenselijk was een justitieel onderzoek 
in te  stellen naar de vraag, in hoeverre hier sprake is geweest van 
schending van de geheimhoudingsplicht. 

Voorts heeft de coinmissie geconstateerd, dat  de citaten van de 
heer Lirnshof uit de brief van 12 April 1945, door hem met aan- 
halingstekens aangegeven, niet kloppen met de werkelijke inhoud van 
die brief. Zij heeft op de  wijze van citeren van de  heer Lunshof reeds 
eerder de aandacht gevestigd naar aanleiding van diens aanhalingen 
uit de brief van 12 December 1945 van de  heer van Heuven Goed- 
hart aan de heer Kroes. Z o  blijken ook de citaten uit het geheim 
persoonlijk schrijven aan de Minister van Oorlog van de  heer Somer 
van 12 April 1945 door de  heer Lunshof o p  blz. 29 en 30 van zijn 
brochure ,,Als dieven in de nacht" geen juiste weergave van de be- 
treffende passages te zijn. D e  heer Lutishof laat in zijn citaat woor- 
den weg, voegt er woorden bij, die in het origineel niet staan en 
vervangt e?n gedeelte van de tekst door iets anders, dit  alles kennelijk 
met de bedoeling om het geheel meer pasklaar te maken in het 
systeem van de  beschuldigingen, die hij aan het adres van de heer 
van Heuven Goedhart wil uiten. 

Aan het einde van haar beschouwingen over de onderhavige aan- 
gelegznheid wil de commissie niet verhelen, dat  zij het betreurt zo 
uitvoerig in  deze onverkwikkelijke kwestie te hebben moeten treden. 



D e  door de heer Lunshof geschreven brochures, die een felle aan- 
klacht inhouden tigen de heer van Hruven Goedhart als Minister 
en als persoon en die een zeer grote belangstelling hebben getrokken, 
hebbel1 haar daartoe echter gedwongen, toen eenmaal de heer van 
Heuvei; Coedhurt. zich tot de  commissie had gewend met het verzoek 
over de tegen hem geuite beschuldigingen een oordeel uit te spreken. 

In  het bovenstaande is gebleken, dat  de heer Lunshof o p  uitermate 
losse gronden de meest ernstige aantijgingen heeft geuit, zich daarbij 
bovendien niet ontziende o m  door onjuist en onvolledig citeren een 
talse voorstelling van zaken te geven. D e  commissie acht zulk een 
handelwijze volstrekt onoirbaar. Nog ernstiger wordt deze zaak. 
omdat gebruik is gemaakt van geheime stukken uit het archief van 
het B.I. Gebleken is, dat  de heren Sonier en van Houten, oud-functio- 
narissen van het B.I., daarbij betrokken zijn geweest. Dit verband 
toont naar het oordeel van de commissie aan, aa t  de door de hezr 
I.unshoj tegen de heer van Heuven Goedhczrt g-voerde agitatie mede 
haar grond vindt in de door de commissie in deel 4 van haar verslag 
rceds uitvoerig beschreven vijandschap, welke van de zijde van het 
B.I. tegen de heer van Hel~verl Goedhart bestond. 

D e  conclusie, waartoe het door haar ingestelde onderzoek naar de 
door d e  heer Lunshof tegen de heer van Heuver? Goedhart geuite 
be;chu!digingen de commissie heeft geleid, is dzn ook, dat de heer 
Lilnshoj, n:et steun van de heren van Houter1 e n  Soriler, o p  onvzïant- 
woordelijke wijze en voikoinen ten onrechte een aanval heeft gedaaii 
op de integriteit van deze oud-Minister van Justitie. 

Een lid meent, dat het door de  commissie ten deze gehoudei; 
onderzoek de grenzen van de  taak der commissie heeft overschreden. 
Het verband tussen a e  door de heir  L u ~ ~ s h o f  geuite beschuidigingzn 
en de  werkzaamheid van de  heer van Neuven Goedhart als Minister 
acht dit lid niet op alle onderdelen aanwezig, althans niet voldoende 
nauw om een onderzoek over vrijwel de gehele lijn der betreffende 
beschuldigingen door de commissie te wettigen. Bedoeld lid is van 
oordeel, dat  in ieder geval voor een niet onbelangrijk deel de door 
de commissie onderzochte materie buiten hei terrein van haar werk- 
zaamheid ligt, als rakende aangelegznheden van zakelijke en privé 
aard van de heer van Heuven Goedhnvt en, niet betrekking hebbende 
o p  het Regeringsbeleid, valt onder de coinpetentie veeleer van de 
commune rechter of van een ereraad dan van de commissie. Voor de  
cominissie is volgens dit lid uitsluitend relevant het totaal der ge- 
dragingen van de heer van Heuven Gordhart als Minister. 

D e  grootst nlogelijke merrderheid van de commissie daarentegen 
is van oordeel, dat  de tegen de heer van Heuven Goedhart geuite 
beschuldigingen dermate één geheel vormden, dat  een splitsing daarin 
sanbrengen oqdoenlijk was. Bovendien heeft het onderzoek naar de 
affaire van de brieven van April 1945 - ten aanzien waarvan men 
kan zeggen, dat dit betrekking had o p  een daad van de heer van 
Eleuven Goedhart na zijn aftreden ais Minister - tenslotte het meest 
bijge5ragen tot het tot klaarheid brengen van de  achtergrond der ge- 
uite beschuldigingen. I n  het bijzonder is daardoor duidelijk geworden, 
lioe de  heer Lulishof zijn materiaal verkregen, althans gecompleteerd 
heeft. 



XE'o. liicidenfek mijligingen in liet Kabinet en combiraatis van 
andere fiaiacties met hst Ministersannbt 

28306 (van Rhijrz) 

') Vgl. bijlage 173. 

Vgl. hijiage 173. 

?S308 (van Nhijtz) 

# 1 .  Her oritsiag vai i  rnr. tir. A. A. van Rilijli als Mii:i,ricr vil?: 
Landbouw en Visserij 

Iijdrns liet interinaal van Minister Strrnhcrghe aan liiet Depar- 
tement van Financiën heeft deze begin 1941 aan de lieer IYJ:? Rtiijn 
de vraag voorgelegd, of hij niet bereid \&,as de leiding o p  L;& te i;zrilii1 
vnn de controle op de Nederlandse financiën. D e  heer Steci~i:r!igtie 
n~r~akti .  zich ineer cri ineer origerust over de  wijze, m;aaro!J gelde11 
werden besteed. D e  Minister van Finrnciën had gern behoorlij?i 
contr3:e-apparaat en het werd ininder gewenst geach: aan deze 
h'li!licter de taak te geven, die in Nederland aan de Algeniene Reken- 
kamer was toegekend. D e  heer van Rllijn had aanvankelijk nagal 
bezwaar gemaakt, omdat hij gevoelde, dat  dit zou betekencri e rn  
terc,g::eden als Minister, terwijl hij juist het werk in de  hoogste leiding 
apprecieerde. Toch heeit hij na enige aaizeling geineeni. dal, wanrlrer 
een van de Ministers dit werk op zich ZOU moeten ne;lizn - d i t  werd 
we! gewenst geacht snet het oog op de wijze, waarop he: nieu7.v:: i!;- 
stituut zou functionnertn -, hij op tweeërlei gronden wel verp!ici?t 
was oni zich met die taak te belasten. In de eerste plaats was c!a.ir :?ct 
i'eit, dat hi j  het laatst, op 9 Mei 1940, jn het Kabinet was gekomen 
en in de tweede plaats Mias er de omstancligheid, dni de porie~ei~ii:e 
va:; Landbo~iw en Visserij, waarnede hij belast was, re l,onci6:n wei 
zeer geringe betekenis n~oes t  hebben. D e  heer vciiz Rhijn heeft tosn 
iiog inet tle hlinister-President gesproken over de vraag, of ;liet di. 
mogelijkheid bestond, dat hij, wanneer de L o n d e ~ s e  prriotie eer1 eiridc 
zou nemen e11 het Kabinet naar Nederland zou teruggaa:~. zij13 oliclc 
plaats daarin weel zou innemen. D e  heer vaa Rizijrt heeft diir i:i-t tie 
profetische gave gehad al de wisselingen, die nog zoi!cien konlen, ii: 
voorzier:. D e  heer G'erOtl!ndy had tegen zijn verzoek wel brzwaar :,I 

iie heer va!l Rhijtl heeft zich daarbij neergelegd. 
Bij brief ' )  van 39 Apïil 1941 schreef de Minister-President aan de 

heer vat? Rhijiz. dat de Raad van Ministers zijn bereidwilligheid onl 
gevolg t r  gcvzn aai1 he: verzoek van de Raad o m  de iuilctie ra!! 
Voorzitter van de Buitcnge\uone Algemcne Rekenkamer te aanvaaï- 
dei1 met- grote instemming bad vernomen. D e  heer Cethr4a!~r!y schreef 
verdrr: ,,Wet spreekt vanzelf, dat voor het geval bij of na ieri:gkom? 
iii Nederland door dan dan veraniwoordeiijken bewindsrnai? een hernep 
o p  ~i ZOLI wordzn gedaan om, in  verband inet uw kennis van 1,oncI- 
ho~iw en C'isscherij~ 11 beschikbaar te willen stellen een Miriister-porte- 
i'cuillc ie a~invaitrcier-,. het op c I;exen tlians van ;Ie fucctie van !fot>:'- 
iittci- van d?  Birlii.figewone A1ge:rieeiir Rekenkamer geen beletsel 
V L I O ~  U z;ii nlcrgen zijr. zulk een iiimoodiging dan in overweging te 
I ~ ~ I - I I < ~ I , ~ '  

OP 7-9 April i941 beeii de  heer vai? Khiju; dan ook aaii H.hl. Je  
Koningin verzocht heai uit zijn i~inct ie  van Minister vaii Laiidboiiw 
2r~ l'isseïij eervoi ontsiag te willen verlciizii ") Bij Konii~hlijk besluit 
vail 1 hlei 1941 nu. 7 is aan de  heer vcirz Rhijrz ontsiag verleend ais 
Ministe;. van T,anclbouw en Vlsserij en ~ i ' e ïd  Minister Stee?zberglle 
beiast met het intesimaut van dit departernenl. Bij het op:re:ici, van 
de  heer Ket.\tc!is als ?4inister o p  17 Novenlber 1941 werden de 
porteleuill~s vail liaide!, Nijverheid en Scheepvaart cn Landbouw 
en Visserij sa:nengevoegcl. 

D e  heer v i ~ n  Xhciz heeft de i~iiictie van Voorzitler van de Buiten- 
p w o a e  Aigeinene Rekenkamer forrneel bekleed tot 15 J~ i l i  1943, doch 
hij h e i t  zich. toen de iiekenkari~er eeìi:;~aal behoorlijk Ci~nrtionnzer- 
de, nog vezl met alleriei andere arbeid bezig geho~idc~i .  in 1944 1945 
-,berd vooziiitgeiopen o p  de functie vaii secretaris-generad vn;l Cu- 
ciale Zaken; hij kreeg de titel van vertegenwo»rc!lger var, de Minister 
Iran Sociale Zaken. In de practijk was hij toen feitslijk ook secretar~s-. 
generaal van het Departemant vaii Sociale Laken. Eer. bcnoe:ning 
als secretaris-generaal heef: hij echter nirilmer gehad, onrdat dit de- 
p r i e m e n t  te Loncicn zo buitengewoon klein was en omdat het ::it , 

iizrertnlie tege::over mr. Sc~zoitens beter werd geacht niet de indruk 
te wekken, dat reeds een nieuwe secretaris-generaai van Sociale Z:ik,c;~ 
was aailgewezcn om uieiis piaats in te nemen. D e  kwestie is opgelost, 



ioorda t  g;:-, cc.il:-,;.  r i i c , , . ,  .S.- rra a r  algeilel~t bevrijdlag ~ I ~ c l i t s  voor 521; 

r:i;:r nìa;;~~iiei.\ v;!itii; ;er~~gltcin!c:i. 
Ir: di? Idc.lridcnse tijd is ile !lei: ~ .LZ I I  Kizijir twee maal naar Amerika 

giewce~t: (i*. czrsie i~lz , r iE iii 1943 ai.: rappurten voor de sociale ver- 
rikeririg voui. ie herciii~r: *:i? wsrltz:ìa!nh~den o p  hct gebied van dc 
t:ontri:li cicr ~'in>.nc:Ei.~ tc vc!,r.lr:hten cn ij;: tweeds m::ai i r ,  1934 
bij,zor~ii:.g van L!: Ji.ìtcrnatii~i~?ie ;lrÒei5scci~iCsi.c;i1ie re Pbiladeip!ila. 

I i , P r ~ f .  !I>F. P. 5'. G e ~ * h ~ ~ ~ ~ i ~ i , ì ~ ~  ,.E.!~?lg< ~ ~ G L I C < ! , ~ L I I - [ ; ~ ' ~  ~3.1 h t i  XC- r.\ $..*C . 1 (,;<'r,$y<~/l:/.y ~chr j j i t  ikl  !ijl? n>e.i~<jr;~-~c.~l!ì.; I j :  

geeïi~igsirrleib in Lond2n gc:l~ireii'de cìe oorlogsjaren 1340---1'-i-15", . In h:i K:rbiïict. tlci i:; Si!':i I441 werd L rvorri~d, nain ;lier 
blz. 33 .  7ii:iili: b ' i  h e ~ i .  d r .  A .  ./i. ;.r:!z Khi jz .  D r r e  !:as reeds 111 April 

. . 
i '3 i i  r.io-treden. C - %iet eai3 cr:sis had dit attre::;~ niets tc ma!cen. 
i k  t.~~:.i?iclrtl:el,i, werd :$t:vLi-iii va:] een instelling. di:, aangepast 

:a:::? :i- i,o-!Lcn-rhe ori;;~:ini;ghe~le;i. ais Rekenkamer k o i ~  ~ L ~ I I -  -. je -?c: .  !>r !i-e!. grl.: Kbij:z ctelde zich, i?:ede ~ ~ i t  overweging. dirt . .. 
!;:j 111 :die i'~ii:ciie in Ucin vreenxie ~ i c h  veei nuttiger kon make11 
. . 

c ! i l r ,  i ; i  e:i: zcer ??rz~erSi geivcrden Departeinent van I..:indboiiw 
.. 9 

<;i ~::;.~:le:,j, aesshiiciszar i::iáer van j' de,cenhamer . l  op te 
:rc&cn. kirtee:: C O C ;  zijn ar:-ibigr:;oofc!~ ei1 n-gij zezr \*;"?.ti gew;la;- 
d=--. ,,rd." 

Ook ilr cui-i?n?issl:: 11ee;t xnaar5rrlrrg voor tie \ i j r e ,  viaaros (!e nee;. 
! . : l . r  !i!:!j!i Cie;.zi(? is gcvo;?:;eI? G:Z ~001. de v e ~ v u l i i ~ ~ g  V L i 1  ee?? moeilijk- 
t;: O > ~ L . W ? ~ . : ? : ~ I . <  t.t:d B ~ S  <':e vnn vcorzittcr van [ie Bui:cnge~~one Aige- 
.. ; i i  , . .li:, I<el:liiku.:;icr rij2 ,Viini~ieisf~:n:lie prijs te gev'ru. 

Ka t e  «~:il,on:sl ui; i.ieder;-.L:d naas 2.s:iden werd op 19 ;\lei 1310. 
aldus tic herr F i i r > i , r ~ ~ ,  een 1Co::irikIiji; Ciz.;iuit uitgelokt. ivaariri zijn 
pcsitic ?is !?rvelheDbr:- d r r  z-esti-ijdkrucht-n, waarin !?ij oiiderge- 
schikt %i,: 2ai1 de hlinister \:ti: Delensie, z i . x  beiangrijk werd ver- 
:,?erkt. Die ti;onil:iciijk h~s lv j t  l~ i id t  als volgt :  

..Wil Wiiheln~iaa; enz.  
Hehhcii goeilgevo:id:r? ez, verstaan te bepalen: 
l i  I.! loi biivei!::r5i;cir de:- Necierjandsrhe Zee- en h'iaririe- . . 

i~:c~z",si:j~ii:~-ac??~e!?, welke nic!i in gsaliieerd gebied bevinden, clie 
in  Ye i:;to:.Leiiing van zijn larik 'ì1s . zoodanig v e i a n ~ r d  is 
veischtildigCi arin ile Rege-ring. 

wordt benoemd: 
de Vice-Admiraaj J. ?-h. Firrsfrici, 
I) d a l  (Fe onder l brdoelde hrve!nebbcr gemachíig6 is orn 

i-i.!.ni.m de hederlancitciic Rcgeeïir?g met de beveivoerenc!e orgz- 
nc;z drr  geailieerdi: .;-er.. cri ?.~ichtst:ijdkraci-iieïì te oiiderharidciei~. 
d e  ~ 3 u r  1'?1 ~ 0 2 3 e  ~ . i i > l ~ n ~ ~ i : : i x i  bei?o~:iigde :;?~;iire;ilcn te tref- 
fen en i~ii \ucrinf:  Ie ger.e;.l 33;: de i:i;:i<  ai? de onder 1 gecoemde 
e l  r;irij.ik;.=ctte.i t ~ n  u-i.!zici-i vat1 al ! ? i l g i ~ n  noodig 
i s  i j t i )  . . iia-,i.;i1~2: ;;i hel 1:uiLicl;c cni~ilicl 1: a.=eeren. . 

Cc  hfiiiisier v:i;i D2f:i:sie zai vbrorden t7elas: mei cie  lit tv oe ring 
v::n dit hejiiijt. 

hFrc;~r.iL!. ral  v~oi.ilei~ gezo11dc.11 ;::in d-ii Ra:id van Pviifiisteri;. 

. . 
T-lieirnr~?~ v:erci, alcius de heer I?irirfilcr, zijn posiíie billangrijk 

verstcirkt. i i i j  kreeg ilus cie i~~acht iging om namens iis I\Jec.lcrlai~ds: 
Regei-izg r.let de  gcailiecj.de ieideïs op inilitaii gebied die ri~zitiegeieri 
te irefler:. welke nodig, wiirei: voor de ábso1i;te sai~~:nwerkir?g. Miilir- 
ter Dqnhoc:ïi! heeft d ~ i i i n a  nlct ilral ri1el.r 3aii de li~arine gcdasn el; 
kc.n ;ich i:ici:;- cc?;ict:ii:~errn op clc lari3n:acht. w,,: nel  ~?otlig w2.s. 

1 3 ~  verh,>iiciirig Liissen oc Ilegeri;?g ec de  bevc!i~cbl>er der zeestrijd- 
:-.rd!:k:.c*>?. ;<>:!;i C~C:FI: t3,:1: is geí.~~9r~.kil$ t V a S  <j l l&SV?C? ~ìe7.elfGe als de  
.dri.!;u.idiii! til:;iei, c;- i"erir-lr;g c.r, de Opy;-heïc!iie'bei 7;:ij.l Land- sn  
/:.e.i:l?:,cl-:i x~n5i. LI:: ~l~; i !oz.  De !:e11 j i / i . ~ f ; i i ~ i .  had echter 111.1 ?C 
Ieri;eis!rijdi.:r:tciite~i rizluiirlijk 1:iets te  keil. Farrlieel ~ 1 3 n d  hij c i i ~ n  
l.ie; <;;i,ieï Le hiiiiister van Drfensie, inaa: cir;de!- d= Reger i~g .  De:e 

.,..* e:.::oi!c;;r?;! hc;lfl hc1e:iia;il g e 3  :il1:te!iiju,l:etiii!1 o;:g;!ri.ei3. In  :iet zlle .- 
y :  . ;  - -  de heer :T!!i,atizr..r ,:l:t.it in :ie tweede hc:Ct van Mei 1940 .. . 
- - -  Ljji- eï 117 $i- .Illinisi~cl.:l:a:i auia's 2;:iris;cld over he: a?gcnieneoorlogs.. . . '  
;::k , ~ t , ; ~ i ?  hct K~:hi:;z, ciit ZOLI l-il<>eiei~ voei-e:"~ k te i  b;trt?i*~<ing 10: 
i;,! ir?::>ii!!r>;,z~s~iii! li:'i~c:l Iie:l~ :.i $ 2  R.liIljs~cr vai: Deïcfi;ic, roais 

. . % , . , ,  , c,!! ir:rj,Lt c:::l b:ieC~flic,srii~;g -~~:t!í f+;~rii :n hí::i 1(>41. 7,vaari:~ c: 
h,?... ._. -,.. i,?;? Tfr,'t;-s;i. i?e!:~ vei-zozkt P!F;II 0l-i ili hoog:r te willr:? 

lioiiare:: \!?;s r?!!: h:.ijy:.~:cii-~cl?tIi-~ge~~ (01 pla;~iic:?i, waarvan ác kei:ni+ 
:.c;r.i*ii?. vc l . )~  dc Rr.re:.ipg d d ; ~  w:! voer c.;:: hqiaister peisonnjiji; vnïl 
\ V ~ , ~ C , C  .?ai! !i:ii~ncn zijn. zegt de hrer S;ii?iriier zich deze kwzstie zelf . *., 7 .. eicc:?:;!!.: ?;ie'; ja ~I!!:EIC:I h e ï i ~ i ~ e r s n :  !?ij k m  echtci- wel in bei aigemr:r, 
reir;::!i. L L ciat i-cl volkonie: riitge.,ioic;~ was plai?rien voor de k r i j g - .  
operaties i-i oorlogstijd aan he: i<abinr";nede te delen. D e  geheiin- 
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l~oudingsplicht was zo sterk, dat de Engelse marine-attaché in Ame- 
rika, verbonden aan dc ambassade van de Engelsen te Washington, 
niets hercn kreeg. De Amerikaanse militaire leiding legde haar plan- 
nen alleen bloot aan en geheimhouding gold niet voor zeer enkele 
militaire onderleiders of militaire geallieerden. Daarom zijn de han- 
delingen van de heer van Mook in Amerika zo afschuwelijk mis ge- 
weest. Er bestond bij de militaire leiding een zeker wantrouwen tegen 
alles, wat diplomatiek en politiek was. Er  was dus geen kwestie van, 
dat de heer Furstner plannen van de Admiralty aan wie ook van het 
Kabinet zou overbrengen. Op de vraag, of er blijkens de briefwisseling 
van April ei1 Mei 1941 over inlichtingen betreffende operatiën toch 
cven een meningsverschil is geweest tussen de Minister van Defensie 
en hem over de wederzijdse bevoegdheid, antwoordt de heer Furstner, 
dat dit toch weer heel iets anders is dan de bevoegdheidskwestie, 
welke zich heeft voorgedaan bij de O.L.Z. aan het einde van 1939, 
hetgeen toen o.m. heeft geleid tot het aftreden van de heer Reynders; 
dat ging over ons eigen beleid. Er  waren in Londen zeer veel Duitse 
agenten. Dit agentennet was van tevoren al over heel Londen ver- 
spreid. Er zijn toen verschillende mensen, waaronder ook Neder- 
landers. in de Tower geëxecuteerd. Men was in militaire kringen in- 
derdaad doodsbenauwd, dat er iets zou uitlekken, wat dan honderden 
mensenlevens zou kunnen kosten. Het was geen kwestie van gewichtig 
doen, het was bittere ernst. Bij de besprekingen in het Kabinet be- 
schouwde de heer Furstner de Minister van Defensie zeker niet als 
militaire instantie. Blijkbaar werd dit wel geaccepteerd. De heer 
Furstrzer heeft zich, toen hij Minister van Marine was, zeker wel al3 
militaire instantie gevoeld; hij was ook bevelhebber der zeestrijd- 
krachten. 

Men kan zeggen, dat voor het Westelijk halfrond de Nederlandse 
marine operationeel volkomen onder Engelse leiding stond, maar ad- 
ministratief onder de Nederlandse Regering Bij het vaststellen van 
,,operat~onal control" was uitdrukkelijk vastgelegd, dat de Nederlandse 
marine in het Europese oorlogsterrein slechts opereerde onder de 
Britse admiraliteit. 

De overwegende reden, waarom men bij de reconstructie van het 
Kabinet in Juli 1941 is gekomen tot een splitsing van het Departement 
van Defensie in een Departement van Oorlog en een Departement 
rail Marine is volgens de heer Fzirstner wel geweest het doeltreffend 
inzetten van alle krachten ten bate van de oorlogvoering. Ook tegen- 
over de Engelsen moest, vooral na het geval-de Geer, duidelijk ge- 
maakt worden, dat de Regering vast besloten was om door te zetten 
en niet om zo maar half mee te doen. De marine was in zekere rin 
het enige wapen, dat ook in de oorlog mee hielp en militaire 
waarde had. De heer Furs~ner gelooft, dat dit eigenlijk wel de voor- 
naamste overweging is geweest. De splitsing was gegrond op de over- 
weging, dat de marine in de omstandigheden van dat ogenblik naar 
evenredigheid een grotere betekenis had dan de landmacht. Ni! had dit 
niet per se tot een splitsing behoeven te leiden, want men zou de land- 
macht onder de marine kunnen schikken door een marine-man aan 
het hoofd van het Departement van Defensie te plaatsen; doch daar 
zou de heer Furstner zich niet toe hebben geleend. Men vond blijk'baar, 
dat in de positie, waarin men toen was, er inderdaad door de heer 
Furstner veel meer gedaan werd dan eigenlijk alleen des bevelhebbers 
was, b.v. onderhandelen met de Admiralty. Daar is het Koninklijk 
besluit over, dat hem machtiging gaf om alle maatregelen te nemen, 
die nodig waren om zo goed mogelijk in samenwerking inet de Britten 
de oorlog door te voeren; iets van die strekking. Die machtiging van 
de Regering heeft verder gevoerd dan de gewone opvattingen over 
de strijdende bevelhebber, die orders rechtstreeks van zijn Regering 
uitvoert. Maar waarom het precies zo gelopen is met de splitsing, 
weet de heer Furstner eigenlijk niet, want hij  is er pas op het laatste 
moment ingekomen. toen de Kabinetsformateur zeide: Wilt u op 
deze voet meedoen? De heer Gerbrandy, die belast was met de recon- 
structie van het Kabinet, was op dat moment eigenlijk reeds tot een 
beslissing over de splitsing gekomen. De heer Furstner heeft de indruk, 
dat de heer Gerbrandy dit de beste oplossing vond, 

Toen de heer Furstner als bevelhebber der zeestrijdkrachten in het 
Kabinet werd opgenomen, heeft hij dadelijk uit Indië laten komen 
de mail, die hij als chef de bureau had op het Departement in Den 
Haag in 1936, toen de heer Furstner daar chzf Marinestaf was, 
kolonel Ternzijtelen. De heer Terrnijtele~z is toen schout bij nacht 
geworden en heeft de heer Furstner een enorme hoeveelheid dagelijks 
werk uit de hand genomen. Zij bespraken dagelijks alle zaken en de 
heer Termijtelen nam de uitvoeringsmaatregelen, welke, na de be- 
slissing, nodig waren. Schout bij nacht Termijtelerz werd echter in 
1944 belast met het directeur-generaalschap van de luchtstrijdkrach- 
ten. Iedereen was het er over eens, dat de enige, die hiervoor in 
aanmerking kwam en die beschikbaar was, de heer Termijtelerz zou 
zijn. De heer Furstner heeft daarin toegestemd, maar dat had tot 
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gevolg, dat de heer Termijtelell weer een heleboel van de dingen, die 
hij de heer Fursfner vroeger uit de hand nam, los moest laten en dat 
er veel meer zaken rechtstreeks bij de heer Furstner kwamen. Dit 
was in de tweede helft van 1944 en begin 1945, in die tijd zo wat, eri 
ook om die reden was de heer Fursfner blij, toen hij uit het Kabinet 
kon treden. Hij heeft het bevelhebberschap van ae zeestrijdkrachten 
toen weer geheel op zich genomen. 

Reeds vroeger, in 1944 - de heer Furstncr heeft er een aanteke- 
ning van -, heeft hij voorgesteld aan de heer Gerbrandy, of het niet 
in 's lands belang zou zijn bij het oplossen van de moeilijkheden, die 
er toen waren ten opzichte van de heer Kersterzs als leider van de 
koopvaardij, om Shipping en Marine in één hand te brengen. Dit zou 
uit militair oogpunt natuurlijk zeer veel voordelen bieden. De heer 
Furstner gaf toen de suggestie om de heer de Booy, die direc- 
teur van de Koninklijke was en oud-zee-officier, aan te zoeken voor 
Minister van Marine en Koopvaardij. Daar wilde de heer Gerbrandy 
toen niets van weten; d.w.z. hij heeft zo iets gezegd, dat hij wel zag, 
dat er enige voordelen aan verbonden waren, maar aan de andere 
kant kwam het toen blijkbaar niet gelegen. Bij dat gesprek is de heer 
Michiels tegenwoordig geweest. Deze noemde toen nog op een ge- 
geven moment als een bezwaar tegen deze manier om de crisis- 
Kerstens op te lossen, dat dan de buitenwacht zou denken, dat de 
admiraal het loodje legde. Nu kon het de heer Furslner werkelijk 
helemaal niet schelen, wat die buitenwacht dacht: want de mensen, 
op wier oordeel de heer Furstner prijs stelde, wisten per slot van 
rekening wel, dat het samengaan van het Ministerschap met het 
opperbevelhebberschap ook bezwaren had en dat het ook daarom 
helemaal niet gek zou zijn, wanneer wij nu een andere combinatie 
maakten: Marine en Koopvaardij, waar inderdaad voor het voerari 
van de zee-oorlog zeer grote behoefte aan was. De practijk wees dit 
uit; de heer Furstner herinnert zich nog het geval van een koop- 
vaardij-kapitein in een convooi, die de pertinente orders van het be- 
geleidende oorlogsschip eenvoudig niet opvolgde en er van door 
ging. Het werd toen een langdurige briefwisseling tussen de twee 
Ministers om op de een of andere wijze te trachten dan toch een 
sanctie toegepast te krijgen. Die sanctie is, gelooft de heer Furstner, 
nooit toegepast geworden. De Minister van Marine gaf allerlei con- 
vooi-orders uit, welke in de koopvaardij werden rondgestuurd en 
die soms veranderd moesten worden in verband met nieuwe Duitse 
aanvalsmethoden. Er waren kapiteins, die zich er alleen aan hielden, 
toen zij later uit ervaring begrepen, dat het hun eigen veiligheid be- 
vorderde. Voor oorlogstijd was ontegenzegelijk een combinatie Ship- 
ping en Marine wenseliik. En dat zou gekund hebben, dacht de heer 
Furstner, door toen al de heer de Booy in te schakelen. Dit gesprek is 
geweest 26 April 1944. Toen was de heer Gerbrandy al niet tevredzn 
met het beleid van de heer Kersterzs als leider van de koopvaardij 
en de heer Furstner gelooft, dat het toen reeds de bedoeling was $e 
Shipping los te maken van Handel en Nijverheid. Kort daarop is de 
Shipping afzonderlijk gekomen onder de heer de Booy. De heer 
Furstner herinnert zich de datum van 26 April 1944 zo precies, om- 
dat hij daar een aantekening over heeft gevonden; niet omdat het 
schriftelijk behandeld is. 

Bij de Kabinetscrisis van Januari 1945 kreeg de Minister van 
Marine eindelijk zijn ontslag. Dit houdt hiermede verband. Toen 
kwam een mogelijkheid, waarbij het gehele Kabinet aftrad om 
heel andere redenen, waarmede de heer Furstner niet te maken 
had, bij wijze van spreken. De  heer de Booy was toen al Minister 
van Shipping en de wenselijkheid bestond nog steeds Marine en 
Shipping samen te brengen. De heer Furstner vond het een pracht- 
oplossing, dat de heer de Booy èn Minister van Shipping èn Mi- 
nister van Marine werd. Dat is dus gebeurd op 23 Februari 1945. 
Persoonlijke ambities - men zou ze misschien menselijke ijdel- 
heidjes kunnen noemen - moesten opzij gezet worden in het belang 
der oorlogvoering. Per slot van rekening was dit veel beter. De heer 
Furstner kwam ook meer vrij voor alle mogelijke zaken, die toen 
nog aan de orde waren. Hij noemt de voedselvoorziening in Hol- 
land, de kwestie van de haven-coinmissarissen en ,,port parties", 
waar men toen aan bezig was, zonder dat inen wist. hoe dat precies 
zou lopen; verder de toekomstige opbouw van de marine voor de 
oorlog tegen Japan, want iedereen dacht, dat het na 1945 pas goed 
ZOU beginnen in Oost-Azië, waar het in eerste instantie een zee-oorlog 
zou worden. Daar moest de Nederlandse marine natuurlijk haar beste 
krachten aan wijden om er zo goed mogelijk aan mee te doen. Zo 
was er een heleboel aan de orde, dat de heer Furstner als marine- 
man veel meer aan het hart lag dan de andere kant van deze zaak. 

De heer Furstner zegt in een later verhoor met betrekking tot de 
positie van de Nederlandse oorlogsschepen, dat bepaalde eenheden 
van de Nederlandse vloot, wanneer zij gingen opereren, kwamen te 
staan onder de operationele commander. De bevelhebber van de zee- 



ctrijd? <?-,T . < , ~ h t r n  . ::ci~d i~ ic t  onder bet operationele commando van de 
Ilriîse ad;-riii .liiis;i, E e  ::tiiatie vlas deze, dar de verantnsordrlijkheid 
\foor de gev~t 'chis~crrzd~~cii l  v:in de scl;cpen, waarvoor in het begin 
nntiii~i-!ijl< he.:! ver: !..v.;am kijken, bij de Nederlandse admiraal, di: 
bevclfiebhc:. i a n  de hcderlandse scll~epen, lag. Waren de schepen 
1 . 1 . ~ .  h L l < ~ r ,  uit::c1.~!st, hcm%nd en7.. dan werd ov::rleg gepleegc! met d!: 
Vice-Chi2I Sta f l ;  c311 was de eerste ondergeschikte van de Fi:si 
$r:~-Loi-d. tVi.3.n P.V. cel. %edr:!!linds schip gevrr~sgd vijoï de Cliddel- 
I:iiicfïe %i: e!i Nnc~i.d-.4fiik;r (dat gebied wss toeli reei. belangri!k 
vunuJe,gc hei ahnijden tier verbiridingeia van het i(triii:iansc iiioeder- 
lund met de Ai'rik:i:!nsc holoniëri), dan werd door de  Britse admiraal 
gevraagd: hebt U c ï  bezwaar tegen en is k t  inogclijk, dat de .,Tsaac 
Srveers" onc!er c«mnian:lo b.v. van admiraal Cr/rr~ziiz::Jronl bomt? 

De I:i:ric van de i?evelliebber der zeestrijdkracl.iten was oni de vloot 
i:? goedt. stxr,? percc:l te hebben en te Iiouden en oni overleg te plegen 
met de Britse artoriteitrn, j i i  het bijzonder met de  Britse Adi-riiraliteit~ 
o:?dcr wie de schepen zouden worden ingzzet. Dit bad nogal eens 
wat voercn in de aardt.. vooral als het ging om Oost-Azië en Indië. 
De Nederlandse n~uri:l--autoriteiten hebben eens, zelfs met veel 
liefde, f.wee jagcrs besciri!cbaar gesteld voor het eskader van admirazl 
Phiiins, die ia 174 1 rriet de ,,Prince of Waies" en de ,,Repulsei' naar 
Siiigapoïc ging. Daarbij spcelde dit motief, dat de Admiraliteit de 
Ncderlariders í x n  n i e u w  sehejeii hielp oncicr voorwaarrie. dat ovcr- 
leg geplecpd zou worden, wanneer cieze b ~ i t e n  hst  Europese ge- 
vechtstoiieci zouden worden ingezet: de  lieer Fcr.sti7c.r kon í i e ~ e  
schepé.~ dils niet zonde; overleg onder een andere b e v e h b b c r  buiten 
Ecropa pia:lt~:n. In Ziaiii Oost-Azië was operational Gomninndcr 
admiraal Ili..ii i,l~li, die ook genoemd werd in onze overeenkomst met 
hst Brlis- E'iireign Olfic;,. Dat  is een stuk geweest van Buiteiiiandre 
Zdiic:a er, tlz,rrln stond, <!ai, wanneer op het Europcse ooriogstoneel 
Ne~lerlandse sciicpen wc:.den ingezet, dit zou zijn onder het operntio- 
ncle c o m m a n d ~  van dc Engelsen, niaar dat in Zuid Oost-Azi5, waar 
t ic  ?isderland-rs zelf ook een operatief centrun1 hadden te  Bata\:ia, 
d: Britse r?oriogsschepea zoiideo kunnen worden gcsieiJ onder een 
Pcderiands ad:niraal. Dxt was, naar het gevoeleri v:in dc heer Fuis!- 
!ze,,, de enige oplossing onder die buitengewoon moeilijke onistaii- 
dighccicn. 

Op dr vraag: was die ta;:I.: van bevelhebber vaii de zeestrijdkrach- 
rcn, ~ ~ i i l ï  ~ i c  I I C C . ~  I=~!r.sti!er deze heeft geschetst, dus het gereid inaken 
en h~~:i?eif biin de vloi)t en bet overleg plegen ovcr cde vraag, \\.aar 
ce:iheclirz viin de vloot zoudeli worden ingezet, ook niet een taak, 
welkc door cie Micister van iblarine bad hunnen wuuclen ilitgevoerd, 
zegt Cc geiovcn, dat het oniiei' de  omstandigheden vari het ogcn- 
b!ik verre de k-oorke~rr verdiende een actief dienend adniirael te 
F;cuden als commander-iri-ci~ief Royal Neiherlancis Navy, die als 
zodanig be!;cnd str>nci :>ij rlles, tvat Britse marine wzs. Op de vraag, 
of dit r?irt. een txik was, die ook had kiin~ien wor<?en vcrricht door 
een ïl;ncîic>naris, M inlstcr van Marine gei-:eten, kan de heer I '~lr ,r tncr 
als allt\\l:~oi.d gever]. dol  in oor?ogs:i/d een Minister als civiel func- 
tion;i~is d::ur de  gcallicerde militaire autoriteiten bepaûid niet in 
operi:io:ic!e :iai:ge!eg~n"r;dc:id werd gekend, hfcii moet hier \vei ren 
beetje met. de praktij!; rekening ho~iden.  D e  C.I.C. Nether?:inds 
Navy cvus ierric1nd, die op de  vergaderingen op de .%dmiraIty hielp 
ileslisseri over di: zaken, die de keer Fítrsfizer. zoëven aanstipte, bij- 
vocri~ccid over Ii:c vraag, of bepai,!de schepen zouden kci~nen onder 
de c o i ì ~ n i i n i i ~ ~ ~ i  zeenlacht Ratav~ii dan wel onder de commander-in- 
chief E ~ r i  lniiizs, waarbij vanzc!fsprckcnd dc aard der operaties, die 
gep!::nd weicien, Ier sprake kwam, 

De t a k m  (.Ie hlinister i;an Marine en R. d. Z .  kan rrreri niet 
sciieii!t:n. De taiien !ie?cn nat:iil~rlijl< volkomen samcn op vcrschil- 
ieridc piinten. Welke lnerwaren zijn er tegeli geblelteri? h a a r  het ge- 
vo,~ , i  7 l[,- ., . q :1;3 - jie::l- P:ci..sr?:r:. was hei cc11 :!eLeie versterking dcr positie 
v : ~ n  íie b e ~ . ~ r ~ h c ~ n F . ~ r  vr!; dc ziestrycikrac2ltcn tegenover onze gealli- 
ccrdi-11. d;it I ; I J  ii<>li YJi.:iibter was. Hcri~aaldelljk is heiri dan ook van 
huiteiilai~cisc rijde -c~.cgd: , : d ~ t  i s  een pracht oplossing". I n  oorlogs- 
tijd l.:ni-i inen niet rzllicns over!cs plegen n:et een onderl<undigc 
?,vli!iiite:. LR:I T)cSci;:,ic. Ook bij adrn;iiisrratievc zaken a19 bijvoor- 
heelcí iiei vastiiellcn van een ~raktementsregeiing voor de rnariïiiers, 
die i11 Arixi-i:;;! onder z;, vo!komen andere oinstandighedeil Icefderi, 
hrrcg :zien i ? ~ ;  veel snii!!cr eeii oplossing dan wanneer er cen figuur 
ali  :?e '\linister vali Dcfensie tuqsen was gevoegd. E r  .moesten in 
cwr!ogstijd snel heslissingen worden genomen op alle mogelijke ge- 
hicden. rik Iii:cr i:t!r.îi.~~~r denkt bijvoorheel~i aan de kwestie van de 
Curacaosc miiliheih~~n;!e?, die di: Amerikanen in 1932 zeer hoog 
opnsmen. E r  ro~i!ier; C'urapose schoener5 naar zee zijn gegaan met 
tic! ecia en ander, I .? .  ~p weg naar Venezuela, maar die goederen 
zuilden zijn :if~cneveri - L non Duitse oi~derzeeboten. Dat  speelde in 
uorIt>-stijil iilj de Arnerikal-ien geweldig zwaar. Toen de heer Fuvsrncl. 



er l-iccngegaan is, is dat opgelo~t; er zijn tocn enige maztregelcn pe- 
nonirn. h v. afsluiting vitn het havengebied e n ~ . ,  inaar LO iets kan 
men niet doen met een ondergeschllcte, die dan weer rnoet vr a g en. 
oC lîei goed is en of hlj dat mag beslissen. 

De besprekingen, vvelke de heer Frust 1cr voe:de met dc hmgste 
n ~ ~ r n e - o r t e n  van de geallieerden, hcid hij niet in 7ijn t~inctie 
t a n  Minister van Msriile, tndar die voerde liij  in zijn iiiiictie van 
bevelhebber der zee+trijdkrachlcn. 

Fra cltridelijhe scheiding was er niet, vooral in \crbaod met &e v i i~  
ver gaande machtiging om de maatregelen te treffen, tiie nodig waren 
voor de medewerking aan de oorlog\oering. Zocir't Een echter op 
finaiiciccl gcbied kwam, speciaal niet t r a h t e m e ~ t s r e j e l ~ n ~ ,  d m  was 
die scheiding er iiatuiirlijk wel. Dit is een van de dingen, die dr heer 
I"'rtïstricï in de gedachten schieten. Blij denkt nii aan dl: trahtf~rnrnts- 
regellilgen in het begin van de oorlog. Voor de iiihouSinp van trak- 
tement voor de gezinnen in Nederland. bijvoorbeeid, voelde het 
Ministerie van Defensie niets. Dat kreeg mei1 er niet door. Men w ~ s  
daar v211 oordeel: De militairen zijn 7elf nlans genoeg om \oor hun 
families in Kederlarid te zorgen door op eigen gelegenheid ie sparen. 
Hierover rs nogal wat te doen geweest met Minister h)rj:hsori? en 
men kreeg dan niet altijd direct rewltaat, wat op clie stemming van 
het personeel niet gunstig werkte, vooral daar de heer I ; : i i s f r ~ ~ r  het 
U:] de marine wel bleef doen. 

O? dc opmerliing, dat door die sainensineltwg van beidc luricties 
dv ~erant\~oordelijkhcid van de bevelhebber van de ~eestr1;dhrachtcn 
ac7n de Regering. een verantwoordelijkheid, welke iri het algeuleen 
geeffe2tueerd wordt via de Minister van Marine, min of meer in de 
ivcht Lornt te hangen, zegt de heer Fz~r~trzcï, dat er rraîuur?~;k \er- 
antv oordelijkheid aan de Minister van Marine M ai. Hij vindt echter 
dic staitsrechtelijke kant van de kwestie in oor:o,nstijd niet het be 
langrijkst. Juist door die samenkoppeling van fu~sct ie~ Itreeg men 
ién man in het Icabinct, die ook op punten van verschil van iiienlng 
dzzr kon verdedigen wat het standpunt was v?-n de commancier-in- 
chief. 

De :leer /IlbaïJa is van mening, dat het een wat woilderlqke flguur 
cvai;, dat de heer Ficiatrzer, Minister van Manile geworden. locli bevel- 
Iiehber der zeestrijdìirachteri bleef: maar men kcn op dat ogeilblih 
E ~ I Y '  d ~ ~ 7 e l . q  docri. D'it door (1eze co:nbtrnlle vali f~!ncfiri ie -1-ra-1t 
u~oordeiqltheid vali de bevelhebber der zeestrijdkrachten tegenovcï 
L, Ri;i:!ng l i l  de lucht kuam te hangen, beeft Cc Iilerr F:,rst,.er ock 
Cneq aar;.eIei~. of hij het lelzoek om als hl!n:cte- op tc t i c  kr.l u 31 

23.1 azrl;leinei~. Hij wiii wel vdq grote bevoi;:dbeIr i ?oc17i ..I e? n r i  
ei geer1 nieuwe bij Irrijgcn De heer F~lrslrlcr i~eeCt bet min:sterschd'~ 
echter toch aangrnomen, oiridat hij meeode 7ich .liet te mogen oqt- 
tickk-i; 

De heren Stee i~hcïgh~ cn Welter waren zeer tegen de coneming van 
Ce herr rílisti?cr ip tiet Kabinet. De heer A17?c..rda heer! cle ~ r l ? ~ u i ~ .  $n: 
211 daar ook. perqoonlilke redetl r. voor hxldcn.  inaai ?li vi lrz l?  er ir; 

elk geval zeer tegen De heer 4ihnríln had geen iec!en 0117 %'?al te ? ^ '  
te a jn .  Het leelí hen1 integendeel. dat, waar de Nederlandse vloot zeer 
,.ct-cl wa\. veel dctie~si da-i h&t Ixxr  1 7 1  ('ie ~nist~irl'=i~ghe:'en kon Y I ~  i 

i I CIC eeiste iaren. e r l i  ncirniraal als h á ~ ~ l i j t e ~  van Slai-ine uzi O,+ i t r  

r11a:its u as. 
> Pro: :nl. F S. Gf>rbl,ntvdy: ..Ernlge hooicrpunien ;si1 het Re- D:: heer Gpi b  ind di schrijft in aiin inem~aranclum l), d ~ t  een van zijn 

geeringsbeleld ia LonJm ged1:rende Je  oorlogsjaren 1940 -!W5", overeegrfisen aJmiiaa1 Fursfi;e,r in Asig-ri~tiis 1941 als '~fini~+e: v i n  
blr 86. ?Ca1 ine in het Kabinet op te nimcn, de onistundipheid nat, d,it 

rijn berr,oe;lilgciî veec3~ vó6idr :n vr21 verijer glvle 7 d m  V e: '< 
kl ing als bevelhebbzr cier -/ees!rijdkrac':t,n ~nec!>~ac"l Anderi over- 
wegiiigcn rijn geveest dat her vei-looi-, vrti? $e stirici 0ii:Ieli~k u n -  
tooi~~le.  dst  eeri afnonde-lijk I?:pì~~îelneí,t \ a r  \l'lr;::z orir~~,cb.iar 
w,,\. nilde de striidl-oacbt îei 7 re  de p l~a t ;  :i? k~~i-ni i?  n-mi.i, die 
haar foekw~m. 

Reetis vroegil- :I? Nec1e:lacr' had de heer Cri!.rlr~l~:\ - ,70 \e i - i i - i~ :~  
hij aan d:. commissie - altijd de indruk, dar, wanneer incn G o r I ~ g  
er1 hia:ine zol i  camenvoezen onder 4Cq h%ir,i~trr. t ie  LX; I 12 ':ct ioc:je 
jou leg&-P. ~CI:YII! 11115: de rnariiie dzt ;rcirrltr vr - 1i V ~ - U T ~ < I T ~ +  

clat de grootste t adit:e veito;ht. Hii va<  dus al van h u i  ~ 1 s t  ee*i vooi- 
stander .cm tmee depa:ternenten cti heeít cJ4t te i_o.i~e*? 1i3et o i ~ ' ~ ~ ~ -  
sfoeleii of ban!,ci7 ge~toke11 DP n;a:ine hite!\ctr~de in Fripclap?:i keel, 
telw!~: het lege] tot wei,Tly s~.ì\ geie8ncee.d De \/i:-.:te: 7 *I? 00110- 
~ + i ~ f  saivd le\ere;~t!a - vni? dv marrre -iet zo\ee? af D- ' l i-i- F,rt  ,:- 
7 C I  ?OU MII?:ST~I ~ a ? i  Defriïste k b b e n  k u ~ n e n  w o r d ~ . ~  iri3ar dat I*; 
niet in de l i jn v,<n de heei Gcr<?aridi. I n  ?r_ twectle plaati; gaf de 
heer Furstner zo gepeperd t- kennen, dat bij wei vee! va? de niaiiiie. 
iii'ar daartegcr:ove~ bri;er wzinig \ a r  "It iegir aiii\isi i ?  dat di: h e r  
Ger*iil~wl-, hei? e s  die:-st ZOU bew~izr~-. -?'i*;n-ir hij her con>- 
hlneerde De !leer Cerbrarz. ineent. dat de heer F I I ~ S ~ R P I  '11s bevel- 
hebber der ~ee4rijdk~nchter et.i verJet gannl!~ L2roe:dtielJ liL, 

ncimCtal '?ct pevij -,P?. Dtt is toan .r1 h i t  Kdb i:<t biiprol, q 



82856 (Gerbrandy) 

70351 e.v. (Gerbrandy) 

in die geest, dat degene, die met bevelvoering te maken had, 
ook meerdere bevoegdheid moest hebben. Toen de heer Furstner 
Minister van hlarine werd, is hij bevrlhebber der zeestrijdkrachten 
geb!even. 

De heer Gerbrar~dy vindt deze combinatie practisch niets bijzon- 
ders. Zoals hij deze heeft geobserveerd, zou hij zeggen, dat hier 
niets vreemds aan was. In 1944 wilde de heer Furstner weer terug 
naar zijn oorspronkelijke functie. Bovendien leek het de heer Ger- 

CL een brandy toen ook beter, dat hij bij terugkeer naar Nederland ,l1 
opperbevelhebber zou zijn. 

Het is niet helemaal juist, wanneer de heer Fursiner zegt, dat hij 
op 26 April 1944 aan de heer Gerbrandy zou hebben voorgesteld de 
moeilijkheden, die er op dat moment waren met de heer Kerstens, op 
te lossen door Shigping en Marine in handen te leggen van de heer 
de Booy, terwijl de heer Furstner dan zou aftreden als Minister van 
Marine. De heer Gerbrandy verklaart, dat hij rondliep met het idee 
de hecr de Booy te vragen. De heer Furstner heeft daarop in een 
onderhoud gereageerd door te zeggen: ,,Geef hem dan Marine en 
Shipping". Dit zou de suggestie wekken, alsof de heer de Booy door 
de heer Furstner is utgevonden. Dat i s  niet het geval geweest. 

Een zelfde geval als t.a.v. de dubbele functie van de heer Fur~lner 
ueed zich voor, aldus de heer Gerbrandy - maar dit ligt op ander 
terrein - bij de ambissade. De heer Michiels van Verduynen was 
ambassadeur en derhalve via de heer van Kleffens ondergeschikt aan 
de Regering, inaar in de verhoudingen in Londen l ~ a d  men telkens 
met de ambassadeur te maken en ontstond de gewenstheid - dat 
heeft de heer Gerbrandy ook met de heer van Klefferis besproken -- 
om de ambassadeur in hun midden te hebben, zodat hij beter per- 
manent deel uitmaakte van het college. Dat is ook een van de over- 
wegingen geweest, waarom de heer Furstner, met wie zich datzelfde 
voordeed, namelijk dat men besprekingen moest hebben met de com- 
mandant van de zeestrijdkrachten, tegelijkertijd een halve ministeriële 
~erantwoordelijkheid droeg, want hij was een deskundige op dat ge- 
bied. Dat was de heer Dijxhoorn niet. Dus was er behoefte de heer 
Furstner er altijd bij te hebben. Dit is natuurlijk een verhouding in 
de oorlog geweest. Men kan dat formeel uiteenrafelen en zeggen: 
die functies behoorden gescheiden te blijven. Als men dat theoretisch 
stelt, zegt de heer Gerbrandy: ja. Hetzelfde heeft zich voorgedaarl, 
tocn de heer van Mook zijn dubbele functie kreeg. Toen hebben de 
Ministers gezegd: Het is toch gewenst, dat, wanneer de heer van Mook 
terugkomt uit het Oosten, hij hier weer met ons als Minister zit; 
laten wij dat - wij dachten toen, dat het maar voor een heel korte 
tijd was - maar doen. 

De heer van Mook schrijft in zijn boek ,,Indonesië, Nederland en 
de wereld" (blz. 51) over de Minister van Marine het volgende: 

,,Daarnaast was de Minister van Marine, tevens - infor- 
meel - algemeen opperbevelhebber, volstrekt militair ingesteld, 
zodat hij de opvattingen van de geallieerde oorlogsleiding ge- 
heel onderschreef en onze beschikbare krachten zoveel mogelijk 
dadelijk, voortdurend en overal ingezet wilde zien. Dit bracht 
ons natuurlijk op zichzelf aangename blijken van waardering 
van de zijde der geallieerde staven, maar het is nu eenmaal een 
feit, dat een dergelijke dankbaarheid voor toch altijd relatief 
onbelangrijke diensten en opofferingen in de wereldpolitiek geen 
stand houdt, wanneer men in de beslissende phasen van de strijd 
te zwak en te onvoorbereid is. Zo ontbrak die onophoudelijke 
concentratie van beleid, die wij nodig hadden, wilden wij althans 
iets meer ter voorbereiding van het Indonesische herstelvraag- 
stuk gedaan krijgen. Zo ook ging een deel van het toch al kleine 
hoopje krachten aan onze kant verloren op strijdtonelen, waar 
onze bijzondere belangen niet lagen." 

De commissie is - zoals zij reeds aan het slot van Hoofdstuk V 
geconcludeerd heeft - van mening, dat, welke de wenselijkheid ook 
ware om te komen tot een afzonderlijk Departement van Marine, de 
combinatie van Minister van Marine en bevelhebber der zeestrijd- 
krachten onjuist moet worden geacht. Daardoor kwam de verant- 
u,oordelijliheid van de bevelhebber der zeestrijdkrachten aan de Mi- 
nister van Marine in de lucht te hangen. D e  wijze, waarop deze 
combinatle van functies in feite heeft gewerkt, zal de commissie 
behandelen in een volgend deel van haar verslag, waarin het militaire 
beleid 1940-1945 aan de orde komt. 

5 3. Het opnemen van de heer Michiels van Verduynen in het Kabinet 
als Minister zonder Portefeuille 

Op voordracht van de heer Gerbrandy werd de heer Michiels van 
F'erduynen, Hr. Ms. gezant (later ambassadeur) te Londen, door 
de Koningin met ingang van 1 Januari 1942 benoemd tot Minister 



ó4052 e.v. (van Kleffcns) 

31425 (van den Tempel) 

ronder Portefeuille. De heer Miclziels van Verduy~zeri was bedoeld 
als versterking van het Kabinet in die zin dat, wanneer de heer van 
Kleffens weg was, een deskundige plaatsvervanger aanwezig zou 
zijn. Daar kwam nog iets anders bij. De heer Michiels was zo 
\aak nodig in de Ministeriële Commissie of bij vergaderingen van 
de Ministerraad. De heer Gerbrandy heeft toen de heer van Kleffe~zi. 
gevraagd, of het niet veel eenvoudiger zou zijn, wanneer de heer Mi- 
rhiels Minister zonder Portefeuille zou worden. De heer van Klef fens 
vond dit uitnemend en ook de andere Ministers gingen ermede 
accoord, omdat het bij wijze van spreken voor de hand lag. De 
samenwerking tussen de heren Michiels en van Kleffcrzs is altijd ult- 
nemend gegaan. Toen de Pacific War Council werd opgericht, nzm 
de heer Gerbrandy de heer Michiels mee naar de vergaderingen, aan- 
gezien de heer van Kleffens toen in Amerika vertoefde. Bij terug- 
komst uit Amerika had formeel de heer van Kleffens dit met hem, 
Gerbrandy, samen moeten doen, doch hij stelde voor, dat de heer 
Gerbrandy dit met de heer Michiels zou blijven doen; zodoende bleef 
de heer Michiels in deze Council. 

De heer Gerbrandy heeft van de heer Michiels te Londen buiten- 
gewoon veel plezier beleefd. In gedachten vergelijkt de heer Grr- 
brandy hem altijd met de oude heer Heemskerk. Dat is een type, 
waarvan men denkt, dat hij niet veel uitvoert. Zulke mensen zijn 
goud waard bij besprekingen, zitten er snel in en weten een solutie 
te vinden. Een woord van dank en hulde aan de heer Michiels vrzn 
Verduynen is hier, aldus de heer Gerbrandy, op zijn plaats. 

De  heer van Kleffens heeft verklaard, dat hij de heer Michiels van 
Verduynen in het bijzonder in zijn hulde aan zijn medewerkers wil be. 
trekken. De heer van Kleffens noemt de heer Michiels van Verduyneìz 
een steunpilaar van het Nederlandse beleid, niet alleen als vertegen- 
woordiger bij de Engelse Regering, maar ook als Minister zonder 
Portefeuille, door zijn grote common sense, welke hij in zo hoge 
mate bezit. 

Men moet buitengewoon blij zijn, dat de heer Michiels zich voor 
die nevenfunctie heeft laten vinden. De heer van Kleffens heeft aan 
die verhouding niet anders dan beste herinneringen bewaard. De heer 
Michiels heeft hem ook altijd vervangen bij zijn afwezigheid. 

De heer van der1 Ternpel deelt mede, dat de heer Michiels van 
Verduynen in het Kabinet werd opgenomen als Minister zonder 
Portefeuille, in verband met zijn zeer uitzonderlijke positie in Londcri 
en ook om zijn grote persoonlijke gaven. Zijn toetreden, aldus de 
heer van den Tempel, bracht zeker versterking van het Kabinet mee. 
Hij was een zeer evenwichtig man, die reeds uit de aard van zijn 
functie heel wat wist; door zijn positie van ambassadeur bij di: 
Engelse Regering kreeg het kabinet veel informatie. Hij had ongetwij- 
feld grote invloed op het buitenlandse beleid. De samenwerking met 
hem was steeds goed. De heer Michiel~ van Verdzrynerz heeft zich met 
tal van aangelegenheden bemoeid ten nutte van de zaak; zo is hij b.v. 
bij de pogingen, welke in December 1944 werden gedaan, toen de 
situatie ten aanzien van de voedselvoorziening in bezet en onbezet 
gebied buitengewoon ongunstig was, zeer actief opgetreden. Bij het 
plan inzake kinderuitzending heeft hij steeds op de meest kracht- 
dadige wijze hulp verleend. In allerlei dingen was hij ingewijd en zo 
betekende zijn aanwezigheid in de Ministerraad ongetwijfeld een 
versterking. 

37264 e.v. (Michiels van Verdliynen). De heer Michiels van Verdilyneiz verklaart, dat de moeilijkheden 
van de persoon, die als gezant daar onder de schaduw van zijn Re- 
gering moet werken, groot zijn. Dat was natuurlijk een zeer eigen- 
aardige positie en de heer Michiels zou hierbij direct willen zeggen, 
dat men, terwijl men in Londen zat, rijn uiterite best heeft gedaan 
om, wat de persoon van de heer Michick betrof, de zaak toch te 
beschouwen, alsof de Regering in Den Haag zat. Hij is altijd degene 
geweest, die de contacten met de Britse Regering volledig heeft door- 
gevoerd en het was natuurlijk dikwijls noodzakelijk, dat hij de heer 
van Kleffens vroeg om ook op het Foreign Office met hem te gaan 
praten. De heer van Kleffenr vooral, die zeer precies is en een zeer 
legaal brein heeft - behalve zijn andere goede eigenschappen -, stelde 
steeds zeer scherp de positie. Daardoor heeft de heer Michie!~ altijd 
heel weinig moeite van de Regering gehad. Hij kan niet anders zeggen 
dan dat hij altijd de aangenaamste samenwerking heeft gehad. Als de  
heer van Kleffens met hem mee ging orn op het Foreign Office te 
gaan praten, dan deed hij dit aitijd op het gebied van Buitenlandse 
Zaken. Ook enkele andere Ministers kregen door het departement, dat 
zij beheerden, contacten met de daarmede corresponderende Britse 
departementen. Men kan daar als de twee voornaamste onder reke- 
nen: Scheepvaart en naderhand de militairen, terwijl er ook banden 
bestonden tussen Treasury en Ministerie van Financiën. Die bespre- 
kingen gingen in het algemeen door de technici van beide kanten, 
maar zodra men tot een bepaald accoord moest komen, dan was het 
altijd Nederlandse RegeringjBritse Regering en dat ging via de buiten- 
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Iandse organen. De contacten, welke de heer Gerbrandy als Minister- 
President en als hlinister voor Algemene Oorlogvoering had, liepen 
niet over de heer Michiels. 

Op het einde van het jaar 1941 is de heer Michiels in het Kabinet 
opgenomen. Dat was absoluut nodig. Het was vooral nodig, omdat de 
heer vurz Klefferzs zo dikwijls weg was en dan moest er iemand 
gevonden worden, die tenslotte Buitenlandse Zaken kon beheren. De 
heer Michiels is toen opgetreden als Minister zonder Portefeuille, be- 
last met de waarneming van Buitenlandse Zalten. De heer Michieh 
gelooft wel, dat het vele afwezig zijn van de heer van Kkf fens  een 
niotief was. Het andere motief, misschien het hoofdmotief, was, dat 
de heer Michiels een zeer belangrijke schakel was in het contact met 
de Britse Regering en dat het daarom ook hoog nodig was. Precies, 
zoals het ook met de heer Fur~tner gegaan is. En het was ook nodig, 
dat men niet nog speciale vooraanstaande mensen in Londen had, 
die niet in het Kabinet waren. Dat gaf altijd de buitenwacht aan- 
leiding om te denken, dat degene, die er niet in was, anders dacht 
dan het Kabinet. Dat is ook een voorname reden geweest. 

De heer Gerbrandy had directe contacten met de Britse Regering en 
gedurig contact met de heer Churchill. Dit is, aldus de heer Michiels, 
omdat zijn positie van Minister-President een geheel andere is ge- 
worden gedurende de oorlog dan de  positie van Minister-president 
in normale vredestijd in Nederland. 

De heer Michiels was bij alle besprekingen, behalve, zoals hij zei, 
bij verschillende besprekingen op de Treasury en andere ressort- 
Ministeries. Die besprekingen lagen meer op technisch niveau. Op 
normaal buitenlands politiek niveau echter is er geen bespreking 
geweest, waar hij niet bij was. 

De heer Michiels vindt dus wel, dat men er werkelijk naar heeft 
gestreefd en dat men er ook grotendeels in geslaagd is om zoveel 
mogelijk rekening te honder, met de hier wel bijzondere positie van 
de gezant. De heer MichieEs bleef gezant, toen hij Minister was. Dat 
was wel een zeer ~iitzonderlijke figuur. De heer Michiels wil hier dan 
nog dit bij zeggen, dat hij niet voor beide betaald werd. 

De heer Michiels heeft, zo verklaart hij, natuurlijk helemaal geen 
buitenlandse politiek te behandelen gehad als Minister zonder Porte- 
feuille. De heer vaiz Kleffens was tenslotte de verantwoordelijke 
Minister. Wanneer de heer van Klefl-c~rls echter weg was, dan was de 
heer Michiels automatisch de Minister van Buitznlandse Zaken a.i. 
Wij heeft o.m. de relaties met de Russen hersteld. Het verloop hiervan 
is allemaal heel gewoon gegaan. Het is langzaam gegaan. Het was 
echter voor ons nodig, dat er iets gebeurde, want het was te gek, dat 
men met de mensen, met wie men samen vocht tegen Hitbr, geen 
contact had. 

Hoewel de commissie de combiriatie van de functies van ainbte~naar 
en lid van het Kabinet in beginsel onjuist acht, is zij van mening, 
dat de nadelen daarvan in het onderhavige geval weinig naar voren 
zijn gekometi. Dit is zeker niet in het minst te danken geweest aan( 
de persoonlijke kwaiiteiten van de heer Michiels van Verduynen, 
die steeds met grote tact eventuele moeilijkheden heeft weten te 
voorkomen. De Regering was in het land, waar zij gastvrijheid 
genoot, in sterke mate aangewezen op de kennis en de jarenlange 
reiaties van de in Engeland zeer geziene gezant. De heer Michiels 
vnn Verduyncfì heeft haar in dit opzicht grote diensten bewezen. 

S 3. Net oprieinclz var1 Pangeran Adipafi Aria Soejorzo als Minister 
zonder Portefeuille in het Kabinet 

De overwegingen, welke er toe hebben geleid om de heer Soejoiio 
in het Kabinet op te nemen, waren, aldus de heer Gerbrandy, de 
volgende. In Nederland was in 1939 al een versterking van het Neder- 
landsch-Indische element in het Nederlandse staatsbestel aan de orde 
geweest. Er was een wetsontwerp in vergevorderde staat van voor- 
bereiding. De gedachte was, dat er een Indische injectie in Nederland 
moest worden bewerkt. Dit kon niet worden uitgevoerd, omdat er 
oorlog was uitgebroken Onder degenen, die uit Indië kwamen, waren 
er minstens één en waarschijnlijk wel twee ministeriabele figuren 
te vinden. De heer Djajadiniilgrat was, naar de mening van de heer 
Gerbrandy, ook geschikt. Op de meest natuurlijke wijze is toen ter 
sprake gekomen een van deze mensen Minister zonder Portefeuille 
te maken. Daarbij moest een keuze worden gedaan en de heer 
Gerbrandy heeft zich geheel laten leiden door het advies van hen, 
die deze mensen persoonlijk kenden. Aangeraden werd toen de heer 
Soejono te kiezen, die daarvoor het meest geschikt leek. De  heer 
Gerbrandy heeft kennis gemaakt met de heer Soejono, waarna 
machtiging is gevraagd. Het is goed gevonden. Naar de mening van 
de heer Gerbrandy heeft het uitnemend gewerkt. 



l)  Prof. mr. P. S. Gerbrandj: ,,Eenige hoofdpunten van het Regee- De heer Gerbrandy schrijft in zijn nlemorandum '1: 
ringsbeleid in Londen gediiren'de de oorlogsjaren 1940-1345", ,,OP G Juni 1942 werd het Kabinet versterkt door de benoeming 
blz. 52. van Pangeran Adipati Ario Soejono tot Minister zonder Porte- 

feuille. Helaas, reeds op 5 Januari 1943 werd deze edele zoon van- 
het Javaanse volk, deze trouwe Rijksgeiioot, en ik mag zeggen, 
deze vriend van mij, van zijn taak opgerorprri. Zijn heengaan 
was voor het Kabinet eun groot verlies, juist wijl Nederlandsch- 
Indië zulk een belangrijke plaats innam bij onze plannen. iZail 
de beraadslaging over de radioredevoering van H.M. de Koningin 
van 6 December 1942 heeft de heer Soejorzo :log kunnen mede- 
werken, zijn instemming was volledig." 
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Betrekkelijk kort na het overlijden van de heer Soejono heeft de 
heer Gerbrandy voorgestelti deze vacature te doan vervuilen door 
Raden D;ajadiizi~zgrat te vragen. Door de heren van Mook en Kerstens 
cn ook door andere11 werd dit afgeraden. De heer Gerbrandy heeft 
zich toen laten leiden door de adviezen, welke werden uitgebracht. 
Raden Djajadiningïat is, ook nog vóór het einde van de oorlog in 
Indië, gestorven. 

De grondbedoeling van de benoeming van de heer Soejono tot 
Minister zonder Portefeuille was het contact te versterken tussen de 
gematigde nationalistische stroming en de Nederlandse Regering te 
Londen en later in Nederland. De heer Soejono, aldus de heer van 
iicll Teinpel, was een man, die in elke kring aar~zien moest genieten. 
Hij werd gewaardeerd als een hoogstaand mens. Het besef, dat de 
verhoudingen in Indië op de duur geheel anders zouden worden, 
maakte ieder toegankelijk voor het denkbeeld om aan de verandering 
van gevoelens uitdrukking te geven door een representant van IndiS 
een plaats in hei Kabinet te geven. Dat was in de geiachtengang van 
de Regering een daad van enige betekenis jegens de Indonesische 
bevolking. Als Minister zonder Portefeuille kon de heer Soejono op 
velerlei gebied samcnwerken met het departe~rient van de heer vcrn 
Mook. Hij was een man, die de gedachten van de gematigde nation:i- 
listeil goed tot uitdrukking kon brengen en bracht. Met betrekking tot 
dit natiorialisine hield de h e r  Soejono indertijd in de Ministerraad ean 
warm pleidooi om verder te gaan dan men toenmaals wilde, juist om 
de ontwikkeling in Nederlandsch-Indië in de hand ie houdeii. De heer 
van den Tempel had groot respect voor de heer Soejono; hij is helaas 
plotseling gestorven. 

De commissie is van oordeel, dat de  benoeming van de heer Soe- 
jono tot Minisier een daad van wiJs be!eid is geweest. H I ~  feit, dat 
door zijn overlijden de resultaten hiervan niet belangrijker zijn geweest, 
is te betreuren. In hoeverre een benoeming van een andere mi- 
ilisteriabele Indonesiër van belang zou zijn geweest, vooral met be- 
trekking tot het beleid ten aanzie:: van Nederlandsch-Indië, is een 
punt, dat bij de beoordeling van dat belvicl nader ter sprake zal 
komen. 

5 5 .  De combinatie van de jr~ncties van Minister van Koloniën en 
vaiz Luitenaizr-Gou~crneur-Generaat 

Bij Koninklijk besiuit van 17 November 1941 no. 3 werd dr. 
H. J. van Mook benoemd tot Minister van KoloniSn, nadat hier- 
over advies was veïkregen var? de Gouverneur-Generaal. 

Bij het uitbreken van de ooriog met Japan in December 1941 
werd de heer van Mook  op verzoek van de Gouverneur-Generaal 
benoemd tot Luitenant-Gouverneur-Gci~eraal en bij Koninklijk be- 
sluit van 19 December 1941 no. l werd het zo juist vermelde K.B. 
van 17 November 1941 ingetrokken. De heer Gerbraizdy werd belast 
met het interimaat van Koloniën, totdat hij bij Koninklijk besluit van 
21 Februari 1942 no. 3 drFinitief belast werd met de portefeuille 
van Koloniën. De heer van Angererz had zich bereid verklaard de 
portefeuille van Justitie op zich te nemen. 

Indien de oorlog in Indië niet was uitgebroken, was de he- &r van 
Mook overgekomen om zijn Ministerschap te aanvaarden, aldus 
verklaart de heer Gerbrancly. Alles was al in orde en door de Ko- 
ningin getekend, toen uit Batavia het verzoek kwan  tot ontslag 
van de toezegging van de heer van Mook om Minister van Kolo- 
niën te wordeii. Het Kabinet mocht dit de heer Tjrrrda niet weigeren. 
Ten tijde, dat de heer Gerbrandy iyMinister van Koloniën was, is 
er een besluit opgemaakt, waarin werd vastgelegd, dat na bezetting 
van Nederlandsch-Indië ook het algemeen bestuur bij de Minister 
van Koloniën zou berusten en er is torn na overleg e-n verdeling van 
bevoegdheden gemaakt, welke het Kabinet het meest doelmatig achtte 
om de zaken in het Verre Oosten te verzorgen. Toen de heer van 
Mook opnieuw werd gevraagd, of hij Minister van Koloniën wiide 
worden en hij daarin toestemde, stapte hij derhalve in de bevoegd- 
heden, die toen in het algemeen voor de Minister van Koloniën waren 
gereserveerd. Door dit Koninklijk besluit had de Minister van Kolo- 
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') Op. cit. blz. 46. 

3, Op. cit. blz. 48 en 49. 

riiën een grotere combinatie van bevoegdheden dan ooit een andere 
Minister van Koloniën heeft gehad, doch dit gaf in de periode tussen 
April 1942 en Juli 1944 geen moeilijkheden. Niet dat er in die periode 
geen moeilijkheden en fricties zijn geweest, maar niet over deze cumli- 
latie van bevoegdheden. 

Toen in Juli 1944 de Nederlandsch-Indische Regering in Australië 
weer ging functionneren en de Luitenant-Gouverneur-Generaal Mi- 
nister van Koloniën bleef, heeft men het niet nodig geacht, dit te 
veranderen, aangezien men toen afging op het advies van de heer 
van Mook zelf. Hij immers was de verantwoordelijke Minister van 
Koloniën en hij moest allereerst met zijn verantwoordelijkheid de 
vraag beantwoorden, of verandering in deze combinatie op dat ogen- 
blik nodig was en hij vond van niet. Bovendien was er de overweging, 
dat, toen de heer van Mook in Juli 1944 naar Australië ging om daar 
weer een Nederlandsch-Indische Regering te vormen, deze cumulatie 
van ambten slechts kort zou duren. In die tijd leefde men in de ver- 
onderstelling, dat de bevrijding van Nederland spoedig zou plaats 
vinden, in elk geval voor Kerstmis 1944. Moest hij, zo vraagt de heer 
Cerbrandy, voor die korte tijd nog een nieuwe Minister van Koloniën 
zoeken? De beslissing werd derhalve beïnvloed door overwegingen, 
die met het Rijk in Europa in verband stonden en niet met Neder- 
landsch-Indië, waarbij kwam, dat de heer van Mook als Minister van 
Koloniën in het Kabinet kon rapporteren, hoe de situatie aldaar was; 
hij was dan immers nog verantwoordelijk Minister. De bevrijding van 
Nederlandsch-Indië was toen, aldus de heer Gerbra~ndy, niet in zicht. 

l) Dr. H. J. van Mook, ,,Indonesië, Nederland en de Wereld", blz. De heer van Mook schrijft in zijn boek l)  hierover o.m. het volgende: 
34 en 35. ,,Deze regelingen, die op 6 Mei 1942 onder het bewind van de 

Minister-President, tevens Minister van Koloniën, prof. P. S. Ger- 
brandy werden vastgesteld en op 19 Mei in Staatsblad C 39 werden 
gepubliceerd, hielden tevens in, dat voor het overige het algemeen be- 
stuur over NeGerlandsch-Indië aan de Minister van Koloniën werd op- 
gedragen. Daarmede was de Indische Regering als zodanig opgeheven 
en een koppeling van functies tot stand gebracht, die later een staats- 
rechtelijk monstrum zou worden genoemd en die een uitzonderlijk 
moeilijke taak in één hand concentreerde. Het is daarbij waarschijnlijk, 
dat de ontwerpers zich niet hebben gerealiseerd, hoeveel dit algemeen 
bestuur, ook na de amputering van algemene militaire zaken en 
scheepvaart, nog zou blijven omvatten, hoewel dit door een enkele 
vergelijking met de veelzijdige en omvangrijke werkzaamheden van 
diezelfde Regering ten behoeve van Nederland, duideiijk genoeg had 
kunnen zijn. Ik vermoed bovendien, dat een zekere vrees voor 
actief en zelfstandig optreden van ,,de Indische groep" de Neder- 
landse Regering er tot in de tweede helft van 1944 van weerhield 
om opnieuw een Indische Regering in het leven te roepen. Een 
voorstel mijnerzijds, na mijn aankomst te Londen op 26 April 1942, 
om mij als Luitenant-Gouverneur-eneraal met het algemeen be- 
stuur te belasten, werd dan ook door de Minister-president niet 
aanvaard, waarna ik met ingang van 25 Mei tot Minister van 
Koloniën werd benoemd. Prof. Gerbrandy werd tezelfdertijd belast 
met het nieuw gevormde Ministerie voor Algemene Oorlogvoering. 
Teneinde bij deze constructie een ongewenste vermenging in de uit- 
oefening van beide bevoegdheden zoveel mogelijk te voorkomen en 
de uit Indië uitgezonden personen bij het algemeen bestuur organisch 
in te schakelen, werd reeds op 11 Juni 1942 bij Koninklijk besluit 
een Raad van Bijstand voor Nederlandsch-Indische zaken ingesteld, 
die de Minister voor dit deel van zijn taak zou moeten raadplegrn 
(Staatsblad C 44)." 

Op een andere plaats ') in zijn boek zegt de heer van Mook: ,,Van 
het ogenblik, waarop het experiment begon, is de samenkoppeling van 
de taak van Minister van Koloniën en Landvoogd zeer 
bezwaarlijk gebleken. In de aanvang kon er een voordeel 
in liggen, dat daardoor het gehele beleid in één hand werd gecon- 
centreerd en in onmiddellijke samenwerking met Kroon en hlinister- 
raad kon worden gevoerd. Praktisch echter eiste deze cumulatie van 
functies, dat de functionaris voortdurend her- en derwaarts moest 
reizen en eigenlijk nergens een volstrekte continuïteit kon bereiken." 

Hij vervolgt dan enige bladzijden verder 9: ,,Op mijn herhaalde en 
voortdurende aandrang werd tenslotte bij besluit van 14 September 
1944 de voorziening van Staatsblad D 65 in werking gebracht, terwijl 
ik tevens tijdelijk belast werd met de functie van Luitenant-Couver- 
neur-Generaal, naast mijn ivlinisterschap. Als reden hiervoor gold de 
overweging, dat bij de bevrijding van geheel Nederland - die toen 
op korte termijn werd verwacht - een nieuw Ministerie zou optreden 
en dat mijn ontslag als Minister vóór dat tijdstip tot moeilijkheden 
en verkeerde gevolgtrekkingen kon leiden. In afwachting daarvan kon 
ik mijn standplaats naar Brisbane verplaatsen, waar de herstelde, 
voorlopige Indische Regering in het kamp Columbia gevestigd werd." 

,,Zoals men weet, bleef echter de volledige bevrijding van Neder- 
land helaas nog vele inaanden uit. I n  verband daarmede ontving ik 
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op 30 November het telegrafisch verzoek van de Minister-President 
om, ,,overeenkomstig mijn herhaaldelijk uitgesproken wens", zo 
spoedig mogelijk een splitsing tussen het Ministerschap en de voor- 
lopige landvoogdij tot stand te brengen en zelf tussen beide functies 
te kiezen. De omstandigheid, dat ik het telegram in Nieuw-Guinea 
ontving, was oorzaak, dat ik eerst op  14 December mijn volledige 
instemming met het voornemen kon melden, waarbij ik, na overleg 
met mijn medewerkers, mijn keuze vestigde op de functie van Lui- 
tenant-Gouverneur-Generaal. De feitelijke overdracht van het minis- 
terie, waarvoor ik kort daarop naar Londen reisde. nam echter weer 
zeer veel tijd in beslag, daar zij wachten moest op de constructie 
van het overgangsministerie-Gerbrandy, dat eerst op  23 Februari 
1945 werd geconstitueerd. Van dat ogenblik af was ik dus eindelijk 
weer uitsluitend Luitenant-Gouverneur-Generaal, belast met de land- 
voogdij; ik kon op 3 Maart naar Australië terugkeren." 

De heer van Mook verklaart, dat hij, toen hij de 7de Maart 1942 
naar Australië was vertrokken, aldaar direct bericht kreeg, dat hij en 
de gehele uitgeweken groep zo gauw mogelijk naar Londen moesten 
doorkomen. Voorts werd bericht, dat zij verder geen enkele bevoegd- 
heid meer hadden, maar als gewone Rijksambtenaren werden be- 
schouwd en alles moesten doen in overleg met en op instructies van 
Londen. Dat gaf dus dadelijk te kennen, dat men er te Londen in 
ieder geval niet over dacht een Indische Regering buiten Indië te 
vestigen. Dit is later ook gebleken. Het was op zichzelf een zeer 
goed mogelijke constructie geweest. De Engelsen hebben het gedaan 
ten opzichte van Birma. Dz Birma-Regering is in New Delhi terecht 
gekomen en is daar gedurende de gehele bezetting van Birma aan 
het werk gebleven, hoewel de verhoudingen daar geheel anders liggen. 
Dat was dus hier klaarblijkelijk de bedoeling van Londen zeer be- 
paald niet. 

Toen de heer van Mook te Londen kwam, heeft hij eerst bespre- 
kingen gehad met de heer Gerbrandy; toen is van zijn kant dit 
voorstel gedaan en gezegd: er zit veel meer vast aan het algemeen 
bestuur dan men hier denkt; er zijn grote vermogensbestanddelen, 
welke moeten worden beheerd; er zijn allerlei zaken en personen, 
die onder de Indische administratie vallen. De heer van Mook heeft 
toen dus voorgesteld een Indische Regering in te stellen; de terugkeer 
moest worden voorbereid; alles moest worden herzien en hij heeft 
gevraagd: laat mij dat werk doen. De heer van Mook heeft toen 
voorgesteld dat in Australië te doen, omdat hem dat gewenst leek. 
De heer van Mook meende dat alles in één hand moest zijn, dat er 
een continuïteit van lijn moest zijn; dat was niet mogelijk, omdat de 
Ministerraad daarvoor niet gevoelde. Hij heeft daar lang overwogen 
wat hij zou doen. Allereerst gevoelde hij weinig voor de concen- 
tratie van opperbestuur en algemeen bestuur in één hand, maar ten- 
slotte heeft hij van de functie van Luitenant-Gouverneiir-Generaal 
afgezien en die van Minister aanvaard. Hij heeft voor en na het 
denkbeeld bepleit om de onderscheiding weer aan te brengen. Wet 
heeft zeer lang geduurd tot September 1944, eigenlijk tot Februari 
1945, voordat dit weer werd aanvaard. Dit hield geen verband met de 
moeilijkheden in het Kabinet, welke er in die tijd waren. Dat is een 
geheel andere geschiedenis. In de loop van 1944 heeft de heer van 
Mook er op aangedrongen, dat dit moest gebeuren, o.a. met het oog 
op Nieuw-Guinea. Toen is besloten, dat het Staatsblad D 65 in wer- 
king zou worden gebracht en toen heeft hij voorgesteld, dat hij dan 
weer in zijn oude functie zou worden gesteld. Dat is toen door de 
Minister-president afgewezen, omdat er in die tijd zoveel wijzigingen 
in het Kabinet waren gebracht en mede in de gedachte, dat vanaf 
September 1944 tot het ogenblik, waarop het land geheel bevrijd zou 
zijn, niet een zo lange tijd gelegen zou zijn. De  heer van Mook is toen 
naar Australië gegaan en hveft einde 1944 het verzoek gekregen 
te kiezen wat hij zou willen hebben. Hij is daarop naar Londen 
teruggegaan en toen is hij weer in een crisis terechtgekomen, die 
geduurd heeft tot Februari 1945. 

De ambtenaren in Australië heeft hij in een commissie verenigd; 
dat waren interne aangelegenheden. Het maken van een commissie 
gaf hun geen status tegenover de Australische Regering. Dat zij enkel 
Nederlandse ambtenaren waren, is niet geheel juist. Bij het Staats- 
blad C 39, meent de heer van Mook, is gezegd: de Minister van 
Koloniën wordt belast met het algemeen bestuur. De Indische Dienst 
bleef voortbestaan. Het Indische vermogen werd niet opgeheven en 
de status van Indisch ambtenaar verviel ook niet. Men heeft trouwens 
ook altijd gewerkt op basis van de veronderstelling, dat de rechts- 
persoon Nederlandsch-Indië bestond en dat daarvan een bepaald ge- 
deelte zich in de vorm van Overheidsdienaren, vermogensbestand- 
delen en zelfs troepen in het buitenIand bevond. Hij heeft dus altijd 
met die mensen gecorrespondeerd - als hij het formeel mag stellen 
- als Minister belast met het algemeen bestuur. De term ,,Luitenant- 
Gouverneur-Generaal" kwam niet meer voor. Hij was als zodanig 



afgetreden. Pas bij Sf~irrisblad D 65 werd weer een afzonderlijk 
persoon aan het hoofd van de Indische Wegering gedacht. Dat is 
bij het vertrek var? de heer va37 Aiook naar Australie nog niet uit- 
gevoerd vanwege het idee, dat Nederland tegen Qctober 1944 wei 
bevrijd zou lijn en dat dan de zaak verder geregeld zou worden. 
Het heeft tot Februari 1945 geduurd, voordat de splitsing inderdaad 
is tot stand gekomen. 

D e  ambtenaren in Australië bleven Indisch ambtenaar. Zij bleven. 
voorzover zij dat waren, ook Indisch departementshoofd. De heer 
van Mook heeft een cominissie ingesteld als vertegenwo~ordigster 
van de Minister, belast met het algemeen bestuur ten behoeve van 
de Indische belangen in Australië: die status dus hadden zij ook 
tegenover de Australiërs. Nu is dat in die tijd nict allemaal op een 
goudschaaltje gewogen. In het algemeen heeft men z6 gewerkt, dat 
alle principiële dingen via de gezant met de Australische Regering 
in opdracht van Londen werden behandeld. Dat kon zijn van de 
Ministers van Scheepvaart, van Koloniën of van het gehele Kabinet, 
voorzover het Indische zaken en scheepsbelangen betrof. 

Er is een arrangement geweest tussen de Minister van Scheep- 
vaart en de heer van Mook. Deze Minister had de schepen onder 
zijn beheer gekregen en voor de Indische scheepvaartbelangen in 
Australië, met name betreffende de K.P.M. - er was o.m. een 
staking van de K.P.M.-zeelieden -, heeft de Minister van Scheep- 
vaart de commissie als vertegenwoordigster aangewezen. Het was 
vrij ingewikkeld. Dit was een speciaal geval. In het algemeen was 
het dus zo, dat de heer van Mook de leden van de con~missie, waar 
dat nodig was, instrueerde en dat zij door nem gemachtigd waren 
de Indische aangelegenheden te behandelen, niet zoals die normaal 
in het buitenland worden behandeld, want er was geen normale 
situatie, maar zoals die formeel behandeld behoorden te worden. 
In  principiële gevallen via de gezant en zodra de zaak in uit- 
voering was, b.v. de liquidatie van gestrande ladingen, rechtstreeks 
met degenen, die de Australische Regering had aangewezen om 
dat van haar kant te doen. Dan kwam dus de gezant er niet meer 
aan te pas, maar bij de hoofdafsprakzn is de gezant ingeschakelrl 
en heeft die het contact tot stand gebracht en gedeeltelijk ook de 
besprekingen gevoerd en geleid. 

In het algemeen was het materieel zó, dat de commissie behoor- 
lijk met de Australische Regering heeft kunnen samenwerken, tot 
dat gezanik met die boycot, eigenlijk tot de dood van Mlnister-Presi- 
sent Curtin, die begin 1945 is gestorven. 

Gelijk uit het voorgaande is gebleken is bij Koninklijk besluit van 
6 Mei 1942, C 39, het algemeen bestuur in Nederlandsch-Indië opge- 
dragen aan de Minister van Koloniën met dien verstande evenwe!, 
dat het opperbevel over de in Nederlandsch-Indië aanwezige zee- en 
landmacht bij een door de Kroon aangewezen gezaghebbende (Git 
werd vice-admiraal Helfrich) zou berusten en dat de zorg voor de 
aangelegenheden betreffende de Nederlandsch-Tndische zeeschepen 
zou behoren bij de Minister van Handel, Nijverheid en Scheepvaart. 
Over de merites van de bij het besluit C 39 tot stand gekomen 
constructie wil de comniissie op deze plaats geen oordeel uitspreken, 
aangezien dit onderwerp beter behandeld kan worden in dat deel 
van haar verslag, waarin het beleid betreffende de Overzeese Gebieds- 
delen (punt n van het Enquêtebesluit) behandeld zal worden. 

De samenvoeging in September 1944 van de ambten van Luite- 
nant-Gouverneur-Generaal en Minister van Koloniën in één persoon 
acht de commissie onjuist. Door de samenvoeging van deze twee 
nauw met elkaar verband houdende functies kon de eigen verant- 
woordelijkheid in ieder der beide functies niet behoorlijk tot haar 
recht komen. Bovendien was het vooral i11 die moeilijke overgangstijd 
met het oog op de bepaling van het algemeen Regeringsbeleid wel 
zeer ongewenst, dat de Minister van Molonien gedurende lange tijd 
op zo grote afstand van de plaats van vestiging van het Kabinet ver- 
bleef. 

De commissie heeft dan ook geen bewondering voor het beleid 
van het Kabinet in deze. In het bijzonder de Minister-President had 
i-ïieer oog nioeten hebben voor de hier geschetste bezwaren. De 
redenen, welke er voor zijn aangegeven, dat men tot dit besluit is ge- 
komen, acht de commissie niet deugdelijk. Het hoofdmotief, dat deze 
citinulatie van ambten slechts kort zou duren, is van wel zeer betrek- 
kelijke waarde gebleken. Men had dan ook naar het oordeel der 
commissie, toen de heer van Mook in September 1944 de functie 
van Luitenant-Gouverneur-Generaal weer op zich nam, niet anders 
kunnen en mogen doen dan een ander aanzoeken de portefeuiii- b van 
Koloniën op zich te nemen. 



Q 6. Het Ministerie voor Algernerie Oorlogvoering 
van het Koninkrijk 

>) Vgl. bijlage 174. 

Vgl. bijlage 174. 

Op 31 Mei 1942, toen de heer Gcrbraizdj aftrad als Minister 
van Kolonieli, werd hij Oelist met de leiding van een nieuw departe- 
inent, nl. dat voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk. Dit 
departement had o.m. tot taak de cocirdinatie van alle krachten in de 
oorlogvoering tot de grootste hoogte op te voeren, zegt de heer Ger- 

l )  Vgl. prof. mr. P. S. Gerbrarrdy: ,,Eenjge hoofdpunten van het brandy in zijn memorandum l). ,,De vervulling van deze taak" - zo 
Regeeringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren 1940- vervolgt hij aldaar - ,,was te meer nodig, nu onze strijdkrachten 
1945", blz. 52. zwaar waren geslonken en het nu eenmaal moeilijker is met beperkte 

krachten de samenwerking in stand te houden dan met een voldoend 
aantal. Marine en Koloniën hadden beide een goed kader nodig, de 
eerste voor het op peil houden der toch al kleiner geworden zee- 
inacht, de andere voor de voorbereiding van het herstel van het 
bestuur in Nederlandsch-Indië. Beide deden een beroep voor een 
deel op dezelfde krachten. De zogenaamde Ministeriële Commissie 
voor de Algemene Oorlogvoering behandelde de vraagstukken op 
dit gebied in haar wekelijksche bijeenkomsten". 

Bij schrijven van 12 Juni 1942 ?) heeft de voorzitter van de Raad 
van Ministers aan de andere Ministers uiteengezet met welk doel het 
Ministerie voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk werd 
ingesteld. 

Het ligt in zijn bedoeling$ zo schijft de heer Gerhrandy, het oorlogs- 
beleid te voeren door alle aangelegenheden van algemene oorlogvoe- 
ring te coördineren en telkens, wanneer deze vallen binnen het kader 
van meer dan één departement, het initiatief daartoe te nemen. Ten- 
einde deze taak te vergemakkelijken, verzoekt de heer Gerbrandy de 
betrokken Ministers de gewenste coördinatie na te streven en hen1 
van plannen. dit beleid rakende, op de hoogte te houden. 

Het door hem te organiseren departement za1 het voorbereidende 
orgaan zijn, hetwelk hij te zijner beschikking heeft voor bovenbe- 
doelde werkzaamheden en hetwelk ter beschikking staat van andere 
c1ewartementen om de nodige coördinatie tot stand te brengen dan wel 
te bevorderen, opdat interdepartementaal eenheid van gedachte wordt 
bevorderd. 

Aan dit departement zal hij enkele deskundige hoofdambtenaren 
en hoofdofficieren verbinden, die deze arbeid op het stuk van inter- 
nationaal-politieke, economische, rechterlijke en strategische vraag- 
stukken, de oorlogvoering van het Rijk der Nederlanden rakende, 
kunnen verrichten. 

'Tenslotte deelt de heer Gerbrandy zijn collega's mede, dat hij con- 
form de in de Ministerraad gemaakte afspraak de politieke leiding van 
de Regeringsvoorlichtingsdienst op zich heeft genoinen, aangezien deze 
taak direct verband houdt met de algemene en dus ook psycholo- 
gische oorlogvoering van het Koninkrijk. 

Bij brief van I S  Juni 1942 R) heeft de Minister van Justitie, ken- 
nis genomen hebbende van dit schrijven van 12 Juni 1942, het 
volgende onder de aandacht van de heer Gerbrarzdy gebracht: 

,,Daar ik er mij van bewust ben, dat een taakomschrijving van 
een overkoepelingsininisterie als het Uwe buitengewoon moeilijk is, 
schijnt hei mij wel gewenscht vooraf vast te stellen, dat het initiatief 
tot een coördinatie, als bedoeld in de vierde alinea van Uwen brief, 
niets anders kan wezen dan een vingerwijzing van het eene depar- 
tement om ten aanzien van eenig onderwerp overleg te plegen met 
e2 aansluiting te zoeken bij een ander departement en bij samen- 
spreking over bepaalde onderwerpen de noodige leiding te geven. 
Met andere woorden: de taak van het Departement voor Algemeene 
Oorlogvoering worde niet deze, dat op dat departement algemerne 
op het terrein van onderscheidene departementen liggendo ontwer- 
pen of planschema's worden opgesteld of maatregelen worden ge- 
nomen of voorbereid. waarover dan die departementen hun oordeel 

even en zouden moeten te kennen of uitvoering zoudm hebben te g- 
evenmin dat ontwerpen of plannen door een bestaand departement, 
desnoodig in overleg met een ander betrokken departement opge- 
steld. aan een soort contrôle of goedkeuring van Uw departement 
worden onderworpen, Immers, de opstelling van en de verantwoor- 
delijkheid voor bepaalde ontwerpen, plannen cn maatregelen berust 
bij het daarvoor aangewezen departement en zijn minister. 

Ik  ben overtuigd, dat bij Lrwe Excellentie geene andere opvatting 
voorzit dan de bovengeschetste, doch het lijkt mij goed die opvatting 
hier vast te leggen, opdat bij de samenstelling van en taakverdeeling 
binnen Uw ministerie met een en ander worde r e k d n g  gehouden. 
Eerlijk gezegd, bevat de mededeeling in Uwen brief, dat enkele des- 
kundige hoofdambtenaren en hoofdofficieren aan Uw departement 
zullen worden. verbonden om ,,deze(n) arbeid op het stuk van inter- 
nationaal-politieke, economische, rechterlijke en strategische vraag- 
stukken" te verrichten, niet een volkomen geruststelling. 



l )  Vgl. bijlage 174. 

31423 (van den Tempel) 

31424 (van den Tempel) 

82557 (Albarda) 

Tenslotte had ik gaarne in Uw brief een medededing gezien om- 
trent de verhouding, waarin U Uw ministerie ziet ten aanzien van 
de Commissie-Terugkeer, doch mogelijk bestaat bij U het voornemen 
zulks alsnog te doen." 

Op 28 Mei 1942 werd door Radio Oranje een interview weer- 
gegeven, dat de Minister-President had toegestaan met betrekking tot 
de oprichting van het Departement voor Algemene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk l). Prof. Gerbrandy wees er in dat onderhoud op, 
dat de nieuwe ontwikkeling een bevestiging was van de stelregel, dat 
de taak van de Minister-President zich in oorlogstijd allereerst richt 
op het voeren van oorlog; dat is zijn voornaamste verantwoordelijk- 
heid. Deze stelregel was reeds tot uitdrukking gekomen in het feit, 
dat de heer Gerbrandy belast werd met de portefeuille van Koloniën 
op het ogenblik, dat Nederlandsch-Indië in de strijd werd betrokken. 

Volgens dezelfde stelregel had hij de portefeuille van Justitie afge- 
staan, daar dit departement niet zo direct bij de oorlogvoering was 
betrokken. Prof. Gerbrandy wees er voorts op, dat het niet juist was 
zijn nieuwe positie als hoofd van het Departement voor Algemene 
Oorlogvoering gelijk te stellen aan de positie van Minister van De- 
fensie, zoals Churchill die heeft. Beide posities zijn wel in zoverre te 
vergelijken, dat zij alle twee een erkenning zijn van het feit, dat be- 
slissingen inzake oorlogspolitiek uiteindelijk in handen moeten liggen 
van de eerste Minister. Hieruit volgt, dat de teugels van de departe- 
menten, die voornamelijk belast zijn met het voeren van de oorlog, 
samen moeten komen in het nieuwe departement. Aan de normale 
werkzaamheden of de Ministeriële verantwoordelijkheden van zijn 
collega's wordt hierdoor echter niets veranderd. Het nieuwe departe- 
inent zorgt slechts voor de samenwerking en de coördinatie tussen 
dc verschillende departementen, waarbij in geva? van meningsver- 
schil de beslissing in handen ligt van de Minister-President. 

Of de taken, die op het Ministerie voor Algemene Oorlogvoering 
werden ondergebracht en dus kwamen te ressorteren onder de 
Minister-President, niet van die aard waren, dat andere ministers 
zich daardoor in hun beleid te kort voelden gedaan, kan de heer 
van den Ternpel niet zeggen. Hij kent het gevoelen niet van elke 
Minister persoonlijk. Hij heeft er zelf geen last van gehad, maar 
dat zegt niet alles. Voor het aanvaarden en het uitvoeren van een 
taak is een speciale kennis nodig. Men kan niet zo maar, als men 
schadelijke toestanden wil verwijderen, een taak van een Minister 
afnemen en aan een nieuw departement toevertrouwen. Dc 
Minister-President had er in zoverre ook geen behoefte aan: 
zeer belangrijke bemoeiingen bleven in zijn hand en hij zou in staat 
geweest zijn langs volkomen normale weg een zeer overwegend? 
invloed uit te oefenen. Men denke b.v. aan de gehele radiodienst, hen 
geheime verkeer met bezet Nederland, het voortdurende overleg, dat 
de Ministers met hem moesten plegen omtrent zaken, die in dr. 
Ministerraad moesten worden behandeld, aan de behandeling van 
algemene Regeringsaangelegenheden en het overleg met de Kroon 

Het Ministerie voor Algemene Oorlogvoering was steeds zwal- 
bezet èn numeriek &n helaas (naar de mening van de  heer van dei? 
Teinpel) qualitatief. De kunst van medewerkers kiezen is een kunst 
apart. Wat het onttrekken van taken aan andere Ministers betreft, 
op het gebied van Marine en op dat van Oorlog zal het niet ge. 
beurd zijn. Bij Financiën was er geen sprake van. Bij hem, van deit 
Tempel, is het nooit gebeurd. De voorbereiding van de terugkeer 
lag voor een bel~ngrijk deel bij Justitie en bij Binnenlandse Zaken, 
dus lange tijd bi] de heren van Angeren en van Boeyen. Daarop had 
natuurlijk het Minister~e voor Algemene Oorlogvoering onder de heer 
Gerbrandy wel degelijk invloed, al was het maar door de Commissie 
Voorbereiding Terugkeer. Het Ministerie voor Algexene Oorlog- 
voering had dus wel degelijk, zonder dat het vreemd gebied aantrok. 
een zeer belangrijke centrale taak. 

Men moet niet alleen op kwade dingen letten, maar ook op de 
goede. Ook in de tijden van grote interne moeilijkheden was er als 
algemene regel een algemeen streven naar samenwerking bij de 
Ministers. Steeds deed het besef zich gelden van de grote verant- 
woordelijkheid, welke de benarde positie van het Riik en de hache- 
lijke tijdsomstandigheden oplegden. 

De opzet van het Departement voor Algeinene Oorlogvoering heeft 
bij de andere Ministers geen bedenkingen ontmoet. Het is geen kwestie 
geweest. Het kan wel enkele Ministers versterkt hebben in hun 
waakzaamheid tegen een ontwrichting van de verhoudingen door een 
veranderde positie van de Minister-President, maar voorzover de heer 
van den Ternpel bekend, is het geen kwestie geweest; voor hem zeker 
niet. 

De heer Albarda heeft de instelling van het Departement voor 
Algemene Oorlogvoering gezien als een concentratie van vele be- 
moeiingen met de oorlogvoering in handen van de heer Gerbrandy. 



Deze keek graag naar het voorbeeld van Engeland, waar Churchill 
als Minister-President in een zeer machtige positie was en waar een 
klein War Cabinet uit het grote Kabinet was gevormd. Het was telkens 
merkbaar, dat de heeï Gerbrandy graag dat patroon zou volgen. Op 
de vraag, of de heer Albar& in de instelling van dit Departement nu 
ook een verwezenlijking van datzelfde streven zag, zegt hij, dat hij het 
ook kon zien als een streven tot coördinatie van de oorlogvoering en 
dat daarvoor veel te zeggen was. Het was echter in zoverre niet een 
volledige coördinatie, dat de militaire oorlogvoering toch bij de  depar- 
tementen bleef. 

Gevraagd naar de reden, waarom inen is gekomen tot de constructie 
van een Departement voor Algemene Oorlogvoering, geeft de heer 
Gerbrandy de volgende uiteenzetting. Dit departement had tot taak 
de coördinatie van hetgeen op oorlogsgebied kon gebeuren. Churchill 
was in Engeland niet Minister van Oorlog, maar Minister of Defence. 
De Ministers hebben gezegd: Dat is de beste oplossing. Het was na- 
tiiurlijk de oplossing om de heer van Mook Koloniën te geven, het- 
geen de heer Gerbrandy logisch leek, en de heer van Angeren aan 
Justitie te houden. De heer Gerbrandy had natuurlijk kunnen zeggen 
- en de heer van Angerefa zou daarin hebben bewilligd -: Ik keer 
terug naar Justitie. Dat was eigenlijk zijn departeinent. Maar de heer 
Gerbrandy wenste de heer van Angereiz als Minister te handhaven. 
Hij redeneerde: Laat hij blijven; hij is een uitstekende Minister; wij 
hebben veel aan hem. Dus moet er gevormd worden een departement, 
dat zich bemoeit met alles, wat de coördinatie van de oorlogvoering 
betreft, om deze met de weinige krachten, die men had - want 
daardoor werd het zo moeilijk - tot het hoogste niveau op te 
voeren. In de Commissie Algemene Oorlogvoering van het Konink- 
rijk, waarvan de Minister-President voorzitter was, werden die pro- 
blemen iedere week besproken. Het secretariaat daarvan was een 
afdeling van het nieuwe departement. 

Het departement had maar betrekkelijk weinig personeel. Het hield 
tot taak o.m. het onderhouden van het verband met de Regerings- 
voorlichtingsdienst. Administratief gesproken, behoorde de  Regerings- 
voorlichtingsdienst onder de Minister van Buitenlandse Zaken, maar 
politiek gesproken bleef deze bij de Minister-President, bij de Minis- 
ter voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk, zodat de 
directieven voor Radio Oranje en de Voorlichtingsdienst bij de heer 
Gerbr~ndy  zijn gebleven en de besprekingen, die wekelijks driemaal 
plaats hadden met de leden van de Regeringsvoorlichtingsdienst, over 
hem hebben gelopen. Maar het personeel stond niet onder de heer 
Gerbratzdy, althans administratief niet. De  Minister voor Algemene 
Oorlogvoering van het Koninkrijk had te maken met de wijze, 
waarop de verschillende krachten in de Pacific gecoördineerd konden 
worden voor het gemeenschappelijke doel e.d. 

De kwestie, die gespeeld heeft bij de reconstructie van het Kabinet 
in 1941, t.w. de versterking van de positie van de Minister-President, 
heeft bij de vorming van het nieuwe departement geen rol gespeeld. 
Het was meer de vraag: hoe ziillen wij het op de beste wijze oplossen, 
wanneer de Minister-President het Departement van Koloniën ver- 
laat en niet wordt Minister van Justitie. De gang van zaken is deze 
geweest. De heer Gerbrarzdy is Minister van Koloniën ad interim 
geworden. Nu was het Departement van Koloniën geen sinecure, 
vooral voor iemand, die niet een koloniale specialist was. Toen dr. 
vm Mook in December 1941 definitief niet kwam, moest er een 
voorziening komen voor Koloniën en toen kwam het allen en ook 
de heer Gerbrandy het beste voor, dat deze laatste het ad interim 
zou waarnemen, maar de heer Gerhrandy kon onmogelijk combi- 
neren het Minister-Presidentschap, Justitie en Koloniën. Hij wilde wel 
definitief Minister van Koloniën worden, maar dan moest hij van 
Justitie af, hoe het hem ook speet, want dat was eigenlijk zijn 
departement. Maar hij heeft het gedaan. Toen kwam bij het komen 
van de heer van Mook naar Londen de vraag op: is het niet het 
beste, dat hij het doet, inaar dan moeten wij een andere verdeling 
van taken hebben. Toen bleef aan het Departement voor Algemene 
Oorlogvoering een aantal taken; de heer Gerbrandy weet op het ogen- 
blik niet precies welke, maar bovenal de coördinatie van de oorlog- 
voering. Dat was gespiegeld aan het Engelse model, maar het had 
bij de Nederlanders natuurlijk een veel zwakkere betekenis. Bij de 
totstandkoming van het Departement voor Algemene Oorlogvoerhg 
is es niet een gedachtenwisseling geweest, zoals bij de reconstructie 
van het Kabinet in Juli 1941. Het ging allemaal in volkomen over- 
eenstemming en met goede wil van elk en een iegelijk, die er bij 
betrokken was. 

De brief van 28 Juni 1942 van de heer van Angeren, waarin hij 
nog eens even vastlegt, dat hij overtuigd is, dat bij de heer Ger- 
brandy geen andere opvatting heeft voorgezeten dan de bovenge- 
schetste, vindt de heer Gerbrandy precies, zoals hij de heer van 
Angeren kent: even tot voorzichtigheid manen; de oplossing moet 



niet ontaarden in iets, wat verkeerd is. De heer Gerbrandy weet 
niet, of er van de andere Ministers brieven zijn, maar dit is in alle 
pais en vree behandeld. Hier zat helemaal niet achter de kwestie, 
die in 1941 een rol speelde. Welke taken precies aan het departe- 
ment toebehoorden, durft de heer Gerbrandy op het ogenblik niet 
zo uit zijn hoofd te zeggen, maar de hoofdzaak bleef de coördi- 
natie. Het departement heette, meent hij, in het Engels dan ook 
Ministry for the co-ordination of war affairs. 

Het komt de commissie voor, dat de instelling op 21 Mei 1912 van 
het Departement voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk 
een juiste beslissing was, hoewel het waarschijnlijk beter was geweest, 
indien bij de instelling van dit Ministerie het Ministerie van Algemene 
Zaken was opgelost in de Ministeries van Justitie en van Binnen- 
landse Zaken en dit nieuwe Ministerie. Men had immers nu twee 
Ministeries, die zich bezig hielden met allerlei zaken, niet onderge- 
bracht in een van de andere departementen. Later kwam daar nog 
een andere functie van soortgelijke aard bij, te weten die van de 
Minister zonder Portefeuille, de heer Burger. 



XX. De Regering en de door haar aangewezen Vertrouwensmannen 

Aangezien de werkzaamheden van Vertrouwensmannen voor een 
deel ook ter sprake zullen komen bij de behandeling van de punten 
g en h van het Enquêtebesluit, beperkt de comn~issie zich in dit deel 
van haar verslag tot de maatregelen, welke de Regering heeft genomen 
met betrekking tot de instelling van het co1Iege van Vertrouwensman- 
nen en het contact, dat tussen haar en dit college als orgaan van de 
Regering heeft bestaan. 

'1 Bijlage 36 A. 

3 Bijlagen 36 B en 36 C. 

1. De instelling van het college van Vertrouwensin~anner1 

In  een brief l) van 16 December 1942 aan de Minister van Justitie 
heeft de heer Albarda reeds gewezen op de mogelijkheid, dat er on- 
middellijk na de bevrijding behoefte zal bestaan aan het optreden van 
een voorlopig bewind. Deze gedachte wordt door hem nader uitge- 
werkt in zijn nota's 9 van 18 en 22 December 1942. 

In de nota van 22 December 1932 zegt de heer Albardn, dat het 
naar zijn mening goed is, bedacht te zijn op de mogelijkheid, dat de 
Regering niet terstond naar Nederland zou kunnen terugkeren. Het 
is denkbaar, dat dan gedurende enkele of enige dagen het centraal 
bestuur in handen moet worden gelegd van een college, bestaande uit 
enkele bij Koninklijk besluit onder ministeriële verantwoordelijkheid 
daartoe aangewezen personen. Ook de bevoegdheden van dat bewind 
behoren in een Koninklijk besluit te zijn bepaald. Het voorlopig be- 
wind zal dus niet meer macht bezitten dan de Regering het geeft. Het 
treedt niet in de plaats van de Regering, maar is aan haar onderge- 
schikt. Het college, dat zeer tijdelijk in Nederland als centraal bestuur 
ZOLI fungeren, neemt niet de plaats van de wettige Regering in en is 
evenmin een nevenregering; het kan slechts een agentschap van de 
wettige Regering zijn. 

Uit dit stuk blijkt, dat het idee van een college, zoals later het 
college van Vertrouwensinannen is geworden, reeds eerder te 
Londen is opgekomen, hoewel dit idee van de heer Albarda verder 
niet van directe invloed op het ontstaan van het college van Vertrou- 
wensmannen is geweest. In het deel van haar verslag, dat aan de 
punten g en h van het Enquêtebesluit zal zijn gewijd, zal de commissie 
aandacht schenken aan de denkbeelden, die vóór Augustus 1944 in 
bezet Nederland leefden met betrekking tot de opvulling van een 
mogelijk gezagsvacuum op het tijdstip van de bevrijding. 

In het ,,Verslag van de werkzaamheden van Vertrouwensinannen 
7 ,,,Verslag van de werkzaamheden van Vertrouwensmannen der der Regeering" staat aangegeven, op welke wijze de Vertrouwens- 

Regeering", blz. 1-2. mannen zijn aangewezen. 

,,Benoeming van Vertrouwensmannen. 
Op 16 Augustus 1944 werd op aanwijzing van de Regeering 

aan jhr. mr. dr. L. H. N. Bosch ridder van Rosenthal .te Utrecht 
een microfoto van het volgende besluit van Harer Majesteits 
Regeering, alsmede van een daarbij behoorende instructie, over- 
handigd: 

Snelle ontwikkeling gebeurtenissen fronten geven Koningin en 
Kabinet aanleiding regeling te treffen voor onmiddellijke aan- 
wezigheid van vertegenwoordiging der Regeering bij bevrijding 
van deel of geheel Vaderland en bestemd te werken gedurende 
eventueel tusschen oogenblik bevrijding en aankomst vooruit te 
zenden Ministers verloopend tijdvak. Bedoeling is, dat deze ver- 
tegenwoordiging der Regeering zich met proclamatie, waarvan 
strekking afzonderlijk bij instructie zal worden vastgelegd, tot 
volk zal richten en voorts die maatregelen met name van politio- 
neelen aard zal treffen, die door omstandigheden van het oogen- 
blik zullen worden geboden. Aangewezenen dienen zelf voor- 
zitter uit hun midden te kiezen en zich bij hun werkzaamheid 
voortdurend rekerischap te geven van vermoedelijk zeer korten 
duur van hun werkzaamheid. Beginsel dat elk bevrijd gedeelte 
des lands onmiddellijk in Bijzonderen Staat van Beleg komt te 
verkeeren blijft gehandhaafd. Vertegenwoordigers zijn vrij zich 
als adviseur voor het nemen van conservatoire maatregelen 
medewerking van tnr. L. J. A.  Trip te verzekeren. Aangewezen 
worden jhr. mr. L. H. N. Bosch ridder van Rosenthal: mof. 



mr. R.  P. Cleveringa; W .  Drees; mr. J .  Cramer en mr. W .  G .  A. 
van Sonsbeeck. ') 

Voorts een vertegenwoordiger van N.C. en een van R.V.V., 
beide door andere vijf te kiezen. 

Indien van aangewezenen maxiinaal twee niet beschikbaar 
mochten zijn geldt deze opdracht de vijf resteerenden '). 

2 Augustus 1944. 
(w.g.) P. S. Gerhraizdy. 
(w.g.) G. J.  van Heuvcn Goeclhart." 

l) In het besluit zijn de nainen van de aangewezenen niet ge- 
noemd; daarin stonden schuilnamen vermeld, t.w.: Bosszis (Bosch 
van Rosentha!), Cleopatra (Cleveringa), Dreyfus (Drees), (Cran- 
Dorne (Cranzer), Sonloup (van Sonsbeeck) en Trianon (Trip). 
Een agent van het Bureau Inlichtingen te Londen bracht de 
microfoto over en maakte duidelijk wie hiermee bedoeld waren. 

') Uit een later van de Regeering ontvangen telegram 
bleek, dat de Regeering bij de komst van het Militair Gezag 
een eventueel vacuum beëindigd achtte. 

INSTRUCTIE. 

I. De Regeering beschouwt vertegenwoordigers niet als voor- 
loopig bewind in formeelen zin van den term. Gebruik van dezen 
of daaraan adequaten term worde vermeden. Bij optredcn 
naar buiten bediene men zich van term ,,de door de Regeering 
aangewezen Vertrouwensmannen". 

11. Hoofdtaak aangewezen Vertrouwensmannen is nemen 
maatregelen handhaving orde en rust, daarbij te werk gaande 
met vol begrip voor volksbehoefte aan uiting vreugde over her- 
kregen vrijheid. 

111. De Vertrouwensmannen zullen proclamatie tot bevolking 
hebben te richten, waarvan tekst hun wordt overgelaten, met 
dien verstande, dat 

a. erop worde gewezen, dat Koningin en Kabinet weldra in 
het land zullen terugkeeren; 

h. dat van ieder verwacht wordt, dat hij zich stipt zal houden 
aan de bevelen der Regeering en aan die van het Geallieerd 
Opperbevel, waarmede de Regeering een nader te publiceeren 
regeling getroffen heeft; 

c. eraan worde herinnerd, dat het Kabinet voornemens is 
zoodru mogelijk plaats te maken voor een ander; 

cl. aangespoord wordt tot ordelijke houding en nalaten van 
daden van eigenrichting, welke in strijd zouden zijn met onze 
tradities en democratische opvattingen: 

e. vermeld worde, dat Regeering alle regelingen tot snelle en 
gestrenge berechting van alle landverraders en handlangers der 
bezetters geheel gereed heeft en dat bij deze berechting het volk 
zal worden ingeschakeld; 

f. als nationale bevrijdingsdag wordt aangekondigd een riader 
te bepalen datum waarop de terugkeer van Hare Majesteit de 
Koningin in het vaderland zal worden gevierd. 

IV. Indien er ten aanzien van eenigen te nemen maatregel 
tusschen de zeven vertegenwoordigers geen overeenstemming 
bestaat, beslist de meerderheid. Indien uitlokking beslissing der 
zeven vertegenwoordigers feitelijk onmogelijk is, beslist de voor- 
zitter, in overleg met zooveel leden der vertegenwoordiging als 
mogelijk is. 

V. De Vertrouwensmannen zijn gerechtigd elken ambtenaar 
van Rijk, provincie of geineente en andere openbare en semi- 
openbare lichamen bevel te geven tot staking uitoefening functie. 
Zij gaan niet over tot schorsing of ontslag. Vervanging van 
uitgeschakelde krachten of vervulling van vacatures geschiedt 
slechts bij strikte noodzakelijkheid en slechts voor periode ge- 
durende welke Vertrouwensmannen zelf fungeeren. 

2 Augustus 1944. 
(w.g.) P. S. Gerbrandy. 
(w.g.) G. J.  v. Heuverz Goedhart. 

Op 23 Augustus 1944 vond te Utrecht de eerste bijeenkomst 
van de nominatim aangewezen Vertrouwensmannen plaats, ter- 
wijl op 30 Augustus daaropvolgend voor de tweede maal ver- 
gaderd werd. In de eerste vergadering werd o.a. besloten, dat de 
aanwijzing van een vertegenwoordiger van het Nationaal Comité 
(N.C.) en van den Raad van Verzet (R.V.V.) eerst zou plaats 
vinden, nadat met beide organisaties contact was verkregen. Het 
verkrijgen van contact met de leiding van den Raad van Verzet 
vorderde geruimen tijd, zoodat eerst in de tweede week van Sep- 
tember 1944 het College voltallig bijeen kon komen. Als vertegen- 
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woordigers van deze verzctsorgaiilsaties werden aangewezen resp. 
L. Neher (N.C.) en J .  van der Gaag (R.V.V.). In  de eerste vol- 
tallige bijeenkomst werd mr. Bosch van Rosenthal tot voorzitter 
gekozen. Inmiddels hadden de nominatim aangewezen Vertrou- 
wensmannen de Regeering telegrafisch verzocht alsnog prof. mr. 
J. Oranje te Amsterdam als zoodanig aan te wijzen, met welk 
voorstel de Regeering zich blijkens een telegram van 19 September 
1944 vereenigde. Door de ontwikkeling van het krijgsgebeuren 
kon mr. W. G. A. van Sonsbeeck, die zich medio September in 
Limburg bevond, reeds spoedig niet meer aan de werkzaamheden 
van het College deelnemen. Toen bleek, dat een snelle bevrijding 
van geheel Nederland niet mocht worden verwacht, werd de 
behoefte gevoeld hem te vervangen. In verband hiermede werd 
eind Januari 1945 aan de Regeering voorgesteld Mag. dr. J. G. 
Stokman, te Utrecht, die sinds November 1944 als waarnemer de 
vergaderingen van het College bijwoonde, in zijn plaats aan te 
wijzen. Op 14 Maart 1945 werd een telegrafisch bericht ont- 
vangen, waarin de Regeering tot deze aanwijzing overging. 

Als secretarissen wezen Vertrouwensmannen aan mrs. J. le 
Poole en G. H. Slotetnaker de Bruine. Sinds April 1945 fungeerde 
ook mr. C. J. van Schelle als zoodanig". 

De heer van Heuven Goedhart verklaart, dat hij het college van 
Vertrouwensmannen heeft samengesteld. De  gedachte om het 
samen te stellen is van hem. Hij heeft de opdracht gehad om de in- 
structie te maken en de namen te verzinnen. Hij heeft eveneens het 
telegram gemaakt, - dat aan een parachutist is meegegeven - om 
hen aan te wijzen en hij heeft daar zeer bewust geen 0.D.-man in 
gehaald, omdat hij op het, naar hij gelooft, nogal gezonde standpunt 
staat, dat men het machtsapparaat nooit in het beleidsapparaat moet 
gaan zetten. Hij vindt het verkeerd, dat de hoofdcommissaris van 
politie lid zou zijn van het college van B. en W., en hij zou het niet 
goed vinden, wanneer de commanderende generaal Kruls lid ware 
van het Kabinet. De heer van Heuven Goedhart heeft het dus ook 
heel verkeerd gevonden, dat een man van de O.D., wiens taak nooit 
ecn andere zou kunnen zijn dan bevelen uitvoeren, zelf in het col- 
lege van Vertrouwensmannen zou zitten. Hij meende, dat dat hele- 
maal scheef was, maar het wordt hem door die mensen, die dan 
zeggen, dat ze helemaal niet voor de O.D. opkomen en dat het 
een sprookje is, dat ze ook maar enigerlei voorkeur hebben voor de  
O.D., in de brief van 10 Augustus 1944 van mr. van Houten tot een 
ernstige grief gemaakt, dat ook in het college van Vertrouwens- 
inannen die O.D. alweer niet zit. 

De heer van Heuven Goedhart heeft bepaalde richtlijnen gevolgd 
bij de samenstelling van het college van Vertrouwensmannen. Hij 
heeft de gedachte gehad, dat hij vijf merisen bij name moest aan- 
wijzen en dat er zeven moesten komen, waarbij zes en zeven door 
die vijf moesten worden aangetrokken uit respectievelijk het links en 
het rechts geörienteerde verzet. De bedoeling van de heer van Heuven 
Goedhart is geweest om onder de vijf, die hij aanwees, een anti- 
revolutionnair te vinden. Hij wist er echter geen. Hij meende, dat de 
heer Schouterz in de gevangenis zat; dat de heer Rutgers gevangen 
was genomen, heeft de heer van Heuven Goedhar~ begrepen, toen hij 
te Londen kwam; de heer Rutgers zou een dag na hem per boot ver- 
trekken en hij is nooit aangekomen. 

De heer van Heuven Goedhart heeft toen aailgeweLen de heren 
Drees, van Sonsbeeck, Crarner, Cleveringa en Bosch van Rosenfhal 
en aan hen overgelaten om uit het linkse verzet, in de R.V.V.-rich- 
ting dus, en uit het rechtse verzet - dus in de richting van het Natio- 
naal Comité van Verzet - no. G en 7 erbij te halen. De Vertrouwens- 
mannen hebben daarvoor genomen de heer van der Gaag voor de 
Raad van Verzet en de heer Neher voor het Nationaal Comité van 
Verzet. 

Daarna hebben zij zich met een telegram tot Londen gewend, over 
welk telegram de heren Gerbrandy en van Heuven Goedhart een hele 
dag hebben lopen puzzelen en waarin de Vertrouwensmannen vroegen, 
of het goed was, dat zij de Vader der Prinsen aan dat gezelschap zou- 
den toevoegen. De heren Gerbrandy en van Heuven Goedhart heb- 
bei1 er een dag over gedaan, voordat zij elkaar voor domoren uit- 
scholden en zeiden: Ja, natuurlijk, dat is professor Oranje! Dat was 
inderdaad juist. De bedoeling was: professor Oranje, de Vader der 
Prinsen, en zij hebben prompt geantwoord - zij hadden eenvoudig 
aan de naam Oranje niet gedacht -: Prachtig! Neem hem erbij! Dat 
is toen ook gebeurd. 

De heer van Sonsheeck was het katholieke lid van de Vertrouwens- 
mannen; het zou waanzinnig zijn geweest er geen katholiek bij te 
hebben. De heer van Heuven Goedhart heeft in de eerste plaats ge- 
zocht - en dat was natuurlijk vrij moeilijk - naar figuren, in wie 
het algemene vertrouwen toch wel kon worden geacht vast te staan. 
In  de tweede plaats naar een toch wel wat geografische dislocatie, zo- 
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dat men niet weer kreeg, wat andere provinciën soms terecht toch a! 
zo dwars zit, een Westelijk clubje. Vandaar dat hij de heer Crainev, 
die uit het Noorden kwam, heeft gekozen en de heer van Sonsbeeck, 
- wat prachtig trof - die niet alleen katholiek was, maar boven- 
dien uit het Zuiden kwam. De heer van Sonsbeeck had alie vertrou- 
wen van de bevolking, omdat hij tegelijk met de heer Bosch van 
Rosenthal door de Duitsers uit zijn ambt was ontzet. In de practijk 
heeft het zich echter zo ontwikkeld, - dat moet de heer van Heuven 
Goedhart er even aan toevoegen - dat de heer van Sonsbeeck niet 
beschikbaar was, want hij verbleef bezuiden de rivieren. Dat kon 
echter niemand voorzien. De heer van Heuven Goedhart heeft in eIk 
geval bepaald gestreefd naar een zo groot mogelijke differentiatie. 

Het was alleen heel moeilijk, daar van het bestaan van dit college 
alleen maar wisten de heer Gerbrandy, de heer van Heuven Goedhart 
zelf, en, omdat het B.I. nu eenmaal onder hem ressorteerde, de Mi- 
nister van Oorlog, de heer van Lidth de Jeude, plus de ambtenaren 
van het B.I. die er mee te maken hadden. Verder wist niemand van 
dat college af. De heer van Heuven Goedhart heeft dat altijd een 
uiterst penibele situatie gevonden. Dat dit college op een bepaald 
ogenblik zou blijken te bestaan, was aan de overige Ministers te 
Londen volledig onbekend en de heer van Heuven Goedhart vergeet 
niet gauw de verwonderde gezichten van menige Minister, toen op 
een bepaald ogenblik in het einde van 1944 werd gezegd, dat dit col- 
lege er was. Men heeft er van die zijde toen zeer op aangedrongen, 
dat de namen zouden worden genoemd, waartegen de  heer Ger- 
brandy overwegende bezwaren had. De heer van Heuven Goedhart 
heeft hem dat echter uit het hoofd gepraat en de heer van Heuven 
Goedhart is zelf degene geweest, die toen in de Ministerraad volledig 
verslag heeft gedaan van wat er terzake van het college van Ver- 
trouwensmannen was verricht. 

Het college ressorteerde helemaal niet onder Justitie. In het ver- 
zet, waar de heer van Heuven Goedhart wat mee te maken had, 
Parool, Vrij Nederland en die sfeer, had men sterk het gevoel, dat de 
Regering een ernstige fout maakte door niet te rekenen met de moge- 
lijkheid van wat men het vacuum noemde. Dat zou de situatie zijn, 
waarin de Duitsers al weg waren uit het gehele of een gedeelte van 
het land, maar de Nederlandse Regering er nog niet zou zijn. Voor 
die periode wilde men een gezag hebben, dat dan iets kon doen, op- 
dat niet van uiterst links of uiterst rechts of van welke kant dan ook 
geprobeerd zou worden om in dat gat te springen. Dat was wat 
men met een geleerd woord voor een eenvoudige zaak ,,vacuum- 
theorie" noemde. 

Toen de heer van Heuven Goedlhart te Londen aankwam, heeft 
hij die bezorgdheid doorgegeven aan de heer Gerbrandy en later 
ook aan de Koningin. Hij heeft toen opdracht gekregen: Wilt u dan 
maar eens zeggen, hoe dat zou moeten? Wie zouden het moeten 
zijn? Welke zouden de bevoegdheden moeten zijn? Daarop heeft 
hij daar een gro'epje mensen voor uitgezocht en hen voorgedragen 
en de ontwerp-instructie gemaakt, maar dat was niet, omdat dat 
onder Justitie ressorteerde, maar alleen, omdat de heer van Heuven 
Goedhart toevallig degene was, die uit Nederland was gekomen met 
dat verzoek. Men moet dat dus niet zien als iets, dat met Justitie 
te maken had. Het is alleen maar het gevolg van het toevallige; feit 
geweest, dat hij daarover was begonnen en dat hij bovendien sinds- 
dien Minister van Justitie was geworden. 

De verhouding van Grote Adviescommissie en Vertrouwensmannen 
zag de heer van Heuven Goedhart in die tijd helemaal niet, omdat 
ten tijde van de instelling van het college van Vertrouwensmannen 
hem helemaal niets bekend was van een Grote Adviescommissie. 
Dat speelde in Augustus 1944 en de heer van Heuven Goedhart 
neemt aan, dat de Grote Adviescotnmissie toen min of mezr begon 
te bloeien, maar haar bestaan was nog niet ter kennis van de Lon- 
dense Regering gekomen. Men wist helemaal niet, hoe dat er alle- 

>e en een maai uitzag. Door voor te stellen er een man uit het recht- 
uit het linkse verzet bij te halen, heeft hij gehoopt, dat hij voldoende 
brug had naar het verzet. Hoe het zou uitpakken, kon hij allemaal 
van tevoren niet weten. 

De heer Gerbrandy verklaart, dat de instelling van het college 
va~i'Vertrouwensmannen een zaak is geweest, welke tussen hem en 
de heer van Heztven Goedhart zuiver persoonlijk ministerieel is be- 
handeld. De heer Gerhrandy verzekert, dat deze zaak ook op een 
bepaald ogenblik in de Ministerraad is gebracht. Hij herinnert zich 
met stelligheid, dat het in de Ministerraad is gebracht, niet dat men 
dat zou doen, maar dat men het omstreeks die tijd heeft gedaan. 
Daarbij zijn in de Ministerraad ook d e  namen genoemd; voorzover 
hij zich herinnert, was het college toen nog niet voltallig, want ecn 
van de leden is er later bij gekomen, namelijk prof. Oranje. 

Het plan tot de instelling van het college van Vertrouwensmann.2n 
was al een jaar aan de orde, voordat de heer van Heuven Gnedhar.t 
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met ezn dergelijk plan uit Nederland kwam, zo zegt de heer Ger- 
hrancly in eeri later verhoor. Toen de heer van Heuven Goeilhart 
overkwam en dus mededelingen uit de eerste hand kon doen, lieeft 
men gezegd: Nu wij weten, wie die vertrou\ver,smannen kuiincn zijn, 
is het ogenblik rijp om dat uit te voeren. Door de belcendh~id van 
de heer van Heuvel2 Goedhart inet de situatie in Nederland kon toen 
aan de gedachte uitvoering worden gegeven; dat is de reden geweest. 

Dc persoonlijke opvatting van de heer Gerhrnizdy over de taak 
van de Vertrouwensmanneri was, dat zij op het ogenblik van de be- 
vrijding zoveel mogelijk een beroep zouden doen op de goedwillende 
elementen en betrouwbare personen en dat verder hun feitelijke 
mogelijkheden zeer begrensd waren. Wel kreeg hij uit latere bespre- 
kingen met de Vertrouwensmannen de indruk, dat zij zelf op een 
enigszins ander standpunt stonden. 

Over de verhouding tussen Vertrouwensmannen en O.D. zegt de 
heer Gerbrandy, dat de O.D. bestemd was om hand- en spandien- 
sten te verlenen voor de handhaving van de orde. Hij durft niet met 
stelligheid te zeggen, hoe de verhouding tussen de O.D. ei1 de Ver- 
trouwensmannen op het ogenblik van de bevrijding moest zijn. Deze 
punten zijn tussen de heer van Heuveiz Goedhart en hem wel cloor en 
door besproken. Over de berichten, die naar de Vertrouwensmannen 
gingen, is natuurlijk ook zeer intensief overlegd. maar het staat de 
heer Gerbrandy niet meer duidelijk voor de geest. Indien men zegt, 
dat de andere Ministers zo laat op de hoogte zijn gesteld van de in- 
stelling van het college van Vertrouwensmannen, heeft men offi- 
cieel wel gelijk, aldus de heer Gerbrandy, maar praktisch niet. Ze 
wisten het wel, tot de heer van Boeycn tot de heer Gcrbranciy zeide: 
het lijkt mij gewenst, dat u het officieel in de Ministerraad brengt. 
Overwegingen van geheimhouding en veiligheid hebben hier eren rol 
gespeeld. 

Op de opmerking, dat ook het Militair Gezag een niet geheel 
juiste voorstelling had van het college van Vertrouwensmannen, 
zegt de heer Gerbrandy: moest generaal Kruls dadelijk ingelicht 
worden? 

De heer Albnrda meent, dat hij en andere Ministers helemaal gezn 
overzicht kregen van de telegramwisseling, welke met de Vertrou- 
wensmannen is gevoerd. Hij en anderen wisten nauwelijks van het 
bestaan van het college van Vertrouwensirianilen af. Vele van die 
zaken werden, voorzover zij niet tot bepaalde besluiten behoefden te 
leiden, door Minister Gerbrandy niet in de Ministerraad gebracht, 
doch in de Commissie voor Algemene Ooriogvoering, waarvan, als 
de heer Albnrda het wel heeft, o.a. de Ministers van Oorlog en van 
hlarine deel uitmaakten. Die heren hadden ook meer contact met 
de inlichtingendienst, want de inlichtingen liepen zo niet cver de 
departementen dan toch met medewerking en kennis van die departe- 
menten. 

De heer Albarda kan zich vergissen, maar hij gelooft niet, dat er 
een formeel besluit in de Ministerraad is genomen tot instelling van 
het college van Vertrouwensmannen en nog minder tot aanwijzing 
van bepaalde personen in dat college. Die aanwijzing hebben de 
andere Ministers bepaald niet gehad. 

De heer Albarda heeft eigenlijk geleefd in de mening, dat dit 
college van Vertrouwensmannen zichzelf had gevormd en dat het 
door de Regering min of ineer was erkend. 

Dingen, zoals de instelling van dit college en de inlichtingen- 
diensten, die betrekking hadden op het contact met het bezette 
Nederlandse gebied, waren in handen van zéér enkele Ministers. 
Zaken, als de aanwijzing van Vertrouwensmannen, werden, volgens 
de voorstelling, welke de heer Albnrda zich daarvan heeft gemaakt 
en welke hij nog bezit, eigenlijk besproken in de Commissie voor 
Algemene Oorlogvoering. Het had zó behoren te zijn, dat door deze 
commissie steeds verslag werd uitgebracht aan de Ministerraad, maar 
dit geschiedde niet altijd. Eigenlijk mocht die commissie geen be- 
sluiten nemen; zij was alleen coiilmissie van advies aan de hlinister- 
raad, maar dit verschil vervaagde wel eens. In de Ministerraad werd 
meer dan eens gezegd: Wij krijgen dat alsjeblieft hier! Zulk een 
waarschuwing was af en toe zeer nodig, want men kreeg zo de 
neiging het gehele college er buiten te laten. De herr Albarda wil 
niet zeggen, dat dit altijd kwade opzet was, maar het is zo'n natuur- 
lijke gang van zaken, dat, als men daarvoor niet oppast, zulk een 
commissie zich autonoom maakt. 

De heer Albarda denkt niet, dat de instelling van het college van 
Vertrouwensn~annen een uitvloeisel is geweest van zijn idee omtrent 
een voorlopig bewind, vervat in zijn nota's van December 1942. 
Over dit idee is verder niet meer gepraat. In dit verband wil de heer 
AEbarda verwijzen naar een rapport ') van de heer Springer van 
17 Augustus 1942, hetwelk hij na aankomst te Londen heeft opge- 
steld. In dat rapport wordt ook gesproken over de mening van som- 
mige mensen, dat er na de bevrijding een eenhoofdig bewind zou 
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moeten komen en dan zegt de heer Spritrger, namens de heer Vorrink, 
dat, als er een poging tot vestiging van een enigszins dictatoriaal be- 
wind zou komen, de vakbeweging in verzet zou komen en die poging 
met stakingen zou worden beantwoord. 

In een brief van 17 Maart 1942 van de gezant te Bern aan de 
Minister van Buitenlandse Zaken, welke brief de heer van Kleffens 
aan de heer Albarda heeft doen toekomen, wordt verteld, dat er 
een vluchteling, reserve-officier-waarnemer, te Bern was geweest, dis 
kort voor zijn vertrek uit Nederland een onderhoud had gehad met 
mr. Einthoven, bestuurslid van de Nederlandse Unie, die verschil- 
lende mededelingen had gedaan, o.m. over het in Nederland be- 
staande denkbeeld een landvoogd aan te wijzen, die bij het vertrek 
van de bezetting voorlopig het bestuur op zich zou nemen. De poli- 
tieke partijen zouden op aandringen van de socialisten geen militair, 
maar een civiel persoon willen, terwijl de Unie aan een militair de 
voorkeur gaf en wel aan luitenant-generaal Boerstra, die reeds was 
gepolst en bereid was gevonden een dergelijke functie te aanvaarden. 
Ook aan generaal Reijnders was gedacht, maar deze had geweigerd. 
Eveneens had men het oog gehad op de vroegere commandant var, 
het veldleger, de heer Röell en op de oud-Gouverneur-Generaal cle 
Jonge, die echter werden beschouwd als te zeer het oude regiem te 
vertegenwoordigen. De diverse partijen waren eensgezind in haar 
mening, dat in de eerste tijd na de bevrijding H.M. de Koningin een 
absolute monarchie moest uitoefenen en Zich moest omgeven door 
raadslieden, die buiten elk politiek verband stonden. De beer Albarda 
heeft aan de heer itan Kleffens geschreven, dat hij hem dankte voor 
het interessante briefje, maar dat hij de inhoud met een korrel zout 
nam, aangezien het bestaan van overecnstemmiiig op die punten 
tussen de politieke partijen voor hem absoluut onaannemelijk was. 
Dit deed hem echter denken aan de mogelijkheid, dat een dergelijke 
situatie zich zou kunnen voordoen en dat dan dergelijke mensen 
zich als tijdelijk landvoogd zouden opwerpen. Daarin inoest wordcn 
voorzien en dat moest bij Koninklijk besluit worden geregeld. 

De heer Albarda kan niet meer nagaan, op welk moment hij 
kennis heeft gekregen van de instelling van het college van Ver- 
trouwensmannen. Vsn een formeel besluit hieromtrent of van een 
ministeriële of formele mededeling herinnert hij zich niets. Hij heeft 
alleen wel eens horen vragen: ,,wat is dat eigenlijk voor een college?" 
Er is hem toegefluisterd, dat de heer Drees tot het college behoorde, 
maar de volledige samenstelling is niet medegedeeld. De heer Albarda 
had zich de voorstelling gemaakt, alsof dat een groep was, die zich 
hier in Nederland uit de verzetsbeweging had gevormd, maar dat het 
ezn college was, dat min of meer vanuit Londen was samengesteld, 
heeft hij niet geweten. Hij kan niet aannemen, dat hem dit ontsnapt 
zou zijn. Hij vindt het heel wonderlijk en zoals hij reeds eerder heeft 
gezegd: daartoe leidt het systeem van die vele commissievergade- 
ringen, dit brengt soms een ontaarding mee. Dat gaat geleidelijk. Die 
commissies meten zich een zekere autonomie aan. 

De heer Bosch van Rosenthal verklaart, dat hij zich direct van de 
capitulatie af ongerust heeft gemaakt over het eventueel komende 
vacuum. Dit vacuum heeft hem altijd dwars gezeten. De historie 
heeft hem het gevaar ervan doen inzien. Men denke in de eerste 
plaats aan het vacuum, dat er is geweest na het vertrek van Napoleon. 
Wil men een zeer recent voorbeeld hebben, dan is er een vacuum 
geweest na het vertrek van de Regering in de Meidagen van 1940, 
zonder dat er orde op zaken was gesteld, hetgeen toevallig door twee 
achtergebleven Ministers is opgevangen in een regeling met generaal 
Winkelman. Het vacuum in België in 1918 is alleen opgelost, doordat 
de zaakgelastigde van Nederland, de heer van Vollenhoven, en de 
Spaanse gezant met hun beiden zijn opgetreden, toen er geen Re- 
geringspersonen waren. Nog recenter is het vreselijke vacuum, clat 
men in Indië heeft gehad. Voor het feit, dat hierin niet tijdig is 
voorzien, heeft Nederland zijn straf gehad. 

Dit is altijd de zorg van de heer Bosch van Rosenfhal geweest. De  
heer van Heuven Goedhart was het hierin met hem eens en daarom 
is een besluit uitgelokt. Dit heeft een oplossing gegeven, al heeft het 
maar zeven dagen geduurd. Het Militair Gezag kon tenslotte niets 
en daarom is de benoeming van de Vertrouwensmannen gelukkig ge- 
weest. Als de heer Bosch van Rosenthal het eerlijk mag zeggen, zonder 
enige pedanterie en zonder enige overschatting, dan moet hij ver- 
klaren, dat het uitstekend zou zijn gelopen, als dat onzalige besluit 
betreffende het Militair Gezag er niet was geweest. Het college van 
Vertrouwensmannen had dan langer in het vacuum kunnen voor- 
zien. 

De heer Bosch van Rosenthal zou zijnerzijds willen vragen, wie het 
Militair Gezag heeft uitgevonden en wie het initiatief heeft genomen, 
dat er in Nederland in de overgangsperiode een Militair Gezag zou 
komen. De heer Bosch van Rosenthal behoeft niet te zeggen wat een 
ellende dit heeft gegeven en wat het Nederland heeft gekost. Naar zijn 
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overtuiging was het niet nodig geweest en een misgreep, waarvox 
hij ettelijke malen werd gewaarschuwd. Enerzijds had men de won- 
derlijke idee, dat men hier alle mogelijke ongelukken en moord- 
partijen zou krijgen; maar wie het Nederlandse volk kende en wist, 
dat inen hier behoorlijke elementen had, zoals de Vertrouwensman- 
nen die hadden uitgezocht in overleg met o.a. de heren Kesper en 
Teilkink begreep, dat er niets zou gebeuren; het Nederlandse voll  
is niet zo. Anderzijds waren er de militairen, die het gaarne wilden. 

l) ,,Verslag van de werkzaamheden van Vertrouwensmannen der In het verslag l) van Vertrouwensniannen kan men zien, hoe de 
Regeering"; blz 1-2. opdracht is gekomen, ondertekend door de heren Gerbrandy en 

35850 e.v. (Bosch van Rosenthal) van Heuvcn Goedhart. Toen de heer Bosch varz Rosenthal die 
opdracht in Augustus 1944 kreeg, was de enige, die hij helemaal 
niet kende, prof. Cleveringa. Met de andere heren had de heer 
Bosch van Roserzthal steeds contact gehad. Prof. Cleveringa is toen 
opgespoord, waarna zij verschillende samenkomsten hebben gehad, 
hetgem men in het verslag kan lezen. Die opdracht is als volgt tot de 
heer Bosch van Roserzthal gekomen, Hij had geregeld besprekingen 
met de heren Crarner, van Randwijk, van Holthe lot Echten en 
gewoonlijk kwamen zij dan te Amsterdam samen in het kantoor 
van de Synode der Nederlands Hervormde Kerk, waar toenmaals de 
heer Sloteinaker de Bruine zat, de latere secretaris van Vertrouwens- 
mannen. Toen de heer Bosch van Rosenthal daar op een morgen aan- 
klopte, kwam hij een willekeurige heer, die hij helemaal niet kende, 
in de gang tegen, die zei, dat hij de heer Bosch van Roserzthal inoest 
spreken. Enfin, na heel veel pourparler's en heen en weer lopen, bleek 
het de heer /e Poule te zijn. de latere secretaris van Vertrouu7ensman- 
nel?, die de opdracht bij zich had. Die opdracht is, naar de mening 
van de heer Bosch van Rosenthal, tweeledig overgebracht. 

In de opdracht stond niet de mededeling, dat meti nog een voor- 
dracht verwachtte van iemand van de antirevolutionnaire richting. 
Wanneer de heer Bosch van Rosenthal zich goed herinnert, zijn de 
Vertrouwens~nannen zelf tot die conclusie gekomen, omdat zij het 
onjuist vonden, dat een vertegenwoordiger van die richting ontbrak. 
Zij hebben daarom toen gete!egrafeerd. In de oorspronkelijke opzet 
waren de heren Drees, Cramer, van Sonsbeeck, Cleveringa en Bosch 
van Rosenthal betrokken. Men vond het toen ongeschikt, dat er 
geen antirevolutionnair bij was. Later, toen de heer van Sonsbeeck 
uitviel, hebben zij er pater Stokman bijgehaald om te zorgen, dat 
alle richtingen vertegenwoordigd waren. Wanneer de heer Bosrh 
van Rosenthal zich goed herinnert, is het initiatief daartoe van de 
Vertrouwensmannen uitgegaan. 

De heer Drees deelt mede, dat in het college van Vertrouwens- 
mannen in de eerste plaats degenen zaten, die door Londen waren 
benoemd: de heren Bosch van Ro~enrhal, die door de Vertrouwens- 
mannen als voorzitter werd aangewezen, Cleveringa, Crnmer, van 
Sonrbeeck en Drees. De heer vav? der Gaag werd aangewezen door 
de Raad van Verzet en de heer Neher door het Nationaal Comité 
van Ver~et .  

De Vertrouwensmannen hebben toen geadviseerd, omdat er geen 
antirevolutionnair en geen gereformeerd man in zat, hetgeen zij een 
ernstige leemte vonden, prof. Oranje aan te wijzen, wat ook gebeurd is. 
In het desbetreffende telegram stond: de Vader der Prinsen. Dat was 
de benaming, die prof. Gerbrarzdy vroeger schertsend aan prof. 
Oranie had gegeven. De heer van Sonsbeeck heeft kort daarna door 
de bevrijding van het Zuiden n:et meer aan de werkraamheden kunnen 
deelnemen. Pater Stokinarz is toen aanbevolen en benoemd. In AU- 
gustus 1944 was er dus ezn college van Vertrouwensmannen. Als 
bundeling van het verzet heeft het college van Vertrouwensmannen 
niet gewerkt. Vertrouwensmannen hebben wel contact gehad met het 
verzet, maar zij hebben zich daarop niet het ineest gericht. Zij hebben 
zich het meest gericht op de voorbereiding van hetgeen bij de be- 
vrijding moest gebeuren. In het college van Vertrouwensmannen was 
prakt~sch het gehele verzet vertegenwoordigd. Er zat geen communist 
in: maar de communisten inaakten wel deel uit van de Raad van 
Verzet, die vertegenwoordigd was. 

De 'Vertrouwensmannen hebben zich met het militaire deel van het 
verzet niet bezig gehouden; al zijn dre dingen natuurlijk wel besproken. 
Er was veel persoonlijk contacr. De heer van der Gaag was voorzitter 
van de Raad van Verzet; de heer Drees voorzitter van de Contact 
Commissie. De heer Cranzer was van Vrij Nederland, de heren Bosch 
varz Roscrzlhnl en Cleveringa waren beiden actief in het verzet. Men 
heeft deze dingen dus wel besproken, maar dit heeft toch meer gerust 
in hariden van de Contact Commissie. De hoofdtaak van de Ver- 
trouwensmannen was de volgende. Vooreerst heeft men zich op veel 
actievere manier gepreuareerd op wat er gebeuren moest op het 
ogenblik van de bevrijding. De Regering heeft gezegd: De Vertrou- 
wensmannen moesten zich niet als een voorlopige Regering qualifi- 
ceren, maar zij moesten toch in afwachting van de komst van de 
Regering optreden. Later is gebleken, dat het afpelopen was, zodra 
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Militair Geras  cr was en aangezien het direct kwam, hcbbcri de 
Vertrouwtns:~~iir~nen na de bevrijding niet vee! te doen gi!iai!. Elei 
i? pas voliedig duidelijk geworden, dat  het zo zo:! gaan o p  het mon-iint, 
dat het contact tussen generaal Krul5 en de V e r t r o ~ i ~ ~ r n s n ~ a ~ ~ n e ~ ì  tot 
stand kwam. D e  heei. k'rzlls heeft zich gehaast de St:;ni~cci:ri,rr~?t l i 3  

te trekken, die (ie Vertrouxcnsmunnen hadden uitgegeven. Maar her 
wa5 tevoren z1 vrel duidelijk, dat  de Regering 'riet zich beperkte: dackf. 
d a n  de Vertroucvtnsmannen het zich hadden voorgesteld. 

A- Fr zijn grote nioeilijkhede!~ gerezen, dcordat e i i ~  13akiret.. \ C O C  di: 
Ver;rouwi.nsmannen bestemd, rlouit zijn doel het i t  briciht. T'Pa:tri>~ 
ratcn te Zonder: gerilaákte verordeningen, waardoor zi j  zoucien ivetci-, 
wat er geregeld x-as. Vooral de heer Bosclt valt Roscr7lhal is in samcr?- 
werking met prof. Cleveringn, bvat betreft de form~~lerir ig  wan allerlei 
besluiten, ontzagiijk actief geweest. Zij werkten dagelijks aan al die 
dingen. Ook merd met allerlei con- missies besproken, u7at <r moest 
worden vooibereic!. 

De heer va;?  di^ Gaug verklaart. dat o p  eeti iiiorgen te Anister- 
t a m  bij de R.V.V. het bericht binnenkwam, dat Frerk (G. 'itrog~i73ur,l 
een briefje had oiitvarigcn, waarin stond, dat  hij op het plein bij d r  
Westerkerk te Amsterdam inoect komen. Dxar zoii hij ien~and ont- 
moeten. E e  h e r  van rle'r Gnag weft niet, mlat het kentekcii aiis: het 
zal een Turks pasje zijn geweest. het gewone iierkennings!~iiidel. kv,lcci. 
wisten zij niet. Toen zij daar kwamen - toevallig was dz heer s(tiz 
cler Gang niet Freek samen - hebben zij ctaar de heer Crnrrzcr 0?71:- 

nioet, tiie op het ogenblik lid van de Eerste Kainer is. De heer van c!í~r 
(;rrcl,q wist in liet geheel niet. wie het was en Fr& wist dal evenmii~, 
De herr Cranzcr deed een Iuntas:isch verhaal -- in hun oren tc~i!nins.tr 
klonk het faittastisch over een opdracht v3n de Regering tu t  Sa!nt.n- 
stelling van ec:! college, bestaande uit ezn aantal menseri, waarin uok 
zitting moest worden genomen door een lid van de Raad van Verzet; 
de heer Crarncr vroeg, of de R.V.V. op zeer korte termijn, liefsi 1109 
diezelfde dag ol' b imen 48 uur, een lijstje van drie pei.sol;en, die voor 
dat college i11 aanmerking kwamen, konden overleggen. 

Freek en de heer vati der G~rtig hebben er toen samen over ge- 
sproken. I-lei feit, dat  zij contact hadden  net de  heer Cruur1c.i. l ang ,~  
de normale il!egaIe weg heeft hun vertrouwen gegeven. Zij hibben de  
I-iocifdiiï bij elkaar gestokcn en gezegd: ,,Wie zullen wij daar 70 gaL:w 
voor opgeven?" Het moest siiel gebe~lren. Een, die er :100r2l voor 
iii aanmerking kwam, was Joharz Doorri (Herzk).  Hij was so'ii beetje 
leider va11 d e  Raad van Verzet, maar zat ergeos in een dorp in 
Utrecht onc!ergedol;en - naar de heer v ~ z r ~  tler Gnug ineent it: Maais- 
bergen op een boerderij. D e  heer vnii der Guug heeit direct aan- 
geboden er o p  de fiets hecn te gaan: hij heeft contact met Hcrzk 
gekregen en hem verzocht naar A,nnsterdanl te Komen, hetgeer, hij aan- 
vankelijk 7eer ongaarne deed. Wij werd namelijk speciaa! gezocht 
door de S.D., waat I i i j  was uit Amersfoort oiitsnapt. Hij heeft echter 
a1 de gevaren, wxlke voor hem daaraan waren verbonden, getrotseerd 
c;; is met een zolderschuit, naar de heer vnil der Gnag tnernt. laiigs 
de Vecht naar An~sterdam gekomen; hij durfde niet langs de straat- 
weg. Diezelfde avond is de heer vízrz dei Gang. sanïen !net FIT-k, r.aar 
Pie:er ' t  Hoe?! (F.  J .  Gocdhart) van H e t  Parool gegaan, aansrr ie:~ zij 
een lijstje met drie narilen rnoesten hebben. inanr wa:rr haalden zij die 
vai ld~ar;?  Zij konden geen overleg plegen iuei andere :eden vat? d? 
Raad van Verre: e11 hebben toen de kiioop dsorgel~alit  dogr al; twrede 
n a ï m  Picrcr ' t  Ffiicn. die te inakeri had niet de Raad van ?/erzei. 12 

ver!iïelden. E!- was namelijk gezegcl, da! het iiic! ien:and vi,n de Ii.asii 
va!l l 'erret behoefde te zijn, maar hij moest wel door cle Rzad van 
Verzet zijn aangewezen. D e  heer van der Gaog is met .Frcck bij PJetrr 
' r  Floei?, de heer ;;ai? í l ~ r  Gaog meePt op de Oudezijd-, i700rburowal. 
on zijn kantoor geweest. Piefer ' t  Plocil hed er wel oren naar: ,Veï:k 
iiiteraard ook. hetgeen bleek uit hei feit, dat  hij er speciaal voor caai- 
Amsterdam was gekomen. 

De heer i ~ r r i z  der Gnag is toen 's avonds i lx t  dat  lijstje van lm-ee 
i1aii2t.n naar de heer Crnillcv gegaan, die zei: ,,Wij moeten drie mensen 
hebbei?. U hebt toch toegezegd, dat er drie meiisen vooigesteld zc~iidzn 
worden. Het  college moet immers een i t r i~ze doeli.'' D e  beer v,::fr 
der Guag heeft toen gezegd, dat  liet hun erg speet, m:iai- clat zii er 
maar twee konden vinden, die dat  werk konden cloi:ri. D e  heer Cw- 
[fier zei toen: ,,U k~irit  er toch wel een derde persoon op zette:? orn 
het lijstje te  coi-npleteren", waarop de heer vtrn dcr C;(lug antwoor2de: 
,,Dat heeft geen zin. want dan is het niet iemand, die daarvoor ge- 
schikt is." D e  heer Cramer zei daarop: ,.Zet U er n?aar e:ìi narr!;~ 
bij, want het college van Vertrouwerismannen wil drie namen heb- 
ben. Zet U w  eigen naam er maar bij." De beer va?! &r Gang heeft 
gezegd: ,,Dan tiloet U goed begrijpen, dat ik liet alleen doe o p  Uw 
verzoek ei1 niet om gekozen te  worden. Ik  beb nooit aanrakin>; 
gehad met Regeringscolleges er1 ik ken dat werk niet." D e  heer 
van der G a t q  heeft er nog aan toe gevoegd: ,.Wij willen Rrrrk 
(Doorn);  dat  is een man. die zich altijd voor politiel; heeft g~ïi:- 
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teresseerd en die verbindingen heeft met liegering\in~tatities: hii i s  
eerlijk en moedig en heeft veel doorgemaakr " Hij d'~cht ~g bij z ~ h -  
relf. ..en het i? geen commuwst. gezien zijn Oran!ekr~nt", zells F r ~ e k  
was bijzonder inet hem Ingenonien. Zij hebhe11  L'S alle mogelijke 
moeitr. grdaaa om de heei C r n v i ~ t  ervan te o\ertnigen. &?t  ril Ht 171' 

(Door!i,, moesten kiezen. 
De volgende dag echter k a a m  d e  hier  rnr~?rr teicig e11 zei, dat 

niet H o i h  was gekozen, maat de lieer vri.r &r Galip Dit heeft \cel 
deining gegeven, wdnt het leek, alsof de heel r citr C I C  r Gilirg 7:ch~elf 
had gepousseerd. H1j verklaart evenwel orider ede, dat h ~ j  allecn o i ~  
aandringen van de heer C r a t ~ z ~ r  bereid ir gei4eest riin naani als derde 
te  geven. Wij was als phy~icus 'iltijd In het briiienland geweest cn hi j  

Lende noch de  heer Bosch : I t r r z  Ror~nrhiil noci7 de heren Dlees o t  
C'lcwtinga noch de Commls~aris  der Koilingin in Limburg noch 
de  heer Crarrzer. Hij kende niemand. D e  heer >ai1 der Gna';. neet nog 
niet, waarom hij is gekozen, maar LIJ  zùlerq niet de pebnkkcn pe:rn' 
H i j  hceft verschillende malen gevlaagd naar de ieder-, w;ialon: de 
keuze op l-ien~ was gevdllen. niadr hrj beet[ i?diu i~ot)it een be- 
vredigend a ~ t w o o r d  op gekrege.1. Vooi de heer -iliin del. Gaog w,ìs 
het alleronaangel:aamst, vooral otnddt hij H L ~ d L  t; hlddrsbergza was 
gaan cipzoeLeii in de heiligt overt~lg~ngr, dat  deze zoli worden gc- 
kozen Deze heeft tocn die voor hem 70 ontragliik gevaarlijke rei5 
geniaaki, want hij werd overal gezocht cri zat te Anls te r J~nl  o0 esn 
tijdelijk oiiderd~iikadies om r o  silel ri-iogelijk naar Dcfi Haag ' -  ga'trt 
en zijn taak als Jld \ n n  he: college v ~ i n  \.'t.itrouwcl?in~annen aal1 te 
vangeia. 

l.ange JU; I  ( J u r ~  2 F I I I . ~ ~ ? )  wal toen nog niet genrresleriil cri toen deze 
ervan hoorde, was h11 buitengewooii o;it.tei?~d. D e  heel vil. (/(,r Grrag 
heeft iiooit onenigheid inet Lnr?ge J i z v  gehasi, ïnadr tie7e heelt hei3 tvcn 
toch ernstrge verwijten gemnakt op dit pirnt tcniijl de heer ion  ~ l e l  
Gorrg ueze loop van de zaak toch nret hdd kiinrizri voorclen Zij 
hebben ei. lohnrl Doorrr en F r e ~ h  brjgehaald. d i s  stirk voot stuk 
hebben verklaard. d;it de toedracht 76  en niet ~u.lcr.  a c t s  gcnzest 
Het ..wdaioniV meet de heer i tril der (;610,0 3111 IIOC i-iict. .LU Ji i i l  

m t t  zijn bekende voortvarei~dhe~d .-.i rijn i~ret-\,~rl-iildrshilndcr:~-- 
willen-weten beeft toen als lcidcr van de li V % . ge/c.g,f. ,,De K \ .\ 
MI! niets met het college vnn 'vertroi~\~eli~inai inc~i  zi 118,ikeii h e b b x  
en da,irinee uit!'' Toen heeft de heer iqar!  Je r  (:(mg F ~ ' ~ T I ; \ V O Q I ( ~  ,,Dl1 
is eer opdiacht van de Kegerii-ig. het I \  e:n Kisriinl~lil1\ beslirrt, ge- 
tekenti door de Koniiigin: deze oudri,cbt moet 1ii:gr\oeld xsoriderr'" 
Met La77yc .Ta r i  heeft de heer 171111 dcr Gailq toeli een g e s ~ l c h  gehad 
iii de Dierentuin te Amsterd,irn. Tenslotte hebbrli zij elka'lr de h ind 
gedlukt en gezegd: ,,Wij platen er niet rneer ovri ' 

De heer vaui der Gaag heeft toen zitting gemmen in het colIeec 
van Vertrouwensmannen, waar hij eigenlijk 7at dfr cen kat In ::n 
vreen-id pakhuis, niaar gnandeweg past inen z ~ h  ~ ~ ù i n i ~ s l ~ j k  aai? 
D e  heer vnrz de Gang gelooft. dat  het \\cl g o d  1s gega~ln HIJ 1ie;fi 
althans voor het college van Vertroiruensmannen die leis naar Eiige- 
lalid kunnen inaki-n en nogal belangrrjke rnededrlingrn imee ierllg 
naar Nederland kunnen nemen Dat  is de M ~ ~ i r l r j h  fantast7sche WIJT:. 

waarop de heer van cie Gaag ;n het college van %'eitroiiwe:7~rnann~11 
is geE.omeri. 

D e  werkzaamheden van Iiri college í7an Vcrtrotiu,cr1iiriann~~ 
kostten olitza_clijk veel tijd Zij lidcldcn bdasi door!o,?rnd \e~gad;-  
ringen. In het begin brviel het de heer varr der G(zne !~eleil;aùl niet 
Men zit maar wat te luisteren, meli hoort .can brqoe~li iget t  vki.irl 
biirgemezsters, van commissarissen vdn  polltie T cl. zondei er :e:\ 
van af te weten WIJ was lange lijd n,-t in Wedei-lai~c! geae:st en 
ziit daar eigeillijk a19 belaiig5tellend toehoorder E r  ii*oest nr! rei, 
maal iemand van de Raad van Verzat bij zittcn In rle o1gcìli~*ii'ie 
en de voorbereidingen dooi  het college \ari V e r t ~ o ~ ~ i n ~ n ~ d n n i " ,  
heeft de heer iv~,? d2r Gcrq ge,.n ~ e r k 7 , ~ . t m  iandetl geh,ld. zl~il 

eerste taak. die teltelijk van belalg i<  !:eV eeat ic. d hij hceft perargil 
\oor  de verbinding n ~ e i  Enpeldilcl 

Mr. I. C'miirrr verklaart. +,i+ 1 oor dc h x s  I t l r l  ~ C ~ Y  f  LUI^> lict toe- 
tiedri* tot het collepe van Vei t r o i i a ' e ~ i n ~ ~ n n c 1 1  rra ~ - 3 t ï  li:l ~s ge- 
weert. Bij de heer (rrriiii., ~-iaaicn?ejc.s: ir dit c\cncnicnt geheel ~ l i t  
zijn geheiigen wcggcronken \ a i 1  cit,/e eprbode herinnert hij ~ i c h  
~lleeri,  clnt bet toetredcn V ~ I I  ex(i \ i :~ie~cnwo<~l~diger vdn de Raar7 
vdn 'lverrct fot liet college bar1  V e r t r o ~ i v ~ c i ~ s n ~ a n ~ ~ m  ei?orili is ver- 
traagd Voorts kan hij ook risg 111 7117 gel-ii.i~~en ter~igorpei:. dat  1111 
Fret.X (Wcrycricirirj \dn  de Raad van erzet enise ircLlen L-IJ de Wecter- 
l erk te Amsterdam hrrft ontmoet 

Yzciat aai1 de hees C I L Z I I ~ C I  dc 1ez:i-i~ v,In de heer l.ar: ( ' i J?  !rclnr 

oniti-t:nt diens toetrecl t~ tot hct coliepr \ dn  V e r l r o ~ t w c ~ i ~ n i n ~ i ~ ~ z n  wa- 
rnedegcdeeld, verklaart hil. d:,t d e * ~  l e ~ i n s  we! \io!jedi? jiiist zal riln 
gewei-st. 

De heer Ic inoo1r> heeft vcrk l~ard ,  d ~ i  hij 111 de  ivrrte wezk van 
A U ~ L I S ~ U C ,  1943 \nerd ~ew'tai ichuwd. Gat een [/>rid,-nse ager t V ~ P  het 
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Bureau Inlichtingen te Amsterdam was en dat deze een boodschap 
voor hem had. Deze boodschap bleek o.m. te bestaan uit de mcde- 
deling, dat de Regering in verband met de mogelijkheid, dat de be- 
vrijding zich snel zou voltrekken, waardoor er een vacurim zoii 
ontstaan in Nederland, daarin had voorzien door de aanwijzing van 
enige vertegenwoordigers, die in de stukken ,,Vertrouwensmanneii" 
werden genoemd. Deze agent, de Brauw, wist de namen, die in br- 
dekte vorm waren vermeld in een stuk, dat degene, die gelijktijdig 
met hem was uitgezonden, bij zich droeg. Die andere agent was 
Smid. Deze had een manchetknoop, waarin ecn aantal berichten in 
micro was gesoldeerd. Een van die berichten was dan de aanwijzing 
van Vertrouwensmannen, op de wijze, zoals men in het verslag l) 

l) ,,Verslag van de werkzaamheden van Vertrouwensmannen der zal kunnen vinden. In  het verslag zelf zijn de namen van de 
Regeering", blz. 1. betrokkenen vermeld, maar in het origineel waren zij vermeld in 

de vorm, zoals in de voetnoot is opgenomen. Smid wist niet wie er 
met die namen bedoeld werden. Hij droeg de stukken bij zich en de 
Brauw wist de sleutel op de stukken. De Brauw wist, dat Smid een 
stuk bij zich had, waarin b.v. ,,Bossus" Bosch van ,?orelzthal be- 
tekende, terwijl Smid alleen de stukken had en, wanneer hii ZOU 

worden gearresteerd, kon hij dus zeggen, dat hij inderdaad die sinli- 
ken vervoerde, maar dal hij niet met de namen bekend was. 

In die tijd was het gebruikelijk, dat een agent werd uitgezonden 
naar een aan Londen bekend adres, dat werd verondersteld safe 
te zijn. De heer Koch, die einde 1943 of begin 1944 te Londen 
is gekomen, heeft daar gezegd, dat men die twee agenten maar 
naar Ze Poole moest zenden, want deze kon betrokkenen wel be- 
reiken. De Brauw had daarnaast nog enige andere opdrachten, 
met name ten aanzien van het crediet, dat aan het Nationaal Steun- 
fonds kon worden verleend. De Brauw had dus min of meer en 
passant de opdracht om het besluit van de aanwijzing van 
Vertrouwensmannen te overhandigen. De heer le Poole heeft dat 
dus gekregen en nadat de micro was afgedrukt, heeft hij een 
afspraak bewerkstelligd met de heer Bosch van Rosenthal, die de 
heer le Poole niet kende. Hij kende van dat gezelschap alleen de 
heer Cleveringa van voor de oorlog en de heer Cramer kende de 
heer le Poole, achterrif gezien, onder de naam Vos al eerder. Aan- 
vankelijk heeft zich een ietwat merkwaardige omstandigheid voor- 
gedaan. De Brauw wist niets van de antecedenten van deze mensen; 
hij wist alleen de namen. De heer le Poole herinnert zich dan ook 
nog, dat toen hij de eerste maal de heer Bosch van Roscrzthal 
ontmoette, ter overhandiging van het besluit, zij beiden meenden, 
dat met Cramer bedoeld werd het oud-lid der Tweede Kamer 
Cramer, die achteraf bleek in Indonesie te zijn geinterneerd. De 
heer Ze Poole meent dus, dat elke mogelijkheid van verwarring niet 
geheel was uitgesloten. 

De heer Bosch van Ro~enfhnl heeft toen aanvankelijk met de 
heren Drees, Crarner, Cleveringa en van Sonsbeeck - met de laatste, 
naar de heer Ze Poole meent, alleen schriftelijk - contact opgenomen. 
Uit de aard van de zaak is daarmee, gezien de omstandigheden, enige 
tijd gemoeid geweest. In het verslag ziet men, dat op 23 Augustus 
1944 dit gezelschap van vijf te Utrecht voor het eerst bijeen is ge- 
komen. Zij hebben zich in het algemeen beraden over de taakom- 
schrijving. Achteraf is gebleken, dat dit een soort geheim besluit is 
geweest van de Minister President en de Minister van Justitie, met 
voorkennis van de Koningin. Voorzover de heer Ze Poole weet, 
waren de andere leden van het Kabinet hierin niet gekend. Er is 
in de eerste plaats beraad geweest over hetgeen de strekking van de 
opdracht kon worden geacht. Het was uiteraard niet zo eenvoudig 
aanstonds te overzien, welke maatregelen van politionele aard, die 
nodig zijn voor de handhaving van de openbare orde en rust, te 
nemen zouden zijn in geval van een vacuum. Verder is besproken de 
laatste alinea van het besluit: de vijf nominatim aangewezenen zouden 
moeten worden aangevuld met een vertegenwoordiger van het Natio- 
naal Comité van Verzet en van de Raad van Verret. Als de heer le 
Poole zich goed herinnert, is daar tevens ook bij ter sprake gekomen 
een vraag, welke ook wordt opgeworpen in het witboek van de 
G.A.C., in hoeverre deze beide organisaties geacht konden worden te 
beantwoorden aan de kennelijke bedoeling van de Regering om het 
verzet in zijn georganiseerde vorm vertegenwoordigd te zien. Uit de 
aard van de zaak waren overigens reeds enigen van de nominatim 
aangewezen leden exponenten van het verzet. In  ieder geval zijn de 
Vertrouwensmannen er van uitgegaan, dat dit nu blijkbaar de wens van 
de Regering was en dat het dan ook juist zou zijn, dat de betrokken 
organisaties zelf candidaten zouden voorstellen, waarbij, wat betreft 
het Nationaal Comité van Verzet, werd gesuggereerd om een vrouw 
aan te wijzen, omdat men meende, dat het col1ef:c een onvoldoende 
representatie zou zijn, wanneer geen vrouw daarvan deel uitmaakte. 
Het lag voor de hand om hiervoor mejuffrouw Tellegen te sugge- 
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reren. die deel uitmaakte van de leiding van het Nationaal Comité. 
Zij was illegaal bekend onder de naam Judith en ook onder de 
schuilnaam dr. Max. Van de zijde van het Nationaal Comité is toen 
gezegd, dat men er de voorkeur aan gaf hiervoor de heer Nefzer aan 
te wijzen. Hoe het met de Raad van Verzet gelopen is, weet de heer 
le Poole niet precies meer. Hij heeft het verslag van de werkzaam- 
heden van Vertrouwensmannen kort na de bevrijding geschreven en 
zich srndsdien niet meer met deze zaken bezig gehouden zodat nogal 
een en ander in zijn herinnering vervaagd is. Hij meent echter, dat 
eerst de naam van de heer F. J. Goedhart is genoemd. De heer van 
der Gaag was voorzitter van de Raad van Verzet en omdat er geen 
overeenstemming bleek te bestaan bij Vertrouwensmannen heeft men 
toen tenslotte besloten - wat altijd een oplossing is -- om de 
voorzitter te nemen. 

Omstreeks 1 September 1944 zijn de heren van der Gaag en Neher 
ingevolge de opdracht van de Regering uitgenodigd, maar de eerste 
samenkomst met hen heeft pas omstreeks medio September plaats- 
gevonden. Intussen brak Dolle Dinsdag aan. Uit de aard van de 
zaak gaf dat de nodige consternatie in het gezelschap. De heer Ze 
Poole herinnert zich, dat hij op Dolle Dinsdag, 5 September 1944 
dus, zelf nog te Ainsterdam was en dat de heren Bosch van Ro~eiz- 
[hal en Cleveringa zich in Leiden bevonden, waarheen de heer le 
Poole zich in de loop van de morgen ijlings heeft begeven. Om 
12 uur was hij te Leiden, waar zij hebben besproken wat er allemaal 
moest worden gedaan met het oog op de ,,blyde incoinste" van 
Eisenhower. Wanneer de heer le Poole zich niet vergist, is er toen 
een speech voorbereid in het Engels voor de geallieerde comman- 
dant, zowel voor Amsterdam als Den Haag, omdat men meende. 
dat er per se twee flanken door zouden stoten, die naar de voor- 
naamste plaatsen van Holland zouden gaan. Er heerste een hoogst 
geëmotioneerde stemming. De gedachte leefde eigenlijk, dat men 
practisch te laat in Den Haag zou komen. Vrijwel direct nadat de 
heer le Poole te Leiden was gearriveerd, is hij met de heer Bosch 
van Rosenthal naar de Breestraat gegaan, waar hij als oud-Leidenaar 
vermoedde, dat daar een tramhalte was. Zij stonden daar te wachten; 
iedereen dacht, dat dat wel de laatste tram zou zijn. Daar de halte 
inmiddels bleek te zijn opgeheven, moesten zij achter die tram aan- 
hollen. De heer le Poole is altijd verbaasd geweest over de enorme 
physieke prestaties in die maanden, door de heer Rosch van Rosenthal 
geleverd. Zo heeft hij zich vele malen per fiets naar Amsterdam be- 
geven; eens kwam hij 's avonds met de fiets up de auto geladen terug, 
bleef stranden in de Haarlemmermeer en arriveerde midden in 
de nacht weer per fiets te Leiden. Hoe het ook zij, zij hebben ten- 
slotte een andere tram gehaald en toen zij in Den Haag aankwamen, 
was Eisenhower er niet! Inmiddels was daar ook prof. Cleveringa, 
die contact had opgenomen met de O.D., de organisatie, die inder- 
tijd door sommigen werd geacht aangewezen te zijn voor de feite- 
lijke handhaving van orde en rust. In die dagen en ook in een latere 
periode is gebleken, dat de O.D. zelf ook ineende belast te zijn met 
de verantwoordelijkheid voor de handhaving van orde en rust. Een 
vertegenwoordiger van de O.D. in Den Haag. n r .  G. J. de Lint, 
heeft destijds gezorgd, dat het parket aldaar als pied à terre 
dienst deed voor de in Den Haag aanwezige Vertrouwensmannen; 
de volgende dag verhuisde men naar het bureau Commissariaat 
voor de belangen van de voormalige Nederlandse weermacht, echter 
slechts voor enkele uren, omdat men daar van dat illegale gedoe niets 
inoest hebben. 

De stemming was toen nog steeds ongeveer als volgt: generaal 
Eisenhower was dan wel niet 's morgens gekomen, maar zou dan 
toch wel 's middags, 's avonds of in elk geval de volgende dag komen 
en daarom werd tevens contact opgenomen met allerhande autori- 
teiten. De heer le Poole meent in de eerste plaats met de heer Kesper, 
omdat voor de Vertrouwensmannen vaststond, dat het Departement 
van Binnenlandse Zaken een bijzonder belangrijke taak stond te 
wachten, wanneer de bevrijding zou zijn aangebroken, en omdat 
evenzeer vaststond, dat in ieder geval de heer Frederiks niet zou 
kunnen terugkeren en evenmin de heer Prirzserr, die zich te veel had 
vereeilzelvigd met het beleid van de heer Frederiks tijdens de oorlog. 
Men meende, dat de heer Kesper de ineest aangeweren persoon zou 
zijn om zich te belasten met de dagelijkse leiding van het Depar- 
temerit van Binnenlandse Zaken. Tegelijkertijd is, naar de heer le 
Poole meent, de heer Tenkink bij de Vertrouwensmannen gekomen. 
Naar hun mening kwam hij in aanmerking om met de dagelijkse 
leiding van het Departement van Justitie te worden belast, op grond 
van hiet feit, dat hij tijdens de bezetting zeer vroegtijdig zijn functie als 
waarnemend secretaris-generaal had neergelegd, zodat tegen hem niet 
die bi-zwaren bestonden, die er zowel tegen de heer Frederiks als tegen 
de heer Prinsen aanwezig waren. In die tijd ging alles bijzonder ge- 
ëmotioneerd. IJlings is de tekst opgesteld van de proclamatie, die inge- 
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volge de opdracht van dc Kegc:-iïig iioL)i- iir Vertroirwens~i~ailnen 
moest wordeií opgekiangcn, vv7an;;eer de bevrijding een feit zou zijn. 
Een voorlopige t-kst daarvan was door de heer C,'!c~i~c.rii!ga opge- 
steld; er zij11 voorzieningen gehi'iiffen, dat  die teksl gedrukt zou 
kriiinen worden ecz. 

D e  heer le Pnole ujas van het errste camenkoni.rr~ van de Veï- 
trouwensnlalincr! af aangewezen als iecr,:i;iris v:in liet college. D e  
aanstelling van de heer Slofei?lnXrr de  Bnti~w tot secretaris heeft 
ongeveer parallel gelopen inet zijn aai~stel?ing. Destijds gebrliikte de  
heer 1. Poole voor het ontwikkelen van de micro's cle fotograaf van 
de heer Sioteiizakc~. Toen de micro's: die de Brazr~v meebracht, 
afgecirukt waren, was teYqei,s de hers Slo?~~j lnkcr .  ingelicht. Waar het 
mili of nieeï voor de Iiancl lag, dat de Vrrirouwzcstnanncn zich in 
Den Haag zoiitien riloeten oprteilcn cii danrilaas: ezn goed contact 
11:et het centruin van het georgai1iscer.de verzet Ainslerdnm noociza- 
kelijk was: is het secr-tariaat gesplitst. De heer S!otc~?znkrr bleef in 
Amsterdam. Sinds A-ril 1945 was ook Mr. Ci. f. .Sr.hel!c secrr- 
taris. Voor deze aanstelling was er inclerdaad een vrij concret: 
aan!eiding, afgezien van het feii, dat er plolceling ecn vrij grote 
~~itbreiding van het w-rk kwam. De lieer i ~an  Sc~hellc, ;net wie de 
beer IC Poolc vecl contact had, is torn iilgt!sch~kcld. 

Het  coliegc van Vertrouwensn-ianncn zelf heeft n02 aanv:.!lliiig 
gekregen in tweeërlei zin. N a  de bevrij:lIcg ban het Zuiden moest 
worden voorzien in de  plaats van de heer vcin Sonsheeck, clie in 
Limburg bevrijd was en bovendien heeft mec aa:: cir Xegeriiig vrr- 
~ o c h t  oin prof. Ornrijr als lid van het college ;iaa te wijzeii. ornci:il 
het antirevolutiorinaire volkjdeel daariri niet verttjrr-woordigd w.is. 
Men meende, dat het,, gegevi-n de opdracht aan de Vertrouwsns- 
mannen, zoals men die zag cl- iiiei? ook later is blijven zien, onjuist 
zou zijn, tiat de Vertrouneiisi~~anneii niet voor zover1 mogelijk een 
afspiegelii~g vorinden van de  verschi1le::de geestelijk:: geledingen, die 
i n  het Nederlanilse volk voorkornen. Als tekort wc:d ook gevoeld, 
dat, gezien de bijzonder belangrijke rol, die de Ti-ouw-groep tijdzns 
de oorlog heeft vervu!d, daarvan ce-n representant tegenwoordig wa, .  
Uit de boezeili van de Vertro~iwei~snianncn zcIÏ is toen de gedachte 
voortgekomeii om prof. Ornlljc daarvoor voor te dragen. Daarom 
is er een telegram gezonden, dat  ook is beantwoord. D e  Verfrou- 
wensmannen hadden de verwachting. dat in Enge!siid zou wordzn 
begrepen, wic de in dal  telegram als lid voorgestelde ,.Vader der 
Prinsen" was, onidat hij. als de heer k Pooie zich niet vergist, ili 
correspoildentir en nota's van het Vaderlands Coriiité mrt de ilaaiii 
,.Vader der Pririsen" werd anngeciuid. Het is wel verklaarbaar, dat  
het in Engeland toch wel enig hoofclbreken heelt gekost, onidat alie 
nota's, die verband hielden met de organisatie van tie radio na de 
bevrijding, Londen niet bereikt zouden hebben. Dat za! waarschijnlijk 
dan  wel d e  verklaring zijn voor het feit, dat  m n  hei  begrip ,,Vaiizr 
uer Prinsen" nict direct herft kunnen ïeconstr~ieren. I!i het verslap 
van de werkzaat~lhedeil van de Vertro~iwensrnanne kan men zien, 
dat  d e  Regering zich in een teLegraiii van I 'S  Sejbcniber daarmede 
heelt verenigd. In  dat telesram staat: ,,Dezerzijds geei? bzzwaar toe- 
treding Prins, aangezien inening Uwerzijds unaniem.'. 

Men hecl! zicn aanvankelijk z,itteii afvragei-i: Kliii~t II!.Í c'e bc- 
\;rijdilig of komt de bevrijding niet? Toen bleek, dat het ecn nog:il 
l ang~ur ige  zaak zou v~or6er1, heeii m e s  geieg&, dat  het toch ge- 
wenst was, dat  er een rrpres:i-.ta~it vhn het katholieke bevol!<ings- 
deel aanwezig zou zijn. Aanvankelijk i-. toe:i pater S:okiiirro 31s 
waainerner bij de vergacierii~gen van de % ' e ~ i ; ~ i l \ i e n s ì ~ ~ a r ~ ~ ~ e ~ ~  aan- 
wezig geweest en, naai de heer ie Sooic incenl. begin Jcinmri 1915 
heeft de Regering hem als lid aangewezen. 

Dolie Dinsdag was diis v~~orbijgegaiiri en het hrgiii: tluideiijB t? 
woriieri, dat de bevrijáing niet zo nabij was als aanvnnkelijlt wc: leek. 

Kennelijk heeft de  Kcgering destijcis Veïtroiiw?iisili; :?~~~.i riange- 
wezen in de \/eronderstellii~g, Jat door het overronlpeiel-icie ooriogs- 
gebeuren een vacuiini zou ontstaan, d ~ i s  niet iriei het oog op het 
tieffen van vocrbereidi!?gen, los van de  vraag. of de bev~ijtiing snel 
a i  niet siiel een íeit z ~ ; i ~  zijn. D e  heer le 1ioo:c n1eer.t: dat  men vrij 

') D e  commissie tekent hierbij aan. dat in dit telesrail1 medegedeeld c;uide!ijk uit het telegïarn 'ì, bat cie Re2sr;r.g op Y Juni !g14 sari de 
werd, dat  het noodzakelijk was, dat  etn cucirdinatie van alle gezanienlijke illegaliteit heeft doen toekoi~ìrn (Witau-k r7an de G.,%.C., 
onc2ergrorids \ijerkende groepen tot stand zou komen. D e  samen- ~ l z .  21 kan opii-:tikeil, dat  :2ien aan de daarin ij-tloride ~-er . t e~e i~woor-  
werking van Ge hieruit te vornleri groep van voormannen diende diging in het brzeite gebied een zeer beperkte .kak, hoogstens ecn 
o p  zo breed mogelijke basis te geschieden. representatieve taak. een taak o111 enige opwekkeriile woorden tot de  

bevol!<ing te richten, als het zover bvas, h33 toegedaciit. Er  staat: ,:Deze 
groep (van voormanncil), zod::~ gevormd, zal bij een eventiieel va- 
ctiunl de opdracht krijge,: scn of irieer peïsonsii aan te wiizcr, om t ~ ?  

te treden ;Is tijdelijke vertrgeriw3ordigers van dv  Regering". Nf/lc:i 
had zich dus   oor gesteld, dat het co3rdinliticorgaa van de illegaliteit 
op het nloment, dat het vacduni zoli kometio enige mensen zoij aan- 
wijzeii, die geacht zouden worden mei ecn grooi moreei gezag bc- 
kleed te zijn en die dan waarschijnlijk door proclamaties -- andere 
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vdrnien acht de  I-iesr lr  pool^ iilct cienAbi1.nr - - de he\«l#ii-g t t r t  ccri 
zekcre ingetogenheid zouclen hebben ii?oetei~ opweki;cn rii die i l i i i t i . -  

oin niisschleil enkele Leer aanvankelijke aanwijzingeii zo:'(i~il i;ebb;:Lr 
kunnen geven. In dat opzicht is het natiiiiriijk Jtiidrlijk. dal Vertrol;- 
kvcnsmannen voli<omen een andere richting zijn ingeskagen. Wii niei:il. 
ook, dat  een vaii belang zijnde vraag is, of bet beleid. dat in dit op- 
zicfit door de Ver!rouwensmanncr: is gevoerd c11 dat keiirielijh - - dat 
is ook in de praktijli gebleken - -  bepaaldelijk niet de  Regeiii~g t o o i  
ogen zweeTde, juist is geweest onder die omstari;ii~he;iei-i of niet. 

Variaf half Srpteniber, toen de lucliilarriiii~gern bij Arni-1rt11 niet 
inet succes zijn bekroond, is er een periode aat~gebiokci~.  waarin di: 
verhouding Regering-Vertrouwer~smannen w«rí!t giiZ:e~:rncrht i ;o i ) i  
een Babylonische vawarring. De 'c 'ertr»i invi~s;ï~~nnri i  ilehbvri :i:$ 

eerste grondslag van hiin beleid grnorncn, dat  de ~ o r g  uoor de hand- 
hzving vaii de openbare orde en rus1 beiekerrdc, clat i-ri:iiiiiegci~:n viiiï 

wetgevende aard nioesteii wordei: vourbcrciii en i : i t nizn vcriizr in 
eerste iasta:ltie moest zorgen, dat  in de  sle~itelposities rtïerisen ~ u i l d ~ i i  
kornen tc zitten bij de  bevrijding, die het vat:-ouwen hadcizo va11 
het Nederlandse volk en in afwachtiiig van hun opireden naar i>i:ite!~ 
zich o p  intensieve wijze zo~idcn bezigho~ideri met v~i>rhcrair;.e:;iii. 
niaatregelen. ;Met andere woorden. dat ile C'unr:-riis,ar-issei? der Ko- 
ningin zich zouden beraden: hoe zoii moeten wiii-!.irri v ~ c r r i c n  in tie 

. ~ 

leiding van de  gemeenten, ;net name in die ge l l i~cr~ t~r : ,  L~;<~F:I ,!C i>t i i .-  

gcineesters niet gehandhaafd zouden kunner, v;or~i:!c;r;,: Ja: arg~ii*. ,  
clie inet de dagelijkse leiding van het Dep:trtc!n,-i:t var! J:.is:itii: zoii 
worderì belast, zich zou gaan beraden. wat voor mn:tii-cgcivn in ~ i i r i  

re.ssort zouden moeten worden getroffen. hetzs1;dc bij Financ;~r i ,  
kortoin bij alle Departeinenten vaii algemeen bestil~ir. 

D e  herr Siotcr?laker tle Bruiilc verkaart,  u:it hi j ,  te,cjelijketii!ci :::et 
de heer Ir Poole; secretaris van de Vcrtroii\~zilsrn:;rirrcn j,, yeLf.ci's:. 
Alleen de laatsx periode in  Den Haag is sr  een derde n-aan b~j-c- 
komen, d? heer vnrz Scizelle. Later bleek, dat  de i'ert?oq LIL\ - C i i b I i > 2 x : i i ~ t 1  

zeer waarschijnlijk in Dcn Haag zouden moeten liiiipercii; dasrdoor 
was de rol van de heer Sloreliinker de Bruilie te Aniateri;;ti>i pract,sch 
heel gering. Wel was het werk verdec!ci. hlen i:rrgacierde in I3c.1 
Haag of te Amsterdam als regei enige n~:il;ri aci7ttre~ii. Al saar  
gelang men te Amsterdam of in Dcn Haag vexhleef. i.j;;d 112211 oi' tc 
Anrsterdam o l  in Den Haag liet meerdere werk. Aangei irn Iici inic:,lc 
werk in Den Haag lag, heeft de heer Ie Ponle het iiieesie werk gen:i-lci. 
D e  heer le Poole kreeg een volledig ovrrzicl-it var; hcig~ei; i:icS i:, 
de kririg van Vertroiiweilsriianneil afspeelde. I l e  herr Sir)rrrilukai. ' i c  
Bruine echter inindei, omdat hij niet altijd In Den Ha2.g ~ i a t  cri (ie 
heer le Poole practisch wel. E r  waren we! tijden, d a t ,  w:;niïecf d e  
heer Slotrrnnker weer in Den Waag terug kwam, hij zich eerst rnne.rt 
oriënteren. 

Oiider de zich in  het bezit van de cominissie bevindcndc te1egr;ìi;l- 
~&isselirig j )  tussen Vertrouwer?srnánnc.n en de Krgrririg hzvi i~dt  zich 
het volgaiide telegram van 11 September 134-? van '.'eriioiiwens- 
nlaniien aan de Regering: .,Spoedbericht voor iegcerin-. ;:ij( v:.:- 
trouw7ensrnanncri vingen werkzaatnheden aan. 'Twce ariderciï iiedeii o f  
rnorgen te verwachten. VijS vertroirwcnsman~ien drii1g;n !.ii~>inic:i~~ 
aan op aanvuliing met vader der prinsen 01.ailje. Zij achien kenr~i , -  
name besluiten bijzondere staat van beleg cob na raciio Oranje 0 1 ; -  

ontbeerlijk. Spoedig mogelijk aiitwoord verzocht. KecUs omsire\-h.< 
20 Augustus gingen hierover telegrammen uit door Ssrut bij c;>ie;ii- 
spraak echter niet terecht gekoinen". Hierup stuurde de Regering :kg 
19 September h r t  relegrani, dat  harerzijds geen heziv: i~~r tdgerr tostic- 
iiirig van prof. Oranje tot het coilepe van Vci-tt-oiìwens!:~:iji~ii'i~ br<îonii. 

D e  Vertrouwensmannen zijn, zo verklaart de heer Rocl:h v;!,: P\:,- 
.s~.~lthal, voor het eerst bijetri geweestte Ctrecht. Onarna te Arrì:,:erdzrn 
en  toen in Den Haag. T e  Amsterdam heeft (li heer Rosch i .rur Posen- 
rizcrl met de heer Drers, die hij goed Itentle, de  vraag bssprahei~: PYxir 
zullen wij gaan zitten, i11 Den Haag of te  Amsterdatn? De hrer Bci.,cEr 
vuil Rose~i t f~a l  stond o p  het standpurrt, dat de Regeiing i n  Den Haag 
zetelde di l  dat  het het meest nooózukeiijk i.iasl d;it Vertr«ii\vcns- 
maniien in Den Haag zaten. Bij de verschillende illegale g r o q c n  was 
een heel groot streven, dat  de Veriio~wcasmanni.ri zitting 7ci~id:ri 
hebben te Amsterdam. Hij Ileeït tegen de heer D r e e ~  gezegd: L a k ï n  

, > 

wij het z6 verdelen, dat &én van ons in  of bij Den Haag is en ezi? 
te Amsterdaril. D e  !?eer Drres is toen hooidkwartitr t:: Arnst,:rcia,~i 
gaan maken en de  heer Bosch rwn Rosetzthal is h<mfdzukelijk i11 of 
bij Den Haag blijven zitten. Hij zat meestal te Leiden en fietste &in 
weer naar Den Haag. Wet is e x  vreselijk reizen en trekken ;-\vrest. 

Van het Nalioriaal Co~ni té  van Verzet heeft men de beer Nrhrr 
uitgenodigd; eerst hadden Vertrouwensmannen rnejilfiruuw Ielieg-:i 
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gewild; dat heeft men in die kring zelf onder elkaar uitgemaakt. Van 
de Raad van Verzet is de heer va.2 der Gaag in het college van Ver- 
trouwensmannen gekomen. In het college zelf zijn de verhoudingen 
altijd even goed en even prettig geweest. Er is eigenlijk nooit enig 
belangrijk verschil van mening geweest. 

De Vertrouwensmannen hadden o.nl. tot taak voorbereidingen te 
treffen voor de aanwijzing van persoiìen, die terstond na de bevrij- 
ding in belangrijke functies hadden op te treden. Alle hoofdpunten 
er1 schakelpunten zouáen door volkoine1.1 betrouwbare personen bezet 
worden. Dat zou allemaal volkomen goed kunnen verlopen. De 
hoofdrollen hebben daarbij gespeeld de heren Kesper, Tenkink, 
Albarda (voor Financiën) en den Hollander. Algemeen geldende re- 
gelingen of verordeningen voor de overgangstijd had men klaar. Als 
men Vertrouwensmannen op tijd de verordeningen van Londen had 
gestuurd, hadden zij dat veel beter kunnen doen. 

Van de terugkeer-wetgeving wisten zij eigenlijk niets. Dat hebben 
zij pas op het laatst gehoord.Toen de heer van der Gaag de eerste keer. 
in JanuarilFebruari 1945, naar Londen is geweest, heeii hij vandaar 
verschillende stukken, ook Koninklijke besluiten, mee;rrbracht. Toen 
had inen daar wel enig idee van, maar is ook die verschrikkelijke 
klap gekomen. Terwijl Vertrouwensinarinen de uitdrukkelijke op- 
dracht hadden om het gezag in handen te nemen met de omschrijving, 
dat zij niet als voorlopige Regering moesten gelden, maar alleen 
tijdelijk, en dat zij dadelijk moesten opzij gaan, als de vooruit te 
zenden Ministers kwamen, kwam die klap: wij krijgen eerst Militair 
Gezag. Al had de heer Bosch van Roserzthal reeds in de vergadering 
van Vertrouwensmannen van de heer Neher ervan gehoord, die het 
vali kolonel Six wist, men wist toen alleen, dat het werk van V e r  
trouwensmannen zich zou uitstrekken, totdat het Militair Gezag er 
was. Generaal Kruls heeft de personen, die Veïtrouwrnsmannen 
hadden aangewezen, allen overgenomen, want de militaire mcnsen, 
die de heer Krirls als militaire coinmissarisscn voor een deel mee- 
bracht, waren er toch niet voor in staat. Dezen kwamen er naast te 
staan en deden weinig of niets anders dan in auto's rond rijden. Die 
andere burgerlijke a~itoriteiten heeft de heer Kruls allemaal over- 
genomen en moeten overnemen. Toen de heer van der Gaag de des- 
betreffende stukken uit Londen meebracht, hadden Vertrouwensman- 
nen niet het zuivere idee van het Militair Gezag. De heer Bosch van 
Roserzthal herinnert zich, dat de heer Cleveringa zei: Dan moet ik 
misschien nog twee dagen blijven en dan kan ik waarschijn!ijk weer 
aan het werk gaan als professor. De heer Bosch vav; Roserlthal zei: 
Dat hoop ik! De heer Kruis kwam wel, maar hij stond als een kat 
in een vreemd pakhuis! 

De heer van Sonsbeeck is bij de bevrijding van het Zuiden weer 
als lid van het colleg; uitgevallen. Hij heeft het eerste concept van 
de proclamatie gemaakt. 

De taakomschrijving heeft bij Vertrouwensmannen nooit tot enig 
verschil van mening of tot enig misverstand aanleiding gegeven, om- 
dat de heer Bosch van Rosenthai altijd heeft vooropgesteld: Denk 
erom: geen stap verder dan onze opdracht! Aan de formulering van 
de opdracht hebben Vertrouwensmannen geen ogenblik getwijfeld. 
Het is wel heel snel gegaan. In Augustus 1944 kwam het telegram. Zij 
hebben één of twee keer vergaderd en toen kwam Dolle Dinsdag. 
Toen hebben zij op de kamer van de heer Bosch van Roserzthal te 
Leiden vergaderd en de proclamatie klaargemaakt. Daarna hebben 
zij op de kamer van de heer de Linr in Den Haag gezeten. Daar 
hebben zij verschillende mensen laten komen, o.a. de heren Kesper 
en Terzkink en met name ook de heer Prinserz om hem te zeggen, dal 
Frederiks opzij moest. 

Het was vrij gauw bekend, welke plaats de heer Bosch van Rosen- 
thal in het college van Vertrouwensmannen innam, a1 begreep men 
het niet. Dat heeft men niet lang geheim kunnen houden; aan het 
einde van de winter hadden de inensen het in de gaten. Op een goede 
keer hoorde de heer Bosch van Rosenthal van een Duitser: Seyss- 
Inquart had gezegd: ,,Jetzt kommen die Vertrauensmänner unter dem 
Kommissar aus Utrecht". De Duitsers hebben geweten, dat de heer 
Bosch van Rose~zthal dat deed, maar zij hebben er betrekkelijk slap 
op gereageerd. De Duitsers hebben ééninaal een overval gedaan; toen 
waren de heer Bosch van Roserzthal en de zijnen net weg uit de 
kamer van de landsadvocaat en juist naar de Javastraat. De Duitsers 
hebben toen de concierge van het huis van de landsadvocaat mee- 
genomen en een marechaussee, maar die vonden ze niet belangrijk; 
die lieten ze lopen. 

In Maart en April 1945 lagen de verhoudingen natuurlijk heel an- 
ders. De heer Bosch van Roser.ithal gelooft, dat de Duitsers het toen 
al wisten. Het moest natuurlijk opvallen - de heer Bosch van Rosen- 
thal was in Den Haag zeer bekend als oud-burgemeester -, dat hij 
in Den Haag altijd met de heer Cleveringa rondwandelde, maar hij 
gelooft niet, dat de Duitsers de bedoeling hebben gehad om hen in 
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te  rekenen. Waarom zij het niet gedaan hebben, laat de  heer Bosch 
van Rosenthal in het midden. 

D e  heer Drees verklaart niet te weten, wanneer het pakket van de 
Regering, dat bestcmd was voor Vertrouwensmannen, verloren is ge- 
gaan, maar de  zaken zijn inderdaad ongelukkig gelopen. D e  Vertrou- 
wensmannen kenden b.v. het Politiebesluit, dat  te Londen was 
vastgesteld, niet. Zij hadden ze12 een Politiebesluit genaakt.  De heer 
Gerbrandy dacht toen, dat  zij dit gedaan hadden om hem dwars te  
zitten, maar  zij wisten van het Londense besluit niets. Zij moesten 
voor de openbare orde zorgen o p  het ogenblik van de bevrijding en 
daarom was er ijverig aan het Politiebesluit gewerkt, maar het is 
monnikenwerk gewzest. Z o  waren er meer dingen. E r  zijn echter ook 
wel praktische resultaten verkregen. Men heeft voortgewerkt o p  het 
werk van het Nationaal Comité, zich geprobeerd in te  denken: wat 
moet op het ogenblik van de bevrijding gebeuren? Er  moest een 
proclamatie worden ontworpen. D a t  was opgedragen. Maar dat  was 
volstrekt bijkomstig werk. 

Men is zich gaan aivragen: welke Conlmissarissen der Koningin 
kunnen worden gehandhaafd, welke kunnen terugkeren en welke niet? 
Zij moesten dan weer weten, welke burgemeesters konden worden 
gehandhaafd en welke niet. Voor Noordholland b.v. was door het 
Nationaal Comité al gedacht aan de heer de V o s  van Stesntvijk, die 
gevraagd zou worden voor het ambt van Commissaris der Koningin. 
Londen heeft dat  gesanctionneerd. D e  heer de Vos van Steenwijk heeft 
toen alle voorbereidingen voor Noordholland zelf weer getroffen, 
ook ten opzichte van de burgemeesters. Z o  is het in allerlei gevallen 
gedaan. D e  Vertrouwensmannen hebben ook overleg gepleegd over 
de  burgemeesters in de grote plaatsen. Er  is daarover een hele tele- 
grainwisseling met de Regering geweest. Zoveel mogelijk werd vooruit 
overleg gepleegd. Ook ten aanzien van de b~irgemeester van Amster- 
dam. D e  Regering wilde per se niet, dat de heer de Vlugr terug- 
kwam. Deze was zeer ernstig ziek. Het  was de vraag, of het niet beter 
was hem dat niet aan te doen. E r  was dan ook enige aarzeling bij 
Vertrouwensmannen. E r  is over de Commissarissen der Konmgin, de 
burgemeesters van de grote plaatsen, de  hoofdcommissarissen van 
politie en e:n aantal andere functionarissen een telegrafische ge- 
dachtenwisseling geweest. Zij gaven adviezen en de Regering nam 
beslissingen. E r  is over de bezetting van de belangrijkste posten 
- ook de post van secretaris-geperaal in e x  aantal gevallen, ook 
b.v. die van directeur-generaal van de arbeidsbureaux -, die on- 
middellijk belangrijk konden zijn, vóór de bevrijding een in'ensief 
overleg geweest tussen Vertrouwensmannen en de Regering. D e  heer 
Drees gelooft, dat dit in belangrijke mate een geregelde gang van 
zaken heeft bevorderd. 

D e  resultaten van dat overleg zijn door het Militair Gezag gehono- 
reerd. Dit waren in hoofdzaak Regerin~sbeslissingen; die belang- 
rijkste Reseringsbeslissingen zijn in het algemeen gehonoreerd door 
het Militair Gezag. 

D e  Vertrouwensmannen hebben getracht o p  allerlei gebieden de 
zaak te regelen, zoals o.a. met betrekking tot de radio en het Neder- 
landse Volksherstel. 

E r  zijn veel misverstanden gerezen, maar  e r  is wel degelijk een 
zeer dieogaand overleg over al deze dingen geweest en veel is voor- 
bereid. E r  is ook een intensief overleg geweest met de B.S. en de 
O.D. over de arrestatiekwesties. 

D e  bedoeling van de  reis naar Londen van de heer van der Gaag 
in Januari, Februari 1945 is geweest, dat  men heeft gevoeld, dat  het 
wenselijk was, dat er nog erns een contact met Londen werd opge- 
nomen, zo verklaart de  heer Drees. In algemcre zin was het zo, dat 
men steeds voelde, dat er toch niet een juist begrip onderling was. 
D e  Regering heeft te Londen bepaaldelijk dingen vastgesteld, die de 
Vertrouwensmannen niet kenden en anderzijds was de Regering niet 
volledig bekend met wat zij deden, hetgeen zich ook niet in een korte 
berichtgeving liet samendringen. D e  heer Drees is ervan overtuigd, 
dat  de heer van der Gaag als leider van de Raad van Verzet toen 
ook over de organisatie van het militaire verzet zal hebben ge- 
sproken. Na  de reis van de heer van der Gaag hebben, gelooft de 
heer Drees, Vertrouwensmannen de  Londense verordeningen gekregen. 

D e  heer van der Gaag verklaart, dat de opdracht van de Vertrou- 
wensmannen met betrekking tot zijn reis naar Londen in de eerste 
plaats was om zoveel mogelijk gegevens te verzamelen met betrek- 
king tot de  stemming, die er in Regeringkringen heerste ten op- 
zichte van het college van Vertrouwcnsmannrn, meer speciaal in 
verband met de voorbereidingen door het Militair Gezag. D e  Ver- 
trouwensmannen hadden wel van het Militair Gezag in naam gr- 
hoord, maar wat dat  nu precies inhield daarvan wistm zij niets. Zij 
vroegen zich af: ,,wat doet dit college van Vertrouw-nsmannen hier, 
terwijl er een Militair Gezag is, dat  o p  het ogenblik van de bevrij- 
ding onze taak direct volledig overneemt?" D e  V e r t r o u w ~ n s m a n n ~ n  
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hadden eigenlijk een lichtelijk onaangenaam gevoel l u n  opzichte vaii 
de houding, die het Militair Gezag zou aannemen ten aanzien van 
het college van Vertrouwensmannen na de bevrijding. Een van de 
opdrachten was dus contact te zoeken met het Militair Gezag en de 
resultaten van het werk van Vertrouwsnsmannen aan dat Militair 
Gezag aan te bieden. Zij wisten, dat dit nu eenmaal bestond, dat het 
aanvaard moest worden; al hun voorbereidingen zouden ter beschik- 
king staan van het Militair Gezag. Dat was zijn voornaamste op- 
dracht. De heer van der Gaag heeft dan ook in Engeland dadelijk 
contact met het Militair Gezag gezocht. Hij heeft generaal Kruis 
toen niet te spreken kunnen krijgen. Als de heer Kruls in Engeland 
zat, was de heer vapz der Gaag in het Zuiden en als de heer van der 
Gaag in Engeland zat, was hij in het Zuiden. De heer van der Gaag 
heelt de sous-chef staf van het Militair Gezag, de heer Posthumus 
Meyjes, gesproken, en deze heeft hem gezegd, dat het vanzeli sprak, 
dat hij met grote dankuaarheid georuik zou maken van het werk 
van het college van Vertrouwensmannen en bereid was de heer 
run der Gaag alle mogelijk iiilicntingen te geven omtrent de voor- 
bereidingen, welke zij zelt hadden getroffen. De heer van der Gaag 
is toen in de letterlijke zin met een schuit vol materiaal naar het 
Gezette gebied teruggegaan. Het college van Vertrouwensmannen 
11eeIt pas bij zijn terugkomst de inhoud van het Besluit op de bij- 
zondere staat van beleg leren kennen. 

De  heer van der Gaag meint, dat hij 19 Februari 1945 is terugge- 
komen. Hij is bijna drie weken weg geweest. Een week na zijn terug- 
komst heelt het college van Vertrouwensmannen pas kennis genomen 
van de stukken. Die reis is een heel avontuur gewcest. 

Het was een gerechtvaardigde klacht van het college van Ver- 
trouwensmannen, dat het niet over de Londense besluiten beschikte. 
In de maanden, daaraan vooraigaande, tastte men - men had een 
zekere taak van de Regering gekregen - geheel in het duister over 
de vraag, binnen welk raam men die taak moest vervullen. Mzn kan 
er tegen aanvoeren, dat het uitermate moeilijk was om zonder direct 
contact het college van Vertrouwensmannen van het Besluit op de 
bijzondere staat van beleg op de hoogte te stellen. Dat zou moeilijk 
per radio gaan. Het was tè omvangrijk. Men zou het misschien met 
een agent beoben kunnen meegeven. Daar staat tegenover, dat men 
ten koste van alles wilde voorkomen, dat de Duitsers op de hoogte 
zouden zijn van de leden van het college van Vertrouwsnsmannen. 
Er is dus n6g e n  grotere voorzichtigheid betracht dan met betrekking 
tot de gewone groepen. 

Wanneer Vertrouwensmannen met elkaar zaten te praten, zei de 
heer Bosch van Rosenthal dikwijls: ,,Men kan niet werken, als wij 
niet weten in welk opzicht zij dit of dat bedoelen!" De heer van 
der Gaug wil niet zeggen, dat er een paniekstemming was door de 
onbekendheid met hetgeen er te Londen besloten was, maar het 
betekende wel ongerief. 

De opdracht van de heer van der Gaag betrof het inwinnen van 
inlichtingen voor het college van Vertrouwensmannen over de toe- 
komstige situatie, die er zou zijn, wanneer de bevrijding esnmaal een 
feit zou zijn. Men wilde echter ook weten, in hoeverre het bestaan van 
het college van Vertrouwensn~annen door Hare Majesteit op prijs 
werd gesteld. Dat was zeer belangrijk. Het besluit tot het instellen van 
het college was getekend door de Ministers Gerbrandy en van Weu- 
vela Goedhart, maar men wist niet, in hoeverre de idee van dat 
college van Vertrouwensmannen werd gedragen door H.M. de Ko- 
ningin of dat het een eenvoudig besluit van de Ministerraad was, 
waartegen de Koningin geen bezwaar had gemaakt. Het gehele con- 
tact met de Regering was, nadat het besluit was genomen om een 
college van Vertrouwensmannen samen te stellen, zó zwak geweest, 
dat het college zich wel wat verloren heeft gevoeld. Er was wel een 
aanstelling als zodanig, maar men wist niet, wat er verder ging ge- 
beuren. Er kwamen geen berichten door, die het bestaan van het 
college van Vertrouwensmannen confirmeerden. 

Er gingen maar weinig telegrammen over en weer. Er werd veel 
verzonden, maar weinig ontvangen. Eén telegram, dat de heer van 
der Gaag zich kan herinneren, ging over de benoeming van de heer 
Oranje; in code genoemd ,,de Vader der Prinsen". Pater Stokman 
h er later ook op deze wijze bijgekomen. Op deze benoemingsvoor- 
stellen werd zó grif ingegaan, dat het gemakkelijk de indruk maakte 
van: ,,wordt het college nog wel als waardevol door de Regering in 
!Engeland beschouwd'?" Zoals de heer van der Gaag zeide: de leden 
van het college van Vertrouwensmannen voelden zich een beetje ver- 
loren. Vooral de heer Bosch van Rosenthal voelde het erg; hij kende 
immers de bestuurszaken door en door. Hij vooral vond het erg 
prettig, dat er eens iemand naar de overkant ging om de stemming 
te peilen en daarop kwam het dus eigenlijk aan. De heer van der 
Gaag moest natuurlijk zoveel mogelijk informaties mee terugbrengen. 

De indruk, die de heer van der Gang in Regeringskringen over 
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de appreciatie van het college van Vertrouwensinannen kreeg, was 
ongeveer, zoals de heer Bosch vatz Roserltlzal zich dat voorstelde; dat 
zij niet zo heel erg au sérieux werden genomen. Heel erg beiangrijk 
vond men het daar beslist niet. Op het ogenblik, waarop de heer van 
der Gaag daar aankwam, was het weliswaar een erg ongunstig 
tijdstip voor een positieve uitspraak, want er was juist ezn Kabinets- 
crisis, maar hij heeft niet alleen met de Ministers gesproken, doch 
voornamelijk met anderen, van wie aangenomen kon worden, dat 
zij hun oor te luisteren hadden gelegd, en daaruit heeft hij dan wel 
kunnen opmaken, dat het college van Vertrouweilsinaniien eigenlijk 
enigszins overhaast is ingesteld. Wanneer zij er eer: nachtje over had- 
den geslapen, zou het waarschijnlijk nooit g e b e ~ ~ d  zijn. Die indruk 
kreeg hij. De heer van der Gaag heeft de heer van Heuveiz Goed- 
hart in die tijd niet ontmoet. Met de heer Gerbrandy heeft de heer 
vara der Gaag wat betreft de positie van de Vertrouwensmannen en 
de inlichtingen, welke zij gaarne wilden hebben, zeer veel contact 
gehad. De heer Gerbrandy gaf ook geen meer bevredigend antwoord. 
Hij zeide: ,,Wat er gebeurt, is keurig". Vertrouwensmannen moesten 
maar doorgaan op dezelfde voet. Het zou prachtig zijn, wanneer Mi- 
litair Gezag van al die inlichtingen en dat werk gebruik zou kunnen 
maken. Op de vraag, of het dus niet geheel bevredigend was, zegt 
de heer van der Gaag, dat hij enigszins aarzelt, omdat hij de indruk 
heeft gekregen, dat het oprichten van het college van Vertrouwens- 
mannen niet overal zo van harte is toegejuicht. 

Vertrouwensmannen wisten, zo zegt de heer Ie Poole, dat er te 
Londen een weigevirig was gemaakt voor n5 de bevrijding en men 
had ook de indruk: dat die bepaaldeiijk niet paralle! liep met 
de gedachten, die hier te lande bestonden. Bovendien werden de 
personele voorzieningen van groot belang geacht in het kader van de 
opvatting, die ae Vertrouwensmannen hadden van hun taak. Vrij 
gauw bleek door de kruising van maatregelen in de personele sector, 
dat het wenselijk zou zijn, dat iemand van gezag naar Londen zou 
gaan om te trachten een zekere coördinatie te bewerkstelligen en 
begrip te vragen voor hetgeen, naar het oordeel van Vertrouwensrnan- 
nen, de enig juiste opvatting kon zijn van hun opdracht. Daarover is 
contact opgenomen met mr. J. H. vaiz Roijeii. Er hebben enige b-- 
sprekingen met de heer van Roijen plaats gevonden. Daarbij zijn o.m. 
besproken de personele voorzieningen aan de hand van de vacature 
van burgemeester van Amsterdam en van het Regeringsstandpunt 
inzake de leiding van het provinciale bestuur in Zeeland. Verder is 
met de heer van Roijen in vogelvlucht doorgenomen wat Vertrou- 
wensmannen hadden voorbereid aan maatregelen op het terrein van 
de ordehandhaving. Zo was in September 1944 aanstonds besproken, 
welke voorlopige maatregelen ten aanzien van de organisatie der 
politie getroffen zouden moeten worden. Er was ook e-n becliiit van 
Vertrouwensmannen, dat in een vergevorderde staat van uitwerking 
verkeerde, ten aanzien van de geldzuivering. Enkele ciagen, nadat de 
Vertrouwensmannen hun werk waren begonnen, is contact opge- 
i~omen met de heer Trip en is het z.g. financieel noodbesluit op tafel 
gekomen met een aantal uitvoeringsmaatregelen. In grote lijnen was 
de voorbereiding van de geldzuivering, zoals men deze zich had voor- 
gesteld en zoals die ook in wezen in het najaar van 1945 is ten uit- 
voer gelegd, toentertijd reeds voltooid. Zo waren er ook nog ver- 
schillende andere zaken voorbereid. Van dit alles, dus zowel van 
de maatregelen met betrekking tot de geldzuivering als van de andere 
maatregelen van conservabire aard, is in de praktijk, althans aan- 
stonds na de bevrijding, heel weinig terechtgekon~en. 

Het contact ten tijde, dat de lieer van Roijen te Londen verbleei. 
is uitermate summier geweest. Er is enige telegrammenwisseling 
geweest, maar deze is be2aaldelijk niet van die omvang geweest 
als wenselijk mocht worden geacht. C e  heer van Roijen heeft een 
andere taak gekregen en hij is tenslotte naar San Francisca ver- 
dwenen: in dat opzicht heeft het bezoek van de heer van Roijen nict 
het rendement opgeleverd, dat men er zich aanvankelijk van hâd 
voorgesteld. 

Het door de heer van Raijerz opgestelde rapport, dat via het Biireuu 
Inlichtingen zou worden verzonden aan Vertrouwensmannen, heeft 
hen niet bereikt. Aangenomen moet worden, dat daar een ongeluk 
mee gebeurd is. Of het rapport hier helemaal niet is gearriveerd of 
dat het is gearriveerd met een wapenzending en als niet equival-nl 
materiaal terzijde is gelegd, daarover lopen de meizingen uiteen. Ver- 
troiiwensmannen hebben hierover later een brief geschreveri aai1 de he-r 
van Blankeristeitz - die in 1946 in de Sien  van Nederland o.m. hieï- 
over een artikel had geschreven -, waarin stond, dat bepaaldelijk 
nimmer bij hen de indruk heeft bestaan, dat hier van enige kwade 
trouw van het Bureau Inlichtingen sprake was. Aan de andere kant 
kan men niet zeggen, aldus de heer le Poole, dat de Regering van haar 
kant bijzonder energieke pogingen heeft aangewend om, nadat zij 
door de heer V ~ I I  Roijen was ingelicht en ns ia t  zulks aanvankelijk 
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tot een vrij vruchtbare telegrafische gedachtenwisseling aanleiding 
liad gegeven, o.m. over de bezetting van de  vacante plaatsen van 
Commissarissen der Koningin en ook van de  burgemeesters, een 
levendig contact met de Vertrouwensmannen in stand te houden. 

D e  te;egrammenwisseling, w e k e  tussen de Regering en Vertrouwens- 
mannen is gevoerd, was niet alleen aan benoemingskwesties gewijd. 
E r  is telegrafisch contact geweest over de onverantwoordelijke 
voorlichting, die in  de  ogen van Vertrouwensmannen door Rddio 
Herrijzend Nederlaad werd gegeven; over de vocdselsituatie; over de 
uitputting van de  burgerbevolking; over de financiële aspecten van 
de  steun, die aan de spoorwegstakers zou moeten worden gegeven en 
de financiële steun, die nodig was na de enorme uitbreiding van het 
verzet na  September 1944; over kwesties van wetgevende aard; de  
interventie in zake de z.g. Liese-Aktion, die medio December 1944 is 
gestart, welke interventie ertoe heeft geleid, dat de  Minister-President 
voor de  radio ecn duidelijk afwijzende verklaring heeft afgelegd. 

Op de vraag, wanneer het Vertrouwensmannen duidelijk is gewor- 
den, dat, zodra de  chef staf Militair Gezag zou zijn gearriveerd, de  
bevoegdheden op bestuursgebied in zijn handen zouden liggen, zegt 
de heer le Poole te menen, dat bij Vertrouwensmannen aanvankelijk 
de  gedachte bestond, dat in  tegenstelling met de  Oorlogswet van 
1899 het Militair Gezag een volstrekt uitvoerend orgaan zou zijn, 
terwijl de  verantwoorcielijkheden over d e  gehele lijn bij de Re- 
gering zouden berusten en dat er dus bepaaldelijk een inperking zou 
zijn van de bevoegdheden van het Militair Gezag. 

Aanstonds, nadat de heer van Roijen te Londen was, heeft deze o p  
23 October 1944 het volgende getelegrafeerd: ,,Heb hier begrip ge- 
vonden voor moeilijke positie Vertrouwensmannen. Oorspronkelijk 
heeft men taak Vertrouwensmannen beperkter gezien dan  u, hoofd- 
zakelijk omdat vacuum zeer kort gedacht wordt, aangezien Militair 
Gezag, dat met geallieerde strijdkrachten meekomt, dadelijk met 
volledige volmachten namens de Regering optrerdt. Inmiddels bestaat 
juiste waardering voor voorbereidend werk van Vertrouwensmannen. 
Daarom geloof ik, dat  de meeste bemoeiingen van de Vertrouwens- 
mannen, inet name die van secretarissen-generaal en gemachtigden, 
zullen worden overgenomen." 

Dit maakte natuurlijk de positie van het Militair Gezag wel duide- 
lijker, maar Vertrouwensmannen meenden toen onverdroten o p  de 
ingeslagen weg voort te mogen gaan, omdat tenslotte de Militair 
Gezag-functionarissen door de feitelijke omstandigheden heg noch 
s'eg zouden weten in het bevrijde Nederland, terwijl toch nog altijd de 
Regering de verantwoordelijkheid hield voor het juiste gebruik van 
de volmacht, die aan het Militair Gezag was gegeven. 

H o e  de situatie zich in werkelijkheid zou ontwikkelen, is aan  
Vertrouwensmannen volledig duidelijk geworden, tozn de heer van 
der Gacrg uit Londen terug kwam en daar tot de verrassende ont- 
dekking was gekomen, dat in de kringen van het Militair Gezag het 
begrip ,,Vertrouwensmannen" totaal onbekend was, evenals dit trou- 
wens onbekend was in de kring van het tweede Kabinet-Gerl~randy, 
o.a. bij de heren Beel, Huysmans en Wijffels. Mogelijkerwijs heeft 
de heer Gerbrand.~ wel eens gezegd, dat  er enige mensen in Nederland 
bepaalde voorbereidingen troffen, maar het was duidelijk, hetgein 
ook achteraf bevestigd is, dat men niet het geringste idee had, dat  er in  
het onbevrijde Westrn allerlei dingen gebeurden o p  gezag van Ver- 
trouwensmannen. De heer van der Gaag heeft geconstateerd, dat het 
Militair Gezag er niets van af wist, maar in een later 3tadium is 
geb!eken, dat de nieuwe Ministers er ook n;et van op de hoogte waren. 
Hiervan is een typisch voorbeeld de organisatie, welke in het beiette 
gebied opgebouwd moest worden om de te verwachten geestrlijke en 
materiële noden o p  te vangen. Hieruit is de  opzet van het Nederlands 
Volksherstel ontstaan. Aan de Regering is medegedeeld, dat de leiding 
daarvan zou berusten bij de  heer Menten, waarmede ingestemd werd, 
doch waaraan toegevoegd werd, dat men zich zou moeten instel!en o p  
de regelingen voor hulp aan oorlogsslachtoffers in bet bevrijde Zuiden. 
Eerst toende heer van der Gaag terugkwam: werd VerLrouwrnsman- 
nen echter bekend, dat  in het Zuiden het Centraal Bureau Voor- 
ziening Oorlogsslachtoffers was opgericht en dat  daarnaast een vrij- 
willige organisatie in de vorm van de  H.A.R.K. was ontstaan. Uit de  
aard der zaak veronderstelde men in het Westen echter, dat men in het 
Zuiden, toen de heren Beel en Wijfjels de zorg voor deze zaak op zich 
hadden genomen, ook wist, dat in het bezette gebied iets soortgelijks 
op touw was gezet. Toen beid- heren echter begin Mei hier kwamen, 
bleek, dat  zij er nog nooit van hadden geboord. hlaterieel heeft deze 
telegramwisseling dus geen effect gehad. D e  herr van der Gaag heeft 
wel medegedeeld, dat men te Londen met een grote uitbreiding van 
het personeel van het Militair Gezag en met het aanwijzen van e-n 
groot aantal militaire commissarissen voor het Noorden bezig was. 
Einde Februari, begin Maart 1945 lagen langzamerhand de  wets- 
besluiten en de  tot dan  verschenen Publicatiebladen van het Militair 
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Gezag op tafel en op zich zelf was dit natuurlijk een onthulling of 
ontnuchtering, wanneer men vele dingen heeft voorbereid en dan 
vaststelt, dat anderen dat ook hebben gedaan. Men gaat dan uit de 
aard der zaak critisch worden. 

In  een later stadium hebben de heren Neher en van der Gaag 
wel nog eens contact gehad met het Militair Gezag. Men had inniid- 
dels getracht een organisatie o p  schrift te stellen, die een zekere 
aanpassing zou kunnen vormen aan  hetgeen hier was voorbrreid 
en aai1 hetgeen het Militair Gezag zou brengen. Maar het enige, dat  
men heeft bemerkt van een directe voelingname van het Militair 
Gezag met Vertrouwensmannen was de vraag, of het Militair Gezag 
een gebouw van zoveel in3 in  Utrecht of Den Haag zou kunnen 
krijgen. 

D e  Vertrouwensmannen hadden min of meer de  vaste overtuiging, 
dat, als eenmaal het Militair Gezag hier zou zijn, het niet zo moeilijk 
zou zijn een aantal mensen, van wie zij meenden, dat  zij eerder 
geroepen waren, er in te schuiven. Dit is het straniien van het gesprek 
gewrest, dat  bij het eerste contact met de heer K r u k  en zijn onder- 
hebbenden heeft plaats gevonden. Van de  kant van Vertrouwensman- 
nen heeft men gezegd: 

a. dat  velen bijzonder vief en kwiek waren en graag wilden 
meedoen; 

b. dat  men niet behoorlijk kon besturen, wanneer men geen 
begrip had van hetgeen zich hier de  laatste negen maanden had 
ontwikkeld. 

D e  heer Krzils zei, dat  hij het er helemaal mee eens was. In  feite 
is er zeker in de top niet veel van terecht gekomen, b.v. wat betreft 
de  militaire commissarissen en de  sectiehoofden. D e  heer Kntls heeft 
niet met zoveel woorden gezegd, dat  hij voor al die functies iemand 
had. 

D e  heer le Poole heeft persoonlijk in 1943-194.1 wel eens gehoord 
over een gedachtenwisseling, welke in die tijd heeft plaats gevonden 
tussen de  Regering en de  O.D. over de aanwijzing van militaire 
commissarissen. Namen zijn hem echter nooit g e ~ o e m d  en, voor- 
zover hij zich herinnert, de Vertrouwensmannen ook niet. D e  heer 
Ie Poole herinnert zich ook niet, dat  in de eerste phase van het 
overleg met de O.D. voor d e  handhaving van orde en rust veel 
namen zijn genoemd. Hij meent, dat  bij het eerste overleg wel de  
namen van de  gewestelijke commandanten als militaire commis- 
sarissen zijn genoemd. 

Toen men zich langzamerhand een beter begrip van de  omvang 
van de  werkzaamheden, die konden worden verricht binnen de  
grenzen van het criterium, genoemd in piint I1 van de instructie van 
2 Augustus 1944, nl. het treffen van maatregelen ter handhaving 
van de orde en rust, ging vormen, heeft men zich o p  het standpunt 
gesteld, dat nochtans degenen, die in  d e  afgelopen maanden velerlei 
voorbereidingen hadden getroffen, rustig moesten doorwerken, of- 
schoon men de  wetenschap had, dat  verschillende maatregelen van 
wetgevende aard te Londen waren getroffen en dat het Militair 
Gezag ten Zuiden van de  grote rivieren gereed stond. Wat d e  Lon- 
dense wetgeving betrof, konden de  Vertrouwensmannen o p  dat  
ogenblik niet anders doen dan  de betrokken functionarissen vragen, 
in  hoeverre deze wetgeving paste in het kader van d e  maatregelen, 
welke naar hun oordeel getroffen moesten worden. In  de kring van 
Vertrouwensmannen zelf zijn het Londense Zuiveringsbesluit en het 
Besluit Rechtsherstel ontslagen Ambtenarrn besproken en is een 
nota tot herziening daarvan opgesteld. Wat  betreft deze besluiten, 
hceft dit tot effect gehad, dat  in begin Mei de  heer Beel een commis- 
sie heeft ingesteld onder voorzitterschap van professor Cleveringa, 
waarin verder zitting hadden mejiiffrouw Revers van de Vereniging 
van Nederlandse Gemeenten en de  heer le Poole zelf, die voor- 
stellen hebben ingediend tot wijziging van het Zuiveringsbesluit en 
andere besluiten, die grotendeels inhielden datgene, wat door d e  
Vertrouwe~smannen was voorbereid. Z o  heeft men bij het Minis- 
terie van Financiën onmiddellijk een aantal besluiten, die het geld- 
verkeer e.d. raakten, in studie genomen en zijn er wijzigingsvoor- 
stellen gedaan. Bij Sociale Zaken waren zeer belangrijke voorberei- 
dingen getroffen in overleg met d e  Stichting van de  Arbeid, die 
afweken van de Londense en die overigens ook in de kring van 
Vertrouwensmannen bot een levendige discussie aanleiding hebben 
gegeven. D e  heer Hacke, torntertijd directeur-generaal van de arbeid, 
door de bezetting o p  non-actief, was nl. een van de  promotors van 
een stakingsverbod; bij kon het niet begrijpen, dat dit een maat- 
regel was, die volstrekt ondenkbaar was bij het herstel van de  nor- 
male democratische verhoudingen. 

D e  heer le Poole is van mening, dat  men bij de beoordeling van 
de betekenis van het werk van de  Vertrouwensmannen niet uit- 
sluitend moet kijken naar de dingen, die direct door hen tot stand 
zijn gekomen, maar ook naar d e  werkzaamheden o p  breder terrein, 



die cidarvnn een uitvloelszi waren. De opvdttirig van Verlrouwens- 
mannen omtrent hun inderdaad ondoordachte en zerr vage opdracht is 
uit de aard der zaak e-n andere geworden, toen de ook voor de  Rege- 
ring volstrekt onvoorziene omstandigheid zich voordeed, dat de  be- 
vrijding nog lang in het verschiet bleef liggen. Juist voor de voorbe- 
reiding van het normale functionneren van het bestuursapparaat is 
ontzaglijk veel gebeurd. De zuivering in de provincies is heel rustig 
kunnen worden voorbereid. Iedere Commissaris der Koningin 
wist in overleg met de heer Kesper, welke burgemeesters gestaakt 
of geschorst inoesten worden en welke niet. Wanneer dit had moeten 
gebeuren op grond van gegevens, die te hooi en te gras te Londen 
waren binnengekomen, zou dit tot veel groter onbillijkheden hebben 
geleid dan waartoe de zuivering in het algemeen heeft geleid. Boven- 
dien konden, gegeven het feit, dat men zich in November/December 
1944 reeds had gerealiseerd, wie zouden weggaan en wie zouden 
blijven, met de mensen, die met de waarneming werden belast, be- 
sprekingen worden gevoerd. Zo is dit niet alleen in de sector van 
Binnenlandse Zaken geweest, maar uit de aard der zaak ook op  
andere terreinen. De heer Ze Poole gelooft. dat dit het meest belang- 
rijke effect van de  werkzaamheden van Vertrouwensmannen is ge- 
weest. 

Onmiddellijk is de vraag aan de orde gekomen, hoe moest worden 
voorzien in de organisatie van de handhaving van de  openbare orde 
cn rust in het land. In die tijd lag het voor de hand, dat datgene, wat 
er in de kring van de O.D. was voorbereid, min of meer werd over- 
genomen. De O.D. had in de loop van de oorlog een aantal voor- 
zieninjen getroffen in verband met de  situatie na de oorlog, welke 
voorzieningen o.m. bestonden uit een aantal bekendmakingen, hou- 
dende maatregelen van politionele aard, zoals regelen betreffende 
het aanhouden vnn verdachte indivjdiien, het inleveren van wapcns 
en munitie, regelingen ten aanzien van het verkeer, ten aanzien van 
de radio. ten aanzien van de pers, kortom maatregelen, die in het 
algeineen ieder gezag zal treffen in tijden van wanorde. Van de zijde 
van Vertrouwensmannen is destijds gesteld, dat men, gezien de  spozd, 
die men meende, dat er betracht moest worden, niet in een beoor- 
deling van de materiële inhoud van die bekendmakingen wilde treden, 
maar dat bedacht diende te worden, dat ingevolge het benoemiqgs- 
besluit van de Vertrouwensmannen de verantwoordelijkheid voor de 
handhaving van orde en rust in die vacuumneriode aan het civiel 
gezag i.c. aan de Vertrouwensmannen was oogtdrayen. Onder die om- 
standigheden was het uitgesloten, dat de O.D. als een zelfstandige 
organisatie op  eigen verantwoordelijkheid voor de handhaving van 
orde en rust zou kunnen zorg dragen. De  Vertrozrwensmannen had- 
den er geen bezwaar tezen. dat de Commissarissen der Koningin. 
voorzover het de provincies betrof, en de  burgemeesters, voorzover 
het regelingen van de O.D. t in aanzien van de gemeenten betrof, de 
bekendmakingen zouden afkondigen: dusdoende zouden de verant- 
woordelijkhe3en bij de Commissarissen en bij de burgemeesters komen 
te liggen. terwijl de O.D. in dit kader een belangrijk gedeelte van 
de uitvoerende taak op zich zoii kunnen nemen. De gedachtetiwissr- 
ling hierover vond plaats OD Dolle Dinsdag en de dag daarna. De  
heer de Lint, die voor J e  O D. in Den Haag optrad, legde deze procla- 
maties van de O.D. aan de Vertrouwensmannen voor. Die procla- 
maties waren niet soeciaal voor Den Haag bedwld, maar landelijk. 
Er  waren gewestelijke commandanten, alsook provinciale comman- 
danten enz., die de stukken in huis haddcn om die te gelegener tijd 
aan te plakken. De heer le Poole meent ook, dat, toen begin Sep- 
tember de eerste geallieerde troepen in Nederland aankwamen cn 
Eindhoven bezetten. door de O.D. clie bekendmakingen nog zijn 
opgehangen. Eigenlijk heeft dus door de Toevallige aanwezigheid van 
een aantal Vertrouwensmannen in Den Haag die geddchtenwisseling 
in Den Haag plaats gevonden. 

De herr Ze Poole verklaart, dat Vertrouwensma.inen er in hebben 
berust. dat de commandanten van de O.D. de bekendmakingen mede 
zouden ondertekenen. Dat was in de omstandigheden van dat ogenblik 
ongetwijfeld van minder be!ang. De heer tie Lirit heeft deze zaak be- 
paaldelijk nie.t op de spits gedreven. Intussen zijn er later nog vele 
moeilijkheden geweest door het optreden van de Binnenlandse Strijd- 
krachten, welk optreden in ern aantal gevallen volkomen viel buiten 
de bevoegdheden van een orgaan, dnt belast is met de uitvoering van 
de zorg voor de handhaving van de openbare orde en rust. De heer 
Ic Poole verwijst iri dit verband naar een n o t ~  l), die destijds door de 
heer Cran~er is opgesteld. De heer le Poole vermoedt, ddt voor deze 
nota mede verantwoorde!ijk is de leiding van de orgariisatie Vrij 
Nederland. Hij meent tenminste, dat de heer Cninzer niet van ,,wiju 
zal spreken, wanneer hij zijn persoonlijke mening weergeeft 

Op 10 October 1944 hebben Vertrounensmannen, aangeriern ge- 
bleken was, dat functionarissen van de O.D. op  ietwat lager niveau 
bepaaldelijk niet overtuigd schener, van de ondergeschiktheid van 



76978 e.v. (Slotenzaker de Bruine) 

76983 e.v. (Sloremaker de Bruine) 

de O.D. jegznb de civiele a~itoriteitei~, aanleiding gevondril oin hier- 
over nog eens een brief te schrijven. I n  het bijzonder werd de 
aanleiding daartoe gevonden in de moeilijkheden, die er te Amster- 
dam hadden plaats gevonden, waar d e  vóóroorlogse garnizoenscom- 
mandant, de heer Boswijk, weigerde o m  zich te schikken naar de  
bevelen van de burgemeester en o m  samen te  werken met liet instituut, 
waaruit later de vrijwillige politie te Amsterdam is gegroeid en dat  
onder leiding stond van de heer va11 Laar. 

Bij telegram van 10 October 1944 heeft de  Minister van Justitie 
verzocht te bevestigen, dat  de  gar~iizoenscommandant en de  heer 
van Laar zich loyaal zouden stellen onder Schreuder. Deze was in 
de  ogen van de Minister van Justitie bestemd o m  te worden belast 
met de functie van hoofdcommissaris van politie. D e  Vertrouwens- 
mannen hebben o p  10 October nog eens uitdrukkelijk de aandacht 
van de heer Six gevestigd o p  d e  juiste positie, die de O.D. zou toe- 
komen en o p  allerlei symptotnen, die er o p  wezen, dat  de functiona- 
rissen van de O.D. het niet allemaal door  hadden. Destijds was de  
formatie van de B.S. nog niet voltooid en er was dus nog contact met 
de leiding van de organisaties, waaruit de  B.S. zijn opgebouwd. 

D e  heer Slotevîaker de Bruine herinnert zich niet, o p  welk tijdstip 
Vertrouwensmannen van dz verschillende Koninklijke besl~~iten.  die 
te  Londen waren tot stand gekomen, Itennis hebben gekregen. Hij 
weet wel, dat  hij o p  een goed moment van een van de  mensen, die 
het front overstaken, een compleet stel Mededelingenbladen van het 
Militair Gezag heeft gekregen. Hij  meent, dat  hij die van Richard 
(van der Gaag) kreeg. D e  heer Slofernaker de Brriine heeft die laten 
vermenigvuldigen o p  het laboratorium in de  D e  1,airessestraat te 
Amsterdam, zodat de Vertrouwenso~annen tenminste daarvan nog 
inzage konden krijgen. Bij het rapport, dat  hij daarover Iierft uitge- 
bracht, heeft hij laten doorschemeren, dat  hier menige nieuwe bepa. 
ling van civiel recht en van staatsrecht enz. in zat, waarvan men hier 
nooit iets had geweten. 

D e  kritiek was, dat  men wel wist, dat  er Koninklijke besluiten 
ontstonden en dat men wel vaag had gehoord van een bijzondere 
staat van beleg, maar men wist niet, wat de  betekenis hiervan was. 
En dat  wisten niet alleen Vertrouwensmannen niet, maar  ook het 
Vaderlands Comité was daarvan niet OV de hoogte. 

D e  laatste zendingen over de Zwitserse weq zijn, naar d e  heer 
Srofenzaker de Bruine meent, in Augustus en September 1944 over 
België weuoeoaao. D e  Vertrouwensmannen zijn pas begonnen in 
Augustus 1944. E r  is wel telegrafisch contact geweest, maar niet via 
koeriers. Het  teleerafische contact tussen Vertroi~wensmannen en de 
Regering is veelvuldir: geweest en in beide richtingen. Veelvuldig 
is natuurlijk een relatief beqrip, maar  er ziin nogal wat telegrammen 
verzonden. Er  was een regelmatig over-en-weer verkeer. E r  kwan~t.ri 
telegrammen over de burgemeester van Amsterdam, ovzr annexatie 
van de Duitse gebieden. over de  taak ten aanzien van het bestuurs- 
apparaat enz. 

Persoonlijk heeft de heer Sloternakeu de Brrtine meestal het telegra- 
ficche contact verzorgd, hetgeen veelal over Amsterdam ~ l a a t s  had. 
Hij zat te Amsterdam en had daar relaties met mensen, die zenders 
hadden. Vertrouwensmannen hebben zelf nooit een zender gehad. 
D e  heer Slotemaker de Bruine herinnert zich niet, dat hierover onte- 
vredenheid is geweest. E r  is wel eens een zekere bezorgdheid geweest 
over het uitblijven van antwoorden. 

D e  heer Slotctnuker de Bririne herinnert ~ i c h  niet, dat  Vertrouwens- 
mannen tijdens hun fungeren zoveel kritiek hadden on de wijze. 
waarop zij door de Regerins over hun taak werden voorgelicht en 
geïnstrueerd. maar hij weet nel ,  dat  na cle bevrijdiris als een ko~!de 
douche het Militair Gezaq over Necierland heensrreek en dat daarbij 
aan alles, wat de Vertroulcensniannen gedaan hadden. praktisch de 
bodem werd in~eslageri. D a t  is dus een bewiis van het feit. d& 
men die zaak niet goed heeft pecoached van Londen uit. D e  heei- 
Slolemaker de Bruine herinnert zich, dat  reeds, toen na Dolle Dinsdag 
de zaak weer was ter~iggeëbd, de heer van Roije~,  met een opdracht 
van de Vertrouwensmannen naar de overkant is gegaan. 

D e  heer Slotetnaker de Bruine meent. dat  de  heer VLIV Rrtijen de  
oodracht had in Eneeland te gaan vertellen, wat er door de Vertrou- 
wensmannen was gedaan en om te zorgen, dat  men voor de toekomst 
richtlijnen van L o d e n  uit kreeg. D e  details is de  heer Slorerrrczlter 
echter vergeten. Hij  heeft ze natuurlijk wel geweten. Vertrouwens- 
mannen hebben toen wel eens gezegd, dat er iiit deze koerier niet 
heel veel kwam. D e  heer Slotenzaker de Br!tir~e herinnert zich echter 
niet, dat  Vertrouwensmannen daarop bepaalde kritiek hebben iiit- 
geoefend. Achteraf moet hij zeggen, dat  toen al de  zaak mis is ge- 
gaan. D e  heer van Roijeìi is ginds blijkbaar niet in een de  Ver- 
trouwensmannen sympathiek gezind bed terechtgrkotncz:. D e  beer 
Slotenzaker de Bruine kan niet precies zeggen, hoe men daarover 
dacht. Hij wai maar secretaris Hij  was belast met di: technische ui:- 
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voering. Wat de politiek van de heren betreft. hij kon niet achter hun 
gezichten kijken. 

Over zijn op 10 October 1944 aangevangen reis naar Engeland, in 
opdracht van de Vertrouwensmannen, verklaart de heer van Roijnn, 
dar hij van de opzet en ht?  werk van Vertr~u~vensmannen op de 
hoogte is gesteld, voordat hij naar Engeland ging, omdat men hem 
gevraagd had te gaan en onze Regering te Londen daarover in te 
lichten. Men heeft hem d ~ i s  op de hoogte gesteld van hetgeen zij be- 
reikt hadden. De heer van Roijen meent, dat men hem heeft g-zegd: 
Het gaat tussen twee personen, nl. van der Gaag en jou. De heer van 
der Gnag had men hier echter te zeer nodig en de heer van Roijen 
was bereid langs die weg te gaan. Met betrekking tot de opdracht, die 
de heer van Roijen meekreeg van Vertrouwensmannen, zegt hij, dat 
hij in de eerste plaats moest vragen, of men te Londen niet kon zorgen 
voor een betere voorlichting en uitvoerige contacten, omdat men 
meende, dat men in veel opzichten dubbel werk verrichte en tegen 
elkaar in werkte. Er waren ook verschillen van mening over bznoe- 
mingen en aanstellingen. De heer van Roijen weet niet meer precies, 
wat dat was. Hij had toen in zijn hoofd een lijrt van secretarissen- 
generaal, die zouden worden benoemd, van Commissarissen der 
Koningin, burgemeesters van de grote steden, enkele noofdcominis- 
sarissen van politie, enz. 

Over de meeste punten was een accoord bereikt, maar op sommige 
punten zag Londen de zaak niet in hetzelfde licht als de mensen hier. 
Mei1 h e ~ f t  hem ook gevraagd aan de Regering te konden uit te leg- 
gen, dat tenslotte de Vertrouwensmannen noodzakelijkerwijs iets ver- 
der waren gegaan met de voorbereidingen dan misschien oorspronke- 
lijk in de bedoeling had gelegen van de Regering te Londen, maar dat 
di: noodzakelijk uit de werkzaamheden volgde, omdat, wanneer men 
stopte, het voorbereidingswerk onvolledig was. waardoor het niet zou 
beantwoorden aan het doel, waarvoor het college van Vertrouwens- 
mannen was ingesteld. Men vroeg ook betere voorlichting. Een bundel 
Staatsbladen er, andere officiële stukken, ter inlichting van Vertrou- 
wrnsmannen, zijn te Londen klaargemaakt en zouden worden ge- 
dropt. Deze zijn echter niet in handen van Vertrouwensmannen ge- 
komen. 

De heer van Roijen heeft te Londen, waar hij, door de linies getrok- 
ken zijnde, op 14 October 1944 is aangekomen, srote medewerking 
ondervonden van de zijde van de Ministers, die hij allen heeft bezocht 
en wie hij de zaak uiteengezet heeft. Hij heeft ook van het Bureau 
Inlichtingen, waaraan verbonden waren de heren Fock en Driebeek, 
alle mogelijke medewerking gekregen. De heer van Roijerz vermoedt, 
dat hij zijn rapport heeft gegeven aan de heer van Heuven Goedhart, 
de Minister van Justitie. Hij heeft allerlei dingen besproken met de 
heer var2 Heuven Goedhart en die heeft hem toegezegd het te zullen 
doorgeven aan Vertrouwensmannen. Dit is ook inderdaad in de geest, 
waarin dit besproken is, doorgegeven, zoals hij bemerkt heeft uit tele- 
grammen, die hij van het Bureau Inlichtingen ter inzage heeft ge- 
kregen. De heer van Roijen wil daarmede zeggen dat, wanneer Ver- 
trouwensmannen weinig rechtstreekse telegrammeri van hem mochten 
hebben ontvangen, zij toch een aantal telegrammen van de betrokken 
Minister uit Londen hebben gekregen, die wel degelijk een gevolg zijn 
geweest van, althans mede beïnvloed zijn door de besprekingen, die 
hij met de Minister heeft gehad. De heer van Roijen heeft wel enkele 
telegrammen gestuurd, maar die hadden betrekking op hetgeen hij in 
dit rapport heeft nedergelegd. Hij heeft zich er toe bepaald te zorgen, 
dat de dingen, die moesten worden overgebracht, ook inderdaad op 
die wijze werden doorgegeven. 

Hij is in die dagen met alle Ministers in aanraking gekomen. De 
Ministers, met wie de heer van Roijen sprak, wisten toen van het be- 
staan van de Vertrouwensmannen af. Hij heeft niet de indruk gekre- 
gen, dat zij niet wisten, wat voor een college dat was. Alleen was de 
ean iets beter geïnformeerd dan de ander. Het heeft de heer van Roijen 
echter niet getroffen, dat enigen van de Ministers niet op de hoogte 
waren. Hij is bij a l e  Ministers geweest en heeft neigens de indruk ge- 
kregen, dat zij niet op de hoogte waren van het bestaan van de Ver- 
trouwensmannen. 

De heer van Kleffens heeft de heer van Roijen na een dag of tien, 
twaalf verzocht naar Washington te gaan om daar zowel de ambassa- 
deur, de herr Loudon, als ook de Amerikaanse autoriteiten, voorzover 
zij zich daarvoor interesseerden, verslag uit te brengen omtrent de 
toestand in bezet Nederland, met name inlichtingen te verschaffen 
over de contacten, die de heer van Roijen en een aantal mensen, die 
hij kende, hadden met de dissidente Duitsers, de groep.von Srott en 
von Moltke, die samenwerkte met de organisatie van Beck en von 
TTjitilebetz, die de aanslag op Killer heeft gepleegd. Hij meende aan 
het verzoek van de heer van Kleffens gevolg te moeten geven. Hij be- 
schouwde zijn missie als grotendeels afgelopen. Het was bovendien 
een verzoek daar veertien dagen door te brengen en dan terug te 
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homen. Wet zou drie weken uit en thuis zijn. De heer vun Hoijen kon 
te Londen op dat ogenblik moeilijk meer voor de Vertrouwensmannen 
doen dan hij had gedaan. 

Op de opmerking, dat de heer le Poole heeft aiedegedeeld, dat de 
heer van Roijen kort na zijn aankomst te Londen zou hebben getele- 
grafeerd, dat hij het van belang achtte, dat de Vertrouwensmannen 
zich zouden beraden over de grondslagen van de Kabinetsformatie 
na de oorlog, zegt de heer van Roijen zich het feit zelf niet te her- 
inneren, maar dat het volkomen in de lijn van de tijd gelegeil zal 
hebben, dat hem, toen hij te Londen kwam, is gevraagd: In  hoeverre 
heeft men daarover in Nederland nagedacht? en dat hij toen heeft ge- 
antwoord: Men weet het eigenlijk niet, er zijn verschillende oplos- 
singen, maar er is niet één persoon, die op het ogenblik de aange- 
wezen man lijkt. 

De heer van Roijen meent, dat Hare Majesteit heeft gezegd: Het 
wordt tijd, dat men zich daarover i11 Nederland beraadt. 

Het feit, dat hij getelegrafeerd zou hebben, herinnert hij zich niet, 
n a a r  het lijkt hem uitermate waarschijnlijk. 

Korte tijd vóór April 1943 is aan de heer Krsper door dr. J. J. 
C. van Dijk gevraagd om een aantul heren, dat bezig was zich 
te beraden over de vraag, op welke wijze opgetreden zou moeteri 
worden na de bevrijding, behulpzaam te zijn in de sector Binnen- 
landse Zaken. Het gezelschap van de heer van Dijk is kort daarnn 
in elkaar gestort. Enige tijd later kwam de heer Kesper in contact 
met de heer Donner, die een van de mensen was, die het werk van 
de gevangen genomen heren voortzetten. Via de heer Doiznev kwam 
er overleg tot stand tussen de heer Kesper en de heer Tenkink, die 
aangewezen was voor Justitie. Op Dolle Dinsdag werd hem verzocht 
op het parket van de officier van justitie in Den Haag te komen. 
Daar vond hij o.a. de heren Drees, Bosch van Rosenthal en Clevz- 
ringa, die hem mededeling deden van de instelling van het college 
van Vertrouwensmannen. Zij hebben de heer Krsper gevraagd om 11en 
voor de kant van Binnenlandse Zaken bij de voorbereiding van het 
herstel van het Nederlandse bestuur bij te staan. Toen is men aan 
het werk gegaan. Van het begin af aan zijn er moeilijkheden geweest 
voor Vertrouwensmannen. De moeilijkheid, dat Vertrouwensmannen 
aanvankelijk hun positie niet precies kenden werd nog vergroot, door- 
dat de substituut-officier van Justitie, mr. de Lint, direct een betoog 
hield. dat hierop neer kwam: dat is nu allemaal wel erg aardig, dat 
het een en ander wordt voorbereid, maar denk er om, als het een- 
maal zover is gekomen, dat de bevrijding er is, dan komt hier direct 
Militair Gezag en dan zal het de O.D. zijn. die de zaak regelt; gaat 
uw gang, maar de O.D. moet in deze voorbereidingen worden ge- 
kend. Er  werd contact gezocht met de Regering. maar dat gaf gezn 
helderheid. Het werd een grote warwinkel. 

In October 1944 heeft de heer Kesper op een gegeven moment 
gezegd: ik doe niet meer mee, tenzij deze zaak wordt geklaard, want 
ik geloof, dat wij op deze wijze op het tijdstip van de bevrijding de 
verwarring eerder gaan vergroten in plaats van verkleinen. De heer 
Kesper achtte hier niets minder dan het landsbelang in het geding. 
Hij wilde, dat er iemand naar Londen zou gaan om de positie van 
Vertrouwensmannen te bespreken. Daarop is de heer van Roijen 
voor Vertrouwensmannen naar Londen vertrokken. De reactie vanuit 
Londen is verschrikkelijk tegengevallen. Het heeft lang geduurd, 
voordat men in het bezet gebied iets hoorde. En wat er toen uit 
de bus kwam, was voor een deel nog heel erg vaag. De heer 
Kesper kreeg zo de indruk - die hem later ook nooit meer heeft 
verlaten -, dat men in Londen eigenlijk dacht - dat is de grond- 
fout geweest bij de opzet van deze zaak -: als de bevrijding komt, 
gaan die Vertrouwensmannen met een vlag op het bordes van het 
Haagse stadhuis staan. Zij lezen een proclamatie voor. En dan is 
iedereen zoet. 

Dat was natuurlijk buiten alle werkelijkheid. Als het moment van 
de bevrijding zou komen, moest men overal mensen hebben zitten 
en moest men regelingen hebben getroffen. Als men op zo'n ogen- 
blik met enige kans op succes wil optreden, moet men iets voorbe- 
reiden. Men heeft te Londen hierbij de realiteit niet in het oog ge- 
houden. In  deze geest levende, is men er van geschrokken, dat de 
Vertrouwensmannen allerlei regelingen op stapel gingen zetten cn 
zich met de bezetting van allerlei sleutelposities gingen bemoeien. 
Maar dat kon nu eenmaal niet anders, wilden zij hun taak goed ver- 
vuUen. De Regering zei echter niet, dat Vertrouwensmannen deze 
dingen niet mochten doen. Zij liet hen doorwerken, maar liep hen 
telkens met contraire beslissingen tussen de  benen. Dit veroorzaakte 
een eindeloze wisseling van telegrammen, zowel over personen als 
over zaken. Dit heeft het werk heel erg bemoeilijkt. De aanwijzing 
van personen voor bepaalde posten werd er lang door tegengehou- 
den. Met het Politiebesluit was het ook een moeilijke geschiedenis. 
En zo zijn er allerlei vervelende dingen geweest. 

48 
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Vertrouwei~sniar.ncr, hebben altijd op het standpunt gestaan: wij 
weten, dat het waarscliijnlijk voor korte tijd is. Er is eerst geweest 
het telegram (het was een micro-foto), waarbij de Vertrouwunc- 
rnannen zijn ingesteld. Daarna is de mededeling gekomen (de heer 
Kesper weet niet, hoeveei tijd er na): denkt er om, jullie fungeert 
tot het Militair Gezag er is. Dat hebben de Vertroiiwensmannen 
tich aitijcl v ~ o r  ogen gehouden. ,Waar dat deed, naar hun mening, 
niets af aan de verplichting, te zorgen, dat zij op het ogenblik van 
de bevrijding zo paraat mogelijk zoiiden zijn. Hoe het Militair Gezag 
precies was georganiseerd en welke bevoegdheden het had, wisten 
Vertrouwensinarineil ook nog in Februari 1945 niet. Als zij het pre- 
cies hadden geweten, was het misschien nog weer anders gelopen; 
dan hadden zij zich waarschijnlijk veel meer daaraan aangepast. Zij 
hebben gezegd: laten wij de nodige regelingen maken; als het Mili- 
tair Gezag er 110; niet is, werken wij er zelf mee, maar als het Mili- 
tair Gezag er is, zeggen wij: heren, hier hebt u dit, kunt u het ge- 
bruiken? 

In dit verband wil de heer Kesper nog het volgende zeggen. Het 
lijkt misschien gek, dat hij eerst heeft gezegd: ,,Wat er nu gebeurt, 
i 2  niet in 's lands belang en als er geen verandering komt, werk ik 
niet langer inee", en dat hij daarna toch is blijven meewerken, hoe- 
wel de toestand niet was geklaard. Maar mogelijk zal men dat kun- 
nen begrijpen. Hij heeft op een goed ogenblik gedacht: ,,ik heb mijn 
best gedaan om zo goed mogelijk te regelen, wat ik regelen kon; 
laat ik, nu de zaak eenmaal zo ver is, maar blijven zitten; dit is 
waarschijnlijk hei beste, dat ik doen kan". De heer Kesper bleef 
altijd vrezen, dat de oilzekerheid, die zolang is blijven bestaan, tot 
moeilijkheden zou leiden. Gelukkig hebben wezenlijk ernstige moei- 
lijkheden zich uiteindelijk niet voorgedaan. Het is toch wel gelopza, 
dank zij de betrekkelijke rust van de bevrijdingsdagen. 

Na 6 Se~tember 1944 kwamen de heren Tenkink en Kesaer biinii 
iedere dag bij Vertrouwensmannen samen, waarbij hij misschien nog 
iets merr bii de Vertrouwensmannen kwam. omdat de heren Bosch 

- ~, 
van Rosenthal en Cleverir~gu de gedachte hadden, dat, als zij wegvie- 
ien, de heer Kesper hun taak zou overnenen, althans zou zorgen, dat 
er ieinand kwam, clie hei op dezelfde manier deed Hij moest zorgen 
voor de continuïteit en daardoor heeft hij er iets meer van meege- 
maakt, was hij meer bij de Vertrouwensmannen dan de anderen. 

Over de voorbereidingen met betrekking tot de politie en het Lon- 
dense Buitengewoon Politiebesluit, zegt de heer Kesper, dat men op 
een gegeven moment dat besluit heeft gekregen, nogal erg laat; Iiij 
meent in de zending, die de heer van der Guag heeft meegebracht. 
De Vertrouwensnlannen en hun medewerkers hebben toen gezegd: 
wij hebben eigenlijk alles klaar en kunnen het nu niet meer omgooieil. 
De organisatie hebben zij toen gelaten, zoals zij haar hadden. Dit 
was nu eenmaal alles voorbereid. Alle mensen waren ingelicht. De 
gehele politie-organisatie was geregeld. Men had de Centrale Dienst 
van de Politie opgericht en men wilde deze ook graag in de toe- 
komst behocden. Dit was echter een kwestie van later zorg. In 
normale terinen gesproken, zouden de Ministers van Justitie en van 
Binnenlandse Zaken dan samen een afdeling hebben, die een Justitie- 
man tot hoofd zou hebben en organisatorisch bij Binnenlandse 
Zaken zou worden ondergebracht. Die afdeling zou hebben een 
onderafdeling gemeente- en een onderafdeling Rijkspolitie. Ecn 
groot aantal dingen, de politie betreffende, zou zo centraal kun- 
nen worden geregeld. Bij de oplossing van het politievraagstuk moet 
men mensen hebben, die goed met elkaar kunnen werken. Dit brengt 
de aard van het vraagstuk mee. DPV heren Tenkink en Kesper kon- 
den inderdaad goed met elkaar werken. Lij hadden gedacht op deze 
wijze tot een zo groot inogelijke eenheid te kunnen komeri. Deze 
regeling was in de grond van de zaak ook niet in strijd met 'net 
Londense Politiebesluit. Zo heeft de heer Kesper het althans altijd 
gezien. Zij was een soort van technische maatregel om de zaak i11 
één hand te houden, zodat men niet kreeg, dat onder Justitie bepaalde 
dingen werden gedaan, waartegen bij Binnenlandse Zaken ernstig be- 
zwaar bestond. Hiermede kwamen zij zijns inziens niet in botsing, 
althans practisch niet, met het Londense Politiebesluit. 

Toen op 12 April 1945 het bericht van de Regering kwam, waarin 
werd gezegd, dat handhaving van deze organisatie ontoelaatbaar en 
ongewenst was, ook al, omdat de organisatie in het Zuiden conform 
het K.B. E 123 werkte, waren zij al lang bezig. Overstag gaan was 
practisch onmogelijk. Zij hebben toen gezegd: Laten wij dit maar 
houden, al is het dan misschien maar voor zeer korte tijd. 

Met betrekking tot de reis van mr. Einthoverz naar Londen staat 
in het verslag van Vertrouwensmannen, dat mr. Einrhoven geen 
opdracht van Vertrouwensinannen had, hetgeen ook de indruk van 
do heer Kesper was. In dit verslag staat: 

,,Mr. L. Eirithoven, thans hoofd van het Bureau Nationale 
Veiligheid, bleek in het voorjaar van 1945 naar het bevrijde 
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gebied te zijn overgestoken en vandaar teruggeko:lieil te zija 
met ecn opdracht der Regeriïig ter zake van de organisatie der 
politie." 

Maar de heer Kespel wijst er op, dat de heer Einthoveiz zich toch 
bij hun denkbeeld van d e  Centrale Dienst der Politie heeft neerge- 
legd. Hij heeft zelfs een functie bij die dienst aanvaard. Dit moet 
enige tijd na zijn terugkomst zijn geweest, in het voorjaar van 1945. 

Verder is het met de iverkzaamhrden van Vertrouweiismannen en 
de hezr Kesper z6 gegaan, ciat zij inel bstrekking tot de Commissa- 
rissen der Koningin en de burgemeesters van de ali-rgrootste plaatsen 
overleg pleegden met de Regering in Londen. iVzt (ie overige gemeen- 
ten betreft, werd het oordeel overgelaten aan de aangewezen Commis- 
sarissen der Koningin met dien verstande, dat  voor plaatsen boven de  
15 000 inwoners de gemachtigde voor Binnenlandse Zaken een zekere 
controle uitoefende in overleg met Vertrouwensmannen. 

D e  heer Kesper weet niet, of men van Februari 1945 af gewerkt 
heeft volgens het schema van E 86. Men was echter op dit tijdstip 
met deze materie al lang bezig. 

De opzet. wat betrett de grotere gemeenten, was er en er waren 
de besluiten van het Militair Gezag tot staking en schorsing. Dit 
liep vrijwel parallel. Mensen, die zij niet geschikt achtten, achtte het 
Militair Gezag zeker niet geschikt. In een aantal kleine plaatssn is 
het Militair Gezag wei verder gegaan. 

D e  getroffen voorbereidingen zouden voor een deel ook voor de  
andere provincies dan Noordholland, Zuid-Holland en Utrecht heb- 
ben moeten geiden. Voor een deel was net tevoren daar ter kennis ge- 
bradht, dat de heer Kesper meende, dat het zo moest gaan; maar het 
was natuurlijk zó, dat  niet ie de ree:^, die het moest weten, het ook wist. 
De heer Kesper was niet met alle mensen in contact geweest. Hij 
had het klaar liggen; het moest zó gebeuren. Maar  het contact was 
moeilijk en gevaarlijk, ook al omdat de iniddelen, die men er voor 
moest gebruiken, niet altijd betrouwbaar waren. Men legde er soms 
zelf zijn mening in. Wanneer men door de Centrale Inlichtingen- 
dienst, de dicnst van de heer Sanders, iets doorgaf, werd dat  wei 
eens door een enkel woord, een enkele zinswending veranderd. D e  
heer Kesper weet niet precies meer, wat het is geweest, maar hij 
heett er veel verdriet van gehad, dat  een boodschap anders over- 
kwam daii hij haar had gegeven. Misschien geseurde het niet altijd 
met opzet, maar soms was i-iet w&: niet opzet; er waren lieden, die 
graag meededen en n~eepraatten. Het  was niet zo, dat  iedereen pre- 
cies wist, waar hij moest zijn eii wat hij moest doen, maar inen had 
gedaan, wat nien kon. Het  was alles vreselijk moeilijk. 

Het is ook niet goed te  lang van tevoren te waarschuwen, omdat 
er d a n  natuur!ijk mensen zoucten Komen, die iets anders wilden; dan 
zou men ovzr zo'n aanwijzing strijd krijgen en dat  ware beter te 
vermijden. Maar de  Commissarissen cier Koningin wisten, wie 
o p  de burgemeesterszetels zouden moeten gaan zittrn. D e  heer Kesper 
weet niet, hoe de Commissarissen hun taak in dit opzicht precies 
hebben uitgevoerd. hoe zij de door hen aangewzzzri olirgerrieesters 
op hun plaats heaucri gekregen. Di l  was geheel aan hen toevertrouwd. 

Vertrouwensniannen hatiden als Commissarissen voor de  drie pro- 
vincies aangewezen: de l.ieer Ru:gers voor Luid-Koilarid, de heer 
de V o s  van Steenwijk voor Nouraholland en d e  heer Bosch van 
Rosenthal voor Utrecht. Zolang de laatste lid van het college van 
Vertro~iwensmannen was, zou de gedeputeerde FYijkarnp diens waar- 
nemer zijn. In  Zuid-Holland heelt mr. Bolsius, die gedepuieerae en 
waarnemend Cominissaris was en die bij de  uevrijciing als tijdelijk 
Commissaris zou worden aangewezen, zelf gevraagd om te worden 
vervangen. Er was tussen Vertrouwensniannen en hem ezn moeilijii- 
heid ontstaan. hlen vreesde, dat  hij te genakkeiijk ZOLI zijn met het 
laten zittsn van burgemeesters, van wie men zei, dat  zij niet goed 
waren geweest. Waar de  heer Kesper zelf in deze aangelegenheid ezn 
belangrijke rol heeft gespeeld, stelt hij er prijs o p  er de aandacht o p  
te vestigen, dat  later is gebleken, dut er ixinder burgemeesters ge- 
staakt en geschorst zijn geworden dan  d: heer 3ols;us waarschijnlijk 
zou hebben gedaan. 

In  de winter 1944!1945 is mr. L. Eintlzoverz één keer o p  en neer 
naar het bevrijde Zuiden en Engeland geweest. Wij heeft hiertoe ezn 
uitnodiging, die voor hem een opdracht was, gekregen van de opper- 
beveheober der Nederlandse Strijdkrachten, Prins Ber~lhar~i. Vóór 
zijn vertrek heeft hij van die voorgenomen reis niededeling gedaan aan  
de hers Trrzkirik, die he111 namzns Vertrouwensmannen na zijn ont- 
vluchting uit het kanlp gevraagd had de secretaris-generaal vali Jus- 
titie na de bevrijdixg te assisteren bij de handhaving van rust en 
orde. D e  heer Eiiitl~o~eit achtte het dus niet x e e r  dan billijk, dat hij 
deze ,,link", deze verbinding, met Vertrouwensmannen rriededeling 
deed, dat hij voor korte tijd wegging. Dit is dus niet gebeurd in 
overleg met of in  opdracht van "v'ertrouweilsmannen. 

Zijn werkzaamheden hebben gedurende die reis o p  het terrein van 
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de bevordering van een vlotte overgang van bezetting naar bevrijding 
gelegen. Hij is teruggekomen met alle gegevens, betrekking hebbende 
op de gezagsverhoudingen, zoals de Regering in al haar geledingen, 
dus zowel de Regering als het Militair Gezag en de opperbevelhebber 
van de Nederlandse Strijdkrachten, deze niet alleen zag, maar ook 
had vastgelegd in het Staatsblad en in regelingen, uitgaande van het 
Militair Gezag en van de opperbevelhebber van de strijdkrachten. 
Dat was een Staatsblad van September 1944 (E 123) regelende de taak 
van de politie en de onderschikking van de politie aan het Departe- 
ment van Justitie. Verder is de dag, voordat hij begin Maart 1945 hier- 
heen terugging, de laatste hand gelegd aan dat dikke document, dat de 
bevoegdheden van de illegaliteit en van de politie ten opzichte van 
het arresteren regelde. Dat was de regeling met de vier phasen. De 
dag vóór zijn vertrek heeft de heer Einthoven haast-je-rep-je op het 
laatste ogenblik de fotocopiekn meegekregen van het door hem ge- 
noemde Staatsblad en van alle mogelijke andere regelingen, be- 
trekking hebbende op deze overgang. Het was zeer belangrijk, dat 
die in het Westen bekend werden, want men leefde daar in de ver- 
onderstelling, dat de regeling, die Vertrouwensmannen over de orde- 
handhaving hadden getroffen, te Londen bekend was en door Londen 
gesanctionneerd was. Aan de uitvoering daarvan ZOU de heer Einr- 
hoven dus hebben medegewerkt, wanneer de bevrijding in September 
1944 gekomen was. Toen hij in het Zuiden kwam, bleek noch bij de 
bevelhebber van de Nederlandse Strijdkrachten te Breda, noch bij 
generaal Kruk te Brussel, noch bij de Minister van Justitie, tevens 
Minister-President, de heer Gerbrandy, iets omtrent deze regeling, 
waarvan men hier zeide, dat Londen zijn goedkeuring er aan gehecht 
had, bekend te zijn. Men zeide: Pk weet helemaal niet, waar U het 
over heeft. Dit om te demonstreren, hoe bijzonder gevaarlijk het was 
in die tijd te zeggen: Londen gaat daarmede accoord, Londen wist 
niet eens, waar de heer Eiìzthoven het over had. Men zeide: Ten 
bewijze, dat wij dit niet weten, is hier een volledige regeling, zoals wij 
die gedacht hebben, vastgelegd in een Staatsblad. De kwestie van de 
arrestaties was in een andere authentieke regeling vastgelegd, die 
gebaseerd was op de ervanilg, die men in het Zuiden in September en 
October 1944 had opgedaan. De heer Eilathoven is met deze dingen 
teruggekomen en heeft die aan Vertrouwensmannen, met name aai1 
de heren Bosch van Rosenthal en Tenkink, gegeven. Met de  heer 
Bosclz van Rosenthal heeft de heer Einthoven hierover een lang onder- 
houd gehad. Hij achtte deze regeling onaanvaardbaar, waarop de heer 
Einthove~z heeft geantwoord: Ik heb geen verhaaltje verteld; ik heb 
hier een Koninklijk besluit, getekend door de Koningin en het gehele 
Kabinet. Hij had zelfs geen afschrift, maar een fotocopie. De heer 
Einthoverz is, ineent hij, in de nacht van 12 op 13 Februari 1945 
gegaan en hij is omstreeks 10 Maart teruggekomen. De heer Bosch 
van Roserzthal kende toen dat besluit nog niet. 

Toen de heer Einthoverl dus enkele dagen na zijn terugkeer weer 
opnieuw contact inet de heer Tenkink had en hem vertelde, welke 
regelingen men had getroffen, zeide deze - hij heeft daarbij een 
beleefde of onbeleefde term gebruikt, dat doet er echter niet toe -, 
dat dit vrijwel onzin was. De heer Einthoven heeft gezegd: Ik heb de 
fotocopieen. Toen was de heer van der Gaag al zeer geruime tijd 
terug. De heer Eirzthoveiz heeft hem buiten bezet gebied gezien, zonder 
dat hij wist, wie de heer Einthoven was. De  heer van der Gaag was 
dus al lang terug en dat Staatsblad was op het moment van de terug- 
komst van de heer Einthoven niet bekend. Het is later bekend gewor- 
den; de heer Einthoven weet niet waardoor. Drie weken, nadat de heer 
van der Gaag terug was, was het echter nog niet bekend, zodat de heer 
Einthoven dit heeft medegedeeld. Bovendien had de heer van der Gaag 
de laatste gegevens ciet. Die gegevens (dat arrestatiebevel) zijn de 
laatste dag vóór het vertrek van de heer Einthoven gereed gekomen. 
Men heeft hem uitdrukkelijk gezegd: U bent op het gebied van orde- 
handhaving deskundig; bespreek dit dus in Nederland met de betrok- 
kenen, die straks hiervoor aansprakelijk zullen zijn, die het moeten 
doen. De heer Einthoven heeft dus op 29 Maart een onderhoud met de 
heer Bosch van Rosenthal gehad. De heer Bosch van Roserzthal heeft 
toen gezegd: Ik acht deze regeling onaanvaardbaar. De heer Einthoven 
heeft dit telegrafisch doorgegeven aan Londen. Daarop heeft Londen 
gereageerd tegen de heer Bosch van Rosenthal en hem gezegd, dat 
hij dit had uit te voeren en zich, als hij het niet wist, tot de h e s  
Einthoven moest wenden. Dat is in April 1945 geweest. 

Intussen had de heer van Angeren hem gevraagd hem voorstellen 
over de personen, die in de overgangstijd op de politieposten moesten 
zitten, in te dienen. Het moesten zijn mensen, die het vertrouwen 
van de illegaliteit genoten, althans mensen, die in het begin - het 
ging over de eerste weken, maanden - samenwerking met de illega- 
liteit zouden waarborgen. De heer Einthoven heeft daarvoor met de 
heer van Angeren een code afgesproken, zowel voor de naam van 
de heer van Angeren als voor de zijne, en hij heeft de heer van Ange- 
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ren een code achtergelaten voor de namen van de mensen, die naar de 
mening van de heer Einthoverz in aanmerking kwamen. Er stonden 
30 à 40 mensen op het lijstje van de heer Einthoven, waaruit hier in 
overleg met de heer Tenkink, die de heer Einthoven er bij heeft ge- 
haald, een keuze is gedaan. Dit heeft de heer Einthoven dus geseind 
naar Londen. De heer Terzktizk wilde met de Vertrouwensmannen 
overleggen. Dat duurde eindeloos. De heer Einthoven heeft toen 
gezegd: Als U het mij niet vóór die en die datum zegt, sein ik naar 
Londen, dat U het weet, maar mij geen antwoord geeft. Toen heeft 
de heer Eintkoven naar Londen geseind: In overleg met de heer 
Terzkiizk doe ik die en die voorstellen. Daarop is het antwoord ge- 
komen, dat die en die mensen voor de overgangstijd werden aan- 
gewezen. De heer Einthoverz heeft het die mensen aangezegd en laten 
aanzeggen. 

Het antwoord uit Londen kwam in April 1945. Met een aantal 
figuren heeft de heer Einthoven, nadat zij waren aangewezen, zelf 
de bespreking gevoerd, maar hij heeft aan generaal Koot de 
papieren, die hij had meegebracht, gezonden, want deze moest het 
in de allereerste plaats weten. De heer Einthoven heeft aan de ille- 
galiteit te Utrecht deze papieren gezonden; vervolgens heeft hij aan 
de aangewezen hoofdcommisiarissen en commissarissen deze papieren 
gegeven, deels zelf daarop een toelichting verstrekt en deels een toe- 
lichting doen geven. De heer Nefzer heeft aan Vertrouwensmannen, 
met name aan de heer Bosch van Roselzthal, laten weten, dat de heer 
van Angererz ontkende, dat de heer Einthoven enige opdracht had 
gekregen, waarop hij aan de heer Bosch van Roserzthal zijn tele- 
grammen, die gewisseld waren, over legde, waarbij de codewoorden 
afgesproken waren, waarop een voorstel gedaan is en waarop een 
antwoord gekomen is. Wanneer de heer Einthoverz geen opdracht had 
gehad, dan zou men toch gezegd hebben: Waar hebt U het over? De 
heer Bosch vmz Rosenthal heeft de heer Einthov~n half April laten 
komen en heeft hem gevraagd: Aan wie heb ik dat katje te danken? 
Waarop hij antwoordde: Dat is zo duidelijk als maar mogelijk is, 
dat hebt U aan mij te danken; als U de door Londen gemaakte 
regeling voor de overgangstijd onaanvaardbaar acht, dan meld ik dat 
aan de overzijde, oindat het anders bepaald een chaos wordt; wanneer 
er een bepaalde regeling is en men zich niet aan deze regeling aan- 
gepast heeft, doch er zelf een systeem op na houdt, komen er fatale 
botsingen. 

Dit is het telegram van 12 April 1945 aan Vertrouwensmannen 
geweest; daarover is de heer Einthoven, aan wie de heer Bosch van 
Rosenthal dat te danken had, onderhouden. 

De heer Eiiztlzoven heeft de aangewezen personen medegedeeld, dat 
de Regering besloten had hen daar tijdelijk neer te zetten; die personen 
zijn dus al meteen in de maand April voorbereidingen gaan treffen, 
overeenkomstig dat arrestatiebesluit en dat Staatsblad, zodat men, toen 
het Militair Gezag hier kwam, of liever a! vóórdat het Militair Gezag 
hier kwam, is begonnen krachtens deze regeling te werken. Er was 
bij de politie een man, die in het algemeen met de arrestaties was 
belast, de centrale figuur van de politie; die had een ,,opposite- 
number" bij de illegaliteit. Deze twee mensen hadden met elkaar in 
elke stad geconfereerd en dus kon men op het ogenblik van de  be- 
vrijding volgens het boekje aan de gang. De naam was een afkorting, 
maar die is de heer Eirzthoven op het ogenblik kwijt. Waar het op 
aan kwam, was, dat de oude regeling, zoals die door de Vertrouwens- 
mannen naar beste weten en naar hun idee overeenkomstig het goed- 
vinden van Londen was vastgesteld, in enkele weken was weggevaagd 
en dat men dus van het allereerste begin af heeft gewerkt volgens het 
systeem, dat de Regering in Londen wenste. Dat is dus voorbereid 
in die enkele weken tot de vijfde Mei. Dat is dus ontstaan door de 
uitnodiging van de andere kant aan de heer Einthoven om over te 
komen. 

Er was hem hier een paar keer gezegd: Zoudt u niet naar het Zuiden 
gaan?, waarop hij heeft gezegd: Ik ben bereid, mbar ik wens een op- 
roep te hebben. Ik ga op mijn leeftijd en met het oog op mijn gezin 
niet zonder een oproep zo maar eens een tochtje door de Duitse linies 
maken, maar als men zegt: Wij willen hem hier hebben, dan spreekt 
het vanzelf, dat dit voor mij een bevel is, en dan ga ik. 

~ Ö o r d a t  de heer Einthoven wegging, was er naar zijn indruk nog 
helemaal geen telegramwisseling met de Regering over de vervulling 
van de politiefuncties geweest. Hij heeft zich er alleen over verbaasd, 
dat het van de min of meer toevallige omstandigheid, dat hij in het 
Zuiden was, heeft afgehangen, dat die regeling hier kwam, en dat 
het Staatsblad E 123 hier volkomen onbekend was, terwijl er toch 
wel meer mensen overgingen. 

De heer Einthoven had er al eerder over gesproken, of het niet 
wenselijk was, dat hij naar de overkant ging, omdat de regeling, zoals 
die door Vertrouwensmannen was getroffen, naar zijn overtuiging 
onmogelijk efficient kon werken. Hij kende die regeling via de heer 
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T~cnkink en via d e  hzer van Thiel, die bij de heer Eirzthovci~ geweest 
zijn o m  te vragen, of hij daarbij wilde assisteren. Toen heeft hij 
gevraagd: hoe ziet de regeling er uit? Ffij heeft die regeling gezien 
en vond haar bijzonder onbruikbaar in tijden vari nood. Die regeling 
had het bezwaar, dat  er twee kapiteins o p  net schir~ waren ----- die 
bevelsbevoegdhedei~ moesten in handei; van é i n  instantie zijn ---, 
dat  elke belangrijke maatregei nloest worden getekznd door de  secre- 
taris-generaal van Justitie en de gemachtijde van Binnenlandse Zaken. 
Justitie en Biniienlandsr Zaken hadden altijd met elkaar overhoop 
gelegen. D a t  was de regeling van de Centrale Dieast van de Politie, 
die als een interdepartementaal orgaan gedacht was. Daarop slaat ook 
het telegram, dat  luidde, dat  die regeling te Londen volslagen onbe- 
kend was en dat men er dus ook niet mee accoord ging,. De heer 
Einthoveiz had een reis naar het Zuiden a! aan de  heer Tenkink 
voorgesteld. Deze heeft toen gezegd, dat  de Vertrouwensmannen 
daarin geen enkele noodzaak zagen. Daarvan heeft de  heer Eiilthovcil 
dus afgezien, totdat hij een verzoek van de Prins kreeg o m  naai  
het Zuiden te gaan. De heer Tenkitzk wist dus, dat de heer Einthoven 
met deze plannen al lang rond liep. Mij heeft hem o p  een gegeven 
moment gezegd: ik heb een verzoek gekregen, dus ik ga nu. 

Wat  nu  d e  heer Einrhovctz daarna heeft gedaan, heeft hij echter 
in overleg met de heer Tenkink gedaan, ook de  uitwerking. Om hem 
alle eer te bewijzen he-ft de  heer Einthoven 'alle mededelingen ge- 
daan namens de  heer Tenkink. Hij heeft dus alle mededelingen, 
mijnheer Jansen gaat daar en mijnheer Piefersetz gaat daar zitten, 
namens de  heer Tenkink gedaan, terwijl het telegram rechtstreeks 
bij hem was gekomen. 

E r  zullen mensen zijn geweest, die zich dat  hebben aangetrokken: 
omdat zij meenden, dat zij er meer voor in aanmerking kwamen 
dav, de aangewezenen, maar de betrokkenen hebben zich er allen 
toe bereid verklaard, toen zij wisten, dat het was een Regerings- 
beslissing niet van hier maar van Londen uit, hetgeen de heer Eint- 
hoven hun heeft medegedeeld. 

D e  heer Einthovetl heeft niet gehoord, dat het heeft gestagneerd, 
omdat iedereen was ingeschakeld en wist met wie hij nioest werken. 
D e  heer Einthovei: heeft met de illegaliteit van Rotteïdain clandes- 
tien nog ern lang telefonisch gesprek gehad o m  te bevestigen, dat  
dit de  wens was van Londen en van niemand anders. Hij had uit- 
sluitend bij zich wat op de ordehandhaving e n  de arrestatie betrek- 
king had en die vier phasen, eerst dus d e  illegaliteit met de politie 
er bij, daarna hoe langer meer politie en tenslotte a l l e ~ n  de  politie. 
E r  waren automatische arrestatielijsten daarbij; die en die soort van 
mensen automatisch arresteren, bepaalde cetegorieën overgeven aan 
d e  Engelsen, de  anderen zelf houden. D a t  was geen zuivering, dat  
was arrestatie. Onder de  bijlagen waren lijsten, waaruit men precies 
kon zien, wie gearresteerd moesten worden en wie men aan anderen 
moest overdragen. Dat  arrestatiebesluit met alie bijlagen is er na- 
tuurlijk nog. 

Een redelijke zuivering van het politiecorps was klaar o p  het 
ogenblik van de bevrijding. Althans in het Westen, niet in het 
Oosten. Daar  had de heer Einthoven niet kunnen komen. Tot  aan de 
Grebbelinie was dit in alle geme'enten voor elkaar. D a t  hadden de 
door  de heer Einthovrn aangewezen plaatselijke chefs ieder in  hun 
eigen ressort gedaan. 

D e  heer Einthovcn heeft de gegevens verstrekt; in sommige ge- 
meenten, die hij bereiken kon, Den Haag, Rotterdam, Schiedain, 
Delft b.v. en naar hij meent ook Leiden, heeft hij aeze regeling mon- 
deling toegelicht; Rotterdam heeft de  voor Dordrecht aangewezen 
man weer bij zich gehad en heeft hem o p  dit punt ingelicht. D r n  
Haag heeft Voorburg en Wassenaar ingelicht enz. D e  aangewezen 
personen hebben dus alle punten voorbereid, wat de  illegaliteit be- 
treft, zodat op het ogenblik van de  bevrijding de machine automatisch 
in werking kon tredrn. hlet de man, die in Den Haag het hoofd 
van de arrestatiegroep van de politie was, heeft de heer Einthoven 
het zeer uitvoerig besproken; van deze weet hij, dat  het kant en 
klaar was; zij hadden de huizen aangewezen, waar die mensen on- 
dergebracht zouden worden. H o e  lang de ezrste pl-iase in feite heeft 
geduurd, weet de heer Eir;thoven niet. Da t  is bijzondere rechtspleging. 

Mr. J .  C. Tenkink is in  September 1944 bij d e  actie van Vertrou- 
wensmannen betrokken geworden. Wij is toen te  Leiden bij de  voor- 
zitter, de  heer Bosch val; Rosenthal, geroepen en deze heeft hem iets 
verteld van de  aanwijzing van Vertrouwensmannen door d e  Regering 
te Londen en van de  taak van Vertrouwensmannen, speciaal ook o p  
het gebied van de handhaving van de openbare orde. Hij heeft daarbij 
wel laten doorschemeren, dat  het de  bedoeiii~,: van Vertrouwens- 
mannen was, dat de  heer I'erzkirzk zou worden voorgedragen oin d e  
leiding van het Departement van Justitie o p  Ach te  nemen, als de  
bevrijding zou zijn gekomen. D e  eerste dagen dacht iiirn, dat  die 
bevrijding zeer snel zou komen, nog in September 1944. Daardoor 
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is er toen van hun kant eigenlijk niet zo heel veel kunnen worden 
voorbereid. De Vertrouwensmannen hebben meer over moeten nemen, 
wat door de O.D. was klaargemaakt, zoals bijvoorbeeld arrestatie- 
bevelen. De mensen zouden voorts binnenshuis moeten blijven, enz.; 
aIieniaaI van die concrete maatregelen ter handhaving van de open- 
bare orde. Er is nog wat aan geschaafd. Naar de heer Tenkink 
meent, zijn de burgemeesters wat ineer ingeschakeld. Prof. Cleveringa 
heeft, meent de heer Tcnkirzk, een proclamatie voor Vertrouwens- 
mannen in eerste instantie opgemaakt. Deze proclamatie is later nog 
enigszins gewijzigd. Het eigenlijke werk is toen nog niet verricht. 
Dat is pas gebeurd, toen bleek, dat de bevrijding langer op zich zou 
laten wachten. Men is zich toen wel dadelijk sterk gaan verdiepen 
in allerlei vraagstukken. die verband hielden met de handhaving van 
de openbare orde in de ruime zin des woords De heer Tenkink 
spreekt nu alleen voor het ressort van Justitie. Hij weet nl. ook, dat 
er met de heren Ridder en Albar& van Financien en met de heer 
Trip ver gaande contacten op financieel gebied zijn geweest. Het is 
wel zo geweest, dat de heer Tc.r:kirzk kan zeggen, dat, toen liet uur 
van de bevrijding daar was, de Vertrouwensmannen verregaande 
maatregelen hadden getroffen, die, wat de concrete handhaving van 
de openbare orde betreft, eigenlijk voldoende waren. Als er niets 
anders was geweest - de heer Tenkink bedoelt, als er geen Militair 
Gezag was geweest -, dan gelooft hij wel, dat zij het hadden kunnen 
rooien. 

Het Zuiden is helemaal buiten Vertrouwensmannen om gegaan. 
Zij hadden met het Oosten wel zekere contacten, maar hun werk- 
zaamheid was toch wel meer speciaal op het Westen gericht. Daar 
was zeer veel verricht en daar zou men, als het moest, met het 
voorbereide in zee hebben kunnen gaan. De heer Tcrzkink noemt als 
voorbeeld van de doorkruising van Londense maatregelen ten aanzien 
b2n wat hier was gebeurd, het besluit betreffende de handhaving van 
openbare orde en organisatie van de politie. Zij hadden - bij dat 
besluit was de heer 7e?z/cink verregaand betrokken geweest, evenais 
ook bij het opzetten van de Centrale Dienst van de Politie - een 
er7 ander hier uitvoerig voorbereid en zij leefden in de  vaste over- 
tuiging, dat de Regering te Londen hiervan volkomen op de hoogte 
wcis. De heer Teilkink weet in de eerste plaats, dat Vertrouwens- 
rn,niieil hierover herhaaldelijk bericht aan de overkant hebben ge- 
stuurd. In de tweede plaats herinnert hij zich, dat hij, voordat de heer 
vniz Roijen naar Engeland is gegaan, een zeer uit~oerlg onderhoud 
ne t  hem heeft gehad over de organisatie van de politie. Hij wilde 
van de lieer Ttnkii~k eens horen, voordat hij naar Londen ging, ho? 
dat was geregeld. Als de heer Terzkink zich niet vergist, is er toen 
zelrs een telegra111 van de overkant gekomen van de heer van Roijcr?, 
dat hij begrip had gevonden. 

De heren Kes.~er en Tenkink wilden de burgemeesters en de Coin- 
missarissen der Koningin - overeenkomstig de wess van Ver- 
tro~iwensmannen - zoveel mogelijk inschakelen. Dat was de opzet 
van het .,Besluit handhaving openbare orde en organisatie van de 
Politie". De procureurs-generaal werden daarbij voor het verlenen 
van bijstand aan de politie ingeschakeld, maar, in aansluitiilg aan de  
gemeentewet, werden toch in de eerste plaats de handhaving van de 
openbare orde en het treffen van de nodige maatregelen daarvoor 
in handen van de burgemeesters gelegd. Bij bet onderhoud met de 
keer vav Roijerz zal ook - naar de heer Tenkink aanneemt - 
verteld zijn, welke mensen men in Nederland in de eerste plaats zou 
nodig hebben. Er zal ongetwijfeld zijn gesproken over de algemeen 
inspecteur van Rijkspolitie. Bij de Centrzle Dienst was de heer 
fi4ijrzlicjf voor de afdeling Openbaie Orde en Veiligheid aangeweren 
En de heer Langeineyer voor de afdeling Rijkspolitie. De heer Ten- 
kink weet intussen niet zeker, o-t dit laatste op dat moment al bekend 
was. De algeinene opzet moet echter ongetwijfeld door hem aan de 
heer van Roijen zijn medegedeeld, aangezien deze helemaal lag in de 
gedachtengang, waarin de heer Tcrzkirzk volkomen was ingeleefd, 
doordat reeds op dezo basis met het Vaderlands Comité was over- 
legd. Dat was niets nieuws. Dat is niet op een bepaald moment uit 
de lucht komen vallen. 

Vertrouweiismannen hebben, toen zij het Londense Buitengewoon 
Polrtiebesluit (E 123) ontvingen, terug getelegrafeerd naar Londen, 
dat zij dat hier heel anders hadden geregeld en dat het moeilijk was 
terug te draaien, aangezien de mensen al waren aangewezen en dat 
men een chaos kreeg, wanneer men daarin op dat moment nog 
wij~igingen ging aanbrengen. Als de heer Tenkink zich goed her- 
innert, is er uit Londen terug getelegrafeerd, dat het beslist toch 
door moest gaan. Het telegram van Vertrouwensmannen was van 
23 Maart 1945. Het antwoord van de Regering is van 12 Apnl; 
daarin stond, dat nien te Londen persisteerde, dat het toch zou 
gebeuren en dat een andere regeling niet mocht worden uitgevoerd. 
De beer Tenkink bedoelt slechts te zeggen, dat op dat r?zurrzent over- 
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schakeling van de regeling van Vertrouwensmanneil op E 173 tot 
ernstige bezwaren aanleiding zou hebben gegeven. Overigens is het 
de vraag, of het tactisch is geweest om alle macht in handen van 
Justitie en de procureurs-generaal te leggen. Wat de Centrale Dienst 
betreft, deze kon op dat moment zo worden opgezet. Hij was ge- 
houden buiten iedere strijd tussen het Departement van Binnenlandse 
Zaken en dat van Justitie. Men zat daar samen broederlijk in. Onder 
verantwoordelijkheid van de beide departementen was er een Cen- 
trale Dienst onder leiding van de waarnemend secretaris-generaal 
van het Departement van Justitie. Er was een afdeling Rijkspolitie 
van het Departement van Justitie en een andere afdeling - Open- 
bare Orde en Veiligheid - van het Departement van Binnenlandse 
Zaken. De  heer Terzkink kan zich best begrijpen, dat, gezien de 
voorgeschiedenis hier te lande voor de oorlog, men te Londen heeft 
gedacht: Dat gaat nooit. Op dat moment was een dergelijke organi- 
satie, een dergelijke samenwerking, mogelijk en de heer Terzkir~k 
vindt het erg jammer, dat men de initiatieven, die er toen zijn ge- 
nomen, geen kans heeft gegeven. 

Op de vraag, waaruit de wanorde door de overschakeling zou zijn 
voortgevloeid, antwoordt de heer Terzkink, dat het op e:n betrek- 
kelijk late datum was, dat die overschakeling zou moeten gebeuren; 
de bevrijding kon betrekkelijk snel worden verwacht en men had 
verschillende mensen aangezocht. Op de basis van Vertrouwensman- 
nen was het helemaal geregeld. Vele burgemeesters en hoofdcom- 
missarissen en commissarissen waren ingelicht en ook de aangewezen 
Commissarissen der Koningin. Dezen hadden het verder door- 
gegeven. Vertrouwensmannen meenden z.i. terecht, dat het niet meer 
was terug te draaien. Het was daarvoor te ver gekomen. Op zichzelf 
is het natuurlijk zeer bedenkelijk, wanneer de Regering te Londen 
zegt: het moet teruggedraaid worden, ei1 het dan toch hier niet ge- 
beurt. Dat was natuurlijk ook weer een bron van allerlei ellende. 
Dit terugdraaien had hoofdzakelijk invloed op de organisatie. Men 
had de accenten heel anders moeten leggen. De procureurs-generaal 
waren nu niet zo bijzonder verregaand ingeschakeld, omdat zij in het 
systeem van Vertrouwensmannen niet die overwegende rol moesten 
spelen, die hun volgens het Buitengewoon Politiebesluit was toe- 
gedacht. 

De heer Teizkink had al contact met de heer Einfhoverl, voordat 
deze naar Engeland ging. Hij heeft mededeling gedaan, dat hij zou 
gaan. Het is de heer Tenkink niet helemaal duidelijk geweest op  
welke basis de heer Eirzthoverz ging. Daar was men in die tijd na- 
tilurlijk ook altijd enigszins geheiinzinnig mee. Toen de heer Eint- 
hoven uit Londen is teruggekomen, heeft hij wel enkele dingen ver- 
teld. Hij wekte de indruk, dat hij veel wist. De heer Tenkink gelooft 
niet, dat het een opdracht van Vertrouwensmannen was. Voor zijn 
vertrek heeft de heer Eiizthoven uitvoerig met de heer Tenkink ge- 
sproken, met naine over de organisatie van de politie, zoals men die 
had gedacht. Toen hij terug kwam, liet hij blijken, dat het allemaal 
tc Londen niet zonder meer werd goedgevonden. In het telegram, 
dat de heer Teizkirzk net heeft genoemd, slaat ook, dat men met 
Einzhfiven moest praten, aangezien deze er meer van wist. nl. van het 
Buitengewoon Politiebesluit. Nu weet de heer Terzkink niet meer, in 
hoeverre de heer Errithoven daarover concrete mededelingen heeft 
gedaan. 

Op de opmerking, dat de heer Einthoven heeft verklaard, dat hij 
enkele dagen na zijn terugkeer weer opnieuw contact met de heer 
Tenkink heeft gehad en dat hij de heer Terzkink toen heeft verteld, 
welke regelingen men had getroffen, waarbij de heer Tenkink zou 
hebben gezegd, dat dit vrijwel onzin was, waarop de heer Einthoven 
heeft gezegd: .,Ik heb de fotocopieën", zegt de heer Tenkink, dat het 
hem en ook anderen niet helemaal duidelijk is geweest, op welke basis 
en in welke kwaliteit de heer Einthoven aan de averkant is geweest. 
Het is niet de indruk van de heer Tenkink, dat de heer Eiizfkoven, na- 
dat hij te Londen was geweest en met die mededelingen was terugge- 
komen, het eigenlijk verder heeft opgeknapt. De heer Tenkink spreekt 
natuurlijk uit zijn herinnering. maar hij gelooft, dat die aanwijzingen 
in belangrijke mate overeenstemmen met wat men hier in Nederland 
had voorbereid. De heer Tenkink leest een desbetreffend briefje voor, 
gedateerd 2 Mei 1945 en getekend: J. C. de Jonge - dat was de schuil- 
naam van de heer Tenkink -. Het luidt enigszins verkort als volgt: 

,,Zeer Geachte Heer Advocaat-Generaal te 's-Gravenhage, 
Van de overzijde is dezer dagen bericht ontvangen betreffende 

de aanwijzing van enkele hoofdcommissarissen en commissaris- 
sen van politie. 

Voor wat betreft Uw ressort, zijn aangewezen of - voorzover 
zij nog niet in de betrokken functie werkzaam zijn geweest - 
tijdelijk met de waarneming van die functie belast, de volgende 
personen: (hier volgen benoemingen voor Dordrecht, Wassenaar, 
Leiden, Delft). 
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De bevestigde of tijdelijk nieuw aangewezen functionarissen 
worden rechtstreeks van mijnentwege ingelicht. 

Momenteel is het wellicht niet mogelijk de (tijdelijk) uitgeslo- 
tenen te bereiken. Ik zal zien, wat eventueel in deze nog kan 
worden gedaan. Ik neem aan, dat U de procureur-generaal van 
dit stuk, dat ik gemakshalve aan U richt, zult doen kennisnemen." 

Daar ziet men toch wel uit, dat de heer Tenkink tot het laatste toe 
enige vingers in deze pap heeft gehad. Het is altijd moeilijk om in 
dergelijke aangelegenheden positief te spreken. Het is alweer zolang 
geleden. Het zou natuurlijk kunnen zijn, dat de heer Einthoven in 
overleg met de heer Tenkink de mensen zou gaan inlichten. 

De heer Teilkink kan zich ook niet voorstellen, dat in de tijd, toen 
de Vertrouwensmannen hier door de Regering met bevoegdheden be- 
kleed waren, aanwijzingen anders zouden gebeuren dan op naam van 
Vertrouwensmannen. 

Op de opmerking, dat de heer Einthoven heeft verklaard, dat hij de 
overtuiging had, dat de regeling van Vertrouwensmannen inzake de 
openbare orde en de politie onmogelijk efficient kon werken, zegt de  
lieer Tenkink, dat dit toch wel enigszins merkwaardig is, omdat de 
heer Einthoven toch wel min of meer is ingeschakeld bij de Centrale 
Dienst, door Vertrouwensmannen ingesteld. Men moet toch wel aan- 
nemen, dat de heer Eirzthoven de Londense Regering, althans de Mi- 
nister van Justitie, van deze regeling in kennis heeft gesteld. In  dit ver- 
band lijkt het de heer Tenkink vermeldenswaard, dat, toen hij voor het 
eerst na de bevrijding Minister Gerbrmzdy ontmoette en de heer 
Tenkink zei: ,,Er is hier heel wat voorbereid op het gebied van de 
politie", de heer Gerbmizdy de indruk maakte, dat hij daar niets van 
wist. 

De contacten en de verbindingen met de overkant op dit gebied 
zijn voor de heer Tenkink in sommige opzichten volslagen raadsels 
geweest. Hoe is het mogelijk geweest, dat bepaalde dingen, die her- 
haaldelijk overgeseind moeten zijn geweest, zoals b.v. deze kwestie 
van de handhaving van de openbare orde, niet tot de Nederlandse 
Regering te Londen is doorgedrongen? 

Overigens is de samenwerking met de heer Einthoverz zeer goed ge- 
weest. De heer Tenkiak herinnert zich de aanwijzingen van de top- 
functionarissen bij de politie, waarover zij vrijwel volledig overeen- 
stemming hadden. De heer Tenkink - als hij het zich goed herinnert 
- had al een bepaald project, een bepaald kladje, waar meerdere 
meiisen op stonden en dat stemde naar hij meent, vrijwel overeen met 
wat men aan de overkant wilde. 

Het staat de heer Gerbrandy voor de geest, dat, toen de bespre- 
kingen plaats hadden bij de eerste overkomst van de heer van der 
Gang, zij zich toen in verbazing de vraag gesteld hebben: Maar hebt 
11 die besluiten dan niet? Deze waren immers naar Nederland ge- 
stuurd! Of dit gebeurd is bij het rapport van de heer van Roijen, dat 
niet aangekomen is, weet de heer Gerbrandy niet, maar hij herinnert 
zich in zijn kamer een bespreking à trois tussen de heren van der 
Gang. varz Nners~na de W i f h  en hem, waarbij de heer Gerbrandy 
zijn verbazing heeft uitgesproken over de onbekendheid van de heer 
van der Gaag met de besluiten van de Regering. Toen is er bespro- 
ken: Dan moet de heer van der Gaag de stukken volledig hebben. 
Maar daar moet iets aan voorafgegaan zijn. Dat er met de chef-staf 
Militair Gezag gesproken is in deze zin, dat het wenselijk was, dat 
hij zich, wat betreft het bezetten" van bepaalde functies, van sleutel- 
posities in Holland en Utrecht, zoveel mogelijk zou conformeren aan 
het voorbereidende werk van Vertrouwensmannen, dat voor ecn be- 
langrijk gedeelte in telegrafisch overleg met de Regering had plaats 
gevonden, meent de heer Gerbrandy wel. Zulk een punt is zijns in- 
ziens aan de orde geweest; hij meent, dal het over de heer van -4nqc- 
ren gelopen is. Voor een deel is het ook gelopen over de heer Bed; 
met de heer Gispen is daarover ook overleg gepleegd, naar de hesr 
Gerbrandy zich meent te herinneren. De leden van zijn laatste Kahi- 
net, zoals de heer Beel en anderen, wisten ook van het bestaan van 
de Vertrouwensmannen. Dat is hun medegedeeld. 

Naar aanleiding van het tekort aan coördinatie tussen de werk- 
zaamheden van de Regering en die van Vertrouwensmannen en in 
bet bijzonder met betrekking tot de tegenstellingen, welke er zijn ont- 
staan bij Volksberstel en H.A.K.K. zegt de heer Wijffels, dat hij pas 
later heeft gemerkt, waarin deze soort van tegenstellingen haar oor- 
sprong heeft gevonden; voornamelijk hierin, dat te Londen aan de 
nieuwe Ministers niet bekend was, welke opdrachten of richtlijnen 
doorgegeven waren door de Regering van Londen aan Vertrouwens- 
mannen. De heer Wijffels heeft meegemaakt, dat op zijn departement 
een ambtenaar een bepaalde werkkring claimde, omdat hem die door 
Vertrouwensinannen was toegezegd, terwijl hij van zijn ambtsvoor- 
ganger, Minister van den Teinpel, voor die zelfde functie op een 
ander was gewezen, waar hij zich zeer wel mee kon verenigen. ZO 
was het ook met de H.A.R.K. Ten aanzien van alle hulpverlening, 
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welke ons geredelijic uit het buitenland en met warmte werd geboden 
er1 wat hein nogal wat tijd van ontvangst en van bedelaar te moeten 
spelen heeft gekost, heeft hij altijd iedereen, die hun die hulp aan- 
bood, gezegd: Wij zijn u ontzettend dankbaar. want wij zijn er nooit 
zo bekaaid afgekomen als deze keer. Gaat 11 nu werkelijk zelf eens 
kijken, waarmee u ons zoudt kunnen helpen en wij zullen daar een 
centrale slichten, die dat in ontvangst kan nemen en die het kan br- 
steden op de wijze, zoals u het het liefst ziet. Dat heeft de heer 
Wijjfels aan Zuid-Afrika, aan Ierland enz. en aan alle mogelijke in- 
stanties doorgegeven. Vandaar, dat zij er dus naar streefden, dat, ten 
eerste zoveel mogelijk particulier initiatief werd ingeschakeld en ten 
tweede, dat er een coördinatie kwam, die wist, wat er gin; gebeuren, 
a.h.w. een ontvangststation, die de mensen ook ontving. Dat heeft in 
die tijd in het Zuiden bijzonder goed gewerkt. Maar dit was een 
totaa! verschillende opbouw van wat aan Vertrouwensmannen was 
doorgegeven als de wens van de Regering van Londen, waar hij vol- 
komen onkundig van was, nl. dat er een Nationaal Volksherstel zou 
zijn. De heer Wijffels heeft met name het eerste geval genoemd van 
deze ambtenaar in functie, terwijl zijn voorganger van den Tempel 
hem een totaal andere man had genoemd dan die op hoge poten zijn 
recht had geclkimd, als een voorbeeld, hoe aan Vertrouwensn~annen 
was gezegd en hoe Vertrouwensmannen aan bepaalde mensen hadden 
gezegd, dat en dat is de opdracht van de Regering te Londen, waarvan 
de hoofden van de departementen niets afwisten. De heer Wijffels 
wist van het bestaan van de richtlijnen en van het tot stand brengen 
van een Nederlands Volksherstel niets, totdat het Noorden bevrijd 
werd. Toen is hem dat allemaal door mejuffrouw Tjeenk Willink op 
een audiëntie medegedeeld. Te Londen heeft hij daar nooit iets van 
gehoord. Ook niet in het bevrijde Zuiden. Dat het mensen wdren, die 
een Regeringsopdracht hadden, daar heeft de heer Wijffels nooit iets 
van gevonden. Hij Iieeft het de heer van Rhijn e.a. gevraagd. Zo was 
het een en ander een bron van veel moeilijkheden. De mededelingen 
van Vertrouwensmannen zijn in het Westen bepaaldelijk opgevat als 
Regeringsopdrachten. 

Bij de heer van clen Tempel was er van het Volksherstel niets be- 
kend, althans hij heeft het niet aan de heer Wijffels doorgegeven; 
op het departement te Londen was het evenmin bekend. Het is best 
mogelijk, dat dergelijke opdrachten van een ander departement zijn 
gekomen. In ieder geval heeft de heer varz den Tenzpel de heer Wijf-  
fels ook, bij navraag, gezegd: daar is mij niets van bekend. Boven- 
dien zou hij dat bij de overdracht toch door hebben moeten geven. 
Hij was toen wel ziek, maar in ieder geval zijn ambtenaren dienden 
het dan toch te weten. De heer Wijffels heeft de heer Menten nooit 
eerder horen noemen dan toen het gehele land bevrijd was. De niet- 
bekendheid van hetgeen Vertrouwensmannen namens de Regering 
te Londen hadden geregeld, zonder dat de departemenlshoofden daar 
kennis van hadden, gaf een heleboel moeilijkheden. De heer Wijffels 
is er niet achter gekomen, welke Minister het dan wel heeft gedaan. 
Er was bovendien zoveel te doen om zich in te werken en alles 11a 
te gaan, waardoor er eigenlijk niet veel gelegenheid was dit geschil, 
dat niet terstond bleek, na te gaan. Hetzelfde was het op andere af- 
delingen, b.v. op de afdeling repatriëring. Dat was eenvoudig ver- 
schrikkelijk, er was niets gedaan. Het enige, dat men kon doen, 
was improviseren. Er was wel een Regeringscommissaris voor de 
repatriëring, liiaar er was niets klaar. 

Aan de coördinatie tussen de verschillende departementen ontbrak 
nogal wat. Voor de heer Wijffels was dat een nieuwe wereld, waar hij 
buitengewoon tegen opzag, maar hij heeft zelden in zijn leven een 
periode meegemaakt van een zo slecht vastleggen van besluiten. Hij 
kende de gang van zaken niet op departementen, maar wanneer hij er 
langer was geweest, zou hij inderdaad een andere vorm hebben gevon- 
den. Hij kende ook geen enkele instantie, waar een zo slecht archief 
was als bij het departement, dat hij had te beheren. Een brief, die 
werd opgeborgen, kreeg men na twee dagen niet meer terug. Daar 
inoesten drie mensen een week naar zoeken. Men was volkomen ge- 
speend van een behoorlijke ambtenaar. Als de heer van Rhijn er niet 
was geweest, hadden ze helemaal niets kunnen doen. Het enige, dat 
in die tijd nodig was, was snel te besluiten. In zoverre was dat gemak- 
kelijk, maar de manier, waarop het vastgelegd werd, was abominabel 
slecht, daar heeft hij nooit iets van begrepen. De organisatie, die de 
heer Wijffels daar heeft gezien, heeft hein niet verwonderd dozn 
staan over minder goede voorbereidingen ei1 regelingen; hij heeft best 
begrepen, waar het vandaan kwam. Het was nergens vastgelegd. Men 
kan natuurlijk niet bij alles van de Ministerraad op het geheugen van 
do secretaris afgaan. De notulen van de Ministerraad werden in het 
begin van de vergadering onverstaanbaar voorgelezen, onder onder- 
linge zakelijke gesprekken. De agenda was steeds zeer overladen. 

De heer Beet verklaart, dat hem van het co1;ege van Vertrouwens- 
mannen geen officiële mededeling is gedaan, toen hij tot het Kabinet 
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toetrad. Dit is hem geleidelijk gebleken uit de telegrammen, die op 
deze aangelegenheid betrekking hadden en die zijn departement be- 
reikten. Hij heeft wel enkele namen geweten, maar die namen van alle 
leden van het college van Vertrouwtnsmannen zijn hem nooit mede- 
gedeeld. Die heeft de heer Geubrandy zeer geheim gehouden, ook in 
verband met de risico's, die daaraan waren verbonden. Op een gegeven 
ogenblik heeft de heer Beel aan de heer Gerbrandy nadere inlichtingen 
gevraagd, omdat hij gemerkt had, dat deze tegenspeler er was. Hij 
heeft gevraagd hem op de hoogte te stellen van de onderwerpen, die 
hem als Minister van Binnenlandse Zaken interesseerden. Toen 
i? de heer Beei bij de heer Gerbrandy op zijn kabinet geweest en heeft 
deze hem daarvan nadere mededeling gedaan. Van het bestaan van een 
college bleek de heer Beel al 7eer spoedig, toen hij als Minister was 
opgetreden, maar de juiste samenstelling er van kende hij niet. Van 
de telegrammen, die met Holland gewisseld werden en die betrekking 
hadden op Binnenlandse Zaken, kreeg hij copieën, zodat hij de situ- 
atie, zoals die werkelijk was, geleidelijk heeft kunnen opbouwen. Juist 
omdat dit maar ten dele het geval was, heeft de heer Beel aan de heer 
G~rbrariidy gevraagd hem volledig op de hoogte te stellen, voorzover 
betreft de onderwerpen, die zijn departement regardeerden. 

De telegramwisseling over de benoeming van bestuursfunctionaris- 
sen, van Con~missarissen der Koningin en burgemeesters van grote 
plaatsen. was practisch al een feit, toen de heer Beel Minister werd. 
Er was een besluit van de Minister van Binnenlandse Zaken met 
betrekking tot de vraag, welke Con~missarissen en burgemeesters 
mochten terugkeren en welke niet. Dat was een beslissing, die al  
genomen was, voordat de heer Beel Minister werd. Die beslissing 
heeft men later uitgevoerd en aan het Militair Gezag meegegeven. 
Over hoogstens enkele gevallen hebben zij nog contact gehad. 

De commissie is in het bezit van een aantal stukken, op  de  werk- 
zaamheden van Vertrouwensmannen betrekking hebbende, van welke 
stukken zij hieronder, voor zoveel nodig, een overzicht laat volgen. 

In September 1944 hebben Vertrouwensmannen drie Algemene 
Bekendmakingen1) klaar gemaakt, welke bedoeld waren om on- 
middellijk na de, toen heel spoedig verwachte, bevrijding te worden 
afgekondigd. 

De Algemene Bekendmaking no. 1 houdt o.m. het volgende in. De 
politie en de Ordedienst (O.D.), met uitsluiting van elke andere 
organisatie, zijn door de Regering aangewezen het bevoegd gezag 
bij de handhaving van orde en rust bij te staan. Zij, die tot de O.D. 
behoren, zijn militair en zijn kenbaar aan . . . . . . . . . Ingevolge gegeven 
bevelen zijn politieke gevangenen reeds in vrijheid gesteld of zullen zij 
alsnog ten spoedigste in vrijheid worden gesteld, tenzij de vrije Neder- 
landse rechtsorde hun gevangenhouding vordert. Tegen ordever- 
storing van elke aard zal met kracht worden opgetreden. 

In  de Algemene Bekendmaking no. 2 geven Vertrouwensmannen 
voorschriften met betrekking tot de ordehandhaving. Zij wijzen op de 
legitimatieplicht, op het verbod tot het onbevoegd dragen van uniform- 
kleding en bijzondere kentekenen en zij geven orders aan Rijks- 
duitsers, N.S.B.-ers, enz., aan wie het o.m. verboden is zich buitens- 
huis te bevinden. Voorts geven de Vertrouwensmannen regelen be- 
treffende door de Duitsers, N.S.B.-ers enz. verlaten gebouwen, enz. 
en achtergelaten goederen en bevelen een ieder vuurwapenen of 
ammunitie in te leveren. Verboden is het buitenshuis slag- of stoot- 
wapens onder zich te hebben. Zonder opdracht van de bevoegde 
burgerlijke- of militaire autoriteiten is het verboden zich door middel 
van de radio of radiodistributie tot de bevolking te richten. 

In de Algemene Bekendmaking no. 3 worden bepalingen gegeven 
betreffende verboden tijd, sluitingstijd en verkeersregelingen. 

In een nota -) voor Vertrouwensmznnen van 7 October 1934 geeft 
de heer Cranzer; blijkbaar met enige anderen, in verband met de 
bovenvermelde bekendmakingen een beschouwing. 

Gebleken is, dat, hoewel in de eerste week van September 1944 ver- 
wacht kon worden, dat Nederland zonder slag of stoot bevrijd zou 
worden, dit niet het geval zal zijn. Het vraagstuk van de orde- 
handhaving wordt daarom opnieuw aan de orde gesteld. 

De principiële opzet van de handhaving van de openbare orde en 
rust, gelijk die door Vertrouwensinannen is gesteid, is imar de mening 
van de heer Cramer onaanvechtbaar: ,,De ordebandhaving geschiedt 
geheel onder 'de verantwoorde!ijkheid der Vertrouwensmannen en in 
de provincies en gemeenten mede onder verantwoordeli~kheid van de 
Commissarissen der Koningin en van de burgemeesters. De taak van 
de ordehandhaving van de O.D. gaat niet verder dan hei verlenen van 
den door de hiervoor genoemde autoriteiten eventueel gevorderden 
bijstand". 

Naar het aan de opstellers voorkomt, toont de uitwerking van de 
door Vertrouwensmannen gestelde beginselen in de algemene be- 
kendmakingen van de O.D. en andere publicaties van die kant a;s- 
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pecten, die de vraag doen rijzen, of wel in voldoende mate met de 
principiële opzet is rekening gehouden. In  dit verband zouden zij 
op drie punten willen wijzen. 

In de eerste plaats vestigen zij de aandacht op de hiërarchische ge- 
zagsverhouding. In het licht van de basis, die door de Vertrouwens- 
iilannen voor de ordehandhaving gelegd is, kan de hiërarchische ge- 
zagsverhouding geen andere dan deze zijn: Vertrouwensmannen- 
Commissarissen der Koningin-burgemeesters. Ten aanzien van de 
handhaving van de openbare orde bestaat er maar één hiërarchi- 
sche gezagsverhouding, nl. die door de Vertrouwensmannen is ge- 
steld. Zodra de leden van de O.D. bij de  handhaving van de 
orde en rust worden ingeschakeld, worden zij daarom in het hiër- 
archisch verband van Vertrouwensmannen-Con~missarissen der 
Koningin-burgemeesters opgenomen. Op dat zelfde moment kunnen 
de leden van de O.D. derhalve geen bevelen of instructies meer 
van eigen commandanten ontvangen, die niet in het orde-apparaat 
van Vertrouwensmannen zijn opgenomen. En bovendien: bevelen 
en instructies in de eigenlijke zin van het woord kunnen ge- 
meentelijk slechts van de burgemeesters, provinciaal van de Com- 
n~issarissen der Koningin en landelijk van de Vertrouwensmannen 
uitgaan. Men kan, aldus de opstellers, nu op tal van symp- 
tomen wijzen, waaruit moet worden afgeleid, dat de O.D. deze figuur 
zo ziet, dat er nog ruimte is voor zelfstandig handelen. Vervolgens 
worden enkele feiten met betrekking hiertoe vermeld. 

De opstellers wijzen er in de tweede plaats op, dat het duidelijk 
is, dat de taak van de leden van de O.D. van het moment af, dat de 
Vertrouwensmannen c.q. Commissarissen der Koningin en burge- 
meesters voor de handhaving der orde de bijstand van de leden van 
de O.D. inroepen, zuiver politioneel is. De opstellers wijzen er op, 
dat in de publicaties van de O.D. telkens militaire accenten insluipen. 

Wat tenslotte de positie der bij de ordehandhaving betrokken leden 
der O.D. betreft, kan de burgemeester hen aan de politie toevoegen. 
Indien de leden van de O.D. in groepsverband toetreden, mag dit niet 
verder gaan dan het in groepsverband per gemeente toetreden tot het 
corps der handhavers der openbare orde en rust. 

Op 10 October 1944 hebben Vertrouwensmannen, zoals reeds uit 
de verklaring van de heer le Poole is gebleken, een schrijven l) gericht 
aan de heer Six, chef staf van de O.D. Hierin wordt o.m. gesteld, dat 
aan de O.D. naast zijn taak als hulppolitie op civiel gebied, voorzover 
aan Vertrouwensmannen bekend, door de Regering geen taak is toe- 
vertrouwd. Dit standpunt inzake de positie van de O.D. stemt over- 
een met de opvattingen, neergelegd in de nota van de heer Crarner. 

Op 25 Maart 1945 hebben Vertrouwensn~annen zich tot de Mi- 
nister-president gericht met betrekking tot hun hoofdtaak: te zorgen 
voor de handhaving van orde ei1 rust. 2, 

De Vertrouwensmannen zijn bij de overweging der uitvoering van 
hun desbetreffende plicht te rade geworden hiertoe voornamelijk te 
,steunen op de burgemeesters. Zij hebben het volgende schema ont- 
worpen en door de door hen aangewezen en door de Minister-Pre- 
isident goedgekeurde tijdelijke hoofden van de departementen van 
Binnenlandse Zaken en Justitie doen uitwerken. 

Er wordt een interdepartementale politie-afdeling gesticht, opdat 
niet vooruitgelopen wordt op een beslissing in de sinds lang hangende 
en brandeiide kwestie der juiste plaats van de politie in het staats- 
rechtelijke bestel. Deze afdeling wordt geleid door de waarnemend 
secretaris-generaal van het departement van Justitie. De  zorg voor de 
handhaving van orde en rust wordt gelegd in handen van de burge- 
meesters als hoofden der gemeentepolitie, onder toezicht van de 
Commissarissen der Koningin, aan wie in de provinciën ten deze 
tevens een samenbindende en nevenschikkende taak wordt toege- 
dacht. Voorzover de burgemeesters behoefte hebben aan verster- 
kingen met rijkspolitie of marechaussee, wenden zij zich tot de fun- 
gerende directeuren van politie (de procureurs-generaal bij de ge- 
rechtshoven); hun aldus ter beschikking gestelde personen of een- 
heden staan tijdens de dienst onder hen. De burgemeesters kunnen 
verder hulppolitie op dergelijke wijze aan zich trekken. Een en ander 
is door Vertrouwensmannen vastgelegd in het ,,Besluit handhaving 
openbare orde en organisatie van de politie". Van de  aldus getroffen 
opzet hebben Vertrouwensmannen uit verschillende berichten doen 
blijken. Bovendien hebben zij hun vertegenwoordiger Herinai~, (van 
Roijcn), die in October 1944 naar de Minister-President overkwam, 
verzocht deze er van op de hoogte te stellen. Bij het bezoek van 
Rìchard (van der Gang) in JanuarijFebruari 1945 vernam deze dan 
ook niets van het tegendeel, n.l. dat de Regering het met deze opzet 
niet eens was, terwijl de zaak toch wel ter sprake kwam. In hoofd- 
zaak mag worden aangenomen, dat de ontworpen regeling redelijk 
zal werken. Het zou voorts, gelijk van zelf spreekt, thans ondoenlijk 
zijn een geheel andere opzet uit te werken en door te voeren rnet 
herroeping van alles wat reeds geschiedde in een door de vijand be- 



zet land zonder of bijria zonder coinmunicatiemiddelen. Elke poging 
hiertoe, die bovendien waarschijnlijk hier en daar ook het uitvallen 
door onwil van de  bovengenoemde hulppolitie zou betekenen, zou 
moeten uitlopen op verwarring met alle gevolgen van dien: onrust in 
plaats van rust, wanorde in plaats van orde. 

De  Vertrouwensmannen voelen zich gedrongen dit laatste nog 
eens te onderstrepen, nu zij het Buitengewooii Politiebesluit van 27 
September 1944 (E 123) onder ogen hebben gekregen, waaruit men 
zou moeien afleiden, dat een gans andere opzet wenselijk wordt geoor- 
deeld. Door de onmiddellijke invoering van deze opzet met betrek- 
king tot de politie zou alles, wat moeizaam is tot stand gebracht en 
waarmede de Regering geacht moet worden te hebben ingestemd, 
overhoop worden geworpen. De verordening van 12 September 1944, 
no. 23, opgenomen in het Publicatieblad No. 2 van het Militair Ge- 
zag, - de verordening ,,Organisatie Politie", in welke verordening 
in art. 4 nadrukkelijk het Rijkspolitiebesluit van 1935 wordt gehand- 
haafd, dat wil zeggen de zeggenschap over optreden en gebruik der 
politie in handen van de burgemeesters wordt gelegd, - laat, aldus 
verstaan, de kern van het werk van Vertrouwensmannen onaange- 
tast en maakt een vruchtbare samenwerking mogelijk. Het Buiten- 
gewoon Politiebesluit zou, aldus Vertrouwensmannen, een zeer grote 
verwarring in de hand werken; daarom hebben zij op 23 Maart 1945 
het volgende aan de Regering geseind: 

,,VM kregen eerst thans onder oogen politiebesluit E 123 stop 
VM hebben op grond opdracht reeds maanden geleden in over- 
tuiging voorkennis en instemming regeering anders opgezette 
maatregelen voor handhaving orde en rust geprojecteerd door 
gemachtigden voor binnenlandsche zaken en justitie zijn op 
grondslag daarvan uitgebreide voorbereidingen getroffen en per- 
sonen aangewezen stop wijziging daarvan thans niet meer uit- 
voerbaar stop zou slechts tot wanorde leiden stop VM vragen 
daarom het tijdstip artikel 2 niet vast te stellen dan na overleg 
na volledige bevrijding stop in verband inet te verwachten gevoel 
van onzekerheid onder bij ordehandhaving betrokkenen achten 
Vhl Uw omgaand antwoord van groot belang uit". 

Een afschrift van dit telegram hebben Vertrouwensmannen ook 
gezonden aan de chef staf van het Militair Gezag. 

Tot zover de brief van 25 Maart 1945 van Vertrouwensmannen aan 
de Minister-president. 

Vertrouwensmansen hebben zich ook gewend tot de chef staf 
Militair Gezag met een schrijven van de volgende inhoud: 

,,Nu door het onderhoud van Richnrd met den Sous-chef van 
Uw staf Kolonel Ft.'. Chr. Posthut?zus Meyjes de positie van 
Vertrouwensmannen opgehelderd is en verwacht mag worden, dat 
door U zooveel mogelijk zal worden aangesloten bij het door 
VM verrichte voorbereidende werk, meenen VM er goed aan te 
doen U een door hen ontworpen voorstel voor de samenwerking 
van Uw staf en de civiele autoriteiten te overhandigen. 

VM zenden U voorts hierbij een afschrift van een brief van 
25 dezer aan den Minister-President met het verzoek aan deze 
zaak wel Uw aandacht te willen geven, opdat bij de bevrijding 
de door hen getroffen maatregelen, ingevoegd in Uw regelingen, 
doeltreffend worden u~tgevoerd terwille der ordehandhaving. 
Voor bovenbedoelde voorbereidende werkzaamheden is het ver- 
der van groot belang te kunnen beschikken over de Publicatie- 
bladen van het Militair Gezag, zoodat alsnog zooveel mogelijk 
kan worden voortgewerkt in den geest van de inmiddels door U 
uitgevaardigde regelingen. De laatste aflevering van dit blad, 
waarover VM thans beschikken, is no. 17". 

Op 12 April 1945 oiitvingen de Vertrouwensmaiinen het volgende 
teiegram van de Regering betreffende het K.B. E 123: 

,,Aan Vm. Regeering bereikt mededeeling dat organisatie zou 
worden gehandhaafd, welke in strijd met K.B. 27 Sept. 1944 
E 123 verordening mil. gezag. Dit is oritoelaatbaar en onge- 
wenscht ook al omdat organisatie Zuiden conform K.B. werkt. 
Strikte wensch der Regeering alsnog instellen op wettelijke basis 
van art. 1 van genoemd K.B., waarvan tekst aan belanghebbenden 
door te geven. Hoe andere regeling in het leven geroepen vol- 
komen raadsel aangezien in deze geen verschil van inzicht in 
boezem der Regeering. Mr. Einthoven kent opvattingen ook wat 
uitvoering betreft precies. Verzoeke ontvangst van dit bericht 
te bevestigen. Tijdstip bedoeld in art. 2 Politiebesluit E 123 komt 
voorshands nog niet aan de orde voor vaststelling einde." 

Daarop verzonden de Vertrouwensmannen het telegram: 
,,BR 1 van 20 April. VM repeat Vhl aan Gerbrandy stop ant- 

woord op ongenummerd van 12 April stop Vm verwijzen naar 
nota BR van 25 Maart welke bovendien door Richard meegeno- 
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men stop Terborg en Richard kunnen nadere inlichtingen ver- 
strekken stop VM verrichten taak geheel conform opdracht en 
instructie in het bijzonder voorbereiding zorg voor orde en rust 
stop VM moeten echter zeer ernstige bezwaren maken dat derden 
buiten hun medeweten in opdracht van de Regering hun werk 
doorkruisen en zooals blijkt Regering bovendien verkeerd in- 
lichten uit". 

Op 25 Maart 1945 hebben Vertrouwensmannen een plan van voor- 
bereiding gemaakt voor een coördinatie van het Militair Gezag en 
het civiele bestuur. I) 

1n ezn verslag ?) van een bespreking van R en T (Richard en Ter- 
borg; dit zijn van der G a g  en Neher) met het Militair Gezag op 
28 April 1945 wordt opgemerkt, dat voor de positie van Vertrou- 
wensmannen volledig begrip bestond en hun standpunt om na de 
bevrijding hun voorbereidingen ter beschikking van het Militair Ge- 
zag te stellen en bereid te zijn om desgewenst als adviescollege ter 
beschikking te staan, werd gaarrìe aanvaard. Het door Vertrouwens- 
mannen en C.B.S. ontworpen scheina voor een organisatie van het 
Militair Gezag kan niet worden aangenomen, omdat he: M.G. reeds 
ezn vaststaande organisatievorm heeft. 

Wel werd verzocht tijdens de bezetting met het begonnen werk op 
eigen grondslag door te gaan en de aangewezen namen t.z.t. op te 
geven. Van de thans reeds bekende namen werd nota genomen. Oolc 
werd genoteerd, op welke wijze het M.G. t.z.t. in contact kan komen 
met Vertrouwensmannen. Over de arrestaties staat iiï dit stuk, dat 
alleen op grond van de arrestatieregeling arrestaties mogen plaats 
vinden. Buiten deze regeling mag door niemand worden opgetreden. 

Op 20 October 1945 heeft de directeur-generaal van het Ministerie 
van Handel en Nijverheid, ir. F. Q. den Hollander, een overzicht ') 
gegeven van de voorbereidende maatregelen van dit departement ge- 
durende de periode van September 1944 tot de bevrijding van Neder- 
land. In dit stuk geeft de heer den Holla~zder aan, op welke wijze het 
Departement van Handel en Nijverheid de voorbereidende maat- 
regelen heeft gezien en welke maatregelen zijn genomen. De heer 
den Hollaïider besluit zijn relaas als volgt: ,,Het werk van het college 
van Vertrouwensmannen, zijn Secretariaat en medewerksters, is uiter- 
mate belangrijk geweest voor den goeden gang van zaken onmiddellijk 
na de bevrijding en van grooten invloed op de snelle verbetering van 
den algemeenen toestand". 

i) ,.Verslap van de werkzaamheden van Vertrouwensniannen der In het verslag ') van de werkzaamheden van Vertrouwensmanner, 
Regeering", blz 23. staat over twee bijzondere verzoeken, door de Regering aan Ver- 

trouwensmannen gedaan, het voigende: 
,,Adviezen aan de Regeering." 
,,Naast adviezen, houdende wijzigingsvoorstellen voor de t e  

Londen afgekondigde wetsbesluiten en adviezen betreffende be- 
noemingen, brachten Vertrouwensmannen daarnaast twee ad- 
viezen van algemeene strekking uit. 

In ein telegram van 18 October werd aan Vertrouwensmann;n 
door den Minister van Buitenlandsche Zaken in overleg met 
den Minister-President de vraag voorgelegd, o i  Vertrouwens- 
mannen een verklaring der Regeering tegenover de bondgenooter? 
opportuun achtteti, waarin gelet op de vernieling van de grond- 
slagen van onze economische bestaansmogelijkheden, het recht 
van het Nederlandsche volk werd voorbehouden om later, indien 
het zulks mocht wenschen, gedeeltelijke vergoeding van in anderen 
vorm niet te vergceden schade te verlangen, hetzij in den vorm 
van afstand van aangrenzend Duitsch gebied (voor altija of voor 
tijdelijk: al dan niet met uitdrijving van de tegenwoordige be- 
volking), doch zonder ons wat de hoofdzaak of onderdeelen 
betreft thans reeds vast te leggen. Op 22 Octo'oer daaropvolgend 
seinden Vertrouwensmannen aan de Regeering, dat na toetsing 
van de meening van anderen een groote meerderheid van hen 
een dergelijke verklaring opportuun achtte, met dien verstande. 
dat in geval van annexatie naar hun oordeel de bevolking ver- 
wijderd zou moeten worden. 

Omstreeks denzelfden tijd telegrafeerde Mr  van Roijen uit 
Londen, dat het aanbeveling verdiende, dat Vertrouw- ,nsmanner, 
zich zouden beraden over een advies inzake de wijze van samen- 
stelling van ein nieuw kabinet. Een zoodanig advies, waarin 
uiteraard de persoonskwestie buiten beschouwing werd gelaten. 
werd na de bevrijding aan H.M. de Koningin en den Miníster- 
President overhandigd. Als bijlage was aan dit advies toegevoegd 
een rapport van etnige deskundigen op het gebied van de ver- 
kiezingstechniek, welk rapport een technische regeling inhield 
voor het houden van verkiezingen op zoo kort mogelijket~ 
termijn." 

j) Bijlage 99 A. Met advies j) van de Vertrouweiïsinannen inzake de Kabinetsfor- 
matie is begin Februari 1945 vastgesteld 
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Naar de mening van Vertrouwensmannen zullen moeten geraad- 
pleegd worden de volgende personen: 

1. Leidende figuren uit de oude politieke partijen (R.K., S.D.IB.P.9 
A.R., C.H., V.B., V.D., C.P.N.); 

2.  Leidende figuren van belangrijke politieke groeperingen, par- 
tijen of bewegingen, die zich na Mei 1940 hebben geformeerd; ge- 
dacht wordt aan de z.g. Volksbeweging, indier. deze tenminste wordt 
voortgezet, niet aan de Nederlandse Unie; 

3. Leiders uit de illegaliteit, waarbij geen verschil wordt gemaakt 
in voorrang tussen de drie groepen. 

Mede gelet op de voorlopige beslissingen van de Regering, voor- 
zover aan Vertrouwensmannen bekend, zal een nieuw Kabinet, nu er 
niet dadelijk een volksvertegenwoordiging kan zijn, tijaelijk moeten 
cverken met een vergadering, waarvan de wijze van samenstelling door 
de Regering zal worden bepaald. Uiteraard is het gewenst, dat leden 
van de vroegere Staten-Generaal, voorzover hun gedrag in de oor- 
liogstijd geen reden geeft hen hiervan ui: te sluiten, mede tot Ieder, 
dezer vergzdering worden benoemd. Voor het overige zuilen de leden 
:lil allerlei groeperingen en lagen der bevolking, met name en in het 
bijzonder ook uit de illegaliteit: moeten worden gerecruteerd. Men is 
van oordeel, dat hier sprake moei zijn van een benoeming door de 
Regering, na zovee! mogelijk overleg te hebben gepleegd met or- 
ganen, die geacht kunnen worden leiding te geven aan de groe- 
peringen, waaruit de te benoemen personen moeten voortkomen. 
Deze vergadering treedt niet 02 als een formele voìksvertegenwoor- 
diging, doch meer als spreekbuis voor hetgeen in het volk leeft en 
als klankbord voor de Regering. 

Vertrouwensmannen zijn van oordeel, dat zo spoedig mogelijk ver- 
kiezingen zullen moelen worden gehouden, conform de regelen van de 
bestaande Kieswet, althans met de regelen dezer wet zoveel mogelijk 
in overeenstemming. 

Het eerste Kabinet moet een programkabinet zijn. Samenwerking 
tussen de belangrijkste groeperingen moet voor dit Kabinet, dat op  
grond van deze samenwerking een nationaal Kabinet kan wordcn 
genoemd, worden gevonden in reële punten van practische politiek, 
waarbij desiderata voor de toekomst zoveel mogelijk buiten beschou- 
wing kunnen blijven. 

Er zal eer, klein college van Ministers van binnenlands beleid be- 
horen te worden gevormd en dat tezamen in college zal regeren. Het 
dicnt te staan onder voorzitterschap van de Minister-president, die 
~iiteraard ook voorzitter van de Ministerraad is. 

Als algemeen secretaris van de Ministerraad en van de commissie 
van binnenlands beleid, behoort de secretaris-generaal voor Algemene 
Zaken te worden benoemd. 

Algemeen is men van oordeel, dat de positie van Minister-President 
niet meer zou moeten zijn dan van primus inter pares. 

In het aan het advies gehechte rapport van deskundigen inzake ver- 
kiezingen wordt opgemerkt, dat drie maanden, nadat met het 

w

erk 
begonnen is, verkiezingen kunnen worden gehouden. Dit rapport van 
verkiezings-deskundigen is gedateerd 14 April 1/45. 

De volgende teiegrammen zijn in verband met de werkzaaniheden 
van Vertrouwensmannen er1 hun contact met de Regering nog van 
belang. ') 

Verzonden door Vertrouv:ensmannen: 
,,Wega een van 30 Sept. Militaire commandant Nijmegen wei- 

gert doorgave van berichten van vm voor Soriloup. Verzoeke bij 
dezen commandant aan te dringen op volle medewerking". 

,,Wega vijf van 30 Sept. Rede ininister binnenlandsche zaken 
tot burgemeester Maastricht over persaangelegenheden en rede 
minister van justitie over berechting landverraders en collabora- 
teurs hebben tot niet te onderschatten misverstand aanleiding ge- 
geven doordat hei daarin besprokene o punt a punt de inge- 
wikkelde materie der berechting zich niet leent tot korte popu- 
laire toelichting. zie vervolg". 

,,Wega zes van 30 Sept. vervolg van vijf vôn 30 Sept. Het is 
thans in het bijzonder noodzakelijk de bevolking duideiijk de 
motiveering te doen begrijpen welke aai1 eenige beslissing tcn 
grondslag ligt. In het algemeen trouwens wil men vasthouden 
aan uitspraak Koningin dat geen maatregelen behalve de strikt 
noodzakelijke worden vastgesteld dan na overleg met bezet 
Nederland. Vm vm geven met aandrang ïegeering in over- 
weging zich daarom thans ten aanzien van publicatie van reeds 
genomen of voorgenomen regeeringsrnaatregelen te beperken". 

Ontvangen door Vertrouwensn~annen: 
,,Een van 10 Oce. Uw vijf van 30 Sept. Antwoord van minister 

binnenlai~dsche zaken: ,,Ter voorkoming van misverstanden heeft 
regeering uiteenzetting van enkele belangrijke maatregelen doen 
herhalen. Van vele zijden wordt telkens op mededeeling van ge- 
nomen maatregelen aangedrongen. Ofschoon uiteraard zooveel 



mogelijk overleg met bezet Nederland wordt begeerd en regee- 
ring, wijl na terugkeer demissionnair, zich van maatregelen met 
ingrijpende strekking in beginsel onthoudt, acht zij het haar on- 
afwijsbare plicht jegens het volk al die maatregelen te nemen, 
die eenerrijds berechting en zuivering, anderzijds op gang bren- 
gen heropbouw en liquidatie bezettingsmaatregelen bevorderen 
en van die maatregelen te doen blijken". 

Verzonden door Vertrouwensmannen: 
,,Br 7 of 9 Oct. Br aan regeering: Vm deelen mede, dat de 

aan den minister van buitenlandse zaken bekende medewerker 
Herrnan naar U is vertrokken om namens vm zeer dringende 
aangelegenheden van algemeenen aard te bespreken. Verzoek 
via militair commandanten snelle overtocht te bevorderen". 

Ontvangen door Vertrouwensmannen: 
,,Een van 16 Oct. Bericht voor Contact Commissie en Vertrou- 

wensmannen: Herrnan, herhaal Herman, veilig door de linies in 
Brussel aangekomen. Wordt heden hier verwacht". 

Verzonden door Vertrouwensmannen: 
,,Wega een van 15 Oci. Zie Uw een van twee negen sept. over 

strekking slotzin ons een van twee een sept. vm v n ~  berichten 
uitvoering taak handhaving orde en rust tijdens vacnum nood- 
zaakt tot treffen omvangrijke voorbereidingen persoonlijke en 
zakelijke aard als aanwijzingen van en besprekingen met tijde- 
lijke departen~entshoofden, organiseren en in geregeld departe- 
mentaal verband brengen van volkomen gedesorganiseerde 
diensten en opstellen van eerst noodige instructies en regelingen, 
welke onmiddellijk in werking moeten treden en uiteraard be- 
doeld zijn voor vacuum periode, zie vervolg. 

Wega twee van 15 Oct. vervolg van een van 15 Oct. Aange- 
wezenen hebben hunnerzijds verder allerlei regelingen getroffen, 
contacten gelegd en moeten daarbij verzekerd zijn niet ineer te 
worden gedesavoueerd. Vm vm bouwen terzske zooveel moge- 
lijk voort op wat door commissie Ringers en vc vc wel over- 
wogen is voorbereid. Vm vm volgen hierbij tevens nauwgezet 
instructie zich te beperken tot everitueele vacuumtijd en loopen 
noch wat persoonlijke noch wat zakelijke beslissingen betreft, 
ook niet t.a.v. zuivering ambtenarencorps, vooruit op nadere 
beslissingen regeering na overkomst, al vertrouwen zij, dat voor- 
bereidingen ook regeering van nut zullen kunnen zijn. zie 
vervolg. 

Wega drie van 15 Oct. vervolg op twee. Doorkruising hunner 
werkzaamheden door regeeringsaanwijzingen zonder voorafgaand 
overleg c.q. mededeeling bemoeilijkt werk, kan gemakkelijk 
moeizaam tot stand gebrachte opzet schaden, schept reeds thans 
onrust en kan handhaving orde en rust in toekomst in gevaar 
brengen. Enkele voorbeelden. In  geval Amsterdam waarvoor 
reeds regeling van vm vm was getroffen betreurden vin vm niet 
tijdig op de hoogte te zijn geweest van Uw aanwijzing, omdat 
getroffen regeling daardoor moest worden gewijzigd. Volledig- 
heidshalve hieraan toegevoegd, dat nu benoemde niet bereik- 
baar vm vm aangezien voorbereiding uiteraard noodzakelijk met 
anderen plaatsvervanger voor vacuum doorgaan. zie vervolg. 

Wega vier van 15 Oct. vervolg van drie. Onmiddellijk be- 
slissing leiding radio eisch van orde en rust. Vm Vm dringen 
aan op handhaving hunner tijdelijke aanwijzing en verzoeken 
ten spoedigste antwoord op Wega twee van 30 Sept. Voor nieuwe 
tijdelijke leiding en voorloopige zuivering arbeidsbemiddeling 
moest met oog op groote betrokken belangen dadelijk worden 
gezorgd. Zulks is door vm vm voorloopig geregeld. Uit radio- 
rede minister Sociale Zaken blijkt echter dat de regeering hier- 
over besluiten nam. Mogelijk heeft minister voor directeur- 
generaal denzelfden persoon op oog als vm vm tijdelijk aan- 
zochten. Zij zouden echter, nu plannen blijken te bestaan, gaarne 
nader zijn ingelicht. zie vervolg. 

Wega vijf van I5 Oct. vervolg van vier. Vm vm kunnen zich 
voor vacuunl niet aan alle bemoeiingen met pers onttrekken, 
mede in verband met catastrophaal papiergebrek en andere 
punten, waarover nadere mededeeling volgt. Uit ministerieele 
medeckelingen voor Maastricht en Eindhoven moet echter wor- 
den opgemaakt, dat minister na advies van ons ongekende ad- 
viseurs, zonder mededeeling aan of in overleg met vm vm aan- 
wijzingen gaf, Daarbij is regeeringspersdienst, die ook aan vm 
vm diensten bewijst, ter sprake gebracht op de wijze die volgens 
hun ten dienste staande gegevens niet in overeenstemming met 
feiten kan worden geacht. zie vervolg. 

Wega zes van 15 Oct. vervolg van vijf. Vm vrn namen toe- 
vallig kennis van telegram, waarbij Quarles commissaris Zeeland 
werd medegedeeld, dat hij taak moest overdragen aan de Casern- 
broot als waarnemer. Ket volgen van dergelijke procedure zou 



in soortgelijke gevallen uitvoering van door U aan vm vm op- 
gedragen taak ernstig belemmeren. Evenzeer vernamen vm vm 
toevallig dat burgemeester den Haag, die handhaving orde en 
rust niet zonder moeite had voorbereid mededeeling ontving, dat 
regeering vroegeren hoofdcommissaris ook voor vacuum niet 
terugweiischt met vermelding van twee door regeering aange- 
wezenen. zie vervolg. 

Wega zeven van 15 Oct. vervolg van zes. Voorbereiding door 
burgemeester hierdoor op niet geheel ongevaarlijke wijze door- 
kruist, temeer waar met beide aangewezenen nog geen contact 
gekregen kon worden. Op overleg wordt aangedrongen en meer 
zoo mogelijk volledige voorlichting van vm vm omtrent bij 
regeering bestaande plannen voorzoover vacuumtijd van belang 
wordt noodzakelijk geacht om verwarring te voorkomen en wat 
reeds bereikt is voor handhaving orde en rust niet in gevaar te 
brengen. zie vervolg. 

Wega acht van 15 Oct. vervolg van zeven. Indien regeering 
opdrachten aan derden geeft, welke ook tijdens vacuum moeten 
werken, is het in verband met richtige uitoefening hunner taak 
noodig hiervan tijdig aan vm vm mededeeling te doen en deze 
derden naar hen te verwijzen. Dringend wordt verzocht alle 
telegrammen, welke werkingsspheer vm vm raken, te zenden via 
Wega en of Br.Br." 

Ontvangen door Vertrouwensmannen: 
,,Een van 23 Oct. Aan Vertrouwensmannen van Herrnw per- 

soonlijk. Heb hier begrip gevonden voor moeilijke positie ver- 
trouwensmannen. Oorspronkelijk heeft men taak vm beperkter 
gezieii dan U, hoofdzakelijk omdat vacuiinl zeer kort gedacht 
wordt, aangezien militair gezag, dat met geallieerde strijdkrachten 
meekomt, dadelijk met volledige vo1lnachte:l namens de regee- 
ring optreedt. Inmiddels bestaat juiste waardeering voor voor- 
bereidend werk van vm. Daarom geloof ik, dat meeste bernoei- 
ingen door vm met name die van secretarissen-generaal en ge- 
machtigden zullen woïden overgcnomen." 

,,Twee van 23 Oct. Vervolg van een. Over verschillende rege- 
lingen op economisch en financieel gebied evenals inzake pers 
zal nader contact met U worden opgenomen. Ben getroffen 
door onbaatzuchtigheid minister-president, die er bepaald niet 
op rekent deel te zullen uitmaken van nieuwe regeering. Msn 
heeft hier eenigszins romantische en overdreven voorstellingen 
omtrent Groote Raad der Illegaliteit. Ik tracht zuiverder begrip 
voor werkelijke verhoudingen ingang te doen vinden." 

Verzonden door Vertrouwensmannen: 
,,Wega een van 3 Nov. Uw een van 23 voor Herincm per- 

soonlijk. Verzoeke opheldering inzake tegenstelling tusschen 
eenerzijds aanstelling vm vm met functionneering tot aankomst 
ministers en anderzijds Uw bericht inzake volledige volmachten 
militair gezag en slot regeeringstelegram drie van 28 oct. beide 
met functionneering vm vin tot aankomst militair gezag. Blijft 
opdracht inzake proclamatie ongerept gehandhaafd?" 

,,Wega twee van 3 Nov. Uw een van 26 Oct. Verzoeke op- 
dracht aan militair gezag te rade te gaan met door vm vm 
aangewezen gemachtigde als de onderstreep de representant. Ver- 
warringen worden dan voorkomen en getroffen voorbereidingen 
kunnen slagen. Gaarne hierop spoedig bericht." 

,,Wega twee van 17 Nov. Vm vm geven kennis van vorming 
organisatie algemene hulpverlening aan door oorlog getroffenen. 
Plaatselijke ontwikkeling en geleidelijke centrale coördinatie onder 
Merzteìz herhaal hl.. . . . . als gemachtigde voor vm. Samenwerking 
overheid, kerkelijk en particulier initiatief en illegale organisaties. 
Vm vm verzoeken M.. .. . . als regeringsgemachtigde voor deze 
nationale organisatie aan te wijzeil." 

,,Wega drie van 18 Nov. Naar aanleiding kennisname bijzon- 
dere staat van beleg met toelichting nemen vm vm op grond 
opdracht en instructie aan, dat zij regeering in burgerlijke zaken 
vertegenwoordigen tot terugkomst ministers. Is het militair ge- 
zag van positie vm vm op de hoogte en zal onmiddellijk contact 
met hen worden opgenomen, opdat militair gezag overeenkom- 
stig toelichting zooveel mogelijk op lijnen getrokken door vm 
vm inet vm vm kan voortwerken?" 

Ontvangen door Vertrouwensmannen: 
,,Twee van 25 Nov. Aan Vm. Uw een van 3. Aankomst Mi- 

nisters eenerzijds en aankomst militair gezag anderzijds vormt 
geen tegenstelling, daar mil~tair gezag apparaat van regeering 
en van regeering instructies ontvangt; aankomst militair gezag 
beteekent dus einde eventueel vacuum. Regeling inzake Uw 
proclamatie blijft ongerept gehandhaafd. Indien militair gezag 
ter plaatse zou staan voor aanwijzingen van Vertrouwensmannen 
dan zullen die kunnen worden overgenomen en gecontinueerd, 



ook in aiwijking regeeringsinstructie~, ~ u i k s  in afwachting even- 
tuee!e latere regeeringsbeslissing. Zie drie.'" 

,,Vier van 25 Nov. Regering wijst Menten aan als regerings- 
gemachtigde voor organisatie als bedoeld in Uw telegram twee 
van 17." 

Verzonden door Vertrouwensn~annen: 
,,Wega een van I5 Dec, Vm vm dringen krachtig aan op her- 

opening telegrafisch contact via RD rpt. R D  in VKS rpt. VKS 
code of via Hans rpt. Hans in diens eigen code; werkzaam- 
heden stagneren doordat op  diverse vragen antwoord uitblijft." 

Begin Januari: ,.From vm vrn to dutch prime minister. 
Situation in liberated countries causei, growing anxiety in 

occupied Holland. In view thereof vm vm in full agreement 
with c.n.b.s. rpt c.n.b.s. consider imperative that one of leaders 
dutch resistance discuss various matters at your end and with 
military and civil authorities in liberated part of holland. Re- 
presentative of rv rv in vm vm vseudonym richard alias victor 
wil1 start january 15 rpt I5 for Eindhoven and London. Kindly 
inform hq prince Bcrnard. Would highly appreciate your inter- 
mediarj for a ready reception in liberated r art of holland. In 
view of his activities lay stress upon itnportance of richards 
return at earliest convenience. Please acknowledge this telegram." 

Ontvangen door Vertrouwensmannen: 
,,Eerste deel van een van 27 Jan. van Richard aan Vm vm. 
Zeer vertrouwelijk. Ben vanaf twintig Januari bezig met voor- 

loopige besprekingen in vele gelederen. In eerste instantie ge- 
bleken, dat wederkeerig volkomen verkeerde voorstellingen om- 
trent werkzaamheden en bevoegdheden van den ander. Richt 
mij in eerste plaats op nauwe samenwerking M.G. en Vm, waar- 
van groote verwachtingen. 

Tweede deel van een van 27 Jan. Trof in het algemeen weinig 
vertrouwen aan in Vm, wier taak vaag en onbelangrijk geacht. 
Door uiteenzettingen grondige omslag. Heb Maandag defini- 
tieve bespreking met chef staf M.G. te Brussel en vertrek Fe- 
bruari een naar Londen. Meen ernstig geschil tussen enkele 
ministers eenerzijds en M.G. en bevolking anderzijds te bespeu- 
ren. zie vervolg. 

Twee van 27 Jan. vervolg van een. Punt misnoegen jegens 
ministers justitie en B.Z. door oorzaken van ingrijoenden aard, 
die alleen geschikt voor mondelinge mededeelingen wegens 
onbegrijpelijke benoemingen en handhavingen van personen. 
Samenwerking M.G. oude illegaliteit en N.B.S. hartelijk en 
vruchtbaar. zie twee h. 

Twee b van 27 Jan. Verwijten oozichte M.G. eerder wegens 
te slap dan te fel optreden. Adviseer Uw voorbereidingen 
krachtig voort te zetten in verband met zeker te verwachten 
taak tot voorlichting M.G. In langdurige besprekingen met 
P.B. positie C.N.B.S. tot wederzijdsche volle tevredenheid vast- 
gesteld. zie vervolg." 

,,Vier van 13 Febr. voor Vm van Rithard. Uw een van 25. 
Commissaris Koningin Friesland en Gelderland, gemachtigde 
radio, Directeur-Generaal Arbeidsbemiddelinq volledig accoord 
met Uw voorstellen. Omtrent Proc. Gen. Haag bereid van S 
afzien. Cerhrandy ziet Uw voorstellen hieromtrent tegemoet. 
Idem voor taak nationale hulpdienst onder M. Toegezegd cre- 
diet voor NSF thans totaal tachtig millioen. In geval van urgen- 
tie hebben Vm machtiging van Minister-President zelfstandig 
uit naam regeering credieten verleenen. zie vervolg." 

.,Vijf van 13 Febr. Vervolg van vier. Omtrent arbeidsuers volgt 
spoedig tgms. Van Rhijn als secretaris-generaal van Sociale Zaken 
wel bestemd doch niet benoemd; men hoopt hier dat Dreyfus 
minister Socialt Zaken in definitieve Kabinet zal worden. Ver- 
houding M.G. zeer bevredigend. In overeenstemming met Ger- 
brandy direct contact met M.G. gelecd. Heb conie van alle 
Staatsbladen in mijn be~i t .  Londen wacht met belangstdling uw 
persbesluit. zie vervolg." 

Verzonden door Vertrouwensmannen: 
.,Wega een van 27 Jan. Vm aan regeering. Daar eenige RK 

vm niet kan meewerken is aanvulling met anderen RK uiterst 
gewenst. Mede gezien uitbreiding taak vm in richting voor- 
bereiding overgangstijdperk en advies over diverse zaken. Vm 
stellen unaniem voor pater, aan mr Blake bekend." 

Ontvangen door Vertrouwensmannen: 
,,Zes van 14 Febr., vervolg van vijf van 13 Febr. Voedsel- 

positie hier volkomen dilidelijk. Krachtige stappen bij geal- 
lieerden ter leeniging en voorbereiding directe voorziening bij 
bevrijding. Betr. Hoofdcommissaris Amsterdam volgt nader 
bericht. Met Burgemeester Amsterdam B zeer ingenomen. Voor 
deze functie komt G in geen geval i11 aanmerking. Wilt tr 
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burgemeester Haag en Rotterdai11 nogmaals nauwkeurig bezien. 
Thans volledig vertrouwen in Ym." 

14 hfrrart. ,.Vours 1 of 27 Jan. Piease reply to  Vin. Regeering 
accoord aanwijzing Pater als RK Vm. kast  part 1 van 17 Febr. 
Alies zal gedaan worden o m  versturing levenimiddclcnpakketten 
mogelijk te maken, doch uiteraard zal dit vooral in  aanvang 
o p  transportmoeilijkhedeti stuiten." 

3. Hrt optrrdcn van Verrrouwens~~~annerr bij (*ie bevrijding 
van her Westen des lands 

Op S Mei 1945 hebben de Vertrouwensmannen van de Regering een 
vergadering l) gehouden in Den Haag onder voorzitterschap van de  
heer Bosch van Rosenlizal, waarbij aanwezig waren d e  heren Cleve- 
ringa, Crumer, Neher, Orarije, Stokrrran en iater de  heer Drees, leden 
r a n  hst college, voorts de  heren Kesper, Te;~kink e n  van der Ylugr, 
alsmede de G.C.S.G. niet adjudant. 

in  deze vergadering wordt gesproken over de maatregelen, welke 
aienen te worden genomen ter handhaving van orde en rust en over 
dc vraag, hoe en o p  welk moment deze taak door de  Nederlandse 
politie c.q. de B.S. za1 kunnen worden overgenoinen van de Duitse 
politie. 

Besloten wordt het volgende te!egrarn te  zenden: 
,,BR I van 5 Mei V M  rpt  VhZ aan Gerhrrindy dringend atop 

Duitsers nenlen standpunt in dat  nog niet 1s gecapituleerd en 
slechts mapenstilstand $top handhaven derhahe  geheele gezags- 
dpparaat met name poi:tie, waarnaast bestaande Nederlandsche 
polntie al.; tot dubver stoo bevolking geeft uiting aan vreugde, 
welke door Duitsers vrije loop wordt gelaten stop evenwel 
komen bot~ingen voor. uitjo~iwen. vernielingen er1 andere euces- 
\en, welke door tegeninaairegeien van Diiitschcrs worden be- 
antwoord, reeds slachtotfers gevallen toestand van uur  tot uur 
gevaarlijker stop hoogst nood~g.  ddt Duitsche ~ o l i t í e  en weer- 
macht van strdat verdwijnt ei1 ordebeharing aan Nederlanders 
wordt overgeiatcri stop dringen aan dat  uitvoering capitulatie 
wordt bespoedigd en bcspreiringzn worden benut tot reeds in- 
middels verkrijgen als voorzieniiìg bij voorrdad van order Duit- 
schers aar1 meernidcht en politie dat  hun uersooiilijke machts- 
middelen worden geconsigneerd en hiervan rnededeeling wordt 
gedaan aan VM en CBS einde," 

Vervolgens wordt de vradg besprtrken. of aan de bevoih~ng een 
waarschuwende mededeling zal worden gedaan en zo  ia, van welke 
inhoud. In dc loop van Ce vergadering komt het officiële commu- 
niqué van het geallieerde hoofdkwartier binnen, inhoudende de on- 
v o ~ r ~ a a r d e i i j k e  capitulatie der Duitse troepen in Nederland. Op 
grond hiervan wordt geconcludeerd, dat  het niet meer mogelijk :s de 
rneciedeling a l n  de  bevolking te doen uitgaan. 

Op G Mei 1945 wordt de vergadering voor tgse t  9 en besloten wordt 
de  uitnodiging van d: heer de Morichy aan te nernen o m  o p  12 uur 
de  plechtigheid van het hijsen van de  vla; op de  Haagse toren bij te 
wonen. D e  voorzitter van het coilege van Vertroriwensrnannen zal 
van het bordes van het stadhuis de  proclarnatic van Vertrouurens- 
mannen voorlezen. daarna zal de  heer de Monchy de door hem als 
burgemeester opgestelde proc1am:itie voorlezen. Met  beirekking tot 
de vrijlating van gevangenen zegt de heer vniz der V l u g f  in de ver- 
zadering, dat Frank hcm mededeelde, dat  hij alle .,H:iîtlingeV o p  
14 na hceit vrijgelaten; deze laatster zijn n1 geen politieke gevange- 
nen, inaar gewone misdadigers. 

Voorts wordt besloten aan de  Regering een telegram te  zenden. 
inhouUende, dat. 7odra de prociamaize van Vertrouwefismailnen zal 
rijn aangeplakt, het college r~fiicieel zijn werkzaa~nhedeia heeft aan- 
gev'mgcl;, ie weten o p  6 hlei 1945 te 12 uur. D e  heer Kcsper zai 
borgen voor de verschijning van een Buitengewone Slaiztucou~unr. 
waarin kennis zal worden gegrven 'van de benoernlng van Vertrou- 
ivensmarii-icn en waarin de prociamatie l a l  worden afgedrukt. 

D e  vergadering besluit vervoigens over te gaan tot d e  verzending 
1 :LI? J e  volgende telegrammen: 

.,Aan Hare  Majesteit de IE;oni,lgin. Op dit historisch uur 
bieden Vertrouwensmanneil der Regeering zich tot tolk makende 
van de  gevoelens van het gehecle Nederlandsche volk Uwe 
Majesteit hunne gelukwenschen aan met U w  terugkeer i n  het 
be-vrijde Vaderland en getuigen rij jegens Uwe Majesteit van 
hun groote dankbaarheid voor de  bezielende lerding, die Zij 
gedurende vijf jaren van grenzeiooze onderdriikking aan  het 
verzet tegen den v i j a ~ d  heeft wilieir geven." 

.,Aan Z.E. Zíin. Gerbrandy. Vertrouwensmdnnelj ontvingen 
hericht van definitieve aanvaarding van capitulatie. Bevrijding is 
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daardoor een feit. VM hebben proclamatie uitgevaardigd. Ver- 
vu!d van grote blijdschap bieden zij Regeering hunne geliikwen- 
schen aan met erkentelijkheid gedenkend hetgeen zij onder be- 
proefde leiding van Minister-President gedurende den bezettings- 
tijd terwille van de herrijzing van het Vaderland heeft gedaan." 

,,Aan Z.K.H. Prins Bernhard. Met groote waardeering voor 
Uw krachtig en onvermoeid strijden voor de bevrijding vin ons 
land bieden Vertrouwensmannen zich tot tolk makende van de 
gevoelens van het geheele Nederlandsche volk U en de onder 
Uw bevelen staande strijdkrachten hunne gelukwenschrn met 
de herwonnen vrijheid aan." 

,.Aan H.K.H. Prinses Juliana. Op dit historisch uur bieden 
Vertrouwensmannen der Regeering zich tot tolk makende van 
het geheele Nederlandsche volk Uwe Koninklijke Hoogheid 
hunne gelukwenschen aan met de bevrijding van het Vader- 
land." 

Met betrekking tot de arrestatiebevoegdheid wordt medegedeeld, 
dat de heer Einthoven belast is met de regeling van de arrestaties en 
dat deze opdracht moet worden nagekomen. 

Tenslotte dankt de voorzitter van het college van Vertrouwens- 
mannen de bewoner van het pand Javastraat 16 voor de aan Ver- 
trouwensmannen verleende gastvrijheid. 

Op Dinsdag 8 Mei verschijnt op last van het college van Vertrou- 
wensmannen de Nederlandse Staatscourant l). Hierin staat o.m. op- 
genomen een besluit, houdende voorzieningen met betrekking tot de 
departementen van Algemeen Bestuur en derzelver beheer. Voorts 
staan hierin vermeld een besluit tot instelling van de Centrale Dienst 
van de Politie, een besluit betreffende de beëdiging van tijdelijke 
overheidsfunctionarissen, een besluit betreffende algemene voor- 
schriften, uit te vaardigen door de tijdelijke beheerders van de de- 
partementen van Algemeen Bestuur, een besluit, houdende enige 
voorlopige voorzieringen met betrekking tot de rechterlijke macht, 
een besluit betreffende tijdelijke sluiting van de openbare universi- 
teiten en hogescholen en tenslotte een besluit betreffende de uitgifte 
van bewijzen van vlottende schu!d. 

Op 9 Mei 1945 is onder voorzitterschap van de heer Bosch van 
Rosenthal een vergaderin2 gehoudzn, waarbij aanwezig waren alle 
leden van het college van Vertrouwensmannen, generaal-majoor 
Kruls, chef-staf Militair Gezag, en de chefs van de verschillende 
secties van het Militair Gezag. 

D e  voorzitter geeft een overzicht van hetgeen door Vertrouwens- 
mannen is voorbereid en door hen reeds tot uitvoering is gebracht. 

In de vergadeïing worden de maatregelen besproken, welke Ver- 
trouwensmannen hebben genomen met betrekking tot de benoe- 
mingen van secretarissen-generaal of gemachtigden van de departe- 
menten van Algemeen Bestuur. Vervolgens worden de maatregelen 
besproken met betrekking tot de zuivering van ambtenaren, het pers- 
wezen, posterijen, telegrafie en telefonie, de radio en de transport- 
moeilijkheden. 

In een nota 3, van 7 Augustus 1943 van het hoofd van het bureau 
Militair Gezag, de heer Kruls, aan de Minister van Oorlog acht de 
heer Kruls de overweging van de Minister van Oorlog om de vorming 
van gedelegeerden - welke naam de heer Kruls niet juist vindt en 
waarom hij de voorkeur geeft aan die van militaire commissarissen - 
in Engeland te beperken volkomen onjuist. Als motief geeft de heer 
Kruls aan: ,,De heeren in Nederland, hoe knap en goedwillend zij 
ook mogen zijn, kunnen niet terstond in de organisatie van het militair 
gezagsapparaat meedraaien. Een sterk geraamte moet van hier komen. 
De beperking ligt reeds in de hier aanwezige mogelijkheden. Boven- 
dien zouden we uit het oog verliezen, dat onze organisatie hier het 
vertrouwen der geallieerden moet winnen." 

Voortgaande zegt de heer Kruls in deze nota: 
,,Ik acht het noodig in dit opzicht geen schuilevinkje te spelen en 

het den O.D. duidelijk te laten blijken, duidelijker dan de vorige keer. 
Het trekken van een groote wissel op  den O.D. heeft bovendien 

nog deze gevaren: 
a. dat zij niet gehonoreerd zal worden, omdat de menschen op 

het critieke oogenblik niet beschikbaar zouden blijken te zijn; 
b. dat zij de neiging zouden krijgen zelfstandig op te treden en 

zich niet onder het militair gezag te schikken. 
Ook van het laatste moet meer blijken." 
Na uiteengezet te hebben, hoe hij de organisatie ziet van het 

M.G. na de bevrijding schrijft de heer Kruls: 
,,Op grond van het vorenstaande moge ik raden het volgende te 

antwoorden: 
In Engeland gevormde militair gezagsorganisatie zal voorzien in 

gedelegeerden voor provinciën, havens, groote steden en grensgebie- 
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den plus eenig toegevoegd personeel. Geschoold voor taak en op de  
hoogte bevoegdheden. 

Doel is deze gedelegeerden binnen korten termijn zoo spoedig 
mogelijk te vervangen door personen uit bezet gebied, die de eerste 
dagen adviseeren. 

Gewenscht gereed te houden: 
primo ongeveer 20 officieren of burgers voor vervanging als boven, 

zoo mogelijk met bestuurs- of juridische ervaring, leeftijd niet be- 
neden 40 jaar; 

secundo per provincie een tot drie gedelegeerden voor middelgroote 
steden; 

tertio per provincie drie tot twaalf toegevoegde officieren of burgers 
met juridische- of bestuurservaring; 

ad primo: terstond in verbinding stellen met centraal militair gezag, 
ad secundo en tertio: met provinciale gedelegeerde." 

Jhr. P. J. Six, destijds chef van de staf van de O.D., verklaart uit 
Londen de opdracht te hebben ontvangen ongeveer 200 mensen aan 
te wijzen, die medewerking zouden kunnen verlenen aan het Militair 
Gezag na de bevrijding. Het eerste telegram l) daarover is ontvangeii 
op 13 Augustus 1943. Een van de door de heer Six ontvangen tele- 
grammen luidde ongeveer aldus: ,,Wilt u aanwijzen om de gedachte 
te bepalen per provincie en voor vijf grote steden één gedelegeerde" 
- later is het geworden een militair commissaris, maar het zou eerst 
een gedelegeerde zijn - ,,benevens twee tot drie assistenten" - het 
woord assistent stond er niet, er stond iets anders - ,,en verder per 
provincie 3 tot 12 juridische adviseurs". 

De heer Six heeft de mensen wel aangewezen, maar hij gaf de 
namen niet door. Hij stelde per provincie intern deze namen vast. 
Bij de bevrijding, toen het Militair Gezag ltwam, werd er echter 
medegedeeld, dat men hier eigenlijk niets van af wist. 

Men heeft in het Zuiden aan het Militair Gezag natuurlijk wel uit- 
gelegd wat er gebeurd was. De heer Six heeft echter verschillende 
officieren van het Militair Gezag gevraagd: ,,Hoe is het mogelijk, 
dat er niet meer rekening is gehouden met de opdracht, welke de 
Regering destijds heeft gegeven?" Men had die opdracht ook kunnen 
intrekken. Al die mensen hebben daar toch immers hun leven voor 
gewaagd en soinmigen hebben ter vervulling van die taak hun leven 
gegeven. Die opdracht is nooit ingetrokken. Men heeft aan de over- 
kant zijns inziens te weinig gedaan wat men hier, misschien onder veel 
sterker pressie, wel deed, nl. dat men hier practisch ieder telegram 
uit het hoofd kende, althans nauwkeurig wist wat er in stond en daar 
exact rekening mee hield. Deze telegrammenwisseling is van de  
Minister van Ooriog persoonlijk afkomstig, buiten generaal Krills 
om. Generaal Kruls - dat is de heer Six later gebleken - heeft de  
telegrammen wel mogen zien, maar niet mogen houden; hij heeft er 
trouwens ook niet op gewerkt. Die telegrammenwisseling heeft plaats 
gehad tussen 13 Augustus tot en met, de heer Si.% mernt, 13 October 
of 21 October 1943. Daarmee hadden zij voldocnde instructies, zodat 
hij gedacht heeft: nu behoeven wij hierover geen verdere instructies 
te krijgen. Zij hebben daarop voortgewerkt, terwijl aan de  overzijde 
die zaak blijkbaar in het vergeetboek is geraakt. De telegrammen- 
wisseling, die met de Minister van Oorlog heeft plaats gevonden, 
heeft, volgens de heer Six, niet voldoende de aandacht gehad van 
de chef staf Militair Gezag. Er stond trouwens uitdrukkelijk bij: 
,,Wij zullen hier opleiden 40 officieren, aanvankelijk optredend als 
militair commissaris, later geschikt als adviseurs". Met andere woor- 
den, het idee van de Minister was: er gaat een aantal mensen uit 
Londen, dezen vangen de eerste stoot op; zij weten wat de gealli- 
eerden wensen; de daarvoor uitgezochte plaatsvervangers in Neder- 
land nemen daarna die functies over en de eerst-n blijven er bij ais 
adviseurs. Dat  heeft de leiding van de O.D. dus ook aan de heren 
hier bij het aanzoeken medegedeeld. Toen was het nogal onaan- 
genaam, dat de heer Six zich na de bevrijding, hierover uiteraard 
verantwoordend, moest zeggen: ,,U hebt waarschijnlijk de indruk 
gehad, dat wij u maar wat wijs hebben gemaakt, want toen het 
Militair Gezag kwam, zei men u ,,Wij weten van niets". Hier hebt u 
echter de telegrammen, dus het bewijs, dat die opdracht inderdaad 
verstrekt is". 

Dat generaal Kruh het zo niet heeft kunnen uitvoeren, is achteraf 
heel duidelijk, want men heeft het Militair Gezag zo opgezet, dat 
$edere geallieerde officier zijn Nederlandse tegenspeler had. Die 
~00iïdel1 samen en maakten alle plannen samen, dus daarvoor kon 
men niet zo gemakkelijk andere mensen in de plaats schuiven, die in 
de gehele geallieerde gedachtensfeer niet thuis waren. Het waren de  
orders van de geallieerden, die men moest uitvoeren, want anders 
deden zij het zelf. Dus het nauwe persoonlijke contact, dat men ge- 
kregen had - men liet ze wonen in dezelfde hotels, ze aten samen 
e.d. -, dat nauwe contact, dat uiterst nuttig is geweest, had men met 
de mensen, die hier waren opgeleid, nooit zo kunnen scheppen. Wel 
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beett men later toch nog ecii groot aantal van de mensen uit de 
O.D., die zich hiervoor beschikbaar hadden gesteld. op de een of 
andere wijze ingeschakeld. Het is echter niet gegaan volgens de oor- 
spronkelijke plannen en dat heeft bij een aantal mensen wel grote 
decepties gewekt. Pas later is gebleken, waarom het zo gegaan 11. 

De heer Six heeft deze telegrammen later aan geiieraal Kruls voor- 
gelegd, nadat zich hierover een enigszins scherpe correspondentie 
met kolonel Somer had ontwikkeld. De generaal antwoordde hem 
ongeveer als volgt: ,.Ja, nu ik deze tekst lees, herinner ik mij wel, 
dat ik de telegrammen destijds gezien heb". Later heeft de heer Six 
van majoor Winkel gehoord. hoe de gang van zaken was. Een ver- 
bindingsofficier bracht de telegrammen met de mededeling, dat men 
er inzage van mocht nemen, doch ze niet mocht behouden. Op die 
wijze is het natuurlijk heel moeilijk om op dergelijke telegrammen 
te werken. Misschien i s  de security in dit opzicht iets te ver gedreven 
geweest. 

Het is de heer Gerbrcrndy bekend. dat het Militair Gezag na de 
hevrijding van het Noorden daar opgetreden is op dezelfde manier 
als toen het het Zuiden binnentrok, zijn militaire commissarissen 
verspreidend over het Noorden, hetgeen met name in de kringen 
van de O.D. een zekere ontgoocheling gebracht heeft, aangezien de 
Regering op 13 Augustus 1943 in een telegram aan de O.D. had ge- 
vraagd personen aan te wijzen voor het Militair Gezag, hetgeen de 
O.D. ook gedaan heeft. 

Of het precies daar of daar is gebeurd, weet de heer Gerbrandy 
iiiet, maar hij herinnert zich, dat hij nog eens zeer nadrukkelijk aan 
generaals Kruls gezegd heeft: recruteer uw mensen nu niet uit 
regionen in Engeland. maar maak gebruik van mensen, die zich be- 
schikbaar stellen, zoals die van de O.D. in Nederland. Hij heeft dit 
gezegd. omdat een enkele keer een klacht hem bereikte. Hij gelooft 
niet, dat het in het Zuiden ernstig is geweest; hij heeft de indruk, dat 
de klachten voor het Noorden meer gerechtvaardigd waren. Dit lag 
naar zijn mening in cie kenmerken, die in het Militair Gezag zaten. 
Men kwam ook voor grote moeilijkheden bij het groeien en men had 
de vrees: kunnen wij het anders wel doen? De heer Gerbrandy aan- 
vaardt de gedachte, dat het niet helemaal zo is gegaan als wel ge- 
wenst was. 

De ontmoeting tussen de chef-staf Militair Gezag en de  Vertroii- 
wensmannen was, aldus de heer Bosch van Rosenthal, uitstekend, al 
ging het niet van harte. De Vertrouwensmannen hadden hun plicht 
gedaan. Op een avond zaten zij in de oude Japanse legatie in D211 
Haag en toen kwam de heer Kruls, die net was aangekomen. De 
heer Bosch van Roserzthal had heus geen plan om een staatsgreep 
uit te voeren en te zeggen: ik houd het gezag, totdat de Ministers 
komen. Hij heeft tegen de heer Kruls gezegd: dan moet U het maar 
overnemen. Hierop heeft de heer Kruls gezegd: gaat u een paar 
dagen nog maar Uw gang. De ontmoeting met het Militair Gezag 
is op volkomen behoorlijke wijze gegaan. 

De heer Bosch van Rosenthal heeft de indruk, dat de voorberei- 
ding, die Vertroiiwensmannen hadden tot stand gebracht voor de 
bezetting van functies, in het algemeen is gehonoreerd. Daarna 
kwanîen de Ministers en toen zijn zij in de vergadering geweest van 
de Ministerraad, waar de Ministers de Vertrouwensmannen hebben 
bedankt voor het werk, dat zij hadden gedaan. Dit is door de heer 
Gerbrandy  uitgesproken. Hierbij kwam de politiek nog even om de 
hoek, omdat de heer Bosch van Roserzthal persoonlijk - en naar 
hij meent het merendeel der Vertrouwensmannen - op het stand- 
punt stond dat, zo gauw als enigszins mogelijk was, verkiezingcii 
moesten plaats vinden. Hij gelooft, dat het toen is uitgesproken en 
hij heeft dit ook tegen de heer Gerbrandy gezegd. Het antwoord 
van de Minister-President was, dat hij het er wel mee eens was, maar 
de gehele Regering was tot de gedachte gekomen. dat Nederland 
één politieke partij was geworden. Dit is, volgens de heer Bosch vaiz 
Rosenthal, een dergelijke hersenschim, dat hij die nooit heeft ge- 
loofd; hij zou hei ook niet erg gelukkig gevonden hebben. 

Met betrekking tot de overweging bij de oprichting van het Mili- 
tair Gezag. dat voor de handhaving van rust en orde in bevrijd 
Yederland een militair apparaat nodig was, zegt de heer Bosch van 
Rosenthal dat ditzelfde verhaal door dc O.D. werd gehouden, ook 
later, toen men de eerste berichten kreeg van het Militair Gezag. De  
heer Bosch van Roserzthal zei: Dat is volkomen juist, maar daarvóór 
moet men zorgen, dat men militaire chefs voor het militaire gedeelte 
benoemt; de burgerlijke autoriteiten moeten zich daarmede niet be- 
moeien. Als de militaire autoriteiten zich behoorlijk verstaan met de 
burgerlijke. dan loopt het heel goed, maar het is geen reden, het 
gehele civiele apparaat onder het militaire apparaat te stellen, maar 
omgekeerd. 

Dit was een verhaal, dat men van de kant van de O.D. aan (IC 
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heer Bo~clr vul1 Roscnrhíil van het begin van de capitulatie af heeft 
voorgehouden. Hij heeft het nooit geloofd en hij gelooft het nog niet. 
In normale tijden moet het civiele gezag het doen. 

Vervolgens geeft de heer Bosch van Rosentlzal zijn persoonlijke 
visie op een aantal problemen, die tijdens het bestaan van het col- 
lege van Vertrouwensmannen aan de orde zijn geweest en hij zegt, 
dat hem in die tijd altijd het ineest is opgevallen, dat voortdurend 
uit Londen op de een of andere manier tegen allerlei mensen is ge- 
stookt, waardoor allerlei mensen, die te goeder naam en faam bekend 
stonden, werden belasterd. Dit geschiedce &n met persoonlijke &n met 
politieke bedoelingen. De heer Bosch van Rosenthal kan een geval 
noemen, waarbij hij niet bij zichzelf behoeft te blijven. Hij gelooft, dat 
het niet in het rapport staat. Hij behoeft niets sterkers te noemen. 
Vertrouwensmannen ontvingen v8ór de bevrijding - niet eens zo 
erg lang daarvóór - een telegram uit Londen, waarin stond: 
De burgemeester van Den Haag, cie heer de Monchy, kan natuurlijk 
niet terugkomen! Toen heeft de heer Bosclz van Rosenthal laten ierug- 
telegraferen: Waarom niet? Hij heeft zich uitstekend gedragen. Er is 
niet de minste reden de heer de Monchy op zij te stellen. Toen is 
dat weer ingetrokken. 

Een ander voorbeeld: Telegram: De Comniissaris van de Koningin 
in Overijssel, de heer van Voorst tot Voorst, kan natuurlijk niet terug- 
komen. Waarom niet? Er was geen enkele reden voor. Men kan zeg- 
gen: Omdat die om bepaalde redenen niet in staat was om de tijd te 
verstaan. Dan moest de Regering dat re zijner tijd doen, maar op dat 
ogenblik moesten alleen diegenen ter zijde gesteld worden, die door 
hun handelwijze gedurende de oorlog het vertrouwen van de bevol- 
king hadden verloren. De anderen niet. De heer Bosch van Rosetzthal 
noemt het voorbeeld van de heer de Motzchy; dat was het meest 
duidelijke. 

De heer Bosch van Rosctzthal vermoedt, eerlijk gezegd, dat die 
stokerij in de kwestie-de Morrchy van de heer van ' t  Sant is uitgc- 
gaan, al kan hij dat niet bewijzen. 

Over de bezetting van een groot aantal posten zijn heel veel tele- 
grammen geweest, met name over de hoofdcommissaris in Den Haag 
en over de hoofdcommissaris in Amsterdam. Daarover is veel te doen 
geweest. Dan kwam men telkens weer op hetzelfde: dat er allerlei 
elementen zaten, die zich daarmede bemoeiden, maar de heer Bosch 
van Rosenlhal mag zeggen, dat de Regering zich volkomen naar 
Vertrouwensmannen heeft gericht. 

De inhoud van de telegrammen, waarin het ging om namen van 
Nederlandse burgers, die in verband met bepaalde functies werden 
genoemd, en voor wie de kennis bij de Duitsers van die namen 
gevaar met zich kon brengen, heeft voor de betrokkenen geen 
moeilijkheden opgeleverd; er is er ook nooit ebn gevangen genomen; 
bovendien zaten die mensen goed verstopt. De heer Bosch van 
Rosetzthal wist, wie hoofdcomn~issaris te Amsterdam moest wor- 
den; daarover is veel getelegrafeerd; ook over de bezetting van 
het burgemeestersambt te Amsterdam. Die eerste telegrammen zijn 
weggegaan, toen de heer de Vlugt nog leefde. De Vertrouwens- 
mannen hebben toen gezegd: Laat de heer de Vlugt maar terug- 
komen. Men kon alleen aanrnerki~ig hebben, dat hij commissaris van 
De Standaard was gebleven, maar hij was een populaire persoon- 
lijkheid te Amsterdam. De heer de Vlugt is echter vlak daarop ge- 
storven en toen zijn er telegrammen gewisseld over de heer de Boer. 

De hee r  le Poole verklaart met betrekking tot de bespreking, 
welke op 8 Mei 1945 heeft plaats gevonden tussen de Vertrouwens- 
mannen en de heer Kruls, dat het 's avonds een min of meer plech- 
tige ontvangst is geweest, waarbij iedereen zei: wat aardig, dat jullie 
er zijn, en omgekeerd. De volgende ochtend heeft een bespreking op 
zakelijk terrein plaats gevonden, waarbij de heer Bosch ilnn Rosetz- 
rhal verslag heeft uitgebracht van. datgene, wat Vertrouwensmannen 
tot dan hadden gedaan en waarbij verder in hoofdzaak is gesproken 
over de voorzieningen, die Vertrouweiismannen hadden getroffen in 
de bezetting van sleiitelposities. Er is gesproken ovei- de secretarissen- 
generaal, de Commissarissen der Koningin, burgeineesters, de pro- 
cureurs-generaal enz. 

Bij de bespreking op 9 Mei 1945 met de chef staf Militair Gezag 
is besproken, welke n~aa!regeleii de Vertrouwensmannen hadden ge- 
troffen en welke aanbevelingen zij hadden gedaan met betrekking 
tot de bezetting van de belangrijke functies in de civiele sector. Hier'bij 
bleek ook weer, hoe slecht het Militair Gezag door de Regering was 
ingelicht. Er was een telegram van de Minister-President, waarin deze 
zich verenigde met de voorzieningen, getroffen door de Vertrouwens- 
mannen, wat betreft de benoeming van de secretarissei1-generaal. De 
heren Frederiks en Verwey zijn door Vertrouwensmannen gestaakt: 
de heir Wirschfeld had Vertrouwensmannen voordien een brief ge- 
schreven, dat hij zijn ambt wenste neer te leggen, teneinde een onder- 
roek naar zijn houdirig mogelijk te maken. Dit is door het Militair 
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Gezag niet geaccepteerd en dat heeft hein alsnog gestaakt. Het stond 
in ieder geval vast, dat in deze drie vacatures plus de  vacatures, die 
waren ontstaan, doordat tijdens de beze:ting N.S.B.ers waren be- 
rioemd, moest worden voorzien. D e  heer van Roijcn had hierover 
reeds gesproken en er was een ielegramwisseling over geweest, waar- 
uit bleek, dat  de Regering accoord ging met de voorsiellen van 
Vertïouwensinannen. Toen het Departement van Justitie ter sprake 
kwam, deelde de voorzi'ter mee, dat  naar het oordeel van Ver- 
trouwensiiiannen de  heer Tenkink als waarnemend secretaris-generaal 
bij het Departement van Justitie moest optreden, waarop d e  heer 
Ter Veer zeide, dat hij eerst moest worden gezuiverd. D e  heer Drees 
wees er toen op, dat  de Regering zich hierover reeds had uitge- 
sproken. Tenslotte maakte de heer Bosch van Rosenthal de niet 
geheel onhumoristische opmerking, dat  het Zuiveringsbesluit uitdruk- 
kelijk vermeldt, dat  de zuivering ook zal betreffen degenen, die in de  
Meidagen van 1940 in functie waren, en de positie van de heer van 
Angeren in  dit  opzicht dus geen andere was d a n  die van d e  heer 
Tenkink. 

O p  de  vraag, of men in het algenieen van de  zijde van het Militair 
Gezag geen moeilijkheden heeft ondervonden, zegt de heer le Poole, 
dat  naast een aantal voorzieningen in de civiele sector de  Vertroti- 
wensmannen zich hebben verstout hier een Staatscourant te  doen 
verschijnen, niet alleen een oranje-omlijnde, waarin van hun bestaan 
werd kond gedaan, maar bovenciien één, waarin een aantal met bij- 
zonder veel zorg en inspanning voorbereide besluiten stond; deze is 
onverwijld door d e  heer Kruls zonder enige mededeling daarover 
ingetrokken. Bij nabestelling bij de Landsdrukkerij bleek er door het 
Militair Gezag beslag op te zijn gelegd. Al met a l  was dit nu niet 
bepaald bevorderlijk om allerlei klaroenen in het gezelschap van 
Vertrouwensmannen te doen opsteken om de komst van het Militair 
Gezag te gedenken. 

D e  Staatscourant is wel verschenen, maar er is onmiddellijk beslag 
o p  gelegd, zodat slechts een betrekkelijk kleine oplaag is verspreid. 
Men kan daarin zien, dat er destijds uitvoerig overleg is gepleegd 
door Vertrouwensmannen met de heer Teizkink en met de  voor- 
nialige inspecteur-generaal van de Koninklijke Marechaussee, gene- 
raal de Koning, over de organisatie der politie. Juist omdat het 
politieprobleem altijd een zeer gevoelige zaak is geweest in de Neder- 
landse Staatsinrichting, is er eveneins met mr. J. Donner over ge- 
sproken. Voor de heer Donner trad meer het justitie-aspect, voor de 
heer Bosch van Rosentkal meer het Binnenlandse Zaken-aspect o p  
de voorgrond. Tenslotte heeft dit geleid tot een bepaald besluit met 
betrekking tot de organisatie van de politie; er is een uitvoerende 
instantie ingesteld in de  vorm van een Centrale Dienst, die twee 
dagen heeft mogen functionneren; toen maakte het hoofd van de 
sectie Juridische Zaken van het Militair Gezag er een resoluut einde 
aan, omdat men er in Holland totaal niets van begreep. Dat  waren 
ongeveer de  woorden, die zijn secondant, de  heer van Mourik Broek- 
man, uitsprak. D e  heer Ter Veer, die een hoffelijk man is, zei het 
veel aardiger. Tenslotte gelooft de heer le Poole echter, dat  de  heer 
vatz Mourik Broekman toch meer de  zaak uiteenzette, zoals men 
deze in de kring van het Militair Gezag zag. Dit neemt echter niet 
weg, dat  deze Centrale Dienst van de  Politie - een samenbundeling 
van de afdeling Openbare Orde en Veiligheid van Binnenlandse Zaken 
en de afdeling Politie van Justitie - de heer le Poole nog steeds een 
niet onverdienstelijke vorm toeschijnt om tot een behoorlijke organi- 
satie der politie te komin. 

Door de intrekking van deze Staatscourarzt hebben er nieuwe be- 
noemingsbesiuiten voor de functionarissen, gecoemd in die Staats- 
courant, door het Militair Gezag plaats gevonden. D e  onderscheiding 
tussen waarnemen6 secretaris-generaal en gemachtigde was deze, dat  
waarnemend secretaris-generaai zij waren, die reeds in functie waren 
o p  10 Mei 1940, terwijl de titel ,,gemachtigdem is gekozen voor hen, 
die deze functie niet reeds vroeger bekleed hadden. Men wilde zó 
voorkomen, dat enig precedent werd geschapen voor de toekomst. 

Alles, wat in deze Staatscorrrant stond, was van de kaart. In  deze 
Staatscourarit stond b.v. verder nog liet Besluit Verzorging Oorlogs- 
pleegkinderen. Dit was een van de  dingen, waarvoor, naar de mening 
van Vertrouwensmannen: niet alleen in de  sector van ondergeaoken 
Joodse kinderen, maar ook in de sector van kinderen van gearres- 
teerde N.S.B.-ers, aanstonds voorzieningen moesten worden getroiten. 
Het Rijksbureau voor Oorlogsdocumentatie is ingesteld, omdat Ver- 
trouwensmannen meenden, dat  dadelijk na de bevrijding er e x  in- 
stantie moest zijn, die met een zeker gezag documenten in veiligheid 
kon stellen. E r  is ook een voorziening voor de zuivering der rechter- 
lijke macht getroffen, met name omdat - zoals niet geheel ver- 
wonderlijk is, gegeven de aanwezigheid van de heren Cleveringa ei1 
Bosch van Rosetzthal - in de boezem van Vertrouwensmannen zeer 
ernstige bezwaren bestonden tegen de  wijze, waarop de Hoge Raad 



84203 (Kesper) 

84208 (Kesper) 

8421 0. (Kesper) 

had gemeend tijdens de  oorlog zijn taak te moeten blijven uitoefenen. 
Aan de andere kant was men ietwat geschrokken van de  tamelijk 
rauwe wijze, waarop de Minister van Justitie in October dit hoge 
rechtscollege was tegemoet getreden. D e  heer le Poole gelooft, dat  
men in deze Sraafscourant in het besluit Voorbereiding zuivering 
rechterlijke macht een regeling vindt, welke zonder vee1 rumoer tot 
een acceptabele procedure had kunnen leiden. 

D e  Sste Mei 1945 verscheen de Staatscourant en de  9de is ze in- 
getrokken. O p  8 Mei 's avonds is het Militair Gezag bij Vertrouwens- 
mannen op de borrel gekomen en eerst de volgende ochtend is inzt 
Vertrouwensmannen een acte van afsluiting der werkzaamheden op- 
gesteld. Voorzover het Militair Gezag de besluiten van Vertrouwens- 
mannen bruikbaar achtte, heeft het ze later opnieuw afgekondigd. 

D e  heer le Poole veroorlooft zich hier tot slot een woord van pro- 
test voor de  bejeg-ning, welke Vertrouwensmannen van de zijde van 
het Militair Gezag hebben ondervonden. In de eerste dagen van Mei 
1945 was de situatie zo, dat men niet wist, of men iets moest doen 
of niet. Toen de bevrijding eenmaal een feit was, h e ~ b e n  Vertrou- 
wensmannen nog geaarzeld de Slaatscourant te doen verschijnen, 
doch toen de staf Militair Gezag uitbleef, zijn zij in overleg met de 
heren Kesper en Tenkink daartoe overgegaan. Gegeven het feit. dat  
men de opvatting heeit, dat  Vertrouwensmannen hun taak volkomen 
verkeerd hadden verstaan en nooit enig bcsluit, anders dan dat  hunner 
benoeming hadden mogen alkondigen, dan vindt de heer le r-oole 
het nog de grenzen van het beleefde overschrijden. dat  men, 
torn dat  eenmaal gebeurd was, bij de Landsdrukkerij de betrokken 
Staatscourant willende nabestellen, alsdan te horen moest krijgen, dat  
het Militair Gezag deze in beslag had genomen. D e  Vertrouwens- 
mannen hadden verwacht, dat in e in  sfeer van samenwerking na  
betrekkelijk korte tijd het Militair Gezag het zijne zou doen e n  de 
Regering het hare. Bepaaldelijk hadden zij niet gedacht, dat  hier een 
aantal van zich zelf overtuigde en zich zelf overschattende officieren 
zou komen, die er van uitgingen het alleen zelf te weten. Dit was een 
volkomen verkeerde waardering van de  geestkracht, die in Holland 
bestond. 

D e  Vertrouwensn~annen hadden de  voorstelling, dat  zij voor korte 
tijd, zoals zij een adviserend orgaan van de Regering waren geweest, 
eenzelfde adviserende functie ten opzichte van het Militair Gezag 
zouden bekleden. Men had het idee, dat men, zolang de  Regering er 
niet was, hier inderdaad als representant van de Regering zou op- 
treden en dat het Militair Gezag dit ook zou aanvoelen en althans ad- 
viezen zou inwinnen. Tenslotte trad een geoied van het Koninkrijk 
eerst in de bijzondere staat van beleg, wanneer het feitelijk was 
bevrijd. Voordien zijn de  Vertrouwensmannen in de kringen van 
het georganiseerde verzet en in de kringen van het bedrijfsleven en 
de administratie, waarmede nog viel te praten, beschouwd als de 
representatie van de Regering in het bezette gebied. Als men een 
bepaald voorstel wilde doen in de bestuurlijke sector, dan kwam men 
bij Vertrouwensmannen, wanneer bepaalde combinaties van grote 
bedrijven en banken garanties wilden geven aan het N.S.F., dan  
meende men, dat  men bij de Vertrouwensmannen terecht moest o m  
via hen contact o p  te nemen met de Regering. 

D e  komst van het M.G. heeft o p  een avond plaats gehad in het 
huis, dat  nu de ambtswoning van de  Minister van Buitenlandse 
Zaken is. D e  indruk, die de heer Kesper er van heeft behouden, is 
die van een soort van avondreceptie. D e  heren hadden nog niet 
gegeten. E r  is wat gegeten en gedronken. Het  was er heel gezellig. 
Maar  hij gelooft niet, dat  er ernstige zaken zijn gedaan. Wat zijn 
sectie betreft, bleef de zakelijke conversatie althans zeer vaag. Het  
M.G. is naar huis gegaan en heeft zich ingericht. Wet is geweldig 
grote brieven gaan schrijven over alles. D e  heer Kesper is direct 
gaan werken als waarnemend secretaris-generaal van Binnenlandse 
Zaken. Dag aan dag kreeg hij lange brieven: wij moesten dit erns 
doen en dat  eens doen en wij moesten toch erns met elkaar praten. 
Het  resultaat is geweest, dat  er in de lijn, die Vertrouwensmannen 
en de heer Kesper hadden uitgestippeld, wat de grote gemeenten 
aangaat, niets is veranderd. Het  bezwaar van de heer Kesper tegen 
het M.G., waartegen hij overigens niet zo'n haat heeft als vele 
mensen, omdat het naar zijn mening zakelijk wel eens wat te hard 
was, maar in het algemeen prettig en plezierig is opgetreden, was, 
dat het nodig was o m  direct dingen te doen en o p  te zetten e n  dat  
dit over het algemeen te weinig gebeurde. 

In  feite is het door Vertrouw~nsmannen geschapen apparaat gaan 
functionneren, behoudens dat ten platte!ande een aantal beslissingen 
van het Militair Gezag anders is uitgevallen. Dat  aantal durft de  
heer Kesper zo  uit het hoofd niet te noemen. 

In eerste instantie had de  heer Kesper met generaal Kruls te  
maken, maar die had als hoofd van zijn sectie Binn-niandse Zaken 
de  heer Linthorst Homan aangewezen, met wie de heer Kesper dus 
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\c-l te doei? heeg .  Hij Are=; de indruk, dat  rnsn vali de rijde vdii 
het Militair Gezag wist, welke personen bepaalde belangrijke functies 
zouden moeten gaan bekleden. Generaal Kntls wist wie er b.v. al9 
Commissarissen waren aangewezen. Die aanwijzing is gedaan in 
overleg met de  Regering. D e  Regering wist dit dus. N u  kreeg gene- 
raal Kriils allerlei mededelingen en instructies van d e  Regering mede. 
hij had natuurlijk een portefeuille vol met besluiten van de  Regering 
bij zich. Hij kon dus weten: die is Commissaris van die provincie. 
die is burgemeester enz.. zonder dat  hij daarbij ook maar iets be- 
hoefde te weten over de positre van het college van Vertrouwcns- 
mannen. D a t  is een zaak o p  zich zelf. Generaal Kriils beschouwde 
Vertrouwensmannen een beetje als een blok aan  het been. D e  heer 
Kesper meent, dat  de heer Bosch van Rosenthal heeft gezegd: ,,Wij 
gaan nu  weg, maar u kunt, als u van ons, die zo het een en ander 
weten van wat er in het land omgaat, advies wilt hebben, steeds 
op onze medewerking rekenen". 

In  de politiesector is het contact tussen Regering en Vertrouwens- 
mannen niet zo gedetailleerd geweest. Wel met betrekking tot heel 
belangrijke functionarissen, zoals de  hoofdcomissarissen in de  aller- 
grootste steden en de procureurs-generaal, fungerend directeuren van 
politie. D e  heer Tenkink regelde het eigenlijk in de  politiesector voor 
Vertrouwensmannen. D e  heer Kesper heeft wel ern beetje meege- 
holpen, maar hij kende de mensen, waar het over ging, allemaal ei1 
de heer Kesper is daarom wat o p  de  achtergrond gebleven. D e  heer 
Kesper is we! herhaaldelijk met de heer Tenkink meegegaan, als hij 
over deze dingen ging praten. 

Met betrekking tot het verschijnen van de  Staatscourant zegt de 
heer Kesper, dat  het de opdracht was, dat  Vertrouwensmannen hun 
functie zouden vervullen, zolang het Militair Gezag er niet was. 
Vertrouwensmannen hebben in dit opzicht naar zijn smaak zeer 
behoorlijk gehandeld. Zij hebben d e  Staatscoui-ant, waarvan de  kopij 
al dagen gereed lag, aanvankelijk niet uitgegeven. Als het Militair 
Gezag direct was gekomen, was ze in het geheel niet verschenen. 
Toen het Militair Gezag niet kwam - het heeft drie dagen geduurd 
-, is zij wel gepubliceerd. Elke dag zei men: laat ons nog even 
wachten, het Militair Gezag zal wel heel gauw komen. Maar toen 
het z6 lang duurde, meenden Vertrouwensmannen d e  publicatie niet 
langer te mogen uitstellen. Als het  militair Gezag direct was gekomen, 
zouden zij hebben gezegd: heren, hier is de  proef, ziet wat u er mee 
doet. Toen het kwam, heeft het Militair Gezag de  verdere versprei- 
ding tegengegaan, de  heer Kesper weet niet precies o p  welke manier 
Hij durft niet te zeggen, of inen hierover tevoren met Vertrouwens- 
mannen heeft gesproken, omdat hij uiteraard na  d e  bevrijding niet 
de  gehele dag bij Vertrouwensmannen kon zitter.. Wel weet hij, dat  
het Militair Gezag, nadat een aantal exemplaren was verzonden, o p  
een of andere manier de verdxe  verspreiding onmogelijk gemaakt 
heeft. Het  zou eleganter zijn geweest, als in  een publicatie van het 
Militair Gezag was gezegd: die en die regelingen, door Vertrouwens- 
mannen gegeven, worden ingetrokken of gewijzigd. Als men zegt: 
,,het is onbehoorlijk", dan is de heer Kesper het daar niet geheel 
mee eens. Maar  formeel is het inderdaad raar  geweest. 

D e  heer Kesper heeft nooit ergens een bepaling gezien, waarin 
staat, dat  de in die Staafscorirant voorkomende besluiten zijn inge- 
trokken. Maar in de practijk is gebleken, dat  men ze als ingetrokken 
beschouwde, want men heeft andere regelingen gemaakt. Daarom 
mag men zeggen: het Militair Gezag beschouwde deze Staatscourant 
als vervallen. 

Die gehele Stuafscornr.nnf is door de  heer Kesper verzorgd. Hij ge- 
looft, dat  de Landsdrukkerij hem heeft medegedeeld, dat  die Staats- 
courant gestopt is. Of hij het toen al wist, herinnert hij zich niet meer. 
Maar  ~ e k e r  heeft hij geen rechtstreekse mededeling daarover van het 
Militair Gezag gekregen. Belangrijker dan  de vorm is echter het feit. 
dat het Militair Gezag tot intrekking van deze besluiten het recht had. 
E r  is een functionaris van het Militair Gezag - de  heer Kesper 
meent, dat  hij Winkel heette - later bij hem geweest o m  er over 
na te praten. D e  heer Kesper heeft gezegd: zou het niet prettiger zijn 
geweest, indien men dit anders had gedaan? D e  heer Kesper wil het 
zonder persoonlijk te willen zijn zó zeggen: een generaal, die een 
Staatscourant vindt, die hij niet kan gebruiken. verscheurt die en 
denkt, dat  daarmede de zaak afgelopen is. 

Mr. J. C. Tenkink weet niet, of het Militair Gezag hetgeen het 
met de Nederlandse Szaatscouuant van S Mei 1945 heeft gedaan in 
beslag nemen heeft genoemd, maar die Sfaatscourarzt is in  ieder 
geval iiit de  circulatie genomen. Hij begrijpt niet erg goed, hoe dat  
staatsrechtelijk mogelijk was. I n  het Publicatiebiad van het &lilitair 
Gezag nr. 32 wordt overwogen: ,,dat de veiligheid van d e  Staat der- 
halve vordert buiten twijfel te stellen, dat  voormeld besluit van Ver- 
trouwensmannen zijn rechtskracht verloren heeft". Dat  is zo b.v. met 
betrekking tot het Besli~it voorlopige voorzieningen rechterlijke macht 
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Hei is wel merkwaardig, dat men bij de intrekking van het besluit 
inzake de Centrale Dienst van de Politie moet Iezen, dat het met het 
oog op de veiligheid van de Staat wordt ingetrokken. l11 het Publi- 
catieblad staat hierover: ,,dat derhalve de veiligheid van de Staat vair- 
dert buiten twijfel te stellen, dat het ,,Besluit van 8 Mei i').^,5 var, 'ft: 
door de Regeering aangewezer: Vertrûuwensiiiannen tot instelling van 
den Centralen Dienst van de Politie" zij11 rechtskracht heeft verloreil", 

Naar de heer Terzkit~k meent, is die hele gesclijedenis van Ver- 
trouwensmannen ingetrokken, behalve één ding, dat op  naam van 
de heer Tcnkink stond, nl. het Besluit Oorlogsplecgkinderen. Dat is 
&e dans ontsprongen en heeft blijkbaar genade ii: de ogen van het 
Militair Gezag kunnen vinden. 

Op de concrete aanwijzingen van de personen, die op de sleutel- 
po~ities moesten gaan zitten onder bewind vaii Vertrouwensmannent 
zijn de reacties van het Militair Gezag in het algeineen nogal mee- 
gevallen. Voor de aanwijzing b.v. van de meest belangrijke hoofden 
van politie had men wel contact gehad. De heer Einthovelz was 
naar de overkant geweest; men bad bij Vertrouwensmannm bepaalde 
namen en de heer Einthove~z za1 dat, als de heer Tenkirzk zich het 
goed herinnert, wel hebben geweten. Van de hoofdcommissarissen 
en commissarissen van politie in de belangrijkste gemeenten wist 
nien, naar de heer Tenkink meent, meestal., dat hun aanwijzing niet 
instemming van de Regering te Londen was. 

De heer Terzkink denkt, dat, wanneer het sanctie van 1-onden 
had - en dat had het meestal -, hei Militair Gezag er wein;, $0 aan 
zal hebben kunnen doen. Hij weet echter niet, of men het te Londen 
steeds wist. De heer Tcnkink herinnert zich zeer goed, dat er etn 
hele wisseling vaii gedachten van Vertrouwensmannen met Londen 
geweest is over procureurs-generaal, directeuren van politie. Daar i s  
hij zelf ook nauw bij b-trokken geweest. Die hoogste fur?cties waren 
allemaal wel in overleg met Londen geregeld. Er waren natuurlijk 
ook andere aangelegenheden op personeelsgebied, die hier zelfstan- 
dig moesten worden voorzien. De heir Terikink heeft b.v. verregaand 
mede voorbereid de zuivering van de rechterlijke macht. Vertrouwens- 
mannen hadden ook een besluit uitgevaardigd betreffer:de o.m. die 
zuivering, nl. het Besluit voorlopige voorzieningen rechterlijke macht. 
De opzet was deze, dat men zou zorgen, ciat de presidenten van de 
hoven ,.goedv waren. De presidenten van de hovzn zouden dan in be- 
ginsei de lagere leden van de zittende inagistratilur in hun ressort be- 
oordelen. Ook de procureurs-ger.eraal, die nauwkeurig waren bekeken, 
zouden dan de leden van het openbaar ministerie in hun ressort 
zuiveren. Dit heeft inderdaad korte tijd gewerkt. Voor het ressort 
van het Huagse Hof is dat gebeurd door mr. A.  L. M. !>ai? Berckei, 
toenmaals raadsheer in dat Hof. Te Anisterdam was door Vertrou- 
wensmannen mr. VrrcEa~iz als president van het Hof aangewezen, 
die daar als zodanig een taak op het gebied der zuivering heeft 
uitgeoefend. Toen het Militair Gezag hier kwam, kreeg men advies- 
commissies van het Militair Gezag voor de zuivering. De heer vali 
Berckel is toen voorzitter geworden van een van de adviescommissies 
voor het Militair Gezag. Hij werd dus in het militaire apparaat inge- 
schakeld. Het Militair Gezag heeft, meent de heer Tenkink, één be- 
slissing, terstond na de bevrijding door de heer v art Bcrckcl genomen, 
liiet gehonoreerd. Op dit gebied is inderdaad effectief gewerkt op de 
basis van Vertrouwensmannen, echter alleen in de korte tijd, voordat 
het Militair Gezag hier kwam. 

Al zijnter veel zaken - de heer Tcrikirzk mag niet zeggen getorpe- 
deerd - niet in stand gehouden door het Militair Gezag. toch zijn er 
verschillende dingen, door Vertrouwensmannen tot stand gebracht, 
die wel degelijk hun grote nut hebben gehad, ook practisch. De heer 
Tcnkink heeft al gesproken over de handhaving van de openbare 
orde en de contacten, die speciaal op dit gebied zijn gelegd. In het 
algemeen zijn er heel wat contacten geweest met de illcgaiileit. De 
heer Tenkink kan b.v. wel vertellen, dat mr. Kesper en hij met de 

a s  con- commandant van de Binnenlandse Strijdkrachten meer dan e- 
tact hebbzn gehad. Dat ging dan over de sameiiwerking trissen de 
politie en de Binnenlandse Strijdkrachten met het oog op de hand- 
having van de openbare orde en ook op het gebied van de arrestaties. 
Tn de tijd van Vertrouwensmannen is voorts de opbouw van het per- 
soneel van de Bijzondere Rechtspleging ter hand genomen, welke 
later vrijwel is overgenomen door het Militair Gezag. 

De mening van de heer Tenkink is, dat Vertrouwensmarineti zeer 
belangrijk werk hebben gedaan, dat een groot deel van het werk niet 
tot zijn recht is kunnen komen, doordat het is ingetrokken door het 
Militair Gezag, omdat het te Loriden al anders was geregeld. Er is 
niettemin door of vanwege Vertrouwensmannen in de eerste bevrij- 
dingsdagen wel degelijk belangrijk werk verricht. Het zou zeer vrucht- 
baar kunnen zijn geweest, als er behoorlijk contact was geweest met 
de I;ondense Regering. De heer Tcrrkink heeft alle respect, zoals het 
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daar in Londen allemaal is voorbereid, maar het is jammer, dat  het 
allerlei dingen heeft doorkruist, die hier waren geregeld. 

Persoonlijk vindt de heer Tenkink het jammer - hij waardeert 
intussen wat het Militair Gezag in ander opzicht heeft gedaan -, 
dat niet dadelijk de Regering hier is geweest. Hij gelooft, dat de 
zaken dan  heel anders hadden kunnen lopen. Het Militair Gezag kon 
niseilijk anders dorn dan besluiten van Vertrouwerismannen, die 
strijdig wareri met die uit Londen, intrekken. Was de Regering hier 
geweest, dan had die met Vertrouwensmannen en hun medewerkers 
kunnen overleggen en b.v. zekere wijzigingen in de  wederzijdse be- 
sluiten kunnen aanbrengen. Vooral o p  het gebied van de practische 
handhaving van de openbare orde ware dat gewenst geweest. Met 
Militair Gezag kon dat niet, want het was gebonden aan die besluiten 
uit Londen. Men is zich aan de overkant niet bewust geweest. dat 
hier onder leiding van Vertrouwensmannen wel degelijk behoorlijk 
opgezette plannen konden worden uitgevoerd. 

D e  vergadering in Mei 1945 in Den Haag van de  heer Kruls met 
Vertrouwensmannen is, zo zegt de heer Linthorst Hon~an ,  ook door 
hem bijgewoond. Die dag zijn zij, gelooft hij, des middags 3 uur 
of 3.30 uur in Den Haag aangekomen; het kan ook later zijn ge- 
weest. Zij hadden echter geen plaats, waar zij konden neerstrijken. 
De Duitsers liepen nog gewapend o p  straat en hadden hun wachten 
voor de hotels. Zij zijn met z'n vijven - generaal Kruls was er 
ook bij - eerst getrokken naar het Ministerie van Oorlog, dat heie- 
maal leegstond. Daarna zijn zij naar het stadhuis gegaan. Tevoren 
hadden zij reeds te Breda overleg gepleegd met de  heren Neher en 
van der Gaag als vertegenwoordigers der Vertrouwensmannen. D e  
heer Linthorst Hon~an  meent, dat toen reeds was afgesproken, dat  
zo snel mogelijk na aankomst in het bevrijde Westen (het z.g. B 2- 
gebied) daaelijk contact zou worden opgenomen met Vertrouwens- 
mannen. Bij die bespreking te Breda is de heer Linfhorst Homan 
tegenwoordig geweest. H o e  die bijeenkomst was georganiseerd, weet 
hij niet meer. 

Op de  dag, dat  zij in Den Haag kwamen, is hij gezonden naar 
het Plein 1813, waar het centrum van Vertrouwensmannen was. Zij 
kwamen daar aan officieel, ongeveer 7 uur des avonds. D e  herm Kruls, 
Snijders en Linthorst Homaiz kwamen daar en ontmoetten daar Ver- 
trouwensmannen, waarbij aanwezig was de heer Kesper. Mogelijk is 
ook meegegaan de heer Ter Veer, toen chef staf van sectie I1 (juri- 
dische zaken) van de staf Militair Gezag. Zij zijn daar ontvangen 
door Vertrouwensmannen. van wie de heer Bosch van Rosenthal 
voorzitter was. Er  zijn toen o.a. enkele toespraken gehouden. On- 
middelliik daarvóór was gebleken. dat  Vertrouwensmannen hadden u 

klaargemaakt een aantal besluiten en een bijzondere Staatscourant, 
die reeds was uitgevaardigd, in elk geval reeds gedrukt. D e  organi- 
satie, die men had opgebouwd, klopte echter in het geheel niet op 
hetgeen de Regering van Londen uit had voorbereid. Er  is blijkbaar 
onvoldoende overleg en misschien ook onvoldoende contactmogelijk- 
heid geweest. Die bijeenkomst droeg naar de persoonlijke indruk van 
de heer Linthorst Homan een hartelijk en goed karakter; het was 
mogelijk, dat dit ,,at high level" anders was, doch afgescheiden van 
enkele netelige juridische en practische punten, herinnert de heer 
Linthorst Homan zich dat niet. 

Hij is daar enkele uren geweest; zijn ,,opposite-number" was de 
heer Kesper, die door Vertrouwensmannen was aangesteld als hun 
,.Gemachtigde voor Binnenlandse Zaken". Deze had zijnerzijds mr. 
Prinsen aangesteld als walrnemend secretaris-generaal en hij had 
een tijdelijk departement gevestigd in een perceel aan Plein 1813, het 
tegenwoordige bureau van de Minister-President. D e  heer Linthorst 
Noman heeft toen overleg gepleegd met o.a. de heren Kesper en 
Kruls, hoe zij die situatie moesten ondervangen; de  heer Linthors! 
hor na^? bedoelt. de civiele topiuncties van Binnenlandse Zaken. D e  
positie was niet alleen zeer ingewikkeld, maar voor hem zelf ook 
enigszins moeilijk o p  dat ogenblik. D e  heer Linthorst Homan had 
nl. van de toenmalige Minister, de heer Beel, een zeer algemeen 
gestelde volmacht gekregen; hij herinnert zich de  tekst daarvan niet 
meer nauwkeurig; die volmacht was inderdaad noodzakelijk, omdat d e  
geallieerde militairen - hij achtte het zelf wat overdreven - alleen 
aan Nederlandse militairen toestonden het .,drooggevallen" Westen, 
de B 2-area (provincie Utrecht, Noord- en Zuid-Holland) binnen te 
gaan. D e  Ministers, die toen in ,,Bosch en Ven" of te Apeldoorn 
zaten, dat weet de heer Linthorst Homan niet meer. mochten niet 
binnenkomen. Minister Beel heeft hem toen, met instemming van 
generaal Kruis een persoonlijke volmacht gegeven, die eigenlijk plein 
pouvoir inhield, een staatsrechteiijk zeer merkwaardig stuk. 

D e  heer Linfhorst Hor?zan heeft toen tegen mr. Kesper gezegd: U 
is gemachtigde van Vertrouwensmannen, ik ben gemachtigde van de 
Minister van Binnenlandse Zaken, u heeft een soort tijdelijk Minis- 
terie van Binnenlandse Zaker, hier o p  Plein 1813, maar het offi- 
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ciële Ministerie van Binnenlandse Zaken zit nog te Londen; men 
heeft voorts een verblijfplaats van de Regering te Oisterwijk, maar 
wij vinden daarnaast het belangrijkste gedeelte van het Departement 
van Binnenlandse Zaken (tijdens de bezetting immers daarheen over- 
geplaatst) te Apeldoorn; dan, zo zeide de heer Linthorst Hornan 
verder, zal er ook nog wel zijn het gewone departement aan het 
Binnenhof. Er waren dus vier gedeelten. Men heeft toen met de 
heer Kesper die avond of de volgende dag de zaak z6 geregeld, dat 
hij - daar de Minister zelf toch ook binnen enkele dagen verwacht 
kon worden - niet zou fungeren als ,,Gemachtigde voor Binnen- 
landse Zaken", maar als secretaris-generaal; dat was inmiddels over- 
eengekomen tussen Vertrouwensmannen zelf en de chef staf Mili- 
tair Gezag. De Minister-President Gerbrandy, die niet de eerste dag 
reeds binnen was, maar die er pas de volgende dag bij kon komen, 
heeft, meent de heer Linthorst Homan, gezegd: voor de Vertrou- 
wensmannen is een staatkundige bevoegdheidspositie niet meer denk- 
baar, nu de Regering, hetzij persoonlijk, hetzij door gemachtigden, 
aanwezig is. De heer Kesper is toen inderdaad waarnemend secre- 
taris-generaal van Binnenlandse Zaken geworden, de heer Prinsen 
raadadviseur in algemene dienst. Toen is zo snel mogelijk de Minister 
hier gekomen, die overigens geruime tijd ook te Apeldoorn heeft 
gewerkt. 

De opdracht om de uitgifte van de door Vertrouwensmannen 
gemaakte Staatscoitrant te stoppen is niet van de heer Linthorst 
Hornun uitgegaan. Dit kwam van generaal Krzils Òf van de heer 
Snijders Òf van de Regering te Londen. De heer Linthorst Homan 
gelooft van generaal Kruls als chef staf Militair Gezag. 

Formeel behoorde dit tot het terrein van Binnenlandse Zaken, 
maar die materie was te Londen heel anders geregeld. De kwestie 
van het drukken en uitgeven van Staatsbladen en de Staatscourant 
was daar nogal aanmerkelijk aan Justitie getrokken. Voorzover het 
Militair Gezag betrof, was in 1944 te Londen al uitgemaakt, dat 
deze zaken door sectie I1 van de staf Militair Gezag in overleg met 
het Ministerie van Justitie werden behandeld. De heer Linthorst 
Homan heeft er wel eens bezwaar tegen gemaakt, vooral toen bleek, 
dat aan het uitgeven en expediëren van de te Londen gedrukte stukken 
(de Staatsbladen verschenen b.v. niet tijdig in het bevrijde Zuiden en 
ook later hier niet) veel ontbrak. Waarschijnlijk zal de reden daarvan 
wel hebben gelegen in de expeditiemoeilijkheden. Het is in elk 
geval zo - de heer Linthorst Homan meent ook civiel bestuurs- 
rechtelijk -, dat Justitie het tijdens de Londense periode altijd heeft 
verzorgd. In het Militair Gezag is het altijd een zaak van sectie I1 
geweest, zoals bij de Regering te Londen (en dus ook bij het door 
de Regering ingestelde MiIitair Gezag) b.v. ook de politiezaken 
eigenlijk steeds primair door Justitie zijn behandeld en niet dan op 
de achtergrond bij het Ministerie van Buitenlandse Zaken terecht- 
kwamen. 

Van de wijze, waarop Vertrouwensmannen de verschijning van 
het Militair Gezag hebben ondervonden, heeft de heer Linthorst 
Homan persoonlijk gemerkt, dat het de eerste en de tweede dag 
nogal hartelijk was. Verder heeft hij nooit voeling gehad met dit 
college; dat werd behandeld door de Minister-President persoonlijk. 
Wel had hij uit de aard der zaak veel te doen met mr. Kesper. 
Er bevond zich in de Javastraat een groep goede mannen, ook wel 
deskundig - prof. van Bemmelen had daarvan, naar de heer Lint- 
horst Homan meent, de leiding -, die eigenlijk een gehele organi- 
satie voor een Militair Gezag hadden opgezet. Deze voorbereidingen 
hielden echter geen rekening met de opzet van de Regering te Lon- 
den, de constructie van het Militair Gezag, zoals dit reeds ruim 
zeven maanden had gewerkt enz. 

Wat er met de voornaamste functionarissen moest gebeuren was 
al geregeld. Toen persoonlijk contact met de heer Xesper tot stand 
kwam, was in alle andere provincies deze zaak al geregeld. Er bleven 
nog over de provincies Zuid-Holland. Noordholland en Utrecht. Daar- 
voor waren de voorbereidende maatregelen reeds door Vertrouwens- 
mannen of de heer Kesper getroffen, welke in snel teinpo overge- 
nomen zijn. 

Als officieren van het Militair Gezag hadden zij bepaalde in- 
structies van de Regering, hoe zij moesten handelen. Die moest men 
er te Londen dikwijls uitpeuteren. De heer Linthorst Homan her- 
innert zich, dat er in Zuid-Holland, Noordholland en Utrecht gern 
Commissarissen der Koningin waren. In hoeverre de keuze van 
de Kroon voor die posten dezelfde was als die van Vertrouwens- 
mannen, herinnert zich de heer Linthorst Homan niet precies meer. 
In Zuid-Holland had men b.v. gezegd, dat met toepassing van het 
Besluit Tijdelijke Bestuursvoorziening Provinciën en Gemeenten 
respectievelijk krachtens een apart Koninklijk besluit de oudste ge- 
depntearde, de heer Bolsius, als Commissaris der Koningin moest 
optreden. De heer Linthorst Homan heeft zelf, gelooft hij, toen geen 



contact gchad niet cie heer Bolszu~, dat was ook zijn werk niet, want 
dit moest de provinciale militaire commissaris doen. In  Noord- 
holland was het, naar de heer Linthorst Homan meent, de gedepu- 
teerde Wiitemarz. Deze waren door de Kroon aanvankelijk als waar- 
nemend Commissaris der Koningin aangewezen, maar daarvoor had- 
den Vertrouwensmannen reip. in &lid-Holland oud-Goiiverneur Piui- 
gers en in Noordholland de heer de Vos var1 Ste~vzwijk aangemezen; 
of dnt ter keriil:$ van hct Militair Gezag 1s gekomen, voordat illen 
hier binnenkwam of daarna, herinnert de heer Llnthovst i'loinun zich 
niet precies. Dit is door de Kroon in elk geval overgenomen. 

Het is mogelijk, dat men daarover te Breda reeds bericht heeft 
gehad: hij herinnert zich dat niet precies meer. Puzzles zijn er over 
die dingen echter niet geweest. Wel heeft men bij het Militair Gezag 
veel moeite en ook wel inoeilljkheden gehad tengevolge van het 
feit - dit geldt voor het gehele bevrijde gebied -, dat de Regering 
te Londen allerlei dingen niet voorbereid of niet geregeld had - ook 
wel opzettelijk -, omdat men gedacht had in het bestuiirscentrum 
hier in het Westen meer aan voorbereidende bestuursmaatregelen 
te zullen vinden dan tenslotte gebleken is het geval te zijn. Dit con- 
tact tussen Regering en Vertrouwensmannen is, naar de mening van 
de heer Linthorst Homan, beslist onvoldoende geweest, althans voor- 
zover zijn gebied betreft. Vlak vóór hun vertrek uit Engeland, hij 
gelooft einde Augustus of begin September 1944, is te Londen 
aangekomen een concept voor herstelwetgeving op allerlei punten, 
waaronder, naar hij meent, ook voor een Persbesluit. Hij heeft dat 
toen eens mogen inzien; hij heeft toen bescheiden en privé de op- 
merking gemaakt: ik zou die dingen maar overnemen, die lijken mij 
beter dan hetgeen hier is uitgebroed. Hij gelooft niet, dat deze laar 
ontvangen stukken nog veel hebben gebaat. Het Zuiveringsbesluit is 
toen, hij bedoelt kort nd de bevrijding van Den Haag, spoedig ver- 
vangen door een nieuw Zuiveringsbesluit, waaraan ten grondslag 
hebben gelegen, naar hij vermoedt, ook het ontwerp, dat Vertrou- 
wensmannen hadden laten maken en het Zuiveringsbesluit uit Lon- 
den van 1941. Dat was in, naar liij meent, blei 1945 op het Ministerie 
van Binnenlandse Zaken op het Binnenhof. Er  is toen een redactie- 
groep gemaakt; daarbi zot ook mejuffrouw Revers van de Vereni- 
ging van Nederlandse Gemeenten. Er is toen in elk geval op korte 
termijn een nieuw Zuiveringsbesluit tot stand gekomen. Er was toen 
bij de Regering een grote bereidheid om veel over te nemen van wat 
hier ontworpen was. 

Over het stoppen van de uitgifte van die bewuste Sruat~~our~uzf 
van 8 Mei 1945, zegt de heer Ter Veer het volgende. Op S Mei 1915 
kwam de Irene-brigade Den Haag binnen, de chef staf Militair Cie- 
zag, generaal Kmls, vergezeld van een kleine staf off~cieren, kwam 
tegelijkertijd mede. Zij hebben dezelfde avond een vergadering ge- 
had inet Vertrouwensmannen op het Plein 1813. In die vergadering 
is dan de orde gekomen de kwestie, of de taak van Vertrouwens- 
mannee door de komst van het Militair Gezag eindigde. Op dit 
standpunt stond generaal Kr~ils. Bij die bespreking kwam naar voren. 
dat er diezelfde dag door Je  Vertro~wens~nannen een Sraatsrourai~t 
was uitgegeven, welke maatregelen bevatte, die direct daarna ook 
zouden moeten worden geeffectueerd en die op e-ii gebied lagen, 
waarvoor het Militair Gezag ook reeds maatregelen had getroffen 
Teneinde te voorkomen. dat. \vaar elders in het land die maatrege- 
len kan het Militair Gezag reeds golden. er maatregelen zouden gel- 
den vnn Vertrouwensmannen, welke misschien wel hetzelfde onder- 
werp betroffen, maar niet dezelfde inhoud hadden, is door generaal 
Krrtls. die toen als chef staf kan het Militair Gezag het gezag ver- 
tegenwoordigde, opdracht gegeven de versnreiding van die Staats- 
<.ourant tegen te gaan. 

De heer 2Pr Veer heeft zich daartoe begeven n'ial de Lands- 
drukkerij, vergezeld van majoor mr. Winkel. Zij hebben toen op de 
Landsdrukkerij gezegd. dat verder afdrukken van die Sinafstorcrutzt 
niet mocht plaats vinden. De nog adnwerige exemplaren werden, zo 
reiden zij, door het Militair Gezag in beslag genomen; de heer Ter 
Veer herinnert zich niet, dat zij zeli' stril\keri hebben weggevoerd; dat 
wil hij evenwel in hei midden leten. In elk geval zou de verspreicl~~g 
van de nog aanwezige exemplaren niet mogen plaats v~ildeil, terwijl 
er ook pogingen in het werk zijn gestela om de reeds verspreide 
exemplaren nog te achterhalen. Dit is geschieil om de gevolgen, welke 
het uitvoeren van maatregelen, die strljdig waren rnet eikaar, met zich 
kon brengen. te voorkomen. l iet  was meer een algemene redeneiing. 
zonder dat inen bepaalde beslulten op liiet oog had. Zij koncten wel 
direct zeggen. dat hel oilderwcrpen waren, die ook het Militair Gc- 
zag had geregeld: ter w~lle van de eenheid in het ïlemen van maat- 
regelen is die beslissing door de generaal genomen. 

De heer Ter V P ~ F  herinnert zich niet, dat de regelirlg, die Vei. 
Lrouwensmannen voor de politie hadden gemaakt speciaal naar voren 

gekomen. Er speelt hem wc1 door het hcoid -- ma'ir het i i  inoge- 
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lijk, dat i i i ~  mis is - ezn regeling koor oorlogspleegkinderen. Dit is 
de enige regeling, die is blijven bestaan. Zij was van Vertrouwens- 
mannen. De heer Ter Veer herinnert zich het slechts vaaglijk. Wat 
de politie aangaat, herinnert hij zich, dat de heer B o ~ c h  hem na de 
vergadering vroeg - hij heeft die vraag de volgende dag herhaald -- 
of de heer Ter Veer van zijn kant zo spoedig mogelijk maatregelen 
zou willen nemen om een Koninklijk besluit tot wederinstelling van 
het wapen van de Koninklijke Marechaiissée uit te lokken. Hij heeft 
daarop geantwoord, dat zulks niet op zijn weg lag en dat het erli 
kwestie was van Regeringsbeleid, zodat hij bij de heer Ter Veer niet 
aan het goede adres was. 

De indruk, welke men uit de corrzspondenie tussen de heer Kruls 
en de Regering, c.q. de Minister van Oorlog. kan krijgen, nl. dat dc 
heer Knrls geen juiste voorstelling had van wat Vertrouwensmannen 
nu eigenlijk waren, verklaart de heer Kr~iIs juist te zijn. Hij had ge- 
hoord, dat er Vertrouwensmannen waren, maar hij wist niet precies. 
hoe dat zat en welke bevoegdheden dezen hadden. Het is voor hem 
altijd vrij geheimzinnig geweest. Naarmate - dit is zijn indruk ge- 
weest - de datum, waarop hij met die geheimzinnige Vertrouwens- 
mannen in wezenlijk contact zou komen, naderde, heeft hij meer 
pogingen aangewend iets naders te weten te komen. Hij herinnert 
zich, dat hij iii het prille voorjaar van 1945 enige malen naar Londen 
is geweest om te proberen nadere gegevens van de heer Gerbrandv 
te verkrijgen. De heer Kruis heeft toen meermalen de indruk gekre- 
gen, dat men die liever niet gaf. 

Toen de heer van ster Gaag einde Januari 1945 door de linies naar 
Londen is gekomen, is hij bij de heer Kruk geweest en toen is het deze 
wel duidelijk geworden, maar nooit heeft hij van de Regering te 
Londen instructies ontvangen. De Regering te Londen gaf aan de 
Vertrouwensmannen regelmatig aanwijzingen. De positie van de Ver. 
trouurensmannen en hun verhouding tot de Regering is - als hij het 
wel heeft - in de loop der maanden nogal eens veranderd. De uit- 
eindelijke toestand was, dat hij tenslotte h het gebied van Den Haag 
is terechtgekomen, zonder dat hij voor zichzelf de overtuiging had vol- 
doende gegevens te hebben ontvangen met betrekking tot de positie 
van de Vertrouwerismannen ten aanzien van hun verhouding ten op- 
zichte van de Regering en hun verhouding teil opzichte van hem 
en omgekeerd, zoals de heei Kruls meende op dat moinent nodig te 
hebben. Hij weet niet precies ineer, hoc a!les is gegaan, maar wei 
weet hij, dat hij enice malen de indruk had, dat men hein toch niet 
alles wilde vertellen. De heer Kruls herinnert zich nog een keer te 
Londen iets over ern telegram, dat weer niet te vinden was of het 
lag in een kluis. waar niemand de sleutel van had. Wat betreft die 
Vertrouwensinannen, heeft hij altijd een ietwat onbehaaglijk gevoel 
gehad, dat hij op een gegeven moinent tegenover de heren zou komen 
te staan, waarbij dan over en weer hun positie niet duidelijk zou zijn. 

De wijze, waarop men over en weer de situatie heeft aarigevoeld cn 
de moeilijkheid heeft opgelost, is meegevaI1en. Het eerste contact met 
Vertrouwensmannen was in Den I-Iaag - de heer Kruls meent de Sste 
Mei 1945 - op hrt Plein 1813. Vóór het gesprek met alle heren 
tegelijk heeft hij een gesprek met de heer Bosch van Rosenthal onder 
vier ogen gevraagd en dit heeft bepaald niet tot grote moeilijkheden 
aanleiding gegeven; integendeel, liet was voor de heer KruIs ern ogen- 
t;lik moeilijk om zijn positie te bepalen en dat heeft hij. naar zijn 
e;gen gevoel, eigenlijk min of meer op goed geluk gedaan, want voor 
he,n was de vraag, wie op dit inoment nu eigenlijk namens de Regering 
het hoogste gezag vertegenwoordigde. Is hij dat nu, of zijn dat de Ver- 
trouwensmannen? Is hij de dienaar van de Vertrouwensmannen of 
hebben deze opgehouden te bestaan op hei moment. dat hij als chef 
staf van het Militair Gezag in Den Haag kwam? Dit was voor de 
heer KruEs eigenlijk het kernprobleem. Op grond van de gegevens, 
welke hij van de Regering had gekregen, kon hij deze vraag beslist 
niet positief beantwoorden. 

De Vertrouwensinannnen konden die vraag eigenlijk ook niet be. 
ailtwoordeil. De heer Krds  is met enige plechtigheid, met erewdchieii 
e.d. op het Plein 1813 ontvangen. Daarna heelt hij onmiddellijk ge- 
vraagd aan de heer Bosch van Rose~ztkll,  toen deze hem ontv~ng, of 
hij hem evan allecn kon spreken, voordat hij de Vertroiiwensmannen 
gezamenlijk zou ontmoeten en ook onl te voorkomen, dat er een al- 
gemene discussie en moeilijkheden zouden ontstaan. Hij heeit zich toen 
op het stancipunt gesteld, waarvan hij voor zich zelf aannam, dat dit 
het meest juiste was, dat de chef staf Militair Gezdg de Regering vei- 
tegenwoordigde. Gedurende de periode, dat dit gebied van de R e ~ e r i i ~ g  
e:i van de organen van de Regering afgesloten is geweest, hebben de 
Vertrouwensmannen het hoogste gezag uitgeoefend, Nu hier de ver- 
tegenwoordiger van de Regering aanwezig is, hebben do Vertrouwens- 
mannen eigenlijk als zodanig opgehouden te bestaan. Indie11 da heren 
dit met hem eens zijn, zou hij het bijzonder op prijs stellen, wdnnecr 
de heren hein inet raad en daad ter 7ijde hleven rtaan D i t  li in h a  
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gesprek met de  heer Bosch van Rosenthal in het algemeen de  draad 
van zijn gedachten geweest. D e  heer Bosch van Rosenthal zei, dat zij 
er ook niet precies mee o p  de hoogte waren, maar hij vond dit zeer 
aanvaardbaar. Zij hebben toen afgesproken, dat zij de zaak in die geest 
bij het gehele college van Vertrouwensmannen van beide kanten zo 
zouden stel!en. Het  heeft geen grote moeilijkheden opgeleverd. wel 
zijn er enige kleine wrijvirigen geweest. Het apparaat van Vertrouwens. 
mannen was eigenlijk o p  iets anders ingesteld geweest. D e  heer Kruls 
denkt aan de moeilijkheden met de Staatscourant. Hij is - als hij 
zich wel herinnert - voor dit geval gewaarschuwd door de heer Linr- 
horst Homan. Deze had bereids met de Vertrouwensmannen inzake 
het stoppen van de  Staatscourant overleg gepleegd. Misschien waren 
er ook bereids maatregelen genomen, welke de  heer Kruls achteraf' 
heeft goedgekeurd. 

D e  inhoud van de  telegrammenwisseling tussen Vertrouwens- 
mannen en de Relzering over de be7ett;no vaq Commis~aris-  en burge- 
meeqters~laatsen enz. kende de  heer Kruls, naar hij meent, niet, maar 
hij was wel door de Reoering. geïnstrueerd ten aanzien van de te 
nemen maatregelen met betrekking tot Cowmissarissrn der Koningin 
en burgemeesters. Hoewel de Regering niet heeft eezesd, dat zij over- 
leg had ge~leeed  met Vertrouwensmannen, was dit wel aan de heer 
Kruls bekend. Het is dus niet zo, dat  er een overleg heeft plaats ge- 
vonden, waarvan hij niet 00 de hoogte was; de  resultaten van het 
overleg on dit punt waren hem bekend. Door  het goede contact, dat  
er bestond van zijn Sectie Binnenlands Bestuur, de  heer Linthorst 
Homan, met de Minister van Binnpnlandse Zaken, werden hem de 
resultaten van het overleg door de Reoering ook reoelmatig medege- 
deeld. Dit contact heeft over het algeween heel goed gelooen. Aan- 
vankelijk is het Militair G e ~ a g  uit Engeland vertrokken met een vrij- 
wel voliedige set aanwij~ingen voor alle Cofnmissariss-n der Koningin 
en burgemeesters, voorzover de Regering daar iets van wirt en daar- 
omtrent iets besloten had. Daarna is het annaraat van het Militair 
Gezag met bevoegde personen in bevrijd Nederland in contact qe- 
komen. D e  heer Kruls herinnert zich o a., dat de  heer Linthorst Ho- 
man en hij na de bevrijding van Limburg met de heer vnn Sonsheeck, 
die zelf een van de Vertrouwensmannen was geweest, een gesprek 
hebben gehad, waarbij deie  over allerlei mensen in het toen noo niet 
bevrijde gebied verschillende inlichtingen heeft gegeven. D e  Ver- 
trouwensmannen gaven soms wel erns een andere visie o? de  in- 
structies, welke het Militair Gezag van de  Reoering had oqtvangen. 
Dit werd voortdurend nader besuroken door de  heer Lintkorst Ho- 
rr,av en de  Minister, hetgeen dan  aanleiding gaf tot nieuwe aan- 
wijzineen. D e  heer KrrdIs moet zeggen, dat  dit een van de  dingen 
was, die heel goed hebben gelopen. 

Het  is praktisch zo geweest, dat er bij d e  komst vati het M:l:ta;r 
Gezag in Mei 1945 - dit was uiteraard voor Noordholland en Zuid- 
Holland en Utrecht van belang - gehandeld is overee~kons t ig  d e  
resultaten van het overleg, dat  tevoren had olaats gevonden; maar dit  
heeft niet het gehele terrein bestreken. D e  heer Kruls kan e=n ander 
voorbeeld noemen, nl. de  benoeming van secretarissen-generaal door 
de Vertrouwensmannen. Dit waren gevallen, waarover hij miscchien 
wel aanwijzingen had, maar dat  klopte helemaal niet met hetgeen 
de  Vertrouwensmannen hadden gedaan. Het  meest markante voor- 
beeld, hetwelk de heer Kruls zich direct herinnert, is b.v. de kwestie 
van Oorlog. D e  Vertrouwensmannen hadden, en dat stond ook in die 
Staatscourant, de heer Ringeling aangewe~en als ~ecretaris-eeneraal 
van het Departement van Defensie. Een Deoartement van Defensie 
bestond er echter niet meer; het was inmiddels oogeheven. Daaren- 
boven hadden de Deoartenienten van Oorlog en van Marine te Lon- 
den beide een secretaris-generaal. In dit geval herinnert de  heer Kruk 
zich, dat hij zelf heeft ingegrepen en met de  heer Ringeling heeft ge- 
sproken, die zich daarop heeft teruggetrokken. Dit is weer een voor- 
beeld, dat de zaken larlos elkaar waren heen geloocn. In het algemeen 
heeft het geen moeilijkheden ongeleverd; e n  zeker niet wat betreft 
het binnenlands bestuur, zoals de brnoeming van Commissarissen en 
burgemeesters. Zijn algehele indruk hiervan is, dat  dit een goed 
samenspel is geweest. De gegevens, waarmede de  heer Kruk  uit Lon- 
den was gekomen, bleken te kloppen met de  adviezen, welke de 
Vertrouwensmannen in de loop van de tijd hadden gegeven. 

Over de verhouding met de  O.D. zegt de  heer Kruls zich ook wel 
te herinneren, dat er telegrammen van de Regering in de richting van 
de O D. zijn gegaan. E r  waren in de  Regering uiteenzettingen van 
haar plannen ten aanzien van het Militair Gezag en de  re;:onale 
orgaqisatie daarvan vastgelegd. D e  heer Kruls nieent, dat de Regering 
de O.D. in overweging gaf om groepen van leidinggevende mensen 
beschikbaar te houden om de  functionarissen, die met de bevrijdings- 
troepen meekwamen, raad en bijstand te  geven. D e  heer Krnlr her- 
innert zich een aantal gevallen uit het Zuiden, waarbij d e  O.D. 
in de  veronderstelling verkeerde, dat  het zo zou worden uitgevoerd. 



S2980 (Gerhrandy) 

85760 (Beel) 

In het algemeen is het vrij soepel gelopen. Mij heeft daarmede nooit 
z?er grote moeilijkheden ondervonder. Door de verbindingen, welke 
er in de loop der tijden waren geweest, was het ook in het Noorden 
al voldoende doorgedrongen, hoe het zou gaan. Dat wist men over- 
ai wel. In het Zuiden was het hier en daar een verrassing. In Din  
Bocch was de generaal van Nijnattetz; deze wist eigenlijk van niets 
en beschouwde zich als degene, die het Militair Gezag in Brabant 
moest leiden. Op de dag van de bevrijding van Den Bosch is de aan- 
gewezen militaire commissaris voor Brabant in contact getreden met 
generaal van Nijnatten. Deze commissaris heeft de generaal zijn op- 
dracht en zijn positie uitgelegd en toen de heer Kruls aan het einde 
van dezelfde dag of in het begin van de volgende dag in D m  Bosch 
kwam, trof hij de beide heren in pais en vïede aan, waarbij generaal 
van Nijnnlten zich beschikbaar had gesteld om als adviseur alle hulp 
te blijven geven. Soortgelijke dingen hebben zich ook, naar de heer 
Kruls zich herinnert, te Eindhoven voorgedaan. De tegenwoordige 
adjudant-generaal, de heer van Dijk, dacht daar als militaire gezags- 
drager op te zullen treden. Dit is wel iets moeilijker gegaan; de te- 
leurstelling is voor hem wat groter geweest, maar grote moeilijkhede~i 
heeft het nooit gegeven. In het Noorden is het bepaald nog minder 
het geval geweest, omdat het toen meer bekend was. 

Op de vraag, of het Militair Gezag opdracht had om aan de Ver- 
trouwensnlannen mee te delen, dat op het moment, dat het Militair 
Gezag was verschenen, aan de werkzaamheden der Vertrouwens- 
mannen een einde kwam, antwoordt de heer Gerhrnndy: dat wil 
zeggen direct bij mijn aankomst in Nederland heb ik persoonlijk 
overleg gepleegd met de Vertrouwensmannen over hun positie. Waar- 
toe dat overleg geleid heeft, durft hij op het ogenblik niet meer te 
zeggen. Daarop is later gevolgd een geineenschappelijke vergadering 
van de Ministerraad en de Vertrouwensinannen. Dit was meer een 
afscheidsvergadering, omdat de zaken anders liepen dan Vertrou- 
wensmannen zich hadden voorgesteld. In welke zin, durft de heer 
Gerbrandy niet te zeggen. Het betrof de verhouding: Regering, uit 
Londen gekomen, en Vertrouwensmannen, niet de verhouding tot 
het Militair Gezag; de heer Gerbrandy durft dit met stelligheid 
zeFgen. Op 7, 8 of 9 Mei 1945 heeft de heer Gerbrandy, voorzover 
hij zich herinnert, een vergadering met Vertrouwensmannen gehad. 
In die vergadering is niet gezegd: Op het ogenblik zijn de werkzaam- 
heden van Vertrouwensmannen ten einde. Hoe het echter wel is ge- 
zegd, durft hij niet precies te zeggen. 

Na de bevrijding is de heer Beel zeer kort na het Militair Gezag 
in Den Haag gekomen. Hij heeft toen verbinding met Vertrouwens- 
mannen gekregen. De heer Beel kan er nog aan toevoegen, dat zij 
van de chef staf direct na de bevrijding mededeling kregen over het 
toen voor het eerst duidelijk aan het licht komen van de tegenstel- 
iingen. De heer Beel is op verzoek van de Minister-President - hij 

,wesst m meent op S Mei 1945 - met hem mee naar Den Haag g- 
toen hebben zij op Plein 1513 no. 2, in het vroegere gebouw van het 
Japanse gezantschap, het eerste contact met Vertrouwensmannen 
gehad, van wie de meesten aunwezig waren. Toen bleek ook van de 
verschillen, die duidelijk in het licht waren gekomen door de uit- 
gegeven bijzondere Staaiscourar~t, maar de besprekingen zijn in een 
goede sfeer gehouden en hebben tenslotte tot overeenstemming ge- 
leid. De  Staatscourant was al door het Militair Gezag gestopt, toen 
de heer Beel kwam. 

De heer Beel durft het niet te zeggen, maar hij gelooft niet, dat 
men zich toen nog verdiept heeit in de constructie, die men moest 
volgen, bijvoorbeeld eventueel de besluiten van de Vertrouwensman- 
nen intrekken en nieuwe maken. Men moet bedenken, dat de Ver- 
trouwensmannen een situatie voor ogen hadden, waarbij er gedu- 
rende enige dagen een vacuurn zoii zijn. Dat wilden zij opvangen. 
Zij stonden wat vreemd te kijken van de opzet van het Militair 
Gezag, die, zoals begrijpelijk was, door hen noodzakelijk werd geacht 
in het Zuiden, omdat het bevrijd was, terwijl de operaties nog aan 
de gang waren, terwijl zij dat voor het Westen niet nodig achtten. 
Maar zij hebben tenslotte aanvaard, dat de situatie, Sir voor de rest 
van het land gold, daar ook zou gelden. Het waren interne maat- 
regelen, die nodig waren, niet maatregelen, die een verordenend 
karakter hadden, maar meer organisatorische maatregelen; de heer 
Beel heeft niet de indruk, dat er in dit opzicht bijzondere inoeilijk- 
heden zijn gebleven. Ten aanzien van de benoemingen zijn juist de 
voorlopige aanwijzingen van de Vertrouwensmannen, naar de heer 

-in van Beel meent, alle door hem overgenomen. Alleen op het terr,' 
de radio waren er moeilijkheden niet de heir Oranje, daar men te 
Londen een andere opzet op het oog had. Ten aanzien van de waar- 
nemende Commissarissee der Koningin en de burgemeesters was 
er in 1944 contact geweest. De heer Beel herinnert zich niet, dat er 
bepaalde moeilijkheden zijn geweest of dat er wijzigingzli zijn aan- 
gebracht. 
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S 4. Samenvafting en concli4.ries. 

Zowel te Londen ais ook in Nederland heeft men er zich tijdens 
de oorlog rekenschap van gegeven, dat in de eerste dagen na de 
bevrijding viin ons land een gezagsvacuum zou kunnen ontstaan. 
Daarbij kwam de gedachte naar voren, dat dit vacuum zou kunnen 
wordi.!~ opgevuld door een of meer gezaghebbende figuren, die, op 
het Ixoment, waarop de Duitsers hier te lande de wapens zouden 
neerleggen, tijdelijk het gezag in handen konden nemen. In die over- 
galigstijd. weke zou volgen op een capitulatie of een terugtrekken 
van de bezetters, moest er een gezag zijn, dat de chaos kon voor- 
konien en de meest urgente zaken kon regelen. 

D= heer .4!barda wijst er in zijn nota's van 18 en 22 December 
I942 op, dat zo'n gezag ondergeschikt aan de Regering moet zijn, dus 
liiet in baar n!aats moet treden; het  ka:^ slechts een agentschap van 
c:e Regering zijn. De heer Albarda schreef dit naar aanleiding van 
berichten, iiie hem lilt Nederland gewerden, en waarin voor de tijd 
van overgang van bezetting naar bevrijding over een civiele of mili- 
tzire landvoogdij werd gesproken. Het idee van een absolute mo- 
~~arch ie  kwam daarin naar voren. De heer Albarda wilde een rege- 
ling, waarbij gedurende korte tijd het centrale bestuur in handen 
zou woïden gelegd van een college, bestaande uit enkele bij Konink- 
lijk besluit onder ministeriële verantwoordelijkheid aangewezen per- 
sonen. Hij achtte het raadzaam op dat geval voorbereid te zijn, opdat 
inen er niet op een bewogen ogenbiik door zou wordeii verrast, 
zodat dan een regeling zou moeten worden geïmproviseerd. 

hlet betrekking tot de opvattingen op dit punt in het bezette gebied 
wijst de corcmissie er op, dat de heer Bosch van Rosenthal heeft 
verklaard, dat hij zich direct van de capitulatie van Mei 1940 af onge- 
rust heeft gemaakt over het eventueel komende vacuum. De historie 
had hem het gevaar daarvan doen inzien. De heer van Heuverz Goed- 
hart heeft voorts medegedeeld, dat men in de kringen van het verzet, 
waarrnede hij te maken had, sterk het gevoel had, dat rekening moest 
worden gehouden met ezn gezagsvacuuni. Men wilde voor die tijd een 
gezag hebben, dat dan iets kon doen, opdat niet van uiterst links of 
rechts of van welke kant dan ook geprobeerd zou worden om in dat 
gat te springen. 

Het plan tot de instelling van een college van Vertrouwensmannen 
was volgens de heer Gerbrandy al een jaar aan de orde, voordat de 
heer vati Heuvciz Goedhart uit Nederland kwam. Toen deze in Juni 
1944 te Londen arriveerde en mededelingen uit de eerste hand kon 
doen, oordeelde men bet ogenblik rijp om aan de plannen uitvoering 
te geven. 

De heer vcriz Heuile/z Goedhart heeft het door hem in Nederland 
met de heer Bosch van Rosenthal besproken plan om een vacuum 
op te vullen voorgelegd aan de Koningin en de Minister-president. 
-4an de heer van Heuverz G ~ e ~ d h a r t  is, nadat hij tot het Kabinet was 
toegetreden, de opdracht gegeven een ontwerp-besluit op de instelling 
van een college van Vertrouwensmannen der Regering alsmede een 
ontwerp-instructie voor deze functionarissen te maken, hetgeen hij 
heeft gedaan. 

Uit de afgelegde verklaringen is gebleken, dat de instelling van dit 
college een zaak is geweest, welke tussen de Ministers Gerbrandy en 
van Heuveia Goedhart zuiver persoonlijk ministerieel is behandeld en 
aanvankelijk niet ter kennis van de andere Ministers is gebracht. Op 
de hoogte waren slechts de heren Gerbrandy, van Heuverz Goedhart 
en van Lidtlz de Jeude; deze laatste, omdat onder hem het Bureau 
Inlichtingen ressorteerde, waarover de verbindingen met de Vertrou- 
mensmannen liepen. Hoelang de andere Ministers van de instelling 
van het college onkundig zijn gebleven, is uit de verklaringen niet 
geheel duide!ijk geworden. Verschillende Ministers hebben verklaard, 
dat zij geen juiste voorstelljng van dit college hebben gehad; de heer 
Albarda zegt bijvoorbeeld, dat hij zich van een formeel besluit hier- 
omtrent of van een ministeriële mededeling niets herinnert. De heer 
Gerbrandy meent, dat de Ministers officieel op de hoogte zijn ge- 
bracht in een Ministerraad, gehouden, voordat aan de Regering van 
Nederland uit toestemming werd gevraagd om prof. Oranje uit te 
nodigen lid van het college te worden. De heer van Heuverz Goedhart 
heeft verklaard, dat het bestaan van het college van Vertrouwens- 
mannen aan de overige Ministers volledig onbekend was en dat hun 
eerst einde 1944 medegedeeld is, dat dit college er was. Intussen had 
de heer van Roijcn, toen hij in de tweede helft van October 1944 te 
Londen vertoefde, niet de indruk, dat de Ministers, die hij allen 
bezocht heeft, niet op de hoogte waren van het bestaan van Ver- 
trouwensmannen. 

De commissie is van oordeel, dat een zo belangrijke zaak als de in- 
stelling en de regeling van de taak en de bevoegdheden van het col- 
lege van Vertrouwensmannen in de Ministerraad behandeld had 
moeten worden. Het is te Londen meermalen voorgekomen, dat 



beslissingeil van principieel belang door enkele Ministers buiten de  
Ministerrrtad o m  werden genomen. O p  bladzijde 67 van het vierde 
deel van haar verslag heeft de  comnlissie over een ander geval van 
dien aard haar bevreemding en afkeuring uitgesproken. In  het onder- 
havige geval is voor de conimissie een beroep gedaan op de nood- 
zaak van geheimhouding. Dit beroep kan zij echter niet aanvaarden. 
D e  Regering had in oorlogstijd vele beslissingen te nemen, waarbij 
geheimhouding geboden was. Men had desnoods de aanwijzing van 
de personen van Vertrouwensnlannen aan  een of meer Ministers 
kunnen overlaten, doch de beslissing, dat men zcLk een college zou 
instellen en welke bevoegdheden het zou hebben, v7as naar de mening 
van de commissie ecn aangelegenheid van de  Regering in haar geheel. 

D e  moeilijkheden, welke Vertrouwensmannen hebben onder- 
vonden, doordat zij aanvankelijk niet bekend waren met de te 
Londen afgekondigde wetsbesluiten en andere maatregelen van de 
Regering, zijn, naar liet oordeel van de  commissie, voor een gedeelte 
voortgevloeid uit het beleid, dat  o p  dit punt is gevoerd. Een gevolg 
van de geheimzinnigheid, welke tegenover de Ministers werd betracht 
met betrekking tot de instelling en het bestaan van het coilege van 
Vertrouwensmannen, is toch geweest, dat  sommige Ministers, belast 
met de zorg voor die departementen van algemeen bestuur, waarvan 
de take11 op binnenlands terrein lagen, niet voldoende doordrongen 
waren vaa het feit, dat  Vertrouwensmannen verschillende problemen, 
welke deze Ministers aangingen, ook onder de  ogen zagen, terwijl 
voor het Militair Gezag, dat was aangewezen om in het te bevrijden 
gebied op te treden, hetzelfde gold. Het  gevolg van een en ander is 
geweest, dat Vertrouwensmannen van de regelingen, getroffen door 
Regering en Militair Gezag, onkundig bleven, althans in zodanige 
mate onkundig bleven, dat de regelingen en voorzieningen van Ver- 
trouwensmannen hierop gein sluitend supplement vormden, doch 
zelfs soms van geheel andere, tegenstrijdige opvattingen uitgingen. 

Op 16 Augustus 1944 werd aan  jhr. mr. dr. L. H. N. Bosch ridder 
11an Rosenthal het besluit tot de instelling van het college alsmede 
de instructie overhandigd. D e  Regering wilde volgens dit besluit een 
regeling treffen voor de  onmiddellijke aanwezigheid van een ver- 
tegenwoordiging der Regering bij de bevrijding van het vaderland 
of van e-n deel daarvan, welke was bestemd te werken gedurende 
een eventueel tijdvak, gelegen tussen het ogenblik van de bevrijding 
en de aankomst van de vooruit te zenden Ministers. D e  bedoeling 
was, dat  deze vertegenwoordiging van de Regering zich met een pro- 
clamatie, waarvan de  strekking afzonderlijk bij instructie zou worden 
vastgelegd, tot het volk zou richten e n  voorts, dat die maatregelen, 
met name van politiële aard, zouden worden getroffen, die door de 
omstandigheden van het ogenblik geboden zouden zijn. 

Tot  lid van het college werden sangewezen de heren jhr. mr. 
L. H. N .  Bosch ridder van Roscrzthal, prof. mr. R. P. Cleveringa, 
W .  Drees., mr. J .  Crnrner en mr. W .  G. A. van Sonsbeeck. Voorts 
moest een vertegenwoordiger van het Nationaal Comité en ezn van 
de Raad van Verzet door de aangewezen Ieden gekozen worden. Als 
vertegenwoordiger van het Nationaal Comité werd de heer Neher 
en als vertegenwoordiger van de Raad van Verzet werd de heer 
van der Gang gekozen. In  de eerste voltallige bijeenkomst werd de  
heer Bosch van Roser~thal tot voorzitter gekozen. 

O p  11 September 1944 vroegen de  vijf aangewezen Vertrouwens- 
mannen aan de Regering telegrafisch toestemming het college aan  te  
vullen met de Vader der Prinsen Oranje, waarmee prof. mr. J. 0ru.cr~lie 
'bedoeld werd. Tevens werd in dit telegram medegedeeld, dat de vijf 
Vertrouwensmannen met hun werkzaamheden waren aangevangen. O p  
19 September 1944 antwoordde de Regering, dat  zij accoord ging met 
de aanwijzing van prof. mr. Oranje tot lid van het college. Doordat de  
heer vnn Sonsbeeck bij de  bevrijding van het Zuiden aldaar verblerf, 
woonde mag. dr. J. G. Stokrnar: sinds November 1944 als waarnemer 
de vergaderingen van het college bij. Einde Januari 1945 werd aan  
Londen voorgesteld hem in de plaats van de heer valz Sonsheeck als 
lid van het college aan te wijzen. Op 14 Maart 1945 werd telegrafisch 
bericht ontvangen. dat  d e  Regering tot deze aanwijzing overgegaan 
was. 

Als secretarissen wezen de Vertrouwensmannen aan mr. J. Ze Poole 
en mr. G. H. Sloter?laker de Bruine. Sinds April 1945 fungeerde ook 
mr. C. J. van Schelle als zodanig. 

Een lid wenst te kennen te geven. dat  hij het onjuist acht, dat  in 
het college van Vertrouwensmannen niet ook een communist door 
de Regering is aangewezen. Deze onjuistheid springt naar het oordeel 
van dit lid duidelijk in het oog, wanneer men in aanmerking neemt, 
dat, blijkens de  afgelegde verklaringen, in het college overigens ,,prak- 
tisch het gehele verzet vertegenwoordigd was". Het trof dit lid pijnlijk, 
dat de Regering de  communistische volksgroep, die zulk een beiang- 
rijk aandeel had gehad in de strijd tegin de  bezetter, niet to t  recht- 
streekse vertegenwoordiging in het college van Vertrouwensmannen 



heeft toegelaten. Dat van de naar de opzet van de Regering wSl ver- 
tegenwoordigde Raad van Verzet ook communistzn deel uitmaakten, 
doet hieraan naar de opvatting van dit lid niet af. 

In  de instructie werd bepaald, dat de vertegenwoordigers van de 
Regering zich bij hun optreden naar buiten moesten bedienen van de 
term ,,de door de Regering aangewezen Vertrouwensmannen". De 
hoofdtaak van Vertrouwensn~annen was het neinen van maatregelen 
tot handhaving van orde en rust. Met betrekking tot die taak was 
de persoonlijke opvatting van de heer Gerbrandy, dat zij op het 
ogenblik van de bevrijding zoveel mogelijk een beroep zouden doen 
op de goedwillende elementen en betrouwbare personen en dat verder 
hun feitelijke mogelijkheden zeer begrensd waren. Uit latere bespre- 
kingen met de Vertrouwensmannen heeft de heer Gerbraizdy wel de 
indruk gekrepen, dat zij op een enigszins ander standpunt stonden. 

De verhouding tussen Vertrouwensmannen en de O.D. diende vol- 
gens de heer Gerbrandy zo te zijn, dat de O.D. bestemd was om 
hand- en spanuiensten te verlenen voor de handhaving van de orde. 

De commissie is van oordeel, dat de heer Gerbruizdy een omschrij- 
ving van de taak van Vertrouwensinannen heeft gegeven, die mis- 
schien juist is voor hetgeen zij hadden kunnen verrichten, indien 
Nederland in September 1944 geheel bevrijd zou zijn geworden. Toen 
schenen de feitelijke mogelijkheden voor Vertrouwensmannen inder- 
daad niet groot. Later, toen het verloop van de oorlog zich zo geheel 
anders ontwikkelde, veranderde dit echter en had de Regering in ver- 
band met de voorbereiding van de bevrijding veel meer profijt van 
het college kunnen hebben dan in feite het geval is geweest. De coin- 
missie acht het dan ook voor de hand liggend, dat Vertrouwens- 
mann'en in de winter 1944i1945 vzn een ruimere opvatting omtrent 
hun taak hebben blijk gegeven. 

De heer van Heuven Goedhart heeft, toen hij het ontwerp-besluit 
op de instelling van het college maakte, daar zeer bewust geen 0.D.- 
man in gehaald, omdat hij op het standpunt stond, dat men het 
machtsapparaat nooit in het beleidsapparaat nioet gaan zetten; dit 
acht ook de commissie een juist uitgangspunt. 

Ter uitvoering van hun hoofdtaak, het nemen van maatregelen tot 
handhaving van orde en rust op het moment der bevrijding, hebben 
Vertrouwensmannen in September 1944, toen het de schijn had, dat 
de algehele bevrijding van Nederland een kwestie van zeer Itorlr duur 
zou zijn, contact gehad met de leiding van de O.D. in Den Haag. Zij 
stonden op het standpunt, dat, waar de handhaving van rust en orde 
huns inziens in de eerste plaats een aangelegenheid was van het civiele 
gezag, deze langs politiële weg diende te geschieden. In de 0.D.- 
kringen werd hierover wel ancers gedacht. Mei1 huldigde daar aan- 
vankelijk de opvatting, dat de O.D. als zelfstandige organisatie onder 
eigen verantwoordelijkheid met do handhaving van orde en rust 
belast was. 

Vertrouwensmannen hebben zich in die Septemberdagen bezig ge- 
houden met enige algemene bekendmakingen, die nodig zouden zijn 
om bij de bevrijding de handhaving van orde en rust te verzekeren. 
Zij hebben daarbij voortgebouwd op de maatregelen, welke door de 
O.D. waren voorbereid; o.m. hebben zij toen de bekendmakingen, 
door de O.D. opgesteld, met enkele modificaties onder hun naam 
willen doen verschijnen. Gezien de zeer korte tijd van voorbereiding 
moesten immers Vertrouwensmannen toen wel steunen op de door de 
O.D. voorbereide regelingen. De commissie acht de opvatting van 
Vertrouwensinannen, dat de O.D. met betrekking tot de handhaving 
van orde en rust aan hen ondergeschikt behoorde te zijn en dat de 
O.D. slechts een taak als hulppolitie op civiel gebied had, juist. 

Voorts hebben Vertrouwensmannen voorzieil in de bezetting van 
een aantal sleutelposities door personeil, die geacht konde11 worden 
het vertrouwen van het Nederlandse volk niet verloren te hebben. 
Een aantal richtlijnen voor deze functionarissen werd verstrekt. 

Toen na Septeinber 1944 bleek, dat de bezetting van een gedeelte 
van Nederland nog enige tijd zou voortduren, hebben Vertrou- 
wensmannen de aanvankelijke algemene bekendmakingen en richt- 
lijnen nader onder de loupe genomen. Omdat Vertrouwensmannen 
een ruime interpretatie gaven aan het begrip ,,handhaving van orde 
en rust", gingen zij zich na Septeinber 1944 vooral bezig houden 
met allerlei beschikkingen en voorschriften betreffende de politie, 
sociale voorzieningen en economische maatregelen, terwijl zij voorts 
hun bemoeiingen op een breder vlak dan in de Septemberdagen uit- 
strekten over de voorzieningen in de personele sector. Krachtens 
hun instructie waren Vertrouwensmannen gerechtigd elke ambtenaar 
van Rijk, provincie of gemeente en andere openbare en semi-open- 
bare lichamen bevel te geven tot staking van uitoefening van zijn 
functie. 

Vertrouwensmannen meenden, dat, wanneer de bevrijding zou zijn 
aangebroken, in de eerste plaats het Departement van Binnenlandse 



Zaken een belangrijke taak stond te wachten. Zij waren van oordeel, 
dat de heer Kesper de meest aangewezen persoon was om zich ais 
gemachtigde voor dit departement te belasten met de dagelijkse 
leiding daarvan. Tezelfdertijd - in September 1944 - hebben Ver- 
trouwensmannen de heer Tcnkink aangewezen om als waarnemend 
secretaris-generaal de dagelijkse leiding van het Departement van 
Justitie op zich te nemen. 

Na September 1944, toen het duidelijk werd, dat de slag om 
Arnhem niet met succes zou worden bekroond, was het contact 
tussen de Regering te Londen en de Vertrouwensmannen slecht. Ver- 
trouwensmannen hebben getracht hierin verbetering te brengen. 

Op 10 October 1944 is dr. van Roijen in opdracht van Vertrou- 
wensmannen via Brussel naar Londen vertrokken om de Regering 
te verzoeken voor een betere voorlichting en meer uitvoerige con- 
tacten zorg te dragen. Voorts had dr. van Roiierz een aantal namen 
in zijn hoofd van secretarissen-generaal, Commissarissen der Ko- 
ningin. burgemeesters van de grote steden en enkele hoofdcommis- 
sarissen van politie, die zouden worden benoemd. Weliswaar was 
over de benoeming van deze functionarissen voor een groot gedeelte 
overeenstemming bereikt, doch er bestonden toch nog verschillen 
van mening. Verder zou de heer van Roijc.12 aan de  Regering te Lon- 
den uitleggen, dat Vertrouwensmannen noodzakelijkerwiis iets verder 
moesten gaan met hun voorbereidingen dan misschien oorspronkelijk 
in de bedoeling van de Regering had gelegen. De heer Tenkink heeft 
met dr. van Roijerz een zeer uitvoerig onderhoud gehad over de 
organisatie van de politie, zoals Vertrouwensmannen zich deze 
dachten. 

Bij zijn aankomst te Londen heeft de heer van Roiien alle Minis- 
ters bezocht en hun de zaken uiteengezet. Meer in het bijzonder heeft 
hij contact gehad met de heer van Heuven Goedhart. Van de Minis- 
ters, met wie de heer van Roijeri in aanraking kwam, had hij niet 
de indruk, dat zij niet wisten wat het college van Vertrouwensmannen 
voor een instelling was. Vertrouwensmannen hebben een aantal tele- 
grammen van de betrokken Minister ontvangen, die een gevolg zijn 
geweest van, althans mede beïnvloed zijn door de besprekingen, die 
hij met de Minister heeft gehad. Al heeft de heer van Roijen zelf 
niet veel telegrammen aan Vertrouwensmannen gezonden, toch heb- 
ben zij door zijn toedoen wel een aantal berichten gekregen. Nadat 
de heer van Roijea veertien dagen te Londen had vertoefd en zijn 
opdracht van Vertrouwensmannen had vervuld, is hij door de Minis- 
ter van Buitenlandse Zaken naar Amerika gezonden. 

De commissie is van oordeel, dat de teleurstelling, welke de heer 
Ee Poole over de resultaten van de missie van dr. vuil Roijw heert 
geuit, in die zin, dat het bezoek van de heer vutz Roiierz aan Londen 
niet dat resultaat heeft opgeleverd, wat Vertrouwensmannen daar- 
van mochten verwachten, tot op zekere hoogte begrijpelijk is, doch 
dat men bij de beoordeling van dit resultaat ook rekening dient te 
houden met het volgende. Als gevolg toch van de missie van de 
heer van Roijen is op het Deoartement van Justitie een groot pakket 
Staafshladerz en andere stukken klaar gemaakt ter verzending aan 
Vertrouwensmannen. De heer van Roijcn had zelf een rauport op- 
gesteld over zijn bevindingen te Londen en dit hierbij gevoegd. Ook 
de heer van Heuven Goedhart had er een brief aan de voorzitter 
van het college van Vertrouwensn~annen bij gedaan. In hoofdstuk 
XVIII heeft de commissie reeds vermeld, dat deze stukken, verpakt 
in een container, door het B.B O. of door een gemeenschappelijke 
operatie van het B.B.O. en het B.I. aan Vertrouwensmannen zouden 
worden bezorgd, doch verloren zijn geraakt. Indien deze stukken 
hun bestemming hadden bereikt, zouden Vertrouwensmannen geheel 
op de hoogte zijn geweest van hetgeen te Londen tot op dat tijdstip 
aan terugkeermaatregelen was voorbereid en hoe de verhoudingen 
aldaar lagen. Het is bijzonder te betreuren, dat deze zo belangrijke 
documenten verloren zijn geraakt. 

In October 1944 vroeg de Regering aan Vertrouwensmannen twee 
adviezen van algemene aard. Door de Minister van Buitenlandse 
Zaken werd in overleg met de Minister-President aan hen de vraag 
voorgelegd, of zij een verklaring der Regering tegenover de bond- 
genoten opportuun achtten, waarin het recht aan het Nederlandse 
volk werd voorbehouden om later gedeeltelijke vergoeding te ver- 
langen voor de vernielingen van onze economische bestaansmogelijk- 
heden in de vorm van afstand van aangrenzend Duits grondgebied. 
Hierop hebben Vertrouw-ensinannen geantwoord, dat zij een derge- 
lijke verklaring opportuun achtten met dien verstande, dat in geval 
van annexatie, naar hun oordeeI, de bevolking verwijderd zou moeten 
worden. 

Omstreeks dezelfde tijd heeft de heer van Roijen uit Londen ge- 
seind, dat het aanbeveling verdiende, dat Vertrouwensmanneii zich 
zouden beraden over een advies inzake de samenstelling van het 
Kabinet na de algehele bevrijding. Het beraad van Vertrouwens- 



mannen heeft ertoe geleid, dat in Februari 1945 een advies over de 
grondslagen van de Kabinetsformatie werd vastgesteld. Aan dit zdvies 
was een rapport van verkiezingsdeskundigen gehecht. Inzake de Ma- 
binetsformatie hebben Vertrouwensmannen als hun mening kenbaar 
gemaakt, dat de leidende figuren uit de oude politieke partijen 
moesten worden geraadpleegd, voorts leidende figuren van belangrijke 
politieke groeperingen van na Mei 1940 - gedacht werd aan de z.g. 
Volksbeweging, niet aan de Nederlandse Unie - en tenslotte de 
leiders uit de illegaliteit. Het eerste Kabinet moet een prograni- 
kabinet zijn. Samenwerking tussen de belangrijkste groeperingen inoet 
voor dit Kabinet, dat op grond van deze samenwerking ern nationaal 
Kabinet kan word=rr zenoemd, worden gevonden in reële punten van 
practische politiek, waarbij desiderata voor de toekomst zoveel tnoge- 
lijk buiten beschouwing kunnen blijven. 

Mede gelet op de voorlopige beslissingen van de Regering, aldus 
Vertrouwensmannen in dit advies, zal e-n nieuw Kabinet, ne er niet 
dadelijk een volksvete~enwoordiging kan zijn, tijdelijk moeten wer- 
ken met e:n vergadering, waarvan de wijze van samenstelling door 
de Regering zai worden bepaald. Een bijlage van het advies, hande- 
iende over de wijze van samenstelling van deze vergadering, is echter 
niet naar Londen gezonden, omdat hierover gern eenstemmigheid 
kon worden bereikt. Vertrouwensmannen waren wel eensgezind van 
mening, dat zo spoedig mogelijk verkiezii~ge~i conform de regelen 
van de bestaande Kieswet, althans met de regelen dezer wet zoveel 
mogelijk in overeenstemming, moesten worden gehouden. Drze zou- 
den volgens het rapport van de verkiezingsdeskundigen drie maanden, 
nadat met he: werk begonnen was, kunnen worden gehouden. 

Op 23 October 1944 heeft dr. van Koijerz uit Londen geseind, dat 
men aldaar de taak van Vertrouwensmannen oorspronkelijk be- 
perkter had gezien dan in Nederland, hoofdzakeliik omdat het va- 
cuum zeer kort werd gedacht, aangezien het Militair Gezag, dat met 
de geallieerde strijdkrachten mee zou konen, dadelijk met volledige 
volmacht namens de Regering zou optreden, doch dat inmiddels 
juiste waardering voor het voorbereidende werk van Vertrouwens- 
mannen was ontstaan. Vertrouwsnsmannen kregen door dit telegrain 
een enigszins duidelijker beeld van de functie van het Militair Gezag. 
Zij mernden echter op de ingeslagen weg te mogen voortgaan, om- 
dat tenslotte de Militair Gezag-functionarissen niet zouden weten, 
hoe de vrrhoudingen in het bevrijie gebied zouden liggen. Vertrou- 
wensmannen waren van oordeel, dat de door hen ontworpen rege- 
lingen door hen zelf zouden worden toegepast, zolang het Militair 
Gezag er nog niet was. Kwain dit, dan koiideiï zii hun regelingen 
aanbieden. 

In antwoord op het telegram van 23 October 1344 van de heer van 
Roijen aan Vertrouwensn~anneti, vroegen dezen hem op 3 November 
om opheldering inzake de tegenstelling, welke was gelegcn tussen 
enerzijds de aanstelling van Verirouwensmannen, waarin stond, dat zij 
in functie zouden blijven tot aan de aankoinsi van de Ministers en 
anderszijds het bericht, dat het Militair Gezag als vertegenwoordiger 
van de Regering met de geallieerde strijdkrachten zou meekomen. Op 
18 November seinden Vertrouwensmannen, dat zij, na kennis geno- 
men te hebben van het Besluit op de bijzondere staat van beleg en de 
toelichting daarop, op grond van hun opdracht en instructie aan- 
namen, dat zij de Regering in burgerlijke zaken zouden vertegcn- 
woordigen tot aan de terugkomst van de Ministers. Op 25 November 
seinde de Regering uit Londen, dat enerzijds de aankomst van de 
Ministers en anderzijds de aankomst van het Militair Gezag geen 
tegenstelling vormden, omdat het Militair Gezag het apparaat van de 
Regering was en van haar instructies ontving: de aankomst van het 
Militair Gezag betekende dus het einde van een eventueel vacuum. 
De regeling inzake de proclamatie van Vertrouwensmannen bleef 
ongerept gehandhaafd. Indien het Militair Gezag ter plaatse zou 
komen te staan voor aanwijzingen van Vertrouwensmannen, dan 
zouden die kunnen worden overgenomen en gecontinueerd, ook in 
afwijking van Regeringsinstructies, zulks in afwachting van een even- 
tuele latere Regeringsbeslissing. 

Op 15 December 1944 dringen Vertrouweilsmannen krachtig aan 
op heropening van het telegrafisch contact. Begin Januari 1935 wordt 
de overkomst van de heer van der Gang naar Londen aangekon- 
digd. In het college van Vertrouwensmannen voelde men de noodzaak, 
dat er door een vertegenwoordiger nog eens persoonlijk contact gp- 
genomen werd met de Regering te Londen. In algemene zin was het 
zo, aldus drukt de heer Drees het uit, dat men steeds vodde, dat er 
loch niet een juist onderling begrip was. Met gehele contact niet de 
Regering was na het besluit tot instelling van het college zo zwak 
geweest, dat het college zich wel wat verloren heeft gevoeld, aldus 
de heer van der Gaag. Zijn opdracht betruf het inwinnen van inlich- 
tingen over de situatie, die er zou zijn, wanneer de bevrijding eenmaal 
een feit was. 



Toen de heer van der Gaag te Londen kwam, toonde men zich 
aldaar zeer verbaasd, dat  men in Nederland de  terugkeerbesluiten nog 
niet had ontvangen. Door zijn mededelingen werd het duidelijk, dat  
de Skzar.rhladen en andere stukken, welke ten tijde van het verblijf 
van de heer van Roijen te Londen waren verzonden, in  Nederland 
niet te bestemder plaatse waren 2angekomen. Aan de  heer var2 der 
Gaag zijn bij zijn terugkeer nieuwe exemplaren meegegeven. 

D e  heer van der Gaag heeft te Londen de  indruk gekregen, dat  men 
het college aldaar beslist niet erg belangrijk vond en dat, indien men 
de instelling nader had overwogen, men er nooit toe zou zijn over- 
gegaan. C e  heer van der Gaag heeft generaal Kruis gedurende zijn 
bezoek aan bevrijd Nederland e n  Londen niet getroffen. Wel heeft 
hij de heer Postl~unzus Meyjes gesproken. Deze heeft belicht wat het 
Militair Gezag na de bevrijding ZOU doen en gezegd, dat  het de  resul- 
taten van het werk van Vertrouwensmannen in grote dank zou aan- 
vaarden. Voorts heeft de heer Posthumus Meyjes aan  de heer van der 
Gaap alle mogelijke inlichtingen gegeven omtrcnt de voorbereidingen, 
welke het Militair Gezag had getroffen. 

Na  de terugkomst van de heer van der Gaag, einde Februari 1945, 
kregeri Vertrouwensnianilrn kennis van de wetsbesluiten en de tot 
op dat  tijdstip verschenen Publicatiebladen van het Militair Gezag. 
D e  heer van der Gr;crg had al dit materiaal meegebracht en een week 
na zijn 'erugko!ns: kon hij het aan Vertrouwensmannen overhandigen. 

Bij deze zending van de heer van der Gaag bevond zich, naar de  
mening van de heer Kesper, ook het te Londen uitgevaardigde Buiten- 
gewoon Politiebesluit (E 133). Vertrouwensmannen hadden hunner- 
zijds een ,,Besluit handl~aving openbare orde en organisatie van de 
Poiitie" gereed gemaakt, dat  van een andere gedachtengang uitging 
dan liet Londeiise besluit, waarin alle politiezoïg, in afwachting van 
ezn nadere regeling, als Rijkspolitiezorg onder de Minister van 
Justitie werd aangemerkt. Voorts hadden Vertrouwensmannen ont- 
worpen ecn besluit tot instelling van een Centrale Dienst van de 
Politie, ressorterende onder de  Ministeries van Justitie en van 
Binnenlandse Zaken, als hoofd waarvan tijdelijk aangewezen werd 
de waarilemend secretaris-generaal van het Departement van Jnstitie. 
De zorg voor de handhaving van orde en rust wordt in het eerstge- 
noemde besluit van Vertrouweiismannen gelegd in handen van de 
burgerneesiers als hoclden der gemeentepolitie, onder toezicht van de  
Co!limicsarissen der Koningin, aan wie in de provincies ten deze tevens 
een sainenbinder?de en nevenschikkende taak wordt toegedacht. Voor- 
zover de burgemeesters aan versterkingen met Rijkspolitie of mare- 
cliaussée behoefte hebben, wenden zij zich tot de  procureurs-generaal, 
fungeren6 directeuren van politie. Dezen stellen hun dan  personea of 
eenheden van de Rijkspoiitie ter beschikking, die zolang zij in de 
gemeente dienst doen, aan de burgemeester ondergeschikt zijn. 

Met de procureurs-generaal, fungerend directeuren van politie, hou- 
den de Conimissarissen der Koningin en de burgemeester liet nodige 
beraad ter zake van de  handhaving van de openbare orde. Algemene 
voorscl~riften ter handhaving van d r  openbare orde worden uitgevaar- 
digd en afgekondigd voor de gemeente door de burgemeester, voor 
de provincie door de Commissaris der Koningin en voor het Rijk door  
de secretarissen-generaal van de  Ministeries van Justitie en van 
Binnenlandse Zaken. 

Kort  nadat de heer vaiz der Gaag in bevrijd gebied e n  te Londen 
vertoefde, is ook de heer Einthoven daar geweest. Voor d e .  heer 
Einthover: was in de politie-organisatie van Vertrouwensmannen een 
functie gedacht. D e  reis van de heer Eìtithovelz heeft niet plaats 
gevonden i11 overleg met of in opdracht van Vertrouwensinannen. 
Wel heeft de beer Eirzlhoveïz van zijn voorgenomen reis mededeling 
gedaan aan de heer Tenkiizk. 

Zijn werkzaamheden gedurende die reis hebben vo!gens de  heer 
Einthovcii op het terrein van de bevordering van de  vlotte overgang 
van bezetting naar bevrijding gelegen. Hij is teruggekomen met alle 
gegevens, betrekking hebbende o p  de gezagsverhoudingen, zoals de 
Regering en het Militair Gezag deze zagen, en zoals die waren vast- 
gelegd in het besluit E 133. Verder is op de dag, voordat de heer 
Eii~thoverz naar bezet gebied terugging, begin Maart 1945, de  laatste 
hand gelegd aan  ,,dat dikke document, dat  de bevoegdheden van de  
illegaliteit en van de politie ten opzichte van het arresteren regelde", 
waarmede de  heer Einthoven kennelijk de  arrestatieregeling van het 
Militair Gezag voor het nog te bevrijden gebied bedoelt. H e t  was 
zeer belangrijk, verklaart de heer Eintlzoven, dat  al die regelingen in 
het Westen bekend werden, onidat men daar leefde in de  veronder- 
stelling, dat  de  regelingen, die Vertrouwensmannen voor de  orde- 
handhaving hadden getroffen, te Londen bekend e n  door de  Regering 
gesanctioneerd waren. Dit was echter niet het geval. Na zijn terug- 
komst in het bezette gebied heeft de  heer Einthoven met de heren 
Bosch van Roserzthal en Tenkink over de  Londense regeling gespro- 
ken. De heer van der Gaag was toen reeds terug in bezet gebied, 



doch Vertro~iwensmannen wisten toen volgens de heer Eiathovet7 
nog van niets. 

De heer Einthovaz wekt in zijn verhoor de indruk, dat de werk- 
zaamheden, welke hij heeft verricht in verband met de aanwijzingen 
in de politiële sector, door hem in overleg met het Departement van 
Justitie te Londen zijn verricht. Hij doet het voorkomen, alsof hij ue 
heer Tenkink erin heeft geha~ld om deze de eer te geven, doch dat 
hij het feitelijk zelf heeft opgeknapt. Uit de stukken en uit de ver- 
klaringen krijgt de commissie evenwel de indruk, dat de heer Ten- 
kink en in hogere instantie de Vertrouwensmannen hierin een groter 
aandeel hebben gehad dan uit het verhoor van de heer Einthoverz 
valt op te maken. 

Op 73 Maart 1945 hebben Vertrouwensmannen aan de Regering 
geseind, dat wijziging in hun maatregelen ter handhaving van de orde 
en rust niet meer uitvoerbaar ZOU zijn en slechts tot wanorde zou 
lelden. In een brief van 25 Maart 1945 aan de Minister-President 
hebben Vertrouwensn~annen dit nog eens uitvoerig geadstrueerd. 
De Regering antwoordde op 12 April 1945, dat handhaving van de 
door Vertrouwensmannen ontworpen organisatie ontoelaatbaar en 
ook ongewenst was, ook al omdat in het Zuiden conform het 
Koninklijk besluit E 123 werd gehandeld en dat derhalve in over- 
e-nstemming met dit Koninklijk besluit gehandeld moest worden. 
Op 20 April hebben Vertrouwensmannen toen geseind, dat zij hun 
taak geheel conform hun opdracht en instructie, in het bijzonder met 
betrekking tot de voorbereiding van de zorg voor hand'naving van 
orde en rust, verrichtten. Vertrouwensmannen maakten ernstig br- 
zwaar, dat derden buiten hun medeweten in opdracht van de Rege- 
ring hun werk doorkruisten en de Regering bovendien verkeerd 
inlichtten. 

Het is de commissie niet duidelijk geworden in hoeverre het op- 
treden van de heer Einthoven na zijn terugkeer door Londen is 
gedekt. Ten aanzien van het verschil in opvatting tussen de Regering 
en Vertrouwensmannen met betrekking tot de op het gebied van de 
handhaving van openbare orde en rust te nemen maatregelen, is de 
commissie van oordeel, dat men ook hier, gelijk op menig ander 
gebied, wel zeer veel van Londen uit heeft willen regelen. De Regering 
had nu eenmaal in het bezette gebied Vertrouwensmannen en hoewel 
de Regering natuurlijk in laatste instantie het beslissende woord had 
te spreken, kan de comn~issie zich niet onttrekken aan de indruk, 
dat de Regering zich te weinig heeft laten gelegen liggen aan de 
adviezen van Vertrouwensmannen, die toch de toestanden in het 
bezette gebied het beste kenden. Wat er zij van de overige argumenten 
van Vertrouwensmannen in hun brief van 25 Maart 1945 aan de 
Minister-President, in ieder geval was op het gebied van de hand- 
having van openbare orde en rust ombuiging van de lijn - zoals 
de Regering in haar telegram van 12 April 1945 wenste - op een 
moment, waarop de bevrijding ieder ogenblik kon geschieden, wel 
zeer bezwaarlijk. Opmerkelijk is intussen, hoe bij het onderhavige 
geschilpunt îussen de Regering en Vertrouwensn~annen de bekende 
tegenstelling in het politievraagstuk, die in ons land al zo lang bestaat, 
een rol heeft gespeeld. 

Op het gebied van het binnenlandse bestuur hebben Vertrouwens- 
mannen in contact met de Regering de  Commissarissen der Ko- 
ningin in de drie provinciën van het Westen, die aldaar bij de 
bevrijding zouden optreden, aangewezen. Voorts is er overleg ge- 
pleegd over de burgemeestsrs van de grote steden. Wat betreft de 
overige gemeenten werd aan het oordeel van de aangewezen Com- 
missarissen der Koningin overgelaten, wie voorlopig als burgemeester 
zou optreden met dien verstande, dat voor plaatsen boven de 15 000 
inwoners de gemachtigde voor Binnenlandse Zaken op deze aan- 
wijzing een zekere contröle uitoefende in overleg met Vertrouwens- 
mannen. De heer Kesper weet niet, of men, nadat men na terugkomst 
van de heer van der G ~ a g  uit Londen kennis had gekregen van 
het besluit E 86. gewerkt heeft volgens het schema van dit besluit. 
De opzet, wat betreft de grotere gemeenten, was er reeds, toen het 
besluit E 86 aan Vertrouwensmannen bekend werd en voorts waren 
er de besluiten van het Militair Gezag met betrekking tot de staking 
en schorsing; dit liep vrijwel parallel inet hetgeen Inen in het Westeri 
had overwogen. 

Ofschoon het aanvankelijk de bedoeling was geweest, dat de werk- 
zaamheden van Vertrouwensmannen zich zouden uitstrekken over het 
gehele land, heeft hun werk voor het Zuiden van Nederland practisch 
geen betekenis kunnen hebben. Wat betreft de voorbereidingen voor 
de Oostelijke en Noordelijke provincies, is de benoeming van hogere 
functionarissen mede door toedoen en op voorstel van Vertrouwens- 
mannen tot stand gekomen. Het zwaartepunt van de werkzaamheden 
van Vertrouwensmannen heeft echter in het Westen gelegen. 

De heer Beel heeft verklaard, d2t hem na zijn optreden als Minister 
geIeidelijk aan uit de telegrammen, die op het terrein van de werk- 



zaamheden van het Departement van Binnenlandse Zaken werden 
gewisseld, is gebleken, dat het college van Vertrouwensmannen be- 
stond. De heer Gerbrutzdy heeft de heer Beel toen volledig op de 
hoogte gebracht. Toen de heer Beel hliniqter werd, was de telegram- 
wisseling over de benoeming van de bestuursfunctionarissen, de 
Comii-iissarissen der Koiiingin en de burgemeesters van grote plaat- 
sen. practisch al een feit. 

Naar aanleiding van het tekort aan cocirdinatie tussen de werkzaam- 
heden fier Regering en die van Vertrouwensmannen, in het bijzonder 
met betrekking tot de tegenstellingen, welke er zijn ontstaan tussen 
Volksherstel en H.A.R.K., heeft de heer Wijffels verklaard eerst later 
gemerkt te hebben, waarin deze soort van tegenstellingen haar oor- 
Yprong heeft gevonden. Deze heeft voornamelijk hierin gelegen, dat 
aai1 de nieuwe Ministers te Londen niet bekend was, welke opdracn- 
ten of richtlijnen door de Regering doorgegeven waren aan Vertrou- 
wensmannen. De heer Wijffels was volkomen onkundig van het feit, 
dat er een Nationaal Volksherstel zou zijn. Dit is hem pas bekend 
geworden. toen het Noorden bevrijd werd. Ook de heer van der1 
Tertipel kon de heer Wijffels later op diens verzoek niet inlichten. 
Deze wist evenmin iets van de regeling van Vertrouwensmannen 
op dit gebied.  DI^ treft te meer, waar de commissie gebleken is, dat 
de Regering in een telegram van 25 November 1944 de heer Menterz 
als Regeringsgemachtigde voor Volksherstsl heeft aangewezen. 

De commissie moet op grond van een en ander constateren, dat 
ook aan de Ministers van het tweede Kabinet-Gerbrandj~ niet aan- 
stonds uitvoerige inlichtingen zijn verstrekt over het bestaan van 
Vertrouwensriiaimen, hun instructie en werkzaamheden. De heer 
Gerbraïzdy zegt weliswaar, dat de leden van zijn laatste Kabinet, 
zoals de heer Beel en anderen, van het bestaan van Vertrouwens- 
mannen wisten ei1 dat dit hun is medegedeeld, doch de commissie 
heeft de indruk, dat een en ander te summier is geschied. 

Jn een nota van 7 Augustus 1943 had de heer Kruls reeds aan de 
Minister van Oorlog iiiteengezet, dat de Regering aan de O.D. in 
Nederland moest laten weten, dat bij de bevrijding een uit Engeland 
komend gezagsapparaat de leiding in handen zou nemen en dat het 
onjuist was bij de O.D. de indruk te wekken, dat deze organisatie in 
eerste instantie belast was met de handhaving van orde en rust. Noch- 
tans heeft er van Augustus tol October 1943 een telegrammenwisse- 
Irng tussen de Regering en de O.D. plaats gevonden over het aan- 
wijzen door deze laatste van personen. die bij de bevrijding in het 
Militair Gezag werkzaam zouden kunnen zijn. Bij de bevrijding was 
er bij de komst van het M.G. in sommige gelederen van de O.D. dan 
ook een zekere ontgoocheling. De commissie betreiirt het. dat van 
de zijde van de Regering deze zaak niet met meer zorgvuldig- 
beid is bel~andeld. Ir, haar verslsg over de punten g en h van het 
Eucluêtebesluit z d  ue commissie :lader op dit punt en op de ver- 
houding tussen de O.D. en Vertrouwensmannen ingaan. Mede op 
grond van de vroegere contacten tussen de Regering en de O.D. heb- 
ben ook Vertrouwerismannen in September, October 1944 enise 
strubbelingen met deze orgaiìisatie gehad. 

Aan de heer Kruls is het duidelijk geworden, wie Vertrouwens- 
mannen waren en welke bevoegdheden dezen hadden, toen de heer 
vun der Gang einde Januari 1945 door de linies is gekomen. Hij 
heeft echter nooit van de Regering te Londen met betrekking tot zijn 
optreden jegens Vertrouwensmannen instructies ontvangen. De heer 
Rruls heeft altijd een ietwat onbehaaglijk gevoel gehad, omdat hij 
op een gegeven ogenblik tegenover de heren zou komen te staan, 
terwijl dan over en weer hun positie niet duidelijk zou zijn. De 
commissie meeiit, dat het gewenst wai geweest, dat de Regering de 
heer Kriils tijdig over de positie van Vertrouweiismannen had inge- 
licht. Het Militair Gezag kreeg van de Regering wel berichten door, 
welke afspraken zij met Vertrouwensmannen had gemaakt over d l  
bezetting van diverse posten. Voordat de bevrijding van het Westen 
een feit werd. had de chef staf Militair Gezag echter ook ingelicht 
moeten zijn over de verhouding, waarin hij tot Vertrouwensmannen 
zou komen te staan. 

Op 5 Mei 1945 hebben Vertrouwensmannen In Den Haag een 
vergadering gehouden over de maatregelen, welke op dat tijdstip 
:noesten worden genomen ter handhaving van orde en rust. Op 
h Mei 1945 wordt aan de Regering telegrafisch bericht, dat Ver- 
trouwensmannen te 12 uur nun proclamatie tot de bevolking hebben 
gericht en dat zij hun werkzaamheden hebben aangevangen. Op 
8 Mei 1945 is op last van Vertroujveusmannen een Nederlaridse 
Staaf~courant verschenen. In de  avond van die dag is de chef staf 
Militair Gezag met enkele leden van zijn staf in Den Haag ver- 
~chenen en heeft daar contact opgenomen met Vertrouwensmannei-i. 
Vervolgen? is op 9 Mei onder voorzitterscl~ap van de heer Bosch 
viln Roser~thul een vergadering van Vertrouwensmannen met gene- 



raal Kruls en de chefs ban de verschillende secties van het M.G. 
gehouden. 

Toeq generaal Kru1.r de Vertrouwensmannen ontmoette, heeft hij 
eerst een onderhoud gehad met de heer Bosch van Rosenthal, waar- 
bij generaal Kruls aan deze heeft medegedeeld, dat naar zijn mening 
de chef staf Mil~tair Gezag de Regering vertegenwoordigde. Gedu- 
icnde de periode, waarin I-iet nog niet bevrijde gebied van de Rege- 
ring en haar organen was afgesloten geweest, hadden Vertrouwens- 
mannen het hoogste gezag uitgeoefend. Nu de vertegenwoordiger 
van de Regering aankwam, hield het college van Vertrouwensmannen 
als zodanig op te bestaan. De heer Bosch van Rosenthal, aldus de 
heer Kruls, vond dit een zeer aanvaardbaar standpunt en Vertrou- 
wensmannen hebben zich daarbij aangesloten. Ook de commissie is 
van oordeel, dat dit standpunt van generaal Kruls juist was. 

De commissie heeft kunnen constateren, dat tenslotte de aanpas- 
sing van de maatregelen, door het Militair Gezag bij de bevrijding 
!c nenien, aan hetgeen door Vertrouwensmannen was voorbereid, 
geen al te grote moeilijkheden heeft opgeleverd. Zij grondt dit med? 
op de verklaringen van de heren Kesper en Tenkink, die in de voor- 
bereidingen zulk een belangrijk aandeel hebben gehad. Immers de 
heer Kesper verklaart, dat, wat zijn terrein betreft, met de komst 
van het Militair Gezag in feite het door Vertrouwensmannen ge- 
schapen apparaat is gaan functionneren, behoudens dat ten platte- 
lande een aantal beslissingen van het Militair Gezag anders is uit- 
gevallen. Alleen het optreden van het Militair Gezag met betrekking 
tot het intrekken van de Staafscourant is volgens de heer Kesper 
raar geweest. In feite bescl~ouwde het Militair Gezag deze Staats- 
courant als vervallen. Ook de heer Tenkink is van oordeel, dat de 
reactier van het Militair Gezag, wat betreft de personele sector op 
justitiegebied, in het algemeen nogal zijn meegevallen. Op dit gebied is 
inderdaad effectief gewerkt op de basis van Vertrouwensmannen, die 
over de meeste benoemingen cverleg hadden gepleegd met de Rege- 
ring. Wat de door Vertrouwensmannen in de Staafscourant gepubli- 
ceerde regelingen betreft, is er echter slechts één (die op naam van 
de heer Tenkink stond), het besluit Oorlogspleegkinderen, in stand 
gebleven. Tenslotte heeft ook de heer Linthorst. Honan. die het 
boorafgegane contact tussen de Regering en Vertrouwensmannen op 
het terrein van Binnenlandse Zaken beslist onvoldoende achtte, ver- 
klaard, dat er bij de bevrijding met Vertrou\vensmannen geen moei- 
lijkheden zijn geweest. 

De belangrijkste strubbeling is eigenlijk die over de intrekking van 
de door Vertrouwensmannen uitgegeven Staalscourant geweest. Naar 
de heer Ter Veer heeft medegedeeld, heeft generaal Kruls de op- 
dracht gegeven de verspreiding van de Staatscourant van Vertroii- 
wensinannen van 8 Mei 1945 tegen te gaan. Men wenste te voor- 
komen. dat, waar elders in het land de  maatregelen van het Militair 
Gezag reeds golden, in het Westen maatregelen zouden gelden van 
Vertrouwensmannen, welke misschien dezelfde onderwerpen betrof- 
fen, maar niet dezelfde inhoud hadden als de door de chef staf Mil%- 
tair Gezag uitgevaardigde besluiten. De heer Ter Veer is naar d e  
Landsdrukkerij gegaan en heeft het verder afdrukken van de Staats- 
cortrunt verboden. De nog aanwezige exemplaren werden in beslag 
genomen, terwijl er ook pogingen in het werk zijn gesteld om de 
ieeds verspreide exemplaren nog te achterhalen. Dit is geschied om 
de gevolgen te voorkomen, welke het uitvoeren van maatregelen, die 
n e t  elkaar in strijd waren, met zich kon brengen. De besluiten van 
Vertrouwensmanr-ien, welke opgeilomen waren in deze Staatscourant, 
zijn bij verordeningen van de chef staf Militair Gezag, welke zijn 
gepubliceerd in l-iet Publicatieblad van het Militair Gezag no. 32 van 
6 Juni 1945 ingetrokken en buiten werking gesteld met uitzondering 
ven het ,,Besluit Oorlogspleegkinderen" van de waarnemend secre- 
taris-generaal van het Ministerie van Justitie. 

De commissie is van oordeel, dat het optreden van het Militair 
Gezag onmiddellijk na zijn aankomst ten aanzien van de Nederlandse 
Staatsco~rrant van 8 Mei 1945 weinig elegant -- immers zonder enig 
overleg met Vertrouwensmannen - IS geweest. Zij meent, dat de ge- 
nomen maatregel ook niet juist is geweest. Bliikens de verordeningen 
van de chef staf Militair Gezag, waarbij de besluiten van Ver- 
trouwenymannen ongedaan zijn gemaakt, zijn deze besluiten met 
ingang van de afkondiging van de desbetreffende verordening van 
de chef staf M.G. lilgetrokken. Genoemde besluiten hebben dus ook 
liaar het eigen uiteindelijk oordeei van de chef staf gegolden en 
daarmede valt de inbeslagneming van de Staatscouranl, waarin zij 
gepubliceerd waren, als rechtens irrelevant. kwalijk te rijmen, 

De commissie meent deze samenvatting en conclusies niet te mogen 
beeindigen zonder een woord van hulde voor het werk, dat Vertrou- 
wensmannen onder uitzonderlijk moeilijke omstandigheden in het 
belang van ons land hebben verricht. 
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15037 (Hirschfeld) 

Tegen het einde van de bezettingstijd werd de toestand op voedsel- 
gebied voor de bevolking van Nederland zo critiek, dat, indien er 
geen hulp van buiten af gebracht zou worden, een catastrophale 
ontwikkeling moest worden gevreesd. 

Tegelijkertijd waren de militaire successen der geallieerde legers zo 
overweldigend, dat een ineenstorting van Duitsland niet lang meer 
kon uitblijven. 

Onder deze omstandigheden kwam contsct tot stand tussen enige 
vooraanstaande Nederlandse figuren en de Duitse autoriteiten hier 
te lande. Dit contact. dat tot ecn samenspreking met de Duitsers heeft 
geleid, kwam van Nederlandse zijde al spoedig onder verantwoorde- 
lijkheid der Vertrouwensmannen te staan en werd onderhouden in 
overleg met de Nederlandse Regering te Londen en de geallieerde 
autoriteiten. Hierdoor werd enige tijd in het Westen van Nederland 
een toestand geschapen van ,,het geweer aan de voet". Het ver- 
Ioop dezer onderhandelingen is tenslotte door de feitelijke gebeurte- 
nissen op de grote fronten en door de algehele capitulatie van Duits- 
land doorkruist. 

De commissie geeft hieronder het woord aan de  voornaamste bij 
deze onderhandelingen betrokken figuren. 

De heer Hirschfeld verklaart, dat hij het na de  spoorwegstaking in 
September 1944 met Seyss-Zrzquare aan de stok heeft gehad over de 
maatregelen om de hongersnood in Nederland om zo te zeggen te 
bevorderen. Via Schwebel heeft de heer Hirschfeld Seyss-lnquart daar- 
over nogal aangevallen, totdat hij op 14 December 1944 een uit- 
nodiging kreeg om bij Seyss-lnqziart te komen op het kantoor van 
Schwebel. De heer Hirschfeld is toen bij hem binnengekomen; Schwe- 
bel heeft de kamer verlaten en de heer Hirschfeld heeft meer dar1 
drie uur onder vier ogen met Seyss-lnqi<art gesproken en de nodige 
grieven op tafel gelegd; Seyss-Znquart vroeg daar zelf naar. Toen 
kwam deze met een verhaal, dat hij in gedachten had, dat het mis- 
schien wel gewenst zou zijn, gezien de stand van de oorlog voer in^, 
dat West-Nederland onder een soort van neutraal beheer gebracht 
zou worden, want hij vreesde, dat, als de oorlog zich over West- 
Nederland zou uitstrekken, er dan ontzettende vernielingen zouden 
komen, vernielingen, die hij wel wilde verhinderen. De heer Hirsch- 
feld is daarop toen niet direct enthousiast ingegaan en hij heeft ge- 
zegd: ik weet niet, hoe de geallieerden daarop zullen reageren, want 
indien gij dit nu voorstelt en de geallieerden zouden dat horen, is het 
wel mogelijk, dat mei1 van hun kant kan zeggen: die Duitsers wensen 
hun rechtervleugel bij de verdediging van de Rijn veilig te stellen. Het 
kan zijn, dat de geallieerden geen belangstelling hebben voor deze 
voorstellen. Het einde van dit gesprek met Seyss-lnquart was toen, 
dat hij zeide: ,,Ach, da haben wir doch schvn phantasiert." Des 
avonds heeft de heer Hirschfeld het gesprek opgeschreven. De vol- 
gende dag is hij met vrienden, zoals de heren Trip, Woltersom en 
Jongejan, met wie hij veel overleg pleegde, gaan praten. Zij zijn 
toen tot de conclusie gekomen, dat men dit niet zo moclit laten 
liggen. 

Op 7 Januari 1945, heeft de heer Hirschfeld weer een gesprek onder 
vier ogen me: Seyss-Znquarl gehad en toen heeft de heer Hirschfeld 
gezegd, dat hij op het geiprek wilde terugkomen en wilde weteli, of 
het phantasie of ernst van hem was. Sey~s-lrzqz~art verklaarde: ik 
heb van ,,phantasie" gesproken. omdat u niet welwillend op deze 
zaak reageerde. Van zijn kant bleek het echter ernst ie zijn. De heer 
Hirschfeld heeft hem toen gezegd, dat hij moest begrijpen, dat hij 
het niet onder zich kon ho~den .  Dit begreep hij. Daarna heeft de 
heer Hirschfeld een gesprek gehad met de heren Trip, Snor~ck Hzlr- 
gronje, Jongejan en Woltersorn en toen is besloteil, dat zij de heer 
Bosch van Rorenilzal hierover zouden inlichten. Deze hseft enigs- 
zins geaarzeld over deze zaak, nl. of dit een taak van Vertrouwens- 
mannen was om a c h  mede bezig te houden. Er werd echter besloten, 
dat hij dit zou doorgeven naar Londen. De heer Hirschfeld vraagt 
zich af, of daarop zou kunnen slaan hetgeen op blz. 148 van het 

'1 Prof. mr. P. S. Gerbrandy, ,,Eenige hoofdpunten van het Regee- memorandum van de heer Gerbrarzdy '1 staat, n.l.: ,,In een vroegere 
ringsbeleid in Landen gedurende de oorlogsjaren 1940-1945". zaak, door de ondergrondsche beweging aanhangig geinaakt, die ook 
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betrekking had op geneigdheid der Duitschers tot praten, was even- 
eens terstond overleg met de Britsche Regeering gepleegd." 

De heer Hirschfeld kan niet met zekerheid verklaren, dat deze 
passage daarop betrekking heeft. Hij weet, dat in diezelfde dagzn 
een zekere mijnheer Swane over bepaalde mogelijkheden contact heeft 
gezocht met Bene, dia voor het Duitse Ministerie van Buitenlandse 
Zaken bij Seyss-lnqrrart zat. De heer Wirschfeld is zelfs in het bezit 
van de aantekeningen, die deze mijnheer er over heeft gemaakt. 

Omdat er toen geen bericht uit Londen kwam, zaten de heer 
Hzrsclzfeld c.s. er een beetje mee verlegen. De heer Snouck Hurgronje 
was van mening: houd maar contact inet Seyss-l~zquart over deze zaak, 
want hij is rijp voor dergelijke gedachten. Dit heeft er waarschijnlijk 
toe geleid, dat de heer Hirschfeld in de ochtend van 2 April door 
Schwebel werd aangesproken, ciie hem mededeelde, dat Seyss-I~quart 
hem wilde spreken en op weg was naar Den Haag. De heer Hirsch- 
feld heeft hem toen 's avonds bij Schwebel thuis, aan de Sophialaan, 
ontmoet, waar Seyss-lnquart vertelde: Ik kom terug van een auto- 
tocht van 1000 kin, die ik in Duitsland heb gemaakt. Ik heb getracht 
contact te krijgen met de Duitse Regering; ik heb dit gedaan, omdat 
het bevel is gekomen de methode van de verschroeide aarde in Neder- 
land toe te passen en geheel Nederland onder water te zetten. 

Het was de avond van 2 April, dat Seyss-lnquart hem dat vertelde. 
De heer Hirschfeld bevestigt, dat dit dezelfde mededeling is, die 

l) ,,Het Duitsche aanbod tot een beëindiging der feitelijke vijande- Seyss-Inqunrt volgens het memorandum van Vertrouwensmannrn l) 
delijkheden in het nog bezette Nederlandsche gebied van April heeft gedaan in het gesprek op 12 April. Op blz. 3, tweede kolom, 
1945". (Memorandum van de bij besluit van Harer Majesteits daarvan toch staat: ,,De Rijkscon~missaris moest toegeven, dat de 
Regeering van 2 Augustus 1944 aangewezen Vertrouwensmannen, cpzet der vernielingen waterbouwkundig niet voldoende technisch 
opgesteld in overleg met den Commandant der Binnenlandsche had kunnen worden voorbereid en dat er daardoor ongedachte ver- 
Strijdkrachten.) 's-Gravenhage, Maart 1946. woestingen zouden kunnen ontstaan. Daartegenover merkte de Rijks- 

commissaris op, dat een aanvankelijke opdracht om alle niet-mili- 
taire kapitaalgoederen te vernietigen op zijn nadrukkelijk verzoek 
voor wat Nederland betrof na een nachtelijke bespreking met minis- 
ter Speer was ingetroltken." De naam Speer werd toen aan de heer 
Hirschfeid uitdriikkelijk genoemd. Toen Seyss-Inquart het de heer 
Hirschfekd had verteld, heeft cieze gezegd: ,,Dat hebt u mij niet ver- 
teld, omdat u mij zo graag een inlichting wilt geven; u begrijpt, dat 
ik het doorgeef." 

Op 3 April heeft de heer Rirschferd ezn bespreking gehad inet de 
heren Snouck Hurgronje, Trip. Wolfersom en Jongejan. Het ge~prek 
inet Seyss-Inquart heeft de heer Hirschjeld hun tocn verteld en hij heeft 
hun voorgelezen wat hij er over had opgeschreven. Núar aanleiding 
van dat gesprek heeft de heer Hirschfeld eer? klein telegram opge- 
steld. De heer Snouck Hurgrorzje heeft het origineel op 3 April naar 
de heer Bosch van Rosenthal gebracht. Het is op 4 April door de heer 
Bosch van Roserzthal doorgeseind naar Londen. Bij het doorseinen 
heeft de heer van der Vlugt bemiddeling verleend. 

Op 3 April is de heer Hirschfeld naar Schiuebel gegaan om te 
verifiëren, of deze de indruk had, dat het menens van Seyss-Ivquart 
was. Schwebel heeft het hem bevestigd. Daarna heeft de heer Hiusclz- 
feld ook de heer Louwes ingelicht; deze had contact met de heer 
van der Vlugt. De heer Louwes kwam bij de heer HirschfeM terug eri 
vertelde hem, dat inderdaad het bericht bij de heer va:z be? 
VIugt was binnengekomen. Hij heeft aan de heer Lounjes ook erli 
afschrift van het telegram gegeven om te laten verifiëren, of de heer 
van der Vlugt het wel goed zou doorgeven en daarop heeft de heer 
van der VIugt contact gezocht met Schwebel. Dal is gebeurd op 
7 April. Schwebel is toen bij de beer Hirschfelrl gekomen en heeft 
hem gevraagd: ,,Ik krijg op het ogenblik het verzoek om enige herzn 
in contact met Seyss-Inquart te brengen. Kunt LI mij verklaren" - dat 
sloeg niet alleen op de heer van der Vlugt, inaar er was, meent de 
heer Hirschfeld, ook de heer Six bij - .,dat deze meiisen bevoegd 
zijn om namens Vertrouwensmannen te spreken? Als dit het geval is, 
wil ik in het kader van dit overleg deze heren wel bij Seyss-Inquart 
brengen." 

Het was alles vrij gewaagd, doch de heer HirschfelcE bevestigde, 
dat genoeinde personen de ~osi t ie  hadden, die Schwebel bedoelde 
en dat hij contact kon aanbevelen. Toen is het contact ontstaan. 
De heer Hirschfeld is daar ook nog regelmatig bij betrokken geweesí, 
doordat hij nog verder contact met Seyss-Inquart en Schwebel aan- 
gehouden had. Toen is er voornamelijk over gesproken, hoe men de 
voedingsmiddelensituatie zou kunnen opvangen en welke maat- 
regelen er nodig zouden zijn. Daarover heeft de heer Hirschfeld de 
nodige inlichtingen verstrekt. Toen heeft Schwebel inet toestemming 
van Seyss-Inquart er op ern bepaalde datum aan meegewerkt, dat de 
heren Neher en van der Gaag over de linie konden gaan. 

Met betrekking tot het gesprek, dat de heer Hirschfeld op 14 De- 
cember 1944 met Sejss-Inquart heeft gehad, verklaart de heer Hirsch- 
feld, dat hij over dit gesprek notities ') heeft in een dagboek. Tn ver- 
band met de mojelijkheid dat dit in Duitse handen zou komen, 
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i:$ de formulering altijd door eïn zekere voorzichtigheid ingegeven, 
maar het voordeel is, dat het aantekeningen zijn, die hij onder de 
indruk van het ogenblik gemaakt heeft. 

Uit de aantekening over de bespreking op 14 December 1944 is 
de volgende passage van belang. 

,,Dr. Seyss-1nquur.t kwam voorts te spreken over de militaire situatie. 
Hij acht de gevaren, welke voor het Westen van Nederland bestaan, 
zeer groot. Van Duitsche zijde zou men militair nimmer goed kunnen 
vinden, dat het Westen van Nederland als opmarschgebied voor een 
geallieerd leger zou kunnen dienen. Om die reden zou de Duitsche 
legerleiding misschien kunnen besluiten het Westen van het land te 
doen verdrinkeil, het zou dan nimmer geschikt kunnen zijn als 
opmarschgebied tegen Duitschiand. In het vertrek, waar wij zaten, 
hing een kaart van Nederland, die wij tijdens dit gesprek bekeken. 
Ik wees den Rijkscommissaris er toen op, dat mijns inziens de ge- 
allieerden het Westen niet als opmarschgebied zouden gebruiken, 
doch dat zij vermoedelijk tusschen Emmerik en Keulen zouden pro- 
beeren den Rijn te forceeren en dan onmiddellijk in de richting van 
Bremen en de Oostzee zouden trachten te mtircheeren. In  dat licht 
beschouwd zou een vernietiging van het Westen van Nederland ook 
voor Duitschland een volkomen zinlooze maatregel zijn. Daarop 
doorpratende, stelde de Rijkscommissaris de vraag, of er niet wat 
voor te zeggen zou zijn het Westen van Nederland te ,,neutraliseerenm 
d.w.z. dit gebied te verklaren tot een gebied, waar niet gevochten zou 
behoeven te worden. Indien op dit geSied tusschen Duitschland e11 
de geallieerden een uitdrukkelijke of stilzwijgende overeenkomst tot 
stand zou komen, zou dit hoogst belangrijk voor het land zijn ei1 
ievens wellicht een eerste aanknoopingspunt tusschen de vijanden 
kunnen zijn. Ik antwoord daarop, dat deze gedachtengang zeker in- 
teressant is, doch dat mcn alvorens daarop verder in te gaan eerst 
de wederzijdsche belangen zal moeten afwegen. Duitschland is in de 
verdediging; wanneer het nu weet, dat het op een bepaald punt niet 
zal worden aangevallen, krijgt het troepen vrij, het is de vraag, of de 
geallieerden daarin zullen treden. 

Voor de Nederlandse bevolking is een dergelijke regeling misschien 
attractief, omdat de verzorging op een gezonde basis gebracht zal 
kur ine~ worden. Na eenig lieen en weer gepraat sluit dr. Seyss-Inquart 
dit merkwaardige gesprek af met de verklaring: ,,Wir haben nun schön 
phantaslrrt"." 

Seyss-lnquart was bereid' zo verklaart de heer Hirschfeld verder, 
zover te gaan, dat een neutrale mogendheid toezicht zou hebben. 
Seyss-lnquurt heeft 14 December 1944 het woord neutralisering ge- 
bruikt. 

Op 7 April is Seyss-lnrlriart teginover de heer Hir,rciz.feld1 zover ge- 
gaan, dat hij gezegd heeft: ik wii de verr.ietiging voorkomen en ik heb 
van S p e r  de toestemming gekregen om dat bevel niet uit ie voerzn; 
Seyss-lvrqsrurt zei echter niets over capitulatie. 

De heer Hirsclzfeld heeft toen tegen Seyss-lnquart gezegd: Dat vind 
ik mooi, maar er nioef een einde aan de oorlog komen, want wij ver- 
hongeren. Jullie kunt niets meer doen. Seyss-Inquart zeide daarop, dat 
hij over capitulatie niet kon spreken. Hij zeide: u weet, wat er in 
Koningsbergen is gebeurd. Een of andere generaal had over capitu- 
latie gesproken e11 was toen door de S.S. doodgeschoten. De vrouw van 
Seyss-Inqrinrt zat destijds in Salzbiirg. Hij heeft wel gezegd: als wij hier 
in Nederland van de Duitse hoofdmacht zijn afgesneden, dan - om 
het Duitse woord te gebruiken - dann sind wir unser eigener König. 

Met betrekking tot de bedoelingen van S'eyss-lnquart en Schwebcl 
bij deze onderhandelingen gelooft de heer Hirschfeld, dat de  bedoe- 
lingen van Sclzwebel goed waren en dat hij er humanitaire overwe- 
gingen op na hield. Seyss-Ií?yuart gaat veel dieper. Deze heeft ener- 
zijds gedacht - hij had een zeer goed verstand --: deze oorlog is 
voor Duitsland verloren, nu moet ik mijn eigen positie zien te redden. 
Dit is naar de mening van de heer Hirschfelct stellig het geval geweest. 

De tweede overweging is geweest - dit heeft Schwebel hem ver- 
teld -, dat Seyss-Zrzquurt in de winter 1944-1943 heeft geprobeerd, 
op de plaats van v017 Ribbcntrop te komen. Verder heeft bij Seyss- 
Inquurt een rol gespeeld, dat hij meende dz staatsman te moeten zijn, 
die het eerst via bepaalde onderhandelingen over kleine terreinen 
contact inet de geallieerden kreeg. Hij heeft 14 December gezegd: als 
wij over de neutralisering van Nederland als oorlogvoerenden zouden 
kunnen praten, zou dit misschien aanleiding kunnen zijn tot een alge- 
mene bespreking. De heer Hirschfeld gelooft, dat Seyss-Inquart zich 
zelf heeft gezien als een man, die misschien nog een uitweg zou kun- 
nen vinden, waardoor hij zij11 eigen positie zou kunnen redden. De 
heer Hirschfeld legt het accent hierop, dat Seyss-hlqrlurt wilde pro- 
beren zijn gezicht te redden tegenover de geallieerden en aan de 
andere kant niet zo ver wilde gaan met onderhatidelingen te voeren, 
dat hij of zijn familieleden met de wrekende hand van de Duitse 
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instanties in aanraking zouden komen. Hij beschouwt het als te zijn 
een manoeuvreren tussen deze twee klippen door. 

D e  heer Hirschfeld acht het niet waarschijnlijk, dat Seyss-11:quctrt 
- hetgeen het andere uiterste is - deze gehele onderhandeling slechts 
heeft gewild o m  de  militaire weerstand zolang mogelijk te  rekken. 

D e  opvatting van Schwebel, dat  de  gehele actie van Seyss-Itzquurl 
in deze kan worden teruggevoerd tot zijn neiging en wens het 
Nederlandse volk te  helpen, deelt de heer Hirschfeld niet. Hij gelooft 
niet, dat men Seyss-lrrquart o p  een zo  hoog niveau mag plaatsen. Zn- 
tellectueel stelt de heer Hirschfeld hem wel o p  een zeer hoog niveau, 
maar nobele motieven heeft hij er niet achter gezocht. 

Schwebel was daarentegen veel en veel goedhartiger. Tijdens deze 
onderhandelingen heeft zich naar de mening van d e  heer Hirschfeld 
ook wel ontwikkeld de gedachte: wat kunnen wij van Duitse zijde er 
nog uitslaan. Daarom heeft men tenslotte met het woord ,,capitulatieM 

zeer geaarzeld. 
D e  con~missie heeft dr. E. A. Schwebel, tijdens d e  bezettingsjaren 

Beauftragte in  de provincie Zuid-Holland, die hier te lande in het kamp 
Vught vertoefde, nog kunnen horen, voordat hij naar Duitsland terug- 
keerde. 

Schwebel heeft op 7 April 1945 een eerste bespreking gehad met de 
heer van der Vlugt in zake de onderhandelingen, welke plaats gehad 
hebben in de loop van de maand April 1945. Hem is niet precies mede- 
gedeeld, dat de secretaris-generaal van het Ministerie van Buitenlandse 
Zaken, de heer Snouck Hurgronje, o p  3 April 1945 een mededeling 
aan de voorzitter van het college van Vertrouwensmannen had doen 
toekomen. Een mededeling, die zakelijk inhield, dat  er aan  Duitse zijde 
bevelen bestonden o m  bij militaire operaties van geallieerde zijde t z n  
Westen van de IJssel de kust te verdedigen en over te gaan tot ver- 
nietigingen o p  grote schaal en algehele onderwaterzetting en dat die- 
genen, die deze vernietiging en onderwaterzetting zouden moeten iiit- 
voeren, deze bevelen alleen dan ter zijde konden leggen en daartoe 
bereid waren, als het Nederlandse gebied militair van Duitsland was 
geïsoleerd en de mogelijkheid van herstel ener verbinding door de 
Duitse weermacht was ~iitgesloten, zodat de  autoriteit in Düitsland, 
die dat  bevel gaf, dientengevolge geen invloed op de  uitvoering van 
de beslissingen meer had. Wel weet Schwebel, dat  de  Rijkscommissaris 
er lang over gedacht heeft, hoe men het Nederlandse Staatsgebied, dat 
toch niet ineer van beslissend belang was voor d e  oorlogvoering, evzii- 
tiieel aan het krijgsgebeuren ZOLI kunnen ontrukken. Schwebel gelooft, 
dat  Seyss-lnquart in ieder geval reeds met Kerstinis deze gedachte 
eens geuit heeft. D e  Rijkscommissaris heeft al deze dingen niet niet 
hem besproken. D e  Rijkscoinmissaris heeft hem niet rechtstreeks ge- 
zegd: ik heb met dr. Hirschfeld gesproken over neutralisering van 
Nederlands gebied. Maar Schwebel wist het o p  d e  een of andere 
manier. Hij heeft er van gehoord. Schwebel kan tot op de dag van 
vandaag niet zeggen: heeft Seyss-lnquart het mij gezegd? Maar hij 
weet, dat  omstreeks Kerstmis d e  Rijkscommissaris deze gedachte te 
berde heeft gebracht. Schwebel gelooft, dat hij dat  ook gedaan hecft 
tegenover dr.  Hirschfeld. Hij kan niet met beslistheid zeggen, of de 
mededeling van 3 April 1945 een gevolg is geweest van een nieuwe be- 
spreking o p  2 April 1945 tussen de  heer Hirschfeld en de Rijbcommis- 
saris. Hij is er niet bij geweest en hem is dat niet medegedeeld, maar het 
is volgens hem mogelijk. Tegenover de mededeling van de heer Hirsch- 
feld, dat deze o p  3 April met Schwt~bel een gesprek heeft gehad en dat  
deze toen tegen de heer Hirschjcld gezegd had, dat  dit door Seyss- 
Inquart ten volle gemeend werd, deelt Schwebel mede: de  Rijks- 
commissaris heeft met hem over zulke dingen in het algemein 
gesproken en Schwebel wist, dat  Seyss-lnquart zich met deze dingen 
bezig hield e n  dat hij ze ook mogelijk met dr. Hirschfeld in deze geest 
besproken had. Hij wist echter niet, hoe Seyss-Znquarr in bijzonder- 
heden over dit gedeelte en over dit gesprek met de  heer Hirsclzfcld 
heeft gedacht. Schwehel kan o p  3 April 1945 tegen dr. Hirschjeld 
gezegd hebben, dat  de Rijkscommissaris zich zo  met deze gedachte 
bezig hield. O p  de  vraag, of Schwebel zich herinnert het tegen de heer 
Hirschfeld gezegd te hebben, antwoordt hij: ik geloof, dat  ik dat  
zeggen kan. 

Schwebel gelooft echter niet, dat  de  heer i>an der Vlugt bij de be- 
spreking van 7 April erover gesproken heeft, dat  deze onderhan- 
delingen langs de zoëven vermelde weg begonnen zijn. Maar  hij 
kan het werkelijk niet zeggen. Hij herinnert het zich niet meer precies. 
Hij heeft zeker met de heer van der Vlugt over dit onderwerp ge- 
sproken. Omdat de heer van der Vlugt destijds de belangen van het 
Interkerkelijk Bureau behartigde en toen zeer druk was met de  
levensmiddelenvoorziening heeft Schwebel hem dikwijls gezicn. Zij 
hebben over algemene problemen gesproken en over politieke aan- 
gelegenheden e n  zo heeft het onderhoud van de 7de April met d e  hees 
van der Vlugt een beslist particulier karakter gehad. Het  was niet ern 
of andere opdracht. Tenslotte bevestigt Schwebel, dat  de heer Hirsch- 



jeld op 3 April er wel met hem over gesproken moet hebben, daar 
het anders van zijn kant gern zin zou hebben gehad om er nog eens de 
aandacht op te vestigen, dat de heer Hirschfeld deze opmerking van 
Seyss-Inquaui als ern serieuze moest beschouwen. Bovendien geeft hij 
toe, dat uit dit gesprek met de heer Hir~chfeld voortvloeide, dat hij 
wist wat er aan de gang was: nl. dal er ein zeker initiatief van cie 
kant van de Rijksconlmissaris was. Voorts erkent hij, dat het voor 
de hand lag, dat, toen de heer van der Vlugt namens Vertrouwens- 
mannen over die zaak kwam spreken, er een verband lag met het 
daaraan voorafgegane gesprek van 2 April tussen de Rijkscommis- 
saris en de heer Hirschfeld. Schi.vebel voegt hier echter aan toe, dat 
de heer van der Viugt op de 7de April het er met hem nog niet over 
gehad heeft, dat hij namens de Vertrouwensmannen sprak. Dat heeft 
hij pas op de IOde gedaan. Volg:.ïrs zijn herinnering begint tot op 
zekere hoogte eigenlijk - zo te zeggen -- het officiëel worden op 
de 10de April. Op die dag zei de heer van der Vlzlgt hem: ,,Ik spreek 
nu op het ogenblik hier niet slechts namens mijzelf, maar ik spreek 
nu als vertegenwoordiger van de Vertrouwensmannen en verzoek als 
zodanig om ern onderhoud met de Kijkscomn~issaris". Toen werd de 
zaak voor Schwebel dus acuut, officieel. Het gesprek van 7 April was 
een privé-gesprek over deze aangelegenheid. Schwebel kan zich niet 
herinneren, dat er op de 7de April zulke scherp omlijnde bepalingen 
opgesteld zouden zijn, als vermeld zijn in het Memorandum van de 
geweren Vertrouwensmannen. Hij acht het mogelijk, dat, wanneer nien 
ezn gesprek samenvat, men het zo uitleggen kan. Wij is zich in ieder 
geval niet bewust geweest hierniede, hoe dan ook, iets van betekenis 
geuit te hebben. Schwebel had van de Rijkscommissaris geen 
enkele opdracht om met iemand erover te spreken. De gesprekken, 
die hij met de heer van der Vlugt en de heer Hirschfeld heeft gehad, 
waren ein gevolg van op zich zelf staande dienstgesprekken, die zij 
over zakelijke aangelegenhedeii hadden, die hun gemeenschappelijk 
aangingen. Schwebel heeft over deze dingen met beide heren v6ór 
i0 April eenvoudig slechts als beiaí~gstellende gesproken. Hij wil 
echter ook niet zeggen, dat het riiet waar is, dat het onderhoud met 
de heer van der Vlugt op 7 April verlo~en is in de geest, zoals het 
in het bovengenoemae Memorandum voorkomt in de tweede kolom 
van blz. 1. Schwebel wil hierbij evenwel opmerken, dat nien uit deze 
zaak zou kunnen opmaken, dat de Rijkscommissaris of hij op de ezn of 
andere manier er aan gedacht zouden hebben voor henzelf, hetzij van 
militaire hetzij van civiele autoriteiten, een soort beveiliging te krijgerl. 
Daarover is, zo verklaart Schwebel, werkelijk niet gesproken. Indien 
men dit er uit opmaakt, heeft inen het werkeiijk verkeerd begrepen. 
Daaraan heeft hij nooit gedacht. Scllwebel doelt op het punt: reële 
berechting, respectievelijk behandeling van civiele en militaire 
Duitse autoriteiten. 111 die ti!d heeft Schwebel niet anders ge- 
dacht dan: ik sta hier en houd hier orde, zolang ik dat maar 
enigszins kan. Zolang ik nier voor Iien iets doen kan, doe ik dat. 
Al het andere interesseerde hem niet. Indien er gevechten zouden 
komen en indien hij zijn eigen functie niet meer zou kunnrn uit- 
oefenen, dan zou hij weer soldaat worden, wanneer hij niet op de een 
of andere manier een ander bevel zou krijgen. 

Met betrekking tot dat deel van de weergave van het gesprek van 
7 April, zoals dit door de heer van der Vlugt gemaakt is, waar te 
lezen is: ,,dat hij (Schivebel) echter nleende, dat, wanneer Nederland 
geheel van Duitsland zou zijn afgesloten, eventueel Bremen en 
Emden en ook de stelling Oost-Friesland zoudcii zijn genomen, de 
civiele zowel als de militaire autoriteiten onder bepaalde voor- 
waarden bereid zouden zijn te capituieren, in aanmerking neineri- 
de het hopeloze van hun positie in het Westen, alsmede het feit, 
dat men vaii mening was, dat feitelijk niet meer van een complete 
Regering in Duitsland kon worden gesproken.", bevestigt Schwebel, 
dat dit een ander punt is, dat buiten die kwestie van de zekerstelling 
staat. 

Het feit, dat hij in hei gesprek van 7 April de capitulatie 
zou hebben aangeroerd ais mogelijkheid, doch als zijn privé-mcniiig, 
acht ScLzwebel mogelijk. Hij kan en wil het niet tegenspreken, 
vooral niet, nadat de heer van der Vlugt het ook zo gezegd heeft. Na 
er op gewezen te zijn, dat op grond van het onderhoud van 7 April 
en het daarvan opgemaakte protocol, telegrammen de wereld in zijn 
gestuurd en contact is gezocht met Londen, als gevolg waarvan te 
Achterveld: bij de onderhandeiingen, de geallieerd'en en met Schwebel 
en in het tweede onderhoud niet Seyss-Irzqunrt ook op de kwestie van de 
capitulatie zijn gekomen, hetgeen het vrij waarschijnlijk maakt, dat ar: 
gedachte daaraan reeds gevoed is door de mededeling van dit eerste 
onderhoud op 7 April, verklaart Schwcbei, dat hij zich van dit gesprek 
niet iets belangrijks kan herinneren. Hij blijft bij zijn inening, dat dit 
gesprek geen officieel karakter droeg en hij niet met esn bepaalde op- 
dracht handelde. Het zoii misschien zo kunnen zijn, dat de heer vaiz 
der Vlugt gezegd heeft: wanneer u nu van alle kanten en van alies 
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bent afgesneden en u kuilt met niemand ineer overleg plegen, zou dd11 
ook niet hier een capitulatie tot stand komen. Er is misschien gezegd. 
,.Het is slechts mogelijk, dat dit kan komen." Maar het was op geen 
enkele inanier zo, dat hij ook maar enig aanbod van zijn kant wilde 
doen. Schwebel heeft zijn aantekeningen pas na de 10de April je- 
maakt. Hij weet echter, dat de heer van der Vlugt met zijn notities 
op de 7de begint. 

Wat betreft de passdge in de weergave van het onderhoud op de 
1Ode April, voorkomende in het genoemde Memorandum, luidende: 
,,Dr. Schwebel verzocht de op de 7de April gehouden bespreking te 
beschouwen als een zuiver particuliere aangelegenheid tussen hem en 
de heer van der Vlugt en van dit onderhoud dus geen verdere melding 
te maken, wanneer verdere beprekingen met andere bevoegde personen 
zouden plaats vinden.", zegt Schwebel, dat het wel zijn kan, dat de heer 
van der Vlugt misschien nog op dit gesprek teruggekomen is en dat 
hij, Schwehel, toen misschien gedacht heeft: ,,Hij heeft het veel 
officiëler opgevat dan ik hrt heb weergegeven", en toen gezegd 
heeft: ,,Wij hebben als particulieren over deze dingen gesproken". 
Teilslotte merkt SchwcDel op, dat het voor de vraag naar de 
motieven van de bespreking, die Seyss-Znquart met Bedel1 S~n i t h  
gevoerd heeft, van belang is, dat later in de beslissende telegram- 
wisseling, zoals deze is weergegeven op blz. 8 van het blemorandum, 
tbssen generaal Eisenhower en de Rijkscommissaris slechts sprake is 
~ a n  de dringende levensmidde!enverzorging der Hollanders. Sch~veDeil 
heeft de indruk, dat het de Engelsen in de beide conferenties te Achter- 
veld in eerste instantie er om te doen was over capitulatie te spreke:~. 
Dat interesseerde hen ineer dan al het andere, terwijl het andere wer- 
kelijk de Rijkscommissaris en Schwehel interesseerde en zij zijn daarop 
ook ingegaan. Uiteindelijk erkent Schwebel, dat hij in het onderhoud 
van 10 April de zaak gesteld heeft, zoals het in het Memorandum 
als mededeling van de heer van der Vlugt staat, nl. aldus: ,,Om deze 
redenen acht dr. Schwebel, dat, onder de gegeven omstandigheden, 
van een officiële capitulatie door de Duitse militaire autoriteiten geen 
sprake zal kunnen zijn, maar dat dezen wel bereid zullen zijn om te 
overwegen een bepaalde vorm van onofficiele wapefistilstand dan 
wel neutraliser~ng van een bepaald gebied." 

Daarbij bevestigt Schwebel nogmaals, dat dit de gedachte is, welke 
in December 1944 reeds door Seyss-1l:quart tegenover de heer Hirsch- 
feld is uitgesproken. 

Met betrekking tot de bedoeling van de onderhandelingen over de 
levensmiddelenvoorziening, welke in de Aprilbesprekingen voort- 
durend aan de orde zijn geweest, verklaart Schwebel, dat het doel 
was, zoals het ook altijd gezegd is: De Rijkscommissaris heeft 
op het standpunt gestaan, en het was in volledige overeenstem- 
ming met Generaloberst Blaskowitz: wanneer de Engelsen en 
over het algemeen wanneer de geall~eerden ons niet aanvallen, wan- 
neer zij onze opdracht de kust te behouden niet betwisten en wij dus 
hier niet vechten, dan kunnen wij van onze kant vanzelfsprekend alles 
doen om de bevolking zove-l levznsmiddelen te geven als mogelijk is. 
Men heeft, zo zegt Schwebel, toch ook werkelijk verantwoordelijk- 
heidsgevoel voor de bevolkmg en men is er zich toch van bewust, 
dat men die niet onnodig moet laten lijden. Dat was voor de Duitsers 
tot op zekere hoogte vanzelfsprekend en daarom zei de Rijks- 
cominissaris: ,,Zo gauw ik de garantie van de Engelsen en van de 
geallieerden heb, dat zij niet verder riaar de Grebbelinie oprukken, 
ons hier met rust laten, dan willen wij hier alles binnenlaten, wat 
maar binnenkomt. Waarom moet de bevolking onnodig honger 
lijden?" 

Schwehel stelt, dat de overwegingen van de Rijkscon~missaris 
naren ingegeven door algemene menselijkheid. Nog liever zou h i ~  
willen zeggen: de louter zakelijke verantwoordelijkheid, die men heeft. 
Mensenliefde is volgens Srhwebel zozeer de zaak van hei innerlijk. 
dat men moeilijk erover kan oordelen, of hier een daad van werkelijke 
liefde bestond of niet. Daarover wil hij niet graag twisten. Maar er 
bestaat een verantwoordelijkheidsgevoel. De Duitsers zaten hier 
als bezettende macht en waren de dragers van het gezag e11 als 
zodanig hadden zij een verantwoordelijkheid om voor de bevolking te 
zorgen. Op grond van deze algemene verantwoordelijkheid hebben zij 
de bevolking niet meer laten lijden dan de oorlogstoestand nood- 
zakelijk maakte. Schwebel zegt, dat vanzelfsprekend ook het door de 
commissie naar voren gebïachte gezichtspunt bestond, nl. dat de 
Duitsers, die op dat ogenblik Nederland bezet hielden met een niet al 
te grote troepenmacht, vreesden, dat een door de honger tot wanhoop 
gebrachte bevolking een gevaar in de rug zou opleveren, wanneer de 
strijd tegen de geallieerde legers moest worden aangebonden. Schwebel 
merkt hierbij op, dat het zowel een Duits als een Nederlands belang 
was voor de levensmiddelen van de bevolking zo goed mogelijk te 
zorgen. Hij verwijst ernaar, dat hij in zijn eigen rapport over de zaak 
van de levensmiddelenverzorging van de bevolking in het laatste 
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halfjaar van de oorlog ditzelfde motief ook heeft aangevoerd. Het  
was de verantwoordelijkheid tegenover de  bevolking, maar ook 
tegenover hun eigen leger, dat  hen leidde. 

In  ern brief ') van 10 September 1947 van Schwebel aan de heer 
Gerbrandy, welke brief door de Nederlandse justitiële instanties 
echter niet aan de heer Gerhrandy is uitgereikt, had Schwebel het 
voorgesteld, alsof het ,,reine Hilfsabsichten" waren en voorts, dat  
deze waren ingegeven ,,von der mir von Gott  obliegenden Verant- 
wortung fur  die meiner Sorge mitanvertraute niederlandische Be- 
völkerung ......" en voor ,,unser deutsches Heer hier und das 
zukunftige Leben unserer beiden Völker". Deze motivering handhaaft 
Sclzi.vebe1 door te zeggen, dat het ging o m  de zorg voor de Nederlandse 
bevolking en voor het Duitse leger en voor het toekomstige leven van 
onze beide volkeren. Schwehel kan deze dingen niet afwegen, hoe- 
veel procent valt onder het ene of onder het andere, maar deze dingen 
eisten in ieder geval tezamen hun ernstig overleg. 

In de  dagen van de  onderhandeiin-en heeft Schwebel doorlon-nd 
contact gehad met Sevss-lnquart. Het contact met generaal Blasko- 
witz werd hoofdzakelijk door de Rijkscommissaris zelf onderhouden, 
doch ook Schwehel heeft met deze contact gehad. Ten aanzien van 
de  bedoelingen van deze onderhandelingen heeft Blaskowitz gezegd: 
goed, zolang ik niet gehinderd word in mijn opdracht ben ik bereid 
dat  alles gaarne te doen. Door generaal Blaskoivifz is niet met 
zovee! woorden gezegd, dat  d? voorziening in de levensmiddelen- 
nood van de bevolking hem zijn militaire taak zou vergemakkelijken. 
Wel mag Schiz~bel  zegzen, dat hij het vroeger daarover met hem 
eens was. Dat was toen ook het inzicht van de militairen. Schwebcl 
ontkent, dat Blaskowitz wel eens gezegd zou hebben, dat hij genood- 
zaakt zou zijq om te capituleren, wanneer het voedsel in de loop van 
die maand zou opraken. 

Met betrekking tot de  vraag, welke de  motieven geweest zijn voor 
het handelen van de Rijkscommissaris, wordt Schwebel nog de  moce- 
lijkheid voorgelegd, dat de Rijkscommissaris, inziende dat de oorlog 
ten einde liep, een uitweg trachtte te zoeken voor de moeilijkheden, 
waarvoor hij toen g e ~ l a a t s t  werd. Aan de  e r e  kant toch was van 
geallieerde zijde duidelijk gezegd, dat  een aantal verantwoordelijke 
Duitsers met hun persoon zotiden moeten instaan voor de gevolgen 
van hetgeen er tijdens de  oorlog was gebeurd, in het bijzonder o p  
het gebied van de  oorlogsmisdaden, aan de andere kant konden e r  
nog altijd moeilijkheden dreigen van de zijde van een nog bestaande 
Divitse Rijksregering, wanneer de Rijkscommissaris ontijdig zou mer- 
werken aan een canitulatie. Door mede te werken aan de huluver- 
lening van de bevolking zou Seyss-Jnquart, om het zo uit te drukken, 
een goede coot maken tegpnover de geallieerden, maar doordat hij 
aan de andere kant vasthield aan liet verlangrn, dat de geallieerden 
achter de Grebbe-linie zouden blijven en dus het kustgebied in han- 
den van de  Duitsers - hetgeen hij volyens Srhwcbel als voorwaarde 
voor de huloverlening stelde - zou hij zich vrijwaren voor de even- 
tuele vergelding van de  kan.t van de Fuhrer. Deze opvatting wordt 
verdedigd in een conceatbrief dd. l8  Auril 1945 van de Voorzitter van 
de Vertrouwensmannen aan de Minister-President, welk c o n c e ~ t  is op- 
genomen in het Memoranduni OU blz. 23. Schwebel geeft als zijn me- 
ning, dat d e  Rijkscommissaris zich niet door de zorg voor eventueel toe- 
komstig ~ersoonli jk  lijden heeft laten beïnvloeden om iets goeds voor 
de  bevolking te doen. Schwebel kan niet weergeven wat in zijn hart 
allemaal omgegaan is. D e  meeste gesorekken zijn gehouden en de  
meeste beslissingen zijn overi-ens gevallen in besprekingen tussen 
Blaskowitz en Seyss-Inqrtart; soms is Schwehel erbij geweest. Volgens 
hem hebben zij uit algemene verantwoordelijkheid gehandeld. 

O p  de vraag naar de strekking van de  bespreking, die Seyss-Inquarl 
o p  1 April 1945 met Speer heeft gehad, met name of toen aan de orde 
is geweest het intrekken, o p  verzoek van Seyss-Innuart. voor wat 
Nederland betrof, van een aanvankelijk gegeven opdracht alle niet- 
militaire kanitaalsgoederen te vernietigen, verklaart Schwebel, dat hij 
weet, dat Seyss-lrzaztart in die tijd een besnreking met Sueer gehad 
heeft en dat hij daarvoor speciaal naar Duitsland gegaan is. Speer 
heeft rechtstreeks gesaboteerd in Duitsland en Seyss-Inquart heeft 
hier hetzelfde gedaan door de opdracht van de ,,verbrande aarde" 
niet te laten uitvoeren. Practisch zijn de onderhandelingen van April 
1945 in Nederland ook niet naar boven gerapporteerd. Schwebel ge- 
looft beslist te kunnen zeggen, dat  Seyss-Inquaut van deze bespre- 
kingen geen melding heeft gemaakt aan hogere Duitse autoriteiten. 
Van Blaskowitz gelooft hij het ook, maar hij weet niet, of deze met 
zijn commandant daarover gesproken heeft. 

Ten aanzien van de vraag naar het karakter van de besprekingen is 
het nog opmerkelijk, dat  voor de bespreking van 12 April de Vertrou- 
wensmannen de heer Six hebben uitgenodigd om de  heer van rler 
Vlugt te vergezellen. Vertrouwensmannen waren aanvankelijk de  me- 
ning toegedaan, dat  deze besprekingen ook een militair karakter droe- 
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gen en dat deze mede door een militair dienden te worden gevoerd, 
hetgeen weer in de richting %ijst. dat de gedachte van een onofficiële 
wdpenstilstand of neutralisering van het geb,ed op de een of andere 
manier ter sprake geweest is in het onderhoud van 7 April en later 
c;ok in het onderhoud van 10 April, Sclzwebel verklaart, dat er nergens 
mil~taire vertegenwoordigers bij geweest zijn. Dat de Yertrouwens- 
iilannen de zaak aanvankelijk als een min of meer militaire zaak 
zagen op grond van het feit, dat het onderhoud van de 7de April 
heeft plaats gehad op de wijze, zoals de heer van der Ylugt  het mede- 
deelt, is volgens Schwebel mogelijk. 

Met betrekking tot het drukke telegrafische verkeer, dat in die tijd 
beeft plaats gevonden tussen Vertrouwensmannen en de commandant 
van de Binnenlandse Strijdkrachten enerzijds en de Nederlands.: Re- 
gering te Londen anderzijds, deelt Sclzwebel mede, dat hij niet weet, 
of de Duitsers dat radio-telegrafische verkeer konden controleren, 
inaar dat zij het in elk geval niet gedaan hebben. Zij hebben er al1e:n 
vi:i de heer van der Vlugt kennis van genomen. 

Wat de betek-nis van het protocol betreft, dat van de besprekingen 
vnn 12 April is opgesteld, verklaart Schwebel, dat de gehele zaak een 
onofficiele bespreking was. Deze heeft dan ook plaats gevonden 
in zijn woning bij de thee. Daar waren alleen maar de Rijkscommis- 
iaris en hij aan de ene kant en de heer van der F71?*gt en jonkheer Six 
aan de andere kant en daar hebben zij met elkaar gesproken. Daar 
1% ook geen woord genotuleerd. Zij hebben ook ge:n volmacht ver- 
langd. noch van de heer van der Vlugt ,  noch van jonkheer Six. Zij 
hebben eenvoiidig met elkaar gesproken en achteraf hebben zij ge- 
zegd: wij ziillen ook geen ambtelijk rapport opstellen en ieder maakt 
snel een verslag en dat geven wij elkaar om te lezen en als daarin 
geen fouten zijn, dan laten wij het staan, zoals ieder het voor zich 
zeschreven heeft en erkennen dat. Dat hebben zij later ook gedaan en 
hebben het vergeleken. 

Toen ging Schwebel naar de Rijkscommissaris. Zij hebben niet in 
hetzelfde kantoorgebouw gewerkt, maar deze was cr al mee bezig en 
dicteercie het al en zei tot hem: ik heb het al gedaan, maar ik heb 
liever, dat LI het nu ondertekent. Sevss-Iizqrrart was een voorzichtig 
politicus. Misschien is het een gevolg van zijn voorzichtigheid, dat 
het in ieder geval niet officieel mocht zijn en hij zei daarom: wan- 
neer ik dat onderteken, heeft het een sterker officieel kurakter c11 dat 
wou hij niet zo lat-11 uitkomen. Zij wilde11 dit als een particulier eerste 
contac'zoeken voorstellen; er is ook geen officieel rapport gemaakt. 

Schwrbrl is er van op de hoogte, dat in het protocol, dat van Neder- 
landse kant is opgemaakt, twee veranderingen zijn aangebracht. In de 
cerste plaats wilde de Rijkscoinmissaris daar niet in hebben, dat het 
onderhoud had plaats gevonden mede riamens de Duitse opperbevel- 
hebber, maar hij eilde er alleen in hebben, dat het met medeweten 
van de Duitse opperbevelhebber was gebeurd. En in de tweede plaats 
is op verzoek van Nederlandse zijde er in opgenomen. dat van Duitse 
zijde geen terechtstellingen of represailles zouden plaats vinden, waar- 
tegenover van Nederlandse zijde gepoogd zou worden aanslagen op 
Duitse civiele en militaire autoriteiten te voorkomen. 

Met betrekking tot de besprekingen te Achterveld op 28 en 30 April 
1945 deelt Schwebel mede zeer verbaasd geweest te zijn, toen de gene- 
iaals der geallieerden op de eerste dag, torn Schwehel daar alleen kwam, 
begonnen te praten over capitulatie. Hij was verwonderd, omdat het 
niet zijn taak was. Zijn taak was immers bij het uitwisselen van de 
telegrammen volkomen duidelijk. Het was zo: generaal Eiserlhowrr 
had laten vragen, of de Rijkscommissaris te zijner beschikking stoni!. 
enz. Toen had de Rijkscommissaris gezegd: ja. En toen dat duidelijk 
was, re; de Rijkscommissaris: ik zal eerst de Reichsrichter Sclzwehel 
sturen om het protocol voor deze bespreking van mij vast te stellen. 
Dus de opdracht van Schwrbrl betrof alleen het protocol. Hij had 
generlei opdracht zakelijk te onderhandelen. Dat was heel duidelijk 
gezegd. Hij moest alleen de vormen van het protocol behandelen, 
bijv. wat is de plaats, wie verschijnt als vertegenwoordiger. enz., dus 
de vorm van de onderhandelingen. Dat  gold natuurlijk niet voor de 
tweede bespreking vuri 10 April, waar ook Seyss-Inquart zelf aan- 
wezig was. Daar werd de zaak ook heel anc~ers aangepakt. In de eerste 
bespreking kwam daar generaal Sir F~n;zcis de Guirzga!id, de generaal, 
die met S ~ h w e b e f  over een wapenstilstand onderharidelen wilde er1 
Schivebel heeit heril in alle kalmte gezegd: generaal het spijt ine, 
daartoe heb ik helemaal geen volmacht; ik kan daarover niet onder- 
hande!en: ik mag dat niet. Toen wou hij met Sclz~~ehet  onderhandeien 
over de le-vensmiddelenvoorziening. Toen zei Schwehel hem: generaal. 
ik moet u ook hier tot mijn spijt zeggen, dat ik niet de volmacht 
daartoe heb: ik liloet alleen het protocol regelen. Hij zei hem: het 
spijt me. dat u hier ezn hele staf van heren meegsbracht hebt, dus 
z011 ik LL willen voorstellen: zeg! u mij, Irue tich de hele zaak denkt, 
daii kan Ik toch dc zaah thuis met al onze deskundigen, met de 
cleskiii~digei~ val? Rlcr,~koivìf: inet onre eigen. met de Nederland.? 



voedse!deshuridigeii bespreheil en dar1 Koinen wil de 30ste geheel 
~ n d e r s  voorbereid hier naar toe. D e  heren hebben dat  aIIes naar 
voren gebracht en S~hwebel  heeft het voor zich zelf genoteerd en 
heeft zijn perqoonlijke mening in deze gezegd. Hij heeft du5 onder 
het voorbehoud. dat  hij niet bevoegd was tot onderhandelen, ern 
aantal d i n ~ e n  voorbere:d oni d e  bespreking van de 30sre te verge- 
inakkelijkeii. Op de 78ste v as  daar, behalve S c h ~  ehel, alleen dr. 
i'h?zar. Sclzu~ebel vindt de ii~teenzetting, die generaal 9ir Francis de 
Giiingnrd geschreven heeft, niet slechts onhebbelijk. maar ook objec- 

' )  Vgl. , ,Operat~on Vìctor)". hy major-general Sir Frnn~ls  cl? Guin- tief onitiic;t l ) .  Deie  schilderingen 7ijn eenvoudig onwaar. D e  Duitse 
gacd ('hief of Stat! 71.t Arm) Groiip, 1934-'45. -- London, rapporten. die de onderhandelaars vali de tegenpartij mede-onder- 
1937 - hlr. 445 tot 453 tekend hebben. geven beslist de feiten zo  weer. als hij ze hier gc- 

schilderd heeft. D e  zot!vei~ genoemde iJlr4t:nr was een vaii de refe- 
renten van S~yss-lnqur'rf,  d-e heel goed Engels spreekt. Hij is al; 
tol], incegegaan en werkte tegelijk als tweede \ertegenwoordiger. D e  
beide officiereiì. die meegegaan rijn, wareii niet door  Blnsko~vif ï  
gestuiird: 71j waren officieren van de aan dc Uebergangsstelle (grens- 
lijn) gelegerde Duitse troepen, die met .SClj~vebel meegegaan warei-. 
maar wie deze zaak op zicb self absoliiut niet aanging. 

Wnt de levensmiddeleiipo~itie van de Duitsers betrof, deelt Schwe- 
hrl mede. dat  deze norinaal was. Hij heeft in ieder geval niet ge- 
hoord, dat  zij bijzondere zorgen hadden Schivebel gelooft, dat  
de Duitsers nog wel over voorradeii be5chik'ien om nog een tijd 
voort te kunnen. Er is nooit wrake  gexveett van een noodtoestand. 
D e  besprekingen, die van de Inde April af gcbouden ziin, hebben 
Seysr-lnquart en Schwebel gczien als besprekingen met vertegen- 
\boordigers van in hoogste instantie de Regering te Londen. Hoewe: 
afgesproken was o p  Je l?cte April. dat  terechtstellingen niet meer 
i.ouden voorkoinen, hebben deze nog wel plaats gevonden in die 
tijd. In Amsterdam bijvoorbeeld zijn o p  ern grgeven moment nog 
34 mensen terechtgesteld. Schwebel kan  zich niet voorstelIen, hoe 
dat  niopelijk is geweest. In ieder geval zijn de bevelen als gevolg 
\ a n  de gemaakte afspraak gegeven D e  toestand In April was 26, dat  
de Rijkscoinmissari~ zijn apparaat o p  zich 7elf nog in handen had. 
Natuurlijk was het lie!e apparaat zeer stroef geworden, omdat Schwr- 
hel in Den Haag zat en Sejitv-lnqrrarf in Apeldoorn. Schwebel ge- 
looft, dat Je  B~fei~is l~r?Scr  ricr CiclrelÍiert~poli7ei ook niet ineer hii 
Feyjs-lnquarf was: die znt werr ergens ,inder<. 

Met betrekking lot  de  onderwaterzetting van de  Wieringzrmeer- 
polder o p  17 April, ondanks de toezc«glng om %c-11 verdere gebiedzn 
te inunderen, verklaart Sthv;ebeI, dat hij bij Bla.sRowitz geprotesteesd 
heeft en dat hij dat heeft gedaan, omdat hij de samenhang niet kende. 
Het  was zo, dat zij afgesproken hadden, dal  het niet meer zou gebeu- 
ren. E r  zo11 niet verder onder water gezet worden. Daarop hoorde 
Schwrhcl, dat de Wieringernieerpolder onder water gezet is. Daar-  
teeen heeft hij geprotesteerd, d.w.z. bij heeft gezegd: hoe zit dat? zo 
hebben wij het toch niet afgesproken? Bla~kowitz  7ei: het spijt me, 
maar daii moeten de geaIlieerden stilstaari, maal als zij dat nzet 
doen. dan kan ik het niet verantwoorden. Ook generaal Bedrll Srnith 
heeft dat  in de oncierha~ldelingen erkend. want hij heeft gezegd: .,De 
inundaties tot nu  toe kunnen wij <lis militaire noodzaak beschou- 
weil." Schwebel heeft het opgeschreven. maar..  . . . .. . . het zijn achteraf 
'tIleinaa1 notities uit zijn herinnering geweest. Zijn lezing vaii de  be 
spreking met Bedel1 Sinitli is op verschillende punten een andere dan  
i r i  het boek van de Guin~urld veriiield st.lnt. Het i%. voigens Schweh~l ,  
een zeer ernstig onderhoud geweest. 

Toen generaal Redell Smith S P V J J - I I I L ~ I I Q ~ I  de  nuttelooslleid val1 
de tegenstand enz duidelijk gemaakt had, heeft Seysi-lrz~irurf dit 
o p  geen enkele wijze bestreden. Hij heeft niet geprobeerd dit te ver- 
zachten of hoe dan  ook te verkleinen, rilaar hij heeft gezegd: .,Het 
kan wel allemaal LO iijn, r a a r  dat  krln voor mij slechts aanleiding 
zijn tot een afzonderlijke wapenstilstand. Ik heb hier voor de be- 
volking gedaan. u n t  te dodn was. maar voor ons wil ik geen privileges 
hebben. Wij willen het lot van liet gehele leger iiiet ons gehele volk 
delen en wij inaken dus  geen bijzondere afcoraken." Uit de be- 
sprelting met generaal Bedel1 Snzirh hebben de  Duitsers in ieder geval 
oogernaakt, dat  B~dr.17 Sinith nog rekende o p  twee maanden oorlog. 
Wanneer hij er ou gerekend bad. dat  de  dal\ ZO snel, als het in 
werkelijkheid is gebeurd, in elkaar zou gestort zijn, had hij zeker niet 
zo lang moeite gedaan om Seyrs-lrlquart over te halen. 

Op de  vraag, hor: de Rijkscomriiissaris zich het neutraliseren van 
het Nederlandse gebied voorstelde, antwoordt Schwebel, dat het S e y ~ s -  
ínqurirt zelf met geheel duidclijk was, hoc hij dat doe11 moest. H:j 
ging slechts van dit zne standpunt uit. dat  de voortzetting vsn de  
oorlogstoestand hlei in hederland eipz:llijk onzin w,ls. dat de strijd 
hier :och n:et nieer beslissel-d zou zijn en dut net eigenlijk zin- 
loos was h:t land riog in oorlog te huuderi. Een vact omlijnd plan 
heeft hij iliet gehad in ieder geva lhe i~ i t  hij tegenover Schwebel zich 
hierover n ~ c t  geuit Natiiiirlijk heeft di- Riikwomiriissdris toen reed\ 
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tegenover dr. Hirschfeld over neutralisering gesproken. Hij  heeft de 
gedachte eens gelanceerd. D e  Rijkscommissaris heeft zich over de 
concrete uitwerking van die gedachte tegenover Schwebel niet uit- 
gelaten. 

Ten aanzien van de rol, die de verzetsgroepen in deze speelden, geeft 
Schwebel als zijn opvatting, dat het een onderdeel van de over- 
eenkomst was, dat nu niet meer geëxecuteerd zou worden en dat  
daartegepover de ,,verzetsgrorpen" nu ook gezn sabotage zouden uit- 
oefenen. Dat  was dus een soort -- kan men zeggen - wapenstil- 
stand. D e  Duitsers verplichtten zich, dat  zij niet meer verder tegen 
deze groepen zouden optreden, alleen wanneer het ging o m  zeer 
bepaalde concretr vergrijpen, waarvoor dan  nog slechts de dader 
persoonlijk zou vervolgd worden. Daartegenover verklaarde de ver- 
zetsbeweging: wij stoppen de  sabotage en u stopt de vervolgirig. 
Deze overeenkomst is overigens door beide partijen nagekomen. Er  
zijn echter wel e m s  handelingen verricht aan beide kanten in strijd 
met deze overeenkomst. Het is begrijpelijk, dat zulke afspraken niet 
direct zonder meer tot in de uiterste hoeken doordringen. 

Schwebel heeft er in die dagen niets van gemerkt, dat  er in d? 
kringen van het verzet verschillend gedacht is over de  vraag, of het 
wenselijk was om deze onderhandelingen te voeren of niet. 

Tznslotte geeft Sthweher commentaar o p  de pesssge uit zijn ver- 
slag over de laatste bespreking te Achterveld o p  de 30ste April met 
name o p  zijn opmerking aan het slot van d e  bespreking, of het 
niet mogelijk zou zijn. dat de Rijkscommissaris en hij een vrijgeleide 
zouden krijgen o m  naar Berlijn te  kunnen gaan en daar een volmacht 
te vragen tot het inleiden van onderhandelingen over een algemene 
capitulatie, waarmee Seyss-Inquart heeft ingestemd. 

Dit kwam aan het slot bij Schwehel op, toen hij dit ernstige onder- 
houd meegemaakt had. Het is weliswaar juist, wat de tegenstander 
zegt, dat  aan het slot, torn Seyss-Inquart duidelijk gezegd had: ,,Ik 
ga nergens o p  in", dat toen de hele stemming weer wat koeler werd, 
nadat eerst de partijen over het algemeen nader tot elkaar gekomcn 
waren. Maar het was toch zo, dat  hier werkelijk e-n zeer ernstig 
gesprek plaats gevonden had en dat de beide mannen van weers- 
zijden elkaar au serieux eenomen hadden. En toen zij er uit kwamen, 
heeft Schwehel tegen de Rijkscommissaris gezegd: ,,Rijksminister, het 
was juist, dat wij zo gehandeld hebben, dat wij voor ons niets extra's 
wilden hebben, maar ik heb de indruk, dat wij hier de enige instaritie 
zijn, die met de tegennartij eens ernstig contact heeft gekregen. Wat 
Himmler met Bernadotte doet, dat  is niets. Daar  komt niets van 
terecht. Zal ik niet nog eens naar Bedel1 Sinitk gaan en he% vragen, 
of hij er mee akkoord gaat, dat u een geleidebrief krijgt om naar 
Berlijn te gaan; mijn bedoeling is dan, dat u in Berlijn zoudt zeggen: 
Ik heb een serieuze verbinding. Geeft mij volmacht o m  nu  over alles 
te onderhandelen." 

Zij waren tegen de hun voorgestelde capitulatie, omdat dit eeii 
afzonderlijke capitulatie was. Zij wilden hier niets bijzotlders hebbon. 
Schwehel had wel mee willen werken aan e:n algehele cauitulatie. 
Volgens zijn gevoel had de-re capitulatie veel vi oeser moet-n komen, 
in het kader van het geheel bezien. Maar het is natuurlijk iets anders, 
wanneer hij als afzonderlijk vechtend deel dat doen wil. H:er was 
een ernstig contact gekomen en nu moesten zij pogen dat te benutten 
voor de gezamenlijke situatie en dan is het natuurlijk juist, als men 
zegt: ,,unconditional surrender", maar  die heeft ook altijd nog aller- 
lei verschillende vormen. 

D e  heer A. J. Th .  van der Vlugt schetst de  aanleiding tot de  capi- 
tulatie en de daaraan voorafgegane onderhandelingen OU de volgende 
wijze. Op 7 April 1945 bezocht hij de  heer L,ozlwes, directeur-gene- 
raal van de Voedselvoorziening, o p  diens telefonisch verzoek. Hij 
had met de heer Louwes contact, doordat hij in die tijd voorzitter 
was van het Centrale Karitoor van het Interkerkelijk Bureau voor 
hroodvoedselvoorziening (I.K.B.). D e  heer van der Vlugt had - 
voordat er sprake was van het I.K.B. - ook reeds met de heer 
1,014wes contact, omdat hij medewerker was aan de berichtgeving 
voor het Bureau Irilichtingen in Londen, speciaal voor economische 
en politieke berichten. D e  heer Louwes gaf hem heel dikwijls -- 
speciaal ten aanzien van de  voedselvoorzi~ning, maar ook wel ten 
aanzien van andere aangelegenheden - mededelingen, waarvan deze 
gaarne wilde, dat  zij naar Londen werden doorgegeven. Z o  heeft de  
heer Louwes o p  7 April hem 's ochtends getelefoneerd, of hij die 
zelfde ochtend bij hem wilde komen. D a t  bezoek die ochtend was 
zeer bijzonder, want de heer Louwes was bij die gelegenheid meer 
geëmotioneerd dan  hij hem ooit tevoren had gezien. Hij verklaarde, 
dat o p  grond van de laatste gegevens, welke hem toen verstrekt 
waren, vaststond, dat  er aan voedsel nog in West-Nederland aan- 
wezig was - het officiële voedsel - tot 28 April - dus dat  was van 7 
tot 28 April - o p  een basis van 450 calorieën en dat  na 28 April nog 
een z.g. geheime voedselvoorraad aanwezig was met het oog o p  een 
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eventuele invasie of iets dergelijks, welke toereikend was tot 6 Mei. 
Zoals de heer Louwes het toen uitdrukte: ,,Van der Vlugt, dan is het 
niet meer hongersnood, maar hongerdood." I n  die stemming waren o p  
dat  moment de heer Louwes en ook de heer Dols, die bij dit onder- 
houd tegenwoordig was. Toen zei de heer Louwes tegen de heer varz 
der Vlugt: ,,Er moet iets gebeuren, u moet seinen naar Londen, maar 
zó, dat men ook werkelijk daarop reageert. Daar  bestaat te meer aan- 
leiding voor, omdat de Duitsers te kennen hebben gegeven, althans 
hebben doen doorschemeren ,,wel tot iets bereid te zijn"." Dat  is de 
term geweest, die de  heer Lorrwes tegen hem gebruikte. De heer 
Louwes vroeg o m  bij zijn mededeling aan konden vooral ook Londen 
ervan in keilnis te stellen, dat de Duitsers hadden doen doorscheneren 
,,wel tot iets bereid te zijn". D e  heer van der Vlugt was zeer geïmpo- 
neerd door dit onderhoud me: de heer Louwes, want als voorzitter van 
het I.K.R. wist hij zelf wel ongeveer, hoe de toestand was, maar dat  de 
toestand zo kritiek was, dat wist toch eigenlijk niemand o p  dat mo- 
ment. Daar  kwam bij, dat in die tijd ook bekend waren geworden de 
maatregelen, die de Duitsers hadden genomen om, wanneer er een 
aanval zou komen o p  het Westen, dit deel van Nederland practisch 
te inlinderen. Daarom was de toestand - zoals de gegevens hem o p  
dat  moment bekend waren -- uitermate ernstig. Maar  de  heer van 
der Vlugt had enige ervaring gekregen voor wat betreft telegrammen 
naar Londen. Hij had het gevoel: als ik gewoon sein naar Londen, 
dan is dat een van de x telegrammen over de voedselvoorziening e n  
de noodtoestand in Nederland, waar men nooit iets o p  hoort, omdat 
Londen geen gelegenheid had om er iets aan  te  doen. Behalve met d e  
heer Louwes had de heer van der Vlugt ook veel contact met dr. 
Schwebel. Hij had met Schwebel een enkele keer van tevoren te maken 
gehad in zijn kwaliteit destijds van consul-generaal van Finland hier 
en van December 1944 af bij voortduring over de noodvoedselvoor- 
ziening door het I.K.B.. Omdat hij Schwebel dus kende door die 
1.K.B-aangelegenheden, heeft de heer van der Vlugt gemeend, in  
plaats van direct naar Londen te telegraferen er de  voorkeur aan te 
moeten geven o m  eerst naar Schwebel te gaan. 

Met betrekking tot het Memorandum van Maart  1946, dat  uit- 
gegeven is door Vertrouwensmannen en dat de titel draagt ,.Het Duit- 
sche aanbod tot een beëindiging der feitelijke vijandelijkheden in het 
nog bezette Nederlandsche gebied van April 1945", gelooft de  heer 
vun &r Vlugt wel, dat  hij het meeste van hetgeen daarin over hem 
zelf vermeld staat als juist zal erkennen, maar hij heeft het stand- 
punt ingenomen, zodra de oorlog afgelopen was, of beter gezegd, 
zodra de Regering haar taak in Nederland weer had aanvaard, dat  de  
bescheiden, die hij toen onder zich had, bescheiden waren, die niet 
particulier aan hem behoorden, maar dat  deze behoorden aan de 
instantie, die destijds daarvoor aangewezen was. Z o  heeft hij geen 
enkel papier particulier willen behouden. Hij  had dus geen mogelijk- 
heid meer o m  bijvoorbeeld alles precies te gaan vergelijken, waartoe 
voor hem ook gem aanleiding bestond. Sij het doorlezen is de heer 
van der Vlugt niet gestuit o p  punten, waarvan hij zei: dat klopt niet 
met mijn eigen ervaringen. 

Wat  betreft de zinsnede in het Memorandum van Vertrouwens- 
mannen, luidende: ,,De voorzitter achtte zich verplicht de Minister- 
President en de C.B.S. van dit bericht in kennis te stellen." - dat  was 
het bericht, dat  afkomstig was van de heer Hirschfeld en dat de heer 
Snouck Hurgronje had laten doorgeven aan  de voorzitter van Ver- 
trouwensmannen - en de zinsnede: ,,Op 7 April bezocht de heer 
A. Th. L. van der Vlugt, consul-generaal van Finland, in zijn qualiteit 
van lid van het Interkerkelijk Overleg te 's-Gravenhge dr. E. A. 
Schwebel, Beauft~agte fur die Provinz SSdholland", welke zinnen, OP,- 

dat  er tussen deze twee zinnen geen verband gelegd is, ruimte laten 
voor de veronderstelling, dat  de voorzitter van Vertrouwensmannen 
de heer van der Vlugt verzocht had o m  naar Schwebel toe te gaan, 
verklaart de  heer vun der Vlugt, dat hij o p  het moment van zijn be- 
zoeken aan de heer Louwes en Schwebel van dit bericht van de heer 
Snouck Hurgroizje, dat  bij de voorzitter van de  Vertrouwensmannen 
was binnengekomen, niets wist. Het  beste bewijs er voor is dit, dat  
vóór zijn bewuste onderhoud met Schwebel o p  7 April de heer van der 
Vlugt, komende van de heer Louwes, rechtstreeks van het Bezuiden- 
hout, volkomen o p  eigen initiatief naar Schwebel is gegaan. Ilij heeft 
Schwebel ook niet gezegd, dat  hij van de heer Louwes kwam; hij 
heeft alleen Schwebel - op de manier zoals in het Memorandum 
staat - gepoogd uit te horen. Daar  komt het op neer. 

Niemand wist er iets van. D e  heer van der Vlugt kan dat  toevallig 
bewijzen door hetgeen gebeurd is, nadat hij bij Schwebel weg was. Hij 
had o.a. in verband met B.I.-quaesties contact met kolonel Koot van 
de B.S. Hij wist, dat  mr. de Lint vertegenwoordiger was van de C.B.S. 
Het was dus voor hem in de eerste plaats noodzaak - toen hij daar 
dergelijke mededelingen kreeg van Schwebel - o m  zich te wenden tot 
de C.B.S. D e  heer van der Vlugt had geen contact met Vertrouwens- 
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inarinen, dus hij weiidde zich niet tot de Vefirouweilsmai~r~e~i, iliadr 
1st de C.B.S., omdat hij met de C.B.S. eerder contact had. Toen 
heeft de heer van der Vlugt zich gewend tot mr. de Lint. Hij belde 
mr. de Lirit op en toen vertelce mevrouw de Lint, dat haar man was 
bij de heer den Hollnitder, op diens kantoor in het gebouw van de 
Rctterdamsche Bank. De bank was dichtbij, op de Kneuterdijk. Dit 
is maar een detail, alleen maar om te bewijzen, dat hij niet de be- 
doeling had om zich te wenden tot Vertrouwensmannen. De heer van 
der Vlug, wilde dus direct de heer der? Hollander hebben. Toen is hij 
achter naar de portier gelopen in de Hoogstraat. Tegenover de vrouw 
van die portier heeft hij gedaan, of hij daar volkomen bekend was en 
is naar binnen gegaan en gaan zoeken in het grote lege gebouw 
het was op een Zaterdagmiddag, er was geen mens op de Rotter- 
damsche Bank -, totdat hij aan een kamer kwam, waar hij stemmen 
hoorde. Daar waren toevallig, heel toevallig, aanwezig mr. de Liizl 
err de heren Neher en deti Nollander. Zo is toen gelijktijdig het con- 
tact gelegd met de Vertrouwensmannen. Die hebben zich toen, als 
hij het zo mag uitdrukken, - allerminst in ongunstige zin bedoelt hij 
dit --- de gehele aangelegenheid toegeëigend. Daarover is wel eens 
enige gevoeisquaestie tussen C.B.S. en Vertrouwensmannen geweest, 
want die eerste dag wendde de heer vafz der Viugf zich feitelijk tot de 
C.B.S. Hij heeft ook rapport uitgebracht daar aan de C.B.S. De 
heer Neher als Vertrouwensman heeft direct dat rapport opgenomzn 
en nx-. de Lint heeft het doorgegeven aan Amsterdam. De heer Neher 
heeft gepoogd de heer ie Pook te bereiken, waarin hij de daarop- 
volgende Zondag slaagde. Ook de heer Bosch kon niet eerder bereïirt 
worden, zodat toen hllaandag 9 April de zaak aan het rollen is gegaan. 

Het verslag van het onderhoud met Schwebel, zoals het voorkomt 
in het Memorandum op blz. 1, tweede kolom, heeft de heer van der 
Vlugt direct na afloop opgemaakt in het bijzijn van de heren Neher 
en de Lint. Schwehel heeft zich op 10 -4pril niet willen distantiëren van 
hetgeen op 7 April gezegd was. Er was toen sprake van een onderhoud, 
dat zou plaats vinden met Seyss-lnquart. Schwebel had tussen 7 en 10 
April aan geen enkele Duitse instantie, noch aan Seyss-Inquart, noch 
aan anderen, inededeling gedaan van dat eigenlijk zeer belangrijke 
gesprek, dat hij met de heer van der Vlugt gehad heeft. En  dat was 
voor Schwebel zeer pijnlijk,, Deze had als ambtenaar van dat gesprek 
i:atuurlijk Sc)?ss-lnqiíart, respectievelijk wie dan ook, in kennis 
moeten stellen. En dat heeft hij niet willen doen. Hij heeft willen 
afwachten, hoe of de reactie van de heer van der Vlugt  zou zijn op dat 
onderhoud. En omdat hij die anderen hiervan niet in kenriis heeft ge- 
steld, heeft hij hein ook gevraagd - de heer van der Vlugt moet er- 
kennen, dat dit niet helemaal juist in het Memorandum staat - 
die bespreking te beschouwen als een zuiver particuliere gedachten- 
wisse!ing. Op 7 April, zo zegt de heer van der Vlrigf, ging Schwebel 
scherper in op de gedachte van ,,capitulatie" dan o p  10 April. Het 
verslag is volkomen fris van de naald geweest. Vanaf de Lange Vijver- 
berg, lopende langs de Rotterdamse Bank en daarachter inbrekend en 
komend bij de heren, is dat door de heer van der Vlugt medegedeeld, 
zoals het daar staat. De derde alinea van zijn verslag over het onder- 
houd van 7 April, luidende: ,,onder bepaalde voorwaarden bereid 
zouden zijn te capituleren", ging zeer uitsluitend over die 35 000 man, 
die de Duitsers hier nog hadden. Een capitillatie alleen voor het 
Westen van ons land. 

Het punt in het verslag van het onderhoud van 7 April: ,,reële be- 
rechting, respectievelijk behandeling van civiele en militaire Duitse 
autoriteiteii", heeft Schwebel zeer nadrukkelijk als een soort voor- 
waarde gesteld. De heer van der Vlugt voegt daaraan echter toe, dat 
hij gelooft, dat Schwebel bij het stellen van deze voorwaarde niet in 
de eerste plaats aan zich zelf gedacht heeft. 

Het was de indruk van de heer van der Vlugt,  dat Schwebel inzag, 
dat hij wat te ver gegaan was en dat de woorden, die hij op een ge- 
geven moment in het eerste onderhoud met de heer van der Vlugt 
had gesproken, verder doorgewerkt hadden en dat hij  dat liever een 
heetje wilde wegwerken. 

De voorstelling van zaken van Schujebet, dat er eigenlijk nooit 
ergens anders sprake van is geweest dan om te komen tot hulp aan 
het bezette Westen op het gebied van de voedselvoorziening enz  
als uitvloeisel van het verantwoordelijkheidsbesef van de  Rijkscorn- 
inissaris wordt, aldus de heer van der Vluyf ,  al weersproken door de 
uiting van Schwebel, dat, wanneer Nederland geheel van Duitsland 
ZOU zijn afgesloten, eventiieel Bremen en Emden en ook de stellirig 
Oost-Friesland zouden zijn genomen, de civiele zowel als de inilitaire 
autoriteiten onder bepaalde voorwaarden bereid zouden zijn te capi- 
tuleren. Zelfs de details bewijzen, dat deze opmerking van Schwebel 
is uitgegaan, want de heer van der Vlugt weet van de stelling Oost- 
Friesland niets af en hij zou bijna zeggen: dat had Schwebel ook niet 
geweten, als daar niet van Duitse zijde over gepraat zou zijn. 
S c h w ~ h ~ 1  was een civiele autoriteit, al had hij wei eens een 
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militaire uniiuríil a?'ii- ruaar hij was nooit in werkelijke ílienst ge- 
weest, dclus hij wist van technisei-ie militaire kwesties ook niets. 

Toch heeft de heer van der Vlugt bij het opstellen van zijn verslag 
over het onderhoud van 7 April ook wel gevoeld, dat het tot op 
zekere hoogte moest worden besc!louwd als Schwebe1.s persoonlijke 
menirg. Hij heeft geschreven, ,,dat bij echter meende". Het tweede 
onderhoud op de 10de April is een gevolg van het feit, dat er een 
opdracht was gekomen uit Londen, dat hij de besprekingin met 
Schwehel moest voortzetten. Het staat niet in het iMemoranduin. 
maar het is wel zo. Men wilde blijkbaar weten. wat Schwebel wel en 
wat hij niet bedoeld had, en met i?ame doen toetsen, of het Duitse 
~zanbod door de Duitse bevelvocrende rnilitaircn werd gedekt. Di2 
EOde April zijn er twee besprekinger? met Schwebel gexzeest. Het 
tweede onderhoud is  geweest. omdat Schwehel zich intussen in vec- 
binding gesteld had met de Rijkscommissaris. De heer van der 
Vlrlgr is toen weggegaan en Schwebel heeft hem gevraagd om na 
enige tijd terug tz  koiiien. Schwcbel vertelde toen, dat hii ondertusse~t 
gesproken had met de  Rijkscominissaris, omdat hij na het eerste deel 
van het onderhoud de heer van der Vlrrgi gezegd had samen met hem 
naar Apeldoorn te willen gaan om daar de Rijkscommissaris te 
spreken. Generaal Blnskowitz zori ook meegaan naar de Rijkscom- 
missaris. Dat is in de tweede helft van de middag - of liever gezegd: 
de tweede helft van het onderhoud - vervangen door de mededeling. 
dat Seyss-lnquart in Den Haag zoii komen. Dat is geweest met het 
oog op het feit zoals Schwebel hen7 toen heeit verteld -, dat de 
Rijkscoinmissaris niet wilde, dat Gesandter Be:w daarin gernengd 
werd. Cesa~~d t r r  Belle was een van de ongunstigste elementen, die 
c!estijds hier waren. Seyss-lnguart wist, dat Berre geweldig gebeten 
was op de heer var1 der Vlirgr en wilde daarom voorkomen, dat Bene 
in de besprekingen gemengd werd. Bene had de buitenlandse aange- 
legenheden te behandelen en dit was min of meer een buitenlandse 
aangelegenheid, omdat de Duitsers natuurlijk drommels goed be- 
begrepen, dat Iiier ook Londen in gekend werd, Niettemin wilde 
Seyss-Znquait Berre er buiten !aten en Bene woonde vlak tegenover 
het huis van Seyss-Znquart in de Loolaan bij Het Loo. Om Bene er 
buiten te houden. is Scy.rs-lnquurr daarom hier naar toe gekomen. 
Zo is het verloop geweest. 

Bij de besprekingen op 10 April heeft de voedselvoorziening hele- 
maal geen dominerende rol gespeeld. Dit was eigenlijk ern secundaire 
kwestie. Het gevolg van die vóórbesprekingen -- die dan weer ter 
kennis zijn gebracht van de Vertrouwensmannen en de C.B.S. - is 
geweest, dat de heren Six en van der Tylugt werden afgevaardigd om 
op 12 April de inleidende besprekingen te houden met Seyss-Iriqunrt. 
Doordat men onzerzijds gemeend heeft daarbij inede een militair 
te moeien afvaardigen, zit daar toch ook weer in, dat de moge- 
lijkheid van een capitulatie een sterke rol speelde, respectievelijk 
het niet doorgaan van de militaire maatregelen. Als die miiitaire 
maatregelen, de heer van der Viugt bedoelt de inundatie, maar niet 
doorgingen, dan kwam de voedselvoorziening, vooral met het oog 
op de boten, die in Delfzijl lagen, wel terecht. De regeling met de 
Duitsers was aanvankelijk, dat de geallieerden zouden blijven staan 
aan de andere kant van de IJssel en niet Gelderland binnen, resp. 
verder naar het Westen zouden trekken. Toen dat ondertussen ge- 
beurd was, zijn de Duitsers er mee akkoord gegaan de regeling te 
doen gelden, zolang als de geallieerden zouden blijven staan aan de 
Oost- en Zuidkant van de Grebbelinie; maar zodra de geallieerden 
zouden doorstoten of zodra zij aanstalten zouden maken om op 
andere wijze militair in West-Nederland in te grijpen, van welke 
kant dan ook, dan ZOU de regeling onmiddellijk vervallen. Deze rege- 
ling heeft de heer van der Vlugt met de Rijkscommissaris zelf be- 
sproken. De getroffen regeling is bijna vervallen uit angst van de 
Duitsers, dat de geallieerden met militaire maatregelen zouden be- 
ginnen hier in West-Nederland door zogenaamde food-droppings. De 
heer van der Ylugt gelooft niet, dat het in het Memorandum hele- 
maal juist of liever volkoinen duidelijk vermeld staat. Het verloop 
was als volgt: toen de regeling practiseh tot stand was gekomen met 
de Duitsers omtrent die neutralisering of hoe men het wil uitdrukken, 
is er op een gegeven avond door de radio van Londen uit het on- 
zinnige bericht gekomen omtrent het droppen van voedsel boven de 
grote steden. Diezelfde nacht is Schwebel bij de heer vrin der Vlugr 
thuis gekomen. Hij kwam hem vragen om direct te telegraferen naar 
Londen, dat die food droppings zouden worden afgelast, omdat hij 
zei: ,,Wij beschouwen dat als een breuk van de getroffen regeling, 
omdat wij onmogelijk kunnen toestaan, dat zonder meer maar een 
grote hoeveelheid militaire vliegtuigen boven dit gebied gaat vliegen, 
z.g. met de mededeling, dat zij voedsel zullen afgooien, wat op zich 
zelf al tot alle mogelijke ongeregeldheden en grote gevaren aanleiding 
kan geven, naaar waarbij zij net zo goed parachutisten kunnen af- 
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gooien als voedsel." Die nacht, toen Schwebel omstreeks één uur bij 
de  heer van der Vlwgt kwam, heeft deze over de e'gen lijn met de  
C.B.S. in Amsterdam getelefoneerd en heeft hij hem daarvan mede- 
deling gedaan en gevraagd, of direct naar Londen kon worclcn geseind 
o m  de food droppings te stoppen. Het  was ook werkelijk een on- 
zinnig idee, aldus de heer van der Vluqt, dat  daar te Londen was 
opgekomen om boven de  steden voedsel uit te strooien. Dat  is toen 
m-t toestemming van de C.B.S., die er ook volkomen van overtuigd 
was, dat het e-n onzin-maatregel was, verhinderd. Even vóór het 
afgaan van de vliegtuigen heeft men te Londen nog, o p  grond van 
die telegrammen, de maatregel kunnen stoppen. Deze zou aanle'ding 
gegeven hebben voor de Duitsers om onmiddellijk afweergeschut in  
werking te stellen. 

D e  volgende dag zijn toen de heren Louwes en van der Vlugt naar 
Seyss-lnquart gegaan o m  er o p  te wijzen, dat, nu het volk wist, dat  er 
sprake was van voedsel door de lucht, het volk niet te houden zou 
zijn, als het niet kwam. E r  moest een regeling gevonden worden, 
waarop die food dropping wel kon gebeuren. Toen heeft de heer 
Louwes voorgesteld o m  de food dropping te  doen plaats vinden 
aanvankelijk boven vier vliegvelden. Daarover werd veel gevochten 
met de Rijkscommissaris, maar ook met medewerking van Blaskowifz 
is dat  toen toegestaan. En toen heeft Blac.kowitz de route voor- 
geschreven, die de vliegtuigen moesten nemen bij het binnenvliegen, en 
de  route, die zij moesten nemen bij het uitvliegen. Maar als dat  niet 
gebeurd was en wanneer die vliegtuigen zonder meer waren gekomen, 
voordat die bepaalde regeling getroffen was, dan  hadden de Duitsers, 
niettegenstaande de  overeenkomst, onmiddellijk het afweergeschut in 
werking gesteld. Dat  was de angst van Schwebel; daarom deed hij toen 
die nacht een dringend beroep, dat  de heer van der Vlugt onmiddellijk 
zou doen telegraferen naar Londen. Hij heeft toen tegen Schwehel 
gezegd - omdat het in de nacht was en het telegraferen in de nacht 
betrekkelijk gevaarlijk was met het oog o p  peilen, al was er dan die 
bepaling, dat er geen terechtstellingen meer mochten plaats vinden -, 
dat hij bereid was o m  te  laten seinen - het was een heel eigenaardige 
vraag, dat  een waarnemend Rijkscommissaris in West-Nederland komt 
vragen aan een Nederlander, of hij als het u belieft van de geheime 
radio gebruik wil maken om een dergelijk bericht naar Londen door 
te geven -, wanneer de Rijkscummissaris zou garanderen, dat  er niet 
gepeild zou worden. Toen zijn zij die nacht eerst naar de Rijks- 
commissaris gegaan, die toevallig in Den Haag logeerde. D e  Rijks- 
commissaris heeft hem toen gezegd, dat  hij onmiddellijk opdracht zou 
geven - dat  heeft hij ook telefonisch gedaan, waar de heer van der 
Vlugt bij was -. dat  er niet gepeild zou worden. Toen is deze naar 
de  geheime telefoon gereden van de C.B.S. om met de C.B.S. het tele- 
gram te bespreken, dat  toen naar Londen is verzonden. 

Gewezen o p  de bekendmaking van het Geallieerde Opperbevel van 
24 April, waarin niet met zoveel woorden staat, dat  de voedseldroppings 
boven de grote steden zullen plaats vinden en OU de  bekendmaking 
van Seyss-lnquart van 25 April 1945, waarbij deze nog eens 
even probeert om de Nederlandse bevolking tegen - wat hij dan  
noemt de Anglo-Amerikanen - o p  te zetten e n  zegt, dat  het slechts 
een propagandatruc is, enz., waaruit men tot de veronderstelling kan 
komen, dat, toen Schwebel bij de heer van der Vlugt kwam om te  
zeggen: laat dat  niet doorgaan, want dan  wordt er geschoten en dan 
komen er alle mogelijke ongelukken, deze stap van Schwebel in 
dezelfde sfeer lag als die bekendmaking van de  Rijkscommissaris en 
dus alleen ten doel had de zaak te dwarsbomen, verklaart de heer van 
der Vlrrgt, dat de  Duitsers ontzettend bevreesd waren voor para- 
chutisten. Dat  is ook de reden geweest van de onderwaterzetting van 
de  Wieringermeer. Andere militaire autoriteiten, ook bij de B.S., 
moesten eveneens erkennen, dat, als er een grote Iioeveelheid bom- 
menwerpers of wat het dan ook voor vliegtuigen mochten zijn, met 
voedsel over Nederland zouden komen, geen mens van de grond af 
zou kunnen zien, of er voedsel in zat of parachutisten. Wanneer 
in het Memoranduiii een telegram van de  25ste April staat, dan  
is dat  een telegram, dat  die nacht is uitgezonden en daarna is de  
volgende dag de bekendmaking van Seyss-lnquart gewerst. Eigen- 
lijk had dit dus vóór dat andere moeten staan. Deze toelichting 
van de  heer valn der Vlugt is van belang, want uit het Memo- 
randum krijgt men de indruk, alsof van de Duitse kant o p  de 24ste en 
25ste April de zaak eigenlijk nodeloos nog gesaboteerd werd. Deze 
indruk is echter volgens de heer van der Vlugt niet juist! 

Gevraagd naar zijn opvatting omtrent de motieven van Seyss- 
Inquart, verklaart de heer van der Vlugl, dat ,Seyss-lnquart een van 
die mensen was, die zo ijdel zijn, zo misdadig ijdel, dat hij zelfs, afge- 
zien van zijn e:gen hachje, als hij maar een historische figuur werd, 
dit als ern behoorlijk einde van zijn carrière zag. Z o  beschouwt de  
heer van der Vl~ig t  Seyss-Inquart. In  dit verband deelt de  heer van 
der V B g t  mede, dat  Seyss-lnquart o p  het laatst naar  Dönitz is gegaan 
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met een ,,Schnellboot", vlak vóór het einde, en dat  was daarom, 
omdat Seyss-lnquart toen aan Dönitz heeft aangeboden om de vredes- 
onderhandelingen met de West-geallieerden in te leiden. Toen is er 
storm gekomen en is Schwebel bij de heer van der Vlugt ge- 
komen o p  de 3de of 4de Mei. Schwebel heeft toen tegen hem gezegd: 
Seyss-lnquart is naar Dönitz, hij kan nu  de tussenpersoon zijn voor 
de onderhandelingen met de geallieerden, maar hij kan niet terug, 
wilt u bij de geallieerden vrije doortocht voor Seyss-lnquart naar 
Nederland bemiddelen, opdat hij van hieruit onmidde!lijk de vredes- 
onderhandelingen kan beginnen met de geallieerden. D e  heer van der 
Vlugt heeft toen aan Schwebel geantwoord: er is voor de Duitsers 
maar één ding mogelijk, dat  is: onvoorwaardelijke capitulatie en 
daarvoor is Seyss-lnquart niet nodig. Laat Seyss-lnquart maar rustig 
bij Dönitz blijven. Duitsland moet e n  zal capituleren. 

Op de vraag, in hoeverre er bij de onderhandelingen van April 1945 
medewerking was van de kant van Blaskowitz, antwoordt de heer 
van der Vlugt, dat  hij gelooft, dat  de verhouding tussen Bluskowitz 
en Seyss-lnquart zo was, dat Blaskowitz zich verre verheven 
voelde boveri Seyss-lnquart. Maar Blaskowitz was de kwestie al lang 
beu. Blaskowitz was helemaal geen Hitleriaan. Hij was overigens o p  
de hoogte van de onderhandelingen. Want er is naderhand ook een 
onderhoud geweest met Blaskowitz door een van de vertegenwoordi- 
gers van de C.B.S., Peter Zuid. Toen is ook gebleken, dat hij er wel 
van wist. Toen Seyss-lnq~tart naar Den Haag is gekomen, nadat aan- 
vankelijk de bedoeling was, dat  Schwebel, Bluskowitz en de  heer van 
der Vlrdgt naar Apeldoorn zouden gaan, is Seyss-lnquart via 
Blaskowitz naar Den Haag gereisd. E r  is toen verklaard - de heer 
van der Vlugr weet niet meer precies door wie: òf Schwebel òf Seyss- 
Inqziart -, dat Seyss-lnquart eerst met Blaskowitz overleg heeft ge- 
pleegd, voordat hij de onderhandelingen voortzette. Degene, die men 
er zoveel mogelijk buiten heeft gehoudeti, is Schöngarth. Niettemin 
is alles aan de S.S. bekend geworden door de inbraak in April in d e  
woning van de Vertrouwrnsman Drees, de teganwoordige Minister- 
President. D e  stukken van de Vertrouwrnsmannen over deze aange- 
legenheden en ook de Aktennotiz had de heer Drees in zijn huis 
laten liggen. Hij was zelf ondergedoken. Zij hebben daar al zijn 
papieren gepakt, omdat zij daardoor bewijzen tegen de  heer Drees in 
handen hoopten te krijgen en hebben meteen zijn beide zoons gepakt. 
Het  was, volgens de heer van der Vlugt, al te laat voor Schöngarth 
om van die w~tenschap gebruik te maken en Berlijn te waarschuw-n. 
Seyss-lnquart heeft opdracht gegeven, dat  er gem terechtstellingen 
meer zouden plaats vinden. Hij herit echter ten aanzien van de S.S. 
die overeenkomst niet als motief genoemd. Sctlwebel heeft toen nl. 
zeer uitdrukkelijk verklaard, dat  men over en w-er in dat verband 
voorzichtig moest zijn en daarom werd die gehele regeling ook zo 
geheim mogelijk gehouden, omdat men eigenlijk bevreesd was voor 
de discipline, ook onder de andere instanties. 

D e  moeilijkheid bij de  bespreking van 12 April is eigenlijk het 
punt van de vor3srlvoorziening gewerst, aangezien zerr terecht de  
Vertrouwensmannen zich o p  het standpunt stelden, dat  wij niets aan  
de  Duitsers mochten vragen. Wij moesten o m  zo te zeggen met de 
Duitsers praten, zodanig, dat iets door hen wcrd aangeboden. Toen 
hebben de heren van der Vlugt en Six dus geprobeerd o m  een aan- 
loopje te vinden door te praten over die voedsrlvoorziening en zelfs 
nog een aanloopje, wat zeer kwalijk is genomen door bepaalde per- 
sonen, door te  praten over de na-oorlogse positie van de landen. 
Dat  was niet, omdat zij zich nu voorstelden, dat  zij naderhand de  
geallieerde handen en de Duitse handen in elkaar zouden leggen, 
maar dat  was eigenlijk alleen o m  te proberen een gesprek aan de  
gang te krijaen, waaruit zij dan  uiteindelijk een voorstel van de  
moffen moesten krijgen. 

Voordat de conferentie van 12 April begon, is met Vertrouwens- 
mannen de situatie grondig doorgenomen en besproken, niet zozeer 
hoe gespeeld moest worden, maar dat d e  heren Six en van der Vlug! 
er aan moesten denken, dat zij geen voorstel mochten doen. De heer 
van der Vlugt durft niet te  zeggin, of het feit, dat  de Vertrouwrns- 
mannen zich o p  het standpunt stelden, dat zij eigenlijk in deze geen 
eigen bevoegdheden hadden, ook nog ern onderwrrp van besprekinc 
heeft uitgemaakt. D e  heer van der Vlrrgr twijfelt er aan, met vol res- 
pect voor de  Vertrouwensmannen. Maar dat de  heer Bosch van 
Rosenthal zou gedacht hebben, dat hij gecn eigen bevoegdheid had, 
dat kan hij zich niet goed begrijpen, wsderom echter met volle 
sympathie en vol respect voor de heer Bosch. 

D e  heer van der Vlrcgt heeft de  commissie attent gemaakt o p  de  
bespreking over de voedselkwestie en over de berniddelingskwestie, 
omdat dat  een geval is, waar de Nederlandse illegaliteit hem zeer 
scherp op heeft aangevallen, o.a. prof. Geyl. D e  heer van der Vlugt 
had er wel een artikel op terug willen en kunnen schrijvsn, maar o p  
verzoek van Buitenlandse Zaken heeft hij dat  niet gedaan. Prof. Geyl 
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heelt torn i i ~ i t  -ei1 groepje aiiclereii a~nvaiikelijk niet alken de he:c 
van der V l ~ l g l ,  maar ook de Vertrouwensmannen in dit verband heel 
scherp aangevallen. Torn dan eindelijk de Vertrouwensn~annen niet 
meer konden wordril aangevallen, heeft hij zijn scherpe aanvallen 
verder maar persoonlijk gericht op de heer van der vlugt. 

De brieven, in de loop van April 1945 aan de Duitsers geschreven, 
uie in het Memorandum staan, hebben een toon, die de heer 
I>U?Z der Vlugt zelf wel eens niet erg prettig vond om tegenover 
die here:i te voeren, eigenlijk een te beleefde toon. Er is wel eens 
een van de Vertrouwensmaiinen geweest, die in de vergadering van 
Vertrouwensmannen daar ook aanmerking op gemaakt heeft en 
gepoogd heeft om eigenlijk meer de toon te doen innemen van 
overwinnaar tegenover de overwonnene. Daartegenover heeft de heer 
vox der Vlugt volkomen persoonlijk - dat wil de heer van der V h g t  
dus helemaal niet afschuiven op Vertrouwtnsmannen, hoewel dezen 
zich uiteindelijk daarmede akkoord verklaarden - het standpunt 
verdedigd, dat dit onder de tornmalige omstandigheden volmaakt 
onmogelijk was. Het klinkt ongelooflijk, maar toen de besprekingen 
begonnen op 7 April, bestond bij de meesten van die doorge- 
zaagde nazi's, zoals Seyss-lnquart e.a., nog altijd het idee van de 
geheime wapenen. Niet, dat zij meenden, dat zij daarmede de oorlog 
zouden winnen, maar Hitler liet de geallieerden komen tot aan een 
bepaald punt en dan kwam het geheime wapen op de proppen. En 
daarna zouden dan, volgens het idee fixe van die mensen, toch nog 
vredesonderhandelingen met de West-geallieerden kunnen worden 
gevoerd om dan samen tegen Rusland te gaan. Deze toon is met vol- 
komen voorbedachten rade gevoerd, omdat voor de heer van dei. 
Vlugt de besprekingen maar é6n doel hadden, nameliik om, hoe dan 
ook, een bepaald resultaat te bereiken en men stelde dat resultaat in 
de waagschaal, als men geer1 rekening hield met de waanbegrippen 
van de moffen. 

Met betrekking tot het meningsverschil ten aanzien van de vraag, 
of de geallieerden bij machte waren om snel hei Westen zonder 
totale vernietiging te bevrijden, welke vraag door de to-nmalige ille- 
galiteit bevestigend en door Vertrouwensmannen, C.B.S. en anderen, 
onder wie prof Geyl, o.m. in een artikel l) in Vrij Nederland, ont- 
kennend werd beantwoord, zegt de heer van der Vlugt, dat hij zeker 
weet, dat het aanvankelijk de bedoeling is geweest, dat de geallieerd-r1 
\vel hier zouden doordringen. Zij hadden weinig belang bij dit gebied, 
maar hun bedoeling was het wel. Hij weet daar natuurlijk geen bijzon- 
derheden van. Hij kan alleen dit zeggen, dat hun destijds hier in Neder- 
land van Londen uit is medegedeeld - hii gelooft, dat de heer Neher 
daar meer over kan vertellen, omdat deze in die tijd in Londen 
zat, - dat uiteindelijk Eisenhower beslist heeft: West-Nederland 
wordt vrij gelaten. Er zullen geen gevechtshandelingen in West- 
Nederland plaats vinden. Maar tevoren heeft Montgornery nog net 
op tijd opdracht kunnen geven aan de troepen bij Amersfoort om 
niet door te rukken bij de Grebbelinie. 

Tegenover de opvatting van de illegaliteit, die het zo stelde, dat 
het onverantwoordelijk was om alleen op grond van deze onder- 
handelingen het offensief voor de bevrijding van de Westelijke pro- 
vincies stop te zetten en zich erop beriep, dat Blaskowiirz begin 
April aan Seyss-lnquart had medegedeeld zich in verband met de 
militaire situatie in Duitsland zonder meer aan de geallieerden te 
zullen overgeven, wanneer in de loop van de maand alle voedsel in 
Nederland op zou zijn, waaruit zou volgen, dat Blaskowitz eigenlijk 
a! zo ver was, dat hij het bijltje er bij neer wilde leggen, zegt de 
lieer var1 der Vlrcgt er van overtuigd te zijn, dat Schwcbel gelijk 
heeft, wanneer hij de juistheid van deze opvatting met de meeste 
nadruk ontkent. Blaskowitz was het type van de Duitse militair: 
Hefehl ist Befehl, en er was een bevel, nl. oin ,,die Kuste zu halten". 

He? doel van de besprekingen was enerzijds verdere militaire inun- 
daties te voorkomen en anderzijds de regeling van de voedselvoorzie- 
ning, plus een wapenstilstand, als de heer van der Vlicgt het zo 
mag uitdrukken, op alle andere gebieden, dus geen terechtstelling 
e.d. Maar de heer Six en de heer van der Vlugt hebben ,ook in de 
bewuste besprekingen met Seyss-lnquart en Schwebel wel degelijk 
zitten praten over een beëindiging van de oorlog, want daarvool 
heeft de heer van der Vlugt toen speciaal meegenomen de twee uit- 
knipsels uit ,,Mein Kampf" van Hitler en ,,Voni Krieg" van Clause- 
witz, welke onder blz. 3 van het Memorandum afgedrukt staan. 
Daarom hebben zij zich toen ook beroepen op Hitler en Clnusewitz, 
die zelf verklaard hadden, dat op bepaalde momenten voortzetting 
van de oorlog een misdaad was. In deze uittreksels staat het woord 
capitulatie ook niet, maar er staat wel in, en dat was eigenlijk de 
hoofdzaak. de kwestie van de beëindiging van de strijd. 

Dat vindt men ook in de bewuste Aktennotiz, waarvan toen door 
elke partij één exemplaar is getekend, na door Vertrouwensmannen 
te zijn goedgekeurd. Die exemplaren zijn naar Londen gestuurd. Dat 
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is zigziilijk de basis geweest van de geheie overeenkomst. De gedachte 
om op de een of andere manier te trachten te bevorderen, dat de 
geallieerden zouden doorstoten, wees men doelbewust af, zulks op 
grond van de ellende, die daaruit zou voortvloeien. Dat was duide- 
lijk de reden er voor. 

De correspondentie, die de heer van der Vlugt gevoerd heeft met 
Schwebel, gaat op 29 April 1445 over in een correspondentie met 
Seyss-Inquart, omaat deze laatste toen in Den Haag was. 

De onderwaterzetting van de Wieringermeer is een zuiver mili- 
taire maatregel geweest. De geallieerden begonnen in Friesland mili- 
taire maatregelen te nemen tegen de afsluitdijk en toen is Blas- 
kowitz benauwd geworden, dat zij parachutisten zouden doen lande11 
in de Wieringermeer aan deze kant van de Afsluitdijk, want dan kon- 
den de geallieerden over de Afsluitdijk West-Nederland binnenrukken. 
Over deze daad heeft de heer van der VZugt verschillende oordelen 
gehoord. Hij durft niet te zeggen, hoe de C.B.S. daar persoonlijk 
over dacht. Hij heeft wel eens militairen er over horen zeggen, dat 
het een begrijpelijke reactie was en hij heeft andere militairen horen 
zeggen: het was nonsens. De C.B.S. was van mening, dat die maat- 
iegel, militair althans, zodanig te verklaren was, misschien niet vol- 
komen goed te keuren, dat het geen aanleiding mocht geven tot een1 
beëindiging van de besprekingen. 

Omtrent de andere pijnlijke zaak, namelijk de terechtstelling van 34 
mensen te Amsterdam, zegt de heer van der Vlugt, dat hij zich herin- 
nert van die dagen, dat er een aantal mensen uit Amsterdam op 
transport was gesteld naar de Zaan, in verband met een sabotage- 
kwestie van de spoorwegen in de Zaan. Die mensen waren al eerder 
naar de Zaan gebracht, voordat de opdracht in Amsterdam kwam, dat 
geen terechtstellingen meer mochten plaats vinden. Toen heeft Am- 
sterdam hetzij moedwillig verzuimd, hetzij vergeten, dat wil hij maar 
iil het midden laten, om de Duitse autoriteiten aan de Zaan van de 
nieuwe opdracht in kennis te stellen. De heer van der Vlugt twijfelt er 
niet aan, of Seyss-Inquart heeft het bevel om geen terechtstellingen te 
doei1 plaats vinden, wel gegeven. Maar Seyss-Inquart moest het geven 
onder bepaalde voorwendsels, omdat Schöngarth en de S.S. op  dat 
moment van de getroffen overeenkomst niet op  de hoogte waren. 

De afwijkende opvattingen in sommige kringen van de illegaliteit 
hebben volgens de heer van der Vlugt er toe geleid, dat, toen de 
illegaliteit de heer van der Vlugt z.g. wilde kidnappen, twee Ver- 
trouwensmannen naar Amsterdam zijn geweest om de heren van de 
illegaliteit te kalmeren. I-Iet ging hier om de Centrale Raad van de 
Illegaliteit, waarvan de heer van der Vlugt gelooft, dat prof. Borst 
er bij was, maar hij weet niet wie het verder waren. Er is een speciale 
vergadering voor geweest. Naar hij meent, zijn toen de heren Oranje 
en Drees naar Amsterdam gegaan om te sussen. Aan de heer Drees 
heeft de heer van der Vlugt veel te danken. 

Vóór April 1945 heeft de heer van der Vlugt nooit contact over 
deze dingen gehad met de heer Hirschfeld. Hij had nooit gehoord 
van de gesprekken, die de heer Hirschfeld in December 1944 en 
Januari 1945 met Seyss-lrzquart heeft gehad, maar kende er iets van 
iiit de telegramwisseling, slechts zeer weinig, alleen wat betreft de 
grote lijn. 

Met betrekking tot het standpunt, dat in de Aprilmaand van Neder- 
landse kant in Nederland is ingenomen, gelooft de heer van der 
Vlugt niet, dat er ernstige verschillen van mening zijn geweest tussen 
Vertrouwensmannen en de C.B.S. De competentie-kwestie was in het 
begin wel eens even in het geding. De vraag nl., of het in de eerste 
plaats de C.B.S. aanging of de Vertroiiwensmannen. Verder is, voor- 
zover de heer van der Vlugt bekend, maar daarmede wil hij geen 
enkel woord ten nadele van de opvatting van de Vertrouwensmannen 
zeggen, over de wijze van optreden aan het eind van de oorlog, na de 
capitulatie, wel eens verschillend gedacht door sommigen van de 
Vertrouwensmannen en de C.B.S. Er waren nl. onder de Vertrou- 
wensmannen personen, die de opinie waren toegedaan, vooral de 4de 
en 5de Mei, dat toen eigenlijk Nederland zich scherper moest doen 
gelden en direct naar voren moest treden. Dat de Nederlandse aiitori- 
teiten zich scherper moesten doen gelden in Nederland. Dit betrof 
het optreden van B.S. en dergelijke tegenover de Duitsers, die hier 
nog waren. Het is echter de grote verdienste geweest van de heer 
Koot, dat hij toen een bloedbad heeft weten te voorkomen, door te 
voldoen aan de eis van de Duitsers, die volgens de capitulatievoor- 
waarden tot de komst van de geallieerde troepen verantwoordelijk 
zouden blijven voor orde en rust, dat de B.S. zou worden verboden 
met de wapenen op straat te komen, waartegenover de Duitsers niet 
tegen de feeststemming zouden ingaan. Daarover is wel eens verschil 
van mening geweest met bepaalde leden van het college van Ver- 
trouwensmannen. 

Op de vraag, of de controverse met bepaalde groepen van de illega- 
liteit voortvloeide iiit ern geheel andere instelling van die groepen 
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tegenover een probleem als het onderhavige, ofwel een gevolg was 
van het feit, dat zij o p  een gegeven ,moment constateerden, dat  er iets 
gaande was, waar zij - het ligt voor de hand, dat  een en ander niet 
in grote kring bekend kon worden gemaakt - buiten gehouden wer- 
den, gelooft de heer van der Vlugt. dat  het een zowel als het andere 
een reden geweest is van deze verschillende instelling. Het  hing er 
van af,  wie het betrof. Men had bij de  illegaliteit natuurlijk verschil- 
lende personen, die vonden - zoals er ook blijkbaar, naar achteraf in  
Londen gebleken is, ook onder d e  geallierrden personen waren, 
die dit  standpunt innamen -: met de Duitser wordt niet gesproken; 
kome wat er van komt, maar met de  Duitser wordt niet gesproken. En 
dan waren er anderen, die vonden: de illegaliteit was het. Buiten de 
illegaliteit mocht er niets gebeuren. Dat eerste standpunt, dat was 
een standpunt, dat  niet anders dan gerespecteerd kon worden, ook a l  
deelde men dat niet. Wat de vorm van contact betreft tussen de  ge- 
bundelde illegaliteit en de  Vertrouwensmannen, verklaart de heer 
'Jan der Vlugt, dat hij meent te weten, dat  verschillende van de voor- 
naamste groepen van de  illegaliteit vertegenwoordigd waren in het 
college van Vertrouwensmannen. Dus dat  o p  een dergelijke manier 
eigenlijk de illegaliteit in dat  hoogste college zelf meesprak. Als hij 
zich niet vergist, waren dit o.a. de heren Drees, Neher, van der Gaag 
en Oranje. D e  heer van der Vlugt gelooft zelfs, dat  die leden van het 
college van Vertrouwensmannen aan  bepaalde vertrouwensmannen 
van de illegale groepen daarvan wel degelijk ook mededeling gedaan 
hebben. 

Jhr. P. J. Six is van mening, dat  het in Maart  1946 verschenen 
Memorandum van Vertrouwensmannen de feitelijkheden wel juist 
werrgeeft; het accent zou men hier en daar wat anders kunnen 
leggen. Er  is nochtans één onjuistheid, er staat nl. o p  de omslag: 
,,Oogesteld in overleg met den Commandant der Binnenlandse 
Strijdkrachten", hetgeen in die zin niet juist is. D e  commandant van 
de  Binnenlandse Strijdkrachten heeft het gehele ontwerp gezien, 
maar de  omslag niet, anders had hij dat  er nooit opgezet. Het  
Memorandum is samengesteld door Vertrouwensmannen; daarna 
hebben generaal Koot en de heer Six het ontvangen ter verificatie. 
Da t  is natuurlijk iets anders dan wanneer een stuk wordt opgesteld 
in overleg met iemand. Daarom zegt de  heer Six: wat er in staat, is 
juist; het accent ligt echter hier en daar niet goed. 

D e  C.B.S.. generaal Koot, was in de dagen, toen de besprekingen 
met de Duitsers begonnen, ziek, doch niet zozeer, dat hij niet van de 
belangrijke dingen o p  de hoogte is gebleven. Voorzover de heer Six 
is opgetreden voor en namens hem, neemt hij aan, dat de wijze, 
waarop hij dat gedaan heeft, in het algemeen wel de instemming 
van de C.B.S. had. Het tegendeel is hem niet gebleken. 

Met betrekking tot het gesprek van 7 April, dat de heer van der 
Vlugt met Schwebel heeft gehad en in welk gesprek Schwebel de 
indruk had gevestigd, dat de Duitsers bereid waren te capituleren, 
verklaart de heer Six, dat hij uit de mededelingen van de heer van 
der Vlirgt in die dagen dezelfde indruk had gekregen. Later bleek 
echter, dat men niet zo ver wilde gaan. De heer van der Vlugt is 
volgens de heer Six een zeer exact iemand. Hij kan zich daarom niet 
voorstellen, dat hij hun iets gezegd zou hebben, dat  niet exact zou 
zijn, te meer daar de heer van der Vlugt direct met de heer de Lint 
e,en protocol heeft gemaakt. 

D e  heer Six durft geen antwoord te geven o p  de vraag, wie bij de 
bespreking van 9 April, waarin blijkens het Memorandum de capitu- 
latiegedachte een rol gespeeld heeft, aanwezig waren. Daar  is de 
gedragslijn bepaald, die ook later volgehouden is, dat deze zaak van 
Nederlandse kant behandeld werd, zowel door Vertrouwcnsrnannen 
als door de C.B.S. Hierover zijn nooit moeilijkheden geweest. Over 
het gevolgde beleid heeft zeker geen verschil van mening bestaan. 

Ten aanzien van hetgeen over het gevoerde beleid geschreven is, 
deelt de heer Six mede, dat  behalve de gedachtenwisseling ná de be- 
vrijding er ook vóór de  bevrijding over geschreven is o.m. in Vrij 
Nederland. D e  sentimentskwestie speelde hier, volgens de herr Six 
een zeer belangrijke rol. Bovendien speelde een rol, dat zij, die zich 
beschouwden als ,,de illegaliteit", hier buiten gelaten warzn. Eerst is 
de heer Driorz gekomen. Hij heeft de  stukken gezien. D e  heer Six 
meent, dat  de heer le Poole ze hem heeft laten zien: hij is tevreden 
naar huis gegaan, althans ogenschijnlijk tevreden. Daarna heeft de  
heer Drion te Amsterdam opnieuw overleg gepleegd. E r  is toen een 
nieuwe deputatie gekomen, bestaande uit twee man. De heer Six 
meent, dat de heer Drion er bij was. D e  heer Six herinnert zich, 
dat deze twee zeer ontdaan waren over de gang van zaken. 

Met betrekking tot de zinsnede in het Memorandum, luidende: ,,dat, 
gezien het militair karakter der besprekingen, deze mede door een 
militair dienden te worden gevoerd" merkt de heer Six opi dat, als 
men uitgaat van de toestand, zoals die zich feitelijk ontwikkeld 
heeft, dus dat  de  Duitsers het geweer aan  de  voet zetten, het e'en 
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zuiver militaire maatregel is, die men treft. Of men nu  compleet 
capituleert en zich overgeelt oI dat  men in afwachting van ern 
nadere capitulatie zich onthoudt van vijandelijkheden, dat  biijven 
beide militaire maatregelen, zij het van gradueel verschil. Da t  later 
de kwestie van de voedselvoorziening sterk op de voorgrond is ge- 
komen, betekent niet, dat  er ook elementen in zaten, die buiten het 
strikt militaire lagen, want op dat  moment was hier feltelijk gezn civiel 
bestuur meer, maar een militair bestuur, van de  Duitse kant. Seyss- 
Inqunrf ging zijn orders halen bij Blaskowitz; deze was de  man, die 
het uiteindelijk voor het zeggen had. E r  zijn hiertoe o p  ern goed 
ogenblik van Duitse zijde maatregelen getroffen, nl. toen men besloten 
heeft tot een definitieve verdediging van Nederland. Blaskow~tz was 
van toen af de man, die de besiissingen nam. Dit is in ieder geval vóór 
April 1945 geweest. Door deze Duitse maatregel was het c,v,el beztuur 
ondergeschikt gemaakt aan het militair bestuur. D e  heer Six he-ft 
echter gern stukken, waarult dit blijkt. Het  is zijns inziens gebleken 
uit opmerkingen van Seyss-lnquart. 

D e  oomerking van Seyss-Inquart, dat o p  zijn nadrukkelijk ver- 
zoek, voor wat Nederland betrof, na  een nachtelijke bespreking met 
Minister Speer de aanvankelijke opdracht om alle niet-militaire kapi- 
taalsgoederen te vernietigen wis ingetrokken, wil de heer Six zo ver- 
staan, dat  S ~ e e r  het land wou vernietigen en dat Seyss-lnquart zegt, 
dat  hij het gered heeft. Het is Seyss-lnquart volgens de heer Six herhaal- 
delijk voor de voeten geworuen, dat hij zich aan oorlogsvergrijp zou 
schuldig maken, indien hij zich niet naar hun wensen zou gedragen. 
D e  heer Six gelooft, dat hetgeen Seyss-Inquart in deze zaak be- 
wogen heeft de neiging is gewe-st het eigen naakte leven te redden. 
Hij weet dit echter niet zeker. Het  is ongetwijfeld ook e x  motief ge- 
weest, dat er onder die omstandigheden voor de Duitsers ook wel iets 
aan gelegen was om te bereiken, dat de bevolking niet tot wanhoop 
gebracht werd door de uiterst slechte voedsel~ositie. Temeer daar de  
Duitse krijgsmacht in het Westen niet overmatig sterk was. 

In het Memorandum van de  Vertrouwensmannen staat o p  blz. 4, 
eerste kolom, in een noot onder meer het volgende: ,,Van Nederland- 
sche zijde werd nog verzocht in het protocol te mogen opnemen, hoe- 
wel dit den vorigen avond niet meer was besproken, de bij een eerder 
onderhoud met dr. Schwehel ter sprake gekomen toezegging, dat van 
Duitsche zijde gem terechtstellingen of renrésailles zouden plaats 
vinden, waartegevover van Nederlandsche zijde gepoogd zou worden 
aanslagen o p  Duitsche civiele en militaire autorite'ten te voorko- 
men." D e  heer Six bestrijdt de juistheid van het hier vermelde. Volgens 
hem is dit er niet !ater in  gekomen, maar is het wel degelijk met 
Seyss-lnquart besproken. 

N a  het onderhoud van 12 A ~ r i l  is besloten, dat  de heer 
van der Gaaq als vertegenwoordiger van de Vertrouwensmannen 
en de  heer Neher als vertegenwoordiger van de  Commandant 
Binnenlandse Strijdkrachten naar de  overkant zouden gaan. 

Men kan wel zeggen, dat wat er o p  de duur besproken en ge- 
beurd is, met het gehele College van Vertrouwensmannen is behan- 
deld. Uit de omgeving van de C.B.S. werd deze zaak behandeld in 
aanwezigheid van gereraal Koot,  voorzover hij bereikbaar was, de 
heer de Lint en de, heer Six. Voor de  rest was er telefonisch contact 
met Amsterdam over eigen l i j ~ e n .  In de  tijd van de z g onderhande- 
lingen is er een voortdurend telegrammenverkeer geweest tussen ener- 
zijds de Vertrouwensmannen en de Resering te Londen, anderzijds 
tussen de C.B.S. en de bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten. 
Generaal Koot had contact met generaal van Oorschot en de heer 
Six had contact met kolonel Sorner. De heer Six had twee wegen: 
contact over Londen en contact over Eindhoven. Een aantal tele- 
grammen heeft hij in die tijd over beide wegen gelijktijdig verstuurd, 
omdat zij haast hadden en men niet wist, hoe lang het duurde voor zij 
aan de overkant waren: de s~oedtelegrammen verzond hij dus naar 
Eindhoven en naar Londen. D e  telegrammen, die in het hlemorandum 
staan, zijn niet compleet. Doch de  meest interessante zijn er in 
oogenoven. D e  Duitsers wisten van dat  verkeer in die tijd af, omdat 
het van Nederlandse zijde werd medegedeeld. 

Ou de vraag, of er in het onderling overleg tussen C.B.S. en Ver- 
troirwensmannen wel eens moeilijke ogenblikken geweest zijn, bij- 
voorbeeld toen de zaak zich zo ging ontwikkelen, dat  o p  17 A ~ r i l  
de  Wieringermeer onder water gezet werd, verklaart de heer Six, 
dat de Duitsers dit van tevoren hadden aangekondigd. Zij zeiden: 
,,Indien gij geen antwoord krijgt, kunnen wij niet altijd wachten en 
zullen wij maatregelen moeten nemen." Dat  hebben zij de  16de her- 
haald. Dus men wist, dat er iets gebeuren ging. Dit is gevolgd op 
een artilleriebeschieting van de Engelsen bij Amersfoort D e  Duit- 
sers hadden, althans dat beweerdcii ze, waarschijnlijk niets onder- 
nomen, indien de Canadezen op de plaats rust hadden gehouden, maar 
zodra de Duitsers dat  opdringen merkten, gingen ze maatregelen 
nemen. Zij zijn toen blijkbaar bevreesd geweest, dat  de Wjeringer- 
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ilieer sebruiht ~ u u  wordein vcior eer1 landing van pdrdchutisteri. 
Onder normale militaire omstandigheden zou de heer Six dit altijd 
als redelijk aanvaard hebben. nu echter niet meer. Wat hem wel zeer 
sterk getroffen heeft. ir de uiterst langzame berichtgeving van de 
andere kant. \fen ~ 1 s t  toeii niet. dat deze zaak daas tenslotte op 
het hoogste niveau beslist moest worden. Daar heeft de heer Six geen 
bericht van gekregen. Wat de inacht van Seyss-l~zqziart in die periode 
betreft, had de heer Six de indruk, dat Seys5-lnquart zijn apparaat toen 
nog in handen had. Wij kan dit echter alleen Leggen voor wat het 
gedcelte betreft, waarmede hij te maken had. Wat Sevss-lnquart niet 
nagekomen is, is de uitdrukkelijke opdracht aan de S.D, om niet meer 
te fusilleren. Zij haddcn dat de 12de April riitdrukltelijk afgesproken. 
De fusillades in Amsterdam vonden plaats op 14 en 15 April. Dat 
Lages dit in Amsterdam liet doen. moet volgens de heer Six wel een 
afwijking van het bevel zijn geweest. 

Op de vraag, of degenen, die aan de Nederlandse kant de zaak 
moesten leiden -- de Vertrouwcnsrnannen en de C.B.S. -, ge- 
durende al die dagen niet getwijfeld hebben aan de juistheid van de 
gekozen weg, antwoordt de heer Six, dat hij nooit van enige twijfel 
gemerkt heeft. Bij hen1 is er geen twijfel geweest. Hij zou er bijna 
pertinent ,,neen3' op kunnen zeggen, omdat, na die beiprekingen 
met de heren van de G.A.C., dit punt speciaal in de kring van Ver- 
trouwensmannen nogal een diepgaand onderwerp van gesprek herft 
opgeleverd en hierover in die kring, voorzover hem bekend, geen 
enkel verschil van inzicht bestond. 

Tenslotte geeft de heer Six de hoofdmotieven. die de verantwoor- 
delijke personen in die tijd geleid hebben, aldus weer. Er was feitelijk 
geen keus. Het ging om de ondergang van een Westerse beschaving, 
zoals Churchill telefoneerde aan het Witte Huis. Hij zou getelefo- 
neerd hebben: ,,Weet goed, dat dit niet een Amerikaanse beschaving 
is, inaar één van meer dan duizend jaren oud, die hier dreigt onder te 
gaan". En die zou ondereegaan zijn, als de Duitsers werkelijk hun 
plan hadden uitgevoerd. Het was volgens de heer Six echter militair 
onmogelijk geweest, dat de geallieerden zo snel o~getreden waren, 
dat de Duitsers hun plannen niet hadden uitgevoerd. In ieder geval 
niet langs de weg, welke de Minister-President heeft aangegeven in 
een memorandum aan de geallieerden, waarin hij hun vraagt zo 
snel mogelijk op te marcheren. Een bevrijding oo die wijte was niet 
uitvoerbaar. Dat was alleen mogelijk geweest door landing van uit 
de lucht met enorme hoeveelhcden paratroepen en OU geen enkele 
andere wij7e De vraaq is, of de geallirerdeii die op dat ooenblik be- 
schikbaar hadden en of zij de trocnen er voor wilden lebruiken. 

Maar gewoon o~marcheren, hetgeen de Minister-President in zijn 
brief aan de geallieerden als alternatief stelt, nl.: òf snel o~marcheren 
of halt houden, dat was geen alternatief-. Alternatief was: Òf halt 
houden òf van uit de lucht veroveren. 

Wat heel merkwaardig is - dat maken de meeste mensen 
hier zich helemaal niet waar -, is, dat Nederland" als het op 
eer dergelijke manier overstroomd was, practisch niet meer te 
benaderen zou zijn geweest, omdat de toegang tot Nederland 
via kanalen afgesloten zou zijn. Die kanalen ligeen als regel 
hoger dan het omliggende land De kanalen zouden vollromen 
zijn leeggelopen. Eenmaal leeggelopen, droogt de kanaalbedding 
uit en scheurt, met het gevolg, dat later ingeoompt water door 
de scheuren wegsiepelt. zodat die kanalen onbevaarbaar blijven. 
Daar ook de wegen onder water zijn komen te liggen, zijn deze ook 
onbegaanbaiir. Door deze omstsndigheden zou er ge-n zwaar mate- 
riaal in het binnenland gebracht kunnen voor het opruimei? 
van versperringen, van bruggen en voor het verrichten van andere 
werkzaamheden, nodig orn het land weer toeyankeliik te maken 
Naar taxatie van deskundigen zou het jaren qeduurd hebben, voor- 
dat West-Nederland weer bewoonbaar zou zijn geworden. Het was 
niet een kwestic van een tijdelijke ovrrstroniiily. welke na een paar 
maanden weer weggepompt zou zijn, nczn, dit zou betekend hebben. 
dat, met uitzondering van het Gooi cn enkele andere hoog gelegcl1 
punten, zoals bijv. de duinstreek. heel Noordholl:ind, heel Zuid- 
Holland en ongeveer 213 van Utrecht in de zee zouden zijn ver- 
ronken. Dat betekent diis het uitv~llen van woon- en werkgelegen- 
heid voor bijna 43 millioen mensen. 

Overigens heeft men aan Nederlandse kant het idee gehad: zeer 
waarschijnlijk laat men Westelijk Nederland tot het laatste toe liggen, 
want het geallieerde belang gaat niet die kant op. Men was alleen 
bang, dat men de moeilijkheden hier te licht zou opvatten en men 
zeggen zou: ,,Die arme Hollanders moeten uit de hongersnood ge- 
holpen worden". Dat zij daarom de zaak zouden aanpakkcn. rich 
volstrekt niet bewi~rt van het drama. dat zich daardoor hlei* zoai 
tdspelen. ondanks hun goede Dedoeliiiger~ Over deze on2i.rwerpc-n 
Maren sinds 1942 teer uitvoerige rapporten naar Lorideri gezondea 
\laarin bij herhaling op deze e n o m e  risico's ~ 5 c l a i  gewezen 
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Dadrover ZIJLI dikke iapporten, maar als men dan het, dat de 
Minister-President, nadat die rapporten zijn binnengekomen, toch 
zegt: ,,Is het niet mogelijk snel in West-Nederland op te marcheren, 
in plaats van zich op die rapporten te baseren", dan schrikt men wel 
even en vraagt men zich af: ,,Zijn die rapporten dan nooit behoorlijk 
gelezen?" De indruk van de heer Six is, dat die rapporten inderdaad 
nooit behoorlijk gelezen zijn, omdat men aan de overkant niet over 
voldoende vakmensen beschikte om dit materiaal naar behoren te 
verwerken. Hij weet vandaag de dag nog niet, welk gedeelte daarvan 
doorgedrongen is op  de plaats, waar het moest doordringen, en welk 
gedeelte niet, doch zij hebben zeer sterk de indruk gehad, dat aan 3ie 
technische rapporten vaak onvoldoende aandacht is besteed. 

Jhr. mr. L. N. N. Bosch ridder van Roserrrhal verklaart, dat over 
de buitengewoon moeilijke lijn, die gevolgd moest worden, nl. of er al 
of niet met de Duitsers onderhandeld moest worden op de wijze - als 
men dat tenminste onderhandelen mag noemen -, waarop dat hier 
gebeurde, generaal Koot en de heer Six voor de O.D. en de Vertrou- 
wensmannen het voor 100 pct. eens geweest zijn. Voorzover de heer 
Bosch vniz Rosenthal daarover met generaal Koot contact heeft gehad, 
was er geen verschil van mening. Het was iets zeer bezwarends voor 
hen, of zij al dan niet op de bewering van Schwebel en diens voor- 
stellen moesten ingaan. De heer Bosch van Rosenrhal is altijd dankbaar 
geweest, dat zij het wel hebben gedaan. Wanneer zij het niet gedaan 
hadden, dan was er van Nederland niets terechtgekomen. Zij hebben 
toen ook de mensen uit de gevangenis kunnen halen en alle mogelijke 
dingen kunnen doen. Er was bij de Vertrouwensmannen ook niemand, 
die er anders over dacht. De heer Bosch van Rosenthal weet natuurlijk 
wel, dat verschillende van zijn vroegere vrienden hem dit heel kwalijk 
hebben genomen en zeiden: ,,Dat kan niet". Wanneer men de zeker- 
heid had, dat de geallieerden direct doortrokken, had men direct 
,,neenw kunnen zeggen. Maar men wist er niets van. De geallieerden 
bleven haken. Als men met Dolle Dinsdag doorgetrokke~ was, dan 
zou er niets gebeurd zijn. 

Op een zeker ogenblik is er door de Duitsers gevraagd wat zij 
moesten doen. Toen is er in het college van Vertrouwensmannen uit- 
voerig over gesproken. Dat is geweest op 7 April 1945. Zij waren het 
er allemaal over eens om zeer voorzichtig te proberen te weten te 
komen wat de Duitsers wilden en van plan waren en dat aan de 
Regering te Londen voor te leggen. Toen zijn de besprekingen van de 
heren Six en van der Vlugt begonnzn, die tezamen met Schwebel 
gepraat hebben. In bepaalde kringen van de illegaliteit zijn toen 
bezwaren gerezen. Die bezwaren zijn ook tot uiting gekomen in 
telegrammen, die deze heren naar Londen hebben gezonden. Dat 
waren de heren Brr.lins Slot, Drion, van Randwijk en Meijer. Dat 
maren speciaal de mensen, die zeer ontstemd waren. De heer Bosch 
van Rosenthal heeft altijd gezegd, dat zij de Nederlandse vlag boven 
de puinhopen wilden laten wapperen. Hele nachten zijn die heren in 
de Javastraat geweest om er over te spreken. Zij waren niet te over- 
tuigen. Volgens de heer Bosch van Rowrztha! hebben de Duitsers steeds 
op het standpunt gestaan om de zaak over te geven. Maar Schwebel 
moest op de een of andere wijze zijn gezicht bewaren om niet te wor- 
den afgemaakt door zijn eigen landgenoten. Daar ging het eigenlijk 
om. Schwebel wilde wel capituleren en heeft dat zo langs zijn neus 
weg te kennen gegeven, maar warineer er iets officieels geschreven 
werd, wilde hij het er niet in hebben, want dan hing hij. Seyss-lnqual-l 
heeft zich blijkbaar nooit in die zin uitgelaten. De heer Bosch van 
Rosenthal heeft hem nooit gesproken. In de April-onderhandelingen 
zit voor de heer Bosch van Rosenthal geen enkel probleem. Hij gelooft, 
dat de Nederlandse Regering ook vrij gauw begrepen heeft, dat het zó 
moest gaan. Zij hebben toen ook die besprekingen met C'htrrthill gehad 
en met Eisenhower, die heel vlot verlopen zijn. Dat is geen probleem 
geweest. Omtrent de rol, die B!askowitz hierin heeft gespeeld, ver- 
klaart de heer Bosch vun Rosenthal, dat Blrrskowilz eenvoudig de rol 
van militair gespeeld heeft. Maar ook weer: ,.Befeh1 ist Befehl", men 
moet het uitvoeren en zorgen, als ik weer terugkom, dat ik dan niet 
doodgeschoten word, omdat ik mijn bevelen niet heb uitgevoerd." De 
heer Bosch van Ros~~i tha l  gelooft niet, dat de belangrijkste man in 
deze onderhandelingen Blaskowitz geweest zou zijn, zoals de heer Siu 
dit voorstelt. 

Met betrekking tot de ondenvaterzetting ven de Wieringermeer op 
17 April bevestigt de heer Bosch van Rosenthal de lezing van de heer 
Six, dat die zaak, militair gesproken. eigenlijk niet onredelijk geacht 
kon worden. Van militair standpunt bekeken, duurde het veel te lang. 
Dz Duitsers konden niets anders doen. Ook deze gebeurtenis, die bij de 
bevolking een grote schok teweegbracht, heeft de Vertrouwensmannen 
niet van hlin gedragslijn kunr.en afbrwgzn. In die dugen uiaakten de 
Vertrouwensmannen dz hele tijd om .zo te zeggcn gevangeriissaî leeg. 
R e  heer Bosch vcrn Roserlllznl herinnert zich bijvoorbeeld heel goed, 
dat tegelijk met dc Wieringermeer hii wijze val7 ?needote PI 
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tussen -een telefoontje kwam, dat  er mensen uit Laren in Loosdrecht 
in kelders gevangzn zaten. Toen konden zij weer via de  heer van der 
V'lugr tegen Schwebel zeggen: ,,Wat is dat  nu  voor ern toestand. 
Terwijl we met jullie spreken, stop je die mensen in de kelders". 
Die mensen zijn er ailen uitgehaald. D e  heer Bosch vat1 Rosenthal 
weet ook wel, dat  er ook in Den Haag mensen uit de gevangenis 
werden gehaald. 

D e  heer Drees verklaart, dat  in de  laatste periode van de  oorlog 
uiterst gewichtig is geworden het feit, dat  Vertrouwensmannen zijn 
gekomen in de bekende onderhandelingen over de voedselvoorziening 
en oe capitulatie. Daarbij zijn zij in tegenstelling geraakt met het ge- 
organiseerde verzet. Dat  hoorde geruchten over besprekingen met de 
Duitsers en het was geneigd elke bespreking en elke afspraak met de 
Duitsers af te wijzen. Een afspraak met de Duitsers, dat de aanval van 
de geallieerden niet zou worden doorgezet naar het Westen, o p  conditie: 
dat  de Duitsers voedsel zouden doorlaten en binnenkort toch zouden 
capituleren, dat  niemand meer zou worden gefussilleerd, dat het land 
niet verder onder water zou worden gezet, werd in sommige kringen 
van het verzet als een lafheid en zwakheid gevoeld. Dat  heeft in April 
1945 sterke tegenstellingen opgeroepen. D e  heer Drees meent echter. 
dat de Vertrouwensmannen daarmede goed werk hebben ge3aan. D e  
Vertrouwensmannen zijn daarin de  gehele tijd volkomen eensgezind 
geweest. Toen zijn de  heren Neher en van der Gaag door de linies ge- 
gaan. D e  heer Drees heeft nog een telegram van Richard van der 
Gaag liggen: ,,Donker spreekt in Eindhoven over de radio zo 
er? zo laat". Dat  telegram is geweest van Januari 1945, toen van dei 
Gaag de  eerste keer door de linies was gegaan. Hij is één keer door 
de linies gegaan, zoals de heer van Roijen dat  ook heeft gedaan, 
om contact o p  te nemen, met het risico, dat  hij door de Duitsers be- 
schoten en gegrepen zou worden en de tweede keer is hij door de 
Duitsers tot aan het water gebracht, waarna hij veilig kon oversteken. 
N a  enige discussie heeft het de volle steun van de  Regering gehad. Het 
is ook het gevoelen geweest van generaal Eisenhower. D e  heer Drees 
ineent, dat de gedachte, dat  de Vertrouwensmannen er o p  hadden 
moeten aandringen, dat  de aanval van de  geallieerden zou worden 
doorgezet - waartegenover stond, dat mogelijk vrijwel geheel Holland 
onder water ZOU worden gezet, het Westen o p  enorme schaal zou 
worden verwoest en d e  bevolking, die de  hongerdood nabij was, op- 
nieuw door e-n ramp zou worden getroffen - niet juist was. Hij ge- 
looft, dat  het goed is, dat  het niet gebeurd is. Misschien hadden de  
geallieerden toch niet doorgezet. D e  heer Drees gelooft, dat het goed 
i3 geweest, dat  de Vertrouwensmannen de  besprekingen hebben ge- 
voerd in deze zin: Wij zullen voorstellen het niet te doen, maar dan 
zullen de Duitsers van verdere reorésailleinaatregelen moeten afzien, 
voedsel moeten doorlaten enz. Vertegenwoordigers van het verzet 
hebben e r  zich echter hevig aan gestoten. 

Zelfs de  onderwaterzetting van de Wieringermeer heeft het college 
van Vertrouwensmannen niet van zijn standpunt kunnen afbrengen. 
Het is een ramp geweest, die hen natuurlijk diep trof. D e  Vertrouwens- 
mannen hebben het als kwade trouw beschouwd en de kwestie onder 
de aandacht van de Duitsers gebracht. E r  was nota bene, naar wat de 
heer Drees in die dagen hoorde, een bespreking aan de  gang, o p  het 
ogenblik, dat  het onder water zetten is geschied, een bespreking tussen 
Duitse officieren en mensen van de Nederlandse kant. Toen hoorden 
zij een ontploffing en toen zeiden de officieren: nu gaat het toch door, 
alsof het ook voor hen onverwacht was. D e  Vertrouwensmannen 
hebben het als een ernstige zaak beschouwd, maar de onderhandelingen 
waren nog niet tot ean einde gebracht en zij hebben gemeend te 
moeten doorzetten en te moeten voorkomen, dat er verdere ongelukken 
zouden komen. 

D e  C.B.S. werkte van zijn optreden af overwegend in de militaire 
sector, maar e r  was toch nauw contact, b.v. o m  afspraken te maken 
over hetgeen er na de bevrijding moest gebeuren. E r  is veel aanraking 
geweest, speciaal met de heer Six. Dat  contact heeft geen moeilijkheden 
opgeleverd; het is in al die maanden heel goed gegaan. D e  Ver- 
trouwensmannen hebben hun moeilijkheden gehad met het verzet in de 
Aprilmaand. Verder zijn alle verhoudingen plezierig gebleven. 

D e  heer van der Gaag verklaart, dat  hij de  tweede keer naar het 
bevrijde Zuiden is gegaan in overleg met Seyss-lnquart. D e  aanleiding 
is geweest, dat  o p  een vergadering van het college van Vertrouwens- 
inannen in de  Javastraat in Den Haag, de heer Bosch van Rosenthal 
bezoek kreeg van de heren Snouck Hurgronje en, naar hij meent, Trip. 
Dezen vertelden, dat  de  heer van der Vlugt, die bij het Kerkelijk Over- 
leg was, bericht had gekregen, dat de Duitsers, althans het burgerlijk 
deel van hen, niet de militairen, contact wilden hebben met een van 
de z.g. ,,VertrauensmannerW. Zij hadden laten doorschemeren, dat  het 
over een capitulatie ging. 

D a t  punt is bij het eerste onderhoud direct naar voren gekomen, 
d.w.z.: zij hebben het laten doorschemeren; tot het laatst toe hebben 
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zij het woord capitulatie zelf vermeden. Hei eerste gesprek is geweest 
met Schwebel, waarbij deze dat zou hebben laten doorschemeren, maar 
Schwebel is er bij ern volgende gelegenheid op teruggekomen. Dat ligt, 
zo verklaart de heer van der Gaag. voor de hand; het was de bedoe- 
ling om het maar even te laten doorschemeren; daarna moest het na- 
tuurlijk direct ontkend worden. Het laten doorschemeren is inderdaad 
gebeurd; daar werd aan Nederlandse zijde openlijk over gesproken. 
Dit punt is toen uit en ter na besproken en er werd besloten, dat van 
Zanten (Six) met Schwebel zou gaan praten, dus niet een lid van het 
college van Vertrouwensmannen, maar wel iemand, die door dit 
college was aangewezen. Waarom dat zo gedaan is, weet de heer van 
der Gaag niet; men vond het blijkbaar beter en veiliger. De heer Six 
herft dat toen gedaan en hij heeft verslag uitgebracht. Dat versterkte 
de Vertrouwensmannen in de mening, dat dit inderdaad capitulatie 
betekende e11 dat Seyss-lnquaut en Schwebel het wilden doen voor- 
komen, alsof zij het Nederlandse volk wilden behoeden voor de 
hongerdood. Zij stelden het voor, alsof zij de noodzaak van het zen- 
den van voedsel inzagen en zij daaraan hiin medewerking wilden 
geven. Zij hoopten, dat de Canadezen dan niet verder zouden gaan 
dan de IJssellinie. Dat is een erg moeilijk punt geweest, omdat Eisen- 
hower heeft gezegd: wij spreken alleen maar over ,,onvoorwaardelijke" 
capitulatie. De woorden, waarmede in het protocol is vastgelegd, dat 
de geallieerden niet verder zouden gaan dan de IJssellinie, eventueel tot 
Amersfoort, zou men kunnen opvatten als een voorwaarde, en daar- 
over zijn de Vertrouwensmannen dikwijls aangevallen, voornamelijk 
door sommige verzetsgroepen. Dat lijkt waarschijnlijk niet geheel on- 
billijk. Wanneer er echter sprake is van een discussie, is dat een een- 
voudig samenstel van vragen en antwoorden. Het woord ,,voor- 
waarde" vindt de heer van der Gaag echter gezocht. De Vertrouwens- 
mannen hebben gesproken van het uiteindelijke protocol, dat is opge- 
maakt en hebben het woord ,,voorwaarde" niet gebruikt. Seyss- 
lnqrrart wilde geen bezetting van het Westen door de geallieerden; hij 
zou zijn medewerking verlenen, dat er voedsel zou komen en wat 
het allerbelangrijkste was, dat West-Nederland niet onder water zou 
komen. Hij heeft beloofd, dat hij er voor zou zorgen, dat de spring- 
stoffen, welke in grote hoeveelheden bij verschillende dijken lagen, 
niet tot ontploffing zouden worden gebracht. Wanneer dit laatste zou 
zijn gebeurd, zou dit een - ramp is een te zwak woord - catastrophe 
zijn geweest. Het zou niet geweest zrjn een onderwaterzetting van ezn 
paar cm, maar West-Nederland zou werkelijk z i ~ n  verdwenen. Dat was 
dus buitengewoon ernstig en daarom hebben de Vertrouwensmannen 
dat aanbod van Schwebel en Seyss-lnquart zeer ernstig overwogen. 
Na verschillende besprekingen heeft men dan ingezien, dat het 
noodzakelijk was, dat er iemand naar de Regering te Londen en 
S.H.A.E.F. moest gaan om die zaak te bespreken. 

De Vertrouwensmannen waren over de wijze, waarop het aanbod 
moest worden behandeld, eenstemmig. Er was ook overeenstemming 
met de heer Koot. Iedereen, die met de Vertrouwensmannen in con- 
tact kwam op dat moment, konden zij zonder enlgz moeite overtuigen 
van de noodzakelijkheid om dat contact inderdaad tot stand te 
brengen. 

Er is een zeer lange discussie geweest over de vraag, wie naar 
Londen zou gaan. Iedereen kwam er voor in aanmerking, zowel de 
heren Bosch van Rosenthal, Cleveringa, Oranje, Drees en de ande- 
ren. Tenslotte is het de heer Neher geworden. De heer van der Gaag 
:s met hem meegegaan, omdat hij de contactpunten kende en niet om 
d2 besprekingen te voeren. Meer als begeleider. De heer Neher was 
dc man, die de besprekingen zou leiden. De heer van der Gaag is 
mergegaan, omdat men zeide, dat het gemakkelijk voor de heer hTeher 
zou zijn, als hij hein de weg kon wijzen in het bevrijde gebied en 
Londen. Dit is ook inderdaad gebleken. De heer van der Gaag heeft 
de heer Neher daarbij kunnen helpen. Er werd hun gezegd, dat zij 
zich moesten vervoegen op het Plein, waar het kwartier was van Seyss- 
Inquart. Op een middag werd de heer van der Gaag daar ontvangen. 
De heer Neher was er toen nog niet. De heer van der Gaag weet niet, 
of hij dezelfde middag is gekomen; het moet haast wel, want zij zijn 
samen vertrokken van Buitenlandse Zaken. De heer van der Gaag is 
toen ontvangen door Seyss-lnquart en heeft met hem gesproken. Hij 
zei: ,,Sie haben Immunitàt fur al1 dasjenige was Sie gegen uns getan 
haben, aber nicht fur dasjenige was Sie noch gegen uns machen 
werden". Het was voor de heer van der Gaag niet zo prettig naar het 
kwartier van Seyss-lnquart te gaan. Deze zel, dat hij zielsmedelijden 
bad met het Nederlandse volk, dat moest hongeren en vroeg, of de 
heer van der Gaag alles wilde doen om het volk te redden van de 
hongerdood. Dlt was zijn Leitmotiv. Over capitulatie werd niet ge- 
sproken, doch het was: als de vos de passie preekt, boer, pas op je 
kippen. Daarop werden de heer van der Gaag en de heer Neher over- 
gegeven aan Schwebei. De heer van der Gaag wilde zijn geallieerde 
uniform meenemen. Seyss-lnquart stond nogal te kijken van dat ge- 
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allieerde uniform en het pistool, dat hij bij zich had in een koffertje. 
Schwebel heeft het koffertje gedragen! In Dsn Haag in de bezettings- 
tijd heelt Schwebel dus het koffertje gedragen van de leider van de 
Raad van Verzet, waarin ern geallieerd uniform en een groot pistool 
zaten, en zo zijn zij in een open auto gestapt. De heer Neher en de 
heer van der Gaag achterin en onder de woedende blikken van de be- 
volking zijn zij naar Gorkum gereden, waar zij door de N.SSB.-burge- 
meester met open armen werden ontvangen. Daze heeft allerlei pikante 
dingen verteld van het verzet in zijn streek en gezegd, waar zij ver- 
zetsmensen konden vinden. Hij vertelde bijvoorbeeld, dat hij wist, 
waar e m  zekere van Rappard was ondergedoken. Dit was ook iemand 
van de Raad van Verzet. Het was voor hen een aanleiding vanuit het 
Zuiden te telegraferen, dat de heer van Rappard ergens anders moest 
onderduiken. 

De heren van der Gaag en Neher moesten tot midden in de nacht 
bij die NSB.-burgemeester van Gorinchem blijven, want het bleek wat 
moeilijk te zijn de Duitse legerleiding te bewegen niet op een bootje 
te schieten, dat over de Merwede zou gaan. Zij hebben tot een uur of 
één - misschien twaalf - zitten wachten en toen is een luitenant 
gekomen, die zei, dat het in orde was en vroeg, hoe de heer van der 
Gaag zich de overtocht voorstelde. Deze zei, dat hij een eigen weg had 
om naar de overkant te komen. Zij spraken af, dat er een ,,cease fire", 
een staken van het vuren, zou zijn voor één uur; in die tijd zou de 
heer Neher met de witte vlag oversteken en de heer vaiz der Gaag zou 
het aan de overkant regelen, dat de ,,cease fire" in acht werd genomen. 
Het was het schorsen van het vuren. Een uur lang zou in ieder geval 
niet heen en weer worden geschoten. Bij de Merwede lagen de troepen 
vlak tegenover elkaar. Aan de geallieerde zijde moest de heer van der 
Gaag aat voor elkaar brengen langs de weg, die hij al eerder genomen 
had. De heer Nelzer moest dus wachten, totdat de heer van der Gaog 
aan de overkant aangekomen was; hij zou daarna oversteken. 

Het was eigenlijk zo, dat zij het niet vertrouwden. De heren Neher 
en van der Gaag hebben tegen elkaar gezegd: we houden een slag om 
de arm. Wanneer wij beiden tegelijk gaan, kunnen ze ons beiden dood- 
schieten. Wanneer één van ons beiden gaat en de ander blijft achter, 
dan kan degene, die achterblijft, uit het feit, dat de eerste niet aan de 
overkant is gekomen, opmaken, dat het geen zuivere koffie is, dat er 
een intrigue achter steekt, waarvan zij de draagwijdte overigens niet 
kenden. Waarom zouden zij nodeloos beiden dezelfde weg nemen? 
De heer van der Gaag moest dus naar de Duitse weermacht toe om 
over te steken. De heer Neher zeide: Ik blijf hier rustig zitten. Wan- 
Geer jij veilig aankomt, is dat voor mij een bewijs, dat ze te goeder 
trouw zijn; dan zal ik oversteken met de witte vlag. Dit was uitstekend 
door de heer Neher in elkaar gezet. De Duitsers vroegen de heer van 
der Gaag: ,,Hoe wiit ge oversteken?". Hij antwoordde, dat hij alleen 
een auto wilde met twee Duitse officieren en dat men zou 
rijden, zoals hij dat zou aangeven. Dat was één uur des nachts. Verder 
moesten de Duitsers hun erewoord geven, dat zij op het moment, 
waarop de heer van der Gaag stoppen zou bevelen, hem er uit zouden 
laten en dat zij hem niet zouden volgen. Hij moest natuurlijk naar e-n 
gids en in die dagen kon men absoluut geen adres vrijgeven. Die 
officieren hebben hun erewoord gegeven en alles is volgens de plannen 
gegaan. De heer van der Gaag is in een Duitse wagen gaan zitten en 
heeft twee Duitse officieren meegekregen. Toen hij het bevel tot 
stoppen gaf, zijn de beide Duitsers in de wagen blijven zitten en is hij 
te voet naar de gids gegaan. Hij heeft hem er toen met veel moeite 
toe kunnen bewegen om mee te gaan en met de Duitsers terug te 
rijden naar het stadhuis; dat vond die gids natuurlijk niet prettig. DI  

heer van der Gaag heeft een klein uur met hem moeten praten om hem 
zover te krijgen. Hij zei tegen de heer van der Gaag: ,,U kunt tenslotte 
wel een agent-provocateur zijn". Het ongelukkige was, dat hij de herr 
van der Gaag niet kende; degene, die hem de vorige keer had mee- 
genomen, was juist aan de overkant. Zij waren dus vreemden voor 
elkaar. De heer van der Gaag heeft nog steeds de grootste bewondering 
voor die man. Hij heeft erg op zijn gemoed gewerkt en heeft hem 
gezegd, dat er zeer veel van afhing. Tenslotte is hij toch meegegaan. 
Zij zijn torn gebracht naar een kwartier met 13 Duitse officieren, die 
juist bezig waren feest te vieren. De heer van der Gaag moest mee 
drinken, zeiden zij, maar dat heeft hij niet gedaan. Hij wilde helder 
blijven. Hij moest zich daar verkleden en de uniform aantrekken; dat 
heeft hij hun verteld. Zij beschouwden de heer van der Gaag natuurlijk 
als een Duitse spion, die bij de geallieerden zou gaan suionneren en zij 
begrepsn, dat hij de geallieerde uniform moest dragen om veilig aan de 
overkant te kunnen komen. Afzonderen voor dit kleden mocht de heer 
van der Gaag zich niet; midden in die kamer moest hii de uniform 
aantrekken. Zij hadden er grote belangstelling voor. Om 3 uur heeft 
het gezelschap hem naar de roeiboot gebracht en zij zijn prinsheerlijk 
naar Lage Zwaluwe gevaren. Er was opdracht gegeven niet op hen te 
schieten en daar heeft men zich aan gehouden. De heer Neher en de 
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heer van der Gaag hebben verder alleen de  voorwaarde gesteld, dat  de  
volgende dag tiissen l l en 12 uur er geen radiopeilingen zouden mogen 
zijn. Hierovei werd natuurlijk alleen inei Schwebel gesproken. Zij 
hebben Schwebel gezegd: ,,U weet, dat  wij een aantal ontvangers 
hebben. V a n  der Gaag wil het bericht van zijn veilige aankomst 
seinen naar zijn vrienden". Dat  was noodzakelijk ook uit veiligheids- 
oogpunt; dan moesten zij dat  bericht zonder stoornis kunnen ont- 
vangen. S e  hebben verder gezegd: ,,Wij willen niet hebben, dat  de- 
genen, die het bericht ontvangen, gevaar lopen. L: moet ons beloven. 
dat  er van 11 tot l?  uur geen radiopeilingen zulleir zijn". 

In het bevrijde gebied aangekomen, is de heer 'Ian der Gaag naar 
de Prins gegaan. Deze heeft voor de schorsing van het vuren van 
één uu r  gezorgd. Torn  is de heer Neher overgestoken en heeft zich 
direct in verbináing gesteld met de Prins. D e  heer Gerbrangy was 
juist'op reis, Hij zat in Nijmegen. D e  heer Gerbrandy is teruggekomen 
en de heer ijcl11 cler Gaan is met hem naar Londen gevlogen en heeft 
hen1 in het vliegtuig het een en ander kunnen vertel!en. Zeer spoedig 
is de heer rl'eher gevolgd en van dat moment af hebben zij negen 
dagcin dag in dag uit moeite gedaan bij d e  Regering om haar te 
bewegen in te gaan o p  - de  heer van der Gaag mag niet het woord 
,,voorstrllcn" gebruiken - de suggesties van Seyss-Inquart en Schwe- 
bel. Het is een hele toer geweest de Regering daarvan te overtuigen. 
Met de hecr Gerbrcandy ging dat gemakkelijk. Hij zag direct het 
belang er van in, maar Minister Troriip was er b.v. heel erg o p  
tegen. Er is nog ecn Ministerraad geweest in Brown's Hotel, waarbij 
de hei-en Nehcr en vnrz der Gaag aanwezig waren. D e  heer Neher 
heeft daar voornamelijk het woord gedaan. D e  Ministerraad vond 
eerder plaats, maar het was negen dagen na  aankomst, toen Eisen- 
hower toegaf. 

Het  overtuigin van de Nederlandse Regering heeft toch wel enige 
dagen geduurd. Men zeide - dat  was algemeen de houding der 
Ministers -: ,,U kunt de Duitsers niet vertrouwen, wanneer zij iets 
beloven". Hei  argument van de heren van der Gaag en Neher was: 
Wanneer wij er niet op ingaan, wordt de boel onder water gezet. 
Wanneer wi j  er wèl o p  ingaan, hebben wij de  kans, dat  het niet ge- 
beurt. Op mathematische gronden, moet u er dus o p  ingaan o m  de 
kleine kans. dat het niet gebeurt, te gebruiken. 

Het heeft e-n vrij groot aantal dagen geduurd, eer de beslissing 
door Eiscnhower werd genomen. Men zegt, dat dit kwam, omdat in 
die dagen Roosevelt overleden was. Dat  gaf natuurlijk ontzaglijk veel 
werk en besprekingen. Het  is mogelijk, dat  dit een oorzaak van ver- 
traging is geweest. D e  heer Gerbrandy heeft er ook nog twee keer 
een bespreking over gehad met Churchill. Hij is zelfs midden in de 
nacht nog naar Churchill geweest. D e  heer Gerbrandy heeft er zich 
sterk voor ingrspannen, eigenlijk vanaf het moment, dat de heer van 
cler Gagg er in het vliegtuig met hein over had gesproken. D e  heer 
Gerbrnndy zag in, dat Churchill met Eiserzhower moest spreken. 
Churchiil heeft, meent de heer van der Gaag, diezelfde nacht tele- 
fonisch nog inet Eiscnhower gesproken, tenminste, dat  heeft de  heer 
Gerhrandy hem daarna verteld. 

De heer van der Gaag heeft naderhand gehoord, dat  er nog moei- 
lijkheden zijn geweest met bepaalde groepen uit het verzet. V a n  
Randwijk van Vrij Nederland heeft er later fel over gesproken. D e  
heer van der Gaag kan het zich voorstellen, dat zij boos waren, 
maar toch ook, dat  de  Vertrouw-nsmannen het hebbin gedaan, ge- 
zien het feit, dat er zo ontzaglijk veel van afhing. Van een onder- 
waterzetting van West-Nederland was de ellende niet te overzien. 
De besprekingen in Londen duurden te lang. Zij hebben tien dagen 
moeteri wachten op bericht, voordat Eiscnhower toestemde. Churchill 
heeft nog een telefoonges2rek gehad met Eiscnhower o p  de negende 
dag en torn kwam eindelijk het bericht, dat het in orde was. Gedu- 
rende de wachttijd hebben de Duitsers als een soort speldeprik toch 
nog een gedeelte van ons land onder water gezet. 

D e  heer Ze Poole verklaart, dat  hij met betrekking tot de onder- 
handelingen in April 1945 het beste kan aanknopen bij een aanteke- 
~ i n g ,  die men kan vinden op blz. 20 van het ,,Verslag van de werk- 
zaamheden van de Vertrouwensmannen" onder het hoofd: Ministerie 
van Landbouw en Visserij. Daar  staat, dat  op verzoek van de heren 
Trip, Snouck Hurgronje en Jongejan Vertrouwrnsn~annen medio 
Januari 1935 de  Regering telegrafisch in  kennis stelden van d e  bereid- 
heid van deze heren e x  relieicommissie o p  t e  richten onder toezicht 
der neutrale mogendheden. Inmiddels bleek de Regering echter de  
nodige slappen te hebben ondernomen, zodat begin Maart de  ver- 
deling van de  eerste Zweedse reliefzending kon plaats vinden. 

Op 14 Januari 1945 heeft de heer Trip aan de  heer Bosclz van 
Rosr,ilthal laten vragen, of de Vertrouwensmannen bereid naren  de 
heren S ~ o u c k  Hurgroiaje, Jongejan, JVolfersonz en Trip te ontvangen. 
Dz heer Woltersom was in die tijd voorzitter van de Raad voor het 
Bedrijfsleven. Van de  zijde van Vertrouwensmannen is toen medege- 
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deeld, dat inen er niet over dacht om met de heer Cl'oltersom eeil 
onderhoud te hebben, gezien de opvattingen, die er in de boezem 
van de Vertrouwensmannen bestonden omtrent des h e r a  Woltersoms 
beleid tijdens de oorlog en dat ook tegen de heer Jongejan wel enige 
bedenkingen bestonden, inaar toch niet van die aard, dat hij niet 
met de heren Trip en Snouck Hurgronje een onderhoud met Ver- 
trouwensmannen zou kunnen hebben. Daarna zijn alleen de heren 
Trip en Snouck Hurgronje gekomen en zij hebben daar de gedacht9 
ontvoiiwd aan de heer Bosch van Rosenthal, dat zij een soort comité 
zouden vormen als Hoover in de eerste wereldoorlog in België had 
opgezet. De Vertrouwensn~annen vonden onder het motto: ,,Baat het 
niet, dan schaadt het niet" aanleiding om dit telegrafisch aan de 
Regering te Londen mede te delen. De  heer le Poole heeft de tekst 
van dat telegram. Het is een briefje, dat de heer Bosch van Rosenthal 
op 15 Januari 1945 aan de heer Sloternaker de Bruine heeft gezonden, 
waarin de grote twijfel tot uitdrukking komt, die er in Den Haag bij 
Vertrouwensinannen bestond omtrent de realiseerbaarheid van dit 
initiatief. 

In een veel later stadium - dat is geweest, nadat de heer le Poole 
het ,,Verslag van de werkzaamheden van de Vertrouwensmannen" 
had samengesteld - heeft hij als secretaris van de Commissie-Fente- 
ner van Vlissingen kennis genomen van een nota - een van de vele 
nota's, die de heer Hirschfeld in het geding bracht om zijn beleid 
tijdens de bezetting te verdedigen -, die zich bevindt in het dossier, 
dat op het Ministerie van Economische Zaken berust, waarin de 
heer Hirschfeld ongeveer het volg-nde heeft geschreven. Xadat de 
spoorwegstaking in September 1944 was uitgebroken, heeft de heer 
Hirschfeld in de eerste maanden daarna geen enkel contact meer 
gehad met Seyss-Znquart. In de eerste jaren van de oorlog had hij 
veelvuldig contact met hem gehad; daarna was dat afgezwakt en in 
September 1944 hield dat geheel op. Op 14 December 1944 is de heer 
Hirschfeld op uitnodiging van Seyss-Znquart bij hem gekomen. Seyss- 
Znquart heeft toen naar het gevoelen van de heer Hirschfeld een 
uiterst merkwaardig gesprek gevoerd, waaruit een goed verstaander 
zou moeten opmaken, dat de Rijkscommissaris de oorlog verloren 
achtte, dat hij zich realiseerde, dat de burgerbevolking in het Westen 
van Holland met grote rampen werd bedreigd en dat het naar zijn 
oordeel ernstig overweging verdiende op enigerlei wijze deze ramp 
te voorkomen. De heer le Poole gelooft, dat hij hiermee ongeveer 
samenvat wat destijds de heer Hirschfeld schriftelijk en mondeling 
heeft verklaard. De heer Hirschfeld heeft, zoals toen gebruikelijk, 
zijn vertrouwensmannen hiervan op de hoogte gesteld en wel het 
viertal, dat de heer le Poole zoëven heeft genoemd. Tenslotte is 
daaruit voortgevloeid die démarche onder leiding van de heer Trip 
bij de Vertrouwensmannen. De heer le Poole vraagt zich in hoge 
mate af, of het juist is geweest. dat deze heren niet volledig opening 
van zaken hebben gegeven. Het was bepaaldelijk uitgesloten, dat mcn 
uit de wijze van voorstelling van zaken en het voorstel, dat zij er bij 
deden, zou kunnen opmaken, wat hiervan de achtergrond was. De 
heer le Poole kan zich nog voorstellen, dat men aanv'inkelijk enige 
geheimzinnigheid heeft willen betrachten en dat men eerst heeft willen 
afwachten wat de reactie van de Regering zou zijn. 

Er is echter in het geheel geen reactie gekomen, maar wel is er een 
van de laatste dagen van Januari een onderhoud geweest van de 
heer Hirschfeld met Seyss-Znquaut, waar deze laatste niet meer in de 
ietwat vage bewoordingen, waarin hij op 14 December 1944 zich had 
uitgelaten, maar in veel concreter bewoordingen zijn eigen zienswijze 
op de te verwachten gang van zaken voor Duitsland heeft uiteen- 
gezet. De heer le Poole meent, dat daarvan, als hij zich niet vergist, 
een typische uiting was, dat Seyss-Znquart onder meer opmerkte, dat 
hij in verband met de l lde  Parteitagung - op 30 Januari zal dat zijn 
geweest - een rede zou houden - dat is die rede geweest: ,,Was 
nun?" -, en dat de heer Hirschfeld wel zou begrijprn, dat, wat hij tot 
de Parteigenossen zou zeggen, allerminst zijn opvattingen weergaf. 
Die reden was in het gebruikelijke jargon van ,,zusammenharrenM enz. 
gesteld. Als de heer le Poole zich niet vergist, heeft de heer Hirschfeld 
dit wederom met zijn vertrouwensmannen besproken. Op de opmer- 
king, dat de heer Hirschfeld dit tweede onderhoud met Seyss-Znquart 
op 7 Januari 1945 stelt, zegt de heer le Poole, dat het in ieder geval 
verband houdt met de rede, die Seyss-Znquart heeft gehouden. Het 
moet kort daarvoor zijn geweest. Hij meent zich te herinneren, dat 30 
Januari de grote dag was voor de N.S.D.A.P. of 31 Januari, maar het 
is ook best mogelijk, dat het een andere dag is geweest. Wanneer het 
op 7 Januari is geweest, zou het dus zijn geweest vó6r het onderhoud, 
dat de heren Trip en Snouck Hurgronje met de heer Bosch van 
Rosenthal hebben gehad op 13 of 14 Januari en dan zou de  heer 
le Poole zeggen, dat L fortiori het bezwaar geldt, wat hij meent te 
mogen voelen, dat zij van de hele achtergrond hunner stappen geen 
mededeling hebben gedaan. 
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Nadat hem was medegedeeld, dat de heer Hirschfeld voor de com- 
missie heeft verklaard, dat hij tegen Seyss-Inquart heeft gezegd, dat 
deze moest begrijpen, dat hij dit niet onder zich kon houden; dat 
Seyss-Inquart dit begreep; en dat de heer Hirschfeld een gesprek heeft 
gehad met de heren Snouck Hurgronje, Trip, Jongejan en Woltersom, 
waarbij is besloten, dat zij de heer Bosch van Rosenthal hierover 
zouden inlichten, die echter geenszins heeft geaarzeld over deze zaak, 
namelijk of dit een taak van de Vertrouwensmannen was om zich 
daarmee bezig te houden, zegt de heer Ze Poole, dat deze mededeling 
bepaaldelijk in strijd is met de waarheid. In strijd met de waarheid 
is natuurlijk een groot woord, hij bedoelt natuurlijk in strijd met wat 
feitelijk is medegedeeld. Bij dit onderhoud is alleen gesproken over 
de vraag, of er in Nederland plaats zou zijn voor een reliefcomité 5 
la Hoover in België. Men moet toch wel over een zeer uitzonderlijke 
fantasie beschikken om daaruit te distilleren wat de werkelijke mo- 
tieven, de werkelijke achtergrond hiervan was. 

De heer le Poole wil een enigszins eigenaardig detail vertellen. 
Hij heeft namelijk deze bespreking niet bijgewoond in dezelfde ka- 
mer, maar zij bevonden zich destijds in een pand aan de Javastraat 
in een suite, waarvan de tussendeuren zoveel geluid doorlieten, dat 
het bepaaldelijk mogelijk was ieder gesprek op de voet te volgen. Uit 
dien hoofde heeft de heer le Poole dus een zekere eigen wetenschav 
en bovendien heeft de heer Bosch van Rosenthal vlak na dit onder- 
houd in verband met het opstellen van een telegram een verslag van 
dat onderhoud gedaan. De heer le Poole meent toch de heer Bosch 
van Rosenthal wel toe te mogen vertrouwen, wanneer zo'n ingrijpend 
voorstel aan de orde zou zijn geweest, dat hij dan toch niet met dit 
telegram uit de bus zou zijn gekomen, dat bovendien nog in overleg 
met de heren Trip en Snouck Hurgronje is opgesteld. 

Tot 3 April 1945 is aan Vertrouwensmannen onbekend gebleven, 
dat met name bij de heer Hirschfeld en enige van ziin relaties be- 
kend was, dat bij het hoogste burgerlijke bezettingsgezag bepaalde 
gedachten bestonden, die mogelijkerwijze een aanknopingspunt zou- 
den hebben kunnen vormen voor het leggen van een contact met de  
geallieerden. Achteraf kan men moeilijk beoordelen, of dit werke- 
lijk mogelijk zou zijn geweest. In ieder geval is het in hoge mate te 
betreuren geweest, dat dit enige maanden lang is blijven slepen. tot- 
dat blijkbaar van Duitse kant is gezegd: Ga het ze maar vertellen. 
Zo ziet de heer le Poole de mededeling, die op 3 April door de heer 
Snouck Hurgronje in schriftelijke vorm aan de heer Bosch van Ro- 
senthal is overhandigd. 

Als hij twee inleidende opmerkingen mag maken over de zaak, 
zou de heer Ze Poole dat tevens willen doen in verband met zekere 
verschillen van opinie, die èn vóór de bevrijding e n e r  na hebben be- 
staan tussen Vertrouwensmannen en anderen, in de eerste plaats het 
georganiseerde verzet, doch dat bepaaldelijk niet alleen. Als eerste 
inleidende opmerking dan deze, dat Vertrouwensmannen er altijd 
van zijn uitgegaan, dat dit een zaak was, waarbij geheimhouding was 
geboden. Men vindt nu in het Witboek van de G.A.C. op blz. 92, op 
de helft van de bladzijde de volgende opmerking: 

,,Wat de kwestie van de geheimhouding betreft, de Vertrou- 
wensmannen zijn er in geslaagd juist het omgekeerde te bereiken 
van wat zij wensten. Immers binnen enkele dagen na de aanvang 
der besprekingen circuleerden overal zowel in de kringen der 
verzetsbeweging als daarbuiten geruchten, dat er besprekingen 
met de Duitsers gaande waren." 

De heer le Poole kan verzekeren, dat dit stellig niet is gekomen uit 
de kring der Vertrouwensmannen, maar dat de heer Hirschfeld het 
nuttig en nodig heeft geoordeeld om niet alleen via de heer Snouck 
Hurgronje de heer Bosch van Rosenthal in te lichten, maar onmid- 
dellijk ook naar de heer Stikker is gegaan en naar de heer Louwcs, 
die hij beiden ook heeft ingelicht. De heer Stikker is het geweest, die 
het eveneens nuttig en nodig heeft geoordeeld om daar onder andere 
met mensen uit het verzet over te spreken. 

De heer le Poole zegt, dat er  niet alleen in de kring van de 
G.A.C. twijfel bestond over de juistheid van het contact met de 
Duitsers; ook elders ontstond tegenstand tegen het beleid van Ver- 
trouwensmannen. Hij herinnert zich, dat b.v. ds. Gravemeyer des- 
tijds, toen eenmaal geheimhouding geen enkele zin meer had en 
hij hiermede op de hoogte werd gebracht en ook prof. van Asbeck 
zich aanvankelijk hebben afgevraagd, of het wel ooit opportuun kon 
zijn, dat een min of meer officieel orgaan ten behoeve van de Re- 
gering contact opnam met het Duitse gezag hier in het land. Dit is 
het punt, waarvoor voor de heer le Poole het meest aanleiding is 
om het een en ander er over mede te delen. In het ,,Verslag van de  
werkzaamheden van de Vertrouwensmannen" is dit toch buiten be- 
schouwing gelaten, met name het contact, dat in een later ,stadiiim 
met de vertegenwoordigers van de Contact Commissie van de Illega- 



liteit hierover heeft bestaan. Vertrouwensmannt.n hebben zich op het 
standpunt gesteld, dat het vanzelfsprekend was, dat zij, toen de mo- 
gelijkheid van capitulatie hun onder het oog werd gebracht door de 
mededeiing van de heer Sizouck Hurgrorzje en twee dagen later door 
de mededeling, welke de Beauftragte voor de provincie Zuid-Holland, 
dr Schwebel, aan de heer van der Vlugt had gedaan, gehouden 
waren om de Regering daarvan in kennis te stellen en, zolans de Re- 
gering nog niet haar standpunt had bepaald, besnrekingen hierover 
gaande te houden. Een tweede onderhoud, dat, als de heer le Poole 
zich niet vergist, op 10 April 1945 herft plaats gevonden, andermaal 
tussen de heren van der Vlugt en Srhwel~el, heeft aan het licht ge- 
bracht, dat de gedachten van de Rijksromiriissaris mecr ~iitgingen 
naar een wapenstilstand dan naar e:n capitulatie. Dat bracht gein 
wijziging in het standpunt van Vertrouwensmannen omtrent hetgeen 
hun te doen stond. Ook dat was een maatregel, een voorstel van zo- 
danige betekenis, dat in geen geval een instantie in Nederland ecn 
oordeel daarover had uit te spreken of ezn beslissing daarover had 
te nemen; het was e:n zaak van de Nederlandse Regering en van de 
geallieerden. Aan hoeveel capitulaties is in de geschiedenis niet er:1 
wapenstilstand voorafgegaan? 

Op 13 April waren de heren Neher en van der Gaag overgestoken 
naar bevrijd gebied met medewerking van Duitse zijde en wel van 
militaire Duitse zijde. De heer van der Gaag en de heer Neher zijn 
op l ?  April ieder afzonderlijk, nadat van tevoren in opdracht van 
generaal Blaskowitz overleg had plaats gehad tussen de Duitse mili- 
taire commandant te Gorkul11 met de Engelse, Canadese of Poolse 
verantwoordelijke co!nmandant aan de overkant, overgezet, waarvoor 
wederzijds een korte onderbreking van de geveihtshandelingen is ge- 
last. Er is een Duitse officier meegegaan en deze heeft hen over- 
gegeven aan de geallieerde commandant aan de overkant. Op zich 
zelf bewijst dat afdoende, dat in het protocol van 13 April met 
betrekking tot de besprekingen, die op 12 April met Seyss-Inqriart 
hebben plaats gevonden, terecht staat, dat ,,diese Besprechung mit 
Vorwissen des Oberbefehlshabers in Holland stattfindet", waaraan 
Seyss-Iizquart dan toevoegt, dat zowel de Oberbefehlshaber als de 
Befehlshaber der Sicherheitspolizei zijn instructies zullen opvolgen. 

Met is zo, dat vóór het tweede gesprek, dat de hecr van der Vlugt 
met Schwebel he-ft gehad in April 1945, ook in de kring van Ver- 
trouwensmannen de indruk bestond, dat het om capitulatie ging. 

De heer Bosch van Rosenthal meende, dat het, omdat er niets 
werd gehoord van de heren van der Gatrg en Neher en de beslissing 
in Londen blijkbaar op allerlei moeilijkheden stuitte, gewenst was, 
dat men vanuit het bzzette Westen, waar men over de meest actuele 
informaties beschikte en men het beste de toestand kon beoordelen, 
de grote rampen, die konden worden veroorzaakt, wannerr West- 
Holland strijdtoneel zou worden, nog eens onder de aandacht der 
Regering bracht - daarbij is uitdrukkelijk tot uiting ge5racht. dat 
het anders zou zijn, wanneer in 24 uur tijd geheel West-Holland zou 
worden veroverd -; dit was aanleiding, dat deze brief zou worden 
verzonden. De verzending is echter onnodig geworden, omdat in de 
avond, dat deze brief ter verzending gereed was gemaakt, er era mede- 
deling van Radio Oranje kwam, waaruit men kon opmaken, dat er 
iets door de Regerinz naar aanleiding van de besurekingen, die er 
over de Duit9e voorstellen waren gevoerd, was beslist. Tot 10 April 
heeft inderdaad zowel bij de Vertrouwensn~annen als bij de comman- 
dant van de Binnenlandse Strijdkrachten de overtuiging bestaan, dat 
het om capitulatie ging. Er is een vrijwel permanent overleg met de 
commandant van de B.S. geweest en in een later stadium, toen de 
Regering en de geallieerden hun standpunt hadden bepaald, hebben 
ook de technici uit de staf van de B.S. op lager niveau contact gehad 
met Duitse instanties over het keren van inundaties en dergelijke meer. 
Op 10 April bleek dus, dat capitulatie tenslotte niet paste in de 
gedachte van Seyss-lnquart en toen kwam het voorstel ter tafel om 
een vorm van wapenstilstand in Nederland te doen intreden. 

Zoals de heer le Poole heeft gezegd, hebben de Vertrouwensman- 
nen er geen moment over geaarzeld, dat het in ieder geval hun plicht 
was ook hiervan de Regering in kennis te stellen, afgezien van het 
feit, dat het nogal duidelijk is, dat, wanneer twee dagen tevoren een 
telegram is gezonden en een brief is geschreven, waarin werd mede- 
gedeeld, dat er een voorstel tot capitulatie ter tafel lag, de geadresseer- 
den van de verdere ontwikkeling op de hoogte moesten worden ge- 
bracht. Het is, naar zijn gevoel, zo vanzelfsprekend, dat zulke be- 
langrijke vragen als beëindiging van de vijandelijkheden hetzij door 
czpitulatie, hetzij door een daaraan voorafgaande wapenstilstand, 
zaken, die dus volkomen buiten de beslissiagsbevoegdhrid van eniger- 
lei Nederlandse instantie in het bezette gebied vielen, door degeen, 
die deze voorstellen in ontvangst neemt, worden doorgeleid. Men kent 
alle naweeën, die zich inderdaad in belangrijke mate hebben voor- 
gedaan: de i~cidentele executies, die plaats hadden, omdat men kenne- 
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lijk de lagere organen n:et onder coiltrôle had; dan  is er d e  inundatie 
van de Wieringermeer. Achteraf gezien, gelooit de heer le Poole, dat  
hel een tekort is geweest van de zijde van Vertrouwensmannen, dat  
men niet oniniddellijk heeft geëist de toelating van het Rode Kruis 
in alle gevangenissen, waar Nederlanders verbleven. Vrijlating van 
onze gevangenen was in de eerste helft van April niet te realiseren. 
Mij ge!ooft, dat dat  een heel stuk ellende had kunnen besparen. 

Bij enkele Vertrouwensmannen heeft de inundatie van de Wieringer- 
meer tvv.ijfel gewekt, of het wel bona fide was, doch de heer le Poole 
gel02it, dat  de meerderheid er volkon:en van overtuigd was, dat Seyss- 
Znqilart wiide uitvoeren, wat hij voorstelde, maar dat  hij aan  de  
andere kant, zolang er geen enkel teken van instemming van de  zijde 
van de geal!ieerden kwam, datgene moest laten doen, wat uit militair 
verdedigingsoogpunt geboaen werd geacht. D a t  neemt niet weg, dat 
het vo!strekt zinloos was, maar in de  Duitse gedachtengarg was het 
natuurlijk wel te plaatsen. D e  heer le Poole gelooft, dat destijds de 
commandant van de B.S. heeft gezegd, dat  met name de Wieringer- 
meer een uitgelezen punt zou zijn geweest o m  parachutisten af te 
zetten, in geval van militaire operaties in  het Westen van Nederiand. 
Hoe  het ook zij, het heeft een bijzondere ontzetting teweeggebracht, 
echter in die geest, dat  men, afgezien van behoorlijk scherp geformu- 
leerde protesten, andermaal tegen de  Regering heeft gezegd: Neem 
een beslissing. 

Niet alleen in het Witboek van de G.A.C., doch b.v. ook in de  
serie artikelen van prof. Geyl in Vrij Nederland van April 1946 is 
gesteld, dat bij de toon, waarin d e  verschillende besprekingen zijn 
gevoerd, en bij de wijze, waarop de stukken zijn geformuleerd, niet 
steeds voldoende de waardigheid, die van Nederlandse zijde ten op- 
~ i s h ~ e  van de Duitsers moest worden betracht, in acht is genomen. 
In  de kring van V e r t r o u w ~ ~ ~ s m a n n e i i  zelf heeft de wijze, waarop 
brieven zouden worden geformuleerd, en de  wijze, waarop bepaalde 
besprekingen in een protocol zouden worden vastgelegd, verschillende 
malen een punt van discussie gevormd, omdat bleek, dat de heer 
van der Vlugt, die voor Vertrouwensmannen als verbindingsman 
optrad bij de Duitse autoriteiten, een heel speciale opvatting had 
over de toekomstige verhouding Nederland-Duitsland, welke op- 
vatting bezwaarlijk los kon worden gemaakt v3n de hele wijze, 
waarop hij in deze zaak de Duitse instanties tegemoet trad. Als de  
heer le Poole zich goed herinnert, is er op 12 of 13 April 1945 
hierover een vrij uitvoerig? discussie geweest met de heer van der 
Vlugt, die toen de portefeuillekwestie heeft gesteld. Achteraf kan men 
zich afvragen, of de heer van der VIugt niet een vooruitziende blik 
in bepaalde opzichten heeft gehad, maar dat  is hier niet in discussie. 
Vertrouwensmannen hebben zich toen o p  het standpunt gesteld, dat, 
gegeven het feit, dat zij het wenseiijk vonden, dat  niet 6én hunner, 
maar een ander het contact onderhield en de heer van der Vlugt  als 
woordvoerder was aanvaard, men die geestesgesteldheid van de heer 
van der. Vlrrgt moest resnecteren. Men kan overigens zien, dat allengs 
de toon, waarin de brieven zijn geformuleerd, steviger wordt en 01, 

de lange duur bepaaldelijk vrij van iedere kritiek is te  achten. Dit  
als toelichting OU een punt, dat in verband met de besprekingen van 
verschillende zijden aan  de orde is gesteld. Niet alleen in tijdschriften 
en boeken, maar ook in Kamerstukken. Dat  is geweest in het Voor- 
lopig Verslag met betrekking tot de hoofdstukken I en VI1.4 de:- be- 
groting 1945/1947. waarin in de laatste alinea nog een kwaadaardige 
opmerking over de besorekingen voorkomt. D e  heer b Poole zou 
er o p  willen wijzen, dat toentertijd de Regering naar liin gevoelen 
o p  weinig adaequate wijze daarop heeft geantwoord. 

Het is niet fraai, zoals de Regering daarop reageert in de Memorie 
van Antwoord, blz. 3, midden. O p  verzoek van de heren Cramer e n  
Cleveringa heeft de heer le Poole hierover corresnondentie gevoerd 
met de  heer Drees, die hem o o  27 November 1936 antwoordde: ,,Ik 
bezrijo de gevoelens van Cramer en Cleverirlgn over het antwoord o p  
de kritiek inzake de door Vertrouwensmannen gevoerde besprekingen. 
Ik had er zelf misschien iets aan kunnen doen om een andersluidend 
antwoord te verkrijgen. D e  Memorie van Antwoord is echter in grote 
haast opgesteld en in de Ministerraad zijn alleen de enigermate prin- 
ciniële punten besproken. Voor mij gold overigens natuurlijk de rem, 
dat  ik, die zelf lid van het College van Vertrouwencmarlnen was, be- 
zwaarlijk kon aandringen o p  uitingen van waardering." 

Omtrent het conflict, dat  is ontstaan tussen enige leden van d e  
Contact Commissie der Illegaliteit en Vertrouwcnsrnannen, deelt de  
heer Ie Poole mede, dat  een van zijn Amsterdamse relaties, die het 
illegale blad Ons Volk vertegznwoordigde, o p  20 April 1945 's avonds 
werd aangesproken door de heer Drion, die lid was van d e  Contact 
Commissie en vertelde, dat  een telegram tot protest verzonden zou 
worden aan de  Regering, aan Prins Bernhard, aan d e  Koningin en 
aan generaal Etserlhower. Dat  telegram vindt men in het Witboek van 
de G A G ,  het was ondertekctid met: ,.De gezamenIijke verzets- 



beweging". Deze persoon heeft te kennen gegeven, dat hij bezwaar 
had tegen die ondertekening en hij heeft daarin ook aanleiding ge- 
vonden om 's avonds met dr. Noordhoek Hegi naar Den Haag mee 
te rijden om de heer le Poole daar de volgende morgen vroeg in te 
lichten, dat een dergelijk telegram op stapel stond. Onmiddellijk is 
daar dan ook overleg geweest met de in Den Haag aanwezige Ver- 
trouwensmannen, die meenden zeer ernstige bezwaren te moeten 
koesteren tegen deze gestie, krachtens welke de verzetsbeweging zich 
zonder enig overleg met Vertrouwensmannen op deze manier tot de 
Regering en de Koningin wendde. Zij hebben een uitnodiging om 
naar Den Haag te komen gezonden aan de heer Drion, die de 
iniddensector in de  Contact Commissie vertegenwoordigde, de heer 
Meijer, die de z.g. linkersectie vertegenwoordigde en de heer Bruins 
Slot, die de rechtersectie in deze Contact Commissie personifieerde, 
met het gelijktijdig \erzoek om de verzending van het telegram op 
te houden. Dezelfde man, die de heer Ze Poole dit bericht had over- 
gebracht, is zo vrij geweest om 's avonds aan een zendadres reeds 
mede te delen, dat de telegrammen zouden worden opgehouden, maar 
zij waren reeds via een andere zender uitgegaan, dus in dat opzicht is 
niet het effect bereikt, dat Vertrouwensmannen zich hadden voor- 
gesteld van het overleg. 

Aanvankelijk is op Zondagmorgen 22 April alleen de heer Drion 
naar Den Haag gekomen. Hij heeft een gesprek gehad met de heren 
Rosch van Rosenfhal en Drees. De heer Bosch van Rosenthal heeft 
zich op het standpunt gesteld, dat het uiterst bezwaarlijk was over 
deze zaak, waarbij Vertrouwensmannen zich tot geheimhouding ver- 
plicht voelden, mededelingen aan derden te doen. Er heeft enige 
discussie plaats gevonden, die tenslotte hierop neerkwam, dat de heer 
Drion zich op het standpunt stelde, dat het helemaal geen zin had 
om over intrekking van telegrammen te gaan praten, zolang niet 
degenen, die de telegrammen hadden verzonden, bekend waren met 
de feiten; zij hadden een bepaalde voorstelling van het verloop van 
zaken en die had hun aanleiding gegeven tot het telegram en ook tot 
de veronderstelling, dat het geen enkele zin had daarover met de 
Vertrouwensmannen contact op te nemen. Dit heeft er toe geleid, 
dat tenslotte de heer Bosch van Rosenthal heeft gezegd, dat hij niet 
tot het geven van inlichtingen bereid was, maar dat hij zich, wanneer 
de heer Drees meende, in zijn kwaliteit van voorzitter van de Contact 
Commissie de heer Driort inlichtingen te moeten verstrekken, daar 
niet tegen zou verzetten. Hij is weggegaan en daarna heeft de heer 
Drees een exposé gegeven van wat er sinds 3 April 1945 gaande was, 
wat Vertrouwensmannen in eerste instantie hadden doorgegeven. wat 
zij daarna aan voorstellen van Duitse zijde hadden ontvangen. De 
heer Drees heeft verder gezegd, dat Vertrouwensmannen overigens 
ook beoaaldelijk een eigen opinie hadden omtrent de al of niet aan- 
vaardbaarheid van Duitse voorstellen en dat zij hier zeer positief 
tegenover stonden. Als de heer Ze Poole het zich goed herinnert, heeft 
de heer Drion hierop gereageerd in die zin, dat hij allerminst over- 
tuigd was, maar dat het goed zou zijn, dat ook de andere vertegen- 
woordigers van de Contact Commissie, die tevens initiatiefnemers 
waren bij de verzending van die telegrammen, ook maar eens zouden 
komen. 

Toen zijn dan ook de heer Meijer en later op de  avond ook de heer 
Bruilts Slot gekomen. De heren Meijer en Drio~z hebben S' middags 
een gesprek gehad met de heren Bosch van Roscnthal en Drees en 
toen is besloten, dat het, gegeven het feit, dat duidelijk bleek, in hoe 
brede kringen deze zaak bekend was geworden - uit de aard van 
de zaak waren in de daaraan voorafgaande dagen daarvan geruchten 
doorgekomen -, maar het beste was om de vertegenwoordigers van 
de gezamenlijke verzetsorganisaties zo volledig mogelijk in te lichten. 
De heer le Poole heeft toen in de aanvang van de avond aan de heren 
Meyer en Drion alle belangrijke stukken laten lezen; later is ook de 
heer Bruins Slot gekomen; om hem tot kalmte te brengen was prof. 
Oranje aanwezig. De heer Ze Poole moet zeggen, dat hij nog nooit 
iemand OV zo'n aanmatigende wijze heeft zien optreden, als in dit 
geval de heer Bruins Slot tegenover prof. Oranje en hij heeft 's nachts 
om 5 uur - zo laat was het langzamerhand geworden - de over- 
tuiging gekregen, dat het woord ,,landverraderv op de lippen van de 
heer Bruins Slot lag. zo verderfelijk vond hij het streven van de 
Vertrouwensmannen in het algemeen en van prof. Oranje in het 
bijzonder. De heer Ze  pool^ moet hier direct aan toevoegen, dat het 
standpunt van de heren Drioìz en Meijer bepaaldelijk weinig afweek 
van dat van de heer Bruirzs Slot. De heer Ze Poole heeft een verslag 
van die besprekingen, dat hij destijds enige dagen na die gebeurtenis 
heeft toegezonden om het voor accoord te laten paraferen en terug 
te zenden, maar dat is nimmer gebeurd. Op l hlei 1945 is er eer1 
brief gekomen van de gezamenlijke verzetsbeweging met uitzotide- 
ring van het Vaderlaiids CornitC, waarin niet wordt teruggekomeii 
op het verslag van deze bespreking. De  heer le Poolc heeft werkelijk 
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gepoogd om te midden van zoveel subjeotiviteit een hoge mate van 
objectiviteit te bewaren. 

De heer van Randwijk gelooft, wanneer hij in enkele woorden een 
samenvatting mag geven - inet alle bedenkingen, die gemaakt kun- 
nen worden tegen deze korte samenvatting -, dat de eigenlijke grond 
van de tegenstelling was, dat leden van de Contact Commissie, dus 
de vertegenwoordigers van de diverse illegale groepen en organisaties, 
kennis kregen van dat overleg tussen de  B.S. en Vertrouwensmannen 
enerzijds en de Duitsers anderzijds, langs allerlei geruchten, langs de 
man van de straat. Het werd lang~arnerhand een publiek geheim, dat 
het college, dat de illegaliteit vertegenwoordigde, niet in dat overleg 
was betrokken - in dat overleg zaten de heer Hirschfeld en vele ande- 
ren - en dat het zelfs niet op de hoogte was gesteld van deze 
onderhandelingen. Dit werd nog versterkt door het feit, dat de Voor- 
zitter van de Contact Commissie in beide functies (als Vertrouwens- 
man en als lid van de Contact Commissie) het ene zowel als het 
andere deed; in de Contact Commissie allerlei besprekingen voerde, 
die eigenlijk niet meer nodig waren, omdat de onderhandelingen met 
de Duitsers reeds aan de gang waren. Honderden illegale mensen 
waren nog bezig in de straten met allerlei plakwerkzaamheden, het- 
geen eigenlijk niet meer nodig was, gezien de onderhandelingen. 

Dat was de eerste bedenking. Een tweede was, niet dat men meen- 
de: met de Duitsers mag niet onderhandeld worden - vrijwel elke 
illegale organisatie heeft in die vijf jaren daarover wel anders ge- 
dacht; op allerlei punten is met de Duitsers onderhandeld -, maar 
dat men meende - de heer vali Randwijk kan het niet nader uit- 
leggen zonder de gegevens daaromtrent bij de hand te hebben -, 
dat op grond van allerlei gegevens mocht worden aangenomen, dat 
het, gezien vooral de tegenstelling, die er tussen Bluskowitz en 
Seysii-Inyunrt bestond, door het aannemen van een strengere houding 
tegenover Seyss-lnquart en het uitoefenen van een grotere pressie 
mogelijk zou zijn geweest, dat de capitulatie eerder en op een andere 
wijze was tot stand gekomen. In dezelfde tijd, nl. dat er werd onder- 
handeld, werden er nog Verzetsmensen doodgeschoten. Men meende, 
dat het door een andere aanpak op een snellere en meer resolute wijze 
tot een goed einde te brengen zou zijn geweest. Dit was niet meer dan 
een speculatie: de historie heeft niet de gelegenheid gegeven die moge- 
lijkheid te bewijzen. Daarover kan men inderdaad redetwisten. 

De heer vatz Randwijk stond destijds volkomen op het standpunt, 
dat hij nu uiteenzet, nl. dat het mogelijk was geweest door een grotere 
pressie, een aotiever en harder ingrijpen in het wrakke gebouw van de  
Duitsers de zaak te versnellen. Hij kan niet zeggen, dat dit standpunt 
juist waq. De geschiedenis heeft niet toegestaan te bewijzen, dat het 
andere ook te proberen was. Wel staat de heer van Randwijk een uit- 
lating van Prins Bernhard bij, die o p  een gegeven ogenblik zeide: 
Deze onderhandelingen hebben de capitulatie alleen maar vijf dagen 
vertraagd. De heer van Randwijk heeft die uitlating zelf gehoord. De 
heren Drion, Meijer en S~nat/eizbroek hebben haar ook gehoord. Dit 
heeft zich voorgedaan, toen er een delegatie van de Grote Advies- 
commissie naar Het Loo is geweest om met Prins Bernhard over ~iller- 
lei punten te spreken, anderhalve maand of twee maanden na de be- 
vrijding. Blaskowitz schijnt te hebben willen capituleren. maar 
Seyss-Znquart schijnt te hebben gezegd: Geef mij nog een kans, ik zal 
het nog even anders proberen. Uit hetgeen de heer van Randwijk na 
de oorlog te weten is gekomen omtrent Seyss-lnqiltrrt, heeft hij de in- 
druk gekregen, dat deze glad genoeg en speler genoeg was om in dat 
soort van mogelijkheden toch nog iets naar zijn gading te vinden. 

Over de onderhandelingen in April 1945 en de controverse, die daar- 
over heeft bestaan tussen Vertrouwensmannen en bepaalde groepen 
uit de illegaliteit, geefit prof. mr. J. Drion het volgende exposé. 

De heer Drion is hier in zoverre persoonlijk bij betrokken ge- 
weest, dat hij indertijd als secretaris en lid van de Contact Cominissie 
der Illegaliteit na het zenden van het telegram van 31 April 1945 naar 
Den Haag is gegaan om met de beide Voorzitters van Vertrouwens- 
mannen daarover te spreken op verzoek van Vertrouwensmannen. 

De heer Drion wil voorop stellen, juist omdat over deze controverse 
later nog harde woorden zijn gevallen, dat, voorzover hem bekend, 
in de kringen van de  illegaliteit nooit iemand heeft getwijfeld aan 
de vaderlandse gezindheid van Vertrouwensmannen, noch aan 
de zuiver vaderlandse motieven, welke hun beleid hebben be- 
paald. Hij gelooi%, dat ook voorop gesteld moet worden, dat, voor- 
zover hij weet, niemand in de kringen van de verzetsbeweging be- 
zwaar heeft gevoeld tegen besprekingen met de Duitse autoriteiten 
over het z.g. voedselrelief. Deze besprekingen waren trouwens reeds 
lang gaande vóór April 1945 in verband met het Zweedse brood en 
de margarine. Evenmin heeft uiteraard ooit iemand bezwaren ge- 
had tegen het feit, dat Vertrouwensmannen een aanbod van Duitse 
zijde hebben doorgegeven aan de Nederlandse Regering te Londen 
en aan de geallieerde autoriteiten en dat onderhandelingen zouden 
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plaats vinden over de capitulatie van de ingesloten Duitse troepen. 
De overwegingen van de verzetsbeweging kan de heer Drioi? mis- 
schien het beste chronologisch splitsen; die vóór het zenden van het 
telegram en die, welke daarna een rol speelden. Dat is daarom van 
belang, omdat pas na het zenden van het telegram Vertrouwens- 
mannen opening van de stukken hebbrn gedaan, zodat toen allerlei 
dingen zijn gebleken, welke men bij het verzet hoogstens had ver- 
moed vóór het zenden van het telegram, maar voor een deel zeker 
niet heeft geweten. 

Bij hetgeen vOór het zenden van het telegram de overwegingen 
waren, wii de heer Drion vooi.op stellen, wat niet de overwegingen 
van het verzet zijn geweest. In de eerste plaats heeft geen enkeic rol 
gespeeld, voorzover de heer Drion heeft kunnen nagaan, een tzleur- 
stelling van illegale zijde, dat zij, als deze besprekingen succes zouden 
hebben, qua gewapend verzet zouden zijn uitgespeeld. Hij zegt dit, 
omdat later meermalen deze, psychologisch niet onwaarscl.iijnlijke, 
motivering door anderen is gegeven, o.a. door de heer Geyl in een 
enkele publicatie. De heer Drion kan echter verzekeren, dat dit geen 
enkele rol h e ~ f t  gespeeld. Dit blijkt uit het feit. dat juist in de krin- 
gen van de B.S. dus degenen, die bij een bevrijding juist het ge- 
wapend verzet zouden hebben te voeren, de meeste geneigdheid be- 
stond op de Duitse voorstellen in te gaan. 

Evenmin heeft een rol gespeeld - zoals ook wel naar voren is 
gebracht - een zekere gepiqueerdheid van het centrale college van 
de illegaliteit over het feit, dat het gepasseerd was. Na opening van 
stukken is immers pas gebleken, hoe merkwaardig en ongerijmd dit 
passeren eigenlijk was; van illegale zijde heeft men dit niet eens 
t-n volle beseft in de dagen, toen men tot het telegram besloot. In 
de eerste plaats formeel gezien, ongerijmd. Zoals men weet. was in 
Juli 1944, op aandrang van de Kroon, een overkoepeling van de ille- 
ga!iteit ontstaan. Uit de Grote Adviescommissie, die om illegaal- 
technische redenen nooit bij elkaar kwam, omdat het een veel te 
groot college was, was de Contact Commissie gevormd, welker leden 
contact onderhielden met de verschillende organisaties. O.a. door 
bemoeiingen van deze Contact Commissie is de centrale leiding van 
de B.S. in Sentember gevorrnd. Alle beleidskwesties, het binnrnlands 
verzet betreffende, zouden door de Contact Commissie - in laatste 
instantie door de G.A.C. - worden beslist. In  Februari 1945 is met 
de commandant van de Binnenlandse Strijdkrachten, de heer Koot, 
de formele afspraak gemaakt, dat alle beleidskwesties door en in de 
Contact Commissie en de G.A.C. zouden worden beslist, dit nadat 
reeds eerder enige malen hierover was gesproken. 

Wat Vertrouwensmannen betreft, dezen hadden ten opzichte 
van het verzet geen enkele opdracht. Hun enige taak was in een 
vacuum de orde en rust te handhaven en enkele voorlopige zuive- 
ringsmaatregelen te nemen. Ook materieel was echter het passeren 
van de Contact Commissie allerwonderlijkst. Immers, het Duitse 
voorstel betrof een wapenstilstand, niet alleen met de geallieerden 
maar ook intern - in het gebied, dat min of meer bevroren roii 
blijven - met het verzet, zoals dat tot dan toe was gevoerd. 
Vertrouwensmannen stelden zich terecht OU het standpunt, dat zii 
inleidende besprekingen konden voeren. Bij die inleidende onder- 
handelingen zijn echter door de heren van der Vlugt en Six namens 
Vertrouwensmannen voortdurend toezeggingen gedaan, dat voor- 
lopig allerlei verzetsactiviteit zou worden gestaakt, waarover ge- 
noemde heren noch Vertrouwensmannen uiteraard enige toezegging 
konden doen. Formeel konden zij deze toezegging zeker niet doen, 
omdat alleen maar één college dat kon doen; maar materieel op dit 
punt blijkbaar evenmin, gezien de reactie, niet alleen van de drie 
leden van de Contact Commissie - dat zou theoretisch een toe- 
vallige constellatie geweest kunnen zijn -, maar van alle vertegen- 
woordigde organisaties en met name ook van de  twee organisaties, 
in welker topleiding de heren Neher en van der Gaaq zalen. Het 
Nationaal Comité -- met name de beide andere leden van de rop- 
leiding: mejuffrouw Tellegen en de heer van Velsen -, heeft zich 
zeer scherp tegen dit beleid van Vertrouwensmannen gekeeïd en de 
Raad van Verzet eveneens. Niet in de zin dat de heren van der Ganq 
en Neher of een van de andere Vertrouwensmannen van onvader- 
landse gedachten werden beschuldigd, maar zuiver op zakelijke gron- 
den werd dit beleid veroordeeld. 

Zoals men in het Verslag van Vertrouwensmannen kan lezen, 
hebben de Vertrouwensmannen wel overwogen de Contact Com- 
missie in deze zaak direct te kennen, maar zij hebben het niet ge- 
daan. In  de ecrste plaats, omdat er grote haast bii deze kwestie was. 
Dit is wonderlijk, omdat twee dagen vóór de eerste bespreking met 
Seyss-Inquart de Contact Commissie vergaderde, waar de heer 
Drees, vice-voorzitter van de Vertrouwensmannen, zelf aanwezig 
was als voorzitter en dus zonder enig ophouden de zaak had kunnen 
bespreken. Een tweede motief is geweest, het geheim blijven van deze 
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kwestie. Ook dat is natuurlijk niet doorslaggevend. I n  de  eerste plaats 
was er geen ander college in  het land, dat  uiteraard meer met g e  
heime zalten te doen had dan  de Grote Adviescommissie en de Con- 
tact Commissie en bov-ndien warcn in het verleden diverse malrn 
zaken, waarvan het ongewenst was, dat  ze werden doorgegeven 
naar de organ~saties, in de kring van de Contact Commissie ge- 
bleven. Trouwens, dit geheim blijven is zonder meer een mislukking 
geweest, want reeds 10 April 1945, dus voordat d e  bespreking met 
Seyss-lnquart was gevoerd, gingen er in de verzetsbeweging ge- 
ruchten over deze kwestie, zodanig zelfs, dat aan de Vertrouwensman 
Drees i n  de Contact Commissie de vraag is gesteld, of het waar was, 
dat via de heer Uirschjeld de Duitsers zekere voorstellen hadden 
gedaan. Van geheim blijven was helemaal geen sprake en dat  wisten 
de Vertrouwensmannen. Dit was dus oni ,log even te herhalzn, wdt 
niet de motieven van de verzetsbeweging Zijn geweest, hoewel men 
zich natuurlijk achteraf heeft verbaasd, dat  er is gesproken buiten 
de verzetsbeweging om. 

Wat wel de  overwegingen waren, die tot het zenden van het telegram 
van 21 April 1945 ledden, vindt men opgesomd in het Witboek van d e  
G.A.C. (blz. 81-86). Aan de vier aldaar genoemde punten, die ook met 
iaiedeweten van de heer D r ~ o n  zijn geformuleerd. heeft hij ii,et veel toe 
te voegen. Hij wil alleen nog iets zeggen over de  cl~ronologische achter- 
grond. O p  11 April 1945 werd het geallieerde offensief over de IJssel 
begonnen, dat  door d: B.B.C. was aangekondigd als het offensief der 
bevrijding van de grote bevolkingscentra in net Westen en dat  
trouwens ook in het Memorandum-Gerbrarldy van een jaar later uit- 
drukkelijk nog zls zodanig wordt gekarakteriseerd. Op 12 April, dus 
de dag daarna, vond de eerste besprek~ilg met Seyss-Inquart plaats, 
waarna de voornaamste telegrammen naar de overkant zijn geZaan. D e  
week na het begin van het offensief was het het strijdend gederite van 
de Binnenlandse Strijdkrachten reecls opgevallen, dat het offensief zo'n 
wonderlijke vooruitgang had, zoals de heer Bruins Slot, de  vertegen- 
woordiger van de rechtersectie, die het meeste contact met het strijdend 
gedeelte had, meedeelde. Men verbaasde zich, dat  het offensief zo 
weinig voortgang had, terwijl hst de geallieerden bekend moest zijn, 
dat  de Duitse inundaties nog niet aan haar doel beantwoordden. D e  
waterstand van de  rivieren was zeer laag, zodat men het gevoel had, 
dat  iedere dag langer traineren van het offensief het gevolg zou 
hebben, dat  men van deze gunstige situatie geen gebruik meer zou 
kunnen maken. Zeer reker werd vermoed, dat  het offensief niet werd 
voortgezet in verband met de besprekingen, d i s  plaat? vonden. Dit 
vermoeden bestond zowel bij de illegaliteit als bij Vertrouwensmannen. 
1~ de eerste plaats was objectief bet gehele verloop al wonderlijk; o p  
d e  Veluwe was bij de tankcolonnes weinig weerstand geweest en bij het 
strijdend gedeelte van d e  Rinneniandse Strijdkrachten was volgens 
inlichtingen bekend, dat  het moreel van de  Duitse troepen, afgezien 
van enkele SS.-colonnes, zeer laag was. Men vroeg zich af, waarom d c  
tankcolonnes niet doorzetten; zonder tegenstand konden deze in d r  
richting Amsterdam doorstoten. Dat  had dus verbazing gewekt. To-n 
de  geruchten der besprekingen steeds vaster vorm aannainen, ver- 
moedde men causaal verband en dit scheen bevestigd te worden door 
een uitzending van Radio Oranje van 18 April, waarin in raadselachtige 
taal in die richting suggesties werden gedaan. 

Op de  opmerking, dat de  grondslag voor dit vermoeden natuurliik 
helemaal weg zou zijn, waneer uit objectieve gegevens thans zoli 
blijken. dat het niet doorzetten van het offensief van de geallieerden in 
de richting Holland andere redenen had, zegt de heer Drion, dat, voor- 
zover het volledig andere redenen gehad heeft, hetgeen uit enkele pu- 
blicaties schijnt te  volgen, daarmede het vermoeden niet juist zou zijn 
gebleken. Dit kan echter niet van invloed zijn op de beoordelins van 
de controverse tussen illegaliteit en Vertrouwensmannen, want deze 
laatsten hadden dezelfde conclusie uit de  uitzending van Radio Oranje 
getrokken; immers prompt na die uitzending hebben zij de c o n c e ~ t -  
brief, die met hun toestemming de  Voorzitter had geschreven, niet 
verzonden, omdat rij me.enden, dat in verband met hun onderhande- 
lingen en hun telegrammen inderdaad het offensief was stoogezet, al- 
thans afgeremd. Uit de  stukken, welke de geallieerden volgens het 
verslag van d e  Vertrouwensmannen hebben gezonden, blijkt overig-ns 
wel degelijk enig causaal verband te  hebben bestaan tussen demarche3 
van Vertrouwensn2annen en het traineren van het ~eallieerde offensief. 
In hoeverre e r  zonder dit causaal verband ern zeer snelle geallieerde 
opmars naar Amsterdam zou zijn geweest, blijkt er echter inderdaad 
niet uit. Dit wat de  chronologische achtergrond betreft. 

D a n  de overwegingen van de illegaliteit na het zenden van het oor- 
spronkelijke telegram. Onmiddellijk na  het telegram van de  illegaliteit 
was er binnen vierentwintig uur contact met de  Vertrouwensmannen, 
door Vertrouwensmannen zelf ter hand genomen. Aangezien toen de 
vertegenwoordiger van de  rechtersectie, de heer Bruins Slot, niet o p  
zeer korte termijn bereikbaar was, is besloten, dat  de heer Drion alles11 



naar Den Haag zou gaan, mede omdat hij tevens secretaris van de 
Contact Commissie was. De volgende ochtend heeft hij een bespreking 
gehad in het gebouw, waar de Vertrouwensmannen resideerden. Eerst 
met de heer Bosch van Rosenthal, die weinig welwillend was en door 
dit telegram van de verzetsbeweging het beleid van Vertrouwens- 
mannen doorkruist meende. Hij weigerde opening van zaken te doen 
en eiste, dat de heer Drion via de geheime lijn naar Amsterdam zoii 
telefoneren om het betreffende telegram te doen intrekken. De heer 
Drion heeft toen gezegd, dat hij dit alleen zou kunnen overwegen, als 
de heer Bosch van Rosenthal zodanige nieuwe feiten zou mededelzn, 
dat de heer Drion zou kunnen menen, dat, als de  illegaliteit die gekend 
had, het telegram niet zou zijn verzonden. De  heer Bosch van Rosen- 
thal weigerde echter enig feit mede te delen; hij is driftig geworden en 
de kamer uitgelopen. Daarna is de heer Drees gekomen, de  vice-voor- 
zitter, die wel volledig opening van zaken heeft gedaan. Daaruit bleek 
echter in genen dele, dat de achtergronden van het telegram van de 
illegaliteit onjuist waren; de heer Drion zou zeggen integendeel. 
Allerlei dingen, die de illegaliteit niet eens wist en waarmede zij het 
zeker niet eens zou zijn geweest, bleken toen uit de stukken. &n paar 
uagen later is het volledige dossier door de secretaris, de heer Ze Poole. 
voorgelezen aan de leden van de Contact Commissie. 

De  ille~aliteit heeft zich toen volleilig, voorzover het nog mogelijk 
was, omdat het einde van Duitsland zeer snel kwam, gedistantieerd 
van het door Vertrouwensmannen gevoerde beleid. Onder de illegali- 
teit bedoelt de heer Drion hier eerst de Contact Commissie en daarna 
weer -- zoals zij toen vergaderden - in de verschillende secties alle 
vertegenwoordigende organisaties, zonder enige uitzondering. De ver- 
gadervorm was, dat de Contact Commissie vergaderde, en daarna 
werd hetgeen daar was besproken weer behandeld in de  secties, die 
ieder van de leden vertegenwoordigde. Uiteraard is dit met deze 
materie ook gebeurd. Onmiddellijk na de vergadering in Den Haag 
heeft iedere vertegenwoordiger contact opgenomen met zijn sectie en 
is de zaak uitvoerig besproken. 

Wat hen allen toen zeer trof, was in de  eerste plazts de onge- 
lukkige toon, waarin deze onderhandelingen zijn gevoerd. Naar de 
heer Drion heeft gehoord, hebben de Vertrouwensmannen zich in dat 
opzicht ook enigszins gedistantieerd van de wijze, waarop hun repre- 
sentant deze bespreking heeft gevoerd. De toon was eigenlijk die van 
iemand, die gunsten vraagt aan de bezettende mogendheid, terwijl 
de situatie andersom was en de bezetter met een verzoek bij de 
Nederlanders kwam. 

Dan heeft een zeer ongelukkige indruk op de illegaliteit gemaakt 
het feit, dat het lot van de gevangenen niet veel scherper voorop is 
gesteld. Bij iedere capitulatie pleegt dit als een van de eerste punten 
te worden besproken. Dit is hier nauwelijks gebeurd, ja, zelfs bij de 
fundamentele bespreking op 12 April met Seyss-lnquart is het punt 
vrijwel niet ter sprake gekomen. zozeer zelfs, dat, toen later de 
Aktennotiz werd opgemaakt, er nog van Nederlandse zijde is gezegd, 
dat bij een vroeger inleidende bespreking met Schwebel dit punt 001; 
nog even is besproken en dat men het dus ook in de officiële Akten- 
notiz vermeld wilde zien. Dit was uiteraard zeer essentieel, juist omdat 
die laatste maanden op willekeurige wijze mensen uit de gevangenis- 
sen werden neergeschoten en ook velen op andere wijze aan hun 
einde zijn gekomen. 

Een ander punt, dat de illegaliteit zeer opviel, was, dat de Ver- 
trouwensmannen en degenen, die namens hen de onderhandelingen 
voerden, niet hebben gezien, dat het oorspronkelijke aanbod van de 
Duitsers volledig zijn karakter verloor omstreeks 10 April 1945. Het 
oorspronkelijke aanbod, dat via de heer Hirschfeld en later via de 
heer van der Vlugt kwam, was een capitulatie van de ingesloten 
troepen, zonder dat er eigenlijk voorwaarden werden gesteld, die ir, 
strijd zouden zijn met de geallieerde politiek van unconditional sur- 
render. Op 12 April echter, toen Seyss-Znquart zelf de besprekingen 
voerde, bleek er van capitulatie niets, integendeel er werd uitdrukke- 
lijk gezegd, dat er van capitulatie geen sprake kon zijn. Wat toen 
werd voorgesteld, was een soort van onofficiële wapenstilstand, waar- 
bij het aanbod van de Duitsers eigenlijk niet anders was dan zich 
voor de rest van de oorlogstijd nog te zullen houden aan de regels 
van het volkenrecht en daartegenover bedingen zij dan, dat de Neder- 
landers zullen moeten proberen het geallieerde offensief te stoppen bij 
de Grebbelinie en alle verzetsactiviteit moeten staken. 

Een ander punt, dat van groot belang was en de illegaliteit frap- 
peerde, was, dat uit het gesprek nergens bleek, dat Seyss-lnqunrt 
namens de opperbevelhebber van de Duitse legers sprak. Hij zei het 
wel vaagjes, maar er was geen Duitse militaire vertegenwoordiger 
bij de bespreking. Dat was zelfs de reden, dat de heer Six, die bestemd 
was om als de vertenenwoordicrer van de coinmandant Binnenlandsc 
Strijdkrachten bij de bespreking& op te treden, op  het laatste moment 
moest fungeren als medevertegenwoordiger van Vertrouwensmannen, 
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omdat de commandant van de Binnenlandse Strijdkrachten terecht 
zei, dat, wanneer er van de andere zijde geen militaire vertegenwoor- 
diger bij was, er van onze zijde ook geen bij moest zijn. Desalniette- 
min zijn de Vertrouwensmannen er vanuit gegaan, dat de gehele 
achtergrond van het verhaal van Seyss-Inquart waar was, ondanks het 
feit zelfs, dat Seyss-Inquart bezwaar maakte, dat in de Aktennotiz 
van 12 April werd gesteld, dat hij mede als vertegenwoordiger van 
Blaskowitz sprak, hetgeen op zijn verzoek toen is geschrapt. Ach- 
teraf is gebleken, dat het gehele uitgangspunt van Seyss-Inquart en ook 
mede van Vertrouwensmannen niet waar is geweest. Seyss-Iizquart 
gaf de voorstelling, dat de Duitse militairen zich op het standpunt 
stelden, dat zij tot de laatste man dit gebied zouden verdedigen eri 
daarbij rucksichtslos alle kapitaalsgoederen zouden vernielen en het 
gehele gebied onder water zouden laten lopen. Vlak na de  bevrijding 
heeft Blaskowitz echter verklaard, dat hij integendeel begin April 
aan Seyss-Inquart had medegedeeld, dat, afgezien van het verloop 
van de krijgsverrichtingen in Duitsland, hij het niet meer met zijn 
geweten in overeenstemming kon brengen het militaire verzet voort 
te zetten in dit afgesloten gebied, zodra einde April het eten op zou 
zijn, op de basis, waarop toen officieel het eten werd gedistribueerd. 
Blaskowitz heeft dit gezegd tegen de bevelhebber van de Neder- 
landse Strijdkrachten, Prins Bernhard. Drie weken na de bevrijding 
is het bureau van de Grote Adviescommissie bij de bevelhebber van 
de Nederlandse Strijdkrachten op Het Loo geweest om het contact 
lussen G.A.C. en B.S. te bespreken. Toen zij nauwelijks binnen waren, 
vroeg de Prins, of zij de heren van de telegrammen waren en hij 
begon uitvoerig te vertellen, wat hij van zijn kant, dus in het bevrijde 
Zuiden, van deze telegrammen had meegemaakt. Hij heeft verteld van 
zijn bespreking met Eisenhower hierover en hij heeft verklaard, dat 
Blaskowitz tegen hem zelf bovengenoemde verklaring heeft afge- 
legd, waaraan Prins Bernhard de min of meer studentikoos geformu- 
leerde zin toevoegde :,,Wij zijn dus bij de neus genomen", althans iets 
dergelijks. 

Daarmede vervalt ook de gehele psychologische basis van het beleid 
van Vertrouwensmannen, welke de voorzitter van dit college in zijn 
brief van 18 April schetste: Duitse soldateneer enz., de heer Drion 
zal hier niet verder op ingaan, In ieder geval hadden Vertrouwens- 
mannen, naar de mening van de illegaliteit, op hun hoede kunnen 
zijn en kunnen weigeren verdere besprekingen voort te zetten, zolang 
riet een door Blaskowitz zelf afgevaardigde vertegenwoordiger 
de besprekingen bijwoonde, besprekingen, die uit de aard der zaak 
volledig de militaire zijde raakten en zeker niet alleen het civiele 
bestuur van Seyss-Iizquarf. Wat de illegaliteit ook niet aanstond, 
toen zij van het dossier kennis nam, was het feit, dat, terwijl Vertrou- 
wensmannen het hun taak achtten om een goede grondslag te vinden 
voor de latere definitieve onderhandelingen tussen de geallieerde en 
Duitse autoriteiten, zij niets anders deden dan de Duitse voorstellen, 
precies zoals zij kwamen, niet alleen over te brengen, maar met de 
meeste nadruk bij de Regering aan te bevelen, dat deze Duitse voor- 
stellen, zoals zij waren, en bloc zouden worden geaccepteerd. Ja, in de 
besprekingen zelf hebben de Nederlanders de Duitsers chantagewapens 
in de hand gegeven. De telegrammen, vooral die van de heer Six, 
zijn haast een pathetische aandikking van de Duitse dreigementen. 
Zonder twijfel zal niemand in die tijd het gevaar van vernielingen en 
inundaties hebben onderschat. Naar de mening van de illegaliteit 
echter, was een andere houding niet alleen mogelijk geweest, maar, 
gezien de vijfjarige ervaring met de bezetters en ook daarvóór met de 
Duitsers, was er ook meer kans geweest voor succesvolle onderhande- 
lingen. De illegaliteit had reeds direct de indruk, en dat is Joor het 
dossier versterkt, dat Vertrouwensmannen, zonder twijfel niet bewust, 
tot de spreekbuis waren geworden van de stroming, die gedurende de 
bezetting een der gevaarlijkste tegenstanders van het verzet is ge- 
weest, nl. de stroming niet van de N.S.B., maar van de loyale samen- 
werking met de vijand. Dat was zeker onbewust, omdat de Vertrou- 
wenswensmannen gedurende de bezetting zelf zich één voor één tegen 
deze stroming hebben gekeerd. Dit zijn zo ongeveer de redenen, die, 
naar de mening van de heer Drion, het beleid van de verzetsbeweging 
indertijd hebben bepaald. 

Op de vraag, wat dan, naar de mening van de heer Drion, de juiste 
gedragslijn zou zijn geweest, zegt hij, dat men in de eerste plaats had 
moeten vasthouden aan het oorspronkelijke Duitse aanbod. De  
Duitsers waren tenslotte met een aanbod gekomen en zij waren de 
zwakke partij en niet wij. Het oorpsronkelijke Duitse aanbod was een 
capitulatie van de ingesloten troepen, hetgeen Seyss-Inquart toen zei 
namens de militaire Duitsers aan te bieden. 

Dan het voeren van de besprekingen met de Duitsers pas na en in 
overleg met d- illegaliteit. Met de Commandant Binnenlandse Strijd- 
krachten was tweemaal, voordat de illegaliteit het telegram verzond, 
een spoedbespreking aangevraagd. Deze is niet doorgegaan en eerst 
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e-n week na het zenden van dit telegram, was er tijd of gelegenheid 
voor een bespreking. D e  Commandant Binnenlandse Strijdkrachten 
heeft toen uitdrukkelijk verklaard, dat  hij steeds overtuigd was ge- 
weest, dat  de illegaliteit hier achter stond e n  dat, als hij geweten had, 
dat dit niet het geval was, hij nimmer dit beleid had gevoerd. 

Verder een geheel andere toon tegen de Duitsers. He t  essentiële 
punt voor de illegaliteit is gedurende de gehele bezetting geweest, dat 
up bepaalde momenten, wanneer de Duitsers dingen dreigden te doen 
of voorstellen deden, neen moest worden gezegd. D a t  ,,neen zeggrn" 
bracht bijna altijd risico's met zich. B e  dreigementen, die de vijand 
als sanctie o p  een weigering stelde, kon men nooit met stelligheid 
weerleggen door te zeggen, dat  het wel chantage zou zijn e n  dat er wel 
niets van zou komen. Het  was heel vaak chantage, maar soms ook 
niet. D e  illegaliteit is het er in zijn geheel over eens geweest, dat dit 
risico dan op de koog toe moest worden genomen; als dit niet was 
geschied, dan  was er geen verzet geweest, geen artsenverzet, geen stu- 
dentenverzet, geen illegale pers, geen verzorging van onderduikers, 
dan was er niets geweest. 

D e  heer Drion zou niet wilen bevestigen, dat  het alternatief van de 
methode, welke de Vertrouwensmannen hebben gevolgd, de mogelijk- 
heid inhield van het gewapenderhand bevrijden van West-Nederland 
met de consekwrnties, die daaraan vast zaten; het was zeker niet het 
alternatief van de  methode, zoals hij zo juist betoogde. Net  betekent 
het niet acc.epteren van de Duitse voorstellen, zoals die langzamer- 
hand waren geworden. De heer Drion is er zeer zeker van overtuigd, 
dat het dan niet uitgeiopen zou zijn o p  een afbreken van de bespre- 
kingen, omdat de  Duitsers waren begonnen met een aanbod te 
doen. Men komt hiermede uiteraard helemaal in  de speculatie, maar 
dat  heeft men altijd bij een historisch debat. Bij zulk een debat zou 
men steeds kunnen zeggen: als er iets anders zou zijn gebeurd, is het 
een speculatie o m  te stellen, wat er dan  zou zijn gebeurd. I n  ieder 
geval was de  illegaliteit van mening, dat  een vijfjarige ervaring met 
de Duitsers had geleerd, dat  men de  besprekingen anders had moeten 
aanpakken. 

In  het telegram van 21 April 1945 vroeg de  illegaliteit zonder 
twijfel het oprukken van de geallieerden naar Westelijk Nederland, 
zolang de ingesloten Duitsers niet capituleerden. Hierbij werd onge- 
twijield het risico aanvaard, dat  Blaskowirz o p  een g2geven mo- 
ment zou gaan vechten, met alle gevolgen die daaruit zouden kunnen 
voortvloeien. Dit risico liepen bij een bevrijding door militaire acties 
alle bezette gebieden e n  hadden Frankrijk, België en de  Zuidelijke 
en Oostelijke provincies reeds gelopen. Daarbij kwam de overweging, 
dat, hoe langer de tijd duurde, hoe erger het risico werd. Het risico, 
dat  een week tevoren kleiner was, was o p  het moment, toen het tele- 
gram was verzonden, a l  weer veel groter geworden, omdat toen de 
inundaties gesteld waren, hetgeen een week tevoren nog niet was ge- 
schied. Vernielingen waren intussen voorbereid. D e  vijand was in de  
Wieringermeer pas de dag van de 17de klaar; vijf dagen of twee 
dagen eerder zeifs was er geen sprake van het vollopen van de Wie- 
ringermeer geweest. Niettemin was het risico een zeer belangrijk punt, 
hetgeen uiteraard ook zeer uitvoerig is besproken, toen men van de 
zijde van de illegaliteit dit teiegrarn verzond. Uiteraard voelde ook 
zij zeer sterk wat het alternatief was, of liever gezegd, wat de  risico's 
waren, maar ingaan op de latere Duitse voorstellen achtte men ten 
enenmale onaanvaardbaar. 

D e  heer Drion zegt, dat de  illegaliteit er van overtuigd is geweest, 
dat door de wijze van optreden van Vertrouwsnsmannen de houding 
van de Duitsers anders is geweest dan wanneer de Vertrouwensman- 
nen meEr hadden gehandeld in de  geest, zoals de illegaliteit dat had 
gewild. D e  heer Drion moet er bij zeggen, dat, n u  hij na  vijf ja.ar h?? 
dossier nog eens heeft doorgenomen, deze overtuiging nog sterker 
is. Hij moet zeggen, dat  men, wanneer men dit dossier doorleest de 
indruk krijgt, dat  Seyss-Inquaut o p  meesterlijke wijze het spel heeft 
gespeeld. Hij heeft eerst getoetst en toen hij merkte, dat bij de be- 
sprekingen de wederpartij boterachtig, zonder enige tegenstand, rea- 
geerde, heeft hij doorgetast, die zwenking gemaakt en het karakter 
van zijn voorstellen helemaal gewijzigd, en nog steeds merkt hij niets 
van enige tegenstand. O p  alles werd ja en amen gezegd. Het  is zonder 
twijfel de opvatting van de jllegaliteit, dat  bij een andere aanpak van 
Nederlandse zijde Seyss-ll~quart waarschijnlijk zijn oorspronkelijk 
aanbod - capitulatie van de  ingesloten troepen - zou hebben ge- 
handhaafd, welk aanbod zeker wel aanvaardbaar was. D e  heer Driotz 
heeft geen andere gegevens dan  de  ervaring van de  bezettingstijd, 
waaruit hij zou kunnen aantonen, dat  door het optreden o p  deze 
wijze Seyss-Inquart tenslotte tot een andere houding is gekomen dan  
zijn oorspronkelijk voorstel was. Vijf maanden tevoren was de kwes- 
tie van de z.g. Liese-Ausweisen geweest, die essentieel is geweest voor 
de gehele Arbeitseinsatz en waarbij een soortgelijke controverse is 
geweest, waarbij echter de  Regering de verzetsbeweging heeft ge- 
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volgd. Ook hierbij was van goede Nederlai~dse zijde gezegd, dat  de  
opvatting van de verzetsbewegiag -- niet aanvragen der Ausweise -- 
een chaos zou veroorzaken, de gehele voedselvoorziening in de war 
zou raken etc. D e  verzetsbeweging echter meende, dat de Duitsers 
bakzeil zouden halen, als nieniand Ausweise zou aanvragen, omdat 
zij alleen via de Ausweise hun plan kond211 uitvoeren; en inderdaad 
hebben de Duitsers bakzeil gehaald; er is van die bijzonder2 Arbeits- 
einsatz toen niets terechtgekomen. 

Over het conflict tussen de Contact Comaissie en de Vertrouwens- 
mannen verklaart de heer Meijer, dat  het inderdaad juist is, dat de 
georganiseerde verzelsbeweglng, die dus uitmondde in de drie sec- 
toren van de Contact Cominissie, unaniem was in haar standpunt ten 
opzichte van de onderhandeling<r? in April 1945. Dit blijkt ook uit 
alle stukken hierover. Dit goid zelfs voor de twee organisaties, die 
als het ware e-n eigen man hadden in het college van Vertro~1wer.s- 
mannen, nl. voor het Nationaal Comité, toentertijd door mejuffrouw 
mr. Tellegcrz in  cie middensector van de Contact Commissie veriegen- 
woordigd, en ook voor de Raad van Verzet, die ook e i n  eigeii \er- 
tegeriwoorciiger had in het coliege van Verrrouwensn~annen in de 
persoon van de heer van der Gnag. Het was inderdaad .een alge- 
meen standpunt. Kennende de afloop, vindt de heer Meijer het nii 
niet zo erg belangrijk meer. E r  waren emoties, die zich wat meer 
toespitsten dan  bij rustig cor-iîact nodig was geweest. Hij denkt aan 
enige dingen bij die oriderhandelingei~; indien daar rustig over was 
gesproken, was er waarschijnlijk g e m  sprake van geweest, dat  Ver- 
trouwensmannen of verzetsbe\?.egiiig daarin een verschillend stand- 
punt hadden ingenomen. Buiten twiji'el staat in  ieder geval, dat  het 
college van Vertrouwensmannen als zodanig uit voortreiieiijke Re-  
derlanders bestond, waarvan niemand aannam, dat  zij piotseling eisi? 
soort collaborateursrol gingen spelen. E r  waren een paar punten, die 
bij een rustig gesprek tot overeenstemming hadden kunnen leideil. 
Het  niveau, waarop van Nederlandse zijde de gesprekken met Sevss- 
iizquart werden gevoerd, was een niveau, dat  ver beneden het gevoel 
van eigenwaarde van erri Neaeriander lag en het moet zeker ver 
beneden de eigenwaarde zijn geweest van figuren als die, wrike in  
het college van Vertrouwerismanïien zatzn. D e  beer Meijer kan nog 
altijd niet zonder ergernis het betoog lezen, dat de Duitsers medio 
April 1945 zo verstandig moesten zijn ons netjes te behandelen, om- 
dat  anders na de  oorlog Nederland niet de bemiddelende rol tussen 
Duitsland en de overwinnaars zou kunnen spelen. 

O p  de opmerking, dat  dit natuurlijk geen argumenten zijn, die 
beslissend zijn voor de vraag, of men deze onderhandelingen moest 
voeren, ja dan neen, zegt cie heer Meijer niet te gelovec, dat  daar- 
over het verschil ging. D a t  er bij een bepaalde situatie onderhanae- 
iingen werden gevoerd, was g e m  bezwaar. Het  ging alleen o m  de 
wijre waarop. Ook in het telegram van 21 April 1935, waarin staat: 
,,De onàergeteekendeii dringen aan o p  zoo snel en doortastend 
mogelijke bevrijding van Westelijk Nederland o p  esn basis van on- 
voorwaardeiijke capitulatie der ingesloten Duitsche troepen. Elken 
vorm van onderhandeling, die niet oogenblikkelijk capitulatie be- 
oogt, wijzen zij al.", wordt een bepaalde vorm van onderhalideling 
opengelaten, nl. die, weike capitulatie beoogt, zoals ook in de uit- 
eindelijke samenvatting van het standpunt van de Contact Commissie 
op 1 Mei 1945 is opgenomen en naar voren is genracht 111 gespre~kzri 
met Verirouwcnsman~iei~. Dit  telegram is uitgegaan als onmiddellijke 
reactie op de cryptische mededeling var1 Racio Oranje, waarin plot- 
seling sprake was van ,,factorzn, die zich aan de beoordeeiing van 
de bevoiking onttrokken" en o p  een herhaalde weigering van de zijde 
van Vertrouwensmannen - in  ieite de weigering van de conman-  
dant Binnenlandse Strijdkrachten - oiil naaere inlichtingen te ver- 
strekken. Dit is dus ern eerste reactie o p  ezn situatie, waarvan de  
Contact Commissie de structuur wel vermoeade, maar  nog niet 
expliciet kende. Achteraf vindt de heer Meijer dus belangrijk het 
niveau, waarop de  besprekingen zijn gevoerd, en in  de  tweede plaats 
gelooft hij, dat  Vertrouwensmannen thans wel n - ~ e t d e  Contact Conl- 
missie eens zouden zijn, dat te weinig aandacht is besteed aan de 
slachtoffers van de verzetsstrijd, die zich in de gevangeliissen be- 
vonden. Er  werd overigens, met weinig succes, bedongen, dat  verdere 
executies achterwege zouden blijven. Dat  dit het maximuin is, dat  is 
bedongen ei1 nog niet bereikt is, is zijns inziens te gering. O p  bet 
ogenblik, dat de besprekingen werden gevoerd, had daarin betrokken 
behoren te zijn het lot der duizenderi verzetsmensen, die zich i11 
strijd met elke vorm van behoorlijke rechtspleging in kanlpen er1 ge- 
vangenissen bevonueïi, waar zij elk ogenblik konden worden dood- 
geslagen of door verwaarlozing konden omkomen. Terwijl dus dui- 
zenden mensen in die oxstandigheden verkeerden, meent de  heer 
Meijer, dat  in ieder geval bij die onderhandelingeil had moeten wor- 
den verlangd e:n vrijlating van die mensen, die als verzetslieden waren 
gearresteerd, en, zo er geen vrijlating te bereiken zou zijn geweest, 
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eventueel een overneming van het bewind over die gevangenissen 
door de Wehrmacht, contrôle van het Rode Kruis of iets van die 
aard. In die laatste twintig dagen zijn nog tal van slachtoffers gevallen. 
Het was een van de punten, die de illegaliteit in hoge mate irriteerde. 
Dat de verzetsbeweging, die in het leven was geroepen en was uit- 
gerust met verschillende taken, wanneer er onderhandelingen gingen 
plaats vinden, er buiten werd gelaten, is, gel3oft de heer Meijer, niet 
geheel conform de verhoudingen en het verweer daartegenover, dat 
Seyss-lnquart een en ander geheim wilde houden, gaat ook niet op. 
Die geheimhouding was aan de kant van Vertrouwensmannen 41  

zeer slecht gegarandeerd, het was nl. algemeen bekend en, voorzover 
er, om het van de andere kant te benaderen, geheime dingen waren 
besproken in de Contact Commissie, waren deze in de afgelopen 
maanden nimmer uitgelekt. 

De heer Meijer gelooft dus als tweede punt van kritiek, dat men 
met meer energie het lot van de duizenden in die gevangenissen had 
moeten behartigen. Daar komt nog bij, dat bij deze onderhandelingen 
de onderhandelaars van de Vertrouwensmannen zich engageerden 
tot dingen, waartoe zij zich niet konden engageren, nl. het staken van 
illegale activiteit of, zoals Seyss-Inquart het uitdrukte, ,,terroristen- 
activiteit". Daartoe konden zij zich niet engageren. De commandant 
van de Binnenlandse Strijdkrachten kon zich inderdaad formeel ver- 
binden tot het doen staken van de activiteit van de Binnenlandse 
Strijdkrachten in engere zin. Het gewapenderhand optreden, het ver- 
spreiden van illegale bladen, het kraken van een distributiekantoor, 
al dergelijk soort dingen geschiedde door de verzetsbeweging, welker 
beleid formeel en reëel onder de Contact Commissie ressorteerde, 
niet door de Binnenlandse Strijdkrachten in engere zin. Het kon 
daarbuiten plaats vinden en dat gebeurde ook. Het doen staken daar- 
van was dus toch een zaak, die, blijkens de gehele structuur van alles, 
de Contact Commissie aanging en daartoe kon alleen de Contact 
Commissie opdracht geven, zodat noch de heer Six, noch de heer 
van der Vlugt of de heer Koot zich konden engageren tot een beloftt 
tot het doen staken van die activiteit. Indien het langer had geduurd, 
had men toch bij de Contact Con~missie terecht moeten komen om te 
vragen, of dat college bereid was mee te helpen tot het staken van 
het verzet. Het was dus behoorlijker, veiliger en verstandiger geweest 
hier tijdig rekening mee te houden. Overigens vindt de heer Meijer 
het laatste punt niet van principieel belang. De twee punten, die hij 
reeds noemde, nl. het niveau van de besprekingen en het lot van de 
gevangenen, zijn eigenlijk de zaken, welke hij, achteraf gezien, ook nu 
nog, verkeerd behandeld vindt. 

Over de April-onderhandelingen van 1945, de reden voor zijn reis 
naar Engeland en de reacties op de berichten, die hij meebracht, van 
de kant der Regering, c.q. van geallieerde zijde, verklaart de heer 
L,. Neher het volgende. 

211 van ezi? Op een dag, toen hij in Den Haag was voor het besprak 
aantal belangrijke zaken, meldde zich de heer van der Vlugt mrt het 
verzoek, of hij hem direct kon spreken, omdat hij een buitengewoon 
belangrijke mededeling had te doen. De mededeling behelsde in grote 
trekken, dat Schwebel gemachtigd was door Seyss-Inquarf om te 
zeggen, dat zij bereid waren een reeks voorbesprekingen te voerm. 
voorafgaande aan het opgeven van de strijd. 

Het stond wel onomstotelijk vast, dat dit een voorbode was van een 
capitulatie. Dat woord werd toen nog niet gebruikt in zijn uitgesprokzll 
betekenis, maar de inhoud van het hele stuk (men had van het onder- 
houd e-n protocol gemaakt) wees er op, dat men nu wel een eventuele 
capitulatie wilde voorbereiden. Het was zo gesteld, dat de militairen 
hier officieel nog niet bij betrokken waren. Uit het gesprek van de hesr 
van der Vllcgt bleek wel, dat Blaskowitz er natuurlijk wel van moest 
weten. 

De besprekingen van Vertrouwensmannen en de C.B.S. hebben e( 
tenslotte toe geleid. dat er tegen de heer van der VI~lgt, die als contact- 
man optrad, is gezegd: ,.Gaat u maar verder met de heer Schwcbrl 
spreken, inaar zeg, dat wij geenszins bereid zijn iets aan onze Regering 
voor te leggen, tenzij gij of uw hoogste chef verklaart, dat aan be- 
paalde voorwaarden van ons zal worden voldaan." Die voorwaarden 
hielden o.a. in stopzetting van de vernietiging en van het najagen van 
onze radio-stations, van al datgene, wat zou kunnen dienen ten detri- 
mente van gevangenen of van mensen. die op grond van verzetshande- 
Iingen nog gevangen genomen zouden worden, en tevens maatregelen 
te bevorderen voor de voedsel- en kolenvoorziening van West-Neder- 
land. Men zou dan inderdaad niet iets doen, dat de mogelijkheid voor 
Vertrouwensmannen en C.B.S. om een bepaald plan aan de Regering 
voor te leggen, zou kunnen verhinderen. De Duitse stelling was, dat 
men in prificipe wel hiertoe bereid was, maar dit ging vergezeld van de 
vraag, of de geallieerde troepen niet voorbij de IJssellinie zouden 
komen. Deze besprekingen hebben een aantal dagen geduurd. Men 
wilde geen besprekingen met een militair hebben; evenwel vonden 
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Vertrouwensmannen het toch nuttig e n  nodig, dat  er iemand van d e  
C.B.S. bij aanwezig was en daartoe werd d e  heer Six aangewezen, dis 
als burger de heer van der Vlugt bij de verdere besprekingen ter zijde 
stond. De IJssellinie werd eigenlijk al overschreden en toen namen de 
Duitsers genoegen met de Hollandse Waterlinie. 

Dit was de bespreking, welke plaats heeft gehad o p  12 April 1945 
met Seyss-Inquarz en Schwebel en waarbij van Nederlandse zijde de 
heren van der Ylugt en Si.$ aanwezig waren. Hiervóór is er nog e-l1 
tweede bespreking van de heer van der Vlugt met Schwebel geweest o p  
9 April, waarbij, zoals ook in het desbetreffende protocol staat, 
Schwebel verzocht had de bespreking van 7 April - dit was de eerste 
bespreking - te beschouwen als een zuiver particuliere aange'egenheid. 
Dit was dus een zeker terugkrabbelen, maar anderzijds is in de  be- 
spreking verder gezegd, dat  Vertrouwensmannen de zekerheid moesten 
hebben, dat  Seyss-lnquart hier achter stond, want Schwebel was we1 
een figuur van betekenis voor de Duitsers maar niet voor hen. Toin  is 
Seyss-Inquart zelf gekomen. D e  eerste vraag van Seyss-Inquart was, 
of zij niet naar Apeldoorn wilden komen, maar dit is per se gewe'gerd 
en er is gezegd: wanneer u ons wilt spreken, komt u maar naar de 
plaats, waar wij zijn, want wij gaan daar niet naar toe. Seyss-Inquart 
heeft die voorwaarde aanvaard. Hij heeft toegezegd, dat  hij al het mo- 
gelijke zou doen, dat  aan het nakomen van hun eisen de hand zou 
worden gehouden, mits hunnerzijds met bekwame spoed het contact 
met de Regering zou worden opgenomen. De resultaten van de lang- 
durige en moeizame besprekingen in de  kring van de Vertrouwens- 
mannen hebben er dan  toe geleid, dat uiteindelijk de heer van der Gaag 
werd aangewezen als directe vertegenwoordiger van de  Vertrouwens- 
mannen en de heer Neher werd aangewezen als vertegenwoordiger van 
de C.B.S., alsmede als vertegenwoordiger van Vertrouwensmanrlen. 
Dit werd Schwebel medegedeeld en daarop zou Schwebel de mogelijk- 
heid voor hen beiden regelen - dit heeft hij inderdaad ook gedaan - 
om aan de  overkant van de rivieren te  komen. 

D e  heer Neher is, nadat een regeling over een cease fire was ge- 
tFoffen, in een rubberbootje naar de overkant gevaren onder ge'eide 
van twee Duitse soldaten en een jonge officier. Daar  werd de heer 
Neher begroet door de Canadese commandant met een paar officieren. 

D e  heer van der Gaag was vooruitgegaan en zou de  zaak voorbe- 
reiden en te Breda o p  de heer Neher wachten. Daar  zouden zij samen 
met de Minister-President - deze was uit Engeland overgekomen - 
en de Prins spreken. D e  Minister-President was te Breda en nam de  
heer van der Gaag mee naar Londen. D e  heer Neher is toen door  een 
aantal officieren naar Breda gebracht. 

D e  Prins was met een vliegtuig onderweg naar generaal Eisenhower 
en de Minister-President was met de  heer van der Gang naar Londen. 
E r  werd to-n afgeswroken, dat de  heer Neher OW de Prins zou wach- 
ten tot hij van generaal Eisenhower zou terugkeren. Inmiddels k w a a  
de toenmalige Minister van Oorlog, de heer de Quav, ook in Breda 
aan. Zij hebben toen met elkaar het probleem besproken en er was 
volledige instemming met hetgeen tot dusver door Vertrouwensmannen 
en C.B.S. was tot stand gebracht. De Prins kwam terug van generaal 
Eisenhower, waarna werd vastgesteld, dat de heer Neher ook naar 
Londen moest om zowel de Regering als H.M. de  Koningin omtrent 
deze zaak in te lichten. Zondagmiddag kwam de heer Neher te Londen 
aan en hij heeft Zondagavond direct een zitting van de  Ministerraad 
bijgewoond, waar de heren van der Gaag en Neher een uitexzetting 
van de situatie moesten geven en een advies van de zijde van Ver- 
trouwensmannen en C.B.S. D e  Prins had dit advies, n a  het gehele 
verhaal te hebben aangehoord, volkomen juist geacht. 

Onze Regering, aan de overkant gezeteld, stond tegenover dit hele 
geval een klein beetje wantrouwend. Die bespreking heeft lang ge- 
duurd en de heer Neher mag wel zeggen, dat, naast de  anderen, onze 
ambassadeur te Londen, de heer Michiels van Verduynen, die deze 
zitting uit de aard der zaak bijwoonde, zeer scherp de totaliteit van 
het beeld in zich heeft opgenomen en krachtig heeft gepleit voor de  
visie van Vertrouwensmannen en C.B.S.. hetgeen ongetwijfeld veel 
heeft bijgedragen om dit plan aanvaard te krijgen. Besloten werd e-n 
bespreking met Churchill te verkrijgen. Deze was niet ongenegen het 
voorstel te aanvaarden, maar het ligt voor de hand, dat, waar de  lei- 
ders van de grote landen besloten hadden niets te doen zonder dat  
men eerst met de Combined Chiefs of Staff overleg had gepleegd, e r  
eerst contact met Amerika en Rusland moest worden opgenomen. 
Generaal Eisenhower zou daarna dan  eventueel opdracht kunn-n 
krijgen met betrekking tot het commando aan zijn troepen voor het 
al dan niet verder oprukken over de Hollandse Waterlinie. Dit ging 
niet zo buitengewoon vlot. Indien men het nog niet zeker wist, dan 
leerde men het daar nog een keer te meer, dat in het grote spel Neder- 
land niet e-n zo verschrikkelijk belangrijke factor was. Men had wel 
respect voor de Nederlanders, doch de  grote strijd tussen millioenen 
mensen en over enorme belangen werd door de anderen niet in  het- 
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i r lfde licht gezien als wij dat deden. Volgens informatie, welke de 
hfinister-President heeft gegeven, heeft Churchill krachtig gepleit voor 
6- aanvaarding van hetgeen terzake werd voorgesteld, Incidenten 
c'eden zich natuurlijk voor met betrekking tot allerlei goede en niet 
gorde berichten te Londen, o.a. toen het fatale bericht binnenkwam, 
dat de Duitsers de Wieringermeerdijk hadden vernietigd. Dit leidde 
i~~~tu~ i r l i j k  tot hernieuwde besprekingen met de Regering. Men stond 
in telegrafisch contact met Vertrouwensmannen en C.B.S en de heer 
N~!zer heeft vragen gesteld, waarop hij antwoord heeft ontvangen. 
Hieruit kan en mag men het volgende opmaken: .,Die Wieringermeer- 
dijk is natuurlijk iets verschrikkelijks, maar vergeet niet, dat gij ook 
in zoveel dagen geen antwoord hebt gegeven." (Het ging over een 
beslissing binnen een aantal dagen). Inmiddels trokken de Canadese 
t~oepen, zij het dan niet in een geforceerde aanval telkens meer naar 
I-iet Westen op. Over het vernietigen van de Wieringermeerdijk, hoe 
dom het in zijn totaliteit ook mogr zijn, hoe slecht desnoods, kan men, 
~ d i i  zuiver militair standpunt bezien, niet anders zeggen dan dat het 
begrijpelijk is. 

De beslissing van de hoofden van de staf heeft heel lang op zich 
laten wachten. De woorden ,,heel lang" dan in het licht van die tijd 
gezien. Heel begrijpelijk, want wij hadden Roosevelt niet meer. Tru- 
/licln was nog maar relatief kort aan het bewind en hoe dicht hij ook 
b,j de uitvoerende macht heeft gezeten, was men er toch van over- 
tuigd, dat op dat moment de beslissing sneller zou zijn gekomen, in- 
dien Roosevelt nog had geleefd. Op ern gegeven moment kwam toch 
hct consent, dat men er mede accoord ging. Eisenhower zou opdracht 
krijgen deze zaak helemaal verder te regelen. Daarmede was dan de 
t'lak van de heren van der Gaag en Neher te Londen tot ern 
einde gekomen. Zij zouden naar bezet gebied terugkeren, waarop de 
Minister-president mededeelde, dat hij het op prijs zou stellen, indien 
een van hen beiden zou blijven. De heer Neher besloot naar het be- 
zette gebied terug te keren. De dropping van voedsel was inmiddels 
iiiist begonnen. Ook daarover heeft men te Londen veel gesproken en 
het heeft er misschien iets toe bijgedragen, dat deze dropping door- 
gang vond, want het is merkwaardig, dat men te Londen zo moeilijk 
kon geloven, dat West-Nederland bezig was te verhongeren. 

De voorbereidingen van EWenhower hebben er toe geleid, dat 
Seyss-Inquart en Bl~skowi t z  er in toestemden, dat op 30 April 1945 
een bespreking zou plaat5 vinden tussen Bedel1 Sinith met zijn staf en 
Seyss-lnquart met een vertegenwoordiger van Blaskowitz. terwijl men 
van Nederlandse zijde tevens eiste, dat er ern aantal deskundigen 
mee ZOU koinen, o.a. Lozcwes, Wentrners en dr. Banning. Bij de  
onderhandel~ngen te Achterveld werd de voorwaarde gesteld, dat de 
Duitsers moestcn zorgen, dat er voedsel langs de vervoerswegen 
naar Nederland kon worden gebracht. De dropping was natuurlijk 
een soulaas van meer psychische dan physieke aard, maar zij moesten 
toestaan, dat er veel meer voedsel kwam langs de wegm en langs het 
water. Dit was de reden, waarom men een aantal deskundigen nodig 
had om quantiteiten en ook wegen aan te geven, door middel waarvan 
deze eis zou kunnen worden ingewilligd. 

Te Achterveld heeft de heer Neher met alle aanwezige bevelvoe- 
rende generaals gesproken en een van de stafmensen. een Canadees 
ge~eraal ,  Galloit~ay genaamd, die een belangrijke p!aats innam en 
met wie de heer Neher de militaire situatie nog erns besprak, zeide 
op 30 April 1944 hem in typisch jargon: ,,My God man, if you 
hadn't done this, you would have been utterly destroyed. There was 
no possibility for us to sttack you there, so we could only attack 
you by air and that means Amsterdam would have disöppeared and 
the rest of it." Dit is geen romantische overdrijving, dit is bittere 
ernst. 

Op 30 April is Seyss-Iiiquarr met zijn staf te Achterveld gekomen 
en de besprekingen zijn gevoerd, waarbij eisen zijn gesteld met be- 
trekking tot de faciliteiten, welke de Duitsers onverwijld zouden 
moetrn geven. teneinde de voedsel- en kolenvoorziening, alsmede ook 
hulp op geneeskundig gebied, enz. te kunnen regelen. Verder nog 
hoe de schepen binnen zouden kunnen komen en welke signalen 
moesten worden gegeven enz., al datgene wat technisch nodig is om 
een dergelijke stroom, welke lange tijd was onderbroken, weer op 
gang te kunnen brengen. Hier moest een uitwerking op komen; er 
moest een nieuw eisencomplex in getallen worden vastgesteld en er 
werd bepaald. dat er enige dagen later nieuwe besprekingen, naar 
de heer Neher meent op 2 Mei, te Wageningcn zouden plaats 
linden. Bij deze bespreking was een groter aantal deskundigen uit 
West-Nederland aanwezig, o.a. had de heer Neher de heer Bakker, 
directeur-generaal van de electriciteitsvoorziening. verzocht mee te 
gaan, want hij kon dan meteen nàar het Zuiden doorgaan, teneinde 
besprekingen te voeren om onze electriciteitsvoorzit:nir~g weer iets 
sneller op gang te brengen dan anders mogelijk zou zijn geweest. 
I3rtail. van d e  tl~tvoering van cl: b-sproken planncn in Achterveld 
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M . L ' I ~ C L I  (1: Wagrilrngen nLidel gehtlpuieerd en goedgekeuid. Ddarop 
is de  heer ~Veher naar het Westen van Nederland teruggekeerd. Hil 
heeft een rapport van zijn handelingen aan  het college van Vertrou- 
wensmannen en de C.B.S. uitgebracht. Inmiddels was de militaire 
bespreking met Blnskowitz ingeleid; deze heeft de heer Neher niet 
meegemaakt, omdat inen hein in  Den Haag nodig had. 

D e  discussie in Regeringskringen ie Londen ging ook over het 
statement van 19 April 1945, hetwelk de  heer Gerhrcrnri), toen aan  
Churchill heeft overhandigd. D e  vraag en reactiemogelijkheid tiissen 
de Regering en de heren van der Gaag cn Neher was: ,,Is het moge- 
lijk, dat  een militaire actie binnen eriige dsgen West-Nederland be- 
vrijdt, ja of neen?" H u n  stelling was - de terreinomstandigheden 
kennende enz -: neen! h4en vroeg hun: ,,Kunt ti dat  bewijzen?" 
Zij antwoordden hierop ontkennend, omdat men dan  de  militaire 
plannen van het geallieerde opperbevel zou moeten kennen. Zij 
wisten alleen, dat  er maar  2 legerkorpsen waren, welke onvoldoende 
waren voor het overwinnen dei  terreinmoeilijkheden, waar men nier 
met tanks enz. over kon rijden, omdat alles onder water was gezet 
en men alleen langs betrekkelijk smalle wegen kon oprukken. Wan- 
neer 2 tanks o p  zo'n si-iialle weg zouden worden stukgeschoten. 
werd per se datgene, wat daarachter volgde, opgehouden. 

Terecht kon en moest onze Regering een statemzrit maken, waarin 
ongeveer voorkwam: ,,I~idieri gij, geallieerden, een militaire actie in 
korte tijd wilt en kunt ontketenen o m  ons te bevrijden, dan  zouden 
wij dat prefereren. Indien gij d:it niet kunt. dan  pleiten wij voor het 
andere!". en dat was ook de  enig juiste stelling. 

D e  instructie aan Eisenhower is heel belangrijk en deze luidde: 
,,General Eiserzhower was formally iiistructed by the Combined 
Chiefs of Staff by telegram o11 April 23rd that he  now had full 
power to negotiate o r  not a5 he  c h o ~ e  with the German authorities 
in Holland. in the circumstances known to al1 concerned, with the 
proviso that shoulcl he negotiate he wil1 not depart iron1 the policy of 
unconditional surrender agreed upon by the U.S.A., U.K. and 
U.S.S.R., and that thz Soviet inilitary authorities should not only 
be kept fully informed but shall have preient a t  the negotiations a 
representative of the Soviet military forces, if the U.S.S.R. so desires. 
Subject to  the above protisos, Cieneral Eisc~lholvrr is aiithorised to 
undertake operations to  provide relief for  ?he Dutch and effect any 
truce arrangements indicated by the situation lilsofar as  any such 
action does not prejudice his main operations." 

Eiserzhowrr heeft vanaf het begin o p  het standpunt gestaan: Gij, 
Regeringen, moet hier beslissen; ik ben militair en ik kan aIIeeri 
datgene doen, wat mij wordt opgedragen. Vanaf het moment, dat  hij 
het voorgaande als opdracht had, is hij direct begonnen: to  negotiate. 

Toen de  heer Neher te Breda aankwam, was d e  Prins naar Eisen- 
hawev gegaan en kort daarop teruggekeerd. D e  Prins heeft toen 
deze stelling van Eisenhower meegebracht: ,,Ik kan niet beslissen: dit 
is een kwe~t ie  van de Regering, maar ik vind dit voorste! een goed 
voorstel." Dit  heeft de heer Neher ook indertijd o p  deze wijze over- 
gebracht. De feiten kent men, nl. dat generaal Eiscnhower niet met 
troepen naar het Westen van Nederland is opgerukt. Eisenhotver is 
gaan onderhandelen, voorwaarden stellen enz. D e  troepen werden 
natuurlijk hoofdzakelijk naar Duitsland gericht; de geallieerden waren 
helemaal niet van plan naar het Westen o p  te rukken. Voor OIIS, 
Nederlanders, is het pijnlijk, dat  de geiiele geallieerde macht niet 
slechts één ding voor ogen had, nl. het Westen van Nederland te 
bevrijden. Dit was hun doelstelling niet. H u n  doelstelling was: de  
Duitse weerstand te breken en Duitsland tot capitulatie te dwingen; 
dan kwam dat stukje Nederland ook we1 vrij. 

Op de opmerking, dat de illegaliteit o.m. kritiek heeft o o  de  tooil, 
waaroi, de  onderhandelingen zijn gevoerd, zegt de heer Nef?er,  dat  
het altijd beprijuelijk is, dat  men, buiten de  onderhandelingsplicht 
staande. overtuigd is, dat  het ander? had kunn.?n gaan. Men mag 
niet uit het oog verliezen - de toon is heus niet erg mals geweest -, 
dat   ij met mensen hadden te maken, die toe11 nog aan de macht 
waren. Hoewel misschien overtuigd, dat het toch rnislien, waren zij 
nog niet los van hun verbindingen met de Duitse Reqering en hun  
hoofdkwartier, waar onderling een gesuannei? toestand heerste en 
waarbij de een verder wilde gaan dan de ander. Het  kan best zijn 
- het zijn slechts hypothesen --, dat de Nederlandse oriderhandelaars 
o p  uauier nog meer t o e ~ e ~ g i n g e n  hadden gekregen. Zij hadden geen 
middelen om de cauitulatie OU te leggen. Zij konden slechts dreigen: 
.,Als gij datgene, wat wij tlian5 van LI eisen en gij bereidt zijt te aan- 
vaarden, violeert. dan  komt LI straks voor de volledige verantwoor- 
delijkheid als individu te staan." E r  zijn daarna nog enige origeii~kken 
gebeurd. Hier is met Seyrv-lrzquart over gesproken en hij antwoordde, 
wat ook begrijpelijk is: .,AI die kere!s reageren niet ogenblikkelijk 
Voordat al de betelen gegevzn zijn en worden uitgevoerd, gaat er 
nog enige tijd overheen " De heer l i ~ l l e ~  bedoelt niet de 'Wieringermeer 
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- daarover had Seyss-lnquart niets te zeggen. doch wel generaal Blas- 
kowrtz - maar de gevangenen en zo meer. Men telegraleerde veel in 
die dagen en vanaf die tijd zijn er practisch gein telegrafisten meer 
gevallen. Een van de dingen, welke toen geëist werden, was, dat  de  
Duitsers van de telegraafposten moesten afblijven! En als Seyss- 
Inquart nu dit bevel geeft en er een nazi-commandant is, die er zich 
niet aan houdt, wat kon men daar dan  tegenover zetten? Achteraf 
zou hij er wel het ezn en ander van horen, maar o p  dat  moment kon 
men er niets aan  doen. D e  heer Neher is er van overtuigd, dat men 
hypothetisch achteraf kan zeggen: Gij, die daar besprekingen hebt 
gevoerd, gij hadt een hoge toon kunnen aanslaan. Gij zoudt dit en 
dat  hebben kunnen doen. Men mag zich zijns inziens alleen afvragen: 
onder welke invloed en met welke intenties zijn deze besprekingen 
gevoerd? Dit is een Nederlandse vraag. Was het uit vermoeidheid om 
er in 's hemelsnaam maar van af te zijn of uit een niet juist besef van 
de Nederlandse vrijheid of uit een niet juist aanvoelen van wat vader- 
landse trots is of was het een besef van wat werkelijk verantwoorde- 
lijkheid is ten opzichte van de anderen, waarvoor men zegt o p  te 
treden, ja of neen? De heer Neher kan zonder reserve zeggen, dat al 
degenen, die voor dit moeilijke besluit hebben gestaan, hun Neder- 
landse trots primair hebben gesteld! E r  waren verschillende mensen 
bij, die geweigerd hadden een trein te laten lopen om voedsel te  
brengen naar mensen, waar zij zelf tussen zaten en van wie men wist, 
dat er tientallen dood gingen. D e  verantwoordelijkheid hebben allen 
bitter zwaar gevoeld ten opzichte van de  millioenen, die in het Weste- 
lijk deel van Nederland zaten en voor wie geen hulp kon komen. 
Niet van binnen uit, omdat er geen voedsel meer was en niet van 
buiten af ,  omdat het niet in het krijgsplan was opgenomen. Deze 
botsing van meningen heeft ertoe geleid, dat de meesten van hen, 
die een groot aantal jaren iets in het echte verzet hadden gedaan en 
allemaal gaarne een directe strijd hadden gevoerd, toch zeiden: Onder- 
handelen! Men is het heus niet altijd met elkaar eens geweest. Het 
was een zo moeilijk vraagstuk, dat alleen na lange en diepe be- 
schouwingen van vóór en tegen een bepaald resultaat kon worden 
bereikt. Dit is een van de dingen, waarvoor een aantal vrienden uit 
de  illegaliteit niet het juiste begrip heeft getoond. Men heeft heus de 
Duitsers niet willen sparen. 

Het  inunderen van de Wieringermeer was een onderdeel van de  
vernietiging en stond dus los van de militaire plannen. D e  Wieringer- 
meer, Haarlemmermeer, de gehele Noordhollandse polder zouden 
onder water worden gezet. De Duitsers aanvaardden de  condities met 
betrekking tot het stopzetten van verdere vernielingen enz. Men 
vroeg: willen jullie niet verder gaan dan de Hollandse Waterlinie, 
want als jullie over de Hollandse Waterlinie gaan, dan zijn de Duitse 
militairen vrij van de bindingen, die jullie voorlopig hebt aange- 
nomen. Dit was door de  Duitsers gesteld. Heel begrijoelijk, want 
tegenover de ene stelling staat de andere. D e  Duitsers wisten, dat  de 
geallieerden o p  verschillende punten over de  Hollandse Waterlinie 
waren gegaan en prompt werd de dijk doorgestoken. D e  geallieerden 
waren niet zo heel ver meer van Amersfoort vandaan en het lag voor 
de hand, dat  met een steun in de  polder de geallieerden OU het dijken- 
complex ten Noorden van Amsterdam kwamen en eventueel een 
poging konden doen naar beneden door te stoten. Dit is een normale 
militaire berekening, welke men dan moet voorkomen. O p  die 
gronden hebben de heren van der Gaag en Neher gepleit. 

De heer H. Koot, destijds commandant van de Binnenlandse Strijd- 
krachten, kan zich met de inhoud van het in Maart 1946 verschenen 
Me-norandum van de Vertrouwenslnannen he!emaal verenigen. 

Het  eerste bericht over het aanbod van een capitulatie kreeg de heer 
Koot in Amsterdam. Hij is toen van Amsterdam naar Dcn Haag 
gegaan o m  onmiddellijk in contact te komen met d e  Vertrouwens- 
mannen, van wie het bericht was uitgegaan. Hij was voornemens die 
onderhandelingen, voorzover het nodig was, zelf te voeren, miaar hij 
kreeg plotseling dysenterie. Wel is hij steeds in staat geweest van het 
huis uit, waar hij ondergedoken was en waar hij o p  het ziekbed lag, 
enige invloed op de besprekingen uit te oefenen. Hij is wel voortdurend 
o p  de hoogte gebleven. Als hij enigzins kon, was hij in de kamer, waar 
de Nederlandse onderhandelaars hun voor- en nabesprekingen hiel- 
den en waar men na afloop van d e  besprekingen met Seyss-lnquart 
daarover verslag uitbracht. 

Het verslag heeft hij dus uit de eerste hand gekregen. Hij heeft direct 
zijn opinie daarover gegeven en hij heeft de richlijnen aangegeven voor 
de wijze, waarop de onderhandelingrn verder zouden moeten worden 
gevoerd. 

De overwegingen, die hem er toe hebben geleid o p  het aanbod in te  
gaan, zoals hij het telefonisch kreeg, waren in de eerste plaats de grote 
nood, waarin de bevolking toen reeds verkeerde, de  grote hongersnood. 
D e  heer Koot had de indruk, dat wij het niet langer konden volhouden, 
alleen al o p  het gebied van de voedselvoorziening, als hij zich niet ver- 
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giste. In  verband met de  berichten, die hij als commandant van de B.S. 
kreeg, schatte hij de  voorraden niet verder strekkend dan tot het einde 
van de  maand April. Hij had de overtuiging: als wij dan niet bevrijd 
zijn, zijn wij uitgehongerd. 

Een andere overweging, die hem toen geleid heeft, was natuurlijk 
de inhoud van de  voorstellen. 

Als nevenoverweging gold voor hem in de  precaire toestand, waarin 
het Nederlandse volk verkeerde, de geringe sterkte van de Binnen- 
landse Strijdkrachten (B.S.) in verband met haar geringe oefening, 
haar geringe bewapening, de  slechte voeding, de  niet al te beste op- 
leicling. D e  sterkte van de B.S. was zodanig (zeker o p  dat  tijdstip), dat  
hij hen alleen maar in staat achtte tot kleine handelingen uit de 
oorlog, wat men gewoonlijk noemt het taquineren en harceleren van 
de tegenpartij in stede van d e  open warfare, het in open gevecht 
treden. 

Uit de  algemene oorlogstoestand bleek hem als commandant van 
de  B.S., dat de  bondgenoten eigenlijk voornemens waren voetje voor 
voetje het bezette gedeelte van Nederland te bevrijden. In  verband 
met de noodtoestand, waarin Nederland toen verkeerde, werd hij 
inderdaad door grote zorgen bevangen bij de vraag, of een dergelijke 
langzame bevrijding wel o p  tijd tot resultaten zou komen. 

Dit is dan ook een overweging geweest, waarom hij onmiddellijk 
is ingegaan o p  deze onderhandelingen met de Duitsers. 

D e  heer Koot weet wel (later heeft hij het vernomen, doch toen 
ook al), dat enkele personen, mischien zelfs groepen uit de  illegaliteit, 
hein als commandant van de B.S. hogelijk kwalijk hebben genomen, 
dat  hij zich in onderhandelingen heeit begeven met, zoals men toen 
zei, de moffen. Maar hij heeft toch gemeend dit te moeten door- 
zetten. Hij heeft toen ook begrepen, dat  degenen, die tot hem dit 
verwijt heoben gericht, moesten worden gerekend tot de  die-hards in 
de BS., die inderdaad wilden vechten. D a t  vond hij niet nodig, als er 
niet gevochten behoefde te worden. 

D e  heer Koot bevestigt de opvatting, dat  het woord ,,capitulatieo 

tijdens het eerste onderhoud met Schwebel uitgesproken was, hetgeen 
voor d e  betrokken Nederlandse instanties allicht zeer aanlokkelijk 
scheen, cioch dat  dit later anders is geworden; bij de  latere onder- 
handelingen is het probleem van de  voedselvoorziening steeds meer 
o p  de voorgrond gekomen, maar toch niet in die mate, dat  de voedsel- 
voorziening zou prevaleren boven de  wapenstilstand met het geweer 
aan de voet. Dat  heeii de heer Koot tot uitdrukking georacht in een 
van zijn telegrammen aan de  Regering. Hij heeit tot uitdrukking ge- 
bracht, dat hij meend- te moeten opmaken, dat de besprekingen zich 
voornamelijk zouden bewegen o p  het geoied van de  voedseivoorz~e- 
ning, terwijl hij ook de nadruk wilde zien gelegd o p  het militaxe ge- 
deelte van de besprekingen. Ook de Vertrouwensmannen leefden aan- 
vankelijk in de gedachte, dat  het misschien o p  een capitulatie kon 
uitlopen. Er  is in het geheel geen verschil van mening geweest tussen 
de commandant van de B.S. en de commandant van het strijdende 
gedeelte, Peter Zuid (Borghouts), die zelf voortgekomen uit de K.P.- 
groep, met betrekking tot die onderhandelingen dezelfde mening was 
toegedaan als de  commandant van de  B.S. Borghouts behoorde tot het 
hoomkwart.er. Hij is a e  hooldpersoon gewerst, die zijn bemiddeling 
heeLt verleend o m  te komen tot de  militaire besprekingen in het Gooi  
met generaal Reichelt van de staf van Blaskowitz. Bovendien heeit 
hij zich ook o p  dit gebied bewogen met de  Ortskommandant te 
Amsterdam. Hij heeit altijd in dezeiide geest gewerkt als de heer Koot 
meende te moeten werken in verband met dat aanbod van capitu1at.e. 

Ook de heer Koot is van mening, dat  er strikt militair gesproken 
niet zo heel veel in te brengen was tegen de onderwaterzetting van de  
Wieringermeer. Dat  heeft hij ook tot uitdrukking g e ~ r a c h t  in zijn 
antwoord aan de Regering of aan  de bevelhebber van de Nederlandse 
Strijdkrachten, toen hij de  verschillende onderwaterzettingen van 
commentaar moest voorzien, o.a. ook de onderwaterzetting van de 
Wieringermeer. Dit was bij uitstek een gebeurtenis o m  te Londen 
twijfel te doen ontstaan aan de juistheid van de methode, die men 
ging volgen, maar de heer Koot heeft gemeend dit te mogen bezien 
in het licht van de  omstandigheden, waaronder de Duitsers verkeerden, 
meer in het bijzonder de houding, die zij tegenover Berlijn moesten 
aannemen, wanneer er bevelen kwamen. Op 17 April hadden de 
Canadezen Nijkerk bereikt. D e  heer Koot kan zich voorstellen, dat 
de Duitsers een aanval met parachutisten op d e  Wieringermeer moge- 
lijk hebben geacht en daarom hebben zij de  Wieringermeer laten 
onderlopen. D e  Wieringermeer was uit een strategisch oogpunt een 
belangrijk object. 

In  dit verband verwijst de heer Koot naar het telegram aan de  
Regering dd. 18 April, zoals dit wordt ingeleid en vermeld staat in 
het Memorandum op blz. 5. Men leest daar: ,,en werd mei inste:nming 
van de Vertrouwensmannen het volgende telegram door den C.B.S. o p  
18 April aan d e  Regeering gezonden: 
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Sckwebeì sprak gisteren van der Vlirgl en iapporteerde daarop 
als volgt: ,,In nadere bespreking over de gestelde inundaties is van 
Duitsche zijde verklaard, dat in verband met snelle opmarsch van 
Geallieerdeii inundaties inet betrekking tot Grebbelinie, Hollandsche 
waterlinie en stellingen Amsterdam en Rotterdam, voor welker uit- 
voering 14 dagen werd genomen, niet langer konden worden uitge- 
steld, gezien verantwoordelijkheid militaire Duitsche autoriteiten. Dat 
niet verder werd gegaan dan volstrekt iloodzakelijk en men overigens 
tot iedere overweging van voorstellen dienaangaande bereid was, 
mits deze zich niet bedoelde verantwoordelijkheid zouden verstaari. 
Van Nederlandsche zijde werd sterk de indruk verkregen, dat binnen 
het kader van het vorenstaande van Duitqche zijde tegemoetkomend- 
heid wordt betracht '' 

De heer Koot had dus op de 18de April (de doorsteking van de 
Wieringerineerdijk had op 17 April plaats) de indruk, dat de Duitsers 
inderdaad om militaire redenen deze inundaties hadden moeten doen, 
ook dus die vaii de Wieringermeer. Maar hij heeft daarop in het ge- 
citeerde telegram laten volgen: 

,,Hoezeer de na 12 April aangebrachte veriiielingen en inundaties 
erkend kunnen worden te liggen binnen het kader van militaire op- 
dracht en noodzaak, hebben deze inundaties zoodanigen omvang, dat 
ievensmogeiijkheden voor de bevolking binnen enkele dagen zullen 
ophouden te bestaan." 

Toen heeft de heer Koot geprobeerd Engeland te overtuigen van 
de absolute noodzaak om hier een snelle bevrijding tot stand te bren- 
gen. Zijn grootste zorg was te voorkomen, dat de geallieerden hier 
aari deze bevrijding een tempo zouden geven, waardoor men na de 
bevrijding (wat hij bij deze bespreking hartstochtelijk heeft gezegd) 
hier een verzopen land in stede van verschroeide aarde zou hebben 
gevonden, omdat de Duitsers dan hier de tactiek van het verzopen 
land zoudeii hebben toegepast. 

In verband inet de bevolking acht de heer Koot uitgesloten, dat 
het mogelijk zou zijn geweest de bevrijding van het Westen met ge- 
weld tot stand te brengen. In die periode had de heer Koot reeds het 
idee, dat de geallieerden eigenlijk niet van plan waren het Westen 
hier te bevrijden en al besloten waren hun hoofdstoot te richten op 
Duitsland. Daar ~ i t  onmiddellijk de conclusie aan vast (want als de 
geallieerden hadden besloten hun hoofdmacht te richten op Duits- 
land, kon het niets anders betekenen), dat zij voor een eventuele ver- 
overing van het Westen van Nederland slechts een betrekkelijk secun- 
daire macht beschikbaar konden stellen. Als men dat deed, betekende 
het, dat de strijd niet met de snelheid kon worden gevoerd, die nodig 
was om te verhinderen, dat het land vernietigd werd. De heer Koor 
,,wistw dit niet, maar hij had de indruk: als men Duitsland afsloot, 
zou het als een rijpe appel in de schoot van de geallieerden vallen. 
Hij was, wat dat betreft, niet zo optimistisch, dat het in Mei nf- 
gelopen was. De heer Koot stemt in met de opvatting, dat het feit, 
dat de geallieerden, terwijl zij bezig waren te trachten de zaak in 
Duitsland te liquideren, niet een dusdanig grote macht konden af- 
zonderen om het Westen van Nederland te bevrijden, voor de hand 
lag en dat daardoor het alternatief was weggevallen. 

Het is de heer Koot niet bekend, dat een gedeelte van de illegali- 
teit zich tot Londen heeft gewend en dat men van die kant getracht 
heeft invloed uit te oefenen op de Regering in Londen. De heer Koot 
heeft persoonlijk daarover geen besprekingen gevoerd, wel een be- 
spreking met de Vertrouwensmannen. Daarin kwam dit misschien 
ook tot uiting. Toen de heren van der Gaag en Neher naar de over- 
kant werden gezonden, bleek hem, dat zij volkomen met elkaar over- 
eenstemden. 

De heer Koot is het niet eens met het punt van critiek van prof. 
Geyl, waar deze vond, dat de toon in het gesprek van 12 Aprrl 
met Seyss-Inquart misschien niet fier genoeg geweest was, omdat 
daar als argument naar voren was gebracht, dat men toch ook 
rekening moest houden met de wenselijkheid, dat Nederland ook in 
de toekomst een bemiddelende rol zoii kunnen spelen tussen Duits- 
land en de andere landen. De heer Koot, de Duitsers keimende, zou 
dit argument zeker naar voren hebben gebracht. De heer Koof ver- 
klaart dit aldus nader. Hij is een paar keer in het Oranje-hotel ge- 
weest. Hij vroeg zich dan steeds af: hoe kan ik mijn bewakers tem- 
inen en dan stond hem steeds voor ogen de houding van de Indo- 
nesische hoofden, wanneer zij in de verdrukking kwamen, wanneer 
zij ietwat grof door Jan Fuselier of een sergeant van ons leger wer- 
den behandeld. Het heeft hem dikwijls getroffen, dat deze beschaafde 
inlandse, inheemse hoofden tegenover de dikwijls grove houding v.in 
onze soldaten in Indië in staat waren de tegenpartij direct tot rust te 
brengen, door niet al te veel op diens lange tenen te trappen. maar 
door een zodanige houding aan te nemen, dat Jan Fuselier merkte, 
dat hij te maken had met een beschaafd persoon. Dat is ook altijd 
de houding van de heer Koot tegenover de Duitser3 geweeqt Hij 
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i!leentic in ncn Ci~ie~t  te k~iiineri aanvoelen een nlincierwaardigheids- 
complex, dat hen a!tiid grof deed uitvallen, wanneer inen hen dat te 
Leer liet voeleii. Maar een klein beetje was toch wel goed, vooral 
als zij merkten. ddt er tegenover hen e-n Nederlailder stond, die niet 
zo hoog van de toren blies en wilde biazen inet betrekking tot de  
oehandcling, die hil van de Duitsers onderging. Zo is het hem altijd 
binnen zeer korte tijd gei~lkt de betiteling van Herr Oberst te krijgen. 
Zo heeft hij altijd tegenover de Duitsers gehandeld. 

In dit verband wds het heel goed van onze onderhandelaren, zeer 
zeker van de heer iwiz der Vlugt. even er op te wijzen, dat zij oris 
ook nog wel erns nodig zouden kunnen hebben. Prof. GeyI vindt 
het een inbreuk op onze fierheid; tenminste: zo stelt de heer Koot 
het zich voor. Maar door langs deze weg (zeer zeker tegenover 
Schi.vebe1) te wijren op het nut, dat zij zouden kunnen krijgzn van 
Nederland, heeft de heer van der Vlirgt zeer zeker de onderhande- 
lingen in een goed vaarwater gebracht en Schwebel heeft deze ge- 
dachte kunrren overbrengen op Seyss-I~~quart. De heer Koot gelooft, 
dat zulke gedachten toch nog wel op Seyss-lnqunrt Konden inwerken. 
Het is hem ook opgevallen door de besprekingen, die hij zelf geleid 
Iieeft met Generalleuìnant Reicheif, cie chef van de  staf van 
Blaskowitz (Blaskowitz was er iiiei bij). Tosn hij aan generaal 
Reichelf vroeg: ,,Hoe seschouwt u 011s. als soldaten of als 
partisanen?", heeft hij direct er aan toegevoegd: ,,Als u ons als parti- 
sanen beschouwt, zijn hiermede de besprekingen afgelopen; als u ons 
als soldaten beschouwt, blijven wij hier." Hij heeft hem toen ge- 
vraagd: ,,Hoe beschouwt iiw Koningin u?'' De heer Koot heeft ge- 
antwoord: ,,Als soldaten", waarop hil heeft gezegd: .,Dan beschouw 
ik u ook als soldaten." De heer Koot vond he? heel prettig, dat hij 
hem vroeg: ,,Hoc beschouwt iiw Koningin u?" Dat is de oude mea- 
taliteit. Toen is de heer Koot verder gegaan. Hij heeft gespeciileerd 
op zijn oîficiesseer, op zijn militair-zijn. 

Hij heeft precies hetzelfde gedaan bij zijn pogingen oin de krijgs- 
gevangenen te voorzien van gevangenenpakketten toen heeft hij ook 
gespeculeerd op het eigenaardige gevoel van krijgseer bij deze Duitsr 
officieren. Daarvan moet men gebruik inalren in stede van met de 
vuist op de tafel te slaan, wat prof. Geyl liever wilde hebben. 

De heer Koot was toen zeer zeker overtuigd van de samenwerking 
tussen Blasko~  itz en Sej.ss-lnqunrt. Deze overtuiging baseert de 
heer Koot op al die pogingen, van militaire zijde in begin April ge- 
daan om tot besprekingen met de B.S. te komen. Toen kreeg de heer 
Koot het bericht, dat er toenadering gezocht werd, niet alleen van de 
lagere militaire commandanten, maar zelfs van de zijde van de 
hoogste. De stap, die van de kant van Seyss-lnquart door Schwebel 
werd gedaan, vond de heer Koot passen in hetgeen reeds gebeurd was 
ia het contact tussen de Duitse militairen en de BS.,  want in het 
Gooi was er ook iets gebeurd. Daar had men zich ook al in verbin- 
uing gesteld met de artillerie-generaal von tJauer, met wie men ook 
gesproken had. De heer Koot begrijpt niet de conclusie van de heer 
Drion in zijn artikel in Vrij Nederland van 19 April 1946 luidende: 
.,Begin April had Btaskowitz juist aan Seyss-Inquare medegedeeld 
zich, in verband met de militaire situatie in Diiitsland, zonder meer 
aan de geallieerden te zullen overgeven. wanneer in de loop van de 
inaand alle voedsel in West-Nederland OU zou zijn. ,,Wij hebben 
ons toch bij de neus laten nemen"', merkte de bevelhebber der Neder- 
landse Strijdkrachten, Prins Bernhard, ecn inaand na de bevrijding 
in dit verband op." De heer Koot ontkent evenals Schwebel, dat 
Blaskowit: zich in die geest zou hebben uitgelaten, dat hij zich zou 
overgeven, wanneer het voedsel in het Westen op was. Blaskowit~ 
was misschien bij een directe actie van de geallieerden door zijn 
knieën gezakt, maar dan waren al deze inundaties gesteld, alle 
Sprenguilgen gebeurd, terwijl hij nu ook door zijn knieen is gezakt, 
m2ar op een andere manier. 

De opvatting der illegaliteit ten aanzien van deze z.g. onderhaiide- 
lingen werd door de heer Drioiz in het zoëven vermelde artikel 
aldus vertolkt: 

,,Afgezien van de ietwat ongelukkige indruk, die het op de gealli- 
eerden gemaakt moet hebben, dat ,,representalhes of the underground 
movement in Holland" bereid waren met Seyss-lnquart te onderhan- 
delen over een wapenstilstand. heeft gelukkig het door V.M. in dezen 
gevoerde beleid geen ernstige consequenties gehad. Maar dit niet 
dank zij hun beleid, doch tengevolge van omstandigheden, van hun 
wil onafhankelijk. Doordat immers de beslissing van de geallieerden 
zo lang op zich liet wachten en de algehele capitulatie in Duitsland 
veel eerder kwam dan zelfs het geallieerde opperbevel voorzag, is de 
situatie, die V.M. en de Duitsers beoogden en de illegaliteir onaan- 
vaardbaar achtte, nooit ingetreden, is de door de vijand voorgesteldc 
wapenstilstand niet tot stand gekomen. 

Dit mag waar zijn, zeggen de voorstanders van de politiek van 
V.M., hlin beleid heeft dan toch maar, geluk of geen geliik, veel leed 
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aan Nederland bespaard, doordat de  geallieerden hun offensief bij 
de Grebbelinie stil legden en de  Duitsers van verdere executies, ver- 
nielingen en inundaties afzagen. Ook dit echter is de  feiten naar mijn 
mening niet geheel juist zien. 

Wanneer echter V.M. hadden vastgehouden aan het oorspronke- 
lijke aanbod van de vijand - capitulatie -, wanneer zij er op hadden 
gestaan, dat Blaskowitz of een vertegenwoordiger van hem aan 
de besprekingen deelnam; wanneer zij - met het zojuist begonnen 
offensief over de IJssel als stok achter de  deur - Blaskowitz per- 
soonlijk aansprakelijk hadden gesteld voor verdere executies en ver- 
nielingen en niet hun vrees daarvoor steeds weer hadden getoond; 
kortom, wanneer zij de Duitsers tegemoet waren getreden op de wijze 
die de verzetsbeweging voor ogen stond, zou, naar  mijn stellige 
mening, niet alleen veel van wat de vijand nog na 12 April misdreef 
uit zijn gebleven, maar ook het voedselrelief eerder hebben kunnen 
plaats vinden. daar het dan niet was opgehouden door alle bespre- 
kingen betreffende het voorstel tot wapenstilstand." 

Gevraagd naar zijn oordeel over deze passage, verwijst de  heer Koot 
naar de niet verzonden brief d.d. 18 Auril 1945 van de Vertrou- 
wensmannen, die volkomen zijn standpunt weergeeft. De critiek 
daarop heeft de heer Koot gelezen; wanneer hij het weer leest, maakt 
het op hem meer de indruk van Rechthaberei. 

Met betrekking tot de vermoedelijke motieven, die Seyss-Inquart 
in deze gedreven zouden hebben, gevoelt de  heer Koot het meest voor 
het gezichtspunt, dat de Duitsers, overtuigd zijnde, dat zij de  oorlog 
verloren hadden, probeerden to make the best of it. 

D e  heer Koot kan zich indenken, dat de Duitse autoriteiten be- 
invloed waren door de vrees voor het eigen hachje en gedacht heb- 
ben: als hier wanorde heerst, kunnen wij o p  e-n gegeven ogenblik 
voor het vuurpeloton worden geplaatst. D e  heer Koot heeft die 
onderhandelingen mede kunnen bezien in het licht van de wens van 
de Duitse autoriteiten, die zich daarmede occupeerden, hier een chaos 
in verband met de voedselnood te  voorkomen. Hij heeft bij Blasko- 
witz ook gedacht aan de  mogelijkheid, dat men meende o p  die manier 
op een gegeven ogenblik aan e-n catastrophe in Nederland te kunnen 
ontkomen door zich beschikbaar te stellen voor het eigen land en dat  
men o p  een gegeven moment naar  Duitsland kon wordeii afgevoerd 
als eerste krijgsgevangenen. 

D e  heer Koot kan van Seyss-Inquart deze hoge geestelijke beginse- 
len niet veronderstellen, maar wel kan hij zich indenken, maar dat  
weet hij niet, dat Seyss-lnquart geprobeerd heeft door het voeren van 
deze onderhandelingen een rol te spelen bij de onderhandelingen, die 
hij misschien namens Duitsland met de gealiierrden zou kunnen 
voeren. 

D e  heer J. Kok,  destijds hoofd van de Sectie V der Binnenlandse 
Strijdkrachten, g e d t  over de toestand, waarin Nederland verkeerde in 
de Aprildagen van 1945 en waarin Nederland had kunnen komen te 
verkeren, wanneer het anders gelopen was, de volgende uiteenzetting. 
Toen hij Rotterdam had zien verwoesten, kwam bij hem deze ge- 
dachte op, dat, wanneer het mogelijk zou zijn Nederland te  bevrijden, 
dit niet zou moeten gebeuren door middel van een totale oorlog- 
voering, althans niet in dat  gedeelte van ons land, dat  naar zijn 
mening veel kunstiger is opgebouwd dan welk gebied in Europa ook: 
de provincies Noordholland, Zuid-Holland en Utrecht en misschien 
enkele gebieden daarbuiten. In hoofdzaak was toen zijn gedachte: 
indien er in dat gebied vernielingen komen aan kunstwerken, zal dat 
leiden tot de vernietiging van de levensmogelijkheden van de burger- 
bevolking. D e  heer Kok stelt er prijs o p  te zeggen, dat dit nog steeds 
zijn standpunt is ook voor een toekomstige oorlog. D e  heer Kok wil 
niet zeggen, dat hij ge-n enthousiast aanhanger is van de idee om de  
vesting Holland te verdedigen. Hij zou willen waarschuwen, dat men 
bij een toekomstige oorlogvoering alles doet o m  de levensmogelijk- 
heden van de  burgerbevolking in het Westen des lands te behouden, 
voorzover dat althans menselijkerwijze mogelijk is. Iets anders mag 
hii hiervan niet zeggen. Hij wil zich niet uitspreken over de vraag, of 
daarmede staat of valt de verdedigbaarheid van enig gebied in ons 
land, omdat hij zich over de wijze waarop een toekomstige oorlog zal 
worden gevoerd, geen mening mag aanmatigen, maar hij weet wel dit, 
dat  men niet 43 milliûen mensen in korte tijd kan evacueren. Die 
mensen blijven hier zitten. En of wij bij een toekomstige oorlog weer 
een bezettingstijd zullen meemaken en o p  dezelfde wijze weer de bond- 
genoten te hulp kunnen roepen, weet hij ook niet. Zijn standpunt in de  
bezettingstijd is aileen geweest: de grote poldergebieden in Westelijk 
Nederland mogen niet alleen door hoge waterstanden, maar ook door 
vernielingen van bruggen, sluizen, havrns, electricite;tsvoorzi~ningen, 
polderbemalingen, niet worden geschaad, dat alles één geheel zijnde 
en ékn en ondeelbaar om het land het land te laten. Wordt het ge- 
schaad o p  een van die punten, b.v. de  electriciteitsvoorziening, dan  is 
de polderbemaling voor een groot deel onmogelijk en elke inundatie- 
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maatregei, door vernieling van dijken of anderszins, leidt tot over- 
stromingen, die niet meer te keren zijn, leidt ook tot het niet meer 
kunnen gebruiken van havens en scherpvaartwegen. D e  boezenige- 
bieden, die op een hoger peil liggen dan de polders, lopen dan leeg. 
Dat  zijn de scheepvaartwegen. Die kaden komen droog en kunnen in 
gecn jaren weer waterkerend worden gemaakt. Daardoor raken ge- 
bieden voor elkaar onbereikbaar. 

Om aan te geven, hoe moeilijk dit in de afgelopen oorlog al was, 
wil hij ern voorbeeld noemen. Prins Berrzhard heeft pogingen gedaan 
- dat viel samen met de  destijds voorbereide vredesconferentie van 
San Francisco - 0111 te bereiken, dat in Nederland voedsel werd 
afgeworpen. Dat  plan is aan de heer Kok toegezonden. Op 40 ver- 
schillende plaatsen in het bezette gebied zou voedsel worden afge- 
worpen. Op grond van de toen gestelde inundatiën, de palen- en 
mijnenvelden, de vernielde bruggen en alles, wat er verder in het 
bezette gebied was, heeft de heer Kok 37 van deze plaatsen als on- 
bereikbaar moeten verklaren. Zodanig onbereikbaar, dat,  als het 
voedsel daar afgeworpen zou zijn, wij daaraan niets gehad zouden 
hebben, omdat het naar de bevolkingskernen moest worden vervoerd, 
die niet o p  een enigszins behoorlijke wijze in  korte tijd konden 
worden bereikt. 

Da t  heelt geleid tot het afwerpen van het voedsel o p  vier Duitse 
vliegvelden. Dat  is een voorstel van de  heer Kok geweest. D e  moei- 
lijkheden om hier in Nederland voedsel te brengen, had men in 
Engeland kunnen weten. D e  heer Kok vermoedt, dat  d e  organisatie, 
die door Prins Bernhard met deze zaak was belast, niet op oe hoogte 
was van wat B.I. en B.B.O. wisten. Als Prins Bernhard dat  gewetrn 
had, zou dit plan er nooit geweest zijn en zou men ook niet gepro- 
beerd hebben, dat  met de vredesconferentie van San Francisco te doen 
samenvallen. Van het B.B.O. durft de heer Kok niet met zekerheid 
te zeggen, of het volkomen op de hoogte was, maar het B.I. was 
positief op de hoogte. 

D e  heer Kok deelt mede, dat het IJsselmeer bij opwaaiing o p  en- 
kele plaatsen zelfs 20 cm boven N.A.P. stond. De normale stand is 
40 cm minus N.A.P. en deze mocht bij mobilisatie met het oog o p  de  
bemalingsmogelijkheden van het poldergebied in Friesland tot 13 cm 
minus N.A.P. worden opgevoerd. Het  was een noodtoestand ge- 
worden. D e  Duitsers hielden de sluizen bij Kornwerderzand en Den 
Oever dicht. H u n  bedoeling was, indien zij weg moest-n, die sluizen 
in gesloten stand te vernielen. Dan  zou het IJsselmeer bij eb niet meer 
aftapbaar zijn. IJmuiden was in hun handen. Daar  zat de kustverde- 
diging van de Duitsers, aan wie was bevolen tot het uiterste stand te 
houden. In dit gebied lagen de sluizen van IJn~uiden, naar het Westen 
de enige mogelijkheid om IJsselmeerwater kwijt te raken. Dus elke 
druppel water, die uit de toen nog hoog staande grote rivieren kon 
worden ingelaten naar het diepe poldergebied, was een druppel water, 
die wij niet meer kwijt konden. Dat  is de  reden geweest, waarom de 
heer Kok naar Engeland heeft laten seinen: indien d e  geallieerden 
voor de Wons-stelling in Friesland komen, moeten zij proberen d e  
sluizen bij Kornwerderzand in ongeschonden staat in handen te krij- 
gen. Dat  telegram is te laat gekomen. D e  Duitsers hebben op de dag, 
voordat dit mogelijk was, d e  10 koppen van de noordelijke hef- 
torens afgeslagen, waardoor de  schuiven naar beneden zijn gevallen. 
Het  IJsselmeer zat dus dicht. 

Bij Den Oever dreigde het precies zo te gaan. Den Oever was 
de  eigenlijke oorzaak van de  overstroming van de Wieringer- 
mevr. Er  was voorbereid, dat de  Engelse parachutisten in de 
Wieringermeer konden landen o m  onze B.S.-ers te hulp te komen 
orn als uiterste maatregel de sluizen aan  Den  Oever in onge- 
schonden staat in handen te krijgen. Het was voorbereid om, indien 
hier de bevrijding zou komen, te trachten deze sluizen, hetzij door 
de B S. alleen, hetzij met hulp van Engelse parachutisten in handen 
te krijgen. Dat  wist Kiehl, de Referent Wasserwirtschaft beim Welr -  
machtsbefehlshaber. Hij heeft het bevel gegeven, want hiermee was 
die mogelijkheid weg. D a t  zuiver militair bezien de onderwaterzetting 
van de Wieringermeer misschien te begrijpen was van de Duitsers, 
omdat er toch een voortdurend opdringen, althans activiteit was van 
de Engelsen, die torn al over de IJssel waren en voor de Grebbelinie 
stonden, is enerzijds juist en anderzijds niet. Er  is verschil tussen 
inundatie en overstroming. Een oorlogsdaad als deze kan alleen dan  
gerechtvaardigd worden geacht, als het een inundatie is en als de 
Duitsers zich o p  het standpunt hadden gesteld, dat zij de regelbaar- 
heid in handen moesten houden. Doen zij dat  niet, dan is de over- 
stroming van de Wieringermeer in elk geval ecn wandaad. Natuurlijk 
gaat overstroming veel sneller. De Wieringermeer moest 4+ m onder 
water lopen. Bij inundering kan men beginnen met het grondwater 
o p  te zetten. Dan  loopt de bevolking nog niet weg en later heeft men 
er nog maar 40 cm bovenop te zetten, wat men van uit het Amstel- 
meertje had moeten tot stand brengen. Z o  hadden ze de inundering 
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vdn de vesting-Holland tot stdnd gebrdcbl. Pa5 in April 1945 wordt 
tot de onverantwoordelijke overstroming overgegaan. Als men een 
gebied gaat inunderen, gaat er een geruime tijd overhern voor men 
van het normale peil gekomen is op het inundatiepeil. Misschien kan 
het binnen een etmaal of nog korter; als men maar voorbereidt, dat  
men het grondwater eerst opzet. He t  inunderen van de  polder had 
dan  in dezelfde tijd kunnen gebeurec, waarin nu de overstroming 
heeft plaats gehad. Die 40 cm zetten ze er zeker zo gaum op, maar 
de  Duitsers rekenden hier nooit op. D e  Haar len~n~ermeer  stond er 
ook zo voor. Die ligt 4+ in beneden de zeespiegel en was het sluit- 
stuk van de Westelijke inundatie. Op 4 plaatsen was de ringdijk onder- 
mijnd en door mijnenvelden voor onze sabotagemensen onbereikbaar. 
Het  was hun hedoeling niet alleen, maar ze hebben behalve hun 
maatregelen ten aanzien van de dijken ook hun plannen voorbereid 
wat betreft de sluizen bij D e  Liede en bij Halfweg, en IJmuiden 
stond voor hen open. Als dat  gebeurde, kon het zeewater dus metecri 
de Haarlemmermeer in en dan tot rijn volle hoogte. Dat  was al 
lang voorbereid. Wat de Duitsers bij de Wieringermeer hcbben ge- 
daan, was bij de  Haarlemmermeer ook voorbereid. 

Wat er met de  Wieringermeer nu is gebeurd. is een wandaad ge- 
weest. Een oorlogsdaad o p  het gebied van de  inundatie was, naar 
het inzicht van de heer Kok, verantwoord, omdat de  Duitsers te 
maken hadden met een als strijdmacht erkende organisatie, aan- 
nemende, dat  de Engelsen er niet bij waren gekomen en da t  de  B.S. 
het alleen moest opknappen. Daarom was een inundatiemaatregel 
geoorloofd, maar het totaal verzuipen van de Wieringermeer -- want 
daarop kwam het nerr - acht hij een wandaad. 

Deze vrees voor het Westen van ons land was dus niet alleen 
gelegen in het feit, dat  het buitenwater, het water in de  grote rivieren, 
nog zeer hoog stond. 

O p  17 April kreeg de  heer Kok langs illegale weg een bericht van 
de  toenmalige directeur-generaal van de  Rijkswaterstaat, de heer 
Brinkhorst. Deze wist, dat  hij deze zaak beheerste en hij vroeg de 
heer Kok bij d e  geallieerden aan t e  dringen o p  onmiddellijk in- 
grijpen, omdat hij als directeur-generaal van de  Rijkswaterstaat, dus 
in zijn legale functie, de verantwoordelijkheid voor de waterstaat- 
kundige toestand in ons land niet langer kon dragen. Dat  was de 
dag, waarop de  Wieringermeer onder water is gezet. Maar  de vrees 
van d e  heer Kok had betrekking o p  d e  combinatie van al deze 
vernielingen en vernielingsvoorbereidingen, want met inundatie hangt 
onherroepelijk samen de zuiverheid van de  drinkwaterbronnen. N e t  
ontzettend veel moeite Beeft sectie V gedaan gekregen, dat  de  
Loenerveenseplas niet werd vervuild en dat  deze prise d'eau van de 
Amsterdamse Waterleiding niet onbruikbaar is geworden. Door het 
vernielen van bruggen o p  scheepvaartwegen werden het verkeer en 
de onderlinge hulpverlening onmogelijk. Door  het vernielen van 
spoorbruggen werd het spoorwegverkeer niet meer mogelijk. Bruggen 
en dijken, die nog niet vernield waren, waren zodanig voorbereid 
voor vernieling, dat  met één druk op de  knop de  vernieling kon 
worden tot stand gebracht. Het  is toch steeds zijn vaste mening, 
hij kan wel zeggen: zijn wetenschap, dat, indien dat  alles zou zijn 
gebeurd bij een totale oorlogvoering - en de  Duitsers hadden 
daartoe opdracht en zij zouden deze uitgevoerd hebben --, wij hier 
zouden zijn gebracht in  een toestand, waar wij in geen tientallen 
jaren meer uit hadden kunnen komen. Dat  was de reden waarom de 
heer Kok meende zo te moeten handelen en de capitulatiebespre- 
kingen met de  Duitsers meende te moeten aanvaarden. 

Van de  besprekingen, die er waren, heeft hij pas gehoord op 12 April. 
Hij heeft nooit bij de  heer Six er o p  aangedrongen o m  o p  grond 
van zijn vrees - die door de  heer Six en generaal Koot in alle op- 
zichten werd gedeeld - de  capitulatie-besprekingen te doen voeren. 
D e  heer Kok kon nog helemaal niet overzien, in hoeverre deze be- 
sprekingen tot veiligstelling van ons land in zijn richting zouden 
kunnen voeren. Hij  is op 26 April voor het eerst met de heer Six 
naar Den Haag gegaan voor besprekingen met Schwebcl en Kiehl 
en toen werd het hem duidelijk, dat  langs deze weg zijn einddoel 
misschien zou kunnen worden bereikt. Dit  bleek hem uit de  bereid- 
heid van de Duitsers om partieel te capituleren. D e  telegrammen, die 
de heer Kok vóór 26 April naar Londen heeft gestuurd, zijn allemaal 
van deze strekking. Maar toen hij die telegrammen verzond, wist hij 
niet, of de capitulatiebesprekingen, die gaande waren, tot een op- 
lossing in deze richting zouden kunnen voeren. 

D e  heer Kok heeft van het ogenblik af, dat  hij hoorde, dat  ei 
capitulatiebesprekingen waren - dat  moet dus omstreeks 12 Apr,l 
zijn geweest -, in zijn telegramwisseling met Londen, die over 
de heer Six liep, steeds nadrukkelijk naar voren gebracht, dat  
een oplossing zonder verovering voet voor voet, zoals zij dat  
noemden, en zonder een landing o p  de  kust zou moeten worden 
r1agestre:fd. Toen hadden zij de keuze tussen twee mogelijkheden. 
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Dr: enc inugelijkheid was urn. indien de Duitsers niet bereid waren 
en bij de capitulatiebespreklngen niet bereid bleken in deze 
richting mee te gaan, door een plotselinge aanval uit de lucht 
die belangrijke punten in ons land te be~etten, die bepaaldelijk 
behouden moesten blijver1 om de levensmogelijkheden van de 
burgerbevolking te verzekeren. In die telegrammen zijn die punten 
genoemd. Daar stonden BS.-eenheden klaar, die deze puilten 
zouden bezetten, totdat hulp van Engeland zou komen. Het ge- 
allieerde krijgsplan kenden zij helemaal niet, omdat zij daarover 
in het geheel niet waren ingelicht. Maar dat bit het standpunt 
was, dat door de heer Kok werd ingenomen, kan hij hiermede 
bewijzen, dat hij altijd tegen de heer Six heeft gezegd: dat Arnhem 
in September 1944 verloren is, is de redding van ons land geweest. 
Immers, indien de geallieerden waren doorgestoten naar de Zuider- 
zee. zou het Westen van ons land zijn afgesloten. In  dat Westen 
zat e:n enorme Duitse macht; daar zaten niet alleen de Duitse 
autoriteiten, maar ook de 5.S.-commando's. beschermd tegen sabo- 
tage van onze zijde, voor de vernieling van onze bruggen en sluizen. 
Toen waren zij nog sterk. Indien deze afsluiting zou zijn tot stand 
gekomen en men een aanval naar het Westen had gedaan, zou 
het Westen verloren zijn geweest. Dat dit in April 1945 niet is ge- 
beurd is een gevolg geweest - dat is niet alleen de indruk van 
cie heer Kok, maar dat was zoals bij de besprekingen bleek, ook 
de indruk van generaal Reichelt - van de grote oorlogsmoeheid 
bij de Duitse weermacht, niet bij de Duitse S.S. 

Op de vraag, of die oorlogsmoeheid ook niet in September 1944 
had kunnen ontstaan, antwoordt de heer Kok, dat hij gelooft, dat de 
Duitsers aan hun eigen inundatielinies niet zoveel waarde toekenden 
als aan hun verdedigingslijn aan de kuststrook; als de geallieerden 
naar de Zuiderzee zouden zijn doorgestoten, zouden de Duitsers er 
hier een tweede Boulogne van gemaakt hebben. 

De heer Kok durft bijna zeker te zeggeil, dat Seyss-Inquart 
geen invloed heeft gehad op hetgeen er in April 1945 op militair 
gebied gebeurd is. De beslissingen lagen op dit terrein in handen 
van Blarkowifz. 111 het Witbock van de Vertrouwensmannen staat 
een verslag van het onderhoud met Reichelt; daarin heeft de 
heer Kok alleen maar gezet wat betrekking had op het zuiver 
zakelijk gedeelte en wat Borghouts naar voren bracht over andere 
kwesties, o.a. áe kwestie van de BS.-ers enz., die in vrijheid 
gesteld moesten worden. In het begin van deze bespreking heeft 
de heer Kok de indruk gekregen, dat Reichelt zich van Seyss- 
Inquart niets meer aantrok. Zij kwamen in de villa te zitten tegenover 
Reicheit, Major Graf von Plessen en Oberstleutnant Schröder. In 
het begin zeide Reichelt, dat het hem genoegen deed, dat zij de Duitsers 
hadden uitgenodigd voor deze bespreking. Toen zeide de heer Koot: 
..U vergist u: de uitnodiging is van u uitgegaan". Reichelt, die had 
gestaan. ging toen zitten en zei, dat hij ons tevoren gaarne enige 
vragen wilde stellen. De eerste vraag was deze: ,,Sind eure Truppen 
anerkannt?" Toen antwoordde de heer Koot: ,,Jawohl Herr General". 
Waarop Reichelt vroeg: ,,Von wem?" ,,Von unserer Königin", zei 
Koot. Waarop Reichelt vroeg: .,Wo befindet sich jetzt eure Königin?" 
J>e generaal antwoordde: ,,In Anneville bei Breda". 

Reickeir zei daarop: ,,Wilt u aan uw Koningin een vraag over- 
brengen. en wel de volgende: Is er voor een eerlijke Duitse generaal en 
zijn eerlijke Duitse medestrijders, waartoe ik niet reken de Gestapo, 
de S.D., de Griine Polizei. de Nederlandse landwacht en ander 
,,Gesindelfl, een mogelijkheid om te worden gevrijwaard van dwang- 
arbeid in Rusland?" Toen heeft generaal Koot geantwoord, dat het 
hem bekend kon zijn, dat zij de bevelen van hun Fuhrer hier hadden 
uitgevoerd, die in strijd waren met het oorlogsrecht. en dat zij als 
zodanig bij onzi bondgenoten stonden aangeschreven, maar dat hij 
desondanks bere~d was deze vraag over te brengen. Toen zei generaal 
Reichelt: ,,Und wenn Sie das nicht tun sollten, so wurde mein Ober- 
befehlshaber zum endgultigeli Kampf im westlichen Holland bereit 
sein. Verstehen Sie das?" Verder 7ei hij nog: ,,Denn jeder ruttelt an 
der Leiche Deutschlands, aber ich warne S:e vor der roten Gefahr". 

Hieruit leidt de heer Kok af, dat Reichelt volkomen zelfstandig 
handelde en zich van al die eenheden onder Seyss-Znquart niets aan- 
trok. De heer Kok heeft hem toen gevraagd: ,,Wilt u daarmede 
zeggen, dat u deze eenheden onder uw bevelen rekent of niet, of dat 
u verantwoordelijk kunt zijn voor wat deze eenheden nog zullen doen, 
als u bereid bent te capituleren? Want wanneer u nu al capituleert, 
maar de S.S. de sluis bij Wijk bij Duurstede en de Beatrix-sluis toch 
laat ploffen, zijn wij niet geholpen." Reichelt redde er zich uit door te 
zeggen, dat generaal Schöngarth daarvoor verantwoordelijk was en 
dat hij met deze mensen niets te maken had. Schöngarth ressorteerde 
onder Seyss-Inqrnart en daarom liet Reichelt weer los, dat hij aan die 
mensen iets kon bevelen. Hij verklaarde zich bereid tot capitulatie 
alleen voor de Duitse weermacht. 
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Reichelt was er van overtuigd, dat Seyss-Inquart geen macht meer 
liad en dat  niemand meer naar hem luisterde, ook niet de vier 
groepen, die hij noemde. Tijdens de ,,wapenstilstandv, die er bestaan 
heeft, was de toestand zo, dat Seyss-Inquart zijn S.D. niet meer in 
de hand had. Ondanks de gegeven belofte is men toch - misschien 
zonder medeweten van Kiehl - met heel veel vernielingen doorgegaan. 
D a t  blijkt ook uit het rapport van de  heer K o k .  D e  S.D. en de S.S. 
zaten ook bij die vernieiingsvoorbereidingen. Zij zaten bij de sluizen. 
Zij vertrouwden de  weermacht niet. 

Kiehl had twee functies. Hij was Referent fur  die Wasserwirtschaft 
bij Seyss-Inqzlnrt en adviseur voor militaire waterstaatszaken bij de 
opperbevelhebber. Deze dubbele positie maakte het hem mogeii~~k 
bij de eerste bespreking van de ene stoel op de andere te wippen. 
Wanneer hij zei: dat wert ik niet, want ik ben dit, dan  zei de heer 
Kok: ja, maar u bent ook dat en dan  wist hij het wel weer. De herr 
Kok heeft Kiehl geen eerlijke vent gevonden. D e  belolte, die Kieill 
o p  26 April heeft gedaan, ;s hij positief niet nagekomen. Dat  heeft 
de  heer Kok hem meermalen recht in zijn gezicht gezegd en dat 
heeft hij ook erkend. De belofte nl., dat  hij alle verdere vernielings- 
voorbereidingen zou stopzetten. Dat  deed hij niet. In  de periode van 
26 April af ging hij gewoon door overal sluizen en gemalen kapot 
te maken en overstromingen te veroorzalten. Het  gebied van Schalk- 
wijk is toen onder water gelopen. D a t  is het gevolg geweest van het 
optreden van Kiehl en zijn ondergeschikt-n. Dat  waren SS.-groepen, 
waarvan hij heeft gezegd: daarover heb ik niet het commando. Dia 
verhouding heeft de heer Kok nooit begrepen. Kiehl was burger ei1 
majoor. Als hij onder de Wehrmachtsbefehlshaber stond, was hij 
majoor en als hij onder Seyss-lnquart stond, was hij burger. Hij ver- 
scheen nu eens in uniiorm en dan weer in politiek. Dat  in ieder geval 
Seyss-Inquart en misschien zelfs Reichelt de S.S. niet meer in him 
macht hadden, is gebleken uit de vertraagde capitulatie van 1Jmr:i- 
den cn Den Helder. Die hebber. pas gecapitule~rd o p  9 en 11 Mei. 

De capitulatie is geweest op 7 Mei en men wist het op 5 M'ei. 
Het  werk van de  heer Kok ging door. Alle berichten bleven naar 
zijn bureau toevloeien. Zij kregen toen in de  eerste plaats het bs- 
richt uit IJmuiden, dat de S.S.-marine-commandant niet bereid was 
te capituleren, dat  de  middensluis nog stsecis voor vernieling was 
voorbereid, zijnde de laatste goede sluis, die Amsterdam iriet de zee 
verbond, en dat men verdere vernielingen voorberridde en met het 
tot zinken brengen van schepen bezig was. Dergelijke berichten, iets 
erger, kregen zij uit Den Helder. Toen heeft de  heer Kok niet ge- 
weten wat hij daarmee aan moest. Kiehl kon  er alle-n misschien 
iets over zeggen, wat de sluizen betreft. Misschien zou hij toch wel 
gezegd hebben: dat  is mijn zaak niet. Bovendien moest worden reke- 
ning gehouden met de  mogelijkheid, dat  deze SS.-commando's als 
kernen besdoeld waren voor de kustverdediging, waartoe de Duitsers 
wilden overgaan in de  vesting Hoek van Holland, de  vesting Noord- 
wijk-Katwijk, de vesting IJmuiden-Velzen en de vesting Den Helder. 
D e  heer Kok is to-n naar Rotterdam gegaan en daar heeft hij de 
chef van de Royal Engineers van het Canades'e leger deze zaak uit- 
eengezet. Hij heeft gezegd: indien dat doorgaat, kan Amsterdam 
voor jaren van de zee afgesloten zijn, dan  kan de  koopvaarders- 
schutsluis voor jaren ontoegankelijk worden en zal lange tijd geen 
voedseltoevoer door het Noordhollands Kanaal mogelijk zijn. Deze 
Canadese autoriteit heeft de  heer K o k  beloofd, dat hij zich met 
Engeland in verbinding zou stellen en zou vragen of de  Royal Navy 
kon optreden. 

Naar  de  heer K o k  heeft gehoord, is dat  gebeurd en heeft deze 
bedreiging uit zee de capitulatie van IJmuiden en D s n  Helder be- 
spoedigd. Deze beide commandanten hebben volkon~en onafhanke- 
lijk van Reichelt en Seyss-lnquart gehandeld. D e  heer Kok heeft er 
geen enkel bewijs voor. Hij is naderhand in Rotterdam geweest en heett 
naar deze kolonel gevraagd. Toen werd hem door een van zijn adjii- 
danten medegedeeid, dat  dit bericht was overgebracht, dat  van En- 
gelse zijde was gezegd, dat  een dreigende invloed zou worden uitge- 
oefend en dat naar het weten van die adjudant dat  ook gebeurd zou 
zijn. D e  heer Kok heeft hiervoor verder geen enkel bewijs. Hij zegt 
het ook voorzichtig. 

D e  heer J, J. F. Borghouts verklaart, dat  o p  een dag in d e  tweede 
helft van April de chei staf van de C.B.S. hem o m  ern bespreking 
gevraagd heeft. Ergens te Amsterdam hebben zij die gehouden en 
daar deelde hij de neer Borghouts mede, dat de heer Six naar E e n  
Haag was geweest en daar met enkele andere mensen besprekingen 
voerde met Seyss-lnquart over de voedselvoorziening. Hij vertelde 
dat de  volgende voorlopige overeenkomst zou bestaan: Seyss-lnquart 
wilde dan  wel voedseldroppings of invoer van voedsel toestaan en hij 
zou de razzia's en fusilleringen stopzetten, maar dan moest hct 
strijdend gedeelte van de B.S. van zijn kant de sabotage stopzetten. 
D e  heer Borghouts heeft ten antwoord gegeven, dat  hij dit niet 
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accepteerde. omdat hij de  toezegging van Seyss-Znquart niet ver- 
trouwde, maar dat  hij genoegen zou nemen - wat betreft de stop- 
zetting van de razzia's en de fusilleringen en de arrestaties - met een 
toezegging van de Oberbefehlshaber, omdat naar de mening van de 
heer Borghouts de Oberbefehlshaber zich niet zou storen aan alles, 
wat Seys~-fnquart zei. D e  chef staf was het daarmede eens. Voor alle 
zekerheid heeft de heer Borghouts de  Prins te Londen een telegram 
gezonden, waarin hij deze situatie uiteen heeft gezet, en o m  instruc- 
ties heeft gevraagd. Intussen zijn die besprekingen blijkbaar verder 
gegaan en is op een gegeven moment een overeenkomst tot stand 
gekomen, dat de voedseldroppings inderdaad zouden plaats vinden 
en toen kreeg de heer Borghouts van de  C.B.S. bericht, dat  inder- 
daad de zaak stopgezet moest worden. Dit was onmiddellijk voordat 
de voedseldroppings begonnen. N a  twee of drie dagen bleek reeds, dat  
inderdaad juist was, wat de heer Borghouts had gedacht, want de Duitse 
Wel~rrnacht en de S.S. gingen rustig verder met fusillering en razzia's. 

D e  heer Borghouts heeft de C B.S. torn gezeqd, dat hij persoonlijk 
contact wilde opnemen met de Brfehlshaber. Dat  is hem gelukt. D e  
eerste keer is het mislukt. D e  heer Borghouts is toen in het Gooi 
terecht gekomen bij een generaal, wiens naam Eiij nu  is vergeten. D e  
tweede keer zou de heer Borghouts door bemiddeling van de heer 
Walterscheid. oud-directeur van Philips in Polen, die in het Gooi 
woonde en via de Ortskommandant te Amsterdam een onderhoud 
hebben met de Oberbefehlshaber in den Niederlanden. 

D e  Ortskommandant vroeg de heer Borghouts toen wat zijn rang 
was en toen heeft hij gezegd: majoor. Hij zei toeri, dat geqeraal 
Blaskowitz alleen met een generaal wilde spreken, waarop de heer 
Borghouts heeft geantwoord, dat hij dan een generaal zou laten 
konien. Hij is dus naar de  heer Knot gegaan en hij heeft hem ge- 
zegd, hoe deze zaak stond en dat  hij het zeer belangrijk achtte, maar  
onidat B'askowiiz alleen met een generaal wilde spreken had de 
heer Borghouts gezegd, dat  de heer Koot generaal was. D e  heer Koot 
had er bezwaren tegen, hij vond het niet in overe-nstemming met zijn 
militaire eer enz., maar  hij heeft er uiteindelijk in toegestemd. Zij 
hebben daar niet met Blaskowitz gesproken, maar met zijn chef 
staf, generaal-majoor Reichelt. E r  zijn toen beoaalde afsoraken ge- 
maakt en zij hebben ook afgesproken, dat  zij nog e-ns zouden terug- 
komen met de heer Kok van de  genie, omdat eon van de eisen was, 
dat  de  voorbereidingen tot d e  inundaties o n ~ e d a a n  zouden worden 
gemaakt. D e  afspraak was, dat  de heer Kok met een genieman van 
de  Duitsers langs de  verichillende werken zou rijden en verschill~nde 
aanwij~ingen zou geven Dat  is ook gebeurd. D e  heren Koot en Borg- 
houts hebben met Reichelt de kwestie van het stoqzetten van de 
razzia's, fusilleringen, vorderingen en ook de inundaties besnroken. 
Wat de eerste drie punten betreft, is een positieve toezegging gegeven, 
dat  het zou worden stopgezet, mits de B.S. de sabotage zou stowzetten. 

Dit is ook gebeurd en toen heeft de  heer Borgllouts ook de order 
uitgegev-n, dat er niets meer mocht gebeuren. D e  besprekingen, ge- 
normd in het memorandum van Vertrouwensmannen in de biilagen 
nos. 20 en 21, welke besprekingen volgens het memorandum ap 
4 Mei en 6 Mei 1945 zijn gevoerd, zijn de besprekingen geweesi, 
waarop de  heer Borghouts doelt. Majoor Kok is toen nog o p  stap 
geweest. 

D e  sabotage van Nederlandse zijde is twee keer stopgezet, de eerste 
keer op verzoek van de C.B.S., na de besprekingen met Seyss-lnquart. 
Toen de  fusilleringen doorgingen, heeft de heer Borghouts een tele- 
gram naar Londen gestuurd en gezegd, dat  men zich van Duitse zijde 
niet hield aan beloften, die waren gedaan en dat hij zich daarom ook 
niet meer gebonden achtte en dus order had gegeven weer te sabo- 
teren. D e  eerste keer heeft het wel een week of tien dagen stop- 
gestaan. 

D e  heer Cerbrandy verklaart, dat  de passage in zijn memorandum 
cp blz. 148, luidende: ,,In een vroegere zaak, door  de  ondergrondse 
beweging aanhangig gemaakt, die ook betrekking had o p  geneigdheid 
der Duitschers tot praten, was eveneens terstond overleg met de 
Britsche Regeering gepleegd", niets te maken heeft met het door de 
heer Bosch van Roserzthal naar Londen doorgegeven bericht van het 
gesprek, dat  de heer Hirschf~.ld o p  7 Januari 1945 met Seyss-lrlqurzrt 
heeft gehad over een eventuele ,,neutraliseringv van Nederlands ge- 
bied. Wanneer men vraagt, of dit laatste bericht naar Londen is door- 
gekomen, is de heer Gerbrandy geneigd te  zeggen, dat  dit bericht hem 
niet nieuw is. Wanneer men vraagt, of dit bericht een gewoon normaal 
bericht is geweest van Vertrouwensmannen, dan  is hij geneigd te zeg- 
gen, dat dit niet tot die rubriek behoort. Da t  zal alleen kunnen worden 
nagegaan uit de  stukken. Dit verklaren tot neutraal geòied is iets, 
waarvan de heer Gcrhrandy dadelijk kan zeggen, dat  hij er van af 
weet. Daarover zijn ook vóór April 1945 reeds berichten doorgegeven. 
Het  lijkt de heer Gerbrandy niet, dat  hierover overleg gepleegd is met 
de  geallieerden. Maar hij durft het niet met al te grote stelligheid te 
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zeggcri. D e  heer Gerbrandy zou niet weten, of o p  het bericht van tle 
heer Hirschfeld uit Londen is gereageerd. 

Voor wat het eigenlijke vraagstuk van de  z.g. April-onderhande- 
lingen betreft, verwijst de  heer Gerbrarzdy naar zijn memorandum 
met de toevoeging, dat  hij er niet meer van weet. Het  eerste onbe- 
grijpeiijke, waarsc11ijn:ijk verminkte, telegram he& d e  heer GerbrarrJy 
naar hij meent Vrijdagavond bereikt. D e  volgende dag ging hij voor 
een bespreking naar Nijmegen. Hij kon er niet uit opmaken, of het 
van g o o t  helang WLIS of niet. To-n hij bij een heel drukke bespre- 
king in Nijmegen tegenwoordig was, kreeg hij een tweede telegram 
van de bevelhebber der Strijdkrachten. D e  heer Cerbravidy achtte 
het toen niet meer verantwoord in het Zuiden te blijveil en heeft 
besloten onmiddellijk naar het vliegveld te vertrekken. Daar  trof hij 
de  heer van der Gaag aan, die in hetzelfde vliegtuig mee-ing naar 
Londen. D e  heer van cler Gaag verbleef in  het hotel van de heer 
Gerbrandy o m  de zaken te bespreken. D e  heer vati tier Gaag was 
van mening, dat  hetgeen de  Duitsers wilden in ieder geval zuivere 
koffie was. Hij h ï d  niet de indruk, dat de Duitsers wilden capituleren. 
D e  heer Gerbrarzdy kan dat bevestigen, omdat hij o p  zijn kamer was 
en de heer van der Gaag in  Brown's Hotel, torn de  werkelijke capi- 
tulatie kwam. Nadat hij hem bij zich had geroepen, deelde de heer 
Gerbrandy hem dit zeer ontroerd mede. D e  heer van der Gaag stond 
paf van verbazing en had hierop helemaal niet gerekend. E r  werden 
natiiurlijk allerlei veronderstellingen gemaakt. Een van de  overwe- 
gingen was, dat  Seys5-Inquaut o p  het laatste moment nog even een 
goede daad wilde verrichten, die hem voor de  strop zou bewaren, 
doch men was hiervan niet zeker, Het errste telegiain, dat de heer 
Gerbrandy via konden ontving, liet inderdaad de idee, dat de Duit- 
sers wilden capituleren, doorschemerzn. Dat  was e2n onbegrijpelijk 
telegram, waaraan zij geen touw konden  acth hno urn. 

Gevraagd naar de  mening van Churchill hierover, zegt de he-r 
Gerbrandy, dat  hij wel wist, dat  Minister Churchiil hier aanvankelijk 
afwijzend tegecover stond. Dere voelde sterk zijn veraritwoordelijk- 
heid. Toen de eerste reactie van de  Duitqers in bovenbedoelcle richting 
kwam, was zijn houding: oppassen! Altijd zat er een de:nonische 
bedoeling achter de gedragingen van de  Duitsers. Daarmede was 
natuurlijk het gesprek niet afgelopen. Z o  nu  en d a n  zei d e  heer Siltrirs 
iets, dan  weer de  heer Nuboer of de  heer Gt.rbrarzdy; het was e x  
overleg van mensen. die trachtten te komen tot een behoorlijke en 
volkomen verantwoorde solutie. D e  heer Snzuts was direct stcrk de 
mening toegedaan, dat  hieraan iets lion worden gedaan. I l i j  nam 
vaak zeer snelle deckies. D e  heer Gerbranrly kon merken, dat  dit 
invloed had o p  de heer Churchill. D a t  neemt niet weg, dat, toen zij 
afscheid namen - zij hadden beloofd de stukken vertaald in het 
Engels aan mr. Churchill te sturen; dat  moest allemaal nog in die 
nacht gebeuren -, de heer Chur~hil l  hun uitgeleide deed en persoon- 
lijk nog tegen de  heer Gerbr~indy zei: ,,U mort  niet denkcti, dat ik 
daar zo geheel afwijzend tegenover sta." Hij 7011 het in ieder geval wel 
heel goed bekijken. Bovendien heeft de heer Gerbrundy bij dat  onder- 
houd geen houding aangenomen van: nu  kom ik hier vragen, of dit 
wordt doorgezet. Het was e-n overleg oin tot een gemeenschappelijke 
solutie te komen. die volstrekt verantwoord was. D e  heer Gerbrandy 
had niet de gelegenheid gehad e t n  Ministerraad bij elkaar te roepen 
Deze werd 's avonds in zijn hotel georganiseerd. Nii kon niet op zijr, 
eentje zeggen: dit of dat  moet gebeuren! Men moet de gehele situatie 
goed begrijpen. N u  klinkt het natuurlijk een bertie gek. Zij moesten 
eerst nog weer even aan de heer van der Gaag wennen. D e  heer Ger- 
brandy kende hem wel van zijn eerste bezoek aan  Londen in Januari 
1945, maar zijn collega's, die hem nooit hadden gezien, vroegen zich 
af, wat dat  wel voor een inan was. Hij werd in de  Ministerraad 
geroepen en moest als het ware worden vertoond. D e  heer Gerhrundy 
herinnert zich, dat  een van de Ministers zei: ,,Dat smaakt mij niet!" 
Deze Minister had zelfs geen vertrouwen in de  Nederlandse afgezan- 
ten. Hij  was bang, dat  zij Duits waren geïnfecteerd, niet te  kwader 
trouw, maar hij vroeg zich af. of zij n e l  voor hun taak berekend 
waren en of zij, g onder het ze11 te wetïn. gcvn spioo zouden zijn. 

De stukken zijn vertaald er3 naar Downing S'reet gezonden. DE heer 
Gerbrandy heeft toen nog ean persoonlijk onderhoud gehad met dc 
heer Churchill en verder is het gelopen tiissen deze -- via sir Desrnond 
Morton, die altijd intermediair was tussen hem en de  heer Chzirchill - -  

en de  heer Gerbrandy. Bovendien was de beslissing op het internatio- 
nale niveau verlegd naar con'act inet Trzrma,~, generaal Elserzhowii 
en zelfs Srulin. D a t  was natuurlijk heel delicaat, De vraag was, waar- 
onder dit viel. Wanneer het een militaire operatie was, behoorde over- 
leg te worden gepleegd -- dat  was over en weer het convenant -- met 
Stalin. Men beeft daar naar ~ i j i ~  mening een goetic \ o i m  voor j e -  
vonden. waardoor men het er bij kon Iaten Srulirl op de  hoogte te 
brengen en het overleg te doen plegen bij het geallieerde opperbevel. 
Verder m o s t  mrn tie oft~ciele 111e.iewerking 11e'nben -- daarom heeft 



de heer Gerbru-uizdy later ecn memurandum moeten overleggen - var* 
de Nederlandse Regering in Londen. Toen de zaak eenmaal aan hrt 
rollen was, heeft de heer Chzirchill met grote kracht ervoor geijverd 
Hij heeft gezegd, dat hij de heer Bedell Smith zou instrueren; zij 
konden persoonlijk naar deze toegaan. Hij heeft aan Minister E&,!. 
die in Amerika was, een telegram gestuurd, dat de heer Eden aan de 
President of aan de Secretary of State - dat weet de heer Gerbrandy 
niet meer - 1110est zeggen: ,,Denk er om, dat de President goed be- 
grijpt, dat het hier gaat om een land, welks traditie eeuwen ouder is 
dan die van het Amerikaanse volk en welks ondergang een enorm 
verlies zou zijn voor de wereld; dat het een land is. dat om zo te 
zeggen al lang een grote traditie had, voordat de Amerikaanse Staten 
er waren." 

De heer Churchill heeft van de Nederlandse Regering een duidelijk 
gestelde akkoordbevinding gevraagd. Deze is hem in een met zorg 
opgestelde nota gegeven. 

De heer Gerbrandy is naar Reims gevlogen, de heer Dijxhoorn is 
met hem meegegaan en hij heeft daar de zaak met de heer Bedel1 
Smith besproken. Deze heeft hem medegedeeld, hoe hij van plan was 
het te doen; het was daags, voordat hij vertrok. De Duitsers moesten 
goed begrijpen, dat, wanneer de geallieerden contact met hen op- 
namen, dit betekende, dat zij hun beslissing dicteerden. Zij zouden de 
vorm zoeken. die nodig was. De heer Bedell Smith is er zelf heen- 
gegaan. Dit is in de Ministerraad van alle kanten bezien. Tenslotte 
was men er inderdaad van overtuigd, dat. nu het bij het geallieerde 
opperbevel kwam, men medewerking zou kunnen verlenen. Daar07 
volgde de bespreking van de heer Gcrbrnizdy met het opperbevel. 
De toestand in Nederland was inderdaad afgrijselijk. 

Op 24 Februari 1945 heeft de heer Gerbrandy een bespreking gehad 
met generaal Eisenhower over een plan van actie ten aanzien van 
Nederland benoorden de rivieren. Deze was toen nog in Parijs. Te- 
voren, op 20 Januari, had de heer Gerbrandy over deze kwestie een 
onderhoud gehad met de heer Churchill. Zoals uit de stukken blijkt, 
waren zij al druk bezig om &n de Engelse Regering èn het opperbevel 
te overtuigen van het feit, hoe enorm slecht het ging ir, Nederland. 
Dat was hun dagelijkse zorg. Zij stonden op het standpunt, dat er ie-s 
moest gebeuren. Zij konden geen lijken bevrijden. Zij zouden dan toch 
nog de oorlog verliezen. Daarom heeft de heer Gerbrandy het bij de 
heer Churchill opgenomen. Bij het onderhoud was de heer Mortorr 
aanwezig, de secretaris van de heer Chl~rckill, die aItijd tussenpersoori 
was. De heer Gerbrandy kon natuurlijk niet iedere week naar Chur- 
chill lopen. Verder was er nog een specialist up technisch gebied bij. 
De heer Gerbrandy was alIeen. 

Hij heeft toen uiteengezet, hoe ontstellend slecht de toesrand was en 
dat naar zijn mening er iets op militair gebied moest gebeuren. Hij is 
wel officier geweest, maar hij had geen verstand van technisch mili- 
taire kwesties. Hij wist echter, dat in September de opzet was om door 
te zetten tot aan de Zuiderzee. Dan zouden de Duitsers in het Westen. 
wat betreft het doortrekken door de Veluwe, worden afgesneden. De 
gedachte was, dat zij zich dan hoogstwaarschijnlijk via het Noorden 
met de troepen in Duitsland zouden verenigen. De heer Gerbrandy 
wandelde naar de kaart en zei, deze operatie daarop aanduidend, 
tegen mr. Churchill, dat dat toch vroeger het plan was. Nu merkte 
hij. dat er wel bewegingen werden uitgevoerd in de richting Keulen, 
maar hij zag echter niets meer in de richting Zuiderzee. Het standpunt 
van Churchill was - hoewel hij niet veel zei en verbazend voorzichtig 
was -: ,,I must leave it to the generals". Dit gaf de heer Gerbrandy 
de indruk, dat Churchill niet van plan was hier in te grijpen. Hij 
vroeg hem, of hij dan namens hem naar generaaI Eisenhon~er mocht 
gaan, als zijn afgezant en als Nederlands Minister-President, op 2e 
hoogte met de situatie, om hem namens de heer Churchill te zeggen, 
dat er iets moest gebeuren. Op militair gebied moest men maar ui:- 
maken, hoe dat zou gebeuren. De heer Churchili zei, dat de 
verhoudingen dit niet toelieten. Hij kon het niet doen. Hij was nls 
Prime Minis'er weliswaar bezig om invIoed uit te oefenen op hel 
opperbevel. Wanneer zij echter meenden. dat er een andere be- 
slissing moest komen, moest hij het aan hen overlaten. De heer 
Gerbrandy kon toen dus niet gedaan krijgen. dat hij als spretkbiiis 
van Churchiil naar generaal Eisenhower mocht gaan. De volgende 
dag is sir Desmond Morton bij hem gekomen, die hem zei, dat d= 
heer Gerbrandy de Prime Minister verkeerd had begrepen. Hij kon 
mededelen, dat de Prime Minister wel op het standpunt stond. dat er 
iets moest gebeuren. Hij zou het echter niet doorzetten, wanneer 
Eisenhower het onmogelijk achtte. De heer Gerbrandy moest dus 
eigenlijk bij generaal Eiseri/iower zijn, De heer Gerbmndy zei Iieni, 
dat hij een verzoek had: hij wilde graag bij de  heer Eise~zho~l : r .  
komen, samen met een autoriteit van de heer Chz~rchill, vooral tiri 
hem verteld werd, hoe de heer Churchiil er over dacht. 

De heer Gerfirtrnd~. heeft toen ~ i r  Desrnond Mort017 gcbraagd, of 
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deze van Churclzill de toestemming kon verkrijgen hem te  vergezellen 
als spreekbuis van de heer Chzirchill. Dit heeft de  heer Morton gedaan. 
Hij vond het ge-n gemakkelijke opdracht. Hij kwam bij d e  heer Ger- 
bra~ldy terug met de mededeling van de heer Churchill, dat d e  ver- 
houdingen dat  niet toelieten. Hij zou er echter voor zorg dragen, da t  
de heer Gerbrandy o p  de allerbeste manier zou worden ontvangen. 
D a t  zou dan wel door de heer Bedell Sinith zijn, de man, die de  
plannen ontwierp. Aldus is geschied en daaruit is voortgevloeid de  
bespreking, die o p  24 Februari werd gehouden. E r  ligt een maand 
tussen. Deze bespreking is van tevoren vastgesteld. D e  heer Ger- 
brandy werd in Parijs voor deze bespreking verwacht. Hij heeft onder 
vier ogen een bespreking gehad mei de  heer Bedell Sinith, die te  
kennen gaf, dat o p  dit ogenblik niet kon worden gedaan wat zij 
verlangden. Eigenlijk kwam het hierop neer, dat  wij zonder de  Rus- 
sen de oorlog niet konden winnen. E r  moest prioriteit worden ver- 
leend om naar het hart van Duitsland door te  stoten. D e  operatie 
ten behoeve van Nederland was een side-track, die ons troepen ont- 
nam. Bovendien waren daaraan kwade risico's verbonden. Hij dacht 
niet over een direct doorstoten naar het Westen. Dit moest bovendien 
worden overlegd met Morzlgornery, hetgeen o p  dat  ogenblik helaas 
niet mogelijk was, maar hij zou het in  het oog houden. Hij begreep 
onze bezwaren en zo is dat onderhoud geëindigd. Toen de heer Ger- 
brandy te Londen terugkwam, heeft hij dit zo gerapporteerd. Telkens 
heeft hij aan  de bel getrokken en gevraagd, hoe het er mee stond e n  i n  
April was het eindelijk zo ver, dat  er een paar divisies beschikbaar 
waren om de  bevrijding te beginnen. D e  nood was toen ook het 
hoogst. Het  had wel heel wat moeite gekost om dit van Montgotnery 
gedaan te krijgen, want als generaal stond hij begrijpelijkerwijze o p  
het standpunt, (lat bij naar het hart moest doorstoten. Al het andere 
was voor hem bijkomstig. Voor ons echter was het ern levenskwestie. 

Voorts bevestigt de heer Gerbrarzdy de opvatting, dat de directe 
interesse van de geallieerden ergens anders lag d a n  in Westelijk Ne- 
derland en dat  dit, gezien de ontwikkeling van d e  eerste dagen in 
Mei, blijkt juist te zijn geweest. 

Ten aanzien van de vraag, of men het idee had, dat men een land 
zoals Nederland zonder al te  grote vernietigingen kon  veroveren dan  
wel dat dit ontzaglijke offers zou hebben gevergd, zegt de  heer Ger- 
brandy: ,,Een van de  overwegingen, waardoor men ook scrupuleus 
was, was, dat  men de mogelijkheid voorzag, dat  de Duitsers na Sep- 
tember 1944 in de zak in het Westen zouden blijven zitten Bovendien 
was daarin voor 011s ecn enorm risico gelegen. Ze hebben niet over 
hun risico's gespro

k

en, wel over het risico, dat  de  Duitsers verschrik- 
kelijke maatregelen zouden nemen o m  het zo  moeilijk mogelijk te  
maken. Dit is zeer nadrukkelijk uitgelegd. In  strikt vertrouwen is mij 
dit gehele plan medegedeeld. Op de kaart heeft men voor mijn ogen het 
gehele krijgsplan naar het Oosten ontwikkeld. Als niet-militair kon ik 
dit niet verwerken. Ik heb het wel allemaal even in mijn geest gehad." 

Het  is de  overtuiging van de heer Gerbrandy, dat het wel heel 
gelukkig is geweest, dat het niet tot een verovering van West-Neder- 
land is behoeven te komen. D e  illegaliteit zag - psychologisch be- 
grijoelijk - de situatie verkeerd. Bij terugkeer in  Amsterdam heeft 
de  heer Gerbrandy dit ook gezegd. 

I n  een uit Neurenberg afkomstig stuk1) ,,Official Transcriut of 
thr  International Military Tribunal in the matter of the Unites Sta.tes 
of America, the French Republic, the United Kingdom of Great  
Britain and Northern Ireland, and the Union of Soviet Socialist 
Republics against Herrnann Wilhelm Goering et al., Defendants, sit- 
ting at Nurnberg, Germany, on  14 June 1946, 1000-1700, Lord 
Justice Lawrence, presiding." is de  volgende passage in verband met 
de Aprilonderhandelingen van 1945 van belang, daar deze de houding 
van B!askowitz en zijn verhouding tot Seyss-Inquart nader belicht. 
D e  heer Hirschfeld verklaarde voor deze rechtbank als volgt: 

,,This question was discussed for  the first time in a talk which 
I held on  the 14th of December 1944 with the defendant. In  this 
talk, he told me that in view of military developments, he feared 
that their reqiiest t o  destroy the West of the country would be 
received by the Wehrmacht. H e  spoke to me about it; he discussed 
t o  what extent it would be possible to keep the western part of the 
Netherlands outside of war events. 

O n  the 7th of January 1945 this conversation was continued. O n  
the basis of this conversation, I attempted to establish contact wiih 
London on  this question. I did not succeed in obtaining a n  answer. 
These reports had to be made by secret radio stations. I did not  
learn whether it was possible to  get the reports through. 

Then the Reich Commissar, o n  the 2nd of April visited me and 
told me  that the ,,scorched earth" order had arrived, and that he 
had talked with Speer. Speer had told him that the Reich Commissar 



did not need to carry out this order in the civilian sphere. But Speer. 
could not speak for the Wehrmacht. 

The Reich Gommissar had als0 talked with Genera1 Blaskowitz. 
Blaskowitz had told him, orders are orders, but if a way couid be 
found to avoid ihis order, he would be ready to do so. Then the 
Reich Commissar asked me what possibiiities I saw. On the 4th of 
April 1945 1 reported, iirst in a report to London by telegram. 
This report reached London. Further conversations folloived." 

Voor dit internationale tribunaal heeft terzake de volgende onder- 
]) Vgl. "Trial of the major war criininals before the International vraging l) van Seyss-Irzquart plaats gevonden: 

Military Tribunal", deel XVI, blz. 12 e.v. Nuremberg 1948. Dr. Steinbauer: We have ileard in this Trial of ,,scorched 
earth" policy. Did that apply to the Netherlands also? 

Seyss-lnquart: I received a "scorched earth" order from Bor- 
mann. Without there being a military necessity for it, al1 tech- 
nical installations were to be blown up. S'hat meant, in effect, 
the destruction of Holland, that is, the Western Netherlands. 
If explosions are carried out in 14 of 16 aifferent places in 
Holland the country will be intirely flooded in 3 or 4 weeks. 
I did not carry out the order at first; instead 1 established con- 
tact with Reich Minister Speer. I had a personal meeting with 
him on 1 April in Oldenburg. Speer told me that the Same order 
had been given jn tha Reich; but that he was frustrating it, that 
he now had full authority in this matter and that he agreed 
that the order should not be carried out in the Netherlancis. 11 
was not carried out. 

Dr. Steinbauer: Now to another chapfer. Floods did occur. 
Did you have anything to do with them? 

Seyss-Inqunrt: I know aòout this and in a certain connection 
1 did have something to do with it. 

There were previously prepared floodings by the Armed For- 
ces for defense purposes and there were so-called "battle" 
floodings, which suddenly became necessary in the course of 
battle. The prepared ones were carried out in closest contact 
with my office and the Uutch offices. Thro~igh their interven- 
tion, about half of the area demanded was spared and saved. 
The flooding was done mostly with fresh water so that less 
damage would occur, and the outer dikes were spared. There 
were two battle floodings in Holland at the order of the com- 
mander of Holland. The Wieringer Polder was mentionecl in 
particular. At that time there was great danger of a troop 
landing from the air which would outflank the Dutch defense 
front. I was not actually informed of the execution on the 
battle floodings. The commander had decided on it overniglit. 
When, on 30 April, I talked to Lieutenant Genera1 Bedel1 Smith, 
General Eiserzhower's Chief of the Genera1 Staff, he told US: 
"What has been flooded so far can be justified from the military 
point of view; if you flood any more now, it is no longer 
justifiable". After 30 April there were no more floodings. 

Dr. Steinhauer: Now I shall turn to the last period of your 
activity as Reich Commissioner. 1 should like to ask you, when 
did you realize that military resistance in the Netherlands was 
in vain. 

Seyxs-Inquarf: That we have to reckon with the possibility 
that Germany might not win the war will be secn in my letter 
to the Fuhrer in 1939. Actual fear that this might happen arose 
at the time of Stalingrad. Therefore one had to consider that 
possibility, and in due time I feared that things would take this 
turn; I definitely and reliably knew it through a statement which 
Reich Minister Speer made to me on 1 April 1945., .. . . 

Dr. Sfeinbauer: 1945? 
Seyss-lnquart: April 1945. Up until that time I did not want 

to believe it; but faced with the prospect of an unconditional 
surrender and complete occupation, I naturally believed that in 
every respect I should have to prepare for the worst because 
the consequences were unpredictable. Speer at that time told me 
that the war, for Germany, would end in a relatively short period 
of time because armament production simply could not be kept 
up. He  said 2 to 3 months. 

Dr. Steinbauer: When you realized this fact, what did you do'? 
Seyss-Inquart: I decided to end the defensive occupation of 

Holland without violating my duties to the Reich and to the 
Führer. I went to The Hague and discussed the methods with 
Secretary Genera1 Hirschfeld. We agreed to get in touch at once 
with the confidential agents of the Government in The Hague - 
which was illegal for me - and to ask them to start negotiations 
on the basis that the Allied troops should not advance against 
Holland, in which case no further destruction would occur and 
the Allies could take over the feeding of the Dutch population 
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through direct contact with the Dutch authorities for food supply. 
Then we would wait for the end of the war. 

Dr. Steinbauer: Was this ilot an arbitrarq act on your part 
as far as the German Government was concerned? 

The President: What was the date o£ this? 
Dr. Steinhauer: What was the date of this? 
Seyss-Inqunrt: This conversation with Secretary General 

Hirschfeld took place on 2 April 1945. Then the negotiations 
dragged on, and on 30 April I had the conversation with Lieutenarit 
Genera1 Beclell Snzith. I purposely did not ask for authorization 
form Berlin in order to avoid a refusal or  be prohibited from 
carrying out my intention. 

I did this on my own. Gzneral Blaskowitz, the commander of 
the Netherlands, was very apprehensive. He  called me during 
the night, because his superiors had asked him just what was 
going on. Wevertheless, 1 was determined to carry through this 
matter, for it seeined the only reasonable step I could take in 
this situation. I stated that I would assume al1 responsibility. 
On 30 April the conference took place and the result that I had 
desired in effect materialized - the giving up of the military 
defense of Holland." 

Hiermede stemt overeen de volgende passage uit het boek van 
H. R. Trevor-Roper ,,De laatste dagen van Hitler", blz. 115: 

,,Terwijl Hitler steeds radicaler de verwoesting van Europa eiste, 
trachtte Speer steeds ijveriger zijn bevelen teniet te doen. Men had 
hem zelf de verwoesting van de industriële installaties opgedragen, 
doch hij beval ze intact te laten. Tegen elk bevel tot industriële zelf- 
moord, dat werd uitgevaardigd door het hoofdkwartier van de Fuhrer, 
door de rijkskanselarij of door radio-Berlijn, plaatste Speer zijn tegen- 
orders via eigen kanslen. Door zijn grote invloed en zijn voortddrende 
reizen in geheel Duitsland was hij in staat overal de verwoestende hand 
tegen te houdzn en hij slaagde er in zijn agenten, zijn ondergeschikten 
en hen, die met hem instemden, te doordringen van het feit, dat de 
verbindingswegen en fabrieken, die aan de vijanden moesten worden 
gelaten, ongeschonden dienden te worden overgegeven. De mijnen en 
fabrieken van België en Noord-Frankrijk, de Nederlandse kanalen, de 
Finse nikkelmijnen, het erts van de Balkan, de Hongaarse olievelden 
werden alle door zijn invloed gered; en toen in hei nieuwe jaar de 
geallieerden Duitsland zelf binnendrongen, zetten Hitler,en zijn enige 
persoonlijke vriend hun stille maar verbitterde worsteling voort, nu 
om de rijkdommen van Duitsland zelf." 

Op 30 Augustus 1948 zond de heer le Pook ,  de voormalige secretaris 
van het college van Vertrouwensmannen, aan de commissie een 
brief van de volgende inhoud. 

,,In het tweede verslag Uwer Commissie las ik, dat door U terzake 
van punt j zijn gehoord dr. H.  M, Hirschfeld en dr. E. A. Schwebel 
en wel met betrekking tot de ,,onderhandelingen van April 1945". In 
dit verband veroorloof ik mij Uw aandacht te vragen voor het op 
blz. 20 van het ,,Verslag van de Werkzaamheden van Vertrouwens- 
mannen der Regering" onder het hoofd ,,Ministerie van Landbouw en 
Visscherij" in de twzede alinea gestelde. Bij de zuiveringsprocedure, 
welke Dr. Hirschfeld heeft moeten doorstaan, is tot uitdrukking ge- 
komen, dat er een oorzakelijk verband bestaat tussen het in boven- 
bedoeld verslag gereleveerde voorstel van mr. Trip c.s. en de later in 
April 1945 plaats gevonden hebbende besprekingen met de Rijks- 
commissaris over een feitelijke beëindiging der vijandelijkheden. Reeds 
in December toch heeft de Rijkscommissaris min of meer bedekt aan 
dr. Hirschfeld te verstaan gegeven, dat hij de strijd verloren achtte, 
van welke gevoelens hij in een kort voor zijn bekende rede ,,Was nun?" 
- naar ik meen eind Januari 1945 - plaats gevonden hebbend 
onderhoud nogmaals en wel zeer positief blijk gaf. Dr. Hirschfeld 
heeft een en ander met zijn vertrouwensmannen (de heren Trip, Jonge- 
jaiz, Sizouck Hurgronje en Woltersom) besproken en uit hun overleg 
is toen de gedachte geboren een soort relief-comité à la Hoover 
(België, wereldoorlog 1914-1 91 8) te vormen. Aan Vertrouwens- 
mannen is de achtergrond van dit voorstel niet onthuld. Ik meen, dat 
zulks als een ernstige beleidsfout is te kwalificeren. Hoewel uiteraard 
een en ander in het kader van het Regeringsbeleid 1940-1945 van 
geen belang is, geloof ik toch, dat het voor de latere geschiedschrijving 
van belang zou zijn, wanneer een en ander in het door Uw Commissie 
te zijner tijd uit te brengen verslag wordt vastgelegd." 

l) Vgl. ,,Verslag van de werkzaamheden van Vertrouwensmannen der De passage l), waarop bovenvermelde brief betrekking heeft, luidt 
Regeering", 's-Gravenhage, 1946, blz. 20. aldus: ,,Op verzoek van de Heeren Mr. L. J. A. Trip, Jhr. A. M.  

Sizouck Hurgronje e11 Mr. W .  G. F. Jongejan stelden Vertrouwens- 
mannen medio Januari 1945 de Regeering telegrafisch in kennis van de 
bereidheid van deze heeren een reliefcommissie op te richten onder 
toezicht der neutrale mogendheden. Inmiddels bleek de Regeering 
echter reeds de noodige stappen te hebben ondernomen, zoodat begin 



82625 (Woltersoin) 

Maart de verdeeiing van de eerste Zweedsche reiieizending kon plaats 
vinden." 

Mr. H. L. Woltersoin heeft voor de  Centrale Adviescommissie 
inzake de zuivering esn nota genaakt  ten behoeve van de zaken- 
Hirsc!zfe!d en Woltersonz, welke riota zijn aandeel in de  voorbereiding 
tot de besprekingen met Seyss-Inquart, die geleid hebben tot de 
capitulatie van 1945, behandelt. Daarin komt het volgende voor: 

.,Gedilrende de 5 bezettingsjaren h-eft zich tusschen dr. Hirschfeld 
en mij een uitermate nauwe samenwerking ontwik!<eld, welke men 
het beste als teamwork zou kunnen kwalificeeren, waarbij de toege- 
ipeeide bal nimmer gemist werd. Tusschen dr. H rschfeld en mij is 
e;. nooit sprake van geweest, dat  wij ons afvroegen, wie de  eer van 
ern bepa~riii succes voor zich zou kunnen opeischen. Vooral na 1931 
hebbrn wij meestal samen onderhandeld, maar  vaak ook onderhan- 
delde hij voor mij of ik voor hem. 

Hzif December 1944 had dr. Hirschfelrl voor het eerst een open- 
hartig onderhoud onder vier oogen met den Rijkscommissaris, naar 
aanleiding van zijn zoo beiangrijk initiatief inzake d e  Centrale Reede- 
rij. [{ij dit oiiderhoud werd o.m. aangesneden de  mogelijkheid tot 
ne~itraiiseering van liet Westen van Nederland. 

Den vo!gcndec dag had ik een langdurig onderhoud onder vier 
oogen met Seyss-lnquart, waarbij Seyss terecht uitging van d e  ver- 
ondeustcilii~g, dat  ik volledig o p  de hoogte was van hetgeen den vo- 
rigen dag besproken was. Een hoafdpunt van het onderhoud met mij 
was het goeddeeis wegvallen van het gezag, doordat een zoo groot 
deei t s n  l ~ e t  Necierlandsche overheidsapparaat uit het Westen ver- 
ciwei~cn was. Van de secretarissen-generaal toch was alleen nog 
dr. Nirschjeld i:l hei Westen aanwezig. 

D c ~ e  beide besprekingen hebben, teneinde dit zooveel mogelijk te  
onaervangen, geleid tot een ongeveer wekelijksch contact tot aan de  
~ e v r i j d i ~ i g  van dr. Ifirschfeld en mij met den Rijkscommissaris, in  
welk contact wij hem rijp gemaakt hebben voor datgene wat in April 
is geoeìird. Einde Maart vertrok de  Rijkscommissaris naar Duitsch- 
land en onmiddellijk na zijn terugkomst had hij een onderhoud met 
dr. Hirschfeld, waarin hij zijn bereidverklaring mededeelde o m  onder 
bepaalce voorwaarden (aigeheie aisluiting door de geallieerden tus- 
schzn hederiaiid en Duitschland) bevelen tot vernietiging niet uit te 
voeren. Korten tijd daarna had ik de gelegenheid van den Rijks- 
com~i~issaris on!nicidelliji<e capitulatie te verlangen." 

Mr. H. L. Wolrersorn, hierover door de commissie gehoord, ver- 
klaart, dat  hij in de zomer van 1940 voorzitter werd van een advles- 
commissie voor econoiniscne aangeiegenheurn onaer de  Piijkscoinmis- 
saris. Het  merkwaardige was, dat  a e  besprekingen zsuaen plaats 
vinden met Flschböck. Ds heer Woltersorn heeit van d e  Rijks- 
commissaris weten te bereiken, dat  deze bereid zou zijn hem te ont- 
vangen in die gevalleri, waarin hij met Fischhöck niet tot een op- 
lossing zou komen. Toen is er e-n regelmatig contact ontstaan met 
de M~j~ccomrnissaris van eens in de  4 of 5 weken over aangelegen- 
hedm, waarin de heer Woltersorn inet Fischböck niet tot overeen- 
sternrning kon komen. Zowel Fischböck als de Rijkscomn~issaris 
wensten de heer H;rsc.!zfeld niet te ontvangen. De heer Woltersom 
heeit toen van de gelegenheid gebrliik kunnen maken o m  over moei- 
lijkheden, die de heer Hirschjelcl in  zijn positie had, met de  Rijks- 
cornn~issaris te spreken. H.eruit volgt, dat  d e  Rijkscominissaris o p  
de hoogte was van de  nauwe samenwerking, die de  heer Woltersor?? 
in die jaren met de heer ,Virsr.hfeld had. 

Toen Fisckbiick in  het begin van 1942 bovendien prijzencommis- 
saris werd in Duitsland, kwam hij eens in  de  maand in Den Haag  o m  
de iopende zaken te regeien. T o a  is het contact tussen de K i j ~ s -  
commissaris en de he-r Woltersom veelvuldiger geworden, omdat h i ~  
het met d s  referenten helernaal niet ecns kon worden. Het  kernpunt 
is, dat cje Rijliscommissaris de heer Woltersom wenste te beschouwen 
en ook beschoiiwde als de aangewezen vertegenwoordiger van het 
bedrijfslev2n. D e  Rijksconln~issaris heeft gedurende de gehele be+ 
zetting nooit de hecr Nirsrhfeld onder vier ogrn willen ontvangen; 
dat  was de Duitse zijde; aan de Nederlandse zijde is het met de 
Neierlandse autoriteitsi1 overigens zo uitgewerkt, dat  de heer Wol- 
tersonz in gein van die functies iets ondernam zonder eerst met de  
heer Hirschfeld tot overeensten~ming te zijn gekomen. D e  heer Wol-  
iersor.11 had dan ook geregeld contact met de heer Jorigejan, dat  allern 
onderbroken is gedurende d e  tijd, dat  deze in Sjanghai geweest is, 
ongeveer vijf maanden. Daarnaast hebben de heren Hirschfeld en 
Wolrersor~z gedurende de gehele bezetting in die gevallen, waarin zij 
twijiei~ieil o i  wasrin zij n a x r  overleg wilclen heobeii, een zeer gerege!ci 
en nauw contact met de heren Snozlck Hurgronje en Trip gehad, ook 
na hun aftreden. 

Aldus liebben zij doorgeroeid tot Dolle Dinsdag en de  lucht- 
landingen. Toen zat Seyss-Irlq~lart in het Oosten van het land, totdat 
hij in December 1944 teruggekomen is voor een kort bezoek en toen 
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voor het eerst de wens te kennen gaf de heer Hirschfeld alleen te 
spreken. Toen heeft een lange bespreking tussen Seyss-Inquart en de 
heer Hirsclzfeld plaats gehad, waarbij de gedachte naar voren is ge- 
komen het Westen te neutraliseren. De heer Hirschfeld heeft het met 
de heer Woltersom besproken en later met de heren Snouck Hurgronje 
en Trip, die toen de contacten van de heren Woltersorn en Hirschfeld 
waren met Vertrouwensmannen. Zelf hebben zij geen contact met 
hen gehad. Er is een telegram opgesteld, dat naar Londen is ver- 
zonden, over die neutralisering. Daarop hebben zij nooit meer iets 
gehoord. Die eerste bespreking van Seyss-Inquart met de heer Hirsch- 
feld onder vier ogen was op 14 December 1944; 16 December 1934 
heeft de Rijkscomrnissaris dr  heer Woltersom apart laten konien; toen 
heeft de heer Woltersorn met hem onder vier ogen gesproken. Bij 
deze gelegenheid heeft de Rijkscommissaris, behalve over de momen- 
tele moeilijkheden, met hem gesproken over het gemis van enige 
autoriteit in het Westen: de Duitsers waren weg; de secretarissen- 
generaal waren ook weg, behalve de heren Hirschfeld en Louwes; 
deze laatste was geen secretaris-generaal, maar toch hoofd van de 
Voedselvoorziening. Voor het grootste gedeelte waren zij niet terug- 
gekomen op hun post; zij zaten in het Oosten. In dat gesprek, dat 
de Rijkscommissaris eigenlijk niet met de heer Woltersorn, maar met 
de heer Hirschfeld had moeten voeren, heeft de heer Wolter~orn 
gezegd, dat er wel ein autoriteit in het Westen was, dat de Rijks- 
commissaris dat maar moest sanctionneren, informeel. Daarover is 
toen gesproken. De Rijkscommissaris had een apart onderhoud gehad 
met de heren Hirschfeld en Woltersorn; hij wist, dat zij dat van 
elkaar wisten. Uit het feit van het accepteren van de situatie, dat de 
heren Hirschfeld, Louwes en Woltersorn de zaken zo'n beetje regel- 
den, is natuurlijk een zeer geregeld contact met de Rijkscommissaris 
ontstaan. 

Deze kwam regelmatig hier en sprak hen zeer regelmatig over de 
nood, die er toen heerste. Men begrijpt, dat er behalve over de nood, 
die er heerste, ook nLi en dan over iets anders werd gepraat. Dat is 
doorgegaan, totdat de Rijkscommissaris op 2 April 1945 een aparte 
bespreking met de heer Hirschfeld heeft gehad. Die bespreking is zeer 
belangrijk geweest, omdat hij daar met zoveel woorden heeft mede- 
gedeeld, dat er bevelen tot onderwaterzetting waren en dat hij deze 
had uit te voeren. Hij had Speer en Blaskowitz gesproken. Het was 
uit dat onderhoud wel duidelijk, dat hij zocht naar middelen om 
daaraan te ontkomen. De heren Hirschfeld en Woltersonz hebben in 
die dagen sterk de indruk gekregen, dat hij een zekere verantwoorde- 
lijkheid ging gevoelen voor het land. waar hij vijf jaar had gezeten. 
Na het gesprek op 2 April hebben er besprekingen plaats gehad 
tussen de heren Snouck Hurgronje, Trip, Jongejan en Woltersom. 
Daaruit is een telegram voortgevloeid. Daarna zijn zij doorgegaan 
en zijn er besprekingen geweest over de mogelijkheid om de heer 
Louwes over de Zuiderzee te sturen. Dat plan is doorkruist of heeft 
gelijk gelopen met de voedseldroppings. Omstreeks 24 April was de 
situatie zodanig, dat zij de Maandag daarna de laatste broodbon 
zouden declareren. In die tijd wist men wel, dat het bijna afgelopen 
was, maar iedere week, die het langer duurde, bleek het ergste. Dat 
feit was reden om een zeer speciaal onderhoud met de Rijkscommis- 
saris aan te vragen, waarbij aanwezig zijn geweest de heren Hirsch- 
feld, Schwebel en, naar de heer Woltersom meent, Muller, burge- 
meester van Rotterdam. Dit onderhoud heeft speciaal op verzoek 
van de heer Woltersom plaats gevonden. Hij heeft de Rijkscommis- 
saris bij die gelegenheid zeer duidelijk de feiten, zoals zij lagen, voor 
ogen gesteld. Hij heeft h e n  duidelijk gemaakt, dat de laatste brood- 
bon er nu kwam, dat hij wel kon doorvechten met 250000 man en 
4 millioen Hollanders, maar dat hij het toch niet voor elkaar kon 
krijgen oni zijn eigen mannen te voeden en 4 millioen Hollanders niet. 
Hij heeft hem gezegd, dat hij op dat ogenblik voor het feit stond, dat 
hij moest kiezen of delen: de wapens neerleggen of niet, en dat hij die 
verantwoordelijkheid inoest begrijpen. Het incident daarbij was, dat 
hij enige dagen tevoren uit Duitsland was teruggekoinen. In Gro- 
ningen werd toen zelfs gevochten, maar hij heeft zich er doorheen 
weten te werken. De heer Woltersom zei toen: U had niet terug 
moeten komen; daar U toch terug bent gekomen, dient U de con- 
sequenties daarvan te dragen. 

De heer Woltersom heeft helaas geen eigen notities meer uit die 
tijd. In een balorige bui heeft hij die verbrand. Wel heeft hij enige 
notities van de heer Hirschfeld over dat gesprek van 25 April. Op 
dat gesprek van 25 April 1945 slaat de in zijn nota voor de Centrale 
Adviescommissie inzake de zuivering vermelde zin: ,,Korte tijd daarna 
had ik gelegenheid van de Rijkscommissaris directe capitulatie te 
verlangen." 

Toen de heren Hirschfeld en Woltersom van hem vandaan gingen, 
hadden zij het gevoel, dat hij diep onder de indruk van de situatie was. 

De Rijkscommissaris heeft gezegd, dat hij zich met deze gedachte 



reeds eerder had bezig gehouden, maar dat bevel bevel was. Daarna 
is hij vrij ver gegaan en heeft Schwebel verzocht om aan de heren 
Hirschfeld en Woltersom de telegrammen te geven, teceinde hun 
oordeel hierover te vernemen. Dit was de telegranimenwisseling tussen 
zijn hoofdkwartier en het geallieerde hoofdkwartier. De heer Wolter- 
som heeft hem toen gezegd, dat  het weinig zou helpen, omdat de 
Engelsen eerst deze job zouden afdoen en zich dan met de rest zouden 
bemoeien. Seyss-Znquart speelde met de gedachte, dat er nog altijd 
een mogelijkheid was om voor het Westen te opteren. De heer Wolter- 
som gelooft, dat BIaskowitz en Seyss-lnquarf het eens waren. De 
indruk, die hij kreeg uit het gesprek met Seyss-lnquari en Schwebel 
- Schwebel was hierbij dikwijls aanwezig - was, dat Blaskowitz o p  
het standpunt stond: Ik wil niet vernietigen. De mening van de heer 
Woltersom was, dat zij zochten naar middelen om op de  een of andere 
manier hieraan te ontkomen. Eigenlijk zijn de onderhandelingeil reeds 
in December begonnen. 

Met betrekking tot de toestand van de verdedigingswerken der 
Duitsers in de maand April 1945 moge nog gewezen worden op enkele 
technische opmerkingen afkomstig uit een verslag van de werkzaam- 
heden van S-ctie V van de O.D., opgemaakt door de heer J. Kok, 
kolonel der Genie. 

,,De bezetter was voornemens bij een aanval van de geallieerden 
uit het Oosten en het Zuiden te trachten stand te houden achter de 
Grebbelinie, vervolgens terug te trekken achter de Hollandse water- 
linie (het bezette gebied zou dan ten naaste bij de  vorm hebben van 
de Vesting Holland) om tenslotte zijn heil te zoeken in de  kuststrook. 
Deze drie stellingen waren alle aan de Oostzijde door inundatiën be- 
veiligd. De verdedigingswerken zelf echter voldeden in het algemeen 
niet aan hoge eisen, daar ze gebouwd waren met het front naar het 
Westen (landing o p  de Westkust); eerst toen duidelijk werd, dat d e  
aanval uit het Oosten zou komen, werden de rugweerstellingen zo 
goed en zo kwaad als het ging in frontstellingen veranderd en werden 
de kustbatterijen van haar gewapend betonnen emplacementen ver- 
wijderd om ze zo te kunnen opstellen, dat ook vuur in Oostelijke en 
Zuidelijke richtingen kon worden afgegeven." 

,,Op 4 April was de bezetter begonnen met het stellen van de  
inundatiën van de  Grebbelinie, aanvankelijk door het beletten vali 
de afvoer vaii de beken in dit gebied, later ook door het inlaten van 
rivierwater door de Grebbesluis. Deze inundatiën zijn nimmer vol- 
tooid; grote stroken zijn deels geheel droog gebleven, deels door het 
buiten haar oevers treden van de beken nauwelijks dras gezet. De 
Grebbelinie was d a ~ i  ook een geliefkoosde linie voor overgang tus- 
sen bezet en bevrijd gebied." 

,,Om het rivierwater te kunnen inlaten door de beide grote schut- 
sluizen vernielde de bezetter de keerdammen. Toen hem korte tijd 
daarna bleek, dat de oorlogskansrn zich geheel tegen hem keerden en 
hij zijn doel, het in zeer korte tijd stellen van erli sterk verbrede 
Hollandse Waterlinie, niet zou bereiken, vernielde hij bovendien de 
schotbalkkeringen en het metselwerk van de militaire inundatiesluis 
te Honswijk. Voorts bereidde hij de militaire inundatiesluis te Wijk 
bij Duurstede met behulp van 5 ladingen, elk van 375 kg springstof, 
grondig voor vernieling voor. Zou deze sluis vernield zijn, dan zou 
dichting van de daardoor in de  rivierdijk ontstane opening binnen 
afzienbare tijd niet mogelijk zijn geweest." 

,,De inundatiën ten Oosten van Utrecht zijn niet voltooid, doordat 
reeds spoedig bleek, dat in dit gebied de stellingen van de bezetter 
overlast van het water gingen ondervinden. 

Langs de Drentsche Hoofdvaart en de Gelderse IJssel hadden de  
Duitse inundatiedeskundigen in de  winter 1944/1945 een harde les 
moeten leren; zij hadden ervaren wat kwel betekent en de loopgraven 
en onderkomens, welke volgens ontwerpen van hunne collega's-ver- 
dedigingsbouwkundigen waren gemaakt, tot moddersloten zien ver- 
vloeien. Zij haastten zich de inlaat van water naar de polders tan 
Oosten van Utrecht te doen eindigen en zagen van verdere inundatie 
in dit gebied af." 

,,Reeds geruime tijd geleden was de bezetter begonnen met het op 
2 plaatsen ondermijnen van de Wieringermeerdijk ten Noorden van 
de haven van Oude Zeug. 

De vernieling van het zware dijklichaam vereiste een grondige 
voorbereiding. Springstofgebrek maakte het nodig de ladingen te be- 
perken, hetgeen mogelijk was door de mijngaten te bemetselen: hier- 
door werd n.l. een goede opsluiting van de ladingen verkregen, waar- 
door de uitwerking werd verhoogd en dus met geringere ladingen kon 
worden volstaan. Deze vernielingsvoorbereiding was op verschillende 
plaatsen op  dezelfde wijze aangebracht, o.a. bij de Waterlandse 
Zeedijk bij Durgerdam. Hierbij werd niet meer gewerkt met ont- 
stekingsleidingen, maar werden de afzonderlijke mijngaten electrisch 
aangesloten op een soort van moederklok, welke in het dijklichaam 
waterdicht was ingebouwd met een accumulatorenbatterij. Deze klok 
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werd op e:n bepaalde tijd afgesteld; dan werd zij afgedrukt en van 
dat  ogenblik af was de plaats van ondermijning voor nfeniand meer 
toegankelijk. D e  Du.tce troepen konden dan volstaan met afsluiting 
op grote afstand van de toegang tot de ondermijnliigiplaats. Door 
sabotage van de aanmaak en de  aanvoer van kalkzandsteen ei1 van 
de  werkzaamheden zeli, werd het werk aanzienlijk vertraagd. Het  
had volgens de  verstrekte opdracht vóór 1 April klaar moeten zijn; 
o p  17 April was het nog bij lange na niet gereed. E r  waren 144 000 
kalkzandstenen nodig. Als gevolg van sabotage zijn er slechts 40 000 
aangevoerd. Inmiddels werd herhaaldelijk, de  laatste maal in de 
ochtend van de 17e April, dringend aan Londen gevraagd uni ge- 
regelde beschieting van het werkterrein door jagers; b:eraan is nimmer 
gevolg gegeven; slecht5 een enkele maal kwamen verkenners de toe- 
stand ter plaatse opnemen. doch vsrtrokken weder zonder verder iets 
te hebben verricht." 

I n  de verhoren is s ~ r a k e  geweest van twee plannen tot z.g. neutrali- 
satie van West-Nederlaild. Het  eerste plan l), afkomstig van de heer 
H. L. F. J. Deelcn, is van December 1944 en beoogde ontruimmg door 
de Duitse troepen van de urovincies Noordholland, Zuid-Holland, 
Zeeland (Noordelijke eilanden) en Utrecht en de instelling tot aan 
de vrede van een interndtionaal (neutraal) Statuut over deze provincies 
door de opperbevelhebbers van de  Duitse en geallieerde legers. Dit. 
plan is door de  aartsbisschop de Jong overgeromen en via de Provin- 
ciaal der Jezuieten ndar Rome gestuurd met het verzoek stappen te 
ondernemen bij Z.H. de Paus met de dringende bed2 .,deze beperkte 
\redespoging te willen docn uitgaan van en leidcn door den Heiligen 
Stoel". Het merkwaardige feit doet zich voor. dat  dit plan van einde 
December 1944 is, terwijl de eerste bespreking van Seyss-Inql~art 
met de heer Mirschfeld van 14 December 1944 is. 

Dr. H. L. F. J .  Declen heeft verklaard, dat  de nood, welke in 
bezet Nederland in de winter 1944!1945 heerste, zo was, dat  het 
wenselijk leek een poging te doen de nood op een afdoende wijze te 
lenigen. Hij meende. dat dit zou kunnen worden bereikt door de 
ontruiming van de provincies Noordhollland, Zuid-Holland, Utrecht en 
Zeeland fde Noordelijke eilanden), welke provincies dan  onder lei- 
ding van een internationale neutrale commissie een neutraal gebied 
zouden vormen. Hierover heeft de heer Deelen een nota gemaakt en 
deze besproken met pater K~inper ,  de rector van het gymnasium te 
Amsterdam, onidat hij wist, dat  deze een zeker vertrouwelijk contact 
had met de Ortskommandant von Schröder. O p  verzoek van de 
heer Dcelc,ri heeft pater Ketnper een gesprek gehad met von Schrder ,  
die aanvankelijk een afwijzende houding aannam, omdzt hij het on- 
mogelijk achtte het voorgestelde te bereiken. Bovendien vond hij, 
dat het ondoenlijk was, van zijn kant stappen te ondernemen, omdat 
hij daardoor door de Partei als defaitist zou worden gedoodverfd. 
Pater Kernper en de heer Deelcn hadden, toen dit eerste gesprek 
met von Schïöder plaats vond, geen enkel houvast van Duitse zijde. 
Na  aandricgen hunnerzijds heeft een tweede gesprek tot gevolg ge- 
had, dat - na informaties, die door volt Schröder van zijn kant 
waren ingewonnen, -- op dit initiatief werd ingegaan, o p  voor- 
waarde, dat het zou worden genomen door de Paus. Dit is toen 
hunnerzijds aanvaard Dit was niet tiit4uitend de reactie van von 
Schröder zelf. doch er zat meer achter, hetgeen stellig is gebleken. 
Ongeveer 18 December 1944 hebben deze gesprekken met von 
Schröder plaats gevonden. 

Hierop heeft pater Kernper een bespreking met de secretaris van 
de aartsbisxhop gearrangeerd en op 21 December is de  heer Deelen 
naar de aartsbisschop gegaan. Deze was direct enthousiast voor dit 
plan en wilde het overnemen. D e  aartsbisschop heeft de heer Deelen 
gevraagd een brief te ontwerpen, die uiteindelijk ook door de aarts- 
bkschap is ondertekend. Dit is de brief, waarin hij pater Kenzp~r  
heeft gevraagd stappen te ondernemen. Pater Kenzper heeft de gene- 
raal van de  Jezuieten weer verlof gevraagd. D e  heer DeeEen heeft 
zijnerzijds contact opgenomen rnet de Vertrouwensmannen der Re- 
gering, hij meent met iemand onder de  schuilnaam Jaarsr?~n. D e  heer 
Janrsmn heeft informaties ingewonnen bij de Nederlanclse Regering 
en uiteindelijk heeft hij medegedeeld, dat zij gunstig tegerover deze 
plannen stond. Van de kant van oater Kewper ei? de hecr Deelen 
zijn er pogingen gedaan o m  de stukken. geschikt gemaakt en vertaald, 
door te zenden zowel via de Vertrouwensman van de Regering, 
de heer Janrsunn, vervolgens, naar de  heer Deelciz meent. via Prins 
Bernhnrd naar Rome en zij hebben eveneens getracht dit langs parti- 
culiere weg te doen langs twee kanten. In de eerste plaats door middel 
van een koerier naar de graai v017 Galcn, bisschop van Munster, met 
het verzoek de  stukken door te sturen naar dr nuntius ie Berlijn en 
vervolgeas te expediërzn naar Rome ei! tenslotte langs ecn zuiver 
particuliere weg via Zwitserland. 

Er zijn door d e  heeï Deelerz besprekingen gevoerd met de heer 
Diickrnee~t~r,  consul-generaal van Zweden, o m  dc verwe~enlijking van 
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het plan te bevorderen en ook om gedaan te krijgen, dat, als er iemand 
van de zijde van Zweden zou worden uitgenodigd in de commissiv 
zitting te nemen, dit zou worden toegestaan. Op 24 Januari 1945 is 
aan de heer Deelcn uiteindelijk medegedeeld, dat de stukken in 
microfoto -aren doorgezonden aan Prins Bcrnhard. Zoals afge- 
sproken, was een afschrift gestuurd aan de Zweedse en Zwitserse 
Regeringen. 

Pater Kernper en hij hebben hierover niets meer gehoord. In April 
1945 heeft de heer Derlerz nog eens contact gekregen met de heer 
Jaar~ma, die hem heeft bevestigd, dat de rapporten en stukken naar 
het Vaticaan waren doorgezonden. Deze vroeg de heer Deelen toen 
tevens -- of hij d ~ t  gedaan heeft met medeweten van de Regering of 
niet, kan de heer Deeler1 niet beoordelen - of er bij de Ortskomman- 
dantrir nog iets zou kunnen worden gedaan ten bate van de bevol- 
king, b.v. een eventuele eervolle terugtocht. De onderhandelingen zijn 
toen door pater Kernper en de heer Deelen weer met de Ortskom- 
mandant opgenomen, die uiteindelijk heeft aangeboden een brief 
cloor te geven aan Blaskowitz. Er is toen een brief uitgegaan aar] 
13laskowitz met de vraag oin te bevorderen, dat voedsel in grotere 
mate dan tot dan toe het geval was, zou kunnen worden doorge- 
zonden. 

De nrieven zijn alle gemaakt door de heer Deelct1 en verzonden via 
de Ortskommandantur, maar getekend door pater Kernper. De brief 
aan Blasko~)itz is uitgegaan op 24 April 1945 en daarmede zijn van de 
zijde van pater Kernper en de heer Deelerz de pogingen beëindigd om 
iets te doen. Of dit alles effect heeft gehad, is aan de heer Deelen niet 
bekend. Een paar maanden geleden heeft hij de aartsbisschop nog 
gesproken, die ook van de kant van Rome nooit iets had gehoord en 
het wel betreurde, dat er van die zijde nooit iets was medegedeeld, 
hoe dit initiatief is ontvangen en of er eventueel werk van is gemaakt. 

Dat het stuk te Londen is aangekomen is aan de heer Deelen en 
pater Kemper wel medegedeeld door de heer Jaarsma. Daarna heeft 
de heer Deelen de mededeling gekregen, dat de stukken in microfoto 
via de Prins naar Rome zijn gezonden. Deze mededeling is aan de 
heer Deeler1 de eerste maal persoonlijk gedaan op 24 Januari 1945. 
Bij het tweede gesprek met de heer Jaar~nia, waarbij andere zaken 
aan de orde waren, heeft deze dit nog eens o- 16 April 1945 beves- 
tigd. In de aantekeningen van de heer Deelen staat, dat brieven en 
rapporten het Vaticaan, via een tussenschakel, nl. Z.K.H., hebben be- 
reikt. De heer Janrsma vroeg in April 1945, kennelijk namens de Re- 
gering, of bij de Ortskommandant zou kunnen worden getracht nog 
iets voor de bevolking te doen, b.v. een eervolle terugtocht. Op 18 
April 1945 hebben pater Keriiper en de heer Derlen een onderhoud 
met von Schröder gehad. V o n  Schröder heeft gesproken over het ver- 
gemakkelijken van de Rode Kruis-zendingen, die door de Duitse 
politieke instanties waren gedwarsboomd, maar waartoe de Wehr- 
macht haar medewerking zou verlenen. Naar aanleiding van dat 
onderhoud is besloter? de heer Jaarsma in te lichten om hem te ver- 
zoeken de Nederlandse Regering en het Vaticaan op de hoogte te 
brengen. Wellicht waren voorraden uit Zuid-Nederland onder Rode 
Kruis-vlaggen door te zenden. Pater Keiizper en de heer Deelen heb- 
ben direct de heer Jnarsma een brief geschreven met het verzoek de 
Regering en het Vaticaan te verwittigen en zij hebben besloten de 
consul-generaal van Zweden te raadwlegen. Op 23 April 1945 heeft 
opnieuw een gesprek met von Schröder plaats gehad, dat resulteerde 
in een brief aan Blaskowitz. 

Het stuk van December 1944, dat een plan inhoudt van neutralisering 
en waarbij zich een brief bevindt van 21 December 1944 van de aarts- 
bisschop van Utrecht, waarin staat: ,,Het initiatief van dr. H. L. F. J .  
Deefen om te geraken tot een ontruiming van de provincies Noord- 
holland, Zuid-Holland en Zeeland (Noordelijke eilanden) en Utrecht 
door het centrale leger en de instelling tot aan de vrede van een inter- 
nationaal (neutraal) Statuut over deze provincies door de opperbevel- 
hebbers van de centrale en geallieerde legers in West-Europa, wordt 
door mij zeer toegejuicht", is volgens de heer Gerbrandy te Londen 
besproken. Hij meent alleen met de Nederlandse Regering en niet met 
de geallieerden, doch hij durft dit niet met zekerheid te zeggen. Hij 
gelooft, dat de conclusie was, dat het geen zin had het met de ge- 
allieerden te bespreken, omdat men van oordeel was, dat het in die 
omstandigheden onmogelijk was. De heer Gerbrandy herinnert zie11 
wel, dat hier ernstige aandacht aan is besteed. In de volle Ministerraad 
is dit behandeld. 

Het tweede plan ') is van mr. A. A. Swan~,. Het beoogtlz de on- 
middellijke ontruiming van Nederland ten Westen van de IJssel. Een 
Zweedse bezetting zou dan tot de bevrijding hier moeten komen. 
Het betreffende deel van Nederland zou tot neutraal gebied ver- 
klaard moeten worden. Van Duitse zijde had men er belangstelling 
voor. 

Op dit laatste plan is uitvoerig kritiek geleverd door het hoofd 
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l )  Vgl. bijlage 194. 
9 Vgl. bijlage 194. 

van Sectie IIIa van de Binnenlandse Strijdkrachten. Op grond van 
militaire overwegingen wordt in een begeleidend schrijven de 
C.B.N.S. geadviscerd dit plan te verwerpen. 

Mr. A. A. Swane verklaart in September 1944 na zijn ontsnapping 
uit Haaren op de dag van de luchtlandingen te 's-Graveland te zijl: 
aangekomen. Gezien de ontwikkeling van zaken, heeft hij contact 
gezocht met enkele vrienden, onder wie de heer W. Carp te Hilversum. 
Hij heeft daar besproken, dat er maar één mogelijkheid was om de 
naderende moeilijkheden, welke mcn vreesde, dat zouden ontstaan, te 
kunnen afwenden door aan de Duitsers voor te stellen het Westelijk 
deel van Nederland te ontruimen. De  opzet was het voorstel recht- 
streeks aan Hiinmler te doen. De heer Carp had aan de  heer Swanl 
gezegd, dat hij de heer Liffers, een Duitser, die directeur was van de 
K.V. Trazent, zou bewerken om het voorstel te doen doorgeven. De 
heer Sivane weet niet zeker, of de heer Liffers het voorstel heeft door- 
gegeven. De heer Swane heeft zelf het voorstel ook aan de gezant 
Berze gegeven om het over te reiken aan de Rijkscommissaris. De heeï 
Bene heeft het welwillend aanvaard. Hij zegde de heer Swane toe het 
met de Rijkscommissaris te zullen bespreken. Later heeft de heer 
Swane nog de heer Hirschfeld gesproken, aan wie hij een copie van 
het voorstel heeft gegeven. Verder heeft hij contact opgenomen inet de 
heer Eckman, de vertegenwoordiger van het Zweedse Rode Kruis. e11 
de heer Ivens van de Centrale Rederij Voedselvoorziening. Hij heeft 
aan deze heren gevraagd om het voorstel, dat aan Zweden zou worden 
overgegeven. waarvoor de heer Swane dus ecn exemplaar aan de heer 
Ecknzan ter hand stelde, aangezien dit de enige directe communicatiz 
met Zweden leek, aan Londen te te!egraferen. Men heeft de heer 
Swane toegezegd dit onmiddellijk te zullen doen. Dit was medio Maart 
1945. Een dag of drie nadien heeft de heer Iverzs de heer Swnne mede- 
gedeeld, dat Londen had geantwoord, alle onderhandelingen stop te 
zetten. Toen Londen dit antwoordde, moest dit wel gebeuren. De heeï 
Swane kon verder geen verantwoordelijkheid alleen op zich nemen. 

D e  chef van de staf van de 2lste geallieerde legergroep, major 
general Sir Francis de Guingand, heeft in zijn reeds eerder vermeid 
boek ,,Operation Victory" het einde van de oorlog in Nederland be- 
schreven. Van belang voor het karakter der besprekingen is de wijze, 
waarop major general de Gr~ingand deze inleidt. Hij zegt namelijk: 
,.On the 13th (bedoeld is April) we started to receive messages trough 
Resistance channels saying that he (i.e. Seyss-lnqlrart) was prepared 
to discuss ways and means of feeding the Diitch people." 

Teneinde deskundig antwoord te verkrijgen op de vraag, of in de 
Aprildagen een snelle opmars door de geallieerde troepen naar bezet 
Nederland mogelijk was, zonder dat dit de totale vernietiging van het 
dichtbevolkte Westen des lands tot gevolg had, richtte de commissie 
op 15 December 1949 ecn brief l) aan generaal Eisenhowev. 

Op 23 Februari 1950 ontving de commissie antwoord ') van de heer 
M. B. Ridgway, Lieutenant General, G.S.C. Deputy Chief of Staff 
for Administration, aan wie generaal Eiserzhower de brief van de 
commissie ter behandeling had doorgegeven. Het standpunt van 
S.H.A.E.F. inzake de wenselijkheid of mogelijkheid van de ver- 
overing van Westelijk Nederland blijkt duidelijk uit de volgende 
passage: 

,,The only information available which appears to be of value to 
you is that the Supreme Headquarters Allied Expeditionary Forces 
considered it inadvisable to proceed west of Utrecht in view of lack 
of adequate forces to clear out Holland completely and quickly, and 
because it could be assumed that the Germans would follow a 
scorched earth policy and devastate the country if the Allies pro- 
ceeded further northwest. 

The attached extract from Genera1 Eisetzhower's own record of 
these events bears directly on this matter and is likewise believed of 
value. There is no record of difference of opinion between the Allied 
Commanders on the desiderability of returning liberated parts of 
Holland to the control of the Netherlands Government. There is no 
indication that there was any distinction made between the Govern- 
ment, the Cabinet, and the Queen. Although it is known that con- 
versations were entered int0 between representatives of the Supreme 
Headquarters and representatives of the Netherlandq Goternment- 
in-Exile regarding the return of the government to Holland, the 
details discussed are not recorded in the files. 

I t  is regretted that more iilformation is cot  available in the records 
in the custody of the Department of the Army." 

Uit het bij deze brief gevoegde uittreksel van het verslag van 
generaal Eiserzhower blijkt ook duidelijk zijn opvatting, dat ezn mili- 
taire herovering van Westelijk Nederland onverantwoord zou zijn. In 
dit uittreksel valt nog op, dat generaal Eisenhower vermeldt, dat Seys.r- 
Inquart ,,offered a local solution by proposing a truce.". Het wapen- 
stilstandsidee is dus blijkbaar meer op de voorgrond gekomen dan het 
voorstel tot onderhandelen over de voedselvoorziening. 



l j Bijlage 195 A. 

Bijlage 195 B. 

Door de heer mr. Ch. H. b. F. van Houkrz, destijds behorende tot de 
staf van de bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten, werden twee 
stukken overgelegd. Het ene l)  bevat een aantal punten, welke door 
Z.K.H. Prins Berilhard waren opgesteld om mede te nemen naar 
de conferentie met de Duitse afgevaardigden. Het is gedateerd 29 
April 1945. 

Het andere stuk is een memorandum van 4 Mei 1945 over het 
verloop der besprekingen met de Duitsers. Uit dit memorandum blijkt, 
dat tijdens de bespreking van 2 Mei 1945 te Wageningen Z.K.H. 
Prins Bernhard aan Schwebel de vraag heeft gesteld, in hoeverre de 
nodige orders waren gegeven tot het stopzetten van S.D.-acties, execu- 
ties, inundaties, vernielingen en het vrijlaten van politieke gevangenen, 
zoals in de oorspronkelijke besprekingen met de Nederlandse afge- 
vaardigden in begin April beloofd was. Schwebel heeft volgens dit 
verslag betoogd, dat er nog geen orders uitgegeven waren, aangezien 
men nog niet geweten had, hoe de besprekingen zouden verlopen. 
Er op attent gemaakt, dat dit geen manier van doen was, heeft de 
B.N.S. geëist, dat onmiddellijk alle orders gegeven zouden worden 
om de verplichtingen, die men begin April had aangegaan, na te 
komen. Schwebel heeft daarop beloofd dit nog dezelfde avond of op 
zijn laatst de volgende ochtend te zullen doen. 

Voorts blijkt uit dit stuk, dat in een bespreking op Donderdag 
3 Mei tussen de commanderende generaal van 1st Canadian Corps 
en de chef staf van generaal Blaskowitz tot een wapenstilstand 
besloten werd voor de duur van de voortgang der voedselvoorziening 
door de geallieerden. 

Tenslotte legt de commissie hierbij over de tekst van de op 5 Mei 
'i Bijlage 196. te Wageningen getekende capitulatie-voorwaarden. 
') Prof. mr. P. S. Gcrhrai~d~v ,,Eenrge hoofdpunten van het Regee- In zijn memorandum *) geeft de heer Gerbrandy het verloop van 

ringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren 1940--1945". zeken weer, zoals dit te Londen heeft plaats gevonden. Hieruit 
blz. 147 e.v. blijkt, dat in een bespreking, welke de heer Gerbrandy op Zondag 

l 5  April met hem had, het uitgangspunt voor Churchill ten aanzien 
van de naar Londen gebrachte Duitse voorstellen was: ,,we have 
thein in our grip", hetgeen ook het standpunt van de heer Ger- 
brandy was. Churchill beloofde het nodige overleg met de Ver- 
enigde Staten te plegen en generaal Eisenhower in te schakelen. 
De daarop gevolgde Ministerraad ging accoord met de door de 
heer Gerbrandy gevolgde gedragslijn van contact met Churchill, dat 
tot overleg met Truman voerde. Van een bespreking op 16 April 
tussen de heer Gerbrandy en Mr. Morton, de liaison-officier tussen 
de heren Churchill en Gerbrcrndy was de slotsom: ,,van de zijde 
der Duitschers bestaan uitsluitend duivelsche oogmerken en motieven, 
clit mag ons echter, gezien den nood der bevolking, niet weerhouden 
een verbinding met Seyss-lnquart tot stand te brengen, indien wij 
slechts meester van de situatie blijven". 

Twee dagen daarna, op 18 April, gaf Churchill in een bespreking 
met de heer Gerbrandy te kennen, dat hij een statement van de 
Nederlandse Regering wilde hebben. De conclusie van dit state- 
ment dd. 19 April 1950 was, dat van de twee mogelijkheden tot 
onmiddellijke hulpverlening aan hongerend Nederland, te weten een 
onmiddellijke militaire actie of een ,,understandingM met de Duitsers 
in West-Nederland, de Nederlandse Regering meer ge~orteerd was 
voor een militaire oplossing op voorwaarde evenwel, dat de ver- 
zekering gegeven zou kunnen worden, dat de bevrijding van West- 
Nederland vóór het einde van April zou hebben plaats gevonden. 
Kon deze verzekering niet worden gegeven, dan lag de enige hoop 
tot behoud van de bevolking van West-Nederland in de tweede 
oplossing. 

Churchill maakt bij de overhandiging van dit statement door de 
heer Gerbrandy een paar opmerkingen, waarvan de belangrijkste 
was, dat geen sprake van gewelddadige bevrijding van Noord-West- 
Nederland kon zijn vó6r 1 Mei 1945 en dat een poging daartoe in 
elk geval gepaard zou gaan met grote verwoesting, inundatie en 
tevens zware verliezen in het Westen. De zaak werd daarop met 
instemming van de heer Gerbrandy in handen van generaal Eisen- 
hower gesteld. 

Op 24 April krijgt generaal Eisenhower de instriictie, welke ver- 
meld is op blz. 151 van het memorandum. 

Deze instructie geeft hem vrijheid met de Duitse autoriteiten in 
Nederland al dan niet te onderhandelen, zulks op voorwaarde, dat, 
indien hij besluit tot onderhandelingen, hij niet zal afwijken van de 
politiek van ,,unconditional surrender" en dat de militaire autori- 
teiten van de Sovjet-Unie niet alleen volledig op de hoogte gehouden 
zullen worden, doch ook desverlangd een vertegenwoordiger bij de 
onderhandelingen zullen hebben. Onder deze voorwaarden kan ge- 
neraal Eisenhower maatregelen nemen tot hulpverlening aan de 
Nederlanders en eike door de omstandigheden geboden wapen- 
stilstandsregeling treffen, voorzover daardoor zijn hoofdoperaties 
niet geschaad worden. 



De Nederlandse Regering stemde hiermede geheel in en heeft haar 
instemming aan Churchill medegedeeld. Volgens het memorandum 
blz. 152 is de uitvoering conform de gedachte van mr. Churchill ,,we 
have them in our grip". De heer Gerbrandy laat onmiddellijk hierop 
volgen: ,,Men verstaat de in Hoevelaken gevoerde besprekingen van 
de geallieerden onder leiding van Generaal Bedel1 Smith met Seyss- 
Znquart c.s. alleen, als a e n  ze ziet in het licht van het element van 
,,aan den vijand opleggen", dat aan deze zoogenaamde onderhande- 
lingen eigen is geweest." 

Het resultaat van deze zogenaamde onderhandelingen beschrijft de 
heer Gerbrnndy aldus: ,,Zij het met enige tegenslagen, het resultaat is 
geweest het zenden van voedsel met vliegtuigen naar het geteisterde 
Noord-Westen, welke zendingen door de bevolking met enorme 
vreugde zijn begroet en door het verdere verloop zijn gebleken te zijn 
geweest de bres in de muren, waarmede de Duitscher de bevolking in 
het Noord-Westen had geisoleerd." 

' j  ,,Witboek over de geschiedenis van het georganiseerde verzet voor In het in 1950 verschenen ,,Witboek over de geschiedenis van het 
en na de bevrijding", blz. 79 e.v. georganiseerde verzet voor en na de bevrijding" l) is een hoofdstuk 

gewijd aan de besprekingen met de Duitsers in April-Mei 1945. Hier- 
iiit blijkt o.m.. dat de heer Drees op 17 April 1945, toen er een 
vergadering van de Contact Commissie werd gehouden, buiten deze 
vergadering aan de leden persoonlijk heeft medegedeeld, dat de in 
omloop zijnde geruchten in zoverre juist waren, dat er inderdaad be- 
sprekingen namens Vertrouwensmannen met de Duitsers gaande waren, 
maar dat deze besprekingen betroffen het verlichten van de voedsel- 
situatie in Westelijk Nederland. Op 21 April 1945 besloten daarop de 
drie sectorenvertegenwoordigers tot het zenden van het volgende tele. 
gram aan H.M. de Koningin, de Minister-president, Prins Bernhard en 
generaal Eisenhower: 

,,De ondergeteekenden dringen aan op zoo snel en doortastend 
mogelijke bevrijding van Westelijk Nederland o p  een basis van 
onvoorwaardelijke capitulatie der ingesloten Duitsche troepen. 
Elken vorm van onderhandeling, die niet oogrnblikkelijke 
capitulatie beoogt, wijzen zij af. Het kennelijk geinspireerde slot 
van het nieuwsoverzicht van Radio Oranje op 18 April heeft de 
in de verzetsbeweging bestaande ongerustheid vasten vorm 
gegeven. 

De Gezamenlijke Verzetsbeweging in Nederland". 

De overwegingen, die tot het zenden van dit telegram leidden, waren 
volgens dit ,,WitboekH: 

,,a. de verzetsbeweging had de overtuiging gekregen, dat de be- 
sprekingen zich niet beperkten tot de voedselkwestie, maar een soort 
wapenstilstand met de Duitsers betroffen hetgeen de verzetsbeweging 
onaanvaardbaar achtte; 

h. dat het niet voortgaan van het geallieerde offensief in weste- 
lijke richting in verband stond met deze besprekingen, terwijl het stil- 
leggen van dit offensief naar aanleiding van Duitse beloften naar de 
stellige mening der illegaliteit niet verantwoord was; 

c. dat de instanties, die van Nederlandse zijde de besprekingen 
voerden, niet volstonden met de Duitse voorstellen over te brengen, 
maar druk op de regering uitoefenden, deze te aanvaarden; 

d. dat de regering de indruk had, dat ook de verzetsbeweging 
achter de opvattingen van Vertrouwensmannen en Commandant 
Binnenlandse Strijdkrachten stond, en dus in zekere zin mede ver- 
antwoordelijk hiervoor was.". 

Nadat Vertrouwensmannen van de inhoud van het telegram van 
21 April 1945 op de hoogte waren gekomen, heeft er op 22 April een 
bespreking plaats gehad tussen een lid van de C.C., eerst met de 
voorzitter van Vertrouwensmannen, de heer Bosch van Rosenthal en 
daarna met de vice-voorzitter, de heer Drees. Deze bespreking leidde 
tot geen resultaat, behoudens dat de adressering aan Eisenhower in het 
telegram van 21 April 1945 ongedaan werd gemaakt. 

De volgende dag, 23 April, verzonden Vertrouwensmannen een 
telegram van de volgende inhoud aan de  Regering: 

,,Telegram betreffende besprekingen met Duitse autoriteiten, 
ondertekend gezamenlijke verzetsbeweging, is verzonden primo, 
zonder kennis feiten, daar Vertrouwensmannen tot geheimhouding 
verplicht; secundo, zonder Vertrouwensmannen Commandant 
Binnenlandse Strijdkrachten en voorzitter CC vooraf daarin te 
kennen; tertio, telegram, voorzover aan Eisenhower gericht reeds 
ingetrokken: quarto, Vertrouwensmannen vertrouwen na thans 
noodzakelijke mededeling feiten aan leden CC op algehele in- 
trekking. Uit." 

De bezwaren, die de drie sectorenvertegeriwoordigers in de C.C. 
gevoelden tegen het in deze door Vertrouwensmannen gevoerd2 beleid, 
werden samengevat in een noia, op 1 Mei 1945 aan Vertrouwei~s- 
mannen gezonden. In deze nota heet het: 



,,Het voeren van besprekingen met de bezetter teneinde te ge- 
raken tot een capitulatie van de zich hier bevindende legeronder- 
delen en in afwachting van zodanigr capitulatie een modus vivendi 
te vinden, kan op zichzelf ongetwijfeld nuttig en zelfs noodzakelijk 
zijn. Het feit op zichzelf, dat zodanige besmekingen zijn gevoerd, valt 
niet a priori af te keuren. 

Zij menen echter, dat, gezien de gedurende de bezetting opgedane 
eivaringen, besprekingen slechts dan tot een resultaat kunnen voeren, 
wanneer zeer tastbare waarborgen zouden worden gegeven voor de 
goede trouw der tegenparti]. Teneinde geen afbreuk te doen aai1 het 
beginsel van ,,unconditional surrender" diende bij zulke besprekingen 
overigens de eis van onvoorwaardelijke overgave hetzij onmiddellijk, 
hetzij op een vast, in de naaste toekomst liggend, tijdstip voorop te 
staan. 

Uit de mededelingen, welke de verschillende leden van de C.C. 
van hun voorz~tter en van Vertrouwensmannen ontvingen en uit het 
dossier terzake, waarvan zij inzage konden nemen, is aan genoemde 
leden echter noch van zodanige waarborgen, noch van een preci- 
sering van het tijdstip der capitulatie gebleken. Integendeel, vast- 
gesteld moet worden, dat de uitdrukkelijke toezegging cler Duitse 
autoriteiten, dat gecn représaille-maatregelen genomen zouden wor- 
den en dat sIechts ,,in besonders krassen Fallen" de doodstraf zou 
worden opgelegd - en dan alleen aan de daders zelf - voortdurend 
wordt geschonden. De instantie5 van de S.D. hebben ook gedurende 
de tweede helft van April een krachtige activiteit ontplooid en ge- 
regeld personen doodgeschoten. Fusillering bij wijze van reprisaille 
is in die tijd meermalen voorgekomen. Het eigenlijke doel van de 
gevoerde besprekingen, n.l. de stopzetting van de verwoestingen en 
inundaties, welke in het kader van de verdediging van de kuststrook 
werden uitgevoerd, is evenmin berekt. Van concrete algemene toe- 
zeggingen op dit punt is niets gebleken. Wel zijn in enkele gevallen, 
nadat het kwaad geschied was, sluizen dichtgedraaid en gaten ge- 
dicht, maar in de eerste plaats betreft het daar slechts enkele op zich- 
zelf staande gevallen, terwijl het voorts opvalt, dat geen geval bekend 
is, waar verwoesting of inundatie ernstig werd oberwogen, doch ten- 
gevolge van de gevoerde besprekingen is achterwege gebleven. Van 
enige concrete toezegging omtrent onvoorwaardelijke capitulatie 
- laat staan van een vastlegging van het tijdstip daarvoor - is niets 
bekend. Dit punt is door de Duitse onderl~andelaars kennelijk voort- 
durend ontweken. 

Ondergetekenden wensen aIs hun mening uit te spreken, dat waar 
de situatie was als hierboven getekend, een ter kennis brengen aan 
de Regering van de gevoerde besprekingen nauwelijks gewenst was. 

Een advies om op deze besprekingen in te gaan was beslist on- 
juister. Dat echter zodanig advies gegeven is, blijkt uit het dossier. 

Ondergetekenden vrezen, dat, terwijl van Duitse zijde slechts vage 
beloften waren gegeven, toch reeds een zekere invloed is uitgeoefend 
door Vertroumensinannen om het geallieerde offensief op West- 
Nederland te doen ophouden. Dat men zodanige invloed heeft 
willen uitoefenen, blijkt alweer uit het dossier. Ondergetekenden 
achten de geste van Vertrouwznsn~annen nu ten deze zeer onge- 
lukkig, aangezien men op die wijze in ruil voor in het uitzicht ge- 
stelde voordelen, de grote ,,troef", die men tegenover den tegeil- 
stander had, n.l. het dreigend offensief, uit handen gaf. 

Dat men zich op die wijze voorlopig geheel aan de meerdere of 
mindere welwillendheid van de bezetter - die immers van het hein 
aldus gelaten respijt gebruik maakte om zijn posities zeer veel te 
versterken, zonder zich daarbij over het welzijn van de Nederlandse 
bevolking ook maar enigszins te bekommeren - overleverde, had 
toch moeten worden bedacht. De thans gevolgde gedragslijn ware 
zelfs te qualificeren als een voortgaan op de helaas zo lang door 
personen als de heer Frederiks e.a. ingeslagen weg. Ondergeteken- 
den vragen zich dan ook met bezorgdheid af, of Vertrouwensn~annen 
door de regering bij de gevoerde onderhandelingen te betrekken. aan 
het moreel gezag, dat deze voor de uitvoering van haar taak thans 
en na de bevrijding beslist behoeft, niet ernstig afbreuk hebben ge- 
daan. 

Terloops worde hier nog aan toegevoegd, dat het evenmin zeer 
gelukkig schijnt, dat men zich - om bij de in bovenstaande alinea 
gebruikte beeldspraak te blijven - zozeer door de tegenstander ir. 
de kaart heeft laten kijken, door zijn vrees voor verwoesting~n en 
inundaties duidelijk ten toon te spreiden. Dat een beroep op de 
menselijkheid van de Duitse autoriteiten als regel een averechtse 
uitwerking heeft. had men toch in de achter ons liggende jare11 wel 
kunnen bemerken. 

Ondergetekenden betreuren het ten zeersts, dat '<cJertrouwznsrnan- 
nen niet eerder aanleiding hebben gevonden, hen in de gevoerde be- 
sprekingen te kennen. Hoewel aan de voorzitter der C.C., tevens 
Vertrouwensman, herhaaldelijk tevergeefs om inlichtingen was ge- 



vraagd, heeft men zich eerst, toen de ondergetekeilden zich op grond 
van van andere zijde ontvangen inlichtingen tot de regering wendden, 
geroepen geacht, opening van zaken te dosn, waarbij bleek, clat 
ondergetekenden min of meer 17oor een voldongen feit van zeer ver 
gaande strekking waren geplaatst. Een zodanige afsluiting van de 
enige bestaande organen der publieke opinie komt ondergetekenden 
zeer betreurenswaardig voor. Zij wensen dan ook ter vermijding van 
elk misverstand uitdrukkelijk uit te spreken, dat zij terzake géén, ook 
niet de geringste verantwoordelijkheid dragen voor deze gang van 
zaken en de gevolgen, welke deze eventueel hebben kan. Zij hebben 
integendeel, zodra zij op de hoogte waren gebracht, van hun afwij- 
zend gevoelen kennis gegeven aan de regering, daarin gesteund door 
alle in de G.A.C. vertegenwoordigde organisaties. 

Ondergetekenden moeten voorts bezwaar maken tegen het op 23 
April door Vertrouwensmannen aan de regering verzonden telegram 
inzake het door de onderge'ekenden over de bovengenoemde aange- 
legenheid verzonden bericht. De daarin vervatte stelling, dat onder- 
getekenden onvoldoende op de hoogte zouden zijn, mopt worden 
weersproken, aangezien uit de nadere bespreking wel gebleken is, 
dat de grote lijnen van deze aangelegenheid aan de C.C. voldoende 
bekend waren. 

De implicite daarin neergelegde mrning, dat ondergetekznden zich 
terzake slechts in overleg met Vertrouwensmannen toi de regering 
hadden behoren te wenden, moeten ondrrgetekenden afwijzen als 
een door niets gerechtvaardigde beperking van hun recht zich tot de 
regering te wenden. 

Met zeer grote verbazing hebben ondergetekenden tenslotte kennis 
genomen van de mededeling aan het slot van het bewuste telegram, 
dat de reeds met leden van de C.C. gevoerde besprekingen Vertrou- 
wensmannen deden vertrouwen, dat het door ondergetekenden ver- 
zonden bericht tengevolge van betere voorlichting alsnog zou worden 
ingetrokken. Het zal aan Vertrouwensmannen niet zijn ontgaan, dat 
door zodanige mededeling het bedoelde bericht van elke uitwerking, 
die het bij de regering kon hebben, werd beroofd en dat met zodanige 
mededeling de bedoeling van de verzenders geheel werd doorkruist. 

Ondergetekenden moeten er dan ook met de meeste klem op aan- 
dringen, nadere opheldering te mogen ontvangen omtrent de feitcn 
en omstandigheden, waarop het in het telegram vermelde vertrou- 
wen heeft berust. 

Het bestaan van zodan;ge feiten en omstandigheden is aan onder- 
getekenden nl. niet bekend. 

De Gezamenlijke Verzetsbeweging in NederIand, 
(met uitzondering van het V.C.)." 

Het antwoord, dat Vertrouwensmannen op 17 Mei 1945 hierop 
hebben verzonden, luidt als volgt: 

,,Aan de Gezamenlijke Verzetsbeweging (behalve het V.C.). 
Wij ontvingen Uw schrijven van 1 Mei j.1. betreffende in de loop 

van April op Duitse instigatie gevoerde besprekingen en de daarmede 
samenhangende telegrammenkwestie. 

Gij blijft blijkens Uw uiteenzetting van oordeel, dat wij gefaald 
hebben in ons beleid. Wij daarentegen zijn van inening, dat dit beleid, 
hetwelk de instemming onzer Regering heeft gehad, terwijl de ge- 
allieerden hebben gehandeld naar het dienovereznkomstig gegeven 
advies der Regering, er toe heeft mogen bijdragen vergroting van de 
rampen, die toch reeds over land en volk zijn gekomen, zeer te be- 
perken, voedsel te doen komen op het ogenblik, waarop het hier 
geheel dreigde te gaan ontbreken, en vele mensen, ook van onze 
geallieerden, te sparen, zonder de  bevrijding ook maar één dag te 
vertragen en zonder dat aan de eer van Nederland of van de gealli- 
eerden in het minst is te kort gedaan. 

Wij onderstellen echter te mogen aannemen, dat Gij met ons van 
oordeel zult zijn, dat het voor het ogenblik geen zin heeft ten aanzien 
van de zaak zelf opnieuw onze argumenten tegenover de Uwe te 
stellen. Waarschijnlijk zal binnenkort door Regering en Vertrou- 
wensmannen een korte verklaring omtrent de loop van zaken ter 
beschikking van de pers worden gesteld, terwijl later de uitgave van 
een volledig overzicht, met bijvoeging van de gewisselde stukken, kan 
worden tegemoet gezien. 

Dan zal, met kennis van alle gegevens, desgewenst een openbare 
gedachtenwisseling mogelijk zijn. 

Hiervan uitgaande, beperken wij ons verder tot een beantwoording 
van Uw bezwaren terzake van het niet eerder kennen van de verzets- 
beweging in de gevoerde besprekingen en ten aanlien van ons op 
23 April j.1. aan de Regering verzonden telegram. 

Wat het eerste punt betreft, merken wij op, dat de aard der bespre- 
kingen noopte tot geheimhouding. In het eerste stadium moest reke- 
ning worden gehouden met de  mogelijkheid, dat een ontijdig uitlekken 
aanleiding zou kunnen geven tot tegenactie van lagere instanties, 



bijv. van de SS.,  of tot ingrijpen van de hoogste leidirig in Duitsland 
zelf. Dit gevaar werd pas geringer, toen de ontbinding in Duitsland 
verder om zich heen had gegrepen. Overigens achtten wij ons ook 
tegenover de Regering en geallieerde autoriteiten voor de geheim- 
houding verantwoordelijk. Hoe juist dit gezien was, blijkt uit de 
omstandigheid, dat, toen de  beslissing aan het geallieerd Opperbevel 
was toevertrouwd en besprekingen namens dit Opperbevel met Duitse 
vertegenwoordigers werden voorbereid, in een telegram uitdrukkelijk 
,,secrecyV werd verlangd. 

Tenslotte mag niet worden voorbijgezien, dat een eigcnlijk overleg, 
dat tot vertraging had kunnen leiden, toch niet mogelijk zou zijn 
geweest, gezien de grote belangen voor land en volk, die de grootste 
spoed eisten. 

De Voorzitter der C.C. was in de voorlichting dezer commissie zo 
ver gegaan als maar enigszins mogelijk was in verband met de op 
hem rustende plicht tot geheimhouding der bijzonderheden. 

Uw grieven tegen ons telegram van 23 April geven ons aanleiding 
nog eens in herinnering te brengen, hoezeer wij reden hadden onzer- 
zijds ernstige bezwaren te koesteren tegen Uw telegram, waarop wij 
moesten reageren. Deze bezwaren zijn in ons telegram o.i. kort en 
juist aangeduid. S e  dezen opzichte handhaven wij de inhoud dan ook 
ten volle. Hiernaast staat de vraag, of wij voldoende grond hadden 
om het vertrouwen uit te spreken, dat het telegram zou worden inge- 
trokken. Wij hadden inderdaad het vertrouweii, dat een bespreking 
met de volledige C.C. tot die intrekking zou leiden. Achteraf is ge- 
bleken, dat wij te dien aanzien te optimistisch zijn geweest en dat dus 
dit deel van ons telegram beter achterwege had kunnen blijven." 

Het initiatief, dat begin April 1945 door de Duitsers genomen is 
om tot onderhandelingen te komen, is wel een van de belangrijkste 
aangelegenheden, waarbij Vertrouwensmannen betrokken zijn ge- 
weest. Van Nederlandse zijde is in het bezette gebied deze zaak 
steeds in nauwe samenwerking en volledige overeenstemming behan- 
deld door Vertrouwensmannen en de commandant der Binnenlandse 
Strijdkrachten, de toenmalige kolonel H.  Koot. 

In  een in Maart 1946 gepubliceerd en door de secretaris van het 
college van Vertrouwensmannen, mr. J. Ze Poole, opgesteld klemo- 

') ,,Het Duitsche aanbod tot een beëindiging der feitelijke vijande- raiidum l) zijn de voornaamste gegevens over deze belangrijke ge- 
lijkheden in het nog bezette Nederlandsche gebied van April 1945", beurtenis vermeld. Vrijwel alle documenten, daarop betrekking heb- 
's-Gravenhage '46. bende, kan men in dit Memorandum vinden. Toch heeft de com- 

missie, gezien de belangrijkheid van de gebeurtenissen in April 1945, 
gemeend hierover nog een aantal getuigen te moeten horen. Daar- 
door is op sommige aspecten een duidelijker licht komen te vallen, 
terwijl door de verhoren van een groot aantal getuigen, die in deze 
een leidende rol hebben gespeeld, de overwegingen en motieven, die 
hen geleid hebben, met grote klaarheid naar voren zijn gekomen. 
Het beeld, dat zich op grond van deze verhoren en uit de te harer 
beschikking staande documenten aan de commissie heeft voorgedaan, 
is in grote trekken het volgende. 

Gedurende de winter 19441'45 kon een ieder begrijpen, dat, hoewel 
het offensief der geallieerden tijdelijk voor de grote rivieren was tot 
staan gebracht, in het voorjaar de grote aanval op Duitsland zou 
worden geopend, waarbij het dan de vraag was, of en zo ja, welk 
gedeelte van Noord-Nederland bij dit offensief betrokken zou worden. 
In  ieder geval zagen ook de Duitse hoofdfiguren iii het Noorden van 
Nederland wel in, dat, zodra de winter. voorbij zou zijn, het einde 
wel spoedig zou zijn aangebroken. In December 1944 komen dan 
ook de eerste voorzichtige pogingen van Sey~s-Inquart om contact 
te krijgen, waartoe hij zich tot dr. H. M. Hirschfeld, waarnemend 
secretaris-generaal van het Ministerie van Handel, Nijverheid en 
Scheepvaart, heeft gewend. 

De heer Hirschfeld heeft aan de commissie medegedeeld, dat hij 
op 7 Januari 1945 een tweede gesprek met Seyss-Inquart heeft gehad, 
waaruit hem duidelijk werd, dat het deze ernst was met het door hem 
reeds eerder geopperde idec West-Nederland onder een soort van 
neutraal beheer te brengen, teneinde aldus de ontzettende vernielingen, 
die er anders zouden konten, te verhinderen. De heer Hirsckfeid zegt 
deze mededeling van Seyss-lnqainrf te hebben doorgegeven aan de 
heer Bosch van Roscnfkul, die Londen daarover heeft ingelicht. De 
heer Hirschfeld, erop wijzende, dat in het memorandum van de heer 

9 Vgl. Prof. mr. P. S. Gerbrandy ,,Eenige hoofdpunten van het Gerbrandy op blz. 148 staat: ,,In een vroegere zaak, door de  onder- 
Regeeringsbeleid in Londen gedurende de oorlogsjaren 1940- grondsche beweging aanhangig gemaakt, die ook betrekking had o p  
1945", blz. 148. geneigdheid der Duitschers tot praten, was eveneens terstond overleg 

met de Britsche Regeering gepleegd", vraagt zich af, of deze passage 
op het zojuist gereleveerde betrekking heeft. De heer Gerbrandy heeft 
echter voor de commissie ontkend, dat zulks het geval is, terwijl de 
heer Ie Poole verklaard heeft, dat in de mededelingen, die in Januari 
1945, als afkomstig van de heer Hirschfeld, aan Vertrouwensmannen 
zijn gedaan, geen sprake is geweest van een zo ver gaande mogelijk- 



heid als de heer Nirschfeld het thans voorstelt, doch alleen van de 
gedachte, dat er een soort relief-comité zou worden gevormd, gelijk 
vroeger in de eerste wereldoorlog in België was opgericht. De mede- 
deling, die Vertrouwensmannen op grond hiervan aan Londen hebben 
gedaan, behelsde dan ook, volgens de heer le Poole, slechts dit feit. 

De commissie volstaat met in deze de wederzijdse standpunten te 
vermelden, onder toevoeging, dat zij in de telegramwisseling tussen 
Vertrouwensmannen en de Regering in die tijd geen telegram heeft 
aangetroffen, dat steun geeft aan de mededelingen van de heer Hirsch- 
feld op dit punt. In deze telegramwisseling komt slechts voor een 
telegram van Vertrouwensmannen aan de Regering van 19 Januari 
1945, waarin vermeld wordt, dat de heren Trip, Snouck Nurgronje en 
Jongejan, indien de Regering daarmede instemt, met het oog op de 
hongersnood bereid zijn in Nederland zo nodig in overleg met de 
bezetter voorbereidingen te treffen voor de oprichting van een relief- 
commissie onder toezicht van neutrale mogendheden. 

De gedachte van de mogelijkheid van neutralisering van het Westen 
van Nederland bij de komende strijd heeft in de winter 1944/'45 
evenwel in verschillende hoofden gespeeld. De commissie wijst in dit 
verband op het plan van dr. H. L. F. J .  Deelen, dat met een aan- 
beveling van de Aartsbisschop van Utrecht via verschillende wegen 
naar Engeland is gestuurd. Bovendien heeft ook mr. A. A. Swane 
pogingen in het werk gesteld om een voorstel van dier? aard door- 
gezonden te krijgen. Het voorstel, door de heer Deelen gedaan, heeft 
'blijkbaar Londen bereikt, want het is de heer Gerbrardy bekend. Hij 
meent echter, dat het alleen in de kring van de Nederlandse Regering 
en niet met de geallieerden besproken is, omdat men van oordeel 
was, dat het in die omstandigheden onmogelijk was. 

Intussen heeft Seyss-lnquart in het begin van April 1945 de draad 
weer opgevat en heeft hij zich wederom tot de heer Nirschfeld ge- 
wend, thans met een mededeling van meer concrete aard, betrekking 
hebbende op de opdracht tot het verrichten van vernielingen in West- 
Nederland, die door het Oberkommando der Wehrmacht was gegeven 
en waarbij door Seyss-lnqunrt gezegd werd, dat dit alleen voorkomen 
zou kunnen worden, als het Nederlandse gebied militair van Duits- 
land zou zijn geïsoleerd en de mogelijkheid van herstel ener ver- 
binding door de Duitse Wehrmacht zou zijn uitgesloten, zodat de 
autoriteit in Duitsland, die het bevel had gegeven, dientengevolge 
geen invloed op de uitvoering der beslissing meer zou hebben. Volgens 
de heer Hirschfeld heeft Seyss-lnquart bij dit onderhoud echter niets 
over de mogelijkheid van een capitulatie gezegd. 

De inhoud van dit gesprek is op 3 April 1945 aan de  voorzitter 
van het college van Vertrouwensmannen doorgegeven, die de Minister- 
President hiervan in kennis heeft gesteld. Daarna is gevolgd een 
onderhoud van de heer A. J. Th. van der Vlugt, consul-generaal van 
Finland, met dr. A.  E. Schwebel, de Beauftragte fur die Provinz Sud- 
holland, op 7 April 1945, waarvan de heer van der Vlugt de indruk 
kreeg - een indruk, die hij direct in een notitie heeft neergelegd -, 
dat de Duitse autoriteiten, althans Schwehel zelf, onder bepaalde 
omstandigheden dachten aan een capitulatie van de in West-Nederland 
aanwezige Duitse troepen. 

Hiervan zijn Vertrouwensmannen en de C.B.S. op de hoogte ge- 
steld, waarna op 10 April 1945 een tweede onderhoud tussen de heer 
van der Vlugt en dr. Schwebel heeft plaats gevonden, waarbij dr. 
Schwebel enerzijds met betrekking tot een eventuele capitulatie reti- 
reerde, maar anderzijds te kennen gaf, dat de Duitse militaire auto- 
riteiten wel bereid zouden zijn om een bepaalde vorm van onofficiële 
wapenstilstand dan wel neutralisering van ezn bepaald gebied te 
overwegen. 

Hieruit zijn tenslotte de besprekinge

n 

voortgevloeid, welke op 
12 April 1945 hebben plaats gehad tussen Seyss-lnquart en Schwebel 
enerzijds en de heren van der Vlugt en Six als afgevaardigden van 
Vertrouwensmannen anderzijds. Ook al was daarbij de mogelijkheid 
van een capitulatie meer naar de achtergrond verschoven, toch heb- 
ben Vertrouwensmanaen in dit van Duitse ziide genomen initiatief dt: 
mogelijkheid gezien te bereiken, dat de aanvaivandegeallieerden tegen 
het Westen van Nederland niet zou worden doorgezet, waartegenover - ,  

verdere inundaties konden voorkomen worden, terwijl tevens door 
de Duitsers voedsel zou worden binnengelaten en er geen executies 
meer zouden plaats vinden, kortom de mogelijkheid van een onoffi- 
ciële wapenstilstand ,,met het geweer aan de voet", zoals het wel is 
uitgedrukt. De besprekingen van 12 April 1945 hebben er toen toe 
geleid, dat de heren Neher en var? der Gaag op 13 April de tocht naar 
het bevrijde gebied hebben aanvaard om de Regering van evn en 
ander op de hoogte te stellen. Het verdere verloop van zakrn is 
geweest, dat, na een aantal besprekingen met de geallieerden, die 
door het overlij'den van President Roosevelt vertraagd schijnen te zijn, 
tenslotte op 23 April 1945 de zaak is gesteld in handen van generaal 
Eiserzhower, die volmacht kreeg om naar bevind van omstandigheden 



te handelen, met name volkomen vrijheid kreeg 01-11 al of niet onder- 
handelingen te openen. Generaal Eisri;howcr heeft tot het aanknopen 
van onderhandelingen besloten inet hei gevolg, dat op 30 April 1945 
te Achterveld de eerste besprekingen tusseiî de geallieerden onder 
leiding van generaal Bedel1 Siizith en de Duitsers onder leiding van 
Seyss-Inq~iart plaats vonden. Op 2 Mei 1945 vond te Wageningen een 
Iweedr samenkonist plaats tussen de geallieerde en cie Duitse auto- 
riteiten, waarbij de protocollen van de besprekingen van 30 April 
1945 werden getekend. De door Vertrouwensmannen nagestreefde 
situatie werd hier officieel bereikt; o.m. werd vastgelegd, dat de 
Duitsers voedsel langs bepaalde landwegen in het bezette gebied 
zouden toelaten, hetgeen, aangezien de sedert enige dagen plaats 
vindende voedsel-droppings meer van psychologische dan van reële 
betekenis waren, van het allergrootste belang was. Vervolgens is de 
gang van zaken doorkruist door de nog plotseling komende ineen- 
storting van de gehele Duitse weerstand. 

Uitvoerig zijn in de verhoren ter sprake gekomen de vragen door 
welke motieven de Duitsers en met name Seyss-Snqunrt zich hebóen 
laten leiden, toen zij het hierboven omschreven initiatief namen en 
of zulks met instemming van de bevelhebber deï D~litse troepen in 
West-Nederland, generaal Blaskowitz, is geschied. Door Schwebel 
is getracht het zo voor te stellen, dat Seyss-Inquaut, evenals hij, in de 
allereerste piaats geleid werd door zijn gevoel van verantwoordelijk- 
heid voor de Nederlandse bevolking en het Duitse leger, dat hij dus 
de plicht gevoelde 0111 de onoverzienbare consecjuenties van het tot 
stan'd brengen van de bevolen vernielingen, verbonden aan de strijd 
tot het uiterste, af te wenden. 

Van verschillende andere zijden is voor de commissie betoogd, dat 
Seysa-Inquart zich h e e ~ t  laten leiden door de genachte, dat hier een 
mogelijkheid voor hem lag om redding voor zich zelf te vinden en 
zich in een dusdanige positie te manoeuvreren, dat hij uiteindelijk de 
persoon zou worden, die het contact tussen het ineenstortende Duits- 
land en de geallieerden zou kunnen tot stand brengen. 

De commissie is van mening, dat er voor deze laatste visie veel 
te zeggen is. Niet alleen ligt een en ander geheel in de lijn van een 
geslepen politicus als Seyss-It7qmart was, doch ook verschillende van 
zijn daden in de laatste dagen van de strijd wijzen in deze richting. 
De commissie noemt in dit verband de poging, welke Schwebel - 
zeker niet zonder toestemming van Seyss-lnquart - bij Bede22 Smith 
heeft gedaan om een vrijgeleide te krijgen om naar Berlijn te gaan 
en de tocht van Seyss-Inquarr naar Döilitz. 

Wat het standp~int van Blaskowitz betreft, is de commissie van 
oordeel, dat het contact, dat Seyss-lnqrtart in het begin van April 
1945 heeft opgenomen, stellig wel in volledig overleg met hem zal zijn 
geschied. blctsko~vitz heeft, naar de mening van de commissie, 
met deze pogingen ingestemd, doch zich van de practische uitvoering 
daarvan zoveel mogelijk verre gehouden. Zij was de inilitair, die 
zeer wel begreep, dat verder voortzetten van de oorlog doelloos was 
en die ook het nutteloze van de in dat geval noodzakelijke vernie- 
lingen heel goed inzag, doch die zich op het standpunt stelde, dat hij 
de gegeven bevelen had uit te voeren. Dit nam niet weg, dat, indien 
van andere zijde - waarbij hij er zich, zoals gezegd, formeel zoveel 
mogelijk buiten hield - pogingen in het werk werden gesteld om 
dit alles te voorkomen, hij hiermede instemde, 

Vertrouwensmannen hebben naar aanleiding van het feit, dat zij 
contact met Seyss-Inquart hebben opgenomen en bij de Regering te 
Londen met kracht hebben bepleit om van de geboden gelegenheid tot 
onderhandelen gebruik te maken, ernstige moeilijkheden gekregen met 
de illegaliteit. Ondanks de betrachtte geheimhouding was al spoedig 
van hetgeen er gaande was een en ander uitgelekt en van de zijde van 
de illegaliteit rees verzet tegen het feit, dat men besprekingen van een 
aard ais de onderhavige had geopend. Er is toen een ernstig verschil 
van mening ontstaan tussen Vertrouwensmannen en de Contact Com- 
missie, vertegenwoordigende de gezamenlijke illegaliteit. Dit verschil 
van inzicht heeft geleid tot zeer ernstige persoonlijke verwijten en tot 
een scherpe schriftelijke gedachtentvisseling, terwijl de illegaliteit in 
April 1945 ook nog gepoogd heeft de Nederlandse Regering te Londen 
van haar inzichten, die in zo sterke mate afweken van die van Ver- 
trouwensmannen en de C.B.S., op de hoogte te stellen. 

Dit meningsverschil is ook nog eens in de verhoren voor de com- 
missie naar voren gekomen. Hoewel dit door de tegenstanders van 
het standpunt van Vertrouwensmannen ontkend wordt, is de conl- 
missie toch van mening, dat het feit, dat mei1 in de Contact Commissie 
val1 buitenaf moest horen, waarmede Vertrouwensn~annen bezig 
waren, niet zonder invloed is geweest op de houding van de ver- 
tegenwoordigers van de illegaliteit. Daarbij kwam nog, dat met de 
Duitsers was afgesproken, dat dezen o.m. de executies zouder? stop- 
zetten, op voorwaarde, dat dan ook van de zijde der illegaliteit ver- 
dere geweldinaatregelen achterwege zouden blijven. \'oorzover de 



illegaliteit zich bevond in de B.S., konden Vertro~iwiri\~narinen, die 
tezamen met de C.B.S. de zaak der onderhandelingeii van de aanvang 
af hebben behandeld, trachten dit te verwezenlijken, doch er was ook 
een deel van de illegalite~t, dat alleen door middel van de Contact 
Comn~issie te bereiken was en dit deel gevoelde zich door de gemaahte 
afspraken niet gebonden, hetgeen ook het ontslaan der nioeiIijkhed<n 
bevorderd heett. Gezien het voorgaande meent de commissie dan ook 
het door Vertrouwensmannen ten deze ingenomeli standpunt als 
minder juist te moeten aanmerken. Dit klemt ie meer, waar de in de 
Contact Commissie vertegenwoordigde illegaliteit er aitljd zeer wel in 
geslaagd is de vereiste geheimhouding te betrachten. 

Er  is van de zijde van de Contact Commissie allerlei critiek in deze 
op Vertrouwensmannen geuit. Er was bezwaar tegen de toon, waarin 
de onderhandelingen werden gevoerd. Er werd ook gezegd, dat niet 
voldoende voorwaarden waren gesteld om de zich nog in Duitse 
handen bevindende gevangenen veilig te steileil. 

De  commissie is van oordeel, dat wellicht in deze critiek een grond 
van waarheid schuilt en dat men achteraf zou kunnen beweren, dat 
in deze anders gehandeld had kunnen zijn. Toch meent de commissie, 
dat, hoe belangrijk deze punten ook waren, zij, gezien tegenover het 
grote en alles beheersende belang, dat aan de onderhandelingen ten 
grondslag lag, als van secundaire aard moetzn worden beschouwd. 
Dit grote en alles beheersende belang was de positie van West- 
Nederland en zijn 4+ inillioen inwoners. Wanneer de strijd zou 
worden voortgezet, dan zouden de bevolen vernielingen plaats v~nden, 
zou dat gebied het toneel van een felle strijd kunnen worden en 
zou het de vraag zijn wat er van West-Nederland en zijn bevolking 
zou overblijven, terwijl rekening moest worden gehouden inet een 
dusdanige catastrophe, dat herstel van de aangebrachte schade een 
niet te overziene tijd en grenzeloze okfers zou vergen. 

Hier doorheen speelde echter een ander aspect, dat de  zaak nog 
uitermate compliceerde. De voedselvoorziening toch was in een 
d2sdanig deplorabele toestand geraakt, dat de mogelijkheid om de 
bevolking nog in enige mate te voeden met dagen geteld moest 
uorden, waardoor op die grond weer de vraag rees, of een bevrijding 
van het Westen van Nederland door een zeer snel gewapend op- 
treden van de geallieerden niet moest worden verkozen boven het 
entameren van onderhandelingen, waarvan de duur niet aanstonds kon 
worden overzien en waarvan de uitslag onzeker was. 

Vertrouwensmannen en de C.B.S. hebben in deze steeds eensgezind 
het standpunt ingenomen, dat de mogelijkheid van onderhandelen 
moest worden aangegrepen en dat die lijn gevolgd moest blijven. 

De commissie is van oordeel, dat deze weg de enige was, die onder 
deze omstandigheden verantwoord geacht moest worden. Hoe on- 
zeker het resultaat van onderhandelen ook zou zijn, men mocht een- 
voudig, gezien de catastrophe, die van een gewapenderhand optreden 
het gevolg zou zijn, niet anders doen dan trachten de in onder- 
handelen gelegen mogelijkheid tot het uiterste uit te buiten. 

Het resultaat heeft, naar het oordeel van de commissie, Vertrou- 
mensmannen en de C.B.S. dan ook volkomen in het gelijk gesteld. 

Er is aan de zijde der tegenstanders van het standpunt van Ver- 
trouwensmannen en de C.B.S. betoogd, dat inen, toen men eenmaal 
contact had gekregen met de Duitsers, de eis van .,unconditional sur- 
render" nad moeten stellen. Naar de mening van hen, die dit bepleit 
hebben - een mening, die is gebaseerd op de ervaring, welke men in 
het verzet met de Duitsers had opgedaan - zouden dezen dan wel 
hebben toegegeven. De commissie kan natuurlijk niet ontkennen, dat 
dit niet zou zijn geschied, maar zij betwijfelt het ten zeerste. Men had 
hier immers te maken inet de legerautoriteiten. De  gedragslijn, die 
inet name door Elnskowitz in April 1945 is gevolgd - nl. dat hij zijn 
afweermaatregelen nam, naarmate de geallieerden verder oprukten, als 
gevolg van welke gedragslijn op 17 April 1945 de Wieringermeer 
onder water is gezet - wijst dan ook in een andere richting. In 
ieder geval ging het hier om zo grote belangen, dat de commissie van 
oordeel is, dat Vertrouwensmannen en de C.B.S. een verstandig 
beleid hebben gevoird door een tussenweg te kiezen en niet het 
systeem van ,,er op of er onder" hebben gevolgd. 

Voorts is door de tegenstanders van het standpunt van Vertrou- 
wensmannen en de C.B.S. gezegd, dat men - gelijk de gezamenlijke 
illegaliteit in haar telegram van 21 April 1945 aan de Nederlandse 
Regering te Londen heeft betoogd - er bij de geallieerden op had 
moeten aandringen, dat zij door een snelle actie West-Nederland zou- 
den bevrijden. Nog afgezien van het feit, dat tegen dit standpunt kan 
worden ingebracht, dat ook dan waarschijnlijk grote catastrophen zou- 
den hebben plaats gevonden, kan daartegen aangevoerd worden, dat 
zulk een aandrang geen resultaat zou hebben opgeleverd, aangezien 
e-n zodanige afzonderlijke en snelle bevrijding van West-Nederland 
niet paste in het krijgsplan van de geallieerden. 



De commissie meent met het door haar verzamelde materiaal wel 
duidelijk gemaakt te hebben, dat een poging om dit van de geallieer- 
den gedaan te krijgen kansloos zou zijn geweest. Niet alleen blijkt dit 
uit de verklaringen van verschillende personen, door haar gehoord, 
maar ook het antwoord, dat de commissie op een desbetreffende vraag 
op 23 Februari 1950 van lieutenant-genera1 M. B. Ridgway namens 
generaal Eisenhower, tot wie de commissie zich met deze vraag had 
gewend, heeft ontvangen, laat hieraan geen enkele twijfel. 

Wanneer de commissie dan ook het geheel van de gebeurtenissen 
in April 1945 overziet, spreekt zij als haar oordeel uit, dat Vertrou- 
wensmannen en de C.B.S. naar aanleiding van het door Seyss-lnquart 
op 2 April 1945 genomen initiatief een wijs beleid hebben gevoerd. 



XXIi. De Kabinetsformatie van 24 Juni 1945 

76636 (Schermerhorn) D e  heer Schertnerhorn verklaart met betrekking tot d e  formatie 
van het K a b ~ n e t  in Juni 1945, dat  H.M. de  Koningin zich zeer veel 
moeite heeft gegeven, alvorens tot de aanwijzing van een Kabinets- 
formateur te geraken, uit te vorsen, hoe de mening van het bevrijde 
Nederlandse volk was. D e  wijze, waarop dit is geschied, was een 
procedure, die niet bes lo ta  ligt in de normale gebruiken, hoewel die 
daarbij zoveel mogelijk zijn gehandhaafd. O p  zichzelf waren deze 
echter ontoereikend. D e  heer Scherrrzerhorn wil er de  nadruk o p  leg- 
gen, in  hoe sterke mate hij persoonlijk de indruk heeft gekregen, dat  
alle pogingen, die de  Koningin in dit opzicht in  de Meimaand van 
1945 heeft gedaan o m  de meningen in het Nederlandse volk te peilen 
t r ~  alle «p gericht waren om o p  een zo solied mogelijke wijze weer in 
het constitutionele spoor te geraken. 

Het  begin van zijn persoonlijke aanraking met dit gehele complex 
.\-m vraagstukken is geweest ern uitnodiging, die de heer Neher en hij 
van de  Koningin hebben ontvangen o m  o p  de IOde en I l d e  Mei 1945 
te komen o p  ,,Annevi!le" bij Breda, waar H.M. toen vertoefde, ten- 
einde te trachten antwoord te geven o p  enige vragen 

D e  eerste vraag was: op welke wijze en doos wie dient H.M. te 
worden voorgelicht omtrent hetgeen leeft in het Nederlandse volk, 
opdat Zij de mogelijkheid krijgt ondanks H a a r  langdurige afwezig- 
heid na het ontslag van het zittende Kabinet een formateur aan ie 
wijzen, die een Regering zal kunnen samenstellen, die door zeer 
brede lagen van het volk wordt gedragen? Het  was dus niet een 
advies over een Kabinetsformatie. Hct  ging e r  slechts om, wie de 
heren Nelzer en Scherrnerhorn de aangewezen figuren achtten, ook 
niet slechts o m  H.hl .  te informeren over de Kabinetsformatie, maar  
cm de Koningin een beeld te geven van hetgeen in het Nederlandse 
volk leefde, waarbij natuurlijk het politieke element inbegrepen was, 
doch slechts als onderdeel van het geheel. 

D e  tweede vraag was, welke mening er in Nederland inzake de in- 
stelling van een noodparlement bestond, in het bijzonder welke de  
mening was over het door het vorige Kabinet terzake ontworpen 
e? niet tot stand gekomen Koninklijk besluit en het oordeel over het 
o p  dat  moment aanwezige Koninklijk besluit, dat  ongetekend aan de 
toekomstige ICabinetsformateur zou worden aangeboden. 

Deze twee vragen waren natuurlijk van een volkomen verschillend 
karakter, de eerste zeer algemeen en de tweede reeds v e d  sterker 
liegende in de politieke en staatsrechtelijke sfeer. Het spreekt natuur- 
lijk vanzelf, dat  de  heren Schermerhorn en Neher de laatste vraag 
uitsluitend hebben benaderd vanuit de psvchologische kant, van het- 
geen er, naar hun mening, o p  dat ogenblik in het Nederlandse volk, 
voorzover het toen met deze zaken actief meeleefde. psychologisch 
te verdragen was. 

Wat het eerste probleem betreft, is het, gelooft de heer Schertner- 
horiz, wel bekend. wie in die Meimaand door de  Koningin in gehoor 
zijn ontvangen. Het  is een grote serie personen geweest, leiders van 
het kerkelijk leven, leiders van het sociaal-economisch leven, onder- 
nemers en leiders van vakbewegingen, politieke leiders, waarbij Ce 
heren Scherrnerhorrt ev iV~her  in de enrqte nlaats de heer Drees 
hadden genoemd als voorzitter van het Politiek Convent, dat tijdens 
de  bezetting was gevormd, het verder aan de  heer Drees overlatend 
aan te wijzen wie hij meende, dat  van de  verschillznde politieke groe- 
peringen het meest in aanmerking kwamen. Voorts, in verband met 
d e  telegramwisseling tussen de  illegaliteit en Londen, een groeqering 
van mensen, die de heren Scherrnerhorn en Neher h e b b ~ n  gevsngen 
onder de  collectieve naam van .,de stem van d e  illegaliteit" en die 
bestond uit representanten van de meest uiteenlopende groeqen. D a n  
een groeu van o p  de voorgrond tredende vrouwen om d e  Koninqin 
iri  te  lichten omtrent hetgeen er in de  bezettingstijd ou het gebied 
van vrouwenbewegingen en haar activiteit was ontwikkeld. 

D e  heren Srhernzerhort? en Aleher geloofden, dat  o p  deze wijze 
voldaan kon worden aan het verzoek van Hare Majesteit om inder- 
daad kennis te ne:nen van a! hetgeen leefde in Nederland in al zijn 
verschillende schakeringen. Het  ging er dus niet om, dat de heren 
Y ~ h e r  en Scherr~~rrhon? c m  poging deden de  Koningin hierover in 



te lichten, maar Haai als hel ware een kaart van het land te leveren 
zoals zij die o p  dat  ogenblik zagen. 

In  welke hoedanigheid de heer Nehcr. en hij waren uitgeno- 
digd. is de heer Srherrnerhortz onbekend. Hij heeft een uit- 
nodiging gekregen, doch niet in  enige hoedanigheid. Als gevolg van 
alle mogelijke gesprekken, die Hare  Majesteit heeft gevoerd, is aan 
de  heren Drees en Schern~erhorn o p  29 Mei 1945 de  opdracht ver- 
strekt tot de  vorming van een ,.nationaal Kabinet van herstel en 
vernieuwing". Toen is de  Kabinetsformatie begonnen. 

Het  belangrijkste punt, dat  later ook politiek in Nederland een 
zeer grote rol heeft gespeeld, betreft het begrip ,,nationaal Kabinet". 
dat  in deze opdracht staat. He t  is wel duidelijk, dat men dit eerste 
Kabinet niet in  de normale zin als een nationaal Kabinet kan be- 
schouwen. D e  heer Schermerhorn gelooft, dat  er wel eens een pocing 
is gedaan het omgekeerde te bewijzen, maar  daarmede bleef 
het toch altijd een ,,abnormaal nationaal Kabinet". Hij meent, 
dat  men zich de grondslagen van dit alles alleen maar  goed 
kan realiseren, indien men werkelijk een poging doet zich de  situatie 
in te  denken, zoals die politiek op dat ogenblik in ons land was inet 
politieke partijen, die gedeeltelijk formeel niet bestonden, omtrent 
welker betekenis verschillende detikbeelden besto~iden en daarnaast 
als alles overheersende kracht, die, naar hii mervt. OV het ogen- 
blik in Nederland bijna tot nul is gereduceerd, het effect van de  be- 
zetting zelf, de psychische spanningen, die door  d e  houding van 
verschillende mensen warcn ougewekt. 

D e  heer Sch~rrnerl7onì herinnert 7;ch biivoorbeeld, dat  de heer 
Drees en hii tiidens de formatie in de Stad~schouwburg te Amster- 
dam waren bij de  o ~ v o e r i n q  van een bevrijdingsstuk. I n  de palize 
werd hij eeqvoudig aangeblaft door een stel Amsterdamse oud-ille- 
gaie vrierdies. die er de lucht van hadden gekregen. dat  de  heren 
Sch~rmerhorn en Drees wel bereid waren tot het c o m ~ r o m i s  i n ~ a k e  
de Staten-Generaal. zoals het tenslotte uit de bus is gekomen. Wie 
zulke ervaringen mist en wie nooit heeft beorenen, dat het in West- 
Eurona en ook in Nederland to+n een nrobleem was, hoe men de  
illegaliteit zou kunnen dirigeren, d.w.z. politiek naar huis sturen, kon 
z;ch toen en zeker ook nu noq afvrasen, waarom de heren Schcrmer- 
horpi en Dwes toch maar niet liever de procedure hebben nevoled, 
waarop de heer Je Wilde zo was geqteld. Zii hebben dat eenvoudig 
als een onmogelijkheid becchouwd. In  de aolitiek staat men meestal 
voor de  keu7e van het kleinste kwaad. D a t  is ook hier in Juni 1945 
gebeurd en het kleinste kwaad was, dat  de  antirevolutionnairen niet 
meededen. Naar  de stelliqe overtuiging van de  heer Scherrn~rhorn 
immers zou het een groter kwaad zijn geweest, wanneer zij reeds 
o p  dat  ogenblik waren begonnen met de  lieden, die eenvoudig alles 
hadden gewaagd, te frustreren ten bate van anderen, waarvan de 
eerstgenoemden vonden, dat  zij DD zijn minst genomen weinig moed 
tijdens de bezetting hadden getoond. De heren Drees en Scherrner- 
horrz hebben dat niet gewild, de heer Schermerhorn zegt met oazet 
niet gewild, niet alleen niet nangedrlrj'd. Zij vonden die frustreren 
van het verzet ongevast en hebben het noodzakelijk gevonden het 
andere kwaad te incasseren. 

D e  heer Schernlerhorn merkt OV, dat  hij hiermee volstrekt niet 
wil zeegen, dat  de  antirevolutionnaire volksgroeu heeft behoord tot 
de  groenen, die tijdens de  bezetting niets hebben gewaagd e n  gedurfd: 
het tegendeel is waar. 

Het  is ZO geweest, dat de heren Drees en Scherrnerhorrr inderdaad 
ziin beqonnzn met te trachten alle volksgroeozn, alle noWeke nar- 
tiien, bestaande of nog niet formeel bestaande. mee te krijgen, daar- 
naast echter ook rekenino houdend met het andere sentiment, waar- 
over hij zoëven sprak. Zij zijn dus van die ziide beooniien met enige 
antirevolutionnaire figuren, die tijdens de be~et t ine een grote rol 
hadden gesneeld. o.a. de heren Schouten en Bruins Slot, een gesnrek 
te hebben. Bij de heer S C ~ O U ~ P F Z  was het eigenlijk meer een eerste 
begroeting, daar hij juist uit Duitsland terug was. Later is er wel 
medecedeeId - e n  de  heer Scheri~i~rizoriz maakt er ook nu peen 
geheim van -- dat  de heer Bruins Slor is uitrrenodigd de  vortefeiiille 
;an Binnenlandse Zaken te bezetten. OP zichzelf had deze Jaartezen 
geen bezwaar. maar hij stelde als voomdarde. dat  een van zijn anti- 
revo1ut;onna;re relatie., het Ministerie van Onderwijs zou be~et ten.  

D e  heren Schernlerhorn en Drees Konden daar  niet in treden, om- 
dat o p  dat  mornrni reeds bes~rekingcn met mof.  van der Lir'eu~b 
waren gevoerd, waarbij deze in beginsel had toegestemd. O p  de  ee- 
dachte van de  heer Brztipis Slot Onderwijs af te  splitsen van het 
Departement van Onderwijs, Kunsten e11 'Wetenschappen meenden zij 
niet te kunnen ingaan. I n  cleze discusGe was geen sprake van de  
voorwaarde, die later -- het was een kwestie van dapcn - de  mede- 
werking van de antirevolutionnairen heeft verhinderd, nl. dat  de 
Staten-Generaal direct bijeen zouden worden geroepen in de formatie 
~ o a l s  die toen was. zonder N S B -ers en aangevuld met de resten 
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uit de lijsten van de verkiezing van 1937. Dat was een voorwaarde, 
die eerst enkele dagen na het gesprek met de heer Bruins Slot werd 
gesteld. De heer Schermerhorn wijst nu nog even op het gesprek in de 
schouwburg, waarvan hij sprak, en de stemming, die toen bestond. 
Men hoort af en toe wel eens, dat er vele rare schandaaltjes in de 
bewaringskampen zijn gebeurd, maar er is daarnaast nog meer ge- 
beurd en er heeft nog meer gedreigd; er had nog erger kunnen gebeu- 
ren. Zo gemakkelijk ais de heer de Wilde de zaak blijlibaar inzag ten 
aanzien van de illegaliteit, was het beslist niet en de heren Schermer- 
horn en Drees hebben gemeend aan hun compromis tussen continuï- 
teit der instellingen en discontinuïteit des geestes te moeten vasthouden. 

D e  mensen, die de heer Schermerhorn in de Stadsschouwburg 
bestormden, waren niet alleen maar ,,linkse jongefis", er was van 
alles bij. Men aanvaardde dit compromis eenvoudig niet. Hij herinnert 
zich, dat hij deze vrienden tijdens dat gesprek vrij krachtig toege- 
sproken heeft, ook om duidelijk te maken, dat hun standpunt on- 
houdbaar was. Men moet nu echter goed begrijpen, dat er in die 
tijd vrij brede lagen van de verzetsbeweging waren, die van de 
politici uit het verleden, voorzover zij niet hadden meegedaan in 
het verzet, werkelijk niet erg veel moesten hebben. Aan die zijde 
werd er nogal gegeneraliseerd en dit generaliseren hadden de heren 
Schermerhorn en Drees te bestrijden. De stemming was in het alge- 
meen fel; dat is het punt, waarom het draaide. Hel feit, dat iemand 
als de heer Bruins Slof tijdens het bovengenoemde gesprek met geen 
woord tegzn hun voorstel inzake het parlement heeft geageerd, be- 
wijst toch wel, dat ook hij, die aan het hoofd van de Trouw-organi- 
satie had gestaan, op dat inoment althans uitstekend begreep, dat 
er grenzen waren op dit gebied, die men niet straffeloos overschreed. 
De heer Schermerhorn weet, dat er behalve de heer Bvuins Slot ook 
nog wel een enkele oudere in de antirevolutionnaire kring leefde, 
die begreep, dat hun voorstel voor de heren Schermerhorn en Drees 
niet al te best uitvoerbaar was, althans dat er groot gevaar in 
schuilde. Omdat zij, gezien de ervaringen in Frankrijk, bewust uit- 
gegaan zijn van de taak. te trachten in Nederland de illegaliteit als 
georganiseerde verschijningsvorm buiten het politieke leven te hou- 
den, was er maar één mogelijkheid, nl. dat men in het georgani- 
seerde politieke leven deze groep niet frustreerde. Zijn ervaring in de 
rest van dat jaar tijdens zijn Ministerschap bewijst de heer Schermer- 
horn, dat dit juist is geweest. Menige keer heeft hij persoonlijk moeite 
gehad met allerlei groepen en heeft hij alvorens andere maatregelen 
toe te passen tegen allerlei knapen gezegd: ,,Kom over de brug met 
je wapens en ga aan je werk". Het is niet altijd gelukt, maar vaak 
wel. Het krediet van de heren Scher~nerhorn en Drees zou bij deze 
mensen echter volkomen nul zijn geweest, wanneer zij ten aanzien 
van het parlement hadden gedaan, wat van antirevolutionnaire zijd? 
was gevraagd. Dat is zijn stellige overtuiging. 

De indruk van de heer Scherrnerhorn is altijd geweest. dat men in 
de leidende regionen van de illegaliteit deze oplossing inderdaad heeft 
beschouwd als de grens van wat aanvaardbaar was. In  de laatste 
winter van de bezetting was het veel sterker van de oude toestand 
afwijkende plan gemaakt voor een nationale adviescommissie. Daar- 
mee kwam men in Nederland dus eigenlijk uit de oorlog. 

Allerlei lieden hebben aan dit plan gedokterd, maar tenslotte is het 
door de centrale commissie de z.g. Contact Commissie, waarvan de 
heer Drees voorzitter en o.a. de heer Bruins Slot lid waren, vastge- 
steld. Daarbij werd de heer Drees als de representant van het vooroor- 
logse politieke leven in het verzet beschouwd. Wat men zich voorstel- 
de, was een nationale adviescomn~issie, voor twee derde uit de legale 
wereld en voor één derde uit de illegaliteit, allen aangewezen als indi- 
vidu en niet als representant van een organisatie, want daarvoor was 
rnen zeer kopschuw. Wat de legale sector betrof, zou deze moeten wor- 
den aangewezen door het Groot Burger Comité! dat bestond uit het 
met een man of tien uitgebreide Vaderlands Comité. De Grote Advies- 
commissie zou de andere sector aanwijzen. Dit zou de Nationale 
Adviescommissie worden en die zou de Regering moeten adviseren 
over de samenstelling van het noodparlement en over het moment 
van de verkiezingen. Als de heer Schermerhorn zich niet zeer ver- 
gist, was dit het beeld, waarmee men de bevrijding tegemoet ging. 
In de besprekingen, die zijn gevoerd tijdens de Kabinetsformatie, is 
door de heren Drees en Schermerhorn, dus naast de Nationale Ad- 
viescommissie, direct het beeld van het noodparlement gevormd. Dat 
ging dus al verder en was hun compromis. 

Het noodparlement is precies geworden, zoals het tijdens de 
Kabinetsformatie door de heren Drees en Schernzerhorn is opgesteld. 
Het ging echter een slap verder dan het plan, dat oorspronkelijk be- 
stond, want dan zou het aan de Nationale Adviescommissie geweest 
zijn zulk een idee uit te denken en te lanceren. Hieruit volgt dus, dat 
bij de bevrijding in dat plan van de z.g. Contact Commissie het idee 
van de discontinuïteit compleet besloten lag, want men ging er daarbij 
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wel vanuit, dat twee derde van de leden uit de legale sector zou moe- 
ten komen, maar dit was niet anders dan de erkenning van het feit. 
dat niet 100 % van het Nederlandse volk aan de verzetsbeweging had 
kunnen meedoen en zich evengoed behoorlijk had kunnen gedragen. 
Met was echter geenszins de gedachte, dat deze sector het verlengstuk 
zou zijn van het vooroorlogse po1:tieke bestel; het kon er wel verband 
mee houden, maar het was bepaald niet a priori. Wanneer men het zo 
stelt, is het dus volkomen duidelijk, dat in dat plan de idee van de dis- 
continuiteit vrij compleet was. In die Nationale Advies-con~missie 
moest worden vastgesteld, op welke wijze de Nederlandse Volksver- 
tegenwoordiging weer op gang zou worden gebracht. De heer Scher- 
merhorn wijst er op, dat dit plan afkomstig was van de complete ge- 
organiseerde illegaliteit, dus ook van alle protestants-christelijke sec- 
toren, die daarin vertegenwoordigd waren, o.a. Trouw. 

De heren Drees en Schennerhorn hebben de continuiteit echter wat 
meer op de voorgrond getrokken dan in dit plan lag. Zij zijn direct 
begonnen met te zeggen, dat de Staten-Generaal zouden terugkomrn 
als noodparlement weliswaar, wegens de bijzondere wijze, waarop de 
aanvulling tot stand zou komen, maar als instelling wilden zij de 
Staten-Generaal herstellen. 

De heer Schermerhorn gelooft, dat het juist is de gedachtensprong, 
die bij de Kabinetsformatie ten aanzien van het parlementaire pro- 
bleem een rol heeft gispeeld, scherp te markeren. Eerst dan z'et men, 
hoe groot de afstand is tussen de gedachten, die leefden in de coin- 
plete illegaliteit (ook in de politieke illegaliteit, want die had er mee 
der1 aan) en de stem, die vrij snel daarna in het bevrijde en veiliger 
Nederland klonk. Hij gelooft, dat zowel de heer Drees als hijzelf 
vaak geneigd zijn te trachten de weg van het midden te bewaren en 
dat hebben zij ook in dit geval gedaan. Zij hebben geprobeerd tussen 
hetgeen extreem-discontinu was en extreein-continu een middenweg te 
vinden, waarvan zij hoopten, dat het mogelijk zou zijn daarmee beide 
groepen te bevredigen. De heer Schermerhorn heeft de indruk, dat 
het met de illegaliteit beter is gelukt dan met de aniirevoluiionnairen. 
Het is toen in ieder geval niet gelukt. Dat is het punt geweest, waarop 
de medewerking van de antirevolutionnairen is afgestuit; meer is er 
niet geweest. De kwestie van één of twee Ministers, een nevenkwestie, 
heeft daarna niet meer gespeeld. De discussie met de heer Bruins Slot 
is doorkruist door de besprekingen van de antirevolutionnaire groep 
zelf, die aan de heren Schernlerhorn en Drees daarna officieel heeft 
medegedeeld, dat zij hun project niet kon aanvaarden en daarom 
haar medewerking als zodanig weigerde. De heren Schermerhorn en 
Drees hebben toen ook geen poging meer gedaan om antirevolution- 
nairen als zodanig mee te krijgen. Dat de heer Meynen Minister van 
Oorlog is geworden, had hij niet te danken aan het feit, dat hij gere- 
formeerd was, maar aan het feit, dat hij op dat moment secretaris- 
generaal van het Departement van Oorlog was en iemand, die de 
heren Schermerhorn en Drees zeer werd aanbevolen. Wanneer hij 
van een andere politieke richting zou zijn geweest (welke zijn richting 
op dat ogenblik eigenlijk was, durft de heer Schernerhorn niet te 
zeggen) of wanneer hij er een andere geloofsbelijdenis op na had 
gehouden, was hij ook in aanmerking gekomen en hadden de heren 
Schermerhovn en Drees niet minder zware pressie op  hem uitge- 
oefend dan nu het geval is geweest. De eerste besprekingen hebben 
met de heer Bruins Slot plaats gevonden. De heer Drees heeft de 
besprekingen met de heer de Wilde gevoerd, welke besprekingen het 
parlement betroffen. Eén keer hebben de heren Scherrnerhorn en 
Drees het samen gedaan en later heeft de heer Drees de besprekingen 
met de heer de Wilde gevoerd. 

Ten opzichte van de positie van de andere vertegenwoordigende 
liahamen merkt de heer Schermerhorn op, dat het hoofdaccent 
natuurlijk op de Kamer lag, vooral, omdat het plan voor de Nationale 
Adviescommissie een nationaal plan was, waarmede men zich in de 
illegaliteit algemeen had bezig gehouden, veel sterker dan met het 
later berucht geworden probleem van de gemeenteraden. Dit heeft 
natuurlijk wel een rol gespeeld, maar een veel mindere; die rol is 
eigenlijk pas goed begonnen, toen op het allerlaatste moment de heer 
Beel boven de horizlon kwam. Bij de Kabinetsformatie en later bij 
het gesprek met de heer Beel hebben de heren Schermerhorrz en Drees 
getracht dezelfde synthesegedachte tussen continuitelt en d~scontinuï- 
teit met betrekking tot de gemeenteraden, ten aanzien waarvan de heer 
Beel in April 1945 een andere weg had ingeslagen, weer te introdu- 
ceren en de heer Schernzerhorn gelooft, dat dit enigermate is gelukt. 

Op de mededeling, dat ten opzichte van de regeling voor de ge- 
meenteraden toch niets is veranderd in het Koninklijk besluit van 
12 April 1945, zegt de heer Schennerhorn, dat dit inderdaad zo is. 
In het noodparlement heeft hij er later de heer Donker nog eens 
over horen fulmineren tegen de heer Beel. Wet feit, dat hij zich deze 
zaak veel sleohter herinnert dan die van het parlement, moge ezn 
aanduiding zijn, dat de belangstelling van de heren Schermerhorn en 
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Urees, althans die van de heer Schermerlror~i, primair was gericht 
op  het parlement. Het is waarschijnlijk wel zo geweest, dat bij de 
besprekingen, die hij op het allerlaatste moment met de heer Beel 
heeft gehad, deze wel bereid was de synthesegedachte voor het parle- 
ment te aanvaarden, maar dat hem dit ten opzichte van de gemeente- 
ra~den uiterst moeilijk was, omdat het besluit van April 1935 eenmaal 
bestond. Hij durft dit echter niet positief te zeggen. Hij herinnert 
het zich niet; daarvoor heeft het gesprek een beetje te eigenaardig 
karakter gedragen. De besprekingen mei de heer Beel hebben, naar 
de heer Scherrnerhonr gelooft, op dezelfde dag dat liet Kabinet ge- 
reed was, plaats gevonden. 

Een andere candidaat voor het Ministerschap van Binnenlandse 
Zaken viel plotseling uit. Omtrent degene, die oorspronkelijk door de 
heren Scherrnerhorn en Drees was bedoeld als Minister van Binnen- 
landse Zaken, kregen zij op het laatste moment mededeling, dat, 
wanneer hij zou worden benoemd, door een inspecteur van politie te 
zijner plaatse een schandaal zou worden ontketend. Er  was geen tijd 
meer deze zaak uit te zoeken, want dit bericht kregen zij de dag, vóór- 
dat zij het resultaat aan de Koningin zouden aanbieden. De heer 
Schermerhorn heeft niet kunnen nagaan, of het een chantagepoging 
was of dat het een werkelijk gefundeerde grief was. Daarvoor bestond 
geen mogelijkheid meer, want deze candidaat woonde niet naast de 
deur. Die nacht heeft hij met deze man een zeer pijnlijk gesprek ge- 
had, dat gevoerd is op een zodanige wijze, dat de heer Schermerhorrz 
verder zijn leven lang voor hem de grootste achting zal bewaren. In- 
tussen was goede raad duur en toen is de heer Beel opgebeld, waar- 
mede de heren Scherrnerhorn en Drees een gesprek hebben gehad, 
vlak voordat zij naar de Koningin zouden gaan. 

De heer Beel was volledig bereid het project inzake het parlement 
van de twee Kabinetsformateurs te aanvaarden. Later heeft dit ook 
nooit enige moeilijkheid opgeleverd. Bij de besprekingen, die de 
heer Scherrnerhorn hierover heeft gevoerd, en bij de vaststelling 
van de regeling, zoals die bij de Kabinetsformatie werd gezien, 
heeft het laatste ontwerp van de heer Gerbrandy gem rol meer 
gespeeld; de regeling van de heren Schernierhorn en Drees is ge- 
heel los daarvan opgesteld. De heer Schermerhorn gelooft, dat 
de gedachte, dat men eerst mocht beslissen in Nederland na de 
bevrijding, van één kant gezien, volkomen juist was, al had zij het 
bezwaar, dat er in de werking der instellingen een zeker vacuurc 
moest ontstaan, hetgeen, zoals hij graag toegeeft, ook esn bedenke- 
lijke zijde had. Uit zijn betoog kan men wel begrijpen, dat toch ean 
situatie, waarbij eenvoudigweg vooroorlogse Nederlanders compleet 
weer alle stoelen zouden hebben bezet, voor allerlei groepen tot de 
grootst mogelijke verbittering en conflicten zou hebben geleid. Het 
gezag van een dergelijke Regering zou bovendien bij die groepen 
van de bevolking, die zich door het verzet een zekere plaats hadden 
verworven, eenvoudig tot nul gereduceerd zijn geworden. Dit vormde 
juist, nadat men onder de Duitsers jarenlang in een soort gezags- 
crisis had geleefd, een groot gevaar. Zoals hij reeds eerder zei in de 
politiek gaat het vaak om het kiezen van het kleinste kwaad. Zeker 
is de door de heren Schermerhorn en Drees gekozen weg niet zonder 
bezwaren en gebreken geweest; sommige details hadden zeker anders 
gekund, maar dat men dit te Londen niet vastgenageld heeft en een- 
voudig aan het gesprek na de bevrijding heeft overgelaten, acht hij 
juist. Het feit, dat inderdaad hetgeen men daar had voorbereid 
helemaal geen rol heelt gespeeld in de discussies en dat het plan, 
zoals het uit het gesprek van de Kabinetsformateurs met verschillende 
anderen is gegroeid, behalve door de antirevolutionnairen toch door 
velen is aanvaard, is voor de heer Schermerhorn het bewijs, dat deze 
procedure op zich zelf psychologisch gezien wel juist is geweest. Op 
de opmerking, dat het Londense project een ontwerp met de- 
zelfde synthese was en er dus een grote parallelliteit tussen het 
uiteindelijke Londense ontwerp en de regeling, zoals die hier tot 
stand is gekomen, te constateren valt, zegt de heer Scherrnerhorn zich 
niet te herinneren, dat het een grote rol heeft gespeeld. De gedachten- 
gang, zoals die tenslotte is gevolgd, lag ook ruimschoots voor de 
hand. Wanneer men begon met vast te knopen aan de bestaande 
Volksvertegenwoordiging en deze wilde aanvullen, niaar niet uit de 
lijsten van 1937 en daarbij van het standpunt uitging, dat er in de 
illegaliteit krachten scholen, die men nodig had, dan lag deze oplos- 
sing voor de hand. De vraag was dan alleen, hoe de selectie tot 
stand moest komen, maar de wereld, waaruit die moest geschieden, 
lag dan vast. Juist door deze wijze van aanvulling kreeg men de idee 
van een noodparlement en voorts moest het dan verder automatisch 
in de richting van de normale situatie gaan. 

Het was de heer Schermerhorn bekend, dat men in de laatste tijd 
van de bezetting wel van Londen uit, toen men daar bezig was met 
dz uitwerking van de synthesegedachte, geprojecteerd op het parle- 
inent, contact heeft gezocht met de illegaliteit in Nederland om uit te 
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vorsen, of deze gedachte in Nederland instemming kon vinden. Hij 
heeft er wel het en ander van gezien, maar de heer Drees, die dit op  
liet centrale punt in handen kreeg, nl. als voorzitter van de Contact 
Commissie weet dit precies. Zri het laatste jaar van de bezetting vond 
deze ontwikkeling aan beide kanten niet helemaal los van elkaar plaats, 
hoewel toch ook weer niet duidelijk is geworden, wat men te Londen 
pïecies broogde. Daarvoor liepen de stemmen van de overkant, om- 
trent welks oorsprong men telkens allerlei geruchten vernam, te sterk 
uiteen. Het was niet zo eenvoudig er precies een touw aan vast te 
knopen. 

In het nieuwe Kabinet van 24 Juni 1945 zijn uit het tweedi: 
Kabinet-Gerbrarzd de heren van Klefferis, Beel en de Booy over- 
genomen. Wat betreft de heer Beel heeft de heer Schernzerhorn de 
reden van deze continuering reeds gezegd. De heer van Kieffens was 
de man, die het buitenlandse beleid iii de afgelopen jaren voor zijn 
verantwoordelijkheid bad gehad. De heren Schermerhorn en Drecs, 
die in Nederland in de afzondering hadden geleefd, meenden, dat het 
juist was deze figuur, die precies wist, wat er inzake de positie van 
Nederland ten aanzien van het buitenland was geoeurd, in deze kring 
te betrekken. De heren Scherinerhorn en Drees meenden, dat zij met 
een Minister van Buitenlandse Zaken, die uitsluitend in Nederland 
was gebleven en dus nog moest beginnen met alie draden naar bui- 
ten te spinnen, mogelijkheden zouden elimineren, die bij de heer vari 
Klefjeris in ruime mate aanwezig waren. Toch heeft de wens naar 
esn zekere synthese hierbij ook gespeeld door de benoeming van de 
heer vnn Roijen. Bovecdien speelde hierbij de praktische reden, dat de 
heren Schermerhorn en Dïces op dat moment geloofden, ,dat, waar 
er nog zoveel met Engeland en Amerika viel te behandelen, waarbij 
de Minister persoonlijk gemoeid was en deswege afwezig moest zijn, 
ook nog een rol. Ten opzichte van het motie1 voor de benoeming 
van de heer de Booy, zegt de heer Schernlerhortz, dat hij de heer de 
Rooy uit contacten van vóór de oorlog op technisch gebied zeer had 
leren waarderen en hem een hoogstaande figuur achtte, die uit de 
inarine was en dat vak diis kende. Er wordt toch immers een enkele 
keer ook nog wel eens iemand gekozen om zijn persoonlijke kwaii- 
teiten, los van zijn politieke opvatting! 

De benoeming van de heer Voriit:k tot algemeen Regeringsgemach- 
tigde hield geen enkel verband met de Kabinetsformatie; dit is pas 
later gebeurd. Toen de heer Scizermerilorn er eenmaal was en ont- 
dekte, welk een volkomen chaos er heerste, was het noodzakelijk 
van een centraal punt uit, dwars over alles heen, telkens ksortslui- 
tlngen te maken om uit te vinden, wat er precies aan de hand was. 
Dit heeft het Kabinet nog veel te weinig gedaan, want anders had 
men misschien de kans gehad b.v. nog meer van de schandalen in de 
bewaringskainpen te elimineren. Het was een poging ongerechtig- 
heden op het spoor te komen en daarvoor waren mensen nodig, die 
met een zekere autoriteit konden optreden en niet direct voor de 
eerste de beste uit de weg gingen, en daar was de heer Vorrink er 
een van, De heer Vorrink was de eilige, die deze titel had, maar de 
heer Schermerlzovn had in dat jaar de gewoonte in het secretariaat 
een aantal mensen te hebben, die ieder een sector voor hun rekening 
kregen om de enorme lawine van brieven, klachten en beschuldigi!i- 
gen regelrecht te onderzoeken, indien mogelijk met een departement, 
er; anders er overheen. 

Dit gebeurde soms wel in overleg met de andere Ministers maar 
niet altijd; er zijn echter nooit moeilijkheden over gewest. De heer 
Schennerhorn heeft later wel eens stemmen in de Kamer beluisterd van 
geachte afgevaardigden, die blijkbaar nooit hebben bemerkt, dat de 
toestand in 1945,146 en ook misschien nog wel daarna werkelijk niet 
vergelijkbaar was met hetgeen er voor de oorlog bestond. Wilde men 
trachten te saneren en te gaan naar die toestand, waarnaar iedereen zo 
verlangde, dan was dit alleen maar te bereiken met abnormali mid- 
delen, Wanneer dan later een politiek leider zegt, dat allerlei functies 
voor de ooriog ook niet bestonden, dan rijzen bij de heer Schermer- 
horn vrij kwalijke gedachten omtrent het inzicht van dezulken. 

De heer Schennerhorn herinnert ricb niet, dat het moment van de 
verkiezingen bij de Kabinetsformatie een rol heeft gespeeld. Men had 
het idee, dat er voorlopig geer: sprake van zou zijn, omdat het een- 
voudig niet kon. Wanneer deze dan wel zouden plaats vinden, daar- 
over liet men zich niet uit. Een bewuste redenering in de ene of de 
andere richting heeft veel minder plaats gevonden dan wel eens is 
gesuggereerd. Er waren er, die op het standpunt stonden, dat er 
eerst een zekere consolidatie van het geestelijke en politieke leven in 
Nederland nodig was, voordat de verkiezingen konden worden ge- 
l?ouden, en bet spreekt vanze!f, dat ~!it die stemmen wel eens is af- 
geleid, dat ook de Regering op dit standpunt stond. Hij gelooft, dat 
dit onjuist is en dat, indien men de Regering in dit opzicht ergens 
van wil beschuldigen. het kan zijn van het beroemde Nederlandse 
perfectionisme. Men had heel spoedig verkiezingen kunnen houden, 
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indien men 10 pct. speling had willen aanvaarden; dit paste echter 
ook weer niet bij onze volksaard. Het is inderdaad zo, dat  in laatste 
instantie het Ministerie van B~nnenlandse Zaken heeft gezegd, wan- 
neer het gereed zou zijn. Het was dus een zuiver technische reden. Dat  
het resultaat in  overeenstemming was met d e  gedachte, die in som- 
mige kringen leefde, is een volkomen daarnaast staande kwestie. Bij 
de Kabinetsformatie is dit geen punt van overweging geweest. D e  
heer Schermerhorrz herinnert zich niet, dat  de  heer Drees en hij 
hebben gezegd, dat  de verkieziegen niet vóór een bepaalde tijd 
mochten plaats vinden, integendeel. Hij weet, dat  hij zelf tijdens een 
uiterst belangrijk gesprek in die dagen de  stelling heefi verdedigd, 
dat  dit Kabinet slechts een half jaar kon werken. Dat  is niet in over- 
eenstemming met d e  theorieën, die aan  de  heren Scherrnerhorn en 
Drees vaak zijn toegedacht, nl. dat zij probeerden de  verkiezingen 
zo laat mogelijk te doen plaats vinden. D e  gedachtengang van de 
heer Scherinerhorn in die eerste helft van Juni 1945 was daarmede 
ir, strijd. Hij heeft toen b.v. ook nog ergens gezegd: ,,Wie in deze put 
springt, is na ern half jaar een verloren mens." 

Bij de formatie van het Kabinet heeft de  synthesegedachte in deze 
zin, dat men daarbij evenals met betrekking tot het parlem-rt heeft 
gestreefd exponenten van politieke partijen van vóór 1940, hoewel die 
formeel niet bestonden, op te nemen geen rol gespeeld; daarbij is de  
synthese in mindere mate tot stand gekomen dan  de heren Scher- 
inerhorn en Drees hadden gewild. In  de  twee formateurs zelf lag de  
synthese natuurlijk reeds enigermate opgesloten. D e  wijze, waarop 
de heren Schernzerhorn en Drees hebben getracht het Kabinet samen 
te stellen, lag in het verlengde van die gedachte. Al zijn dan Kabinets- 
formateurs belangrijke mensen, het lukt niet altijd datgene te be- 
reiken, wat men zich o p  een gegeven ogenblik voor ogen stelt. He t  
resultaat van de contacten, die men opnlam, was, dat  men niet kon 
bereiken wat men wilde. De heer Scherrnerhorn is er nooit helemaal 
achtergekomen, of dit verband hield met het idee van die put van 
zoëven of met puur politieke overwegingen. Het  is te  sterk gezegd, 
indien men het zo uitdrukt, dat  de Kabinetsformateurs ook contact 
hebben gezocht met representatieve figuren uit andere voormalige 
politieke partijen, die hebben gezegd, dat  zij niet meededen. E r  zijn 
natuurlijk altijd zekere verbindingsdraden en contacten, welke in die 
tijd een zekere dienst bewijzen en welke tonen, hoe het met de geestes- 
gesteldheid is. D e  heren Scherrnerhorn en Drees hadden b.v. in het 
bijzonder graag - en hebben daarvoor ook wel pogingen gedaan - 
meer katholieken gehad, omdat zij van oordeel waren, dat  er daarvan 
te weinig in het Kabinet waren. Dit is niet gelukt. 

Wanneer het anders was gelopen en de bereidheid in grotere mate 
aanwezig was geweest, zou dit Kabinet e r  anders hebben uitgezien 
en dan zou de synthese iets sterker tot uitdrukking zijn gekomen. D e  
heer Schermerhorn heeft zich zelf nooit aan  de indruk kunnen ont- 
trekken, dat er toch, juist aan de  politieke zijde, tegen die synthese 
een veel grotere weerstand bestond dan  aan de  andere zijde tegen 
de oude politiek. Dit zijn dingen, die moeilijk te bewijzen zijn, maar 
die men slechts kan afleiden uit de reactie, die later soms o p  be- 
paalde uitingsvorn~en van de andere zijde van de  synthese zichtbaar 
werden. Een synthese wordt natuurlijk wel moeilijk, wanneer blijkt, 
dat  men al te duidelijk streeft naar het herstel van de  oude vormen 
en iedere poging tot aanpassing aan gewijzigde omstandigheden be- 
strijdt als onwettig of geen gevoel heeft voor het groeiende, dat in 
een dergelijke na-oorlogse situatie eenvoudig moet schuilen. Hij heeft 
later wel eens gedacht, dat  toch een deel van de weerstand, die er 
van den beginne af aan heeft bestaan, misschien toch wel zijn 
oorzaak vond in de drang tot restauratie, die sterker bleek dan hij 
aanvankelijk verwachtte. Hij is hoe langer hoe meer geneigd geraakt 
de  mensen in grote trekken grof schematisch te  verdelen in twee 
categorieën, nl. in diegenen, die van nature en psychologisch een 
zekere ruimtevrees hebben en geneigd zijn te denken in vormen e n  
termen van het bestaande e n  van gisteren, en anderen, die daar 
van nature wat losser van zijn. Waaraan dit toe te schijven is, weet 
hij niet, maar  dit soort van geesteliike instelling speelt soms in 
bepaalde perioden een verrassende rol. 

D e  heer Schermerhorn is geneigd zeer duidelijk te  stellen, dat  men 
precies moet overwegen, hoever men in tijden van overgang kan gaan 
om niet o p  drift te  geraken. Het  synthese-element, dat  de heren 
Schermerhorn en Drees ten aanzien van het parlement hebben be- 
sproken, is voor de  heer Schennerhorn altijd belangrijk geweest, 
omdat dit juist het voorbeeld was van de werkwijze, die men na de  
oorlog moest volgen. Aan de hand van andere voorbeelden zou men 
dit ook kunnen illustreren. Hij geeft niet alleen toe, dat men met 
een zekere zorgvuldigheid de gevaren van dat  vervloeien moet elimi- 
neren, maar hij stelt het voorop. D e  kwestie is echter, dat in een 
wereld, waarin een wereldoorlog deze phantastische verschuivingeri 
teweeg brengen moest, het voor hem uitgesloten was, dat  men e r  
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zonder een zekere mate van vervloeiing zou komen. Dat  is het punt, 
waarom het toen ging en waarom het vandaag, naar zijn inzicht, 
nog gaat. 

D e  synthese is van die aard geweest, dat de  overgrote meerderheid 
van het Nederlandse volk haar heeft aanvaard en dat langs die weg 
de  overgang naar de normale toestand is geschied. Het is evenwel 
naar de mening van de  heer Schernzerhorn met een te sterk accent 
o p  het behoud geschied. Doch daarmee komt hij tot het politieke 
inzicht van vandaag. 

Samenvattend zegt de heer Schermerhorn nog, dat hij gelooft, dat 
veel van hetgeen later is gebeurd, is terug te vinden in het program 
van het eerste Kabinet en dat is weer terug te vinden in veel punten, 
waarover in de  bezettingstijd door de  mensen hier en te Londen is 
gedacht. Dit is juist het element van continuïteit des geestes, waarop 
hij wees. Dat  is ean andere continuïteit dan die van de instellingen. 
Wat hem wel e-ns e-n onbevredigend gevoel geeft is, dat een sterke 
drang in Nederland naar de continuïteit van de instelling soms ecn 
continuïteit naar de geest en naar het leven in de weg heeft gestaan 
en dat hetgeen continuïteit leek, in werkelijkheid door de  volstrekt 
andere grondslag, waarop tnen werkte, een discontinuïteit bleek te 
worden. Om het probleem van de synthese tussen continuïteit en 
discontinuïteit van dit gezichtspunt uit te beoordelen, moet men deze 
eerste paar jaren na de bezetting bezien, dus ook dit vraagstuk van 

de  vorming van het Kabinet. Naar  zijn overtuiging hebben de heer 
Drees en hij daarbij bewust geprobeerd tot deze synthese te komen 
en dat is voor hem altijd het voornaamste geweest. Het spreekt 
natuurlijk vanzelf, dat men daarin nooit volledig slaagt, niet vanwege 
zich zelf en ook niet vanwege anderen. Voorzover er van en'gr 
bevrediging sprake is ten opzichte van die periode, is het vanweze het 
gelukken van een gedeelte daarvan en om de mogelijkheid, die men 
door deze bewuste keuze heeft gekregen o m  de transformatie over 
het discontinuïteitspunt heen mede tot stand te brengen. HeIaas keek 
Nederland, keek Europa, ook hij zelf, daarbij nog te ver1 achterom. 

D e  heer Drees verklaart, dat  het natuurlijk bekend is, dat, nadat 
 ers scheid ene adviezen waren ingewonnen door de Koningin, tenslotte 
prof. Schermerhorn en hij te zamen tot formateurs zijn aangewezen 
en dat zij toen de opdracht hadden: te vormen een nationaal Kabinet 
voor herstel en vernieuwing. 

Bij de  overweging, hoe zij te werk moesten gaan, speelde een rol 
de verhouding tussen e~erz i jds  degenen, die in het verzet werkzaam 
waren geweest (de illegaliteit) en bij wie met betrekking tot huil 
staatkundige invloed onmiddellijk na de bevrijding van Londen uit 
grote verwachtingen waren opgewekt, en anderzijds de  politieke 
richtingen, de politieke stromingen, voorzover mogelijk de  politieke 
partijen. 

Als de  heer Drees nu begint met de kwestie van de politieke par- 
tijen, dan gelooft hij, dat  het goed is duidelijk te stellen, hoe zwe- 
vend o p  het ogenblik van de bevrijding en een tijd na de bevrijding 
de verhoudingen in dat  opzicht nog waren. Wel hadden verschtidene 
partijen gedurende de bezetting gepoogd - en waren daarin ook wel 
geslaagd - o m  met de kern van haar aanhang een zeker contact 
te bewaren, maar zowel in het land als in het beroemde gijzelaars- 
oord, zou hij haast zeggen, waar verschillende politieke  espr rek in gen 
gevoerd werden, was vrijwel algemeen de verwachting, dat er poli- 
tieke veranderingen zouden intreden. E r  was ook bij verschillende 
politieke partijen de neiging om tot een verschuiving van de ver- 
houdingen, eventueel tot een combinatie met andere partijen mede 
te  werken. Daarover bestonden zeer uiteenlopende denkbeelden. D e  
heer Drees gelooft, dat  in het gijzelaarsoord de sterkste verwachting 
bestond over een ingrijpende wijziging. 

Als hij zich nu de  verhoudingen realiseert in de volgorde van de  
sterkste partijen van vóór de oorlog, dan  was het in de kringen 
van de  R.K. Staatspartij zo, dat er daar een vrij sterke stroming 
was om tot een andere partijvorming mede te werken. Dat  is ean 
tijdlang in het Zuiden vrij sterk het geval geweest, soms in z.i. vrij 
vlage vorm. D e  gedachte aan een grotere eenheid, minder splitsing 
naar de godsdienstige richtingen, leetde ook daar bij velen. Half Juni 
1945 nodigde het dagelijks bestuur van de R.K. Staatsparlij alle func- 
tioilarissen van die partij uit hun mandaat ter beschikking te stellen. 
Men sprak zich nog niet definitief uit, hoe het zou lopen met de  
partijformatie van de  katholieken. In  het leven werd geroepen het 
Centrum voor Staatkundige Vorming. Het dagelijks bestuur wilde 
afwachten, in welke vorm d e  invloed der rooms-katholieke Neder- 
landers in de verteganwoordigende lichamen onder een herboren 
staatsbestel tot gelding gebracht zou worden. Men heeft toen, als 
gezegd, het Centrum voor Staatkundige Vorming in het leven ge- 
roepen, waarin degenen, die ook verder een eigen rooms-katholieke 
partij wilden, ei1 anderen, die meer kritisch daartegenover stonden, 
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waren samengebracht, Tenslotte heeft dit alles geleid tot de vorming 
van de K.V.P. 

Als de heer Drees dan naar de volgorde, wat getalsterkte betreft, 
komt tot de S.D.A.P., is hst bekend, dat deze partij als partij voort- 
bestond en dat het partijbestiiur een kern uit het kader in de 
provincies. gedurende de oorlog had samengehouden. Er was ener- 
zijds een vrij sterke stroming. die een verbreding van de partij zelf 
wilde, anderzijds waren er ook velen, die op andere wijze aan een 
nieuwe partijformatie wensten mede te werken. Dat was niet altijd 
scherp te scheiden, inaar men heeft daarover al tijdens de oorlog 
levendige polemieken gehad. Er waren verscheidenen, die zeer in- 
grijpende veranderingen wilden, terwijl anderen dichter wilden blij- 
ven bij wat reeds tevoren bestond. 

De antirevolutionnaire partij was in het algemeen zeer solide bij 
elkaar gebleven. Men heeft zich in die kring in Juni 1940 op het 
standpunt gesteld: Wij moeten zien, of wij kunnen komen tot éSn 
protestants-christelijke partij. Zo zijn er o.a. met de christelijk-his- 
torischen vergaderingen geweest om te bespreken' of men tot zulk een 
partijvorming kon komen. Bij de antirevoliitionnairen leefde het minst 
sterk of helemaal niet de gedachte om anders dan langs de lijn van 
godsdienstige inzichten tot partijvorming te komen; het ging daar 
meer over de mogelijkheid van samensmelting van de protestants- 
christelijke partijen. 

Bij de christelijk-historischen was het aldus: enerzijds had de heer 
Tilailiis gedurende zijn gijzelaarschap veel gecorrespondeerd en vele 
banden aangehouden met de christelijk-historischen in den lande en 
had hij in Juni 1945 een zeker contact met de antirevolutionnairen 
over de mogelijkheid van nauwere samenwerking of samensmelting: 
anderzijds waren er, zoals later ook naar buit-n is gebleken, ver- 
schillende leidende figuren uit de Christelijk-Historische Unie, die 
er voor voelden tot een geheel andere opzet van de partijen te kome~i. 
Zo leek ue partijformatie van de christelijk-historischen onzekerder 
dan zij later, wat de aanhang in het land betreft, gebleken is te zijn. 

Aan vrijzinnig-democratische kant was er ook een neiging om tot 
omvorming van het partijwezen tot breder formaties te komen. 

Van liberale zijde waren er, ook doordat verschillende belangrijke 
liberale figuren waren gearresteerd, in de laatste tijd niet veel 
uitingen gekomen. Er is van die zijde wel tot het laatste toe mede- 
gewerkt in het politiek overleg. 

Daarnaast had men - dat was ern van de uitingen van de be- 
geerte naar andere politieke verhoudingen - de Nederlandse Volks- 
beweging, die juist in de maand van de Kabinetsformatie formezl in 
het leven was geroepen, maar tijdens de bezetting natuurlijk was 
voorbereid. Die beweging, waarvan prof. Schermerhorn voorzitter 
was en waarin naast S.D.A.P.-ers o.a. figuren èn uit katholieke èn uit 
christelijk-historische kringen zaten, was niet uitsluitend van poli- 
tieke aard en had niet rechtstreeks een politiek doel, maar wel leefde 
de gedachte. mede door deze beweging tot andere politieke formaties 
te komen. Men heeft later de Nederlandse Volksbeweging wel ver- 
eenzelvigd met de Partij van de Arbeid, maar ten onrechte, want tot 
de leidinggevende figuren in de Nederlandse Volksbeweging behoor- 
den b.v. ook personen, die later naar de Katholieke Volkspartij zijn 
overgegaan. 

Men stond dus, wat de politieke verhoudingen betreft, zeker niet 
voor een zo duidelijke situatie als er vroeger na de verkiezingen 
telkens bestond. Alle partij:n waren nog in leven, maar welke rich- 
ting het zou uitgaan, was nog niet precies te bepalen. Ook de mate 
van levenskracht verschilde zeer sterk. 

De comn~unisten zijn ook niet meer als Communistische Partij 
Nederland te voorschijn gekomen. Zij noemden zich de organisatie 
van groepen om ,,De Waarheid". Zij zeiden de mogelijkheid te willen 
openlaten, dat één grote arbeiderspartij zou tot stand komen. Een 
formele communistische partij-organisatie wilden zij trachten te ver- 
mijden, hoewel zij in de bezettingstijd sterk in onderlinge samenhang 
hadden gewerkt. 

Daar was enerzijds de kwestie van de politieke verhoudingen en 
richtingen, daar was anderzijds de belofte, gedaan aan het verzet, dat 
bij de staatkundige lichamen, die er na de oorlog zouden komen, het 
verzet in zeer sterke mate zou worden betrokken. De heer Drees heeft 
reeds eerder voor de commissie uiteengezet, hoe sterk die brlofte uit 
Londen is geweest, met het gevolg, dat in bepaalde verzetskringen - 
hij heeft dat sterk te Amsterdam meegemaakt - de gedachte br- 
stond, dat de mens-n van het verzet, met name de daarin op de voor- 
grond gekomen jonge mensen, in de staatkundige lichamen in belang- 
rijke mate zeggenschap zouden krijgen. 

Nu was er tussen de politieke groeperingen, zoals deze in het 
Politiek Convent nog samenkwamen, en de illegaliteit, zoals zij ge- 
representeerd was in de Contact Commissie voor de illegaliteit, op 
allerlei manieren voeling geweest. Men was in beginsel overemge- 
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Lomen, dal  er, zoiang er geen verkiezingen waren geweest, een tijde- 
lijke vertegenwoordiging moest zijn, waarin de  politieke groepe- 
ringen van vroeger, ook de  kamerleden van vroeger, zitting zouden 
hebben naast mensen uit het verzet en dat  men tot de aanwijzing van 
die vertegenwoordigers uit het verzet het best zou kunnen komen via 
e.-,n Nationale Adviescommissie, die in het leven zou worden geroepen 
en onmiddellijk ook als adviescollege voor de  Regering ter beschik- 
king zou staan, maar die dan ook eventue:l zou kunnen aanwijzen 
de  leden, die aan de Volksvertegenwoordiging zouden worden toe- 
gevoegd uit de groepen, die tijdens de  oorlog naar voren waren 
gekomen. 

Toen de heren Drees en Scherrnerhorn de  opdracht tot de vorming 
van eeh nationaal Kabinet voor herstel en vernieuwing hadden ge- 
kregen, is hun gedachte dan  ook geweest dit te combineren: in één 
vertegenwoordigend lichaam zowel de  vroegere kamerleden, die nog 
beschikbaar waren, als verzetsmensen te zamen te brengrn en ook 
het Kabinet een weerspiegeling te doen zijn van de verschillende 
stromingen, maar tevens te zorgen, dat  verschillenden van degenen, 
die daarin zitting zouden hebben, werden gekozen uit degenen, die 
hadden deelgenomen aan  het verzet. N u  was daarbij de  kwestie: welke 
richtingen zouden er in feite zijn en zoli men het eens kunnen 
worden? 

Uitgangspunt voor de heren Drees en Schermerhorn was, dat  zij 
een beroep zouden doen o p  alle belangrijke politieke richtingen in 
ons land. 

D e  heer Drees meent, dat  de Kabinetsformateurs over de redactie, 
waarin de  synthesegedachte in het laatste Londense concept-wetsbe- 
sluit van December 1944 betreffende het parlement was vervat, niet 
beschikten. 

Naar  wat hij zich herinnert, hebben zij dit stuk niet gekend, maar 
nien moet niet vergeten, dat  er e-n voortdurende gedachtenwisseling 
is geweest tussen Londen en hier, dat die synthesegedachte hier veld 
had gewonnen en dat ongetwijfeld - men heeft verschillende advie- 
zen naar Londen gestuurd - van hieruit de gedachte is geopperd, 
zoals men hier te lande ook van Londen uit in beginsel die gedachte 
zal hebben gehoord, zonder het stuk te kennen. 

Inderdaad was men - hoewel te Londen veel sterker de  nadruk 
o p  het verzet was gelegd dan  later in de praktijk bij de synthese tot 
iiiting is gekomen - te Londen zowel als hier tot de gedachte ge- 
komeil. dat  men moest trachten tot een zogenaamde synthese te ge- 
raken. In  beginsel bestond er vóór de  bevrijding en vóór de Kabinets- 
formatie ook in ons land tussen de politieke contactkernen en de 
verzetsorganen overeenstemming over de gedachte - de  heer Drees 
wil niet zeggen, dat iedereen wist, hoe het zou moeten gebeuren -, 
dat  er een soort van synthese moest komen. Over een belangrijk 
deel van de  leden der Nationale Adviescoinmissie was a l  onderling 
gesproken. 

D e  heren Drees en Scheri?zerhorrz hadden dus te trachten die ge- 
dachte te verwezenlijken. Toen zijn zij begonnen met een bespreking 
met de antirevolutionnaire leiders. E r  heerst wel eens de oovattine. 
dat de antirevolutionnairen opzettelijk buiten het overleg, buiten h i t  
nationale Kabinet zouden zijn gehouden. D a t  is bepaald niet juist. 
D e  heren Drees en Schermerhorn zijn het eerst met de heer Donner 
gaan spreken. D r  heer Drees heeit zijn agenda geraadpleegd. Hij 
vindt daarin aangetekend, dat  zij de dag, nadat zij de opdracht tot 
Kabinetsformatie hadden gekregen, met mr. Donner zouden spreken, 
met wie de heer Drecs voortdurend in aanraking was geweest. 

D e  heren Drees en Scherrnerhorn zijn daarna gegaan naar cie 
organisatorische leiders, de heren Schouten en de Wilde, en dadr 
hebben zij dadelijk principiële tegenstand tegen deze gedachte van 
de  synthese ontmoet. Deze stelden zich o p  het standpunt. dat  m:? 
de  nog zittende Kamerleden moest laten terugkeren ei1 de open- 
gevallen plaatsen aanvullen uit de lijsten van 1937; a l  het andere 
ZOU ongrondwettig zijn. Daartegenover hebben de heren Drees er1 
Schemerhorn gesteld, dat  naleving van de Grondwet niet mogelijk 
was, ook niet o p  deze wijze, want er hadden intussen al lang ver- 
kiezingen inoeteii plaats hebben en de lijsten van 1937 waren ook 
fiiet bestemd o m  nog in 1945 dienst te do-n: dat het dus, waar liet 

,n om tenslotte toch onmogelijk was door de  overmacht van de feit- 
wet en Grondwet na te leven, redelijk was de  synthese na te strevzn 
door de  zittende Kamerleden te handhaven en als leden voor de  
opengevallen plaatsen te doen aanwijzen in hoofdzaak mensen, die 
aan het verzet hadden deelgenoma. O p  dat  principiële bezwaar is 
d? verdere bespreking met de antirevolutionnaire partijleiding afge- 
stuit. E r  is verder gern mogelijkheid geweest o m  te spreken over een 
program enz., omdat dat  ene voor de  antirevolutionnairen onoverko- 
melijk was. D e  kwestie: twee antirevolutionnaire Ministers of één is 
daaroij niet ter discussie geweest. E r  is van de kant van de heren Drees 
erl Schermerhorn nooit gedacht over één. Het  is tenslotte één ge- 
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worden, mr. Meynerz, niet officieel voor de partij, maar  de heer 
Drees zou er nooit aan gedacht hebben de  antirevolutionnairen maar 
één plaats aan  te bieden. 

O p  de opmerking, dat de heer Scheinerhorn verklaard heeft, dat 
er aanvankelijk een bespreking is geweest met de heer Bruins Slot, 
zegt de heer Drees, dat de volgorde anders geweest is; daar komt hij 
nog op. Men had in de verzetsstrijd veel over deze zaken gesprokzn 
met de heer Bruins Slot, maar na de Kabinetsformatie hebben de 
heren Drees en Schernzerhorn eerst overleg ,gepleegd met de offi- 
ciële partijleiders en daarbij is het o p  dat brginsel afgesprongen. Dat  
was voor hzn volkon~en onverwacht, omdat zij met alle antirevolu- 
tionnairen, die actief hadden deelgenomen aan  het overleg tijdens 
het verzet, tot overemstemming waren gekomen, met mr. Donner 
in het Vaderlands Comité, met prof. Oranje, met dr. Rutgers en met 
de heer Bruins Slot. D e  heer de Wilde was geïnterneerd geweest; 
de  heer Schouten was sinds April 1943 in een concrntratiekamp ge- 
uieest en kwam juist terug uit Mauthausen. Die hadden dus deze 
laatste ontwikkeling niet meegemaakt. 

Toen hebben de heren Drees en Schermerhorn zich o p  het stand- 
punt gesteld, dat zij nog contact moesten zoeken met de heer Bruins 
Slot, die een van de belangrijkste representanten van de antirevolu- 
tionnairen uit de illegaliteit was; hij was o.a. redacteur van Trouw; 
het lag dus voor de hand, dat  zij met hem contact zochten. Die be- 
spreking heeft prof. Schernlerhorn alleen gevoerd en de heer Drees 
kan dus niet volledig weergeven hetgeen daar gebeurd is. Wat hij 
er van weet, is dit, dat de heer Bruins Slot ge-n principieel bezwaar 
heeft gemaakt en ook niet gezegd heeft: ,,Nu zij het niet doen, kan 
ik ook niet mecdoen." Hij heeft echter andere eisen gesteld. De 
heren Drees en Schernzevhorn hadden gedacht hem Binnenlandse 
Zaken aan te bieden, maar hij heeft, naar de heer Drees van prof. 
Scherrnerhorn vernam, de eis gesteld, dat  de  antirevolutionnairen 
Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen zouden krijgen. Dat  was 
voor heil op dat  ogenblik niet meer mogelijk, omdat zij al met prof. 
van der Leeuw hadden gesproken en hem bereid hadden gevonden 
de portefeuille van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen te aan- 
vaarden. Daarop konden zij niet meer terugkomen. Toen heeft, naar 
prof. Schermerhorn aan de heer Drees heeft medegedeeld, de hecr 
Bruins Slot gezegd: , , l aa t  men het splitsen, laat prof van der Leeuw 
Kunsten en Wetenschappen nemen en een antirevolutionnair - ge- 
noemd werd, meent de heer Drees, mr. Hangelbroek - Onderwijs." 
D e  heren Drees en Scherinerhorn meenden dat  niet te kunnen doen. 
Zij achtten niet voldoende grond aanwezig voor het inwilligen van 
die eis, maar zij vonden ook, dat  zij dat niet mocht:n doen tegen- 
over prof. van der Leeuw, die zich ook voor het onderwijs als zo- 
danig interesseerde. In de  herinnering van de heer Duces is het daar- 
o p  dus afgesprongen en heeft gern enkele andere kwestie van pro- 
gram of van aantal een rol kunnen spelen. Onlangs is hierover een 
korte polemiek geweest tussen Het  Vrije Volk en Trouw. Daarbij is 
van de  kant van de heer Bruins Slot gezegd, dat ook wel over het aan- 
tal is gesproken en dat hem was beloofd, dat een program zou worden 
toegezonden, hetgeen nooit gebeurd was. Daarover kan de heer 
Drees niet oordelen. Dat  weet hij niet. Hij kan allezn zeggen, dat  
van het ogenblik af,  waarop de heer Bruins Slot de portefeuille van 
Onderwijs als bepaalde eis had vooropgesteld, zij voor e-n onmoge- 
lijkheid stonden. 

Intussen is, o p  zuiver zakelijke gronden, mr. Meynen nog in het 
Kabinet opgenomen. Hij was secretaris-grneïaal van het Departe- 
ment van Oorlog geworden. D e  heren Drees en Schertnerhoriz wil- 
den gaarne o p  het gebied van de  defensie en ten opzichte van Buitcn- 
landse Zaken continuïteit hebben. Zij stonden voor de mogelijkheid 
van verdere strijd tegcn Japan. Zij wilden dus ern zekere continui- 
teit en gelukkig verklaarde de heer Meynen zich bereid om, mits 
het niet beschouwd werd als een officiële deelneming van de anti- 
revolutionnairen, in het Kabinet zitting te nemen. Die continuïteit 
had men ook kunnen bereiken door de zittende Minister van Oorlog, 
prof. de Quay, te continuëren. D e  heer Drees geeft nu echter weer 
de  redenen, die aanleiding zijn geweest om de heer Meynen te vragen, 
welke redenen niet lagen in zijn politieke richting, al was het de 
heren Drees en Schermerlzorn zeer welkom, dat  daardoor althans 
een antirevolutionnair - niet de  Antirevolutionnaire Partij - in 
het Kabinet zitting had. Het is nooit hun bedoeling geweest het aan- 
tal antirevolutionnairen in het Kabinet tot één te beperken. Daar- 
van is geen sprake geweest. 

Da t  zijn de besprekingen geweest met de antirevolutionnairen. Dat  
heeft hen al niet aangemoedigd om in de  eerste plaats met partij- 
leiders te spreken. Mede doordat zij daarmede waren begonnen, 
waren zij met de antirevolutionnairen vastgelopen. Bovendien was 
bij de andere partijen de samenhang veel zwakker dan bij de  anti- 
revolutionnairen. D e  heren Drees en Schermerhorn zijn er wel o p  



uit geweest de verschillende richtingen in het Kabinet vertegenwoor- 
digd te krijgen. 

Een richting konden zij er niet in vertegenwoordigd krijgen en dat  
was de communistische. Aangezien de communisten in de latere 
jaren volledig hadden medegewerkt in het verzet en de heren Scher- 
~nerhorn en Drees hoopten, dat de verhouding-n in de wereld ver- 
anderd waren door de samenwerking tussen de geallieerden, meenden 
zij. dat  moest worden getracht c.ok de communisten in het Kabinet te 
betrekken. Dat  was een moeilijke zaak. Een van de redenen, waarom 
de heer Drees, evenals prof. Schermerhorn, het noodzakelijk achtte 
een poging daartoe te doen, was, dat  hij er van overtuigd was, dat  
het Kabinet heel wat moest behandelen, dat onder normale omstan- 
digheden de  Staten-Generaal zou passeren. Daarom wilde hij de  com- 
munistische richting, die in getal was gegroeid en in het verzet had 
medegewerkt, in dat overleg laten meespreken. Anderzijds voelden de 
heren Drees en Schermerhorn zich onzeker ten opzichte van de rich- 
ting, waarin de communisten zouden gaan, en de mate, waarin zij 
weer met Rusland zouden samenhangen. Zij wisten ook te weinig van 
hun mensen, wat betreft de geschiktheid voor bepaalde deparlemen- 
tale functies en het was ook met het oog o p  de zeer grote bevoegd- 
heden, die elke Minister aan  zijn departement zou krijgen, dat  zij 
meenden niet te moeten beginnen met hun een of meer departe- 
inenten aan te bieden. 

H r t  Ministerschap zonder Portefeuille is het enige, dat  de herer. 
Scherrnerhorn en Drees de communisten hebben aangeboden. Daar- 
mede zouden zij in het Kabinet zijn geweest, zouden zij aan alle be- 
raadslagingen hebben deelgenomen, zou de ontwikkeling van de ver- 
houdingen zichtbaar zijn geworden en zouden de Kabinetsformateurs 
kan de andere kant niet een departement hebbei1 toevertrouwd aan 
een van hen, van wie zij niet goed zouden kunnen voorzien, hoe hij 
dat zou beheren. 

D e  heren Drees en Scherrnerhorn hebben dat besnroken - in d e  
herinnering van de heer Drees - met de heren Wagenaar en de 
Groot. Het heeft bij hen nogal verontwaardiging gewekt, dat  zij 
alleen een Ministerschap zonder Portefeuille aangeboden kregen. Het  
ligt o p  zich zelf voor de hand, dat zij ook een de~ar tement  wilden 
hebben. Zij hebben een departement gevraagd, namelijk het Departe- 
ment van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening. Het  ging hun 
eigenlijk vooral o m  de voedselvoorziening. Zij wilden dit departe- 
ment beheren en wilden daarnaast één communistische Minisber zon- 
der Portefeuille: dat is hun vraag geweest. D e  heren Drees en Scher- 
n7erhoi-n zijn gebleven bij hun aanbod: één Ministtr zonder Porte- 
feuille. Dat  hebben de communisten afgewezen. 

D e  heer Drees weet ook niet, of alle andere heren, die zij een 
portefeuille hadden aangeboden, het zouden hebben geaccepteerd met 
de  commiinistcn sameE te werken. Maar dat is hun gedachte geweest. 
Het  resultaat is geweest, dat de communisten in het geheel niet en d e  
antirevolutionnairen niet officieel vertegenwoordiging in het Kabinet 
hebben gevonden. 

Daarnaast hebben de  heren Drees en Sclzernzerhoriz toen getracht 
de  verschillende richtingen in het Kabinet vertegenwoordigd te krij- 
gen. Men beziet het wel eens achteraf o p  een manier, alsof de Par'ij 
van de Arbeid o p  dat ogenblik al zou hebben bestaan en alsof men 
in het Kabinet o p  dat ogenblik al zoveel Ministers van de Partij van 
de Arbeid had. Dat  was niet het geval. De samenwerking in d e  
Partij van de Arbeid is voor ern deel een uitvloeisel geweest van d e  
ervaringen met de samenwerking in het Kabinet. Dit betreft vooral 
de protestants-christelijke leden. D e  heren Drees en Scherrnerhorn 
konden op dat ogenblik b.v. niet weten, dat  prof. Lieftinck en prof. 
van der Leeuw later met prof. Scherrnerhorn en de heer Drees in e-n 
partij zouden zitten. Zij hebben hen wel aangezocht, omdat zij in  hen 
de personen zagen, die, behalve de bekwaamheid voor het beheer 
van een departement, de geestesgesteldheid hadden, die de samen- 
werking gemakkelijk zou maken, en met wie een zekere geme2nschap 
van inzicht omtrent aIlerlei punten bestond. Maar de gedachte, dat  
men bepaald met hen in één politieke partij zou zijn, kon o p  dat  
ogenblik helemaal niet als zekerheid leven. Zij kwamen uit de chris- 
telijk-historische groep, al stond het niet vast, dat  zij in dat  partij- 
veroand zouden ulijven. 

Er kwam in het Kabinet één antirevolutionnair (en dat was tegen 
hun wil maar één), er kwamen ook een paar anderen in van protes- 
tants-christelijke zijde, die uit de  christelijk-historische richting 
kwamen. Daarnaast zijn drie katholieken aaïigezocht: de hei-en Beel, 
Kolfschoten en van Schaik. D e  heer Drees erkent, dat dit een gering 
aantal is geweest in verhouding tot de getalsterkte van de katho- 
lieken. Dat  heeft allerlei bijzondere oorzaken gehad. Onder hen was 
zowel iemand als mr. Kolfschoten, die in nauw verband stond met 
de  R.K. Staatspartij en van wie kon worden verwticht, dat  hij weer in  
een katholieke organisatie zou willen werken, als ir. van Schaik, die, 
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tover de heer Dieeh weet, vrij los van politiek partijverband stond. 
Verder waren er drie leden van het Kabinet. die uit de Sociaal- 
De~nocratische Arbeiderspartij kwamen, de  beren Mansholt en Vos be- 
nevens de  heer Drees zelf. D e  heren Drees en Schermerhorn vroegen 
prof. Logernarza voor Overzeese Gebiedsdelen: zij hadden hem leren 
kennen als gijzelaar. D I  heer Drees heeft in Buchenwald vcrschil- 
lende colleges van hem over Indonesische vraagstukken gehoord. 

E,r zaten in  de  voorgeschiedenis veel elementen van persoonlijk 
contact, hetzij door de  interneringstijd (zoals de  heer Drees prof. 
Lieftinck nader had leren kenner. in  het interneringskamp), hetzij 
door de  samenwerking in het verzet. 

Bij Buitenlandse Zaken. Oorlog en Marine behielden zij gaarne eeii 
zekere continu~teit in verband met de buitenlandse betrekkingen en 
de strijd met Japan. Dat  heeft geleid tot de bezetting van het Mini- 
sterie van Buitenlandse Zaken door de h e r  vnn Kleffens, van het 
Ministerie van Oorlog door de heer Meyr?erz en van de  Ministeries 
van Marine en Scheepvaart door de heer de Booy. 

Daarnaast is de heer van Roijen, die zeer actief in het verzet is 
geweest, die nauw contact had gehad met de Vertrouwensmannen en 
voor hen van Nederland door de  linies naar de overkant was gegasn 
oin contact te hebben, opgetreden als Minister zonder Portefeuille, 
praktisch als twerde Minister van Buitenlandse Zaken. D e  hers9 
Drees en Schernzerhorn vroegen voorts o m  te trachten de continuiteit 
voor de wederopbouw te verzekeren voor Opmbare Werken ir. 
Ringers, iemand, die ook in het politiek verzet zeer actief was 
geweest en pas uit het concentratiekamp was teruggekeerd. E r  zijn 
geen Ministers gekozen enkel en allezn o m  hun verzetswerk, maar 
wel is bij de samenstelling van het Kabinet sterk tot uiting gekomen, 
dat  verscheidene leden betekenis hadden gehad voor he' verzet. In 
het Kabinet hebben zij zoveel mogelijk de  verschillende richting-n 
vertegenwoordigd willen zien, met het accent o p  diegenen, die tijdens 
de bezetting actief waren geweest, inaar altijd vooropstellende, dat  
hun persoonlijkheid waarborg gaf, dat zij tegen hun taak opgewasszn 
waren. Wie onbevooroorde~ld n a ~ a a t ,  wie de heren Drees en Scher- 
merhorn hebben uitgenodigd, zal moeten erkennen, dat  het mannen 
waren van karakter en van bekwaamheid. 

Toen zijn zij gekomen aan d e  kwestie van het parlement, wdarbij 
het streven geweest is in het parlement te krijgen e:n synthese tussen 
de  vertzgenwoordigers. die reeds van \roe-Jer zitting hadden en 
nieuwe vertegenwoordigers, door de Nationale Adviescommissie aan 
te  wijzen, ook zoveel moqelijk naar de richtingen. Men heeft elke 
onen plaats zoveel mogelijk bezet door leden van dezelfde richting, 
zij het meestal uit d e  verzetsmensen, terwijl de  slaatsen van de 
N.S.B. werden bezet. onafhankelijk van ezn bepaalde richting. 

Degenen, die toegetreden zijn tot het Kabinet, hadden zich bij de 
besurekingen reeds met de synthesegedachte verenigd. E r  is ook 
overleg geweest met de  senioren-conventen van Eerste en Tweede 
Kamer. Hiermede meent de heer Drees in een algemene uiteenzetting 
het stelsel te hebben weergegeven, zoals de  heer Scheri?zerhorn en hij 
het ongeveer in gedachten voor zich zagen. 

E r  z i j l  derhalve behalvr met de antirevolutiorlnaire partiileiding 
eigenliik met personen. die 3f deel uitmaakten van een sartijleiding 
of, althans van het verleden uit bezien, geacht kondm worclec~ daartoe 
te  behoren, geerl besurekingen gevoerd: er is niet ooze'telijk met 
partijen geswroken. Derondanks 1s er met nartijen praktisch wel eer1 
zeker coritsct gewe-st. D e  heer Drees zat 7elf b.v. in  het nartijbestuur 
van de S.D.A.P.; daar heeft hij een en ander van de  ooiet  v.-rteld. Z o  
zijn er wel aanrakingen geweest, maar  e r  is na die eerste ervaring 
met de ver'eoenwoordigers vari de antirevoliltionnaire partij en na het 
teleursteilencie resultaat ddarvdn niet meer officied met partijleidingen 
geswoketl. U7el is geqrobeerd verschillende richtinoen verttiqenwoor- 
digd te krijgen; ir. Ringers is gevraagd o p  grond van zijn ervaring 
o p  wederoabouwgebied, maar de  heren Drees en Scherwerhorn heb- 
ben hem ook gezien als vertege~woordiger van de  vrijzinnige rich- 
ting. Dit zou men ook van mr. vurz Kleffens kunnen zezgen. Behalve 
met de antirevoliitiorinairen hebben zij echter opzetteliik n'  let meer 
rnet pnrtijleidingenn gesproken. 

O p  de opmerking, dat men dus zou kunnen zeggen, dat  bij de 
\amenstelling van het Kabinet minder met de synthesegedachte reke- 
ning is gehouden dan  bij de kwestie van het  parlement, antwoordt de 
heer Drees, dat  dit wil zeggen, in zoverre, dat  de meeste Ministers 
niet tevoren in het parlement zitting hadden gehad, maar  wel wat 
de politieke richting betreft. Daarmee is rekening gehouden. E r  is 
ook in allerlei gevallen contact geweest. Mr. Kolfsci'ioten, die tweede 
secretaris van de R.K. Staatspartij is geweest, heelt b.v. met de heer 
van Schaik gesproken, waarschijnlijk ook wel niet andere rooms- 
katholieke voormannen. 

Het  continuiteitselement heeft gespeeld bij de post. die de heer Beci' 
viteinclelijk heeft gekregen. niet in dezelfde n:ate als ten aanzien 
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van de heren vun Kleffer15 en de Booij. De opzet van continuiteir 
heeft het meest gegolden voor het Departement van Buitenlandse 
Zaken en de departementen, die moesten voorbereiden de maatrege- 
len, die, naar de heren Drees en Schermerhorn dachten, in verband 
met de strijd tegen Japan nog zouden moeten worden genomen. Daar 
is opzettelijk continuïteit gezocht. Dat is ten opzichte van het Depar- 
tement van Binnenlandse Zaken minder het geval is geweest. De heer 
Beel is aangezocht op grond van hetgeen zij hadden gehoord over de 
wijze, waarop hij het Departement van Binnenlandse Zaken had 
waargenomen. Er is een voorgeschiedenis aan verbonden, niet ten 
opzichte van hem, doch ten opzichte van ern ander, met wie overleg 
was gepleegd. De heren Drees en Schermerhorn hebben een beroep 
gedaan op de heer Beel, vernemende, hoe goed hij Binnenlandse Za- 
ken beheerde, zonder de speciale gedachte, dat er bij Binnenlandse 
Zaken continuïteit nodig was. Zij hebben eerst een ander gevraagd. 
Er is strijd geweest over bepaalde gedachten, die de heer RecI 
in het Zuiden had ontwikkeld, of beuaalde voorstellen, die hij ha3 
gedaan. De heer Drees had de heer Beel maar een enkele maal ont- 
moet. Zij kenden hem weinig. Zij hebben echter een andere reden 
gehad om de heer Beel te vragen dan enkel, dat een andere candidaat 
het niet werd. Wat de heren Drees en Schermerhorn hadden gehoord 
over de wijze, waarop hij het Departement van Binnenlandse Zaken 
had beheerd. gaf hun groot vertrouwen ten opzichte van de wijze, 
waarop hij het verder zou doen. 

De heren Drees en Schermerhorn hebben het Koninklijk besluit 
van 12 April 1945 ei? de daarin vervatten gedachten bij hun laatste 
bespreking vlak vóór de beëdiging door de Koningin met de heer 
Beel besproken. Het is natuurlijk altijd heel moeilijk dat nog 
precies vast te stellen, omdat men daarvoor en daarna ook over al 
die kwesties heeft gesproken, maar de heer Drees herinnert zich wel, 
dat zij juist over de kwestie van de gemeenteraden en de Provinciale 
S'aten met de heer Beel hebben gesproken. Het heeft bij de Kabinets- 
formatie a19 zodanig niet zo'n rol gespeeld als de kwestie vali het 
parlement, die natuurlijk min of meer centraal was. 

Op de vraag. of het zo geweest is, dat men ten aanzien van de 
gemeenteraden en de Provinciale Staten de zaak terug heeft willen 
draaien naar de toestand van September 1944, toen in het Besluit 
E 1 1  9 ook ten aanzien van deze vertegenwoordigende lichamen de 
svnthesegedachte was aanvaard, en dat dit eigenlijk is verhinderd door 
het opnieuw optreden van de heer BeeZ, antwoordt de heer Drees. 
dat dit door de heer Beel zeer bepaald niet is verhinderd. Bij de 
Kabinetsformatie heeft het zeker niet esn rol gespeeld in de trant, 
waarin het parlement een rol gespeeld heeft. In de gedachten van de 
heer Drees leefde hetzelfde beginsel voor de gemeenteraden en de 
Provinciale Staten, hetgeen hij voor de gemeenteraden nog weer be- 
langrijker vond dan voor de Provinciale Saten, omdat krachtens onze 
wetgeving de Provinciale Staten vooreerst slechts ern beperkte, eng 
omschreven taak hebben en in de tweede plaats slechts een paar 
keer per jaar bij~enkomen, zodat, waar men moest verwachten, dat 
de verkiezingen na betrekkelijk korte tijd zouden worden gehouden, 
het voor de Provinciale Staten geen grote rol behoefde te spelen. De 
heer Drees kan niet met zekerheid zeggen, hoe het toen precies is 
hesnroken. 

Over het vraagstuk van de verkiezingen wil de heer Drees graag 
iets zeggen. Hij grijot terug naar de kwesties van de Provinciale 
Staten en de gemeenteraden. In de radiotoespraak ,.Herstel en ver- 
nieuwing" van prof. Schermerhorn, die een progam van hei Kabinet 
ontwikkelde, staat op blz. 11: 

,,Het herstel der vertegenwoordigende colleges aal zowel voor 
Staten-Generaal, Provinciale Staten als voor de gemeenteraden 
geschieden. 

De methode, die bij dit herstel zal moeten worden gevolgd, zal 
nooit in overeenstemming kunnen zijn met de wettelijke voor- 
schriften. Bij de thans aanwezige zekerheid. dat men zich niet 
aan de wet kan houden, zal een oplossing moeten worden ge- 
vonden, die de beste vruchten kan afwerpen en de geringste 
politieke spanningen ten gevolge heeft. 

Bij de samenstelling van de colleges, welke het volk tot de 
eerstkomende verkiezingen zullen vertegenwoordigen, zal reke- 
ning moeten worden gehouden zowel met hen, die daarin vóór 
1940 zitting hadden, als met hen, die tijdens de bezetting, he'zij 
in of buiten de verzetsbeweging, verantwoordelijkheid hebben 
gedragen." 

Het is dus toen ook voor de Provinciale Staten en de gemsente- 
raden principieel gesteld. 

Op blz. 12 wordt gezegd: 
,,Ten aanzien van de samenstelling van gemeenteraden over- 

weegt de Regeering op grond van de ervaring. die inmiddels i s  
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D a t  is ook gebeurd. 
Ondanks de hoofdregeling van het Koninklijk besluit van 12 April 

1945, welke in tegenstelling was met he! besluit van September 1944, 
E 119, waarin uitdrukkelijk staat (zoals het later ook voor de Staten- 
Generaal is geworden), dat  aangewezen zouden worden in de eerste 
plaats de  zittende leden van 10 Mei 1940, voorzover zij het vertrou- 
wen van de bevolking hadden behouden, en daarnaast de nieuwe 
leden, die het vertrouwen van de bevolking hadden verworven, is het 
practisch in tal van gemeenten zo  gegaan, als E 119 aangaf. 

D e  heer Drees komt nog even terug o p  de radiorede van prof. 
Schermerlzorn - de belangrijkste piinten zijn in het Kabinet onder de 
ogen gezien, al is de rede in haar volle omvang door prof. Scherrnev- 
horn in overleg met de heer Drees vastgesteld - o m  te preciseren, 
wat over de verkiezingen wordt gezegd. 

O p  blz. 12 staat: 
,,Dit noodparlement zal in functie blijven tot de eerstkomende 

verkiezingen. D e  technische voorbereidingen daarvoor zullen zo 
spoedig mogelijk ter hand worden genomen. Het  tijdstip der ver- 
kiezingen wordt echter niet bepaald door de technische mogelijk- 
heden alleen." 

Dat  is later het punt van strijd geweest. 
,,Er dient aan het volk ook gelegenheid te worden gegeven zich 

een denkbeeld te vormen omtrent de vraagstukken, die thans de 
politieke scheidinpslijnen bepalen, en wel aan  de hand van het- 
geen aan praktisch werk en reëele plannen errerzijds aan oppositie 
anderzijds zichtbaar wordt. H r t  beoerkte geestelijk verkeer en de 
zeer onvoldoende Ders vertragen dit proces zeer we~enlijk. Wij 
meenen, dat, zonder bijzondere omstandigheden, hiervoor zeker 
met een jaar moet worden gerekend." 

Daarop is dus van het begin af aangestuurd. Het  is ook een jaar 
geworden. Men was niet veel eerder klaar met de technische voor- 
bereidingen. Men zoi: dus toch niet veel eerder verkiezingen hebben 
kunnen houden, maar de  heer Drees blijft het o p  zich zelf juist 
vinden, dat  er bij de verwarring van de eerste tijd omtrent politieke 
inzichten en scheidineslijnen een tijd van beraad moest zijn, waarin 
men zich niet meer behoefde te benerken tot e-n kleine kring van 
ingewijden, maar o p  veel breder schaal overleg kon plegen. 

O p  de opmerking, dat daartegenover echter stond, dat men des te 
langer met een o.ivoIrnaakte Volksvertegenwoordiging werkte, zegt 
de  heer Drees, dat de heer Scherrnerhorn en hij bij allerlei kwesties 
ondervonden hebben, dat er twee kwade dingen - soms ook wel 
twee goede dingen - tegenover elkaar stonden, waaruit men 1.' ,iezen 
moest. H-t is beide onvolmaakt, maar hij gelooft nog altijd, dat het 
onvermijdelijk is geweest, dat  er tijd werd gegeven voor innerlijk 
beraad in de partijen, voor beraad tussen de partijen, maar  ook voor 
een gedachtp~wisseling in bredere lagen van het volk. D e  heren 
Drees en Schermerhorn hebben in elk geval de opdracht geoeven 
de voorbereiding zo snel mope'ijk te d o m  geschieden. Als men alleen 
waar  denkt aan het herstel van het bevolkingsregister, ziet men wel, 
dat de zaak niet zo eenvoudig was. 

D e  heer Beel verklaart, dat hij o p  23 Juni 1945, daaos vóór het 
Kabinet gevormd is, aangezocht is als Minister van Binnenlaodse 
Zaken in het Kabinet Schermerhorn-Drees. Hij was o o  bezoek bij 
de Koningin in verband met een wetsontwero: t o s  hij van H M. 
afscheid wilde nemen, zeide Zij teqen hem: ,,De heren Schermerhorn 
en Drees zijn in een andere villa (het verblijf van H.M. de Koningin 
te Apeldoorn bestond toen uit enkele afzonderlijke villa's) en wenszn 
u nog te spreken." D e  heer Beel heeft toen het verzoek gehad nog 
toe te treden tot het Kabinet, waartesin hij bezwaar heeft qemaakt, 
omdat hij het program niet kende. E r  waren echter moeilijkheden 
met de be~et t ing van deze oost. Na  ruim ezn uur gesproken te heb- 
ben en het voornaamste doorgesproken te hebben, met name het 
program en de personen, heeft hij aan de  aandrang èn van de  heer 
Schermerhor? èn van de heer Drees toegegeven. 

D e  heer Beel heeft een ogenblik gemeend, dat  de gedachte van 12 
April 1945 ook ten aanz;en van de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
doorgang zou vinden. Tijdens de bespreking te Apeldoorn met de  
heren Schermerhorn en Drees over zijn opneming in hun Kab:net is 
dz kwestie van de regeling der tijdelijke gerneentrraden ter sprake ge- 
weest en heeft hij gezegd: ,,Daaraan houd ik vast; wat ten aanzien van 
het Zuiden toeoassing heeft gevonden, moet consequent worden 
doorgevoerd; wij kunnen geen twee soorten van zemeenteraden heb- 
ben." Toen is wel besproken, dat in e-n van de uitvoeringsvoorschrif- 
ten enige wijziging zou komen; de heer Beel weet niet meer precies 
welke, maar ze is aangebracht. Nadat het Westen bevrijd was, heeft hij 
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geïnformeerd, hoe het daar lag. Voor de  Staten-Generaal had de heer 
B ~ e l  meer in het bijzonder te streven naar terugkeer tot de  grond- 
wettelijke regeling. Hij heeft de heer Schouten tijdens de b-handeling 
van het ontwerp in de Tweede Kamer, toen deze hun schending van 
de Grondwet verweet, er o p  gewezen, dat ook de aa,ivulling van de  
oude Kamer met nieuwe leden e:n afwijking van de Grondwet in- 
hield en hij heeft de heer Schouten gevraagd, of deze in dit opzicht 
een reservatio mentalis had gemaakt. Ten aanzien van de Staten- 
Generaal had de heer Beel veel meer de taak er naar te streven zo d k h t  
mogelijk bij de Grondwet te blijven, hetgeen hij de  gemeenteraden 
niet het geval was. Het  was overigens de vraag of het systeem der 
noodvoorziening, welke als regeling voor de  genieenteraden gold, voor 
het gehele land voor de Staten-Generaal van tuepassing kon worden 
verklaard. 

Het leek de  heer Beel toe, dat hij met betrekking tot de  Staten- 
Generaal, voorzover het maar enigszins mogelrik was, ook speciaal 
rekening had te houden met de visies, die in het Westen leefden; in 
dat opzicht is het Westen altijd anders georiënrzerd geweest dan d e  
peripherie. Hij gelooft, dat een staatsman in dar opzicht realist moet 
zijn. Toen heeft hij gezegd: dan moeten wij deze richting gaan. Hij is 
bezwaar blijven maken tegen aanvulling alleen door de Grote Raad 
van de Illegaliteit. Toen is de  gedachte van de Nationale Adviescom- 
missie gekomen en daarna heeft de aanvulling plaats gehad. De heer 
Bcel had bezwaar tegen de aanvulling alleen door de Grote Raad van 
de Illegaliteit, omdat dit lichaam de volledige illegaliteit zelfs niet 
meer vertegenwoordigde (er waren toen nog andere organisaties), 
maar daarenboven, omdat hij tenslotte deze raad, als groep uit de be- 
volking, voor deze taak ook uit anderen hoofde niet voldoende re- 
presentatief achtte. Hoe  hoge waarde hij ook aan de georganiseerde 
illegaliteit toekende, het ging hier om een vei.tegenwoordiging van d e  
gehele bevolking. Het  heeft hem geen pijn gedaan deze weg te be- 
wandelen, al was het e tn andere voorziening dan die voor de  ge- 
meenteraden. Daarom heeft hij gezegd, dat het o p  die wijze moest, te  
meer omdat hij ten aanzien van het parlement zo spoedig, als tech- 
nisch mogelijk was, wilde komen tot verkiezingen in aansluiting hier- 
aan. O p  grond van deze argumenten heeft hij diis de instelling van 
dit parlement o p  deze wijze bevorderd. 

Er  was een benoemde commissie met de heer Beelaerts van Blok- 
land aan het hoofd, die de aanwijzing voor het parlement heeft ver- 
richt, benoemd deels door de Nationale Ad iriescommissie (N.A.C.) e n  
deels door de Kamer. Het was in  die dagen telkens een zoeken naar 
een geschikte vorm. 

Dr. J. Schouten meent, dat  de  voorbereiding van de  opdracht tot 
Kabinetsformatie al achter de rug was, toen hij o p  24 Mei 1945 uit 
het concentratiekamp te Mauthausen te Breda aankwam. 

Nadat de heren Schermerhorn en Drees de opdracht tot vorming 
van een Kabinet hadden ontvangen, hebben de beide heren de heer 
Schouten te Rotterdam een bezoek gebracht. Hij kan de  datum niet 
meer zeggen. Van de besprekingen heeft hij geen aantekeningen ge- 
maakt, toen niet en ook later niet. Dan  komt er nog bij - de heer 
Schouten wil dit openlijk zeggen -, dat  hij er altijd bezwaar tegen 
zou voelen om eenzijdige mededelingen uit een dergelijk gesprek te 
doen, want het droeg een privaat karakter. 

In de tijd van de Kabinetsformatie 1945 was een van de belang- 
rijke punten het herstel van de bestuursorganisatie en de vertegen- 
woordigende lichamen. Een bijzonder belangrijk punt was het herstel 
van de Volksvertegenwoordiging, D e  positie van die lichamen, de  
houding ten aanzien van het herstel van die lichamen was trouwens 
toen niet voor het eerst in het geding. Dit was, wat de  positie van die 
lichamen betreft, z1 vóór de  oorlog het geval, maar het vraagstuk is 
tijdens de bezetting in toenemende mate naar voren gekomen. E r  
waren, wat men destijds Iheeft genoemd, anti-parlementariërs in Ne- 
derland. Die waren er vóór de oorlog en er kwamen er tijdens de  be- 
zetting nog wat meer. Er  waren voorts politiek daklozen, die zich 
niet konden vinden in een van de vóór-oorlogse politieke partijen, 
omdat zij zich daarin niet thuisvoelden, maar er waren ook personen, 
die bezwaar hadden tegen de gang van zaken in de politieke partijen. 
E r  waren verder personen, die inmiddels tegenstanders waren ge- 
worden van de  vóór-oorlogse politieke partijen en die van oordeel 
waren, dat  men tot een geheel andere partijformatie en -groepering 
moest komen. N u  is dit het merkwaardige geweest, dat ieder van die 
stromingen en personen zich kantte tegen het herstel van de Volks- 
vertegenwoordiging. H o e  uiteenlopend hun opvattingen ook waren, 
hoeveel verschil in overtuiging zij hadden, ook met betrekking tot de 
zaak zelf, zij werkten als het ware vanzelf in de hand, dat  er een 
zekere negatieve eenheid ontstond, nl. deze, dat  de  Volksvertegen- 
woordiging niet moest terugkeren. Sommigen zeiden duidelijk: ,,Wij 
moeten die politieke partijen niet in de gelegenheid stellen terug te 
keren. Zij moeten door de  loop van de  feiten i n  de  positie worden 



gebracht, dat  het voor haar niet meer mogelijk is nog terug te 
komen". 

D e  heer Schouten heeft er persoonlijk tijdens de  bezetting heel wat 
inede te maken gehad. Hij hecft met hogere ambtenaren, lagere amb- 
tenaren, met vooraanstaande personen uit de  kringen van weten- 
schap, bedrijf enz. dikwijls persoonlijke gesprekken over deze aan- 
gelegenheden gehad, waardoor hij telkens weer in allerlei variaties 
met die zienswijze in aanraking kwam. Hij heeft zich er o p  de meest 
besliste wijze tegen gekeerd. Hij heeft altijd getracht aan  te tonen, da t  
dit niet mocht geschieden en dat niemand in Nederland dat mocht 
willen, als hij prijs stelde o p  een b:hoorlijk constitutioneel staats- 
bestel. Daaruit vloeit voort, dat  hij een sterk voorstander was van een 
zo snel mogelijke herleving van de Volksvertegrnwoordiging na d e  
hevrijding. Hij heeft er heel wat strijd over gehad. E r  waren mensen, 
die daartegen eigenlijk uit dit gezichtspunt gekant waren: als wij die 
Volksvertegenwoordiging herstellen, herstellen wij de  politieke par- 
tijen en daarvan duchten wij het gevaar, dat  het ,,bij het oude" zal 
blijven e n  wij moeten naar het nieuwe toe. O m  de vernieuwing tot 
stand te brengen, moet de Volksvertegenwoordiging er niet zijn en 
moeten de politieke partijen niet kunnen optreden. Het  is enigszins 
simpel gezegd, maar dit was in de kern van de zaak de situatie. Da t  
streven ping ook met het volgende gepaard. E r  waren mensen, die 
zeiden: Wij zullen die politieke partijen niet blijven aanvechten, maar 
 ij zijn zo zwaar belast, dat wij thans daarmede moeten afrekenen. 
Andere mensen moet het doen en wij zullen niet behulp van hen een 
nieuwe orde van zaken vestigen. Als die nieuwe orde van zaken ge- 
v-stigd en voldoende gestabiliseerd is, mogen die oude pol:tieke par- 
tijen werr terugkomen en kunnen er weer organen in het leven wor- 
den geroenen. waaron zii haar invloed kunnen gaan uitoefenen. Dat  
was eigenlijk, zeer in het kort samengevat, de  toestand. 

D e  herr Schouten heeft reeds gezegd. dat hij daar vierkant tegen- 
over stond, er geen ogenblik van heeft afge!aten die ouvattingen, 
overtuigingen en wat dies meer zij te bestrijden en er zeer in het bij- 
zonder voor in de  bres is gesprongen, dat  onmiddellijk na  de  bevrij- 
ding de ~o lksve r t e~enwoord i~ ing~zou  herleven, oudat de  Regering 
het orgaan zou hebben. waarmede zii zich onmiddelliik in contact 
kon stellen en waarmede zij onmiddellijk over de  daarvoor in aan- 
merking komende zaken in overleg kon treden. Hij gaat dit nu wel 
verder uitwerken, maar dat kan men ook vinden in de  sueech, die hij 
in 1945 in de Kamer heeft gehouden. D e  heer Schouten stond OV het 
standnunt, dat  men er niet vaq mocht uiteaan, dat  de  Volksverteorn- 
woordiging was geëxpireerd. Hij beschouwde zich nog als Kamerlid. 
In  de bezettingstijd was onder de Kamerleden de  gedachte georooa- 
geerd: bedank alstublieft niet. blijf alstublieft lid, waut als u geen lid 
blijft en bedankt, zien de  Duitsers er zeker gein kwaad in o m  maat- 
regelen te nemen tot het in het leven roruen van ezn Volksvertegen- 
woordiging in hun gerst. D e  heer Schovtw heeft dat  zelf ook geuro- 
pageerd bij zoveel mogelijk mensen. Hij  heeft wel eens iemand ont- 
moet. van wie hij moeit zeeeen: in uw uositie en gelet OU alle om- 
standigheden, kunt u niet anders doen dan bedanken. Dat  vras echter 
een hoqe uitzondering. Tegen al ziin vrierden heeft de  heer Sciouten 
ge-regd: blijven, blijven. hoe moeilijk het ook is. Zij waren niet bereid 
zich over te  geven, wanne-r men kwam met de  formele argumen- 
tatie, dat die vier iaar in 1941 om waren en zij dus geen recht meer 
konden laten gelden on het Kamerlidrnaatschan en ook niet meer als 
zodanig konden worden erkend. D e  heer Schouten heeft vooral zo 
sterk gestaan in zijn overtuiging OD dit punt. omdat hii duidelijk zag. 
dat  men, als men dit s t a n d ~ u n t  niet innam. na de bevrijding een lang- 
durig vacuiim vol willekeur en u,isselv.illigheden ZOLI krijgen en dat  
moest vóór alles worden voorkomen. De heer Schouten kwam daar- 
om telkens weer tot de conclusie er is maar é6n oulossing: de Volks- 
verteeerwoordig;ng moet worden pecontinueerd: voorzover er een 
zuivering nodig, is, dient d e ~ e  met de grootste snelheid tot stand ge- 
bracht te worden. voorzover er vacatures zijn, moeten deze worden 
aangevuld: deze poeten in dit geval worden a a n ~ e v u l d  door benoe- 
ming volgers de daarvoor geldende wettelijke recreling uit de verschil- 
lende nersonen. wier namen voorkomen o p  de  lijsten van candidaten 
van de laatstgehouden verkiezingen. 

De heer Schouteri heeft deze oplossing inzake de Volksvertegen- 
woordiging bepleit, niet omdat hij deze ideaal achtte. In meer normale 
omstandigheden had men verkiezingen moeten houden, maar het was 
uitgesloten, dat  er aanstonds verkiezingen konden plaats hebbcn. D e  
hecr Schouten heeft gezegd: wij komen voor de keuze te staan: Er  is 
esn volksorgaan of er wordt er een gecreëerd - dat  ik die naam niet 
geven kan -. door benoemingen en niet door verkiezingen. Waar de 
zaak zo ligt, is dit de  enige oplossing, welke in de gegeven omstandig- 
heden stellig de  beste is - vergeleken bij alle rnogel~jkheden, welke 
er overigens zijn -. al is zij niet ideaal. 



De heer Schoutrtl behoeft wel niet te zeggen - en air adli bij te 
kennen geven zonder enig vertrouwen te schenden -, dat deze gehele 
aangelegenheid ook ter sprake is gekomen in het onderhoud, dat de 
heren Schermerhorn en Drees met hem hebben gehad. De heer Schou- 
retz behoeft er niet aan tor te voegen, hoe zij daarop hebben gerea- 
geerd. Hij kan verwijzen naar wat later is gebleken, nl. dat zowel de 
Kabinetsformateurs als enkele politieke partijen op dit punt anders 
dachten dan de heer Schouten. Dat is voorts ook duidelijk gebleken in 
dr debatten, welke daarover in de Kamer hebben plaats gehad. 

In dezelfde periode. waarin de heren Schernzerhorn en Drees dat 
gesprek met hem hebben gehad, is er behoefte gebleken hieraan, dat 
riien niet alleen ten aanzien van de zaak van de Volksvzrtegenwoor- 
diging de persoonlijke opinie van de heer Schouten kende, maar 
ook die van zijn politieke vrienden, onder wie hij in dit vcrband 
kerstaat de antirevolutionnairen. die zich beschouwden a!s leden van 
dc Tweede Kamer. Zodra hem dat gebleken was, heeft hij het initia- 
tief genomen tot een samenkomst van de toenmalige antirevolution- 
naire leden van de Tweede Kamer. Zij hebben daarin de zaak be- 
sproken en nadat deze bespreking had plaats gehad, kon de heer 
Schouten de conclusie trekken, dat men unailiem - zeer ~tellig 
vrij unaniem, maar hij meent, dat hij hef eerste ook mag Leggen --, 
het gevoelen was toegedaan, dat zijn standpunt in de gegeven situ- 
atie het juiste was en dat daaraan moest worden vastgehouden. De 
beslissing van zijn groep, zoals zij destijds wai samengesteld, heeft de 
heer Scholrten medegedeeld aan derden en is ook medegedeeld aai1 
een van de Kabinetsformateurs. De heer Schouter1 gelooft te mogen 
zeggen, dat het de heer Drees was. De heren de Wzlde en de heer 
Scizouterz hebben samen de heer Drees te spreken gevraagd en hei.)- 
ben hem aaarop ontmoet in zijn tornmalige wonmg te Voorburg. 
Daar hebben zij gezegd. hoe zij de zaak zagen. 

Ter vermijding van misverstand voegt de heer Schouten hieraan 
nog toe, dat hieruit niet moet worden afgeleid, dat al zijn politieke 
geestverwanten volledig dezelfde gedackengang hadden als zij. Er 
waren enkele vooraanstaande ai~tirevolutionnairen, niet-Kamerleden, 
die op  het punt van het voorzien in de vacatures in de Kanier een 
arider starldpiint innamen dan zijn toenmalige politieke vrrendep, 
Tweede-Kamerleden en de heer Schouteil. Die antirevolutionnairen 
dachten aan een voorziening iiit mensen, die, zoals de wettelijke term 
luidde, geacht konden worden het vertrouwen van de bevolking tv  
hebben verworven tijdens de bezetting. Dat wil zeggeii: niet voor 
wat betreft de gemeenteraden en de Provincinle Staten, want daarover 
waren zij het met elkander eens, maar in verband met de 11oodzake- 
iijkheid, dat er spoedig een Tweede Karner moest zijn, en tengevolge 
van de onmogelijkheid, dat er zo spordig verkiezingen konden worden 
gehouden. waren zij bereid te aanvaarden, dat in de vacatures voor- 
zien werd niet door benoemingen uit de lijsten, maar door benoe- 
mingen van daarvoor in aanmerking komende personen. Dat was 
eigenlijk het verschil. 

Dz heer ,Schoz~fen zou geen bezwadr hebben gehad tegen het 
houden van verkiezingen nog in de loop van 1915. Als men aan- 
stonds de Volksvertegenwoordiging had hersteld in overeenstemming 
met de Grondwet en de wettelijke regelingen en in overeenstemming 
met ons rechtsbestel, dan hadden er naar zijn meiiing toch zo spoedig 
mogelijk verkiezingen moesten worden gehouden. Echter ~ o u  er dan 
over te praten zijn geweest, of er hier en daar moeilijkheden waren, 
welke het wenselijk inaakten de verkitzingen enkele weken riit te 
stellen. Het ging in die tijd echter niet uitsluitend over de technische 
bezwaren en moeilijkheden. Het ging ook hierover, dat er mensen, 
zelfs Ministers waren, die van oordeel waren, ddt het Nederlandse 
volk niet in de gelegenheid mocht worden gesteld aan verkiezingen 
deel te nimen, omdat men het daarvoor niet rijp achttr. 

Op de vraag, of hij met de termijn, die het ir geworden. nl. Mei 
1946, de grens van het technische overichreden acht, antwoordt d t  
heer Schouten, dat dit er in sterke mate van afhangt, of men bij 
het ontwikkelen van zijn bezwaren het oordeel is toegedaan, dat het 
houden van verkiezingen alleen een oplossing was, wanners de bevol- 
kingsregisters weer geheel perfect waren, dat dus deze technische 
moeilijkheden alleen waren opgelost, wanneer het geheel werr perfect 
was. Er waren plaatsen in Nederland, waar nien zeker eerst de bos1 
bij het bevolkingsregister grosso modo in orde rnocst hebben. Zijii 
gevoelen is echter, dat men, dls men 13 inillioen kiezers hezit en 
ten gevolge van alle wanorde bij voorbeeld 250 000 kiezers niet 
kunnen opkomen, toch aan verkiezingen de voorkeur moet geven 
in een geval als het onderhavige. Dit is een kwestie van waardering. 
hlen had met de technische bezwaren meer rekening kunnen houden 
dan de heer Schouten in die omstandigheden toelaatbaar achtte, 
wanneer men inderdaad de Volksver+e~enwoordiSing had hersteld. 

De heer Schouretz heeft hieraan nog één ding toe te voegen ten 
c,pzichte van de Kabinetsformatie. namelijk dat, wanneer bij dit 
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Kabinetsformatie 1945 de  door hem uiteengezette overtuiging met 
betrekking tot de Volksvertegenwoordiging, de verdere besturen en 
vertegenwoordigende lichamen zou zijn aanvaard en men o p  die 
basis een nationaal Kabinet zou hebben gevormd, waaraan alle par- 
tijen medewerking zouden hebben kunnen verlenen, behalve de 
communisten, van antirevolutionnaire zijde medewerking zou zijn 
verleend en steun zou zijn gegeven. 

Over zijn belevenissen met de Kabinetsformatie van Juni 1945 ver- 
klaart de  heer Bruins Slot, dat  hij o p  9 Juni 1945 bezoek heeft gehad 
van de heren Schermerhorn en Drees. D e  heer Schermerhorn kwam 
met de  deur in huis vallen en vroeg de  heer Bruius Slot Minister van 
Binnenlandse Zaken te worden. Hij heeft toen gtvraagd, of de heer 
Schermerhorn een politiek programma had; de  heer Bruins Slot wist 
er ook niet zoveel van, maar hij dacht, dat dit het eerste was, waar- 
naar hij moest vragen. D e  heer Schernzerhorn heeft daarop geant- 
woord, dat het in de maak was, en toen de heer Brltins Slor hem vro-g, 
of hij er iets van kon zeggen, heeft de heer Drees geantwoord, dat  men 
dacht aan een Ministerie van een betrekkelijk kortstondige duur, 
ééri à anderhalf jaar, waarna verkiezingen zouden kunnen worden ge- 
houden. In die tussentijd zou er een noodparlement komen, bestaande 
uit d e  oude Kamers, gezuiverd en aangevuld in dier voege, dat de  
N.A.C. daarvoor een voordracht zou indienen. D e  heer Bruins Slot 
heeft toen gezegd, dat  hij o p  dit punt in ern moeilijke situatie ver- 
keerde, omdat hij inderdaad wel stond o p  het standpunt van het aan- 
vullen, maar dat  de  heer Schouten, die inmiddels was teruggekeerd, 
niet o p  dit standpunt stond en van mening was. dat  de oude Kamers 
moesten terugkomen, gezuiverd en aangevuld uit de  oude lijsten. Voor 
d i  heer Bruins Slot was dit natuurlijk niet zo bijzonder prett'g. Hij had 
zelf echter medegewerkt aan het plan, dat hier werd ontwikkeld, en 
hij zag daarin dus geen bezwaar om aan het Kabinet deel te nemen, 
maar hij wilde wel graag weten, hoe de  samenstelling was. 

Een van de eerste dingen was, dat  in het nationale Kabinet e-n 
plaats voor één antirevolutionnair was geprojecteerd - dat  zou de  
heer Bruins Slot dan zijn - en dat er geen christelijk-historischen 
zatting in hadden. Hij heeft de  heer Schermerhorn toen gevraagd, 
waarom er geen christelijk-historischen in waren, waarop werd ge- 
antwoord, dat die er niet meer waren, behalve de  heer Tilanus. D e  
heer Bruins Slot heeft toen gezegd, dat hij het voor een nationaal 
Kabinet een volkomen onvoldoende vertegenwoordiging achtte van 
het protestants-christelijke deel van het Nederlandse volk en dat  hij 
in ieder geval van mening was, dat  er noo, ezn antirev~lutionnair in 
het Kabinet aanwezig moest zijn, geen willekeurig antirevolutionnair, 
maar een, die de  antirevolutionnaire politieke houding tijdens de  be- 
zetting mee had bepaald. Hij had daarvoor gedacht aan  de  heer 
Hangelbroek, de  secretaris van de  Schoolraad, die  mogelijkerwijze 
Minister van Onderwijs zou Itunnen worden. E r  zijn twee gesprek- 
ken en ezn telefoongesprek geweest, maar de  heer Bruins Slot kan  
zich niet precies herinneren, wanneer het is gebeurd. 

In de tweede plaats heeft hij gevraagd, wanneer er verkiezingen 
zouden worden gehouden. Hij meende, dat er binnen zes maanden 
Kamerverkiezingen moesten komen. Het  systeem van de  heren Scher- 
rnrrhorn en Drees was, dat het Kabinet ongeveer anderhalf jaar zou 
zitten, waarna verkiezingen konden worden gehouden, terwijl de  heer 
Bruins Slor de  mening was toegedaan, dat  zo spoedig mogzlijk de 
verkiezingen moesten worden gehouden, uiterlijk binnen zes maanden. 
Dit was ook helemaal in de lijn van de  gedachte van de N.A.C. In 
het allerlaatste stadium, toen het standpunt van d e  heer Bruins Slot, 
in  antirevolutionnaire kring, het verste afweek van de heer Schouten, 
heeft de heer Bruins Slot zich altijd voorgesteld, dat  de  N.A.C. een 
zeer kortstondig leven zou hebben en dat  zo spoedig mogelijk d e  
oude Staten-Generaal moesten gaan functionneren en dat  ook zo  
spoedig mogelijk verkiezingen moesten worden gehouden. Dat  was de  
meest zuivere wijze, zowel voor de  zuivering als voor het verkrijgen 
van een werkelijk representatieve Volksvertegenwoordiging. Vol- 
maakt zouden die verkiezingen binnen zes maanden, naar de mening 
van de heer Bruins Slot, in technisch opzicht niet kunnen zijn, maar 
redelijk betrouwbaar toch wel. 

Hij stond o p  het standpunt? dat, indien men niet voor 100 % per- 
fecte verkiezingen kon hebben, hij desnoods ook verkiezingen aan- 
vaardde, die slechts voor 95 % perfect waren. Het  zou immers altijd 
nog een betere representatie zijn dan welke volledige improvisatie ook. 
E r  moesten dus binnen zes maanden verkiezingen worden gehouden 
en de heer Bruins Slot stelde voor binnen drie maanden Staten- e n  
raadsverkiezingen te houden, waarmee hij zelf direct te maken zou 
hebben, omdat hij Minister van Binnenlandse Zaken zou zijn. Wat 
hem ook hoog zat, was de  kwestie van de radio. Hij moet hier weer 
bij zeggen, dat hij misschien twee gesprekken door elkaar haalt. Hij 
heeft nl. een gesprek gehad o p  9 Juni en een o p  15 Juni 1945. Het  
gesprek van 9 Juni is gevoerd met de heren Drees en Schermerhorn 
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tezamen en het gesprek van 15 Juni alleen met de  heer Schermer- 
horn. Over de kwestie van het onderwijs werd de  heer Bruins Slot 
geantwoord, dat het moeilijk ging, omdat deze plaats reeds aan een 
ander was toegezegd, nl. aan professor van der Leeuw. O p  een ge- 
geven ogenblik zei de heer Schernzerhorn, dat  dit niet mogelijk was, 
omdat men het Departement van Onderwijs, K ~ n s t e n  en Wetenschap- 
pen niet aan een antirevolutionnair kon toevertrouwen. Het was voor 
de heer Bruins Slot uiteraard een vreemde gewaarwording, aangezien 
prof. Rutgers als antirevolutionnair dit ambt had bekleed. Naderhand 
definieerde de heer Schern~erhorn dit nader door te zeggen, dat men 
Kunsten niet aan een antirevolutionnair kon toevertrouwen, waarop 
de herr Bruins Slot voorstelde het Departeinint te splitsen en het 
onderwijs aan een antirevolutionnair te geven. Men heeft toen gezegd, 
dat men erover zou denken, en naderhand heeli men gezegd, dat  het 
niet kon. Bij het laatste telefoongesprek, dat  de heer Bruins Slot met 
de heer Scherrnerhorn over deze zaak heeft gehad, bleek, dat  men ten 
aanzien van het onderwijs aan  de heer Boikestein een bijzondere op- 
dracht had gegeven. Daarmede was deze zaak van de baan. 

Verder was er het punt van de  radio, hetgeen koor de heer Bruins 
Slot ook zeer belangrijk was, aangezien hij een verwoed voorstander 
was van de terugkeer van de oude radioverenigingen en de heer 
Scherrnerhorn een tegenstander van deze zaak was, hetgeen de heer 
Bruins Slot wel bekend was uit vroegere gesprekken. Er  lag een plan- 
Orarzje ter tafel, doch hij weet niet precies meer wat het inhield. Hij 
weet wel, dat de heer Schermerhorn van dit plan zei, dat  het hem 
veel te ver ging en dat  de heer Bruins Slot ook van mening was, dat  
het te ver ging, maar dan de  andere kant uit. 

Als hij het zich wel herinnert, waren er dus vier punten. Het punt 
van de naar zijn gevoel voor ezn nationaal Kabinet veel te geringe 
vertegenwoordiging van het protestants-christelijke deel van het Ne- 
derlandse volk, in de tweede plaats de kwestie van de verkiezingen, 
die voor hem van even grote betekenis was, omdat hij zo spoedig 
mogelijk uit de improvisaties wilde geraken, in de derde plaats de  
radiokwestie en in de vierde plaats het feit, dat  hij nooit een program 
kreeg. Bij het tweede gesprek heeft hij weer gevraagd, of men het 
programma reeds had, maar het was er nog steeds niet en hij heeft 
het ook nooit gezien. O p  een gegevcn moment is het afgesprongen. 
Zondagavond 17 Juni belde prof. Schernzerhorn de  heer Bruins 
Slot o p  en zei hem, dat  er voor de splitsing van het Departement 
van Onderwijs overwegende bezwaren bestonden en toen kwam 
ook het plan-Bolkesrein te voorschijn. Ten aanzien van de gemeente- 
raadsverkiezingen voelde men wel voor vroegere verkiezingen, doch 
men wilde zich niet vastleggen aan een termijn van drie maanden. 
Ten aanzien van de motivering meent de  heer Bruitzs Slot zich te 
herinneren, dat daarin de  beroemde rijpheid een belangrijke rol 
spee!de. Het Nederlandse volk was nog niet rijp voor verkiezingen, 
meende men. Hij weet van deze dingen echter niet meer af dan  het- 
geen hij er toen van heeft opgeschreven. 

Op de vraag, of de besprekingen van de heren Drees en Schermer- 
horn met de heren Schouten en de Wilde hebben plaats gehad, vóórdat 
de formateurs zich tot de heer Bruirzs Slot hadden gewend, antwoordt 
deze, dat  hij natuurlijk niet weet, of zij naderhand ook nog met de  
heren Schouten en de Wilde hebben gesproken. Hij weet echter, dat  
er een gesprek is geweest tussen de heren Drees en Schermerhorn en 
de heer Schouten, vóórdat zij bij de  heer Bruins Slot zijn geweest. 
N a  de besprekingen, die zijn gevoerd met de heren Schouten en de 
Wilde, was de zaak op grond van het principiële verschil van inzicht 
met betrekking tot de Staten-Generaal voor de  antirevolutionnairen, 
als fractie, afgedaan. 

D e  heer Bruins Slot had prealabele eisen gesteld, die betrekking 
hadden o p  de  verkiezingen en o p  ern ruimere vertegenwoordiging. 
Deze eisen zijn niet ingewilligd en toen heeft hij gezegd, dat  deze zaak 
dan  was afgelopen en dat  men zich goed moest realiseren, dat  het 
niet aan hem lag. D e  heer Rruins Slot heeft gevraagd, of men deze 
eisen zo onredelijk vond, waarop men ontkennend antwoordde en men 
zeide, dat de heer Meyncn toch Minister van Oorlog zou worden. 
D e  heer Bruins Slot heeft gezegd, dat hij dit prachtig vond, maar da t  
dc heer Meynen, hoewel hij antirevolutionnair was, tot dusverre bui- 
ten de politieke sfeer was gebleven. Hij was altijd veel in het buiten- 
larid geweest en had nooit specifiek aan de  politiek gedaan. Het  was 
er de heer Bruins Slot om te dorn een politieke medespeler in het 
Kabinet te krijgen. Hij gelooft, dat  hij bij het eerste onderhoud ook 
aan de heer Scherrnerhorn heeft gezegd, dat  hij zich de positie van 
de heer Bruins Slot moest indenken, wanneer hij als enige antirevo- 
l~itionnair in dit gezelschap zou komen. Het  was geen positie. D e  
heer Meynen zou er als vakminister in komen en de heer Bruins Slot 
stelde prijs o p  een politiek geroutineerde antirevolutionnair. 



l )  Vgl. .,Herstel en Vernieliwing", radiotoespraken van H.M. Ko- In zijn radiotoespraak l) op 27 Juni 1945 tot het Nederlandse volk 
ningin Wilhelminu en Z.E. Prof. ir. W. Schermerhorn, Minister- heeft prof. ir. W. Schermerhorn een inzicht willen geven zowel in de 
President. op 27 Juni 1945. algemene gedachten, die de formateurs hebben geleid, als wel oin- 

trent het te voeren beleid. 
In deze rede zegt de toenmalige Minister-President o.m., dat H.M. 

de Koningin de opdracht tot vorming van een nationaal Kabinet 
voor herstel en vernieuwing aan twee formateurs herft opgedragen. 
Het lijdt geen twijfel, dat in d e ~ e  omschrijving van de opdracht ge- 
dachten zijn uitgedrukt, die de taak van de Regering bepalen ten 
aanzien van ons geteisterde vaderland zelf. 

Herstel van al hetgeen ons volk voor zijn materiële bestaan nodig 
heeft, herstel ook van alles en van alle instellingen, die ons geestelijk 
klimaat bepaalden en die ons volk dierbaar waren. Daarbij tegelijk 
de vernieuwing, in welk woord uitgedrukt wordt, dat in ons nationale 
leven op allerlei punten ook tekorten werden gevoeld, die verlangens 
hebben gewekt en de wil tot verbetering hebben versterkt. Het gaat 
om het scheppen van nieuwe vormen. waarin de wezenlijke gecste- 
lijke waarden, die ons volksleven door de eeuwen heen hebban ge- 
dragen en beheerst. tot nieuwe uitdrukking en, als het kan, tot nieuwe 
heerlijkheid zullen komen. Deze synthese, die aldus lag in de ver- 
binding van deze beide woorden herstel en vernieuwing, moest de 
richtende kracht voor de beide kabinetsformateurs worden. 

Over Nederlandsch-Indië zegt de Minister-President dat het Kabi- 
net het een nationale zaak acht er voor te zorgin, dat ons aandeel in 
de bevrijdingsstrijd zo groot mogelijk zij. Daarom zal, zij het op  
andere wijze dan tot heden, de algemene oorlogvoering van het 
Koninkrijk ein belangrijk deel van de aandacht en de zorgen van de  
Minister-President vergen en zal de militaire activiteit, in verband 
met de werving, oefening en uitrusting van personeel voor leger, 
vloot en luchtmacht nog een groot deel van het aspect van ons volks- 
leven blijven bepalen. 

In het aangezicht van deze zware, enerzijds op herstel en vernieu- 
wing, anderzijds op de oorlogvoering gerichte taak, is het begrijpe- 
lijk, dat H.M. deze slechts heeft willen toevertrouwen aan ean natio- 
naal Kabinet. De formateurs hebben hieronder nog iets meer willen 
verstaan dan een Kabinet op brede basis, in de oude zin van het 
woord. Bij de poging om in deze g-est een Kabinet samen te stellen 
moesten de formateurs ook nog met andere factoren rekening hou- 
den dan die besloten lagen in beginselen en programma's der par- 
tijen, welke bij het uitbreken van de oorlog in de volksvertegenwoor- 
diging waren gerepresenteerd. Gedacht wordt aan de houding der 
voormalige illegaliteit tegenover de zgn. legale wereld. Naast d e ~ e  
thans vrij klemmende verhouding hebben de formateurs ook te zien 
enerzijds naar de groepen, die hun politiek tehuis in de bestaande 
partijen blijven zien, en anderzijds naar hen, die in dat opzicht andere 
denkbeelden voorstaan en die als uitvloeisel van vernieuwing in de 
houding van allerlei groepen op sociaal en cultureel gebied, ook 
wijzigingen in de politieke structuur verwachten en nastreven. 

Voorts staan naast elkaar de reeds vóór 1940 politiek georgani- 
seerden en de grote massa van hen, die het inzicht, dat dit een burger- 
plicht is, pas tijdens de bezetting hebben verworven of pas na de 
laatste verkiezing de stemgerechtigde leeftijd bereikten. Een synthese 
is vereist tussen hen, die buiten de grenzen hebben gewerkt, en ons. 
Eindelijk is er het verschil, dat is gegroeid tussen Noord en Zuid na 
Septcmber 1944. 

Gelet op de grote taak, die wacht, hebben de formateurs bij de 
samenstelhng van een nationaal Kabinet op al deze punten naar een 
synthese willen streven. Het behoeft echter geen verwondering te 
wekken, dat bij de gegeven zeer grote verscheidenheid van over- 
wegingen een volkomen synthese op ieder gebied niet kon worden 
bereikt. Niettemin mag van het Kabinet gezegd worden, dat het op 
brede basis tot stand is gekomen. Met erkenning van de grote be- 
tekenis, welke de betrekkingen met onze geallieerden hebben, stellen 
de formateurs met voldoening vast, dat de Regering niet alleen licha- 
melijk, maar ook naar de gerst weer geheel op Nederldndse bodem 
staat, dat Nederland weer uit Nederland geregeerd wordt. 

Sprekende over het te voeren beleid begint de Minister-President 
met het buitenlandse beleid onder de loupe te nemen, vervolgens het 
beleid ten aanzien van leger en vloot. 

Over het Militair Gezag zegt hij, dat de werkzaamheden van het 
Militair Gezag in de door de Regering vast te stellen volgorde zullen 
worden beëindigd, waarbij als richtsnoer zal gelden, dat dit overal 
daar moet geschieden, waar zij op goede gronden verwacht, dat het 
civiele bestuur in staat is de bestuurstaak volledig over te nemen. Het 
Militair Gezag zal uiterlijk op I September 1945 zijn geliquideerd, 
uitgezonderd in die functies en on die  laats sen. waarin zulks door cle 
~ G e r i n ~  op bovengenoemde gr6ndenAnoodzakelijk wordt geacht of 
het tot instandhouding van de verbinding met de geallieerde militaire 
autoriteiten in Nederland gewenst is. 



Onder het hoofd ,,Herstel van de deniocratie" wordt In die  radio- 
rede het volgende vermeld: 

,,In de tweede plaats is voor het herstel der gezagsverhou- 
dingen noodzakelijk, dat  de democriitische organen worden her- 
steld, door middel waarvan het volk contrble kan uitoefenen o p  
en deelnemen aan  het landsbestuur en waarin d e  overheid ver- 
antwoording kan afleggen van bepaalde daden. D e  openbaarheid 
is ern der esscntie-le punten van de  democratie. 

Het  optreden van allerlei plaatselijke colleges van advies, 
welke niet in het openbaar werken, kan daarom d e  werking der 
normale organen niet vervangen en belemmert het ontstaan van 
klare gezagsverhoudingen. 

Het herstel der vertegenwoordigende colleges zal zoowel voor 
Staten-Generaal, Provinciale Staren als voor de Gemeenteraden 
geschieden. 

D e  methode, die bij dit herstel zal moeten worden gevolgd, zal 
nooit in overernstemining kunnen zijn met de wettelijke voor- 
schriften. Bij de thans aanwezige zekerheid, dat  meli zich niet aao 
de  wet kan houden, zal een oplossiiig moeten worden gevonden, 
die de beste vruchten kan afwerpen en de geringste politieke 
spanningen ten gevolge hed t .  

Bij de samenstelling van de  colleges, welke het volk tot de  
eerstkomende verkiezingen zullen vertezenwoordigen zal reke- 
ning moeten worden gehouden zoowel met hen, die daarin voor 
1940 zitting hadden als met hen, die tijdens de bezetting, hetzij 
in of biiiten de verzetsbeweging, verantwoordelijklleid hebben 
gedragen. Ook voor eerstgenoemde categorie gelde, dat  mag wor- 
den verlangd, dat  zij het vertrouweii van het volk gedurende de  
jaren der bezetting niet hebben verloren. 

Het  Kabinet meent, dat  in dit verband de z.g. Nationale 
Adviescommissie een belangrijke taak kan vervullen, in het bij- 
zonder bij het samenstellen van een Noodparlement, dat  door ons 
noodzakelijk geacht wordt, 

Deze Nationale Adviescommissie is in beginsel gevormd in het 
voorjaar van 1945, dus tijdens de bezetting en is voor twee derde 
aangewezen door het zgn. Groot  Burger Comite, waarin naast 
vertegenwoordigers van politieke partij-n en nieuwe stroomingen, 
ook representanten van sociaal-economische groepen en van het 
cultureele leven ern plaats hadden. Een derde van de leden is 
aangewezen door de zgn. Groote Adviescommissie der Illegalite:t, 
terwijl deze ook. over de aanvaardbaarheid uit nationale over- 
wegingen van de door het Groot  Burger Comité aangewezer: 
leden werd gehoord. 

D e  Regeering stelt er prijs o p  en vertrouwt, dat  de regeling o p  
het Noodparlement zal worden aangenomen in de  vergadering 
der in  1940 fungeerende Staten-Generaal, nadat tot haar bijeen- 
roeping bij afzonderlijk Koninklijk besluit een machtiging zal 
zijn verkregen. Uiteraard zal deze vergadering vooraf aan een 
zuivering moeten zijn onderworpen. 

Bi t  Noodparleinent zal in functie blijven tot de eerstkomende 
verkiezingen. D e  technische voorbereidingen daarvoor zullen zoo 
spoedig mogelijk ter hand worden genomen. Het tijdstip der ver- 
kiezingen wordt echter niet alleen bepaald door de  technische 
mogelijkheden alleen. E r  dient aan  het volk ook gelegenheid te 
worden gegeven, zich een denkbeeld te vormen omtrent de  vraag- 
stukken. die thans de  politieke scheidingslijnen bepalen, en wel 
aan de hand van hetgeen aan practisch werk en reëele plannen 
eenerzijds. aan oppositie anderzijds zichtbaar wordt. Het  beperkte 
geestelijk verkeer en de  zeer onvoldoende pers vertragen dit 
proces zeer wezenlijk. Wij meenen, dat  zonder bijzondere omstan- 
digheden hiervoor zeker met een jaar moet worden gerekend. 
Intusschen kan de Regeering eerder voor beslissingen van zooda- 
nige draagwijdte worden geplaatst, dat  zij daarvoor e rn  uitspraak 
van het volk noodig acht. Ook een eerder conflict met het Nood- 
parlement zou tot verkiezingen moeten voeren. 

Ten aanzien van de samenstelling van Gemeenteraden over- 
weegt de  Regeering o p  grond van de  ervaring, die inmiddels is 
opgedaan, voor de later bevrijde provincies ecn wijziging van het 
Uitvoeringsbesluit tot stand te brengen. 

I n  de  derde plaats willen wij in dit verband wijzen o p  het 
vernieuwende element in  d e  gezagsverhoudingen, indien men bij 
de  organisatie va11 het bestuur organen van het volksleven zelf 
sterker betrekt dan tot heden toe het geval was. Eenerzijds bij de 

van maatregelen door middel van aan d e  Regee- 
ring te verstrekken advies' anderzijds bij de toepassing van allerlei 
door de Regeering te geven voorschrilten en vrrordeningcn kun- 
nen daartoe door de  Regeering bevoegd verklaarde colleges een 
zelfstandige taak vervullen. terwijl zij ook in daarvoor in aan- 
tnerking komende gevallen verordenende bevoegdheid zullen 



kunnen uitoefenen. Indien men o p  deze wijze de  burgers bij het 
vervullen van de  overheidstaak betrekt, voorkomt men het 
gevaar van de overheersching van het vrije volksleven door het 
ambtelijk apparaat e n  verkleint men de afstand tusschen burgers 
en overheid. 

Door dit complex van o p  drie verschillende terreinen werkende 
maatregelen hoopt de Regeering er in te slagen, binnen redelijken 
termijn d e  zoozeer gew~nschte klare verhoudingen in onze be- 
stuursorganen te herstellen." 

Vervolgens spreekt de  Minister-President over de  zuivering; d e  
leniging van stoffelijke nood en het economische herstel; de bedrijfc- 
organisatie; het inhalen van de achterstand in de technische en weten- 
schappelijke outillage o p  menig gebied; de opbouw van de koop- 
vaardijvloot; over het probleem van de eigendom, waarover hij zegt 
dat  de  Regering voornemens is een onderzoek in t e  stellen naar de 
vraag voor welke bedrijfstakken, gedeelten van bedrijfstakken of 
ondernemingen, naast het Mijnbedrijf en D e  Nederlandsche Bank, 
een overgang van particulier eigendom naar de  publieke of semi- 
publieke eigendom uit een oogpunt van algemeen belang is geboden; 
over de voedselvoorziening; de financiën; de rechtsorde van de arbeid; 
culturele zaken, openbare werken en wederopbouw, waarbij hij 
mededeelt, dat  een nieuw Ministerie van Openbare Werken is inge- 
steld; over de  plannen tot volkswoningbouw; met betrekking tot  
verkeer en energie deelt de Minister-President mede, dat  de Regering 
voornemens is de particuliere mijnen in Limburg volledig te nationali- 
seren en dat de  afdeling luchtvaart van het departernrnt aanzienlijka 
versterking en modernisering behoeft. 

Behalve de zaken betreffende de  algemene oorlogvoering ressor- 
teert onder de Minister-President nog de Regeringsvoorlichtingsdienst. 

Over de werkwijze van het Kabinet zegt hij, dat m2n zich heeft 
voorgenomen te trachten de coördinatie van de werkzaamheden der 
verschillende departementen te bevorderen en daartussen optredende 
wrijvingsverschijnselen zoveel mogelijk o p  te  heffen. Z o  zijn er ge- 
vormd eun Raad voor Algemene Oorlogvoering, een Raad voor 
Binnenlands Bestuur, een Raad voor Economische Zaken en een Raad 
voor Wederopbouw, aan welke colleges uit de Ministerraad onder 
voorzitterschap van de Minister-President, als coördinerend element, 
bevoegdheid tot beslissen over bepaalde zaken wordt gedelegeerd. 

Waar de tijdelijke Staten-Generaal in September 1945 zijn bijeen- 
gekomen en de voorlopige Staten-Generaal de grondwettelijke func- 
ties der Kamers hebben kunnen hervatten en derhalve gedurende hun 

') Vgl. Handelingen der Staten-Generaal 1916. Nota omtrent een zitting de  formatie en hei nadien gevoerde beleid '1 van het Kabinet- 
aantal punten van Regeringsbeleid (123). Scherrnerhoun tot onderwerp van discussie hebben gemaakt, konit 

het de commissie overbodig voor nader o p  een en ander in  te gaan. 



XXIU. De Nationale Adviescom~iiissie 

76895 (Drees) 

81337 (le Poole) 

Met betrekking tot de Nationale Adviescom~iiissie zegt de heer 
Scher~?zerhorn, dat er indertijd vanuit Londen de opdracht is gekomen 
om tot een zekere bundeling te geraken en dat dit de Grote Advies- 
commissie is geworden, hetgeen een levensgevaarlijk college was. 
Het was levensgevaarlijk, omdat het veel te groot was. Het college 
heeft praktisch alleen maar in gedeelten vergaderd en de taak is 
eigenlijk overgenomen door de kleine Contact Commissie, waarvan 
de heer Drees voorzitter was. Deze commissie is echter wel degelijk 
in opdracht van Londen geformeerd. 

Zij was echter wat anders dan de Nationale Adviescommissie, die 
pas na de bevrijding is ingesteld, maar die reeds gedurende de bezet- 
ting was geprojecteerd. Het was een van de vruchten van het overleg 
in de Grote Adviescommissie. 

De Nationale Adviescon~missie - zo verklaart de heer Dree.c - 
is al voorbereid in overleg tijdens de bezetting. Indertijd is aan de 
Handelingen van de Tweede Kamer toegevoegd een noot van mr. 
Bnchg hierover, een stuk, van de hand van de heer Drees afkomstig, 
waarin men precies de uiteenzetting vindt. Herinnert hij het zich wel, 
dan was uitgegaan van de gedachte, dat 213 deel van de commissie 
de politieke stromingen zou vertegenwoordigen en dat 113 deel door 
de verzetsbeweging zou worden aangewezen. Men was het daarover 
eens geworden, enerzijds in het Vaderlands Comité en daarachter in 
het Comité van Vijftien, de voortzetting van het Groot Burgercomité, 
en anderzijds in de Contact Commissie voor de Illegaliteit. Dat waren 
vijf personen, die contact hadden via de verschillende sectoren met 
de leden van de grote Adviescommissie uit de  Illegaliteit, die in de  
bezettingstijd niet in haar geheel, inaar wel groepsgewijze bijeen- 
kwam. Daar is een redelijke overeenstemming bereikt over de samen- 
stelling van de Nationale Adviescommissie. 

De taak van de Nationale Adviescommissie was tweeledig. In  de 
eerste plaats was het een benoemingscommissie, die de leden van de 
Staten-Generaal zou benoemen voor de opengevallen plaatsen. Ver- 
der was er de gedachte, dat, zolang ei nog geen parlement was, 
de Regering toch een adviescollege zou hebben, ook een soort van 
synthese, waaraan de Regering bepaalde vraagstukken kon voorlep- 
gen cn waarin over bepaalde vraagstukken kon worden gediscus- 
sieerd. De Nationale Adviescommissie heeft ook een aantal malen 
vergaderd, niet alleen om candidaten te benoemen voor de vertegen- 
woordigende lichamen, maar ook om problemen te bespreken. Dat 
is niet zo sterk tot uiting gekomen als velen ongetwijfeld hadden 
verwacht, omdat de beslissing is gevallen, dat in het algemeen de 
vergaderingen niet openbaar zouden zijn. Daardoor heeft de Nationaie 
Adviescommissie natuurlijk een groot deel van haar betekenis voor 
het volk verloren, maar men meende, dat veel vraagstukken zouden 
moeten worden besproken, die een vertrouwelijk karakter zouderl 
hebben. Het college is niet in die mate, gelooft de heer Drees, een 
nuttig adviescollege geweest, als inen zich oorspronkelijk had ge- 
dacht, inaar het is over verschillende vraagstukken geraadpleegd. 
Dat moet ook nog na te gaan zijn. De heer Drees is geneigd een 
deel van de schuld aan de Regering toe te schrijven. Het was echter 
betrekkelijk onvermijdelijk. Wanneer men overstelpt is met moeilijk- 
heden en vraagstukken, als waarvoor men in die tijd stond, begint 
men te handelen. Men stond voor ontzaglijke moeilijkheden. Alles 
eiste een beslissing en men moest voortdurend op allerlei punten 
ingrijpen. De toestand in ons land was aanvankelijk zo ontwricht en 
zo verward, dat men de begeerte had om, als men wat kon doen, dat 
direct te doen en niet eerst een stuk op te maken en dat aan de 
Nationale Adviescommissie te zenden. Hij is dus geneigd een deel van 
de schuld aan de Regering toe te schrijven, maar hij gelooft, dat daar- 
voor wel verontschuldigingen te vinden zijn. Er hebben echter wel 
belangrijke discussies plaats gehad in de Nationale Adviescommissie. 

De heer le Poole deelt, wat de voorbereidingen voor de Nationale 
Adviescommissie betreft, mede, dat hij wegens ziekte hieraan niet 
heeft kunnen medewerken. Hij gelooft, dat hij op de dag, waarop 
de N.A.C. werd geïnstalleerd, prof. mr. Paui Scholten voor het eerst 
heeft ontmoet; hij weet niet meer, of prof. Scholterz is uitgenodigd 
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om als voorzitter op te treden of dat hij op de eerste vergadering als 
zodanig is gekozen; de heer le Poole denkt echter, dat hij van tevoren 
reeds als voorzitter was aangewezen. De heer le Poole is uitgenoodigd 
op te treden als secretaris van de N.A.C. en heeft deze uitnodiging 
ook aanvaard. y 

Van tevoren stond vast, dat als belangrijkste taak aan deze com- 
missie was toevertrouwd het adviseren omtrent maatregelen en het 
medewerken aan die maatregelen, die noodzakelijk zouden zijn voor 
een voorlopige Staten-Generaal. De wettelijke regeling daarvan is 
geheel en al buiten de N.A.C. om gegaan, maar wel heeft de voor- 
zitter van de N.A.C. een taak gehad als lid van de Zuiveringscom- 
missie van de leden van de Staten-Generaal en in een latere phase 
heeft de N.*4.C. voordrachten kunnen opmaken voor de benoeming 
in de vacatures, die waren ontstaan door overlijden, bedanken, zui- 
vering enz. in de Kamers. De bemoeiingen van de N.A.C. zijn, be- 
houdens het weer in functie treden van de Staten-Generaal, uiterst 
summier geweest. Prof. Scholtetz heeft over bepaalde punten per- 
soonlijk overleg gehad met de Minister-President en andere leden 
van de Regering. Men heeft dusdoende indirect misschien iets kun- 
nen doen, maar dat er enige wil en enige behoefte bij de Regering 
bestonden om de N.A.C. advies te vragen over bepaalde beleids- 
vragen, waarvoor de Regering stond, is bepaaldelijk niet gebleken. 
De heer le Pook gelooft, dat de Regering er van uitging, dat de 
Kamers spoedig bijeen zouden komen. Voorts bestond er de angst, 
dat het verkrijgen van een advies enige weken zou duren en dat was 
niet in overeenstemming met de geest des tijds. 

De heer le Poole gelooft niet, dat de N.A.C. aanleiding heeft ge- 
geven tot de veronderstelling, dat zij niet vlug, zou adviseren; er zijn 
immers praktisch geen adviezen gevraagd. Hij meent, dat de N.A.C. 
op 20 Juli 1945 is geïnstalleerd en dat begin Augustus het wets- 
besluit op de Tijdelijke Staten-Generaal in het Staatsblad is ver- 
schenen. Waarschijnlijk heeft de Regering zich daarbij voor ogen 
gesteld, dat het mogelijk zou zijn om nog eerder dan November de 
voorlopige Staten-Generaal in functie te doen treden en dat bracht 
eenmaal een mentaliteit mee: zó lang kunnen wij het ook wel zonder 
doen! Als de heer le Poole zich goed herinnert, is er enige malen 
zowel schriftelijk als mondeling door de N.A.C. van haar kant bij 
de Regering op gewezen, dat men het op prijs zou stellen advies uit 
te brengen. Dit bracht evenwel geen verandering in de situatie. 

De heer J. Meijer verklaart, dat er in de Contact Commissie een 
aantal besprekingen is geweest, uitgelokt door de telegrammen uit 
Londen, over de na-oorlogse status van de illegaliteit, over het con- 
tact, dat er zou bestaan tussen de illegaliteit en andere bevolkings- 
groepen in het geven van advies. In de loop van Maart 1945 is daar 
een serie voorstellen uit voortgevloeid, die er van uitgaan, dat er op 
het moment van de bevrijding zullen zijn twee lichamen, in de eerste 
plaats een lichaam, ongeveer gelijk aan de Grote Adviescommissie, 
in de tweede plaats een lichaam, aanvankelijk Groot Burger Comité 
genoemd, later Nationale Adviescommissie, waarvan de illegaliteit een 
derde van de leden zou aanwijzen en het Vaderlands Comité twee der- 
de, één derde uit de vroegere politieke regionen en één derde uit de 
sociaal-economische groeperingen, Dat lichaam zou dan ook aan- 
stonds moeten functionneren, dus, zoals bij de besprekingen was over- 
eengekomen, nog vóór de bevrijding, en het zou wel treden in bespre- 
king van punten van Regeringsbeleid. In de aanvankelijke opzet was 
het zelfs zo, dat het lichaam geraadpleegd zou worden door de Rege- 
ring over alle onderwerpen, waarover in de normale gang van zaken 
het parlement ZOU worden geraadpleegd. Dit gaat uit van de gedach'ïe 
dat, zoals het trouwens ook in het telegram is neergelegd, niet aan- 
stonds optreedt het parlement van vóór 10 Mei 1940. De heer 
Meijer meent, dat een van de onderwerpen van besprekingen in de  
Nationale Adviescommissie zou kunnen zijn de vraag of en, zo ja, in 
welke vorm, zo neen, waarom niet, het parlement van vóór 10 Mei 
1940 zou terugkeren. Het organisatieschema, dat is besproken in 
Maart 1945, voorziet in een instelling van een Nationale Advies- 
commissie en een illegale raad op het moment, dat de Regering in 
Nederland is. Deze lichamen fungeren tot de dag, waarop de Staten- 
Generaal wederom worden geopend. In  de notulen van de vergade- 
ringen hierover wordt bij herhaling gesproken over bezwaren tegen 
terugkeer zonder meer van het parlement, zoals het in Mei 1930 
bestond. Enkeie malen wordt ook over verkiezingen gesproken. Deze 
materie is dus als zodanig in de Contact Commissie besproken. 

Het Vaderlands Comité hield zich min of meer op de vlakte. Aan 
de zijde van de Trouw-sector was men tegen terugkeer van het oude 
parlement. Ook nog na de bevrijding huldigde men dat standpunt. 
Hetzelfde geldt voor de linkersector, waar men meende, dat door 
snelle verkiezingen een nieuwe Volksvertegenwoordiging moest wor- 
den gekozen. In de overgangsperiode zou een lichaam, waarin mede 
het verzet vertegenwoordigd was. voor een derde naast de politieke 
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groeperingen en de sociaal-economische groeperingen min of meer 
als vertegenwoordiging des volks kunnen optreden en de Regering 
een forum bieden, waarop zij desgewenst verantwoording kon afleg- 
gen. In die periode was het ook de opzet van de heer Meijer en zijn 
geestverwanten verplicht te stellen, dat de Regering inderdaad voor die 
onderwerpen, waarvoor zij normalerwijs het parlement inschakelt, ook. 
hier verantwoording zou afleggen. Er is echter bijzonder weinig van 
terechtgekomen. 

De heer Meijcr schrijft het, in het algemeen gezien, toe aan de toen 
reeds dalende invloed van de illegalitit en de toenemende invloed van 
de sfeer der politieke partijen en andere groepen, die reeds vanouds 
bestonden -- hij zou dat dus kunnen noemen de sfeer van het Groot 
Burgercomité - en in het bijzonder aan een ongeneigdheid van de 
zijde van dat comité, hoewel dit te voren zich had verbonden tot het 
doen ontstaan van de Nationale Adviescommissie om, toen de be- 
vrijding er eznmaal was, aan de realisatie mee te werken. Achteraf 
gezien, is dat een weinig fraaie gang van zaken geweest omstreeks 
die bevrijdingstijd. 

Dr. J. A. H. J .  S. Bruinu Slot heeft in de plannenmakerij voor de 
N.A.C. wel enig aandeel gehad en hij heeft het voorgesteld als een 
orgaan, dat de eerste twee weken na de bevrijding zou bestaan en 
dan zou verdwijnen en niet, dat pas na enige maanden dit college 
zou komen. Hij heeft zich altijd op het standpunt gesteld, dat de 
gezuiverde Staten-Generaal er dan allang weer zouden zijn. De 
N.A.C. is ontstaan door de telegrammen uit Londen, waarin werd 
gezegd, dat de Koningin voor na de oorlog ecn adviescollege wilde 
hebben. In December 1944 was men reeds met de N.A.C. bezig. Er  
werd in de G.A.C. onderling ruzie gemaakt en na de oorlog zou 
er niets zijn. Men moest zorgen, dat er na de oorlog iets was, dat 
door het Nederlandse volk als enigermate representatief kon worden 
aangevoeld op het moment van de bevrijding, doch als zeer tijdelijke 
noodmaatregel. Zo is men in de G.A.C. op de gedachte van de 
N.A.C. grkonen. De G.A.C. zorgde voor de liquidatie van het ty- 
pische verzetswerk en de N.A.C. zou fungeren als ecn zeer tijdelijk 
orgaan in afwachting van de Staten-Generaal. 

In de N.A.C. zou bij benadering een zo goed mogelijke represen- 
tatie van het Nederlandse volk worden verkregen. Dat was nood- 
zakelijk. De G.A.C. was zeer beslist geen behoorlijke, politieke 
representatie van het Nederlandse volk. Er was niemand, die ook 
maar op de geringste wijze kon benaderen, wat er eigenlijk achter 
de verschillende organisaties zat. Wanneer men de organisaties ziet, 
die in de G.A.C. stem hadden, dan had men b.v. de Persoonsbe- 
wijzencrntraie. Wat is nu e-n Persoonsbewijzencrntrale? Zijn dat vijf 
mensen of vijf duizend? Zo'n organisatie had e-n stem op een gegeven 
ogenblik. Het was volslagen onmogelijk daarmee politiek te werken. 
Daarom wilcie men ern N.A.C. De vertegenwoordiging in de N.A.C. 
was ook betrekkelijk willekeurig, maar in de vóóroorlogse verhou- 
dingen had mei1 wel enige maatstaven, waarnaar men zich enigszins 
kon richtcn. Achteraf bezien, zou het ook nog wel aardig met de 
werkelijkheid zijn overeengekomen, gelooft de heer Bruins Slot. Het 
overleg over de voorbereiding van de N.A.C. vond voor een belangrijk 
gedeelte plaats in de Contact Coamissie en dan vergaderden de sec- 
ties. De vertegenwoordiger van de Contact Commissie kwam dan in 
de sectie en kreeg dan al of niet de wind van voren, naar dat het 
uitkwam. Verder deed voor het Vaderlands Comité de hecr Drees het 
woord. Hetgeen niet wegneemt, dat de heer Bruins Slof weer sterke 
contacten had met de antirevolutionnaire mensen in het Vaderlands 
Comité. De heer Bruins Slot heeft destijds altijd zeer WdUW coctact 
met de heer Donner gehad. 

Op de vraag, of men nog vóór de bevrijding tot een resultaat over 
de N.A.C. is gekomen dan wel of men dit overleg nog na de be- 
vrijding heeft moeten voortzetten, antwoordt de heer Brtlirzs Slot, 
dat het niet helemaal voor elkaar was, omdat het college zich dan 
bij de bevrijding gepresenteerd zou hebben, hetgeen het niet gedaan 
heeft. Over de samenstelling van de N.A.C. bleef in de G.A.C. een 
voortdurende ruzie bestaan, omdat de linkersector van mening was, 
dat deze commissie veel te eenzijdig was samengesteld, althans, dat 
daarin de mensen van vroeger te veel baas speelden. Het Burger 
Comité werd over het algemeen met niet al te welwillende ogen 
aangekeken. De heer Bruins Slot heeft met de heer Scherrnerhorn 
zeer breedvoerige discussies gehad over de N.A.C. en hij herinnert 
zich, dat de heer Schernzerhorn hem een soort ontwerp-statuut 
voor de N.A.C. heeft overhandigd. Dit gebeurde tijdens de bezetting. 

In welke kwaliteit de heer Scherrnerhorn toen sprak, is de heer 
Bruins Slot nooit duidelijk geworden. Bij het verzet trof men alle 
mogelijke mensen aan en zo zei men de heer Bruins Slot ook eens 
met de heer Scherrnerhorn te spreken en dit deed hij, wanneer het 
nuttig was. De heer Scherrnerhorn was een van de mensen uit de 
Je Maintiendrai-groep en zo is de heer Bruins Slot met hem in aan- 
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raking gekomen en hij heeft menige avond met hem doorgebracht 
met het bespreken van allerlei zaken. Zo herinnert de heer Bruins 
Slot zich, dat hij eenmaal van de heer Schermerhorn een ontwerp- 
statuut van een N.A.C. heeft ontvangen en de heer Bruins Slot heeft 
dit geamendeerd, zoals hij dacht dat het wezen moest. Op een ge- 
geven moment is de bevrijding gekomen en toen had men wel weer 
wat anders te doen dan aan de N.A.C. te denken. Men is er toen 
niet uitgekomen om de doodeenvoudige reden, dat het conflict over 
de samenstelling nog steeds bestond. 

Van de installatievergadering, waar hij geweest moet zijn, her- 
innert hij zich niets meer. Het ongeluk was, dat de N.A.C. er niet 
was, toen het nodig was. De N.A.C. had zin in de eerste weken 
na de bevrijding, maar daarna niet meer. De heer Bruins Slot heeft 
in de N.A.C. gezeten, maar het was iets, waarvan men eigenlijk niet 
begreep, wat het moest doen. 

De heer J. E. Stokvis, het oudste lid van de Nationale Advies 
commissie, geeft een uiteenzetting, hoe dit instituut is ontstaan en van 
hetgeen hij verder van zijn bestaan en zijn werking heeft meegemaakt. 
Het ontstaan, aldus de heer Stokvis, is zeer uitvoerig geschetst door 
Minister Drees, toen hij in de eerste vergadering van dit college in 
Juli 1945 een rede uitsprak als vertegenwoordiger van het Vaderlands 
Comité. De Nationale Adviescommissie is ontstaan uit een samen- 
werking tussen het Vaderlands Comité en de Grote Adviescommissie 
van de Illegaliteit. 

Nu was het aanvankelijk de bedoeling om dat lichaam overwegend, 
zo niet geheel, uit leden van de illegaliteit te doen bestaan. Op die 
zelfde installatievergadering heeft de voorzitter van de Grote Advies- 
commissie van de Illegaliteit, dr. Brute1 de la RiviL.re, verzekerd - en 
Minister Drees sprak toen in gelijke geest -, dat uit Londen tele- 
grafisch verzocht was om een groot comité uit de illegaliteit te vor- 
men, dat de taak ZOLI hebben om de Regering bij haar terugkomst 
van advies te dienen. Daartoe is het niet gekomen. Door samen- 
werking van het Vaderlands Comité en de Grote Adviesraad heeft 
men toen een soort van menging gekregen, een soort van cocktail van 
illegalen en politici van vóór 1940. Van die besprekingen heeft de  
heer Stokvis niets meegemaakt; toen was hij ondergedoken. De samen- 
stelling zou zijn 113 illegalen en 213 enigszins regionaal ingedeeld naar 
bekwaamheid, deskundigheid, afkomst, terwijl ook met de politieke 
stromingen rekening is gehouden. Dat leidde tenslotte tot een samen- 
stelling, welke geen working majority opleverde; de grenslijn liep in 
het algemeen tussen vertegenwoordigers der generat~e van na 1940 
en die van vóór 1940. Deze lijn heeft zich vrij geregeld doorgezet. 
Nu was het uitdrukkelijk de bedoeling, dat de Adviescommissie niet 
als een soort parlement zou optreden, maar wel de vorming van een 
wezenlijk parlement zou helpen bespoedigen. Aldus sprak toen Mi- 
nister Drees. De heer Brutel de la Rivière had aanvankelijk een veel 
breder opvatting van de taak der commissie; had meer positieve 
opvattingen over de werkzaamheden. Minister-President Schermerhorn 
was eigenlijk het duidelijkst. De bedoeling van het lichaam was vol- 
gens hem om geen parlement te zijn, maar ten dienste van de Rege- 
ring te staan voor het geven van adviezen, die de Regering zou vragen. 
Dat zou dan in niet veel gevallen mogelijk zijn, want de Regering 
moest nu eenmaal snel en practisch handelen. Bij zaken op korte 
termijn zou het dus wel uitgesloten zijn, maar op lange termijn zou 
de Commissie in de gelegenheid gesteld worden advies uit te brengen. 
Verder zou de Commissie ook op eigen initiatief adviezen mogen 
uitbrengen. Maar een parlement is het niet, zei de heer Schermerhorn. 

Met deze missie gingen de leden van de Adviescommissie aan het 
werk. Dat werk is de heer Stokvis nooit helemaal duidelijk geworden. 
Het gaf ook naiiwelijks bevrediging. want ieder voelde, al sprak hij 
het niet uit: bet was geen geheel, geen apparaat, dat een arbeids- 
verdeling had, dat duidelijk politiek was samengesteld. 

Professor mr. Paul Scholten was voorzitter van de Commissie. Hij 
heeft het voortreffelijk gedaan. De  mogelijkheid van werken bleek 
al spoedig zeer gering. De commissie had eigenlijk als hoofdtaak, 
advies te geven over de samenstelling van het noodparlement. Daarop 
werd de nadruk gelegd; men kreeg de indruk, dat hetgeen er nog 
bijkwam winst was. 

Het eerste advies, waar0.m werd gevraagd, betrof de moeilijkheden 
met betrekking tot het onderbrengen van de duizenden politieke arres- 
tanten in die dagen. Hoe moest men dezen bejegenen en groeperen? 
De leden van de Adviescommissie hebben daarover advies uitgebracht, 
maar er niets van gehoord. Het ging trouwens wel meer zo en dat 
moedigde natuurlijk niet aan. Er zijn derhalve twee zaken van belang 
geweest, waarover advies is uitgebracht: het noodparlement en de 
kwestie van de arrestaties, maar de leden hebben ook eigener be- 
weging andere vraagstukken behandeld. Zo over een bepaalde datum 
voor de Kamerverkiezingen en die voor de Provinciale Staten en de  
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gemeenteraden. Voor de Kamer en de Provinciale Staten luidde dat 
advies: April 1946; voor de gemeenteraden in December 1945. 

Op de opmerking, dat men de datum van de verkiezingen afhanke- 
lijk kon steilen van de technische mogelijkheden, doch ook van de 
politieke wensen, zegt de heer Stokvis, dat dit laatste nooit uit- 
drukkelijk is gezegd, maar dat hij niet zou durven ontkennen, dat die 
gedachte daar niet doorheen heeft gespeeld. Het ging zo, dat men 
zich de vraag stelde: zijn de technische moeilijkheden ernstig of niet 
ernstig? Moeten deze beslissen of het vroeger dan wel later zal ge- 
schieden? De kaartsystemen en het bevolkingsregister waren in de 
war. De Kieswet kon nog niet strikt worden nageleefd. Er  zijn ook 
voorstellen gedaan om daar maar overheen te stappen en de Kieswet 
maar niet precies te volgen. Men heeft b.v. het distributiestelsel hier- 
voor willen inschakelen. Verdere bijzonderheden herinnert de heer 
Stokvis zich niet meer. 

Na veel strijd is men gekomen tot April 1946 voor Tweede Kamer 
en Provinciale Staten en December 1945 voor de gemeenteraden, 
u-aaraan hij moet toevoegen, dat de zaak in een openbare vergadering 
is behandeld. De Commissie had een statuut, waarin niet stond, dat 
de vergaderingen openbaar zouden zijn. 

Dit laatste punt was bij de instelling van de  Adviescommissie in 
het midden gelaten. In deze kwestie heeft de Commissie zelf beslist, 
wat zij moest doen, en dit heeft wel tot wrijving aanleiding gegeven. 
Men had nuances in de illegaliteit; er was een gematigde en een 
minder gematigde groep. Van extreme zijde werd gevraagd om als 
regel openbaar te vergaderen. Er is toen een tussenvoorstel aange- 
nomen om in telkens te bepalen gevallen openbaar te vergaderen. Dat 
besluit is o.a. genomen ten aanzien van de kwestie van de datum der 
verkiezingen. Daarover heeft een openbare vergadering plaats gehad. 
De kwestie van de technische mogelijkheden, politieke overwegingen 
en de houding ten opzichte van de Regering hebben geleid tot een 
soms verward debat, ofschoon er een commissie was benoemd om de 
zaak voor te bereiden. De behandeling van de zaak heeft in de open- 
baarheid maar weinig aandacht getrokken. 

Voorzover de heer Stokvis weet, is van de zijde van de Regering 
over openbaar vergaderen nooit iets gezegd of medegedeeld, Het is 
bij de behandeling van het statuut aan de orde gekomen. Vermoedelijk 
zal het statuut wel niet geheel buiten de bemoeiingen van de Regering 
zijn samengesteld. Toen is, naar hij meent, van de zijde van de heer 
Goedhart of van de heer van Randwijk voorgesteld om in het alge- 
meen openbaar te vergaderen. Toen stelde de heer Stokvis een com- 
promis voor: alleen openbaar vergaderen voor het geval, dat zich daar- 
toe zou lenen. Door de heer van Randwijk is toen gezegd. dat hij 
juist alleen bij uitzondering niet in het openbaar wenste te vergaderen. 
Dat was de tegenstelling. Dat middenvoorstel is aangenomen en er is 
éénmaal gebruik van gemaakt om in het openbaar te vergaderen. 
De heer Stokvis herinnert zich niet, welke de voornaamste overweging 
was om niet zoveel in het openbaar te vergaderen; dit is aan de Ad- 
viescommissie van Regeringszijde zeker niet medegedeeld. Uit de 
notulen, welke betrekking hebben op de behandeling van deze zaak 
kan blijken, dat verschillende leden daaraan een werkzaam aandeel 
hebben gehad en het is mogelijk, dat toen wel motieven zijn genoemd. 
De tijden waren toen erg gevoelig en onzeker. De samenstelling van het 
college was eigenlijk nog vrij vaag, er zat weinig lijn in. Niettemin 
heeft de heer Stokvis wel voor zekere openbaarheid getuigd. Het was 
een van nature moeilijk te hanteren college. Het is ook bij die ene 
openbare vergadering gebleken, dat men nog te geringe ervaring had. 

Men kwam vrij regelmatig bijeen, hetzij er stukken van de Re- 
gering waren, hetzij er voorstellen vanuit de vergadering waren ge- 
komen. Dit laatste gebeurde ook; er is ~ e e l  initiatief ontwikkeld. Wat 
de samenstelling van het noodparlement betreft, heeft het initiatief 
tot een vruchtbaar advies geleid. Aanvankelijk stond in het ontwerp 
voor het noodparlement, dat de Nationale Adviescommissie voor het 
gehele stel vacatures collectieve candidatenlijsten moest geven, maar 
dat is op advies van de Commissie zodanig gewijzigd, dat voor iedere 
zetel een alphabetisch dubbeltal zou worden voorgelegd. Dat was 
natuurlijk wel belangrijk. Een ander belangrijk initiatief is door de 
heer Goedhart, naar de heer Stokvis meent, genomen om de Londense 
Regering, nu zij terug was, of alleen da heer Gerbrandy voor de 
N.A.C. te laten verschijnen om te vertellen, hoe het te Londen was 
gegaan. Dat voorstel heeft misschien wc1 indruk gemaakt, maar het 
is niet aanvaard: er is wel over gedokterd. Toen is op  voorstel van 
een commissie-ad hoc aan de Regering gevraagd, of zij misschien 
enige vorm zou kunnen vinden om aan dat verlangen naar meer 
openbaarheid met betrekking tot het Londense beleid tegemoet te 
kunnen komen. De heer Stokvis meent. dat het memorandum van de 
heer Gerbrandy vrij rechtstreeks is voortgekomen uit dit initiatief 
van de Nationale Adviescommissie. Verder is er ook een initiatief 
geweest, toen de Indonesische moeilijkheden begonnen, in September/ 
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October 1945. Toen zijn er meerdere denkbeelden geopperd om de 
zaak van 1ndo:;esië in de Commissie aan de orde te stellen op grond 
van mrdedelingen va!; de Regering. Daarvan is ernstig sljrake ge- 
weest, maar toen b'eck, dat de zaak ook in de tijie!ijke Staten-Geile- 
raal zou wordrn behandeld met de Regrring, herft men dit denkbeeid 
los gelaten. D e  Cornrnissie had graag de Regering ook eens in haar 
midden willen zien. Daarin is zij niet grsiaagd. behalve bij de  ge- 
boorte der Con~rnissie en bij de begrafe,~is, G e h e n d e  het leven zelf 
heeft zij de  Regering niet mogen zien. D e  leden van de Commissie 
kregen niets aaders te horen dan dat zij g2boren waren o m  zo spoe- 
dig mogelijk te sterven. Minister Drees heeft dat  o p  zeer rustige, 
maar duicelijke wijze mergerleeid en Minister Scherrnerhorrz deed het 
met enige opgewektheid, meent de heer Stokvis. Hii kan dus niet 
zeggen, dat  zij ezn plezierig perspectief hebben gehad in hun korte 
bestaan, maar hij gelooft toch, dat het goed is gewe-st, dat zij he'sben 
bestaan. Het verdwijnen is gewerst in November 1945; ten tijde van 
kiet optreden van de  voorlopige Staten-Ge~eraal.  Minister Schernzer- 
horrz heeft aan het eincie de balans opgrmaakt, wel iets geflatteerd, 
maar toch redelijk. D: publieke belangstelling, die er was. ging voor- 
namelijk uit van d e  illegaliteit. Z o  heeft de Commissie eens een adres 
gekregen o m  alle beiioeiningen en promoties, daterende uit de be- 
zettingstijd, volkoinen t: annuleren. Uit Noordholland. meent de  heer 
Stokvis, kreeg zij ecn verzoek om alle vergoedingeri terug te vragen 
of op te houdcn voor textielgoederen, die men aan de Duitsers 
had geleverd. Weer een ander adres kwam o p  tegen het langdurige 
gebruik van schoollokalen door militairen. Ook heeft een der leden 
een protest gewild tegen verlaging van de kindertoeslag. De voor- 
steller zag tenslotte zclf in, dat er niet veel van kon komen. 

Aan het opmaken van dubbeltallen voor de aanbevelingen met het 
oog o p  de  bezetting van de  opzn p l a a t s ~ n  in de  voorlopige Staten- 
Generaal zijn beschouwingen voorafgegaan over de lijn, die men zou 
volgen en over de  verdeling over de verschillende groepen; er is een 
zeer levendig debat over het aan de Cornrnissie o m  advies voorgelegde 
ontwerp geweest. Een der leden, d e  heer Stokvis meent de heer van 
Walsum, heeft toen niet gewild, dat  de nog zittende Kamerleden hun 
zetel automatisch zouden behouden. Die heren hadden afgedaan. Ook 
de  heer van Randwijk was scherp tegen algemene toelating van de 
leden van vóór 1940. Ten opzichte van de ,,goede" leden van de oude 
Staten-Generaal echter stond vast, dat zij in de voorlopige Staten- 
Generaal zitting zouden hebben. Zij, die zitting hadden in de tijdelijke 
Staten-Generaal, zouden automatisch in de voorlopige Staten-Gene- 
raal komen. Het  ging alleen over de aanvulling; zo  stelde de Regering 
voor. Het  debat heeft ook e i n  politiek accent gehad. Van katholieke 
zijde werd o.a. de heer Welter candidaat gesteld. Daartegen heeft de 
heer Stokvis politiek bezwaar gemaakt. Toen werd echter opgemerkt, 
dat men was overeengekomen rekening te houden met de  politieke 
stromingen in die zin, dat men de verschilleiide partijen vrij zou laten 
in de aanwijzing hunner candidaten. D a t  was de richtlijn, die de 
Commissie van Voorbereiding zich had gesteld. D e  heer Welter kwam 
tenslotte o p  de aanbeveling. E r  zijn, behalve tegen sommige andere 
voorgedragenen, ook bezwaren gerezen tegen de heer Setyadjit, omdat 
diens publicaties in het begin van de oorlog zo sterk tegen de  Regering 
gericht waren en hij onlangs de zijde van Snekarno had gekozen tegen 
het Nederlandse gezag. D e  heren van Randwijk en Stokvis zijn daar- 
tegen opgekomen; het slot was, dat hij in het noodparlement werd 
opgenomen. Z o  was toen de aard der debatten. 

Als conclusie zou de heer Stokvis willen zeggen, dat, gezien de 
eigenaardige samenstelling van de Adviescommissie, de  onzekere tijd, 
waarin zij moest optreden, de  overbelasting van de Regering, het 
optreden van de Commissie wel o p  esn teleurstelling moest uitlopen, 
maar toch zat er iets in het werk, iets, dat  aantrok. Het  was een eerste 
staatkundige opleving na de bevrijding en ieder had veel, veel te veel 
op zijn hart, dat  men nu  kon luchten. D e  onderlinge verhouding was 
uitnemend. D e  heer Stokvis wil niet zeggen, dat  het werk erg vrucht- 
baar was; mrn voelde wel, dat een vol rendement onmogelijk was; 
de  scheidingslijn liep ongewis. Het  was een interessant, hoewel on- 
ervaren college. Het  had stellig bestaansreden. Het  bereidde het 
noodparlement voor en gaf richting voor het tijdstip van normale 
verkiezingen. In zijn advies o m  ophning van zaken te geven over het 
Londense Regeringsbeleid zat ook wel iets, zoals thans heel duidelijk 
gebleken is. Ondanks veel initiatief, dat  geen resultaat heeft gehad, 
is d r  heer Stokvis blij, dat die Nationale Adviesiommissie er is ge- 
weest; ook, dat ze er niet meer is, en tevens is de heer Stokvis blij, dat  
hij er in gezeten heeft. 

Op  20 Juli 1945 werd in de  Rolzaal o p  het Binneuhof te 's-Gra- 
vznhage de  Nationale Adviescommissie nainens het Vaderlands 
Comité en de Grote Adviescon~missie der Illegaliteit geïnstalleerd. 

De vergadering wordt geopend met een toespraak van d e  heer 



Drees, als voorzitter van het Vaderlands Comité, die uitvoerig 
schetst, hoe uit de Grote Adviescommissie der Illegaliteit en het 
Vaderlands Comité het initiatief is gekomen en hoe door hun samen- 
werking tot de instelling van de Nationale Adviescommissie is over- 
gegaan. Hij merkt op, dat zij later tot stand gekomen is dan wenselijk 
was. Het zou zonder enige twijfel goed zijn geweest, indien zij 
gereed ware geweest bij de bevrijding en dadelijk op sommige punten 
van advies had kunnen dienen. Dat is niet gebeurd en in verband 
daarmede is ook verandering gekomen in de te verwachten taak en 
positie dezer Commissie. De heer Drees wil zlch onthouden daar- 
over te spreken, aangezien de Minister-President, de heer Schermer- 
honi, daaraan een enkel woord zal wijden. Alleen dit wil hij hiervan 
zeggen: Nooit is het de bedoeling geweest, dat de Nationale Advies- 
commissie zal treden in de plaats van een parlement, noch dat zij de 
totstandkoming daarvan zal vertragen of minder noodzakelijk zal 
doen schijnen. Deze Commissie krijgt stellig niet de bevoegdheden 
van ern parlement, noch de samenstelling van een parlement. Het is 
ook altijd de bedoeling geweest, dat haar werkzaamlieden zouden 
eindigen, zodra er weer een volksvertegenwoordiging tot stand zou 
zijn gekomen. 

De heer Drees zegt. dat de veelzijdigheid van de Commissie ver- 
heugend is, al moet toegegeven worden, dat de verschillende ge- 
westen van ons land niet alle op evsnwichtige wijze vertegenwoordigd 
zijn. Hij gelooft, dat het goed zal zijn, als de Commissie bij haar 
medewerking bij de aanvulling van de voiksvertegenwoordiging met 
cieuw? leden daaraan haar aandacht zal schenken. 

Vervolgens spreekt de voorzitter van de Grote Adviescommissie 
der Illegaliteit, dr. J. J. Brute1 de la Rivière, die namens het Vader- 
lands Comité en het door hem voorgezeten college de Nationale 
Adviescommissie van het Koninkrijk der Nederlanden voor geïnstal- 
leerd verklaart. Hij zegt in zijn rede, waarin hij een brede schets van 
de ontwikkeling en de betekenis der illegaliteit geeft, o.m. dat door 
de instelling van dit algemeen adviescollege het moeilijke vraagstuk 
van de taak en plaats van de illegaliteit, een vraagstuk, waarmede 
alle voormalige bezette landen hebben geworsteld en meest nog 
worstelen, op bevredigende wijze is opgelost. 

De Minister-President, de heer Schern~erhorn, geeft de lijn der 
ontwikkeling aan door naast elkaar te plaatsen: de verzetsbeweginp. 
het college van Vertrouwensmannen, de Nationale Adviescommissie, 
het noodparlement en de volksvertegenwoordiging in de ware zin 
des woords. Sprekende over de taak der Nationale Adviescommissie, 
zegt hij. dat zij door de Regering wordt aanvaard als adviescollege 
in deze zin, dat de Regering er prijs op zal stellen in de eerste plaats 
haar medewerking te verkrijgen voor de volgende etappe van de 
ontwikkeling naar de normale toestand, de samenstelling van een 
noodparlement. Daarnaast echter kan de Nationale Adviescommissie 
de Regering ook wel degelijk van advies dienen over onderwerpen, 
waarvan zij meent, dat de Regering daaromtrent voorlichting be- 
hoeft en dat het nuttig en noodzakelijk is de stem van de Nationale 
Adviescommissie te doen horen inzake bepaalde aan de orde zijnde 
onderwerpen, die geen afdoening op al te korte termijn vergen. Een 
belangrijk vraagstuk in dit opzicht is, in hoeverre de Regering bereid 
is aan de Nationale Adviescominissie advies te vragen over onder- 
werpen van allerlei aard. Hierover zegt de heer Schermerhorn: ,,De 
Regering staat niet op een principieel standpunt: wij wensen dit 
precies wel of dit precies niet. Alleen de Regeringspraktijk tot van- 
daag brengt met zich mee, dat in vele gevallen onderwerpen aan de 
orde komen, waarbij de praktijk van het leven het vragen van advies, 
dat betrekkelijk lange tijd vordert, onmogelijk maakt. Maar zonder 
twijfel zullen zich daarnaast ook onderwerpen voordoen, waarbij dc  
mening van een college als dit voor de Regering van grote waartle 
zal zijn en in dat geval zullen die problemen ook zeker ter kenxiis 
van de Commissie worden gebracht". 

Het slotwoord in deze installatievergadering wordt gevoerd door 
prof. mr. P. Scholten, de door het Vaderlands Comité en de Grote 
Adviescommissie der Illegaliteit aangewezen voorutter van de Natio- 
nale Adviescommissie. 

De  volgende vergadering van 27 Juli 1945 wordt in de eerste plaats 
belegd voor het vastleggen van het statuut van de Commissie. Een 
punt van bespreking heeft uitgemaakt, in welke mate de vergade- 
ringen openbaar zouden zijn en aan de adviezen van de Commissie 
openbaarheid zou worden verleend. Na enige amendementen wordt 
het statuut in zijn geheel zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 
De heer Vorrirzk wordt gekozen tot ondervoorzitter. 

Wat betreft de openbaarheid wordt besloten, dat de Commissie, 
behoudens publicatie van een beknopt, door de secretaris in opdracht 
van de voorzitter opgemaakt verslag der vergaderingen, haar zaken 
niet in het openbaar zal behandelen, tenzij de Commissie besluit een 
bepaalde aangelegenheid in het openbaar te behandelen. 



I n  de vergadering van 3 Augustus 1945 is een voorstel door de 
heer Meijerink samen met drie andere leden gedaan, luidende: 

,,Ondergeteekenden stellen voor de Regeering te verzoeken dc 
Nationale Adviescommissie op korten termijn in te schakelen bij 
de oplossing van het vraagstuk, op welke wijze zoo spoedig 
mogeiijk een parlement kan optreden." 

De bedoeling van het voorstel was uitsluitend om op spoed in deze 
zaak aan te dringen. Het voorstel wordt in die zin door de heer 
Meijerink gewijzigd, dat de Regering verzocht wordt met de op- 
lossing van het vraagstuk van het noodparlement de grootst moge- 
lijke spoed te betrachten. Dit voorstel van de heer Meijerink wordt 
in de Nationale Adviescommissie aangenomen. 

In dezelfde vergadering wordt besloten een Commissie van voor- 
bereiding te laten onderzoeken, op welke wijze de  openbare mening 
kan worden voorgelicht over het beleid van de Regering te Londen. 

In  de vergadering van 10 Augustus 1945 is het volgende telegram 
binnengekomen: 

,,De Vergadering van de Groote Adviescommissie der Illegali- 
teit heeft met verwondering kennis genomen van de  beslissing 
van de Regeering, waarbij de zuivering van het parlement wordt 
toevertrouwd aan de comnlissie, bestaande uit den vice-president 
van den Raad van State en de voorzitters van de  Eerste Kamer, 
de Tweede Kamer, de Nationale Adviescommissie en de Groote 
Adviescommissie der Illegaliteit. De vergadering is van oordeel, 
dat het aangewezen ware geweest de  Nationale Adviescommissie 
te kennen in de procedure der zuivering en haar zoo mogelijk 
deze zuivering op te dragen. Alvorens haar standpunt nader te 
bepalen wenscht zij het oordeel van de  Nationale Adviescom- 
missie terzake af te wachten." 

Naar aanleiding hiervan wordt een voorstel aangenomen van 
prof. dr. M. H. van Rooy, luidende: 

,,De Nationale Adviescommissie, kennis genomen hebbend van 
het Koninklijk besluit van 2 Augustus 1945, nr F 131, geeft er 
haar leedwezen over te kennen, dat zij bij de samenstelling van 
dit Koninklijk besluit niet geraadpleegd is geworden, aangezien 
bij haar instelling door de Regeering is te kennen gegeven, dat 
het belangrijkste deel van haar taak zou zijn de voorbereiding 
van het noodparlement." 

Het door de Commissie van voorbereiding opgestelde ontwerp- 
advies aan de Regering betreffende verantwoording van het door 
de onderscheidene Kabinetten te Londen gevoerde beleid wordt zon- 
tier hoofdelijke stemming aangenomen en de Nationale Adviescom- 
missie besluit, dat dit advies een dag, nadat het ter kennis van de 
Regering is gekomen, zal worden openbaar gemaakt. 

Vervolgens worden er debatten gevoerd over een voorstel van de 
heer Goedhart C.S. om de Regering te adviseren inzake het tijdstip 
der verkiezingen voor de volksvertegenwoordiging en de gemeente- 
raden. Besloten wordt een Coinmissie van voorbereiding in te stel- 
len, die in de volgende vergadering een meer gedetailleerd voorstel 
of voorstellen aan de Nationale Adviescommissie kan voorleggen. 

In  de vergadering van 17 Augustus 1945 zegt de Voorzitter over 
de zuivering van de beide Kamers der Staten-Generaal, dat de com- 
missie, die daartoe bij Koninklijk besluit is aangewezen en waarvan 
hij lid is, ambtshalve de bevoegdheid heeft ieder Kamerlid aan te 
wijzen als ongeschikt voor het verdere lidmaatschap, onafhankelijk 
van de vraag, of er klachten zijn, althans: de cominissie overweegt 
- het is nog geen besluit - om het onderzoek ook ten aanzien 
van de Kamerleden verder uit te strekken en het ambtshalve in te 
stellen, onafhankelijk van de vraag, of er klachten zijn. Daarvoor 
heeft de commissie materiaal nodig. De Voorzitter vraagt aan de 
leden van de Nationale Adviescommissie nog klachten in te dienen, 
welke, al is de termijn voor de indiening var, klachten verstreken, 
door de commissie in behandeling zullen worden genomen. Er zijn, 
aldus de Voorzitter, bekekelijk weinig klachten ingediend. regelijker- 
tijd gaan er voortdurend geruchten en wordt het ook voortdurend 
ter ore gebracht, dat er veel klachten zijn. Indien zij er werkelijk zijn. 
laat men ze dan indienen, want alleen als er ingediende klachten 
zijn, kan de Zuiteringscominissie goed oordelen. 

Behandeld wordt het advies der Commissie van voorbereiding in- 
zake de datuin, waarop de verkiezingen voor de vertegenwoordigende 
lichamen moeten worden gehouden. Besloten wordt in de volgende 
vergadering het advies van de Commissie van voorbereiding in het 
openbaar te behandelen. 

In de vergadering van 24 Augustus 1945 wordt door de Voor- 
zitter medegedeeld, dat een verzoek van de Regering om advies over 
de vrijlating van een deel van de politieke gevangenen is binnen- 
gekomen. De Regering verzoekt aan de Nationale Adviescomn~issie 



haar mening kenbaar te niaken vóór 28 Augustus 1945. Er wordt een 
Commissie van voorbereiding benoemd, welke daaromtrent moet 
rapporteren. 

Eveneens wordt in handen van een Cominissie van voorbereiding 
gesteld het ontwerp van wet, houdende regelen omtrent de voor- 
lopige Staten-Generaal. 

Vervolgens wordt in een openbare vergadering van de Nätionale 
Adviescon~missie de vraag van het tijdstip der verkiezingen behan- 
deld. De Commissie van voorbereiding is van oordeel, dat het zeer 
gewenst is te bereiken, dat op normale wijze verkiezingen worden ge- 
houden. Zij hoopt en verwacht, dat dit mogelijk zal zijn in de maand 
April van het jaar 1946 en dat in die maand zullen worden gehouden 
zowel de verkiezingen voor de Tweede Kamer der Staten-Generaal als 
voor de Provinciale Staten. Dr Commissie van voorbereiding heeft 
voorgesteld die beide verkiezingen in &én maand te houden, omdat het 
wenselijk voorkomt, dat de beelden, die de beide verkiezingen zullen 
geven, min of meer gelijk z~illen zijn en dat dus nirt door e-n verschil 
in tijdstip de Eerste Kamer, die uit de verkiezing voor de Provinciale 
Staten resulteert, een ander beeld vertoont dan de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal. Zij gelooft, dat het tijdstip van April daarom ook 
gunstig is, omdat vele technische moeilijkheden dan misschien haar 
oplossing hebben gevonden, het vervoersvraagstuk beter is geworden, 
de papierschaarste minder is en het aldus mogelijk zal zijn op 
deze wijze te komen tot ern meer perfecte voorlichting van het volk, 
terwijl het ook mogelijk zal zijn tot een goede partijvorming te komen. 

Voor de gemeenteraadsverkiezingen meent zij, dat het niet zo nood- 
zakelijk is tot dat tijdstip te wachten, omdat daarbij al deze elementen 
niet zo'n sterke rol spelen, zodat de Commissie heeft voorgesteld die 
verkiezingen zo spoedig mogelijk te houden, in elk geval vóOr April 
1946. 

Verder heeft zij opgenomen een verzoek aan de Regering om zo 
spoedig mogelijk mede te delen, of het. naar de mening van de Re- 
gering, mogelijk zal zijn de verkiezingen op dat tijdstip te houden en 
dit advies te volgen, omdat, mocht dat niet zo zijn, de Commissie een 
nader voorstel zou willen indienen om eventueel tot nood-verkie- 
zingen over te gaan. Zij heeft de Regering daarom ook gevraagd de 
technische voorbereidingen zoveel mogelijk te bespoedigen, zodat het 
inderdaad mogelijk zal zijn in het vroege voorjaar van 1946 de nor- 
male verkiezingen te houden. 

In de loop der discussies wijzigt de Commissie van voorbereiding 
haar voorstel in die zin, ciai het tijdstip van de verkiezingen worde 
gesteld: ,,voor de Tweede Kamer der Staten-Generaal in de tweede 
helft van April 1946, voor de Provinciale Staten in de eerste helft van 
April 1946". Bij stemming blijkt de meerderheid van de Nationale 
Adviescommissie er voor te zijn, dat de gemeenteraadsverkiezingen in 
December 1945 zullen worden gehouden instede van in April 1946. 
Met betrekking tot de verkiezingen voor de Staten-Generaal en de 
Provinciale Staten is de merrderheid er voor deze in April 1946 
te doen houden; de minderheid is voor verkiezingen in Januari 1946. 

Tenslotte wordt in besloten vergadering beslist de besprekingen over 
de geïnterneerden enz. te doen plaats vinden in het openbaar, tenzij 
de Regering de bespreking in het openbaar niet wenst. 

In de vergadering van 27 Augustus 1945 deelt de Voorzitter mede, 
dat de Regering in dit stadium bezwaar heeft, dat deze zaak door de 
Nationale Adviescommissie in het openbaar wordt behandeld, waar- 
mee de Regering intussen niet principieel wil uitmaken? dat deze zaak 
niet misschien later in het openbaar behandeld zal kunnen worden. 

Na uitvoerige beraadslaging over het rapport van de Commissie 
van voorbereiding neemt de vergadering een voorstel van mr. 
N. Willen.zse aan, luidende: 

,,De Nationale Adviescommissie heeft met belangstelling ken- 
nis genomen van de plannen, die de Regeering heeft ten aanzien 
van een snelle berechting van politieke gevangenen, van een voor- 
loopige invrijheidstelling en in sommige gevallen een definitieve 
invrijheidstelling van bepaalde categorieën en stemt in met de 
algemeene gedachte, neergelegd in den brief van de Regeering van 
17 Augustus 1945.- 

Om de Regering op de hoogte te stellen van de bijzonderheder!, 
welke met betrekking tot deze materie in de Nationale Adviescom- 
missie aan de orde zijn geweest, zijn haar ook toegezonden het advies 
van de Coinniissie van voorbereiding en het stenografische verslag 
van de beraadslaging hierover in de N.A.C. 

In de vergadering van de Nationale Adviescommissie van 7 Sep- 
tember 1945 wordt behandeld een ontwerp-advies aan de Regering 
inzake de regeling voor de voorlopige Staten-Generaal, wellte aan 
de tijdelijke Staten-Generaal zal worden voorgelegd. Namens de Com- 
missie van voorbereiding nopens dit ontwerp-advies wordt door de 
heer Stoknzan gezegd: 
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,,Wij hebben getracht om in dit uiterst belangrijke ontwerp 
niet meer wijzigingen aan te brengen dan wij uiterst noodzakelijk 
achtten. Wij meenen met stelligheid, dat niet verder moet worden 
afgeweken van de Grondwet dan absoluut noodzakelijk is en 
hebben daarom de bepaling, dat de voorloopige Staten-Generaal 
zouden bestaan uit één Kamer, laten vervallen en wenschen 
daarvoor in de plaats te stellen de handhaving van de Eerste en 
Tweede Kamer. 

Wij begrijpen zeer goed, dat de Regeering waarschijnlijk het 
idee heelt gehad de behandeling van zaken te vereenvoudigen en 
te bespoedigen, en dat zij er daarom de voorkeur aan heeft ge- 
geven de Staten-Generaal niet uit twee Kamers, maar uit één 
Kamer te laten bestaan, maar daar staat tegenover, dat .dit een 
verdere afwijking is van de Grondwet dan noodzakelijk is en dat 
bespoediging van zaken ook op andere wijze kan worden bevor- 
derd, met name door machtigingswetten en anderszins. 

Een tweear belangrijke wijziging betreft de verandering van 
art. 5 ,  lid 3, waar wij voorstellen in plaats van ,,een alphabetisch 
gerangschikte aanbeveling in van candidaten, ten getale van 
tweemaal het aantal te vervullen plaatsen" te lezen: ,,voor elke 
te vervullen plaats ern alphabetisch gerangschikte aanbeveling 
in van twee candidaten". 

Wij hebben gemeend, dat in de Staten-Generaal, aangevuld, 
zooals de Regeering zich dat voorstelt, de staatkundige stroomin- 
gen, die in het volk leven, tot uiting moeten komen en dat het 
daarom noodzakelijk is om niet, aannemende, dat er 40 open 
plaatsen zijn, een lijst met 80 namen te produceeren, maar voor 
elke open plaats twee candidaten aan te wijzen. Bij de practische 
vervulling van dit deel van onze taak zal bij het opmaken van 
de voordracht van die personen er op moeten worden gelet, dat, 
wanneer in de staatkundige stroomingen, zooals ,die waren vóór 
den oorlog, zich wijzigingen en ontwikkelingstendenzen voor- 
doen, daarmee rekening moet worden gehouden, welke taak zal 
rusten bij de commissie, die straks zal moeten worden benoemd 
om uitvoering te geven aan de plannen van de Regeering. Dit 
brengt mede, dat wij voorstellen, in lid 4 van art. 5 het woord 
,,staatkundigew in te lasschen tusschen ,,belangrijkem en ,,stro- 
mingen", teneinde hetgeen ik zoojuist zeide nog meer te onder- 
streepen. Voorts stellen wij voor te schrappen in ditzelfde lid de 
zinsnede: ,,en dat de voorloopige Staten-Generaal ook uit een 
oogpunt van regionale geleding des lands op zoo breed mogelijke 
basis zijn sam-ngesteld", niet omdat wij daar in principe tegen 
zijn, maar omdat het o.i. niet thuis hoort in dit voor-ontwerp 
van wet. Het is vroeger ook uit de Grondwet geschrapt en wij 
achten het onjuist die gedachte in dit voor-ontwerp van wet 
op te nemen. 

Aanneming van deze voorstellen zal er toe leiden, dat ver- 
schillende redacti'oneele wijzigingen in dit voor-'ontwerp moeten 
worden aangebracht. Wij hebben daarop eenigszins geduid, maar 
ze niet tot in alle bijzonderheden omschreven, omdat dit een 
redactioneele en technische wijziging betreft, die wij veilig aan 
het bureau kunnen overlaten. 

Alleen vestigen wij er nog de aandacht op, dat ook de kwestie 
van art. S4 van de Grondwet, hetwelk geciteerd wordt in art. 1, 
lid 2, nader bekeken zal moeten worden, omdat daarin niet 
alleen staat, dat de Staten-Generaal zullen bestaan uit twee 
Kamers, maar ook, dat deze gekozen zijn door evenredige ver- 
tegenwoordiging. Dit gaat niet op voor dat noodparlement. 

Dit zijn echter redactioneele wijzigingen, welke door het bu- 
reau kunnen worden aangebracht." 

Het voorstel van de  Commissie van voorbereiding, strekkende om 
artikel 4 van het ontwerp (inhoudende, dat de voorlopige Staten- 
Generaal uit één Kamer van 150 leden zouden bestaan) te doen ver- 
vallen, wordt aangenomen. Het voorstel van de Con~missie van voor- 
bereiding om in artikel 5,  lid 3, dr zinsnede ,,een alphabetisch ge- 
rangschikte aanbeveling in van candidaten, ten gelale van tweemaal 
het aantal te vervullen plaatsen" aldus te lezen: ,,voor elke te ver- 
vullen plaats een alphabetisch gerangschikte aanbeveling in van twee 
candidaten", waarbij het een open vraag blijft, of het een aanbeveling 
of een bindende voordracht zal zijn, wordt aangenomen. 

Het voorstel van de Commissie van voorbereiding om in art. 5, 
lid 4, tussen de woorden ,,belangrijkew en ,,stroomingen" in te voegen 
het woord ,,staatkundigew wordt zonder hoofdelijke stemming aan- 
genomen. 

Het voorstel van de Commissie van voorbereiding om in art. 5, 
lid 4, te schrappen de zinsnede ,,en dat de voorloopige Staten-Generaal 
ook uit een oogpunt van regionale geleding des lands op zoo breed 
mogelijke basis zijn samengesteld" wordt verworpen. 

In de vergadering van 21 September 1945 deelt de Voorzitter het 



volgcnde mede met betrekking tot de samenstelling van het noodpar- 
lement: 

,.Op het oogenblik is bij de tijdelijke Staten-Generaal aanhangig 
het ontwerp van wet tot samenstelling van de voorloopige Staten- 
Generaal. Volgens dit ontwerp zal aan de N.A.C. de taak toe- 
komen van het opmaken van aanbevelingen voor de in beide 
Kamers bestaande vacatures. 

Nu zou het eigenlijk juister zijn te wachten tot het ontwerp 
in de Kamers is aangenomen, maar ter wille van den spoed, dien 
een dergelijke zaak toch eischt, acht ik het gewenscht, dat wij. in 
afwachting daarvan, reeds thans aan het werk gaan, opdat, als de 
Kamers eenmaal zullen moeten worden samengesteld, wij dade- 
lijk kunnen doorgaan en men niet te lang op onzen arbeid zal 
moeten wachten. Naar aanleiding daarvan zou ik twee dingen 
willen voorstellen. Ten eerste, dat aan alle leden van de Natio- 
nale Advies-Commissie wordt gevraagd aan het Secretariaat op 
te geven namen van hen, die naar hun meening thans voor be- 
noeming tot lid, hetzij van de Eerste, hetzij van de Tweede 
Kzmer, in aanmerking komen, met verzoek er bij te vermelden 
wie voor de Eerste en wie voor de Tweede Kamer zullen moeten 
worden aangewezen. 

In de tweede plaats stel ik voor een commissie te benoemen in 
wier handen deze brief zal worden gesteld en die intusschen zelf- 
standig, onafhankelijk daarvan, voorbereidt de wijze, waarop wij 
deze taak zulier? moeten vervuIIen. Zij zal dus moeten komen 
met een voorstel omtrent de door ons aan te bevelen personen. 

Zooals bekend, is overeenkomstig het advies, hetwelk door de 
Nationale Advies-Commissie is uitgebracht, het systeem nu al- 
dus, dat voor iedere vacature zullen worden aanbevolen twee 
personen. Hierbij moge ik vermelden, dat heden bij onze Com- 
iiiissie een telegram is ingekomen, luidende: 

,,Voor de aanbeveling door Uw Commissie van de te vervullen 
plaatsen in de Staten-Generaal verzoekt het Comité voor Vrij 
Staatsburgerschap der Vrouw een zoodanig aantal vrouwen aan 
te wijzen, dat de vrouw in voldoende mate in de beide Kamers 
vertegenwoordigd zal zijn. 

Namens het Comité: Hzrtink-van der Meij, Amersfoort"." 
De Voorzitter deelt voorts mede, dat de Regering het advies van 

de Commissie, dus niet een aanbeveling en bloc, maar voor iedere 
plaats twee namen, geheel heeft overgenomen. 

Besloten wordt ern Commissie van voorbereiding in te stellen 
teneinde de namen voor de vacatures. 24 voor de Tweede en 16 voor 
de Eerste Kamer, te rangschikken en te plaatsen in verband met de 
vacatures. De Nationale Adviescommissie blijft daarbij volkomen 
vrij enkele van die namen over te riem-n, die zij goed acht of andere 
te iloenier?, welke niet zijn aangegeven. 

In de vergadering van 19 October 1945 is aan de orde de samen- 
stelling van de aanbevelingen voor de vacatures in de voorlopige 
Staten-Generaal. De Voorzitter van de Commissie van voorbereiding, 
mr. dr. P. J. Witteman verklaart: 

,,Mijn toelichting behoeft niet breedvoerig te zijn, want de 
lijst spreekt voor zichzelf; zij is trouwens al van ern schrifte- 
lijke toelichting voorzien. De Commissie beoogt met de voor- 
gestelde dubbeltaIIen de bestaande vacatures in de Eerste en 
Tweede Kamer zoo aan te vullen, dat als resultaat ern voor- 
loopige Staten-Generaal tot stand komt, die binnen redelijke 
grelizzn gezegd kar, worden het Nederlandrche volk in zijn 
huidige stroomingen te vertegenwoordigen. De Commissie heeit 
gemeend de vacatures, die zijn ontstaan door het vervallen van 
de zetels van de N.S.E. te moeten doen vervullen door vertegen- 
woordigers van de illegaliteit. Zij hebben door hun verzet tijctem 
de bezetting naar onze meening er aanspraak op ook in de volks- 
vertegenwoordiging te worden gehoord. Bij deze vervulling is 
vooral gezocht naar personen, die niet reeds tot een der be- 
staande politieke partijrn behooren, met één uitzondering, nl. 
de vacature-Mnarsingh in de Eerste Kamer, omdat anders in de 
Eerste Kamer één politielte partij, nl. de communistische, zou 
ontbreken. In de tweede plaats heeft de Commissie gemeend 
- wanneer ik spreek van ,,CommissieM bedoel ik de Commissie 
in haar grootst mogelijke meerderheid - dat iedere politieke 
partij in de gelegerheid moest worden gesteld haar eigen vaca- 
tures aan te vullsn; anders zou het zuiver van het toeval af- 
hangen, of in de voorloopige Staten-Generaal de politieke par- 
tijen al dan niet in haar vroegere getalsterkte zouaen terug- 
keeren. Het bezwaar, dat misschien tegen dit stelsel zou zijn a a l  
te voeren, nl. dat op deze wijze te weinig nieuwe figuren en 
dragers van nieuwere gedachten in de Kamers zouden optreden, 
heeft bij onze Commissie niet zo zwaar gewogen, omdat zij na 



inzage van de door de partijen ingediende lijsten de overtuiging 
heeft gekregen, dat deze partijen in haar eigen verband aan 
nieuwe menschen, dragers van nieuwe gedachten, behoorlijk 
ruimte hebben gegeven. Een van onze leden, de heer van Wal- 
sunz, is het met dit laatste niet eens en zal daarvan straks nog 
getuigen". 

Bij de bespreking van de vervulling van de vacature-J. A. M. 
Bruinernan. waarvoor de heren Matser en Welter worden aanbe- 
volen, worden bezwaren tegen de heer Weiter naar voren gebracht, 
o.m. in verband met het feit, dat deze deel heeft uitgemaakt van de 
Regering te Londen, ovzr welker beleid nog gern opening van zaken 
is gegeven. De heer Vorrink zegt naar aanleiding hiervan het 
volgende: 

,,Ik mag, voordat vati katholieke zijde hierover iets gezegd 
wordt, als lid van de Commissie een voorzichtigen algemeenen 
raad geven. Wij hebben in de Commissie serieus aan dit geval 
gedokterd. Het is niet zoo eenvoudig geweest tot een procedure 
te geraken, waarmee men met een zekere vlotheid door deze ge- 
schiedenis heen kan komen. Wij hebben gemernd, dat aan de 
competentie van elke politieke groep moest worden overgelaten 
zelf haar eigen candidaten uit te zoeken. Wij hebben daarbij ook 
nog gehad de wenschelijkheid, die de heer van Walsunz tot uiting 
heeft gebracht, nl. om een zekere vernieuwing in die groepen en 
daarmee ook in de voorloopige Staten-Generaal tot stand te 
brengen. Het komt mij voor, dat daaraan als regel gevolg is ge- 
geven. Wanneer wij nu echter - en ik zeg dit me:t eenigen 
schroom, omdat ik weet, dat wij uit den aard der zaak volledig 
het recht hebben om voor iederen candidaat ecn ander te rioe- 
men - al dadelijk bezig zijn om bij vrijwel elken gestelden can- 
didaat een anderen naam te gaan noemen, dan staan wij voor 
een bijna onmogelijke taak. Wij weten allen wel de nadeelen, die 
aan deze noodoplossing verbonden zijn. Er is niemand, die deze 
methode bewondert als eene, waarop de staatkundige democratie 
moet rusten. Dit is inderdaad een noodoplossing. Ilc zou echter 
ernstig in overweging willen geven om zich te houden aan de 
candidaten, waarvan men weet, dat zij door een bepaalde groep 
met overtuiging zijn gesteld. Ik vermoed, dat tegeri enkele can- 
didaten van bepaalde zijde een geargumenteerd bezwaar kan woï- 
den aangevoerd, misschien ook wel binnen den eigen kring van 
degenen, die hen gesteld hebben. Dan komen wij er niet mede 
uit. Zou men zich niet liever willen houden aan liet advies van 
de Commissie? Ik zou het op prijs gesteld hebben, wanneer wij 
nu de gelegenheid hadden gekregen tot algemeene beschouwingen 
en wanneer men dan had gezegd: wij zijn het met de algemeene 
richtlijnen van onze Commissie niet eens. De heer Witteman heeft 
gezegd, op welke wijze de aanbevelingen zijn tot stand gekomen. 
U hebt toen gevraagd, M. d. V., wie algemeene beschouwingen 
wenschte en toen is er gelegenheid geweest te zeggen: wij zijn 
het niet eens met de wijze, waarop deze aanbevelingen zijn tot 
stand gekomen. Behalve de heer van Walsuin heeft men toen 
niet gereageerd. Ik vrees, dat we anders eindeloze discussies gaan 
krijgen". 

De heer Wittemun deelt mede, dat de katholieke groep de candida- 
tuur-Welter handhaaft. 

Bij de aanvang van de vergadering van 26 October 1945, waarin 
de voor te dragen dubbeltallen verder wcrden vastgesteld, doet de 
heer Witte17zart enkele mededelingen. Hij zegt: 

,,De Commissie van voorbereiding heeft hedenmorgen nog ver- 
gaderd, maar was helaas niet voltallig. Dr: heeren Meijerink en 
Vorrink waren afwezig, zoodat overbleven de heeren Van Wal- 
sunz, Wagerlaar en ik. Wij hadden ons voorgesteld bij iedere 
vacature, waarover straks gestemd zal moeten worden, een kort 
advies te geven, maar ik wil gaarne vooraf nog drie algemeene 
opmerkingen maken. 

De Commissie is, zoo onvoltallig als zij was, eenstemmig over 
deze punten: het feit, dat een candidaat deel heeft uitgemaakt 
van de Londensche Regeering, waarover een verslag zal worden 
uitgebracht, zooals wij weten en waarnaar dus een onderzoek 
zal worden ingesteld, is voor de Commissie geen reden om niet 
in het noodparlement te worden benoemd. 

Ten tweede: het is mogelijk zelfs waarschijnlijk, dat sedert de 
vorige verkiezingen in de politieke overtuiging zekere verschui- 
vingen hebben plaats gehad. Het is echter niet mogelijk die nu 
te constateeren. Daarom wijkt de Commissie niet af van haar 
eerste advies de politieke partijen in de gelegenheid te stellen i11 
haar vroegere getalsterkte terug te keeren. 



Ten derde: bij de vervulling van NSB-vacatures is, met één 
uitzondering, gezocht naar candidaten, die niet tot een politieke 
partij behoren". 

In deze vergadering wordt de vaststelling van de dubbeltallen vooi. 
de vacatures in de voorlopige Staten-Generaal voltooid. De heer 
Welter wordt bij meerderheid vzn stemmen op de aanbeveling ge- 
plaatst. 

Op 16 November 1945 heeft de Minister-President, de heer Scher- 
merhorn, in de vergadering van de Nationale Adviescommissie ter 
gelegenheid van haar opheffing de volgende rede uitgesproken: 

,,Mijne Heeren! U staat hier vandaag aan het einde van een 
van tevoren als beperkt geziene taak; een einde, waarnaar U 
en ook de Regeering met verlangen heeft uitgezien. Is het waar, 
dat Nederland bezig is naar normale toestanden te geraken? 
Wanneer wij zien, wat er buiten gebeurt, wanneer wij ontdekkzn, 
dat de dienstregeling van de Spoorwegen regelmatig, langzaam 
maar zeker, verbetert, dat er telkens verschijnselen zijn, die er 
op wijzen, dat wij iets dichter naar het ,,normalew leven toe- 
gaan, wel, dan zou ik de sluiting van de laatste vergadering van 
de Nationale Adviescomn~issie, de ontbinding van dit college 
met het oog op de voltooiing van zijn taak en het ruimte maken 
voor de voorloopige Staten-Generaal op a.s. Dinsdag, een be- 
langrijk verschijnsel willen noemen in die serie van uitingen van 
allerlei aard in ons openbare leven, die op dat herstel wijz~n. 
U allen kent beter het karakter van de Nationale Adviescom- 
missie dan met mij het geval is, die alleen maar uit enkele stuk- 
ken en mededeelingen van den gang der wrrkzaamheden heb 
vernomen. Ik heb hier ecn aantal punten, waaraan de N.A.C. 
aandacht heeft gewijd. Ik zie dan in de eerste plaats, dat Uw 
Commissie de Regeering geadviseerd heeft om op een of 
andere wijze door hen, die te Londen met verantwoordelijkheid 
voor het regeeringsbeleid belast zijn geweest, een openbare ver- 
antwoording te doen afleggen aan de Staten-Generaal. Het zal 
U bekend zijn, dat de Regeering gaarnz gevolg heeft gegevtn 
aan dit advies en een vorm heeft gevonden, in overleg met mijn 
ambtsvoorganger, om tot een dergelijke verantwoording te 
komen. 

Een tweede zeer belangrijk punt, dat een onderwerp van dis- 
cussie in dit college heeft uitgemaakt, is al hetgeen vastzit aan 
het vraagstuk van de politieke delinquenten. In een zeer critiek 
stadium van dit probleem heeft de N.A.C. aan de Regeering een 
meenjng kenbaar gemaakt, die voor de Regeering op dat mo- 
ment van groote beteekenis is geweest. Er is ver1 verglijding, in 
allerlei opzicht, ook in het vraagstuk van de politieke delinquen- 
ten, maar wanneer wij dit advies vandaag nog eens nalezen dan 
staan daarin zeer waardevolle aanwijzingen, die ook thans nog 
haar volle gelding hebben. 

De Commissie heeft zich ook uitgesproken over de verkie- 
zingen. Na al hetgeen daarover in de vergadering van de Staten- 
Generaal, die eenigen tijd geleden is gehouden, is gezegd, behoef 
ik daarover niet verder uit te weiden. Het is U duidelijk, dat 
behalve ten aanzien van de gemeenteraadsverkiezingen de Re- 
geering ook in dit opzicht het advies van de N.A.C. vrijwel vol- 
ledig heeft gevolgd. In elk geval streeft zij naar een moment van 
verkiezingen, zooals ook in dat advies is vastgelegd. Als zeer 
belangrijk punt memoreer ik verder hetgeen de N.A.C. heeft 
gedaan in verband met het samenstellen van de tijdelijke en 
voorloopige Staten-Generaal. Het betreffende wetsontwerp is 
ook hier om advies geweest en ook in dit opzicht geloof ik, dat 
de N.A.C. over de Regeering geen klagen heeft, want de Regee- 
ring heeft vrijwel volledig het advies van Uw College gevolgd 
en de wenken, die gegeven zijn, ter harte genomen. 

Uw aandeel in de aanvulling van de Staten-Generaal memo- 
reer ik hier met dankbaarheid. Dit is een van de zeer belang- 
rijke functies, die de N.A.C. heeft vervuld. 

Tenslotte heeft de Nationale Adviescommissie zich nog be' 
raden over de vraag in hoeverre het gewenscht en noodzakelijk 
was, dat zij zich zou uitlaten over het vraagstuk, dat ons allen 
bezig houdt, ook vandaag nog, wat er gebeurt in het Over- 
zeesche Gebiedsdeel van het Rijk, in Nederlandsch-Indië, U 
hebt in het feit, dat dit onderwerp in de Tweede Kamer van de 
tijdelijke Staten-Generaal in behandeling is gekomen, aanleiding 
gevonden U van een verdere bespreking van dit onderwerp in 
Uw college te onthouden. 

Het is slechts ecn beperkt volume en toch, wanneer ik hierop 
terugzie, kan ik mij deze overgangsperiode o p  den duur niet 
meer voorstellen zonder het bestaan van deze Nationale Advies- 
commissie. Het is niet in de allereerste plaats, zou ik bijna 



willen zeggen, het klinkt misschien wat paradoxaal, hetgeen U 
als het ware in feite gedaan hebt, maar het is het bestaan van 
dit college geweest, het is de  verschijningsvorm, die een belang- 
rijke fuiictie heeft vervuld, de aanwezigheid van een college, 
waarop de  Regeermg kor  terliggrijpen, indien zulks noodzakelijk 
mocht zijn; de wetenschap, dat er een college was, dat  in functie 
was en bereid o m  o p  elk moment, dat het dit nodig achtte, zijn 
stem te  doen hooren tegenover d e  Regeering. 

Ik geloof, dat  dit een figuur is, die als zoodanig van waarde 
is geweest. Het  feit, dat er naar beide kanten slechts een beperkt 
gebruik is gemaakt van de  mogelijkheden, welke hierin hebben 
geschuild, doet aan de  waarde van dezen verschijningsvorm in 
ons staatkundig leven niet veel af. Misschien is het ook het 
bijzondere karakter van dit college, het vergaderen, zooals dat 
aanvankelijk voorzien was, buiten aanwezigheid van vertegen- 
woordigers van de Regeering, dat tot dit beperkte gebruik van 
de  geboden mogelijkheden mede aanleiding heeft gegeven. 

Hoe dan  ook, in de geschiedenis, die eenmaal van dezen tijd, 
ook van dezen overgangstijd, zal worden geschreven, heeft ook 
dit college een zeer bepaalde plaats. Het  is opgekomen volstrekt 
uit het duister. Ik  mag even teruggrijpen. Mijn eerste aanraking 
met de  geboorte van dit instituut was o p  den Marathonweg 67,  
drie hoog. Dat  was aan het begin van de geboorte. Vandaag sta 
ik aan het graf van dit college. Maar  eenmaal, wanneer de  ge- 
schiedenis van dezen tijd zal worden geschreven, zal zeker de 
Nationale Adviescomn~issie, ondanks haar duistere afkomst, niet 
worden overgeslagen. 

Dat  U zich persoonlijk bereid hebt verklaard niettegenstaande 
U wist, dat  het hier slechts een beperkte taak was met ern be- 
perkte beteekenis, daaraan U w  tijd en energie te geven, stemt tot 
groote voldoening en U hebt daarvoor recht ook o p  den dank 
van de  Regeering, maar zeker o p  den dank van het geheele 
Nederlaiidsche volk. Ik neem de  vrijheid U hierbij namens 011s 
volk dien dank over te brengen. 

Mijne Heeren, het is niet aan mij om Uw vergadering te ;lui- 
ten. Dat  doet U eigenlijk zelf. Het  was om U dank t e  brengen, 
dat  ik er prijs o p  heb gesteld een kort oogenblik in U w  midden 
aanwezig te zijn en enkele gedachten uit te spreken. I k  donk U 
nogmaals allen zeer." 

In  Q 9 van hoofdst~ik X1 heeft d e  commissie haar critiek gegeven 
o p  het beleid van de  Regering inzake het herstel van de Staten- 
Generaal na de bevrijding. Eerst o p  20 November 1945 konden de  
voorlopige Staten-Generaal bijeenkomen. 

Gegeven het feit, dat eerst ruim een half jaar n a  de  bevrijding es 
weer een voorlopige volksvertegei~woordiging met norinale bevoegd- 
heden kon gaan functionneren, zou men zich hebben kunnen voor- 
stellen, dat de uit het initiatief van het Vaderlands Comité en de 
Grote Adviescommissie der Illegaliteit voortgekomen en door d e  
Regering erkende Nationale Adviescominissie in deze periode zonder 
parlement een belangrijke rol zou hebben gespeeld. 

Nochtans is dit niet het geval geweest. D e  Nationale Adviescom- 
missie is pas o p  20 Juli 1945 inet haar werkzaamheden begonnen. 
D e  Regering heeft haar advies slechts in  betrekkelijk weinig gevallen 
gevraagd en ook de  Nationale Adviescommissie zelve is er niet in 
geslaagd zich e:n positie van enige betekenis tegenover de  Regering 
te verwerven. Ook heeft haar werk niet tot de verbeelding van het 
volk gesproken, hetgeen ook moeilijk kon, aangezien zij haar ver- 
gaderingen nagenoeg geheel in  besloten zitting heeft gehouden. Haar  
belangrijkste werk is in feite geweest haar advies over het wetsont- 
werp inzake de voorlopige Staten-Generaal en het opmaken van d e  
dubbeltallen voor de  vacatures in laatstgenoemd college. 



XXIV. De besluitwetgeving 

Bij een beschouwing van de wetgeving, zoals deze van Mei 1940 af 
tot aan het bijeenkomen van de Voorlopige Staten-Generaal op 
20 November 1945 is tot stand gekomen, is de eerste vraag, welke 
dient te worden beantwoord, of en in hoeverre de Kroon bevoegd 
was om bij ontstentenis van de Staten-Generaal en de Raad van State 
algemeen verbindende regelingen vast te stellen. De Nederlandse 
Grondwet kent geen uitdrukkelijke bepaling, die de Regering machtigt 
om in een dergelijk geval de nodige voorzieningen te treffen. In de 
dagen vlak voor en gedurende de inval van de Duitsers in Nedericind 
was aan de Regering geen volmacht gegeven, zoals de Noorse volks- 
vertegenwoordiging te Elverum aan de Regering van Noorwegen had 
verstrekt. Niettemin is onze Regering, te Londen aangekomen, vrijwel 
onmiddellijk begonnen met de nodige algemeen verbindende regelin- 
gen uit te vaardigen. Zij heeft gemeend dit te kunnen doen op grond 
van de leer van het staatsnoodrecht, volgens welke het, indien buiten- 
gewone omstandigheden het absoluut onmogelijk maken de bepalingen 
van de Grondwet na te komen, toegestaan is om, buiten die bepalin- 
gen om, de nodige voorzieningen te treffen. Prof. mr. R. Kranenburg 
zegt in zijn op 9 Februari 1946 gehouden college voor de oud-alumni 
van de Rijksuniversiteit te Leiden, dat men het probleem van de 
gelding van staatsnoodrecht terug moet voeren op dat van de grond 
der gelding van de geschreven wet zelf. De vraag, welke die grond 
dan is, beantwoordt prof. Kranenburg met te zeggen, dat de Grond- 
wet en de wet ordeningen zijn, regelingen van menselijke levensbetrek- 
kingen, tot stand gebracht, omdat in hogere ontwikkelings-stadia aan 
voorzienbare gedragingen behoefte is. Een ordening, een regeling, die 
bestemd is het gedrag der staatsorganen en burgers te bepalen voor 
de toekomst, is dus onmisbaar, opdat men wete, waar men aan toe is, 
opdat er orde, regelmaat in het leven van individu en gemeenschap 
zij. Mazr als die toekomst nu eens situaties schept, waarop men bij 
hei tot stand komen der ordening in het geheel niet gerekend had, ja, 
menselijkerwijze niet had kunnen rekenen, wat dan? Prof. Kuanpnburg 
zegt, dat de zaak dan ook is, dat men er in het siaatsrecht eenvoudig 
niet buiten kan noodtoestand te aanvaarden als grond voor van de 
geschreven norm afwijkend staatsnoodrecht bij volkomen onvoor- 
zienbare situaties. Het bestaan zelf van de staatsgemeenschap en van 
het volk, dat een element van die staat vormt, kan het eisen, onver- 
biddelijk, dat van de regeling der orgaan-verhoudingen, zoals de 
Grondwet deze vaststelt, worde afgeweken; het voortbestaan zelve 
kan in het uiterste gevaar zijn. 

De commissie kan in het algemeen deze uiteenzetting van prof. 
Krancrzhurg aanvaarden en is eveneens van mening, dat de bepalingen 
van de Grondwet nooit kunnen zijn bedoeld om te gelden, wanneer 
een strikte navolging zou bctekenen, dat een Regering machteloos 
zou zijn lets te doen om de zelfstandigheid van de staat te behouden 
of te herwinnen. 

Toen gedurende de eerste wereldoorlog bijna het gehele Belgische 
grondgebied door de vijand was bezet, was het ook daar onmogelijk 
de wetgeving te doen geschieden langs de gewone, door de Belgische 
Grondwet voorgeschreven weg. Artikel 26 van die Grondwet schrijft 
voor, dat de wetgevende macht gezamenlijk wordt uitgeoefend door 
de Koning, de Kamer der Volksvertegenwoordigers en de Senaat. 
De Belgische Regering was toen gevestigd te Le-Hâvre en de over- 
grote meerderheid van de Belgische parlementsleden bevond zich in 
het bezette gebied. Gezien de onmogelijkheid enerzijds om de ver- 
tegenwoordigende lichamen bijeen te roepen en de absolute nood- 
zaak anderzijds om het fu~ctionneren van de wetgever te verzekeren, 
meende de Belgische Regering, niettegenstaande de bepaling van 
artikel 78 van de Belgische Grondwet, welke zegt, dat de Koning geen 
andere macht heeft dan die welke de Grondwet en de bijzondere, 
krachtens de Grondwet uitgevaardigde wetten hem uitdrukkelijk toe- 
kennen, dat de wetgevende macht behoorde te worden uitgeoefend 
door het enige overblijvende gedeelte van die macht, dat niet 
onderworpen was aan de overheersing van de vijand: door de Kroon. 
De destijds uitgevaardigde voorzieningen droegen de naam van 
wetsbesiuiten, De geldigheid van deze wetgeving is nooit in twijfel 



getrokken. De Belgische wetgever heeft later de besluitwetten niet 
alleen nooit geratificeerd, maar ze gewijzigd of ingetrokken geheel op  
dezelfde wijze als ware er sprake van formele wetten. 

Na de laatste wereldoorlog heeft de Nederlandse wetgever op dit 
stuk op overeenkomstige wijze gehandeld. De staatsrechtelijke practijk 
heeft in dit geval aangenomen, dat de wetsbesluiten, die in de tijd 
van Mei 1940 tot November 1945 bij ontstentenis van de Staten- 
Generaal door de Kroon zijn tot stand gebracht, beschouwd moeten 
worden als te zijn rechtsgeldig, waarbij onze hoogste rechtscolleges 
zich in feite hebben aangesloten. 

Bij de wetgevende arbeid te Londen kan men drie hoofdgroepen 
onderscheiden: 

I. wetsbesluiten, welke zijn gemaakt in verband met de oorlog- 
voering; 

11. wetsbesluit ei^, welke zijn tot stand gebracht om het bestuur 
en het maatschappelijke leven na de oorlog te herstellen; 

111. wetsbesluiten met betrekking tot de overzeese gebiedsdelen. 
De commissie zal in het hierna volgende een schets geven van de 

belangrijkste specimina van elk dezer categorieën. 

De wetsbesluiten sub I kan men onderverdelen in: 
a. wetsbesluiten met betrekking tot de militaire oorlogvoering; 
b. wetsbesluiten, tot stand gebracht om de financign van de Staat 

op peil te houden en de economie van de Staat gedurende de oorlog 
te bevorderen; 

c. wetsbesluiten, houdende sociale voorzieningen gedurende de 
oorlog. 

Met betrekking tot de wetsbesluiten, sub I onder a bedoeld, merkt de 
commissie op, dat de Regering te Londen vrijwel aanstonds voor 
het probleem kwam te staan, op welke wijze de  Nederlandse strijd- 
krachten konden worden versterkt. De Regering heeft de dienstplicht 
opgelegd aan heli, die buiten Nederland hun woonplaats hadden en 
die zich buiten het door de vijand bezette gebied bevonden. Zij ging 
derhalve over tot een exterritoriale recrutering. Tevens werden zij in 
werkelijke dienst geroepen, die reeds dienstplichtig of reservist waren 
bij de zee- of landmacht en behoorden tot die jaarklassen, welke de 
Dienstplichtwet aangaf. Behalve dat de recrutering exterritoriaal 
plaats vond, geschiedde ook de vervulling van de dienstplicht buiten 
het Rijk in Europa. In het besluit A 10 van 8 Augustus 1940 werden 
alle Nederlanders, die wonen in Groot-Brittannië en Noord-Ierland, 
Canada en de Verenigde Staten, en tot de jaarklassen van 1 Januari 
1904 tot 1 Januari 1921 behoren, verplicht zich voor de dienstplicht 
re doen inschrijven. Bij besluit B 26 van 28 Februari 1941 werden 
alle Nederlanders, behorende tot de jaarklassen van 1 Januari 1904 
tot 1 Januari 1922 en verblijvende elders dan in Groot-Brittannie 
en Noord-Ierland, Canada, de Verenigde Staten, Nederlandsch 
Oost-Indië, Curaçao en Suriname, het vijandelijk en het door de 
vijand bezette gebied, als gewoon dienstplichtige ingelijfd bij de 
Koninklijke Landmacht. 

Intussen was op 22 Augustus 1940 de Allied Forces Act 1940 afge- 
kondigd, welke bij Order in Council, de Allied Forces Order 1940, 
op de Nederlandse zee- en landmacht toepasselijk werd verklaard. 
Deze wet van het Verenigd Koninkrijk gaf aan de geallieerde mogend- 
heden het recht om de eigen macht en bevoegdheden - voorzover 
de onder hun macht staande militairen zich bevonden in het Verenigd 
Koninkrijk of aan boord van een der Britse oorlogsschepen of 
luchtschepen - in alle zaken betreffende discipline en organisatie uit 
te oefenen. Hieronder viel de bevoegdheid om een deserteur of 
iemand, die het misdrijf van ongeoorloofde afwezigheid pleegde, 
door de sterke arm in verzekerde bewaring te doen stellen en te doen 
voorgeleiden. 

Uit hoofde van deze bepalingen werd een Nederlands militair op 
14 Maart 1941 door de Britse politie gearresteerd. Deze militair 
reageerde daarop met een ,,petition for a writ of habeas corpus". Hij 
stelde zich op het standpunt, dat hij door de politie onrechtmatig van 
zijn vrijheid was beroofd, immers niet was ,,a member of an allied 
force" aangezien het Koninklijk besluit A 10 z.i. rechtskracht mistz. 
De  Engelse rechter in verschillende instanties verwierp het beroep 
van deze militair en wees de eis af. In de vonnissen werden de diverse 
argumenten, door de vertegenwoordigers van de Nederlandse Rege- 
ring ten bewijze van het bestaan van staatsnoodrecht aangevoerd, 
deugdelijk bevonden. De betrokkene werd aan de Nederlandse autori- 
tei.ten uitgeleverd en door de krijgsraad te velde wegens desertie 
in tijd van oorlog veroordeeld. 

In totaal werden achttien besluiten uitgevaardigd, waarbij Neder- 
landers. behorende tot een bepaalde jaarklasse, in werkelijke dienst 



werden opgeroepen. Bij besluit D 25 van 5 Augustus 1943 werd 
overwogen, dat het wenselijk was, dat de verplichte krijgsdienst voor 
onderdanen-niet-Nederlanders niet langer beperkt bleef tot ingeze- 
tenen van Nederlandsch-Indië. Ingevolge dit besluit werden dienst- 
plichtig alle, naar in artikel 2 van dit besluit te noemen regelen daar- 
toe aangewezen, buiten het grondgebied van het Koninkrijk verblij- 
vende, in Nederlarldsch-lndië geboren, mannelijke Nederlandse onder- 
danen, die niet behoorden tot de onderdanen-Nederlanders en niet 
gevestigd waren in Nederland, Suriname of Curaçao. 

Wat de overige wetsbesluiten met betrekking tot de militaire oorlog- 
voering betreft, wijst de commissie nog op het besluit E 160 van 
31 October 1944. waarbij overwogen werd, dat het noodzakelijk is 
gebleken om in tijd van oorlog, oorlogsgevaar of andere buitengewone 
omstandigheden ongewapende militairen diensten te laten verrichten 
bij de Koninklijke Marine Reserve. Uit dien hoofde werd in dit 
besluit de regeling van de Marine Vrouwen Afdeling vastgesteld. Het 
Vrijwillig Vrouwen Hulpcorps werd bij Legerorder 1943 no. 13 ge- 
militairiseerd. Bij besluit van 5 September 1944, E 62, werd bepaald, 
dat alle vrijwilligers, aangewezen door de verzetsorganisaties, erkend 
door de Minister van Oorlog, werden beschouwd als militairen in de 
zin der wet en te behoren tot de Koninklijke Landmacht. 

Wat betreft de wetsbesluiten, sub I onder b bedoeld, heeft men clc 
eerste stap op het pad der economische oorlogvoering gezet met het 
besluit A l van 24 Mei 1940. Bij dit wetsbesluit, dat niet het contra- 
seign draagt van de Ministers van Financiën en van Handel, Nijver- 
heid en Scheepvaart, doch als eerste contraseign de handtekening van 
de Minister van Justitie, gevolgd door die van de Ministers van Buiten- 
landse Zaken en van Koloniën, werd bepaald, dat buiten het Rijk 
in Europa realiseerbare vorderingen en aanspraken van in Neder- 
land verblijvende natuurlijke of rechtspersonen in eigendom over- 
gingen op de Staat der Nederlanden, vertegenwoordigd door de 
Koninklijke Nederlandse Regering. Het aan de Staat der Nederlanden 
opkomende eigendomsrecht zou alleen worden uitgeoefend tot bewa- 
ring van de rechten der voormalige eigenaren. De strekking was te 
verhinderen, dat de vijand voordeel zou hebben van dit Nederlands 
bezit in het buitenland. meer in het bijzonder in het neutrale buiten- 
land. Bij besluit C 34 werden enige bepalingen vastgesteld tot het 
buiten twijfel stellen van de uitlegging van enkele in de besluiten van 
24 Mei 1940. A 1, en van 6 Maart 1942, C 18 - dit besluit hidd een 
analoge regeling in voor Nederlandsch-Indië -, voorkomende be- 
woordingen, alsmede een enkele wijziging in verband daarmee. Dit 
besluit, een interpretatief besluit, stelde vast, zonder de wet zelve te 
wijzigen, wat de bedoeling der wet was. 

Bij besluit A 5 van 6 Juli 1940 werden van Nederlanders en Ne- 
derlandse onderdanen, niet tot de zee- en landmacht behorende, of 
daartoe behorende, niet in werkelijke dienst geroepen zijnde, bijzon- 
dere diensten bij de; scheepvaart in het belang van de Staat geëist. 

Bij besluit A 6  van 7 Juni 1940 werd een voorziening getroffen 
teneinde te verhinderen, dat het rechtsverkeer in oorlogstijd schade 
zou toebrengen aan de belangen van het Koninkrijk. Ofschoon dit 
besluit als ontwerp van wet uil Nederland was meegekomen en toen 
nog strafsancties bevatte, werden in het wetsbesluit geen strafbepa- 
lingen opgenomen. De Regering aarzelde wellicht nog bij een besluit 
feiten strafbaar te stellen. Ook kan de overweging hebben gegolden, 
dat het opnemen van strafbepalingen nog niet zou hebben meege- 
bracht, dat men deze bepalingen tijdens de oorlog zou hebben kunnen 
toepassen. 

Het besluit A 6 werd in den twaalftal latere besluiten aangevuld 
of gewijzigd. Zo werd bij besluit B 30 van 27 Maart 1911 onder 
vijandelijk gebied mede begrepen: gebied van die mogenheden ten 
aanzien waarvan door de Kroon is verklaard, dat het voor de toe- 
passing geheel of ten dele van besluit A 6 met vijandelijk gebied 
op een lijn moet worden gesteld. Bij besluit van 29 Mei 1941, 
B 47, werden de gebieden ten aanzien waarvan wordt verstaan, dat 
zij ,,door de vijand bezet gebied" zijn, nominatim opgesomd. Ter 
uitvoering van het besluit A 6 werd te Londen de Commissie Rechts- 
verkeer in Oorlogstijd ingesteld. De inmenging van deze Commissie 
inzake handel met de vijand, bleek voornamelijk nodig in de volgende 
categorieën van gevallen. 

1. Het onderhouden van handels- en dienstbetrekkingen tussen 
Nederlanders in neutrale landen enerzijds en personen in vijandelijk 
gebied of vijandelijke onderdanen in neutrale landen anderzijds. 

2. Het behartigen van rakelijke belangen in bezet gebied door 
Nederlanders in neutrale en in geallieerde landen. 

3. Het verrichten van handelingen op het gebied van het fami- 
lierecht tussen Nederlanders in neutrale en in geallieerde landen 
enerzijds en personen in vijandelijk gebied of vijandelijke onderdanen 
anderzijds. 



Bij besluit A 13 van 19 September 1940 werd bepaald, dat de Slaat 
der Nederlanden geen andere bankbiljetten. uitgegeven door De 
Nederlandsche Bank, zou overnemen dan tot in het besluit vermelde 
maxima van Nederlandse vluchtelingen en van vluchtelingen, die 
naar Nederlandsch-Indië, Curaçao of Stiriname wensten te ver- 
trekken. 

Bij besluit van 1 Mei 1941, B 39, werd een Buitengewone Algemene 
Rekenkamer ingesteld. Men achtte het wenselijk voor de duur van 
de buitzngewone omstandigheden een van de Regering onafhanlie- 
lijk orgaan te scheppen, dat belast was met het toezicht op het be- 
heer van 's Rijks financiën. 

Voor de taak van de Buitengewone Algemene Rekenkamer werd 
als richtsnoer genomen die der Algemene Rekenkamer in Nederland, 
zoals deze werd uitgeoefend krachtens de Comptabiliteitswet van 
1937. De belangrijkste onderdelen van deze taak waren de verevening, 
de adviezer, rn  de contrôle OD de Rijkseigendommen. 

Bij besluit B 67 van 31 Juli 1941, het Comptabiliteitsbesluit 1941, 
werd het besluit A 7, houdende bepalingen ter regeling van het finan- 
cieel beheer der Regering tijdens haar verblijf buiten het grondgebied 
in Europa, vervangen door een nieuwe regeling. 

Bij artikel 25ij van het Comptabiliteitsbesluit 1941 was vastgesteld 
wat de Buitengewone Algemene Rekenkamer bij de verevening had te 
onderzoeken. 

Artikel 2512 verplichtte de Kamer aan de hoofden van de Depar- 
tementen van Algemeen Bestuur alle voorstellen en rnededelingzn te 
doen. die volgens haar oordeel zouden kunnrn leiden tot verminde- 
ring der Rijksuitgaven, tot vermeerdering der Rijksontvangsten en 
tot verbetering of vereenvoudiging van 's Rijks geldelijk behecr. 

Artikel 251 van dit besluit droeg aan de Kamer OD zoveel mogelijk 
na te gaan of de Rijkseigendommrn voldoende productief waren en 
of de daarop betrekking hebbede voorschriften werden nageleefd. 

Bij besluit van 12 September 1942, C 63, werd een wijziging in het 
Comptabiliteitsbesluit 1941 aangebracht. Deze wijziging hield in, dat 
telkenmale het verslag van het laatst verstreken begrotingshalfjaar, 
opgemaakt door de Algemene Rekenkamer, door de Minister-Presi- 
dent zou worden voorgelegd aan de Buitengewone Raad van Advies. 
Bij besluit van 21 September 1944, E 159, werd het Coinptabiliteits- 
besluit 1941 met het oog op terugkeer naar Nederland aangevuld. 

De naleving van het besluit A 5 was voor de Regering moeilijk 
afdwingbaar. Nadat in het Britse parlement een wet was aangenomen, 
waarbij voor geallieerde mogrndheden de mogelijkheid werd gescha- 
pen om in het Verenigd Koninkrijk gerechten voor het berechten 
van strafzaken, verband houdende met de scheepvaart, in het leven 
te roepen, de z.g. Allied Powers (Maritime Courts) Act 1941, ging 
de Nederlandse Regering er toe over te Londen een Nederlandse 
rechtbank en een Nederlands kantongerecht in te stellen. Zij deed 
dit bij besluit van 3 October 1941, B 79, waarvan artikel 1 bepaalde, 
dat op het grondgebied van het Verenigd Koninkrijk van Groot Brit- 
tannië en Noord-Ierland voor de rechtspraak over Nederlanders, 
Nederlandse onderdanen en andere personen, voorzover dit besluit 
daarop wijst, de volgende Nederlandse gerechten bestaan: 

a. de Nederlandse rechtbank; 
I r .  een door de Kroon te bepalen aantal Nederlandse kanton- 

gerechten: 
c. de Buitengewone Raad voor de Ycheenvaart. 
Op 11 Maart 1942 kwam het Vaarolichtbesluit 1942, C 19. tot 

stand. Het besluit van 6 Juni 1940, A 5. verviel met ingang van de 
datum van het inwerkingtreden van dit besluit. In het iaar 1944 
onderging het Vaarplichtbesluit 1942 enige belangrijke wijzigingen, 
welke daarin zijn aangebracht door de besluiten, vervat in de Sfnats- 
bladen E42 en E 114. Voorts werden belangrijke uitvorringsmaat- 
regelen OD het Vaarplichtbesluit 1942 in de Nederlandse Staatscou- 
ran t afgekondigd. 

Bij besluit van 5 Maart 1942, C 17, het Zeeschepenbesluit 1942, 
werd aan de Minister van Handel, Nijverheid en Scheepvaart de 
bevoegdheid gegeven zeeschepen te vorderen, hetzij in gebruik, 
hetzij in bezit, hetzij in eigendom. Artikel 8 van dit besluit stelde straf- 
fen ap  niet-naleving. De strafbare feiten, tijdens de oorlog in het 
buitenland gepleegd, konden later na terugkeer in Nederland worden 
vervolgd. 

Van de bevoegdheid. welke het besluit C 17 gaf, heeft de Minis- 
ter ~ebruik  gemaakt door in zijn beschikking van 5 Juni 1942 te 
verklaren, dat het bezit van alle schepen onder Nederlandse vlag, 
buiten de feitelijke macht van de vijand, met ingang van l Juni 
1942 gevorderd was. Als bewindvoerster werd de  Nederlandse 
Scheepvaart- en Hanùelscornmissie belast met het beheer over de 
schepen, welker bezit was gevorderd. 

Dientengevolge was de Staat nu ten aanzien van schepen onder 
Nederlandse vlag, toebehorende aan eigenaren buiten Nederland of 



Nederlandsch Oost-Indie, bezitter ingevolge besluit C 17 en ten aan- 
zien van schepen onder Nederlandse vlag, toebehorende aan eige- 
naren in Nederland of Nederlandsch Oost-Indië, lowel bezitter inge- 
volge het besluit C 17 als (fiduciair) eigenaar ingevolge Staatsbladen 
nos. A l en C 18, j" het besluit C 34. Mede omdat het vóór het 
besluit van 7 Mei 1942. C 34, twijfelachtig was, of de besluiten A l 
en C 18 op schepen van toepassing waren, werd het interpretatieve 
besluit C 34 afgekondigd. 

Het laatste belangrijke besluit, waarop de commissie in dit verband 
de aandacht wil vestigen, is het berluit van 3 Juni 1940, A 2 ,  
houdende vaststelling van eer? prijsreglement voor het Koninkrijk der 
Nederlanden. 

Toen de tweede wereldoorlog uitbrak, werd het, tocn de Regering 
nog in Nederland was, reeds noodzakelijk geoordeeld het zeer sum- 
miere en verouderde prijsrecht (Koninklijk besluit van 13 December 
1818. no. 44) te herzien. Het prijsrecht is het recht van een oorlog- 
voerende zich ter zee niet alleen van de oorlogs- en staatsschepen van 
de tegenpartij, doch ook van zijn handelsvaartuigen met de zich aan 
boord bevindende lading meester te maken, zomede de neutrale 
scheepvaart aan bepaalde beperkingen te onderwerpen en bij het 
niet inachtnemen dier beperking de onzijdige handelsschepen, even- 
tueel met hun lading, buit te maken. Toen Nederland zelf in de 
oorlog betrokken geraakte, was de beoogde herziening van het prijs- 
recht nog niet tot stand gekomen. 

Bij het besluit A 2  is men er van uitgegaan onderscheid te 
maken tussen oorlogvoerenden en neutraIen. Verder is men bij dit 
prijsreglement en de prijsgedingreglementen van 1940 en 1941 van 
zeven grondslagen uitgegaan: 

a. eenheid van prijsrecht voor het gehele Koninkrijk; 
b. soepele regeling met het oog op het niet nauwkeurig bepaald 

zijn van het hierbij toe te passen gedeelte van het internationale 
recht; 

c. opportuniteit ten aanzien van het al dan niet instellen van 
het prijsproces; 

d. aansluiten aan het convrntionele volkenrecht en het volken- 
rechtelijke gewoonterecht; 

e. eznheid van prijsrecht voor zee- en luchtoorlog; 
f. berechting door gewone rechterlijke colleges; 
g. berechting in twee instanties (door de bezetting van Neder- 

land onmogelijk gemaakt). 
Het materiële prijsrecht werd voor het gehele Koninkrijk bij besluit 

A 2 geregeld. In Suriname heeft men een tijdlang gewerkt met een 
regionaal prijsreglement, dat gegolden heeft van Mei 1940 tot Januari 
1941, toen aldaar het besluit A 2  van kracht werd. Voor het formele 
prijsrecht gold een regionale regeling, zodat Nederlandsch-Indië, 
Curaçao en Suriname eigen prijsgedingreglementen hadden. 

Bij de besluiten B 58 en C 1 werd het besliiit A 2  gewijzigd, ter- 
wijl enige uitwerkingen verschenen in de besluiten B 59, B 87 en 
B 100. Bij die besluiten kwamen enkele uitwerkingen van artikel 15, 
lid 2, van het besluit van 3 Juni 1940, A 2, t o ~  stand. 

Het prijsrecht kan in de eerste plaats woi-dcn uitgeoefend door 
oorlog~schepen en militaire luchtvaartuigen en binnen het rechts- 
gebied van de Staat mede door andere daartoe bevoegde organen. 
Het recht kan worden uitgeoefend binnen en buiten het rechtsge- 
bied van de Staat. De uitoefening mag niet geschieden in het rechts- 
gebied van onzijdige Staten, daarbij inbegrepen de territoriale zeeën 
en het zich daarboven bevindende luchtruim. De iiitoefening van het 
prijsrecht is slechtr mogelijk gedurende de tijd, dat Nederland in 
staat van oorlog of gewapend conflict is met een andere mogend- 
heid. Het wordt in de eerste plaats uitgeoefend tegenover de vijand. 
Tegenover de neutralen in gevallen van: 

a. niet-erkenning van het neutrale karakter van neutrale schepen 
en luchtvaartuigen; 

b. contrabande; 
c. vijandelijke bijstand; 
d. verzet tegen aanhouding en onderzoek of bemoeilijking daarvan. 
Bij besluit C 4 5  van 7 Mei 1942 werd een Staatsprijsfonds inge- 

steld. Dit ionds is eigendom van het Koninkrijk der Nederlanden. 
De Minister van Financiën werd gemachtigd in het fonds een bedrag 
van ten hoogste een millioen gulden te storten. Het beheer geschiedt 
door de Ministers van Financiën en van Koloniën gezamenlijk. Aan- 
gezien aan het prijsverklaren onvermijdelijke kosten vooraf gaan, als 
daar zijn sleepgelden, losgelden, lonen enz., was aanvankelijk vast- 
gesteld, dat het Departement van Marine, dat bij de prijsmaking ten 
nauwste betrokken is, deze kasten zou dragen. Men wilde cie kosten 
en de baten ten laste van de Staat doen komrn en niet van het 
gebiedsdeel, waarvoor de regionale prijsgedingreglementen golden. 
Daarom werd het besluit C 45 voor het gehele Koninkrijk geldend 
afgekondigd. 



Mede gelet op hetgeen de commissie in de andere delen van haar 
verslag reeds heeft opgemerkt met betrekking tot de wetsbesluiten 
van financiële aard en die, gericht op de  economische oorlogvoering, 
meent zij hiermede, wat dit punt betreft, te kunnen volstaan. 

Met betrekking tot de wetsbesluiten sub I onder c bedoeld, namelijk 
die houdende de sociale voorzieningen gedurende de oorlog, wijst de 
commissie allereerst op het besluit B 1 van 9 Januari 1941, houdende 
bepalingen tot handhaving van de waarborgen, welke de Zee-ongeval- 
lenwet 1919 de opvarenden van de Nederlandse koopvaardijvloot 
biedt. Elk lid der bemanning van een zeevaartuig, wie in dienst van 
dat vaartuig een ongeval overkomt, heeft gedurende de tijd van zijn 
ongeschiktheid tot werken recht op een uitkering. Bij besluit C 27 
van 26 Maart 1942 werd de mogelijkheid geopend om in plaats van 
een periodieke uitkering een uitkering ineens te doen plaats vinden. 
Dlt besluit werd genomen in verband met het feit, dat vele niet- 
Nederlandse schepelingen op Nederlandse schepen voeren. Deze 
vreemdelingen kregen de mogelijkheid tot afkoop. Bij besluit van 
16 April 1942, C 32, werd een uitbreiding gegeven van de Zee- 
ongevallenverzekering in die zin, dat mede een ongevallenuitkering 
kregen zij, die ziekten of ongevallen in hun dienstbetrekking opliepen. 

Bij besluit van 21 September 1944, E 116, kwam een regeling tot 
stand, waardoor de Nederlandse zeelieden, op wie gedurende de be- 
zetting van Nederland door de vijand de vaarplicht van toepassing 
was geweest, na het beëindigen der vijandelijkheden het recht kregen 
op een buitengewoon verlof tot een maximum van 60 dagen met 
behoud van de volle gage. Na afloop van dit verlof zou aan de- 
genen, die niet dadelijk werk zouden vinden, gedurende een periode 
van maximaal 44 weken een wachtgeld worden toegekend met een 
aflopende schaal van resp. 100 %, 80 :/, en 75 % der gage. Voor het 
personeel der schepen, welke vóór 1 Mei 1940 in de scheepsregisters 
in de overzeese gebiedsdelen waren te boek gesteld. werd, voorzover 
op dit personeel de vaarplicht van toepassing was of was geweest, 
bij het besluit E 156 een afzonderlijke regeling in het leven geroepen. 

Hoewel strikt genomen niet vallende onder het begrip sociale 
voorzieningen, wil de commissie hier nog wijzen op het besluit van 
26 Maart 1942, C 20, waarbij de buitengewone registers van de 
burgerlijke stand werden ingesteld. Men gevoelde het te Londen als 
een gemis, dat het in het Verenigd Koninkrijk niet mogelijk was 
authentieke acten nopens geboorten, gesloten huwelijken en over- 
lijden in de voor Nederlandse rechtsverhoudingen geijkte vorm op 
te maken. 

Op het gebied van het onderwijs heeft de Regering te Londen bij 
besluit van 3 December 1942, C 67, de mogelijkheid geopend om 
door een uitsluitend schriftelijk examen, af te nemen onder verailt- 
woordelijkheid van de Gouverneurs van Suriname en Curaçao of 
van de verschillende consulaire ambtenaren over de gehele wereld, 
een getuigschift te verkrijgen, dat dezelfde rechten verleent als het 
einddiploma Gymnasium A of B dan wel H.B.S. A of B. De  examen- 
commissie voor de beoordeling van het werk der candidaten zetelde 
te Londen. Het doel van dit bijzondere examen was Nederlandse 
jongelieden, over de gehele wereld verspreid, voor het Nederlands 
Hoger Onderwijs te behouden. 

Voorts kwam tot stand een besluit van 2 September 1943, D 30, 
dat aan de Minister van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen 
de bevoegdheid gaf een getuigschrift, als in de  vorige alinea ver- 
meld, ook zonder examen te verlenen, mits te zijnen genoege aan- 
nemelijk werd gemaakt, dat de betrokkene op grond van genoten 
schoolonderwijs redelijkerwijze geacht kon worden in staat te zijn 
geweest een zodanig getuigschrift te verkrijgen, inaar door de  oorlogs- 
omstandigheden daarin werd verhinderd. 

Met betrekking tot de wetsbesluiten. welke zijn tot stand gebracht 
om het bestuur en het maatschappelijke leven na de oorlog te her- 
stellen, welke de commissie in het begin van dit hoofdstuk onder TT 
heeft gerangschikt, onderscheidt zij de navolgende categorie&. 

1. Terugkeerbesluiten in verband met de berechting van landver- 
raders, oorlogsmisdadigers en andere personen, die op enigerlei wijze 
met de vijand hebben geheuld. 

Het besluit van 22 December 1943, D 61, het Besluit Buitengewoon 
Strafrecht, houdt buitengewone bepalingen van strafrecht in, vastge- 
steld voor de berechting van zekere, gedurende de tijd van de  oorlog 
begane feiten, welke in zo ernstige mate strafwaardig zijn, dat hun 
strafbaarheid daarmede in overeenstemming dient te worden ge- 
bracht, zonder dat een beroep op artikel 1 van het Wetboek van 
Strafrecht bij de berechting dient te worden toegelaten. Bij dit besluit 
werden dan ook de straffen op bepaalde misdrijven verzwaard. Di: 



doodstraf werd bij dit besluit weer ingevoerd. In het gemene straf- 
recht toch was in 1870 in tegenstelling tot liet militaire strafrecht 
de doodstraf afgeschaft. Voorts werden twee nieuwe misdrijven om- 
schreven, nl. die van de artikelen 26 en 27. Eveneens werd in dit 
besluit mogelijk gemaakt bepaalde misdrijven te berechten, welke 
buiten Nederland waren begaan, hetzij door Nederlanders, hetzij 
door vreemdelingen. di2 zich aan Nederlandse personen of belangen 
liadden vergrepen. Voorts werden een aantal interpretatieve bepa- 
lingen in dit besluit opgenomen. 

Bij besluit van 22 December 1943, D 62, werd een regeling ge- 
geven voor de bijzondere gerechten, welke tot taak zouden hebben 
de misdrijven te berechten, waarop het Besluit Buitengewoon Straf- 
recht van toepassing was. De Bijzondere Gerechtshoven en de Bij- 
zondere Raad van Cassatie werden bij besluit van 12 Juni 1945, 
F 91, ingesteld. De raadsheren werden benoemd voor de duur van 
het bestaan van de gerechten. De procedure bij de Bijzondere Ge- 
rechtshoven en de Bijzondere Raad van Cassatie werd vast- 
gesteld bij besluit D 63. 

De regeling van het recht van gratie van straffen, opgelegd door 
uitspraken van de Bijzondere Gerechtshoven en van de Bijzondere 
Raad van Cassatie, werd vastgelegd in het Biizonder Gratie-advies- 
besluit, D 64. Dit recht van gratie wordt uitgeoefend met inacht- 
neming van de bepalingen van het gewone Gratiebeslilit, behoudens 
de afwijkingen vastgesteld in het Bijzonder Gratie-adviesbesluit. In  
het bijzonder is met het oog op verzoeken tot het verkrijgen van 
gratie van de doodstraf in laatstgenoemd besluit een regeling gegeven. 

Op 17 September 1944 werd het Tribunaalbesluit afgekondigd, 
E 101. Dit besluit is gewijzigd en aangevuld bij de besluiten E 153 
en F 75. Het Tribunaal berecht Nederlanders en Nederlandse onder- 
danen iiit anderen hoofde, die zich gedurende de vijandelijkheden 
in of tijdens de vijandelijke bezetting van Nederland hebben gedragen 
in strijd met de belangen van het Nederlandse volk of afbreuk heb- 
ben gedaan aan het verzet tegen de vijand en diens handlangers. Het 
Tribunaal oefent tuchtrechtspraak uit; het berecht niet hen, die zich 
schuldig gemaakt hebben aan een misdrijf genoemd in het Besluit 
Buitengewoon Strafrecht. De door het Tribunaal toe te passen maat- 
regelen zijn dan ook geen strafmaatregelen. Bij uitspraak van de 
Tribunalen worden als bijzondere maatregelen opgelegd: internering, 
ontzetting van bepaalde rechten en verbeurdverklaring van vermogen. 

Het besluit F 244 van 26 October 1945. het Besluit Politieke Delin- 
quenten 1945, gewijzigd bij besluit van 19 November 1945, F280. 
geeft bepalingen omtrent aanhouding. bewaring en verlenging van 
bewaring. Voorts hocdt het een aantal bepalingen in, betreffende 
invrijheidsstelling en buitenvervolgingstelling. Het doel van het besluit 
was waarborgen te scheppen tegen de gevaren van onverantwoorde 
aantasting van de persoonlijke vrijheid. 

Bij besluit van 13 Januari 1944, E 14, werden maatregelen vastge- 
steld om de Hoge Colleges van Staat, de Nederlandse administratie, 
de rechterlijke macht en andere organen, diensten en instellingen te 
zuiveren van personen, door de bezetter in het belang van de vijand 
en zijn oorlogvoering en ter bevordering van de aan de Nederlandse 
zin voor recht en vrijheid vreemde opvattingen aangewezen voor het 
bekleden van ambten of het uitoefenen van functies, alsmede van 
andere verraderlijke en ontrouwe elementen. Het besluit E 14 werd 
aangevuld bij F 56 en F 68. 

Bij besluit F 132, het Zuiveringsbesluit 1945, werd het besluit van 
13 Januari 1944, E 14, en zijn aanvullingen ingetrokken. Het Zuive- 
ringsbesluit 1945 is van toepassing op de Hoge Colleges van Staat, de 
administratie en andere organen, diensten, instellingen en lichamen. 

Voor de met rechtspraak belaste leden van de rechterlijke macht 
en de procureur-generaal bij de Hooge Raad, die benoemd zijn vóór 
10 Mei 1940, werd het besluit van 26 October 1945, F 242, vast- 
gesteld, het Zuiveringsbesliiit Rechterlijke Macht. Het besluit F 243 
stelt nadere regelen vast ten aanzien van de in de bezettingstijd be- 
noemde en ontslagen leden van de rechterlijke macht. 

In het Herstelbesluit Instellingen van hoger onderwijs 1945, F 145, 
werd de zuivering geregeld van openbare instellingen van hoger 
onderwijs. 

Bij besluit F221 van 10 October 1945 werd het besluit van 
12 Mei 1945, F 70, houdende afwijking van het bepaalde in de  
Ambtenarenwet ten aanzien van het ontslag, vervangen door een 
nieuw besluit, waarin de mogelijkheid werd geopend om op grond 
van de houding in verband met de bezetting ook andere dan in 
het besluit F 70 vermelde maatregelen te nemen, indien geen termen 
aanwezig zijn voor toepassing van het Zuiveringsbesluit 1945. 

2. Terugkeerbesluiten, houdende voorzieningen inzake de gedu- 
rende de vijandelijke bezetting uitgevaardigde wztgeving en haar 
gevolgen. 



In de eerste plaats noemt de commissie in dit verband het besluit 
E 93 van 17 September 1943, het Besluit Bezettingsmaatregelen. 

Ter verzekering van de rechtszekerheid werden daarin algemene 
regelen gesteld omtrent de verbindende kracht en de rechtsgevolgen 
van de maatregelen, gedurende de vijandelijke bezetting van het Rijk 
in Europa aldaar uitgevaardigd. 

Voor de materie, behandeld in het Besluit Bezettingsmaatregelen, is 
ook ezn ontwerp-regeling gegeven in het door de commissie reeds in 
hoofdstuk X1 ter sprake gebrachte Souverein Noodbesluit. Dit stuk, 
dat door een aantal juristen in Nederland was opgesteld, is omstreeks 
Maart 1944 in Engeland aangekomen. 

Bij besluit E 75 van 9 September 1944, het Besluit beperking rechts- 
verkeer, gewijzigd bij het besluit F 76, werden maatregelen genomen 
trneinde te voorkomen, dat in de buitengewone omstandigheden 
handelingen werden verricht, welke de Nederlandse volkshuishouding 
konden schaden en de ontwarring van tijdens de bezetting verrichte 
overdrachten van zekere zaken en rechten konden bemoeilijken. 
Handelingen of overeenkomsten na de in werking tredii~g van dit 
besluit verricht of aangegaan, in strijd met het bepaalde van dit be- 
sluit, zijn van rechtswege nietig. Een handeling of een overeenkomst, 
na de in werking treding van dit besluit verricht of aangegaan, waar- 
door de toepassing van de voorschriften van dit besluit kan worden 
verijdeld, kan te allen tijde door de rechter op vordering van belang- 
hebbende, van het openbaar Ministerie of ambtshalve worden nietig 
verklaard. 

Van groot belang voor het rechtsverkeer zijn het Besluit Herstel 
Rechtsverkeer van 21 September 1944, E 100, en het besluit Vijande- 
lijk Vermogen van 20 October 1944, E 133. Deze besluiten werden 
gewijzigd bij het besluit van 16 November 1945, F 272. Bij het besluit 
Politieke Delinquenten 1945, F 244, werden in artikel 27 wijzigingen 
aangebracht in het Besluit Vijandelijk Vermogen. 

De uitvoering van de besluiten Herstel Rechtsverkeer en Vijandelijk 
Vermogen staat onder supervisie van de Raad voor het Rechtsherstel, 
welke bestaat krachtens E 100. De Raad is verdeeld in atdelingen, 
welke vermeld staan in artikel 4 van het besluit. Het Dagelijks Bestuur 
bestaat uit de voorzitter van de Raad en de voorzitters der atdelingen. 
De taak van de Raad is in de eerste plaats de uitvoering van het Be- 
sluit Herstel Rechtsverkeer. Daarnaast is aan het Nederlandse Beheers- 
instituut, dat onder de Raad ressorteert, de uitvoering van het Besleiî 
Vijandelijk Vermogen opgedragen. 

Het Besluit Vijandelijk Vermogen geeft bijzondere voorzieningen 
omtrent het vermogen van vijandelijke staten en onderdanen en van 
zekere landverraderlijke personen alsmede van zekere categorieën 
andere personen. Aangiite van vermogen van vijandelijke statzn, vij- 
andelijke onderdanen en onvaderlandse elementen moet worden ge- 
daan binnen een door het Nederlandse Beheersinstituut vastgesteide 
termijn en op de dooï het instituut bepaalde wijze. Vermogen, toe- 
behorende aan een vijandelijke staat of aan een vijandelijk onderdaan, 
is met het in werking treden van het Besluit Vijandelijk Vermog~n, 
25 October 1944, van rechtswege in eigendom overgegaan op de Staat 
der Nederlanden. behoudens eventuele rechten van derden daarou. 
Vermogen, dat n; 25 October 1944 aan een vijandelijke staat of e& 
vijandelijk onderdaan opkomt, gaat alsdan van rechtswege in eigendom 
over op de Staat met dezelfde restrictie met betrekking tot rechten van 
derden en dezelfde rechtsgevolgen. De bestemming van het aldus aan 
de Staat opgekomen vermogen wordt naUer bij de wet geregeld. Hoger 
beroep van alle beschikkingen, handelingen, besluiten, uitspraken en 
weigeringen tot het nemen of doen daarvan van het Beheersinstituut 
staat aan belanghebbende open bij de Afdeling Rechtspraak van de 
Raad voor het Rechtsherstel. De bepalingen van het Besluit Vijandelijk 
Vermogen zijn gesanctionneerd door een reeks strafbepaling-n. 

3. Met betrekking tot dz financiële terugkeermaatregelen wijst de 
commissie op het ,,Besluit Bankenmoratorium 1944" van 27 April 
1944, E 28. In dit besluit werd bepaald, dat over de uitstaande gelden 
bij bankzn door rechthebbenden slechts vrijelijk kon worden beschikt, 
in de mate en op de wijze als door de Minister van Financiën ZOU 

worden vastgesteld. De bevoegdheid van de Minister van Financiën 
kwam mede toe aan het Militair Gezag, voor zolang dit ingevolge he: 
B.B.S.B. met bevoegdheid tot gezagsuitoefening was bekleed. 

Bij besluit E 54 van 20 Juli 1944 werden bijzondere voorzieningzn 
getroffen in verband met de onder de buitengewone ornstanuigheden 
ontstane noodzaak tot aanmunting van zilveren teken- en pasïnunten 
buiten 's Rijks Munt en voor het in omloop brengen van deze munt. 
Krachtens het besluit E 87 van 14 September 1944 bleven de tijdens 
de bezetting in omloop gebrachte munten in afwijking van de Munt- 
wet 1901 voorlopig naast de in artikel 2 dier wet genoemde munten 
de hoedanigheid van wettig betaalmiddel behouden tot een cnvang 
als op het tijdstip der bevrijding. 



Bij besluit van 16 September 1934, E 89, Besluit Deviezenblokke- 
ring, werden enige vooilopige conseivatoire n~aatregelen getrollen 
teneinae de Neaerìandse detie~enpositie te bewaken. Bij beduit van 
16 September 1944, E 90, werden tijdelijke maatregelen getrotfen 
ten aanzien van de in- en uitvoer in en uit Nederland kan Neaerlands 
geld en van papiergeld, uitgezeven door of vanwege een mogendhe~d, 
waarmede het Koninkrijk der Nederlanden zich sinas 10 Mei 1940 
in staat van oorlog bevond oI had bevonden, of wier gebied krachten3 
het besluit B 30 met v~janaelijk gebied o p  één lijn wds gesteld. dan  
wel door een circulatieuank, gevestigd binnen het grondgeoied van 
een dergelijke inogendheid. 

Bij besluit van 16 September 1944, E91, werd de  registratie van 
vreemd geld veiplicht gesteld biilnen een tijdvak en op ezn plaats en 
wijze door of namens de  hiinisier van Fiilancien te bepalen. D e  
registratie krachtens dit besluit geschiedt kosteioos. Bij besluit E 92 
van 16 September 1944 werd ieaere houder van vijandelijk vreemd 
papiergeld verplicht dit geld li; t e  leveren. Degenen, die v~jnndelijk 
papIergeld inleverden, kregen een ontvangstbewijs hiel voor. \ oor het 
ingeleverde geld werd geen trgenwdarae in  Neaerlands wettig betaal- 
middel uitbetaald. Bij besluit E 144 van 22 November 1944, rberd het 
Besluit Devierenblokkeering, E. 89, ingetrokken e n  de  ,,Deviezen- 
Noodn~aatregel 1944" vastgestela. D e  beaoeling was de  devie~er~posl-  
tie van a e  Nederlandse vo~~shuishouding  na de  terugkeer rn Neder- 
land te bewaken en aan  het algemecn behng aienstoaar te kunnen 
niaken. Het  ,,Deviezen~esìuit IY4Jn, D 20, bieet van krdcht. Voor- 
zover de bepalingen van deze beide besl~i~ten onverenigoaar rijn, be- 
slist de Minister van Financien, welk van beide besluiten boven het 
andere zal gelden, Rij Besluit F 222, ,,Het Deviez:iloesiuit 19.t5 ' werd 
d: D-vlezen-Noodinaatre& 1944 ingetrokken en ecn hernieuwde 
regeling van het deviezenverkeer vastg~5ield. 

Het  besluit van 3 Augustus 1943, F 133, het Machtigingsbesluit 
geldzuivering, gat aan  de Minister van Financ~en gedurende ecn 
tijdvak vdn één jaar een n~achtiging tot vaststell~ng van alle dooi 
hem nodig geachte bepalingen met betrekking tot oe  zuivering van 
het geldwezen. O p  grond hiervan zijn een aantal beschik~ingen door 
de  Minister van Financier? u~tge~darr l igd,  te weten F 135. F 153, 
F 163, F 169, F 178, F 183, F 196, F 197, F 200, F 202, F 21 1, F 216, 
F 235, F 239, F 256, F 262, F 295, F 296, F 297, F 303, F 307, F 311, 
b 332 en 333. 

4. D e  besluiten betreffende terugkeer-aangelegenheden, behorende 
tot het terrein van het Departement van Soc~aie Z a ~ e n ,  zijn o.in. de na- 
volgende. Bij besiult van 17 J i ~ i i  1944: E 51, werden regelingen gesteid 
betreifende cie arbeidsbemiddeling en d e  scholing, herscl-ioiing en 
oinscholing. Het  Rijksarbeidsbureau, tot stand geiiomen tijdens de 
bezetting, werd gehanchaaid; het werd belast met de arbeids~ernid- 
deling, a e  scholing en andere in aaninerlcing komende werkzaam- 
heden. D e  arbeidsoemiddeliilg berustte voor de oorlog nog voor- 
namelijk bij de gemeentelijke arbeidsbeurzen; de ceatral~satie van de 
aroeidsbemiddeling was bij het uitbreken van de  oorlog in 1940 nog 
niet voltrokken. Onder het Rîjksarbeidsbureau ressorteerden gewes- 
telijke arbeidsbureaux en bijkantoren. Wet geheel werd een Rijks- 
instelling, aan het hoofd waarvan een directeur-generaal zou komen 
te staan. Deze zou worden bijgestaan door een centrale commissie 
van advies, waarin vertegenwoordigers van de werkgevers- en werk- 
nemersorganisaties zitting kregen. Voorts bood het sesluit mogelijk- 
heden tot een brede organisatie voor scholing en herscholing. 

Een tweede besluit, E 52, eveilesns van 17 Juli 1944, hield regelen 
betreffende d e  arbeidsverhoudingen in. Dit  besluit werd gewijzigd bij 
de  besluiten E 136 en E 157. Het  besluit E 52, het Buitengewoon 
Besluit Arbeidsverhoudingen, hield onder meer in, dat verdndering 

udr zou van arbeidsvoorwaardeil de goedkeuring van de  Rijksbemiddei,,, 
vereisen, die ook eigener beweging of op verzoek van e211 der par- 
tijen verandering in dz arbeidsvoorwaarden zou kunnri? aanbrengen. 
Het  besluit had lot strekking te bevorderen, dat de werkncmrrs, wier 
dienstbetrekking na de 15de Mei 1940 door toedoen van de  bezetter, 
anders dan  uit vrije wil, dan wel voor die datum door oproeping in 
werkelijke dienst was geëindigd, desgewenst weder zoveel mogelijk in 
dicnst zouden komen bij hun vroegere werkgever. Hoofubedoeiing bij 
de sainenstelìing van dit besluit was wel de  ontwikkeliiig der x r ~ e i d s -  
verhoildingen in de verwarde overgangstijd zoveel mogelijk in de 
hand te houden. D e  ,,looilstop" was het onvermijdelijke correlatief 
van de  ,,prijsstop". Het  besluit E 52 werd herzien en opnieuw vastge- 
steld o p  5 October 1945 bij het Buitengewoon Besluit Arbeidsver- 
houdingen 1945, F 214. 

Het  ,,Buitengewoon Besluit Vereenigingen van Werkgevers en 
Werknemers" van S September 1944, E 71, trof voorzizningcn ter be- 
vordering van een spoedig herstel van de verenigingen van werk- 
gevers en werknemers. Het  besluit vergemakkelijkte het verkrijgzil 



van rechtspersoonlijklleid van nieuw-opgerichte verenigrngen. L 4' ie ver- 
klaarden een voortzetting te zijn van een op 10 Mei l(M0 bestaande 
erkende vereniging. Daarbij werd, gelet op het strevcn naar grotere 
eenheid in bezet Nederland. de mogelijkheid geopend een vereniging 
te erkennen als een voortzetting van meer dan één op 10 Mei 1940 
bestaande erkende verenigingen. Het besluit regelde tevens de liqui- 
datie van het Nederlandse Arbeidsfront. Deze liquidatie werd opge- 
dragen aan een tweetal Regerrngscominissarissen. Dezen zouden, in 
afwachting van een definitieve beslissing omtrent de eigendommen 
van het Arbeidsfront door de bevoegde instantie, o.m. bevoegd zijn 
onroerende goederen met de aaarbij behorende inventaris al dan niet 
voorwaardelijk, in gebruik af te staan aan een vereniging, waaraan 
deze goederen hadden toebehoord. 

Het besluit van S September 1944, E 72, hield vaststelling van het 
Buitengewoon Besluit Werkloosheidsverzekering. De bedoeling was 
een breed terrein bestrijkende werkloosheidsverzekering in werking 
te doen treden. Een Rijksfonds voor werkloosheidsverzekering werd 
lilgesteld. Vóór de oorlog berustte de werkloosheidsverzekering op 
de basis van vrijwilligheid; de werkloosheidskassen der vakbonden 
waren de organen dezer verenigingen. Het door dit bzsiuit ingestelde 
Rijksfonds zou worden beheerd door de directeur-generaal van het 
Rijksarbeidsbureau. Hij, die in loondienst werkzaam is, of als werk- 
loos is ingeschreven bij een gewestelijk arbeidsbureau of bijkantoor 
en de leeftijd van 16 jaar heeft bereikt, is van rechtswege tegsn werk- 
loosheid verzekerd. De premie wordt vastgesteld door de Minister 
van Sociale Zaken. De werkgever en de verzekerde betalen wekelijk3e 
premies tot een gelijk bedrag aan het Rijksfonds. Het Rijk stort na 
afloop van ieder kalenderjaar in het Rijksfonds een bedrag gelijk aan 
de helft van de premies door werkgevers en werknemers gezamenlijk 
over dat jaar verschuldigd. De regeling van dit besluit beperkt zich 
tot hoofdzaken. Aan de Minister van Sociale Zaken werd ruime 
armslag gelaten bij de uitvoering. 

Bij besluit E 79 van 22 September 1944, het Buitengewoon Besluit 
Werkloozenzorg, werden algemene regelen gesteld met betrekking tot 
de werklozenzorg. In dit beslmt werd bepaald, dat het Rijk de werk- 
verruiming zou bevorderen. De gemeentelijke steunverlening aan de 
bij het Rijksarbeidsbureau icgeschreven werkloze werknemers zou 
plaats vinden overeenkomstig de door de Minister van Sociale Zaken 
te geven voorschriften. 

Op 13 September 1944 werd het Besluit Repatrieerlilg, E 81, vast- 
gesteld. Bij Koninklijk besluit van 8 October 1943 was een Regerings- 
commissariaat voor de repatriëricg ingesteld onder verantwoorde- 
lijkheid van de Minister van Sociale Zaken. De repatriëring naar 
Nederland zou worden geregeld door de Regeringscommissaris onder 
verantwoordelijkheici van de Minister van Sociale Zaken. Alle aan- 
gelegenheden in Nederland, de repatriëring betreffende, werden onder 
verantwoordelijkheid van de Minister van Sociale Z.;ken geregeld 
door de directeur-generaal \ a r  het Rijksarbeidsbureau. De repa- 
triëring zou uit 's Rijks middelen worden bekostigd. Bij het besluit 
F 20 van 1 Maart 1945 werd vastgesteld, dat de Miniskr van Sociale 
Zaken kan bepalen, dat uitkeringen als voorzien in de Ongevallenwet, 
de Invaliditeitswet en de Ziektewet worden toegekend aan repatri- 
erenden in de zin van het Besluit Repalrieering, die op het vaste land 
van Europa doch buiten Nederland werkzaamheden verrichten, mits 
daarbij aan bepaalde voorwaarden is voldaan. 

5. Met betrekking tot cle voorbereidingen, welke de Regering 
heeft getroffen om het bestuur en de vertegenwoordigende lichamen 
op gang te brengen, wil de commissie verwijzen naar hoofdstuk XT. 
Voorzover daarbij het Militair Gezag een taak had, is deze o.m. in 
de hoofdstukken X11 en XIII reeds ampel ter sprake gekomen. De 
commissie wil in dit verband hier nog slechts verwijzzn naar het be- 
sluit van 13 September 1944, E 82, houdende tijdelijke voorzieningen 
betreffende de Raad van State. De strekking was te verzekeren, dat 
onmiddellijk na de bevrijding van Nederland de Raad van State in 
staat zou zijn de hem opgedragen taak te vervullen. 

Met betrekking tot andere besluiten, welke op het terrein liggen 
van het Departeinent van Binnenlandse Zaken en welke nog niet 
eerder zijn vermeld, wil de commissie wijzen op het Tijdelijk Film- 
keuringsbesluit, gedateerd 22 Augustus 1944, E64. In dit besluit 
werden bepalingen betreffende de keuring van films, vervat in de 
Bioscoopwet en in het Bioscoopbesluit, Lijdelijk gewijzigd. Er werd 
een tijdelijke filmkeuringscommissie ingesteld, bestaande uit voor- 
zitter en tenminste 10 leden, die door de Minister van Binnenlandse 
Zaken zou worden benoemd en ontslagen. De taak en bevoegdheden 
van de centrale commissie voor de keuring van films, als bedoeld 
in artikel 15 van de Bioscoopwet, zouden worden vervuld en uitge- 
oefend door de  tijdelijke filmkeiiringscommissie. De werkzaamheden 



va11 de centrale con~missie voor de keuring var, films bleven tijdelijk 
gestaakt. 

Bij besluit van 5 September 1944, E 69, werd het Tijdelijk Pers- 
besluit vastgesteld. Bijzondere voorzieningen van tijdelijke aard wer- 
den getroffen teneinde na de bevrijding van het Rijk in Europa on- 
verwijld tot zuivering en herstel van het Nederlandse perswezen te 
geraken. Ingesteld werd een Perscommissie uit ten rninste 7 leden, 
bij de samenstelling waarvan er op gelet moest worden, dat ook direc- 
ties en redacties alsmede het daarbij in dienst zijnde personeel van 
de  Nederlandse pers vertegenwoordigd waren. In het bevrijde gebied, 
aldus bepaalde artikd 2, werd de verschijning van enig dag- of 
nieuwsblad en van enig tijdschrift verboden, tenzij daartoe door de 
Perscomn~issie toestemming werd verleend. Het gestelde verbod gold 
liiet ten aanzien van: 

a. de herverschijning van een dag- of nieuwsblad of van een 
tijdschrift, waarvan de verschijning, in welke vorm en onder welke be- 
naming ook, uiterlijk l Januari 1943 voor de verdere duur van de 
vijandelijke bezetting geheel werd gestaakt; 

b. de voortgezette verschijning van een dag- of nieuwsblad of 
van een tijdschrift, dat onder de vijandelijke bezetting gedurende 
kortere of langere tijd regelmatig verschenen was in strijd met door 
ot vanwege de bezetter uitgevaardigde maatregelen; 

c. de verschijning van een dag- of nieuwsblad of van een tijd- 
schrift, behorende tot een soort of groep, welke door de Perscom- 
iriiqsie van dat verbod was uitgezonderd. 

Omtrent de verlening van de toestemming, als in het eerste lid 
van artikel 2 bedoeld, wordt dooi- de Perscoinmissie op een daartoe 
schriftelijk verzoek van de uitgever beslist. De gevraagde toestemming 
wordt verleend, indien naar het oordeel van de Perscoinmissie ge- 
noegzaam vaststaat, dat zich onder de bij het blad of tijdschrift be- 
trokkenen geen personen bevinden, die tijdens de vijandelijke bezet- 
ting door hun handelen of nalaten de belangen van de vijand hebben 
gediend. Het vijfde lid van artikel 3 bepaalt, dat nochtans geen toe- 
stemming wordt verleend ten aanzien van een blad of tijdschrift. 
waaromtrent de Perscommissie bij met redenen omkleed besluit heeft 
vastgesteld, dat de verschijning daarvan schadelijk zou zijn voor een 
gezond perswezen o.m. omdat met de uitgave daarvan uisluitend het 
maken van winst wordt beoogd, dan wel omdat door de uitgave niet 
in een bestaande behoefte wordt voorzien. 

Dit Tijdelijk Persbesluit werd o p  IS September 1945 vervailgen 
door een nieuw besluit, het Tijdelijk Persbesluit 1945, F 177. Een be- 
paling als in het vijfde lid van artikel 3 van het Tijdelijk Persbesluit, 
E 69, kwam in dit besluit niet voor. Krachtens het besluit F 177 werd 
een Persraad ingesteld, waarvan de samenstelling, zetel en werkwijze 
door de Ministers van Binnenlandse Zaken en van Onderwijs, Kunsten 
cn Wetenschappen zouden worden bepaald. De Persraad dient de 
Ministers desgevraagd of eigener beweging van advies in alle aange- 
legenheden. de Nederlandse pers betreffende. Vergunningen tot ver- 
s&ijning van dag- of nieuwsbladen worden steedsen uitsluitend ge- 
weigerd, indien de redacteira,  redactionele medewerkers en verslag- 
gevers van het dagblad, alsmede zij die in de onderneming een leiden- 
de functie bekleden, niet allen in het bezit zijn van een geldig certi- 
ficaat of voorlopig certificaat van geen bezwaar, als bedoeld in arti- 
kel 24 van dit besluit. 

Bij besluit E 84 van 7 September 1944 werden tijdelijk bijzondere 
voorzieningen getroffen met betrekking tot het bioscoopwezen en 
tijdelijk van enige bepalingen der Bioscoopwet afwijkende regelen 
gesteld, teneinde te voorkomen, dat bij het herstel van het bioscoop- 
wezen na de bevrijding van Nederland schade werd toegebracht aan 
de belangen van het Koninkrijk. Ingesteld zou worden een rechts- 
persoon, die zou optreden onder de naam ,,NederIandsch Film- 
import en distributieorgaan". Dit orgaan had tot taak het ter ver- 
toning in Nederland verwerven van auteurs- en vertoningsrechten van 
films, het importeren en distribueren van films, het verlenen van 
vergunningen, als bedoeld in artikel 2 van het besluit, alsmede andere 
werkzaamheden, welke aan dit orgaan door de Minister van Binnrn- 
landse Zaken worden opgedragen ter voorziening in de behoefte van 
het bioscoopbedrijf in Nederland. Het besluit E 84 is ingetrokken bij 
besluit F 170. Het ,.Nederlandsch Filmimport en distributieorgaan" 
werd opgeheven en geliquideerd. De liquidatie geschiedde door de 
Ivlinister van Binnenlandse Zaken. 

Nopens het brandweerwezen werden bij besluit varl 7 September 
1944, E 85, tijdelijke maatregelen getroffen. 

Over het Tijdelijk Telegraaf-, Telefoon- en Kadiobesluit, E 118, 
heeft de commissie reeds gesproken in Hoofdstuk XV. 

6. Op economisch gebied kwamen onder meer de volgende be- 
sluiten tot stand. 

Bij de besluiten van 21 September 1944. E 107, 109, i 10 en 111, 



traden resp. de Bodemproductiewet 1939, de Invoernoodwet 1939, de  
Distributiewet 1939 en de Prijsopdrijvings- en Hamsterwet 1939 voor 
de tijd van 1 jaar in werking. 

Het Brsluit berechting economische delicten van 31 October 1944, 
E 135, gaf in het belang der volkshuishouding van het Rijk in Europa 
strafbepalingen tegen handelingen, welke die huishouding in ge- 
vaar zouden brengen en bevatte bepalingen om personen, die deze 
handelingen hadden gepleegd, aan een snelle en een deskundige be- 
rechting te onderwerpen. Dit besluit werd gewijzigd bij de besluiten 
van 22 November 1974, E 142 en van 19 November 1945, F 288. 

F 27, het Besluit Instelling Hulpbureau, van 9 Maart 1945 stelde 
in het in bijzondere staat van beleg verkerende grondgebied van het 
Rijk in Europa een Bijzonder Hulpbureau voor de Industriële Eigen- 
dommen in. 

F 160. B-sluit van 3 September 1945, houdende vaststelling van 
het besluit zuivering bedrijfsleven. Het voornaamste artikel van dit 
besluit (art. 2) houdt in, dat hij, die opzettelijk of door zijn schuld 
gedurende de bezetting in een leidende functie in een onderneming 
de vijand hulp heeft verleend, de Staat tegenover de vijand neeft be- 
nadeeld of met gebruikmaking van vijandelijke invloed een Neder- 
lands belang heeft geschaad, kan worden ontzet van het recht een 
leidende functie uit te oefenen in de bedoelde onderneming, in een 
bepaalde bedrijfstak of in enige onderneming, in welke bedrijfstak 
ook. 

Voor de beoordeling van deze collaboratiegevallen werd een appa- 
raat van zuiveringsraden in de verschillende bedrijfstakken in het 
leven geroepen, terwijl een Centrale Zuiveringsraad werd ingesteld 
met de taak de beslissingen der zuiveringsraden te bekrachtigen. 

De hoofdgedachten van dit besluit waren de volgende: 
a. de zuivering werd beperkt tot personen in leidende functies; 
b. het besluit was niet van toepassing voor semi-officiële lichamen 

(Spoorwegen, Nederlandsche Bank enz.), waarvoor aparte voor- 
zieningen werden getroffen; 

c. het besluit voorzag niet in een Openbaar Ministerie, omdat 
het moeilijk zou zijn naast goede zuiveringsraden ook nog goede 
parketten te vinden; 

d. aangiften van gevallen van collaboratie zouden slechts voor 
beperkte tijd mogelijk zijn; 

e. het besluit kent geen verbeurdverklaring van vermogens van 
ondernemingen of ontneming van collaboratiewinst. De bedoeling 
was niet de ondernemingen te treffen, maar ongewenste personen 
uit het bedrijfsleven te verwijderen. Het overige werd aan de fiscus 
overgelaten. 

In de periode van 3 September tot 20 November 1945 werd vooral 
met kracht gewerkt aan de organisatie van het apparaat der zuive- 
ringsraden. 

F 175. Besluit van 14 September 1945, betreffende de her- 
nieuwde inwerkingtreding van de voorlopig geschorste uitvoerings- 
regelingen van de IJkwet 1937 en van het Reglement op de maten, 
gewichten, meet- en weegwcrktuigen 1939. Deze regelingen waren 
ten onrechte ingevolge het besluit van 17 September 1944, houdende 
vaststelling van het Besluit bezettiilgsmaatregelen (E 93), geschorst. 

F 192. B~sluit van 25 September 1945 tot verlenging van de 
werking van de Distributiewet 1939. 

F 193. Besluit van 25 September 1945 tot verlenging van de 
werking van de Prijsopdrijvings- en Hamsterwet 1939. Ingevolge de  
besluiten van 21 September 1944, E 110 en E 111, waren boven- 
genoemde wetten met ingang van 27 September 1944 voor de tijd 
van één jaar opnieuw in werking getreden en zouden derhalve per 
27 September 1945 buiten werking zijn geraakt. Verlenging was 
noodzakdijk. 

F 194. Bcsluit van 25 September 1945, regelende de hernieuwde 
inwerkingtreding van het besluit van de Secretarissen-Generaal van 
de Departementen van Handel, Nijverheid en Scheepvaart en van 
Financiën van 16 Februari 1944, rio. 52315 H, betreffende het uit- 
oefenen van het bedrijf van tussenpersoon in onroerende goederen 
en van dat van veilinghouder, alsmede betreffende het houden van 
veilingen. Deze besluiten waren ten onrechte geschorst. Men had hier 
niet te doen met op initiatief der Duitse autoriteiten opgelegde maat- 
regelen, maar met door het bedrijfsleven zelf gewilde regelingen. 

F 198 Brsluit van 21 September 1945 tot wijzigingen van de 
Vestigingsbesluiten Broodbedrijven 1938, Banketbedrijven 1942 en 
Brood-Banketbedrijven 1942. Deze besluiten waren ten onrechte in- 
gevolge E 93 geschorst en inoesten worden verlengd. 

F 199. Besluit van 21 September 1945 betreffende hernieuwde 
inwerkingtreding van voorlopig geschorste wettelijke maatregelen op 
het gebied van de middenstand. 



Ingevolge E 93 waren ten onrechte geschorst: 
a. alle besluiten en beschikkingen tot uitvoering van de Vesti- 

gingswet Kleinbedrijf 1937; 
b. het besluit van 18 December 1941 tot wijziging van de Winkel- 

sluitingswet 1930; 
c. het besluit van 23 Januari 1942 betreffende de uitoefening van 

het z.g. spaar- en betaalzegelkasbedrijf; 
cl. het besluit van 3 September 1942 betreffende de vestiging a13 

makelaar. 
Deze besluiten beantwoordden aan de wensen van het bedrijfsleven 

zelf. 
F 205. Besluit van 1 October 1945 tot uitvoering van de IJk- 

wet 1937. Het bleek noodzakelijk de gestelde termijnen voor her- 
keuring te verlengen, aangezien de eigenaars en gebruikers van 
maten, gewichten en meetwerktuigen door de tijdsomctandighederi 
niet tijdig aan de herkeuringsplicht hadden kunnen voldoen. 

F 227. Besluit van 10 October 1945, houdende bepalingen in- 
zake de sluiting en de verplichte openstelling van winkels. In het 
nieuwe besluit werd de regelmg hiervan opgedragen aan de ge- 
meentebesturen, tevzns voor hotels, café's e.d. Voorts was ern nadere 
regeling van de rusttijden van het personerl noodzakelijk. De af- 
kondiging van dit besluit beantwoordde aan een verzoek der be- 
trokken bedrijfsorganisaties, gaf een wettelijke basis aan handhavingr 
van het Winkelsluitingsbesl~~~t 1941 en bracht in laatstgenoemd be- 
sluit tegelijkertijd enige aanwijzingen aan. 

F 257. Besluit van 10 November 1945, betreffende de hernieuwde 
vestiging van middenstandsbedrijven. Dit besluit beoogde onder- 
nemers, vallende o ~ d e r  de Vestigingswet Kleinbedrijf 1937 en het 
Besluit Algemecn Vestigingsverbod Kleinbedrijf, die hun bedrijf 
hadden verloren door overbrenging naar Duitsland of evacuatie, zo- 
keel mogelijk in hun vroegere positie of een gelijkwaardige positie 
te herp!aatsen. Het besluit bepaalde, dat hun vestiging niet te be- 
schouwen was als een nieuwe vestiging, waarvoor aan de wettelijke 
eisen zou moeten worden voldaan. Gezn vergunning was nodig, maar 
met enkele goedkeuring door de Kamers van Koophandel kon wor- 
den volstaan. Het besluit regelde voorts de toewijzing van bedrijfs- 
ruimte, 

7. Met betrekking tot de besluiten, houdende maatregelen om zo 
spoedig mopelijk na de bevrijding van het grondgebied van het Rijk 
in Europa de zee- en landmacht te versterken, wijst de commissie op 
het besluit van 10 Mei 1944, E 36, waarbij werd bepaald, dat de 
Ministers van Oorlog en van Marine gemachtigd werden zo spoe- 
dig mogelijk na de bevrijding van Nederland wederom in werkelijke 
dienst te roepen de vrijwilligers van zee- en landmacht, het perso- 
neel van de Koninklijke Marine Reserve, het reservepersoneel van 
de landmacht, de dienstplichtigen van zee- en landmacht en het voor 
de gemobiliseerde strijdkrachten bestemde burgerpersoneel. 

Hzt besluit van 1 October 1944, E 129, het Oorlogsvrijwilligers- 
besluit, stelde de mogelijkheid open om ten behoeve van de vorming 
van de strijdkrechten, welke zouden dienen ter versterking van de 
gewapende macht in Europa en voor deelneming aan de krijgsver- 
richtingen in het Verre Oosten, zo spoedig mogelijk na de bevrijding 
van Nederland vrijwilligers aan te nemen voor de verdere duur van 
de oorlog, zonder daarbij evenwel de wettelijke verplichtingen tot het 
verrichten van militaire dienst aan te tasten. 

Het eerste besluit, betrekking hebbende op de Overzeese Gebieds- 
delen, was het besluit A 9, houdende goedkeuring van de besluite11 
van de Gouverneur-Generaal nopens de vasistelliilg van de algemene 
begrotingen en de aanvullingsbegrotingen van Nederlandsch-Indië 
voor het dienstjaar 1940. Voorts werden bij een aantal besluiten 
Nederlandsch-Inàische ordonnanties bekrachtigd, zoals bij de besluiten 
B 35, B 36, B 37 en B 38; evenesns werden de daarop volgende be- 
grotingen en wijzigingen van begrotingen van Nederlandrch-Indrè 
I'ij besluiten vastgesteld. 

Bij bcsluit van 12 Maart 1942, C 23a, werd met het oog op de 
buitengewone omstandigheden het tijdperk, waarvoor de leden van de 
toenmalige Volksraad waren verkozen of benoemd, met één jaar 
verlengd. 

Met betrekking tot de besluiten, na de bezetting van Nederlandsch- 
Indië tot stand gekomen, valt te vermelden het besluit van 6 Mei 1942, 
C 39, houdende ezn tijdelijke voorziening in het algemeen bestuur 
in Nederlandsch-Indië in verband inet de bezetting aldaar door de 
vijand en de belemmering van de Gouverneur-Generaal in de uit- 
oefening van het algemeen bestuur in dat gebiedsdeel. In dit besluit 
werd o.m. bepaald, dat de Kroon zich de bevoegdheid voorbehield 



het algemeen bestuur op te dragen aan anderen dan de  Gouverneur- 
Generaal. Met betrekking tot het opperbevel over de in Nederlandsch- 
Indië aanwezige zee- en landmacht werd voorts bepaald, dat dit 
opperbevel in afwijking van het bepaalde in de artikelen 31 en 32 
van de Indische Staatsregeling zou berusten bij de door de Kroon 
daarvoor aangewezen gezaghebbende. De commissie heeft in para- 
graaf 5 van hoofdstuk XIX dit besluit reeds besproken. 

Bij besluit C 44 van 5 Juni 1942 werd de Raad van Bijstand voor 
Nederlandsch-Indische Zaken ingesteld. De Minister van Koloniën 
raadpleegt, waar hij dit nodig oordeelt, de Raad omtrent alle zaken, 
betrekking hebbende op het algemeen bestuur van Nederlandsch- 
Indië. Tot die raadpleging is hij verplicht ten aanzien van de onder- 
werpen, omschreven in het tweede lid van artikel 22 der Indische 
Staatsregeling en in artikel 6 van het besluit C 39. 

Bij het besluit C 51 van 2 September 1942 werden tijdelijke rege- 
len vastgesteld omtrent de  begroting van Nederlandsch-Indië. 

Het besluit van 23 December 1943 D 65 had tot strekking, dat 
het algemeen bestuur van Nederlandsch-Indië wederom afzonderlijk 
zou worden georganiseerd en gevestigd in de nabiiheid van genoemd 
gebiedsdeel, mede ter voorbereiding van de feitelijke terugkeer onder 
het grondwettige gezag van het door de vijand bezette staatsgebied. 
Voor zolang het algemeen bestuur niet door de Gouverneur-Gene- 
raal zou kunnen worden uitgeoefend, zou dit overeenkom3tig de be- 
palingen van het besluit worden uitgeoefend door de Luitenant- 
Gouverneur-Generaal. 

Het besluit D 66 van dezelfde datum hield in de vaststelling van 
het overgangsbesiuit Indische Staatsregeling. 

Bij besluit E 8 van 3 Februari 1944 werden bijzondere voorzie- 
ningen getroffen met betrekking tot naamloze vennootschappen. 
welka op~ericht  wzrden ten behoeve van de economische wederop- 
bouw van Nederlandsch-Indië en welke haar zetel buiten dit gebieds- 
deel hadden. 

Het besluit E 10, eveneens van 3 Februari 1944, hield tijdelijke 
maatregelen in nopens de uitoefening van het bankbedrijf in Neder- 
landsch-Indië. 

Het Koninklijk besluit E 105 van 21 September 1944 hield vaststel- 
ling van de overgang van bevoegdheden en plichten, verband hou- 
dende met het algemeen bestuur van Nederlandsch-Indië, van de 
Minister van Koloniën op de Luitenant-Gouverneur-Generaal. 

Bij Koninklijk besluit F 141 van 18 Augustus 1945 werd de 
Luitenant-Gouverneur-Generaal van Nederlandsch-Indië gemachtigd 
om zich te verplaatsen, zoals dit door de omstandigheden werd ge- 
boden met dien verstande, dat de zetel der Regering geacht werd te 
Brisbane te blijven gevestigd tot op  het tijdstip, bedoeld in artikel 17, 
lid 1, van het Overgangsbesluit Indische Staatsregeling (D 66). 

Bij besluit F 287 van 19 Kovember 1945 werd bepaald, dat er, zo- 
lang dit dooi- de Kroon in verband met de uitzonderlijke omstandig- 
heden, waarin Nederlandsch-Indië verkeerde, noodzakelijk werd ge- 
acht, een bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten in het Oosten 
zou zijn, die het bevel voert over alle aldaar aanwezige strijdkrachten 
van het Koninkrijk. De bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten 
in het Oosten was verantwoordelijk aan de  Luitenant-Gouverneur- 
Generaal en nam de door deze gegeven aanwijzingen in acht, een 
en ander behoudens zijn verantwoordelijkheid aan en ondergeschikt- 
heid jegens de  bondgenootschappelijke bevelvoering terzake van de 
daartoe ter beschikking gestelde strijdkrachten. 

Met betrekking tot de gebiedsdelen Curaçao en Suriname kan nog 
gewezen worden op de volgende maatregelen van wetgevende aard. 

Bij besluit van 3 April 1944, B 33, werden bepalingen vastgesteld 
tot regeling van de bevoegdheid van de Gouverneur van Curaçao 
tot het toestaan van afwijking van artikelen van de Wet op de Zee- 
vaartdiploma's (Staatsblad 193 5, no. 456). 

Bij besluit van 1 October 1942, C 62, werd het eindgetuigschrift 
van de algemeen middelbare school, afdeling B, te Willemstad (het 
Pieter Stuyvesantcollege), en het getuigschrift, in 1942, 1943 en 1944, 
te Willemstad door de Commissie van het Landsexamen H.B.S. B 
uitgereikt, gelijkgesteld met het getuigschrift becioeld in art. 55  
eerste lid der Middelbaar Onderwijswet. 

Bij besluit van 29 Juli 1943, D 23, werd de Curaçaose munt- 
regeling 1942 vastgesteld. In dit besluit werd in verband met de oor- 
logsomstandigheden het muntwezen van Curaçao geregeld. 

Bij besluit van 2 December 1943, D 54, werd goedkeuring verleend 
tot het aangaan door de Gouverneur van Curaçao van een binnen- 
landse geldlening ten name en ten laste van Curaçao tot een bedrag 
van één millioen gulden. 

Bij besluit van 17 Februari 1944, E 12, werd de Minister van 
Financiën gemachtigd tot het te gelde maken in Suriname van 
schuldbewijzen ten laste van het Rijk tot zodanig bedrag, als nodig 



is ter verkrijging van cen som v:iii ten hoogste vier millioeri gul dei^, 
Surinaams courant. 

Het besluit van 19 April 1945, F 60, had tot strekking om, aan- 
gezien de in Curaçao beschikbare hoeveelheden Curaçaose zilveren 
standpenningen en Curaçaose pasmunten voldoende waren om te 
voorzien in de behoeften der circulatie, over te gaan tot intrekking 
van de aldaar in omloop zijnde Nederlandse zilveren standpenningen 
en Nederlandse pasmunten. 

Een nadere beschouwing betreffende de besluitwetgeving met 
betrekking tot de overzeese gebiedsdelen, zal de commissie ir, 
het deel van haar verslag. hande1er.de over p~int  11. van het Enquête- 
besluit, geven. 

Aldus vastgesteld 20 Maart 1951. 

SCHIL'THUIS. 
DONKER. 
ALGERA. 
VAN DIS, 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN, 
KORTHALS, 
KOERSEN, 
STOKVIS, 
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